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ΣΤΑ ΔΥΣΚΟΛΑ ΧΡΟΝΙΑ ΤΗΣ ΤΟΥΡΚΟΚΡΑΤΙΑΣ
Η έννοια της λέξης ″Μανιάτισσα″ οδηγεί τη σκέψη μας αυτόματα είτε στον πόλεμο του Διρού, όπου με το δρεπάνι και τις πέτρες στο χέρι αγωνίστηκαν οι Μανιάτισσες ενάντια στους Αιγύπτιους εισβολείς ή ακόμη στο μοιρολόγι, κάτι ανάλογο με το χορό της αρχαίας τραγωδίας, όπου καθισμένες στο σκαμνί, με το θρήνο τους κάνουν κριτική στο βίο του νεκρού και με τα λόγια τους χαράζουν τα όρια του επιτρεπτού, του καθήκοντος και της ηθικής. 

Η Μανιάτισσα όμως δεν πρόσφερε μόνο τόσα λίγα και είναι άδικο αν η σκέψη μας δεν προχωρεί και περιορίζεται σε αυτά τα ελάχιστα. Είναι αυτή που κράτησε στα ακούραστα (ακαταπόνητα) χέρια της την οικονομία της Μάνης στα χρόνια της τουρκοκρατίας. Δουλεύοντας μέρα και νύχτα στους αγρούς και στο σπίτι, εξοικονομούσε το λιτό φαγητό της οικογενείας της και παράλληλα φρόντιζε το νοκοκυριό της, το γνέσιμο, το πλέξιμο, τον αργαλιό και πολλές φορές το χειρόμυλο. Αναλαμβάνοντας όλες τις φροντίδες του σπιτιού, άφηνε τον άνδρα της απερίσπαστο από τις οικογενειακές φροντίδες, για να κρατεί ψηλά το όνομα και την υπόληψη της οικογενείας τους και ακόμη να είναι ικανός να υπερασπίζεται τη ζωή, την τιμή και την περιουσία της γενιάς του.

Το σπουδαιότερο όμως απ’ όλα είναι που έδινε τη ″μανιάτικη″ αγωγή στα παιδιά της. Αυστηρή στην ηθική γαλουχούσε αγόρια και κορίτσια στην αυτοκυριαρχία και την εγκράτεια. Τα αγόρια της τα χαδιανάσταινε δίνοντας έμφαση στον οικογενειακό και ατομικό εγωϊσμό, με τον οποίο άλλους ωθούσε στην κοινωνική διάκριση κι άλλους έσπρωχνε στον ηρωϊσμό και στη θυσία. Είναι αυτή που τους ήρωες δεν τους γέννησε, τους έπλασε με τα γλυκά της λόγια, όταν μιλούσε για την αξιοσύνη και με την αυστηρή κριτική της, μιλώνταν για ντροπή, δειλία και υποταγή. Οι συμβουλές της μάνας διαπότιζαν την παιδική ψυχή και απόδιωχναν το δισταγμό και το φόβο από τις ψυχές των βλαστών της, όπως της αρχαίας Σπαρτιάτισσας το ″ταν ή επί τας″.

Ας δούμε όμως τα πράγματα πιο αναλυτικά.

Τις μανιάτικες γενιές διοικούσαν οι γέροντες και στις αποφάσεις τους πειθαρχούσαν όλοι. Αυτοί αποφάσιζαν για πόλεμο ή για ειρήνη με άλλες οικογένειες. Τις αποφάσεις των γερόντων για πόλεμο καλούνταν να πραγματώσουν οι άνδρες, που δεν άφηναν όμως αδιάφορες και τις γυναίκες. 

Οι γάμοι των νέων της οικογένειας ήταν θέμα των γερόντων, οι οποίοι δεν νοιάζονταν τόσο για τη γνώμη των μελλονύμφων, αλλά αποφάσιζαν με κριτήριο τη διατήρηση συμμαχίας ή τη σύναψη νέας με τους καινούργιους συγγενείς. Τα πάντα ρύθμιζε η ασφάλεια, η επιβίωση και η επικράτηση της γενιάς. Σε ορισμένες περιοχές της Μάνης οι γάμοι γίνονταν μέσα στην ίδια γενιά και δεν είχαν ανάμιξη με τους γείτονες, που ήταν μόνιμοι ανταγωνιστές τους.  

Πολεμικός λαός οι Μανιάτες χαίρονταν και πανηγύριζαν τη γέννηση του αγοριού, ενώ για το κορίτσι χρειάζονταν παρηγοριά. Αμέτρητη δυστυχία ήταν όταν γεννιώνταν όλο κορίτσια στην οικογένεια με συνέπεια να έσβυνε η συνέχεια, η ″σειρία″ όπως έλεγαν. Τα ονόματα Σταματούλα, Σταυρούλα – για να σταυρώσει το κακό – ήταν συνηθισμένα, όταν γεννιώνταν συνεχώς πολλά κορίτσια. Η ανάγκη για πολεμιστές έκανε όλο το σπίτι να επιζητεί την αρρενογονία. Ήταν εγωϊστικό, αλλά όλοι ήθελαν τα κορίτσια να τα παίρνουν νύφες, παρά να τα αναθρέφουν, για να φωλιάσουν αργότερα σε άλλες γενιές.

Η Μανιατοπούλα από τα παιδικά της χρόνια μεγάλωνε σε ένα αυστηρό και πειθαρχημένο περιβάλλον. Σεβόταν τον πατέρα, ο οποίος δεχόταν τις περιποιήσεις όλων και του πρόσφεραν ό,τι καλύτερο υπήρχε στο σπίτι.  Τα αρσενικά παιδιά της οικογένειας ήταν οι εκλεκτοί της αδελφή τους, τα πρόσεχε και δεν δίσταζε να στερηθεί η ίδια για μην τους λείψει τίποτε. Η προσφορά όμως δεν ήταν χωρίς αντάλλαγμα, τα κορίτσια απαιτούσαν από τα αδέλφια τους να διακρίνονται ανάμεσα στα άλλα παιδιά, για να τις κάνουν περήφανες. Έλεγχαν τη συμπεριφορά των αδελφών, ιδιαίτερα όταν η αδελφή ήταν μεγαλύτερη, η οποία ασκούσε έλεγχο και οι συμβουλές της είχαν απήχηση στο νεώτερο αδελφό. Μάνα και κόρη έστρωχναν το Μανιατόπουλο στην αξιοσύνη και τη διάκριση.

Το κορίτσι μάθαινε τις δουλειές του σπιτιού, το μεγάλωμα των μικρότερων αδελφών, την περιποίηση των ζώων και αναλάμβανε τις απλές βοηθητικές αγροτικές εργασίες. Αργότερα μπορούσε να αναλάβει και τις πιο επίπονες δουλειές στα χωράφια. 

Από το Bory de Saint Vincent (σ. 345-6) έχουμε τις ακόλουθες πληροφορίες για τις γυναίκες στις Μαντίνειες: "Συναντήσαμε νέα κορίτσια, που ανεβασμένα σε μουριές μάζευαν τα φύλλα και γυναίκες που αψηφώντας τον καυτό ήλιο του μεσημεριού θέριζαν το σιτάρι. Όταν κάναμε νήξη σε αυτές τις γενναίες ελλληνίδες για την απορία μας, πως δεν τις βοηθούσαν οι άνδρες τους ή τα αδέλφια τους, μας απάντησαν ελληνικά χωρίς ντροπή και θαρρετά ότι "οι άνδρες που είναι γενημένοι για τα όπλα και τα κοινά, δεν έπρεπε να κατεβαίνουν στα χωράφια".

Στνεχίζοντας παρακάτω έγραψε: ″...Η ασύγκριτη καλλιέργεια του τόπου, μαζί με τη συμμετρία της καθαριότητας και του πλούτου συνέτειναν ώστε ο θαυμασμός μου να αυξάνεται συνεχώς. Ήμουνα επίσης κατάπληκτος κοιτάζοντας με προσοχή αυτές που έρχονταν να μας μιλήσουν, με ένα τρόπο ταυτόχρονα τόσο ταπεινό και τόσο περήφανο...". 

Ο John Montagne Earl of Sandwich που επισκέφθηκε τη Λακωνία το 1738 γράφει ότι δουλειά των Μανιατών είναι τα άρματα, "τις γεωργικές εργασίες έχουν αναλάβει οι γυναίκες". Κ.Σιμόπουλου, Ξένοι Ταξιδιώτες στην Ελλάδα, τόμ. Β', σ. 183.

Ένας Κόρσος πλοικτήτης επισκέφθηκε το Σκουτάρι στα χρόνια 1762-4 και έδωσε πληροφορίες για την εργατικότητα των Μανιατισσών:


"Αι γυναίκες εις αυτόν τον τόπον είναι ακαταπόνητοι. Εκτός των γεωργικών εργασιών, όταν επιστρέφουν εις την οικίαν των, ασχολούνται με την καλλιέργειαν μεταξοσκώληκος, με το γνέσιμο και την ύφανσιν υφασμάτων θαυμασίας ωραιότητος. Δεν δύναταί τις να κατανοήση πώς είναι δυνατόν να επαρκούν εις τόσας εργασίας...". Δ.Βαγιακάκου, Ειδήσεις περί Μανης εκ Γαλλικού υπομνήματος, Λακωνικαί Σπουδαί 3(1977)191 και 195.


Από τον Castellan μαθαίνουμε τα ακόλουθα: "Oι Μανιάτισσες είναι πολύ εργατικές, μυαλωμένες και ενάρετες. Αυτές φορτώνονται όλες τις δουλειές, εσωτερικές και εξωτερικές, γιατί οι άντρες ασχολούνται με τα όπλα και την αρπαγή″.

Πολλοί αναρωτιούνται μήπως οι Μανιάτες εκμεταλλεύονταν τις γυναίκες τους ή τις κόρες τους, που ήταν ευπειθείς, και τις έβαζαν να κάνουν όλες τις δουλειές; Αυτό δεν έχει σχέση με την πραγματικόττητα. Αντίθετα η γυναίκα αναλάμβανε να βγεί στα χωράφια, γιατί από κανέναν δεν κινδύνευε, ενώ ο άνδρας της, εργαζόμενος στα κτήματα, μπορούσε να γίνει εύκολος στόχος κάθε επίβουλου εχθρού.

Η γυναίκα στη Μάνη μεγάλωνε ελεύθερη από το φόβο του Τούρκου βιαστή, γι’ αυτό και διέφερε η συμπεριφορά της από τις γυναίκες της Πελοποννήσου. Εκινείτο χωρίς δισταγμό στο χωριό, στα χωράφια και στα βοσκοτόπια, γιατί δεν διέτρεχε κανένα κίνδυνο. Θαρρετά αντιμετώπιζε τους ξένους, με τον αρμόζοντα σεβασμό, αλλά ποτέ με φόβο. Όμως οι κοπέλλες του τουρκοκρατούμενου Μοριά, αντίθετα με τις Μανιατοπούλες, στο αντίκρυσμα ξένου έφευγαν φοβισμένες, επηρεασμένες από την ανήθικη συμπεριφορά των κατακτητών.

Το Πάσχα του 1813 επισκέφθηκε τους Δολούς, φιλοξενούμενος της οικογενείας Κετσέα, ο Άγγλος περιηγητής Cockerell, ο οποίος έγραψε στο βιβλίο του: ″…Με εντυπωσίασε αμέσως μια διαφορά στην εμφάνιση της χώρας, την ατμόσφαιρα εγκατάλειψης και αποχαύνωσης των άλλων ελληνικών περιοχών εδώ την αντικαθιστούσε η ευημερία. Κάθε ίντσα από το διαθέσιμο έδαφος, όσο φτωχό και βραχώδες κι αν ήταν, το είχαν οργώσει και καλλιεργήσει με επιμέλεια. Τα χωριά ήταν πιο τακτοποιημένα από αυτά στην υπόλοιπη Ελλάδα. Τα πρόσωπα των ανδρών ήταν χαρούμενα και ειλικρινή· οι γυναίκες ήταν πιο όμορφες και τα ρούχα τους πιο ταιριαστά [προφανώς φορούσαν τα Πασχαλιάτικα]. Φαίνεται ότι η ελευθερία έχει αλλάξει την όψη και τους τρόπους των ανθρώπων και τους έχει κάνει χαρούμενους κι ευτυχισμένους. Όλοι μας χαιρετούσαν στο πέρασμά μας κι όταν φτάσαμε στους Δολούς η μητέρα του συνοδού μας βγήκε έξω με τη μεγαλύτερη απλότητα για να μας γνωρίσει…

Η οικογένεια που μας φιλοξενούσε μας είχε μαγερέψει μερικά κοτόπουλα. Ενώ τρώγαμε, πολλοί επισκέπτες, κυρίως γυναίκες, που δεν είχαν δει ποτέ Φράγκους, ήρθαν κοίταζαν και έκαναν ερωτήσεις…″. 

Το 1571, όταν ο Φαβιανός Barbo πήγε στη Μάνη σαν εκπρόσωπος της Βενετίας, στο χωριό Δρυ οι γυναίκες στρώσαν το τραπέζι κατά γης, στη αυνέχεια πήγε στο χωριό Κούνος και ″στην εκκλησία φάγαν κατά γης και επηκολούθησε δε διασκέδασις μετά πυρριχίων χωρών, όπερ ήτο θέαμα εξαιρετικόν ωραίον″. Σ. 256-7. 

Στη Μάνη δεν γίνονταν πανηγύρια, όπως σε άλλα μέρη. Η διασκέδαση συνόδευε τους γάμους. Όμως δεν λείπαν οι χοροί. Από τον Morritt μαθαίνουμε ότι στον πύργο του Χρηστέα γίνονταν χοροί και χόρευαν άνδρες και γυναίκες μαζί: Το 1795 ο J.Morritt, ό.π., σ. 50 και 52-3, γράφει για χορούς και γλέντια:

"Στο μεγάλο δωμάτιο του πύργου και στη μπροστινή αυλή βρήκαμε περίπου εκατό ανθρώπους και των δύο φύλων και κάθε ηλικίας που συμμετείχαν (έπαιρναν μέρος) στη φιλοξενία του αρχηγού. Είχαν έρθει από όλα τα γειτονικά χωριά και χόρευαν με μεγάλη ζωντάνια. Κατά τη διάρκεια του χορού οι άνδρες συνεχώς πυροβολούσαν με τα πιστόλια τους από τα παράθυρα σαν συνοδία στην άγρια χαρά τους. Και οι φωνές, τα γέλια και ο θόρυβος ήταν απερίγραπτα. Ανάμεσα στους άλλους χορούς παρουσιάστηκε και ο χορός της Αριάδνης που αναφέρεται στα ταξίδια του De Guy και πολλοί άλλοι που δεν τους είχαμε δει ακόμη στην Ελλάδα. Οι άνδρες και οι γυναίκες χόρεψαν μαζί κάτι που δεν ήταν τόσο συνηθισμένο ούτε στην ηπειρωτική χώρα ούτε στα νησιά".

Ο Bory de Saint Vincent, της Επιστημονικής Γαλλικής Αποστολής, επισκέφθηκε το 1829 στη Μάλτα τον πύργο του Πούλου Μαυρίκου και έγραψε για τη γυναίκα του και την κόρη του: ″…Τα μαλλιά τους έφθαναν ως τα γόνατα σε κοτσίδες πλεγμένες με κόκκινες κορδέλλες… μας έδωσαν να πληθούμε και η δεσποινίς, αφού μας έδωσε ταπεινά την πετσέτα αποσύρθηκε κάνοντας μια τόσο ταπεινή γονυκλησία, που αισθάνθηκα ντροπή όταν κατάλαβα ότι η χαριτωμένη κοπέλλα παίρνοντας το δεξί μου χέρι το έφερε στο μέτωπό της…″.


″Πάντως οι γυναίκες είναι αντικείμενο του σεβασμού αυτών των ιδίων Μανιατών, μπρός στους οποίους δείχνουν τόσο υποταγμένες. Παρ’ όλο που ζουν σε ένα είδος εμφανούς υποταγής, έχουν και αυτές το μερίδιό τους της κυριαρχίας. Κανένας άνδρας δεν τους φέρεται χωρίς υπόληψη. Επιφορτισμένες με τα οικιακά, που στις αγροτικές τάξεις εκτείνονται ως τις πιο σκληρές γεωργικές εργασίες, κανένας δεν θα τολμούσε, τουλάχιστον δημοσίως, να δείξει την παραμικρή οικειότητα απέναντί τους″.


″Αυτός που θα κακομεταχειριζόταν την πιο δύστυχη γυναίκα ή θα έδερνε τη γυναίκα του δημοσίως διέτρεχε τον κίνδυνο να γίνη εχθρός όλων. Τουλάχιστον θα είχε τη φήμη του ποταπού ή θα τον κακομεταχειριζόταν και θα τον έδερναν με τη σειρά τους, όχι μόνο από τους γείτονές του, αλλά ακόμη και εκεί που θα έφθανε η φήμη της σκληρότητάς του. Είναι δνατόν να σκοτώσουν με μια πιστολιά την απιστη σύζυγό τους ή την αποπλανημένη κόρη τους, αλλά όχι να τις κακομεταχειριστούν χτυπώντας τες ανελέητα. Στα Γιάννενα είναι που τις κτυπούν υπερβολικά, ενώ στους Σπαρτιάτες δεν θα γινώταν αυτό χωρίς τιμωρία και ατίμαση…″.

Η βιαιοπραγία των ανδρών κατά των συζύγων τους, για την οποία τόσος λόγος γίνεται στην εποχή μας, στη Μάνη ήταν εξαιρετικά σπάνια. Δεν ήταν μόνο ο σεβασμός του Μανιάτη στη γυναίκα του, όσο ο φόβος ότι θα τον σκότωναν οι συγγενείς της. Θα μπορούσε να ειπωθεί ότι ο σεβασμός του καθενός προς τη Μανιάτισσα, ήταν ανάλογος με τη δύναμη της γενιάς της.

Γράμματα δεν μάθαινε το κορίτσι, άλλωστε και από τους άνδρες λίγοι ήταν εκείνοι που ήξεραν να γράφουν το όνομά τους, ελάχιστοι δε αυτοί που ήξεραν να διαβάζουν και να γράφουν. Ήταν όμως κάθε κοπέλλα άριστα εξοικειωμένη με τις δουλειές του σπιτιού και των αγρών. Των γυναικών δουλειά ήταν η παραγωγή του μεταξιού, η καλλιέργεια του λιναριού, το γνέσιμο του μαλλιού, το πλέξιμο κι ακόμη η ύφανση κι ο αργαλιός  ήταν ένα χρήσιμο εφόδιο για το κορίτσι.

Πέρα όμως από τις γυναικείες δουλειές τα κορίτσια μάθαιναν και του πολέμου τα αναγκαία. Ο πόλεμος δεν ήταν μόνο για τους Μανιάτες, αλλά και για τις Μανιάτισσες. Ξεφυλλώντας τα τετράδια του γιατρού Παπαδάκη, που γιάτρευε τους κατοίκους της Μάνης από το 1716 μέχρι το 1763, βρίσκει κανείς πολλές Μανιάτισσες τραυματισμένες. Αναφέρεται: ″Ελαβώθη η θεία μου η Νικολού μπατολιά εις το κεφάλι και έβγαλε κόκκαλα λίγα οξωπίσω″. ″Ελαβώθη η Ψουρογιαννού μπατολιά στη Πλάτη″. ″Ελαβώθη η Βαρουχίνα μπατολιά στο φτέρνα″ κ.ο.κ.

Το 1795 επισκέφθηκε τη Μάνη ο Άγγλος περιηγητής John Morritt και όταν βρισκόταν στην Καρδαμύλη είδε να ασκούνται στις πολεμικές τέχνες της εποχής αγόρια και κορίτσια. Στα βιβλίο του διαβάζουμε: ″Μας έδειξαν το σημείο όπου τα παιδιά του χωριού διδάσκονται τη χρήση των όπλων και είδαμε ότι εξασκούνται από τα δέκα χρόνια τους ή ακόμη από τα οκτώ. Μια ομάδα από κορίτσια και γυναίκες στην πλατεία του χωριού πετούσαν πέτρες και έριχναν τη σφαίρα σε ένα σημάδι και φαίνονταν πολύ εξασκημένες. Η όψη τους ήταν με ζωντάνια, αλλά ούτε το πρόσωπό τους ήταν περισσότερο αγριωπό ή αρρενωπό σε σχέση με τις νωθρές και αποχαυνομένες χωριάτισσες (εννοεί τις Μοραΐτισσες). Ο αρχηγός της Καρδαμύλης μας βεβαίωσε, ότι στις μικροσυμπλοκές όχι μόνο μια φορά ακολουθούσαν τους πατέρες και αδελφούς τους στα πεδία των μαχών και ότι οι άνδρες προθυμοποιούνταν να διακριθούν μπροστά στα μάτια των γυναικών τους και να συμμετέχουν στον κίνδυνο. Ακολούθησαν μέχρι το απόγευμα χοροί στην πλατεία στη γιορτή των γυναικείων αγωνισμάτων…″. (σ. 50)     

Ο καπετάνιος του Ζυγού Χριστόδουλος Χρηστέας διηγήθηκε στο J. Morritt ότι: ″Τον περασμένο χρόνο ήταν απασχολημένος σε εχθροπραξίες με ένα γείτονα αρχηγό, όπου πήρε μέρος με μια ομάδα από ογδόντα άνδρες και τριάντα γυναίκες, στις οποίες αρχηγός ήταν η αδελφή του. Μετά από μερικές μικροσυμπλοκές έγινε ειρήνη, αλλά στο μεταξύ είχαν πέσει μερικές αμαζόνες και η αδελφή του είχε τραυματιστεί, όπως και ο ίδιος…″. (52)

Από το Δήμο και Νικολό Στεφανόπολι, που επισκέφθηκαν τη Μάνη το 1798 ως εκπρόσωποι του Ναπολέοντα Βοναπάρτη, πληροφορούμεθα τα ακόλουθα: ″Ενώ οι Μανιάτες πολεμούνε κατά των Τούρκων, δεν αφήνουν ποτέ τη θέση τους. Οι γυναίκες όχι μόνο τους φέρνουν πολεμοφόδια και τροφές, αλλά μοιράζονται και όλους τους κινδύνους τους, πολεμώντας στο πλάι τους. Μια γυναίκα βλέπει να πέφτει δίπλα της ο άνδρας της, χτυπημένος θανάσιμα. Αδράχνει ξάφνου τ’ άρματά του και δεν τα αφήνει ώσπου να εκδικηθεί το θάνατό του…. Η ετοιμότητα του πνεύματος και η περιφρόνηση του θανάτου ξεχωρίζουν τις γυναίκες της Μάνης… Η Ελένη νειόπαντρη, βρίσκει τον άνδρα της τραυματισμένο στο αριστερό μπράτσο από μια σφαίρα που έμεινε μέσα  στο κρέας. Πιπιλίζει το αίμα της πληγής, τραβά τη σφαίρα με τη γλώσσα της και τη βγάζει, και δείχνοντάς την στον άνδρα της του λέει: Πήγαινε να την επιστρέψης στον εχθρό…″. (214)

Ο Άγγλος περιηγητής W. Leake, που γύρισε το 1805 όλη τη Μάνη ως κατάσκοπος της χώρας του, για τη Μανιάτισσα έγραψε τα παρακάτω:


"Δεν πέρασε πολύς καιρός και μια γυναίκα του Ταϋγέτου αντιμετώπισε στον πύργο της την πολιορκία από ένα τουρκικό σώμα. Πυροβολούσε εναντίον τους από τα παράθυρα και τους απασχολούσε  στη μια πλευρά, ενώ από πίσω έστειλε μακρυά μια υπηρέτρια με δύο παιδιά. Αν και τα πυρομαχικά της είχαν σχεδόν τελειώσει, οι Τούρκοι παραιτήθηκαν  της πολιορκίας φοβούμενοι ανατίναξη του πύργου αν έκαναν επίθεση...". W.Leake, Travels in the Morea, London 1830, vol. 1, p. 239.


"Πολλές από τις Mανιάτισσες περηφανεύονται για την επιδεξιότητά τους στα όπλα. Όταν ρωτούσα γι' αυτό, η σύζυγος του Κατζανού (Γιάννη Γρηγοράκη) μου είπε, δείχνοντας μια θέση σε απόσταση 150 γυάρδες, "βάλε το καπέλο σου εκεί να δεις αν μπορώ να το διαπεράσω με τη σφαίρα".... Είχε δύο πολεμικά τραύματα και προσποιώταν ότι θεωρούσε τον άνδρα της όχι τόσο γενναίο, όσο ήταν αυτή...". W.Leake,  p. 270.

Ο William Leake σε αναφορά του το 1805 προς το Foreign Office έγραψε τα ακόλουθα για τις μανιάτισσες:

"Οι γυναίκες ακολουθούν τους συζύγους τους στο πεδίο της μάχης και όχι μόνο τους εφοδιάζουν με πυρομαχικά, αλλά επιτίθενται στον εχθρό με πέτρες και συχνά με όπλα. Οι πέτρινοι φράχτες που χωρίζουν τους περιφραγμένους χώρους χρησιμεύουν ως χαρακώματα από τα οποία τα αντίπαλα στρατόπεδα πυροβολούν το ένα το άλλο, και είναι ένα από τα κύρια καθήκοντα των γυναικών το να εκδιώκουν τον εχθρό από τις ασφαλείς θέσεις με κάθε όπλο που πετά βλήματα το οποίο μπορούν να έχουν. Παρ' όλο που είναι θέμα τιμής για τους άνδρες της αντίπαλης παράταξης να μην τις πυροβολούν, εν τούτοις συχνά τραυματίζονται είτε κατά λάθος ή από το ίδιο φύλο των αντιπάλων και είναι λίγες σύζυγοι των βασικών πολεμιστών της Μάνης που δεν περηφανεύονται για κάποιο τραύμα που δέχτηκαν στη μάχη". Ε.Αγγελομάτη-Τσουγκαράκη, Η Μάνη στις αναφορές του Leake προς το Foreign Office και το έργο του "Travels in the Morea", Λακωνικαί Σπουδαί 10(1990)365-6.

Κατά τη διάρκεια της επανάστασης, εκτός από το θρίαμβο των γυναικών της Μάνης στον πόλεμο του Διρού, έχουμε πολλά ακόμη παραδείγματα γυναικείας γενναιότητας. Τον Ηλία Μαυρομιχάλη στην πρώτη του εκστρατεία ακολούθησε και η τροφός του, η γριά Σπιριούναινα. Στην πολιορκία του κάστρου της Καρύταινας ήταν αυτή αγγελιοφόρος και πήγε τρεις φορές στους πολιορκημένους Τούρκους με προτάσεις για την παράδοσή τους.

Η Μανιάτισσα χήρα Σταυριανή Σάββαινα ακολούθησε τον Κυριακούλη Μαυρομιχάλης στις εκστρατείες του και στις 15 Απριλίου 1822 της έδωσε το ακόλουθο πιστοποιητικό:

"Πιστοποιείται ότι η χήρα Σπαρτιάτισσα ονόματι Σάββαινα απ' αρχής του ιερού τούτου αγώνος έτρεξε προθύμως υπό την οδηγίαν μου εις τον κατά τους εχθρούς Μπαρδούνιας, Μυστρός, κυνηγώντας αυτούς έως Βλαχοκερασίας, καθώς δεν έλλειψε και εις του Βαλτετζίου τον πόλεμον μαχομένη γεναιότατα δια την πατρίδα, σκοτώνοντας με το χέρι της δύο εχθρούς. Ακολουθώντας με όπου εδιωρίσθην και απέρασεν εις την Κόρινθον δια τα Ντερβένια, κάνοντας εκείθεν εις Αθήνας , Θήβα και Λεβαδιά διαφόρους πολέμους, ευρέθη και αυτή όπου και εγώ, και με την επιστροφή μας εις Τροπολιτζά εστάθη έως την πτώσιν της, καθώς και εις την εκστρατείαν της Καρύστου ήτο μαζί μου ως άνωθεν. Τώρα δε όπου διορίζομαι δια την Ήπειρον, η άνωθεν ήτο έτοιμη με την συνηθισμένην της γενναιότητα δια να συνακολουθήση μαζί μου, εν βία όμως την αφήνω δια αναγκαίας υποθέσεις μου, και εκ δευτέρου να έλθη όπου ευρίσκομαι. Της δίδω λοιπόν το παρόν αποδεικτικόν μου διά να την χρησιμεύση". Κ.Κοτσώνη, Κυριακούλης Πιέρου Μαυρομιχάλης, Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)234 και 258.

Η Ευαγγελία Καπετανάκου (σ. 60) πριν από ένα αιώνα περίπου έγραψε: ″Πολλάκις μεταξύ των αντιμαχομένων οικογενειών συνάπτονται αληθείς μάχαι από των πύργων, ότε συνηθέστατα χρησιμοποιούνται σφενδόναι, τας οποίας κατά το πλείστον χειρίζονται γυναίκες. Σημειωτέον εν τούτοις, ότι αι οικογενειακαί έχθραι περιορίζονται μεταξύ των αρρένων, πάσης ηλικίας, ενώ αι γυναίκες, έστω και αν λαμβάνωσι μέρος εις τους πολέμους, ουδέποτε εγγίζονται υπό των αντιπάλων″.

Εδώ θα πρέπει να προσθέσουμε ότι όταν δύο οικογενειες βρίσκονταν σε εμπόλεμη κατάσταση, αν κάποιος προσέβαλε, τραυμάτιζε ή σκότωνε τη σύζυγο του εχθρού του, θα έκανε αμέσως εχθρούς και την πατρική της οικογένεια, η οποία θα ζητούσε δικιωμό.

Όπως αναφέρθηκε, ο γάμος απέβλεπε πολλές φορές στη δημιουργία συμμαχιών μεταξύ των οικογενειών. Γι’ αυτό δεν ήταν λίγες οι περιπτώσεις που αρραβώνιαζαν ή στεφάνωναν μικρά παιδιά, ώστε να αναθερμανθούν οι υπάρχουσες φιλίες ή να αναπτυχθούν νέες συγγενικές σχέσεις με το γάμο. Οι νεόνυμφοι αρχικά δεν ζούσαν μαζί, αλλά παρέμεναν στις πατρικές τους οικογένειες μέχρι να ενηλικιωθούν και ο άνδρας να είναι σε θέση να θρέψη τη νέα οικογένεια.

Αν όμως διαταράσσονταν οι σχέσεις των δύο οικογενειών μπορούσε να χαλάσει ο γάμος και το βαρύ φορτίο της ντροπής έπεφτε τότε στις πλάτες του ανήλικου κοριτσιού. Ένα τέτοιο παράδειγμα έχουμε το 1830 στις οικογένειες Χρηστέα και Κυβέλου. Πριν μερικά χρόνια, οι δύο οικογένειες είχαν μεταξύ τους φιλικές σχέσεις και συνεργασία, κρατούσαν δε απόσταση από τους Μαυρομιχαλαίους. Τότε ένας ανήλικος εγγονός του Γερο-Πανάγου Κυβέλου είχε στεφανωθεί την αδελφή των Χρηστέων και μετά το γάμο οι νιόπαντροι συνέχισαν να ζουν στα πατρικά τους.

Περνώντας τα χρόνια οι Χρηστέοι μόνοιασαν με τους Μαυρομιχαλαίους και για να προσβάλλουν τους Κυβελαίους, ο Στρατής Χρηστέας ξαναπάντρεψε την αδελφή του με τον Ιωάννη Κολοφάκο από το Κουτήφαρι. Αυτός εν τω μεταξύ πριν από επτά χρόνια είχε αρραβωνιαστεί με την κόρη του Νικόλα Σωτηρέα-Γεννηματά, την οποία φυσικά αναίτια εγκατέλειψε. Τότε άρχισε πόλεμος με πολλούς νεκρούς και από τις δύο πλευρές. Η Γεννηματίτσα έμεινε με την ντροπή της εγκατάλειψης και η Χρηστίτσα είδε τον δεύτερο άνδρα της στη φυλακή, ανήμπορες και οι δύο να εκφράσουν έστω και γνώμη για την τύχη τους. Πάνω από όλα ήταν η γενιά και το συμφέρον του συνόλου της, όχι η προσωπική προκοπή του κάθε μέλους.

Η Μανιατοπούλα όταν παντρευόταν έπρεπε να απαρνηθεί την πατρική της γενιά και να προσκολληθεί στη γενιά του συζύγου, μα τα πράγματα δυσκόλευαν όταν μεταξύ των συμπεθέρων άρχιζε πόλεμος.

Οι οικογένειες Μαυρομιχάλη και Κουμουνδουράκη που ήταν παραδοσιακά φίλοι, ψυχράνθηκαν το 1803, μετά τη σύλληψη του Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη, από Τούρκους και Μανιάτες, ανάμεσα στους οποίους ήταν και ο Πετρούνης Μαυρομιχάλης, ο μετέπειτα Πετρόμπεης. Για την αναθέρμανση των σχέσεων των δύο οικογενειών πάντρεψαν μια αδελφή του Μαυρομιχάλη με το Θεόδωρο γιό του Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη.

Τα χρόνια πέρασαν και το 1816 έγινε μπέης ο Πετρόμπεης και αργότερα ένας αδελφός του Θεόδωρου Κουμουνδουράκη, ο Αλέξανδρος, πάσχιζε στην Κωνσταντινούπολη να τον ρίξει από το αξίωμά του, για να γίνει αυτός μπέης της Μάνης. Τον Ιούλιο του 1820 ο Ηλίας Μαυρομιχάλης, πρωτότοκος γιός του Πετρόμπεη, επισκέφθηκε τη θεία του στο κάστρο της Ζαρνάτας και βρήκε την ευκαιρία να σκοτώσει το Θεόδωρο Κουμουνδουράκη. Όταν η Κουμουνδουράκαινα είδε τον ανηψιό της να μπαίνει στον οντά του άντρα της με την πιστόλα στο χέρι, κατάλαβε την πρόθεσή του, άνοιξε το στήθος της και τον ικέτεψε να σκοτώσει πρώτα την ίδια. Η άτυχη σύζυγος είχε γιό, το Γρηγόριο Κουμουνδουράκη κι έπρεπε ή να αποχωριστεί το παιδί της ή να μείνει στο περιβάλλον των Κουμουνδουριάνων αντιμετωπίζοντας την εχθρική διάθεσή τους για την πατρική της γενιά. [Πελοποννησιακά 5(1962)132].

Πολλές φορές οι νύφες, ιδιαίτερα όταν προέρχονταν από μεγαλογενιές, δεν ξεχνούσαν την καταγωγή τους και περηφανεύονταν γι’ αυτή. Στα μοιρολόγια αναφέρονται περιπτώσεις που η Μανιάτισσα εξακολουθούσε και μετά το γάμο της να είναι προσκολλημένη στην πατρική γενιά της. 


Σύμφωνα με το μοιρολόγι μιας Μανιάτισσας, πηγαίνοντας τη Λαμπρή κουλούρια και κόκκινα αυγά στον αδελφό της τον Καλαπόθο, συνάντησε στο δρόμο της τον άντρα της και τον κουνιάδο της και τους ρώτησε αν είδαν τον αδελφό της. Εκείνοι της απάντησαν:


Στη στάνη τον αφήκαμε,






ν’ αρμέγει, να τυροκομά,






να τρώει να καλοπερνά.  

Πηγαίνοντας αυτή στη στάνη, ακούει τα βογγητά του αδελφού της, τον πλησιάζει και τον ρωτά ποιός είναι ο φονιάς κι αυτός της απαντά:






Τι να ζου ‘που μωρή καφή; (αδελφή)






Άντρας σου είναι ο φονιάς






μαζί με τον κουνιάδο ζου.


Φορτώθηκε στην πλάτη τον αδελφό της να τον καταβάσει στο χωριό, αλλά αυτός στο δρόμο ξεψύχησε. Τότε τον άφησε σε μια εκκλησιά και πήγε στην Τσίμοβα, δηλαδή την Αρεόπολη κι αγόρασε ένα δηλητήριο, σουμπλιμέ ή σουλιμά όπως το είπε η ίδια και συνεχίζει το μοιρολόϊ:






Στο σπίτι μου εγύρισα 

κ’ έκατσα κ’ εμαγέρεψα,

ρίχνω τον πικροσουλιμά

κι απέει τους εκάλεσα. 

Πρώτη μπουκιά πο ’πήρασι

Τα μάτια εξεστριλώσασι. 

Αμή και δεν το ξέρατε

Πως έτσα θαν το πάθετε.


Όσο περίεργο κι αν φαίνεται, ο πεθερός της αναγνωρίζοντας αυτό το δικαίωμά της, δηλαδή να υπακούση στην επιταγή της γενιάς της και να εκδικηθεί το άνατο του αδελφού της, έδειξε κατανόηση όταν του είπε:






Έκαμα ό,τι εκάμασι






και το ‘παρα το δίκιο μου.






Αμποία κι άλλη χριστιανή






Την ίδια μέρα τη Λαμπρή






Έθαψε άνδρα κι αδελφό.


Σε ένα άλλο μοιρολόγι, του Ντάβου, όταν έμαθε ότι τα δυό παιδιά της σκότωσαν τον αδελφό της και το γιό του τα καταράστηκε να κρυώσει η καρδιά τους, δηλαδή να πεθάνουν:






Νάθε γυρίσει ο μπαλαρμάς  (βόλι)






να κρυώσει την καρδιά ζας

παρά που μου σκοτώσατε

τον μπάρμπα και τον ανιπχιό

το Νικολό και το Βρετό.


Μια κόρη από τους Μιχελιάνους της Λάγιας, η Μιχελόγγονη, παντρεύτηκε με έναν από τους Μιχαλακιάνους, οι οποίοι ήταν Νικλιάνοι και είχαν εγκατασταθεί στη Λάγια, ως σύμμαχοι των Ρικιάνων και εχθροί των Μιχελιάνων. Μια νύχτα επρόκειτο οι Μιχαλακιάνοι να μεταφέρουν ένα κανόνι, για να χρησιμοποιηθή εναντίον των εχθρών τους των Μιχελιάνων. Το έμαθε η Μιχελόγγονη και ειδοποίησε τους συγγενείς της, οι οποίοι, όταν γινόταν η μεταφορά, τους επιτέθηκαν και τους ανάγκασαν να παρατήσουν το κανόνι στο δρόμο, όπου έμενε μέχρι τα χρόνια της κατοχής.


Η ονομασία των γυναικών είναι ένα δείγμα της ανδροκεντρικότητας της Μανιάτικης οικογένειας. Από το ημερολόγιο του ιατρού Παπαδάκη, (Δ.Δημητράκου, Οι Νυκλιάνοι, σ. 200 κ.ε.) που κατέγραψε τα ονόματα των πελετών του τον 18ο αιώνα φαίνονται τα ακόλουθα:

α) Η κόρη ονομάζεται από το βαφτιστικό ή το επώνυμο του πατέρα της με την κατάληξη -ίτσα ή σπανιότερα -οπούλα. Π.χ. Κλεανθίτσα, Πιερίτσα, Πετροπούλα και Αλεπαντζίτζα, Τζουλουφατίτζα, ή Γιαννοπούλα, Κουφογιωργοπούλα κ.ά

β) Η εγγονή ονομάζεται από το όνομα της πατριάς ή το βαφτιστικό του παππού της με την κατάληξη -όγγονη, π.χ. Σιδερόγγονη Πιερίτζα, Διακουμόγγονη Κανέλλα, Φταξεόγγονη, Δημαρόγγονη κ.ά. 

γ) Η νύφη αποκαλείται με το επίθετο της γενιάς του συζύγου της ή το βαφτιστικό του πεθερού και την κατάληξη -όνυφη. Μπορεί να συνοδεύεται και από το βαφτιστικό του συζύγου για να διακρίνεται από τις άλλες συνυφάδες της. Π.χ. Πιέραινα Αλειφερόνυφη, Δημητρού Σιδερόνυφη, Καλαποθού Βασιλόνυφη.

δ) Η σύζυγος ονομάζεται από το όνομα, το επίθετο ή το παρωνύμιο του άνδρα της και την κατάληξη 1) -ού, π.χ. Θοδωρού, Καλαποθού, Γιαννού, Ψωρογιαννού κ.ά. 2) -αίνα, π.χ. Πιέραινα, Κυριάκαινα, Λαγούδαινα κ.ά. 3) -ίνα, π.χ. Μαντζωρίνα Θοδωρού, Σκουληκολίνα Γεωργού κ.ά. 4) -ίσσα με το όνομα της πατριάς ή τον τόπο της καταγωγής, π.χ. Καλαποθού Βασιλόνυφη Νοβοκιάνισσα, Πούλαινα Γεωργαλάνισσα και με την ίδια κατάληξη δηλώνουμε τον τόπο προέλευσης, π.χ. Λαγιάτισσα, Μανιάτισσα, Μαντινέισσα κ.ά. 


Θα πρέπει όμως να σημειώσουμε ότι ίσως παλαιότερα οι γυναίκες κρατούσαν το όνομα της γενιάς τους. Πιθανώς αυτό να συνέβαινε μόνο στις μεγαλογεννήτισσες. Αλλά το 1676 ανάμεσα στους μετανάστες, που πήγαν στην περιοχή του Τάραντα της Ιταλίας, ζούσε η Βενετζάνα Θοδωρίτσα σύζυγος του Μαριανού Τουφόλη, η Μαντελαίνα Θοδωρίτζα σύζυγος του Ηλία Μούζαλου (;), η χήρα Ειρήνη Θοδωρίτζα με την κόρη της Κατερίνη κ.ά. Αλλά και από την Κορσική έχουμε ανάλογες περιπτώσεις π.χ. η Βερόνα Ιατροπούλα ήταν χήρα του Μιχάλη Λαρυγγάκη, η Κανέλλα Ιατροπούλα ήταν σύζυγος του Λουκά Καλιοράκη και η Μαρία Ιατροπούλα ήταν σύζυγος του κάπου Κωνσταντίνου Θοδωράκη κ.ο.κ.

Στο Βυζάντιο η επιταγή του Αποστόλου Παύλου: ″…αι γυναίκες τοις ιδίοις ανδράσιν υποτάσσεσθε εν Κυρίω…″, αποτέλεσε τον κύριο άξονα πάνω στον οποίο διαμορφώθηκε η Βυζαντινή ιδεολογία σχετικά με τη γυναικεία υπόσταση. [Κ. Νικολάου, σ. 48.] Η Μάνη δεν μπορεί να μην επηρεάστηκε από τους Βυζαντινούς στις ιδέες αυτές.

Ο άντρας ήταν στη Μάνη, αναμφισβήτητα, ο απόλυτος κύριος της οικογένειας. Οι θυγατέρες, άμα μεγάλωναν τον έλεγαν αφέντη. Έτσι τον ονόμαζαν και τα παντρεμένα κορίτσια προσθέτοντας τη λέξη γέρο (ο γέρος ο αφέντης μου) για να τον ξεχωρίζουν από τον άντρα τους. Η σύζυγος ως το 40ο έτος περίπου της ηλικίας της έλεγε και αυτή τον άντρα της αφέντη, έπειτα γέρο: ο γέρος μου σημαίνει ο άντρας μου. Οι μανάδες έλεγαν και λένε ακόμη και σήμερα χαϊδευτικά αφέντη το αγόρι τους.

Επειδή στη Μάνη το πολυτιμότερο αγαθό ήταν η ασφάλεια της γενιάς, υποχρεώνονταν όλα τα μέλη να υποβληθούν σε θυσίες, προκειμένου να την διασφαλίσουν. Η γυναίκα δεν είχε δικαίωμα κληρονομιάς σε οικογενειακά οχυρά. Μετά την έξωση του Όθωνα, το 1862, ακολούθησε η μεσοβασιλεία με πολλές ταραχές και εμφύλιες συμπλοκές. Εκείνα τα χρόνια, ένας από τους πολλούς δικαιούχους του γειτονικού κάστρου της Τρικότσοβας, το Πετροβούνι, ο Ηλίας Καπετανάκης, στη διαθήκη του έγραψε, ότι αποκλείονται τα κορίτσια του από την κληρονομία του μεριδίου του στο Πετροβούνι. 

Στα ξεμόνια της Μέσα Μάνης θα ήταν αδιανόητο να εισχωρήσουν οι γαμπροί, γιατί θα διακυβεβόταν η ασφάλεια της οικογένειας. Ακόμη εκεί που μια γενιά είχε συγκεντρωμένα τα κτήματά της ή τα βοσκοτόπια της δεν επιτρεπόταν να πατήσει ξένο πόδι. Αυτό ήταν δυνατόν να εξασφαλισθεί με τον αποκλεισμό της κόρης από εκείνα τα περιουσιακά στοιχεία που είχαν άμεση σχέση με την επιβίωση της γενιάς.

Στη Μεγάλη Μαντίνεια τα σπίτια κάθε γενιάς ήταν συγκεντρωμένα το ένα δίπλα στο άλλο, χωρίς να παρεμβάλλονται ξένοι, ώστε να υπάρχει αλληλοκάλυψη σε περίπτωση κινδύνου. Από ανατολή προς δύση ήταν οι γειτονιές των σπιτιών των Κωνσταντινέων, των Δικαιάκων, των Φραγκουλαίων, των Μανέων, των Νικητάκηδων και των Γεωργουλέων κλπ. Στα παλιότερα χρόνια δεν ήταν νοητό να εισχωρήσει ξένος σ’ αυτές τις ομάδες σπιτιών, γιατί έχαναν την αμυντική τους αξία. Αυτό υποχρέωνε στον αποκλεισμό των γυναικών από την κληρονομία οικημάτων.

Στη Μέσα Μάνη τα κορίτσια δεν προικίζονταν. Η Ε. Καπετανάκου αναφέρει ότι τα γαμήλια έθιμα των Μανιατών είναι πρωτότυπα, μεταξύ δε αυτών συγκαταλλέγεται και η υποχρέωση του γαμβρού να δίδει στον πεθερό ένα χρηματικό ποσό και μερικά κριάρια, αντί αυτός να λαμβάνει προίκα, όπως συμβαίνη σε όλον τον άλλον κόσμο.

 Ο γαμπρός ήταν υποχρεωμένος όταν πήγαινε στο σπίτι της νύφης να ρίξει τα ″πορταρίκια″, δηλαδή περνώντας το κατώφλι του σπιτιού της έπρεπε να πληρώσει, για να πάρει την κόρη. Αν για την κληρονομιά του πατέρα της δεν υπήρχε αδελφός που να έχει δικαίωμα, τότε δεν της επιτρεπόταν να πάρει, ό,τι θα έθεται υπό αμφισβήτηση την ασφάλεια της γενιάς της.

Στην έξω Μάνη τα πράγματα ήταν διαφορετικά. Προίκα υπήρχε και η γυναίκα κρατούσε την κυριότητα των προικώων σε όλη της τη ζωή και τα διέθετε με τη διαθήκη της. Η προίκα της κόρης περιάμβανε τα ρούχα της, τα νοικοκυριά της, χρήματα, κτήματα και οικήματα, όταν βέβαια δεν υπήρχε αμφισβήτηση για την ασφάλεια της γενιάς. Βλέπουμε στα προικοσύμφωνα οι γυναίκες να έχουν μετά τη χηρεία τους κάποιο ή κάποια κτήματα που τα διαθέτουν κατά την επιθυμία τους ή για τα ψυχικά τους.

Όταν η γενιά της νύφης ήταν μεγάλη μπορούσε ο ευκατάταστος γαμπρός να μην πάρει προίκα από τη γυναίκα του παρά τα είδη ρουχισμού της. Όταν ο Γερο-Παναγιωτάκης Καπετανάκης πάντρεψε την κόρη του και της έδωσε μια ομολογία για εξακόσια γρόσια, ο γαμπρός έδωσε στην οικογένεια του γαμπρού και τους ανθρώπους τους εξακόσια γρόσια μετρητά για ″παπούτσια″, δηλαδή το δώρο του γαμπρού στους νέους συγγενείς του.

Από τα δημοσιεύματα του Σταύρου Σκοπετέα αναφέρουμε μερικά ενδεικτικά αποσπάσματα συμβολαίων από την περιοχή της Ανδρούβιστας, τον πρώην δήμο Καρδαμύλης, που δείχνουν ότι στην Έξω Μάνη οι γυναίκες-σύζυγοι ή μητέρες είχαν περιουσία και την διαχειρίζονταν κατά βούληση. Ακόμη φαίνεται ότι η γνώμη των γυναικών είχε βαρύτητα, ώστε να γράφεται στα συμβόλαια. 

Το 1677, ο Μανωλίτζης Θεοδωράκης έδωσε το προικώο κτήμα της συζύγου του και πήρε πρόβατα, γι’ αυτό παραχώρησε σ΄αυτή ένα δικό του κτήμα.

1681. Ομολογώ εγώ ο Γιάννης Κουλουράκης με τη μάνα μου και με τα αδέλφια μου… ότι πουλώ το μερτικό μου…

1728. Ομολογούμε ο Δημητράκης και ο Στρατήγης οι δύο αδελφοί πως μας εφάνη καλό με οικεία μας βουλή και θελήσεως των γυναικών μας… πουλάμε το χωράφι…″.

Από τα δημοσιεύματα του αείμνηστου Γιάννη Αναπλιώτη της περιοχής Σταυροπηγίου, δηλαδή του μετέπειτα δήμου Αβίας, σημειώνουμε ότι, όταν το 1806 η χήρα του ποτέ Παναγιώτη Αλούπη πάντρεψε την κόρη της Ζαχαρίτσα με τον Δημητράκη Κουτήφαρη, την προίκισε με 100 ρίζες ελιές, 11 μουριές και 5 ζεψιές μπαμπακοχώραφο, ενώ υπήρχε και αδελφός, ο Πιέρος Αλούπης.

Στη διαθήκη του Δημητράκη Κουτήφαρη, που τα παιδιά του τότε ήταν στην εφηβεία, αναφέρεται: ″…εάν η συμβία μου σταθή στην τιμή του όρκου (δηλαδή δεν ξαναπαντρευτεί) αφήνω αυτήν οικοκυρά και κληρονόμα εις όλην μου την περιουσίαν κινητών τε πραγμάτων και ακινήτων και εις τα παιδία μου αφήνω εντολή να είναι υπάκουα εις την μητέρα τους, ώστε να μην ήθελε δυνηθεί οψέποτε ουδένα εξ αυτά να την ενοχλήση εις το παραμικρόν, διότι όποιο γένη παρήκοον έχει την εξουσία να το κάμη απόκληρον…″.   

Το 1730 ο Ιωάννης Κουτήφαρης-Νικολακάκης παντρεύτηκε τη Βασιλική Μούζαλου και πήρε προίκα 15 ρίζες ελιές, ένα αμπέλι και ένα χωράφι.

Όταν το 1793 ο γιός του προηγουμένου, ο Τζανέτος Γιαννόπουλος-Κουτήφαρης ο επονομαζόμενος Ταραμπουλουσάκης, έκανε τη διαθήκη του άφησε κτήματα κληρονομιά στις κόρες του και στη γυναίκα του, στην οποία άφησε και την επικαρπία του σπιτιού τους.

Το 1815 η Αναστασούλα ή Τζανέταινα Γιαννοπουλίνα, δηλαδή η σύζυγος του προηγουμένου, έγραψε στη διαθήκη της: ″…Οι επίτροποί μου να πουλήσουν την λαχίδα οπού μου ευγάνη ο άνδρας μου εις την διαθήκην του ναν την κάνω ως θέλω και βούλομαι, δια τα προιτζά μου οπού μου επούλησε και δια την δούλευσιν οπού έκαμα εις το σπίτι του…″. Εδώ έχουμε την προχωρημένη ιδέα, ότι η σύζυγος για την προσφορά της στο σπίτι δικαιούται ένα μέρος από αυτά τα περιουσιακά στοιχεία, που αποκτήθηκαν από την οικογένεια.

Μια ιδιομορφία της Μανιάτικης οικογένειας ήταν ο θεσμός της σύγκριας. Η ετυμολογία της λέξης προέρχεται από το συν + κυρία. Όταν η σύζυγος ήταν στείρα ή δεν γενούσε αγόρια, αλλά μόνο κορίτσια, ο σύζυγος εδικαιούτο να πάρει και δεύτερη σύζυγο στο σπίτι. Πολλές φορές αυτό γινόταν με τη συγκατάθεση της πρώτης, η οποία έκανε χρέη πεθεράς και αναλάμβανε το μεγάλωμα των παιδιών, ώστε η δεύτερη, την οποία αποκαλούσε σύγκρια, να πηγαίνει στους αγρούς.  

Είναι δύσκολο να εντοπισθεί η προέλευση αυτού του εθίμου. Βέβαια δεν μπορούμε να πούμε ότι είναι κληρονομιά από την αρχαία Σπάρτη, όπου αναφέρεται ότι οι Έφοροι της πόλης υποχρέωσαν το Βασιλιά τους να πάρει και δεύτερη γυναίκα, γιατί η πρώτη δεν αποκτούσε παιδιά, για να τον διαδεχθούν.

Δεν θα πρέπει να θεωρήσουμε ότι το γεγονός αυτό ήταν πολύ σπάνιο. Το 1864 ο επίσκοπος Γυθείου Ιωσήφ ανέφερε ότι στην Ανατολική Μάνη υπήρχαν 30 περιπτώσεις σύγκριας. Στην αναφορά του έγραφε:

″…Εκτός δε καί τινων άλλων, ως μη ώφειλε, συνηθίζουσι τινές, ενταύθα, Σεβαστή και Ιερά Σύνοδος, εκείνοι δηλονότι των οποίων αι νόμομοι σύζυγοί των  μένουσι στείραι και δεν γεννώσιν αυταί διόλου τέκνα και εκείναι των οποίων γεννώσι μόνον θήλεα, ουχί δε ποσώς άρρενα, προς τον σκοπόν όμως του να αποκτήσουν αυτοί και τέκνα άρρενα, και να τα αφήσουν ως κληρονόμους των (διότι και τα θήλεα δεν τα θεωρούσι ποτέ αυτοί ενταύθα και ως κληρονόμους των), συνηθίζουσι, λέγω, ούτοι τότε και παραλαμβάνουσι και δευτέρας γυναίκας έπειτα εις την οικίαν των, τη συγκαταθέσει και των γονέων αμφοτέρων αυτών και των λοιπών συγγενών των, τη συγκαταθέσει δε ενίοτε και αυτών των νομίμων γυναικών αυτών, δια της βίας ή και εκουσίως αυτών εν τη απελπισία των και ούτω συνοικούσιν αυτοί μετ’ αυτών και συζώσιν ως ανήρ και γυνή παρανόμως. Εάν όμως ευρίσκουσι και ιερέα τινά, και τους ευλογεί και αυτός εις γάμου κοινωνίαν κρυφίως και εν παραβύστω, τούτο δεν είναι δυνατόν ποτέ και να αποδειχθή και να βεβαιωθή εντάυθα. Προκαλούνται μεν οι τοιούτοι παρ’ εμού πολλάκις και προτρέπονται και συμβουλεύονται πνευματικώς τα δέοντα, αλλ’ ως μη υπακούοντες ουδέ παραδεχόμενοι ποσώς αυτοί και τας πνευματικάς ταύτας συμβουλάς και προτροπάς μου, καταμηνύονται έπειτα και όπου δει, αλλά δικάζονται και καταδικάζονται, κατά το άρθρον 658 του Ποινικού Νόμου, εις μόνα πρόστιμα και πάλιν συζώσιν ούτοι μεταξύ των προς κοινόν σκάνδαλονκαι παραδειγματίζονται ούτω πως από αυτούς και άλλοι…″. 

Μετά από όλα όσα αναφέραμε παραπάνω, θα μπορούσε να ισχυρισθεί κάποιος, ότι η θέση της γυναίκας στη Μάνη ήταν μειονεκτική σε σύγκριση με άλλες ελληνικές περιοχές. Θα πρέπει όμως να έχουμε κατά νου ότι οι Μανιάτες ήταν μια πολεμική φυλή και να μη συγχέουμε την υπάρχουσα πειθαρχημένη ιεραρχία με τον παραγκωνισμό μιας γυναίκας.

Άξιο προσοχής είναι ότι μετά το θάνατο του ανδρός η πρώτη θέση στην οικογένεια ανήκει στη σύζυγο-μητέρα. Τα παιδιά όπως υπάκουαν στον πατέρα, τώρα υπακούουν στη μητέρα που αναλαμβάνει το κουμάντο.

Ο Bory de Saint Vincent ανέφερε σχετικά τα ακόλουθα για τη διαδοχή της πατρικής εξουσίας: ″Η μητέρα αν ζει, εξασκεί ένα είδος υπεροχής. Θεωρείται το πρωτο πρόσωπο στην οικογένεια και η νύφη της πρέπει να της απονέμει τις πιο μεγάλες χάρες. Οι αδελφές επίσης ζουν εκεί όταν δεν έχουν πια άνδρα και μπορεί να κατέχουν την πρώτη ή τη δεύτερη θέση…″.

Αν λάβουμε υπ’ όψη μας ότι οι περισσότεροι Μανιάτες είχαν έναν πρώϊμο βίαιο θάνατο, γίνεται αντιληπτό ότι τα περισσότερα σπίτια διοικούντο από τις Μανιάτισσες. Ο Άγγλος περιηγητής Leake το 1805 πληροφορήθηκε πως στη Βάθεια τα τελευταία σαράντα χρόνια είχαν σκοτωθεί σε αντεκδικήσεις εκατό άνδρες. Αν σε ένα τόσο μικρό χωριό σκοτώθηκαν εκατό άνδρες, τότε για το φυσικό θάνατο δεν θα περίσσεψε κανείς. Όλα σχεδόν τα σπίτια θα τα διοικούσαν οι γυναίκες μετά από το χαμό των ανδρών τους.

Η επιρροή της μάνας δεν ήταν ευκαταφρόνητη. Για την μητέρα του Πετρόμπεη, την Αικατερίνη Γρηγοράκη, αδελφή του Αντώνμπεη, αναφέρεται το παρακάτω επεισόδιο: "Περί το 1800 ο Βοϊδής εσκότωσεν εις τα Τσαλαπιάνικα της Τσίμοβας τον νεώτερον αδελφόν του Πέτρου Μαυρομιχάλη, του κατόπιν Πετρόμπεη, τον Βενιαμίν της οικογενείας, μαθητεύοντα εις το εκεί ευρισκόμενον σχολείον. Οι άλλοι αδελφοί εξόρμησαν εις καταδίωξιν της οικογενείας του φονέως με επί κεφαλής τον μεγαλύτερον εξ αυτών Κυριακούλην, όστις παρήγγειλε όπως μείνη άταφος ο φονευθείς μικρός αδελφός έως ότου επιστρέψει φέρων τους "κάλλιους" από τους Βοϊδήδες δια να τους σφάξη κατά την ταφήν του φονευθέντος αδελφού. Κατορθώσαντες δε μετά πολιορκίαν να συλλάβουν ένα από τους Βοϊδήδες, τον έφεραν προς σφαγήν. Και τότε, αντί της αναμενομένης φρικώδους, εκτυλίσσεται απροσδόκητος μεγαλειώδης σκηνή. Η μητέρα του φονευθέντος παιδιού, η Καπετάνισσα Πιέραινα Μαυρομιχάλαινα, ολοφυρομένη, κοπτομένη και καθικετεύουσα, ξεσχίζει το στήθος της και, προβάλλουσα τους μαστούς, εξορκίζει εις το μητρικόν των γάλα τους εξαγριωμένους υιούς να μη "διπλιάσουν το κακό". Καμφθείσης της οργής δια του μητρικού όρκου, επετεύχθη άμεσος συμφιλίωσις ("αγάπη") των δύο ομοαίμων οικογενειών. Και απεσοβήθη μεν δια της επεμβάσεως της μεγαλοψύχου μητρός η έχθρα και ο "γδικιωμός", αλλά η οικογένεια των Βοϊδήδων,   εγκαταλείψασα το Οίτυλον εγκατεστάθη εις την περιφέρειαν του Γυθείου. Αι δύο συγγενείς οικογένειαι έζων εν ψυχρότητι και μετά ένα περίπου αιώνα ανανέωσαν την συγγένειαν δι΄ επιγαμίας". (Σ.Κουγέα, Βιβλιοκρισία, Πελοποννησιακά 5(1962)367. Κ.Κοτσώνη, Κυριακούλης Πιέρου Μαυρομιχάλης, Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)209.

Μια άλλη άξια γυναίκα, η οποία δεν δύστασε να ταξιδέψει στην Κωνσταντινούπολη για να σώσει το σύζυγό της ο οποίος ήταν κλεισμένος στις φοβερές φυλακές του Μπάνιου ήταν η σύζυγος του μετέπειτα Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη, για την οποία ο Πέτρος Κουτήφαρης αναφέρει: "... Βλέπουσα παρατεινομένην την φυλάκισιν του ανδρός της και την ζωήν αυτού τον έσχατον τρέχουσα κίνδυνον, απεφάσισε να απέλθη εις Κωνσταντινούπολιν επ' ελπίδι να σώση αυτόν του επικειμένου κινδύνου, ειδεμή να δεχθή τουλάχιστον εις τους κόλπους της την τελευταίαν πνοήν του. Εν τοις καθ' ημάς χρόνοις πρόθεσις τοιαύτη ουδέν ήθελεν έχη το παράδοξον, τότε όμως τοσούτον σκότος αγνοίας εκάλυπτε τον κοινωνικόν ορίζοντα της Ελλάδος και τοσαύτη ην η της συγκοινωνίας δυσκολία, ώστε όταν η σύζυγος του Κουμουνδούρου ανεκοίνωσεν τον σκοπόν αυτής εις τους οικείους της, εθεώρησαν την βουλήν ταύτην ως γέννημα κεφαλής νοσούσης και παντί τρόπω εσπούδασαν να την αποτρέψωσι, αλλ' αυτή καταφρονούσα όλων των προβαλλομένων δυσκολιών έμεινεν αμετάπειστος. Αναβαίνει λοιπόν εις την Βασιλεύουσαν, εισχωρεί εις τα χαρέμια των μεγιστάνων Οθωμανών, και προσελκύσασα δια των επαγωγικών τρόπων της την ευμένειαν και συμπάθειαν αυτών κατορθώνει δια της μεσιτείας των να απολυθή της φυλακής ο σύζυγός της...".

Από Κόρσο πλοικτήτη που επισκέφθηκε το Σκουτάρι στα χρόνια 1762-4 έχουμε τις ακόλουθες πληροφορίες:


"...Εύρεν εκεί χήραν η οποία έφερε τον τίτλο της καπετάνισσας και είχεν την διοίκησιν μεγάλου τμήματος της επαρχίας ταύτης με πολλά χωρία και πλοία υπό την εξουσίαν της. Εθεωρείτο ηγεμονίς.Το μικρόν της κράτος εξετείνετο από το Σκουτάρι μέχρι το Βοίτυλον. Ήταν η χήρα του καπετάν Γιωργάκη Στεφανόπουλου...Είχε την τιμήν να δειπνήση επανειλημμένως εις την οικίαν της Καπετάνισσας. Ότι η τράπεζά της ήτο άριστα ητοιμασμένη και τα φαγητά καλώς παρασκευασμένα και πολύ καλής ποιότηττος. Και ότι εκείνο το οποίον της προκάλεσεν έκπληξιν ήτο ότι ο νεώτερος υιός της Καπετάνισσας, ο οποίος ήτο άγαμος , δεν παρεκάθησεν εις το γεύμα, αλλ' έμενεν ορθός και προσέφερε ποτά εις τους ξένους....Η καπετάνισσα του προμήθευσε 24 γενναίους άνδρας με αρχηγόν εις τον οποίον  ο πλοιοκτήτης έδωσε τον τίτλον του υποπλοιάρχου...". Δ.Βαγιακάκου, Λακωνικαί Σπουδαί 3(1977)194-5.

Η ύπαρξη στο Σκουτάρι ηγετικής οικογένειας με το όνομα Στεφανόπουλος αμφισβητείται. Θα πρέπει να αναφέρεται στη χήρα του Δημητράκη Γρηγοράκη, η οποία έφερε τον τίτλο της καπετάνισσας, και ήταν η μητέρα του Τζανέτου Γρηγοράκη, του μετέπειτα μπέη της Μάνης, ο οποίος πολλές φορές αναφερόταν ως Καπετανάκης, λόγω του πατρικού του αξιώματος. Σε μια εμπορική συμφωνία, που ο Παναγιώτης Μπενάκης αγόρασε βελανίδι, αναφέρονται τα ακόλουθα:

″:1765 : Ιουνίου : 12 : Καλαμλατα.   

Δια του παρόντος γράμματος φανερώνει και ομολογεί ότι ο κάτωθεν γεγραμμένος Κυρ Τζανετάκης Καπετανάκης, πως την σήμερον επούλησε από μέρος της Κυρίας μητέρας του Καπετάνισσας και αδελφού του κυρ Γεωργάκη, και αδελφός κυρ Πιέρος, του άρχων μπάρμπα του κυρ Παναγιώτη Μπενάκη βελανίδι χιλιάδας τετρακοσίας…″ κλπ.

Βλέπουμε εδώ ότι μετά το θάνατο του καπετάνιου η σύζυγός του φέρει τον τίτλο της καπετάνισσας, η οποία εμπορεύεται, συμπράτουσα με τα παιδιά της και δεν μένει στο περιθώριο, για να αναλάβουν αυτά τη διοίκηση του σπιτιού. Η γυναίκα στη Μάνη δεν είναι άτομο κατωτέρας ποιότητος, όπως ίσως φαντάζονται ορισμένοι. Είναι ιεραρχικά δεύτερη μετά το σύσζυγό της και είναι αυτή που κρατεί το κουμάντο του σπιτιού της, εξουσιάζουσα κάποιο τρόπο τα παιδιά της.

Η γυναίκα στη Μάνη για να εξασφαλίσει την οικογένειά της την ήθελε ισχυρή. Η ισχύς πήγαζε από την ενότητα των μελών της οικογένειας. Η πειθαρχία, την οποία η γυναίκα υπηρετούσε και μετεβίβαζε στα παιδιά της, αποτελούσε την πηγή της ενότητας και της δύναμης της γενιάς.

 Η γενιά αναγνώριζε τον πρωτόγερο, ο οποίος ήταν ο αρχηγός. Μαζί με τους άλλους γέρους της γενιάς, αποτελούσαν τη γεροντική και έπαιρναν τις αποφάσεις στις δύσκολες περιστάσεις. Η γυναίκα συμπαραστεκόταν στις αποφάσεις της γενιάς και είτε συμπολεμούσε ή έφευγε με τα βλαστάρια της στα βουνά και στα καταφύγια το έκανε για να διατηρηθεί η γενιά και τα παιδιά της. Ήταν αυτή που διαδεχόταν στην αρχηγία του σπιτιού της τον άνδρα της και μεγάλωνε τα παιδιά της σαν την αρχαία Σπαρτιάτισσα.

 Δεν ήταν λίγες οι περιπτώσεις που η Μανιάτισσα έδινε τις γενναίες κατευθύνσεις σε δύσκολες στιγμές. Η Γερακαρίτσα συνετέλεσε στην καταστροφή του στόλου του Χασάν πασά, Η Γρηγοράκαινα ξεσήκωσε τους άνδρες και επεξέτειναν τα όρια της Μάνης στα ανατολικά από το Σκουτάρι ως το Κακοσκάλι. Ακόμη στο Διρό είναι γνωστά τα κατορθώματα των γυναικών. Αλλά και στο Πολυάραβο γυναίκα τους κράτησε και δεν εγκατέλειψαν την οχυρή θέση του χωριού, που έγινε ο τάφος των ορδών του Ιμπραήμ.

Η Μανιάτισσα δεν έπλαθε μόνο ήρωες αλλά πολεμούσε και αυτή, άλλοτε με τη σκληρή δουλειά κι όταν χρειαζόταν και με το όπλο.

Αν η γυναίκα στη Μάνη ήταν παρακατιανή δεν θα έλεγαν πως πίσω από κάθε αιματοχυσία κρυβόταν τα λόγια κάποιας Μανιάτισσας. Ήταν αυτή που διοιούσε από το παρασκήνιο.

Για να τελειώσουμε με ένα εύθυμο τόνο θα αναφερθούμε σε ένα γνωστό ανέκδοτο.

Λένε πως όταν ήρθε ο βασιλιάς Όθωνας στην Ελλάδα εντυπωσιάστηκε γιατί διαπίστωσε ότι κουμάντο έκαναν οι γυναίκες. Κάλεσε τους υπασπιστές του και τους έδωσε διακόσια κοκόρια και είκοσι άλογα και τους είπε, πηγαίνετε σ’ όλους τους τόπους. Όπου κάνει κουμάντο άνδρας, θα δίνετε άλογο κι όπου γυναίκα, κόκορα. Πήραν τους δρόμους από το Ναύπλιο και κάποτε φθάσαν στη Μάνη. Μα τους είχε μείνει μόνον ένας κόκορας και τα είκοσι άλογα, γιατί δεν βρήκαν κανένα ελληνικό σπίτι που να μην κάνει κουμάντο η γυναίκα.

Στη Μάνη, όταν άκουσαν τους άνδρες πως μιλούσαν, πίστεψαν ότι θα ξόδευαν και τα άλογα. Ρώτησαν ρώτησαν ένα Μανιάτη, που φαινόταν ο πιο αντρειωμένος, ″ποιός κάνει κουμάντο στο δικό σου σπίτι″ και τους απάντησε πολύ πειστικά ότι αυτός ήταν ο αφέντης. Τον πίστεψαν οι άνθρωποι του βασιλιά και του είπαν: ″καλέ μας άνθρωπε, εσύ θα πάρεις άλογο, έχουμε εδώ είκοσι εκλεκτά άλογα και θα διαλέξεις όποιο θέλεις″. Χαρούμενος ο Μανιάτης πήγε στα άλογα και το ένα ήταν καλύτερο από το άλλο. Μονολογούσε, να πάρω το άσπρο, ή το κόκκινο, το μαύρο όμως φαίνεται πιο καλό… Στην απορία του γύρισε και είπε στους απεσταλμένους του βασιλιά: ″για περιμένετε ρε παιδιά να ρωτήσω την κυρά μου ποιό να πάρουμε, γιατί όλα μου αρέσουν″. Τότε του έδωσαν τον τελευταίο κόκκορα και πήραν και τα είκοσι άλογα και τα πήγαν πίσω στο βασιλιά. 

Η  ΓΥΝΑΙΚΑ  ΣΤΗ  ΜΑΝΗ  
Εισαγωγικά.

Η ονομασία της γυναίκας και η σχέση της με τον άνδρα.

Η θέση της Μανιάτισσας στην κοινωνία.

Η Μανιάτισσα στην οικογένεια - Κόρη - Σύζυγος - αδελφή - Μητριαρχεία.

Ανατροφή των παιδιών - Διαμόρφωση του χαρακτήρα τους.

Γάμος - Διαζύγιο - Σύγκρια - Προίκα - Κόπια - Κληρονομικό δικαίωμα.
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Η Μανιάτισσα στους πολέμους.

Κατατρεγμοί από Τούρκους ή πειρατές.
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Διάφορα.

Εισαγωγικά


Η Μάνη, που καταλαμβάνει το κεντρικό και νότιο τμήμα της οροσειράς του Ταϋγέτου, φαίνεται ότι οφείλει το όνομά της στο Βυζαντινό κάστρο της Μαΐνης ή της Μεγάλης Μάνης, η οποία διακρινόταν από τη Μικρή Μάνη (Μικρομάνη ή Κουτσούκ Μάνη της Μεσσηνίας). Για πρώτη φορά αναφέρεται ως επισκοπή Μαΐνης τον 9ο αιώνα. Γερ.Κονιδάρη, Η παλαιοτέρα μνεία της Μάνης και της επισκοπής αυτής, Θεολογία 22(1951)652. 

Βαθμιαία η γεωργραφική έννοια της Μάνης επεκτεινόταν προς τα βόρεια και τελικά ταυτίστηκε με το χώρο που δεν υποτάχθηκε ολοκληρωτικά στους Τούρκους. Τα σύνορα της Μάνης εκτείνονται από τη ΒΔ γωνία του Λακωνικού κόλπου στην ΒΑ γωνία του Μεσσηνιακού κόλπου. (Καπετανάκης)


Θα νοήσουμε τη Μάνη από σχετικά άγονη (βόρεια Μάνη) ως τελείως άγονη (Μέσα ή νότια Μάνη) χώρα, που αντίθετα από την αναμενομένη ερήμωση, είχε υπερπληθυσμό, ώστε ο αριθμός των κατοίκων της κατά τετραγωνικό χιλιόμετρο να είναι μεγαλύτερος από τους αριθμούς των εύφορων κάμπων της Μεσσηνίας ή της Κορινθίας. (Παναγιωτόπουλος) 


Σε σύγκριση με τον υπόλοιπο Μοριά η Μάνη είχε ουσιαστικές διαφορές. Οι Μανιάτες είχαν τη χαρακτηριστική τους διάλεκτο, που ήταν περισσότερο ιδιάζουσα στη Μέσα Μάνη και διακρινόταν γιατί είχε διατηρήσει πολλά γνωρίσματα της αρχαίας Δωρικής διαλέκτου. Στην Έξω Μάνη ήταν εμφανής η επίδραση της γλώσσας της Πελοποννήσου, ίσως γιατί υπήρχαν περισσότερες επαφές μεταξύ των κατοίκων ή γιατί είχε δεχθεί στην έναρξη της Τουρκοκρατίας περισσότερους Μοραΐτες πρόσφυγες. (Κουτσιλιέρης)


Σημαντική διαφορά παρετηρείτο στην ενδυμασία των Μανιατών από τους άλλους Πελοποννήσιους. Ο Μανιάτης φορούσε βράκα, ανάλογη με αυτή που συνηθιζόταν στα νησιά του Αιγαίου και στη Μικρά Ασία. Στον υπόλοιπο Μοριά είχε επικρατήσει η φουστανέλλα, που ήταν επίδραση από την ενδυμασία του Αρβανίτη μέτοικου. Φαίνεται ότι οι Μανιάτες δεν άλλαξαν τη Βυζαντινή φορεσιά τους, πιθανώς γιατί οι επαφές τους με τους μέτοικους Αρβανίτες ήταν περιορισμένες. (Gell)


Η τουρκική διοίκηση δεν έφθανε στη Μάνη. Δεν υπήρχαν αρχές, ούτε εκτελεστική εξουσία. Αν εξαιρέσει κανείς το μικρό διάστημα μεταξύ των ετών 1670-1685 που οι Τούρκοι είχαν χτίσει δύο κάστρα στη Μάνη, στη Ζαρνάτα και στην Κελεφά, τον υπόλοιπο χρόνο δεν πατούσε Τούρκος στο έδαφος της Μάνης, παρά μόνο με πόλεμο. Επομένως η Μάνη ήταν απαλλαγμένη από βαρείς φόρους και αγγαρείες, από αρπαγή παιδιών, βιασμούς και φόνους.


Το διοικητικό σύστημα ήταν οικογενειοκεντρική αναρχία. Όπως στην Ευρώπη υπήρχαν τα βασίλεια, που άλλα ήταν μικρά και άλλα μεγάλα, άλλα φιλειρηνικά και άλλα επεκτατικά, το ίδιο ίσχυε και στη Μάνη με τις οικογένειες. Κάθε οικογένεια στη Μάνη αποτελούσε ξεχωριστή οντότητα, είχε τη δική της οικονομία και έπρεπε να συνάπτει συμμαχίες και να διεξάγει πολέμους. Δεν υπήρχε κάποια μορφή κεντρικής διοίκησης που να επεμβαίνει, για να επιβάλλει αρχές δικαίου. Ίσχυε το δίκαιο του ισχυροτέρου και στηριζόταν στην αυτοδικία. Οι φόνοι και οι τοπικοί πόλεμοι είτε μεταξύ οικογενειών (από δύο αντίπαλες ή από ομάδες οικογενειών) ή χωριών και περιοχών ήταν συχνοί.


Η διοίκηση της οικογενείας, όταν αυτή ήταν ολιγάριθμη, είχε ανατεθεί στον πιο ηλικιωμένο, το γέροντα, που ήταν ο αρχηγός για τα μέλη της και ο εκπρόσωπος για τις σχέσεις της οικογένειες με τους γείτονες. Σε οικογένειες με πολλούς κλάδους ο πρωτόγερος ήταν ο πιο ηλικιωμένος από τον πρωτεύοντα κλάδο, που συνήθως τον αποτελούσαν οι απόγονοι του πρωτότοκου ή του ικανότερου που στο παρελθόν είχε επιβληθεί στους άλλους κλάδους με τις ικανότητές του. Στις μικρότερες οικογένειες το σύνολο των γερόντων αποτελούσε τη γεροντική. Στις κάπως  μεγαλύτερες και στις μεγάλες οικογένειες συγκεντρώνονταν οι πρώτοι από κάθε οικογενειακό κλάδο και αυτοί αποτελούσαν τη γεροντική. Ο πρώτος από τους γέροντες μιας μεγάλης οικογένειας ή ενός χωριού που τους ένωνε η συγγένεια (όχι πάντοτε εξ αίματος αλλά και από αγχυστία)  ήταν γνωστός με τον τίτλο του πρωτόγερου και αντιπροσώπευε την οικογένεια ή το χωριό. 


Στη δεύτερη τουρκοκρατία 1715-1821 στην Έξω Μάνη υπήρχαν οι καπετάνιοι. Κάθε καπετάνιος ηγείτο ενός ή περισσοτέρων χωριών που είχαν σύνορα με τον τουρκοκρατούμενο Μοριά ή κατείχαν λιμάνια. Η ανάγκη της αναγνώρισης καπετάνιου είχε επιβληθεί από την αναγκαιότητα ύπαρξης μιας ετοιμοπόλεμης  στρατιωτικής δύνακης, για την υπεράσπιση των συνόρων ή του λιμανιού σε περίπτωση έκτακτης περιστάσεως.


Στη Μάνη υπήρχαν κοινωνικές τάξεις που είχαν σχέση με τον αριθμό των μελών, δηλαδή την ισχύ των όπλων και την ιστορία της οικογένειας, π.χ. αν είχαν αναδείξει καπετάνιους, μπέηδες κλπ., Διακρίνονταν σε μεγαλογενήτες και αχαμνόμερους. Ορισμένοι διέκριναν τρεις τάξεις, τα πρώτα, τα δεύτερα και τα τρίτα σπίτια.

H oνομασία της γυναίκας και η σχέση της προς τον άνδρα.

Η γυναίκα σε σύγκριση με τον άνδρα ήταν σε υποδεέστερη μοίρα. Αποκαλούσε, αλλά και αναγνώριζε, τον άνδρα της αφέντη. Τα αγόρια ήταν το καμάρι της μάνας και η περηφάνεια της αδελφής.


Ο Δ.Δημητράκος, Οι Νυκλιάνοι, σ. 43, γράφει ότι "Η γυναίκα στη Μέσα Μάνη είναι ριζάμενη (οριζόμενη) και έχει θέση κατώτερη από τον άνδρα..." και στη σελ. 46 συμπληρώνει ότι "Ο άνδρας είναι απόλυτος κύριος της οικογένειας..".


Ο Α.Κουτσιλιέρης, Μανιάτικα Μελετήματα, σ. 130, επισημαίνει ότι ούτε η μοναχοκληρονίμισσα δεν έπαιρνε το πατρικό της σπίτι, αλλά οι άλλοι συγγενείς της γενιάς.


Παρά το γεγονός ότι και οι γυναίκες παίρναν μέρος στις πολεμικές συρράξεις, ιδίως με γείτονες, εν τούτοις ο άνδρας είχε την υπερηφάνεια του πολεμιστή. Ο Μανιάτης θεωρούσε ειδικό προνόμοιό του τη δυνατότητα να φέρει όπλα. Όταν το 1615 ο Μουσολίν Ραΐζ πήγε στην περιοχή της Ζαρνάτας απαίτησε από τους Μανιάτες να καταθέσουν τα όλπα. Αναφέρεται ότι ένας Παπάς είπε πως οι Μανιάτες δεν είναι γυναίκες για να παραδώσουν τα όπλα με αποτέλεσμα να τον κρεμάσει ο Μουσολίν Ραΐζ. Κ.Μέρτζιου, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)108. Εδώ φαίνεται ότι η οπλοφορία έδινε μια τιμητική διάκριση στους άνδρες απέναντι στις γυναίκες.


Η ονομασία των γυναικών είναι ένα δείγμα της ανδροκεντρικότητας της Μανιάτικης οικογένειας. Από το ημερολόγιο του ιατρού Παπαδάκη, Δ.Δημητράκου, Οι Νυκλιάνοι, σ. 200 κ.ε. που κατέγραψε τα ονόματα των πελετών του τον 18ο αιώνα φαίνονται τα ακόλουθα:

α) Η κόρη ονομάζεται από το επώνυμο του πατέρα με την κατάληξη -ίτζα ή σπανιότερα  -οπούλα. Π.χ. Αλεπαντζίτζα, Τζουλουφατίτζα, ή Γιαννοπούλα, Κουφογιωργοπούλα κ.ά. Μεταγενέστερα βλέπουμε να ονομάζεται και από το βαφτιστικό του πατέρα, όπως Κλεανθίτσα, Πιερίτσα, Πετροπούλα.

β) Η εγγονή ονομάζεται από το όνομα της πατριάς ή το βαφτιστικό του παππού με την κατάληξη -όγγονη, π.χ. Σιδερόγγονη Πιερίτζα, Διακουμόγγονη Κανέλλα, Φταξεόγγονη, Δημαρόγγονη κ.ά. Η ανάλογη κατάληξη χρησιμοποιείται και στα αγόρια, όπως Γιωργουκόγγονος. 

γ) Η νύφη αποκαλείται με το επίθετο της γενιάς ή το βαφτιστικό του πεθερού και την κατάληξη -όνυφη. Μπορεί να συνοδεύεται και από το όνομα του συζύγου για να διακρίνεται από τις άλλες συνυφάδες της. Π.χ. Αθανασόνυφη Μαυροδακού, Αλειφερόνυφη Πιέραινα, Σιδερόνυφη Δημητρού, Κατζανόνυφη Γρομπίλαινα Μαυροδακού, Βασιλόνυφη Νοβοκιάνισσα Καλαποθού.

δ) Η σύζυγος ονομάζεται από το όνομα, το επίθετο ή το παρωνύμιο του άνδρα της και την κατάληξη 1) -ού, π.χ. Θοδωρού, Καλαποθού, Γιαννού, Ψωρογιαννού, Τζουρογιαννού κ.ά. 2) -αίνα, π.χ. Πιέραινα, Κυριάκαινα, Λαγούδαινα κ.ά. 3) -ίνα, π.χ. Μαντζωρίνα Θοδωρού, Σκουληκολίνα Γεωργού κ.ά. 4) -ίσσα ή ίζα με το όνομα της πατριάς ή τον τόπο της καταγωγής, π.χ. Νοβοκιάνισσα Βασιλόνυφη Καλαποθού, Γεωργαλάνισσα Μαυροπούλαινα Πούλαινα και Λαγιάτισσα, Μανιάτισσα, Μαντινέισσα κ.ά. (Προσθέτουμε ακόμη την κατάληξη -ιανή και τον τόπο της καταγωγής, όπως Δολιανή, Καμπιανή κ.ά.).


Ο Δ.Δημητράκος, Οι Νυκλιάνοι, σ. 38, γράφει: 

Καταλήξεις των θηλυκών είναι:

Αντρωνυμικά: Η γυναίκα παίρνει πάντα το όνομα του άντρα της και το βαφτιστικό και το οικογενειακό. 

α) ού, αίνα. Το βαφτιστικό της γυναίκας λήγει σε ου και σε αίνα: Βασιλού, Δημητρού, Γιαννού, Πετρού, Γιωργάκαινα, Μιχαλάκαινα, Χρήσταινα. 

β) ίνα. Τι οικογενειακό της λήγει σε ίνα: Βουτικλαρίνα, Γαργαλίνα, Δημαρογγονίνα, Καβαντζίνα, Λιαρίνα, Νταβίνα, Χαμοδρακίνα.

γ) νύφη. Ή είναι σύνθετο με το βαφτιστικό όνομα του πεθερού ή με το όνομα της οικογένειας ή της γενιάς και της λέξης νύφη: Έτσι έχομε: Βασιλού Δημητρόνυφη, Πετρού Μεσισκλόνυφη.



Όπ., σ. 37. Καταλήξεις των εθνικών ονομάτων των ανδρών είναι σε -ιάνος, ενώ των γυναικών σε -ίζα (-ίσσα), π.χ. Νυκλιάνιζα, Κεχριάνιζα, Μεσισκλιάνιζα κλπ. 


Ό.π., σ. 46. Ο άντρας είναι ο απόλυτος κύριος της οικογένειας. Οι θυγατέρες, άμα μεγαλώσουν τον λέγουν αφέντη. Έτσι τον ονομάζουν και τα παντρεμένα κορίτσια προσθέτοντας τη λέξη γέρο (ο γέρος ο αφέντης μου) για να τον ξεχωρίσουν από τον άντρα τους. Η σύζυγος ως το 40ο έτος περίπου της ηλικίας της λέγει και αυτή τον άντρα της αφέντη, έπειτα γέρο: ο γέρος μου = ο άντρας μου. Και τ' αγόρια οι μανάδες τα λένε χαϊδευτικά αφέντη.

ΘΟΔΩΡΙΤΖΑ - της οικ. Θοδωρή;. Το 1676 στο Tricarico του Τάραντα ζούσαν η χήρα Σουλτάνα Θοδωρίτζα, ετών 35, με τα παιδιά της Δημήτρη 18 ετών, Μαντελένα 15 ετών, Σταφύλω (Stafile) 10 ετών και Γεώργιο 7 ετών. Επίσης η χήρα Ειρήνη Θοδωρίτζα 50 ετών, με τη κόρη της κατερίνη 22 ετών. Ακόμη την ίδια χρονιά ζούσαν εκεί η Βενετζάνα Θοδωρίτζα, ετών 40, που ήταν σύζυγος του Μαριανού Τουφόλη και η Μανταλένα Θοδωρίτζα, ετών 25, σύζυγος του Elia Musinò (Ηλίας Μουζινός, Μούζαλος, Μελισσηνός;) Θ.Ι.Παπαδοπούλου, Μανιάται έποικοι στην Ιταλία τον 17ο αιώνα, Λακωνικαί Σπουδαί 6(1982)255-6. Σημαντικό είναι ότι οι γυναίκες μετά το γάμο τους διατηρούσαν το πατρικό τους όνομα και οι χήρες αναφέρονται με το πατρικό και όχι με το όνομα του συζύγου τους.

Υπάρχουν όμως πληροφορίες για κόρες της οικογενείας Ιατροπούλου από το Μ.Στεφανόπουλο-Κομνηνό, Histoire de Grecs-Maniotes en Corse, Όπως: α) Βερόνα Ιατροπούλα, η οποία το 1676 ήταν παντρεμένη με το Μιχάλη Λαρυγγάκη και στις 2-12-1678 ήταν χήρα 45 ετών, ό.π., σσ. 150 και 172. β) Ειρήνη Ιατροπούλα, στις 2-12-1678 ήταν και αυτή χήρα 40 ετών, ό.π., σ. 176. Στη σ. 174 αναφέρεται η Κορίνη Ιατροπούλα, που ίσως είναι η Ειρήνη. γ) Κανέλλα Ιατροπούλα, ήταν το 1676 σύζυγος του Λουκά Καλιοράκη, αλλά πέθανε τον επόμενο χρόνο, ό.π., σσ. 1152 και 170. δ) Λασκαρίνα Ιατροπούλα,  το 1676 ήταν σύζυγος Ηλία Μιχελάκη και το 1678 ήταν χήρα 30 ετών, ό.π., σσ. 155, 173 και 183. ε) Μαρία Ιατροπούλα, το 1676 ήταν σύζυγος Ιωάννη Μπαλουμάκη, ό.π., σ. 153 και ζ) Μαρία Ιατροπούλα, το 1676 ήταν σύζυγος του κάπου Κωνσταντίνου Θεοδωράκη, η οποία στις 2 Δεκεμβρίου 1678 ήταν 27 ετών, ό.π., σσ. 165 και 179.  

Θέση της Μανιάτισσας στην κοινωνία.


Από Κόρσο πλοικτήτη που επισκέφθηκε το Σκουτάρι στα χρόνια 1762-4 έχουμε τις ακόλουθες πληροφορίες:


"...Εύρεν εκεί χήραν η οποία έφερε τον τίτλο της καπετάνισσας και είχεν την διοίκησιν μεγάλου τμήματος της επαρχίας ταύτης με πολλά χωρία και πλοία υπό την εξουσίαν της. Εθεωρείτο ηγεμονίς.Το μικρόν της κράτος εξετείνετο από το Σκουτάρι μέχρι το Βοίτυλον. Ήταν η χήρα του καπετάν Γιωργάκη Στεανόπουλου...Είχε την τιμήν να δειπνήση επανειλημμένως εις την οικίαν της Καπετάνισσας. Ότι η τράπεζά της ήτο άριστα ητοιμασμένη και τα φαγητά καλώς παρασκευασμένα και πολύ καλής ποιότηττος. Και ότι εκείνο το οποίον της προκάλεσεν έκπληξιν ήτο ότι ο νεώτερος υιός της Καπετάνισσας, ο οποίος ήτο άγαμος , δεν παρεκάθησεν εις το γεύμα, αλλ' έμενεν ορθός και προσέφερε ποτά εις τους ξένους....Η καπετάνισσα του προμήθευσε 24 γενναίους άνδρας με αρχηγόν εις τον οποίον  ο πλοιοκτήτης έδωσε τον τίτλον του υποπλοιάρχου...". Δ.Βαγιακάκου, Λακωνικαί Σπουδαί 3(1977)194-5.


Ο Άγγλος περιηγητής W. Leake σε αναφορά του το 1805 προς το Foreign Office έγραψε τα ακόλουθα για τις μανιάτισσες:

"Οι γυναίκες ακολουθούν τους συζύγους τους στο πεδίο της μάχης και όχι μόνο τους εφοδιάζουν με πυρομαχικά, αλλά επιτίθενται στον εχθρό με πέτρες και συχνά με όπλα. Οι πέτρινοι φράχτες που χωρίζουν τους περιφραγμένους χώρους χρησιμεύουν ως χαρακώματα από τα οποία τα αντίπαλα στρατόπεδα πυροβολούν το ένα το άλλο, και είναι ένα από τα κύρια καθήκοντα των γυναικών το να εκδιώκουν τον εχθρό από τις ασφαλείς θέσεις με κάθε όπλο που πετά βλήματα το οποίο μπορούν να έχουν. Παρ' όλο που είναι θέμα τιμής για τους άνδρες της αντίπαλης παράταξης να μην τις πυροβολούν, εν τούτοις συχνά τραυματίζονται είτε κατά λάθος ή από το ίδιο φύλο των αντιπάλων και είναι λίγες σύζυγοι των βασικών πολεμιστών της Μάνης που δεν περηφανεύονται για κάποιο τράυμα που δέχτηκαν στη μάχη". Ε.Αγγελομάτη-Τσουγκαράκη, Η Μάνη στις αναφορές του Leake προς το Foreign Office και το έργο του "Travels in the Morea", Λακωνικαί Σπουδαί 10(1990)365-6.

Ο Bory de Saint Vincent μας δίνει εκτενείς περιγραφές για τις γυναίκες της Μάνης. Η σύζυγος του Πούλου Μαυρίκου στην οποία αναφέρεται, όπως γράφει ο ίδιος, ήταν αδελφή του Αθανασούλη Κουμουνδουράκη. Δεν φαίνεται όμως να ακριβολογεί, όταν γράφει ότι ο Πούλος Μαυρίκος ήταν σύγαμβρος του Μούρτζινου, γιατί η γυναίκα του Μούρτζινου ήταν κόρη του Κωνσταντή Δουράκη. Τον πύργο του Μαυρίκου στη Μάλτα επισκέφθηκε στις 26 Μαΐου 1829 και γράφει: 

"Ο δρόμος για να ανεβείς είναι δύσκολος, κι όταν φθάσαμε, από τη μια σκάλα στην άλλη, στα διαμερίσματα που χρησιμοποιούσε, μας γνώρισε τη γυναίκα του, ντυμένη με πράσινο σκούρο βελούδο, στολισμένο με χρυσές τρέσες και με γούνες σαν να ήταν μια ευγενής βαγιάρα των περιοχών του Αρχαγγέλου. Μπορεί να ήταν 36 ετών και θεωρούνταν ακόμη ωραία. Η κόρη της που θα ήταν το πολύ 16 ήταν πολύ χαριτωμένη και η λάμψη των χρωμάτων της επιδερμίδας της μας έκανε ακόμη πιο πολύ εντύπωση καθώς αναδύονταν (εμφανίζονταν) από μια πυκνή γαρνιτούρα από μαύρη γούνα, κατάλληλη να πνίξει οποιαδήποτε άλλη εκτός από μια Ελληνινίδα, με τους 34 βαθμούς Κελσίου, που έδειχνε το θερμόμετρο. Τα μαλλιά τους έφθαναν ως τα γόνατα σε κοτσίδες πλεγμένες μαζί με κόκκινες κορδέλλες. Δύο γυναίκες της ακολουθίας τους, των οποίων τα ρούχα δεν ανταποκρίνονταν καθόλου με τη γύρω πολυτέλεια υπό το βάρος της οποίας βάδιζαν με αξιοπρέπεια οι κυρίες τους, μας έδωσαν να πληθούμε και η δεσποινίς, αφού μας έδωσε ταπεινά την πετσέτα αποσύρθηκε κάνοντας μια τόσο ταπεινή γονυκλησία, που αισθάνθηκα ντροπή όταν κατάλαβα ότι η χαριτωμένη κοπέλλα παίρνοντας το δεξί μου χέρι το έφερε στο μέτωπό της. Είναι το σημάδι της υπηρεσίας (;) στην οποία τους κρατούν από την παιδική τους ηλικία και έννοιωσα έκπληξη ή ακόμη και ενόχληση, που χωρίς να το σκεφθώ ότι ήταν ευπρεπείς τρόποι, που τόσο λίγο έμοιαζαν με τους δικούς μας, αντιστάθηκα σε αυτές τις γονυκλησίες. Αντιθέτως έσκυψα όσο πιο ευγενικά μπορούσα και βιάστηκα να σηκώσω το αξιαγάπητο πλάσμα, μπροστά στο οποίο κόντεψα να πέσω εγώ στα γόνατα και πήγα να της φιλήσω με σεβασμό το χέρι, όταν τρόμαξα ότι στους παρευρισκομένους η συμπεριφορά μου έμοιαζε γελοία. Παίρνοντας τότε το ύφος ανθρώπου που ήξερε να ζει ανάλογα με τις περιστάσεις, άφησα να μου κάνουν όλες αυτές τις επιδείξεις ταπεινοφροσύνης που ήθελαν με τη σοβαρότητα που θα παρουσίαζε ο πιο περήφανος Σπαρτιάτης καπετάνιος. Πάντως οι γυναίκες είναι το αντικείμενο του σεβασμού αυτών των ίδιων Μανιατών, μπρος στους οποίους δείχνουν τόσο υποταγμένες. Παρ' όλο που ζουν σε ένα είδος εμφανούς υποταγής, έχουν και αυτές το μερίδιό τους της κυριαρχίας. Κανένας άνδρας δεν τους φέρεται χωρίς υπόληψη. Επιφορτισμένες με τα οικιακά, που στις αγροτικές τάξεις εκτείνοται ως τις πιο σκληρές γεωργικές εργασίες, κανένας δεν θα τολμούσε, τουλάχιστον δημοσίως, να δείξει την παραμικρή οικειότητα απέναντί τους. Συχνά συνάντησα αυτούς τους ορεσίβιους κατοίκους των βουνών της Λακωνίας να ταξιδεύουν με όλα τους τα υπάρχοντα, δηλαδή τα πολεμοφόδιά τους, την οικογένεια και μερικούς μπόγους. Περπατώντας επί κεφαλής, στολισμένοι με τα όπλα τους, κρατούσαν τη γριά μητέρα τους, ακολουθούμενοι από τη γυναίκα τους και τα άλλα παιδιά, που κουβαλούσαν τις αποσκευές ανεξαρτήτως βάρους. Αλλά αυτοί οι άνδρες, που σε καμιά περίπτωση δεν θα ξαλάφρωναν τη γυναίκα τους από το παραμικρό φορτίο ήταν ικανοί να εκθέσουν τη ζωή τους, χωρί δισταγμό, στον πιο μεγάλο κίνδυνο για την προμηθεύσουν με πολυτελή ρούχα, κοσμήματα χρυσά ή αργυρά ή άλλα με τα οποία άρεσαν να τη βλέπουν στολισμένη. Πάντα της δίνουν το πιο πλούσιο και πρώτο μέρος από τη λεία, την προστατεύουν συνεχώς και μέχρι την τελευταία γενεά θα εκδικηθούν τον προσβολέα, που θα παρέλειπε ή θα αρνιώταν να την αφήσει να περάσει πρώτη σε κάποιο στενό μονοπάτι. Η μητέρα της οικογένειας δεν παίρνει μέρος στο γεύμα του ανδρός της, όπου πρέπει να τον σερβίρει όρθια, αλλά θα του φυλαχτεί το καλύτερο κομμάτι και καθώς παίρνει από τα χέρια της με μια σοβαρότητα σχεδόν γελοία το γεύμα που του παρουσιάζει θα της δείξει με ένα βλέμμα, ότι συναισθάνεται πως του ετοίμασε αυτό που του αρέσει. Από τα μαξιλάρια και τα χαλιά πάνω στα οποία αναπαύονται, το πιο μαλακό θα είναι γι' αυτόν. Τέλος κατά τους εμφύλιους πολέμους που τακτικά γίνονται από καντώνι σε καντώνι ή από πύργο σε πύργο οι γυναίκες μπορούσαν να κυκλοφορήσουν χωρίς να φοβούνται ότι θα πάθουν κάτι από αυτούς που πολεμούν και όταν συναντηθούν στη βρύση, στο μύλο ή όπου αλλού καυγαδίζουν για το δίκιο των ανδρών τους, αυτοί λογαριάζουν με μίσος τις κουβέντες που λέχθηκαν εις βάρος τους και γυρεύουν να εκδικηθούν με τέτοια μανία, σαν να τους είχαν πειράξει προσωπικά. Αυτός που θα κακομεταχειριζόταν την πιο δύστυχη γυναίκα η θα έδερνε τη γυναίκα του δημοσίως διέτρεχε τον κίνδυνο να γίνει εχθρός όλων. Τουλάχιστον θα είχε τη φήμη του ποταπού ή θα τον κακομεταχειρίζονταν και θα τον έδερναν με τη σειρά τους, όχι μόνο από τους γείτονές του, αλλά ακόμη και εκεί που θα έφθανε η φήμη της σκληρότητάς του. Είναι δυνατόν να σκοτώσουν με μια πιστολιά την άπιστη σύζυγό τους, την αδελφή τους ή την αποπλανημένη κόρη τους, αλλά όχι να τις κακομεταχειριστούν χτυπώντας τες ανελέητα. Στα Γιάννενα είναι που τις χτυπούν υπερβολικά, ενώ στους Σπαρτιάτες δεν θα γινόταν αυτό χωρίς τιμωρία και ατίμαση...". Bory de Saint Vincent, Expedition Scientifique de Morea, Section Physique, Paris 1832, vol. 1, p. 355.

Ο Α.Κουτσιλιέρης, Μανιάτικα Μελετήματα, σ. 161, αναφέρει ότι η αξία της γυναίκας ήταν ανάλογη με την πατρική της γενιά.

Ο Βασ.Πατριαρχέας, ???, σ. 9, γράφει: "Εγκλήματα άτινα διεπράχθησαν υπό γυναικών, δεν αποτελούν αφορμάς αυτοδικιών οικογενειακών, διότι έγκλημα γυναικός δεν θεωρείται ως προσβολή της οικογενειακής τιμής. Επίσης αι γυναίκες των αλληλομαχομένων και εις τας κρισιμωτέρας και οξυτέρας φάσεις του αγώνος θεωρούνται σεβασταί και δύνανται να κυκλοφορούν ελευθέρως, ούσαι απαραβίαστοι. Φόνος γυναικός δεν πληροί τους όρους της αυτοδικίας, διότι δεν ανήκει εις την ενεργόν δύναμιν της οικογενείας. Αι γυναίκες είναι τα "αχαμνά μέρη" εν Μάνη και δια τούτο παλαιότερον κατ' έθιμον δεν ηδύναντο να λάβωσι "ακίνητον περιουσίαν", ίνα μη επέρχηται ανάμειξις περιουσιακή και αδυναμία των κτήσεων των οικογενειών. Αι γυναίκες και μετά τον γάμον αυτών θεωρούνται εις τας περιπτώσεις αυτοδικίας ως ανήκουσαι ηθικώς εις την πατρογονικήν οικογένειαν, μαρτυρούνται δε περιπτώσεις καθ' ας ανέλαβον γυναίκες, ένεκα ελλείψεως ανδρών, την εκπλήρωσιν των εκ της αυτοδικίας επιβαλλομένων θεσφάτων. Επίσης ο γυναικάδελφος του φονέως δύναται αφόβως να συναναστρέφεται μετά των οικείων του παθόντος, διότι  οι εξ αγχιστείας συγγενείς ανήκουσιν εις τα γένη αυτών". Στη σ. 8 αναφέρει: "Η ύβρις της τιμής γυναικός αποπλύνεται δι' αίματος".

Η Μανιάτισσα στην οικογένεια - Μητριαρχία.


Πληροφορίες από Μανιάτες της Κορσικής. Στις 30 Νοεμβρίου 1676 ο Pierio έγραφε προς την Προπαγάνδα: "Η Μανιάτισσα εκκλησιάζεται μια φορά το χρόνο για να κοινωνήσει. Το ίδιο γινόταν και στην πατρίδα τους". Το 1676 δύο μανιάτισσες "molto scandalose" στη Soana προκάλεσαν την επέμβαση των θρησκευτικών αρχών που έπρεπε να τις απομακρύνουν από την πόλη "γιατί δίνουν το κακό παράδειγμα, είναι αιτία πολύ μεγάλου σκανδάλου και όλοι μουρμουρίζουν εις βάρος τους". Ζ.Τσιρπανλή, Λακωνικαί Σπουδαί 4(1979)132.


Από Κόρσο πλοικτήτη που επισκέφθηκε το Σκουτάρι στα χρόνια 1762-4 έχουμε τις ακόλουθες πληροφορίες:


"...Εύρεν εκεί χήραν η οποία έφερε τον τίτλο της καπετάνισσας και είχεν την διοίκησιν μεγάλου τμήματος της επαρχίας ταύτης με πολλά χωρία και πλοία υπό την εξουσίαν της. Εθεωρείτο ηγεμονίς.Το μικρόν της κράτος εξετείνετο από το Σκουτάρι μέχρι το Βοίτυλον. Ήταν η χήρα του καπετάν Γιωργάκη Στεανόπουλου...Είχε την τιμήν να δειπνήση επανειλημμένως εις την οικίαν της Καπετάνισσας. Ότι η τράπεζά της ήτο άριστα ητοιμασμένη και τα φαγητά καλώς παρασκευασμένα και πολύ καλής ποιότηττος. Και ότι εκείνο το οποίον της προκάλεσεν έκπληξιν ήτο ότι ο νεώτερος υιός της Καπετάνισσας, ο οποίος ήτο άγαμος , δεν παρεκάθησεν εις το γεύμα, αλλ' έμενεν ορθός και προσέφερε ποτά εις τους ξένους....Η καπετάνισσα του προμήθευσε 24 γενναίους άνδρας με αρχηγόν εις τον οποίον  ο πλοιοκτήτης έδωσε τον τίτλον του υποπλοιάρχου...". Δ.Βαγιακάκου, Λακωνικαί Σπουδαί 3(1977)194-5.


Από το Στεφανόπολι (1798) έχουμε την ακόλουθες πληροφορίες:


"Τότε εμφανίστηκε μια ψηλή, ωραία και μεγαλόπρεπη γυναίκα που με ύφος φιλικό, αλλά και αξιοπρεπές πλησιάζει τους δύο απεσταλμένους και τους λέει:


Καλωσορίσατε.


Τα χαρακτηριστικά του προσώπου της, η μετριοφροσύνη της, το φόρεμά της, οι τρόποι της τους έκαναν να δουν ότι βρίσκονται σε μια διακεκριμένη οικογένεια της Μάνης. Δεν αμφέβαλαν". 

Δ. και  Ν.Στεφανόπολι, ό.π., σ.121.


"Εκεί τρεις νέες Μανιάτισσες τους παρουσιάζουν ένα καλάθι γεμάτο ψωμί και φρούτα. Τα είχε στείλει ο μεγαλύτερος γιός του Μπέη. Αφού επλήρωσαν την αποστολή τους ήθελαν να αποσυρθούν, αλλά με την επιμονή του Στεφανόπολι έμειναν. Η μετριοφροσύνη τους, η αφέλειά των απαντήσεών τους και κυρίως η χάρη με την οποία έβγαζαν νερό από το πηγάδι, αποτελούσαν το στολίδι και την απόλαυση αυτού του υπαίθριου γεύματος". Δ. και  Ν.Στεφανόπολι, ό.π., σ. 156.


"Από το λίκνο ακόμα αναπνέουν τον καθαρό αέρα της αρετής". Δ. και  Ν.Στεφανόπολι, ό.π., σ.189.


"Η συμπεριφορά των μανάδων είναι το καλύτερο μάθημα για τις κοπέλλες...Στη Μάνη τίποτε δεν είναι πιο ιερό από την τιμή του φύλου...Να την προσβάλλεις, είναι για την οικογένειά της μια κηλίδα, που δεν μπορεί να ξεπληθεί παρά με αίμα". Δ. και  Ν.Στεφανόπολι, ό.π., σ. 209.


"Ωραιότερα υποδείγματα αρετής".


Δεν ξέρετε ούτε τα ματαιόσχολα καμώματα της κοκεταρίας, ούτε την οδυνηρή αμηχανία της αεργίας". Δ. και  Ν.Στεφανόπολι, ό.π., σ. 214.


Από τον Πουκεβίλ, σ. 388, πληροφορούμεθα ότι στο τραπέζι περιποιείται η σύζυγος και τα παιδιά. Αυτό φαίνεται να το έχει πάρει από το Morritt, τον οποίο αντιγράφει. Ο ίδιος στη σ. 402, γράφει ότι οι Μανιάτες είναι αυστηροί στο θέμα των ερωτικών σχέσεων. 

Από το Bory de Saint Vincent έχουμε τις ακόλουθες πληροφορίες:

"Στους προεστούς κυρίως στη Mάνη οι γυναίκες μένουν σε ξεχωριστά διαμερίσματα του πύργου σαν τους παλιούς γυναικονίτες. Κανένας άνδρας δεν γίνεται δεκτός ούτε ο σύζυγος, που φωνάζει στο δωμάτιό τους αυτή με την οποία έχει σχέσεις. Η μητέρα αν ζει, εξασκεί ένα είδος υπεροχής. Θεωρείται το πρώτο πρόσωπο στην οικογένεια και η νύφη της πρέπει να της απονέμει τις πιο μεγάλες χάρες. Οι αδελφές επίσης ζουν εκεί όταν δεν έχουν πια άνδρα και μπορεί να κατέχουν την πρώτη ή τη δεύτερη θέση. Σε αυτό το καταφύγιο, που ήταν ίσως παράδειγμα στους Τούρκους για τα σεράγια, όταν κατέκτησαν την ελληνική αυτοκρατορία, αυτοί οι βάρβαροι δανείστηκαν πολλά ήθη μεταβάλλοντάς τα κατά τον τρόπο τους. Σε αυτό λοιπόν το καταφύγιο εισχωρούν μόνο οι υπηρέτριες που κοιμούνται σε μια άκρη όταν δεν τους επιτρέπουν να απλώσουν το στρώμα τους κάτω από το κιγκλίδωμα που ξεχωρίζει το μερτικό της κυρίας της. Κατά τα υπόλοιπα οι ανέσεις είναι κάτι άγνωστο σε αυτά τα φεουδαρχικά κρησφύγετα, όπου ο μεσαίωνας μοιάζει να έχει τελείως αποκοπεί, για να μας δείξει στην πραγματικότητά του τον τρόπο ζωής που έκαναν οι πρόγονοί μας στους πύργους τους. Τα τζάκια που, κατά τους χειμωνιάτικους μήνες θα ήταν απαραίτητα καθώς και τα ανοίγματα (παράθυρα) να έχουν τζάμια ή έλειπαν τελείως. Τα τοιχώματα των ωραιότερων δωματίων είναι το πολύ πολύ ασπρισμένα με ασβέστη. Τα όπλα είναι κρεμασμένα και είναι τα μόνα στολίδια. δεν βλέπουμε ούτε κρεβάτια ούτε πολυθρόνες ούτε καρέκλες. Το πολύ πολύ ένα ντιβάνι παίζει το ρόλο όλων αυτών των πραγμάτων. δεν υπάρχουν τραπέζια ή ακόμη περισσότερο κονσόλες, γραφεία κλπ. Αυτό που στολίζει ένα γύρω είναι διάφορες κασέλες ή μπαούλα που έχουν μια σχετική αξία εξ αιτίας των στολιδιών που έχουν. Εκεί φυλάγουν ότι έχουν, από το πιο παλιό παπούτσι, ως τα εσώρουχα, τους θησαυρούς και τους τίτλους της οικογενείας. Οι κυρίες όταν ανταλλάσουν επισκέψεις αρέσουν να τις ανοίγουν για να απλώσουν τα κοσμήματα και τα καλά τους ρούχα που διατηρούν και που μεταφέρονται από τη μια γενιά στην άλλη...". Bory de Saint Vincent, idem, p. 350-1. 

Ανατροφή παιδιών. Διαμόρφωση του χαρακτήρα τους.

Γάμος - Διαζύγιο - Σύγκρια - Προίκα, Κόπια - Κληρονομικό δικαίωμα.
 
Το 1675 από τη Bibona  της Ιταλίας έχουμε την αναφορά του Οδ. Πιέρι στην Προπαγάνδα, που έγραψε: "Όσο για το γάμο τον διαλύουν με την παραμικρή αιτία. Λένε μάλιστα πως αρκεί να θέλει ο ένας και ο άλλος από το ζευγάρι κι αμέσως χωρίζουν και παντρεύονται άλλον".

Θ.Παπαδόπουλου, Λακωνικαί Σπουδαί 6(1982)197.


Από το Στεφανόπολι (1798) έχουμε τις ακόλουθες πληροφορίες:


Τρεις μέρες μετά το γάμο πηγαίνει ο γαμπρός και η νύφη στο σπίτι του πεθερού και ΄φερνουν μαζί τους τα φαγητά που θα φάνε.  Το βράδυ της εβδόμης ημέρας οι συγγενείς των δύο οικογενειών πηγαίνουν στο σπίτι του πατέρα της νύφης και ο πατέρας του γαμπρού προσφέρει στο συμπέθερό του ψωμί τυρί και άλλα τρόφιμα. Αφού φάνε ο σύζυγος παίρνει από τον πεθερό του την προίκα της γυναίκας του που αποτελείται από ρούχα και έπιπλα.


Το διαζύγιο επιτρέπεται στη Μάνη αλλά είναι σπάνιο. Λόγοι διαζυγίου: α) για το ασυμβίβαστο των χαρακτήρων ανάμεσα στους δύο συζύγους και β) όταν ο σύζυγος απουσιάζει. 

Αν έχουν παιδιά, η φροντίδα τους ανατίθεται στον πατέρα.

Δ. και  Ν.Στεφανόπολι, ό.π., σ. 192-3. Ιστορία για τον αρραβώνα ό.π., σ. 194.

Από το Μάουρερ έχουμε τις ακόλουθες πληροφορίες:

Ο Πατέρας πάντρευε την κόρη του χωρίς ποτέ να πάρει τη γνώμη της.

Τα παιδιά παντρεύονταν μικρά. Ο πατέρας κρατούσε την κόρη στο σπίτι του μέχρι να μπορεί ο γαμπρός να τη ζήσει.

Η γυναίκα δεν έδινε ποτέ προίκα. Μόνο ο γαμπρός είχε την υποχρέωση να δώσει ένα μικρό ποσό στον πεθερό και 3-4 κατσίκια.

Μόνο τα μεγάλα τζάκια συνήθιζαν να δίνουν προίκα.

Στα Κακαβούλια η νύφη έπαιρνε μαζί της δώρα, τα οποία έπρεπε να κουβαλήσει μονάχη στους ώμους της μέχρι το σπίτι του γαμπρού.

Τα αγόρια μέχρι τα επτά χρόνια τους έμεναν με τη μητέρα, μετά ακολουθούσαν τον πατέρα τους και μάθαιναν τον πόλεμο.

Οι γυναίκες έκαναν κουμάντο στο σπίτι τους. Από τα χέρια τους περνούσαν όλες οι δουλειές του νοικοκυριού, επέβλεπαν τα κορίτσια τους και καλλιεργούσαν τα χωράφια. Προορισμός το σπίτι και το χωράφι, αλλά δεν ήταν σπάνιο και να πολεμούν.

Μετά το θάνατο της γυναίκας του ο σύζυγος επέστρεφε τα δώρα της (προικιά) στην οικογένειά της. Η γυναίκα όμως, όσο δεν ξαναπαντρευόταν, κρατούσε την περιουσία του συζύγου της.

Το ζευγάρι σπάνια χώριζε. Η γυναίκα μπορούσε να χωρίσει και να ξαναπαντρευτεί μετά από απουσία του άνδρα της πάνω από επτά χρόνια. Αλλά αν γύριζε ο σύζυγος τότε άρχιζαν τα προβλήματα. 

Το αντρόγυνο σπάνια χώριζε. Μια τέτοια περίπτωση ήταν όταν όλος ο κάσμος πια συμφωνούσε ότι το ζευγάρι δεν μπορεί να ταιριάξει, ή όταν ο άντρας είχε παρατήσει το σπίτι για πάνω από επτά χρόνια.

Για τις διαφορές ανάμεσα στα αντρόγυνα αποφάσιζε ο επίσκοπος χωρίς πολλές διατυπώσεις.

Αν η γυναίκα ήταν στείρα, ο άνδρας της με τη συγκατάθεσή του πεθερού, αλλά και της ίδιας της γυναίκας του, ξαναπαντρευόταν. Συμφωνούσε να της δίνει εκατό οκάδες σιτιρά το χρόνο. Ερχόταν σε γάμο και η πρώτη γυναίκα έμενε στο σπίτι για να ανατρέφει τα παιδιά.

Γ.Μάουρερ, Ο Ελληνικός λαός, σ. 130-2. Στη σ. 132 αναφέρεται στην "Σύγκρια".

Η Ε.Καπετανάκου, Λακωνικά Περίεργα, σ. 66, αναφέρει ότι τα γαμήλια έθιμα της Μάνης είναι πρωτότυπα, μεταξύ δε αυτών συγκαταλέγεται και η υποχρέωση του γαμβρού να δίδει στον πεθερό ένα χρηματικό ποσό και μερικά κριάρια, αντί αυτός να λαμβάνει προίκα, όπως συμβαίνει σε όλον τον άλλο κόσμο.

Ο Δ.Δημητράκος, Οι Νυκλιάνοι, σ. 19, αναφέρει ότι ο γαμπρός πληρώνει για να πάρει τη γυναίκα του. Τα τάληρα που δίνει ο γαμπρός στον πεθερό του την ημέρα του γάμου για τη νύφη, είναι δώρα του γαμπρού στον πεθερό που συνατούμε στον Όμηρο. [α) Ο Αγαμέμνων τάζει επτά πόλεις στον Αχιλλέα, για να πάρει μια από τις κόρες του, χωρίς να δώσει δώρα γι' αυτή. β) Ο Οθρυονέας προτείνει στον Πρίαμο ότι, αν του δώσει για γυναίκα του την πιο όμορφη κόρη του την Κασσάνδρα, χωρίς να του πληρώσει δώρα, δέχεται να τσακίσει τους Έλληνες που πολιορκούσαν την Τροία. γ) Ο Έκτορας έδωσε την ημέρα του γάμου του με την Ανδρομάχη στον πεθερό του Ηετίωνα άπειρα δώρα]. Ο ίδιος, ό.π., σ. 39 αναφέρει: "Προίκα δεν υπάρχει στη Μ. Μάνη. Η γυανίκα παντρεύεται χωρίς ο πατέρας να ξοδέψει πεντάρα. Σηνηθίζεται μάλιστα να δίνη ο γαμπρός στα πεθερικά τάλληρα, την ώρα που θα μπεί στο σπίτι της νύφης, κατά την ημέρα του γάμου. Τα τάλληρα αυτά δεν θεωρούνται τίμημα εξαγοράς της νύφης, αλλά δώρο και γενναιοδωρία του γαμπρού".

Για τα έθιμα της Έξω Μάνης βλέπε Γέρο-Παναγιωτάκη.

Η Ενδυμασία της Μανιάτισσας.


Ο Εβλιά Τσελεμπί, μας δίνει τις ακόλουθες πληροφορίες για τις γυναίκες του Οιτύλου του 1670:


"Οι γυναίκες τους δεν θυμίζουν τις άλλες γυναίκες της Μάνης. Φορούν διάφορα ρούχα και φουστάνια. Κρεμούν όλες κοσμήματα και χρυσά νομίσματα. Τα φουστάνια είναι φτιαγμένα από ....(αναφέρονται είδη μεταξωτών υφασμάτων)".

Χοροί - τραγούδια - διασκέδαση.


Το 1571, όταν ο Φαβιανός Barbo πήγε στη Μάνη σαν εκπρόσωπος της Βενετίας, στο χωριό Δρυ οι γυναίκες στρώσαν το τραπέζι κατά γης. στη συνέχεια πήγε στο χωριό Κούνος και στην εκκλησία φάγαν κατά γης και "επηκολούθησε δε διασκέδασις μετά πυρριχίων χωρών, όπερ ήτο θέαμα εξαιρετικώς ωραίον". Κ.Ντόκου, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)256-7.

 Πληροφορίες από Κορσική.


"...και έμεινεν εκεί μερικές ημέρες και εξεφάντονεν και εχόρευγεν 'μέραν και νύκτα με τα παλληκάρια και κορασιές...". Γ.Παπαδοπούλου, Περί της καταγωγής των εν Μάνη Στεφανοπούλων, σ. 34.

Χοροί στον πύργο του Χρηστέα.

Το 1795 ο J.Morritt, ό.π., σ. 50 και 52-3, γράφει για χορούς και γλέντια:


Στη Καρδαμύλη παρακολούθησε γυναικεία αγωνίσματα στην πλατεία και ακολούθησαν χοροί. Για τον πύργο του Χρηστέα αναφέρει:

"Στο μεγάλο δωμάτιο του πύργου και στη μπροστινή αυλή βρήκαμε περίπου εκατό ανθρώπους και των δύο φύλων και κάθε ηλικίας που συμμετείχαν (έπαιρναν μέρος) στη φιλοξενία του αρχηγού. Είχαν έρθει από όλα τα γειτονικά χωριά και χόρευαν με μεγάλη ζωντάνια. Κατά τη διάρκεια του χορού οι άνδρες συνεχώς πυροβολούσαν με τα πιστόλια τους από τα παράθυρα σαν συνοδία στην άγρια χαρά τους. Και οι φωνές, τα γέλια και ο θόρυβος ήταν απερίγραπτα. Ανάμεσα στους άλλους χορούς παρουσιάστηκε και ο χορός της Αριάδνης που αναφέρεται στα ταξίδια του De Guy και πολλοί άλλοι που δεν τους είχαμε δει ακόμη στην Ελλάδα. Οι άνδρες και οι γυναίκες χόρεψαν μαζί κάτι που δεν ήταν τόσο συνηθισμένο ούτε στην ηπειρωτική χώρα ούτε στα νησιά".


Ο Δ.Δημητράκος, Οι Νυκλιάνοι, σ. 39, αναφέρει: "Οι Μεσο-Μανιάτες σε καμμιά άλλη περίσταση της ζωής των δεν τραγουδούν και δεν χορεύουν εκτός από το γάμο. Το γάμο τον γιορτάζουν κατά τον πιο επίσημο και επιδεικτικό τρόπο.".

Η Μανιάτισσα στους Πολέμους.


Οι Γυναίκες της Μάνης  δεν ήταν αμέτοχες των τοπικών εχθροπραξιών μεταξύ των οικογενειών ή των περιπτώσεων εχθρικών εισβολών. Συνηθιζόταν, όταν γινόταν μεγάλη τουρκική εισβολή, οι γυναίκες με τους γέρους και τα παιδιά να παίρνουν τα κινητά υπάρχοντά τους και να απομακρύνονται από τα πεδία των μαχών. Κρυβόντουσαν στα καταφύγια, που συνήθως ήταν απρόσιτα στους επιδρομείς.


Μια πρώτη περίπτωση από την οποία πληροφορούμεθα τη γεναιότητα των Μανιατισσών είναι το επεισόδιο με τον Χασάν Μπαμπά.


Λίγο πριν από τη λήξη του Τουρκο-Βενετικού πολέμου (1645-1669) ο Αχμέτ Κιουπρουλής (είχε το βαθμό του Μεγάλου Βεζύρη - πρωθυπουργού), επειδή ενοχλείτο από τους Μανιάτες πειρατές στις θαλάσσιες μεταφορές του, θέλησε να τους δώσει ένα μάθημα. Αποφάσισε να στείλει εκεί το Χασάν Μπαμπά, το διάσημο πειρατή, που ήταν ο καλύτερος ναυτικός της Τουρκίας, για να τους φέρει σε υποταγή. 


Ο Χασάν Μπαμπά πλησίασε σε κάποια ακτή κοντά στις Κιτριές ή την Ανδρούβιστα με σκοπό να αποβιβαστεί. Οι Μανιάτες ετοιμάστηκαν να τον αποκρούσουν με τα όπλα και οι γυναίκες μάζεψαν μερικά από τα πράγματά τους και τα ζώα τους και πήραν το δρόμο για τα ορεινά καταφύγια. 

Μια Μανιάτισσα από την οικογένεια των Γερακάρηδων με το νεογέννητο μωρό που βύζαινε στην αγκαλιά της και είχε δίπλα τη γίδα της ανηφόριζε, όταν την πλησίασε ένα παιδί και της μετέφερε την ερώτηση του συζύγου της που είχε βάλλει το σπαθί και το όπλο του. Η γενναία Μανιάτισσα οργισμένη απάντησε στο παιδί: "Ειπέ εις τον άνδρα μου να έλθη γρήγορα να φυλάξη τη γίδα και το παιδί, και εγώ πηγαίνω να εύρω τα όπλα του, και θα τα μεταχειριστώ καλλίτερα από αυτόν". Αφού παρέδωσε το παιδί της σε μια γριούλα άρχισε να κατηφορίζει και το παράδειγμά της ακολούθησαν και οι άλλες γυναίκες, οι οποίες μπήκαν μπροστά από τους άνδρες και προχωρούσαν με απειλητικές φωνές και ακολουθούσαν οι άνδρες με αλλαλαγμούς. Ο Χασάν Μπαμπά, που ετοιμαζόταν να αποβιβαστεί, έμεινε διστακτικός, αμήχανος και αγκυροβόλησε, για να αποφασίσει τηνεπόμενη ημέρα. Τη νύχτα όμως έπεσαν στη θάλασσα δέκα Μανιάτες και έκοψαν τα σχοινιά από τις άγκυρες και δύο από τα πλοία συντρίφτηκαν στους βράχους, ενώ πολλοί από τους Τούρκους αιχμαλωτίστηκαν. Ο Χασάν Μπαμπά σώθηκε στο τρίτο πλοίο και έφυγε από τη Μάνη ντροπιασμένος. Κ.Σάθα, Τουρκοκρατουμένη Ελλάς, σ. 307. Οι πληροφορίες του προέρχονται από το Guiletière και το Spon.

Μια άλλη πηγή που μπορούμε να πάρουμε πληροφορίες για τη συμμετοχή των γυναικών στον πόλεμο είναι το ημερολόγιο του Λαγιάτη γιατρού Παπαδάκη, που αναφέρει ονόματα τραυματιών και αρρώστων στην περίοδο 1716-1763. Μεταξύ ένδεκα τραυματιών στον πόλεμο της Λάγιας οι πέντε είναι γυναίκες και επομένως κάθε σχόλιο για τη συμμετοχή των γυναικών είναι περιττό:

"1716 Ελαβώθη η θεία μου η Νικολού μπαλοτιά εις το κεφάλι και έβγαλε κόκκαλα λίγα οξωπίσω.

Ελαβώθη η Ψουρογιάννου μπαλοτιά στη πλάτη.

Ελαβώθη η Βερουχίνα μπαλοτιά στο φτέρνα.

Εγιάτρεψα τ' έργινα τη Βοϊδονικολίτζα εις το αβγό του μάγουλου όπου είχε πετριά.

Εγιάτρεψα τη Γερακαρία Καβληδόνυφη μπαλοτιά στο βυζί, η μπάλα μέσα". κλπ.

Δ.Δημητράκου, Οι Νυκλιάνοι, σ. 200.

Από τον Άγγλο περιγητή J. Morritt, που επισκέφθηκε τη Μάνη το 1795 έχουμε πολλές πληροφορίες για την άσκηση στα όπλα και τη συμμετοχή στον πόλεμο των γυναικών της Μάνης:

"Σε περίπτωση επίθεσης στη χώρα τους οπλίζουν άνδρες και γυναίκες και όλη τους η δύναμη ανέρχεται περίπου σε δεκαπέντε χιλιάδες. Μια Μανιάτισσα είναι αναντικατάστατη. Θα είναι υποτιμητικό γι' αυτές να μείνουν πίσω όταν οι άνδρες τους και τα παιδιά τους βρίσκονται σε κίνδυνο...". B.S.Morritt, The letters of J. Morritt of Rockeby, descriptive of Journey  in Europe and Asia Minor in the years 1794-6, London 1914, p. 205.

"Οι γυναίκες είναι καλά εξοικειωμένες στη χρήση των όπλων και όχι μόνο μια φορά πέταξαν στους επιτιθέμενους πέτρες από τους μισογκρεμισμένους τοίχους πύργων, γιατί αν τις αιχμαλώτιζαν δεν περίμεναν τίποτε άλλο από σφαγή ή ομηρία". J.Morritt, Account of a journey through the district of Maina, in the Morea, In: R. Walpole, Travels in various countries of the East, being a continuation of memoirs relatong to European and Asiatic Turkey, London 1820, p. 41.

"Υπάρχουν αγροί κοντά σε κάθε χωριό, όπου τα αγόρια ασκούνται στη σκοποβολή και ακόμη τα κορίτσια και οι γυναίκες λαμβάνουν μέρος σε αυτή την πολεμική γιορτή". J.Morritt, idem, p. 48.

"Μας έδειξαν το σημείο όπου τα παιδιά του χωριού διδάσκονται τη χρήση των όπλων και είδαμε ότι εξασκούνται από τα δέκα χρόνια τους ή ακόμη από τα οκτώ. Μια ομάδα από κορίτσια και γυναίκες στην πλατεία του χωριού πετούσαν πέτρες και σφαίρες σε ένα σημάδι και φαίνονταν πολύ εξασκημένες. Η όψη τους ήταν λεπτή με ζωντάνια, αλλά ούτε το πρόσωπό τους ήταν περισσότερο αγριωπό ή αρρενωπό σε σχέση με τις νωθρές και αποχαυνομένες χωριάτισσες. Ο αρχηγός της Καρδαμύλης μας βεβαίωσε, ότι στις μικροσυμπλοκές όχι μόνο μια φορά ακολουθούσαν τους πατέρες και αδελφούς τους στα πεδία των μαχών και ότι οι άνδρες προθυμοποιούνταν  να διακριθούν μπροστά στα μάτια των γυναικών τους και να συμμετέχουν στον κίνδυνο. Ακολούθησαν μέχρι το απόγευμα χοροί στην πλατεία στη γιορτή των γυναικείων αγωνισμάτων...". J.Morritt, idem, p. 50.


Ο καπετάνιος του Ζυγού Χριστόδουλος Χρηστέας διηγήθηκε στον J. Morritt ότι: "Τον περασμένο χρόνο ήταν απασχολημένος σε εχθροπραξίες με ένα γείτονα αρχηγό, όπου πήρε μέρος με μια ομάδα από ογδόντα άνδρες και τριάντα γυναίκες, στις οποίες αρχηγός ήταν η σδελφή του. Μετά από αρκετές μικροσυμπλοκές έγινε ειρήνη, αλλά στο μεταξύ είχαν πέσει μερικές αμαζόνες και η αδελφή του είχε τραυματιστεί, όπως και αυτός". J.Morritt, idem, p. 52.  


Aπό το Δήμο και Νικολό Στεφανόπολι πληροφορούμεθα τα ακόλουθα: "Ενώ οι Μανιάτες πολεμούνε κατά των Τούρκων, δεν αφήνουν ποτέ τη θέση τους. Οι γυναίκες τους όχι μόνο τους φέρνουν πολεμοφόδια και τροφές, αλλά μοιράζονται και όλους τους κινδύνους τους, πολεμώντας στο πλάϊ τους. Μια γυναίκα βλέπει να πέφτει δίπλα της ο άνδρας της, χτυπημένος θανάσιμα. Αδράχνει ξάφνου τα άρματά του και δεν τα αφήνει ώσπου να εκδικηθεί το θάνατό του. Η Θεοχάρη, στον τελευταίο πόλεμο, βλέπει το παιδί της να ξεψυχά στα πόδια της, τη στιγμή που του έφερνε τρόφιμα. Παίρνει τα όπλα του και λέει: "Κοιμήσου, παιδί μου, βρίσκομαι στη θέση σου". Δεν σταμάτησε να πολεμά παρά με την ήττα των εχθρών.

Η ετοιμότητα του πνεύματος και η περιφρόνηση του θανάτου ξεχωρίζουν τις γυναίκες της Μάνης.... Η Ελένη, νειόπαντρη, βρίσκει τον άνδρα της τραυματισμένο στο αριστερό μπράτσο από μια σφαίρα που έμεινε μέσα στο κρέας. Πιπιλίζει το αίμα της πληγής, τραβά τη σφαίρα με τη γλώσα της, και την βγάζει, και δείχνοντάς την στον άνδρα της του λέει: Πήγαινε να την επιστρέψεις στον εχθρό!". Δ. και Ν.Στεφανόπολι, Ταξίδι στην Ελλάδα, Έκδ. Αφών Τολίδη, σ. 214.


Ο Άγγλος περιηγητής W. Leake για τη γυναίκα της Μάνης έγραψε τα παρακάτω:


"Δεν πέρασε πολύς καιρός και μια γυναίκα του Ταϋγέτου αντιμετώπισε στον πύργο της την πολιορκία από ένα τουρκικό σώμα. Πυροβολούσε εναντίον τους από τα παράθυρα και τους απασχολούσε  στη μια πλευρά, ενώ από πίσω έστειλε μακρυά μια υπηρέτρια με δύο παιδιά. Αν και τα πυρομαχικά της είχαν σχεδόν τελειώσει, οι Τούρκοι παραιτήθηκαν  της πολιορκίας φοβούμενοι ανατίναξη του πύργου αν έκαναν επίθεση...". W.Leake, Travels in Morea, London 1830, vol. 1, p. 239.


"Πολλές από τις Mανιάτισσες περηφανεύονται για την επιδεξιότητά τους στα όπλα. Όταν ρωτούσα γι' αυτό, η σύζυγος του Κατζανού (Γιάννη Γρηγοράκη) μου είπε, δείχνοντας μια θέση σε απόσταση 150 γυάρδες, "βάλε το καπέλο σου εκεί να δεις αν μπορώ να το διαπεράσω με τη σφαίρα".... Είχε δύο πολεμικά τραύματα και προσποιώταν ότι θεωρούσε τον άνδρα της όχι τόσο γενναίο, όσο ήταν αυτή...". W.Leake, idem, p. 270.

Ο Άγγλος περιηγητής W. Leake σε αναφορά του το 1805 προς το Foreign Office έγραψε τα ακόλουθα για τις μανιάτισσες:

"Οι γυναίκες ακολουθούν τους συζύγους τους στο πεδίο της μάχης και όχι μόνο τους εφοδιάζουν με πυρομαχικά, αλλά επιτίθενται στον εχθρό με πέτρες και συχνά με όπλα. Οι πέτρινοι φράχτες που χωρίζουν τους περιφραγμένους χώρους χρησιμεύουν ως χαρακώματα από τα οποία τα αντίπαλα στρατόπεδα πυροβολούν το ένα το άλλο, και είναι ένα από τα κύρια καθήκοντα των γυναικών το να εκδιώκουν τον εχθρό από τις ασφαλείς θέσεις με κάθε όπλο που πετά βλήματα το οποίο μπορούν να έχουν. Παρ' όλο που είναι θέμα τιμής για τους άνδρες της αντίπαλης παράταξης να μην τις πυροβολούν, εν τούτοις συχνά τραυματίζονται είτε κατά λάθος ή από το ίδιο φύλο των αντιπάλων και είναι λίγες σύζυγοι των βασικών πολεμιστών της Μάνης που δεν περηφανεύονται για κάποιο τράυμα που δέχτηκαν στη μάχη". Ε.Αγγελομάτη-Τσουγκαράκη, Η Μάνη στις αναφορές του Leake προς το Foreign Office και το έργο του "Travels in the Morea", Λακωνικαί Σπουδαί 10(1990)365-6.

. "Την 28 έφθασεν εις τα Σκυφιάνικα και Πολιτζάραβον, ό έστι το υψηλότερον μέρος της ανατολικής Μάνης, και οι Μανιάται φεύγουσιν εις τα όρη, ότε γυνή τις εφώναξε: "Φύγετε άνανδροι, εγώ θα πολεμήσω ανθ' υμών, να φυλάξω τον οίκον μου",, και εκ τούτου ο Οικονόμος Ιερεύς του χωρίου με τους υιούς του και ως εννενήντα άλλοι εκ των κατοίκων, εφιλοτιμήθησαν, και οχυρωθέντες εις τας οικίας, ανθίσταντο εξ ώρας αμυνόμενοι...". Στη μάχη αυτή δεν ήταν κανένας σημαντικός Μανιάτης. Ν.Σπηλιάδου, Απομνημονεύματα, τόμ. Γ, σ. 117.

O Bory de Saint Vincent, αναφερόμενος εσφαλμένα στην γυναίκα του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη, γράφει για ηρωϊσμούς που έκανε στην Ανατολική Μάνη, για την επέκταση των συνόρων μέχρι τα Τρίνησα: "Αναφέρουν στην Ανατολική Μάνη θαυμάσιες πράξεις της χήρας του, η οποία ήταν γυναίκα του πολέμου και έτσι εκδικήθηκε (που δήθεν εκτελέστηκε με απαγχονισμό) τον Τζανέτ-μπεη με ένα τρόπο πολύ χτυπητό και ήταν σε όλη τη ζωή της ο πιο φοβερός εχθρός που είχαν οι Τούρκοι στο Μοριά. Τους έκανε μόνη της τόσο κακό, που δεν έκαναν όλοι μαζί οι κλέφτες, οι πιο φημισμένοι. Οι κατακτήσεις της στην επαρχία του Μαυροβουνίου ήταν τόσο μεγάλες που κατάφερε να ενσωματώσει στη Μάνη την περιοχή Τρίνησα, πέρα από το Μαραθονήσι.". Bory de Saint Vincent, idem, p. 358.

Η Ευαγγελία Κ.Καπετανάκου, Λακωνικά Περίεργα, Έκδ. δ', Αθήναι 1911, σ. 60, γράφει: "...αι οικογενειακαί έχθραι περιορίζονται μεταξύ των αρρένων πάσης ηλικίας, ενώ αι γυναίκες, έστω και αν λαμβάνουσι μέρος εις τους πολέμους, ουδέποτε εγγίζονται υπό των αντιπάλων".

Ο Α.Κουτσιλιέρης, Μανιάτικα Μελετήματα, σ. 169, αναφέρει ότι στον πόλεμο η Μανιάτισσα υποστήριζε την πατρική της γενιά.

Κατατρεγμοί από Τούρκους.


Πληροφορίες από κατοίκους της Έξω Μάνης από τις αναφορές των Βενετών Προβλεπτών της Ζακύνθου:

9 Σεπτεμβρίου 1614: "...αι δε γυναίκες και τα παιδιά (των μανιατών) έγιναν σκλάβοι των Τούρκων, οι οποίοι τα πωλούν δια 300 ή 400 άσπρα το παιδί...". ό.π., σ. 105.

14 Φεβρουαρίυ 1615: "...ο Μουσολίν Ραΐζ, πολύ βιαστικός, ηθέλησε να κρεμάση τον παππάν, ο οποίος εδικαιολόγει τους κατοίκους, ειπών ότι δεν ήσαν γυναίκες για να παραδώσουν τα όπλα...". ό.π., σ. 108. (υποτίμηση των γυναικών)

26 Μαΐου 1674: "...οι Τούρκοι μας καθυπέταξαν και είμεθα τώρα υπό τυραννικόν ζυγόν, καθημερινώς μας εβασάνιζαν. Εις την αρχήν μας επήραν όλα τα υπάρχοντά μας και τα ζώα μας ακόμη. Τώρα ήρχισαν να μας παίρνουν και τας γυναίκας τας οποίας βιάζουν καθώς επίσης παίρνουν σκλάβους και τα παιδιά μας...". Κ.Μέρτζιου, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)171.

Η Εργατικότητα της Μανιάτισας.


Ο Επίσκοπος Μαΐνης Παρθένιος Καλκανδής το 1676 είπε σε κατάθεση που έδωσε στη Γένοβα, όπου έφθασαν οι μετανάστες, που τελικά πήγαν στην Κορσική:


"Ερώτ. Τι εργασία έκαναν στον τόπο τους οι άνδρες και οι γυναίκες;


Απόκρ. Οι άνδρες καλλιεργούσαν τη γη και οι γυναίκες εβοηθούσαν τους άνδρες των στις γεωργικές εργασίες, ένεθαν και ύφαιναν πανιά.


Ερώτ. Τι εκαλλιεργούσαν;


Απόκρ. Βαμβάκι, σιτάρι, κριθάρι, έκαναν κουκούλια και υπήρχε και υλοτομία."


Επίσης αναφέρεται ότι τους άνδρες απασχολούσε το επάγγελμα του ναυτικού και του κουρσάρου. Π.Καλονάρου, Μεγάλη Ελλάς, σ. 134.


Πληροφορίες για τους μετανάστες στην Ιταλία:

"Τινές εξ αυτών ήσαν εργατικοί και επιδέξιοι, άλλοι ήσαν αμελείς, οκνηροί και νωθροί, αι δε γυναίκες ήσαν περισσότερον εργατικαί και από τους άνδρας...".

Κ.Σπηλιωτάκη, Νεώτερα στοιχεία περί μετοικήσεως των Μεδίκων, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)206.

Ο John Montagne Earl of Sandwich που επισκέφθηκε τη Λακωνία το 1738 γράφει ότι δουλειά των Μανιατών είναι τα άρματα, "τις γεωργικές εργασίες έχουν αναλάβει οι γυναίκες". Κ.Σιμόπουλου, Ξένοι Ταξιδιώτες στην Ελλάδα, τόμ. Β', σ. 183.

Ένας Κόρσος πλοικτήτης επισκέφθηκε το Σκουτάρι στα χρόνια 1762-4 και έδωσε πληροφορίες για την εργατικότητα των Μανιατισσών:


"Αι γυναίκες εις αυτόν τον τόπον είναι ακαταπόνητοι. Εκτός των γεωργικών εργασιών, όταν επιστρέφουν εις την οικίαν των, ασχολούνται με την καλλιέργειαν μεταξοσκώληκος, με το γνέσιμο και την ύφανσιν υφασμάτων θαυμασίας ωραιότητος. Δεν δύναταί τις να κατανοήση πώς είναι δυνατόν να επαρκούν εις τόσας εργασίας...". Δ.Βαγιακάκου, Ειδήσεις περί Μανης εκ Γαλλικού υπομνήματος, Λακωνικαί Σπουδαί 3(1977)191 και 195.


Από τον Castellan μαθαίνουμε τα ακόλουθα: "Oι Μανιάτισσες είναι πολύ εργατικές, μυαλωμένες και ενάρετες. Αυτές φορτώνονται όλες τις δουλειές, εσωτερικές και εξωτερικές, γιατί οι άντρες ασχολούνται με τα όπλα και την αρπαγή.


Η εισβολή των Αλβανών στο Μωριά αποκάλυψε τον τρόμο που εμπνέει σ' αυτές τις γυναίκες η δουλεία και ο κίνδυνος να πέσουν στα χέρια ξένων και κυρίως εχθρών. Πολλές Μανιάτισσες έπνιξαν τα παιδιά τους για να μπορέσουν να τρέξουν ελεύθερα και σώθηκαν ύστερα από ανείπωτες δοκιμασίες. Έχουν τόσο εξοικειωθεί στα όπλα, ώστε πολλές φορές, επειδή δεν έχουν οι ίδιες τουφέκι, προσφέρουν τον ώμο τους για να στηριχθή η κάννη του τουφεκιού και να βρη το βόλι με σιγουριά το στόχο". Κ.Σιμόπουλου, Ξένοι ταξιδιώτες στην Ελλάδα, τόμ. Β΄, σ. 674-5.


Ο Φ.Κ.Ο.Λ.Πουκεβίλ, Ταξίδι στο Μοριά, Αθήνα 1980, σ. 193, γράφει: "...Οι γυναίκες αυτών των Μανιατών, το ίδιο θαρραλέες με τα παιδιά τους, μοιράστηκαν μερικές φορές μαζί τους τους μεγαλύτερους κινδύνους. Ωστόσο όταν εκείνα σκοτώνονται, τα κλαίνε γιατί τα αγαπούν με μια τρυφερότητα άξια θαυμασμού.


Αυτές οι γυναίκες είναι, επιπλέον, πρότυπο μητέρων, αφού υπήρξαν και παραδείγματα θυγατέρων. Από τη στιγμή που κάνουν το γάμο που επιθυμούσε η καρδιά τους, δεν τις βλέπεις πια στους χορούς, όπου, κατά το γέρμα της ημέρας, μαζεύονται οι κοπέλλες για να ασκηθούν κάτω από τα πλατάνια. Οι κοτσίδες των μαλλιών τους, απλωμένες άλλοτε πάνω στο στήθος τους, έχουν για παντοτεινά σηκωθεί και στερεωθεί στην κορυφή του κεφαλιού. Έχουν διατηρήσει αυτό το έθιμο από τις Ελληνίδες της αρχαιότητας, οι οποίες, όπως είναι γνωστό, παρατούσαν μετά το γάμο τους οποιαδήποτε κόμμωση για να την αντικαταστήσουν με άλλη που δεν την εγκατέλειπαν πιά. Είναι ένα έθιμο, που μάταια θα το αναζητούσε κανείς σε μας, και που, ωστόσο, φαίνεται να βασίζεται στην καλή τάξη της κοινωνίας. Υποταγμένες και πιστές σαν σύζυγοι, είναι όπως είπα πιο πάνω, παράδειγμα μάνας. Έτσι, όταν ο θεός χαρίζει καρπό στην αγνή τους αγάπη, διπλασιάζει κατά κάποιο τρόπο την ύπαρξή τους. Με το βλέμμα στηλωμένο στην κούνια του μικρού τους, το κουνάνε σιγανά με το πόδι,, ενώ ταυτόχρονα με το άλλο χέρι γυρίζουν το αδράχτι. Υποχρεωμένες να αναβαίνουν στα βουνά για να πάνε να συναντήσουν τους άνδρες τους που ασχολούνται ή με την επιτήρηση του εχθρού ή με την καλλιέργεια της γης, κρατάνε τα παιδιά τους κρεμασμένα στους ώμους τους, μέσα σε μια κούνια από τομάρι προβάτου. Αν το μωρό πεινάει και κλαίει, φέρνουν την κούνια μπροστά στο στήθος τους και σ' αυτή τη θέση, το βάζουν να θηλάσει. 


Οι κάτοικοι της Μάνης, προσηλωμένοι με θρησκευτική ευλάβεια στην απλοϊκή πίστη της πρωτόγονης εκκλησίας, για την οποία θάδιναν  και τη ζωή τους, σε καμιά περίπτωση δεν παραδίδονται στις ακολασίες της κοινοκτημοσύνης των γυναικών, όπως έγραψε ο περιηγητής Πάουβ. Επίσης θα έτρεμαν και μόνο στη σκέψη να μιμηθούν, με το σκοτωμό των παιδιών τους, τα απαίσια (194) συμπόσια των ανθρωποφάγων. Από πια παράκρουση αυτός ο τόσο δίκαιος και συνετός στις κρίσεις του, θέλησε να αποδώσει τα έθιμα των άγριων λαών της Αφρικής και στους κατοίκους της Λακωνίας;" 


Από το W. Leake (1805) έχουμε τις ακόλουθες πληροφορίες από τις Μαντίνειες:


"Εδώ υπάρχουν μερικά υπέροχα χωράφια με σιτάρι, τα οποία γυναίκες καθάριζαν από αγριόχορτα. Καθώς περνούσαμε, ένας από την ομάδα μας τις ρώτησε τι κάνουν, βοτανίζομεν ήτο η Λακωνική των απάντηση". 

W.Leake, idem, p. 325.


Από το Bory de Saint Vincent έχουμε τις ακόλουθες πληροφορίες για τις γυναίκες στις Μαντίνειες:


"Συναντήσαμε νέα κορίτσια, που ανεβασμένα σε μουριές μάζευαν τα φύλλα και γυναίκες που αψηφώντας τον καυτό ήλιο του μεσημεριού θέριζαν το σιτάρι. Όταν κάναμε νήξη σε αυτές τις γενναίες ελλληνίδες για την απορία μας, πως δεν τις βοηθούσαν οι άνδρες τους ή τα αδέλφια τους, μας απάντησαν ελληνικά χωρίς ντροπή και θαρρετά ότι "οι άνδρες που είναι γενημένοι για τα όπλα και τα κοινά, δεν έπρεπε να κατεβαίνουν στα χωράφια". Η ασύγκριτη καλλιέργεια του τόπου, μαζί με τη συμμετρία της καθαριότητας και του πλούτου συνέτειναν ώστε ο θαυμασμός μου να αυξάνεται συνεχώς. Ήμουνα επίσης κατάπληκτος κοιτάζοντας με προσοχή αυτές που έρχονταν να μας μιλήσουν, με ένα τρόπο ταυτόχρονα τόσο ταπεινό και τόσο περήφανο...". Bory de Saint Vincent, idem, p. 345-6.


Ο Δ.Δημητράκος, Οι Νυκλιάνοι, σ. 44, γράφει για τις εργασίες της Μανιάτισσας:

"α) Το Χειμώνα, όταν σπέρνουν, η γυναίκα σκάβει με την αξίνα τα στραβλά (= το μέρος που έχει πολλές ριζόπετρες και το ζευγάρι δεν μπορεί να μπει) μέρη του χωραφιού, τα οποία συχνά είναι ίσα με εκείνα που περνά ο άντρας με το ζευγάρι. Όταν τελειώσει η σπορά, μαζεύει όλη την ημέρα ελιές, και τη νύχτα κουρά (καθαρίζει τον ελαιοκαρπό από τα φύλλα) τον ελαιοκαρπό που μαζεψαν την ημέρα. Οι γυναίκες τέλος αλέθουν στο χερόμυλο το κριθάρι για το ψωμί του σπιτιού.

β) Το καλοκαίρι, οι βαρύτερες δουλειές των γυναικών είναι: Να πάνε στα βουνά ή στο Κριτήρι για ξύλα με τους γαΙδάρους, και όταν δεν έχουν γάΙδαρο, να φέρουν ξύλα στην πλάτη τους. Ο Λήκ διηγείται ότι τον Απρίλη του 1805 συνάντησε μεταξύ Μπουλαριών και Αλίκων 200 περίπου γαϊδάρους φορτωμένους ξύλα που ερχόταν από το Κριτήρι (Ταίναρο) που τους οδηγούσαν γυναίκες. Ο άνθρωπος βέβαια απόρησε, με το δίκιο του, για το ομαδικό αυτό κουβάλημα ξύλων, γιατί δεν ήξερε ότι πλησίαζς Λαμπρή και τα ξύλα χειάζονταν για τις τυρόπητες και ότι οι αργάνες ήταν άδειες, γιατί τα ξύλα τους είχαν καεί το χειμώνα.


Γνέθουν και υφαίνουν λιόπανα από λινάρι, βαμβάκι για ρούχα και σπανιώτερα μαλλί.


Τον Ιούλιο πάνε τις βελέντζες στη θάλασσα να τις πλύνουν, πριν μπούν οι δρίμες. Το καλοκαίρι θα μαζέψουν το αλάτι της χρονιάς από τους βράχους.


Ο ίδιος, στη σελ. 20, γράφει: "Ο Χειρόμυλος. Και ο χειρόμυλος, που αλέθουν οι γυναίκες το κριθάρι τη νύχτα, είναι απόγονος του αρχαίου χειρομύλου, και τα μυρολόγια των γυναικών της Μάνης, που συνοδεύουν το άλεσμα, είναι συνέχεια των επιμυλίων ωδών των αρχαίων".


Ο Α.Κουτσιλιέρης, Μανιάτικα Μελετήματα, σ. 133, αναφέρει, για τα τελευταία χρόνια, ότι το όργωμα, το κλάδεμα και το λιοτριβειό
 ήταν ανδρικές δουλειές. Όλες οι άλλες ήταν έργο των γυναικών. (Αλώνισμα;). Την ημέρα εκτελούσαν τις γεωργικές ασχολίες επίσης τακτοποιούσαν τα ζώα και το βράδυ άλεθαν στο χειρόμυλο, ό.π., σ. 132.

Πληροφορίες από μοιρολόγια για γυναίκες.

Μικρές ιστορίες για Μανιάτισσες.
Γρηγοράκαινα: Αναφέρεται ότι μετά τον απαγχολισμό του Έξαρχου Γρηγοράκη, πήγαν οι συγγεμείς και φίλοι της οικογένειας το Πάσχα για να συλλυοηθούν και η μετέρα του Έξαρχου τους ξεσήκωσε και επιτέθηκαν στους Τούρκους του Πασαβά και τους απώθησαν μέχρι το Κακοσκάλι. Δ.Αλεξανδράκου, Ιστορία της Μάνης, σ. 40. Απ.Δασκαλάκη, Η Μάνη και η Οθωμανική αυτοκρατορία, σ. 190.

ΔΗΜΗΤΡΙΑ (Στεφανοπούλου-Γρηγοράκη). Ηρωϊκή μορφή Μανιάτισσας.

Πρόκειται για το πρόσωπο μιας χήρας που έζησε στην Ανατολική Μάνη και υπάρχουν πληροφορίες από πολλές πηγές.


Πρώτος έγραψε γι' αυτή ο Demetrius Stephanopoli, Precis Historique de la Maison Imperiale de Maniotes, Amsterdam 1784, όπου προσπαθεί να αποδείξει ότι η οικογένειά του αποτελεί κλάδο των Κομνηνών. Με τα στοιχεία αυτά έπεισε το Γάλλο Βασσιλέα το 1782, ο οποίος του έδωσε τίτλο ευγενείας.


Από το Στεφανόπολι δανείστηκε ο μισέλληνας Pauw και έγραψε στο βιβλίο του: "Στην πραγματικότητα κατά το 1764 εμφανίστηκε μια χήρα, ονομαζομένη Δημητρία, η οποία ετίθετο συχνά επικεφαλής στρατευμάτων ληστών για να διενεργήσει ληστείες στο μεγάλο δρόμο Μεθώνης-Μυστρά. Οι Ιππότες της Μάλτας, που έφθαναν από καιρού εις καιρόν στη Λακωνία, για να διασκεδάσουν, δεν παρέλειπαν να λέγουν ότι αυτή η Δημητρία ήταν μια ηρωΐδα, η οποία διενεργούσε περισσότερες λείες στη στεριά απ' όσες γίνονταν στη Μεσόγειο...". Από αυτόν πήρε ο J. C. Hobhouse, A journey through Albania and other provinces of the Turkey in Europe and Asia to Constantinople during the years 1809-1810, 2α έκδοση, London 1813, σσ. 230-237, ο οποίος έγραψε: "...Όχι πολύ πριν το 1765 η χήρα ενός από αυτούς τους καπεταναίους, επονομαζομένη Δημητρία, σκόρπισε ταραχή στους Τούρκους του Μυστρά και έθεσε τέρμα στην επικοινωνία μεταξύ εκείνης της πόλεως και της Μεθώνης....". Ευαγγ.Σταρτηγέα-Κεφαλληναίου, Η Μάνη στο οδοιπορικό του Hobhouse (1809-1810), Λακωνικαί Σπουδαί 11(1992)432 και 422.



Ο Δ.Βαγιακάκος, Ειδήσεις περί Μάνης εκ Γαλλικού υπομνήματος του 1780, Λακωνικαί Σπουδαί 3(1977)185 κ.ε. δημοσίευσε έκθεση περί Μάνης, ο συγγραφέας της οποίας πληροφορήθηκε τις ειδήσεις του από Κορσικανό πλοιοκτήτη, που στο διάστημα 1762-4 προσορμίστηκε στο Σκουτάρι. Αναφέρεται στη Χήρα του Γεωργίου Σταφανοπούλου, η οποία ήταν καπετάνισσα και διοικούσε την περιοχή από Σκουτάρι μέχρι Οίτυλο. Οι Στεφανόπουλοι ήταν τρεις κλάδοι, ο ένας του Οιτύλου, ο άλλος του Σκουταρίου και ο τρίτος της Κορσικής. Η καπετάνισσα είχε τρία παιδιά, το Γεωργάκη, το Δημήτριο και τον Ιωάννη. (Μήπως οι πληροφορίες αυτές προέρχονται από το Δημήτριο Στεφανόπολι;).


Ο Δ.Αλεξανδράκος, Ιστορία της Μάνης, σ. 40, γράφει ότι μετά τον ανασκολοπισμό του Έξαρχου Γρηγοράκη, οι Μανιάτες συνέρρευσαν στο σπίτι του στο Σκουτάρι για να συλλυπηθούν και μοιρολογήσουν, αλλά η μητέρα του "...ως άλλη Σπαρτιάτις ωμίλησεν εντόνως. 'Ο Έξαρχος δεν έχει ανάγκην θρήνων και μοιρολογίων, αλλ΄ εκδικήσεως' , έκπληκτος η ομήγυρις ήκουσεν την δημηγορίαν και διεπυνθάνετο πως ηδύνατο να μεταβή και λάβη εκδίκησιν εν Τριπόλει. τότε η ανδρεία γυνή διακόψασα, έδειξε δια του δακτύλου το απέναντι του Σκουταρίου κείμενον φρούριον του Πασσαβά, το υπό των Τούρκων τότε κατεχόμενον και υπό εβδομήκοντα Οθωμανικών οικογενειών οικούμενον...". Συνεχίζοντας γράφει ότι εκυρίευσαν το φρούριο και έσφαξαν τους Τούρκους.


Ο Ανώνυμος, Ιστορικαί αλήθειαι συμβάντων τινών της Μάνης, Αθήνα 1858, σ. 5, όπως και ο Α.Γούδας, Βίοι παράλληλοι, τόμ. 8, σ. 5, αντιθέτως γράφει ότι το 1780 οι εξάδελφοι του φονευθέντος Έξαρχου Γρηγοράκη παρακίνησαν τους Μανιάτες να επιτεθούν εναντίον των Τούρκων του Πασαβά, τους οποίους νίκησαν και επεξέτειναν τα όρια της Μάνης μέχρι το Κακοσκάλι.


Ο Bory de Saint Vincent γράφει για τη χήρα του Κουτήφαρη, ότι επεξέτεινε τα όρια της Μάνης από το Σκουτάρι μέχρι το Κακοσκάλι. Από κάποια πηγή αντλούν όλοι την πληροφορία. ΒΙΒΛΙΟΓΡΑΦΙΑ.


Κουτουφαρίνα: Αναφέρεται για τη γυναίκα του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη - και αυτό δεν φαίνεται αληθινό - ότι: "Αναφέρουν στην ανατολική Σπάρτη θαυμάσιες πράξεις της χήρας του, η οποία ήταν γυναίκα του πολέμου και έτσι εκδικήθηκε τον Τζανέτ-μπέη με ένα τρόπο  πολύ χτυπητό και ήταν σε όλη τη ζωή της ο πιο φοβερός εχθρός που είχαν οι Τούρκοι στο Μοριά. Τους έκανε μόνη της τόσο κακό που δεν έκαναν όλοι μαζί οι κλέφτες οι πιο φημισμένοι. Οι κατακτήσεις της στο καντόνι του Μαυροβουνίου ήταν τόσο μεγάλες που κατάφερε να ενσωματώσει στη Μάνη την περιοχή Τρίνησα, πέρα από το Μαραθονήσι". Bory de Saint Vincent, Expedition Scientifique de Morèa, Sciences Physique, Vol. 1, p. 358.

Αικατερίνη συζ. Πιέρου Μαυρομιχάλη το γένος Γρηγοράκη (Κουτσογληγοράκη): Από τον Σ.Κουγέα, Βιβλιοκρισία, Πελοποννησιακά 5(1962)367 τα ακόλουθα: "Περί το 1800 ο Βοϊδής εσκότωσεν εις τα Τσαλαπιάνικα της Τσίμοβας τον νεώτερον αδελφόν του Πέτρου Μαυρομιχάλη, του κατόπιν Πετρόμπεη, τον Βενιαμίν της οικογενείας, μαθητεύοντα εις το εκεί ευρισκόμενον σχολείον. Οι άλλοι αδελφοί εξόρμησαν εις καταδίωξιν της οικογενείας του φονέως με επί κεφαλής τον μεγαλύτερον εξ αυτών Κυριακούλην, όστις παρήγγειλε όπως μείνη άταφος ο φονευθείς μικρός αδελφός έως ότου επιστρέψει φέρων τους "κάλλιους" από τους Βοϊδήδες δια να τους σφάξη κατά την ταφήν του φονευθέντος αδελφού. Κατορθώσαντες δε μετά πολιορκίαν να συλλάβουν ένα από τους Βοϊδήδες, τον έφεραν προς σφαγήν. Και τότε, αντί της αναμενομένης φρικώδους, εκτυλίσσεται απροσδόκητος μεγαλειώδης σκηνή. Η μητέρα του φονευθέντος παιδιού, η Καπετάνισσα Πιέραινα Μαυρομιχάλαινα, ολοφυρομένη, κοπτομένη και καθικετεύουσα, ξεσχίζει το στήθος της και, προβάλλουσα τους μαστούς, εξορκίζει εις το μητρικόν των γάλα τους εξαγριωμένους υιούς να μη "διπλιάσουν το κακό". Καμφθείσης της οργής δια του μητρικού όρκου, επετεύχθη άμεσος συμφιλίωσις ("αγάπη") των δύο ομοαίμων οικογενειών. Και απεσοβήθη μεν δια της επεμβάσεως της μεγαλοψύχου μητρός η έχθρα και ο "γδικιωμός", αλλά η οικογένεια των Βοϊδήδων,   εγκαταλείψασα το Οίτυλον εγκατεστάθη εις την περιφέρειαν του Γυθείου. Αι δύο συγγενείς οικογένειαι έζων εν ψυχρότητι και μετά ένα περίπου αιώνα ανανέωσαν την συγγένειαν δι΄ επιγαμίας". (Κ.Κοτσώνη, Κυριακούλης Πιέρου Μαυρομιχάλης, Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)209.

Π. Κουμουνδουράκαινα: Πριν να γίνει μπέης ο Παναγιώτης Κουμουνδουράκης είχε συλληφθεί από τον Τζανέτμπεη Γρηγοράκη και είχε σταλεί δέσμιος στην Πόλη. Ο Πέτρος Κουτήφαρης γράφει σχετικά: "... Βλέπουσα παρατεινομένην την φυλάκισιν του ανδρός της και την ζωήν αυτού τον έσχατον τρέχουσα κίνδυνον, απεφάσισε να απέλθη εις Κωνσταντινούπολιν επ' ελπίδι να σώση αυτόν του επικειμένου κινδύνου, ειδεμή να δεχθή τουλάχιστον εις τους κόλπους της την τελευταίαν πνοήν του. Εν τοις καθ' ημάς χρόνοις πρόθεσις τοιαύτη ουδέν ήθελεν έχη το παράδοξον, τότε όμως τοσούτον σκότος αγνοίας εκάλυπτε τον κοινωνικόν ορίζοντα της Ελλάδος και τοσαύτη ην η της συγκοινωνίας δυσκολία, ώστε όταν η σύζυγος του Κουμουνδούρου ανεκοίνωσεν τον σκοπόν αυτής εις τους οικείους της, εθεώρησαν την βουλήν ταύτην ως γέννημα κεφαλής νοσούσης και παντί τρόπω εσπούδασαν να την αποτρέψωσι, αλλ' αυτή καταφρονούσα όλων των προβαλλομένων δυσκολιών έμεινεν αμετάπειστος. Αναβαίνει λοιπόν εις την Βασιλεύουσαν, εισχωρεί εις τα χαρέμια των μεγιστάνων Οθωμανών, και προσελκύσασα δια των επαγωγικών τρόπων της την ευμένειαν και συμπάθειαν αυτών κατορθώνει δια της μεσιτείας των να απολυθή της φυλακής ο σύζυγός της...". Γ.Αναπλιώτη, Πέτρου Κουτήφαρη: Ηγεμόνες της Μάνης, Μεσσηνιακά Χρονικά 4(1962)70-1(294-5). 

Μαρία Γ. Γρηγοράκη, κόρη του Παναγιώταρου Βενετσανάκη. Το 1806 βοήθησε τον Κολοκοτρώνη να βρεί καΐκι για να φύγει στη Ζάκυνθο.

Θεοδωράκαινα Κουμουντουράκαινα: Τον Ιούλιο του 1820 ο Ηλίας Μαυρομιχάλης σκότωσε το θείο του Θ. Κουμουνδουράκη, ο οποίος είχε παντρευτεί αδελφή του Πετρόμπεη. Κατά προφορική παράδοση "...η σύζυγος του Θεοδώρου Κουμουνδουράκη, που ήτο αδελφή του Πετρόμπεη, όταν είδε τον Μπεζαντέ Ηλίαν να εισέρχεται εις τον πύργον της Ζαρνάτας και εις τον "οντάν" του συζύγου της "με την πιστόλα στο χέρι", άνοιξε το στήθος της ικετεύουσα τον ανεψιόν της να σκοτώση πρώτα την ιδίαν "κορμί Μαυρομιχαλαίϊκο", και έπειτα τον άνδρα της...". Σ.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί για την Ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)132.

Η Ελένη Αναειπόνυφη, από τον Καρβελά, αναφέρεται ότι - στη προέλαση του Ιμπραήμ στον Πολυάραβο - όταν ένας Αιγύπτιος της έπιασε τη ζώνη και αυτή την τράβηξε από την άλλη μεριά και όταν τεντώθηκε πολύ την άφησε και ο Αιγύπτιος έπεσε κάτω, όπου και τον σκότωσε. Δ.Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίον της Μάνης, σσ. 48 και 86-7. Δ.Αλεξανδράκου, Ιστορία της Μάνης, σ. 88.

Βοζίκη Πανωραία. Αναφέρεται ότι δύο Αιγύπτιοι, από αυτούς που αποβιβάστηκαν στο Διρό, έπιασαν το γέρο πατέρα της που θέριζε. Αυτή έκοψε του ενός το λαιμό και με τη βοήθεια του γέρου σκότωσαν και τον άλλον. Δ.Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίον της Μάνης, σσ. 48 και 85-6. Δ.Αλεξανδράκου, Ιστορία της Μάνης, σ. 85.

Η Γριά Σπυριούναινα ήταν η τροφός του Ηλία Μαυρομιχάλη και τον ακολούθησε στην Καρύταινα. Όταν οι Έλληνες πολιορκούσαν το κάστρο αυτή μετάφερε τις προτάσεις των Ελλήνων στους Τούρκους για παράδοση. Ι.Γιανναροπούλου, Πρακτικά Α' Συνεδριου Λακωνικών Μελετών, 1982, σσ. 136 και 147.


Ο Ηλίας Μαυρομιχάλης στην πολιορκία του κάστρου της Καρύταινας έστειλε ως αγγελιοφόρο την τολμηρή τροφό του, τη γριά Σπυρούναινα, που τον ακολουθούσε στην εκστρατεία και ζήτησε από τους Τούρκους να παραδοθούν. Τρεις φορές πήγε και πάντοτε η απάντηση ήταν ότι "αύριο" θα παραδοθούν. Την επομένη τους ήρθε βοήθεια από την Τρίπολη και διαλύθηκε το Ελληνικό στρατόπεδο. Ι.Γιανναροπούλου, Σχεδίασμα Ιστορίας υπό Ρήγα Παλαμήδη, Μνημοσύνη 2(1968-9)379-80.

Σταυριάνα Σάββαινα χήρα Σπαρτιάτισσα. Ακολουθώντας τον Κυριακούλη Μαυρομιχάλη ήταν στη μάχη του Βαλτετσίου και τη νύχτα μοίραζε φυσέκια στους στρατιώτες. Ι.Γιανναροπούλου, Σχεδίασμα Ιστορίας υπό Ρήγα Παλαμήδη, Μνημοσύνη 2(1968-9)391.


Στις 15 Απριλίου 1822 από τις Κιτριές ο Κυριακούλης Μαυρομιχάλης έδωσε στη Σάββαινα το ακόλουθο πιστοποιητικό: "Πιστοποιείται ότι η χήρα Σπαρτιάτισσα ονόματι Σάββαινα απ' αρχής του ιερού τούτου αγώνος έτρεξε προθύμως υπό την οδηγίαν μου εις τον κατά τους εχθρούς Μπαρδούνιας, Μυστρός, κυνηγώντας αυτούς έως Βλαχοκερασίας, καθώς δεν έλλειψε και εις του Βαλτετζίου τον πόλεμον μαχομένη γεναιότατα δια την πατρίδα, σκοτώνοντας με το χέρι της δύο εχθρούς. Ακολουθώντας με όπου εδιωρίσθην και απέρασεν εις την Κόρινθον δια τα Ντερβένια, κάνοντας εκείθεν εις Αθήνας , Θήβα και Λεβαδιά διαφόρους πολέμους, ευρέθη και αυτή όπου και εγώ, και με την επιστροφή μας εις Τροπολιτζά εστάθη έως την πτώσιν της, καθώς και εις την εκστρατείαν της Καρύστου ήτο μαζί μου ως άνωθεν. Τώρα δε όπου διορίζομαι δια την Ήπειρον, η άνωθεν ήτο έτοιμη με την συνηθισμένην της γενναιότητα δια να συνακολουθήση μαζί μου, εν βία όμως την αφήνω δια αναγκαίας υποθέσεις μου, και εκ δευτέρου να έλθη όπου ευρίσκομαι. Της δίδω λοιπόν το παρόν αποδεικτικόν μου διά να την χρησιμεύση". Κ.Κοτσώνη, Κυριακούλης Πιέρου Μαυρομιχάλης, Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)234 και 258.

Στη συνεδρίαση της Εθνοσυνέλευσης της 5 Αυγούστου 1829 παρουσιάστηκε η ανδρεία Μανιάτισσα και ανέφερε ότι ακολούθησε τον Κυριακούλη Μαυρομιχάλη στην εκστρατεία στη Στερεά Ελλάδα και πολέμησε σε άλλα μέτωπα, όπως στη Βέργα. Πολλοί πληρεξούσιοι ήταν αυτόπτες μάρτυρες και η συνέλευση αποφάσισε να παραπέμψει την αναφορά της στην Κυβέρνηση. Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. 4, σ. 142. Η αναφορά της δημοσιεύεται στη σ. 636. Δ.Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίον της Μάνης, σσ. 48 και 87-8.

;;;Στα μετεπαναστατικά χρόνια οικογένεια Σαββέα κατοικούσε στο Ξωχώρι. Δ.Βαγιακάκου, Λακωνικαί Σπουδαί 13(1996)143-6.

Καβάκου Πολυξένη ή Καββάκαινα. Ήταν από την Ανατολική Μάνη που αιχμαλωτίστηκε από τους Αιγυπτίους. Αναφέρεται ότι μεταφέρθηκε στο Ναυαρίνο και χρησιμοποιήθηκε ως γιατρός στην επιδημία που παρουσιάστηκε. Την μετέφεραν στην Αίγυπτο και ήταν στο παλάτι του Μωχάμετ Άλυ μέχρι το 1832 που πέθανε. Δ.Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίον της Μάνης, σσ. 48 και 86.

Λαμπροπούλου Ελένη. Αναφέρεται ότι πολέμησε εναντίον των Αιγυπτίων που αποβιβάστηκαν στο Διρό και προέλασαν μέχρι την Τσίμοβα (Αρεόπολη), όπως η Ροζάκαινα και η Ραλού Πιέρου Μαυρομιχάλη. Δ.Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίον της Μάνης, σ. 88.

Αικατερίνη σύζ. Πιέρου Μαυρομιχάλη το γένος Γρηγοράκη. Θα πρέπει να ήταν κόρη του Γρηγόρη Γρηγοράκη του επονομαζομένου Κουτσογληγόρη. Αυτός ήταν αδελφός του Πέτρου, πατέρα του Αντωνόμπεη. Όταν το 1825 σκοτώθηκε στο Νεόκαστρο ο εγονός της Ιωάννης Πέτρ. Μαυρομιχάλης ο οπλαρχηγός Καρατάσος της έστειλε, για παρηγοριά για το θάνατο του εγγονού της, μια σκλαβοπούλα από τους αιχμαλώτους του Σχινόλακκα. Ακόμη, η Αικατερίνη το 1831, σε ηλικία 86 ετών (θα ήταν γεννημένη το 1745), πήγε στο Αρμυρό να συναντήσει το Ρίκορδ, Ρώσο ναύαρχο και να επικαλεστεί την υπέρ της οικογενείας της μεσολάβηση του Κυβερνήτη. Σ.Κουγέα, Η διαθήκη του εκ των φονέων του Καποδίστρια Γεωργίου Μαυρομιχάλη, Πελοποννησιακά 1(1956)362. 

Από τον Σ.Κουγέα, Βιβλιοκρισία, Πελοποννησιακά 5(1962)367 τα ακόλουθα: "Περί το 1800 Βοϊδής εσκότωσεν εις τα Τσαλαπιάνικα της Τσίμοβας τον νεώτερον αδελφόν του Πέτρου Μαυρομιχάλη, του κατόπιν Πετρόμπεη, τον Βενιαμίν της οικογενείας, μαθητεύοντα εις το εκεί ευρισκόμενον σχολείον. Οι άλλοι αδελφοί αξόρμησαν εις καταδίωξιν της οικογενείας του φονέως με επί κεφαλής τον μεγαλ΄θτερον εξ αυτών Κυριακούλην, όστις παρήγγειλε όπως μείνη άταφος ο φονευθείς μικρός αδελφός έως ότου επιστρέψει φέρων τους "κάλλιους" από τους Βοϊδήδες δια να τους σφάξη κατά την ταφήν του φονευθέντος αδελφού. Κατορθώσαντες δε μετά πολιορκίαν να συλλάβουν ένα από τους Βοϊδήδες, τον έφεραν προς σφαγήν. Και τότε, αντί της αναμενομένης φρικώδους, εκτυλίσσεται απροσδόκητος μεγαλειώδης σκηνή. Η μητέρα του φονευθέντος παιδιού, η Καπετάνισσα Πιέραινα Μαυρομιχάλαινα, ολοφυρομένη, κοπτομένη και καθικετεύουσα, ξεσχίζει το στήθος της και, προβάλλουσα τους μαστούς, εξορκίζει εις το μητρικόν των γάλα τους εξαγριωμένους υιούς να μη "διπλιάσουν το κακό". Καμφθείσης της οργής δια του μητρικού όρκου, επετεύχθη άμεσος συμφιλίωσις ("αγάπη") των δύο ομοαίμων οικογενειών. Και απεσοβήθη μεν δια της επεμβάσεως της μεγαλοψύχου μητρός η έχθρα και ο "γδικιωμός", αλλά η οικογένεια των Βοϊδήδων,εγκαταλείψασα το Οίτυλον εγκατεστάθη εις την περιφέρειαν του Γυθείου. Αι δύο συγγενείς οικογένειαι έζων εν ψυχρότητι και μετά ένα περίπου αιώνα ανανέωσαν την συγγένειαν δι΄επιγαμίας".

Γιατράκου Ιωάννα. Αναφέρεται ότι ήταν γυναίκα του Παναγιώτη Γιατράκου και ότι πολέμησε από ένα πύργο με 45 στρατιώτες τους Αιγύπτιους στο χωριό Κουρτσούνα. Ο γιός της, Γ. Γιατράκος, παντρεύτηκε την Ελένη, κόρη του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη και όταν αυτή πέθανε το 1876 θάφτηκε στο οχύρωμα, όπου η πεθερά της πριν από 50 χρόνια είχε πολεμήσει τους στρατιώτες του Ιμπραήμ. Δ.Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίν της Μάνης, σσ. 48 και 88.
Ροζάκαινα (είναι η προηγουμένη). Ηρωΐδα Μανιάτισσα. Δ.Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίον της Μάνης, σ. 88. Η Ιωάννα σύζ. Παναγιωτάκη Γιατράκου το γένος Ροζάκη αμύνθηκε στην Κουρτσούνα και πολέμησε αποτελεσματικά κατά του Ιμπραήμ. Γ.Καψάλη, Η Βαρδούνια και οι Τουρκοβαρδουνιώτες, Πελοποννησιακά 2(1957)137.

Ασπασία Κ. Μαυρομιχάλη. "Μεταξύ των εθελοντών του σώματος Αλέξ. Ρώμα, συγκατελέγετο και η ευγενής Μανιατοπούλα Ασπασία Κ. Μαυρομιχάλη, ανεψιά του αρχηγού Ρώμα, ήτις έλαβε μέρος ως πολεμιστής ατρόμητος κατά την ιστορική μάχην του Δρίσκου, επιδείξασα ψυχραιμίαν και γενναιότητα ανταξία της καταγωγής της και των ιστορικών παραδίσεων της ιδιαιτέρας πατρίδος της. Αλλά και μετά την μάχην, ομού με την κυρίαν και δεσποινίδα Γαριβάλδη, προσέφεραν υπηρεσίας εις τους τραυματίας, ως άγρυπνοι και ακούραστοι αδελφαί". Γ.Γιαννακάκου-Ραζέλου, Οι Εθελοντικοί Αγώνες της Μάνης, Αθήναι 1950, σ. 157.

Διάφορα.

Η ομορφιά των κοριτσιών των Δολών.

"Είναι (οι Δολοί) ονομαστοί σε όλη τη χερσόνησο για την ομορφιά των κοριτσιών, πράγμα που επιβεβαιώσαμε στο πέρασμά μας, γιατί αυτές που συναντήσαμε με τα απλά χωριάτικα ρούχα τους, δεν ήταν ούτε μια της οποίας η κορμοστασιά και το ευγενικό βάδισμα, οι φαρδιές πλάτες, το στήθος καλά τοποθετημένο, το ευθύγραμμο κορμί τους, το πρόσωπο συνήθως ωοειδές ή τα μεγάλα σκούρα μάτια τους με μεγάλα τσίνουρα και στολισμένα μαύρα φρύδια που να μη μας κάνει εντύπωση...". Bory de Saint Vincent, idem, p. 349.

Όμορφες Μανιάτισσες.


Ο Εβλιγιά Τσελεμπί για τις γυναίκες των Γαϊτσών ανάφερε: "Οι γυναίκες πολύ ερωτικές" και για τη Μέσα Μάνη: "Έχουν όμως ωραίες γυναίκες". Ό.π., σ. 275 και 284.

ΙΑΤΡΟΧΕΙΡΟΥΡΓΙΣΣΑ ΚΑΛΙΤΖΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΥ


Στις 11 και 12 Μαρτίου 1831 στο Γύθειο έγιναν επεισόδια με την εμφάνιση Μαυρομιχαλαίων με τους οπαδούς τους, αλλά δεν κατώρθωσαν να εισχωρίσουν στην πόλη. Από την ανταλλαγή πυροβολισμών τραυματίστηκαν ο Παναγιώτης Κλεφτονικόλας από τη Λάγια και ο Παναγιώτης Αράπης από τη Μηλιά και "Παρεδόθησαν εις την επίσκεψιν της ιατροχειρουργήσης Κυρίας Καλίτζας Αναγνωστούς και ιατρεύονται' είναι εκτός κινδύνου' ο πρωτος επληγώθη εις τον ώμον' ο δεύτερος προς τον στόμαχον διαμπάξ".

ΟΙ ΜΑΝΙΑΤΕΣ ΚΑΙ Η ΘΑΛΑΣΣΑ


Η Μάνη δεν είχε δρόμους και οι θαλάσσιες συγκοινωνίες ήταν πάντοτε απαραίτητες. Θα συγκεντρώσουμε τις πληροφορίες για τη σχέση των Μανιατών με τη θάλασσα. Οι πειρατείες που έκαναν ή υφίσταντο, η κατοχή πλοίων και η χρήση τους, η ναυτική τους εμπειρία, που πήγαιναν στην Ύδρα ή στην Πόλη για να εργασθούν κλπ. Όλα αυτά θα αναφερθούν για να καταλήξει ο αναγνώστης σε συμπεράσματα.

13ος ΑΙΩΝΑΣ

Από τα Βανετικά Αρχεία φαίνεται ότι στο δεύτερο ήμισυ του 13ου αιώνα οι Μανιάτες επιδίδονταν στην πειρατεία. Πρώτη καταγγελία έχουμε του Francisci Sesennuli ότι ληστεύθηκε από τον Ιωάννη Φαβατά στο λιμάνι του Οιτύλου. G.L.Fr.Tafel, G.M.Thomas, Urkunden zur Alteren Handels - und Staatsgeschichte der Republik Venedig, Βιέννη 1857, τόμ. 3. σ. 176.

Το 1278 ο Martino Adamo κατήγγειλε ότι ληστεύθηκε στην Κιστέρνα (Cisternam) από το Βυζαντινό καπετάνιο Μεσοποταμίτη (capitaneum ibi pro domino Imperatore) πηγαίνοντας με τον ίδιο τον καπετάνιο στη Ζαρνάτα. Να σημειωθεί ότι αλλού αναφέρεται Cisterna και αλλού Belforte και είναι δύσκολο να θεωρηθεί ότι πρόκειται για το ίδιο κάστρο. Στην επόμενη παράγραφο γίνεται λόγος για partibuw Sclavonie). G.L.Fr.Tafel, G.M.Thomas, Urkunden zur Alteren Handels - und Staatsgeschichte der Republik Venedig, Βιέννη 1857, τόμ. 3. σ. 232.

To 1278 o καπετάνιος της Αρδούβιστας Μιχαήλ Σπανός (Spano) κατηγορήθηκε από το βενετό Johanni de Pagniano κάτοικο Κορώνης ότι του λήστεψε το φορτίο με σιτάρι και κράτησε τους ανθρώπους του που είχε στη βάρκα. G.L.Fr.Tafel, G.M.Thomas, Urkunden zur Alteren Handels - und Staatsgeschichte der Republik Venedig, Βιέννη 1857, τόμ. 3. σ. 233.

Το 1278 ο Alberto Maragnono και ο Johanni Conte πηγαίνοντας από την κορώνη στην Καστάνια με λάδι και αλάτι, ενώ ήταν στο Belforte-Λεύκτρο, όπου καπετάνιος ήταν ο Μακρυδούκας, ληστεύθηκε από άνδρες της Αρδούβιστας, οι οποίοι τους συνέλαβαν και τους φυλάκισαν μαζί με τους συντρόφους τους. G.L.Fr.Tafel, G.M.Thomas, Urkunden zur Alteren Handels - und Staatsgeschichte der Republik Venedig, Βιέννη 1857, τόμ. 3. σ. 234.

Το 1278 ο Michaele Psimari ενώ ήταν στο Οίτυλο φορτωμένος με αλάτι κ.ά. ληστεύθηκε από τον Σαβατά και τους ανθρώπους του. G.L.Fr.Tafel, G.M.Thomas, Urkunden zur Alteren Handels - und Staatsgeschichte der Republik Venedig, Βιέννη 1857, τόμ. 3. σ. 235.

Τον ίδιο χρόνο ο Theodoro Lalando και ο Theodoro Cavalicanda από τη Μεθώνη ληστεύθηκαν στην περιοχή της Ζαρνάτας. G.L.Fr.Tafel, G.M.Thomas, Urkunden zur Alteren Handels - und Staatsgeschichte der Republik Venedig, Βιέννη 1857, τόμ. 3. σ. 237.

15ος ΑΙΩΝΑΣ

Για πρώτη φορά το 1447 αναφέρεται ο Ιωάννης Rosea ως πλοηγός του Κυριακού Αγκωνίτη στο ταξίδι του από το Ταίναρο στο Οίτυλο, το οποίο θεώρησε ότι ήταν η αρχαία Πύλος. Αναφέρεται και ως Ροζέας Ιωάννης. Α.Αβραμέα, Λακωνικαί Σπουδαί, τόμ. 7, σ. 6. Δ.Βαγιακάκου, Βυζαντινά ονόματα και επώνυμα εκ Μάνης, Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)213.

16ος ΑΙΩΝΑΣ

To 1509 ο Θεόδωρος Μελισσηνός από το Πραστίο της Μάνης ήταν πλοιοκτήτης και είχε αδελφό στη Ζάκυνθο, που ονομαζόταν Ιωάννης και η γυναίκα του Αλεξάνδρα, η δε κόρη του Μαρούλα. Ι.Χασιώτη, Μακάριος, Θεόδωρος και Νικηφόρος οι Μελισσηνοί (Μελισσουργοί), Θεσσαλονίκη 1966, σ. 23-4. Ο Θεόδωρος Μελισσσηνός από το Πραστίο του Ζυγού (από Ζυγού χωρίον του Πραστέον) ήταν το 1509 πλοιοκτήτης και έζησε μέχρι το 1527. Λ.Ζώη, Λεξικόν Ιστορικό και Βιογραφικόν της Ζακύνθου. 

Ο Θεόδωρος Μελισσηνός-Μελισσουργός, από το Πραστίο της Μάνης μετά την αποτυχημένη επανάσταση του 1571, πήγε στην Αυλή του Φιλίππου Β' της Ισπανίας και επεδίωξε να αναλάβει υπηρεσία στον Ισπανικό Στόλο της Σικελίας. Ζητούσε μάλιστα τη διοίκηση ναυτικής μοίρας από γαλέρες, προβάλλοντας ως επιχείρημα την ειδικότητα και την εμπειρία του στα πράγματα αυτά. Ο Φίλιππος επιφυλάχτηκε να ικανοποιήσει το αίτημα αυτό. Ι.Χασιώτη, Μακάριος, Θεόδωρος και Νικηφόρος οι Μελισσηνοί (Μελισσουργοί), Θεσσαλονίκη 1966, σσ. 51 και 56.

Αλέξιος ο Νικηφόρου Κομνηνός (πρόγονος των Στεφανοπούλων του Οιτύλου) λέγεται ότι διακρήθηκε ως πρωτόγερος και σε ναυτικές προσβολές των Τούρκων. Ο δε γιός του Στέφανος (+1545) λέγεται ότι έγινε ανώτερος από τους άλλους αρχηγούς των Μανιατών και διοικούσε τους Μανιάτες , οι οποίοι με "..ναυτικάς τινας δυνάμεις επολέμησαν τους εν Κορώνη Τούρκους και απέκρουσαν τον κατ' αυτών ελθόντα Χασσίμ μπέην..". Γ.Παπαδοπούλου, Χρονογραφία περί της καταγωγής των εν Μάνη Στεφανοπούλων, Αθήναι 1865, σ. ις'.

ΑΝΤΩΝΑΚΟΣ. Αναφέρεται στη διήγηση του Ισπανού πειρατή Alonzo de Contreras (1582-1633). Το 1602 ο Contreras πήγε στο Πόρτο Κάγιο και συμφώνησε να πουλήσει τα λάφυρα της πειρατείας του που ήταν ένα φορτίο σιτάρι και μια βάρκα για 800 τζεκίνια στον Αντωνάκο, ο οποίος ήταν κουμπάρος του και τον γνώριζε από τον προηγούμενο χρόνο. Τη νύχτα οι Μανιάτες έκοψαν τους κάβους της βάρκας, ώστε να πέσει στη στεριά και έκλεψαν το σιτάρι. Με τη βία και το ξύλο ο Contreras τους υποχρέωσε να του πληρώσουν τα 800 τζεκίνια. Α.Κραντονέλλη, Ιστορία της πειρατείας, τ. 2, σ. 285.

ΑΓΓΕΛΟΣ. Είχε  αδελφό που ονομαζόταν Γερακάρης και το 1645 είχε ένα μπεργαντίνι (είδος πλοίου). Ίσως ο Άγγελος να ήταν αδελφός του Αντώνη Μιχ. Γερακάρη (βλέπε όνομα) που το 1655 είχε στην ιδιοκτησία του ένα μπεργαντίνι και αναφέρεται τότε ένας αδελφός του χωρίς βαφτιστικό όνομα. Κ.Μέρτζιου, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)141 και 147.

ΑΝΤΩΝΗΣ Μανιάτης. Πειρατής που αναφέρεται από το 1644. Είχε αδελφό Γιάννη και ίσως ανήκε στη γενιά των Κοσμάδων της Βάθειας. Κ.Μέρτζιου, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)138-9.


Το 1644 ο διάσημος κουρσάρος Αντώνης Μανιάτης καταδίωξε τη βάρκα του Αντώνη Ρετούλιο, που ερχόταν από την Κεφαλονιά, τη συνέλαβε, τη λεηλάτησε και πήρε για σκλάβους πέντε Εβραίους και μια Τουρκάλα με την υπηρέτριά της. Η βάρκα του κουρσάρου είχε πλήρωμα 22 άνδρες, μεταξύ των οποίων ήταν ο αδελφός του Γιάννης, ο Νικήτας Μαγγανάς και 19 άλλοι, όλοι Μανιάτες. Φαίνεται ότι διέθεταν σπίτι στη Ζάκυνθο, γιατί τον Αύγουστο ο Προβλεπτής έδωσε εντολή να συλλάβουν όποιον βρούν στο σπίτι του. Συνέλαβαν τη γυναίκα του Γιάννη Μανιάτη και τον εικοσάχρονο γιό του.


Τον Ιανουάριο του 1645 ο πειρατής Αντώνης Μανιάτης συνέχιζε να προκαλεί ζημίες στα παράλια του Μοριά. Στις 10 Ιανουαρίου βρισκόταν κοντά στη Γλαρέντζα. Προηγουμένως είχε αρπάξει από την Κορώνη έναν Αγά, ένα ζυγάρι μαύρων και δύο παιδιά. Προχωρούσε προς τις Εχινάδες όταν τον συνάντησε ο καπετάν Μπρίτζιτς από την Κεφαλονιά, ο οποίος δεν τον καταδίωξε εντατικά, ώστε ο πειρατής διέφυγε. Το Μάϊο ο ίδιος πειρατής προξενούσε πολλές ζημιές στους Τούρκους υπηκόους. Α.Κραντονέλλη, Ιστορία της πειρατείας, τ. 2, σσ. 86 και 288. 

ΜΑΓΓΑΝΑΣ ή ΜΑΓΑΝΑΣ ΝΙΚΗΤΑΣ. Μανιάτης πειρατής που το 1644 υπηρετούσε στο πλοίο του Αντώνη Μανιάτη. Κ.Μέρτζιου, Λακ. Σπ., τόμ. 1, σ. 138 και Α.Κραντονέλλη, Η ιστορία της πειρατείας στους μέσους χρόνους της τουρκοκρατίας, σ. 288.

ΜΑΧΑΙΡΙΔΗ Οικογένεια. Κατοικούσε στο χωριό Κυπάρισσος της Μέσα Μάνης. Το 1644 επρόκειτο να γίνει μετανάστευση Μανιατών στην Κάτω Ιταλία, την οποία δεν ήθελαν οι Βενετοί, γιατί προτιμούσαν τους Μανιάτες στον τόπο τους, ώστε να έχουν στη διάθεσή του στόλου τους τα λιμάνια της Μάνης, τα οποία δεν βρισκόντουσαν υπό τουρκικό έλεγχο. Ο καπετάν Δήμος Μαχαιρίδης, γεννημένος το 1609, με τη γυναίκα του και τα τέσσαρα μικρά παιδιά του (το μεγαλύτερο ήταν 10 ετών), το θείο του Δημήτριο Μαχαιρίδη με τη γυναίκα του και δύο παιδιά του, συνολικά 40 περίπου άτομα έφυγαν από τη Μάνη με κατεύθυνση το Οτράντο της Ιταλίας. Οι Βενετοί θέλησαν να εμποδίσουν τη μετανάστευση και οδήγησαν το πλοίο στην Κέρκυρα και εκεί το κράτησαν και ταΐζοντας με άθλιες τροφές τους Μανιάτες κατάφεραν να πεθάνουν οι μισοί από πυρετούς, μαζί με αυτούς και ο καπετάνιος Δήμος Μαχαιρίδης. Οι υπόλοιποι γύρισαν πίσω. Κ.Μέρτζιου, Πελοποννησιακά 2(1957)434.

ΓΕΡΑΚΑΡΗΣ - ΚΟΣΜΑΣ ΑΓΓΕΛΟΣ. Το καλοκαίρι του 1645, στη θαλάσσια περιοχή της Μάνης, ο Μανιάτης Άγγελος Γερακάρης επιτέθηκε με τη βάρκα του (πλοιάριο αναφερόμενο και ως μπριγαντίνι) εναντίον της βάρκας του Αθανασίου Πολυμέρη, γιατί είχε μια απαίτηση από αυτόν και ήθελε να τον συλλάβει. Σε αναφορά της 1 Σεπτεμβρίου περιλαμβάνεται: "Ο Αθανάσιος Πολυμέρης....κατέθεσε ότι ένας Μανιάτης, ονομαζόμενος Άγγελος, ο οποίος είχε αδελφό που ονομαζόταν Γερακάρης, ήλθε με ένα μπριγαντίνι κατά της βάρκας του και ήθελε να τον κρατήσει με την πρόφαση ότι είχε μίαν απαίτηση, αλλά κατά καλή τύχη εγνώριζε τον αδελφό του και έτσι εγλύτωσεν...". Κ.Μέρτζιου, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)141.

ΓΕΡΑΚΑΡΗΣ - ΚΟΣΜΑΣ ΑΝΤΩΝΗΣ του Μιχαλάκη. Ήταν από τη Βάθεια και είχε γιό ονομαζόμενο Μιχάλη. Το βαφτιστικό του αδελφού του δεν είναι γνωστό, ίσως είναι ο Άγγελος Γερακάρης-Κοσμάς. Πιθανώς να ταυτίζεται με τον πειρατή Αντώνη Μανιάτη και ο γιός του Μιχάλης μπορεί να είναι ο Μιχάλης Μανιάτης. (Βλέπε ανωτέρω "Γερακάρης" θείος του Λιμπεράκη)


Από αναφορά της 14 Σεπτεμβρίου 1645 πληροφορούμεθα ότι ο Αντώνης Κοσμάς από τη Μάνη κράτησε το μπεργαντίνι του Αντώνη Πεδότα, το οποίο διήρπασε. Αναφέρεται ότι άκουσαν τον Κοσμά να λέγει, ότι αν πέσει στα χέρια του κανένας Βενετσάνος, θα τον σφάξει. Κ.Μέρτζιου, Λακ. Σπ., τ. 1, σ. 141.


Ο Ζακυνθινός Άγγελος Σουμάκης, στις 19 Αυγύστου 1655, έγραψε: "...Εγώ ευρίσκομαι εδώ εις την Βάθεια, χωρίον του κυρίου Αντώνη Γερακάρη, κουμπάρου μου, ο οποίος προ οκτώ ημερών έστειλε τον υιόν του Μιχαήλ με το πλοιάριό του να με φέρει εδώ και μένω πλησίον του χάριν αναψυχής. Ούτος επέστρεψε ευχαριστημένος από την Αρμάταν μας, διότι έπιασαν εις το Ελαφονήσι ένα τουρκικόν πλοίον με 30 κοπηλάτες, πολύ ωραίον και νεοφτιαγμένον. Το πλοίον τούτο είχεν έλθει προ δύο ημερών από την Κρήτην με 70 γενιτσάρους και σπαχήδες, τους οποίους απεβίβασεν προς τα μέρη της Μονεμβασίας. Τώρα φροντίζει να το εξοπλίσει και να πηγαίνει με το πλοίον του αδελφού του εις τον κόλπον της Καλαμάτας, ίνα αιχμαλωτίσει δύο πειρατικά της Κορώνης...". Κ.Μέρτζιου, Λακ. Σπ., τ. 1, σ. 147. Τα ανωτέρω επαναλαμβάνονται από Α.Κραντονέλλη, Η ιστορία της πειρατείας κατά τους μέσους χρόνους της τουρκοκρατίας, σ. 289.

Το 1663 ο Αντώνης Μιχ. Κοσμάς-Γερακάρης ήταν στη Ζάκυνθο και πήρε χρήματα από το Γεώργιο Βαρσαμά και το Γεώργιο Νίκλο. Με αυτά ναυπήγησε μία γαλιότα με 18 πάγκους κοπηλατών, ονομαζομένη “Κυρά του Σκοπού”. Για να τους εξοφλήσει παραχώρησε στον καθένα από επτά “μερδικά”. Δ.Βαγιακάκου, Ε.Α.Ι.Ε.Δ. τ. 5, 1954, σ. 34 και 39.

ΜΑΝΙΑΤΗΣ ΜΙΧΕΛΗΣ ή ΜΙΧΑΛΗΣ. Πιθανώς να ανήκει στους Κοσμάδες της Βάθειας και να ήταν γιός του Αντώνη Μιχ. Γερακάρη-Κοσμά. Αυτός είχε γιό με το όνομα Μιχάλης και το 1655 τον είχε στείλει με το πλοίο τους στη Ζάκυνθο, για να φέρει στη Βάθεια τον Άγγελο Σουμάκη, που ήταν κουμπάρος του. Κ.Μέρτζιου, Λακ. Σπ., τόμ. 1, σ. 147-8.


Το 1673 έγινε η ανεπιτυχής πολιορκία του κάστρου της Ζαρνάτας, στην οποία είχε συμβάλλει με τέσσαρα πλοία, 500 άνδρες και 40 τηλεβόλα ο διάσημος πειρατής της Μάλτας από τη Σαβοΐα Huges Greviliers. Κατά την αποχώρησή του είναι γνωστό ότι τον ακολούθησαν πολλοί Μανιάτες και υποτίθεται ότι τον ακολούθησε ο Μιχάλη ή Μιχελής Αντ. Γερακάρης που έμεινε γνωστός ως "Μανιάτης". Α.Κραντονέλλη, Ιστορία της πειρατείας κατά τους μέσους χρόνους της τουρκοκρατίας, σσ. 127 και 292.


Στις 21 Οκτωβρίου 1675 δύο γαλιότες του πειρατή H. Greviliers, η μια με κυβερνήτη το Φαλάου και η άλλη με το Μιχελή Μανιάτη, κυρίευσαν και λεηλάτησαν τα πάντα στο Μπούργκος (την έξω των τειχών χώρα) της Νάξου. Οι Αρπαγές κράτησαν 18 ώρες. Οι πιο πολλές γυναίκες βιάστηκαν. Οι πειρατές δεν σεβάστηκαν ούτε ιερείς ή μοναχούς και βομβάρδισαν το μοναστήρι (πιθανώς η γαλιόττα του Μιχελή). Α.Κραντονέλλη, ό.π., σσ. 128 και 293.


Στις 16 Απριλίου 1676 τρεις γαλιόττες του H. Greviliers, μια υπό τη διοίκηση του Μιχελή Μανιάτη, πήγαν στη Νάξο και άρπαξαν πολλά ζώα και προχώρησαν στο εσωτερικό του νησιού μέχρι το Σαγκρί. Α.Κραντονέλλη, ό.π., σ. 130, 293 και 366. 


Το 1677 κατέπλευσαν στο λιμάνι της Νάξου δύο γαλιόττες υπό το Φαλάου και το Μιχελή Μανιάτη. Είχαν σκοπό να λαφυραγωγήσουν το κάστρο, αλλά τελικά έγινε συμβιβασμός. Α.Κραντονέλλη, ό.π., σ. 131.


Πειρατές του Η.Greviliers, μεταξύ των οποίων και ο Μιχελής Μανιάτης, το 1678 κακοποίησαν τους κατοίκους του Νημποριού της Σαντορίνης, παρά το γεγονός ότι το νησί δεν είχε μουσουλμάνους κατοίκους. Α.Κραντονέλλη, ό.π., σσ. 131 και 368.


Ο Μιχελής Μανιάτης είχε κακή φήμη και χαρακτηρίζεται ως ο σκληρότερος από τους συγχρόνους του πειρατές. Α.Κραντονέλλη, ό.π., σσ. 293 και 368.

ΓΙΑΝΝΙΣΤΗΣ ΠΕΤΡΟΣ ή ΠΙΕΡΟΣ. Τον Οκτώβριο του 1646 ήταν κυβερνήτης του πλοίου “Άγιος Ιωσήφ” και πήγε από την Κολοκυθιά της Μάνης στη Ζάκυνθο με φορτίο βελανίδι. Κ.Μέρτζιου, Λακ. Σπ., τ. 1, σ. 143. Το 1663 ήταν ένας από τους αρχηγούς των Μανιατών που υπέγραψε αίτηση προς το δούκα της Τοσκάνης για τη μετανάστευση τριακοσίων οικογενειών. Η υπογραφή του είχε ως ακλούθως: “Πιερος Γιανιστης στεργομε κε οπλυγαρομε τα ανωθεν καπετουλα κε απογραφο με το ιδιο μου χερι”. Σπ. Λάμπρου, Ν. Ελληνομνήμων, 2(1905)401, 405, 409-10. Απ.Δασκαλάκη, Μάνη και Οθωμανική αυτοκρατορία, σ. 122.

ΑΝΑΠΛΙΩΤΗΣ πειρατής. Γύρω στα 1668 στο Οίτυλο ήταν δύο διαβόητοι πειρατές, ο Αναπλιώτης και ο Θεόδωρος. Ήταν φίλοι και συνεργαζόντουσαν, αλλά κάποτε φιλονείκησαν στη διανομή λείας και ο ένας αιχμαλώτισε τη γυναίκα του άλλου. Κατόπιν τις πούλησαν και οι δύο στον ίδιο πειρατή από τη Μάλτα. Αλλά όταν κατάλαβαν τι είχαν κάνει, συμφιλιώθηκαν και πήγαν μαζί και ελευθέρωσαν τις γυναίκες τους. Κ.Σάθα, Τουρκοκρατουμένη Ελλάς, σ. 301, και Κ.Σιμόπουλου, Ξένοι Ταξιδιώτες στην Ελλάδα, τ. 1, σ. 117. Α.Κραντονέλλη, Ιστορία της Πειρατείας, τ. 2, σσ. 119, 291, 387 και 392.

Ο Επίσκοπος Μαΐνης Παρθένιος Καλκανδής, ακολούθησε τους Στεφανόπουλους του Οιτύλου και πήγε στη Γένοβα, όπου έδωσε κατάθεση. Σε ερώτηση που του υπέβαλλαν: "Έκαμναν κούρσο; Με τι είδους πλοία; Πόσοι έκαναν αυτή τη δουλειά;". Απάντησε: "Επήγαιναν στο κούρσο με βριγαντίνια ενάντια στους Τούρκους. Ο κυριώτερος κουρσάρος της Μάνης ήταν ο καπετάν Γερακάρης, αλλ' υπήρχαν  και άλλοι κουρσάροι όχι κατώτεροι, που ήσαν περίφημοι για την τόλμη και την ανδρεία τους. Αυτός ο καπετάνιος, πριν παρθή η Κρήτη απ' τους Τούρκους, έφυγε με τη φαμίλια του για το Τσιρίγο, που είναι των Βενετών. Προ εξήντα ετών οι Τούρκοι επροσπάθησαν να υποτάξουν τον καπετάν Γερακάρη με τους συντρόφους του, αλλ' αυτός τους εκτύπησε κι έπιασε τριακόσιους σκλάβους. Ύστερα απ' αυτή τη νίκη ο Γερακάρης με μερικούς δικούς του επήρε τα βουνά του Μορέως και οι άλλοι του σύντροφοι εσκόρπισαν σε διάφορα μέρη. Μια άλλη φορά, προ ολίγων ετών, οι Έλληνες εκυνηγούσαν τον Πασά, ο οποίος είχε μαζί του στράτευμα από 1500 Τούρκους. Απ' αυτούς έμειναν μόνο 50 ζωντανοί και τους πήραν σκλάβους. Τους επούλησαν 50 τάλληρα τον ένα". Π.Καλονάρου, Μεγάλη Ελλάς, σ. 135.

Η οικογένεια Λεβή από το Κουτήφαρη
Ο Χριστόδουλος Καπετανάκης γράφοντας για το ταξίδι του παππού του παππού του καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη, που έγινε το 1715, για να γίνει η συνθήκη μεταξύ των Μανιατών και των Τούρκων, σημειώνει τα ακόλουθα: "Κατεκείναις ταις ημέραις εφάνη η βενετική φλότα εις τα παράλια της Μάνης και ο Λεβής από την Τραχήλα του Ζυγού της Μελιγκούς είχε ένα περγαντάκι, ήτοι πλοίον, ούτως τα ονόμαζαν, και ιδόντας τα πλοία εγνώρισε ότι είναι των Ενετών. Επήγε επάνω εις αυτήν και τους επαράστησεν την φθοράν των Τούρκων, όπου έπαθαν, και τους απέδειξε καθαράς αποδείξεις και ούτως τους έπεισε, διότι αυτοί επήγαιναν δια την Κύπρον, και τους εγύρισεν εις την Μάνην...". Γ.Αναπλιώτη, Ένα Ιστορικό ταξίδι 1715, Καλαμάτα 1957, σ. 47. Δεν είναι δυνατόν με βεβαιότητα ισχυριστεί κανείς, εάν το αναφερόμενο περιστατικό, θα μπορούσε να συσχετισθεί με την αποστολή επιστολής από 30 Αυγούστου 1684 των επισκόπων και του επιτρόπου των Μανιατών Θεόδωρου Βούλτσου, Π.Χιώτη, Σειρά Ιστορικών Απομνημονευμάτων, τόμ. Γ', σ. 282-3, ή με το αναφερόμενο στο ημερολόγιο του Μάτεση γεγονός: "1685 Μαρτίου 12, ήρθε μια γαλιότα Μανιάτικη και είπε πως εκάμανε μεγάλη σκλαβιά οι Τούρκοι στη Μάνη, και  πήγε στους Κορφούς στον καπετάν γκενεράλε για σοκόρσο" (βοήθεια).  Κ.Σάθα, Ελληνικά ανέκδοτα, τόμ. Α', Αθήναι 1867. σ. 198.


Από ένα υπόμνημα από τα Ολλανδικά αρχεία για τη Μάνη, που χρονολογείται περίπου από το 1815 και το οποίο συντάχθηκε προφανώς από το Γάλλο έμπορο Sauvaire που ήταν εγκατεστημένος στην Κορώνη από το 1770, μαθαίνουμε τα ακόλουθα: "...Εγκαταλείποντας την καπετανία του Ζυγού, μετά από δύο λέυγες, προς ανατολάς, ακολουθώντας την ακτή, φθάνουμε σε ένα χωριό κοντά στη θάλασσα, που ονομάζεται Κουτήφαρη. Είναι μια μικρή περιοχή που δεν σχηματίζει μια καπετανία και που διοικείται από μερικούς πλούσιους Μανιάτες και είναι υπό την άμεση προστασία του Μπέη. Υπάρχει μια πολύ παλιά οικογένεια, που φέρει το παρωνύμιο Λεβή και είναι αυτή που έχει τη μεγαλύτερη ισχύ στην περιοχή...". Ελένης Μπελιά, Υπόμνημα περί Μάνης εκ των Ολλανδικών αρχείων, Λακωνικαί Σπουδαί 2(1975)289-290. 

Μήπως η οικογένεια Λεβή είχε καράβια και γι' αυτό ήταν πλούσια;

ΓΕΡΑΚΑΡΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ του Κοσμά. Σε έγγραφο που δημοσίευσε ο Λ. Ζώης, Μούσαις 44(1937), φ. 967, σ. 2 αναφέρεται ότι το έτος 1717 οι πρόκριτοι της Μάνης κατέθεσαν αναφορά στον προβλεπτή Ζακύνθου που κατήγγειλε πειρατεία εις βάρος Μανιατών υπό του "εκλαμπροτάτου Παναγιώτου Κοσμά Γερακάρη και του υιού αυτού Κοσμά Γερακάρη", που κατέφυγε στη Ζάκυνθο. Δ.Βαγιακάκου, Ε.Α.Ι.Ε.Δικαίου 5(1954)8.

(ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΟΜΙΧΑΛΗΣ του ποτέ Γιάννη) άγνωστη η θέση του στο γενεαλογικό δέντρο. Ο Λάμπρος Κατσώνης έδωσε το 1788 στο Νικόλαο Μαυρομιχάλη ρωσικό δίπλωμα "να συλλαμβάνει όλα τα φορτωμένα Τούρκους  και τουρκικά εμπορεύματα πλοία". Δ.Βαγιακάκου, Ο Λ. Κατσώνης και η Μάνη, Λακωνικαί Σπουδαί 12(1994)13 και 54.


Ο Νικόλαος Μαυρομιχάλης, ο οποίος χαρακτηρίζεται "σκληρός και με πλούσια δράση πειρατής", Δ.Βαγιακάκου, ό.π., σ. 26, στις 9 Ιουνίου 1788 παρά τις αντιρρήσεις της οικογενείας του πήγε στο Τσιρίγο με 80 Μανιάτες, που τον αναγνώριζαν ως αρχηγό και συναντήθηκε με το Λάμπρο Κατσώνη, από τον οποίο ζήτησε να του παραχωρήσει ένα πλοίο, ό.π., σ. 25.


Ο Λάμπρος Κατσώνης παραχώρησε στο Νικόλαο Μαυρομιχάλη ένα καταδρομικό πλοίο και δίπλωμα για να ενεργεί σε βάρος των Τούρκων. Αυτός εν αγνοία του Κατσώνη συνέλαβε στο λιμάνι της Κιμώλου το Γαλλικό πλοίο "Σάλπιγξ", το οποίο μετέφερε φορτίο από σαπούνι από την Κρήτη με τέσσαρις τούρκους επιβάτες στην Κωνσταντινούπολη. Ο Νικόλαος Μαυρομιχάλης αφαίρεσε το φορτίο και οδήγησε το πλοίο στον κόλπο της Κολοκυθιάς της Μάνης. Ο ίδιος με τη λεία του πήγε στο Οίτυλο (2 Ιουλίου). Κατόπιν διαμαρτυριών των Γάλλων στον Κατσώνη, διέταξε το Μαυρομιχάλη να παραδώσει το φορτίο "μέχρι καρφίτσας". Επειδή δεν υπάκουσε, κατέπλευσε στο λιμάνι του Οιτύλου ένα γαλλκό καταδρομικό, το οποίο μετά από φονική μάχη με το Μαυρομιχάλη και τους Μανιάτες του τον νίκησε και πήρε το πλοίο του και το οδήγησε στη Σμύρνη, όπου και πυρπολήθηκε. Δ.Βαγιακάκου, Ο Λ. Κατσώνης και η Μάνη, Λακωνικαί Σπουδαί 12(1994)67 και 25-6.


Ο Λ. Κατσώνης κατέφυγε στην Ιθάκη με την οικογένειά του και στις 17 Ιουλίου 1792 ο Γενικός  Προβλεπτής της Κερκύρας τον ειδοποίησε να φύγει. Δ.Βαγιακάκου, Ο Λ. Κατσώνης και η Μάνη, Λακωνικαί Σπουδαί 12(1994)64. Αυτός έφυγε αλλά η οικογένειά του έμεινε στην Ιθάκη. Στις 4 Σεπτεμβρίου 1792 ο Γενικός Προβλεπτής Ζακύνθου έδωσε εντολή να συλληφθεί ο Κατσώνης με την οικογένειά του και να κατασχεθούν τα υπάρχοντά του, ό.π., σ. 64. Στις 6 Σεπτεμβρίου έφυγε ο Λάμπρος Κατσώνης για την Ήπειρο, ό.π., σ. 65, και στις 14 του ιδίου έγινε η σύλληψη της οικογενείας του και των 13 οπαδών του που βρέθηκαν εκεί. Μεταξύ αυτών ήταν και ο Νικόλαος Μαυρομιχάλης, ό.π., σ. 68. Ο πρόξενος της Ρωσίας στην Κέρκυρα Μπενάκης ενδιαφέρθηκε για την οικογένεια του Λ. Κατσώνη και ιδιαίτερα για το Νικόλαο Μαυρομιχάλη και ζήτησε την αποφυλάκισή τους από τις φυλακές της Κερκύρας, όπου εκρατούντο, ό.π., σ. 66. Ο Γενικός Προβλεπτής Κερκύρας στις 26 Ιανουαρίου 1793 έγραψε στο Δόγη ότι ο Νικόλαος Μαυρομιχάλης είχε προ διετίας αποχωρήσει από τις καταδρομικές δυνάμεις του Κατσώνη και τον συνέλαβαν στην Ιθάκη, όπου είχε πάει για ιδιωτική του υπόθεση, ό.π., σ. 67. 

19ος ΑΙΩΝΑΣ.

ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΙΣ ΤΟΥ ΜΠΕΗ: Κλέφτες και πειρατές. Όταν θα εμφανίζονται κλέφτες ή πειρατές ο Μπέης και οι τοπικοί καπετάνιοι ή πρόκριτοι θα τους εξοντώνουν, σε αντίθετη περίπτωση θα είναι υπεύθυνοι και θα τιμωρούνται οι καπετάνιοι και πρόκριτοι του τόπου. Να σημειωθεί ότι οι καπετάνιοι όταν εξέλεξαν το Θεοδωρόμπεη ως μπέη και ζαπίτη (=φύλακα του τόπου) υποσχέθηκαν ότι θα είναι: "και ημείς όλοι συμβοηθοί αυτού". Οι καπετάνιοι έχουν υποχρέωση σε συμφωνία με το Μπέη να εκδιώκουν και να αφανίζουν τους κλέφτες. Σ.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί διά την Ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)72, στ. 6-11, σ. 78, στ. 10-14 και 23-32. Οι καπετάνιοι υποσχέθηκαν ότι θα καταβάλλουν κάθε προσπάθεια για να λείψουν οι κλέφτες και οι πειρατές και ο ένας καπετάνιος υποσχέθηκε για τον άλλο (ομαδική ευθύνη) ότι θα διαφυλάξουν την ησυχία της Μάνης από κάθε ενάντιο κίνημα, ό.π., σ. 79-80, στ. 80-92.

Ο τότε καπουδάν πασάς Χαφήζ Αλής (1812) με υπόμνημά του ζήτησε να εκδοθεί υψηλός βασιλικός ορισμός για το διορισμό του Μπέη και εκδόθηκε διαταγή προς τον Καπουδάν πασά και τον Μόρα Βαλεσή, για να προσέχουν να μη εκδηλωθεί ακνένα ενάντιο κίνημα. 

Μετά όμως από μερικό καιρό εμφανίστηκαν μανιάτικα πειρατικά πλοία, που προξενούσαν μεγάλες ζημιές στους διαπλέοντες τη θάλασσα. Πιάναν καράβια τουρκικά, ελληνικά και φράγκικα και τα ξεγύμνωναν και οι ιδιοκτήτες των καραβιών έκαναν παράπονα και αγωγές ότι σύντροφος των πειρατών ήταν ο Κωνσταντήμπεης Ζερβάκος. Επειδή συνεχώς αυξανόντουσαν οι ακαταστασίες της Μάνης διόριστηκε επίτηδες άνθρωπος να εξετάσει αν η κακή κατάσταση της Μάνης προέρχεται από ραδιουργία ή από ανικανότητα του Κωνσταντήμπεη και ποιοί είναι οι αποστάτες. 

Πήγε στη Μάνη ο Εμίν αγάς και συγκέντρωσε τους επίσκοπους και τους καπετάνιους της Μάνης και τους διαβίβασε τις διαταγές που είχε. Αυτοί εξέλεξαν τον αξιότερο και πιστότερο ως μπέη της Μάνης. Αυτός ήταν ο Θεόδωρος Γρηγοράκης και αφού υποσχέθηκε ο ένας για τον άλλον ότι θα πληρώνονται οι φόροι και θα διώκονται οι κλέφτες, έγινε μπέης.


Ο Θεοδωρόμπεης από την αρχή της ηγεμονίας του συνέλαβε τις πειρατικές τράτες των Κακαβουλιωτών, τις οποίες παρέδωσε στον Εμίν αγά. Έστειλε στην Πόλη ως όμηρο τον ανιψιό του Γεώργιο Γρηγοράκη και υποσχέθηκε ότι θα καταβάλλει έγκαιρα τους φόρους. Ο ίδιος έδωσε υποσχετικό γράμμα το οποίο επικυρώθηκε και από τον Πατριάρχη. Αφού έγινε καθαίρεση του Κωνσταντήμπεη, γιατί ήταν ανάξιος και δεν τηρούσε τις υποσχέσεις του με αίτηση του Καπουδάν πασά προς το Σουλτάνο εκδόθηκε ο υψηλός βασιλικός ορισμός να δοθεί το μπεηλίκι στο Θεόδωρο Γρηγοράκη, ο οποίος σύμφωνα με το υποσχετικό γράμμα του θα ήταν πιστός, χωρίς να κάνει το παραμικρό κίνημα που δεν θα ταιριάζει στη βασιλική θέληση, ότι θα πληρώνει το φόρο, θα στέλνει τους εκατό ναύτες το χρόνο και με προθυμία θα καταδιώκει τους κλέφτες στη στεριά και τους πειρατές στη θάλασσα. Αν εκτελεί πρόθυμα τα αναφερόμενα στο βασιλικό ορισμό, από κανέναν να μην έχει την παραμικρή ενόχληση, ούτε από τον προκάτοχό του, ούτε από κανέναν άλλον. Σ.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί διά την Ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)73, στ. 58 κ.ε. και σ. 80, στ. 92 κ.ε.

Στις 6 Μαρτίου 1815 ο Θεοδωρόμπεης δια του αντιπροσώπου του Δημητράκη Καλκαντή αγόρασε από τη Μονεμβασία μια γαλιότα για το ποσόν των 2880 γρασίων. Σ.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί δια την Ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)87. Προφανώς με τη γαλιότα αυτή καταδίωκε πειρατές ο Τζανετάκης Γρηγοράκης και βρέθηκε στις 18 Μαρτίου στη Σίφνο και στις 23 Μαρτίου στην Κίμωλο, ό.π., σ. 88.


ΓΕΡΑΚΑΡΑΚΗ Οικογένεια.  Ο Γρηγόρης Γερακαράκης αναφέρεται το 1727 από το χωριό Κουτρουμάνι στο ημερολόγιο του Παπαδάκη, φ. 26, Δ.Δημητράκου, Οι Νυκλιάνοι, σ. 209.

Ο Δικαίος Γερακαράκης αναφέρεται το 1727 από το χωριό Κουτρουμάνι στο ημερολόγιο του Παπαδάκη, φ. 26, Δ.Δημητράκου, Οι Νυκλιάνοι, σ. 209.

Ο Μιχαήλ Γερακαράκης Αναφέρεται ως καταγόμενος από την επαρχία Οιτύλου και για τη συμμετοχή του στην εθνεγερσία του 1821 του αναγνωρίστηκε ο βαθμός του στρατιώτη με αριθ. μητρ. 8404. Κ.Πίτσιου, Λακωνικές σελίδες, σ. 124.

Ο Νικολός Γερακαράκης στις 24 Ιουλίου 1830 υπέγραψε στο Μαραθονήσι αναφορά, ως εκπρόσωπος της Ανατολικής Μάνης, προς τον Ανδρέα Μεταξά Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου. ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη-Καποδίστριας, φάκ. 220.

Ο πλοίαρχος Παντελής Γερακαράκης το Σεπτέμβριο του 1825 προσπάθησε χωρίς επιτυχία να εφοδιάσει τους Έλληνες που ήταν πολιορκημένοι στους πύργους στα Τρίνησα (στις 21 Φεβρουαρίου 1825 πήγε στα Τρίνησα ως φρουρά ο Σουλιώτης Κ. Θρασίτης) από τα στρατεύματα του Ιμπραήμ. Μετά από αυτό παραδώθηκαν οι πολιορκημένοι. Κ.Κοτσώνη, Πρώτη εισβολή του Ιμπραήμ εις Λακωνίαν, Λακωνικαί Σπουδαί 3(1977)135.


Ο Πασχάλης Γερακαράκης το 1832 ήταν πληρεξούσιος επαρχίας Τριγονά στην Εθνοσυνέλευση της Προνοίας. Εθνική Εφημερίς, αρ. φ. 25 της 13 Ιουλίου 1832, σ. 139. Ομοίως αναφέρεται στις σσ. 158, 220 και 252. Στις 11 Ιουνίου 1832 έγινε με τη συμμετοχή του η α' προκαταρκτική συνεδρίαση της κατά συνέχεια της Δ' Εθνικής συνελεύσεως των Ελλήνων. Αρχ.Ελλ.Παλιγγ., τόμ. 5, σσ. 341 και 394. 


Ο Πασχάλης Γερακαράκης ήταν ιδιοκτήτης καταδρομικού. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιον Δικαστήριον, Μέρος Α', σ. 38. Στις 25 Μαΐου 1828 αποφασίστηκε η παραπομπή του στο Θαλάσσιο Δικαστήριο, ό.π., σ. 234. Κρίθηκε αρχικά η παραπομπή του στο λειοδικείο, ό.π., σ. 94. Ο Πασχάλης Γερακαράκης ανέφερε ότι έκανε την πειρατεία για λόγους εκδίκησης εναντίον των Αυστριακών, οι οποίοι είχαν βυθίσει μίστικό του στο Πόρτο Λόγκο. Κατέλαβε έξω της Μεθώνης Αυστριακό σκάφος, το οποίο έφερε στο Σκουτάρι και ιδιοποιήθηκε το φορτίο του με το πλήρωμα, δίδοντας και στον Κωνσταντίνο Μαυρομιχάλη το 15%. Το σκάφος του δεν διέθετε έγγραφα καταδρομής από την Αντικυβερνητική Επιτροπή, ό.π., σ. 152 (Βλέπε: Υπουργείο Δικαιοσύνης, φάκ. 43). Ο ίδιος κατέθεσε ότι ο Κωνσταντίνος Μαυρομιχάλης εισέπραττε για δικό του λογαριασμό το υπέρ Εθνικού ταμείου ποσοστό, ό.π., σ. 39. Στις 22 Φεβρουαρίου 1829 ο Πασχάλης Γερακαράκης απολύθηκε με εγγύηση άλλων προσώπων. Την αποφυλάκισή του ζήτησαν οι Δημογέροντες της Ανατολικής Μάνης. Στις 22 Μαρτίου 1829 κλήθηκε γιατί τον Ιανουάριο του 1827 είχε ληστέψει στη Μονεμβασία το σκάφος του Σπυρ. Ρούκη. Στις 15 Σεπτεμβρίου 1830 ζήτησε επίσημο διορισμό από την κυβέρνηση ως διώκτη πειρατών στην Ανατολική Μάνη, ό.π., σσ. 156-7.

ΓΕΡΑΚΑΡΑΚΗΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ή ΚΛΕΠΤΟΑΛΕΞΑΝΔΡΗΣ  πειρατής. Ο Πρόξενος της Αγγλίας στα Κύθηρα Εμμ. Καλούτσης αποκαλούσε φίλο του τον Αλεξανδρή Γερακαράκη, δηλαδή τον υποστήριζε, γιατί ήταν ισχυρός στη Μάνη, ενώ όλοι οι άλλοι τον χαρακτήριζαν ως πειρατή (έγγραφο Εθνολ. Εταιρ. 7240), Τ.Κανδηλώρου, Ο Αρματωλισμός της Πελοποννήσου, σ. 278. Σε άλλο έγγραφο της Εθνολογικής Εταιρείας (αρ. 17939) από το τέλος του 1803, αναφέρεται ότι είχε εμφανισθεί στην Αγία Πελαγία Κυθήρων ο καπετάν Αλεξανδρής Γερακαράκης μαζί με άλλους έξη, μεταξύ των οποίων ήταν «και ο υιός του κακούργου Ζαχαριά», Τ.Κανδηλώρου, ό.π., σ. 286.Το 1805 οι Τούρκοι απαιτούσαν από τον Αντωνόμπεη Γρηγοράκη να τον εξολοθρεύσει. Τ.Κανδηλώρου, ό.π., σ. 314 και Α.Γούδα, Βίοι Παράλληλοι, τ. 8, σ. 19.

ΓΕΡΑΚΑΡΑΚΗΣ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΗΣ ΠΑΣΧΑΛΗΣ. Είναι ο Πασχάλης Γερακαράκης γιός του γνωστού ως Κλεπτοαλεξανδρής, που τον ζητούσαν οι Τούρκοι από τον Αντωνόμπεη Γρηγοράκη. Κατηγορήθηκε, μαζί με Δημ. Τσιγκουράκο-Γρηγοράκη, για πειρατεία από τον Αρχιμανδρίτη Ησαΐα Νικολάου. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξις της πειρατείας και το Θαλάσσιον Δικαστήριον, μέρος Β', σ. 140. Ο Δημάκης Γερακαράκης κατηγορήθηκε για πειρατεία από τον Κ. Λήμνιο, ό.π., σ. 141. Αναφέρεται ως Δημάκης Γερακάκης που κατηγορήθηκε για πειρατεία από το Ν. Μπουδούρη, ό.π., σ. 142. 

Το καλοκαίρι του 1812 η χήρα και τα παιδιά του Αναγνώστη-Αντώνη Παπατσώνη, υποπτευθέντες ότι θα τους συλλάβουν οι Τούρκοι (αποκεφάλισαν το Δεληγιάννη), έφυγαν από το σπίτι τους και πήγαν στη Μπούκα, την παραλία του Νησιού (Μεσσήνης) και με πλοίο κατέφυγαν στους Μύλους των Καπετανάκηδων. Αλλά υποπτευθέντες ότι μπορεί οι Τούρκοι να τους αναζητήσουν, πήγαν με το πλοίο του Κατσή Μαυρομιχάλη στην Καρδαμύλη και τέθηκαν υπό την προστασία του Π. Μούρτζινου, που ήταν παλαιός φίλος της οικογενείας και έμειναν μέχρι τον Οκτώβριο. Π.Παπατσώνη, Απομνημονεύματα, Αθήναι 1960, σ. 42.

Επίσης αναφέρεται από το Νύφι Ρόζος πειρατής στα τελευταία χρόνια της Τουρκοκρατίας. Από τους Ρόζους προέρχονται οι Ροζάκηδες. Ακόμη νεότερες οικογένειες από τους Ρόζους του Νυφιού είναι ο Βεντίκος, ο Νουρέκας και ο Σουγκλάκος. Κ.Κάση, Μοιρολόγια της Μέσα Μάνης, σ. 97-8.


"Ο καπετάν Γαλάνης Κουμουνδουράκης ηγόρασε την γολέτταν του καπετάν Καλημέρη Ψαριανού, πληρώνοντας αυτή χίλια πετζαδούρα(;) και πολλοί βεβαιώνουν ότι είναι σύντροφοι εις αυτήν και οι ειρημένοι (Διονύσιος Μούρτζινος, Τζανετάκης και Θανασούλη Κουμουνδουράκης). Προς τούτοις γογγύζουν αρκετοί Μανιάται λέγοντες ότι αυτά είναι χρήματα της Σεβαστής Διοικήσεως από τας λίρας στερλίνας, τας οποίας εις το απερασμένον αδίκως έλαβον, διότι δεν τα εμεταχειρίσθηκαν ουδέποτε υπέρ πατρίδος...". Β.Βρυώνη, Δύο αναφοραί του Καλαμογδάρτη (1825) μετά τη μάχη του Μανιακίου, Πρακτικά του Γ' Διεθνούς Συνεδρίου Πελοποννησιακών Σπουδών (1987-8), τόμ Γ', 102.

Η πειρατεία επί Καποδίστρια.


Υπήρχαν πολλά σκάφη ξένα αλλά και ελληνικής ιδιοκτησίας, τα οποία μετέφεραν εφόδια στον Ιμπραήμ. Γι' αυτό η αντικυβερνητική επιτροπή είχε δώσει εντολή στον Ιωάννη-Κατσή Μαυρομιχάλη, αρχηγό της "Εφορίας της Σπάρτης" να διορίζει καταδρομικά πλοία για περιπολίες και να συλλαμβάνουν τα εχθρικά μεταγωγικά, αλλά και κάθε πλοίο που ασκούσε λαθρεμπορία. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιο Δικαστήριο (1828-9), μέρος Α', σ. 37. Η Αντικυβερνητική Επιτροπή διόρισε δύο σκάφη να διώκουν την πειρατεία και από της 15 Νοεμβρίου 1827 όρισε στρατιωτική δύναμη υπό τον Ηλία Τσαλαφατίνο με 115 άνδρες, ό.π., σ. 55.


Στη Μάνη υπήρχε αναρχία γι' αυτό και οι Μανιάτες ζητούσαν τη συνδρομή της Κυβέρνησης να αποκαταστήσει την τάξη,ο.π., σ. 3. Φαίνεται όμως ότι παράλληλα θα γινόντουσαν υπερβασίες και στη δίωξη της πειρατείας, που είχαν σαν αποτέλεσμα να υπάρχει καταφορά εναντίον της Μάνης. Ο Κόδριγκτων κατήγγειλε στις 7 Αυγούστου 1827 ότι οι προύχοντες της Μάνης ήταν ιδιοκτήτες πειρατικών και κάλυπταν τους πλοιάρχους τους, ό.π., σ. 38-9. Πρότεινε δε να καταστραφούν όλα τα σκάφη της Μάνης που είχαν μετάσχει σε πειρατεία, ό.π., σ. 50. Συνήθως δεν έστελναν τις λείες τους να κριθούν από το Θαλάσσιο Δικαστήριο, αλλά η υπόθεση διανομής άρχιζε και τελείωνε στη Μάνη. Γινόταν μοιρασιά μεταξύ του πλοιοκτήτη και του πληρώματος, ό.π., σ. 39.


Έλληνες πλοίαρχοι διαμαρτύρονταν γιατί έπεφταν θύματα της πειρατικής δράσης των Μανιατών και οι επιβαίνοντες σε ελληνικά ή ευρωπαϊκά πλοία συλλαμβάνονταν και απαιτούντο λύτρα από τους οικείους τους για την απελευθέρωσή τους. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιο Δικαστήριο (1828-9), μέρος Α', σ. 40.


Οι Μανιάτες πειρατές κατά τους μετριότερους υπολογισμούς ήταν 80. Η άφιξη του Κυβερνήτη, στις αρχές του 1828, και η στάση του απέναντι στην πειρατεία θορύβησε τους Μανιάτες, γιατί τάραζε την ασυδοσία τους που επέλυε τα βιοτικά τους προβλήματα. Συνέβησαν τότε δύο περιστατικά ένα στα Κύθηρα και ένα στον όρμο του Σκουταρίου. Ο Κυβερνήτης κατέκρινε ως υπευθύνους της επικρατούσης αναρχίας στις περιφέρειές τους οπλαρχηγούς και ιδιαίτερα τον Αντώνιο Μαυρομιχάλη. Ο Δ. Μούρτζινος πρότεινε στον Αντώνιο Μαυρομιχάλη να πιάσουν τους πειρατές, αλλά δεν έγινε τίποτε. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιο Δικαστήριο (1828-9), μέρος Α', σ. 77 κ.ε.


Οι αγωγές που υποβλήθηκαν εναντίον των Μαυρομιχαλαίων, του Παναγιώτη Γιαννέα Καπετανάκη και του Πασχάλη Γερακαράκη προκάλεσαν δυσαρέσκεια στη Μάνη. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιο Δικαστήριο (1828-9), μέρος Α', σ. 94.


Το Μάρτιο του 1828 διατάχθηκε ο Σαχτούρης να διώκει τους μετερχομένους την πειρατεία στις ακτές της Μάνης. Γεν. Εφημερίς, αρ. φ. 23, της 4 Απριλίου 1828. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιο Δικαστήριο (1828-9), μέρος Α', σ. 85.


Αρχικά η παρουσία του Κυβερνήτη είχε ανασταλτικό αποτέλεσμα στην Πειρατεία, αλλά το οικονομικό αδιέξοδο των Μανιατών τους ώθησε σε πειρατεία και λαθρεμπόριο. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιο Δικαστήριο (1828-9), μέρος Α', σ. 97.


Ο Κ. Πεταλάς ανέλαβε επιχείρηση για τη δίωξη της πειρατείας. Στις 13 μαρτίου 1829 αποβιβάστηκε στο Λιμάνι, πήγε στην Τσίμοβα και έφθασε μέχρι την Κοίτα και ειρήνευσε αντιμαχόμενους Μναιάτες. Αλλά από τους καταζητούμενους πειρατές παρουσιάστηκε μετανοημένος μόνο ο Νικήτας Γεωργουδάκος. Τελικά η προσπάθεια απέτυχε και ο Πεταλάς την εγκατέλειψε. Έγινε σκέψη να πυρπολήσουν τα σπίτια των πειρατών, ή να συγκροτηθεί στρατιωτική δύναμη για την τήρηση της τάξης. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιο Δικαστήριο (1828-9), μέρος Α', σ. 98-9.

Ο Δημήτριος Γερακάρης και ο Κουσούλιας Γερακάρης καταγγέλθηκαν ως ηγέτες πειρατικών επιχειρήσεων. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιον Δικαστήριον, Μέρος Α', σ. 39. Ο Νικόλαος Κουσούλιας διέπραξε πειρατεία σε βάρος Υδραίου εμπόρου στον όρμο Σκουταρίου, ό.π., σ. 77.

ΓΕΡΑΚΑΡΗ-ΜΑΡΤΑΚΗ Οικογένεια. Ο Διονύσιος Μούρτζινος πρότεινε να εξαλείψουν την πειρατεία από τη Μάνη και πρότεινε ο Αντώνιος Μαυρομιχάλης να πει στον αδελφό του Κατσή Μαυρομιχάλη να συλλάβει τους Μαρτάκηδες-Γερακαριάνους και τους οπαδούς τους, που πάτησαν τα Κύθηρα και γύμνωσαν τους Υδραίους. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιον Δικαστήριον, Μέρος Α', σ. 78.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΗΣ - ΓΕΡΑΚΑΡΑΚΗΣ ΠΑΣΧΑΛΗΣ. Είναι ο Πασχάλης Γερακαράκης γιός του γνωστού ως "Κλεπτοαλεξανδρής", που τον ζητούσαν οι Τούρκοι από τον Αντωνόμπεη Γρηγοράκη. Κατηγορήθηκε, μαζί με Δημ. Τσιγκουράκο-Γρηγοράκη, για πειρατεία από τον Αρχιμανδρίτη Ησαΐα Νικολάου. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξις της πειρατείας και το Θαλάσσιον Δικαστήριον, μέρος Β', σ. 140. Ο Δημάκης Γερακαράκης κατηγορήθηκε για πειρατεία από τον Κ. Λήμνιο, ό.π., σ. 141. Αναφέρεται ως Δημάκης Γερακάκης που κατηγορήθηκε για πειρατεία από το Ν. Μπουδούρη, ό.π., σ. 142.

Ο Κώστας Γεωργακάκης είχε κατηγορηθεί για συμμετοχή σε πειρατικές πράξεις. Στις 14 Φεβρουαρίου 1829 πειρατικό πλοίο που ήταν ιδιοκτησία του Αντωνάκη Χριστοδουλάκη (Καπετανάκη) από το Αλμυρό, αναχώρησε από το Διρό και εγύμνωσε δύο πλοία. Τα ονόματα των πειρατών έγιναν γνωστά από επιστολή του Βασίλη Μιχαλεάκου προς τον Ιάκωβον Κορνήλιο και ήταν: Θοδωρής Κατζιμάτης, Κώστας Γεωργακάκης, Αναγνώστης Σαραντάκος, Γιαννάκης Βαρβατάκος και Μιχάλης , Γιαννάκης και Μίχος Κουβατζάκης. Πληροφορία από έκθεση που υπέβαλε ο "Οδυσσεύς", για τις ταραχές στη Λακωνία το έτος 1828, χωρίς να αναγράφεται ημερομηνία. ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη-Καποδίστριας, φάκ. 220.

ΓΕΩΡΓΟΥΔΑΚΟΣ ΝΙΚΗΤΑΣ. Στις 14 Φεβρουαρίου 1829 πειρατικό σκάφος στο οποίο επέβαιναν Μανιάτες από την Κηπούλα λήστεψε το τρεχαντήρι "Ζωοδόχος Πηγή" που ήταν ναυλωμένο από την Κυβέρνηση, για να μεταφέρει τρόφιμα στο πλήρωμα του "Αντίζηλος". Τη λεία μοίρασε το πλήρωμα και παρέδωσε στον Κωνσταντίνο Μαυρομιχάλη. Από τους επιβαίνοντες στο πειρατικό μόνο ο Νικήτας Γεωργουδάκος παρουσιάστηκε και παραδόθηκε μετανιωμένος. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιον Δικαστήριον, Μέρος Α', σσ. 97 και 99. 

ΓΙΑΝΝΟΥΛΑΚΗ - ΓΙΑΝΝΟΥΛΙΑΝΟΙ Οικογένεια.  Οι Γιανουλιάνοι μαζί με τους Κουβατζιάνους της Κηπούλας τον Αύγουστο του 1828 αρμάτωσαν πειρατικό πλοίο και γύμνωσε ένα τρεχαντήρι Λεβαντίνικο. Ο Τζανετάκης Γρηγοράκης πήγε με το πλοίο "Φιλοκτήτης" , αλλά οι κάτοικοι δεν ήθελαν να το δώσουν. Πληροφορία από έκθεση που υπέβαλε ο "Οδυσσεύς", για τις ταραχές στη Λακωνία το έτος 1828, χωρίς να αναγράφεται ημερομηνία. ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη-Καποδίστριας, φάκ. 220.

ΓΙΑΝΝΟΥΤΖΑΚΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ. Στις 5 Φεβρουαρίου 1828 κατέλαβε το υπό ιονική σημαία σκάφος "Άγιος Νικόλαος" του Ηλία Καλλιγά με φορτίο ιδιοκτησίας Ηλ. Βεργόπουλου, το οποίο κατέσχεσε ο Κωνσταντίνος Μαυρομιχάλης και το διεμοίρασε μεταξύ των Μανιατών. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιον Δικαστήριον, Μέρος Α', σ. 78.

Ο Θεόδωρος Κατσανάκος-Γρηγοράκης κατηγορήθηκε μαζί με τον Αντωνάκο (;) για πειρατεία από τον Κεφαλωνίτη Δημήτρη Κουτουφά. Η δικογραφία έκλεισε. Θ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιον Δικαστήριον, μέρος Β', σ. 141.

Την 1 Φεβρουαρίου 1824 ο Πιέρος Μαγγιόρ Γρηγοράκης έγραψε στο Βουλευτικό ότι ένα Γαλλικό πλοίο έπεσε έξω (εξώκειλε) στο Ελαφονήσι και έγινε αντικείμενο διαρπαγής από τους Μανιάτες. Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. 2, σ. 241 και τόμ. 6, σ. 42.

ΓΡΗΓΟΡΑΚΗΣ – ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ ΠΙΕΡΟΣ. Βεβαιώνεται ότι στις 15 Μαΐου 1821 συμμετέσχε στον από θαλάσσης αποκλεισμό της πολιορκουμένης Μονεμβασίας με το πλοίο του Λεύκα, όπως φαίνεται από πιστοποιητικό του Δημητρίου Τσιγγουράκου-Γρηγοράκη και του Τζανετάκη Γρηγοράκη. Απ.Δασκαλάκη, Αρχείον Τζωρτζάκη -Γρηγοράκη, σ. 92. (Βλέπε Δημητράκη Νικολόπουλο-Γρηγοράκη).

Ο Πετρόπουλος Π. Πετροπουλάκης μαζί με τον Γεώργιο Κ. Μαυρομιχάλη έγραψαν από την Τζίμοβα στις 6 Απριλίου 1831 στο Νικόλαο Πιεράκο για την πορεία των γεγονότων της εποχής και ανέφεραν: "... Πληροφορούμεθα ότι ήλθεν ο Πιέρος ο Νικολόπουλος σταλμένος από το μοίραρχο δια να κάμη την ενέργεια να πάει η γριά καπετάνισσα (Μαυρομιχάλαινα) και μπερέτες και Κατζάκος μ' αναφορά της πατρίδος να πάνε στην Καλαμάτα και να αθωωθούν από την Κυβέρνηση, πλην αυτοί δεν πάνε, ως ακούμε, μόνο τη γριά ημπορεί να στείλουν...".  Χ.Κωνσταντινόπουλου, ό.π., σ. 184.

Το 1815 ο Τζανετάκης κυβερνούσε πλοίο που υπηρετούσε τη δίωξη των πειρατών και στις 18 Μαρτίου 1815 κατέπλευσε στη Σίφνο και στις 23 Μαρτίου πήγε στην Κίμωλο, όπου και του έδωσαν ευχαριστήρια γράμματα. Σ.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί δια την Ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)88.

Τον Αύγουστο του 1828 ο Τζανετάκης Γρηγοράκης πήγε με το πλοίο "Φιλοκτήτης" για να συλλάβει το πειρατικό πλοίο των Κουβατζιάνων και Γιαννουλιάνων της Κηπούλας. Έπιασε όμως άλλο πειρατικό πλοίο, που είχαν οι Μιχαλαίοι πριν από την άφιξη του Κυβερνήτη και μετά το κατείχαν οι Σασαριάνοι. Πληροφορία από έκθεση που υπέβαλε ο "Οδυσσεύς", για τις ταραχές στη Λακωνία το έτος 1828, χωρίς να αναγράφεται ημερομηνία. ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη-Καποδίστριας, φάκ. 220.

Εκτός από κλέφτης και αρματολός ή κάπος ο Ζαχαριάς ήταν γνωστός και ως πειρατής. Το 1794 είχε κάνει επιδρομή στη Φολέγανδρο [Πανδώρα 2(1871)28]. Το 1795 αναφέρεται ότι άνδρες του Ζαχαριά καταγινόντουσαν στην πειρατεία Α.Λιγνού, Αρχείο της Ύδρας, τ. 1, σσ. 80-6 και Γ.Βλαχογιάννη, ό.π., σ. 118. Ένας κάτοικος της Τρικότσοβας (Χαραυγής), που είναι κάτω από το Πετροβούνι (το κάστρο των Καπετανάκηδων), τα παλιότερα χρόνια τραγουδούσε ένα τραγούδι που άρχιζε «Ο Μούρτζινος, ο Ζαχαριάς κι ο καπετάν Γιωργάκης» και αναφερόταν σε ναυτικές περιπέτειες. Στην περιοχή της Αβίας λέγεται ο ανωτέρω στίχος για να δηλώσει ασυμφωνία και πολυαρχία. Καπετάν Γιωργάκης είναι ο Καπετανάκης, ο οποίος κατοικούσε στο Πετροβούνι.

Ο Πατριάρχης Ιερεμίας το 1812 έγραψε στον κλήρο και τους καπετάνιους της Μάνης: "Επειδή λοιπόν και ήδη η βασιλική πρόνοια ηυδόκησε να εξαλείψη τόσον τας ακαταστασίας οπού διέτρεχον προλαβόντως εις όλην την Μάνην, όσον και τας καταχρήσεις και επηρείας οπού ηκολούθουν εις το κατά θάλατταν εξ αιτίας της ανεπιτηδειότητος και αναξιότητος του προχρηματίσαντος Μπάσμπογου της Μάνης Κωνσταντίνου Ζερβάκου, αυτόν μεν έξωσε δικαίως και εποίησεν άζλι από το μπασμπογλούκι ...". Σ.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί δια την Ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)66, στ. 16-21.

Δεν υπάρχουν πολλές πληροφορίες για την πολιτεία του, γνωρίζουμε όμως πως τον κατηγόρησαν καραβοκύρηδες ότι συνεργαζόταν με πειρατές. Σ.Κουγέα, ό.π., σ. 74.... Ο Κωνσταντής (Mπέης) αιχμαλώτισε μια μεγάλη πειρατική γαλιότα, την ξαρμάτωσε και την πούλησε στο Βελή, ο οποίος την έστειλε στον πατέρα του. Με αυτή την ευκαιρία ο Βελής θέλησε να ονομάσει τον Κωνσταντή πρώτο καπετάνιο, ό.π., σ. 127.

Όταν το 1812 διορίστηκε Μπέης ο Θεόδωρος Γρηγοράκης, από έγγραφο του Πατριάρχη Ιερεμία, πληροφορούμεθα τα ακόλουθα σχετικά με  την πολιτεία του Κωνσταντήμπεη: «..η βασιλική πρόνοια ηυδόκησε να εξαλείψη τόσον τας ακαταστασίας οπού διέτρεχον προλαβόντως εις όλην την Μάνην, όσον και τας καταχρήσεις και επηρείας οπού ηκολούθουν εις το κατά θάλατταν εξ αιτίας της ανεπιτηδειότητος και αναξιότητος του προχρηματίσαντος Μπάσμπογου (Μπέη) της Μάνης Κωνσταντίνου Ζερβάκου, αυτόν μεν έξωσε και εποίησεν άζλι (καθαίρεσε) από το Μπασμπογλούκι…». Σ.Κουγέα, ό.π., σ. 66. 

Ακόμη σε έγγραφο του Καπουδάν Πασά προς τους Μανιάτες της 15 Ιανουαρίου 1812, αναφέρεται ότι όλη η Μάνη βρίσκεται σε ακαταστασία, δεν υπάρχει υπακοή σε ανώτερο και βγαίνουν από τα παράλιά της πειρατές. Γι’ αυτό τους στέλνει τον Εμίν αγά για να τους συγκεντρώσει να εκλέξουν τον αξιότερο των Μανιατών ως μπέη. Αυτό δηλώνει από τις πρώτες ημέρες του Ιανουαρίου 1812 είχε καθαιρεθεί ο Κωνσταντήμπεης ή Ζερβόμπεης. Σ.Κουγέα, ό.π., σ. 63-4.

ΘΟΔΩΡΗΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ. Το 1640 ανέφερε στη Ζάκυνθο ότι ο Σουλτάνος δεχόταν καθημερινά παράπονα από το Αρχιπέλαγος για πειρατείες Μανιατών. Α.Κραντονέλλη, Ιστορία της Πειτατείας στους μέσους χρόνους της Τουρκοκρατίας, σσ. 288 και 386.

Ο Δημητράκης Καλκαντής στις 6 Μαρτίου 1815 αγόρασε στη Μονεμβασία δια λογαριασμό του Θεοδωρόμπεη Γρηγοράκη μια γαλιότα αντί 2880 γροσίων. Σ.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί δια την Ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)87.

Ο Δημ. Καλκαντής ανέφερε το 1828 ότι ήταν συνιδιοκτήτης της γολέτας "Ήρας" κατά το 1/8, η οποία είχε βγεί σε πλειστηριασμό για να αποζημιωθούν θύματα πειρατείας. Η "Ήρα" ανήκε στον Κατσή  και τον Ηλία Κατσάκο. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιο Δικαστήριο (1828-9), μέρος Β', σ. 92.

ΚΑΛΛΙΑΝΤΖΗΣ. Αναφέρεται ως κουρσάρος από τον οποίο πήρε το όνομα το χωριό Κάλλιαζη ή Χαλάσματα. Στ.Πατρικουνάκου, Βαχός Μάνης, Αθήνα 1999, σ. 42 κ.ε. Να σημειωθεί ότι δεν υπάρχει όνομα γνωστού πειρατή από άλλες πηγές, το αναφέρει μόνο ο Γ.Γιαννουκάκης-Ραζέλος, Φάρος Λακωνίας, έτος Δ', (1956) αριθ. φ. 58, 59, 60. 

ΚΑΝΤΣΟΥΛΙΕΡΗΣ ή ΚΟΥΤΣΟΥΛΙΕΡΗΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ. Είχε πλοίο και με το δικό του καθώς και με του Παναγιώτη Μαυρομμάτη-Μπουζουναρά πήγαν το 1822 ο Ηλίας και ο Κυριακούλης Μαυρομιχάλης στην περιοχή της Καρύστου. Φωτάκου, Βίοι Πελοποννησίων Ανδρών, Έκδ. Φιλολογικά Χρονικά, σ. 129.

Ο Νικήτας Καπετέας και ο Πούλος Σταυριανέλος κατηγορήθηκαν ότι είχαν αναπτύξει πειρατική δράση και μεταξύ των θυμάτων τους ήταν ο Κεφαλωνίτης Παναγής Καλλιγάς (Σ.Κουγέα, Πελοποννησιακή Πρωτοχρονιά, 1959, σ. 7). Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιον Δικαστήριον, Μέρος Α', σ. 40.

ΚΑΣΙΜΑΚΟΣ ΔΗΜΑΚΗΣ. Στις 7 Μαΐου 1829 οι δημογέροντες, πρόκριτοι και εκλογείς της Ανατολικής Μάνης ζήτησαν από τον Καποδίστρια την αποφυλάκιση του Δημάκη Κασιμάκου, ο οποίος συνελήφθει για πειρατεία και εκρατείτο για οκτώ μήνες στο φρούριο της Μονεμβασίας. Ο Καποδίστριας διέταξε την προσαγωγή του στο Πρωτόκλητο Δικαστήριο. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιον Δικαστήριον, Μέρος Α', σ. 160. 


Το 1790 αναφέρονται ο Νικολός και ο Πασχάλης Κασίμης που ήταν μαζί με το Λάμπρο Κατσώνη. Όταν στα τέλη του 1790 ο Λ. Κατσώνης έλαβε διαταγή να πάει στη Βιέννη να συναντήσει τον Ποτέμκιν άφησε το στόλο του στο Νικόλαο Κασίμη. Δ.Βαγιακάκου, Ο Λ. Κατσώνης και η Μάνη, Λακωνικαί Σπουδαί 12(1994)22. Δεν είναι γνωστό αν υπάρχει κάποια σχέση με τους Κασίμηδες της Μάνης.

ΚΑΣΣΙΜΑΤΟΠΟΥΛΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ. Αναφέρεται ότι ήταν από το Βαχό και στις 20 Σεπτεμβρίου γύμνωσε πλοίο και σκότωσε τρεις επιβάτες. Για την πράξη του αυτή συνελήφθη. Πληροφορία από έκθεση που υπέβαλε ο "Οδυσσεύς", για τις ταραχές στη Λακωνία το έτος 1828, χωρίς να αναγράφεται ημερομηνία. ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη-Καποδίστριας, φάκ. 220. Να σημειωθεί ότι στην περιοχή του Βαχού υπάρχει τοπωνύμιο που δηλώνει την ύπαρξη του επιθέτου Κασσίμης. Στ.Πατρικουνάκου, Βαχός Μάνης, Αθήνα 1999, σ. 52.

ΚΑΤΣΑΜΑΔΟΣ ή ΓΙΑΝΝΟΥΖΑΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ. Διαβόητος Σπετσιώτης πειρατής που δρούσε σε όλη τη Μεσόγειο. Στις αρχές του 1815 μαζί με πολλούς Μανιάτες πειρατές έπιασαν στην Κίμωλο ένα Γαλλικό εμπορικό και ζήτησαν υψηλά λύτρα. Ο πλοίαρχος το δέχτηκε, αλλά ο Γάλλος πρόξενος δεν δέχθηκε. Στις 22 Ιουνίου αγκυροβόλησαν στη Μήλο τρία πειρατικά μύστικα και ζήτησαν από τον πρόξενο 40.000 γρόσια, αλλά ο Πρόξενος θέλησε να αντιμετωπίσει τους πειρατές με τα όπλα. Οι πειρατές πήραν ομήρους τη γυναίκα του και το παιδί του και πήρε 6.000 γρόσια για να το αφήσει. Ο Πρόξενος ζήτησε βοήθεια πολεμικών πλοίων. Το καλοκαίρι του 1815 συνελήφθη ο Κατραμάδος από Γαλλική πολεμική μοίρα και φυλακίστηκε στην Αλικαρνασσό, αλλά δραπέτευσε και κατέφυγε στη Μάνη. Α.Κραντονέλλη, Ελληνική πειρατεία και κούρσος τον ΙΗ' αιώνα και μέχρι την Ελληνική επανάσταση, σ. 254-5. Ε.Μπελιά, Υπόμνημα περί Μάνης εκ των Ολλανδικών Αρχείων, Λακωνικαί Σπουδαί 2(1975)278 και 296. Ο πειρατής Γιωργάκης Γιαννουζάκος το 1812 είχε συλληφθεί από τους Υδραίους και ο Τζανέτμπεης Γρηγοράκης ζητούσε να ελυθερωθεί. Α.Κραντονέλλη, ό.π., σ. 236. Α. Λιγνού, Αρχείον Ύδρας, τόμ. Δ' σ. 214-6.

Τον Αύγουστο του 1828 οι Κουβατζιάνοι της Κηπούλας μαζί με τους Γιαννουλιάνους αρμάτωσαν πειρατικό πλοίο και γύμνωσαν Λεβαντίνικο τρεχαντήρι. Ο Τζανετάκης Γρηγοράκης πήγε με το πλοίο "Φιλοκτήτης", αλλά οι κάτοικοι δεν ήθελαν να το δώσουν. Πληροφορία από έκθεση που υπέβαλε ο "Οδυσσεύς", για τις ταραχές στη Λακωνία το έτος 1828, χωρίς να αναγράφεται ημερομηνία. ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη-Καποδίστριας, φάκ. 220.


Το 1829 μέλη της οικογενείας κατηγορήθηκαν για πειρατεία. Στις 14 Φεβρουαρίου 1829 πειρατικό πλοίο που ήταν ιδιοκτησία του Αντωνάκη Χριστοδουλάκη (Καπετανάκη) από το Αλμυρό, αναχώρησε από το Διρό και εγύμνωσε δύο πλοία. Τα ονόματα των πειρατών έγιναν γνωστά από επιστολή του Βασίλη Μιχαλεάκου προς τον Ιάκωβον Κορνήλιο και ήταν: Θοδωρής Κατζιμάτης, Κώστας Γεωργακάκης, Αναγνώστης Σαραντάκος, Γιαννάκης Βαρβατάκος και Μιχάλης, Γιαννάκης και Μίχος Κουβατζάκης. Πληροφορία από έκθεση που υπέβαλε ο "Οδυσσεύς", για τις ταραχές στη Λακωνία το έτος 1828, χωρίς να αναγράφεται ημερομηνία. ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη-Καποδίστριας, φάκ. 220. 

ΚΟΥΛΟΥΚΟΥΡΑΚΟΣ ΔΗΜΑΚΗΣ. Ο Αρμοστής των Κυθήρων τον κατήγγειλε ως πειρατή. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιον Δικαστήριον, Μέρος Α', σ. 77.

ΚΟΥΤΕΛΑΣ - ΧΟΥΛΙΑΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ καπετάνιος. (Βλέπε: Χούλιας). Ο Αρμοστής των Κυθήρων τον κατήγγειλε ότι ένας από τους μανιάτες που διέπραξαν πειρατεία στην περιοχή των Κυθήρων. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιον Δικαστήριον, Μέρος Α', σ. 77.

ΚΟΥΤΖΟΥΛΙΕΡΗΣ. Χωρίς βαφτιστικό. Ήταν πλοικτήτης και με το πλοίο του πήγε στην Κάρυστο της Ευβοίας την εποχή της μάχης στα Στούρα. Ι.Γιανναροπούλου, Σχεδίασμα Ιστορίας της Επαναστάσεως υπό Ρήγα Παλαμήδη, Μνημοσύνη 3(1970-71)401.

Χωρίς βαφτιστικό. Στις 11 Μαρτίου 1832 αναφέρεται σε επιστολή από το Πετροβούνι του Βασιλάκη Ζερβάκου-Ζερβομπεάκου ως πλοικτήτης (...με του Κουτζουλιέρη το καράβι...). Απ.Δασκαλάκη, Αρχείον Τζωρτζάκη - Γρηγοράκη, σ. 330.

ΚΟΥΤΟΥΦΑΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ. Ίσως πρόκειται για Κουτούφαρη. Το 1674 ήταν πλοικτήτης και μετέφερε στη Ζάκυνθο μετανάστες από το Πραστίο της Μάνης. Κ.Μέρτζιου, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)172.

Ο Ιωάννης Π. Λουκάκος εμφανίστηκε στο Θαλάσσιο Δικαστήριο ως ιδιοκτήτης της άγκυρας της γολέτας "Ήρας" που βγήκε σε πλειστηριασμό για να αποζημιωθούν θύματα πειρατείας από σκάφη του Κατσή Μαυρομιχάλη. (ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 172, απόφαση 50?18 Δεκεμβρίου 1828.) Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξη της πειρατείας και το Θαλάσσιο Δικαστήριο (1828-9), μέρος Β', σ. 92.

ΜΙΧΑΛΑΙΟΙ. Πριν να φθάσει στην Ελλάδα ο Κυβερνήτης Ιωάν. Καποδίστριας οι Μιχαλαίοι είχαν ένα πλοίο, το οποίο περιήλθε στην εξουσία των Σασαριάνων και ενοχοποιήθηκε για πειρατεία. Πληροφορία από έκθεση που υπέβαλε ο "Οδυσσεύς", για τις ταραχές στη Λακωνία το έτος 1828, χωρίς να αναγράφεται ημερομηνία. ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη-Καποδίστριας, φάκ. 220. (Μήπως είναι οι Μιχαλαίοι-Τρουπιάνοι;)

ΝΙΚΟΛΑΟΥ Οικογένεια. Το 1618 υπήρχε καραβοκύρης Νικολάου, ο οποίος είχε φορτώσει βελανίδι από τη Μάνη και το πήγε στη Ζάκυνθο. Δεν είναι βέβαιο ότι ήταν Μανιάτης. Κ.Μέρτζιου Λακωνικαί Σπουδαί 1(1957)116.


Στις 6 Μαρτίου 1640 έδωσε κατάθεση στον Προβλεπτή Ζακύνθου ο Θεοδωρής Νικολάου του Κωνσταντή από το Βραχίονα της Μάνης που ήταν κυβερνήτης μιας φρεγάτας. Κ.Μέρτζιου, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)126.

Η ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΣΤΗ ΜΑΝΗ

Κατά τα χρόνια της τουρκοκρατίας στη Μάνη δεν υπήρχε μια ενιαία διοικητική αρχή, που να ασκεί εκτελεστική εξουσία. Μόνο τα τελευταία σαράντα πέντε χρόνια με το θεσμό της ηγεμονίας, δηλαδή την παρουσία Μανιάτη Μπέη, υπήρξε υποτυπώδης αρχή. Χωρίς αμφιβολία η Μάνη αποτελούσε μια αναρχοκρατούμενη κοινωνία, που οι θεωρητικοί του αναρχισμού θα έπρεπε ιδιαίτερα να μελετήσουν.


Σημαντικές διαφορές στη διοίκηση υπήρχαν μεταξύ της νοτιότερης και της βορειότερης Μάνης. Στην τελευταία διατηρήθηκαν οι καπετανίες της περιόδου της Ενετοκρατίας 1685-1715, που ασκούσαν κάποιο έλεγχο στις ανθρώπινες πράξεις. Σε κανένα μέρος της Μάνης δεν υπήρχαν αποδεκτοί γραπτοί κανόνες άσκησης εξουσίας. Ίσχυε γενικά το δίκαιο του ισχυροτέρου, ο δε τοπικός καπετάνιος φρόντιζε να διατηρεί μια εύθραυστη ισορροπία μεταξύ των αντιμαχομένων οικογενειών και σπάνια επενέβαινε υπέρ της μιας ή της άλλης. Ισχύς του καπετάνιου ήταν η αναγνώριση και η ανοχή από τους πολλούς.


Αφού δεν ίσχυαν νόμοι και δεν υπήρχε εκτελεστική εξουσία, όλοι οι εξ αίματος συγγενείς παρέμεναν ενωμένοι, ώστε κάθε οικογένεια να αποτελεί μια ιδιαίτερη κοινωνική μονάδα. Τα δίκαια κάθε μέλους υπεράσπιζε το σύνολον των συγγενών. Οι πράξεις ενός εκάστου μέλους αντανακλούσαν σε όλη την οικογένεια, η οποία ήταν συνολικά υπεύθυνη για κάθε ενέργεια των μελών της.


Η οικογένεια αυτοδιοικείτο από το γέροντα που ήταν ο αρχηγός της και απολάμβανε το σεβασμό και την υπακοή όλων των μελών. Όταν η οικογένεια είχε πολλούς κλάδους, αναδείκνυε κάθε ένας από αυτούς το γέροντά του και το σύνολο των γερόντων της πατριάς συγκροτούσε συμβούλιο, τη γεροντική. Ο γέροντας που είχε την πρωτοκαθεδρία μεταξύ των ομοίων του στην οικογένεια ονομαζόταν πρωτόγερος. Στη γεροντική αποφασίζονταν οι φιλίες και οι αντιπαλότητες με τις άλλες οικογένειες, οι γάμοι των νέων της γενιάς και εκλέγονταν οι νέοι συμπέθεροι. Η γεροντική αποφάσιζε για το "δικιωμό", δηλαδή την έναρξη αντεκδίκησης, την "τρέβα", που ήταν ένα είδος ανακοχής η τη συμφιλίωση των οικογενειών.


Φιλικές μεταξύ τους οικογένειες, που τους συνέδεαν συγένειες από γάμους ή κουμπαριές, ήταν ενωμένες σε "συντροφίες". Μερικές φορές ένας πόλεμος μεταξύ δύο οικογενειών γενικευόταν στις συντροφίες. 

Φαίνεται ότι στα χρόνια της πρώτης τουρκοκρατίας υπήρξαν δύο μεγάλες συντροφίες. Οι κεφαλές τους ζούσαν στο Οίτυλο και ήταν οι πατριές των Γιατρών-Μεδίκων και των Στεφανόπουλων. Το 1612 ο Θεόδωρος Στεφανόπουλος έγραψε χαρακτηριστικά σε επιστολή του: "...Σας γράφω μαζί με τους αδελφούς μου, συγγενείς μου και όλους τους συντρόφους μας".

Όταν το 1670 χτίστηκαν από τους Τούρκους τα κάστρα της Κελεφάς και της Ζαρνάτας, μετανάστευσαν πολλοί Μανιάτες και σχηματίστηκαν δύο κυρίως ρεύματα, ένα για τη συντροφία των Γιατρών-Μεδίκων που εγκαταστάθηκε στην Τοσκάνη της Ιταλίας και ένα δεύτερο των Στεφανόπουλων που πήγε στην Κορσική. Στα επόμενα χρόνια περιορίστηκε ο ρόλος των πατριών του Οιτύλου.

Από έγγραφα που υπάρχουν της πρώτης τουρκοκρατίας (1460-1685) οι πιο σημαντικές πατριές μετά τους Γιατρούς-Μεδίκους και τους Στεφανόπουλους ήταν των Κοσμάδων στη Βάθεια, των Κοντόστβλων στον Κούνο, Δρυ και Καρυούπολη, των Νίκλων στην Κοίτα και τα γύρω χωριά, του Φωκά, του Μαλέβρη και του Τριγονά στις ομώνυμες περιοχές, του Αλευρά στο Οίτυλο, του Κουτήφαρη στο Ζυγό, του Πούβαλου στη Ζαρνάτα κ.ά.

Κάθε οικογένεια για να αυξήσει την επιρροή της φρόντιζε να δημιουργεί "συντρόφους" από μικρότερες οικογένειες. Άλλοτε δέχονταν νύφες και γαμπρούς από άλλες οικογένειες και άλλοτε έστελναν γαμπρούς και νύφες σε άλλους τόπους και μερικές φορές σχηματίζονταν "παροικίες" των μεγάλων οικογενειών. Όταν μια οικογένεια είχε διαφορές με κάποια γειτονική της, καλούσε εμπειροπόλεμα μέλη μιας μεγάλης γενιάς να εγκατασταθούν κοντά της και τους παραχωρούσε κτήματα. Αυτό διευκόλυνε το δημογραφικό πρόβλημα των μεγάλων οικογενειών της Μάνης. Αναφέρεται ότι Γιατροί-Μέδικοι από το Οίτυλο εγκαταστάθηκαν στη Μηλιά και από αυτούς κατάγονται οι Κυβέλοι, οι Ξανθάκηδες, οι Ιατροί κ.ά. Στη Λάγια έζησε ο γιατρός Παπαδάκης και οι Δεκουλιάνοι που θεωρούται ότι προέρχονται από τους Γιατρούς του Οιτύλου. Ακόμη είναι πιθανόν ότι την ίδια καταγωγή έχουν και οι Γιατράκηδες που ήταν εγκατεστημένοι στα Γιατραίικα των Τσερίων της Έξω Μάνης.

Όταν η συγγένεια απομακρυνόταν επειδή τα συμφέροντα των κλάδων της πατριάς συγκρούονταν, συνήθως για λόγους δημογραφικούς, ήταν δυνατόν η οικογένεια να διασπαστεί και να αρχίσουν τα μεταξύ τους φονικά. Ο Άγγλος περιηγητής Leake, που επισκέφθηκε τη Μάνη το 1805, πληροφορήθηκε ότι στη Βάθεια, που κατοικούσε η οικογένεια Κοσμά, δύο κλάδοι της άρχισαν τον μεταξύ τους μακροχρόνιο πόλεμο και σε διάστημα 40 ετών είχαν σκοτωθεί 100 άτομα, που σημαίνει ότι κανείς από τους άνδρες του τόπου δεν γέρασε για να πεθάνει από το φυσικό θανατο των γερατειών.

Στη δεύτερη τουρκοκρατία οι οικογένειες που έμειναν ήταν από τους Γιατριάνους-Μεδίκους οι Ραζελιάνοι, οι Τζαχουτιάνοι και οι Κακασαγγιάνοι. Από τους Σρεφανοπουλιάνους προήλθαν οι Στεφανιάνοι, οι Φάλτσοι και οι Νοβακιάνοι. Στην Κοίτα οι Νικλιάνοι οι οποίοι διατήρησαν την ενότητά τους και μετά την απελευθέρωση και κατώρθωσαν να επιβληθούν στη Μέσα Μάνη. Ισχυρότερες οικογένειες ήταν οι Μαυρομιχαλαίοι, που λέγεται ότι και αυτοί είναι κλάδος των Γιατρών-Μεδίκων του οιτύλου, οι Γρηγοράκηδες, οι Φωκάδες-Καβαλιεράκηδες-Κοσονιάνοι, οι Τρουπάκηδες-Μούρτζινοι που θεωρούνται ότι προέρχονται από τους Παλαιολόγους. Από τους Κουτηφαριάνους προέκυψαν, εκτός από τους ομώνυμους, οι Χρηστέοι, οι Καπετανάκηδες, οι Κουμουνδουράκηδες κ.ά., οι Κυβέλοι που προέρχονται από τους Γιατριάνους του Οιτύλου, οι Δουράκηδες, οι Βενετσανάκηδες κ.ά.

Αποτελεί πλάνη να διακρίνονται οι Μανιάτες στους "ευγενείς", που δήθεν ήταν οι Νικλιάνοι και στους κοινούς θνητούς τους "αχαμνόμερους", στους οποίους ανήκαν όλοι οι άλλοι. Στην πραγματικότητα ήταν οι "σοϊλήδες" ή "μεγαλογενήτες", που ανήκαν σε πολυμελείς πατριές και είχαν μεγάλη ισχύ και μεταξύ των σοϊλήδων ήταν και οι Νικλιάνοι. Οι τελευταίοι διατήρησαν την ενότητά τους και μετά την απελευθέρωση και μονοπώλησαν, κατά κάποιο τρόπο, την ισχύ στοω τόπο τους.

Όσοι δυσκολεύονται να απορρίψουν την λαθεμένη πληροφορία, που άκουγαν για πολλά χρόνια, μπορούν να αναλογισθούν ότι κανείς από τους Μπέηδες της Μάνης δεν ήταν Νικλιάνος. Ακόμη στην επανάσταση του 1821 διαδραμάτισαν δευτερεύονταν ρόλο ή τουλάχιστον δεν διακρίθηκαν σε σημαντικές θέσεις συγκριτικά με τους άλλους Μανιάτες οπλαρχηγούς. Κατά την επανάσταση οι τρεις μεγάλες πατριές της Μάνης ήταν οι Μαυρομιχαλαίοι, οι Γρηγοράκηδες και οι Τρουπάκηδες-Μούρτζινοι και ακολουθούσαν πολλά ακόμη ονόματα μέχρι να φθάσουμε στους Νικλιάνους. Τέλος μετά την απελευθέρωση δεν διεκδίκησαν διακεκριμένες θέσεις στην πολιτική ή στη στρατιωτική ιεραρχία και περιορίστηκαν στα δημαρχιακά αξιώματα.

Ο ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΜΟΣ ΤΩΝ ΜΑΝΙΑΤΙΚΩΝ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΩΝ


Οι αδιάκοπες ένοπλες συγκρούσεις των οικογενειών της Μάνης κρατούσαν τους κατοίκους σε συνεχή πολεμικό αναβρασμό. Αυτό είχε σαν αποτέλεσμα οι Μανιάτες να είναι ένοπλοι και εμπειροπόλεμοι, ώστε να διακρίνονται από τους άλλους Μοραΐτες. Όλοι οι άνδρες ήταν μέρα και νύχτα καλά αρματωμένοι, έτοιμοι κάθε στιγμή να αντιμετωπίσουν απειλητικό εχθρό. Πυροβολισμοί ακούγονταν από πύργο σε πύργο, χωσίες στήνονταν στα περάσματα και σπάνια ξέφευγε ο κάθε άνδρας το βόλι. Ο Άγγλος περιηγητής και κατάσκοπος W. Leake
, που επισκέφθηκε τη Μάνη το 1805, πληροφορήθηκε ότι στη Βάθεια τα τελευταία σαράντα χρόνια τα θύματα των αλληλοσκοτωμών μεταξύ δύο αντιμαχομένων παρατάξεως έφθασαν τα εκατό, ώστε να γεννιέται το ερώτημα αν κατέληγε κανείς να πεθάνει από φυσικό θάνατο.


Το 1798 ο Μανιάτης ριμαδόρος Νικήτας Νηφάκης, σατιρίζοντας τους συμπατριώτες του, σε δύο στίχους ανέφερε
:



Αν αποθάνη και κανείς ασκότωτος, τον κλαίσι,



ασκότωτον, αρμάτωτον, αδίκιωτον τον λέσι. 


Στην πρώτη τουρκοκρατία, 1460-1685, οι Μανιάτες ήταν χωρισμένοι σε δύο παρατάξεις, στους Γιατριάνους και στους Στεφανοπουλιάνους και ο μεταξύ τους ένοπλος ανταγωνισμός ήταν αδιάκοπος. Η μετανάστευση των δύο οικογενειών μετά 1670, που χτίστηκαν τα κάστρα της Ζαρνάτας και της Κελεφάς, δεν έφερε την ειρήνη στον τόπο. 


Η δεύτερη τουρκοκρατία άρχισε με σκοτωμούς. Το 1715 αναδείχθηκαν στη Μάνη τρεις καπετάνιοι
, στο Σταυροπήγι ο καπετάν-Γιαννάκης Κουτήφαρης, γενάρχης των Καπετανάκηδων, στο Ζυγό και την Ανδρούβιστα ο Ξανθός Γιατρός από τη Μηλιά, γενάρχης των Ξανθάκηδων, και στην Ανατολική Μάνη ο Αντωνάκης Φωκάς-Καβαλιεράκης από την Καρυούπολη, γενάρχης των Κοσονιάνων. Ίσως υπήρχε και τέταρτος για τη Μέσα Μάνη ή Κακαβουλία, αλλά δεν αναφέρεται το όνομά του. Το 1718 ο Ξανθός Γιατρός
 δηλητηρίασε τον καπετάν-Γιαννάκη Κουτήφαρη και επεξέτεινε την κυριαρχία του στο Σταυροπήγι. Αργότερα οι Τρουπάκηδες της Καρδαμύλης πολέμησαν μαζί του και τον περιόρισαν στην περιοχή της Μηλιάς, ενώ αυτοί επικράτησαν στην Ανδρούβιστα και το Σταυροπήγι
. 


Ο Αθανάσιος Κουμουνδουράκης από τη Μικρή Μαντίνεια συγκρούστηκε με τους Τρουπάκηδες, τους απομάκρυνε από το Σταυροπήγι και εγκαταστάθηκε αυτός στο κάστρο της Ζαρνάτας
. Επακολούθησε ένας εξοντωτικός ανταγωνισμός μεταξύ των Κουμουνδουράκηδων και των Κουτηφαραίων, τους οποίους διαδέχθηκαν οι Καπετανάκηδες, ως απόγονοι του καπετάν-Γιαννάκη Κουτήφαρη και συνεχίστηκε ο πόλεμος μέχρι την επανάσταση του 1821. 


Μετά τον Αντωνάκη Φωκά-Καβαλιεράκη με άγνωστες διαδικασίες επικράτησε στην Ανατολική Μάνη ο Δημήτριος Γρηγοράκης από το Σκουτάρι, που ήταν ο πατέρας του μετέπειτα Τζανέτμπεη Γρηγοράκη
 και ο οποίος δεν ζούσε το 1765. 


Το 1768 σε έγγραφο διαμαρτυρία των κατοίκων της Καλαμάτας προς τον Τούρκο καδή αναφέρεται
 ότι, στην πόλη τους υπάρχει μεγάλη ανησυχία μήπως αναγνωρισθή ως καπετάνιος ο Αθανάσιος Κουμουνδουράκης. Αυτός μαζί με τον Κουτσογρηγόρη, από την οικογένεια των Γρηγοράκηδων του Σκουταρίου, είχαν γίνει ενοχλητικοί στους κατοίκους των γύρω περιοχών με πειρατείες κ.ά. Γι’ αυτό με διαταγή της τουρκικής κυβέρνησης ο Παναγιώτης Μπενάκης, βοηθούμενος από μερικούς Μανιάτες καπεταναίους και Τούρκους, επιτέθηκε εναντίον του Κουτσογρηγόρη και τον σκότωσε με τους συντρόφους του, ενώ ο Αθανάσιος Κουμουνδουράκης διασώθηκε και κατέφυγε στο κάστρο της Ζαρνάτας. Εκεί πολιορκήθηκε, αλλά πάλι διέφυγε ντυμένος γυναίκα και του κατέστρεψαν το κάστρο του. Στη συνέχεια όμως οι Τούρκοι δέχθηκαν να τον κάνουν τοπικό καπετάνιο, για να ησυχάσει. Οι κάτοικοι της Καλαμάτας όμως όταν το έμαθαν πανικοβλήθηκαν, γιατί τους απειλούσε ότι θα πάρει εκδίκηση για το θάνατο του συντρόφου του Κουτσογρηγόρη και την καταστροφή του κάστρου του.


Το 1770 ακολούθησαν τα Ορλωφικά και οι Μανιάτες φαίνεται ότι ήταν ενωμένοι, γιατί πήραν μέρος τα σημαντικότερα ονόματα του τόπου, όπως Κουτήφαρης, Κουμουνδουράκης, Τρουπάκης, Γρηγοράκης με πρώτο τον Γιωργάκη, το Γιάννη και τον Πιέρο Μαυρομιχάλη
. Μετά τα Ορλωφικά ο Κωνσταντής Κολοκοτρώνης
 εγκαταστάθηκε στη Μάνη και με ένα καράβι ρωσικής κατασκευής ασκούσε πειρατεία από την Καρδαμύλη και τον Άγιο Δημήτριο του Ζυγού, όπου είχε την καπετανία του ο πατέρας των Χρηστέων.


Το 1776 οι Μανιάτες ήρθαν σε συμφωνία με τους Τούρκους και με τη μεσολάβηση του Δραγουμάνου του στόλου Νικολάου Μαυρογένη όρισαν ηγεμόνα της Μάνης, με τον τίτλο του μπέη, τον Τζανετάκη Κουτούφαρη
. Δεν μπόρεσε να διώξει τους κλέφτες από τη Μάνη και τον καθαίρεσαν το 1779. Διάδοχός του ορίστηκε ο Μιχαήλ Τρουπάκης με την υπόσχεση ότι θα απαλλάξει τη Μάνη από τους κλέφτες και τους πειρατές. Στις μέρες του οι Τούρκοι σκότωσαν στην Καστάνιτσα τον Παναγιώταρο Βενετσανάκη και τον Κωνσταντή Κολοκοτρώνη. Κατηγορήθηκε όμως ο Μιχαήλμπεης ως συνεργός στις πειρατείες, που είχαν γίνει υπό την ηγεσία του Κωνσταντή Κολοκοτρώνη, και το 1782 οι Τούρκοι τον κρέμασαν
. Διάδοχός του ορίστηκε ο Τζανέτμπεης Καπετανάκης-Γρηγοράκης (1782-1797) από το Μαυροβούνι, το οποίο βρίσκεται κοντά στο Γύθειο.


Στην Ανατολική Μάνη επικράτησαν δύο αντίπαλες παρατάξεις προερχόμενες από την οικογένεια Γρηγοράκη. Στη μία ήταν η οικογένεια του Τζανέτμπεη, ο οποίος αναφέρεται ως ανιψιός του Παν. Μπενάκη και στον αντίπαλο κλάδο ήταν οι Κουτσογρηγοράκηδες, που το γενάρχη τους είχε σκοτώσει ο Παν. Μπενάκης. Φαίνεται ότι άλλοτε μόνιαζαν και άλλοτε αντιμάχονταν η μία την άλλη. 

Μετά τα Ορλωφικά εμφανίζονται οι πρώτες ενδείξεις για την παρουσία των καπετανιών των Βενετσανάκηδων στην Καστάνιτσα της Ανατολικής Μάνης, των Δουράκηδων στην Καστάνια της Δυτικής Μάνης, των Κυβελαίων στη Μηλιά και των Χρηστέων, που ήταν κλάδος των Κουτηφαραίων από το ομώνυμο χωριό του Ζυγού της Μάνης.


Σύμμαχοι της οικογένειας του Τζανέτμπεη Γρηγοράκη ήταν οι Βενετσανάκηδες και στη Δυτική Μάνη οι Τρουπάκηδες, οι Κυβελαίοι και οι Κουτηφαραίοι με τους Καπετανάκηδες του Σταυροπηγίου, που αποτελούσαν κλάδο της οικογενείας τους. Στην αντίπαλη παράταξη ήταν οι Μαυρομιχαλαίοι, στενοί συγγενείς των Κουτσογρηγοράκηδων, οι Κουμουνδουράκηδες, οι Χρηστέοι και οι Δουράκηδες. Αυτό όμως το σχήμα των συμμαχιών στο πέρασμα του χρόνου δεν διατηρήθηκε σταθερό, γιατί με γάμους ενώνονταν οι αντίπαλοι, αλλά οι σκοτωμοί ή άλλες αφορμές έφερναν αντιμέτωπους σε ένοπλο αγώνα τους συμμάχους και φίλους. Οι παρατάξεις αυτές παρέσυραν και τους κλέφτες της εποχής και ο μεν Ζαχαριάς ήταν με το μέρος του Τζανέτμπεη Γρηγοράκη, του Μούρτζινου και των Καπετανάκηδων, που ήταν οι Γαλλόφιλοι της Μάνης ενώ οι Κολοκοτρωναίοι υποστήριζαν τον Κουμουνδουράκη
 και τους άλλους αγγλόφιλους.


Στην τελευταία δεκαετία του 18ου αιώνα στο Σταυροπήγι ο Παναγιώτης Κουμουνδουράκης, προσπαθώντας με ένοπλο αγώνα να επιβληθή στους γείτονές του Καπετανάκηδες, προκάλεσε την επέμβαση του Μπέη της Μάνης. Με εντολή του Τζανέτμπεη Γρηγοράκη ο Καβαλιέρης Δημήτριος Γρηγοράκης εισέβαλε αιφνιδιαστικά στο Σταυροπήγι και κατέλαβε το κάστρο της Ζαρνάτας, αλλά ο Κουμουνδουράκη κατάφερε να διαφύγει στους Τουρκο-Βαρδουνιώτες. Τον έπεισε όμως ο Καβαλιέρης, ότι αν παρουσιασθεί στο Μπέη, θα αναγνωρισθεί ως τοπικός καπετάνιος. Ο Κουμουνδουράκης πήγε στον Τζανέτμπεη, αλλά από εκεί δέσμιος οδηγήθηκε στις φοβερές φυλακές του τουρκικού ναυσταύθμου, γνωστές με το όνομα Μπάνιο
.


Αργότερα έγιναν γνωστές στους Τούρκους οι επαφές του Τζανέτμπεη Γρηγοράκη με το Μεγάλο Ναπολέοντα, στον οποίο πρόσφερε τα λιμάνια της Μάνης
, προκεμένου ο γαλλικός στρατός να ελευθερώσει τις ευρωπαϊκές χώρες από τους Τούρκους. Τότε οι Τούρκοι αποφυλάκισαν τον Παναγιώτη Κουμουνδουράκη και τον έκαναν μπέη της Μάνης, παύοντας συγχρόνως τον Τζανέτμπεη Γρηγοράκη.


Πρώτη ενέργεια του νέου Μπέη ήταν να συμφιλιωθεί με τον Τζανέτμπεη Κουτήφαρη, παντρεύοντας την κόρη του Πεντζεχρούλα με τον αδελφό του, τον Γιαννάκη Κουμουνδουράκη
. Στη συνέχεια πολέμησε τους Καπετανάκηδες, αλλά σε βοήθεια τους ήρθε ο Μιχαήλ Γιάννη-Μαυρομιχάλη. Ο Μιχάλης σκοτώθηκε και ο γιός του Γιάννης παντρεύτηκε την πανέμορφη χήρα του Παναγιώτη Αλούπη, η οποία ήταν κόρη του Παναγιώτμπεη
. Με το γάμο αυτό δόθηκε μια λύση στη σύγκρουση.


Ο Παναγιώτμπεης με τη βοήθεια των Τούρκων χτύπησε πολλές φορές τους Τρουπάκδες της Καρδαμύλης και γι’ αυτό τον σατιρίζει ο ριμαδόρος Νικήτας Νηφάκης
. Ο Παναγιώτης Μούρτζινος αναμετρήθηκε με έναν ακόμη το γείτονά του, το Δημητράκη Κιτρινιάρη, από το Ξωχώρι και πάλι επικράτησε. Ο Κιτρινιάρης σατιρίστηκε από το Νικήτα Νηφάκη
.


Ο Παναγιώτμπεης δεν είχε τη δυνατότητα να πληρώνει τους φόρους, η πειρατεία είχε παρουσιάσει έξαρση και οι Τούρκοι έκαναν εμπορικό αποκλεισμό στη Μάνη. Η κατάσταση ήταν δύσκολη και τελικά ο Κουμουνδουράκη κατηγορήθηκε για πειρατεία ενός αυστριακού καραβιού
. Τότε ήρθε στις Κιτριές ο Tούρκος πλοίαρχος Σερεμέτμπεης
 να τον αντικαταστήσει και να επιβάλει τον Αντώνμπεη Γρηγοράκη, ο οποίος είχε και την αγγλική υποστήριξη.    


Το 1803 ο Κουμουνδουράκης πολιορκήθηκε στο κάστρο της Ζαρνάτας από Τουρκοβαρδουνιώτες, Τούρκους και Μανιάτες και ήρθαν σε βοήθειά του οι Κολοκοτρωναίοι. Ο αγώνας ήταν άνισος και έγινε δυσκολότερος για τον Κουμουνδουράκη, όταν έφυγε ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης από το κάστρο προφασιζόμενος το τραύμα του στο πόδι
. Τελικά με την παρέμβαση του Πετρούνη Μαυρομιχάλη, του μετέπειτα Πετρόμπεη, πείστηκε ο Κουμουνδουράκης να παρουσιασθεί στο Σερεμέτμπεη, για να μείνει ως τοπικός καπετάνιος του Σταυροπηγίου, αλλά πάλι τον έδεσαν και τον ξανάστειλαν στο Μπάνιο, όπου και πέθανε
. Τα παιδιά του κατέφυγαν στη Ζάκυνθο και έμειναν εκεί μέχρι τις αρχές του 1808, που τους δόθηκε η άδεια επανόδου στην πατρίδα τους
.

Θεωρήθηκε υποκριτική η συμπεριφορά του Μαυρομιχάλη στην παράδοση του Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη και ψύχρανε τις μέχρι τότε φιλικές σχέσεις, που υπήρχαν ανάμεσα στις δύο οικογένειες. Για την αναθέρμανσή τους παντρεύτηκε ο Θεοδωράκης Κουμουνδουράκη, γιός του καθαιρεθέντος μπέη, με την αδελφή του Πετρούνη Μαυρομιχάλη
. Ένας άλλος γιός του Παναγιώτμπεη ήταν ο Θανασούλης, ο οποίος παντρεύτηκε τη Μάρθα
 κόρη του Καβαλιέρη-Δημητράκη Γρηγοράκη, που τον είχε εξαπατήσει την πρώτη φορά και βρέθηκε φυλακισμένος στο Μπάνιο
.

Οι οικογένειες του Αντώνη Γρηγοράκη, δηλαδή οι Κουτσογρηγοριάνοι, και των Μαυρομιχαλαίων συνδέονταν με στενή συγγένεια, γιατί η μητέρα του μετέπειτα Πετρόμπεη, η Αικατερίνη, αναφέρεται ως αδελφή του Αντώνμπεη
. Ο Κυριακούλης Μαυρομιχάλης, που ήταν αδελφός του Πετρόμπεη, παντρεύτηκε κόρη του Τζανέτμπεη Γρηγοράκη. Με τις συγγένειες αυτές οι Μαυρομιχαλαίοι είχαν καλές σχέσεις και με τους δύο κλάδους των Γρηγοράκηδων.

Μια άλλη συγγένεια που δημιουργήθηκε στα επόμενα χρόνια αφορούσε στους αντιπάλους των Κουμουνδουράκηδων στο Σταυροπήγι, τους Καπετανάκηδες, που συμπεθέρεψαν με τον Αντώνμπεη, ο οποίος ήρθε σε δεύτερο γάμο με την Ελένη-Γαρουφαλίτσα κόρη του καπετάν Γιωργάκη Καπετανάκη
. Ο γάμος όμως αυτός δεν σταμάτησε τον πόλεμο ανάμεσα στους δύο αντιπάλους Κουμουνδουράκηδες και Καπετανάκηδες
.


Διάδοχος του Παναγιώτμπεη ορίστηκε το καλοκαίρι του 1803 ο Αντώνμπεης Γρηγοράκης. Στα πρώτα χρόνια της ηγεμονίας του σταμάτησε την πειρατεία και ηρέμησε τη Μάνη. Ο Τζανέτμπεης είχε καταφύγει στο Βαχό και οι Τούρκοι ζητούσαν επίμονα τη σύλληψή του, γιατί είχε δεχθεί πυρομαχικά από το Γαλλικό πολεμικό πλοίο ″L’ Arabe”
. Ο Αντώνμπεης μεσολαβούσε συνεχώς για να αμνηστευθεί ο Τζανέτμπεης και τελικά δόθηκε αμνηστεία στις αρχές την 1 Ιανουαρίου 1808. Ο γνωστός κλεφτοκαπετάνιος Ζαχαριάς
, που ήταν και αυτός προγραμμένος από τους Τούρκους, ως παραλήπτης πυρομαχικών από το Γαλλικό πολεμικό, σκοτώθηκε στο χωριό Λιμπόχοβα της Ανδρούβιστας και ενοχοποίηθηκε ο Καβαλιέρης ότι οργάνωσε την εκτέλεσή του
. 

Στη διάρκεια των Ναπολεόντιων πολέμων τα παιδιά του Τζανέτμπεη Γρηγοράκη στρατεύθηκαν με τους Ρώσους και στρατολόγησαν πολλούς Μανιάτες, που πολέμησαν στα Επτάνησα και στην Ιταλία. Ο Αντώνμπεης προσπάθησε να εμποδίσει με ένοπλο αγώνα την επιστράτευση, χωρίς όμως επιτυχία
.


Ο Αντώνμπεης με τους ανιψιούς του Καβαλιέρη-Δημήτριο Γρηγοράκη και Τζιγκούριο-Γρηγόριο Γρηγοράκη πολέμησε τον Παναγιώτη Μούρτζινο και το Χριστόδουλο Χρηστέα, τους οποίους ανάγκασε να καταφύγουν στη Ζάκυνθο
. Ο Χριστόδουλος Χρηστέας
 πήγε στην Πόλη για να πετύχει την επάνοδό του στη Μάνη. Αναφέρεται ότι ο Αντώνμπεης έστειλε χρήματα στον Καπουδάν πασά και τον φυλάκισε, αλλά ο Τούρκος Ναύαρχος πήρε και άλλα χρήματα από το Χρηστέα και του επέτρεψε να γυρίσει στον πύργο του. Γι’ αυτό ενώ εθεωρείτο εξόριστος στη Ζάκυνθο, υπέγραψε το 1806 μαζί με τους άλλους Μανιάτες το υποσχετικό έγγραφο στον Αντώνμπεη
.


Στα επόμενα χρόνια ο Αντώνμπεης είχε δυσκολίες να πληρώνει το φόρο των 15.000 γροσίων και των συνακόλουθων φιλοδωρημάτων στους Τούρκους
. Παράλληλα δεν εξελίχθηκαν αρμονικά οι σχέσεις του με τον πασά της Τριπολιτσάς, τον Βελή πασά, γιό του Αλή πασά των Ιωαννίνων
. Ο Βελή πασάς, που ήθελε με κάθε τρόπο να επιβληθεί στη Μάνη, έχοντας έμπιστό του τον Μπέη της Μάνης, παρέσυρε τον γαμπρό του Αντώνμπεη, τον Κωνσταντή Ζερβάκο και τον υποστήριξε να γίνει μπέης το 1810. Αυτός δεν δίστασε να προδώσει την εμπιστοσύνη του πεθερού του, ο οποίος καθαιρέθηκε. Σύντομα όμως απογοητεύτηκε ο Βελής με τον Κωνσταντήμπεη, γιατί δεν θέλησε να ικανοποιήσει τις επιθυμίες του, όπως να του στείλει όμηρο το γιό του και να δεχθεί στη Μάνη τους Τουρκοβαρδουνιώτες για υποστηριχτές του και έπαυσε να τον στηρίζει. Τελικά κατατρεγμένος και από τους Μανιάτες κατέφυγε στην Κωνσταντινούπολη, όπου και πέθανε.


Τον Κωνσταντήμπεη διαδέχτηκε το 1812 στο μπεηλίκι της Μάνης ο Θεοδωράκης Γρηγοράκης, που ήταν ανιψιός του Τζανέτμπεη Γρηγοράκη και παντρεμένος με την κόρη του Αντώμπεη και έχοντας γενική αποδοχή από τους μανιάτες, έγινε μπέης
.


Ο Θεοδωρόμπεης δεν μπορούσε και αυτός να ανταποκριθεί στις φορολογικές απαιτήσεις των Τούρκων και αυτό είχε σαν αποτέλεσμα να οδηγηθεί στο Μπάνιο, όπου και πέθανε
.


Το 1816 το μπεηλίκι της Μάνης περιήλθε στον Πετρούνη Μαυρομιχάλη, το γνωστό Πετρόμπεη. Η άνοδος του στο αξίωμα αυτό κατά μεγάλο μέρος οφείλεται στον Σουκιούρμπεη, ο οποίος ήρθε στο Λιμένι ως αντιναύαρχος του τουρκικού στόλου και ήταν θείος του Πετρόμπεη
. Ήταν ο Γεώργιος, γιός του Ιωάννη Μαυρομιχάλη, αδελφού του πάππου του Πετρόμπεη, ο οποίος στα Ορλωφικά αιχμαλωτίστηκε στο Ριζόμυλο της Μεσσηνίας και εκτουρκίστηκε. Η πολιτεία του Πετρόμπεη φάνηκε χωρίς εμπόδια, παρά το γεγονός ότι ο Γεώργιος και ο Σταυριανός Καλκανδής και ο Αλέξανδρος Παν. Κουμουνδουράκης προσπαθούσαν να τον συκοφαντήσουν στους Τούρκους για να πάρουν το μπεηλίκι
.


Το καλοκαίρι του 1820 η Μάνη συνταράχθηκε από ένα φονικό. Ο Ηλίας, γιός του Πετρόμπεη, επισκέφθηκε στον πύργο της Ζαρνάτας το θείο του Θεοδωράκη Κουμουνδουράκη, που ήταν παντρεμένος με αδελφή του πατέρα του και τον σκότωσε
. Αιτία στάθηκε η προσπάθεια του αδελφού του θύματος, του Αλέξανδρου Κουμουνδουράκη, να πάρει από τον πατέρα του φονιά το μπεηλίκι της Μάνης. Το φονικό αυτό έστρεψε στο πλευρό του Μούρτζινου τους Κουμουνδουράκηδες, που η φιλία τους έμεινε σταθερή σε όλη τη διάρκεια της επανάστασης και στα χρόνια του Κυβερνήτη.


Πριν από την έναρξη της επανάστασης η οικογένεια του Πετρόμπεη είχε συγγενικούς δεσμούς με τις περισσότερες οικογένειες της Μάνης. Αντίπαλοί του ήταν ο Μούρτζινος, ο Κουμουνδουράκης και ο Δουράκης.


Η Φιλική Εταιρεία με τους αποστόλους της, κυρίως το Χριστόφορο Περραιβό, ένωσε με έγγραφη συμφωνία τις μανιάτικες οικογένειες του Πετρόμπεη, του Αντώνμπεη και του Μούρτζινου
. Συμφιλιώσεις έγιναν και σε άλλες μικρότερες οικογένειες που τις χώριζε αίμα. Παράδειγμα αποτελεί η περίπτωση των Χρηστέων
 του Ζυγού της Μάνης, που συγχώρησαν το Γιάννη Γιαννουλέα και τον Παναγιώτη Πατσιλίβα. Αυτοί το 1814 σκότωσαν τον Χριστόδουλο Χρηστέα και τη γυναίκα του και για να αποφύγουν την εκδίκηση είχαν αυτοεξοριστεί στη Σμύρνη. Με την παρέμβαση των Φιλικών οι Χρηστέοι τους επέτρεψαν να επιστρέψουν στην πατρίδα τους, προκειμένου να πολεμήσουν εναντίον των Τούρκων.

ΣΥΓΓΕΝΕΙΕΣ ΜΑΝΙΑΤΙΚΩΝ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΩΝ

Αλούπης:

Ζαχαρίτσα Παν. Αλούπη σύζυγος: Δημητράκη Τζαν. Κουτήφαρη

Παναγιώτης Α. σύζυγος: αδελφή Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη

Πιέρος Α. σύζυγος: Ευγενικούλα Δημ. Καπετανάκη

Βενετσανάκης:

Μαρία κόρη Παναγιώταρου Β. σύζυγος του Γεωργίου Τζανέτ. Γρηγοράκη

Αργυρούλα αδελφή Θωμά Β. σύζυγος Γεωργάκη Καπετανάκη

Γρηγοράκης:

Αντώνμπεης Γρηγοράκης: β’ σύζυγος Μηλίτσα (Ελένη) Γεωργ. Καπετανάκη

Κόρη Αντώνμπεη: σύζυγος Κωνσταντήμπεη Ζερβάκη

Κόρη Αντώνμπεη: σύζυγος Θεοδωρόμπεη Γρηγοράκη

Γεώργιος Τζανέτμπεη: σύζυγος μαρία κόρη Παναγιώταρου Βενετσανάκη

Μάρθα κόρη Δημητρίου Καβαλιέρη σύζυγος: Αθανασούλη Κουμουνδουράκη

Τζανήμπεης Γρηγοράκης ανιψιός του Παναγιώτη Μπενάκη

Δουράκης:

Κωνσταντής Δ. σύζυγος: ή Πατριαρχίτσα ή Γουδελίτσα

Κόρη του Κωνσταντή Δ. σύζυγος: Διονυσίου Μούρτζινου

Καπετανάκης:

Αθανασούλης Κ. σύζυγος Μαρία Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη

Αικατερίνη Μιχ. Κ. σύζυγος: Βασιλείου Ποταροπούλου

Βενετσάνος Κ. σύζυγος: Γεωργίτσα Γεωργ. Μαυρομιχάλη-Κυριακουλίτσα

Γεώργιος Μιχ. Κ. α’ σύζυγος: το γένος Ρεμπού


“
“     β’
     ”      : Ελένη Νικ. (Πιερ.) Καπετανάκη

Γεώργιος Χριστ. Κ. α’ σύζυγος: Ευγενική Αθ. Κυριακού 

“
“        β’
“    :Αργυρούλα αδελφή Θωμά Βενετσανάκη

Γιαννιός Γεωργ. Κ. σύζυγος: Κόρη Αντωνίου Περρωτή

Δημήτριος-Κανερίνης Ιω. Κ. σύζ: Γεωργίτσα Γ. Μαυρομιχάλη-Κυριακουλίτσα

Ελένη Δημ. Κ. σύζυγος: Θεοδώρου Κουμουνδουράκη

Ελένη Νικ. (Πιερ.) Κ. σύζυγος: Γεώργιος Μιχ. Καπετανάκης

Ευγενικούλα Δημ. Κ. σύζυγος: Πιέρου Αλούπη

Μιχαήλ Νικ. Κ. σύζυγος: Ελπίδα Ιω. Κυριακού

Παναγιωτάκης Χριστ. α’ σύζυγος: κόρη Δημ. Κιτρινιάρη

Παναγιώτης Γιαννέας σύζυγος: Ελένη Αναγνωσταρά 

Σταυριανός Κ. β’ σύζυγος: Σταυρούλα Καλαμαριώτη

Χριστόδουλος Κ. σύζυγος: Αντωνία Τζάνε

Χρυσούλα Δημ. Κ. σύζυγος: Αντωνίου Πιέρ. Πατριαρχέα Τρουπάκη

Κιτρινιάρης:

Κόρη Δημ. Κιτρινιάρη σύζυγος: Παναγιωτάκη Χριστοδ. Καπετανάκης

Κόρη Δημ. Κ. σύζυγος: Γαλάνη Κουμουνδουράκη

Κουμουνδουράκης:

Κόρη Δημητρίου, αδελφή Παναγιώτμπεη Κ. α’ σύζυγος: Παναγιώτη Αλούπη


“
“
“
“
“
“    β’
“
: Ιω. Μιχ. Μαυρομιχάλη

Κόρη Παναγιώτμπεη Κ. σύζυγος: Πούλου Μαυρίκου

Αθανασούλης Παν. Κ. σύζυγος: Μάρθα Καβαλ. Δημητρίου Γρηγοράκη

Αλέξανδρος Γαλ. Κ. α’ σύζυγος: Αικατερίνη Κωνσταντίνου Μαυρομιχάλη


“
“
β’
“     : Ευθυμία Γεωργίου Περρωτή

Γαλάνης Κ. σύζυγος: Κόρη Δημητρίου Κιτρινιάρη

Γιαννάκης Παν. Κ. σύζυγος: ΠεντζεχρούλαΤζαν. Κουτήφαρη

Θεοδωράκης Παν. Κ. σύζυγος: αδελφή Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη 

Κουτήφαρης:

Αντωνίτσα Τζαν. Κ. σύζυγος: Παναγιώτη Μπουκουβαλέα-Τρουπάκη

Γεώργιος Δημ. Κ. σύζυγος: Κοκκώνα Γιάννη Σκαρπαλέζου

Δημήτριος Τζαν. Κ. σύζυγος: Ζαχαρίτσα Παν. Αλούπη

Πεντζεχρούλα Τζαν. Κ. σύζυγος: Γιαννάκη Παν. Κουμουνδουράκη

Στασινή Δημ. Κ. σύζυγος: Νικόλαο Παν./Πιέρ. Καπετανάκη

Τζανέτος (κυρ) Κ. σύζυγος: Ευγενικούλα Λιανουράκη

Μαυρομιχάλης:

Αναστάσης Πετρ. Μ. σύζυγος: Μπενακίτσα

Αντώνιος Πιερ. Μ. σύζυγος: Παγωνίτσα

Γεώργιος Πετρ. Μ. σύζυγος: Φωτεινή Νοταρά

Ιωάννης Πετρ. Μ. μνηστή: Κόρη Γεωργίου Αντων. Γρηγοράκη

Κυριακούλης Πιερ. Μ. σύζυγος: Κόρη Τζανέτμπεη Γρηγοράκη

Κωνσταντίνος Πιερ. Μ. σύζυγος: το γένος Δικαίου

Μαρία κόρη Πετρόμπεη α’ σύζυγος: Αθανασούλης Νικ. Καπετανάκης


“
“
“     β’      “       : Λυκούργος Κρεστενίτης

Πετρόμπεης Μ. σύζυγος: Δημητρακαρίτσα από Μαλερι

Ο  ΚΑΚΑΒΟΥΛΗΣ  -  H  ΚΑΚΑΒΟΥΛΙΑ

Ο κάτοικος της Αποσκιερής ή Αποσκιαδερής Μάνης που ζούσε νοτιότερα του Οιτύλου είχε το παρωνύμιο "ο Κακαβούλης, τα Κακαβούλια, οι Κακαβούληδες" και η περιοχή στην οποία κακοικούσε ονομαζόταν "η Κακαβουλία". Συνήθως είχε σκωπτικό χαρακτήρα και κατά το Σ. Κουγέα: "χλευαστικώς προσονομάζονται", αλλά μερικές φορές απαντάται και σε επίσημα έγγραφα Π.χ. "Οι της Κακαβουλίας κάτοικοι της επαρχίας Μαΐνης" στις 26 Μαΐου 1831 υπέγραψαν αναφορά προς την Κυβέρνηση Καποδίστρια, καταφερόμενοι εναντίον της οικογενείας Μαυρομιχάλη και των στασιαστικών κινημάτων της. Η αναφορά αυτή δημοσιεύτηκε στη "Γενική Εφημερίδα Ελλάδος", αριθ. φ. 48, της 27 Ιουνίου 1831, σ. 278. 

Ως προς την ετυμολογία της λέξης "Κακαβούλης" υπάρχουν πολλές ερμηνείες (εκδοχές):

α) Από τα Κακοβούνια, όπως ονομάζονται οι προς το Ταίναρο παραφυάδες του Ταϋγέτου, οι κάτοικοι ονομάστηκαν Κακοβουνιώτες ή Κακαβούλια. Την άποψη αυτή διατύπωσαν ο Cl.Rulhiere, Ηistoire de l' Anarchie de Pologne et du démembrement de cette Republique, Paris 1807, tome III, p. 338, o F.C.O.L.Pouqueville, Ταξίδι στο Μοριά, Έκδ. Αφών Τολίδη, Αθήνα 1980, σ. 199 (παραδέχεται ότι προέρχεται από την κακή βούληση ή από τα Κακοβούνια), o H.Post, A visit to Greece and Constantinople in the year 1827-8, N.Y. 1830, p. 101 και o E.Yemeniz. Scenes et recits des guerres d' independance Grece, Revue de deux Mondes 60(1869)311-2. 

β) Από την κακή βούληση, ο κακά βουλόμενος άνθρωπος ονομάστηκε Κακαβούλης. Η άποψη αυτή υποστηρίχθηκε από το W.Leake, Travels in Morea, London 1830, Vol. I, p. 260, το G.Finley, Ιστορία της Τουρκοκρατίας και Ενετοκρατίας, Έκδ. Αφών Τολίδη, σ. 154 και πρόσφατα από τον Α.Κουτσιλιέρη, Kακαβούλια - Κακαβούληδες, Ονόματα, 8(1988)280.

γ) Aπό τη Σοφ.Καπετανάκη, Πληροφορίες για τη Μάνη και τους Μανιάτες από τον Cl.Rulhiere, Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)203, τέθηκε το ερώτημα αν το Κακαβούλης μπορεί να σχετίζεται με το όνομα "Κάκαβος", που αναφέρεται από τους Stefanopoli, Ταξίδι, έκδ. Αφών Τολίδη, Αθήνα 1974, σ. 164, ότι ήταν γραμμένο σε μια επιγραφή στο Ακροταίναρο. Πιθανώς το Κάκαβος να σχετίζεται με τον Κάβο Γκρόσσο (Μεγάλος Κάβος). Σε επιστολή του Αρχιεπισκόπου Μάνης Νεοφύτου προς το Βασιλέα της Ισπανίας το 1612, σημειώνεται: "...να ευρίσκεται η αρμάδα κάτεργα 70 και περτόνια 10, να πιάσουν προς τον Κάκαβον, στον κάβον Μάνης Πορτολόγκο, ο δε Θεός της ειρήνης έστω με το κράτος της μεγάλης σου βασιλείας...". Μ.Λάσκαρη, Εκκλήσεις του Επισκόπου Μάνης Νεοφύτου προς τους Ισπανούς (1612-1613) δια την απελευθέρωσιν της Πελοποννήσου, Ελληνικά 15(1957)308.

δ) Περισσότερο διαδεδομένη είναι η άποψη του Σ.Κουγέα, Ελληνικά 8(1935)155 και Νικήτα Νηφάκη: Μανιάτικα Ιστορικά στιχουργήματα, Αθήναι 1966, σ. 54-5, ότι προέρχεται από τα μικρά κακκάβια, τα κακκαβούλια, δηλαδή χάλκινες μαγειρικές χύτρες, με τις οποίες οι κάτοικοι της Μέσα Μάνης προστάτευαν τα κεφάλια τους, όταν ως πειρατές προσέβαλαν πλοία.

Ο Σ.Κουγέας, Ελληνικά 8(1935)155, θεωρεί ότι η Κακαβουλία εκτείνεται στους πρώην δήμους Μέσσης και Λάγιας. Ο Α.Κουτσιλιέρης, Κακαβούλια - Κακαβούληδες, Ονόματα 12(1988)280, εξαιρεί τη Λάγια και επικαλείται το Νικήτα Νηφάκη, (Σ.Κουγέα, Νικήτα Νηφάκη, ό.π., σσ. 36 και 42) ο οποίος την μεν Λάγια αναφέρει στην Κάτω Μάνη, στιχ. 33-4, ενώ στους στίχους 193-194 και 199-200 γράφει:

Με λύπην άκραν στην ψυχήν και στην καρδιάν δειλίαν (193)

πηγαίνω στα Θεούρια και στην Κακαβουλίαν.... (194)

Η πρώτη είν' η Τσίμοβα, καλή χώρα, μεγάλη (199)

έχει και καπετάνιον ένα Μαυρομιχάλη.  (200)

O Φ. Κ. Ο. Λ. Πουκεβίλ, Ταξίδι στο Μοριά, Έκδ. Αφών Τολίδη, Αθήνα 1980, σ. 199, αναφερόμενος στην Τσίμοβα (Αρεόπολη) γράφει: "Από κει και πέρα αρχίζει η περιοχή των Κοκοβουνιωτών ή Κακοβουλιωτών...". Ο ίδιος στη σ. 202, γράφει: "Μου μένει ακόμη να μιλήσω για μιαν αδάμαστη φυλή που κατοικεί στη δυτική εσχατιά ως το ακρωτήριο Ταίναρο, και που είναι γνωστή με το όνομα Κακοβουνιώτες ή Κακοβουλιώτες".

Ο Γ.Φίνλεϋ, Ιστορία Τουρκοκρατίας και Ενετοκρατίας στην Ελλάδα, σ. 154, γράφει για την Κακαβουλία: "Αρχίζει από την Τσίμοβα και ονομάζεται από τους βορεινότερους Μανιάτες, όπως και από τους άλλους Έλληνες - με βάση τα φερσίματα των κατοίκων του - Κακαβούλια, δηλαδή χώρα των κακών σκοπών". 

Ο W.M.Leake, Τravels in Morea, London 1830, Vol. I, σ. 262-3, Γράφει για τη Μέσα Μάνη: "..Αυτή η περιοχή της Μάνης έχει περίπου 35 χωριά από τα οποία η Τσίμοβα στο βόρειο άκρο είναι το μεγαλύτερο. Παρ' όλο που οι κάτοικοί του μαζί με αυτούς των πέντε πιο κοντινών χωριών επιθυμούν να θεωρούνται χώρια από τους υπόλοιπους της Μέσα Μάνης, την οποία σχηματίζει ιδιαίτερα η Κακαβουλία or land of Evil Counsel".

Ο Σ.Κουγέας, Ν. Νηφάκη κλπ., ό.π., σ. 55, αναφέρει: "Περί των πειρατών τούτων η λαϊκή παράδοσις λέγει, ότι, δια να προστατεύσουν την κεφαλήν των από τα κτυπήματα, τα οποία κατέφερον εναντίον των τα από του καταστρώματος αμυνόμενα πληρώματα των προσβαλλομένων πλοίων  κατά την στιγμήν της προσεγγίσεως, εσκέπαζαν αυτήν με κακκαβούλια (=μικρά κακκάβια), ήτοι μικράς εκ χαλκού μαγειρικάς χύτρας...".

Η άποψη αυτή του Σ. Κουγέα, όπως διατυπώνεται, δεν φαίνεται πειστική. Είναι απίθανος ο ισχυρισμός του ότι οι Μανιάτες στις πειρατικές τους καταδρομές χρησιμοποιούσαν χάλκινες χύτρες για την προστασία της κεφαλής τους από τα κτυπήματα των αμυνομένων. Μία μαγειρική χύτρα δεν θα μπορούσε να στερεώνεται στο κεφάλι του πειρατή και θα έπρεπε ο επιτιθέμενος τη στιγμή της δράσης του να τη συγκρατεί με το ένα χέρι του.

Εκείνο που προφανώς συνέβαινε, ήταν ότι οι Κακαβούληδες φορούσαν κράνη για να προστατεύουν το κεφάλι τους. Ενίοτε αυτά τα χρησιμοποιούσαν και ως μαγειρικές χύτρες ή ως ποτήρια, τα οποία πιθανώς οι ίδιοι ή οι γείτονές τους να τα ονόμασαν "κακαβούλια". Η χρήση των κράνων και ως μαγειρικών σκευών αναφέρεται σαφώς από τους ξένους συγγραφείς και είναι απορίας άξιο πως ερμηνεύτηκε αντιστρόφως από το Σ. Κουγέα, ο οποίος θέλει τα μαγειρικά σκεύη να χρησιμοποιούνται ως κράνη.

Μια πρώτη πληροφορία για τους Μανιάτες έχουμε από τον Βενετό Fabiano Barbo, ο οποίος επισκέφθηκε τη Μάνη το 1571. Οι Μανιάτες που αρχικά συνάντησε ήταν οπλισμένοι "διά σπάθης, τόξου και ασπίδος". Κ.Ντόκου, Επαναστατικαί κινήσεις εις Μάνης, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)256. Στη σ. 257 αναφέρεται ότι Μανιάτες με τόξα και Βενετοί με αρκεβούζια επιδόθηκαν στη σκοποβολή. Στη σ. 258 αναφέρει ότι "συνοδευόμενοι υπό πολλών τοξοτών του χωρίου" Κοίτα πήγαν να επισκευθούν το "Παλιόκαστρο", προφανώς το Φράγκικο κάστρο της Μάνης. Στην ίδια σελίδα αναφέρεται ότι στη Νόμια ήρθαν οι γέροντες συνοδευόμενοι υπό "ενόπλων ανδρών, οι οποίοι κατά το πλείστον έφερον σπάθην τόξον και ασπίδα". Ό.π., σ. 264, αναφέρεται ότι οι Βενετοί απεφάσισαν να χορηγήσουν στους Μανιάτες "...διακόσια αρκεβούζια, διακόσια κράνη, τριακοσίας σπάθας, τριακοσίας ασπίδας, διακοσίας λόγχας και διακοσίους θώρακας...". Κράνη αναφέρονται για πρώτη φορά να παραχωρούνται από τους Βενετούς. Ήταν εποχή που οι Μανιάτες δεν είχαν ακόμη αρκεβούζια ή άλλα πυροβόλα όπλα. Στη συνέχεια η χρήση των αρκεβουζίων άρχισε να γενικεύεται, ώστε το 1612 το 80-85% των Μανιατών ήταν οπλισμένοι με αρκεβούζια και ξιφοδρέπανα, ενώ οι υπόλοιποι διατηρούσαν ακόμη το τόξο. Κ.Μέρτζιου, Η Μάνη στα αρχεία της Βενετίας, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)93

Το 1612 ο Αντώνιος Τσιβράν ανέφερε στο Δόγη ότι υπήρχαν 6.000 Μανιάτες οπλοφόροι, από τους οποίους οι 5.000 είχαν αρκεβούζια και ξιφοδρέπανα και οι υπόλοιποι 1.000 ήταν τοξότες. Κ.Μέρτζιου, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)93. Το 1615 ο Ισπανικός στόλος βομβάρδισε τους Τούρκους που είχαν εισχωρήσει μέχρι το Πραστίο και άφησε στους Μανιάτες 300 αρκιμπούτζια, ό.π., σ. 113.  

Από το De La Guilletier, La Lacedemonie ancienne et Modern, σ. 56, πληροφορούμεθα για τους Μανιάτες: "...στο κεφάλι είχαν μια σιδερένια σκούφια ή ένα καζανάκι, για να προφυλάγονται από σπαθιές...". Αναφέρεται από Δ.Δημητράκο, Οι Νυκλιάνοι, σ. 108, ο οποίος συμφωνεί και υπερθεματίζει την άποψη του Σ. Κουγέα. Προσθέτει ακόμη ότι: "Θυμώμαστε ακόμη περιπτώσεις πολέμων από τους πύργους όπου οι πολεμιστές, που χτυπούσαν από τους δρόμους και τις αυλές τα σπίτια των αντιπάλων, έρριχναν στο κεφάλι τους ένα τσουβάλι, σε σχήμα κουκούλας και σ' αυτό εφάρμοζαν μια πινιάτα ή ένα πινιάτι για να προφυλάγωνται από πετριές και τουφεκιές...οι Μεσομανιάτες λέγονται και χαλκοσκούφηδες και αυτό το παρατσούκλι είναι πολύ γνωστό στη Μέσα Μάνη".

Το 1691 στην έκθεση του Βενετού Μικιέλ αναφέρεται για τους Μανιάτες: "ενδεικτικό του ορμητικού τους πνεύματος είναι ότι περπατούν πάντα οπλισμένοι με σπαθί και ένα σιδερένιο κράνος στο κεφάλι". Αγ.Τσελίκα, Πελοποννησιακά 17(1989)150. Την έκθεση Μικιέλ είχε δημοσιεύσει στην Ιταλική γλώσσα και ο Σ.Λάμπρος, Ιστορικά Μελετήματα, σ. 207, όπου αναφέρεται για τους Μανιάτες: "e con celata di ferro in testa" (και με κράνος σιδερένιο στο κεφάλι).

Σε βιβλιοκρισία του Σ.Λάμπρου, Ν. Ελληνομνήμων 11(1914)207 αναφέρεται απόσπασμα από το βιβλίο του Niculai Jorga, Cronica expeditiei in Μoreea 1715 atribuita lui Constantin Diichiti, Βουκουρέστιον 1913, σ. 118, όπου στην παράγραφο 126 περί ενδυμασίας των Μανιατών αναφέρεται: "...καλύπτουσι δε την κεφαλήν δια κράνους σιδηρού, όπερ μεταχειρίζονται συγχρόνως ως κάλυμμα της κεφαλής, ως λέβητα και ως ποτήριον, επειδή βράζουσιν εντός του κράνους φασιόλους, κρέας και παν ό,τι δύνανται, και ποτίζονται εξ αυτού. Άλλοι δε, καθ' α οι λοιποί Μωραΐται, φέρουσιν επί της κεφαλής κάλυμμα εκ πιλήματος όμοιον προς το πώμα των χυτρών το απολήγον εις λοφιάν αλλ' άνευ της λαβής, και μεταχειρίζονται σειράδια (κορδόνια), όπως στερεώσωσιν αυτό όπισθεν της κεφαλής, επειδή φέρουσιν αυτό μετά της λοφιάς προς τα εμπρός, όπερ είναι γελοίον".

Ο Άγγλος περιηγητής John Montague Earl of Sandwich ταξίδεψε το 1738 στη Μεσόγειο και έγραψε ότι οι Μανιάτες δεν κυκλοφορούν ποτέ ξαρμάτωτοι και φορούν πάντοτε κράνος, "για να προστατεύουν το κεφάλι τους από τα βόλια και για να γλυτώνουν από τη ζέστη". Κ.Σιμόπουλου, Ξένοι ταξιδιώτες στην Ελλάδα 1700-1800, τόμ. Β', σ. 183.

Από το Λαγιάτη ιατρό Παπαδάκη βλέπουμε ότι θεράπευσε πολλά τραύματα της κεφαλής από πέτρα. Από αυτό συμπεραίνουμε ότι ήταν χρήσιμα τα κράνη για την προστασία της κεφαλής. Δ.Δημητράκου, ό.π., σ. 199.

Ο F.C.O.L.Pouqueville, Ταξίδι στην Ελλάδα, Έκδοση Αφών Τολίδη, Πελοπόννησος, τόμ. V, σ. 365 (στη Γαλλική έκδοση σ. 569), αναφέρεται σε υπόμνημα προς το Γάλλο πρόξενο στη Ζάκυνθο και στην 22η ερώτησή του: "Μήπως υπάρχουν Μανιάτες που διατηρούν ακόμη τη συνήθεια να φορούν μεταλλικά σκουφιά (κράνη);" δίνεται η απάντηση από τον Τζανέτμπεη Κουτήφαρη: "Όσοι Μανιάτες ζουν στον Κάβο Γκρόσσο φορούν σιδερένια σκουφιά...(bonnets de fer)". Ο ίδιος συγγραφέας στη σ. 396 (στη Γαλλική  έκδοση σ. 601) γράφει: "Λέγεται ότι πολλοί απ' αυτούς τους ορεσίβιους διατηρούν ακόμη ως κάλυμμα του κεφαλιού ένα είδος κράνους ή ατσάλινου σκούφου (une espése de casque ou de calotte de fer), που ταυτόχρονα τους χρησιμεύει και ως χύτρα για να μαγειρεύουν το φαγητό τους".

Σε επιστολή της 12 Αυγούστου 1824 του Γιωργάκη Π. Μαυρομιχάλη από τον Καρβαλά προς τον Καπετάν Γιωργάκη Αντωνάκο-Γρηγοράκη αναφέρεται: "...χθες προς το εσπέρας έφθασα ενταύθα μετά τινας στρατιώτας περιμένων έως αύριον άλλους εκατόν σιδεροσκούφηδες...". Α.Δασκαλάκη, Αρχείον Τζωρτζάκη-Γρηγοράκη, σ. 173.

ΟΙ ΣΧΕΣΕΙΣ  ΤΩΝ  ΜΑΝΙΑΤΩΝ 

ΜΕ  ΤΟΥΣ  ΤΟΥΡΚΟΒΑΡΔΟΥΝΙΩΤΕΣ

Η Βαρδούνια
, ή για την ακρίβεια η χώρα στην οποία εγκαταστάθηκαν το 1715 οι Τουρκοβαρδουνιώτες, ήταν μια περιοχή που εκτεινόταν στις ανατολικές πλαγιές του Ταϋγέτου. Δυτικά συνόρευε με την περιοχή της Ζαρνάτας, της Ανδρούβιστας και του Ζυγού, δηλαδή με την Έξω Μάνη, ανατολικά δε με τον ποταμό Ευρώτα. Στο βορρά συνόρευε με το Μυστρά και νότια συμπεριλάμβανε και την επαρχία του Πασσαβά, το κάστρο του οποίου δεν πρέπει να είχε εκείνα τα χρόνια τουρκική φρουρά. Φαίνεται ότι η χώρα τους άγγιζε τα βόρεια σύνορα της Μάνης, τα οποία παλαιότερα έφθαναν μέχρι το Σκουτάρι. Τελικά όμως οι Τουρκοβαρδουνιώτες απωθήθηκαν βόρεια του ποταμού Βαρδούνια και συγχρόνως τα βορειο-ανατολικά σύνορα της Μάνης επεκτάθηκαν προς βορρά.

Εξετάζοντας το χώρο στον οποίο ο Δαμάδ Αλή πασάς εγκατέστησε το 1715 τους Τουρκοβαρδουνιώτες, δηλαδή τις περιοχές Βαρδούνιας και Πασσαβά, μπορούμε να σημειώσουμε μερικούς σταθμούς. Στα Βυζαντικά χρόνια μετά την κατάληψη του Μοριά από τους Φράγκους στραυροφόρους, στις αρχές του 13ου αιώνα, χτiστηκε το κάστρο του Πασσαβά από το βαρώνο Ζαν ντε Νεϊγύ-Neuilly. Μετά από μερικά χρόνια παραδόθηκε στους Βυζαντινούς για να ελευθερωθεί ο Βιλλαρδουΐνος από την αιχμαλωσία του στη μάχη της Πελαγονίας (κοντά στο Μοναστήρι – Βιτώλια των Σκοπίων). Για το κάστρο της Βαρδούνιας δεν έχουμε ασφαλείς πληροφορίες για το χρόνο οικοδόμησής του, φαίνεται όμως ότι είναι από τους Βυζαντινούς χρόνους.


Με την τουρκική κατάκτηση του 1460 παραχωρήθηκαν από το Δημήτριο Παλαιολόγο στο Μωάμεθ Β’ τον πορθητή οι κτήσεις του στη ΝΑ Πελοπόννησο. Αυτές χωρίζονταν από τις κτήσεις του Θωμά Παλαιολόγου με μια νοητή ευθεία γραμμή από την Καλαμάτα που έφθανε ως την Κόρινθο. Δεν γνωρίζουμε αν εγκαταστάθηκαν τότε Τούρκοι στα κάστρα του Πασσαβά, της Βαρδούνιας και νοτιότερα στο κάστρο της Κολοκυθιάς (Λουκάδικα), αλλά μετά από τρία μόνο χρόνια ακολούθησε ο τουρκο-βενετικός πόλεμος 1463-1479 στη διάρκεια του οποίου οι περιοχές τους βρίσκονταν υπό βενετική κυριαρχία. Να σημειωθεί ότι στους καταλόγους των φρουρίων του Μοριά δεν αναφέρεται το κάστρο του Πασσαβά, αλλά στην περιοχή αναγράφεται το κάστρο του Σιδηροκάστρου, που πιθανώς με το όνομα αυτό ή κάποιο άλλο εννοείται το κάστρο του Πασσαβά.


Οι πληροφορίες μας για την πρώτη τουρκοκρατία είναι περιορισμένες. Οι Τούρκοι εγκαταστάθηκαν στις περιοχές των κάστρων της Βαρδούνιας και του Πασσαβά. Τα βορειοανατολικά σύνορα της Μάνης περιλάμβαναν τις επαρχίες Φωκά και Τρυγονά με τα χωριά Βαχός, Παλαιά Καρυούπολη, Τσεροβά, Παρασυρός και Σκουτάρι. Στην περιοχή του κάστρου του Πασσαβά και γενικότερα του Μαλεβρίου κατά την πρώτη τουρκοκρατία δεν αναφέρονται χωριά. Αντίθετα στην περιοχή του κάστρου της Βαρδούνιας
 σημειώνονται τα χωριά: Μαλτσίνα, Άγιος Νικόλαος, Άρνα, Πρίτζα,  Άνω και Κάτω Λιαντίνα, Κουμουστά, Κουρτζούνα, Βλαχοσωτήρα και Σωτήρα των Αλβανών.


Το 1569-71 έγινε πόλεμος μεταξύ Τουρκίας και Βενετίας
 που είχε σαν αποτέλεσμα την κατάληψη της Κύπρου από την Τουρκία (πτώση της Λευκωσίας 23 Σεπτεμβρίου 1570) και τη ναυμαχία της Ναυπάκτου (1571). Εκείνο τον καιρό οι Βενετοί με τον Προβλεπτή τους στα Κύθηρα Malipiero είχαν ξεσηκώσει όλη τη Μάνη σε επανάσταση και ο εκεί Βενετός απεσταλμένος Barbo έγραψε για τους Μανιάτες: ‘’...Εισέβαλαν εις τον Μορέαν επιφέροντες βλάβην και μεγάλας καταστροφάς εις τους εχθρούς, προξενούντες ζημίας εις το φρούριον του Σιδηροκάστρου, αποκλείοντες το φρούριον της Μπαρδούνιας, πυρπολούντες τις οικίες των Τούρκων εις την Καλαμάτα και εξικνούμενοι μέχρι Μυστρά...’’. (Από την έλλειψη του ονόματος του κάστρου του Πασσαβά δημιουργείται η υποψία ότι μπορεί το όνομα του Σιδηροκάστρου να αναφέρεται στο κάστρο του Πασσαβά. Φαίνεται ότι στο χωριό Σιδηρόκαστρο του Μαλεβρίου δεν θα υπήρχε κάστρο). 


Το 1611 αναφέρεται κατάληψη του κάστρου του Πασσαβά
 από τους ιππότες της Μάλτας.


Το 1614 αναφέρεται ότι
: ‘’...Ικανός αριθμός Μανιατών επετέθη κατά της κώμης του Πασσαβά, όπου διέμενε ένας Σαντζάκης με αρκετούς Τούρκους. Γενομένης συμπλοκής ενικήθησαν οι Τούρκοι και έπεσε αιχμάλωτος εις χείρας των Μανιατών ο Σαντζάκης και άλλοι Τούρκοι. ‘’.

Το 1655, κατά τη διάρκεια του τουρκο-βενετικού πολέμου 1645-1669, οι Τούρκοι απομάκρυναν τα γυναικόπαιδα και τα πράγματά τους από την περιοχή του Πασσαβά
 και της Βαρδούνιας. Μεταφέρθηκαν για μεγαλύτερη ασφάλεια στο Μυστρά και προστίθεται: ‘’...δεν κατοικούν πλέον εις τα μέρη εκείνα λόγω του φόβου που έχουν ...’’.

Το 1669 οι Τούρκοι ολοκλήρωσαν την κατάληψη της Κρήτης με την πτώση του Χάνδακα (Ηρακλείου). Τον επόμενο χρόνο, 1670, εξεστράτευσαν με ισχυρές δυνάμεις εναντίον της Μάνης και εκτός από τα κάστρα του Πασσαβά και της Βαρδούνιας που κατείχαν, έχτισαν με ανοχή των κατοίκων τα κάστρα της Κελεφάς και της Ζαρνάτας
 για να περιορίζουν τους Μανιάτες. Ήταν οι παραχωρήσεις που έγιναν με πρωτοβουλία του Λιμπεράκη Γερακάρη, προκειμένου να αποφύγει μια πιθανή ολοκληρωτική καταστροφή της Μάνης, την οποία θα επεδίωκαν οι πανίσχυροι τότε Τούρκοι.

Το 1670, όταν οι Τούρκοι έκαναν την εκστρατεία εναντίον της Μάνης, συγκεντρώθηκε στρατός στο Μυστρά, όπου αναφέρονται σώματα από τα Βαρδούνια
 και τον Πασσαβά. Επομένως τα κάστρα αυτά εκείνο τον καιρό είχαν τουρκικές φρουρές.

Το 1675 οι Τούρκοι διατηρούσαν φρουρές στα κάστρα της Ζαρνάτας, της Κελεφάς και του Πασσαβά
.

Το 1685 οι Μανιάτες με τη βοήθεια των Βενετών ανάγκασαν με πολιορκία τα κάστρα της Ζαρνάτας και της Κελεφάς να ζητήσουν να παραδοθούν στον ίδιο το Μοροζίνη. Το κάστρο του Πασσαβά πολιορκήθηκε από τον Πέτρο Γιατρό στον οποίο και παραδόθηκε η τουρκική φρουρά. Ακόμη έχουμε την πληροφορία από τον Π. Χιώτη
 ότι: ‘’...και το μεν φρούριον Πασσαβά αφοπλισθέν εκρημνίσθη...’’.

Οι Βενετοί απάλλαξαν τον τόπο από τους τουρκικούς πληθυσμούς του Μοριά και φυσικά δεν έμειναν Τούρκοι στην περιοχή του Πασσαβά και της Βαρδούνιας. Στη συνέχεια ανανεώθηκαν οι κάτοικοι με την εγκατάσταση και άλλων Ελλήνων, κυρίως από τη Μέσα Μάνη η οποία ασφυκτιούσε από υπερπληθυσμό..

Με τη νέα κατάκτηση από τους Βενετούς έγινε καταγραφή του τόπου και σε μια έκθεση του Βενετού καταστιχαδόρου Μαρίνου Μικιέλ
 από το 1691 αναφέρεται ότι το εδαφος του Πασσαβά έχει μικρές και καρποφόρες πεδιάδες, ενώ της Βαρδούνιας είναι ορεινό με βελανιδιές και εύφορους λόφους, αλλά δεν είναι όλοι καλλιεργημένοι. Η Βαρδούνια διασχίζεται από τον ποταμό Βαρδούνια-Σμήνο και οι κάτοικοί της ήταν λίγοι, αλλά και ο Πασσαβάς ‘’ολοκληρωτικά σε ερείπια’’.


Με τη Βενετική κατάκτηση άρχισε η ενοικίαση σε Μανιάτες
 των κτημάτων που ανήκαν στους Τούρκους, τα οποία τελικά παραχωρήθηκαν στους καλλιεργητές τους, που επιβαρύνονταν μόνο με τη συνήθη φορολογία. 


Οι Τουρκοβαρδουνιώτες
 δεν υπήρξαν γηγενείς κάτοικοι της περιοχής της Βαρδούνιας. Η παρουσία τους αρχίζει από το 1715, όταν οι Τούρκοι έξωσαν από το Μοριά την ψυχορραγούσα Δημοκρατία της Βενετίας. Τότε ο Δαμάδ Αλή πασάς, ο Μέγας Βεζύρης (πρωθυπουργός) και σερασκέρης (στρατάρχης) του τουρκικού στρατού, τοποθέτησε στα τουρκικά κτήματα της περιοχής της Βαρδούνιας και του Πασσαβά, κοντά στους γηγενείς Έλληνες κατοίκους μια ομάδα Αλβανών, μουσουλμάνων το θρήσκευμα, των οποίων ο τόπος της προηγούμενης διαμονής είναι άγνωστος. Η εγκατάστασή τους στόχευε να περιορίζουν τις ληστρικές επιδρομές των Μανιατών στη Λακωνία. Αποδείχθηκαν όμως αυτοί περισσότερο απαιτητικοί από τους Μανιάτες στην αρπακτικότητα. 

Οι πληροφορίες μας για την οργάνωση και τη διοίκηση των Τουρκοβαρδουνιωτών είναι περιορισμένες. Σε κάθε χωριό υπήρχε ένας αγάς, ο οποίος διοικούσε και αστυνόμευε τον τόπο του. Κατοικούσε σε οχυρό πύργο, που για τα δεδομένα της εποχής ήταν απόρθητος. Οι αγάδες αναγνώριζαν έναν από αυτούς σαν αρχηγό, ο οποίος τους εκπροσωπούσε ενώπιον των τουρκικών αρχών και δίπλα στο όνομά του πρόσθετε το ‘’Βαρδούνια’’, π.χ. Μουσάγας Βαρδούνιας. Γενικά οι Τουρκοβαρδουνιώτες ήταν ανυπότακτοι, αυτοδιοίκητοι και καλά εξασκημένοι στα όπλα, ώστε πολλές φορές αποτέλεσαν πρόβλημα για την τουρκική διοίκηση. Ήταν Μουσουλμάνοι το θρήσκευμα, αλλά δεν είχαν τζαμιά και ιμάμηδες. Ο εξισλαμισμός τους φαίνεται ότι ήταν πρόσφατος και μάλλον επιπόλαιος, διότι μερικοί είχαν διπλά ονόματα, ένα χριστιανικό και ένα μουσουλμανικό, δηλαδή Αχμέτ και Γιάννης. Άλλοι ορκίζονταν στο όνομα του Χριστού και της Παναγίας και άλλοι βάφτιζαν παιδά Μανιατών, που ακολουθούσαν τη χριστιανική πίστη.

Στους Τουρκοβαρδουνιώτες προσχώρισαν μερικοί Μανιάτες απόβλητοι από τις τοπικές τους κοινωνίες, οι οποίοι εξισλαμίστηκαν και ήταν γνωστοί ως Τζερεμέδες. Ακόμη όταν το 1779 ο Χασάν πασάς εξόντωσε τους Αλβανούς που καταδυνάστευαν το Μοριά, μερικοί από αυτούς βρήκαν άσυλο στα Βαρδουνοχώρια και ήταν γνωστοί ως Μπεκιάρηδες.


Οι Έλληνες κάτοικοι των επαρχιών Βαρδούνιας και Πασσαβά βρέθηκαν κάτω από στυγνούς δυνάστες. Οι Τουρκοβαρδουνιώτες απολάμβαναν από τους Τούρκους την αυτοδιοίκησή τους, αλλά οι Έλληνες της περιοχής δεν είχαν δικαίωμα εκπροσώπησής τους στη διοίκηση και είχαν μεταχείριση σκλάβων.Ο Γ. Νικολάου
 δημοσίευσε έγγραφα τα οποία μας δίνουν εκτενείς περιγραφές των δεινών συνθηκών που διαβίωναν οι Έλληνες κάτοικοι της Βαρδούνιας κάτω από τη διοίκηση και εκμετάλλευση των μουσουλμάνων Αλβανών. 

.
Οι Τουρκοβαρδουνιώτες ανάγκασαν με τη βία μέρος των γηγενών να εγκαταλείψουν μεμονωμένα ή ομαδικά τα πατρογονικά τους κτήματα, όπως π.χ. οι κάτοικοι της Πετρίνας ή των χωριών της Δώθε Ρίζας (Σελεγούδι, Άγιος Νικόλαος, Μαλτσίνα, Κόκκινα Λουριά και Αρχοντικό) οι οποίοι αναζήτησαν άσυλο στη Μάνη ή στα νησιά του Αιγαίου πελάγους. Οι αποβληθέντες όμως κάτοικοι της Δώθε Ρίζας με τη βοήθεια των Μανιατών και με την ισχύ των όπλων τους, σε χρόνο μη καθοριζόμενο, πήραν πίσω τον τόπο τους και ο ποταμός Βαρδούνιας έγινε το νέο σύνορο ανάμεσα στους δύο λαούς, με την εξαίρεση ότι το κάστρο της Βαρδούνιας που ήταν νότια του ποταμού Βαρδούνια το κατείχαν οι Τουρκοβαρδουνιώτες μέχρι το 1821.


Γείτονες των Τουρκοβαρδουνιωτών υπήρξαν οι Μανιάτες και οι δύο αποτελούσαν λαούς πολεμικούς, ήταν ανυπότακτοι και αυτοδιοίκητοι και αλληλοϋποβλέπονταν. Δεν τους χώριζαν μόνο οι κορυφές του Ταϋγέτου, αλλά περισσότερο η θρησκεία και ακόμη οι εκατέροθεν εδαφικές διεκδικήσεις. Επί πλέον οι Τουρκοβαρδουνιώτες, όσες φορές βάδιζαν μαζί με τους Τούρκους εναντίον της Μάνης, δημιουργούσαν εχθρούς με τις ακρότητές τους. Αλλά το 1770, με τα Ορλωφικά, που εισέβαλαν οι Μανιάτες στα Βαρδουνοχώρια και κατόπιν στο Μυστρά, δεν έκαναν λιγότερα σε βάρος τους. 

Γενικά όταν οι Τούρκοι ήθελαν να εισβάλλουν στη Μάνη χρησιμοποιούσαν τους Τουρκοβαρδουνιώτες σαν εμπροσθοφυλακή. Από την άλλη μεριά όταν οι Τουρκοβαρδουνιώτες δεν συμμορφώνονταν με τις υποδείξεις της Τριπολιτσάς, οι Τούρκοι στις περιπτώσεις αυτές χρησιμοποιούσαν τους Μανιάτες για να επιβληθούν στους Τουρκοβαρδουνιώτες.

Τα σύνορα της χώρας των Τουρκοβαρδουνιωτών
 με τη Μάνη δεν έμειναν σταθερά στην πορεία του χρόνου. Στην περιοχή του Πασσαβά είχαν εγκατασταθεί στη έναρξη της β’ τουρκοκρατίας οι Τουρκαλβανοί Καραμαναίοι (οικ. Καραμάνη). Αλλά γύρω στα 1760 πιεζόμενοι από τους Μανιάτες, αναγκάστηκαν να μετοικήσουν στη Ρόζοβα (Λεμονιά), η οποία βρίσκεται βόρεια από τον ποταμό Βαρδούνια. Φαίνεται ότι στα χρόνια εκείνα και στα επόμενα υπήρξαν συγκρούσεις στην ανατολική Μάνη με αιτία τις συνοριακές διαφορές. Τα σύνορα της Μάνης από το Σκουτάρι μετατοπίστηκαν στον ποταμό Βαρδούνια.

Η εκδίωξη των Καραμαναίων από την περιοχή του Πασσαβά, όπως δηλώθηκε στα χρόνια του Καποδίστρια από τους κατοίκους της Ρόζοβας, έγινε το 1760. Δεν είναι όμως γνωστός ο χρόνος επανεγκατάστασης των κατοίκων της Δώθε Ρίζας στα χωριά τους. Πιθανώς να έγινε με τα Ορλωφικά ή προγενέστερα, επειδή η δεκαετία 1760-1770 για την ανατολική Μάνη υπήρξε ταραχώδης. 

Έχουμε την πληροφορία ότι το 1768 πρωτοστατούσε στις ταραχές της Ανατολικής Μάνης ο Κουτσογρηγόρης Γρηγοράκης
, θείος ή πάππος του Αντώνμπεη Γρηγοράκη, ο οποίος μαζί με τον Αθανάσιο Κουμουνδούρο από τη Ζαρνάτα είχαν δημιουργήσει σοβαρά προβλήματα στον τόπο. Η τουρκική κυβέρνηση απευθύνθηκε τότε στον Παναγιώτη Μπενάκη, του οποίου δεν είναι γνωστή η τότε ιδιότητά του, πιθανώς είχε κάποιο αξίωμα ανάλογο με του μπέη, δηλαδή ηγεμόνας της Μάνης. Αυτός με τη βοήθεια Καλαματιανών και Μανιατών κατανίκησε τον Κουτσογρηγόρη και κατέσφαξε αυτόν και τους συνεργάτες του, πλην του Αθανασίου Κουμουνδούρου ο οποίος διέφυγε στο κάστρο του, στη Ζαρνάτα. Εκεί όμως πολιορκήθηκε, αλλά κατόρθωσε μεταμφιεσμένος σε γυναίκα και βγήκε από το κάστρο του, το οποίο τού το κατέστρεψαν. Από εκεί πήγε στα Βαρδουνοχώρια και στρατολόγησε πενήντα πολεμιστές και απειλούσε τους Καλαματιανούς, επειδή είχαν σκοτώσει το συνεργάτη του, τον Κουτσογρηγόρη και του είχαν χαλάσει του ιδίου το κάστρο της Ζαρνάτας. Τελικά οι Τούρκοι τον αναγνώρισαν σαν καπετάνιο του Σταυροπηγίου ή Ζαρνάτας και ησύχασε.

Είναι γνωστό
 ότι οι κάτοικοι της Δώθε Ρίζας, δηλαδή των χωριών Σελεγούδι, Άγιος Νικόλαος, Μαλτσίνα, Κόκκινα Λουριά και Αρχοντικό επειδή είχαν πιεστεί πολύ από τους Τουρκοβαρδουνιώτες, είχαν μετοικήσει στη Μάνη και στα νησιά. Με τη βοήθεια των Μανιατών απώθησαν τους Τούρκους και γύρισαν στα χωριά τους, χωρίς όμως να πετύχουν να κυριεύσουν και το κάστρο της Βαρδούνιας, για το οποίο αγωνίζονταν μέχρι την επανάσταση του 1821. 


Οι κάτοικοι της Ρόζοβας ανέφεραν το 1828 στον Ιωάννη Καποδίστρια ότι στο χωριό τους εγκαταστάθηκαν το 1760 οι Καραμαναίοι, προερχόμενοι προφανώς από τον Πασσαβά. Δεν είναι γνωστό αν έφυγαν εκείνο το χρόνο όλοι οι Τουρκαλβανοί συγχρόνως ή σταδιακά. Έχει διατυπωθεί η άποψη ότι ο Πασσαβάς έπεσε στα χέρια των Μανιατών μετά τα Ορλωφικά, αλλά τα πράγματα είναι συγκεχυμένα και αμφισβητούμενες οι πληροφορίες του Ανώνυμου
 υμνογράγου του Τζανήμπεη Γρηγοράκη.. Δεν μπορούμε να γνωρίζουμε επακριβώς αν διαδραμάτισε κάποιο ρόλο η Καπετάνισσα
 του Σκουταρίου, δηλαδή η χήρα του Δημητράκη Γρηγοράκη και μητέρα του Τζανήμπεη Γρηγοράκη, την οποία ένα ανφιβόλου αξιοπιστίας υπόμνημα την παρουσίασε σαν χήρα Στεφανοπούλου
.

Στα Ορλωφικά, το 1770, από τον όρμο του Οιτύλου ξεκίνησε η Ανατολική Λεγεώνα των Μανιατών με το λοχαγό Μπάρκωφ και τον Αντώνιο Ψαρό, η οποία έφθασε αμαχητί στον Πασσαβά, όπου παρέμεινε τρεις ημέρες και αύξησε τη δύναμή της σε 1.200 άνδρες.. Δεν είναι γνωστό αν υπήρχαν εκεί Τούρκοι που έφυγαν αμαχητί ή είχαν ήδη εγκατασταθεί στην περιοχή εκείνη Μανιάτες. Από το ημερολόγιο του αγγλικής καταγωγής ναυάρχου του ρωσικού στόλου Σάμουελ Γκρέϋγκ
 πληροφορούμεθα τα ακόλουθα: ‘’...Στις 26 Φεβρουαρίου (1770) ο λαχαγός Μπάρκοβ επορεύθη κατ’ ευθείαν εις Μυστράν (αρχαίαν Σπάρτην). Μαθών καθ’ οδόν ότι εν τω μικρώ χωρίω Μπαρδάνι (προφανώς Μπαρδούνια), υπήρχε τουρκικόν σώμα 1.000 ανδρών, έσπευσε να επιπέση κατ’ αυτού εξ απτροόπτου. Αλλ’ ότε όμως περί το λυκαυγές προσήγγισεν εις το χωρίον, άπαντες οι Τούρκοι όσοι ηδυνήθησαν εξήλθον εις την πεδιάδα, οι δε εναπομείναντες έδραμον εις προϋπάντησιν αιτούντες έλεος...’’. Οι Βαρδουνιώτες κατέφυγαν στο Μυστρά και μερικοί προχώρησαν στην Τρίπολη και υπέστησαν στο δρόμο τα πάνδεινα από τους Έλληνες.


Μετά την αποτυχία της επανάστασης εκείνης και την απομάκρυνσιν των Ρώσων από το Μοριά, οι Τουρκοβαρδουνιώτες επανήλθαν στα Βαρδουνοχώρια και η συμπεριφορά τους προς τους Έλληνες ήταν ακόμη πιο στυγνή
. Εκείνα τα χρόνια έγιναν πολλές εισβολές των Τούρκων στη Μάνη στις οποίες πάντοτε συμμετείχαν και οι Τουρκοβαρδουνιώτες. Άλλωστε και αυτοί είχαν κακοπεράσει στο Μυστρά και θα είχαν θρηνήσει πολλά θύματα. 

Έκτοτε η συμπεριφορά των Τουρκοβαρδουνιωτών προς τους γηγενείς Έλληνες της Βαρδούνιας επιδεινώθηκε. Τους έπαιρναν τα κτήματα και μετά τους είχαν να τα δουλεύουν σαν σέμπροι, τους πίεζαν να αλλαξοπιστήσουν, κι ας μην είχαν ούτε τζαμιά ούτε Ιμάμηδες. Πρέπει όμως να σημειωθεί ότι οι Τουρκοβαρδουνιώτες προς την οικογένεια των Γιατράκων
, ίσως και μερικούς ακόμη Έλληνες της περιοχής τους, τους ξεχώριζαν από τους άλλους γηγενείς κατοίκους της Βαρδούνιας. Η οικογένεια των Γιατράκων βρήκε αναγνώριση από το Μουσάγα και το Ρουμπή και μέλη της χρησιμοποιήθηκαν σαν γιατροί αλλά και πολέμαρχοι.



Με τα νέα στοιχεία που έχουν προκύψει θα πρέπει να ανασκευάσουμε ριζικά τις γνώσεις μας για την επέκταση των συνόρων της Μάνης. Στο βιβλίο του ‘’Ανωνύμου’’ υμνογράφου της οικογενείας του Τζανήμπεη Γρηγοράκη, αναφέρεται ότι τα σύνορα της Μάνης επεκτάθηκαν μετά την ανάληψη της ηγεμονίας από τον Τζανετάκη Κουτούφαρη, δηλαδή μετά το 1777. Αναγράφεται η γνωστή ιστορία του Έξαρχου Γρηγοράκη, ο οποίος κλήθηκε από τον πασά του Μοριά στην Τρίπολη για να φιλοξενηθεί και αντί περιποιήσεων, τόσον αυτός όσον και η ακολουθία του θανατώθηκαν άλλοι με ανασκολοπισμό και άλλοι με απαγχονισμό.

Όμως ο Ανώνυμος συγγραφέας δεν ήταν έγκυρα ενημερωμένος και δεν γνώριζε καλά ούτε τα πρόσωπα της οικογενείας Γρηγοράκη, τα οποία εκείνο τον καιρό έλαβαν μέρος στα γεγονότα. Γράφει ότι των Μανιατών ηγήθηκαν ο Γιωργάκης, ο Πιεράκης και ο εξάδελφός τους Δημητράκης Γρηγοράκης με το γιό του Τζανή. Αλλά ο Δημητράκης Γρηγοράκης είχε πεθάνει πριν από το 1765 και ήταν πατέρας και των τριών. Η χήρα του καπετάνισσα με τα παιδιά της καπετάν Γιωργάκη, Πιεράκη και Τζανή πούλησαν το 1765 βελανίδι στον έμπορο της Καλαμάτας Παναγιώτη Μπενάκη, ο οποίος ήταν θείος του Τζανή.

Στο μνημόσυνο, που έγινε για τις 40 ημέρες από την εκτέλεση των Μανιατών ή το Πάσχα του ίδιου έτους, η μητέρα του Έξαρχου ζήτησε εκδίκηση. Υπέδειξε δε το κάστρο του Πασσαβά στο οποίο κατοικούσαν 700 οικογένειες Τούρκων. Ξεσηκώθηκαν οι Μανιάτες και τους έσφαξαν όλους.

Αυτά επαναλαμβάνονται από πολλούς. Ο Δημήτριος Αλεξανδράκος το 1892 στο βιβλίο του ‘’Ιστορία της Μάνης’’ τοποθετεί τη σφαγή των Τούρκων του Πασσαβά στο Πάσχα του 1780, μόνο που περιορίζει σημαντικά τον αριθμό των σφαγιασθέντων σε 70 οικογένειες αντί των 700 του Ανώνυμου.

Τον Ιούλιο του 1780 ο καπουδάν πασάς Χασάν έπλευσε με το στόλο του στο Γύθειο, κάλεσε βοήθεια από την Τριπολιτσά και κατευθύνθηκε στην Καστάνιτσα. Σκοπός του ήταν να εξοντώσει τον Παναγιώταρο Βενετσανάκη και τον Κωνσταντή Κολοκοτρώνη, τους οποίους και σκότωσε. Όμως πώς ήταν δυνατόν, να αφήσει τους Μανιάτες άθικτους και ατιμώρητους με τα σπαθιά τους να αχνίζουν ακόμη από το αίμα των πρόσφατα σφαγιασθέντων Τούρκων του Πασσαβά; 

Παρά τη βασική εχθρότητα και τον ανταγωνισμό που υπήρχε μεταξύ Μανιατών και Τουρκοβαρδουνιωτών είχαν αναπτυχθεί και φιλίες τουλάχιστον μεταξύ των επιφανών των δύο λαών. Τους ένωνε το αμοιβαίο συμφέρον απέναντι στη εξουσία. Μπορούσε ο ένας να ζητήσει βοήθεια ή άσυλο από τον άλλον, όταν τον καταδίωκαν οι Τούρκοι. Αναφέρεται
: ‘’...πας τις δε, ή Τούρκος ή Έλλην, γινόμενος ένοχος κακουργήματος οιουδήποτε εν Μιστρά, ελεύθερος έμενε και ακαταδίωκτος παρά της αρχής, άμα κατέφευγε εις το Παρόρι
. Άλλως, ενδεχομένη καταδίωξις και σύλληψη του κακούργου από του ασύλου αυτού εγίνετο κήρυγμα πολέμου των Βαρδουνιωτών κατά της αρχής...’’. Το αντίστροφο ίσχυε και όταν ένας Τουρκοβαρδουνιώτης που τον καταδίωκε η τουρκική Διοίκηση ζητούσε άσυλο στη Μάνη, όπου δεν είχαν δικαίωμα να εισέλθουν οι Τούρκοι χωρίς την άδεια του μπέη της Μάνης.


Δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις που Μανιάτες βρήκαν άσυλο ή και στρατολόγησαν Τουρκοβαρδουνιώτες. Όπως αναφέρθηκε προηγουμένως, ο Αθανάσιος Κουμουνδούρος που ήταν επί μακρόν πολιορκημένος στο κάστρο της Ζαρνάτας από τον Παναγιώτη Μπενάκη, ντύθηκε με γυναικεία ρούχα και βγήκε από το κάστρο και κατέφυγε στα Βαρδουνοχώρια. Εκεί στρατολόγησε πενήντα ενόπλους με τους οποίους απειλούσε τους Καλαμάτιανούς. Ο ανιψιός τού Αθανασίου, ο Παναγιώτης Κουμουνδουράκης, το 1795 κυνηγημένος από τον Δημήτριο-Καβαλιέρη Γρηγοράκη κατέφυγε και βρήκε άσυλο στα Βαρδουνοχώρια.


Το 1803, όταν έγινε η καθαίρεση του Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη, τον οποίο βοηθούσε ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης
, είχαν σπεύσει εναντίον του ο Σερεμέτ μπέης, ως εκπρόσωπος τού Καπουδάν πασά, ο νέος μπέης Αντώνμπεης Γρηγοράκης, βοηθούμενος από άλλους Μανιάτες καπετάνιους και οι Τουρκοβαρδουνιώτες Μουσάγας και Γιουσούφ αγάς. Μετά τη σύλληψη του Κουμουνδουράκη ο καπουδάν πασάς Γαζή Χασάν έστειλε ευχαριστήριες επιστολές στους δύο Τουρκοβαρδουνιώτες
.


Στα χρόνια που μπέης της Μάνης ήταν ο Αντώνμπεης Γρηγοράκης έγινε εισβολή των Μανιατών στα Βαρδουνοχώρια
. Αρχηγός των εισβολέων ήταν ο Δημήτριος Γρηγοράκης, ο καλούμενος Καβαλιέρης και πολιόρκησαν τους πύργους του Μουσάγα στην Κουρτσούνα, του Ρουμπή στους Γοράνους και του Καραμέρη στην Ποταμιά. Συμμετείχαν ακόμη και άλλοι καπετάνιοι, όπως ο καπ. Γεώργιος Κυβέλος, ο οποίος αρρώστησε και αποσύρθηκε. Τον ακολούθησαν τότε και άλλοι καπεταναίοι και έφυγαν, ώστε η πολιορκία λύθηκε χωρίς επιτυχία. 


Το 1815 οι Τούρκοι με Λεονταρίτες και Τουρκοβαρδουνιώτες εισέβαλαν στα Γιαννιτσάνικα καταστρέφοντας τα πάντα και κυνηγώντας τον Νικολάκη Καπετανάκη
, αυτός όμως κατέφυγε σε φίλους του Τουρκοβαρδουνιώτες. Στη συνέχεια πολιόρκησαν το Θεοδωράκη Κουμουνδουράκη στη Ζαρνάτα, αλλά γρήγορα έλυσαν την πολιορκία και αποχώρησαν.


Με την έναρξη της ελληνικής επανάστασης
 οι Τουρκοβαρδουνιώτες φοβούμενοι τις βίαιες συμπεριφορές των Μανιατών, ιδιαίτερα όμως των Ελλήνων που ζούσαν κάτω από την τυραννική τους συμπεριφορά, ζήτησαν καταφύγιο στο Μυστρά. Με την πεποίθησε ότι η επανάσταση κινείται από κάποια ξένη μεγάλη δύναμη δεν έμειναν εκεί, αλλά με το άκουσμα των κανονιών του πλοίου του Φραγκιά, αμέσως διευθύνθηκαν στην Τριπολιτσά.


Στη μάχη του Βαλτετσίου
, της 12-3 Μαΐου 1821, ο Ρουμπής από τους Γοράνους ηγήθηκε χωρίς επιτυχία του κυρίως επιθετικού τουρκικού σώματος. Απέναντί του βρέθηκαν κυρίως οι Μανιάτες Κυριακούλης και Ηλίας Μαυρομιχάλης, που κράτησαν απόρθητα τα ταμπούρια τους. Εκεί θεμελιώθηκε η ελληνική ελευθερία.


Μετά την πτώση της Τριπολιτσάς πολλοί Τουρκοβαρδουνιώτες αιχμαλωτίστηκαν
 και διασώθηκαν από τους  Μανιάτες, οι οποίοι γύρισαν μαζί τους στα Βαρδουνοχώρια, όπως ο Ρουμπής, οι Τζερεμαίοι, οι Μουργαίοι, οι Μουρλαίοι, οι Κιζαρμαίοι και οι Γκριγαίοι. Στις αρχές Οκτωβρίου 1822, όπως μας πληροφορεί ο Αθανάσιος Φωτόπουλος, μαθαίνοντας ότι θα έφθανε στο Ναύπλιο ο τουρκικός στόλος, σαράντα από αυτούς κατέλαβαν το χωριό Πρίτζα. Κινήθηκαν όμως εναντίον τους οι Γιατράκοι και εκκαθάρισαν την περιοχή. Μαζί τους σκοτώθηκε και ο Ρουμπής.

SUMMARY

S t a v r o s K a p e t a n a k i s,  The Relations between the Maniotes and the Tourkovardouniotes

The Tourkovardouniotes were Albanian Muslims who settled into the eastern slope of Mount Taygetos (opposite Outer Mani). The wars between these two peoples were frequent along with a constant rivalry for territorial expansion and dominance. However, the Captains of Mani often had friendly relations with many of the Agas’ of the Tourkovardouniotes therefore, when the Turks persecuted either a Captain or an Aga he could find refuge in his rival neighbour.
ΟΙ ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΙΣ

ΤΩΝ ΗΓΗΤΟΡΩΝ ΤΩΝ ΠΟΛΕΜΙΚΩΝ ΟΜΑΔΩΝ ΣΤΗ ΜΑΝΗ


Ο Μανιάτης που ζούσε διαρκώς με το όπλο στο χέρι, το κρατούσε για να εξασφαλίζει τη ζωή και την τιμή της οικογένειάς του, το σπίτι του και τον τόπο του. Μπορούσε ακόμη να το χρησιμοποιεί επιθετικά όταν επρόκειτο να εξοικονομήσει τον επιούσιο της φαμελιάς του με αρπαγή ή πειρατεία. 


Κάθε οικογένεια στη Μάνη είχε τον ηγέτη της που συγκέντρωνε δίπλα του όλα τα μέλη τα οποία είχαν ικανότητες στη χρήση των όπλων και αποτελούσαν την ασπίδα της γενιάς ή ακόμη και την αιχμή του δόρατός της.


Ο τοπικός καπετάνιος είχε μια φρουρά που τη χρησιμοποιούσε για την ασφάλεια της περιοχής του, αλλά και για να επιβάλλει την εξουσία του και την αναγνώρισή του από τις γενιές του τόπου του. Συνήθως συγκέντρωνε άτομα από μικρές οικογένειες ή ξενόφερτους στους οποίους εξασφάλιζε το βιοπορισμό της φαμελιάς τους, γιά να τους απασχολεί είτε αποκλειστικά ως πολεμιστές, είτε σε αγροτοκτηνοτροφικές εργασίες και περιστασιακά να τους στρατολογεί, όταν ο κίνδυνος ευρίσκετο προ των πυλών. Στις καταστάσεις ανάγκης τον πλαισίωναν εθελοντικά όλες οι γενιές και όλοι οι κάτοικοι της περιοχής του.


Στα χρόνια της επανάστασης του 1821 δεν ήταν εύκολη η στρατολογία οπλιτών. Η υποχρεωτική κλήση στα όπλα δεν είχε εφαρμογή στη Μάνη. Ο τοπικός αρχηγός και σε μικρότερο βαθμό κάθε εκπρόσωπος ισχυρής οικογένειας, είχε έναν αριθμό φρουρών που τον ακολουθούσαν στις εκστρατείες του μαζί με τα μέλη της γενιάς του. Τέτοιες οικογενειακές ομάδες συγκεντρώνονταν γύρο από έναν καπετάνιο ή κάποιον που τον αναγνώριζαν σαν στρατιωτικό ηγέτη και γινόταν πόλος έλξης σε αυτούς που επιθυμούσαν να αγωνισθούν. 


Αυτές οι ομάδες πολεμιστών είχαν ανάγκη από τροφές και εφόδια. Έπρεπε ο ηγέτης τους ή να είναι σε θέση να τους εφοδιάζει από τα οικογενειακά του εισοδήματα ή να προσκολλάται σε έναν καπετάνιο ως ομαδάρχης και να τα εξασφαλίζει από αυτόν. 


Οι μισθοφόροι πολεμισταί δεν ήταν άγνωστοι από την εποχή της Τουρκοκρατίας. Στα παλιότερα μάλιστα χρόνια πολλοί Μανιάτες εύρισκαν απασχόληση ως μισθοφόροι σε ξένους στρατούς. Τον 17ο αιώνα έχουμε τα παραδείγματα πολλών, κυρίως Ζακυνθίων ή Μανιατών εγκατεστημένων στη Ζάκυνθο, που στρατολογούσαν στη Μάνη για τις ανάγκες της Βενετίας. Ήταν και αυτός ένας τρόπος να συμπληρώνεται το λιγοστό εισόδημα των Μανιάτικων οικογενειών. Γνωστοί είναι ακόμη από παλαιότερες εποχές οι Μανιάτες "Stradioti" που επάνδρωναν τους ξένους στρατούς.


Ως μισθοφόρος πολεμιστής είχε χρησιμοποιηθεί πολλές φορές από Μανιάτες τοπικούς αρχηγούς και ο Θ. Κολοκοτρώνης με τους δικούς του, είτε για να τους βοηθήσει στην εξόντωση αντιπάλων ή να ενισχύσει την άμυνά τους.


Ενώ λοιπόν, όταν ο κίνδυνος εμφανιζόταν προ των πυλών της Μάνης, η στρατολογία ήταν εθελοντική και σχεδόν καθολική, για τις εκστρατείες δεν υπήρχε η ίδια προθυμία και ανταπόκριση.


Αν οι Μανιάτες βρέθηκαν σε όλα τα μέτωπα της Πελοποννήσου και ακόμη στη Λειβαδιά, στα Δερβένια της Μεγαρίδος, στα Στύρα της Ευβοίας, στη Σπλάτζα της Ηπείρου, αυτό οφείλεται στην επιρροή που ασκούσαν οι στρατιωτικοί ηγήτορες των Μανιατών πάνω στους συμπατριώτες τους. Θα πρέπει να τονίσουμε ότι δεν έδειχναν απροθυμία στην προσπάθεια να διώξουν τους Τούρκους από τα Ελληνικά χώματα, αλλά είχαν πολλές υποχρεώσεις προς τη φαμελιά τους, γενικότερα τη γενιά τους τόσο για την ασφάλειά τους όσο και τον βιοπορισμό τους.


Εξετάζοντας τις σχέσεις των στρατολογούντων καπετάνιων και καπετανίσκων της Μάνης προς τους στρατιώτες τους παρατηρούμε ότι δεν υπήρχε η σχέση διοικητή προς διοικουμένους, άρχοντος προς αρχουμένους, αλλά μια αμοιβαία αγάπη και συνεργασία. Ο ηγέτης ήταν ο άνθρωπος που φρόντιζε γι' αυτούς και αυτοί που τον ακολουθούσαν ως το θάνατο.


Ο Μανιάτης που θα άφηνε το σπίτι του για να ακολουθήσει στην εκστρατεία τον καπετάνιο, θα έπρεπε να είναι βέβαιος ότι τα μέλη της οικογένειάς του δεν θα πεινάσουν ή δεν θα κινδυνεύσουν από εχθρικά διακείμενους γείτονες. Ο καπετάνιος έπρεπε να εξασφαλίζει την τιμή, τη ζωή και πολλές φορές όταν επρόκειτο για φτωχές οικογένειες να προμηθεύει και με τα απαραίτητα διατροφής.


Σε μια αναφορά του Χριστόδουλου Καπετανάκη αναφέρεται ότι στην πρώτη εκστρατεία που έγινε για την Καρύταινα δόθηκε από ένα σοινίκι γέννημα σε κάθε σπίτι οπλίτη.


Σημαντικότερο όμως είναι ότι σε περίπτωση που μια άπορη οικογένεια έχανε τον άνθρωπό της στον πόλεμο, γιατί σκοτωνόταν ή αιχμαλοτιζόταν, ακόμη κι αν τα τραύματά του τον καθιστούσαν ανίκανο για εργασία, ο καπετάνιος ή γενικότερα αυτός που στρατολογούσε αναλάμβανε την ευθύνη της προστασίας της οικογενείας του. Με άλλα λόγια αντικαθιστούσε τη σημερινή κρατική μέριμνα.


Στις περιπτώσεις αυτές άλλοτε ο καπετάνιος έδινε μερικά κτήματα της προσωπικής του περιουσίας - κυρίως άκρες με λόγγους που μπορούσαν να εκχερσώσουν - και άλλοτε δίνονταν κατά καιρούς οικονομικές ενισχύσεις. Ένα τέτοιο παράδειγμα μας παρουσιάζει η χήρα ενός καπετάνιου, της οποίας ο σύζυγος δαπάνισε την περιουσία του στην περίθαλψη θυμάτων της επανάστασης του 1821. Πρόκειτα για τη Μαριγώ χήρα του Θεόδωρου Καβαλιράκη ή Γεωργίβαλου από την Καρυούπολη, η οποία το 1865 σε αίτηση της στην Επιτροπή Εκδουλεύσεων περιγράφει τη δεινή κατάστασή της με τα ακόλουθα:

"...Εις τας προμνησθείσας δε ταύτας μάχας και πολιορκίας, απώλεσε πολλούς άνδρας, εξ ων τινες αφήκαν πολυαρίθμους οικογενείας αίτινες μη δυνάμεναι να κερδίσωσι τα προς το ζην, ο ειρημένος σύζυγός μου πρόξενον όντα θεωρών εαυτόν των δυστυχημάτων των (τους) εβοήθη και περιέθαλπε μέχρι τον θάνατόν του, δι ο μετ' ολίγον υπέστη μεγάλην δυστυχίαν, εν η έκτοτε διατελούμεν οι κληρονόμοι αυτού πωλήσαντος εκ τούτου άπασαν την εαυτού περιουσίαν, ήλπιζε δε όμως ότι μετά την ανεξαρτησίαν του Έθνους, έκαστος θέλει ανταμειφθή αναλόγως των θυσιών και εκδουλεύσεών του...".

(Αρχείο Αγωνιστών Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος, Κουτί 66, φάκ. αρθ. 7.)



Πολλοί κατηγορούν το φτωχό Μανιάτη για τη λαφυραγωγία, που συχνά έκανε σε βάρος Ελλήνων. Ξεχνούν βέβαια τους Ρουμελιώτες, που όταν με την ευκαιρία των εμφυλίων πολέμων μπήκαν στο Μοριά, δεν άφησαν, όπως ειπώθηκε, ούτε τη στάχτη στα σπίτια των πολιτικών τους αντιπάλων. 


Ακόμη ακούγονται ύβρεις για αξιωματούχους της Μάνης πως ήταν άπλειστοι και αχόρταγοι σε χρήματα. Ιδιατέρα κατηγορείται ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης και άλλες ηγετικές μορφές της Μάνης για τις χρηματικές τους απαιτήσεις.


Δεν θα πρέπει να αρνείται κανείς ότι η οικογένεια Μαυρομιχάλη ζούσε μια πολυδάπανη ζωή. Ο Σαμ. Χάου μας δίνει μερικούς άδικους, όπως γράφει, χαρακτηρισμούς όπως "...είναι ένας στρογγυλοπρόσωπος άνθρωπος με καλό χιούμορ, που ξεχωρίζει μόνο για την όρεξη και την καλοπέρασή του...".

(Σαμουελ Χάου, Ιστορική σκιαγραφία της Ελληνικής επανάστασης, σ. 366.)

Μπορεί ακόμη να αναφερθή η πολυτελής ενδυμασία του Γεωργάκη Μαυρομιχάλη, για την οποία έκανε σχετικές παρατηρήσεις ο Ι. Καποδίστριας όταν για πρώτη φορά τον συνάντησε.


Αναλογιζόμενος κανείς τις υποχρεώσεις του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη προς τις οικογένειες των Μανιατών που αγωνίστηκαν μαζί με την γενιά του για την ελευθερία της πατρίδας και έχασαν τη ζωή τους, μπορεί να είναι πιό συγκρατημένος στις κατακρίσεις του.

-----


Σε αίτηση του Αναγνώστη Κοτζιφάκου που ζητούσε την αναγνώριση των εκδουλεύσεων του πατέρα του Πιέρου Κοτζιφάκου από την Καρυούπολη σημειώνεται ότι δεν επρομήθευαν μόνο τροφές στους μαχομένους στρατιώτες "... ου μόνον επρομηθεύαμεν τροφήν και των δια τας μάχας εφοδίων, αλλά και εις τας οικογενείας των παρείχομεν βοηθείας υλικάς, ίνα μη ως εκ της ενδείας των μεταβώσιν εις τας εστίας αυτών". 

ΑΑΕΒΕ, κ. 93, φ. 79.

Δ Ι Α Φ Ο Ρ Α   Μ Α Ν Η Σ - Κ Α Λ Α Μ Α Τ Α Σ


Όπου υπάρχουν σύνορα - γενικά διαχωριστικές γραμμές - υπάρχουν εκατέρωθεν ομοιότητες και διαφορές, συμπάθειες και αντιθέσεις, που μπορεί να οδηγούν στην ένωση ή την αντιπαλότητα. Γνωστές αντιπαλότητες περιγράφονται στις μέρες μας μεταξύ Λάρισας και Βόλου ή Νάουσας και Βέροιας.

Η γειτονεία Μανιατών και Καλαματιανών χαρακτηρίζεται από γεγονότα και παράγοντες, που πολλοί συνδέουν και λίγοι χωρίζουν. Γι' αυτό στην πόλη της Καλαμάτας συμβιώνουν σήμερα Μεσσήνιοι, Καλαματιανοί και Μανιάτες χωρίς διαχωρισμούς και διακρίσεις. Οι κοινοί γάμοι έχουν αμβλύνει τη διαφορά της καταγωγής.

Στα χρόνια της Τουρκοκρατίας υπήρχε μια αίσθηση υπεροχής και στους μεν και στους δε. Για τους Καλαματιανούς ήταν η εύφορη γη τους, με άλλα λόγια χόρταιναν το ψωμί και η ειρηνική συμβίωσή τους. Οι Μανιάτες περηφανεύονταν για τη λευτεριά τους, τα άρματά τους και τα καμπαναριά των εκκλησιών τους, γιατί στα χρόνια της σκλαβιάς οι Τούρκοι δεν επέτρεπαν στους χριστιανούς τις καμπάνες, που ο ήχος τους ενοχλούσε τον Προφήτη τους.

Τα οφέλη από τη γειτονεία ήταν εκατέρωθεν του Ξερίλα, δηλαδή του χείμαρρου που χώριζε τη Μάνη από την περιοχή της Καλαμάτας. 

Από τα χρόνια της Τουρκοκρατίας οι κάτοικοι της Δυτικής Μάνης ζητούσαν στην Καλαμάτα αγορές για το λάδι, τα σύκα, το μπαμπάκι, τα δέρματα, το μετάξι και ακόμη για δευτερεύοντα προϊόντα όπως ξύλα, κάρβουνα, φρούτα, μικρά ζώα κλπ. Ακόμη οι Καλαματιανοί είχαν ανάγκες από τα μανιάτικα λιμάνια των Κιτριών και του Αρμυρού, γιατί τους χειμονιάτικους μήνες που επικρατούσαν οι νότιοι άνεμοι, δεν μπορούσαν τα καράβια να δέσουν μπροστά στην Καλαμάτα.

Δεν έλλειπαν και οι αντιπαραθέσεις μεταξύ των Μανιατών και των Καλαματιανών. Το 1715 αναφέρεται ότι πριν να φθάσει ο Τουρκο-βενετικός πόλεμος στη νότια Πελοπόννησο υπήρχε διένεξη μεταξύ των δύο γειτόνων και ο Βενετός Αλέξανδρος Μπον προνοητής της Πελοποννήσου αναγκάστηκε να πάει κοντά τους για τους συμβιβάσει.

Πολλές φορές ένοπλοι Μανιάτες γινόντουσαν απειλητικοί για τους Καλαματιανούς. Κλέφτες και άρπαγες από όλα τα μέρη μπορούσαν να βρίσκουν άσυλο στη Μάνη και να τη χρησιμοποιούν σαν ορμητήριο. Ο άγγλος περιηγητής Cockerell, που επισκέφθηκε την Καλαμάτα το 1813 (σ, 87) αναφέρει: "Η Καλαμάτα είναι μια συνεχής σκηνή μαχών μεταξύ αντιμαχομένων Μανιατών. Άλλοι υποστηρίζουν τον Μπέη και άλλοι αυτόν που θέλουν να τον διαδεχθεί". 

Μάχη στην Καλαμάτα μεταξύ Μανιατών και Τούρκων έγινε το 1723 και αναφέρεται ότι οι Μανιάτες απωθήθηκαν μέχρι τα καλύβια του Ντογατζή, που δεν γνωρίζουμε τη θέση τους.

Το 1730 μια ομάδα από διακόσους ένοπλους Μανιάτες με τους επισκόπους του Σταυροπηγίου (ο πρώην δήμος Αβίας) πήγε στο Νησί και χαιρέτησε το Γάλλο αββά Michel Fourmont, που περιόδευε την Πελοπόννησο για αρχαιολογικές μελέτες. Ήθελαν να τον συνοδεύσουν στην επίσκεψή του στη Μάνη. (Omont σ. 601)

Υπάρχουν περιπτώσεις που η Καλαμάτα λεηλατήθηκε από τους Μανιάτες, όπως το 1659, όταν κυριεύτηκε από το Βενετό στρατηγό Μοροζίνη το στρατό του και τους συμπολεμιστές του Μανιάτες. Επίσης το 1831, όταν μέρος Μανιατών, κυρίως Μεσομανιάτες, ακολουθώντας την οικογένεια Μαυρομιχάλη, στασίασαν κατά της κυβέρνησης του Καποδίστρια και κατέλαβαν την Καλαμάτα, στην οποία προξένησαν σοβαρές ζημιές. Το 1852, τον καιρό του Παπουλάκη, συγκεντρώθηκαν οι οπαδοί του στα Πηγάδια και από εκεί κατέβηκαν στη Γιάννιτσα με σκοπό να μπουν στην Καλαμάτα και να προχωρήσουν για την Κωνσταντινούπολη. Τότε στους Καλαματιανούς ξύπνησαν παλιές μνήμες από το 1831 και δημιουργήθηκε πανικός. Αρχές και λαός, με τη βοήθεια των κατοίκων της Γιάννιτσας και του δήμου Αβίας, αντέδρασαν αποτελεσματικά και ο Παπουλάκης με το "στρατό" του διευθύνθηκε νότια και η Καλαμάτα διέφυγε τον κίνδυνο της διαρπαγής.    

Στα χρόνια της Τουρκοκρατίας η Μάνη αποτελούσε άσυλο για τους καταδιωκόμενους από τις τουρκικές αρχές. Μετά τα Ορλωφικά η οικογένεια του Παναγιώτη Μπενάκη, που είχε αρχικά καταφύγει στα Κύθηρα, βρήκε άσυλο για χρόνια στο πύργο του Τζανετάκη Κουτούφαρη στις Κιτριές.

Στους Καπετανάκηδες, που τα οχυρά τους στους Μύλους και στο Πετροβούνι είναι ορατά από την Καλαμάτα, κατέφυγαν πολλοί επώνυμοι και ανώνυμοι. Το 1800 κρύφτηκε εκεί ο Δημήτριος Παπατσώνης, το 1806 στο Μεγάλο κατατρεγμό των κλεφτών ο Αθανάσιος Δαγρές από τη Βρομόβρυση. Το 1816 ο Κανέλλος Δηληγιάννης, ο Παπατσώνης και ο Θάνος Κανακάρης κατέφυγαν στο Πετροβούνι και κατόπιν πήγαν στην Κωνσταντινούπολη για να ανασκευάσουν τις κατηγορίες και να ποδεσμεύσουν τις περιουσίες τους.

Περισσότερες πληροφορίες έχουμε για τη διαφυγή στη Μάνη, περίπου το 1811,  του Παναγιώτη Δημ. Τζάνε από τους διώκτες του Τούρκους. Αυτός ήταν ερωτευμένος με μια γειτόνισσά του, την οποία παρενοχλούσε ο νεαρός βοεβόδας της Καλαμάτας. Ένα βράδυ που ο Βοεβόδας πήγε στη γειτονιά της κοπέλας μόνος και μεταμφιεσμένος τον έπιασε ο Παναγιώτης Τζάνες και του έκοωε το μούσι, που αποτελούσε μεγάλη προσβολή. Μετά από αυτό οι Τούρκοι κύκλωσαν το πυργόσπιτο του Τζάνε, αλλ' αυτός κατώρθωσε να ξεφύγει και βρήκε άσυλο στους Μανιάτικους πύργους των Γιαννιτσανίκων. Από εκεί πήγε στους Δολούς, τον τόπο καταγωγής της Μητέρας του Μαρίας κόρης του Χατζή-Γιώργη Πλιβούρη, που αποκεφαλίστηκε στο Νησί από τους Τούρκους στα Ορλωφικά, γιατί βοήθησε με εφόδια και τρόφιμα τους επαναστάτες. 

Την εποχή του Ιμπραήμ πολλοί Καλαματιανοί βρήκαν άσυλο στη Μάνη και αναφέρεται ότι η περιοχή από το Αρμυρό μέχρι τις Κιτριές ήταν ένας απέραντος καταυλισμός προσφύγων.    

Ένα ακόμη δείγμα των αρμονικών σχέσεων και της συνεργασίας Καλαματιανών και Μανιατών είναι οι αλληλομυήσεις στη Φιλική Εταιρεία. Δείχνει την αμοιβαία εκτίμηση και εμπιστοσύνη που χαρακτήριζε την προθυμία τους για συνεργασία στα εθνικά θέματα. Υπάρχουν πολλά δείγματα μύησης Μανιατών από Καλαματιανούς και αντιστρόφως.

Στις 15 Ιουλίου 1818 μυήθηκε στη Φιλική Εταιρεία από το Γρηγόριο Δικαίο (τον Παπαφλέσσα) στην Πόλη ο Καμαρινός Κυριακός, ο οποίος στις 2 Αυγούστου 1818 στις Κιτριές τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη και ίσως την ίδια ημέρα τον αδελφό του Κωνσταντίνο Μαυρομιχάλη. Επίσης ο Καμαρινός την 1 Φεβρουαρίου 1819 μύησε τον αρχιμανδρίτη Γαβριήλ Φραγκούλη, τον μετέπειτα μητροπολίτη Ζαρνάτας και πάσης Μαΐνης.

Ο Κωνσταντίνος Κυριακός, πατέρας του Καμαρινού [ίσως πρόκειται για τον Καμαρινό, γιατί ο πατέρας του δεν φέρεται μυημένος στην Εταιρεία] στις 11 Νοεμβρίου 1818 μύησε τον καπετάν Γιαργάκη Καπετανάκη στο Πετροβούνι του.

Ο Πετρόμπεης μύησε τους δύο αδελφούς του Καμαρινού Κυριακού, στις 31 Αυγούστου 1818 τον Αθανάσιο και στις 21 Δεκεμβρίου 1818 τον Ιωάννη. Οι δύο αδελφοί Αθανάσιος και Ιωάννης Κυριακός τον Μάρτιο του 1821 συνόδευσαν στην Τρίπολη τον Αναστάσιο Πέτρου Μαυρομιχάλη που παρουσιάστηκε στους Τούρκους για να πεισθούν ότι δεν επίκειται επαναστατική κίνηση.

Ο Μανιάτης Ηλίας Χρυσοσπάθης μύησε στην Καλαμάτα στις 28 Αυγούστου 1818 τον ιατρό Αθανάσιο Κορνήλιο, Ζακυνθινό γιατρό που κατοικούσε στην Καλαμάτα και αυτός με τη σειρά του μήυσε α) την 1η Δεκεμβρίου 1818 το Γεώργιο Παγώνη, που γεννήθηκε το 1790 στη Μεγάλη Μαντίνεια και κατοικούσε στην Καλαμάτα. Αυτός δε στις 24 Ιανουαρίου 1820 μύησε το Γιαννάκη Παναγ. Κυριακό και β) στις 30 Δεκεμβρίου 1818 ο Κορνήλιος μύησε τον Καλαματιανό Πανάγο Αλεξίου Μόσχο και αυτός με τη σειρά του στις 4 Νοεμβρίου 1819 μύησε το Σπύρο Παγώνη, που γεννήθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια.

Ο Παναγιώτης Δημητρόπουλος από τα Σκυφιάνικα της Μάνης, που υπηρέτησε ως πεντηκόνταρχος στα Επτάνησα μύησε 28 Αυγούστου 1818 τον Καλαματιανό Παναγιώτη Τζάνε επίσης πεντηκόνταρχο. Τέλος ο Καλαματιανός Ηλίας Μανωλάκης μύησε το Μανιάτη Πανάγο Πικουλάκη.

Η επανάσταση του 1821 έφερε σε στενή επαφή Μανιάτες, Καλαματιανούς και άλλους Μεσσήνιους. Στις 22 Μαρτίου μπήκαν στην Καλαμάτα οι Μανιάτες, δήθεν για να βοηθήσουν τους Τούρκους και την επομένη τους ανάγκασαν αμαχητί να παραδοθούν. Ο Πετρόμπεης έγινε ο αρχηγός του Σπαρτιατικού στρατοπέδου στην Καλαμάτα.

Ατυχώς η οφειλόμενη δόξα στους Μανιάτες και Μεσσήνιους πολεμιστές  του Βαλτετσίου της 12 Μαΐου 1821, γιατί αυτοί αμύνθηκαν στα ταμπούρια τους, εξουδετέρωσαν την ορμή των Τούρκων και υπήρξαν οι βασικοί συντελεστές της νίκης των Ελλήνων, επισκιάστηκε από το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη που είχε την τύχη να βρεθούν πολλοί που πρόβαλλαν το έργο του. 

Ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης στη διήγησή των απομνημονευμάτων του δεν αναφέρει κανέναν από τους υπερασπιστές του Βαλτετσίου. Μόνο είπε πως οι Τούρκοι δεν μπορούσαν να πετύχουν με τα κανόνια τους το ταμπούρι του Μπεηζαδέ, εννοόντας τον Ηλία Μαυρομιχάλη. Αρχηγός της άμυνας των ταμπουριών του Βαλτετσίου ήταν ο Κυριακούλης Μαυρομιχάλης και συμμετείχαν ο επίσης Μανιάτης Ηλίας Τσαλαφατίνος και πολλοί ακόμη επίσημοι Μανιάτες, ενώ από τους Μεσσήνιους αγωνίστηκαν ο Γερο-Μήτρο Πέτροβας από τη Γαράντζα, ο Παπατσώνης από το Ναζήρι, οι Μπουραίοι από τους Κωνσταντίνους, ο Κεφάλας από το Δυρράχη, ο Νικήτας Φλέσσας από την Πολιανοί, ο Αθανάσιος Δαγρές από τη Βρομόβρυση κ.ά. 

Το 1826 οι πρόσφυγες στη Μάνη από την Καλαμάτα και τη Μεσσηνία ενσωματώθηκαν στα μανιάτικα σώματα και μαζί αγωνίστηκαν νικηφόρα απέναντι στον ανίκητο μέχρι τότε στρατό του Ιμπραήμ.

Γάμοι μεταξύ Μανιατών και Καλαματιανών δεν σπάνιζαν. Πρώτο παράδειγμα έχουμε από το 1697 τον Καλαματιανό Μπένο Ψάλτη που παντρεύτηκε τη Σταθούλα κόρη του Λιμπεράκη Γερακάρη από τη Βάθεια, του γνωστού πειρατή και πολέμαρχου, τον οποίο οι Τούρκοι διόρισαν Μπέη της Μάνης και οι Βενετοί τίμησαν με τον τίτλο του ιππότη του Αγίου Μάρκου. Γιός τους ήταν ο Παναγιώτης Μπενάκης, που το όνομά του οφείλει στο βαφτιστικό του πατέρα του, για τον οποίο θα ασχοληθούμε αργότερα.

Ο Δημητράκης Τζάνες, που η καταγωγή της οικογενείας του ήταν από τους Μεδίκους του Οιτύλου, δημογέροντας στην Καλαμάτα στα χρόνια της τουρκοκρατίας είχε παντρευτεί τη Μαρία κόρη του Χατζη-Γιώργη Πλιβούρη από τους Δολούς, ο οποίος είχε εγκατασταθεί στο Νησί και τον αποκεφάλισαν οι Τούρκοι στα Ορλωφικά γιατί είχε προμηθεύσει με τρόφιμα τους επαναστάτες.

Ο Καπετάν Γιωργάκης Καπετανάκης, γεννημένος το 1757, παντρεύτηκε σε πρώτο γάμο την Ευγενική Αθαν. Κυριακού, που φαίνεται ότι πέθανε νέα, γιατί περίπου το 1795 ήρθε σε δεύτερο γάμο με την Αργυρούλα Βενετσανάκη, (αδελφή του Θωμά Βενετσανάκη).

Ο ανιψιός του Μιχαήλ Νικ. Καπετανάκης παντρεύτηκε την Ελπίδα Ιωάν. Κυριακού και ήταν εγκατεστημένος στα Γιαννιτσανίνικα. Πέθανε μετά την άλωση της Τριπολιτσάς προσβληθείς από επιδημική νόσο.

Ο Αντώνης Πιέρου Μαθρομιχάλης, αδελφός του Πετρόμπεη, παντρεύτηκε τη Χρυσηϊδα Παγώνη, αδελφή του Γεωργίου Παγώνη, του μετέπειτα μητροπολίτη Αργολίδας.

Ο Αναστάσιος Πέτρου Μαυρομιχάλης παντρεύτηκε Μπενακολπούλα κ.ά.

Από το 1801 εποίμανε τη Μητρόπολη Μονεμβασίας και Καλαμάτας, που είχε έδρα την Καλαμάτα, ο Χρύσανθος Παγώνης. Υπήρξε υψηλόβαθμο στέλεχος της Φιλικής Εταιρείας και πέθανε όμηρος των Τούρκων στις φυλακές της Τριπολιτσάς. Μαζί με το Χρύσανθο εγκαταστάθηκε μέρος της οικογενείας Παγώνη στην Καλαμάτα, ενώ άλλοι που ήταν γνωστοί με τα παρωνύμια Σπεντζούρης και Γερασιμόπουλος  παρέμειναν στη Μεγάλη Μαντίνεια.

Η οικογένεια Τζάνε, που τη συναντούμε στην καλαμάτα από το 1730, είχε καταγωγή από το Οίτυλο. Φαίνεται ότι την εποχή της Ενετοκρατίας 1685-1715 θα εγκαταστάθηκε στην Καλαμάτα. Ο άγγλος περιγητής W. Leake που επισκέφθηκε την καλαμάτα το 1805, γράφει ότι ο Ηλίας Τζάνες του είπε ότι η οικογένειά του ανήκε στην πατριά των Γιατρών-Μεδίκων του Οιτύλου, η οποία είχε κοινές ρίζες με τους Μεδίκους της Τοσκάνης της Ιταλίας.

Επίσης η οικογένεια Ρεμπού από το Οίτυλο εγκαταστάθηκε στην Καλαμάτα.

Το 1659, την εποχή που ο Μοροζίνη οδήγησε τα Βενετικά στρατεύματα με την επικουρία των Μανιατών στην κατάληψη της Καλαμάτας, ζούσε στην πόλη οικογένεια Στεφανοπούλου, ο γιός της οποίας χρησιμοποιήθηκε ως κατάσκοπος των Βενετών και ήρθε σε επαφή το Μοροζίνη με τους δημογέροντες της Καλαμάτας και μετέφερε τη μεταξύ τους αλληλογραφία. (Καραθανάσης Πελ. 8(1971)253).

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΝΑΚΗΣ

 ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΝΑΚΗΣ: Γεννημένος γύρω στα 1700, ζούσε στην Καλαμάτα ο Παναγιώτης Μπενάκης γιος του Καλαματιανού Μπένου Ψάλτη και της Σταθούλας, κόρης του πολέμαρχου και πειρατή Λιμπεράκη Γερακάρη από τη Βάθεια, που Τούρκου αναγόρευσαν πρώτο Μπέη της Μάνης και οι Ενετοί τον τίμησαν με τον τίτλο του Ιππότη του Αγίου Μάρκου.

Ο Μπένος Ψάλτης κατόρθωσε να αποδεσμεύσει τα προικώα κτήματα, που δεσμεύτηκαν όταν οι Βενετοί μετέφεραν το Λιμπεράκη Γερακάρη στην Μπέσκια της Ιταλίας. 

Ο γιός του, που ήταν γνωστός ως Παναγιώτης Μπενάκης, από το βαφτιστικό "Μπένος" του πατέρα του, φαίνεται ότι μεγάλωσε με οικονομική ευχέρεια. Δεν υπάρχουν πληροφορίες για τη μόρφωση και το νεανικό του βίο. Ως ώριμος άνδρας ασχολήθηκε με το εμπόριο εισαγωγικό και εξαγωγικό. Εισήγαγε υφάσματα, κοσμήματα, φέσια, ξηρά χταπόδια, αλόπαστα, ψαρικά και χαβιάρια, εξήγαγε μετάξι, μέλι, βελανίδι, πρινοκόκκι, κερί κ.α. Στα μέσα του 18ου αιώνα, δηλαδή γύρω στα 1750, κατείχε μεγάλη ακίνητη περιουσία. Δεν γνωρίζουμε πόσα βρήκε από τον πατέρα του και πόσα δημιούργησε ο ίδιος. του ανήκαν τσιφλίκια, δηλαδή ιδιόκτητα χωριά, η Γαράντζα, το Διαβολίτσι, το Κατσίκοβο, το Κουρτσαούση, το Λυκούρεση, το Μπογάζι, το Παλαιόκαστρο και το Πήδημα.

[Ο Παναγιώτης Μπενάκης, πετυχημένος στη ζωή, ήταν ο πρώτος στο Μοριά, κατοικούσε στην Καλαμάτα, στο μεγαλόπρεπο πύργο του που ήταν δυτικά της οικογενειακής του εκκλησία των ταξιαρχών, ο οποίος καταδαφίστηκε μετά τον τελευταίο μεγάλο σεισμό του 1986 (;). Εικόνα του διατήρησε ο άγγλος περιηγητής W. Gell. 

Με τη δυναμική του προσωπικότητα είχε κατορθώσει να τον αγαπά η Μεσσηνία, να τον υπακούει η Μάνη και να τον σέβεται η τουρκιά.

Με τα πολύτιμα δώρα του υποχρέωνε τον Πασά της Τριπολιτσάς και ήταν ο μοναδικός Έλληνας που γινόταν δεκτός στο σαράϊ με την ακολουθία του. Ο λόγος του περνούσε στους Τούρκους, γι' αυτό συχνά μεσολαβούσε και περιορίζονταν οι υπερβασίες των οθωμανών.

Ο πόθος για τη λευτεριά του γένους, που φώλιαζε στην ψυχή του, δεν αλλοτριώθηκε από τα πλούτη που κατείχε και την ισχύ που διέθετε. Γι' αυτό έγινε ένας από τους πρωταγωνιστές της άτυχης επανάστασης του 1770, που γνωστή ως Ορλωφικά.

Ήρθε σε επαφή με τους αποστόλους της Ρωσικής Αυλής και ανέλαβε την υποχρέωση να ξεσηκώσει Μανιάτες, Καλαματιανούς και Μεσσήνιους. Οι αρχηγοί της Δυτικής Μάνης Μαυρομιχαλαίοι, Τρουπάκηδες, Κουτουφαραίοι και Κουμουνδουράκηδες τον ακολούθησαν στον ανεπιτυχή εκείνο αιματηρό αγώνα.

Τα γεγονότα δεν ευνόησαν την επανάσταση και οι τουρκαλβανοί την έπνιξαν στο αίμα. Αλλά και οι ιστορικοί αδίκησαν μέχρι τώρα τον Παναγιώτη Μπενάκη. Αν κάποιος έγραφε παράλληλους βίους του δοξασμένου μπουρλοτιέρη των ψυχών του 1821 του Αρχιμανδρίτη Γρηγορίου Δικαίου και του καταφρονεμένου Παναγιώτη Μπενάκη τότε θα φανεί ότι ο Μπενάκης είναι άξιος της ευγνωμοσύνης του γένους. Ο Γρηγόριος Δικαίος πίστεψε στην ελληνική ψυχή και αράδιασε ψέμματα, για να ξεσηκώσει τους σκλάβους. Τους υπόσχονταν πως πίσω από την επανάσταση ήταν δήθεν η Ρωσία, η οποία θα πολεμούσε στο πλευρό μας. Η επανάσταση του 1821 πέτυχε και ο δοξασμένος Παπαφλέσσας είναι στην καρδιά τη γεμάτη ευγνωμοσύνη κάθε έλληνα και  της κάθε ελληνίδας. Ο άτυχος Μπενάκης ξεσήκωσε τους Έλληνες σε επανάσταση, όταν πράγματι ήρθε στο Μεσσηνιακό κόλπο μοίρα του Ρωσικού στόλου, κάτι που ούτε η ακράτητη φαντασία του Παπαφλέσσα το διανοήθηκε, αλλά η τελική έκβαση της εξέγερσης δεν ήταν επιτυχής και ο Μπενάκης χαρακτηρίζεται με μελανά χρώματα από τους ιστορικούς. Προς Θεού δεν θα πρέπει να διανοηθεί κανείς ότι γίνεται μια προσπάθεια να μειωθεί ο Γρηγόριος Δικαίος, γιατί δίκαια απολαμβάνει της ευγνωμοσύνης των Ελλήνων, αλλά για να γίνει κατανοητή η υποχρέωσή μας προς τον Παναγιώτη Μπενάκη. 

Πως τον κρίνει ο Cl. Rulhiere [343, Σοφ. Λακ. Σπ. 14(1998)207]:

"...Ο Παπάζογλου μερικές φορές πήγαινε στην Καλαμάτα κρυφά και συζητούσε με τον προεστό της περιοχής Μπενάκη, τον πιο πλούσιο Έλληνα της Πελοποννήσου, αυτόν τον ευέλικτο και πανούργο γέροντα που είχε εμπνεύσει στον Πασά μια τυφλή εμπιστοσύνη, καθώς η μεγάλη πίστη που του είχαν οι Μανιάτες, από τους οποίους καταγόταν από τη μεριά της μητέρας του, και η εμπιστοσύνη που του έδειχναν οι τούρκοι του προσέδιδε μεγάλο κύρος ανάμεσα στους αρχηγούς του έθνους. Τα πλούτη του τον τοποθετούσαν υπεράνω του ευτελούς συμφέροντος και ο ζήλος για τη θρησκεία δεν ήταν ένα κίνητρο που θα τον έκανε να δράσει. Μα φθάνοντας σε αυτές τις υψηλές βαθμίδες του πλούτου, της αποδοχής και της εξουσίας υπερηφανευόταν ότι, απελευθερώνοντας την Πελοπόννησο από τον Οθωμανικό ζυγό, θα γινόταν, με την προστασία της Τσαρίνας, ο πραγματικός αρχηγός και ίσως ο ηγεμόνας της Πελοποννήσου. Αυτή η φιλοδοξία του τον έκανε να ακούση προσεκτικά τα ύπουλα λόγια του Παπάζογλου.

Με αυτόν τον προεστό ο Παπάζογλου δημιούργησε, κρυφά από τους μανιάτες και παρά τις προειδοποιήσεις τους, τις πιο στενές σχέσεις. Και οι δύο προσπαθώντας να εμπλακούν σε αυτή την επιχείρηση, ο ένας, για να προσελκύση ένα μεγάλο αριθμό Ρώσων, υποσχόταν την εξέγερση μεγάλου αριθμού Ελλήνων, και ο άλλος, για να ξεσηκώσει έναν αριθμό Ελλήνων, υποσχόταν τεράστια βοήθεια από τη Ρωσία. Έγινε στην Καλαμάτα στο πυργόσπιτο όπου κατοικούσε ο Μπενάκης, μια ολιγομελής συγκέντρωση αρχηγών και επισκόπων. Πήγαν εκεί μερικοί μερικοί Μανιάτες συγγενείς και φίλοι του Μπενάκη. Υπέγραωαν την υποχρέωση να ξεσηκώσουν εκατό χιλιάδες Έλληνες μόλις έφθαναν τα όπλα, και τα ρωσικά καράβια εμφανίζονταν στις ακτές. Στο τέλος του εγγράφου παραποίησαν τις υπογραφές των κυριότερων αρχηγών της Μάνης. Αυτοί οι δύο άνδρες, που έβλεπαν τους εαυτούς τους ως τους κυρίαρχους της χερσονήσου, και αυτή η ολιγομελής συγκέντρωση, που υπερηφανευόταν ότι θα γινόταν σύγκλητος δεν θεωρούσαν πια τους αρχηγούς των Μανιατών παρά ως επικίνδυνους ανθρώπους, των οποίων επιθυμούσαν να χρησιμοποιήσουν τις δυνάμεις, αλλά έπρεπε πρώτα να τους υποτάξουν..."  

Για τον Παναγιώτη Μπενάκη ειπώθηκε από πολλούς ότι ήταν άριστα προσαρμοσμένος στις συνθήκες της τουρκοκρατούμενης Καλαμάτας και θέρμαινε την καρδιά του η ελπίδα της λευτεριάς, ενώ υπήρχε ακατάπαυστα η προθυμία για προσφορά και θυσία στο βωμό της απελευθέρωσης του γένους από το δυσβάσταχτο ζυγό των τούρκων κατακτητών.

Θεωρείται ότι ο Παναγιώτης Μπενάκης με την υψηλή νοημοσύνη του απέκτησε πλούτο, για την καλοσύνη του απολάμβανε την αγάπη των χριστιανών και για τη γενναιοδωρία του την εύνοια των τούρκων. Αυτή την εύνοια του κατακτητή ο Μπενάκης χρησιμοποιούσε συχνά για την προστασία των Ελλήνων και όπως αναφέρεται: "Υπήρχαν περιπτώσεις, καθ' ας δια της επεμβάσεώς του Έλληνες κατηγορούμενοι απελύοντο και τούρκοι ένοχοι οδηγούντο στην αγχόνη".

Κάθε Έλληνας, κληρικός ή λαϊκός, πλούσιος ή φτωχός, ζούσε με την παρακαταθήκη που εκφράζει το δημοτικό άσμα και αρχίζει με τους στίχους:

Σημαίνει ο Θεός, σημαίνει η γη, σημαίνουν τα επουράνια

Σημαίνει κ' η Αγιά Σοφιά το μέγα μοναστήρι...

και τελειώνει:


Η Δέσποινα εταράχτηκε και δάκρυσαν οι 'κόνες


Σώπασε Κυρά Δέσποινα και σεις 'Κόνες μην κλαίτε

Πάλι με χρόνια με καιρούς, πάλι δικά μας θάναι.

Ο Άγγλος περιγητής και αρχαιολόγος Richard Chandler, που περιηγήθηκε την Ανατολή στα έτη 1764 - 1766, αναφέρει ότι: "....Τον πρώτο χρόνο της παραμονής μας στην Ανατολή κυκλοφόρησε η φήμη πως στην Πόλη φάνηκε λαμπρός σταυρός να μετεωρίζεται πάνω στο μεγάλο Τζαμί που ήταν άλλοτε ο ναός της Αγίας Σοφίας. Έλεγαν πως αυτό το θαύμα είχε αναστατώσει τους τούρκους, που μάταια προσπαθούσαν να εξαφανίσουν την οπτασία. Σύμφωνα με την ερμηνεία που έδιναν σε αυτό το σημείο, οι χριστιανοί θα αναστήλωναν την ελληνική αυτοκρατορία κατανικώντας τους Οθωμανούς. Και όλοι, βλέποντας το μίσος ανάμεσα στους Ρώσους και τους Τούρκους και τις επιτυχίες των γεωργιανών στρατευμάτων εναντίων των Οθωμανικών στρατιών, περίμεναν πως τώρα κάτι πια θα γίνη. Αυτές οι χίμαιρες συγκρατούν τους δύστυχους Έλληνες από την αποθάρρυνση. Θα τους βρήτε πάντοτε έτοιμους να παραδεχτούν ό,τι ταιριάζει στην προσδοκία τους και ό,τι μπορεί να τους παρηγορήσει στο ζυγό της τυραννίας...". (Σιμόπουλος, Β', σ. 297)

Πολλοί πράκτορες της Ρωσίας κατέβηκαν στην Πελοπόννησο για να εξετάσουν την κατάσταση. Ένας από αυτούς με το ψευδώνυμο Χατζή-Μουράτης επισκέφθηκε τη Μεσσηνία και συνάντησε έναν έλληνα ο οποίος διηγήθηκε στον Castellan τα ακόλουθα: "...Ο ξένος ούτος ήλθεν εις επίσκεψίν μου και αφού επιδεξίως με συνέστησεν ιερόν σεβασμόν και άκραν εχεμύθιαν επί τοις λεχθησομένοις, μοι ελάλησεν μετά ζέσεως υπερ της Ελλάδος στεναζούσης υπό βάρβαρον ζυγόν, προσθείς εν τέλει, ότι έθνος ισχυρόν και πολεμικόν, κεκυρηγμένος άσπονδος εχθρός της Τουρκίας, θέλει προσβάλλει αυτήν εις τας μεμακρυσμένας επαρχίας της, και μας χορηγήσει τα προς σύντριψιν των δουλικών αλύσεων μέσα. Οι ενθουσιώδεις λόγοι του ξένου εκείνου εφλόγισαν την καρδίαν μου, και έκτοτε μοι εγεννήθη διάπυρος επιθυμία ίνα το επ' εμοί συντελέσω προς ταχείαν έκρηξιν της παρασκευαζομένης επαναστάσεως. Με προέτρεψεν ίνα συνεργήσω υπέρ αυτής. Εγώ δε είχον την ανοησίαν να πιστεύσω εις τους λόγους του, και διακοινώσω τον ενθουσιασμόν μου εις πολλούς οίτινες μετά χαράς συνεμερίσθησαν αυτόν..."  

Αυτός ο Χατζή-Μουράτης επισκέφθηκε και τον Παναγιώτη Μπενάκη ο οποίος του έδωσε έναν τοπογραφικό χάρτη της Πελοποννήσου και υποσχέθηκε ότι θα μεσολαβήσει για την ταχεία και αποτελεσματική βοήθεια της Ελλάδος (Σάθας, σ. 464, 5.)

Όταν έφθασε στο Οίτυλο ο Ρωσικός στόλος ο Παναγιώτης Μπενάκης ήταν στον Πασά της Τριπόλεως και με το πρόσχημα ασθένειας πήγε στην Καλαμάτα. Δεν τόλμησε να αναπετάσει την σημαία της επαναστάσεως και οργάνωσε σώμα Ελλήνων πολιτοφυλάκων, δήθεν προς εξασφάλισιν της πόλεως. Περίμενε δε την άφιξη του Αλεξίου Ορλώφ και του Παπάζογλη για να απορρίψει το προσωπείο. Πήγε στη Μάνη συνάντησε το θεόδωρο Ορλώφ και τον προέτρεψε να διαιρέσει τους συγκεντρωθέντες στο Οίτυλο σε δύο τμήματα. Ο Θεόδωρος ονόμασε τα δύο σώματα Ανατολική και Δυτική λεγεώνα και υποχρέωσε να ορκισθούν πίστη προς την αυτοκράτειρα της Ρωσίας. Στις 10 Μαρτίου ο Θεόδωρος πήγε με τα πλοία του να πολιορκήσουν την Κορώνη. (Σάθας, σ. 482) 

   Επί αυτοκρατορίσσης Άννης (1730-1741) φάνηκαν οι πρωτες διαθέσεις προς απελευθέρωση της Ελλάδος. Ο διάσημος στρατητός Μύνιχ (Βουρχάρδος Χριστόφορος κόμης Munnich) υπέβαλλε κατά τη διάρκεια του πολέμου της Κριμαίας (1729) σχέδιο αντιπερισπασμού με εξέγερση της Ελλάδος. Ευρισκόμενος στη Μολδαβία διέσπειρε στις χριστιανικές επαρχίες επαναστατικές προκηρύξεις και δημιούργησε επαναστατικό οργασμό που είχε κορυφωθεί στην Ελλάδα και περίμεναν το σύνθημα για να αρχίσουν τη σφαγή των Τούρκων, αλλά μεσολόβησε η συνθήκη ειρήνης μεταξύ της Ρωσίας και της Τουρκίας και τα πάντα εκτονώθηκαν. Ο Rulhiere πίστευε ότι αν τότε οι Έλληνες είχαν ξεσηκωθεί θα πετύχαιναν την ελευθερία τους. (Σάθας451)

Ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΝΑΚΗΣ ΚΑΙ Η ΣΥΜΒΟΛΗ ΤΟΥ

ΣΤΗΝ ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗ ΤΟΥ 1770 (ΟΡΛΩΦΙΚΑ)


Μπορεί η επανάσταση του 1770 να απέτυχε
 και οι Πελοποννήσιοι να τιμωρήθηκαν σκληρά, δεν υπήρξε όμως ο Παναγιώτης Μπενάκης ούτε ο υποκινητής της επανάστασης, ούτε ο υπεύθυνος της καταστροφής. Λανθασμένες εκτιμήσεις και ενέργειες έγιναν από όλες τις πλευρές. Ο Παναγιώτης Μπενάκης παρασύρθηκε στην εμπλοκή του με τα επαναστατικά κινήματα από το ευγενικό συναίσθημα, που γεννά στο σκλάβο ο πόθος για ελευθερία και αυτή τη συναισθηματική έξαρση, που μπορεί να σκοτίζει τη λογική, κανένας δεν έχει το δικαίωμα να την καταδικάζει.


Ο Λιμπεράκης Γερακάρης - Κοσμάς, ο ξακουστός πειρατής και πολέμαρχος από τη Βάθεια της Μάνης, που οι Τούρκοι το 1688 τον όρισαν Μπέη της Μάνης και οι Βενετοί το 1696 τον τίμησαν με τον τίτλο του Ιππότη του Αγίου Μάρκου, πάντρεψε
 το 1697 την κόρη του Σταθούλα με το αρχοντόπουλο της Καλαμάτας Μπένο Ψάλτη.


Από το γάμο αυτό γεννήθηκε ένας γιος, ο Παναγιώτης Μπενάκης, που το επίθετό του προέρχεται από το βαφτιστικό του πατέρα του.

Φαίνεται ότι η οικογένεια του Μπένου Ψάλτη έζησε σε οικονομική ευμάρεια, γιατί εκτός από κτηματική περιουσία είχε και την ιδιοκτησία των γειτονικών μύλων της παραλίας της Μαντίνειας. Δεν υπάρχουν όμως πληροφορίες για τη μόρφωση και τα νεανικά χρόνια του Παναγιώτη Μπενάκη. Γνωρίζουμε ότι έκανε δύο γάμους και ότι απέκτησε πολλά παιδιά
. 
Περιγράφεται αργότερα σαν ένας πετυχημένος έμπορος, που είχε στην ιδιοκτησία του πολλά τσιφλίκια (ιδιόκτητα χωριά). Κατοικούσε στην Καλαμάτα, στο πυργόσπιτό του
, που ήταν δυτικά της εκκλησίας των Ταξιαρχών, δηλαδή της εκκλησίας των Μπενάκηδων, το οποίο έστω και με μετατροπές λόγω των καταστροφών, ίσως ασυλλόγιστα οι αρμόδιοι κατεδάφισαν μετά το σεισμό του 1986.  (Βλέπε σχέδιο του W. Gell από το 1805).

Με την υψηλή νοημοσύνη του ο Παναγιώτης Μπενάκης απέκτησε αγαθά, ώστε να θεωρείται ο πλουσιότερος της Πελοποννήσου, ενώ με την έντονη προσωπικότητά του είχε κατορθώσει να τον αγαπά η Μεσσηνία, να τον υπακούει η Μάνη και και να τον σέβεται η τουρκιά, της οποίας εξαγόραζε τους αξιωματούχους δια της δωροδοκίας.

Έχοντας την ικανότητα της προσαρμογής στις ιδιάζουσες πολιτικο-κοινωνικές συνθήκες της εποχής του, κατόρθωσε να απολαμβάνει την εύνοια των Τούρκων. Με τα πολύτιμα δώρα του κολάκευε και υποχρέωνε τον εκάστοτε πασά της Τριπολιτσάς και με αυτόν τον τρόπο ήταν ο μοναδικός Έλληνας που γινόταν δεκτός στο σεράϊ με την ακολουθία του. Ο λόγος του περνούσε, γι' αυτό συχνά μεσολαβούσε και περιορίζονταν οι υπερβάσεις της εξουσίας των Οθωμανών. Αναφέρεται δε σχετικά: "Υπήρχαν περιπτώσεις, καθ' ας δια της επεμβάσεώς του, Έλληνες κατηγορούμενοι απελύοντο και Τούρκοι ένοχοι οδηγούντο στην αγχόνη".

Από το 1715, όταν τη Βενετική διοίκηση διαδέχτηκε η δεύτερη τουρκοκρατία και μέχρι το 1770, η Πελοπόννησος γνώρισε ημέρες σχετικής ευημερίας
, γιατί έλλειψε η απομύζηση του ιδρώτα των Ελλήνων από τους Βενετούς εμπόρους
. Η Καλαμάτα ήταν τότε ένα μεγάλο χωριό με 400 οικογένειες
, δηλαδή περίπου 1600 με 2.000 κατοίκους και η τουρκική καταπίεση ήταν εκεί ηπιότερη συγκριτικά με την υπόλοιπη Πελοπόννησο. 

Ο Γάλλος διπλωματικός υπάλληλος Pouqueville
 σχετικά με την προνομιακή μεταχείριση της Καλαμάτας γράφει τα ακόλουθα: "Η διοίκηση της Καλαμάτας βρίσκεται στα χέρια των Ελλήνων, οι οποίοι με την απλή συγκατάθεση του Βεζύρη, αναγορεύουν τους άρχοντες της επιλογής τους. Χάρη στα προνόμια που τους έχουν παραχωρηθεί, έχουν το δικαίωμα να επιβάλλουν τη γνώμη τους, να διαπραγματεύονται  την κατανομή των εισφορών τους, ενώ ανάμεσά τους δεν συγκαταλλέγονται άλλοι Τούρκοι πλην του βοεβόδα και μερικών γενίτσαρων, μίσθαρνων μάλλον παρά αφεντικών τους, αφού οι Έλληνες έχουν τη δυνατότητα να αξιώνουν την ανάκλησή τους. Η παραχώρηση τόσων δικαιωμάτων δεν είναι τυχαία. Η Πύλη συνειδητοποιώντας ότι οι καλλιεργητές αυτής της παρακείμενης του Ταϋγέτου περιοχής είχαν την ευχέρεια, όποτε δέχονταν πιέσεις να καταφεύγουν μαζί με τα υπάρχοντά τους στην Ελευθερολακωνία, περιορίστηκε στην είσπραξη μιας εισφοράς, κάτι το οποίο εξομοιώνει την Καλαμάτα με τις αυτόνομες επαρχίες".

Για να κριθεί ο βίος και η πολιτεία του Παναγιώτη Μπενάκη στα γεγονότα του 1770, θα πρέπει να αναλυθούν τα ρεύματα που επικρατούσαν  την εποχή εκείνη, τα οποία και επηρέαζαν σημαντικά τη συμπεριφορά των ανθρώπων. Θα πρέπει δηλαδή να αναφερθούμε στο εθνικο-θρησκευτικό συναίσθημα των Ελλήνων και στην προπαγάνδα του ρωσικού επεκτατισμού.

Στα χρόνια της σκλαβιάς όλοι οι Έλληνες, αστοί ή χωρικοί, κληρικοί ή λαϊκοί, πλούσιοι ή φτωχοί είχαν στην καρδιά τους τον πόθο της λευτεριάς και της αναγέννησης του γένους. Η λαχτάρα της λευτεριάς ήταν τότε συνυφασμένη με τη θρησκευτική πίστη και την ελπίδα πως τον αγώνα των χριστιανών βοηθούσε και η Παναγία. 

Οι Έλληνες πίστευαν πως η Κυρά Δέσποινα-Παναγιά πονούσε για την παρουσία των τούρκων στην Πόλη και την Αγιά-Σοφιά και γι' αυτό στο γνωστό τραγούδι της άλωσης φαίνονται να την παρηγορούν με τους στίχους:

Η Δέσποινα εταράχθηκε και δάκρυσαν οι 'κόνες.

Σώπασε Κυρά Δέσποινα και σεις 'κόνες μην κλαίτε.

Πάλι με χρόνια με καιρούς πάλι δικά μας θάναι. 

Για να κατανοήσουμε πληρέστερα το πνεύμα της εποχής, χρήσιμο θα είναι να αναφέρουμε ένα απόσπασμα από το βιβλίο του Άγγλου περιγητή και αρχαιολόγου Richard Chandler
, ο οποίος περιηγήθηκε την Ανατολή στα έτη 1764 - 1766, που αναφέρει ότι: "....Τον πρώτο χρόνο της παραμονής μας στην Ανατολή κυκλοφόρησε η φήμη πως στην Πόλη φάνηκε λαμπρός σταυρός να μετεωρίζεται πάνω στο μεγάλο Τζαμί που ήταν άλλοτε ο ναός της Αγίας Σοφίας. Έλεγαν πως αυτό το θαύμα είχε αναστατώσει τους τούρκους, που μάταια προσπαθούσαν να εξαφανίσουν την οπτασία. Σύμφωνα με την ερμηνεία που έδιναν σε αυτό το σημείο, οι χριστιανοί θα αναστήλωναν την ελληνική αυτοκρατορία κατανικώντας τους Οθωμανούς. Και όλοι, βλέποντας το μίσος ανάμεσα στους Ρώσους και τους Τούρκους και τις επιτυχίες των γεωργιανών στρατευμάτων εναντίων των Οθωμανικών στρατιών, περίμεναν πως τώρα κάτι πια θα γίνη. Αυτές οι χίμαιρες συγκρατούν τους δύστυχους Έλληνες από την αποθάρρυνση. Θα τους βρήτε πάντοτε έτοιμους να παραδεχτούν ό,τι ταιριάζει στην προσδοκία τους και ό,τι μπορεί να τους παρηγορήσει στο ζυγό της τυραννίας...". 

Ο δεύτερος παράγοντας που συνέβαλε στη διαμόρφωση του πολιτικού κλίματος της εποχής, όπως αναφέρθηκε, ήταν η προπαγάνδα του ρωσικού επεκτατισμού.

Από την εποχή του Μεγάλου Πέτρου (1672-1725) στη Ρωσία σχεδιάστηκαν οι βλέψεις για την Κωνσταντινούπολη και τις άλλες Ευρωπαϊκές κτήσεις της Τουρκίας
. Η αυτοκράτειρα της Ρωσίας Αικατερίνη η Μεγάλη (1762-1796) είχε βαφτίσει ένα της γιό Κωνσταντίνο, τον είχε μάθει τα Ελληνικά και τον προόριζε για αυτοκράτορα της Κωνσταντινούπολης στην αναγεννημένη Βυζαντινή Αυτοκρατορία, που θα γινόταν με τη συνδρομή των υπόδουλων λαών της Βαλκανικής.

Ρώσοι πράκτορες διέτρεχαν τις Βαλκανικές επαρχίες και μοίραζαν προκηρύξεις και εικόνες του ομόδοξου ρώσου αυτοκράτορα και παράλληλα έδιναν αντίτυπα των πλαστών "Προρρήσεων του Αγαθαγγέλου", που δίδασκαν τους Χριστιανούς "...ότι μόνον από του ξανθού γένους έπρεπε να προσδοκώσι την εκ του Μουσουλμανικού ζυγού απολύτρωσιν". 

Θερμαίνονταν τότε οι καρδιές των σκλάβων από τους στίχους του γνωστού άσματος της εποχής εκείνης:

Ακόμη τούτ' την άνοιξη

Τούτο το καλοκαίρι

Όσο να 'ρθεί ο Μόσκοβος 

να φέρει το σεφέρι

Ραγιάδες, Ραγιάδες

Μοριά και Ρούμελη.

Eκείνος που εισήγαγε τον Παναγιώτη Μπενάκη στην επαναστατική προετοιμασία ήταν ο Γεώργιος Παπάζωλης, καταγόμενος από τη Σιάτιστα της Μακεδονίας. Υπηρετούσε ως αξιωματικός στο ρωσικό πυροβολικό και είχε συνδεθεί φιλικά με τους Ορλώφ. Φαίνεται ότι ο Παπάζωλης συνέβαλε στη δολοφονία του Τσάρου Πέτρου του Γ΄ (1762), που οργάνωσαν οι Ορλώφ, ώστε να τον διαδεχθεί στο θρόνο η σύζυγός του Αικατερίνη, η οποία διατηρούσε δεσμό με τον Γρηγόριο Ορλώφ.

Ο Γεώργιος Παπάζωλης άσκησε καθε επιτρεπτή πίεση στους Ορλώφ, για να βοηθήσει η Μεγάλη Ορθόδοξη αυτοκρατορία τη σκλαβωμένη πατρίδα του. Με ρωσική εντολή κατέβηκε στην Ελλάδα για να μελετήσει την επικρατούσα κατάσταση και συναντήθηκε με τους σημαντικότερους των Ελλήνων, διερευνώντας τη δυνατότητα επανάστασης. Όπως ήταν φυσικό, είχε επαφές με τον άρχοντα της Καλαμάτας Παναγιώτη Μπενάκη. 

Ο Castellan
, ανέφερε σε επιστολή του, ότι ένας από τους Ρώσους πράκτορες που κυκλοφορούσαν στο Μοριά με το ψευδώνυμο Χατζή-Μουράτης, που φαίνεται ότι δεν ήταν άλλος από τον Παπάζωλη, επισκέφθηκε στη Μεσσηνία έναν Έλληνα πρόκριτο, ο οποίος του διηγήθηκε τα ακόλουθα, τα οποία μπορεί να θεωρηθούν σαν φωνή από τον τάφο, όλων όσων ακολούθησαν εκείνη την επανάσταση: "...Ο ξένος ούτος ήλθεν εις επίσκεψίν μου και αφού επιδεξίως με συνέστησεν ιερόν σεβασμόν και άκραν εχεμύθιαν επί τοις λεχθησομένοις, μοι ελάλησεν μετά ζέσεως υπερ της Ελλάδος στεναζούσης υπό βάρβαρον ζυγόν, προσθείς εν τέλει, ότι έθνος ισχυρόν και πολεμικόν, κεκυρηγμένος άσπονδος εχθρός της Τουρκίας, θέλει προσβάλλει αυτήν εις τας μεμακρυσμένας επαρχίας της, και μας χορηγήσει τα προς σύντριψιν των δουλικών αλύσεων μέσα. Οι ενθουσιώδεις λόγοι του ξένου εκείνου εφλόγισαν την καρδίαν μου, και έκτοτε μοι εγεννήθη διάπυρος επιθυμία ίνα το επ' εμοί συντελέσω προς ταχείαν έκρηξιν της παρασκευαζομένης επαναστάσεως. Με προέτρεψεν ίνα συνεργήσω υπέρ αυτής. Εγώ δε είχον την ανοησίαν να πιστεύσω εις τους λόγους του, και διακοινώσω τον ενθουσιασμόν μου εις πολλούς οίτινες μετά χαράς συνεμερίσθησαν αυτόν...". 

Προσθέτει ακόμη ο Castellan ότι και ο Παναγιώτης Μπενάκης δέχθηκε την επίσκεψη του υποτιθέμενου Χατζή-Μουράτη, ο οποίος υποσχέθηκε να μεσολαβήσει για την ταχεία και αποτελεσματική βοήθεια των Ρώσων στους υπόδουλους και ότι ο Καλαματιανός άρχοντας του χάρισε ένα τοπογραφικό χάρτη της Πελοποννήσου.

Ο Claude Rulhiere
, ο πιο αξιόλογος από τους ιστοριογράφους της εποχής εκείνης, αναφέρει τα ακόλουθα:

"...Ο Παπάζωλης μερικές φορές πήγαινε στην Καλαμάτα κρυφά και συζητούσε με τον προεστό της περιοχής Μπενάκη, τον πιο πλούσιο Έλληνα της Πελοποννήσου, αυτόν τον ευέλικτο και πανούργο γέροντα που είχε εμπνεύσει στον Πασά μια τυφλή εμπιστοσύνη, καθώς η μεγάλη πίστη που του είχαν οι Μανιάτες, από τους οποίους καταγόταν από τη μεριά της μητέρας του, και η εμπιστοσύνη που του έδειχναν οι τούρκοι του προσέδιδε μεγάλο κύρος ανάμεσα στους αρχηγούς του έθνους. Τα πλούτη του τον τοποθετούσαν υπεράνω του ευτελούς συμφέροντος και ο ζήλος για τη θρησκεία δεν ήταν ένα κίνητρο που θα τον έκανε να δράσει. Μα φθάνοντας σε αυτές τις υψηλές βαθμίδες του πλούτου, της αποδοχής και της εξουσίας υπερηφανευόταν ότι, απελευθερώνοντας την Πελοπόννησο από τον Οθωμανικό ζυγό, θα γινόταν, με την προστασία της Τσαρίνας, ο πραγματικός αρχηγός και ίσως ο ηγεμόνας της Πελοποννήσου. Αυτή η φιλοδοξία του τον έκανε να ακούση προσεκτικά τα ύπουλα λόγια του Παπάζωλη.
Με αυτόν τον προεστό ο Παπάζωλης δημιούργησε, κρυφά από τους Μανιάτες και παρά τις προειδοποιήσεις τους, τις πιο στενές σχέσεις. Και οι δύο προσπαθώντας να εμπλακούν σε αυτή την επιχείρηση, ο ένας, για να προσελκύση ένα μεγάλο αριθμό Ρώσων, υποσχόταν την εξέγερση μεγάλου αριθμού Ελλήνων, και ο άλλος, για να ξεσηκώσει έναν αριθμό Ελλήνων, υποσχόταν τεράστια βοήθεια από τη Ρωσία. Έγινε στην Καλαμάτα στο πυργόσπιτο όπου κατοικούσε ο Μπενάκης, μια ολιγομελής συγκέντρωση αρχηγών και επισκόπων. Πήγαν εκεί μερικοί Μανιάτες συγγενείς και φίλοι του Μπενάκη. Υπέγραψαν την υποχρέωση να ξεσηκώσουν εκατό χιλιάδες Έλληνες μόλις έφθαναν τα όπλα, και τα ρωσικά καράβια εμφανίζονταν στις ακτές. Στο τέλος του εγγράφου παραποίησαν τις υπογραφές των κυριότερων αρχηγών της Μάνης. Αυτοί οι δύο άνδρες, που έβλεπαν τους εαυτούς τους ως τους κυρίαρχους της χερσονήσου, και αυτή η ολιγομελής συγκέντρωση, που υπερηφανευόταν ότι θα γινόταν σύγκλητος, δεν θεωρούσαν πια τους αρχηγούς των Μανιατών παρά ως επικίνδυνους ανθρώπους, των οποίων επιθυμούσαν να χρησιμοποιήσουν τις δυνάμεις, αλλά έπρεπε πρώτα να τους υποτάξουν...".

Μπορούμε να αντιτάξουμε στους ισχυρισμούς του Rulhiere, ότι το θρησκευτικό συναίσθημα, συνυφασμένο με τον πατριωτισμό, αρκούσε για να κινητοποιήσει κάθε Έλληνα σε επαναστατική κίνηση.

Η εξόγκωση του αριθμού των Ελλήνων που θα συμμετείχαν στην επανάσταση, δεν ήταν υστερόβουλη. Αποτελούσε κοινή πεποίθηση κάθε πατριώτη, ότι θα πάρουν τα όπλα όλοι ανεξαιρέτως οι Έλληνες και δεν μπορούσε να μην παρασυρθεί σε αυτή την πλάνη και ο Παναγιώτης Μπενάκης. 

Παραδείγματα υπάρχουν πολλά. Στις συμφωνίες που υπέγραψαν οι Μανιάτες στις αρχές του 17ου αιώνα με το δούκα του Νεβέρ, υποσχέθηκαν ότι 10.000 ένοπλοι, δηλαδή όλοι οι άνδρες, θα έπαιρναν μέρος στον αγώνα
. 

Όταν το 1673 ο παππούς του Μπενάκη, ο Λιμπεράκης Γερακάρης, κάλεσε τους Μαλτέζους να συμμετάσχουν στην κατάληψη του κάστρου της Ζαρνάτας, που κατείχαν οι Τούρκοι, δεν μπόρεσε να συγκεντρώσει 5-6.000 πολεμιστές, τους οποίους είχε υποσχεθεί, αλλά μόνο 800. Οι σύμμαχοί του απογοητεύτηκαν και αποχώρησαν μετά από μια ανεπιτυχή προσπάθεια εκπόρθησης του τείχους
.

Μεταγενέστερα, το 1813, ο Παναγιώτης Μούρτζινος έλεγε ότι οι Έλληνες αν είχαν αρχηγό, θα ανακτούσαν την ελευθερία τους
. 

Παρασυρμένοι από την ίδια παραίσθηση οι απόστολοι της Φιλικής Εταιρείας, αριθμούσαν στη Μάνη όλους τους άνδρες ως αυριανούς στρατιώτες της επανάστασης του 1821 και δεν κατέγραφαν μόνο αυτούς που θα έπαιρναν μέρος στον αγώνα
. 

Τέλος, θα πρέπει να θυμήσουμε την απογοήτευση που ένοιωσε ο Κανέλλος Δεληγιάννης από τα Λαγκάδια της Γορτυνίας, μετά από τη διάλυση του ελληνικού στρατοπέδου στην Καρύτενα. Κανένας δεν τον ακολουθούσε και αναγκάστηκε να πάρει μαζί του τον αγνό Μανιάτη αγωνιστή Ηλία Σαλαφατίνο με 38 ακόμη παληκάρια, για να αναγκάσει τους Καρυτινούς να συμμετάσχουν στην επανάσταση
. 

Φαίνεται, λοιπόν, η υπερβολή του Παναγιώτη Μπενάκη στον αριθμό των Ελλήνων που θα συμμετείχαν στην επανάσταση του 1770, δεν ήταν αποκύημα της υστερόβουλης φιλοδοξίας του για να γίνει ηγεμόνας, αλλά μια λανθασμένη εκτίμηση, που έκανε τότε κάθε καλόπιστος πατριώτης. Βλέποντας τον καθολικά επιδεικνυόμενο ενθουσιασμό των υπόδουλων για επανάσταση, πίστευε πως και η συμμετοχή τους θα ήταν εξ ίσου καθολική. Δεν ήταν λίγοι εκείνοι που πίστευαν ότι οι Έλληνες μπορούσαν να διώξουν τους Τούρκους με τα ξύλα.

Από την πλευρά της η Ρωσία, που είχε τότε πόλεμο με την Τουρκία, επεδίωκε με κάθε τρόπο την επανάσταση των υπόδουλων Βαλκανικών λαών, για πολεμικό αντιπερισπασμό. Σε περίπτωση επιτυχίας σκόπευε να κάνει την Πελοπόννησο με τα γύρω νησιά μια ρωσική επαρχία, η οποία θα είχε εξάρτηση από το ανακτοβούλιο της Αγίας Πετρούπολης. Η πρόθεση όμως αυτή έκανε τους Μανιάτες διστακτικούς, γιατί είχαν πικρή εμπειρία από τη Βενετική κατοχή. Απαίτησή τους ήταν η ανεξαρτησία, αφού πλέον δεν υπήρχε εμπιστοσύνη στους ξένους.

Στις 17/28 Φεβρουαρίου 1770 μια μοίρα του Ρωσικού στόλου έφθασε στο Οίτυλο υπό το Θεόδωρο Ορλώφ. Ορισμένοι θεωρούν ότι ο Παναγιώτης Μπενάκης ήταν τότε στην Τριπολιτσά και προσποιούμενος αδιαθεσία επέστρεψε στην Καλαμάτα. Φαίνεται όμως πιθανότερη η εκδοχή, ότι ήταν στην Καλαμάτα και στις προσκλήσεις του Πασά να τον επισκεφθεί, υποκρίθηκε ασθένεια και αρνήθηκε.

Ο Παναγιώτης Μπενάκης με δαπάνες του οργάνωσε μεγάλο μισθοφορικό σώμα, προφασιζόμενος την προστασία της Καλαμάτας. Μετά την άφιξη του Θεοδώρου Ορλώφ πήγε στο Οίτυλο και τον επισκέφθηκε. Τον προέτρεψε δε να διαιρέσει τους συγκεντρωθέντες Μανιάτες σε δύο τμήματα, που ονομάστηκαν ανατολική και δυτική λεγεώνα. 

Όπως είναι γνωστό η ανατολική λεγεώνα υπό τον Αντώνιο Ψαρό κατευθύνθηκε στο Μυστρά και μετά την κατάληψη της πόλης, πληθύνθηκε και βάδισε εναντίον της Τρίπολης, όπου και μετά από αιματηρή μάχη διαλύθηκε από τους Τούρκο-αρβανίτες με οικτρά για τους Έλληνες αποτελέσματα.

Η δυτική λεγεώνα εν μέρει βάδισε προς το Λεοντάρι, την  Ανδρούσα και την Αρκαδιά (δηλαδή την Κυπαρισσία), πόλεις τις οποίες κυρίευσε και εν μέρει ακολούθησε τον Θεόδωρο Ορλώφ, ο οποίος με το στόλο του πολιόρκησε ανεπιτυχώς την Κορώνη.

Στις 23 Απριλίου ο Αλέξιος Ορλώφ έφθασε στα ελληνικά λιμάνια και ο Παναγιώτης Μπενάκης πήγε κοντά του στο Νεόκαστρο, όπου παρέμεινε μέχρι την ήττα στην πολιορκία της Μεθώνης και την οριστική αποχώρηση του Ορλώφ στις 20 Μαΐου.

Αφού εξασφάλισε την οικογένειά του στα Κύθηρα, ο Μπενάκης πήγε στη Νάξο, όπου ναυλουχούσε ο Ρωσικός στόλος. Στη συνέχεια πήρε τη ρότα για τα Ρωσικά λιμάνια του βορρά, αλλά στο Λιβόρνο άφησε την τελευταία του πνοή
. Διαδόθηκε ότι τον δηλητηρίασαν οι Ρώσοι. Άλλοι θεώρησαν ότι, η απογοήτευση για την έκβαση των επαναστικών γεγονότων τον οδήγησε στον τάφο. Πάντως η ηλικία του Παναγιώτη Μπενάκη, για την εποχή εκείνη, θα πρέπει να θεωρηθεί προχωρημένη.

Αν ο Παναγιώτης Μπενάκης δεν είχε παρασυρθεί από τα ρεύματα της εποχής, ούτε από τα πατριωτικά και θρησκευτικά του συναισθήματα και έμενε ουδέτερος ή ακόμη αν εκδήλωνε αντίθεση στην επανάσταση, που και χωρίς αυτόν θα γινόταν, πώς άραγε θα τον έκρινε η ιστορία, αν η νίκη είχε στέψει με επιτυχία τα όπλα των επαναστατών; Ασφαλώς μισητό τουρκόφιλο, δειλό και ανάξιο του γένους πλούσιο συμφεροντολόγο. 

Πολλοί τον χαρακτηρίζουν ως υποκινητή της επανάστασης. Είναι όμως αφελές να θεωρηθεί ότι οι Ρώσοι υποκινήθηκαν, έστω και εν μέρει, από τον Παναγιώτη Μπενάκη για την εκστρατεία στο Μοριά. Οι μεγάλες δυνάμεις δεν κάνουν εκστρατείες και θυσίες για τα δίκαια των μικρών λαών, ούτε για να ικανοποιήσουν γεροντικές φιλοδοξίες, όπως αφελώς πιστεύουν ορισμένοι. Αυτά είναι προπαγανδιστικές μεγαλοστομίες που δεν έχουν θέση στην ιστορική μελέτη του καιρού μας. Όταν γίνονται θυσίες από τους ισχυρούς του κόσμου, αυτές γίνονται στο βωμό των δικών τους συμφερόντων, και ίσως παρεπιπτόντως ευνοείται και κάποιος μικρός λαός. Τη Ρωσία δεν την παρέσυρε ούτε ο Γεώργιος Παπάζωλης, ούτε ο Παναγιώτης Μπενάκης, οδηγήθηκε εκεί αποκλειστικά και μόνο από τις επεκτατικές της βλέψεις, οι οποίες προηγήθηκαν των παρεμβάσεων του Παπάζωλη, αλλά και συνεχίστηκαν. Οι Έλληνες απλώς χρησιμοποιήθηκαν σε όλες τις περιπτώσεις.

Αν κάνουμε μια σύγκριση του καταφρονεμένου Παναγιώτη Μπενάκη με τους δοξασμένους πρωτουργούς του 1821, θα φανεί η αδικία. Οι συνθήκες το 1770 ήταν εμφανώς ευνοϊκότερες για επαναστατική κίνηση, παρά το 1821. Στα Ορλωφικά υπήρχε σε εξέλιξη πόλεμος της Ρωσίας με την Τουρκία και έφθασαν ρωσικά πλοία στα ελληνικά λιμάνια, ενώ το 1821 αυτά δεν υπήρξαν ούτε στη φαντασία των αποστόλων της Φιλικής Εταιρείας.

Στα τέλη Ιανουαρίου 1821 ο Γρηγόριος Δικαίος παρουσιάστηκε στη συνέλευση της Βοστίτζας και επιστράτευσε νοσηρή φαντασία, για να κατασκευάσει πειστικά επιχειρήματα, ώστε να πείσει τους συγκεντρωμένους, να ξεκινήσουν την επανάσταση. Θα ήταν ευτυχής και ειλικρινής, το δε έργο του απλό, αν υπήρχαν οι συνθήκες του 1770. Όσοι στάθηκαν δύσπιστοι στις μεγαλοστομίες του, κρίνοναι σήμερα ως τουρκόφιλοι. Πόσα δεν έχουν γραφεί εναντίον του Παλαιών Πατρών Γερμανού. Όμως δύσπιστος, συντηρητικός και αρνητικός θέλαμε να ήταν τότε ο Παναγιώτης Μπενάκης. Είμαστε, χωρίς αμφιβολία άδικοι.

Η ευνοϊκή έκβαση της επανάστασης του 1821 συνετέλεσε ώστε να τιμηθεί ο Γρηγόριος Δικαίος, αναμφισβήτητα δίκαια, ως "ο μπουρλοτιέρης των ψυχών", γιατί έδωσε με τις παχυλές του υποσχέσεις κουράγιο στους Έλληνες. 

Αντίθετα, επειδή η επανάσταση του 1770 υπήρξε ατυχής, ο Παναγιώτης Μπενάκης παρουσιάζεται ως καθοδηγούμενος από προσωπικές του επιδιώξεις, και την άφρονη φιλοδοξία του.  Γι' αυτό θεωρείται ότι είναι ένας από τους υπεύθυνους της εθνικής καταστροφής. 

Καιρός είναι, Καλαματιανοί και Μανιάτες, να αποδώσουμε δικαιοσύνη στον άνθρωπο, που παρά την ηλικία του και την ευμάρεια στην οποία ζούσε, διακινδύνευσε το είναι του στον αγώνα για τη λευτεριά του γένους, που τελικά τον πλήρωσε προσωπικά με την ίδια του τη ζωή και την προσφυγιά της οικογενείας του. Ένα μνημείο στην Καλαμάτα για τους αγωνιστές του 1770 είναι απαραίτητο, για να αποδοθεί δικαιοσύνη. Έχουμε υποχρέωση.

                                                                     ΣΤΑΥΡΟΣ Γ. ΚΑΠΕΤΑΝΑΚΗΣ

Π Ε Ρ Ι Λ Η Ψ Η


Ο Παναγιώτης Μπενάκης, γιός του καλαματιανού Μπένου Ψάλτη και της Σταθούλας κόρης του Λιμπεράκη Γερακάρη, τον οποίο οι τούρκοι διόρισαν Μπέη της Μάνης και οι Βενετοί Ιππότη του Αγίου Μάρκου, έζησε στην Καλαμάτα και ασχολήθηκε με το εμπόριο. Ήταν ο πλουσιότερος του Μοριά και πρωτοστάτησε στην επανάσταση του 1770. 


Η ιστορία τον έχει αδικήσει γιατί τον θεωρεί ως αίτιο της επανάστασης του 1770 και της καταστροφής που ακολούθησε, κινούμενος από φιλοδοξία να γίνει ηγεμόνας της Πελοποννήσου. Αυτός όμως με κίνητρα πατριωτικά και θρησκευτικά θυσίασε τα πάντα, για να συμβάλλει στην αναγέννηση της πατρίδας του. Η Μάνη και η Καλαμάτα οφείλουν να τον τιμήσουν.

S U M M A R Y


Panagiotis Benakis, the son of Benos Psaltis from Kalamata and of the Maniote Stathoula Liberaki Gerakari, lived in Kalamata and was the richest merchant in Morea.


His leading part in the unsuccessful revolution of 1770 led many historians to wrongly picture him as a very ambitious man of the Peloponnese. He however, sacrificed everything for the love of his country.


Mani and Kalamata ought to raise a monument in his honour.

Η ΕΠΙΒΟΥΛΗ ΤΟΥ ΒΕΛΗ ΠΑΣΑ

ΣΤΑ ΚΤΗΜΑΤΑ ΤΗΣ ΜΠΕΤΖΕΧΡΟΥΛΑΣ ΜΠΕΝΑΚΗ

Κατά το 18ο αιώνα διακρίθηκε στην κοινωνία της Καλαμάτας ο Παναγιώτης Μπενάκης, ο πλούσιος έμπορος, ο οποίος με τα πολύτιμα δώρα του αποκτούσε την εύνοια του εκάστοτε πασά της Τριπολιτσάς, ώστε να έχει τη δυνατότητα να μεσολαβεί για τη δικαίωση των Ελλήνων. Ασκώντας τεράστια επιρροή στους Μανιάτες
, υπήρξε ένας από τους βασικούς παράγοντες της επανάστασης του 1770 με τους Ορλώφ
. Μετά την αποτυχία των πολεμικών συγκρούσεων με τους Τούρκους αναχώρησε με το Ρωσικό στόλο και κατευθυνόμενος στη Ρωσία πέθανε στο Λιβόρνο της Ιταλίας. 

Η γυναίκα του Παναγιώτη Μπενάκη, η Ζαχαρούλα, με τα παιδιά της Λιμπεράκη και Παντζεχρούλα κατέφυγαν στα Κύθηρα και η τεράστια πριουσία τους δημεύτηκε. Με τη λήξη του Ρωσο-τουρκικού πολέμου και τη συνθήκη του Κουτσούκ Καϊναρτζή προβλέφθηκε η αμνήστευση των Ελλήνων και η απόδοση των περιουσιών που είχαν περιέλθει στην κυριότητα του δημοσίου ταμείου της Κωνσταντινουπόλεως. 

Από την οικογένεια του Παναγιώτη Μπενάκη ο μεν Λιμπεράκης μπήκε στη ρωσικό διπλωματικό σώμα, ενώ οι γυναίκες γύρισαν στην Καλαμάτα. Η Παντζεχρούλα το 1790 παντρεύτηκε τον Μιχαλάκη Τζαμπλάκο, αδελφό του Μητροπολίτη Μονεμβασίας και Καλαμάτας, με τη συμφωνία τα παιδιά τους να πάρουν το δικό της επίθετο
.

Στις αρχές του 1807 το πασαλίκι του Μοριά ανατέθηκε στο Βελή πασά που ήταν γιός του Αλή πασά των Ιωαννίνων, γνωστού για την αρπακτικότητά του και τη θηριωδία του. Ο Βελής, περιοδεύοντας στις πόλεις του Μοριά, έφθασε στην Καλαμάτα και αποφάσισε να φυλακίση την Παντζεχρούλα Μπενακοπούλα και τα παιδιά της, για να ιδιοποιηθεί την περιουσία της.

Από τη συνοδεία του έγινε γνωστή η πρόθεσή του και αμέσως ειδοποιήθηκε η Παντζεχρούλα, η οποία φωταγώγησε τον πύργο της, για να δηλώνεται εκεί η παρουσία της και κατέφυγε στη Μάνη
 και από εκεί πήγε πάλι στα Κύθηρα. Ο Βελής για να κρύψει την αρπακτικότητά του, αφιέρωσε τα κτήματα της οικογενείας Μπενάκη σε ένα τζαμί των Φιλιατρών.

Μετά την παύση τού Βελή πασά και την απομάκρυνσή του από το Μοριά η Παντζεχρούλα γύρισε στην Καλαμάτα και διεκδίκησε την περιουσία της. Στην προσπάθειά της αυτή τής συμπαραστάθηκαν οι πρόκριτοι της Καλαμάτας, οι οποίοι έγραψαν στον Πατριάρχη να μεσολαβήσει στην Πύλη για να επιστραφούν τα κτήματά της. Η επιστολή, που φέρει στο τέλος τις υπογραφές και σφραγίδες των προκρίτων, είναι η ακόλουθη
. 

«Παναγιώτατε θειότατε σοφώτατε και σεβασμιώτατε ημών αυθέντα και δέσποτα, την ημετέραν θειοτάτην και σεβασμιωτάτην ημών Παναγιώτητα συν τη περί αυτή Ιερά συνόδω ταπεινώτατα και δουλικώς προσκυνούντες, τας παναγίους αυτής χείρας μετ’ ευλαβείας ασπαζόμεθα.


Διά της παρούσης δουλικής ημών αναφοράς αναφέρομεν τη υμετέρα θειοτάτη ημίν παναγιώτητι, και τη Ιερά συνόδω, οι ταπεινοί δούλοι σας χριστιανοί του καζά Καλαμάτας, ότι ελθών εις τον Μωρέα ο υψηλότατος Βελήπασας και ευρισκομένης εις Καλαμάτα τής Μπενακοπούλας Παντζεχρούλας ονομαζομένης, εχούσης υιούς και θυγατέρας απεφάσισε να την αιχμαλωτίση μετά των τέκνων της. Η ρηθείσα Μπενακοπούλα, πληροφορηθείσα την αυτήν απόφασίν του παρά των ιδίων ανθρώπων του, θέλουσα και επιθυμούσα να φυλάττη ως φιλόστοργος μήτηρ τη τιμήν των τέκνων της και του ευατού της, φοβηθείσα κατέφυγεν εις Τζιρίγον, κατοικήσασα έως ου έγινε άζηλ (παύθηκε) ο υψηλότατος Βελήπασα, επέστρεψε έπειτα εις τα εδώ δι’ αδείας και προσταγής του χάλια ηγεμόνος Μώρα Βαλεσή Σεγίδ Αχμέτ πασά αυθέντου μας. Αλλά μη ελθούσης εις έκβασιν της του υψηλοτάτου Βελήπασα ζητήσεως, δυσαρεστηθείς μάλλον και θελήσας να βλάψη την ρηθείσαν εμεθοδεύθην, ίνα αφαιρέση απ’ αυτήν τα υποστατικά οπού είχεν εδώ και εις Ανδρούσαν ζευγολατία, ελιάς, περιβόλια, εργαστήρια και λοιπά, εγκρημνίζοντας εκ θεμελίων και όλα της τα οσπίτια, και με έναν τρόπον ύπουλον, όλα τα υποστατικά της τα έκαμε ζάπτι (κατέσχεσε), όχι τάχα διά τον εαυτόν του να μη γίνη πασίδηλος η τυραννία του, αλλ’ ότι αφιέρωσεν αυτά εν τω κατά τα Φιλιατρά τζαμί κείμενον κατά τον καζά Αρκαδίας, όπερ ο ίδιος εμερεμέτισεν, και τα έκαμε βάκουφι, διορίζων μουταβελήν κάποιον Χουσεΐν αγά μπίμπασιν Τριπολιτζιώτην. 

Αυτήν την άδικον πράξιν Παναγιώτατε ημών αυθέντα και δεσπότα κάθε ηγεμών και βαλής δύναται να κάμη, πολλώ μάλλον ο υψηλότατος Βελήπασας, αφ’ ου πεισματικώς απεφάσισεν εις το να εμποιήση μίαν τοιαύτην εκδίκησιν της ορμητικής και παραλόγου αυτού επιθυμίας, ένεκα ην και ανελπίστως έχασεν. Αλλά το τοιούτον εις ουδέν ποτέ μέρος ηκούσθη ίνα με παρομοίους τρόπους σηκώνεται το των βασιλικών ρεαγιάδων πράγμα, ως έργον παράνομον, αλλ’ ουδέ καμμία κρίσις εσωτερική ή εξωτερική αποφασίζει, του να παίρνει ένας ηγεμών το του ρεαγιά πράγμα και περιουσίαν δειναστικώς και να αφιερώνη αυτό εις προσκύνημα.


Όθεν επίτηδες αυτόθι έρχεται, η ταπεινή δούλη σας Παντζεχρούλα μετά του υιού της Παναγιώτη, και θάρρει δουλικώ αναφέρομεν τη θειοτάτη ημίν παναγιώτητι και τη Ιερά συνόδω, το μέγα κακόν και άδικον, όπερ εποίησεν ο Υψηλότατος Βελήπασας, προς την ειρημένην Μπενακοπούλαν και τοις ορφανοίς αυτής τέκνοις ήτις ην ρεαγιάς βασιλικός, αχληίρτζισα (;), έντιμος και χρηστιανικοτάτη, και παρακαλούμεν μετά θερμών δακρύων, όπως ώς μετά θεόν προνοητής και κηδαιμών του εν αυτή εμπιστευθέντος λαού, και παντός του χριστιανικού γένους βοηθός, διά αγάπην του Ιησού Χριστού, διά την αγίαν αυτής αρχιερωσύνην, αναφέρει προς το κραταιόν δοβλέτι την αλήθειαν, και το εις τους ρηθέντας γινόμενον μέγα άδικον, δι’ ενσφραγίστου πατριαρχικού αυτής αρτζίου (αναφοράς) και διά της αόκνου συνδρομής και ακαταμαχήτου αυτής προστασίας τε και βοηθείας, να γένη βασιλική Ιερά προσταγή κατά τον φεφτάν (απόφαση) της κρίσεως προστακτική, του να εξουσιάση η ρηθείσα Μπενακοπούλα μετά των τέκνων της, ως βασιλικός πιστός ρεαγιάς, τα υποστατικά μούλκια τζιφλίκια περιβόλια οσπίτια εργαστήρια και λοιπά πράγματα της, οπού είχε τόσον εδώ ωσάν και εις τον καζά της Ανδρούσας.


Και τούτου εκτελεσθέντος έχει την με θείαν πρόνοιαν βοηθούσαν αυτή. Την δε ειρημένην μετά των τέκνων της και ημών των ταπεινών αυτής δούλων χριστιανών, οικέται προς θεόν, ένεκα της πολυετούς αυτής ζωής αμεταπτώτου υγείας και ακλονήτου στερεώσεως επί τω οικουμενικώ πατριαρχικώ αυτής θρόνω. Ταύτα μεν δουλικώς, αι δε πανάγιαι αυτής ευχαί και ευλογίαι είησαν μεθ’ ημών φυλακτήριον εν παντί. 

Καλαμάτα αωιε’ (1815) Μαρτίω α’


Της ημετέρας θειοτάτης και σεβασμιωτάτης ημίν παναγιότητος και της Ιεράς αυτής συνόδου.



Δούλοι ταπεινοί

Ηλίας Τζάνες – Παναγιώτης Κυριακός – Πανάγος Τζάννης–Αθανάσιος Τζένες 

Ιωάννης Κυριακός -

- Πανάγος Αλεξάκης

Νικολάκης Βασιλείου – Πανάγος Ζαρκόπουλος – Σπύρος Αντωνόπουλος –

Δημητράκης Καραλίας – Αντώνης Αργυρόπουλος – Γιαννάκης Ψάλτης – Χριστόφιλος Ρεμπούς 

Αντώνης Σπηλιώτης – Γεώργιος Χηνόπουλος – Πανάγος Ψάλτης – Λίας Αφέσιος – Αναστάσης Πλατανόπουλος – Θεοδωράκης Δουκάκης – Δημητράκης Παντελής

Γαλάνης Ματζάρης – Αναγνώστης Χριστάκης – Αναγνώστης Μοναχός – Γιώργος Αντωνόπουλος – Γιώργης Χριστάκης – Αναγνώστης Φατούρος –

Δημήτρης Πολίτης».

Φαίνεται ότι η υπόθεση των τσιφλικιών δεν τελείωσε εύκολα για την οικογένεια Μπενάκη. Ο γιός της Παντζεχρούλας, Παναγιώτης, τον Ιούνιο του 1821 πήγε στη Στεμνίτσα, που ήταν η έδρα της Πελοποννησιακής Γερουσίας, για να διεκδικήσει τα οικογενειακά κτήματα. Τώρα όμως που δεν υπήρχαν οι απαιτήσεις των Τούρκων τα διεκδικούσαν οι χωρικοί.


Το 1823 ο Γρηγόριος Δικαίος ως Υπουργός των Εσωτερικών με διαταγή του αναγνώριζε ως κυρία των κτημάτων την οικογένεια Μπενάκη. Ανάλογη ήταν και η απόφαση του Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια και οι αντιδικίες συνεχίστηκαν και στην περίοδο της βασιλείας του Όθωνος. Από τη διαθήκη της Παντζεχρούλας φαίνεται ότι ένα μεγάλο μέρος των κτημάτων είχε περιέλθει στην κυριότητά της, αλλά όχι και όλα όσα αναφέρονταν στο προικοσύμφωνό της.

H TΟΠIKH ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΤΗΣ ΜΑΝΗΣ
ΩΣ ΠΗΓΗ ΔΙΚΑΙΟΥ


Στα χρόνια της τουρκοκρατίας η μανιάτικη κοινωνία ήταν ανοργάνωτη, εθιμικά όμως ίσχυαν ορισμένοι κανόνες διοίκησης και δικαίου.


Πρέπει να τονιστεί ότι πρωταρχικά ο μανιάτης ανήκε στη γενιά του, που παρουσιαζόταν σαν ένα αδιάσπαστο σύνολο. Οι οικογενειακοί δεσμοί ήταν πολύ ισχυροί και υπήρχε εσωτερική ιεράρχηση των μελών.


Οι πράξεις ενός Μανιάτη αντανακλούσαν σε όλη την οικογένειά του, η οποία ήταν συνολικά υπεύθυνη για τις ενέργειες κάθε μέλους της. Συγχρόνως καθένας έφερε στους ώμους του το βάρος και τις συνέπειες των πράξεων της οικογενείας του. 

Η μανιάτικη οικογένεια αποτελούσε ιδιαίτερη οικονομικο-πολιτική οντότητα. Ήταν σαν ένα ανεξάρτητο κρατίδιο και πολλές φορές μάλιστα ήταν συγκεντρωμένη γύρω από έναν ή περισσότερους πύργους. Ακόμη μπορούσε να έχει συμμάχους ή υποτακτικούς.

Κάθε οικογένεια της Μάνης είχε τη δική της διοίκηση. Η γεροντική
, δηλαδή η συνέλευση των γερόντων της οικογενείας ή ο πρωτόγερος, δηλαδή ο πρώτος στην ιεραρχία από τους γέροντες ασκούσε τη διοίκηση.


Η γεροντική καθόριζε τις σχέσεις της οικογένειας με τις γειτονικές της, την ειρήνη, τον πόλεμο, τους γάμους των μελών της, τις αγοραπωλησίες ακινήτων και ασκούσε χρέη εσωτερικού δικαστηρίου για τα μέλη της. Επέλυε τις μεταξύ τους διαφορές και μπορούσε να αποβάλλει αυτόν που είχε διαπράξει μια ατιμωτική πράξη. Στην περίπτωση αυτή δεν τον κάλυπτε με την προστασία της, οπότε γινόταν εύκολη λεία αυτών που αδίκησε ή αναγκαζόταν  σε αυτοεξορία. Σε σπάνιες περιπτώσεις η γεροντική αποφάσιζε την εκτέλεση ενός μέλους της οικογένειας
.


Όταν προέκυπτε ένα σοβαρό πρόβλημα είτε για ολόκληρη τη Μάνη, είτε για μια περιφέρεια, γινόταν συνέλευση των πρωτόγερων των οικογενειών και λαμβάνονταν οι αποφάσεις. Το 1571 έχουμε το παράδειγμα της συνέλευσης της Νόμιας, η οποία πήρε τις αποφάσεις της επί των προτάσεων της Βενετίας για πολεμική συνεργασία
. Ανάλογη συνέλευση έγινε το 1715 στο Βαχό, προκειμένου να γίνει συνθηκολόγηση των Μανιατών με τους Τούρκους, ώστε να μη εισέλθει Οθωμανικός στρατός στο έδαφος της Μάνης
.


Συνελεύσεις επαρχιών γίνονταν κυρίως για τοπικά θέματα, ανάμεσα δε σε αυτά ήταν και η ειρήνευση αντιμαχόμενων οικογενειών. Σε ορισμένες περιπτώσεις τέτοιες επαρχιακές συνελεύσεις στη Μάνη μπορούσαν να ασκήσουν δικαστική εξουσία και να κρίνουν κάποιον ως αθώο ή ένοχο, άλλον να τον εξορίσουν και να συμφιλιώσουν δύο αντίθετες παρατάξεις ή να επιβάλλουν χρηματικές αποζημιώσεις.


Είναι γνωστό ότι στη Μάνη ίσχυε το δίκαιο του ισχυροτέρου και πολύ συχνά το αίμα ξεπληρώνονταν με αίμα δια της αυτοδικίας. Δεν ήταν όμως σπάνιος ο συμβιβασμός, ο οποίος μπορούσε να προέλθει από μια επαρχιακή συνέλευση, που γινόταν πηγή δικαίου.

Το πρώτο γνωστό παράδειγμα επαρχιακής συνέλευσης με δικαστική δικαιοδοσία είναι από το 1730 και προέρχεται από την επαρχία Ανδρούβιστας, τον μετέπειτα δήμο Καρδαμύλης
. Τότε ο Έξαρχος Σερβάκης, προερχόμενος από σημαντική οικογένεια του τόπου, είχε σκοτώσει (άγνωστο αν υπήρχε πρόθεση ή αμέλεια) τον Ψυχούλη και το κοινό της Ανδρούβιστας είχε αποφασίσει ότι ο δράστης όφειλε να καταβάλλει ένα χρηματικό ποσό στην Κατσηγιαννού, που θα ήταν ο στενότερος συγγενής του θύματος. Επειδή όμως υπολείπονταν 10 γρόσια, η Κατσηγιαννού προσέφυγε εκ νέου στο κοινό της επαρχίας. Στις 18 Μαρτίου 1730 αποφασίστηκε "από όλη τη χώρα Ανδρούβιστα με τα Ξεχώρια" ότι αν δεν δοθούν τα χρήματα μέχρι του Αγίου Γεωργίου, θα έπρεπε ο οφειλέτης να επιβαρυνθεί και με τόκο. 

Όπως αναφέρεται
, στην Πελοπόννησο για φόνο εκ προθέσεως ή εξ αμελείας καταβάλλονταν στην οικογένεια του θύματος από το δράστη ή την οικογένειά του 1200 γρόσια ως αποζημίωση. Η κοινότητα η οποία ήταν υποχρεωμένη να τηρεί την τάξη στα όρια της περιφερείας της, αναγκαζόταν να πληρώνει αυτή την αποζημίωση, όταν δεν ανακαλυπτόταν ο δράστης ή όταν η οικογένειά του ήταν άπορη. Ακόμη για τις κλοπές, και κυρίως τις ζωοκλοπές, που γίνονταν στην περιοχή της κοινότητας, υποχρεωνόταν αυτή να καταβάλλει αποζημίωση. Όπου όμως ήταν διορισμένος κάπος, ένα είδος αστυνόμου, αν αυτός δεν εύρισκε τους ενόχους, πλήρωνε ο ίδιος την αποζημίωση.

Η εξαγορά του φόνου κατόπιν συμβιβαστικής λύσης και χρηματικής αποζημίωσης γινόταν στην Πελοπόννησο αφ' ενός για να αποφεύγονται τα φαύλα οθωμανικά δικαστήρια και αφ' ετέρου διότι η κοινότητα δεν είχε τη δυνατότητα να επιβάλλει ποινές φυλάκισης ή καταδίκης σε θάνατο. 

Στη Μάνη γινόταν συμβιβασμός, προφανώς όταν ήθελαν να αποφευχθεί η εκδίκηση και η αντεκδίκηση και ένας τρόπος επιβολής ποινής ήταν η  καταβολή χρηματικής αποζημίωσης. Να σημειωθεί ότι τέτοια αποζημίωση για φόνο παρατηρείται και σε άλλους λαούς, που ζουν κατά κλειστές ομάδες. Θεωρείται δε ότι με την πρόοδο του πολιτισμού περιορίζεται η αυτοδικία και αναζητείται συμβιβασμός, οπότε καταβάλλονται χρήματα
.

Ένα δεύτερο περιστατικό είναι το πρακτικό του Μαλευρίου
 της 7 Δεκεμβρίου 1820, όπου αναφέρεται: "Συναχθέντες άπαντες οι κάτοικοι του τμήματος Μαλεύρη και βλέποντες το μεγα κακόν, οπού μας επαπειλούσεν γενικώς εις όλους μας, δηλαδή ο εμφύλιος πόλεμος, θείω ζήλω κινούμενοι οι κάτωθεν γεγραμμένοι γεροντάδες της τοπαρχίας μας απερρίψαμεν όλα τα πάθη μας και μόνοι μας ετελειώσαμεν αγάπη εις όλα τα χωρία του Μαλεύρη, και ελθόντες σήμερον εις Κονάκια, όπου είχαν πόλεμον αναμεταξύ των οι Τουρκατζάδες και χαλασμούς και πιάσιμο οσπιτίων, από το εν μέρος ο Γεωργάκης Ζερβουλάκης και Ηλίας Ξανθάκος και από το άλλο μέρος οι Πατσουριάνοι και Καραντζαλιάνοι, οι έχοντες αναμεσόν τους χαλασμούς οσπιτίων...." κλπ. Συνεχίζοντας δε καταλογίζεται ευθύνη στο Ζερβουλάκη και Ξανθάκο, οι οποίοι υποχρεώνονταν να φτιάξουν τα σπίτια των αντιπάλων τους, που τα χάλασαν και εάν αυτοί δεν τα έχτιζαν, τότε οι αρχηγοί των οικογενειών του Μαλευρίου εγγυήθηκαν ότι θα τα έφτιαχναν αυτοί. 

Παρατηρούμε εδώ ότι η επαρχία Μαλευρίου σε συνέλευσή της ανέλαβε την πρωτοβουλία να ειρηνεύσει τον τόπο, να καταλογίσει ευθύνες και να υποχρεώσει μέρος των αντιμαχομένων να επανορθώσει τις ζημίες τις οποίες προκάλεσε. Εγγυητές των συμφωνιών έγιναν οι γέροντες του Μαλευρίου, χωρίς όμως να επιβάλλουν κάποια ρήτρα, για την περίπτωση που ο Ζερβουλάκης και ο Ξανθάκος δεν θα ξεπλήρωναν τις υποχρεώσεις τους.

Το 1829, όταν λειτουργούσαν τα δικαστήρια της κυβέρνησης του Ιωάννη Καποδίστρια, ο πρόεδρος του δικαστηρίου της Κάτω Μεσσηνίας Γεώργιος Σκαλίδης, στην οποία υπαγόταν και η επαρχία Σταυροπηγίου της Μάνης, αντιμετώπισε το θέμα μιας ζωοκλοπής, η οποία είχε διαπραχθεί πριν από την ψήφιση των σχετικών νόμων. Επειδή δεν μπορούσε να δικάσει με νόμο μεταγενέστερο της εγκληματικής πράξης, ζήτησε τη γνώμη του Μητροπολίτου Ζαρνάτας Γαβριήλ Φραγκούλη επί των εθίμων της περιοχής. Αυτός συνέστησε τοπική συνέλευση των κατοίκων. Τούτο όμως εξενεύρισε τον ασκούντα χρέη Υπουργού Δικαιοσύνης Ιωάννη Καποδίστρια, γιατί προφανώς το θεώρησε πρωτάκουστο ή του θύμισε τα λαϊκά δικαστήρια της Γαλλικής Επανάστασης και έγραψε: "...ούτε έχεις, ούτε έλαβες την άδεια να συνάξης τα έθιμα της επαρχίας σου δι' όλα τα μέρη του πολιτικού κώδικος και απορώ, πώς διηυθύνθης εις τον Μητροπολίτην Ζαρνάτας και πως έδωκες αιτίας συνελεύσεως και αλλοκότων πράξεων...".
.

Σε επιστολή
 της 20 Ιανουαρίου 1832 του Γεωργίου Κουτήφαρη από τη Μάλτα του Σταυροπηγίου στον αδελφό του Πέτρο γίνεται αναφορά στο φόνο του Ιωάννη Ταΐρη (του Ταϊρόγιαννη) από πολιτικούς του αντιπάλους. Όπως φαίνεται ο Ταϊρόγιαννης ανήκε στο κόμμα του Γρηγορίου Κουμουνδουράκη, ο οποίος κάλεσε τον Κατσάκο-Μαυρομιχάλη, για να εκδικηθεί το φόνο του φίλου του, και συνεχίζει: "...Ο Γληγόρης Κουμουνδουράκης βλέπων ότι ο Κατσάκος δεν έπραξε κατά την γνώμην του, δηλαδή να παιδεύση τους φονείς του προ ολίγου φονευθέντος Ταϊρόγιαννη, εκάλεσε τους Καπετανιάνους του Καπετάν Γιωργάκη τους υιούς, Γιαννέα και Πιερέα, οίτινες ήλθον εις Κάμπον με 50 ανθρώπους και έπιασαν την Κάτω Χώραν Κάμπου κλείνοντες και τον Ζουμπούλην ως πρώτος τολμήσας το φονικόν. Τούτο μαθών ο γέρων Καπετανάκης ήλθεν και αυτός με τους υιούς του και με ανθρώπους προς βοήθειαν του Ζουμπούλη, Κοκονέα, Λιανέων, Δερμητζέων καθώς είναι το κόμμα τους και ολίγον έλειψε να ανοίξουν τουφέκι, αλλά εχθές εκάλεσαν οι Καπετανιάνοι την επαρχίαν και απεφάσισαν και τα δύο μέρη και έρριξαν την υπόθεσιν εις την απόφασίν της, δηλαδή να τους κρίνουν και αύριο να συναχθή η πατρίς δια να κάμη απόφασιν και ούτως να φύγουν...". 

Από τα γραφόμενα του Κουτήφαρη συνάγεται ότι υπήρξε συναίνεση, πως θα έγινε ένα είδος ανάκρισης, με την οποία συγκεντρώθηκαν μαρτυρίες και άλλα στοιχεία σχετικά με την εγκληματική πράξη και παρουσιάστηκαν στην συνέλευση, η οποία τελικά θα κατελογίσε τυχόν ευθύνες ή θα κατέληξε σε κάποιο συμβιβασμό, πιθανώς με οικονομική αποζημίωση.

Ένα ακόμη περιστατικό, λίγο προγενέστερο, αλλά με ιδιαίτερη σημασία είναι το ακόλουθο. Η εφημερίδα της Ύδρας "Φίλος του Νόμου"
 της 4 Ιουλίου 1824, που ήταν το επίσημο όργανο της κυβέρνησης Κουντουριώτη, κατηγόρησε τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη ότι έστειλε Μανιάτες στον αντιβασιλέα της Αιγύπτου Μωχάμετ Άλη και έγιναν προδοτικές συνθήκες. Την πληροφορία αυτή αναδημοσίευσαν και τα "Ελληνικά Χρονικά" του Μεσολογγίου και μεταξύ των άλλων ανεφέρεται: "...του Μωχάμετ Άλλή το χρυσίον φαίνεται ότι έθελξε την χαύνην και διεφθαρμένην ψυχήν του... Ω Σπάρτη, Σπάρτη, αφού τέσσαρας αιώνας διεφύλαξες μόνη την ελευθερίαν σου από την  τουρκικήν δυναστείαν, αφού και αυτόν τον τύραννο της Ελλάδος ηνάγκασες να σε αφήση αυτόνομον, θέλης υποφέρει τώρα, ένας αγορασμένος δούλος να πωλήση την τιμήν και το αίμα σου εις αυτόν... Τον προπάτορά σας Παυσανίαν, μ' όλον ότι ενίκησε 300.000 βαρβάρους εις τας Πλαταιάς, ευθύς όμως ως το εννόησαν οι πρόγονοί σας ότι είχεν ανταπόκρισιν με τον βασιλέα της Περσίας, τον ελιθοβόλησαν αμέσως, η μήτηρ του έρριψε τον πρώτον λίθον. Σεις δε αφίνετε ακόμη ατιμώρητον τον Π. Μαυρομιχάλην....".
Στις 7 Ιουλίου 1824 το Βουλευτικό απευθύνθηκε στο Εκτελεστικό, διότι η εφημερίδα της Διοίκησης κατηγόρησε το Μαυρομιχάλη χωρίς πραγματικές αποδείξεις και ζήτησε την ανάκληση των κατηγοριών και την πρόληψη αναλόγων δημοσιευμάτων πριν η Διοίκηση τα ανακοινώσει. 

Ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης στις 14 Ιουλίου απηύθυνε επιστολή στους Μανιάτες διαμαρτυρόμενος για όσα συκοφαντικά γράφτηκαν γι' αυτόν. Επίσης  με αίτησή του στις 22 Ιουλίου έγινε στην Καλαμάτα πάνδημη συγκέντρωση, η οποία εξέτασε την υπόθεση, όπου παρουσιάστηκαν μάρτυρες και έγγραφα και οι Καλαματιανοί αποφάνθηκαν ότι: ¨...ηδικήθη μεγάλως να δημοσιευθή ως προδότης...". Την απόφαση αυτή υπέγραψαν 59 άτομα, τα πιο γνωστά μεταξύ των κατοίκων της πόλης και δημοσίευσε αργότερα η "Εφημερίς των Αθηνών"
.

Σε πολλούς στο παρελθόν είχε γεννηθεί το ερώτημα ποιά σκοπιμότητα εξυπερετούσε ή σε ποιό νόμο βασίζονταν η προσφυγή του Πετρόμπεη σε ένα είδος λαϊκού κριτηρίου της Καλαμάτας. Νομίζω, δεν υπάρχει αμφιβολία ότι ο Πετρόμπεης ακολούθησε το εθιμικό δίκαιο των Μανιατών, οι οποίοι συνήθιζαν να καταφεύγουν σε επαρχιακές συνελεύσεις, για να κρίνονται οι πράξεις τους.

Μελετώντας τον τρόπο με τον οποίο αποδιδόταν κατά την τουρκοκρατία το δίκαιο στην Πελοπόννησο, φαίνεται ότι υπήρχε η συνήθεια για επέμβαση του κλήρου, των προεστών ή της κοινότητας με προτίμηση στις συμβιβαστικές λύσεις διά χρηματικών αποζημιώσεων. Αυτές επιβάλλονταν από την ανάγκη, να μη έχουν ανάμιξη οι κατακτητές και να αποφεύγεται η αυτοδικία. Θεωρείται ότι ο συμβιβασμός και η χρηματική αποζημίωση αποτελούσε παράδοση από την εποχή της Βυζαντινής διοίκησης.

Με την πτώση της Κωνσταντινουπόλεως στα χέρια του Μωάμεθ του Πορθητή δόθηκε στον Πατριάρχη το δικαίωμα της επίλυσης των διαφορών των γάμων, των κληρονομιών, των κτηματικών και άλλων οικονομικών αντιδικιών των Χριστιανών, δηλαδή διαφορών που περιλαμβάνονται στο αστικό δίκαιο. Ακόμη δόθηκαν και ορισμένες αρμοδιότητες του ποινικού δικαίου, κυρίως για τα αδικήματα του κλήρου. Ο μεγάλος όμως όγκος των σημαντικών ποινικών υποθέσεων οδηγείτο στα οθωμανικά δικαστήρια και λαμβάνονταν αποφάσεις σύμφωνα με το καράνιο από τον Κατή με τις συμβουλές του Μουλά, που και οι δύο ήταν συνήθως διεφθαρμένοι. 

Στις επαρχίες, όπως και στην Πελοπόννησο, τις αστικές διαφορές των χριστιανών δίκαζαν τα επισκοπικά δικαστήρια και οι αποφάσεις τους μπορούσαν να εφεσιβληθούν στο Πατριαρχείο. Για τις αποφάσεις τους χησιμοποιούσαν συνήθως την Εξάβιβλο του Αρμενόπουλου.  

Αναφέρεται ότι οι επίσκοποι συνήθως βοηθούντο και από τους προεστούς ή ανέθεταν σε αυτούς τον συμβιβασμό των υποθέσεων των Χριστιανών. Σημειώνεται δε ότι δεν ήταν πάντοτε συναινετική η προσφυγή των διαδίκων στο χριστιανικό δικαστήριο, αλλά μερικοί αναγκάζονταν να υπακούσουν, γιατί οι επίσκοποι είχαν στη δικαιοδοσία τους τη φοβερή ποινή του αφορισμού, με την οποία έπειθαν και τον πλέον στρεψόδικο
.

Ο Μάουρερ
, που υπήρξε ο πρώτος μελετητής στον τόπο μας της λειτουργίας της δικαιοσύνης στην περίοδο της τουρκοκρατίας, αναφέρει ότι οι προεστοί έλυναν σαν διαιτητές τις διάφορες αστικές υποθέσεις και είχαν συνήθως υπό τις διαταγές τους την αστική και αγροτική αστυνομία, δηλαδή τους κάπους. Ακόμη, όπως αναφέρει ο Πουκεβίλ,  τον οποίο αντιγράφει ο Μάουρερ, οι επαρχιακές συνελεύσεις της Πελοποννήσου δίκαζαν πολλές φορές και αστικές υποθέσεις. 

Στο μπέη της Μάνης και στους καπετάνιους
 είχαν παραχωρηθεί από τους τούρκους μόνο τα αστυνομικά καθήκοντα και η αστική δικαιοδοσία χωρίς όμως ποινική αρμοδιότητα. Στις 14 Αυγούστου 1806 βλέπουμε σε τουρκικό έγγραφο προς τον Αντωνόμπεη, ότι δινόταν η εντολή για τους κακότροπους και αποστάτες να τους εξολοθρεύουν με πόλεμο ή να τους συλλαμβάνουν και να τους στέλνουν στην Πόλη: "...και όσους πιάσεις ζωντανούς να τους αποστείλης προς ημάς να παιδεύσωμεν ανειλεώς αυτούς προς παράδειγμα". Την επόμενη ημέρα στο υποσχετικό των καπεταναίων της Μάνης προς τον Αντωνόμπεη αναφέρεται: "...δ.) Κάθε διαφορά ιντερέσου έχει αναμεταξύ εις υπερ του άλλου να θεωρήται παρά του Μπέη μας και να λαμβάνη την εκτέλεσιν, ει δε καί τινες εξ ημών από υπόθεσιν ιντερέσου ή από πάθη παλαιά φθόνου και κακίας κινηθή να φονεύση τινά, οι λοιποί να τον πιάνομεν ζωντανόν ή σκοτωμένον, να τον παραδίδωμεν του Μπέη, τα σπίτια του να καταχαλώμεν και τα υποστατικά του να γίνωνται βασιλικόν ιμιρί... (δημεύονται)". 

Υπάρχουν όμως περιπτώσεις άσκησης δικαστικής εξουσίας όχι μόνο για αστικές αλλά και ποινικές υποθέσεις. Αναφέρουμε ότι ο Άγγλος περιηγητής Cockerell, που επισκέφθηκε το 1812 την Καρδαμύλη και συνάντησε το Μούρτζινο, πληροφορήθηκε από αυτόν ότι πρόσφατα είχε διατάξει να εκτελεστεί ένας ατίθασος μανιάτης που δεν συμμορφωνόταν με τις διαταγές
.

Ακόμη έχουμε παραδείγματα ότι ο Κατσής Μαυρομιχάλης είχε εξουσία φυλάκισης
 ή και δυνατότητα θανάτωσης ακόμη. Στις 8 Ιουνίου 1818 με αίτηση των γερόντων της Κελεφάς έδωσε άφεση αμαρτιών στον Τζανέτο Καρακουλάκο με την υπόσχεση: "...να αφήσει τα απερασμένα άτοπα και ακατάστατα φερσίματά του...". Παράλληλα οι ίδιοι γέροντες υποσχέθηκαν ότι αν υποτροπιάσουν μερικοί άλλοι που είχαν στο παρελθόν ενοχοποιηθεί για κλεψιές "...να διώχνονται από τη χώρα και να γίνεται το πράγμα τους ιμιρί (να δημεύεται)..". Επομένως μια επαρχία της Μάνης είχε τη δυνατότητα να αποφασίσει την εξορία κάποιου ανεπιθύμητου κατοίκου της και να δημεύσει την περιουσία του
. 

Ο Πετρόμπεης σε επιστολή του της 5 Οκτωβρίου 1819 ανέφερε ότι "....εις ένα νησί ωσάν την Πέτραν που είναι απ' έξω από το Κάβοδρόσο, όπου έβαλεν ο καπετάν Κατσής ένα ξέπαπα...". Λέγεται ότι ένας πρώην παπάς ατίμασε κάποιο κορίτσι και ο Κατσής, για να μη σκοτώσουν οι συγγενείς του θύματος κάποιον από την οικογένεια του ξέπαπα και ακολουθήσει γδικιωμός, τον πέταξε δεμένο στην Καραβόπετρα ή Αρμενόπετρα, όπου και πέθανε. Εδώ φαίνεται ο εκπρόσωπος του Μπέη να επιβάλλει θανατική ποινή, ήταν όμως η πράξη του στην ουσία συμβιβαστική. Θα πρέπει να προσθέσουμε ότι αν η οικογένεια του ξέπαπα δεν τον είχε αποβάλλει από τους κόλπους της, οι συγγενείς του θα τον βοηθούσαν και θα τον ελευθέρωναν
, αλλά κατόπιν θα όφειλαν μόνοι τους να αντιμετωπίσουν τους συγγενείς της κόρης.

Από τα ανωτέρω καταφαίνεται η δικαστική εξουσία την οποία μπορούσε να ασκήσει η τοπική επαρχιακή συνέλευση της Μάνης. Βέβαια δεν υπάρχουν περιστατικά από τη Μέσα Μάνη, ίσως όμως δεν έχουν επισημανθεί ακόμη.

 Η προέλευση αυτών των εθίμων της Μάνης και γενικότερα της Πελοποννήσου δεν είναι εύκολο να καθοριστεί, δηλαδή αν προέρχονται από την αρχαία Ελλάδα, τη Βυζαντινή διοίκηση ή από ξένες προσμίξεις και επιρροές. 

SUMMARY

Stavros Kapetanakis, The local assembly in Mani as dispenser of Justice.


During the turkish occupation no law was effective in Mani. The various disputes were usally settled either by reconciliation or a feud between the families. Sometimes, however, the local assembly undertook to settle the crisis.
Η  ΑΙΡΕΤΟΚΡΙΣΙΑ  (ΔΙΑΙΤΗΣΙΑ)  ΣΤΗ  ΜΑΝΗ


Το εθιμικό δίκαιο, το οποίο ίσχυσε στη Μάνη κατά την περίοδο της σκλαβιάς του γένους, έστω κι αν αποτελή ένα από τα ουσιώδη κεφάλαια της ιστορίας της, δεν έχει μέχρι σήμερα μελετηθή με σύστημα και επάρκεια. Η Μάνη είναι γνωστή για το ″γδικιωμό″ και τα πολλά φονικά, που θρηνούνται στα μοιρολόγια της. Όμως, για τις ποικίλες μορφές του συμβιβασμού, που δεν υστερούσαν σε συχνότητα, δεν έχει γίνει ολοκληρωμένη μελέτη. Έχουν δημοσιευθή πληροφορίες
 για το ψυχικό, την ψυχαδελφοσύνη, την υιοθεσία του φονιά από τους γονείς του θύματος, τους γάμους συμφιλίωσης δύο οικογενειών, την ειρηνοποιό και συμβιβαστική παρέμβαση της επαρχίας κλπ., αλλά δεν έχουν δει το φως της δημοσιότητας αρκετές πληροφορίες για την αιρετοκρισία, που αποτελεί ένα τρόπο συμβιβασμού με διαιτησία, όσο και για τη χρηματική αποζημίωση των συγγενών του σκοτωμένου από το φονιά.


H Αιρετοκρισία
, που αποτελεί ένα είδος διαιτησίας, είναι η συναινετική ανάθεση της επίλυσης μιας διαφοράς μεταξύ δύο προσώπων ή δύο οικογενειών ή ακόμη συντροφιών σε επιλεγμένους από τα αντίδικα μέρη κριτές, ώστε να είναι κοινής αποδοχής και να αποφεύγεται η αυτοδικία. 

Ο ειδικός στη μελέτη της νομικής επιστήμης, ο οποίος κάποτε θα επιχειρήση την περιγραφή του εθιμικού δικαίου της Μάνης, θα πρέπει να στηριχθή και στις πληροφορίες που βρίσκονται κατεσπαρμένες σε ένα πλήθος εγγράφων και να αναζητήση δεσμούς με το παρελθόν, επιδράσεις ξένων επιρροών, πιθανών προσμίξεων ή συνέπειες των ιδιαζουσών συνθηκών που ίσχυσαν στην τουρκοκρατία. Επομένως, η δημοσίευση κάθε σχετικής πληροφορίας με τον τρόπο που προσέγγιζε η Μανιάτικη κοινωνία την απονομή του δικαίου, αποτελεί υποχρέωση αυτού ο οποίος θα την επισημάνη.


Από τις υπάρχουσες πληροφορίες, προκύπτει ότι στους αιώνες της σκλαβιάς του ελληνικού γένους η αιρετοκρισία και κάθε άλλο είδος συμβιβασμού δεν παρατηρήθηκαν αποκλειστικά και μόνο στη Μάνη. 


Η αναδρομή
 στο παρελθόν μας αποκαλύπτει, ότι ο συμβιβασμός με διαιτησία ήταν συνηθισμένος τόσο στη Βυζαντινή αυτοκρατορία, όσο και στην περίοδο της τουρκοκρατίας που ακολούθησε. 

Στο Βυζάντιο η εκκλησία είχε αναλάβει το διαιτητικό ρόλο μεταξύ των αντιδίκων και η πολιτεία ευνοούσε την αποφυγή επιβαρύνσεως της διοικητικής μηχανής με τις διαφορές των πολιτών. Πολλές φορές οι πολεμικές περιπέτειες απέκοπταν για μεγάλο χρονικό διάστημα την Κωνσταντινούπολη από την περιφέρεια, η οποία αναγκαζόταν προσωρινά να αυτονομείται. Στα πλαίσια ενός βαθμού αυτοδιοικήσεως η εκκλησία μεσολαβούσε στην εξομάλυνση των αναφυομένων αντιδικιών μεταξύ των πιστών της.

Μετά την άλωση της Κωνσταντινουπόλεως, ο Μωάμεθ Β’ ο πορθητής αποβλέποντας στην απομάκρυνση των ορθοδόξων χριστιανών από την επιρροή του Πάπα της Ρώμης, αναγνώρισε τον ορθόδοξο πατριάρχη ως αρχηγό των ραγιάδων (χριστιανών υπηκόων) και τον ετίμησε με το αξίωμα του πασά των τριών ιππουρίδων. Παράλληλα τον κατέστησε προσωπικά υπεύθυνο για κάθε παρεκτροπή των χριστιανών από την οδό της υποτέλειας, ώστε πολλοί από τους πατριάρχες να παυθούν και άλλοτε να υποστούν την καρατόμηση ή τον απαγχονισμό. Να σημειωθή ότι αργότερα ο Πατριάρχης αναλάμβανε και την ευθύνη για την έννομη συμπεριφορά του Μπέη της Μάνης.

Μαζί με άλλα δικαιώματα που παραχωρήθηκαν από τους Τούρκους στο Πατριαρχείο ήταν και η εκδίκαση των αστικών διαφορών μεταξύ των χριστιανών. Επί τουρκοκρατίας οι Πελοποννήσιοι για να αποφεύγουν τα Οθωμανικά δικαστήρια, γνωστά για τη φαυλότητά τους, κατέφευγαν στην εκκλησία τους και δι’ αυτής στη διαιτησία. Παράλληλα όμως η εκκλησία απαιτούσε από τους χριστιανούς, με απειλή τον αφορισμό, να μην προσφεύγουν στον τούρκο καδή, που δίκαζε με βάση το κοράνιο. Τέλος, βαθμιαία, οι επίσκοποι μοιράστηκαν με τους προκρίτους του τόπου την επίλυση των διαφορών των χριστιανών.


Στη Μάνη, που δεν υπήρχε κεντρική διοίκηση με νομοθετική, εκτελεστική και δικαστική εξουσία, οι διαφορές των πολιτών επιλύονταν εθιμικά. Καθένας προστάτευε τη ζωή, την τιμή και την περιουσία της οικογενείας του με τις δικές του δυνατότητες. Όπως αναφέρθηκε, εκτός από την αυτοδικία, ήταν συχνότερη η λύση των διαφορών με τις ποικίλες μορφές του συμβιβασμού, προερχόμενες από τη διαιτητική παρέμβαση κληρικών, προκρίτων, καπεταναίων ή και τοπικής συνελεύσεως των κατοίκων. 


Η Ευαγγελία Καπετανάκου
 έγραψε πριν εκατό και πλέον χρόνια ότι: ″Αν οι αποτελούντες την προσβληθείσαν οικογένειαν είναι φαμέγιοι, οι δε προσβάλλοντες Νίκλοι, βεβαίως δεν δύναται να γίνη λόγος περί εκδικήσεως″. Δηλαδή θα πρέπει να νοήσουμε ότι η αυτοδικία ήταν συνηθισμένη μεταξύ ισοδυνάμων οικογενειών ή από τον ισχυρό στον αδύνατο, ενώ ο τελευταίος σπάνια τολμούσε να αυτοδικήση σε βάρος ενός μεγαλογενήτη. Σε περίπτωση τέτοιου φόνου ο ανίσχυρος Μανιάτης αναγκαζόταν συνήθως σε αυτοεξορία. Όταν η οικογένεια του θύματος είχε δυσκολίες να δικιώση το νεκρό της, προτιμούσε την δια χρημάτων ικανοποίηση, με την οποία κατά κάποιο τρόπο διέσωζε την τιμή και υπόληψή της.


Η συμφιλίωση στη Μάνη δεν ήταν δύσκολη. Σε περιόδους εμπολέμων συγκρούσεων οι Μανιάτες λησμονούσαν τις μεταξύ τους διαφορές και συμφιλιωμένοι αντιμετώπιζαν τους Τούρκους. Στη συμφιλίωση μεσολαβούσαν τα πλέον έγκριτα μέλη της κοινωνίας τους ή ακόμη και ξένοι
. Αναφέρεται ότι το 1571 ο Δόγης της Βενετίας έστειλε αντιπροσώπους του στους Μανιάτες, για να συμμαχήσουν μαζί του εναντίον των Τούρκων. Περιηγούμενοι τα χωριά της Μέσα Μάνης, οι ξένοι συμφιλίωναν τους Μανιάτες που τους χώριζε έχθρα, προκειμένου να συγκεντρωθούν όλοι στη Νόμια και από κοινού να αποφασίσουν επί των προτάσεων της Βενετίας. Θα μπορούσαμε να πούμε ότι οι επιφανείς ξένοι αναλάμβαναν καθήκοντα αιρετοκριτή.

Τη συμφιλίωση των Μανιατών προ του τουρκικού κινδύνου, την επαινεί και ο Νικήτας Νηφάκης
, ο οποίος με τόσο καυστικό τρόπο επικρίνει τους Μανιάτες. 

Ένα από τα πλέον σημαντικά έργα της Φιλικής Εταιρείας στην προετοιμασία της επαναστάσεως του 1821 ήταν η δια της διαιτησίας συμφιλίωση των Μανιατών, ώστε όλοι ενωμένοι να πολεμήσουν τους Τούρκους. Δεν είναι όμως γνωστές οι λεπτομέρειες αυτών των συμφιλιώσεων. Αναφέρεται
 ότι το 1814 ο Ιωάννης Γιαννουλέας και ο Παναγιώτης Πατσιλίβας σκότωσαν τον καπετάν Χριστόδουλο Χρηστέα και για να αποφύγουν τις συνέπειες, αυτοεξορίστηκαν στη Σμύρνη. Πριν από την επανάσταση, με τη μεσολάβηση των Φιλικών, συγχωρήθηκαν από τους Χρηστέους και επέστρεψαν στην πατρίδα τους, στο Ζυγό της Μάνης, για να πάρουν από κοινού μέρος στον απελευθερωτικό αγώνα.   

Ο Δήμος και ο Νικολός Σταφανόπολι
, οι οποίοι το 1798 επισκέφθηκαν τη Μάνη ως εκπρόσωποι του Ναπολέοντος, έγραψαν για τα προ του 1777 ισχύοντα, δηλαδή τη χρονιά που ανέλαβε την ηγεμονία της Μάνης ο Τζανετάκης Κουτούφαρης: ″Πρωτύτερα δεν υπήρχε στη Μάνη κανένα άλλο δικαστήριο εκτός από την κοινή γνώμη. Αν προέκυπτε μιά διαφορά οι ενδιαφερόμενοι απευθύνονταν σ’ έναν διαιτητή που ήταν συνήθως ένας γέρος: η κρίση του ήταν ανέκκλητη… οι ανθρωποκτόνοι καταδικάζονταν σε διαρκή εξορία, εκτός αν οι συγγενείς του σκοτωμένου δέχονταν να τους ανακαλέσουν. Σ’ αυτή την περίπτωση ο πατέρας που είχε χάσει το παιδί του, καλούσε το δολοφόνο του να δειπνίσει, τον αγκάλιαζε και του μιλούσε έτσι: Μου πήρες το παιδί μου, σε ανακάλεσα για να το αντικαταστήσεις. Αυτή τη στιγμή σε υιοθετώ
…″. 

Ο Μπέης και οι καπετάνιοι της Μάνης δεν ενεργούσαν μόνο ως διαιτητές, αλλά ασκούσαν αστυνομικά και κάποιου βαθμού δικαστικά καθήκοντα. Αναφέρεται ότι ο Μούρτζινος
 είχε διατάξει την εκτέλεση ενός ταραξία και ο Κατσής Μαυρομιχάλης
 είχε δέσει πάνω σε βραχονησίδα έναν ξέπαπα, όπου και πέθανε, επειδή κρίθηκε ένοχος βαρυτάτου ηθικού παραπτώματος. 

Να σημειωθή ότι στη διάρκεια της επαναστάσεως έχουμε πολλά παραδείγματα, που η Διοίκηση ζήτησε από τους καπετάνιους ή άλλους στρατιωτικούς αρχηγούς της Μάνης, να εκτελέσουν αστυνομικά χρέη
. 

Στα χρόνια του Κυβερνήτη, στις 15 Δεκεμβρίου 1830, ιδρύθηκαν στη Μάνη ειδικά δικαστήρια, πρωτόκλητο (πρωτοδικείο) και έκκλητο (εφετείο). Τότε ασκούσε χρέη γραμματέα (υπουργού) της δικαιοσύνης ο Βιάρος Καποδίστριας, ο οποίος απηύθυνε εγκύκλιο
 στους προέδρους των κατά την Σπάρτην (δηλαδή Μάνη) δικαστηρίων και τους ζητούσε να στηρίζουν τις αποφάσεις τους στα επικρατούντα έθιμα, δηλαδή στις μανιάτικες συνήθειες. Έγραφε δε: ″Γνωρίζει η Γραμματεία ότι κατά το παρελθόν, ελλειπόντων των δικαστηρίων εις την Σπάρτην, εσυνήθιζον οι Σπαρτιάται δι’ αιρετοκρισίας να καταπαύουν τας διαφοράς των· αι αποφάσεις αυταί των αιρετοκριτών δύνανται να οδηγήσουν την γνώμην σας εις το περί συνηθείας κεφάλαιον″. Παρακάτω προσέθετε: ″Γνωρίζει η Γραμματεία ότι εις την Σπάρτην το έγκλημα του φόνου δεν εθεωρείτο κατά το παρελθόν, ειμή κατά την ζημίαν, την οποία επροξένει εις την οικογένειαν του φονευθέντος· και δια τούτο ήτο συνήθεια να συνδιαλάττωνται τα μέρη δια χρημάτων, και ενίοτε να συμφωνείται φόνος αντί φόνου″. Συνεχίζοντας, αφού αποκλείει να γίνη δεκτός από το δικαστήριο  ο φόνος αντί φόνου, γράφει: ″…Εάν λάβετε ανάγκην να δικάσετε περί χρηματικής αποζημιώσεως, ένεκα φόνου, η απόφασίς Σας έχουσα βάσιν τα συμφωνηθέντα, θέλει είναι δικαία″. Από τα ανωτέρω συνάγεται, ότι στη Μάνη η χρηματική αποζημίωση για φόνο
 δεν θα ήταν σπάνια, ενώ δεν έχουμε περί του θέματος αυτού αρκετές πληροφορίες.

Στις 20 Μαρτίου 1831 ο πρόεδρος του εκκλήτου δικαστηρίου της Μάνης Δ. Χρηστίδης
 σε αναφορά του προς τη γραμματεία (υπουργείο) της δικαιοσύνης έγραφε: ″Ο λαός της Σπάρτης εις τας διαφοράς του συνήθιζε να εκλέγη αιρετούς κριτάς. Τα διαφερόμενα μέρη έδιδον τας υπογραφάς των εις άγραφον χαρτί, και οι αιρετοί κριταί έγραφον την απόφασίν τους εις αυτό το άγραφον. Άλλοτε εγίνοντο και χωρίς υπογραφάς, και ως επί το πλείστον προφορικαί.

Όλαι αι αποφάσεις των εθεωρούντο πάντοτε ανέκλητοι
, χωρίς τοιαύται να φαίνωνται εις τα έγγραφα.

Αι αποφάσεις εγίνοντο πότε κατά συνέπειαν κανενός νόμου και πότε με το πνεύμα του συμβιβασμού, όπου ήτο κίνδυνος να επισυμβή φόνος, αν δεν εγίνετο κατ’ αρέσκειαν και των δύο μερών″.

Το 1828 ο Δημητράκης Ζερβέας
 από την Καρδαμύλη μαζί με άλλους από το κόμμα του Διονυσίου Μούρτζινου-Τρουπάκη λιθοβόλησαν, λεηλάτησαν και πυρπόλησαν το σπίτι των Κυριακέων, που αποτελούσαν κλάδο των Πατριαρχέων-Τρουπάκηδων. Μετά πάροδον 2-3 ετών οι αντίδικοι συμφώνησαν να λύσουν τη διαφορά τους δια αιρετοκρισίας και ώρισαν ως αιρετοκριτές δύο επιφανή μέλη της κοινωνίας της γειτονικής επαρχίας του Σταυροπηγίου, τον Ιωάννη Λογοθέτη
 από τις Γαϊτσές και τον Πούλο Μαυρίκο
 από τη Μάλτα.

Η απόφαση, η οποία κατά την συμφωνία ήταν ανέκκλητη, εκδόθηκε την 1 Μαϊου 1832 και προέβλεπε την καταβολή 2.645 γροσίων στους Κυριακέους. Το χρηματικό αυτό ποσόν κατανεμόταν σε βάρος δέκα ατόμων από την συντροφία του Δημητράκη Ζερβέα και ήταν ανάλογο με τη ζημία που είχε προκαλέσει το καθένα. Για την καταβολή του ποσού είχε ορισθή το μισό να πληρωθή αμέσως και το υπόλοιπο μετά 41 ημέρες.

Οι αιρετοκριτές, οι οποίοι στον καταλογισμό της αποζημιώσεως στηρίχθηκαν στη δήλωση των Κυριακέων, με την απόφασή τους αναγνώριζαν το δικαίωμα στη συντροφία του Δ. Ζερβέα, να ζητήση από τον επίσκοπο τον αφορισμό
 των Κυριακέων, σε περίπτωση που είχαν δηλώσει ανακριβή στοιχεία.

Ο Στράτης Χρηστέας
, από το Ζυγό της Μάνης, τον Οκτώβριο του 1830, απολογούμενος στην κατηγορία ότι έγινε αίτιος ενόπλου συρράξεως των οπαδών της οικογενείας του με τους Κυβελαίους της Γαρμπελιάς και τους Γεννηματάδες του Κουτήφαρη, ερωτήθηκε αν είχε διαφορές με το Γεώργιο Μπουκέα από την Πλάτσα και απάντησε: ″Έχω, επειδή τον εκατατρέξαμε και τον εζημιώσαμεν προ δέκα πέντε μήνας, κάψαντες το σπίτι του, και αυτός επρόστρεξεν εις τον ΄Εκτακτον Επίτροπον, ο οποίος εθεώρησε να βάλωμεν αιρετοκρισίαν, εβάλαμεν αιρετοκρισίαν και απεφάσισε να τον πληρώσωμεν πέντε χιλιάδες γρόσια, επειδή είμεθα δέκα νομάτοι, και να είμεθα αδελφοί πάλι…″, δηλαδή προβλεπόταν μετά την πληρωμή να συμφιλιωθούνε. Σε ερώτηση αν πληρώθηκε το ποσόν αυτό απάντησε: ″Όχι, δεν τα πληρώσαμε, διότι δεν έχομεν τον τρόπον να τα πληρώσωμεν τόσον εύκολα πέντε χιλιάδας γρόσια″. 

Για την υπόθεση αυτή σε μια έκθεση των ταραχών που συνέβησαν στη Μάνη το 1828-9 αναφέρονται τα ακόλουθα
: ″Περί τας αρχάς του Ιουλίου του αυτού έτους (1829) ο οίκος του ειρηνοδίκου Λογοθέτου Μπουκέα ανετράπη εκ θεμελίων δια πυρίτιδος: αυτός διεσώθη, η δε γυνή του και η θυγάτηρ του επληγώθησαν θανατηφόρως
: έπαθον δε και πολλαί των πλησίων οικιών εκ της εκρήξεως: από την αναφοράν των κατοίκων Πλατζίας συμπεραίνονται οι αυτουργοί του δράματος τούτου″. 

Περίπτωση χρηματικής αποζημιώσεως για φόνο
, μετά από απόφαση τοπικής συνελεύσεως
, για πρώτη φορά έχουμε στην Καρδαμύλη το 1730, που υποχρέωσε τον Έξαρχο Σερβάκη να καταβάλη στην Κατσιγιαννού για το φόνο του Ψυχούλη.   

Μία άλλη ένδειξη, που συνηγορεί στη δυνατότητα καταβολής χρημάτων ως αποζημίωση για φόνο, περιλαμβάνεται σε ένα από τα πιο γνωστά μοιρολόγια
 της Μάνης και αναφέρεται στο σκοτωμό του Δημήτρη από τα Άλυκα, ο οποίος ήταν γνωστός με το παρωνύμιο ″Βέτουλας″. Η αδελφή του η Ληγορού, που είχε παντρευτή στην Κοίτα, πήρε το δρόμο για το πατρικό της σπίτι, όπου έμενε ένας άλλος αδελφός της, ο Γιάννακας. Περνώντας από τους Μπουλαριούς συνάντησε τους εχθρούς της, τους Σπηλιωτιάνους (από τη γενιά των Μαντουβαλιάνων) και ο φονιάς του αδελφού της, ο Πέτρος Λιόπουλος, περιπαίζοντάς την, της είπε:


″…Μωρή, καλώς τη Ληγορού


καλώς τη, καλώς ώρισες

μωρή κι αν πάης τ’ Άλυκα

να πης των αλλωνούνε ζου,

του Γιάννακα ξεχωριστά,

τι, α’ θέη να κάμωμε καλά,

εμείς τον επλιερώνομε

κείνο τον παλιοβέτουλα

νη έξι γρόχια, νη εφτά

τη’ς την ακρίβγιο του κι εννεά.

Α’ δε θελήσουσι κ’ εννεά …

ας τόνε τρώη η γι-αρμαλακιά

κάτου’ς τα Γιάλια χαμπηλά…″

Μετά το φόνο του Βέτουλα, στο μοιρλόγι αυτό γίνεται λόγος με ειρωνικό ύφος για συμφιλίωση, προφανώς δια διαιτησίας, αλλά με την καταβολή μιας μηδαμινής χρηματικής αποζημιώσεως. Επειδή, όμως, δεν ήταν γνωστή άλλη περίπτωση εξομάλυνσης διαφοράς από φονικό με χρήματα, θεωρήθηκε αποκλειστικά και μόνον ως εμπαιγμός. Τώρα η άποψη αυτή θα πρέπει βέβαια να αναθεωρηθή.

Εκτός από τις διαφορές που μπορούσαν να επιλυθούν με αιρετοκρισία ή κάποιο άλλο τρόπο συμβιβασμού, υπήρχαν υποθέσεις που δεν ήταν επιδεκτικές συμβιβασμού.

 Ο Ιωάννης Κολοφάκος από το χωριό Κουτήφαρη ήταν για επτά χρόνια αρραβωνιασμένος με τη θυγατέρα του Νικόλα Σωτηρέα-Γεννηματά. Πληροφορούμεθα τα διατρέξαντα και τη σοβαρότητά τους από μία αναφορά του Ν. Γεννηματά
 προς τον Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου, στην οποία γράφονται τα ακόλουθα: ″Ο υπογεγραμμένος δια της ταπεινής μου αναφοράς, έχοντας θυγατέρα αρραβωνιασμένη χρόνους επτά εις τον Ιωάννην Κολοφάκον από επαρχίαν Ζυγού, χωρίον Κουτούφαρη, τώρα εξαίφνης βλέπω να πάρη την αδελφήν των Χρηστέων και να απαρατήση την θυγατέραν μου, οπού κατά τα έθιμα της Σπάρτης δεν είναι άλλο παρά θάνατος, μάλιστα οπού και αυτή ήτον στεφανωμένη άλλον άντρα. Ούτω προστρέχω εις την εκλαμπρότη σας ίνα διατάξητε τον άνωθεν να έλθη εις την Έκτακτον Επιτροπείαν να απολογηθή τίνα τρόπον το έκαμε″.

Να σημειωθή ότι η αδελφή των Χρηστέων, η οποία παντρεύτηκε τον Ιω. Κολοφάκο, ήταν στεφανωμένη με ένα από τα εγγόνια του Πανάγου Κυβέλου. Όμως όσον καιρό ο γαμπρός και η νύφη ήταν ανήλικοι, έμεναν στα πατρικά τους σπίτια, μέχρι να ενηλικιωθούν και να γίνη ο γαμπρός οικονομικά ανεξάρτητος. Επειδή όμως ψυχράνθηκαν οι σχέσεις των δύο οικογενειών οι Χρηστέοι ξαναπάντρεψαν την αδελφή τους, προφανώς για να ταπεινώσουν του Κυβελαίους και ισχυρίστηκαν ότι κάλεσαν το γαμπρό να την πάρη, αλλ’ αυτός δεν μπορούσε να τη θρέψη. Ακολούθησε πολεμική σύρραξη και για να αποφευχθούν οι αντιδικίες, η πολιτεία φυλάκισε τον Στράτη Χρηστέα και τον Ιωάννη Κολοφάκο. Η εξέλιξη όμως, μετά την απομάκρυνση του Αυγουστίνου Καποδίστρια από την εξουσία το Μάρτιο του 1832, δεν μας είναι γνωστή, υποθέτουμε όμως ότι θα αποφυλακίστηκαν ως φίλοι των Μαυρομιχαλαίων. Ενδιαφέρον θα ήταν να γνωρίζαμε τη λύση που τελικά δόθηκε στη διαμάχη αυτή. Πιθανώς να λύθηκαν οι διαφορές αυτές με την αμνηστεία του 1832.

SUMMARY

Stavros G. Kapetanakis: Arbitration in Mani


Sometimes, Maniotes resolved their differences by reaching a settlement, the terms of which were dictated by two or more arbitrators, who were named by both parties in argument.


It is mentioned that in cases of murder the argument would be settled if the murderer gave a sum of money to the victim’s relatives.
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ


Η εγκύκλιος την οποία έστειλε ο Βιάρος Καποδίστριας στα ειδικά δικαστήρια της Μάνης είναι η ακόλουθη:

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΟΛΙΤΕΙΑ

Η ΕΠΙ ΤΗΣ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

          ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑ

          Αρ. 4.422

Προς τους προέδρους των κατά την Σπάρτην Δικαστηρίων.


Η Κυβέρνηση, με την συγκατάθεσιν της Γερουσίας εσύστησεν εις την Σπάρτην τα Δικαστήρια τα οποία προεδρεύετε, και εκανόνισε τον οργανισμόν αυτών με το ψήφισμα υπ’ αριθ. 184.


Ο σκοπός αυτού του ψηφίσματος, και του ιδιαιτέρου οργανισμού αυτών των Δικαστηρίων, ούτε από άλλην αιτίαν προήλθεν, ούτε εις άλλο τι αποβλέπει, ει μη να είναι εις αρμονίαν με την κατάστασιν του τόπου όπου αυτά τα Δικαστήρια εσυστήθησαν, και οι Σπαρτιάται ν’ απολαύσωσιν όσον το δυνατόν ταχύτερα τους γλυκυτάτους καρπούς της Δικαιοσύνης.


Η Κυβέρνησις Σας ενεπιστεύθη την προεδρίαν αυτών των Δικαστηρίων, και με τας ευχάς της Σας συνώδευσεν όταν ανεχωρήσατε δια να υπάγετε επί τόπου ίνα εκπληρώσετε το χρέος Σας.


Η Γραμματεία γνωρίζουσα την κατάστασιν της Σπάρτης, και του παρελθόντος καιρού τα πράγματα της επαρχίας εκείνης, νομίζει χρέος της να προσκαλέση την προσοχήν σας είς τινα τα οποία δύνανται να εξομαλίσουν πολλάς των δυσκολιών, τας οποίας θέλετε ίσως απαντήσετε εις την εκπλήρωσιν του χρέους σας, και όπως ταχύτερα και ευκολώτερα επιτύχετε τον σκοπόν της υπηρεσίας Σας και λάβετε ένεκα τούτου τας ευλογίας των όσοι υπάγονται εις την δικαιοδοσίαν Σας.


Μολονότι το έθνος, όταν κατά πρώτον συνεκρότησεν Εθνικήν Συνέλευσιν, εγνώρισεν την ανάγκην να ρυθμίση την Κυβέρνησίν του κατά πάντα, μιμούμενον τα ευνομούμενα έθνη, και εγνώρισε και την ανάγκην να παραδεχθή νομοθεσίαν, κατά την οποίαν να δικάζωνται τα δικαιώματα των πολιτών, μολοντούτο δεν δυνάμεθα να ομολογήσωμεν ότι η απόφασις αύτη του έθνους, ως προς την νομοθεσίαν, πολιτικήν τε και εγκληματικήν, να εκτελέσθη κατ’ ευχήν. Η φορά των περιστάσεων και η βαρύτης των δεινών τα οποία πολυειδώς και πολυτρόπως κατεπολέμησαν, κατά συνέχειαν πολλών χρόνων, το έθνος, είναι αρκετή απολογία της μη εκτελέσεως της αποφάσεως αυτής.  


Περιοριζομένη η Γραμματεία εις το να Σας επασχολήση εις μόνον τα όσα αφορώσι την υπηρεσίαν Σας, νομίζει πρέπον να προσκαλέση την προσοχήν Σας εις μόνον τα της Σπάρτης, όπου πολύ μάλλον παρά εις οποίαν δήποτε άλλην Επαρχίαν του Κράτους, η άγνοιαν των παραδεχθέντων νόμων δύναται να έχη το περισσότερον βάρος.


Αι προσπάθειαι της ενεστώσης Κυβερνήσεως εις το να εισάξη τα αναγκαία καταστήματα εις όλας τας Επαρχίας, την έφεραν να συστήση και τα Δικαστήρια, τα οποία προεδρεύετε, εις Σπάρτην· και καθώς τα εσύστησε με κανόνας καταλλήλους εις την κατάστασιν της Επαρχίας εκείνης, ούτω και ημείς εις την εκπλήρωσιν των χρεών Σας οφείλετε ν’ ακολουθήσετε τας αρχάς εκείνας, αι οποίαι συνάδουσι με την φύσιν και τον σκοπόν της συστάσεως αυτών.


Εις την Σπάρτην, οι παραδεχθέντες Νόμοι των Βασιλικών, δεν δυνάμεθα να υποθέσωμεν, ότι ήσαν και προ του πολέμου γνωστοί· αλλά οι Σπαρτιάται, ακολουθούντες την γενικήν επιθυμίαν των ανθρώπων, το να έχωσιν εις την καθ’ οποίον δήποτε τρόπον μορφωμένην κοινωνίαν των το θεμιτόν και το αθέμιτον, παρεδέχθησαν τινά τα οποία κατέστησαν έθιμα και με οδηγίαν των οποίων δέκριναν το δίκαιον και το μη.


Οι αυτοί παραδεχθέντες Νόμοι το τοιούτον γνωρίζουσι, και συγχωρούσι· και δια τούτο ευρίσκομεν Βασιλ. Βιβ. Β’, τίτλ. Α’, Νόμ. ς’, Ουλπιανού. ″Το δε πολιτικόν νόμιμόν εστιν ή έγγραφον ή άγραφον.″, και τι είναι τούτο το πολιτικόν δίκαιον, εξηγείται Νόμ. Θ’, Γαΐου. ″Πολιτικόν νόμιμόν εστίν όπερ εκάστη η πόλις εαυτή ορίσει, και έστιν αυτής ιδικόν.″ διά τούτο οσάκις περί των διαφορών τας οποίας έχετε να δικάσετε γίνεται λόγος περί συνηθείας, ο αυτός νόμος Σας διατάττει να την ακούσετε, και κατ’ αυτήν να δικάσετε· αλλά ποία είναι η συνήθεια, τουτέστι το πολιτικόν νόμιμον, νομίζει επίσης πρέπον η Γραμματεία να Σας ανακαλέση εις ενθύμησιν, προσκαλούσα την προσοχήν Σας εις άλλους νόμους, οι οποίοι σαφέστατα την χαρακτρίζουσι.


Λέγει ο Νόμος ΛΑ’. Ουλπιανού. ″περί ων ου κείται νόμος, παραφυλάττειν δει το έθος και την συνήθειαν· ειδέ και τούτο εκλείπει, ακολουθείν τοις πλησιάζουσι πράγματσι, και εοικώσι τω ζητουμένω.″ - Ο Νόμος ούτος ομιλεί εν γένει περί συνηθείας· αλλά προχωρών, προσθέτει αρθ. α’. ″Η παλαιά συνήθεια αντί Νόμου κρατεί και φυλάτετται. ″Προσθέτει επίσης Νόμ. ΜΒ’. Ουλπιανού. ″Η μακρά συνήθεια αντί νόμου κρατεί εν οις ουκ έστιν έγγραφος.″ και τελευταίον Νόμ. ΜΓ’. ″Τότε κεχρήμεθα τη συνηθεία τινός πόλεως, ή επαρχίας, ότε αμφισβητηθείσα εν δικαστηρίω εβεβαιώθη.″ - Επιστήσατε, κύριοι Πρόεδροι την προσοχήν Σας εις τα αυτά κεφάλαια του Νόμου, και θέλετε ευρεί ότι η συνήθεια δικαιολογεί, είτε την απαίτησιν, είτε την άρνησιν, αλλά ότι η συνήθεια αύτη πρέπει να είναι χρόνου μακρού, και επιβεβαιωμένη από αποφάσεις. Όταν ομιλήται περί συνηθείας, εννοείται ότι ο λόγος είναι, τόσον περί της ουσίας οποιασδήποτε υποθέσεως, όσον και περί της διατυπώσεως των εγγράφων, εις τα οποία οι πολίται αφιερώνουσι τας συμφωνίας των, και τα προς αλλήλους δικαιώματα.


Δια ταύτα οσάκις ή περί της ουσίας οποιασδήποτε υποθέσεως, ή περί της διατυπώσεως εγγράφων έχετε να δικάσετε, μετ’ επιμελείας και προσοχής μεγάλης εξετάσατε, και γνωρίσατε τας συνηθείας· αλλά εις την εξέτασιν και εξακρίβωσιν αυτής, επαναδιπλώνει η Γραμματεία την τοιαύτην σύστασιν προς υμάς, διότι νομίζει ότι το τοιούτον απαιτεί προσοχήν και επιμέλειαν όχι κοινήν.


Όταν επί βάσει συνηθείας έν τι θέλετε δικάση, λάβετε υπ’ όψιν και τον Νόμον ΜΔ’. Ερμογένους, ο οποίος λέγει· ″Και τα μακρά συνηθεία δοκιμασθέντα, και επί πολλούς ενιαυτούς φυλαχθέντα, ουχ ήττον των εγγράφων κρατούσι″. Και τούτο πάλιν απαιτεί όλην Σας την προσοχήν, διότι πολλάς θέλετε απαντήσει δυσκολίας εις το να βεβαιωθήτε εις τρόπον θετικόν, το προ καιρού, όπου δημόσια αρχειοφυλακεία δεν είναι, και όπου, ίσως, τα των μερικών δεν είναι εις ευχάριστον τάξιν.


Γνωρίζει η Γραμματεία ότι κατά το παρελθόν, ελλειπόντων Δικαστηρίων εις την Σπάρτην, εσυνείθιζον οι Σπαρτιάται δι’ αιρετοκρισίας να καταπαύουν τας διαφοράς των· αι αποφάσεις αυταί των αιρετοκριτών δύνανται να οδηγήσουν την γνώμην Σας εις το περί συνηθείας κεφάλαιον.


Η συνήθεια όμως ούτε συγχωρείται όταν δεν έχη τους ιδίους της χαρακτήρας, διότι τότε ήθελεν είσθαι αυθαίρετος, ούτε τ’ αποτελέσματα της συνηθείας είναι απεριόριστα, διότι και αυτή έχει τα όριά της.


Ο Νόμος Ν’ Ουλπιανού λέγει ούτως. ″Ο άρχων ό εύρη συχνάζον εν πόλει επί τινος πράγματος, φυλάξει αυτό· και γαρ η συνήθεια η προλαβούσα, και ο λογισμός ο εισάγων αυτήν, φυλακτέα εστί.″ Ο Νόμος ούτος καθώς από το εν μέρος παραινεί να φυλάττεται η συνήθεια, και ο λογισμός ο οποίος εισήξεν αυτήν, προχωρεί όμως και λέγει, Νόμ. ΝΑ’. ″Της συνηθείας και της χρήσεως η αυθεντία ουκ επί τοσούτον ισχύει, ως και τον λογισμόν και τον Νόμον υπερνικάν.″ - Επιστήσατε, Κύριοι Πρόεδροι την προσοχήν Σας εις την λέξιν του Νόμου Ν’. ″Και  ο λογισμός ο εισάγων αυτήν,″ τουτέστιν ο λόγος ο οποίος εισήξε την συνήθειαν· και εις αυτήν την παρατήρησιν προσθέσατε το διαταχθέν παρά του Νόμου ΝΑ’. – ότι ″Η αυθεντία της συνηθείας,″ τουτέστιν η συνήθεια αυτή, δεν δύναται να υπερισχύση του ορθού λόγου, καθώς και του νόμου.


Ανακεφαλαιώνουσα η Γραμματεία τα άνω λεχθέντα, νομίζει ότι ακολουθούντες τας αρχάς των ανακληθέντων κεφαλαίων του Νόμου, θέλετε κρίνει αξίας της προσοχής Σας και της ψήφου Σας, τας κατά το παρελθόν επικρατούσας πολυχρονίους συνηθείας εις την Σπάρτην, και επιβεβαιωμένας, καθόσον όμως ο Νόμος διορίζει, είτε όταν αναφέρωνται εις την ουσίαν των υποθέσεων, είτε όταν αναφέρωνται εις την διατύπωσιν των εγγράφων.


Γνωρίζει η Γραμματεία ότι εις την Σπάρτην το έγκλημα του φόνου δεν εθεωρείτο κατά το παρελθόν, ειμή κατά την ζημίαν, την οποίαν επροξένει εις την οικογένειαν του φονευθέντος· και δια τούτο ήτο συνήθεια να συνδιαλλάττωνται τα μέρη δια χρημάτων, και ενίοτε να συμφωνήται φόνος αντί φόνου.


Δεν νομίζει ότι, ουδείς εις το εξής θέλει αιτιολογήσει αμάρτημα τοιούτον, επιστηριζόμενος εις συμφωνίας τοιαύτας. Η σύνεσις των Σπαρτιατών, και η βεβαία διάθεσίς των εις το να συμμορφωθώσι με τας ηθικάς αρχάς του επιλοίπου έθνους των, βεβαιώνει την Γραμματείαν ότι ουδέποτε θέλουν Σας ασχολήσει εις τα τοιαύτα· και επειδή είναι αποτέλεσμα των ποινικών Νόμων, και η αποζημίωσις της προξενηθείσης ζημίας, κατά τούτο, εάν λάβετε ανάγκην να δικάσετε περί χρηματικής αποζημιώσεως, ένεκα φόνου, η απόφασίς Σας έχουσα βάσιν τα συμφωνηθέντα, θέλει είναι δικαία. 


Εν Ναυπλίω την 15 Δεκεμβρίου 1830.



Ο επέχων τόπον του επί της Δικαιοσύνης Γραμματέως






Β. Α. ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ

ΜΑΡΤΥΡΙΕΣ ΑΠΟ ΤΟΝ ΚΩΔΙΚΑ ΤΗΣ ΜΟΝΗΣ ΤΗΣ ΤΙΜΙΟΒΑΣ

ΓΙΑ ΤΙΣ ΚΑΠΕΤΑΝΙΕΣ ΤΗΣ ΕΞΩ ΜΑΝΗΣ


Το μοναστήρι της Τίμιοβας και η Γιάννιτσα, στα παλαιότερα χρόνια, όπως στην περίοδο της βενετοκρατίας του Μοριά (1685-1715), ανήκαν στη Μάνη
. Όταν όμως το 1776 συμφωνήθηκε ο διαχωρισμός της Μάνης από τον υπόλοιπο Μοριά και η ανάθεση της διοίκησής της σε Μανιάτμπεη, τα σύνορα της Μάνης ορίστηκαν στο χείμαρρο Ξερίλα
. Έκτοτε η Γιάννιτσα και η Τίμιοβα έμειναν εκτός των ορίων της Μάνης, σε αντίθεση με το μοναστήρι της Αγίας Τριάδος το οποίο εξακολουθεί να περιλαμβάνεται στα όριά της. Ο ναός
 της Τίμιοβας, αυτός που υπάρχει σήμερα, χτίστηκε από το Θεόληπτο Ελεαβούρκο και εικονογραφήθηκε το 1663, ενώ η θαυματουργή εικόνα της Παναγίας έχει μεγάλη ιστορία που χάνεται στα βάθη των αιώνων.


Στον κώδικα
 της μονής έχει καταγραφεί η επίσκεψη στην Τίμιοβα μερικών καπετάνιων της Μάνης και οι επισκέψεις αυτές δεν πρέπει να ήταν άσχετες από την ανάγκη του μοναστηριού για προστασία, που ήταν τότε απαραίτητη. Στις 4 Ιανουαρίου 1798, όταν είχε αναλάβει μπέης της Μάνης ο Παναγιώτης Κουμουνδουράκης, ο ηγούμενος της μονής Παρθένιος Πινιάτης με επιστολή του προς τον Πατριάρχη Γρηγόριο τον Ε' παρεπονείτο, γιατί οι κάτοικοι της Γιάννιτσας ζημίωναν το μοναστήρι με πολλούς τρόπους
. Ζητούσε δε να εκδοθεί αφοριστικό και συγχρόνως να γράψει στο "...Μανιάτμπεη οπού να στέκεται υπερασπιστής και διαυθεντευτής της ταπεινής μας μονής εις κάθε της χρεία...".


Ο Κώδικας της Τίμιοβας, όπως τον κατέγραψε ο Γιάννης Αναπλιώτης, μας δίδει ορισμένες πληροφορίες για τις επισκέψεις στο μοναστήρι  επιφανών Μανιατών, που ρίχνουν κάποια ακτίνα φωτός σε ορισμένα σημεία της τοπικής ιστορίας. Αυτές, σε συνδυασμό με παραδόσεις, όπως τις έχουν καταγράψει ο Πέτρος Κουτήφαρης
 από την επαρχία Σταυροπηγίου (πρώην δήμο Αβίας) και ο Αναστάσιος Γούδας
 από την Ανδρούβιστα (πρώην δήμο Καρδαμύλης), μπορεί να αξιολογηθούν και να φωτίσουν κάπως το σκοτεινό θέμα των καπετανιών της Έξω Μάνης στη δεύτερη τουρκοκρατία (1715-1821).

Είναι γνωστό ότι το 1715 οι Τούρκοι ανακατέλαβαν το Μοριά και έληξε η Βενετική κυριαρχία. Τότε οι σημαντικότεροι από τους Μανιάτες καπετάνιους, παρακινούμενοι από το γιατρό του Μυστρά Ηλία Δόξα
, ήρθαν σε συμφωνία με τους Τούρκους, να διώξουν οι ίδιοι τους Βενετούς από τη Μάνη, με την προϋπόθεση να μην εισβάλλει τουρκικός στρατός στον τόπο τους.

Τα χρόνια εκείνα η Μάνη ήταν χωρισμένη σε τέσσερις μεγάλες διοικήσεις-καπετανίες. Με τη συμφωνία των Τούρκων ορίστηκαν οι τοπικοί καπετάνιοι. Στο Σταυροπήγι ανέλαβε ο καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης
 και στην καπετανία Ζυγού-Ανδρούβιστας ο Ξανθός Γιατρός ή Ξανθάκης
 της Μηλιάς, καταγόμενος από τους Γιατρούς-Μεδίκους του Οιτύλου. Στην Κάτω Μάνη (την Ανατολική), που είχε έδρα την Καρυούπολη, ορίστηκε ο Αντωνάκης Φωκάς-Καβαλιεράκης
. Στη Μέσα Μάνη δεν αναφέρεται καπετάνιος, πιθανώς κάποιος Μαυρομιχάλης
 θα ασκούσε εκεί σχετική επιρροή.

Όπως αναφέρει ο Πέτρος Κουτήφαρης
, τρία χρόνια μετά την ανάληψη των καθηκόντων τους ο καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης, ο καπετάν Ξανθός Γιατρός-Ξανθάκης και ο Αντωνάκης Φωκάς-Καβαλιεράκης συναντήθηκαν στο μοναστήρι της Τίμιοβας, για να συζητήσουν τις υποθέσεις της Μάνης. Τότε ο καπετάν Ξανθός σκότωσε τον καπετάν Γιαννάκη. 

Σύμφωνα με προφορική παράδοση από την περιοχή της Μηλιάς, που κατέγραψε ο Σ. Κουγέας
, ο Ξανθός Ξανθάκης πρόσφερε στον Γιαννάκη Κουτήφαρη, να φάει σταφύλι από το τσαμπί που κρατούσε και έτρωγε και ο ίδιος. Προηγουμένως όμως είχε φαρμακώσει μόνο το μισό, ώστε αυτός έτρωγε από το καθαρό και ο Γιαννάκης Κουτήφαρης από το δηλητηριασμένο.

Από την καταχώριση αριθ. 73 του κώδικα της μονής της Τίμιοβας πληροφορούμεθα ότι στις 28 Απριλίου 1723 βρισκόντουσαν εκεί ο Ξανθός Γιατρός-Ξανθάκης και ο Αντωνάκης Καβαλιεράκης και υπέγραψαν ως μάρτυρες στην αφιέρωση του Διονυσίου Φραγγίνα. Η επίσκεψη αυτή μπορεί να συμπίπτει με τη δολοφονία του καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη.  Αν ο φόνος είχε προηγηθεί, θα έπρεπε ο Ξανθός Γιατρός-Ξανθάκης να είχε επεκτείνει την κυριαρχία του και στην περιοχή του Σταυροπηγίου. Σε αντίθετη περίπτωση θα ήταν δύσκολο να επισκεφθεί τη μονή ο φονιάς του Κουτήφαρη και να μην αντιδράσουν οι συγγενείς του από το Σταυροπήγι.

Από άλλη πηγή γνωρίζουμε ότι το 1729 ο Αββάς Μ. Fourmont θέλησε να επισκεφθεί την επαρχία Σταυροπηγίου και οι τοπικοί καπετάνιοι, ο Koutouros (Kou-moun-touros ή Koutou-fa-ros;) και ο Κολοκούβαρος, μαζί με επισκόπους πήγαν στην Καλαμάτα για να τον παραλάβουν
. 

Παράλληλα, από τον Α. Γούδα, που συγκέντρωσε πληροφορίες για την οικογένεια Τρουπάκη, μαθαίνουμε ότι η περιοχή της Ανδρούβιστας ήταν υποχρεωμένη να πληρώνει φόρο λαδιού σε έναν καπετάνιο άλλης επαρχίας, που ονομαζόταν Ξανθός. Ασφαλώς επρόκειτο για τον Ξανθό Γιατρό-Ξανθάκη της Μηλιάς.

Συνεχίζοντας ο Α. Γούδας αναφέρει ότι ο πρόγονος των Τρουπάκηδων Μιχαήλ Παλαιολόγος, πρωτόγερος της Ανδρούβιστας
, κάλεσε τους φίλους του να μη δεχθούν να πληρώσουν ολόκληρο το φόρο του λαδιού, αλλά μόνο το μισό, γιατί η παραγωγή εκείνο το χρόνο ήταν μειωμένη. Ο καπετάν Ξανθός προσπάθησε με τα όπλα να αποσπάσει το συνηθισμένο φόρο από τους κατοίκους της Ανδρούβιστας, αλλά αποκρούστηκε από τον Παναγιώτη Μιχαήλ Παλαιολόγο. Έκτοτε η περιοχή της Ανδρούβιστας έπαυσε να υπάγεται στην καπετανία του Ξανθού Γιατρού-Ξανθάκη και αναγνωρίστηκε ως ανεξάρτητη.

 Φαίνεται όμως πιθανό ότι ο Παναγιώτης Παλαιολόγος-Τρουπάκης επεξέτεινε τα όρια της επιρροής του και στο Σταυροπήγι. Γι' αυτό στην υπ΄αριθ. 86 καταχώρηση του κώδικα από τις 2 Μαΐου 1727 φαίνεται ότι επισκέφθηκε το μοναστήρι της Τίμιοβας και ως μάρτυρας υπέγραψε τη διαθήκη του Διονυσίου Κόνταρη, ο οποίος ήταν συγγενής του.

 Ιδιαίτερη σημασία έχει η υπ' αριθ. 154 καταχώρηση από το 1749 όπου στην αφιέρωση του Γεώργου Λαζαρή από τα Πηγάδια ο Πέτρος
 Τρουπάκης ορίστηκε επίτροπος και βεκίλης (αντιπρόσωπος) και αναγράφεται ως "αυθέντης του τόπου". Η καταχώρηση αυτή μας πληροφορεί ότι το Σταυροπήγι, τουλάχιστον μέχρι το 1749, υπαγόταν συνεχώς ή κατά διαστήματα στην καπετανία του Πέτρου Τρουπάκη της Καρδαμύλης.

Σύμφωνα με τον Α. Γούδα ένας άλλος καπετάνιος, πιθανώς ο Κουμουνδουράκης, επιτέθηκε από το βορρά στην επαρχία της Ανδρούβιστας, αλλά αποκρούστηκε και αυτός από τον Παναγιώτη Μιχ. Παλαιολόγο-Τρουπάκη. Ακολούθως ο Παναγιώτης Παλαιολόγος ηγούμενος των οπαδών του αποβιβάστηκε στις ακτές του Σταυροπηγίου, αλλά έγινε αντιληπτός και αποκρούστηκε. Αναφέρεται ότι διέταξε τους συμπολεμιστές του να επιβιβασθούν στα πλοία και ο ίδιος αμυνόμενος τους εκάλυψε. Τέλος κολυμβώντας έφθασε σε ένα βράχο και κρύφτηκε σε μια σπηλιά (τρούπα), μέχρι που τον παρέλαβε το πλοίο του. Έκτοτε, όπως λαθεμένα λέγεται, ονομάστηκε Τρουπάκης από την τρούπα στην οποία κρύφτηκε
. Οι αναφερόμενες πολεμικές συγκρούσεις μεταξύ των Τρουπάκηδων και πιθανώς των Κουμουνδουράκηδων δεν είναι δυνατόν να τοποθετηθούν χρονολογικά, θα διαδραματίστηκαν όμως στο πρώτο ήμισυ του 18ου αιώνος.

Η διήγηση του Α. Γούδα, η οποία είναι ασαφής, συμπληρώνεται με αυτά που κατέγραψε από την περιοχή του Σταυροπηγίου ο Πέτρος Κουτήφα-ρης. Ίσως επειδή στηρίχτηκε στις διηγήσεις του παππού
 του, που ήταν πιο μεστές περιεχομένου. 

Σύμφωνα με τον Πέτρο Κουτήφαρη, μετά τη δολοφονία του καπετάν Γιαννάκη, οι Τρουπάκηδες κυρίευσαν το κάστρο της Ζαρνάτας και επέβαλαν την κυριαρχία τους στην περιοχή του Σταυροπηγίου. Δεν γίνεται αναφορά περί προηγουμένης κυριαρχίας του Ξανθού Γιατρού-Ξανθάκη στην περιοχή. Στη συνέχεια αναφέρει ότι μετά από μερικά χρόνια ο Αθανάσιος Κουμουν-δούρος, που είχε παντρευτεί την κόρη του καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη, κατόρθωσε να αναγνωριστεί από τον Πασά της Πελοποννήσου καπετάνιος του Σταυροπηγίου. Αυτό κατατάραξε τον Τρουπάκη και με αιφνιδιασμό κατέ-λαβε την επαρχία Σταυροπηγίου και πολιόρκησε τους Κουμουνδουράκηδες στην έδρα τους, που ήταν τότε η Μικρή Μαντίνεια.

Ένα βράδυ παραμονής Χριστουγέννων ο Δημήτριος Κουμουνδούρος, θείος του Αθανασίου, αποφάσισε να δράσει εναντίον των πολιορκητών. Βρήκε ένδεκα από αυτούς να ζεσταίνονται ανυποψίαστοι μέσα σε παρακείμενη εκκλησία (πιθανώς στον Άγιο Ιωάννη το Θεολόγο της Μικρής Μαντίνειας) και τους χτύπησε με τρομπόνι, με αποτέλεσμα επτά από αυτούς να σκοτωθούν ή να τραυματιστούν. Από τούτο το γεγονός οι πολιορκητές απογοητεύτηκαν και αναχώρησαν για τον τόπο τους. Βαθμιαία ο Αθανάσιος Κουμουνδούρος εξου-δετέρωσε την επιρροή του Τρουπάκη στα διάφορα χωριά του Σταυροπηγίου και τελικά έγινε κύριος και του κάστρου της Ζαρνάτας.

Στο σημείο αυτό μπορεί να διατυπωθεί η υπόθεση ότι στην περιοχή του Σταυροπηγίου υπήρχαν δύο αντιμαχόμενες παρατάξεις και στη μία ηγείτο η οικογένεια Κουμουνδουράκη, ενώ στην άλλη η οικογένεια Κουτήφαρη, που είχε σύμμαχο την οικογένεια Τρουπάκη της Καρδαμύλης. Αναφέρεται ακόμη ότι ο Τζανέτμπεης Κουτούφαρης, που είχε γεννηθεί το 1739, στα παιδικά του χρόνια είχε καταφύγει στους Τρουπάκηδες, προφανώς διωκόμενος από τους Κουμουνδουράκηδες
. 

Μετά το θάνατο του Αθανασίου Κουμουνδούρου, του οποίου μαρτυρείται η παρουσία μέχρι το 1769, αναδείχτηκε καπετάνιος Σταυροπηγίου ο Μιχαήλ Κουτήφαρης, ο οποίος είχε και την υποστήριξη των Τρουπάκηδων.

Ο Γιαννάκης Κουμουνδούρος από τον Κάμπο σκότωσε τον καπετάν Μιχαήλ Κουτήφαρη, ο οποίος ήταν σύζυγος της αδελφής του και έγινε αυτός καπετάνιος του Σταυροπηγίου. Αλλά και αυτόν τον σκότωσε ο Μιχαήλ Τρουπάκης και αναδείχθηκε τελικά καπετάνιος ο Τζανετάκης (μετέπειτα Τζα-νέτμπεης) Κουτούφαρης
.

Στις 30 Ιανουαρίου 1772 ο Τζανετάκης Κουτούφαρης έλαβε δάνειο από τη μονή της Τίμιοβας 500 ρεάλια
, αλλά δεν αναφέρεται στην ομολογία ως καπετάνιος. Αντίθετα υπάρχει φορητή εικόνα στον Άγιο Κωνσταντίνο Κιτριών που αφιερώθηκε το 1773 από τον "καπετάν" Τζανέτο Κουτούφαρη. Προφα-νώς στο μεσοδιάστημα των δύο αυτών χρονολογιών ο Τζανετάκης έγινε καπε-τάνιος Σταυροπηγίου. 

Το 1779, όταν ο Τζανέτμπεης Κουτούφαρης καθαιρέθηκε από μπέης και αυτοεξορίστηκε στη Ζάκυνθο, ανέλαβε την καπετανία του Σταυροπηγίου ο Αλέξανδρος Αθαν. Κουμουνδουράκης. Αυτός όμως σκοτώθηκε από κεραυνό
 στις 21 Νοεμβρίου 1785 (κατά άλλη εκδοχή το 1795) και τον διαδέχτηκε ο καπετάν Γιωργάκης Καπετανάκης
, που ήταν δισέγγονος του καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη.

Ο Παναγιώτης Δημ. Κουμουνδουράκης θέλησε να πάρει την καπετανία του Σταυροπηγίου, παράλληλα δε διεκδικούσε και το μπεηλίκι της Μάνης από τον Τζανήμπεη Γρηγοράκη. Τον συνάλαβε ομως ο Μπέης και τον έστειλε στην Κωνσταντινούπολη, όπου κλείστηκε στις φυλακές του τουρκικού ναυστάθμου, που ήταν γνωστές ως "Μπάνιο". Το 1797 από φυλακισμένος στο Μπάνιο έγινε Μπέης της Μάνης μέχρι το 1803. Διάδοχός του ορίστηκε ο Αντώνμπεης Γρηγοράκης
 ο οποίος επισκέφθηκε το μοναστήρι της Τίμιοβας το 1804. 

Με τη βοήθεια των χρονολογιών που μας δίνει ο κώδικας της μονής της Τίμιοβας, σε συνδυασμό με τις γνωστές πληροφορίες από άλλες πηγές, μπορούμε να έχουμε μια μικρή βοήθεια στο θέμα των καπετανιών της Έξω Μάνης. Με τη συγκέντρωση περισσοτέρων πληροφοριών μπορεί να γίνει γνωστό το πότε και το πως δημιουργήθηκαν ακόμη οι καπετανίες του Βενετσανάκη στην Καστάνιτσα, του Δουράκη στην Καστάνια, του Κυβέλου στη Μηλιά και του Χρηστέα στο Ζυγό.

ΘΡΥΛΟΙ ΚΑΙ ΠΑΡΑΔΟΣΕΙΣ ΤΗΣ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΑΚΗ
ΣΤΟ ΦΩΣ ΤΗΣ ΙΣΤΟΡΙΑΣ


Τα θρυλούμενα για την οικογένεια Πετροπουλάκη, μιας από τις ιστορικές και τις πιο ηρωϊκές γενιές της Μάνης, φθάνουν μέχρι το Μιχαήλ Βοζή-Πετροπουλάκη, που φαίνεται ότι έζησε στο δεύτερο ήμισυ του 17ου αιώνα.


Ο Θ. Κούσκουρης, γύρω στο 1870, έγραψε τα ακόλουθα, που δημοσίευσε αργότερα ο Αθανάσιος Πετρίδης
: "Ο δε (Μιχαήλ) Βοζής ούτος υπήρξε διάσημος κατ' εκέινην την εποχήν, διότι συγκεντρώσας τους Μανιάτας έξωσε τους Ενετούς εκ του φρουρίου και ηλευθέρωσε τον τόπον. Επιδραμώντων δε των Τούρκων επολέμησε και αυτούς, αλλ' επιτέλους μη δυνηθείς να ανθέξη και μη ανεχόμενος υποταγήν, ανεχώρησεν κατοικήσας εις Παλιοκάλιαζαν (Κάλιαζη), απέχουσαν της Κελεφάς 1/2 ώραν περίπου απέναντι του Βαχού του δήμου Καρυουπόλεως της επαρχίας Γυθείου. Εν δε τη Κελεφά έμεινάν τινες των ανωτέρω συγγενών του. Εν δε τη Παλιοκάλιαζα έμειναν ολίγον χρόνον, διότι ως φαίνεται, και εκεί δεν ηδυνήθησαν ν' ανθέξουν εις τας επιθέσεις των Τούρκων. Εκ της Παλιοκάλιαζας κατώκησαν εις Πάνιτσαν πρωτεύουσαν ήδη του δήμου Μαλευρίου της επαρχίας Γυθείου, ένθα ωκοδόμησαν εις δύο επικαιροτέρας θέσεις, εις την μεν πύργον, εις δε την άλλην παλάτιον, ούπερ και νυν τα ερείπεια σωζόμενα ούτω καλούνται, κάτωθεν δε του παλατιού ωκοδόμησαν και ναόν καλούμενον Άγιον Σπυρίδωνα, όστις και σήμερον υπάρχει καθολικός ναός του χωρίου εκείνου". Θα πρέπει να γίνει η παρατήρηση ότι αρχικά, το 1686, οι Μανιάτες αντιμετώπισαν τις επιδρομές των Τούρκων και μετά, το 1715, έξωσαν τους Βενετούς από τα κάστρα της Μάνης.


Φαίνεται ότι η οικογένεια ήταν γνωστή με δύο ονόματα, το Βοζής και το Πετροπουλάκης, ένα από τα οποία ήταν παρωνύμιο, αλλά δεν είναι εύκολο να διακριθεί ποίο ήταν το αρχικό. Το όνομα Βοζής σε Βενετικά έγγραφα φέρεται υπό τον τύπο Bozzi ή Bozzis, το οποίο στα Ελληνικά αποδίδεται ως Βότσης, Μπότσης ή Μποτζής. Να σημειωθεί ότι σήμερα στο Αργυρόκαστρο της Βορείου Ηπείρου υπάρχει το όνομα Bozzi, προφερόμενο ως Μπόζη. Επομένως στις πηγές θα αναζητήσουμε όλα τα σχετικά ονόματα.


Η ύπαρξη στην περιοχή του Βαχού του τοπωνυμίου "Μποζιάνικα", δηλώνει την παρουσία εκεί του ονόματος Μποζής ή Βοζής και όχι Μποζίκης, όπως αναφέρεται υπό του Σ. Πατρικουνάκου
. Επίσης στο Πραστίο της Καρδαμύλης, υπάρχει μέρχι σήμερα το επίθετο "Μποτζέας ή Μποτσέας".


Για να συνδυάσουμε παράδοση και ιστορία, θα πρέπει να γίνει μια σύντομη αναφορά στα σημαντικά γεγονότα της εποχής. Μετά τον Τουρκο-Βενετικό πόλεμο (1645-1669) και την ολοκληρωτική απώλεια για τη Βενετία της Κρήτης, η Μάνη αντιμετώπισε σοβαρό τουρκικό κίνδυνο. Πολυάριθμος στρατός υπό τον Αχμέτ Κιουπρουλή, κατέβηκε στο Μοριά και θέλησε να σταματήσει την προκλητικότητα των Μανιατών σε στεριά και θάλασσα. Με τη μεσολάβηση του Λιμπεράκη Γερακάρη, αντί για την πολεμική αναμέτρηση των δύο πλευρών, συμφωνήθηκε το 1670 να χτίσουν οι Τούρκοι στο εδαφος της Μάνης τα κάστρα της Κελεφάς και της Ζαρνάτας με την πρόφαση της προστασίας του εμπορίου. Επειδή όμως οι Τούρκοι καταπίεζαν τους Μανιάτες, το 1673 ο Λιμπεράκης Γερακάρης, με τη βοήθεια Μαλτέζων και Γάλλων πειρατών, επαναστάτησε και πολιόρκησε ανεπιτυχώς το κάστρο της Ζαρνάτας. Μετά την αποτυχία του ο Γερακάρης επέστρεψε στον πειρατικό βίο μέχρι το 1679, οπότε τον φυλάκισαν πάλι οι Τούρκοι. Στο διάστημα των ετών 1670-1685 πολλοί από τους Μανιάτες μετανάστευσαν σε άλλες χώρες ή κινήθηκαν προς το εσωτερικό της πατρίδας τους, γιατί δεν άντεχαν τις τουρκικές πιέσεις. Ιδιαίτερα αισθητή γινόταν η παρουσία των Τούρκων στα χωριά που ήταν κοντά στα κάστρα και στους κατοίκους των παραθαλασσίων περιοχών. Το 1685 οι Βενετοί με τη βοήθεια των Μανιατών έδιωξαν τους Τούρκους από τη Μάνη και κατέλαβαν τα κάστρα της Ζαρνάτας και της Κελεφάς, ενώ κατέστρεψαν το κάστρο του Πασαβά. Αλλά στις αρχές Μαρτίου του 1686 ισχυρή στρατιωτική δύναμη υπό τον τούρκο σερασκέρη, εισέβαλε από την Ανατολική Μάνη και πολιόρκησε το κάστρο της Κελεφάς. Παρά τις αιματηρές μάχες που έγιναν στη γύρω περιοχή και το βομβαρδισμό του κάστρου της Κελεφάς, οι Τούρκοι απέτυχαν του σκοπού τους και όταν έφθασε στο λιμάνι του Οιτύλου η επικουρία του Βενετικού στόλου, αναγκάστηκαν να αποχωρήσουν από τη Μάνη. Για τριάντα χρόνια ο τόπος έμεινε υπό Βενετική διοίκηση, αλλά στο νέο Τούρκο-Βενετικό πόλεμο του 1714 ο Μοριάς κατακτήθηκε πάλι από τους Τούρκους. Με την εισβολή των Τούρκων οι Μανιάτες ήρθαν σε συνεννόηση μαζί τους και ανέλαβαν την υποχρέωση να εκδιώξουν τους Βενετούς από τα κάστρα της Κελεφάς και της Ζαρνάτας μόνοι τους, χωρίς να εισέλθει τουρκικός στρατός στη Μάνη. Παράλληλα δε έγινε δεκτό να διατηρήσουν την αυτοδιοίκησή τους και να πληρώνουν φόρο 4.000 γρόσια το χρόνο.


Αναζητώντας στο παρελθόν μέλη της οικογενείας Πετροπουλάκη-Βοζή (ή Bozzi) φθάνουμε στο 1689. Σε έκθεση του Μοροζίνη προς το Δόγη της Βενετίας αναφέρεται ο Πέτρος Μπότσης (ή πιθανώς Μποτσής-Bozzis) ως αδελφός της γυναίκας του Λιμπεράκη Γερακάρη και προφανώς θείος της κόρης του Σταθούλας, η οποία έγινε σύζυγος του Μπένου Ψάλτη, του γενάρχη των Μπενάκηδων
. 


Στα αρχεία της Βενετίας υπάρχει κατάλογος του 1690, με ονόματα κατοίκων από την περιοχή ευθύνης του κάστρου της Κελεφάς, στον οποίο περιλαμβάνονται και τα ονόματα του Πέτρου Μπότση ή Μποτζή (33. Piero Bozzi) και του Μιχάλη Πετροπουλάκη (51. Michali Petropulachi)
.


Το 1714 αναφέρεται ο Πέτρος Μπότσης του ποτέ Μιχαήλ, που είχε νοικιάσει κτήματα στην περιοχή του χωριού Λίμνη Γυθείου. Εγείρεται το ερώτημα αν ο Πέτρος Μπότσης είχε πατέρα τον προαναφερθέντα Μιχάλη Πετροπουλάκη ή τον κατωτέρω μνημονευόμενο καβαλιέρ Μιχάλη Μπότση (Bozzi). Δεν αποκλείεται να πρόκειται περί του ιδίου προσώπου και τη μία φορά να αναφέρεται με παρωνύμιο και την άλλη με το επίθετό του
.


Στις 6 Δεκεμβρίου 1697 ο καβαλιέρ (ιππότης) Μιχαλάκης Μπότσης ή Μποζής (Michalachi Bozzi Cavalier) και ο Πέτρος Μπότσης ή Μποζής (Piero Bozzi) ήταν στο Άργος, όπου υπέγραψαν το συμβόλαιο του γάμου της Σταθούλας, κόρης του Λιμπεράκη Γερακάρη. Φαίνεται πιθανό ότι ο πρώτος ήταν παππούς και ο δεύτερος θείος της νύφης από τη μητέρα της, που ήταν αδελφή του Πέτρου Μπότση 
.


Σε Βενετικά κατάστιχα των ετών 1700-1705 αναφέρονται διάφορα ονόματα Μανιατών που ενοικίασαν κτήματα ή δέχθηκαν παραχωρήσεις από τη Βενετική Διοίκηση. Τα σχετικά ονόματα είναι: του Ιππότη Μιχάλη Μπότση ή Μποτζή (Kavalier Michiel Bozzis)
, του Μίχα Μπότση, που δεν αποκλείεται να ταυτίζεται με τον προηγούμενο
, του Μιχάλη Μποτζάκη (Michali Bozzachi), ο οποίος το 1700 νοίκιασε τους φόρους του χωριού Μαλτσίνα
, του Πέτρου Μπότση ή Μποτζή (Pietro Bozzis)
 του Θωμά Πετροπουλάκη
 και του Παναγιώτη Πετροπουλάκη
.


Το 1715 αναφέρεται το όνομα του Πέτρου Μπότση (Bozzi) στις επαφές των Μανιατών με τους Τούρκους για τη συνθηκολόγηση της Μάνης. Όπως αναφέρθηκε, επακολούθησε συμφωνία κατά την οποία οι Μανιάτες θα έδιωχναν τους Βενετούς μόνοι τους από τα κάστρα της Κελεφάς και της Ζαρνάτας, για να μην εισέλθει τουρκικός στρατός στον τόπο τους
.


Από παράδοση αναφέρεται ακόμη ο Δήμος Βοζής, που σκοτώθηκε πολεμώντας τους Τούρκους στην περιοχή της Καρέας και τάφηκε εκεί. Μέλος της οικογενείας Πετροπουλάκη προ πολλών ετών αναζήτησε ανεπιτυχώς τον τάφο του Δήμου Βοζή. Περίπου το 1960, κατά τη διάνοιξη δρόμου, βρέθηκε σκελετός που ίσως ανήκε σε αυτόν και τοποθετήθηκε στο οστεοφυλάκιο του χωριού
. Είναι πιθανόν ότι ο Δήμος Βοζής σκοτώθηκε στη Καρέα το 1685-6 σε μάχες εναντίον των Τούρκων, που έγιναν στην περιοχή του κάστρου της Κελεφάς.


Εαν συνδυάσουμε παράδοση και ιστορία, μπορούμε να θεωρήσουμε ότι ο Μιχαήλ Μποτζής ή Βοζής Πετροπουλάκης πολέμησε στο πλευρό των Βενετών κατά τον Τουρκο-Βενετικό πόλεμο. Ο πόλεμος για τους Μανιάτες άρχισε το 1685 και τελείωσε το 1699 με τη συνθήκη του Κάρλοβιτς, με την οποία αναγνωρίστηκε η κυριαρχία της Βενετίας στο Μοριά. Για τη δράση του αυτή είχε τιμηθεί με τον τίτλο του ιππότη (καβαλιέρ) του Αγίου Μάρκου. Το 1715 οι Μανιάτες συμφώνησαν με τους Τούρκους, να γίνει σεβαστή η αυτονομία της Μάνης και να μην εισέλθει τουρκικός στρατός στο έδαφός της. Αυτοί δε μόνοι τους ανέλαβαν την υποχρέωση να εκδιώξουν τους Βενετούς από τα κάστρα της Κελεφάς και της Ζαρνάτας. Τότε δεν ζούσε ο Καβαλιέρ Μιχαλάκης Μποτζής και πρωτοστάτησε ο γιός του Πέτρος Μποτζής-Πετροπουλάκης. 

OΙ ΜΟΡΑΪΤΕΣ ΕΜΠΟΡΟΙ ΤΟΥ ΓΥΘΕΙΟΥ

ΣΤΑ ΧΡΟΝΙΑ ΤΗΣ ΤΟΥΡΚΟΚΡΑΤΙΑΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ

Είναι γνωστό ότι μέχρι τα μέσα του 18ου αιώνα τα προς βορρά όρια της Ανατολικής Μάνης έφθαναν μέχρι το Σκουτάρι, όπου ήταν εγκατεστημένη η οικογένεια Γρηγοράκη. Οι Τούρκοι κατείχαν το κάστρο του Πασαβά και έλεγχαν την περιοχή που βρίσκεται στα ανατολικά του. 


Aναφέρεται από παράδοση
 ότι μετά το διορισμό του Τζανετάκη Κουτούφαρη
 (20 Ιανουάριος 1777) ως πρώτου μπέη της Μάνης, ο Βεζύρης της Τριπολιτσάς κάλεσε για φιλοξενία στην έδρα της διοίκησής του τον Έξαρχο Γρηγοράκη. Ο Έξαρχος με τη συνοδεία του πήγε στην Τριπολιτσά, αλλά μετά από λίγες ημέρες από τους Μανιάτες βρέθηκαν μερικοί ανασκολοπισμένοι και άλλοι κρεμασμένοι.


Το Πάσχα τα μέλη της οικογενείας Γρηγοράκη, με συγγενείς και φίλους, συγκεντρώθηκαν στο Σκουτάρι για το μνημόσυνο των φονευθέντων από τους Τούρκους. Τότε αποφάσισαν
 να πάρουν εκδίκηση με τα όπλα και κυρίευσαν το κάστρο του Πασαβά, όπου και σκότωσαν όλους τους Τούρκους. Οι ελευθερωτές μοίρασαν μεταξύ τους τον τόπο και εγκαταστάθηκαν εκεί. Στη συνέχεια οχυρώθηκαν και αντέκρουσαν τις επιθέσεις των Τούρκων, οι οποίοι τελικά παραιτήθηκαν από κάθε προσπάθεια επανάκτησης της περιοχής. Με τον τρόπο αυτό τα όρια της Μάνης έφθασαν μέχρι στο Κακοσκάλι. Ο χρόνος της κατάληψης της περιοχής του Γυθείου από τους Μανιάτες δεν φαίνεται να έγινε το 1777, όπως αναφέρεται από παράδοση, αλλά τοποθετείται προ των Ορλωφικών (1763)
. 

Από τους Γρηγοράκηδες, που εγκατέλειψαν το Σκουτάρι, άλλοι εγκαταστάθηκαν στον Αγερανό και άλλοι στο Μαυροβούνι, στο οποίο οικοδομήθηκε ένα νέο χωριό. Εκεί κοντά στο νησάκι Μαραθονήσι, όπου υπήρχε φυσικό λιμάνι, δημιουργήθηκε άλλος οικισμός, που πήρε και αυτός αρχικά το όνομα της νησίδας και είναι το σημερινό Μαραθονήσι ή Γύθειο. Τότε Πελοποννήσιοι εμπορευόμενοι έσπευσαν να επωφεληθούν της ευκαιρίας και να εγκατασταθούν εκεί, γιατί ο τόπος είχε λιμάνι κατάλληλο για εμπόριο, ενώ ήταν απαλλαγμένος από την τουρκική τυραννία. 

Για το νέο Μανιάτικο οικισμό έχουμε πληροφορίες από ξένους περιηγητές και καταχωρούμε τις ακόλουθες. Ο άγγλος περιηγητής J. Morritt πέρασε από το Μαραθονήσι το 1795 και έγραψε ότι εκεί, στην πρωτεύουσα της Μάνης, κατοικούσε ο Μπέης, παρ' ότι τον οικισμό αποτελούσε ένας δρόμος και σχεδόν μόνο μια σειρά από σπίτια κατά μήκος της ακτής. Μπροστά του σχηματίζονταν όρμος από το νησάκι Μαραθονήσι, την αρχαία Κρανάη. Ο Τζανέτμπεης Γρηγοράκης, ο τότε Μπέης της Μάνης, που είχε ένα ευρύχωρο και δυνατό κάστρο μισό μίλι μακρυά, στο Μαυροβούνι, δέχτηκε τον περιηγητή με μεγάλη ευγένεια και εγκαρδιότητα σε ένα σπίτι μέσα στην πόλη, στο οποίο κατοικούσε εκείνο τον καιρό
. (Προφανώς ο πύργος της Κρανάης δεν είχε μέχρι τότε οικοδομηθεί). 

Στις αρχές του 1798 ο Μέγας Ναπολέων έδωσε εντολή στο Δήμο και Νικολό Στεφανόπολι να επισκεφθούν τη Μάνη. Στο βιβλίο τους που κυκλοφόρησε το 1800 αναφέρεται ότι τα σπίτια ήταν από πέτρες και κοκκινόχωμα και δεν είχαν παρά μόνον έναν όροφο, πολλά ήταν μόνο ισόγεια
. Στο περιηγητικό τους τους εικονίζεται ο στρογγυλός πύργος του Πιέρου Μαγγιόρου-Γρηγοράκη στην Κρανάη. Το σημερινό κτίσμα είναι μεταγενέστερο.

Ένας άλλος άγγλος περιηγητής, ο W. Leake, επισκέφθηκε το 1805 το Μαραθονήσι για το οποίο έγραψε ότι το αποτελούσαν εκατό πανάθλια πλινθόκτιστα σπίτια, στο μέσον των οποίων υψώνονταν μια εκκλησία με ένα εντυπωσιακό κωδωνοστάσι με καμπάνες (τις οποίες δεν επέτρεπαν οι Τούρκοι στους υπόδουλους τόπους). Ψηλότερα, στο λόφο, χτίζονταν ο πύργος του τότε μπέη, του Αντωνόμπεη Γρηγοράκη, του οποίου η οικογένεια κατοικούσε στο Βαθύ. Ο Μπέης, όπως έγραψε ο Leake, κατοικούσε στο σπίτι του Τζανέτμπεη Γρηγοράκη, που ήταν το καλύτερο στο Μαραθονήσι. Το ισόγειο ήταν χτισμένο πάνω στο χώμα (χωρίς πάτωμα) και ο πρώτος όροφος ήταν διαιρεμένος στα δύο με ένα λεπτό χώρισμα. Τμήματα των τοίχων και της οροφής είχαν χτυπηθεί από τα κανόνια των τουρκικών πλοίων
.  

O πρώσος J. Bramsen επισκέφθηκε το Μαραθονήσι το 1814 και ανέφερε ότι, μπροστά στην εκκλησία γινόταν κάθε βράδυ χορός και οι Μανιάτες χόρευαν ως τα ξημερώματα
. 

Ο γάλλος Pouqueville το 1815 χαρακτήρισε το Μαραθονήσι ως το σπουδαιότερο αγκυροβόλι του Λακωνικού κόλπου
. 

Ο ιατρός-χειρουργός του αγγλικού στόλου, W. Black, επισκέφθηκε το Μαραθονήσι το Σεπτέμβριο του 1825, μετά την πρώτη επιδρομή του Ιμπραήμ στη Λακωνία. Η βραχονησίδα (Κρανάη), που βρίσκεται μπροστά του, ήταν κατάμεστη από χιλιάδες πρόσφυγες, κυρίως γυναικόπαιδα και από κάθε λογής οικιακά ζώα. Το Μαραθονήσι ήταν καλά προετοιμασμένο για άμυνα από τον Τζανετάκη Γρηγοράκη, ο οποίος είχε οχυρώσει όλα τα σπίτια για αποφασιστική αντίσταση. Ο άγγλος γιατρός είδε χτισμένα με μεγάλες πέτρες όλα τα παράθυρα των σπιτιών, ακόμη και το καμπαναριό της εκκλησίας. Πίσω από αυτές τις πολεμίστρες θα υπερασπίζονταν την πόλη μέχρις εσχάτων
.  

Το Μαραθονήσι δεν πατήθηκε από τους Αιγύπτιους ούτε στη δεύτερη επιδρομή του Ιμπραήμ που έγινε το καλοκαίρι του 1826. Στα τέλη του 1827 ο αμερικανός H. Post, μεταφέροντας από την πατρίδα του τρόφιμα για τους Έλληνες πρόσφυγες, κατέπλευσε στη Δυτική Μάνη και κατόπιν πήγε και στην Ανατολική. Πέρασε από το Μαυροβούνι με τα κάστρα του, που το είδε καμένο και μισογκρεμισμένο από τον Ιμπραήμ. Η εμφάνιση του Μαραθονησιού στην πλαγιά ενός λόφου, με τους πύργους του και τα ψηλά του κυπαρίσσια, ήταν σχεδόν μεγαλόπρεπο, σε σύγκριση με τις άλλες πόλεις της Μάνης. Είχε ξεφύγει και πάλι από την καταστρεπτική μανία του Ιμπραήμ.

Από τα δημοσιευόμενα έγγραφα του 1831, φαίνεται ότι, κατά τα τελευταία εξήντα έτη, εκατό περίπου οικογένειες από το Μοριά είχαν εγκατασταθεί στο Μαραθονήσι. Η γενιά που ακολούθησε τους πρώτους παροίκους, δεν είχε αφομοιωθεί πλήρως με τους Μανιάτες, παρ' ότι τα περισσότερα από τα επίθετά τους κατέληγαν στη χαρακτηριστική κατάληξη -άκος. Οι "Μωραΐτες" αυτοί διατηρούσαν τη συνοχή και τη συνεργασία τους, όπως συνήθως γίνεται σε "μειονωτικούς" πληθισμούς. Απέναντι στην κυβέρνηση Καποδίστρια και στους αντιπάλους της Μαυρομιχαλαίους ακολουθούσαν ενωμένοι φιλοκυβερνητική πολιτική. 

Εκείνο που ιδιαίτερα πρέπει να προσεχθεί στα έγγραφα αυτά, είναι η ένδειξη ότι η εγκατάσταση των Μωραϊτών στο Μαραθονήσι, το σημερινό Γύθειο, ίσως έγινε αμέσως μετά τα Ορλωφικά. Υπενθυμίζουμε ότι από παράδοση θεωρείται πως η επέκταση των ορίων της Μάνης έγινε το 1780.


Τα έγγραφα, που φυλάσσονται στα Γενικά Αρχεία του Κράτους, έχουν ως εξής:


Προς τον κατά την Σπάρτην Διοικητήν.

Πανευγενέστατε,  

Οι υποφαινόμενοι κάτοικοι της Κωμοπόλεως ταύτης αναφέρομεν ικετευτικώς προς την Σ. Διοίκησιν ταύτην ότι προ ετών εξήκοντα σχεδόν οι γονείς ημών μετοικήσαντες ενταύθα από διάφορα της Πελοποννήσου μέρη, επόλισαν, φαίνεται, την Κωμόπολιν ταύτην Μαραθονησίου, την οποίαν και εκαλλώπισαν έκαστος αυτών με διαφόρους οικοδομάς και λοιπά ως φαίνονται και την σήμερον, όπου και μετ΄αυτούς ημείς απόγονοι κατοικούμεν έως ώρας εμπορευόμενοι.

Αλλ' επειδή την σήμερον, με λύπην μας μεγάλην, θεωρούμεν ότι καθ' ον καιρόν η πατρίς μας Ελλάς δια της επιφανείας της Α.Ε. του Σ. ημών Κυβερνήτου ανεγνωρίσθη ελευθέρα, και όλοι σχεδόν οι συνάδελφοί μας Έλληνες χαίρονται τους καρπούς των αγώνων τους, μόνο ημείς στερούμεθα έως ώρας το δικαίωμα του πολίτου και τη δημοσίου ψήφου, ως ότι δεν συνηγωνίσθημεν ίσως μετά των λοιπών Ελλήνων εις τον κοινόν της ελευθερίας αγώνα.

Ευγενέστατε, δεν λανθάνει /νομίζομεν / ότι πρώτοι ημείς από πάσαν άλλην επαρχίαν εκστρατεύσαμεν κατά των Βαρβάρων καταβαλόντες εξ ιδίων μας όλα τα εις την εκστρατείαν επιτείδια, ζωοτροφίας πολεμοφόδια και λοιπά καταδαπανήσαντες σχεδόν και αυτήν την ολίγην κατάστασίν μας εις το να εφοδιάζωμεν τους Σπαρτιάτας εις τας κατά την Πελοπόννησον εκστρατείας, και πολιορκίας των φρουρίων, ώστε και οι ίδιοι συναγωνιζόμενοι εφονεύθησαν σχδόν της οικογενείας μας δέκα και περίπου άτομα εις την οκταετήν, ανθίστασιν των εχθρών, και έως ώρας καθημέραν αποθνήσκαμεν  / κατά το γεγραμμένον / δια την των καθεστώτων νόμων στερέωσιν ως είναι γνωστόν εις όλας τας κατά καιρόν Διοικήσεις κ.τ.λ. δια τα οποία πολλάκις περί τούτου ανεφέρθημεν εις τας κατά την Σπάρτην προλαβούσας αρχάς, αλλ' έως τώρα ενηργήθη ουδέν.

Δι' αυτό τούτο παραπονούμενοι ως γνήσια και ημείς τέκνα της Ελλάδος, και δούλοι ευτελείς της Α. Ε. του Σ. Κυβερνήτου, παρακαλούμεν θερμώτατα την Σ Διοίκησιν ταύτην ώστ' αναφέρει όπου ανήκει τα παράπονα των υποφαινομένων, με τον οποίον η Σ. Διοίκησις αύτη εγκρίνει τρόπον, και ενεργήσει την, και το οποίον άχρις ώρας στερούμεθα δικαίωμα του πολίτου, επίτευξιν  τουτ' έστι να καταστηθή και εξ ημών Επαρχιακός Δημογέρων και ή τι άλλο εγκρίνει των υποφαινομένων η Α. Εξοχότης. 

Πεπειθότες εις την πατρικήν πρόνοιαν, και άκραν φιλανθρωπίαν της αυτού Εξοχότητος του Σ. Κυβερνήτου, και άγρυπνον του απροσωπολήπτου Διοικητηρίου τούτου, δεν αμφιβάλλομεν ότι θέλι εισακουστή και εγκριθή η απαίτησίς μας αύτη, δια την οποίαν μένομεν με όλην την υπόληψιν και βαθύτατον σέβας.

 Εν Μαραθωνησίω την 7 Μαρτίου 1831. Οι κάτοικοι της Κωμοπόλεως Μαραθωνησίου. Ακολουθούν 37 υπογραφές
.


Οι ίδιοι περίπου κάτοικοι, λίγες ημέρες ενωρίτερα, είχαν απευθύνει άλλη επιστολή στη διοίκηση, με την ευκαιρία των στασιαστικών κινημάτων του Ηλία Κατσάκου, ο οποίος είχε φθάσει στα περίχωρα του Μαραθονησίου. Κανονιοβοληθείς όμως από πλοία του Κανάρη αναγκάστηκε να υποχωρήσει και να διαλυθεί. Με την επιστολή αυτή διαχώριζαν τη θέση τους από τον έμπορο Αλβανάκη, ο οποίος πρόσφατα είχε εγκατασταθεί στο Μαραθονήσι και συνεργάστηκε με τους στασιαστές. Ίσως είχε προηγηθεί καταγγελία στην Κυβέρνηση για τη συνεργασία "Μωραϊτών" με τον Ηλία Κατσάκο.


Προς τον κατά την Σπάρτην Σ. Διοικητήν.


Πανευγενέστατε,


Οι υπογεγραμμένοι κάτοικοι της Κωμοπόλεως ταύτης αφοσιωμένοι ως απ' αρχής και εις το εξής εις τους καθεστώτας νόμους, χαίροντες εις την αδιάπτωτον στερέωσιν της Σ. ημών Κυβερνήσεως, και των υπ΄αυτήν δικαστικών και διοικητικών αρχών. αδημονούμεν εξ εναντίας συλλυπούμενοι επί τη πορώση και τη κακία των αντικυβερνητικών παρανοούντων / ως έγνωστε / κατά της Θεοστηρίκτου ημών Κυβερνήσεως. εξ ων πρωταίτιός τε και ο ενταύθα κάτοικος Κύριος Παναγιώτης Αλβανάκης Κυθηραίος, όστις εμπορευόμενος σχεδόν τριετίαν εις την Κωμόπολιν ταύτην, δεν ευχαριστήται εις την οποίαν η Σ. Κυβέρνησις του εχάρισεν αμοιβαίαν εις τα δίκαιά του υπεράσπισιν και χαίρει τους καρπούς της ελευθερίας, αλλ' επεμβαίνων / ως πολλάκις έγνωμεν / εις την δόξαν και υπόληψιν της Α. Ε. του Σ. Κυβερνήτου, πάσχει διαφόρους τρόπους να υπερασπίζεται τους ταραξίας και αντικυβερνήτας, εις τούτο δεν παύει από του να το ενεργή φανερώς τε και αφανώς κατά διαφόρους εποχάς ότε κατά τον Μάϊον του 1830 ότε ο Κ: Ιωάννης Μαυρομιχάλης ελθών εις Βαθύ και συγκροτήσας την ανταρτικήν των κακοδόξων συνέλευσιν. σχετισμένος μετ' αυτού ο Κύριος Αλβανάκης, δεν έλειψε από το να εφοδιάση τον Μαυρομιχάλην από χρήματα. ζωοτροφίας, πολεμοφόδια και λοιπά καθώς και εν πλοίον φορτωμένος ταύλας, καδρόνια, και καρφία δια την οικοδομήν και οχύρωσιν του οποίου ο Μαυρομιχάλης κατώκει Πύργου του Κ. Δημητρίου Τσιγκουράκου σκοπόν τρεφόντων ανταρτικών ως η πείρα και αι πράξεις των τοιούτων σαφώς ευαπέδειξαν και κατετάραξαν την κοινήν των πολιτών ησυχίαν κτλ.    


Και με όλα ταύτα ο Κύριος Αλβανάκης κωφεύων εις τας καλάς συμβουλάς μας και προτροπάς του να παύση από το να υπερασπίζεται τα ανταρτικά δίκαια, αυτός όλος συμμορφομένος με το τοιούτον πνεύμα, ηθέλησε να πράξη τελευταίον και το επόμενο φατρίασμα, ή μάλλον ανοσιούργημα προφανές.... πρόθυμος / λέγομεν / εις την των αντικυβερνητικών υπεράσπισιν ως ανέκαθεν δια την εις το δυτικόν μέρος της Σπάρτης απουσίαν του Σ. Διοικητηρίου ττούτου, ηθέλησε να υπερασπισθή κατά το χρέος του. Τα δίκαια του υιού καθώς εκείνα του πατρός. Όθεν άμα δι επιστολής των ανταρτών και κακοφρονούντων, εξήτησαν την συνήθη του Κυρίου Αλβανάκην υπεράσπισιν / ότι κατά τον Ιανουάριον του 1831 έτους κατώκησε τον προρηθέντα πύργον του Δ. Τσιγκουράκου εις Βαθύ συγκροτών την δευτέραν κατά της Σ. Κυβερνήσεως συνέλευσιν των κακοδόξων / ο διαληφθής Αλβανάκης ευπειθείς όλος, και άνευ αναβολής βλέπων ότι ο αρχηγός της Ανταρτικής Συνελεύσεως στερείται τροφών, ευθέως δεν έλειψε από το να μεταχειρισθή όλα τα προκαταρκτικά της ανταρσίας μέσα, και να εφοδιάση τον διαλειφθέντα Κατσάκον από τας αναγκαίας τροφοδοσίας και λοιπά. και με αυτόν τον τρόπον να στερεώση την μοιχαλίδα συναγωγήν και παράνομόν των συνέλευσιν ήτις / άνευ του Αλβανάκη / διελύετο βέβαια εντός 24 ωρών, και εκ τούτου μήτε η δυστυχής Κωμόπολις αύτη υπέφερε τα εξ αυτών των στασιαστών της πατρίδος επαπειλούμενα εις έτι μύρια δεινά. Αλλ' ο κύριος Αλβανάκης εχαίρετο άκραν ησυχίαν εις το κατάλυμά του.


Τα οποία μη δυνάμενοι φέρειν και ήδη εις τας ελευθέρας ημέρας κατά χρέος μας απαραίτητον γνωστοποιούμεν ταύτα προς το Σ. Διοικητήριον τούτο το οποίον παρακαλούμεν οι υπογεγραμμένοι να αναφέρη όπου ανήκει και εξαιτήσει την παρά τούτου διόρθωσιν και ασφάλειάν μας μένοντες με όλον το απαιτούμενον Σέβας.  Εν Μαραθωνησίω την 4 Μαρτίου 1831

Οι ευπειθέστατοι και κάτοικοι της Κωμοπόλεως Μαραθωνησίου. Ακολουθούν 37 υπογραφές
.


Τα έγγραφα αυτά υπογράφονται, με μικρές παραλλαγές, από τους ίδιους σχεδόν κατοίκους, οι οποίοι κατ', αλφαβητική σειρά, είναι οι ακόλουθοι: Παναγής Ασίκης, Νικολάκης Γιαννακάκος, Αντώνιος και Νικήτας Γκιουλάκος, Γιάννης Δημάκος, Αναγνώστης, Αντώνιος και Πανάγος Καζάκος, Παναγιώτης Κακούλης, Δημήτριος και Κωνσταντής Καλογεράκος, Αναγνώστης Κανατοκολάκης, Αναστάσιος και Χριστόφορος Κοτζαφτάκης, Ηλίας και Παναγής Κοτζηράκος, Κωνσταντίνος και Νικόλαος Λαζαράκος, Νικολός Μελισσουργός ή Μελισσουργάκος, Αναγνώστης Μενουδάκος, Γεώργιος Μολαϊτάκος, Θ. Μπαλασάκος, Αναγνώστης, Αντώνης και Γεώργιος  Μπουζουναράς, Χρίστος Μυλωνάκος, Νικόλαος Μωϋσάκος, Αναγνώστης Παπανικολάου, Ν. Ποντικάκος, Αλέξανδρος και Γ. Πουλάκος, Δημήτριος Σαββάκης, Ηλίας Σκαρλάτος, Αναγνώστης Σκαρομιχελάκος, Ιωάννης Σκορδάκος, Γεώργιος Τουφεξάκος, Γρηγόρης Φιλιππάκος, Δημήτρης Χαντζάκος, Δημητράκης Χαντζαράκος και Νικόλαος Χριστοδούλου.  

Ένα τρίτο έγγραφο
  αναφέρει τα ακόλουθα:

Αριθ. 858

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΟΛΙΤΕΙΑ

Ο κατά την ανατολ. Σπάρτην πρ. Αντιπρόσωπος

Γνωστοποιηεί ότι:


Ο Κύριος Αντώνιος Βουζουναράς μετά των αυταδέλφων του και συγγενών, και μ' όλων των περίπου εκατό οικογενειών προ ικανών χρόνων κατοικούντων εις Μαραθονήσιον ονομαζομένων με το όνομα / Μωραΐται / εις όλον το διάστημα της εν τη Ανατ. Σπάρτη εις τα διοικητικά χρέη διατριβής του, έδειξαν πάντοτε πατριωτισμόν αληθή αφοσίωσιν προς την Σ. Κυβέρνησιν και ζήλον διακαή δια την ησυχίαν και ευταξίαν, και οσάκις του εζήτησεν ο Αντιπρόσωπος συνδρομήν εις τας ταραχώδεις μάλιστα περιστάσεις την επρόσφερον καθ' όλους τους τρόπους προθυμώτατα λόγω και έργω.


Όθεν ο αντιπρόσωπος μη έχων μ' έτερον τι να ευχαριστήση αυτόν τε και λοιπούς συμπολίτας τους, εν ώ του δίδει το παρόν επίσημον έγγραφον πιστοποιητικόν ευγνωμοσύνης ένεκα, παρακαλεί και τους μετά ταύτα μέλλοντας Διοικητάς της Ανατολ. Σπάρτης, ίν' αγαπώσι τους καλούς ταύτους πολίτας, και υπερασπίζοντας δια μέσου των Νόμων τα δίκαιά τους και δικαιώματα.


Εν  Μαραθωνησίω. Τη 31 Μαΐου 1830. Ο Πρ: Αντιπρόσωπος Γεώργιος Οικονόμου.

Δεν είναι γνωστό μέχρι πότε διατηρήθηκε αυτή η διάκριση των Μανιατών και των "Μωραϊτών" του Γυθείου. Οι Μανιάτες χαρακτήριζαν ως "Βλάχους" τους τουρκοπροσκυνημένους Μωραΐτες και οι τελευταίοι θεωρούσαν απολίτιστους και βάρβαρους τους Μανιάτες. Ενδιαφέρουσα θα ήταν η γνώση ποια από τις δύο πλευρές καλλιεργούσε το διαχωρισμό και ποιά άπλωσε πρώτη το χέρι της συναδέλφωσης και αφομοίωσης.   ??

Ένα άλλο πιστοποιητικό που δόθηκε στον Κυριάκο (Μ)Πουζουναρά (ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 11, έγγρφο 241) στις 28 Αυγούστου 1830 αναφέρει τα ακόλουθα:

Οι κάτοικοι της Κωμοπόλεως Μαραθωνησίου πιστοποιούμεν ότι ο συμπολίτης μας κ. Κυριάκος Πουζουναράς με τους υπ' αυτόν στρατιώτας και υπό οδηγίαν των αειμνήστων Κυριακούλη και Ηλία Μαυρομιχαλίδων, εδούλευσε πιστώς την πατρίδα καθ΄όλον το διάστημα του Ιερού Αγώνος, πολεμήσας γενναίως τον εχθρόν, και αγωνισθείς το δυνατόν υπέρ της ελευθερίας των Ελλήνων και μολονότι εξώδευσε εξ ιδίων του, απήλαυσεν ουδέν μισθόν, μάλιστα και κατήντησεν εις εσχάτην πενίαν.

Ώστε δια τας προς την πατρίδα πιστάς εκδουλεύσεις του και πατριωτικά αυτού αισθήματα δεδώκαμεν αυτού το παρόν επικυρωμένο παρά της Σ. Δημογεροντίας της Ανατολικής Σπάρτης.

Εν Μαραθωνησίω την 28 Αυγούστου 1830

Οι κάτοικοι της Κωμοπόλεως Μαραθωνησίου:

Πιέρος Γρηγοράκης, Γεωργάκης Γρηγοράκης, Δ. Δραγωνάκος, Γ. Αδαμοπουλάκος, Θ. Μπαλασάκης, Γ. Παυλάκος, Ηλίας Κοτζιράκης, Α. Σκαρομιχαλάκος, Ν. Μωϋσάκος, Ν. Μελισουργάκος, Αντ. Σαραντάκος, Παύλος Στεφάνου, Ν. Γουλάκος, Ν. του Γιαννάκου, Γ. Μολαϊτάκος, Δημήτριος Σαβάκης, Διαμαντής Ποτράκης, Γληγόρης Φιλιππάκος, Δημητράκης Λαζαράκος, Γιάννης Δημάκος.

Η Επαρχιακή Δημογεροντία της Ανατολικής Σπάρτης επικυρεί την γνησιότητα των όπισθεν υπογραφών.

Τη 29 Αυγούστου 1830, Μαραθωνήσι. Οι Δημογέροντες: Δημ. Γρηγοράκος, Π. Μαρτζελάκος, Π. Ρετζεπέρης, Γ. Α. Γρηγοράκος.

ΓΑΛΛΙΚΑ ΠΥΡΟΜΑΧΙΚΑ ΣΤΗ ΜΑΝΗ (1803)

ΚΑΙ O ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΡΝΗΛΙΟΣ


Ο Αναστάσιος Ιακ. Κορνήλιος
 ήταν Ζακυνθινός, είχε σπουδάσει γιατρός στο Πάδοβα της Ιταλίας και είχε εγκατασταθεί στην Καλαμάτα. Αναφέρεται ότι το 1793 ζούσε στην Πόλη και διορίστηκε υποπρόξενος της Βενετίας στα νησιά Νάξο, Πάρο, Αντίπαρο και Θήρα. Αλλά το 1797 καταλύθηκε η Δημοκρατία της Βενετίας από το Ναπολέοντα Βοναπάρτη (με τη συνθήκη του Καμποφορμίου παραχωρήθηκε η Βενετία στην Αυστρία - Τα νησιά του Ιονίου στη Γαλλία - 18 Οκτωβρίου 1797).

1 Ιουλίου 1798 απόβαση Γάλλων στο Αμπουκίρ. 1 Αυγούστου ναυμαχία Νείλου. Καταστροφή Γαλλικού στόλου.

9 Σεπτεμβρίου 1798 Ρωσο-τουρκική συμμαχία. Ρώσοι στο Αιγαίο. Κατάληψη Ιονίων Νήσων.

20 Φεβρουαρίου 1799 κατάληψη επτανήσου από Ρωσους και Τούρκους.


Ακολούθησε αναρχία και η Ρωσία έστειλε τον κόμητα Γεώργιο Μοτσενίγο
 ως Πληρεξούσιο Υπουργό στην Ιόνιο Δημοκρατία και επέβαλε την τάξη.


Στις 28 Νοεμβρίου 1800 ο Αναστάσιος Κορνήλιος διορίστηκε από τη Δημοκρατία των Ιονίων νήσων πρόξενος στην Κυπαρισσία. Με τη συνθήκη του Τιλσίτ (1807) τα νησιά του Ιονίου παραχωρήθηκαν στη Γαλλία.


Από το 1803 Ανατέθηκε από τον κόμητα Γ. Μοτσενίγο στον Ανδρέα Σανδρίνη να παρακολουθεί τις κινήσεις των Γάλλων πρακτόρων και τους οπαδούς τους τόσο στη Ζάκυνθο, όσο και στο Μοριά.


Στις 18 Ιουνίου 1809 και έκτοτε ζούσε στην Καλαμάτα.


B. J. Slot, Ξένη διπλωμτική προστασία εντοπίων εις τον τουρκοκρατούμενον Μορέαν, Λακωνικαί Σπουδαί, 3(1977)397 
;;Οι Προστατευόμενοι, Αθηνά 29(1917)3-160.

Μαρτυρικό έγγραφο του Ανδρέα Σανδρίνη  υποπροξένου της Ρωσίας στη Ζάκυνθο για τη ρωσόφιλη δράση του Αναστασίου Κορνήλιου
:

Μαρτυρία


Το 1803 ανατέθηκε στον κάτωθι υπογράφοντα από την Εξοχότητά του, τον Κύριο Κόμη Μοτσενίγο, με την ιδιότητά του ως Πληρεξουσίου Υπουργού της Ρωσίας στην Ιόνιο Δημοκρατία, να επιβλέπη με δεξιότητα όλες τις κινήσεις, και τις σχέσεις των Γάλλων πρακτόρων και των οπαδών τους, όχι μόνο σε ό,τι αφορούσε  αυτά τα νησιά, αλλά και επί πλέον σε ό,τι αφορούσε την Οθωμανική επικράτεια, όπου οι προειρημένοι πράκτορες διεύρυναν και ανέπτυσσαν τις σχέσεις τους· αυτό ετράβηξε την προσοχή του Κόμη Mοτσενίγο, ο οποίος επίσης μελετούσε τρόπους να αντιμετωπίση με σύνεση τα εμπόδια που απαιτούσαν τα πραγματικά συμφέροντα των Ελλήνων, και να τους οδηγήση με επιδεξιότητα να αναγνωρίσουν όλες τις συμφορές και τη φρίκη, που μάστιζαν τις χώρες, οι οποίες είχαν εξαπατηθή από τους Γάλλους με το πρόσχημα μιας ελευθερίας φαντασιώδους και καταστρεπτικής.


Βλέποντας την σημασία του θέματος, και με πλήρη επίγνωση ότι ο υπογράφων είχε ικανότητες, πείρα, δεξιότητα και βέβαια ένθερμο ζήλο που πάντοτε εκινείτο για το αυτοκρατορικό στέμμα της Ρωσίας, δεν ταλαντεύτηκε ούτε στιγμή να αναθέση αυτή την εντολή στον Κύριο Ιατρό Αναστάσιο Κορνήλιο Γενικό Πρόξενο της Επτανήσου στην Αρκαδία, και στους ακολούθους του, γνωστοποιώντας την με επείγον ταχυδρομείο προς αυτόν. Ο Κύριος Ιατρός Κορνήλιος, ακολουθώντας με την συνήθη αφοσίωση, ανέλαβε με όλη του την καρδιά μια τέτοια εντολή και μόνο γι' αυτό το λόγο, χωρίς καμία καθυστέρηση, μεταφέρθηκε με την πολυμελή οικογένειά του, από την Κορώνη, όπου ήταν εγκατεστημένος, στην Καλαμάτα για να έχη επίσης άμεση επικοινωνία και με τη Μάνη, για την οποία είχε σωστά πιστέψει ότι ήταν απαραίτητοι οι πιο προσεκτικοί χειρισμοί.


Ως αποτέλεσμα, βρέθηκε αμέσως σε θέση να βολιδοσκοπή τις καρδιές των Μανιατών, για να του αποκαλύψουν την εκφόρτωση ποσότητας πυρίτιδος και σφαιριδίων μολύβδου που έγινε από Γάλλους σε αυτή την επαρχία, και την μη ύπαρξη πια μιας μεγάλης παράταξης που είχαν δημιουργήση. Έπρεπε συνεπώς να κάνη πολλούς και ποικίλλους χειρισμούς για να προσελκύση την προσοχή τους καθώς ήταν χωρισμένοι και αντίθετοι μεταξύ τους. Κατάφερε να ανατρέψη το σχέδιο των Γάλλων και με μια λέξη να κάνη τους Μανιάτες με τον πιο σίγουρο και θετικό τρόπο φιλικά διακείμενους προς τους Ρώσους.


Σε όλες αυτές τις λεπτές και χρήσιμες υπηρεσίες προς το αυτοκρατορικό στέμμα, ο ζηλωτής Κύριος Ιατρός Κορνήλιος, από καιρό εις καιρό πληροφορούσε, την εξοχότητά του τον κόμη Mοτσενίγο, όπως αποδεικνύεται από την πληθώρα εγγράφων που υπάρχουν στην αρχιγραμματεία αυτού του προξενείου, και των οποίων τα αντίγραφα, καθώς επίσης και η εκτεταμένη σχετική αλληλογραφία, διοχετεύονταν εμπίστως στον άνωθεν αναφερθέντα κύριο εντολέα κόμη Moτσενίγο, ο οποίος μένοντας απόλυτα ικανοποιημένος, πολλές φορές ανέθεσε στον υπογράφοντα, να τονίση στον έμπειρο και ζηλωτή Κύριο Ιατρό Κορνήλιο την πλήρη ικανοποίηση της Αυτοκρατορικής Αυλής, για την αναφερθείσα υπηρεσία που Του πρόσφερε και να τον διαβεβαιώση επίσης για την εύνοιά της.


Με το να του αναφέρουμε τους πιο αξιόλογους χαρακρηρισμούς της Εξοχότητάς του, δεν κάνουμε τίποτε άλλο από το να διπλασιάσουμε το πάθος του ζήλου του, ώστε να θέση σε εφαρμογή πολλές άλλες κινήσεις σημαντικές και χρήσιμες ως προς τα συμφέροντα του Στέμματος.  


Με αυτόν τον τρόπο έφερε σε πέρας όχι μόνο το καθήκον που του είχε ανατεθεί για την Πελοπόννησο και τη Μάνη, αλλά και πολύ επιδέξια κατάφερε αυτούς τους λαούς να προσβλέπουν με ανυπομονησία στη στιγμή που θα δήλωναν την αφοσίωσή τους στην Αυτού Μεγαλειότητα Τον Αυτοκράτορα, όπως επίσης καταδεικνύεται από τα έγγραφα που βεβαιώνουν και που υπάρχουν στην αρχιγραμματεία αυτού του προξενείου.


Θα συνέχιζε τις πολύ σημαντικές επιχειρίσεις του εάν δεν ξέσπαγε ο πόλεμος· ένα γεγονός που μην αφήνοντάς τον ασφαλή στην Πελοπόννησο, τον ανάγκασε χωρίς καθυστέρηση να καταφύγη με όλη του την οικογένεια στη Ζάκυνθο, απ' όπου δεν επέστρεψε στο Μοριά παρά μετά τη σύναψη ειρήνης, μόνο για να εξασκήση το επάγγελμά του· επειδή εδώ η συντήρησή του κατά τη διάρκεια του πολέμου, επέφερε τη διακοπή κάθε εισοδήματος από το προξενείο και τη Ρωσική επιστασία που ο πρόξενος του Μοριά του είχε δικαίως εμπιστευθή, του στοίχισε την απώλεια των μέσων συντήρησης και τον έριξε σε μεγάλα χρέη, με τα οποία είναι ακόμη βεβαρυμένος.


Ο υπογράφων έκανε τη μαρτυρία αυτή ως οφειλή για να ανταποκριθή  στην αίτηση του άνωθεν  αναφερθέντος K. Ιατρού Αναστάσιου Κορνήλιου, στέλνοντας την παρούσα έκθεση υπογεγραμμένη από το χέρι του και κατοχυρωμένη, εφοδιασμένη με τις σφραγίδες αυτού του προξενείου, για να τη μεταχειριστή και την χρησιμοποιήση στο μέτρο της λογικής.


Ζάκυνθος 3/15 Αυγούστου 1818

Για την Αυτού Μεγαλειότητα Τον Αυτοκράτορα πασών των Ρωσιών, που μου περιποιεί τιμή, Βασιλικός Σύμβουλος Εμπορίου και Υποπρόξενος στη Ζάκυνθο.       




Aνδρέας Σανδρίνης


Το 1823 πληρεξούσιος
 με την εισήγηση στους Μανιάτες της Δυτικής Μάνης του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη. Τελικά όμως δεν τον ακολούθησε στο διχασμό, αλλά πήγε με τους Νησιώτες, οι οποίοι είχαν και διέθεταν χρήμα.

Φιλική Εταιρεία, μυήθηκε από τον Ηλία Χρυσοσπάθη στις 28 Αυγούστου 1818. Αξιόλογη δράση.

Παιδιά: Ιάκωβος και Χριστόφορος

(έζησε μέχρι 29 Μαρτίου 1825 και πέθανε 66 χρόνων ΛΑΚ. ΣΠΟΥΔΑΙ/15-258)

ΓΑΛΛΙΚΑ ΠΥΡΟΜΑΧΙΚΑ

Εκείνο τον καιρό πολλοί θεωρούσαν βεβαία τη γαλλική εισβολή στα Βαλκάνια. Γάλλοι πράκτορες προετοίμαζαν το έδαφος μοιράζοντες αφειδώς υποσχέσεις και την ίδια εποχή το γαλλικό πολεμικό πλοίο ″L’ Arabe″ μετέφερε μπαρουτόβολα στον πρώην Τζανέτμπεη Γρηγοράκη και στους άλλους Μανιάτες που ήταν γαλλόφιλοι
.

Οι επιρροές των ισχυρών κρατών της εποχής εκείνης είχαν διαιρέσει και τους Έλληνες σε αγγλόφιλους, γαλλόφιλους και ρωσόφιλους. Οι μεγάλες δυνάμεις, όσο και αν φαίνεται απίθανο, προσπαθούσαν δια μέσου των προξενικών αρχών να έχουν φίλους στη Μάνη. Όταν δε υπήρχε η δυνατότητα, ως σύμμαχοι ή φίλοι, υπέβαλλαν προτάσεις στην Πύλη, φροντίζοντας να προωθούνται οι δικοί τους άνθρωποι σε καίριες θέσεις, όπως ήταν το αξίωμα του μπέη της Μάνης. Οι ξένες χώρες σκορπώντας χρήματα αποκτούσαν φίλους στη Μάνη, γιατί έβλεπαν στο μέλλον πιθανή μια αποβατική ενέργειά τους ή αντίθετα των εχθρών τους. Ο Αντώνμπεης ανήκε στους αγγλόφιλους, όπως ο Καβαλιέρης, ο γιός του Γεώργιος και ο Αλ. Κουμουνδουράκης και είχαν την αγγλική υποστήριξη, ο δε Πετρούνης (ο μετέπειτα Πετρόμπεης) Μαυρομιχάλης εκτός από την Αγγλική επεδίωκε και είχε πετύχει τη Γαλλική συμπαράσταση στην επιδίωξή του να γίνη κάποια ημέρα μπέης
.

O Leake (Α’, σ. 206) στις 28 Μαρτίου 1805 από τη Μονεμβασία γράφει:’’Ο Χασάν μπεης δεν είναι μόνο ζαμπίτης του κάστρου της Μονεμβασίας και βοϊβόντας της επαρχίας, αλλά και κυβερνήτης του Σουλτανικού κα΄τεργου, που σταθμεύει εκεί γιά να κυνηγάει τους πειρατές και περισσότερο να φυλάει τη Μάνη στη σημερινή της υποταγή’’. Βλαχ. 137.

O Leake (Α’ 475) στις 5 Μαΐου 1805 έγραψε: ‘’Από τότε που άφησα τη Μάνη, ο Τούρκος (αντιναύαρχος Σεπεμέτμπεης) φορολόγησε τους Βοιτυλιώτες 5 γρόσια το σπίτι και τους υποχρέωσε να δώσουν ομήρους γιά την καλή τους διαγωγή στο μέλλον. Την ίδια εγγύηση πήρε και από τον Τζανέτμπεη· πήρε ομήρους το γιό του Γιώργη κι έναν εγγονό του.... υποχρέωσε και το Καπετάν Χρηστέα να παραδώσει το γιό του κι ένα κανόνι, που πολεμούσε μ’ αυτό τους πύργους των εχθρών του’’.

Βλαχ. 138: Το Μαραθονήσι το κρατούσε ο παυμένος μπέης της Μάνης Τζανέτος Γρηγοράκης, και η πολιορκία και καταστροφή του, και η κατάσχεση των γαλλικών πολεμοφοδίων έγινε όχι από το Χασάν-μπέη μοναχό, παρά από τον αντιναύαρχο Σερεμέτ-μπέη (Leake, σ. 234)

Ο Leake (Α΄, σ. 80) στις 4 Μαρτίου 1805 έγραψε: ‘’Οι Τούρκοι του Μοριά, αδύνατοι καθώς το νοιώθουνε και οι ίδιοι, είναι εξαιρετικά ανήσυχοι μήπως οι Γάλλοι δοκιμάσουν να σηκώσουν επανάσταση των Ελλήνων και κάμουν απόβαση· αυτός ο φόβος, καθώς είναι φυσικά ωμοί, τους σπρώχνει σε κάθε λογής πιέσεις κατά των Ελλήνων, που είναι και αυτοί ανήσυχοι από τις φήμες αυτές όσο είναι και οι Τούρκοι’’.


Το 1803 η γαλλική κορβέτα ‘’L’ Arabe’’ έφερε μπαρούτι και βόλια στο Μαραθονήσι γιά λογαριασμό του Τζανήμπεη Γρηγοράκη, ίσως και του Ζαχαριά. Αυτό θεωρήθηκε σαν προετοιμασία απόβασης των γαλλικών δυνάμεων στο Μοριά και προκάλεσε μεγάλη ανησυχία σε Τούρκους και Έλληνες.


Μετά την παράδοση και σύλληψη του Κουμουνδουράκη (22 Ιουλίου 1803) και την εγκαθίδρυση του Αντώνμπεη Γρηγοράκη στο μπεηλίκι της Μάνης, ο τουρκικός στόλος απέπλευσε από τις Κιτριές και πήγε στο Μαραθονήσι στις 6 Αυγούστου. Μαζί του ήταν ο Αντώνμπεης καιο Γεώργιος Βούλγαρης ο κοτζαμπάσης της Ύδρας. Δεν έγινε προσπάθεια από τους Τούρκους να πείσουν τον Τζανέτμπεη Γρηγοράκη να αναλάβει και πάλι το μπεηλίκι, αφού πρόσφατα είχαν διορίσει τον Αντώνμπεη και δεν τον ‘’σαγίνευσαν’’ αφού αρνήθκε ο Τζανέτμπεης (το αναφέρει ο Ανώνυμος σ.16-7). Ζήτησαν όμως να παραδώσουν τα πυρομαχικά που είχαν φέρει οι Γάλλοι και επειδή δεν συμμορφώθηκε αμέσως ο στόλος βομβάρδισε τα καταλύματα του Τζανέτμπεη και του Καβαλιέρη. Λέγεται ότι ο Καβαλιέρης αρχικά συνέστησε στον Τζανέτμπεη να αρνηθεί να παραδώσει τα γαλλικά πυρομαχικά, αλλά μετά το βομβαρδισμό τον έπεισε να συνθηκολογήσει και να παραδώσει 90 καντάρια μπαρούτι, όπως ανέφερε ο Χασάν μπέης της Μονεμβασίας στο Leake Α’ σ. 234.


Κατά τη διάρκεια της τουρκοκρατίας οι Έλληνες είχαν στραμμένη τη συμπάθειά τους σε κάποια από τις μεγάλες χώρες της εποχής τους και περίμεναν από εκεί την ελευθερία τους, μέχρι που ήρθε η Φιλική Εταιρεία και αποδείχθηκε ότι μόνοι τους μπορούσαν να τη διεκδικήσουν. Παράλληλα οι μεγάλες δυνάμεις φρόντιζαν να έχουν ισχυρούς φίλους στην Ελλάδα, ιδίως στη Μάνη, γιά την περίπτωση που θα έπρεπε κάποια στιγμή να αποβιβάσουν εκεί στρατό. Φρόντιζαν ακόμη οι δυνάμεις εκείνες που είχαν επιρροή στην τουρκική κυβέρνηση να προωθούν δικούς φίλους στις καίριες θέσεις του καπετάνιου και πολύ περισσότερο του Μπέη της Μάνης. Οι πρώτοι μπέηδες ανήκαν στν παράταξη των γαλλοφίλων, όπως ο Τζανέτμπεης Κουτούφαρης, ο Μιχαήλμπεης Τρουπάκης και ο Τζανήμπεης Γρηγοράκης. Αργότερα ήλθε η σειρά των αγγλοφίλων, όπως ο Παναγιώτης Κουμουνδουράκης και ο Αντώνμπεης Γρηγοράκης. Ο Κωνσταντήμπεης Ζερβάκος ήταν επιλογή του πασά της Τριπολιτσάς Βελή. Το Θεοδωρόμπεη Γρηγοράκη υπέδειξαν στους Τούρκους οι Μανιάτες επίσκοποι και καπετάνιοι. Τέλος τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, ο οποίος επεδίωκε συγχρόνως τη συνηγορία των Γάλλων και Άγγλων, διόρισε ο θείος του εξισλαμισθείς Γεώργιος Ιω. Μαυρομιχάλης ο μετέπειτα Σιουκιούρμπεης, που έφερε το βαθμό του αντιναυάρχου του τουρκικού στόλου.  


Εκτός από τους Μανιάτες βλέπουμε και το Ζακυνθινό ιατρό Αναστάσιο Κορνήλιο, ο οποίος το 1793 ήταν στην Κωνσταντινούπολη, να επιδιώκει μία θέση προξενικού υπαλλήλου/ πράκτορα. Πρώτα διορίστηκε υποπρόξενος της Βενετίας στα νησιά Νάξο, Πάρο, Αντίπαρο και Θήρα, αλλά το 1797 καταλύθηκε η Δημοκρατία του Αγίου Μάρκου από το Ναπολέοντα Βοναπάρτη. Το 1803 ανέλαβε υπηρεσία ως  Γενικός Πρόξενος της Επτανήσου στην Αρκαδία (Κυπαρισσία). Από την Κορώνη στην οποία ήταν εγκατεστημένος μετοίκησε στην Καλμάτα με την αποστολή της Ρωσικής Κυβέρνησης γιά να επικοινωνεί με τους Μανιάτες. Αναφέρεται ότι πέτυχε να δημιουργήσει θετικό κλίμα γιά τη Ρωσία μεταξύ των Μανιατών.


Μεγαλύτερη όμως σημασία είχε η ανάμιξή του στην υπόθεση των πυρομαχικών που εκφόρτωσε το γαλλικό πλοίο (κορβέτα) ‘’L’ Arabe’’ στο Γύθειο-Μαραθονήσι γιά λογαριασμό του πρώην Τζανήμπεη Γρηγοράκη και ίσως και του καπετάνιου των κλεφτών Ζαχαριά (Φιλήμων).

Η ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΣΤΗ ΜΑΝΗ ΣΤΙΣ ΑΡΧΕΣ ΤΟΥ 1803

Μπέης της Μάνης στις αρχές του 1803 ήταν ο Παναγιώτης Κουμουνδουράκης, ο οποίος είχε χάσει τον έλεγχο της κατάστασης και η ληστεία και η πειρατεία βρισκόντουσαν σε έξαρση. Μπας καπετάνιος ήταν ο Αντώνιος Γρηγοράκης, ο μετέπειτα μπέης της Μάνης, ο οποίος ήταν απογοητευμένος από την ηγεμονία του Μπέη

Μιχ. Σακελλαρίου, σ. 235: Η αρχή του νέου αιώνος ήτο πολύ κρίσιμος. Εξωτερικώς ο διεθνής ανταγωνισμός εισέρχεται εις φάσιν οξυτάτην. Η Γαλλία και η Ρωσία, προ πάντων, σύμμαχοι ή εχθραί της Τουρκίας, προσπαθούν να αποκτήσουν επιρροήν  μεταξύ των Ελλήνων, διά να τους χρησιμοποιήσουν εις τους σκοπούς των. Αι ενέργειαι αύται και η γειτνίασις των Ρώσων, κατόχων τότε της Επτανήσου επιδρούν ερεθιστικώς επί των πνευμάτων. Η Γαλλία φοβείται την εγκατάστασιντ ων Ρώσων εις την Επτάνησον και γνωρίζουσα την επιρροήν, την οποίαν  αύτη ασκεί επί των Ελλήνων, επιχειρεί αντενέργειαν.... Πυρομαχικά 1801 !!!

Κανδηλώρος 280: Την άνοιξη του 1803 διαλύθηκε η αγγλο-γαλλική φιλία. 17 Μαΐου ο άγγλος πρεσβευτής στο Παρίσι επέστρεφε στην πατρίδα του.

· σ. 281: Ο Σερεμέτ Βέης μετά του Ουζακώφ κατάλαβε τα Επτάνησα.

· Ο Σερεμέτ εγνώρισεν έκτοτε τα πράγματα και από του 1803 επί τετραετίαν έπειξε μέγαν ρόλον εν Μεσογείω εξυπηρετών τα τουρκικά σχέδια. Εύρε δε δυστυχώς και Έλληνας επιφανείς τον Γ. Βούλγαρην εξ Ύδρας και τον Αντώνιον Γρηγοράκην, Μπας καπετάνιον της Μάνης, προθύμους ίνα διευκολύνωσι την πραγματοποίησιν της πολιτικής του...

Κατά τον Βartholdy, σ. 110, ένας από τους παραλήπτες των μπαρουτόβολων που έφερε στο Μαραθονήσι η γαλλική κορβέτα L’ Arabe ήταν και ο Ζαχαριάς, γιά τον οποίο γράφει ότι ο Σαρεμέτ Μπέης όταν πήγε στο Μαραθονήσι το καλοκαίρι του 1803 αιχμαλώτισε τις γυναίκες και τα παιδιά των Μανιατών που υπηρετούσαν υπό το Ζαχαριά και απείλησε να απαγάγει τα γυναικόπαιδα και μάλιστα να τα θανατώσει αν οι συγγενείς τους δεν εξαγόραζαν την ελευθερία τους με το κεφάλι του Ζαχαριά. Έτσι τον σκότωσαν.

-Ο Αντώνμπεης κατόρθωσε να να κατασιγάσει τις αντιζηλίες και τα πάθη  μεταξύ των ισχυρών οικογενειών της Μάνης, ιδιαίτερα μετά το θάνατο του Ζαχαριά. 

Πελοποννησιακά 15(1982-4) 22: Ο βοεβόδας της Μονεμβασίας Χασάν-μπεης εκαυχάτο στο Ληκ ότι γκρέμισε 18 Πύργους και έκαψε άλλα τόσα χωριά στη Μάνη (σς. 206 και 475)


Ληκ 
235: μέρος του σπιτιού του Τζανήμπεη συο Μαραθονήσι είχε υποστεί καταστροφές από το βομβαρδισμό του Σερεμέτ και Χασάν της Μονεμβασίας. Ο Δημήτριος-Καβαλιέρης ενώθηκε μαζί με τον Τζανήμπεη – γι’αυτό αναφέρεται ότι του γκρέμισε τον πήργο στο Σκουτάρι – αλλά μετά τον έπεισε να έρθει σε διαπραγματεύσεις.


253: Το κάστρο στο Μαυροβούνι το 1805 είχε καταστραφεί.



256: Στο βαθύ ο ερειπωμένος πύργος του Καβαλιέρη.



269: Στο Σκουτάρι υπήρχε ο καταστρεμένος πύργος του Καβαλιέρη από τα πυροβόλα του Χουσεΐν Καπιτά;ν πασά


Ε. Αγγελομάτη-Τσουγκαράκη, Λακ. Σπ. 10(1990) 343, 358

Συνθήκη Καμπο Φόρμιο, 18 Οκτωβρίου 1797: Τα Νησιά του Ιονίου στη Γαλλία

Φόβοι γαλλικής εισβολής στην Πελοπόννησο ή Ελλάδα γενικότερα – Ρωσο-τουρκική συνεννόηση

Το Σεπτέμβριο του 1798 ρωσικά πλοία πέρασαν τα στενά

Ρωσο-τουρκική συμμαχία: 3 Ιανουαρίου 1799.  

Αγγλο-τουρκική συμμαχία: 5 Ιανουαρίου 1799

Κατάληψη Νήσων Ιονίου από Ρωσο-τουρκικές δυνάμεις

Μυστική συμφωνία Ρώσων - Τούρκων τα Ιόνια Νησιά να γίνουν ανεξάρτητη Δημοκρατία και να πληρώνουν φόρο στην Τουρκία. Ρωσικός στρατός εγκαταστάθηκε γιά να τηρήσει την τάξη.

8 Οκτωβρίου 1801: Γαλλία και Ρωσία αναγνώρισαν την ανεξαρτησία της Ιονίου Δημοκρατίας. Τα ρωσικά στρατεύματα όφειλαν να αποχωρήσουν, αλλά λόγω των ταραχών μετά πεντάμηνο επανήλθαν και έμειναν μέχρι το 1807.

Ιούνιος 1802: Συνθήκη Αμιένης μεταξύ Τουρκίας και Γαλλίας / Διάλυση ρωσο-τουρκικής συμμαχίας

Μάιος 1803: Πόλεμος Γαλλίας – Αγγλίας

Ιούλιος 1803: Ο Ναπολέων ζήτησε από τον Τσάρο Αλέξανδρο Α’ να μεσολαβήσει γιά Αγγλο-Γαλλική συμφωνία, με σκοπό να του δοθεί χρόνος να προετοιμαστεί γιά απόβαση στην Αγγλία. Ο Αλέξανδρος όμως φοβούμενος εισβολή των Γάλλων στα Βαλκάνια αρνήθηκε τη μεσολάβηση. Από τις αρχές του 1803 Γάλλοι πράκτορες υπόσχονταν όπλα στους Πελοποννήσιους. Μπαρουτόβολα στη Μάνη και τα Σφακιά. Γιά τη Ρωσία φαινόταν απειλητική η αύξηση της επιρροής της Γαλλίας και υπέστησαν ρήγμα οι Γαλλο-Ρωσικές σχέσεις.

Νοέμβριος 1804: αμυντική συνθήκη Αυστρίας-Ρωσίας

Οι Ρώσοι ήθελαν συνθήκη και με τους Άγγλους αλλά αυτοί φοβόντουσαν Ρωσσική εισβολή στα Βαλκάνια.

11 Απριλίου 1805: Αγγλο-ρωσική συμμαχία

9 Αυγούστου 1805 η Αυστρία υπέγραψε την άνω συμμαχία.

23 Σεπτεμβρίου 1805 Ρωσο-τουρκική συνθήκη. Η Ρωσία εγγυητής της ακεραιότητας των Επτανήσων και ελεύθερη ναυσιπλοΐα γιά τα ρωσικά πολεμικά στα στενά.

21 Οκτωβρίου1805: Ναυμαχία Τραφάλγκαρ

2 Δεκεμβρίου 1805: Αούστερλιτς

Οι Τούρκοι αρνήθηκαν να επικυρώσουν τη συηθήκη της 23 Σεπτεμβρίου.

Καλοκαίρι 1806: αποκατάσταση Γαλλο-τουρκικών σχέσεων

O Pouqueville υποσχέθηκε στον Αλή πασά την Κέρκυρα

23 Νοεμβρίου 1806 εισβολή ρωσικού στρατού στις παραδουνάβιες ηγεμονίες

Μάρτιος 1807: έστειλα στόλο και στρατό στην Αίγυπτο – Σύσφιξη Γαλλο-τουρκικών σχέσεων

Ιούνιος 1807: Ήττα ρωσο-πρωσικών δυνάμεων στο Φρίντλαντ

Ιούλιος 1807: συνθήκη Τιλσίτ μεταξύ Ναπολεόντος και τσάρου Αλέξανδρου. Επτάνησα στους Γάλλους, 

Αύγουστος 1807: ανακοχή Ρώσων-Τούρκων.

πλην της Κέρκυρας που η φρουρά της δεν παραδόθηκε.

"ΥΠΟΣΧΕΤΙΚΟ" ΤΩΝ ΜΑΝΙΑΤΩΝ

ΣΤΟΝ ΑΝΤΩΝΜΠΕΗ ΓΡΗΓΟΡΑΚΗ


Στη Μάνη κατά την πρώτη τουρκοκρατία (1479-1685) δεν υπήρχε καμία εκτελεστική και δικαστική εξουσία ή άλλη διοικητική και αστυνομική αρχή. Ο λαός ήταν διαιρεμένος κατά οικογένειες. Από αυτές οι μεγαλύτερες, στις οποίες μπορούσε να είχαν προσκολληθή και μικρές, παρέμεναν αυτοδιοίκητες από τους γέροντές τους. Η συνέλευση των γερόντων της οικογενείας, που ονομαζόταν γεροντική
, έπαιρνε τις αποφάσεις για φιλία ή πόλεμο με άλλες οικογένειες, για τους γάμους των μελών της κ.λ.π. Της γεροντικής προΐστατο ο πρώτος στην τάξη των γερόντων ή γενικότερα των αρχηγών των οικογενειακών κλάδων, ο οποίος και αντιπροσώπευε την οικογένεια.


Τις αστικές διαφορές τους, όπως οικονομικές, κληρονομικές, διαζύγια, κ.α. οι Μανιάτες  επέλυαν πολλές φορές δια του συμβιβασμού με τη μεσολάβηση του ιερέα, του επισκόπου ή ακόμη άλλων διακεκριμένων μελών της τοπικής κοινωνίας. Άλλοτε πάλι οι διαφορές αυτές, οδηγούσαν σε πολεμική αναμέτρηση ή σπανίως στην τοπική συνέλευση των κατοίκων της επαρχίας. Τις ποινικές υποθέσεις, όπως το φόνο, την προσβολή, την ατίμωση κ.ά. επέλυαν συνήθως δια των όπλων, με το γνωστό "γδικιωμό"
, σπανιότερα δια της διαιτησίας ή ακόμη και δια της φυγής ή αυτοεξορίας. Όπως είναι επόμενο, τη διαιτησία ή τη φυγή προτιμούσαν οι μικρές και ανίσχυρες οικογένειες, για να αποφύγουν την αναμέτρηση δια των όπλων.


Στα χρόνια της Ενετοκρατίας (1685-1715) ίσχυσαν οι τοπικές καπετανίες. Κάθε χωριό είχε τον καπετάνιο του, ο οποίος διατηρούσε έναν αριθμό ενόπλων και υπάκουε στον καπετάνιο της περιοχής του. Οι καπετάνιοι των επαρχιών υπαγόντουσαν στους Βενετούς, που διατηρούσαν τα κάστρα της Ζαρνάτας, της Κελεφάς και του Πασαβά. Ο τοπικός καπετάνιος ασκούσε κυρίως αστυνομικά καθήκοντα.


Στο πρώτο μέρος της δεύτερης τουρκοκρατίας (1715-1776) περέμεινε ο θεσμός του τοπικού καπετάνιου, μόνο που οι καπετάνιοι των περιοχών ήταν ανεξάρτητοι τοπάρχες και είχαν ως κύριο έργο τους την προστασία του τόπου από εισβολείς κάθε ενθικότητας από στεριά ή θάλασσα.


Στα χρόνια της ηγεμονίας της Μάνης (1777-1821), που καθιερώθηκε ο θεσμός του μπέη, παρέμειναν οι καπετανίες, αλλά ο Μπέης ασκούσε ένα είδος εποπτείας στους καπετάνιους και συγκέντρωνε δι' αυτών τους φόρους της περιοχής τους. Η εποπτεία του Μπέη δεν ήταν άσχετη με την ισχύ τόσο του ίδιου, όσο και του κάθε τοπικού καπετάνιου.


Βασικά ο Μπέης προσπαθούσε να συνεργάζεται με τους καπετάνιους διατηρώντας με αυτούς συγγενικούς ή φιλικούς δεσμούς. Είχε βέβαια τη δυνατότητα να καταδιώξη κάποιον από τους καπετάνιους και να ζητήση ακόμη και τη συνδρομή των τουρκικών στρατιωτικών ή ναυτικών δυνάμεων, αλλά συνήθως αυτό πρόδιδε την αδυναμία του και ίσως αποτελούσε αιτία για αντικατάστασή
 του, γι' αυτό δεν ήταν συχνό.


Όταν στις αρχές του 1777 ανακοινώθηκε στον Τζανετάκη Κουτούφαρη ο διορισμός του ως μπέη της Μάνης, εκδόθηκαν δύο φιρμάνια
. Το ένα ήταν γι' αυτόν που του υπενθύμιζε συγχρόνως τα καθήκοντά του. Το δεύτερο απευθυνόταν τόσο στο Μπέη, όσο και στους καπετάνιους των επαρχιών, που ανακοινωνόταν ο διορισμός του Τζανετάκη και παράλληλα δινόταν εντολή στους καπετάνιους και τους πρωτόγερους να δείχνουν υποταγή και ευπείθεια στο Μπέη. Ανέφερε ακόμη: "Υπακούετε εις όλας τας δικαίας και ευλόγους προσταγάς του..." και κατέληγε πως αν κάποιος από τους καπετάνιους φανή ενάντιος των διαταγών των τουρκικών αρχών ή των ορισμών του Τζανέτμπεη, να ενωθούν όλοι με τον Τζανετάκη εναντίον του παρήκοου και να τον παιδεύσουν μέχρι να φθάσουν εκεί οι τουρκικές ένοπλες δυνάμεις.


Το 1803 που διορίστηκε Μπέης της Μάνης ο Αντώνιος Γρηγοράκης, ο γνωστός Αντώνμπεης, οι κάτοικοι του Ακροταινάρου υπέγραψαν ένα "υποσχετικό" έγγραφο
, το οποίο φυλάσσεται στην Ι. Ε. Ε. Ε. και γράφει:  


"1803: Σεπτεμβρίου: 6: Πορτοκάγιο Μάνης.


Την σήμερο υποσχούμαστε εμείς υποκάτωθεν υπογεγραμμένοι, όλοι μικροί και μεγάλοι με καλήν μας γνώμην και θέλησιν εδώσεμε τα θελήματά μας του ενδοξωτάτου Αντώνμπεη Γρηγοράκη και τα αμανάτια
 μας εις το χέρι του κάνομε και την αγάπην όλοι μας και είμαστε και συνυπόλογοι
 όλοι μας μικροί μεγάλοι να βρισκούμαστε πάντα εις σε τούτα που φανερώνη το γράμμα μας. Πρώτον να είμαστε αγαπημένοι
 δια πάντα. Δεύτερον να μην εδεχθούμε κλέφτες
  της στεριάς ή του πελάγου εις τα σπίτια μας μήτε από τον τόπον να βγούμε ποτές κλέφτες ή κουρσάροι. Να βρισκούμαστε εις σε κάθε προσταγή  του μπέη μας Αντώνμπεη Γρηγοράκη και πρόθυμοι όλοι μας με τ' άρματα εις το χέρι να βαρούμε εκείνον που μας προστάζη ο Αντώνμπεης, οπού να είναι χαΐνης και να(ν) τον κυνηγάη η βασιλεία και ο υψηλότατος αφέντης μας Καπετάν πασάς. Και υποσχούμαστε εις σε όλα αυτά με καλήν μας γνώμην: Και αν ούτως και δε βαστούμε από αυτά όλα να χρεωστούμε του Αντώνμπεη γρόσια χιλιάδες δέκα, νούμερο χλ : 10: και να χάνωμε και τα αμανάτια μας που δίνωμε εις τα χέρια του Αντώνμπέη και ούτως υπογραφούμαστε. Και δια χειρός μας ο καθένας με τη συντροφία
 του και γινόμαστε γγιεφίλιδες (εγγυητής) ένας του αλλουνού και δίνομε το παρόν γράμμα εις χείρας του ενδοξωτάτου Αντώνμπεη Γρηγοράκη να κρατήση κόπια και ετούτο που είναι καθολικό να(ν) το βάλη εις τον βασιλικόν ντιβάν χανέ της κραταιάς βασιλείας να βρίσκεται εις κάθε καιρόν δια βεβαίωσίν μας ούλη η Μάνη τα κακά βουλιά
 υπογραφόμαστε εις το παρόν.


Βασίλης Αντωνόπουλος
 υπόσχομαι


Κατζιβαρδιάνοι
 <υ>ποσκόμαστε


Καραμπατιάν<οι>
  <υ>ποσκόμαστε


Φιδοπιάστης
 υπόσχομαι


Γληγορακιάνοι
 στεργόμαστε". 


Σώζονται δύο ακόμη υποσχετικά έγγραφα των Μανιατών προς το Μπέη τους. Το 1806 έλαβε χώρα στη Μάνη μια αποστασία, κατά την οποία οι κάτοικοι δε συμπαραστάθηκαν στο Μπέη, τελικά όμως αναγκάστηκαν να υποκύψουν και τον Αύγουστο του 1806 να υπογράψουν οι αντιπρόσωποι των καπετανιών, των χωριών ή των οικογενειών το υποσχετικό έγγρφο
. Ένα άλλο παρόμοιο έγγραφο, που φέρη τις υπογραφές μόνο των ισχυροτέρων καπετάνιων της Μάνης, συντάχθηκε το 1813 και απευθυνόταν στο Θεοδωρόμπεη Γρηγοράκη
. 


Εντύπωση προξενεί το γεγονός ότι στα επόμενα υποσχετικά έγγραφα δεν γίνεται λόγος για "αμανάτια", δηλαδή ομήρους, οι οποίοι παρεδίδοντο ως εγγύηση για τη συμμόρφωση των κατοίκων της Μάνης στις απαιτήσεις της Πύλης ή του Μπέη. Φαίνεται ότι ο Αντώνμπεης πήρε ομήρους από τους Παραταιναρίους, τους λεγόμενους Κακαβούληδες, ίσως διότι αυτοί ήταν οι πλέον επιρρεπείς σε ταραχές και πειρατείες ή πιθανώς πήρε και από άλλες μανιάτικες γενιές, αλλά δεν το γνωρίζουμε.


Ο θεσμός της παραδόσεως ομήρων δεν είναι νέος. Τον Ιούλιο του 1612 μια μοίρα του στόλου της Βενετίας πήγε στο Οίτυλο για να πάρη νερό, αλλά Μανιάτες τους έκλεψαν τις βαρέλες. Υπήρξε μεσολάβηση για να επιστραφούν και οι Βενετοί κράτησαν ως ομήρους τον παπα-Γιώργη Γιατρό και τον Θεοδωρή Μαλεύρη, που ήταν γαμπρός του Πέτρου Γιατρού-Μέδικου
. 


Τον Οκτώβριο του 1615 ο Ασλάν πασάς εισέβαλε στην περιοχή της Ζαρνάτας και πήγε στον Κάμπο (που ελέγετο και Ζαρνάτα), όπου εκεί στις αρχές του έτους οι Τούρκοι υπό το Μουσολίν Ραΐζ είχαν πάθη μεγάλη πανωλεθρία. Συγκέντρωσε τότε τους προκρίτους των πέντε γειτονικών χωριών, από τους οποίους έστειλε στην Καλαμάτα οκτώ ως ομήρους
.


Ο δούκας του Νεβέρ, που ήθελε στις αρχές του 17ου αιώνα να ηγηθή εκστρατείας για την απελευθέρωση των Βαλκανικών λαών, ζητούσε σαράντα άτομα από επιφανείς οικογένειες ως ομήρους για την πίστη των Μανιατών
. 


Ο Φραγκίσκος Μοροζίνη στις αρχές του 1660 έγραψε στο Δόγη ότι οι Μανιάτες έχουν την πρόθεση να πολεμήσουν εναντίον των Τούρκων και πρόσθεσε
: "Έδωκα εντολή εις τους πλοιάρχους να ζητήσουν ομήρους δια μεγαλυτέραν ασφάλειαν, περί του ότι θα εξακολουθήσουν τον αγώνα κατά των Τούρκων, οι οποίοι τώρα είναι ηγανακτισμένοι, διότι οι Μανιάται ηρνήθησαν την καταβολήν του χαρατσίου...".


Το 1673 έγινε επανάσταση στη Ζαρνάτα και με τη μεσολάβηση του Λιμπεράκη Γερακάρη, ο οποίος είχε ξεσηκώσει τους Μανιάτες, ήρθαν γαλέρες από τη Μάλτα. Αναφέρεται δε
: "....Όταν δε κατέπλευσαν, ο στρατηγός ηθέλησε να πηγαίνουν επί των γαλερών δύο από κάθε χωρίον ως όμηροι και ύστερα απεβίβασε τους άνδρας του και δύο κανόνια...".

Το 1685 οι Τούρκοι είχαν πάρει ομήρους από τις μανιάτικες οικογένειες των παραλιακών χωριών και αναφέρεται η ανησυχία για την τύχη τους, σε περίπτωση που ο Μοροζίνη θα ξεσήκωνε τους Έλληνες σε επανάσταση
. 

Για ομήρους μίλησε και ο Βέλγος περιηγητής De Mirone, ο οποίος σημείωσε
: "...Αλλ' επειδή το πλήρωμα και οι επιβάτες είχαν λόγους να αμφιβάλλουν για τις καλές προθέσεις των Μανιατών κράτησαν ομήρους δύο παπάδες, που έδειχναν σαν αρχηγοί της φυλής...".

Όμηροι αναφέρονται το 1776, όταν για πρώτη φορά καθιερώθηκε ο θεσμός του Μπέη
. Ο Αμβρόσιος Φραντζής γράφει ότι ο Καπουδάν πασάς (τούρκος ναύαρχος) πήγε στη Μάνη, συνοδευόμενος από τον διερμηνέα του στόλου Νικόλαο Μαυρογένη, δια να βρη τρόπο να ησυχάση τον τόπο και συνεχίζει: "...και ευρών εκεί τον Τζανετάκην Κουτούφαρην, όστις του έδωκεν οδηγίας δια να ζητήση και λάβη ενέχυρα από τας πρωτίστους οικογενείας της Μάνης, και τα οποία ενέχυρα να μετακομίση εις Κωνσταντινούπολιν...". Φαίνεται ότι έκτοτε υπήρξε συνέχεια και είναι γνωστό ότι ομήρους παρέδιδε ο εκάστοτε Μπέης
 στους τούρκους μέχρι το 1821.

Ακόμη ως όμηροι κρατήθηκαν το 1821 στην Τρίπολη αρχιερείς και προύχοντες του Μοριά, μεταξύ αυτών και ο Αναστάσιος Π. Μαυρομιχάλης, διότι οι Τούρκοι είχαν υποψίες ότι οι Έλληνες ετοίμαζαν επανάσταση
.

H ΣΥΜΒΟΛΗ ΤΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗ

ΣΤΗΝ ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΣΗ ΤΗΣ ΚΑΛΑΜΑΤΑΣ ΣΤΙΣ 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 1821


Στα ιστορικά δημοσιεύματα σπανίζει η αμεροληψία. Tα κείμενα είναι συνήθως διαποτισμένα από ένα βαθμό εύνοιας ή δυσμένειας του συγγραφέα προς τους πρωταγωνιστές, είτε πρόκειται περί λαών ή προσώπων. Η καταγωγή, οι πεποιθήσεις, οι προτιμήσεις και άλλοι συναφείς παράγοντες επηρεάζουν τον ιστορικό και εκτρέπουν τη γραφή του από την αντικειμενικότητα. Ιδιαίτερα όταν ο ιστοριογράφος κυριαρχείται από έντονα συναισθήματα συμπάθειας ή αντιπάθειας, παρασυρόμενος από αυτά, μεροληπτεί καλυμμένα ή απροκάλυπτα.


Παράδειγμα προκλητικής παραποίησης της ιστορικής αλήθειας αποτελεί η περιγραφή από το Νικ. Σπηλιάδη
 της απελευθέρωσης της Καλαμάτας στις 23 Μαρτίου 1821. Έστω κι αν το ιστορικό έργο του στο σύνολό του θεωρείται αξιόλογο, το σημείο αυτό είναι μία από τις πολλές  περιπτώσεις που μεροληπτεί ασύστολα υπέρ του Θ. Κολοκοτρώνη, τον οποίο έφτασε να παρουσιάζει πρωταγωνιστή και στην απελευθέρωση της Καλαμάτας. Ο Ν. Σπηλιάδης εκφράζει σε κάθε δυνατή περίπτωση τη δυσ-μένειά του για τους Μανιάτες. Δυστυχώς η ανακρίβεια αυτή, όπως και άλλες, επαναλαμβάνονται και από μεταγενέστερους συγγραφείς, ιδίως όταν το έργο τους έχει μεγάλη έκταση και αναγκάζονται στην αβασάνιστη αντιγραφή.

Θα πρέπει από την αρχή να τονισθεί ότι κανένας δεν διανοείται να αμφισβητήσει το έργο και την προσφορά του Θ. Κολοκοτρώνη στον αγώνα της ανεξαρτησίας. Η ιστορία με τελεσίδικη απόφασή της δικαίως τον έχει κατατάξει στους πρωτουργούς της παλιγγενεσίας, αλλά στην Καλαμάτα ακολουθούσε και δεν καθοδηγούσε.

Ο Δ. Κόκκινος
 περιγράφει με τα ακόλουθα λόγια τη συμμετοχή του Θ. Κολοκοτρώνη στην απελευθερωτική πορεία των Μανιατών προς την Καλαμάτα: "Ο Πετρόμπεης ευρίσκετο ήδη καθ' οδόν επί κεφαλής δύο χιλιάδων ενόπλων, όχι πλέον ως ηγεμών, αλλ' ως αρχιστράτηγος των "σπαρτιατικών δυνάμεων". Μαζί του συνεξεστράτευσαν και οι άλλοι αρχηγοί της Μάνης, εγκαταλείψαντες τας παλαιάς μεταξύ των ατελειώτους έριδας. Οι Καπετανάκηδες, οι Κουμουνδουράκηδες, οι Κυβέλοι, οι Γρηγοράκηδες, οι Τρουπάκηδες. Με τους Μανιάτες ηνώθησαν μετά των ενόπλων των και ο Αναγνωσταράς, ο Νικηταράς και ο Κεφάλας, δια να είναι κοινή και συντονισμένη η ενέργεια. Μαζί με αυτούς συνεβάδιζε κρατών μακράν ράβδον και χωρίς όπλον και φέρων το ερυθρόν ένδυμα του αξιωματικού των επτανησιακών ταγμάτων ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης, ωσάν αλλόκοτος οδοιπόρος μεταξύ των ενόπλων".

Για τον "αλλόκοτον οδοιπόρον" ο Ν. Σπηλιάδης γράφει στον τίτλο: "Ο Κολοκοτρώνης και οι Μανιάται κινούνται εις Καλαμάταν" και το κείμενο περιλαμβάνει: "Αλλά την 22 (Μαρτίου) κινούσιν από την Μάνην ο Θ. Κολοκοτρώνης, ο Διονύσιος Τρουπάκης (και Μούρτζινος), ο Αναγνώστης Παπαγεωργίου (και Αναγνωσταράς), ο Κυριακούλης και Ηλίας Μαυρομιχάλης, ο Καπιτανάκης, ο Κουμουνδουράκης και άλλοι Μανιάται και έρχονται εις την Καλαμάταν, όπου ήλθεν επομένως ο Π. Μαυρομιχάλης. Την 23 έφθασαν εκεί ό,τε Νικηταράς, ο Αρχιμανδρίτης Δικαίος, ο Μητροπέτροβας, ο Κεφάλας και άλλοι από τα πέριξ, και ο αριθμός των υπό τας σημαίας τούτων τε και εκείνων ενόπλων υπερβαίνει τας πέντε χιλιάδας. οι δε Τούρκοι παραδίδονται δια συνθηκών. Την 24 εψάλη παράκλησις εις τον Θεόν δια την σωτηρίαν και ελευθερίαν της πατρίδος παρά τον Πάμισο ποταμόν, εχειροτονήθη ο Π. Μαυρομιχάλης αρχιστράτηγος υπό των παρευρεθέντων Ελλήνων, και διεκήρυξεν εν ονόματι του Έθνους την επανάστασιν ως επομένως:" και ακολουθεί η γνωστή προκήρυξη.

Σε ιστορία πανεπιστημιακού δασκάλου
 ακολουθείται ο Ν. Σπηλιάδης, αλλά υπερβάλλεται σε μεροληψία και γράφει: " Σύγχρονα με τη βορειοδυτική Πελοπόννησο κινείται και η νοτιοδυτική. Στις 21 του μηνός (Μαρτίου 1821)  κι όλας οι Τούρκοι της Καλαμάτας, φοβούμενοι από τον επαναστατικό αναβρασμό, είχαν οχυρωθεί στα πιο δυνατά σπίτια. Και την άλλη μέρα ο Θεόδ. Κολοκοτρώνης, "ο άνθρωπος της επαναστάσεως" (κατά την έκφραση του φίλου και θαυμαστή του Σπηλιάδη), ο οποίος από τις 6 Ιανουαρίου κιόλας, όπως είπαμε, είχε περάσει κρυφά από τη Ζάκυνθο στη Μάνη και κρυβόταν στο σπίτι του παλιού του φίλου Διον. Τρουπάκη
 (Μούρτζινου), ξεκινούσε μαζί με τον Αναγνώστη Παπαγεωργίου (Αναγνωσταρά), τον Κυριακούλη Μαυρομιχάλη
, τον Καπετανάκη Κουμουνδουράκη
 κ.ά. καπετάνιους με 2.0000 Μανιάτες και άλλους Πελοποννησίους και στις 23 Μαρτίου μπαίνουν στην Καλαμάτα (όπου βρίσκουν τον Ηλία και Αντώνη Μαυρομιχάλη να πολιορκούν τους Τούρκους σε τρία οχυρωμένα σπίτια) - σε λίγο φθάνει και ο Πετρόμπεης - και αναγκάζουν τους Τούρκους με επικεφαλής τον έπαρχό τους Σουλεϊμάν Αρναούτογλου να παραδοθούν με όρους...". Στην επόμενη σελίδα της ίδιας ιστορίας αναφέρεται για το Θ. Κολοκοτρώνη: "...Από τη θριαμβευτική του αυτή πορεία προς το εσωτερικό (της Πελοποννήσου) αρχίζει η βαθμιαία άνοδος και επιβολή του γέρου κλέφτη στον Πελοποννησιακό λαό. Ο άνδρας αυτός, που μόλις είχε κατεβεί από τα βουνά της Μάνης
, επρόκειτο μέσα σε λίγες μέρες να επισκιάσει την αίγλη του πανίσχυρου Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, που φαινόταν ο φυσικός αρχηγός της Πελοποννήσου...". 

Σε πρόσφατη ιστορία του Ελληνικού Έθνους, στον τόμο περί της ελληνικής επαναστάσεως
 αναφέρονται τα ακόλουθα: "Στις 22 Μαρτίου από το απόγευμα ως τα χαράματα της επομένης ημέρας 2.000 ένοπλοι της "Δυτικής Σπάρτης" με επικεφαλής τον Θεόδωρο Κολοκοτρώνη, τους Μούρτζινους, τους Καπετανάκηδες, τους Κουμουνδουράκηδες, τους Κυβέλλους, τους Χρηστέηδες και τον Παναγιώτη Βενετσανάκο κατέλαβαν τους λόφους γύρω από την πόλη...".

Ο Αμβρόσιος Φρατζής
, φιλικά και αυτός διακείμενος προς τον Κολοκοτρώνη, έγραψε: "...την αυτήν ημέραν έφθασαν εις την Καλαμάταν ο Μούρτζινος, ο Κολοκοτρώνης, ο Αναγνωσταράς, ο Δικαίος...".

Ο Σπ. Τρικούπης έγραψε
: "...Πρώτη η Μάνη, μαθούσα τα συμβάντα ταύτα (των Πατρών), εχύθη την 23ην Μαρτίου εις Καλαμάταν υπό την αρχηγίαν του ηγεμόνος της Πετρόμπεη, ανδρός αξιοσεβάστου δια τας κοινωνικάς αρετάς του, και την επ' αγαθώ της Ελλάδος χρήσιν της ηγεμονίας του..". 

Στην άλλη πλευρά του λόφου βρίσκεται ο Ρήγας Παλαμήδης
 ο οποίος γράφει: "Κατά την 20 Μαρτίου ο Αντώνιος και ο Ηλίας (Μαυρομιχάλης) ήλθον εις Καλάμας με ολίγους Σπαρτιάτας, δια να προσέχουν τα κινήματα των Οθωμανών και να φυλάξουν τους χριστιανούς από την μανίαν αυτών, την δε 22 έφθασε ο Ιωάννης Κατσής Μαυρομιχάλης με διακοσίους Σπαρτιάτας και συνάξας τους Τούρκους τους έκλεισεν εις δύο τρία οσπίτια και την 23 ήλθεν ο Πέτρος Μαυρομιχάλης, συνοδευόμενος από 500 ενόπλους Σπαρτιάτας, και συλλαβόντες τους εκεί ευρισκομένους 380 Οθωμανούς ξένους και εγχωρίους τους διεύθυνον αμέσως με στρατιώτας Έλληνας εις τα φρούρια της Μεσσηνίας. Συγχρόνως ο Πέτρος Μαυρομιχάλης έστειλε τον Θεόδωρον Κολοκοτρώνην μετά του Πιέρου Βοϊδές
 Μαυρομιχάλη και τριακοσίων Σπαρτιατών εις την Καρύταινα..."

Στην έναρξη της επαναστάσεως ο Θ. Κολοκοτρώνης δεν υπήρξε κορυφαίος, όπως αναδείχθηκε κατά τη διάρκεια αυτής. Ο ίδιος στη διήγησή του
 δεν διεκδικεί πρωτοπορεία και γράφει: "Εις τας 23 Μαρτίου επιάσαμε τους Τούρκους εις την Καλαμάτα, τον Αρναούτογλην σημαντικόν Τούρκον της Τριπολιτζάς. Είμεθα 2.000 Μανιάτες, ο Πετρόμπεης, ο Μούτζινος, ο Κυβέλος. Δυτική Σπάρτη...". Η άνοδος του Θ. Κολοκοτρώνη υπήρξε βαθμιαία και μέχρι την απόβαση του Ιμπραήμ στην Πελοπόννησο ο Πετρόμπεης είχε αναμφισβήτητα την πρωτοκαθεδρία.

Ο Μ. Οικονόμου, αναφερόμενος στη θέση του Θ. Κολοκοτρώνη στην πολιορκίαν της Τριπολιτσάς έγραψε
: "...εις την πολιορκίαν της Τριπόλεως και εις τας περί αυτή μάχας, επέβαλε την γνώμην του και ανεγνωρίζετο υπό πάντων πράγματι ως διευθύνων αυτήν γενικός αρχηγός, και η αρχηγία του σιωπηρώς και πλαγίως εξετείνετο πράγματι και εις άλλας επαρχίας της Πελοποννήσου, και ούτως η θέσις του προσελάμβανε οσημέραι γενικήν πραγματικήν επιρροήν εις τον στρατόν και τον λαόν...". Κατωτέρω θα παρακολουθήσουμε τις δυσκολίες που συνάντησε μέχρι να αναγνωρισθεί από τους πολεμιστές ως ηγέτης. Με άλλα λόγια δεν ήρθε έτοιμος και αναγνωρισμένος αρχηγός, αλλά "οσημέραι διακρινόμενος" βαθμιαία επιβλήθηκε.

Όπως ο ίδιος Θ. Κολοκοτρώνης
 έγραψε, όταν προχώρησε στο εσωτερικό της Πελοποννήσου με τριακόσιους, οι διακόσιοι ήταν του Μούρτζινου, οι εβδομήντα του Μπέη και αυτός είχε μαζί του τριάντα. Στον Άγιο Αθανάσιο της Καρύταινας, με αυτούς τους τριακόσιους, πέτυχε να εμποδίσει τους Τούρκους του Φαναρίου να περάσουν τη γέφυρα του Αλφειού και αναγκάστηκαν να περάσουν από το ποτάμι με πολλές απώλειες. Στη συνέχεια όμως ήρθε, σε επικουρία των πολιορκημένων, τουρκικός στρατός από την Τριπολιτσά και οι Έλληνες διαλύθηκαν. Στην περίπτωση εκείνη φάνηκε η ασήμαντη επιρροή που ασκούσε μέχρι τότε ο Θ. Κολοκοτρώνης στους κατοίκους της Γορτυνίας, ώστε τελικά δεν έμεινε κανείς μαζί του. Ο Παπαφλέσσας, βλέποντάς τον στο Χρυσοβίτσι μόνο του, παρότρυνε το Δημήτρουλα Δραγώνα από τη Σέλιτσα (Άνω Βέργα) να μείνει κοντά του, για να μην τον φάνε οι λύκοι
.

Στη συνέχεια ο Θ. Κολοκοτρώνης πήγε στην Πιάνα και στις αρχές Απριλίου έγραψε να συγκεντρωθούν όλοι οι στρατιώτες εκεί. Κατά το Φωτάκο
: "...μετά τινας ημέρας εσυνάχθηκαν εκεί όλοι οι καπεταναίοι και οι πρόκριτοι των βουνών με τους στρατιώτας των, άρχισε να συσταίνει στρατόπεδον και φροντιστήριον, έκαμε και γραμματικόν του τον Αναγνώστη Ζαφειρόπουλον και συνεννοήθη μετά των καπεταναίων και τους είπεν, ότι θα σχηματίση τον ιερόν λόχον, και αυτοί οι στρατιώται είναι, οι οποίοι εσχημάτισαν έπειτα την σωματοφυλακήν του. Άρχισε λοιπόν και έκαμε τους καπεταναίους των σωματοφυλάκων και τότε επήρε και εμένα από το σώμα του Δεληγιάννη και με ονόμασε διά διπλώματος πρώτον καπετάνιον του λόχου και δεύτερον τον Β. Δημητρακόπουλον Αλωνιστιώτην, και εις τους άλλους αξιωματικούς, τους οποίους έκαμε δια τον λόχον των σωματοφυλάκων εμοίρασε διπλώματα. Ταύτα εγίνοντο από την ημέραν των Βαΐων έως την Μεγάλην Τετράδην πρωΐ (6 Απριλίου). Τότε ήλθαν οι Τούρκοι από την Τριπολιτσάν και μας διεσκόρπισαν και μας έμειναν μόνον τα διπλώματα...". Τα ανωτέρω επιβεβαιώνονται και από τον ίδιο το Θ. Κολοκοτρώνη που γράφει
: "...ετζάκισαν οι δικοί μας. Έμεινα μόνος μου με το άλογό μου οπίσω". 

Κατόπιν οι Καλαβρυτινοί οργάνωσαν στρατόπεδο στο Λεβίδι, ζήτησαν δε από τον Πετρόμπεη να πάει στο εσωτερικό της Πελοποννήσου και δεν στράφηκαν προς τον Θ. Κολοκοτρώνη. Ο Φωτάκος
 αναφέρει τα ακόλουθα: "...Προς τούτοις δια να εμψυχώσουν τους στρατιώτας των έκριναν καλό και τον Πετρόμπεη  Μαυρομιχάλη να έβγη και αυτός εις τα ενδότερα της Πελοποννήσου και προς τούτο έστειλαν εις τας Καλάμας τον Νικόλαον Πετμεζάν  δια να του ομιλήση και προφορικώς...".

Από τις 16 Απριλίου άρχισαν για πρώτη φορά να συγκεντρώνονται οι Έλληνες στο Βαλτέτσι και δέχτηκαν στις 24 Απριλίου την πρώτη επίθεση των Τούρκων, οπότε και διαλύθηκαν. Από το Φωτάκο
 μαθαίνουμε: "Κανείς δεν δύναται να περιγράψη τα κλάματα και τους αναστεναγμούς του Κολοκοτρώνη εις την περίστασιν αυτήν, μόνος με δέκα ανθρώπους έμεινεν. Επήραν και αυτοί τα άρματά των και ένα σουγλί εις το χέρι δια ραβδί να μη γλυστρούν, διότι ο τόπος ήτο από βροχήν και κατήφορος".

Όπως αναφέρει ο Φωτάκος
: "...Μετά δε την μάχην του Βαλτετσίου ο Κανέλλος Δεληγιάννης, ως είπομεν ανωτέρω, επαραχώρησεν την αρχηγίαν της Καρύταινας εις τον Θ. Κολοκοτρώνην. Έπειτα όμως οι Έλληνες έδιδαν την αρχηγίαν εις τους Μανιάτας καπεταναίους, τον Κυριακούλη και τον Ηλία Μαυρομιχάλην και τον Μούρτζινον ως μάλλον εμπειροπολέμους, όταν αυτοί ευρίσκοντο εις τα στρατόπεδα, διότι και οι Τούρκοι τους εφοβούντο. Εις αυτούς ως ανωτέρους υπάκουαν οι Έλληνες, και αυθορμήτως τους έδιδαν και τροφήν...". Ποία άλλη απόδειξη θέλουμε;

Ο Θ. Κολοκοτρώνης δεν μπόρεσε να αξιοποιήσει αποτελεσματικά την αναγόρευσή του ως αρχηγού των όπλων της Καρυταίνης, πιθανώς από την αντίδραση του Αναγνώστη Δεληγιάννη και των άλλων κοτζαμπάσηδων
. Ο Ν. Σπηλιάδης
 γράφει ότι στις 28 Απριλίου οι Καρυτινοί στο Χρυσοβίτσι όρισαν το Θ. Κολοκοτρώνη αρχιστράτηγο των όπλων της επαρχίας τους, αλλά για την επιτυχία του, όπως συμπεραίνουμε, δεν θα αρκούσε μόνη η προσωπική του επιρροή γιατί, όπως ο ίδιος συγγραφέας προσθέτει: "...Ο Κολοκοτρώνης θεωρεί αναγκαίον να συγκεντρώση περί αυτόν τα όπλα της επαρχίας Καρυταίνης, δια να δυνηθή να βάλη τάξιν εις τα του πολέμου, να υποχρεώνη τους Έλληνας εις την πειθαρχίαν, και να κάμη αποτελεσματικά κινήματα κατά του εχθρού. Θεωρεί ωσαύτως αναγκαίον να έχη μεθ΄εαυτού τον Μούρτζινον με τριακοσίους Μανιάτας ως σωματοφύλακας, και να ενεργή και να διατάττη ασυστόλως, ό,τι το συμφέρον της πατρίδος υπαγορεύει...". Ο Μ. Οικονόμου
 γράφει ότι ο Κολοκοτρώνης εμπιστευόταν μόνον τους Μανιάτας, γιατί φοβόταν μήπως τον σκότωνε κάποιος Μοραΐτης, πληρωμένος από τους Τούρκους. 

Ακολούθησε ο νικηφόρος πόλεμος στο Βαλτέτσι της 12-13 Μαΐου, όπου το μεγάλο βάρος του αγώνα κράτησαν στους ώμους τους οι κλεισμένοι στα ταμπούρια Μανιάτες, Μεσσήνιοι και λίγοι Αρκάδες, αλλά για τη νίκη άλλοι προβάλλονται. Το σώμα του Θ. Κολοκοτρώνη δεν έχει να επιδείξει καμία ιδιαίτερη επιτυχία, απλώς κράτησε τη θέση του. Ο ίδιος αναφέρει: "...εφθάσαμεν και ημείς εις ταις πλάταις των Τούρκων, ρίξαμεν μίαν μπαταριάν να εμψυχωθούν οι μέσα και οι μέσα εχάρηκαν και έρριξαν και εκείνοι, έρριξαν και οι Τούρκοι, έγεινε κρότος μεγάλος...Ημείς οι 800 εδυναμώσαμεν τον τόπον για να μη μας πάρουν τα οπίσθια οι Τούρκοι....". 

Στις 26 Μαΐου 1821 στη συνέλευση των Καλτετζών ο Θ. Κολοκοτρώνης δεν είχε αξιόλογη επιρροή μεταξύ των Πελοποννησίων και γι' αυτό δεν παραβρέθηκε. Αντίθετα ο Πετρόμπεης, ο οποίος ηγείτο των αξιόμαχων Μανιατών, αναγνωρίστηκε πρόεδρος της Πελοποννησιακής γερουσίας και αρχιστράτηγος της Πελοποννήσου και αργότερα πρόεδρος του Εκτελεστικού με αντιπρόεδρο το Θ. Κολοκοτρώνη
. 

Μετά την άφιξη του Δημητρίου Υψηλάντη τόσο ο Πετρόμπεης όσο και ο Κολοκοτρώνης τον αναγνώρισαν ως αρχηγό. Στη διάρκεια της πολιορκίας της Τριπολιτσάς ο Θ. Κολοκοτρώνης πέτυχε να επιβάλλει τη γνώμη του διά του Υψηλάντη και βαθμιαία να κατευθύνει αυτός τις επιχειρήσεις.

Όλα τα ανωτέρω μπορούν να συγκριθούν με μεταγενέστερα γεγονότα, ώστε να φανεί η βαθμιαία άνοδος της αναγνώρισης του Θ. Κολοκοτρώνη. Μετά την άλωση της Τριπολιτσάς ξεκίνησε να πάει στην πολιορκία της Πάτρας και όπως αναφέρει ο ίδιος
: "...τότε εκίνησα μόνον με 40 σωματοφύλακας για την Πάτρα. Έστειλα προσταγή εις την επαρχία της Καρύταινας, να μαζωχθούν τα στρατεύματα δια την Πάτρα, και όταν έφθασα στα Μαγούλιανα έξη ώρες από την Τριπολιτζά εσυνάχθηκαν 1700 στρατιώτες, και έως να κατεβώ εις την Γαστούνη εμάζωνα 10.000...". 

Αν επανέλθουμε τώρα στην απελευθέρωση της Καλαμάτας, γίνεται κατανοητό ότι η αρχική εμφάνιση του Θ. Κολοκοτρώνη δεν είχε καμία ιδιαίτερη απήχηση στον κόσμο της Πελοποννήσου, ιδιαίτερα της Μάνης, που υπήρχαν οι τοπικοί αρχηγοί. Βαθμιαία την απέκτησε. Δεν είναι όμως νοητό να περιγράφουμε γεγονότα αποδίδοντας σε ορισμένα πρόσωπα, όχι την αξία την οποία είχαν στα τότε συμβάντα, αλλά αυτή που απέκτησαν μεταγενέστερα.

Στην απελευθέρωση της Καλαμάτας η συμβολή του Θ. Κολοκοτρώνης ήταν ασήμαντη και είναι απαράδεκτη η προβολή του ως ηγέτου των Μανιατών. Η παρουσία του Πετρόμπεη επισκίαζε κάθε άλλη προσωπικότητα, που πήρε μέρος στην απελευθέρωση της Καλαμάτας. Ο Γ. Φίνλεϋ
 γράφει για τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη: "...Αν ο Πετρόμπεης ήταν ικανός, θα μπορούσε να γίνει ο αρχηγός της Ελληνικής Επαναστάσεως και να ανακηρυχθεί Πρόεδρος της Ελληνικής Δημηκρατίας ή ηγεμόνας του ελληνικού κράτους.... δεν ενδιαφέρθηκε για την πολιτική αξιοποίηση της μεγάλης προσωπικής επιρροής του και της επίσημης εξουσίας, που ασκούσε πάνω στους φιλοπόλεμους κατοίκους της Μάνης...".  

Το δυσάρεστο είναι ότι πολλοί συγγραφείς ή ομιλητές ακολουθούν αβασάνιστα κάποιον ιστορικό, που τα γραπτά του έχουν επηρεσθεί από συμπάθεια ή αντιπάθεια και επαναλαμβάνουν ανακρίβειες, ώστε τελικά καθιερώνεται να εξυμνούνται άτομα για γεγονότα στα οποία η συμβολή τους δεν υπήρξε αξιόλογη. 

Ο Θ. Κολοκοτρώνης ευτύχησε να έχει πολλούς υμνωδούς και να αφήσει και αυτός απομνημονεύματα, που έχουν επηρεάσει την ιστοριογραφία. Αντίθετα από τους Μανιάτες λίγα έχουν γραφεί και είναι άδικο να αλλοτριώνονται τα επιτεύγματά τους από τους ευνοούμενους των ιστορικών.

Ο Αρριανός
 γράφει ότι όταν ο Μέγας Αλέξανδρος πήγε στην Τροία, μακάρισε τον Αχιλλέα που έτυχε να έχει τον Όμηρο ως κήρυκα της κατοπινής του μνήμης (και ευδαιμόνισεν άρα, ως λόγος, Αλέξανδρος Αχιλλέα, ότι Ομήρου κήρυκος ες την έπειτα μνήμην έτυχε). Θα μπορούσαμε ανάλογα να καλοτυχήσουμε και το Θ. Κολοκοτρώνη, που απέκτησε πολλούς υμνητές, οι οποίοι μεγεθύνουν και προβάλλουν το έργο του.
Η ΑΙΧΜΑΛΩΣΙΑ ΔΥΟ ΤΟΥΡΚΙΚΩΝ ΠΛΟΙΩΝ ΣΤΟ ΓΥΘΕΙΟ ΤΟ 1821


Είναι γνωστό ότι τις πρώτες ημέρες της επαναστάσεως του 1821 ο Μπεηζαντές Γεωργάκης Τζαν. Γρηγοράκης μαζί με άλλους Γυθειάτες αιχμαλώτισαν δύο τουρκικά πλοία φορτωμένα με τρόφιμα και πολεμοφόδια. Τα πλοία αυτά προερχόμενα από την Κωνσταντινούπολη είχαν προορισμό την Πρέβεζα, για να εφοδιάσουν τον τουρκικό στρατό, ο οποίος πολεμούσε εναντίον του Αλή πασά. Το φορτίο των πλοίων υπήρξε πολύτιμο για τους επαναστάτες, διότι δεν είχε γίνει από αυτούς η αναγκαία πρόβλεψη για τις ανάγκες του πολέμου.


Φαίνεται ότι για πρώτη φορά η σύλληψη των τουρκικών πλοίων από τους Μανιάτες είδε το φως της δημοσιότητος το 1858 από ανώνυμο συγγραφέα, ο οποίος παρουσίασε την προσφορά της οικογενείας Γρηγοράκη στο Έθνός και μεταξύ των άλλων έγραψε 
: "...Κατά τας 5 Απριλίου
 από ενάντιον άνεμον και από ευδοκίαν της θείας προνοίας ελλιμενίσθησαν εις Γύθειον δύο Τουρκικά καράβια φορτωμένα τροφών και πολεμικών εφοδίων, τα οποία απεστέλλοντο από την Τουρκικήν Κυβέρνησιν προς τον Ρουσούτ (Ρεσίτ) Πασάν πολιορκούντα τότε τον Σατράπην των Ιωαννίνων Αλήν. Τα πλοία ταύτα άμα ιδών ο Μπεϊζαδές πατήρ του Στρατηγού Τζανετάκη έσπευσε να καταβιβάση την σημαίαν της επαναστάσεως και ανυψώσει την Τουρκικήν, όπως μη εννοήσωσι τα Τουρκικά πλοία την επανάστασιν την οποίαν εισέτι δεν εγνώριζον, και ούτω τα προσείλκυσεν εις τον λιμένα. Ελλιμενισθέντα δε τα εκυρίευσε και κατέλαβε τα φορτία των η αξία των οποίων ανέβαινε πλέον του ενός εκατομμυρίου γροσίων...". 


Ακολούθησε ο Φωτάκος
 το 1888, ο οποίος επικαλέστηκε και τη μαρτυρία του Δημ. Σαββάκη, ο οποίος ήταν ναύτης στο ένα από τα δύο πλοία και μετά την αιχμαλωσία των εγκαταστάθηκε στο Γύθειο, όπου και ζούσε μέχρι τη δημοσίευση. Στα ανωτέρω προσθέτει: "... οι κάτοικοι του Γυθείου έτρεξαν με τα όπλα των κρυμμένα, εμβήκαν εις τας λέμβους και ανέβησαν εις τα πλοία, άλλοι μεν εξ αυτών έμειναν εις το κατάστρωμα των πλοίων, άλλοι δε ανέβηκαν επάνω εις τα κατάρτια των και άρχισαν να μαζεύουν τα πανιά των. Ταύτα ιδόντες οι Τούρκοι ευχαριστήθηκαν, νομίζοντες ότι είναι καλοί άνθρωποι και υπήγαν να τους βοηθήσουν. Αλλά αφού εδίπλωσαν τα πανιά, καταβάντες συνέλαβον μετά των επί του καταστρώματος τους Τούρκους, τους έβγαλαν έξω εις την ξηράν και τους εφυλάκισαν...".


Το 1892 ο Δ. Αλεξανδράκος
 προσέθεσε ότι ο αριθμός των Ελλήνων, οι οποίοι υπό τον Μπεηζαδέ Γεωργάκη Τζ. Γρηγοράκη αιχμαλώτισαν τα τουρκικά πλοία, ήταν δώδεκα.   


Στο αρχείο της οικογενείας Τζωρτζάκη-Γρηγοράκη, που εξέδωσε ο Απ. Δασκαλάκης
 το 1976, δημοσιεύτηκαν πέντε έγγραφα, τα οποία επιβεβαίωναν την αιχμαλωσία των τουρκικών πλοίων.


Αργότερα ο Κωνστ. Λ. Κοτσώνης
 δημοσίευσε αναφορά του Τζανετάκη Γρηγοράκη προς τον Έκτακτο Επίτροπο Λακωνίας από τις 25 Ιανουαρίου 1829, στην οποία γίνεται λόγος για τη σύλληψη των τουρκικών πλοίων. Εκτός από τη συμβολή του Γεωργ. Τζ. Γρηγοράκη που ήταν πατέρα του, αναφέρεται και στην ποσότητα των εφοδίων τα οποία περιήλθαν στους επαναστάτες, όπως: 9.000 κοιλά
 κριθάρι, 1200 καντάρια
 παξιμάδι, 120 βαρέλια
 ελιές, 120 βαρέλια μπαρούτι, 120 βαρέλια λάδι, 120 βαρέλια ξίδι, 120 βαρέλια φακές, 20.000 οκέδες κρεμμύδια, 12 γεντέκια
 βούτυρο από 600 οκάδες και περισσότερο.


Τα νεώτερα στοιχεία για την αιχμαλωσία των πλοίων προέρχονται, α) από αναφορά του μπεηζαδέ Γεωργίου Τζ. Γρηγοράκη, πατέρα του Τζανετάκη και του Δημητρ. Γρηγοράκη και β) από το φάκελο του Γεωργίου Μυλωνάκου.

Ο Γεώργιος Τζ. Γρηγοράκης
 , όπως όλοι οι αγωνιστές του 1821 ζήτησε να του απονεμηθή το αριστείο του απελευθερωτικού αγώνος. Η επιτροπή του χορήγησε το κατώτερο από τα αριστεία, που ήταν το σιδερένιο, το οποίο προοριζόταν για τους απλούς στρατιώτες. Αυτό το θεώρησε ως δίωξη πολιτική και αχρονολόγητη αναφορά του, περίπου από το 1840, προς το Υπουργείο των Στρατιωτικών έγραψε: "...Εντεύθεν εξηγείται κ. Υπουργέ, διατί η επιτροπή δεν αισχύνθη να αρνηθή και την προσφοράν την οποία έκαμον δύο τουρκικών πλοίων φορτωμένων τροφών και πολεμοφοδίων, τα οποία στελλόμενα παρά του Σουλτάνου εις Πρέβεζαν, συνέλαβον εκτός του Μαραθονησίου (Γυθείου), και άνευ των οποίων, η διάλυσις του στρατού ήτον άφευκτος δια την έλλειψιν τροφών και πολεμοφοδίων, πλην η επιτροπή, δια της πράξεως αυτής ωμολόγησεν η ιδία την εκ συστήματος αντενέργειάν της και αυτοχειρίασε τας πράξεις της...".

Σε πιστοποιητικό για τη δράση του Γεωργίου Μυλωνάκου
, κατοίκου Γυθείου, που χορήγησαν το 1865 ο Δημήτριος Γεωργ. Γρηγοράκης, ο Δημ. Σαββάκης και ο Αλεξ. Πουλάκος, αναφέρονται τα ακόλουθα: "... κατά το 1821, μέσα Απριλίου ήλθον δύο τουρκικά πλοία, έν βρίκιον και εν λεγόμενον λεύκα
, εις την οποίαν λεύκαν ευρισκόμην εγώ ο Δημ. Σαββάκης ως ναύτης και πιστοποιώ υποκάτωθεν, τα ειρημένα πλοία ήσαν φορτωμένα πολεμοφόδια και επήγαιναν εις την αρμάδα όπου επολεμούσε ο Σουλτάνος τον Αλήπασα, και αφού προσορμίσθησαν εδώ, ημείς οι κάτοικοι Γυθείου όσοι παρευρέθημεν κατά την εποχήν εκείνην επήραμεν δύο βάρκας και εκάμαμε ρεσάλτο κατά των πλοίων αυτών, και κατεκυριεύσαμεν αυτά, ήταν δε και ο Γεώργιος Μυλωνάκος εις τας λέμβους, όστις συνέτρεξε πολύ εις το ρεσάλτο και εριζικάραμεν πάρα πολύ διότι το πλοίον ήτο οπλισμένον με εξ 6 πυροβόλα και διάφορα λιανά όπλα (τουτέστιν το βρίκιον καθόσον το άλλο πλοίο ήτο φορτηγόν) εις την εποχήν δε εκείνην, καθ' ην ημείς κατελάβομεν τα πλοία είς Τούρκος γραμματικός του βρικίου επήγε να βάλη φωτιά εις τον τζιπχανέ να μας αναποδογυρίση όλους μαζί με αυτόν, αλλ' εννοήσαντες ημείς τούτο τον συνελάβομεν και του εδώσαμεν τα επίχειρα της κακίας του, αυτά λοιπόν τα πλοία εβοήθησαν πολύ την επανάστασιν από τροφάς και πολεμοφόδια. [παραπομπή: Τα πλοία αφαιρεθέντα παρεδώθησαν προς τους τότε αρχηγούς και εχρησίμευσαν εις την επανάστασιν, αναφερόμενα δε ονομαστί εκ του εις χείρας του ρηθέντος Μυλωνάκου ευρισκόμενον κατάλογον τον οποίον προσεπιβεβαιούμεν δια των υπογραφών μας. Δ. Γ. Γρηγοράκης, Δ. Σαββάκης] ...". 

Στον ίδιο φάκελο βρίσκεται πιστοποιητικό του Τζανετάκη Γρηγοράκη που χορήγησε στο Γεώργ. Μυλωνάκο και επιβεβαίωσε ότι τα πλοία κατελήφθησαν με ρεσάλτο. Επίσης ο Αναστάσιος Μαυρομιχάλης βεβαιώνει ότι ο Γ. Μυλωνάκος ήταν υποφροντιστής του στρατιωτικού σώματος του Κυριακούλη Μαυρομιχάλη. 

Ακόμη στον ίδιο πάντοτε φάκελο βρίσκεται πρόσθετο σημείωμα με τα εφόδια που υπήρχαν στα τουρκικά πλοία:

"Κάνω ενθύμιση ό,τι είχανε εις τα καράβια οπού επιάσαμε εις το Μαραθονήσι, το πρίκι και τη λεύκα. 

Εν πρώτοις μπαρούτι 103 βαρέλια προς 40 οκάδες το καθένα.

      3: βαρέλια καβέ (καφέ) προς 30: οκάδες.

      2: κασέλες φουσέκια ντου ντουφεκιών.

1037: καντάρια παξιμάδι.

  200: ζιμπίλες
 ρίζι.

  210: ζιμπίλες φαγγί (φακή).
  130: βαρέλια ελιές προς 90 το καθένα.

    16: γκετέσκια βούτυρο προς 390 το καθένα.

    33: βουτζία
 λάδι οκάδ. 3800.

    30: βουτζία ξίδι.

3000: οκάδ. κρεμμύδια.

  100: κουμπαράδες
 γεγλί πατσαούρες.

    10: πιθάρια νεύτι καπιτέρι.

      2: βουτζία μπογιά.

    20: βαρέλια πίσα βρασμένη.

    30: κιούπια μεγάλα.

    30: βαρέλια αλάτι.

Του καραβιού η αρματωσιά, 3: γούμενες
 καινούργιες 24 καντάρια η κάθε μία.

  1: γούμενα μετζόβιτα

  1: καβελαργάνο καινούργιο προς 6 καντάρια.

  2: δύο παλαμάρια μετζόβιτα.

  2: μούδες πανιά καινούργια.

  4: σίδερα.

  4: κανόνια σιδερένια.

  2: μπρούτζινα.

14: ντουφέκια : 4: άγγουρες.

10: κουρκουμάτα σκοινιά καινούργια.

Η λεύκα είχε κριθάρι κοιλά
 9400: είχε και το μισό ναύλο, γρόσια του συντρόφουνε μπουγκιά
 7 και μισό. 

                                                          Δ. Γ. Γρηγοράκης, Δ. Σαββάκης".

Φωτάκος, Βίοι παράλληλοι, σ. 132.

Τι απόγιναν τα πλοία.Ένα πήρε ο Πιέρος Νικολόπουλος και πήγε στη Μονεμβασία. Το άλλο πήγε στο Μεσσηνιανό.

Η ΣΥΜΒΟΛΗ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΛΥΚΟΥΡΕΖΟΥ ΑΠΟ ΤΟΝ ΚΑΜΠΟ ΑΒΙΑΣ
ΣΤΗΝ ΠΑΡΑΔΟΣΗ ΤΩΝ ΤΟΥΡΚΩΝ ΤΗΣ ΚΑΛΑΜΑΤΑΣ (23 ΜΑΡΤΙΟΥ 1821)


Τις παραμονές της έναρξης της επανάστασης του 1821 οι Τούρκοι της Καλαμάτας, βλέποντας συγκεντρωμένους οπλοφόρους στα γύρω υψώματα, τους θεώρησαν κλέφτες και ζήτησαν τη συνδρομή του Μπέη της Μάνης και των πλησιόχωρων καπετάνιων για την αντιμετώπισή τους.


Όπως γράφει ο Φωτάκος
, στις 22 Μαρτίου μπήκαν στην Καλαμάτα, υποκρινόμενοι τους συμμάχους των Τούρκων, οι πρώτοι επαναστάτες υπό τους αδελφούς Γιαννάκη και Μιχάλη Καπετανάκη από τα Γιαννιτσάνικα, του Σταυριανού Καπετανάκη από το Αλμυρό, του Ηλία Μαυρομιχάλη από τις Κιτριές και ακολούθησε η ομάδα του Γαλάνη Κουμουνδουράκη από τον Κάμπο της Αβίας.


Την επομένη ημέρα έφθασε ο κύριος όγκος των επαναστατών υπό την ηγεσία του ηγεμόνα της Μάνης Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη. Οι Τούρκοι της Καλαμάτας, που ήταν οχυρωμένοι στα σπίτια του Π. Ζάρκου και Ι. Τζάνε, βρέθηκαν σε πολύ δύσκολη θέση, γιατί στήριζαν την άμυνά τους στα ένοπλα ελληνικά σώματα που είχαν τοποθετηθεί δίπλα τους.


Ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης, ήθελε ζωντανούς τους Τούρκους της Καλαμάτας, για να τους ανταλλάξει με τους ομήρους της Τριπολιτσάς, μέσα στους οποίους ήταν ο γιός του Αναστάσης και ο μητροπολίτης Μονεμβασίας και Καλαμάτας εθνομάρτυρας Χρύσανθος Παγώνης από τη Μεγάλη Μαντίνεια. Τρεις εκπρόσωποί του επισκέφθηκαν τους Τούρκους για να τους πείσουν να καταθέσουν τα όπλα και να παραδοθούν στο Μπέη της Μάνης, όπου θα ήταν ασφαλείς.


Ανάμεσα στους τρεις μεσολαβητές ήταν και ο Ηλίας Λυκουρέζος
 από τον Κάμπο της Αβίας, ο οποίος επισκέφθηκε τους Τούρκους που ήταν στο σπίτι του Π. Ζάρκου και τους καθησύχασε ότι δεν θα πάθουν κακό  στα χέρια του Πετρόμπεη. Αυτοί ευχαριστημένοι του χάρισαν μια ασημένια πιστόλα.


Την αποστολή αυτή του Ηλία Λυκουρέζου πρώτος ανέφερε ο Δημήτριος Χρ. Δουκάκης
 στα "Μεσσηνιακά" του, ο οποίος ήταν και ανιψιός του Λυκουρέζου και την εγνώριζε από παράδοση. Μας την επιβεβαιώνει όμως τώρα και ένα πιστοποιητικό που του χορήγησε ο δήμος Αβίας το 1846, το οποίο έχει ως ακολούθως
  

"Το Συμβούλιον του δήμου Αβίας


συγκείμενον υπό των προσυπογραφομένων μελών προεδρεύοντος του Κυρίου Παναγ. Σκαρπαλέζου.


Συνελθόν εν τω δημοτικώ καταστήματι την 3ην Ιανουαρίου του ήδη άρξαντος έτους 1846 παρόντος και του δημάρχου Κυρίου Πέτρου Τζαουσέα δια να σκεφθή περί διαφόρων ενδιαφερόντων του δήμου αντικειμένων, γενομένου δε εν τω μεταξύ λόγου περί του Κυρίου Ηλία Λυκουρέζου κατοίκου εν τη πρωτευούση του δήμου τούτου εν καιρώ της επαναστάσεως, ήδη δε εις Καλάμας, όστις εις τον τόπον τούτον συνετέλεσε πολυειδώς εις τον ιερόν αγώνα, εθεωρήθη εύλογον να δοθή εις τον διαλειφθέντα πολίτην επίσημον πιστοποιητικόν των προς την πατρίδα εκδουλεύσεων και θυσιών του τούτων .


Όθεν το Δημοτικόν Συμβούλιον ως εξ ανθρώπων του τόπου συγκείμενον 

Πιστοποιεί

Ότι ο Κύριος Ηλίας Λυκουρέζος μεγαλοκτήμων της πόλεως ταύτης πριν ή εκραγή ο υπέρ της ανεξαρτησίας αγών ακολουθήσας τον ηγεμόνα Πέτρον Μαυρομιχάλην μετέβη εις Καλάμας έχων υπό την οδηγίαν του τεσσαράκοντα
 περίπου συμπολίτας μας στρατιώτας, τρέφων αυτούς δι' ιδίων του εξόδων.


Εκραγείσης της επαναστάσεως επεφορτίσθη υπό του ηγεμόνος, έπεισε τους εις την οικίαν του Π. Ζάρκου οχυρωμένους Οθωμανούς να παραδώσωσι τα όπλα εις αυτούς τους οποίους και παρέδωκαν εις υποταγήν του ηγεμόνος μετ' ολίγον. Κατά διαταγήν επίσης του ηγεμόνος απήλθε μετά του ανεψιού του ηγεμόνος Κωνσταντίνου Πιεράκου και ακολουθούμενος και υπό των στρατιωτών του εις Χατζή
 και εκεί συνεννοηθείς με τον επίσκοπον Μεθώνης, έλαβε μέρος εις την πολιορκίαν του Νεοκάστρου μέχρι της αλώσεως όπου εφονεύθη και είς εκ των στρατιωτών του ο Κωνσταντίνος Πισινάκης. Εν τω μεταξύ τούτου ο φιλόπατρης ούτος συμπολίτης μας έδειξε γενναιότητα και ανδρείαν ου την τυχούσαν.


Μετά ταύτα παρευρέθη εις την πολιορκίαν της Τριπόλεως, μετά την άλωσιν της οποίας ηκολούθησεν τον αείμνηστον Ηλίαν Μαυρομιχάλην δια την Κάρυστον, αλλ' εις την Κόρινθον διετάχθη δια κατεπειγούσας της πατρίδος υποθέσεις να επιστρέψη εις Τρίπολιν προς αντάμωσιν του στρατηγού Θεοδώρου Κολοκοτρώνη και Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, εκείθεν δε διετάχθη παρά των διαλειφθέντων στρατηγών να μεταβή εις Μάνην δια να στρατολογήση καθώς και στρατολόγησε πεντήκοντα περίπου στρατιώτας συμπολίτας μας μετά των οποίων μετέβη εις την πολιορκίαν του Ναυπλίου λαμβάνων μέρος μετά των στρατιωτών του εις τους κατά τα πλησιόχωρα μέρη συμβαίνοντας πυροβολισμούς μέχρις της εισβολής του Δράμαλη, εξακολουθήσας να παραμένη εις την πολιορκίαν μέχρι τέλους Νοεμβρίου ότε αλώθη το φρούριον.


Εις όλας αυτάς τας αξιομνημονεύτους εποχάς έλαβε το ανήκον μέρος ο καλός ούτος πατριώτης δείξας ανδρικά και γενναία αισθήματα, χωρίς εν τοσούτω να λάβη την παραμικράν ωφέλειαν, απωλέσας μάλιστα όλην την χρηματικήν και κινητήν περιουσίαν του εναποταμιευμένη εις το του Νικολάου Βουρνά
 πλοίον το οποίον εβυθίσθη υπό του Οθωμανικού στόλου, γυμνωθείς επομένως από την χρηματικήν και κινητήν περιουσίαν του.


Αντίγραφον της παρούσης θέλει υποβληθή εις τον Κύριον Δήμαρχον εις τον οποίον ανατίθεται η κοινοποίησις αυτής εις τον περί ου ο λόγος συμπολίτην μας Κύριον Ηλίαν Λυκουρέζον.   

Ο πρόεδρος: Παναγ. Σκαρπαλέζος. Τα μέλη: Δημ. Μαντραπήλιας, Πανάγος Μανωλέας, Ιωάννης Κολομπάκος, Σπύρος Ψαρρέας, Δημ. Βοσκαΐνος, Π. Θ. Καραμπετέας πρωτοκολλητής.

Δια το ακριβές αντίγραφον αυθημερόν, ο Πρόεδρος του Δημ. Συμβουλίου: Π. Σκαρπαλέζος.


Επικυροί την γνησιότητα της ανωτέρω υπογραφής του προέδρου του Δημοτικού Συμβουλίου Αβίας κ. Π. Σκαρπαλέζου αυθημερόν, ο Δήμαρχος Αβίας: Πέτρος Τσαουσέας"
Ο ΕΠΙΣΚΟΠΟΣ ΑΝΔΡΟΥΒΙΣΤΑΣ ΘΕΟΚΛΗΤΟΣ
ΚΑΙ Η ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΑΛΕΠΟΥΔΕΑ-ΜΙΧΟΛΙΝΑ


Η ΓΕΝΙΑ ΤΟΥ


Στην περιοχή της Ανδρούβιστας (πρώην δήμος Καρδαμύλης) μπορούμε να παρακολουθήσουμε αδρά την παρουσία της Οικογενείας Μιχολίνα από το 1547. Στα τελευταία χρόνια της Τουρκοκρατίας οι Μιχολιναίοι ήταν χωρισμένοι σε τρεις κλάδους, α) τους Αλεπουδέους, β) τους Κολαναίους και γ) τους Χουλιαραίους.


Την 1η Ιανουαρίου 1547 σε έγγραφο διανομής και αγοραπωλησίας ενός κτήματος υπέγραψε ως μάρτυρας ο ιεροδιάκονος Μιχολίνας και ο οικονόμος Μιχολίνας. Σκοπ. σ. 70 


Το 1609 και το 1618 ο Γεώργιος Μιχολίνας υπέγραψε ως μάρτυρας σε πωλητήρια έγγραφα. Σκοπ. 71-3 Σε άλλο παρόμοιο έγγραφο από το 1666 αναφέρεται ως τοπωνύμιο "των Μιχολινιάνων η λαχίδα".

Το 1700 μεταξύ των κτητόρων της μονής της Αγίας Σοφίας στα Γούρνιτσα της Καρδαμύλης αναφέρεται και ο παπα-Στρατήγης Μιχολίνας Πατρ. 561.

Το 1757 γεννήθηκε στο Πετροβούνι της Καρδαμύλης ο μετέπειτα επίσκοπος Ανδρούβιστας Θεόκλητος Αλεπουδέας-Μιχολίνας. Αδέλφια του ήταν α) η Μαρία, η οποία το 1786 παντρεύτηκε το Θεόδωρο Σερεμετάκη, β) η Ασημίνα, που 1789 έγινε σύζυγος του Νικολάκη Σγουράκη Πατρ. 540-1, και γ) ο Πέτρος, ο οποίος απέκτησε το Γεώργιο, που έζησε στα χρόνια της επανάστασης του 1821.

Ο Γεώργιος Αλεπεουδέας-Μιχολίνας στα χρόνια της επανάστασης πήρε το βαθμό του ταξιάρχη. Μετά την απελευθέρωση κατατάχθηκε στη φάλαγγα ως ανθυπολοχαγός και τιμήθηκε αρχικά με το χάλκινο και στη συνέχεια με το αργυρό αριστείο του αγώνος.

Ο Γ. Αλεπουδέας στις 16 Σεπτεμβρίου 1831 ήταν στο Βαρούσι της Αβίας (Σταυροπηγίου) μαζί με άλλους αρχηγούς ενόπλων τμημάτων, για την αντιμετώπιση των στασιαστικών κινημάτων των Μαυρομιχαλαίων και υπέγραψε έγγραφο ότι το στρατόπεδό τους εστερείτο τροφίμων και κινδύνευε να διαλυθεί. ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 98.
άλλα έγγρφα  15/1/31, 6/2/31, 10/6/31,  18/10/31,  15/12/33.

Ο Γεώργιος Αλεπουδέας από το γάμο του απέκτησε τρία αγόρια. Δίδυμοι ήταν ο α) Στυλιανός και β) ο Χαράλαμπος των οποίων η γέννηση τοποθετείται από το 1826-37 και γ) ο Δημητριος.

Ο Στυλιανός συμπεριλαμβάνεται στον κατάλογο των ενόρκων του έτους 1861 και από το 1860 μέχρι το 1871 αναφέρεται ως εισπράκτορας του δήμου Καρδαμύλης. Στους εκλογικούς καταλόγους του έτους 1871 περιλαμβάνονται τα ονόματα του Στυλιανού και του Δημητρίου.

Ο ΑΝΔΡΟΥΒΙΣΤΑΣ ΘΕΟΚΛΗΤΟΣ

Ο Ανδρούβιστας Θεόκλητος γεννήθηκε στο Πετροβούνι της Καρδαμύλης και το όνομά του αναφέρεται το 1786 ως ιεροδιάκονος στο γάμο της αδελφής του Μαρίας και στις 30 Απριλίου 1789 στο γάμο της αδελφής του Ασημίνας ήταν επίσκοπος Ανδρούβιστας.

Στις 2 Απριλίου 1801 ο Άνδρούβιστας Θεόκλητος συνυπέγραψε ως μάρτυρας τη διαθήκη του μητροπολίτη Μονεμβασίας και Καλαμάτας Ιγνάτιος Τζαμπλάκος. Πελ. Β, σ. 163 
Τον Ιούνιο του 1805 επιβεβαίωσε μαζί με τον Αντωνόμπεη Γρηγοράκη την εκχώρηση μιας μονής της περιοχής Καρδαμύλης στον Πανάγιο Τάφο. Πατρ. 558.

Στις 7 Μαΐου 1812 μαζί με τον κλήρο και τους καπετάνιους της Μάνης υπέγραψε πρόταση να γίνει Μπέης ο Θεόδωρος Γρηγοράκης. Πελ. Ε σ. 69
Τον Απρίλιο του 1815 ο Διονύσιος, ηγούμενος της μονής Καράβελας, που βρίσκεται κοντά στο Πετροβούνι και ήταν η πλουσιότερη μονή της περιοχής, πούλησε μια έκταση στον επίσκοπο Ανδρούβιστας Θεόκλητο. Πατρ. 556
Στις 2 Απριλίου 1819 ο Ανδρούβιστας Θεόκλητος μυήθηκε στο Πετροβούνι από τον Παναγιώτη Μιχ. Τρουπάκη στη Φιλική Εταιρεία και κατέβαλε 300 γρόσια, υποσχέθηκε δε ότι στο μέλλον θα καταβάλει και 800 ακόμη. Το πρωτόκολλο της μύησής του βρίσκεται στα ΑΑΕΒΕ, Κ. 61, φ. 80.

Στις 15 Οκτωβρίου 1819 μαζί με τους άλλους επισκόπους και καπεταναίους της Μάνης έγραψαν "προς τους ευγενεστάτους προύχοντας φιλογενείς του Γένους μας" και ζητούσαν τη συμβολή τους για τη ίδρυση σχολείου στη Μάνη. Συνθηματικά όμως εννοούσε την οικονομική βοήθεια του επαναστατικουύ αγώνα. Πατρ. οθ'
Παρά την προχωρημένη ηλικία του πήρε ενεργο μέρος στην επανάσταση και όπως κατέθεσαν ενώπιον συμβολαιογράφου οι αγωνιστές του 1821 Ανδρέας Κατσουλάκος από το Νίκοβο και ο Παναγιώτης Σωτηρέας-Μαρτάκης από τα Τσέρια, προέτρεπε τους νέους της επισκοπικής του ενορίας να λάβουν τα όπλα και να μετάσχουν στον επαναστατικό αγώνα. ΑΑΕΒΕ
Στις 20 Ιουνίου 1821, ημέρα εορτής του Προφήτη Ηλία, βρισκόταν στο Στρατόπεδο των Τρικόρφων κατά την πολιορκία της Τριπολιτσάς και έψαλλε δοξολογία υπέρ ευοδώσεως της ελληνικής επαναστάσεως. Την ίδια ημέρα έγινε συμπλοκή Ελλήνων και Τούρκων στα Τρίκορφα με νίκη των Ελλήνων.

Στις 13 Μαρτίου 1822 υπέγραψε μαζί με άλλους κληρικούς και καπετάνιους στην Καλαμάτα το στρατιωτικό κανονισμό των Μανιατών. Δασκαλ. 127.

Συνέβαλε και πάλι στην στρατολογία ενόπλων, όταν ο Ιμπραήμ αποβιβάστηκε με εκστρατευτικό σώμα στην Πελοπόννησο, για να καταστείλει την επανάσταση των Ελλήνων. Στις 28 Απριλίου 1825 στρατολόγησε με έξοδα του Εθνικού ταμείου σαράντα στρατιωτών από τα Λιασίνοβα.

Το 1828, στις μέρες του κυβερνήτη Καποδίστρια, έγιναν εκλογές για την ανάδειξη δημογεροντίας στην επαρχία της Ανδρούβιστας, στις οποίες παραβρέθηκε και ο Έκτακτος Επίτροπος Γ. Ψύλλας  σ. 152
Αναφέρεται ότι έζησε μέχρι το 1828. Στις 12 Δεκεμβρίου 1828 υπέγραψε πιστοποιητικό για τους αγώνες του Πιέρου Πατριαρχέα-Τρουπάκη. Μαραβ. 143

Στις 28 Φεβρουαρίου 1828 ο Θεόκλητος μαζί με άλλους επισκόπους και τους καπετάνιους της Μάνης διά μέσου του Κυβερνήτη ζήτησαν να μην τους εκπροσωπεί ο Πετρόμπεης. ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φ. 22, έγγρ. 35.

Γ Α Κ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 181, έγγρ. 254 της 12 Δεκεμβρίου 1828. 

Ο Διονύσιος Μούρτζινος αναγγέλει, πιθανώς στον Ανδρούσης Ιωσήφ, τον θάνατο του επισκόπου Ανδρούβιστας Θεόκλητου και ερωτά εάν μπορεί να γίνει αναλήρωσή του.


Πανιερώτατε.


Διά της παρούσης μου έρχομαι πρώτον να της δώσω τους μετά σέβας προσκηνησμούς μου και επομένως να την ειδοποιήσω, ότι προ είκοσι ημέρας σχεδόν απέθανεν ο πνευματικός μου πατήρ και αδελφός Σας Θεοφιλέστατος άγιος Ανδρούσης Θεόκλητος. Ως πλησιέστερος λοιπόν εις την καθέδραν, και εκείνης της πενταμελούς επιτροπής της θρησκείας μας μέλος, σας ζητώ γνώμην και συμβουλήν, αν είναι συγχωρημένον να χειροτονήσωμεν άλλον εις τον τόπον του Αγίου Θεοκλήτου, με κοινή γνώμη και ψήφω της επαρχίας μας διά να μην είναι χειρευάμενη. Κατά τούτο λοιπόν περιμένω ανυπομόνως την οδηγίαν σας διότι γνωρίζω ότι έχετε ιδέαν και δύνασθε αν θέλετε να μας συμβουλεύσετε ορθώς.


Ο πατριώτης μου Χαριουπόλεως άγιος Δανιήλ πειράζεται δοκιμάζει όχι ολίγας ανησυχίας και ζάλες από τινα μέρος της επαρχίας του, δεν στοχάζομαι λοιπόν καλόν, αλλ’ ούτε έχετε το δικαίωμα οι Πελοποννήσιοι, ώστε να αποδιώξητε τους Σπαρτιάτας από τα μέρη Σας καθώς ζητείτε (ζητώ συγγνώμην διότι δεν συμπεριλαμβάνω όλους) ενώ και το τμήμα της Σπάρτης πρετεντέρει [απαιτώ, αξιώ] ουκ ολίγα δικαιώματα διά τας προς την πατρίδα εκδουλεύσεις του, αγώνας και θυσίας του. διά τούτο εις τους χαρακτηριστικούς και φιλοτίμους πολίτας της Σπάρτης είναι απαράδεκτα ή τα αυτά συμφέρματα [;φερσίματα] μέρος Πελοποννησίων.


Όθεν την καθησύχασιν και ησυχίαν του ρηθέντος αγίου Λακεδαιμονίας εις το να μην πειράζεται από την πανιερατικήν σας, οπού να ομιλήσετε τα δέοντα προς τον Κυβερνήτην μας καθώς και εγώ θέλω του γράψει’ και ήδη να ελπίζω ότι σεν θέλει αποδοκιμάσει την αίτησιν ταύτην.


Και δι’ αυτάς τας δύο προτάσεις μου παρακαλώ τον πνευματικόν μας πατέρα οπού να με κάμνης να μείνω κατά πάντα αμέριμνος και με όλον το προσήκον σέβας μένω.

Τη 12 Δεκεμβρίου 1828



  Ο κατά πνεύμα υιός

       Σκαρδαμούλα




Διονύσιος Μούρτζινος

Η ΣΕΛΙΤΣΑ (ΒΕΡΓΑ) ΤΗΣ ΕΞΩ ΜΑΝΗΣ

ΚΑΙ Ο ΑΓΩΝΙΣΤΗΣ ΤΟΥ 1821 ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΡΑΓΩΝΑΣ

Η ΣΈΛΙΤΣΑ (ΒΕΡΓΑ)


Ανατολικά – Νοτιοανατολικά της Καλαμάτας βρίσκεται το βουνό της Σέλιτσας που οφείλει το όνομά του στο ομώνυμο χωριό. Κατά το Γιάννη Αναπλιώτη οι παλαιότεροι το ονόμαζαν Μπορολίβα, επειδή τραβούσε τις μπόρες της βροχής. Η επίσημη ονομασία του, που δόθηκε από λάθος, είναι «Καλάθιον όρος». Το 1805 που πέρασε ο περιηγητής W. Gell μας άφησε σχέδιο του χωριού, το οποίο ονόμασε βουνό της Γιάννιτσας
.


Στην νότια πλαγιά του βουνού, σε υψόμετρο περίπου 800 μέτρων, βρίσκεται το χωριό Σέλιτσα (Άνω Βέργα). Στα χρόνια της επανάστασης του 1821 οι Σελιτσάνοι είχαν τα καλύβια τους σκορπισμένα στο ριζοβούνι προς τη θάλασσα, δηλαδή βόρεια από τη θέση Καστράκι
 που αντιστοιχεί στο κατώτερο μέρος της Κάτω Σέλιτσας (Κάτω Χωριού ή Κάτω Βέργας).


Μετά την απελευθέρωση, στα χρόνια του Όθωνα, χτίστηκαν σπίτια στον κατηφορικό δρόμο που οδηγούσε από το χωριό στην παραλία. Ο οικισμός αυτός ονομάστηκε Κάτω Σέλιτσα για να διακρίνεται από το κυρίως χωριό που πήρε το όνομα Άνω Σέλιτσα.


Μετά το δεύτερο παγκόσμιο πόλεμο δημιουργήθηκαν δύο παραλιακοί οικισμοί, της Αγίας Σιών
 (Αγιασώ) και της Αγριλιάς. Στα χρόνια της γερμανοϊταλικής κατοχής οι κάτοικοι του ορεινού χωριού της Άνω Σέλιτσας άρχισαν να το εγκαλταλείπουν από το φόβο των εμφυλιοπολεμικών διαθέσεων των ανταρτικών ομάδων που επικρατούσαν την εποχή εκείνη. Τελικά το χωριό ερήμωσε. Αργότερα το όνομα Σέλιτσα ως κακ΄πηχο αντικαταστάθηκε από το «Βέργα» και τώρα διακρίνονται η Άνω Βέργα, η Κάτω Βέργα και η Παραλία της Βέργας που περιλαμβάνει τον οικισμό ο οποίος απλώνεται από την Αγιασώ μέχρι το Αλμυρό.


Στη βορεινή πλευρά του βουνού, κοντά στο μοναστήρι της Αγίας Τριάδας
, είναι ακατοίκητο το Παλιό Χωριό ή Παλιοχωριό. Η παράδοση δεν διατήρησε το όνομα που είχε πριν να εγκαταλειφθεί από τους κατοίκους του. Όπως διηγόντουσαν οι γέροντες στα προηγούμενα χρόνια, οι κάτοικοι του Παλιού Χωριού ήρθαν σε σύγκρουση με τους Γιαννιτσάνους και αφοό ηττήθηκαν, αναγκάστηκαν να το εγκαταλείψουν ,για να εγκατασταθούν στην Άνω Σέλιτσα. Στα χρόνια του Όθωνα, όταν πουλήθηκε μέρος της εκκλησιαστικής περιουσίας, το Παλιό Χωριό κατοικήθηκε για δεύτερη φορά. Μετά τον τελευταίο πόλεμο ερήμωσε και πάλι.


Για πρώτη φορά αναφέρεται το χωριό Σέλιτσα
 το 1618 και τότε είχε 80 σπίτια. Την εποχή εκείνη και οι τρεις οικισμοί της Γιάννιτσας
 (Παλαιά Γιάννιτσα, Γιάννιτσα και Παναγιά της Γιάννιτσας) υπάγονταν στη Μάνη.


Το 1659 ο τότε στόλαρχος της Βενετίας Φραγκίσκος Μοροζίνη, βοηθούμενος από Έλληνες, κατέλαβε για μικρό χρονικό διάστημα την Καλαμάτα. Οι Βενετοί όταν ολοκληρώθηκε ο πολεμικός τους αντιπερισπασμός, έφυγαν και άφησαν τους Έλληνες μόνους και αβοήθητους να αντιμετωπίσουν την εκδικητική μανία των Τούρκων. Η Σέλιτσα μαζί με άλλα χωριά της σημερινής Αλαγονίας και της Έξω Μάνης ζήτησαν τότε από τον Φρ. Μοροζίνη να στείλει πλοία στη θαλάσσια παριοχή τους, για να ενισχύσει τις επαναστατικές τους κινήσεις
.


Η Σέλιτσα στην πρώτη τουρκοκρατία (1460- 1685) αναφέρεται ότι πλήρωνε φόρο κατ’ αποκοπή (di mactu) 146 ½ ρεάλια. Το 1692, όταν ήταν στην Πελοπόννησο οι Βενετοί (1685-1715) είχε πληρώσει μόνο 50 ρεάλια
.


Το 1700 οι κάτοικοι της Σέλιτσας
 ήταν 325 (οικογένειες 67) και το 1813 ήταν 457. Το 1829 η Γαλλική Επιστημονική Αποστολή βρήκε 30 οικογένειες. Τους θερινούς μήνες που έγινε η απογραφή, ίσως οι κάτοικοι της Σέλιτσας να είχαν σκορπιστεί στα ορεινά με τα κοπάδια τους ή άλλοι να είχαν καταβεί στα Καλύβια τους. Λέγεται ακόμη ότι τότε οι Σελιτσάνοι κρύφτηκαν, γιατί πίστευαν ότι η απογραφή είχε σχέση με τη φορολογία. Το 1846 η Σέλιτσα
 είχε 445 κατοίκους (το Αλμυρό μαζί με τους Μύλους είχαν 48). Το 1896 οι κάτοικοι της Άνω και Κάτω Σέλιτσας ήταν 581 (το Αλμυρό είχε 51) και το 1981 η Άνω Βέργα ήταν έρημη, η Κάτω Βέργα είχε 191 και η παραλία της Βέργας είχε 869 κατοίκους (σύνολο 1060).


Με τη συμφωνία που έγινε το 1776 μεταξύ των Μανιατών, που τους εκπροσωπούσε ο Τζανέτος Κουτούφαρης, και των Τούρκων ο χείμαρρος Ξερίλας ορίστηκε ως ΒΔ σύνορο μεταξύ της ελεύθερης Μάνης και της καταχόμενης Πελοποννήσου. Εκεί εύρισκαν άσυλο πολλοί καταδιωκόμενοι από την τουρκική διοίκηση του Μοριά.


Εκκλησιαστικά η επισκοπή Ακόβων και Ζαρνάτας διατηρήθηκε ενιαία μέχρι το 1780. Με τη διαίρεσή της η Σέλιτσα ανήκε στην επισκοπή Ζαρνάτας, η οποία το 1811 έγινε αρχιεπισκοπή και το 1819 μητρόπολη, όπου κα;ι συνέχισε να υπάγεται η Σέλιτσα
.


Στα χρόνια του Όθωνα οι επισκοπές της Μάνης ενώθηκαν στη Μητρόπολη Γυθείου και Οιτύλου. Μέχρι σήμερα τα εκκλησιαστικά όρια της Μάνης ταυτίζονται με τα γεωγραφικά, δηλαδή με την έκταση που διατήρησε την ανεξαρτησία της στη μακραίωνη σκλαβιά του γένους.


Ο Γάλλος διπλωμάτης και συγγραφέας Πουκεβίλ
, που χωρίς να επισκεφθεί την περιοχή, έγραψε βιβλίο κατά τη διήγηση άλλων και το κυκλοφόρησε στο Παρίσι το 1805, μας δίνει τις ακόλουθες πληροφορίες για τη Σέλιτσα, οι οποίες δεν πρέπει να θεωρηθούν απόλυτα ακριβείς «…Χτισμένη στην πλαγιά ενός καταπράσινου βουνού είναι προσανατολισμένη βορειοδυτικά και έχει περισσότερα από 300 σπίτια. Οι κάτοικοί της, ρωμαλαίοι και δυνατοί, δεν έρχονται σε καμία επιμιξία με γάμους με τους Έλληνες των πόλεων των υποταγμένων στους Τούρκους, υπερήφανοι για την ελευθερία τους, με δυσκολία υπομένουν την εξουσία του μπέη των Κιτριών, που εμπορεύεται το λίγο εμπόριο που διεξάγουν στον κόλπο της Κορώνης…».


Τη χρονιά του μεγάλου κατατρεγμού των κλεφτών της Πελοποννήσου, το 1806, ο Θ. Κολοκοτρώνης με τέσσερους συντρόφους του, ξέφυγε οριστικά από τους διώκτες του, όταν κατόρθωσε να φθάση στη Σέλιτσα. Στη ‘’Διήγησή’’ του για τα γεγονότα της εποχής εκείνης είπε
: «…Μας εκατάλαβαν, μας επήραν κυνηγώντας, και εφθάσαμεν κατά την Καλαμάτα, τα Γιάννιτζα, όπου ένας σύντροφός μου ονομαζόμενος Μακρυγιάννης από την πείναν των τεσσάρων ημερών, απόστασε και δεν ημπορούσε πλέον να περπατήσει ευρήκαμεν παντού Τούρκους και δεν είχαμε πού να σταθούμε, να πάρουμε και τρόφιμα. Εις την Γιάννιτζα ήτον ο Ρουμπής
 με μια τετρακοσαριά Μπαρδουνιώτας εμβήκα μέσα εις ένα σπίτι, και βρίσκω Τούρκους αγάλια αγάλια σηκωμένο το τουφέκι εγύρισα οπίσω χωρίς να με εννοήσουν, διότι εκοιμούνταν, επήγα άλλα σπίτια, πλην εύρηκα Τούρκους παντού εις την άκραν του χωριού, επήγα εις μιας κουμπάρας  μου σπίτι και μας έδωσε τρεις οκάδες ψωμί, και τηε άδωκα ένα φλωρί βενέτικο. Ετραβήξαμεν τότε εις την Σέλιτζα. Το ψωμί μας έπιασε εις την καρδιά, και δεν ημπορούσαμε να περπατήσωμεν. Από τη Σέλιτζα επήγαμε εις την Μεγάλην Καστάνιτζα στου καπετάν Δουράκη…».


Το 1807 αναφέρεται ο Λιμπέρης Δικαιάκης
, ο οποίος ήταν κάτοικος Σέλιτσας και έλαβε χίλια γρόσια που του έστειλε ο κουνιάδος του Θεόδωρος Μισερλιάς. Να σημειωθεί ότι κλάδος της οικογενείας Δικαιάκη ή Δικαιάκου ήταν εγκατεστημένος στη Μεγάλη Μαντίνεια.


Στα χρόνια της επανάστασης του 1821 πολλοί Σελιτσάνοι στρατολογήθηκαν από τους τοπικούς καπετάνιους. Στρατιωτικούς βαθμούς
 πήραν ο Τζανέτος Κουρκουτάς, ο οποίος έγινε χιλίαρχος και μετά την απελευθέρωση εξελίχθηκε σε υπολοχαγό του ελληνκού στρατού. Υποχιλίαρχοι έγιναν ο Αναγνώστης Δραγώνας και ο Καμαρινός Γυφτέας, ο οποίος αναγνωρίστηκε αργότερα ως ανθυπολοχαγός. Ακόμη αναφέρονται ως υπαξιωματικοί ο Δημητράκης Χειλάς, ο Θεοδωράκης Γυφτέας και ο Ιωάννης Γυφτέας.


Η πλέον αξιόλογη συμβολή των Σελιτσάνων στον απελευθερωτικό αγώνα του 1821 ήταν η συμμετοχή τους στην οικοδόμηση της Βέγας του Αλμυρού. Αναφέρεται ότι την εποχή που ο Ιμπραήμ ήταν στο Μεσολόγγι, οι τοπικοί αρχηγοί της οικογενείας Καπετανάκη με τους Σελιτσάνους τους Αλτομιριανούς και τους άλλους Αβιάτες έχτισαν την ξερολιθιά της Βέργας
. Επίσης στις 22-24 Ιουνίου 1826 πολέμησαν εκεί τον Αιγυπτιακό στρατό νικηφόρα και συνέβαλαν στη διατήρηση της ελευθερίας της Μάνης.


Στα χρόνια του Καποδίστρια η Σέλιτσα ανήκε στην επαρχία Σταυροπηγίου
, που περιλάμβανε όλα τα χωριά του πρώην δήμου Αβίας. Αργότερα το 1835 η αντιβασιλεία του Όθωνα προσπάθησε να εντάξει το Σταυροπήγι στη Μεσσηνία για να αποτελέσει ενιαία επαρχία με την Καλαμάτα. Τότε όμως ο κόσμος αντέδρασε δυναμικά και το βασιλικό διάταγμα δεν δημοσιεύθτηκε στη Εφημερίδα της Κυβερνήσεως
. Εκείνα τα χρόνια έγινε σεβαστή η ιστορική παράδοση του τόπου, όπως και η επιθυμία του κοινού, ώστε να μην ακρωτηριστεί η Μάνη.


Το 1836 το Σταυροπήγι διαιρέθηκε σε τρεις δήμους: α) Αβίας με πρωτεύουσα το Αλμυρό, ο οποίος περιλάμβανε τη Σέλιτσα, την Τρικότσοβα (Χαραυγή), το Πετροβούνι, τη Μεγάλη Μαντίνεια, τη Μικρή Μαντίνεια και τους Μύλους, β) Γερηνίας με πρωτεύοθσα τον Κάμπο και γ) Κιτριών με πρωτεύουσα τους Κάτω Διλούς. Με τη συγχώνευση των δήμων του 1842, οι τρει δήμοι ενώθηκαν και αποτέλεσαν το νέο δήμο Αβίας με πρωτεύσα τον Κάμπο.


Το 1912 οι δήμοι καταργήθηκαν και νομοθετήθηκαν οι κοινότητες. Την εποχή εκείνη θεωρήθηκε ότι με τους δήμους ενισχυόιταν ο θεσμός του κομματάρχη και ο Ελευθέριος Βενιζέλος θέλησε να τον περιορίσει. Η Άνω Σέλιτσα, η Κάτω Σέλιτσα, τα Παλιό Χωριό
 και το Αλμυρό αποτέλεσαν τιν κοινότητα Σέλιτσας, που μεταπολεμικά ονομάστηκε κοινότητα Βέργας
. 


Το 1938 οι τρεις δήμοι Αβίας, Καρδαμύλης και Λεύκτρου αποσπάστηκαν από τη Λακωνία και έκτοτε υπάγονται διοικητικά στο νομό Μεσσηνίας
. 


Ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΡΑΓΩΝΑΣ


Ο Δημήτρης Δραγώνας γεννήθηκε στο χωριό της Έξω Μάνης Σέλιτσα (σήμερα Άνω Βέργα) και σε νεανική ηλικία εγκαταστάθηκε στην Κωνσταντινούπολη, όπου εργαζόταν στο εμπορικό κατάστημα του ηγετικού στελέχους της Φιλικής Εταιρείας Παναγιώτη Σέκερη
. Οι γραμματικές του γνώσεις, όπως φαίνονται από την υπογραφή του, δεν θα πρέπει να ήταν αξιόλογες.


Το όνομά του δεν αναφέρεται στους καταλόγους της Φιλικής Εταιρείας, αλλά από το γεγονός αυτό δεν θα πρέπει να αμφισβητηθεί η μύησή του, γιατί η πληρότητα των καταλόγων δεν είναι αναμάρτητη. Άτομα που ανέλαβαν μια σημαντική αποστολή, είναι αδύνατον να μην ήταν μυημένα στην Εταιρεία και τους σκοπούς της.


Τον Δεκέμβριο του 1820 η Εφορεία Κωνσταντινουπόλεως της Φιλικής Εταιρείας μαζί με τον Πατριάρχη Γρηγόριο Ε’ και τον αρχιερέα Δέρκων φυγάθευσαν τον Γρηγόριο Δικαίο ή Παπαφλέσσα στον Μοριά. Κατά παραγγελία του Αλέξανδρου Υψηλάντη του έδωσαν 90.000 γρόσια για τα έξοδα του αγώνα και τον συνόδευσε ως ταμίας και σωματοφύλακας ο Δημήτρης Δραγώνας
. Δεν χωρεί αμφιβολία ότι ο Παναγιώτης Σέκερης θα εγγυήθηκε για την τιμιότητα και την παλικαριά του Δημ’ητρη Δραγώνα, που ήταν σε αυτόν γνωστές.


Το πλοίο που τους πήρε από την Κωνσταντινούπολη πήγε πρώτα στο Αϊβαλί (Κυδωνίες της Μικράς Ασίας). Εκεί ο φλογερός Αρχιμανδρίτης ξεσήκωσε τους Αϊβαλιώτες και με τις συνεισφορές τους φορτώθηκε ένα καράβι μπαρουτόβολα για τον αγώνα. Συνεχίζοντας την πορεία του ο Παπαφλέσσας με τον Δραγώνα πήγαν στην Ύδρα, στις Σπέτσες και μετά αποβιβάστηκαν στον Μοριά. Από το Άργος έγραψε στον αδελφόν του τον Νικήτα να πάει εκεί με δύο ή τρεις οπλαφόρους. Είχε την υποψία ότι μπορούσε να τον σκοτώσουν οι αρχιερείς και οι κοτζαμπάσηδες, που άκουγαν τα λόγια του με μεγάλη επιφυλακτικότητα, από το φόβο μήπως επαναλάβουν τα λάθη του 1770 και βάλλουν σε περιπέτειες τους Χριστιανούς της Πελοποννήσου.


Στα τέλη Ιανουαρίου 1821 έγινε η σύσκεψη στη Βοστίτζα (Αίγιο), όπου ο Παπαφλέσσας παρουσιάστηκε στην ηγεσία του κλήρου και στους προύχοντες του Μοριά, για να τους πείσει να αρχίσουν την επανάσταση. Επειδή όμως είχε το φόβο μήπως τον σκοτώσουν, πήρε μαζί του για φρουρούς στην αίθουσα της σύσκεψης τον αδελφό του Νικήτα και τον Δημήτριο Δραγώνα
, τους δε άλλους σωματοφύλακες τους είχε απ’ έξω.


Ο Παπαφλέσσας μετά τη σύσκεψη πήγε με τη συνοδεία του στον Άγριλ
ο της Μεσσηνίας, ένα χωριό που βρίσκεται ανατολικά από το Πήδημα και κοντά στη γενέτειρά του την Πολιανή. Από εκεί ο Δημήτρης Δραγώνας πήρε άδεια, για να πάει στη Σέλιτσα να δει τους δικούς του. Συγχρόνως ο Αρχιμανδρίτης του έδωσε οδηγίες να συναντηθεί με τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, προκειμένου να του μεταφέρει το μήνυμά του για την έναρξη της επανάστασης.


Όταν ο Δ. Δραγώνας πήγε στον Πετρόμπεη και του μίλησε για τους σκοπούς και τα σχέδια του Παπαφλέσσα, θεωρήθηκε ως κατάσκοπος των Τούρκων. Γι’ αυτό ο Μπέης κράτησε απορριπτική στάση στα λεγόμενά του. Ο Φωτάκος
 γράφει σχετικά: «…τον δε Δημήτριον Δραγώνα απεσταλμένον εκεί υπό του Φλέσσα, ως προείπομεν, εμάλωσεν ο Μπέης, διότι ήλθε μαζί με τον Φλέσσα από την Κωνσταντινούπολην, και του είπε διατί να τον φυλάξη εις Βοστίτσαν, ώστε να φύγη από των προκρίτων και αρχιερέων την επιβουλήν, θελόντων να τον συλλάβουν και προσέτι είπεν εις αυτόν να σκοτώση τον Φλέσσαν εκεί εις τα καλύβια του Αγρίλου, όπου ευρίσκετο…».


Ο Δημήτρης Δραγώνας ακούγοντας αυτά τα λόγια από τον Πετρόμπεη σιώπησε και πήγε αμέσως στον Άγριλο, για να ειδοποιήσει τον Παπαφλέσσα περί των διαθέσεων του Πετρόμπεη και να του συστήσει να φυλάγεται.


Όπως γράφει ο Φωτάκος
, ο Αρχιμανδρίτης βρισκόταν ακόμη στον Άγριλο και έμενε σε ένα καλύβι μαζί με τον αδελφό του τον Νικήτα. Ο Νικήτας αποκοιμήθηκε και σε λίγο ξύπνησε θορυβημένος από ένα εφιαλτικό όνειρο. Όταν ρωτήθηκε, είπε πως είδε ένα μαύρο σκύλο να προσπαθεί να δαγκώσει τον Παπαφλέσσα. Μετά από λίγη ώρα ο Αρχιμανδρίτης είδε από μακριά κάποιον να πλησιάζη το καλυβι τους και είπε: «…Νικήτα!!! έλα εδώ να ιδής τον μαύρον σκύλον οπού έρχεται να με δαγκάση». Ο δε Νικήτας του λέγει: «…είναι ο Δημήτριος Δραγώνας» και ο Αρχιμανδρίτης του λέγει: «Δεν έρχεται με καλόν σκοπόν εδώ, και τώρα το βλέπεις η ώρα αυτή δεν είναι διά τον Δραγώνα να έλθη». Ο Δραγώνας ελθών εχαιρέτησε, κι ο Αρχιμανδρίτης θυμωμένα τον αποπαίρνει και του λέγει: «Άπιστε, τί θέλεις εδώ τέτοια ώρα! Επίβουλος είσαι!». «Όχι, γέροντα! Έχε υπομονήν να σου είπω τι ηκολούθησε». Τότε εδιηγήθη τα συμβάντα εις του Μαυρομιχάλη, ούτω πως. «Ότι εκεί είπον, ότι πρέπει να φονευθεί αυτός ο άνθρωπος διότι ανακάτωσε την Πελοπόννησον, και ότι γράφουν Τούρκοι και Χριστιανοί δι’ αυτόν ότι θα χαθώμεν εξ αιτίας του εδώ που μας εφορτώθη. Μου είπον και εμέ αυτά τα λόγια, αλλά εγώ δεν τους έδωκα καμμίαν υπόσχεσιν, ότι θα σε φονεύσω». Αυτά και άλλα τοιαύτα συνέβησαν και όσα λέγουν περί δολοφονίας δεν έγιναν με κακήν προαίρεσιν από την οικίαν των Μαυρομιχαλαίων αλλά διότι επροσπάθουν να προφυλαχθώσιν από την κατασκοπείαν των Τούρκων, ούτε εις την Μάνην ανέκαθεν εφόνευσαν ξένον». 


Αναφέρεται ότι ο Παπαφλέσας πριν από την έναρξη της επανάστασης έμενε στη μονή της Σιδερόπορτας στην Αλαγονίαν
. Άλλες πηγές τον φέρουν να μένει με εντολή του Πετρόμπεη στη Σέλιτσα (Βέργα) και από εκεί να κατευθύνει τις προετοιμασίες της Εθνεγερσίας
. Ακόμη αναφέρεται ότι διέμενε στη μονή Γαρδικίου.


Στα μέσα Μαρτίου 1821 το καράβι του Δημητρίου Μέξη ή Ποριώτη έφθασε στο Αλμυρό με τα μπαρουτόβολα, τα οποία είχαν φορτωθεί στο Αϊβαλί. Προφανώς την εποχή εκείνη ο Παπαφλέσσας θα έμενε στη Σέλιτσα ή το Αλμυρό για να παραλάβει και να διαθέσει κατάλληλα τα πυρομαχικά
.


Με την έναρξη της επανάστασης στην Καλαμάτα φαίνεται ότι ο Δημήτριος Δραγώνας ακολούθησε τον Παπαφλέσσα και προχώρησε μαζί του στο εσωτερικό της Πελοποννήσου. Όπως είναι γνωστό, όταν οι επαναστάτες πολιορκούσαν το κάστρο της Καρύταινας, έφθασαν Τούρκοι από την Τριπολιτσά για να βοηθήσουν τους ομοθρήσκους τους. Τότε σκόρπισαν οι Μοραΐτες που ήταν άπειροι στον πόλεμο και στην αντιμετώοιση οργανωμένου στρατού, ιδιαίτερα δε ιππικού.


Αφού το ελληνικό στρατόπεδο της Καρύταινας διαλύθηκε ο Κολοκοτρώνης, ο Αναγνωσταράς, ο Παπαφλέσσας, ο μπεηζαντές Ηλίας Μαυρομιχάλης κ.ά. συναντήθηκαν πάλι στο Χρυσοβίτσι. Ο Θ. Κολοκοτρώνης αποφάσισε να μείνει εκεί, ενώ όλοι οι άλλοι πήραν το δρόμο για το Λεοντάρι. Φεύγοντας αυτοί, ο Κολοκοτρώνης απόμενε μόνος, χωρίς όπλο και χωρίς συντρόφους. Τότε ανέθεσαν στον Δημήτρη Δραγώνα να μείνει κοντά του
. Ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης στη Διήγησή του αναφέρει τα ακόλουθα
: «…Ο Αναγνωσταράς, Μπεηζαντές, Μπούρας πάνε στο Λεοντάρι έμεινα μόνος μου με το άλογό μου εις το Χρυσοβίτζι γυρίζει ο Φλέσσας και λέγει ενός παιδιού μείνε μαζί του μην τον φάνε τίποτες λύκοι…». Ο Φωτάκος
 γράφει ότι ο Παπαφλέσσας είπε: «…Βρε Δημήτρη, κάθισε καϋμένε κάμε του συντροφιά όσον εύρη τους συγγενείς του γιά να μην τον φάγη κανένας λύκος». Τα ίδια περίπου γράφει και ο Σπ. Τρικούπης
 και συμπληρώνει ότι ο Κολοκοτρώνης «…εκίνησε προς την Πίάναν όλως απηλπισμένος συνοδίτην έχων μόνον τον Μανιάτην του…».


Στη συνέχεια του επαναστατικού αγώνα δεν φαίνεται ο Δημήτρης Δραγώνας να αναλαμβάνει κάποια αξιόλογη θέση ή να του απονέμεται στρατιωτικός βαθμός
. Με άλλους κατοίκους της Σέλιτσας στις 14 Ιουνίου 1826 υπέγραψε υποσχετικό, ότι αυτός και τα αδέλφια του αναγνώριζαν ως στρατιωτικό αρχηγό τους τον Τζανέτο Κουρκουτά
.


Μαζί με άλλα σημαντικά πρόσωπα της επαρχίας Σταυροπηγίου στις 16 Αυγούστου 1830, ο Δημήτρης Δραγώνας
 υπέγραψε αναφορά προς τον Γενικό Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου καταγγέλοντας τους Σταυροπηγιώτες Πούλο Μαυρίκο, Πέτρο Λογοθέτη-Τσαουσέα, Παναγιώτη Κοκκωνέα και Πιέρο Αλούπη. Η καταγγελία ανέφερε ότι είναι τοποθετημένοι στην αντικαποδιστριακή παράταξη και ότι σπέρνουν ‘’τα ακανθώδη φρονήματά των’’ ακόμη δε ότι προκαλούν ‘’ραδιοπραξίας και επιτιμιοταραχάς’’.


Άλλη αναφορά του ονόματός του γίνεται στις 29 Οκτωβρίου 1831, όταν υπέγραψε πρακτικό εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου
. Το πρακτικό αυτό, με το οποίο θα εκλέγονταν ο Χριστόδουλοε Καπετανάκης και ο Γρηγόριος Κουμουνδουράκης, δεν έγινε δεκτό από τη διοίκηση, παρά το γεγονός ότι το είχαν υπογράψει 230 κάτοικοι Σταυροπηγίου. Στην Εθνοσυνέλευση πήραν μέρος ως πληρεξούσιοι ο Σταυριανός Καπετανάκης και ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης, οι οποίοι ήταν και οι πιο πιστοί στον δολοφονημένο Κυβερνήτη.


Το 1845 βρίσκουμε το όνομα του Δημήτρη Δραγώνα στους καταλόγους των υποψηφίων ενόρκων του δήμου Αβίας
, που θα κληρώνονταν τον επόμενο χρόνο. Να σημειωθεί ότι την εποχή εκείνη οι ένορκοι επιλέγονταν από τους πλέον εύπορους κατοίκους οι οποίοι και εφορολογούντο. Την ίδια χρονιά ήταν ένορκος ένας ακόμη κάτοικος της Σέλιτσας, ο Παναγιώτης Κουρκουτάς. Στα αμέσως επόμενα χρόνια δεν υπήρχαν Σελιτσάνοι στους καταλόγους των ενόρκων. Το 1856 και το 1860 στους υποψηφίους ενόρκους, μεταξύ των Σελιτσάνων, ήταν πάλι ο Δημ. Δραγώνας
 για τον οποίο αναφέρεται ότι ήταν γεννημένος το 1801 και το ετήσιο εισόδημά του ανερχόταν σε 600 δραχμές. Να σημειωθεί ότι η αναγραφομένη ηλικία των ενόρκων συνήθως ήταν μικρότερη της πραγματικής.


Στην προφορική παράδοση
 έμεινε ο Δημήτρης Δραγώνας με το παρωνύμιο ‘’Δημήτρουλας’’, που φανερώνει ότι θα ήταν μεγαλόσωμος. Όταν δημιουργήθηκε ο νέος οικισμός του Κάτω Χωριού (ή Κάτω Σέλιτσα) χτίστηκε εκεί η εκκλησία της Ευαγγελίστριας, για την οποία φρόντισε ο ίδιος. Οι γέροντες, που θυμούνταν τον Δημήτρουλα από τα παιδικά τους χρόνια έλεγαν ότι όταν γέρασε και δεν μπορούσε να περπατήσει τον κουβαλούσαν πάνω σε καρέκλα, για να επιβλέπει τις εργασίες που γίνονταν στην Εκκλησία. Επί πλέον λέγεται ότι έζησε πολλά και ειρηνικά χρόνια ακόμη και δεν απέκτησε παιδιά. Η πληροφορία όμως αυτή δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα. Μετά τον θάντό του δυστυχώς καταστράφηκε το αρχείο του που ο ίδιος διατηρούσε με ευλέβεια , όπως έγινε και με το σπαθί του, που τον συντρόφευε στους αγώνες για τη λευτεριά της Πατρίδας.

Ο ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΡΑΓΩΝΑΣ

ΚΑΙ ΤΟ ΦΥΛΑΧΤΟ ΤΟΥ ΠΑΤΡΙΑΡΧΗ ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΤΟΥ Ε΄


Στα βορειοδυτικά σύνορα της Μάνης βρίσκεται το ακριτικό χωριό της Σέλιτσας (σήμερα ονομάζεται Άνω Βέργα), που είναι χτισμένο στο Καλάθιο όρος, σε υψόμετρο 860 μέτρων. Ο τόπος είναι άγονος και το γεωργικό εισόδημα πολύ χαμηλό, αλλά οι αδούλωτοι Σελιτσάνοι στα χρόνια της Τουρκοκρατίας προτίμησαν τον αέρα της ελευθερίας και τη φτώχεια που τον συνόδευε, από την ευμάρεια που θα παρείχε ο κάμπος της Μεσσηνίας κάτω όμως από τον τουρκικό ζυγό. 


Μια από τις διακριθείσες οικογένειες της Σέλιτσας ήταν του Δραγώνα ή Δραγώνου. Σύμφωνα με παράδοση ο γενάρχης της είχε υπηρετήσει στο παρελθόν σε ξένο μισθοφορικό στράτευμα δραγόνων (εφίππων τυφεκιοφόρων). Μετά δε την επιστροφή του στη Σέλιτσα τον αποκαλούσαν Δαγώνο ή Δραγώνα και το παρωνύμιο αυτό κληροδότησε ως επώνυμο στους απογόνους του.


Μέλη της οικογενείας Δραγώνα συνήθιζαν να ταξιδεύουν σε ξένες χώρες, άλλοτε για εμπορικές υποθέσεις και σε άλλες περιπτώσεις αναζητώντας εργασία. Εκτός από το γενάρχη της οικογενείας, που πήγε ως πολεμιστής, αναφέρεται
 ότι στις Παραδουνάβιες ηγεμονίες εγκαταστάθηκε ο ιερομόναχος Παρθένιος Δραγώνας, ο οποίος διετέλεσε και οικοδιδάσκαλος των παιδιών ηγεμόνος. Αυτός πήρε μαζί του το 1814 το γιό του αδελφού του, που ονομαζόταν Δημήτριος και ήταν γνωστός ως Δημήτρουλας, προφανώς γιατί ήταν σωματώδης.


Όπως αναφέρεται
, ο Δημήτριος Δραγώνας πριν από το μεγάλο ξεσηκωμό του 1821 εργαζόταν στις εμπορικές επιχειρήσεις του Παναγιώτη Σέκερη, ενός από τα επίσημα μέλη της Φιλικής Εταιρείας της Πόλης. Δεν χωρεί αμφιβολία ότι είχε και ο ίδιος μυηθεί στην Εταιρεία και ήταν πρόθυμος να γυρίσει στον τόπο του, για να πάρει μέρος στον απελευθερωτικό αγώνα.


Επειδή το Δεκέμβριο του 1820 οι Τούρκοι της Κωνσταντινούπολης είχαν πληροφορίες ότι ο Αρχιμανδρίτης Γρηγόριος Δικαίος, ο γνωστός Παπαφλέσσας, ξεσήκωνε τους ραγιάδες και ήταν πιθανή η σύλληψή του, αποφασίστηκε από τη Φιλική Εταιρεία να τον φυγαδεύσουν στην Πελοπόννησο. Ο Φωτάκος σημειώνει
: "...μετά ταύτα ο Πατριάρχης Γρηγόριος, ο αρχιερεύς Δέρκων και οι λοιποί αδελφοί της Εταιρίας, ως και η Εφορεία της Κωνσταντινουπόλεως εν η και ο Παναγ. Σέκερης, έδωκαν εις αυτόν, κατά παραγγελίαν του Αλεξ. Υψηλάντου, 90.000 γρόσια, και ένα άνθρωπον από το εμπορικόν του κατάστημα, Δημήτριον Δραγώνον ονομαζόμενον και καταγόμενον από το χωρίον Σέλιτσα του δήμου Αβίας και ούτω τον εφυγάδευσαν εκείθεν...". Παρακάτω συμπληρώνει: "...τον ειρημένον Δημήτριον Δραγώνα από την Σέλιτσα, χωρίον της Λακωνίας, κείμενον πλησίον των Καλαμών, τον είχεν ως ταμίαν...".


Από χειρόγραφο του Γεωργίου Δημ. Δραγώνα πληροφορούμεθα τα ακόλουθα
: "...Τον πατέρα μου εκράτησεν ο Πατριάρχης πέντε ημέρας εν Κωνσταντινουπόλει, την δε Κυριακήν εποίησεν ιεροτελεστίαν υπέρ ευοδώσεως της επαναστάσεως, τον δε πατέρα μου κατέστησε κοινωνόν των αχράντων μυστηρίων δια της χειρός του ως μέλλοντα ν' αποδυθή εις πόλεμον... Καθ' ην στιγμήν μετέδωκε προς τον πατέρα μου τα άχραντα μυστήρια ο Άγιος Πατριάρχης είπεν προς αυτόν όλως ενθουσιασμού τα εξής αυτολεξεί:  Δημήτριε ! πάρε το κουτάλι τούτο, φέρετο μεταξύ των αρμάτων σου ! αυτό θα σε φυλάξη από τας σφαίρας των Τούρκων ! και όταν θα φθάσητε εις κωνσταντινούπολιν πολεμούντες ! με αυτό το ίδιον θα μεταλάβωμεν το αίμα του Χριστού εις την Αγίαν Σοφίαν. Το άγιο τούτο κουτάλι το αφιέρωσεν η Μεγάλη Αικατερίνη της Ρωσίας δια τον σκοπόν τούτον. Την επιούσαν ευχηθείς ο πατριάρχης τον πατέρα μου, ανεχώρησεν δια την Λακωνίαν, την δε ιεράν λαβίδα έφερε κατά το επταετές διάστημα του πολέμου και όντως τον διεφύλαξεν από τον κίνδυνον...".


Από την Κωνσταντινούπολη έφυγε ο Παπαφλέσας μαζί με το Δημήτριο Δραγώνα και πήγαν στο Αϊβαλί
 (Κυδωνίες της Μικράς Ασίας). Εκεί, με τις εισφορές των ομογενών, αγαράστηκε μπαρούτι και βόλια για τι ανάγκες της επικείμενης επανάστασης, τα οποία έφθασαν στο Αρμυρό της Μάνης λίγες ημέρες πριν από το μεγάλο ξεσηκωμό.


Από το Αϊβαλί  συνέχισαν την πορεία τους στην Ύδρα, στις Σπέτσες και στο Άργος. Εκεί ήρθε και ο αδελφός του Παπαφλέσσα, ο Νικήτας και όλοι μαζί πήγαν στη Βοστίτζα (Αίγιο), όπου έγινε η γνωστή συνέλευση στα τέλη Ιανουαρίου 1821. Σκοπός της ήταν να συζητηθεί αν θα έπρεπε να αρχίσει η επανάσταση στις 25 Μαρτίου, όπως είχε αποφασίσει η Φιλική Εταιρεία ή θα έπρεπε να αναβληθεί για πιο κατάλληλες περιστάσεις. Ο κίνδυνος ήταν ότι οι Τούρκοι είχαν αρχίσει να αντιλαμβάνονται τις κινήσεις των Ελλήνων και πιθανώς να κατέφευγαν σε σφαγές χριστιανών για εκφοβισμό, ενώ παράλληλα δεν είχαν γίνει οι απαιτούμενες προετοιμασίες και δεν υπήρχαν τα απαραίτητα εφόδια για τον αγώνα. Ακόμη τονίστηκε ο κίνδυνος να υποστεί το γένος των Ελλήνων μεγάλη συμφορά, όπως έγινε με τα Ορλωφικά.


Μέσα στη συνέλευση της Βοστίτζας
 ο Γρηγόριος Δικαίος είχε μαζί του τον αδελφό του Νικήτα και το Δημήτριο Δραγώνα, γιατί είχε το φόβο μήπως τον σκοτώσουν αυτοί που έβλεπαν την επανάσταση άκαιρη και πολύ επικίνδυνη. Στα επιχειρήματα των συντηρητικών ο Παπαφλέσσας αντέταξε σειρά ψευδών υποσχέσεων, που δεν έγιναν πιστευτές από όλους.


Η επαναστατική ομάδα του Παπαφλέσσα συνέχισε την πορεία της και έφθασε στον Άγριλο, κοντά στη γενέτειρά του Πολιανή της Μεσσηνίας, ξεσηκώνοντας στο πέρασμά της τους υπόδουλους με την ελπίδα της λευτεριάς. Από εκεί ο Δημήτριος Δραγώνας με την άδεια του αρχηγού του επισκέφθηκε την οικογένειά του στη Σέλιτσα και συνάντησε και τον Μπέη της Μάνης, για να του ανακοινώσει ό,τι είχε γίνει μέχρι τότε.


Οταν ο Δημήτριος Δραγώνας επισκέφθηκε τον Πετρόμπεη του ανέφερε ότι είχε αναλάβει από τη Φιλική Εταιρεία την αποστολή του σωματοφύλακα και ταμία του Παπαφλέσσα. Ακόμη του διηγήθηκε όσα συνέβησαν στη Βοστίτζα και ο Μπέης φοβούμενος ότι μπορεί να είναι κατάσκοπος των Τούρκων, τον μάλωσε που τον προφύλαξε μέχρι τότε και δεν άφησε να τον συλλάβουν και ακόμη τον διέταξε να τον σκοτώσει στον Άργιλο
.   


Αυτά που συνέβησαν κατά την επίσκεψη στον Πετρόμπεη διηγήθηκε ο Δημήτριος Δραγώνας στο Γρηγόριο Δικαίο, ο οποίος δεν ανησύχησε. Ο Φωτάκος κρίνοντας τη στάση του Μπέη, γράφει
: "...Ελέγετο δε τότε, ότι ο Π. Μαυρομιχάλης δεν ήθελε την επανάστασιν, αλλά τούτο δεν είναι αληθινόν. Αυτός συνεβάδιζε μετά των προυχόντων και αρχιερέων Πελοποννησίων, οίτινες εσκέπτοντο να εύρουν τον κατάλληλον καιρόν δια να επαναστατήσουν, προσπαθούντες ν' απατώσι τους Τούρκους και φροντίζοντες περί των μέσων πώς να είναι ταύτα άφθονα...".


Μετά την έναρξη της επανάστασης στην Καλαμάτα φαίνεται ότι ο Δημήτριος Δραγώνας ακολούθησε τον Παπαφλέσσα και πήγε μαζί του στο εσωτερικό της Πελοποννήσου. Όταν το Ελληνικό στρατόπεδο της Καρύταινας διαλύθηκε από τους Τούρκους της Τριπολιτσάς, ο Κολοκοτρώνης, ο Παπαφλέσσας, ο Αναγνωσταράς, ο Ηλίας Μαυρομιχάλης κ.ά. στις 3 Απριλίου 1821 συναντήθκαν στο Χρυσοβίτσι. Μόνο ο Κολοκοτρώνης αποφάσισε να μείνει εκεί, ενώ οι άλλοι προτίμησαν να πάνε στο Λεοντάρι. Ο Παπαφλέσσας, βλέποντας τον Κολοκοτρώνη να μένει ολομόναχος και άοπλος, ανέθεσε στο Δημήτριο Δραγώνα να μείνει μαζί του, για να μην τον φάνε οι λύκοι
.


Ο Θ. Κολοκοτρώνης στη διήγησή του αναφέρει τα ακόλουθα
: "...Ο Αναγνωσταράς, Μπεϊζαντές, Μπούρας πάνε ς' το Λεοντάρι. Έμεινα μόνος μου με το άλογό μου εις το Χρυσοβίτσι. Γυρίζει ο Φλέσσας και λέγει ενός παιδιού: μείνε μαζύ του μην τον φάνε τίποτες λύκοι...".


Στις 25 Απριλίου 1822 ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης
 έδωσε την άδεια στο Δημήτριο Δραγώνα και τον Γεώργιο Αντωνόπουλο να χτίσουν εργαστήρι στο Αρμυρό σε τόπο που ανήκε στο Μπέη.


Η δράση στην επανάσταση του Δημητρίου Δραγώνα δεν είναι γνωστή στις λεπτομέρειές της. Στις 14 Ιουνίου 1826 υπέγραψε υποσχετικό
, ότι αυτός και τα αδέλφια του αναγνώριζαν ως στρατιωτικό αρχηγό τους το συγχωριανό τους Τζανέτο Κουρκουτά.


Μαζί με άλλους κατοίκους της επαρχίας Σταυροπηγίου στις 16 Αυγούστου 1831 υπέγραψε αναφορά
 προς το Γενικό Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου Ανδρέα Μεταξά με την οποία κατηγορούσε ορισμένους Σταυροπηγιώτες για αντικυβερνητική δραστηριότητα.


Η φιλοκαποδιστριακή του τοποθέτηση, αλλά και η εκτίμηση την οποία απολάμβανε από τους συνεπαρχιώτες του φαίνεται από την ανάθεση σε αυτόν της διενέργειας των εκλογών πληρεξουσίων το 1831 με το ακόλουθο έγγραφο
.

"Αριθ. 478                               Ελληνική Πολιτεία

Ο Κατά την Σπάρτην Διοικητής

Προς τον Κ. Δημήτριον Δραγώναν


Επειδή ο διάδοχος της διοικήσεως ταύτης εισέτι δεν επαρουσιάσθη εις την Σπάρτην.


Επειδή η σύγκλησις της Εθν. Συνελεύσεως πλησιάζει και επειδή δεν ευκολύνεται να παρευρεθή αυτοπροσώπως ο Διοικητής, εις την επαρχίαν σας δια να προεδρεύση εις την εκλογήν  των πληρεξουσίων σας.

Δυνάμει του υπ' αριθ. 4278 Διατάγματος της Α. Ε. του Σ. Κυβερνήτου.

Παρακαλείσθε Κύριε να προεδρεύσητε εις την συνάθροισιν των εκλογέων σας, δια να εκλεχθώσι νομίμως και τακτικώς οι πληρεξούσιοι των μερών σας, ώστε να μη προξενηθή καμμία αταξία, ή παράπονον από τους φιλήσυχους και τιμίους πολίτας της επαρχίας σας.

Αι οδηγίαι της Σ. Κυβερνήσεως αι οποίαι σας εγχειρίζονται σήμερον είναι ο διδάσκαλος των βημάτων σας, και ο χειραγωγός εις τας πράξεις σας.

Εάν δεν μάθετε ότι ο Έκτακτος Επίτροπος Κ. Π. Αναγνωστόπουλος έφθασεν εις Καλαμάταν ή εις Αρμυρόν χρεωστείτε πριν ή επέμβετε εις την επιβαλομένην ενέργειαν του χρέους τούτου, να προστρέξητε, και λάβητε διαταγάς και οδηγίας από τον ίδιον προς το αντικείμενον τούτο.

Εν Μαραθωνησίω τη 25 Αυγούστου 1831. 

                           (Τ.Σ.)      Ο Διοικητής: Ιωάννης Ευγενίδης"

Στις 29 Αυγούστου 1831 ο Δημήτριος Δραγώνας υπέγραψε το πρακτικό εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου
, που το είχαν υπογράψει 230 κάτοικοι, με το οποίο θα εκλέγονταν ο Χριστόδουλος Καπετανάκης και ο Γρηγόριος Κουμουνδουράκης. Αντίθετα στην εθνοσυνέλευση πήραν μέρος ως πληρεξούσιοι Σταυροπηγίου ο Σταυριανός Καπετανάκης και ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης, οι οποίοι ήταν πιο πιστοί στο δολοφονημένο Κυβερνήτη.

Στις 21 Νοεμβρίου 1837 ο ταγματάρχης των Γενικών Επιτελών Μαξ. Φέδερ ανακοίνωσε στο Δημήτριο Δραγώνα ότι ο Βασιλιάς τον διόρισε ανθυπολοχαγό της φάλαγγος
.

Στις 16 Δεκεμβρίου 1843 απονεμήθηκε στο Δημήτριο Δραγώνα το αργυρό αριστείο του αγώνος
 και προικοδοτήθηκε στις 28 Φεβρουαρίου 1844 ως ανθυπολοχαγός
. Ο Νικ. Πιεράκος διοικητής της 4ης τετραρχίας της φάλαγγος στις 12 Απριλίου 1844 του παρέδωσε το αριστείο του Συντάγματος της 3ης Σεπτεμβρίου
.

Στα έτη 1845, 1856 και 1860 βρίσκουμε το όνομα του Δημ. Δραγώνα στον κατάλογο των ενόρκων
. Αναφέρεται ότι έφθασε σε βαθειά γεράματα.
ΗΛΙΑΣ  ΣΑΛΑΦΑΤΙΝΟΣ

ΕΝΑΣ  ΜΑΝΙΑΤΗΣ  ΥΠΟΔΕΙΓΜΑΤΙΚΟΣ  ΗΡΩΑΣ  ΤΟΥ  1821


Αναδιφώντας έγγραφα από την επανάσταση του 1821, σε πολλές περιπτώσεις φαίνεται μια δικαιολογημένη προσπάθεια των αγωνιστών, να πετύχουν επιβράβευση της προσφοράς τους με στρατιωτικούς βαθμούς και οικονομικές παροχές. Αναμενόμενη ανθρώπινη αδυναμία, που όταν δεν ξεπερνά τα όρια, κανείς δεν μπορεί να την επικρίνη. Εντυπωσιάζεται όμως ο αναγνώστης από την εξαίρεση, που με την κακή της έννοια δεν είναι σπάνια ή την καλή της που είναι μοναδική.


Μοναδική είναι η περίπτωση του ηρωϊκού Μανιάτη αγωνιστή Ηλία Σαλαφατίνου, ο οποίος δεν ήταν μόνο μπροστάρης στις μάχες, αλλά είχε να επιδείξει ηθικό ανάστημα κι από του Ταϋγετου την κορυφή ψηλότερο. Δεν υπάρχει άλλο παράδειγμα αγωνιστή, που να είναι ολιγαρκής στις οικονομικές απολαβές και να αντιπαρέρχεται με αδιαφορία το βαθμό της αντιστρατηγίας που του απονεμήθηκε.


Ο Ηλίας Σαλαφατίνος είναι ο πολεμιστής από το Οίτυλο, για τον οποίον ο ακαδημαϊκός Σπύρος Μελάς στο βιβλίο του ″Ο Γέρος του Μοριά″ ζήτησε διαμάντια για να γράψη το όνομά του. Δεν είχε άδικο. Οι συγγραφείς των σχολικών βιβλίων υπήρξαν άδικοι και τον άφησαν σκεπασμένο από της λησμονιάς το πέπλο, αυτόν που έπρεπε να τον προβάλλουν για παράδειγμα στους νέους της πατρίδας μας.


Ο Αμβρόσιος Φραντζής
 στην ιστορία του γράφει για το Μανιάτη καπετάνιο Ηλία Σαλαφατίνο τα ακόλουθα: ″…ο καλός ούτος ανήρ από την έναρξιν της Ελληνικής αποστασίας και μέχρι της παύσεώς της δεν έπαυσεν του να μην ευρίσκεται πότε εις την μίαν πότε εις άλλην εις τας μάχας και πολιορκίας της Πελοποννήσου, της Τριπολιτζάς, της Κορίνθου, της Ναυπλίας, του Δράμαλη, και του Ιμπραχήμη ηνωμένος πότε με τα σώματα των Μαυρομιχαλαίων, και άλλοτε ιδίως μετά χωριστόν σώμα στρατιωτών ενίοτε εκ πολλών αριθμών, άλλοτε και εξ ολίγων, όστις δια τον προς την  πατρίδα ζήλον και ενθουσιασμόν του και δια την ατρόμητον γενναιοψυχίαν του εφαίνετο νικητής όπου και αν παρευρίσκετο″.


Τον Ιούνιο του 1823 η Διοίκησις αποφάσισε να χορηγήσει χρήματα σε αγωνιστές από δημόσια εισοδήματα, για να καλύψουν τα έξοδά τους και να ικανοποιηθούν οι εκδουλεύσεις τους. Καθορίστηκε να γίνουν τέτοιες παροχές και από τη φορολογία της Μεσσήνης (Νησί), μερικοί δε από τους αποδέκτες ήταν Μανιάτες. Ενοικιαστής των εισοδημάτων αυτών ήταν ο τότε Υπουργός των Εσωτερικών Γρηγόριος Δικαίος, στον οποίο δόθηκε διαταγή
 να χορηγήσει στον Ηλία Χρυσοσπάθη 600 γρόσια, στον (Αλεξ.) Κιτρινιάρη 600 γρ., στον Ηλία Τσαλαφατίνο 2.000 γρ, στο Διονύσιο Μούρτζινο 5.000 γρ. και στον Αθανασούλη Κουμουνδουράκη 1.500 γρ. Όλοι τα καλοδέχθηκαν εκτός από τον Ηλία Σαλαφατίνο, που αρκέστηκε στα 400 γρ. και τα υπόλοιπα 1.600 γρόσια τα παραχώρησε στο Εθνικό Ταμείο, στέλνοντας στο Υπουργείο Οικονομίας το ακόλουθο έγγραφο
:



″Προς το Έξοχον Υπουργείον της Οικονομίας.


Γνωστοποιείται το Υπουργείον τούτο ότι από τας δύο χιλιάδας γρόσια, τα οποία η Διοίκησις μ’ επρόσφερε δι’ αμοιβήν εξόδων και εκδουλεύσεών μου, έλαβον μόνον τετρακόσια παρά του υπουργού των Εσωτερικών, προς ον διευθύνθη η διαταγή της καταμετρήσεώς των· τα δε λοιπά μένουν αμέτρητα· αλλ’ επειδή και εγώ επαισθάνομαι ότι η ανάγκη της πατρίδος είναι ασυγκρίτως μεγαλυτέρα της εδικής μου, κρίνω οικειοθελώς ωφελιμωτέραν την καταμέτρησίν των εις το κοινόν ταμείον. Και ας φροντίση το υπουργείον τούτο να τα παραλάβη και μένω.

1823· Ιουνίου 17· εν Τριπολιτσά                      Ο ζηλωτής πατριώτης








   Ηλίας Σαλαφατίνος″.


Ο ενοικιαστής των δημοσίων εισοδημάτων της Μεσσήνης Γρηγόριος Δικαίος, ο γνωστός Παπαφλέσσας, την ίδια ημέρα έστειλε το ακόλουθο έγγραφο
:



″Προς το Υπουργείον της Οικονομίας


Ελήφθη το σημερινόν έγγραφον του υπουργείου τούτου υπ’ αριθ. 853 ομού και το έγκλειστον εις αυτό αντίγραφον του καπ. Ηλία Σαλαφατίνου, και εγνώσθησαν τα εν αυτοίς. Ομολογείται, ότι ο πατριώτης ούτος έλαβεν από εμέ μόνον τετρακόσια γρόσια ακόντο (έναντι) των δύο χιλιάδων οπού εδιωρίσθην να μετρήσω εις αυτόν· αλλ’ εις το Εθνικόν Ταμείον επί λόγου του ενοικίου των δημοσίων προσόδων του Νησίου εμετρήθησαν επέκεινα των τριών χιλιάδων γροσίων από τα οφειλόμενα. Όθεν ο ενοικιαστής αυτών των προσόδων κατά χρέος ειδοποιεί τον υπουργόν της οικονομίας, ότι αν και εδόθησαν εις το Ταμείον τα χίλια εξακόσια γρόσια του κ. Η. Σαλαφατίνου, μένει να λαμβάνη από το αυτό κατά την σημείωσιν του λογαριασμού οπού επαρουσίασε.




                                 Τριπολιτσά : 17 : Ιουνίου 1823








Γρηγόριος Δικαίος″.


Ο ιστορικός Ν. Σπηλιάδης
, παρά το γεγονός ότι πολλές φορές φαίνεται να είναι προκατειλημμένος εναντίον των Μανιατών, έγραψε: ″…Παρεχώρησαν (οι διοικούντες) και εις τον Τσαλαφατίνον δύω χιλιάδας γροσίων εις προσόδους, τα οποία αυτός, αν και πτωχός, δεν ηθέλησε να τα δεχθή δια τον λόγον ότι το έθνος είναι πτωχότερον″. 


Στις 10 Ιουνίου 1823 προτάθηκε ο Ηλίας Σαλαφατίνος από το Εκτελεστικό για το βαθμό της αντιστρατηγίας και την επομένη εγκρίθηκε η προαγωγή του από το Βουλευτικό. Μετά από πέντε ημέρες στη Βουλή: ″Ανεγνώσθη αναφορά του καπετάν Ηλία Τσαλαφατίνου, όστις, μετριοφρονών δια τον δοθέντα αυτώ βαθμόν της αντιστρατηγίας, παραιτείται και δια τας δουλεύσεις του προς την πατρίδα ζητεί να γένη οικονομία ( δηλ. να του εξοικονομήσουν τα έξοδα) διά εκατόν στρατιώτας, μετά των οποίων υπόσχεται ότι θέλει εκστρατεύσει και θυσιάσει και αυτήν την ζωήν του δια την αγάπην της πατρίδος″
.


Το 1827, όταν η Εθνοσυνέλευση εξέλεξε τον Ιωάννη Καποδίστρια ως Κυβερνήτη της Ελλάδος, η διοίκηση της χώρας ανατέθηκε μέχρι την άφιξή του στην αντικυβερνητική επιτροπή, που την αποτέλεσαν ο Γεώργιος Π. Μαυρομιχάλης, ο Ιωάννης Μ. Μηλαΐτης και ο Ιωαννούλης Νάκος. Αυτοί με τη σειρά τους ανέθεσαν στον Ηλία Σαλαφατίνο αστυνομικά και άλλα χρέη, τα οποία εξεπλήρωσε μέχρι την άφιξη του Κυβερνήτη.


Θα πρέπει να σημειώσουμε ότι, την εποχή εκείνη αυτός ο οποίος αναλάμβανε μία τέτοια αποστολή, όφειλε κυρίως με δικά του χρήματα να μισθοδοτεί και να σιτίζει τους στρατιώτες του. Όταν τελείωνε το έργο του θα υπέβελε το λογαριασμό των εξόδων του και θα δινόταν η διαταγή της πληρωμής του. Τα χρήματα που χορήγησε η Αντικυβερνητική Επιτροπή δεν δόθηκαν ποτέ στον Η. Σαλαφατίνο και γι’ αυτό στις 30 Ιανουαρίου 1828 υπέβαλε στον Κυβερνήτη την ακόλουθη αναφορά
.



″Εξοχώτατε Κυβερνήτα της Ελλάδος


Ο υπογεγραμμένος με ικανούς αξιωματικούς και με πολλούς στρατιώτας εδούλευσα ως φρουρά την Αντικυβερνητικήν Επιτροπήν περίπου πέντε μήνας και δεν έλαβα παρά εν πολλά μικρόν χρηματικόν μέρος δια το καθημερινόν ψωμί και σιτηρέσιον των ειρημένων στρατιωτών. Επομένως δι’ επιταγής της Αντικυβερνητικής Επιτροπής απήλθον με τους υπό την οδηγίαν μου αξιωματικούς και στρατιώτας, εις το Αιγαίον Πέλαγος, ως εκτελεστική δύναμις της διορισθείσης δια τους δασμούς του Αιγαίου Πελάγους Επιτροπής, και έλαβον έγγραφον υπόσχεσιν τόσον παρ’ αυτής, καθώς και παρά της Αντικυβερνητικής Επιτροπής δια τους μισθούς και λοιπά των προδεδουλευμένων πέντε μηνών, και των έκτοτε άλλων κατά τους οποίους εχρησίμευσα ως εκτελεστική δύναμις της ειρημένης Επιτροπής. Αλλά κακή τύχη οι υποσχεθέντες ούτοι μισθοί ακόμη δεν μοι επληρώθησαν. Κατακρατούνται αδίκως και παραλόγως από τους Υδραίους, τους ναύτας της γολέτας, με την οποίαν ήλθομεν ενταύθα, και εις την οποίαν είχεν εναποθέση αυτούς τους μισθούς ομού με άλλα χρήματα η δασμολογική Επιτροπή. 


Όθεν παρακαλώ θερμώς την Εξοχότητά Σας να λάβη τα αναγκαία μέτρα περί τούτου, και να διατάξη να μου δοθούν οι μισθοί, διότι και εγώ και οι υπ’ εμού στρατιώται καταντήσαμεν εις αθλίαν κατάστασιν. Εύελπις εις την ευθυδικίαν της Εξοχότητός Σας μένω με βαθύτατον Σέβας.

Εν Αιγίνη τη 30 Ιανουαρίου 1828.           Ο ταπεινότατος Δούλος Σας







        Η: Σαλαφατίνος″
Ο Ηλίας Σαλαφατίνος δεν πληρώθηκε τα έξοδά του για την αποστολή την οποία εξεπλήρωσε και για επιβεβαίωση τα μέλη της αντικυβερνητικής επιτροπής υπέβαλαν την παρακάτω αναφορά στον Ιω. Καποδίστρια
:



″Προς τον Εξοχώτατον Κυβερνήτην της Ελλάδος



Εξοχώτατε


Η παύσασα Αντικυβερνητική Επιτροπή αμ’ αναδεξαμένη τα διοικητικά χρέη της, εξελέξατο αρχηγόν της εκτελεστικής αυτής δυνάμεως τον Ηλίαν Σαλαφατίνον, πολίτην αγαθόν ενάρετον και εγνωσμένον δια τας προς την πατρίδα απ’ αρχής του ιερού αγώνος εκδουλεύσεις του.


Ο πολίτης ούτος, ούσης της Κυβερνήσεως εις Πόρον, έδειξεν εκεί την απαιτουμένην προθυμίαν και τιμιότητα εις τα χρέη του, απελθούσης δ’ αυτής μετά της Βουλής εις Ναύπλιον και εκεί αυτός δεν έλλειψεν από του να εκτελή τας διαταγάς της Διοικήσεως, φροντίζων αδιαλείπτως δια την ησυχίαν και ασφάλειαν των πολιτών αφ’ ότου εξεράγη μέχρις ου ετελείωσεν η εμφύλιος ταραχή εις αυτήν την πόλιν. Επομένως, ότε η αντικυβερνητική επιτροπή και η Βουλή μετέβησαν εις ταύτην την νήσον, διορισθείς ούτος εις Ναύπλιον πολιτάρχης προσεφέρθη εκεί με τον σεμνότερον τρόπον, και επροφύλαξε την ησυχίαν των πολιτών από πάσαν στρατιωτικήν αταξίαν ως το γνωρίζουσι και το μαρτυρούσι πολλά μέλη του Πανελληνίου και οι πολίται ενταύθα του Ναυπλίου.


Μετά ταύτα ελθών ενταύθα και διαμείνας ολίγας ημέρας απεστάλη με τους υπ’ αυτόν στρατιώτας, εις τας Νήσους του Αιγαίου Πελάγους, ως εκτελεστική δύναμις της διορισθείσης δια τους δασμούς αυτών Επιτροπής. Και εις τούτο το μέρος κατά την μαρτυρίαν αυτής της Επιτροπής διετήρησε με όλην την ακρίβειαν τα χρέη του. Αλλά κατ’ ατυχίαν του εις όλον αυτό το διάστημα όχι μόνον τους μισθούς των στρατιωτών του δεν έλαβεν, αλλ’ ούτε και αυτά τα καθημερινά αυτών οψώνια και σιτηρέσια, δια τα οποία ενοχλείται επιμόνως και απειλείται καθ’ εκάστην παρά των στρατιωτών. Όθεν παρακαλούμεν την εξοχότητά Σας να διατάξη να δοθώσιν εις αυτόν τα του ψωμίου χρήματα αναβαίνοντα εις γρόσια επτά χιλιάδες, δια να απαλλαχθή των καθημερινών απειλών και ενοχλήσεων των στρατιωτών του, και να μη του συμβή εν ταυτώ παρ’ αυτών καμμία καταισχύνη ανάρμοστος εις τον χαρακτήρα του.


Υποσημειούμεθα με όλην την ηψηλήν υπόληψιν και το βαθύτατον Σέβας.

Εν Αιγίνη τη 7 Φεβρουαρίου 1828                      Οι ευπειθείς πολίται








Γεωρ. Π. Μαυρομιχάλης








Ιω. Μ. Μηλαΐτης








Ιωαννούλης Νάκος″.  


Όπως υποθέτουμε, μετά την ανωτέρω αναφορά, ο Κυβερνήτης έδωσε στον Ηλία Σαλαφατίνο 1.500 γρόσια για να μορφώσει τα παιδιά του. Στο ακόλουθο έγγραφο
 βλέπουμε τον Σαλαφατίνο να δείχνει το πρόσωπο ενός στοργικού πατέρα. Αναγκάζεται να εκπλιπαρίση τον Κυβερνήτη για λίγα χρήματα, από αυτά τα οποία δικαιούται, προκειμένου να συνεχίσουν τα παιδιά του τις σπουδές τους στο Ναύπλιο.  

″Προς την Α. Ε. τον Σ. Κυβερνήτην της Ελλάδος κλ. κλ. κλ.



Εξοχώτατε και Σ. Κυβερνήτα της Ελλάδος !  


Ο υποφαινόμενος δούλος σας εξοχώτατε, αισθανόμενος τας μεγάλας και ανυποφόρους φροντίδας οπού καθ’ εκάστην έχετε, δια τούτο δεν ηθέλησα να σας ενοχλήσω δια το σπίτι μου το οποίον ευρίσκεται εις μεγίστην αμηχανίαν με τόσας πολυαρίθμους ψυχάς.


Εξοχώτατε, Σας θερμοπαρακαλώ, (οπού μέχρι τούδε είκοσι μήνας με έχετε εμβασμένα χίλια πεντακόσια γρόσια δια την σπουδήν των παιδίων μου) οπού και εις το εξής να με εξοικονομήσητε, δια να μην στείλω τα παιδία κάτω (ένεκα της ελλείψεως) και υπάγουν εις μάτην και τα οποία μέχρι τούδε έλαβον φώτα, και θέλει έχετε κατά τούτο τον μισθόν Σας εις αιώνα τον άπαντα και αυτά τα γνωρίζω ως δάνεια, εν τοσούτω δε μένω ευσεβάστως.

Τη : 9 : Αυγούστου : 1929 : Εν Άργει.
Ο ευπειθής πολίτης και δούλος Σας








   Η. Σαλαφατίνος″ 

Στην ανωτέρω αναφορά του ο Σαλαφατίνος κάνει λόγο για ″παιδία″ και ″…τόσας πολυαρίθμους ψυχάς″, ενώ από όσα μας είναι γνωστά, είχε ένα μόνο γιό, το Ματθαίο, ο οποίος μορφώθηκε και υπηρέτησε αργότερα ως ειρηνοδίκης. Αλλά σε μια αναφορά εξόδων του σημειώνεται
: ″…Εις Κριεκούκι μου σκοτώθη ένας ανιψιός μου και ένας αξάδελφός μου. Εις τα Ντερβένια εις καιρόν του Δράμαλη, μου σκοτώθησα<ν> δύο ανίψια μου και ένας ξάδελφός μου. Εις την Τριπολιτζάν μου σκοτώθη ένας πρώτος μου εξάδελφος. Όλα αυτά τα σπίτια των σκοτωμένων από μας προσμένουνε″. Ίσως μαζί με το παιδί του είχε κοντά του και ορφανά της οικογενείας του, θύματα του απελευθερωτικού αγώνα. Αυτό θα αποτελούσε ένα επί πλέον γνώρισμα του χαρακτήρα του, την ανθρωπιά, που θα στόλιζε ακόμη περισσότερο τον ήρωα, τον αφιλοκερδή, το μετριόφρονα.

Πολλές φορές διαβάζει κανείς κείμενα γραμμένα με επιπολαιότητα που αναφέρονται στους Μανιάτες και όλους γενικά τους χαρακτηρίζουν άρπαγες, απολίτιστους, σκληρούς και απάνθρωπους. Αλλά όταν η Μάνη είχε άνδρες σαν τον Ηλία Σαλαφατίνο, ερωτάται, ποιός και πού μπορούσε να βρει καλύτερό του;

ΑΝΑΦΟΡΑ  ΗΛΙΑ  ΣΑΛΑΦΑΤΙΝΟΥ

ΚΑΙ  ΙΩΑΝΝΟΥ  ΚΑΤΖΑΝΟΥ

ΓΑΚ, Υπουργείο Πολέμου, φάκ. 29, έγγρ. 045 της 26 Σεπτεμβρίου 1824.


Προς την Υπερτάτην Διοίκησιν


Η μεγάλη μας ανάγκη, οπού υστερούνται τα οσπίτιά μας και τον επιούσιον άρτον, προσπεύ(φ)τομεν εις την Υπερτάτην Διοίκησιν, σας ορκώνουμε εις την ελευθερίαν του γένους, ότι θέλει σας γράψω την αλήθειαν δια πρώτον οπού εκάμαμεν ένα σύστημα εις του Πάπαρη, οπού ο άγιος Αρχιμανδρίτης ήταν εκεί και με έστειλε με είκοσι έξη Σπαρτιάτας και με τον Κανέλλο Δεληγιάννην. Σε ορκώνομαι, ότι αν ήθελε μην υπάγω ούτε ένα τυφέκι δεν ήθελε εύγει, αλλά στέλνοντας τους ανθρώπους από τα βουνά, οπού ήτανε κατοικημένοι εμαζώξαμεν μερικά άρματα εις το διάσελο. Εις τον ίδιον καιρόν άνοιξε ο πόλεμος εις το Λεβίδι οπού ήταν οι Καλαβρυτινοί, εγώ αγροικώντας τον πόλεμον δεν έχασα καιρόν, αλλά επρόφθασα εις Λεβίδι και με εκείνον τον ενθουσιασμόν βλέποντας και ένα γύρον τη φωτιάν, οπού ήταν μέσα οι Πετμεζαίοι, ωρμήσαμεν επάνω καταδαυτού, και πρώτα ο Θεός αμέσως τους ετζακίσαμεν, και εκάμαμεν εκείνον τον θρήνον εισεδαύτους, και εγλυτώσαμεν και όσοι ήτον κλεισμένοι, ο πρώτος πόλεμος της νίκης.


Αγροικώντας, ο Κεχαγιάς ήλθεν εις το Άργος, δεν έχασα καιρόν, αλλά αμέσως εκίνησα και υπήγα εις το κάστρο και ώρμησε μέσα εις την μέσην του κάμπου δια να μας έμβη ιμτάτι, και η καβάλα του ίδε και ευθύς ώρμησε, και εγώ ευγήκα με μερικούς ανθρώπους μου και την εμπόδισα, μα δεν είχαμεν ανθρώπους να κτυπήσωμεν στο Άργος μέσα, εσηκώθημεν και εφύγαμεν, ο δε Αρχιμανδρίτης εις τα χώματα της Κυπαρισσίας, ο δε εγώ εις τα Δέρβενα, εκεί ηύρε να κάμωμεν ένα σύστημα. Ο Άγιος Βρυσθένης, καπ. Κωνσταντής Μαυρομιχάλης, Γιατράκος και άλλοι πολλοί επαράστησα και εγώ εις τον λαόν προς εμψύχωμά τους, ότι μεγάλην αδυναμίαν έχει ο Κεχαγιάς, οπού τέσσαρις ημέρας επολέμουν εις το Άργος και καμμίαν φοράν δεν ώρμησε κατά πάνω μου, αγκαλά ήτον αλήθεια. Εκείνον τον καιρόν ήλθε ο μακαρίτης καπ. Κυριακούλης εις Δέρβενα, και απεφασίσαμεν να πάμεν, να παντήσωμεν τον μακαρίτην Μπεηζαντέ οπού ήταν εις του Πάπαρη, και οπού το εκρίναμεν εύλογον να πλησιάσω, καθώς ανταμώθημεν. Ο μακαρίτης Κυριακούλης ήθελε να πάμε εις ένα βουνόν να είμεθα καρσί (κατ' ευθείαν απέναντι) εις τα Δέβενα, ο δε ήρωας Μπεηζαντές και εγώ ηθέλαμεν εις Βαλτέτζι, και ο Μπεηζαντές και έτζι υπήγαμεν, πηγαινάμενοι εκεί αμέσως ο Μπεηζαντές και ο Ηλίας Φλέσσας, και αυτός ήτονε ήρωας. Εζαλώθημεν πέτρες και ως το βράδυ ετελειώσαμεν του Κυριακούλη το ταμπούρι. Εις τον ίδιον καιρόν εμεράσαμεν τα ταμπούρια. Ο μακαρίτης Μπεηζαντές με τους δύο Φλεσσαίους επήραν το εδικό τους. Ο δε Γιάννης Μπεηζαντές με Οικονομόπουλο και Κεφάλα έπιασαν το άλλο, ο δε Κατζανός με τους (Μ)Πουραίους έπιασαν την εκκλησίαν, ο δε δυστυχής Τζαλαφατίνος μου δώσανε το έξω ταμπούρι, και μου δώσανε τους Καλαματιανούς, αλλ' η τύχη μου πριν να ανοίξη ο πόλεμος μία ημέρα μου ήλθον εβδομήντα πέντε Λεονταρίται, και αμέσως εύγαλα τους Καλαματιανούς και εκράτησα εκείνους. Την άλλην ημέραν, εις τας τρεις η ώρα έφθασαν οι εχθροί, οι Λεονταρίται είναι γενναίοι, μα αμαθείς και μου εδειλίασαν βλέποντας ένα πλήθος όπου μας εμβήκαν εις τις πλάτες, οπού ήτον ο ίδιος ο Κεχαγιάς. Ετότες τους ορκώθηκα, ότι όποιος βουληθή να φύγη εγώ τον σκοτώνω και τους παίρνω και τους βάνω κάθε ένανε εις τον τόπον του, και όντας να βγάζουν τα κεφάλια τους από πάνω τους έκαμα του καθενός το μασγάλι του, και τους εδιάρισα τα μισά τουφέκια να αδειάζουν, και τα μισά να γεμίζουν, και αν δεν πρωτοβαρέσω εγώ εσείς να μην σεισθήτε. Σας ορλώνομαι την ορμήν των Αρβανιτών έως διακόια μπαϊράκια όπου οι μπαρακταραίοι έπεφταν, και κατόπιν οι άλλοι τα παίρνουν έως ήλθαν και μας τα στήσαν εις τα ταμπούρια μας, οι από μέσα εμείς τους τα επήραμεν σκοτώνοντας τους μπαρακταραίους, αλλιώτικα δεν ηύρα τζαρές να κόψω την ορμήν, τους έδειξα την τέχνην των στρατιωτών με τις πέτρες, και ετότες εκόπηκε η ορμή τους. Οι καλοί Έλληνες σαν έμαθαν την τέχνην λιθάρι υπέρ τις τρεις οκάδες. Τα άλλα ταμπούρια είπαν πας του Τζαλαφατίνου το ταμπούρι, για βοήθεια δεν ημπορούνε να μου κάνουν διατί επολεμούνε όλα, και αν ήθελε πάγει το εδικό μου ταμπούρι ο Θεός συγχωρέση και τα άλλα. Με το βασίλεμα του ήλιου ήλθε ιμτάτι ο μακαρίτης ο Ηλίας ο Φλέσας με τον αδελφό του Νικήτα.


Τους εικοσιέξη ανθρώπους οπού είχα καντά μου ίσια με ετότες τους επλήρωνα τον λουφέν από τριάντα γρόσια οπού ήτανε μήνες τρεις. Από εκεί αναχωρήσαμεν και υπήγαμεν εις Ρούμελη με τον μακαρίτη Κυριακούλη, επήρα πάλι τριάντα στρατιώτας κοντά μου προς 40 γρόσια τον μήνα, εκαθίσαμεν εις την Ρούμελην μήνας τέσσαρους, οπού εκεί ήταν ο μακαρίτης Μπεηζαντές με τον Κατζανόν προ οκτώ ημέρας μπροστά μας και εκεί εμεράσαμε τους τόπους. Ο δε Κυριακούλης και καπ. Νικήτας εις Κερατόπυργον, ο δε Αρχιμανδρίτης εις Μεγάλο Δερβένι, οι δε ημείς με τον μακαρίτην Μπεηζαντέ εις Κριεκούκι, οπού είμασθον δύο ώρες από του Μεϊμέτ Αλή πασά και Ομέρ Βρυώνη, και εκουρτίσαμε πολλούς καυγάδες, όσον οπού δεν ημπορούσαν να πατήσουν εκείνα τα στενά. Επήγεν ο Ομέρ Βρυώνης εις την Αθήνα. τότες μου εξεβαρεστήκανε οι άνθρωποι και μ0ου γυρέψανε τους λουφέδες. Εκείνον τον καιρόν ήτον και ο Υψηλάντης φερμένος, και μας ερχότανε όλο μία ανθρώποι με λουφέδες. Τους έκαμα και εγώ ένα γράμμα και υπογράφηκε και ο Μπεηζαντές και τους εστείλαμε εις τον Μπέη. Ο Μπέης ως τους είδε, τους είπεν, ότι οι λουφέδες εσώθηκαν, και εκείνον τον λόγον ανεχώρησαν ιξεύροντες ότι είναι σίγουρα από λόγου μου. Υπήγασι όμως εις το σπίτι και τους επήρανε. καμιά φορά όμως με δαύτου έχω κρίσιν, διατί ούτε του Μπέη το γράμμα δεν έδωσαν οπού τους είχαμεν δοσμένον με τον Μπεηζαντέ. Τότες ανεχωρήσαμεν και ήλθαμεν εις Τριπολιτζάν και την ηύραμεν εις το παράδομα. Αμέσως το σύστημα των καλτετζών μας έστειλε πάλι με βία, το δε μακαρίτην Μπεηζαντέν και Κατζανόν εις τα ίδια Δερβένια, εμένα δε εις Κόρινθον, οπού εκεί εβολτάριζεν του Σουλτάνου η αρμάδα, τάζοντάς μας όμως ότι θέλει μας δώσουν ένα ήμισυ μερδικό, ώστε οπού δεν μας έδωσαν ένα παρά. Φεύγοντας οι Πασιάδες από Λιβαδιάν ήλθε και ο Μπεηζαντές με τον Αρχιμανδρίτην εις Πελοπόννησον περνώντας από Κόρινθον. Μου είπαν, εσύ κάθισε εδώ Τζαλαφατίνο οπού ήτον ο Πετιμεζάς φεύγοντας, δια να φυλάξης την πολιορκίαν του κάστρου, και όπως ιξεύρης διόρισε τους στρατιώτας. Εκάθισα μήνας τρεις, ο δε Κατσανός επήρε εικοσιτρείς νομάτους και υπήγεν εις την Δυτικήν, τον εφοδίασεν όμως η Γερουσία, οπού ήταν Πρόεδρος ο Αρχιμανδρίτης, από τζαρούχια και φουσέκια. Περνώντας εις την Δυτικήν αντάμωσε τον Μάρκο Μπότσαρη, οπού ήταν πολλά φίλος μας, και του είπεν, ότι κάθισε Κατζανέ να κάμωμεν τον πόλεμον του Πέτα, και αν τον κερδίσουμε παίρνομεν μονοτάρι. Εις τον καπ. Κυριακούλην του έδωσαν και εκατό γρόσια δια χαρτζιλίκι, ωσάν έχασαν τον πόλεμον του Πέτα. Εις τον ίδιον καιρόν εσκοτώθη ο αείμνηστος Κυριακούλης, και τον έφερον εις το Μεσολόγγι, ετότες ανεχώρησε ο κατζανός με τους ανθρώπους του και τον επλήρωσαν μήνας τρεις, προς 40 γρόσια, ει δε εγώ όταν ήλθεν ο Δράμαλης, οπού ήλθαμε εις το Άργος, δεν ημπόρεσα να παρακινήσω πολλούς, αλλά μόνον δεκαοκτώ Σπαρτιάτας προςσαράντα γρόσια τον μήνα, οπού ο κύριος Κωλέττης, οπού ήτον Μινίστρος με εφοδίασε από εκατόν τεσκέδες φουσέκια. Εγώ ήλπιζα, ότι πηγαινάμενος εκεί, ότι να μαζώξω τους Δερβενοχωρίτας να πιάσω το Κανδύλι, ή ότι τους είχα μαζωμένους εις Μέγαρα μας επλάκωσεν ο Δράμαλης. Εγώ ετράβιξα εις Μεγάλο Δερβένι και ηύρα τους Τριπολιτζιώτας και άλλους πολλούς και εχάρηκα, τόσον και εκείνοι. Αμέσως τους είπα να ανεβήτε όλοι εις τον Αέρα, διατί τα χάνια δεν βαστούν, εγώ όμως μένω εις τα χάνια και όταν έλθη όλον το στράτευμα έρχομαι και εγώ. Έτζι ηκολούθησαν, οπού την άλλην ημέραν οπού ήλθεν το στράτευμα και ανέβηκα και εγώ, εις την ημέραν του ηύρα έτοιμους δια να φύγουν, και μου είπαν οι αρχηγοί, ότι δεν ημπορούμεν να στομώσωμεν τους στρατιώτας, εγώ όμως επέταξα την φωνήν βάνοντας τους στρατιώτας όλους εις τα ταμπούρια, τότες όμως είπανε όλοι στους αρχηγούς και καπεταναίους τι παράξενον πράγμα είναι να μας πάρη ένας Σπαρτιάτης εις τον λαιμόν του, και έτζι βλέποντάς τους εγώ από την ράχην ότι σκορπούν έσυρα τα μάγουλά μου, οπού κερδεμένος οπούντος και του εχάσαμεν. Επλήρωσα και εκεί ένα μηνιάτικο. παρμένο όμως δεν έχομεν ούτε ένα άσπρο. Από Τριπολιτζά τίποτε. Από Ανάπλι ήμασθον εις Μεσολόγγι από Κόρινθον μας έβγαλαν δώδεκα μερδικά και τα έδωσα των ανθρώπων οπού τους είχα εκεί τέσσαρους μήνας.


Όλα αν μου τα στερέψης, την εκστρατείαν μου όμως παρακαλώ την Υπερτάτην Διοίκησιν, οπού γνωρόζει, και΄έχει ανάγκην το Γένος να μας εστείλη.


Έξω από τα άνω, είναι και άλλες εκδουλεύσεις μας προς την πατρίδα, καθώς και εκείνη οπού ο Κατζανός τον περασμένον χειμώνα έκαμεν εις την Κορώνην, και του ε.......σε να βάλη εις το Κάστρον και τας σκάλας από τας οποίας ανέβηκαν μεν μερικοί επανω εις το τείχος, πλην μερικοί αισχροκερδείς δεν ηθέλησαν να κάμουν το αυτό παράδειγμα, και έτζι έμεινεν ατελείτον εκείνο το μεγάλον και ιερόν έργον. 


Μένομεν με όλον το βαθύ σέβας.


Τη 24 Σεπτεμβρίου 1824, εν Άργει     Οι δούλοι σας, Ηλίας Σαλαφατίνος 

                                                                                   Ιω. Κατζανός 

Οι απόγονοι του Ηλία Σαλαφατίνου


Τον Ηλία Σαλαφατίνο συνήθως οι σύγχρονοί του τον αποκαλούσαν Τσαλαφατίνο, ενώ ο ίδιος γραφόταν ως Σαλαφατίνος.


Γιός του Ηλία Σαλαφατίνου ήταν ο Ματθαίος Σαλαφατίνος. Στον εκλογικό κατάλογο του δήμου Οιτύλου του έτους 1871 φέρεται στον αριθ. 0845 ως Σαλαφατίνος Ματθαίος του Ηλία ετών 55 (συνήθως η ηλικία των εκλογέων ήταν μεγαλύτερη από την αναγραφομένη). Στον αριθ. 2548 είναι γραμμένος ο Χρήστος Ματθαίου Σαλαφατίνος ετών 26 και χωρίς καμία αμφιβολία πρόκειται για το γιό του.


Ο Ματθαίος Σαλαφατίνος τιμήθηκε με το αργυρό αριστείο του αγώνος (Γενικά Αρχεία του Κράτους, Αριστεία, α) φάκ. 220, έγγρ. 033, αριθ. καταλ. 72, β) φάκ. 285, έγγρ. 223, αριθ. καταλ. 72 και γ) φάκ. 286, έγγρ. 013, αριθ. καταλ. 79). Να σημειωθεί ότι τα παιδιά αγωνιστών, έστω και αν δεν είχαν την απαιτουμένη ηλικία, έπαιρναν το αριστείο, το οποίο στο τέλος είχαν αναλάβει να το διανέμουν οι πολιτικοί.


Ο Ματθαίος Σαλαφατίνος το 1844 ήταν ένορκος του δήμου Οιτύλου (εφημερίδα Κυβερνήσεως του 1844, σ. 213).


Το 1854 διορίστηκε ειρηνοδίκης Πύλου (εφημερίδα Κυβερμήσεως του έτους 1854, σ. 212).


Στο Αρχείο Αγωνιστών της Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος στο κουτί 187, φάκ. 74, υπάρχει αίτηση του Ματθαίου Σαλαφατίνου προς την επιτροπή εκδουλεύσεων, για την αμοιβή του πατέρα του Ηλία Σαλαφατίνου.


Αθήνα 17 Μαρτίου 2004.                           

Ο ΟΙΚΟΝΟΜΟΣ ΤΟΥ ΒΑΧΟΥ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥΝΑΚΟΣ

Σύμφωνα με παράδοση
 πριν από πολλά χρόνια στο Βαχό εγκαταστάθηκαν ο Γιωργάκης και ο Νικόλαος παιδιά του Μπελή από το Κουλούμι της Δυτικής Μάνης. Από τους απογόνους τους η γενιά των Νικολακιάνων περιλάμβανε τις οικογένειες Καλαρουτάκου, Παναγιωτουνάκου, Νικολουδάκου, Καπερνάρου, Λεβάκου, Ζερβογιάννη κ.ά. 

Η οικογένεια Παναγιωτουνάκου ανέδειξε έναν από τους πιο αξιόλογους κληρικούς της Μάνης τον οικονόμο Βαχού Νικόλαο, ο οποίος ανέπτυξε σημαντική δράση κατά τη διάρκεια της επανάστασης του 1821, η οποία όμως παραμένει άγνωστη. 

Όπως αναφέρει ο Φωτάκος
 ο οικονόμος του Βαχού Νικόλαος, του οποίου μας δίδει και το παρωνύμιο ″Γερο-Ξηντάρας″, εξεστράτευσε με τους άλλους Μανιάτες από την ανατολική πλευρά του Ταϋγέτου και έλαβε μέρος στην πολιορκία της Μονεμβασίας. Για την εκεί δράση του δεν έχουμε πληροφορίες.

Φαίνεται ότι διακρινόταν για τις ικανότητές του και το 1823 οι κάτοικοι της Ανατολικής Μάνης τον εξέλεξαν παραστάτη για την Β’ Εθνοσυνέλευση του Άστρους. Από τη Μάνη, που τότε την έλεγαν Σπάρτη, έλαβαν μέρος στη συνέλευση μαζί με τον Πετρόμπεη, ο Αναστάσιος Κορνήλιος και ο πρωτοσύγκελλος Γεράσιμος Παγώνης ως εκπρόσωποι της Δυτικής Σπάρτης, ο Μαγιόρ Πιέρος Μπεηζαδές Γρηγοράκης και ο οικονόμος του Βαχού Νικόλαος Παναγιωτουνάκος ως εκπρόσωποι τη ανατολικής Μάνης. Επίσης εξελέγησαν οι οπλαρχηγοί Κ. Μαυρομιχάλης, Τζανετάκης Γρηγοράκης, Γαλάνης Κουμουνδουράκης, Πιέρος Βοϊδής-Μαυρομιχάλης, Παναγιώτης Κοσονάκος, Πιέρος Τρουπάκης και Πιέρος Νικολόπουλος-Γρηγοράκης
.

Μετά τη λήξη της Εθνοσυνέλευσης το Βουλευτικό και το Εκτελεστικό εγκαταστάθηκαν στην Τριπολιτσά. Από την πρωτεύουσα του Μοριά στις 4 Μαΐου 1823 δόθηκε στον οικονόμο Νικόλαο η εντολή να πάει στην περιοχή του Έλους και της Μονεμβασίας, για να πείσει τους Μανιάτες, που είχαν εγκατασταθεί στις εκεί τουρκικές περιουσίες, να γυρίσουν πίσω στα χωριά τους. Για να φύγει όμως από την έδρα του Βουλευτικού ζήτησε άδεια
:



″Υπερτάτη Διοίκησις


Δια ταπεινής μου αναφοράς αναφέρω προς την Υπερτάτην Διοίκησιν ότι το Σώμα το Εκτελεστικόν με πρόσταξε να κατεβώ εις το Έλος και καζάν Μονεμβασίας να εβγάλω τους Σπαρτιάτας (αν ημπορέσω) με τα γράμματα της Διοικήσεως. Διό παρακαλώ την Υπερτάτην Διοίκησιν αν με δίδη την άδειαν, πηγαίνω. Και μένω με το προσήκοντι <sic> σέβας.

4 Μαΐου, Τριπολιτζά, 1823.                        Ο υποκλινέστατος





       Νικόλαος ιερεύς και Οικονόμος, Σπαρτιάτης

(Επί του νώτου:) Αναφορά Νικολάου ιερέως-οικονόμου, Σπαρτιάτη, ζητούντος άδειάν του να υπάγη εις Έλος και Μονεμβασίαν δια να εβγάλη τους Σπαρτιάτας και του εδόθη η άδεια αυτή″.


Παράλληλα το Εκτελεστικό έδωσε εντολή στο Υπουργείο Οικονομίας να του χορηγήσει εκατό γρόσια για τα έξοδά του
:

″Ο Πρόεδρος του Εκτελεστικού

Προς τον Υπουργό της Οικονομίας


Επειδή και σήμερον αναχωρεί εντεύθεν προς τα μέρη της Μονεμβασίας ο αιδεσιμότατος άγιος Οικονόμος Βαχού δια την γνωστήν υπόθεσιν και χρείαν έχων εξόδων, δια τούτο δώσατε προς τον ίδιον γρόσια εκατό δια τα έξοδά του.

Τη 4 Μαΐου 1823  εν Τριπολιτζά                     Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης″.

Τα αποτελέσματα της μετάβασής του στο Έλος και στη Μονεμβασία φαίνεται δεν έφεραν τα αναμενόμενα αποτελέσματα. Οι Μανιάτες δεν έφυγαν από τα μέρη στα οποία είχαν μετοικήσει και το Δεκέμβριο του ιδίου έτους με αρχηγό τον Τζανετάκη Γρηγοράκη πολιόρκησαν το κάστρο της Μονεμβασίας
. 

Στις 28 Οκτωβρίου 1825 στο Μαραθονήσι έγιναν εκλογές για εκπροσώπους της Ανατολικής Μάνης που θα λάμβαναν μέρος στην Εθνοσυνέλευση του 1826. Ως παραστάτη εξέλεξαν τον καπ. Γεωργάκη Αντ. Γρηγοράκη και πληρεξουσίους το Δημήτριο Δραγωνάκο-Γρηγοράκη και Παύλο Στεφανάκο. Στο πρακτικό της εκλογής
 μετά τον επίσκοπο Καρυουπόλεως υπέγραψε δεύτερος στη σειρά ο οικονόμος Βαχού Νικόλαος Παναγιωτουνάκος.  

Οι ανωτέρω εκλεγέντες δεν έγιναν δεκτοί και η συνέλευση δέχθηκε ως αντιπροσώπους της Ανατολικής Μάνης το Δημήτριο Τσιγκουράκο και το Γεώργιο Καλκανδή. Στις 8 Απριλίου 1826 οι αποκλεισθέντες από την Εθνοσυνέλευση διαμαρτυρήθηκαν και η απάντηση από την Εθνοσυνέλευση ήταν ότι δέχθηκαν αυτούς που είχαν τη συναίνεση του Πετρόμπεη
.

Στις 11 Ιανουαρίου 1827 ο επίσκοπος Λαγίας Μακάριος και ο οικονόμος Βαχού Νικόλαος μαζί με άλλους πολίτες συγκεντρώθηκαν στη Λεπτοσυκιά (;) και κάλεσαν εκεί τον καπ. Γιωργάκη Αντ. Γρηγοράκη. Είχαν σκοπό να κάνουν αργότερα και άλλη συνέλευση στο μοναστήρι που βρίσκεται στο Μπρίκι της Δυτικής Μάνης
. Προφανώς ήταν τοπικές συγκεντρώσεις για να εκλέξουν αντιπροσώπους, που θα έπαιρναν μέρος στην εκλογή των πληρεξουσίων και παραστατών για την Εθνοσυνέλευση.  

Ο οικονόμος Βαχού Νικόλαος στις 13 Μαρτίου 1827 στο Μαραθονήσι υπέγραψε την εκλογή ως πληρεξουσίων για την εθνοσυνέλευση του Τζανετάκη Γρηγοράκη και του καπ. Γιωργάκη Αντ. Γρηγοράκη, τον οποίο την ίδια ημέρα, αλλά με άλλο πρακτικό, τον εξέλεξαν και ως παραστάτη
.

Ο πρώην Έκτακτος Επίτροπος Λακωνίας και Κάτω Μεσσηνίας Ιωάννης Γενοβέλης, στις 20 Ιουλίου 1830, έδωσε κατάλογο από επιφανείς Μανιάτες, οι οποίοι ήταν υποστηρικτές του Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστριας, τους χαρακτήρισε δε ως “καλόφρονες”. Στο Βαχό
 έγραψε το όνομα του οικονόμου Νικολάου Παναγιωτουνάκου.

Όταν στα χρόνια του Όθωνα μοιράζονταν στους αγωνιστές τα αριστεία, δεν αναφέρθηκε το όνομα του οικονόμου του Βαχού Νικολάου Παναγιωτουνάκου, πιθανώς γιατί δεν θα ζούσε τότε, αφού το 1821 ήταν ηλικιωμένος και τον ανέφεραν ως γέρο-Ξηντάρα. 

Με την ευκαιρία της αναφοράς μας στον οικονόμο του Βαχού Νικόλαο Παναγιωτουνάκο θα προσθέσουμε και λίγα για τα αριστεία του αγώνος, που απονεμήθηκαν σε κατοίκους του Βαχού. Από το 1840 άρχισαν να γίνονται πολλά παράπονα για την άδικη διανομή των αριστείων. Μια ομάδα από κατοίκους του Βαχού
, ο Παναγιώτης Γερμανάκος, Σταμάτης Αναγνωστάκος, Γιάννης Κουτράκος, Μιχάλης Λαγονικάκος, Δημήτρης Πατρικαράκος και Παναγιώτης Κακός, υπέβαλαν αναφορά στις 21 Ιουλίου 1840 και κατήγγειλαν ότι δίνονται αριστεία σε ανθρώπους που δεν αγωνίστηκαν στην Επανάσταση. Μας έδωσαν και μια σημαντική πληροφορία αναφέροντας τα ονόματα των πραγματικών αγωνιστών και αρχηγών στρατιωτικών ομάδων από το Βαχό. Αυτοί ήταν ο Πούλος Πετροπουλάκος, ο Πούλος Μητζελάκος, ο Δικαίος Κυπαρισσάκος και ο Γεώργιος Πρεζεράκος. 

Παράλληλα έδωσαν και τα ονόματα αυτών που δεν εδικαιούντο αριστείο, για τους οποίους ανέφεραν τα ακόλουθα: ″…διότι τότε όπου ήνοιξε το στάδιον του ιερού αγώνος άλλοι μεν ήτο αγένιοι, έτεροι δε πάλιν ανήλικοι μην συμπληρών το έβδομον έτος της ηλικίας των. Όθεν λοιπόν ότι αναφέρωσιν είναι μάταια, τα δε αποδεικτικά τα οποία έλαβον είναι φιλικά δοσμένα και μάλιστα αυτούς τους οποίους αναγνώρισαν αρχηγούς των δεν τους εγνώρισεν κανείς εις τον δήμον μας των κινούντων κατά των Οθωμανών…″. Ο μεγαλύτερος αριθμός πιστοποιητικών δόθηκε τότε από τους Μαυρομιχαλαίους και άλλους πολιτευόμενους με κριτήριο την φιλική προς αυτούς διάθεσιν. 

Τα ονόματα των καταγγελομένων είναι τα ακόλουθα: Αλεξανδράκος Βασίλειος, Γερακαράκος Πιέρος, Γιαννάκος Πιέρος, Θεοδωράκος Πατρίκιος, Καλαποθαράκος Γεώργιος ο οποίος τιμήθηκε και με το αργυρό αριστείο, Κασσιμάκος Γιαννάκης, Κολοκουράκος Γ., Κουβαράκος Δημήτριος, Μητζάκος Νικόλαος, Πατρικάκος Πιέρος, Σαραντάκος Ηλίας και Σβετζάκος Δικαίος. 

Δεν θα πρέπει να θεωρηθεί ότι μόνο αυτοί πήραν καταχρηστικά αριστεία, γιατί από το Βαχό τιμήθηκαν περίπου εκατό άτομα και δεν είναι γνωστό αν όλοι είχαν συμμετοχή στον αγώνα. Μετά την επανάσταση της 3ης Σεπτεμβρίου 1843 άρχισαν να δίνουν βεβαιώσεις για την απονομή αρισείων και οι πολιτικοί, οπότε έγινε όργιο, από αυτά που γνωρίζουμε και στις μέρες μας. Θα πρέπει όμως να σημειώσουμε ότι σε πολλούς δόθηκαν αριστεία, γιατί οι γονείς τους φονεύθηκαν πολεμώντας τους εχθρούς ή σε γιούς αγωνιστών, που εν τω μεταξύ είχαν αποβιώσει και η διάκριση απονεμήθηκε τιμητικά στα παιδιά τους.

BAΣΙΛΕΙΟΣ ΠΟΛΙΤΑΚΟΣ

Ένας αγωνιστής του 1821 από την Τσεροβά


Η Τσεροβά
, που σήμερα ονομάζεται Δροσοπηγή και περιλαμβάνεται στα όρια του δήμου Γυθείου, βρίσκεται πάνω στον άξονα που ενώνει την Αρεόπολη με το Σκουτάρι.


Νότια της Τσεροβάς βρίσκεται η τοποθεσία Κοτρώνα
, στην οποία ήταν στο παρελθόν το ομώνυμο χωριό, οι κάτοικοι του οποίου το εγκατέλειψαν και εγκαταστάθηκαν στη θέση της Τσεροβάς και γι’ αυτό η Κοτρώνα λέγεται και  Παλαιά Τσεροβά. Είναι πιθανόν στην Κοτρώνα ή σε κοντινό οικισμό να είχε εγκατασταθεί η οικογένεια Κορογόνα. Σε κατάλογο των χωριών της Μάνης του 1618, που συνέταξε ο Πέτρος Γιατρός-Μέδικος από το Οίτυλο, δεν αναφέρεται το χωριό Κοτρώνα ή η Τσεροβά, ενώ εκεί πλησίον υπήρχε το χωριό Κορογόνα
 (Chorio Chorogona), το οποίο δεν σημειώνεται σε επόμενους καταλόγους. Το επώνυμο Κορογόνας-Κορογονιάνοι είναι γραμμένο στην κτητορική επιγραφή του ιερού ναού της Παναγίας (Κοίμησης της Θεοτόκου) της Τσεροβάς
, που χρονολογείται από το 1768 ή 1788.


Η Κοτρώνα αναφέρεται για πρώτη φορά το 1655 σαν ένα χωριό της Άνω Μάνης. Το 1695 περιλαμβάνεται σε φορολογικό πίνακα των Βενετών
 μαζί με την πρωτοεμφανιζόμενη Τσεροβά, που από κοινού (Cerova e Cottrona) πλήρωναν φόρο κατ’ αποκοπή στους Τούρκους 70 γρόσια το χρόνο και στους Βενετούς 52. Στην απογραφή του Βενετού Grimani
, η οποία έγινε το 1700, αναφέρεται μόνο η Τσεροβά, όπου κατοικούσαν 63 οικογένειες και ο πληθυσμός της ήταν 241 κάτοικοι.


Από το χειρόγραφο του Μανιάτη γιατρού Παπαδάκη
 έχουμε την πληροφορία ότι το 1760 έγινε πόλεμος στην Τσεροβά, αλλά δεν γνωρίζουμε αν ήταν ένας πόλεμος με γειτονικό χωριό ή αν ήταν αποτέλεσμα διαίρεσης σε αντιτιθέμενες παρατάξεις των κατοίκων της Τσεροβάς.


Το 1805 πέρασε από τη Μάνη ο Άγγλος περιηγητής και κατάσκοπος W. M. Leake
, ο οποίος στο βιβλίο του απλώς ανέφερε το όνομα του χωριού Τσεροβά, χωρίς καμία ιδιαίτερη παρατήρηση.


Το 1806 οι Μανιάτες έδωσαν στον Αντώνμπεη Γρηγοράκη
 έγγραφο υποσχετικό της υπακοής τους. Από την επαρχία Φουκά αναφέρονται τα χωριά Βαχός, Σκάλα, Τσεροβά, Καυκί και Μηνιάκοβα-Καρυούπολη.


Με την εισβολή του Ιμπραήμ στην ανατολική Μάνη το 1826 δεν αναφέρεται να έφθασε στην Τσεροβά. Όπως φαίνεται τα στρατεύματά του κατευθύνθηκαν αρχικά προς την Καρυούπολη και νοτιώτερα προς τον Παρασυρό, όπου αναχαιτίστηκαν. Ένα άλλο αιγυπτιακό στρατιωτικό σώμα βάδισε βορειότερα προς τον Πολυάραβο, το οποίο ηττήθηκε.


Στα χρόνια του Καποδίστρια η Τσεροβά
 φέρεται με 69 οικογένειες και 247 κατοίκους από τους οποίους οι 62 ήταν άνδρες, οι 127 γυναίκες και 56 τα παιδιά. Η υπεροχή των γυναικών είναι εντυπωσιακή.


Το 1835  με το σχηματισμό των πρώτων δημοτικών αρχών την Τσεροβά συμπεριέλαβαν στο δήμο Πυρρίχου, ενώ με τη συγχώνευση των δήμων, το 1841, στο δήμο Καρυουπόλεως. Στην απογραφή του 1851 βρέθηκε να έχει 55 οικογένειες και 226 κατοίκους. Το 1912 σχηματίστηκαν οι κοινότητες και αποτέλεσε την Κοινότητα Τσεροβάς. Άλλαξε το 1955 το όνομά της σε Δροσοπηγή και το 1981 είχε 104 κατοίκους. Το 1997 με το σχέδιο Καποδίστριας την κατέταξαν στο δήμο Γυθείου. 


Ο Βασίλειος Πολιτάκος υπήρξε ένας από τους πλέον αξιόλογους κατοίκους της Τσεροβάς ή Δροσοπηγής του δήμου Γυθείου. Η πρώτη πληροφορία που έχομε γι’ αυτόν είναι από το 1812. Τότε υπηρετούσε στον αγγλικό στρατό των Ιονίων Νήσων με το βαθμό του τενέντε (υπολοχαγός) και με εντολή των προϊσταμένων του πήγε στη Μάνη για στρατολογία. Ο Καβαλιέρης Δημητράκης Γρηγοράκης, ανιψιός του Αντώνμπεη, έγραψε στον Εμμανουήλ Καλούτση, πρόξενο της Μεγάλης Βρετανίας στα Κύθηρα και τον ερώτησε, αν είχε την άδειά του να τους επιβιβάση σε πλοίο για τον προορισμό τους, αδιαφορώντας για τα εμπόδια που θα μπορούσε να προβάλη ο τότε μπέης της Μάνης Θεοδωρόμπεης Γρηγοράκης. Όπως είναι γνωστό οι Τούρκοι εμπόδιζαν να στρατολογούνται Μανιάτες σε ξένους στρατούς. Η επιστολή είναι η ακόλουθη
:


″Εξοχώτατε σινιόρ κόνσολα της λαμπράς Μεγάλης Βρετανίας κύριε Μανοήλ Καλούτζη.


Με το να μην είχα καμίαν ανάγκη έλειψα από το χρέος μου έως τώρα και παρακαλώ να μου το συγχωρήστε, τώρα όμως επειδή και ήρθε εδώ ένας τενέντε Βασίλης Πολιτάκος οφιτζιάλος της Βρετανίας και εμάζωξε μερικούς ανθρώπους και με το να μην του το συγχωρά εδώ ο νυν μπέης ναν τους μπαρκάρη κατά την ορδινιάν (διαταγή) του που του έχει ο σινιόρ μαγγιόρ Τζώρτζης (Church) να τους περάση ευτού, έντεσε (έτυχε) εδώ εις το εδικόν μας πόρτο Βαθύ ο Δημήτρης Κορφιάτης και του είπα ναν τους βγάλη και αυτός μου είπε να σας γράψω και αν του το συγχωρήστε να γυρίση ναν τους πάρη, λοιπόν με περικάλεσε ο άνωθεν οφιτζιάλος να σας γράψω με το να μην έχη την τιμήν να σας γνωρίζη και δια τούτο σας δίνω το βάρος και αν ορίζετε προστάζετε το καΐκι και έρχεται εδώ εις εμένα και εγώ κατά το χρέος μου τους δίνω το ινπάρκο (άδεια επιβίβασης) καθώς τους δίνω και εις τους ζαερέδες (εφόδια) και ότι χρειάζουνται οι σούντητοί (υπήκοοί) σας και μπέηδες της Μάνης λίγο τους πενσάρω (σκέπτομαι), παρακαλώ να με προστάξετε και είμαι πρόθυμος. Μένω με όλο το σέβας και προσκυνώντας σας, της εξοχότητάς σας ταπεινός και παντοτεινός δούλος.

1812 : Ιουλίου : 20 : Σ : Π :

Πόρτο Βαθύ.                                      Δημητράκης Γληγοράκης

(Υ.Γ. πλάγια της σελίδας) Παρακαλώ δώσε εκ μέρους μου προσκυνισμούς του σινιόρ υιού σας και γαμπρού σας και αρχοντικά τους και τους είμαι πάντα πρόθυμος φίλος τους επιθυμώ την υγείαν τους″.

Μετά την ήττα του Μεγάλου Ναπολέοντος στο Βατερλώ το 1815 και την εξορία του στην Αγία Ελένη, ειρήνευσε η Ευρώπη. Οι Άγγλοι διέλυσαν τα τάγματα των Ελλήνων στρατιωτών, που είχαν στα Ιόνια Νησιά και πιθανώς ο Βασίλης Πολιτάκος επέστρεψε στο χωριό του.


Η επανάσταση τον βρήκε ώριμο και έμπειρο για αγώνα ως αρχηγό πολεμικής ομάδος. Όπως φαίνεται από πιστοποιητικό
 του Πρίγκηπος Αλεξάνδρου Καντακουζηνού έλαβε μέρος στην πολιορκία της Μονεμβασίας:



″Τη 11 Αυγούστου : 1821 εκ του Αγίου Ιωάννου.


Ο επιφέρων το παρόν κύριος Βασίλης Πολιτάκος παρευρέθη αδωροδοκήτως εις την πολιορκίαν της Μονεμβασίας μετά των στρατιωτών του εξ αρχής μέχρι τέλους. Ως πατριώτης θερμός έδειξε πάσαν προθυμίαν εις όλον το διάστημα της εκεί διαμονής του, παρέχων ευπειθείς και ευτάκτους τους στρατιώτας του· ως τοιούτος λαμβάνει την ενυπόγραφον και ενσφράγιστον απόδειξιν των εκδουλεύσεών του, όσας επρόσφερεν εις το γένος αγωνιζόμενος υπέρ της ποθουμένης αυτού ελευθερίας.







Πριγκ. Α. Κατακουζηνός″.


Μετά την παράδοση του κάστρου της Μονεμβασίας προφανώς θα έλαβε μέρος στην πολιορκία της Τριπολιτζάς, όπως όλοι οι πολιορκητές του. Δεν έχουμε πληροφορίες αλλά θα πρέπει να είχε αναπτύξει αξιόλογη δράση, ώστε στις 7 Απριλίου 1822 ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης έγραψε γράμμα στον ανιψιό του Παναγιωτάκη, που θα ήταν ο Κοσονάκος και στον ίδιο, που παρατίθεται κατωτέρω
:



″Γενναίοι ανιψιέ καπετάν Παναγιωτάκη και 

καπετάν Βασίλη χαιρετώ σας.

Σας επεύχομαι και εις πολλά έτη να εορτάζητε την αγίαν ανάστασιν του κυρίου μας εν υγεία και ευτυχία ως εφίεσθε. Επομένως σας ειδοποιώ ότι την προχθές ήλθεν ο διδάσκαλος από Τριπολιτζά, απεσταλμένος παρά της Υπερτάτης Διοικήσεως δια να εκστρατεύσωμεν το ογληγορώτερον, λοιπόν έγραψα εις όλα τα μέρη της Μάνης να κινηθούν, μάλιστα και με τον Άγιον Οικονόμον Βαχού έγραψα προχθές εις όλους, και εις τους εδικούς μας Γληγοριάνους
. Όθεν γράφω και εις λόγου σας καθώς σας είχον ειπή να κινηθήτε, και αν υπάγετε συμφώνως με τους άλλους το αγαπώ καλλιότερον, είτε και μόνοι σας να κινηθήτε με όσους σας ακούουν, και να περάσητε μέσον Μυστρός και εκείθεν κατ’ ευθείαν δια Πάτραν, οπού και ημείς κινώμεν σήμερον δια Καλαμάταν, αβυζάροντες όλας τας καπετανίας να κινηθούν, και εις την Πάτραν ανταμονώμεθα όλοι μας, και εκστρατεύομεν δια την Ήπειρον ότι η απόφασις ούτως είναι, ο Μωρέας με την δύναμιν του Θεού τώρα δεν έχει ανάγκην. Και ως σας γράφω ελπίζω να ακολουθήσητε και κατά τον οργανισμόν της Υπερτάτης Διοικήσεως σας υπόσχομαι δια τους λουφέδες, όμως δια την Ήπειρον, και ας στέκεται το γράμμα μας δια βεβαίωσίν σας. Ταύτα και θεόθεν υγιαίνετε.

Λιμένι : τη 7 : Απριλίου 1822

Αγαπητός σας






Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης″

Όπως αναφέρεται, ο Βασίλης Πολιτάκος ακολούθησε τον Κυριακούλη Μαυρομιχάλη στην Ήπειρο, έλαβε μέρος στον πόλεμο εναντίον του Δράμαλη και ακολούθησε τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη στην είσοδό του στο Μεσολόγγι κατά την πρώτη πολιορκία του. Φαίνεται, λοιπόν, ότι είχε διακριθεί στους μέχρι τότε απελευθερωτικούς αγώνες, γι’ αυτό και η τότε Διοίκηση τον τίμησε, όσο ολίγους Μανιάτες. Σε χρόνο που οι στρατιωτικοί βαθμοί δίδονταν με μεγάλη φειδώ, τον Ιούνιο του 1823, ο Βασίλειος Πολιτάκος τιμήθηκε με τον βαθμό του χιλιάρχου
. Από αυτό και μόνο γίνεται φανερό ότι στο παρελθόν είχε προσφέρει, όσο λίγοι, αξιόλογες στρατιωτικές υπηρεσίες στον αγώνα. Σε αναγνώριση των αγώνων του το Υπουργείο Πολέμου του έστειλε το ακόλουθο έγγραφο
:

Περίοδος Β.                Προσωρινή Διοίκησις της Ελλάδος

Αριθ. 486.                        Το Υπουργείον του Πολέμου

Προς τον Κον Βασίλειον Πολιτάκον


Η Διοίκησις με διαταγήν της υπ’ αριθ. 1885, χάριν ευγνωμοσύνης δια τας πιστάς προς την πατρίδα εκδουλεύσεις σου, σε προβιβάζει εις τον βαθμόν της χιλιαρχίας. Το Υπουργείον τούτο, ενώ σε συγχαίρει δια τον κατ’ αξίαν προβιβασμόν σου, έχει χρηστάς ελπίδας, ότι η εκ μέρους της διοικήσεως τιμή αύτη θέλει εξάψει εις την ψυχήν σου νέον υπέρ της πατρίδος ζήλον εις περισσοτέρας εκδουλεύσεις.


Το παρόν επέχει τύπον διπλώματος έως να σοι δοθή το καθ’ αυτό τακτικώτερον Δίπλωμα εν καιρώ αρμοδιοτέρω.






Εν Τριπολιτζά την 15 Ιουνίου 1823






     Ο υπουργός των Πολεμικών







     Χρ. Περραιβός
Στις 12 Ιουλίου 1824 ο Βασίλειος Πολιτάκος απευθύνθηκε στην τότε κυβέρνηση του Γεωργίου Κουντουριώτη, όταν πλέον είχε καθαιρεθεί ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης, τονίζοντας ότι δεν είχε μέχρι τότε καμία απολαβή και ανέφερε τα ακόλουθα
:

″Υπερτάτη Διοίκησις

Εκ των περικλειομένων αντιγράφων πληροφορείται η υπεροχή της Σ. Διοικήσεως τας όσας εκδουλεύσεις και αγώνας πρόσφερα προς την φιλτάτην πατρίδα Ελλάδα, απ’ αρχής του ιερού τούτου αγώνος μέχρι τούδε συνακολουθούν μετά του ποτέ προέδρου Κ. Πέτρου Μαυρομιχάλη, εγώ κρίνω περιττόν να διασαφήσω προς την γνησίαν μητέρα μου τα υπέρογκα έξοδα οπού εδοκίμασα εις όλας τας εκστρατείας εις μισθούς στρατιωτών, και εις τροφήν των, εξ αμυδρών ιδρώτων μου, εγώ αφ’ ου κατηνάλωσα όλην την περιουσίαν μου κολακευθείς από το άτομον των υποσχέσεών του, έμεινον πένης εξ αιτίας της δολερότητός του, και των εγωϊκών του πράξεων, εγώ ουδέν παράπονον έχω προς το έθνος, αλλ’ εις το άτομον ενός ατόμου· οπού άφησεν εις βυθόν κεκαλυμμένα τα δίκαια εκάστου αγωνισθέντος πατριώτου, αι αποζημιώσεις μου, εις έξοδα μισθούς, και μερίδια λαφύρων Ναυπλίου και Κορίνθου υπερβαίνουσι την ποσότητα των οκτώ χιλιάδων γροσίων σχεδόν, πλην προ τριών μηνών γνωρίσας τα θανατηφόρα προς την πατρίδα κινήματά του, αποσυρθείς εξ αυτού έρχομαι οικειοθελώς προς την Σ. Διοίκησιν ήδη, και αναφέρομαι προς αυτήν παρακαλών θερμώς δια του σταθμού της δικαιοσύνης, και δυνάμεως των νόμων, να εύρη τον ευλογοφανή τρόπον ίνα μη μείνω εις αμηχανίαν, και είμαι πρόθυμος εις όσα με διατάξη η Σ. Διοίκησις και εν τοσούτω μένω με το ανήκον σέβας.

Εν Ναυπλίω τη 12 : Ιουλίου 1824.
Ο ευπειθέστατος πατριώτης







     Βασίλειος Πολιτάκος″.

Ο Ιωάννης, γιός του Βασίλη Πολιτάκου, στα τέλη Οκτωβρίου 1824 ήταν στο Μεσσηνιακό κόλπο με τα φιλοκυβερνητικά στρατεύματα και υπάρχει σημείωσή του σε κατάσταση ανδρών του χιλιάρχου Αναγνώστη Αυγουλέα, με τα ακόλουθα
: ″έλαβα δια το γεμεκλίκι δια δέκα πέντε στρατιώτας δια 6 ημέρας γρόσια τριάντα τρία και ζολότα, ν. 36 : 30. Γιάννης Πολιτάκος παρακαλεστικώς από το Μιχάλη Αυγουλέα έγραψα και μαρτυρώ″.

Δεν είναι γνωστό εάν έλαβε μέρος στις εμφύλιες συγκρούσεις που συνέβησαν στο τέλος του 1824. Δεν είναι απίθανο να είχε εκστρατεύσει σε κάποια περίπτωση μαζί με τον Π. Κοσονάκο, με τον οποίο στο παρελθόν συνεργαζόταν, έστω και εάν είχε καταφερθεί εναντίον του Πετρόμπεη, ο οποίος ήταν θείος του Κοσονάκου. Στα έγγραφα του Υπουργείου Οικονομικών δεν βρήκαμε ιδιαίτερο λογαριασμό του Βασίλη Πολιτάκου.

Μετά την απόβαση του Ιμπραήμ στην Πελοπόννησο, στις 2 Απριλίου 1825 φαίνεται ότι δεν είχε πάρει διαταγή για να εκστρατεύση εναντίον των Αιγυπτίων και πήγε στο Ναύπλιο, προκειμένου να αναφέρη στη Διοίκηση περιληπτικά τις υπηρεσίες του, ζητώντας κάποια οικονομική ενίσχυση
.

Υπερτάτη Διοίκησις !


Δεν έλλειψα καγώ κατά χρέος απαραίτητον εξ αρχής του Ιερού τούτου αγώνος καθώς και άλλοι πολλοί να εξακολουθώ τα προς την πατρίδα χρέη μου κατά τας περιστάσεις, καθώς παρευρέθην αυθορμήτως κατά διαφόρους καιρούς εις την Ήπειρον, εις Μεσολόγγι, και εις Άργος, και Κόρινθον εν τη μετά του Δράμαλη εισόδω των εχθρών. Εις αυτό το διάστημα είχον υπό την οδηγίαν μου στρατιώτας, τους οποίους και οικονομούσα καθ’ όλα τα αναγκαία της εκστρατείας, εξοδεύων εξ ιδίων μου, χωρίς της παραμικράς μου μέχρι τούδε απολαβής, αλλά μάλιστα και εκ των στρατιωτών μου εις διαφόρους κατά καιρόν γενομένους πολέμους εθανατώθησαν επτά.


Δεν ανεφέρθην άχρις ώρας προς την Σ: Διοίκησιν βλέπων το δυσκολοοικονόμητον αυτής. Αλλ’ επειδή καγώ ήδη υστερούμαι και αυτών των αναγκαιοτέρων, αναφέρομαι δια της παρούσης μου ταπεινής, και παρακαλώ ίνα η υπερτάτη Διοίκησις επιβλέψη και προς εμέ με ιλαρόν όμμα, και περιθάλψη την ένδειαν και απορίαν μου, διώ τρόπω γινώσκει, και θέλει ακολουθώ προθυμοτάτως τα χρέη μου και εις το εξής, όθεν η ανάγκη της Πατρίδος. Ταύτα και με όλον το ανήκον Σέβας μένω:

1825 : Απριλίου 2 : Ναύπλιον

Ο Προθυμότατος Πατριώτης







        Βασίλης Πολιτάκος 

Στους αγώνες εναντίον του Ιμπραήμ δεν συναντούμε το όνομα του Βασιλείου Πολιτάκου. Δεν είναι απίθανο να μην το επέτρεπε η ηλικία του ή να μην είχε την οικονομική ευχέρεια να συγκεντρώση γύρω του  μεγάλο αριθμό στρατιωτών, ώστε να εκστρατεύση με δικό του σώμα. Στην περίπτωση αυτή το όνομά του καλύφθηκε από τον αρχηγό τον οποίο ακολούθησε. 

Στις 13 Μαρτίου 1827 στο Μαραθονήσι έγινε εκλογή πληρεξουσίων και ο Βασίλης Πολιτάκος ψήφισε υπέρ του Τζανετάκη Γρηγοράκη και  του Γεωργίου Αντ. Γρηγοράκη, ο τελευταίος ψηφίστηκε και ως παραστάτης
.


Τον Απρίλιο του 1827 ο Άγγλος αξιωματικός Richard Church (αναφέρεται ως Τσούρτς ή Τζώρτζης) ανέλαβε ως αρχιστράτηγος των Ελληνικών δυνάμεων. Αφού αρχικά προσπάθησε να βοηθήσει την Ακρόπολη των Αθηνών, την οποία πολιορκούσαν οι Τούρκοι, και η προσπάθειά του αυτή απέτυχε με συνέπεια την παράδοση της Ακρόπολης, απέσυρε τα στρατεύματά του στην Πελοπόννησο. Από εκεί ο R. Church, ο οποίος είχε συνεργαστεί με τον Ηλία Χρυσοσπάθη και το Βασίλειο Πολιτάκο στον αγγλικό στρατό της Ζακύνθου, τους κάλεσε να συνεκστρατεύσουν μαζί του στη Δυτική Ελλάδα. 

Από το Νοέμβριο του 1827 μέχρι το Μάιο του 1828 οι δυνάμεις του R. Church εγκαταστάθηκαν στο Δραγαμέστο και προσπάθησαν να αλώσουν το Ανατολικό (Αιτωλικό). Ο Χρυσοσπάθης αρχικά ήταν Γενικός Φροντιστής του στρατοπέδου, αλλά αργότερα ανέλαβε ως αρχηγός του Σπαρτιατικού σώματος. Στο σώμα του Βασίλη Πολιτάκου κατετάγησαν αρχικά 96 στρατιώτες, αλλά μερικοί από αυτούς στα Καλάβρυτα γύρισαν πίσω και συνέχισαν οι 58. 

Στις 5 Σεπτεμβρίου 1827 ο αρχιστράτηγος R. Church απευθύνθηκε με διάγγελμα στους Μανιάτες, το οποίο έχει ως ακολούθως
:

Προς άπαντας τους φιλογενείς και γενναίους Σπαρτιάτες

Εκ των κατά τον Κορινθιακόν Ισθμόν

Στρατοπέδων της 5 Σεπτεμβρίου 1827


Γνωρίζων τον υπέρ πατρίδος ζήλον και την αξιότηταν του υπό την οδηγίαν μου προχρηματίσαντος καπετάν Βασίλη Πολιτάκου, επιθυμώ δια να έχω εις το αρχιστρατηγείον εν μικρόν σώμα Σπαρτιατών διά να μένουν μετ’ εμού, έως να λάβω γενικά μέτρα υπέρ των της Σπάρτης δυνάμεων. Αποστέλλω τον ειρημένον καπετάν Βασίλειον Πολιτάκον να συνάξη ει δυνατόν εκ της Σπάρτης 500 στρατιώτες εκ των (την;) όσων εις Σπάρτην ή εκ των γενικών αγώνων της παρτίδος και να τους οδηγήση εις το αρχιστρατηγείον  οπού θέλει έχω ο ίδιος την υπέρ αυτών φροντίδα. Τούτο ειδοποιημένοι θέλετε συντελέσει το εφ’ υμίν να εκτελέση εν τάχει το δέσιμον (δώσιμον;) τοιαύτην υπηρεσίαν ο καπετάν Πολιτάκος, η οποία αποβλέπει το καλόν της πατρίδος και την τιμήν της Σπάρτης.    Υγιαίνετε και ευτυχείτε.







 Ο αρχιστράτηγος






Ρικάρδος Τζώρτζης
Υποβλήθηκε στον R. Church κατάσταση με τα έξοδα τα οποία έγιναν, για να φθάσουν μέχρις εκεί τα στρατεύματα, την οποία και θεώρησε, αλλά χρήματα δεν καταβλήθηκαν. Ο λογαριασμός είναι ο ακόλουθος
:  

Εξοχώτατε αρχιστράτηγε.


Παρασταίνω δια της παρούσης μου τα οποία εδαπάνησα εξ ιδίων μου και των στρατιωτών έξοδα κατ’ αυτήν την στρατολογίαν καθ’ οδόν και έως εις Δραγαμέστον.

1827

Σε<π>τε<μ>βρίου 11 εκ Κεχριών δια την Σπάρτην εις αγώγιαν, 

ναύλον και λοιπά έξοδά μου………………………………………….γρ. 100

Νοε<μ>βρίου 1 όσα από την Σπάρτην κάθοδον με 96 στρατιώτας

μέχρι ιμπάρκου έξοδα…………………………………………………γρ.  400

Όσα εις έναν πληγωμένον εις Άργος του ιατρού ……………..…. γρ.  050

Όσα εις τον πληγωμένον και ενός υπηρέτη του………………...…γρ.  050

Όσα δια στρατιωτικήν πληρωμήν ανάμειναν τον δε πληγωμένον 

και υπηρέτη του από εικοσιπέντε γρόσια………………………  ....γρ.  050
                                                                                                         650

Όσα δια του καπετάν Χρυσοσπάθη ακόντο έλαβον 12 τάλαρα

ρεγγένα από 1 Χ 10……………………..……………………………..γρ. 171

Τα όσα μένουν δια σάλδος (εξόφληση) να λάβω ........…...…...…γρ. 479

1828 Μαΐου 15 Άγιον Σώστη

Ήτοι γρόσια τετρακόσια εβδομήντα εννιά








Βασίλης Πολιτάκος








Ρικάρδος Τζούρτζις″.

Στις 13 Ιανουαρίου 1828 ο R. Church χορήγησε δίπλωμα υπολοχαγού των Ελληνικών Ενόπλων Δυνάμεων στον Ιωάννη, γιό του Βασίλη Πολιτάκου, το οποίο έχει ως ακολούθως
:

Στρατιωτικόν Προσωρινόν Δίπλωμα


Εκ μέρους της αυτού εξοχότητος του Στρατηγού Ρικάρδου Τζώρτζ ιππότου του Μεγάλου Σταυρού του Ευγενεστάτου στρατιωτικού τάγματος του Αγίου Γεωργίου αμφοτέρων των Σικελιών, ιππότου του τιμιωτάτου στρατιωτικού τάγματος του λουτρού της Αγγλίας, Διοικητού του εξοχωτάτου στρατιωτικού τάγματος του Γκουελέρ του Άνοβερ και των παρασήμων του Αγίου Φερδινάνδου και της αξιότητος κλπ. κλπ. κλπ. Αρχιστρατήγου και διευθυντού απασών των κατά ξηράν Ελληνικών δυνάμεων κλπ. κλπ. κλπ.


Προς άπαντας εις ούς ανήκει χαίρειν.


Δυνάμει της πληρεξουσιότητος της δοθείσης μοι παρά της εν Τροιζήνη Γ' των Ελλήνων Εθνικής Συνελεύσεως δι' ης ονομάσθην αρχιστράτηγος και διευθυντής απασών των κατά ξηράν Ελληνικών δυνάμεων κλπ. κλπ. κλπ. ορίζω διά του παρόντος τον Κύριον Ιωάννην Πολιτάκον υπολοχαγόν εις τα Ελληνικά Εθνικά στρατεύματα.


Δια του παρόντος προσωρινού διπλώματος διατάττεσθε να ενεργήσητε εις το άνωθεν αξίωμά σας με ανδρείαν, προθυμίαν  και πίστιν μην αμελούντες εις κάθε περίστασιν να πράττετε ότι δύνασθε διά την δόξαν και ανεξαρτησίαν και την διατήρησιν του Ελληνικού Έθνους εναντίον όλων των Τουρκικών δυνάμεων, τας οποίας θέλετε προσπαθή όλαις δυνάμεσιν ν' αφανίσητε. Διατάττεσθε προς τούτοις να υπακούετε κατά πάντα εις τας διαταγάς της Ελληνικής Διοικήσεως και των ανωτέρων αξιωματικών.

Εκ του αρχιστρατηγείου. Εν Δραγαμέστω την 13ην Ιανουαρίου 1828.


Εσημειώθη ο γραμματεύς του αρχιστρατηγείου




Ιωάννης Αμβροσιάδης

Ο Αρχιστράτηγος

                                       Ρικάρδος Τζώρτζ

Στις 2 Μαρτίου 1828 σε επιστολή του Κυβερνήτη Ιω. Καποδίστρια
 προς τον αρχιστράτηγον Church αναφέρονται για τους Μανιάτες τα ακόλουθα: ‘‘...Ελησμόνησα να σας είπω ότι πολλά επεθύμουν να ευρίσκεται και εν σώμα Μανιατών εις το στράτευμά σας. Της πείνας αποθνήσκοντες οι γενναίοι ούτοι και μη έχοντες άλλο, ζώσιν εκ της πειρατείας, αλλά και αυτοί με φαίνονται εις διακόσμησιν – εις χειραγώγησιν και χρησιμοποίησιν – ευδιάθετοι. Χρήματα πολλά αν σας ζητήσουν μη τους δίδετε, αλλά μισθόν υποσχετθήτε τους εκδεδουλευμένον, ήτοι μετά δύο ή τρεις μήνας, ως έγινε και διά τους Ρουμελιώτας, και κάμετε να ευχαριστηθούν με τον άρτον, με τας μερίδας και τα πολεμοφόδια, κατά την διάληψιν του σταλησομένου προς υμάς κανονισμού. Προετοιμάσατε λοιπόν και υμείς τα περί Μανιατών και ενεργήσω καγώ.’’.

Στο στρατόπεδο της Δυτικής Ελλάδος παρατηρήθηκαν ελλείψεις λόγω της υπαρχούσης οικονομικής δυσπραγίας του κράτους. Στις 10 Μαρτίου 1828 ο Κυβερνήτης γνωστοποίησε στους εκεί οπλαρχηγούς ότι μπορεί να τους εξασφαλίση μόνο το ψωμί
. 

Στις 9 Απριλίου κινήθηκαν τα ελληνικά στρατιωτικά σώματα
  από το Βασιλάδι γιά να προσβάλουν το Ανατολικό (Αιτωλικό) και μέχρι της 13ης έγιναν πολεμικές συγκρούσεις με τις οποίες περιορίστηκε η έκταση που κατείχαν οι Τούρκοι και κλείστηκαν οι δρόμοι που οδηγούσαν στο Ανατολικό και εμποδίστηκε ο ανεφοδιασμός της πόλης από τον Καρβασαρά (Αμφιλοχία). Μεταξύ των διακριθέντων οπαρχηγών ήταν και ο Ηλίας Χρυσοσπάθης
 με το σώμα του από Μανιάτες. Αναφέρεται και το όνομα του Ιωάννη Κατσανού από την Καρέα με Μανιάτες και η παρουσία του Κωνσταντίνου Μαυρομιχάλημε με μία γολέτα. Πάλι στις 10-13 Μαΐου 1828 έγινε ανεπιτυχής προσπάθεια γιά την κατάληψη του Ανατολικού και παρά το αρνητικό της αποτέλεσμα ο Ιω. Καποδίστριας επαίνεσε την μεγαλοψυχία των Ελλήνων. Στη δεύτερη αυτή προσπάθεια έλαβε θανατηφόρο τραύμα και ο Άστιγξ.

Στις 2 Ιουνίου 1828 με άδεια του αρχιστρατήγου το στρατιωτικό σώμα του Ηλία Χρυσοσπάθη
, στο οποίο ήταν και ο Βασίλειος Πολιτάκος και οι λοιποί Μανιάτες, πήρε το δρόμο της επιστροφής, χωρίς να καταβληθούν οι μισθοί στους στρατιώτες.


Στις 14 Ιουλίου 1828 ο Ηλίας Χρυσοσπάθης και ο Βασίλειος Πολιτάκος, πήγαν να συναντήσουν τον Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια, για να ικανοποιηθή το οικονομικό αίτημα της αμοιβής των στρατιωτών. Πρώτα πήγαν στο Μπούρτζι για να περάσουν την καραντίνα, εκεί όμως αρρώστησε ο Ηλίας Χρυσοσπάθης και υπαγόρευσε στο Βασίλη Πολιτάκο γράμμα προς τον Κυβερνήτη. Του εξιστόρησε  την έλλειψη χρημάτων που τον ταλαιπωρούσε και ο Κυβερνήτης έδωσε εντολή στον Νικόλαο Καλλέργη, που ήταν τότε Έκτακτος Επίτροπος Αργολίδος, να του δώση 100 ή 150 γρόσια και η εντολή του ενεργήθηκε
.


Ο Βασίλης Πολιτάκος μαζί με τον Ηλία Χρυσοσπάθη παρέμειναν μέχρι τον Ιανουάριο του 1829 στο Ναύπλιο και προσπαθούσαν να πετύχουν την πληρωμή των μισθών των στρατιωτών τους για την εκστρατεία στη Δυτική Ελλάδα υπό τον αρχιστράτηγο Church. Εκείνες τις ημέρες μετά του Αγίου Βασιλείου, στο σπίτι του Πολιτάκου οι στρατιώτες που τον είχαν ακολουθήσει στο στρατόπεδο της Δυτικής Ελλάδος διεκδικούσαν τους μισθούς τους και απειλούσαν να πάρουν την ακίνητη περιουσία του. Ο Ιωάννης Βασ. Πολιτάκος έγραψε στον πατέρα του μια αχρονολόγητη και δυσανάγνωστη επιστολή
, η οποία εκτός από την πληροφόρηση του πατέρα του μας αποκαλύπτει μερικές μανιάτικες συνήθειες: α) Ο Γρηγόρης και ο Σταυριανός καυγάδισαν και βγήκαν στο δρόμο γιά να λύσουν τη διαφωνία τους με τα όπλα. Τότε όμως ήρθε η ειρηνοποιός επέμβαση των κατοίκων του χωριού, ή μπορεί να παρομοιασθή με το χορό της αρχαίας τραγωδίας ‘’...και έτσι εμαζώχθηκεν το χωρίον και δεν αφήσαν να τουφεκιστούνε...’’. β) Ο καλύτερος τρόπος γιά να λυθούν οι διαφορές των ανθρώπων είναι να γίνεται η συζήτηση με ηρεμία και συγκατάβαση και αυτό επιτυγχάνεται με το φαγητό, που καταπραΰνη και οδηγεί στην ειρηνική αντιμετώπιση της διαφοράς, ‘’...τον επήρε ο γέρων Αθανάσης με τέσσερους πέντε να φάγουν ψουμίν και άλλους τόσους τους επήραμε εμείς εις το σπίτι μας να φάγουν ψουμίν και να ομιλήσωμεν...’’. γ) Ένας άνθρωπος δηλώνει την κυριοτητά του σε ένα σπίτι, όταν ανεβαίνει επάνω και πυροβολεί, ‘’...βλέπω τον Νικολάκην αλλιωτικούνε και με λέγει ότι τώρα το σπίτι είναι δικό μου ... και ανέβη απάνω εις στο μπαστούνιν και έριξε ένα τουφέκι και ευθύς εκατέβηκε και ανεχώρησε...’’. Η επιστολή είναι η ακόλουθη:

“Πατέρα προσκυνώ σε, φιλώ το χέρι σου


τον καπετάν Ηλία δουλικώς ασπαζόμεθα. 


Με το ταπεινό μας δε λείπομεν να σας δώσωμεν τους ταπεινούς μας προσκυνισμούς, έπειτα να ερωτήσωμεν και δια την υγείαν σας, εκ του άλλου αν ρωτάτε και δια λό<γου> μας έως ώρας ζωντανοί είμαστα. Τις προάλλας έλαβον τα όσα γράμματα και δια λόγου σας τα οποία είχετε λεγομένα του ιατρού και άλλον έναν γράμμαν από τον πρωτοσύγκελλον και είδα να παραπονείσαι ότι δεν έλαβες κανένα γράμμαν από το χέρι μας, εγώ σας έχω τέσσερα γράμματα σταλμέναν και άλλα τέσσερα ο Οικονόμος και είναι και μέ βαρος πως δεν του γράψατε έναν γράμμαν. Ήξευρε ότι ο θείος μου ο γέρον Αθανάσης
 φοβούμενος δια τα εκατόν εβδομήντα πέντε γρόσια μήπως και τα χάση και επειδή και δεν του είπα, τι μου είπεν ο ιατρός, με βίασε δια τούτα τα γρόσια ετώρα δια να τους δώσω το σπίτιν αντάμας με τον Ληγοράκον (;Λογράκον), δια να τα ακούσουν οι άλλοι στρατιώται, δια να μας κάμουν ξησκέπασμα{ν} καθώς και επιτύχαν τον σκοπόν τους. Εγώ μην θέλοντας να κάμω αυτόν, τους λέγω νάτε τα τουφέκια μας και ειτι άλλον έχω και λάβετε υπομονήν δεκαπέντε ημέρας υπο χρεοφειλετή μας πάρομε εις ότι άλλον τρόπον θέλει κάμομεν να σας πλερώσωμεν, τέλος πάντων δεν ακούσαν κανέναν αλλά έπαγεν και έπιασε τα χωράφια εις την Περκολίθια όλα και ο Λγοράκος τα χωράφια του Διβόλα και γίνοτας αυτά επήγε ο Λγόρης μέσα εις του Αθανάση το σπίτιν δια να ομιλήση του μπάρπα Αθανάσην δια την αφερτή αχρείαν (;), αμέσως ο Σταυριανός του λέγει ότι βαστά τα χωράφια και να φυλάγης και το σπίτι σου, ο Λγόρης δεν έχασε καιρόν επιάυστη τον Σταυριανόν από το στήθος και του λέγει να έβγουν έξω να μαλώσωμεν και έτσι εμαζώχθηκεν το χωρίον και δεν αφήσαν να τουφεκιστούνε και μετά δύο ώρας έφθασεν και ο Σαταπάκος (Σαμπατάκος;) και είπανε{ν} ότι εμείς από πάνου είμαστε από εκείνους οπού επρωτοδόθηναν ειτι στα μούλκια του Πολιτάκου και ευθύς τον επήρε ο γέρων Αθανάσης με τέσσερους πέντε να φάγουν ψουμίν και άλλους τόσους τους πήραμε εμείς εις το σπίτι μας να φάγουν ψουμίν και να ομιλήσωμεν και εκεί  βλέπω τον Νικολάκην αλλιωτικούνε  και με λέγει ότι τώρα το σπίτιν είναι δικό μου και εγώ του είπα ότι με απιστίαν εμπήκες και ότι θέλεις κάμε και ανέβη απάνω εις στο μπαστούνιν και έριξε ένα τουφέκι και ευθύς εκατέβηκε και ανεχώρησε
. Ο Οικονόμος
 μαθαίνοντας έστειλε τον υιόν του με τους Βασότες και ήρθαν εδώ, όμως του κακοφάνην πολύ, ωμίλησε ο υιός του του γγα…. (;)  πολλά και τους είπεν ότι εμείς δεν είχαμεν σκοπόν τοιούτης λοής να φερουθούμεν εις τον Πολιτάκον, όμως τώρα γυρεύομεν και εμείς από εσάς οπού επιάσετε τα μούρτσα (;) και εκαλέστητε το θέρος και τώρα από τον Πολιτάκον εξοφλήθημαν. Αυτά μας ακολούθησαν του Αγίου Βασιλείου όλα εκ του γέρου Αθανασίου και ειτι έγιναν και θέλει γένου ας όψεται.  Σκοπόν είχα να έρθω μόνος μου και τώρα αλικοτίζομαι και πάσχισε την νύκτα μέραν να κάμνης να έρθης και μην κάθεσε, ότι δεν ημπορούμε να υποφέρομεν όλον φυλαγμένοι εις στο σπίτιν. Εις καιρούς θ’ ακούσης για φονιάδες και συγχώρα μας και ο Θεός συγχωρέσει σου. Ακόμα μας βιάζουν οι στρατιώται δια να πάμε εις την Πλάτσα δια του Χρυσοσπάθη το σπίτιν και είτι άλλον έχει, όμως εγώ δεν τους έδωσα λόγον κρίσες καμίαν δεν θεωρείται ότι η πατρίδα εδυσαρέκιν απ’ όντες εβαρέσθη ο Σπυράκος, διατί τα χωρία έχουν ανμφιβολίαν και δεν πείθουνται αλλά κάμουν ότι ημπορούν″.


Μετά από τα γεγονότα της προηγούμενης επιστολής του Ιωάννη Βασ. Πολιτάκου ακολούθησε στις 12 Ιανουαρίου 1829 από τον ίδιο αναφορά στον Έκτακτο Επίτροπο Μεσσηνίας, που είναι η ακόλουθη.

Προς τον κατά την Μεσσηνίαν Έκτακτον Επίτροπον



Πανευγενέστατε !


Ο υποφαινόμενος ταπεινός δούλος Σας, Ιωάννης Πολιτάκος, εκ του χωρίου Τσεροβά, αναφέρω προς την ευγένειάν Σας ότι περιττόν είναι να Σας είπω, ότι καγώ μετά του Πατρός μου, επαρκέσαντες εις το Έθνος μας, συνεμαχήσαμεν το υπέρ δύναμιν. Αλλά δεν είναι περιττόν να Σας πληροφορήσω ότι το σπίτι μας την σήμερον κινδυνεύει να σβήση, δι’ αιτίαν των υπό την οδηγίαν του Πατρός μου στρατιωτών.


Ο Πατήρ μου Βασίλης Πολιτάκος κατά τον Σεπτέμβριον του 1827, κατά διαταγήν του τότε Αρχιστρατήγου Ρεκάρδου Τζώρτζη, συνεκστράτευσε μ’ εννενήκοντα οκτώ στρατιώτας, εκεί όθεν επροσκαλούντο αι στρατιωτικαί και πολιτικαί Αρχαί. Αλλ’ απελθών εις Καλάβρυτα, εκ των στρατιωτών οι μεν επέστρεψαν, οι δε συναπήλθομεν εις Δραγαμέστο, υπ’ οδηγίαν του άνωθεν Αρχιστρατήγου Ρεκάρδου, πεντήκοντα οκτώ τον αριθμόν. Αλλά δουλεύσαντες σχεδόν εκείσε επτά μήνας, απηλαύσαμεν ουδ’ οβολόν κατά τ’ ανά χείρας μας έγγραφα.


Μετά την εις τα ενταύθα επιστροφήν μας, ο Πατήρ μου και Αρχηγός μας Κ: Ηλίας Χρυσοσπάθης, απήλθον εις Αίγιναν, δια να παρρησιασθούν προς τον εξοχώτατον ημών Κυβερνήτην, εξαιτησόμενοι το παρ’ αυτού έλεος, ένθα τρίβουσιν έως ώρας.


Αλλ’ οι στρατιώται θέλοντας έκτοτε να πληρωθούν, και υπομένοντες άχρι της σήμερον, παρ’ ελπίδα προλαβόντως εισπηδήσαντες, κατεκυρίευσαν τ’ οσπίτιόν μας, μ’ όλα τα υποστατικά μας σχεδόν, ώστε ολίγον έλλειψε ν’ εσηκώσουν και αυτή την ζωήν μας.


Όθεν βλέπων ότι, άλλη ελπίς δεν έμεινεν εις ημάς, ειμή το να προσφύγω εις την επίσκεψιν της Εκτάκτου ταύτης Επιτροπείας, ήλθον να Σας αναγγείλω περί τούτου, επικαλούμενος την πατρικήν  πρόνοιάν Σας, και δεόμενος εντ’ αυτώ, όπως μοι δοθή αντίγραφον της παρούσης μου επικυρωμένον, ίνα παρρησιασθώσι δι’ αυτής τα δικαιώματά μας και τύχωμεν της ποθουμένης παραμυθίας και βοηθείας.

Και ευέλπιδες εις την αίτησίν μας ταύτην, Σας προσκυνούμεν ευσεβάστως.

Τη 12, του 1829, Ιανουάριος:


Ο ευπειθής δούλος Σας

Εν Μαραθονησίω:     



    Ιωάννης Πολιτάκος

Αργότερα, στις 9 Μαρτίου 1829 ο Βασίλειος Πολιτάκος, αφού συνεχιζόταν η εκκερεμότητα της πληρωμής των στρατιωτών του, απευθύνθηκε στον Κυβερνήτη
.

Προς τον Σ: Κυβερνήτην της Ελλάδος



Εξοχώτατε !


Από τα εγκλειόμενα αντίγραφα παρατηρεί η αυτού εξοχότης ότι μετά πενήντα οκτώ στρατιώτας κατά το 1827 έτος εκστράτευσα με τον αρχιστράτηγον Τζούρζη, όπου εστάθηκα αδιακόπως μήνας 7 αριθ. επτά. Οι λογαριασμοί τούτων των στρατιωτικών μισθών ευρίσκονται εις το φροντιστήριον δεδομένοι με το μέσον του μακαρίτου Ηλία Χρυσοσπάθη.


Η οικία μου κινδυνεύει από τους ιδίους στρατιώτας ζητούντες τους μισθούς των. Γνωρίζω ότι περί τούτων δεν δύναται να γίνη πρόχειρος θεραπεία. Τα έξοδα τα οποία έκαμα έως ότου να μετακομίσω τους ειρημένους στρατιώτας, από την πατρίδα μου έως εις Δραγαμέστον όπου εύρον και τον αρχιστράτηγον, τα έκαμον εξ ιδίων μου, και ανεβαίνουν κατά τον εγκλειόμενον λογαριασμόν εις γρ. 479 ως και το αποδεικτικόν του αρχιστρατήγου, το οποίον έχω ανά χείρας διαλαμβάνη.


Σεβαστή Κυβέρνησις εγώ δυστυχώ. Η οικογένειά μου άπασα λιμώττει, και πιέζεται απ’ αυτούς τους στρατιώτας καθ’ όλην την έκτασιν, η φιλανθρωπεία της κυβερνήσεώς μου, ας μην αφήση να χαθή έναν πατριώτην δουλεύσαντα, υπεράνω της δυνάμεως και καταστάσεώς του. Αλλά κηδομένη ας διατάξη επί του παρόντος ανήκοντος να μοι δοθή η μικρά αύτη ποσότης δια να προφθάσω και την εδώ δυστυχίαν μου, και την δυστυχίαν της οικογενείας μου. Προς δε επιβλέπουσα και εις τας απ’ αρχάς μέχρι τούδε αδιακόπους εκδουλεύσεις μου και θυσίας, ευαρεστουμένη ας με χορηγήση καν εν μικρόν υπούργημα, ανάλογον μεν των γνώσεων και ιδεών μου, όπως του λοιπού απαντώ τα καθ’ ημέραν  δουλεύων την πατρίδα και ωφελούμενος.


Είμαι πεπεισμένος ότι η Κυβέρνησις πληροφορηθείσα τας εκδουλεύσεις και βάσανά μου θέλει ενδώση εις τας αιτήσεις μου, και υποσημειούμαι με όλον το ανήκον Σέβας.


Εν Αιγίνη της 9 Μαρτίου 1829


Ο ευπειθής πολίτης









 Βασίλης Πολιτάκος

Στις 29 Ιουνίου 1830 ο Ιωάννης Γενοβέλης υπέδειξε κατοίκους της Ανατολικής Μάνης προκειμένου να καταταγούν στο ταξιαρχικό σώμα
 και στη δευτέρα τάξη συμπεριέλαβε τον Βασίλειο Πολιτάκο για τον οποίο σημείωσε ″καλόφρων και ανδρείος″.


Στις 20 Ιουλίου 1830, πάλι ο Ιωάννης Γενοβέλης, που εν τω μεταξύ είχε παυθή από Διοικητής της Μάνης, υπέβαλε στον Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου κατάλογο των καλοφρόνων
 της Μάνης, δηλαδή των υποστηρικτών του Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια. Στην Τσεροβά συμπεριέλαβε το Βασίλειο Πολιτάκο.


Στις 28 Ιουλίου 1830 στην προσπάθεια να ειρηνεύση η Μάνη προτάθηκε σχέδιο
 από τον Ανδρέα Μεταξά, τον Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου και προέβλεπε ο Βασίλειος Πολιτάκος να αναλάμβανε δημογέροντας της επαρχίας Φωκά με μηνιαίο μισθό 60 φοίνικες το μήνα και όπως φαίνεται αυτό έγινε.


Στις 30 Αυγούστου 1831 έδωσε όρκο
, όπως όλοι οι υπάλληλοι, ότι δεν είναι μέλος της εταιρείας ο ″Ηρακλής″, μαζί με τον Διοικητή της Σπάρτης Ιω. Ευγενίδη, άλλους δημογέροντες Ανατολικής Σπάρτης, όπως ο Γεώργ. Αντ. Γρηγοράκης από το Μαυροβούνι, ο Γερακάρης Μπουγιουκλάκης από τη Λάγια, ο Θωμάς Βενετζανάκης δημογέροντας Καστάνιτζας και Σελεγουδίου, τον υγειαστυνομολιμενάρχη Μαραθονησίου Γ. Καλακανδή και τον επιστάτη τελωνείου Μ. Ε. Εξαρχόπουλο-Γρηγοράκη.  


Στις 20 Ιουλίου 1832 επικύρωσε ως δημογέροντας το πρωτόκολλο εκλογής του Γεωργίου Αντ. Γρηγοράκη
 ως πληρεξουσίου για την Εθνική Συνέλευση, που συγκροτήθηκε κατ’ επέκταση της Τετάρτης Εθνικής Συνελεύσεως.


Μετά την έλευση του βασιλέως Όθωνα σχηματίστηκαν επιτροπές που έκριναν την προσφοράν των αγωνιστών και τους χαρακτήρισαν με στρατιωτικούς βαθμούς. Ο Βασίλειος Πολιτάκος
 χαρακτηρίστηκε οπλαρχηγός 5ης τάξεως που αντιστοιχούσε στο βαθμό του λοχαγού με αριθ. μητρώου 00928.


Ο Ιωάννης Βασ. Πολιτάκος στις 5 Οκτωβρίου 1839 τοποθετήθηκε στη νεοσχηματισμένη 4η τετραρχία της φάλαγγος ως ανθυπολοχαγός/εκλεκτός
. Στις 5 Αυγούστου 1844 προικοδοτήθηκε
 ως ανθυπολοχαγός και έλαβε γραμμάτιο 3.456 δρχ. 

Ο Ιωάννης Β. Πολιτάκος δεν υπήρξε ένορκος κατά την Οθωνική περίοδο, ούτε πήρε μέρος στην τοπική αυτοδιοίκηση. Στον εκλογικό κατάλογο του 1871 αναφέρεται ότι ο Ιωάννης Βασιλείου Πολιτάκος ήταν 65 ετών. Δεν γνωρίζουμε εάν απέκτησε παιδιά. Στον ίδιο κατάλογο υπάρχουν ενδείξεις ότι έζησε στην Τσεροβά ο Ηλίας Πολιτάκος (πιθανώς γιός του Βασιλείου που προφανώς βαφτίστηκε από τον Ηλία Χρυσοσπάθη), του οποίου παιδιά ήταν το 1871: ο Παναγιώτης 30 ετών στρατιώτης, ο Πέτρος 26 ετών και ο Αντώνιος 25 ετών. Ενισχύεται η άποψη αυτή από το γεγονός ότι υπέβαλαν αίτηση για το χαρακτηρισμό από την επιτροπή εκδουλεύσεων του Βασιλείου Πολιτάκου ο γιός του Ιωάννης και ο εγγονός του Παναγούλης. Τέλος στον ίδιο κατάλογο αναφέρεται στην Τσεροβά και ο Γρηγόριος Γρηγ. Πολιτάκος.

SUMMARY

Stavros G. Kapetanakis:

Vasilios Politakos, a warrier of the Greek revolution of 1821 from Cherova.


This article is about Vasilios Politakos who served in the Εnglish Αrmy of the Ionian Islands as a lieutenant and participated in the war of independence between 1821 and 1828 as a chiliarch.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ

ΕΝΑΣ ΞΕΧΑΣΜΕΝΟΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ ΦΙΛΙΚΟΣ


Ο Παναγιώτης Δημητρόπουλος ήταν από τα Σκυφιάνικα της επαρχίας Μαλευρίου της Μάνης και γεννήθηκε το 1792. Είχε καταταχθεί στα στρατιωτικά σώματα των Ιονίων Νήσων και έφερε το βαθμό του υποπεντηκόνταρχου.


Το Μάρτιο του 1817 μια ομάδα αξιωματικών
 του άλλοτε ρωσικού στρατού της Επταννήσου πέρασε από την Οδησσό της Ρωσίας πηγαίνοντας στην Πετρούπολη. Σκόπευε διά μέσου του Ιωάννη Καποδίστρια να συναντήσει τον Τσάρο Αλέξανδρο, προκειμένου να πετύχει κάποια οικονομική ενίσχυση ως αμοιβή των υπηρεσιών τους προς τη Ρωσία κατά το 1806. Οι αξιωματικοί αυτοί ήταν ο μαγκιόρος-ταγματάρχης Αναγνωσταράς (Παναγιώτης Παπαγεωργίου) από το Λεοντάρι, ο καπετάνιος-λοχαγός Ηλίας Χρυσοσπάθης από τα Ρίγγλια του Λεύκτρου της Μάνης και ο υποπενήνταρχος Παναγιώτης Δημητρόπουλος από τα Σκυφιάνικα της επαρχίας Μαλευρίου της Μάνης. 

    
Ο Παναγιώτης Αναγνωστόπουλος, από τα ιδρυτικά μέλη της Φιλικής Εταιρείας, συναντήθηκε με τους αξιωματικούς αυτούς στην Οδησσό. Άρχισε να τους κατηχεί, πιστεύοντας ότι μπορούν να προσφέρουν σημαντικές υπηρεσίες στην Εταιρεία. Επειδή όμως εκείνο τον καιρό υποχρεώθηκε να φύγει από την Οδησσό, ολοκλήρωσε την κατήχηση ο Νικόλαος Σκουφάς
. Συμφωνήθηκε κατά την επιστροφή τους από την Πετρούπολη να συναντηθούν με τον Αναγνωστόπουλο στην Κωνσταντινούπολη. 


Κατά την επιστροφήν των αξιωματικών από την Πετρούπολη πέρασαν από τη Μόσχα (Φεβρουάριος 1818) και την Οδησσό (Μάιος 1818) και κατευθύνθηκαν στην Κωνσταντινούπολη (Ιούνιος 1818), όπου επικοινώνησαν με την ηγεσία της Φιλικής Εταιρείας. Αφού έλαβαν οδηγίες και χρήματα πήγαν στην Ύδρα και εκεί έμεινε για ένα διάστημα ο Αναγνωσταράς. Ο Χρυσοσπάθης και ο Δημητρόπουλος προχώρησαν στην Πελοπόννησο και ιδιαίτερα στη Μάνη (Αύγουστος 1818). Σκοπός τους ήταν να έρθουν σε επαφή με τους καπεταναίους και τους καλούς πατριώτες και να μελετήσουν τη δυνατότητα επανάστασης, δηλαδή τις δυνάμεις των Τούρκων και τον αριθμό των Ελλήνων που θα μπορούσαν να πολεμήσουν για την ελευθερία τους
. 


Τον Αύγουστο του 1818 ο Παν. Δημητρόπουλος επέστρεψε στην Κωνσταντινούπολη φέροντας μαζί του εκθέσεις για την κατάσταση στο Μοριά και την ευνοϊκή υποδοχή που έτυχαν οι απόστολοι της Εταιρείας
. 


Στην Κωνσταντινούπολη ανατέθηκε στο Δημητρόπουλο να συνοδεύσει το Νικόλαο Γαλάτη στη Μάνη. Ο Γαλάτης ήταν Ιθακίσιος και μυήθηκε στην Εταιρεία. Αρχικά έδειξε μεγάλη δραστηριότητα, αλλά βαθμιαία μεταβλήθηκε σε πρόβλημα  δυσεπίλυτο. 

Στη Ρωσία ο Γαλάτης διέδιδε ότι ήταν συγγενής του κόμητα Καποδίστρια και επεδίωξε να τον μυήσει στην Εταιρεία, αλλά απελάθηκε από τη χώρα. Αρχικά πήγε στη Βλαχία και κατέληξε στην Κωνσταντινούπολη, όπου διέδιδε ότι είναι κόμης του Ελληνικού Έθνους και με το ριψοκίνδυνο και ορμητικό χαρακτήρα του δημιουργούσε επικίνδυνες καταστάσεις στην Εταιρεία. Παράλληλα απαιτούσε χρήματα και ήθελε να γίνει αρχηγός της Εταιρείας
, ενώ σε περίπτωση άρνησης απειλούσε με προδοσία. 

Όλα αυτά ανάγκασαν τους υπεύθυνους της Εταιρείας να στείλουν το Γαλάτη στη Μάνη, για να μείνει εκεί μέχρι να αρχίσει η επανάσταση, χωρίς να μπορεί να βλάψει με οποιοδήποτε τρόπο το έργο της. Σε περίπτωση όμως άρνησης η Εταιρεία θα προχωρούσε στην εκτέλεσή του. 

Το Σεπτέμβριο του 1818 έπεισαν το Γαλάτη να πάει με τον Τσακάλωφ και το Δημητρόπουλο στο Μοριά και στη Μάνη, για να προετοιμάσουν το μελλοντικό πόλεμο. Όταν έφθασαν στις Σπέτσες ο Γαλάτης δήλωσε ότι θα πάει στην Τριπολιτσά προκειμένου να συναντήσει ένα φίλο του γιατρό από τα Επτάννησα και δεν μπόρεσε ο Τσακάλωφ να τον πείσει να πάνε κατ' ευθείαν στη Μάνη. Τότε ο Τσακάλωφ προσποιήθηκε ότι συμφωνεί να πάνε στην Τρίπολη και όταν αποβιβάστηκαν στην Πελοπόννησο πρότεινε να περιηγηθούν αρχαιότητες στην περιοχή της Ερμιόνης. Εκεί στην ερημιά των αρχαιοτήτων ο Παναγιώτης Δημητρόπουλος πυροβόλησε το Γαλάτη, ο οποίος τραυματισμένος έσυρε το ξίφος του και προσπάθησε να επιτεθεί εναντίον του, αλλά τότε αυτός με δεύτερη βολή τον σκότωσε
 κατά τον Νοέμβριο του 1819 Μετά από γεγονός αυτό ο Τσακάλωφ με το Δημητρόπουλο πήγαν στη Μάνη. Οι Τούρκοι απαίτησαν από το Μαυρομιχάλη να παραδόσει τους φονείς, αλλά ο Μπέης απάντησε ότι στη Μάνη δεν διαμένουν τέτοιοι άνθρωποι. Μετά από αυτά ο Τσακάλωφ πήγε στην Ιταλία, ενώ ο Δημητρόπουλος έμεινε στη Μάνη. 

Μεταξύ του Γρηγορίου Δικαίου και του Θεοδώρου Νέγρη υπήρξε διαμάχη και ανταγωνισμός
. Ο Νέγρης ήταν στην Κωνσταντινούπολη και προσπάθησε να μάθει ποιός αποτελούσε την Αρχή της Φιλικής Εταιρείας και συκοφαντούσε τους πρωτεργάτες του κινήματος. Τότε ο Δικαίος αποφάσισε να τον σκοτώσει και έστειλε τον Παναγιώτη Δημητρόπουλο να ζητήσει τη γνώμη του Αναγνωστόπουλου. Η απάντηση ήταν ότι "...Δικαίε το ξίφος, το οποίον συ ετοιμάζεις δια τον Νέγρην, θέλει διαπεράσει εμέ μάλλον...". 

Από τα πρώτα χρόνια της επανάστασης δεν έχουμε ειδήσεις του Παν. Δημητρόπουλου. Φαίνεται ότι είχε αναλάβει κάποια υπηρεσία στην Κεντρική Διοίκηση, ίσως κοντά στον Αναγνωσταρά.

Στις 14 Οκτώβριου 1824 οι πληρεξούσιοι της Δυτικής Σπάρτης (Μάνης) πρότειναν με το ακόλουθο έγγραφο
 την επανεκλογή ως παραστάτη τους και κατά την Γην Περίοδον του Παναγιώτη Δημητρόπουλου. Από το έγγραφο αυτό φαίνεται ότι υπήρξε παραστάτης και κατά τη Βα Περίοδο.

"Σεβαστή Διοίκησις. Το δικαίωμα, όπερ έχει εκάστη επαρχία της ελευθέρας Ελλάδος να συνεδρεύη μετά της Σεβαστής Διοικήσεως προς συζήτησιν της εθνικής ειρήνης και της ασφαλείας των ανθρωπίνων δικαιωμάτων μας, κατά την υπό 2987 αριθ. διακήρυξιν του εξόχου υπουργείου των Εσωτερικών και τας οδηγίας και του περί εκλογής παραστατών νόμου του υπό αριθ. 17: ηνάγκασεν ημάς άπαντας της Δυτικής Σπάρτης, ίνα συνέλθωμεν και με κοινήν γνώμην να εκλέξωμεν και αύθις κατά την Γην ταύτην Περίοδον παραστάτην της πατρίδος μας, τον Κύριον Παναγιώτην Δημητρόπουλον άνδρα αυτόχθονα της Πατρίδος μας, τίμιον και πατριώτη καλόν. Διό αποστέλλωντες αυτόν, παρακαλούμεν την Σεβαστήν Διοίκησιν, ίνα υποδεχθή ως ίδιον μέλος, γνωρίζουσα την ευγένειάν του ημέτερον και νόμιμον Παραστάτην μας, όπως και η πατρίς μας κοινώς τον ενέκρινεν. Όθεν και υποσημειούμεθα.

Τη 14 Οκτωβρίου τω 1824, εν Ναυπλίω. 

Οι πληρεξούσιοι της Δ. Σπάρτης:  Ιωάννης Μαυρομιχάλη, Κ : Νικολάκης Χρηστέας, κπτ: Πανάγος Κυβέλος, :Κ: Χριστόδουλος Καπετανάκης, :Κ: Πιέρος Πατριαρχέας-Τρουπάκης"

Στις 13 Δεκεμβρίου 1824 έγινε δεκτός στο Βουλευτήριο ως παραστάτης της Δυτικής Σπάρτης. Υπέγραψε τα πρακτικά του Βουλευτικού
 στις 26 Ιανουαρίου και 10 Απριλίου 1825.
Για την προμήθεια του Μεσολογγίου
 με τροφές προσέφερε 500 γρόσια στις 14 Μαΐου 1825. Την 1η Ιουνίου 1825 διορίστηκε μαζί με τον Κ. Ζωγράφο, για να απαντήσουν στον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, ότι η Διοίκηση θα φροντίσει για την ελευθέρωση των αιχμαλωτισθέντων στο Νεόκαστρο και τη Σφακτηρία
. 

Στις 15 Ιουνίου 1825 διορίστηκε σε επιτροπή που θα επαγρυπνούσε στο Ναύπλιο από την πόρτα του Αιγιαλού μέχρι την ντάπια. Όταν στις 18 Ιουνίου 1825 αποφασίστηκε εισφορά των μελών του Βουλευτικού έδωσε 300 γρόσια
. 

Ως μέλος του Βουλευτικού στις 2 Νοεμβρίου 1825 διορίστηκε στην επιτροπή αναφορών, στις 23 Δεκεμβρίου 1825 υπέγραψε αναφορά ότι δεν συμφωνεί με την εκποίηση της εθνικής γης 
.  

Στις 26 Φεβρουαρίου 1826 ο Τζανετάκης Γρηγοράκης
 είχε οικονομική διαφορά με τον Γεώργιο Καλκανδή, παραστάτη της Ανατολικής Μάνης (Σπάρτης) και απευθύνθηκε στο Βουλευτικό Σώμα για να δικαιωθεί. Ο Καλκαντής παρέλαβε 13.125 γρόσια για τους εσωτερικούς μισθούς του Τζανετάκη Γρηγοράκη και του Δ. Καβαλιεράκη, αλλά αντί να τους καταβάλει τα δάνεισε στους ενοικιαστές της Μονεμβασίας και πήρε χρεωστική ομολογία. Ο Τζανετάκης απευθύνθηκε στο Δημητρόπουλο, ο οποίος πρότεινε στον Καλκαντή να ορίσουν από κοινού τρεις αιρετοκριτές, για να λύσουν τη διαφορά τους, αλλά αυτός δεν δέχθηκε. Ο Τζανετάκης ζητούσε από το Βουλευτικό να μεσολαβήσει για να λυθεί η διαφορά τους από αιρετοκριτές.

Για τη περαιτέρω δράση του Παναγ. Δημητρόπουλου δεν υπάρχουν ειδήσεις. Ίσως από μελλοντική έρευνα να προκύψουν νέα στοιχεία.

ΓΑΛΑΝΗΣ  ΚΟΥΜΟΥΝΔΟΥΡΑΚΗΣ

Ένας Μανιάτης που προτίμησε να ζήσει στην Ανδρούσα


Από παράδοση, την οποία αναφέρει ο Στ. Σκοπετέας
, μαθαίνουμε ότι η οικογένεια Κουμουνδουράκη αποτελεί κλάδο της γενιάς των Κουτουφαραίων, όπως και οι Καπετανάκηδες, οι Σκαρπαλέζοι, οι Χρηστέοι κ.ά. Σύμφωνα με την επικρατούσα άποψη οι Κουμουνδουράκηδες ήταν αρχικά εγκατεστημένοι στη Μικρή Μαντίνεια, όπου βρίσκεται ακόμη ο ιδιόκτητος της οικογενείας τους ιερός ναός του Αγίου Ιωάννου του Θεολόγου. Αργότερα αναδείχτηκαν σε μια από τις πρώτες οικογένειες του Σταυροπηγίου (παλαιός δήμος Αβίας) και με την επιρροή την οποία ασκούσαν στους κατοίκους της περιοχής εναλλάσσονταν με τους Κουτουφαραίους στην καπετανία, που είχε έδρα το κάστρο της Ζαρνάτας
.

Για πρώτη φορά το 1699 γίνεται αναφορά στο όνομα του Παναγιώτη Κουμουνδούρου, ο οποίος έλαβε μέρος σε πλειοδοτικό διαγωνισμό για την ενοικίαση κτημάτων στους Δολούς και στο Βαρούσι, που ήταν ιδιοκτησία του Λιμπεράκη Γερακάρη
. Τα αγροτεμάχια αυτά είχαν κατασχεθεί από τη Βενετική Διοίκηση, που εκείνα τα χρόνια κατείχε το Μοριά. 

Το 1704 ζούσε στον Κάμπο ο Νικολός Κουμουνδουράκης και ένας ακόμη Κουμουνδούρος χωρίς βαφτιστικό, που αναγράφονται σε βενετικό κατάστιχο ελαιοπαραγωγής
.

Το 1715 ασκούσε τα ποιμαντορικά του καθήκοντα στην Έξω Μάνη ο επίσκοπος Κουμουνδούρος
, του οποίου δεν γνωρίζουμε το βαφτιστικό όνομα, ούτε την επισκοπική έδρα. Έγινε γνωστός από την ανάμιξή του στη συνθηκολόγηση της Μάνης του 1715, με την οποία  συμφωνήθηκε να μην εισέρχονται Τούρκοι στα εδάφη της. 

Καπετάνιος της οικογενείας Κουμουνδουράκη, γύρω στα έτη 1750-70, ήταν ο Αθανάσιος ο οποίος είχε ανάμιξη στα Ορλωφικά
. Ο Παναγιώτης Κουμουνδουράκης το 1798 έγινε μπέης της Μάνης, αλλά το 1803 οδηγήθηκε στις φυλακές του τουρκικού ναυστάθμου, του γνωστού Μπάνιου, όπου και πέθανε. Τελευταίος καπετάνιος στη Ζαρνάτα ήταν ο Θανασούλης Παναγ. Κουμουνδουράκης, που έζησε μέχρι το 1829. 

Πάππος του Γαλάνη Κουμουνδουράκη (ΠΡΟΣΟΧΗ: ο Γιαννάκης Κουμουνδουράκης υπήρξε ο πατέρας του Γαλάνη. Το βαφτιστικό του ήταν Σπύρος και για το χρώμα των ματιών του πήρε το χαΙδευτικό Γαλάνης. Έχει γίνει σύγχυση διότι υπάρχει έγγραφο στο οποίο υπογράφει ως Γαλάνης Σπυρ, Κουμουνδουράκης) υπήρξε ο Γιαννάκης, που ήταν πρωτεξάδελφος του καπετάνιου Αθανασίου και του Παναγιώτμπεη. Γι' αυτόν αναφέρεται ότι σκότωσε το Μιχαήλ Κουτήφαρη που ήταν άνδρας της αδελφής του και τον διαδέχτηκε στην καπετανία του Σταυροπηγίου. Αλλά και αυτόν τον σκότωσε ο κουνιάδος του Μιχαήλ Τρουπάκης.

Γιός του Γιαννάκη ήταν ο Σπύρος Κουμουνδουράκης, ο οποίος στις 15 Φεβρουαρίου 1815 έγραψε στον εξάδελφό του καπετάν Γιωργάκη Αντ. Γρηγοράκη να μεσιτεύσει στους Τούρκους, για να τύχουν αμνηστείας μερικοί φίλοι της οικογενείας του, οι οποίοι κατηγορούντο για φόνο
. Με την επανάσταση πήγε στην πολιορκία του Νεοκάστρου και έχει υπογράψει στο πρωτόκολλο της παράδοσης του φρουρίου
. Το 1822 υπέγραψε ακόμη τον κανονισμό των στρατιωτικών σωμάτων της Μάνης
.

Ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης κατοικούσε στον πύργο της Γαρμπελιάς που βρίσκεται ανάμεσα στον Κάμπο και τα Βαρούσια. Παντρεύτηκε αδελφή του Αλέξανδρου Κιτρινιάρη
 από το Εξωχώρι και απέκτησαν τον Αλέξανδρο,  γνωστό ως Κουμουνδούρο, ο οποίος έγινε πρωθυπουργός της Ελλάδος. 

Αν και θεωρείται ότι κανένας από τους Κουμουνδουράκηδες δεν είχε μυηθεί στη Φιλική Εταιρεία
, ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης, όπως και τα άλλα μέλη της οικογενείας του, έλαβαν ενεργό μέρος στην επανάσταση του 1821. Αρχηγός τους ήταν ο Θανασούλης Κουμουνδουράκης που ζούσε τότε στο κάστρο της Ζαρνάτας και ήταν  ο νεώτερος γιός του Παναγιώτμπεη. Τους Κουμουνδουράκηδες χώριζε μίσος από τους Μαυρομιχαλαίους
, ενώ είχαν καλές σχέσεις με την οικογένεια του Μούρτζινου.

Ο Αμβρόσιος Φραντζής
 γράφοντας για τις μανιάτικες οικογένειες των Μαυρομιχαλαίων, του Μούρτζινου κ.ά. προσθέτει: "Υπάρχουσι δε κατά την Μάνην και άλλαι αρχαίαι επίσημοι οικογένειαι με την απαιτουμένην βαρύτητα, ως του Κουμουνδουράκη.... των οποίων τα τέκνα και οι συγγενείς, εστάθησαν ωφελιμώτατα εις την Ελληνικήν επανάστασιν, αγωνισθέντες αποχρόντως στρατιωτικώς...".

Ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης
 ακολουθώντας και άλλους γειτονικούς προς την Καλαμάτα Μανιάτες καπετάνιους, μπήκε στην πόλη από τις 22 Μαρτίου 1821. Είχε προηγηθεί πρόσκληση των Τούρκων, για να τους "προστατεύσουν" από τους κλέφτες που ήταν στους γύρω της λόφους.

Μετά την απελευθέρωση της Καλαμάτας ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης πήγε στη Σκάλα της Μεσσηνίας με τον Ηλία Μαυρομιχάλη, το Σταυριανό Καπετανάκη κ.ά., όπου στις 25 Μαρτίου 1821 συνάντησαν τον Αμβρόσιο Φραντζή
. Από εκεί ο Γαλάνης κατευθύνθηκε στη Μεσσηνία, ενώ οι άλλοι βάδισαν προς το Λεοντάρι και στη συνέχεια πήραν μέρος στην ατυχή πολιορκία του κάστρου της Καρύταινας, που είχε σαν αποτέλεσμα τη διάλυση των Ελλήνων
. 

Ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης ήταν στο Νεόκαστρο
, όταν τον Αύγουστο του 1821 υπέγραψαν νικητές και ηττημένοι τα πρωτόκολλα παραδόσεως του φρουρίου. Στη συνέχεια οι Κουμουνδουράκηδες πήγαν στην πολιορκία της Τριπολιτσάς. Ο Φωτάκος
 αναφέρει την παρουσία του Μούρτζινου, των Κουμουνδουράκηδων, των Καπετανάκηδων, των Δουράκηδων κ.ά. Μανιατών, οι οποίοι κρατούσαν τη θέση του κανονοστασίου του Αγίου Αθανασίου μέχρι τον Άγιο Νικόλαο, δηλαδή τον τομέα που ήταν πιο κοντά στο κάστρο της Τριπολιτσάς. 

Το επόμενο καλοκαίρι η άφιξη του Δράμαλη στην Αργολίδα έφερε εκεί μαζί με άλλους Μανιάτες και τον Αθανασούλη και Γαλάνη Κουμουνδουράκη
. Αρχικά πήραν μέρος στο κάψιμο των γεννημάτων στο χωριό Κουτσοπόδι, όπου δέχτηκαν επίθεση του τουρκικού ιππικού και είχαν σοβαρές απώλειες. Οι Έλληνες υπό την οδηγία του Δημητρίου Υψηλάντη και του Αντωνίου Μαυρομιχάλη έδωσαν μάχη με τον τουρκικό στρατό, αλλά από μια παρεξήγηση δημιουρήθηκε πανικός στο στρατόπεδό τους και η μάχη χάθηκε. Οι απώλειες ήταν σημαντικές. Παρά το γεγονός ότι οι Έλληνες νικήθηκαν, ο Δράμαλης δεν τόλμησε να προχωρήσει στο εσωτερικό της Πελοποννήσου και επειδή του είχαν τελειώσει τα τρόφιμα, αναγκάστηκε να επιστρέψει στην Κόρινθο. Γνωστά είναι τα δεινά που υπέστη ο τουρκικός στρατός κατά τη δίοδό του από τα Δερβενάκια.

Μετά από τη νίκη τους αυτή οι Έλληνες πολιόρκησαν το Ναύπλιο και συγχρόνως έλεγχαν τα στενά, για να μην περάσουν Τούρκοι από την Κόρινθο, την οποία και αυτή άρχισαν να πολιορκούν. Ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης, όπως έγραψε στον Παν. Γιατράκο, τον Οκτώβριο του 1822 είχε στην πολιορκία του Ναυπλίου 60 άνδρες και ενώ ο ίδιος ξεκίνησε με άλλους για την Πολιορκία της Κορίνθου, τελικά πήρε διαταγή να εκστρατεύσει στο Μεσολόγγι. Διαμαρτυρήθηκε όμως, γιατί ξέχασαν να του βγάλουν μερίδιο από τα λάφυρα του Ναυπλίου
 που παραδόθηκε την 1η Δεκεμβρίου 1822, όταν αυτός ήταν στο Μεσολόγγι. 

Μετά την ατυχή τουρκική έφοδο στο Μεσολόγγι της 24ης Δεκεμβρίου 1822 οι Έλληνες θέλησαν να κτυπήσουν τους εχθρούς από το Δραγαμέστο, στο οποίο πήγε ο Πετρόμπεης με το Γαλάνη Κουμουνδουράκη, τον Ηλία Σαλαφατίνο κ.ά. για να ηγηθεί επιθέσεως, με την οποία τελικά ανάγκασαν σε απομάκρυνση τους Τούρκους από την περιοχή του Μεσολογγίου
. 

Στις 26 Φεβρουαρίου 1823, σύμφωνα με επιθυμία του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη
, ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης μαζί με τους επισκόπους της Μάνης και τους άλλους σημαντικούς του τόπου υπέγραψε την εκλογή του Αναστάσιου Κορνήλιου και του πρωτοσύγκελλου Γεράσιμου Παγώνη ως εκπροσώπων της Μάνης στη  Β' Εθνοσυνέλευση του Άστρους της Κυνουρίας. Παράλληλα ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης πήρε μέρος στην Εθνοσυνέλευση ως εκπρόσωπος των Πελοποννησίων οπλαρχηγών. Στις 18 Απριλίου 1823 υπέγραψε τη διακήρυξη της Εθνοσυνέλευσης
.

Την 1 Μαΐου 1823 ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης προβλήθηκε από το Εκτελεστικό ως έπαρχος Πύργου Ηλείας και μετά δύο ημέρες ψηφίστηκε κατά πλειοψηφία στο Βουλευτικό για τη θέση αυτή
. 

Στον Πύργο υπήρχαν δύο αντίπαλες πολιτικές ομάδες. Από το ένα μέρος ήταν ο Χριστόδουλος Άχολος, ο Αλ. Μοσχούλας κ.ά. και από το άλλο ο Λυκ. Κρεστενίτης, ο Αναγν. Βωβός, Αναγν. Χαμάκος κ.ά. Στον ανταγωνισμό τους για την εκμετάλλευση των τοπικών προσόδων ήρθαν σε ένοπλη σύγκρουση και ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης αναγκάστηκε, για να επιβάλει την τάξη, να καλέσει από τη Γαστούνη τον Κωνσταντίνο Μαυρομιχάλη, ο οποίος πήγαινε τότε στην πολιορκία των Πατρών. Τελικά η ομάδα του Κρεστενίτη κατηγόρησε στην κυβέρνηση το Γαλάνη Κουμουνδουράκη με σκληρά λόγια: "...σας δίδομεν την είδησιν να ηξεύρετε ότι ο κύριος έπαρχος είναι εναντίον του δικαίου...ότι δεν έχομεν έπαρχον αλλά εχθρόν του λαού..."
.

Την άνοιξη του 1824 έλαβαν χώρα εμφύλιες συγκρούσεις στον κάμπο της Μεσσηνίας
 και στη Λακωνία, γύρω από το Λυκοβουνό. Στις συγκρούσεις αυτές επικράτησαν οι οπαδοί των Μαυρομιχαλαίων, που περιγράφονται ως αντιπατριώτες ή αντάρτες.

Στις 19 Απριλίου 1824 ο Δ. Μούρτζινος από την Καρδαμύλη έγραψε πως είχε πληροφορίες, ότι ο Κωνσταντίνος Μαυρομιχάλης με τους συμμάχους του Καπετανάκηδες θα βάδιζαν προς τη Λακωνία και αυτός ήρθε σε συνεννόηση με τους Κουμουνδουριάνους, να τους επιτεθούν
.

Στις 5 Ιουλίου 1824 ο Διονύσιος Μούρτζινος, Νικόλαος Βοϊδής και Γαλάνης Κουμουνδουράκης έκαναν προτάσεις για προβιβασμούς φίλων της κυβέρνησης
. Παράλληλα στις 6 Ιουλίου 1824 το Βουλευτικό πρότεινε στο Εκτελεστικό να προαχθεί ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης στο βαθμό της αντιστρατηγίας
.

Την εποχή εκείνη συνηθιζόταν να δίδεται σε έναν καπετάνιο η διαταγή στρατολογίας και αυτός με έξοδά του να ακολουθεί τις κυβερνητικές εντολές, στο τέλος δε να αποστέλλει το λογαριασμό για τις δαπάνες του. Η κυβέρνηση όμως πλήρωνε αυτούς που ήθελε. Στις 11 Ιουλίου 1824 ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης παραπονέθηκε στο Εκτελεστικό
, διότι το Υπουργείο των Οικονομικών αντί να του πληρώσει τους λογαριασμούς, του απάντησε: "...ότι όταν το Εθνικόν Ταμείον ευπορήση, τότε θέλει λάβη την πληρωμήν...".  

Στις 10 Ιουλίου 1824 ο Αθανασούλης Κουμουνδουράκης διατάχθηκε να στρατολογήσει 400 στρατιώτες, από τους οποίους 100 να αφήσει στο Γαλάνη Κουμουνδουράκη για την ασφάλεια της επαρχίας Σταυροπηγίου και με τους υπολοίπους να εκστρατεύσει στη Μεσσηνία
. 

Ο Διονύσιος Μούρτζινος έμαθε ότι στις 10 Αυγούστου 1824 πήγε ο Παν. Γιατράκος στο Νησί της Μεσσηνίας και του δήλωσε ότι σε λίγες ημέρες θα βρίσκεται και αυτός εκεί μαζί με τους Κουμουντουριάνους
.

Φυλάσσεται στα Γενικά Αρχεία του Κράτους ο κατάλογος των 100 ανδρών που ήταν υπό την οδηγία του Γαλάνη Κουμουνδουράκη για την ασφάλεια του Σταυροπηγίου. Επίσης άλλοι δύο κατάλογοι, ο ένας με 62 στρατιώτες που ήταν στο Νεόκαστρο και ο άλλος με 69 στο στρατόπεδο της Κορώνης 
.

Στις 16 Αυγούστου 1824 ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης
 ήταν στο Νησί (Μεσσήνη) και έγραψε στη Διοίκηση ότι για να στρατολογήσουν ο Μούρτζινος, ο Θανασούλης και ο ίδιος κατέβαλαν χρήματα από δικά τους, "...επειδή λοιπόν οι Σπαρτιάται ηπατήθησαν πολλάκις παρά τους πρώην αρχηγούς των και δυσαρεστημένοι όντες ήθελον πρώην να λάβωσι το μηνιαίον των και έπειτα να ξεκινήσουν...".

Στο στρατόπεδο της Κορώνης, στις 22 Αυγούστου 1824, βρίσκονταν ο Διονύσιος Μούρτζινος, Παναγιώτης και Γεώργιος Γιατράκος, Θανασούλης και Γαλάνης Κουμουνδουράκης, Π. Κεφάλας, Παναγιώτης Γ. Μπουκουβαλέας και ο Ιωάννης Καράπαυλος, οι οποίοι πρότειναν στην Κυβέρνηση να στείλει ναυτική δύναμη, για να πολεμηθούν τα κάστρα. Ακόμη συνέστησαν να χορηγηθούν βραβεία στους διακριθέντες στρατιώτες ώστε: "...να εξάψη και του λοιπού εις τας ψυχάς αυτών νέον ζήλον άλλων εκδουλεύσεων, και να παρακινήση εν ταυτώ το φιλότιμον και άλλων πολλών πατριωτών, να μιμηθώσιν ετούτους τους αθανάτους ήρωας...".

Ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης δεν ήταν από αυτούς που ασκούσε τη διοίκηση του στρατιωτικού του αποσπάσματος από μακρά. Πολεμούσε παλικαρίσια στην πρώτη γραμμή. Ένα δημοσίευμα της Εφημερίδας της Ύδρας "Φίλος του Νόμου", που αντίγραφο παρουσίασε στα έγγραφά του ο Ιωάννης Αγγελέας
 αναφέρει τα ακόλουθα: "Την 26ην του Αυγούστου ο στρατηγός και υπουργός του πολέμου Κος Δ. Μούρτζινος μετά των Σπαρτιατών, συνεννοηθείς με τους στρατηγούς των Αρκάδων Κυρίους Δ. Παπατζώρην και Μήτρον Αναστασόπουλον έπιασαν δια νυκτός τας αναγκαίας θέσεις δια να κτυπήσωσιν εξ απροόπτου τους Μοθωναίους Τούρκους, οίτινες εσυνήθιζον να εξέρχονται του φρουρίου διά να συνάζωσι σταφύλια και άλλα οπωρικά. Την επαύριον οι εχθροί κατά το σύνηθες εξελθόντες διεσπάρισαν εις τους αμπελώνας και κήπους και εξαίφνης ευρέθησαν περικυκλωμένοι από τους Έλληνας. Εις μάτην εζήτησαν να οπισθοδρομήσωσιν. Οι Έλληνες ώρμησαν ανιλεώς εναντίον των, άλλους ετουφέκισαν, άλλους έσφαξαν, άλλους εζώγρησαν, και άλλους περιέκλεισαν καταφυγόντες είς τινα οικίσκον. Οι δε εν τω φρουρίω κατανοήσαντες τα γινόμενα εξήλθον πανδημεί εις βοήθειαν των αδελφών των. Επέπεσαν κατ' αρχάς εις εν ολιγάριθμον Σώμα Σπαρτιατών, και το έκαμαν να οπισθοδρομήση ολίγον. Αλλ' ο αντιστράτηγος Γαλάνης Κουμουνδουράκης, ο σημαιοφόρος του στρατηγού Δ. Μούρτζινου Αγγελέας, ομού με άλλους δύο πήξαντες κατά γης την σημαίαν, απήντησαν ανδρειότατα την ορμήν των εχθρών, έως ού έφθασεν όλον το σώμα των Σπαρτιατών, ότε οι εχθροί κυριευθέντες από φόβον πανικόν κατέφυγον δρομαίως εις το φρούριον". 

Σε αναφορά του ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης
, της 2 Σεπτεμβρίου 1824 από το Νεόκαστρο, πληροφορούσε τη Διοίκηση, ότι σύμφωνα με τις οδηγίες της, φροντίζει για την ησυχία και ασφάλεια του Σταυροπηγίου και όταν είναι χρήσιμος στο Διονύσιο Μούρτζινο, πηγαίνει στο Μεσσηνιακό κόλπο.   

Στις 19 Σεπτεμβρίου 1824 το Βουλευτικό πρότεινε προς το Εκτελεστικό την προαγωγή του Γαλάνη Κουμουνδουράκη στο βαθμό της στρατηγίας και την επομένη ακολούθησε η απόφαση του Εκτελεστικού
.

Όταν άρχισαν να συγκεντρώνονται τα σύννεφα του εμφυλίου πολέμου, οι κάτοικοι του Νεοκάστρου, στις 28 Αυγούστου 1824, με αναφορά τους στο Διονύσιο Μούρτζινο έκαναν συμβιβαστικές προτάσεις προς την Κυβέρνηση
, γιατί έμαθαν ότι Εκτελεστική δύναμη θα εισβάλη στην περιοχή της Αρκαδιάς (Κυπαρισσίας).

Το φθινόπωρο του 1824 ο Υπουργός των Εσωτερικών Γρηγόριος Δικαίος από το Λεοντάρι ετοιμαζόταν να χτυπήσει την Αρκαδιά. Ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης, με τον ήπιο χαρακτήρα του, διατηρούσε καλές σχέσεις με όλες τις αντίπαλες πολιτικές παρατάξεις, γι' αυτό με εντολή του Δ. Μούρτζινου πήγε τον Οκτώβριο του 1824 από το στρατόπεδο της Μεσσηνίας στο Λεοντάρι, για να συναντήσει το Γρηγόριο Δικαίο. Θα προσπαθούσε να προληφθούν οι συγκρούσεις με τους Αρκάδες
, χωρίς όμως να επιτύχει του σκοπού του. Ο πόλεμος είχε αρχίσει και δεν υπήρχε πλέον δυνατότητα συμβιβασμού. Από εκεί πήρε εντολή να πάει στο Ναύπλιο.

Στις 4 Νοεμβρίου 1824 δόθηκε στο Γαλάνη Κουμουνδουράκη
 εντολή στρατολογίας για 100 στρατιώτες. Ήταν η προετοιμασία για το τελικό χτύπημα στους αντικυβερνητικούς.

Ο Διονύσιος Μούρτζινος
 στις 9 Νοεμβρίου 1824 έγραψε από την Καλαμάτα στη Διοίκηση οτι προσπάθησε να διευθετήσει τα πράγματα εις την Αρκαδία, αλλά ο Παπαφλέσσας, υπουργός των εσωτερικών τότε, ήθελε να πατήσει τον τόπο και η αποστολή του Γαλάνη Κουμουνδουράκη και του Πιέρου Βοϊδή-Μαυρομιχάλη δεν ωφέλησε σε τίποτα.

Ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης από το καλοκαίρι του 1824 είχε αρχίσει να συνδιαλέγεται με την κυβέρνηση. Ο αδελφός του Κωνσταντίνος στις 9 Νοεμβρίου 1824 ψηφίστηκε από το Βουλευτικό κατά πλειοψηφία ως μέλος του Εκτελεστικού
. Αφού λοιπόν οι Μαυρομιχαλαίοι ανήκαν πλέον στην κυβερνητική παράταξη, όπως και ο Μούρτζινος με τους Κουμουνδουράκηδες, εορτάστηκε η ένωση των αντιπάλων. Στις 7 Δεκεμβρίου 1824 ο Παν. Γιατράκος ανέφερε ότι θα πάει στις Κιτριές, για να παραβρεθεί στην ένωση των οικογενειών της Μάνης
. 

Από το Υπουργείο Πολέμου εγκρίθηκε η χορήγηση του ποσού των 2.500 γροσίων στον Αθανασούλη και Γαλάνη Κουμουνδουράκη
 για τους εκατό στρατιώτες που διατηρούσαν από 14 Νοεμβρίου μέχρι 14 Δεκεμβρίου 1824, για την ασφάλεια και την ευταξία της επαρχίας Σταυροπηγίου. 

Εν τω μεταξύ ο Αθανασούλης Κουμουνδουράκης στις 23 Νοεμβρίου 1824 απήγαγε μερικούς εμπόρους της Καλαμάτας και τους εκβίαζε, για να τους αποσπάσει χρήματα
. Ο Παν. Γιατράκος κατέκρινε την ενέργεια αυτή και έγραψε στην Κυβέρνηση ότι όλοι, ακόμη και ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης, υποσχέθηκαν ότι αν δεν αφήσει τους Καλαματιανούς, θα τον πολεμήσουν
.

Ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης μαζί με το Χριστόδουλο Γ. Τρουπάκη πήγαν στο Ναύπλιο στις 28 Δεκεμβρίου 1824, αλλά η Διοίκηση αρχικά δεν τους επέτρεψε την είσοδο στην πόλη, επειδή δεν ήταν εφοδιασμένοι με άδεια
.  

Με την παράδοση του Θ. Κολοκοτρώνη
 στους Κυβερνητικούς, στα τέλη Δεκεμβρίου 1824, έληξε ο εμφύλιος πόλεμος και  ήρθε η ώρα της κρίσης. Τον Ιανουάριο του 1825 αποφασίστηκε ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης να διοριστεί αναπληρωματικό μέλος στην επιτροπή που θα έκρινε τους αντάρτες
.

Στις 10 Φεβρουαρίου 1825 αποβιβάστηκαν στη Μεθώνη τα Αιγυπτιακά στρατεύματα υπό την ηγεσία του Ιμπραήμ. Το σκηνικό των γεγονότων άλλαξε. Τις εμφύλιες διαμάχες διαδέχτηκε η αμηχανία. Καθημερινά το κλίμα γινόταν βαρύτερο και όλοι αντιλαμβάνονταν ότι οι δυσκολίες είναι μεγάλες. Ο κόσμος, αηδιασμένος από τους αδελφοκτόνους ανταγωνισμούς, δεν έδειχνε πλέον προθυμία και αγωνιστική διάθεση. Δεν ήταν λίγοι εκείνοι που αναπολούσαν την προεπαναστατική περίοδο, όχι γιατί είχαν μολυνθεί από το μικρόβιο της προδοσίας, αλλά γιατί δεν ανέχονταν να γίνεται η θυσία τους αντικείμενο εκμετάλλευσης επιτηδείων, για την προώθηση των προσωπικών τους επιδιώξεων. Το Έθνος εσύρετο από τα άρματα των ατομικών συμφερόντων και επειδή η πορεία δεν συνέπιπτε, δεν υπήρχε καμία πρόοδος.

Λίγες ημέρες μετά την απόβαση του Ιμπραήμ στη Μεθώνη, στις 14 Φεβρουαρίου 1825, δόθηκε εντολή στρατολογίας για 100 στρατιώτες στο Γαλάνη Κουμουνδουράκη
. Η στρατολογία δεν ήταν πλέον ευχερής. Μέχρι τις 11 Απριλίου 1825 δεν είχε εκστρατεύσει και το Υπουργείο Πολέμου του έστειλε έγγραφο με τα ακόλουθα: "Μ' απορίαν της μεγάλην πληροφορείται παρ' ελπίδα η Σεβαστή Διοίκησις, ότι άχρι τούδε δεν εκστράτευσες ως διετάχθης εις την εκστρατείαν Μοθωκορώνων, αλλ' έμεινες ακίνητος μ' όλον ότι βλέπης την εκεί ανάγκην των στρατευμάτων πολεμούντων και κινδυνευόντων καθ' εκάστην υπό των αγρίων και ανάνδρων Αράβων..."
.

Οι Αιγύπτιοι προχώρησαν βορείως της Μεθώνης και πάτησαν τη Σφακτηρία, πήραν το Νεόκαστρο και το Παλαιόκαστρο, συνέτριψαν την αντίσταση του Παπαφλέσσα στο Μανιάκι και βάδισαν προς την Καλαμάτα.

Στις 16 Μαΐου 1825 το στρατόπεδο των Ελλήνων ήταν στη Θουρία (Φουρτζαλοκάμαρα) αποτελούμενο από τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, Διονύσιο Μούρτζινο, Νικολάκη Χρηστέα, Τζανετάκη Γρηγοράκη, Δημητράκη Γρηγοράκη, Γαλάνη Κουμουνδουράκη, Χριστόδουλο Καπετανάκη, Πιέρο Τρουπάκη, Πανάγο Τρουπάκη, Θωμά Βενετζανάκη και Παναγιωτάκη Ντουράκη. Σε αναφορά των ανωτέρω καταγράφονται οι δυσκολίες που υπήρχαν από την έλλειψη τροφίμων και χρημάτων για την τροφοδοσία και τη μισθοδοσία των στρατιωτών. Προσέθεταν ακόμη ότι πρέπει να χορηγηθεί αμνηστεία σε όλους τους κρατουμένους του εμφυλίου πολέμου, που προηγήθηκε, για τη σωτηρία της πατρίδος
.  

Στις 28 Μαΐου του 1825 φάνηκαν οι κολώνες του Αιγυπτιακού τακτικού στρατού να βαδίζουν εναντίον της Καλαμάτας. Οι αμυνόμενοι δεν μπόρεσαν να συμφωνήσουν, που θα έπρεπε να προβάλλουν αντίσταση. Ο Πετρόμπεης ακούοντας τις παρακλήσεις των Καλαματιανών ήθελε να προστατεύσει την πόλη. Συμφωνούσε μαζί του και ο Γεώργιος Γιατράκος. Ο Μούρτζινος, ο Τζανετάκης κλπ. θεωρούσαν ότι ο τόπος που παρατάχθηκαν δεν ήταν ο κατάλληλος, για άμυνα και πρότειναν το Αρμυρό. Τελικά διαλύθηκαν και πουθενά δεν στάθηκαν να πολεμήσουν, ούτε στις οχυρές θέσεις της Μάνης
.

Στις 15 Ιουνίου 1825 ο Ανδρέας Καλαμογδάρτης
, ο φροντιστής του Μεσσηνιακού κόλπου, έγραψε από τις Κιτριές στη Διοίκηση εκθειάζοντας τον Πετρόμπεη και κατηγορώντας τους αντιπάλους του, δηλαδή το Διονύσιο Μούρτζινο, Τζανετάκη Γρηγοράκη και Θανασούλη Κουμουνδουράκη. Πρόσθεσε ακόμη: "Ο καπετάν Γαλάνης Κουμουνδούρος ηγόρασε την γολέταταν του καπετάν Καλημέρη Ψαριανού, πληρώνοντας αυτήν χίλια πετζοδούρα (νόμισμα της εποχής) και πολλοί βεβαιώνουν ότι είναι σύντροφοι εις αυτήν και οι ειρημένοι. Προς τούτοις γογγύζουν αρκετοί Μανιάται λέγοντες ότι αυτά είναι χρήματα της Σεβαστής Διοικήσεως από τας λίρας στερλίνας, τας οποίας εις το απερασμένον αδίκως έλαβον, διότι δεν τας εμεταχειρίσθησαν ποτέ υπέρ Πατρίδος." 

Ο Ιμπραήμ θεώρησε ότι εκείνη τη στιγμή δεν τον συνέφερε να ασχοληθεί με την κατάληψη της μικρής χερσονήσου που λέγεται Μάνη, αλλά ότι έπρεπε να βαδίσει στο κέντρο της Πελοποννήσου. Αφού πέρασε το καλοκαίρι του κατακτώντας, καίοντας και αιχμαλωτίζοντας όλο το Μοριά, πήρε στο τέλος το δρόμο για το Μεσολόγγι. Εκεί παρέμεινε μέχρι την έξοδο, που έγινε στις 10 Απριλίου 1826. Στη συνέχεια γύρισε πίσω στη Μεθώνη. Ήθελε να ξεκουράσει το στρατό του και μετά να λύσει τις διαφορές του με τη Μάνη.

Οι Μανιάτες στο διάστημα της απουσίας του Ιμπραήμ στο Μεσολόγγι έδειξαν αδράνεια. Μόνο που κατασκεύασαν στο Αλμυρό τη Βέργα, για να εμποδίσουν μια μελλοντική είσοδο των Αιγυπτίων στο έδαφός τους
. 

Προερχόμενος από το Μεσολόγγι στα τέλη Μαΐου έφθασε ο στρατός του μέχρι τη Βέργα του Αρμυρού και αφού βρήκε αντίσταση, κατέληξε στα κάστρα της Μεθώνης και της Κορώνης. Πίσω από το στρατό των Αιγύπτιων ακολουθούσε ο Θ. Κολοκοτρώνης που προσπαθούσε με την παρουσία του να κρατήσει ψηλά το φρόνημα των Ελλήνων. Συνάντησε στις 26 Μαΐου 1826 στο Αρμυρό τους τοπικούς καπετάνιους Μούρτζινο, Καπετανάκηδες και Κουμουνδουράκηδες και συμφώνησαν για κοινή δράση
.

Στις 8 Ιουνίου 1826 ο Μούρτζινος έγραψε στον Θ. Κολοκοτρώνη ότι σύμφωνα με τη διαταγή του έστειλε το Γαλάνη Κουμουνδουράκη, τον ανιψιό του Μπεηζαδέ Αναστάση Μαυρομιχάλη και τον εξάδελφό του Παναγιώτη Γιαννέα-Καπετανάκη με όλους τους στρατιώτες του στρατοπέδου του Αλμυρού για να τον συναντήσουν στην Τσακώνα, αλλά φθάνοντας στο Γαρδίκι, έμαθαν ότι ο Κολοκοτρώνης βρισκόταν στην Κουτσαβά (χωριό της Αλαγονίας) και γύρισαν πίσω
.

Ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης έλαβε μέρος στη μάχη τη Βέργας και υπέγραψε το ανακοινωθέν που δημοσιεύτηκε στον τύπο της εποχής
. Αναφέρεται ότι όταν στις 22 Ιουνίου έφθασε στη Βέργα η μάχη είχε αρχίσει, γι' αυτό οι στρατιώτες του δεν κατέλαβαν ένα ορισμένο τομέα αλλά διεσπάρισαν σε όλο το μέτωπο
.

Στις 26 Ιουνίου 1826 μαζί με το Γιωργάκη Μαυρομιχάλη και το Γέρο-Παναγιωτάκη Καπετανάκη έγραψαν στον Κολοκοτρώνη, που ήταν στη Σέλιτσα, ότι στη Βέργα παραμένουν μόνο 1500 άνδρες και πληροφορούνται από λιποτάκτες, ότι ο Ιμβραήμ θα χτυπήσει και πάλι τη Μάνη
.

Στις 30 Σεπτεμβρίου 1827, μαζί με άλλους φρουρούς της Βέργας του Αλμυρού, ο Γαλάνης υπέγραψε αναφορά προς τη Διοίκηση για τις κινήσεις των στόλων των μεγάλων δυνάμεων, καθώς και για τη δενδροτομία που επιχειρούσαν οι Αιγύπτιοι στη Μεσσηνία
. Μετά από λίγες ημέρες οι ίδιοι ανέφεραν ότι από το Ναυαρίνο ακούγονταν οι εκρήξεις της ναυμαχίας
.

Στις 4 Απριλίου 1828 ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης μαζί με άλλους σημαντικούς της Μάνης ξεκίνησε με πλοίο πηγαίνοντας στο Ναύπλιο, για να συναντήσει τον Ιωάννη Καποδίστρια. Ενάντιοι άνεμοι τους καθυστέρησαν και έφθασαν μετά πάροδο είσοσι ημερών
. 

Με δαπάνη 1.000 γροσίων του Γαλάνη Κουμουνδουράκη
 λειτούργησε σχολείο στον Κάμπο από τον Ιούλιο του 1828 μέχρι το Φεβρουάριο του 1830 με δάσκαλο το Δωρόθεο. Με αυτό έδειξε ότι δεν ήταν μόνο γενναίος αλλά και ένα φωτισμένο μυαλό και άξιος επαίνων.

Στις 3 Μαΐου 1830 διορίστηκε από τον Κυβερνήτη Ι. Καποδίστρια Διοικητής των επαρχιών Μικρομάνης, Εμπλακίων και Ανδρούσης
. Στις 11 Νοεμβρίου 1830 τον αντικατέστησε ο Ιωάννης Ευγενίδης, προκειμένου να διορισθεί εις άλλη θέση, όπως ανέφερε η διαταγή του Κυβερνήτη
.

Ως Διοικητής Ανδρούσης, Εμπλακίων και Μικρομάνης διέταξε τους δημογέροντας της Μικρομάνης να του παράσχουν εμπεριστατωμένες πληροφορίες για τη λειτουργία σχολείων
. Ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης συνδέθηκε με την Ανδρούσα, μπορούμε να πούμε ότι μαγεύτηκε και έκτοτε εγκαταστάθηκε εκεί, όπου αργότερα πολιτεύτηκε ο γιός του Αλέξανδρος.

Ο πρώην Έκτακτος Διοικητής Λακωνίας και Κάτω Μεσσηνίας Ιωάννης Γενοβέλης
 στις 20 Ιουλίου 1830 έγραψε στον Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου Α. Μεταξά, ποίοι από τους εξέχοντες κατοίκους της Μάνης ήταν αφοσιωμένοι στον Κυβερνήτη και μεταξύ αυτών συμπεριέλαβε και το Γαλάνη Κουμουνδουράκη από τη Γαρμπελιά του Σταυροπηγίου.

Όταν στη Μάνη άρχισαν να γίνονται επικίνδυνες οι κινήσεις εναντίον του Καποδίστρια, η κυβέρνηση έστειλε στο Γύθειο τον Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου Ανδρέα Μεταξά. Αυτός κάλεσε τους επιφανείς Μανιάτες να τον συναντήσουν για να τους δώσει οδηγίες, ώστε να ειρηνεύσει ο τόπος
. Στις 24 Ιουλίου 1830 πήγε εκεί και ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης, ο οποίος είχε ακόμη τη θέση του Διοικητή της Ανδρούσας, Εμπλακίων και Μικρομάνης. 

Σε επιστολή της 9 Ιουνίου 1831 του Πιέρου Αλούπη
 κατηγορήθηκε ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης, ότι εμπόδισε τους κατοίκους του Σταυροπηγίου να υπογράψουν αναφορά, η οποία είχε προωθηθεί από την Κυβέρνηση και  καταδίκαζε τα στασιαστικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων, σημειώνεται δε: "...Πηγή δε όλων τούτων, και εμποδόν πρόσκομμα του να υπογραφή η αναφορά αύτη έγινε ο Κ. Γαλάνης Κουμουνδουράκης, ούτος ο κακόβουλος... άμα έμαθεν ότι η αυτή αναφορά μέλλει να έλθη εις την επαρχίαν μας, έγραψεν ευθύς του ανεψιού του Γρηγορίου Κουμουνδουράκη κατοίκου εις την επαρχίαν ταύτην εν τω Κάστρω, και επήγεν εις Ανδρούσαν / διότι εκεί διατρίβει προς το παρόν ο ρηθείς Γαλάνης / του οποίου είπε να επιστρέψη εις την επαρχίαν μου και να εμποδίση όλους τους φίλους του από του να υπογράψουν την αυτήν αναφοράν...". 

Το 1831, μετά το φόνο του Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια, ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης και ο Σταυριανός Καπετανάκης εξελέγησαν πληρεξούσιοι Σταυροπηγίου για την Ε' Εθνοσυνέλευση του Άργους. Αντίπαλοί τους ήταν ο Χριστόδουλος Καπετανάκης και ο Γρηγόρης Ι. Κουμουνδουράκης, οι οποίοι στις 10 Δεκεμβρίου 1831, από την Τρίπολη, διαμαρτυρήθηκαν στον Έκτακτο Επίτροπο Σπάρτης Π. Αναγνωστόπουλο, ότι επικυρώθηκαν τα έγγραφα των αντιπάλων τους
. Στις 5 Δεκεμβρίου 1831 ο Γαλάνης έλαβε μέρος στην α' προκαταρκτική συνεδρίαση της Συνελεύσεως
 και παρακολούθησε μέχρι και την τελευταία της 17ης Μαρτίου 1832.

Ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης στις 27 Νοεμβρίου 1831 υπέγραψε την εκλογή του Ιάκωβου Κορνήλιου ως πληρεξουσίου των όπλων της Μάνης για την Εθνοσυνέλευση του Άργους
.

Το 1834 ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης έλαβε μέρος στο αντι-Οθωνικό κίνημα και μαζί με το Μήτρο Πέτροβα ήταν στρατοπεδευμένοι στη Φουρτζάλα (Θουρία). Όταν έφθασαν τα κυβερνητικά στρατεύματα οι κινηματίες διαλύθηκαν και τελικά ο Γαλάνης φυλακίστηκε
.

Στις 25 Μαρτίου 1836 απονεμήθηκε στο Γαλάνη Κουμουνδουράκη το αργυρό αριστείο του αγώνος
, το οποίο ήταν και το ανώτερο.

Ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης στις 30 Μαΐου 1837 τοποθετήθηκε ως υπολοχαγός στη 12η τετραρχία της Φάλαγγος
. Αναφέρεται ότι στις 5 Αυγούστου 1844 ο χαρακτηρισμένος ταγματάρχης Γαλάνης Κουμουνδουράκης τίθεται από την ενεργητική υπηρεσία της 3ης τετραρχίας της φάλαγγος εις την τάξιν των προικοδοτουμένων αξιωματικών
. Στις 27 Μαΐου 1845 ονομάστηκε πραγματικός ταγματάρχης
. 

Δεν είναι γνωστό το έτος του θανάτου του Γαλάνη Κουμουνδουράκη. Τελευταία αναφορά στο όνομά του γίνεται στις 16 Απριλίου 1854, κατά την οποία ο Νικόλαος Σπανέας, κάτοικος Ανδρούσας, τον κατέστησε πληρεξούσιο μαζί με το γιό του Αλέξανδρο
.

Η ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΚΑΡΥΓΙΑΝΝΗ ΤΗΣ ΓΙΑΝΝΙΤΣΑΣ


Το Γενάρη του 1822 η Οθωμανική αυτοκρατορία κατέστειλε τη στάση του Αλή πασά των Ιωαννίνων και είχε πλέον την ευκαιρία να διευθύνει ισχυρές στρατιωτικές δυνάμεις κατά των Ελλήνων επαναστατών. Η εντολή ανατέθηκε στο Μαχμούτ Δράμαλη πασά, η δε επιχείρηση φαινόταν εύκολη, παρά το γεγονός ότι το καλοκαίρι εκείνο ήταν πολύ θερμό, σήμερα θα λέγαμε ότι είχε καύσωνα, και ο τόπος υπέφερε από λειψυδρία.


Ο Δράμαλης ξεκίνησε από την πόλη της Λάρισας και το σχέδιο ενεργείας του προέβλε-πε να φθάσει στην Κόρινθο, να κατευθυνθεί στην Αργολίδα, για να βοηθήσει το Ναύπλιο που το πολιορκούσαν οι Έλληνες και από εκεί να στραφεί προς την Τρίπολη. Από το κέντρο της Πελοποννήσου θα μπορούσε να χτυπήσει τα επί μέρους επαναστατικά κέντρα και να δώσει ένα γρήγορο τέλος στην Ελληνική υπόθεση.


Χωρίς να βρει αντίσταση στις Θερμοπύλες και στα Δερβένια της Μεγαρίδας, ο Δράμα-λης έφθασε στις 6 Ιουλίου 1822 μπροστά στο κάστρο του Ακροκορίνθου, που είχε εγκαταλει-φθεί από τους πανικόβλητους Έλληνες. Μετά από μικρή καθυστέρηση ανέβηκε και το παρέλα-βε
. Στις 7 Ιουλίου διέταξε τον Αλή πασά του Ναυπλίου, που ήταν προηγουμένως μπέης του Άρ-γους (γνωστός μέχρι τότε ως Αλήμπεης), με 50 ιππείς να κατευθυνθεί προς την Αργολίδα. Σε πε-ρίπτωση που δεν θα συναντούσε αντίσταση από επαναστατικά στρατεύματα, να έδινε το ευχάρι-στο μήνυμα στο πολιορκημένο Ναύπλιο ότι ο νικηφόρος Τουρκικός στρατός βρίσκεται κοντά
.


Από την άλλη πλευρά, η κυβέρνηση της επαναστατημένης χώρας στο άκουσμα ότι πλησιάζει στην Αργολίδα η στρατιά του Δράμαλη, κατέφυγε έντρομη στα πλοία για να σωθεί
. Τυπικό παράδειγμα αποτελεί ο Κωλέτης, ο οποίος χρησιμοποίησε τους Φιλέλληνες για φρου-ρούς των προσωπικών του θησαυρών και παλακίδων για να μπορέσουν να φθάσουν με ασφά-λεια στα καράβια της αδιάντροπης φυγής
.


Η εμπροσθοφυλακή των 50 Τούρκων καβαλλάρηδων έφθασε στο Ναύπλιο το απόγευμα της 7 Ιουλίου και την επόμενη ημέρα, στις 8 Ιουλίου, κατευθύνθηκε στο Άργος για αναγνώριση ή και λεηλασία
. Η πόλη είχε εγκαταλειφθεί από τους κατοίκους της και δεν την φρουρούσαν στρατεύματα των επαναστατών. Μόνο στις επάλξεις του κάστρου, που παλαιά είχε το όνομα Λάρισα, κυμάτιζε η Ελληνική σημαία. Ο Αθανάσιος Καρύγιαννης
, ένας μικροκαπετάνιος από τη Γιάννιτσα, με λιγοστούς στρατιώτες είχε εγκατασταθεί εκεί και είχε στήσει το μπαϊράκι του. Η παρουσία της Ελληνικής σημαίας στα τείχη δημιούργησε στους Τούρκους την ψευδή εντύπωση, ότι το κάστρο θα ήταν καλά εφοδιασμένο και αρκετά επανδρωμένο για να προβάλει αντίσταση.


Ο Δράμαλης
 παρά τις αντίθετες συστάσεις του Γιουσούφ πασά της Πάτρας και των άλλων επιτελών του δεν θέλησε να διαιρέσει το στρατό του από την Κόρινθο
. Αφού έφτασε με όλη τη στρατιά του στην Αργολίδα και πριν προχωρήσει στο εσωτερικό της Πελοποννήσου, αποφάσισε να κυριεύσει πρώτα το κάστρο του Άργους, για να μην αφήσει πίσω του εστίες  αντίστασης
 . Το γεγονός αυτό τον καθυστέρησε δύο περίπου εβδομάδες, που ήταν αρκετές για να φέρουν την καταστροφή. Ο Τουρκικός στόλος που θα μπορούσε να μεταφέρει τρόφιμα δεν έπλευσε στο Ναύπλιο, αλλά συνέχισε την πορεία του προς νότο για να πάει τελικά στην Πάτρα
. Τα εφόδια του στρατού του Δράμαλη τελείωσαν και δεν έγινε ανεφοδιασμός από τοπικές πηγές, γιατί οι Έλληνες είχαν κάψει τους καρπούς και τις θημωνιές, που εκείνη την εποχή ήταν στις αποθήκες ή στα χωράφια και παράλληλα είχαν κλείσει ή μολύνει πολλά πηγάδια, ώστε και το νερό ήταν δυσεύρετο ή επικίνδυνο.


Το πολυάριθμο Τουρκικό εκστρατευτικό σώμα σύντομα άρχισε να υποφέρει από την έλλειψη τροφών και νερού. Πολλοί από τους στρατιώτες έτρωγαν ακατάλληλα τρόφιμα με αποτέλεσμα να αρρωστήσουν. Όταν στις 25-26 Ιουλίου αποφασίστηκε η επιστροφή στην Κόρινθο, δεν υπήρχε πλέον αξιόμαχος στρατός και ακολούθησε η καταστροφή στα Δερβενάκια. Τελικά απέτυχε στην αποστολή της η στρατιά του Δράμαλη και η επανάσταση των Ελλήνων συνεχίστηκε μέχρι την τελική επιτυχία.


Η καταστροφή δεν προήλθε αποκλειστικά από τα Τουρκικά λάθη. Ακόμη δεν θα αρκούσε μόνο, ούτε το κοφτερό σπαθί του Νικηταρά, ούτε η στρατηγική και η αισιοδοξία του Κολοκοτρώνη. Η προθυμία των Ελλήνων να αγωνιστούν κατά του Δράμαλη έδωσε τη νίκη. Από αυτούς όσοι έσπευσαν στην Αργολίδα για να αντιπαραταχθούν στην Τουρκική στρατιά έχουν τη μερίδα τους στη δόξα. Οι περισσότεροι άγνωστοι, αρκετοί οι ξεχασμένοι και λίγοι οι γνωστοί επώνυμοι, όλοι μεγαλούργησαν και με την παρουσία τους σταμάτησαν το Δράμαλη. Αναμφίβολα η δράση μερικών είχε μεγαλύτερη βαρύτητα και συνετέλεσαν αποτελεσματικότερα στη νίκη, αλλά χωρίς καμία εξαίρεση όλους αυτούς πρέπει να τους συνοδεύει αιώνια η ευγνωμοσύνη του γένους. 

Η ΓΙΑΝΝΙΤΣΑ 


Δύο από τους λησμονημένους αγωνιστές του πολέμου της Αργολίδας είναι ο Θανάσης και ο Γεώργιος Καρύγιαννης από τη Γιάννιτσα (Ελαιοχώρι), που βρίσκεται 8-9 χιλιόμετρα ανατολικά της Καλαμάτας (2.20’ οδοιπορικώς) και τη χωρίζει από τη Μάνη ο χείμαρρος Ξερίλας. Οι κάτοικοι της Γιάννιτσας τα παλαιότερα χρόνια έχτιζαν τα καλύβια τους στα Γιαννιτσάνικα, που σήμερα λέγονται Φαρές και περιλαμβάνονται στο δήμο Καλαμάτας. 


Μερικές φορές προκαλείται σύγχυση επειδή το όνομα γράφεται “Καραγιάννης”
 (ο Φραντζής αναφέρει Σαρήγιαννης αλλά το διορθώνει στα παροράματά του) και άλλοτε δημιουργείται αμφισβήτηση, γιατί ενώ οι Καρυγιανναίοι του πολέμου της Αργολίδας ήταν από τη Γιάννιτσα, αναφέρονται από τους ιστοριογράγους ως Μανιάτες. Άλλοι πάλι αντιλέγουν ότι δεν υπάρχει το όνομα Καρύγιαννης στη Μάνη.


Η Γιάννιτσα στα παλαιότερα χρόνια ανήκε στη Μάνη. Σε στατιστικό πίνακα του 1618 του Πέτρου Μέδικου-Γιατρού οι τρεις οικισμοί της Γιάννιτσας (Γιάννιτσα, Παλαιά Γιάννιτσα και Παναγία της Γιάννιτσας) συμπεριλαμβανόταν στα χωριά της Μάνης
. Ακόμη την εποχή της Ενετοκρατίας του Μοριά (1685-1715) η Γιάννιτσα (Γιάννιτσα και Μεγάλη Γιάννιτσα) υπαγόταν στη διοίκηση του κάστρου της Ζαρνάτας
. Μόνο μετά τη συμφωνία του 1776 του Τζανετάκη Κουτούφαρη τα όρια της Μάνης περιορίστηκαν στο χείμαρρο Ξερίλα. Δεν θα πρέπει τέλος να παραβλέψουμε το γεγονός ότι οι καπετάνιοι και οι μπέηδες της Μάνης διατηρούσαν πάντοτε στενές σχέσεις με το μοναστήρι της Τίμιοβας, που βρίσκεται ανατολικά της Γιάννιτσας
.


Στα χρόνια της επανάστασης του 1821 οι κάτοικοι της Γιάννιτσας ακολουθούσαν τους Μανιάτες οπλαρχηγούς. Στις 31 Μαρτίου 1821 ο Μεγαλομαντιναίος Σπύρος Παγώνης-Παγωνό-πουλος διόρισε ταξιάρχη τον Παπά-Θεόδωρο από τη Γιάννιτσα
. Οι Καπετανάκηδες στρατολο-γούσαν πολεμιστές και από τους κατοίκους της Γιάννιτσας. Ιδιαίτερα αναφέρουμε ότι οι στρα-τιώτες του Θανασούλη Καπετανάκη, που θυσιάστηκαν το 1825 στο Μανιάκι, ήταν όλοι από τη Γιάννιτσα
. Ο Γεώργιος Καρύγιαννης πήρε μέρος στην εκστρατεία εναντίον του Δράμαλη μαζί με τον κουνιάδο του Παναγιώτη Δ. Καπετανάκη και έπεσαν και οι δύο μαχόμενοι στο Κουτσοπόδι του ΄Αργους
. Ο Αθανάσιος Καρύγιαννης αναφέρεται ότι ήταν αχώριστος του Μανιάτη αγωνι-στή Ηλία Τσαλαφατίνου, που εστρατολογείτο από τους Μαυρομιχαλαίους. Ο Φωτάκος
 για την παληκαριά τους και την ανιδιοτέλειά τους αποκαλεί αυτούς τους δύο “Αγίους Αναργύρους”.


Θα ήταν ίσως σημαντικό να γνωρίζαμε αν οι κάτοικοι της Γιάννιτσας συνήθιζαν να φορούν βράκα, όπως οι Μανιάτες ή φουστανέλα, όπως οι άλλοι Πελοποννήσιοι. Αυτό θα έδινε μια ακόμη δικαιολογία στο γιατί οι ιστοριογράφοι αναφέρουν τους Καρυγιανναίους μεταξύ των Μανιατών.

Ο ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΙ Ο ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΥΓΙΑΝΝΗΣ


Όταν η Ελληνική Κυβέρνηση εγκατέλειψε την Αργολίδα και πήγε έντρομη στα πλοία για να σωθεί, οι διάφορες ομάδες των Ελλήνων στρατιωτών έμειναν ασυντόνιστες. Οι αρχηγοί τους έκαναν ό,τι καθένας νόμιζε για πιο σωστό. Δεν υπάκουσαν στο Δημήτριο Υψηλάντη που προσπάθησε να τους συσπειρώσει γύρω του. Στην περίσταση εκείνη ο Αθανάσιος Καρύγιαννης
 με τους λίγους στρατιώτες του εγκαταστάθηκε στο κάστρο του Άργους και πιθανώς το εφοδίασε με τρόφιμα από τα μαγαζιά της πόλης, αλλά νερό δεν υπήρχε σε επάρκεια
.


Το πρωΐ της 8 Ιουλίου ο Αθανάσιος Καρύγιαννης
 είδε από το κάστρο του Άργους τους 50 Τούρκους καβαλλάρηδες να λεηλατούν την πόλη και αναστατώθηκε. Έτρεξε προς τους Μύλους, που ήταν συγκεντρωμένα πολλά Ελληνικά στρατεύματα, για να κάνει γνωστό ότι μια μικρή ομάδα Τούρκων ιππέων διάρπαζε ανενόχλητη το Άργος. Ο Αθ. Καρύγιαννης δεν είχε τη δυνατότητα να διατάξει, κατόρθωσε όμως να φιλοτιμήσει τον Αργίτη οπλαρχηγό Δημήτριο Τσώκρη (Τζώκρη) να κατευθυνθεί προς το Άργος και κατόπιν τον ακολούθησαν και άλλοι, όπως ο Γεώργιος Αγαλόπουλος κλπ.


Η συμπλοκή που έγινε στην πόλη του Άργους ήταν η πρώτη σύγκρουση επαναστατών με μονάδα της στρατιάς του Δράμαλη. Οι Τούρκοι έφυγαν διωγμένοι για το Ναύπλιο αφήνοντας 17 νεκρούς. Αναφέρεται ότι μετά τη μάχη  ο Τσώκρης
 ντύθηκε με λαμπρά τούρκικα ρούχα από τα λάφυρα που έπεσαν στα χέρια του και όπως τον έβλεπαν οι Έλληνες στρατιώτες έπαιρναν κουράγιο, πως μπορούσε κι αυτοί τις επόμενες ημέρες να είναι με γεμάτα τα χέρια.


Με τις ενέργειες του Καρύγιαννη οι Τούρκοι πήραν το μήνυμα, πως μέσα στο κάστρο του Άργους ήταν Ελληνικά στρατεύματα
 κι ακόμη κερδήθηκε μια εύκολη νίκη, που έδωσε θάρρος στους Έλληνες.


Είναι πιθανό η ενέργεια αυτή του Α. Καρύγιαννη να είχε και άλλη προέκταση, που δεν έχει προσεχτεί. Ο Α. Φραντζής
 γράφει: “...την αυτή δε ημέραν προς το εσπέρας επυρπόλησεν ο Δ. Τζώκρης και την οικίαν του Αλήμπεη έχουσαν εν αυτή εναποταμιευμένας τροφάς, αι οποίαι εδύναντο να θρέψωσι τουλάχιστον δι΄ ένα μήνα το στράτευμα του Δράμαλη...’. Ο ίδιος συγγραφέας συμπληρώνει σε υποσημείωση: “...Άξιος επαίνου είναι ο Δ. Τζώκρης δια την οποίαν πρώτος αυτός έλαβεν πρόνοιαν του να εξαλείψει τους καρπούς διά του πυρός, την οποίαν παραλαβόντες ως έργον πολλοί ακολούθως, δεν άφισαν καρπόν πού ποτε εντός του Άργους και εκτός...”.


Αν πράγματι ο Τσώκρης ήταν αυτός που έδωσε το σύνθημα του εμπρησμού των καρπών μετά τη συμπλοκή στην πόλη του Άργους, τότε η συμβολή του Θανάση Καρύγιαννη στην καταστροφή του Δράμαλη είναι ιδιαίτερα σημαντική. Χωρίς αυτόν η πορεία των γεγονότων θα οδηγούσε ίσως στην καταστροφή των Ελλήνων. Αν δεν ερχόταν ο Τσώκρης στο Άργος, με την πρόσκληση του Καρύγιαννη, δεν θα γινόταν η καταστροφή των καρπών. Με την επάρκεια τροφών που θα υπήρχε στο στρατόπεδο του Δράμαλη δεν θα αναγκαζόταν να περάσει από τα Δερβενάκια και να γνωρίσει την καταστροφή. Αντίθετα υπήρχε σημαντικός κίνδυνος να κατασταλεί η Ελληνική επανάσταση. 


Mαθαίνοντας ο Δράμαλης
 ότι στις επάλξεις του κάστρου του Άργους κυματίζει η Ελληνική σημαία, πίστεψε πως το κρατούσε ισχυρή στρατιωτική δύναμη και δεν τόλμησε μια ταχεία προέλαση. Δεν ήταν όμως στη φρουρά του κάστρου, μέχρι της 10 Ιουλίου, παρά μια ολιγομελής ομάδα υπό τον Αθανάσιο Καρύγιαννη. 


Ο Τουρκικός στρατός από τις 10 του μηνός άρχισε να σκορπίζεται στον κάμπο της Αργολίδας. Ο ίδιος δε ο Δράμαλης έφθασε μπροστά στην έρημη πόλη του Άργους στις 12 Ιουλίου και άρχισε συστηματικά την πολιορκία του φρουρίου
.


Στο στρατόπεδο των Ελλήνων βρισκόντουσαν περίπου 8-10.000 άνδρες
 υπό τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, το Δημήτριο Υψηλάντη, τον Κρεβατά, τους Δεληγιανναίους κλπ.  Επικρατούσε όμως αμηχανία και η επαίσχυντη φυγή της κυβέρνησης προκάλεσε ή επέτεινε την  ηττοπάθεια, που είχε δημιουργηθεί από τις φήμες για την τεράστια στρατιά του Δράμαλη


Στις 9 Ιουλίου ξεκίνησε από την Τρίπολη για την Αργολίδα ο Θεόδ. Κολοκοτρώνης
, ο οποίος στη συνέχεια με την αισιοδοξία του και την ηγετική του ικανότητα αναπτέρωσε το πεσμένο φρόνημα των Ελλήνων. Την Επόμενη ημέρα στον Αχλαδόκαμπο (Χάνι Ταβούλι) συναντήθηκαν οι σημαντικότεροι από τους αρχηγούς των στρατιωτικών αποσπασμάτων με τον Κολοκοτρώνη
.


Στη σύσκεψη των Ελλήνων οπλαρχηγών, που έγινε στις 10 Ιουλίου, αποφασίστηκε ο Ηλίας Κατσάκος-Μαυρομιχάλης, ο Αντώνης Κουκουστιώτης, ο Πέτρος Βαρβιτσιώτης, ο Θ. Ζαχαρόπουλος κ.ά. να κλειστούν στο κάστρο του Άργους, που βρισκόταν ήδη ο Αθανάσιος Καρύγιαννης για να καθυστερήσουν το Δράμαλη
. Παράλληλα φαίνεται ότι δόθηκε εντολή να καούν όσα σπαρτά δεν είχαν ακόμη καταστραφεί, ώστε ο εχθρός στην προέλασή του να βρει καμμένη γη και να υποφέρει από έλλειψη τροφών για τους στρατιώτες του και τα άλογά του.


Πρέπει όμως να σημειωθεί ότι αυτές οι αποφάσεις πάρθηκαν στις 10 Ιουλίου.  Σε καμία περίπτωση δεν είναι δυνατόν να πήρε εντολή ο Τσώκρης από τη σύσκεψη των αρχηγών για να κάψει τις θημωνιές, αφού το κάψιμο είχε αρχίσει πριν από τη συνάντηση στο Ταβούλι. Είναι επομένως αναμφίβολο ότι ενήργησε αυτοβούλως. Άλλωστε και ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης
 στα απομνημονεύματά του τον δικαιώνει και γράφει επί λέξει: “...Είχαν έλλειψη από τροφάς, διότι ο Τσώκρης είχε κάψει μπροστήτερα τον κάμπο του Άργους...”.

Στις 11 Ιουλίου καίγονταν οι θημωνιές στην περιοχή του χωριού Κουτσοπόδι που βρίσκεται μιας ώρας πορεία βόρεια του Άργους. Δεν είναι γνωστό αν ήταν μια συνέχεια της πρωτοβουλίας του Τσώκρη ή αν μια νέα εντολή, για να καούν ολοκληρωτικά τα πάντα, είχε έρθει από το Ταβούλι, στο οποίο ήταν τότε οι αρχηγοί των ελληνικών σωμάτων και συσκέπτονταν με το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη. Τον εμπρησμό των θημωνιών στο Κουτσοπόδι είχαν αναλάβει οι Μανιάτες με τους Μαυρομιχαλαίους, τους Κουμουνδουράκηδες και τους Καπετανάκηδες, ο Δημήτριος Υψηλάντης, ο Πάνος Κολοκοτρώνης και ακόμη ο Ηλίας Κατσάκος, ο Π. Βαρβιτσιώτης, ο Θ. Ζαχαρόπουλος, ο Α. Κουμουστιώτης που ήταν προορισμένοι από τη σύσκεψη των αρχηγών να επανδρώσουν το κάστρο κ.ά.  Οι Έλληνες συνέχισαν το κάψιμο και κατά τη διάρκεια της νύχτας
. 


Ξημερώνοντας η 12 Ιουλίου η εμπροσθοφυλακή των Τούρκων ιππέων κύκλωσε και χτύπησε τους Έλληνες που ήταν απλωμένοι στον κάμπο και σκότωσε αρκετούς από αυτούς. Ανάμεσα στους νεκρούς αναφέρονται ο Παναγιώτης Μαυρομιχάλης, ο Παναγιώτης Δημ. Καπετανάκης και ο Γεώργιος Καρύγιαννης
. Να σημειωθεί ότι ο Γεώργιος Καρύγιαννης είχε παντρευτεί την αδελφή του Παναγιώτη Δ. Καπετανάκη και τον είχε  ακολουθήσει στην εκστρατεία της Αργολίδας.


Μετά τη μάχη μπήκαν στο κάστρο αυτοί που ήταν προορισμένοι να το φυλάξουν και ακόμη πήγαν μέσα ο Δημήτριος Υψηλάντης, ο Πάνος Κολοκοτρώνης, ο Γιωργάκης και ο Γιάννης Μαυρομιχάλης
. Αμέσως δε άρχισε η πολιορκία του κάστρου.


Η καθυστέρηση του Δράμαλη να καταλάβει το κάστρο και η πεποίθησή του πως πρώτα έπρεπε να τελειώσει με αυτό και μετά να προχωρήσει στο εσωτερικό της Πελοποννήσου, προετοίμασαν την καταστροφή του
.


Οι Έλληνες στο κάστρο διέθεταν μερικά τρόφιμα, αλλά το νερό ήταν λιγοστό και τα πολεμοφόδια ελάχιστα
. Από την πλευρά του ο Δράμαλης εκτιμούσε ότι όταν παραδοθούν οι πολιορκημένοι οπλαρχηγοί, θα είναι πιο εύκολο να πεισθούν οι Έλληνες να υποταχθούν πάλι στους δυνάστες τους
.


Το σχέδιο του Δράμαλη ματαιώθηκε γιατί τη νύχτα 15-16 Ιουλίου το κάστρο εφοδιάστηκε και βγήκαν από μέσα οι επίσημοι Έλληνες
. Μετά από λίγες ημέρες κατόρθωσαν να βγούν και οι υπόλοιποι. Ο Δράμαλης πήρε το κάστρο, αλλά χωρίς εφόδια και χωρίς αιχμαλώτους
.


Στη δίνη της αντιπαλότητας των ιστοριογράφων έχουν γραφεί υπερβολές. Ο Φωτάκος για να ειρωνευθεί το Σπ. Τρικούπη, σχολιάζει με θυμηδία την παρατήρηση του τελευταίου, ότι όταν οι Τούρκοι μπήκαν στο κάστρο του Άργους, ο Θαν. Καρύγιαννης κοιμόταν και δεν είχε ακολουθήσει τους άλλους στην έξοδό τους. Όταν ξύπνησε έβαλε στο κεφάλι του ένα κακκάβι (καζάνι) για να μη φαίνεται το πρόσωπό του και κρατώντας δήθεν μερικά λάφυρα βγήκε από το κάστρο χωρίς να γίνει αντιληπτός. Αυτό ο Φωτάκος το θεώρησε ως υπερβολή που ήταν άξια κατάκρισης. Θα μπορούσε ίσως να χαρακτιρισθεί μυθοπλασία, αν δεν είχαμε την πληροφορία ότι μετά τη μάχη στην πόλη του Άργους ο Τσώκρης ντύθηκε με τούρκικα ρούχα, που πήρε λάφυρα. Αν δεχθούμε ότι το ίδιο είχε γίνει με τον Καρύγιαννη, τότε τα γραφέντα από το Σπ. Τρικούπη δεν έχουν το στοιχείο του απίθανου, ούτε του γελοίου
.  


Όταν τα Ελληνικά στρατεύματα βρέθηκαν απέναντι στους διστακτικούς Τούρκους, αναθάρρησαν και βελτίωσαν τις θέσεις τους στα γύρω ριζοβούνια και στους δρόμους προς την Αρκαδία. Ακολούθησε μάχη στην περιοχή της Άκοβας, γνωστή ως μάχη των αμπελιών, στην οποία οι Έλληνες υποχώρησαν άτακτα και είχαν πολλούς νεκρούς, αλλά διατήρησαν τις θέσεις τους
. Στο τέλος ο Δράμαλης απέφυγε τη αναμέτρηση και προτίμησε την επιστροφή στην Κόρινθο, γιατί βαθμιαία η μαχητική ικανότητα του στρατού του είχε καμφθεί. Η πείνα και η δίψα αποδείχτηκαν μεγάλοι σύμμαχοι των Ελλήνων. Οι νηστικοί Τούρκοι στρατιώτες έφαγαν τα άγουρα σταφύλια του κάμπου και αρρώστησαν. Η φυγή προς τα Δερβενάκια έφερε τη μεγάλη καταστροφή της στρατιάς του Δράμαλη που έμεινε γνωστή σαν “νίλα του Μάμαλη”.


Ο Άγγλος ιστορικός Γ. Φίνλεϋ
 γράφει για τα γεγονότα της Αργολίδας: “Την ώρα που υπουργοί, γερουσιαστές και καπετανέοι έτρεχαν να επιβιβασθούν στα πλοία στο λιμάνι της Λέρνας και οι άνθρωποί τους ήταν απασχολημένοι με λεηλασίες, μερικοί εθελοντές ανέβηκαν στην αρχαία Ακρόπολη του Άργους και οχυρώθηκαν στο κάστρο της Λάρισας. Οι άνδρες αυτοί έδειξαν, μέσα σ’ εκείνο το γενικό πανικό, τέτοιον αξιοθαύμαστο πατριωτισμό, ώστε θα έπρεπε η Ελλάδα με ευγνωμοσύνη να μνημονεύει το όνομα του καθενός. Κράτησαν τη θέση εκείνη με πείσμα και η επιτυχία τους ενεθάρρυνε τόσο το στρατό που είχε αποτραβηχτεί στη Λέρνα, ώστε γύρισε πίσω και κατέλαβε τη γραμμή του ποταμού Ερασίνου...Η καθυστέρηση της προελάσεως του Οθωμανικού στρατού, έδωσε καιρό στις Ελληνικές δυνάμεις να συγκεντρωθούν και να αντιμετωπίσουν τον εχθρό στο πεδίο της μάχης...Κάποιος αξιωματικός από τη Μάνη, ο Αθανάσιος Καραγιάννης, καμάρωνε γιατί πρώτος εκείνος μπήκε στο οχυρό και τελευταίος έφυγε...”.


Την επόμενη χρονιά της καταστροφής του Δράμαλη ο Αθανάσιος Καρύγιαννης πήρε το βαθμό της υποχιλιαρχίας
. Το Σεπτέμβριο του 1824 συνόδευσε το Γαλάνη Κουμουνδουράκη στο Ναύπλιο ως μέλος της προσωπικής του φρουράς
. Στις 25 Φεβρουαρίου 1825 ο Γιωργάκης Π. Μαυρομιχάλης υπέβαλε αίτηση στο Εκτελεστικό (τότε κυβέρνηση), η οποία διαβιβάστηκε στο Βουλευτικό, για τον προβιαβασμό του Αθ. Καρύγιαννη στο βαθμό της χιλιαρχίας
. Άλλη πληροφορία για τον Αθανάσιο Καρύγιαννη δεν έχουμε.

Σήμερα θα πρέπει να αναρωτηθούμε ποιά είναι η ευθύνη των Καλαματιανών που δεν προέβαλαν τον ήρωα της Γιάννιτσας. Δεν βρέθηκε ούτε ένας δρόμος στα Γιαννιτσάνικα που να φέρει το όνομα του Καρύγιαννη. Ακόμη δεν γράφτηκαν δυο λόγια για να μαθαίνουν τα παιδιά του δημοτικού σχολείου της περιοχής Καλαμάτας τους ήρωες του τόπου τους. Αν η ελευθερία είναι σήμερα συνταγματικό δικαίωμα του κάθε Έλληνα, κάποτε κερδήθηκε με επίπονους αγώνες και άφθονες θυσίες αίματος. Προς τους ήρωες, οι οποίοι μας χάρισαν την ελευθερία μας, υπάρχουν υποχρεώσεις, που η μαλθακότητα της εποχής μας, δυστυχώς, τις έχει παραμερίσει.

23 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 1821

Η ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΣΗ ΤΗΣ ΤΡΙΠΟΛΙΤΣΑΣ
Οι Ελληνικές επαναστατικές δυνάμεις μετά τη μάχη του Βαλτετσίου, 12-13 Μαΐου 1821, όπου Μανιάτες και Μεσσήνιοι, με τη συμβολή πολλών ακόμη αγωνιστών, απέκρουσαν με επιτυχία τις τουρκικές δυνάμεις της Τριπολιτσάς και άρχισαν τη νικηφόρο πολιορκία της πρωτεύουσας του Μοριά. Ακολούθησαν οι μάχες στα Βάρβενα και Δολιανά, στα Τρίκορφα, στη Γράνα και οι Τούρκοι άρχισαν να σκέπτονται την παράδοση της πόλης τους. Η στέρηση τροφής τους είχε εξαντλήσει και δεν υπήρχε πλέον η δυνατότητα πολεμικής αναμέτρησης με τους πολιορκητές.

Το Νεόκαστρο και η Μονεμβασία είχαν παραδοθεί, η ύπαιθρος του Μοριά είχε καταλυφθεί από τους Έλληνες και οι Τούρκοι κρατούσαν ακόμη στην Πελοπόννησο τα κάστρα της Πάτρας, της Κορίνθου, του Ναυπλίου, της Μεθώνης και της Κορώνης, από τα οποία δεν μπορούσαν να περιμένουν καμία βοήθεια. Ο τουρκικός στόλος αποδείχθηκε ανίκανος να βοηθήσει ή να τροφοδοτήσει το κάστρο στο κέντρο της Πελοποννήσου.

Η περιγραφή του κάστρου της Τριπολιτσάς, όπως μας την έδωσε ο Φωτάκος, είναι η ακόλουθη
: "...Η Τριπολιτσά ήτον τριγυρισμένη με φρούριον, το οποίον είχεν επτά πόρταις
 και κοντά εις κάθε πόρτα ήτο και μια τάπια με κανόνια. Εν τω μεταξύ δε ήσαν και άλλαις τάπιαις με πολεμότρυπαις δια το λιανοντούφεκο. Το ύψος του φρουρίου ήτο πέντε ήμισυ μέτρα, και κατά θέσεις αλλού εψηλώνετο και αλλού εχαμηλώνετο. Ο δε γύρος του ήτο 3.500 μέτρων, και το εμβαδόν 1.320.000 τετραγωνικών μέτρων. Μέσα εις αυτήν εκατοίκουν υπέρ τας 35.000 ψυχαί, Τούρκοι, Χριστιανοί και Εβραίοι, και είχαν έλθει εκεί, ως είπαμεν, και έως 4.000 Αλβανοί με τον Κεχαγιάμπεην. Ήλθαν ακόμη μέσα 8.000 ψυχαί Μπαρδουνιώται, Μιστριώται, Φαναρίται, Λεονταρίται, Καρυτινοί και λοιποί· το δε πλήθος αυτών των ανθρώπων και των ζώων, το οποίον ήτο εντός της Τριπολιτσάς εγέννησεν την αρρώστειαν εις αυτήν ύστερον...".


Στην πολιορκία της Τριπολιτσάς οι Μανιάτες ήταν μοιρασμένοι σε τρία μέρη. Ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης με 400-600 στρατιώτες είχε στρατοπεδεύσει στο Χοντρό Βουνό της Σιλήμνας
 πίσω από την καλύβα (ταμπούρι) του Δημητρίου Υψηλάντη. Τους Μανιάτες αυτούς μισθοδοτούσε ο Υψηλάντης και τροφοδοτούσε η επαρχία Φαναρίου. Ο Διονύσιος Μούρτζινος με τα λοιπά καπετανάτα της Μάνης (Καπετανάκηδες, Κουμουνδουράκηδες, Χρηστέους, Κυβελαίους, Δουράκηδες), περίπου 400, είχαν στρατοπεδεύσει βορειότερα, κοντά στον Κολοκοτρώνη, στον Άγιο Αθανάσιο και ήταν απέναντι από το κανονοστάσιο του κάστρου. Αυτοί πληρώνονταν και μισθοδοτούνταν από την επαρχία Καρυταίνης
. Τέλος όσοι Μανιάτες είχαν στρατοπεδεύσει αρχικά στα Βέρβενα, με τον Κωνσταντίνο και τον Αντώνιο Μαυρομιχάκης πλησίασαν μαζί με τους άλλους του στρατοπέδου στα χωριά Ρίζες, Βερτσοβά και Στενό.


Μεσσήνιοι


Με την πάροδο του χρόνου η πολιορκία γινόταν όλο και πιο στενή, ο δε πόλεμος συνεχιζόταν με τα λιανοντούφεκα. Αναφέρεται
 ότι οι Μανιάτες, επειδή ήταν μαθημένοι από τους πολέμους των πύργων τους, περνούσαν εύκολα το βόλι μέσα στις πολεμίστρες του φρουρίου.


Πρώτοι οι Αλβανοί άρχισαν να ομιλούν για συνθηκολόγηση. Τις συνομιλίες έκανε ο Θ. Κολοκοτρώνης. Οι Αλβανοί ζητούσαν να φύγουν με τα όπλα τους και με τα πράγματά τους. Στο τέλος έβγαλαν τα πολύτιμα υπάρχοντά τους σε δεκατρία κιβώτια και τα αποθήκευσαν στην καλύβα (ταμπούρι) του Θ. Κολοκοτρώνη. Με την ευκαιρία αυτών των επαφών έμπαιναν και έβγαιναν Έλληνες και Αλβανοί, οι οποίοι εξουσίαζαν τρεις από τις πόρτες του φρουρίου, των Καλαβρύτων, του Αγίου Αθανασίου και της Καρύταινας. Η τελευταία ήταν εκείνη η οποία συνήθως εχρησιμποιείτο
. 

Τις τελευταίες ημέρες της πολιορκίας αρκετοί Έλληνες έμπαινα στην πόλη και με συνοδεία κάποιου Αλβανού επισκέπτονταν τα σπίτια τους ή τους γνωστούς τους. Εκεί οι Τούρκοι τους καλοδέχονταν και τους έδιναν διάφορα πολύτιμα πράγματα ή άρματα για να τους τα φυλάξουν
.

Στις 12 Σεπτεμβρίου ο Καϊμακάμης και οι λοιποί αγάδες της Τριπολιτσάς, βλέποντας ότι υπάρχει κίνδυνος καταλήψεως του κάστρου με έφοδο, άρχισαν να ομιλούν για παράδοση
. Τις επόμενες ημέρες έγιναν συναντήσεις του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, του Αναγνώστη Δεληγιάννης, του Παναγιώτη Κρεββατά, του Π. Π. Γερμανού, του Θ. Κολοκοτρώνη, του Παν. Γιατράκου, του Αναγνωσταρά και του Παν. Αναγνωστοπούλου, ενός από τους υπασπιστές του Υψηλάντη με τους Τούρκους. Οι Έλληνες πρότειναν να παραδώσουν οι Τούρκοι τα άρματά τους και να τους επιβιβάσουν σε πλοία, για να πάνε όπου θα ήθελαν
.

Εκείνες τις ημέρες Τούρκοι έβγαιναν έξω από την πόλη, για να δώσουν ένα τέλος στις στερήσεις τους. Οι Αλβανοί στο πέρασμά τους από τις πύλες του φρουρίου τους αφαιρούσαν όλα τα πράγματά τους. Όταν όμως πήγαιναν στους Έλληνες δεν τους δέχονταν. Τελικά όταν επέστρεφαν οι Τούρκοι δεν τους επέτρεπαν να μπουν στο κάστρο και αναγκάζονταν να μένουν για μέρες πίσω από τις γραμμές των Ελληνων, στο δρόμο των Καλαβρύτων, ή κοντά στα ριζά του φρουρίου. Οι αρχηγοί των Ελλήνων δεν επέτρεπαν σε κανέναν να τους πλησιάζει
.

Παρά το γεγονός ότι η κατάσταση των Τούρκων ήταν ιδιαίτερα ελεηνή, δεν συναισθάνονταν τη θέση τους και προκαλούσαν τους Έλληνες. Λίγες ημέρες πριν από την κατάληψη του φρουρίου μερικοί στρατιώτες από το κάστρο πέταξαν πολύτιμα αργυρά αντικείμενα και φώναξαν στους Έλληνες να πάνε να τα πάρουνε. Δύο Μανιάτες πλησίασαν και τους σκότωσαν
.

Την Παρασκευή, 23 Σεπτεμβρίου, οι Τούρκοι συγκεντρώθηκαν στο σεράγι για να κάνουν συνέλευση και να αποφασίσουν από κοινού την πορεία τους
. Άφησαν όμως το κάστρο αφρούρητο. Από την απερισκεψία τους αυτή δόθηκε η ευκαιρία στους Έλληνες να ανεβούν στο κάστρο και να καταλάβουν την πόλη με έφοδο. Όταν είδαν οι Τούρκοι την είσοδο των Ελλήνων, άφησαν τη συνέλευση και πήγε καθένας στο σπίτι του να φροντίσει την οικογένειά του. Η πόλη έπεσε στα χέρια των Ελλήνων, οι οποίοι συνάντησαν μερικές εστίες αντίστασης, με αποτέλεσμα να σκοτωθούν αρκετοί στη διαδικασία της κατάληψης. Οι Αλβανοί, που ήταν περίπου 1.800, με μερικές εξαιρέσεις, βγήκαν και τηρήθηκαν οι συμφωνίες που είχαν κάνει με τον Κολοκοτρώνη. Τελικά μετά την κατάληψη της πόλης, πήγαν υπό συνοδεία στη Βοστίτζα, όπου επιβιβάστηκαν σε πλοία και γύρισαν στην πατρίδα τους
.

Οι λεπτομέρειες της κατάληψης της Τριπολιτσάς είναι οι ακόλουθες
. Στα Αρσενέϊκα σπίτια, που ήταν πολύ κοντά στο κάστρο, δίπλα από την πύλη του Ναυπλίου, συχνά οι Έλληνες εμπορεύονταν με τους Τούρκους. Έδιναν σύκα και άλλα τρόφιμα και έπαιρναν όπλα, γιατί μερικοί από αυτούς ήταν ακόμη άοπλοι. Ο Εμμ. Δούνιας από την Τσακωνιά πολλές φορές ανέβαινε στο τοίχος και εμπορευόταν με τους Τούρκους. Εκμεταλλεύτηκε την ευκαιρία της απουσίας των Τούρκων και ανέβηκε επάνω και κρέμασε σχοινιά από τα κανόνια και τον ακολούθησαν πολλοί, που άνοιξαν τις πόρτες του φρουρίου και μπήκαν μαζικά οι πολιορκητές. Το Δούνια συνόδευσαν δύο Σπετσιώτες, ο Αυρανίτης και ο Γκίκας Ρουμάνης. Ο πρώτος από αυτούς ήταν πυροβολητής στα πλοία και αμέσως έστρεψε το κανόνι της τάπιας προς το σεράγι και άρχισε να ρίχνει τις οβίδες εναντίον της συγκέντρωσης των Τούρκων.

Ο Κεφάλας και ο Παπατσώνης βλέποντας την είσοδο των Ελλήνων στο φρούριο, έτρεξαν και αυτοί και μπήκαν από την πύλη του Μυστρά. Ο Δημήτριος Δεληγιάννης μπήκε από την πύλη του Ναυπλίου. Ακολούθησαν όλοι οι πολιορκητές και άρχισε η λεηλασία και η σφαγή των Τούρκων
.

Η πύλη του Αγίου Αθανασίου άνοιξε αργότερα γύρω στις 2 μ.μ. μετά από σκληρές μάχες
.

Μπαίνοντας οι Έλληνες στην Τριπολιτσά άλλοι από τους Τούρκους τους καλοδέχονταν, για να έχουν την εύνοιά τους και άλλοι οχυρώνονταν στα σπίτια τους και προέβαλλαν άμυνα. Αλλά μέχρι το βράδυ σχεδόν όλες οι εστίες άμυνας σιώπησαν, ώστε την επομένη υπήρχαν μόνο δύο σπίτια που αμύνονταν, καθώς και η μεγάλη τάπια, που και αυτά εξουδετερώθηκαν
.

Η σφαγή υπήρξε ανελέητη. Δεν υπήρξε διάκριση σε φύλο και ηλικία. Ο Θ. Κολοκοτρώνης
 την περιγράφει λακωνικά: "Το άλογό μου από τα τείχη έως τα σαράγια δεν επάτησε γη". Ο Αμβρόσιος Φραντζής
 αναφέρει: "...Μεταξύ 4 ωρών διαστήματος εφόνευσαν τα δύο τρίτα των Οθωμανών και ακολούθως κάθε νύκτα εφόνευον όσους είχον λάβει υποχειρίους έκαστον στρατόπεδον εις το μέρος μέρος του, ώστε όλη η πόλις και οι πέριξ της πόλεως οδοί, οι χάνδακες, οι αγροί, οι λόφοι κ.λ.π. ήσαν εστρωμένα από πτώματα διαφόρων γενών και ηλικιών".

Οι Εβραίοι της Τριπολιτσάς, που ήταν περίπου 150 οικογένειες, είχαν την ίδια τύχη με τους Τούρκους, διότι υπήρχε πάντοτε μίσος μεταξύ των δύο εθνοτήτων. Ακόμη οι Εβραίοι με τη συμπεριφορά τους είχαν προσβάλλει χυδαία τους χριστιανούς, όταν στην Κωνσταντινούπολη έσυραν στους δρόμους της προκλητικά το πτώμα του Πατριάρχη Γρηγορίου του Ε'
.

Οι ελευθερωτές της Τριπολιτσάς δεν περιορίστηκαν μόνο στη σφαγή Τούρκων και Εβραίων. Ξέσπασαν και στους προδότες Έλληνες. Θύμα ο Σωτηράτης Κουγιάς. Ο Γιαννάκης Δαγρές πήγε στο σπίτι του και αφού του έκοψε το αφτί και τον ανάγκασε να το φάει, τελικά τον σκότωσε. Μπροστά στο φρικτό αυτό τέλος του τουρκόφιλου Κουγιά, άλλοι δικαιολογούν την αγριότητα του Δεγρέ ως την αρμόζουσα τιμωρία και άλλοι στέκονται επικριτικά
.  

Τα λάφυρα της τριπολιτσάς δεν μοιράστηκαν δίκαια. Σε επιστολή της 29 Νοεμβρίου 1821 του Αναγνώστη Κοπανίτζα προς τον Καπ. Γιωργάκη Αντωνάκο-Γρηγοράκη αναφέρεται: "...έπεσεν αρκετή διχόνοια δια τα λάφυρα της Τριπολιτζάς, όπου να μην ήθελε ευρεθούν..."
. 

Η προσφορά στο έθνος και ο ηρωϊσμός δεν αποτέλεσαν βάση στη διανομή. Η αρπακτική μανία αποδείχθηκε ο σημαντικότερος παράγοντας στη μοιρασιά των πολυτίμων αντικειμένων των ηττημένων. Μερικοί δικαιολογούν
 τον τρόπο που μοιράστηκαν τα λάφυρα, άλλοι όμως τον κατακρίνουν. Ο Π. Π. Γερμανός έγραψε
: "...οι εις τον Ισθμόν φυλάττοντες στρατιώται ηδικήθησαν· ώστε, ει τις έτυχε παρών και ηδυνήθη, ήρπασε, χωρίς να εξετασθή, εάν είχε δικαίωμα εκδουλεύσεως, και εκ ταύτης συνέβη, πολλοί μεν προαγωνισθέντες και άξιοι αμοιβής να μείνωσιν υστερημένοι διόλου, άλλοι δε κηφήνες και άχρηστοι να πλουτίσωσι...". Οι στρατιώτες του Πάνου και του Γενναίου Κολοκοτρώνη, όταν γύρισαν από τα Δερβένια και τα λάφυρα είχαν ήδη πέσει στα χέρια των Ελλήνων, άρπαξαν όσα είχαν μαζέψει οι Τριπολιτσιώτες
 για δικά τους. Αυτό αποτέλεσε και μία από τις βασικές αιτίες που ο Θ. Κολοκοτρώνης δεν είχε συμπάθειες στην Τρίπολη.

Οι Μπέηδες και οι αγάδες Τούρκοι έμειναν αιχμάλωτοι. Ο Θ. Κολοκοτρώνης γράφει σχετικά
: ″Του Σεχνετζίμπεη η φαμηλιά έμεινε μ’ εμέ, 24 άνθρωποι· Τον Κιαμίλπεη τον πήρε ο Γιατράκος – ο Κεχαϊάς έμεινε αιχμάλωτος με τα χαρέμια και τα περίλαβε ο Πετρόμπεης″. Τα χαρέμια του Χουρσίτ, που θα τα αντάλλασαν με χρήματα, όταν κάηκε το σεράγι, τα πήγαν για φύλαξη στο σπίτι του Μαυρομιχάλη, που είχε εγκατασταθεί στου Μουσταφάμπεη το οίκημα
. Ελευθερώθηκαν μετά από μερικούς μήνες έναντι λύτρων που κατέβαλλε ο Χουρσίτ, τα οποία διατέθηκαν για τα έξοδα των πλοίων.  Ο Γιωργάκης Μαυρομιχάλης απαίτησε τότε ιδιαίτερα υψηλό ποσό ως έξοδα που έκανε για τη φύλαξη και διατροφή των χαρεμιών. Από ορισμένους κατηγορήθηκε ως πλεονέκτης και η κατηγορία δεν ήταν άδικη
. 

Μετά από δέκα μέρες άρχισαν να απομακρύνονται οι Έλληνες από την Τρίπολη και να γυρίζουν στα σπίτια τους φορτωμένοι με λάφυρα και σκλάβους
.

Όπως αναφέρθηκε προηγουμένως οι πολιορκημένοι στην Τριπολιτσά υπέφεραν από επιδημία τυφοειδούς πυρετού. Πολλοί από τους νικητές χάθηκαν από τη νόσο αυτή, η οποία μεταδόθηκε και στους Έλληνες
. Ένας από αυτούς ήταν ο Μιχαήλ Κυριακουλάκος-Μαυρομιχάλης, ο οποίος νόσησε και αφού μεταφέρθηκε επί φορείου στον Κάβαλο της Μάνης, όπου ήταν το σπίτι του, πέθανε
.  Από την αυτή αιτία πέθαναν, όταν γύρισαν στο σπίτι τους στα Γιαννιτσάνικα, ο Ιωάννης και ο Μιχαήλ Νικ. Καπετανάκης
, ο Δημήτριος Γιαννούκος από τις Γαϊτσές
, ο Κυριακούλης Γρηγορακάκης από τους Χάρακες
 κ.ά.

Από αυτούς που σκοτώθηκαν στην πολιορκία της Τριπολιτσάς λίγοι είναι γνωστοί. Ο Αντώνιος Μιχαλέας-Τρουπάκης
 από την Καρδαμύλη, ο Πιέρος και ο Τζανέτος Βασιλάκος
 από το Σκουτάρι, ο Μενούδος Πουτιέρος
 από το Οίτυλο, ο Κυριάκος Μπεγέτης
 από τη Μηλιά, ο Ιωάννης Χαριτάκης
 από το Φλομοχώρι. Ο Παναγιώτης Πουλάκος-Χουσιανάκος
 από την Καστάνιτσα του δήμου Μελιτίνης τραυματίστηκε στη Μεγάλη Τάπια και πέθανε. Στην έφοδο της Τριπολιτσάς σκοτώθηκε ο Δημήτριος Κωνσταντινέας
 από το Βαρούσι του Σταυροπηγίου.

Στην πολιορκία και άλωση της Τριπολιτσάς ο Θ. Κολοκοτρώνης κατώρθωσε να διακριθή για τις αρχηγικές του ικανότητες
. Παρ’ όλα αυτά δεν ήταν λίγοι εκείνοι, οι οποίοι θεώρησαν ότι δεν υπήρχε ικανός ηγέτης. Ο Δημήτριος Υψηλάντης, που είχε τις προϋποθέσεις να επιβληθή ως αρχηγός απέτυχε. Ο Άγγλος απόστρατος αξιωματικός W. H. Humphreys, που παραβρέθηκε στην πολιορκία της Τριπολιτσάς, έγραψε
: ″Μ’ όλα αυτά δεν υπήρχε ανάμεσά τους ένας ηγέτης προικισμένος με στρατιωτικές γνώσεις, ικανός να βελτιώση την κατάσταση. Ευτυχώς που οι Τούρκοι ήταν το ίδιο αμαθείς και καθυστερημένοι. Αυτό έσωσε τους Έλληνες...″.

Δεν έφτανε που δεν υπήρχε ένας αναγνωριζόμενος από όλους ηγέτης, για να κατευθύνει την επανάσταση, υπήρχαν και οι μεταξύ των ηγετών ανταγωνισμοί και μικρότητες. Όπως διηγείται ο Θ. Κολοκοτρώνης
, μετά την πρώση της Τριπολιτσάς: ″…εκάμαμε συνέλευση, ο Υψηλάντης, ο Πετρόμπεης και άλλοι, οπού είχαμε αρχήν· τους είπα, ότι, είναι καιρός να εκστρατεύσωμε τώρα και να κινήσω για την Πάτρα, και το έκριναν εύλογον· τότε εκίνησα με 40 σωματοφύλακας για την Πάτρα· έστειλα επιταγή εις την επαρχία της Καρύταινας, να μαζωχθούν τα στρατεύματα δια την Πάτρα· και όταν έφθασα στα Μαγούλιανα έξη ώρες από την Τριπολιτζά εσυνάχθησαν 1700 στρατιώτες, και έως να κατεβώ εις την Γαστούνη εμάζωνα 10.000″. Όμως η εκστρατεία του αυτή ματαιώθηκε από την αντιζηλία και τον ανταγωνισμό των προκρίτων των βορείων επαρχιών της Πελοποννήσου, που είχαν την αγωνία μήπως με την πτώση του κάστρου της Πάτρας αποκτούσε μεγαλύτερη ισχύ ο Κολοκοτρώνης.

Η επανάσταση συνεχίστηκε με θριάμβους και ολέθρους και έφθασε σε αίσιο τέλος, αλλά δεν πρέπει να λησμονεί ο σημερινός Έλληνας πόσο αίμα χύθηκε άδικα σε εμφύλιους πολέμους και γι’ αυτό να καταδικάζει κάθε διχαστική πρωτοβουλία, από όπου κι αν προέρχεται και σε οτιδήποτε κι αν αποσκοπεί.

ΑΠΟ ΤΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΑ ΤΗΣ ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΤΟΥ 1821


Στην ελληνική επανάσταση του 1821 δεν είχε γίνει πρόβλεψη για την αντιμετώπιση των οικονομικών προβλημάτων. Η Φιλική Εταιρεία δεν είχε συγκεντρώσει επαρκή χρήματα, για να ανταποκριθεί στις μεγάλες χρηματικές ανάγκες του αγώνα. Οι έρανοι που κατά καιρούς γίνονταν δεν αποδείχθηκαν αποτελεσματικά μέσα για την κάλυψη των μεγάλων αναγκών.


Ο Παναγιώτης Ζάρκος ή Ζαρκόπουλος το Μάρτιο του 1822, μετά από κυβερνητική εντολή, διενήργησε έρανο για την εξοικονόμηση των εξόδων του στόλου και συγκέντρωσε 5.000 γρόσια
. Το ποσό αυτό ήταν πολύ μικρό, για να επαρκέσει στις υπάρχουσες ανάγκες.


Λίγο αργότερα, τον Ιούλιο του 1822, όταν η στρατειά του Δράμαλη βρισκόταν προ των πυλών της Πελοποννήσου, τα πράγματα άλλαξαν και στην Καλαμάτα δεν έγινε αυτή τη φορά έρανος προαιρετικός. Ένα δείγμα έχουμε από ένα έγγαφο
 που μας πληροφορεί για τον τρόπο που ενεργούσε ο Ιωάννης-Κατσής Μαυρομιχάλης:

Κύριε Γιάννη Βεργόπουλε.


Κατά διαταγήν των ανωτέρων μας σε προστάζομεν όπως αύριον Πέμπτην λίαν πρωΐ συνεισφέρης προς ημάς προς βοήθειαν του γένους και της κοινής κάσας γρόσια τρεις χιλιάδες, νούμερο 3.000, απελθούσης δε της διορίας διπλασιάζονται αναμεταξύ εις διάστημα εξ ωρών και μετά ταύτα θάνατος ως παιδεία εις τον απειθή και παρήκοον.

1822 = Ιουλίου 26 Καλαμάτα.






Κπτ: Γιάννης Μαυρομιχάλης

Έλαβα από τ’ άνωθεν γρόσια δύο χιλιάδες οκτακόσια, λέγω γρ. 2.800.






Κπτ. Γιάννης Μαυρομιχάλης

Γιώργης Ιατρού μαρτυρώ ότι ίσον απαράλλακτον εστί της πρωτοτύπου.

Αντώνης Σπ. Αντωνόπουλος μαρτυρώ ότι ίσον εστί του πρωτοτύπου.

Γεωργάκης Πολίτης μαρτυρώ ότι ίσον εστί του πρωτοτύπου.

Ο αναγνώστης ας κρίνει τον τρόπο συγκέντρωσης χρημάτων στην περίοδο της επανάστασης με την προ αυτής περίοδο. Τέτοιες υπερβολές, όσο αναγκαίες και αν ήταν, δεν μπορεί να δικαιολογηθούν.

ΘΑΝΑΣΟΥΛΗΣ ΚΟΥΜΟΥΝΔΟΥΡΑΚΗΣ

Αριθ. 1659


   Ελληνική Πολιτεία

Η επί των Εσωτερικών και της Αστυνομίας Γραμματεία της Επικρατείας

Προς τον Στρατηγόν Διονύσιον Μούρτζινον


Από αναφοράν της επιτροπής των ψαριανών πληροφορείται με δυσαρέσκειάν της η Κτβέρνησις ότι ο Κ. Κωνσταντίνος Μικέλλος Ψαριανός εφόρτωσεν από Σύραν εις την Γολέτταν του σίτον δια λογαριασμόν του Κ. Παναγιώτου και Κωνσταντίνου Μαρκέων δια να τον μεταφέρη εις Κιτριάς και ότι φθάσας εκείσε ημποδίσθη με την γαλέτταν του από τον Κ: Αθανασούλη Κουμουνδουράκην επί λόγω ότι προλαβόντως εζημιώθη από τινας Ψαριανούς. Ο τρόπος του ούτος δια τον οποίον ζητεί να αποζημιωθή είναι όλως διόλου παράλογος.


Η Κυβέρνησις λοιπόν γνωρίζουσα την εις αυτόν επιρροήν σου σε προσκαλεί δια της Γραμματείας ταύτης κατά το υπ’ αριθ. 3019 διάταγμα αυτής να συνεργήσης δια να απολυθή χωρίς αναβολήν καιρού παρ’ αυτού ο ανωτέρω Κωνστ. Μικέλλος με την Γολέτταν του. Εάν ως λέγη εζημιώθη από Ψαριανούς ας ζητήση το δίκαιόν του από εκείνους και όχι από τον τυχόντα.


Περιμένεται δε ανυπερθέτως η εκτέλεσις της παρούσης. 

Την 13 Δεκεμβρίου : 1827 : Αίγινα      Ο επί των Εσωτ. και Αστυν. Γραμματεύς








Αναστάσιος Λόντος

Αριθ. 1660


    Ελληνική Πολιτεία

Η επί των Εσωτερ. Και της Αστυν. Γραμματεία της Επικρατείας

Προς τον Κ. Αθανασούλην Κουμουνδουράκην


Από αναφοράν της Επιτροπής των Ψαριανών πληροφορείται νε δυσαρέσκειάν της η Κυβέρνησις ότι ο συμπολίτης των Κ. Κωνσταντίνος Μικέλλος εφόρτωσεν από Σύραν εις την γολέτταν του σίτον και δια λογαριασμόν των Κ. Παναγιώτου και Κωνσταντίνου Μαρκέα δια να τον μεταφέρουν εις Κιτριάς και ότι φθάσας εκεί εμποδίσθη με την γολέτταν σου παρά σου επί λόγω ότι προλαβόντως εζημώθης από τίνας Ψαριανούς.


Το να ζητής να αποζημιωθής από αυτόν δι’ όσα από άλλους εζημιώθης είναι πάντι εναντίον της δικαιοσύνης, διατάττεσαι λοιπόν κατά το υπ’ αριθ. (1660;) διάταγμα της Κυβερνήσεως άμα λάβης την παρούσαν να απολύσης τόσον αυτόν καθώς και την γολέτταν του, αν δε ως λέγης ότι εζημιώθης από τινα ημπορείς να ζητήσης το δίκαιόν σου και όχι από τον τυχόντα.


Η Γραμματεία αύτη περιμένει ανυπερθέτως την εκτέλεσιν, αν παρακούσης της παρούσης, διότι και η Κυβέρνησις θέλει λάβει διαφορετικά μέτρα εναντίον σας.

Την 13 Δεκεμβρίου : 1827 : Αίγινα          Ο επί των Εσ. και Αστυν. Γραμματεύς








Αναστάσιος Λόντος

Σ. Κυβέρνησις


Δια της παρούσης μου αναφοράς λαμβάνω την τιμήν να εκθέσω τα οποία μοι ακολούθησαν παρά του απανθρώπου Αθανασούλη Κουμουνδουράκη. 


Κατά την 5ην του απελθόντος Νοεμβρίου, έφθασα εις το πόρτον Κιτριές με την γολέτταν μου, φορτωμένην σιτάρι, ναυλωμένος από τον Παναγιώτην Μαρκήν.


Ο ρηθείς Παναγιώτης Μαρκής, και λοιποί φίλοι μου, κατεδέχθησαν και με επροσκάλεσαν εις το χωρίον τους Βαρούσι, δια να συμφάγωμεν τας απονηστησίμους ημέρας.


Ενώ λοιπόν διέτριβον εις Βαρούσι συνεφραινόμενος με τους ρηθέντας φίλους μου, εις τας 13 του Νοεμβρίου ο θηριάνθρωπος Αθανασούλης Κουμουνδουράκης, κράξας στρατιώτας, αιφνιδίως με άρπασε, και υβρίζοντας και κτυπώντας με με μαχαίρας και ξύλα με διεύθυνε εις την κλεπτοκατοικίαν του, όπου και με εφλάκωσεν, επί λόγω να του δώσω 40 χιλιάδας γρόσια, ότι έχει να λαμβάνη από άλλους.


Εν τω μεταξύ λοιπόν των βασάνων, τα οποίας υπέφερα 27 ημέρας, εν ελλείψει τροφής, τα σίδερα εις τους πόδας, και λαιμόν, ο Καπ. Αντώνιος Μαυρομιχάλης, ο αληθείς υπερασπιστής των δικαιωμάτων του αθώου πολίτου μαθών τα δεινά μου, έφθασε εις Κιτραίς, όπου και δια συνεργών του και δια μιάς προσφοράς 5.000 γροσίων, όπου έκαμε εις τον τύραννον με ελευθέρωσε, και ούτως ανεχώρησα δια την Αίγινα.


Ιδού λοιπόν εξοχώτατοι, τα λυπηρά συμβάντα μου, και αι ζημίαι και έξοδα, τας οποίας έλαβα εν τω μεταξύ τούτων.


Παρακαλώ λοιπόν, αφού εσωκλείω τον λογαριασμόν εξόδων μου και προσφοράς, να επιτάξη τα δέοντα.


Προσθέτω δε, ότι επειδή το κατ’ εμού κίνημα του απανθρώπου Κουμουνδουράκη, εβίασε τον καπ: Αντώνιον Μαυρομιχάλην, και πολλούς άλλους καλούς Σπαρτιάτας, το να κινηθούν δια των όπλων εναντίον αυτού, ώστε να υποχρεώσουν αυτόν εις το χρέος του, και να ασφαλίσωσι το εμπόριον υο οποίον κινδυνεύει να χαθή εξ αιτίας των τοιούτων κινημάτων, διότι βέβαια ποίος θέλει τολμήσει να εμπορευθή εκεί πλέον, νομίζω ότι η Κυβέρνησις πρέπει να λάβη μέτρα, και μέτρα τοιαύτα, ώστε αυτόν τον απάνθρωπον, να κατατρέη όλαις δυνάμεσι, υποστηρίζουσα τον καπ: Αντώνιον Μαυρομιχάλην, και τους συν αυτώ οπλαρχηγούς και διατάττουσα Αρχιερείς, Ιερείς, λαϊκούς, Πολίτας και οπλαρχηγούς το να κινηθούν εναντίον του, να συλλάβουν αυτόν και να τον διευθύνουν εις το ανήκον κριτήριον, δια να παιδευθή αξίως των πράξεών του, και ως εμποδίζοντα το εμπόριον, την ψυχήν ενός Έθνους.


Αύτα πάντα καθυποβάλλω υπ’ όψιν της Σ: Κυβερνήσεως, ελπίζω να λάβη και δια την αποζημίωσίν μου την ανήκουσα φροντίδα.



Υποσημειούμαι βαθύτατα.

Εν Αιγίνη τη 20 Δεκεμβρίου 1827


Ο Πολίτης







Κωνσταντής Μικέλλος

Σεβαστή Αντικυβέρνησις !


Κατά την 5: του απελθόντος Νοεμβρίου αριβάρισε εις το πόρτον Κιτριών ο καπ: κωνσταντής Μικέλλος, Ψαριανός με την γολέττας του φορτωμένη σιτάρι ναυλομένος παρά του εν Σταυροπήγι Παναγιώτου Μαρκέας, ο οποίος ναυλοτής του, και άλλοι πατριώται ευεργετημένοι όντες παρά του ρηθέντος καπ: Κωνστ:, τον επροσκάλεσαν κατά την 13 του ιδίου Νοεμβρίου εις τα οσπίτιά των και εις το χωρίον τους Βαρούσι δια να συμφάγουν τας απονηστησίμους ημέρας. Ο δε θηριάνθρωπος Αθανασούλης Κουμουνδουράκης συνάξας στρατιώτας, και κτυπώντας τον ήρπασεν αιφνιδίως, και πηγαίνοντάς τον εις την κλεπτοκαπετανίαν του, τον εφυλάκωσε, ζητώντας παρ’ αυτού τεσσαράκοντα χιλ. γρόσια, βασανίζοντάς τον με σίδηρα, με φυλακάς, και με έλλειψιν τροφής 22 ημέρας, οπού τη αληθεία Τούρκοι δεν τα έκαμαν.


Εγώ ευρισκόμενος εις το Λιμένι, και εμποδιζόμενος εις όλον το διάστημα των βασάνων του από τους εναντίους ανέμους εκεί εχειρίσην τρόπους πολλούς και τον ελευθέρωσα, δίδοντας εις τον τύραννον πέντε χιλ. γρόσια. Και τόσον αυά τα γρόσια, καθώς και αι ζημίαι, και έξοδα του καπ: Κωνστ: θέλει παρρησιασθούν εις ξεχωριστόν λογαριασμόν υπογεγραμμένον ιδιοχειρός μου. Και η Σ: Κυβέρνησις ας προστάξη τον τρόπον της αποζημιώσεως αυτού του καλού ανθρώπου.


Εγώ δια να μη σφαλισθή το εμπόριον από τούτα τα μέρη, από τα οποία προσμένουν να ζήσουν, όχι μόνον οι Σπαρτιάται, αλλά και οι Μεσσήνιοι και πολλοί άλλοι της Πελοποννήσου επαρακάλεσα τον καπ: Κωνστ: να μην πειράξη τους Μανιάτας όπου ήταν ευγαλμένοι εντεύθεν δια την Σύραν και δι’ άλλας νήσους, υποσχόμενος ότι η Σ: Κυβέρνησις θέλει δώση προς αυτόν ακρόασιν, και να τον αποζημιώση, ειδέ εκ του εναντίου θέλει αποζημιωθή παρ’ εμού, και δια να αποδείξω τα προς αυτόν, και τους λοιπούς καπετανέους τους εμπορευομένους ενταύθα ζωηρώς πόσον κατατρέχω, κατά χρέος, τα τοιαύτα άτινα βλάπτουν το κοινόν, λαο και πειράζουν τον χαρακτήρα της Σ: Διοικήσεως εκίνησα αμέσως πόλεμον κατά του Κουμουνδουράκη, και πλέον πώς μέλλει να καταντήση το πράγμα αγνοώ.


Ο ΚαπΣ Κωνσταντής θέλει αναφέρει δια ζώσης τα πάντα εκτεταμένως, και η Σ: Κυβέρνησις ας αποζημιώση αυτόν τον καλόν πατριώτης, αν είναι ορισμός της, και ας επιτάξη με τους τρόπους οπού γνωρίζη την παιδείαν του Κουμουνδουράκη. Εγώ δε είμαι πρόθυμος να θυσιάσω και τον εαυτόν μου δια την εκτέλεσιν των σεβαστών διαταγών της, και μένω ευσεβάστως.

1827 : Δεκεμβρίου : 8 :  Κιτριαίς


Ο Πατριώτης 







  Αντώνιος Μαυρομιχάλης

Ελληνική Πολιτεία

Η Αντικυβερνητική Επιτροπή

Διατάττει:


Ο επί των Εσωτερικών και της Αστυνομίας Γραμματεύς να διατάξη τους αρχιερείς, οπλαρχηγούς, …. και λοιπούς κατοίκους της Σπάρτης να κατατρέξωσι τον Αθανάσιον Κουμουνδουράκην, να συλλάβωσιν αυτόν και να τον διευθύνωσιν εις την Κυβέρνησιν. Να διατάξη δε, και δώση πλήρη την άδειαν εις τον καπ. Κωνσταντίνον Μικέλην να συλλαμβάνη όθεν ευρίσκει ιδιοκτησίαν του Αθανασούλη Κουμουνδουράκη και συγγενών αυτού, μέχρι της αποζημιώσεως των όσων του ήρπασε βιαίως ο ρηθείς Κουμουνδουράκης.

Τη 21 Δεκεμβρίου 1827. Αίγινα.

Η Αντικυβερνητική Επιτροπή








Γ. Μαυρομιχάλης








Ιω. Μ. Μιλαΐτης








Ιω. Νάκος

Αριθ. 1724


     Ελληνική Πολιτεία

Η επί των Εσωτερικών και της Αστυνομίας Γραμματεία της Επικρατείας

Προς τους Αρχιερείς, Ιερείς, οπλαρχηγούς, προκρίτους

και λοιπούς κατοίκους της Σπάρτης


Επειδή ο Αθανασούλης Κουμουνδουράκης εναντίον παντός νόμου και δικαιώματος, με ληστρικόν και απάνθρωπον τρόπον συνέλαβε τον Κ: Κωνσταντή Μικέλλον Ψαριανόν, τον εβασάνισε και μόλις ελευθέρωσεν αυτόν μετά πολυήμερον φυλακήν και δόσιν χρημάτων και επειδή το ληστρικόν τούτο κίνημα αυτού δεν πρέπει να μείνη ατιμώρητον, μάλιστα δι’ όσας κοινάς συνεπείας θέλει έχει προς τους κατοίκους της Σπάρτης, η Κυβέρνησις απεφάσισε να συλληφθή ο ανωτέρω Αθανάσιος Κουμουνδουράκης και να σταλή ενταύθα δια να λάβη την από τους νόμους προσδιωρισμένην εις το ανουσιούργημά του ποινήν. Προσκαλείσθε λοιπόν άπαντες να συντελέσετε με όποιον τρόπον δύναται έκαστος υμών, εις το να συλληφθή ο κακούργος ούτος και να κομισθή εντάυθα. Πόσον ολέθριον δια την κοινωνίαν είναι το να μένουν τέτοια κακουργήματα ατιμώρητα δεν είναι δύσκολον να εννοηθή. Σεις μάλιστα πρέπει να προσπαθήσετε με όλας τας δυνάμεις σας δια να λάβη ούτος την ανήκουσαν τιμωρίαν, διότι η εκε της κακουργίας αυτού βλάβη, ημπορεί να επιπέση εις πολλούς εξ υμών. Ομοίως όποιος δε τολμήση να τον υπερασπισθή θέλει νομισθή συμμέτοχος και θέλει παιδευθεί ως και ο ίδιος ένοχος. Ταύτα παραγγέλουσα προς υμάς η Γραμματεία αύτη, περιμένει να πληροφορηθή την ατχείαν της παρούσης διαταγής εκτέλεσιν.

Εν Αιγίνη τη 22 : Δεκεμβρίου 1827.



Ο επί των Εσωτερ. και Αστυνομίας Γραμματεία της Επικρατείας






Αναστάσιος Λόντος

1726      Ελληνική Πολιτεία

Η επί των Εσωτερικών και της Αστυνομίας Γραμματεία

Δηλοποιεί


Επειδή ο Αθανάσιος Κουμουντουράκης ληστρικώς και παρανόμως συνέλαβεν τον Καπ. Κωνσταντίνον Μικέλλην, τον ετιμώρησε, και έλαβε παρ’ αυτού πέντε χιλιάδας γρόσια χωρίς να προϋπάρχει μεταξύ αυτών καμμία  διαφορά, και επειδή  δια του συνήθους μέσου δεν είναι δυνατόν ν΄αποζημιώση τον ανωτέρω Καπ. Κωνσταντίνον δι’ όσα του επήρεν εις μετρητά, και δι’ όσα εγινεν αίτιος να ζημιώση αναβαίνοντα εις τάλληρα δίστηλα επτακόσια τέσσαρα και γρόσια δύο, αρ. 704: και 2. Η Κυβέρνησις δίδει το δικαίωμα εις τον Καπ. Κωνσταντήν Μικέλλην να λαμβάνη εις την κυριότητά  του οποιανδήποτε ιδιοκτησίαν τουτ ανωτέρω Κουμουνδουράκη και των συγγενών αυτού ήθελεν εύρει, έως ου ν’ αποζημιωθή δια την ανωτέρω ποσότητα, καθώς και δι’ όσα έξοδα ήθελον ακολουθήσει έως της τελείας πληρωμής … λοιπόν και κατά σπουδαρχίαν … πράγμα

επιφέρει αλλά μάλιστα του …    την ανήκουσαν συνδρομήν.





Εν Αιγίνη τη 22 Δεκεμβρίου 1827  

Ο επί των Εσωτ. και Αστυν. Γραμματείαν


Αναστάσιος Λόντος

Η ΑΙΧΜΑΛΩΣΙΑ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΓΙΑΤΡΑΚΟΥ ΑΠΟ ΤΟΥΣ.

 ΜΑΥΡΟΜΙΧΑΛΑΙΟΥΣ


Την άνοιξη του 1824 οι Έλληνες ήταν μοιρασμένοι σε δύο παρατάξεις. Την κυβερνητική ομάδα αποτελούσαν ο Κουντουριώτης, ο Λόντος, ο Ζαΐμης, ο Κωλέττης, οι Γιατράκοι
 κ.ά., ενώ στην αντικυβερνητική ήταν ο Πετρόμπεης, ο Κολοκοτρώνης, οι Δεληγιανναίοι κ.ά. Οι Μανιάτες ήταν και αυτοί διαιρεμένοι και την μεν κυβερνητική παράταξη ακολουθούσαν ο Διονύσιος Μούρτζινος-Τρουπάκης, ο Τζανετάκης Γρηγοράκης, ο Αθανασούλης και ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης, οι Δουράκηδες, οι Βοϊδήδες κ.ά. ενώ στην αντικυβερνητική εκτός από τον Πετρόμπεη ήταν οι Κουτσογρηγοριάνοι (οι συγγενείς του Αντώνμπεη Γρηγοράκη), ο Γεωργάκης Αντ. Γρηγοράκης, οι Καπετανιάνοι και οι Χρηστέοι. 


Στις αρχές Απριλίου οι Κυβερνητικές δυνάμεις ανάγκασαν τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη και τον Θ. Κολοκοτρώνη να εγκαταλείψουν την Τριπολιτσά και να αποσυρθούν ο πρώτος στη Μάνη και Καλαμάτα και ο δεύτερος στην Καρύταινα. Ο Πετρόμπεης κίνησε τους οπαδούς του  προς τη Λακεδαίμονα και τη Μεσσηνία. 

Ο Ηλίας Γιατράκος προσπάθησε να απωθήσει τους αντικυβερνητικούς από ένα χωριό της Λακεδαίμονος, το Λυκοβουνό, στο οποίο ήταν οχυρωμένοι, αλλά αιχμαλωτίστηκε από τους Μαυρομιχαλαίους. Το επεισόδιο αυτό περιγράφεται σε δύο αναφορές, τις οποίες παραθέσουμε.

Ο Παναγιώτης και ο Γεώργιος Γιατράκος σε αναφορά
 τους δίνουν πληροφορίες για τη μάχη που έγινε στο Λυκοβουνό εναντίον των εκεί οχυρωμένων Μαυρομιχαλαίων και την αιχμαλωσία του αδελφού τους Ηλία. Η αναφορά είναι η ακόλουθη:

Προς την Υπερτάτην Διοίκησιν της Ελλάδος. 


Εκ των εμπερικλειομένων γραμμάτων του Εξοχωτάτου Υπουργείου των Πολεμικών Κυρίου Διονυσίου Τρουπάκη πληροφορείται εντελώς η Σεβαστή Διοίκησις τα ολεθριώτατα κινήματα του Κυρίου Μαυρομιχάλη, τα οποία να διαλυθώσιν ως τον ιστόν της αράχνης, άλλος τρόπος δεν είναι, ειμή μόνον η ταχεία έκπλευσις τριών άλλων Ελληνικών πλοίων, και ένδον αυτών να επιταχθώσι ό τε καπετάν Τζανετάκης, και καπετάν Βοϊδής, οπού εισπλεόμενα τα πλοία εις Μαραθονήσιον να εισέλθωσιν εις αυτά αυτοί και να τους ανοίξωσι τον πόλεμον εις Λιμένι και ούτω αυτοί απονεκρούνται διόλου.

Από δε το άλλο μέρος πρέπει να οικονομηθή με χρηματικήν ποσότητα ο Υπουργός Μουρτζινάκος δια να ενδυναμώση την Καλαμάταν, και να διασχίση (δηλαδή να διαιρέση) τους Σπαρτιάτας. Αυτό είναι το μόνον σωτήριον μέσον εις το να κερδίσωμεν τον πόντον της πατρίδος και να υπερισχύσουν οι Νόμοι και η Διοίκησις, επειδή ο μεν Μπέης με την αίτησιν των δικαιωμάτων της Σπάρτης, ο δε Κολοκοτρώνης με την ασυδοσίαν θέλει πλανέσωσι τον απαίδευτον λαόν. Και όχι μόσον (μ’ όσον) ότι η επαρχία του Μυσθρός με τον Μεσσηνιακόν Κόλπον θέλει αφανισθώσιν, αλλά και το ιερόν της Διοικήσεως ίχνος θέλει καταργηθή, ως πολλοί ίσως και των Διοικούντων δια τραγικών φόνων μέλλει να απωλεσθώσιν. Ημείς γουν ως γνήσια και αληθή τέκνα αναφέρομεν μετ’ αθυμίας ταύτα πάντα ως εν αινίγματι, η δε σεβαστή Διοίκησις κρίνουσα τη γνώμην μας, ας αποφασίση το ευλογοφανές κατά το εκόν όσον τάχους. 

Τα ενταύθα ούτως έχουσι, προτού να φθάση ο στρατηγός συνελθόντα τα ημέτερα στρατεύματα ώρμησαν κατά των εις Λυκοβουνόν Σπαρτιατών και κροτήσαντα πόλεμον φρικτόν μετ’ αυτών. Επειδή και ολίγοι όντες τους έκλεισον οι Σπαρτιάται εις τα παλαιοχαλάσματα του χωρίου Λυκοβουνού, ένδον των οποίων έμεινον τριάκοντα εξ ώρας έγκλειστοι. Όθεν βιασμένοι με πόλεμον αποσυρόμενοι οπισθοδρόμουν τακτικώς, και ενώ ο αδελφός μου Λιάκος εβάστα καλώς το ταμπούρι, μη στοχασθείς ότι τα λοιπά ταμπούρια των άλλων ετζάκισαν και έφυγον οι εν αυτώ, κυκλωθείς πανταχόθεν, τέλος αφού ευκαίρισεν όλα τα άρματά του, και μη δυνάμενος να τα ματαγεμίση, ελήφθη ζων. Τούτο δεν μας επείραξεν τελείως, επειδή αυτά είναι τα αποτελέσματα του πολέμου, βασιλείς, πρίγκιπες, ηγεμόνες, σατράπαι αιχμαλωτίζονται, και πόσον μάλλον ημείς. Ημείς μ’ όλον ότι ο αδελφός μας ελήφθη αιχμάλωτος, και τον απεφασίσαμεν πλέον ως ένα κοινόν θύμα της Πατρίδος, μ’ όλον τούτο η οικογένειά μας εις εκείνον τον σκοπόν του Έθνους είναι, οπού ήταν και πρότερον χωρίς παραμικράν αλλοίωσιν, και προκρίνει μυριάκις τον θάνατον παρά την υπερίσχυσιν των κακών, και τον παντελή όλεθρον του έθνους. Παρακαλείται η Σεβαστή Διοίκησις εισέτι το ογληγορώτερον να μας προφθάση πολεμοφόδια (2 σελ.) ικανά. Επειδή εις τοιαύτην περίστασιν αναγκαιούν μεγάλως, διότι δεν ευρίσκονται ενταύθα διόλου. Συμφέρει όμως μεγάλως ότι ταύτα πάντα οι ανωτέρω μ’ όλην την ταχύτητα να εκτελεσθώσιν, ειδέ και η σεβ. Διοίκησις αδιαφορήσει παραμελέση δια το ταχύ έκπλευμα των δύο πλοίων, ας είναι υπερβεβαία ότι οι κακοί θέλει υπερισχύσωσι και ημείς δεν θέλει δυνηθώμεν να εκτελέσωμεν ουδέν. 

Ταύτα μεν διατρέχουσι προς το παρόν, ημείς δε υποσημειούμεθα με σέβας βαθύτατον.

Ξηροκάμπι τη 15 Απριλίου 1824                  Οι ευπειθείς πατριώται




          Παναγιώτης Γιατράκος, Γιωργάκης Γατράκος 


Η άλλη αναφορά
 γράφτηκε μετά δύο ημέρες από το Γιωργάκη Γιατράκο, ο οποίος από την Αργολίδα πήρε διαταγή να επιβιβασθή σε πλοίο και να σπεύση σε βοήθεια του αδελφού του. Αποβιβάστηκε στο χωριό Πούληθρα, το οποίο βρίσκεται νότια από το Λεωνίδιο, πέρασε από την Κουνουπιά, αλλά όταν έφθασε στο Λυκοβουνό η μάχη είχε λήξει.



Υπερτάτη Διοίησις της Ελλάδος.


Κατά την υμετέραν σεβαστήν διαταγήν εκπλέυσας εκ Μύλων, κατέπλευσα εις Πούληθρα, και εκείθεν αποβάς τάχιστα επορεύθην εις Κουνουπίας ένθα ειπών, προς τους εκεί προκρίτους, των χωρίων να παραλάβωσι στρατιώτας και να έλθουν εξοπίσω. Ταχέως ανεχώρησα σπέυδων να προφθάσω την ταχίστην οπού διετάχθην. Και ούτω καθ’ όλην την οδόν τρέχων μετά σπουδής, ήλθον εις το χωρίον καλούμενον Καραμπάς, αλλά κακή τύχη οι εδικοί μας οι όντες ενταύθα, όντες ολιγώτατοι τον αριθμόν ήσαν εις Λυκοβουνόν. Οι δε Μανιάται ήσαν εις όλα τα εισβαλλόμενα μέρη των Παρδουνοχωρίων· οίτινες τους εδέχθησαν αμαχητί υπέρ τας δύο χιλιάδας· και οι πλείστοι εξ αυτών ορμημένοι ήσαν εις Λυκοβουνόν. Οι δε ειδικοί μας οι ευρεθέντες εις Λυκοβουνόν εμάχοντο ανδρείως δύο νυχθήμερα αδιακόπως, ώστε κατήντησαν να σώσωσι ψωμί και νερόν. Και το χείριστον και φουσέκια. Οι Μανιάται όντες πλείστοι, περικυκλώσαντες τους εδικούς μας ολίγους όντας μανιωδώς εμάχοντο, ωσαύτως και οι εδικοί μας· αλλ’ επειδή ήσαν νηστικοί και υστερημένοι νερού, και το δεινότερον, οπού έσωσαν τα φουσέκια απεφάσισαν μαχόμενοι να αναχωρήσουν, και αναχωρούντων αμφοτέρων των μερών, έγινε μάχη φρικτή, ώστε αρκετοί Μανιάται εφονεύθησαν και ετρώθησαν· αλλά την συμπλοκήν και αναχώρησιν των ημετέρων, ο αδελφός μου Κπ: Λιάκος ιδών ατάκτως αναχωρούντας, έμεινε οπίσω δια να οδηγή, και να εμψυχώνη αυτούς. Ώστε αναχωρήσαντες πάντες άφησαν αυτόν μόνον μαχόμενον. Τελευταίον αγωνιζόμενος εις την συμπλοκήν, κατ’ εκείνων των Μανιατών, και γενναίως μαχόμενος, αδειάσας το τουφέκι και πιστόλας του, με το ξίφος γυμνόν εις τας χείρας συνελήφθη από το πλήθος των Μανιατών αυτός και άλλοι τινές και από μεν τους εδικούς μας πλην των συλληφθέντων, ουδείς εφονεύθη, από δε τους Μανιάτας, εφονεύθησαν αρκετοί.


Σεβαστή Διοίκησις με πόνον ψυχής μου λέγω, μ’ όλον ότι οι Μανιάται ήσαν πολλότατοι, και ήρχοντο με αποφασιστικήν ορμήν να θύσουν και να απωλέσουν, δια να εκτελέσουν τους εαυτών κακούς σκοπούς, όμως μίαν ώραν αν επρόφθανα προτήτερα, βέβαια ήθελον λάβη τα επίχειρα της κακίας των, πλην υπομονή! Διότι αφού έφθασα μου έφεραν τας ειδήσεις των προειρημένων. Εγώ δε εξετάσας και πληροφορηθείς, περί του πλήθους της δυνάμεως εκείνων, και τα έως τότε γεγονότα, ιδών και το απρόθυμον τινών επαρχιωτών, με τους στρατιώτας μου, ή μ’ άλλους τινάς, όσους από εδώ εδυνήθην, εδυνάμωσα τας αναγκαίας θέσεις, έμπροθι των εισβαλλόντων και πλέον δεν εδυνήθησαν να εισχωρήσωσι περαιτέρω από εκεί όπου τους ηύρα, αλλ’ εις τούτο το μεταξύ, επειδή αθρώα ως δήλα τοις πάσι ανεφύησαν κύκλω κατά της επαρχίας, τινές επαρχιώτες έστρεψαν τους οφθαλμούς των κατά το μέρος του Μπραστό, Γεράκι, Κοσμά και Μονεμβασίας· διότι εφημίσθη ότι εκείνοι ήσαν έτοιμοι καθ’ ημών· άλλοι από το μέρος των Βρουστοχωρίων προσείχον εις εκείνο το μερός το από Καρυταίνης, και άλλοι από Πηγάδια έως την Καλαμάταν· δηλονότι εις εκείνα τα μέρη και διαβάσεις προσείχον ταύτα περί τούτων…  Επρόβαλλον οι Μανιάται να κάμωμεν συμβιβασμόν. Εις δε το πρόβλημα του συμβιβασμού έλεγον και άλλα πολλά, προς δε τούτοις, και ταύτα ημείς ζητούμεν τα δικαιώματά μας. Θέλομεν το ανάλογόν μας από την ελευθερωθείσαν εθνικήν γην, την οποίαν ημείς ελευθερώσαμεν· θέλομεν να απεράσωμεν φιλικώς να υπάγωμεν μ’ εσάς εις την Τριπολιτζάν, δια να συστήσωμεν νόμιμον διοίκησιν και καθ’ εξής. Ημείς λοιπόν βλέποντες ότι μήτε καράβια εστάλησαν, μήτε εκτελεστικήν δύναμις ήλθε· προς τούτοις βλέποντες ότι οι Μανιάται, από τους οποίους μερικούς είχομεν λουφετζήδες πρώτον εις μερικά κονάκια εις τα γειτνιάζοντα χωρία της επαρχίας με την Μάνην, μαζί με Μπαρδουνοχωρίτας επρόδωσαν τας διαβάσεις, και εδέχθησαν τους Μανιάτας και τους έμβασαν εις τα κονάκια οπού τους είχον διορισμένους· και εφάνησαν όλοι άπιστοι θεωρούντες αυτούς καθ’ ημέραν αυξανομένους, διότι τους είλκυσαν αι υποσχέσεις και αρπαγαί, και τους εδικούς μας ελιγοστεύοντας, είπομεν μεταξύ μας πολιτικοί και πολεμικοί, αυτοί και πρότερον λεηλατούντες ήρπαζον τα εις εκείνα τα χωρία εθνικά, και τώρα αναφανδόν με τους εκεί κατοίκους ενωθέντες τα καθυπέταξαν βιαίως, όθεν μόνοι μη δυνάμενοι άλλως πως ποιήσαι, δια να αποβάλλωμεν αυτούς, επειδή δια τους σκοπούς των με πρόσχημα ζητούν συμβιβασμόν, ας κάμωμεν εκουσίως εν προσωρινόν κάλυμα δια να ελαττωθή κατά το παρόν η ορμή αυτών, και έπειτα η διοίκησις ας προνοήση προς απαλλαγήν, δια να κάμη τα προσήκοντα…

Η ΜΑΝΗ ΚΑΤΑΦΥΓΙΟ ΜΕΣΣΗΝΙΩΝ
ΣΤΑ ΧΡΟΝΙΑ ΤΟΥ ΙΜΠΡΑΗΜ


Στις 10-11 Φεβρουαρίου 1825 ο Αιγυπτιακός στόλος άραξε μπροστά στη Μεθώνη και απεβίβασε στρατό. Ήταν η αρχή μιάς νέας φάσης της ελληνικής επαναστάσεως, η πλέον δραματική. Ο τακτικός στρατός του Ιμπραήμ προχώρησε προσεκτικά και νικηφόρα, καταλαμβάνοντας όλο σχεδόν το Μοριά και συμβάλλοντας αποφασιστικά στην πτώση του Μεσολογγίου. Οι Έλληνες δεν μπόρεσαν να συνέλθουν εύκολα από τα πάθη του εμφυλίου πολέμου και να συνειδητοποιήσουν το μέγεθος του κινδύνου. Οι περισσότεροι των Πελοποννησίων έμειναν αδιάφοροι παρατηρητές, ιδιαίτερα όμως αδράνησαν τα ρουμελιώτικα στρατεύματα, τα οποία υπό την ανίκανη διοίκηση του Υδραίου Σκούρτη, απέδειξαν ότι στην πλειονότητά τους κατέβηκαν στο Μοριά να λεηλατήσουν και όχι να πολεμήσουν. Μετά την ελληνική ήττα στα Κρεμύδια οι Ρουμελιώτες αποχώρησαν, αφήνοντας πίσω τους ελεύθερο πεδίο δράσεως στον Ιμπραήμ.


Ο λαός της Μεσσηνίας δοκίμασε πρώτος την καταστροφική μανία του νέου εχθρού. Όμως δεν ξεσηκώθηκε, ούτε συσπειρώθηκε γύρω από τους τοπικούς αρχηγούς, αυτούς που είχαν απομείνει ελεύθεροι από τον εμφύλιο ανταγωνισμό και άφησαν το Νεόκαστρο να καταληφθεί από τους Αιγυπτίους. Ακόμη δεν άκουσαν και δεν ανταποκρίθηκαν οι Μεσσήνιοι, ούτε οι γείτονές τους Μανιάτες, στο πολεμικό προσκλητήριο του υπουργού των Εσωτερικών, του αρχιμανδρίτη Γρηγρίου Δικαίου, ο οποίος με προχειρότητα εγκατέλειψε τα διοικητικά του καθήκοντα και κατέβηκε για να αντιμετωπίσει τον εχθρικό κίνδυνο. Δοκίμασε και αυτός την ολοκληρωτική καταστροφή στο Μανιάκι με τους λιγοστούς συμπολεμιστές του.


Ο Ιμπραήμ στη συνέχεια στράφηκε εναντίον της Καλαμάτας, όπου υπήρχε μεγάλη συγκέντρωση Ελλήνων και ιδιαίτερα Μανιατών. Θα μπορούσε εκεί να προβληθεί αντίσταση και στη θέση του Αρμυρού να δοκιμάσει ο εχθρός από τότε την πίκρα της ήττας, που ένιωσε αργότερα στη Βέργα. Η έλλειψη όμως ενός εμπνευσμένου πολεμικού αρχηγού, που θα ήταν ικανός να επιβάλει πειθαρχία και να οδηγήσει αποτελεσματικά τους Έλληνες στη μάχη, έφερε την ατιμωτική διάλυση του στρατοπέδου. Η φιλοπατρία και η προθυμία για εθελοθυσία του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη δεν αποδείχθηκαν επαρκείς, ώστε νικηφόρα να αντιμετωπσθεί το ιππικό και οι ″κολώνες″ των τακτικών του εχθρικού στρατού.


Ο δισταγμός του Πετρόμπεη για την εγκατάλειψη αμαχητί της πόλης της Καλαμάτας στα χέρια του εχθρού, του χάρισε μια ανέλπιστη νίκη. Ακολούθησε στη συνέχεια η μάχη της Τραμπάλας, στην οποία πάλι η λαθεμένη τοποθέτηση των ελληνικών δυνάμεων από τον Θεόδωρο Κολοκοτρώνη, έδωσε την ευκαιρία στον Ιμπραήμ να προχωρήσει χωρίς μεγάλη δυσκολία μέχρι την Τριπολιτσά.  


Η έλλειψη ενθουσιασμού και συμμετοχής στον αγώνα του ελληνικού πληθυσμού, ο οποίος αντιμετώπισε με παθητικότητα την εισβολή του στρατηγικά καθοδηγούμενου αιγυπτιακού στρατού, παράλληλα με τα λάθη που έγιναν από τους στρατιωτικούς αρχηγούς της ελληνικής πλευράς, συνετέλεσαν στην ολοκληρωτική κατάληψη της Μεσσηνίας από τον Ιμπραήμ.


Οι Μεσσήνιοι έντρομοι ζήτησαν καταφύγια σε ορεινά και δυσπρόσιτα μέρη, για να ασφαλίσουν τις οικογένειές τους. Στις πλαγιές του Ταϋγέτου, τόσο στη Μάνη όσο και βορειότερα, κατέφυγαν οι περισσότεροι πρόσυγες.


Η προσφυγιά δεν ήταν σύντομη, είχε διάρκεια και η έλλειψη τροφίμων έπληξε τα απέραντα στρατόπεδα των Μεσσηνίων, που με δυσκολία και στέρηση προσπαθούσαν να επιβιώσουν.


Στις 20 Ιανουαρίου 1826 οι κάτοικοι της επαρχίας Κορώνης, όπως και οι άλλοι Έλληνες, συγκεντρώθηκαν προκειμένου να εκλέξουν πληρεξουσίους για την Εθνική Συνέλευση. Η επαρχία τους όμως δεν μπορούσε να τους προσφέρει τόπο συγκεντρώσεως και η σύναξή τους έγινε στις Κιτριές της Μάνης. Το πρωτόκολλο εκλογής είναι το ακόλουθο
:


″Κατά το θέπσισμα της σεβαστής Διοικήσεως υπό αριθμόν 12641: συναχθέντες όλη η επαρχία Κορώνης, πολιτικοί τε και στρατιωτικοί επελέξαμεν ομοφώνως δια πληρεξουσίους της Εθνικής συνελεύσεως τον ευγενέστατον Κύριον Ιωάννην Καράπαυλον, τον αιδεσιμώτατον άγιον πρωτοπαππάν Κύριον Δημήτριον και τον Κύριον Γεώργιον Σπουργίτην
, δίδοντάς τους την πληρεξουσιότητα, δια να παρρησιασθούν εις την εθνικήν συνέλευσιν καθώς και αι λοιπαί επαρχίαι.







αωκς’ τη η : Ιαναουαρίου : Κιτριές

Πρόκριτοι


Δημογέροντες

Καπεταναίοι
Ηλίας Σάκκης

Αναγνώστης Τερζάκης
Δημήτριος: Γεωργίου

Νικ. Ταμπακόπουλος
Μελέτιος ιερομόναχος
        Κανελλόπουλος

Δημ. Στεφανόπουλος
Κωνσταντής Ζέρβας
ΠαπαφωτιάςΑθανασίου 

Ιωάννης Κλάπας

Στάθης Πίγιας

Γρηγόρης Ψυρρής

Λαζαρής Ζαχαρόπουλος
Αναστάσιος Κόλιας

Δημήτριος Σπάλας

Κωνσταντής Πάρκας
Βασίλης Βασιλόπουλος
Γεώργης Ζέρβας

Αναστάσης Τζαγκαρίου
Παπα-Κωνσταντίνος
Παντ. Παντελόπουλος

Γιώργης Λυκοτραφίτης
Οικον. Παπα-Φλέσσας
Παντελής Θωμόπουλος

Δράκος Κάψιας

Παναγ. Μουρατιώτης
Γιαννάκ. Κουφόπουλος

Δημήτρης Τράκας

Χρόνης Χρονόπουλος
Θεοδωρής Καρβέλας

Αναστάσης Πολίτης

Παναγ. Μπουσπαράς
Κωσταντίνος Σαλέρης

Γιάννης Παρακάλης

Γιάννης Μποσούνης
Χρήστος

Γιώργ. Σταυρόπουλος
Στάθης Ντιβέλας

Μιχάλης Κλάπας

Πανάγος Ντουλάμης
Δημ. Αντωνόπουλος
Πέτρος Κλάπας

Γιαννάκης Τρυπιώτης
Δήμος Τζιβιρδάς

Τριαντάφυλλος

Γεωργάκης Πετρόπουλος

Δημήτρης Πετρόπουλος
Νικόλαος Λασπίτης

Στάθης Κεφαλληνιώτης
Μαρκοπαναγιώτης

Νικολός Μυλωνάς

Κωνσταντής Θωμόπουλος

Πανάγος Μιταγιώτης
Γιωργάκης Ραλίας

Δημητράκ. Μουρατιώτης
Κωνσταντής Ραλίας

Παναγιώτ. Κοψομάλλης
Γιωργάκης Φουρνάρης

Αγγελής Καρράς

Παναγιώτης Σαράλας

Θεοδωρής Καράς

Αντώνης Αντριανός

Δημήτρης Αδαμόπουλος

Γιώργος Μεζάκης

Θεοδωρής Κάτζιος

Κωνσταντής Καρλάφτης

Παναγιώτης Χαρίτος

Δημητράκης Σκαρμπούτζος

Στάθης Μαγκλάρης

Στάθης Πολυχρονόπουλος

Χρόνης Τζιάλτας

Κωνσταντής Πανταζόπουλος

Κωνσταντής Σταυράκης

Γιάννης Σταθόπουλος

Φωτεινός Χαρίτος

Δημήτρης Χριστόπουλος

Στάθης Κοτζιάφτης

Θεοδωρής Σαλέρης


Οι Μανιάτες παρά το γεγονός ότι κατηγορούνται ως άρπαγες, στους πρόσφυγες φέρθηκαν πολύ καλά. Ο Φωτάκος
 αναφέρει: ″…Όσοι δε εκ των Ελλήνων ετράβηξαν με τας οικογενείας των και με τα ζωντανά των μέσα εις την Μάνην, όλοι αυτοί εφιλοξενήθησαν πολύ από τους Μανιάτας″.


Οι Κορωναίοι πρόσφυγες στις Κιτριές βρήκαν τον ιατρό Ιωάννη-Τζουάννε Σκαρπαλέζο, από τη Μάλτα του δήμου Αβίας, πρόθυμο να τους εξετάζει δωρεάν, όπως φαίνεται από το ακόλουθο πιστοποιητικό
:

Βασίλειον της Ελλάδος

Η Δημογεροντία της πόλεως Κορώνης

Δηλοποιεί


Ότι κατά την έφοδον του Σατράπου εις την Πελοπόννησον και αναχώρησαν οι επαρχιώται μας και απέρασαν εις τα μέρη της Σπάρτης δηλ. εις Κιτριές και εις άλλα εκεί, εύρον συστημένον παρ’ όλων των οπλαρχηγών και προκρίτων της Σπάρτης ιατρόν τον εξοχώτατον κύριον Ιωάννην Σκαρπαλέζον, ο οποίος φιλανθρωπίας φερόμενος, όσοι τότε των επαρχιωτών μας εις την τοιαύτην περίστασιν επισκέφθηκε αμισθί, και εις ένδειξιν δίδεται το παρόν δια να του χρησιμεύση όπου ανήκει.


Εν Κορώνη τη 8 Μαρτίου 1834.

Οι Δημογέροντες

Θεόδωρος Δαρειώτης.
Henry Post, A visit to Greece and Constantinople in the hear 1827-8.

Σελ. 80.
″… την επομένη (18 Δεκεμβρίου 1827 – με το νέο ημερολόγιο) ήταν η γιορτή του Αγίου Νικολάου, του προστάτη των ναυτικών….. 

Το απόγευμα ο Jarvis γύρισε από μια περιοδεία στα βουνά, για την οποία είχε ξεκινήσει την προηγουμένη ημέρα με σκοπό να επιβεβαιώσει την κατάσταση των ανθρώπων και να οργανώσει τη σύναξή τους στο Αρμυρό. Η συμφορά που συνάντησε ήταν τόσο μεγάλη, όσο μας την είχαν περιγράψει. Χιλιάδες δυστυχισμένοι είχαν συγκεντρωθεί γύρω από τα χωριά και κατοικούσαν σε σπηλιές και σε σχισμές βράχων, τελείως στερημένοι, έτοιμοι να πεθάνουν από την έλλειψη των πιο απλών και κοινών αναγκαίων πραγμάτων της ζωής. Ήταν κυρίως πρόσφυγες από άλλα μέρη της χώρας, - εξόριστοι από τα πατρικά τους, που είχαν φύγει από τα ερημωμένα (σελ 81) χωράφια τους και τα καμένα σπίτια τους και τώρα προσπαθούσαν να σύρουν μια άθλια και χωρίς ελπίδα ύπαρξη, με μέσα τα οποία η ανθρωπότητα απεχθάνεται να σκέπτεται….

Στις 19 Δεκεμβρίου συγκεντρώσαμε τους ανθρώπους τους οποίους θα ελεούσαμε, που ζούσαν στις Κιτριές και στα γειτονικά μέρη, οι οποίοι έφταναν τους χίλιους και μοιράσαμε μεταξύ τους 110 βαρέλια αλεύρι και παξιμάδι. Όλα κύλησαν ήσυχα και ομαλά χωρίς καμιά προσπάθεια να μας εμποδίσουν και να μας ενοχλήσουν και είχαμε την ευχαρίστηση να δούμε ένα τεράστιο αριθμό ταλαιπωρημένων να ανακουφίζονται από την έγκαιρη βοήθειά μας….

Στις 20 Δεκεμβρίου σηκώσαμε άγκυρα την αυγή και ξεκινήσαμε για το Αρμυρό. Οι άνθρωποι είχαν ήδη συγκεντρωθεί, και γρήγορα έρχονταν κατά κοπάδια από κάθε μέρος. Μερικές εκατοντάδες γιάρδες βόρεια της πόλης, είναι μια βαθειά ρεματιά, η κοίτη ενός χειμάρρου, όπου οι μανοάτες έχτισαν ένα στρογγυλό πύργο και ένα μακρύ τείχος που εκτείνεται από τη θάλασσα μέχρι επάνω στην πλαγιά του βουνού, για άμυνα ενάντια σε εισβολή…. 

(σελ. 83)  …Τις επόμενες τέσσερις ημέρες ασχοληθήκαμε με το να τρέφουμε τα πεινασμένα πλήθη, που αδιάκοπα μας κατέκλυαν από τα βουνά. Ο αριθμός των ατόμων στα οποία δόθηκε ανακούφιση ήταν περίπου δεκαοχτώ χιλιάδες – κυρίως γυναίκες και παιδιά καθώς και γέροι από την Κορώνη, τη Μεθώνη, το Ναυαρίνο και άλλες Μεσσηνιακές πόλεις. Τέτοιες σκηνές σπαραξικάρδιες τις οποίες είμαστε υποχρεωμένοι να παρακολουθούμε είναι σχεδός αδύνατον να τις καταλάβει κανείς, όπως είμαστε εμείς (οι Αμερικανοί) στη αγαπημένη μας γη περιβαλλόμενοι από τα αγαθά της ειρήνης και της αφθονίας…..

(σελ. 92) … Έχοντας διανείμει το υπόλοιπο φορτίο μας σε δύο χιλιάδες ανθρώπους, τους οποίους βρήκαμε να κατοικούν στην περιοχή της Καρδαμύλης, στην ίδια φοβερή κατάσταση αποστέωσης και απογύμνωσης, η οποία έχει τόσο συχνά περιγραφεί, τη νύχτα της 27ης Δεκεμβρίου ανοίξαμε πανιά και το επόμενο πρωΐ καταπλεύσαμε στο Λιμένι. 

ΓΑΚ, Υπ. Εσωτ., φάκ. 107, έγγρ. της 30 Σεπτεμβρίου 1827.


Από αναφορά των υπερασπιστών της Βέργας του Αρμυρού προς το Υπουργείο των Εσωτερικών πληροφορούμεθα τα ακόλουθα:


″…Ο εχθρός προ έξ ήδη ημερών εκινήθη δια ξηράς κατά το μέρος της Καλαμάτας, και εξηπλώθη από Νησίου έως Μελιγαλά και Γιαννιτζάνικα, και την μεν πρώτην ημέραν  έβαλε φωτίαν εις πολλά μέρη καίων ελαίας και άλλα διάφορα κάρπιμα δένδρα τας δε εφεξής ημέρας άρχισε να κόπτη και καταπυρπολή εν γένει όλα τα δένδρα αυτών των μερών μέχρι της ώρας.


Ημείς βλέποντες τόσον το κίνημα του εχθρού όσον και τη μεγίστην φθοράν εκινήθημεν άπαντες, και ήλθομεν ενταύθα εις Αλμυρόν προς αντίκρουσιν αυτού, και χθες εδώσαμεν αιτίαν ακροβολισμού, ώστε ο εχθρός οπισθοδρόμησε και αν έλλειπεν η ιππική αυτού ικανή δύναμις ηθέλαμεν διόλου τον εξοστρακίση, αλλά μη δυνάμενοι να αντιπαραταχθώμεν  εις τον κάμπον αυτός περιφέρεται εις τας πεδιάδας κόπτων δένδρα και καταπυρπολών, ημείς δε μένομεν εις τας θέσεις μας, μ’ όλα ταύτα διετηρήθησαν εκ τούτου πολλά δένδρα, υπερασπιζόμενα παρ’ ημών και ταύτα μεν περί του εχθρού…”.

Αμβρ. Φραντζή, Επιτομή Ιστορίας της αναγεννηθείσης Ελλάδος, τόμ. Β’, Αθήναι 1839, σ. 447.


Ο Αμβρ. Φραντζής αναφέρει την παρουσία στη μάχη της Βέργας και Πελοποννησίων, από τους οποίους η συντριπτική πλειοψηφία ήταν Μεσσήνιοι πρόσφυγες. Μαζί με τους Μαυρομιχαλαίους ήταν 220, με τους Καπετανάκηδες 120, με τον Πικουλάκη 80 Πελοποννήσιοι και 60 Κρητικοί. 

Ο  ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗΣ  ΣΤΗ  ΜΕΣΣΗΝΙΑ  ΤΟ  1825


Κανείς δεν μπορεί να αμφισβητήσει την προσφορά και τη θυσία του Γεωργίου Καραϊσκάκη στην εθνεγερσία του 1821. Παράλληλα όμως δεν θα πρέπει να αποκρύπτεται η ιστορική αλήθεια, σχετικά με κάποια αρνητική πτυχή της πολιτείας του, όπως υπήρξε η αρπακτικότητα των στρατιωτών του στη Μεσσηνία το 1825.


Στη διάρκεια του αγώνα του 1821 η συμπεριφορά των επαναστατικών στρατευμάτων απέναντι στον ελληνικό πληθυσμό δεν υστερούσε σε λεηλασίες και βαρβαρότητες των Τούρκων κατακτητών.


Ο εμφύλιος πόλεμος του 1824 έφερε στο Μοριά τα στρατεύματα της Ρούμελης, με την πρόφαση της αποκατάστασης της τάξης. Η συμπεριφορά των κυβερνητικών δυνάμεων υπήρξε απαράδεκτη και δεν είναι δυνατόν να μη στιγματιστούν οι λεηλασίες και οι βιαιότητες που προκάλεσαν. Ο Γιάννης Μακρυγιάννης μας δίνει μια αποκαλυπτική εικόνα με τα παρακάτω λόγια: ″…και πέρασαν στη Βοστίτζα (Αίγιο) και πήγαν εις την Κερπινή, εις το σπίτι του κυρίου Ζαΐμη· και ο Καραϊσκάκης το κυβέρνησε, οπού δεν του άφησαν οι άνθρωποί του ούτε στάχτη μέσα· και οι άλλοι πήγαν εις τα άλλα σπίτια και χωριά…″.


Από τις 10 Φεβρουαρίου 1825 άρχισαν να αποβιβάζονται στη Μεθώνη τα Αιγυπτιακά στρατεύματα υπό τον Ιμπραήμ πασά. Στις 13 του ιδίου μήνα ο εχθρικός στρατός κινήθηκε βόρεια προς το χωριό Μεσοχώρι και Νεόκαστρο, δηλαδή το φρούριο της Πύλου. Αφού ο Ιμπραήμ εξασφάλισε το βόρειο μέτωπο, στράφηκε ανατολικά και στις 19 Φεβρουαρίου κατέλαβε τα Βουνάρια. Επειδή η αντίσταση που συνάντησε ήταν ασήμαντη για το πλήθος του στρατού του, προχώρησε μέχρι το Πεταλίδι, το οποίο κατέλαβε μετά δύο ημέρες
.


Ο Ιμπραήμ δεν έδειξε μεγάλη βία, αλλά φρόντισε να οργανώσει καλά τις θέσεις που κατέλαβε, για να προετοιμάσει με ασφάλεια την πορεία του προς το εσωτερικό του Μοριά. Η πολιορκία του Νεοκάστρου άρχισε στις 7 Μαρτίου και στις 15 του ιδίου μήνα έγινε η νικηφόρος για τους Έλληνες μάχη στο Σχοινόλακκα. Ακολούθησε όμως στις 7 Απριλίου η συντριβή των ελληνικών δυνάμεων στο Κρεμμύδι και τα στρατεύματα της Ρούμελης επέστρεψαν στην ιδιαίτερη πατρίδα τους.


Στις μέρες που ακολούθησαν την απόβαση του Ιμπραήμ άρχισαν να κινούνται προς το Μεεσηνιακό κόλπο ελληνικά στρατεύματα, για να αποκρούσουν τους Αιγύπτιους.


Πριν ακόμη αρχίσουν οι αξιόλογες συγκρούσεις με τον εχθρό, στις 27 Φεβρουαρίου, ο Γεώργιος Καραϊσκάκης με το σώμα του έφθασε στην επαρχία Ανδρούσας. Στο χωριό Σπητάλια
 οι στρατιώτες του άρπαξαν τρεις στάνες με 380 πρόβατα, προφανώς όχι μόνο για να χορτάσουν την πείνα τους. Τα βάσανα των Μεσσηνίων αποτυπώνονται σε έγγραφα της εποχής, που θα ακολουθήσουν:


″Προς το Υπουργείον των Εσωτερικών
.


Από τα έσωθεν περικλειόμενα αντίγραφα προς το Επαρχείον μας, πληροφορείσθε την δυστυχίαν της επαρχίας μου, όπου δοκιμάζει από τα καθημερινά στρατεύματα, οπού απερνώσι, και όχι μόνον η επαρχία αυτή δοκιμάζει αυτάς τας καταχρήσεις και δυστυχίας, αλλά και όλος ο Μεσσηνιακός τούτος κόλπος είναι κατά πάντα αφανισμένος από τας καταχρήσεις και αταξίας των στρατιωτών, δεν παραπονούνται οι αδελφοί μας χριστιανοί τόσον δια την τροφήν των και δια τας συγκρούσεις των, όσον αφανίζονται και στέκονται όλοι απελπισμένοι με τα δάκρυα εις τους οφθαλμούς των, οπού τους λαφυραγωγούσιν, εκείνοι, οπού από αυτούς ηλπίζωσι την ελευθερίαν των, παίρνοντας τα ζώα των, ζητώντες γρόσια δια Τζαουσιάτικα, εις το υστερινόν τους σηκώουσι και την τιμήν των, καθώς πληροφορείσθε από τα αντίγραφα της αναφοράς των προς το επαρχείον μας.


Οι στρατιώται του στρατηγού Καραϊσκάκη εκτός ότι επήραν τρεις ολόκληρες στάνες απερνώντας από την επαρχίαν μου, επήραν και ένα κοράσιον ενός Χριστιανού ονομαζομένου Ιωάννης Τσιτουρόγιαννης εκ της επαρχίας Καρυταίνης ονομαζόμενον Γιαννούλα χρόνων είκοσι και το εκράτησαν μίαν ημέραν και έπειτα το ελευθέρωσαν.


Έσωθεν σας περικλείομεν και το αντίγραφον της αποκρίσεως οπού προς το επαρχείον μ’ έκαμε ο στρατηγός Καραϊσκάκης. Ημείς όμως κατά χρέος ειδοποιούμεν την Σεβ. Διοίκησιν και ας λάβη τα αναγκαία μέτρα περί των στρατιωτών της, οι τρεις στάνες οπού επήραν είναι όλα πρόβατα τριακόσια ογδόντα, αριθ. 380, δια τα οποία έρχονται και οι ίδιοι νοικοκυραίοι των να σας τα παραστήσουν και δια ζώσης φωνής προς περισσοτέραν πληροφορίαν σας. 


Την επαρχίαν του Νησίου ότι την ελαφυραγώγησαν οι Σπαρτιάται, δεν αμφιβάλλομεν ότι ο έπαρχος του Νησίου να σας επαρέστησεν τους πρωταιτίους δια τον αφανισμόν της πόλεως ταύτης, μένω με βαθύτατον Σέβας.


Εξ Ανδρούσης τη 28 Φεβρουαρίου 1825

Τούτην την στιγμήν εσκότωσαν έναν άνθρωπον εις του Χασάν Πασά. Εβδομήντα άνθρωποι οπού είναι εκεί χωρίς αρχηγόν ζητούντες την γιατρειάν των.







    Εν απουσία του Επάρχου






   
       Ο Γενικός Γραμματεύς





      

Αναστάσιος Παπαγιαννόπουλος″.


Η ανωτέρω αναφορά του Επαρχείου Ανδρούσας προς το Υπουργείον των Εσωτερικών συνοδεύτηκε με αντίγραφα της διαμαρτυρίας προς το στρατηγό Γ. Καραϊσκάκη, την απάντηση του ιδίου και τις αναφορές των θυμάτων της αρπακτικότητας. Συνολικά ακολουθούν πέντε έγγραφα
:

Περίοδ. Γ’.

  Προσωρινή Διοίκησις της Ελλάδος

αριθ. 25

          Το επαρχείον Ανδρούσας 

Προς τον Γενναιότατον στρατηγόν Καραϊσκάκην,


Σήμερον απερνώντας οι στρατιώται σου από την πρωτεύουσαν πόλιν της επαρχίας μας ήρπαξαν δυναστικώς από τρεις στάνες μόνον πρόβατα τριακόσια, 300, το οποίον φέρσιμον ακούγοντας ουκ ολίγον εταράχθημεν, όχι τόσον δια την μεγάλην ζημίαν οπού έλαβον οι επαρχιώται μας, αλλ’ όσον μας εφάνη δυσκολώτατον να το πιστεύσωμεν, ηξεύροντες την καλοσύνην σου και την φήμην του ονόματός σου και την υπόληψιν οπού η Σε. Διοίκησις έλαβεν κατά σού.


Παρακαλώ λοιπόν ως καλός πατριώτης να λάβης τα αναγκαία μέτρα και να εξετάσης ποίοι ήτον αυτοί, οπού χωρίς την άδειάν σου έκαμον αυτήν την αταξίαν κάμνοντας το χρέος σου προς αυτούς, και προς τούτοις να μας τα επιστρέψης εις τους νοικοκυραίους τους. Προσέτι με δυσαρέσκειάν μας μανθάνομεν ότι οι ίδιοι στρατιώται σου οπού επήραν τα πρόβατα επήραν και ένα κοράσιον τινός χριστιανού ονομαζόμενον Γιαννούλα χρόνων είκοσι, τη αληθεία φέρσιμον πολλά εναντίον των νόμων και της Σεβ. Ημών Διοικήσεως, και εναντίον της υπολήψεώς σου, κρίνω λοιπόν περιττόν την πολυλογίαν, και ως αρκετάς ακολούθησε, τα ρέστα πρόβατα οπού άφησαν οι στρατιώται σου επήραν τρία τάλαρα τα έξι(;).
Εξ Ανδρούσης τη 27 Φεβρουαρίου 1825,     εις απουσίαν του επάρχου







              Ο Γ. Γραμματεύς







    Αναστάσιος Παπαγιαννόπουλος


Απόκρισις του στρατηγού Καραϊσκάκη


Κύριε Αρχιγραμματέα ασπαζόμεθά σε.


Από χθες το βράδυ είδον δύο γράμματά σου, το ένα διευθυνόμενον προς τον καπ. Χριστόδουλον Ποριώτην και το άλλο προς εμέ, περί των προβάτων, είδον να με γράφης δεινοπαθώς ότι επήραν ληστρικώς και έκαμον και άλλας αταξίας, όσον δια τα πρόβατα δεν τα επήραν οι στρατιώται μόνοι τους, ούτε ληστρικώς, αλλά τα επήραν με προσταγήν των αρχηγών τους δια να τραφούν τα στρατεύματα της Διοικήσεως, οπού έχουν τόσας ημέρας νηστικοί και λιποθυμισμένοι, και αν αυτά δεν τα αποκριθή η διοίκησις, τα αποκρινόμεθα ημείς, τους στρατιώτας όμως δεν τους αφήνομεν να αποθάνουν της πείνας, δια ένα κομμάτι κρέας να διαλυθή το στρατόπεδον, όσον δε δια το κοράσιον όπου γράφης δεν είναι ίδιον των πολεμικών και μάλιστα των στρατευμάτων μου, και εν ώρα μάχης και προκειμένου θανάτου, να κάμουν τα τοιαύτα, αυτά είναι δια εσας οπού κάθεστε εν ησυχία και αναπαύση.

Τη 28 Φεβρουαρίου 1825 Αβραμιού







Ο πατριώτης Καραϊσκάκης


Προς το έξοχον Επαρχείον της Ανδρούσας.


Ο στρατηγός Καραϊσκάκης απερνώντας από το χωρίον μας Σπιτάκια, μας επήραν σφακτά εκατόν σαράντα, αριθ. 140, και μικρά τριάκοντα πέντε, αριθ. 35: οπού γίνονται όλα εκατόν εβδομήντα πέντε, αριθ. 175: χωρίς να ηξεύρωμεν την αιτίαν οπού τα επήρε, προστρέχομεν οι δυστυχείς εις το επαρχείον να ευσπλαχνιστή την δυστυχίαν μας και να γράψη του στρατηγού Καραϊσκάκη να απελευθερώση τα πράγματα, εάν όμως το στρατόπεδον το Ελληνικόν λάβη ανάγκην από τροφήν κρέατος οι αρχηγοί και φροντισταί της σεβαστής ημών Διοικήσεως και το έξοχον επαρχείον  Σας θέλει λάβωσι τα αναγκαία μέτρα να μας επιτάξετε, με διαταγήν σας να φέρωμεν ο καθείς αν το θέληται όσα μας διορίσετε, δεν ηλπίζαμεν όμως να αφανισθώμεν ενώ οι νόμοι της Ελλάδος και της πατρίδος βασιλεύουσι, μένω με το ανήκον σέβας.

Σπιτάκια τη 27 Φεβρουαρίου 1825.

Ο πατριώτης







    Γιαννάκης Οικονόμου

Προς τον ευγενέστατον κύριον Έπαρχον Ανδρούσας.


Δεν παραπονούμεθα οπού <ο> στρατηγός Καραϊσκάκης μου επήρε τριάντα πέντε σφακτά και προς τούτοις οι στρατιώτες του μου έσχισαν την κεφαλήν μου, όσον θλίβομαι οπού οι ίδιοι μου ήρπαξαν το κορίτζι μου δυναστικώς χωρίς να ηξεύρω που το υπάγουν. Κύριε Έπαρχε δια αγάπην Χριστού γράψε τον στρατηγόν Καραϊσκάκη να μου ελευθερώση το κορίτζι μου ονομαζομένη Γιαννούλα δια να προφυλάξω την τιμήν μου, και τα πρόβατα ας υπάγουν στον διάβολον, εάν το επαρχείον και η Διοίκησις δεν μας διαφεντέψει εις ποίον άλλον να προστρέξωμεν;


Σπιτάκια τη 27 Φεβρουαρίου 1825,            Ο πατριώτης







   Ιωάννης Τζιτουρόγιαννης

Προς το Έξοχον Επαρχείον Ανδρούσας!

Με θερμά δάκρυα και με πόνον  ψηχής Σας εξηγούμαι τον μεγάλον αφανισμόν, οπού ο αρχηγός Καραϊσκάκης έκαμε εις εμέ απερνώντας από την Επαρχίαν Ανδρούσας. Μου επήρεν όλα μου τα πρόβατα και γίδια, μεγάλα εκατόν εξήντα και είκοσι αρνιά, όλα εκατόν ογδοήντα μην σπλαχνιζόμενος μήτε την πτωχείαν μου μήτε τα γερατεία μου, μήτε το σέβας του ιερατείου μου, μου επήρεν το πράγμα μου χωρίς να ηξεύρω δια τι τα παίρνει, και ούτως με άφησε γυμνόν και εκτραχιλισμένον.

Με σταλαχμούς δακρύων προστρέχω εις το επαρχείον τούτο να λάβη τα αναγκαία μέτρα να αναφερθή όθεν ανήκει δια να μας αποζημιώση. Επειδή και είμαι γέρων και πτωχότατος άνθρωπος. Μένω με όλον το ανήκον σέβας. 

1825 Φεβρουαρίου 27. Ανδρούσα.      Ο Πνευματικός Ανδρούσας







        Θεόκλητος

Το Υπουργείο των Εσωτερικών στις 7 Μαρτίου 1825 έστειλε στο Εκτελεστικό μαζί με τα ανωτέρω έγγραφα και το ακόλουθο διαβιβαστικό
: 

Περ. Γ’.

Προσωρινή Διοίκησις της Ελλάδος

Αρ. 773.

 Το Υπουργείον των Εσωτερικών




    Προς το Εκτελεστικόν Σώμα


Εγκλείοντας ενταύθα αντίγραφα αναφορών του επάρχου Ανδρούσης, εκ των οποίων πληροφορείται το Εκτελεστικόν Σώμα τας οποίας καταχρήσεις έκαμαν εις την επαρχίαν εκείνην στρατιώται τινές του Καραϊσκάκη, αρπάσαντες τρεις ολοκλήρους στάνας και μίαν κόρην εκ της επαρχίας Καρυταίνης, την οποίαν αφού ολόκληρον ημέραν την είχον μαζί των την ελευθέρωσαν έπειτα.


Τα τοιαύτα κλέπτικα και βαρβαρικά κινήματα παρογύνουσι δικαίως τον λαόν και η Διοίκησις πρέπει να λάβη εναντίον των τοιαύτων μέτρα αυστηρά.


Όθεν αναφερόμεθα περί αυτών προς το Εκτελεστικόν Σώμα δια να ληφθώσι τα περί θεραπείας των αταξιών τούτων ανάλογα μέτρα.

Εν Ναυπλίω τη 7 Μαρτίου 1825          Δια τον Υπουργόν των Εσωτερικών







        Ο Γεν. Γραμματεύς







        Γεώργιος Γλαράκης 


Από το Εκτελεστικόν συντάχθηκε σε σχέδιο η υπ’ αριθ. 4513 ακόλουθη απάντηση:

″Περί καταχρήσεων των στρατιωτών του Καραϊσκάκη.


Ότι διετάχθη το Υπουργείον του πολέμου να ενεργήση τα εικότα εις συστολήν των ατάκτων και παύσιν των τοιούτων καταχρήσεων.


Διαταγή προς το Υπουργείον του Πολέμου εμπερικλείεται και αντίγραφον της αναφοράς του Υπουργείον των Εσωτερικών και των άλλων αναφορών δια να λάβη τα ανήκοντα μέτρα προς παύσιν των τοιούτων καταχρήσεων. Ενεργήθη υπ’ αριθ. 4508″.

Μετά από λίγες ημέρες προς τη Διοίκηση απευθύνθηκαν και οι κάτοικοι της επαρχίας Ανδρούσας με την ακόλουθη αναφορά
:

″Σεβαστή Διοίκησις


Οι υποφαινόμενοι απαξάπαντες αναφέρομεν μετά θερμών δακρύων ότι εις την κατάστασιν εις την οποίαν μας έφερον τα διαβαίνοντα στρατεύματα τα οποία από τας σκληράς των καταχρήσεις μας κατάντησαν εις εσχάτην απελπισίαν και μάλιστα, οπού δύνανται να πληροφορηθή από τον ευγενέστατον έπαρχόν μας, ότι εις όσα εζητήθησαν από τον εξοχώτατον υπουργόν των Πολεμικών, παρά του επάρχου μας αλεύρια, κριθάρια, άχυρα, ζώα και εδώσαμεν, με μέσον του επάρχου μας, και καθώς η ευγένειά του, εις όσα έδωσαν βαστά καθαρόν λογαριασμόν με τας διαταγάς του υπουργού των πολεμικών, και με αποδεικτικό του φροντιστού, τα οποία εδώσαμε με μεγάλην μας προθυμίαν.


Πλην απερνώντας οι στρατηγοί Καραϊσκάκης, Χορμοβίτης και Τζαβελαίοι και Χρήστο Φωτομάρης, όχι μόνον μας επήραν τα ζώα μας, μας εσκότωσαν όσα απαντούσαν εις λόγγους, και εις τα χωριά μας, αλλά και αυτά τα Τζάβελά μας και μπακίρια μας υστέρησαν, και μας άφησαν έρημους, περιφερόμενοι εις τα βουνά, και με όλην μας αυτήν την δυσυχίαν, άμα λαβόντες την διαταγήν του επάρχου μας εκστρατεύομεν δια τα στρατόπεδα, και η Σεβ. Διοίκησις ας κάμη το έλεός της, δια να μας αποζημιώση, τουλάχιστον τας ζημίας μας κατά τον περικλειόμενον κατάλογόν μας. Τα δε άλλα μπακιρικά μας και λάδια οπού μας έχυσαν κατά γης και άλλα, αυτοί ας όψονται εν ημέρα κρίσεως, ενώπιον του θεού του υψίστου.


Περικλείομεν και την διαταγήν του υπουργείου των πολεμικών, όπου διατάττη τον στρατηγόν Καραϊσκάκην, δια να μας επιστρέψη τα 380: σφακτά οπού εις την πρώτην φοράν όπου απέρασεν, και φοβούμενοι το σκληρόν και το απάνθρωπόν του, δεν του την επαρησιάσαμεν, και μένομεν ακαρτερώντας το έλεός της. 


Εκ του Επάνω Μαυρομάτι της Ανδρούσης.


Τη 15 Απριλίου 1825


Οι Δημογέροντες της επαρχίας Ανδρούσης

Δ. Οικονόμος

Μάρκος Αλεβιζόπουλος


Οι πρόκριτοι των χωρίων

Κοντογόνι : Πούλος Τζάπλης

Μηλιότι : Αναστάσης Κωνσταντόπουλος

Βλάσι : Γιάννης Κακούρης

Πολένα : Σταύρος Γιωργιόπουλος

Χαλβάτζου : Γιάννης Κολοφωλιάς

Ζαπάντι : Γιαννάκης

Ζαγάραινα : Κωνσταντάκης

Δράκα : Γιωργάκης

Μαγγανιακό : Δήμος, Αναγνώστης Παναγιώτου.

Μαργέλι : Θεοδωράκος, Γιαννάκης Φωτεινόπουλος, Παναγιώτης Μαυρομάτης, Ιωάννης Λέκας.

Ζέζα : Φώτης

Μπιλιώρι : Κωνσταντής

Μπουρνάζι : Θεόδωρος

Ανδρούσα : Παναγιώτης Ντόγκας (;)

Σπιτάλι : Νικολάκης

Κουκουράχη : Σπηλιώτης

Πιπερίτζι : Γιωργάκης, Παναγιώτης Μαυρομάτης

Αλή Τζελεπή : Αθανάσιος Κυριαζής

Καλαμαρά : Παναγιώτης Μιχαλόπουλος

Κουλουκάδα : Αδάμης

Λέζι : Θανάσης του Αργύρη

Παραπούγγι : Αντώνης

Αγριλόβουνο : Γιωργάκης

Λοϊ : Γιαννάκης

Στρέφι : Κυριάκος

Ζάρα (Τάρα) : Νικολός 

Δρογγάρι : Στάθης

Νταλακλή : Κωνσταντής

Βασιλάδα : Θανάσης Σαλαματήρας

Σιάμαρι : Κωνσταντής (Φ)Τα-ρινόλας   

Ζερμπίσια : Παναγιώτης

Γαράντζα : Τζιβάς Δήμος

Μάλτα : Θανάσης

Μπουγά : Λιμπέρης

Μήλα : Πέτρος Φράγκος και λοιποί


Πιστοποιεί ότι οι άνωθεν υπογραφαί είναι γνήσιαι.


Εκ του επάνω Μαυρομμάτι της Ανδρούσης τη 16 του Απριλίου 1825.








Ο Έπαρχος Ανδρούσης






(Τ.Σ.)

       Μ. Κ. Πάγκαλος








      Ο Γ. Γραμματεύς







    Αναστάσιος Παπαγιαννόπουλος″


Ο αγωνιστής Νικόλαος Κασομούλης από τη Σιάτιστα υπηρέτησε στην επανάσταση υπό το Νικόλαο Στορνάρη από τον Ασπροπόταμο. Στα μέσα Ιανουαρίου 1825 πέρασε από τη Ρούμελη με την ομάδα του στη Βοστίτζα (Αίγιο), προχώρησε στα Καλάβρυτα, τη Ζάχολη και έφθασε στο Ναύπλιο. Οι εντυπώσεις του από τη διαδρομή ήταν οι ακόλουθες: ″…Εις όλα τα χωριά εβλέπαμεν τον τρόμον ζωγραφισμένον εις το πρόσωπον των πολιτών από τα βάρη οπού υπόφεραν με τη διάβασιν των στρατευμάτων· άκρα σιωπή, παράπονον καθόλου αλλού ούτε ευχαρίστησιν, από όπου και αν απεράσαμεν…″.


Συνεχίζοντας ο Κασομούλης γράφει για τη συμπεριφορά των Κυβερνητικών στρατευμάτων στο Μοριά: ″…Ο στρατός των Ρουμελιωτών, περιφερόμενος εις όλην την Πελοπόννησον, άρχισεν να κακομεταχειρίζεται τους πολίτας Πελοποννησίους… νικηφόρα τα Ρουμελιωτικά στρατεύματα δεν εσεβάσθησαν διόλου την αξιοπρέπειαν των στρατιωτικών Πελοποννησίων, αλλ’ ούτε τον λαόν… Άρχισαν να ενεργούν να γίνωνται αναφοραίς των επαρχιών, και έρχωνται σωρηδόν (πολίται) φωνάζοντες κατά των στρατευμάτων, δια τα δεινά οπού δοκίμαζαν. Δεν ωφελήθησαν όμως. Ο Κουντουριώτης και οι Εκτελεσταί (μέλη του Εκτελεστικού) με τους Υπουργούς ολίγον πίστευαν τα τοιαύτα παράπονα τότες, και εις ολίγα διαγγέλματα του Βουλευτικού απαντούσαν″
.

Η ΘΥΣΙΑ ΤΟΥ ΠΑΠΑ-ΠΑΝΑΓΟΥ ΡΟΥΣΣΟΥ

ΣΤΟΝ ΠΥΡΓΟ ΤΟΥ ΜΑΧΜΟΥΤΜΠΕΗ

Το καλοκαίρι του 1826 η στρατηγική των ατάκτων ελληνικών σωμάτων ήταν να αποφεύγουν την αναμέτρηση με τον τακτικό στρατό και το ιππικό του Ιμπραήμ σε ανοικτό πεδίο, γιατί δεν είχαν τη δυνατότητα να τον αντιμετωπίσουν αποτελεσματικά. Μπορούσαν όμως να αμύνονται σε οχυρωμένες θέσεις ή να κτυπούν αιφνιδιαστικά απομονωμένα αιγυπτιακά τμήματα και εφοδιοπομπές. Προτιμούσαν δηλαδή τον ανταρτοπόλεμο ή ανορθόδοξο πόλεμο.


Μετά τις νίκες των Μανιατών στη Βέργα του Αλμυρού και στο Διρό ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης σε μια επιστολή προς τους συμπατριώτες του μεταξύ των άλλων έγραφε και τα ακόλουθα
: "...εάν ο εχθρός... δυνηθή να εισχωρήση εντός των χωρίων, να μη διασκορπισθήτε εις τα όρη και τα σπήλαια, αλλά να ασφαλισθήτε οι άνδρες εις τα δύο κατώτερα οσπίτια και πύργους από τα οποία δεν υστερείται κανέν χωρίον...". Με αυτόν τον τρόπο άμυνας θα μπορούσαν να επιβραδύνουν την πορεία του αιγυπτιακού στρατού, τον οποίον παράλληλα θα υποχρέωναν να κατατμηθή σε πολλές πολιορκητικές ομάδες, οι οποίες θα ήταν δυνατόν να εξουδετερωθούν με ευχέρεια από τις επιδρομές των Μανιατών.


Όταν το καλοκαίρι του 1826 ο Ιμπραήμ οδήγησε το στρατό του στη Λακωνία, για να προελάση προς την Ανατολική Μάνη, ήταν αναμενόμενο να αποφασισθή η προβολή άμυνας στο κάστρο του Μυστρά, στους Γοράνους, στη μονή Γόλας, στην Άρνα και στην Κουρτσούνα, δηλαδή στους πύργους των Γιατρακαίων και σε άλλες ακόμη οχυρές θέσεις. Ασυνήθιστη όμως και πολύ παρακινδυνευμένη ήταν η απόφαση να αμυνθούν μερικοί Έλληνες στον πύργο του Μαχμούτμπεη
, που βρίσκεται στο χωριό Αμύκλες (Σκλαβοχώρι). Ο πύργος αυτός ήταν κτισμένος σε κάμπο και δεν παρείχε τη δυνατότητα βοηθείας από άλλα ελληνικά τμήματα. Σήμερα θα την ονομάζαμε επιχείρηση αυτοκτονίας. Κρίθηκε όμως αναγκαία, για να δοθή ο απαιτούμενος χρόνος στα γυναικόπαιδα της Λακωνικής πεδιάδας να καταφύγουν σε ασφαλέστερα μέρη.


Ζητήθηκε να κλειστούν στον πύργο εθελοντές, στους οποίους, όπως είπαν οι Γιατράκοι, δόθηκαν υψηλοί μισθοί
. Παρουσιάστηκαν περίπου τριάντα παλικάρια αποφασισμένα για επίκινδυνο αγώνα με αρχηγό τον Παπα-Πανάγο Ρούσσο από την Αράχοβα του δήμου Λεύκτρου και ακόμη πήγε μαζί ο Γιαννάκης Θεοφιλάκης από το γειτονικό Σωτήρα.


Όταν τον Αύγουστο του 1826 έφθασε ο Ιμπραήμ στον πύργο του Μαχμούτμπεη, τον πληροφόρησαν ότι ήταν κλεισμένος εκεί ο Παναγιώτης Γιατράκος κι αμέσως στρατοπέδευσε, θέλοντας να αναμετρηθή με τον αρχηγό των Ελλήνων της Λακεδαίμονος. Άλλωστε ήταν παλιός του γνώριμος από τον προηγούμενο χρόνο, που τον είχε κρατήση μαζί με το Γεωργάκη Μαυρομιχάλη κατά τη συνθηκολόγηση του Νεοκάστρου και αργότερα τον αντάλλαξε με αιχμαλώτους Τούρκους αξιωματούχους του Ναυπλίου. 


Η "Γενική Εφημερίς της Ελλάδος" περιέγραψε τα συμβάντα ως ακολούθως
: "Ο Ιμπραχίμης εσυγκέντρωσεν από πολλού όλας τας στρατιωτικάς δυνάμεις του εις τον Μιστράν, και περιφερόμενος εις τα χωρία της επαρχίας αυτής έκαιε και έθυεν ανεμποδίστως. Αι αντιστάσεις, τας οποίας εύρισκεν, ήσαν μικραί, και όχι ικαναί εις το να τον εμποδίσωσι, και βλάψωσι, σημαντικώς. Μόνον εις τον εν μέσω του πεδίου ευρισκόμενον πύργον, του Μαχμούτ-μπέη λεγόμενον, εύρηκεν αντίστασιν γενναίαν, και προς αυτόν ηναγκάσθη να πολεμήση ημέρας ικανάς. Τριάκοντα μόνον ήσαν οι εν αυτώ κλεισμένοι Έλληνες, και οι τριάκοντα ούτοι ετόλμησαν να αντισταθώσιν εις ολόκληρα σώματα του Ιμπραχίμη. Ο εχθρός ηναγκάσθη να μεταχειρισθή και κανόνια κατά του πύργου, και έρριψε κατ' αυτού υπέρ τας 100 σφαίρας' αλλ' ούτε δια τούτων ημπόρεσε να δειλιάση τους ολιγοτάτους εκείνους άνδρας. Αλλ' οι εχθροί επλησίασαν παραπολύ εις τον πύργον, και άρχισαν να σκάπτωσιν υπόνομον. Βλέποντες τότε τον προφανή κίνδυνον οι ημέτεροι, έκαμαν την γενναίαν απόφασιν, να εξέλθωσι δια νυκτός, και να διασωθώσι δια μέσου του εχθρού ξιφήρεις, και την απόφασιν ταύτην έκαμαν έργον. Τρεις εκ των εξελθόντων κινδυνεύοντες, να πέσωσιν εις τας χείρας των εχθρών, επέστρεψαν διωκόμενοι, και κλεισθέντες πάλιν εις τον πύργον επολέμησαν γενναίως μέχρι δείλης της αυτής ημέρας. Ο εχθρός έβαλε τελευταίον πυρ εις τον υπόνομον, και ούτως κατώρθωσε τον σκοπόν του. Πόσον αξιέπαινοι και αξιομνημόνευτοι είναι οι τριάκοντα ούτοι πατρώται ! Είθε το παράδειγμα της ευτολμίας και ανδρείας των να διαδοθή εις πολλούς !  ". 


Οι ιστορικοί που περιγράφουν τα γεγονότα του πύργου του Μαχμούτ-μπεη αναφέρουν ότι οι αμυνθέντες ήταν 30-36. Ο Αμβρόσιος Φραντζής
 γράφει ότι η πολιορκία στον πύργο του Μαχμούτμπεη είχε διάρκεια 12 ημερών και σκοτώθηκαν τρεις Έλληνες από τους οποίους ο ένας ήταν ιερέας. Ο Ν. Σπηλιάδης
, ο Μιχαήλ Οικονόμου
, ο Δ. Κόκκινος
, δεν προσθέτουν στα αναφερθέντα περισσότερες πληροφορίες,  μόνο που γίνεται μερικές φορές το λάθος και γράφεται ως πύργος του Μεχμέτμπεη κ.ά. 


Αντλούμε περισσότερες πληροφορίες για τα γεγονότα του πύργου του Μαχμούτμπεη από τα πιστοποιητικά τα οποία φυλάσσονται στα Αρχεία Αγωνιστών της Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος στο φάκελο του αρχηγού των πολιορκημένων παπα-Πανάγου Ρούσσου
 από την Αράχοβα του δήμου Λεύκτρου:

(α)

Επειδή εκρίναμεν αναγκαίαν την οχύρωσιν της θέσεως του κονακίου Μαχμούτμπεη, και ούτως εφοδιάσαμεν αυτή αφ' όλα τα αναγκαία και εδιορίσαμε επί μισθώ τριάκοντα μισθωτούς στρατιώτας, και επί κεφαλής αυτών τον αιδεσιμογενναιότατον Παπά Πανάγον Ρούσσον από Αράχοβαν μετά του Καπ. Γιαννάκη Θεοφιλάκου από Σωτήραν προς τον οποίον αφού επροβλήθη τούτο εδέχθη ευχαρίστως να προσφέρη εαυτόν θυσίαν εις την αυτήν θέσιν αγωνιζόμενος, και προθύμως ευχαριστήθη εις το άνωθεν πρόβλημα. Όθεν εις ένδειξιν της προθυμίας και ζήλου του δίδεται εις χείρας του το παρόν μας προς παράστασιν όθεν ανήκει και αποφαινόμεθα.

Από Μαχμούτμπεη τη 2 Αυγούστου 1826. Οι πατριώται: Γεωργάκης Γιατράκος, Παναγιώτης Γιατράκος, Μιχάλης Γιατράκος, Λιάκος Γιατράκος, Νικόλας Γιατράκος.
(β)


Ο υποφαινόμενος χρηματίσας επί του ιερού των Ελλήνων αγώνος αρχηγός των ατάκτων σωμάτων της επαρχίας Σπάρτης πιστοποιώ εν συνειδήσει ότι ο παπα-Πανάγος Ρούσσος Σπαρτιάτης κάτοικος εις Αράχοβα, εν καιρώ των Αράβων, όταν εβγήκα από την αιχμαλωσίαν, όπου επροχώρησεν εις την Σπάρτην ως αναγκαίον πολλών των ανθρώπων μας απεφασίσαμεν και εκλείσθησαν εις του Μαχμούτμπεη τον πύργον εις πρόσκρουξιν του εχθρού να λάβωμεν καιρόν να γλυτώση ο κόσμος από τον κάμπον, έδωσε και ο ειρημένος ιερεύς, αφού προτείναμεν και αυτόν τον ίδιον, ο ενθουσιασμός του και η μεγαλοψυχία του εδέχθη και εκλείσθη και αυτός με τους επιλοίπους και αυτή η θέσις έβλαψε πάρα πολύ τον εχθρόν καθώς είναι αποδεδειγμένον' αλλ' εθυσιάσθη ο μακαρίτης παπάς τούτος παρά των εχθρών εις το ειρημένον φρούριον μέσα, και έμεινε η παπαδία του χήρα με δύο τέκνα του αδύνατα. Κατ' αίτησιν τής αυτής πρεσβυτέρας του και κατά χρέος μας δίδεται η παρούσα εις χείρας της να την χρησιμεύση όθεν ανήκει.


Εν Πύλω τη 3 Οκτωβρίου 1834. Παναγιώτης Γιατράκος. 

(γ)

Πιστοποιητικόν


Πιστοποιώ επί τη οριζομένη από τον Ποινικόν Νόμον ποινή και επί της ανηκούσης πολιτικής αποζημιώσεως, ότι ο εκ του χωρίου Αράχοβας του δήμου Λεύκτρου της επαρχίας Οιτύλου Πανάγος Παπά-Ρούσσος (ιερεύς) άμα εξερράγη ο υπέρ της ανεξαρτησίας ιερός αγών του 1821 δραξάμενος τα όπλα και επί κεφαλής των συγγενών του και τινων εγχωρίων του τεθείς ως αξιωματικός (Μπουλουξής) κατετάχθη μετά των περί αυτόν υπό τας διαταγάς του τότε Αρχηγού της Λακεδαίμονος Π. Γιατράκου, παρευρέθη εις την εκκαθάρισιν των εντοπίων Οθωμανών της αυτής επαρχίας Λακεδαίμονος, εις την πολιορκίαν και άλωσιν της Τριπόλεως, επίσης εις τας πολιορκίας και μάχας των κατά την Πελοπόννησον φρουρίων ήτοι εις όσας ο αυτός αρχηγός συνεκρότησεν, εις την κατά του Δράμαλη μάχην και καταστροφήν του, εις τας κατά των Αράβων έξωθεν των φρουρίων Μεθώνης και Κορώνης. Εισβαλλόντων δε των Αράβων κατά την επαρχίαν Λακεδαίμονος τη κοινή διαταγή και προτροπή των οπλαρχηγών, επί κεφαλής ετέρων τριάκοντα έξ στρατιωτών εκλείσθη εις τον κατά το χωρίον Μαχμούτμπεη πλησίον της Σπάρτης πύργον, ένθεν αντιμαχόμενοι προς άπασαν την στρατειάν του Ιμβραήμ επί δέκα οκτώ όλας ημέρας, ανεχαίτησαν την κατεπείγουσαν ορμήν των Οθωμανών, ως εκ της πολιορκίας, εξ ου λαβόντες καιρόν οι εν Λακεδαίμονι Χριστιανοί διεσώθησαν υπό της προφανούς αιχμαλωσίας των Αράβων καταφυγόντες εις τα όρη Ταϋγέτου και εις την Λακωνίαν. Κατά δε την δεκάτην έκτην της πολιορκίας ημέραν ο ειρημένος καπετάν Παπά Ρούσσος, πολεμών από τας επάλξεις του πύργου εφονεύθη υπό των πολιορκούντων Οθωμανών, μεθ' ου τον θάνατον μόνον επί δύο ημέρας αντισχόντες οι λοιποί πολιορκούμενοι ανεχώρησαν εν καιρώ νυκτός καταφυγόντες εις τα όρη.


Όθεν κατ' αίτησιν της Αναστασούλας Ρουσσίτσας θυγατρός του διαλειφθέντος Παπά Ρούσσου δίδεται  αυτή το παρόν πιστοποιητικόν προς χρήσιν της.


Εν Σπάρτη την 7 Ιουλίου 1872. Ο πιστοποιών: Λιάκος Γιατράκος.


Πριν από εκατό περίπου χρόνια ο εγγονός του Παναγιώτη Γιατράκου, ο Πέτρος Γεωργίου Γιατράκος, έγραψε "Περιληπτική ιστορία της οικογενείας Γιατράκου και ιδίως του Παναγιώτη Γιατράκου", στην οποία περιγράφει τα γεγονότα του πύργου του Μαχμούτμπεη, όπως τα πληροφορήθηκε από έγγραφα και από παράδοση
. Κάνει όμως το λάθος και ταυτίζει τον αρχηγό των πολιορκημένων παπα-Πανάγο Ρούσσο με τον Γιαννάκη Θεοφιλάκη, ο οποίος μετά το θάνατο του αρχηγού ανέλαβε την ηγεσία της ομάδος και τους οδήγησε στην έξοδο. Στο σχετικό απόσπασμα αναφέρονται τα ακόλουθα: 

"...Και πρώτον μεν ωχύρωσεν ισχυράν πυργοποιΐαν μετά των αδελφών του εις θέσιν Μαχμούτμπεη, μίαν ώραν απεχούσης της Σπάρτης, και κατά διαταγήν του αρχηγού εκλείσθησαν εν αυτώ 30 άνδρες στρατιώται του χωρίς να πτοηθώσι, συναινέσαντες εις πρώτην διαταγήν του υπό τον Γιαννάκην Θεοφιλάκην ή Παπαρούσον. Ούτος εφονεύθη εντός του πύργου νύκτα τινα ως εξής. Προσπαθών να διορθώση θυρίδα τινά προσήγγισε το φως εις αυτήν, ότε έξωθεν Άραψ ευστόχως σκοπεύσας εις τας ακτίνας του φωτός και πυροβολήσας η σφαίρα επέτυχεν την κεφαλήν του και έπεσε νεκρός. Ούτοι επολέμησαν ηρωϊκώς δεκαεπτά ημέρας και επέφερον ουκ ολίγην βλάβην εις τον εχθρόν κατά τας επανειλημμένας εφόδους του. Ότε ο Ιμβραήμ απελπισθείς διέταξε την υπόνομον, ην εννοήσαντες οι εντός απεφάσισαν να εξέλθωσιν εν καιρώ νυκτός, προπορευομένου ενός των στρατιωτών Δ. Καραγκουλέ
 του αρχηγού Π. Γιατράκου, γνωρίζοντος αραβικήν. Ημέραν λοιπόν τινά ανοίξαντες την μεγάλην θύραν εξήλθον περί το μεσονύκτιον άπαντες. Ο δε Καραγκουλές έλεγεν εις τους σκοπούς ότι είναι Τούρκοι περίπολοι, καθόσον έμαθεν ότι θα έλθουν Γκιαούρηδες προς βοήθειαν των εντός από τα όρη. Ότε δε απεμακρύνθησαν του στρατοπέδου επυροβόλησαν και κατά της τελευταίας φρουράς και ανήλθον εις τας υπωρείας του Ταϋγέτου, ένθα ήτο και ο αρχηγός. Εις δε τον πύργον έμεινεν εις χωλός τον πόδα μη δυνάμενος να βαδίση
, όν ο Ιμβραήμ κατόπιν άφησεν ελεύθερον και παρ' ού επληροφορήθη ότι ήσαν μόνον 30 άνδρες και ότι δεν ήτο ο αρχηγός. Εστενοχωρήθη πολύ, διότι τον είχον βεβαιώσει ότι ήτον ο αρχηγός μέσα. Και ούτω δι' υπονόμου εκρήμνισε τον πύργον. Το δε στρατήγημα τούτο και η βραδύτης περιέσωσε χιλιάδας γυναικόπαιδα και εχρησίμευσε και εις άλλας επιθέσεις".


Στα πιστοποιητικά που υπέβαλε το 1865 η Αναστασούλα κόρη του παπα-Παναγιώτη Ρούσσου περιλαμβάνονται ακόμη δύο έγγραφα ενδεικτικά της γενναιότητας του Μανιάτη παπά. Την πρώτη ημέρα της μάχης της Βέργας, στις 22 Ιουνίου 1826, οι οπλαρχηγοί του έδωσαν ένα πιστοποιητικό ότι του ανέθεσαν την ηγεσία 100 οπλιτών. Ένα άλλο πιστοποιητικό του έδωσε ο Γεώργιος Μαυρομιχάλης μετά την τελευταία μάχη της Βέργας, στις 25 Ιουνίου 1826, όπου αναφέρεται ο ηρωϊσμός του. 

(δ)

Ο αιδεσιμότατος παπα κ. Πανάγος Ρούσος κάτοικος εις Μηλέα από χωρίον Αράχοβα του δίδονται εις την οδηγία του εκατό στρατιώτας Σπαρτιάτας και Πελοποννησίους δια να κινείται εις οποία διαταγήν λάβη παρ' ημών όντας άξιος και δοκιμασμένος εις απείρους πολέμους οπού και σήμερον πραγματικώς έδειξε την προθυμίαν και γε<νναι>ότητά του εις τον πόλεμον όπου επηκολούθησε εις την εδώ θέσι του Αρμυρού και συσκεφθέντες όλοι μας εκρίναμεν το τοιούτον δια την μεγάλην ε<μ>πειρότητά του και   του δί<δεται>   εις χείρας του  εν τοιούτον  αποδεικτικόν και υποσημειούμεθα.

Της 22 Ιουνίου 1826, Αρμυρό. Οι οπλαρχηγοί των στρατιωτών: Αναστάσιος Μαυρομιχάλης, Παναγιωτάκης Καπετανάκης, Γαλάνης Κουμουντουράκης, Ηλίας Κατσάκος, Γιωργάκης Δραγωνάκος, Παναγιώτης Κοσονάκος, Σταυριανός Χριστέας, Αναστάσιος Κυβέλος, Νικολάκης Π. Μαυρομιχάλης, Αναστάσιος Ταριότης (Δαρειώτης;), Ηλίας Χρυσοσπάθης, Βενετσάνος Κυβέλος, Ιωάννης Τρουπάκης με τους δικούς μου, Νικολής Βενετσανάκης. Σε άλλη στήλη αναφέρονται τα ακόλουθα ονόματα Μεσσηνίων: Θανάσης Τζαρώνης από Νεόκαστρο, Νικολός Μοθωκορωνιός, Θεοδωράκης από Καλα<μάτα>, Γεώργιος Φροντιστής από Κουτσούκουμανη, Παπαστάθης από Ανεζίρη, Θεοδωράκης από Ασπρόχωμα. (Αντίγραφο θεωρημένο από το συμβολαιογράφο Κ. Κοκκίδη)

(ε)

Επειδή και ο τοιούτος αποδειχθείς γενναίος Καπ. Παπά Κύριος Παναγιώτη<ς> Ρούσσος κάτοικος εις Μηλέα από χωριό Αράχοβα Σπάρτης έκαμε και κάμει καθ' όλην την πολεμιτική του έκτασιν το χρέος του και επειδή και εις ένα πόλεμο εθανάτωσε ιδιοχείρως του εχθρού<ς> πέντε του δίδεται το παρόν εις βεβαίωσιν της αληθείας.

Τη 25 Ιουνίου 1826 Βέργα Αρμυρού.      Γεώργιος Μαυρομιχάλης
Κοντά στις Αμύκλες υπάρχουν ακόμη τα ερείπια του πύργου του Μαχμούτμπεη και σε αναμνηστική πλάκα υπάρχει η ακόλουθη επιγραφή
:

"Στο χώρο αυτό όπου ο πύργος του Μαχμούτμπεη τον Αύγουστο του 1826 Τριάντα ντόπιοι κα άλλοι Λάκωνες με αρχηγό τον Πανάγο παπά Ρούσσο αντέστησαν ηρωϊκά επί δεκαεπτά ημέρες στις ορδές του Ιμπραήμ και έδωσαν έτσι το χρόνο σε χιλιάδες γυναικόπαιδα να ανεβούν στον Ταϋγετο και να σωθούν. Αυτό το Λακωνικό "Χάνι της Γραβιάς" πότισαν με το αίμα τους ο παπα-Ρούσσος και ο Δημ. Κοκκινάκης. Η κοινότητα Αμυκλών έστησε το παρόν σε ένδειξη ελαχίστης τιμής και Ευγνωμοσύνης."

Το Σεπτέμβριο του 1833 ο βασιλιάς Όθων επισκέφθηκε τη Λακωνία και πέρασε από τον πύργο του Μαχμούτμπεη, όπου του έδωσαν πληροφορίες για τους ηρωϊσμό των υπερασπιστών του
. Εκεί ήταν παρών και ο Αθανάσιος Θεοφιλάκης, που αναφέρεται ως γιός του Γιαννάκη Θεοφιλάκη, ο οποίος ήταν ο αρχηγός της εξόδου.


Η κόρη του παπα-Πανάγου Ρούσσου Αναστασούλα το 1844 είχε πάρει ένα πιστοποιητικό από το δήμο Λεύκτρου
, που περιλάμβανε τα εξής:


"Η Αναστασούλα Ρουσσίτσα κάτοικος του χωρίου Αράχοβας του δήμου τούτου και θυγάτηρ του ποτέ Πανάγου παπα-Ρούσσου, φονευθέντος υπό των Αράβων εν καιρώ του ιερού αγώνος εις τον πύργον του Μαχμούτμπεη εντός της κοιλάδος της Λακεδαίμονος κειμένου, όπου εφρούρη μετ' άλλων στρατιωτών υπό την οδηγίαν του, κατά διαταγήν των οπλαρχηγών του είναι εις άκραν ένδειαν ζώσης και της μητρός της εις βαθύ γήρας. Η ιδία υπανδρευθείσα υπό την αυτήν ένδειαν ζη μετά του συζύγου της και του ενός θήλεος τέκνου της..."


Το 1865 υπέβαλε τα πιστοποιητικά της στην επιτροπή εκδουλεύσεων, προκειμένου να αναγνωρισθή η θυσία του πατέρα της και ενισχυθή οικονομικά. Πέρασαν μερικά χρόνια και στις 10 Μαΐου 1872, ως χήρα Νικολάου Κουδουνάκου επανήλθε με την πικρία του αδικημένου και στην αναφορά της περιλάμβανε:


"...Η ευσυνειδήτως υποφαινομένη Αναστασούλα Ρουσσίτσα κάτοικος του χωρίου Πολοβίστα του δήμου Φελλίας κατά το 1865 έτος ανέφερον δια της Βασιλικής Νομαρχίας προς την Σεβαστήν ταύτην επιτροπήν τας δια την πατρίδα εκδουλεύσεις του αποθανόντος πατρός μου παπα-Πανάγου Ρούσσου και επειδή παρήλθε ικανός χρόνος...".


Η επιτροπή χαρακτήρισε το 1872 τον παπα-Πανάγο Ρούσσο ως υπολοχαγό
 (αξιωματικό 6ης τάξεως) με αριθ. μητρ. 1666. Έπρεπε να περάσουν τόσα πολλά χρόνια για να αναγνωρισθούν κατά κάποιο τρόπο οι θυσίες ενός ήρωα. Άραγε μέχρι τότε πόσοι άσχετοι της επαναστάσεως και των θυσιών είχαν πάρει πλουσιοπάροχη οικονομική βοήθεια και αριστεία του αγώνος; 

Η  ΘΥΣΙΑ  ΤΗΣ  ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ  ΣΤΑΘΑΚΟΥ

ΣΤΗΝ  ΕΙΣΒΟΛΗ  ΤΟΥ  ΙΜΠΡΑΗΜ  ΣΤΗΝ  ΑΝΑΤΟΛΙΚΗ  ΜΑΝΗ  


Ο Ιμπραήμ μετά την έξοδο του Μεσολογγίου (10-11 Απριλίου 1826) γύρισε στα Μεσσηνιακά κάστρα για να αναπαύσει το στρατό του. Στη συνέχεια αποφάσισε να συντρίψει τη Μάνη, που ακόμη παρέμενε μόνη απάτητη από τα στρατεύματά του και είχε καταστεί ένα απέραντο καταφύγιο των Πελοποννησίων προσφύγων.


Οι αποτυχίες όμως, τόσο της εκστρατείας εναντίον της Βέργας του Αλμυρού (22-24 Ιουνίου 1826), όσο και της ταυτόχρονης απόβασης στον όρμο του Διρού
, τον εξόργισαν και αποφάσισε να επιχειρήσει εισβολή από την Ανατολική Μάνη.


Τον Αύγουστο του 1826 έφθασε στη Λακεδαίμονα και μετά από πολυήμερη πολιορκία και κατασκευή υπονόμου, κατέστρεψε τον Πύργο του Μαχμούτμπεη στο Σκλαβοχώρι (Αμύκλες), στον οποίο είχε προβληθεί αξιόλογη και πολυήμερη άμυνα. Στη συνέχεια βάδισε προς το δάσος της Βασιλικής, προκειμένου να περάσει στα χωριά του δήμου Καρδαμύλης, όπου όμως αποκρούστηκε στη θέση Κακή Σκάλα και κοντά στο εξωκκλήσι του Αγίου Παντελεήμονα πιθανώς στη θέση Πολεμίστρα
. 

Μετά την αποτυχία της αιφνιδιαστικής πορείας από απίθανες διαβάσεις του Ταϋγέτου προχώρησε νοτιότερα προς το Έλος. Ένα τμήμα ιππικού βάδισε αναγνωριστικά προς το Γύθειο, χωρίς να επιχειρήσει την κατάληψή του
. Άλλο τμήμα πεζικού κατέλαβε και κατέκαυσε το Μαυροβούνι και προχώρησε νοτιότερα προς Πασαβά, μέχρι την Καρυούπολη (Μινιάκοβα) και τον Παρασυρό, όπου και στις δύο κατευθύνσεις αποκρούστηκε. 

Ένα άλλο τμήμα που είχε εντολή να βαδίσει προς τον Πολυάραβο, λαφυραγώγησε την περιοχή του πρώην δήμου Μελιτίνης (σήμερα αποτελεί μέρος του δήμου Σμήνους) και από το χωριό Κόκκινα Λουριά πήρε το δρόμο προς τον τελικό του προορισμό που απείχε τεσσεράμιση ώρες. Μετά όμως από πορεία μιάς ώρας έφθασε η εμπροσθοφυλακή του στη θέση Τσεσφίνα (Ντζεσφίνα, Δεσφίνα), όπου ήταν ο πύργος της οικογενείας Σταθάκου
.

Στις 28 Αυγούστου 1826 με το στρατό του Ιμβραήμ συνοδοιπορούσε και ο Γεώργιος Βόσινας
 ο οποίος αναφέρεται ως προδότης
. Όπως λέγεται, προθυμοποιήθηκε αβιάστως, ή πιθανώς να αιχμαλωτίστηκε και να αναγκάστηκε, να οδηγήσει τους Αιγυπτίους από την απίθανη αυτή οδό προς Πολυάραβο. Από εκεί ο Ιμπραήμ θα μπορούσε να ελέγχει τις διόδους οι οποίες οδηγούν στη Δυτική Μάνη, που ήταν η τελική του επιδίωξη.

Όταν ο Αιγυπτιακός στρατός πλησίασε τον πύργο του Σταθάκου, ο Γεώργιος Βόσινας του φώναξε από μακριά και τον κάλεσε να καταθέσει τα όπλα. Ο Σταθάκος του ζήτησε να πλησιάσει στον πύργο για να του τα παραδώσει. Αλλά αντί να δώσει τα άρματα, του έστειλε θανατηφόρο βόλι, όπως άξιζε σε έναν προδότη
 ή έστω σε ένα δειλό, που δέχτηκε να γίνει όργανο του Ιμπραήμ. Ο πόλεμος άρχισε αμέσως με σημαντικές απώλειες των Αιγυπτίων, οι οποίοι όμως τελικά έβαλαν φωτιά στον πύργο και οι υπερασπιστές του βρήκαν οδυνηρό μεν, αλλά ένδοξο θάνατο.

Από τα Αρχεία Αγωνιστών της Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος
 έχουμε σαφείς πληροφορίες, για τους αγωνισθέντες και θυσιασθέντες στον πύργο της Τσεσφίνας. Εκεί ήταν ο γηραιός Κυριάκης Σταθάκος με τη σύζυγό του Σταματούλα, το γιό του Ευστάθιο, τη νύφη του, η οποία κατά πληροφορίες ήταν το γένος Λιούνη, τον εξάδελφό του Δημήτριο Πουλάκο, τον ανιψιό του Γεώργιο Ψευτολάκο και το συγγενή του Νικόλαο Λιούνη. Δύο παιδιά του Κυριάκη Σταθάκου ο Ηλίας
 και ο Θωμάς, όπως και τα ανίψια του Δημήτριος και Γεώργιος απουσίαζαν. 

Όπως αναφέρεται οι άνδρες βρήκαν το θάνατο από τη φωτιά, με την οποία οι Αιγύπτιοι πυρπόλησαν τον πύργο. Οι δύο όμως γυναίκες, πεθερά και νύφη, διέφυγαν από τον καιόμενο πύργο, αλλά αιχμαλωτίστηκαν. Η μεν Σταματούλα, που ήταν ηλικιωμένη, παρέμεινε ως αιχμάλωτος στη Μεθώνη και ελευθερώθηκε μετά από καταβολή 750 γροσίων ως λύτρων. Η νεαρή νύφη μεταφέρθηκε στην Αίγυπτο και ελευθερώθηκε μετά δύο έτη σκλαβιάς
.

Στα ονόματα των ατόμων, που πέρασαν στην ιστορία ότι θυσιάστηκαν στον πύργο της Τσεσφίνας, υπάρχει κάποια σύγχυση και συχνά γίνεται το λάθος και αναφέρεται το όνομα του Σταθάκου ως Σταθακάκος. Πρόκειται για την οικογένεια Σταθάκου κλάδο της οικογενείας Ρόζου ή Ροζάκη που η καταγωγή της είναι από το χωριό Νήφι του πρώην δήμου Κολοκυνθίου
.

Ο Α. Φραντζής έγραψε ότι στον πύργο ήταν ο Θεόδωρος Σταθακάκος, αλλά το βαφτιστικό Θεόδωρος δεν το απαντήσαμε στα δημοσιευόμενα έγγραφα. Αναφέρει ακόμη τον Κυριάκο Σταθάκο και τον Ευστάθιο Κυριακό, που είναι ο Ευστάθιος Κυριακ. Σταθάκος. Συμπεριλαμβάνει τα ονόματα του Δημητρίου Πουλάκου και του Γεωργίου Ψευτολάκου, αλλά δεν κάνει λόγο για τον Νικόλαο Λιούνη. Ακόμη αναφέρει την Αρχοντού σύζυγο του Κυριακού Ρόζα, η οποία θα πρέπει να συγχέεται με τη Σταματούλα σύζυγο Κυριάκη Σταθάκου-Ρόζου-Ροζάκη. 

Σε ένα άλλο έγγραφο
 παρέχεται η πληροφορία ότι στον πύργο της Τσεσφίνας βρήκε το θάνατο η Αρχοντού σύζυγος Κυριάκου Ρόζου. Πρόκειται για την αίτηση που υπέβαλε ο Λεωνίδας Γ. Σ. Ροζάκης το 1872 για να ανταμειφθούν οι θυσίες του πάππου του Σταματίου Κυριακ. Ρόζου ή Ροζάκη στην οποία ισχυρίζεται ότι: "....η μήτηρ αυτού (του πάππου μου) Αρχοντού σύζυγος Κυριάκου Ρόζου μετ' άλλων πέντε συγγενών του εξ αίματος Σταθαίων, εις τον πύργον της Δεσφίνας και μετά των πολιτιμοτάτων της όλης οικογενείας προσφέρθησαν ολοκαύτωμα εις τον ιερόν της ελευθερίας βωμόν, ίνα φονεύσωσι τον προδότην Βόσιναν και απαλλάξωσι την πατρίδα της μεγίστης ταύτης ατιμίας...". Ο αναφερόμενος Κυριάκος Ρόζος ως πατέρας του Σταμάτη Ρόζου δεν μπορεί να ταυτίζεται με τον Κυριάκη Σταθάκο-Ρόζο της Τσεσφίνας, διότι δεν αναφέρεται μεταξύ των παιδιών του τελευταίου. Ο Λεωνίδας Ροζάκης, ο οποίος στην αίτηση του 1865 δεν έκανε λόγο για την Αρχοντού, τη θυμήθηκε ή την επινόησε στην αίτηση του 1872 δανειζόμενος πληροφορίες από την ιστορία του Αμβροσίου Φραντζή. Άραγε επαναλαμβάνει το λάθος του ιστορικού ή πράγματι υπήρξε η Αρχοντού, η οποία όμως δεν αναφέρεται στα πιστοποιητικά που δόθηκαν στα παιδιά του Κυριάκη Σταθάκου; Ίσως αν υπήρξε Θεοδωράκης Σταθάκος, η Αρχοντού να ήταν η γυναίκα του.

Η αίτηση που υπέβαλαν ο Ηλίας και ο Θωμάς Σταθάκος για να αναγνωρισθούν οι θυσίες των ιδίων και του πατέρα τους Κυριάκη βρήκαν ανταπόκριση από την επιτροπή. Χαρακτηρίστηκε ο μεν Κυριάκης Σταθάκος ως υπολοχαγός (αξιωματικός 6ης τάξεως) με αριθ. μητρ. 3044, οι δε Ηλίας και Θωμάς ως ανθυπολοχαγοί (αξιωματικοί 7ης τάξεως) με αριθ. μητρ. 3048 και 3049. Τα πιστοποητικά τα οποία υπεβλήθησαν είναι τα ακόλουθα
:

 (1)


"Πιστοποιούμεν οι υποφαινόμενοι εν καθαρά συνειδήσει ότι ο ποτέ Κυριάκος Σταθάκος, η προ ενός έτους αποβιώσασα σύζυγος αυτού Σταματούλα και οι υιοί αυτού και ανιψιοί Ηλίας, Θωμάς, Δημήτριος και Γεώργιος
 Σταθαίοι άμα ήχησε ο υπέρ ανεξαρτησίας της πατρίδος αγών κινηθέντες από ζήλον και αίσθημα πατριωτικόν με μεγάλην προθυμίαν και Γενναιότητα την οποίαν έδειξαν και εφημίσθη εις όλας σχεδόν τας εν Πελοποννήσω κατά του εχθρού μάχας. Ο Ηλίας μάλιστα Σταθάκος παρευρέθη εις την εν Βαλτετσίω μάχην, εις Δολιανά εις την πολιορκίαν Τριπόλεως εις Άργος κατά του Δράμαλη εις τας Μεσσηνιακάς πολιορκίας, εις Διρόν πολεμών γενναίως κατά του εχθρού, ότι κατά το 1825ον ή 1826ον έτος ο ρηθείς Κυριάκος Σταθάκος, η σύζυγος αυτού Σταματούλα, ο υιός του Ευστάθιος μετά της συζύγου του, (ήτις και αιχμαλωτισθείσα μετεφέρθη εις Αίγυπτον όπου δύο ολόκληρα έτη υπέφερεν όλα τα δεινά της βαρβάρου αιχμαλωσίας) ο εξάδελφός του Δημήτριος Πουλάκος, ο ανεψιός του Γεώργιος Ψευτολάκος και ο συγγενής του Νικόλαος Λιούνης κατά την εις Πολυάραβον εισβολήν των Αιγυπτιακών στρατευμάτων εκλείσθησαν πολιορκούμενοι εις την εν Δεσφίνα οικίαν των προτιμήσαντες να θυσιάσωσι την ζωήν των παρά να παραδοθώσιν εις τας βαρβάρους χείρας του εχθρού μέχρις ου μαχόμενοι γενναίως κατά των Αιγυπτίων έγιναν παρανάλωμα του πυρός αυτοί τε και όλα των τα υπάρχοντα, ότι πριν καυθώσιν ο Κυριάκος Σταθάκος εφόνευσε τον προδότην Βόσιναν όστις διεπραγματεύετο περί παραδόσεως εις τον Αιγύπτιον ότι η κατά τύχην λυτρωθείσα από το πυρ σύζυγος αυτού Σταματούλα απήχθη αιχμάλωτος εις Μεθώνην όπου  οι υιοί της ύστερον πωλήσαντες τα ολίγα κτήματα όπου είχον την εξηγόρασαν δια γροσίων τουρκικών 750' και ότι τέλος οι ρηθέντες Σταθαίοι έλαβον μύρια δεινά τοιούτου ανίσου και αιματηρού αγώνος τα οποία κατέσχον μέρος και εις την Νέαν Ιστορίαν.


Δυνάμει όθεν της αληθείας, δίδεται το παρόν μας εις τους εναπολειφθέντας Σταθαίους να τους χρησιμεύση όπου ανήκει.


Εν Αθήναις την 23 Φεβρουαρίου 1843. Υποσημειούμεθα: Νικήτας Σταματελλόπουλος. Ν. Πιεράκος συνταγματάρχης. Δημ. Πετροπουλάκης ταγματάρχης. Δημ. Πουλικάκος αντισυνταγματάρχης.
(2)


Πιστοποιείται παρά των υποφαινομένων Δημοτικών αρχών, ιερέων και αξιωματικών της Βασιλ. Φάλαγγος του Δήμου Μελιτίνης, εν καθαρά συνειδήσει, ότι ο ποτέ Κυριάκος Σταθάκος και η προ ενός έτους αποβιώσασα σύζυγος τούτου Σταματούλα, οι υιοί αυτού Ηλίας, Θωμάς και Δημήτριος Σταθαίοι κατά την ηχώ του υπέρ ανεξαρτησίας Ιερού αγώνος άραντες τα όπλα εκινήθησαν κατά των εχθρών και μετ' άλλων συγγενών τους μετά ζήλου και πολλής γενναιότητος την οποίαν εφημίσθη ότι έδειξαν εις τας εν Πελοποννήσω κατά τας επιδρομάς των εχθρών μάχας, ότι κατά το εικοστόν πέμπτον ή έκτον έτος ο ρηθείς καπετάνιος και η σύζυγος αυτού Σταθούλα (το ορθό Σταματούλα), ο υιός του Ευστάθιος Σταθάκος, ο εξάδελφος του Δημ. Πουλάκος και ο ανεψιός του Γεώργιος Ψευτολάκος κατά την εις τον Πολυάραβον εισβολήν του Ιμβραήμ πασά εκλείσθησαν εις την εν Δεσφίνη οικίαν του μέχρις ου παρεδόθησαν εις το πυρ, μαχόμενοι κατά του στρατού, ότι πριν παραδοθούν εις το πυρ ο Κυριάκος Σταθάκος εφόνευσε τον προδότην Βόσναν όστις διεπραγματεύετο να παραδοθή  ο Σταθάκος και οι περί αυτόν εις τον Αιγύπτιον, ότι λυτρωθείσα επί το πολύ η σύζυγος αυτού Σταθούλα (το Σταματούλα) απήχθη εις Μεθώνην όπου οι υιοί της την εξηγόρασαν δια γροσίων τουρκικών επτακοσίων πεντήκοντα. Ότι τέλος υπέφερον μύρια άλλα τα οποία έλαβον πλείστον μέρος εις την ιστορίαν και τέλος ότι είναι οι ρηθέντες μέρος εις την ιστορίαν και τέλος ότι είναι οι ρηθέντες ανωτέρω καλοί πατριώται και εις το παρόν δυστυχείς. 


Εν Μελιτίνη την 1 Νοεμβρίου 1843.

Οι αξιωματικοί της φάλαγγος: Βασίλειος Βάβουλας, Σταυριανός Ροζάκης, Στ. Μιχαήλος, Ιω. Φιορέτος, Πολυχρ. Ρόγκος, Δημ. Πετροπουλάκης.

Οι ιερείς του δήμου: Οικονόμος (;Φρουριάκης), Θεοδόσιος ιερεύς, Κωνστ. Γρηγοράκος, Παύλος Οικονόμου, Αντ. ιερεύς Σωτηράκος, Π. ιερεύς Κουρής.

Αι δημοτικαί αρχαί: Γεώργιος Διπλαράκος, Π. Οικονόμου, Γ. Δ. Ρογκάκος, Ηλ. Χριστοδουλάκος, Π. Σαραντάκος, Π. Γρηγοράκος, Α. Γρηγοράκος, Τζανέτος Δ. Ρογκάκος, Δ. Πολυχρόνης, Μαρίνος Εξαρχάκος.
(3)


"Πιστοποιούμεν αι υποφαινόμεναι δημοτικαί αρχαί Μελιτίνης εν καθαρά συνειδήσει ότι ο ποτέ Κυριάκης Σταθάκος συνδημότης μας μετά των υιών αυτού Ηλία και Θωμά Σταθέων μετά την ηχώ του υπέρ ανεξαρτησίας ιερού αγώνος άραντες τα όπλα εκινήθησαν κατά των εχθρών εις όλας τας εν Πελοποννήσω μάχας, ότι κατά 1825-26 ο γηραιός Κυριάκης Σταθάκος μετά πέντε στενών συγγενών του και της συζύγου του Σταματούλας κλεισθέντες εις την εν Δεσφίνη οικίαν του αντεκαρτέρησαν κατά του στρατού του Αιγυπτίου Ιμπραήμ πασά φονεύσαντες πολλούς και τον διαπραγματευόμενον την προδοσίαν της πατρίδος Βόσναν, μέχρις ου παρεδόθησαν εις το πυρ, ότι οι επιζόντες υιοί του ρηθέντος Σταθάκου Θωμάς και Ηλίας κατήντησαν εις άκρον δυστυχείς δια την πυρκαϊάν και διότι πωλήσαντες και τα ακίνητά των κτήματα εξηγόρασαν την μητέραν των Σταματούλα και την νύμφη των αιχμαλωτισθείσας από τους Αιγυπτίους. Ότι τέλος εκτός των ρηθέντων υπέφερον μύρια άλλα δυστυχήματα λαβόντα μέρος πολύ εις την νέαν ιστορίαν, ώστε δεν δύναται να σιωπηθώσι παρά των υποφαινομένων αρχών αίτινες δίδωσι το παρόν πιστοποιητικόν κατ' αίτησιν των επιζόντων Σταθαίων συνδημοτών των. 

Εν Μελιτίνη την 24 Φεβρουαρίου 1844. 

Τα μέλη του Δημοτικού Συμβουλίου: Γ. Διπλαράκος πρόεδρος του συμβουλίου, Τσανέτος Δημ. Ρογκάκος, Π. Γ. Γρηγοράκος, Γ. Κονσολόπουλος, Π. Σαραντάκος (;), Μαρίνος Ξαρχάκος, Π. Οικονόμου, Ηλίας Χριστοδουλάκης δι εμού Γ. Κονσολοπούλου, Παναγιώτης Καψάλης δι' εμού Γ. Κονσολοπούλου, Γ. Μουτζουρίδης, Νικόλαος Ιατρού"
 (4)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΝ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΟΣ

ο Δήμαρχος Μαλευρίου πιστοποιεί


Ότι ο Ηλίας Κ. Σταθάκος συνδημότης μας κάτοικος Τσεσφίνας ου προϊστάμεθα Δήμου υπ' αύξοντα αριθ. 3735 είναι γνήσιος υιός και κληρονόμος του παρά του Ιβραήμ πασά φονευθέντος αγωνιστού Κυριάκη Σταθάκου κατά το έτος 1826 Αυγούστου 29 και ότι κατά την εποχήν εκείνην εφονεύθη ομού και ο υιός αυτού Ευστάθιος Κ. Σταθάκος.

Κατ' αίτησιν αυτού τω δίδεται το παρόν ίνα χρησιμεύση όπου δει.

  Εν Πάνιτσα τη 5 Ιουνίου 1865.      Ο Δήμαρχος: Β. Γ. Ζερβουλάκος.
(5)
αριθ. 353                         Βασίλειον της Ελλάδος

                                Ο Δήμαρχος Φελλίας πιστοποιεί:


Επί τη οριζομένη από τον Ποινικόν Νόμον ποινή και επί τη υποχρεώση της ανηκούσης πολιτικής αποζημιώσεως, ότι ο ποτέ Νικόλαος Λιούνης
 εκ Σελεγουδίου εφονεύθη υπό των Αιγυπτίων Οθωμανών κατά το έτος 1827 πολιορκηθείς υπ' αυτών εν Τσεσφίνα μετά των συγγενών του καί τινων άλλων εις ηλικίαν ετών 70 λαφυραγωγηθείσης και πάσης της κινητής περιουσίας αυτού, ότι ο Παναγιωτάκης Ν. Λιούνης κάτοικος του χωρίου Άρνης του δήμου μας διάγων το 90 της ηλικίας του έτος, είναι γνήσιος υιός και κληρονόμος αυτού, ων οικογενειάρχης και ζων εν πενία, και ότι το υπό 16 Νοεμβρίου 1846 πιστοποιητικόν των οπλαρχηγών Λιάκου Γιατράκου κλπ. περί των στρατιωτικών του εκδουλεύσεων ανήκει εις αυτόν τούτον τον φονευθέντα Ν. Λιούνην. Όθεν κατ' αίτησιν του Παν. Λιούνη δίδεται αυτώ το παρόν προς χρήσιν του.


Εν Γοράνοις την 28 Ιουνίου 1865.

Ο Δημαρχών

Π. Ατσαβές

(6)


"Πιστοποιούμεν οι υποφαινόμενοι επί τη οριζομένη από τον Ποινικόν Νόμον ποινήν και από της υποχρεώσεως της ανηκούσης πολιτικής αποζημιώσεως ότι ο ποτέ Νικόλαος Λιούνης κάτοικος Σελεγουδίου του δήμου Μελιτίνης της επαρχίας Λακεδαίμονος, ετών 60, υπηρέτησε την πατρίδα επικεφαλής των συγγενών και μέρος από των συγχωρίων του, υπό τας αμέσους διαταγάς των Λακεδαιμονίων οπλαρχηγών (αρχηγού Π. Ιατράκου) από την εικοστήν πέμπτην Μαρτίου 1821, μέχρι της καταστροφής του Ιμπραήμ κατά την φρικτήν μάχην του Πολυαράβου και παρευρέθη αυτοπροσώπως εις τας ακολούθους μάχας, εις Φραγκόβρυσον, Κερασίας, Βαλτέτσι, Βέρβαινα, Τρίκορφα, Άγιον Σώστην και όλην την πολιορκίαν του φρουρίου Τριπόλεως μέχρι της πτώσεως αυτού και την κατά του Δράμαλη εισβολήν εις Άργος κλπ. Εις την πολιορκίαν Κορίνθου, Παλαιών Πατρών κλπ. εις Καλάμας και λοιπάς συγκροτηθείσας κατά του Ιμβραήμ πασά διαφόρους θέσεις μάχας και τέλος πολιορκηθείς παρά του Ιμβραήμ πασά, εις την εν Τσεσφίνα οικίαν του, εφονεύθη ομού με διαφόρους συγγενείς του.


Ο Έλλην ούτος εξετέλεσε τα στρατιωτικά του χρέη με καλήν και άμεμπτον διαγωγήν υπακοήν εις τους ανωτέρους του κλπ. 

Δια τας πιστάς προς την πατρίδα εκδουλεύσεις του και κατ' αίτησιν της δυστυχούς συζύγου του Νικολούς Λιούναινας και υιού του δίδομεν προς αυτήν το παρόν μας πιστοποιητικόν να της χρησιμεύση όπου ανήκει. 


Εν Σπάρτη την 16 Νοεμβρίου 1826.

Λιάκος Γιατράκος, Α. Ζαχαρόπουλος, 

Π. Παπαθανασόπουλος, Π. Ματάλας.

Ρόζος-Ροζάκης Σταμάτιος, από τον Άγιο Νικόλαο του δήμου Μελιτίνης. Υπάρχει πρωτόκολλο μυήσεως στη Φιλική Εταιρεία. Κατά την άλωση της Τριπολιτσάς παραδόθηκε σε αυτόν ο Βαρδουνιώτης Ρουμπής. Το 1823 έγινε ταξιάρχος και το 1825 χιλίαρχος. Το 1838 τιμήθηκε με το αργυρό αριστείο του αγώνος και έζησε μέχρι το 1861. Η μητέρα του Αρχοντού σύζυγος Κυριάκου Ρόζου ήταν στον πύργο των Σταθέων και την έκαψαν οι Αιγύπτιοι του Ιμπραήμ. Στις 21 Νοεμβρίου 1837 έγινε υπολοχαγός. Το 1844 προικοδοτήθκε ως ανθυπολοχαγός της φάλαγγος με γραμμάτιο 3456 δρχ. Οι κληρονόμοι του ήταν παιδιά και εγγόνια: α) Παναγιωτάκης, β) Κυριάκης, γ) Γεώργιος (απεβίωσε, παιδιά του: Δημήτριος, Πανάγος, Γαλάνης, Λεωνίδας, Σταυριανή και Γεωργίτσα), δ) Δημήτριος (απεβίωσε, παιδιά του: Σταυρούλα) και ε) Αναστάσιος (απεβίωσε, παιδιά του: Μιλτιάδης, Κυριακούλα). Χαρακτηρίστηκε ως λοχαγός (αξιωματικός 5ης τάξεως) με αριθ. μητρ. 00826. (Στα ΑΑΕΒΕ, κουτί 184, φάκ. αριθ. 35).

ΣΤΑΜΑΤΗΣ  ΜΙΧΑΛΟΠΟΥΛΟΣ

ΕΝΑΣ  ΑΚΟΜΗ  ΞΕΧΑΣΜΕΝΟΣ  ΜΑΝΙΑΤΗΣ  ΑΓΩΝΙΣΤΗΣ


Στις 25 Φεβρουαρίου 1825 ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης έδωσε στο Σταμάτη Μιχαλόπουλο το ακόλουθο πιστοποιητικό
:


"Ο φέρων το παρόν καπετάν Σταμάτης Μιχαλόπουλος, Σπαρτιάτης, ων εις Ζάκυνθω εν πολεμικώ αξιωματικώ εις την ύψωσιν των Ελληνικών αρμάτων, ζήλω πατριωτικώ κινούμενος απέστειλεν ενταύθα 140 στρατιώτας με ίδιά του έξοδα και δια να αποπληρώση το κατ' αυτό χρέος παραβλέπων το αγγλικόν αξίωμα και κάθε άλλο ιδιαίτερον κέρδος, λαβών μετ' αυτώ 40 έτι στρατιώτας ήλθεν εις Πελοπόννησον, δεν έλλειψεν να συναγωνισθή εις όλας τας κατά καιρούς συνεκροτήσας μάχας, τόσον εις την Ανατολικήν καθώς και Δυτικήν Ελλάδα συναγωνίσθη μετ' εμού εις διαφόρους μάχας, συνευρέθη εις την πολιορκίαν και ασάλτο Τριπολιτσάς, εις την πολιορκίαν και παράδοσιν Ναυπλίου. Εις τας εν Δυτική Ελλάδα μάχας υπό την οδηγίαν του υιού μου Ηλία και αυτεδέλφου μου Κυριακούλη. Και τέλος απ' αρχής των αρμάτων μέχρι της αυτής εποχής εστάθη πολεμών υπέρ πατρίδος δι' ιδίοις του αναλώμασιν και όλην την απαιτουμένην Ελληνικήν γενναιότητα χωρίς να αντιβραβευθή από το Έθνος εις το παντελές, δι' ο ημείς αυτόπται όντες του γενναίου και Ελληνικού αγώνος τον δίδομεν το παρόν αποδεικτικόν, ίνα εν καιρώ αρμοδίω απολαύση την ανάλογον ανταμοιβήν.


25 Φεβρουαρίου 1824


          Ναύπλιον                            Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης"


Ο Διονύσιος Μούρτζινος στις 4 Ιουλίου 1824 του έδωσε το ακόλουθο πιστοποιητικό
:


"Ο Καπετάν Σταμάτης Μιχαλόπουλος απ' αρχής του υπέρ ελευθερίας της πατρίδος ανεωχθέντος σταδίου, μέχρι τούδε ηγωνίζετο άνευ ουδεμιάς πληρωμής ή απολαύσεως εις τους πολέμους, εξοδεύων εξ ιδίων του, υπό την οδηγίαν του Μπεηζαδέ Ηλία και του Στρ. Κυριακούλη και του Πετρόμπεη. Όθεν επειδή τον εγνωρίσαμεν τοιούτον, θυσιάσαντα υπέρ πατρίδος και κόπους απείρους και έξοδα, αφήσαντα το οποίον εν Ζακύνθω είχεν οφφίκιον, και ελθόντα ενταύθα, και εκπληρώσαντα και τα υπέρ δύναμιν χρέη του, του εδώσαμεν το παρόν μας ενυπόγραφον, όπως αντιβραβευθή παρά της πατρίδος εν καιρώ προσήκοντι.


Τη 4 Ιουλίου του 1824


       Εν Ναυπλίω                             Ο Υπουργός του Πολέμου 

                                                                      Διονύσιος Μούρτζινος"


Την 1 Ιανουαρίου 1824 υπέβαλε αίτηση για να αναγνωρισθούν τα έξοδά του
.


"Κάμνω ενθύμησιν τα όσα έξοδα κάμνω από Ζάκυνθο αρχινόντας από 15 Απριλίου 1821 δια όσους στρατιώτας έβγαλα έξω εις την Πελοπόννησο και ήφερα και μόνος μου και όσα εξόδευσα έως τη σήμερον δίχως να λάβω έναν λιανόν από κανένα.

_______________________________________

τάληρ. γρόσ.παρ.

Δια στρατιώτας οπού έστειλα από Ζάκυνθο εις Πελοπόννησο    98       4      2

Δια φουσέκια των στρατιωτών και πέτρες                                    79       -     18

Εις τζαρούχια των στρατιωτών ζευγάρια 192                               56       2    12

Δια νάυλο των στρατιωτών                                                           87       1    30

Εις πρεβιζιόν τους, εις ψωμί, κρασί, τυρί, κρεας                         169       3    36

Δια χαρτζιλίκιον στρατιωτών                                                       320       2    39    

Από Γλαρέντζα έως Νεόκαστρο, Κορώνη έως Καλαμάτα

έξοδον με 20 στρατιώτας                                                              36        4    39

Από Καλαμάτα οπού έστειλε η εκλαμπρότης του Πετρόμπεη

και τους τότε Γερουσιαστές εις Ζάκυνθο δια να βγάλουν και 

άλλους στρατιώτας και εξόδεψα δια τροφήν μου και ναύλο μου

με όλους τους στρατιώτας                                                              28      2    14

Και 35 ημέρες εις την φυλακήν                                                       35      4    18

Από Ζάκυνθον έως να έβρω την εκλαμπρότητά του                      25      3    20

Ακόμα δια τριάκοντα πέντε στρατιώτας έβγαλα                              70      3    29

Από Τροπολιτζά έως Άργος και ως Πιάδα και Κόρινθο και

πίσω εις Άργος και Τροπολιτζά έξοδα                                           146     3    35

Από Τροπολιτζά έως Καλαμάτα και ως Μάνη και πάλι 

γυρίζοντας εις Καλαμάτα έως Τροπολιτζά                                       58     2     -

Από Τροπολιτζά εις Γαστούνη έως Μισολόγγι και ως 

Ρούμελην και πάλι οπού ...........                                                       40     4     -

Εις καιρόν του Δράμαλη έξοδα δια στρατιώτας                               163     2     -

Άφησα εις Ζάκυνθον του κάθε μήνα τάλληρα :20 δια αγάπη

της πετρίδος από αρχήν της επαναστάσεως έως σήμερον              960     -    -

Έξοδο εδικό μου δια όλο τον καιρό του πολέμου                              400    -    -

                                                                                                         ----------------

Τα άνω έξοδα του Κυρ. Σταμάτη Μιχαλοπούλου ως γνήσια και βεβαιωμένα αληθώς βαβαιούνται και παρ' εμου ότι τα εξόδεψε εις ανάγκη της πατρίδος και του Έθνους.

     Πρώτη Ιανουαρίου 1824, Ανάπλι.         Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης"

Στις 13 Μαρτίου 1825 υπέβαλε την ακόλουθη αναφορά
:



"Προς το Έξοχον Υπουργείον του Πολέμου


Από τα εσώκλειστα αντίγραφα των ανά χείρας μας αποδεικτικών, και λογαριασμού του εκλαμπροτάτου Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, και τον τότε Υπουργόν του Πολέμου Κύριον Μούρτζινον, πιστοποιείται το έξοχον Υπουργείον τον προς την πατρίδα ένθερμον ζήλον μου την χρηματικήν δαπάνην και τας κατά δύναμιν εκδουλεύσεις μου, τας οποίας αφ' ής ώρας ηνοίχθη το ιερόν τούτο στάδιο, άχρι της τωρινής εποχής επρόσφερον μισθί. Και μεταξύ των ρηθέντων εκδουλεύσεών μου, και όλοι εκ της οικογενείας μου δουλεύοντας την πετρίδα επλήρωσαν το χρέος των, φονευθέντες εις τας κατά των εχθρών μάχας, καθώς και ο γνήσιος αυτάδελφός μου εφονεύθη εις την εν Καρπενήσι συγκροτηθείσαν μάχην, μετά του Σκόρδα Πασά, υπό την οδηγίαν του αειμνήστου Ήρωος και στρατηγού Μάρκου Μπότσαρη. Δια τας αυτάς λοιπόν εκδουλεύσεις πολλάκις ηβουλήθην ν' αναφερθώ τη Διοικήσει, αλλά επειδή και έβλεπον αυτήν ανήσυχον, και υπό εμφυλίων πολέμων ταρατομένην. δεν έκρινα δίκαιον να την βαρύνω. Επειδή όμως και κατά το παρόν ήσυχος ούσα και ως φιλόστοργος μήτηρ δέχεται τας εκδουλεύσεις των πολλών στρατιωτών, και αναλόγως των εκδουλεύσεων αντιβραβεύει τον καθ' έκαστον, σπεύδω να παρρησιάσω προς το Υπουργείον τούτο, τας ρηθείσας ταπεινάς εκδουλεύσεις μου, παρακαλών θερμώςίνα τας διευθύνη με τα αντίγραφα των αποδεικτικών και της αναφοράς προς την Σ. Διοίκησιν , και αφού τας εύρη νομίμους και δεκτάς να διορίση όθεν ανήκει, δια να μοι δοθή μία δούλευσις, ανάλογος με τας εκδουλεύσεις μου, ή να ακολουθήσω όπου η Σ. Διαταγή της ήθελε με διορίση, να με προμηθεύση εισέτι μέρος τι εκ των εξόδων μου δια να οικονομήσω κάθε ανάγκην μου, εις ην τετραετή ταύτην περίστασιν εξοδεύων πάντοτε εξ ιδίων μου και από μίαν επταμηνιαίαν βαρυτάτην ασθένειαν έμεινα χωρίς οβολόν, τούτο θερμώς παρακαλώ, και περιμένων έξοχον απόκρισιν, με σέβας υποκλίνομαι.


13 Μαρτίου 1825                               Ευπειθής πατριώτης

                                                                  Σταμάτης Μιχαλόπουλος"

Στις 20 Μαρτίου το Υπουργείο Πολέμου απαυθήνθηκε στο Εκτελεστικό Σώμα με το ακόλουθο έγγραφο
:

"Περίοδος Γ'.               Προσωρινή Διοίκησις της Ελλάδος

Αριθ, 4266:             Προς το Σεβαστόν Εκτελεστικόν Σώμα

Το Υπουργείον του Πολέμου


Ο Σταμάτης Μιχαλόπουλος δι' αναφοράς του συνοδευομένης με διάφορα ενδεικτικά, τα οποία εγκλείοντες, παριστάνει τας στρατιωτικάς υπέρ πατρίδος εκδουλεύσεις του, και χρηματικάς δαπάνας, εξαιτούμενος υπούργημα στρατιωτικόν ανάλογον, και μικράν εξοικονόμησιν από μετρητά.


Το Υπουργείον τούτο περί μεν των εξόδων του δεν έκαμεν επεξεργασίαν, δια την παλαιότητα αυτών, περί δε του αιτουμένου υπουργήματος κρίνει δίκαιον να τω δοθή της υποχιλιαρχίας επιστηριζόμενον εις την μαρτυρίαν του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, και Διονυσίου Μούρτζινου.


Εν Ναυπλίω τη 20 Μαρτίου 1825          Ο Υπουργός του Πολέμου 

                                                                                     Αδάμ Δούκας"


Στις 2 Απριλίου 1825 το Βουλευτικό ενέκρινε προβούλευμα του Εκτελεστικού δια την προαγωγή του Σταμάτη Μιχαλόπουλου στο βαθμό της υποχιλιαρχίας
.


Το 1865 υπέβαλε αίτηση ; για την αναγνώριση των εκδουλεύσεών του
. Στο μητρώο των Μανιατών είχε αριθ. 229. Αναφέρεται ως χιλίαρχος. Ήταν προικοδοτημένος ανθυπολοχαγός της φάλαγγος. Χαρακτηρίστηκε ως ανθυπολοχαγός (οπλαρχηγός 7ης τάξεως) με αριθ. μητρ. 02404. Κατοικούσε στο Άργος. 


Στην αίτησή του στην επιτροπή επί των εκδουλεύσεων αναφέρεται ως προικοδοτημένος ανθυπολοχαγός της φάλαγγος. Έχει πιστοποιητικά χιλιάρχου. 


Προσκόμισε αντίγραφο της διαταγής του Εκτελεστικού 5843 της 4ης Απριλίου 1825 που τον προάγει σε χιλίαρχο και διαταγή του Υπουργείου Πελέμου 5843 της 7 Απριλίου 1825 που τον προάγει σε χιλίαρχο.


Για τον Σταμάτη Μιχαλόπουλο σημειώνεται "Πύργος, Άργος". Ίσως πρόκειται για τον Πύργο Οιτύλου.


Άλλη σημείωση γράφει: "Επροικοδοτήθη δε παρ' αξίαν".

ΟΙ ΣΧΕΣΕΙΣ ΤΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗ ΜΕ ΤΟΥΣ ΜΑΝΙΑΤΕΣ

(ΟΠΩΣ ΦΑΙΝΟΝΤΑΙ ΣΤΑ ΑΠΟΜΝΗΜΟΝΕΥΜΑΤΑ ΤΟΥ)



Την προσφορά του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη στον αγώνα της Εθνεγερσίας κανείς δεν διανοείται να αμφισβητήση. Η ιστορία με τελεσίδικη απόφασή της δικαίως τον κατέταξε στους πρωτεργάτες της Παλιγγενεσίας. Δεν νομίζουμε ότι  αποτελεί ανευλάβεια στο πρόσωπό του, ούτε αμφισβήτηση στο έργο του η κριτική, ο σχολιασμός και η αντίρρηση στο περιεχόμενο της διηγήσεώς του. 
Ο Γεώργιος Τερτσέτης
, που κατέγραψε τη διήγησή του βάζει στον εαυτό του το ακόλουθο ερώτημα και αμέσως απαντά: “Η διήγησις του Θ. Κολοκοτρώνη έχει αλήθεια, ή κάλλιο να ειπούμε, ιστορικήν τελειότητα; Δεν το βεβαιώνω, κυματίζομαι εις αμφιβολίαις...”. Ο Τάσος Γριτσόπουλος
 αναλύοντας προσεκτικά την απάντηση του Γ. Τερτσέτη προσθέτει: “...εκφέρεται η απάντησις ότι τούτο έχει χάσματα και παραλήψεις, είτ’ εξ αιτίας εξασθενήσεως της μνήμης είτ’ εκ σκοπίμου απροθυμίας του αφηγητού να εκταθή...”.

                  
 Oi μνήμες από τα παλαιότερα γεγονότα της ζωής μας δεν διατηρούν αναλλοίωτη τη σχέση τους με την πραγματικότητα, αλλά προσαρμόζονται βαθμιαία σε νέες μορφές ανάλογα με τις κατά καιρούς συναισθηματικές μας ανάγκες. Με άλλα λόγια με την πάροδο των χρόνων το διατηρούμενο στο υποσυνείδητο μνημονικό υλικό τροποποιείται ή συμπληρώνεται, ώστε να προσαρμόζεται με τις κατά καιρούς επικρατούσες προσωπικές μας επιθυμίες. Απαλείφεται κάθε δυσάρεστη πτυχή, για να είναι οι αναμνήσεις μας ευχάριστες. Για τα σφάλματα επινοούνται δικαιολογίες, ώστε να απαλύνεται το αίσθημα ενοχής. Προσθέτονται κρίσεις ή προβλέψεις, που δικαιώνονται από την πορεία των γεγονότων, για να ικανοποιείται η ανάγκη της αυτοεκτιμήσεώς μας. Η συμμετοχή των άλλων σε επιτεύγματα, όπως και η προσωπική μας ευθύνη σε αποτυχίες ελαχιστοποιούνται. Με την πάροδο της ηλικίας η εξιστόρηση γεγονότων παίρνει εγωκεντρικό χαρακτήρα και πολλές φορές οι κρίσεις μας για τους άλλους είναι άδικες, ιδιαίτερα όταν αυτοί έχουν περιπέσει στη δυσμένειά μας.


Κατά συνέπεια δεν μπορεί κανείς να περιμένει υποδειγματική αντικειμενικότητα ούτε από το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη, ούτε από οποιονδήποτε άλλο συγγραφέα απομνημονευμάτων
.


Στα χρόνια τα κλεφτοαρματολικά ο Θ. Κολοκοτρώνης είχε φιλίες και έχθρες στη Μάνη. Με την έναρξη της επαναστάσεως του 1821 φαίνεται ότι οι σχέσεις του με ένα σημαντικό μέρος των Μανιατών ήταν πολύ καλές. Βαθμιαία όμως ο Θ. Κολοκοτρώνης ψυχράνθηκε, γιατί κανείς από τους Μανιάτες δεν τον ακολούθησε σταθερά μέχρι το τέλος. Φαίνεται ότι οι ηγέτες των Μανιατών συνέχισαν να βλέπουν το Θ, Κολοκοτρώνη όπως τον ήξεραν, δηλαδή ένα κλεφτο-καπετάνιο, που ζητούσε τακτικά άσυλο στον τόπο τους και ενίοτε τον χρησιμοποιούσαν στις πολεμικές τους αντιπαραθέσεις, άλλωστε το 1823 δεν τον δέχτηκαν ως αρχιστράτηγο του Μοριά. Αντίθετα ο ίδιος, πιστεύοντας στην ανωτερότητά του, τους ήθελε όλους δικούς του, αν όχι υποτακτικούς του. 


Στην διήγηση των απομνημονευμάτων του διαφαίνεται η ψυχρότητα των συναισθημάτων του προς τους Μανιάτες, η οποία βρίσκει πολλές φορές την ευκαιρία να εκδηλωθή. Όπου τον διευκολύνει η περίσταση αφήνει αιχμές εναντίον τους και συνήθως αποσιωπά τη συμμετοχή τους και τη συμβολή τους σε επιτυχίες εκτός ολίγων εξαιρέσεων. Πολύ σωστά ο Γεώργιος Τερτσέτης
 προλογίζοντας τη διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη γράφει: “... κακολογεί, ναι, αλλ’  όχι με χείλη πικρά, διαβάζεις όμως στα βάθη της ψυχής του οργήν εχθρού...”. Ο Τάσος Γριτσόπουλος στην ανάλυσή του προσθέτει: “...τα ανθρώπινα πάθη δεν εγκατέλειψαν και τον αφηγούμενον Κολοκοτρώνην, διότι πολλά δεινά επεσώρευσαν εις βάρος της αγωνιζομένης πατρίδος και επομένως κατά φυσικόν λόγον δια λογαριασμόν αυτής το κατακάθι του πάθους της εποχής εκείνης υφίσταται και εις την αφήγησιν αλλ’  εντελώς ξεθυμασμένον πλέον, χωρίς οξύτητα, οπωσδήποτε όμως το αντιλαμβανόμεθα εις την φραστικήν διατύπωσιν των γεγονότων και των σχετικών παρατηρήσεων ή κρίσεων...”.


Μία χαρακτηριστική περίπτωση κακομεταχειρίσεως των Μανιατών στη διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη, ίσως η πιο άδικη, παρατηρείται κατά την εξιστόρηση του μεγάλου κατατρεγμού των κλεφτών της Πελοποννήσου του 1806. Τότε ο Θ. Κολοκοτρώνης βρήκε άσυλο και φιλοξενήθηκε για ένα μήνα στον πύργο του Δουράκη στην Καστάνια της δυτικής Μάνης. Εάν και κατά πόσο ήταν σωστές ή λαθεμένες οι υποψίες του Θ. Κολοκοτρώνη εναντίον του Κωνσταντή Δουράκη είναι θέμα που θα το εξετάσουμε διεξοδικά παρακάτω. Εδώ θα τονίσουμε μόνο πως υπήρχε μια δυσμενής προκατάληψη κατά των Μανιατών. Ο Θ. Κολοκοτρώνης υπήρξε άδικος και εχθρικός, όταν διηγούμενος ισχυρίστηκε ότι: “Ο Δουράκης σαν είδε τα γρόσια έστρεξε να με παραδώση. Οι Μανιάται λησμονούν όλα δια τα γρόσια
”.

Έστω και αν συμφωνήσουμε ότι ο Κωνσταντής Δουράκης δέχτηκε να τον παραδώση αντί γενναίας ποσότητας χρημάτων, γιατί στρέφεται εναντίον όλων των Μανιατών; Ο ίδιος διηγείται ότι η γυναίκα του Κ. Δουράκη, η αδελφή του, ο αδελφός του, ο Βασίλης Βενετσανάκος από την Καστάνιτσα, ο αδελφοποιητός του από τον Πασαβά και προ πάντων η Μαρία κόρη του Παναγιώταρου Βενετσανάκη και σύζυγος του μπεηζαντέ Γεωργίου Τζαν. Γρηγοράκη, όλοι Μανιάτες, τον βοήθησαν να φθάσει στη Ζάκυνθο χωρίς ιδιοτέλεια. Γιατί το χαρακτηρισμό, που ίσως ανήκει σε ένα άτομο, τον γενικεύει σε όλους τους Μανιάτες;


Για τη συνήθεια των Μανιατών να προστατεύουν και με τη ζωή τους ακόμη τους φιλοξενουμένους τους έχουν γράψει πολλοί. Εδώ θα περιοριστούμε σε μια περικοπή της διηγήσεως του Θ. Κολοκοτρώνη, όπου ο προηγούμενος χαρακτηρισμός για τους Μανιάτες αναιρείται από τον ίδιο. Αναφερόμενος στην άφιξή του στη Μάνη, στις 6 Ιανουαρίου 1821 και στη φιλοξενία του από τον Παναγιώτη Μούρτζινο, λέει τα ακόλουθα: “Ερωτήθη τότε ο Μαυρομιχάλης δια τον ερχομόν μου, και αυτός απεκρίθη, ότι εδυστύχησε εις την Ζάκυνθο και ήλθε εις την Μάνη δια να τον βοηθήσουν οι φίλοι του και να επιστρέψει οπίσω. Και εις αυτό εφέρθηκε πολλά καλά, αλλά δεν είναι αληθινό ότι δεν
 με επρόδωσε εις τους Τούρκους. Δεν είχε τη δύναμη να το κάμη και αν ήθελε, και, εκτός της φιλίας οπού είχαμε με τον Μούρτζινον, είναι συνήθεια εις την Μάνη να υπερασπίζωνται όσους καταφεύγουν εις την οικίαν των
”.

Το ερώτημα που αναφύεται από τα αντιφατικά λόγια του Θ. Κολοκοτρώνη είναι, πώς οι Μανιάτες για τα γρόσια τα λησμονούν όλα και στέργουν να παραδώσουν αυτόν που κρύβουν στο σπίτι τους, ενώ συγχρόνως υπάρχει συνήθεια στη Μάνη να υπερασπίζονται όσους καταφεύγουν εις την οικίαν των
;

1780. ΤΑ ΓΕΓΟΝΟΤΑ ΤΗΣ ΚΑΣΤΑΝΙΤΣΑΣ


Σύμφωνα με τη διήγηση του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη, ο πατέρας του Κωνσταντής, γεννημένος περίπου το 1747, για τέσσαρα χρόνια διετέλεσε αρχηγός των αρματολών
 στην Κορινθία. Πρέπει να βρισκόταν στην υπηρεσία του Χαλήλ Μπέη, ο οποίος ήταν παππούς του γνωστού μας από το 1821 Κιαμήλ Μπέη της Κορίνθου.


Την εποχή της Αρβανιτοκρατίας του Μοριά, 1770-79, ένας αρχηγός συμμορίας, ο Μετς Αράπης
, απείλησε τον Χαλήλ Μπέη ότι αν η Τουρκική Διοίκηση της Πελοποννήσου δεν τους δώσει χρήματα, θα του κάψει τα χωριά του στην Κορινθία. Ο Χαλήλ Μπέης για να προλάβη το κακό ζήτησε από τον Κωνσταντή Κολοκοτρώνη να σκοτώση το Μετς Αράπη και η επιθυμία του αυτή ικανοποιήθηκε. Μπορεί να υποτεθή ότι, μετά το φόνο του Μετς Αράπη και των ακολούθων του η παραμονή του Κωνσταντή Κολοκοτρώνη στην Κορινθία έγινε προβληματική. Πιθανώς γι’  αυτό εγκαταστάθηκε στην Καστάνιτσα ή Μικρή Καστάνια της Ανατολικής Μάνης κοντά στον Παναγιώταρο Βενετσανάκη και ίσως μαζί του ασχολήθηκε με την πειρατεία
.


Ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης διηγείται για τη δράση του πατέρα του Κωνσταντή ότι: “...έβγαινεν από την Μάνην και εκυνηγούσε τους Τούρκους...” και σε άλλο σημείο αναφέρει: “...Εις του πατρός μου τον καιρό ήτον ιερό πράγμα να πειράξουν Έλληνα...”
. Αλλά το 1858 κυκλοφόρησε βιβλίο για τη Μάνη και τον Τζανέτμπεη Γρηγοράκη
, στο οποίο αναφέρονται τα εξής: “...αλλ’ εσχάτως ο καπετάν Παναγιώταρος ούτος παρεξετράπη του προορισμού του και κατήντησε σχεδόν το καταφύγιον των ληστών, από τους οποίους υπέφερον μάλλον οι Χριστιανοί ή οι Τούρκοι.”.


Το 1779 ήρθε στην Πελοπόννησο ο Καπετάν Πασάς, δηλαδή ο Τούρκος ναύαρχος, για να πολεμήση τους Αρβανίτες, οι οποίοι λυμαίνονταν τον τόπο. Πολλοί από τους κλέφτες της εποχής εκείνης πήγαν, τον προσκύνησαν και αμνηστεύθηκαν για τις προηγούμενες πράξεις τους, με αντάλλαγμα να τον βοηθήσουν στον πόλεμο εναντίων των Αρβανιτών. Ο Κωνσταντής Κολοκοτρώνης, χωρίς να επισκεφθή τον Καπετάν Πασά, πολέμησε στο πλευρό του. Κατέλαβε τη διάβαση των Τρικόρφων της Αρκαδίας και προκάλεσε μεγάλη καταστροφή στους Αρβανίτες. Μετά την εκκαθάριση του Μοριά από αυτούς ο Κωνσταντής Κολοκοτρώνης συνέχισε, όπως και πρώτα, τον κλέφτικο βίο
.


Στις αρχές του 1780 ο Καπετάν Πασάς οργάνωσε εκστρατεία εναντίον της Καστάνιτσας και των υπερασπιστών της. Όπως διηγείται ο Θ. Κολοκοτρώνης, ο Παναγιώταρος περίμενε βοήθεια από τους άλλους Μανιάτες καπετάνιους, η οποία όμως ποτέ δεν ήρθε. Ο νεοδιορισμένος Μπέης της Μάνης Μιχαήλμπεης Τρουπάκης
 (ο πατέρας του Παναγιώτη Τρουπάκη-Μούρτζινου) παρεμπόδισε τη βοήθεια των Μανιατών στον Παναγιώταρο και έδωσε την ευκαιρία στους Τούρκους να πετύχουν μια εύκολη νίκη επί των κλεφτών της Καστάνιτσας. Ο Παναγιώταρος Βενετσανάκης, ο γέρο-πατέρας του, ο Κωνσταντής Κολοκοτρώνης με δύο του αδέλφια έχασαν τη ζωή τους.


Ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης με τη μητέρα του τη Ζαμπέτα (Ζαμπιά) το γένος Κοτσάκη από την Αλωνίσταινα της Αρκαδίας, την αδελφή του και το θείο του Αναγνώστη (διασωθέντα αδελφό του πατέρα του) κατέφυγαν στη Μηλιά της Μάνης. Τα αδέλφια του Γιάννης και Χρίστος, που σκλαβώθηκαν στην Καστάνιτσα από τους Τούρκους, εξαγοράστηκαν και πήγαν κοντά τους. Αλλά μετά πάροδο τριών ετών και επειδή είχαν “ελλείψεις”
, ήλθαν τα αδέλφια της μάνας του, οι Κοτσακαίοι (Κοτζακαίοι), και τους πήραν στην Αλωνίσταινα, όταν ο Θ. Κολοκοτρώνης ήταν 13 ετών
.


Εκείνο το οποίο κάνει εντύπωση είναι ότι η διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη για τα πρώτα χρόνια της ζωής του είναι τελείως άχρωμη από συναισθηματική άποψη. Επίσης απλώς αναφέρει και δεν σχολιάζει καθόλου το γεγονός ότι ο Μιχαήλμπεης Τρουπάκης εμπόδισε τους Μανιάτες να βοηθήσουν τον Παναγιώταρο και τον πατέρα του, με αποτέλεσμα να χάσουν τη ζωή τους. Αναρωτιέται κανείς μήπως δεν ήθελε διεξοδικότερη αναφορά στα χρόνια εκείνα; γιατί ίσως οι μνήμες των γεροντοτέρων να μην ήταν τόσο κολακευτικές, όπως είδαμε προηγουμένως στα γραφόμενα για τον Παναγιώταρο Βενετσανάκη από τον “Ανώνυμο” συγγραφέα
.

ΚΛΕΦΤΙΚΗ ΖΩΗ


Ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης σε ηλικία 13 ετών έφυγε από τη Μηλιά της Μάνης και όπως αναφέρθηκε, εγκαταστάθηκε στην Αλωνίσταινα της Αρκαδίας
. Αργότερα ο θείος του Αναγνώστης Κολοκοτρώνης τακτοποιήθηκε οικονομικά στο Άκοβο και τότε πήγαν κοντά του όλοι οι Κολοκοτρωναίοι. Ο Θεόδωρος, που ήταν 15 ετών. ορίστηκε, όπως είπε, αρματολός στην επαρχία Λεονταρίου. Στα είκοσί του χρόνια, δηλαδή το 1790, παντρεύτηκε, έχτισε σπίτια, απέκτησε κτήματα και παράλληλα φύλαγε την επαρχία από τους ζωοκλέφτες.


Όπως διηγείται, οι Τούρκοι τους εφθόνησαν και θέλησαν πολλές φορές να τους σκοτώσουν. Δεν το κατάφεραν. Πέτυχαν να τους καταστρέψουν όλα τους τα περιουσιακά στοιχεία, σπίτια και κτήματα. Φαίνεται ότι οι Κολοκοτρωναίοι κατά περιόδους φύλαγαν την επαρχία Λεονταρίου και άλλοτε ακολουθούσαν την κλέφτικη ζωή. Ο ίδιος αναφέρει ότι για δύο χρόνια είχε μαζί του δώδεκα Κολοκοτρωναίους. Όλοι τους ήταν μικρότεροι από αυτόν και επειδή τους καταδίωκαν οι Τούρκοι, πήραν τις οικογένειές τους και τις εγκατέστησαν στη Μεγάλη Καστάνια ή Καστάνια, που βρίσκεται στις δυτικές πλαγιές του Ταϋγέτου
. Εκεί ήταν τοπικός καπετάνιος ο Κωνσταντής Δουράκης, συμπέθερος του Θ. Κολοκοτρώνη και φαίνεται ότι του έδιναν ένα ποσοστό από τα λάφυρα (αντικείμενα αρπαγής) για να τους παρέχη άσυλο.


Στη συνέχεια οι Κολοκοτρωναίοι, όταν για 4-5 χρόνια ήταν αρματολοί, εξακολουθούσαν να έχουν τις οικογένειές τους στη Μάνη και πήγαιναν κοντά στους δικούς τους στις μεγάλες γιορτές. Κάθε καλοκαίρι για ένα περίπου μήνα συνεργαζόταν με τους Κουμουνδουράκηδες και Δουράκηδες, ενώ ήταν αντίθετοι με τον “πατρικό φίλο” του τον Παναγιώτη Μούρτζινο, τους Καπετανάκηδες, τους Μαυρομιχαλαίους, τους Γρηγοράκηδες κ.ά., που ανταγωνίζονταν τους Κουμουνδουράκηδες. Ακόμη οι Κολοκοτρωναίοι ήταν αντίθετοι με τον κλεφτο-καπετάνιο Ζαχαριά, ο οποίος ήταν εχθρός των Κουμουνδουράκηδων, αλλά όπως γράφει ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης
, πολεμούσαν σε αντίθετα στρατόπεδα και κατόπιν έσμιγαν και συζητούσαν σαν φίλοι που ήταν. Μπορεί κανείς να υποθέση ότι οι Κολοκοτρωναίοι θα είχαν συνδράμη τους Κουμουνδουράκηδες στους πολέμους τους εναντίον του Μούρτζινου, των Γρηγοράκηδων, των Καπετανάκηδων, πιθανώς δε και των Μαυρομιχαλαίων
. 


Το 1802 τοποθετείται ένα επεισόδιο με την οικογένεια Κιτρινιάρη
, που κατοικούσε στην περιοχή του Εξωχωρίου του πρώην δήμου Καρδαμύλης. Ο Νικόλαος Κιτρινιάρης ήταν πολιορκημένος από αδελφοξαδέλφια κι ακόμη πήγαν εναντίον του ο Κωνσταντής Δουράκης και ο Θ. Κολοκοτρώνης. Σε κάποια στιγμή ο Νικόλαος Κιτρινιάρης δέχθηκε να παραδοθή και ζήτησε να πάη κοντά του ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης. Η πρότασή του αποσκοπούσε να τον σκοτώση με απιστία. Βγήκε στην πόρτα του πύργου και περίμενε τον Κολοκοτρώνη, ο οποίος όταν πλησίασε, δέχτηκε τα πυρά από έξι ντουφέκια, αλλά δεν τραυματίστηκε και κρύφτηκε στο θόλο της πόρτας. Τότε πήγε κοντά του ο αδελφός του Νικολάου Κιτρινιάρη, ο Αλέξανδρος, τον οποίο ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης πήρε στην πλάτη του, για να μην τον τουφεκίσουν πάλι και απομακρύνθηκε σώος. Το βράδυ έβαλε φωτιά στον πύργο και οι πολιορκημένοι παραδόθηκαν. Όπως διηγείται ο Θ. Κολοκοτρώνης, του είπαν να κάνη ότι θέλη αυτούς, που με απιστία προσπάθησαν να τον σκοτώσουν. Αυτός απάντησε: “ο Θεός μ’ εφύλαξε, τους χαρίζω την ζωήν”. Ένα επεισόδιο το οποίο προβάλλει τη μεγαλοψυχία του.


Μετά από παραμονή έξι χρόνων των συγγενών των Κολοκοτρωναίων στην Καστάνια της Μάνης, κοντά στον Κωνσταντή Δουράκη, το 1802 ή 1803, μετέφεραν τις οικογένειές τους στη Γιάννιτσα
. Πρόκειται για ένα χωριό που βρίσκεται εκτός των ορίων της Μάνης στα ανατολικά της Καλαμάτας. Ίσως προτιμήθηκε η Γιάννιτσα, γιατί ήταν πιο κοντά στις εστίες των Κολοκοτρωναίων. Είναι όμως πιθανό να μη μπορούσαν εύκολα  να φθάσουν μέχρι την Καστάνια, γιατί αφού ήταν φίλοι του Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη, ήταν εχθροί των Καπετανάκηδων και του Μούρτζινου από τις περιοχές των οποίων έπρεπε να περάσουν.

1803. Η ΠΟΛΙΟΡΚΙΑ ΤΟΥ ΠΑΝΑΓΙΩΤΜΠΕΗ ΚΟΥΜΟΥΝΔΟΥΡΑΚΗ 


Το καλοκαίρι του 1803 ο Παναγιώτμπεης Κουμουνδουράκης ενοχοποιήθηκε από την Τουρκική Διοίκηση για πειρατεία. Όταν έλαβε γνώση ότι βρίσκεται υπό κατηγορία, πήγε με μεγάλη ένοπλη συνοδεία στους Μπέηδες της Κορώνης, με τους οποίους είχε δεσμούς φιλίας και τους παρέδωσε προς φύλαξη μέρος των χρημάτων του. Παράλληλα δε ζήτησε και τη βοήθειά τους προκειμένου να απαλλαγή από τις άδικες κατηγορίες που τον βάρυναν.


Κατά την επιστροφή του στη Ζαρνάτα είδε στον όρμο των Κιτριών τα Τουρκικά πλοία του Σερεμέτ Μπέη. Ο πύργος των Κιτριών εγκαταλείφθηκε από τους συγγενείς του, οι οποίοι κλείστηκαν στο κάστρο της Ζαρνάτας, που αποτελούσε το ισχυρότερο οχυρό της οικογενείας Κουμουνδουράκη. Ακόμη φαίνεται ότι θα κρατούσαν και τον πύργο της Γαρμπελιάς, ο οποίος βρίσκεται στις βόρειες παρυφές του υψώματος που είναι το κάστρο της Ζαρνάτας.


Εναντίον του Παναγιώτμπεη στράφηκαν οι περισσότεροι Μανιάτες, οι οποίοι έσπευσαν να τον πολιορκήσουν στα οχυρά του μαζί με τους Τούρκους. Ανάμεσα στους πολιορκητές ήταν ο Παναγιώτης Μούρτζινος, ο Χριστόδουλος Χριστέας, ο Πετρούνης Μαυρομιχάλης (ο μετέπειτα Πετρόμπεης), ο Γιωργάκης Καπετανάκης και ακόμη ο Αντώνιος Γρηγοράκης, ο οποίος στη συνέχεια έγινε μπέης της Μάνης.


Ο Παναγιώτμπεης, όταν βρισκόταν στην περιοχή της Καλαμάτας με εξήντα ενόπλους οπαδούς, ζήτησε τη συνδρομή του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη, με τον οποίο διατηρούσε πάντοτε σχέσεις φιλίας και συνεργασίας. Ο Κολοκοτρώνης με 18 συντρόφους του ενώθηκε μαζί του. Όπως διηγείται ο ίδιος τους είπε: “(ψυχικό). συμβούλευσα, να μην πάμε μέσα εις την Μάνη, ήθέλαμε να πιάσωμε το Κάστρο του Κουμουντουράκη...”. Δεν συμφώνησαν όμως οι άλλοι με τη γνώμη του, η οποία δικαιώθηκε από τα γεγονότα. Τελικά μαχόμενοι έφθασαν σε έναν πύργο (προφανώς της Γαρμπελιάς) και τη νύχτα ανέβηκαν στο κάστρο της Ζαρνάτας
. 


Κατά την πορεία προς τον Κουμουνδουρέικο πύργο έγινε συμπλοκή με τους εχθρούς του Παναγιώτμπεη, κυρίως δε με τους Καπετανάκηδες από την περιοχή των οποίων έπρεπε να περάσει και ο Θ. Κολοκοτρώνης τραυματίστηκε. Στη διήγησή του αναφέρεται ακόμη σε άλογο και λάφυρα, αλλά συγκεχυμένα. Κατά τη διήγησή του τη νύχτα ανέβηκαν στη Ζαρνάτα. Επειδή μέσα στη λαβωματιά υπήρχαν ξένα σώματα (“πατζαούρες” όπως γράφει), έκρινε ότι έπρεπε να βγή από το πολιορκούμενο κάστρο και να πάη στη Μάνη, για να θεραπευθή. Επομένως βλέπουμε ότι αναζήτησε και βρήκε πάλι καταφύγιο στη Μάνη.


Προκειμένου να μπορέση να απομακρυνθή από το κάστρο της Ζαρνάτας, έγραψε στον Παναγιώτη Μούρτζινο και στον Χριστόδουλο Χριστέα. Οι δύο αυτοί χαρακτηρίζονται “φίλοι πατρικοί”
 και τους ζήτησε: “με κάθε συμβιβασμό να έβγω”. Ο ίδιος αναφέρει ότι βγήκε μόνος του και οι συνοδοί του έμειναν μέχρι τη συνθηκολόγηση του Κουμουνδουράκη. Παράλληλα ο Πέτρος Κουτήφαρης, που φαίνεται ότι δεν είχε διαβάσει τη διήγηση του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη, έγραψε χωρίς να διευκρινίζει ότι: “...οι μεν περί τον Κολοκοτρώνην εξήλθον δια νυκτός αναχωρήσαντες αύθις εις τα έν όρεσι συνήθη αυτών ενδιαιτήματα...”.


Γράφει ακόμη ο Π. Κουτήφαρης ότι με τη μεσιτεία του Πέτρου Μαυρομιχάλη επήλθε συμβιβασμός μεταξύ των Τούρκων και του Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη. Ο τελευταίος θα παραιτείτο από το αξίωμα του Μπέη, θα αναγνώριζε στη θέση αυτή τον Αντώνιο Γρηγοράκη και θα παρέμενε απλός καπετάνιος της Ζαρνάτας. Τελικά όμως οδηγήθηκε στα πλοία του Σερεμέτ Μπέη και κρατήθηκε για να σταλεί στην Κωνσταντινούπολη. Εκεί κλείστηκε στις φυλακές του Μπάνιου, όπου πέθανε σύντομα. Τελειώνοντας ο Π. Κουτήφαρης συμπληρώνει: “...θύμα και ήδη γενόμενος της ευπιστίας του και της επιορκίας των εχθρών του.... Είναι δε γνωστό ότι μίσος εχώριζε τις οικογένειες Μαυρομιχάλη και Κουμουνδουράκη, διότι θεωρήθηκε η μεσιτεία του Πέτρου Μαυρομιχάλη, ως υπαγορευομένη από δολιότητα που αποσκοπούσε να εξοντώσει τον εχθρόν του Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη...”.

Ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης φαίνεται στη διήγησή του να έχη την ικανότητα να προβλέπη πάντοτε τις συνέπειες. Προηγουμένως τον είδαμε να συνιστά να μην κλεισθούν στη Ζαρνάτα. Τώρα για τη συμφωνία του Παναγιώτμπεη διηγήθηκε τα εξής
: “...Ο Πετρούνης έγεινε μεσίτης να προσκυνήση ο Κουμουντουράκης και δεν παθαίνει τίποτες, και εγώ τους είπα: όταν έλθη ο Πετρούνης να μη τον ακούσετε, αλλέως θα σας φάγη με απιστιά. Ο Κουμουδουράκης δεν ηθέλησε. Έκαμε τραττάτο (συμφωνία), εβγήκαν οι δικοί μας. Ο Κουμουνδουράκης επαραδόθηκε και τον ‘πήρε η αρμάδα σκλάβον.”.


Δεν γνωρίζουμε πόσο καιρό κράτησε η πολιορκία της Ζαρνάτας, αλλά για να τελειώσουν τα εφόδια των πολιορκουμένων
, όπως διατήρησε η παράδοση, δεν θα ήταν σύντομη. Ο Θ. Κολοκοτρώνης έφθασε τραυματισμένος στη Ζαρνάτα και ίσως δεν θα έμεινε στο κάστρο για πολύ. Φαίνεται πιθανότερο η ανάμνηση αυτών των γεγονότων να εμπλουτίστηκε με ιδέες που πλάστηκαν αργότερα.


Δημιουργεί απορίες το γεγονός ότι ο Θανασούλης, γιός του Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη, που ηγείτο της οικογενείας του την εποχή της επαναστάσεως δεν ακολούθησε το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη. Γεννιέται το ερώτημα μήπως οι αναμνήσεις από τη συνεργασία με τον πατέρα του δεν ήταν καλές, όπως τις γνωρίζουμε αποκλειστικά και μόνο από τη διήγησή του; 

1806. Ο ΜΕΓΑΛΟΣ ΚΑΤΑΤΡΕΓΜΟΣ ΤΩΝ ΚΛΕΦΤΩΝ 


Προηγήθηκε διαταγή της Υψηλής Πύλης και το Γενάρη του 1806 ήρθε ο Πατριαρχικός αφορισμός κατά των κλεφτών και άρχισε από Τούρκους και Χριστιανούς η καταδίωξη κάθε παρανόμου. Οι Τούρκοι δεν τιμωρούσαν παραδειγματικά μόνο τους κλέφτες αλλά και τους συνεργάτες τους
, δηλαδή τους “γιατάκηδες”, αυτούς που τους προμήθευαν τρόφιμα, πυρομαχικά και εκποιούσαν τα προϊόντα της λείας τους. Η Τουρκική διοίκηση ανάγκασε και τους Έλληνες να καταδιώξουν τους κλέφτες, γιατί τους κατέστησε συνυπεύθυνους για ό,τι συνέβαινε στην περιοχή τους
.  


Σύμφωνα με τα γραφόμενα του Αναγνώστη Κοντάκη
: “...οι Κολοκοτρωναίοι, ο Γεώργιος (Γεώργας Κοσμάς από τον Αετό) και οι λοιποί μετεχειρίσθησαν μεγάλα κακουργήματα και ανόητα, παραλείπω τα μικρά και λέγω μόνον δύο, από τα οποία προήλθεν ο όλεθρός των. Πρώτον ηχμαλώτισαν τον πρωτοσύγκελλον της Αρκαδίας (Κυπαρισσίας) προεστώτα, δεύτερον ελεηλάτησαν την Βέρβενα, χωρίον σημαντικόν συνιστάμενον από 250 οικογενείας 3 ώρας μακράν της Τριπολιτζάς”.


Ο Θ. Κολοκοτρώνης
 αναφέρει ότι, όταν άρχισε ο διωγμός, βρισκόταν με 150 κλέφτες στα Πηγάδια της Μάνης. Από αυτούς διαχωρίστηκαν οι τριάντα. Οι υπόλοιποι 120 πήραν το δρόμο για τον Άγιο Πέτρο της Κυνουρίας και τελικά κατευθύνθηκαν προς τα Βέρβαινα και συνεχίζει
: “...εστείλαμεν εις τα Βέρβενα να μας στείλη ψωμί και ζωοτροφίας, και αυτοί μας αποκρίθησαν: έχομε βόλια και μπαρούτι, και επήγαμε και τους ‘χαλάσαμε...”. Όμως δεν φαίνεται πιθανό να απειλήθηκαν τόσοι πολλοί κλέφτες, ούτε αναφέρεται ότι έγινε μάχη μεταξύ αυτών και των κατοίκων των Βερβαίνων.  


Από τα Βέρβαινα κατευθύνθηκαν στα Σαμπάζικα
 και κατέληξαν στο μοναστήρι της Βελανιδιάς, που βρίσκεται ανατολικά της Καλαμάτας. Οι Καλαματιανοί πρόκριτοι τους έφεραν προμήθειες στο μοναστήρι του Προφήτη Ηλία, που είναι κοντά στην πόλη. Στη συνέχεια της πορείας τους πήγαν στο Πήδημα, στο Τζεφερεμίνι (Βαλύρα) και προχώρησαν στο Αλιτούργι (Στενύκλαρο). Την εποχή εκείνη στη Σκάλα της Μεσσηνίας ήταν στρατοπεδευμένοι 2000 Τούρκοι με τον Κεχαγιά
, ο οποίος καταδίωκε τους κλέφτες και τους γιατάκηδες. 


Για τη μάχη που έγινε στο Αλητούργι ο Κολοκοτρώνης
διηγήθηκε: “....Το βράδυ επήγαμεν εις το Αλιτούρι, και εκεί μας επλάκωσαν Ανδρουσανοί, Λεονταρίτες και λοιποί έως 700. ήλθαν την αυγήν, αρχίσαμε τον πόλεμο, ημείς εβγήκαμε από το χωριό, τους ‘πήραμε κυνηγώντας έως μίαν ώραν μακρυά, τους επήραμε 4 άτια, πολλοί επνίγηκαν εις το ποτάμι και άλλους εσκοτώσαμε, και επήραμεν πολλάς ζωοτροφίας και πολεμοφόδια. Ήκουσαν τον πόλεμον τα στρατεύματα όπού ήταν εις την Σκάλα και ήλθαν εις βοήθειαν των εδικών των. Ημείς οπισωγυρίσαμεν και εκλεισθήκαμεν εις το χωριό Αλιτούρι, και επολεμήσαμεν όλην την ημέραν, και το βράδυ ετραβήξαμε τα σπαθιά και επήγαμε κατά της Αρκαδιάς (Κυπαρισσίας) τα χωριά...”. 


Περίπου τα ίδια αναφέρονται και στα απομνημονεύματα του Παναγιώτη Παπατσώνη
: "...Ευρισκόμενοι τότε οι κλέφται έως 150 τον αριθμόν εις του Μελιγαλά, όπου οι Τούρκοι οι Ανδρουσιανοί εξεκίνησαν κατ' αυτών με όλους του ραγιάδες, όσοι είχαν άρματα έως 1500 τον αριθμόν, τους οποίους έκλεισαν εις το παλαιόν φρούριον κείμενον εις το χωρίον Αλητούργι και πολεμήσαντες ηρωϊκώς έτρεψαν την στρατιάν ταύτην εις φυγήν ρίψαντές τους εις τον ποταμόν της Μαυροζούμαινας, πνιγέντων ουκ ολίγων Τούρκων...".


Μικρότερη έμφαση δίνει στη μάχη αυτή ο Άγγλος περιηγητής E. Dodwell
, ο οποίος την τοποθετεί χρονολογικά στις 23 Ιανουαρίου/4 Φεβρουαρίου 1806 και την παρακολούθησε από ένα γειτονικό ύψωμα στο οποίο βρέθηκε. Για τη μάχη στο Αλιτούργι γράφει: “Οι κλέφτες ως 140 είχαν πιάσει το χωριό, και καθαρά τους βλέπαμε να ρίχνουν από τα παράθυρα στους άλλους που είχαν τριγυρίσει αυτό το πόστο, και ήταν ως 100 Έλληνες και 60 Τούρκοι, καλά αρματωμένοι και περιμένανε γοργά βοήθεια...Το άλλο πρωΐ ένας Έλληνας μας έφερε είδηση για το τέλος της μάχης, πως δεν ήταν και τόσο ματωμένο όσο μπορούσε κανείς να περιμένει... Λίγοι είχαν σκοτωθεί από το ένα κι άλλο μέρος. Τη νύχτα οι κλέφτες ανοίξανε δρόμο και τραβηχτήκανε στο κάστρο και στο λόγκο της Ιθώμης...”.


Σύμφωνα με τη διήγηση του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη από το Αλιτούργι πήγαν προς τα χωριά της Κυπαρισσίας, μετά στα Κοντοβούνια (περιοχή Αετού Μεσσηνίας) και ακολουθούμενοι από τους Τούρκους και Έλληνες διώκτες τους έφθασαν στο Ψάρι της Τριφυλίας. Εκεί τους πρόλαβαν οι Τούρκοι και έγινε πόλεμος όλη την ημέρα. Από τους 100 κλέφτες που ήταν έφυγαν οι 40 και απόμειναν 60 και όπως σημειώνεται
: “...Την άλλην ημέραν επήγαμεν εις το Λεοντάρι αποπάνου, και μας εύρηκαν πάλιν από εκεί...”. Τελικά έφθασαν στα Σαμπάζικα, όπου βρισκόντουσαν 400 Τούρκοι, με τους οποίους πολέμησαν πάλι.


Όταν ήταν στα Σαμπάζικα σκόρπισαν οι περισσότεροι και έμειναν καμιά εικοσαριά. Δύο πρώτα εξαδέλφια του Θ. Κολοκοτρώνη αποχωρίστηκαν από την ομάδα και μετά από λίγες ημέρες τους βρήκαν και τους σκότωσαν. Οι υπόλοιποι, συνεχώς διωκόμενοι, πήγαν στο Ανεμοδούρι, στο Βαλτέτσι και τέλος στην περιοχή της Καρύταινας. Εκεί όσοι απόμειναν μοιράστηκαν σε τέσσαρις ομάδες. Ο εξάδελφός του Αντώνης Κολοκοτρώνης και ένας ακόμη πρωτεξάδελφός του κρύφτηκαν και σώθηκαν. Ο αδελφός του Δημητράκης με άλλους τρείς πήγαν στην περιοχή της Βυτίνας για να κρυφτούν, αλλά τελικά σκοτώθηκαν. Επίσης ο αδελφός του Γιάννης, με το Γιώργα (Κοσμά) από τον Αετό και άλλους τρεις πήγαν στο μοναστήρι των Αιμυαλών, όπου μετά από προδοσία ενός καλογέρου τους σκότωσαν οι κάτοικοι της Δημητσάνας και οι Τούρκοι
.


Ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης με άλλους τέσσαρις κατευθύνθηκε στο Πυργάκι της Βυτίνας, όπου προδόθηκε από φίλο του, μετά πήγε στο Ζυγοβίστι και τελικά στη Λιοδώρα. Επειδή η περιοχή δεν προσφερόταν για να κρυφτεί, πήγε προς τα Λαγκάδια της Γορτυνίας, το Χρυσοβίτσι, τους Αραχαμίτες, το μοναστήρι των Καλτετζών, τη Γιάννιτσα και τελικά έφθασε στο χωριό Σέλιτσα της Μάνης και από εκεί κατευθύνθηκε προς τη Μεγάλη Καστάνια. Δύο από τους συνοδούς του ήταν Μανιάτες και πήγαν στα σπίτια τους, ενώ οι άλλοι δύο, που ήταν Ρουμελιώτες, τον ακολούθησαν στον πύργο του Κωνσταντή Δουράκη
, όπου κρύφτηκε.


Στην Καστάνια ο Θ. Κολοκοτρώνης φιλοξενήθηκε ένα μήνα. Παρέμενε συνεχώς κρυμμένος στον πύργο
 του συμπεθέρου του Κωνσταντή Δουράκη. Αν γινόταν γνωστό ότι κρύβεται ένας κλεφτο-καπετάνιος από το Δουράκη, τότε το Τουρκικό μένος θα ξεσπούσε εναντίον αυτού και του Αντώνμπεη Γρηγοράκη.

ΑΠΟ ΤΙΣ ΠΡΩΤΕΣ ΥΠΟΨΙΕΣ ΜΕΧΡΙ ΤΗ ΔΙΑΦΥΓΗ

Η φιλοξενία του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη και των δύο συντρόφων του από τη Ρούμελη στον πύργο του Κωνσταντή Δουράκη (κοντά στο μοναστήρι της Καστάνιας της Έξω Μάνης) δεν είχε γίνει γνωστή στους κατοίκους του χωριού. Το γεγονός αυτό το εγνώριζε μόνο ο ηγούμενος της μονής της Παναγίας, που βρίσκεται στο δρόμο προς τη Σαϊδώνα. Ακόμη ο Κωνσταντής Δουράκης είχε γνωστοποιήσει στον Αντώνμπεη Γρηγοράκη, που εκείνο τον καιρό διέμενε στις Κιτριές, την παροχή ασύλου στο Θ. Κολοκοτρώνη, τον οποίο έκρυβε στον πύργο του. Σύμφωνα με τη διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη
, όταν το έμαθε ο Αντώνμπεης είπε: "...κρύψε τον, διατί δεν συμφέρει να μη γλυτώση κανένας από αυτήν την φαμίλια". Προφανώς τα λόγια του Αντώνμπεη μεταφέρθηκαν στον Κολοκοτρώνη από τον ίδιο το Δουράκη και φαίνεται πολύ πιθανό ότι θα ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα. Δεν μπορούμε όμως να αποκλείσουμε δική του σκόπιμη προσθήκη.


Δεν θα πρέπει να λησμονούμε ότι για την ανοχή ή τη συνεργασία με κλέφτες και πειρατές από τους προηγούμενους μπέηδες της Μάνης, ο ένας είχε αυτοεξοριστεί στη Ζάκυνθο, ο άλλος είχε κρεμαστεί, ο τρίτος έζησε για πολλά χρόνια ως καταζητούμενος και ο τέταρτος είχε πεθάνει φυλακισμένος στο Μπάνιο (στις φυλακές του τουρκικού ναυστάθμου). Η τουρκική διοίκηση δεν θα χαριζόταν στον τωρινό μπέη ή σε κάποιον άλλον καπετάνιο της Μάνης που θα είχε δώσει άσυλο σε κλέφτες. Το χωριό Πηγάδια του πρώην δήμου Αβίας, που ήταν λιμέρι των κλεφτών, πυρπολήθηκε
 από τους Τούρκους. Ο Πασάς της Τρίπολης (Μόρα Βαλεσή Σεΐτ) με έγγραφη διαταγή του επέπληξε τον Αντώνμπεη γιατί δεν είχε συλλάβει τους κλεφτο-καπετάνιους Νικήτα (Τρίγκα από το Τουρκολέκα), Παναγιώτη Κούστα (από τη Βρωμόβρυση) και Μελιγαλιώτη (ήταν γιός του Κούστα), οι οποίοι κρυβόντουσαν στα Πηγάδια. Ακόμη απειλούσε το Μπέη ότι θα τον καταγγείλει στον Καπουδάν πασά
. Πραγματοποιήθηκε δε η απειλή αυτή, γιατί τον Απρίλιο ήρθε από την Πόλη παραίνεση στο Μπέη να συλλάβει το Νικήτα.


Θα μπορούσε κανείς να αναρωτηθεί, τι θα έπρεπε να γίνει, αν η παραμονή του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη στην Καστάνια γινόταν γνωστή στην τουρκική διοίκηση. Χωρίς αμφιβολία θα έπρεπε αμέσως ο καταζητούμενος να φυγαδευθεί προς τα Επτάνησα. Με τη φυγή του θα εσώζετο ο ίδιος από περιπέτειες. Ακόμη δεν θα υπήρχαν αποδείξεις για να ενοχοποιηθούν οι Μανιάτες που τον έκρυβαν ή ο Μπέης της Μάνης που τον ανεχόταν. Δεν είναι δε παρακινδυνευμένο να πιστέψη κανείς ότι τα πράγματα εξελίχθηκαν με αυτό τον τρόπο και όχι όπως αναφέρονται στη διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη.


Από το ημερολόγιο του Άγγλου περιηγητή W. Leake
 μαθαίνουμε ότι στις 15/27 Μαρτίου 1806 κυκλοφόρησε στην Τρίπολη η φήμη ότι ο κλεφτο-καπετάνιος Νικήτας κατέφυγε στη Μάνη και τον κατεδίωκε ένα στρατιωτικό απόσπασμα του Πασά και ως 400 αρματωμένοι Χριστιανοί.


Στη διήγηση του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη
 αναφέρεται: “...Εκάθησα κρυμμένος ένα μήνα εις το σπήτι του Δουράκη. Ήλθε ένας Νικήτας από του Τουρκολέκα και με ηύρε με μία εικοσιπενταριά, και του είπα: Να ευρούμε καΐκι και ν’  απεράσωμε εις την Ζάκυνθο. Αυτός ενόμιζε ότι δεν θα είναι πλέον φόβος δια να υπάγη εις το Μεσόγειον του Μωρέως, και εγύρισε οπίσω. Οι Τούρκοι τους εσκότωσαν όλους, μόνον ένας επιάσθη ζωντανός, ο οποίος επήγεν εις την Τριπολιτζάν, τον εζήτησε εκεί ο Πασάς, αν εσκοτώθηκαν όλοι, και αυτός του απεκρίθη ότι όλοι εχάθηκαν εκτός από τον Θεοδωράκη τον Κολοκοτρώνη. Τότε ο Πασάς εθύμωσε και έκοψε καμπόσους Τούρκους και Ρωμαίους οπού εβεβαίωσαν ότι ο Θεοδωράκης ήτον χαμένος...”.


Ο W. Leake
 σημειώνει στο ημερολόγιό του ότι, στις 16/28 Μαρτίου η ομάδα του Νικήτα, προσπαθώντας να επιστρέψη στο εσωτερικό της Πελοποννήσου, εξοντώθηκε όλη εκτός από έναν παραγιό, που οδηγήθηκε αιχμάλωτος στην Τρίπολη
. Γράφει επίσης ότι: “...το κεφάλι του Νικήτα το φέρανε σήμερα στην Τριπολιτσά και το εκθέσανε στον πλάτανο του σεραγιού μαζί με ένα άλλο κεφάλι κι ένα χέρι από κάποιους κλέφτες που σκοτώθηκαν τελευταία στους Μύλους της Καλαμάτας...”.


Πιθανώς ο Νικήτας να είχε την ελπίδα ότι, αφού κατέφυγε στη Μάνη, οι διώκτες του Τούρκοι και Έλληνες θα επέστρεφαν στις βάσεις τους. Μπορεί ακόμη να υποθέση κανείς ότι ο Νικήτας δεν έγινε δεκτός από το Δουράκη, γιατί προφανώς οι οδηγίες από τον Μπέη ήταν πολύ αυστηρές. Ο Θ. Κολοκοτρώνης
 είπε στη διήγησή του: ”...Ο Αντωνόμπεης της Μάνης μας εκυνηγούσε κι εκείνος...”, εννοώντας όλους τους κλέφτες, αλλά για τον ίδιο, όπως αναφέρθηκε προηγουμένως, είχε κάνει εξαίρεση. 


Στη ‘’Διήγηση’’ αναφέρεται ότι ο παραγιός του Νικήτα οδηγήθηκε στην Τρίπολη στις 16/28 Μαρτίου και βεβαίωσε τον Πασά ότι ο Θ. Κολοκοτρώνης ζει και κρύβεται από τον Κωνσταντή Δουράκη στην Καστάνια της Μάνης
. Σύμφωνα με τη διήγηση ο Πασάς κάλεσε τον Αναγνώστη Παπάζογλου
, προεστό από τον Άγιο Πέτρο της Κυνουρίας και του έδωσε 50.000 γρόσια, προκειμένου να τα προσφέρει στον Αντωνόμπεη, που ήταν τότε στις Κιτριές (14 ώρες πορεία
), με αντάλλαγμα να του παραδώσει το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη
. Εδώ γεννιέται το ερώτημα, γιατί δεν είχε στείλει χρήματα στο Μπέη της Μάνης, για να συλλάβει το Νικήτα που ήταν στα Πηγάδια; Αντίθετα, του έστειλε γράμμα, με το οποίο τον απειλούσε ότι θα τον καταγγείλη στον Καπουδάν Πασά, διότι δεν ανταποκρίθηκε στις υποχρεώσεις του. Πράγματι δε αργότερα, όπως αναφέρθηκε, ήρθε γράμμα στο Μπέη από την Κωνσταντινούπολη με την παραγγελία του αρχηγού του Τουρκικού στόλου να πιάσει το Νικήτα.


Αναφέρεται ότι όταν ο Παπάζογλου πήγε στις Κιτριές, μεταφέροντας στο Μπέη τα λεπτά και τις παραγγελίες του Πασά της Τριπολιτσάς, κλήθηκε εκεί ο Κωνσταντής Δουράκης. Η απόσταση μεταξύ Κιτριών και Καστάνιας είναι περίπου έξι ώρες. Αφού ο Κ. Δουράκης συζήτησε με τον Μπέη, έστειλε είδηση στην Καστάνια να κατεβούν στις Κιτριές ο γιός του και ο Ηγούμενος του μοναστηριού της Παναγίας. Όπως φαίνεται θα έπρεπε σε τρεις μόνο ημέρες να συμβούν όλα αυτά τα γεγονότα, δηλαδή από την ανάκριση και ομολογία του παραγιού του Νικήτα στον Πασά, μέχρι να ειδοποιηθούν να έρθουν στις Κιτριές ο γιός του Κ. Δουράκη και ο Ηγούμενος. 


Η πρόσκληση στις Κιτριές του γιού του Κ. Δουράκη και του Ηγούμενου δημιούργησε τις πρώτες υποψίες στο Θεόδωρο Κολοκοτρώνη
. Δεν πρέπει να υπάρχει αμφιβολία ότι ένας καταδιωκόμενος είναι επόμενο να υποψιάζεται και να παρερμηνεύη τα πάντα, ιδιαίτερα κάθε περίεργο και απρόσμενο γεγονός. Είναι συνηθισμένο να θεωρή ότι όλα όσα γίνονται στο περιβάλλον του, σχετίζονται με αυτόν και την εξόντωσή του. Σε κάθε λέξη, που θα ειπωθή και θα φανή αδικαιολόγητη, αποδίδεται από αυτόν βαθύτερη σημασία και ίσως ενισχύονται οι παρερμηνείες του. Εδώ έχουμε ένα παράδειγμα από την παρατήρηση του Α. Φραντζής
 ο οποίος έγραψε: “...ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης όστις ήτο προσεκτικός υπέρ το δέον...”.


Ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης κατεχόμενος από υποψίες ότι κάτι κακό ετοιμάζεται για τον ίδιο, ζήτησε να βρή διέξοδο. Έστειλε εκείνο το πρωΐ ( κατά υπόθεση 19 Μαρτίου
) ένα παιδί στην Καστάνιτσα της Ανατολικής Μάνης, που βρίσκεται σε απόσταση 6 ωρών από την Καστάνια και κάλεσε τον Βασίλη Βενετσανάκο να τον επισκεφθή στο μοναστήρι της Παναγίας στην Καστάνια. Πράγματι το ίδιο βράδυ έφθασε ο Βενετσανάκος και τον συνάντησε. Ο Θ. Κολοκοτρώνης του εξομολογήθηκε τις υποψίες του, τους φόβους του και του πρότεινε να τον πάρη εκείνη τη στιγμή και να φύγουν, για να πάνε στην Καστάνιτσα. Φαίνεται όμως ότι ο Βενετσανάκος, που εκτίμησε τα πράγματα αντικειμενικά, θεώρησε όλες τις υποψίες του Θ. Κολοκοτρώνη αβάσιμες και δεν δέχτηκε να αναχωρήσουν αμέσως, αλλά του απάντησε, όπως αναγράφεται στη διήγηση: “να υπάγω οπίσω να πουλήσω κάτι λάδι και το βράδυ έρχομαι. το βράδυ δεν ήλθε...”. Να σημειωθή ότι ο Βασίλης Βενετσανάκος δεν θα προλάβαινε να πάη στην Καστάνιτσα να πουλήση το λάδι και να γυρίση την ίδια μέρα στην Καστάνια, για να παραλάβη το Θ. Κολοκοτρώνη, αφού η απόσταση μεταξύ των δύο χωριών είναι πολύ μεγάλη.


Ο Κολοκοτρώνης που έμενε στο μοναστήρι της Παναγίας το οποίο είναι σε ανοιχτό μέρος και δεν υπάρχει περίπτωση να παγιδευθή εκεί κάποιος ο οποίος κρύβεται.  Όμως από τη συμπεριφορά του Θ. Κολοκοτρώνη γίνεται φανερό πως ήταν κατακυριευμένος από υποψίες, χωρίς να υπάρχει μέχρι τότε καμία ένδειξη περί απιστίας σε βάρος του. Ενδείξεις θα προσπαθήση να συγκεντρώση από δω και πέρα ο ίδιος.


Την επόμενη ημέρα (20 Μαρτίου) επέστρεψαν στην Καστάνια ο Κωνσταντής Δουράκης, ο γιός του και ο Ηγούμενος. Ο Θ. Κολοκοτρώνης, που φαίνεται να πέρασε όλη τη νύχτα στο μοναστήρι, είδε τον Ηγούμενο και του είπε το καλώς όρισε
. Εκείνος του αποκρίθηκε με τα λόγια: “να μη με είχε εύρει”, που σημαίνουν καλύτερα να μη με εύρισκε αυτή η ώρα. Ο Θ. Κολοκοτρώνης του ζήτησε εξηγήσεις γι’ αυτό που είπε, αλλά ο Ηγούμενος αρνήθηκε τη συζήτηση. Σύμφωνα με τη διήγηση η απάντηση του Ηγουμένου και η κατοπινή συμπεριφορά του αποτέλεσαν για το Θ. Κολοκοτρώνη επιβεβαιωτικές ενδείξεις, ότι ήταν αποφασισμένη η παράδοσή του στους Τούρκους και ότι του είχαν υποσχεθή του Ηγουμένου να τον κάνουν δεσπότη.


Το ίδιο βράδυ τον επισκέφθηκε ο Κωνσταντής Δουράκης (προφανώς στο μοναστήρι) με δύο συγγενείς του και του έδωσε το γράμμα, το οποίο του έστειλε ο Μπέης. Όπως αναφέρεται στη ‘’Διήγηση’’ με αυτό τον προσκαλούσε στις Κιτριές για να μιλήσουν και μετά να γράψη στον Καπουδάν Πασά να του χορηγηθή προσκυνοχάρτι
. Όταν ο Θ. Κολοκοτρώνης διάβασε το γράμμα του Αντώνμπεη, όπως είπε, κατάλαβε ότι ήθελαν να τον “πάρουν ζωντανόν”. Για να φέρη δυσκολίες ρώτησε: “πώς θα υπάγομεν την ημέραν, οπού θα μας ιδούν όλος ο κόσμος;”. Ο Δουράκης του είπε; “ενδύνεσαι Μανιάτικα και δεν σε γνωρίζουν”, δηλαδή να βάλλη μανιάτικη βράκα αντί φουστανέλας. 

Ο αδελφός του Κωνσταντή Δουράκη, όπως αναφέρεται στη διήγηση, που παραβρισκόταν στη συζήτηση, είχε υποψιαστεί τις προθέσεις του αδελφού του να παραδώση δήθεν τον Κολοκοτρώνη και έδειχνε πως δεν συμφωνούσε με τη γνώμη του. Στο τέλος όταν του είπαν να πάνε στον Αντωνόμπεη, ο αδελφός του Κωνσταντή Δουράκη του έκανε νόημα να είναι προσεκτικός. Γι’  αυτό η απάντηση του Θ. Κολοκοτρώνη ήταν αναβλητική, λέγοντας: “να συλλογισθώ έως το βράδυ”.


Το μεσημέρι της επόμενης ημέρας (21 Μαρτίου) έγραψε στον Αντώνμπεη και τον πληροφορούσε με το γράμμα του πως θα πάη άλλη φορά να τον προσκυνήση και ότι είναι στη διάθεσή του, αλλά και αυτός να τον έχει στην έγνοια του
. Γράφεται στη Διήγηση αναπόδεικτα ότι ο Κωνσταντής Δουράκης διάβασε κρυφά το γράμμα και ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης κατάλαβε ότι αποφάσισε να του ρίξη αφιόνι στο κρασί. Το συμπέρασμά του φαίνεται αβάσιμο και δεν είναι καθόλου τεκμηριωμένο. Ήταν γέννημα του κινδύνου στον οποίο βρέθηκε, που τον κατέστησε καχύποπτο και ευφάνταστο, ώστε έβλεπε παντού εχθρούς και συνωμοσίες.


Συνεχίζοντας ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης τα επιχειρήματά του για να αποδείξη την απιστία του Κωνσταντή Δουράκη αναφέρει ότι η γυναίκα και η αδελφή του Δουράκη είδαν να ασχολείται με  αφιόνι και “...τον επήραν από κοντά έως τον Πύργον...”
. Η Δουράκαινα
 του είπε: “...Τι είναι αυτό οπού θα κάμης, δεν ενθυμάσαι τα καλά του Θεοδωράκη...”. και αυτός την έβρισε. Όλη τη στιχομυθία αυτή την άκουσε ένας από τους συντρόφους του Θ. Κολοκοτρώνη και του την ανέφερε. Μετά από αυτά δεν είχε πλέον καμία αμφιβολία για τις προθέσεις του Κωνσταντή Δουράκη και γι’ αυτό όταν του έφερε το κρασί, κλώτσησε το κανάτι και το έχυσε, λέγοντας: “...τι θέλω εγώ τώρα κρασί;...” και του δήλωσε ότι θα φύγη.


Μετά την προσφορά του κρασιού ο Κωνσταντής Δουράκης του είπε να πάνε στο σπίτι του για να πιούνε κρασί και έπειτα να φύγη. Ο ίδιος ξεκίνησε πρώτος και παρακίνησε το Θ. Κολοκοτρώνη να τον ακολουθήση.


Ο Κωνσταντής Δουράκης, σύμφωνα με τη διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη, πήγε πρώτος στο σπίτι του, με σκοπό να ειδοποιήση τους ανθρώπους του, να είναι έτοιμοι να πυροβολήσουν εναντίον του Κολοκοτρώνη και των δύο συντρόφων του
. Ο αδελφός όμως του Κωνσταντή Δουράκη δεν άφησε το Θ. Κολοκοτρώνη να πάη στο σπίτι. Εμπόδισε τα σκυλιά
 να γαβγίσουν και δόθηκε η ευκαιρία σε αυτόν και στους συνοδούς του, να φύγουν από τον πύργο του Δουράκη ή από το μοναστήρι, χωρίς να γίνουν αντιληπτοί (βράδυ 21 Μαρτίου).


Όταν ο Κωνσταντής Δουράκης κατάλαβε ότι έφυγε ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης, πρόσταξε τους χωριανούς του να πιάσουν τους δρόμους και για το σκοπό αυτό βγήκαν καμιά εκατοστή. Τόσους περίπου οπλοφόρους θα είχε όλο το χωριό. Συνεχίζει δε στη διήγησή του υπαγορεύοντας
: “Εγώ ήξευρα τον τόπο και έφυγα από άλλο μέρος, και επήγα εις την μικράν Καστάνιτσα δια να εύρω τον Βασίλη (Βενετσανάκο), με τον οποίον είχα συμφωνήσει να φύγουμε”. Φαίνεται και εδώ υπερβολικός λέγοντας ότι διέφυγε από την καταδίωξη εκατό ατόμων, που βγήκαν να τον βρουν και ήταν από το χωριό, ώστε να ξέρουν τους δρόμους καλύτερα από οποιονδήποτε άλλον.


Από την Καστάνιτσα ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης
 με τους δύο του συντρόφους και το Βασίλη Βενετσανάκο πήγαν στον Πασαβά (22 Μαρτίου), όπου έμενε ένας αδελφοποιητός του Θ. Κολοκοτρώνη. Αυτός τον φιλοξένησε δύο ημέρες και τον έφερε σε επαφή με τη Μαρία, κόρη του Παναγιώταρου Βενετσανάκη και σύζυγο του Γεωργίου Τζαν. Γρηγοράκη, η οποία την τρίτη ημέρα (24 Μαρτίου) του βρήκε καΐκι για να φύγη από τη Μάνη. Το άλλο πρωΐ, 25 Μαρτίου, ξημερώνοντας των Βαΐων (το Πάσχα ήταν 1 Απριλίου) το καΐκι ήταν στη θάλασσα. Τελικά έφθασε στα Κύθηρα. 


Μπορεί κανείς να αναρωτηθεί γιατί τόσες λεπτομέρειες ειπώθηκαν για το γεγονός αυτό, ενώ γενικά ο Θ. Κολοκοτρώνης είναι επιγραμματικός στη διήγησή του. Ανάλογη περίπτωση απιστίας συνάντησε και από το φίλο του τον Παρασκευά
 στο Πυργάκι της Βυτίνας, αλλά δεν δραματοποιήθηκε εκείνη η υπόθεση. Ο Τ. Κανδηλώρος
 γράφει: “Εάν ο Κολοκοτρώνης δεν διηγείτο με τόσας λεπτομερείας την επιβουλήν του Δουράκη θα ήτο απίστευτος”. Μήπως το ίδιο απίστευτη φάνηκε και στο Γ. Τερτσέτη η επιβουλή του Κ. Δουράκη και έκανε πολλές διευκρινιστικές ερωτήσεις, οπότε βοήθησε στη δημιουργία ενός μύθου; Είναι γνωστό ότι η γεροντική μυθοπλασία συμπληρώνει τα κενά της μνήμης με εξωπραγματικές λεπτομέρειες.


Τέλος δεν γνωρίζουμε γιατί δεν ευοδώθηκε το συμπεθεριό της κόρης του Θ. Κολοκοτρώνη με το γιό του Δουράκη. Ίσως επειδή πήγε στα Επτάνησα και χάθηκε η μεταξύ τους επικοινωνία. Μήπως αυτό οφείλεται σε αθέτηση υπόσχεσης του Θ. Κολοκοτρώνη
, οπότε η ιστορία αυτή πλάστηκε στη μνήμη του για να δικαιολογηθή στον εαυτό του; Ακόμη μπορεί να ισχύη το αντίθετο δηλαή ο Δουράκης να απέρριψε το γάμο και να είχε πικράνει τον Κολοκοτρώνη.

(Στο βιβλίο του Σταύρου Καπετανάκη, Η Μάνη στη Δεύτερη Τουρκοκρατία, έκδ. ‘’Αδούλωτη Μάνη’’, σ. 385, υπάρχει πειστικότερη περιγραφή των γεγονότων με περισσότερα στοιχεία της πλάνης του Θ. Κολοκοτρώνη).

ΑΜΦΙΣΒΗΤΗΣΗ ΤΗΣ ΚΑΤΗΓΟΡΙΑΣ ΕΝΑΝΤΙΟΝ ΤΟΥ ΔΟΥΡΑΚΗ 

Ειναι απορίας άξιο πότε και από ποιούς συγκέντρωσε ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης όλες αυτές τις λεπτομέρειες για την υπόθεση της απιστίας του Κωνσταντή Δουράκη. Η αποστολή 50.000 γροσίων από τον Πασά της Τριπολιτσάς στον Αντώνμπεη δεν έχει προηγούμενο. Η υπόσχεση στον Ηγούμενο του μοναστηριού ότι θα τον κάνουν δεσπότη κ.α. ποιά άραγε εποχή ήρθαν σε γνώση του; Μήπως πηγαίνοντας στη Ζάκυνθο ή τον καιρό της επανάστασης του 1821 άκουσε ορισμένες φήμες και του εδραίωσαν την πεποίθηση, ότι τα γεγονότα εξελίχθηκαν κατ’ αυτόν τον τρόπο. Γιατί υπάρχει η περίπτωση οι αναμνήσεις, που ήταν φυλαγμένες στο υποσυνείδητό του, να μεταλλάχτηκαν για να είναι πιο ευχάριστες, όσες φορές θα ξαναγύριζαν στη μνήμη.


Είναι δύσκολο να γίνει δεκτό ότι ο Πασάς της Τρίπολης επικήρυξε το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη για 50.000 γρόσια και έδωσε προκαταβολικά τα χρήματα στον Αναγνώστη Παπάζογλου, να τα πάει στη Μάνη, για να δελεασθούν ο Αντώνμπεης και ο Κωνσταντής Δουράκης. Ακόμη γεννιέται το ερώτημα γιατί να στείλει ο Πασάς τα χρήματα και κατά κάποιο τρόπο να παρακαλέσει το Μπέη της Μάνης να κάνει κάτι, για το οποίο ήταν υποχρεωμένος. Αν υπέθαλπε τους κλέφτες θα είχε την τύχη των προηγούμενων Μπέηδων  και δεν θα του έστελνε ο Πασάς ένα τόσο γενναίο φιλοδώρημα. Άλλωστε ο Πασάς της Τρίπολης, όπως αναφέρθηκε, για την υπόθεση του Νικήτα έγραψε γράμμα στον Καπουδάν Πασά, στον οποίο υπαγόταν ο Αντώνμπεης, διαμαρτυρόμενος γιατί ο Μπέης της Μάνης επέτρεπε σε κλέφτες να περιφέρονται στα όρια της δικαιοδοσίας του. Μια τέτοια διαταγή ήρθε στον Αντώνμπεη από τον Πασά της Τριπολιτσάς και μια ακόμη από τον Καπουδάν Πασά
. Συνεπώς δεν χρειαζόντουσαν χρήματα ο Αντώνμπεης και ο Κωνσταντής Δουράκης για να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους. Αρκούσαν οι απειλές και ο φόβος.


Το ποσόν των 50.000 γροσίων για την εποχή του 1806 ήταν πολύ μεγάλο
. Αντιστοιχούσε στους φόρους τριών ετών της Μάνης. Κατά τον Μπωζούρ μπορούσε κανείς να αγοράσει περίπου 100-150 τόνους ελαιολάδου ή 200-300 κορινθιακής σταφίδας
. Το 1795 ο πύργος των Μύλων της Μαντίνειας εκτιμήθηκε για 600 γρόσια και ένα μουλάρι για 70 γρόσια
. Μπορούσε δηλαδή κανείς να αγοράσει περίπου 50 πύργους ή 500 μουλάρια. Μήπως το ποσό των 50.000 γροσίων δεν αντιστοιχούσε στην αξία ενός από τους κλέφτες, που τόσο εύκολα σκορπίστηκαν το 1806, αλλά στο μεγαλείο του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη της εποχής που διηγόταν τις αναμνήσεις του; Όσο φορτωνόταν με δόξες στο παρόν, τόσο αναπροσαρμοζόταν το ποσό της επικήρυξής του.


Άραγε, όταν ο Θ. Κολοκοτρώνης ήταν στη Μάνη, πρόλαβε να μάθει ότι ο Πασάς της Τρίπολης πληροφορήθηκε για την παραμονή του στο σπίτι του Κωνσταντή Δουράκη; Αν πράγματι η πληροφορία της σύλληψης του παραγιού του Νικήτα έφθασε στη Μάνη, ασφαλώς θα κατατάραξε τον Αντώνμπεη, γιατί προφανώς ο αιχμάλωτος θα αποκάλυπτε ότι στην Καστάνια, στον πύργο του Δουράκη, κρύβεται ο Θ. Κολοκοτρώνης. Αν συνέβη αυτό, δηλαδή αν τελικά ο Αντώνμπεης κάλεσε το Δουράκη και του είπε ότι η απόκρυψη του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη δεν αποτελεί πλέον μυστικό, οπότε θα πρέπει το συντομότερο να αναχωρήσει από την Καστάνια, ώστε να μην εκτεθούν και οι δύο στον κίνδυνο του αφανισμού. Με άλλα λόγια, αν στο Θ. Κολοκοτρώνη υποδείχτηκε να φύγει για τα Επτάνησα, θα ένιωσε ταπεινομένος. Από την ωραιοποίηση που έγινε βαθμιαία στο μνημονικό του υλικό, πλάστηκε η ιστορία των χρημάτων, της απιστίας και της διάσωσης. Όλα δε αυτά τα μυθεύματα στο τέλος οδήγησαν στο συμπέρασμα ότι: “οι Μανιάται λησμονούν όλα δια τα γρόσια”.


Ένα άλλο σημαντικό ερώτημα είναι αν αρκούσε ο χρόνος για τη θρυλούμενη διαδικασία. Ο Πασάς της Τριπολιτσάς πληροφορήθηκε στις 16/28 Μαρτίου από τον αιχμαλωτισθέντα παραγιό του Νικήτα, ότι ο Θ. Κολοκοτρώνης είναι ζωντανός και κρύβεται στην Καστάνια της Μάνης. Κάλεσε τον Αναγνώστη Παπάζογλου, του έδωσε τις 50.000 γρόσια
 και τον έστειλε στις Κιτριές. Αυτός θα χρειάστηκε το λιγότερο δύο μέρες (14 ώρες πορεία) για να φθάσει εκεί με συνοδεία ασφαλείας και να συζητήσει το θέμα με τον Αντώνμπεη. Από τις Κιτριές έφυγε αγγελιοφόρος, που σε 6 περίπου ώρες έφθασε στην Καστάνια
 και ειδοποίησε τον Κωνσταντή Δουράκη να πάει εκεί, ο οποίος και πήγε. Κατόπιν έστειλε ο Δουράκης είδηση στην Καστάνια να κατεβούν στις Κιτριές ο γιός του και ο Ηγούμενος του μοναστηριού. Για τις μετακινήσεις αυτές απαιτούνται πολλές ημέρες και είναι δύσκολο να έγιναν πριν από τις 19 Μαρτίου, δηλαδή μέσα σε τρία εικοσιτετράωρα. 


Όλες αυτές οι διαβουλεύσεις δημιούργησαν στο Θ. Κολοκοτρώνη υποψίες ότι τον επιβουλεύονται. Το πρωΐ (της 19 Μαρτίου) έστειλε στην Καστάνιτσα παιδί να ειδοποιήσει το Βασίλη Βενετσανάκο. Η απόσταση είναι 6 ώρες και την ίδια νύχτα έφθασε ο καλεσμένος. Ο Θ. Κολοκοτρώνης τον περίμενε να επανέλθει το επόμενο βράδυ για να φύγουν, αλλά ο Βενετσανάκος δεν ήλθε. Την άλλη ημέρα (20 Μαρτίου) γύρισαν στην Καστάνια ο Κωνσταντής Δουράκης και ο Ηγούμενος, με τον οποίο είχε συνομιλία ο Θ. Κολοκοτρώνης. Το βράδυ της αυτής ημέρας του έδωσαν την επιστολή του Αντώνμπεη. Την άλλη ημέρα (21 Μαρτίου) το μεσημέρι ο Θ. Κολοκοτρώνης έγραψε την απάντησή του στον Αντώνμπεη. Το απόγευμα έγινε η ιστορία με το αφιόνι στο κρασί και το ίδιο βράδυ έφυγε για την Καστάνιτσα. Κατόπιν με τη συνοδεία του Βασίλη Βενετσανάκου πήγε στον Πασαβά (22 Μαρτίου) που απέχει περίπου άλλες 6 ώρες
 και εκεί τον φιλοξένησε δύο ημέρες ο αδελφοποιητός του. Την τρίτη ημέρα (24 Μαρτίου) επιβιβάστηκε στο καΐκι από τη Μαρία Γ. Γρηγοράκη. Την άλλη ημέρα, που ήταν στη θάλασσα, ξημέρωνε των Βαΐων και ήταν 25 Μαρτίου/6 Απριλίου
. Δηλαδή όλα αυτά τα γεγονότα έγιναν μέσα σε ελάχιστες ημέρες και, κατά υποκειμενική εκτίμηση, υπάρχει βεβαιότητα ότι δεν επαρκούσε ο χρόνος για να πραγματοποιηθούν.


Το επόμενο ερώτημα που γεννιέται είναι από την εποχή της έναρξης της επανάστασης του 1821. Το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη ακολούθησε από την Καλαμάτα ένας γιός του φίλου του και “συμπεθέρου” του Κωνσταντή Δουράκη. Πήγε μαζί του στην περιοχή της Καρύταινας και στη θέση του Αγίου Αθανασίου πολέμησε τους Τούρκους του Φαναρίου, όπου τραυματίστηκε
. Αναρωτιέται κανείς, ο γιός του Δουράκη δεν ήξερε τίποτε για την απιστία του πατέρα του; Με τι μούτρα πήγε κοντά στον Θ. Κολοκοτρώνη; Δεν είχε ίχνος από φιλότιμο, δεν είχε την παλικαριά να αγνοήσει αυτόν που του θύμιζε την ατιμία του πατέρα του; Γιατί δεν πήγε σε κάποιο από τα πολιορκούμενα κάστρα της Μεσσηνίας και πήγε πίσω από τον Κολοκοτρώνη; Πρέπει να θεωρηθεί βέβαιο ότι ο γιός του Δουράκη δεν γνώριζε τίποτε από αυτά τα οποία γράφτηκαν αργότερα στη διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη, γι’ αυτό πήγε μαζί του. Να σημειωθεί πως το 1806 δεν ήταν μικρό παιδάκι
 για να μην καταλάβαινε ό,τι γινόταν στο σπίτι του. 


Εύκολα καταλήγει κανείς στο συμπέρασμα, ότι από αυτά πιθανώς τίποτε δεν έγινε στην πραγματικότητα. Είναι κατά το πλείστον κατασκευάσματα υποψιών και παρερμηνειών της νοσηρής φαντασίας ενός καταδιωκόμενου, που βλέπει διαρκώς γύρω του συνωμοσίες και κινδύνους. Παράλληλα στη δημιουργία αυτής της ιστορίας συνέβαλαν τα χρόνια της δόξας και του μεγαλείου του θρυλικού Γέρου του Μοριά, που συνετέλεσαν στην ωραιοποίηση και τον εμπλουτισμό των αναμνήσεων. 

Η ΕΝΑΡΞΗ ΤΗΣ ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΤΟΥ 1821


Ο Θ. Κολοκοτρώνης
 μετά τον κατατρεγμό του 1806 πήγε στη Ζάκυνθο και έζησε εκεί μέχρι τις πρώτες ημέρες του 1821. Για πολλά χρόνια ήταν αξιωματικός του Αγγλικού στρατού. Με προτροπή της Φιλικής Εταιρείας στις 6 Ιανουαρίου 1821 έφθασε στην Καρδαμύλη και έμεινε εκεί φιλοξενούμενος του Παναγιώτη Μούρτζινου μέχρι την έναρξη της επανάστασης.


Στη Μάνη ο Θ. Κολοκοτρώνης είχε από παλαιά φίλους και εχθρούς. Με το κλίμα συμφιλίωσης που επικρατούσε την εποχή εκείνη, ήρθε ως φίλος των πάντων και προσπάθησε να ξεχαστούν τα μίση, που χώριζαν τις οικογένειες, ώστε όλοι μονοιασμένοι να αρχίσουν τον αγώνα της λευτεριάς.


Οι συγγένειες, οι φιλίες και οι έχθρες των μανιάτικων οικογενειών σχημάτιζαν ένα δυσκολονόητο και ιδιόμορφο δυναμικό σύστημα ισορροπίας, με το οποίο ο Θ. Κολοκοτρώνης ήταν εξοικειωμένος από τον παλιό καιρό. Η φιλία με τον ένα, ίσως τον έκανε εχθρό του άλλου. 


Στην προεπαναστατική περίοδο ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης ήταν ο πρώτος μεταξύ των Μανιατών, αλλά όχι και ο αδιαμφισβήτητος ηγέτης τους. Οι Μανιάτες δεν ήταν υποταγμένοι σε αυτόν, ούτε υπήρχε αφοσίωση στο πρόσωπό του ή στο αξίωμά του. Ο Θ. Κολοκοτρώνης στη διήγησή του είπε: “Ο Μαυρομιχάλης είχε το όνομα Μπέης, αλλ’ ο Μούρτζινος είχε την δύναμιν εις την Μάνην
”. Φαίνεται όμως και αυτό κάπως υπερβολικό. Οι καπετάνιοι της Μάνης δεν ήταν πάντοτε πρόθυμοι να εκτελέσουν τις εντολές του Μπέη, όταν αυτές δεν ήταν απόλυτα σύμφωνες με τα προσωπικά τους ή τα οικογενειακά τους συμφέροντα, όπως και οι απλοί Μανιάτες δεν υπάκουαν πάντοτε στους καπετάνιους τους. Όλοι προσπαθούσαν να διασφαλίσουν την ισχύ και την ευημερία της γενιάς τους, γι΄αυτό έστεκαν σε κάποια απόσταση από το Μπέη και τον καπετάνιο ή τους έβλεπαν ίσως με μια δόση φθόνου.


Κύριος αντίπαλος του Πετρόμπεη ήταν ο Παναγιώτης Μούρτζινος, ο οποίος είχε καλές σχέσεις με τις άλλες οικογένειες, πλην των Χριστέων, γιατί τους χώριζε φονικό. Επίσης φονικό χώριζε τους Μαυρομιχαλαίους από τους Κουμουνδουράκηδες, οι οποίοι είχαν φιλικές σχέσεις με τον Μούρτζινο και εχθρικές σχέσεις με τους γείτονές τους Καπετανάκηδες. Οι τελευταίοι είχαν καλές σχέσεις και συγγενικούς δεσμούς με τις οικογένειες τόσο των Μαυρομιχαλαίων, όσο και του Μούρτζινου. Η μητέρα του Πετρόμπεη ήταν πρωτεξαδέλφη του Αντωνόμπεη Γρηγοράκη και οι σχέσεις ήταν πολύ καλές. Ο Κυριακούλης Μαυρομιχάλης είχε παντρευτεί κόρη του Τζανήμπεη Γρηγοράκη, επομένως και ο άλλος κλάδος των Γρηγοράκηδων δεν είχε αντιπαλότητα με τον Πετρόμπεη.


Όταν ο Θ. Κολοκοτρώνης έμεινε φιλοξενούμενος στην Καρδαμύλη, στον πύργο του Παναγιώτη Μούρτζινου, ίσως ο Π. Μαυρομιχάλης να είδε τη φιλία αυτή με κάποια καχυποψία, αλλά δεν φάνηκαν δείγματά της. Αξιοσημείωτο είναι ότι ο Θανασούλης, γιός του Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη, όπως αναφέρθηκε προηγουμένως, δεν ακολούθησε τον πατρικό του φίλο το Θ. Κολοκοτρώνη. Αντίθετα τα παιδιά του Κωνσταντή Δουράκη ήταν κοντά του. Ακόμη πολέμησαν στην Καρύταινα ο Χριστόδουλος και ο Σταυριανός Καπετανάκης, οι γονείς των οποίων, μαζί με τους ανθρώπους τους, το 1803 τον είχαν τραυματίσει, όταν πήγαινε στη Ζαρνάτα μαζί με τον Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη
.  


Στις 23 Μαρτίου 1821  οι Μανιάτες μπήκαν στην Καλαμάτα
. Μαζί τους ήταν ο Θ. Κολοκοτρώνης, ο Αναγνωσταράς, ο Παπαφλέσας κ.ά. Την επόμενη ημέρα ο Θ. Κολοκοτρώνης
 κατευθύνθηκε προς την Αρκαδία ακολουθούμενος από 300 ένοπλους που του έδωσαν ο Παν. Μούρτζινος και ο Πετρόμπεης. Το βράδυ έφθασαν στη Σκάλα της Μεσσηνίας και από εκεί έστειλε ο Κολοκοτρώνης γράμματα για να ξεσηκωθούν οι Έλληνες. Στις 25 Μαρτίου πήγε στο Δεδέμπεη (Τριπόταμο) που βρίσκεται στον κάμπο της Καρύταινας
(Μεγαλουπόλεως). 
Αναφερόμενος στους Τούρκους του Λεονταρίου διηγείται τα ακόλουθα
: “...έμαθαν εις το Λεοντάρι ότι εβγήκα με τόσαις χιλιάδες Μανιάταις, πέρνουν τα ζώα των ραγιάδων και αναχώρησαν δια την Τριπολιτζά.....οι Λεονταρίτες έφυγαν και επήγαν ίσια το Φραγκόβρυσο και έπειτα εγύρισαν ‘πίσω, και έκοψαν 2-3 Έλληνες. 70 Καβαλαραίοι ήτον. είπα: τρέξετε να τους κλείσετε, και έφθασα οπίσω εις το Λεοντάρι .....Μανθάνωντας ότι εβγήκα εις το Δερβένι, οι 70 καβαλαραίοι ευθύς αναχώρησαν δια την Τριπολιτζά. εγώ επήγα εις ένα χωριό Τετέμπεη ανάμεσα Λεοντάρι και Καρύταινα. Οι Μανιάτες μου είπαν: να πάμε εις το Λεοντάρι. τους είπα, να πάρωμε χαλκώματα;”. 


Με το χορατό του ο Θ. Κολοκοτρώνης δίνει την εντύπωση ότι οι Μανιάτες είχαν μοναδικό κίνητρο τη λαφυραγωγία. Αντίθετα ο υπασπιστής του Φωτάκος
, που δεν συμπαθεί και αυτός τους Μανιάτες, τους παρουσιάζει υπερήφανους γράφοντας στα απομνημονεύματά του με μιά δόση ειρωνείας: “Εις δε τα Βέρβαινα, εις το Βαλτέτσι και όπου αλλού ευρέθησαν ο Κυριακούλης, ο Ηλίας και οι λοιποί καπεταναίοι Μανιάται δεν επληρώθησαν, αλλά μόνον τους έδιδον οι Πελοποννήσιοι τα πολεμεφόδια και την τροφήν των. Αυτοί όμως είχον την υψηλοφροσύνην τάχα, ότι δουλεύουν και πολεμούν δια να ελευθερώσουν τους Βλάχους, ούτως έλεγον οι Μανιάται τους άλλους Πελοποννησίους”.


Είναι βέβαιο ότι την εποχή εκείνη η απόκτηση πολεμικής λείας ασκούσε ελκτική δύναμη στα άτακτα επαναστατικά σώματα. Κανένας δεν αρνείται ότι και οι πάμπτωχοι Μανιάτες είχαν την ίδια διάθεση, ώστε είναι περιττό να τους εμπαίζει κανείς. Άλλωστε και ο ίδιος ο Θ. Κολοκοτρώνης κατηγορήθηκε από πολλούς ότι συγκέντρωσε λάφυρα για τον εαυτόν του
. Ο Πέτρος Κουτήφαρης
, που έζησε τα παιδικά του χρόνια στην περίοδο της  επανάστασης, έγραψε στις σημειώσεις του για τους χωριανούς του από το Σταυροπήγι της Μάνης: “..άλλοι κεκμηκότες από τας κακουχίας του πολέμου επέστρεφον να λάβουν μικράν ανάσαν εις τας εστίας των φέροντες τα εχθρικά λάφυρα εις απόδειξιν των ανδραγαθειών των...”.


Το φαινόμενο της αρπαγής δεν ήταν σπάνιο ακόμη και κατά τη διάρκεια της πολεμικής σύγκρουσης. Ο Θ. Κολοκοτρώνης
 διηγούμενος τη μάχη του Βαλτετσίου είπε για την υποχώρηση των Τούρκων: “...τους μάσαμεν μπλαστρί, τους ‘μονομεριάσαμεν, τους ακολουθούσαμεν. Οι Έλληνες έπεσαν εις τα λάφυρα και εις τους σκοτωμένους και δεν ακολουθούσαν με προθυμία...”. Ανάλογα είπε αργότερα και για τη μάχη της Γράνας.


Η φράση “να πάρωμεν χαλκώματα”, έστω κι αν φαίνεται ως αστεϊσμός, δείχνει τη λανθάνουσα επιθετική διάθεση του Θ. Κολοκοτρώνη προς τους Μανιάτες. Η επιθετικότητα αυτή δεν υπήρχε στις πρώτες ημέρες της επανάστασης. Αναπτύχθηκε στην πορεία του αγώνα, όταν οι Μανιάτες δεν τέθηκαν υπό τις οδηγίες του ή όταν και αυτοί που αρχικά τον ακολούθησαν αργά ή γρήγορα τον εγκατέλειψαν. Ο Φωτάκος
 διηγείται ένα περιστατικό από την αρχή της επανάστασης, που δείχνει μάλλον τη συμπάθεια του Θ. Κολοκοτρώνη για τους Μανιάτες: “...είδα ένα Μανιάτην, όστις επήγε φυλακτά κοντά εις μίαν μεγάλην πέτραν και εσήκωσε μίαν άλλην πέτραν, έβγαλε τρεις φοραίς πράγμα από τον κόρφον του και το έχωσε. Τούτο, όταν εγύρισα πίσω, το είπα εις τον αρχηγόν και μου απεκρίθη. “πήγαινε εις την δουλεία σου, τίποτε κλειδαριαίς έκρυψεν”. Εγώ περίεργος επήγα και της ηύρα. της είχε πάρει από το χωριόν Σιλήμνα. Μου εφάνη δε πολύ παράξενον ο άνθρωπος αυτός να γνωρίζη όλα τα έθιμα των Μανιατών...”.

Για τους ίδιους τριακόσιους Μανιάτες, τους οποίους ειρωνεύτηκε ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης για τα χαλκώματα, είπε τα παρακάτω αναφερόμενα επαινετικά λόγια, που αποτελούν σχεδόν μοναδική εξαίρεση. Μόνο για τους τριακόσιους που είχε υπό την οδηγία του και πολέμησαν εναντίον των Τούρκων της περιοχής του Φαναρίου (Ολυμπίας) ήταν οι έπαινοι. Με τις πρώτες πληροφορίες για έναρξη της επανάστασης των Ελλήνων, οι Τούρκοι της περιοχής αυτής μάζεψαν τα πράγματά τους και πήραν το δρόμο για την Τρίπολη. Στο γεφύρι του Αλφειού, κοντά στην Καρύταινα, στη θέση Άγιος Αθανάσιος τους πολέμησε ο Θ. Κολοκοτρώνης
 με τους τριακόσιους Μανιάτες που είχε μαζί του, τους οποίους στη διήγησή του τους εγκωμίασε με τα ακόλουθα: “Οι Σπαρτιάται έκαμαν τότε έναν πόλεμον, που εμιμήθηκαν τον Λεωνίδα. 300 ήτον οι πρώτοι, 1700 οι Τούρκοι: Από ταις 6 ώραις έσωσαν τα φουσέκιά τους, ελαβώθηκε ο Βοϊδής, Δουράκης, εσκοτώθηκαν πέντε έξη...”.

      Αντίθετα προς τους ιστοριογράφους που φιλοκολοκοτρωνίζουν
, ο Κανέλλος Δεληγιάννης
 για τη μάχη αυτή έγραψε εναντίον του Θ. Κολοκοτρώνη, όπως άλλωστε κάνει σε όλο το έργο του: “...Ο Θ. Κολοκοτρώνης άμα είδε την συμπλοκήν εκείνην απήλθεν άνωθεν του οχυρώματος των Μανιατών με τον ψυχογιόν του, ειπών προς τον Βοϊδήν και τον Μπουκουβαλέαν, ότι απέρχεται εκεί να βλέπει τα κινήματα των εχθρών.....Οι Μανιάται αφού αντέστησαν γενναίως τρεις σχεδόν ώρας πολεμούμενοι και πολεμούντες, και βλέποντες την απελπισίαν των Τούρκων και ότι ήτο αδύνατον να οπισθοδρομήσουν (επληγώθη βαρέως και ο καπετάν Βοϊδής και τέσσαρες άλλοι μπουλουκτσήδες του καί τινες Μανιάται), απεφάσισαν μετά του Μπουκουβαλέα να υποχωρήσουν πολεμούντες..... Και ούτως έκαμαν την υποχώρησιν και οχυρώθησαν άνωθεν του δρόμου εις ένα καταράχι πετρώδες, όπου δεν ηδύνατο να τους βλάψει το ιππικόν του εχθρού και ούτως διεσώθησαν και όχι ότι έσωσαν τα φουσέκια  και απεσύρθησαν, καθώς γράφουν οι ασυνείδητοι ταρτούφοι ψευδοϊστοριογράφοι των. Είχον μάλιστα αρκετά πολεμοεφόδια και επολέμησαν μ’ αυτά τρεις έτι ημέρας εις τον αποκλεισμόν των Τούρκων εις το φρούριον της Καρυταίνης αλλά (αυτά γράφουν) θέλοντες να δικαιολογήσουν τον Κολοκοτρώνην...”.
 Η ΠΟΛΙΟΡΚΙΑ ΚΑΙ Η ΑΛΩΣΗ ΤΡΙΠΟΛΙΤΣΑΣ - Η ΠΟΛΙΟΡΚΙΑ ΠΑΤΡΑΣ

                  Κατά την έναρξη της επανάστασης στην Καλαμάτα ο Πετρόμπεης ήταν ο πρώτος στην τάξη ανάμεσα στους εξεγερθέντες, γιατί διοικούσε εμπειροπόλεμους μαχητές, που εκείνη την εποχή σπάνιζαν
. Υπέγραψε ο ίδιος στην Καλαμάτα την προκήρυξη προς τις ξένες αυλές με τον τίτλο “Ηγεμών και Αρχιστράτηγος”. Έμεινε δε εκεί για να προεδρεύει της τοπικής Γερουσίας
, που φρόντιζε για την τάξη, τη στρατολογία και τον εφοδιασμό των μαχομένων.
       Ο Θ. Κολοκοτρώνης, στο διάστημα που δεν είχε αξιώματα ούτε ισχύ, φρόντιζε να συνυπάρχει αρμονικά με τους Μανιάτες οπλαρχηγούς, οι οποίοι διέθεταν τα μόνα αξιόμαχα πολεμικά σώματα
. Με την ήπια και συμβιβαστική συμπεριφορά του, την εμπειρία του στον πόλεμο και τη γνώση του τόπου γινόταν αγαπητός και απαραίτητος. Η συνεργασία του ήταν απρόσκοπτη με το Μούρτζινο, τον Ηλία και τον Κυριακούλη Μαυρομιχάλη, όπως και με τους άλλους Μανιάτες και Πελοποννήσιους οπλαρχηγούς.

           Όταν, στην πρώτη σύσταση στρατοπέδου στο Βαλτέτσι, συνελήφθη ο δάσκαλος της Καλαμάτας μοναχός Γεράσιμος Παπαδόπουλος, να μεταφέρει προσκυνοχάρτια στον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, ο Θ. Κολοκοτρώνης φρόντισε με τη διακριτική του στάση να μη δυσαρεστήσει τους Μαυρομιχαλαίους. Τότε όλοι μαζί οι οπλαρχηγοί του στρατοπέδου του Βαλτετσίου κάλεσαν κοντά τους τον Πετρόμπεη ως αρχηγό τους
.  Το ίδιο είχε γίνει και προηγουμένως από τους Τριπολιτσιώτες, τους Καλαβρυτινούς κ.ά. αρχηγούς, που είχαν συστήσει στρατόπεδο στο Λεβίδι και ζήτησαν από τον Πετρόμπεη να πάει στο εσωτερικό της Πελοποννήσου. Ο Φωτάκος
 αναφέρει τα ακόλουθα: "...Προς τούτοις δια να εμψυχώσουν τους στρατιώτας των έκριναν καλό και τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη να έβγη και αυτός εις τα ενδότερα της Πελοποννήσου και προς τούτο έστειλαν εις τας Καλάμας τον Νικόλαον Πετμεζάν δια να του ομιλήσει και προφορικώς...".

            Ο Θ. Κολοκοτρώνης, κατόπιν πρωτοβουλίας του Κανέλλου Δεληγιάννη, στις 28 Απριλίου 1821 ορίστηκε “Αρχιστράτηγος των Καρυτινών Στρατευμάτων” από τους εκπροσώπους της επαρχίας
. Αντίθετος στην πρωτοβουλία αυτή ήταν αργότερα ο Αναγνώστης Δεληγιάννης, γιατί έδιναν προτεραιότητα στο χωρικό και παλαιό κλέφτη Θ. Κολοκοτρώνη. Δικά του στρατεύματα ο Θ. Κολοκοτρώνης δεν είχε, αλλά ηγείτο των Καρυτινών που του εμπιστευόταν ο Κανέλλος Δεληγιάννης, όπως και άλλων Αρκάδων, οι οποίοι πήγαιναν μαζί του, παραδεχόμενοι την πολεμική εμπειρία που διέθετε.

             Στις 26 Μαΐου 1821 συνήλθε στο Μοναστήρι των Καλτετζών ένα μέρος της “αριστοκρατίας” της Πελοποννήσου, δηλαδή πολλοί από τους  τοπικούς άρχοντες της Τουρκοκρατίας, που ήταν γνωστοί τότε ως πρόκριτοι-κοτζαμπάσηδες και αποτέλεσε την Πελοποννησιακή Γερουσία. Την πρώτη θέση μεταξύ αυτών είχε ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης, έστω κι αν δεν ανήκε στους άρχοντες, ο οποίος αναγνωρίστηκε πρόεδρος της γερουσίας και αρχιστράτηγος της Πελοποννήσου
, γιατί ήταν ο ισχυρότερος από όλους τους συγκεντρωθέντες. Από τους άρχοντες και τον κλήρο της Πελοποννήσου έλλειπαν ο Παλαιών Πατρών Γερμανός, ο Α. Ζαΐμης. ο Α. Λόντος, ο Σισίνης, ο Νοταράς κ.ά. Αντίθετα πήραν μέρος μερικοί από τους στρατιωτικούς αρχηγούς όπως ο Αναγνωσταράς, ο Ν. Πετμεζάς, ο Δ. Μέλιος κ.ά. Ο Θ. Κολοκοτρώνης δεν υπέγραψε τις αποφάσεις της συνέλευσης αυτής, γιατί, όπως λέγεται, δεν του άρεσε το σύστημα, αλλά ήθελε στρατιωτική κυβέρνηση
 (Γκοβέρνο Μιλιτάρε).

                  Όταν ο Δημήτριος Υψηλάντης έφθασε στα Βέρβαινα, ήρθε σε αντίθεση με τους προκρίτους της Πελοποννησου
. Τότε λαός και στρατός ξεσηκώθηκαν εναντίον των αρχόντων. Η παρέμβαση του Πετρόμπεη δεν αποδείχτηκε αρκετή για να κατευνάσει τα πνεύματα. Αυτό κατορθώθηκε με την ομιλία του Θ. Κολοκοτρώνη
. Ο ίδιος πέτυχε και στη Ζαράκοβα (σήμερα χωριό Μαίναλο) να ηρεμήσει ανάλογη κατάσταση
.

                 Η ανάληψη της αρχηγίας της επανάστασης από το Δημήτριο Υψηλάντη στέρησε αδιαμαρτύρητα τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη και το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη από τους τίτλους τους
. Η πολιορκία της Τριπολιτσάς έδωσε την ευκαιρία στο Θ. Κολοκοτρώνη να αναλάβει ρόλο συναρχηγού με το Δ. Υψηλάντη
. Δηλαδή βλέπουμε ότι ενώ ο Πετρόμπεης παραχώρησε πολλά στο Δ. Υψηλάντη, αντίθετα από την παρουσία του νέου ηγέτη ωφελημένος βγήκε ο Θ. Κολοκοτρώνης. Φαίνεται δε ότι η επιτυχία του αυτή δημιούργησε φθόνο
. Ίσως ακόμη και τα κέρδη που αποκόμισε από την πτώση της Τριπολιτσάς, να έκαναν το Θ. Κολοκοτρώνη αντιπαθή σε ορισμένους κύκλους της επανάστασης
.

                Μετά την απελευθέρωση της Τριπολιτσάς ανατέθηκε στο Θ. Κολοκοτρώνη η ηγεσία της πολιορκίας της Πάτρας, αλλά δεν έγινε δεκτός από τους πρόκριτους του τόπου
 Αργότερα και ενώ συνεδρίαζε στην Επίδαυρο η πρώτη Εθνοσυνέλευση οι Μαυρομιχαλαίοι και ο Θ. Κολοκοτρώνης από κοινού πολιορκούσαν την Κόρινθο, η οποία παραδόθηκε στις 14 Ιανουαρίου 1822
. 

               Στην Εθνοσυνέλευση της Επιδαύρου επικράτησαν οι πολιτικοί και οι στρατιωτικοί βρέθηκαν στο περιθώριο. Ο Δημήτριος Υψηλάντης, ο οποίος ήταν γενικός αρχηγός της Επανάστασης στην Πελοπόννησο, τώρα ορίστηκε πρόεδρος του Βουλευτικού με αντιπρόεδρο τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη
. Η κυβέρνηση η οποία σχηματίστηκε έκανε τους πολιτικούς παντοδύναμους. Το Υπουργείο των στρατιωτικών δόθηκε στο Νότη Μπότσαρη και επειδή εκείνο τον καιρό ήταν στο Σούλι, προσφέρθηκε στον Πετρόμπεη, αλλά αυτός δεν το αποδέχτηκε. Το θεώρησε κατώτερο της προσφοράς του
.

               Ο Θ. Κολοκοτρώνης διορίστηκε αρχηγός της πολιορκίας της Πάτρας και στις αρχές Μαρτίου 1822 ήταν στο Σαραβάλι
. Με κάθε τρόπο οι πολιτικοί προσπάθησαν να τον κάνουν να αποτύχει. Αφού πρώτα του έδωσαν εντολή να μεταβεί στη Δυτική Ελλάδα, στην οποία δεν υπάκουσε
, τελικά, τον ανάγκασαν να διαλύσει την πολιορκία
, όταν ο Δράμαλης πλησίαζε να εισβάλει στο Μοριά.

                Ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης με Μανιάτες πολιορκούσε το Ναύπλιο και εκεί τον βρήκε η άφιξη του Δράμαλη στην Πελοπόννησο. Μέχρι τότε η κυβέρνηση προσπαθούσε να προσεταιριστεί τους φίλους του Υψηλάντη. Κατόρθωσε να πάρει με το μέρος της τον Παπαφλέσα και έδωσε εντολή για στρατολογία στο Μούρτζινο
, το Δημήτριο Τσιγγουράκο (Γρηγοράκη), τον Τζανετάκη Γρηγοράκη κ.λπ., ενώ έλλειπαν άλλοι αξιωματικοί του αγώνα, με σκοπό να κάνει νέους φίλους και να εξασθενήσει τους  ηγέτες των στρατιωτικών.

               Ένας τρόπος εξουδετέρωσης των φυσικών αρχηγών της Πελοποννήσου ήταν να αποσπάσουν δευτερεύοντες καπετάνιους, οι οποίοι και έδιναν τη δύναμη στους ηγέτες. Για να διασπάσει κάποιος την ενιαία παρουσία των Μανιατών, έπρεπε να προσεταιριστεί καπετάνιους, οι οποίοι ακολουθούσαν τον Πετρόμπεη ή το Μούρτζινο, που ήταν φίλος του Κολοκοτρώνη. Η ανάθεση στρατολογίας σε καπετάνιους, αναγνωρίζοντας τους ίδιους ως αρχηγούς, ήταν μια αποτελεσματική μέθοδος στα χέρια των πολιτικών
.

                  Στις αρχές της επανάστασης, δηλαδή την εποχή που ο Θ. Κολοκοτρώνης ήταν ο ανερχόμενος στρατιωτικός ηγέτης του Μοριά, δεν υπήρξαν προστριβές με τους Μανιάτες. Δεν δημιουργήθηκαν σύννεφα στη συνεργασία του με τον Πετρόμπεη, το Διονύσιο Μούρτζινο ή τους άλλους καπετάνιους. Εύκολα πέτυχε ο Θ. Κολοκοτρώνης να αγκαλιάσει το Δημήτριο Υψηλάντη και να ηγηθεί της μερίδας των οπαδών του. Γρήγορα όμως και χωρίς να διαταράξει τις σχέσεις με τους φίλους του, να τον βάλει στο περιθώριο. Άλλοι αγωνιστές, όπως ο Παπαφλέσας, που είχε τίτλους από τη Φιλική Εταιρεία ή ο Αναγνωσταράς, ο οποίος ήταν παλιός κλέφτης και αξιωματικός του Αγγλικού στρατού στα Επτάνησα, δεν μπόρεσαν να εδραιωθούν σε υψηλές θέσεις. Ακόμη ο Θ. Κολοκοτρώνης αρχικά κέρδισε από τους πολιτικούς τον Κανέλλο Δεληγιάννη, αλλά πολύ γρήγορα βρέθηκε αντίπαλος με τον Αναγνώστη Δεληγιάννη και τους άλλους άρχοντες της Πελοποννήσου
. Αυτούς δεν τους έπεισε, δεν κατόρθωσε να τους προσεταιριστεί και ήταν αυτοί που έγιναν εμπόδιο στην άνοδό του στην κορυφαία θέση. Αργότερα προστέθηκαν οι ηγέτες της Ύδρας και των Σπετσών καθώς και οι Φαναριώτες, ώστε η Ελλάδα μοιράστηκε σε δυό αντιμαχόμενα στρατόπεδα. 

Η ΣΤΡΑΤΟΛΟΓΙΑ ΜΑΝΙΑΤΩΝ ΚΑΙ ΑΛΛΩΝ ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΙΩΝ

               Ο Ελληνικός λαός είχε προετοιμαστεί ψυχολογικά από τη Φιλική Εταιρεία για τη συμμετοχή του στην επανάσταση. Υπήρχε στα περισσότερα μέρη ενθουσιασμός και προθυμία
 για πόλεμο, αλλά όπλα, ασκημένοι στρατιώτες και εφόδια δεν υπήρχαν σε επάρκεια. Μόνο οι Μανιάτες οπλοφορούσαν και είχαν την εμπειρία των όπλων. Ακόμη, κατά τόπους, υπήρχαν μερικοί ένοπλοι, χρησιμοποιούμενοι ως σωματοφύλακες των προκρίτων.

              Πολύ γρήγορα φάνηκαν οι δυσκολίες. Η στρατολογία δεν ήταν εύκολη και επί πλέον απαιτούσε οικονομική δυνατότητα. Έπρεπε οι στρατιώτες να εφοδιαστούν με όπλα, μπαρουτόβολα, τσαρούχια κ.ά. Ακόμη υπήρχε η ανάγκη της καθημερινής τροφοδοσίας. Πολλές φορές τα στρατόπεδα διαλύθηκαν γιατί δεν υπήρχε εφοδιασμός με τα απαραίτητα. Αλλά και όταν υπήρχαν τα εφόδια, μπορούσε να λείπει η προθυμία για στράτευση. Ο Θ. Κολοκοτρώνης
 γράφει ότι: “...ο Κάμπος της Καρύταινας δεν ηθέλησε να πιάση τα άρματα...Εγώ δεν έλλειψα να κάμω μία προσταγή, και επάτησα τη βούλα μου. Όποιο χωριό δεν ήθελε να ακολουθήση την φωνήν της Πατρίδος τζεκούρι και φωτιά...”. Είπε ακόμη στον Καν. Δεληγιάννη να στρατολογεί με τη βία και να καίει τα σπίτια των Καρυτινών που δεν έβγαιναν στον πόλεμο
. Στη διήγηση
, για την περίοδο μετά τη νίκη στο Βαλτέτσι αναφέρεται: “...όποιος έφευγε από το στρατόπεδο τον έπιαναν, τον έδεναν και τον έστελναν οπίσω, του έκαιγαν το σπίτι...”. Ακόμη ίσχυε ο κανόνας ότι γινόταν κατάσχεση του 1/3 της περιουσίας όσων δεν κατατάσσονταν  στα επαναστατικά σώματα
.

                 Κίνητρα για τη συμμετοχή στον επαναστατικό αγώνα, πέρα από τη λαχτάρα της λευτεριάς και τη δίψα για εκδίκηση, ήταν ακόμη ο πόθος για προσωπική διάκριση και απόκτηση στρατιωτικών βαθμών
. Τέλος σημαντική ώθηση για ένοπλη δράση ήταν η λαφυραγωγία
.

                     Ο Θ. Κολοκοτρώνης
 δίδει μια παραστατική εικόνα των δυσκολιών που είχε η διοίκηση επαναστατικού στρατού: “...Η αρχηγία ενός στρατεύματος Ελληνικού ήτον μια τυραννία, διατί έκαμνε και τον αρχηγό, και τον κριτή, και τον φροντιστή, και να του φεύγουν κάθε ημέρα και πάλιν να έρχωνται. Να βαστάη ένα στρατόπεδον με ψέμματα, με κολακίαις, με παραμύθια. Να του λείπουν και ζωοτροφίαις και πολεμοφόδια, και να μην ακούν και να φωνάζη ο αρχηγός...Κάθε Έλληνας είχε τα καπρίτζια του, το θεό του και έπρεπε να κάμη κανείς δουλειά με αυτούς, άλλον να φοβερίζη, άλλον να κολακεύη, κατά τους ανθρώπους”.

              Οι Μανιάτες ήταν έμπειροι στα όπλα, αλλά η στρατολογία τους παρουσίαζε ιδιαιτερότητες. Επειδή υπήρχε φτώχεια, έπρεπε να τους δοθεί οικονομική ενίσχυση ή να τους χορηγηθούν τρόφιμα για τις οικογένειές τους. Ο Χριστόδουλος Καπετανάκης γράφει σε αναφορά του για το 1821 ότι σε κάθε στρατιώτη, που τον ακολούθησε στην Καρύταινα, έδωσε ένα σοινίκι γέννημα (περίπου 15 χιλιόγραμμα σιτάρι). Επίσης, σε αυτούς που πήγαν μαζί του στα Τρίκορφα, έδωσε ένα πινάκι (55 οκάδες ή 70 χιλιόγραμμα) καλαμπόκι
.   

               Στις 13 Απριλίου 1821 από την Καλαμάτα ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης
 έγραψε στον αδελφό της μητέρας του, στον Αντώνμπεη Γρηγοράκη, μεταξύ των άλλων και τα ακόλουθα: “...εκ δανείων απαντώ εξ ιδίων μου όλα τα αναγκαία έξοδα. δηλαδή εις Μανιάτας νοσήματα, λαβωμένων και ιατρών έξοδα, στρατηγών χαρτζιλίκι και τα του κονακίου μου έξοδα...”. Παρακάτω προσθέτει: “...Σας έγραφα και δια μέσον Μυστρός εις το να παρακινήσετε και να βιάσετε όλους τους αυτόθι πατριώτας να τρέξωσιν μετά προθυμίας εις τον υπέρ πίστεως και ελευθερίας αγώνα, διότι εσκόρπισαν όλοι, καθώς και ο ανεψιός μας Κουτράκος και απαράτησαν τον Κυριακούλην μονάχον. Όθεν βιάσετε καθ’ όλους τους τρόπους δια να κινηθώσιν εξάπαντος...”. 

                 Με την πρόοδο της επανάστασης στο Μοριά προστέθηκε ένα ακόμη κίνητρο στους στρατολογούμενους Μανιάτες, ο μισθός ή λουφές, όπως λεγόταν τότε
. Ο Θ. Κολοκοτρώνης είπε στη διήγησή του, χωρίς όμως τη διάθεση να κακολογήσει τους Μανιάτες, τα ακόλουθα: “...Σαν επήγαμε εις τα Τρίκορφα, είπαμε του Πετρόμπεη να στείλη εις την Μάνη να φέρη βοήθεια, και μας απεκρίθηκε: ότι οι Μανιάτες δεν εβγαίνουν αν δεν πληρωθούν. Τότε ήλθαν 500 Μανιάτες και τους επλέρωναν όλαι αι Επαρχίαι οπού επολιορκούσαν την Τριπολιτζά, και η Καρύταινα ξεχωριστά επλήρωνε 300 Μανιάτες του Μούρτζινου...”.

                 Σε επιστολή του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη
 από το στρατόπεδο των Τρικόρφων της 14 Αυγούστου 1821 αναφέρεται: “...Ο λουφές εκόπη, ότι δεν έμεινε τακάτι (δυνατότητα) εις τον Μορέα, και όσοι θέλουν να δουλεύσουν την πατρίδα χωρίς μισθόν και με την ελπίδα των λαφύρων
 της Τριπολιτζάς, ήτις έφθασε εις τον έσχατον βαθμόν και ημέραν παρ’ ημέραν, προσμένεται η πτώση της, ας έρχεται...”. Εδώ φαίνεται η υπόσχεση για τα λάφυρα που θα μοιραστούν μετά την άλωση της πόλεως.

                  Ενώ, όπως είδαμε, στην υπόλοιπη Πελοπόννησο η στρατολογία γινόταν πολλές φορές με άσκηση βίας, δεν ήταν εύκολο να γίνη με τον ίδιο τρόπο και στη Μάνη
. Ο Μανιάτης καπετάνιος στηριζόταν κυρίως στην αγάπη ή την ανοχή των κατοίκων της καπετανίας του. Η προτροπή, το φιλότιμο, η απονομή στρατιωτικών βαθμών και η υπόσχεση καλλιεργήσιμης γης ήταν τα πιο αποτελεσματικά μέσα, όπως και η παροχή μισθού ή η ελπίδα λαφυραγωγίας. Βία δεν θα μπορούσε να ασκηθή σε άτομα τα οποία ανήκαν σε κάποια γενιά
. Ο Μπέης και οι καπετάνιοι μπορούσαν να στρατολογήσουν ανάμεσα σε συγγενείς και φίλους. Κάθε Μανιάτης που ήταν υποχρεωμένος στον καπετάνιο της περιοχής του ή τον είχε στήριγμα στις ανάγκες του, διέθετε λίγους οπλοφόρους, όσες φορές υπήρχε ανάγκη για τοπικές αντιπαραθέσεις και για εκστρατείες. Μοναχικά άτομα ή άνδρες από μικρές οικογένειες πλαισίωναν τους βαθμοφόρους και αυτοί τους καπετάνιους. Ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης προσπαθούσε με τη γενναιοδωρία του να διατηρή μεγάλο αριθμό Μανιατών προθύμων να εκστρατεύσουν μαζί του. Η φιλοχρηματία του, για την οποία τόσο κατηγορήθηκε, εξυπηρετούσε κατά μεγάλο μέρος τη δυνατότητα στρατολογίας από τους κατά καιρούς οικονομικά ευεργετηθέντες. 

            Όπως γράφη ο Θ. Κολοκοτρώνης
 την εποχή του Ιμπραήμ δεν ήταν εύκολο να συγκεντρωθεί μεγάλο στρατιωτικό σώμα γιατί υπήρχε δυσκολία στον εφοδιασμό και παράλληλα  “...κάθε επαρχία εφρόντιζε δια την υπεράσπισίν της...”. Αυτή ήταν ακόμη μια αιτία για την οποία οι Μανιάτες εκείνα τα χρόνια δεν έβγαιναν από τα σύνορά τους.

             Ίσως οι θυσίες των Μανιατών στα διάφορα μέτωπα, ιδίως στο Μανιάκι, δημιούργησαν προβληματισμούς
. Θα πρέπει να ληφθούν υπ’ όψη οι ιδιαιτερότητες των κοινωνικών συνθηκών που επικρατούσαν στη Μάνη. Οι οικογένειες στήριζαν την ισχύ τους στον αριθμό των ενόπλων ανδρών που διέθεταν. Επομένως κάθε νεκρός στα πολεμικά μέτωπα εξασθένιζε την οικογένεια έναντι των γειτόνων της. Οι Μανιάτες στην μακραίωνη αντιπαράθεσή τους με τους Τούρκους είχαν μάθει να κινητοποιούνται για να πολεμούν αμυντικά, προκειμένου να υπερασπίσουν την ελευθερία του τόπου τους. Δεν είχαν εμπειρία να πολεμούν έξω από τα σύνορά τους για να αντιμετωπίσουν τους εχθρούς τους. Αυτό έγινε και στην περίοδο των Ορλωφικών που οι Μανιάτες κακώς οδηγήθηκαν να πολεμήσουν έξω από τα σύνορά τους
. 

1822. ΣΤΟ ΑΡΓΟΣ ΕΝΑΝΤΙΟΝ ΤΟΥ ΔΡΑΜΑΛΗ


Στις αρχές Ιουλίου 1822 ο Τούρκος στρατηγός Μαχμούτ Δράμαλης ηγούμενος περίπου 24.000 - 30.000 πολεμιστών, οι περισσότεροι των οποίων ήταν ιππείς, εισέβαλε στην Πελοπόννησο
. Οι αριθμητικά ασήμαντες Ελληνικές δυνάμεις, που φύλαγαν τα Δερβένια των Μεγάρων, διαλύθηκαν όταν αντίκρυσαν το μέγα πλήθος των εχθρών.


Ο Δράμαλης κατέλαβε αμαχητί τον Ακροκόρινθο και χωρίς εμπόδιο έφθασε στην Αργολική πεδιάδα. Στις 7 Ιουλίου η κυβέρνηση, που είχε έδρα το Άργος, στο άκουσμα ότι πλησιάζη ο Τουρκικός στρατός, κατέφυγε πανικόβλητη στους Μύλους. Επιβιβάστηκε στα πλοία για να σωθή, αφήνοντας πίσω της το χάος
. Εγκατέλειψε τα αρχεία της και τα αργυρά σκεύη των εκκλησιών, που είχαν συγκεντρωθεί, για να καλύψουν τα έξοδα του αγώνα. Το παράδειγμα της κυβέρνησης ακολούθησε και ο λαός του Άργους, ο οποίος στράφηκε προς τα βουνά ή επιζήτησε τη σωτηρία του στα πλοία.


Ο Δημήτριος Υψηλάντης, ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης και τα άλλα ηγετικά στελέχη της Επαναστάσεως, που βρέθηκαν στο Άργος, δεν κατόρθωσαν να εμπνεύσουν στις άτακτες στρατιωτικές ομάδες την πεποίθηση ότι μπορούσαν να αντιπαραταχθούν στους Τούρκους. Αυτό που έλειπε από το Ελληνικό στρατόπεδο, το πέτυχε ο Θ. Κολοκοτρώνης με την παρουσία του. Κατόρθωσε να βάλη τάξη και να κάνη σχεδιασμό για την αντιμετώπιση του Δράμαλη.


Πριν να φθάση ο Θ. Κολοκοτρώνης στην Αργολίδα, όπως αναφέρθηκε, προκλήθηκε πανικός και φυγή των κατοίκων. Αυτό έδωσε την ευκαιρία για ασχημίες και λεηλασίες. Οι ναύτες των πλοίων άρπαξαν για τον εαυτόν τους τα συγκεντρωμένα αργυρά σκεύη των εκκλησιών. Μερικοί από τους άτακτους στρατιώτες, οι περισσότεροι από τους οποίους ίσως να ήταν Μανιάτες, επιδόθηκαν στη λαφυραγωγία. Στην έρημη κατοίκων πόλη του Άργους έγινε διαρπαγή των σπιτιών. Άλλοι λήστευαν στο δρόμο της φυγής τους έντρομους και ανυπεράσπιστους πολίτες, οι οποίοι προσπαθούσαν να σώσουν ό,τι πολυτιμότερο είχαν. Όσοι θέλησαν να σωθούν στα πλοία είδαν να αρπάζονται τα υπάρχοντά τους ως ναύλος.


Ο Φωτάκος
 γράφει για τους Αϊβαλιώτες: “...Ό,τι δε πράγμα πολύτιμον έσωσαν και έφερον μαζύ των από την πατρίδα των, ότε ήλθεν ο Δράμαλης εις το Άργος, το επήραν οι Μανιάται”. Ο Α. Χαντζή-Αναργύρου
 σημειώνει: “...Εις την ταραχήν ταύτην και την σύγχυσιν του λαού, οι στρατιώτες των διαφόρων καπετανιών, προ πάντων δε οι Μανιάται, κατέπραξαν αρπαγάς διαφόρους και ανοσιουργίας ανηκούστους...”. Ο Νικ. Κασομούλης
 μας λέγει: “...Όλη η περιουσία των πολιτών, όλα τα φαγώσιμα, όλα τα εμπορικά εργαστήρια έμειναν εις την διάκρισιν των στρατευμάτων και όλη νύκτα όλοι εκουβαλούσαν...”. Ο Σπ. Τρικούπης
 γράφει: “...γυμνούμενοι οι πλείστοι οι μεν καθ’ οδόν υπό των...Μανιατών, οι δε κατά θάλασσαν υπό των ναυτών, εις ων τα πλοιάρια κατέφευγον...”. Ακόμη, όπως γράφει ο Γενναίος Θ. Κολοκοτρώνης
 πηγαίνοντας προς τα Δερβενάκια οι στρατιώτες του μπήκαν στην πόλη του Άργους και “...άρχισαν να συνάζουν κακάβια και λοιπά...” και δεν τον ακολούθησαν στα Δερβενάκια. Τέλος ο Θ. Ρηγόπουλος
, γραμματικός του Πάνου Θ. Κολοκοτρώνη, αναφέρει στο ημερολόγιό του για τη λεηλασία της πόλης του Άργους: “...και οι ιδικοί μας στρατιώται διεσκορπίσθησαν εις την πόλιν και ήρπαζον ό,τι εύρισκον, ο δε αρχηγός μου με διέταξε να τους συνάξω και να τους οδηγήσω τάχιστα εις τους Μύλους. Ενώ δε εξετέλουν την διαταγήν εισήλθον εις τινα ευρείαν αυλήν, όπου εύρον στρατιώτας τινας εκ των ημετέρων συμπλακέντας μετά Μανιατών ένεκα χρυσού τινος ωρολογίου, το οποίον ηξίουν αμφότερα τα μέρη ότι τοις ανήκεν ως πρώτοι ευρόντες αυτό. Εμβάς δε εις την αυλήν τους καθησύχασα και λαβών το ωρολόγιον έδωκα τοις μεν το έξωθεν και τοις δε το άλλο...”. 


Από τα ανωτέρω φαίνεται ότι δεν ήταν μόνο οι Μανιάτες που διέπραξαν αρπαγές. Ούτε όλοι οι Μανιάτες επιδόθηκαν σε λεηλασίες. Όμως εναντίον αυτών στράφηκαν οι αιχμές όλων. Τα αμαρτήματα των ναυτικών ξεχάστηκαν. Τα λόγια του Θ. Κολοκοτρώνη, στα οποία θα αναφερθούμε, συνετέλεσαν ώστε να θεωρηθούν μόνο οι Μανιάτες ως άρπαγες, ενώ στην πραγματικότητα όλων των σωμάτων στρατιώτες επιδόθηκαν στη λεηλασία. 


Κατεβαίνοντας ο Θ. Κολοκοτρώνης προς την Αργολική πεδιάδα και φθάνοντας στον Αχλαδόκαμπο συνάντησε μερικούς Μανιάτες να επιστρέφουν στις εστίες τους. Ήταν φορτωμένοι στη ράχη τους με τα είδη της διαρπαγής, αλλά φυσικά δεν ήταν όλοι οι Μανιάτες. Στη διήγησή του  αναφέρει τα ακόλουθα
: “...Οι Μανιάται έγδυσαν το Άργος και έφυγαν. Τους απαντάω εις τον δρόμο, τους ερωτάω που πηγαίνουν, και αυτοί μου έλεγαν: ότι έχομεν άρρωστο, και πάμε και γυρίζομε. τους έλεγα: τον άρρωστο τον πάει ένας δύο όχι τόσοι...”.


Ο Φωτάκος περιγράφει την ίδια σκηνή με βαρειά λόγια: “...απαντήσαμεν πολλούς Μανιάτας με πράγματα φορτωμένους, τα οποία επήραν ως λάφυρα... Άμα τους είδεν ο Κολοκοτρώνης. “που πάτε, τους είπε, και διατί φεύγετε όπου οι Τούρκοι θα έλθουν από πίσω να σας κόψουν;”. “Πάμε τους αρρώστους μας και να ξεφορτωθούμεν τα πράγματά μας, απεκρίθησαν, και επιστρέφομεν”. “Στου διαβόλου την μάνα να πάτε Κακαβούλια”
.


Αντίθετα ο Μιχ. Οικονόμου
 δίδει άλλη εικόνα, γράφοντας τα ακόλουθα: “...Κατά τον Αχλαδόκαμπον απηντήσαμεν εις τα ίδια επανερχομένους ολίγους πτωχούς Μανιάτας μεταφέροντας ως φορτίον επ’  ώμων και αγίας εικόνας από τας των Αργείων οικίας αρθείσας, δια να μη βεβηλωθώσιν από τους εχθρούς ως έλεγον...”.   


Η διαφορά που υπάρχει μεταξύ των φράσεων “ολίγους πτωχούς Μανιάτας”, “πολλούς Μανιάτας” και “οι Μανιάτες έγδυσαν το Άργος και έφυγαν” καθρεφτίζει την αντιπάθεια του κάθε συγγραφέα προς τους Μανιάτες. Βέβαιο είναι πως Μανιάτες έμειναν και πολέμησαν στην Αργολίδα. Ο Πετρόμπεης ήταν εκεί. Ο αδελφός του Αντώνης ηγήθηκε της παράταξης στη μάχη των Αμπελιών του Άργους. Τα παιδιά του Γεώργιος και Ιωάννης και ο ανιψιός του Ηλίας Κατσάκος-Μαυρομιχάλης δέχτηκαν επίθεση του Τουρκικού ιππικού, ενώ έκαιγαν τα σπαρτά στο Κουτσοπόδι. Μετά κλείστηκαν στο κάστρο του Άργους. Ο Πιέρος Βοϊδής-Μαυρομιχάλης και ο Ηλίας Τσαλαφατίνος ήταν παρόντες στις μάχες. Ο ανιψιός του Πετρόμπεη Παναγιώτης Μαυρομιχάλης σκοτώθηκε στη μάχη που έγινε στο Κουτσοπόδι μαζί με τον Παναγιώτη Δημ. Καπετανάκη και το γαμπρό του τελευταίου Γεώργιο Καρύγιαννη από τη Γιάννιτσα. Παρόντες ήταν ακόμη στην Αργολίδα ο Σταυριανός, ο Γιαννιός και ο Αθανασούλης Καπετανάκης και κοντά τους πολέμησαν ο Γαλάνης και ο Αθανασούλης Κουμουνδουράκης
 κλπ.   


Από τη διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη και τα απομνημονεύματα των φίλων του μαθαίνουμε ότι τον κακολόγησε ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης. Μετά από τη σύσκεψη των αρχηγών στους Αργίτικους Μύλους ο Θ. Κολοκοτρώνης αναχώρησε βιαστικά για να πιάση τα Δερβενάκια και ο Πετρόμπεης
 είπε: “...Ο Κολοκοτρώνης πάγει κλέφτης στα βουνά...”. Επειδή όλοι οι φίλοι του Θ. Κολοκοτρώνη το αναφέρουν, ίσως σημαίνει ότι ήταν ασυνήθιστο μεταξύ των δύο ανδρών να ειρωνεύεται ο ένας τον άλλον. Δεν αποκλείεται όμως να γράφτηκε για να μειωθή ο Πετρόμπεης, ο οποίος από την εξέλιξη των γεγονότων φάνηκε να έχει άδικο
.  


Μετά τη μάχη στα Δερβενάκια και το θρίαμβο της στρατηγικής του Θ. Κολοκοτρώνη οι καπεταναίοι που πολιορκούσαν την Κόρινθο τον εξέλεξαν αρχιστράτηγο του Μοριά. Η  Πελοποννησιακή Γερουσία δέχθηκε την εκλογή και έδωσε στον Θ. Κολοκοτρώνη το ανάλογο δίπλωμα. Η προαγωγή αυτή ίσως να πίκρανε το Δημήτριο Υψηλάντη, να δυσαρέστησε τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, να προκάλεσε αντίδραση των Μανιατών και η κυβέρνηση δίστασε να την εγκρίνη. Με το νέο του αξίωμα ο Θ. Κολοκοτρώνης πήγε στην πολιορκία του Ναυπλίου και μετά την παράδοση της πόλης διόρισε φρούραρχο το Δημήτριο Πλαπούτα-Κολιόπουλο
.


Ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης, συνοδευόμενος από τον Ηλία Τσαλαφατίνο, στις 14 Νοεμβρίου 1822 πήγε στο Μεσολόγγι για να βοηθήση τους πολιορκημένους
. Την εποχή της απουσίας του Πετρόμπεη στο Μεσολόγγι ξέσπασαν συγκρούσεις στην  Καλαμάτα μεταξύ του Μούρτζινου και των Μαυρομιχαλαίων. Για να συμβιβασθούν οι αντίπαλες παρατάξεις ο Θ. Κολοκοτρώνης κατέβηκε στη Μεσσηνία
. Αυτό αποτελεί μια ένδειξη ότι ακόμη διατηρούσε σχετικά καλές σχέσεις και με τις δύο αντίπαλες παρατάξεις των Μανιατών.

Η ΜΑΝΗ ΦΡΟΥΡΙΟ ΛΕΥΤΕΡΙΑΣ

Ο Θ. Κολοκοτρώνης στη διήγησή του αναφέρεται σε δύο συναντήσεις που είχε με ξένους στους οποίους μίλησε για τη Μάνη και τους Μανιάτες. Όπως είπε
 “...Μιάν φοράν, όταν επήραμεν το Ναύπλιον ήλθε ο Άμιλτον να με ιδή. μου είπε ότι πρέπει οι Έλληνες να ζητήσουν συμβιβασμόν, και η Αγγλία να μεσιτεύση’ εγώ του απεκρίθηκα, ότι αυτό δεν γίνεται ποτέ, ελευθερία ή θάνατος’ εμείς Καπετάν Άμιλτον ποτέ συμβιβασμόν δεν εκάμαμεν με τους Τούρκους’ άλλους έκοψε, άλλους εσκλάβωσε με το σπαθί και άλλοι, καθώς εμείς, εζούσαμεν ελεύθεροι από γεννεά εις γεννεά’ ο βασιλεύς μας εσκοτώθη, καμμία συνθήκη δεν έκαμε’ η φρουρά του είχεν παντοτεινόν πόλεμον με τους Τούρκους και δύο φρούρια ήτον πάντοτε ανυπότακτα’ - με είπε, ποία είναι η βασιλική φρουρά του, ποία είναι τα φρούρια’ - η φρουρά του Βασιλέως μας είναι οι λεγόμενοι Κλέφται, τα φρούρια η Μάνη και το Σούλι και τα βουνά’ έτζι δεν με ωμίλησε πλέον...”. 


Η δεύτερη ομιλία του Θ. Κολοκοτρώνη
 έγινε στα χρόνια του Καποδίστρια με το Γάλλο πρέσβη στην Κωνσταντινούπολη Γκιγεμινό (Γκιλμινό), ο οποίος τον ερώτησε για την Εθνική γη, δηλαδή τα κτήματα των Τούρκων της Πελοποννήσου, που είχαν περιέλθει στην κυριότητα των Ελλήνων. Αφού του είπε ότι ο Σουλτάνος μοίρασε σε λίγες τούρκικες οικογένειες τα πιο εύφορα μέρη της Πελοποννήσου, συνέχισε με τα ακόλουθα: “...Από την τυραννίαν των τούρκων και από την δοξομανίαν αρχήνησαν οι Έλληνες και εγένονταν Τούρκοι και ως ετούρκιζαν εκείνοι, ελέγετο και ο τόπος τους τούρκικος....διατί οι έλληνες, τόμου ετούρκιζαν είχαν την ησυχίαν τους και όσοι ήταν χριστιανοί πάντα τους αδικούσαν, και αν ήτον κανένα έθνος άλλο, ήθελε τουρκίσουν όλοι, μόνον ήτον σκληρογνώμονες, διατί ούτε ορκώθηκαν ποτέ να τον γνωρίσουν βασιλέα (το Σουλτάνο), ούτε επροσκύνησαν όλοι, διότι είχαν την Σπάρτη (Μάνη) απάνω εις την Πελοπόννησο, και δεν τα έδωκε ποτέ τα άρματά της, και τότενες είχαν καταφύγιον και οι έλληνες, λεγόμενοι κλέφταις, και ετρώγονταν με τους τούρκους απάνω εις την Πελοπόννησον, και εφυλάγονταν απάνω εις την Μάνην...”.


Αφού μας δίνει στις δύο συνομιλίες του την εικόνα της προσφοράς της Μάνης στους Πελοποννήσιους αγωνιστές της ελευθερίας, στο Γκιγεμινό πρόσθεσε και τα ακόλουθα, που δείχνουν ένα αμφιθυμικό συναίσθημα για τη Μάνη: “...Ποτέ τα άρματα δεν τα έδωκαν οι Μανιάταις, διατί και πρώτα οπού επήραν (οι Τούρκοι) την Πελοπόννησον όλην έμεινε να πάρουν και την Μάνην. Πλην τι να κάμουν εις την Μάνη ‘που απέθαναν από την πείνα και δείψα, και δεν τους έδινε χέρι να κατοικήσουν’ εγύρευσαν τον ήμερον τόπον και όχι τον άγριον, καθώς εις την Πελοπόννησον όλοι οι άγριοι τόποι έγειναν ιδιόκτητοι’ τι διάφορον είχαν οι Τούρκοι από τον πετρώδη τόπον; Οι ίδιοι κάτοικοι ετρόμαζαν να τον δουλεύσουν...”.


Με τα τελευταία του λόγια ο Θ. Κολοκοτρώνης αναιρεί τους επαίνους του για τους Μανιάτες και τη Μάνη. Αφού δηλαδή εξύμνησε τη Μάνη, που ήταν φρούριο για να βρίσκουν καταφύγιο οι αγωνιστές και τους Μανιάτες που ποτέ δεν παρέδωσαν τα όπλα, στο τέλος μας είπε ότι οι Τούρκοι δεν πήγαν στη Μάνη, γιατί δεν εξεδήλωσαν ενδιαφέρον για τα άγονα εδάφη της. Όλα αυτά δείχνουν ότι μέσα του υπήρχαν αντίθετα συναισθήματα αγάπης και μίσους, θαυμασμού και αποστροφής.


Είναι όμως περίεργο να λέγεται από τον Κολοκοτρώνη ότι οι Τούρκοι δεν θέλησαν να κατακτήσουν τη Μάνη, γιατί ήταν άγονη. Σε όλους τους Έλληνες, ακόμη και στους Ευρωπαίους από παλαιά, ήταν γνωστοί οι κατακτητικοί πόλεμοι των Τούρκων και οι αμυντικοί αγώνες των Μανιατών. Ακόμη και σε μια επιστολή της 15 Φεβρουαρίου 1603, γραμμένη στη Ρώμη, σε Πολωνική γλώσσα, φαίνεται ότι δεν ήταν άγνωστες στην Ευρώπη οι πολλές και αποτυχημένες προσπάθειες των Τούρκων να δαμάσουν τη Μάνη. Μεταξύ των άλλων περιλαμβάνει η επιστολή τα ακόλουθα
: "Κατά τας ημέρας ταύτας έφθασαν Μανιάται (Magnates), oι εν Πελοποννήσω ούτω καλούμενοι Σπαρτιάται (Spartani), ων την χώραν ο Τούρκος μέχρι τούδε δεν κατόρθωσε να καταλάβη." 

ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΘΝΟΣΥΝΕΛΕΥΣΗ ΤΟΥ ΑΣΤΡΟΥΣ ΣΤΟΝ ΕΜΦΥΛΙΟ


Η Εθνοσυνέλευση στο Άστρος έγινε από τις 29 Μαρτίου ως τις 18 Απριλίου 1823. Προηγουμένως, όπως αναφέρεται στη διήγηση, ο Θ. Κολοκοτρώνης είχε κάνει ένορκη συμφωνία με τον Πετρόμπεη να μην πάνε στο Άστρος, όπως ήθελαν οι πολιτικοί και να φροντίσουν να διατηρηθεί η Πελοποννησιακή Γερουσία και η Αρχιστρατηγία. Δεν ορίζεται ο χρόνος της ένορκης συμφωνίας, πιθανώς να εννοείται η συνάντησή τους στην Καλαμάτα
 στις αρχές Μαρτίου 1823. Συνεχίζοντας ο Θ. Κολοκοτρώνης είπε
: “...Έγραψαν εις τον Μαυρομιχάλη τάζοντές του να τον κάμουν πρόεδρον (του Εκτελεστικού) φθάνει να υπάγη εκεί. Ο Μαυρομιχάλης αλησμόνησε τους όρκους μας και επήγε, τόσον και ο Παπαφλέσας και λοιποί...”. Για τα γεγονότα αυτά δεν έχουμε την άποψη του Πετρόμπεη, ώστε να γνωρίζομε πότε και γιατί άλλαξαν τα συναισθήματά του απέναντι στο Θ. Κολοκοτρώνη. Γνωστό είναι ότι η αρχιστρατηγία του Θ. Κολοκοτρώνη δυσαρέστησε τον Πετρόμπεη και πολλούς Μανιάτες, προκάλεσε δε την αντίδρασή τους. Υπάρχει όμως μια σαφής ένδειξη ότι η οικογένεια Μαυρομιχάλη δεν ήταν καθόλου ευνοϊκά προδιατεθημένη για τον Θ. Κολοκοτρώνη, όπως φαίνεται από επιστολή της 21 Δεκεμβρίου 1822 του Αναστασίου Π. Μαυρομιχάλη
 προς τον πατέρα του, ο οποίος βρισκόταν τότε στο πολιορκημένο Μεσολόγγι.  


Στο Άστρος υπήρξαν δύο διαφορετικά κόμματα και δύο αντίπαλα στρατόπεδα. Στα Μελιγγίτικα Καλύβια συγκεντρώθηκαν οι στρατιωτικοί ή δημοκρατικοί, όπου παραβρέθηκαν ο Θ. Κολοκοτρώνης, ο Οδ. Ανδρούτσος, ο Δ. Μούρτζινος και άλλοι 40 πληρεξούσιοι με 800 ένοπλους άνδρες. Οι πολιτικοί ή ολιγαρχικοί εγκαταστάθηκαν στα Αγιαννίτικα Καλύβια και με αυτούς ήταν ο Π. Μαυρομιχάλης, οι Υδραίοι, άλλοι 150 πληρεξούσιοι και 6.000 στρατιώτες. Οι πολιτικοί συνεδρίαζαν χωρίς τη συμμετοχή των στρατιωτικών και αποφάσισαν να καταργήσουν τις τοπικές γερουσίες (πρόεδρος της Πελοποννησιακής Γερουσίας ήταν ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης) και τον τίτλο του αρχιστρατήγου της Πελοποννήσου, που είχε ο Θ. Κολοκοτρώνης.


Στο Εκτελεστικό πρόεδρος εξελέγη ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης, η θέση του αντιπροέδρου έμεινε κενή για να προσφερθή αργότερα στον Θ. Κολοκοτρώνη και μέλη του ήταν ο Ανδρέας Ζαΐμης, ο Σωτήρης Χαραλάμπης και ο Ανδρέας Μεταξάς. Αρχιγραμματέας του Εκτελεστικού διορίστηκε ο Αλέξανδρος Μαυροκορδάτος, ενώ ο Θεόδωρος Νέγρης έμεινε χωρίς θέση. Στο Βουλευτικό εξελέγησαν πρόεδρος ο Ιωάννης Ορλάνδος, που σε λίγο παραιτήθηκε και αντιπρόεδρος ο Βρεσθένης Θεοδώρητος.


Ύστερα από μια εύθραυστη συμφωνία των δύο αντιπάλων στρατοπέδων ανέβηκαν όλοι στην Τριπολιτσά. Οι ολιγαρχικοί ή πολιτικοί, που είχαν όλες τις κυβερνητικές θέσεις, άρχισαν να μοιράζουν χρήματα και αξιώματα για να προσεταιριστούν ανθρώπους με κάποια πολιτική ή στρατιωτική ισχύ.


Στις 2 Μαΐου 1823 με προβούλευμα του Εκτελεστικού προς το Βουλευτικό προτάθηκαν ο Χριστόφορος Περραιβός και ο Διονύσιος Μούρτζινος για την επιτροπή του Υπουργείου Πολεμικών (Στρατιωτικών)
. Λίγο αργότερα ο Θανασούλης Κουμουνδουράκης έγινε στρατηγός
. Παράλληλα διορίστηκαν έπαρχοι ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης
, ο Ιωάννης Κουμουνδουράκης
 και ο Πιέρος Τρουπάκης-Πατριαρχέας
.


Τα πρώτα σύννεφα της εμφύλιας διάστασης φάνηκαν στις 18 Μαΐου 1823. Ο Θ. Κολοκοτρώνης μαζί με τους οπαδούς του, όπως το Δ. Υψηλάντη, το Διον. Μούρτζινο, το Δημ. Πλαπούτα, τον Παν. Κεφάλα και το νέο συνεργάτη Θ. Νέγρη έφυγαν από την Τρίπολη και εγκαταστάθηκαν στη Συλίμνα, ένα χωριό που βρίσκεται λίγα χιλιόμετρα δυτικά της Τριπόλεως
.

Ενώ οι “Δημοκρατικοί” συγκεντρωνόντουσαν στη Συλίμνα, μεσολάβησε συνοικέσιο το οποίο έφερε το Θ. Κολοκοτρώνη κοντά στους αντιπάλους του και σε αντίθεση με τους φίλους του
, που μαζί τους είχε  δεσμευθεί με όρκους. Ο γιός του Κολίνος, 12 ετών, αρραβωνιάστηκε τη Μαριορή
 κόρη του Κανέλλου Δεληγιάννη, που ήταν 5 ετών. Στις 22 Μαΐου αποφασίστηκε και στις 28 του ίδιου μήνα ο Θ. Κολοκοτρώνης διορίστηκε από τη βουλή ως αντιπρόεδρος του Εκτελεστικού, όπου πρόεδρος ήταν ο Π. Μαυρομιχάλης και τη θέση του Γενικού Γραμματέα (Αρχιγραμματέα) του Εκτελεστικού πήρε ο Αλέξανδρος Μαυροκορδάτος
. Ο τελευταίος συνέχισε να υποστηρίζει μόνο όσους του δήλωναν φιλία και ήταν με το κόμμα του.


Με τη συμπεριφορά του αυτή ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης κατηγορήθηκε ότι πρόδωσε τις αρχές του και εξαπάτησε τους φίλους του. Ο Φωτάκος
, που ήταν υπασπιστής του και συμπεριλαμβάνεται στους φιλοκολοκοτρωνίζοντες ιστοριογράφους υπήρξε δριμύς και σχολίασε: “Διά του διορισμού του ως αντιπροέδρου, και του υιού του ως φρουράρχου Ναυπλίου, ο Κολοκοτρώνης έχασε την αξίαν του και οι Πελοποννήσιοι άρχισαν να τον σιχαίνονται δια την γενομένην απάτην προς τους συντρόφους του, οίτινες έπειτα έμειναν εκτεθειμένοι απέναντι της Διοικήσεως, και αναγκάσθησαν να διαλυθούν έκαστος εις τα ίδια...”.


Ο Θ. Κολοκοτρώνης δεν απογοήτευσε μόνο τους φίλους του, αλλά, όπως γράφη ο Φωτάκος, έδωσε ευκαιρία να τον ειρωνεύονται οι αντίπαλοί του. Ως αντίπαλος παρουσιάζεται ο άλλοτε φίλος Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης και μεταξύ τους διαμείφθηκε ο ακόλουθος διάλογος
: “...Την πρώτην ημέρα που επήγαινα (στο Εκτελεστικό) εχαιρέτησα τον Μαυρομιχάλη και λοιπούς, και μου αποκρίθηκε ο Πετρόμπεης ότι, ως πότε θα χορεύης Κολοκοτρώνη; και του είπα, όσο τραγουδάτε σεις χορεύω εγώ. παύτε τα τραγούδια και παύω τον χορόν...”. 

Στις 6 Ιουνίου 1823 ο Παναγιώτης Κεφάλας και ο Χριστόδουλος Καπετανάκης, οι οποίοι ανήκαν στην παράταξη του Θ. Κολοκοτρώνη, επισκέφθηκαν στο γραφείο του τον Αλέξανδρο Μαυροκορδάτο, που ήταν Γενικός Γραμματέας του Εκτελεστικού. Εκεί βρήκαν τον Θ. Κολοκοτρώνη και το Νικηταρά. Ο Παν. Κεφάλας ζήτησε να εγκριθούν οι λογαριασμοί του και να πληρωθεί, γιατί επρόκειτο να εκστρατεύσει στη Ρούμελη
. Ο Α. Μαυροκορδάτος αρνήθηκε και ο Θ. Κολοκοτρώνης σιώπησε. Ο Π. Κεφάλας πέταξε θυμωμένος την έγκριση του λογαριασμού και πήρε το λόγο ο Χ. Καπετανάκης
 που έβρισε τον Κολοκοτρώνη για την αδιαφορία του. Συμφώνησε μαζί του και ο Νικηταράς και μάλωσε το θείο του για τη συμπεριφορά του και την έλλειψη ενδιαφέροντος για τους φίλους του.


Με τα λόγια αυτά που άκουσε ο Θ. Κολοκοτρώνης συνειδητοποίησε ότι είχε χάσει την εκτίμηση και το σεβασμό των φίλων και των συγγενών του και παραιτήθηκε από το Εκτελεστικό. Όμως μεταπείστηκε και απέσυρε την παραίτησή του
. Τελικά ο Παναγιώτης Κεφάλας και ο Χριστόδουλος Καπετανάκης διατάχθηκαν να εγκαταλείψουν την Τρίπολη και να γυρίσουν στα σπίτια τους
. Μετά από όλα αυτά η παράταξη του Κολοκοτρώνη έχασε ορισμένους οπαδούς  από τη Μάνη, όπως το Διονύσιο Μούρτζινο και τον Τζανετάκη Γρηγοράκη
, τους οποίους προσεταιρίστηκαν οι πολιτικοί του αντίπαλοί, δηλαδή οι άρχοντες του Μοριά με τους Υδραίους .


Ο Δημ. Πλαπούτας
 είπε στο Γενναίο Θ. Κολοκοτρώνη για τον πατέρα του ότι: “...γενόμενος σύντροφος των κοτζαμπάσηδων και συμπέθερος των Δεληγιανναίων έχασε την υπόληψίν του...” και αυτός συμφώνησε μαζί του. Όταν ο Θ. Κολοκοτρώνης πήγε μαζί με τον Αναγνώστη Δεληγιάννη στην περιοχή της Καρύταινας οι παλιοί του φίλοι παρουσιάστηκαν ένοπλοι και τον κατηγόρησαν ως τύραννο και εχθρό τους
.


Στα τέλη του 1823 και τις αρχές του 1824 ο Δημ. Πλαπούτας είχε μυστικές επαφές με τους Υδραίους
, έγινε δε πρόσωπο κοινής εμπιστοσύνης στις δύο αντιμαχόμενες παρατάξεις. Αυτός συνόδευσε τον Θ. Κολοκοτρώνη μέχρι το Ναύπλιο, όταν αποφάσισε να παραδοθή στους αντιπάλους του και στις 6 Φεβρουαρίου 1825 φυλακίστηκε στην Ύδρα.


Ο εμφύλιος πόλεμος είχε σαν αποτέλεσμα να βρεθή ο Θ. Κολοκοτρώνης χωρίς φίλους, φυλακισμένος στην Ύδρα μαζί με πολλούς προκρίτους του Μοριά. Από τους Μανιάτες ο Διον. Μούρτζινος ήταν υπουργός, ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης ησύχαζε στη Μάνη και ο αδελφός του Κωνσταντίνος έγινε μέλος του Εκτελεστικού. Έπρεπε η χώρα να φθάσει σε έσχατο κίνδυνο καταστροφής, που προήλθε από την απόβαση στην Πελοπόννησο του Ιμπραήμ πασά της Αιγύπτου, για να ελευθερωθή ο Θ. Κολοκοτρώνης και να συνεργαστή πάλι με εχθρούς και φίλους.

Ο ΙΜΠΡΑΗΜ ΣΤΗΝ ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΟ


Στις 10 Φεβρουαρίου 1825 ο Αιγυπτιακός στόλος έφθασε στα Μοθωκόρωνα με το εκστρατευτικό σώμα του Ιμπραήμ πασά, θετού γιού του αντιβασιλιά της Αιγύπτου Μεχμέτ Αλή. Από τη στιγμή εκείνη άρχισε η μεγάλη περιπέτεια της Ελληνικής επανάστασεως.


Τα πρώτα μέτρα που έλαβε η Ελληνική κυβέρνηση για την αντιμετώπιση του νέου κινδύνου, ο οποίος απειλούσε τη χώρα, ήταν αναποτελεσματικά. Στο Κρεμμύδι της Μεσσηνίας χάθηκε η πρώτη μάχη και τα Ρουμελιώτικα στρατεύματα, που ήταν ένα είδος στρατού “κατοχής”, εγκατέλειψαν το Μοριά.


Στις μάχες που ακολούθησαν η Μάνη έδωσε το παρόν και δεν έλειψαν οι θυσίες. Στο Νεόκαστρο σκοτώθηκε ο Ιωάννης Π. Μαυρομιχάλης και στη Σφακτηρία αιχμαλωτίστηκε ο Παναγιώτης Γιαννέας-Καπετανάκης
, που ήταν γαμπρός του Αναγνωσταρά. Στην παράδοση του Νεοκάστρου κρατήθηκαν ο Γεώργιος Π. Μαυρομιχάλης
 και ο Παναγιώτης Γιατράκος. Στο Μανιάκι μαζί με τον Παπαφλέσα έχασαν τη ζωή τους ο Πίερος Βοϊδής-Μαυρομιχάλης, ο Αθανασούλης Καπετανάκης, ο Αναστασούλης Κουμουνδουράκης και οι στρατιώτες τους.


Όταν  η κυβέρνηση είδε την αδυναμία των Ελληνικών δυνάμεων να αντιμετωπίσουν τον Ιμπραήμ, αναγκάστηκε να αμνηστεύση και να απελευθερώση τον Θ. Κολοκοτρώνη
. Την επόμενη ημέρα διόρισε τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη και το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη αρχηγούς του στρατοπέδου που βρισκόταν στο Νεόκαστρο, δηλαδή τους αναγνώρισε το βαθμό του αρχιστρατήγου. Ο Π. Μαυρομιχάλης αδράνησε και έμεινε στον αγώνα εναντίον του Ιμπραήμ μόνο ο Θ. Κολοκοτρώνης.


Τώρα όμως η κατάσταση ήταν διαφορετική από την εποχή της έναρξης της επαναστάσεως. Ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης
, ο Μούρτζινος και οι λοιποί καπεταναίοι δεν ασκούσαν πλέον ικανή επιρροή στους άλλους Μανιάτες, για να τους οδηγήσουν στον πόλεμο. Γι’ αυτό δεν μπόρεσαν να τους συγκρατήσουν για να αμυνθούν στην Καλαμάτα
, η οποία έπεσε στα χέρια του Ιμπραήμ χωρίς μάχη στις 28 Μαΐου 1825. Οι Αιγύπτιοι προχώρησαν μέχρι τις Μαντίνειες και τις Κιτριές καίγοντας τους Μύλους της Μαντίνειας και καταστρέφοντας τον πύργο τους, καθώς και τον πύργο των Κιτριών
. 


Στη συνέχεια, που ο Ιμπραήμ σάρωσε το Μοριά, οι Μανιάτες δεν έκαναν αισθητή την παρουσία τους. Φωτεινές αξαιρέσεις αποτελούν η μάχη της Τραμπάλας στην οποία έλαβαν μέρος ο Κωνσταντίνος Μαυρομιχάλης με τον Ηλία Τσαλαφατίνο και η μάχη των Μύλων της Λέρνης όπου πολέμησε ο Κωνστ. Μαυρομιχάλης με τους Μανιάτες που είχε μαζί του.


Ακολούθησε η ματάβαση του Ιμπραήμ στο Μεσολόγγι από το Δεκέμβριο του 1825 μέχρι την ηρωϊκή έξοδο των υπερασπιστών της πόλεως στις 10 Απριλίου 1826. Κατόπιν ο Ιμπραήμ επέστρεψε στην Πελοπόννησο και ο στρατός του έφθασε στα τέλη Μαΐου στα σύνορα της Μάνης, δηλαδή μέχρι τα Σελιτσάνικα Καλύβια, που τα έκαψε. Αντικρούστηκε όμως από τους Μανιάτες στην παρακείμενη Βέργα, την οποία είχαν χτίσει οι τοπικοί αρχηγοί
.


Την πορεία του Αιγυπτιακού στρατού ακολούθησε ο Θ. Κολοκοτρώνης και έφθασε μέχρι το Αρμυρό, όπου συνάντησε Μανιάτες καπετάνιους
. Οι παλιές φιλικές σχέσεις και η διάθεση για αρμονική συνεργασία του Θ. Κολοκοτρώνη με τους Μανιάτες υποθέτουμε ότι δεν θα υπήρχαν πλέον. Σε επιστολή του Δ. Μούρτζινου γράφτηκαν λόγια πικρά. Φαίνεται ότι οι Μανιάτες πήραν διαταγή να εκστρατεύσουν μαζί του προς το πέρασμα της Σιρόκας ή Σορόκας, που είναι κοντά στην Πολιανή στα σύνορα Αρκαδίας-Μεσσηνίας. Όταν όμως έφθασαν στο Γαρδίκι έμαθαν ότι ο Θ. Κολοκοτρώνης βρισκόταν στην Κουτσαβά (Αλαγονία) και ο Δ. Μούρτζινος του έγραψε
: “...σας στέλλω την παρούσαν μου δια να σας ερωτήσω να με φανερώσης αδελφικώς εις απόκρισιν τους σκοπούς τους οποίους τρέφεις και την απόφασιν την οποίαν έχεις να ακολουθήσης εις την τρέχουσαν αυτήν κρισιμωτάτην περίστασιν της δυστυχούς πατρίδος μας και εις τον ίδιον καιρόν να με ειπής, εαν έχης απόφασιν να ενωθείς με τα Σπαρτιατικά άρματα και κάμνοντας κέντρον την Σπάρτην να κινούμεθα όλοι μαζί δι’ όπου η ανάγκη της πατρίδος μας προσκαλεί και τούτο πραγματικώς να μου αποδείξης δια να το κάμωμεν με τον εις τα ενταύθα ερχομόν σου ή του υιού σας αλληλένδετα ομού μετ΄εκείνων των άλλων σημαντικών των αρμάτων....Αδελφέ Κολοκοτρώνη, αποκρίσου μου ειλικρινώς και αδελφικώς εις όσα σε γράφω, προς οδηγίαν μου και μη με απεράσης με λόγους παχιούς και χωρίς βάσιν...”.


Λίγο καιρό αργότερα οι Αιγύπτιοι με ισχυρές δυνάμεις χτύπησαν πάλι τη Βέργα του Αρμυρού, δηλαδή μια μάντρα από ξερολιθιά, στην όχθη ενός χειμάρρου, που έφραζε το πέρασμα από τη θάλασσα, ως το βουνό της Σέλιτσας (σήμερα ονομάζεται λαθεμένα “Καλάθιον όρος”). Στις 22-24 Ιουνίου 1826 έγιναν μάχες και οι ανίκητοι μέχρι τότε  Αιγύπτιοι ταπεινώθηκαν. Προσπάθησαν συγχρόνως να κάνουν απόβαση και στο Διρό και είχαν το ίδιο αποτέλεσμα. Αργότερα επιχείρησαν να εισβάλλουν στη Μάνη από την Ανατολική πλευρά του Ταϋγέτου και πάλι ηττήθηκαν στη μάχη του Παλυάραβου. Ο Θ. Κολοκοτρώνης γράφει τα ακόλουθα για τη μάχη της Βέργας
:”...Ο Ιμπραΐμης έστειλε τον Κεχαγιά του να ματακτυπήσει την Βέργα εις το Αρμυρό, και από πίσω έστειλε δύναμι έως να εβγή και ο ίδιος’ μαθένοντας ότι ο Ιμπραΐμης έχει να πάγη εις την Βέργαν να πολεμήση, ότι ο εχθρός έρχεται επάνω μας και να ελθήτε μεντάτι’ λαβένοντας την είδησιν τούτην εκίνησα με 2.000’ το διάστημα όμως είναι μακρυνό, 10 ώρες. Την  είδησιν μου έστειλαν - Οι Τούρκοι επήγαν, αντικρούσθηκαν από τους Μανιάταις και ωπισθοδρόμησαν - οι Τούρκοι μισή ώραν από την Βέργαν κατά την Καλαμάταν - εφθάσαμεν και ημείς εις την Γιάννιτζα, μακρυά από το στράτευμα το τούρκικο μία ώρα’ Κινώντας ημείς εβάρεσα την τρομπέτα δια να κινήση το στράτευμά μας’ δεν ηλπίζαμεν να ακούσουν οι Τούρκοι την τρουμπέτα, διότι ήτον σκάπετο’ Ακούοντας οι Τούρκοι την τρομπέτα ετραβήχθηκαν μιαν ώραν μακρύτερα εις το Ποτάμι της Καλαμάτας, όπου ήτον κάμπος’ αν επρόφθανα εις τον καιρόν οπού επολεμούσαν οι Τούρκοι με τους Μανιάταις ηθέλαμεν τους κλείσει και ήθελαν σκοτωθή πολλοί...”.

Οι ιστοριογράφοι, που είναι φίλοι του Θ. Κολοκοτρώνη, γράφουν για την αργοπορημένη άφιξή του τα ακόλουθα: Ο Α. Φραντζής
: “...Αλλά πριν ή φθάσωσιν εις το πεδίον της μάχης, ο Ιμπαχήμης απεσύρθη δια τας Καλάμας...”. Ο Φωτάκος
: “...άμα έφθασεν εις το χωρίον Γιάννιτσα, έμαθε, ότι προ δύο ωρών είχε τελειώσει η μάχη...”. Ο Μ. Οικονόμου
: “...έσπευσε με 2.000 εις Γιάννιτσαν, αλλ’ εύρε τετελεσμένα τα ρηθέντα πράγματα...”. Ο Ν. Σπηλιάδης
 : “...ο Κολοκοτρώνης συνεννοήθη με τους Μανιάτας να κινηθώσι την νύχκα επιπίπτοντες όλοι ομού εναντίον του’ αλλ’ εκείνος (ο Ιμπραήμ) έμαθεν ότι είχε φθάσει βοήθεια εις Βέργαν, και το εσπέρας είχεν αναχωρήσει από την Αγίαν Σιών, και μεταβάς εστρατοπέδευσε παρά τον χείμαρρον της Καλαμάτας...”. 


Αντίθετα προς τα ανωτέρω είναι τα γραφόμενα από τον Κανέλλο Δεληγιάννη
, ο οποίος συγκαταλέγεται μεταξύ των εχθρών του Θ. Κολοκοτρώνη: “...Είναι δε αληθινόν ότι η Κυβέρνησις διέταξεν αυστηρώς τον επί ψιλώ ονόματι αρχηγόν Κολοκοτρώνην να τρέξη να προφθάση εις βοήθειαν των Μανιατών μ’ όλα τα Πελοποννησιακά στρατεύματα, αλλ’ ώστε να εξυπνήση ο άγρυπνος στρατηγός και αρχηγός, να συνάξη στρατεύματα και να υπάγη ήτον το παν τελειωμένον...”.


Η αλήθεια είναι ότι ο Θ. Κολοκοτρώνης έφθασε πολύ αργά, γιατί στο ανακοινωθέν της 27 Ιουνίου 1826 των οπλαρχηγών, που κρατούσαν τη Βέργα, αναφέρεται για πρώτη φορά η εκεί παρουσία του
: “...Ο εχθρός από προχθές ετραυήχθη εις Δοάνα Καλαμάτας και ποτέ μεν εκεί, ποτέ δε περαιτέρω στήνει τας σκηνάς του, ώστε εκ τούτου άλλο δεν συμπεραίνομεν, ειμή ότι φοβείται μήπως αιφνιδίως επιπέσωμεν κατ’ επάνω του. Σήμερον έφθασε και ο Κολοκοτρώνης εις Σέλιζα πλησίον μας με τρεις χιλιάδας στρατιώτας και μας γράφει δια να συνέλθωμεν όλοι μας εις έν να συνομιλήσωμεν...”. Από τα παραπάνω προκύπτει το συμπέρασμα ότι, όταν ο Θ. Κολοκοτρώνης έφθασε στις 27 Ιουνίου στην περιοχή της Γιάννιτσας-Σέλιτσας, οι Αιγύπτιοι είχαν από διημέρου απομακρυνθεί στη Δοάνα
 (τελωνείο) της Καλαμάτας. Τα αναφερόμενα στη διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη περί τρομπέτας και αποχώρησης των Αιγυπτίων θα πρέπει να θεωρηθούν ότι αποτελούν προσθήκες προερχόμενες από τη σφαίρα της φαντασίας.  


Δικαιολογημένα παράπονα μπορεί να είχε ο Θ. Κολοκοτρώνης, που δεν τον ακολούθησαν οι Μανιάτες στις εκστρατείες του, αλλά και αυτοί εξ ίσου μπορεί να είχαν παράπονα γιατί δεν τους βοήθησε. Η ψυχρότητα, όπως φαίνεται στην επιστολή του Μούρτζινου, καθρεφτίζεται και στη διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη. Οι σχέσεις τους δεν θυμίζουν τίποτε από την αρμονική συνεργασία της έναρξης της επαναστάσεως. Τότε που χωρίς εμφανείς αντιπαλότητες και εγωισμούς των αγωνιστών ξεκίνησε και στέριωσε η επανάσταση.

ΣΤΑ ΧΡΟΝΙΑ ΤΟΥ ΚΥΒΕΡΝΗΤΗ

Στις 3 Απριλίου 1827, η Εθνοσυνέλευση της Τροιζήνας, κάλεσε τον Ιωάννη Καποδίστρια να κυβερνήση τη νέα χώρα για επτά έτη. Ο Θ. Κολοκοτρώνης αρχικά ήταν συγκρατημένος λόγω των αντιρρήσεων των Άγγλων, αλλά τελικά απέσπασε από τον Άμιλτων τη συγκατάθεσή του
, για να προσκληθή στην Ελλάδα ο Ιωάν. Καποδίστριας. 


Όταν ο Ιωάννης Καποδίστριας ταξίδευε προς την Ελλάδα, για να αναλάβη την κυβέρνηση της χώρας, είχε λάβει γράμματα που κατηγορούσαν το Θ. Κολοκοτρώνη. Στη διήγησή
 του αναφέρεται: “...είχαν γράμματα εναντίον μου, και η φήμη από τις ψευτιές του κόσμου, ότι έκαμα καλό εις την πατρίδα, αλλά και περισσότερο κακό... ότι έγδυσα τον κόσμο, ότι ετυραννούσα, και άλλαις κακουργίαις τοιαύταις, και δεν με ετήραε με καλό μάτι.”.


Στις 7 Ιανουαρίου 1828 αγκυροβόλησε προσωρινά το πλοίο με τον Κυβερνήτη στο λιμάνι του Ναυπλίου
 και ακολούθως έπλευσε στην Αίγινα. Η συνεργασία του Θ. Κολοκοτρώνη με τον Ιωάν. Καποδίστρια δεν φαίνεται να σκεπάστηκε από σύννεφα. Του άφησε τον τίτλο του Γενικού Αρχηγού του Στρατού της Πελοποννήσου και διόρισε σωματάρχες το Νικηταρά Σταματελλόπουλο, το Δημήτριο Πλαπούτα-Κολιόπουλο και το Γενναίο Θ. Κολοκοτρώνη
. Ηγείτο περίπου 1500 στρατιωτών για να ελέγχη την ησυχία του τόπου.


Αντίθετα ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης δεν διατήρησε για πολύ φιλική διάθεση προς τον Κυβερνήτη
. Ζητούσε και αυτός χρήματα, όπως οι Κουντουριώτες, που ηγήθηκαν της αντι-Καποδιστριακής κίνησης, ο Ιωάννης Μακρυγιάννης κ.π.ά
.


Το Μάιο του 1830 άρχισαν τα πρώτα στασιαστικά κινήματα στη Μάνη
. Το Δεκέμβριο ξέσπασε η στάση στο Λιμένι
. Ο Πετρόμπεης που βρισκόταν στο Ναύπλιο, έφυγε για να πάη στη Μάνη. Τον συνέλαβαν και τον φυλάκισαν
.


Ο Θ. Κολοκοτρώνης στη διήγησή του είπε
: “...Ο Πέτρος Μαυρομιχάλης είχε φύγει τον χειμώνα κρυφίως από το Ανάπλι δια να περάση εις την Ζάκυνθον δια να υπάγη εις την Μάνην. Ο καιρός τον έρριξε κατά το Κατάκολον’ ο εκεί τότε Διοικητής Αναγνωστόπουλος τον παρέλαβε και τον έστειλε εις το Ανάπλι, και τον έβαλε εις φύλαξιν αναπαυτική, και είχε όλα του τα αναγκαία πλουσιοπάροχα’ τον Γιάννην Κατζή τον έπιασε και τον έβαλε εις το Παλαμήδι, τον δε Κωνσταντίνον και Γεώργιον Μαυρομιχάλην και Κατζάκο είχε υπό φύλαξιν να ευρίσκωνται εις την χώραν του Αναπλιού’ ο Κατζάκος έφυγε και επήγε εις την Μάνη και έκαμνε τα συντάγματα αυτά’ εις αυτόν τον καιρόν είναι οπού εσυμβουλεύθηκαν να σκοτώσουν τον Κυβερνήτην. Τους εγύρισαν τα μυαλά τάζοντές τους χιλιάδες τάλαρα και άλλα’ και αν δεν επαρακινούντο αυτοί από μεγάλαις υποσχέσεις, και να ήναι βέβαιοι ότι θα γλυτώσουν δεν το αποφάσιζαν ποτέ...”.


Σε άλλα σημεία της διηγήσεώς του είπε
:
“...Πριν να σκοτωθή ο Κυβερνήτης ηκολούθησαν και άλλα, από την Ύδραν έστειλαν μία επιτροπή από τον Παπαλεξόπουλον, τον Σπηλιοτόπουλον και άλλους εις την Μάνην, ειδόθηκαν με τον Κατσάκο, εκήρυξαν το σύνταγμα έστειλαν και τρία καράβια οι Υδραίοι δια να υποστηρίξουν τα κινήματα των Μανιατών.... έστειλα τον Γενναίο με ένα τάγμα ρουμελιώτικο και με πολλούς Πελοποννησίους. Επήγε εις την Καλαμάταν, ήλθαν οι Μανιάτες επολιόρκησαν τον Γενναίον. Το τάγμα το ρουμελιώτικο του Αλεξάκη (και ο Κώστας δεν ήτον εκεί) απίστησε και εγύρισε με τους Μανιάτες... Οι Φραντζέζοι σαν έμαθαν ότι εγώ εσύναξα στρατιώταις δια να βαρέσουν τους Μανιάταις, έστειλαν ένα τάγμα χωρίς πρόσκλησι της Ελληνικής Κυβερνήσεως και έπιασαν την Καλαμάτα και εκήρυξαν ότι ούτε του ενός ούτε του άλλου μέρους δέχονται... Όταν ανεχώρησε ο Γενναίος από την Καλαμάταν, την έγδυσαν οι Μανιάτες, και μόνον εγλύτωσαν τα σπήτια μερικών συνταγματικών... Οι Μανιάτες έγδυσαν την επιτροπήν την σταλμένη από την Ύδρα και όλους τους Υδραίους οπού είχαν φύγει από τα καράβια’ τους περίλαβαν τα φραντζέζικα και τους έστειλαν εις την Ύδραν. Αυτή η επιτροπή ήλθε εις την Μάνη και εκήρυξε σύνταγμα, ελευθεριά, να μη πληρώνη παρά ένα στα δέκα, και τους έπερναν εννέα στα δέκα και εζημίωσαν και την Καλαμάτα με 500.000 γρόσια’..”.

Ο Θ. Κολοκοτρώνης κάνει συγκρατημένη κριτική κατά της οικογενείας του Πετρόμπεη για τη δολοφονία του κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια. Κατηγορεί τους Μαυρομιχαλαίους ότι είχαν κλίση στις δολοφονίες και επικαλείται πραγματικά περιστατικά, χωρίς υπερβολές ή παραποιήσεις
: “...Αυτή η φαμελιά είναι μια φαμελιά οπού έχυσε πολύ αίμα διά την ελευθερίαν μας’ αλλά είναι φαμήλια οπού έκλινε εις ταις δολοφονίαις. Ο μακαρίτης Ηλίας εσκότωσε τον θείον του Θεόδωρον Κουμουνδουράκη, οπού είχε την αδελφήν του πατέρα του δια γυναίκα. Ο Γεωργάκης με τον Κατζάκο επροσκάλεσαν να ομιλήσουν μίαν ημέρα του Νικολάκη Πιεράκου ξαδέλφου τους, και αφού ωμίλησαν και εκατέβαινεν εις την σκάλαν του έρριξαν και τον ελάβωσαν εις την κοιλιάν, και ετρόμαξε να γλυτώση’ εγιατρεύετο διά έξ μήνας...”.


Στα προηγούμενα μπορεί να σταθή κανείς κριτικά μόνο στο: “...τους γύρισαν τα μυαλά τάζοντές τους χιλιάδες τάλαρα και άλλα...”. Όσο κι αν η δολοφονία του Καποδίστρια ήταν αποτρόπαιη και επιζήμια για το Έθνος, εν τούτοις δεν μπορεί κανείς να κατηγορήση τους Μαυρομιχαλαίους για πληρωμένους δολοφόνους. Ήταν ένα έγκλημα πάθους, που δεν ήταν σπάνιο για τα έθιμα της Μάνης. Αν οι Μαυρομιχαλαίοι ήθελαν, θα μπορούσαν να αναθέσουν την πράξη αυτή σε φανατικούς οπαδούς τους, την εκτέλεσαν όμως με τα ίδια τους τα χέρια, γιατί αυτό επέβαλαν οι συνήθειες του τόπου τους.

ΕΠΙΛΕΓΟΜΕΝΑ


Όταν, το Γενάρη του 1821, ο Θ. Κολοκοτρώνης έφθασε από τη Ζάκυνθο στη Μάνη, φιλοξενούμενος του Παναγιώτη Μούρτζινου, δεν ήλθε απλώς να πάρη μέρος στην επανάσταση, αλλά να πρωταγωνιστήση στο Μοριά. Σήμερα θα λέγαμε ότι ήταν ένας χαρισματικός ηγέτης, που οι ικανότητές του φάνηκαν στην πορεία του αγώνα. Η φήμη του από τα χρόνια που ήταν κλέφτης δεν αποδείχτηκε ικανή, ώστε αμέσως να συσπειρώσει γύρω του μεγάλο μέρος του επαναστατημένου λαού
. Η επιρροή του βαθμιαία αυξήθηκε
.


Στην αρχή ίσως κανείς δεν μάντευε ότι σύντομα θα διεκδικούσε με επιτυχία την πρώτη θέση στην Πελοπόννησο. Γι’ αυτό και στο ξεκίνημα του αγώνα δεν συνάντησε αντιδράσεις και αντιπαλότητες. Με την εμπειρία που είχε από το στρατό της Επτανήσου ή τον κλεφτοπόλεμο και τη γνώση του τόπου από τα χρόνια της Τουρκοκρατίας γινόταν παντού ευχάριστα δεκτός. Ακόμη η επίγνωση των αρετών και των ελαττωμάτων των δικών του πολεμιστών και των αντιπάλων του τον καθιστούσαν πολύτιμο. Πρώτοι τον εμπιστεύτηκαν ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης και ο Παναγιώτης Μούρτζινος, οι οποίοι τον πλαισίωσαν με έμπειρους μαχητές, στην πορεία του προς το κέντρο της Πελοποννήσου. Παράλληλα ο Κανέλλος Δεληγιάννης μαζί με άλλους Καρυτινούς του πρότειναν να διοικήση τα στρατεύματα της περιοχής τους.


Ο Θ. Κολοκοτρώνης ρίχτηκε μεθοδικά και βαθμιαία στην προσπάθεια να πετύχη αρχικά την ανοχή του Μοραΐτικου κατεστημένου, στη συνέχεια να κερδίση την υποστήριξή του και χρησιμοποιώντας το να προωθηθή στα ανώτερα σκαλοπάτια της εξουσίας
. Δεν προσπάθησε από την αρχή να δημιουργήση δικό του στρατιωτικό σώμα. Όταν δε άρχισε στην Πιάνα να οργανώνη τον “ιερόν λόχον”
, έγιναν αμέσως αντιληπτές οι δυσκολίες και οι αποτυχίες που θα τον συνόδευαν. Γι’ αυτό προτίμησε να σχηματίσουν σώματα οι συγγενείς του, όπως ο Δ. Κολλιόπουλος-Πλαπούτας, ο Νικηταράς, τα παιδιά του Πάνος και Ιωάννης-Γενναίος κ.ά. και αυτός να είναι ο αρχηγός όλων των Ελλήνων. Θα λέγαμε ότι με το σχεδιασμό αυτό θα μπορούσε να καρπώνεται από τις νίκες και να είναι αμέτοχος στις αποτυχίες, για τις οποίες τα σφάλματα θα βάραιναν άλλους.  


Με τους Μανιάτες οι σχέσεις του Θ. Κολοκοτρώνη αρχικά ήταν άριστες. Ο Μούρτζινος, ο Πετρόμπεης και άλλοι ακόμη καπετάνιοι της Μάνης τον δέχτηκαν φιλικά και συνεργάστηκαν μαζί του. Βέβαια, δεν έγινε δεκτός ως αρχηγός των, αλλά ως συμπολεμιστής και πολλές φορές δέχτηκαν καλοπροαίρετα την εμπειρία του και τις υποδείξεις του. Τότε ο Θ. Κολοκοτρώνης δεν είχε έρθει με το κύρος ενός αναμφισβήτητου ηγέτη. Το κύρος αυτό το απέκτησε βαθμιαία με τις επιτυχίες που είχε στην Τριπολιτσά και στα Δερβενάκια. Αργότερα όμως, ίσως με την συμπεριφορά του ή την άνοδό του στην αρχιστρατηγία του Μοριά, απομακρύνθηκε από τον Πετρόμπεη. Η οριστική ρήξη τους έγινε εμφανής την άνοιξη του 1823 στην εθνοσυνέλευση του Άστρους. Ο Διονύσιος Μούρτζινος ήταν μαζί του μέχρι το καλοκαίρι του 1823 και ακολούθησε το Θ. Κολοκοτρώνη στο διαχωριστικό κίνημα της Συλίμνας και εκεί, όπως αναφέρθηκε, θυσιάστηκε στο βωμό των Κολοκοτρωναίικων συμφερόντων
. Στη συνέχεια προσχώρησε και ο Διον. Μούρτζινος στην αντίθετη παράταξη, γιατί δεν μπορούσε να μείνη μόνος, χωρίς στήριγμα, απέναντι στους εσωτερικούς του αντιπάλους, τους Μαυρομιχαλαίους.


Οι άρχοντες στην αρχή δεν ενοχλήθηκαν από την παρουσία του Θ. Κολοκοτρώνη, έστω κι αν τον έβλεπαν με κάποια καχυποψία ή πιθανώς με εμπάθεια από τα παλιά χρόνια. Ίσως να δυσπιστούσαν στην ευπείθεια του άλλοτε ανυπότακτου κλέφτη, αλλά η έλλειψη δικής του στρατιωτικής δύναμης τους άφηνε αδιάφορους για την παρουσία του. Βαθμιαία, όταν τον είδαν να ισχυροποιείται, αφυπνίστηκαν και προσπάθησαν να του κλείσουν το δρόμο της επιτυχίας. Εξαίρεση αποτέλεσαν στις πρώτες ημέρες οι Καρυτινοί με τον Κανέλλο Δεληγιάννη, που τον έκαναν αρχιστράτηγό τους
.


Δύο περίπου μήνες μετά την έναρξη της επαναστάσεως έγινε η συνέλευση των Πελοποννησίων στη μονή των Καλτετζών. Ο Θ. Κολοκοτρώνης διαφοροποιήθηκε από τους άλλους, γιατί, κατά τον Κανέλλο Δεληγιάννη
, ήθελε στρατιωτική κυβέρνηση, δηλαδή δικτατορία, στην οποία θα μπορούσε να παίξει πρωτεύοντα ρόλο. 

Θα πρέπει να σημειωθή ότι ο Θ. Κολοκοτρώνης και μετά τις μεγάλες του επιτυχίες στο Βαλτέτσι, στα Δερβενάκια κ.ά. δεν μπορούσε να διεκδικήση ανώτερη θέση από τον Πετρόμπεη. Γι’ αυτό δέχτηκε το καλοκαίρι του 1823 να γίνει αντιπρόεδρος του Εκτελεστικού με πρόεδρο τον Π. Μαυρομιχάλη. Μόνο στα χρόνια του Ιμπραήμ ο Θ. Κολοκοτρώνης προσπέρασε τον Πετρόμπεη, ο οποίος μετά από μια αρχική φάση δραστηριότητας φάνηκε κατόπιν να αδρανή.


Στην πορεία της επαναστάσεως δημιουργήθηκε νέα παράταξη, η οποία περιλάμβανε τους πολεμιστές και πήρε την επωνυμία “οι στρατιωτικοί”. Στην ομάδα αυτή ανήκαν οι Μοραΐτες που ήθελαν να απαλλαγούν από τη δεσποτεία των αρχόντων-κοτσαμπάσηδων. Ανάμεσα στους στρατιωτικούς ο Θ. Κολοκοτρώνης απέκτησε πολλούς υποστηρικτές.


Ο Θ. Κολοκοτρώνης προσπάθησε να μη συγκρουσθή με τον κλήρο και διατήρησε καλές σχέσεις με τους περισσότερους από τους επισκόπους. Ο Παλαιών Πατρών Γερμανός ήταν ένας από αυτούς που δεν τον συμπαθούσαν. Γενικά ο κλήρος συνέπλεε με τους άρχοντες. Όμως στη διήγησή του ο Κολοκοτρώνης δεν καταφέρεται εναντίον κανενός με μοναδική εξαίρεση τον Πορφύριο Άρτης
, στον οποίο έκανε προσωπική επίθεση. 


Ο Δημήτριος Υψηλάντης με την άφιξή του στο Μοριά είχε τη γενική υποστήριξη του λαού που πολεμούσε, αλλά πολύ γρήγορα άρχισαν οι διαμάχες του με τους άρχοντες. Πίσω του στάθηκε ο Θ. Κολοκοτρώνης, ο οποίος άμεσα μεν προσπάθησε να τον υποστηρίξη και να επιβάλη τη θέληση των στρατιωτικών, έμμεσα δε να υπηρετήση τους σκοπούς της προσωπικής του επικράτησης. Έστω κι αν ο Δ. Υψηλάντης φαινομενικά ανέλαβε τη διοίκηση της πολιορκίας της Τριπολιτσάς, βαθμιαία αναγνωρίστηκαν οι ικανότητες του Θ. Κολοκοτρώνη, ο οποίος διακριτικά
 εξελίχθηκε σε ουσιαστικό διοικητή του Ελληνικού στρατοπέδου. Η επιβολή του Δ. Υψηλαντη ακολούθησε φθίνουσα πορεία, τόσο από την πολεμική των αρχόντων, όσο και από την έλλειψη ηγετικών ικανοτήτων.


Μετά την πτώση της Τριπολιτσάς και ιδιαίτερα μετά την καταστροφή του Δράμαλη ο Θ. Κολοκοτρώνης κατέλαβε την πρώτη θέση στην εκτίμηση του λαού μεταξύ των στρατιωτικών της επαναστατημένης Ελλάδος. Παράλληλα τα λάφυρα που αποκόμισε από την άλωση της πρωτεύουσας του Μοριά του έδωσαν την οικονομική δυνατότητα να μπορή και αυτός στο μέλλον να στρατολογή και να χορηγή εφόδια. Συγχρόνως όμως με τη διανομή των λαφύρων δημιουργήθηκαν σε πολλούς δίκαια παράπονα και σε άλλους προκλήθηκε φθόνος.


Η βαθμιαία άνοδος του Θ. Κολοκοτρώνη και η στρατιωτική ισχύς που απέκτησε, προκάλεσαν την αντίδραση των αρχόντων του Μοριά, των Υδραίων, των Φαναριωτών κ.ά.. Οι άρχοντες για να τον πολεμήσουν καλλιέργησαν καλές σχέσεις με τον Πετρόμπεη, τον οποίο περιέλαβαν στη χορεία των πολιτικών και παράλληλα ανέπτυξαν καλές σχέσεις με τους Υδραίους και τους Φαναριώτες. Το βάρος το οποίο δέχτηκε ο Θ. Κολοκοτρώνης ήταν μεγάλο και όπως το ομολόγησε ο ίδιος, δεν είχε την ικανότητα να το σηκώσει μόνος του και να υπερισχύση. Στη διήγησή του, αναφερόμενος στον Αλέξανδρο Υψηλάντη, είπε
: “...αν ήθελε έλθει ο Αλέξανδρος ... ηθέλαμε κάμει δουλιά, διατί ήθελα τον υποστηρίξει. εγώ δεν εγύρευα παρά έναν ν’ ακουμβήσω ταις πλάταις μου, εγώ δεν έκαμνα καπούλι (δεν θεωρούσα ανωτέρους μου) τους Άρχοντας, εκείνοι εμένα και έτζι κανένας τρίτος (αν ερχόταν κάποιος τρίτος που να τον αναγνώριζαν όλοι) - δεν εγίνοντο διχόνοιαις...”. Με άλλα λόγια ήθελε αυτό που έγινε αργότερα με τον Ιωάννη Καποδίστρια, ο οποίος πολέμησε την αντιπολίτευση μόνος του, ενώ ο Θ. Κολοκοτρώνης δεν πήρε ή δεν του ανέθεσε υπεύθυνες πρωτοβουλίες.


Προς τους άρχοντες ο Θ. Κολοκοτρώνης είχε έμφυτο δέος και σεβασμό. Αυτά τον έκαναν προσεκτικό και λεπτό στους χειρισμούς του. Δεν στράφηκε εναντίον τους όταν του δόθηκαν ευκαιρίες. Αντίθετα στα Βέρβαινα και στη Ζαράκοβα, που οι στρατιώτες ήθελαν να σκοτώσουν τους άρχοντες, επειδή εναντιώθηκαν στο Δ. Υψηλάντη, αυτός πέτυχε να κατευνάση την έξαψή τους
. Στο Άστρος υποχώρησε μπροστά στις αυστηρές παρατηρήσεις του Ανδρέα Ζαϊμη
. Έπειτα παρασύρθηκε από το Θ. Νέγρη και πήγε στη Συλίμνα
. Τέλος τον έπεισε ο Αναγνώστης Δεληγιάννης να γίνη αντιπρόεδρος του Εκτλεστικού και να απεμπολήση τα συμφέροντα των φίλων του έναντι οικογενειακών του ωφελημάτων.


Ο Θ. Κολοκοτρώνης δεν ήταν δυσμενώς προκατειλημμένος έναντι των αρχόντων. Δεν είχε μίσος γι’ αυτούς, αλλά αντίθετα ήθελε να γίνει όμοιός τους. Την ανοχή τους ζητούσε και δεν την βρήκε. Στη διήγησή του δεν καταφέρθηκε γενικά κατά των αρχόντων ή των θεσμών που τους ανέδειξαν, ούτε δίστασε να εγκωμιάση τον άρχοντα του Μυστρά Παναγιώτη Κρεβατά
, που δολοφονήθηκε το 1822. Αντίθετα εκφράζει το παράπονο για τα αισθήματα που έτρεφαν οι άρχοντες γι’ αυτόν
: “...Οι Άρχοντες εφθόνησαν δια τα κατορθώματα οπού έκαμα εις τον Δράμαλη...”. Τέλος θα πρέπει να θυμίσουμε ότι διακαής επιθυμία του Θ. Κολοκοτρώνη ήταν να συμπεθερέψη με τους Δεληγιανναίους. Με άλλα λόγια ήθελε τα παιδιά του να εισχωρήσουν στη χορεία των αρχόντων. Αφού δεν ευδοκίμησε το συνοικέσιο με την κόρη του Κανέλλου Δεληγιάννη, τελικά ο Κολίνος-Κωνσταντίνος Θ. Κολοκοτρώνης παντρεύτηκε τη Ραλλού Γ. Καρατζά εγγονή του άλλοτε ηγεμόνα της Βλαχίας  Ιωάννη Καρατζά
.


Οι αναγνώστες της διηγήσεως είναι εύκολο να κατανοήσουν το Θ. Κολοκοτρώνη, ο οποίος σε πολλές περιπτώσεις δικαιολογείται να καταφέρεται και να χρησιμοποιή λόγια πικρά εναντίον των αντιπάλων του. Ο Ανδρέας Ζαΐμης συγκέντρωσε αρκετές φορές τα πυρά του
, κακολόγησε τον Αλέξανδρο Μαυροκορδάτο
, τον Ιωάννη Κωλέττη
, το Θεόδωρο Γρίβα τον αποκάλεσε ακατάστατο και τρελλό
 και για τους αδελφούς του Ιωάννη Καποδίστρια είπε
: “...να είχαν κόψει το ποδάρι τους εκεί που εκίνησαν δια να έλθουν εις την Ελλάδα...”. Τέλος ειρωνεύτηκε το Θάνο Κανακάρη γιατί τον καιρό της εισβολής του Δράμαλη είπε
: “...τα αρχεία ας γλυτώσουν και το Έθνος ας πάγη...”, κλπ.


Δεν διστάζει να κατηγορήση το Γέρο-Γιάννη Δεληγιάννη ότι ήθελε να σκοτώση όλους τους Κολοκοτρωναίους
, ούτε πως το 1807 έγινε αιτία να χάση το βιός που είχε στο Μοριά
. Εντύπωση κάνει που για τα παιδιά του Γέρο-Δεληγιάννη είναι φειδωλός σε δυσμενή σχόλια
. Ίσως για να μην του καταλογήσουν ότι κατηγορή αυτούς, που ήθελε να κάνη συμπεθέρους, αλλά τελικά εκείνοι τον έδιωξαν.


Κατηγόρησε επίσης τον Παναγιώτη Γιατράκο, έναν από τους αντιπάλους του στρατιωρικούς ηγέτες, ότι στα Δερβενάκια
 δεν κράτησε τη θέση που του υπέδειξε κι ακόμη πως όταν ο Π. Γιατράκος πήγαινε το 1823 να πολιορκήσει την Πάτρα
: “...έφθασε εις την Τριπολιτζά με αλάϊ Πασαλίτικο, με δέκα ζυγιαίς ταβούλια και με άλλα μασκαραλίκια του Γιατράκου...”. Τον Αναγνωσταρά
 τον χαρακτήρισε φθονερό. Τα πικρά λόγια δεν έλλειψαν και γι’ αυτούς που κάποτε συνεργάστηκαν στενά μαζί του, αλλά στη συνέχεια ψυχράνθηκαν, όπως ο Δ. Υψηλάντης
, για τον οποίο είπε: “...ήτον ένας άνθρωπος σταθερός, τίμιος, ανδρείος, μικρόνους, κούφος, ευκολοαπάτητος.....είχε την φαντασία να ήναι αρχηγός (κεφαλή), πλην το μυαλό του δεν του έσωνε αναλόγως με τας περιστάσεις, οπού ευρέθηκε...”.


Εκείνο που ίσως δεν περίμενε κανένας αναγνώστης της διηγήσεως, είναι ότι ο Θ. Κολοκοτρώνης δεν βρήκε να προφέρη ούτε μια πικρή λέξη για τους Κουντουριώτες. Δεν κακολόγησε αυτούς που τον φυλάκισαν στην Ύδρα και ίσως ακόμη να είχαν σκοπό να τον σκοτώσουν. Άραγε στο τέλος είχε συμφιλιωθεί μαζί τους ή μήπως μπόρεσε να συγκρατηθεί, γιατί υπήρχε άλλη αιτία, που δεν ήθελε να τους δυσαρεστήσει;


Για το προσωπικό του δράμα, το σκοτωμό του πρωτότοκου γιού του Πάνου, κάνει μια λακωνική και συναισθηματικά άχρωμη αναφορά
: “...έστειλαν δύναμιν τον Βάσον με 800, απαντήθηκαν οι στρατιώται με τον Πάνο και εσκοτώθη...”.


Σε άλλες περιπτώσεις δεν συγκρατείται. Γίνεται σφοδρός κατήγορος του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, με τον οποίο συνεργάστηκαν αρμονικά για μεγάλο χρονικό διάστημα, μέχρι να ξεκινήσουν και να στεραιώσουν την επανάσταση. Αναφέρει ότι, όταν το 1803 Μανιάτες και Τούρκοι μαζί πολιόρκησαν στη Ζαρνάτα τον Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη
, ο Πέτρος Μαυρομιχάλης εξαπάτησε τον πολιορκημένο, με αποτέλεσμα να πέσει στα χέρια των Τούρκων. Για την εποχή της έναρξης της επανάστασης είπε ότι ο Μαυρομιχάλης είχε το όνομα Μπέης και τη δύναμη στη Μάνη την είχε ο Παν. Μούρτζινος
. Τέλος το 1823, την εποχή της εθνοσυνέλευσης του Άστρους, τον κατηγόρησε πάλι, όπως αναφέρθηκε, ως επίορκο
.


Για το φόνο του Ιωάννη Καποδίστρια
 κατηγόρησε τους Μαυρομιχαλαίους ότι είχαν κλίση στις δολοφονίες και επικαλέστηκε πραγματικά περιστατικά. Ξεπέρασε όμως την πραγματικότητα ισχυριζόμενος ότι υποσχέθηκαν στον Κωνσταντίνο και Γεώργιο Μαυρομιχάλη χιλιάδες τάληρα και τους “γύρισαν τα μυαλά”, δηλαδή κατά τον Θ. Κολοκοτρώνη η δολοφονία έγινε για το χρήμα και όχι από μανιάτικο εκδικητικό πάθος.


Δεν περιόρισε την καταφορά του μόνο κατά των Μαυρομιχαλαίων. Κατηγόρησε και άλλους επώνυμους Μανιάτες. Το 1780 ο Μπέης Μιχαήλ Τρουπάκης
 παρεμπόδισε τη βοήθεια προς τον πατέρα του και τον Παναγιώταρο Βενετσανάκη, που του είχαν υποσχεθεί οι Μανιάτες. Γύρω στο 1802 οι άνθρωποι του Νικολάου Κιτρινιάρη
 προσπάθησαν να τον σκοτώσουν με απιστία. Τέλος ο Κωνσταντής Δουράκης και ο Αντώνμπεης Γρηγοράκης το 1806 έστερξαν να τον παραδόσουν, όταν τους πρόσφεραν χρήματα. 


Ο Θ. Κολοκοτρώνης απευθύνει κατηγορίες και στο σύνολο των Μανιατών. Αυτό είναι άξιο προσοχής, γιατί δεν γίνεται για κανέναν άλλον τόπο του Μοριά. Π.χ. στη διάρκεια της πολιορκίας του κάστρου της Κορίνθου (1821-2) κατηγόρησε ορισμένους μόνο από τους Κορινθίους, προφανώς άρχοντες, λέγοντας
: “...επήγαιναν (εις τους Τούρκους) από τους Κορινθινούς και τους έλεγαν, μην παραδίδεσθε εις τον Κολοκοτρώνη διατί σας έρχεται μεντάτι (βοήθεια), και σκοπός τους ήτον να φύγωμεν ημείς, και τότε να μείνουν μονάχοι, να πάρουν τα λάφυρα και ο φθόνος ήτον ακόμη...”. Με όσα είπε δεν κατηγόρησε ούτε τους κατοίκους της Αχαΐας και της Ηλείας, οι οποίοι σε μεγάλο ποσοστό προσκύνησαν
 τον Ιμπραήμ, έστω κι αν κάποτε έρριξε εναντίον τους το φοβερό σύνθημα: “...τζεκούρι και φωτιά εις τους προσκυνημένους...”. Στη διήγησή του δεν βρήκε λόγια να τους κακίση.


Κατηγόρησε το σύνολο των Μανιατών, έστω κι αν στην πραγματικότητα ευθύνοντο, κατά τα λεγόμενά του, μόνο λίγα πρόσωπα. Όταν είπε
: “...Οι Μανιάται λησμονούν όλα δια τα γρόσια...”. εννοούσε μόνο τον Κ. Δουράκη. Ακόμη λέγοντας
: “...Οι Μανιάταις έγδυσαν το Άργος και έφυγαν...”, υπονοούσε ένα μικρό μέρος και όχι όλους τους Μανιάτες. Μόνο οι 300 Μανιάτες, οι οποίοι πολέμησαν υπό τις οδηγίες του στην Καρύταινα
, μιμήθηκαν τον ηρωϊσμό των 300 του Λεωνίδα. Αυτή η διαφορετική μεταχείριση δεν οφείλεται σε τίποτε άλλο παρά σε γεροντικό εγωκεντρισμό.


Το μίσος του για τους Μανιάτες και τη Μάνη είναι φαινομενικά αναίτιο. Καμιά υπόθεση δεν δίδει μια αληθοφανή απάντηση στην απορία αυτή. Να στάθηκε αιτία η αρνητική θέση των Μανιατών στην αρχιστρατηγία του Θ. Κολοκοτρώνη
; Να οφείλεται στην εγκατάλειψή του από τους φίλους του Μανιάτες; Να αποτέλεσε αιτία η δολοφονία του Ι. Καποδίστρια; Μήπως η Μάνη, η οποία στα χρόνια της βασιλείας του Όθωνα ήταν πλέον μια φτωχή και ασήμαντη επαρχία, χωρίς τη μοναδικότητα και τη δόξα που είχε στο παρελθόν, του προκαλούσε μόνο αρνητικά συναισθήματα; Ίσως έμοιαζε με τον ξεπεσμένο αρχοντα, που όταν ευεργετούσε εισέπρατε σεβασμό μαζί με φθόνο και μετά τη χρεοκοπία του μίσος και περιφρόνηση. Αν είναι αληθινός ο Γ. Φίνλεϋ
 όταν γράφει ότι μετά την άλωση της Τριπολιτσάς ο Θ. Κολοκοτρώνης είχε φερθεί σκληρά στο Δημ. Υψηλάντη και του είχε δείξει περιφόνηση, τότε δεν αποκλείεται και στον καιρό του Όθωνα να παρουσίασε ανάλογη συμπεριφορά προς τη Μάνη και τους Μανιάτες.


Όπως όλοι οι συγγραφείς απομνημονευμάτων, ο Θ. Κολοκοτρώνης υπήρξε εγωκεντρικός και υποκειμενικός. Βίωσε τα γεγονότα με το δικό του τρόπο και από τη σκοπιά των συμφερόντων του, όπως και των επιδιώξεών του. Μετατόπισε ευθύνες σε άλλους, ώστε να φαίνεται πάντοτε δικαιωμένος. Ξέχασε δυσάρεστα γεγονότα ή τα άφησε να τροποποιηθούν για να μην είναι επώδυνη η ανάκλησή τους. Όσα διηγήθηκε δεν ήταν αυτούσιες οι μνήμες του, ούτε εκφράστηκαν αναλλοίωτα τα συναισθήματά του, όπως αυτά κάποτε πλημμύρισαν την ψυχή του. Όπου ήθελε, ή έστω όπου μπορούσε, έβαζε τώρα φίλτρο και χαλινό.


Όμως ας επανέλθουμε στο ερώτημα του Γεωργίου Τερτσέτη κατά πόσο ο Θ. Κολοκοτρώνης κακολογεί στη διήγησή του κι ας φέρουμε στη μνήμη μας την ανάλυση του Τάσου Γριτσόπουλου, ο οποίος μεταξύ των άλλων έγραψε
: “...ο αφηγητής ή έχει εντελώς λυτρωθή ή λίαν επιμελώς κρύπτεται και επιβάλλει εις τον εαυτόν του με πρωτότυπα ευρήματα χαλινόν εις τις πραγματικές διαθέσεις του, ώστε να μη γίνουν έκφρασις.”. Μπορούμε να πούμε ότι πράγματι ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης αντιμετωπίζοντας τους Κουντουριώτες, το σκοτωμό του Πάνου, τους προσκυνημένους κ.ά. επαληθεύει τους σχολιαστές του και επιβάλλει χαλινό, ώστε να συγκρατείται και να μην προδίδονται τα πραγματικά του συναισθήματα. Αναφερόμενος σε μερικούς αντιπάλους του ο χαλινός φαίνεται ότι έχει ελαστικότητα ή με το θυμώδη χαρακτήρα του τον υπερβαίνει και εκδηλώνεται κάπως ελεύθερα η δυσμένειά του. Ακόμη σε άλλες περιπτώσεις τροποποιεί τα γεγονότα για να φαίνεται δικαιωμένος στις κατακρίσεις του. Επομένως η διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη στερείται της γνησιότητας και του αυθορμητισμού και μερικές φορές πρέπει να θεωρηθή επιτηδευμένη ή ανειλικρινής. Ιδιαίτερα όσα αναφέρει για τη Μάνη και τους Μανιάτες μπορούν να χαρακτηρισθούν ως αποτέλεσμα μιας προκατάληψης εμποτισμένης στη δυσμένεια και την επιθετικότητα. 


Αν ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης συμπλήρωνε ημερολόγιο και κατέγραφε στην επικαιρότητα τις εντυπώσεις του και τα συναισθήματά του, τότε θα υπήρχε διαφορετική μεταχείριση των Μανιατών. Τις μέρες της διηγήσεως είχε ξεθυμάνει πλέον η ευγνωμοσύνη που κατά καιρούς είχε νιώσει γι΄αυτούς. Μεταγενέστερα περιστατικά ίσως να είχαν σκοτεινιάσει τις σχέσεις του μαζί τους και να γινόταν άδικος. Δεν είναι όμως δυνατόν να μην ένιωθε ότι χρωστά χάρη στη Μάνη και τους Μανιάτες, όταν στα χρόνια της Τουρκοκρατίας εβρισκε καταφύγιο στην ελέυθερη γή της
. Στο μεγάλο κατατρεγμό των κλεφτών του 1806 στη Μάνη βρήκε άσυλο και φιλοξενία. Ακόμη από Μανιάτες φυγαδεύτηκε στη Ζάκυνθο, έστω κι αν, από της δίωξης την παρερμηνευτική διάθεση, θεώρησε ένα φίλο του Μανιάτη, ως άπιστο και ικανό να τον παραδώση στους Τούρκους λόγω φιλοχρηματίας. Στην έναρξη της επαναστάσεως του 1821, από τη συνεργασία του με τους Μανιάτες στην Καρύταινα και στο Βαλτέτσι, αυτός και μόνο είχε προσωπικό ώφελος στις ηγετικές του επιδιώξεις. Δεν θα μπορούσε να μην είχε αγγίξη τον ψυχικό του κόσμο το γεγονός ότι από τους τότε αρχηγούς των Μανιάτικων σωμάτων άλλοι πληγώθηκαν πολεμώντας μαζί του και άλλοι σκοτώθηκαν στην πορεία της επαναστάσεως
.


Δύσκολο να πιστέψη κανείς πως μέσα στην ψυχή του Θ. Κολοκοτρώνη κρυβόταν αχαριστία ή φθόνος για τους Μανιάτες
. Ίσως ήταν φωλιασμένα στα βάθη της ψυχής του αρνητικά συναισθήματα από τη ζωή των παιδικών του χρόνων στην Καστάνιτσα ή στη Μηλιά, που βρήκαν τώρα διέξοδο στα δυσάρεστα λόγια του. Αλλά γι΄αυτή την υποθετική αιτιολογία δεν υπάρχουν ενδείξεις.


Εκείνο που προκύπτει ως συμπέρασμα, είναι ότι αποτελή εξαίρεση και υπερβολή η άδικη καταφορά του Θ. Κολοκοτρώνη εναντίον της Μάνης και των Μανιατών. Δεν θέλησε να δαμάση τα πάθη του και να περιορίση την κακή του πρόθεση, όπως έκανε σε άλλες περιπτώσεις. Άφησε τον εαυτόν του, χωρίς την ώθηση θυμού, να αδικήση τους Μανιάτες. Πολλές φορές δε δίστασε να ξεπεράση και τα όρια της πραγματικότητας. 

Μπορεί η στάση του να αποδοθή στην πικρία που ένιωσε, γιατί οι Μανιάτες αποδοκίμασαν την εγωκεντρική ή ακόμη ιδιοτελή συμπεριφορά του και βαθμιαία αρνήθηκαν τη συνεργασία μαζί του. 

Ίσως ο γεροντικός του εγωκεντρισμός να τον έκανε να απορρίπτη τους Μανιάτες, γιατί δεν ήθελε να παραδεχθή πως στο ξεκίνημα του αγώνα η συμβολή τους ήταν μοναδική. Χωρίς τη Μάνη και τους Μανιάτες δεν θα στέριωνε και δεν θα ευδοκιμούσε η επανάσταση. Όμως ο Γέρο-Κολοκοτρώνης, που το 1836 όλοι του αναγνώριζαν το έργο και του έδειχναν ευγνωμοσύνη, ήταν δύσκολο να περιοριστή σε αυτό που του ανήκε. Γιατί τότε είχε γίνει πεποίθησή του, πως η εθνεγερσία του 1821 ήταν δημιούργημα ενός μόνο ατόμου, όπως κατά κάποιο τρόπο το περιγράφει στη διήγησή του. 

Για το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη ήταν ακατανόητο ότι στον αγώνα της λευτεριάς είχαν συμβάλλει όλοι οι Έλληνες και κάθε ένας είχε το δικό του μερίδιο. Παραδεχόμενος την ουσιαστική συμβολή των Μανιατών
 στον αγώνα, έχανε ένα κομμάτι από αυτό που νόμιζε πως του ανήκει. Για το λόγο  αυτό ίσως Μάνη και Μανιάτες είχαν την καταφορά του.


Πριν όμως κλείσουμε αυτό το θέμα, πρέπει να τονισθή και πάλι, ότι δεν υπήρξε πρόθεση να μειωθεί έστω και ελάχιστα ο πρωταγωνιστικός ρόλος και η συμβολή του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη στον απελευθερωτικό αγώνα. Έγινε όμως προσπάθεια να τεθή υπό αμφισβήτηση, για να επανελεγχθή η αξιοπιστία της διηγήσεώς του αναφορικά με τη Μάνη και τους Μανιάτες, τους οποίους κατάφορα αδικεί.


Έγινε κριτική σε μία ανθρώπινη διήγηση που έχει πολλές αδυναμίες, έστω κι αν προέρχεται αναμφισβήτητα από έναν πρωταγωνιστή της ελευθερίας του γένους. Είναι όμως υπερβολή να θεωρηθή η διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη ως η αδέκαστη  φωνή της πατρίδος, που απονέμη με δικαιοσύνη τα εύσημα και τις καταδίκες.

Αναζητήθηκε η αλήθεια με βάση τις ιστορικές πηγές, αλλά ίσως με φαινομενικά περισσότερο συναισθηματικό φορτίο από το απαιτούμενο στην ιστορική έρευνα. Στο μέλλον ας γίνη το θέμα αντικείμενο περαιτέρω μελέτης, ώστε να δικαιωθή και ο Γ. Τερτσέτη
, ο οποίος είπε στο Θ. Κολοκοτρώνη, στην προσπάθειά του να τον πείση να υπαγορεύση τα απομνημονεύματά του: “...Λες φοβάσαι μην αδικήσης κανέναν. Μικροψυχία. Ειπέ την αλήθειαν, όπως την ξεύρεις η όπως σου φαίνεται. Μη βάνεις συλλογήν, αν λαθευθής, δεν θα πλανέσης τον κόσμον, η αλήθεια θα φανή...
Περιεχόμενα Ν. Σπηλιάδη. Τόμος α'.
σ. 6. Ο Υψηλάντης σκοπεύει να αρχίσει την επανάσταση από τη Μάνη.

σ. 10. Δολοφονείται ο Καμαρινός.

σ. 22. Αναστάσης Μαυρομιχάλης και Παν. Πικουλάκης στην Τριπολιτσά.

σ. 23. Σχέδιο Πετρόμπεη για δολοφονία Δικαίου.

σ. 23. Στέλνει πάλι στην Πόλη το γιό του Γεώργιο.

σ. 61. Ο Κολοκοτρώνης και οι  Μανιάτες κινούνται στην Καλαμάτα.

σ. 62-3. Ο Πετρόμπεης σύρεται στην επανάσταση. Αναφέρεται πρώτο το όνομα του Θ. Κολοκοτρώνη, ενώ ήταν ουραγός. Πόσοι τον ακολούθησαν τον Κολοκοτρώνη πηγαίνοντας στην Αρκαδία; Κανένας. Ο ίδιος αναφέρει ότι όταν ξεκίνησε να πάει στην Πάτρα τον ακολούθησαν πολλοί και θα μάζευε 10.000 άνδρες αν τον άφηναν να φθάσει εκεί. Επομένως έγινε σημαντικός με την πορεία της επανάστασης, ενώ στην αρχή ακολουθούσε μόνος και μόνος έμεινε στην Καρύταινα.

σ. 64. Ο Κολοκοτρώνης πηγαίνει με στρατιώτες του Μούρτζινου.

σ. 69. Καταλαμβάνει πανικός τους Μανιάτες με την εμφάνιση Τούρκων. Όταν πολεμούσαν μαζί ήταν σαν τους 300 του Λεωνίδα, μόνοι τους έγιναν ...λαγοί!

σ. 78. Γιατί δεν τον ακολούθησαν οι Πελοποννήσιοι.

σσ. 79 και 121. Αντιφάσκει!!! ο Σπηλιάδης.

σ. 80. Τον ακολουθούν μόνο 11 στρατιώτες.

σ. 84. Στην Βλαχοκερασιά ο Κυριακούλης με 300 απεχώρησε!

σ. 116. Ο Γεράσιμος στην Τρίπολη.

σ. 117. Ο Κολοκοτρώνης έδειρε ή ωνείδισε το Γεράσιμο; τα λέει και τα δύο.

σ. 134. Οι Τούρκοι έδιναν σημασία στους Μανιάτες. (Ενώ οι Έλληνες έδιναν στον Κολοκοτρώνη;)

σ. 135. Στη μάχη στο Βαλτέτσι δεν αναφέρονται οι Μανιάτες.

σ. 138. Στα Βέρβενα αναφέρεται ένας Μανιάτης.

σ. 217-8. Ο Ηλίας στην Αν. Ελλάδα.

σ. 285. Ο Κυριακούλης εστράφη δρομαίως εις τα Μέγαρα. σ. 286. Στύρα.

σ. 317. Ο Ηλίας δεν δέχθηκε δίπλωμα στρατηγίας.

σ. 325. Ο Γιωργάκης ζητούσε έξοδα για τα χαρέμια.

 σ. 385. Ο Π. Μαυρομιχάλη χωρίς εντολή της Κυβέρνησης στο Άργος.  

σ. 391. Ο Τσαλαφατίνος στα Δερβένια Μαγάρων.

σ. 393-4. Οι δε Μανιάται εγύμνωσαν τους αόπλους. Τρέχουσι οι πλειότεροι να κρυβώσι εις Μάνην.

σ. 398. Καρύγιαννης από Γιάννιτσα.

σ. 409. ...καί τινες Μανιάτες με πολλούς αρχηγούς όμως!

σ. 412. Μάχη Αμπελιών Άργους.

σ. 418. Ο Κολοκοτρώνης υπάγει να πιάση τους Αγιοηλίας.

σ. 425. Μάχη Κλένιας. σ. 426. Μάχη στο Κιόσκι. Τους έστειλε ο Μαυρομιχάλης. Ο Καν. Δεληγιάννης γράφει ότι πήγαν από μόνοι τους.

σ. 456. Τα λάδια της Κορώνης.

σ. 457. Ο Π. Μαυρομιχάλης με 17 και τον Τσαλαφατίνο στο Μεσολόγγι.

σ. 466. Ο Πετρόμπεης για αρχιστρατηγία Κολοκοτρώνη.

σ. 484-5. Δραγαμέστο με Ηλία Κατσάκο.

σ. 501. Πρόεδρος συνέλευσης ο Μαυρομιχάλης.

σ. 507. Πρόεδρος Νομοτελεστικού ο Μαυρομιχάλης.

σ. 513. Συμπεθεριό με Δεληγιάννη.

561. Ο Σουλτάνος δολοφόνησε τον Κωνσταντή Κολοκοτρώνη στη Μάνη και ο Θεόδωρος ήταν νήπιο (ήταν 10 χρονών και έφυγε μετά δύο έτη). 

ΛΟΓΟΘΕΤΗΣ  ΛΥΚΟΥΡΓΟΣ

ΕΚΤΑΚΤΟΣ ΕΠΙΤΡΟΠΟΣ ΛΑΚΩΝΙΑΣ ΚΑΙ ΚΑΤΩ ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ

ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ 1829 – ΜΑΪΟΣ 1830

ΓΑΚ, Επιτροπή Οικονομίας, φάκ. 113.

Κατάλογος των αρχείων

του Εκτάκτου Επιτρόπου Λακωνίας και Κάτω Μεσσηνίας

από το Νοέμβριο 1829 μέχρι το Μάιο 1830

(ΔΕΝ ΕΧΕΙ ΟΛΟΚΛΗΡΩΘΕΙ Η ΜΕΤΑΓΡΑΦΗ ΤΟΥ)

ΕΞΕΡΧΟΜΕΝΑ ΕΓΓΡΑΦΑ

5 Νοεμβρίου 1829. Από Λεωνίδιο.

1. Λ.Λ. προς τους κατοίκους Λακωνίας και Σπάρτης (Μάνης). Από Λεωνίδιο.

2. Λ.Λ. προς τις Δημογεροντίες

3. Προς τους Δημογέροντες του Κοσμά. Να πάνε προς συνάντησή του μαζί με τους προκρίτους στο Λεωνίδιο για να τους ομιλήσει.

4. Προς τους Δημογέροντες Επανωχωρίου. Τα αυτά

5. Προς τους δημογέροντες του Αγίου Βασιλείου.

6. Προς τους δημογέροντες Μαραθονησίου.

7. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της μονής Ορθοκοστά (;)

6 Νοεμβρίου 1829.

8. Προς τον Άγιον ηγούμενον της μονής Ροντινού.

9. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της μονής Καριάς.

10.  Προς τον Άγιον ηγούμενον της μονής Εγκλητρούρης (;).

11.  Προς τον Άγιον Ηγούμενον της μονής Σίζα (;).

12.  Προς τον πλοίαρχο της Πολεμικής Γολέτας «Αθανασία» κ. Ιω. Σάντον.

13.  Προς τον επιστάτης της μονής Μαρή

7 Νοεμβρίου 1829.

14.  Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Πραστού.

15.  Προς τους Δημογέροντας Αλεποχωρίου.

16.  Προς τους δημογέροντας Γερακίου.

8 Νοεμβρίου 1829.

17.  Προς τον Άγιον Ηγούμενον της μονή Σίτζα (;). Θα καταλύσουν στη μονή. 

9 Νοεμβρίου 1829. Από Λεωνίδιο.

18.  Προς τους Δημογέροντας του τμήματος της Λακωνίας.

10 Νοεμβρίου 1829. Από μονή Σίντζας.

19.  Προς τους Δημογέροντας του Αλεποχωρίου.

11 Νοεμβρίου 1829. Από Μονή του Μαρή.

20.  Προς τους Δημογέροντας της Σκάλας.

21.  Προς τους Δημογέροντας Αλεποχωρίου να τον συναντήσουν στη Σκάλα.

12 Νοεμβρίου 1829. Από Σκάλα και Μαραθονήσι.

22.  Προς τους Δημογέροντας Μαραθονησίου.

23.  Προς τους Δημογέροντας Γερακίου.

24.  Προς τους Δημογέροντας των πέντε Ολυμποχωρίων.

25.  Προς τους Δημογέροντας του χωρίου Βλαχιώτη.

«…τα υποστατικά των Κοντογιανναίων αποθανόντων άνευ κληρονόμου νέμονται από τους έχοντας…». Στέλλει για την καταγραφή των.

26.  Διακήρυξις προς τους κατοίκους της Ανατολικής και Δυτικής Σπάρτης.

13 Νοεμβρίου 1829. Από Μαραθονήσι.
27.  Προς τους Δημογέροντας της επαρχίας της Ανατολικής Σπάρτης.

28.  Προς τον Γενικόν Αρχηγόν της Εκτελεστικής δυνάμεως Πελοποννήσου. Με την άδειαν του Κυβερνήτου στρατολόγησα μια πεντηκονταρχία στρατιωτών από Σαμίους τους οποίους φέρω ήδη υπό την οδηγίαν μου. Ετέρα πεντηκονταρχία υπό τις οδηγίες μου από επιτοπίους στρατιώτας της εκλογής μου. Ονομαστικός κατάλογος θα διευθυνθή επομένως, όταν συμπληρωθεί. 

14 Νοεμβρίου 1829. Μαραθονήσι.

29.  Προς τους Δημογέροντας, προκρίτους και λοιπούς κατοίκους των τμημάτων Τριγωνά και Κολοκυνθίου. Ο κ. Δημήτριος Κρικάκος μέλος της Επραχιακής Δημογεροντίας σας θα σας επισκεφθή δια να σας ομιλήση.

30.  Προς τους Δημογέροντας και προκρίτους του τμήματος Τριγωνά. Επιστρέφοντος του κ. Κρικάκου να έλθετε εις αντάμωσιν της Επιτροπείας.

31.  Προς τους Δημογέροντας και προκρίτους του τμήματος Κολοκυνθίου. Επιστρέφοντος του κ. Κρικάκου να έλθετε εις αντάμωσιν της Επιτροπείας.

32.  Προς τους Δημογέροντας, Προκρίτους και λοιπούς κατοίκους του τμήματος Μαλεβρίου. Ο κ. Παναγιώτης Ρεντζεπέρης θα σας επισκεφθή δια να σας ομιλήση.

33.  Προς τους Δημογέροντας και Προκρίτους Μαλεβρίου. Επιστρέφοντος του κ. Π. Ρεντζεπέρη προσκαλείσθε να έλθετε εις αντάμωσιν της Επιτροπείας.

34.  Προς τους Δημογέροντας, Προκρίτους και λοιπούς κατοίκους του τμήματος Φωκά. Ο κ. Παναγιώτης Μαρτζέλος θα σας επισκεφθή για να σας ομιλήση.

35.  Προς τους Δημογέροντας και Προκρίτους του τμήματος Φωκά. Επιστρέφοντος του κ. Π. Μαρτζέλου να έλθετε εις αντάμωσιν της Επιτροπείας.

36.  Προς τον κ. Ιάκωβον Κορνήλιον. Να στείλη στην Καλαμάτα το φάκελο.

37.  Προς τον πλοίαρχον κ. Ιω. Σιάντον. Άμα λάβης την παρούσαν να έλθης ενταύθα.

38.  Προς τον Κυβερνήτη. Οι ενάντιοι άνεμοι δεν μου επέτρεψαν να διευθυνθώ στο Μαραθονήσι με το πλοίο. Οι κάτοικοι, από όπου πέρασε και από το Μαραθονήσι είναι ευδιάθετοι. Τούτο με δίδει χρηστάς ελπίδας. Πρέπει να οργανισθή πεντηκονταρχία εξ επιτοπίων στρατιωτών. να είναι υπό τις οδηγίες μου και αν χρειασθή βοήθεια να ζητώ από τον Γενικόν Αρχηγόν.

39.  Προς την επί των Σταρτιωτικών και Ναυτικών Γραμματείαν της Κυβερνήσεως. Υπάρχει ανάγκη να οργανισθούν δύο πεντηκονταρχίαι υπό τας οδηγίας μου, αναμεμιγμέναι από Σαμίους και εντοπίους.

15 Νοεμβρίου 1829.

40. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της μονής Πιοντών. Καλείται να ασκήσει επιρροή στους κατοίκους της Λάγιας να μη λύουν τις διαφορές τους με τα όπλα, να αφήσουν τους εμφυλίους πολέμους και να καταφύγουν στο έλεος των νόμων.

41.  Προς τον Άγιον Ηγούμενον της Μονής Πιοντών. Να ασκήσει επιρροή και στα χωριά του Νικλιάνικου, οι οποίοι τον υπακούουν. 

42.  Προς τους Δημογέροντας της Σκάλας. Προσκαλείσθε να στείλετε στην επιτροπεία τον Αναγν. Γεροσταύρου διότι έχει ενάγοντα.

16 Νοεμβρίου 1829

43. Προς τον Τοποτηρητήν Μαλτζίνης κ. Ιερόθεον Αρχιμανδρίτην. Με ευχαρίστηση ήκουσε η Επιτροπεία, όσα αναφέρατε στον πρώην προσωρ. Διοικ. της Ανατολικής Σπάρτης  και σας προσκαλεί να έλεθετε με τους Δημογέροντας των Βαρδουνοχωρίων, δια να εξηγηθή η Επιτροπεία την επιθυμίαν της.

44.  Προς τους Δημογέροντας των Βαρδουνοχωρίων. Προσκαλείσθε να έλθετε με τον προσωρ. Τοποτηρητήν Αρχιμ. Ιερόθεο.

17 Νοεμβρίου 1829.

45.  Προς τον πλοίαρχον κ. Ιω. Σιάντον. Να έλεθετε το συντομώτερο ενταύθα.

46.  Προς τους Δημογέροντας και Προκρίτους του χωρίου Αλλόμπεη. Κατηγορείται ο Αναγνώστης Σταυρόπουλος ότι έδειρε τον Γεωργάκη Καραβίτη. Να εξετάσετε ακριβώς τι έγινε και να τον στείλετε ενταύθα.

47.  Προς τον Αστυνόμον Μαραθονησίου. Ο Κωνσταντής Ρωσσάκης ανέφερε ότι χθες τη νύχτα του έκλεψαν το σίδερο του πλοίου του. Παρακαλείσαι να βρης τον κλέψαντα.

48.  Προς τον Βασίλειον Λιγομυάλην και Πατρίκιον Χαρτοκόλλην. Άμα λάβετε την παρούσαν διατάττεσθε να παύσητε τον μεταξύ σας πόλεμον, και να έλθετε εις την Επιτροπείαν, η οποία θέλει διορθώσει τα παράπονά σας και την διαφοράν σας.

49.  Προς τον Γιάννην Γκιτζιλιάκον και Ηλίαν Κολοκυνθάκον. Άμα λάβετε την παρούσαν διατάττεσθε να παύσητε τον πόλεμον, και να έλθετε εις την επιτροπείαν, η οποία θέλει διορθώσει τα παράπονά σας και την διαφοράν σας.

50.  Προς τον Προσωρ. Διοικητήν Λακεδαίμονος και Πραστού. Να έλθης εις αντάμωσιν της Επιτροπείας.

51.  Προς τον Αστυνόμον Καλαμάτας. Κάθε ημέρα να δίδης έναν άνθρωπο της Αστυνομίας στο Πρωτόκλητο Δικαστήριο προς υπηρεσίαν του.

52.  Προς τον Αστυνόμον Μονεμβασίας. Κάθε ημέρα να δίδης έναν αστυνομικό εις το πρωτόκλητο δικαστήριο Λακωνίας.

53.  Προς το Πρωτόκλητον Δικαστήριον του τμήματος Κάτω Μεσσηνίας. Διετάχθη ο Αστυνόμος Καλαμάτας να  διαθέτη έναν αστυνομικό.

54.  Προς το Πρωτόκλητον Δικαστήριον του τμήματος Λακωνίας. Διετάχθη ο Αστυνόμος Μονεμβασίας να διαθέτη έναν αστυνομικό.

55.  Προς τον Κυβερνήτη. Στο Βλαχιώτη δύο αδελφοί Κοντογιανναίοι τους ήρπασεν ο θάνατος κατά την επιδρομήν του Ιμπραήμ και δεν έχουν κανένα κληρονόμον κατά συγγένειαν. Μόνη δε χήρα του ενός επιμένουσα εις την τιμήν του ανδρός της δεν ηθέλησε να δευτεροπαντρευθή μέχρι τούδε. Τα είδη της κληρονομίας ταύτης, καθ’ όσον εδυνήθη να εξακριβώση η Επιτροπεία δι’ επίτηδες απεσταλμένου της, διαλαμβάνεται εις την καταγραφήν υπογρεμμένην παρά των προκρίτων του χωρίου εκείνου, αντίγραφον της οποίας εγκλείεται. Επειδή η κληρονομία αύτη ανήκει νομίμως εις το Έθνος… η επιτροπεία περιμένει διαταγάς. 

18 Νοεμβρίου 1829.

56. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Ανατολικής Σπάρτης. Παρακαλείσθε να εξετάσητε μεθ’ όρκου τους παρευρεθέντας εις το μάλλωμα του Κωνσταντή Αντώνη Νικολόπουλου με τον Γιαννάκην Τζώκον, δια να δώσουν έγγραφον μαρτυρίαν, πώς διέτρεξε το πράγμα και τις εκ των δύο είναι ο πταίστης και την μαρτυρίαν ταύτη να την διευθύνετε εις την Επιτροπείαν.

57.  Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν Μαραθονησίου δια να προστατεύση τα δίκαια του αναφερομένου (δεν υπάρχει όνομα).

58.  Προς το Πρωτόκλητον Δικαστήριον Λακωνίας. Εγκλείεται αντίγραφον αναγοράς του Σταυριανού Τζαντάκου δια την οποίαν έχει διαφοράν μετά των συγγενών του Αντωνίου Καστανάκου και Γεωργίου Μπιλιτζάκου.

59.  Προς τους προκρίτους του χωρίου Σεϊδαλή. Να στείλετε στην επιτροπεία με τον σταλμένον στρατιώτη τον Αλέξανδρο, Γλιστρίτη επειδή έχει ενάγοντα.

60.  Προς τους Δημογέροντας και προκρίτους του Έλους. Επειδή στον κάμπο του Έλους κατεβαίνουν οι βοσκοί και προξενουν μεγάλες ζημίες. Διατάττεσθε λοιπόν να ομιλήσητε τους τολμηρούς τούτους βοσκούς, δια να παύσουν εις το εξής τα τοιαύτα και τόσα μόνον ζώα να δέχεται έξωθεν κάθε χωρίου εις την περιοχήν του, όσα είναι αρκετά να συμβόσκωνται με εκείνα της ιδίας περιοχής τους, χωρίς να γίνεται η παραμικρά ζημία είτε εις εθνικήν γην , είτε εις ιδιόκτητον.

61.  Προς τον θεοφιλέστατον επίσκοπον ΄Αγιον Σταγών τοποτηρητήν της επαρχίας Μονεμβασίας. Είναι εγνωσμένος ο χαρακτήρ και τα πατριωτικά συναισθήματα …. Καλείσθε μετά των Δημογερόντων και Προκρίτων της επαρχίας σας να προσέλθετε δια να σας εξηγηθώ περί όσων κηρύττει ο Κυβερνήτης.

19 Νοεμβρίου 1829.

62.  Προς τους κατοίκους του χωρίου Πρινίκου. Διατάττεσθε να στείλετε το Αντώνην Μιχαλακάκον διότι έχει ενάγοντα.

63.  Ο κ. Δημήτριος Πετραλείφας διορίζεται προσωρινός Πολιτάρχης Μαραθονησίου.

64.  Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης. Γνωστοποιείται ο διορισμός του Δ. Πετραλείφα ως Πολιτάρχου Μαραθονησίου και να συνυπακουεται μετ’ αυτού.

65.  Ο κατά την Λακωνίαν και Κ. Μεσσηνίαν Έκτακτος Επίτροπος. Σπαρτιάται επιθυμία της Κυβερνήσεως είναι η ευταξία και ευνομία της επαρχίας σας. Με λύπη μου παρατηρώ ότι την επιείκεια την οποία έδειξα αρχικά παρερμηνεύτηκε… και αλοίμονο εις αυτούς εάν οι νόμοι αφέντες την επιείκειαν  αγανακτήσωσιν εναντίον των…

66.  Προς τας επαρχιακάς Δημογεροντίας της Ανατολικής και Δυτικής Σπάρτης. Εγκλείεται εγκύκλιος διακήρυξις της Επιτροπείας και παρακαλείσθε να την ενεργήσητε καθ’ όλην την έκτασιν της επαρχίας σας.

67.  Ο κατά την Λακωνίαν και Κ. Μεσσηνίαν Έκτακτος επίτροπος. Απαγορεύεται η οπλοφορία.

20 Νοεμβρίου 1829.

68.  Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να ενεργήση το δίκαιον. Δεν αναφέρεται σε όνομα.

69.  Προς τους Δημογέροντας Τουραλή και Λέϊμονα. Ο φέρων την παρούσαν κ. Λιάκος Σουλιώτης έχει χρείαν εθνικής γης δια να σπείρη προς οικονομίαν του. Διατάττεσθε να του δώσετε από την Εθνικήν γην φθάνει, να μην αδικήται κανείς από τους κατοίκους της επαρχίας.

70.  Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να εξετάση αμφότερα τα μέρη και αποφασίση την παιδείαν του πταίστου, ειδοποιούσα περί τούτου την Επιτροπείαν. (όχι ονόματα).

71.  Προς τον Θεοφιλέστατον επίσκοπον Καρυουπόλεως. Οι πρόκριτοι του τμήματος Φωκά ζητούν από την Επιτροπείαν δι’ αναφοράς των να χειροτονηθή ιερεύς ο υιός του Γερο-Οικονόμου.

72.  Προς τον Δημογέροντα Καρβελά και Μαραθέα. Διατάττεσαι να πάρης τον εφημέριόν σας παπα-Αντώνιον και δύο ή τρεις άλλους δημότας και να υπάγετε με αυτούς να θεωρήσητε πόση ζημία έγινε εις τα δύο χαλασθέντα σπίτια του Βασίλη Λιγομυάλη, και του ανεψιού του και πόσα έξοδα χρειάζονται δια να ανορθωθούν.

73.  Προς τους κατοίκους των πέντε τμημάτων της Ανατολικής Σπάρτης. Χωρίς την υποταγήν εις τους νόμους και εις τας αρχάς δεν ημπορεί κανένας λαός να ευδαιμονήση, και όσοι λαοί κατεφρόνησαν την αλήθειαν αυτήν, παλλά ογλήγορα έφθασαν εις τον αφανισμόν των.Οι επαρχιακοί και χωρικοί σας Δημογέροντες είναι αι αρχαί με τας οποίας αμέσως σχετίζεσθε και χρεωστούν να εξισάζουν πατρικώς τας διαφοράς σας. Αλλά και σεις χρεωστείτε μικροί μεγάλοι να προσφέρετε το ανήκον σέβας και ευπείθειαν εις αυτούς δια να γίνωνται τα πράγματα με αρμονίαν και τάξιν και ποτέ πλέον να μην αποτολμά κανείς να κάμη την κρίσιν με το χέρι του. Διατάττεσθε ως τόσον να παύσητε όλοι δια μιάς και τα αρματώματα και τας αλληλομαχίας. Και όταν τις έχει με άλλον διαφοράν να τρέχη αμέσως εις τους χωρικούς του Δημογέροντας. Αν αυτοί δεν τελειώνουν την διαφοράν του, να προστρέχη αμέσως εις τους επαρχιακούς Δημογέροντας και όταν πράξη τοιουτοτρόπως και δεν εύρη το δίκαιόν του, τότε είναι και Κριτήριον, είναι και Επιτροπεία, τα οποία θέλουν να υπερασπίζωνται τον καθένα εις τα δίκαιά του με κάθε προθυμίαν και με κάθε δύναμιν….

74. Ο κατά την Λακωνίαν και Κάτω Μεσσηνίαν Έκτ. Επίτροπος. Λαγιάτες και Βαθειάτες. Με φρίκην μου ακούω τας εμφυλίους ταραχάς και αν ευκαιρούσα ήθελα να σηκωθώ να έλθω ο ίδιος, επειδή όμως αι μεγάλαι φροντίδες και ενασχολήσεις της Επιτροπείας δεν με συγχωρούν, στέλλω εξεπίτηδες τον αξιωματικόν της φρουράς Κ. Κωνσταντίνον Μισιτζήν μετά του Βασίλη Μιχαλεάκου και Πολυκάκου, δια να σας ομιλήσουν. Να δώσητε ακρόασιν εις τους λόγους των και εν τω άμα να παύσητε τον μεταξύ σας πόλεμον και να έλθητε οι πρώτοι του κάθε μέρους εις την Επιτροπείαν. Όποιο μέρος όμως δεν στέρξει εις αυτό και δεν θελήσει να έλθη να ηξεύρη ότι θε να υποπέση εις την οργήν των νόμων, και τότε η Επιτροπεία θα πάρη άλλα μέτρα δι’ αυτό και προς είδησίν σας.

75.  Ο κατά την Λακωνίαν και Κάτω Μεσσηνίαν Έκτ. Επίτροπος. Κάτοικοι των Νικλιάνικων… Τα αυτά ως το 74.

76.  Προς τον Κ. Κωνσταντήν Μισιτζήν. Διατάττεσαι να πάρης τέσσαρας στρατιώτας και να απέλθης εις την Λάγιαν, Βάθειαν και Νικλιάνικα και να ομιλήσης και εις τα δύο αντιμαχόμενα αυτών των χωρίων, όσα παρήγγειλε δια στόματος η Επιτροπεία δια την ειρηνοποίησιν και αγάπην των…

77.  Προς τον πλοίαρχον ο Φιλοκτήτης Κ. Νικόλαον Κυοαρίσσην. Να μεταφέρης με τη γολέτα σου τον Κ. Μισιτζήν με έξ ανθρώπους και να τους αποβιβάσης εια τα παράλια της Λάγιας.    

78.  Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Μάνης δια να ενεργήση… ( δεν αναφέρονται ονόματα).

21 Νοεμβρίου 1829.

79.  Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Ελήφθη η υπ’ αρ. 733 δια της οποίας ζητείτε να δοθούν προσωρινά ναυτιλιακά έγγραφα στον Κυριάκο Κουτελόγιαννη μέχρι να έλθουν τα κανονικά από την Προωρ. Διοίκηση Λακεδαίμονος και Πραστού. Πρέπει όμως πρώτα να λάβη εγγύησιν της Δημογεροντίας Περί του πλοιάρχου.

80.  Προς τους προκρίτους του χωρίου Λεβέτζοβα. Προσκαλείσθε να έλθετε στην Επιτροπείαν, και έχει να σας ομιλήση.

81.  Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Ζυγού. Ελήφθη η υπ’ αρ. 102 αναφορά σας περί των κατά την Λαγκάδαν συμβάντων δύο φονικών και δύο λαβωμάτων. Διατάττεσθε λοιπόν την μεν οικίαν του φονέως να κρατήτε καλώς υπό τήρησιν, τον δε φονέα να αναζητήσητε, και να εύρητε όπου και αν είναι, κατά τους επιχωρίους τρόπους σας και να τον φυλακώσητε. Παρομοίως να είναι υπό τήρησιν και ο πληγωθείς συμπράκτωρ του φόνου.

Μάθητε όμως, και κοινοποιήσετέ το εις όλα τα μέρη, όπου ανάγκη, ότι αν η Επιτροπεία σιασθή να λάβη δραστήρια μέτρα του φονέως, θα παιδευθή αυστηρότατα, όσοι αποδειχθώσιν ότι του έδωκαν υπεράσπισιν, ή τον έκρυψαν εναντίον των νόμων.

22 Νοεμβρίου 1829.   

82. Προς τον Δημογέροντα του Καρβελά. 

Προσκαλείσαι να υπάγης να ερωτήσης τον ιατρόν περί της πληγωμένης γυναικός, της κόρης του παπα-Θεόδωρου, και αυτήν την ιδίαν αυτοπροσώπως και να πληροφορήσης την Επιτροπείαν εις ποίαν κατάστασιν είναι. Προς τούτοις να ομιλήσης και τον πατέρα της, Παπά Θεόδωρον, να έρθη εις την Επιτροπείαν όσον ταχέως, και έχει να τον ομιλήση.

83.  Ο κατά την Λακωνίαν και Κάτω Μεσσηνίαν Έκτ. Επίτροπος. 

Η Επιτροπεία αύτη λαβούσα την αναγκαίαν εγγύησιν της Επαρχ. Δημογερ. της Ανατ. Σπάρτης, δια τον πλοίαρχον κ. Κυριακόν Κουτελόγιαννην, διοικητήν του τρεχαντηρίου η Παναγία του Σκουτάρι, χωρητικότητος (;) τόνων ελληνικών πέντε αρ, 5, β(ι)αζόμενον να αποπλεύση εντεύθεν μέχρι Καλαμάτας δια να αποβιβάση εις τα εκεί το φορτίον του κοκκάρι και επιστρέψη πάλιν εις τα εντάυθα, έως να φθάσουν τα ναυτιλιακά του έγγρφα από τον Προσωρ. Διοικητήν Λακεδαίμονος και Πραστού, όθεν τα περιμένει. Δίδει την άδεια του διάπλου τούτου εις τον ίδιον  πλοίαρχον δια να έχη ελευθέραν  και ανεμπόδιστον  τη διάβασίν του όθεν ανήκει. Ισχύει το παρόν δια ημέρας 25.

84.  Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντία Λακεδαίμονος. 

Η Επιτροπεία αύριο αν είναι καλοσύνη θα επισκεφθή την πόλη σας.

85.  Προς τους προκρίτους Μουρτίας. 

Για τη διαφορά για την κληρονιμία του Αναγνώστη Διαμαντή μεταξύ των παιδιών του και της μητέρας τους να γίνη αιρετοκρισία.

86.  Προς τους Προκρίτους του χωρίου Παρασυρού. 

Παρακαλείσθε να στείλετε εις την Επιτροπείαν τον Κομνηνόν Κατζημαντάκην διότι έχει ενάγοντα.

87.  Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Καρβελά. 

Προ ολίγου σε ερωτούσε η Επιτροπεία περί της πληγωμένης κόρης του παπά Θεόδωρου. Ήδη μανθάνει περί της ιδίας γυναικός ότι ετελεύτησε. Επειδή και η υπόθεσις αύτη, προαναφέρθη εις την Επιτροπείαν και αύτη θέλει κάμει τα χρέη της, ώστε να μην μείνη το κακό ατιμώρητον, διατάττεσαι κύριε να ομιλήσης αμέσως τους συγγενείς της αποθανούσης, και παρασταθής και συ ο ίδιος, δια να μην ήθελε γίνη κανένα κίνημα από μέρους αυτών. Διότι αν κινηθώσι μόνοι των εις εκδίκησιν θα χάσουν όλα τα δίκαιά των.

88.  Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να προσκαλέση τους ορισθέντας αιρετοκριτάς της διαφοράς ταύτης να αρχίσουν τας εργασίας των (δεν αναφέρονται ονόματα).

89.  Προς την Επαρχ. Δημογεροντίαν της Δυτικής Σπάρτης.

Χρεωστείτε κύριοι να επαγρυπνείται εις την κοινήν ευταξίαν και ησυχίαν της επαρχίας σας· και να εκτελείτε κατά γράμμα τας περί ευταξίας διακηρύξεις, και διαταγάς της Επιτροπείας τας οποίας μέχρι τούδε σας εκοινοποίησεν. Η Επιτροπεία πεπεισμένη εις τον πατριωτισμόν σας άλλο τι δεν σας προσθέτει. Οσάκις και όπου συμβαίνουν ταραχές η Επιτροπεία ευαρεστείται να προσκαλείται αμέσως  εις καθησυχίαν αυτών τον Κύριον Γρηγόριον Τζούροβικ περί της αξίας του οποίου έχει πληροφορίαν ικανήν.

90.  Προς τον Κύριον Γρηγόριον (Τζούροβικ). 

Πληροφορείται η Επιτροπεία περί του ζήλου και της αξίας σου, του να συντελής εις την κοινήν αρμονίαν και ησυχίαν της επαρχίας της Δυτικής Σπάρτης. Επιθυμεί λοιπόν να μην παύσης εξακολουθών αόκνως τας ειρηνοποιάς σου πράξεις και συμπράττων μετά της αυτόσε Δημογεροντίας εις όσα αποβλέπουσι την κοινήν των κατοίκων ησυχίαν, οσάκις αύτη ήθελε λάβη της χρείας και συνδρομής σου.

91.  Διευθύνεται προς τους Δημογέροντας του Έλους, δια να συμβιβάσουν τους ενδιαφερομένους και να φανερώσουν εις την Επιτροπείαν ό,τι αποφασίσουν προς αποζημίωσιν του αδικουμένου μέρους.

92.  Προς τον Δημογέροντα του Μαραθέα. 

Διατάττεσαι να στείλης εις την Επιτροπείαν τον Μιχάλην Ζαφείρην επειδή έχει ενάγοντα.

93.  Προς τους Δημογέροντας Τριγονά. 

Επειδή ο Νικόλας Γιαννακαράκος και Γιάννης Πολυκάκος έδωκαν έγγραφον υπόσχεσιν  εις την Επιτροπείαν δια το αποβησόμενον της περί σιταροκριθαρίου διαφοράς ματαξύ των δύο συνυφάδων Τζώρτζαινας Καπετανόνυμφης και Τζανέταινας Καπετανόνυμφης διατάττεσθε να υποχρεώσητε τον Πέτρον Ξηνταράκον να δώση το ειρημένο σιταροκρίθαρο εις την ανωτέρω Τζώρτζαινα , ήτις το είχε σπείρει, και όταν τελειώσει η κρισολογία, θέλει δοθή όπου ανήκει κατά το δίκαιον.

23 Νοεμβρίου 1829

94. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Ανατολικής Σπάρτης. 

Ο Διονύσιος Κατζούλης αναφερόμενος παρουσίασεν εις την Επιτροπείαν δύο αποφάσεις του ενταύθα ειρηνοδίκου και του Πρωτοκλήτου Δικαστηρίου Λακωνίας δια των οποίων δικαιούται να αποζημιωθή από τον Νικόλαον Πασχάλην δια της διαφοράς της οποίας είχεν με τους κληρονόμους του Γεωργίου Καμπουτζάκου. Επειδή ο ρηθείς Νικόλαος Πασχάλης δεν πείθεται εις τας αποφάσεις αυτάς κατά την αναφοράν  του αντιδίκου του, παρακαλείσθε να τον κράξητε αμέσως και να τον υποχρεώσητε εις την εκτέλεσιν  αυτών αμεταθέτως και να αναφέρητε την πράξιν σας ταύτην εις την Επιτροπείαν.

95.  Διευθύνεται προς την ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να υποχρεώση τον χρεώστην  δια να αποδώση εις τον δανειστήν του τα γρόσια της ομολογίας του, καθ’ όλους τους τρόπους τους οποίου(ς) υπαγορεύει το δίκαιον, και να αναφέρη εις την Επιτροπείαν την πράξιν της.

96.  Προς πάντας τους κατοίκους του Έλους. 

Χωρίς υποταγήν εις τους νόμους κ.τ.λ. (όμοιον του υπ’ αρ. 73).

97.  Προς τους Δημογέροντας και Προκρίτους του Έλους. 

Η Επιτροπεία φροντίζουσα δια την ασφάλειαν των εθνικών κτημάτων και της ιδιοκτησίας εκάστου πολίτου, δεν υποφέρει ν’ ακούη εις την περιοχήν σας ακολουθούν ζημίαι μεγάλαι από τους ακρίτους διασκορπισμούς εις τοιαύτα κτήματα. Διατάττεσθε λοιπόν να επιστατήτε προσεκτικώς δια να περιμαζεύει ο καθένας, ώστε να μην προξενούν ζημίας ούτε εις εθνικήν ούτε εις ιδιόκτητον γην. Παρομοίως να περιορίζητε τους τολμηρούς βοσκούς, όσοι τολμούν να εξαπλώνουν ανεξετάστως τα ποίμνιά των όπου και όπως φθάσουν. Τόσα δε μόνον ζώα να αφήνετε για να βόσκουν  εις την περιοχήν σας, όσα είναι αρκετά να θρέψη η γη χωρίς τινά βλάβην των εγχωρίων. Εάν δε τις απειθήση εις ταύτα ν’ αναφέρεσθε αμέσως εις την Επιτροπείαν και αυτή τους σωφρονίζει.

98.  Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να υποχρεώση τον χρεώστη να εξοφλήση το προς τον αναφερόμενον χρέος του κατά τους όρους του δικαίου.

24 Νοεμβρίου 1829.

99. Προς τον Κ. Γεώργιον Παναγιωτάκον και Μανωλάκην Μανωλάκον.

 Προσκαλείσθε να έλθετε εις την Επιτροπείαν διότι έχετε ενάγοντα.

100. Προς την Α. Ε. τον Σ. Κυβερνήτην της Ελλάδος. 

Ελήφθησαν αι υπ’ αρ. 201, 2, και 205 διαταγαί της Σ. Κυβερνήσεως και θέλει επομένως ενεργήσει η Επιτροπεία αύτη τα διαταττόμενα.

101. Προς την επί των Εκκλησιαστικών και της Δημ. Εκπαιδεύσεως Γραμματείαν της Κυβερνήσεως. 

Ελήφθησαν αι υπ’ αρ. 35 και 134 της Γραμματείας ταύτης και ενεργούνται τα διαλαμβανόμενα.

102. Προς την επί των Στρατ. και Ναυτ. Γραμμ. της Κυβερνήσεως. 

Ελήφθη η υπ’ αρ. 163 της υπηρεσίας ταύτης…

103. Προς την επί της Οικονομίας Επιτροπήν. 

Ελήφθησαν αι υπ’ αρ. 9187, 9764, 9901, 9552, 9626 ….

104. Προς το Υπουργείον της Δικαιοσύνης. Ελήφθη η υπ’ αρ. 71 ….

105. Προς την επί της Δικαιοσύνης Γραμματείαν της Κυβερνήσεως. 

Ελήφθη η υπ’ αρ. 194 της Γραμμ. ταύτης και προσκαλέσθησαν άνευ αναβολής οι κατά τας θέσεις των δύο πρωτοκλήτων Δικαστηρίων της περιφερείας ταύτης Αστυνόμοι  δια να δίδεται ανά πάσαν ημέραν ένας των υπό την οδηγίαν των στρατιωτών προς υπηρεσίαν των αυτών δικαστηρίων.

106. Προς την Γραμματείαν της Επικρατείας. 

Ελήφθη η εγκύκλιος περί της επιδημικής νόσου των ζώων.

107. Προς την Γραμματείαν της Επικρατείας. 

Ελήφθησαν αι υπ’ αρ. 7034, 441 και 350 εγκύκλιοι…

108. Προς την Γραμματείαν της Επικρατείας.

 Ελήφθη η υπ’ αρ. 6737 εγκύκλιος…

109.  Προς την Γραμματείαν της Επικρατείας. 

Ελήφθη η υπ’ αρ. 6781 εγκύκλιος περί της επιδημίας πανώλους εις την Ασίαν.

110. Προς την Γραμματείαν της Επικρατείας. Ελήφθη η υπ’ αρ. 4489….

111. Προς την επί της Δικαιοσύνης Γραμματείαν της Κυβερνήσεως.

Ελήφθησαν αι υπ’ αρ. 212, 201 και 187….

112. Προς τον Δημογέρονταν του χωρίου Φινία (;). 

Προσκαλείσαι να έλθης εις την Επιτροπείαν διότι έχει να σε ομιλήση.

25 Νοεμβρίου 1829.

113. Προς τους Παλαιοχωρίτας τους παροικούντας εις Αλαΐμπεη.

Παρακαλείσθε να έλθετε εις την Επιτροπείαν και έχει να σας ερωτήση περί των αυτόθι εθνικών χωραφίων, δια τα οποία διαφέρεσθε με τους ιδίους κατοίκους του Αλαΐμπεη.

114. Προς τους Προκρίτους του χωρίου Βλαχιώτη. Προσκαλείσθε να έλθετε εις την Επιτροπείαν και έχει να σας ερωτήση περί των αυτόθι εθνικών χωραφίων, δια τα οποία διαφέρεσθε με τους Κουρτιώτας.

115. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να ενεργήση, ό,τι των καθηκόντων της προς συμβιβασμόν του αναφερομένου μετά του Παναγιώτη Αλβανάκη και αναφέρει την πράξιν της εις την Επιτροπείαν.

116. Προς τον κ. Μιχάλην Μπαγάκον. 

Ακούει με ευχαρίστησίν της η Επιτροπεία ότι είσαι  προστάτης ένθερμος της ευταξίας και ικανός να περιορίζης τους αυτόθι παροικούντας συμπατριώτας σου, όταν παρεκτρέπονται εις αταξίας. Επί τούτου κύριε ευαρεστείται να σε επιφορτίση δια της παρούσης της το χρέος τούτο, και σε προτρέπει να συμβουλεύης και οδηγής εις το καλόν τους αυτούς πατριώτας σου Σπαρτιάτας, ώστε να μην ακολουθή από μέρους των η παραμικρά αταξία. Περιμένει η Επιτροπεία ότι εισακούεσαι  προς αυτούς, επιθυμεί εκ των πράξεών σου να γνωρισθής εις αυτήν  προτού να λάβης την ευκαιρίαν να σε γνωρίση προσωπικώς. 

117. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να κράξη τον εναγόμενον και αποδεχθέντος του πράγματος να υποχρεώση αυτόν εις την επιστροφήν των όπλων του ενάγοντος. (Αριθ. εισερχ. 80, δεν αναφέρονται ονόματα).

118. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να παραστήση αμφότερα τα μέρη και ανακαλύψη την αλήθειαν και ενεργήση ό,τι των καθηκόντων της, αναφέρουσα τον πράξαντα εις την Επιτροπείαν. (Αριθ. Εισερχ. 75).

119. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να υποχρεώση τον χρεωφειλέτην εις την απόδοσιν του χρέους του. (Αριθ. εισερχ. 81).

120. Προς τον Προσωρ. Διοικητήν Λακεδαίμονος και Πραστού. 

Μανθάνει η Επιτροπεία ότι ο Αστυνόμος της πόλεως Μυστρά κατήντησε εις πολλαπλάς παρεκτροπάς των χρεών του. Και απορεί πού να αποδώση το αίτιον, όταν υπ’ όψιν της Διοικήσεως ταύτης συμβαίνουν αι τοιαύται παρεκτροπαί.

Εν τοσούτω παρακαλείσαι Κύριε να περιορίσης τον Αστυνόμον τούτον εις μόνο τα αστυνομικά του χρέη, πριν λάβη η Επιτροπεία μέτρον δυσάρεστον, εις τον περιορισμόν του.

121. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Λακεδαίμονος. 

Ελήφθη η υπ’ αριθ. 2743 αναφορά σας, περί των αυτόθι Διοικητικών και Αστυνομικών  καταχρήσεων· η Επιτροπεία θεωρεί βέβαια με δυσαρέσκεια πάσαν κατάχρησιν και χρεωστεί να την εμποδίση. 

Λάβετε λοιπόν υπομονήν,  εξακολουθείτε ησύχως την σειράν των χρεών σας και όταν έλθη αυτού η Επιτροπεία εξομαλύνοντας τα πράγματα, εν τοσούτω οι παρεκτρεπόμενοι των χρεών των διετάχθησαν να περιορισθώσιν εις αυτά.

122. Προς την Δημογεροντίαν του χωρίου Πάνιτσα. 

Μανθάνει η Δημογεροντία ότι οι Κονακιώται, Πανιτζιώται και Πιλαλιώται τουφεκίζονται αναμεταξύ των. Δεν εισήκουσαν αυτοί ή δεν πείθονται (εις) τας χρηστάς διαταγάς και διακηρύξεις της Επιτροπείας η οποία εμποδίζει τα αρματώματα. Την κρίσιν δεν συγχωρείται πλέον κανείς να κάμνη με το χέρι του, αλλά όστις έχει διαφοράν πηγαίνει και την κυτάζει εις το κριτήριον. Διατάσσεσαι να σηκωθής να υπάγης όπου ακολουθούν αυταί αι αντικρούσεις, να τους ομιλήσης με τόνον αυτούς τους λόγους και να τους καθησυχάσης, εκ το εναντίον, όποιον μέρος δεν εισακούσει, γράψε ευθύς εις την Επιτροπείαν και αυτή λαμβάνει τα αναγκαία μέτρα κατά της απειθείας του.

123. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης μετά της αναφοράς των Προκρίτων Καρβελά καταχωρισθείσης υπ’ αρ. 55, δια να οδηγηθή εις τα καθήκοντά της, και ενεργήση κατά το δίκαιον προς αποζημίωσιν του αναφερομένου Βασίλη Λιγομυάλου, και αναφέρει την πράξιν της εις την Επιτροπείαν. Αρ. Εισερχ. 84.

124. Διευθύνεται προς την επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να μετακαλέση τον πλοίαρχον Βασίλειον Κρητικόν, να προσκαλέση εν ταυτώ, και τον υγειονολιμενάρχην Μαραθονησίου και εξετάσασα το κατάστιχον των οποίων απαιτεί εξόδων ούτος παρ’ εκείνου, ενεργήση ό,τι το δίκαιον προς αποζημίωσίν του, διότι το Εθνικόν ταμείον δεν επιφορτίζεται τα τοιαύτα έξοδα. Αρ. Εισερχ. 83.

125. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Προσκαλείσθε κύριοι να προμηθεύσετε εις τον Πολιτάρχην της πόλεως Μαραθονησίου, εν κατάλυμα ανάλογον δια την κατοίκησιν αυτού και των υπ’ αυτόν στρατιωτών, εις το οποίον να είναι τόπος και δια δημόσιον φυλακήν.

126. Προς τον Υγειαστυνομολιμενάρχην της Ανατολικής Σπάρτης. 

Ελήφθη η υπ’ αρ. 98, αναφορά σου περί των 133 γροσίων τα οποία ζητείς από τον πλοίαρχον Βασίλην Κρητικόν, αναγομένων εις την φύλαξιν του πλοίου του εν καιρώ του εμποδίου του. Η Επιτροπεία θεωρούσα τα έξοδα ταύτα εις το Εθνικόν Ταμείον απαράδεκτα, επροσκάλεσε την Επαρχιακήν Δημογεροντία της Ανατολικής Σπάρτης, δια να ενεργήση την αποζημίωσίν σου.

26 Νοεμβρίου 1929.

127. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να συμβιβάση τους διαφερομένους και αποδώσει το δίκαιον όπου ανήκει. Αριθ. Εισερχ. 74.

128. Διευθύνεται προς την Δημογεροντίαν του χωρίου Άρνας, δια να κράξη τους υπογεγραμμένους και τους λοιπούς συντρόφους των ενοικιαστάς της δεκατείας και θεωρήσει τον μεταξύ των λογαριασμόν εξικριβωμένον, ώστε να λάβη το κάθε μέρος το δίκαιόν του, τα δε 60 γρόσια των ποδοκοπίων, ως μη ανήκοντα εις τους κατοίκους, να μη ζητηθούν από αυτούς. Ούτω πράξας, θέλεις αναφέρει επομένως την πράξιν σου ταύτην εις την Επιτροπείαν.

129. Προς τους κατοίκους του χωρίου Αρχοντικού. Οι πρόκριτοι του χωρίου τούτου και ο ενοικιαστής των προσόδων του προσκαλείσθε να έλθετε εις την Επιτροπείαν δια να συμβιβάση την οποίαν έχετε διαφοράν οι κάτοικοι του χωρίου τούτου με τον αυτόν ενοικιαστήν.

130. Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Μαραθέα. Διατάττεσαι να στείλης εις την Επιτροπείαν τον Νικόλαον Ματζοράκον Κυθηραίον, διότι έχει ενάγοντα.

131. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να συμβιβάση τον αναφερόμενον μετά του εναγομένου κ. Δημητράκη Γρηγοράκη και αναφέρει την πράξιν της εις την Επιτροπείαν. Αρ. Εισερχ. 93.

132. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης. Ο Μιχαλάκης Ματζαράκος αναφερόμενος παραπονείται, ότι αμελήσατε την θεώρησιν της υποθέσεώς του μετά του Σταματάκη Λυκοδήμου. Ωσαύτως άλλοι διάφοροι παρουσιαζόμενοι, παραπονούνται τα αυτά εις τας οποίας προδιευθύναμεν εις την Δημογεροντίαν ταύτην αναφοράς των. Η Επιτροπεία δεν ανέχεται βέβαια ν’ ακούη τα τοιαύτα των πολιτών παράπονα. Διό και σας προσκαλεί να θεωρείτε μετ’ επιμελείας τας διευθυνομένας υποθέσεις των, καθώς απαιτεί το χρέος σας. Εν τοσούτω δε και να τελειώσητε την διαφοράν του ειρημένου Μιχάλη Μαντζαράκου.

27 Νοεμβρίου 1829.

133. Προς τον Κύριον Πέτρος Ξηνταράκον. 

Προσκαλείσθε να έλθης εις την Επιτροπείαν διότι έχεις ενάγοντα. 

134. Προς τους Δημογέροντας του χωρίου Οιτύλου. 

Πληροφορείται η Επιτροπεία ότι ο φονεύς Αντώνιος Δαϊδίνος ευρίσκεται κρυμμένος κατά τα Χοτάσια και τούτο βέβαια δεν πρέπει να σας λανθάνη.

Διατάττεσθε λοιπόν να μεταχειρισθήτε πάντα τρόπον να τον συλλάβητε και να τον στείλητε όπου η Επιτροπεία. 

Εάν επιθυμήτε την ευταξίαν  και είσθε των νόμων υπερασπισταί κατά των κακούργων, η πράξις αύτη θα το δείξη εν πρώτοις.

135. Προς την Δημογεροντίαν του χωρίου Οιτύλου. 

Διατάττεσθε να στείλετε εις την Επιτροπείαν τον Γιάννην Μακαρουνέα, Παναγιωτάκην Λιάνον και Φαλέρην Δεσποτάκον, επειδή έχουν ενάγοντα.

136. Προς τον κ. Θωμάν Κατζουλάκον. Προσκαλείσαι να έλθης εις την Επιτροπείαν διότι έχεις ενάγοντα.

137. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να προσκαλέση τον Άγιον Καρυουπόλεως και δώση επιτίμιον κατά την ζήτησιν του αναφερομένου, δια να μαρτυρήσουν οι αιρετοκριταί τα αίτια εξ ων εκινήθησαν να κάμουν την περί ης ο λόγος απόφασιν, και ούτω γενομένης της εξετάσεως και ανακαλύψεως της αληθείας, ν’ αναφέρη η Δημογεροντία εις την υπόθεσιν ταύτην, προς την Επιτροπείαν. (Αρ. Εισερχ. 108).

138. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να εμποδίση τον Νικόλαον Σαφιολάκον  και επιμεληθή την διευθέτησιν της υποθέσεως του αναφερομένου, δια να λάβη το προσήκον τέλος δια της αιρετοκρισίας. (Αρ. Εισερχ. 109).

139. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να υποχρεώση τους εις το περίκλειστον κατάστιχον σεσημειωμένους, του αναφερομένου, εις την απόδωσιν των Ιερικών (;) του δικαιωμάτων, αναφέρουσα την πράξιν της εις την Επιτροπείαν,

140. Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Λεβέτζοβα. 

Ο Γεώργιος Καρατζαλάκος ανέφερε παραπονούμενος εις την Επιτροπείαν δι’ ένα λογαριασμόν, ο οποίος μένει ατελείωτος εν τω μεταξύ σας και κατά τον οποίον έχει αυτός να λαμβάνη παρά σου. Δια να παύση η διαφορά σας αύτη, προσκαλείσαι, Κύριε, να καθυποβάλης τον λογαριασμόν τούτον υπ’ όψιν των Ιερέων και των Προκρίτων του χωρίου σου και αφού μετά πάσης ακριβείας εξετασθή, και ανακριθή όποιος εκ των δύο σας αποδειχθή χρεώστης να πληρώση αμεταθέτως το χρέος του προς τον έτερον, και την πράξιν σας ταύτην να αναφέρητε χωρίς αναβολήν εις την Επιτροπείαν.

141. Προς τον Δημογέροντα του Αγίου Νικολάου. 

Διατάττεσαι να αποστείλης εις την επιτροπείαν τον Βασίλην Μιχαλακάκον και Στεφανήν Ρογκάκον και Λιάκον Κουφάκον διότι έχουν ενάγοντα.

142. Προς τους ενοικιαστάς των προσόδων του Έλους. Προσκαλείσθε, Κύριοι, να έλθετε εις την Επιτροπείαν και έχει να σας ερωτήση περί υποθέσεως αναγομένης εις υμάς δια την οποίαν ερωτά η Γραμματεία της Επικρατείας. 

143. Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Μαραθέα. Στέλλετε επίτηδες ο παρών στρατιώτης δια να στείλης ταχύτερα εις την Επιτροπείαν τον Νικόλαον Ματζαράκον Κυθηραίον, ως προδιετάχθης.

28 Νοεμβρίου 1829.

144. Προς τον κ. Παναγιωτάκην Ιατράκον ιατρόν. Έχεις την άδειαν να υπάγης εις επίσκεψιν του ασθενή Γεώργη Ματζάκου, όπου προσκαλείσαι.

145. Προς τον Δημογέροντα του Αγίου Νικολάου. Προσκαλείσαι να στείλης εις την Επιτροπείαν όσας διαταγάς κρατείς του προκατόχου μας κυρίου Γενοβέλη περί των πραγμάτων, όσα αφέθησαν προς οικονομίαν της Νεοφωτίστου Αλεξάνδρας, γυναικός του Δημήτρη Χριστοφίλου Χίου προς παρατήρησιν και πάλιν σε επιστρέφονται ασφαλώς.

146. Προς τον Άγιον Οικονόμον Βαχού και τους κ. Γεώργιον Μπακεζάκον, Παύλον Στεφανάκον, Καρκιτζάκον και Κ. Πουλημενάκον.

Η Επαρχικαή Δημογεροντία Ανατ. Σπάρτης δι’ αναφοράς της υπ’ αρ. 174: αναγγέλει τον διορισμόν σας εις πενταμελή επιτροπή, προεδρευομένη από τον Άγιον Οικονόμον Βαχού, δια να εξετάση τα της συμβάσης διαμάχης μεταξύ Πατρίκιου Χαρτοκόλη και Βασίλη Λιγομυάλη, ήτις και απέβη εις άθλιον φόνον της ανεψιάς του αυτού Λιγομυάλη. 

Η Επιτροπεία ευαρεστουμένη εις τον διορισμόν σας τούτον σας προσκαλεί, Κύριοι, ν’ αρχίσητε χωρίς αναβολήν τας εργασίας σας, να εξετάσητε και λάβητε όθεν ανήκει τας ακριβεστέρας πληροφορίας ν’ ανακαλυφθή η αλήθεια, πόθεν, πώς και διατί συνέβη η διαμάχη εκείνη, και ο πρωταίτιος αυτής και ο πρώτος επιβαλών χείρας αδίκους κατά του ετέρου και τίς ο πληγώσας την αποθανούσαν γυναίκα. 

Ούτω πράξαντες, θέλετε κύριοι αναφερθή περί πάντων τούτων εις την Επιτροπείαν, εκθέτοντας τα απ’ αρχής έως τέλος διατρέξαντα περιστατομένως, και καθ’ όλην την λεπτομέρειαν.

147. Προς τον Δημογέροντα του Χωρίου Πάνιτζα. Διατάττεσαι να στείλης εις την Επιτροπείαν τον Παναγιώτην Ρετζέλον διότι έχει ενάγοντα.

148. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να θεωρήση και αποφασίση κατά το δίκαιον την υπόθεσιν ταύτην του αναφερομένου. (Αρ. Εισερχ. 118).

149. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης. Ο Νικόλαος Πασχάλης ανεφέρθη παραπονούμενος εις την Επιτροπείαν, ότι χωρίς να τον προσκαλέσητε, αποφασίσατε την εκτέλεσιν της μετά του Διονυσίου Κατζούλη διαφοράς του κατά την υπ’ αρ. 94 πρόσκλησιν της Επιτροπείας. 


Η Δημογεροντία εχρεώστη μεν να εκτελέση την πρόσκλησιν, αλλά δεν ήτον περιττόν να παραστήση προσωπικώς αυτόν τον πολίτην δια να τον πληροφορήση, και διά στόματος, ότι η περί της υποθέσεώς του απόφασις  του Κριτηρίου κατ’ ουδένα τρόπον δεν αναιρείται.
Τούτο ημπορεί και ήδη να πράξη, και τελειωθείσης της αποφάνσεως ταύτης, ο κύριος Νικόλαος Πασχάλης δύναται ύστερον να ανοίξη δευτέραν κρίσιν κατά του αντιδίκου του, κατά την τάξιν των δικαστηρίων.

150. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Εις απάντησιν  της υπ’ αρ. 174 αναφοράς σας, εσωκλείεται πρόσκλησις της Επιτροπείας υπ’ αρ. 146, και η συγχρόνως δοθείσα αναφορά του Πατρικίου Χαρτοκόλη, τας οποίας θέλετε εγχειρήση προς την διορισθείσαν πενταμελή εξεταστικήν επιτροπήν της μεταξύ αυτού και του Βασίλη Λιγομυάλη εγκληματικής διαφοράς, δια να αρχίση όσον ταχέως τας εργασίας της. 

151. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να την εγχειρήση εις την διορισθείσαν εξεταστικήν επιτροπήν το είδος της υποθέσεως ταύτης καθ’ οδηγίαν της. (Αρ. Εισερχ. 121).

29 Νοεμβρίου 1829.

152. Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Καρβελά. 

Ο Χριστόφορος Κατζίκας  αναφέρθη  δι’ ένα βόδι του καματερόν, το οποίον του έκλεψαν προ ημερών και ήδη το εγνώρισε εις χείρας του Θεόδωρου Καρατζαλάκου. 

Στέλλετε λοιπόν επίτηδες ο παρών στρατιώτης και διατάττεσαι, αν ούτως έχει, να πάρης το βόδι από τον Θεόδωρον και να το παραδώσης αμέσως εις τον κύριον αυτού Χριστόφιλον Κατζίκαν.

153. Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Μαραθέα.

Διατάττεσαι να στείλης προς την Επιτροπείαν με τον παρόντα στρατιώτην τον Μιχαλάκην Ζαφείρην, φέροντα μετ’ αυτού και το βόδι περί ου διαφέρεται με τον Χρήστον Κουμουστιώτην.

154. 
Προς τον Προσωρ. Διοικητήν Μονεμβασίας. 

Ο Θεοδωράκης Μενούτης ανέφερεν εις την Επιτροπείαν δια βόδια τα οποία έφερεν αυτού απ’ Ασίαν, και αποβιβασθέντα Μονεμβασίαν εμποδίζονται εκεί.

Αν τα ζώα ταύτα δεν είναι φύσεως ασθενούς και υπόπτου, δια να μη ζημιούται ο πολίτης ούτος  φέρων αυτά περί τας τεσσαράκοντα ημέρας, ως λέγη απ’ Ασίαν και δυσκολευόμενος να τα φέρη δια θαλάσσης από τους εναντίους ανέμους στέλλεται επίτηδες ο παρών στρατιώτης υπό την φύλαξιν του οποίου προσκαλείσθε να διατάξητε, να παραδοθώσι τα ζώα ταύτα δια να μετακομισθούν ενταύθα χωρίς να λάβωσιν τινά συγκοινωνίαν με άλλα ζώα δια το ασφαλέστερον.

155. 
Προς τον Άγιον ηγούμενον και πνευματικόν του τμήματος Λαγίας και τους κυρίους Κωνσταντήν Μισιτζήν, Δημήτριον Πολικάκον και Βασίλην Μιχαλεάκον.


Έλαβε η Επιτροπεία το έγγραφόν σας, δια του οποίου αναγγέλλετε την ειρηνοποίησιν των Σπαρτιατών Λαγιάτων και άλλων με τους προκρίτους των οποίων είσθε έτοιμοι να μεταβήτε εις τα ενταύθα.     

Όσην ευχαρίστησιν λαμβάνει η Επιτροπεία δια την ειρηνοποίησιν ταύτην, με άλλην τόσην ανυπομονησία σας περιμένει δια να γίνη κατέμπροσθέν της η τελεία συνδιαλλαγή και γνωρίσωσιν οι Πατριώται ούτοι το πόσον η Σ. μας Κυβέρνησις φροντίζει δια την ευτυχίαν των, ήτις θέλει πηγάσει από μόνην την ένωσιν και αφοσίωσίν των και τας Σ. Διαταγάς της.

156. 
Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Λακεδαίμονος δια να συμβιβάση τους διαφερομένους με τον Νικόλα Κυθηραίον κατά το δίκαιον και ν’ αναφέρη εις την Επιτροπείαν. (Αρ. Εισερχ. 94).

157. 
Διευθύνεται προς την Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να υποχρεώση τον απειθούντα εις την δικαίαν αίτησιν του αναφερομένου.  (Αρ. Εισερχ. 128).

158. 
Προς τον Γεν. Αρχηγόν της Εκτελ. Δυνάμεως της Πελοποννήσου. 

Κατά συνέπειαν όσον σε έγραψεν υπ’ αρ. /// η Επιτροπεία και της υπ’ αρ. 335, προς αυτήν προσκλήσεως της επί των Στρατιωτικών και Ναυτικών Γραμματείας ειδοποιείσαι κύριε ότι η Σ. Κυβέρνησις ενέκρινε την αντικατάστασιν των δύο πεντηκονταρχιών από Σαμίους και Σπαρτιάτας συνισταμένων, εντός του σώματος της Εκτελεστικής δυνάμεως, ήτις εδιωρίσθη δια τα τμήματα της Πελοποννήσου.

Θέλει λοιπόν διαλύσει όσον ταχέως την Εκτελεστικήν δύναμιν, όσων είχες προσδιωρίσει κατά τα τμήματα Λακωνίας και Κάτω Μεσσηνίας, ώστε μετά των δύο ειρημένων πεντηκονταρχιών των υπό τας οδηγίας μου, να συμπληρούται ο αριθμός των δέκα πεντηκονταρχιών της όλης Εκτελεστικής δυνάμεως της Πελοποννήσου, διότι η Επιτροπεία αύτη ήρχισεν εν τοσούτω να διορίζη και εκείνην την πεντηκονταρχίαν των Σπαρτιατών, ήτις θέλει συνενωθή μετά των Σαμίων.

159. 
Προς τον Δημογέροντα του Νεοχωρίου.


Διατάττεσαι να στείλης εις την Επιτροπείαν τον Παναγιώτην Διακαράκον, διότι έχει ενάγοντα.

160. 
Προς τους κατοίκους του Αγίου Νικολάου.



Μανθάνει η Επιτροπεία ότι μερικοί φιλοτάραχοι διαταράττοντας τον λαόν του χωρίου σας, φέρουσι σκάνδαλα και ταραχάς, εις την κοινήν ησυχίαν.


Όποιοι και αν είναι οι τοιούτοι φιλοτάραχοι να προσέξουν καλά, και να παύσουν εις το εξής από τα τοιαύτα κινήματα, διότι αφού εξετάσει και τους μάθη κατ’ όνομα η Επιτροπεία θέλουν καταδικασθή ως λυμεώναι της κοινής ευταξίας, και θέλουν παιδευθή αυστηρώς λαμβάνοντες τα επίχειρα της κακίας των.

161.
Προς την επί των Εκκλησιαστικών και της Δ. Εκπαιδεύσεως Γραμματείαν. 


Εκ του εσωκλείστου αντιγράφου αναφοράς των κατοίκων Φωκά, ενός των τμημάτων της Ανατολικής Σπάρτης, και εκείνης του επισκόπου Αγίου Καρυουπόλεως, παρατηρεί το Υπουργείον τούτο, την οποίαν έχουν ανάγκην οι ειρημένοι Φωκάτες από ένα ιερέα δια το γηραλαίον της ηλικίας δύο εβδομήκοντα ετών των ιερέων των, οίτινες δια τούτο κατήντησαν ανίκανοι πλέον εις το ιεροπράττειν.

Η Επιτροπεία έχουσα θετικάς πληροφορίας περί της ανάγκης ταύτης των Φωκάτων, νομίζει χρέος της να ειδοποιήση το υπουργείον τούτο, να ενεργήση ό,τι των καθηκόντων του, και προς αίτησιν της διαληφθείσης προχειρήσεως. 

162. 
Προς την Γ. Γραμματείαν της Επικρατείας.



Κατ’ αίτησιν του κυρίου Γεωργίου Α. Γρηγοράκη, περικλείεται αντίγραφον αναφοράς του προς την Επιτροπείαν, και έτερα επτά αντίγραφα διαφόρων εγγράφων του, αναγόμενα εις την υπόθεσιν του οποίου εξουσιάζει ως ιδιοκτήτου ζευγολατίου Τρινήσων και Λαγίου μετά των λοιπών αδελφών του, δια την νομιμότητα του οποίου επροσκαλέσθη να δώση λόγον εις την καθέδραν της Σ. Κυβερνήσεως.

Ταύτα διευθύνουσα η Επιτροπεία προς πληροφορίαν της Σ. Κυβερνήσεως, προσθέτει ότι ο πολίτης ούτος πάσχων τω όντι από ρευματικά, δεν ημπορεί να μεταβή δια ξηράς όπου διετάχθη. Αν όμως λέγει μετά την εξέτασιν των εγγράφων του φανεί απαραίτητος η ανάγκη της προσωπικής παρουσίας του, ημπορεί να έλθη δια θαλάσσης.

30 Νοεμβρίου 1829.

163. 
Προς τον κ. Παναγιώτην Μπουζουναρά.


Κατ’ αίτησιν της επαρχιακής Δημογεροντίας της Ανατολικής Σπάρτης παρά της οποίας εδιωρίσθης Αγορανόμος της κωμοπόλεως Μαραθονησίου, προσκαλείσαι, Κύριε, να επαγρυπνής εις την  ακριβή διατήρησιν της υπ’ αρ. 740 εκδοθείσης διατάξεως των φαγωσίμων και πωσίμων ειδών, παρά της αυτής Δημογεροντίας.


Εις δ’ εναντίαν περίπτωσιν, θέλει συνεννοείσθε με την αυτήν Δημογεροντίαν και με την Αστυνομίαν, δια να λαμβάνης την ανήκουσαν υπεράσπισιν εις την εκτέλεσιν των αγορονομικών χρεών σου, δια του Πολιτάρχου της κωμοπόλεως ταύτης.

164. 
Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Καρβελά.     

Διατάττεσαι να παραδώσης εις τους παρόντας επίτηδες στελλομένους στρατιώτας τον απειθή Θεόδωρον Καρατζαλάκον και το βόδι όπου κρατεί του Χριστόφιλου Κούτζικα, αλλέως έχεις να δώσης λόγον εις την Επιτροπείαν.

165. 
Προς την Α. Ε τον Σ. Κυβερνήτην της Ελλάδος


Εξοχώτατε !


Χρεωστώ να προαναφέρω εις την Α. Ε. ότι αφού επάτησα το έδαφος τούτο, τα πράγματα της Σπάρτης ευρίσκονται εις μεγάλην παραλυσίαν. Αι εμφύλιοι αντικρούσεις δεν απέλειπον τήδε κακείσε, και αι επιτόπιαι Αρχαί ήσαν διόλου αδύνατοι, και ανίκανοι να συστείλωσι τας ορμάς και τας καταχρήσεις. Ήτον δια τούτο μέγας ο κίνδυνος αν η Επιτροπεία δεν επρολάμβανε να διαδοθή το κακόν εις όλα τα μέρη και να επισυμβώσι τα πάνδεινα κακά εις την Σπάρτην.

Μεταξύ των Σπαρτιατών, όσοι με ζήλον συνέτρεξαν την Επιτροπείαν εις την εισαγωγήν της ευταξίας, οι Επαρχικοί Δημογέροντες της Ανατολικής Σπάρτης έδειξαν όχι ολίγην προσπάθειαν υπέρ της κοινής ειρηνοποιήσεως. Ώστε αφού δια παντοίων τρόπων ενήργησαν και έπαυσαν οι εμφύλιοι πόλεμοι, τα πράγματα της Σπάρτης ευοδούνται συν Θεώ καθημέραν επί το κρείττον.

Αλλ’ οι Δημογέροντες ούτοι αν (;)στ διόλου αφοσιωμένοι εις τας διαταγάς της Κυβενήσεως, μη δυνάμενοι μ’ όλον τούτου δια τας γνωστάς αιτίας, ουδ’ έχοντες να συνάξωσιν από την επαρχίαν των καμμίαν πρόσοδον, δια της οποίας ν’ απαντώσι τουλάχιστον τα απαραίτητα έξοδα της Δημογεροντίας, δυστυχούν και αυτοί και ο Γραμματεύς αυτών παρ’ αξίαν ως και εκ των εσωκλείστων αντιγράφων των αναφορών των πληροφορείται η Σ. Κυβέρνησις.

Θεωρών την δυστυχίαν των ταύτην αξίαν της προσοχής της, δεν έλειψα να τους παραμυθήσω ως εκπροσώπου της Υ. Ε. και ετοίμους όντας να παραιτηθώσιν ευθύς εις την αρχήν της αφίξεώς μου τους ενεψύχωσα, και επιμένουν εξακολουθούντες τα χρέη των μέχρι της σήμερον.

Διά να εμψυχωθώσιν έτι μάλλον εις την εξακολούθησιν των χρεών των, και η Επιτροπεία να ενεργή ευκολώτερα δι’ αυτών, όσα αποβλέπουν την επαρχίαν ταύτην, με φαίνεται καλόν  Εξοχώτατε, αφού αποζημιωθώσι δι’ όσα αναφέρονται έξοδα, να γίνη και προς αυτούς τους ιδίους κάποια περίθαλψις και εξοικονόμησις δια την οποίαν εδοκίμασαν και δοκιμάζουν ένδειαν εκ των περιστάσεων.

Περιμένων την περί τούτου Σ, διαταγήν της Υ. Ε. υποσημειούμαι με όλον το σέβας.

166.
Διευθύνεται προς την ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να υποχρεώση αυτή τον παραιτούμενον επίτροπον, τους κληρονόμους του Γεωργίου Κουμουτζάκου εις την εκτέλεσιν της κατ’ αυτών αποφάσεως του ειρηνοδίκου και πρωτοκλήτου.

167. 
Διευθύνεται προς την ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να δώση εις τον αναφερόμενον τα οποία ζητεί αντίγραφα  αναφοράς του.

168. 
Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να ενεργήση την απόδοσιν του Δικαίου εις τον αναφερόμενον, και αναφέρει την πράξιν της εις την Δημογεροντίαν.

169. 
Προς τον Δημογέροντα της Σκάλας του Έλους. Διατάττεσαι να στείλης εις την Επιτροπείαν τον Στέφανον Σπαρτιάτην Φλομοχωρίτην, διότι έχει ενάγοντα.

170. 
Προς τον Θεοφιλέστατον Επίσκοπον Άγιον Καρυουπόλεως. 


Κατά θερμήν αίτησιν του Γεωργίου Σταυριανάκου επροσκάλεσεν η Επαρχιακή Δημογεροντία της Ανατολικής Σπάρτης, δια να σας προσκαλέση να έλθετε ενταύθα να δώσητε εν επιτίμιον κατά την επιτόπιον συνήθειαν δια την υπόθεσιν του αυτού Σταυράκη.

Επειδή έως της ώρας δεν ήλθετε και ο Πολίτης ούτος στενοχωρείται πολύ υπό το κατεπείγον της υποθέσεώς του, σας προσκαλεί η Επιτροπεία δια της παρούσης να τελειώσητε την αίτησιν του αυτού πολίτου δια να μη παραπονείται. 

171. 
Προς την επί των Στρατιωτικών και Ναυτικών Γραμματείαν.

Από τα μέσα του παρελθόντος Σεπτεμβρίου, έως της αης του μετ’ αυτόν Οκτωβρίου, συμπληρώσας μίαν πεντηκονταρχίαν Στρατιωτών από Σάμον κατά το εσώκλειστον στρατολόγιον, δια την υπηρεσίαν των υπό την διευθυνσή μου δύο τμημάτων, ητοιμάσθη καθ’ όλα εις έκπλευσιν.

Συγχρόνως έφθασεν από Πάτμον και το διορισθέν να με μεταφέρη πλοίον του Κ. Σταμάτη Γεωργιάδου, αλλά δια της επισυμβάσης τρικυμίας, μη δυνηθείς να εκπλεύσω  εμποδίσθην περιμένων δεκαπέντε ημέρας, και έχων εις βάρος μου όλους τους στρατολογηθέντας από της αης μέχρι της 13ης του Οκτωβρίου, ότε μόλις εσυγχώρησαν οι άνεμοι την εκ της Σάμου απόπλευσίν μου.

Εν τοσούτω τελειώνουν σήμερον δύο μήνες αφ’ ότου εις υπό την οδηγίαν μου η περί ης ο λόγος πεντηκονταρχία, και μόλις δια το νεοπαγές και πολυάσχολον της Επιτροπείας αύτης, λαμβάνω ήδη την ευκαιρίαν να εκθέσω της Γραμματείας ταύτης τον λογαριασμόν της μισθοδοσίας των.

Δια τους ανωτέρω λόγους αν και η στρατολόγησις έγινε κατά διαφόρους εποχάς, ως εις το ρηθέν στρατολόγιον φαίνεται ο λογαριασμός μ’ όλον τούτο έκτοτε από της αης του Οκτωβρίου μέχρι τέλους του σήμερον παύοντος Νοεμβρίου, διότι είμαι πεπεισμένος ότι η Σ. μας Κυβέρνησις δεν θέλει βέβαια το ανεχθή να μείνουν εις βάρος μου οι προπληρωθέντες μισθοί των στρατιωτών, τόσον δια τας 15 ημέρας της παρ’ εμοί διαμονής των εις Σάμον, ως ανωτέρω, καθώς και δια τας ακολούθους, έως τας αρχάς του παύοντος Νοεμβρίου, ότε απέβην εις την γην των υπό την διεύθυνσίν μου τμημάτων, κατά τα παράλια του Λεωνιδίου.

Περί του ανήκοντος τρόπου της εκθέσεως του μηνιαίου λογαριασμού, της υπό τας οδηγίας μου Εκτελεστικής δυνάμεως, αν ο περικλειόμενος δεν φέρει, τυχών την απαιτουμένην τάξιν, ως προς το είδος τούτο, παρακαλείται η Γραμματεία αύτη να με δώση την ανήκουσαν οδηγίαν δια το εξής. Και μένω με το προσήκον σέβας.

172. 
Προς την Γραμματείαν της Επικρατείας.

Κατά συνέπειαν της 734 εγκυκλίου της Γ. Γραμματείας, περικλείεται ο μηνιαίος λογαριασμός της Επιτροπεία ταύτης, από της αης μέχρι της τελευταίας του σήμερον παύοντος Νοεμβρίου μετά των αναλόγων αποδείξεων.

Όσον δια τον μισθόν του Εκτάκτου Επιτρόπου, αφίνεται επίτηδες ο τόπος ανοικτός, διότι ως προς το άτομόν μου ευχαριστούμαι ν’ αποφασίση την εποχήν της ενάρξεως αυτού η Σεβαστή μας Κυβέρνησις, ήτις δεν αγνοεί τα μεσολαβήσαντα αίτια και της εν Αιγίνη διατριβής μου και της εν Σάμω αργοπορίας μου, ήτις μ’ όλον τούτο δεν εστάθη ανωφελής και προς το εσωτερικόν ….ειδες της Νήσου.

Λογαριασμούς Δημογεροντιών και Αστυνομιών την προσθέττω· διότι η Επιτροπεία αύτη ευρισκομένη ακόμη εις περιοδείαν, και ήδη σπουδαίως ενασχολουμένη περί τα πράγματα της Σπάρτης, δεν έχει καιρόν, δια την έκτασιν των τμημάτων τούτων να προσκαλέση αυτάς τας αρχάς, και να περιμένη την διεύθυνσιν των λογαριασμών των.

Δια τούτο επί μεν του παρόντος παρακαλεί την Γραμματείαν ταύτην να εξοφληθή ο περί ου ο λόγος λογαριασμός της. Επομένως δε  αφού δηλονότι φθάσει τον ον όρον της, και τα πράγματα λάβωσι την απαιτουμένην διαμόρφωσιν, θέλει απευθύνει τους λογαριασμούς της κατά τρόπον, τον οποίον υπαγορεύει η διαλειφθείσα υπ’ αρ: 7034: εγκύκλιος.

173.
 Προς την Α. Ε. τον Σεβαστόν Κυβερνήτην  της Ελλάδος.

Δεν αγνοεί βέβαια η Υ. Ε. πόσον είμαι φίλος της οικονομίας, και πόσον προσπαθώ δια τη ωφέλειαν του Εθνικού Ταμείου. Αλλ’ εν τοσούτω επιθυμώ, Εξοχώτατε, και οι υπηρετούντες  υπό τας οδηγίας της Επιτροπείας ταύτης, και ατενίζοντες προς αυτήν τας όψεις των, να μη δοκιμάζωσι δυσκολίας εις την πληρωμήν των μισθών και λοιπών εξόδων τους.

Προς αποφυγήν των δυσκολιών τούτων· και δια να προθυμοποιήται έκαστος των υπουργών εις την ακριβήν των χρεών του εκπλήρωσιν, ώστε τα πράγματα να ευοδούνται πάντοτε κατ’ ευθείαν εις τον σκοπόν των. Παρακαλείται η Σ. Κυβέρνησις να εφοδιάση την Επιτροπείαν ταύτην με μίαν διαταγήν προς τους ενταύθα δασμοτελώνας των δύο τμημάτων, δυνάμει της οποίας να απαιτή και λαμβάνη παρ’ αυτών ως εκ του πλησίον όσα χρήματα ήθελαν της χρειασθή προς απάντησιν των αναγκαίων, και απαραιτήτων εξόδων.

Εύελπις να αξιωθώ της αιτήσεως ταύτης, υποσημειούμαι με όλον το σέβας. 

1 Δεκεμβρίου 1829.

174. Προς τον Προσωρ. Διοικητήν Λακεδαίμονος και Πραστού.

Κατ’ αίτησιν του ενοικιαστού του Έλους προσκαλείσαι να διευθύνης εις την Επιτροπείαν μίαν διαταγήν τελευταίαν της Σ. κυβερνήσεως, δια της οποίας διατάττει ρητώς το να δεκατίσουν κι εφετινοί ενοικιασταί, ως εδεκάτησαν και οι περσυνοί. Η διαταγή αυτή την οποίαν λέγουν ότι έχει το Διοικητήριον τούτο, ή αντίγραφον αυτής αναγκαίοι δια την εξακρίβωσιν της μετά των κατοίκων του Έλους διατρεχούσης διαφοράς των. 

2 Δεκεμβρίου 1829.

175. Προς τον Θεοφιλέστατον Επίσκοπον Καρυουπόλεως.

Ο Γεώργιος Σταυριανάκος ανεφέρθη προηγουμένως ότι ανεχωρήσατε εντεύθεν, χωρίς να τον δώσετε το εμαρτυρικόν  έγγραφον δι’ όσα ηξεύρετε περί της αιρετοκρισίας, ήτις απεφάσισε την μεταξύ αυτού και των Καλκαντιάνων διαφορά καθώς υπεσχέθητε ενώπιον της Επιτροπείας.

Δίκαιον είναι ως ευσυνείδητος αρχιερεύς να τελειώσητε την υπόσχεσίν σας ταύτην, αλλέως η Επιτροπεία χρεωστά να επικυρώση όσα ο πολίτης ούτος αναφέρει σύμφωνα με την προσωπικήν σας ομολογίαν.

176. Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Μαραθέα.

Διατάττεσαι να στείλης εις την Επιτροπείαν τον Γιαννάκην Τζανετουλάκον, διότι έχει ενάγοντα.

177. Προς τον Προσωρινός Διοικητήν Λακεδαίμονος.

Με το υπ’ αρ: 2215: έγγραφό σου έλαβεν η Επιτροπεία τον παρά του προσωρινού Διοικητού Δυτικής Σπάρτης κτλ αποσταλέντα υπό φύλαξιν Σπύρον Ζωγραφάκον.

178. Προς τον Προσωρινόν Αστυνόμον Μεθώνης.

……..θυνθέντα Σπύρον Ζωγραφάκον με το υπ’ αριθ. 194 έγγραφον της Αστυνομίας ταύτης.

179.
Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να εξακριβώσι τα περί ιδιοκτησίας της Λίμνης και ενεργήση το δίκαιον αναφέρουσα εις την Επιτροπείαν την πράξιν της.

180. Προς τον Προσωρινόν Διοικητήν της Δυτ. Σπάρτης, Μικρομάνης και Καλαμάτας.

Εις απάντησιν της υπ’ αρ: 1480: αναφορά σας, ειδοποιείσθε ότι τα περί του στρατιώτου όστις εστάθη φονεύς και φυγάς από το χωρίον Λαγκάδα, εγνώσθησαν εγκαίρως εις την Επιτροπείαν και ελήφθησαν μέτρα περί της κατασχέσεώς του. Χρεωστείτε εν τοσούτω να εξακολουθήτε και αυτόθεν τας έρευνάς σας δια τον αυτόν σκοπόν.

181. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Μονεμβασίας.

Έλαβεν η Επιτροπεία ευχαρίστως την υπ’ αρ: 470: συγχαριτικήν σας, όσον δια την ατομικήν μου, Κύριοι, εκλογήν ο καιρός και η πείρα θα αναδείξωσι την ποιότητά της, άλλ’ όμως χρεωστώ να ομολογήσω την βοήθειαν (sic) ευγνωμοσύνην μου δια τας φιλοφρόνους εξηγήσεις σας.

Η ετοιμότης, την οποία δεικνύετε ως προς την εκτέλεσιν των χρεών σας, προκαλεί την μεγαλυτέραν ευχαρίστησιν εις την Επιτροπείαν, και θέλετε έχει την συνδρομήν της κατά την επιθυμίαν σας. 

182. Διευθύνεται προς τον Προσωρινό Διοικητή Λακεδαίμονος και Πραστού, δια να εξακριβώση τα αναφερόμενα ή να ενεργήση κατά τας διατάξεις της κυβερνήσεως περί μετακομίσεως δεκάτης. (Αρ. Εισερχ. 154).

183. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να ενεργήση ό,τι των καθηκόντων της και αναφέρει εις την Επιτροπείαν την πράξιν της. (Αρ. Εισερχ. 158).

184. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να ενεργήση, ό,τι των καθηκόντων της, ως τ’ αναφερόμενα και αναφέρει την πράξιν της εις την Επιτροπείαν. (Αρ. Εισερχ. 143).

185. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να προσκαλέση τον ηγούμενον Λευτοσυκίας δι’ αποζημίωσιν του αναφερομένου, ειδοποιούσα την πράξιν της εις την Επιτροπείαν. (Αρ. Εισερχ. 155).

186. Προς τον Προσωρινόν Διοικητήν της Δυτικής Σπάρτης, Καλαμάτας και Μικρομάνης.


Εντός ολίγων ημερών μεταβαίνει η Επιτροπεία εις τα αυτόθι και αναγκαιούσι δια αυτήν και δια τους περί αυτήν οικήματα τέσσαρα.

Επί τούτου προαποστέλλεται ο Κύριος Σταυράκης Νικολαΐδης, άνθρωπος της Επιτροπείας με τον οποίον θέλετε φροντίσει να ετοιμασθώσι τα οικήματα ταύτα, και να είναι ανάλογα δια την ανάπαυσιν αυτής και δια την ησυχίαν της Γραμματείας και της φρουράς, ήτις θέλει παραμένει εις την αυτήν Επιτροπείαν.

187. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Καλαμάτας. Εντός ολίγων ημερών κ.τ.λ. (ως το υπόδειγμα 186).

188. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να παραστήση αμφότερα τα μέρη και αποδώση άνευ αναβολής, το περί ου ο λόγος εργαστήριον εις οποίον εκ των δύο ανήκει ως νόμιμος ιδιοκτησία του. (Αρ. Εισερχ. 156)

189. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να υποχρεώση τον Βασίλη Καστανάκον εις την εξόφλησιν της πατρικής ομολογίας του αναφερομένου. (Αρ. Εισερχ. 157)

190. Προς τον Προσωρινόν Διοικητήν Λακεδαίμονος και Πραστού. 

Ο εξοχώτατος πρέσβυς της Ρωσίας Κύριος Ρεβοπιέρ έφθασεν εδώ την εσπέραν ταύτην, ερχόμενος εκ Νεαπόλως επί ρωσικής φρεγάτας, και σκοπεύει να διευθυνθή εντεύθεν εις Ναύπλιον δια ξηράς. Αύριον το πρωΐ θέλει επί τούτου αποβή εις την γην δια να ακολουθήση την πορείαν του εις Λεβέτζοβα, οπόθεν θέλει μεταβή και καταλύσει εις την πόλιν του Μυστρά.



Δια να αποδοθή η ανήκουσα τιμή εις τον αξιοσέβαστον τούτον άνδρα, ήτις αναφέρεται εις αυτόν τον τρισέβαστον μονάρχην του, τον ευεργέτην της δυστυχούς Ελλάδος, προσκαλείσθε Κύριε να εξέλθετε της πόλεως μετά των επαρχιακών Δημογερόντων και προκρίτων αυτής, και όλων των λοιπών πολιτικών και στρατιωτικών αξιωματικών, καθώς και όλων των προϊσταμένων του κλήρου, εις προϋπάντησιν της αυτού εξοχώτητος, και με πομπήν τοιαύτην να τον συνοδεύσετε εις την οικίαν του καταλύματός του. Το δε κατάλυμά του να είναι εκ των εξαιρέτων οικιών της ιδίας πόλεως. Επομένως την αυτόθεν απέλευσίν του αφού προευοδώσητε πάλιν εν παρατέξει την εξοχώτητά του, θέλετε διορίσει μίαν στρατιωτικήν φρουράν δια να τον συνοδεύση έως Τριπολιτζάν. Θέλετε προς τούτοις φροντίσει να είναι προκαθαρισμένον της Κρύας Βρύσης το χάνι, όπου μέλει να καταλύση εις την διάβασίν του και εν ταυτώ να τον προμηθεύσωσιν, όσα των τροφίμων ήθελε χρειασθή.

Συγχρόνως δεν θέλετε λείψη να ειδοποιήσητε και την ανήκουσαν αρχήν της Τριπολιτζάς, περί της τα εκεί διευθύνσεως της εξοχότητός του, διά να του προσφέρη και εκείνη η πόλις την δέουσαν τιμήν και υποδεξίωσιν φροντίζοντές του και των ζώων δια την πορείαν τους.

191. Προς τον Κύριον Ιάκωβον Κορνήλιον. 


Ο εξοχώτατος πρέσβυς της Ρωσίας Κ. Ρεβοπιέρ φθάσας ενταύθα επί Ρωσικής φρεγάτας εκ Νεαπόλεως, αύριον θέλει αναχωρήσει  ενταύθεν, σκοπεύων να ακολουθήση δια ξηράς την πορείαν του έως Ναύπλιον. Επειδή θέλει να διαβή από την πόλιν του Μυστρά, η Επιτροπεία, Κύριε, πεπεισμένη εις τον φιλότιμον χαρακτήρα σου, επιθυμεί να δείξη προς τον αξιοσέβαστον τούτον άνδρα, όλα τα δείγματα μιας ευγενούς φιλοφροσύνης, και απόδειξίν σας όσα συσταίνουν ένα συναισθητόν και φιλότιμον Έλληνα. Την δε περίκλειστον υπ’ αρ: 192: θέλεις διευθύνει αμέσως με επίτηδες πεζόν προς την Α. Ε. τον Σεβαστόν Κυβερνήτην ως αναγκαιοτάτην.

192. Προς την Α. Ε. τον Σεβαστόν Κυβερνήτην της Ελλάδος.

Σήμερον το εσπέρας προσορμίσθη ενταύθα η ρωσική φεργάτα Πριγκιπέσσα Λόβιτζ, φέρουσα εκ Νεαπόλεως τον εξοχώτατον Πρέσβυν της Ρωσίας Κύριον Ρεβοπιέρ.

Η εξοχότης του αύριον το πρωΐ σκοπεύει ν’ αποβή εις την γην και αυθημερόν να ακολουθήση εντεύθεν δια ξηράς την πορείαν του δια Ναύπλιον.


Σπεύδω επί τούτου να δώσω την χαρμόσυνον αγγελίαν ταύτην προς την Ε: και ενταυτώ δεν θέλω λείψη να προσφέρω την ανήκουσαν υποδεξίωσιν προς τον αξιοσέβαστον τούτον άνδρα ευκολύνουσα καθ’ όλα τα δυνατά την μέχρι Ναυπλίου διάβασιν της εξοχότητός του. Μένω με όλον το σέβας.

3 Δεκεμβρίου 1829.

193. Προς τον Κ. Μιχάλην Γιαννακάκον.

Διατάττεσαι να επιστρέψης τα βόδια τα οποία επήρες του Μιχαλάκη Αρναουτάκου, και αν έχης με αυτόν διαφοράν, ημπορείς να αναφερθής και να ζητήσης το δίκαιόν σου  όπου ανήκει.

Διαφορετικά να μην κάμης διότι προσκρούεις εις τους νόμους και έχεις ύστερον να δώσης λόγον της απειθείας σου με ζημίαν σου.

194. Προς τον Αρχηγόν της κατά την Πελοπόννησον Εκτελεστικής Δυνάμεως. 

Ελήφθη η από υπό τας 28: του παρελθόντος Νοεμβρίου απάντησίς σου, εις τας υπ’ αρ: 28 και 158  προσκλήσεις της Επιτροπείας ταύτης.


Η έννοια, Κύριε, της προς τον Κυβερνήτην αναφοράς μου, περί των δύο πεντηκονταρχιών της Εκτελεστικής δυνάμεως των τμημάτων τούτων είναι πολλά σαφής.


Η αίτησίς μου ήτο και ενεκρίθη ώστε αι δύο αυταί πεντηκονταρχίαι, ωργανισμέναι αμέσως παρά του Εκτάκτου Επιτρόπου, να είναι Σάμιοι και εντόπιοι της εκλογής του. Και λέγοντες πεντηκονταρχίαν, εννοεί βέβαια και τους αξιωματικούς εξ ων άρχεται, κατά τον περί τα τοιαύτα κανονισμόν. 

Κατά το πνεύμα λοιπόν της διαληφθείσης αναφοράς του και της υπ’ αρ:  335 απαντήσεως της επί των Σταρτιωτικών και Ναυτικών Γραμματείας, Ο Εκτακτος Επίτροπος των τμημάτων τούτων έχει πλήρη την εξουσίαν, και οργανίζει την υπ’ αυτόν Εκτελεστικήν Δύναμιν από στρατιώτας και αξιωματικούς της ιδίας του εκλογής· και οσάκις γίνει χρεία προσθήκης Δυνάμεως, η αύξησις αύτη θε να γίνεται παρομοίως, ειδοποιουμένου μόνον μετά την πράξιν του Γ. Αρχηγού. Το δε να αποβάλη τους οποίους φέρει μετ’ αυτού από Σάμον αξιωματικούς, και όσους άλλους επρομηθεύθη κατ’ εκλογήν του ιδίαν από τας επαρχίας ταύτας, οδηγούμενος από περιστάσεις επιτοπίους, τούτο, Κύριε, αντιβαίνει εις τα μέτρα, τα οποία έλαβεν αναγκαίως η Επιτροπεία δια την συνάρθρωσιν των παραλελυμένων πραγμάτων του τόπου τούτου· και δι’ αυτήν την επιθυμίαν της Σ. Κυβερνήσεως.


Δεν συγχωρούμαι, Κύριε, να εξηγηθώ περί πλέον· εν τι μόνον προσθέτω ακόμη εις πληροφορίαν σου, ότι ως προς το αντικείμενον του οργανισμού της Εκτ. Δυνάμεως των τμημάτων τούτων, ο Έκτ. Επίτροπος δεν χρεωστεί, παρά να στείλη κατά μήνα το στρατολόγιόν του εις τον Γ. Αρχηγόν, δια να παρατηρεί τας αντικαταστάσεις προς οδηγίαν του, και περί τούτων απάντων δύναται να δώση τους αποχρούντας λόγους εις την Α. Ε. τον Σ. Κυβερνήτην.

195. Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Καρβελά.
Διατάττεσαι να στείλης εις την Επιτροπείαν τον Μιχαλάκην Ζαφείρην και Θεόδωρον Καρατζαλάκον με τους παρόντας επίτηδες σταλμένους στρατιώτας.

196. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να ενεργήση τα προς αποζημίωσιν και ικανοποίησιν της χήρας θυγατρός της αναφερομένης. (Αρ. Εισερχ. 159).

197. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να πράξη ό,τι των καθηκόντων της ως προς την αίτησιν του αναφερομένου. (Αρ. Εισερχ. 168).

198. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να μετακαλέση τον εναγόμενον , θεωρήση την μεταξύ αυτού και του αναφερομένου δοσοληψίαν και ενεργήση αμεταθέτως το δίκαιον. (Αρ. Εισερχ. 170).

199. Προς τον Πολιτάρχην της κωμοπόλεως Μαραθονησίου. 


Η επί της Οικονομίας επιτροπή με δύο αλλεπαλλήλους διαταγάς της υπ’ αρ: 6267 και 7708  προς το Δασμοτελωνείον Μαραθονησίου κ.τ.λ. υποχρεώνει τον Πέτρον Στεφανάκον να πληρώση εις αυτό τον δασμόν δια 23 χιλιάδας οκάδας άλατος ανά δύο παράδες την οκάν, γρ. 1250: αλλ’ ούτος μετακαλεσθείς παρά της Επιτροπείας, εξ αγωγής του αυτού δασμοτελωνείου δεν επείσθη μέχρι τούδε να τα πληρώση.
Διατάττεσαι λοιπόν να κράξης αυτόν και να τον υποχρεώσης εις την απόδοσιν του ρηθέντος χρέους του αμεταθέτως· κι αν ήθελε δυστροπήση και απειθήση πάλιν να τον φυλακώσης αμέσως χωρίς να δώσης ακρόασιν εις τας προφάσεις του έως να πληρώση τα ρηθέντα 1150.

200. Προς την Α.Ε. τον Κυβερνήτην της Ελλάδος.
 

Χθές το εσπέρας έσπευσα δι’ επίτηδες πεζού να προφθάσω εις την Υ. Ε. την χαρμόσυνον αγγελίαν της ενταύθα συγχρόνου αφίξεως του εξοχοτάτου πρέσβεως της Ρωσίας Κυρίου Ρεβοπιέρ επί της Ρωσικής φρεγάτας η Πριγκιπέσσα Λάβιτζ, και τον σκοπόν της αξιότητός του να μεταβή δια ξηράς εις το Ναύπλιον· αλλ’ έπειτα στοχασθείς η εξοχότης του την μεγάλην απόστασιν και καθ’ οδού δυσκολίας εκ του χειμώνος ενδεχομένως μετέβαλε τον τοιούτον σκοπόν και χωρίς να αποβή διόλου εις την ξηράν απέπλευσε την ιδίαν νύκτα περί τα εξημερώματα δια Ναύπλιον. Κρίνω χρέος μου να αναγγείλω και τούτο αυτό προς την Υ. Ε. διαμένων με όλον το βαθύτατον σέβας.
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201. Προς τον Κ. Γεώργιον Σταυριανάκον. 

Εγκλείεται αντίγραφον αναφοράς του Κυρίου Αντωνίου Μπουζουναρά εκ του οποίου πληροφορείσαι ότι ο πολίτης ούτος λύεται της εγγυήσεως την οποίαν σοι έδωκε δια τον Αντώνιον Καστανάκον με τον οποίον διαφέρεσαι.

Ούτω πληροφορούμενος θέλεις φροντίση να εξασφαλισθείς με έτερον εγγυητήν 

202. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής

Σπάρτης, δια να ενεργήση το δίκαιον ως προς την αίτησιν της αναφερομένης. (Αρ. Εισερχ. 179).

203. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να ενεργήση το δίκαιον ως προς τα αναφερόμενα. (Αρ. Εισερχ. 176).

204. Σπαρτιάται Κακαβουλαίοι.



Έλαβεν η Επιτροπεία την  από τας 3: του ήδη άρξαντος Δεκεμβρίου αναφοράν σας.

Η θερμή σας αίτησις περί του φυλακωμένου Γεωργίου Αναγνωστάκου Χαρτοκόλλη, την οποίαν με όχι ολίγην συμπάθειαν ατομικώς εθεώρησα, δεν ήθελε βέβαια μείνει ανανέργητος εάν δεν ήτον εναντία εις τους επικρατούντας νόμους, τους οποίους χρεωστεί να υπερασπίζεται η Επιτροπεία υπέρ των οποίων και σεις οι ίδιοι συνδραμώντες απεδείξατε έμπροσθεν το πόσον είσθε ζηλωταί κι υπέρμαχοι.

Αι παρακλήσεις σας δεν προέρχονται ειμή από φιλάνθρωπον αίσθημα της καρδίας σας προς τον φυλακωμένον  συμπατριώτην σας, αλλ’ επειδή το έγκλημά του επράχθη εις την ακμήν, ότε η Επιτροπεία παρευρισκομένη εις τα ενταύθα ενασχολείτο σπουδαίως εις την εισαγωγήν της κοινής ευταξίας και εις τοιαύτην περίστασιν δεν ημπορεί να λανθάνη την Σεβαστήν μας Κυβέρνησιν το τοιούτον έγκλημα δεν δύναται, διά τούτο η Επιτροπεία να πράξη αλλέως, ειμή επικειπτομένη εις τας θερμάς παρακλήσεις σας, να γράψη προς την Α. Ε. όθεν ελπίζει να αξιωθή της πατρικής του επιεικείας και συγκαταβάσεως περί ου αναφέρεσθε συμπολίτου σας.

205. Προς τον Κ. Γιάννην Γρηγορακόγκονα, Νικόλαον Τεκουλάκον, Δημήτριον Παπαδάκον και Βασίλην Καβατζάκον. 

Επειδή και ακολουθούν παράπονα αναμεταξύ σας δια να παύσουν και ησυχάσετε, δια τούτο διατάττεσθε να δώσητε εις την Επιτροπείαν 15 ανθρώπους καλούς από όλην την συντροφίαν σας· συνάμα με τον Γιάννην Γρηγορακόγγονα και να τους κάμητε κατάστιχον, να το φέρητε εις την Επιτροπείαν απόψε ούτω θέλετε ποιήση εξ αποφάσεως.

206. Προς τους Κ. Γερακάρην Μπουγιουκλάκην, Λιάκον Καλκατζάκην, Δάβον Παναγιωτάκην και Γερακάρην Κωστάκον.

Επειδή και ακολουθούν παράπονα αναμεταξύ σας δια να παύσουν και ησυχάσετε, δια τούτο διατάττεσθε να δώσητε εις την Επιτροπείαν 15 ανθρώπους καλούς από όλην την συντροφίαν σας· συνάμα με τον Μαυροειδή υιόν του Γερακάρη και να τους κάμετε κατάστιχον, να το φέρητε εις την Επιτροπείαν απόψε ούτω θέλετε ποιήση εξ αποφάσεως.
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207. Διευθύνεται προς την συστηθησομένην παρά της Σ. Κυβερνήσεως επιτροπήν δια να παρατηρήση τ’ αναφερόμενα, και διευθε(τή)ση την υπόθεσιν ταύτην εις τον ανήκοντα τρόπον. (Αρ: Εισερχ. 179)

208. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να οδηγήση τον αναφερόμενον να κάνη έγγραφον επιτροπικόν, κατά την τάξιν, κι επικυρωμένον παρά της αυτής Δημογεροντίας να το εγχειρήση εις τον οποίον διορίζει αντιπρόσωπον. (Αρ: Εισερχ. 180).

209. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να ενεργήση ό,τι των καθηκόντων της. (Αρ: Εισερχ. 181).

210. Προς τον Προσωρινόν Διοικητήν Λακεδαίμονος και Πραστού. Ελήφθη η υπ’ αριθ. 2261 απάντησις του Διοικητηρίου τούτου εις την υπ’ αριθ. 190 πρόσκλησιν της Εκτάκτου Επιτροπείας.
Εις άκρον ευχαριστημένη η Επιτροπεία δι’ όσας εκάματε προετοιμασίας εις υποδοχήν της Α Εξοχότητος του πρέσβεως της Ρωσίας, λυπείται όχι ολίγον διότι ουδ’ αυτή ουδ’ η προσωρινή Διοίκησις αύτη εκέρδισαν την ευκαιρίαν να υποδεχθώ κατά την επιθυμίαν του την Α. Εξοχότητα μεταμεληθέντος και αναχωρήσαντος παρ’ ελπίδα την αυγήν της παρελθούσης Τρίτης της γης του τρέχοντος Δεκεμβρίου της αυτής ρωσικής φρεγάτας.

211. Προς τον Δημογέρονταν του χωρίου Μαραθέα.  

Διατάττεσαι εκ δευτέρου να στείλης εις την Επιτροπείαν τον Γιάννην Καρατζαλάκον διότι έχει ενάγοντα.

212. Οι φέροντες την παρούσαν στρατιώται της Επιτροπείας έχουν την άδειαν να συλλάβουν τον Θεόδωρον Καρατζαλάκον και να τον φέρουν εις αυτήν.
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213. Προς τον Προσωρινόν Διοικητήν Μονεμβασίας.


Ελήφθη η υπ’ αριθ: 1791: απάντησις του Διοικητηρίου τούτου εις την υπ’ αριθ. 154 πρόσκλησιν της Επιτροπείας και εγνώσθησαν όσα περί των ζώων των υπό φύλαξιν σταλέντων ενταύθα.

Το εν αυτή περίκλειστον αποδεικτικόν  πληρωμής του δασμού δια ταύτα τα ζώα, ενεχειρίσθη εις τον Κύριον αυτών, αφού επλήρωσε τα διαλαμβανόμενα γρ. πεντακόσια ένδεκα και παράδες οκτώ, αρ: 511. 8: εις την Επιτροπείαν.

Επειδή μέχρι της ώρας δεν ευρέθη μέσον εις το οποίον να εμπιστευθή η Επιτροπεία την μετακόμισίν των, ημπορεί το Δασμοτελωνείον Μονεμβασίας να γράψη εις αυτήν δια να τα παραδώση, όπου το ίδιον επιθυμεί δια την ασφαλή περιλαβήν των.   

214. Προς τον Διοικητήν Μονεμβασίας.     

Μανθάνει με δυσαρέσκειά της η Επιτροπεία ότι τινές των κατοίκων της Επαρχίας ταύτης, δυσαρέστως φερόμενοι τρόπον τινά και προς τον τοποτητηρήν της Θεοφιλέστατον επίσκοπον, Άγιον Σταγώνα, δεν ευαρεστείται εις την απόδοσιν των εκκλησιαστικών δικαιωμάτων του.

 Η Κυβέρνησις δεν ανέχεται βέβαια την τοιαύτην άλογον περιφρόνησιν, όταν ο Αρχιερεύς ούτος εκπληροί κατά το δυνατόν προς την αυτήν επαρχίαν καθήκοντά του.

Επιφορτίζει δια τούτο η Επιτροπεία εις την Διοικητικήν φρόνησίν σας να παρατηρήσητε ποίοι τινές εισί οι άνευ λόγου περιφρονούντες, και υποταράτωντες τον αρχιερέα τούτον.

Τους τοιούτους αφού κατ’ ιδίαν συγκαλέσαντες ομιλήσετε τα δέοντα, ει μεν εισακούσουν και παύσουν του λοιπού αντενεργούντες ατόπως περί τα θεία ήδη καλώς, ει δε μη θέλετε φερθή περί των ιδίων εις την Επιτροπείαν δια να ενεργήση  ότι την υπαγομένην τα χρέη της, και προς το κεφάλαιον τούτο.  

215. Προς τον Προσωρινόν Διοικητήν Μονεμβασίας.
   

Έλαβεν η Επιτροπεία το υπ’ αριθ: 1778: έγγραφόν σας. Με ευχαρίστησίν της όχι μικράν εις αυτό την εικόνα του Προσωρινού Διοικητού της Μονεμβασίας, όστις αγωνίζεται μετά ζήλου εις την ακριβή των χρεών του εκπλήρωσιν κατά τας ευχάς της Α. Ε. του Σ. Κυβερνήτου μας της Ελλάδος.

Ο Έκτακτος Επίτροπος των Τμημάτων τούτων ειλικρινώς θεωρών τας εκφράσεις σας, νομίζει, κύριε, αμοιβαίαν την ευτυχίαν, του να βλέπη εις την Επαρχίαν Μονεμβασίας ένα τοιούτον συμπράκτορα.

Ευαρεστηθείτε περί πλέον εις την ευτυχίαν, την οποίαν χαίρει η Επαρχία αύτη, συνδεομένην με το ευαίσθητον των κατοίκων, αι προς τα αγαθά, τα οποία απολαμβάνουν από την πατρικήν ευδαιμονίαν της Α. Ε. και με την κοινήν σύμπνοιαν και υπόκλισιν εις τας διαταγάς των αρχών.  Τούτο δεν θεωρείται ειμή ως αποτέλεσμα μιάς Διοικήσεως, ήτις ηξεύρει να εκτιμά κατ’ αξίαν τους ελευθέρους Έλληνας.

Αι κακαβουλίαι δεν δύνανται ίσως να λείψωσι από τας διαφόρους κοινωνίας των πολιτών, ως εν τω μέσω των αγαθών σπερμάτων τα ζιζάνια, αλλ’ η φρόνησις, Κ. θέλει και ταύτας ανακαλύψη και διορθώση,

216. Προς τους κατά τα Τμήματα Λακωνίας Κ. Μεσσηνίας Προσωρινούς Διοικητάς.


Αν και δεν αμφιβάλλη η Επιτροπεία ότι μέχρι τούδε διδάξατε τα ανήκοντα και εξακολουθεί προχωρούσα η καταμέτρηση των Εθνικών ελαιώνων, κήπων και λοιπών κατά την υπ’ αριθ: 9626: εγκύκλιον της επί της οικονομίας επιτροπής, μ’ όλον τούτο φροντίζουσα η Επιτροπεία δια την ταχυτέραν και πληρεστέραν εκπεραίωσιν του έργου τούτου, Σας προσκαλεί δια της παρούσης να λάβητε όλα τα απαραίτητα μέτρα, ώστε η καταμέτρησις και καταγραφή, εξακολουθουμένη άνευ διακοπής να γίνεται χωρίς τινά έλλειψιν και καθ’ όλην την ενδεχομένην σαφήνειαν περί πάντα τα είδη.  

Αρκετά πεπεισμένη η Επιτροπεία ότι οι Προσωρινοί Διοικηταί των τμημάτων τούτων, γνωρίζουσι πόσον αναγκαία κι απαραίτητος είναι η πράξις αύτη ως τα μέγιστα συμβάλλουσα εις την αύξησιν των Εθνικών μας πόρων είναι εύελπις, ότι θέλετε την εκτελέσει με όλην την δυνατήν ακρίβειαν κατά τας ευχάς της Α. Ε. του Κυβερνήτη της Ελλάδος.

217. Προς τον Πλοίαρχον Κ. Ιωάννην Σάντον.
    Δια παρατυχούσαν ανάγκην προσκαλείσαι να ετοιμάσης την σκαμπαβίαν της Γολέτας σου, και εις δευτέραν ειδοποίησιν να την στείλης έξω δια να εμβαρκάρη και μεταφέρει μερικούς στρατιώτας εις το μέρος του Τριγωνά κι αμέσως να επιστρέψη.

218. Θεωρών την ανάγκην της παρουσίας ενός επιστάτου των υγειονομικών και λιμεναρχικών χρεών κατά τον λιμένα του Πόρτο Κάγιου.  Διατάττει Α.   Ο Κύριος Χα’’ Δημήτριος Καριότουγλου διορίζεται Προσωρινός Υγειονομολιμενάρχης εις τον Λιμένα Πόρτο Κάγιου.

Β. Θέλει ενεργή τα χρέη του κατά τας επικρατούσας υγειονομικάς και λιμεναρχικάς διατάξεις της Σ. Κυβερνήσεως.

219. Προς τον Κ. Χα’’ Δημήτρην Καργίοτουγλου.

Εγκλείεται διάταγμα της Επιτροπείας υπ’ αριθ: 218: δια του οποίου διορίζεσαι Προσωρινός Υγειονομολιμενάρχης του Πόρτο Κάγιου.    Διατάττεσαι λοιπόν να απέλθης όσον ταχέως εις την θέσιν εκείνην δια να αναλάβης τα χρέη σου.

Η Επιτροπεία διεπιστευομένη προς σε την υπηρεσίαν ταύτην εύχεται να δικαιώσης την εκλογήν της.

220 και 221. Ο κ. Δημήτριος Γεωργίου διορίζεται υγειονομολιμενάρχης
Μεζάπου.

222. Διατάττει: Α.  Ο πατριώτης Κύριος Δημήτριος Πολυκάκος, μέλος της Εκτελεστικής δυνάμεως των Τμημάτων Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας διορίζεται επιστάτης της ευταξίας επί των χωρίων Λαγίας και Κολοκύνθου τμημάτων της Ανατολικής Σπάρτης. Β.   Θέλει ενεργή καθώς ήθελε λαμβάνει διαταγάς και οδηγίας περά της Εκτάκτου Επιτροπείας.

223. Ο Βασίλειος Μιχαλεάκος διορίζεται  επιστάτης της ευταξίας επί των χωρίων Πεντάδος, Νικλιάνικων και Μεσοπαγγίας της Δ. Σπάρτης.

224. Θεωρήσας τον ζήλον με τον οποίον συνέδραμεν εις την ειρηνοποίησιν και ευταξίαν των Λαγιατών, Νικλιάνων και λοιπών, ο πανοσιώτατος ηγούμενος της μονής Πιοντού Κ. Ιωαννίκιος, ως πνευματικός πατήρ των ειρημένων Σπαρτιατών και επιστηριζόμενος εις το Σέβας το οποίον ούτοι προσφέρουσιν εις αυτόν τον άνδρα. Διατάττει. Α. Ο Πανοσιώτατος ηγούμενος Κ. Ιωαννίκιος Διορίζεται επιτηρητής της ευταξίας επί των χωρίων Λαγίας, Κολοκύνθου, Πεντάδος, Νικλιάνικων και Μεσοπαγγίου.  Β.  Θέλει ενεργεί τα χρέη του καθ’ όλους τους τρόπους της ιδίας του πείρας και θέλει ανταποκρίνεται αμέσως με την Επιτροπείαν περί όλων των αφορώντων την εσωτερικήν ησυχίαν των ειρημένων τμημάτων.

225. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να υποχρεώση τον εναγόμενον εις την απόδοσιν του χρέους του αμεταθέτως. (Αρ. Εισερχ. 190).

226. Προς τους κατά τα Τμήματα της Ανατολικής και Δυτικής Σπάρτης.

Η Επιτροπεία εμπιστευομένη εις τον πατριωτισμόν σας την διεύθυνσιν της ευταξίας επί των τμημάτων της καλής πατρίδος Σπάρτης χρεωστεί να σας εκθέση ενταύθα όσα προς το παρόν σας επιβάλλονται χρέη.

Α. Χρεωστείτε να εκτελείτε χωρίς αναβολήν και κατά γράμμα τας οποίας θέλετε λαμβάνει διαταγάς της Επιτροπείας.

Β. Θέλετε είσθε συμβοηθοί και συμπράκτορες των τοπικών σας Δημογρόντων δι’ όσα αποβλέπουσιν την κοινήν ευταξίαν και ησυχίαν των τμημάτων, προβλέποντες και προλαμβάνοντες κάθε είδος αταξίαν ήτις ημπορεί να διαταράξη την εσωτερικήν αρμονίαν.     

Γ. Αποφεύγοντες κάθε είδος φατρίας θέλετε δίδει πρώτοι εσείς το παράδειγμα της ησύχου διαγωγής και αρμονίας δια τον λαόν.

Δ. Τους σκανδαλοποιούς, ταραχοποιούς κι άλλους ατάκτους χρεωστείτε να τους περιορίζετε κατά πρώτον ειρηνικώς εις τα χρέη των κι αν ο λόγος δεν τους πείθει, έχετε την άδειαν να τους συλλαμβάνετε και να τους διευθύνετε αμέσως εις την Επιτροπείαν χωρίς να φιλοπροσωπείτε εις κανένα των τοιούτων οποιοσδήποτε και αν είναι, είτε αδελφός είτε συγγενής, είτε φίλος σας, εάν τω όντι αγαπάτε και προστατεύετε την ευταξίαν.

Ε. Εκτός των διορισμένων και καταγεγραμμένων εις το σώμα της Εκτελεστικής Δυνάμεως εις κανένα άλλον δεν θέλετε συγχωρήση να φέρη άρματα, διότι όπου είναι οι νόμοι κριτήρια και εξουσία παιδεύουσα τους κακούργους είναι διόλου περιττή και βλαπτική η οπλοφορία.

ΣΤ. Εάν τις προσκαλούμενος εις την Επιτροπείαν ή εις Κριτήριον εις την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν δεν πείθεται να υπάγη, χρεωστείτε να τον πιάνετε αμέσως και να τον στέλνετε όπου προσκαλείται.

Ζ. Εάν γνωρίσητε κανένα ότι σπείρη ζηζάνια διαιρέσεως ή αντενεργή εις τας διαταγάς της Εκτ. Επιτροπείας ή διοργανώνει φατρίας χωρίς να αμελήσητε ουδέ στιγμήν θέλετε τον πιάνει αμέσως και θέλετε τον διευθύνη εις την Επιτροπείαν.

Η. Όποιος έχει διαφοράν με άλλον ή στοχασθή ότι η διαφορά του ενδέχεται να καταντήση εις διαμάχην ή μάλωμα χρεωστείτε να προλαμβάνετε το κακόν και να διευθύνετε τον διαφερόμενον εις την ανήκουσαν Δημογεροντίαν δια να θεωρείται εκεί η διαφορά των και να εξισάζεται· Αν οι Χωρικοί Δημογέροντες δεν δυνηθούν να την συμβιβάσουν, να τους διευθύνετε εφοδιασμένους με έγγραφον των Χωρικών προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν, ώστε βαθμηδόν προχωρούντες όπου ανήκει να ευρίσκουν τα δίκαιά των κατά τους νόμους.

Θ. Επί τούτου δεν θέλετε πλέον συγχωρήση εις κανένα το να κάμη την κρίσιν του με το χέρι του και όστις τολμήσει να κάμη τοιούτον κίνημα να τον πιάνετε και να τον στέλνετε εις την Επιτροπείαν.

Ι. Εάν εις κανένα Τμήμα ακολουθήση αταξία και προσκαλεσθήτε από τον εκεί Επιστάτην της ευταξίας χρεωστείτε να συντρέχετε αμέσως προς κατάπαυσιν του κακού, τους δε πρωταιτίους και τους εγκληματίας να τους πιάνετε και να τους στέλλετε εις τη Επιτροπείαν αναφέροντες εγγράφως εκάστου το έγκλημα με τους εκεί Δημογέροντας.

Ταύτα πάντα φυλάττοντες και εξακολουθούντες απαρασάλευτα, θέλει συστήση ο καθένας την αξιότητά του εις την Επιτροπείαν και ούτω θέλει δικαιώση την εκλογήν και την εμπιστοσύνην της Επιτροπείας και θέλει της δώση εύλογον αφορμήν να παραστήση το όνομά του εις την Α. Ε. τον Σεβαστόν Κυβερνήτην μας δια να τιμηθή αναλόγως της αξιότητός του.

227. Ο κ. Παναγιώτης Ταουσάνης μέλος της Εκτελεστικής Δυνάμεως … διορίζετε αξιωματικός της φρουράς των επί της ευταξίας των χωρίων Μαλευρίου.

228. Ο κ. Ανδρέας Κωνσταντή Παπαχριστοδούλου μέλος την Εκτ. Δυν. Διορίζεται αξιωματικός της φρουράς επί της ευταξίας των χωρίων Τριγωνά και Φωκά. 
   

229. Προς την Γραμματείαν της Επικρατείας.

Περικλείεται αντίγραφον αναφοράς και αυτόγραφος λογαριασμός μετά των ανηκουσών αποδείξεων του Προσ. Διοικ. της Ανατολικής Σπάρτης δια τον παρελθόντα Νοέμβριον μήνα.

Η Γενική Γραμματεία παρατηρούσα την αίτησιν αυτού παρακαλείτε να ενεργήση ότι δέον εις την εξόφλησίν του.

230. Προς την Γραμματείαν της Επικρατείας.     

Ελήφθησαν αι υπ’ αριθ. 566 και 571 προσκλήσεις της Γραμματείας ταύτης και θέλουν ενεργηθή όσα περί των τριών αναζητουμένων κι όσα περί των δικαιωμάτων των αμπέλων και των από διαφόρους ενοικιαστάς οφειλομένων χρημάτων.

231. Διατάττει: 

Α. Ο Κ. Δημήτριος Βαραγιάννης διορίζεται αξιωματικός εντός του σώματος της Εκτελεστικής Δυνάμεως των Τμημάτων της Λακωνίας και Κάτω Μεσσηνίας.     

Β. Θέλει εκτελεί τα χρέη του διατελών υπό τας διαταγάς του Προσωρινού Διοικητού της Μονεμβασίας και έχων υπό την οδηγίαν του 10: στρατιώτας προς υπηρεσίαν της αυτής Διοικήσεως. 

232. Προς τον Προσωρινόν Διοικητήν Μονεμβασίας.     

Ο κ. Δημήτριος Βαραγιάννης διωρισμένος αξιωματικός εντός του σώματος της Εκτελεστικής Δυνάμεως των Τμημάτων Λακωνίας και Κάτω Μεσσηνίας αποστέλλεται αυτόθι δια να μείνη υπό τας διαταγάς της Διοικήσεως.     Κατά συνέπειαν λοιπόν της υπ’ αριθ.335 διαταγής της Σ. Κυβερνήσεως διά της επί των Στρατιωτικών και Ναυτικών Γραμματείας προς την Επιτροπείαν ταύτην περί του σχηματισμού της Εκτελεστικής Δυνάμεως των δύο τμημάτων από Σαμίους και εντοπίους Σπαρτιάτας της εκλογής της· προσκαλείται το Διοικητήριον τούτο να αποβάλη την οποίαν έχει υπό τας οδηγίας του φρουράν, και να αντικαταστήση τον διαληφθέντα αξιωματικόν με τους οποίους φέρει μεθ’ εαυτού δέκα στρατιώτας, εις δε τους αποβλησομένους να δώση αναγκαία αποδείγματα των όσων τους χρεωστούνται από μισθούς.

233. Προς τους κατά τα τμήματα Λακωνίας και Κάτω Μεσσηνίας.     

Κατ’ επανάληψιν όσων σας έγραψε σήμερον υπ’ αριθ. 216: η Επιτροπεία και κατά συνέπειαν της οποίας μετ’ ολίγον έλαβεν εγκύκλιον υπ’ αριθ: 577: της Γ. Γραμματείας της Επικρατείας· παρακαλείσθε Κύριοι να καταβάλετε πάσαν σπουδήν και επιμέλειαν.

Α. Εις την ασφαλή αποστολήν των όσων εσυνάξατε από δικαιώματα των αμπέλων (μετά του προς την οικονομικήν υπηρεσίαν λογαριασμού των) προς τον Έκτακτον Επίτροπον Αργολίδος.     

Β. Εις την ταχυτέραν σύναξιν και αποστολήν όσα οι ενοικιαστοί χρεωστούσιν εις το Εθνικόν Ταμείον εις χείρας του αυτού Εκτ. Επιτρ. της Αργολίδος.     

Γ. Εις την ακριβή καταμέτρησιν και καταγραφήν των ελαιώνων, αμπελώνων, κήπων και λοιπών, την οποίαν περιμένει ανυπομόνως η επί της οικονομίας επιτροπή και αναγκαιοτάτην δια τους λόγους οι οποίοι δεν σας λανθάνουν,

234. Προς την Γραμματείαν της Επικρατείας.     

Εις λογαριασμόν τον οποίον η Επιτροπεία αύτη διεύθυνε προλαβόντως δια τας υπ’ αριθ: 172 προς την Γ. Γραμματείαν δεν εσημειώθησαν τα προπληρωθέντα παρά της Σ. Κυβερνήσεως και εκ διαταγής γρόσια χίλια πεντακόσια αρ. 1500: από την επί της οικονομίας επιτροπήν προς την Επιτροπείαν ταύτην περί τα τέλη του παρελθόντος Αυγούστου.     

Επί τούτου κρίνει χρέος της η Επιτροπεία να αναμνήση δια της παρούσης της το δάνειον τούτο προς οδηγίαν της Γεν. Γραμματείας.
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235.
Προς την επί των Στρατιωτικών και Ναυτικών Γραμματείαν.     

Εις τον προ ολίγου σταλέντα λογαριασμόν της πεντηκονταρχίας των Σαμίων δια την υπ’ αριθ: 171: προς την Γραμματείαν ταύτην δεν υποσημειώθησαν τα προπληρωθέντα εν Ναυπλίω πεντακόσια δίστηλα επ’ ονόματι της αυτής Γραμματείας παρά του Εκτ. Επιτρόπου Αργολίδος προς την Επιτροπείαν ταύτην περί τας αρχάς του παύσαντος Νοεμβρίου.     

Κρίνω χρέος μου επί τούτου να αναμνήσω το ανωτέρω δάνειον προς οδηγίαν της Γραμματείας ταύτης.

236.
Προς την επί των Στρατιωτικών και Ναυτικών Γραμματείας.     

Θεωρών την ανάγκην του να προλαμβάνονται εγκαίρως ελλείψεις και δυσκολίας της Επιτροπείας εφρόντισα να αναφερθώ προλαβόντως εις την Α. Ε. εξαιτούμενος Σ. Διαταγήν της· δυνάμει της οποίας ν’ απαιτώ και λαμβάνω παρά των ενταύθα δασμοτελώνων όσα χρήματα ήθελον αναγκαιοί προς απάντησιν των κατεπειγουσών χρειών της Επιτροπείας δια να μην περιβαρύνω περί τούτων την Σ. Κυβέρνησιν.     

Η ανάγκη αύτη θεωρείται ήδη ως αναπόφευκτος, ότε περιστάσεις επιτόπιοι με εβίασαν να εισάξω εις το σώμα της Εκτελεστικής Δυνάμεως των Τμημάτων τούτων, πλέον της μιάς πεντηκονταρχίας στρατιωτών εντοπίων.     

Παρακαλείται περί τούτου η Γραμματεία αύτη να λάβη ομιλίαν με την Α. Ε. περί αυτής της ανάγκης ώστε να αξιωθώ όσον ταχύτερον της διαληφθείσης ανωτέρω διαταγής της Σ. κυβερνήσεως, διότι τα πεντακόσια δίστηλα τα οποία με επροπληρώθησαν εν Ναυπλίω ως δάνειον εξωδεύθησαν μέχρι τούδε βιαζομένης της Επιτροπείας να επαρκέση εις τας ανάγκας όλων των έως ώρας καταταχθέντων στρατιωτών εις την Εκτελεστικήν Δύναμιν.

237.
Προς τον Προσωρινόν Διοικητήν Μονεμβασίας.     

Δια του απεσταλμένου αυτόσε αξιωματικού κ. Δημητρίου Βαραγιάννου δεν χάνει η Επιτροπεία την Ευκαιρίαν να διευθύνη μέσον αυτού εις το Διοικητήριον  τούτο τα γρόσια πεντακόσια ένδεκα και παράδες οκτώ, αριθ: 511: 8: τα οποία  έλαβεν δια λογαριασμόν του δασμοτελεωνείου Μονεμβασίας ως δια της χθεσινής της υπ’ αριθ: 213 σας ειδοποίησεν.     

Παρακαλείσθε λοιπόν να τα εγχειρίσετε εις το δασμοτελωνείον τούτον, και να έχη η Επιτροπεία της περιλαβής την απάντησιν.

238. Προς τον Κύριον Θεόδωρον Τζωρτζάκον.

Ανάγεσαι παρά του ιατρού κυρίου Σίμωνος Ζαϊδι δια τριάκοντα δίστηλα πληρωμής της θεραπείας του υιού σου.

Προσκαλείσαι λοιπόν ή να στείλης την πληρωμήν με τον επίτηδες στελλόμενον στρατιώτην ή να έλθης ο ίδιος εις την Επιτροπείαν προς απολογίαν.

239. Διευθύνεται προς την ειρηνοποιόν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να εξακριβώση το αναφερόμενον και ενεργήση την αποζημίωσιν του αναφερομένου όθεν ανήκει. (Αρ. Εισερχ. 202)

240.  Διευθύνεται προς την ειρηνοποιόν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να μετακαλέση τον εναγόμενον Κρανίδην, εξετάση και ανακαλύψη την αλήθειαν, και ενεργήση την απόδοσιν του δικαίου τοις αναφερομένοις, όθεν ανήκει. (Αρ. Εισερχ. 203).

241. Προς τον Κ. Παναγιώτην Ρετζεπέρην.

Μανθάνει με δυσαρέσκειάν η Επιτροπεία ότι οι Κονακιώται ευρίσκονται εις κάποιας εν τω μεταξύ των συγχύσεις.

Δια τούτο ως επαρχιακόν Δημογέροντα της Ανατολικης Σπάρτης, σε προσκαλεί, Κύριε, δια της παρούσης να υπάγης εκεί  εξεπίτηδες και να τους ομιλήσης δια να ειρηνεύσουν αναμεσόν των και να συναναστρέφωνται ελευθέρως και ανυπόπτως.

242. Διευθύνεται προς την ειρηνοποιόν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να υπερασπισθή τα δίκαια του αναφερομένου υποχρεώνουσα τους οφειλέτας του εις την απόδοσιν των χρεών των. (Αρ. Εισερχ. 115).

243. Προς τους κατοίκους του χωρίου Φοινικίου.

Κάθε πολίτης ελεύθερος χρεωστεί να σέβεται τους νόμους και τας εξουσίας και σεις λοιπόν οι ελεύθεροι πολίται, ενώ θέλετε εκτελεί τας επιταγάς της Επιτροπείας, και των λοιπών υπαλλήλων αρχών, δεν πρέπει να φέρεσθε αδιφόρως ή με καταφρόνησιν ως προς την Δημογεροντίαν, την οποίαν οι ίδιοι εσυστήσατε.

Χρεωστείτε όλοι μικροί μεγάλοι να προσφέρετε το ανήκον σέβας και ευπείθειαν εις τον χωρικόν σας Δημογέροντα, ούτω πράττοντες ευαρεστείτε εις την Επιτροπεία η οποία επιθυμεί την τιμήν των Δημογερόντων, ως τιμήν του ιδίου λαού οποίος την προσφέρει εις αυτή.

Ομόνοια και ευταξία να χαρακτηρίσουν  το πολίτευμα του χωρίου σας.

244. Προς τον Κ. Θεοδωράκην Γερο Έξαρχον.

Ακούω το σέβας και την υπόληψιν οπού έχουν εις το υποκείμενόν σου οι συμπατριώται σου Σπαρτιάται και λαμβάνω μεγάλην ευχαρίστησιν.

Τούτο με κάνει να σε εμπιστευθώ την ευταξίαν των Σπαρτιατών, όσοι ευρίσκονται εις το Φοινίκι, Συκιά και Πάκια.

Επιθυμώ να τους ερμηνεύης εις το καλόν και να μην τους αφήνης να κάμνουν την παραμικράν αταξίαν, ούτε να ενοχλούν κανένα άνθρωπον.

Τώρα θα σε ιδώ Γέρο Έξαρχε αν είσαι των όντι από τους Σπαρτιάτας, οι οποίοι αγαπώσι την ευταξίαν και έχει ισχύν ο λόγος σου καθώς ακούω. 

245. Προς τον κ. Ιω. Διακοσουλιώτην. Σε κατέγραψαν στο στρατολόγιον της Εκτελεστικής δυνάμεως για να επιστατής της ευταξίας των χωριών Φοινίκι, Συκιάς και Πακίων.


246. Προς τον Δημογέροντα Φοινικίου.

Σε περικλείεται η προς τους κατοίκους του χωρίου τούτου υπ’ αριθ: 243: συμβουλευτική διαταγή της Επιτροπείας και θέλεις φροντίση να αναγνωσθή επ’ εκκλησία…….

247. Προς τον Πλοίαρχον κ. Νικόλαον Κυπαρίσσην. Προσκαλείσαι να ετοιμάσης απόψε την σκαμπαβία σου δια να μεταβιβάση αύριον την αυγήν τον αξιωματικόν κ. Δημήτριον Καραγιάννην με μερικούς στρατιώτας εις τον Αρχάγγελον.

248. Διευθύνεται προς την ειρηνοποιόν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να ενεργήση ότι το καθήκοντων της ως προς του αναφερομένου αποφασίζουσα το δίκαιον ώστε να παύσουν τα παράπονα της αναφερομένης. (Αρ. Εισερχ. 204).

249. Διευθύνεται προς την ειρηνοποιόν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να μετακαλέση τον Πιέρον Τουρλάκην και ενεργήση το δίκαιον εις την μετά του αναφερομένου διαφοράν του. (Αρ. Εισερχ. 205).

250. Διευθύνεται προς την ειρηνοποιόν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να εξακριβώση την υπόθεσιν και αν τ’ αναφερόμενα αποδειχθώσιν σύμφωνα με την αλήθειαν, ενεργήση τα προς αποζημίωσιν του αναφερομένου, όθεν ανήκει. (Αρ. Εισερχ. 206).

251. Διευθύνεται προς την ειρηνοποιόν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να ενεργήση ότι των καθηκόντων της ως προς τα’ αναφερόμενα. (Αρ. Εισερχ. 207).

252. Διευθύνεται προς την ειρηνοποιόν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να παραστήση αμφότερα τα μέρη και αποδώση το δίκαιον όπου ανήκει. (Αρ. Εισερχ. 208).

253. Προς την επί των Στρατιωτικών και Ναυτικών Γραμματείαν.

Εκ του εσωκλείστου αντιγράφου απαντήσεως της Επιτροπείας υπ’ αριθ: 154: προς τον αρχηγόν της κατά την Πελοπόννησον Εκτελεστικής Δυνάμεως παρατηρεί η Επιτροπεία αύτη πόσον αι παραξηγήσεις της αιτήσεώς μου αντιβαίνουσι εις τας βάσεις τας οποίας κατέθεσε η Επιτροπεία αναλόγως των επιτοπίων περιστάσεων δια την αποκατάστασιν της ειρήνης  και ευταξίας εις τας τοιαύτας επαρχίας.

Το να επεμβαίνη ο Γ. Αρχηγός εις τα μέτρα τα οποία η Επιτροπεία διδασκομένη από την πείραν επιχειρεί να βάλη εις την ενέργειαν ανόμοια με εκείνα των άλλων τμημάτων δια το κατεπείγον των περιστάσεων, ήθελε φέρει σκάνδαλον μέγα και εμπόδια όχι μικρά εις την πρόοδον της ευταξίας, δια την οποίαν έχυσα και χύνω  καθ’ εκάστην ακαταπαύστως ιδρώτας. Παρακαλείται δια τούτου η Γραμματεία αύτη να συνεννοηθή με την Α. Ε. του Σ. Κυβερνήτου μας, ώστε, ει δυνατόν, να παύση κάθε σχέσις  του Γ. Αρχηγού ως προς το σώμα της Εκτελεστικής δυνάμεως των τμημάτων τούτων· κι αν έχω ως στοχάζομαι, πλήρη την εξουσίαν του διοργανισμού της να γίνη περί τούτου ρητή διαταγή της Σ. Κυβερνήσεως, επικυρούσης εν ταυτώ και την άδειαν του να διορίζω αμέσως τους αναγκαιούντας αρχηγούς και υπαρχηγούς της αυτής Δυνάμεως.

Το μέτρον τούτο αποκαθιστάται αναγκαιότατον ως προς την θέσιν εις την οποίαν ευρίσκονται τα πράγματα τούτου του τόπου· όστις υπαγορεύει μέτρα διαφόρου τινός ποιότητος ως προείρηται· Μένω με το προσήκον σέβας.
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254.
 Προς τον Δημογέροντα της Σκάλας.

Ο Θωμάς Τζουμάκος αναφερόμενος παραπονείται δι’ εν εθνικόν οσπίτιον, το οποίον ζητεί να σκεπάση και να κατοικήσει, καλλιεργών εθνικήν γην και δοκιμάζει αυτόθεν εμπόδια. Η αίτησίς του δεν θεωρείται ως άδικος ή επιβλαβής προς τους κατοίκους του χωρίου. 

Προσκαλείσαι λοιπόν να περιορίσης τους εμποδίζοντας αυτόν, ώστε να σκεπάση ελευθέρως το οίκημα όπου ζητεί και να εργάζεται την γην.

255. Διατάττει.

Α. Ο πατριώτης κ. Γεώργιος Δραγουνάκος μέλος της Εκτελεστκής Δυνάμεως Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας διορίζεται επιστάτης ευταξίας επί των χωρίων του Τριγωνά, τμήματος της Ανατολικής Σπάρτης. 


Β  Θέλει ενεργή τα χρέη του μετά του συμβοηθού αυτού Αντωνάκη Καβουλάκου καθ’ ας ήθελον λαμβάνει διαταγάς παρά της Εκτάκτου Επιτροπείας.

256. Διατάττει,

Α. Ο πατριώτης κ. Αντωνάκης Καβουλάκος μέλος την Εκτελεστικής Δυνάμεως των τμημάτων Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας διορίζεται επιστάτης της ευταξίας των χωρίων του Τριγωνά τμήματος της Ανατολικής Σπάρτης.

Β. Θέλει ενεργεί τα χρέη του μετά του συνεπιστάτου κ. Δραγουνάκου καθ’ ας ήθελον λαμβάνη διαταγάς και οδηγίας παρά της Εκτάκτου Επιτροπείας.


257. Διατάττει.

Α. Ο πατριώτης Κ. Πιέρος Τζιλιβάκος μέλος την Εκτελεστικής Δυνάμεως των τμημάτων Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας διορίζεται επιστάτης της ευταξίας επί των χωρίων Κολοκυνθίου τμήματος της Ανατολικής Σπάρτης.

Β. Θέλει ενεργή τα χρέη του μετά του συνεπιστάτου αυτού Κ. Χρήστου Μιχαλάκου Κουλουβάρα, καθ’ ας ήθελον λαμβάνη διαταγάς και οδηγίας παρά της Επιτροπείας.

258. Διατάττει.

Α. Ο πατριώτης Κ. Χρήστος Μιχαλάκος μέλος της Εκτελεστικής Δυνάμεως των τμημάτων Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας διορίζεται επιστάτης της ευταξίας επί των χωρίων του Κολοκυνθίου Τμήματος της Ανατολικής Σπάρτης.

Β. Θέλει ενεργή τα χρέη του μετά του συνεπιστάτου αυτού Κ. Πιέρου Τζιλιβάκου καθ’ ας ήθελον λαμβάνη διαταγάς και οδηγίας παρά της Επιτροπείας.

259.
Διατάττει.

Α. Ο πατριώτης Κ. Πολυχρόνης Χαντζάκος μέλος της Εκτελεστικής Δυνάμεως των τμημάτων Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας διορίζεται επιστάτης της ευταξίας επί των χωρίων του Μαλεβρίου Τμήματος της Ανατολικής Σπάρτης.

Β. Θέλει ενεργή τα χρέη του μετά του συνεπιστάτου αυτού Κ. Γεωργίου Δημητρακαράκου καθ’ ας ήθελον λαμβάνη διαταγάς και οδηγίας παρά της Επιτροπείας.

260. Διατάττει.

Α. Ο πατριώτης Κ. Γεώργιος Δημητρακαράκος μέλος της Εκτελεστικής Δυνάμεως των τμημάτων Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας διορίζεται επιστάτης της ευταξίας επί των χωρίων του Μαλεβρίου Τμήματος της Ανατολικής Σπάρτης.

Β. Θέλει ενεργή τα χρέη του μετά του συνεπιστάτου αυτού Κ. Πολυχρόνη Χαντζάκου καθ’ ας ήθελον λαμβάνη διαταγάς και οδηγίας παρά της Επιτροπείας.

261.
Διατάττει.

Α. Ο πατριώτης Κ. Γεωργίβαλος Καβαλιεράκης μέλος της Εκτελεστικής Δυνάμεως των τμημάτων Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας διορίζεται επιστάτης της ευταξίας επί των χωρίων του Φωκά Τμήματος της Ανατολικής Σπάρτης.

Β. Θέλει ενεργή τα χρέη του καθ’ ας ήθελε λαμβάνη διαταγάς και οδηγίας παρά της Επιτροπείας.

262. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να ενεργήση ό,τι των καθηκόντων της προς αποζημίωσιν των αναφερομένων. (Αρ. Εισερχ. 210).

263. Προς τον ενοικιαστήν των προσόδων Λεβέτζοβα.    

Επειδή αύριον το εσπέρας φθάνει αυτού η επιτροπεία παρακαλείσαι να λάβης υπομονήν και να μην παρενοχλής τους κατοίκους έως να εξετασθώσι τα αναφερόμενά τινα εις την Επιτροπείαν περί της μεταξύ σας διαφοράς.

264. Προς τον Θεόδωρον Τζωρτζάκον.     

Επειδή εκείνος εις τον οποίον έγραψες να πληρώση τον ιατρόν Κύριον Σίμωνα Ζεΐδην, δεν ηθέλησεν έως τώρα να τον πληρώση, προφασιζόμενος και αναβάλλων τον καιρόν και επειδή ο ιατρός δεν ημπορεί να περιμένη πλέον, προσκαλείσαι Κ. ή τα χρήματα να στείλης με τον απεσταλμένον στρατιώτην, ή να έλθης ο ίδιος σήμερον προς απολογίαν της αγωγής σου εις την Επιτροπείαν.

265. Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Μαραθέα.     

Διατάττεσαι να υπάγης με τον αξιωματικόν της φρουράς και με τους επιστάτας της ευταξίας του τμήματος Μαλεβρίου Κυρίους Πολυχρόνην Χαντζάκον και Γεώργιον Δημητρακαράκον και όλοι ομού να χαλάσητε τον ενεδρευτικόν προμαχώνα (μπαστούνα) του Νικολάου Μανδραπήλια κειμένην επάνω του χωρίου Μαραθέα και πέτρα σκανδάλου και πρόσκομμα εις την κοινήν ευταξίαν.     

Τούτου γινομένου ζητεί να έχη η Επιτροπεία έγγραφον ειδοποίησίν του της παρούσης.

266. Προς τον αξιωματικόν της φρουράς του τμήματος Μαλεβρίου..     Διατάττεσαι να υπάγης με τον Δημογέροντα του χωρίου Μαραθέα και με τους επιστάτας της ευταξίας του τμήματος Μαλεβρίου και όλοι ομού να χαλάσητε τον ενεδρευτικόν προμαχώνα (μπαστούνα) του Νικολάου Μανδραπήλια κειμένην επάνω του ρηθέντος χωρίου Μαραθέα ως πέτρα σκανδάλου και πρόσκομμα εις την κοινήν ευταξίαν.

267. Προς τους επιστάτας της ευταξίας του τμήματος Μαλεβρίου.     Διατάττεσαι να υπάγητε με τον αξιωματικόν του ιδίου τμήματος και τον Δημογέροντα του χωρίου Μαραθέα να χαλάσητε τον ενεδρευτικόν προμαχώνα (μπαστούνα) του Νικολάου Μανδραπήλια κείμενον επάνω του ρηθέντος χωρίου Μαραθέα ως πέτρα σκανδάλου και πρόσκομμα εις την κοινήν ευταξίαν. Τούτου γινομένου να αναφέρετε την πράξιν σας εις την Δημογεροντίαν.

268. Προς τον Θεοφιλέστατον επίσκοπον Παμφίλου, τοποτηρητήν του Έλους.     Η Επιτροπεία δεν έλαβεν έως τώρα καμμίαν πληροφορίαν περί της καταμετρήσεως και καταγραφής των Εθνικών Κτημάτων του Έλους, τα οποία εμπιστεύθη εις την ικανότητά σας.     

Δεν αμφιβάλλει μόνον τούτο, ότι η πράξις αύτη ευοδούται κατά την επιθυμίαν της.     

Επειδή δε η Σ. Κυβέρνησις απαιτεί όσον ταχύτερα τας περί τούτου πληροφορίας· επιθυμεί η Επιτροπεία να μην βραδύνετε την αποστολήν της καταγραφής των ειρημένων Εθνικών Κτημάτων κι αν είναι τελειωμένη μέχρις της ώρας να την διευθύνετε εξεπίτηδες δια να σταλθή εις την επί της οικονομίας επιτροπήν, όθεν απαιτείται.
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269.
Προς τον πλοίαρχον Κ. Ιωάννην Σάντον     Σήμερον το πρωΐ θέλει τελεσθή δημοσίως παράκλησις εις τον θεόν περί της Α. Α. Μεγαλειότητος του Αυτοκράρος των Ρωσιών.     Προσκαλείσαι λοιπόν να είσαι προσεκτικός και άμα δοθέντος του σημείου από την ξηράν να ρίψης δώδεκα κανονίας εις τιμήν της Α. Α. Μεγαλειότητος.

270.
Προς τον πλοίαρχον Κ. Νικόλαον Κυπαρίσσην.    Σήμερον το πρωΐ θέλει τελεσθή δημοσίως παράκλησις εις τον θεόν περί της Α. Α. Μεγαλειότητος του Αυτοκράρος των Ρωσιών.     Προσκαλείσαι λοιπόν να είσαι προσεκτικός και άμα δοθέντος του σημείου από την ξηράν να ρίψης δώδεκα κανονίας εις τιμήν της Α. Α. Μεγαλειότητος.

271. Κατά το άρθρον γον του υπ’ αριθ. 14557: Διατάγματος της Α. Ε. του Κυβερνήτου της Ελλάδος περί τον οργανισμόν της κατά την Πελοπόννησον Εκτελεστικής Δυνάμεως.

Διατάττει·

Αον. Ο Κ. Κωνσταντής Μισιντζής διορίζεται αρχηγός της Σαμίας πεντηκονταρχίας μέρους της κατά τα τμήματα Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας Εκτελεστικής Δυνάμεως.

Βον. Θέλει ενεργή τα χρέη του καθ’ ας ήθελε λαμβάνει διαταγάς και οδηγίας παρά της Εκτάκτου Επιτροπείας.

272.
Προς τον Κ. Κωνσταντή Μισιτζήν.     

Εγκλείεται διάταγμα της Επιτροπείας το υπ’ αριθ: 271: δια του οποίου διορίζεσαι Αρχηγός της Σαμίας πεντηκονταρχίας αξίωμα εις το οποίον επροσκαλέσθη από τα μέσα του παρελθόντος Σεπτεμβρίου.

Ευάρεστος η Επιτροπεία εις την οποίαν έδειξες επιμέλειαν εις τον οργανισμόν της πεντηκονταρχίας ταύτης πεπεισμένη περιπλέον εις τον ζήλον και πατριωτισμόν σου είναι εύελπις ότι θέλεις ευδοκιμήση εις τα οποία σε επιφορτίζει χρέη και θέλεις δικαιώση την εκλογήν της.
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273.
Προς τον Θεοφιλέστατον Επίσκοπον Παμφίλου.

Ο Νικόλαος Στάππας και Χρήστος Στάππας ενεφέρθησαν εις το Πρωτόκλητον Δικαστήριον Λακωνίας και η αναφορά των κατήντησεν εις την Επιτροπείαν διά τινα χωράφια εθνικά τα οποία ήνωξαν εις το Έλος πλησίον του Πρινίκου και οι κάτοικοι του χωρίου τούτου τους τα επήραν.

Επειδή η υπόθεσις αύτη ανάγεται εις την επαρχίαν σας και ημπορεί να μην σας λανθάνη. Παρακαλείσθε να δώσητε εις την Επιτροπείαν ακριβή των διατρεξάντων πληροφορίαν και εις ποίον των διαφερομένων μερών ανήκει το δίκαιον.

274. Προς τον Δημογέροντα της Σκάλας του Έλους.

Προσκαλείσαι να γράψης εις την Επιτροπείαν οποίας πληροφορίας έχεις περί της διαφοράς του Νικολάου Στάππα και Χρήστου Στάππα μετά των κατοίκων του Πρινίκου διά τινα χωράφια Εθνικά, τα οποία ήνωξαν εκείνοι, και απεβλήθησαν από εξ αυτών από τους ιδίους Πρινικιώτας.

275. Προς την Προσωρινήν Διοίκησιν Λακεδαίμονος και Πραστού

Περικλείεται έγγαρφον του Δημογέροντος Καρυταίνης υπ’ αριθ: 4291: μετά αντιγράφου αναφοράς του Δήμου Κατσικοπούλου και Λιάκου Καριόρη.

Παρατηρεί το Διοικητήριον τούτο το είδος της περί ης αναφέρονται υποθέσεως 13(;) επειδή ανήκει εις το μέρος του, προσκαλείται να ενεργήση ότι των καθηκόντων του.

276. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Προσκαλείσθε να δεχθήτε τον Πέτρον Μαρσελάκον ως Κλήτορα παρά τη επαρχιακή Δημογεροντία ταύτη καθώς τον είχετε και πρότερον.

277. Δηλοποιεί

Ότι ο Κ. Μασρούτ αξιωματικός του γ του τετάρτου τάγματος αποπλέων εις Κορώνην και εμποδισθείς ενταύθα εκ της κακοκαιρίας διήλθε πολλά με τους υπό την οδηγίαν του εικοσιέξ στρατιώτας. Επειδή δε σκοπεύει να διευθυνθή εις το λιμάνι προσκαλείται ο εκεί υγειονομολιμενάρχης να του παρασταθή και να του ευκολύνη την εις Κορώνην μετάβασίν του.

278. Προς τους Δημογέροντας και λοιπούς κατοίκους των πέντε Ολυμποχωρίων.

Ελήφθη η υπό την α’ του τρέχοντος αναφορά σας και παρετηρήθησαν αι αιτήσεις σας.     

Περί μεν της οποίας ζητείτε αστυνομίας, γνωρίζει η Επιτροπεία ότι η αίτησις αύτη δεν αποβλέπει ειμή εις την εσωτερικήν ευταξίαν του χωρίου σας· και όταν τελειώσει την περιοδείαν της έως Καλαμάτας θέλει λάβη την απαιτουμένην φροντίδα ως προς το αντικείμενον τούτο. Θέλει προς τούτοις σας δοθή η γη Εθνική αναλόγως των χρειών σας κατά το δίκαιον.     

Αλλά περί μισθού της Δημογεροντίας σας, τούτο, Κύριοι, ανήκει εις μόνην την Σ. Κυβέρνησιν, ήτις ενασχολείται να διαθέση τον κλάδον τούτον της δημογεροντιακής υπηρεσίας και ελπίζει η Επιτροπεία να μην μείνη κανείς παραπονεμένος των Δημογερόντων όσοι εδούλευσαν μετά ζήλου και πιστεύει εις υπέρ του κοινού συμφέροντος.
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279.
Διευθύνεται προ της Ειρηνοποιόν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να ενεργήση κατά το Δίκαιον ως προς τα αναφερόμενα αναθέτουσα εν ανάγκη την περί τούτων κρίσιν και απόφασιν. (Αρ. Εισερχ. 216)

280.
Διευθύνεται προς της Ειρηνοποιόν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να προσκαλέση τρίτον μέρος επικριτών της μεταξύ των δύο διαφερομένων δια να δοθή τέλος εις αυτήν. (Αρ. Εισερχ. 229)

281. Διευθύνεται προς της Ειρηνοποιόν Δημογεροντία της Ανατολικής Σπάρτης, δια να εξετάση τ’ αναφερόμενα και αποδώση το δίκαιον όπου ανήκει. (Αρ. Εισερχ. 215)

282. Διευθύνεται προς της Ειρηνοποιόν Δημογεροντία της Ανατολικής Σπάρτης, δια να αποδόση το δίκαιον όπου ανήκει. (Αρ. Εισερχ. 220)

283. Διευθύνεται προς της Ειρηνοποιόν Δημογεροντία της Ανατολικής Σπάρτης, δια να παραστήσει αμφότερα τα μέρη και προτρέψη αυτά εις αιρετοκρισίαν, αν άλλως δεν συμβιβάζονται, (Αρ. Εισερχ. 221)

284. Διευθύνεται προς της Ειρηνοποιόν Δημογεροντία της Ανατολικής Σπάρτης, δια να μετακαλέση τους εναγομένους και αποδώση το δίκαιον όπου ανήκει. (Αρ. Εισερχ. 222)

285. Διευθύνεται προς της Ειρηνοποιόν Δημογεροντία της Ανατολικής Σπάρτης, δια να συμβιβάση τα διαφερόμενα μέρη. (Αρ. Εισερχ. 226)

286. Προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Εις απάντησιν της υπ’ αριθ: 205: αποκρίσεώς σας προσκαλείσθε να υποχρεώσητε αμεταθέτως τον Παναγιώτην Λιναράκον εις την απόδοσιν του χρέους του εις τον Δημ. Ο. Ραχιώτην εντός εικοσιμίας ημερών από της σήμερον, εξασφαλίζοντος αυτόν ή με αξιόχρεον εγγυητήν υποσχούμενον να πληρώση εις την διορίαν τα χρήματα αντί του χρεώστου εναντίως προφάσεως.

287.
Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Λέημανα.     

Διατάττεσαι να στείλης εις την Επιτροπείαν τον Σπυρίδων Καλαμάκον και Παναγιώτην Κοφινάκον διότι έχουν ενάγοντα.

288. Προς τον αξιωματικόν της φρουράς του Διοικητηρίου Μονεμβασίας.

Στέλλεται επίτηδες ο παρών στρατιώτης Γιάννης Νικητάκος δια να λάβη τον τόπον του Παναγιώτη Ανδρεάκου τον οποίον θέλει στείλη όπου η Επιτροπεία.

289. Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Λέημανα.

Διατάττεσαι να στείλης εις την Επιτροπείαν τον Κωνσταντή Μενουδάκον, διότι έχει ενάγοντα.

290. Προς τον Κ. Δημήτριον Τζανετουλάκον.

Προσκαλείσαι να έλθης όπου η Επιτροπεία, διότι έχεις ενάγοντα.

291. Διευθύνεται προς την ειρηνοποιόν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να εφοδιάση τον αναφερόμενον με εν έγγραφον αποδεικτικόν  της πράξεώς της εις την υπόθεσιν ταύτην, δια να τον χρησιμεύση όπου ανήκει.

292. Προς τον Πανοσιώτατον άγιον Ηγούμενον πρωτοσύγκελλον Κ. Παρθένιον Φαρμάκην.



Κατ’ αίτησιν των εγγόνων των αειμνήστων κτητόρων της εν Μαραθονησίω Ιεράς Μονής του Αγίου Γεωργίου, διευθύνεται προς την πανοσιώτητά σου το εσώκλειστον έγγραφον, δια του οποίου συ εμπιστεύονται την επιτροπήν των κτημάτων άτινα αφιερώθησαν από τους προγόνους των εις τούτον τον Ιερόν Ναόν, και ήδη θέλουν χρησιμεύση ως όργανα του φωτισμού της Σπαρτιατικής Νεολαίας.


Ευαρέστως η Επιτροπεία εις την κοινοφελή ταύτην πράξιν των, ευαρεστείται περιπλέον τον ζήλον και πατριωτισμόν, εις τον οποίον θαρρούντες σε εμπιστεύονται την Ιεράν παρακαταθήκην των προγόνων των, και εύχεται να δικαιώσης την εμπιστοσύνην της αξίως της υπολήψεως την οποίαν σε προσφέρουν.

293. Προς τους Κ. Πιέρον Μαγγιόρον Γρηγοράκην, Τζανετάκην Γρηγοράκην, Γεώργιον Α. Γρηγοράκην, Γεώργιον Καλκανδήν και λοιπούς. Ευαχαρίστως ανέγνωσεν η Επιτροπεία την από τας 8 του τρέχοντος Δεκεμβρίου πράξιν σας επισυναπτομένην εις την υπό τας 9 του αυτού αναφοράς σας.
     

Ο ζήλος και προθυμία σας υπέρ του φωτισμού της πατριωτικής Νεολαίας σας, χαρακτηρίζει Κύριοι, το βαθύτατον αίσθημα των καρδιών σας και προς την ανάγκην της Δημοσίου Εκπαιδεύσεως και χαίρει δικαίως η Επιτροπεία επί των πεπραγμένων σας.
      

Εν τοσούτω κατά συνέπειαν της αιτήσεώς σας, επικυρώσασα το ρηθέν έγγραφόν σας διηύθυνε προς Πανοσιώτατον Άγιον Πρωτοσύγκελλον Κύριον Παρθένιον Φαρμάκην.

294. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Σας διευθύνονται με την παρούσαν γρς.: διακόσια: αριθ: 200: τα οποία εμετρήθησαν εις την Επιτροπείαν παρά του Αντωνάκη Καβουλάκου δια λογαριασμόν του Μ. Γαρδασάκου και εξισασμόν της μεταξύ των περί χαρτοπαιγνίου διαφοράς.      

Δύο τινές επαρρησιάσθησαν ζητούντες το να σταθώσιν εις μεσέγγυον τα αυτά χρήματα παρά της Επιτροπείας λέγοντες ότι έχουν να λαμβάνουν παρά του Γαρδασάκου, αλλ’ επειδή μέχρι της σήμερον δεν εμεταφάνη κανείς εξ αυτών δια να παραστήση τους αποχρώντας λόγους της απαιτήσεώς των, η δε Επιτροπεία αναχωρεί αύριον απ’ εδώ σας διευθύνει επί τούτου τα ειρημένα χρήματα και ζητεί απάντησιν της παραλαβής των.

295. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν Ανατολικής Σπάρτης δια να θεωρήση την υπόθεσιν ταύτην παρόντων και των δύο μερών και αποδώση το δίκαιον όπου ανήκει. (Αρ. Εισερχ. 227)
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296. Διευθύνεται προς την επί τούτοις διορισθησομένην επιτροπήν της Σ. Κυβερνήσεως, δια να εξετασθώσιν τα διαλαμβανόμενα και αποκατασταθή το δίκαιον κατά χώραν. (Αρ. Εισερχ. 243).

297. Προς τους Δημογέροντας του Έλους.

Δια να παύσουν αι μεταξύ των συμπολιτών σας κι εκείνων όσοι έρχονται άλλοθεν εις το Έλος λογοτριβαί και διαφιλονικήσεις περί εθνικής γης, δεν θέλει συγχωρηθή εις κανέναν εις το εξής των έξωθεν ερχομένων το να λαμβάνη και δουλεύη τοιαύτην γην χωρίς έγγραφον άδειαν ή της Επιτροπείας ή του Προσωρινού Διοικητού του πλησιεστέρου εις το μέρος του τούτου θέλετε διακηρύξη εις όλα τα χωρία σας, ώστε όποιος φανή εις το εξής ζητών να δουλεύση γην εθνικήν χωρίς να κρατή τοιαύτην απόδειξιν να είναι απαράδεκτος.

298. προς τον Κ. Αντώνιον Ζερβόν Μανιτακαράκον.

Η Επιτροπεία έχουσα πληροφορίαν περί του πατριωτισμού σου και της υπολήψεως την οποίαν σε προσφέρουν, οι κατά το χωρίον Μολάους κατοικούντες συμπατριώται σου Σπαρτιάται σε εμπιστεύεται Κ., την διεύθυνσιν  της ευταξίας αυτών. Θέλεις λοιπόν επιστατή μετ’ επιμελείας, ώστε να φυλάττεται εις αυτό το χωρίον μία καλή αρμονία μεταξύ των Σπαρτιατών και να μη συμβαίνη η παραμικρά αταξία· εάν δε κανείς εξ αυτών ή απειθήσει εις διαταγάς αρχών ή πράξη καμμίαν άλλην αταξίαν, ή έγκλημα θέλεις τον πιάνει αμέσως, και θέλει τον στέλλεις εις το Διοικητήριον της Μονεμβασίας, ή και εις την ιδίαν Επιτροπείαν οσάκις ευκολύνεσαι.

Εν τούτοις θέλεις συστήση την αξιότητά σου και την προς σε υπόληψιν της επιτροπείας.

299. Προς τους κατοίκους της Ανατολικής και Δυτικής Σπάρτης.

Η ετοιμότης και εμπειρία τα οποία εδείξατε εις τας διακηρύξεις της Επιτροπείας, καταπαύσαντες τας εσωτερικάς ταραχάς σας, και η αφοσίωσις εκείνη, εις την οποίαν επροσφέρατε εις την Σ. Κυβέρνησιν, δια τας πράξεις, κοινώς υπογράψαντες, την οποίαν υπό την Επιτροπείαν του τρέχοντος είναι πράγματα τα οποία θέλουν αφήσει εποχήν εις την ιστορίαν σας, Σπαρτιάται!.. Αγάλλεται η ψυχή μου δικαίως, ότι της αλλοιώσεως ταύτης ευτυχούσα να γίνω το όργανον· αλλά τι, τούτο δεν

χρεωστείται ειμή μόνον εις την ιδικήν σας φιλότιμον και γενναίαν απόφασιν.


Σπαρτιάται, εν ακόμη σας μένει να πράξητε δια την τελείαν ησυχίαν σας, εάν θέλητε να μην μείνη ελλειπές το καλόν το οποίον εποθήσατε.


Όσα ζώα ή άλλα οποιασδήποτε πολλά ή ολίγα πράγματα εκρατήσατε ο ένας του άλλου κατά τας προλαβούσας εσωτερικάς ταραχάς σας, όλα να τα επιστρέψητε εις τους κυρίους αυτών εξισαζόμενοι με τρόπον ήσυχον αδελφικόν και γενναίον. Τούτο επιθυμώ να πράξητε μόνοι σας δια να λείψουν αι παρεπόμεναι συγχύσεις, και έριδες, όταν ο ένας βλέπει εις του άλλου τας χείρας κατακρατούμενον το πράγμα του.


Έπειτα εάν καταντήσητε εις κριτήριον βάλλετε Σπαρτιάται προ οφθαλμών, ότι εκτός του ότι θέλετε βιασθή να αποζημιώνετε ο ένας τον άλλον, αμεταθέτως θέλετε υποπέση ενταυτώ και εις έξοδα, ζημίας και χασομέρια όχι μικρά και αυτοί αφ’ εαυτών θα γίνετε αίτιοι δυστυχίας χειροτέρας από την πρώτην. 


Βάλετε τούτο προ οφθαλμών Σπαρτιάται και προλάβητε με φρόνησιν ότι ύστερον ημπορεί να σας προξενήση ανωφελή μεταμέλειαν.

300. Προς την Δημογεροντίαν της Επικρατείας.


Εις απάντησιν της υπ’ αριθ: 566: προσκλήσεως της Γεν. Γραμματείας, η Επιτροπεία αύτη δεν έλειψε όσον ταχέως να εξετάση περί των τριών αιχμαλώτων, δια τους οποίους εμεσίτευσεν εις την Σ. Κυβέρνησιν ο Κύριος Βαρών Υβωάν αντιπρέσβυς της Α. Χ. Δ.


Τα δύο παιδία του Ζαλούμη Γιουσούφ δια Μπαρδουνιώτη ευρέθησαν ενταύθα εις Μαραθονήσι, ο μεν Μουράτ ετών δώδεκα βαπτισμένος και μετονομασμένος Γεώργιος εις χείρας του Παναγιωτάκου Αντω., η δε Χαμιδέ αβάπτιστος εις χείρας του Θωμά Αντωνάκη. Η Κιαμιλέ του Χικόνα εις τούτο το μέρος δεν ευρέθη, ενδεχομένως να ευρίσκεται εις Δυτικά μέρη της Σπάρτης, αλλ’ επειδή προς το παρόν δυσκολεύθη να βεβαιωθή μακρόθεν, περί αυτής η Επιτροπεία θέλει εξετάση επομένως και θέλει πληροφορήσει την Γεν. Γραμματείαν.

301. Προς την Α. Ε. τον Σ. Κυβερνήτην της Ελλάδος.

Η Ρωσική φεργάτα Μαρία διοικουμένη παρά του Κ. Μικάρη έφθασεν ενταύθα την 7 του τρέχοντος, ότε τα πράγματα της Σπάρτης ήσαν εις την ακμήν της επανορθώσεώς των και συνετέλεσε μεγάλως ως προς το αντικείμενον τούτο υποστηρίζουσα τα δια την εσωτερικήν ησυχίαν ληφθέντα μέτρα της Επιτροπείας.

Ο Κ. Ιωάννης Παπαρρηγόπουλος, διερμηνεύς του Ρωσικού στόλου, ομιλήσας τα δέοντα μετά ζήλου προς πάντας τους παρευρεθέντας εκ διαφόρων επαρχιών επροξένησεν ικανήν εντύπωσιν εις όλων τα πνεύματα.

Το περικλειόμενον αντίγραφον υποσχετικού γράμματος των κατοίκων της Ανατολικής και Δυτικής Σπάρτης δίδει νήξιν ειρηνικήν περί των μέτρων τα οποία ελήφθησαν προ της αφίξεως της αυτής ρωσικής φεργάτας, η δε μετά την περιοδείαν μου γενησομένη έκθεσις θέλει διαδηλώσει τα πάντα κατ’ έκτασιν.

Χθες το πρωΐ αποπλεύσας εντεύθεν της φεργάτας εστάλθησαν παρά του Κ. Ιω Παπαρρηγοπούλου τα εσώκλειστα δύο γράμματα και διευθύνονται προς την Α. Ε. κατά την αίτησιν της ευγενείας των, Μένω με το ανήκον σέβας.

302. Προς τον Προσωρινόν Διοικητήν της Ανατολικής Σπάρτης.

Εις απάντησιν της υπ’ αριθ: 405: αναφοράς σας, η Επιτροπεία τας διηύθυνε προς αυτήν τρεις εθνικάς ομολογίας.

Την μεν του Κ. Αναστασίου Αγαλοπούλου και συντροφίας του δια λείψανα (εννοεί χρέους σου) της όλης ποσότητος γρ: 3825: την δε του Κ. Στέφανου Ροζάκου Αγιονικολαΐτου και συντροφίας του δια λείψανα ομοίως γρ: 400: την δε τρίτην του Κ. Ιω. Μανέα Δυτικοσπαρτιάτου δια γρ: 6525: συμποσούμενα όλα τα γρ: 10.750: δέκα χιλιάδας επτακόσια πενήντα και θέλει φροντίση η Επιτροπεία την εξαργύρωσίν των.

303. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Εις απάντησις της υπ’ αριθ: 755 αναφοράς σας εγκρίνεται η αίτησίς σας περί του φυλακωμένου Γεωργίου Αναγνωστάκη Χαρτοκόλλη, ως ασθενούντα βαρέως, αλλ’ όταν αναλάβη ο ανο (άνθρωπος) ούτος είσθε εις χρέος απαραίτητον να τον παραστήσετε εις την πρώτην αναζήτησιν της Επιτροπείας.

304. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να προτρέψη τα μέρη εις αιρετοκρισίαν· να τα διυθύνη εις το Πρωτόκλητον Δικαστήριον αν δεν δέχονται αιρετοκρισίαν.

305. Προς τον Κ. Αναστάσιον Γιαννιτζάνον.

Με δυσαρεσκειάν της πληροφορείται η Επιτροπεία, ότι εναντίον της αποφάσεως του Πρωτοκλήτου Δικαστηρίου Λακωνίας δεν ηθέλησες έως τώρα να πληρώσης τα λείψανα χρέους σου προς το Εθνικόν Ταμείον γρ: 207. 8: και τα δικαστικά δικαιώματα γρ: 44. 2: τα οποία οφείλεις ένεκα της αυτής υποθέσεως εις το ειρημένον Δικαστήριον.

Μία τοιαύτη πράξης ότι δεν ανήκει εις όσους πολίτας επιθυμούν να φυλάξωσι χαρακτήρα και υπόληψιν το γνωρίζεις.

Τούτου ένεκα προσκαλείσαι να πληρώσης εντίμως τα ειρημένα χρήματα προς την Επιτροπείαν ταύτην δια να δοθώσι όπου ανήκουν. Τουναντίον βιάζεται η Επιτροπεία να λάβη μέτρον δυσάρεστον εις την σύναξίν των.

306,
Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Μαΐνης.

Εις απάντησιν της υπ’ αριθ: 401 αναφοράς σας η Επιτροπεία θέλει ενεργήση ενόδι)(ριότι προς την τελείαν ειρηνοποίησιν των κατοίκων του Βυτύλου.

Προσκαλείσθε εν τοσούτω να εξακολουθήτε με τόνον τα ανήκοντα χρέη σας και προς την γενικήν αρμονίαν και ησυχίαν της επαρχίας σας, αναφερόμενοι εις την Επιτροπείαν περί πάντων των αφορώντων το αντικείμενον τούτο.

307. Προς τον Κ. Δημήτριον Νικολόπουλον Γρηγοράκην.

Πληροφορουμένη η Επιτροπεία τα πατριωτικά σου αισθήματα και τον υπέρ της κοινής ευταξίας ζήλον σου ευαρεστείται να εμπιστευθή την διεύθυνσιν της ευταξίας του Μαυροβουνίου.

Προσκαλείσαι λοιπόν να επιστατής με επιμέλειαν και προσοχήν ώστε να φυλάττεται εις αυτό το χωρίον μία καλή αρμονία και ησυχία.

Θέλεις προσέχης να προλαμβάνης κάθε αταξίαν αντιβαίνουσαν εις τους νόμους, και αν κανείς απειθήση εις τας διαταγάς των αρχών ή διεγείρη ταραχάς μεταξύ των πολιτών του, ή άλλως πως ατακτή ζημιώνων ή παραβλάπτων αυθαιρέτως τους άλλους θέλεις τον συλλαμβάνης και τον διευθύνης εις την Επιτροπείαν.

Ταύτα διατηρών απαραβάτως θέλεις συστήση περιπλέον την αξιότητά σου και θέλεις δικαιώση την υπόληψιν την οποίαν η Επιτροπεία σοι προσφέρει. 

308. Διατάττει:

Αον. Ο Κ. Ιω. Γοβατζής διορίζεται αξιωματικός εντός του σώματος της Εκτελεστικής Δυνάμεως των τμημάτων Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας.

Βον. Θέλει ενεργή τα χρέη του διατελών υπό τας διαταγάς του Προσωρινού διοικητού Λακεδαίμονος και Πραστού και έχων υπό την οδηγίαν του δέκα στρατιώτας προς υπηρεσίαν της αυτής δυνάμεως.

309. 
Προς τον Προσωρινόν διοικητήν Λακεδαίμονος και Πραστού.

Ο Κ. Ιω. Γοβατζής διορίζεται κλπ.

310. Προς τον Προσωρινόν Διοικητήν Καλαμάτας.

Κατά συνέπειαν της υπ’ αριθ: 335: διαταγής της Σ. Κυβερνήσεως δια της επί των Στρατιωτικών και Ναυτικών Γραμματείας προς την Επιτροπείαν ταύτην περί του σχηματισμού της Εκτελεστικής Δυνάμεως των δύο τμημάτων από Σαμίους και εντοπίους Στρατιώτας της εκλογής της.

Παρακαλείται το Διοικητήριον τούτο να διαλύση την όσην έχει υπό τας οδηγίας της φρουράν και να κρατήση δέκα μόνον στρατιώτας προς υπηρεσίαν του έως να φθάση η Επιτροπεία εις τα αυτόσε, να δώση δε εις τους αποβληθησομένους τα αναγκαία αποδεικτικά των όσων τους χρεωστούνται από μισθούς δια τους χρησιμεύσωσι προς εξόφλησιν.

Ειδοποιήται προς τούτοις, ότι εις Τζίμοβαν, Ζυγόν, Ανδρούβιστα και Σταυροπήγιον έστειλεν εδικούς της στρατιώτας η Επιτροπεία προς εκλογήν των εκεί φρουρών.

311. Τα αυτά για το τμήμα του Νησίου.

312. Διατάττει: 

Αον. Ο Κ. Ιω. Χα’’Μιχάλης μέλος της Εκτελεστικής Δυνάμεως των τμημάτων Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας διορίζεται αξιωματικός της φρουράς της Τζίμοβας της Κωμοπόλεως της Δυτικής Σπάρτης.

Βον. Θέλει ενεργή τα χρέη του διατελών υπό τας διαταγάς των εκεί Επαρχιακών Δημογερόντων.

313. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Μαΐνης.

Ο αξιωματικός Λ. Ιω. Χα’’Μιχάλης έρχεται αυτόθι με τέσσαρους στρατιώτας, ως εκτελεστική δυναμις της Επαρχιακής Δημογεροντίας ταύτης.

Προσκαλείσθε λοιπόν να τον γνωρίσητε ως τοιούτον και να εξακολουθήτε δι’ αυτού τας υπηρεσίας όσαι ανάγονται εις τα χρέη του.

Σας επαναλαμβάνει και ήδη η Επιτροπεία το πρώτον και απαραίτητον χρέος σας του να υπαγρυπνήτε Κύριοι ματά ζήλου εις την κοινήν ευταξίαν και ησυχίαν της επαρχίας σας.

314. Διατάττει:

Αον. Ο Κ. Ιω. Πατζαβούρας μέλος της Εκτελεστικής Δυνάμεως τμημάτων Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας, διορίζεται αξιωματικός της φρουράς του Ζυγού επαρχίας της Δυτικής Μάνης.

Βον. Θέλει ενεργεί τα χρέη του διατελών υπό τας οδηγίας της εκεί Επαρχιακής Δημογεροντίας.

315. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Ζυγού.

Ο αξιωματικός Κ. Ιω. Πατζαβούρας έρχεται αυτόθι με τέσσαρους στρατιώτας ως εκτελεστική δύναμις της Επαρχιακής Δημογεροντίας ταύτης.

Παρακαλείσθε λοιπόν να τον γνωρίσητε ως τοιούτον και να εξακολουθήτε δι’ αυτού τας υπηρεσίας όσαι ανάγονται εις τα χρέη του.

Σας επαναλαμβάνει και ήδη η Επιτροπεία το πρώτον και απαραίτητον χρέος σας δια να επαγρυπνήτε Κύριοι μετά ζήλου εις την κοινήν ευταξίαν και ησυχίαν της επαρχίας σας.

316. Διατάττει: Ο Κ. Μιχάλης Μπύρος … διορίζεται αξιωματικός της φρουράς Σταυροπηγίου… (όμοιον με 314)

317. Όμοιον με 315.

318. Ο Κ. Ιω. Σχοινάς… διορίζεται αξιωματικός της Φρουράς της Ανδρούβιστας κλπ (όμοιον με 314)

319. Όμοιον με 315.

320. Προς τον Επιστάτην της ευταξίας του τμήματος Μαλεβρίου Κ. Πολυχρόνην Χατζάκον.

Προσκαλείσθε Κύριε να φροντίσητε, εν κατάλυμα δια τον αξιωματικόν της φρουράς Μαλεβρίου Κ. Παναγιώτην Ταουσάνην ανάλογον προς την κατοικίαν αυτού και των υπό την οδηγίαν του στρατιωτών.

13 Δεκεμβρίου 1829.

321. Προς τους Κυρίους Πιέρον Μ. Γρηγοράκην, Τζανετάκην Γρηγοράκην, Γεώργιον Α. Γρηγοράκην και λοιπούς προστάτας των εν Μαραθονησίω σχολείων. Ο ευγενής πλοίαρχος της ρωσικής φεργάτας Μαρίας Κ. Πέτρος Μικάρης και οι περί αυτόν αξιωματικοί ευαρεστήθησαν να αφιερώσουν δια τον φωτισμόν της Σπαρτιατικής Νεολαίας γρ: εννεακόσια εβδομήντα πέντε αρ: 975 κατά τον εσώκλειστον κατάλογον.

Τα χρήματα ταύτα σας διευθύνονται Κύριοι παρά της Επιτροπείας δια να χρησιμεύσωσι εις την οικονομίαν των εντάυθα σχολείων τα κατ’ ευχήν προστατεύετε.

Το παράδειγμα των ευγενών Ρώσων γνωρίζετε Κ, πόσην εντύπωσιν πρέπει να κάμη εις τας ψυχάς των ευαισθήτων Σπαρτιατών.

Εις την πρώτην των τοιούτων τάξιν θέτουσα η Επιτροπεία την ευγενείαν σας επιθυμεί να παρασταθήτε με τον συνήθη ζήλον σας, ώστε το παράδειγμα των Φιλελλήνων Ρώσων μιμούμενοι οι συμπολίται σας να συνεισφέρουν έκαστος κατά δύναμιν προς επαύξησιν της ευτυχώς αρξαμένης συνδρομής υπέρ των σχολείων.

322. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Παρακαλείσθε Κ. άνευ αργοπορίας να εφοδιάσητε το Διονύσιον Κατζουλάκην με τα αναγκαία αποδεικτικά της υποθέσεώς του  δια να απέλθη εις το αιρετοκ. Δικαστήριον Λακωνίας  περί της οποίας έχει διαφοράν με τους κληρονόμους του Γεωργίου Καμουτζάκου.

Προς τούτοις να ειδοποιήσητε το πρωτόκλητον περί των καϊκίων του ιδίου, ότι μένουν εμποδισμένα μέχρι δευτέρας αποφάσεως.

323. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης μετά της απολογίας του εναγομένου Νικολάου Πασχάλη, καταχωρισθείσης υπ’ αριθ: 255: δια να παραστήση αμφότερα τα μέρη και ακριβώς εξετάσασα περί της υποθέσεως ταύτης ενεργήση κατά το δίκαιον προς αποζημίωσιν του αδικουμένου. 

324. Δηλοποιεί: ότι η Κ. Τζανέταινα Καπετανόνυμφη παρέδωκεν εις την Επιτροπείαν το μεϊντάνι το μεσεγγυμένον εις το Διοικητήριον Λακεδαίμονος και Πραστού παρά του Κ. Μπενιζέλου Αλφιερόπουλου.

325. Προς το Προσωρινόν Διοικητήριον Λακεδαίμονος και Πραστού.

Εις απάντησιν της υπ’ αριθ: 2292 διαφοράς σας και εκείνης της Επαρχιακής Δημογεροντίας της Ανατολικής Σπάρτης υπ’ αριθ: 760: η Επιτροπεία εγκρίνουσα τους εκτεθέντας λόγους περί της αδίκου μεσεγυήσεως του μεϊντανίου της Γιαννάκαινας Ζερβάκου, παρά του Κ. Μπενιζέλου Αλιφεροπούλου έλαβεν και απέδωκε αυτό εις τον ίδιον αγοραστήν του Ζερβάκον.

326. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Εις απάντησιν της υπ’ αριθ: 160 εγκριθείσης αιτήσεώς σας το μεϊντάνι το μεσεγγυηθέν παρά του Διοικητηρίου Λακεδαίμονος και Πραστού απεδόθη εις τον Κ. αυτού Γιαννάκην Ζερβάκον.

327. Προς τους Γιαννιάνους και Λιάνους κατοίκους του Βοιτύλου.

Πληροφορείται η Επιτροπεία ότι ακόμη δεν επαύσατε τας εσωτερικάς ταραχάς σας.

Γιαννιάνοι και Λιάνοι ! προσέξατε καλά, ανοίξατε τα μάτια σας και στοχασθήτε ότι υπάρει εξουσία, νόμοι εις την πατρίδα σας.

Όθεν ή να παύσετε τας αλληλομαχίας σας και να ησυχάσητε, ή θα σας πάρη η οργή των νόμων και θα αφανισθήτε.

328. Προς τον Προσωρινόν Διοικητήν Μονεμβασίας.

Εις απάντησιν της υπ’ αριθ: 1802: αναφοράς σας η Επιτροπεία δεν έλλειψε να διατάξη εντόνως τον Αναστάσιον Γιανιτζάκον, δια ν’ αποδώση τα υπόλοιπα του προς το Εθνικόν Ταμείον χρέη του, και εκείνα των δικαστικών δικαιωμάτων, κατά την αίτησίν σας.

329. Προς Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Κατά την έννοιαν της υπ’ αριθ: 299: διακηρύξεως της Επιτροπείας προσκαλείσθε να υποχρεώσητε τον Δρακούλην Κυριακάκον Φιδοπιάστην να αποδώση τα όσα πράγματα κρατεί μαζί του ιδιόκτητα του Ιω. Γρηγορακόγγονα, και αν απειθήση εις τούτο να ειδοποιήσητε αμέσως την Επιτροπείαν.

330. Διακηρύττει

Παρά πάσαν της ελπίδα επληροφορήθη η Επιτροπεία ότι εις πολλά των υπό την διεύθυνσίν της τμημάτων· πολλοί των κοσμικών επαμβαίνουσιν εις τα πράγματα της εκκλησίας και κατασυγχύζουν την αρμονίαν εκείνων, των οποίων η Σ. Κυβέρνησις εφρόντισε να δώση εις το σύστημα των εκκλησιαστικών πραγμάτων και του ιερατείου, εξ εναντίας δε πάλιν, πολλοί των ιερωμένων ανακατωνόμενοι παραλόγως εις τα πολιτικά, επιφέρουσι μέγαν σκάνδαλον εις την κοινήν ησυχίαν.

Η επιτροπεία βάσιν έχουσα τας καθιερωθείσας αρχάς, αίτινες περιορίζουσι τους ιερωμένους και λαϊκούς εις τα ίδια χρέη των. δεν συγχωρείται κατ’ ουδένα λόγον να θεωρήση με αδιάφορον όμμα τας τοιαύτας παρεκτροπάς. 

Δια τούτο προς αποφυγήν παντός ενδεχομένου το οποίον ημπορεί να γεννήση λογοτριβάς και προφάσεις ματαίας, η Επιτροπεία χρεωστεί να διακηρύξη καθ’ όλας τας επαρχίας ταύτας

Αον. Κανείς των κοσμικών δεν συγχωρείτε να ανακατώνεται ή να γίνεται πρόσκομμα εις τα χρέη και καθήκοντα της εκκλησίας και του ιερατείου.

Βον. Τα κανονικά δικαιώματα των κατά τόπους αρχιερέων ή ιερέων δεν μπορεί κανείς των κοσμικών να τους αφαιρέση.

Γον. Κανείς των ιερωμένων δεν συγχωρείται να ανακατώνεται εις τα πολιτικά επ’ ουδεμιά προφάσει ή περιστάσει.

Δον. Όστις των λαϊκών ή ιερωμένων φανή εις το εξής παραβαίνων τα ανωτέρω άρθρα και επεμβαίνει εις τα μη ανήκοντα εις αυτόν χρέη, θέλει παιδεύεται ως ταραξίας και λυμεών της κοινής ευταξίας.

Εον. Οι Προσωρινοί Διοικηταί και Επαρχιακοί Δημογέροντες των τμημάτων τούτων να ενεργήσωσιν την παρούσαν διακήρυξιν επαγρυπνούντες εις την ακριβή διατήρησιν.

14 Δεκεμβρίου 1829.

331. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να παραστήση αμφότερα τα μέρη και ενεργήση το δίκαιον. (Αρ. Εισερχ. 2;;)

332. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, δια να διαλύση τα παράπονα του ενδιαφερομένου, δίδουσα προς αυτόν αντίγραφον της γινομένης αποφάσεως της διαφοράς του μετά της θείας του Ροβύθαινας. (Αρ. Εισερχ. 261).

333. Θεωρών ότι η προ πολλού απουσία της Αστυνομίας Λεωνιδίου επιφέρει εμπόδια και ελλείψεις εις την Δημοσίαν Υπηρεσίαν κατ’ εκείνην την θέσιν.

Διατάττει:

Α. Ο Κύριος Αναστάσιος Μπαλάνος διορίζεται προσωρινός Αστυνόμος Λεωνιδίου, αντί του Κ. Ιω. Μιτζοπούλου.

Β. Θέλει ενεργεί τα χρέη του κατά τας υπαρχούσας αστυνομικάς διατάξεις.

334. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Πραστού.

Ο Κ. Αναστάσιος Μπαλάνος έρχετε αυτόθι διορισμένος προσωρινός Αστυνόμος Λεωνιδίου κατά το υπ’ αριθ: 333: διάταγμα της Επιτροπείας, το οποίον θέλει σας παρρησιάση.

Προσκαλείσθε λοιπόν να συνεννοήσθε μετ’ αυτού καθ’ όσα αφορώσι τον κλάδον της Αστυνομίας, έχοντες πάντοτε προ οφθαλμών το να συντηρείτε δια της Δημογεροντίας και της Αστυνομίας η απαιτουμένη εσωτερική αρμονία της επαρχίας.

Προς τούτοις θέλετε φροντίση δια τον αυτόν αστυνόμον και ένα οίκημα ανάλογον της ησυχίας του.

335.
Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, ίνα παραστήση αμφότερα τα μέρη και ενεργήση το δίκαιον προς αποζημίωσιν του αδικουμένου. (Αρ. Εισερχ. 257). 

336. Προς τους Επιστάτας της Ευταξίας Κ. Δημ. Πολυκάκον και Βασίλειον Μιχαλεάκον.

Παρ’ ελπίδα πληροφορείται η Επιτροπεία ότι η γυναίκα του  ;;; Γρηγορακόγγονα μεταβαίνουσα από το Πόρτο Κάγιο εις την Τζίμοβαν εμποδίσθη αναιτίως παρά του Λεάκου (;).

Αν ούτως έχη, διατάττεσθε να τον υποχρεώσητε να την απολύση και εις το εξής να λείπη τα τοιαύτα άτοπα, ως πειρακτικά εις την κοινήν ευταξίαν.

337. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Πληροφορείται η Επιτροπεία ότι ο εγγύτατα απολυθείς φονεύς Πατρίκος Χαρτοκόλης, ως ασθενών βαρέως, ευρίσκεται εις το χωρίον του περιφερόμενος υγιής και κατακαυχόμενος εναντίον των νόμων.

Επειδή εις την περί αυτού εγγύησιν ενέχεται η Δημογεροντία αύτη, ως υπ’ αριθ: 755: αναφοράς της, προσκαλείσθε, Κ., να παραστήσητε εντός εικοσιτεσσάρων ωρών εις την Επιτροπείαν τον ειρημένον Χαρτοκόλην, ει δε μη λογίζεσθε υπεύθυνοι  σεις οι ίδιοι αντ’ εκείνου

338. Προς τον Κ. Θεοδωρήν Μεσίσκλη.

Πληροφορουμένη η Επιτροπεία ότι είσαι από τους γενναίους Σπαρτιάτας, όσοι επιθυμούν και συντρέχουν την ευταξίαν, σε διορίζει συμβοηθόν του αξιωματικού της φρουράς Σταυροπηγίου Κ. Μιχαλάκην Μπύρον.

Διατάττεσαι να συνεπιστατής μετ’ αυτού εις την κοινήν ευταξίαν και να είσαι προσεκτικός εις τα χρέη σου, δια να δικαιώσης την υπόληψιν την οποίαν η πατρίς σοι προσφέρει.

339. Προς τον Κ. Δάβον Παναγιωτάκην.

Το ίδιο με το ανωτέρω, διορίζεται συμβοηθός του αξιωματικού της φρουράς Ζυγού Κ. Ιω. Πατζαβούρα.

340. Προς τον Κ. Ιω. Γρηγορακόγγονα.

Το ίδιο με το ανωτέρω, διορίζεται συμβοηθός του αξιωματικού της φρουράς Τζίμοβας Κ. Ιω. Χα’’Μιχάλη.

341. Προς τον Κ. Λάζαρον Παναγιωτάκην.

Το ίδιο με το ανωτέρω, διορίζεται συμβοηθός του αξιωματικού της φρουράς Ανδρούβιστας Κ. Ιωάννου Σχοινά.

342. Προς τον Γερακαράκην Κωστάκην. 

Το ίδιο με το ανωτέρω, διορίζεται συμβοηθός του αξιωματικού της φρουράς Μονεμβασίας Κ. Δημήτριον Βαραγιάννην.

343. Προς τον αξιωματικόν της φρουράς της Διοικήσεως Μονεμβασίας.

Ο Γερακαράκης Κωστάκης έρχεται αυτόθι ως συμβοηθός σου κατά το ανά χείρας του έγγραφον υπ’ αριθ: 342· Προσκαλείσαι λοιπόν να στείλης αντ’ αυτού εις την Επιτροπείαν ένα από τους υπό την οδηγίαν σου Σαμίους.

344. Προς πάντας τους κατοίκους της Κωμοπόλεως Μαραθονησίου.

Οι απόγονοι των αειμνήστων κτητόρων της εν Μαραθονησίω ιεράς Μονής του Αγίου Γεωργίου, αξίως του θεαρέστου ζήλου, όστις εκίνησεν τους προγόνους των να αφιερώσουν προς αυτήν κατά τας παρουσίας των κτήματα, παρέδωκαν ήδη την επιστασίαν αυτών εις τον πανοσιώτατον άγιον πρωτοσύγκελλον Κ. Παρθένιον Φαρμάκην δια να χρησιμεύουν τα εξ αυτών εισοδήματα εις τον φωτισμόν της Νεολαίας.

Η αξιέπαινος αύτη πράξις εγκριθείσα και επικυρωθείσα παρά του Εκτάκτου Επιτρόπου προβλέπει την σύστασιν και οικονομίαν των δύο σχολείων σας, εκ των οποίων το μεν Ελληνικόν προϋπάρχει, το δε αλληλοδιδακτικόν, ώστε εσυστήθη, αλλά δια να ευοδωθώσι οι αγαθοί σκοποί των υπογραψάντων την ειρημένην πράξιν επειδή είναι χρεία να εμβάζωνται εν καιρώ και ανελλειπώς εις το ταμείον του μοναστηρίου όλα τα ετήσια εισοδήματά του, δια τούτο όσοι κάτοικοι της κωμοπόλεως ταύτης δι’ ενοικίου Μοναστηριακού μαγαζίου ή οσπίτια προσκαλούνται να υπάγουν εις τον διορισθέντα ως ανωτέρω επίτροπον των Μοναστηριακών κτημάτων Κ. Παρθένιον και να πληρώσουν εις αυτόν μέχρι τούδε χρεωστούσι ενοίκια κατά την περισυνήν δημοπρασίαν, δια δε το μέλλον να συμφωνήση έκαστος το ενοίκιον μετ’ αυτού κατά το δίκαιον. Πρέπει βέβαια να στοχασθώσι οι άνθρωποι ούτοι, ότι διαφορετικά φερόμενοι αδικούσι αυτοί εαυτούς, την πατρίδα και τα ίδια τέκνα των εις την προκοπήν των οποίων θα χρησιμεύσουν  τα εισοδήματα ταύτα.  

Πολίται της Κωμοπόλεως ταύτης η τόσον σπουδαία ύλη της προκειμένης υποθέσεως δίδει εύλογον αφορμήν εις την Επιτροπείαν να σας κάμη την ακόλουθον παρατήρησιν.

Ο ευγενής πλοίαρχος της ρωσικής φεργάτας Μαρίας και οι περί αυτόν αξιωματικοί από μόνην φιλανθρωπείαν κινούμενοι ευαρεστήθησαν να συνεισφέρωσι αυτοπροαιρέτως γρ. εννεακόσια εβδομήντα πέντε: αρ: 975· δια τον φωτισμόν της νεολαίας σας. Πόσον άραγε πρέπει να κεντήση τας καρδίας σας το παράδειγμα τούτο της φιλανθρωπείας των ρωσιών, εάν άνοι (άνθρωποι) μηδεμίαν ανάγκην (;) από ημάς έχοντες φέρονται με τόσην συμπάθειαν εις τα τέκνα σας, τι πρέπει να κάμετε σεις οι πατέρες των, τους οποίους η ιδία φύσις υποχρεώνει να αγαπάτε και να προσπαθήτε παντοίοις τρόποις δια την προκοπήν των.

Σπαρτιάται ! αν άλλοτε τα όπλα σάς κατέσταιναν ελευθέρους από τυράννους, τώρα όμως το βλέπετε φανερά, ότι η αληθινή ελευθερία ουδ’ αποκτάται, ουδέ συντηρείται χωρίς την παιδείαν. Ευχής έργον ήτο αν όχι με περισσοτέραν τουλάχιστον με όσην προθυμίαν εκείνης την οποίαν δυκνείετε ως προς την χρήσιν των όπλων, να εναγκαλισθείτε τα σχολεία της παιδείας τα όπλα και να πολεμήσητε με αυτά τον εσωτερικόν  σας εχθρόν την αμάθειαν· αν σεις οι ίδιοι δεν έχετε πλέον τον καιρόν να εκπαιδευθήτε, τουλάχιστον θα παρηγορήσθε και θα χαίρεσθε εκείνην την διπλασίαν χαράν ότι αφήνετε τους υιούς σας και σωματικώς ελευθέρους από αυτόν τον τρομερώτερον εχθρόν την αμάθειαν και αν αναπαύετε την συνείδησίν σας ότι κάμετε όλα τα δυνατά δια την προκοπήν των.

Τούτο βέβαια θα στήση την λαμπροτέραν εποχήν εις την ιστορίαν σας Σπαρτιάται ! αυτό και μόνον θα δοξάση περιπλέον τα ονόματα εκείνων όσοι θελήσουν να γνωρίσωσιν πόσον ήταν κρίσιμος ο παρών καιρόν και δεν χάνουν την ευκαρίαν να συνδράμωσιν κατά δύναμιν υπέρ των σχολείων, δια τον φωτισμόν της πατρίδος σας. 

15 Δεκεμβρίου 1829.

345. Ο Κ. Αναγνώστης Παναγιώτης Αναγνωστάκος έχει την άδειαν εάν καμμίαν φοράν θα μεταβή εις το χωρίον του να εκφέρη αυτού όποιον άλλον εγκρίνει άξιον εις τα χρέη του.

346. Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Πετρίνα. 

Όταν φθάσει η Επιτροπεία εις τον Μυστρά αύριον ή μεθαύριον Διατάττεσαι να υποχρεώσης τον Δημητράκην και Θωμάν Μενεγάκην δια να θεωρηθή η διαφορά την οποίαν έχουν με τον Βασίλειον Μιχαλακάκον.

347. Προς τον άγιον ηγούμενον της Μονής Πιοντού … Ιωαννίκιον (;).

Μανθάνει η Επιτροπεία ότι ο Νικόλαος Δακουάκος (;) ζητεί να πάρη την νύμφην του Γερακάρη εναντίον της θελήσεως αυτού και τούτο επόμενον να φέρη σύγχυσιν μεγάλην μεταξύ των δύο γενεών.

Ως φρόνιμος επιτηρητής της ευταξίας των αυτόθι χωρίων και πνευματικόν ενταυτώ πατέρα,  σε επιφορτίζει η Επιτροπεία να μεσολαβήσης και να εμποδίσης αυτόν το τόπον ή τουλάχιστον να τον οικονομήσης, ώστε να σταθή με ομόνοιαν, χωρίς να ζημιωθή τα εξοδά του το μέρος εις το οποίον είναι η κόρη αρμοσμένη δεκαπέντε περίπου χρόνους, ως λέγουν.

348. Προς το Δημογέροντα της Σκάλας του Έλους.

Οι Σπαρτιάται Θωμάς Τζομάκος και Ηλίας Ξανθάκος ανέφεραν εις την Επιτροπείαν ότι έχουν χρείαν γης εθνικής δια να γεωργούν κατ’ αυτήν την θέσιν.      

Διατάττεσαι λοιπόν να παρασταθής δια να δωθή εις αυτούς γη εθνική ελευθέρα αναλόγως της χρείας των από γην, ήμερον ή γην αγρίαν κατά το δίκαιον.

349. Προς τους κατοίκους της Λαγκάδας Φατζαρέους (;Κατζαρέους;). 

Στέλετε επίτηδες εις τα αυτόθι ο Κ. Πολυχρόνης Χαντζάκος δια να σας ομιλήση από μέρος της επιτροπείας όσα διετάχθη. 

Αφού δώσετε προσεκτικήν ακρόασιν εις τους λόγους του, διατάττεσθε να αφήσητε ελευθέρας και απειράκτους τας φαμελίας των Πανιντιάνων (;Πένητας) μετά του λαβωμένου εξ αυτών, δια να έμβουν και ησυχάσουν εις τα σπίτια των επιστρέφοντας εις αυτούς και όσα πράγματα τους επήρατε.

Όταν δε η Επιτροπεία φθάση εις Καλαμάταν να έλθετε εκεί να παρουσιασθήτε δια να θεωρηθή τακτικώς η κρίσις σας και γίνη η εκδίκησις κατά του φονέως κατά τους νόμους.

350.
Προς τον Κ. παπα-Ανατόλιον , Αθανάσιον Σπανάκον, Κωνσταντήν Γούργαρην.     Αύριον ή μεθαύριον προσκαλείσθε να έλθετε εις Μυσθράν προς την Επιτροπείαν δια να απολογηθείτε …….
αγωγής η οποία έγινε  εναντίον σας.

351.




Δηλοποιεί

Ο Πλοίαρχος Κ. Νικόλαος Κυπαρίσσης κατά προφορικήν διαταγήν  της Επιτροπείας ταύτης έρριψεν επτά κανονίας (υπέρ) της Α. Ε. του αυτοκράτορος πασών των Ρωσιών εκ της Γολέτας του Φιλοκτήτης αραγμένης εις τον λιμένα του Μαραθονησίου επί παρουσίας της ρωσικής φεργάτας Μαρίας κατά την 9ην του τρέχοντος Δεκεμβρίου. 

352. Τα αυτά για τον Ιω. Σάντο με την γολέτα του Ασπασία που έρριξε οκτώ κανονίας.

--------------------------------------------------------

353. Προς την Α. Ε. τον Σ. Κυβερνήτην της Ελλάδος.

Δια τας τρεχούσας ανάγκας τας οποίας εκθέτω εις την υπ’ αριθ. 159 αναφοράν μου προς την Σ. Κυβέρνησιν εβιάσθην να λάβω παρά του ενταύθα δασμοτελωνείου Μαραθονησίου ήτοι γρόσια οκτώ χιλιάδες εξακόσια ογδοήντα εν και παράδες είκοσι οκτώ, Αριθ. 8681 : 28: δια λογαριασμόν του Εθνικού ταμείου. Κατά χρέος λοιπόν αναφέρομαι περί τούτου δια να περασθώσι αυτά τα χρήματα εις τον ανήκοντα τόπον του λογαριασμού της Επιτροπείας ταύτης.
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354. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Καλαμάτας.

Οι φέροντες την παρούσαν Γεώργιος Ιω. ;Σπανού; και Δημήτριος Εξώπιος είναι εκ των γραμματέων της Επιτροπείας και παρακαλείσθε να τους προμηθεύσετε εν κατάλυμα προς κατοικίαν των.

355. Προς τον Κ. Γεώργιον Οικονόμου. 

Η Επιτροπεία θεωρήσασα το έγγραφον δια του οποίου η Α. Ε. ο Σ. Κυβερνήτης ευαρεστήθη να σας εμπιστευθή την διεύθυνσιν των πραγμάτων της Ανατολικής Σπάρτης εν απουσία του πρακατόχου της Κ. Ιω. Γενοβέλη και επιθυμούσα την παρουσίαν ενός αντιπροσώπου της κατά την επαρχίαν ταύτην δια την συντήρησιν της αρτίως συστηθείσης αρμονίας του εσωτερικού της, σας προσκαλεί ν’ αναλάβητε το χρέος τούτο μέχρι δευτέρας διαταγής της Επιτροπείας.

Θέλετε εξακολουθεί την σειρά των εργασιών σας βάσιν έχων τας διαταγάς της Επιτροπείας και όλως εξηρτημένος παρ’ αυτής επί τοιούτων βάσεων θέλετε συνεννοείσθε και συμπράττων μετά της επαρχιακής Δημογεροντία της Ανατολικής Σπάρτης καθ’ όλα τα αφορώντα τον κλάδον της δημοσίας υπηρεσίας.  

356. Προς τον πλοίαρχον Νικόλαον Κυπαρίσσην.

Παρακαλείσαι να εμβαρκάρης εις την Γουλέτας σουτους ανθρώπους και τα σκεύη της Επιτροπείας και με πρώτον επιτήδιον άνεμον ν’ αποπλέυσης από τον λομένα τούτον  του Μαραθονησίου και να μεταβής εις Καλαμάταν όπου θέλεις αποβιβάσει τους ανθρώπους και τα σκεύη και θέλεις αράξη και διαμένης εις τον Αλμυρόν

357. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Η Επιτροπεία ζητεί από μέρους της Δημογεροντίας ταύτης τον Πατρίκιον Χαρτοκόλην και Βασίλειον Λιγομυάλην.

Προσκαλείσθε λοιπόν να τους μετακαλέσητε όθεν ευρίσκονται και αμέσως να τους εμβάσητε εις την ενταύθα περιμένουσαν πολεμικήν γολέταν  του Κ. Νικολάου Κυπαρίσση

358. Προς το Πρωτόκλητον Δικαστήριον της Λακωνίας.

Διευθύνεται εις το Δικαστήριον τούτο ο πατρίκιος Χαρτοκόλης και Βασίλειος Λιγομυάλης εκ των οποίων ο πρώτος εστάθη αίτιος θανάτου μιας γυναικός εγκύου κατά τον Καρβελάν χωρίον της Ανατολικής Σπάρτης.

Η Επαρχιακή Δημογεροντία της Ανατολικής Σπάρτης θέλει θέση υπ’ όψιν του Δικαστηρίου την έκθεσιν (των μεταξύ) των δύο τούτων διαφερομένων διατρεξάντων, των οποίων αποτέλεσμα εστάθη ο φόνος, προς οδηγίαν του δικαστηρίου τούτου εις την κατά τους νόμους διαδικασίαν των. 

359. Προς την Α. Ε. τον Σ. Κυβερνήτην της Ελλάδος.

Κατά την 11 του παρελθόντος Νοεμβρίου φθάσας ενταύθα, μόλις σήμερον τελειώνω τας κατά την Λακωνίαν σπουδαίας ενασχολήσεις μου. Επειδή δε το ακατάστατον των πραγμάτων του τόπου τούτου, με κατηνάγκασε να καταφύγω εις μέτρα διάφορα της ποιότητος παρ’ εκείνων των προς εμέ οδηγιών της Σ. Κυβερνήσεως, κρίνω αναγκαίον να εκθέσω υπ’ όψιν αυτής τα τοιαύτα μέτρα και να δώσω τους λόγους οίτινες με εκίνησαν εις την διαχείρισίν των. Άρχομαι δε πρώτον από αυτής της καταστάσεως εις την οποίαν ευρήκα τας επαρχίας ταύτας. Διελθών αυτοπροσώπως των καθ’ οδόν χωρίων από ;Λιπενάτιον; εις Μαραθονήσιον και δι’ αγνώστων απεσταλμένων εις τα λοιπά χωρία και επαρχίας, ανιχνεύσας τα πάντα κατά βάθος είδα παραλυσίαν και ….. όλων των επιτοπίων αρχών τας ;ανεζωοπόρεσα.

Πανταχού παράπονα του λαού κατά Δημογερόντων, Διοικητών και υπαλλήλων των, δια το φατριαστικόν και τυραννικόν τα διέλυσα, κηρύξας γενικώς την σταθεράν απόφασιν της Σ. Κυβερνήσεως υπέρ της πανταχού στερεώσεως της ευνομίας και δικαιοσύνης και την δικαίαν των νόμων αγανάκτησιν κατά πάντων των μη δικαιοπραγούντων, και την πατρικήν κηδαιμονίαν του Σ. Κυβερνήτου μας υπέρ της κοινής των Ελλήνων ……… , και τελευταίον το σταθερόν αμερόληπτον  της Επιτροπείας, τα οποία ευχαριστήθη ο λαός πάσης τάξεως.

Εισελθών δεν εις τον αδιε…. Τον λαβύρονθον  των πραγμάτων της Σπάρτης ευρίσκω πανταχού αναρχίαν, στασίασμα,  μάχας εμφυλίους, συστημένος εις τα χωρία Λαγίας, Πιόντες, Βάθειας, Τζουκαλαργιά, Άλικα, Μουντανίστικα, λεοντάκι, Μπουλαργιοί, Οχιά, Κεχριάνικα, Μέζαπον, Άγιον Γεώργιον, και έτι άλλα διάφορα χωρία ευρισκόμενα εις αναβρασμόν και εις ακμήν να κινήσωσι όπλα με αντιπατριωτικούς κακόβουλους σκπούς, παρομοίως και πάντα ταύτα κατέπαυσαν ειρηνοποιήσας τα αντιμαχόμενα μέρη.

Αίτια δε των αλληλομαχιών τούτων ήσαν πάθη παλαιά και εκ μικρών νέων αιτιών ανακα…των δε ανέκαθεν συμβαινόντων εις την Σπάρτην εμφυλίων συγκρούσεων , είναι.  

Α. Η Σπάρτη εις πολλούς αιώνας κριτήριον και αρχήν τακτικήν δεν είδεν· όθεν τυχόν δύο διαφερόμενοι προς αλλήλους, ει μη όντος του μέσου δηλ. αρχής, ή κριτηρίου να διαλύση την διαφοράν των  απεφάσιζον δια των όπλων την διάλυσιν και ούτω προϊόντος του χρόνου έγινεν έξις.

Β. Οι κατά καιρούς σημαντικοί της Σπάρτης αντιδιαφερόμενοι προς αλλήλους δι’ ιδιοτελείς σκοπούς και διαιρούμενοι συνδιαιρούσαν και τον λαόν, και μέρος μεν τούτου ονομάζεται κόμμα του δείνος σημαντικού μέρος δε του δείνος και μέρος άλλου τα δε κόμματα ταύτα του λαού ελάμβανον τοσαύτην αντιπάθειαν προς άλληλα, όσην και οι αρχηγοί των προς αλλήλους. 

Γ. Η αμάθεια η σκοτίζουσα τον νουν και διαφθείρουσα τα ήθη των, η δεινή πτωχία ήτις κατ’ εξοχήν καταπιάζουσα αυτόν τον λαόν τον κατήντησε να δοθή εις την ληστείαν.

Τούτων ούτως εχόντων προς στερέωσιν της καταπαύσεως των αλληλομαχιών τούτων, προς ευκολίαν της προόδου της ευταξίας και μάλιστα προς ανατροπήν των αντιπατριωτικών σχεδίων ηναγκάσθην να οργανίσω το προσωρινόν ακόλουθον σχέδιον.

Α’. Εξέβαλα από τα λεγόμενα Κακαβούλια της Σπάρτης εκ των διαμαχομένων μερών, όλους τους λεγομένους παρά τους Σπαρτιάτας Μπουλουκτζήδες, δηλαδή πρωταρχηγούς, συλλέξας αυτούς από όλας τας σημαντικάς οικογενείας της δευτέρας τάξεως των Σπαρτιατών και κατατάξας εις την Εκτελεστικήν δύναμιν των Τμημάτων, ώστε εξ ανάγκης δια περιστατικά σημαντικά και ουσιωδέστατα, αντί μιάς πεντηκονταρχίας δύο ήδη συμποσούνται πεντηκονταρχίαι Σπαρτιατών.

Β’. Εσύστησα επιτοπίους φρουράς τας ακολούθους οκτώ.

Εις Μαραθονήσι

Εις το τμήμα Μαλευρίου

Εις τα τμήματα Τρυγονά και Φωκά

Εις τα τμήματα Κολοκυνθίου και Λαγίας

Εις Τσίμοβαν

Εις Ανδρούβιστα

Εις Κοίταν και τυα πέριξ



λείπει ένα

Αι κεφαλαί αυτών των φρουρών συνίστανται από Σαμίους και Σπαρτιάτας και οι μεν Σπαρτιάται εκλελεγμένοι μεταξύ των πλέον αφωσιωμένων εις την Σ. Κυβέρνησιν ωνομάσθησαν επιστάται της ευταξίας εις τους οποίους έδωκα οδηγίας και έλαβα παρ’ αυτών υποσχετικά, των οποίων περικλείονται αντίγραφα. Οι Σάμιοι ωνομάσθησαν αξιωματικοί διωρισμένοι να υπαγρυπνώσι εις όλα και να με ιδεάζωσι.

Γ’. Θεωρών την ανάγκην να ανοιχθώσι αι σκάλαι του Πέρτοκάγιου και Μεζάπου, ελευθερωθείσαι από τυας χείρας των Σπαρτιατών των ληστευόντων τα εκεί προσορμιζόμενα πλοία, εδιώρισα εις αυτάς τας Σκάλας δύο υγειονομολιμενάρχας Σαμίους. Και ταύτα μεν περί της Σπάρτης, διώρισα προς τούτοις και φρουράς παρά τοις προσωρινοίς Διοικηταίς της Μονεμβασίας και της Λακεδαίμονος και Πραστού δύο δεκαρχίας, ανά μισήν δεκαρχίαν εις έκαστον ως εκτελεστικήν δύναμιν και μίαν δεκαρχίαν εισέτι κατά τα Ολυμποχώρια και Λεωνίδι δια την ευταξίαν των μερών τούτων. Όθεν επειδή δια τας ανωτέρω εκτεθείσας αιτίας η εκτελεστική δύναμις της Επιτροπείας ταύτης συνίσταται ήδη εις τρεις πεντηκονταρχίας, μίαν των Σαμίων και δύο των Σπαρτιατών. Εξ ων οι 85 συγκροτούσι τας διαληφθείσας επιτοπίους φρουράς της Σπάρτης, ένθα άλλοτε δεν εστάθη να κατασταθή φρουρά δια να προλαμβάνη τας εσωτερικάς καταχρήσεις.

Δια τούτο εστοχάσθην διόλου περιττήν την περιπλέον εκτελεστικήν δύναμιν ήτις παραμένει εις όλα τα ενταύθα δικαστήρια διωρισμένη παρά του Γεν. Αρχηγού μακρυγιάννη, και τούτο εστάθη αιτία να αντιποκριθή μετ’ αυτού δια να λείψουν τα μάταια έξοδα. Ταύτα πάντα καθ’ υποβάλω εις την επίκρισιν της Σ. Κυβερνήσεως· και διαμένω με το ανήκον σέβας.

360.
Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης δια να ενεργήση το δίκαιον μετακαλούσα τον εναγόμενον προς απολογίαν. (Αριθ. Εισερχ. 272)

361 .
Προς τους Κ. Γεωργουλιάνους.

Δια να παύσουν αι λογοτριβαί τας οποίας έχετε ματά των Πετροπουλιάνων περί της Λίμνης, επειδή σκοπεύει η Επιτροπεία να μεσολαβήση εις τον συμβιβασμόν σας. Διατάττεσθε να ησυχάσετε προς το παρόν και να παύσητε κάθε είδος λογοτριβής με τους διαφερομένους σας. Όταν δε η Επιτροπεία επανέλθη εις ταύτα τα μέρη παρρησιάζεσθε εις αυτήν και εξισάζεται η διαφορά σας κατά το νόμιμον και δίκαιον. 

362.
Προς τους Πετροπουλιάνους

Δια να παύσουν αι λογοτριβαί τας οποίας έχετε με τους Γεωργουλιάνους περί της Λίμνης, επειδή σκοπεύει η Επιτροπεία να μεσολαβήση εις τον συμβιβασμόν σας. Διατάττεσθε να εξακολουθήσητε τον εκκαθαρισμόν της λίμνης αλλά να μη δώσετε την παραμικράν αιτίαν σκανδάλου εις τους διαφερομένους σας.  Και όταν η Επιτροπεία επανέλθη εις ταύτα τα μέρη παρρησιάζεσθε εις αυτήν και λαμβάνει τέλος η διαφορά σας κατά το νόμιμον και δίκαιον.

363. Προς τον προϊστάμενον της ευταξίας του τμήματος Μαλευρίου Πολυχρόνην Χαντζάκον.  

Περικλείονται δύο διαταγαί προς τους Πετροπουλιάνους και τους Γεωργουλιάνους.

Θέλεις λοιπόν τας εγχειρίση εις αυτούς και θέλεις τους ομιλήσης να ακολουθήσουν ως διατάττονται, διότι διαφορετικά φερόμενοι χάνουσι τα δίκαιά των. 

364. Προς τον Κ. Γερακάρην Μπουγιουκλάκην.

Επειδή δεν συμφέρει να ελλείπης πλέον από τα χρέη σου προσκαλείσαι να φθάσης ταχέως εις Μαραθονήσι δια να συνεδριάζης μετά των λοιπών μελών της επαρχιακής Δημογεροντίας της Ανατολικής Σπάρτης ως μέλος της αυτής Δημογεροντίας.

365. Προς τον Αρχηγόν της πεντηκονταρχίας των Σαμίων.

Διατάττεσαι να στείλη τέσσαρους στρατιώτας της πεντηκονταρχίας σου εις Λεωνίδιον δια να μείνουν υπό την οδηγίαν  της εκεί Αστυνομίας προς υπηρεσίαν αυτής.

366. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Επειδή το ακατάστατον και δυσώδες των δρόμων της κωμοπόλεως ταύτης Μαραθονησίου επιφέρει όχι ολίγην βλάβην εις την υγείαν των κατοίκων, Η επιτρ. σας επαναλαμβάνει Κ. όσα περί (περί) αυτού και προφορικώς σας ωμίλησε.  

Διατάττεσθε λοιπόν να επιμεληθήτε μετ’ επιστασίας εντόνου ώστε να διορθωθώσι οι δρόμοι ούτοι και να γίνωσι λιθόστρωτοι (καλντηρήμνια) εις τον ….. ά αρμοδιώτερον και ευκολώτερον τρόπον.

Επί τούτου θέλετε υποχρεώση έκαστον πολίτην δια να πληρώση αναλόγως δι’ όσον μέρος του δρόμου απέχει το οσπίτιόν του ή εργαστήριόν του.

367. Προς την επί των εκκλησιαστικών και Δημοπαιδεύσεως Γραμματείας.

Εν ταύτη τη κωμοπόλει Μαραθονησίου εσυστήθη νεοστί αλληλοδιδακτικόν σχολείον εις το οποίον αναγκαιούσι πλάκες, λιθοκόνδηλα, πίνακες γραφής και αναγνώσεως και βιβλία της γ: κλάσεως, κατά την αναφοράν των επιτρόπων του αυτού σχολείου προς την επιτρ. Ταύτην σημειωμένων από τας 14 του τρέχοντος Δεκεμβρίου. Κατ’ αίτησιν των ειρημένων επιτρόπων  οίτθνες στέλλουσι επίτηδες άνθρωπον.

Προσκαλείται η Γραμματεία αύτη να προμηθεύση το νεοσύστατον τούτο αλληλοδιδακτικόν σχολείον τα αναγκαιούντα ως ανωτέρω είδη δια να τελειώση όσον ταχύτερα ο διοργανισμός του και αρχίση η παράδοσις.

368. Προς την Α. Ε. τον Σ. Κυβερνήτην της Ελλάδος.

Κατ’ αίτησιν των ενταύθα προκρίτων της κωμοπόλεως Μαραθονησίου τίθεται υπ’ όψιν της Σ. Κυβερνήσεως αντίγραφον πράξεως γινομένης παρ’ αυτών υπέρ της συστήσεως των ενταύθα σχολείων ελληνικού και αλληλοδιδακτικού.

Εκ ταύτης της πράξεως παρατηρεί η Σ. Κυβέρνησις τον ένθερμον ζήλον όστις εκκαίει τας ψυχάς των πολιτών τούτων υπέρ του φωτισμού της πατρίας νεολαίας του.

Δια να θερμανθή περί πλέον ο ζήλος των, και ευοδωθή +η κοινοφελής+ κατ’ ευχήν αύτη  <η> πράξις των, νομίζω αναγκαίον να τιμήση τους άνδρας τούτους η Σ. Κυβέρνησις με μίαν επιστολήν της εκθέτουσα την ευαρέστησιν την οποίαν αισθάνεται ως προς τα τοιαύτα κοινωφελή καταστήματα. Εν τοσούτω υποσημειούμαι με όλον το βαθύτατον σέβας.

17 Δεκεμβρίου 1829.

369. Προς τον πλοίαρχον Κ Νικόλαον Κυπαρίσσην.

Δια της υπ’ αριθ. 356 επροσκαλέσθης να μεταβιβάσης τους άνους (ανθρώπους) και τα σκεύη της επιτρ. εις Καλαμάταν και να διαμείνης με τη γολέταν σου εις τον Αρμυρόν, αλλά διά τινα μεσολαβούσαν ανάγκην προσκαλείσαι αφού μεταβιβάσης εκεί τους άνους και τα σκεύη (διά ή άνευ) νεωτέρας να επιστρέψης ταχέως.

370. Προς τον πλοίαρχον Κ. Ιω, Σάντον.

Άμα επιστρέψη ενταύθα εις Μαραθονήσιον η γολέτα ‘’ο Φιλοκτήτης’’ του Κ. Νικολάου Κυπαρίσση από Καλαμάταν προσκαλείσαι με πρώτον επιτήδιον άνεμον να εκπλεύσης εντεύθεν και φθάσης εις Αλμυρόν να διαμείνης εκεί  με την γολέταν σου.

371. Προς τους Κ. Κουταλιδιάνους κατοίκους εις Λίμπερδον.

Διατάττεσθε να παύσητε από του να ενοχλείτε τους κληρονόμους τους Δημητράκη Πουλάκου και αν έχητε δικαίωμα εις την … κληρονιμίαν, ημπορείτε να έλθητε εις την επιτρ. να το παραστήσητε και να το λάβητε κατά τους νόμους με την δικαιοσύνην.

372. Διευθύνεται προς την ειρηνόδικον επαρχ. Δημογεροντίν της Ανατολικής Σπάρτης δια να διαλύση τα παράπονα του αναφερομένου κατά το δίκαιον. (Αριθ. Εξερχ. 272).

373. Προς τον επιστ. της ευταξίαν Κολοκυνθίου Χρήστον Κουλουβαράκον.

Διατάττεσαι να πάρης τον Λα<μ>πρινόν Τζουρηζάκον και να τον φέρης εις επαρχ. Δημογεροντίαν εις Μαραθονήσιον δια να θεωρηθή η διαφορά του με τον Κ. Δημήτριον Διακοστιάννη.

374. Προς τον Κ. Γεώργιον Οικονόμου.

Απαντώσα η Επιτρ. εις το υπ’ αριθ. 401 έγγραφόν σας ευαρεστείτε εις την προθυμίαν με την οποίαν αναδέχθητε το οποίον σας επιφόρτισε χρέος προσ αντιπροσωπείας της δια της υπ’ αριθ. 355 προσκλήσεώς της. 
Επειδή δε η έννοια του διορισμού τούτου είναι το να περιορίζεται ο αντιπρόσωπος υπό τας αμέσους διαταγάς της επιτρ. νομίζει δια τούτο περιττόν η επιτρ. να σας εκθέση λεπτομερή περιγραφήν των οποίων έκαμεν μεταρρυθμήσεων, καθώς και το να σας δώση στρατολόγιον των εις διάφορα μέρη της Ανατολικής Σπάρτης διορισθέντων φρουρών διότι όλα τα τοιαύτα επιτόπιοι περιστάσεις το απαιτούσι να ανάγωνται αμέσως εις την επιτρ. Δια να ευκολύνεσθε μ’ όλον τούτο τας εργασίας όσας αποβλέπουν το εσωτερικόν της επαρχίας ταύτης η επιτρ. σας εκθέτει ενταύθα τας αναγκαιοτέρας γνώσεις ως προς το αντικείμενον τούτο. 

Επιστάται της ευταξίας εδιορίσθησαν διάφοροι κατά τα διάφορα τμήματα της Ανατολικής Σπάρτης, φρουραί δε συστηματικαί, εκάστη των οποίων φέρει ανά δέκα περίπου στρατιώτας εδιορίσθησαν. Η εν Μαραθονησίω Πολιταρχία υπό διεύθυνσιν του Κ. Δημητρίου Πετραλήφη. Η φρουρά του Τριγωνά και Φωκά υπό τον αξιωματικόν Ανδρέαν Κ. Παπαχριστοδούλου, η του Μαλευρίου υπό τον αξιωματικόν Παναγιώτην Ταουσάνην και εκείνη της Λαγίας και Κολοκυνθίου υπό τον επιστάτην της ευταξίας Κ. Δημήτριον Πολυκάκον. Η μεν πολιταρχία του Μαραθονησίου θέλει διατελή υπό τας αμέσους οδηγίας  της Αντιπροσωπείας και της επαρχιακής Δημογεροντίας· αι δε λοιπαί φρουραί καθώς και αι επιστασίαι θέλουν διατελεί υπό τας αμέσους διαταγάς της Σ. Επιτροπείας κατά τας οδηγίας των. Δύναται όμως και η αντιπροσωπεία να συνεννοείται και με ταύτας οσάκις το καλεί η ανάγκη και να τας προσκαλή εις εκτέλεσιν οποιουδήποτε χρέους εναγομένου εις το περί ευταξίας κεφάλαιον επ’ ονόματι της Σ. Επιτρ. και θέλει ν’ ειδοποιηθή περί τούτου.

Τούτων ούτως εχόντων η αντιπροσωπεία χρεωστεί να ανταποκρίνεται με την Επιτρ. περί όλων των ουσιωδεστέρων  αντικειμένων, όσον δε επιτρέπεται ως εκ των τοπικών περιστάσεων να ενεργή άνευ ειδήσεως και διαταγής της Επιτρ. από καιρόν δε εις καιρόν να εκθέτη συνοπτικώς προς την Επιτρ. τας πράξεις της.

375. Προς τον Πολιτάρχην της κωμοπόλεως Μαραθονησίου.

Ειδοποιείσαι ότι ο Κ. Γεώργιος Οικονόμου εδιορίσθη προσωρινός αντιπρόσωπος της Επιτροπείας κατά την Ανατολ. Σπάρτην δια να συμπράττη μετά της επαρχ. Δημογεροντίας αυτής.

Διατάττεσαι λοιπόν να διατελής υπό τας αμέσους οδηγίας αυτού και της ιδίας επαρχιακής Δημογεροντίας ως δύναμις εκτελεστική. Θέλεις δε επαγρυπνεί εις την ευταξίαν και ησυχίαν της κωμοπόλεως ταύτης εξακολουθών τα χρέη σου με επιμέλειαν και δραστηριότητα.

Πεπεισμένη η Επιτροπεία εις τον πατριωτισμόν σου ελπίζει να αποδείξης δια των έργων αξίαν και δικαίαν την εκλογήν της εις το διάστημα της εντεύθεν απουσίας της.

376. Προς την επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Ο Κ. Γεώργιος Οικονόμου εδιορίσθη προσωρινός αντιπρόσωπος της Επιτροπείας κατά την Ανατολικήν Σπάρτην δια να συμπράττει μετά της Δημογεροντίας ταύτης εις όσα αφορώσι τον κλάδον της δημοσίου υπηρεσίας.

Θέλετε λοιπόν συνεννοείσθε και συνεργάζεσθε μετ΄αυτού εις όλα τα αποβλέποντα το αντικείμενον τούτο, έχοντες πάντοτε προ οφθαλμών την κοινήν αρμονίαν και ησυχίαν της επαρχίας σας.

Η επιτροπεία σήμερον αναχωρεί από την κωμόπολην ταύτην, έχει όλην την πεποίθησιν ότι εις την απουσίαν της ταύτην θέλει λάβει ικανάς αφορμάς να διακιώσι την υπόληψιν  την οποίαν διασώζει προς τα μέλη της Δημογεροντίας ταύτης

18 Δεκεμβρίου 1829.   Από Λεβέτζοβα.

377. Προς τον Κ. Ιω. Σάντον.

Άμα λάβης την παρούσαν, προσκαλείσαι να ετοιμασθής και να σηκωθής εις τα πανιά δια την Καλαμάταν.
Δια το αυτό μέρος θέλεις εμβαρκάρη εν ταυτώ τους ανθρώπους και τα σκεύη της Επιτροπείας τα μείναντα αυτού και αν έχης έλλειψιν ναυτών να λάβης όσους σου αναγκαιούν από την γολέταν του Κ. Νικολάου Κυπαρίσση εις τον οποίον γράφει περί τούτου η Επιτροπεία, ουδέ στιγμήν να μην αναβάλης τον καιρόν της αποπλεύσεώς σου διότι τρέχει ανάγκη κατεπείγουσα και φθάσας εκεί να διαμείνης εις Αλμυρόν.

378. Προς τον πλοίαρχον Κ. Νικόλαον Κυπαρίσσην.

Επειδή αντί της γολέτας σου διορίζεται ήδη η γολέτα του Κ. Ιω. Σάντου, να εκπλεύση εις Καλαμάταν προσκαλείσαι να δώσης εις αυτόν όσους εκ των ναυτών σου ήθελε σε ζητήσει δια να σηκωθή αμέσως εις τα πανιά επειδή τρέχει ανάγκη κατεπείγουσα, δια την οποίαν πρέπει να φθάση εις Καλαμάταν.

379. Προς τους επιστ. Κ. Βασίλειον Μιχαλεάκον και Δημήτριον Πολυκάκον.

Κάποιος Νικόλαος Γιαννουτζάκος-Μαυρομιχάλης κινηθείς από Κηπούλα της επαρχίας Μαΐνης έπραξεν έγκλημα εξιοτιμώρητον (αξιοτιμότερον) κατά το χωρίον της Καλαμάτας Γιαννιτζάνικα.

Διατάττεσθε λοιπόν να ερευνήσητε ακριβώς και οπού αυτός ο άνθρωπος ευρέθη να κάμετε ….. (λείπει μια σελίδα)
385. προς τον Δημογέροντα του Αγίου Νικολάου.

Προσκαλείσαι να εγχειρίσης την εσώκλειστον υπ’ αριθ. 383· προς τον Κ. παπά Χριστόδουλον Μαραβέλην και να τον υποχρεώσης να έλθη ταχέως εις Μυστράν προς την Επιτροπείαν.

386. Προς τον Δημογέροντα του Σελεγουδίου. 

Προσκαλείσαι να εγχειρίσης την εσώκλειστον υπ’ αριθ. 384· προς τον Κ. παπά Θεοδόσιον Μαραβέλην και να τον υποχρεώσης να έλθη ταχέως εις Μυστράν προς την Επιτροπείαν.

Από Πρίτζα.

387. Προς τον Δημογέροντα της Ζαλίνας.

Η Επιτροπεία φθάσασα εις το χωρίον σου, σε προσκαλεί να έλθης εις αντάμωσίν της και έχει να σε ομιλήση.

19 Δεκεμβρίου 1829.

388. Προς τον Προς. Διοικητήν Λακεδαίμονος και Πραστού.

Εις απάντησιν της υπ’ αριθ. 2364 αναφοράς σας σπεύδει η Επιτροπεία να σας ειδοποιήση ότι εκτός της φρουράς την οποίαν κατέστησεν υπό την οδηγίαν του Διοικητού τούτου δια της υπ’ αριθ. 309 προσκλήσεώς της άλλην εκτελεστικήν δύναμιν δεν γνωρίζει εις αυτήν παραμένουσαν.

Μέχρι της ώραν καμμίαν ειδοποίησιν δεν έλαβα παρά του Γεν. Αρχ. περί της οποίας αναφέρεσθε πράξεώς του, αλλά και τούτου δοθέντος την τοιαύτην πράξιν  δεν ημπορεί η Επιτροπεία να αναγνωρίση.

Το αίτιον είναι ότι ο Έκτ. Επίτροπος των τμημάτων τούτων ανεφέρθη εν καιρώ εις την Σ. Κυβέρνησιν και αυτή ενέκρινε τον διοργανισμόν απάσης της Εκτελεστικής Δυνάμεως των δύο τμημάτων από άτομα της ιδίας του εκλογής επί και εις αυτάς τας αυξήσεις τας οποίας ήθελεν υπαγορεύει η επρίστασις.

389. Προς τον Προσωρ. Διοικητήν Μονεμβασίας.

Ο Κ. Θεοδωρής Ζαχαρόπουλος έρχεται αυτόθι δια μίαν διαφοράν την οποίαν είχε με τον Κυριάκον Μαρούλην. Προκαλείσθε λοιπόν να επιμεληθήτε καθ’ όσον ανήκει εις το Διοικητήριον τούτο, ώστε να θεωρηθή και τελειώση η υπόθεσις του πατριώτη τούτου κατά το δίκαιον.

390. Προς τον Κ. Θεοδωρήν Καστανάκον Ιατρόν.

Η Επιτροπεία ζητεί την οθωμανήν Φατμά ήτις ευρίσκεται εις την οικίαν σου δια μίαν ερώτησιν και προσκαλείσαι να την στείλης επίτηδες και πάλιν επιστρέφει ταχέως εις τα ίδια.

20 Δεκεμβρίου 1829.

391. Προς τον τοποτηρητήν Μαλτζίνης άγιον αρχιμανδρίτην Κ. Ιερόθεον.

Πληροφορείται η Επιτροπεία, ότι εις την κατά τα Λεβέτζοβα εθνικήν οικίαν, όπου κατοικούσι οι ενοικιασταί των προσόδων του χωρίου τούτου, εκατοικούσε πρότερον ο αποθανών Πανάγος Κασοτάκος με την φαμελίαν του· και ότι η δυστυχής αυτή φαμελία εκβληθείσα εκείθεν παροικεί προ πολλού εις το χάνι. Δεν είναι δίκαιον να παραμεληθή η πτωχή αυτή φαμελία, ώστε να περιφέρεται τήδε κακείσε, όθεν άμα αναχωρήσουν οι ενοικιασταί, προσκαλείσαι να παρασταθής μετά του Δημογέροντος δια να δοθή εις αυτήν η περί ης ο λόγος οικία δια να κατοικήση και ησυχάση εν αυτή. 

392. Προς τον Κ. Ιω. Βασιλουκάκον.

Ο Παναγιώτης Πατζουράκος παραπονέθη εις την Επιτροπείαν ότι του κρατείς δέκα πέντε πρόβατα αδίκως· διότι σε έβλαψαν άλλως, αν ούτως έχη διατάττεσαι να επθστρέψης αμέσως αυτά τα ζώα, και αν αυτός ο ίδιος σε χρεωστεί αναφέρεσαι εις την Επιτροπείαν και αυτή τον υποχρεώνει να σε δίδει το δίκαιόν σου.

22 Δεκεκεμβρίου 1829. Από Μυστρά.


393. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Λακεδαίμονος.

Απαντώσα η Επιτροπεία εις την υπ’ αριθ. 2803: αναφοράν σας, κρίνει απαράδεκτον την παραίτησίν σας από τα χρέη της Δημογεροντίας.

Σας ανακαλεί λοιπόν εις ταύτα τα χρέη· το μεν η περίστασις δεν συγχωρεί αλλαγήν Δημογερόντων δια λόγους ανωτέρου τινός θεωρίας· το δε ότι τα προς τον Προσωρινόν Διοικητήν Λακεδαίμονος και Πραστού παράπονά σας θέλουν διαλυθή κατά το προσήκον.

394. προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίν Λακεδαίμονος.

Παρακαλείσθε να στείλετε επίτηδες άνθρωπόν σας εις την οικίαν του φυλακωμένου Αποστόλη Αποστολάκου δια να σφραγίση την κασέλαν του έως δευτέρας διαταγής της Επιτροπείας.

395. Η Γραμματεία της Επικρατείας δια απαντήσεώς της υπ’ αριθ. 683: επέστρεψεν ως απαράδεκτον τον λογαρισμόν σας του μηνός Νοεμβρίου ο οποίος είχε σταλή προς αυτή δια της Εκτάκτου Επιτροπείας, επιστρέφεται λοιπόν εσώκλειστος εις την παρούσαν.

Αιτία της μη παραδοχής του είναι αυτολεξεί η ακόλουθος ‘’Ο Κ. Γεώργιος Οικονόμου ειδοποιήθη προ πολλού δια του εις τα τμήματα ταύτα αποσταλέντος γενικού επιθεωρητού ότι εάν επιθυμή να τον ακολουθήση, η Γραμμ. θέλει ευαρεστήση και εις την Κυβέρνησιν. Άλλως η Α. Ε. θέλει λα΄βη και δι’ αυτόν την ανήκουσαν πρόνοιαν· όθεν ο σταλείς λογαριασμός του είναι απαράδεκτος και επιστρέφεται κ.τ.λ.

396. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Τα παιδία του Ζουλούμη Ιουσούφ αγά Μπαρδουνιώτη ο πρώην Μουράτ και νυν Γεώργιος ονομαζόμενος και η αδελφή του Χαμιδέ ζητούνται παρά της Σ. Κυβερνήσεως. Ο μεν ευρίσκεται εις χείρας του Παναγιωτάκη Αντωνάκου, η δε εις χείρα του Θωμά Αντωνάκου κατά το Μαραθονήσιον. Προσκαλείσθε λοιπόν να τα ζητήσετε από αυτούς και παραλαβόντες να τα διευθύνετε ενταύθα δια να σταλλώσι όπου ζητούνται.

23 Δεκεμβρίου 1829.

397. Διευθύνεται προς την Ειρηνόδικον Δημογεροντίαν Λακεδαίμονος δια να ενεργήση το δίκαιον ως προς τα αναφερόμενα.

398. Προς την Α. Ε. τον Σ. Κυβερνήτην της Ελλάδος.

Τη 18 : του τρέχοντος : Στρατηγός Νικήτας Σταματελλόπουλος με απήντησεν ερχόμενον από Μαραθονησίου εις Μιστράν κατά το χωρίον Λεβέντζοβα, όπου μοι εγχείρισεν το υπ’ αριθ. 353 διάταγμα της Κυβερνήσεως· την δε 19: αναπήλθαν με τον στρατηγόν εις το χωρίον Βρίτσαν, όπου τας 20 από πρωΐας έως εσπέρας παρεστάθημεν αμφότεροι επί την ανόρυξιν του προς δυσμάς ….. ενός κρημνισμένου τσαμίου, όπου έλεγεν ο οθωμανός Σαλής ότι είναι αποτεθημένα των συγγενών του Χονδρολαίων τα πράγματα· αλλά και μ’ όλον ότι η ανόρυξις επροχώρησε κατά μέγα βάθος, μήκος και πλάτος περισσότερον παρ’ ότι έλεγεν ο αυτός Σαλής, ουδέ καν σημείον εφάνη ότι εις το μέρος τούτο υπήρχε αποθήκη κεκρυμμένων πραγμάτων.

Όλον το επίλοιπον έδαφος του τσαμίου ήτο από πέρυσιν κατεσκαμμένον από τους κατοίκους του χωρίου τούτου από άλλους, αλλά κανείς δεν εύρισκεν τίποτε ως ομολογούν οι ίδιοι κάτοικοι, οίτινες και τον καιρόν της οικοδομής του τσαμίου ενθυμούνται και με βασίμους λόγους απεδείκνυον ότι ήτο αδύνατον να κάμωσιν εκεί κρυπτίαν οι οθωμανοί, έχοντες πύργοους και άλλους τόπους οχυρούς επιτηδίους εις τούτο.

Ο Οθωμανός τέλος πάντων εκμασσών τους λόγους του απεδείχθη παρρησία από ανθρώπους καλώς γνωρίζντες τον Σαλήν τον υιόν του Μουλά Χουσεΐνη Χονδρολάκου, του οποίου έφώρη το όνομα ότι δεν είναι αυτός ο ίδιος, αλλά έτερος τις αποθανών υποκρινόμενος τον Σαλήν.

Περί τούτου εσωκλείεται αντίγραφον με δορικού γράμματος του Δημογέροντος της Ζαλίνας, Πρίτσης και λοιπών δια περισσοτέραν πίστωσιν της Σ. κυβερνήσεως.

399. Προς τους κατοίκους του Σκλαβοχωρίου.

Η Έκτακτος Επιτροπεία πληροφορείται ότι έχετε εν τω μεταξύ σας διαιρέσεις και ταραχάς· διό σας διατάττει να ησυχάσητε του λοιπού περιοριζόμενοι εις τα οικιακά σας και αναφέροντες τα παράπονά σας εις την Επιτροπείαν ταύτην, ήτις θέλει θεραπεύση και καθησυχάση όλας σας τας ταραχάς σας. 

400. Προς τον Προσωρ. Διοικητήν Λακεδαίμονος και Πραστού.

Εις απάντησιν της υπ’ αριθ. 2408 αναφοράς του Διοικητηρίου τούτου αν η διορισθείσα δεκαρχία δεν εξαρκεί εις την υπηρεσίαν του και στοχάζεται αναγκαία την ενταύθα διαμονήν του υπό την οδηγίαν του Κ. Νικολάου Γαρουφαλιά τριάκοντα στρατιώτας ημπορεί να τους κρατήσει μέχρι δευτέρας διαταγής της Εκτάκτου Επιτροπείας.

401. Προς τον Προσωρινόν Αστυνόμον Λακεδαίμονος.

Επειδή η Επιτροπεία δεν ανέχεται να ακούη την παραμικράν αταξίαν ήτις αντιβαίνει εις την εσωτερικήν ησυχίαν της επαρχίας ταύτης, και επειδή θεωρεί την Αστυνομίαν ως οφθαλμόν επαγρυπνούντα εις την κοινήν ευταξίαν, σε διατάττει να διακηρύξης

Αον. Ότι δεν έχει την άδειαν κανείς να περιφέρεται εις την πόλιν ταύτην χωρίς φανάρι και άνευ ανάγκης μετά τας δύο ώρας της νυκτός.

Βον. Κάθε είδιος πυροβολισμού απαγορεύεται αυστηρώς.

Προς τούτοις να φροντίσης και δια την εκκαθάρισιν της πόλεως ταύτης, ήτις είναι το συντελεστικώτερον μέσον εις την υγείαν των κατοίκων.

402.
Διατάττει: Αον. Ο κ. Γεώργιος Φλέκος μέλος της εκτελεστικής δυνάμεως των τμημάτων Λακωνίας και Κάτω Μεσσηνίας διορίζεται αξιωματικός της φρουράς των Ολυμποχωρίων. 

Βον. Θέλει ενεργή τα χρλεη του καθ’ ας ήθελε λαμβάνη διαταγάς και οδηγίας της Εκτάκτου Επιτροπείας.

403. Προς τους Δημογεροντας των Ολυμποχωρίων.

Η Επιτροπεία ενέκρινε την προ πολλού αίτησίν σας και ήδη σας αποστέλλει τον αξιωματικόν Κ. Γεώργιον Φλέκον με στρατιώτας ως φρουράν επιτόπιον των χωρίων σας.

Προσκαλείσθε λοιπόν να συνεννοείσθε μετ’ αυτού εις όσα αφορώσι την κοινήν ευταξίαν των πολιτών σας, αναφερόμενοι ελευθέρως εις την Επιτροπείαν δια πάσαν ανάγκην σας ως προς το αντικείμενον τούτο.

Η Επιτροπεία δεν αποποιείται καμμίαν αίτησιν όταν είναι δικαιολογημένη και αναγκαία.

404.
προς τον Κ. Γεώργιον Χαρτουλάρην.

Πληροφορουμένη η Επιτροπεία περί του πατριωτικού χαρακτήρος και της ικανότητός σου εις το επάγγελμα του Γραμματέως και επιθυμούσα να σε διαπιστεύση τοιαύτη υπηρεσίαν.

Σε προσκαλεί να αναλάβης τα χρέη του δευτέρου Γραμματέως εις την Γραμματείαν αυτής.

Τα χρέη ταύτα διεμπιστευομενη προς σε η Επιτροπεία και θαρρούσα εις τον πατριωτισμόν σου, δεν αμφιβάλλειότι θέλεις δικαιώσει την εκλογήν και την  εμπιστοσύνη της ταύτην αξίως της προς σε υπολήψεώς της.

405. Προς τον τοποτηρητήν Μαλτζίνης Κ. Ιερόθεον Αρχιμανδρίτην.

Επιθυμεί η Επιτροπεία να συμβιβάσητε τους δύο διαφερομένους ιερείς της Πετρίνας, δια να ιερουργούσι τας αγίας ταύτας ημέρας, και να μην παραπονούνται οι κάτοικοι του αυτού χωρίου μένοντες αλειτούργητοι· και παρέλθουσιν των αγίων ημερών τούτων, οικονομούντες τα πάντα δέοντες.  

24 Δεκεμβρίου 1829.

406. Προς τους κατοίκου των Αλεβέτσοβων.

Ερευνήσασα η Επιτροπεία περί των εξόδων τα οποία τινές ενοικιασταί επλήρωσαν εξ ιδίων των δια την εις τας αποθήκας μετακόμισιν των ανηκόντων εις αυτούς τριτοδεκάτων επληροφορήθη ότι ήδη απεζημιώθησαν και θεωρήσασα την υπ’ αριθ. 7454 διακήρυξιν της επί της οικονομίας επιτροπής, ήτις ωρίσατο, ότι χρεωστούν οι γεωργοί να μετακομίσουν τα δέκατα και τα τριτοδέκατα εις τα διορισμένα μέρη. Δια τούτο σας διατάττει να πληρώσητε ανυπερθέτως εις τον ενοικιαστήν των προσόδων του χωρίου σας τα ήμισυ αγώγια δια την εις μετακόμισιν των ανηκόντων αυτών τριτοδεκάτων. Αν δε αντιτείνετε εις τούτο η Επιτροπεία θέλει λάβη δραστήρια μέτρα καθ’ υμών δια να σας υποχρεώση να πληρώνητε τον ενοικιαστήν σας.

407. Προς άπαντας τους κατοίκους της Επαρχίας Λακεδαίμονος.

Διατάττει

Ότι δια το αιδέσιμον των Αγίων τούτων ημερών της Χριστού γεννήσεως παύει η Επιτροπεία των εργασιών της από σήμερον μέχρι του αρχομένου Σαββάτου 28: του λήγοντος Δεκεμβρίου, παρεκτός εκείνων των εργασιών αίτινες ανάγονται εις τα εγκληματικά.

Εις το διάστημα τούτο είναι διόλου απαράδεκτος οποιουδήποτε είδους αναφοράς πολιτικών διαφορών.

408. Προς τους Δημογ. και επιστάτ. της ευταξίας του τμήματος Μαλεβρίου.
Πληροφορείται η Επιτροπεία ότι εξ αιτίας του Πατρίκιου Χαρτοκόλλη ακολουθούν νέα σκάνδαλα και ταραχαί· καθώς πρότερον διέταξε περί τούτου την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης, ούτω και τώρα διατάττει εσάς να υποχρεώσητε και τον Χαρτοκόλλην και τον Βασίλην Λιγομυάλην, ή να καταβούν εις Μαραθονήσι, καθώς προδιετάχθησαν ή να έλθωσι εις την Επιτροπείαν.

Προσέξατε καλώς και τα διαταττόμενα διότι έχετε ύστερον να απολογηθήτε οι ίδιοι αντ’ εκείνων εάν φερθήτε διαφορετικά.

409.
Προς άπαντας τους κατοίκους της Ανατολικής Σπάρτης.    Διακηρύττει:

Η Επιτροπεία φροντίζουσα πολύ δια την αποκατάστασιν της ευταξίας και ησυχίας εις κατά τας επαρχίας ταύτας έλαβε εγκαίρως όλα τα απαιτούμενα μέτρα δια να συντελέση εις τη επιθυμίαν των κατοίκων κατά τας ευχάς της Α. Ε. του Σ. Κυβερνήτου της Ελλάδος.

Επί τούτου θεωρούσα ανάγκην να εξασφαλίση τα δικαιώματα της τιμής, ζωής και ιδιοκτησίας εκάστου πολίτου εσύστησε κατά τα διάφορα τμήματα της επαρχίας ταύτης επιτοπίους φρουράς, και επιστάτας της ευταξίας δια να επαγρυπνούσι μετά των Δημογερόντων  εις την εσωτερικήν αρμονίαν και ησυχίαν των κατοίκων.

Προς τούτοις αναγκαιοτάτην θεωρούσα την παρουσίαν ενός αντιπροσώπου της Επιτροπείας κατά την επαρχίαν ταύτην, διόρισε προσωρινόν Αντιπρόσωπόν της εις αυτήν τον Κ. Γεώργιον Οικονόμου δια να συνεπαγρυπνή μετά της εκεί επαρχιακής Δημογεροντίας εις όσα αφορώσι τον αυτόν σκοπόν της κοινής ειρήνης και ησυχίας.

Ταύτα διακηρύττουσα η Επιτροπεία προσκαλεί πάντας τους κατοίκους της Επαρχίας ταύτης να αναγνωρίσωσι τόσον τον αντιπρόσωπόν της Κ. Γεώργιον Οικονόμου· καθώς και τους αξιωματικούς των εντοπίων φρουρών και της κατά τα διάφορα τμήματα επιστάτας της ευταξίας, προσέχοντες να μην αντιβαίνη κανείς εις τα μέτρα τα οποία θέλει ενεργή δι’ αυτών η Επιτροπεία ως όργανον της δημοσίου υπηρεσίας.

Σπαρτιάται βάλετε προ οφθαλμών ότι η ευδαιμονία σας κρέμαται από την κοινήν σας ομόνοιαν σύμπνοιαν και αφοσίωσίν σας εις τους καθεστώτας νόμους, και ενθυμηθήτε ‘ότι τούτο γραφικώς αποδείξατε εις την Επιτροπείαν αλλά είναι χρεία και πραγματικώς να το βεβαιώσητε, αποφεύγοντες κάθε είδος διχονίας και στάσεως και προσέχοντες να μη ταραχθή η ευταξία διότι ουαί εις τον πρωταίτιον της ταραχής.

410. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Περικλείεται εγκύκλιος διακήρυξις της Επιτροπείας υπ’ αριθ. 409 και προσκαλείσθε να την κοινοποιήσητε καθ’ όλην την έκτασιν της Επαρχίας. Επαγρυπνούντες εις την ακριβή αυτής διατήρησιν.

 

411. Προς τον κατά την Ανατολ. Σπάρτην αντιπρόσωπον της Επιτροπείας. Εις απάντησιν της υπ’ αριθ. 411 αναφοράς σας διέταξε η Επιτροπεία τα εικότα δι’ όσα η Δημογεροντία της Ανατολικής Σπάρτης αναφέρεται.

412. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Εις απάντησιν της υπ΄αριθ. 768: αναφοράς σας διετάχθησαν όσα αφορώσι την καθης΄θχασιν των κατοίκων του Μαλεβρίου.

Προσκαλείτε δε η Δημογεροντία να επαυξάνη την προσοχήν της εις όσα επιφέρουν ταραχάς και να επαγρυπνή εις την διατήρησιν της ευταξίας και ησυχίας των κατοίκων.

413. Προς τους Κ. Πετροπουλιάνους.






Με αγανάκτησίν της πληροφορείτε η Επιτροπεία ότι πάλιν ανανεώσατε τας ταραχάς σας με τους Κουταλιδιάνους περί της λίμνης.


Η Επιτροπεία και πάλιν σας προτρέπει να δεχθήτε την αιρετοκρισίαν δια να παύσουν αι διαμεταξύ διαφιλονικήσεις και λογοτριβαί σας παραγγέλει εις τον ίδιον καιρόν ότι εάν επιμείνητε εις απείθειαν ζητούντες να κάμητε μίαν κρίσιν με το χέρι σας, όσα και αν έχητε δίκαια θα τα χάσητε και θα πέσητε και εις την αγανάκτησιν των νόμων ως αίτιοι της διαλύσεως της ευταξίας και προς είδησίν σας.

414. Προς τους Κ. Κουταλιδιάνους.






Με αγανάκτησίν της πληροφορείται τας ταραχάς και συγχύσεις σας μετά των Πετροπουλιάνων περί της λίμνης.

Έστω Κ. εις είδησίν σας ότι αν δεν λάβητε υπομονήν έως να κριθή η διαφιρά σας δια αιρετοκρισίας και εξισασθή περά της Επιτροπείας, ως προειδοποιήθητε, αλλά ζητήτε να κριθήτε με τας χείρας σας, όσα και αν έχετε δίακια θα τα χάσητε ύστερον και λάβητε μέτρα να μην υποπέσετε εις την αγανάκτησιν των νόμων ως αίτιοι της διαλύσεως της ευταξίας.

415.
Προς τον Αρχηγόν της Σαμίας πεντηκονταρχίας Κ. Κωνστ. Μισιτζήν.
Η Επιτροπεία επιθυμούσα το να διευθύνεται εις την απαιτουμένην τάξιν όλη η Εκτελεστική δύναμις ήτις διαμένει υπό τας οδηγίας της.


Σε προσκαλή να αναλάβης και την υπηρεσίαν ταύτην  οδηγών εις τα καθήκοντά των όλους τους αξιωματικούς καθώς και τους διαφόρους επιστάτας της ευταξίας κατά τας οδηγίας της Επιτροπείας ως γενικός διυθευντής της υπ’ αυτήν Εκτελεστικής δυνάμεως.

416. Προς τον Αρχ. της Εκτελ. Δυνάμεως Κ. Κωνσταντίνον Μισιτζήν.

Διατάττεσαι να παραλάβης μαζί σου τους διορισθέντας στρατιώτας, και να υπάγης εις το τμήμα Μαλέβρι της Ανατολικής Σπάρτης δια να καθησυχάσηςτας εκεί διατρεχούσας ταραχάς.

Θέλεις συνεννοηθή περί τούτου με τους εκεί Δημογέροντας και Επιστάτας της ευταξίας κατά <τας> προς αυτούς διαταγάς της Επιτροπείας και αν οι πρωταίτιοι του καού δεν θελήσουν να ησυχάσουν ή να τους υποχρεώσης δια σφοδράς εγγυήσεως να ειρηνεύσουν ή να τους παραλάβης και να τους φέρης εις την Επιτροπείαν.

417. Προς τους Δημογέρ: και Επιστ. της ευταξίας του τμήματος Μαλεβρίου.

Πληροφορείται η Επιτροπεία ότι νέαι ταραχαί και συγχύσεις ακολουθούν εις το τμήμα σας από τους Χαρτοκολιάνους, Λιγομυάληδες, Πετροπουλιάνους, Κουταλιδιάνους, Παναγιάνους και Γεωργουλιάνους και επί τούτου στέλλει τον Αρχ. της Εκτελ. Δυνάμεως Κ. Κωνσταντίνον Μισιτζήν με στρατιώτας δια την καθησύχασίν των.

Διατάττεσθε λοιπόν να συμπαρασταθήτε μετ’ αυτού και να ησυχάσητε τα πράγματα. Ει δε το εναντίον όσοι δυστροπούν και γίνονται αιτία σκανδάλων να τους πιάνετε και να τους στέλλετε με τον ίδιον αξιωματικόν εις την Επιτροπείαν.

Προς τούτοις να σταλλώσι με τον ίδιον οΠατρίκιος Χαρτοκόλης και Βασίλης Λιγομυάλης κατά την υπ’ αριθ: 408: διαταγήν της Επιτροπείας.

418. Προς τους Κ. Κουταλιδιάνους <και> Πετροπουλιάνους.

Εάν δεν συμβιβασθήτε ώστε η περί της λίμνης διαφορά σας να τεελιώση αυτού δι’ αιρετοκρισίας. Διατάττεσθε να πάρητε μαζί σας όλα τα έγγραφά σας, όσα αναφέρονται εις αυτήν την υπόθεσιν και να έλθητε εις την Επιτροπείαν με τον Αρχηγόν της Εκτελεστικής Δυνάμεως της Επιτροπείας Κ. κωνσταντίνον Μισιτζήν.

419. Προς την Επαρχίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Ειδοποιείσθε Κ. ότι η Σ. Κυβέρνησις ενέκρινεν τον λογαριασμόν σας, τον οποίον και αποστέλη η Επιτροπεία και διετάχθη κατά συναίρεσιν η επί της οικονομίας επιτροπή να τον εξοφλήση, πληρώνουσα την ποσότητα των γρ. χιλίων οκτακοσίων εννενήκοντα.

420. Προς τον Κ. Γεώργιον Μελάκον.

Πληροφορουμένη η Επιτροπεία ότι είσαι από τους γενναίους Σπαρτιάτας, όσοι επιθυμούν και συντρέχουν την ευταξίαν, σε διορίζει συμβοηθόν του αξιωματικού της φρουράς του Μαλεβρίου Κ. Παναγιώτη Ταουσάνη.

Διατάττεσαι να συνεπιστατής μετ’ αυτού εις την κοινήν ευταξίαν και να είσαι προσεκτικός εις τα χρέη σου δια να δικαιώσης την υπόληψιν την οποίαν η Επιτροπεία σε προσφέρει.

421. Προς τον αξιωματικόν της φρουράς Μαλεβρίου.

Ο Κ. Γεώργιος Μελάκος στέλλεται αυτόθι ως συμβοηθός σου κατά το ανά χείρας του έγγραφον υπ’ αριθ. 420.

Προσκαλείσαι λοιπόν να συνεπιστατής μετ’ αυτού την κοινήν ευταξίαν του τμήματος τούτου.

422. Ο κατά την Λακωνίαν και Κάτω Μεσσηνίαν Έκτ. Επίτροπος. 

(Εγκύκλιος)

Επειδή κατά τας γενομένας τοπικάς αγοράς (παζάρια) των τμημάτων τούτων συνέβη να πωληθώσι και ζώα και άλλα πράγματα κλεψιμαία η Επιτροπεία προς κατάπαυσιντων τοιούτων καταχρήσεων

Διακηρύττει

Αον. Εις κανένα των κατοίκων δεν συγχωρείται εις το εξής να πηγαίνη και να εμπορεύεται εις τας αγοράς (παζάρια) χωρίς να κρατή απόδειξιν από την ανήκουσαν Δημογεροντίαν περί όσων φέρει πραγμάτων δια πώλησιν ότι είναι νόμιμος ιδιοκτησία του.

Βον. Όποιος αγοράση οποιοσ(ν)δήποτε πράγμα από άνθρωπον μη έχοντα την απαιτουμένη απόδειξιν της νομίμου ιδιοκτησίας του εάν το αγορασθέν πράγμα τύχη κλεψιμαίον, αυτό μεν επιστέφεται ελευθέρως εις τον νόμιμον οικοκύρην του, ο δε αγοραστής θα ζημιούται τα έξοδα της αγορασίας του.

Γον. Αι Επαρχιακαί Δημογεροντίαι των τμημάτων να ενεργήσωσι το παρόν διάταγμα και εκάστη Δημογεροντία δίδουσα ως ανωτέρω τας ιδιοκτησίας των πωλουμένων πραγμάτων αποδεόξεις, να είναι προσεκτική δια να μην δίδη τα τοιαύτα έγγραφα χωρίς να λαμβάνη βεβαίας περί τούτου πληροφορίας, διότι εις το εναντίον θα λογίζεται υπεύθυνος και θα πληρώνη το πωληθέν πράγμα.

25 Δεκεμβρίου 1829.

423. Προς τον Προσωρινόν Αστυνόμον Λακεδαίμονος.

Προσκαλείσαι κύριε εντός μιάς ώρας να δώσης λόγον εις την Επιτροπείαν διατί εναντίον εις την υπ’ αριθ. 401 προς σε διαταγήν της ακούοντας πυροβολισμόν εις την πόλιν ταύτην. Τις ο πρώτος πυροβολίσας, ο δεύτερος και ο τρίτος κατ’ όνομα και τους τρεις. Επί πάσι τούτοις τι έπραξες ως αστυνόμος εις την ευταξίαν ταύτην.

424. Προς τον αξιωματικόν της φρουράς των Ολυμποχωρίων.

Επαγρυπνών εις την ευταξίαν των χωρίων τούτων χρεωστείς να είναι πάντοτε υπ’ όψιν σου τα ακόλουθα:

Αον. Να συνεννοείσαι με τους Δημογέροντας των αυτών χωρίων και να εκτελής τας οδηγίας των, όσαι αποβλέπουν εις την κοινήν ειρήνην και ευταξίαν των.

Βον. Να παρατηρής και να προλαμβάνης εν καιρώ κάθε αταξίαν ήτις ημπορεί να επιφέρη συγχύσεις.

Γον. Εάν κανείς των κατοίκων αναφανή ταραχοποιός ή πράξη έγκλημα εναντίον των καθεστώτων νόμων να τον πιάνης ευθύς και να τον διευθύνης ή εις την Επιτροπείαν ή εις τον Προσωρινόν Διοικητήν Μονεμβασίας (όπου δηλαδή ευκολύνεσαι) δια να λαμβάνη την προσήκουσαν ποινήν.

Δον. Να αναφέρεσαι εις την Επιτροπείαν δια κάθε συμβαίνουσα αταξίαν, και δια κάθε ανάγκην σου ως προς την ακριβή εκτέλεσιν των χρεών σου.

425. Προς τους Δημογέρ. των κάτωθεν χωρίων της επαρχ. Λακεδάιμονος. 

Προσκαλείται έκαστος εξ υμών Κύριοι, να δίδη προς τον εκ του χωρίου σας διαβαίνοντα Αρχηγόν της Εκτελεστικής Δυνάμεως της Επιτροπείας Κ. κωνστνατίνον Μισιτζήν εν ζώον δια την μεταφοράν των καπότων των υπό την οδηγίαν του στρατιωτών, το δε ζώον θέλει του χρησιμεύση έως εις το επόμενον χωρίον όπου θέλει μεταλλάττεται.

426. Προς τον Προσωρινόν Αστυνόμον Λακεδάιμονος.

Εις απάντησιν του υπ’ αριθ. 116 αποκρίσεώς σου παρατηρεί η Επιτροπεία ότι εναντίον της πληροφορίας την οποίαν έλαβεν περί των σημερινών πυροβολικών, τροπολογών το συμβεβικός τούτο υποκρύπτεις τα ονόματα των ενόχων και καταδικάζεις τον Μανώλον Λεόπουλον ενώ απ’ άλλο μέρος τον αθωώνεις ότι ετοιμάζετο δια το κυνήγιον.

Η Επιτροπεία Κ. δεν παραδέχεται παίγνια και τοιαύτα και σε διατάττει  να εκφυλακώσης τον άνον (άνθρωπον) τούτον, έχει δε καιρόν να εξετάση άλλοτε την παρεκτροπήν σου.

26 Δεκεμβρίου 1829.

427. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Λακεδαίμονος.

Με ολίγην λύπην της θεωρεί η Επιτροπεία παρημελουμένην την νεολαίαν της πόλεως ταύτης δια την μη εισέτι σύστασιν αλληλοδιδακτικής σχολής, ήτις είναι το αναγκαιότατον δια την εισαγωγήν των φώτων και απορεί ενώ βλέπει τους κατοίκους ειδήμονας και πο…..νους να μην έχωσι προθυμίαν δια την σύστασιν του αλληλοδιδακτικού σχολείου μ’ όλον όπου πληροφορείται καθ’ εκάστην ότι αλληλοδιδακτικά σχολεία εις όλα τα μέρη της επικρατείας εσυστήθησαν.

Σπεύδουσα λοιπόν να αποσυνδρομήσητε επικρατούσαν το αντικείμενον τούτο αδιαφορίαν των πολιτών σας προσκαλεί να εγκαλέσητε τούτους εις συνέλευσιν και συσκεψά<με>νοι μετ’ αυτών εύρετε τον τρόπον και την ευκολίαν της συνδρομήσεώς του.

Η Επιτροπεία επιθυμεί να ειδή όσον ταχύτερον εκ…ρισμένην του εκάστου περί του οποίου σας προσκαλεί ως μη ανεχομένη να βλέπη την πόλιν της Λακεδαίμονος υστερημένην αλληλοδιδακτικήν.

428. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Λακεδαίμονος.

Προσκαλείσθε Κύριοι να προασκαλέσητε όσον γρήγορα τους Δημογ. του χωρίου της Επάνω Ρίζες, Πέραν Ρίζες και Κάτω Ρίζες παρεκτός των Δημογερόντων των Βαρδουνοχωρίων, Έλους και Ολυμποχωρίων δια να παρουσιασθώσι εις την Επιτροπείαν.

27 Δεκεμβρίου 1829.

429. Προς τον Γραμματέα της Επικρατίας.

Εις απάντησιν της υπ’ αριθ. 703 προσκλήαεως της Γραμματείας ταύτης εγκλείεται αντίγραφον αναφοράς της Επαρχιακής Δημογεροντίας της Ανατολικής Σπάρτης εκ του οποίου παρατηρεί, ότι δεν είναι ανεκτόν εις τα παιδία του Ζουλούμη Ιουσούφ αγά να παρατήσωσι εκείνη την επίσκεψιν υπό την οποίαν ευρίσκονται το άρρεν μάλιστα είναι προ πολλού βαπτισμένον και μετονομασμένον Γεώργιος ως προαναφέρθη περί αυτού η Επιτροπεία.


Περιμένει δια τούτο δευτέραν πρόσκλησιν εάν της συγχωρείται να μεταχειρισθή την βίαν εις την υπόθεσιν ταύτην.

430. Προς την Γραμματείαν της Επικρατίας.

Ελήφθη η υπ’ αριθ. 716 έγκύκλιος της Γραμματείας ταύτης. Την οικονομίαν θεωρούσα η Επιτροπεία αύτη εκ των κυριωτέρων αντικειμένων της, θέλει συμμορφώνεσθαι  κατά τα διαταττόμενα περί της ανταποκρίσεως με την Σ. Κυβέρνησιν, ώστε να μην ακολουθώσι μέτρα έξοδα.

431. Προς την Γραμματείαν της Επικρατίας.

Ελήφθη η υπ’ αριθ. 714 έγκύκλιος της Γραμματείας ταύτης.

Το μόλυσμα των κακαβουλιών και σκευωρημάτων του αντιπατριωτισμού διδόθη κατά μέγα μέρος και εις τας επαρχίας ταύτας, αλλά η Επιτροπεία έλαβεν εγκαίρως τα προς την δεινότητα της περιστάσεως απαιτούμενα μέτρα και ανεχαίτισε τον χείμαρρον όστις επαπείλη να κατακλύση την μόλις αναζωογουμένην πατρίδα ως προς την πολλά επικύνδινον θέσιν, την οποίαν η Σ. Κυβέρνησις ευαρεστήθη να της διακιώση.

Θέλει δ’ εξακολουθήση την προσοχήν της, συμμορφουμένη και επαγρυπνούσα κατά το διαταττόμενον του αντικειμένου τούτου.

432. Προς την επί των εξωτερικών και του εμπορικού ναυτικού Γραμματείαν.

Έλαβεν η Επιτροπεία την υπ’ εριθ. 411: της Γραμματείας ταύτης μετά των εν αυτή περικλειομένων  διατάγματος της Σ. Κυβερνήσεως υπ’ αριθ. 263 και εικοσι πέντε Γραμμ. από αριθ. 101 μέχρι του αριθ. 125 σημειωμένα δια τα πλοιάρια της κατωτέρας των πέντε τόνων χωρητικότητος και θέλει πράττει ως διατάττεται περί τούτων και περί των αντιτύπων του ηου περί ναυτιλίας ψηφίσματος.

Ότι χρεωστεί επί τούτοις να σημειώση ήδη την Επιτροπείαν ταύτην διευθύνων αντίτυπα του ειρημένου ψηφίσματος και διπλώματα ναυτιλιακά δεν έλαβεν άλλοτε επί χείρας του και είναι η πρώτη φορά ότε παρακαλεί την Γραμμ. ταύτην να πέμψη έως τριάκοντα εφ’ εκάστου είδους δια να χρησιμεύσουν εις τας αιτήσεις των πλοίων.

433. Προς την επί των εξωτερικών και του εμπορικού ναυτικού Γραμματείαν.

Με την υπ’ αριθ. 3 της Γραμματείας ταύτης έλαβεν η Επιτροπεία τα διυθ<υθ>έντα προς αυτή είκοσι αντίτυπα αναφορών και ιδιοκτησιών περί ναυτιλίας δια να χρησιμεύσουν εις τα τμήματα ταύτα.

434. Προς την επί της Οικονομίας επιτροπήν.

Εις απάντησιν της υπ’ αριθ. 10536 εγκυκλίου της η Επιτροπεία αύτη δεν έλλειψεν προ πολλού να διατάξη τα περί την καταμέτρησιν των εθνικών κτημάτων, αλλ’ ο επικρατών χειμών και άλλα εμπόδια τα οποία επιφέρει η δυσκολία του έργου τούτου πηγάζεται ως εκ των θέσεων της περιπλοκής των μεταξύ ιδιοκτήτων όπου ο σφετερισμός δεν απολείνει να γίνεται μέγα πρόσκομμα δι’ έλλειψιν αναντιρρήτων αποδείξεως τα αίτια ταύτα βραδύνουσι αναγκαίως την ρηθείσαν καταμέτρησιν.

Μ’ όλον τούτο αύτη η Επιτροπεία επροσπάθησεν και θέλει προσπαθήση δια την όσον ενδέχεται ταχυτέραν έκθεσιν της υπηρεσίας ταύτης.

435. Προς τον Κ. Γεώργιον Γρηγοράκην.

Κατά παράκλησιν της Γραμματείας της Επικρατείας υπ’ αριθ. 586 απάντησιν εις όσα έγραψεν η Επιτροπεία περί αυτού το οποίον δεν σε συγχωρεί να απέλθης αμέσως εις την καθέδραν της Κυβερνήσεως.

Προσκαλείσαι Κ. αν δεν ημπορέσης δια ξηράς να ταχύνης δια θαλάσσης την εις τα εκεί μετάβασίν σου ως αναγκαίας ούσης της παρουσίας σου δια την εκπεραίωσιν της μετά του Βενετζανάκου διαφοράς σου.

436. Προς τους κατοίκους του Σκλαβοχωρίου.

Η επιτροπεία επληροφορήθη με δυσερέσκειάν της ότι ο Ντιζής αναλαβών το Δημογεριντικόν χρέος, το οποίον σεις οι ίδιοι, επί του προκατόχου μου Κ. Ιω. Γενοβέλη αφηρέσατε απ’ αυτόν κρίνατε ανάξιον του Δημογεροντεύειν και εκλέξατε συνελθόντες εις συνέλευσιν προεδρευομένη παρά του αντιπροσώπου του διαλειφθέντος προκατόχου μου τον Αναστάση Κονιδιάτη με την απαραβίαστον ψήφον σας. Όθεν θεωρούσα ως παράνομον τον ειρημένον ο Ντιζήν(;). Σας διατάττει να τον γνωρήσητε εις το εξής ως απλούν πολίτην και να αναγνωρίσητε νόμιμον Δημογέροντά σας τον Α. Κονιδιάτην.

Αν τυχόν ο Ντιζής επιμείνει εις το να Δημογεροντεύη χρεωστήτε αμέσως να τον αναφέρετε εις την Επιτροπείαν δια να παιδεύση την απείθειάν του και δυστροπίαν του.

437. Προς τον Θεοφιλέστατον άγιον επίσκοπον άγιον Παμφίλον.

Σας είναι γνωστή η περί κληρονομίας των Κοντογιανναίων υπόθεσις την οποίαν εφρόντισεν εν καιρώ η Επιτροπεία να ζητήση τας ανηκούσας πληροφορίας επειδή μεταξύ των πληροφοριών τούτων λείπεται η ακόλουθος. Σας προσκαλεί να εξετάσητε και πληροφορήσητε εις αυτή ποίοε των αδελφών απέθανεν πρώτον και ποίος ύστερον, ο πρεσβύτερος δηλαδή ο σύζυγος της Σωσάνας ή ο νεώτερος.

Την πληροφορίαν ταύτην ζητεί όσον ταχέως η Επιτροπεία να λάβη από μέρους σας, δια να ενεργήση το ότι διατάττουν οι νόμοι προς της ρηθείσης κληρονομίας.

28 Δεκεμβρίου 1829.

438.
Προς τον Κ. Γ. Κομηνόν Δημογέροντα Κουμουστάς.

Προσκαλείσαι να παρουσιασθής εις την Επιτροπείαν διότι έχεις ενάγοντα.

439. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Λακεδαίμονος.

Εκ των εσωκλείστων αντιγράφων πληροφορείται τα διατρέχοντα μεταξύ του Στεφάνου Μπαρπαρίγου και Νικολάου Πασχάλη δια την διάλυσιν της οποίας ζητείται προς απολογίαν της Επαρχιακής Δημογεροντίας της Ανατολικής Σπάρτης συμπολίτης σας Κ. Α. Ευγενίδης.

Προσκαλείσθε λοιπόν να τον ομιλήσητε να απέλθη επί τούτου εις μαραθονήσιον δια να λάβη τέλεος η υπόθεσις αύτη και λείψουν τα παράπονα της αναβολής της.

440. Προς την επί των Στρατιωτικών και Ναυτικών Γραμματείαν.

Σπεύδει να απαντήση την υπ’ αριθ. 533 της Γραμματείας ταύτης η γολέτα Ασπασία του πλοιάρχου Κ. Σάντου παρέμενε χρήσιμος εις μαραθονήσιον ενόσω η Επιτροπεία διέτριβεν κατ’ εκείνην την θέσιν ήδη διευθύνθη και ευρίσκεται προσορμισμένη εις τον Αλμυρόν διορισθείσης της γολέτας του πλοιάρχου Νικολάου Κυπαρίσση να διαμένη προς το παρόν εκεί εις Μαραθονήσι.

Τα δύο ταύτα πολεμικά πλοία είναι ανάγκη να παρευρίσκονται εις τα παράλια των υπό την διεύθυνσίν μου τμημάτων. Αλλά δια την οικονομίαν των οποίων λαμβάνει υπερόγκων μισθών η Ασπασία, ως η αυτή Γραμματεία σημειοί, συμφέρει βέβαια να διορισθή έτερον πλοίον αντ’ αυτής δια την ωφέλειαν του εθνικού ταμείου.

441. Προς την Γραμματείαν της Επικρατίας.

Εις απάντησιν της υπ’ αριθ. 586 της Γραμματείας ταύτης διετάχθη ο Κ. Γ. Α. Γρηγοράκης αν δεν δύναται δια ξηράς να έλθη δια θαλάσσης εις την καθέδραν της Σ. Κυβερνήσεως. 

Περί δε των απαιτουμένων κατά μήνα εξόδων της υπολογίζεται αυτά η Επιτρ. ως έγγιστα των δώδεκα χιλιάδων γροσίων προς το παρόν δι’ όλα τα αναφερόμενα εις αυτήν, εις την Γραμματείαν και εις όλην την εκτελεστικήν δύναμιν συνισταμένηνήδη εις τρεις πεντηκονταρχίας,  δια τους λόγους τους οποίους έδωκα περί του τελευταίου τούτου δι’ αναφοράς προς την Α. Ε. τον τον Σ. Κυβερνήτην της Ελλάδος.

Παρακαλείται λοιπόν η Γραμματεία αύτη να φροντίση ώστε τα χρήματα ταύτα να φθάνωσι κατά μήνα δια να μην απαντά δυσκολίας η Επιτροπεία εις την εκτέλεσιν των χρεών της.

Όσον δε περί της οικονομίας, τούτο είναι από τα πρώτιστα αντικείμενα των διοικητικών προσπαθήσεών μου.

442. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Ανατολικής Σπάρτης.

Σας εμπερικλείεται το εσώκλειστον αντίγραφον υπ’ αριθ. 446 της Α. Ε. του Σ. Κυβερνήτου της Ελλάδος αποδεικτικόν προς την το’ αριθ. 331 αναφοράς της Επιτροπείας και εξ ου βλέπετε την οποίαν έλαβεν ευαρέστησιν η Κυβέρνησις περί της διευθετήσεως και καθησυχάσεως των πραγμάτων της Σπάρτης. Όθεν προσκαλείσθε Κ. να κοινοποιήσητε τούτο προς άπαντας τους κατοίκους της δια να επαυξήσουν την αφοσίωσίν των εις την Σ. Κυβέρνησιν και δικαιώσουν εγκαίρως τους λόγους των με την απόδειξιν των καλών έργων άτινα χαρακτηρίζουσι τον χρηστόν πολίτην.

443. Προς τον Δημογέροντα του Γιότζαλη.

Διατάττεσε να στεύλης εις την Επιτροπείαν τον Κυριάκον Βλάχον, διότι έχει ενάγοντα.

444. Προς την Α.Ε. τον Σ. Κυβερνήτην της Ελλάδος.

Ευσεβάστως έλαβεν η Επιτροπεία αύτη την υπ’ αριθ. 429 διαταγήν της Σ. Κυβερνήσεως και δεν βραδύνη να φθάση εις καλαμάταν ως διατάττεται.

Χρεωστεί μόλον τούτο να σημειώση προς πληροφορίαν της Υ. Ε.  καθώς και προολίγου ανεφέρθη προς την Γραμματείαν της Επικτρατίας ότι περί των σκευορουμένων κατά τα τμήματα ταύτα έλαβεν εγκαίρως τα απαιτούμενα μέτρα και απήντησε το κακόν εις αυτήν την ακμήν του.

Πάντοτε άγρυπνος η Επιτροπεία αύτη δεν θέλει διακόψη την προσοχήν της και εις το μέλλον, ώστε να προλαμβάνη και ανατρέπη παν σχέδιον κακοβουλίας κατά ταύτα τα τμήματα.

29 Δεκεμβρίου 1829.

445. Προς τους κατοίκους του χωρίου Πετρίνας.

Θεωρούσα η Επιτροπεία με άκραν της δυσαρέσκειαν, ότι η διαίρεσις την οποίαν έχετε εν τω μεταξύ σας πηγάζει από τους αυτόθι παραμενοντας δύο ιερείς, παπά Αγάπιον και παπά Νικόλαον εκ των οποίων ο εις υπερασπίζεται από το έν και ο έτερος από το άλλο μέρος.

Παρατηρούσα εν ταυτώ ότι η ασυμφωνία σας αύτη έκαμε και αυτούς τους ιδίους ιερείς, να αντιμάχωνται προς αλλήλους, πράγμα το οποίον αντιβαίνη εις τα εκκλησιαστικάς και πολιτικάς διατάξεις τας οποίας χρεωστεί να υπερασπίζεται η εξουσία. Ένεκα τούτων διατάττεσθε άμα λαβόντες την παρούσαν να αποβάλητε από το χωρίον σας και τους δύο ιερείς τούτους χωρίς την παραμικράν αναβολήνη η δε επιτροπεία θέλει φροντίση επομένως να σας προμηθεύση ιερέα δια του τοποτηρητού  Μαλτζίνης Κ. Ιεροθέου αρχινανδρίτου, Σημειώσατε όμως ότι αν και τούτου γινομένου δεν ησυχάσητε εν τω μεταξύ σας η Επιτροπεία είναι αναγκασμένη να παιδεύση τους πρωταιτόυς της διαιρέσεώς σας, παραδίδουσα αυτούς εις την αυστηρότητα των νόμων προς σωφρονισμόν των άλλων. 

446. Προς τον τοποτηρητήν Μαλτζίνης Κ. Ιερόθεον Αρχιμανδρίτην.

Ειδοποιείσθε ότι η Επιτοπεία εγκρίνασα τα αναφερόμενά σας περί της υποθέσεως των ιερέων της Πετρίνας διέταξε τους κατοίκους του χωρίου τούτου να αποβάλωσι δια το ασκανδάλιστον και τους δύο ιερείς και να ησυχάσουν.

Προσκαλείσθε λοιπόν αντί των αποβληθησομένων τούτων να αντικαταστήσητε εις το χωρίον εκείνο έναν άλλον ιερέα ησύχου διαγωγής δια να παύσουν αι διαιρέσεις και ταραχαί των κατοίκων.

447. Προς τους Δημογ., Προκρίτους και λοιπούς κατοίκους του Γεωργιτσίου.

Ο Δημογέρων του χωρίου Κολύνας ανέφερεν εις την Επιτροπείαν  ότι εμποδίζετε τους κατοίκους του ειρημένου χωρίου από το να καλλιεργήση εθνικήν γην εις τα Περιβόλια.

Διό θεωρούσα η Επιτροπεία τούτο και επίφθονον επιχείρημα εν ταυτώ δε άδικον και προς τους εστερημένους εθνικής γης δια καλλιέργειαν Κολυνιάτας και επιζήμιον προς το Εθνικόν ταμείον διότι ενδεχόμενον δια την παρησσείαν Σας προσκαλεί ίνα παραχωρίσατε να μείνη και ανενέργητος εθνική γης τους ειρημένους έρος της εκτεταμένης εθνικής γης των περιβολίων δια να καλλιεργήσουν και παρηγορήσουν την οικίαν των (τ)ανάγκην· ευχαριστούμενοι κατά καιρόν εις την οποίαν καλλιεργείτε κατ’ έτος εθνικήν γην . Δεν επιθυμεί η Επιτροπεία να ακούη την παραμικράν κατά τούτο από μέρους σας αντίστασιν, αλλά ως τέκνα ευπειθείας της Σ. Κυβερνήσεως προθυμοποιηθείτε να εκτελέσητε τα διαταττόμενα.

448. Διευθύνεται προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν της Λακεδαίμονος δια να συμβιβάση την υπόθεσιν ταύτην κατά το δίκαιον και αναλόγως της ανάγκης. (Εισερχ. 347)

30 Δεκεμβρίου 1829.

449. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της ιεράς μονής του Αγίου Γεωργίου Λοφκανίκων.

Η Επιτροπεία σας προσκαλεί να έλθετε προς αντάμωσίν της διότι έχει λόγον αναγκαίον να σας ομιλήση.

450.
Προς τον Άγιον ηγούμενον της ιεράς μονής της Παναγίας Βρεσθένων.

Η Επιτροπεία σας προσκαλεί να έλθετε προς αντάμωσίν της διότι έχει λόγον αναγκαίον να σας ομιλήση.

451.
Προς τον ιερομόναχον Δαμασκηνόν τοποτηρητήν της ηγουμενίας της Παναγίας Αγόριανης.

Η Επιτροπεία σας προσκαλεί να έλθετε προς αντάμωσίν της διότι έχει λόγον αναγκαίον να σας ομιλήση.

452. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της ιεράς μονής του Αγίου Γεωργίου Ρεκίτζας. κτλ.

453. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της ιεράς μονής αγίου Νικολάου Καλτετζάς.

454. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της ιεράς μοινής του Προφήτου Ηλιού Γεωργιτσίου. κτλ.

455. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της ιεράς μονής της Παναγίας Παγκρατίου κατά το Καστρί. κτλ.

456. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της ιεράς μονής Σόλα. κτλ.

457. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της ιεράς μονής Ζερμπίτσης. κτλ.

458. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της ιεράς μονής Κούμπαρη. κτλ.

459. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της ιεράς μονής Συντζαφίου. κτλ.

460. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της ιεράς μονής των αγίων Αναργύρων.

461. Προς τον άγιον Ηγούμενον της ιεράς μονής της Παναγίας της μεγάλης βρύσης. κτλ.

462. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της ιεράς μονής της Καταφυγιώτισσας Βόλας.

463. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της ιεράς μονής του Αγίου Δημητρίου Αναβρυτής.

464. Προς τον Άγιον Ηγούμενον της ιεράς μονής των Αγίων τεσσαράκοντα Μαρτύρων. κτλ.

465. Προς τον Κ. Γεώργιον Οικονόμου.

Με λύπην της ανέγνωσεν η Επιτροπεία το υπό τας 26 του λήγοντος έγγραφόν σας δι’ ου παραιτείσθε των χρεών  της προσωρινής αντιπροσωπείας της.

Αλλ’ επειδή δια τους λόγους, τους οποίους εκθέτω, είσθε εις ανάγκην να απέλθητε εις την καθέδραν της Σ. Κυβερνήσεως η Επιτροπεία συγκατανεύει εις την παραίτησίν σας και προσκαλεί συγχρόνως τον Κ. Νικόλαον Κυπαρίσσην δια να σας μεταφέρη εις την γολέταν του έως Μονεμβασίας, κατά την αίτησίν σας.

466. Προς τον πλοίαρχον Κ. Νικόλαος Κυπαρίσσην.

Παρακαλείσαι να μεταφέρης εις την Γολέταν σου τον Κ. Γεώργιον Οικονόμου έως Μονεμβασίαν και πάλιν να επιστρέψης ταχέως και να διαμείνης εις τον λιμένα του Μαραθονησίου.

467. Προς τον Δημογέροντα και κατοίκους του χωρίου Σοχάς.

Παρακαλείσθε να αποδώσητε τα οποία παρακρατήτε δικαιώματα του ενοικιαστού των προσόδων Σωτήρος ανάτων (;) κατά το σ΄τνορον του χωρίου τούτου κειμένων χωραφίων τα οποία πέρυσιν  εσπείρατε.

468. Προς τον Προσωρινόν Αστυνόμον Λακεδαίμονος.

Επειδή εξ αιτίας των συνεχών βροχών τα ερείπεια της πόλεως ταύτης εξακολουθούσι πίπτοντα και τούτο δύναται να επιφέρη λυπηράς και απευκταία αποτελέσματα τους κατοίκους. Διατάττεσαι να περιέλθης αυτοπροσώπως την πόλιν ταύτην  και να φροντίσης να κετεδαφισθώσιν όλοι οι τοίχοι των ειρημένων ερειπείων, όσοι ευρισκόμενοι κατά τας κοινάς οδούς είναι υποκείμενοι εις πτώσιν αυτόματον ύλη (;) των να ρίπτεται εκτός των περιτειχισμάτων δια να μείνουσι οι δρόμοι καθαροί και ελεύθεροι.

Προς τούτοις όπου υπάρχουν οικήματα υποκείμενα εις την αυτήν τύχην θέλει υποχρεώσει τους κατοικούντας αυτά να κατοικήσωσιν εις άλλα οικήματα δια παν απευκταίον επακόλουθον.

Ταύτα θέλεις διακηρύξει εγγράφως και δια του κήρυκος προς κοινήν των κατοίκων ειδοποίησιν περί του επικειμένου εις έκαστον χρέους εις την εκτέλεσιν των διακηρυχθησομένων.

469. Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Λακεδαίμονος.

Προσκαλείσθε Κ. να διευθύνετε τας περικλειομένας διαταγάς από του αριθμού 449 μέχρι του αριθμού 464 όσον ταχέως προς τους ηγουμένους των μοναστηρίων όπου επιγράφονται.

470. Διευθύνεται προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Λακεδαίμονος δια να συμβιβάση  τους διαφερομένους κατά το δίκαιον. (Αρ. Εισερχ. 339)

471. Διευθύνεται προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Λακεδαίμονος δια να δια να λάβη και δώση τας απαιτουμένας πληροφορίας προς την επιτροπείαν περί των αναφερομένων. (Αρ. Εισερχ. 349)

472. Διευθύνεται προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Λακεδαίμονος δια να συμβιβάση  τους διαφερομένους κατά το δίκαιον. (Αρ. Εισερχ. 453)

31 Δεκεμβρίου 1829.

473. Προς τον Δημογέροντα και κατοίκους των Αρκασάδων.

Οι Κουμουστιώται παραπονούνται ότι δεν τους αφίνετε να καλλιεργήσουν γην εθνικήν από εκείνην η οποία μένει διόλου ανενέργητος και ελευθέρα(ν) κατά την θέσιν σας.

Αυτό το πράγμα είναι διόλου απαράδεκτον εις την Επιτροπείαν επιφέρον ζημίαν εις το εθνικόν ταμείον,

Διατάττεσθε λοιπόν να αφήσητε πάσαν ισχυρογνωμίαν και να μην εμποδίζητε τους Κουμουστιώτας να πάρουν και να καλλιεργήσουν ελευθέρως εξ εκείνης της γης όσην περισσοτέραν ημπορούν, διότι αν παρακούσητε έστε εις είδησίν σας ότι θα υποχρεωθήτε να πληρώσητε ανάλογον τριτοδέκατον δι’ όσον καρπόν ημπορεί να δώση αυτή περί τα σύνορά σας εθνική γη, όση ήθελε μείνει ακαλλιέργητος εξ αιτίας σας.

474. προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν του Πραστού.

Προσκαλείσθε Κ. να ενεργήσητε την εσώκλειστον απόφασιν του δικαστηρίου υποχρεώνοντες δια της εκτόσε (; αυτόσε) Αστυνομίας τον Αντώνιον Παΐσιον να πληρώση εις τον Ιω. Σολομόν το μουλάρι τα έξοδα και ζημίαν του.

475. Προς την προσωρινήν Αστυνομίαν Λεωνιδίου.

Η αυτόθι Επαρχιακή Δημογεροντία προσεκλήθη να ενεργήση διά του … κατά του Αντ. Παϊσίου Λενιδιώτου απόφασιν του πρωτοκλήτου δικαστηρίου του τμήματος Λακωνίας· προσκαλείσαι δε να ενεργήσης αυτήν με την απαιτουμένην δραστηριότητα υποχρεών τον διαλειφθέντα να τα πληρώση , όσα με την ρηθείσαν απόφασιν καταδικάζεται.

476. Ο κατά την Λακωνίαν και Κ. Μεσσηνίαν Έκτακτος επίτροπος.

Οι φέροντες την παρούσαν δυστυχείς Σκοπελίται εναυάγησαν εις το Κατάκολον των παραλίων της Γαστούνης, και διεσώθησαν εις τα μέρη ταύτα. Μέλλουν δε να μεταβώσιν  εντεύθεν εις την πατρίδα των, Συστήνονται εις την φιλανθρωπίαν των όσων ήθελον διαβή χωρίων, δια να λαμβάνουν περίθαλψιν ως ομογενείς έως να ημπορέσουν να απεράσουν εις την ιδίαν πατρίδα των.

477. Διευθύνεται προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Λακεδαίμονος δια να υποχρεώση τον χρεώστην εις την απόδοσιν του χρέους του προς τον αναφερόμενον. 

478. Προς τον Επιστάτην της Ευταξίας Πεντάδος, Νικλιάνικων και Μεσοπαγκίας Κ. Βασίλειον Μιχακεάκον.

Διατάττεσαι να στείλης ένα από τους στρατιώτα σου εις το Κουλούμι δια να μείνη φύλαξ του διαφιλονικουμένου οσπιτίου του Δ. Πολικάκου. Ο δε Πολικάκος να τραβηχθή από αυτό, έως να θεωρηθή η περί τούτων διαφορά, παρουσιαζομένων και των δύο μερών εις την Επιτροπείαν, όταν φθάση εις Καλαμάταν.

479. Γ. Στρατόκος διευθύνεται προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Λακεδαίμονος, δια να μετακαλέση τους διαφερομένους και αποδώση το δίκαιον όπου ανήκη.

480. Θεόδωρος Λιακάκος διευθύνεται προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Λακεδαίμονος δια να παραστήση τους διαφερομένους και ενεργήση το δίκαιον.

481. Χρίστος Πουγιουκλάκης …. Διευθύνεται προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν λακεδαίμονος να συμβιβάση τα διεστώτα και περιορίση έκαστον εις τα καθήκοντά του’

482. Προς την Α. Ε. τον Σ. Κυβερνήτην της Ελλάδος.

Πέτρος τις Στεφανάκος κάτοικος εις το Μαραθονήσι, δια προσκλήσεων της επί της Οικονομίας Επιτροπής υπ’ αριθ. 6276: και 7708:  υπεχρεώνετο να πληρώση προς τον εκεί δασμοτελώνην το διακίωμα του δασμού δια 23 χιλιάδας οκάδας αλάτι, το οποίον είχεν αγοράσει προ της αφίξεως της Υ. Ε. εις την ελλάδα.

Η Επιτροπεία έπρεπε κατά χρέος να βάλη εις ενέργειαν  τα ανωτέρω έγγραφα της επί της Οικονομίας Επιτροπής παρουσθασθέντα εις αυτήν δι’ αναφοράς του γινομένου δασμοτελώνου, επί τούτου υπεχρέωσε τον εγκαλούμενον και έδωκεν ομολογίαν χρεωστικήν υποσχόμενος να πληρώση τα χρήματα εις 6: ημέρας, διότι δεν είχε τον τρόπον να τα πληρώση ευθύς κατά τας μαρτυρίας πολλών συμπολιτών του. Αλλ’ επειδή ο πολίτης ούτος παραπονείται ως αδικούμενος και η Επιτροπεία  καθ’ ην τρόπον διστάζει περί της νομιμότητος της ομολογίας ταύτης πληροφορουμένη ότι κατά την αυτήν εποχήν  και θέσιν άλλοι αλάτων έμποροι δεν υπεχρεώθησαν παρά της επί της Οικονομίας Επιτροπής εις πληρωμήν διακιωμάτων δασμού καθυποβάλλει υπ’ όψιν της Σ. Κυβερνήσεως των οποίων έχει πληροφοριών περί τούτου καθώς και της διαλειφθείσης  ομολογίας και απεκδέχεται Σ. διαταγήν περί του τέλους της αυτής υποθέσεως. Μένω με όλον το βαθύτατον σέβας.

483. Προς τον Δημογέροντα της Μαραθέας, Επιστάτην της Ευταξίας και αξιωματικόν της φρουράς Μαλεβρίου.   


Προλαβόντως σας διέταττε η Επιτροπεία να χαλάσητε  την μπαστούνα λεγομένην του Μανδραπήλια ως πέτραν σκανδάλου. Εάν τα περί τούτου διαταττόμενα δεν εβάλθησαν ακόμη εις ενέργειαν, διατάττεσθε κατ’ επανάληψιν να παρατηρήσητε πρώτον και αν η ειρημένη μπαστούνα είναι τω όντι προμαχών ήτοι ταμπούρι φέρον σκάνδαλον εις την κοινήν ησυχίαν και δεν είναι οσπίτον οπού να κατοικεί φαμελιά να το χαλάσητε εξ αποφάσεως και να ειδοποιήσητε περί αυτού την Επιτροπείαν.

484. Προς τον Κ. Α. Κοκώνην.

Θεωρούσα η Επιτροπεία τας περί Δημογέροντος διαιρέσεις και διαφωνίας των κατοίκων Σκλαβοχωρίου εκ των οποίων οι μεν θέλουσι τον Ντίζην οι δε τον Κονιδιάτην, έκρινα προς κατάπαυσιν αυτών να εκλεγή εκτός των δύο ειρημένων άλλος εκ του αυτού χωρίου.

Διό πληροφορηθείσα περί της αξιότητος και ειλικρινείας σου, διορίζει αντιπρόσωπον και ήδη σε προσκαλεί Κ. ίνα παραλάβης ένα άνθρωπο της Επιτροπείας απέλθεις εκεί και συγκαλέσεις όλους τους συγχωρίους εις συνέλευσιν δια δια να εκλέξουν δια ψηφοφορίας εκτός των δύο τον καλλιώτερον και αξιώτερον των. Δεν αμφιβάλλεται ότι θέλει εκτελέση  τα διαταττόμενα με τον οποίον χαρακτηρίζεται ζήλον.

485. Προς τους κατοίκους του Σκλαβοχωρίου.

Η Επιτροπεία δια να καταπαύση περί Δημογερόντων τας μεταξύ σας διαφωνίας και διαιρέσεις έκρινε αναγκαίαν εκλογή  τρίτου Δημογέροντος διό και διορίζουσα εξεπίτηδες αντιπρόσωπόν της τον Κ. Α. Κοκώνην δια να παρασταθή  επί της ειρημένης εκλογής όπως γένηται νομίμως, αποστέλλει αυτόν  και σας προσκαλεί να απέλθητε όσον γρήγορα δια να εκλέξητε εκτός του Ντιζη ή τον Κονιδιάτην τον αξιώτερον και εναρετώτερον σας εις την παρουσίαν  του αντιπροσώπου της Επιτροπείας.

486. Προς τον τοποτηρητήν Μαλτζίνης Κ. Ιερόθεον Αρχιμανδρίτην.

Η Επιτροπεία διέταξε και απεβλήθησαν από την Πετρίνα και οι δύο ιερείς ως σκανδαλοποιοί. Επειδή δε καθώς σας προεγράψαμε είναι ανάγκη να στείλετε εκείέναν άλλον ιερέα δια να εγημερεύη επιθυμεί η Επιτροπεία να εκλέξετε και καταστήσητε εις αυτό το χωρίον όποιον εύρετε ιερέαν ησυχώτερον και φιλοτιμώτερον εις το καταβάλη περισσότερα χρήματα προς βοήθειαν του Ελληνικού σχολείου της Ρόζοβας και του αλληλοδιδακτικού του Αλεβέτσοβου.

487. Προς τον Δημήτριον Κουδούνην.

Πληροφορυμένη η Επιτροπεία ότι κατά το χωρίον Ροβιότισσα ακολουθούν μεταξύ των κατοίκων διαιρέσεις και ταραχαί περί Δημογερόντων. Σε διατάττει να απεράσης εις το αυτό χωρίο και να εξετάσης ποίον οι περισσότεροι των κατοίκων θέλουν δια Δημογέροντα και δια ποίαν αιτίαν αποβάλλουν τον παρόντα και με την επιστροφήν σου να ειδοποιήσης την Επιτροπείαν.

488. Προς τον Αρχηγόν της Εκτελεστ. Δυνάμεως Κ. Κωνσταντίνον Μισιτζήν.

Πληροφορε΄θται η Επιτροπεία ότι εις εν χωρίον Λίμπερδο συνέβη νεωστί τουφεκοβολισμός και χαλασμός ενός οσπιτίου και ότι επί τούτου επέρασες εις εκείνον το χωρίον (καλώς εποίησας) προς καθησύχασιν του πράγματος.

Εν τοσούτω σπεύδει η Επιτροπεία να σε αναγγείλη, ότι ο πρωτανοίξας τουφέκι και ο πρώτος βαλών χείρας εις τον χαλασμόν του οσπιτίου ανάγκη να πιασθώσι και διατάττεσαι να τους πιάσης και να τους φέρης εις την Επιτροπείαν.

489. Προς την επί των Στρατιωτικών και Ναυτικών Γραμματείαν.

Εγκλείεται ο λογαρισμός της Εκτελεστικής δυνάμεως της Επιτροπείας ταύτης κατά το επισυναπτόμενον στρατολόγιον υπ’ αριθ. 490 δια τον ήδη παύσαντα δεκέμβριον μήνα.

Η ολική ποσότης αυτού συνίσταται εις γρόσια εννέα χιλιάδας τετρακόσια είκοσι επτά και παράδες είκοσι αρ. 9427: 20: αφαιρουμένων τούτων εκ της ποσότητος των γροσίων εννέα χιλιάδας εξακοσίων είκοσι ενός και παράδες εικοσιοκτώ αρ. 9621: 28: τα οποία έλαβεν η Επιτροπεία αύτη των μεν 940 απολειφθέντων εκ των λογαρισμών του παρελθόντος Νοεμβρίου, των ε 8681: 28: ληφθέντων παρά του δασμοτελωνείου του Μαραθονησίου. Ως ανέφερε προς την Α. Ε. υπ’ αριθ. 353· δια του αυτού δασμοτελωνείου μένει χρεώστης προς αυτήν η Επιτροπεία το υπόλοιπον γρ. εκατόν εννενήντα τέσσαρα και παράδες οκτώ αριθ. 194: 8: και έστω προς οδηγίαν της.

490. Στρατολόγιον της Εκτελ. Δυνάμεως του τμήματος Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας του μηνός Δεκεμβρίου.

Περίληψις αυτού

01 Αρχηγός

01 υπαρχηγός
Της Α’ πεντηκονταρχίας

48 στρατιώται

50

01 Αρχηγός

01 υπαρχηγός
Της Β’ πεντηκονταρχίας

48 στρατιώται

50

01 Αρχηγός

01 υπαρχηγός
Της Γ’ πεντηκονταρχίας

50 στρατιώται

52

Η ολική ποσότης άτομα εκατόν πενήντα δύο, αριθ. 152.

491. Προς την Γραμματείαν της Επικρατείας

Εγκλείεται ο λογαριασμός της Εκτάκτου Επιτροπείας ταύτης δια τον ήδη παύσαντα Δεκέμβριον μήνα με τας ανηκούσας  αποδείξεις.

Η ολική ποσότης αυτού την οποίαν έχει να λαμβάνη καθαράν η Επιτροπεία συνίσταται εις γρόσια τρεις χιλιάδας τετρακόσια εννενήντα εννέα και παράδες τριάντα τρεις· αριθ. 3499: 33: των οποίων παρακαλείται η Γραμματεία αύτη να ενεργήση την εξόφλησιν. 

22 Ιανουαρίου 1830

α.α. 732.



Προς τον Προσωρ. Διοικητήν Λακεδαίμονος και Πραστού.


Εις απάντησιν του υπ’ αρ: 2597: εγγράφου της …εντοπίου. ταύτης Διοικήσεως έλαβεν η Επιτροπεία τ’ αναγκαία περί του Βοϊδή μέτρα, και το εθνικόν κατακρατούμενον υπ’ αυτού εις Τρίνησα κτήματα εγκαταλιμπάνεται ανυπερθέτως εις την εξουσίαν της Σ: Κυβερνήσεως. Περιττόν λοιπόν κρίνεται η αυτοπρόσωπος εις Τρίνησα μετάβασις της Διοικήσεως ταύτης. Αναγκαία δε εις Γεωργίτζι δια την συλλαβήν των πρωταιτίων Γεωργιτζάνων του κατά των Κωλονιατών κινήματος και εξαποστολής αυτούς υπό ασφαλή φυλακήν εις την επιτροπείαν.


Εν Καλαμάτα τη 22 Ιανουαρίου 1830

23 Ιανουαρίου 1830

α.α. 739.



Προς τον κατά την Αρκαδίαν Έκτακτον Επίτροπον


Ι Επιτροπεία αύτη πληροφορείται ότι ευρίσκεται εις τον σταύλον Σας εν μουλάρι του Ιωάννη Αναστασέα Σταυροπηγιώτου, κρατούμενον ως ενέχυρον παρ’ υμών, επί λόγω ότι χρεωστεί εις άλλον χρήματα. Ο Κύριος του μουλαρίου τούτου δεν γνωρίζει κανέν προς άλλον τινά χρέος αδικείται υστερούμενος το ζώον του. Όθεν παρακαλείσθε ίνα διευθύνετε το μουλάρι του πολίτου εις την επιτροπείαν, δια να το λάβη και παύση του να παραπονείται.

Εν Καλαμάτα 23 Ιαν: 1830

α.α. 744.



Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Σταυροπηγίου


 Ο Σταυριανός Παρθένης από χωρίον Λαδά Κουτσαβάς δι’ αναφοράς του παραπονείται εις την επιτροπείαν ότι ο από Σταυροπήγιον Π. Παυλής επώλησε εις αυτόν εν μουλάρι, το οποίον γνωρίσας τις Κορωναίος ονόματι Θεόδ. Πολίτης Χατζής ως γεννηθέν εκ της κλαπείσης παρά του διαληφθέντος Παυλή φοράδος του έκλεψεν αυτό νυκτός αλλ’ ο Σταυριανός Παρθένης απελθών εις Κορώνην εζήτησε το κλαπέν μπυλάρι του και εις απόκρισιν τω είπεν ο έχων αυτό ότι είναι της φορά<δο>ς του και ζητεί και ταύτην προς ούτω, δια να μη ζημιωθή λοιπόν ο πτωχός προσκαλείσθε να μετακαλέσετε τον πωλητήν του μουλαρίου, και υποχρεώσητε αυτόν, αν έχη ούτως, δια να του επιστρέψη τα οποία έλαβε χρήματα δια πώλησιν, τουναντίον να τον διευθύνετε εις την επιτροπείαν δια να τον εξετάση και λάβη τας περί τούτου πληροφορίας, δια να γίνη ενθ’ ανήκει η απαιτουμένη ενέργεια προς απελευθέρωσιν του ζώου τούτου.


Εν Καλαμάτα τη 23 Ιανουαρίου 1830. 

α.α. 745.


Διευθύνεται προς την Προσωρινήν Ασυνομίαν, δια να εκφυλακώση τον αναφερόμενον, αφού πληροφορηθή υπ’ άλλου γνωρίζοντος την οποίαν αναφέρει αχρηματείαν του και προτρέψει αυτόν δια να οικονομήση και αποδώση καθ’ ον υπόσχεται καιρόν το χρέος του.

α.α. 746.



Προς την Προσ. Ασυνομίαν Καλαμάτας


 Προσκαλείσαι να εμποδίσης τον εντάυθα διατρίβοντα Νικόλαος Ξεροβάσιλα εκ Νομιτζί εκ των ενόχων του φόνου του υιού της Γεώργαινας Ταγαρούς εκ του χωρίου Πλάτζας, ίν’ απολογηθή δια το ανοσιούργημα τούτο και την μετά των συνενόχων του κατάσχεσιν των ακινλητων και κινητών πραγμάτων της διαληφθείσης μητρός του φονευθέντος.


Εν Καλαμάτα τη 23 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 747.


Διευθύνεται προς τον ειρηνόδικον της Καλαμάτας δια να συμβιβάση την αναφερομένην υπόθεσιν κατά το δίκαιον.

α.α. 749.


Διευθύνεται προς την Προσ. Αστυνομίαν Καλαμάτας, δια να μετακαλέση τον κατηγορούμενον Γ. Μουστάκαν με τον αδελφόν αυτού Στυλιανόν, ακούση αμφοτέρων των μερών τα δικαιολογήματα, και ειδοποιήση την επιτροπείαν περί του αποδειχθησομένου ενόχου εις το πταίσμα, δι’ εγκαλέσθη ο Τζουμελέας.


Εν Καλαμάτα τη 23 Ιανουαρίου 1830.

24 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 752.



Προς το πρωτόκλητον Δικαστήριον της Κάτω Μεσσηνίας.


Διευθύνονται προς το Δικαστήριον τούτο οι εγκληματίαι Πουλημένος Γιαννητζαράκος και Ιωάννης του Παύλου, ομού και αντίγραφα των κατ’ αυτών αναφορών της επαρχιακής Δημογεροντίας της Ανατ. Σπάρτης και της Γραμμ. αυτής όπως οδηγούμενον εξ αυτών κάμη την κατά νόμον διαδικασίαν. 


Τα ειρημένα αντίγραφα αποδεικνύουν αποχρώντως τας πράξεις αυτών και των εν φυακή μετά ταύτα διευθυνθησομένων Πατρικίου Χαρτοκολλάκου και Βασιλείου Λιγομυάλη διά ν’ απολογηθώσι ιδίως όταν μένει εις το δικαστήριον να κάμη τη δια τους πρώτους δικαίαν απόφασιν, και διευθύνη εις την Επιτροπείαν δια τους δευτέρους θέλει κάμη όταν παρουσιασθώσι και απολογηθώσιν εις όσα η διαληφθείσα Δημογεροντία κατ’ αυτών αναφέρει.


Εν Καλαμάτα τη 24 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 753.



Προς τον Διοικητήν Νησίου, Ανδρούσης κτλ.


Αναγνωστού τις Στυλιανού εκ του Νησίου δανεισθείσθα πέρυσι παρά του Π. Ζαχαρέα γρς. 260: δεν θέλει ν’ αποδώση το χρέος της προς αυτόν και εκ της αναφοράς του πληροφορείται η Επιτροπεία· δι’ ο προσκαλείται η Προσ: αύτη Διοίκησις να υποχρεώση αυτήν να πληρώση εις τον δανειστήν της τα ειρημένα χρήματα κατά την απόφασιν του αυτόσε ειρηνοδικαίου.


Εν Καλαμάτα τη 24 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 754.

  

Προς την Επαρχ: Δημογεροντίαν Ζυγού.


Ο Σταμάτης Μυτιληναίος δι’ αναφοράς του παραπονείται εις την επιτροπείαν ό,τι τω έκλεψεν τριάντα οκάδ: καπνόν ο από Νεοχώρι Ιωάννης Αντωνέας, δι’ ο προσκαλείσθε να υποχρεώσητε εις την επιτροπείαν διά να απολογηθή.


Εν Καλαμάτα τη 24 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 756.



Προς τον Προσ: Αστυνόμον Καλαμάτας


Προσκαλείσαι να διευθύνης τους εν τη <φυλακή> εγκληματίας Πουλημένον Γιαννητζαράκον και Ιωάννης Παύλου προς το Πρωτόκλητον Δικαστήριον της Κάτω Μεσσηνίας συνωδευομένους με δύο στρατιώτας δια να δικασθώσι και πάλιν να φυλακωθώσι μέχρι της αποφάσεως του δικαστηρίου.


Εν Καλαμάτα τη 24 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 752.



Προς τον αξιωματικόν της φρουράς Ζυγού Κ. Ιωάννην Πατζαβούρην


Διατάττεσαι να απεράσης από την Ανδρούβισταν δια να λάβης μαζί σου την εκεί φρουράν και να απέλθης εις νεοχώρι όπου θέλεης συλλάβης τον Γιάννης Αντωνέας και φέρης εις την Επιτροπείαν όσον τάχος.


Εν Καλαμάτα τη 24 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 760.



Προς τους Δημογέροντας και Προκρίτους των Πηγαδίων.


Ο ενοικιαστής των προαπελθουσών προσόδων των Οπίσω Χωρίων Ιω: Μανέας παραπονείται δι’ αναφοράς του εις την επιτροπείαν ότι έχοντες εσπαρμένα εις το σύνορον των ειρημένων χωρίων χωράφια τινά εσυνάξατε τον καρπόν αυτών χωρίς να αποδώσητε τα νόμιμα δέκατα, τα οποία άχρι σήμερον παρακρατε΄Τε. Παρακαλείσθε δια τούτο ή να δώσητε εις τον διαληφθέντα ενοικιαστήν Σας το κατακρατούμενον εκ των άνω χωραφίων δικαίωμά του ή να έλθητε να απολογηθήτε.


Εν Καλαμάτα τη 24: Ιανουαρίου 1830.

α.α. 762.


Προς τον κατά την Ανατ. Σπάρτη προσ. Αντιπρόσωπον της Επιτροπείας.

Περικλείεται αντίγραφον εγκυκλίου διαταγής της Σ: Κυβερνήσεως υπ’ αρ: 2: επί των βάσεων της οποίας προσκαλείσθε να δώσετε εις την επιτροπείαν τας απαιτουμένας πληροφορίας, δια να εκτελεσθή το ουσιώδες αντικείμενον της δημοσίου εκπαιδεύσεως, και της ευταξίας των εκκλησιών.

Εν Καλαμάτα τη 24 Ιανουαρίου 1830.

25 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 764.



Προς την Προσ. Αστυνμίαν Καλαμάτας.


Οι Κ. Λογοθέτης Μπουκέας και Στράτης Χρηστέας διαφέρονται μεταξύ των περί ζημίας τινός επισυμβάσης εις ένα εξ αυτών. Προσκαλείται διά τούτο η Προσ. Αύτη Αστυνομία ίνα προσκαλέση αμφοτέρους και προτρέψη όπως διορίζωσι κατ’ εκλογήν δύο ευηπόληπτα και ευσυνείδητα υποκείμενα ανά ένα έκαστος ή δύο δια να κάμωσι την εκτίμησιν της διαληφθείσης ζημίας συνάμα δε και την έγγραφον απόφασιν της αποζημιώσεως. 


Εν Καλαμάτα τη 25 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 766.



Προς την επαρχ. Δημογεριντίαν Καλαμάτας.


Προσκαλείται η Δημογεροντία αύτη να υποχρεώση τους εις τον εσώκλειστον κατάλογον χρεοφειλέτας του Αναστασίου Λιανού και Ναπολέων του Φραντζέζου να δώσουν εις αυτούς εν τουλάχιστον μέρος των όσα δι’ εγγράφου ομολογίας των οφεόλουν προς αυτούς διά ν’ απαντήσωσι τας ανάγκας των.


Εν Καλαμάτα τη 25 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 771.



Προς τον Παναγιώτην Σωτηρέαν


Προσκαλείσαι να παρουσιασθής όσον ταχύτερον εις την επιτροπείαν δια να απολογηθής εις όσα κατηγορείσαι παρά του επιτρόπου των Λιασινιβιτών Γρηγορίου Π. Πατριαρχέα.


Εν Καλαμάτα τη 25 Ιανουαρίου 1830.

28 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 281.



Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Ανδρούβιστας.

Εξ αναφοράς τινός συμπολίτου Σας πληροφορείται η Επιτροπεία ότι απορρίψαντες την δικαίαν απαίτησίν του με λόγους υβριστικούς τον αποδιώξατε, όθεν επειδή ο τρόπος ούτος αντιβαίνει εις τον δημογεροντικόν χαρακτήρα είναι καλόν, να μην εθίζεται παρ’ υμών, αλλά τουναντίον η καλομεταχείρισις προς άπαντας τους Συμπολίτας Σας δια να μην παραπονούνται. 

Εν Καλαμάτα τη 28 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 783.


Διευθύνεται προς την επαρχιακήν Δημογεροντίαν Ανδρούβιστας δια να μετακαλέση αμφότερα τα διαφερόμενα μέρη και συμβιβάση αυτά κατά το δίκαιον.

α.α. 784.



Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Ζυγού.


Προσκαλείσθε Κύριοι ίνα μετακαλέσαντες τον Γεροσωτηρέαν, Δημητράκην Δημουλέαν, Χρυσομαλέαν Καπετανέαν, τον Πέτρον Λεβέας, Ανδρέαν Κανανέαν και Πανάγον Γεννηματά και τον ενάγοντα αυτούς Πέτρον Σαμπατέαν συμβιβάσετε αμφότερα τα μέρη κατά το δίκαιον απαιτή, δια να μην αδικηθή ο Σαμπατάς. Αν δε δυστροπόντες οι εναγόμενοι δεν θελήσουν να υπακούσουν εις το οποίον μέλλετε να τοις κάμετε συμβιβασμόν θέλετε τους διευθύνει εις την επιτροπείαν δια να απολογηθούν. 


Εν Καλαμάτα τη 28 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 786.



Προς τον Θεοδωράκην Γιαννέαν εκ του Χωριδάκι


Ο Γιαννάκης Μιχαλέας εκ του Πραστίου της Ανδρούβιστας παραπονείται δι’ αναφοράς του εναντίον Σου, επειδή του κατακρατής εν υποστατικόν του· διό διατάττεσαι ή να τραβήξης χέρι από το ειρημένον υποστατικόν, ή να έλθης τ’ ογληγορώτερον ν’ απολογηθής· μην παρακόυσης ότι παιδεύεσαι.
Εν Καλαμάτα τη 28 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 787.



Προς τον αξιωματικόν της κατά την Ανδρούβισταν φρουράς.


Προσκαλείσαι ίν’ απέλθης εις το Πραστίον όπου θέλει ανταμώσης τον Αρχιδιάκον Προκόπιον, μέλος της επαρχιακής Δημογεροντίας της Ανδρούβιστας, όστις θέλει Σοι είπη όσα κάμνει χρείαν δια να ομιλήσης εις τους Τουρακαίους προς παύσιν ζημιών τινών προερχομένων υπ’ αυτών εις τους κατοίκους του μέρους αυτού και ενεργήσης όσα άλλα συμφέροντα αφορώντα την κοινήν ησυχίαν και ευταξίαν καθ’ α θέλεις οδηγηθής υπό του διαληφθέντος.


Εν Καλαμάτα τη 28 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 790.

Προς τον Γεν. Αρχηγόν της κατά την Πελοπόννησον Εκτελεστικής δυνάμεως.


Σοι διευθύνεται περικλεισμένον εις την παρούσαν το οποίον εζητήσατε από την επιτροπείαν στρατολόγιον του μηνός Δεκεμβρίου.


Εν Καλαμάτα τη 28 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 792.



Προς την Επαρχιακής Δημογεροντίαν του Ζυγού.


Ο εκ του Χωριδάκι Αντώνιος Στουφέας παραπονείται δι’ αναφοράς του εις την επιτροπείαν ότι ο εκ του αυτού χωρίου Ιωάννης Μουστουλέας κατεξουσιάζει εν χωράφι του. 


Διό προσκαλείσθε ίνα μετακαλέσαντες αμφότερα τα διαφερόμενα μέρη συμβιβάσητε αυτά καθά το δίκαιον απαιτεί· αν δε δυστροπήση ο εναγόμενος θέλετε τον διευθύνει εις την Επιτροπείαν.


Εν Καλαμάτα τη 28 Ιανουαρίου 1830. 

29 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 794.

Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Χασάνπασά τον Λάμπρον Νταγκλήν και τον Αναστάσιον Κυβέλον.


Ο Πανάγος Στασινόπουλος παραπονείται δι’ αναφοράς του εις την επιτροπείαν ότι δυναστικώς επήρατε τα οποία προ χρόνων ικανών εγεωργούσεν εθνικά χωράφια ων Σέμπρος του έχοντος αυτά Οθωμανού, δια να τα γεωργήσητε ες αεί, δι’ ο προσκαλείσθε να αφήσητε τον ειρημένον Στασινόπουλον να καλλιεργή όσα επί τουρκίας εκαλλιέργη και εμπορεί τώρα να καλλιεργήση εθνικά χωράφια δια να ζη την οικογένειάν του.


Εν Καλαμάτα τη 29 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 795.



Προς την Προσ. Αστυνομίαν Καλαμάτας.


Προσκαλείσαι να ενεργής τας αποφάσεις του Πρωτοκλήτου Δικαστηρίου, καθ’ ας λαμβάνεις παρ’ αυτού προσκλήσεις θέλεις ενεργήσης, ωσαύτως και την κατά του Στεφ. Χρηστέα και αλεξ. Μουράτη απόδασιν του Δικαστηρίου επί της μεταξύ αυτών και του Αγγελή Αντωνόπουλου διαφοράς.


Εν Καλαμάτα τη 29 Ιανουαρίου 1830. 

α.α. 796.



Προς τον κατά τα Μεσηνιακά Φρούρια Προσ. Διοικητήν.


Εκ των εσωκλείστων αντιγράφων αναφορών του Σταυριανού Παρθενίου, και της Επαρχιακής Δημογεροντίας Σταυροπηγίου πληροφορείται η Προς. Αύτη Διοίκησις ότι εις ταύτα περί ενός μουλαρίου αγορασθέντος παρά του διαληφθέντος Παρθενίου και κλαπέντος πρό τινων ημερών παρά τινος πολίτου κατοικούντος εκ της επαρχίας Κορώνης επί λόγω ότι γεννημένον υπό της κλαπείσης φοράδας του εις Μυσθρά.


Η προφασιολογημένη πρότασις του κλέψαντος το μουλάρι δεν είναι ικανή να δικαιώση την παράνομον πράξιν του, δι’ ο προσκαλείσθε να διατάξητε τον ειρημένον διά να δώση εις τον Παρθένιον το οποίον του έκλεψε Μουλάρι και να υποχρεωθή δια να πληρώση όσα έξοδα του ζημίας υπέφερεν εξ αιτίας του ο πτωχός.


Εν Καλαμάτα τη 29 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 797.



Προς τον Κ. Αντώνιον Π. Πατριαρχέαν.


Εις απάντησιν της υπό της 20, του ήδη λήγοντος, αναφοράς Σου, έλαβεν η επιτροπεία τα αποτελούντα γρόσια διακόσια ογδοήντα πέντε (είκοσι) Γαλλικά νομίσματα φράγκα εισπραχθέντα παρά του τελεωνείου Ανδρούβιστας.


Εν Καλαμάτα τη 29 Ιανουαρίου 1830. 

α.α. 798.



Προς την Α. Ε. τον Σ. Κυβερνήτην της Ελλάδος


Η όσον ταχυτέρα σύστασις ενός πρωτοκλήτου Δικαστηρίου κατά την Σπάρτην θεωρείται πολλά αναγκαία, και απαραίτητος, διότι είναι αρκεταί υποθέσεις, όχι παλαιαί, των οποίων η βραδύτης της θεωρίας, δια την έλλειψιν επιτοπίου Δικαστηρίου, ημπορεί να επιφέρη απευκταία αποτελέσματα, τα οποία δεν προλαμβάνονται αλλέως ειμή δι ενός τοιούτου καταστήματος, και διότι οι Σπαρτιάται δυσκολευόμενοι να πηγαίνωσιν εις απόντα Δικαστήρια, είναι ανάγκη να συνηθίσουν επιτοπίως να κρίνωνται κατά νόμους, και να παύσουν την παλαιοθείσαν συνήθειαν του να κρίνωνται κατ’ ιδίαν δύναμιν, μη έχοντος αφορμήν να προφασίζωνται την έλλειψιν Δικαστηρίου. Ήδη ευρίσκονται φυλακωμένοι παρά της Επιτροπείας εις την ενταύθα δημόσιον φυλακήν ικανοί Σπαρτιάται εγκληματίαι. Η έλλειψις επιτοπίου Δικαστηρίου της Σπάρτης και η εντεύθεν μεγάλη απόφασις του Πρωτοκλήτου Δικαστηρίου της Λακωνίας, υπηγόρευσεν την ανάγκην της διαδικασίας των επί του ενταύθα πρωτοκλήτου της Κάτω Μεσσηνίας.


Το Δικαστήριον τούτο διότι οι φυλακωμένοι, είναι εκτός των ορίων του, δεν ηθέλησε να επιχειρισθή την δίκην των, προτείνουν τους περί τούτου λόγους. Επειδή όμως ούτε δίκαιον είναι, ούτε συμφέρει να γίνωσιν οι τοιούτοι πολύν καιρόν αδίκαστοι εν τη φυλακή, και επειδή δια τους ανωτέρω λόγους ανάγκη να δικασθώσιν ενταύθα, παρακαλείται η Σ. Κυβέρνησις να ευαρεστηθή εις το να διατάξη τα περί τούτου, επιτρέπουσα και διά το εξής (αν το εγκρίνη) το να κρίνωνται, χρείας εναγομένης εις εγκληματιάς υποθέσεις της Σπάρτης και εις το πρωτόκλητον τούτο της Κάτω Μεσσηνίας, έως να διορισθή το δια την Σπάρτην Πρωτόκλητον, ως αναγκαιότατον, αν η Σ. Κυβέρνησις ήθελε συγκατατεθή εις την περί τούτου γνώμην της επιτροπείας ταύτης. Διαμένω με όλον το βαθύτατον σέβας.


Εν Καλαμάτα τη 29 Ιανουαρίου 1830.  

α.α. 805.


Διευθύνεται προς την Προσ. Αστυνομίαν Καλαμάτας, διά να εκφυλακώση τους εν φυλακή Παναγ. Γολέαν και Κυριάκην Φιλέαν.


Εν Καλαμάτα τη 29 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 807.


Ο κατά την Λακ. και Κάτ. Μεσσ. Έκτακτος επίτροπος διατάττει:

Αον. Ο πατριώτης Κύριος Δημήτριος Πατριαρχέας, μέλος της εκτελεστικής Δυνάμεως των τμημάτων Λακωνίας και Κ. Μεσσηνίας, διορίζεται επιστάτης της ευταξίας επί της επαρχίας της Ανδρούβιστας τμήματος της Δυτικής Σπάρτης.

Βον. Θέλει να ενεργή τα χρέη του καθ’ ας ήθελε λαμβάνη διαταγάς και οδηγίας παρά της Εκτάκτου Επιτροπείας.


Εν Καλαμάτα τη 29 Ιανουαρίου 1830.

30 Ιανουαρίου 1830

α.α. 810.



Προς τον Κ. Δημηράκην Χρηστέαν


Προσκαλείσαι να θεωρήσης την διαφοράν του Χριστόδουλου Τζουμελέα, Πανάγου Καραμουζέα μετά των Ι. Μουστάκα και Ηλία Λολέα και συμβιβάσης αμφότερα τα μέρη κατά το δίκαιον· όποιον των μερών δεν συγκατανεύη εις τον οποίον μέλλει να τους κάμης συμβινασμόν, να διευθύνης αυτόν εις την Επιτροπείαν.


Εν Καλαμάτα τη 30 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 812.


Ο κατά την Λακωνίαν και Μεσσηνίαν Έκτακτος Επίτροπος θεωρών ότι το υπ’ αριθ. 67 διάταγμα της Επιτροπείας περί καταπαύσεως της ατόπου οπλοφορίας δεν εκοινοποιήθη καθ’ όλην την έκτασιν των τμημάτων τούτων· θεωρών εν ταυτώ την απαραίτητον ανάγκην του να ενεργηθώσιν εντελώς τα εν εκείνω διαταττόμενα, κατ’ επανάληψιν των αυτών τούτων

Διατάττει

Αον.  Απαγορεύται αυστηρώς η οπλοφορία εις τας πόλεις, κώμας και χωρία της περιοχής των τμημάτων Λακωνίας και Κάτω Μεσσηνίας.

Βον.   Εκτός των διορισμένων εις τας επιτοπίυς φρουράς, τας συγκροτούντας την εκτελεστικήν των τμημάτων δύναμιν, εις κανένα άλλον δεν συγχωρείται να οπλοφορή και περιφέρεται ένοπλος.

Γον.   Ο παραβάτης θέλει παιδεύεται αυστηρότατα.  


Εν Καλαμάτα τη 30 Ιανουαρίου 1830.

31 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 822.



Προς τον Δημογέροντα του Κουτήφαρι.


Προσκαλείσαι να διευθύνης εις την Επιτροπείαν τον Κυριάκην Κατζαβραχέαν και Νικόλαον Ντρινέαν διά ν’ απολογηθούν περί του μουλαρίου του Σπύρου Λεβή, δια το οποίον κατηγορούνται ως κλέπται υπ’ αυτού.


Εν Καλαμάτα τη 31 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 823.



Προς την Επαρχιακήν Δημογεροντίαν Μαΐνης.


Εις απάντησιν της υπ’ αρ: 468: αναφοράς Σας με δυσαρέσκειάν της είδε η Επιτροπεία το τραγικόν συμβάν εις την κατά το χωρίον Μαράας   οικίαν του Θεοδωράκη Χαμπιλάκου, αλλ’ ελπίζουσα εις τον πατριωτικόν σας ζήλον δεν αμφιβάλλει ότι γρήγορα θέλει ανακαλύψετε τον αυτουργόν του δράματος δια της αγρύπνου επιμελείας Σας και ερεύνης Σας και να διευθύνετε εις την Επιτοπείαν.


Εν Καλαμάτα τη 31 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 825.


Προς τον κατά την Ανατ. Σπάρτην Αντιπρόσωπον της Εκτ. Επιτροπείας


Έλαβεν η Επιτροπεία αύτη τας υπ’ αρ: 434, 470, 473, 474 και 481 αναφοράς Σας, τας οποίας και ανέγνωσε.


Εν Καλαμάτα τη 31 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 826.



Προς τον Δημογέροντα του χωρίου Κάμπου


Ο Νικολέτος Αλεξίου έρχεται αυτόθι δια μίαν διαφοράν, την οποίαν έχει με τον Γιάννη Γεραντά (;Γερανέα). 


Η διαφορά αύτη ανάγεται εις το χωρίον Σας, και δεν πρέπει να Σας λανθάνη. Προσκαλείσθε να προσπαθήσητε, δια να τελειώση, αν δυνατόν με ειρηνικόν συμβιβασμόν. Εξ εναντίας θέλετε αναγγείλει την πράξιν σας εις την Επιτροπείαν δια να ενεργηθή ότι δέον εις την απόδοσιν του δικαίου.


Εν Καλαμάτα τη 31 Ιανουαρίου 1830.

α.α. 829.


Διευθύνεται προς την Επαρχ. Δημογεροντίαν Ανατολικής Σπάρτης, ίνα προτρέψη τα διαφερόμενα μέρη, όπως διορίσουν αιρετοκριτάς ανά δύο έκαστος, τους οποίους ευαρεστείται εις το να θεωρήσουν και αποφασίσουν ευανενδότως ό,τι το δίκαιον απαιτεί, και αναφέρουν εις την Επιτροπείαν περί της υποθέσεώς των.


Εν Καλαμάτα τη 31 Ιανουαρίου 1830. 

α.α. 835.

Στρατολόγιον της Εκτελεστικής Δυνάμεως των δύο Τμημάτων 

Λακωνίας και Κάτω Μεσσηνίας του μηνός Ιανουαρίου

Περίληψις

001   Αρχηγός Κωνσταντίνος Μισιτζής 

Σ.

001   Αρχηγός Δημήτριος Πετραλείφας

Σ.

001   Αρχηγός Δημήτριος Σταμούλος

Σάμιος

001   Υπαρχηγός Δημήτριος Βαραγιάννης
Σάμιος

001    


Ιωάννης Γαβατζής

Σάμιος

001


Γεώργιος Φλέκος

Σάμιος

001


Δημήτριος Πουλικάκος
Σπαρτιάτης

001


Δημήτριος Κουδούνης
Σάμιος

001


Βασίλειος Μιχαλεάκος
Σπαρτιάτης

001


Σταμάτιος Τζελέντης
   ‘  ‘   ‘   ‘   ‘

200 Στρατιώται

210 όλη η ποσότης της εκτ. Δυνάμεως των δύο τμημάτων

ΕΤΡΕΤΗΡΙΟ

Αγαλόπουλος Αναστάσιος


302

Αγάπιος παπάς




445

Αναγνωστάκος Παναγιώτης


345

Ανατόλιος-παπάς



350

Ανδρεάκος Παναγιώτης



288

Αντωνάκης Θωμάς



300

Αντώνιος-παπάς     Μαραθέα


072

Αποστολάκος Απόστολος


394

Αρναουτάκος Μιχαήλ



193

Βαραγιάννης Δημήτριος   φρ. Μονεβασίας
231, 232, 237, 342,

Βαχού – Οικονόμος



71, 146

Βλάχος Κυριάκος



443

Γαρδασάκος Μ.




294,

Γαρουφαλιάς Νικόλαος



400

Γεροσταύρου Αναγνώστης  Σκάλα

042,

Γεωργιάδης Σταμάτιος  Πάτμος πλοικτήτης
171,

Γεωργίου Δημήτριος  Υγειο/ρχης


220, 221,

Γεωργοτλιάνοι




363, 417,

Γιαννακάκος Μιχάλης  



193,

Γιαννακαράκος Νικόλαος   Τρυγονά

093,

Γιαννιάνοι
Οίτυλο



327,

Γιαννιτζάκος Αναστάσιος


304, 328,

Γιαννουτζάκος-Μαυρομιχάλης Νικόλαος

379,

Γκιτζιλάκος Γιάννης



049

Γοβατζής Ιωάννης



308, 309,

Γούργαρης Κωνσταντίνος


350,

Γρηγοράκης Αντ. Γεώργιος


162, 293, 321, 435, 441,

Γρηγοράκης Δημητράκης


093,

Γρηγοράκης-Νικολόπουλος Δημητράκης

307,

Γρηγοράκης Μαγγιόρος Πιέρος


293, 321,

Γρηγοράκης Τζανετάκης



293, 321,

Γρηγορακόγγονας Ιωάννης


205, 329, 336, 340,

Δάβος Παναγιωτάκης
φρ. Ζυγού

339,

Δαϊδίνος Αντώνιος



134,

Δακουάκος Νικόλαος



347,

Δεσποτάκος Φαλέρης  Οίτυλο


135,

Δημητρακαράκος Γεώργιος


259, 260, 265,

Διακαράκος Παναγιώτης  Νεοχώριο

159,

Διακοσουλιώτης Ιωάννης


245,

Διακοστιάννης Δημήτριος


373,

Διαμαντής Αναγνώστης



085,

Δραγουνάκος Γεώργιος



255, 256,

Έξαρχος Θεοδωράκης



244,

Ευγενίδης Α.




439,

Ζαΐδης Σίμων  ιατρός



238, 264,

Ζαλούμης Γιουσούφ, Μουράτ-Γεώργιος,χαμιδέ
300,

Ζαφείρης Μιχάλης  Μαραθέα


092, 153, 195,

Ζαχαρόπουλος Θεόδωρος


389,

Ζερβάκος Γιαννάκης



326,

Ζερβάκου Γιαννάκαινα



325,

Ζερβάκου Τζανέταινα Καπετανόνυφη

093, 324,

Ζερβάκου Τζώρτζαινα Καπετανόνυφη

093,

Ζουλούμη Χαμιδέ



396,

Ζουλούμης Γεώργιος- Μουράτ


396, 429

Ζουλούμης Γιουσούφ



396, 429

Ζωγραφάκος Σπύρος



177, 178,

Θεόδωρος – παπάς Καρβελάς, θάνατος κόρης
082, 087.

Ιατράκος Παναγιώτης
ιατρός


144, 

Ιερόθεος Αρχιμανδ. Τοποτηρητής Μελιτίνης
043, 044, 391, 405, 445, 446, 486,

Ιωαννίκιος Ηγουμ. Μονής Πιοντών

049, 041, 155, 224, 347,

Καβαλιεράκης Γεωργίβαλος


261,

Καβατζάκος Βασίλης



205,

Καβουλάκος Αντωνάκης



255, 256, 294,

Καλαμάκος Σπυρίδων



287,

Καλκαντής Γεώργιος



293,

Καλκαντιάνοι




175,

Καλκατζάκης Λιάκος



206,

Καμουτζάκος-Καμπουτζάκος Γεώργιος

094, 322,

Καραβίτης Γεώργιος  Αλόμπεη


046,

Καραγιάννης Δημήτριος



247,

Καριόρης Λιάκος



275,

Καριόπουλος Χ’’Δημήτριος


218, 219,

Καρατζαλάκος Γεώργιος


140, 164,

Καρατζαλάκος Γιάννης



211,

Καρατζαλάκος Θεόδωρος


152, 195, 212,

Καρκιτζάκος




146,

Καρυουπόλεως επίσκοπος


071, 137, 161, 170, 175,

Κασοτάκος Πανάγος



391,

Καστανάκος Αντώνιος



058, 201,

Καστανάκος Βασίλης



189,

Καστανάκος Θεοδωρής



390,

Κατικόπουλος Δήμος



275,

Κατζίκος-Κούτζικας Χριστό-φιλος/-φορος
152, 164,

Κατζούλης-Κατζουλάκης Διονύσιος

094, 149, 322,

Κοκώνης Α.




484,

Κολοκυθάκος Ηλίας



048,

Κομηνός Γ.
(Δημογέρων Κουμουστά)
438,

Κονιδιάτης Αναστάσης



436, 484, 485,

Κοντογιανναίοι  Βλαχιώτη


025, 055, 437,

Κορνήλιος Ιάκωβος



036, 191,

Κουλουβαράκος Χρήστος


373,

Κουμουστιώτης Χρήστος


153,

Κουμουτζάκος Γεώργιος



166,

Κουταλιδιάνοι




371, 413, 414, 417, 418,

Κουτελογιάννης Κυριάκος  πλοιοκτήτης

079, 083,

Κουφάκος Λιάκος  Άγ. Νικόλαος


141,

Κοφινάκος Παναγιώτης



287.

Κρανίδης




240,

Κρητικός Βασίλειος  πλοίαρχος


124, 126,

Κρικάκος Δημήτριος  Κολοκύθι-Τρυγονά

029, 030, 031,

Κυθηραίος Νικόλαος



156,

Κυπαρίσσης Νικόλαος  πλοιαρχ. Φιλοκτήτη
077, 247, 270, 351, 369, 377, 378, 440, 465,

Κωστάκος Γερακάρης  φρ. Ανδρούβιστα

206, 342, 343,

Λεάκος





336,

Λεόπουλος Μανώλος



426,

Λιακάκος Θεόδωρος



480,

Λιάνοι  Οίτυλο




327,

Λιάνος Παναγιωτάκης  Οίτυλο


135,

Λιγομυάλης Βασιλειος



048, 072, 123, 146, 150, 408,

Λιναράκος Παναγιώτης



286,

Λυκόδημος Σταματάκης



132,

Μακαρουνέας Γιάννης   Οίτυλο


135,

Μανωλάκος Μανώλος



099.

Μανδραπήλιας Νικόλαος   Μαραθέα

215, 266, 267, 483,

Μανιταράκος Ζερβού Αντώνιος


298,

Μαντζοράκος Μιχάλης
Κύθηρα


132,

Μαντζοράκος Νικόλαος     ‘’   ‘’


130, 143,

Μαραβέλης Θεοδόσιος παπάς


386,

Μαραβέλης Χριστόδουλος παπάς

385,

Μαρούλης Κυριάκος



389,

Μαρσέλος Πέτρος



276,

Μαρτζέλος Παναγιώτης



034, 035,

Μασρούτ    (φιλέλληνας)


277,

Μελάκος Γεώργιος



420, 421,


Μενεγάκης Δημήτριος



346,

Μενεγάκης Θωμάς



346,

Μενουδάκος Κωνσταντίνος


289,

Μενούτης Θεοδωράκης



154,

Μεσίσκλης Θεοδωρής  φρ. Σταυροπηγίου
338,

Μικάρης Πέτρος  Ρώσος πλοίαρχος

301, 321,

Μισιντζής Κωνσταντίνος



074, 076, 155, 271, 272, 415, 416, 417, 488,

Μιτζόπουλος Ιωάννης



333,

Μιχαλακάκος Αντώνης   Πρινίκον

062.

Μιχαλακάκος Βασίλης  Αγ. Νικόλαος

141, 349,

Μιχαλάκος-Κουλοβάρας Χρήστος Κολοκύθι
257, 258,

Μιχαλεάκος Βασίλης



074, 155, 223, 336, 379, 478,

Μπαγάκος Μιχάλης



116,

Μπακεζάκος Γεώργιος



146,

Μπαλάνος Αναστάσιος



333, 334,

Μπαρμπαρίγος Σρέφανος


439,

Μπιλιτζάκος Γεώργιος



058,

Μπουγιουκλάκης Γερακάρης


206, 364,

Μπουγιουκλάκης Μαυρουδής  υιός του άνω
206,

Μπουζουναράς Αντώνιος


201,

Μπουζουναράς Παναγιώτης


163,

Μπύρος Μιχάλης φρ. Σταυροπηγίου

316, 338,

Νεοφωτίστου-Χριστοφίλου Αλεξάνδρα

145,

Νικητάκος Γιάννης



288,

Νικολαΐδης Σταυράκης



186,

Νικόλαος παπά   Πετρίνα


445,

Νικολόπουλο; Αντώνιος



056,

Ντίζης    Σκλαβοχώρι



436, 484, 485,

Ξανθάκος Ηλίας




348,

Ξηνταράκος Πέτρος



093, 133,

Οικονόμου Γεώργιος



374, 375, 376, 395, 409, 465,

Παΐσιος Αντώνιος



474, 475,

Παμφίλος   επίσκοπος



437,

Παναγιώνοι




417,

Παναγιωτάκος Αντώνης



300,

Παναγιωτάκος Γεώργιος



099,

Παναγιωτάκης Δάβος



206,

Παπαδάκος Δημήτριος



205,

Παπαρρηγόπουλος Ιωάννης


301,

Παπαχριστοδούλου Κ. Αντώνιος


374,

Παπαχριστοδούλου Κωνσταντίνος

228,
φρ. Τρυγονά-Φωκά

Πασχάλης Νικόλαος



094, 323, 439,

Πατζαβούρας Ιωάννης   φρ. Ζυγού

314, 315, 339,

Πα<μ>φίλου Επίσκοπος  τοποτηρητής Έλους
268, 273, 437,

Πατζουράκος Παναγιώτης


392,

Πένητος (Πανιτιάνοι)   Λαγκάδα


349,

Πετραλείφας Δημητρ. Πολιτ. Μαραθονησίου
063, 064, 374,

Πετροπουλιάνοι




363, 413, 414, 417, 418,

Πολυκάκος Γιάννης



093,

Πολυκάκος Δημήτριος



155, 222, 336, 374, 379, 478,

Πουγιουκλάκης Χρήστος


481,

Πουλάκος Δημητράκης



371,



Πουλημενάκος Κ.



146,

Ραχιώτης Ο. Δημήτριος



286,

Ρεβοπιέρ   Ρώσος πρέσβυς


190, 191, 192, 200,

Ρετζέλος Παναγιώτης  Πάνιτσα


147,

Ρετζεπέρης Παναγιώτης



032, 033, 241,

Ροβύθαινα




332,

Ρογκάκος Στέφανος   Αγ. Νικόλαος

141,

Ροζάκος Στέφανος      ‘’         ‘’


302,

Ρωσάκης Κωνσταντής



047,

Σαλής υιός Μουλά Χουσεΐν Χονδρολάκος
398,

Σάντος/Σιάντος Ιω.  Πλοίαρχος πολεμ.

012, 037, 045, 217, 269, 352, 377, 378, 440,

Σαφιολάκος Νικόλαος



138,

Σολομόν Ιω.




474,

Σουλιώτης Νικόλαος
Τουραλή-Λέημονα
069,

Σπανάκςο Αθανάσιος



350,

Σπαρτιάτης Στέφανος  Φλομοχωρίτης

169,

Σταματελλόπουλος Νικήτας


398,

Στάππας Νικόλαος



273, 274,

Στάππας Χρήστος



273, 274,

Σταυριανάκος Γεώργιος



170, 175, 201,

Σταυρόπουλος Αναγνώστης
Αλλόμπεη
046,

Σταυριανάκος Παύλος



146,

Σταυριανάκος Πέτρος



199,

Στεφανάκος Πέτρος



482,

Στρατόκος Γ. 




479,

Σχοινάς Ιωάννης   φρ. Ανδρούβιστας

318, 341,

Ταουσάν(κ)ης Παναγιώτης  φρ. Μαλεβρίου
227, 320, 374,

Τεκουλάκος Νικόλαος



205,

Τζανετουλάκος Γιαννάκης  Μαραθέα

176,

Τζανετουλάκος Δημήτριος


290,

Τζαντάκος Σταυριανός



058,

Τζομάκος/Τζουμάκος Θωμάς


254, 348,

Τζουριζάκος Λαμπρινός



373,

Τζούροβικ Γρηγόριος



089, 090,

Τζώκος Γιαννάκης



056,

Τζωρτζάκος Θεόδωρος



238, 254,

Τουρλάκης Πιέρος



;;;;;;

Τσιλιβάκος Πιέρος



257, 258,

Φαρμάκης Παρθένιος  Ηγ. Αγ. Γεωργ. Γυθείου
292, 293, 344,

Φατμά





390,

Φατζαραίοι  (;;Κατζαρέοι)


349,

Φιδοπιάστης-Κυριακάκος Δρακούλης

329,

Φλέκος Γεώργιος



402, 403,

Χαρτοκόλλης-Αναγνωστάκος Πατρίκιος

048, 146, 150, 204, 303, 337, 408,

Χαρτουλάρης Γεώργιος



404,


Χατζάκος Πολυχρόνης



259, 260, 265, 320, 349, 363,

Χ’’Μιχάλης Ιωάννης



312, 313, 240,

Χικόνα Κιαμιλέ




300,

Χονδρολάκος Χουσεΐν



398,

Χονδρολέων




398,

Χριστοφίλου Δημήτριος σύζ. Αλ. Νεοφωτίστου
145,

ΣΥΝΕΧΙΖΕΤΑΙ

Ο  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ  ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ

ΠΟΛΙΤΑΡΧΗΣ  ΤΟΥ  ΜΥΣΤΡΑ


Στα χρόνια της επαναστάσεως του 1821 οι προσωρινές κυβερνήσεις διόριζαν στις διάφορες περιοχές από ένα πολιτάρχη, που ασκούσε αστυνομικά καθήκοντα, έχοντας την ευθύνη της τήρησης της τάξεως. Το Σεπτέμβριο του 1824 πολιτάρχης της περιφέριας του Μυστρά διορίσθηκε ο Παναγιώτης Παπαθανασόπουλος από το Γεωργίτσι. Είχε για υπαρχηγό το Θανάση Κατσαρό με δύναμη 100 ενόπλων, οι περισσότεροι από τους οποίους ήταν από το Γεωργίτσι. Στα Γενικά Αρχεία του Κράτους (Υπουργ. Πολεμ., φάκ. 23, έγγρ. 170) φυλάσσεται ένα έγγραφο από τις 10 Μαρτίου 1825 με την οφειλή της κυβερνήσεως προς τον πολιτάρχη για τη μισθοδοσία των ανδρών του. Οι στρατιώτες καταχωρούνται με αλφαβητική σειρά και σε παρένθεση γράφεται ο αριθμός καταλόγου. Το έγγραφο έχει ως ακολούθως:


"Καταγραφή των εκατόν στρατιωτών της πολιταρχίας από πρώτην Σεπτεμβρίου 1824 : ως καταγράφονται τα ονόματα των στρατιωτών έως δέκα Μαρτίου.
Αθανασίου Κωνσταντής  (56)

Αθανασίου (του Θανάση) Νικολός  (66)

Αλούπης Γιάννος  (18)  

Αντωναράκης Γεώργιος  (37)

Αντωνίου (του Αντώνη) Δημήτρης  (53)

Βασίλας Ηλίας  (70)

Βίνιος Γιάννης  (70)   

Βίνιος Ηλίας  (33)   

Βίνιος Στάθης  (6) 

Γεωργίου (του Γεώργη) Δήμος  (59)

Γεωργίου (του Γεώργη) Χαραλάμπης  (72)

Γεωργουλάκης Γεώργιος  (47)

Γιαννακάκης Ηλίας  (14)  

Γιαννακάκης Νικολής  (13)  

Γιαννακάκης Σταμάτης  (15)  

Γιαννακόπουλος Ηλίας  (76)

Γιαννετάκης Αθανάσιος  (26)  

Γιάννης (του Γιάννη) Μήτρος  (65)

Γκιρτζαλής Γεώργιος  (52)

Γκουζούλης Χρήστος  (12)  

Γύφτος Πέτρος  (42)

Δημάκος Νικολός  (1)  

Διαμάντης Νικολής  (75)  

Ζητάκης Μήτρος  (25)

Ζήτης Κυριάκος  (39)  

Καλαβρυτινός Νικολάκης  (43)  

Κάλπης Νικολάκης  (30)

Καλύβας Ηλίας  (23)  

Καραβούλιας Γεώργιος  (40)  

Καραβούλιας Μήτρος  (41)  

Καραγιαννάκος Θανάσης  (79)

Καρούτας Νικολάκης  (32)

Κατσαρός Γεωργάκης  (28)  

Κολινιάτης Γεώργιος  (53)

Κόντος Λινάρδος  (71)  

Κουτζιουμπός Μάρκος  (74)  

Κρεμμύδας Παναγιώτης  (44)   

Λεμπέσης Χρήστος  (31)  

Λούκας Πανάγος  (21)

Λυκούρεσης Γεώργιος  (11)  

Μαρκάκης Κωσταντής  (64)

Μαχαίρας Πανάγος  (8)  (Π.)

Μιχάλης Θεοχάρης  (48)

Μόρφης Αντρέας  (69)  

Μοσκοβίτης Νικολής  (34)  

Μοσκοβίτης Παναγιώτης  (35)  

Μοσκοβίτης Χρήστος  (24)  

Μπέλκας Γιάννης  (20)  

Μπολάκης Μήτρος  (25)  

Μπολίτζης Γιαννάκης  (22)  

Μπρατζίνης Αναγνώστης  (46)  

Νικητάκης (του Νικήτα) Δημητρός  (77)

Νικολός (του Νικολού) Ανδρέας  (60)

Νικολός (του Νικολού) Βαγγέλης  (73)

Νταντούσης (Δεδούσης) Δημήτριος  (16)  

Νταλκαβούκος Δήμος  (2)

Ντέρος Γεώργιος  (3)  

Αρφάνης Παναγιώτης  (67)  (Κ)

Παλάντιος Γεωργάκης  (68)  

Παπαδάκης Νικολής  (49)

Παπαστάθης (του Παπα Στάθη) Κωνσταντής  (7)  

Παρασκευάς (του Παρασκευά) Γιάννης  (61)

Παρασχόπουλος Αθανάσιος  (45)  

Πατρίκης Γεώργιος  (80)  

Πλαϊνάκης (Πλαϊνός) Θεοδωρής  (19) 

Ρούμπος Κωνσταντής  (29)  

Σελαμένης Γιανάκης  (54)

Σελαμένης Δημήτρης  (55)

Σιγαλός Δημήτριος  (5)  

Σκίτζιας Γιαννάκης  (17)

Σκρουμπέλος Νικολής  (9)  

Σμυρλής Χρήστος  (10)

Σταθούρος Γιάννος  (51)

Σταματάκης Γκίτας  (62)

Σταμάτης Νικολής  (58)

Τζάβρας (Ζάβρας) Πανάγος (78)  

Τζαγκάρης Γιάννος  (36)  

Τουφεξής Αντώμης  (63)

Φασουλάς Ηλίας  (50)  

Φράγκος Δημήτρης  (38)  


Δια το κάτου μέρος από την Αναβρυτή και κάτου κατά τον κάμπον καπ. Παντελής και καπ. Πανάγος κατά την απόφασιν της επαρχίας.

Αλεξάκος Γεώργιος (90)

Αλεξάκος Γιάννος (87)

Αλεξάκος Λιάκος (84)

Δημακέας Χριστόδουλος (100)

Καπασκύλης Αποστόλης (89)

Καπασκύλης Παναγιώτης (88)

Κουτουνάκος Νικολάκης (95)

Κουτουνάκος Παναγιώτης (94)

Λινάκος Νικολός (82)

Μανιάτης Πέτρος (98)

Μαρκόπουλος Γεωργάκης (97)

Νικολαράκος Παναγιώτης (83)

Ξανθάκος Πανάγος (91)

Ξανθάκος Στρατηγούλης (92)

Πουλημένος (του Πουλημένου) Κυριάκος (99)

Ρουμελιώτης Γιάννης (96)

Στρατακάκος Νικολός (85)

Στρατακάκος Πιέρος (86)

Στρατακάκος Στρατής (81)

Χριστοδουλάκης Δημητράκης (93)


Προς εικοσιπέντε γρόσια ο κάθε στρατιώτης μηνιαίως και εικοσιπέντε παράδες σιτηρέσιον την κάθε ημέραν εις όλον το διάστημα έως τώρα ο μισθός και τα σιτηρέσια κάμνουν γρόσια όλα εικοσιοκτώ χιλιάδες και επτακόσια οκτώ και δεκατρείς παράδες Νο γρ. 28708 : 13:


Εν Μυστρά τη 10 Μαρτίου 1825.


Δια τον πολιτάρχη καπετάν Παναγιώτη Παπαθανασόπουλο 

Θανάση Κατζαρού.


Σφραγίζεται δια της επαρχιακής σφραγίδος.


Τη 18 Μαρτίου 1825


Εν Μυστρά




       Ο έπαρχος




Αθανάσιος Γκριάντης




Ο Γενικός Γραμματεύς 




Δημήτριος Λαμπρίδης




        Οι επιστάτες




Σακελλάριος Αθανάσιος




Θεόκλητος Οικονόμου




Αναγνώστης Κοπανίτσας

* = Γεωργίτσι

(Π) = Πελλάνα

(Κ) = Καστόρι

(ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμου, φάκ. 63, έγγραφο 170)  (Various-Ονομ 1).

Η ΚΑΛΑΜΑΤΑ ΠΡΙΝ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗ
ΤΗΣ 3ης ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 1843

Μετά από μια μακροχρόνια επανάσταση απέναντι σε ένα βάρβαρο κατακτητή, με ολέθριες εμφύλιες συγκρούσεις και ασυμβίβαστους πολιτικούς ανταγωνισμούς η Ελλάδα φτωχή και κατεστραμμένη το 1833 μπήκε στη χορεία των Ευρωπαϊκών βασιλείων. Δεν έφθανε η υπάρχουσα εσωτερική αναστάτωση, υπήρχαν και οι εξωτερικές επεμβάσεις, που επιδείνωναν την κατάσταση. Τα πολιτικά κόμματα της πατρίδας μας, το Αγγλικό, το Γαλλικό και το Ρωσικό, δεν στόχευαν στην ανόρθωση της χώρας, αλλά στην άνοδο της εξουσίας.


Ένας αφελής έφηβος, ο βασιλιάς Όθωνας, κλήθηκε να βγάλει τη χώρα από το αδιέξοδο και να την οδηγήσει στην πρόοδο και την ευημερία. Καλές οι προθέσεις τού βασιλιά, που αγάπησε την Ελλάδα, αλλά περιορισμένες οι πνευματικές του ικανότητες, για να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις των καθηκόντων του. 

Αρχικά καθοδηγούσε το Όθωνα η αντιβασιλεία, που την αποτελούσαν ικανοί και πετυχημένοι άνθρωποι στον τόπο τους, οι οποίοι όμως στην Ελλάδα απογοήτευσαν με τα έργα τους και πρόωρα απομακρύνθηκαν. Παράλληλα δημιουργήθηκε μιά ανακτορική καμαρίλλα που αδιαφορούσε για τις ανάγκες της χώρας και του λαού και εξυπηρετούσε προσωπικά συμφέροντα.

Τις διοικητικές θέσεις τής χώρας κατέλαβαν ξένοι τυχοδιώκτες, οι οποίοι δεν μπόρεσαν να σταδιοδρομήσουν στον τόπο τους και ήρθαν στην Ελλάδα για να καλοπληρώνονται από τον ιδρώτα τού ταλαίπωρου λαού.

Διαλύθηκαν τα άτακτα στρατιωτικά σώματα, που τα αποτελούσαν αυτοί οι οποίοι πολέμησαν στην επανάσταση και οργανώθηκε μισθοφορικός στρατός, που επιβάρυνε και αυτός οικονομικά τον φτωχό λαό. Πολλοί από τους παλαιούς αγωνιστές αναγκάστηκαν να εγκατασταθούν σε επαρχίες τουρκοκρατούμενες για να κερδίσουν τον επιούσιο. Μερικοί από αυτούς έγιναν ληστές και ζούσαν και αυτοί σε βάρος τού λαού.

Οι Έλληνες δεν εύρισκαν πουθενά το δίκαιό τους, φορτωμένοι με υποχρεώσεις και χωρίς δικαιώματα καταπιέζονταν από ξένους και ντόπιους υπαλλήλους. Μέσα σε αυτούς πολλοί ήταν οι ομογενείς που ήρθαν από τις τουρκοκρατούμενες περιοχές και λόγω των γραμματικών τους γνώσεων προτιμήθηκαν στη στελέχωση των δημοσίων υπηρεσιών.

Η Ελλάδα είχε απαλλαγεί από τους Τούρκους κατακτητές, αλλά την είχε εναγκαλιστεί η κακοδαιμονία. Τίποτε δεν λειτουργούσε σωστά. Οι Έλληνες είχαν δύο διεξόδους, την επανάσταση και τη διαμαρτυρία. Το 1834 ο Γιαννάκης Γκρίτζαλης από το Ψάρι της Τριφυλίας επαναστάτησε και έχασε τη ζωή του από το εκτελεστικό απόσπασμα. Το 1838 επαναστάτησε στη Μεσσηνία ο Γεώργιος Περρωτής από τη Σπερχογεία (Κουρτσαούσι). Το 1839 επαναστάτησαν πολλοί κάτοικοι της επαρχίας Μαλευρίου της Μάνης και κατέλαβαν το Γύθειο. Η αθηναϊκή εφημερίδα ‘’Αθηνά’’ στις 26 Απριλίου 1839 έγραψε: ‘’...εβιάσθησαν και έφθασαν εις την απόνοιαν ταύτην και απελπισίαν ένεκα της καθημερινής καταδιώξεως, περιφρονήσεως, καταμηνύσεων εις τα δικαστήρια, φυλακώσεων και των τοιούτων, αφήνωμεν κατά μέρος τα αδικήματα άτινα εισεχώρησαν εις τους στρατιωτικούς...’’.


Οι κάτοικοι της Καλαμάτας δεν είχαν την ευχέρεια της επανάστασης και περιορίζονταν σε διαμαρτυρίες. Μία από αυτές ήταν και η παρακάτω αναφορά στο Βασιλιά του επαρχιακού συμβουλίου Καλαμάτας, η οποία εικονίζει την άθλια οικονομική κατάσταση του τόπου, τις σπατάλες τού κρατικού πλούτου που γίνονταν, την καταπίεση του λαού από τους αστυνομικούς και διοικητικούς υπαλλήλους. 

Αναγνώριζαν οι Επαρχιακοί Σύμβουλοι της Καλαμάτας στο Βασιλιά τις προσπάθειές του για τη βελτίωση της κατάστασης μετά την αποβολή της αντιβασιλείας. Θεωρούσαν θετική την απονομή στους αγωνιστές βαθμών στη Βασιλική Φάλαγγα, η οποία όμως δεν ήταν δίκαιη με την προσφορά του καθενός. Επικροτούσαν την ίδρυση της Εθνικής Τράπεζας, αλλά πρόβαλαν και πολλά αιτήματα, όπως τη διανομή της εθνικής γης και την ίδρυση εθνικής φρουράς. Ζητούσαν ακόμη την απομάκρυνση των ξένων υπαλλήλων, ιδιαίτερα την κατάργηση των Δασαρχείων, Δασονομείων και Γεωμετρών, που ήταν κυρίως ξένοι, την ανάκληση των πρέσβεων, οι οποίοι φαίνεται ήταν πολυδάπανοι κ.ά. Η αναφορά
 είναι η ακόλουθη:

‘’Πρωτόκολλον του Επαρχιακού Συμβουλίου Καλαμών κατά το άρθρο 39 του περί Επαρχ. Συμβουλίου Νόμου και των οδηγιών της 14 Νοεμβρίου 1842



Ενώπιον της Α. Μεγαλειότητος.


Με όσην λύπην και αθυμίαν ψυχής ερχόμεθα να εκτραγωδήσωμεν την οικτράν και ελεεινήν κατάστασιν των συνεπαρχιωτών μας, κατάστασις ήτις άλλους έφερεν εις αμηχανίαν, άλλους έκαμε να αποδημήσουν αλλαχού της πατρώας γης των, στερηθέντες τα φίλτατά των προς ανεύρεσιν πόρου και άλλους άλλως, με άλλην τόσην αγαλίασιν ψυχής και πεποίθησιν εγκάρδιον ερχόμεθα να υποβάλλωμεν υπ’ όψιν της Μεγαλειότητός Σου προς την οποίαν απονέμομεν την άπειρον και αιώνιον ευγνωμοσύνην μας διά την παραχώρησιν του δικαιώματος τούτου, πεπειθότες εις τα πατρικά αισθήματά Σας και εις την προσοχήν την οποίαν εδώσατε εις απάσας τας περιστάσεις και αιτήσεις των υπηκόων Σου και ιδίως της τελευταίας περί μεταρρυθμίσεως του τελωνειακού Νόμου, ότι θέλουν εισακουσθή και θέλει δοθή η ανήκουσα θεαρπεία. 

Δύο είναι Μεγαλειότατε τ’ αντικείμενα της παρούσης ταπεινής ευχής μας η Δημόσιος και ιδιωτική οικονομική κατάστασις του Κράτους, στοιχεία αλληλένδετα προς άλληλα, στοιχεία τα οποία με την ελάττωσιν του ενός συνελαττούται και το άλλο και με την εξάλειψιν του ενός συνεκλείπει και το άλλο. Αλλ’ είναι βέβαιον ότι πηγή του Δημοσίου πλούτου είναι ο ιδιωτικός καθόσον εκ τούτου διοχετεύεται εις το Δημόσιον, απόδειξις άρα της οικτράς καταστάσεως της επαρχίας μας είναι η παρούσα κατάστασις της Δημοσίου οικονομίας, κατάστασιν αξία της προσοχής και επιβλέψεως του ακοιμήτου οφθαλμού Σας. Κατάστασιν υπέρ της οποίας ενησχολήθη σπουδαίως ο Ελληνικός τύπος. 

Είναι αληθές Μεγαλειότατε, ότι προ της επαναστάσεως ο Τουρκικός ζυγός εστέρη τα μέσα τού πλούτου από τον Ελληνικόν λαόν διά τον περιωρισμόν της βιομηχανίας, της διαδόσεως των φώτων, της εμψυχώσεως της κτηνοτροφίας και της Γεωργίας, ο δε καταστρεπτικός πόλεμος τα αποστέρησεν ολοτελώς. Αλλ’ είναι επίσης ομολογούμενον ότι και μετά την παγίωσιν του Υ. θρόνου Σου ότε δυστυχώς η Ελλάς δεν εκυβερνάτο απ’ ευθείας από την Μεγαλειότητά Σου, αλλά από την Αντιβασιλείαν, ότι ο Δημόσιος πλούτος κατεδαπανήθη εις φανταστικάς και όχι εις πραγματικάς ανάγκας του έθνους, ότι ο Έλλην τού αγώνος και των θυσιών παρηγκωνίσθη, ότι ξένοι και του αγώνος και των θυσιών τής Ελληνικής επαναστάσεως εντρυφούν επί των ηδονών τας οποίας ητοίμασε δι’ οδύνης του ο Έλλην, ότι Νόμοι φορολογικοί παντός είδους αρπακτικοί της ιδιωτικής καταστάσεως εξεδόθησαν ότι κ.λ.π., ότε δε Μαγαλειότατε αι ηνίαι της Κυβερνήσεώς Σου μετέβησαν εις την εξουσίαν Σου μέτρα σοφά, μέτρα οικονομικά, μέτρα κατάλληλα, διεδέχοντο καθ’ εκάστην εν το άλλο, αλλ’ εις τόσην την περιπλοκήν εις τοσούτον χρόνον ατάκτους δημοσίας υπηρεσίας διεξαγωγής τα πάντα δύσκολα, τα πάντα δυσκατόρθωτα. 

Ανταμείψατε τον θυσιάσαντα Έλληνα διά βαθμού συστήσαντες Βην Φάλαγγα, αλλά πόσοι πραγματικώς αγωνισθέντες, θυσιάσαντες την πατρώαν και ιδιωτικήν κατάστασιν ως προσφέραντες εαυτούς ολοκαύτωμα υπέρ πατρίδος δεν στερούνται και αυτού του επιουσίου άρτου, μάρτυρες των λόγων μας ο αντιπρόεδρος του Επαρχιακού Συμβουλίου Κος Ι. Ν. Φλέσσας ανεψιός του εν μακαρία τη λήξει αρχιμανδρίτου Φλέσσα, όστις όχι μόνον δεν αντεμείφθη αξίως των εκδουλεύσεών του, όχι μόνον δεν εβαθμολογήθη ύστερον από τόσας προσωπικάς και οικογενειακάς εκδουλεύσεις, αλλά μένει μακράν του χορού των αξιωματικών και των αμοιβών αίτινες τω ανήκουν, μάρτυρες ο γόνος του αειμνήστου Αναγνωσταρά και άλλοι επίσημοι της επαρχίας άνδρες.

Ευαρεστήθητε να συστήσετε Εθνικήν Τράπεζαν διά την οποίαν ευγνωμονεί απείρως το Έθνος, αλλ’ όταν η Εθνική γη μένει αδιάθετος, όταν ο Έλλην τρέχεται από την ένδειαν και πενείαν τότε και τα χρήματα της Τραπέζης άχρηστα προς αυτόν και εν γένει εις την παρούσαν κατάστασιν τα πάντα δύσκολα.

Άξια της προσοχής τής Μεγαλειότητός Σου ως αποβλέποντα την Δημόσιον οικονομίαν ήτις τα εξής τα οποία τολμώμεν ευσεβάστως να υποβάλλωμεν και των οποίων την θεραπείαν ελπίζομεν από το ύψος τής Δικαιοσύνης Σας.

Αον.
Την διανομήν τής Εθνικής γης εις τους πιστούς υπηκόους Σας, διότι διά τούτου και ο ζήλος προς τον θρόνον, και η αφοσίωσις προς την πατρίδα αναζωπυρούται και τα ελαττώματα τα προξενούμενα από την οκνηρίαν και ανέχειαν περιστέλλονται.

Βον.
Την αποβολήν όλων των μη Ελλήνων και Φιλελλήνων αξιωματικών ένεκα της διατηρήσεως των οποίων και τα εθνικά διακιώματα βλάπτονται και έριδες συμβαίνουσι, και ο τύπος ενασχολείται.

Γον.
Την μετάκλησιν όλων των πρέσβεων εκτός του εις Τουρκίαν.

Δον. Την κατάργησιν περιττών στρατιωτικών σωμάτων δι’ αποζημιώσεως γης εθνικής.

Εον.
Την κατάργησιν επιμισθίων και αποδοχών αξιωματικών θαλασσίων διαθεσίμων επίσης δι’ αποζημιώσεως.

ΣΤον.
Την σύστασιν Εθνικής Φρουράς.

Ζον.
Την κατάργησιν Δασαρχείων και Δασονομείων και την ανάθεσιν των χρεών τούτων εις τους αρμοδίους δημάρχους

Ηον. Την κατάργησιν των Γεωμετρών.

Θον.
Την κατάργησιν στρατιωτικών επιμισθίων και ταύτα μεν ως προς τα οικονομικά. Καθ’ όσον δ’ αφορά το Διοικητικόν να ευδοκήση η Μεγαλειότης Του να εισαχθή αντί του ενυπάρχοντος Διοικητικού ακαταλλήλου, το Νομαρχιακόν σύστημα εις το οποίον οι υπήκοοί του ευρίσκουσιν ασφάλειαν περισσοτέραν δικαιωμάτων όντων δύο βαθμών δικαιοδοσίας αντί ενός ήδη μόνον του Διοικητού.

Ικετεύομεν Μεγαλειότατε να δεχθήτε ευμενώς τας ευχάς μας ταύτας και να επιφέρετε σύμφωνα με την χαρακτηρίζουσαν υμάς πατρικήν αγαθότητα την απαιτουμένην βελτίωσιν.

Εν Καλάμαις την 10 Δεκεμβρίου 1842

Οι Επαρχιακοί Σύμβουλοι

Παναγιώτης Ιω. Κυριακός



Γ. Α. Περρωτής




Αθ. Δανιλόπουλος




Δ. Χελάς





Πέτρος Μανδηλάρης



Αθ. Μπουρλάκος

Αργύρης Παπαπούλος

Χρήστος Δουράνος (;)

Παναγιώτης Ντελόγιας (;)

Αναστάσης Παπαμικρούλης
Γ. Οικονόμου
Δ. Δαμηλάκης

Θ. Σγουρός’’

ΗΛΙΑΣ  ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΥ  ΚΑΠΕΤΑΝΑΚΗΣ

ΘΕΑΤΡΙΚΟΣ ΣΥΓΓΡΑΦΕΑΣ
Η  ΓΕΝΙΑ  ΤΟΥ.


Ο Ηλίας Στ. Καπετανάκης ήταν Μανιάτης μεγαλογενήτης. Η οικογένειά του στα χρόνια της Τουρκοκρατίας είχε την καπετανία στην περιοχή του Αρμυρού-Τρικότσοβας-Μύλων, που γειτόνευε με την Καλαμάτα και διαφέντευε τα ΒΑ σύνορα της Μάνης. Οι οικογενειακές αμυντικές θέσεις, όπως το κάστρο Πετροβούνι και ο πύργος των Μύλων, είναι σήμερα οι μάρτυρες της δύναμης και της δόξας της γενιάς του.


Ο παππούς του, ο Γέρο-Παναγιωτάκης, ήταν συνεργάτης του Ζαχαριά. Αρχηγός της οικογένειας το 1826, όταν χτίστηκε και δοξάστηκε η Βέργα του Αρμυρού και ένθερμος υποστηρικτής του Καποδίστρια.


Ο πρωτότοκος γιός του Γέρο-Παναγιωτάκη, ο Σταυριανός, γεννήθηκε το 1795 και έλαβε ενεργό μέρος στην επανάσταση του 1821. Όπως αναφέρει ο Φωτάκος μπήκε πρώτος στην Καλαμάτα στις 22 Μαρτίου 1821, πολέμησε στην Καρύταινα, στο Βαλτέτσι και πήρε μέρος στην πολιορκία της Τριπολιτσάς. Με διαταγή του Υψηλάντη πήρε μέρος στην εκστρατεία της Ανατολικής Ελλάδος και πολέμησε στο χωριό Σούρπη της Λειβαδιάς κ.α.. Γύρισε πάλι στην Τριπολιτσά και με την άλωση της πόλης μπήκε από τους πρώτους, κατέλαβε δε το σπίτι του Κιαμήλ μπέη. Την επόμενη χρονιά πολέμησε το στρατό του Δράμαλη στο Κουτσοπόδι, στο Κάστρο και στα Αμπέλια του Άργους. Το 1824 πήρε το βαθμό της αντιστρατηγίας. Στην εισβολή του Ιμπραήμ, το 1825, πολέμησε στα Μεσσηνιακά φρούρια και στη συνέχεια πήγε στο Μανιάκι, αλλά δεν στάθηκε να πολεμήσει. Την επόμενη χρονιά πολέμησε στη μάχη της Βέργας. Πήρε μέρος σε διάφορες εθνοσυνελεύσεις, άλλοτε ως εκπρόσωπος των όπλων της Πελοποννήσου και άλλοτε ως εκπρόσωπος της επαρχίας Σταυροπηγίου. Στα χρόνια του Καποδίστρια διορίστηκε στο αναθεωρητικό στρατιωτικό δικαστήριο. Επί Όθωνος υπηρέτησε στην ενεργό φάλαγγα, έφθασε δε στο βαθμό του αντισυνταγματάρχη και τιμήθηκε πολλές φορές με επαίνους και παράσημα. Στη δεκαετία του 1850 εκλέχτηκε δύο φορές βουλευτής της επαρχίας Σταυροπηγίου.


Ο Σταυριανός Καπετανάκης πρώτα παντρεύτηκε την Ανδριανούλα, με την οποία δεν απέκτησαν παιδιά. Μετά το θάνατό της παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Καλαμαριώτη από τη Μεσσήνη, η οποία ήταν χήρα με δύο κόρες. Μαζί της απέκτησε τρία παιδιά, από τα οποία ο πρωτότοκος Παναγιώτης πάθανε σε παιδική ηλικία.


Έζησε μέχρι το 1864 και το διάταγμα της συνταξιοδότησης της γυναίκας του Σταυρούλας και των ορφανών Ηλία και Βρισηΐδας έχει ως ακολούθως:

ΔΙΑΤΑΓΜΑ

Περί απονομής συντάξεως

ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α΄.

ΒΑΣΙΛΕΥΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ.
   Προτάσει του Ημετέρου επί των στρατιωτικών Υπουργού, και έχοντες υπ'  όψιν τον από 24 Ιανουαρίου 1853 ΣΚΑ΄ νόμον περί συντάξεως των χηρών και ορφανών των Αξιωματικών της φάλαγγος, εγκρίνομεν να χορηγηθή εις την Σταυρούλαν χήραν του αποβιώσαντος αντισυνταγματάρχου της ενεργητικής φάλαγγος Σταυριανού Καπετανάκη, και τα ορφανά αυτού Ηλίαν 5 ετών και Βρυσαΐδα ετών 3 μηνιαία σύνταξις εκ δρ. εβδομήκοντα (70) από της 1 Δεκεμβρίου 1864.

   Εις τον αυτόν Υπουργόν ανατίθεται η εκτέλεσις του παρόντος διατάγματος.

       Εν Αθήναις, την 19 Ιανουαρίου 1865.

                   ΓΕΩΡΓΙΟΣ.

                                                                      ΑΡ. ΚΑΡΝΑΛΗΣ.

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ  ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΥ  ΚΑΠΕΤΑΝΑΚΗ

Σύμφωνα με προφορική παράδοση ο Σταυριανός Καπετανάκης απήγαγε τη Σταυρούλα Καλαμαριώτη, που καταγόταν από το Νησί (Μεσσήνη). Ήταν χήρα και είχε απο τόν πρώτο της άνδρα δύο κόρες. Με το Σταυριανό απέκτησε τον Παναγιώτη που πέθανε παιδάκι, τον Ηλία και τη Βρισηΐδα.

Ειπώθηκε ακόμη ότι η Σταυρούλα ήταν πολύ σκληρή γυναίκα και φαρμάκωσε την κόρη της Βρισηΐδα, επειδή δήθεν είχε συνάψει μετά το γάμο της εξωσυζυγικό ερωτικό δεσμό.

Εφημ. Αθηνών ΝΕΑ ΕΦΗΜΑΡΙΣ, αριθ. φ. 30, σελ. 6, της 30 Ιανουαρίου 1894 

ΔΙΑΦΟΡΑ ΚΟΙΝΩΝΙΚΑ:   


"Σταυρούλα Στ. Καπετανάκη απεβίωσε χθες και σήμερον ώρα 10 1/2 π.μ. κηδεύεται η σεβαστή χήρα του στρατηγού κατά το 1821 και συνταγματάρχου της φάλαγγος Στ. Καπετανάκη εκ της μεγάλης γνωστής Μανιάτικης οικογενείας, το γένος Καλαμαριώτου, της εγκρίτου Μεσσηνιακής οικογενείας. Η μακαρίτις συνενούσα την υπερηφάνειαν του γένους μετά σεμνότητος και αρετής, των δύο τούτων καλλίστων προταιρημάτων γυναικός, διεκρίνετο ως τύπος αληθούς αριστοκράτιδος Ελληνίδος οικοδεσποίνης. Καταλείπει δε αρίστης ανατροφής τυχόντα τέκνα τας κυρίας Παρασκευούλαν Α. Μαρούλη, εισαγγελέα εφετών και Μαρίαν Δαγρέ, δημάρχου και τον κ. Ηλία Καπετανάκην, επιστήμονα, έγκριτον θέσιν δια του πρώτου αυτού έργου, του γνωστού "Γενικού Γραμματέως" μεταξύ των παρ' ημίν νέων συγγραφέων, καταλαβόντα.


Τη φίλη καλή οικογενεία εκφράζομεν ειλικρινή συλλυπητήρια."

(Η Βρισηΐδα δεν αναφέρεται γιατί προφανώς είχε πεθάνει προηγουμένως.)

Εφημ. Αθηνών ΝΕΑ ΕΦΗΜΕΡΙΣ, αριθ. φ. 31, σελ. 4, της 31 Ιανουαρίου 1894

ΔΙΑΦΟΡΑ ΚΟΙΝΩΝΙΚΑ


"ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΣΤ. ΚΑΠΕΤΑΝΑΚΗ. Εγένετο χθες η κηδεία της. Ανταξία της κηδευθείσης πολυσεβάστου Γυναικός, της προτύπου, της ευπαιδεύτου, της Χριστιανικωτάτης, της αρχαϊκής, την συνώδευσε μέχρι του τάφου μεγάλη και εκλεκτή της κοινωνίας μας μερίς. Ό,τι έξοχον έχουσι τα γράμματα, ό,τι καλόν έχει η πολιτεία. Και τας αρετάς της, τας σπανίας τας εξύμνησεν ο δικηγόρος κ Βλασσόπουλος εν τω ναώ του Αγίου Γεωργίου, εψάλη και νεκρόσημος ακολουθία.


Είη άγήρως η μνήμη της εξαιρέτου δεσποίνης. Τα εγκάρδια συλλυπητήριά μας εις τον αγαπητόν φίλον υιόν της κ. Ηλία Καπετανάκην γνωστόν συγγραφέα, ούτινος βαθύ ηνεώχθη τραύμα επί τη απωλεία πολυτίμου και προσφιλούς μητρός. Ο ύψιστος επιχυσάτω βάλσαμον παρηγορίας εις άπαντας τους σκληρώς δοκιμασθέντας συγγενείς της μεταστάσης."


Τη σημασία που η μητέρα του έπαιξε στη ζωή του Ηλία Καπετανάκη, κατανοούμε από το γεγονός ότι ορφάνεψε από πατέρα στην ηλικία των εξι ετών. Μεγάλωσε σε ένα περιβάλλον με πολλές γυναίκες, τη μητέρα και δύο μεγάλες ετεροθαλείς αδελφές του, όπως και μια αμφιθαλή μικρότερή του. Βλέπουμε ακόμη τους συναισθηματικούς δεσμούς με τη μητέρα του, τους οποίους εκφράζει σε ένα ποίημα που έγραψε γι' αυτή και του οποίου οι τελευταίοι στίχοι είναι:

..."Μάνα θα πη, για το παιδί, γλυκειά του ήλιου αχτίδα

μέσα στα σκότη, της ζωής, παρηγοριά ελπίδα...

...............................

Όντας τη χάση θα ιδή τ' είχε και τι του λείπει

και θα τρώει την καρδιά η πίκρα και η λύπη.

Απ' τον πατέρα το παιδί ορφανό ποτέ δεν μένει,

μ' από τη μάνα έρημος κι ο άνδρας απομένει.

Αχ! ζούσες μάνα μου γλυκειά και χάμω δεν πατούσα,

σε έχασα, και τα φτερά 'κοπήκαν 'που 'πετούσα.

Ζούσες κι ήσουν ο φύλακας, μάνα μ' ο άγγελός μου,

σε έχασα... κι εχάθηκα... κι εσβύστηκε το φως μου.

Μάνα μ', και γέρος με παιδιά κι εγγόνια θα σε κλαίω,

θα ξεψυχώ, και: - Μάνα μου! Μανούλα μου! θα λέω.


Εφημ. Αθηνών "ΣΤΟΑ", αριθ. φ. 2886 της 7 Δεκεμβρίου 1881, έγραψε:

ΔΙΑΦΟΡΑ

Ο εν τω Υπουργείω των Εσωτερικών Τμηματάρχης κ. Γεώργ. Γονίδης εμνηστεύσατο την θυγατέρα του μακαρίτου Σταύρου Καπετανάκη Συνταγματάρχου. (Προφανώς τη Βρισηΐδα)


Στο αγγελτήριο κηδείας του Ηλία Καπετανάκη υπογράφουν ως ανεψιοί:

Αλ. Γονίδης  και Αγαθ. Γονίδου, προφανώς τα παιδιά της Βρισηΐδας.

ΕΤΟΣ  ΓΕΝΝΗΣΗΣ  ΗΛΙΑ  ΚΑΠΕΤΑΝΑΚΗ.


Από ιδιόγραφο σημείμα του Σταυριανού Καπετανάκη που βρίσκεται στα ΓΑΚ, στο φάκελλό του (Κ 96), πληροφορούμεθα ότι απέκτησε δύο γιούς. 

α) Τον Παναγιώτη, ο οποίος γεννήθηκε το 1856, έφερε το όνομα του παππού του και φαίνεται ότι πέθανε σε παιδική ηλικία, ώστε δεν υπήρχε το 1864, όταν πέθανε ο Σταυριανός, για να αναγράφεται μεταξύ των ορφανών του.


β) Στο ίδιο σημείωμα αναφέρεται ότι ο Ηλίας γεννήθηκε στις 16 Ιουλίου 1858 και ότι βαφτίσκηκε τον ίδιο χρόνο. Το όνομά του προφανώς το οφείλει στο εκκλησάκι του προφήτη Ηλία που βρίσκεται στο οικογενειακό του κάστρο Πετροβούνι και συνηθιζόταν τον προηγούμενο αιώνα στην οικογένεια.


Η Βρισηΐδα δεν αναφέρεται στο σημείωμα, που φαίνεται ότι γεννήθηκε αργότερα. Αναγράφεται όμως στην Εφημερίδα της Κυβερνήσεως ως ορφανό.


Στα αρχεία της κοινότητας Βέργας ο Ηλίας Καπετανάκης φέρεται γραμμένος από το 1857. Για να είναι εκεί γραμμένος θα πρέπει να γεννήθηκε στον οικισμό του Αρμυρού, που υπαγότανε στην κοινότητα Βέργας. 

Η οικογένειά του είχε σπίτι στο Αρμυρό και στην Τρικότσοβα (Χαραυγή) της κοινότητας Σωτηριανίκων. Αν γεννήθηκε καλοκαίρι ο οικισμός του Αρμυρού είχε τον κίνδυνο της ελονοσίας και ίσως παραθέρισε η οικογένεια στην Τρικότσοβα, οπότε γεννήθηκε εκεί.


Να σημειωθεί ότι τα μητρώα με τις χρονολογίες γέννησης συντάχθηκαν το 1915 (;), πιθανώς δε να εισχώρησε καποιο λάθος και να τον έγραψαν ότι γεννήθηκε το 1857, γιατί την εποχή εκείνη ο Ηλίας εργαζόταν ως δημόσιος υπάλληλος και ήταν στην Κρήτη. (Το 1905 ήταν στην Καλαμάτα).


Η εφημερίδα  της Κυβερνήσεως τον φέρει γεννηθέντα το 1859, ίσως όμως να τον δήλωσαν λίγο μικρότερο, για να παίρνει μέρος της σύνταξης του πατέρα του για μεγαλύτερο διάστημα. 

ΤΟΠΟΣ ΓΕΝΝΗΣΗΣ.


Σε κάθε βιογραφικό σημείωμα βρίσκει κανείς διάφορο τόπο γέννησης. Δεν είναι όμως περίεργο. Πρέπει να γεννήθηκε στον οικισμό Αρμυρό του τότε δήμου Αβίας της επαρχίας Οιτύλου, γι' αυτό είναι γραμμένος στα μητρώα αρρένων της κοινότητας Βέργας (Σέλιτσα το παλαιό όνομα). Ο δήμος Αβίας στα χρόνια του Κυβερνήτη και προηγουμένως είχε το όνομα Σταυροπήγι και αναφέρεται ως επαρχία Σταυροπηγίου.


Η οικογένεια του Σταυριανού Καπετανάκη είχε σπίτια στην Καλαμάτα, στο Αρμυρό και την Τρικότσοβα. Όπως αναφέρθηκε προηγουμένως είναι πιθανό τα καλοκαίρια να πήγαινε ο πατέρας του την οικογένειά του στην Τρικότσοβα, γιατί το Αρμυρό το μάστιζε η ελονοσία.


Συνεπώς η Λακωνία (τότε ο δήμος Αβίας ανήκε στο νομό Λακωνίας), το Οίτυλο (η επαρχία Οιτύλου περιλάμβανε το δήμο Αβίας), το Σταυροπήγι (επαρχία Σταυροπηγίου), η Τρικότσοβα (τώρα Χαραυγή, που ήταν το πατρικό χωριό του) και ακόμη τώρα η Καλαμάτα στο δήμο της οποίας υπάγεται το Αρμυρό, μπορούν όλοι να σεμνύνονται για την καταγωγή του Ηλία Καπετανάκη. Ο ίδιος καμάρωνε ότι είναι Μανιάτης.

ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ.


Ο Ηλίας φοίτησε στο γυμνάσιο της Καλαμάτας. Αυτό σημαίνει ότι ο Σταυριανός μετά την απομάκρυνσή του από την ενεργό στρατιωτική υπηρεσία και από την πολιτική εγκαταστάθηκε μόνιμα στην Καλαμάτα.


Στην εφημερίδα "Έθνος" της 30 Αυγούστου 1955 γράφτηκε "σύντομο σημείωμα του Κώστα Παπαγεωργίου του Αθηναίου εν σχέσει με την παλαιά αυτή θεατρική επιτυχία". Σε αυτό μεταξύ άλλων αναφέρεται ότι ο Ηλίας έγραφε στίχους, που δημοσίευσαν εφημερίδες της Καλαμάτας και της Μάνης(;).


Μήπως υπάρχουν στοιχεία στα ΓΑΚ/αρχεία νομού Μεσσηνίας;


Αναφέρεται ότι σπούδασε νομικά. Δεν φαίνεται όμως να άσκησε το δικηγορικό επάγγελμα.

Ότι φοίτησε στο Πανεπιστήμιο αναφέρεται σε κριτική που του έγινε στο Γενικό Γραμματέα από το "Μεφιστοφελή", όπου σημειώνεται: "Ο μεν τον είχε συμφοιτητή εις το Πανεπιστήμιον". Γιάννη Σιδέρη, Θεατρικά Τετράδια - 9, σ. 6.


Σε νεκρολογία της μητέρας του αναφέρεται "...τον κ. Ηλία Καπετανάκη, Επιστήμονα, έγκριτον θέσιν διά του πρώτου αυτού έργου, του γνωστού "Γενικού Γραμματέως" μεταξύ των παρ' ημίν συγγραφέων καταλαβόντα."  Αν δεν είχε τελειώσει τη νομική, δεν θα μπορούσε να γράψει το "επιστήμονα", γιατί θα ήταν ειρωνεία.

Ο Κώστας Παπαγεωργίου στο σημείωμά του στο Έθνος (ό.π.,) γράφει: "...Τελείωσε το Γυμνάσιο στην Καλαμάτα και ύστερα σπούδασε νομικά στο Πανεπιστήμιο της Αθήνας.... Στα περιθώρια της "Θέμιδος", της γνωστής δικηγορικής εφημερίδος του Αγγελοπούλου-Αθανάτου υπάρχουν ακόμα, γραμμένες με μολύβι και μισοσβησμένες από το χρόνο, κρίσεις και σκέψεις του νεαρού Λιά, πάνω στα διάφορα πολιτικά, κοινωνικά και θεατρικά προβλήματα της εποχής του, που τις φυλάνε τα παιδιά του πατρικό κειμήλιο".


ΣΗΜΕΙΩΣΗ: Η "Θέμις" των αδελφών Θρασύβουλου και Περικλή Αγγελοπούλου άρχισε να εκδίδεται από 11 Μαρτίου 1890, σε εποχή που δεν ήταν πλέον φοιτητής. Το ίδιο περιοδικό, υπό άλλη διεύθυνση είχε εκδοθεί κατά τα έτη 1846-1865 και αργότερα ένας ακόμη τόμος στο έτος 1874. 

ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗ ΣΤΑΔΙΟΔΡΟΜΙΑ:

Αναφέρθηκε ότι σπούδασε νομικά. Δεν έχουμε ενδείξεις ότι άσκησε δικηγορία. Πιθανώς να διορίστηκε δημόσιος υπάλληλος. Ίσως καταπιάστηκε με τη δημοσιογραφία. 

Πάλι από τον Κώστα Παπαγεωργίου (ό.π.,) παίρνουμε ένα απόσπασμα: "...Η μεγάλη του κλίση για την τέχνη του λόγου τον ωδήγησε πολύ νωρίς - "μια στάλα μπόμπιρας", όπως γράψανε κ' οι εφημερίδες κείνου του καιρού - να καταπιαστή με τη δημοσιογραφία, και να διαπρέψη σαν πολιτικός αρθρογράφος στο "Εθνικό Πνεύμα" επίσημο όργανο του Αλέξανδρου Κουμουνδούρου. Δε σταμάτησε, όμως, στην πολιτική αρθρογραφία. Έγραψε όλα τα είδη του λόγου! Στίχους - Κριτική - Τέχνη- Διηγήματα - Πεζογράφημα - Θέατρο..." .

Ο Αλέξανδρος Κουμουνδούρος έζησε μέχρι το 1883. Τότε ο Ηλίας ήταν περίπου 25 ετών και μπορούσε, όπως έγραψε κάποτε ο Κώστας Βαλέτας να είχε διατελέσει και γραμματέας του Αλέξανδρου Κουμουνδούρου. Επίσης δεν ήταν μικρός ώστε να αρθρογραφεί για τον ίδιο πολιτικό, που οι Καπετανάκηδες στη μεγάλη τους πλειοψηφία τον υποστήριζαν, γιατί ήταν συντοπίτες και τους ένωναν παλιές "αντιδικίες", αλλά και συγγενικοί δεσμοί.

Εκτός από την πολιτική αρθρογραφία, που τον απασχολούσε, αναφέρεται και η κριτική του θεάτρου. Φαίνεται μάλιστα από αυτή να οδηγήθηκε στη συγγραφή του "Γενικού Γραμματέα". Στο σχόλιο του Κ. Παπαγεωργίου αναφέρεται ακόμη: "...Ο Καπετανάκης, άνδρας πια και φτασμένος, ετάραζε κυριολεκτικά από τις στήλες των "Καιρών" του Κανελλίδη, με καυστικές κριτικές κι επικρίσεις τους συγγραφείς των κωμειδυλλίων, που τους θεωρούσε "κακότεχνους, ατζαμήδες και φτηνούς γι' αυτό το είδος". Ίσως και να μην πίστευε τότε στη νέα μορφή του θεάτρου. Οι κωμειδυλλιογράφοι (Κορομηλάς, Κόκκινος κτλ.) του απαντούσανε με σαφείς υπαινιγμούς και τον προκαλούσανε αντί να γράφη αυτές τις δυσκοίλιες κριτικές, αν του βαστούν τα κότσα του, ας γράψη κι αυτός κωμειδύλλια... αν μπορή!!!".  

Στις 24 Αυγούστου 1893, στην εφημερίδα "Άστυ", ο λόγιος δημοσιογράφος και αργότερα πρεσβευτής Δ.Κ.(ακλαμάνος) έγραψε: "Ο κ. Ηλ. Καπετανάκης! Άγνωστος χθές, πλήρης φήμης σήμερον. Όλαι αι Αθήναι αναφέρουν το όνομά του και καθείς ενδιαφέρεται να μάθη τι κάμνη. Δια να ευχαριστήσωμεν την κοινήν περιέργειαν, λέγομεν ότι ήτο υπουργικός γραμματεύς, ότι απελύθη προ δύο ή τριών ετών, ότι η απόλυσίς του του ενέπνευσε την πρώτην ιδέαν του έργου του και ότι, παρά το υπόδειγμα των πλείστων της θεατρικής δόξης μνηστήρων, συνδυάζει, με το νέον επάγγελμα, επίζηλον δια συγραφέα υλικήν ανεξαρτησίαν...". Γιάννη Σιδέρη, Θεατρικά Τετράδια - 9, σ. 6.

Στο περιοδικό "Οικογένεια" της 14 Οκτωβρίου 1893 υπάρχει κριτική για τον Ηλία Καπετανάκη από κάποιον που κρύβεται πίσω από το ψευδώνυμο "Μεφιστοφελής" και γράφει: "...Προ πολλών ετών εγνωρίζομεν τον κ. Ηλίαν Στ. Καπετανάκην και ποίος δεν τον γνωρίζει! Ο μεν τον είχε συμφοιτητήν εις το Πανεπιστήμιον, άλλος τον εγνώριζεν εν Ρωσσία ως σιτέμπορον, άλλος εν Πύργω ως υπάλληλον του σιδηροδρόμου.... άλλος ως χρηματιστήν, άλλος ως λοχίαν του ιππικού, άλλος ως υπάλληλον υπουργείου, άλλοι ίσως τον εγνώρισαν και ως πλοίαρχον, αλλ' ουδείς εφαντάζετο ποτέ ότι ο κ. Καπετανάκης θα εγίνετο γνωστός και ως κωμειδυλλιογράφος. Εν τούτοις ο Γενικός Γραμματεύς αυτού υπερέβη κατά την επιτυχίαν άπαντα τα μέχρι τούδε γραφέντα κωμειδύλλια...". Γ. Σιδέρη, Θεατρικά Τετράδια - 9, σ. 8.

Από τα ανωτέρω μπορεί να θεωρηθεί βέβαιο ότι σπούδασε νομικά. 

Μπορεί να υπηρέτησε στο στρατό ως λοχίας ιππικού. Μήπως αρχικά θέλησε να ακολουθήσει το επάγγελμα του στρατιωτικού, πράγμα που συνηθιζόταν τα χρόνια εκείνα για τα παιδιά αγωνιστών ; Σε τέτοια περίπτωση θα έπρεπε να θεωρήσουμε ότι δεν του άρεσε η ζωή του στρατιωτικού και έφυγε για να σπουδάσει νομικά, αλλά και εκεί δεν μπόρεσε να σταδιοδρομήσει ως δικηγόρος ή δικαστής.

Αναφέρεται ότι ήταν σιτέμπορος στη Ρωσία. Αν πράγματι ακολούθησε αυτό το επάγγελμα, φαίνεται ότι δεν πέτυχε. Μήπως είναι αστείο;

Αναφέρεται ότι μερικοί τον γνώρισαν ως πλοίαρχο. Εδώ πρέπει να είναι υπερβολή. Πότε έγινε πλοίαρχος; Έπρεπε να ασχοληθεί πολλά χρόνια με τη θάλασσα για να γίνει πλοίαρχος και δεν προλάβαινε μέχρι το 1893. Αυτό δίνει ευκαιρία να σκεφθεί κανείς ότι και άλλα από τα αναφερόμενα επαγγέλματα είναι υπερβολές.

Υπηρέτησε ως υπουργικός γραμματέας και απολύθηκε γύρω στα 1890. Η ανάμειξη του Ηλία Καπετανάκη στην πολιτική είναι πολύ πιθανή, γιατί αποτελούσε οικογενειακή του παράδοση. Ίσως έγραψε άρθρα στις εφημερίδες του καιρού του υπέρ του Αλέξανδρου Κουμουνδούρου ή του γιού του Κωνσταντίνου, που εξακολούθησε να πολιτεύεται και μετά το θάνατο του πατέρα του.

Εργάστηκε ως υπάλληλος στο σιδηρόδρομο Πύργου (;).

Εργάστηκε και ως χρηματιστής. Ο γιός του Νάκος-Κλέαρχος έλεγε ότι θυμώταν πως ο πατέρας του, όταν αυτός ήταν μικρός, είχε χάσει πολλά χρήματα στο χρηματιστήριο και αναγκάστηκε να πουλήσει κτήματα της πατρικής του περιουσίας. Αυτά όμως δεν μπορεί να είχαν γίνει πριν από το 1893, γιατί ο Νάκος γεννήθηκε μετά το 1895. Τότε ο Ηλίας ήταν ακόμη άγαμος.

Φάνηκε ότι το στάδιο του θεατρικού συγγραφέα θα του έλυνε το οικονομικό και επαγγελματικό πρόβλημα. Ακολούθησε ο θάνατος της μητέρας του, ο γάμος του και οι γεννήσεις των παιδιών του, που τον ανάγκασαν να εργαστεί στην Καλαμάτα, στην Εταιρεία Οίνων και Οινοπνευμάτων των Ζάννου και Ρως, περίπου 1900-6.

Ακολούθησε η εργασία του στην Κρήτη ως διοικητικός υπάλληλος της Κρητικής Πολιτείας και μετά την ένωση της Κρήτης με την Ελλάδα συνέχισε  να εργάζεται ως διοικητικός υπάλληλος της Διοίκησης Κρήτης ή ως νομάρχης Ρεθύμνης.  

Σε σύντομο εισαγωγικό σημείωμα στο έργο του "Η Βεγγέρα" αναφέρεται ότι το 1913 διορίστηκε Γενικός Γραμματέας στη Διοίκηση της Κρήτης και το 1916 έγινε Νομάρχης Ρεθύμνης, παύθηκε δε το 1920 και επέστρεψε στην Αθήνα, όπου ιδιώτευε.

Για το χρόνο που εργάστηκε στην Κρήτη δεν υπάρχουν ακριβείς πληροφορίες. Ο γιός του Νάκος, που γεννήθηκε το 1895, ανέφερε ότι ήταν παιδί, όταν είδε το Βενιζέλο να επιβιβάζεται σε βάρκα για να πάει με το πλοίο στην Αθήνα και ένας γέρος Κρητικός είπε, ότι αυτός εκεί που πάει θα αναστατώσει τον τόπο. Νομίζω ότι στην Κρήτη πήγε από το 1906. 

Τα γραφέντα περί επαγγελματικής σταδιοδρομίας του, μας οδηγούν στο συμπέρασμα ότι δεν μπόρεσε να πετύχει σε κάποιο από τα πολλά επαγέλματα που ασχολήθηκε. Έστω και εάν πολλά από αυτά που γράφτηκαν είναι υπερβολές, για να δουν το φως της δημοσιότητας σημαίνει ότι δεν στέριωνε πουθενά. Ήταν ένας άνθρωπος που δεν τον ικανοποιούσε τίποτε. Μήπως έβλεπε τα πράγματα από την εύθυμη πλευρά τους και ήταν ανέμελος, μέχρι που οι οικογενειακές υποχρεώσεις τον οδήγησαν σε μια απογοήτευση και κατάθλιψη, ώστε να εγκλωβιστεί τελικά στη δημοσιοϋπαλληλική ρουτίνα;

ΚΡΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΣΥΓΓΡΑΦΙΚΟ ΕΡΓΟ ΤΟΥ.


Το περιοδικό "Οικογένεια" στις 9 Ιουλίου 1893 (Φ. 13) δημοσίευσε τον "Μαρκέλλο", ένα από τα "τερπνά διηγήματα" που μετέφρασε ο Ηλ. Στ. Καπετανάκης από τα Γαλλικά και εξέδωσε ο Διονύσιος Πατριαρχέας. 

Κρίνεται σήμερα ότι το θέμα του ήταν ξεπερασμένο και η μετάφραση έγινε σε μια σχολαστική καθαρεύουσα. Αυτό δείχνει ότι δεν είχε επηρεαστεί από τη μεταβολή που άρχισε να γίνεται το 1880 γύρω από τον Κωστή Παλαμά. Γ. Σιδέρη, Θεατρικά τετράδια - 9, σελ. 7. Την ίδια καθαρεύουσα συνέχισε να χρησιμοποιεί και στο δημοσίευμά του Sic transit, που ίσως ήταν το τελευταίο. Γ. Σιδέρη, ό.π., σ. 7.

Η πρώτη παράσταση της τρίπρακτης κωμωδίας μετ' ασμάτων, (ο συγγεαφέας δεν ήθελε το χαρακτηρισμό ως κωμειδύλλιο) του "Γενικού Γραμματέα", δόθηκε στις 19 Αυγούστου 1893 και η Αθηναϊκή εφημερίδα του Βλ. Γαβριηλίδη "Ακρόπολις"  της επομένης, 20 Αυγούστου, σημείωσε: "....Ο κ. Καπετανάκης κατώρθωσε να μας παρουσιάση από σκηνής πραγματικήν εικόνα των παρ' ημίν πολιτικών ηθών ποιήσας έργον όπερ προόρισται να καταλάβη επιφανή θέσιν εν τω ελληνικώ δραματολογίω. Οι θεαταί δις εκάλεσαν τον ποιητήν επί σκηνής, χειροκροτήσαντες αυτόν ενθουσιωδώς. Μέγας δε εκ δάφνης στέφανος τω προσηνέχθη υπό των φίλων του".

Η Αθηναϊκή εφημερίδα "Εφημερίς" (Νέα Εφημερίς;) της 20 Αυγούστου 1893 έγραψε: "Το κοινόν το κατακλύσαν το θέατρον Τσόχα αναρίθμητον, εγέλασε τον καλόν γέλωτα, ον αποσπά η αβίαστος και ευπρεπής ευφυΐα, η λεπτή και επιτυχής σάτιρα, συνεκινήθη εκ της εξεγέρσεως των αγαθών εκείνων αισθημάτων, τα οποία ισχυρότερα, παρ' όσον νομίζουν τινές, διατηρούνται ακόμη παρά τη ημετέρα κοινωνία, ενετρύφησεν εν τη θεατρική εντέχνω αναπαραστάσει του καθημερινού ημών βίου...μας απεκάλυψε χθες (ο συγγραφέας)...μια θεατρική ιδιοφυΐαν χρηστάς παρέχουσα ελπίδας υπέρ της ημετέρας σκηνής...".

Η Αθηναϊκή εφημερίδα "Άστυ" της 21 Αυγούστου 1893 σε κριτική του "Γενικού Γραμματέα" έγραψε: "...καίτοι ως εμφαίνεται εκ του τίτλου εσκοπείτο η σάτιρα της πολιτικής, ο συγγραφεύς ενδιατρίβει πλειότερον περί τα ήθη της αθηναϊκής κοινωνίας, άτινα μετά πολλής ευθυμίας σκώπτει...".


Η Αθηναϊκή εφημερίδα "Άστυ" της 24 Αυγούστου 1893 έγραψε κριτική του λόγιου δημοσιογράφου και αργότερα πρεσβευτή Δ.Κ.(ακλαμάνου): "Ο κ. Ηλ. Καπετανάκης! Άγνωστος χθες, πλήρης φήμης σήμερον. Όλαι αι Αθήναι αναφέρουν τ' όνομά του και καθείς ενδιαφέρεται να μάθη τι κάμνη. Δια να ευχαριστήσωμεν την κοινήν περιέργειαν, λέγομεν ότι ήτο υπουργικός γραμματεύς, ότι απελύθη προ δύο ή τριών ετών, ότι η απόλυσίς του του ενέπνευσε την πρώτην ιδέαν του έργου του και ότι, παρά το υπόδειγμα των πλείστων της θεατρικής δόξης μνηστήρων, συνδυάζει, με το νέον επάγγελμα, επίζηλον δια συγγραφέα υλικήν ανεξαρτησίαν... Εάν δεν απατώμεθα όσοι είδομεν  τον Γενικόν Γραμματέα, μέχρι τούδε, εάν δεν πρόκειται περί παροδικής και μοναδικής εκλάμψεως, αληθής δραματικός συγγραφεύς εγεννήθη ημίν. Έχει το δώρον της παρατηρήσεως, της οξείας καυστικής παρατηρήσεως, έχει το χάρισμα της ενστίκτου γνώσεως του θεάτρου, της μυστηριώδους εκείνης intuition, της οποίας η σφραγίς είναι καταφανής και επ' εκείνων των πρώτων ψελλισμάτων του φέροντος το δώρον. Είναι δραμματικός συγγραφεύς".


ΣΗΜΕΙΩΣΗ: Ο Κακλαμάνος γράφει: "άγνωστος χθες πλήρης φήμης σήμερον", αντίθετα ο "Μεφιστοφελής" ισχυρίζεται το αντίθετο: "και ποίος δεν τον γνωρίζει....".



Στο περιοδικό "Οικογένεια" της 26 Αυγούστου 1893 υπάρχει η κριτική της "Κα Π..." (Καλλιρρόη Παρέν), η οποία έγραψε: "...Ραίνομεν με άνθη την εν τω φιλολογικώ κόσμω είσοδον του κ. Καπετανάκη. Χαιρετώμεν ασμένως τον συγγραφέα του "Γενικού Γραμματέως". Το πρωτόλειον των έργων του εστέφθη δια μεγίστης επιτυχίας. Η υπόθεσις, αποκύημα ζωηράς φαντασίας, είναι, δυστυχώς, το κάτοπτρον πραγματικών γεγονότων του συγχρόνου βίου...".


Η Αθηναϊκή "Νέα Εφημερίς", αριθ. φύλ. 247 της 4 Σεπτεμβρίου 1893, σ. 5, στη στήλη "Διάφορα Κοινωνικά", αναφέρει:


"ΤΕΡΠΝΑ ΔΙΗΓΗΜΑΤΑ. Ο κ. Ηλ. Στ. Καπετανάκης μετέφρασε εκ του Γαλλικού τερπνά διηγήματα, του Δον Ιωάννη, τον "Μέλανα μαργαρίτην", τον "Δόκιμον της Ιερουσαλήμ", την "Σταγόνα του αίματος", την "Ιστορίαν ενός πνιγέντος", τον "Μάρκελλον", τον "Μηρόν της δορκάδος" και εν άλλον. Εξέδοτο δε ταύτα ο κ. Διονύσιος Πατριαρχέας. Τα διηγήματα εισίν τερπνά και ηθικά. Συνιστώμεν επομένως την χρήσιν και την ανάγνωσιν αυτών, διατιμωμένων δραχμών 2.".  


Η Αθηναϊκή "Νέα Εφημερίς", αριθ. φύλλ. 248 της 5 Σεπτεμβρίου 1893, σελ. 6, στη στήλη "Διάφορα κοινωνικά", γράφει:


"Ο ΓΕΝΙΚΟΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΥΣ το κωμειδύλλιον του κ. Καπετανάκη και απόψε επαναλαμβάνεται εν τω θεάτρω "Τσόχα". Κόσμος άπειρος και πάλιν θα κατακλύση το θέατρον. Προφθάσατε δια εισιτήρια. Όστις δεν ιδή τον Παντόπουλον ως γενικόν γραμματέα θα χάση".


Η Αθηναϊκή "Νέα Εφημερίς", αριθ. φύλλ. 249 της 6 Σεπτεμβρίου 1893, σελ. 5, στη στήλη "Διάφορα κοινωνικά", γράφει:


"ΤΙΜΑΙ ΕΙΣ ΗΛ. ΣΤ. ΚΑΠΕΤΑΝΑΚΗΝ. Άπαντες οι ενταύθα Λάκωνες συμπατριώται του συμπαθούς συγγραφέως του κωμειδυλλίου ο "Γενικός Γραμματεύς" κ. Ηλία Στ. Καπετανάκη προσέφεραν χθες την εσπέραν κατά το τέλος της παραστάσεως εις αυτόν πολυτελέστατον στέφανον εκ φυσικών ανθέων καλέσαντες τούτον επί της σκηνής. Ο κ. Καπετανάκης λίαν συγκεκινημένος τον εδέχθη εν μέσω γενικών χειροκροτημάτων του κατακλύζοντος το θέατρον Τσόχα πλήθους".

Η Αθηναϊκή "Νέα Εφημερίς", αριθ. φύλλ. 263 της 20 Σεπτεμβρίου 1893, σελ. 6, στη στήλη "Διάφορα κοινωνικά", γράφει:

Ο ΓΕΝΙΚΟΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΥΣ. Αποσπώμεν εκ του "ΝΕΟΛΟΓΟΥ" Κωνσταντινουπόλεως τα εξής περί του νέου κωμειδυλλίου του κ. Ηλία Στ. Καπετανάκη ο "Γενικός Γραμματεύς". "Απέναντι όλων των έργων, άτινα εφέτος παρησιάσθησαν , ίσταται υπερήφανος ο "Γενικός Γραμματεύς" του κ. Ηλία Καπετανάκη. Ο νεαρός συγγραφεύς δύναται να καυχηθή, ότι δια του πρώτου αυτού έργου έτρεψεν εις άτακτον φυγήν συγγραφείς βραβευθέντας και απολαμβάνοντας πολλής εκτιμήσεως υπό του κόσμου των γραμμάτων δια τα δραματικά αυτών έργα. Ο κ. Καπετανάκης αποφεύγων την τετριμμένην οδόν των κωμειδυλλιογράφων ημών, εζήτησεν την έμπνευσιν της μούσης του εις την πολιτικήν. Αντί δε κωμειδυλλίου έγραψε κωμωδίαν εκ των αρίστων δια το πενιχρόν ημών θέατρον".  

Η "Βεγγέρα", μονόπρακτο που ξεχωρίζει για την καλλιτεχνική του αρτιότητα, ανεβάστηκε στις 23 Μαρτίου 1894 από το θίασο του Δημ. Κοτοπούλη. Τον επόμενο χρόνο τυπώθηκε στο "Εθνικόν Ημερολόγιον" του 1895 του Κ. Σκόκου.

Σε συνέντευξή του που δημοσίευσε η Αθηναϊκή εφημερίδα "Άστυ" της 18 Ιουνίου 1894, ο Ηλίας Καπετανάκης είπε: "Είμαι κατ' αρχήν κατά του κωμειδυλίου και υπέρ της σοβαράς κωμωδίας, εάν δε παραθέτω άσματα και εις τας γραφείσας και τας γραφομένας, το κάμνω διότι αναγκάζομαι να παρακολουθήσω τας διαθέσεις του κοινού το οποίον συνείθησεν ήδη και δεν δύναμαι να προσκρούσω εγώ πρώτος κατά των ορέξεών του. Ελπίζω όμως ολίγον κατ' ολίγον, με την επιμονήν και την θέλησιν του συγγραφέως και με την ανάπτυξιν του κοινού, ότι θα επανέλθη η κωμωδία εις την θέσιν της...". Αλλού δε σημειώνει: "Το κωμειδύλλιον το θεωρώ ως τι πράγμα νόθον, ουδέτερον, ούτε αρσενικόν, ούτε θυλικόν, ούτε καθαρόν έργον μουσικής, ούτε ως καθαρόν πεζόν, ερμαφρόδιτον, επομένως αποτρόπαιον..". Ηλία Καπετανάκη, "Ο Γενικός Γραμματεύς, Η Βεγγέρα, Το Γεύμα του Παπή", Έκδ. Δωδώνης με εισαγωγή Πλ. Μαυρομούστακου, σ. 16.

Το 1894 έγραψε από κοινού με το Ν. Ι. Λάσκαρη μια επιθεώρηση με τίτλο "Αι υπαίθριοι Αθήναι". Παίχτηκε στις 9 Οκτωβρίου 1894 από το θίασο "Μένανδρο" στο θέατρο Κωμωδιών. Δεν είναι εύκολο να ξεχωρίσει κανείς στο έργο αυτό τη συμβολή ενός εκάστου των συγγραφέων. Γ. Σιδέρη, ό.π., σ. 7. (Δεν γνωρίζουμε κριτικές για Βεγγέρα και υπαίθριες Αθήνες)

Η Εφημερίδα Καλαμάτας "Ευνομία", αριθ. φύλλ. 71 της 10 Μαρτίου 1896, σελ. 3, γράφει ότι παίχτηκε το θεατρικό έργο "Ο Γενικός Γραμματεύς" και συμπληρώνε: "Κατεχειροκροτήθη την παρελθούσαν Πέμπτην, αναβιβασθέν επί της σκηνής του ημετέρου θεάτρου το κωμειδύλλιον του συμπολίτου ημών κ. Ηλία Καπετανάκη "Ο Γενικός Γραμματεύς", καθ' ον ο ηθοποιός κ. Σταματόπουλος θαυμασίως υπεδύθη το πρόσωπον του Θυμέλη επισπάσας τα χειροκροτήματα του πολυπληθούς θεάτρου".  

ΣΗΜΕΙΩΣΗ: Θυμέλη δεν υπάρχει. ίσως εννοεί Θεώνη ή Βενέτη.


Στο περιοδικό "Πινακοθήκη" 1901-2, σ. 205 - 8 και 228-230 δημοσίευσε σε καθαρεύουσα γλώσσα, ένα έργο του με τον τίτλο "Sic transit".


Πάλι στην "Πινακοθήκη" του 1901 δημοσίευσε το τελευταίο του θεατρικό έργο "Το γεύμα του Παπή", το οποίο δεν ανεβάστηκε στη σκηνή. Αυτό αποτελεί ένα πρόβλημα, γιατί το δημοσίευσε, αντί να επιδιώξει να ανεβεί στη σκηνή. Μήπως τον απογοήτευσαν οι θεατρικοί επιχειρηματίες τους οποίους κατηγόρησε ο Καπετανάκης; Ο "Γενικός Γραμματεύς" ξαναπαίχτηκε από τον Παντόπουλο και Διον. Ταβουλάρη με άλλο τίτλο και μερικές αλλαγές. Γι' αυτό ο Ηλίας το δεύτερο έργο του, τη "Βεγγέρα" την έδωσε στο Δ. Κοτοπούλη. Π. Μαυρομούστακος, σ. 16. Αλλά ο Δ. Κοτοπούλης δεν δέχτηκε να παίξει το έργο που έγραψε μαζί με τον Νικόλαο Λάσκαρη " Αι Υπαίθριαι Αθήναι" το καλοκαίρι του 1894, ό.π., σ. 18.


Υπάρχει ακόμη ένα έργο του Ηλία Καπετανάκη το οποίο δεν έχει δει το φως της δημοσιότητας και τα ίχνη του έχουν χαθεί. Φέρει το όνομα  "Ο Αντιθάλαμος" και σατιρίζει τα πολιτικά ήθη. Π. Μαυρομούστακου, ό.π., σ. 18-9.


Ο Ηλίας Καπετανάκης το 1894 γράφτηκε στο νεοϊδρυθέντα "Σύνδεσμο Δραματικών Συγγραφέων" πιθανώς για την προστασία του έργου του. Αντίθετα το 1908 δεν παρουσιάζεται στην ιδρυτική πράξη της "Εταιρείας των Ελλήνων Συγγραφέων". Τη χρονιά αυτή θα πρέπει να ήταν στην Κρήτη και να είχε έρθει σε δεύτερο γάμο, που του δημιούργησε προβλήματα. Γράφτηκε στην Εταιρεία το 1914 και μόνη παρουσία του έγινε με την αναγγελία του θανάτου του. Θατρικά Τετράδια - 9, σ. 8.

Tα έργα του συνεχίστηκαν να παίζονται. Το 1901 το ανέβασε ο Θίασος Βερώνη. Το 1921 ανέβασε το "Γενικό Γραμματέα" ο θίασος του Μίλτου Λιδωρίκη. Μετά το θάνατό του ο γιός του Κίμωνας ανέβασε το "Γενικό Γραμματέα" το 1934 και πάλι το 1955. Έκτοτε ανέβηκαν τα έργα του πολλές φορές ακόμη, όπως η "Βεγγέρα" ανέβηκε το 1974-5 από το Θέατρο Τέχνης του Καρόπλου Κουν. Στις 28 Μαρτίου 1975 το Εθνικό Θέατρο ανέβασε το "Γενικό Γραμματέα", Τον Ιανουάριο του 1984 η Πειραματική Σκηνή Τέχνης ανέβασε τη "Βεγγέρα" και πάλι το καλοκαίρι του 1988 ανέβασε τη "Βεγγέρα" το Θερινό Θέατρο Αναβρύτων  κλπ.

Οι παλιοί θεατρόφιλοι θυμώντουσαν για πολλά χρόνια την επιτυχία του Ηλία Καπετανάκη. Ο Κ. Παπαγεωργίου έγραψε το 1955 ότι όταν τον προηγούμενο χρόνο είχε παιχτεί στο ραδιόφωνο ο "Γενικός Γραμματέας" και το είπε στη μητέρα του, η οποία ήταν τότε 95 ετών, του σιγοτραγούδησε τους στίχους που λέει ο Κωνσταντής, τους οποίους εξακολουθούσε να θυμάται:

Στη πρωτεύουσα θα πάμε, στο χωριό του βασιλιά,

και μαζί του θα γλεντάμε, με λαγούτα και βιολιά.


Ο Κ. Θ. Δημαράς έγραψε κρίσεις για το "Γενικό Γραμματέα" του Ηλία Καπετανάκη, Θεατρικά Τετράδια - 9, σελ. 11 και μεταξύ των άλλων αναφέρει ότι στο έργο του τονίζονται: "Η αποδοκιμασία του ξενικού, η πικρία για τη ματαίωση, για τη διάψευση, για τη φαλκίδευση των εθνικών διεκδικήσεων, η καταγγελία της μικροπολιτικής, η καταδίκη των αθηναϊκών εθίμων, η έξαρση της αγνής επαρχιακής ζωής...". Ο Γ. Σιδέρης σημειώνει: "Η θέση του στη διοίκηση και η ατμόσφαιρά της τον γέμιζαν αγανάχτηση και αυτήν είχε την επιθυμία να εκφράσει...". ό.π., σ. 7. Ο Δ. Σπάθης για την προσωπικότητα του Ηλία Καπετανάκη έγραψε ότι θα πρέπει να έχει βαθειά χαραχθεί από "...όλες τις πικρίες και τις απογοητεύσεις που γνώρισε η δική του γενιά αλλά και οι προηγούμενες στην επαφή τους με την ελληνική πραγματικότητα"., Πλ. Μαυρομούστακου, ό.π., σ. 15.


Αναλυτικότερα ο Πλ. Μαυρομούστακος γράφει: 1) Η όψη της πολιτκής. Ο Καπετανάκης, ίσως πιο καίρια από τους συγχρόνους του, εντοπίζει στους χαρακτήρες  του ένα από τα κύρια χαρακτηριστικά της καθημερινής ελληνικής ζωής, που βέβαια δεν είναι άλλο από την καθημερινή απασχόληση με την πολιτική κατάσταση...


2) Η όψη των Αθηναϊκών ηθών. Ταυτόχρονη με τη συνεχή παρουσία της πολιτικής στο έργο του Καπετανάκη είναι και η παρουσία καθημερινών συνηθειών των κατοίκων του άστεως... Η προσπάθεια των ηρώων να κατακτήσουν τους όρους του αθηναϊκού καθωσπρεπισμού των αρχών του αιώνα είναι ο ακρογωνιαίος λίθος της δραματουργίας του Ηλία Καπετανάκη. 


3) Η όψη του επαρχιώτικου ήθους. Η όψη των αθηναϊκών ηθών λειτουργεί πάντα σε συνδυασμό με την όψη των συνηθειών της επαρχίας, ή μάλλον θα ήταν σωστότερο να πούμε, όχι σε συνδυασμό αλλά σε αντιπαράθεση. Στη συνείδηση του Καπετανάκη η εικόνα των αθηναϊκών ηθών φαίνεται ως όψη επιβεβλημένη από ξένα πρότυπα, όπως και πραγματικά είναι. Στη λειτουργική ευγένεια του αθηναϊκού σαλονιού αντιπαρατίθεται η έλλειωη προσποίησης και η αμεσότητα των αντιδράσεων εκείνου που αγνοεί το τυπικό της αστικής συμπεριφοράς...


4) Η όψη της υποχρεωτικής συναναστροφής. Ο Καπετανάκης εξετάζει τα πρόσωπα και την όψη της πολιτικής σε μια οριακή στιγμή σκηνικής δράσης. Για την ακρίβεια, η σκηνική δράση του έργου του εστιάζεται στο χρόνο εκείνο όπου όλα τα χαρακτηριστικά που αναφέρονται ως εδώ είναι πιο έντονα. Το στοιχείο που κυριαρχεί σ' αυτόν το χρόνο της δράσης που καταλαμβάνει το κάθε έργο του, είναι το στοιχείο του υποχρεωτικού. Οι ήρωες του Καπετανάκη δρουν εγκλωβισμένοι από την υποχρέωση να πράξουν σύμφωνα με τους όρους που τους έχουν επιβληθεί... Μέσα στη δραματουργία του Καπετανάκη υπάρχει και ένα πρόσωπο που εξεγείρεται εναντίον του εξαναγκασμού της συμπεριφοράς...".  Πλ. Μαυρομούστακου, ό.π., σ. 24 κ.ε.


Αν ζούσε σήμερα στην εποχή της "χολέρας" της παγκοσμιοποίησης, ίσως με την καυστική του σάτιρα, να σκορπούσε ένα διάλειμμα γέλιου ή να ανάγκαζε στο σκληρό προβληματισμό που τόσοι τον αποφεύγουν από προτίμηση προς τη μίμηση.

Η ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΤΟΥ


Ο Ηλίας Καπετανάκης, μετά το θρίαμβό του με την παράσταση του Γενικού Γραμματέα το 1893 αρραβωνιάστηκε και παντρεύτηκε με την Πουλχερία (Ρίτσα) Πατύχα, κόρη πολιτευομένου (δημοτικός σύμβουλος), η οποία έκανε πολλά παιδιά και πέθανε στις 20 Μαρτίου 1906.


Το πρώτο τους παιδί ο Σταυριανός-Νάκος ή Κλέαρχος γεννήθηκε στις 17 Σεπτεμβρίου 1895 και έζησε μέχρι τις 10 Δεκεμβρίου 1962. Ασχολήθηκε με το καπνεμπόριο και λοιπό εισαγωγικό και εξαγωγικό εμπόριο. Έγραψε τους στίχους τραγουδιών, όπως "ακόμα ένα ποτηράκι", "ρετσίνα μου αγνή", "τους μπεκρήδες κι αν δικάσουνε", "πιές γλυκό κρασί", "ν' αγαπάς και να μην αγαπιέσαι", "θάθελα λίγο πριν πεθάνω" κ.ά.. 


Ο Βρασίδας γεννήθηκε στις 29 Δεκεμβρίου 1896 και έζησε μέχρι την 1 Δεκεμβρίου 1966. Το 1951 εξέδωσε το εύθυμο βιβλίο "Λεξικό της Πιάτσας", που ειπώθηκε ότι ήταν γραμμένο από τον αδελφό του Κίμωνα.


Ο Λύσσανδρος γεννήθηκε στις 31 Ιανουαρίου 1898 και απεβίωσε σε μικρή ηλικία.


Η Ευρυμέδα γεννήθηκε στις 22 Φεβρουαρίου 1899 και αυτή πέθανε σε μικρή ηλικία.


Ο Κίμων γεννήθηκε στις 6 Σεπτεμρίου 1900 και έζησε μέχρι τα τέλη Δεκεμβρίου 1966. Ασχολήθηκε με το θέατρο και πριν από τον πόλεμο ανέβασε έργα όπως "Ο Εσπεράντος", Η Κατεργάρα" κ.ά. έγραψε στίχους για τραγούδια όπως "Λες και ήταν χθες", "Το τελευταίο ταγκό", "Η αγάπη είναι σαν τα παραμύθια" κ.α.


Ο Κωνσταντίνος γεννήθηκε στις 2 Δεκεμβρίου 1901 και έζησε μέχρι το Μάρτιο του 1956. Σταδιδρόμησε ως πλοίαρχος οικονομικού του πολεμικού ναυτικού. Είχε καλλιτεχνική φλέβα και μετάφρασε από τα αγγλικά βιβλίο για το Μάρκο Πόλο. Συνέβαλλε στη συγγραφή της Ιστορίας του πολεμικού ναυτικού στο Β' Παγκόσμιο Πόλεμο.


Ο Λέων γεννήθηκε στις 3 Ιουνίου 1904 και μετανάστευσε στην Αμερική. Δεν φαίνεται να πρόκοψε.


Η Πουλχερία-Ρίτσα γεννήθηκε στις 4 Φεβρουαρίου 1906. Πήρε το όνομα της μητέρας της που πέθανε στις 20 Μαρτίου 1906. Παντρεύτηκε σε μεγάλη ηλικία. Με την ποιητική της συλλογή "Πικραμένα χαμόγελα" διαγωνίστηκε και πήρε το πρώτο βραβείο του "Φιλαδελφείου" διαγωνισμού. Τα ποιήματά της εκδόθηκαν το 1949. 


Ο Ηλίας Καπετανάκης, για να αντιμετωπίσει τα προβλήματα της πολυμελούς οικογενείας του, ήρθε σε δεύτερο γάμο με την Ειρήνη Κοκκίνου στις 21 Φεβρουαρίου 1908. Τα παιδιά του την απέρριψαν και αναγκάστηκε να τη χωρίσει στις 21 Ιουλίου 1909. Οι σχέσεις του με τα παιδιά του δεν ήταν ηδανικές, ούτε κάποιο από αυτά σπούδασε, όπως ίσως θα ήθελε σαν πατέρας. 

Τα παιδιά, ίσως δέχθηκαν τις κατηγορίες της μητρικής τους οικογένειας, ότι ο Ηλίας έπρεπε να σταματήσει να κάνει παιδιά, γιατί οι συχνές γέννες την έφεραν στο θάνατο. 


Ο Ηλίας Σταυριανού Καπετανάκης πέθανε στις 31 Δεκεμβρίου 1922 και η κηδεία του έγινε την 1 Ιανουαρίου 1923.


Από τα παιδιά του Ηλία Καπετανάκη κανείς δεν απέκτησε απόγονο, για να συνεχίσει την καλλιτεχνική πορεία της οικογένειας.

ΕΡΩΤΗΜΑΤΙΚΑ  ΓΙΑ  ΤΙΣ  ΠΗΓΕΣ  ΤΟΥ  ΤΑΛΕΝΤΟΥ  ΤΟΥ.

Είναι δύσκολο, αν όχι αδύνατο, να κατανοηθεί η πηγή της έμπνευσης ενός καλλιτέχνη. 'Ισως και ο ίδιος να μη τη γνωρίζει πλήρως. Κάθε ερμηνεία έχει το στοιχείο της υποκειμενικότητας του μελετητή και ίσως κινείται σε άλλα επίπεδα από τα αίτια της έμπνευσης. Αν κανείς συγκεντρώσει τα πρωτόκολλα της ψυχανάλυσης ενός ατόμου και τα δώσει σε τρεις έμπειρους ψυχαναλυτές, που όμως ανήκουν σε διαφορετικές σχολές, τότε τα συμπεράσματά τους δεν θα έχουν πολλά κοινά σημεία. Πολύ περισσότερο είναι παρακινδυνευμένο να προσπαθήσουμε τώρα να δώσουμε ερμηνείες, με τις ελάχιστες γνώσεις που έχουμε για τις συνθήκες της ζωής, τα προσωπικά βιώματα και το τρόπο που τα επεξεργαζόταν και τα αφομοίωνε ο Ηλίας Καπετανάκης. 


Ο Γιάννης Σιδέρης, Θεατρικά Τετράδια - 9, σ. 7, έγραψε: "Ο Ηλ. Καπετανάκης δεν κάνει καμιά επανάσταση ούτε λοιπόν γλωσσική ούτε άλλη. Τον χαρακτηρίζει, τον φλογίζει και του δίνει φτερά η αγανακτισμένη συνείδησή του, μια συνείδηση θερμή, εξοργισμένη που τον ωθεί στη θεατρική δημιουργία. Σαν ηφαίστειο ξεσπάει με το πρώτο του έργο. Χάρηκε την επιτυχία του και σε λίγο θα ησυχάσει. Δεν ήταν συνηθισμένος να μένει πολύ στην ίδια ασχολία. Θα συνεχίσει, με την ίδια ένταση και τον άλλο χρόνο, με τη Βεγγέρα του, το σπουδαίο μονόπρακτό του, και δεν θα πιέσει τον εαυτό του για πιο πολλά. Σώπασε ουσιαστικά ως θεατρικός συγγραφέας. Στο θέατρο, στις δύο αυτές κωμωδίες του, έβαλε ό,τι συγκινούσε την ύπαρξή του".


Ο Πλάτων Μαυρομούστακος, ό.π., σ. 11, γράφει: "Ο Ηλίας Καπετανάκης παραμένει ένας συγγραφέας για τη βιογραφία του οποίου τα ερωτηματικά δεν είναι λίγα. Παράλληλα με τα κενά της βιογραφίας είναι και τα κενά για τους μηχανισμούς του έργου του, αφού η θεατρολογική έρευνα δεν έχει ακόμη δώσει τελειωτικά συμπεράσματα και μπορούμε, επομένως, να πούμε πως βρισκόμαστε μακριά από μια οριστική αποτίμηση του έργου του.".

Οι πληροφορίες που έφθασαν στο γράφοντα από προφορική παράδοση δεν είναι αρκετές, απλώς στοιχειώδεις και στο έπακρο ανεπαρκείς. Τα ξαδέλφια του από την Καλαμάτα τον περιγράφανε "καλοσυγγενή". Ήταν καλοσυνάτος, πάντα πρόθυμος να βοηθήσει τους άλλους και ήταν πολύ αγαπητός. Έλεγαν ότι, όταν πέθανε στη Θήρα ο δεύτερος εξάδελφός του, ο Χαρίλαος Γ. Καπετανάκης (Πιερέας), και η μικρή του κόρη, η Σταυρούλα, έμεινε μόνη σε ξένο τόπο, πήγε μαζί με τον πρωτεξάδελφό του Κλεάνθη Ν. Καπετανάκη, να τη φέρουν στο πατρικό χωριό, επειδή η μητέρα της ήταν άρρωστη και ανήμπορη.


Από τα πρώτα χρόνια της επαγγελματικής του πορείας φαίνεται ότι δεν μπόρεσε να προσαρμοστεί σε κάτι επικοδομητικό και μόνιμο. Αναφέρονται πολλά επαγγέλματα, πέρα από τις φανταστικές υπερβολές τύπου πλοιάρχου. Αυτά μπορεί να μας δημιουργήσουν υποψίες μιας δυσχέρειας να πάρει κάτι στα σοβαρά ή να νιώσει πετυχημένος για να αγκιστρωθεί σε ένα επάγγελμα. Δεν γίνεται δικηγόρος, απασχολείται σε υπαλληλικές θέσεις, τις οποίες δεν διατηρεί για μεγάλο χρονικό διάστημα. Κάτι δεν πηγαίνει καλά με την ικανότητα προσαρμογής του. Ζητούσε περισσότερα από τα εφικτά ή δίσταζε να διεκδικήσει αυτά που μπορούσε να κατακτήσει;


Ήταν άραγε ένας τύπος μποέμ, ανέμελος, που στηριζόταν στην οικογενειακή περιουσία και σε μια μάνα η οποία δεχόταν κάθε ελάττωμα και κάθε ιδιοτροπία με στοργή για τον "αφέντη" της; Μήπως η υποστήριξη που είχε και η ανοχή που έδειχνε ο οικογενειακός περίγυρος, τον άφηνε ελεύθερο στην απόλαυση μιας άστατης και ίσως ανεύθυνης ζωής; Γιατί άραγε δεν στέριωσε σε ένα επάγγελμα; Γιατί άραγε δεν παντρεύτηκε νωρίτερα;

Φαίνεται να είχε πολλούς φίλους. Ήταν άραγε ο κοινωνικός τύπος ή μήπως η κοινωνικότητα αυτή έκρυβε μια απογοήτευση από τον εαυτό του και είχε την τάση να ζητά για αντιστάθμισμα την αναγνώριση των άλλων. Μήπως ήταν ο τελειοθήρας που βασάνιζε τον εαυτό του και σάρκαζε τους γύρω του;


Μήπως ήταν ο αγχώδης τύπος, ο ανικανοποίητος, που έκρυβε την υποβόσκουσα κατάθλιψή του πίσω από μια φαινομενική κοινωνικότητα. Μήπως η δειλία στον επαγγελματικό τομέα τον έκανε, γράφοντας, να σατιρίζει τα ελαττώματα των άλλων στη κοινωνική τους συμπεριφορά; 


Μήνες πριν από το θάνατο της μητέρας του γνώρισε τη μεγάλη επιτυχία του πρώτου θεατρικού έργου, του "Γενικού Γραμματέως". Άραγε η μητέρα του ήταν σε θέση να γευθεί τη χαρά της επιτυχίας του γιού της; Πιθανό είναι και ο γάμος να ήρθε αμέσως μετά την επιτυχία του, οπότε φάνηκε σαν ένας πετυχημένος γαμπρός. Όλα παρουσιάστηκαν ευοίωνα, γιατί στέρεψε; Ζητούσε την επιτυχία και βρήκε ανοιχτό το δρόμο της, γιατί δεν συνέχισε; Μήπως έγραψε για να ικανοποίησει προσωπικές φιλοδοξίες και να έχει μια απόδειξη για την αξία του και αφού πέτυχε του σκοπού του στέρεψε η έμπνευση;


Δεν χωρεί αμφιβολία ότι η θέση την οποία είχε ως υπουργικός γραμματέας και η ανάμιξή του στην πολιτική έπαιξαν σημαντικό ρόλο, για να έχει μια σαφή εικόνα της κατάστασης την οποία κατόρθωσε να σατιρίσει τόσο παραστατικά και τόσο πετυχημένα. Η ζωή του στην Αθήνα, την Καλαμάτα και η επαφή του με τα γειτονικά χωριά της Μάνης του έδωσαν υλικό για το έργο του. Μήπως μέχρι εκεί έφτασε η έμπνευσή του; Μήπως είχε πολιτικές φιλοδοξίες και επειδή δεν μπορούσε να τις ικανοποιήσει τις σάρκασε για να εκτονωθεί;


Ακολουθεί η δευτέρα επιτυχία της "Βεγγέρας" και των "Υπαίθριων Αθηνών", κατόπιν όμως δεν έγινε καμία σοβαρή προσπάθεια επαγγελματικής εκμετάλλευσης του ταλέντου του ή αν προσπάθησε κάτι τέτοιο απέτυχε. Άραγε στέρεψε ή είχε το φόβο της αποτυχίας που τον κράτησε μακρά από την παραγωγική δημιουργία. Το "Γεύμα του Παπή" γιατί δεν το έδωσε για να το ανεβάσουν στη σκηνή; Μήπως η επιτυχία τον απομάκρυνε από τους φίλους;


Υπάρχουν δύο ακόμη γεγονότα που μπορεί να παίξαν ρόλο σημαντικό, όπως ο θάνατος της μητέρας του. Ακόμη ο γάμος με τις υποχρεώσεις του. Γεννήθηκαν πολλά παιδιά, αυξήθηκαν οι απαιτήσεις της ζωής, ώστε αναγκάστηκε να πάει στην Καλαμάτα για να εργασθεί στην Εταιρεία Οίνων και Οινοπνευμάτων των Ζάννου και Ρως. Σαν τελειωτικό χτύπημα ήρθε ο θάνατος της γυναίκας του.


Γιατί άραγε φεύγει και πηγαίνει στην Κρήτη για να γίνει υπάλληλος της Κρητικής Πολιτείας; Η ανεξαρτησία της Κρήτης έδωσε σε πολλούς την ευκαιρία να βρουν μια θέση και φαίνεται ότι αυτή εκμεταλλεύτηκε και ο Ηλίας. Μήπως όμως ήθελε να φύγει μακρυά από την Αθήνα που ήταν οι συγγενείς της Πουλχερίας και συγχρόνως η Καλαμάτα δεν τον κάλυπτε επαγγελματικά; (Μήπως άλλαξε κάτι στην εταιρεία Ζάννου και Ρως;)

Τα παιδιά του ήταν μικρά και πολλά, ώστε αναγκάστηκε να έλθει σε δεύτερο γάμο. Αποτυχία όμως συνοδεύει και αυτόν, γιατί τα παιδιά δεν ανέχθηκαν τη μητριά. Το φταίξιμο ήταν άραγε της ίδιας ή τα παιδιά είχαν προϊδεαστεί από την οικογένεια της μητέρας τους, που θεωρούσε τον Ηλία υπεύθυνο για το θάνατο της Πουλχερίας. Η μόνη από τα παιδιά που δέχθηκε τη μητριά ήταν η πιο μικρή, η Ρίτσα και αυτή απορρίφθηκε για πάντα από μερικά ή από όλα τα αδέλφια της. 


Ο Ηλίας απέτυχε και ως οικογενειάρχης. Άραγε αιτία στάθηκε αυτός, η γυναίκα του η Πουλχερία, τα πολλά παιδιά που ακολούθησαν ή γενικά οι περιστάσεις με αποκορύφωμα το θάνατο της Πουλχερίας; Μήπως οι πόλεμοι που ακολούθησαν απομάκρυναν τα παιδιά από τα θρανία; 

Ο μεγάλος γιός του, ο Νάκος, θυμώταν τους συγγενείς της Πουλχερίας να κάνουν σύσταση στον Ηλία να αποφύγει άλλο παιδί, που θα ήταν επικίνδυνο για τη ζωή της και όμως δεν συμμορφώθηκε. Στη συνέχεια βρέθηκε αντιμέτωπος με τους οικείους της και τα παιδιά του;


Όσες απορίες κι αν γινόταν να απαντηθούν, κανείς δεν θα μπορούσε να διαβάσει τα βάθη της ψυχής του. Αφανείς οι ρίζες της δημιουργίας και τα αίτια της απομάκρυνσής του από την επιτυχία. Όσες περισσότερες πληροφορίες κι αν επεξεργαζόμαστε, αντί να διαφωτίζονται οι πηγές της έμπνευσης, μας γεμίζουν με αναπάντητα ερωτηματικά.

ΕΚΑΤΟ ΧΡΟΝΙΑ ΑΠΌ ΤΗ ΘΥΣΙΑ ΤΟΥ

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ

Ο ΗΡΩΙΚΟΣ ΤΑΓΜΑΤΑΡΧΗΣ ΤΟΥ 9ΟΥ ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΟΣ ΠΕΖΙΚΟΥ


Η Καλαμάτα δεν πρέπει να λησμονεί τους ήρωές της, γιατί λαοί που ξεχνούν την ιστορία τους και δεν τιμούν τους ήρωές τους, περνούν στα αζήτητα του παγκόσμιου χάρτη.

Στο γειτονικό Βαρούσι, που σήμερα ονομάζεται Σταυροπήγι, το 1862 γεννήθηκε ο Αντώνιος Κουτήφαρης. Η οικογένειά του είχε τις περισσότερες διακρίσεις στον παλαιό δήμο Αβίας, αλλά και γενικότερα η γενιά του απλωνόταν από τη Βιθυνία της Μικράς Ασίας και την Ουρανούπολη της Χαλκιδικής μέχρι το ποτάμι της Κουτουφαρίνας στην Αρκαδία και το Κουτήφαρη του Λεύκτρου της Μάνης, κι από τη Ζάκυνθο και την Κεφαλλωνιά μέχρι τη Χίο και την Ικαρία. Άγνωστο αν ήταν μια μεγάλη γενιά ή μια φυλή που σκόρπισε και χάθηκε.

Από τους Κουτηφαραίους του Λεύκτρου ήταν και ο κλάδος του Βαρουσιού. Το 1715 ο καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης ήταν ο πιο εκλεκτός Μανιάτης καπετάνιος της Βενετοκρατίας. Με την τουρκική κατάκτηση του ίδιου έτους, προσαρμόστηκε στις ανάγκες του καιρού του, που επέβαλαν την αποφυγή κάθε πολεμικής σύγκρουσης με την τεράστια τουρκική στρατιά. Πήρε μέρος στην επιτροπή Μανιατών που συνθηκολόγησε με τους Τούρκους και πέτυχε τον όρο να μην έχει το δικαίωμα να πατήσει Τούρκος στη Μάνη χωρίς την άδεια του τοπικού καπετάνιου. Έκτοτε τη Μάνη θα διοικούσαν τέσσερις καπετάνιοι και θα πλήρωναν φόρο τέσσερις χιλιάδες γρόσια το χρόνο. Η Μάνη έμεινε απαλλαγμένη από την παρουσία Τούρκων κι αυτό αποτέλεσε ένα σημαντικό πλεονέκτημα για τη μελλοντική επανάσταση του 1821.

Το καθεστώς αυτό διατηρήθηκε μέχρι το 1776, που ο Τζανετάκης Κουτήφαρης, εκπροσωπώντας τους Μανιάτες, ήρθε σε συμφωνία με τους Τούρκους, η Μάνη να μη μολυνθεί με την παρουσία Τούρκων στην περιοχή της και να διοικείται από ένα Μπέη που θα επέλεγαν οι μανιάτες και θα διόριζε η Οθωμανική διοίκηση. Πρώτος Μπέης της Μάνης έγινε ο ίδιος, ο Τζανέτμπεης Κουτήφαρης (1777-1779), που είχε τον πύργο του στις Κιτριές. Η ενιαία διοίκηση της Μάνης αποτέλεσε κι αυτή ένα πλεονέκτημα για την εθνική παλιγγενεσία.

Ένας αγωνιστής του 1821 από το Βαρούσι, ο Παναγιώτης Κουτήφαρης, ήταν ο παππούς του ηρωικού ταγματάρχη Αντωνίου Αγησιλάου Κουτήφαρη.

Ο Αντώνης κατατάχθηκε στο στρατό και φοίτησε στη σχολή υπαξιωματικών, εμπνεόμενος από την οικογενειακή του παράδοση κι αναστημένος με τα ιδανικά της Μεγάλης Ιδέας, που τότε ήταν απαραίτητη για την απελευθέρωση από τον τουρκικό ζυγό των σκλαβωμένων Ελλήνων της Μακεδονίας και της Θράκης, της Μικράς Ασίας και του Πόντου. 

Με το βαθμό του υπολοχαγού το 1897 πήρε μέρος στον ατυχή ελληνοτουρκικό πόλεμο και χαράχτηκε βαθιά στην ψυχή του η πίκρα της ήττας. Εκτοτε ζούσε με την ελπίδα να του δοθεί η ευκαιρία να πολεμήσει για μια Μεγάλη Ελλάδα, θυσιάζοντας ακόμη και το πολυτιμότερό του αγαθό, τη ζωή του. 

Το 1912 οι λαοί της Βαλκανικής συμμάχησαν για να απαλλάξουν την Ευρώπη από το ‘’ρύπος’’, όπως έλεγαν τότε, της τουρκικής παρουσίας στην Ευρώπη. Τα σύνορα της Ελλάδος έφταναν εκείνα τα χρόνια ως στη Μελούνα, δηλαδή στη μικρούλα Ελλάδα υπαγόταν η Θεσσαλία, ενώ την Ήπειρο και τις βορειότερες επαρχίες κατείχαν οι Τούρκοι.

Στο 9ο Σύνταγμα της Καλαμάτας δόθηκε εντολή να αναχωρήσει για το Βόλο και στις 25 Σεπτεμβρίου επιβιβάστηκε σε πλοίο και έφθασε στις 27 στο Βόλο. Την επομένη άρχισε η εξαντλητική πορεία προς τα Ελληνο-τουρκικά σύνορα και στις 5 Οκτωβρίου, στις 3 π.μ. οι άνδρες του 3ου Τάγματος του Αντωνίου Κουτήφαρη εισχώρησαν στα υπό τουρκική κατοχή εδάφη και έφθασαν και απελευθέρωσαν στις 17 Οκτωβρίου τη Βέρροια.  Ο τουρκικός στρατός, που δεν μπόρεσε να ανακόψει την προέλεση των Ελλήνων στα στενά του Σαρανταπόρου, παρατάχθηκε σε θέση μάχης στα Γιαννιτσά, αποφασισμένος να προστατεύσει τη Θεσσαλονίκη.

Η διήμερη μάχη των Γιαννιτσών άρχισε στις 19 Οκτωβρίου και υπήρξε μια από τις σκληρότερες μάχες του πολέμου. Τη δεύτερη ημέρα της μάχης, που προπορευόταν των στρατιωτών του ο Αντώνιος Κουτήφαρης, πρώτος είδε στις 10 π.μ. την υποχώρηση των Τούρκων κι αναφέρεται ότι: «φώναξε στους στρατιώτες του, ‘’παιδιά αλούται η πόλις’’, ο ατρόμητος ταγματάρχης εβάδιζε εμπρός και είδαν τότε τους Τούρκους να υποχωρούν». 

Οι στρατιώτες είχαν να φάνε δύο ημέρες, αλλά η αντοχή του Κουτήφαρη δεν εξαντλείτο. Μπορεί να πεινούσε, αλλά δεν θα έτρωγε αν δεν είχαν φάει οι στρατιώτες του. Κι όταν κάποια στιγμή του πρόσφεραν δύο αυγά βραστά, ρώτησε: ‘’έφαγαν οι στρατιώτες;’’ και μετά την αρνητική απάντηση, δεν τα δέχτηκε. Το φωτεινό παράδειγμά του γιγάντωνε σε αντοχή τους υφισταμένους του αξιωματικούς και στρατιώτες. Γι’ αυτό τον λάτρευαν οι στρατιώτες του και πρόθυμα τον ακολουθούσαν και τραβούσαν ενάντια στον εχθρό αδιαφορώντας, όπως αυτός, για τα θανατηφόρα βόλια που σκόρπιζαν γύρο το θάνατο.

Στο 3ο τάγμα, το οποίο διοικούσε ο Κουτήφαρης, χαρακτηριζόμενος ως «…ο μυθικός εκείνος στρατιώτης εις ευγένειαν και ορμήν», μετά την απελευθέρωση της πόλης των Γιαννιτσών από τον Ελληνικό στρατό, ανατέθηκε να αφοπλίσει τους κατοίκους και οι Έλληνες των Γιαννιτσών υποδέχτηκαν τους Έλληνες με αυτά τα λόγια: «Σας περιμέναμε 500 χρόνια αδέλφια. Μας αφήσατε στα παλιόσκυλα να μας ψήνουν και να μας τρων».


Ακολούθησε η νικηφόρος πορεία του Ελληνικού στρατού και στις 26 Οκτωβρίου η Θεσσαλονίκη ελευθερώθηκε. Στη συνέχεια το 9ο Σύνταγμα Πεζικού έλαβε εντολή να μεταβεί από τη Μακεδονία στο μέτωπο της Ηπείρου, γιατί αντιστεκόταν το Μπιζάνι το οποίο προστάτευε τα Γιάννενα. Στις 24 Δεκεμβρίου 1912 το 9ο Σύνταγμα διατάχθηκε να βαδίσει από τη θέση Εμίν Αγά στη γραμμή μάχης. Στις αναρίθμητες επιθέσεις των Ελλήνων εναντίον των καλά οχυρωμένων θέσεως του Μπιζανίου ο Αντώνιος Κουτήφαρης τραυματίστηκε, αλλά δεν εγκατέλειψε για πολύ το Τάγμα του και τους άνδρες που πίστευαν σ’ αυτόν. Τελικά τα Γιάννενα έπεσαν στις 23 Φεβρουαρίου 1913.

Ο διακεκριμένος δημοσιογράφος από τις Γαίτσές, ο Γεώργιος Βεντήρης, στενός συνεργάτης του Ελευθερίου Βενιζέλου, που ήταν παρών στους βαλκανικούς πολέμους έγραψε:


«Είμαι υποχρεωμένος να εξάρω τον ηρωισμό του ταγματάρχου Αντωνίου Κουτήφαρη. Εις ολόκληρον την Μακεδονίαν επέδειξε περιφρόνησιν εις τον θάνατον μοναδικήν αληθινά. Πάντοτε όρθιος εν μέσω σφαιρών, διαρκώς προπορευόμενος του τάγματος έχει προσελκύσει απεριόριστον την ευλάβειαν των στρατιωτών και την εκτίμηση των συναδέλφων, ορμητικώτατος εις τας επιθέσεις, σπανίας αντοχής και μοναδικής προνοίας υπέρ των στρατιωτών του. Ο Αντώνιος Κουτήφαρης αποτελεί πραγματικώς ηρωικόν τύπον διά τον οποίον πρέπει να σεμνύνεται το 9ον Σύνταγμα. Και τώρα εμπρός εις το Μπιζάνι όλοι βέβαια οι αξιωματικοί εκτίθενται και όλοι οι οπλίται είναι καρτερικοί. Ο Κουτήφαρης όμως γνωρίζετε τι κάμνει; Ανεβαίνει το πλέον υγηλόν λιθάρι εμπρός εις την παράταξίν μας διά να είναι ο στόχος των εχθρικών πυρών. Και αι σφαίραι ευλαβούνται τον ηρωικόν στρατιώτην».


Η νίκη της συμμαχίας των Βαλκανικών λαών εναντίον της τουρκικής κατοχής δεν έλυσε όλα τα προβλήματα της χερσονήσου. Η Βουλγαρία διεκδικούσε τη Θεσσαλονίκη που από τις 26 Οκτωβρίου 1912 είχαν απελευθερώσει οι Έλληνες. Συχνές ήταν οι προκλήσεις τους και ο ελληνο-βουλγαρικός πόλεμος φαινόταν ανέφικτος.


Το 9ο Σύνταγμα μεταφέρθηκε από την Ήπειρο στη Μακεδονία και το 3ο Τάγμα του Κουτήφαρη τοποθετήθηκε στο χωριό Μπάλτζα, που τώρα ονομάζεται Μελισσοχώρι.


Στις 19 Ιουνίου 1913 άρχισε ο Ελληνο-Βουλγαρικός πόλεμος. Το 3ο Τάγμα του 9ου Συντάγματος από τη Μπάλτζα ξεκίνησε το δρόμο της νίκης προς τις εχθρικές γραμμές. Πρωτοπορούσε στην παράταξη ο ηρωικός ταγματάρχης Αντώνιος Κουτήφαρης φωνάζοντας «εμπρός παιδιά». Τα εχθρικά πυρά στράφηκαν στον ηγέτη της μονάδος και δεν άργησε μια σφαίρα να διαπεράσει την κοιλιακή του χώρα. Βαρειά τραυματισμένος έπεσε κάτω και η σκέψη του ήταν να προχωρήσουν νικηφόρα οι στρατιώτες, όχι για να εκδικηθούν το θάνατό του που τον είχε ήδη αγγίξει, αλλά για να ελευθερώσουν τα σκλαβωμένα αδέλφια τους.


Τραυματισμενος οδηγήθηκε στο χειρουργείο, αλλά ελπίδες δεν υπήρχαν με τα μέσα της εποχής εκείνης. Η τελευταία πνοή έφθανε στα χείλη του ηρωικού στρατιώτη. Τα γεγονότα που ακολούθησαν παραθέτονται όπως είχαν δημοσιευθεί στον τύπο της εποχής εκείνης.

«Ο ταγματάρχης Κουτήφαρης εψυχορράγη, τραυματισμένος θανασίμως. Ο αρχιστράτηγος Βασιλεύς τον επλησίασε:


-Μεγαλειότατε, ηρώτησεν ο ψυχορραγών, προχωρούμεν;


-Μη μιλάτε, του παρετήρησεν ο Βασιλεύς. Μη μιλάτε, σας βλάπτει.

-Πέστε μου, Μεγαλειότατε, προχωρούμε; επέμενεν ο τραυματίας.

-Προχωρούμε. Προχωρούμε πάντοτε, αλλά μη μιλάτε..

-.Α, καλά. Τώρα θα πάω στον παράδεισο.


Και απέθανεν ο ήρως με ζωγραφισμένην έκφρασιν υπερτάτης ευτυχίας εις το πρόσωπόν του».


Στο σχόλιό της η εφημερίδα ‘’Πατρίς’’ για το διάλογο αυτό έγραψε: « Είναι άνθρωποι αυτοί, ή όντα υπεράνθρωπα και υπερκόσμια; ή σύμβολα της θείας μανίας; ή πνεύματα που δεν φθάνουν οι ανθρώπινοι πόνοι; ή πραγματικοί Ολύμπιοι, τους οποίους δεν ημπορεί να εγγίση ο θάνατος».


Τον επόμενο χρόνο της θυσίας του Αντωνίου Κουτήφαρη στην Καλαμάτα έγινε μνημόσυνο γι’ αυτόν και τους άλλους αξιωματικούς και οπλίτες του 9ου Συντάγματος πεζικού. Αυτούς που πότισαν με το αίμα τους το δέντρο της ελευθερίας κι είναι τα αγιασμένα κόκκαλά τους εκεί σκορπισμένα από το Μπιζάνι ως την Τζουμαγιά. 

Για τον ταγματάρχη Αντώνιο Κουτήφαρη ο λοχαγός του Ξενοφών Κωστέας, που τον έζησε από κοντά σε όλη την εκστρατεία στη Μακεδονία και την Ήπειρο, έγραψε: «Φόβον δεν εγνώρισε, σφαίρα δεν εφοβήθη ποτέ ο Άγιος Κουτήφαρης». Δίκαια χαρακτηρίστηκε ως ο ήρωας των ηρώων και η προσωποποίηση της Νεοελληνικής ανδρείας, η τιμή και η δόξα του 9ου Συντάγματος πεζικού.

Κι ακόμη αναφέρεται: «Εις την ιεράν μνήμη του ηρωικού ταγματάρχου Αντωνίου Κουτήφαρη η πόλις της Καλαμάτας πρέπει να προσφέρη το θυμίαμα  της αιωνίας λατρείας και γονυπετώς να προσκυνήση τον μεγαλόψυχον, τον άφθαστον και άφθαρτον ήρωα. 

Αυτό θα είναι το ελάχιστο δείγμα ευγνωμοσύνης».






Οι Μανιάτισσες της Καλαμάτας

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ


Το 1460 οι στρατιές του Μωάμεθ του πορθητή της Κωνσταντινούπολης ολοκλήρωσαν την κατάληψη όλου το Βαλκανικού χώρου και οι λαοί σκεπάστηκαν από το μαύρο πέπλο της μακραίωνης σκλαβιάς κάτω από τη βάρβαρη τουρκική τυραννία.


Μόνο μια μικρή άκρη του Μοριά, η λεβεντογέννα Μάνη, δεν ανέχθηκε η τουρκική παρουσία να μολύνει τη γή της. Κράτησε αναμμένη τη δάδα της λευτεριάς, για να φωτίζει τους σκλάβους και να θερμαίνει τις ψυχές τους, αποτελώντας φάρο ελπίδας πως: «Πάλι με χρόνια με καιρούς πάλι δικά μας θάναι»..


Αυτός ο ευλογημένος τόπος της Μάνης για αιώνες πολεμούσε τους Τούρκους και με το αίμα των παιδιών του πότιζε αδιάκοπα το δέντρο της λευτεριάς που μονάχα εδώ ανθούσε. Κι αυτοί οι αγώνες κι οι θυσίες, αν εξετάσουμε τα πράγματα βαθύτερα θα διαπιστώσουμε ότι σε μεγάλο μέρος ήταν έργο και των γυναικών της Μανης.


Η Μανιάτισσα Μάνα δίδασκε στους γιούς της την πειθαρχία στην οικογένεια και εμφυσούσε στον κάθε νέο την ιδέα της προσωπικής του αξίας. Δεν τον άφηνε να ασχολείται με τις εργασίες του βιοπορισμού, που τις θεωρούσε ανάξιες γι’ αυτόν. Η γυναίκα επιφορτιζόταν όχι μόνο τις δουλειές του σπιτιού, αλλά και τις αγροτικές εργασίες. Απαιτούσε όμως από το γιό της να αποκτήσει ικανότητες και να διεκδικεί πάντοτε τη διάκριση ανάμεσα στους ομοίους του. Τους γιούς τής οικογένειας από τα οκτώ τους χρόνια τους αναλάμβανε ο πατέρας και τους εκπαίδευε στα όπλα, στην ανδρεία και στην προθυμία για θυσία.


Σε τέτοιο περιβάλλον γεννήθηκε το 1862 στο Βαρούσι ο Αντώνιος Κουτήφαρης ο οποίος δεν επεδίωκε στη ζωή του παρά την πρωτοπορία στον αγώνα και τη θυσία. Δεν ήθελε το χειροκρότημα και τις επεφημίες, αλλά τη λευτεριά των σκλαβωμένων αδελφών. Ποτισμένος με τη φλόγα της Μεγάλη Ιδέα,’’να πάρουμε την Πόλη και την Αγιά Σοφιά και να διώξουμε τον Τούρκο ως την Κόκκινη Μηλιά’’, κατατάχθηκε στο στρατό και αποφοίτησε από τη σχολή υπαξιωματικών ως ανθυπολοχαγός. Πόθος του ήταν να αγωνιστεί και να θυσιάσει για την πατρίδα το πολυτιμότερο αγαθό που είχε, τη ζωή του.


Ο ατυχής πόλεμος του 1897 τον βρήκε υπολοχαγό διοικητή λόχου και ενώ διακρίθηκε για τη γενναιότητά του, δεν του δόθηκε η ευκαιρία να δώσει νικηφόρο αγώνα. Το βάρος όμως της ήττας του 97 γιγάντωσε το πάθος του για νίκη. Το 1902 έγινε λοχαγός και αργότερα ταγματάρχης.


Δεν πέρασαν πολλά χρόνια και το 1912 οι χριστιανικοί λαοί της Βαλκανικής συμμάχησαν εναντίον της Οθωμανικής Αυτοκρατορίας για να διώξουν τους Τούρκους από την Ευρώπη.


Ο ταγματάρχης Αντώνιος Κουτήφαρης ήταν το 1912 διοικητής του 3ου Τάγματος του 9ου Συντάγματος πεζικού της Καλαμάτας και όλο το Σύνταγμα στις 25 Σεπτεμβρίου 1912 μεταφέρθηκε με πλοίο ως το Βόλο και από εκεί οδοιπορώντας έφθασαν στα σύνορα, που τότε έφθαναν ως τη Μελούνα, δηλαδή περιορίζονταν μέχρι τη Θεσσαλία.


Στις 5 Οκτωβρίου το 9ο Σύνταγμα περασε τα σύνορα και οι στρατιώτες κατυθύνθηκαν στη Βέρροια την οποία απελευθλερωσαν στις 17 Οκτωβρίου 1912.


Ο τουρκικός στρατός αφού δεν μπόρεσε να αναχαιτίσει τους Έλληνες στο Σαραντάπορο, συγκεντρώθηκε στην περιοχή των Γιαννιτσών για να δώσει εκεί μάχη για τη σωτηρία της πόλης της Θεσσαλονίκης. Ο Κουτήφαρης οδηγώντας το τάγμα του ξεκίνησε από τη Βέρροια στις 18 Οκτωβρίου για τα Γιαννιτσά και την επομένη άρχισε η μάχη. Διέταξε τους στρατιώτες του να αναπτυχθούν σε μάχη και περιγράφεται; «Γαλήνιος, ευγενέστατος, με το τσιγάρο στο στόμα προχωρούσε πρώτος μπροστά από τους στρατιώτες του». 


Σε λίγο μπήκε στη μάχη με το τάγμα του κι ο ταγματάρχης Κουτήφαρης, ο οποίος βάδιζε μπροστά από τους στρατιώτες του και φώναζε συνεχώς ‘’εμπρός παιδιά δεν νικήσαμε ακόμη’’. Η μάχη συνεχίστηκε και την άλλη ημέρα και τότε μετά από σκληρό και πολύνεκρο αγώνα είδαν τους Τούρκους να υποχωρούν ηττημένοι. 

Η μάχη των Γιαννιτσών έκρινε την τύχη της Θεσσαλονίκης, στην οποία μπήκαν οι Έλληνες στις 26 Οκτωβρίου 1912, ημέρα της εορτής του Αγίου Δημητρίου, προστάτη της πόλης. Η νύφη του Θερμαϊκού με το λευκό της Πύργο ντύθηκε στα γαλανόλευκα.


Μετά την απελευθέρωση της Θεσσαλινίκη από τον ελληνικό στρατό, έφθασε εκεί κι ένα μικρό τμήμα Βουλγάρων, που είχαν φθάσει έξω από τη Θεσσαλονίκη και πλέον οι Ελληνικές δυνάμεις δεν είχαν το περοθώριο να προχωρήσουν άλλο στο μέτωπο της Μακεδονίας, γιατί μπροστά τους δεν υπήρχαν Τούρκοι, αλλά οι σύμμαχοι Βούλγαροι. Αντίθετα στην Ήπειρο ο Ελληνικός στρατός σταμάτησε μπροστά στο απόρθητο οχυρό του Μπιζανίου, που το είχαν οχυρώσει έμπειροι Γερμανοί αξιωματικοί και απέκρουε με επιτυχία τις συνεχείς ελληνικές επιθέσεις.


Το πρώτο δεκαήμερο του Δεκεμβρίου του 1912 το 9ο Σύνταγμα Πεζικού μαζί με το 8ο και το 11ο συντάγματα μεταφέρθηκαν στο μέτωπο της Ηπείρου. Στις 24 Δεκεμβρίου μπήκαν στις μάχες που ήταν αλλεπάλληλες μέχρι της 23ης Φεβρουαρίου που κατελήφθησαν τα Γιάννενα. Στις μάχες του Μπιζανίου τραυματίστηκε ο Αντώνιος Κουτήφαρης, μα δεν ήθελε να αφήσει για πολύ το τάγμα του και τους στρατιώτες του που τον λάτρευαν σαν πατέρα τους και γίνονταν κοντά του πιο γενναίοι και πιο ριψοκίνδυνοι μιμούμενοι  τον ταγματάρχη τους.


Αφού καθάρισε το μέτωπο της Ηπείρου, τελείωσε μεν ο πόλεμος με τους Τούρκους, αλλά προέκυψε νέος αντίπαλος, οι Βούλγαροι, που είχαν ισχυρό στρατό και διεκδικούσαν τη Θεσσαλονίκη. Διαρκώς προκαλούσαν τους Έλληνες σε ένοπλο αγώνα, αλλά αντιμετώπιζαν την ελληνική ανοχή. Αυτή η κατάσταση φανάτιζε τους Έλληνες στρατιώτες που ανυπομονούσαν να αρχίσει ο μεταξύ τους πόλεμος.


Το 9ο Σύνταγμα Πεζικού από το μέτωπο της Ηπείρου μεταφέρθηκε πάλι στη Μακεδονία, γιατί η ρήξη με τους Βουλγάρους φαινόταν να πλησιάζει. Το 3ο Τάγμα του Αντωνίου Κουτήφαρη είχε στρατοπεδεύσει στην περιοχή της Μπάλτζας, το σημερινό Μελισσοχώρι.

Στις 19 Ιουνίου 1913 ο πόλεμος με τους Βουλγάρους άρχισε. Η ανταπόκριση από το μέτωπο ανέφερε: «Η μάχη μεταξύ των διαφόρων μονάδων του στρατού μας και του Βουλγαρικού διεξάγεται λυσσοδεστάτη. Τα προελεύνοντα τμήματα του ελληνικού στρατού θερίζονται υπό των οβίδων και των βολίδων των πολυβόλων. Οι αξιωματικοί κατώτεροι και ανώτεροι πίπτουν ο εις κατόπιν του άλλου χωρίς τα αθρώως πίπτοντα θύματα του αγρίου τούτου πολέμου ν’ ανακόψουν την ορμητικήν πορείαν των όπισθεν ερχομένων ενισχύσεων».

Ο ταγματάρχης Αντώνιος Κουτήφαρης προχωρούσε μπροστά από το τάγμα, αλλά η φανταχτερή στολή του τράβηξε την προσοχή των εχθρών και στράφηκαν τα πολυβόλα τους επάνω του. Δέχθηκε διαμπερές τραύμα στην κοιλιακή χώρα και μεταφέρθηκε στο χειρουργείο εκστρατείας. Η κατάστασή του ήταν βαρειά και δεν υπήρχε την εποχή εκείνη τρόπος θεραπείας.

Ο αρχιστράτηγος και βασιλιάς Κωνσταντίνος επισκέφθηκε το νοσοκεομείο για να ενθαρρύνει τους τραυματίες και όπως αναφέρεται: «Ο ταγματάρχης Κουτήφαρης εψυχορράγη τραυματισμένος θανασίμως. Ο αρχιστράτηγος βασιλεύς τον επλησίασε.


-Μεγαλειότατε, ηρώτησεν ο ψυχορραγών, προχωρούμε;


-Μη μιλάτε, του παρετήρησε ο Βασιλεύς, μη μιλάτε σας βλάπτει.


-Πέτσε μου, Μεγαλειότατε, προχωρούμε; Επέμενε ο τραυματίας.


-Προχωρούμε. Προχωρούμε πάντοτε, αλλά μη μιλάτε.


-Α, καλά. Τώρα θα πάω στον παράδεισο.


Και απέθανεν ο ήρως με ζωγραφισμένη έκφρασιν υπερτάτης ευτυχίας εις το πρόσωπόν του».


Κατά μια άλλη εκδοχή, όταν βασιλιάς τον διαβεβαίωσε ότι προχωρούμε και η νίκη είναι υπέρ ημών ο ψυχορραγών ταγματάρχης Κουτήφαρης είπε: «Τώρα ησύχασα, αρκεί που προχωρούμεν και εγώ σε λίγο πηγαίνω στον παράδεισο». Παράδεισος για τον άξιο στρατιώτη ήταν ο θάνατος για την πατρίδα. Και πράγματι η νίκη ήταν ελληνική. Επιβεβαιώθηκε με αυτή η αρχή που περιγράφει η ιστορία ότι: ‘‘νίκησαν πάντα οι στρατοί οι προθυμότερον θνήσκοντες».


Η εφημερίδα ‘’Πατρίς’’ μετά το διάλογο του Βασιλιά Κωνσταντίνου με τον Αντώνιο Κουτήφαρη γράφει: «Ζητούμεν ποιητάς που θα τραγουδήσουν τον ηρωισμόν που έλαμψεν εις τον μεγάλον αγώνα. Ζητούμεν ζωγράφους οι οποίοι θα μας δώσουν μίαν ωχρά εικόνα της υπερανθρώπου πάλης, που συγκλονίζει τας πεδιάδας και τα βουνά της Μακεδονίας. Ζητούμεν τους γλύπτας, οι οποίοι θα αποθανατίσουν επάνω εις το λευκόν Πεντελικόν μάρμαρον το μέγα κίνημα, που κάνει η Φυλή εκεί επάνω. Δεν μας χρειάζεται κανείς. Ο ολιγόλογος διάλογος που ηκούσθη εις το χειρουργείον της Μπάλτζας μάς τα δίνει όλα. Αρκεί που προχωρούμεν κι εγώ σε λίγο πηγαίνω στον Παράδεισον. Ορίστε το μεγάλο τραγούδι, με το οποίον αξίζει να λικνισθούν αι γενναιαί των Ελλήνων… Έλληνες, γονατίσατε!». 


Μετά από ένα χρόνο έγινε μνημόσυνο για τον Αντώνιο Κουτήφαρη και η εφημερίδα ‘’Πατρίς’’ έγραψε γι’ αυτόν: «Εκεί εις το επικόν Κιλκίς εστερεώθη η ελληνική πατρίς. Και έπεσεν εκεί αιδούμενος μήπως γίνει λόγος περί αυτού, η ενσάρκωσις της ανθρώπινης αρετής, η σεμνοτέρα παράστασις της στρατιωτικής ανδρείας, <και> της ελληνικής φιλοπατρίας ο φλογερότερος αντιπρόσωπος»..


Τέλος στις 18 Νοεμβρίου 1932 ο Γεώργιος Βεντήρης, στενός συνεργάτης του Ελευθερίου Βενιζέλου, έγραψε πολλές φορές στις πολεμικές του αναμνήσεις για τον ηρωικό ταγματάρχη Αντώνιο Κουτήφαρη και τελειώνοντας πρόσθεσε: «…Προ του θανάτου του υπερόχου Ταγματάρχου Αντωνίου Κουτήφαρη ιστάμευα ευσεβείς προσκυνηταί και μακαρίζομεν τον γενναίον στρατιώτην. Αλλά δεν δυνάμεθα παρά να χύσωμεν θερμά και πικρά δάκρυα διά την μεγάκην απώλειαν του μεγάλου τέκνου της Μάνης και του γενναιοτέρου αξιωματικού του 9ου Συντάγματος των Μεσσηνίων, οίτινες εις την διάβασιν του Κουτήφαρη συνεκλονίζοντο από τα αυτά αισθήματα από τα οποία εις το πέρασμα της Σημαίας του Συντάγματος. Ο Κουτήφαρηε  ήτο η σημαία και ο σημαιοφόρος ήτο αυτή η δόξα του 9ου Συντάγματος. 

ΜΑΝΙΑΤΕΣ ΕΝΟΡΚΟΙ ΣΤΑ ΧΡΟΝΙΑ ΤΟΥ ΟΘΩΝΑ


Στον κατάλογο των υποψηφίων ενόρκων περιλαμβάνονται όσοι των δημοτών απολαμβάνουν τα πολιτικά και δημόσια δικαιώματα και έχουν συμπληρωμένο το 25 έτος της ηλικίας τους.


Ο Γκέοργκ Λούντβιχ Μάουρερ στο βιβλίο του "Ο Ελληνικός Λαός", μετάφραση Αθήνα 1976, σ. 633, γράφει περί αυτών: "Σαν ένορκοι μπορούσαν να κληθούν όσοι δεν ασκούσαν επάγγελμα ανάρμοστο με το λειτούργημα του ενόρκου, όσοι λόγω του επαγγέλματός τους ήσαν οπωσδήποτε μορφωμένοι, και είχαν και κάποια σχετική οικονομική επιφάνεια. Συνεπώς ένορκοι συνήθως γίνονταν οι δάσκαλοι και οι καθηγητές των ελληνικών σχολείων, των γυμνασίων και του Πανεπιστημίου, όλα τα μέλη της Ακαδημίας Επιστημών, καθώς και όλοι οι ιατροί εφ' όσον δεν ήσαν αλλοδαποί, όσοι είχαν ακίνητη περιουσία από 5.000 δρχ και άνω ή ετήσιο εισόδημα τουλάχιστον 1.000 δραχμών, και τέλος οι συμβολαιογράφοι". (Οργανισμός δικαστηρίων άρθρα 45 και 46) 


Σε διάταγμα για τη συμπλήρωση των καταλόγων των ενόρκων αναφέρεται: " 1. Οσάκις εν τη περιφερεία διοικήσεώς τινος, δεν ευρίσκονται αρκετοί πολίται δια να απαρτισθή κατά τον νόμον ο κατάλογος των ενόρκων, ο αριθμός αυτός συμπληρούται εξ εκείνων των ημεδαπών κατοίκων της διοικήσεως, όσοι μη υπαγόμενοι εις τας εξαιρέσεις των άρθρων 46 και 47 του  ειρημένου νόμου έχουσι ακίνητα κτήματα τιμώμενα κατωτέρω των πέντε χιλιάδων αλλά ανωτέρω των δύο χιλιάδων και πεντακοσίων δραχμών ή ετήσιον εισόδημα έλαττω μεν των χιλίων, αλλά μεγαλύτερον των πεντακοσίων δραχμών. 

2. Εάν προς απάρτησιν του καταλόγου των ενόρκων δεν ευρεθώσι ικανοί κάτοικοι, έχοντες το κατά το προηγούμενον άρθρον τίμημα, ο κατάλογος συμπληρούται εκ των μάλλον φορολογουμένων και άλλων αιρεσίμων πολιτών." ΦΕΚ 3(24/1/1837)10.


Κάθε χρόνο οι έπαρχοι όφειλαν να καταρτίζουν ονομαστικούς καταλόγους όλων των κατοίκων των δήμων, που συγκέντρωναν τα προσόντα του ενόρκου και οι κατάλογοι αυτοί επικυρώνονταν από το νομάρχη. 


Στην παράθεση των ονομάτων που ακολουθεί, προτάσσονται οι κατάλογοι στα Φύλλα Εφημερίδος της Κυβερνήσεως (ΦΕΚ) των ετών 1844 και 1845, όπου δεν αναγράφεται κανένα άλλο στοιχείο εκτός από το όνομα και το δήμο. Το σημείο # έχει τοποθετηθεί στα ονόματα που εμφανίζονται και στους καταλόγους των επομένων ετών. Κάτω από το όνομα του δήμου σημειώνεται το ΦΕΚ κάθε έτους και η σελίδα του παραρτήματος στην οποία βρίσκονται τα ονόματα των υποψηφίων ενόρκων.

Δεν υπάρχουν κατάλογοι  από τη Μάνη για τα έτη 1846-49 και επανεμφανίζονται στα ΦΕΚ από το 1850-61 με όνομα, ηλικία, τόπο διαμονής, επάγγελμα και αξία ακίνητης περιουσίας ή ετήσιο εισόδημα. Τα δύο τελευταία δεν καταχωρούνται. Η χρονολογία που το όνομα βρίσκεται στο ΦΕΚ, σημειώνεται με περικοπές των περιττών στοιχείων.

 Στα ονόματα υπάρχουν πολλά λάθη και διαφορές από έτος σε έτος. Η ηλικία πολλές φορές εμφανίζεται για συνεχόμενα έτη χωρίς μεταβολή, γι' αυτό λαμβάνεται υπ' όψη η πρώτη αναγραφή και ανάγεται στο έτος γεννήσεως. Όταν έχουμε πληροφορίες για την ηλικία και από άλλες πηγές, φαίνεται ότι στους καταλόγους των υποψηφίων ενόρκων, η ηλικία δήλωνεται μικρότερη. Σύγχυση δημιουργείται πολλές φορές και με το επάγγελμα. 

Α΄) ΔΙΑΙΡΕΣΗ ΚΑΤΑ ΤΟΠΟΥΣ ΚΑΤΟΙΚΙΑΣ

ΕΠΑΡΧΙΑ ΓΥΘΕΙΟΥ

ΔΗΜΟΣ ΓΥΘΕΙΟΥ

ΦΕΚ: 1844, σ. 213. 1845, π.σ. 12. 1850, π.σ. 96. 1851, π.σ. 103. 1852, π.σ. 119, 1853, π.σ. 27. 1854, π.σ. 119-20. 1855, π.σ. 121. 1856, π.σ. 85-6. 1857, π.σ. 134-5. 1858, π.σ. 123-4. 1859, π.σ. 111. 1860, π.σ. 69-70 και 1861, π.σ, 79.
#Γρηγοράκης Α. Παναγιώτης (1844-5) 

#Δασκαλάκος Πιέρος (1844-5)

#Μαυρομιχάλης Ν. Ηλίας (1844-5) 

Μεντζάκος -Μαντζάκος Μαυροειδής (1844-5) 

#Μπελιτζάκος Γεώργιος (1844-5)

Μουμουκάκος Σαράντος (1844-5) 

Μπουζουναράς Νικόλαος (1844-5)

Ξαρχάκος Θεόδωρος (1844)

Πασχάλης Νικόλαος (1844-5)

Πετροπουλάκης Δημήτριος (1844-5)

Πουλάκος Αλέξανδρος (1844-5) 

Σταρόγιαννης Δημήτριος (1844-5) 

Σταυριανάκος Γεώργιος (1844-5) 

#Στεφανάκος Δημάκης (1845)

Γύθειο

Αντωνάκος Πέτρος (1850-1-2-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Βαβανάκος Παναγιώτης (1859-60-61), γενν. 1825, κτηματίας.

Βελώνης Αλέξανδρος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Βελώνης Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1823, κτηματίας.

Βενετζανάκης Γ. Γρηγόριος (1850), γενν. 1816, κτηματίας.

Βεγγαράκος Κωνσταντίνος (1850-1), γενν. 1824, κτηματίας.

Βισβικάκος ή Βισβίκης Τζανέτος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1817, έμπορος.

Βουζουναράς ή Μπουζουναράς Αντώνιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8), γενν. 1800, κτηματίας.

Γρηγοράκης Γ. Δημήτριος (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1796, κτηματίας.

Γρηγοράκης Α. Παναγιώτης (1844-5), (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1795, κτηματίας.

Γρηγοράκης Μ. Πέτρος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1806, κτηματίας

Γρηγοράκης Τζανέτου Πέτρος (1850-2-4-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Δασκαλάκος Πιέρος (1844-5), (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1816, έμπορος.

Δημάκης Ι. Γεώργιος (1850-1-2), γενν. 1822, κτηματίας.

Δημελάκος (;Δαμηλάκος-Δασκαλάκος) Δ. Πιέρος (1852-3) - Μελίσσι, γενν. 1816, έμπορος;

Διακάκος Γ. Βενετσάνος (1861), γενν. 1814, κτηματίας.

Ζαφειράκος Ζαφείρης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματίας.

Ηλιάδης Κωνσταντίνος (1859-60-61), γενν. 1825, έμπορος.

Ηλιάδης Παναγιώτης (1859-60-61)γενν. 1821, έμπορος.

Θλιβερός Παναγιώτης (1859-60-61), γενν. 1828, έμπορος.

Καβλεάκος Αναγνώστης (1861), γενν. 1823, έμπορος.

Καλαματιανός Μιχ. Δημήτριος (1861), γενν. 1816, έμπορος.

Καλαματιανός Καλόποθος (1861), γενν. 1828, έμπορος.

Καλογεράκος Ν. Πέτρος (1860-61), γενν. 1816, ταμβακοποιός.

Κορφιάτης Αναστάσιος (1859-60-61), γενν. 1814, έμπορος.

Κοτσιρέας Π. Γεώργιος (1861), γενν. 1825, έμπορος.

Κοφινάκος Σπύρος (1861), γενν. 1815, έμπορος.

Κροντηράς Δημήτριος (1856-7-8-9), γενν. 1816, κτηματίας.

Κροντηράς Παναγιώτης (1852-4), γενν. 1819, έμπορος. 

Κωνσταντόπουλος Ιωάννης (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1821, ξυλουργός.

Λιακάκος Νικόλαος (1856-7-8-9-60-61),γενν. 1818, έμπορος.

Λιναράς Λεωνίδας (1861), γενν. 1828, κτηματίας.

Λιναράς Νικόλαος (1861), γενν. 1806, κτηματίας.

Μαγκιοράκος Κωνσταντίνος (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1817, κτηματ.

Μαγκιοράκος Τζαν. Πιέρος (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Μπελιτσάκος Γεώργιος (1844-5), (1850), γενν. 1790, κτηματίας.

Μπελιτσάκος Δημήτριος (1859-60-61), γενν. 1827, έμπορος.

Μυλωνάκος Αντώνιος (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1818, έμπορος.

Πιεράκης Α. Γεώργιος (1858-9-60-61), γενν. 1819, κτηματίας.

Πιεράκος Κ. Γεώργιος (1850-1-2-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1818, κτηματίας.

Πολυχρονάκος Νικόλαος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματ.

Ποντικάκη(ο)ς Γεώργιος (1859-60-61), γενν. 1828, έμπορος.

Πουλάκος Α. Παναγιώτης (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1827, κτηματίας.

Στεφανάκος Δημάκης (1844-5), (1850-1-3-6), γενν. 1814.

Στεφανάκος Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60), γενν. 1810, κτηματίας.

Τζανετάκη(ο)ς Θεόδωρος (1853-6-7-8-9-60-61), γενν. 1824, κτηματίας.

Τζανετάκης Πιέρος-Πέτρος (1850-1-3-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Κουτουμού

Βουτσαράκος (Μαντζαράκος) Χρήστος (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1828, έμπορος.

Γιαννιτσαράκος Μιχαήλ (1850-1-2-3-4-5), γενν. 1823, κτηματίας.

Κουτρελάκος Ηλίας (1857-8-9-60-61) ???

Μουμουκάκος Σαράντος (1844-5), (1850-1-2-3-4), γενν. 1795. κτηματίας. 

Πετράκος Γεώργιος (1857-8-9-60-61)???

Σαούλης Γρηγόριος (1857-8-9-60-61)???

Τραφαλάς Μιχαήλ (1857-8-9-60-61)???

Μαυροβούνι 

Αντωνάκος Πέτρος (1853), γενν. 1823, κτηματίας. Εις Γύθειο.

Γρηγοράκος Γ. Λεωνίδας (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60), γενν. 1818, κτηματίας.

Δαμηλάκος Γ. (1850-1-2-3-4), γενν. 1799, κτηματίας.

Θεοδωρομπεάκος Γρηγόριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1792, κτηματίας.

Μαυρομιχάλης Ν. Ηλίας (1844-5-1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1817, κτηματίας.

Πιεράκος Κ. Γεώργιος (1853), γενν. 1821, κτηματίας.

Σταρόγιαννης Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματ.

Σταρόγιαννης Παναγιώτης (1854-5-6-7-8-60-61), γενν. 1792, έμπορος.

Τζωρτζάκης Θ. Τζώρτζης (1854-5-6-7-8-9), γενν. 1827, έμπορος.

Ράχη

Καστανιώτης Παναγής (1850-1-2-3-4-6-9-60-61), γενν. 1814, κτηματίας.

Πετροπουλάκης Αναστάσιος (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1826, έμπορος.

Πετροπουλάκης Π. Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8), γενν. 1815, κτηματίας.

Πετροπουλάκης Π. Δημήτριος (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9), γενν. 1820, κτηματίας.

Πετροπουλάκης Π. Μιχαήλ (1861), γενν. 1832, έμπορος. 

Πετροπουλάκης Π. Πανάγος (1850-2-4), γενν. 1815, κτηματίας.

Πετροπουλάκης Λ. Π. (1860-61), γενν. 1823, κτηματίας.

ΔΗΜΟΣ ΚΑΡΥΟΥΠΟΛΕΩΣ

ΦΕΚ: 1844, σ. 213. 1845, π.σ. 12. 1850, π.σ. 98. 1851, π.σ. 105. 1852, π.σ. 120-1, 1853, π.σ. 29. 1854, π.σ. 121. 1855, π.σ. 123. 1856, π.σ. 87-8. 1857, π.σ. 136-7. 1858, π.σ. 125. 1859, π.σ. 112-3. 1860, π.σ. 70-1 και 1861, π.σ, 81.

#Αναγνωστάκος Σταματάκης (1844-5)

Γερμανάκος Παναγιώτης (1844-5)

#Γκινάκος-Γκενάκος Πέτρος (1845)

Καβαλιεράκος Θεόδωρος (1844-5)

#Καβαλιεράκος Θωμάς (1844-5)

#Κοσονάκος Παναγιώτης (1844-5)

Πρεζεράκος Γεώργιος (1844-5)

Τσιγκουράκος Δ. (1844-5)

Άγιος Βασίλειος

Βασιλάκος Γ. (1861), γενν. 1831, κτηματίας.

Βολάρης Νικόλαος (1861), γενν. 1801, κτηματίας.

Βαθύ 

Αλιτζερινάκος Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7), γενν. 1815, ιδιοκτήτης.

Γρηγοράκης Α. Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, ιδιοκτήτ.

Γρηγοράκος Αλ. Παναγιώτης (1856-7-8) από Νεοχώρι, γενν. 1810, δικηγόρος.

Δρακάκος Παρασκευάς (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1819, κτηματίας.

Καπερναράκος Δημήτριος (1856), γενν. 1818, ιδιοκτήτης.

Καστανάκος-Κατσανάκος Θεόδωρος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, αξιωματικός.

Σπυριδάκος Σταύρος (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1816, κτηματίας.

Τσιγκουράκος Δ. Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60), γενν. 1815, δικηγόρ.

Βαχός

Αναγνωστάκος Σταμάτιος (1844-5-50-1-2), γενν. 1795, κτηματίας.

Θεοδωράκος Κυριάκος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτηματ.

Καπερναράκος Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9), γενν. 1812, κτηματίας.

Κοζομπόλης Πατρίκιος (1850), γενν. 1800, ιδιοκτήτης.

Παναγιωτουνάκος Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-61), γενν. 1815, ιδιοκτ.

Παναγιωτουνάκος Ιωάννης (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1821, κτηματίας.

Παντακάκος Δημήτριος (1854), γενν. 1816, κτηματίας.

Παντελάκος Καλόποθος (1855-6-7), γενν. 1800, κτηματίας.

Πολιτάκος Ιωάννης (1854), 1806, κτηματίας.

Πουλάκος Βασίλειος (1850-1-2-3-4-5-7-8-9-60), γενν. 1795, ιδιοκτήτης.

Καλυβια

Καράκος Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6), γενν. 1815, ιδιοκτήτης.

Κουτσαβίτης Δημήτριος (1855-7-8-9), γενν. 1795, κτηματίας.

Κουτσαβιτάκος Νικόλαος (1861), γενν. 1824, κτηματίας.

Μιχαλάκος Γεώργιος (1855-6-7), γενν. 1800, κτηματίας.

Καρυούπολη

Γεωργουνάκος Γρηγόριος (1853), γενν. 1808, κτηματίας.

Γιανναράκος Πέτρος (1853), γενν. 1800, κτηματίας.

Γρηγοράκος Αλ. Παναγιώτης (1853-4-5), γενν. 1818, δικηγόρος. ???

Καβαλιεράκης Δ. Αθανάσιος (1850-1-2-3), γενν. 1814, δικαστικός γραμματ.

Καβαλιεράκος Θωμάς (1844-5-1850), γενν. 1800, αξιωματικός.

Κακαβουλάκης Θ. Δημήτριος (1861), γενν. 1826, κτηματίας.

{Καλατάσος Ιωάννης (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1811, κτηματίας.

{Καλεντάκος Ιωάννης (1856)----

[Κολα(ε)τάκος Μπενιζέλος (1850-1-2-3-5)----

Κοτζιφάκη(ο)ς Αναγνώστης (1855-6-7), γενν. 1810, κτηματίας.

Λαδακάκος Δημήτριος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Ξηνταράκος Α. Παναγιώτης (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1816, κτηματίας.

Πουλικάκος Δημήτριος (1855-6-7), γενν. 1798, κτηματίας.

Καυκί

Λε(ια)κάκος Παναγιώτης (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1813, κτηματίας.

Μιχαλάκος Πατρίκιος (1850-1-2-3), γενν. 1805, ιδιοκτήτης.

Νεοχώρι

Γιαννουλάκος Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, ιδιοκτήτης

Γρηγοράκος Αλ. Παναγιώτης (1853-5-6) εις Βαθύ, γενν. 1800, αξιωματικός.??

Κακάκος Νικόλαος (1850-1-5-6-7-8) (Δηκάκος), γενν. 1822, ιδιοκτήτης.

Καλογεράκος Παναγιώτης (1850-1-2), γενν. 1800, αξιωματικός.

Στρατάκος Γεώργιος (1854-5-6-7-8-9), γενν. 1803, κτηματίας.

Χαντογιάννης Αναγνώστης (1855-6-7), γενν. 1818, κτηματίας.

Παρασιρός

Λαδακάκος Δημήτριος (1850-1-2-3), γενν. 1825, κτηματίας.

Πασαβάς

Κουμπαράκος Ιω. Δημήτριος (1855-6-7), γενν. 1826, κτηματίας.

Κουμπαράκος Σπύρος (1850-1), γενν. 1800, αξιωματικός.

Λαγουδάκος Θ. Γ. (1861), γενν. 1829, κτηματίας.

Σκουτάρι

Γιανναράκος Πέτρος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματίας.

Καβουλάκος Αντώνιος (1854-5-6-8-9-60-61), γενν. 1814, κτηματίας.

Καβουλάκος Παναγιώτης (1850-1-2-5-6-7), γενν. 1822, ιδιοκτήτης.

Πουλικογιαννάκος Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Σπανάκος Μιχαήλ (1850-1-2-5-6-7), γενν. 1810, ιδιοκτήτης.

Σπανάκος Π. Σωτήριος (1855-6-7), 1804, κτηματίας.

Τσεροβά

Γεωργάκος-Γεωργάκας Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, ιδιοκτήτης.

Γκιν(κ)άκος Πέτρος (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-61), γενν. 1810, ιδιοκτ.

Γριβάκος Μιχαήλ (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1818, ιδιοκτήτης.

Παπαδάκος Δημήτριος (1850-1-2-3), γενν. 1820, κτηματίας.

Πολιτάκος Ιωάννης (1850-1-2-3-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματίας.

Πουλάκος Βασίλειος (1861)

Χόσιαρι

Κυριακουλάκος Σπύρος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1822, ιδιοκτ.

(;Λιμένι)

Κοσονάκος Παναγιώτης (1844-5), (1850-1-2-3), γενν. 1800, αξιωματικός.
ΔΗΜΟΣ ΚΟΛΟΚΥΝΘΙΟΥ

ΦΕΚ: 1844, σ. 213. 1845, π.σ. 12. 1850, π.σ. 96. 1851, π.σ. 103-4. 1852, π.σ. 119, 1853, π.σ. 27-8. 1854, π.σ. 120. 1855, π.σ. 121-2. 1856, π.σ. 86. 1857, π.σ. 135. 1858, π.σ. 124. 1859, π.σ. 111-2. 1860, π.σ. 70 και 1861, π.σ, 79-80.  

#Δεμέστιχας Γιαννούζος (1844-5) 

Θεοδωράκος Παύλος (1844-5) 

#Καπετανάκος Γεώργιος (1844-5) 

#Μαριολάκος Β. (1844-5) 

#Μπουρικάκος Μιχαήλ (1844-5) 

Κάβαλος

Καπετανάκης Γεώργιος (1844-5-1850-1-2-3-4), γενν. 1805, Αξιωματικός.

Μαριολάκος Β. (1844-5-1850-1-2-3-4) εις Ριγανόχωρα, γενν. 1805, Αξιωμ.

Μαριολάκος Δαμιανός (1853-4-60-61), γενν. 1819 (1854=Φλομοχώρι), κτημ.

Πουλικάκος Θεόδωρος (1855-6-7) εις Φλομοχώρι, γενν.1823, κτηματίας.

Σκαλκάκος Νικόλαος (1850-1-2-3-4), γενν. 1810, Αξιωματικός;.

Καυκί

Μανιατάκος (Κακατάκος) Παναγής (1850-1-2-3), γενν. 1815, κτηματίας.

Κότρωνας

Τσιγκουράκος Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60), γενν. 1823, κτηματίας.

Σταθάκη(ο)ς Αντώνιος (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1825, κτηματίας.

Χριστάκος Μιχαήλ (1850-1-2-3-4-5-6), γενν. 1815, κτηματίας.

Λουκάδικα ή Λευκάδα;

Γουλάκος Γεώργιος (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1829, κτηματίας.

Κουτρελάκο(η)ς Ηλίας (1861), γενν. 1818, κτηματίας.

Νύφι

Μπουβαλάκη(ο)ς Μιχαήλ (1854), γενν. 1816, κτηματίας.

Μπουρίκος Μιχαήλ (1844-5-1850-2-60), γενν. 1815, κτηματίας.

Ριγανόχωρα

Γιαννουζάκος Γεώργιος (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1823, κτηματίας.

Δασκαλάκος Δ. Κομηνός (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1828, κτηματίας.

Δεμέστιχας Γιαννούζος (1844-5), (1850-1-2-3-4-5-6), γενν. 1804, αξιωματικός.

Μαριολάκος Β. (1855-6) από Κάβαλο.

Μωράκος Κωνσταντίνος (1850-1-2-3), γενν. 1815, κτηματίας.

Σκαλκάκος Ν. Αθανάσιος (1855-60-61), γενν. 1823, κτηματίας.

Σκαλκάκος Νικόλαος (1855-6) από Κάβαλο εις Φλομοχώρι, γενν. 1815, κτημ.

Φλομοχώρι

Δεμέστιχας Γιαννούζος (1850, 1860-61), γενν. 1804, Αξιωματικός.

Θεοδωράκος Γεώργιος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1813, κτηματίας.

Μαριολάκος Μ. (1857-8-9), γενν. 1808, κτηματίας.

Μαριολάκος Π. (1860-61), γενν. 1812, κτηματίας.

Μιχαλάκος Θεόδωρος (1850-1-2-3-4), γενν. 1810, κτηματίας.

Οικονομίδης Παναγής (1850-1-2-3), γενν. 1815, κτηματίας.

Παυλάκος-Πουλάκος Θεόδωρος (1850-1-2-3-4-5-6-61), γενν. 1905, κτηματ.

Πουλικάκος Θεόδωρος (1858-9-60-61) από Κάβαλο, γενν. 1823.

Σκαλκάκος Νικόλαος (1857-8-9-60-61), γενν. 1815.

Χειμάρα

Γαδούρης-Γουγούδης Μιχαήλ (1850-1-3), γενν. 1800, αξιωματικός.

Κωνσταντάκος Στράτος (1850-1-3), γενν. 1810, κτηματίας.

Μανδρακάκος Γ. (1850-1-3), γενν. 1800, Αξιωματικός;.

Μπουβαλάκος Μιχαήλ (1850-1-3), γενν. 1810, κτηματίας.

(Κούνου -Κουρνού;)

Τραφαλής Μιχαήλ (1861), γενν. 1814, κτηματίας.

ΔΗΜΟΣ ΛΑΓΙΑΣ

ΦΕΚ: 1844, σ. 213. 1845, π.σ. 12. 1850, π.σ. 97. 1851, π.σ. 104. 1852, π.σ. 119-20, 1853, π.σ. 28. 1854, π.σ. 120. 1855, π.σ. 122. 1856, π.σ. 86. 1857, π.σ. 135-6. 1858, π.σ. 124. 1859, π.σ. 112. 1860, π.σ. 70-71 και 1861, π.σ, 80.  

#Μελάκος Μούγιος (1844-5) 

Μπουγιουκλάκος Μαυροειδής (1844-5) 

Μπερδέσης Παναγιώτης (1844-5) 

#Ντεκουλάκος Ν. (1844-5) 

Αχίλλειο

Γρηγοράκης Ι. Μιχαήλ (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1818, κτηματίας.

Μπερδέσης Γρηγόριος (1850-1), γενν. 1809, κτηματίας.

Καινούρια Χώρα

Αγάς Νικόλαος (1850-1), γενν. 1810, κτηματίας.

Κορογονιάνικα

Λιάκος Μιχαήλ (1850-1), γενν. 1800, κτηματίας.

Λάγια

Γαλάκος Νικόλαος (1850-1), 1816, Δημοτικός Σύμβουλος.

Γιαννακάκος Αντώνιος (1852-4-5-6-7-8-9), γενν. 1811, κτηματίας. 

Γιαννόπουλος Μαυροειδής (1852-4-60-61), γενν. 1815, κτηματίας.

Γιαννόπουλος Νικήτας (1861), γενν. 1820, κτηματίας.

Γκιτάκος Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτηματίας

Γουνελάς Μιχαήλ (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1804, κτηματίας.

Δεκουλάκος Θεόδωρος (1850-1), γενν. 1814, κτηματίας.

Δ(Ντ)εκουλάκος Νικόλαος (1844-5-50-1), γενν. 1791. Αξιωματικός

Δρακουλάκος Ηλίας (1861), γενν. 1819, κτηματίας.

Δρακουλάκος Ιωάννης (1844-5-50-1-2-3-4-5-6), γενν. 1822, Δημ. Σύμβ.

Καπυλορίχος Γρηγόριος (1850-1), γενν. 1802, κτηματίας.

Κοντάκος Κωνσταντίνος (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, κτηματ.

Κουζίγιαννης Κωνσταντίνος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9), γενν. 1799, κτηματίας.

Κουτσογιαννάκος Δρακούλης (1851-2-3-4-5-6), γενν. 1810, κτηματίας.

Κουκάκος Πέτρος (1850), γενν. 1818, κτηματίας.

Κωστάκος Γεώργιος (1850-1), γενν. 1796, Αξιωματικός.

Κωστογερακάρης Μιχαήλ (1852-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1814, κτηματίας.

Λουκάκος Πέτρος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9), γενν. 1818, κτηματίας.

Μαυροειδάκος Παναγιώτης (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματ.

Μιχαλακάκος Ιωάννης (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1814, κτηματίας.

Μιχαλακάκος Κωνστ/νος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1814, κτηματ.

Νικολαράκος Ιωάννης (1850-1), γενν. 1808, κτηματίας.

Παπαδάκος Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6), γενν. 1800, κτηματίας

Παπαδογιωργής Γεώργιος (1853-4-6-7-8-960-61), γενν. 1815, κτηματίας.

Δημαρίστικα

Αρέσος Μιχαήλ (1852-60-61), γενν. 1802, κτηματίας.

Βασιλάκος Δρακούλης (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1808, κτηματίας.

Καψοκώλης Δημήτριος (1852-3-4-6-7-8-9-60-61), γενν. 1822, κτηματίας

Λ(Γρ)ηγοράκος Λεούτσος (1852-3-4-5-6), γενν. 1802, γεωργός.

Μελάς Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9), γενν. 1810, κτηματίας.

Μελάς-Μουγάκος Γρηγόριος (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9), γενν. 1821, κτ.

Μόφορης Μιχαήλ (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1808, κτηματίας.

Σολομάκος-Μελάκος Μούγιος (1844-5, 1850), γενν. 1804, κτηματίας.

 Παχυάνικα

Κατσουλάκος-Κοντουλακάκος Σαράντος (1852-3-4-5-6), γενν. 1812, γεωργός. 

Κουρ(λ)κάκος Δημήτριος (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1814, γεωργός.

Πιόντες

Γεωργόπουλος Β. (1850), γενν. 1800, Αξιωματικός.

Λίρης Β. (1850), γενν. 1813, κτηματίας.

Σολοτέρι

Μόφορης Μιχαήλ (1850-2-4), γενν. 1808, κτηματίας.

Μπερδέσης Μιχαήλ (1850), γενν. 1817, κτηματίας.

Σπείρα

Παναγιωτάκος Γεώργιος (1861), γενν. 1820, κτηματίας.

(Χάρακες)

Γρηγορακάκης Ιωάν. Παναγιώτης (1861), γενν. 1825, κτηματίας.

ΔΗΜΟΣ ΜΑΛΕΥΡΙΟΥ

ΦΕΚ: 1844, σ. 213. 1845, π.σ. 12. 1850, π.σ. 97-8. 1851, π.σ. 104-5. 1852, π.σ. 120, 1853, π.σ. 28-9. 1854, π.σ. 120-1. 1855, π.σ. 122-3. 1856, π.σ. 86-7. 1857, π.σ. 136. 1858, π.σ. 124-5. 1859, π.σ. 112. 1860, π.σ. 71 και 1861, π.σ, 80-1.

Βασιλουνάκος Δημήτριος (1844-5)  Σολά

Ζερβουλάκος Γεώργιος (1844-5)  Κονάκια

Μπουκλάκος Θεόδωρος (1844-5)  Πάνιτσα

Νικολαράκος Δημήτριος (1844-5)  Σκυφιάνικα

Ρετζεπεράκος Ιωάννης (1844-5)  Σκαμνάκι

Χαρτοκόλης Πατρίκιος (1844-5)  Διρό

Χατζάκος Δημήτριος (1844-5)  Πηλάλα

Διρό
Χαρτοκόλλης Πέτρος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτηματίας.

Καρβελάς

Γεωργακαράκος Ευστράτιος (1861), γενν. 1822, κτηματίας.

Δημάκος Παναγιώτης (1856-7-8), γενν. 1802, κτηματίας.

Δημητρακαράκος Δημήτριος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1816, κτημ.

Ζερβάκος Κ. Αντώνιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, κτηματίας.

Σφάλαγκας Μιχαήλ (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτηματίας.

Τσουμάκος Θωμάς (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1795, κτηματίας.

Τσουμάκος Παναγιώτης (1851-2-3-4), γενν. 1818, κτηματίας.

Κονάκια

Ζερβουλάκος Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτημ.

Ζερβουλάκος Γ. Ιωάννης (1861), γενν. 1829, δικηγλορος.

Κοτζινάκης Α. Ιωάννης (1861), γενν. 1827, κτηματίας.

Κυριακάκος Ιωάννης (1850), γενν. 1820, κτηματίας.

Ξανθάκος Ηλίας (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, στρατιώτης.

Ξανθάκο(η)ς Παναγιώτης (1861), γενν. 1818, γεωργός.

Παπαδάκος Γεώργιος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Κουλούκα

Μανδραπηλάκος Π. Ι. (1851-2-3-4), γενν. 1821, κτηματίας.

Μανδραπήλιας Μ. Ιωάννης (1861)

Λυγερέας (Πιγκάρα;)

Ντριβάκος Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5), γενν. 1815, κτηματίας.

Λίμπερδο

Παυλάκος Γεώργιος (1850-1-2-3-4), γενν. 1813, κτηματίας.

Παυλάκος Π. Πέτρος (1861), γενν. 1822, γεωργός.

;Μαλεύρι

Μενουδάκης Γ. Κυριάκος (1853-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1818, κτηματίας. Κονάκια

Ξαρχουλάκος-Ζαχαλάκος Θωμάς (1853-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1798, κτηματίας. 

Μαραθέα

Αναγνωστάκος Γεώργιος (1850-1-2-3-4), γενν. 1810, κτηματίας.

Πουλάκος Βασίλειος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματίας.

Σουρελάκος-Σωρελάκος Β. (1850-1-2-3-4-5), γενν. 1820, κτηματίας. (;Σαρελάκος)

Πάνιτσα

Ανδρακάκος Ηλίας (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματίας.

Ανδρακάκος Ιωάννης (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1829, κτηματίας.

Ξαρχουλάκος Ιωάννης (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1808, κτηματίας.

Ιατρίδης Αντώνιος (1850-1-2-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, ιατρός.

Καράμπελας Σταμάτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1802, κτηματ.

Ποντικάκος Ιωάν. (1850-1-2-3-4-5), γενν. 1815, κτηματίας.

Στρατάκος Β. (1850-1), γενν. 1817, κτηματίας.

Τσακαλάκος Βασίλειος (1856-7-8-9-60), γενν. 1810, κτηματίας.

Πηλάλα

Κοντάκος Θωμάς (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1785, κτηματίας.

Λιάκος Μιχαήλ (1860-61), γενν. 1812, κτηματίας.

Χαντζάκος Δημήτριος (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, στρατιώτης.

Πολοβά

Αναγνωστάκος Νικόλαος (1855-6-7), γενν. 1808, κτηματίας.

Νικολακάκος Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7), γενν. 1810, κτηματίας.

Πολυάραβος

Πλαγιανάκος Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5), γενν. 1810, κτηματίας.

Στεφανάκος Θωμάς (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1819, κτηματίας.

Σιδηρόκαστρο

Κουδουνάκος Δημήτριος (1850-1-2), γενν. 1805, κτηματίας.

Κυριακαράκος Ιωάννης (1850-1-2-3-4), γενν. 1790, κτηματίας.

Σκαμνάκι

Γιαννουράκος Ιωάννης (1850-1-2-3-4) εις Σκάμνιτσα, γενν. 1815, κτηματίας.

Γορανίτης Νικόλαος (1855), γενν. 1795.

Καλογεράκος Μιχαήλ (1850-3-4-5) εις Σκάμνιτσα, γενν. 1795, κτηματίας.

Κουράκος Ηλίας (1850-1-2-3-4) εις Σκάμνιτσα, γενν. 1800, κτηματίας.

Μανιάτης Δημήτριος (1850-1-2-3-4) εις Σκάμνιτσα, γενν. 1785, κτηματίας. 

Μιχαλάκος Τζανετάκης (1850-2), γενν. 1810, κτηματίας.

Σκαμνίτσα

Γιαννουράκος Ιωάννης (1855-6) από Σκαμνάκι εις Σκυφιάνικα.

Καλογεράκος Μιχαήλ (1855-6) από Σκαμνάκι

Κουράκος Ηλίας (1855-6) από Σκαμνάκι

Μανιάτης Δημήτριος (1855-6) από Σκαμνάκι εις Σκυφιάνικα

Μαυροειδής Παναγιώτης (1850-3-4-5-6), γενν. 1795, κτηματίας.

Σκυφιάνικα

Γιαννουράκος Ιωάννης (1857-8-9-60-61) από Σκάμνιτσα

Καράμπελας Δ. Γεώργιος (1850-2-4-60-61)

Μανιάτης Δημήτριος (1857-8-9) από Σκάμνιτσα

Μαυροειδής Παναγιώτης (1851), βλέπε τον ίδιο στη Σκάμνιτσα.

Οικονομίδης Νικόλαος (1850), γενν. 1793, κτηματίας.

Οικονομίδης-Σκαλκάκος Αναγνώστης (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1821, κτηματίας.

Παπαδάκος Πιέρος (1861), γενν. 1806, κτηματίας.

Ρέτζης Κυριάκος (1850-1-2-3-4-5), γενν. 1800, κτηματίας.

Χρηστάκος Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5), γενν. 1805, κτηματίας.

Σολά

Βασιλούνης Ι. Δημήτριος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1819, κτηματ.

Βασιλούνης Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1795, κτηματίας.

Σταρελίτσα 

Πιτσιλάκος Ι. (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1809, κτηματίας.

Πιτσιλάκος (Κο(ι)τσιλάκος) Κ. (1850-1-2-3-4-5), γενν. 1803, κτηματίας.

Τόμπρα

Κουκουλομμάτης Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Κουκουλομμάτης Γρ. Δημήτριος (1854), γενν. 1821, κτηματίας.

Πουλάκος ή Κουλάκος Βασίλειος (1850-1-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1797, κτηματίας.
Τσιχοβά

Αναϊπάκος Παναγιώτης (1853), γενν. 1826, κτηματίας.

Ζαχαρλάκος Θωμάς (1854), γενν. 1798, κτηματίας.

Μενουδάκης Γ. Συρ. (1854), γενν. 1828, κτηματίας.

Τζουμάκης Παναγ. (1861), γενν. 1819, κτηματίας.

ΕΠΑΡΧΙΑ ΟΙΤΥΛΟΥ

ΔΗΜΟΣ ΑΒΙΑΣ

ΦΕΚ: 1844, σ. 213. 1845, π.σ. 12. 1850, π.σ. 93-4. 1851, π.σ. 100-1. 1852, π.σ. 116-7, 1853, π.σ. 24-5. 1854, π.σ. 117. 1855, π.σ. 119-20. 1856, π.σ. 83-4. 1857, π.σ. 132-3. 1858, π.σ. 120-2. 1859, π.σ. 115-7. 1860, π.σ. 66-8 και 1861, π.σ, 75-6.  

#Αλούπης Πιέρος (1844-5)

Βαρκλαντής Μιχαήλ (1845-5)

Βούλγαρης-Βουλγαρέας-Γούργαρης Π. (1844-5)

Γερανέας Γεώργιος (1844-5)

Γεωργικέας Καλόγηρος (1844-5)

Δραγώνας Δημήτριος (1844-5)

#Ζουμπούλης Γεώργιος (1844-5)

Θεοδωρόπουλος Παναγιώτης (1844-5)

#Καπετανάκης Βενετσάνος (1844-5)

Καπετανάκης Π. Νικόλαος (1844-5)

Καπετανάκης Χριστόδουλος (1844-5)

Καραμπατέας Θ. Παναγιώτης (1844-5)

Κολοκοτρίνης Χριστόδουλος (1844-5)

Κοτρωνάρος Παναγιώτης (1844-5)

#Κουγιουτέας-Κουμουτέας Θ. (1844-5)

Κουρκουτάς Παναγιώτης (1844-5)

#Κουτήφαρης Κωνσταντίνος (1844-5)

Κετσέας Γρηγόριος (1844-5)

#Κωνσταντίνος Κωνσταντινέας (1844-5)

Λογοθέτης Ιωάννης (1844-5)

#Μανδραπήλιας Δημήτριος (1844-5)

Μαραμπούτης Α. (1844-5)

Μαυρίκος Δ. Δημήτριος (1844-5)

Μαυρομιχάλης Χαρίλαος (1845)

Μέρμυγκας Μιχαήλ (1844-5)

#Μπασάκος Παναγιώτης (1844-5)

#Σκαρπαλέζος Ιωάννης (1844-5)

#Σκαρπαλέζος Παναγιώτης (1844-5)

#Σκλαβέας Δημήτριος (1844-5)

Σκλαβέας Χρήστος (1844-5) 

Αρμυρό

Γουνής Αναγνώστης (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1795, κτηματίας.

Καπετανάκης Αντώνιος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Καπετανάκης Βενετσάνος (1844-5-1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1806, κτηματίας. 

Βαρούσι

Διπλαρέας Δ. (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1821, κτηματίας.

??? Κο(ν)τσίρης (Κουτήρης) Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, Ειδικός Πάρεδρος - ιδιοκτήτης - κτηματίας.

Κουτήφαρης Κωνσταντίνος (1844-5-1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9), γενν. 1795, στρατιωτικός

Μαρκέας Κωνσταντίνος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-1), γενν. 1800, κτηματίας.

Γαϊτσά -Χώρα;

Θεοδωρόπουλος Παναγιώτης (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, κτηματίας.

Κορμπέας Χρήστος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματίας.

Λογοθέτης Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Μαυροειδής Χρήστος (1855-6-7-8-9), γενν. 1815, κτηματίας.

Μικρουλέας Πανάγος (1860-61), γενν. 1825, κτηματίας.

Τσαουσέας Ν. (1858), γενν. 1825, κτηματίας.

Ψαρίδης Γεώργιος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Δολοί

Αντιβάσης Αλέξιος (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1817, ταμπακοποιός.

Γαρίδης Μιχαήλ (1952(-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1822, μεταξοποιός.

Καλιάνης Παναγιώτης (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1802, στρατιωτικός

Καμαρινέας Ιωάννης (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1817, ταμπακοποιός.

Ταβλαρέας Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματ.

Δολοί Άνω

Γαρίδης Νικόλαος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Κωνσταντ(ακ)έας Παναγιώτης (1860-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Μανδραπήλιας Δημήτριος (1844-5-1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1802, κτηματίας.

Μιχαλακέας Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7), γενν. 1813, κτηματίας.

Σαράβας Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1804, κτηματίας.

Σαράβας Χρήστος (1850-1-2-3-4-5), γενν. 1815, κτηματίας.

Δολοί Κάτω

Βιανούρης Παναγ. (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1798, κτηματίας.

Κατσάμπουλας Δημήτριος (1860-61), γενν. 1811, κτηματίας.

Κετσέας Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6), γενν. 1797, στρατιωτικός.

Κε(α)τζέας Μιχαήλ (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Κοπρέας Νικόλαος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1795, κτηματίας.

Μα(ο)ρτσουρέας Βασίλειος (1850-1-2-3-4), γενν. 1812, κτηματίας.

Ματουλέας Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1812, κτηματίας.

Ματουλέας Χρήστος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1812, κτηματίας.

Μιχαλακέας Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1781, κτηματίας.

Παπαδέας Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1798, κτηματίας.

Π(Β)ερδικέας Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1793, κτηματ.

Ραμενέας Αθανάσιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1802, κτηματίας.

Σκλαβέας Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, κτηματίας.

Σκλαβέας Δημήτριος (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Κάμπος

Αλεξανδράκης Αλέξανδρος (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1786, κτηματίας.

Αλούπης Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1802, κτηματίας.

Αλούπης Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Αλούπης Πέτρος-(Πιέρος) (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, στρατιωτικός-κτηματίας.

Βοϊδίλος Στασινός (1860-1), γενν. 1825, κτηματίας.

Γιαννέας Παναγιώτης (1855-6-7-8), γενν. 1815, κτηματίας.

Ζουμπούλης Αθανάσιος (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1816, κτηματίας.

Ζουμπούλης Γεώργιος (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Ζουμπούλης Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτηματ.

Ιωαννίδης Γεώργιος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Κοκκώνης Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6--7-8-9-60-61), γενν. 1795, κτηματ.

Κολοκούβαρος Πούλος (1860-61), γενν. 1829, κτηματίας.

Κοτρωνάρος Αναστάσιος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1807, κτηματίας.

Κουρής Π. (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1816, κτηματίας.

Κουτράκ(ρ)ος- (Κοτρωνάρος) Ιωάννης (1860-61), γενν. 1829, κτηματίας.

Λιανέας-(Μανέας) Παναγιώτης (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1807, κτηματίας.

;Λογοθέτης Κ. (1857-8-9-60-61) ;   κτηματίας.

Μαραγγός Πιέρος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1822, κτηματίας.

;Μαυρίκος Θ (ή Δ). Δημήτριος  (1857-8-9-60-61) ;   κτηματίας.

Μπασακίδης Γεώργιος (1851-2-3-4-8-9-60-61), γενν. 1813, κτηματίας.

Μπασάκος Παναγιώτης (1844-5-50-1-2-3-4-5), γενν. 1810, κτηματίας.

Οικονομέας Παναγιώτης (1860-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Παπούλιας Ανδρέας (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9), γενν. 1805, κτηματίας.

Πατσιβελέας Ιωάννης (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτηματίας.

Πτωχούλης Ιωάννης (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Τσαουσίδης Π. (1857-8-9-60-61)  ;   κτηματίας.

Χαλκίδης Κωνστ. Πούλος (1860-61), γενν. 1828, κτηματίας.

Ψαλτήρας Στασινός (1858-9-60-61), γενν. 1822, κτηματίας.

Μαλευριάνικα

Αναγνωστέας Ηλίας (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, Ειδ. Πάρεδρ

Κουτρέας Μιλτιάδης (1860-1), γενν. 1830, κτηματίας.

Μποσκαΐνος Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, Ειδικός Πάρεδρος.

Σπυρέας Γεώργιος (1860-61), γενν. 1820, κτηματίας.
Μάλτα

Καμαρινέας Δημήτριος (1815-6-7-8), γενν. 1800, κτηματίας.

Καμαρινέας Καλόγηρος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1795, κτηματίας.

Κουραμπάς Καλόγερος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματ.

Κουτήφαρης Γεώργιος (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1811, κτηματίας.

Κουτήφαρης Παναγιώτης (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Μαυρίκος Ιωάν. Δημήτριος (1860-61), γενν. 1832, κτηματίας.

Μοσχολέας Παναγιώτης (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1795, κτηματίας.

Σκαρπαλέζος Ιωάννης (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1785, ιατρός.

Σκαρπαλέζος Παναγιώτης (1844-5-1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, ειδικός παράδρος.

Μαντίνεια

Κοτσώνης Ιωάννης (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτηματίας.

Μαντίνεια Μεγάλη

Καπετανάκης Γεώργιος (1860-1), γενν. 1829, κτηματίας.

Κεφαλέας Παναγιώτης (1860-1), γενν. 1815, κτηματίας.

Κοτρωτσέας-Δικαιάκος Σωτήριος, (1860-1), γενν. 1825, κτηματίας.

Μανδραπήλιας Γεώργιος (1855-7-8-9-60-61), γενν. 1807, κτηματίας. Μανδραπήλιας Δ. Παναγιώτης (1860-61), γενν. -, κτηματίας.

Μπακίδης Α. Γεώργιος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1825, κτηματίας.

Νικητάκης Χάϊδος (1860-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Σασανάς Παναγιώτης (1860-1), γενν. 1818, κτηματίας.

Σταυρέας Κωνσταμτίνος (1860-61), γενν. 1829, κτηματίας.

Μαντίνεια Μικρή

Κολοκοτρίνης Σπύρος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματίας.

Κουμανταρέας Αθανάσιος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, κτηματίας.

Κωνσταντινέας Κωνσταντίνος (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Κωνσταντινέας Παναγιώτης (1860-1), γενν. 1810. κτηματίας.

Μπίλιοβα

Ζουακέας-Τζουανέας-Τσοκανέας Πέτρος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτηματίας

Καραμπατέας Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, κτηματ.

Καραμπατέας Ιω. Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6), γενν. 1798, κτηματίας.

Κουγιουτέας Ανδρ. (1850-1-2-3-4), γενν. 1800, κτηματίας.

Κουματ(δ)έας Θεόδωρος (1844-5-50-1-2-3-4), γενν. 1820, κτηματίας.

Μπρίντα 

Γουργαρέας (Βούλγαρης) Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1812, στρατιωτικός.

Νερίντα

Γιαννούκος Διονύσιος (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1806, κτηματίας.

Οροβά

Ρουσσέας Αλέξανδρος (1860-1), γενν. 1829, κτηματίας.

(Πλάτσα)

Μανδη(α)λέας Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1790, κτημ.

Σέλιτσα

Δραγώνας Αναγνώστης (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1807, κτηματίας.

Δραγώνας Δημήτριος, (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτηματίας.

Κουσκούρης Δημήτριος (1860-1), γενν. 1828, κτηματίας.

Κου(ν)τέσης Δημήτριος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματίας.

Πουλέας Παναγιώτης (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματίας.

Τρικότσοβα

Καπετανάκης Ανδρόνικος (1855-7-8-9-60-61), γενν. 1815, κτηματίας.

Καπετανάκης Ηλίας (1851-2-3-4-5-7-8-9-60-61), γενν. 1815, Επαρχ. Σύμβ., μετά το 1854 κτηματίας.

 (;Πλάτσα) 

Μανδα(ο)λέας Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1790, κτηματίας.

ΔΗΜΟΣ ΚΑΡΔΑΜΥΛΗΣ

ΦΕΚ: 1844, σ. 213. 1845, π.σ. 12. 1850, π.σ. 93. 1851, π.σ. 100. 1852, π.σ. 115-6, 1853, π.σ. 24. 1854, π.σ. 116-7. 1855, π.σ. 118-9. 1856, π.σ. 82-3. 1857, π.σ. 131-2. 1858, π.σ. 120. 1859, π.σ. 115. 1860, π.σ. 66 και 1861, π.σ, 74-5.  

#Βουβαλέας Ιωάννης (1844-5)

Δημητρέας Παν. Γεώργιος (1844-5) 

#Καλέργης Νικόλαος (1844-5)

Κιτρινιάρης Παναγιώτης (1844-5)

Κομπιλίρης Ν. (1844-5)

Μούρτζινος Γεώργιος (1844)

Μπουκουβαλέας Παναγιώτης (1844-5) 

Νικολετζέας Παναγιώτης(1844-5)

#Παπατζανετέας Νικόλαος (1844-5)

Πατριαρχέας Γρηγόριος (1844-5)

Πατριαρχέας Παναγιωτάκης (1844-5)

#Σωτηρέας Παναγιώτης (1844-5)

Τρουπάκης Ευστράτιος (1844-5)

Γούρνιτσα

Γιαννέας ή Καλιονεσέας Π. (1861), γενν. 1821, έμπορος.

Ζερβέας Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9), γενν. 1785, κτηματίας.

Καμινέας Στρατηγός (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1806, ειδικός πάρεδρος.

Πατριαρχέας Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1801, κτηματ.

Πατριαρχέας Κωνσταντίνος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1818. ειδικός πάρεδρος/κτηματίας.

Πετρέας Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1793, ειδικός πάρεδρος.

Σπηλιώτης Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1794, δημοτικός σύμβουλος.

Τρουπάκης Δ. Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1795, κτηματίας.

Τρουπάκης Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματ.

Εξωχώρι

Καλλέργης Νικόλαος (1844-5-50), γενν. 1802, κτηματίας. Εις Χώρα.

Κιτρινιάρης Παναγιώτης (1844-5-1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1801, κτηματίας.

Κάλυβες

Παπατζανετέας Νικόλαος (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1790, κτηματίας.

Καρδαμύλη
Μπουκουβαλέας Ρ. Παναγιώτης (1859-60-61), γενν. 1829, γεωργός.

Μπουκουβαλέας Ραφαήλ (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1811, κτηματ.

Παναγουλίδης Δ. (1854-5-6-7-8), γενν. 1824, κτηματίας.

Πατριαρχέας Γρ, Παναγιώτης (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1828, κτηματίας.

Πετρέας Σ. Δημήτριος (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1824, κτηματίας.

Πετρέας Νικόλαος (1861), γενν. 1821, κτηματίας.

Πετρέας Σ. Σπύρος (1859-60-61), γενν. 1824, γεωργός.

Τζανετέας Παναγιώτης (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1807, κτηματίας.

Κολιμπιτσαίικα

Φασέας Γ. Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1794, δημοτικός σύμβουλος.

Λιασίνοβα

Κορδομ(π)ατέας Γ. (1861), γενν. 1811, κτηματίας.

Κορδομ(π)ατέας Ηλίας (1861), γενν. 1806, κτηματίας.

Πατριαρχέας Γρηγόριος (1861), γενν. 1809, κτηματίας.

Σφουριδέας Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, έμπορος.

Τζανετέας Π. Αναγνώστης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, γεωργός.

Τζανετέας Γεώργιος (1861), γενν. 1826, κτηματίας.

Νίκοβο

Βουβαλέας Παναγιώτης (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1812, κτηματίας.

Κατσουλέας Αναγνώστης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, ειδικός πάρεδρος.

Πετροβούνι

Αλεπουδέας Στυλιανός (1861), γενν. 1826, κτηματίας.

Πρίπιτσα

Αντωνιάδης Μιχαήλ (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1819, κτηματίας.

Προάστειο

Αναστασέας Πέτρος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Γιαννουλέας Νικόλαος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτηματίας.

Δημητρέας Παναγιώτης (1858-9-60-61), γενν. 1809, κτηματίας.

Μιχαλέας Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματίας.

Στρατηγουλέας Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1818, κτηματίας.

Τρουπάκης Ευστρ. Νικόλαος (1857-8-9-60-61).

Τσαμάρετος Δημήτριος (1855-6-7-8-9-960-61), γενν. 1817, κτηματίας.

Τσαμερέτος Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Τσέρια

Μπενιζελέας Β. Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, δημοτικός σύμβουλος.

Παπαδέας Αναγνώστης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, γεωργός

Σωτηρέας Παναγιώτης (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1790, κτηματίας.

Ταβουλαρίδης Αναγνώστης (1851-2-3), γενν. 1811, κτηματίας.

Χώρα
Ζερβέας Δημήτριος (1850)

Ζερβέας Ευστράτιος (1859-60-61), γενν. 1824, ειδικός πάρεδρος.

Καλλέργης Νικόλαος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1802, κτηματίας. Από Εξωχώρι.

Κατσουλίδης Αναγνώστης (1861), γενν. 1816, έμπορος.

Κυριακέας Χρήστος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.
ΔΗΜΟΣ ΛΕΥΚΤΡΟΥ

ΦΕΚ: 1844, σ. 213. 1845, π.σ. 12. 1850, π.σ. 93. 1851, π.σ. 99-100. 1852, π.σ. 115, 1853, π.σ. 23-4. 1854, π.σ. 115-6. 1855, π.σ. 117-8. 1856, π.σ. 81-2. 1857, π.σ. 130-1. 1858, π.σ. 119-20. 1859, π.σ. 114-5. 1860, π.σ. 65-6 και 1861, π.σ, 73-4.  
Αληφερέας Ηλίας (1844-5)

#Γεννηματάς Αντώνιος (1844)

Καζολέας Παναγιώτης (1844-5)

Καπιτζοκόλης (Καπιτσινέας;) Παναγιώτης (1844-5)

#Κυβέλος Βενετσάνος (1844-5)

#Κωνσταντινέας Ηλίας (1844-5)

Λικουρέας ή Διακαρέας Αναγνώστης (1844-5)

#Μαζαρέας Κυριάκης (1844-5)

#Μουστακέας Γεώργιος (1844-5)

Μπατζέας Αναστάσιος (1844-5)

Ξανθάκης Δημήτριος (1844-5)

#Πετρέας Αναγνώστης (1844-5)

Σπερώνης Μιχ. Ν. (1844)

#Στυλιανέας Ευστράτιος (1844-5)

#Στυλιανέας Στυλιανός (1844-5)

#Χατζέας Θ. (1844-5)

#Χριστέας Πανάγος (1844-5)

#Χριστέας Χρίστος (1844-5)

#Χρυσοσπάθης Ιωάννης (1844-5)

Άγιος Δημήτριος

Χρηστέας Πανάγος (1844-5-50-1), γενν. 1800, κτηματίας.

Χρηστέας Χρίστος-Χριστόδουλος, (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1816, κτηματίας.

Αράχοβα

Πουλάκος Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Γαρμπελιά

Κυβέλος Ηλ. Παναγιώτης (1859-60-61), γενν. 1825, κτηματίας.

Καστάνια

Δουράκης Κωνσταντίνος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1801, κτηματίας.

Δουράκης Π. Λεωνίδας (1854-5-6), γενν. 1824, κτηματίας.

Μπαντσέας Αστέριος (1850-1), γενν. 1817, κτηματίας.

Κουτήφαρη

Αμπάβης Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1809, κτηματίας.

Γεννηματάς Αντώνιος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1814, αξιωματικός.

Γεννηματάς Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Δημουλέας Γ. Δημήτριος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9), γενν. 1806, αξιωματικός.

Κουργιανν(κ)έας-Καραγιαννέας Ηλίας (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1811, κτηματίας.

Λεβής Ν. Πέτρος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1823, κτηματίας.

Λεβής Τζανετάκης (1850-1-2-3-4-5-6), γενν. 1790, κτηματίας.

Σωτηρέας Παναγιώτης (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1802, κτηματίας.

Τοτορέας Κωνσταντίνος (1851), γενν. 1801, αξιωματικός.

Χαντζέας Θεόδωρος (1844-5-51-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1801, αξιωματικός.

Λαγκάδα

Βαχαβιόλος Θεόδωρος (1850-1-2-3-4-5-6), γενν. 1810, κτηματίας.

Γεωργιλέας Πιέρος (1850-1-2-3-4-5), γενν. 1808, εμποροκτηματίας.

Κοτέας Κυριάκος (1850-1-2-3-4-5), γενν. 1815, κτηματίας.

Κτεναβέας Ευστράτιος (1852), γενν. 1802, κτηματίας.

Κωνσταντινέας Ηλίας (1844-5-51-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1801, αξιωμ.

Λεύκτρο

Γεωργικέας Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν 1810, κτηματίας.

Δαμη(ε)λέας Ηλίας (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1824, κτηματίας.

Δουράκης Αλέξανδρος (1853-4), γενν. 1822, κτηματίας.

Καραμπάτος Ευστράτιος (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1808, κτηματίας.

Κυβέλος Α. Γεώργιος (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1823, κτηματίας.

Νιφάκος Γ. (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1808, κτηματίας.

Στρατηγουλάκος Δημήτριος (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1813, κτηματίας.

Λοσνά

Μουστακέας Γεώργιος (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8), γενν. 1800, κτηματίας.

Μηλέα

Καραμπάτος Δημήτριος (1860-61), γενν. Μηλέα, κτηματίας.

Κυβέλος Βενετσάνος (1844-5-50-2-3), γενν. 1802, αξιωματικός.

Κυβέλος Βενετσάνος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Κυβέλος Ευδτράτιος (1852), γενν. 1807, ;

Κυβέλος Α. Ν. (1851-2-3-4-5-6), γενν. 1815, κτηματίας.

Κυβέλος Δ. Παναγής (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Κυβέλος Χρ. Παναγιώτης (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1826, κτηματίας από την Κάτω Χώρα Μηλέας.

Κυβέλος Χριστόδουλος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1801, κτηματίας.

Μαντάκος Γεώργιος (1859-60-61), γενν. 1826, κτηματίας.

Μπεγιέτης Πανάγος (1851-2-3-4-5-6-7-8), γενν. 1801, κτηματίας.

Παπαδάκης Δ. Κωνσταντίνος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1825, κτηματίας.

Παπαδάκης Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8), γενν. 1800, κτηματίας.

Πνευματικάκος Πουλημένος (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1821, γεωργός.

Πουλάκος Ιω. Πέτρος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1826, κτηματίας. 

Σαλούφος Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1799, κτηματίας.

Τσακαλάκος Ι. Ιωάννης (1859-60-61), γενν. 1821, κτηματίας.

Νομιτσή

Αντωνέας ή Μητσέας Χρυσομάλλης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματίας.

Κελε(μ)πούρης Τζανέτος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8), γενν. 1808, κτηματίας.

Κλεζέας Χρήστος (1851-2-3-4-5-6-7-8), γενν. 1801, κτηματίας.

Λαμπρινέας Πέτρος (1851-2), γενν. 1816, κτηματίας.

Στυλιανέας Ευστράτιος (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1814, κτηματίας.

Πιάλα

Μπεγέτης Π. Παναγιώτης (1859-60-61), γενν. 1824, κτηματίας.

Πλάτσα

Γεωργιλάκος Π. Παναγιώτης (1857-8-9-60-61), γενν. -, κτηματίας.

Κομβοτέας Δημήτριος (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1824, κτηματίας.

Κοταρέας Ιωάννης (1860-61), γενν. 1822, κτηματίας.

Κυβέλος Εμμ. Γεώργιος (1857-8-9-60-61), γενν. -, κτηματίας.

Κυβέλος Α. Ιωάννης (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1822, κτηματίας.

Λιακέας Γεώργιος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1801, κτηματίας.

Λιακέας Τζανέτος (1858-9-60-61), γενν. 1825, κτηματίας.

Λογοθέτης Λεωνίδας, (1852-3-4-5-6), γενν. 1827, κτηματίας.

Ντουραχαλάκος Π. (1858-9-60-61), γενν. 1823, κτηματίας.

Ξανθάκος Ευστράτιος (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1802, κτηματίας.

Ξανθάκος Θωμάς (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1821, κτηματίας.

Στυλιανέας Ευστράτιος (1844-5-51-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1813, κτηματίας.

Στυλιανέας (- ίδης) Στυλιανός (1844-5-51-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1821, κτηματίας.

Χορταρίδης Ηλίας (1856-7-8-9-60-61), γενν. 1824, κτηματίας.

Πολιάνα

Λουκέας Διακουμής (1859-60-61), γενν. 1826, κτηματίας.

Λουκέας Τζανέτος (1854-5-6), γενν. 1822, κτηματίας.

Νικολαρέας Πέτρος (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1819, κτηματίας.

Πετροπουλέας Γεώργιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60), γενν. 1810, κτηματίας.

Πύργος

Γεωργιλέας Γεώργιος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1801, κτηματίας.

Δημακέας Νικόλαος (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1818, κτηματίας.

Κουλουμέτ(ρ-ζ)ης Στρατηγός (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Μπαρμπέ(ν)τσος Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8--9-60-61), γενν. 1815, κτηματίας.

Ρίγκλια

Μάζαρη(έα)ς Κυριάκος (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1795, κτηματίας.

Πετρέας Αναγνώστης (1844-5-51-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1819, κτηματ.

Χρυσοσπάθης Ιωάννης (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτηματίας.

ΔΗΜΟΣ ΜΕΣΗΣ

ΦΕΚ: 1844, σ. 213. 1845, π.σ. 12. 1850, π.σ. 92. 1851, π.σ. 98. 1852, π.σ. 114, 1853, π.σ. 22. 1854, π.σ. 114. 1855, π.σ. 116. 1856, π.σ. 80. 1857, π.σ. 129. 1858, π.σ. 118. 1859, π.σ. 113. 1860, π.σ. 63-4 και 1861, π.σ, 72.  
Αγραπίδης Δ. (1844-5)

Αναγνωστάκης Π. (1844-5)

#Βουτικλάρης Π. (1844-5)

Κανακάκης Πέτρος (1844-5)

Κοντόγγονας Δήμος (1845)

Λιμπερόγγγονας Καλόποθος (1844-5)

Μεσίσκλης Στυλιανός (1844-5)

Αχίλλειον

Γρηγορακάκης Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9), γενν. 1800, στρατιωτικός.

Βάθεια

Ανδρουτσάκος Γεώργιος (1856), γενν. 1811, κτηματίας.

Ορφανάκος Έξαρχος (1856), γενν. 1823, κτηματίας.

Κεχριάνικα

Λιράκος Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, γεωργός.

Πνευματικάκος Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, γεωργός

Κηπούλα

Μιχαλακάκος Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1814, ειδικός πάρεδρος.

Πετράκος Δικαίος (1853), γενν. 1815, γεωργός.

Κοίτα

Βουδικλάρης Παναγιώτης (1844-5-50-1-2-3-4-5-6), γενν. 1788, δημοτικός σύμβουλος.

Γρηγορακάκος Π. Δρακούλης (1853-4-5-6), γενν. 1816, κτηματίας.

Δρακουλάκος Γεωργαντζής (1857-8-9-60-61), γενν. - , κτηματίας.

Δρακουλάκος Νικόλαος (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1818, γεωργός.

Λαζαράκος Δικαίος (1852-3-4-5-6-7-8-9), γενν. 1813, κτηματίας.

Λαζαράκος Μιχαήλ (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1811, κτηματίας.

Μιχαλακάκος Παναγιώτης (1857), γενν. - , κτηματίας.

Χαμόδρακας Δρακούλης (1850-1-2-3), γενν. 1796, δημοτικός σύμβουλος.

Κούνος

Δημαρόγγονας Παναγιώτης (1850-1-2-3), γενν. 1800, οπλοποιός.

Οικονομάκος Νικόλαος (1850-1-2-3-6), γενν. 1812, ειδικός πάρεδρος.

Παπαδόγγονας Δρακούλης (1853-4-5), γενν. 1808, κτηματίας.

Ταγαρούλιας Λογοθέτης (1850-1-2-3), γενν. 1805, στρατιωτικός.

Μπουλαριοί

Βασιλάκος Γεώργιος (1853-4-5-6) , γενν. 1806, γεωργός.

Γιαννάκος Ηλίας (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1816, γεωργός.

Πετράκος Σωτήριος (1853-4-5-6), γενν. 1818, κτηματίας.

Τσατσαρούνος Λογοθέτης (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1812, κτηματίας.

Τσατσαρούνος Σαμπέκος (1853-4-5-6), γενν. 1810, κτηματίας.

Νόμια

Γαργαλάκος Μιχαήλ (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60), γενν. 1812, γεωργός.

Καλονάρος Παναγιώτης (1850-1), γενν. 1796, ειδικός πάρεδρος.

Οχιά

Μιχαήλ Νικόλαος (1851), γενν. 1806, γεωργός.

Σμαήλης (Σαμαλής) Γ. Νικόλαος (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1823, κτημ.

Παγκιά

Λαζαράκος Δικαίος (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1813, κτηματίας.

Τσικαλιά

Βαγιακάκος Καλκαντής (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9), γενν. 1792, στρατιωτικός.

ΔΗΜΟΣ ΟΙΤΥΛΟΥ

ΦΕΚ: 1844, σ. 213. 1845, π.σ. 12. 1850, π.σ. 92. 1851, π.σ.98-9. 1852, π.σ. 114-5, 1853, π.σ. 22-3. 1854, π.σ. 114-5. 1855, π.σ. 116-7. 1856, π.σ. 80-1. 1857, π.σ. 129-30. 1858, π.σ. 118-9. 1859, π.σ. 113-4. 1860, π.σ. 64-5 και 1861, π.σ, 72-3.  
#Αραπάκης Ηλίας (1845)

Γκιτάκος Γεώργιος (1845)

#Γλεντζάκος Ιωάννης (1845)

Δημάκος Δημήτριος (1844-5)

Κοσολάκος Κ. Δημήτριος (1845)

#Κοσολάκος Ιωάννης (1844-5)

#Λεουτζάκος Τζώρτζης (1844-5)

Μαυρομιχάλης Γερμανός (1845)

Μαυρομιχάλης Κ. Γεώργιος (1845)

;Μιχαλεάκος Βασίλειος (1844-5)

#Μπαλιτσάρης Νικόλαος (1845)

Μπέλιτας Βασίλειος (1844-5)

#Πετρουνάκος Ιωάννης (1845)

Πικουλάκης Δημήτριος (1844-5)

Πικουλάκης Γ. Μιχαήλ (1845)

Πικουλάκης Στέφανος (1844-5)

Σαλαφατίνος Ματθαίος (1844)

Σιρόκος Πέτρος (1844-5)

;Σκανδάλας Πέτρος (1844-5) Στριλάκος;

Σκλαβουνάκος Σκλαβούνος (1844)

#Στρατηγέας Θεόδωρος (1845)

Φινογιάννης Αντώνιος (1844-5)

Άγιος Γεώργιος

Βουδιγάρης Δικαίος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60), γενν. 1800, κτηματίας.

Αγγιαδάκι

Στριλάκος Πέτρος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1811, κτηματίας.

Αρεόπολη

Αντωνάκος Ηλίας (1861), γενν. 1826, κτηματίας.

Αντωνάκος Μιχαήλ (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γεν. 1810, κτηματίας.

Βουκουάκης Αθανάσιος (1854), γενν. 1824, έμπορος.

Δημακόπουλος Δημήτριος (1852-3-4-5-6), γενν. 1807, κτηματίας.

Καλαποθάκης Δ. Μιχαήλ (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1824, ιατρός.

Κατζάκος Ιωάννης (1861), γενν. -, κτηματίας.

Κουράκος Αντώνιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1823, κτηματίας.

Κουράκος Παύλος (1861), γενν. 1816, έμπορος.

Κουρτάκης Δημήτριος (1861) -

Κουρτέσης (-ίκης) Δημήτριος (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματ.

Κουσουλάκος Β.(Α.) Δημήτριος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτηματίας.

Κουσολάκος Ιωάννης (1844-5-50-1-2-3-4), γενν. 1811. έμπορος.

Μαλεύρης Ευστάθιος (1861), γενν. -, κτηματίας.

Μαυρομιχάλης Γερμανός (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1814, αξιωματικός.

Μαυρομιχάλης Δ. Παναγιώτης (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1801, Τελωνειακός υπάλληλος.

Μιχαλαράκος Α. Μιχαήλ (1854), γενν. 1814, ράπτης.

Μπεζάκος Γ. (1861), γενν. -, κτηματίας.

Μποτζίνας (-ίκος) Δρακούλης (1852-3-4), γενν. 1805, κτηματίας.

Μποτζίνας Ξανθός (1852-3-4), γενν. 1802, αξιωματικός.

Οικονομάκος Γεώργιος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, έμπορος.

Πετρουνάκης Ιωάννης κτηματίας (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9--60-61), γενν. 1792.

Πετρουνάκης (-λέας) Ιωάννης αξιωματικός (1845-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1790.

Πιεράκος Νικόλαος (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1804, αξιωματικός.

Πικουλάκης Γ. Μιχαήλ (1861), γενν. 1811, κτηματίας.

Ρασταπάκος Δημήτριος (1854), γενν. 1824, έμπορος.

Ρικάς Ιωάννης (1854), γενν. 1819, μαραγκός.

Σαραντάκος Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, έμπορος.

Στραβόλαμος Παναγιώτης (1851-2-3-4), γενν. 1806, κτηματίας.

Τσακάκης Πετρούνης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, αξιωματικ.

Τσακάκης Πετρώνης (1851-2-3-4-5), γενν. 1801, αξιωματικός.

Φινογιάννης Αντώνιος (1844-5-55-6-7-8-9-60-61), γενν. 1811, κτηματίας.

Φραγκισκάκης Αναστάσιος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, στρατιωτικός.

Βάμβακα

Νικολιν(-ακ)άκος Π. Δρακούλης (1950-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Νικολινάκος Π. Νικόλαος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1802, κτηματίας.

Παναγιωτάκος Κυριακούλης (1859-60-61), γενν. 1821, κτηματίας.

Παντελάκος Παναγιώτης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Πουλικάκος Δημήτριος (1855-6), γενν. 1800, αξιωματικός.

Πουλικάκος Νικόλαος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1813, κτηματίας.

Βρίνικο ή Λάκκος

Γελιγολός Γεώργιος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1829, κτηματίας.

Δρυάλο

Κυριακάκος Δρακούλης (1850-1-2-3-4-5-6-7--8-9-60-61), γενν. 1815, κτηματίας.

Καρέα

Ταβουλάρης Πέτρος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1790, κτηματίας.

Τσαπατσάρας (Τζαματούρης) Πέτρος (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1819, κτηματίας.

Καφιόνα

Μπαλιτσάρης Νικόλαος (1845-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γεν. 1812, κτηματ

Κελεφά

Αντωνάκος Ιωάννης (1850-1-2-3-4-5-6-7-8), γενν. 1815, κτηματίας.

Γλεντζής ή Γλεντζάκος Ιωάννης (1845-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, κτηματίας.

Ζάγκλης Πιέρος (Κελεφά;), (1857-8-9-60-61), γενν. -, 

Κατζουλάκος Πέτρος (1857-8-9-60-61), γενν. 1827, δικαστικός κλητήρας.

Λαγουδάκος Παναγιώτης (1857-8-9-60), γενν. -.

Λεούτσης ή Λεουτσάκος Τζώρτζης (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Μποσίνης Νικόλαος (1857-8-9-60-61), γενν. -.

Οικονομίδης Νικόλαος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1818, κτηματίας.

Σοφ(-ιρ)άκος Νικόλαος (1850-1-2-3), γενν. 1788, κτηματίας.

Στραβάκος Τζανέτος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8--9-60-61), γενν. 1812, κτηματίας.

Κότσιφας

Μιχαλακ(ε)άκος Βασίλειος (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1802, κτηματίας.

Κουλούμι

Τζωρτζάκης Αντώνιος (1857-8-9-60-61), γενν. 1827, δικαστικός κλητήρας.

Κριτσέλι ή Κρίσκος ή Κριαλιάνικα ή Κρυο Νερό;

Γεωργιάκος Δημήτριος (Κρίσκος-Κρισίνος) (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1795, κτηματίας.

Καλαπουδάκος Δημήτριος (Κρίσκος) (1850-1-2-3-4-5-6), γενν. 1790, κτηματ.

Καλαποθάκος Καλαπόθης (Κριαλιάνικα) (1860-61), γενν 1830, κτηματίας.

Κατσανός Μιχαήλ (Κρυονέρι-Κριτσέλι) (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1812, κτηματίας.

Πετράκος Ιωάννης (Κρίσκος) (1850-1-2-3-4-5-6-7), γενν. 1805, κτηματίας.

Λάκκος ή Βρίνικο

Γελιγολός Γεώργιος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1829, κτηματίας. 

Λιμένι

Μαυρομιχάλης Π. Δημήτριος (1861), γενν. 1811, αντισυνταγματάρχης.

Πικουλάκης Δημήτριος (1844-5-54-5), γενν. 1794, αξιωματικός.

Μίνα ή Μάνα

Βασιλα΄κος Λεούτσος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1825, κτηματίας.

Οίτυλο

Ανδρέ(ϊ)κος Δημήτριος (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Αποστολάκος Ηλίας (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1802, ιατροχειρούργος.

Γκιτάκος Γεώργιος (1845-53-4), γενν. 1798, κτηματίας.

Γκιταράκος Νικήτας (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1822, κτηματίας.

Ζαγκλής Ηλίας (1851-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1819, αξιωματικός.

Καραμαλής Θεόδωρος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60), γενν. 1805, κτηματίας.

Κουσουλάκος Γεώργιος (1853-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1823, κτηματίας.

Λάσκαρης Γεώργιος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1815, δικαστικός κλητήρας.

Νικολάκος Μήτρος ή Πέτρος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1812, κτηματίας.

Πατρικαρέας Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6), γενν. 1808, κτηματίας.

Ραζέλος Μιχαήλ (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1800, ιατρός.

Στρατηγέας Θεόδωρος (1845-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1810, στρατιωτικός.

Πύργος

Λαγινάκος ή Λαγογιάννης Ιω. Νικόλαος (1855-6-7-8-9-60), γενν. 1833, κτηματ

Πουλατζάς Αναστάσιος (1854-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1824, κτηματίας.

Σκλαβουνάκος Πουλίκος (1855-6-7-8-9-60-61), γενν. 1830, κτηματίας.

Τσίπα

Μαυρομιχάλης Νικόλαος (1852-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1805, κτηματίας.

Χαριά ή Χωρία Χαρούδα

Αραπάκης Ηλίας (1845-50-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1811, ιατρός.

Γεωργιτσάκος Θεόδωρος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Πουλάκος Αντώνιος (1850-1-2-3-7-8-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Σούμπασης Δημήτριος (1860-61), γενν. 1829, έμπορος.

Σούμπασης Κυριάκος (1850-1-2-3-4-5-6-7-8), γενν. 1806, κτηματίας.

ΕΠΑΡΧΙΑ ΛΑΚΕΔΑΙΜΟΝΟΣ

ΔΗΜΟΣ ΜΕΛΙΤΙΝΗΣ

ΦΕΚ: 1844, σ. 214. 1845, π.σ. 16. 1850, π.σ. 88. 1851, π.σ. 94. 1852, π.σ. 110, 1853, π.σ. 17-8. 1854, π.σ. 110. 1855, π.σ. 112. 1856, π.σ. 75-6. 1857, π.σ. 124. 1858, π.σ. 114. 1859, π.σ. 105. 1860, π.σ. 59-60 και 1861, π.σ, 67-8.  
Αντωνάκος Βασίλειος (1844-5)

Αραπάκης Νικόλαος (1845)

Γεωργακάκος Αντώνιος (1844-5)

#Γιαννακούρος Ιωάννης (1844-5)

Γιαννακούρος Νικόλαος (1844)

Γιαννοπουλάκος Θωμάς (1845)

Γραφάκος Θεοδόσιος (1844-5)

Γρηγοράκης Ιωάννης (1845)

Γρηγοράκος Βασίλειος (1845)

Γρηγοράκος Κ. Γεώργιος (1844-5)

Δαμπτουργός Μιχαήλ (1845)

Δημακάκος Γεώργιος (1845)

Διπλαράκος Γεώργιος (1844-5)

#Εξαρχάκος Αναγνώστης (1844-5)

Εξαρχάκος Μαρίνος (1845)

Καπετανάκος Βενετσάνος (1844-5)

Καπετανάκης Παναγιώτης (1845)

Καρβούνης Γεώργιος (1844-5)

Κασελόπουλος Γεώργιος (1844-5)

#Κατάβολος Ιωάννης (1844-5)

Κοκώλης Νικόλαος (1844)

Κουφάκος Πανάγος (1844-5)

Λαγάκος Αναγνώστης (1844-5)

Μανωλάκος Σωτήριος (1844-5)
#Μιχαήλος Ιωάννης (1844-5)

#Μιχαλάκος Νικόλαος (1845-6)

#Μονοβασίτης Αμαγνώστης (1844-5)
Πανταζάκος Σωτήριος (1844-5)

Παπαδάκος Αναγνώστης (1844-5)

Πετράκος Ιωάννης (1845)

Πετράκος Σταύρος (1844-5)

Πλαγιανάκος (1844-5)

Ροβιθάκης Νικόλαος (1844-5)

Ρογκάκος Γ. Α. (1845)

Ρογκάκος Ν. Γ. (1845)

Ρογκάκος Δημήτριος (1845)

Ρογκάκος Α. Δημήτριος (1845)

Ρογκάκος Α. Τζανέτος (1845)

Ρόγκος Πέτρος (1844-5)

Ροτζάκος Σταμ. Δημήτριος (1845)

Ροτζάκος Α. Ηλίας (1845)

Ροτζάκος Σταμ. (1845)

Σαραντάκος Παναγιώτης (1845)

Σελάκος ή Σαχλάκος Στέφανος (1844-5)

Σταθάκης Ηλίας (1845)

#Στεφανάκος Σαράντος (1844-5)

#Σωτηράκος Γεώργιος (1844-5)

Τζανετάκος Αντώνιος (1845)

Τζανετάκος Κωνσταντίνος (1844-5)

Άγιος Νικόλαος

Διπλαράκος Γεώργιος (1861), γενν. 1807, κτηματίας.

Διπλαράκος Ηλίας (1850-1-2-3), γενν. 1810, κτηματίας.

Εξαρχάκος Αναγνώστης (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7), γενν. 1795, ιατρός.

Μιχαλακάκος Αντώνιος (1858-9-60-61), γενν. 1812, κτηματίας.

Μιχαλακάκος Νικόλαος (1844-5-50-1-2-3), γενν. 1810, κτηματίας.

Οικονόμου Νικόλαος (1854-5-6-7-8-9-60), γενν. 1810, κτηματίας.

Πολυχρόνης (-άκος) Δημήτριος (1850-1-2-3-4-5-6-7), γενν. 1805, κτηματίας.

Πουλικάκος Οικ. Αναγνώστης (1861), γενν 1828, κτηματίας.

Ρογκάκος Γεώργιος (1850), γενν. 1813, κτηματίας.

Στεφανάκος Σαράντος (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7), γενν. 1810, κτηματίας.

Στεφάνου Γεώργιος (1852-7) και εις Μαλτσίνα, γενν. 1820, κτηματίας.

Τανομάκος Δημήτριος (1851-2-3-4-5-6-7), γενν. 1811, κτηματίας.

Αρχοντικό

Γρηγοράκος Γ. Γεώργιος (1858-9-60-61), γενν. 1816, κτηματίας.

Γρηγοράκος Κ. Γεώργιος (1844-5-54-5-6-7), γενν. 1817, κτηματίας.

Γρηγοράκος Γρηγόριος (1859-60-61),γεν. 1832, κτηματίας.

Γρηγοράκος Π. Δημήτριος (1854-5-6-7), γενν. 1820, κτηματίας.

Ζελίνα

Κατάβολος Ιω. Δημήτριος (1858-9-60-61), γενν. 1820, κτηματίας.

Μιχαήλος Ηλίας (1850-1-2-3-4-5-6-7-8-9-60-61), γενν. 1823, κτηματίας.

Μιχαήλος Ιωάννης (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7), γενν. 1802, κτηματίας.

Καστάνια

Καπετανάκος Θωμάς (1858-9-60-61), γενν. 1813, κτηματίας.

Καψάλης Σαράντος (1850-1-2-3), γενν. 1807, κτηματίας.

Κόκκινα Λουριά

Ρογκάκος Ν. Γεώργιος (1850-1-2)

Ρογκάκος Τζανέτος (1858), γενν. 1817, κτηματίας.

Μαλτσίνα

Γραφάκος Αναγνώστης (1850-1-2-3-4-5-6-7)

Γραφάκος Ν. Θεοδόσιος (1850), γενν. 1814, κτηματίας.

Μονοβαζίτης Αναγνώστης (1844-5-58-9-60-61), γενν. 1810, κτηματίας.

Σαραντάκος Π. Ιωάννης (1854-5-6-7-8-9), γενν. 1815, κτηματίας.

Στεφάνου Γεώργιος (1850-1) και εις Άγιο Νικόλαο (1852-3-4-5-7-60-61), γενν. 1815, κτηματίας

Σωτηράκος Γεώργιος (1844-5-50-1-2-3-4-5-7), γενν. 1805, κτηματίας.

Σελεγούδι

Γιαννακούρος Ιωάννης (1844-5-50-1-2-3-4-5-6-7), γενν. 1810, κτηματίας.

Γιαννακούρος Πέτρος (1850-1-2-3-4-5-6-7), γενν. 1812, κτηματίας.

Γρηγοράκος Αναγνώστης (1859-60-61), γενν. 1817, κτηματίας.

Μουντζουρίδης Διονύσιος (1858-9-60-61), γενν. 1819, κτηματίας.

Β΄) ΑΛΦΑΒΗΤΙΚΗ ΚΑΤΑΧΩΡΗΣΗ ΕΝΟΡΚΩΝ


Πρώτα γράφεται το όνομα του ενόρκου, ακολουθεί η πρώτη χρονιά που καταχωρήθηκε στους καταλόγους ως ένορκος, στη συνέχεια σημειώνεται το χωριό ή τα χωριά στα οποία κατοικούσε από το 1850-1861 και ο δήμος στον οποίο ανήκε το χωριό. Για όσους έχουν γραφεί μόνο στα έτη 1844 και 1845 δεν αναφέρεται το χωριό διαμονής τους.

Αγάς Νικόλαος, 1850, Καινούρια Χώρα δ. Λάγιας.

Αγραπίδης Δ., 1844, (Κοίτα), δ. Μέσσης.

Ανδρέικος-Ανδρίκος Δημήτριος, 1853, Οίτυλο, δ. Οιτύλου.

Αλειφέρης Ηλίας, 1844, δ. Λεύκτρου.

Αλεξανδράκης Αλέξανδρος, 1856, Κάμπος, δ. Αβίας.

Αλούπης Γεώργιος, 1850, Κάμπος Αβίας.

Αλούπης Ιωάννης, 1850, Κάμπος, δ. Αβίας.

Αλούπης Πιέρος, 1844, Κάμπος, δ. Αβίας. Στρατιωτικός.

Αλεπουδέας Στυλιανός, 1861, Πετροβούνι, δ. Καρδαμύλης.

Αλιτζερινάκος Δημήτριος, 1850, Βαθύ δ. Καρυουπόλεως.

Αμπάβ(δ)ης Ιωάννης, 1850, Κουτήφαρη, δ. Λεύκτρου.

Αναγνωστάκης Π., δ. 1844, δ. Μέσσης.

Αναγνωστάκος Γεώργιος, 1850, Μαραθέα, δ. Μαλευρίου.

Αναγνωστάκος Νικόλαος, 1855, Πολοβά, δ. Μαλευρίου.

Αναγνωστάκος Σταματάκης, 1844, Βαχός, δ. Καρυουπόλεως.

Αναγνωστέας Ηλίας, 1850, Μαλευριάνικα, δ. Αβίας. Ειδικός πάρεδρος.

Αναϊπάκος Παναγιώτης, 1853, Τσιχοβά, δ. Μαλευρίου.

Αναστασέας Πέτρος, 1855, Προάστειο, δ. Καρδαμύλης.

Ανδρακάκος Ηλίας, 1850, Πάνιτσα, δ. Μαλευρίου.

Ανδρακάκος Ιωάννης, 1855, Πάνιτσα, δ. Μαλετρίου.

Ανδρουτσάκος Γεώργιος, 1856, Βάθεια, δ. Μέσσης.

Αντιβάσης Αλέξιος, 1852, Δολοί Αβίας. Ταμπακοπώλης.

Αντωνάκος Βασίλειος, 1845, δ. Μελιτίνης.

Αντωνάκος Ηλίας, 1861, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου.

Αντωνάκος Ιωάννης, 1850, Κελεφά, δ. Οιτύλου.

Αντωνάκος Μιχαήλ, 1850, Αερόπολη, δ. Οιτύλου.

Αντωνάκος Πέτρος, 1850, Γύθειο, δ. Γυθείου. Εις Μαυροβούνι.

Αντωνέας ή Μητσέας Χρυσομάλλης, 1850, Νομιτσή, δ. Αβίας.

Αντωνιάδης Μιχαήλ, 1850, Πρίπιτσα, δ. Καρδαμύλης.

Αποστολάκος Ηλίας, 1850, Οίτυλο, δ. Οιτύλου. Ιατροχειρούργος.

Αράπάκης Ηλίας, 1845, Χαριά, δ. Οιτύλου. Ιατρός.

Αραπάκης Νικόλαος, 1845, δ. Μελιτίνης.

Αρέσος Μιχαήλ, 1852, Δμαρίστικα, δ. Λάγιας.

Βαβανάκος Παναγιώτης, 1859, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Βαγιακάκος Καλκαντής, 1850, Τσικαλιά, δ. Μέσσης. Στρατιωτικός.

Βαρκλαντής Μιχαήλ, 1845, δ. Αβίας.

Βασιλάκος Γ., 1861, Άγιος Βασίλειος, δ. Καρυουπόλεως.

Βασιλάκος Γεώργιος, 1856, Μπουλαριοί, δ. Μέσσης.

Βασιλάκος Δρακούλης, 1852, Δημαρίστικα, δ. Λάγιας.

Βασιλάκος Λεούτσος, 1855, Μάνα (Μίνα;), δ. Οιτύλου.

Βασιλουνάκος Δημήτριος, 1844, δ. Μαλευρίου.

Βασιλούνης Ι. Δημήτριος, 1851, Σολά, δ. Μαλευρίου.

Βασιλούνης Ιωάννης, 1850, Σολά, δ. Μαλευρίου.

Βαχαβιόλος Θεόδωρος, 1850, Λαγκάδα, δ. Λεύκτρου.

Βελώνης Αλέξανδρος, 1850, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Βελώνης Γεώργιος, 1850, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Βενετσανάκης Γρηγόριος, 1850, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Βιανούρης Παναγιώτης, 1850, Κ. Δολοί, δ. Αβίας.

Βισβικάκος ή Βισβίκης Τζανέτος, 1850, Γύθειο, Γυθείου.

Βοϊδίλος Στασινός, 1860, Κάμπος, δ. Αβίας.

Βολάρης Νικόλαος, 1861, Άγιος Βασίλειος, δ. Καρυουπόλεως.

Βουβαλέας Παναγιώτης, 1850, Νίκοβο, δ. Καρδαμύλης.

Βουβαλίδης Ιωάννης, 1844, δ. Καρδαμύλης.

Βουδιγάρης Δικαίος, 1850, ΄  Αγιος Γεώργιος, δ. Οιτύλου.

Β(Μπ)ουζουναράς Αντώνιος, 1850, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Β(Μπ)ουζουναράς Νικόλαος, 1844, δ. Γυθείου.

Βουκουάτης Αθανάσιος, 1854, Αρεόπολη δ. Οιτύλου. Έμπορος.

Βούλγαρης Π., 1844, δ. Αβίας.

Βουτικλάρης Παναγιώτης, 1844, Κοίτα, δ. Μέσσης. Δημοτικός Σύμβουλος.

Βουτσαράκος (Μαντζαράκος) Χρήστος, 1856, Κουτουμού, δ. Γυθείου.

Γαδούρης ή Γουγούδης Μιχαήλ, 1850, Χειμάρρα, δ. Κολοκυνθίου.

Γαλάκος Νικόλαος, 1850, Λάγια, δ. Λαγίας. Δημοτικός σύμβουλος.

Γαργαλάκος Μιχαήλ, 1850, Νόμια, δ. Μέσσης.

Γαρίδης Μιχαήλ, 1852, Δολοί, δ. Αβίας.

Γαρίδης Νικόλαος, 1850, Άνω Δολοί, δ. Αβίας.

Γελιγολός Γεώργιος, 1855, Λάκκος (Βρίνικο), δ. Οιτύλου.

Γεννηματάς Αντώνιος, 1844, Κουτήφαρη, δ. Λεύκτρου. Αξιωματικός.

Γενηματάς Ιωάννης, 1850, Κουτήφαρη, δ. Λεύκτρου.

Γερανέας Γεώργιος, 1844, δ. Αβίας.

Γερμανάκος Παναγιώτης, 1844, δ. Καρυουπόλεως.

Γεωργακάκος Αντώνιοςμ 1845, δ. Μελιτίνης.

Γεωργακάκος Δημήτριος, 1850, Τσεροβά, δ. Καρυουπόλεως.

Γεωργακαράκος Ευστράτιος, 1861, Καρβελάς, δ. Μαλευρίου.

Γεωργιάκος Δημήτριος, 1850, Κρίσκος (Κρισίνος), δ. Οιτύλου.

Γεωργικέας Γεώργιος, 1850, Λεύκτρο, δ. Λεύκτρου.

Γεωργικέας Καλόγηρος, 1844, δ. Αβίας.

Γεωργιλάκος Π. Παναγής, 1857, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Γεωργιλέας Γεώργιος, 1851, Πύργος, δ. Λεύκτρου,

Γεωργιλέας Πιέρος, 1850, Λαγκάδα, δ. Λεύκτρου.

Γεωργιτσάκος Θεόδωρος, 1850, Χωρία (Χαριά;), δ. Οιτύλου.

Γεωργόπουλος β., 1850, Πιόντες, δ. Λαγίας.

Γεωργουνάκος Γρηγόριος, 1853, Καρυούπολη, δ. Καρυουπόλεως.

Γιαννακάκος αντώνιος, 1852, Λάγια, δ. Λαγίας.

Γιαννάκος Ηλίας, 1854, Μπουλαριοί, δ. Μέσσης.

Γιανακούρος Ιωάννης, 1845, σελεγούδι, δ. Μελιτίνης.

Γιαννακούρος Νικόλαος, 1844, δ. Μελιτίνης.

Γιανακούρος Πέτρος, 1850, Σελεγούδι, δ. Μελιτίνης.

Γιανναράκος Πέτρος, 1850, Σκουτάρι, δ. Καρυουπόλεως.

Γιανναράκος Πέτρος, 1853, Καρυούπολη, δ. Καρυουπόλεως.

Γιαννέας Παναγιώτης, 1855, Κάμπος, δ. Αβίας.

Γιαννέας ή Καλιονασέας Π., 1861, Γούρνιτσα δ. Καρδαμύλης. Έμπορος. 

Γιαννιτσαράκος Μιχαήλ, 1850, Κουτουμού, δ. Γυθείου.

Γιαννοπουλάκος Θωμάς, 1845, δ. Μελιτίνης.

Γιαννόπουλος Μαυροειδής, 1852, Λάγια, δ. Λαγίας.

Γιαννόπουλος Νικήτας, 1861, Λάγια, δ. Λαγίας.

Γιαννουζάκος Γεώργιος, 1854, Ριγανόχωρα, δ. Κολοκυνθίου.

Γιαννούκας Διονύσιος, 1856, Νερίντα, δ. Αβίας.

Γιαννουλάκος Ιωάννης, 1850, Νεοχώρι, δ. Καρυουπόλεως.

Γιαννουλέας Νικόλαος, 1850, Προάστειο, δ. Καρδαμύλης.

Γιαννουράκος Ιωάννης, 1857, Σκυφιάνικα, δ. Μαλευρίου.

Γιαννουράκος Ιωάννης, 1850, Σκαμνάκι και Σκάμνιτσα, δ. Μαλευρίου.

Γκενάκος Πέτρος, 1844, Τσεροβά, δ. Καρυουπόλεως.

Γκιτάκος Γεώργιος, 1845, Οίτυλο, δ. Οιτύλου.

Γκιτάκος Ιωάννης, 1850, Λάγια, δ. Λάγιας.

Γκιτατάκος Νικήτας, 1853, Οίτυλο, δ. Οιτύλου.

Γλεντζάκος ή Γλεντζής Ιωάννης, 1845, Κελεφά, δ. Οιτύλου.

Γορανίτης Νικόλαος, 1855, Σκαμνάκι, δ. Μαλευρίου.

Γουνελάς Μιχαήλ, 1852, Λάγια, δ. Λαγίας.

Γουνής Αναγνώστης, 1855, Αλμυρό, δ. Αβίας.

Γουργαρέας Δημήτριος, 1850, Μπρίντα, δ. Αβίας. Στρατιωτικός.

Γραφάκος Αναγνώστης, 1850, Μαλτσίνα, δ. Μελιτίνης.

Γραφάκος Θεοδόσιος, 1845, Μαλτσίνα, δ. Μελιτίνης.

Γρηγορακάκης Ιωάννης, 1850, Αχίλλειον, δ. Μέσσης.

Γρηγορακάκης Ιω. Παναγιώτης, 1861, Χάρακες, δ. Λαγίας.

Γρηγορα(κά)κης Ι. Μιχαήλ, 1852, Αχίλλειον, δ. Λαγίας.

Γρηγορακάκος Π. Δρακούλης, 1853, Κοίτα, δ. Μέσσης.

Γρηγοράκης Γ. Δημήτριος, 1854, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Γρηγοράκης Α. Ιωάννης, 1850, Βαθύ, δ. Καρυουπόλεως.

Γρηγοράκης Ιωάννης, 1845, δ. Μελιτίνης.

Γρηγοράκης Α. Παναγιώτης, 1844, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Γρηγοράκης Αλ. Παναγιώτης, 1853, Νεοχώρι-Βαθύ, δ. Καρυουπόλεως. Δικηγ

Γρηγοράκης Μ. Πέτρος, 1850, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Γρηγοράκης Τζαν. Πιέρος, 1844, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Γρηγοράκος αναγνώστης, 1859, Σελεγούδι, δ. Μελιτίνης.

Γρηγοράκος Βασίλειος, 1845, δ. Μελιτίνης.

Γρηγοράκος Γ. Γεώργιος, 1858, Αρχοντικό, δ. Μελιτίνης.

Γρηγοράκος Κ. Γεώργιος, 1845, Αρχοντικό, δ. Μελιτίνης.

Γρηγοράκος Γρηγόριος, 1859, Αρχοντικό, δ. Μελίτινης.

Γρηγοράκος Π. Δημήτριος, 1854, Αρχοντικό, δ. Μελιτλινης.

Γρηγοράκος Λεούτσος, 1852, Δημαρίστικα, δ. Λαγίας.

Γρηγοράκος Γ. Λεωνίδας, 1850, Μαυροβούνι, δ. Γυθείου.

Γριβάκος Μιχαήλ, 1850, Τσεροβά, δ. Καρυουπόλεως.

Δαμηλάκος Γ., 1850, Μαυροβούνι, δ. Γυθείου. 

Δαμη(ε)λέας ηλίας, 1853, Λεύκτρο, δ. Λεύκτρου.

Δαμπτουργός (;) Μιχαήλ, 1845, δ. Μελιτίνης.

Δασκαλάκος Δ. Κομηνός, 1855, Ριγανόχωρα, δ. Κολοκυνθίου.

Δασκαλάκος Πιέρος, 1844, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Δεκουλάκος Θεόδωρος, 1850, Λάγια. δ. Λαγίας.

Δεκουλάκος Νικόλαος, 1844, Λάγια, δ. Λαγίας. Αξιωματικός.

Δεμέστιχας Γιαννούζος, 1844, Ριγανόχωρα-Φλομοχώρι, δ. Κολοκυνθίου.

Δημακάκος Δημήτριος, 1845, δ. Μελίτινης.

Δημακέας Νικόλαος, 1851, Πύργος, δ. Λεύκτρου.

Δημάκης Ι. Γεώργιος, 1850, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Δημακόπουλος Δημήτριος, 1852, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου.

Δημάκος Δημήτριος, 1844, δ. Οιτύλου.

Δημάκος Παναγιώτης, 1856, Καρβελάς, δ. Μαλευρίου.

Δημαρόγγονας Παναγιώτης, 1850, Κούνος, δ. Μέσσης. Οπλοποιός.

Δημελάκος Δ. Πιέρος, 1852, Μελίσσι, δ. Γυθείου.

Δημητρακαράκος Δημήτριος, 1851, Καρβελάς, δ. Μαλευρίου.

Δημητρέας Παναγ. Γεώργιος, 1845, δ. Καρδαμύλης.

Δημητρέας Παναγιώτης, 1858, Προάστειο, δ. Καρδαμύλης.

Δημουλέας Γ. Δημήτριος, 1851, Κουτήφαρη, δ. Λεύκτρου. Αξιωματικός.

Διακάκος Γ. Βενετσάνος, 1861, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Διπλαράκος Γεώργιος, 1845, δ. Μελιτίνης.

Διπλαράκος Ηλίας, 1850, Άγιος Νικόλαος, δ. Μελιτίνης.

Διπλαρέας Δ., 1851, Βαρούσι, δ. Αβίας.

Δουράκης Αλέξανδρος, 1853, Λεύκτρο, δ. Λεύκτρου.

Δουράκης Κωνσταντίνος, 1851, Καστάνια, δ. Λεύκτρου.

Δ(Λ)ουράκης Π. Λεωνίδας, 1854, Καστάνια, δ. Λεύκτρου.

Δραγώνας Αναστάσης ή Αναγνώστης, 1855, Σέλιτσα, δ. Αβίας.

Δραγώνας Δημήτριος, 1844, Σέλιτσα, δ. Αβίας.

Δρακάκος Παρασκευάς, 1854, Βαθύ, δ. Καρυουπόλεως.

Δρακουλάκος Γεωργατζής, 1857, Κοίτα, δ. Μέσσης.

Δρακουλάκος Ηλίας, 1861, Λάγια, δ. Λαγίας. Δημοτικός σύμβουλος.

Δρακουλάκος Ιωάννης, 1844, Λάγια, δ. Λαγίας.

Δρακουλάκος Νικόλαος, 1853, Κοίτα, δ. Μέσσης.

Εξαρχάκης Αναγνώστης, 1845, Άγιος Νικόλαος, δ. Μελιτίνης.

Εξαρχάκος Μαρίνος, 1845, δ. Μελίτινης.

Ζάγκλης Ηλίας, 1851, Οίτυλο, δ. Οιτύλου. Αξιωματικός.

Ζάγκλης Πιέρος, 1857, Κελεφά, δ. Οιτύλου.

Ζαφειράκος Ζαφείρης, 1850, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Ζαχαρλάκος (Ξαρχουλάκος;) Θωμάς, 1854, Τσιχοβά, δ. Μαλευρίου.

Ζερβάκος Αντώνιος, 1850, Καρβελάς, δ. Μαλευρίου.

Ζερβέας Δημήτριος, 1850, Γούρνιτσα, δ. Καρδαμύλης.

Ζερβέας Ευστράτιος, 1859, Χώρα, δ. Καρδαμύλης. Ειδικός πάρεδρος.

Ζερβουλάκος Γεώργιος, 1844, Κονάκια, δ. Μαλευρίου.

Ζερβουλάκος Γ. Ιωάννης, 1861, Κονάκια, δ. Μαλευρίου.

Ζουακέας (Τζουανέας;) Πέτρος, 1851, Μπίλιοβα, δ. Αβίας.

Ζουμπούλης Αθανάσιος, 1856, Κάμπος, δ. Αβίας.

Ζουμπούλης Γεώργιος, 1844, Κάμπος, δ. Αβίας.

Ζουμπούλης Παναγιώτης, 1851, Κάμπος, δ. Αβίας.

Ηλιάδης Κωνσταντίνος, 1859, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Ηλιάδης Παναγιώτης, 1859, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Θεοδωράκης Γεώργιος, 1851, Φλομοχώρι, δ. Κολοκυνθίου.

Θεοδωράκος Κυριάκος, 1850, Βαχός, δ. Καρυουπόλεως.

Θεοδωράκος Παύλος, 1844, δ. Κολοκυνθίου.

Θεοδωρομπεάκος Γρηγόριος, 1850, Μαυροβούνι, δ. Γυθείου.

Θεοδωρόπουλος Παναγιώτης, 1845, Γαϊτσές, δ. Αβίας.

Θλιβερός Παναγιώτης, 1859, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Ιατρίδης Αντάνιος, 1850, Πάνιτσα, δ. Μαλευρίου.

Ιωαννίδης Γεώργιος, 1855, Κάμπος, δ. Αβίας.

Καβαλιεράκης Δ. Αθανάσιος, 1850, Καρυούπολη, δ. Καρυουπόλεως.

Καβαλιεράκης Θεόδωρος, 1844, δ. Καρυουπόλεως.

Καβαλιεράκος Θωμάς, 1844, Καρυούπολη, δ. Καρυουπόλεως.

Καβλεάκος Αναγνώστης, 1861, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Καβουλάκος Αντώνιος, 1854, Σκουτάρι, δ. Καρυουπόλεως.

Καβουλάκος Παναγιώτης, 1850, Σκουτάρι, δ. Καρυουπόλεως.

Καζο(α)λέας Παναγιώτης, 1844, δ. Λεύκτρου.

Κακαβουλάκης Θ. Δημήτριος, 1861, Καρυούπολη, δ. Καρυουπόλεως.

Κακάκος (Δικάκος;) Νικόλαος, 1850, Νεοχώρι, δ. Καρυουπόλεως.

Καλαματιανός Μιχ. Δημητριος, 1861, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Καλαματιανός Καλόποθος, 1861, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Καλαποθάκης Δ. Μιχαήλ, 1854, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου. Ιατρός.

Καλαπουδάκος Δημήτριος, 1850, Κρίσκος (Κριαλιάνικα;), δ. Οιτύλου.

Καλαποθάκος Καλαπόιης, 1860, Κριαλιάνικα, δ. Οιτύλου.

Καλατάσος Ιωάννης, 1851, Καρυούπολη, δ. Καρυουπόλεως.

Καλεντάκος Ιωάννης, 1856, Καρυούπολη, Καρυουπόλεως.

Καλιάνης Παναγιώτης, 1852, Δολοί, δ. Αβίας. Στρατιωτικός.

Καλλέργης Νικόλαος, 1844, χώρα- Εξωχώρι, δ. Καρδαμύλης.

Καλογεράκος Μιχαήλ, 1850, Σκαμνάκι-Σκάμνιτσα, δ. Μαλευρίου.

Καλονάρος Παναγιώτης, 1850, Νόμια, δ. Μέσσης. Ειδικός πάρεδρος.

Καμαρινέας Δημήτριος, 1855, Μάλτα, δ. Αβίας.

Καμαρινέας, Ιωάννης, 1852, Δολοί, δ. Αβίας. Ταμπακοπώλης.

Καμαρινέας Καλοόγηρος, 1855, Μάλτα, δ. Αβίας.

Καμινέας Στρατηγός, 1850, Γούρνιτσα, δ. Καρδαμύλης.

Κανακάκης Πέτρος, 1844, δ. Μέσσης.

Καπηλορύχος Γρηγόριος, 1850, Λάγια, δ. Λαγίας.

Καπερναράκος Δημήτριος, 1850, Βαχός - Βαθύ, δ. Καρυουπόλεως.

Καπετανάκης Ανδρόνικος, 1855, Τρικότσοβα, δ. Αβίας.

Καπετανάκης Αντώνης, 1855, Αλμυρό, δ. Αβίας.

Καπετανάκης Βενετσάνος, 1844, Αλμυρό, δ. Αβίας.

Καπετανάκης Γεώργιος, 1860, Μεγάλη Μαντίνεια, δ. Αβίας.

Καπετανάκης Ηλίας, 1851, Τρικότσοβα, δ. Αβίας. Επαρχιακός σύμβουλος.

Καπετανάκης Θωμάς, 1858, Καστάνια, δ. Λεύκτρου.

Καπετανάκης Π. Νικόλαος, 1844, δ. Αβίας.

Καπετανάκης Χριστόδουλος, 1844, δ. Αβίας.

Καπετανάκος Βενετσάνος, 1845, δ. Μελιτίνης.

Καπετανάκος Γεώργιος, 1844, Κάβαλος, δ. Κολοκυνθίου.

Καπετανάκος Παναγιώτης, 1845, δ. Μελιτίνης.

Καπιτσικόλης (Καπιτσινέας;) Παναγιώτης, 1844, δ. Λεύκτρου.

Καράκος Γεώργιος, 1850, Καλύβια, δ. Καρυουπόλεως.

Καραμπατέας Ιωάννης, 1850, Μπίλιοβα, δ. Αβίας.

Καραμπατέας Θ. Παναγιώτης, 1844, Γαίτσές, δ. Αβίας.

Καραμπατέας Ι. Παναγιώτης, 1850, Μπίλιοβα, δ. Αβίας.

Καραμπάτος Δημήτριος, 1860, Μηλέα, δ. Λεύκτρου.

Καραμπάτος Ευστράτιος, 1853, Λέυκτρο, δ. Λεύκτρου.

Καραμανλής Θεόδωρος, 1850, Οίτυλο, δ. Οιτύλου.

Καράμπελας Δδ. Γεώργιος, 1850, Σκυφιάνικα, δ. Μαλευρίου.

Καρβούνης Γεώργιος, 11845, δ. Μελιτίνης.

Κασε(ουσο)λόπουλος Γεώργιος, 1845, Κόκκινα Λουριά, δ. Μελιτίνης.

Καστανάκης Θεόδωρος, 1850, Βαθύ, δ. Καρυουπόλεως.

Καστανιώτης Παναγής, 1850, Ράχη, δ, Γυθείου.

Κατάβολος Ιωάννης, 1845, Ζελίνα, δ. Μαλευρίου.

Κατάβολος Ιω. Δημήτριος, 1858, Ζελίνα, δ. Μαλευρίου.

Κατζάκος Ιωάννης, 1861, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου.

Κατζέας Μιχαήλ, 1850, Κάτω Δολοί, δ. Αβίας.

Κατζουλάκος Πέτρος, 1857, Κελεφά, δ. Οιτύλου. Δικαστικός κλητήρας.

Κατσάμπουλας Δημήτριος, 1860, Κάτω Δολοί, δ. Αβίας.

Κατσανός Μιχαήλ, 1850, Κρυο Νερό (Κριτσέλι; Κριαλιάνικα;), δ. Οιτύλου.

Κατσουλάκος-Κοντουλάκος Σαράντος, 1852, Παχυάνιακα, δ. Λαγίας.

Κατσουλέας Αναγνώστης, 1850, Νίκοβο, δ. Καρδαμύλης. Ειδικός πάρεδρος.

Κατσουλίδης Αναγνώστης, 1861, Χώρα, δ. Καρδαμύλης. Έμπορος.

Καψάλης Σαράντος, 1850, Καστάνια, δ. Μελιτίνης.

Καψοκώλης Δημήτριος, 1852, Δημαρίστικα, δ. Λαγίας.

Κελεπούρης Τζανέτος, 1850, Νομιτσή, δ. Λεύκτρου.

Κετσέας Γρηγόριος, 1844, δ. Αβίας.

Κετσέας Ιωάννης, 1850, Κ. Δολοί, δ. Αβίας. Στρατιωτικός.

Κεφαλέας Παναγιώτης, 1860, Μεγάλη Μαντίνεια, δ. Αβίας.

Κιτρινιάρης Παναγιώτης, 1844, Ξωχώρι, δ. Καρδαμύλης.

Κλεζέας Χρήστος, 1851, Νομιτσή, δ. Λεύκτρου.

Κοζομπόλης Πατρίκιος, 1850, Βαχός, δ. Καρυουπόλεως.

Κοκράκος Παύλος, 1861, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου. Έμπορος.

Κοκώλης Νικόλαος, 1844, δ. Μελιτίνης.

Κοκώνης Παναγιώτης, 1850, Κάμπος, δ. Αβίας.

Κολετάκος Μπενιζέλος, 1850, Καρυούπολη, δ. Καρυουπόλεως.

Κολοκοτρίνης Σπύρος, 1855, Μικρή μαντίνεια, δ. Αβίας.

Κολοκοτρίνης Χριστόδουλος, 1844, δ. Αβίας.

Κολοκούβαρος Πούλος, 1860, Κάμπος, δ. Αβίας. 

Κομβοτέας Δημήτριος, 1854, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Κομπιλίρης Ν., 1844, (Πραστείο), δ. Καρδαμύλης.

Κοντόγγονας Δήμος, 1845, δ. Μέσσης.

Κοντάκος Θωμάς, 1850, Πηλάλα, δ, Μαλευρίου.

Κοντάκος Κωνσταντίνος, 1852, Λάγια, δ. Λαγίας.

Κοντίρης-Κοτσίρης Παναγιώτης, 1850, Βαρούσι, δ. Αβίας. Ειδικός πάρεδρος.

Κοπρέας Νικόλαος, 1850, Κάτω Δολοί, δ. Αβίας.

Κορδοπατέας Γ., 1861, Λιασίνοβα, δ. Καρδαμύλης.

Κορδοπατέας Ηλίας, 1861, Λιασίνοβα, δ. Καρδαμύλης.

Κορμπίνης Χρήστος, 1855, Γαϊτσές, δ. Αβίας.

Κοσονάκος Παναγιώτης, 1844, δ. Καρυουπόλεως.

Κοσονάκος Παναγιώτης, 1844, (Λιμένι;), δ. Καρυουπόλεως.

Κοταρέας Ιωάννης, 1860, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Κοτέας Κυριάκος, 1850, Λαγκάδα, δ. Λεύκτρου.

Κοτζιν(φ)άκης Αα. Ιωάννης, 1861, Κονάκια, δ. Μαλευρίου.

Κοτζιφάκης Αναγνώστης, 1855, Καρυούπολη, δ. Καρυουπόλεως.

Κοτρωνάρος Αναστάσιος, 1855, Κάμπος, δ. Αβίας.

Κοτρωνάρος Παναγιώτης, 1844, δ. Αβίας.

Κοτρωτσέας-Δικαιάκος Σωτήριος, 1860, Μεγάλη Μαντίνεια, δ. Αβίας.

Κοτσιρέας Π. Γεώργιος, 1861, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Κοτσάνης Ιωάννης, 1855, Μαντίνεια, δ. Αβίας.

Κουγιουτέας Ανδρέας, 1850, Μπίλιοβα, δ. Αβίας.

Κουγιουτέας Θ., 1844, δ. Αβίας.

Κουδουνάκης Δημήτριος, 1850, Σιδηρόκαστρο, δ. Μαλευρίου.

Κουζίγιαννης Κωνσταντίνος, 1850, Λάγια, δ. Λαγίας.

Κουκάκος Πέτρος, 1850, Λάγια, δ. Λαγίας.

Κουκουλομμάτης Δημήτριος, 1850, Τόμπρα, δ. Μαλευρίου.

Κουλουμέτζης (-έτρης-έτης)  Στρατηγός, 1850, Πύργος, δ. Λεύκτρου.

Κουμανταρέας Αθανάσιος, 1855, Μικρή Μαντίνεια, δ. Αβίας.

Κουματ(δ)έας Θεόδωρος, 1850, Μπίλιοβα, δ. Αβίας.

Κουμπαράκος Ιω. Δημήτριος, 1855, Πασαβάς, δ. Καρυουπόλεως.

Κουμπαράκος Σπύρος, 1850, Πασαβάς, δ. Καρυουπόλεως.

Κοντέσης (Κουντέστης) Δημήτριος, 1855, Σέλιτσα, δ. Αβίας.

Κουράκος Αντώνιος, 1850, Οίτυλο, δ. Οιτύλου.

Κουράκος Ηλίας, 1850, Σκαμνάι-Σκάμνιτσα, δ. Μαλευρίου.

Κουραμπάς Καλόγερος, 1850, Μάλτα, δ. Αβίας.

Κουργακέας (-γιανέας, Καραγιαννέας) Ηλίας, Κουτήφαρη, δ. Λεύκτρου.

Κουρής Π., 1856, Κάμπος, δ. Αβίας.

Κουρκάκος Δημήτριος, 1852, Παχιάνικα, δ. Λαγίας.

Κουρκουτάς Παναγιώτης, 1844, (Σέλιτσα), δ. Αβίας.

Κουρτάκος Δημήτριος, 1861, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου.

Κουρτέσης(-ίνας) Δημήτριος, 1852, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου.

Κουσουλάκος Γεώργιος, 1853, Οίτυλο, δ. Οιτύλου.

Κουσουλάκος (Κοσολάκος) Κ. Δημήτριος, 1845, δ. Οιτύλου. 

Κουσουλάκος Α. (Β.) Δημήτριος, 1855, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου.

Κουσουλάκος Ιωάννης, 1844, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου.

Κουσκούρας Δημήτριος, 1860, Σέλιτσα, δ. Αβίας.

Κουτήφαρης Γεώργιος, 1856, Μάλτα, δ. Αβίας.

Κουτήφαρης Κωνστνατίνος, 1844, Βαρούσι, δ. Αβίας.

Κουτήφαρης Παναγιώτης, 1855, Μάλτα, δ. Αβίας.

Κουτράκος (Κοντράρος) Ιωάννης, 1860, Κάμπος, δ. Αβίας.

Κουτρέας Μιλτιάδης, 1860, Μαλευριάνικα, δ. Αβίας.

Κουτρελάκος Ηλίας, 1857, Κουτουμού, δ. Γυθείου.

Κουτσαβίτης Δημήτριος, 1855, Καλύβια, δ. Καρυουπόλεως.

Κουτσογιαννάκος Δρακούλης, 1851, Λάγια, δ. Λαγίας.

Κουφάκος Πανάγος, 1844, δ. Μελιτίνης.

Κοφινάκος Σπύρος, 1861, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Κροντηράς δημήτριος, 1856, γύθειο, δ. Γυθείου.

Κτεναβέας Ευστράτιος, 1852, Λαγκάδα, δ. Λεύκτρου.

Κυβέλος Βενετσάνος, 1844, Μηλέα, δ. Λεύκτρου.

Κυβέλος Βενετσάνος, 1852, Μηλέα, δ. Λεύκτρου. Αξιωματικός.

Κυβέλος Α. Γεώργιος, 1853, Λεύκτρο, δ. Λεύκτρου.

Κυβέλος Εμμ. Γεώργιος, 1857, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Κυβέλος Ευστράτιος, 1852, Μηλέα, δ. Λεύκτρου.

Κυβέλος Α. Ιωάννης, 1851, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Κυβέλος Α.  Ν., Μηλέα, δ. Λεύκτρου.

Κυβέλος Ηλ. Παναγιώτης, 1859, Γαρμπελέα, δ. Λεύκτρου.

Κυβέλος Χρ. Παναγιώτης, 1856, Κάτω Χώρα Μηλέας, δ. Λεύκτρου.

Κυβέλος Δ. Πανάγος, 1851, Μηλέα, δ. Λεύκτρου.

Κυβέλος Χριστόδουλος, 1851, Μηλέα, δ. Λεύκτρου.

Κυριακάκος Δρακούλης, 1850, Δρυάλο, δ. Οιτύλου.

Κυριακ(αρ)άκος Ιωάννης, 1850, Σιδηρόκαστρο, δ. Μαλευρίου.

Κυριακάκος Ιωάννης, 1850, Κονάκια, δ. Μαλευρίου.

Κυριακέας Χρήστος, 1850, Χώρα, δ. Καρδαμύλης.

Κυριακουλάκος σπύρος, 1850, Χόσιαρι, δ. Καρυουπόλεως.

Κωστάκος Γεώργιος, 1850, Λάφια, δ. Λαγίας.

Κωνσταντάκος Στράτος, 1850, Χειμάρρα, δ. Κολοκυνθίου.

Κωνσταντ(ακ)έας Παναγιώτης, 1860, Α. Δολοί, δ. Αβίας.

Κωνσταντινέας Ηλίας, 1844, Λαγκάδα, δ. Λεύκτρου.

Κωνσταντινέας Κωνστνατίνος, 1844, Μικρή Μαντίνεια, δ. Αβίας.

Κωνσταντινέας Παναγιώτης, 1860, Μικρή Μαντίνεια, δ. Αβίας.

Κωνσταντόπουλος Ιωάννης, 1856, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Κωστογερακάρης Μιχάλης, 1852, Λάγια, δ. Λαγίας.

Λαγάκος Αναγνώστης, 1844, δ. Μελιτίνης.

Λαγινάκος (Λαγογιαννάκος) Ιω. Νικόλαος, 1855, Πύργος, δ. Οιτύλου.

Λαγουδάκος Θ. Γ., 1861, Πασαβάς, δ. Καρυουπόλεως.

Λαδακάκος Δημήτριος, 1850, Παρασυρός-Καρυούπολη, δ. Καρυουπόλεως.

Λαγουδάκος Παναγιώτης, 1857, Κελεφά, δ. Οιτύλου.

Λαζαράκος Δικαίος, 1853, Παγκιά, δ. Μέσσης.

Λαζαράκος Μιχαήλ, 1851, Κοίτα, δ. Μέσσης.

Λαμπρινέας Πέτρος, 1851, Νομιτζή, δ. Λεύκτρου.

Λάσκαρης Γελωργιος, 1855, Οίτυλο, δ. Οιτύλου. Δικαστικός κλητήρας.

Λαβής Ν. Πέτρος, 1851, Κουτήφαρη, δ. Λεύκτρου.

Λεβής Τζανετάκης, 1850, Κουτήφαρη, δ. Λεύκτρου.

Λε(ια)κάκος Παναγιώτης, 1854, Καυκί, δ. Καρυουπόλεως.

Λεούτζης ή Λεουτσακος Τζώρτζης, 1844, Κελεφά, δ. Οιτύλου.

Λιακάκος Νικόλαος, 1856, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Λιακέας Γεώργιος, 1851, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Λιακέας Τζανέτος, 1858, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Λιάκος Μιχαήλ, 1850, Κορογονιάνικα, δ. Λαγίας και Πηλάλα, δ. Μαλευρίου.

Λιακουρέας Αναγνώστης, 1844, δ. Λεύκτρου.

Λιανέας Παναγιώτης, 1852, Κάμπος, δ. Αβίας.

Λιμπερόγγονας Καλόποθος, 1844, δ. Μέσσης.

Λιναράς Λεωνίδας, 1861, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Λιναράς Νικόλαος, 1861, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Λιράκος Παναγιώτης, 1850, Κεχριάνικα , δ. Μέσσης.

Λίρης Β., 1850, Πιόντες, δ. Λαγίας.

Λογαθέτης Γεώργιος, 1850, Γαϊτσά, δ. Αβίας.

Λογοθέτης Ιωάννης, 1844, δ. Αβίας.

Λογοθέτης Κ., 1857, Γαϊτσά;, δ. Αβίας.

Λογοθέτης Λεωνίδας, 1852, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Λουκάκος Πέτρος, 1851, Λάγια, δ. Λαγίας.

Λουκέας Διακουμής, 1859, Πολιάνα, δ. Αβίας.

Λουκέας Τζανέτος, 1854, πολιάνα, δ. Αβίας.

Μαγκιοράκος Κωνσταντίνος, 1852, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Μαγκιοράκος Τζαν. Πιέρος, 1854, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Μαζαρέας Κυριάκος, 1850, Ρίγκλια, δ. Λεύκτρου.

Μαλεύρης Ευστάθιος, 1861, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου.

Μανδρακάκος Γ. 1850, Χειμάρρα, δ. Κολοκυνθίου.

Μανδαλέας Παναγιώτης, 1850, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Μανδραπηλάκος Π. Ι., 1851, Κουλούκα, δ. Μαλευρίου.

Μανδραπήλιας Γεώργιος, 1855, Μεγάλη Μαντίνεια, δ. Αβίας.

μανδραπήλιας Δημήτριος, 1844, δ. Αβίας.

Μανδραπήλιας Δημήτριος, 1850, ΄Ανω Δολοί, δ. Αβίας.

Μανδραπήλιας Μ. Ιωάννης, 1851, Κουλούκα, δ. Μαλευρίου.

Μανδραπήλιας Δ. Παναγιώτης, 1860, Μεγάλη Μαντίνεια, δ. Αβίας.

Μανιατάκος (Κακατάκος) Παναγής, 1850, Καυκί, δ. Κολοκυνθίου.

Μανιάτης Δημήτριος, 1850, Σκαμνάκι-Σκάμνιτσα-Σκυφιάνικα, δ. Μαλευρίου.

Μαντάκος Γεώργιος, 1859, Μηλέα, δ. Λεύκτρου.

Μανωλάκος Σωτήριος, 1845, δ. Μελιτίνης,

Μαραγγός Πιέρος, 1855, Κάμπος, δ. Αβίας.

Μαραμπούτης Α., 1844, δ. Αβίας.

Μαριολάκος Β. 1844, Κάβαλος-Ριγανόχωρα, δ. Κολοκυνθίου.

Μαριολάκος Δαμιανός, 1853, Κάβαλος, δ. Κολοκυνθίου.

Μαριολάκος Μ., 1857, Φλομοχώρι, δ. Κολοκυνθίου.

Μαριολάκος Π., 1860, Φλομοχώρι, δ. Κολοκυνθίου.

Μαρκέας (Μαρινέας) Κωνσταντίνος, 1850, Βαρούσι, δ. Αβίας.

Ματουλέας Βασίλειος, 1850, Κάτω Δολοί, δ. Αβίας.

Ματουλέας Γεώργιος, 1850, Κάτω Δολοί , δ. Αβίας.

Ματουλέας Χρήστος, 1850, Κάτω Δολοί, δ. Αβίας.

Μαυρίκος Δ. Δημήτριος, 1844, Μάλτα, δ. Αβίας.

Μαυρίκος Ιω. Δημήτριος, 1860, Μάλτα, δ. Αβίας.

Μαυροειδάκος Παναγιώτης, 1851, Λάγια, δ. Λαγίας.

Μαυροειδής Παναγιώτης, 1850, Σκάμνιτσα-Σκυφιάνικα, δ. Μαλευρίου.

Μαυροειδής Χρήστος, 1855, Γαϊτσές, δ. Αβίας.

Μαυρομιχάλης Γερμανός, 1845, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου. Αξιωματικός.

Μαυρομιχάλης Κ. Γεώργιος, 1845, δ. Οιτύλου.

Μαυρομιχάλης Π. Δημήτριος, 1861, Λιμένι, δ. Οιτύλου. Αντισυνταγματάρχης.

Μαυρομιχάλης Ν. Ηλίας, 1844, Μαυροβούνι, δ. Γυθείου.

Μαυρομιχάλης Νικόλαος, 1852, Τσίπα, δ. Οιτύλου.

Μαυρομιχάλης Δ. Παναγιώτης, 1851, Αρεόπλη, δ. Οιτύλου. Τελων. Υπαλλ.

Μαυρομιχάλης Χαρίλαος, 1845, δ. Αβίας.

Μελάκος-Σολωμάκος Μούγιος, 1844, δ. Λαγίας.

Μελάς Γεώργιος, 1850, Δημαρίστικα, δ. Λαγίας.

Μελάς- Μουγάκος Γρηγόρης, 1844, Δημαρίστικα, δ. Λαγίας.

Μενουδάκης Γ. Κυριάκος, 1853, Μαλεύρι, δ. Μαλευρίου.

Μενουδάκης Γ. Συρ., 1854, Τσιχοβά, δ. Μαλευρίου.

Μέρμιγκας Μιχαήλ, 1844, δ. Αβίας.

Μεσίσκλης στυλιανός, 1844, δ. Μέσσης.

Μετζάκος Μαυροειδής, 1844, δ. Γυθείου.

Μικρουλέας Πανάγος, 1860, Γαϊτσές, δ. Αβίας.

Μιχαήλ Νικόλαος, 1851, Οχιά, δ. Μέσσης.

Μιχαήλος Ηλίας, 1850, Ζελίνα, δ. Μελιτίνης.

Μιχαήλος Ιωάννης, 1845, Ζελίνα, δ. Μελιτίνης.

Μιχαλακάκος Αντώνιος, 1858, Άγιος Νικόλαος, δ. Μελιτίνης.

Μιχαλακάκος Ιωάννης, 1852, Λάγια, δ. Λαγίας.

Μιχαλακάκος Κωνσταντίνος, 1851, Λάγια, δ. Λαγίας.

Μιχαλακάκος Νικόλαος, 1844, Άγιος Νικόλαος, δ. Μελιτίνης.

Μιχαλακάκος Παναγιώτης, 1850, Κηπούλα, δ. Μέσσης, Ειδικός πάρεδρος.

Μιχαλακάκος Παναγιώτης, 1857, Κοίτα, δ. Μέσσης.

Μιχαλάκος Γεώργιος, 1855, Καλύβια, δ. Καρυουπόλεως.

Μιχαλάκος Πατρίκιος, 1850, Καυκί, δ. Καρυουπόλεως.

Μιχαλάκος Τζανετάκης, 1850, Σκαμνάκι, δ. Μαλευρίου.

Μιχαλε(ακ)άκος Βασίλειος, 1844, Κότσιφας, δ. Οιτύλου.

Μιχαλαράκος Α. Μιχαήλ, 1854, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου. Ράπτης.

Μιχαλακέας Γεώργιος, 1850, Κάτω Δολοί, δ. Αβίας.

Μιχαλακέας ιωάννης, 1850, Άνω Δολοί, δ. Αβίας.

Μιχαλέας Γεώργιος, 1850, Προάστειο, δ. Καρδαμύλης.

Μονοβασίτης Αναγνώστης, 1844, Μαλτσίνα, δ. Μελιτίνης.

Μοσχολέας Π., 1855, Μάλτα, δ. Αβίας.

Μουμουκάκος Σαράντος, 1844, Κουτουμού, δ. Γυθείου.

Μουντζουρίδης Διονύσιος, 1858, Σελεγούδι, δ. Γυθείου.

Μούρτζινος Γεώργιος, 1844, δ. Καρδαμύλης.

Μουστακέας Γεώργιος, 1844, Λοσνά, δ. Λεύκτρου.

Μόφορης Μιχαήλ, 1850, Σολοτέρι-Δημαρίστικα, δ. Λαγίας.

Μπακίδης Α. Γεώργιος, 1855, Μεγάλη Μαντίνεια, δ. Αβίας.

Μπαλιτσάρης Νικόλαος, 1845, Καφιόνα, δ. Οιτύλου.

Μπαντσέας Αστέριος, 1850, Καστανέα, δ. Λεύκτρου.

Μπαντσέας Αναστάσιος, 1844, δ. Λεύκτρου.

Μπαρμπέτσ(ν)ος Παναγιώτης, 1850, Πύργος. δ. Λεύκτρου.

Μπασάκος Παναγιώτης, 1850, Κάμπος, δ. Αβίας.

Μπασακίδης Γεώργιος, 1851, Κάμπος, δ. Αβίας.

Μπεγέτης Π. Παναγιώτης, 1859, Πιάλα, δ, Λεύκτρου.

Μπαλ(εγ)έτης Πανάγος, 1851, Μηλέα, δ. Λεύκτρου.

Μπέλιτας Βασίλειος, 1844, δ. Οιτύλου.

Μπελιτσάκος Γεώργιος, 1844, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Μπελιτσάκος Δημήτριος, 1859, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Μπενιζελέας, Β. Ιωάννης, 1850, Τσέρια, δ. Καρδαμύλης. Δημοτικός σύμβουλ.

Μπερδέσης Γρηγόριος, 1850,Αχίλλειο, δ. Λαγίας.

Μπερδέσης Μιχαήλ, 1850, Σολοτέρι, δ. Λαγίας.

Μπερδέσης Παναγιώτης, 1844, δ. Λαγίας.

Μπετζάκος Γ., 1861, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου.

Μποτζί(κη)νας Δρακούλης, 1852, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου.

Μποτζίνας Ξανθός, 1852, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου. Αξιωματικός.

Μποσίνης Νικόλαος, 1857, Κελεφά;, δ. Οιτύλου.

Μποσκαΐνος Δημήτριος, 1850, Μαλευριάνικα, δ. Αβίας.

Μπουβαλάκος Μιχαήλ, 1844, Νύφι-Χειμάρρα, δ. Κολοκυνθίου.

Μπουγιουκλάκος Μαυροειδής, 1844, δ. Λαγίας.

Μπουκλάκος Θεόδωρος, 1844, δ. Μαλευρίου.

Μπουκουβαλέας Παναγιώτης, 1844, δ. Καρδαμύλης.

Μπουκουβαλέας Ρ. Παναγιάτης, 1859, Καρδαμύλη, δ. Καρδαμύλης.

Μπουκουβαλέας Ραφαήλ, 1851, Καρδαμύλη, δ. Καρδαμύλης.

Μπουρίκος-Μπουρικάκος Μιχαήλ, 1844, Νύφι, δ. Κολοκυνθίου.

Μυλωνάκος Αντώνιος, 1856, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Μωράκος Κωνσταντίνος, 1850, Ριγανόχωρα, δ. Κολοκυνθίου.

Νικητάκης Χάιδος, 1860, Μεγάλη Μαντίνεια, δ. Αβίας.

Νικολακάκος Γεώργιος, 1850, Πολοβά. δ. Μαλευρίου.

Νικολιν(ακ)άκος Π. Δρακούλης, 1850, Βάμβακα, δ. Οιτύλου.

Νικολινάκος Π. Νικόλαος, 1850, Βάμβακα, δ. Οιτύλου.

Νικολάκος Πέτρος, 1850, Οίτυλο, δ. Οιτύλου.

Νικολαράκος Δημήτριος, 1844, δ. Μαλευρίου.

Νικολαράκος Ιωάννης, 1850, Λάγια, δ. Λαγίας.

Νικολαρέας Πέτρος, 1854, Πολιάνα, δ. Λεύκτρου.

Νικολετζέας Παναγιώτης, 1844, δ. Καρδαμύλης.

Νιφάκος Γ. 1853, Λεύκτρο, δ. Λεύκτρου.

Ντουραχαλάκος Π. 1858, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Ντριβάκος Γεώργιος, 1853, Λιγερέας(Πιγκάρα), δ. Μαλευρίου.

Ξανθάκης Δημήτριος, 1844, δ. Λεύκτρου.

Ξανθάκη(ο)ς Ευδτράτιος, 1852, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Ξανθάκος Ηλίας, 1850, Κονάκια, δ. Μαλευρίου.

Ξανθάκος Θωμάς, 1850, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Ξανθάκος Παναγιώτης, 1861, Κονάκια, δ. Μαλευρίου.

Ξαρχάκος Θεόδωρος, 1844, δ. Γυθείου.

Ξαρχουλάκος Ιωάννης, 1856, Πάνιτσα, δ. Μαλευρίου.

Ξαρχουλάκος-Ζαχαλάκος Θωμάς, 1853, Μαλεύρι, δ. Μαλευρίου.

Ξηνταράκος Α. Παναγιώτης, 1853, Καρυούπολη, δ. Καρυουπόλεως.

Οικονομάκος Γεώργιος, 1855, Αρεόπολη, δ. Αρεοπόλεως.

Οικονομάκος Νικόλαος, 1850, Κούνος, δ. Μέσσης. Ειδικός πάρεδρος.

Οικονομέας Παναγιώτης, 1860, Κάμπος δ. Αβίας.

Οικονομίδης Νικόλαος, 1850, Κελεφά, δ. Οιτύλου.

Οικονομίδης Νικόλαος, 1850, Σκυφιάνικα, δ. Μαλευρίου.

Οικονομίδης-Σκαλκάκος Αναγνώστης, 1854, Σκυφιάνικα, δ. Μαλευρίου.

Οικονομίδης Παναγής, 1850, Φλομοχώρι, δ. Κολοκυνθίου.

Οικονόμου Νικόλαος, 1854, Άγιος Νικόλαος, δ. Μελιτίνης.

Ορφανάκος Έξαρχος, 1856, Βάθεια, δ. Μέσσης.

Παναγιωτάκος Γεώργιος, 1861, Σπείρα, δ. Λαγίας.

Παναγιωτάκος Κυριακούλης, 1859, Βάμβακα, δ. Οιτύλου.

Παναγιωτουνάκος Γεώργιος, 1850, Βαχός, δ. Καρυουπόλεως.

Παναγιωτουνάκος Ιωάννης, 1855, Βαχός, δ. Καρυουπόλεως.

Παναγουλίδης Δ., 1854, Καρδαμύλη, δ. Καρδαμύλης.

Πανταζάκος Σωτήριος, 1844, δ. Μελιτίνης.

Παντακάκος Δημήτριος, 1854, Βαχός, δ. Καρυουπόλεως.

Παντελάκος Καλόποθος, 1855, Βαχός, δ. Καρυουπόλεως.

Παντελεάκος Παναγιώτης, 1850, Βάμβακα, δ. Οιτύλου.

Παπαδάκης Δημήτριος, 1850, Μηλέα, δ. Λεύκτρου.

Παπαδάκος Αναγνώστης, 1844, δ. Μελιτίνης.

Παπαδάκος Γεώργιος, 1855, Κονάκια, δ. Μαλευρίου.

Παπαδάκος Δημήτριος, 1850, Τσεροβά, δ. Καρυουπόλεως.

Παπαδάκος Δ. Κωνσταντίνος, 1855, Μηλέα, δ. Λεύκτρου.

Παπαδάκος Παναγιώτης, 1850, Λάγια, δ. Λαγίας.

Παπαδάκος Πιέρος, 1861, Σκυφιάνικα, δ. Μαλευρίου.

Παπαδέας Αναγνώστης, 1850, Τσέρις, δ. Καρδαμύλης.

Παπαδέας Ιωάννης, 1850, Κάτω Δολοί, δ. Αβίας.

Παπαδόγγονας Δρακούλης, 1853, Κούνος, δ. Μέσσης.

Παπαδογιωτγής Γεώργιος, 1853, Λάγια, δ. Λαγίας.

Παπατζανετέας Νικόλαος, 1844, Κάλυβες, δ. Καρδαμύλης.

Παπούλιας Ανδρέας, 1850, Κάμπος, δ. Αβίας. Στρατιωτικός.

Πασχάλης Νικόλαος, 1844, δ. Γυθείου.

Πατριαρχέας Γρηγόριος, 1861, Λιασίνοβα, δ. Καρδαμύλης.

Πατριαρχέας Γρηγόριος, 1844, δ. Καρδαμύλης.

Πατριαρχέας Δημήτριος, 1850, Γούρνιτσα, δ. Καρδαμύλης.

Πατριαρχέας Κωνσταντίνος, 1850, Γούρνιτσα, δ. Καρδαμύλης. Ειδ. πάρεδρος.

Πατριαρχέας Παναγιώτης, 1844, δ. Καρδαμύλης.

Πατριαρχέας Γρ. παναγιώτης, 1854, Καρδαμύλη, δ. Καρδαμύλης.

Πατρικαρέας Δημήτριος, 1850, Οίτυλο, δ. Οιτύλου.

Πατσιβελέας Ιωάννης, 1855, Κάμπος, δ. Αβίας.

Παυλάκος Γεώργιος, 1850, Λίμπερδο, δ. Μαλετρίου.

Παυλάκος ή Πουλάκος Θεόδωρος, 1850, Φλομοχώρι, δ. Κολοκυνθίου.

Παυλάκος Π. Πέτρος, 1861, Λίμπερδο, δ. Μαλευρίου.

Περδικέας Δημήτριος, 1850, Κάτω Δολοί, δ. Αβίας.

Πετράκος Γεώργιος, 1857, Κουτουμού, δ. Γυθείου.

Πετράκος Δικαίος, 1853, κηπούλα, δ. Μέσσης.

Πετράκος Ιωάννης, 1845, δ. Μελιτίνης.

Πετράκος Ιωάννης, 1850, Κρίσκος (Κριαλιάνικα;), δ. Οιτύλου.

Πετράκος Σταύρος, 1844, δ. Μελιτίνης

Πετράκος Σωτήριος, 1853, Μπουλαριοί, δ. Μέσσης.

Πετρέας Αναγνώστης, 1844, Ρίγκλια, δ. Λεύκτρου.

Πετρέας Δημήτριος, 1850, Γούρνιτσα, δ. Καρδαμύλης. Ειδικός πάρεδρος.

Πετρέας Σ. Δημήτριος, 1854, Καρδαμύλη, δ. Καρδαμύλης.

Πετρέας Νικόλαος, 1861, Καρδαμύλη, δ. Καρδαμύλης.

Πετρέας Σ. Σπύρος, 1859, Καρδαμύλη, δ. Καρδαμύλης.

Πετροπουλάκης Αναστάσιος, 1850, Ράχη, δ. Γυθείου.

Πετροπουλάκης Π. Γεώργιος, 1856, Ράχη, δ. Γυθείου.

Πετροπουλάκης Π. Δημήτριος, 1844, Ράχη, δ. Γυθείου.

Πετροπουλάκης Π. Πανάγος, 1850, Ράχη, δ. Γυθείου.

Πετροπουλάκης Λ.Π., 1860, Ράχη, Γυθείου.

Πετροπουλέας Γεώργιος, 1850, Πολιάνα, δ. Λεύκτρου.

Πετρουνάκος Ιωάννης, 1845, Αερόπολη, δ. Οιτύλου.

Πετρουτζάκος Ιωάννης, 1850, αρεόπολη, δ. Οιτύλου. Αξιωματικός.

Πιεράκος Ν. 1854, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου. Αξιωματικός.

Πιεράκος Α. Γεώργιος, 1858, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Πιεράκος Κ. Γεώργιος, 1850, Μαυροβούνι-Γύθειο, δ. Γυθείου.

Πικουλάκης Δημήτριος, 1844, Λιμένι, δ. Οιτύλου. Αξιωματικός.

Πικουλάκης Γ. Μιχαήλ, 1845, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου.

Πικουλάκης Στέφανος, 1844, δ. Οιτύλου.

Πιτσιλάκος Ι., 1856, Σταρελίτσα, δ. Μαλευρίου.

Πιτσιλάκος Κ., 1850, Σταρελίτσα, δ. Μαλευρίου.

Πουλάκος Αλέξανδρος, 1844, δ. Γυθείου.

Πουλάκος Αντώνιος, 1850, Χωρία (Καρέα-Χαριά), δ. Οιτύλου.

Πουλάκος Βασίλειος, 1850, Βαχός, δ. Καρυουπόλεως.

Πουλάκος Βασίλειος, 1861, Τσεροβά, δ. Καρυουπόλεως.

Πουλάκος Βασίλειος, 1855, Μαραθέα, δ. Μαλευρίου.

Πουλάκος Βασίλειος, 1850, Τόμπρα, δ. Μαλευρίου.

Πουλάκος Δημήτριος, 1850, Αράχοβα, δ. Λεύκτρου.

Πουλάκος Α. Παναγιώτης, 1853, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Πουλάκος Ιω. Πέτρος, 1855, Μηλέα, δ. Γυθείου.

Πουλατζάς Αναστάσιος, 1854, Πύργος, δ. Οιτύλου.

Πουλέας Παναγιώτης, 1855, Σέλιτσα, δ. Αβίας.

Πουλικάκος Θεόδωρος, 1855, Κάβαλος-Φλομοχώρι, δ. Κολοκυνθίου.

Πουλικάκος Δημήτριος, 1855, Βάμβακα, δ. Οιτύλου. Αξιωματικός.

Πουλικάκος Δημήτριος, 1855, Καρυούπολη, δ. Καρυουπόλεως.

Πουλικάκος Νικόλαος, 1850, Βάμβακα, δ. Οιτύλου.

Πουλικογαννάκης Παναγιώτης, 1850, Σκουτάρι, δ. Καρυουπόλεως.

Πλαγιανάκος Γεώργιος, 1844, δ. Μελιτίνης.

Πλαγιανάκος Ιωάννης, 1850, Πολυάραβος, δ. Μαλευρίου.

Πνευματικάκος Ιωάννης, 1850, Κεχριάνικα-Μπουλαριοί, δ. Μέσσης.

Πνευματικάκος πουλήμάνος, 1856, Μηλέα, δ. Λεύκτρου. 

Πολιτάκος Ιωάννης, 1850, Τσεροβά-Βαχός, δ. Καρυουπόλεως.

Πολυχρονάκος Νικόλαος, 1850, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Πολυχρόνης Δημήτριος, 1850, Άγιος Νικόλαος, δ. Μελιτίνης.

Ποντικάκης Γεώργιος, 1859, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Ποντικάκος Ιωάννης, 1850, Πάνιτσα, δ. Μαλευρίου.

Πρεζεράκος Γεώργιος, 1845, δ. Καρυουπόλεως.

Πτωχούλης Ιωάννης, 1855, Κάμπος, δ. Αβίας.

Ραζέλος Μιχαήλ, 1850, Οίτυλο, δ. Οιτύλου. Ιατρός.

Ραμενέας Αθανάσιος, 1850, Κάτω Δολοί, δ. Αβίας.

Ρασταπάκος Δημήτριος, 1854, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου. ΄Εμπορος.

Ρεντζεπεράκος Ιωάννης, 1844, δ. Μαλευρίου.

Ρέντσης Κυριάκος, 1850, Σκυφιάνικα, δ. Μαλευρίου.

Ρικάς Ιωάννης, 1854, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου. Μαραγκός.

Ροβιθάκος Νικόλαος, 1844, δ. Μελιτίνης.

Ρογκάκος Γεώργιος, 1850, Άγιος Νικόλαος-Κόκκινα Λουριά, δ. Μελιτίνης.

Ρογκάκος Α. Γ., 1845, δ. Μελιτίνης.

Ρογκάκος Ν. Γ., 1845, δ. Μελιτίνης.

Ρογκάκος Α. Δημήτριος, 1845, δ. Μελιτίνης.

Ρογκάκος Δημήτριος 1845, δ. Μελιτίνης.

Ρογκάκος Α. Τζανέτος, 1845, δ. Μελιτίνης.

Ρογκάκος Τζανέτος, 1858, Κόκκινα Λουριά, δ. Μελιτίνης.

Ρόγκος Πέτρος, 1844, δ. Μελιτίνης.

Ροτζάκος Σταμ. Δημήτριος, 1845, δ. Μελιτίνης.

Ροτζάκος Α. Ηλίας, 1845, δ. Μελιτίνης.

Ροτζάκος Σταμάτης, 1845, δ. Μελιτίνης.

Ρουσσέας Αλέξανδρος, 1860, Οροβά, δ. Αβίας.

Σαλαφατίνος Ματθαίος, 1844, δ. Οιτύλου.

Σαλούφος Γεώργιος, 1850, Μηλέα, δ. Λεύκτρου.

Σαράβας Δημήτριος, 1850, Άνω Δολοί, δ. Αβίας.

Σαράβας Χρήστος, 1850, Άνω Δολοί, δ. Αβίας.

Σαραντάκος Π. Ιωάννης, 1854, Μαλτσίνα, δ. Μελιτίνης.

Σαραντάκος Ιωάννης, 1850, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου. Έμπορος.

Σαρααντάκος Π. Ιωάννης, 1859, Μαλτσίνα, δ. Μελιτίνης.

Σαραντάκος Παναγιώτης, 1845, δ. Μελιτίνης.

Σασανάς Παναγιώτης, 1860, Μεγάλη Μαντίνεια, δ. Αβίας.

Σελάκος-Σαχλάκος Στέφανος, 1844, δ. Μελιτίνης.

Σιράκος Πέτρος, 1844, δ. Οιτύλου.

Σμαήλης Γ. Νικόλαος, 1853, Οχιά, δ. Μέσσης.

Σοφάκος Νικόλαος, 1850, Κελεφά, δ. Οιτύλου.

Σκαλκάκος Ν. Αθανάσιος, 1855, Ριγανόχωρα, δ. Κολοκυνθίου.

Σκαλκάκος Νικόλαος, 1850, Κάβαλος, δ. Κολοκυνθίου.

Σκαλκάκος Νικόλαος, 1855, Ριγανόχωρα, δ. Κολοκυνθίου.

Σκαλκάκος Νικόλαος, 1857, Φλομοχώρι, δ. Κολοκυνθίου.

Σκανδάλης Πέτρος, 1844, δ. Οιτύλου.

Σκαρπαλέζος Ιωάννης, 1844, Μάλτα, δ. Αβίας. Ιατρός.

Σκαρπαλέζος Παναγιώτης, 1844, Μάλτα, δ. Αβίας. Ειδικός πάρεδρος.

Σκλαβέας Γεώργιος, 1850, Κάτω Δολοί, δ. Αβίας.

Σκλαβέας Δημήτριος, 1844, Κάτω Δολοί, δ. Αβίας.

Σκλαβέας χρήστος, 1844, δ. Αβίας.

Σκλαβουνάκος Πουλίκος, 1855, Πύργος, δ. Οιτύλου.

Σκλαβουνάκος Σκλαβούνος, 1844, δ. Οιτύλου.

Σολωμάκος-Μελάκος Μούγιος, 1844, Δημαρίστικα, δ. Λάγιας.

Σούμπασης Κ. Δημήτριος, 1860, Χωριά (Καρέα;), δ. Οιτύλου. Έμπορος.

Σούμπασης Κυριάκος, 1850, Χωριά (Καρέα;), δ. Οιτύλου.

Σπανάκος Μιχαήλ, 1850, Σκουτάρι, δ. Καρυουπόλεως.

Σπανάκος Π. Σωτήριος, 1855, Σκουτάρι, δ. Καρυουπόλεως.

Σπερώνης Μιχ. Ν., 1844, δ. Λεύκτρου.

Σπηλιώτης Δημήτριος, 1850, Γούρνιτσα, δ. Καρδαμύλης. Δημοτικ. σύμβουλος.

Σπυρέας Γεώργιος, 1860, Μαλευριάνικα, δ. Αβίας.

Σπυριδάκος σταύρος, 1854, Βαθύ, δ. Καρυουπόλεως.

Σταθάκης Ηλίας, 1845, δ. Μελιτίνης.

Σταθάκος Αντώνιος, 1854, Κότρωνας, δ. Κολοκυνθίου.

Σταρόγιαννης Δημήτριος, 1844, Μαυροβούνι, δ. Γυθείου.

Σταρόγιαννης Παναγιώτης, 1854, Μαυροβούνι, δ. Γυθείου.

Σταυρέας Κωνσταντίνος, 1860, Μεγάλη Μαντίνεια, δ. Αβίας.

Σταυριανάκος Γεώργιος, 1844, δ. Γυθείου.

Στεφανάκος Δημάκης, 1844, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Στεφανάκος Δημήτριος, 1850, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Στεφανάκος Θωμάς, 1852, Πολυάραβος, δ. Μαλευρίου.

Στεφανάκος-Στεφάνου Σαράντος, 1844, Άγιος Νικόλαος, δ. Μελιτίνης.

Στεφάνου Γεώργιος, 1850, Μαλτσίνα-Άγιος Νικόλαος, δ. Μαλευρίου.

Στραβάκος Τζανέτος, 1850, Κελεφά, δ. Οιτύλου.

Στραβόλαιμος Παναγιώτης, 1851, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου.

Στρατάκης Β., 1850, Πάνιτσα, δ. Μαλευρίου.

Σταρτηγέας Θεόδωρος, 1845, Οίτυλο, δ. Οιτύλου. Στρατιωτικός.

Στρατηγουλάκος Δημήτριος, 1853, Λεύκτρο, δ. Λεύκτρου.

Στρατηγουλέας Παναγιώτης, 1850, Προάστειο, δ. Καρδαμύλης.

Στριλάκος Πέτρος, 1850, Αγγειαδάκι, δ. Οιτύλου.

Στυλιανέας Ευστράτιος, 1851, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Στυλιανέας Ευστράτιος, 1844, Νομιτσή, δ. Λεύκτρου.

Στυλιανέας Στυλιανός, 1844, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Συρελάκος Β., 1850, Μαραθέα, δ. Μαλευρίου.

Σφάλαγκας Μιχαήλ, 1850, Καρβελάς, δ. Μαλευρίου.

Σφουριδέας Γεώργιος, 1850, Λιασίνοβα, δ. Καρδαμύλης. Έμπορος.

Σωτηράκος Γεώργιος, 1844, Μαλτίνα, δ. Μελιτίνης.

Σωτηρέας Παναγιώτης, 1844, Τσέρια, δ. Καρδαμύλης.

Σωτηρέας Παναγιώτης, 1852, Κουτήφαρη, δ. Λεύκτρου.

Ταβλαρέας Δημήτριος, 1850, Δολοί, δ. Αβίας.

Ταβουλάρης Πέτρος, 1850, Καρέα, δ. Οιτύλου.

Ταβουλαρίδης Αναγνώστης, 1851, Τσέρια, δ. Καρδαμύλης.

Ταγαρούλιας Λογοθέτης, 1850, Κούνος, δ. Μέσσης. Στρτατιωτικός.

Τανομενάκος Δημήτριος, 1851, Άγιος Νικόλαος, δ. Μελιτίνης.

Τζανετάκης Θεόδωρος, 1853, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Τζανετάκης Πιέρος-Πέτρος, 1855, Γύθειο, δ. Γυθείου.

Τζανετάκος Αντώνιος, 1845, δ. Μελιτίνης.

Τζανετάκος Κωνσταντίνος, 1844, δ. Μελιτίνης.

Τζανετέας Π. Αναγνώστης, 1850, Λιασίνοβα, δ. Καρδαμύλης.

Τζανετέας Γεώργιος, 1861, Λιασίνοβα, δ. Καρδαμύλης.

Τζανετέας παναγιώτης, 1852, Καρδαμύλη, δ. Καρδαμύλης.

Τζωρτζάκης Αντώνιος, 1857, Κουλούμι, δ. Οιτύλου. Δικαστικός κλητήρας.

Τζωρτζάκος Θ. Τζώρτζης, 1854, Μαυροβούνι, δ. Γυθείου.

Τοτορέας Κωνσταντίνος, 1851, Κουτήφαρη, δ. Λεύκτρου. Αξιωματικός.

Τραφαλής Μιχαήλ, 1861, Κουρνού (Κούνου), δ. Κολοκυνθίου.

Τραφαλής Μιχαήλ, 1857, Κουτουμού, δ. Γυθείου.

Τρουπάκης Ευστράτιος, 1844, δ. Καρδαμύλης.

Τρουπάκης Ευστρ. Νικόλαος, 1857, Προάστειο, δ. Καρδαμύλης.

Τρουπάκης Δ. Παναγιώτης, 1850, Γούρνιτσα, δ. Καρδαμύλης.

Τρουπάκης Πανάγος, 1850, Γούρνιτσα, δ. Καρδαμύλης.

Τσαγκάκης Πετρούτσος, 1850, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου. Ααξιωματικός.

Τσακάκος, Πετρούνης, 1851, Αρεόπολη, δ. Γυθείου. Αξιωματικός.

Τσακαλάκος Βασίλειος, 1856, Πάνιτσα, δ. Μαλευρίου.

Τσακαλάκος Ι. Ιωάννης, 1859, Μηλέα, δ. Λεύκτρου.

Τσαμαρέτος Δημήτριος, 1855, Προάστειο, δ. Καρδαμύλης.

Τσαμαρέτος, Παναγιώτης, 1850, Προάστειο, δ. Καρδαμύλης.

Τσαουσέας Ν., 1858, Γαϊτσές, δ. Αβίας.

Τσαουσίδης Π., 1857, Γαϊτσές, δ. Αβίας.

Τσαπατσάρας-Τσαματούρης Πέτρος, 1854, Καρέα, δ. Οιτύλου.

Τσατσαρούνος Λογοθέτης, 1852, Μπουλαριοί, δ. Μέσσης.

Τσατσαρούνος Σαμπέκος, 1853, Μπουλαριοί, δ. Μέσσης.

Τσιγκουράκης Γεώργιος, 1850, Κότρωνας, δ. Κολοκυνθίου.

Τσιγκουράκος Γεώργιος, 1850, Βαθύ, δ. Καρυουπόλεως 

Τσιγκουράκος Δημήτριος, 1844, δ. Καρυουπόλεως.

Τσουμάκος Θωμάς, 1850, Καρβελάς, δ. Μαλευρίου.

Τσουμάκος Παναγιώτης, 1851, Καρβελάς, δ. Μαλευρίου.

Τσ(ζ)ουμάκος Παναγιώτης, 1861, Τσιχοβά, δ. Μαλευρίου.

Φασέας Γ. Παναγιώτης, 1850, Κολιμπιτσαίικα, δ. Καρδαμύλης. Δημοτ. Σύμβ.

Φινογιάννης Αντώνιος, 1844, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου.

Φραγκισκάκης Αναστάσιος, 1850, Αρεόπολη, δ. Οιτύλου. Στρατιωτικός.

Χαλικιάς Κωνστ. Πούλος, 1860, Κάμπος, δ. Αβίας.

Χαμόδρακας Δρακούλης, 1850, Κοίτα, δ. Μέσσης. Δημοτικός σύμβουλος.

Χατζάκος Δημήτριος, 1844, Πηλάλα, δ. Μαλευρίου.

Χα(ν)τζέας Θεόδωρος, 1844, Κουτήφαρη, δ. Λεύκτρου. Αξιωματικός.

Χαντογιάννης Αναγνώστης, 1855, Νεοχώρι, δ. Καρυουπόλεως. 

Χαρτοκόλλης Πατρίκιος, 1844, δ. Μαλευρίου.

Χαρτοκόλλης Πέτρος, 1850, Διρό, δ. Μαλευρίου.

Χορταρίδης Ηλίας, 1856, Πλάτσα, δ. Λεύκτρου.

Χριστακάκος Ιωάννης, 1850, Σκυφιάνικα, δ. Μαλευρίου.

Χριστάκος Μιχαήλ, 1850, Κότρωνας, δ. Κολοκυνθίου.

Χριστέας Πανάγος, 1844, Άγιος Δημήτριος, δ. Λεύκτρου.

Χριστέας Χριστόδουλος-Χρίστος, 1844, Άγιος Δημήτριος, δ. Λεύκτρου.

Χρυσοσπάθης Ιωάννης, 1844, Ρίγκλια, δ. Λεύκτρου.

Ψαλτήρας Στασινός, 1858, Κάμπος, δ. Αβίας.

Ψαρρίδης Γεώργιος, 1855, Γαϊτσές, δ. Αβίας.

Η ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΔΟΥΡΑΚΗ ΤΗΣ ΚΑΣΤΑΝΙΑΣ


Η Καστάνια


Η οικογένεια Δουράκη ή Ντουράκη ή Τουράκη στις τελευταίες δεκαετίες της τουρκοκρατίας εξουσίαζε την καπετανία της Καστάνιας
 και ο πύργος της υπάρχει μέχρι σήμερα, για να θυμίζη παλαιές ημέρες δόξας. Η Καστάνια ή Μεγάλη Καστάνια είναι κτισμένη στις δυτικές πλαγιές του Ταϋγέτου, στο Ζυγό της Μάνης
. Βρίσκεται σε υψόμετρο 560 μέτρων και ολόγυρα περιβάλλεται από υψώματα, ώστε να είναι αθέατη και υπήνεμος, αφήνοντας μία μόνο διάβαση από τη δυτική της πλευρά. Στα ανατολικά και νότια είναι το ύψωμα Σωτηρίτσα (1177 μέτρα) που χωρίζει την Καστάνια από την Πιάλα (Καρυοβούνι) και την κορυφογραμμή του Ταϋγέτου. Βορειοανατολικά βρίσκεται το ύψωμα του Αγιοκήρυκος (1470 μ.) και βορειοδυτικά το ύψωμα Κάστρο
 (1298 μ.), που ίσως παλαιά να ήταν εκεί κάποια ωχυρωμένη θέση.


Το σημαντικώτερο μνημείο της Καστάνιας είναι ο ναός του Αγίου Πέτρου
, ο οποίος είναι χτισμένος από το 12ο αιώνα, ενώ οι ναοί μεταγενέστερης κατασκευής φανερώνουν την ύπαρξη μιάς συνέχειας της ζωής του τόπου. Ίχνη καταστροφών δεν φαίνονται στα μνημεία του χωριού.


Η Καστάνια αναφέρεται για πρώτη φορά στις ιστορικές πηγές το 1278. Τότε, άνδρες από τη γειτονική Ανδρούβιστα
 λήστεψαν πλοιάριο που ανήκε στον Alberto Marangon και Johanni Conde, το οποίο μετέφερε αλάτι και λάδι από τη Βενετοκρατούμενη Κορώνη στην Καστάνια, η οποία ανήκε στους Βυζαντινούς του Μυστρά. Οι συλληφθέντες φυλακίστηκαν στο κάστρο του Λεύκτρου (Belforte), στο οποίο καπετάνιος ήταν ο Μακρυδούκας
.


Μετά τη λήξη του Τουρκο-Βενετικού Πολέμου (1663-1679) και ύστερα από μία μακρά περίοδο σιγής των ιστορικών πηγών η Καστάνια επανεμφανίζεται στο προσκήνιο. Τότε για πρώτη φορά οι τούρκοι επεξέτειναν την κατάκτησή τους στη Μάνη και εγκατέστησαν για βραχύ χρονικό διάστημα φρουρές στα οχυρά της σημεία. Τον επόμενο όμως χρόνο, το 1480, ο Κορκόδειλος Κλαδάς στασίασε, ακολουθούμενος δε από τους στρατιώτες του, εγκατέλειψε τους Βενετούς και την πόλη της Κορώνης για να ξεσηκώση τη Μάνη
. Με τη συμμετοχή των Μανιατών στην επανάστασή του εξοντώθηκαν οι τουρκικές φρουρές
 και ελευθερώθηκαν τα κάστρα της Μεγάλης Μάνης, του Οιτύλου, της Καστάνιας
, η Πιάλα, το Πραστίο, το κάστρο της Ανδρούβιστας, το Λεφτίνι, ο πύργος των Γαϊτσών, το κάστρο της Μαντίνειας κ.α.


Η αντίδραση των Τούρκων ήταν άμεση και αποτελεσματική. Εισέβαλαν στη Μάνη από την ανατολική και τη δυτική της πλευρά και μετά από φονική μάχη, που έγινε στη Μεγάλη Καστάνια ή τη Μικρή Καστάνια, ο Κλαδάς αποχώρησε και η Μάνη άρχισε το μακραίωνο πόλεμο εναντίον των Τούρκων.


Το 1618 ο Πέτρος Μέδικος-Γιατρός εκπροσωπούσε τους Μανιάτες και είχε επαφές με το δούκα του Νεβέρ, για την απελευθέρωση της Βαλκανικής από τους Τούρκους.  Σε στατιστική του κατέγραψε τα χωριά της Μάνης με τον αριθμό των σπιτιών που είχε το καθένα και σημείωσε: "Καστάνια 150 σπίτια". Τονίζεται ότι ήταν ένα από τα μεγαλύτερα χωριά της Μάνης, που κατά σειρά είχαν τότε το Οίτυλο 400 σπίτια, η Κελεφά 300, η Καστάνια και η Πλάτσα από 150, η Επάνω Μηλέα 120, το Προάστιο και η Λάγια από 100 σπίτια κλπ
.


Με αίτηση των κατοίκων του Ζυγού της Μάνης, το 1621, ιδρύθηκε η αρχιεπισκοπή της Πλάτσας, που περιελάμβανε την περιοχή από το Οίτυλο μέχρι την Ανδρούβιστα και σε αυτή υπαγόταν η Καστάνια
.


Το 1655 σε έγγραφο, που διαιρούσε τη Μάνη σε Άνω και Κάτω, αναφέρεται το χωριό "Cartagniοtes", το οποίο πιθανολογείται ότι ήταν η Μεγάλη Καστάνια
. 


Την επόμενη χρονιά από την πτώση του Ηρακλείου της Κρήτης στα χέρια των Οθωμανών, το 1670, κατέβηκε στην Πελοπόννησο τουρκικός στρατός προκειμένου να υποτάξη τη Μάνη. Έγινε όμως συμφωνία μεταξύ του Μανιάτη Λιμπεράκη Γερακάρη και των Τούρκων, ώστε χωρίς πόλεμο, να χτίσουν οι τελευταίοι κάστρα στη Ζαρνάτα και στην Κελεφά. Με την ευκαιρία αυτή ταξίδεψε στη Μάνη ο τούρκος ιερωμένος Εβλιά Τσελεμπί
, ο οποίος άφησε οδοιπορικό, που οι πληροφορίες του δεν χαρακτηρίζονται πάντοτε για την ακρίβειά τους και αναφέρει για το χωριό Καστάνια τα ακόλουθα: "Είναι χτισμένο σε μια χαράδρα και περιβάλλεται από απότομους βράχους με φωλιές γερακιών. Τα τριακόσια κεραμόσπιτα σπίτια είναι χτισμένα μέσα σε ελαιόδεντρα, συκιές και περιβόλια. Υπάρχουν πολλές πηγές νερού, καθώς και γοητευτικοί άνθρωποι. Το χωριό προσφέρει τετρακόσιους ένοπλους άπιστους. Οι Καστανιώτες υπακούουν στους κατοίκους του Πραστίου". 


Στην περίοδο της πρώτης τουρκοκρατίας οι κάτοικοι της Καστάνιας πλήρωναν φόρο, τον οποίο μετά το 1685 έπρεπε να καταβάλουν στους Βενετούς, οι οποίοι διαδέχτηκαν τους Τούρκους ως νέοι κατακτητές μέχρι το 1715. Το 1692 σε ένα βενετικό κατάστιχο
 αναφέρεται ότι η Καστάνια και το Πραστίο έπρεπε να πληρώσουν από κοινού για φόρο, που επί τουρκοκρατίας ονομαζόταν di mactu,  417 1/2 ρεάλια, ενώ οι κάτοικοι των χωριών πλήρωσαν μόνο 133 1/2, ισχυριζόμενοι με αποδεικτικά στοιχεία, ότι τόσα κατέβαλαν και στους Τούρκους. Άξιο προσοχής είναι ότι η πληρωμή φόρου της Καστάνιας έγινε από κοινού με το Πραστίο και ότι ο Εβλιά Τσελεμπί έγραψε ότι οι Καστανιώτες υπακούουν στους κατοίκους του Πραστίου. Θα μπορούσε να θεωρηθή ότι οι εύποροι κάτοικοι του Πραστίου, που διέθεταν τότε και εμπορικό στόλο, είχαν στην Καστάνια τους ποιμένες για τα κοπάδια τους, εκεί εύρισκαν εργατικά χέρια και πιθανώς διέμεναν κατά τους θερινούς μήνες.


Η Καστάνια ήταν ένα μεγάλο χωριό, γι' αυτό και το 1836 απετέλεσε ιδιαίτερο δήμο. Όμως στην απογραφή του 1829, που έγινε από τη Γαλλική Επιστημονική Αποστολή
 σημειώνονται μόνο 12 οικογένειες, που θα μπορούσε να εξηγηθή, αν δεχθούμε ότι οι κάτοικοι ήταν κτηνοτρόφοι και την εποχή της απογραφής είχαν αποσυρθή στις ψηλότερες πλαγιές του Ταϋγέτου. Σε χωρογραφικό πίνακα
 από το 1846 οι κάτοικοι ήταν 348. Αργότερα στις απογραφές
 ο πληθυσμός της κυμαινόταν μεταξύ 450 και 530 κατοίκων, αλλά μετά το Β' παγκόσμιο πόλεμο περιορίστηκε σημαντικά. 

Το 1836  δήμαρχος
 του δήμου Καστάνιας ορίστηκε ο Χριστόδουλος Δουράκης και εισπράκτορας ο Ι. Κουτρέας, αλλά το 1839 υπηρετούσε ως δήμαρχος ο Κωνσταντίνος Κ. Παναγόπουλος
. Το 1841 με τη συγχώνευση των δήμων σχηματίστηκε ο δήμος Λεύκτρου, ο οποίος περιελάμβανε και την Καστάνια. 


Στην περιοχή της Καστάνιας υπήρχαν δύο μοναστήρια, του Αγίου Κωνσταντίνου και της Παναγίας Φανερωμένης. Η μονή του Αγίου Κωνσταντίνου
 βρίσκεται βόρεια του χωριού, μεταξύ των υψωμάτων Κάστρο και Αγιοκήρυκος και τότε ήλεγχε το δρόμο προς τα μοναστήρια του Αγίου Σαμουήλ και της Βοϊδονίτσας και ακόμη προς την κορυφογραμμή του Ταϋγέτου και την Ανδρούβιστα. Η μονή της Παναγίας Φανερωμένης βρίσκεται  βορειοδυτικά του χωριού, δυτικά του υψώματος Κάστρο, στο δρόμο που ενώνη την Καστάνια με τη Σαϊδόνα και το 1843 ήταν διαλελυμένη και αποτελούσε ιδιοκτησία της οικογενείας Δουράκη
. Βορειότερα της μονής της Φανερωμένης υπάρχει μέχρι σήμερα μικρός οικισμός με το όνομα Νιόκαστρο, που ανήκε και αυτός στην οικογένεια Δουράκη.

Η καπετανία της Καστάνιας


Για την ιστορία της Μάνης των πρώτων δεκαετιών της δεύτερης τουρκοκρατίας του Μοριά (1715-1821) δεν υπάρχουν αρκετές πληροφορίες. Δεν είναι γνωστό πότε ακριβώς διαμορφώθηκαν οι καπετανίες της έξω Μάνης και ο χρόνος που αναγνωρίστηκε ως αυτόνομη η καπετανία της Καστάνιας.


Ο ανέκδοτος κώδικας της μονής της Τίμιοβας
 σε συνδυασμό με οικογενειακές παραδόσεις μπορούν να μας οδηγήσουν σε μια νεφελώδη και ασαφή εξελικτική πορεία των τοπικών καπετανιών
. Αναφέρεται ότι το 1715 αναγνωρίστηκαν από την τουρκική διοίκηση τρεις καπετάνιοι για τη Μάνη. Ο καπετάν-Γιαννάκης Κουτήφαρης ήταν στο Σταυροπήγι, ο Ξανθός Γιατρός-Ξανθάκης ήταν στο Ζυγό, που συμπεριλάμβανε και την Ανδρούβιστα και ο Αντώνης Φωκάς-Καβαλιεράκης-Κοσονάκος ήταν στην Καρυούπολη και εξουσίαζε όλη την ανατολική Μάνη. Υπήρχε και τετάρτη καπετανία, της "Κακαβουλίας", αλλά δεν αναφέρεται εκεί αρχηγός. Το 1718, σύμφωνα με παράδοση, οι τρεις αυτοί καπετάνιοι συναντήθηκαν στη μονή της Τίμιοβας, όπου ο Ξανθός Γιατρός-Ξανθάκης δηλητηρίασε τον καπετάν-Γιαννάκη Κουτήφαρη
 και προφανώς επεξέτεινε την κυριαρχία του στο Σταυροπήγι και ίσως και βορειότερα. Για την επικράτηση στο Σταυροπήγι του καπετάν-Ξανθάκη παρέχει ένδειξη ο κώδικας της μονής της Τίμιοβας
, γιατί στις 28 Απριλίου 1723 ο Ξανθός Ξανθάκης και ο Αντώνης Καβαλιεράκης υπέγραψαν ως μάρτυρες στην παραχώρηση που έγινε στο μοναστήρι από το Διονύσιο Φραγγίνα. Αν υπήρχε άλλος καπετάνιος στο Σταυροπήγι, δεν θα άφηνε να πάνε μόνοι οι δύο ξένοι και θα υπέγραφε αυτός ή και αυτός ως ο πλέον αρμόδιος.


Από παράδοση της οικογενείας Τρουπάκη, που κατέγραψε ο Α. Γούδας
, πληροφορούμεθα ότι οι κάτοικοι της Ανδρούβιστας πλήρωναν φόρο λαδιού σε κάποιον καπετάνιο ονομαζόμενο Ξανθό, προφανώς τον Ξανθό Ξανθάκη της Μηλιάς. Επειδή κάποια χρονιά η συγκομιδή των ελιών ήταν μικρή, ο Μιχαήλ Παλαιολόγος, γενάρχης των Παλαιολόγων-Τρουπάκηδων, πρότεινε να καταβάλουν το μισό φόρο. Στην προσπάθειά του ο καπετάν Ξανθός να συγκεντρώση ολόκληρο το φόρο δια της βίας, ήρθε σε ένοπλη σύγκρουση με τον Παναγιώτη Μιχ. Παλαιολόγο-Τρουπάκη και ηττήθηκε. Έκτοτε και μέχρι την επανάσταση του 1821 η περιοχή της Ανδρούβιστας απετέλεσε ιδιαίτερη καπετανία υπό τους Παλαιολόγους-Τρουπάκηδες.


Φαίνεται ότι στην καπετανία των Τρουπάκηδων κάποτε υπαγόταν και το Σταυροπήγι. Ο Πέτρος Κουτήφαρης στις ανέκδοτες σημειώσεις του
 αναφέρει ότι μετά τη δολοφονία του καπετάν-Γιαννάκη Κουτήφαρη "...η επαρχία υπέκυψε εις την επιρροήν του της Ανδρουβίστης άρχοντος οίκου του Τρουπάκη, όστις κυριεύσας το φρούριον Ζαρνάτας και την αρχήν αυθαιρέτως καταλαβών ήρχε της επαρχίας ταύτης οικεία δυνάμει...". Στη συνέχεια υπήρξε ένοπλη αναμέτρηση για την καπετανία του Σταυροπηγίου μεταξύ των Κουμουνδουράκηδων  και των Τρουπάκηδων και αναφέρονται εναλλαγές στην κυριαρχία. Αργότερα οι Τρουπάκηδες υποστήριζαν τους Κουτηφαραίους, οι οποίοι συγκρούονταν με τους Κουμουνδουράκηδες και τελικά στο Σταυροπήγι δημιουργήθηκαν δύο καπετανίες, των Κουμουνδουράκηδων και των Καπετανάκηδων, οι οποίοι ήσαν οι εξ αρρενογονίας απόγονοι του καπετάν-Γιαννάκη Κουτήφαρη. 


Πληροφορούμεθα, από την υπ' αριθ. 154 καταχώρηση του κώδικα της Τίμιοβας του έτους 1749, ότι ο Γεώργιος Λαζαρής από τα Πηγάδια έκανε στη μονή αφιέρωση και ώρισε ως επίτροπο και βεκίλη (αντιπρόσωπο) τον Πέτρο Παν. Τρουπάκη, ο οποίος χαρακτηρίζεται ως "αυθέντης του τόπου". Δεν θα μπορούσε να υπάρξη αυτή η διατύπωση, αν δεν ήταν τον καιρό εκείνο καπετάνιος και στο Σταυροπήγι.


Μετά τα Ορλωφικά στην περιοχή της Έξω Μάνης υπήρχαν επτά καπετανίες, τις οποίες κατονομάζει ο Νικήτας Νηφάκης
. Στο Πετροβούνι της Τρικότσοβας ήταν ο Καπετανάκης, στη Ζαρνάτα-Κιτριές ο Κουμουνδουράκης, στην Καρδαμύλη ο Τρουπάκης, στην Καστάνια ο Δουράκης, στην Καστάνιτσα ο Βενετσανάκης, στη Μηλιά ο Κυβέλος και στο Ζυγό (Πλάτσα) ο Χρηστέας. Φαίνεται ότι με την πάροδο του χρόνου έγινε ένας τεμαχισμός των αρχικών καπετανιών, αλλά δεν μπορούμε να καθορίσουμε χρονολογικά την αναγνώριση της κάθε μιας καπετανίας.


Στην Καστάνια αναφέρεται ως μοναδικός καπετάνιος ο Κωνσταντής Δουράκης. Δεν είναι γνωστοί οι πρόγονοί του και η πιθανή ισχύς την οποία διέθεταν. Θα πρέπει όμως να επισημανθή, ότι από την εποχή της Βενετοκρατίας (1685-1715) κάθε χωριό είχε τον τοπικό του καπετάνιο, που διέθετε μια μικρή ομάδα ενόπλων για την τήρηση της τάξης. Οι καπετάνιοι των χωριών μιας περιοχής υπάκουαν σε έναν ισχυρότερο καπετάνιο, ο οποίος είχε ευθύνη απέναντι στους Βενετούς του περιφερειακού κάστρου. Δεν αναφέρεται σαφώς αν από την εποχή των Βενετών η οικογένεια Δουράκη είχε την πρώτη θέση στην Καστάνια ή αναδείχτηκε αργότερα.


Σε επιστολή του Διονυσίου Μούρτζινου της 4 Ιανουαρίου 1830 προς τον καπετάν Γιωργάκη Αντ. Γρηγοράκη, με την οποία καταφέρεται κατά της οικογενείας του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, περιλαμβάνοται τα ακόλουθα
: "Κύριοι τα σημαντικά σπίτια της Δυτικής Σπάρτης είναι εκείνα οπού εφάνησαν και φαίνονται απ' αιώνες. Εις το Σταυροπήγι είναι ο Κουμουνδουράκης και ο Καπετανάκης, είναι και τρίτα άλλα σπίτια πολλά. Εις την Ανδρούβιστα είναι ο Τρουπάκης, είναι και άλλα δεύτερα και τρίτα. Εις την Καστάνια είναι ο Ντουράκης και άλλα μικρότερά του, εις τον Ζυγόν είναι ο Χριστέας και ο Αλεξάκης και άλλα τρίτα πολλά, εις την Μηλιά είναι ο Κυβέλος είναι και άλλα δεύτερα, εις την Καστάνιτζαν είναι οι Βενετζανιάνοι. Δια τους Μαυρομιχάληδες τους οποίους σήμερον σεις υμνείτε είναι ισότιμοί τους η οικογένεια των Κυριακουλιάνων, είναι και η οικογένεια των Νικολιάνων οπού είναι ο Βοϊδής, είναι και μέρος Γιαννιάνων και Αβραμιάνων...".


Το 1805 πέρασε από τη Μάνη ο άγγλος περιηγητής W. Leake
, ο οποίος ανέφερε τους τότε ισχύοντες καπετάνιους. Στην Καστάνια, την οποία χαρακτήρισε ως ένα από τα μεγαλύτερα χωριά της Μάνης, έγραψε ως καπετάνιο τον Κωνσταντίνο Νικοράκη, που πρόκειται περί λανθασμένης αναγραφής του Δουράκης. Ανάλογο λάθος έκανε και ο Γάλλος Pouqueville
, ο οποίος τον τοποθέτησε στη Μηλιά και έγραψε πάλι λανθασμένα το όνομά του ως Κωνσταντίνος Δουραχάρης
. 


Ο Κωνσταντής Δουράκης

Δεν είναι γνωστή η καταγωγή της οικογενείας Δουράκη. Έχει διατυπωθή η άποψη ότι προέρχεται από την Κρήτη, πιθανώς εξ αιτίας της καταλήξεως του επιθέτου σε -άκης
. 

Η πρώτη πληροφορία για τον Κωνσταντή Δουράκη προέρχεται από το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη, ο οποίος τον χαρακτηρίζει πατρικό φίλο
. Ο πατέρας του Κωσταντής Κολοκοτρώνης έζησε μέχρι το 1780, επομένως ο Δουράκης είχε επαφές μαζί του στα προηγούμενα χρόνια.

Αναφέρεται σε επιστολή της 28 Μαΐου 1776 του Γάλλου προξένου στην Κορώνη Mr. Sauvaire
 ότι ένας Κολοκοτρώνης, προφανώς ο Κωνσταντής, είχε δράση ως πειρατής στα νότια παράλια της Πελοποννήσου. Στην Καρδαμύλη αρμάτωσε μια χοντρή γαλιότα, που ήταν άλλοτε στην υπηρεσία των Ρώσων, με πλήρωμα 80 ορεσίβιων ανδρών, οι οποίοι ήταν τελείως αδέξιοι στις μανούβρες της θάλασσας. Τοποθέτησε στη γαλιότα του ένα παλαιό κανόνι, με το οποίο υποχρέωνε τα πλοία σε υποταγή και στην περιοχή του Ταινάρου διέπραξε τρεις πειρατείες. Τελικά επέστρεψε στην Καρδαμύλη με τα καταληφθέντα πλοία και ένα από αυτά το εξαγόρασε ο Sauvaire αντί 6.500 πιάστρων. Αν σε αυτή την περιπέτεια είχε λάβει μέρος και ο Κωνσταντής Δουράκης δεν είναι γνωστό. Φαίνεται όμως ότι η φιλία μεταξύ του Κωνσταντή Κολοκοτρώνη και του Κωνσταντή Δουράκη χρονολογείται από την εποχή των πειρατικών εξορμήσεων ή γενικότερα την εγκατάσταση του Κ. Κολοκοτρώνη στην Καστάνιτσα κοντά στον Παναγιώταρο Βενετσανάκη. 

Γύρω στα 1800, ο Θ. Κολοκοτρώνης ήταν διωρισμένος κάπος (ο  ίδιος αναφέρει αρματολός) στην Καρύταινα και το Λεοντάρι. Τόσο αυτός όσο και οι άλλοι της γενιάς του, είχαν τις οικογένειές τους στη Μεγάλη Καστάνια υπό την προστασία του Κωνσταντή Δουράκη και τις επισκέπτονταν στις μεγάλες γιορτές. Ο Θ. Κολοκοτρώνης διατηρούσε καλές σχέσεις με το Δουράκη, με τον οποίο ήταν συμπέθεροι, όπως και με τον τότε Μπέη της Μάνης Παναγιώτη Κουμουνδουράκη (1798-1803), τον οποίο βοηθούσε με την ένοπλη ομάδα του, όταν αυτός τον χρειαζόταν. Το 1802 ο Θ. Κολοκοτρώνης βοήθησε τον Κωνσταντή Δουράκη στην πολιορκία του Νικολάου Κιτρινιάρη στην Ανδρούβιστα
.

Ο Κωνσταντής Δουράκης το καλοκαίρι του 1803 δεν αναφέρεται στην πολιορκία του μπέη Κουμουντουράκη, όπου έλαβαν μέρος πολλοί από τους καπεταναίους της Μάνης. Πιθανώς η απουσία του να ήταν αποτέλεσμα της φιλίας που τους συνέδεε.

Μετά το διορισμό του Αντωνόμπεη Γρηγοράκη ως μπέη της Μάνης, ο Μαγγιόρος Μπεηζαδές Πιέρος Τζαν. Γρηγοράκης διωκόμενος από τους Τούρκους, κατέφυγε στην Καστάνιτσα κοντά στον Αναγνώστη Βενετσανάκη και από εκεί επηρέαζε τα γύρω χωριά να μην πληρώνουν το φόρο
. Πιθανώς αυτή ήταν η αιτία που ο Καπουδάν Πασάς (ναύαρχος του Τουρκικού στόλου), στον οποίο υπαγόταν η Μάνη, στις 8 Φεβρουαρίου 1804 με έγγραφό του προς τον Αντωνόμπεη Γρηγοράκη αξιούσε να τιμωρήση ο Μπέης όλους τους άτακτους Μανιάτες, "... να παιδεύσης σκληρώς όλους εκείνους τους κατοίκους της Μάνης... και μάλιστα τον καπετάνιον Κωνσταντή Δουράκην
, τον οποίον να τον ευβάλης από την καπετανίαν και να τον παιδεύσης ως άτακτον και παρήκοον, επειδή μας επληροφόρησε τα περί αυτού ο  περί τα αυτόθι μεμούρης ημέτερος, προσφιλέστατος Καπετάνια πέγης και όσοι άλλοι από τους λοιπούς καπετάνιους είναι τοιούτοι άτακτοι και απειθείς, να τους αλλάξης και να τους παιδεύσης...". 

Ο W. Leake σε αναφορά του της 3 Μαΐου 1805 προς το υπουργείο των εξωτερικών της χώρας του γράφει τα ακόλουθα
: "...Ο Δουράκης και ο Βενετσανάκης καπετάνιοι της Καστάνιας και της Καστάνιτσας είναι και οι δύο εχθροί της παρούσης κυβερνήσεως (του Αντωνόμπεη Γρηγοράκη) και καθώς ο μεγάλος αντίπαλος του Μπέη, ο Πιέρος Μπεηζαδές, κατοικεί σε αυτό το μέρος της επαρχίας, μπορεί να θεωρηθή ως το κέντρο του επαναστατικού κόμματος των Γαλλοφίλων...".

Στις αρχές του 1806 έγινε ο μεγάλος κατατρεγμός της κλεφτουριάς του Μοριά. Ο Θ. Κολοκοτρώνης ξεκίνησε από τα Πηγάδια της Αβίας με 120 παλικάρια και αφού κατέστρεψε τα Βέρβενα, πέρασε στη δυτική πλευρά του Ταϋγέτου. Στη συνέχεια κατέβηκε στην περιοχή της Καλαμάτας και προχώρησε στο Αλητούργι (Στενύκλαρος) της Μεσσηνίας, όπου έδωσε την πρώτη μάχη και από εκεί άρχισε η μεγάλη καταδίωξη, την οποία περιληπτικά μας περιέγραψε ο ίδιος στα απομνημονεύματά του. Αφού οι περισσότεροι από τους κλέφτες και ιδιαίτερα τα μέλη της οικογενείας του έχασαν τη ζωή τους, αυτός με τέσσερις από τους συντρόφους του πέρασε στην αυτόνομη περιοχή της Μάνης. Οι δύο από αυτούς ήταν Μανιάτες και πήγαν στα σπίτια τους, ο Κολοκοτρώνης με τους άλλους δύο, που ήταν Ρουμελιώτες, κατέφυγαν στην Καστάνια στον πύργο του Δουράκη, όπου έμειναν κρυμμένοι περίπου ένα μήνα
.

Ο Θ. Κολοκοτρώνης με τη διήγησή του καταγγέλει τον Κωνσταντή Δουράκη, ότι σε συνεργασία με τον Αντωνόμπεη Γρηγοράκη προσπάθησαν να τον παραδώσουν στους Τούρκους αντί 50.000 γροσίων. Ακόμη κατέληξε στο ταπεινωτικό για τους κατοίκους της Μάνης συμπέρασμα ότι: "Οι Μανιάται λησμονούν όλα για τα γρόσια". Το θέμα αυτό της προδοσίας θα το αναπτύξουμε σε ιδιαίτερα κεφάλαια, διότι μια καταγγελία δεν θα πρέπει να περάση αβασάνιστα στην ιστορία ως καταδίκη. Στο σημείο αυτό θα θυμίσουμε μόνο ότι ο ίδιος ο Κολοκοτρώνης αναιρεί τον εαυτόν του υπαγορεύοντας μετά από λίγες σελίδες ότι: "...είναι συνήθεια εις την Μάνη να υπερασπίζωνται όσους καταφεύγουν εις την οικίαν των"
. 

Στις 15 Αυγούστου 1806 πήγε στο Μαραθονήσι (Γύθειο) και υπέγραψε το υποσχετικό στον Αντωνόμπεη Γρηγοράκη. Υπογράφει ως "καπετάν Κωσταντής Τουράκης με τον τόπο μου" και η υπογραφή του είναι τελευταία στο έγγραφο. Έχει παραλειφθή όμως από τον ανώνυμο, που δημοσίευσε το 1858 το υποσχετικό αυτό έγγραφο
.

Ο Κωνσταντής Δουράκης είχε την ατυχία να αποκτήση και έναν ακόμη κατήγορο, το μυθοπλάστη ελληνογάλλο περιηγητή E. Yemeniz
, ο οποίος γράφοντας για τον Τζανήμπεη Γρηγοράκη προσθέτει τα ακόλουθα: "...Γι' αυτό όλοι, νέοι άνθρωποι και γέροι, τον λάτρευαν, εκτός από έναν Δουράκη που ζούσε σαν αγριογούρουνο, που καταπιέζοντας και κλέβοντας τους αδυνάτους, δεν ονειρευόταν παρά να διασκεδάζει με την ερωμένη του, ενώ ο λαός δυσφορούσε. Ο Δουράκης ήθελε να καταλάβει τη Μηλιά και το Μαραθονήσι και να υποτάξη όλη τη χώρα στην κυριαρχία του. Καλεί τους Τούρκους, στρατολογεί ένα στρατό στην ξηρά και ένα στόλο στη θάλασσα, μετά προχωρεί στην Ανδρούβιστα, αλλά θαρραλαίοι νέοι άνθρωποι εμποδίζουν την πορεία του...". Η αναφορά του Leake, που μνημονεύθηκε προηγουμένως, διαψεύδει την εχθρότητα του Δουράκη με τον Τζανήμπεη Γρηγοράκη, άλλωστε ο Δουράκης ήταν ένας μικροκαπετάνιος σε μεσόγεια περιοχή και δεν είχε τη δυνατότητα να κατασκευάση στόλο, για να καταλάβη το Μαραθονήσι. 

Θα μπορούσε να θεωρηθή ότι σε όλα αυτά υπήρχε ένας πυρήνας αληθείας, αν ο συγγγραφέας εννοούσε ότι ο Δουράκης είχε σκοπό να συνδράμη γύρω στο έτος 1795 τον Κουμουνδουράκη, με τον οποίο διατηρούσε καλές σχέσεις. Τότε περίπου ο Κουμουνδουράκης ήρθε σε ένοπλη σύγκρουση με τον Τζανήμπεη Γρηγοράκη, που οδήγησε τον ίδιο στις φυλακές του τουρκικού ναυστάθμου και ακόμη κάποτε χτύπησε την Ανδρούβιστα, αλλά τον σταμάτησαν οι Τρουπάκηδες. Βέβαιο όμως είναι ότι δεν μπορεί να χρησιμοποιείται αβασάνιστα ο Yemeniz ως ιστορική πηγή, γιατί είναι δυνατόν να οδηγήση σε σοβαρές πλάνες.

Ακόμη ο Yemeniz
 ενοχοποιεί κάποιον Δουράκη, χωρίς βαφτιστικό, για το φόνο του Νικολάου Κορφιωτάκη τότε υπουργού Παιδείας, που συνέβη στην Αθήνα το απόγευμα της 20 Αυγούστου 1850 στην εξώθυρα του σπιτιού του. Θεωρεί επίσης μέλη της οικογένεια Μαυρομιχάλη ως ηθικούς αυτουργούς της δολοφονίας, οι οποίοι όμως τελικά κατόρθωσαν να συγκαλύψουν την υπόθεση. 

Ο καπετάν Κωνσταντής Δουράκης, όπως συνηθιζόταν, υπέγραψε στις 3 Αυγούστου 1813 το συνυποσχετικό έγγραφο στο Θεοδωρόμπεη Γρηγοράκη ως "καπετά Κωσταντής", που θεωρείται ότι δεν μπορεί να είναι άλλος
. Στις Κιτριές συγκεντρώθηκαν τότε οι καπετάνιοι της Μάνης και υπέγραψαν το έγγραφο που τους δέσμευε στα ακόλουθα: α) ότι θα είναι ευπειθείς προς το Μπέη, ότι θα τον συνδράμουν να συγκεντρώνη τους φόρους και να τιμωρή τους κακότροπους, β) δεν θα γίνωνται δεκτοί οι κλέφτες στον τόπο ή στο σπίτι του κάθε καπετάνιου, αλλά θα καταδιώκωνται και θα αφανίζωνται, γ) θα βοηθούν το Μπέη όταν καταδιώκη κακότροπους και δ) αυτός που δεν θα τηρή τις υποχρεώσεις του θα καταβάλη 15.000 γρόσια στον Καπουδάν πασά. 

Από ένα υπόμνημα
 που βρέθηκε στα Ολλανδικά αρχεία, χρονολογούμενο περίπου από το 1815-7 και του οποίου ως συγγραφέας φέρεται ο Γάλλος έμπορος Sauvaire, που ήταν από το 1770 εγκατεστημένος στην Κορώνη, πληροφορούμεθα τα ακόλουθα: "...Η Μηλιά (πρόκειται για την Καστάνια) που δεν απέχη παρά 6 λεύγες από το Μυστρά διοικείται από τον Κωνσταντίνο Δουράκη, ενώ η άλλη (καπετανία) που είναι κοντά στα Βαρδούνια από το Βενετσανάκο, απόγονο μιας από τις πιο παλιές οικογένειες της Μάνης. Αυτοί οι δύο αρχηγοί που μπορούν να συγκεντρώσουν 1.500 οπλοφόρους, συχνά συνδράμουν άλλους καπετάνιους που διεξάγουν μικροπολέμους...".

Τελευταία φορά αναφέρεται ο Κωνσταντής Δουράκης στην καταγραφή των καπετανιών με τη δύναμη στρατιωτών της κάθε μιάς, που συνέταξε ο Αναγνωσταράς για τη Φιλική Εταιρεία και τον φέρει με δυνατότητα στρατολογίας 400 ενόπλων
. Ο μεγάλος αριθμός των ενόπλων μπορεί να δικαιολογηθή από την ύπαρξη γύρω από την Καστάνια πολλών ποιμένων, που ζούσαν κατά οικογένειες και δεν συνιστούσαν οικισμούς.

Δεν γνωρίζουμε αν στις 23 Μαρτίου 1821 ζούσε ο Κωνσταντής Δουράκης. Στην περίπτωση που βρισκόταν στη ζωή, θα πρέπει να ήταν γέρος και ανήμπορος για τον αγώνα. Στα αρχεία του Ρήγα Παλαμήδη
, που αναφέρονται οι λαβόντες μέρος στην Επανάσταση, σημειώνεται: "Εις την Μεγάλη Καστάνια ο Καπετάν Γιώργης Δουράκης, υιόν ένα, τον Κωνσταντή και αδελφό έναν τον Αλεξανδρή". Δεν αναφέρεται όμως ο Παναγιώτης Κ. Δουράκης, του οποίου η συμβολή στον αγώνα δεν ήταν ευκαταφρόνητη. 

Για την απελευθέρωση της Καλαμάτας αναφέρoνται δύο από τα παιδιά του, o Γεώργιος και ο Παναγιώτης
, άλλοτε πάλι μνημονεύεται η οικογένειά του χωρίς όμως το δικό του όνομα
. 

Όπως γράφει ο Β. Πατριαρχέας
, η σύζυγος του Κωνσταντή Δουράκη ήταν της οικογενείας Πατριαρχέα. Από το γάμο τους γεννήθηκαν τρία αγόρια και μια κόρη, ο Γεώργιος, ο Παναγιώτης, ο Αλέξανδρος και η κόρη, η οποία έγινε σύζυγος του Διονυσίου Μούρτζινου
. 

Το "κατηγορώ" του Θ. Κολοκοτρώνη
Ο μεγάλος διωγμός των κλεφτών της Πελοποννήσου άρχισε τον Ιανουάριο του 1806 και το Φεβρουάριο ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης, συνοδευόμενος από τέσσερα μόνο παλικάρια και μετά από δραματική καταδίωξη, κατώρθωσε να πλησιάση στη Μάνη. Νύχτα έφθασε στη Γιάννιτσα (σήμερα ονομάζεται Ελαιοχώριο και βρίσκεται ανατολικά της Καλαμάτας), όπου αντίκρυσε κοιμισμένους Τουρκοβαρδουνιώτες. Ήταν και αυτοί μια ομάδα που καταδίωκε τους κλέφτες, πέτυχε όμως ο Θ. Κολοκοτρώνης απαρατήρητος να ανηφορίση στη Σέλιτσα (Άνω Βέργα). Φθάνοντας στη Μάνη, δύο από τους συντρόφους του που ήταν Μανιάτες πήγαν στα σπίτια τους, ενώ ο ίδιος με τους δύο άλλους Ρουμελιώτες προχώρησαν μέχρι την Καστάνια, χωρίς να γίνουν αντιληπτοί.

Ο Θ. Κολοκοτρώνης με τους δύο συντρόφους του κρύφτηκαν στον πύργο του Δουράκη και για ένα μήνα η εκεί παραμονή τους δεν είχε γίνει γνωστή. Αυτό ήταν αναγκαίο, γιατί στην καταδίωξη των κλεφτών συμμετείχε και ο Μπέης της Μάνης, του οποίου ήταν διαρκής υποχρέωση να μην επιτρέπη στους κλέφτες να βρίσκουν άσυλο στη Μάνη. Μόνο ο ηγούμενος του μοναστηριού
 ήταν γνώστης της φιλοξενίας που παρείχε ο Δουράκης.

Παρά το γεγονός ότι ο Μπέης κατεδίωκε τους κλέφτες, ο Κωνσταντής Δουράκης απεκάλυψε στον Αντωνόμπεη Γρηγοράκη ότι φιλοξενούσε το συμπέθερό του Θεόδωρο Κολοκοτρώνη και ο Μπέης του απάντησε
: "κρύψε τον διατί δεν συμφέρει να μη γλυτώση κανένας από αυτή τη φαμήλια". Προφανώς εννοούσε ότι σε μελλοντική επανάσταση, θα ήταν χρήσιμος στην πατρίδα.

Στις 15/27 Φεβρουαρίου 1806 ο Άγγλος περιηγητής E. Dodwell
 πληροφορήθηκε ότι οι Τούρκοι χτύπησαν τους κλέφτες στα Πηγάδια (της Αβίας) και ο W. Leake
 έγραψε ότι οι Τούρκοι έκαψαν αυτό το χωριό, προφανώς για να μη βρίσκουν εκεί καταφύγιο οι κλέφτες.

Φαίνεται πως από την επιδρομή αυτή οι Τούρκοι πληροφορήθηκαν ότι 27 κλέφτες, μεταξύ των οποίων ήταν ο Νικήτας Τρίγγας, ο Κούστας, ο Μελιγαλιώτης κ.ά., κρυβόντουσαν στα Πηγάδια. Στις 26 Φεβρουαρίου 1806 ο Πασάς της Τριπολιτσάς ή Μόρα Βελεσή Σεΐτ Οσμάν έστειλε επιστολή στον Αντωνόμπεη Γρηγοράκη και τον επέπλητtε για την μέχρι τότε αδράνειά του στην καταδίωξη των κλεφτών. Συγχρόνως δε τον διέταζε να συλλάβη ή να εξοντώση το Νικήτα και τους άλλους κλέφτες, οι οποίοι έβρισκαν καταφύγιο στη Μάνη. Επειδή όμως η Μάνη, όπως και τα νησιά, υπαγόταν απ' ευθείας στον Καπουδάν πασά, που τότε ήταν ο Χαφζή Ισμαήλ, ο πασάς της Τριπολιτσάς Σεΐτ Οσμάν αναγκάστηκε να καταγγείλη στο Δοβλέτι το Μπέη της Μάνης, για την ανοχή που επεδείκνυε απέναντι στους κλέφτες. Στις 20 Απριλίου, μετά από παρέμβαση του Σουλτάνου, ο Χαφζή Ισμαήλ πασάς με έγγραφό του αξίωνε από τον Αντωνόμπεη τη σύλληψη του Νικήτα
. 

Σχετικά με τα αναφερθέντα προηγουμένως περί προδοσίας, ο Θ. Κολοκοτρώνης
 υπαγόρευσε στη διήγησή του: "...Εκάθησα κρυμμένος ένα μήνα εις το σπίτι του Δουράκη. Ήλθε ένας Νικήτας από του Τουρκολέκα και με ηύρε με μια εικοσιπενταριά, και του είπα: να ευρούμε καΐκι και ν' απεράσωμε εις την Ζάκυνθο. Αυτός ενόμιζε ότι δεν είναι πλέον φόβος δια να υπάγη εις το Μεσόγειον του Μωρέως, και εγύρισε οπίσω. Οι Τούρκοι τους εσκότωσαν όλους, μόνον ένας επιάσθη ζωντανός, ο οποίος επήγεν εις την Τριπολιτζάν. Τον εζήτησε εκεί ο Πασάς: αν εσκοτώθηκαν όλοι, και αυτός του απεκρίθη ότι όλοι εχάθηκαν εκτός από το Θεοδωράκη τον Κολοκοτρώνη. Τότε ο Πασάς εθύμωσε και έκοψε κάμποσους Τούρκους και Ρωμαίους οπού εβεβαίωναν ότι ο Θεοδωράκης ήτον χαμένος
. Αυτή η φήμη του χαμού μου έκαμε να ησυχάσουν τους Τούρκους. Αφού το έμαθεν ο Πασάς, ότι εγώ ζω ακόμη και είμαι εις την Μάνη, έστειλε τον Παπά-ζογλου
 από τον Άγιο Πέτρο με 50.000 γρόσια εις τον Μπέη της Μάνης. Αφού ήλθε ο Παπά-ζογλους εις την Μάνη, έκραξε τον καπετάν Κωνσταντή Δουράκη εις ταις Κυτριαίς' εκεί του είπε ο Μπέης, σου δίνω τόσαις χιλιάδες δια να δώσης τον Κολοκοτρώνη: Έλαβα μία σφικτή διαταγή και μου λέγει, ότι αν δεν πιάσω τον Κολοκοτρώνη θέλει γράψω εις τον Καπετάν-Πασα να σ' εβγάλη από το Μπεϊλίκι
. Ο Δουράκης σαν είδε τα γρόσια έστρεξε να με παραδώση. Οι Μανιάται λησμονούν όλα διά τα γρόσια...".

Από το ημερολόγιο του Άγγλου περιηγητή Leake
 μαθαίνομε ότι στις 15/27 Μαρτίου 1806 κυκλοφόρησε στην Τρίπολη η φήμη, ότι ο κλεφτο-καπετάνιος Νικήτας κατέφυγε στη Μάνη και τον κατεδίωκε ένα στρατιωτικό απόσπασμα του Πασά και ως 400 αρματωμένοι Χριστιανοί. Την επομένη, στις 16/28, ο Leake
 σημείωσε ότι η ομάδα  του Νικήτα, προσπαθώντας να επιστρέψη στο εσωτερικό της Πελοποννήσου, εξοντώθηκε ολοκληρωτικά εκτός από έναν παραγιό, που ωδηγήθηκε αιχμάλωτος στην Τρίπολη. Την ίδια ημέρα εξέθεσαν το κεφάλι του Νικήτα στον πλάτανο του σεραγιού. Είναι σημαντικό ότι ο Leake δεν αναφέρη την πληροφορία της παρουσίας του Θ. Κολοκοτρώνη στη Μάνη, γιατί όπως φαίνεται δεν έγινε γνωστή στην Τρίπολη, ούτε επιβεβαιώνει τον Θ. Κολοκοτρώνη, ότι ο Πασάς αποκεφάλισε "κάμποσους Τούρκους και Ρωμαίους". Τέτοια γεγονότα θα αποτελούσαν συνταρακτικές ειδήσεις για την πόλη και ο Άγγλος περιηγητής-κατάσκοπος δεν θα παρέλειπε να τις αναφέρη.

Ο Θ. Κολοκοτρώνης μας ομολογεί πότε και πώς δημιουργήθηκαν οι πρώτες υποψίες του. Ο Κωνσταντής Δουράκης πήγε στις Κιτριές, για να συναντήση τον Αντωνόμπεη και στη συνέχεια κλήθηκε στις Κιτριές ο γιός του και ο ηγούμενος του μοναστηριού. Τότε ο Θ. Κολοκοτρώνης υποψιάστηκε ότι η πρόσκληση αυτή είχε σχέση με συνωμοσία εις βάρος του και μετακινήθηκε από τον πύργο του Δουράκη, όπου έμενε, στο μοναστήρι
 και συγχρόνως προετοίμασε τη φυγή του από την Καστάνια. Ο ίδιος διηγείται
: "...Όταν επροσκάλεσαν τον Ηγούμενο και το παιδί του Δουράκη υποπτεύθηκα ότι κάτι τεχνεύονται δια εμένα, και δεν ήξερα τι έτρεχε. Έστειλα λοιπόν ένα παιδί εις την Μικρή Καστάνιτζα, έξη ώρες μακρυά από εκεί όπου ήμουν, (εκεί ήτον κλεισμένος ο πατέρας μου)' έστειλα εις τον ανεψιόν του Παναγιώταρου, Βασίλη Βενετζανάκου, και ήλθε δια νυκτός με άλλους τρεις εις το μοναστήρι όπου ευρισκόμουνα, του είπα τα διατρέχοντα και όλας μου τας υποψίας, του επρόβαλα να αναχωρήσωμεν, μου είπε, ότι: να υπάγω οπίσω, να πωλήσω κάτι λάδι και το βράδυ έρχομαι' το βράδυ δεν ήλθε...". Αν ο Θ. Κολοκοτρώνης μίλησε ανοικτά στο Βασίλη Βενετσανάκη για τους φόβους του, προφανώς αυτός τους θεώρησε υπερβολικούς και δεν έδωσε βάση στις υποψίες του, γιατί τις θεώρησε εξωπραγματικές και δεν τον πήρε αμέσως μαζί του. Άλωστε η καλή πρόθεση του Βενετσανάκη απέναντι στον Θ. Κολοκοτρώνη αποδείχθηκε, όταν μετά από λίγες ημέρες τον συνώδευσε με ασφάλεια από την Καστάνιτσα στον Πασαβά, για να φύγη από την Πελοπόννησο.

Μετά τη μετάβαση των Δουράκηδων στις Κιτριές ο Θ. Κολοκοτρώνης, κατεχόμενος από το φόβο του διωκομένου, φανταζόταν τους πάντες ως συνεργούς σε συνωμοσία εις βάρος του. Την αρχική του υπόνοια άρχισε να την ενισχύη με κατασκευαζόμενες ενδείξεις, συσχετίζοντας ό,τι γινόταν γύρω του με την υποψία της παράδοσής του στους Τούρκους. Όταν την επομένη ημέρα συνάντησε τον ηγούμενο της μονής και τον χαιρέτησε, εκείνος του απάντησε "να μη με είχε εύρη". Τότε ο Θ. Κολοκοτρώνης σχημάτισε την εντύπωση, ότι τα λεγόμενά του δηλώνουν προφανώς μεταμέλεια για την πράξη της υποτιθέμενης προδοσίας και προσπάθησε να του πάρει λόγια, αλλά ο ηγούμενος δεν θέλησε να μιλήση περισσότερο. Δεν δίστασε όμως ο Θ. Κολοκοτρώνης, σε άλλο σημείο της διήγησής του, να προσθέση αναπόδεικτα ότι
: "Του Ηγούμενου του υποσχέθηκαν να τον κάνουν Δεσπότη και άλλα ταξίματα δια να με παραδώση ζωντανόν". Η υποψία για τον Ηγούμενο του 1806 έγινε μετά 30 χρόνια καταγγελία αναμφισβήτητης προδοσίας. 

Συνεχίζοντας ο Θ. Κολοκοτρώνης διηγείται
: "Το βράδυ ήλθε ο συμπέθερός μου με τον αδελφό του, δύο συγγενείς του, και μου έδωκε και το γράμμα του Μπέη. Ο αδελφός του υπωπτεύθηκε, και δεν ήτον με την γώμην του. Έλαβα το γράμμα το εδιάβασα και εκατάλαβα, ότι θέλουν να με πάρουν ζωντανόν. τους είπα: πώς θα υπάγομεν την ημέραν, οπού θα μας ιδούν όλος ο κόσμος; αυτός μου είπε, ότι ενδύνεσαι Μανιάτικα και δεν σε γνωρίζουν' ο αδελφός του μου έκανε νόημα να είμαι προσεκτικός' τους αποκρίθηκα ότι θα συλλογισθώ έως το βράδυ' έκαμα το μεσημέρι την απόκρισιν, ότι εγώ είμαι εδικός σας και άλλη φορά θέλει έλθω να σας προσκυνήσω, και εγώ είμαι εδικός σου και να με έχης την έγνοιά μου. Το γράμμα το έδωκα του Δουράκη' αυτός επήρε το γράμμα, το άνοιξε, και είδε ότι δεν ήθελα να υπάγω, και τότε αποφάσισε να βάλη εις το κρασί αφιόνι. Η γυναίκα του και η αδελφή του το είδαν, και τον επήραν από κοντά έως τον Πύργον' ένας άνθρωπός μου ήκουσε τη γυναίκα του Δουράκη να του λέγη του ανδρός της: τι είναι αυτό που θα κάμης, δεν ενθυμάσαι τα καλά του Θεοδωράκη; και αυτός την έβριζε. Επήγα μέσα, με επρόσφερε το κρασί, εγώ, με έδωσεν είδησιν ο άνθρωπός μου, και, όταν μου έφερε το κρασί, εγώ εκλότζισα το κανάτι οπού είχε το κρασί, και το έχυσα, και του είπα, τι θέλω εγώ τώρα κρασί, και του είπα και ότι θα φύγω. Με επαρακίνησε να υπάγωμεν εις το σπήτι του να πιούμε πρώτα κρασί και έπειτα να φύγω, αυτός επήγε ομπρός, ειδοποίησε τους ανθρώπους να ήναι έτοιμοι να τραβίξουν απάνω μας ενώ εμείς επίναμεν το κρασί. Ο αδελφός του δεν μας άφηκε να πάμε, εμπόδισε τα σκυλιά
 να φωνάξουν, και εφύγαμε...".  

Ο Θ. Κολοκοτρώνης μας δηλώνει ότι, διαβάζοντας το γράμμα του Αντωνόμπεη, επιβεβαίωσε τις υποψίες του για την υπάρχουσα συνωμοσία της παράδοσής του στους Τούρκους. Αντικειμενικά μέχρι του σημείου αυτού δεν υπήρχε καμία σαφής ένδειξη περί συνωμοσίας. Ο πανικός όμως που προκλήθηκε από την επινόησή της, ευθύνεται για τη δημιουργία στη συνέχεια μιας σειράς από ενδείξεις και "αποδείξεις". Με άλλα λόγια ο φόβος του καταδιωκομένου ωδήγησε το Θ. Κολοκοτρώνη σε παρερμηνευτικό κατήφορο.

Σχετικά με το περιεχόμενο της ανωτέρω παραγράφου θα πρέπει να αναρωτηθούμε, ποιός είπε στο Θ. Κολοκοτρώνη ότι ο Κωνσταντής Δουράκης άνοιξε το γράμμα του Αντωνόμπεη; Μήπως η υποψία του 1806 παρουσιάστηκε ως πραγματικό γεγονός στη διήγηση του 1836; Ιδιαίτερα όμως πρέπει να προσέξουμε, ότι ομιλή για αφιόνι που θα του έβαζε ο Δουράκης στο κρασί, χωρίς να υπάρχει κάποια σαφής μαρτυρία ή ένδειξη γι' αυτό. Ποίος του αποκάλυψε ότι το κρασί είχε αφιόνι; Κανένας δεν ανέφερε το αφιόνι, αλλά από τα γενικόλογα λόγια της συζύγου του Δουράκη, κατέληξε σε ένα συγκεκριμένο συμπέρασμα, δηλαδή ότι το κρασί είχε αφιόνι. 

Αφού δεν ήπιε το κρασί με το υποτιθέμενο αφιόνι στο μοναστήρι, ο Θ. Κολοκοτρώνης κάνει και δεύτερη παρερμηνεία, όταν τον κάλεσε ο Δουράκης να πάνε στο σπίτι του, για να πιούνε μαζί ένα αποχαιρετιστήριο κρασί. Αλλά και από αυτό κατέληξε στο συμπέρασμα, ότι θα έβαζε ανθρώπους να τουφεκίσουν αυτόν και τους συντρόφους του. Χωρίς αμφιβολία πρόκειται για παρανοειδείς ιδέες
 υπό την επήρεια πανικού, που δημιουργήθηκαν από την υποθετική συνωμοσία και τις κατασκευασμένες ενδείξεις.

Ο Θ. Κολοκοτρώνης στη διήγησή του αναφέρει ότι ο αδελφός του Κωνσταντή Δουράκη δεν ενέκρινε τις εναντίον του προθέσεις του Κωνσταντή και του Αντωνόμπεη. Μετά την επιστροφή του Κ. Δουράκη από τις Κιτριές τα δύο αδέλφια τον επισκέφθηκαν στο μοναστήρι, για να του δώσουν την επιστολή του Αντωνόμπεη και ο Θ. Κολοκοτρώνης κατανόησε νεύμα του αδελφού του Κ. Δουράκη, που του συνιστούσε να είναι προσεκτικός. Αυτό είχε ως αποτέλσμα, να ενδυναμωθούν οι υποψίες του, ότι κάτι κακό κρύβεται πίσω από αυτή την υπόθεση. Είναι παρατηρημένο ότι πολύ συχνά άτομα κατεχόμενα από υποψίες παρερμηνεύουν κινήσεις ή μορφασμούς, που γίνονται γύρω τους, τις συσχετίζουν με τους φόβους τους και καταλήγουν σε λανθασμένα συμπεράσματα. 

Σημαντική ένδειξη περί της καταγγελομένης συνωμοσίας είναι, το ότι ο αδελφός του Κωνσταντή Δουράκη δεν τους άφησε να πάνε στο σπίτι, για να πιούν κρασί και κράτησε τα σκυλιά, ώστε να μη γίνη αντιληπτή η φυγή του Θ. Κολοκοτρώνη και των δύο συνοδών του. Αυτό θα ήταν ενδεικτικό επιχείρημα για την ύπαρξη κάποιου μυστικού σχεδίου, όπως και η περίπτωση της κινητοποίησης εκατό ανθρώπων από την Καστάνια, που αναζητούσαν τους φυγαδευθέντες. Βέβαια φαίνεται υπερβολικό να διαφύγη από εκατό διώκτες, αλλά το ερώτημα είναι αν αυτά είναι γεγονότα ή συμπληρώματα της μνήμης; Ο Τ. Κανδηλώρος
 έγραψε ότι: "Εάν ο Κολοκοτρώνης δεν διηγείτο με τόσας λεπτομερείας την επιβουλήν του Δουράκη θα ήτο απίστευτος". Μήπως το ίδιο απίστευτη φάνηκε και στον  Γ. Τερτσέτη η επιβουλή του Κ. Δουράκη και έκανε πολλές διευκρινιστικές ερωτήσεις, οπότε βοήθησε στη δημιουργία ενός μύθου; Είναι γνωστό ότι η γεροντική μυθοπλασία συμπληρώνει τα κενά της μνήμης με εξωπραγματικές λεπτομέρειες.

Τελικά ο Θ. Κολοκοτρώνης
 πήγε στην Καστάνιτσα, συνάντησε το Βασίλη Βενετσανάκη και μαζί βάδισαν μέχρι τον Πασαβά, όπου ήταν ένας αδελφοποιητός του Κολοκοτρώνη. Έμεινε εκεί κρυπτόμενος επί τρεις ημέρες και στις 24 Μαρτίου 1806 με τη φροντίδα της Μαρίας κόρης του Παναγιώταρου Βενετσανάκη και συζύγου του Μπεηζαντέ Γεωργίου Τζαν. Γρηγοράκη επιβιβάστηκε σε καΐκι για τα Επτάνησα.

O αντίλογος στην κατηγορία

Η αμφισβήτηση της ακριβείας της διηγήσεως του Θ. Κολοκοτρώνη δεν σημαίνει απαραιτήτως και άρνηση της προσφοράς του στην πατρίδα. Κανένας δεν διανοείται να μειώση το μέγεθος του πατριωτικού του έργου, και της προσφοράς του στο έθνος, αλλά δεν είναι σωστό αβασάνιστα να γίνουν δεκτά τα όσα διηγήθηκε στο Γεώργιο Τερτσέτη. Ο τελευταίος έθεσε στον εαυτό του ένα ερώτημα και έδωσε αμέσως την απάντηση, γράφοντας
: "Η διήγησις του Θ. Κολοκοτρώνη έχει αλήθεια, ή κάλλιο να ειπούμε, ιστορικήν τελειότητα; Δεν το βεβαιώνω, κυματίζομαι εις αμφιβολίας". Ο Τάσος Γριτσόπουλος
 αναλύοντας την απάντηση του Γ. Τερτσέτη, προσθέτει: "...εκφέρεται η απάντησις ότι τούτο έχει χάσματα και παραλήψεις, είτ' εξ αιτίας εξασθενήσεως της μνήμης είτ' εκ σκοπίμου απροθυμίας του αφηγητού να εκταθή...". Ο τελευταίος δεν αφήνει περιθώριο για ανακρίβειες ή πλάνες και μία τέτοια εκτίμηση βρίσκεται στα όρια της υπερβολής. Τα απομνημονεύματα υστερούν του ημερολογίου, γιατί το υλικό τους είναι αλλοιωμένο από το χρόνο και κατάλληλα επεξεργασμένο από τις επιθυμίες και τις σκοπιμότητες του συγγραφέα ή του αφηγητού.
Είναι απορίας άξιο, πότε και από ποιούς συγκέντρωσε ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης όλες αυτές τις λεπτομέρειες για την υπόθεση της απιστίας του Κωνσταντή Δουράκη; Πρόκειται άραγε για πληροφορίες που κάποτε έλαβε ή μήπως είναι υποθέσεις που έκανε το 1806, οι οποίες με την πάροδο του χρόνου πήραν στη μνήμη του το χαρακτήρα του πραγματικού; Ποιός του είπε ότι ο Δουράκης τον πρόδωσε για 50.000 γρόσια και προσπάθησε να τον παραδώσει στους Τούρκους με τη συνέργεια του Ηγουμένου, προκειμένου να γίνη και αυτός δεσπότης; Πέρασαν τριάντα χρόνια από τα γεγονότα μέχρι τη διήγησή τους και το μνημονικό υλικό βαθμιαία υφίστατο τροποποιήσεις, ώστε το περιεχόμενο της μνήμης να γίνεται περισσότερο αρεστό στο άτομο και παράλληλα να απομακρύνεται προοδευτικά από την πραγματικότητα.

Φαίνεται ότι ο παραγιός του Νικήτα Τρίγγα, που αιχμαλωτίστηκε και ωδηγήθηκε στον Πασά της Τριπολιτσάς, δεν μαρτύρησε τη διαμονή του Θ. Κολοκοτρώνη στην Καστάνια, ίσως γιατί δεν την εγνώριζε. Αυτό προκύπτει από το γεγονός ότι δεν υπήρξαν οι αναμενόμενες αντιδράσεις του Πασά. Δεν έστειλε ούτε διαταγή στον Αντωνόμπεη, ούτε κατήγγειλε στον Καπουδάν-πασά ότι ο Θ. Κολοκοτρώνης φιλοξενήθηκε στη Μάνη. Πιθανώς ο Αντωνόμπεης, μετά τη σύλληψη του παραγιού του Νικήτα, να κατελήφθη από φόβο, αναλογιζόμενος τις συνέπειες που θα υφίστατο αυτός και ο Δουράκης, για την παροχή ασύλου στο Θ. Κολοκοτρώνη. Για το λόγο αυτό ίσως κάλεσε το Δουράκη και του συνέστησε, να φυγαδεύση αμέσως τον Θ. Κολοκοτρώνη στα Επτάνησα. Δεν αποκλείεται και ο ίδιος να προθυμοποιήθηκε να του βρη καΐκι από τις Κιτριές, αν μάλιστα ήταν αλήθεια ότι επικρότησε τη φιλοξενία του από το Δουράκη. Μια τέτοια ανακοίνωση δυσαρέστησε το Θ. Κολοκοτρώνη και η πικρία της αποπομπής έγινε με τον καιρό καταγγελία προδοσίας.

Μπορεί να θεωρήται βέβαιο, ότι οι Τούρκοι ποτέ δεν έμαθαν πως ο Κωνσταντής Δουράκης παραχώρησε άσυλο στο Θ. Κολοκοτρώνη, γιατί δεν υπάρχει καμία ένδειξη αντίδρασης. Ούτε ο Δουράκης διώχθηκε από καπετάνιος, ούτε ο Αντωνόμπεης αντικαταστάθηκε από Μπέης. Στην περίπτωση του κλεφτο-καπετάνιου Νικήτα Τρίγγα, που εύρισκε καταφύγιο στα Πηγάδια της Μάνης, ο Πασάς της Τριπολιτσάς έκαψε το χωριό και έστειλε απειλητική επιστολή στον Αντωνόμπεη. Με αυτή τον κατηγόρησε ότι δεν ανταποκρίθηκε στην υποχρέωσή του και επέτρεψε να γίνουν δεκτοί στη Μάνη κλέφτες. Αυτή η επιστολή καταχωρείται στο παράρτημα, για να γίνη αντιληπτή η έντονη οργή και η αντίδραση του Πασά για την ανοχή που έδειξε  ο Μπέης απέναντι στο Νικήτα. Ο τρόπος που απευθύνθηκε ο Πασάς στο Μπέη της Μάνης και οι απειλές που εκστομίστηκαν από αυτόν, δεν είναι δυνατόν να συμβιβασθούν με όσα διηγήθηκε ο Θ. Κολοκοτρώνης για τη δική του περίπτωση, δηλαδή τη γενναιόδωρη προσφορά 50.000 γροσίων.

 Παράλληλα ο Πασάς της Τριπολιτσάς κατήγγειλε στο Σουλτάνο τον Αντωνόμπεη, γιατί επέτρεψε στους κλέφτες να βρουν καταφύγιο στη Μάνη. Ανέφερε ακόμη ότι τον ειδοποίησε για την παραμονή κλεφτών στην περιφέρεια της διοίκησής του και τον πρόσταξε να τους πιάσει, αλλά αυτός αδιαφόρησε. Το Δοβλέτι, όπως ήταν επόμενο, απευθύνθηκε στον Καπουδάν Πασά, δηλαδή το ναύαρχο του στόλου του Αιγαίου, στη διοίκηση του οποίου υπάγονταν τα νησιά και η Μάνη. Ο Καπουδάν πασάς έστειλε διαταγή στον Αντωνόμπεη (είναι το τρίτο έγγραφο του παραρτήματος) που περιλαμβάνει: "...το κραταιόν δοβλέτι ηγανάκτησε σφόδρα και εξέδωκε προς ημάς υψηλόν ορισμόν, δι' ου μας προστάζει να σοι κάνομεν τερπιγιέ (επίπληξη) και να σοι μάθωμεν τα χρέη του σαδακατίου (αξιώματος) σου...". Χρειάστηκε δε ο Καπουδάν πασάς να καταπραϋνει την οργή του Υψηλού Δοβλετίου και συμβούλευσε τον Αντωνόμπεη, να συλλάβη το Νικήτα. Του έγραψε ακόμη τους μεν Μωραΐτες κλέφτες να παραδίδη στον Πασά της Τριπολιτσάς, τους δε Μανιάτες στα παραπλέοντα τουρκικά πλοία, για να οδηγούνται στον τουρκικό ναύσταθμο
. 

Αν είχε μάθη ο Πασάς της Τριπολιτσάς ότι ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης κρύβεται στην Καστάνια, γιατί να στείλη χρήματα; Δεν θα αρκούσε η δική του απειλή και η καταγγελία του γεγονότος στο Δοβλέτι; Δεν θα υπήρχαν σημαντικές αντιδράσεις από το Σουλτάνο και τον Καπουδάν-πασά; Δεν είδαμε όμως καμία μεταβολή στη διοίκηση της Μάνης, ούτε αντικαταστάθηκε ο Δουράκης ή ο Αντωνόμπεης. Εκείνο τον καιρό υπήρχε στα παράλια της Μάνης μοίρα του τουρκικού στόλου και θα καταγραφόταν κάποια αξιομνημόνευτη αντίδραση των τούρκων. 

Τελικά αφού δεν ευοδώθηκε η σύλληψη του Θ. Κολοκοτρώνη με την παροχή χρημάτων, γιατί ο πασάς της Τριπολιτσάς σιώπησε; Έκανε τόσες παραστάσεις για το Νικήτα και σίγησε για τον Θ. Κολοκοτρώνη; Δεν θα έπρεπε να περιμένωμε κάποια σημαντική εξέλιξη μετά τη διαφυγή στα Επτάνησα του πλέον καταζητουμένου κλέφτη του Μοριά; Οι διεκδικητές του αξιώματος του Αντωνόμπεη ήταν τόσοι πολλοί, που κάποιος με μεγάλη προθυμία θα τον αντικαθιστούσε. Το συμπέρασμα είναι σαφές, ποτέ δεν έμαθαν οι Τούρκοι τη φιλοξενία στη Μάνη του Θ. Κολοκοτρώνη. Δεν είναι δυνατόν να θεωρηθή ως επαρκής δικαιολογία του Δουράκη και του Αντωνόμπεη, ότι ο Θ. Κολοκοτρώνης φιλοξενήθηκε μεν, αλλά κατώρθωσε τελικά να διαφύγη
.

Είναι δύσκολο να γίνη δεκτό ότι ο Πασάς της Τριπολιτσάς επεκήρυξε το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη για 50.000 γρόσια και έδωσε τα χρήματα προκαταβολικά στον Αναγνώστη Παπάζογλου, να τα πάη στη Μάνη, για να δελεασθούν ο Αντωνόμπεης και ο Κ. Δουράκης. Ακόμη γεννιέται το ερώτημα, γιατί να στείλη ο Πασάς τα χρήματα και κατά κάποιον τρόπο να ζητήση χάρη από το Μπέη της Μάνης να κάνη κάτι, για το οποίο ήταν υποχρεωμένος; Αν υπέθαλπε ή ανεχόταν τους κλέφτες, θα είχε την ίδια τύχη με προηγούμενους Μπέηδες και δεν θα του έστελνε ο Πασάς το αναφερόμενο γενναίο φιλοδώρημα. Γιατί να υπάρξη τόσο μεγάλη διαφορά στην αντιμετώπιση της ανοχής που έδειξε ο Αντωνόμπεης έναντι του Νικήτα και έναντι του Θ. Κολοκοτρώνη;

Στη διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη
 το ποσόν των 50.000 γροσίων αναφέρεται και άλλη φορά, ώστε ευλόγως γεννάται το ερώτημα, μήπως πρόκειται περί συγχύσεως των γεγονότων. Όταν ο Κολοκοτρώνης βρισκόταν στη Ζάκυνθο στην υπηρεσία των Ρώσων, οι Τούρκοι τους προσέφεραν το ίδιο ποσό, για να τους τον παραδώσουν: "...Το 1806, ήλθε ένας απεσταλμένος από την Τουρκικήν εξουσίαν να με ζητήση από τους Ρώσους και έδιναν 50.000 γρόσια. Ο Ρώσσος Διοικητής με είπε να κρυφθώ και έκαμα κρυμμένος ένα μήνα' του Τούρκου του απεκρίθησαν ότι έγυγε ο Κολοκοτρώνης και δεν ευρισκόμην εις την Ζάκυνθον, και έτζι ανεχώρησεν".

Το ποσό των 50.000 γροσίων για το έτος 1806 ήταν πολύ μεγάλο. Αντιστοιχούσε στους φόρους ολοκλήρου της Μάνης για τρία χρόνια. Κατά το Μπωζούρ
 μπορούσε να αγορασθούν 100-150 τόνοι ελαιολάδου ή 200-300 τόνοι κορινθιακής σταφίδος. Το 1795 ο πύργος των Μύλων της Μαντίνειας εκτιμήθηκε για 600 γρόσια και ένα μουλάρι για 70 γρόσια
. Επομένως με το ποσόν αυτό μπορούσε να αγορασθούν περίπου 50 πύργοι ή 500 μουλάρια. 

Δημιουργεί επιφυλάξεις το ερώτημα αν αρκούσε ο χρόνος για τη θρυλούμενη διαδικασία. Ο παραγιός του Νικήτα έφθασε στην Τρίπολη στις 16/28 Μαρτίου. Ο Αναγώστης Παπάζογλου για να πάη στις Κιτριές ήθελε δύο ημέρες (οδοιπορία 14 ωρών
). Η απόσταση Κιτριών-Καστάνιας, Καστάνιας-Καστάνιτσας και Καστάνιτσας-Πασαβά ήταν περίπου από 6 ώρες δρόμος. Έγιναν τόσα δρομολόγια μεταξύ Κιτριών, Καστάνιας, Καστάνιτσας και Πασαβά. Παρέμεινε και τρεις ημέρες στον Πασαβά και στις 24 Μαρτίου επιβιβάστηκε στο καΐκι. Τελικά φαίνεται ότι δεν επαρκούσε ο χρόνος.    

Ένα άλλο ερώτημα είναι, αν η προσωπικότητα του Θ. Κολοκοτρώνη θα μπορούσε να έχει κάποια συμμετοχή στην κατασκευή ενός μύθου υποθετικής συνωμοσίας, όπως αυτής του Δουράκη. Πρόκειται για άτομο ευφυέστατο, εύστροφο και με οξυδέρκεια, που μπορούσε όμως μερικές φορές να παρερμηνεύη γεγονότα και καταστάσεις. Ο ίδιος
 αναφέρει ότι ο Γέρο-Δεληγιάννης: "...ορκώνει δύο προεστούς να με σκοτώσουν' ήτον δύσκολο, διότι ήμουν πολλά προφυλακτικός". Ο Αμβρόσιος Φραντζής
 σχετικά με την προσωπικότητά του έγραψε: "...ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης όστις ήτο προσεκτικός υπέρ το δέον...". Ακόμη και σε παλαιό τραγούδι για το χαλασμό των Κολοκοτρωναίων περιλαμβάνονται οι στίχοι: "Ο Θοδωράκης πολύ πονηρεμένος- εγλύτωσε ο καϋμένος"
. Ένα άτομο που ζει επικίνδυνα, που διώκεται και κρύβεται, που οι διώκτες του υποτίθεται ότι γνωρίζουν το καταφύγιό του, δεν είναι δύσκολο να παρερμηνεύση γεγονότα και καταστάσεις. Αυτό έγινε με το Θ. Κολοκοτρώνη, ώστε τις παρανοήσεις του 1806, τις μετέτρεψε μετά 30 χρόνια σε καταγγελία.

Ο Θ. Κολοκοτρώνης, περιέργως, στη διήγησή του δεν κατηγόρησε ορισμένους από τους αντιπάλους του, όπως τους φονιάδες του γιού του ή τους Κουντουριώτες. Δεν δίστασε όμως να εκστομίση τον κακό λόγο για φίλους του, για ανθρώπους με τους οποίους συνεργάστηκε, όπως τους Μανιάτες
 ή το Δημήτριο Υψηλάντη
, τον οποίο χρησιμοποίησε κάποτε, προκειμένου να επιβληθή στους κοτσαμπάσηδες του Μοριά. Κατά το Γεώργιο Φίνλεϋ μετά την πτώση της Τριπολιτσάς είχε φερθεί σκληρά στο Δ. Υψηλάντη και του είχε δείξει περιφρόνηση. Οι τελικές κρίσεις στη διήγησή του γι' αυτόν ήταν οι ακόλουθες: "...ήτον ένας άνθρωπος σταθερός, τίμιος, ανδρείος, μικρόνους, κούφος, ευκολοαπάτητος ... είχε την φαντασία να είναι αρχηγός (κεφαλή), πλην το μυαλό του δεν του έσωνε αναλόγως με τις περιστάσεις όπου ευρέθηκε...". Ίσως οι ανάγκες των καιρών μετέβαλαν τα συναισθήματά του και αγάπησε εχθρούς, των οποίων επιθυμούσε την ανοχή, ενώ μίσησε ή περιφρόνησε φίλους, που δεν είχε πλέον την ανάγκη τους. Η θέση που τηρή στα απομνημονεύματά του απέναντι στη Μάνη και τους Μανιάτες, δεν επιδέχεται άλλη ερμηνεία.

Όταν είδε το φως της δημοσιότητος η διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη δεν ζούσε κάνενα από τα παιδιά του Δουράκη, ώστε να αντιδράση και να αμφισβητήση την κατηγορία. Ο εγγονός Κωνσταντής Δουράκης, που έζησε πολλά χρόνια, το 1806 ήταν σε πολύ μικρή ηλικία και δεν μπορούσε να γνωρίζη τα γεγονότα. Επομένως η σιγή της οικογενείας Δουράκη, δεν θα πρέπει να θεωρηθή ως αποδοχή της κατηγορίας. Θα μπορούσε να υποτεθή ότι τα παιδιά του Δουράκη, αν γνώριζαν την προδοσία του πατέρα τους απέναντι στο Θ. Κολοκοτρώνη, από ντροπή και μόνο δεν θα τον ακολουθούσαν στην Καρύταινα, αλλά θα προτιμούσαν να πάνε στα Μεσσηνιακά φρούρια.

Η φιλοξενία των Μανιατών ήταν γνωστή και περιγράφεται ακόμη και από τους φίλους του Θ. Κολοκοτρώνη. Ο Φωτάκος
 έγραψε: "Εις την Μάνην το άσυλον των ξένων είναι ιερόν και νόμος απαραβίαστος, διότι και εις του τυχόντος την καλύβην όστις προφθάσει και έμβη, δύσκολα πλέον παραδίδεται εις άλλον τινα να τον κακοποιήση, διότι όλη η γενεά προκρίνει τον αφανισμόν της, παρά να προδώση τας συνηθείας αυτάς". Ο Μιχαήλ Οικονόμου
 έγραψε: "κατ' έθος δε, οι Μανιάται επροστάτευον τους παρ' αυτοίς πρόσφυγας".  Ακόμη και ξένοι άκουσαν για τη φιλόξενη διάθεση των Μανιατών, όπως ο Βαυαρός Μάουρερ
, ο οποίος, σύμφωνα με τις πληροφορίες που συγκέντρωσε κατά τα χρόνια της αντιβασιλείας του Όθωνος, έγραψε: "Οι Μανιάτες σέβονται τη φιλοξενία και την έχουν για ιερό καθήκον. Ποτέ Μανιάτης δεν πρόδωσε το φιλοξενούμενό του. Απεναντίας δίνει πρόθυμα φιλοξενία σ' όποιον κινδυνεύει, και του τη ζητήσει". Αλλά υπενθυμίζουμε και πάλι ότι ο ίδιος ο Θ. Κολοκοτρώνης
 υπαγόρευσε στη διήγησή του: "...είναι συνήθεια εις την Μάνην να υπερασπίζωνται όσους καταφεύγουν εις την οικίαν των".

Σύμφωνα με το Μ. Οικονόμου
 κατά την έναρξη της επαναστάσεως ο Θ. Κολοκοτρώνης δεν εμπιστευόταν τους Μοραΐτες που στρατολογούσε: "διότι, γνωρίζων, ότι τινές είχον υποσχεθή τοις Τούρκοις την κεφαλήν του επί χρήμασι, και ήθελον ίσως την προσφέρει, εάν τοις ήτο και δυνατόν, δεν εμπιστεύετο εις άλλους εξ αυτών, πλην των γενναίων Ηλία και Κυριακούλη Μαυρομιχαλαίων και του Μουρντζίνου".  

Αντίθετα ο Ν. Σπηλιάδης
, υμνητής του Θ. Κολοκοτρώνη και σφοδρός κατήγορος των Μανιατών, δεν δίστασε να κακοποιήση την αλήθεια, γράφοντας: "...Ο Κολοκοτρώνης ευρίσκετο εις δεινήν θέσιν, αφ' ενός εφοβείτο μη δολοφονηθή από τινα Μανιάτην, αφ' ού οι Τούρκοι, οίτινες δια Μανιάτου είχον δολοφονήσει τον εξακουστόν Ζαχαριάν...", συνεχίζοντας δε υπενθυμίζει, ότι ο Δουράκης ήθελε να φαρμακώση τον Κολοκοτρώνη, για να πάρη τα χρήματα της επικηρύξεως από τους Τούρκους. Αλλά σε άλλο σημείο αντιφάσκει και γράφει: "...Ο Κολοκοτρώνης θεωρεί αναγκαίον να συγκεντρώση περί αυτόν τα όπλα της επαρχίας Καρυταίνης, δια να δυνηθή να βάλη τάξιν εις τα του πολέμου, να υποχρεώση τους Έλληνας εις την πειθαρχίαν, και να κάμη αποτελεσματικά κινήματα κατά του εχθρού. Θεωρεί ωσαύτως αναγκαίον να έχη μεθ' εαυτού τον Μούρζινον με τριακοσίους Μανιάτας ως σωματοφύλακας, διά να κινήτε εν ασφαλεία όπου ο κίνδυνος, και να ενεργή και να διατάττη ασυστόλως, ό,τι το συμφέρον της πατρίδος υπαγορεύει...". Πώς η αμεροληψία του Σπηλιάδη συμβίβασε το γεγονός, ότι ενώ ο Κολοκοτρώνης φοβόταν μην τον σκοτώση ένας Μανιάτης, θα έπαιρνε 300 Μανιάτες για σωματοφύλακες, είναι άξιο απορίας και δείγμα της δυσμενείας του και της προκαταλήψεώς του.

Κλείνοντας το θέμα αυτό έρχονται στη σκέψη τα λογια του Γ. Τερτσέτη, ο οποίος στην προσπάθειά του να πείση το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη να υπαγορεύση τα απομνημονεύματα του είπε
: "...Λες φοβάσαι μην αδικήσεις κανέναν. Μικροψυχία. Ειπέ την αλήθειαν, όπως την ξεύρεις ή όπως σου φαίνεται. Μην βάνεις συλλογήν, αν λαθευθής, δεν θα πλανέσης τον κόσμον, η αλήθεια θα φανή...". Ίσως τώρα είναι καιρός, να ανασυρθή ο Κωνσταντής Δουράκης από το βόρβορο, στον οποίο ρίχτηκε αδίκως πριν από 150 χρόνια.

Γιώργης Κωνσταντή Δουράκης
Πρωτότοκος γιός του Κωνσταντή Δουράκη ήταν ο Γιώργης, του οποίου η ηλικία δεν είναι γνωστή. Γνωρίζουμε όμως ότι ο γιός του, ο Κωνσταντίνος, γεννήθηκε περίπου το 1797. 

Στις ιστορικές πηγές ο Γιώργης Δουράκης εμφανίζεται για πρώτη φορά στις 7 Μαΐου 1812, όταν εκπροσωπώντας τον πατέρα του, υπέγραψε ως "Γιώργης του καπετάν Κωσταντή Τουράκη" την πρόταση να γίνη μπέης της Μάνης ο Θεόδωρος Γρηγοράκης
.

Στις 15 Οκτωβρίου 1819 ο κλήρος και οι καπετάνιοι της Μάνης υπέγραψαν επιστολή προς τους προύχοντες του Γένους, ζητούντες να ιδρυθή μια σχολή στη Μάνη, που συνθηματικά είχε την έννοια της προώθησης της ιδέας της επαναστάσεως
. 

Στις 23 Μαρτίου 1821 ο Γεώριος Δουράκης με τα άλλα μέλη της οικογενείας του και τους συγχωριανούς του πήραν μέρος στην απελευθέρωση της Καλαμάτας
. Από μια ένορκη κατάθεση της 9 Ιουνίου 1865 του υπολοχαγού της Φάλαγγος και ιατροχειρούργου Δημητρίου Ζερβέα πληροφορούμεθα ότι οι αγωνιστές της Μηλιάς και της Καστάνιας πήγαν πρώτα στην Ανδρούβιστα, ενώθηκαν με τον Μούρτζινο και προχώρησαν προς την Καλαμάτα
.

Ο Γεώργιος Δουράκης ως πρωτότοκος γιός του Κωνσταντή Δουράκη ήταν ο αρχηγός της οικογενείας του και χαρακτηρίζεται ως ένας από τους πρώτους καπετάνιους της Μάνης, ο οποίος στις 23 Μαρτίου 1821 ωδήγησε στην Καλαμάτα ομάδα πενήντα περίπου αγωνιστών
.

Σε παλαιό κώδικα
 παρενεγράφησαν τα ονόματα του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη και των λοιπών καπετάνιων της Μάνης, οι οποίοι ελεύθερωσαν την Καλαμάτα και αναφέρονται: "καπετάν Παναγιώτης Τρουπάκης, καπετάν Νικόλαος Χριστέας, καπετάν Γιάννης αδελφός του Πετρόμπεη, καπετάν Δημητράκης Τσιγκουράκος
, καπετάν Γιωργάκης Χριστοδουλάκης (Καπετανάκης), καπετάν Γιώργης Ντουράκης, καπετάν Πανάγος Στρατάκης
, καπετάν Θωμάς Βενετσανάκος".

Στην πολιορκία της Τριπολιτσάς οι Δουράκηδες - χωρίς βαφτιστικό - αναφέρονται μαζί με το Διονύσιο Μούρτζινο, τους Καπετανάκηδες, τους Κουμουνδουράκηδες, τους Μπουκουβαλαίους και τον Ξανθέα ότι κρατούσαν το κανονοστάσιο του Αγίου Αθανασίου μέχρι τον Άγιο Νικόλαο, που ήταν η πλησιέστερη θέση των Ελλήνων στο κάστρο της Τριπολιτσάς
. 

Στις 13 Μαρτίου 1822, στην Καλαμάτα, ο Γεώργιος Δουράκης μαζί με επισκόπους και τους άλλους καπετάνιους της Μάνης υπέγραψε το στρατιωτικό κανονισμό των Μανιατών
.

Στις 7 Ιουνίου 1822, ορίστηκε από το Βουλευτικό ως αρχηγός ενός από τα στρατιωτικά σώματα της Μάνης με 100 άνδρες, που θα αναλάμβαναν αγώνα για την πολιορκία φρουρίων, τα οποία κατείχαν οι τούρκοι στην Πελοπόννησο ή για να εκστρατεύσουν στη Στερεά Ελλάδα
.

Μαζί με τους άλλους καπετάνιους της Μάνης υπέγραψε το διορισμό του καπετάν Παναγιωτάκη Καπετανάκη, Ιάκωβου Κορνήλιου και Ιωάννη Λογοθέτη ως επιστατών των τελωνείων από την Αγία Σιών μέχρι την Αρεόπολη
. Με άλλο έγγραφο της ιδίας ημερομηνίας απευθύνθηκαν στους κατοίκους της Σπάρτης (Μάνης) και του Μεσσηνιακού κόλπου για να τους γνωστοποιήσουν τον ανωτέρω διορισμό
. 

Το 1822 ο Γεώργιος Δουράκης έγραψε την πράξη υιοθεσίας του Νικολάου Αθηνάκη από τον παππού του Γέρο-Κράμπο κάτοικο Καστάνιας
.

Στις 23 Φεβρουαρίου 1823 υπέγραψε την εκλογή του Αναστασίου Κορνηλίου και του Γερασίμου Παγώνη ως εκπροσώπων της Μάνης για την Β' Εθνοσυνέλευση που έγινε στο Άστρος της Κυνουρίας
.

Φαίνεται ότι ο Γεώργιος Δουράκης δεν έζησε πολλά χρόνια ή από πολύ ενωρίς δεν ήταν σε θέση να αναμιγνύεται στα κοινά, διότι απουσιάζει το όνομά του  από τους στρατιωτικούς βαθμούς, οι οποίοι δόθηκαν το 1824.

Το 1858 ωρίστηκε στρατιωτική εξεταστική επιτροπή, στην οποία μέλος ήτο και ο Αντώνιος Μαυρομιχάλης, προκειμένου να καταγραφούν οι πεσόντες και οι θανόντες αγωνισταί μέχρι το 1833. Μεταξύ των καταγραφέντων αναφέρεται και το όνομα του Γεωργίου Δουράκη
.

Τέλος θα πρέπει να σημειωθή ότι το όνομα του Γεωργίου Δουράκη δεν περιλαμβάνεται σε καμία από τις γνωστές εγκυκλοπαίδειες, ενώ αντίθετα αναφέρεται το όνομα του Αθανασίου Δουράκη, τον οποίο δεν ευρίσκομε στα κείμενα ιστορίας ή τα έγγραφα της εποχής της επαναστάσεως.

Δεν γνωρίζουμε με ακρίβεια τα παιδιά τα οποία απέκτησε ο Γεώργιος Δουράκης. Από τη δράση τους στην επανάσταση του 1821 αναφέρονται ο Κωνσταντής και ο Γρηγόριος. 

Ακόμη αναφέρεται και ο Χριστόδουλος Γεωργίου Δουράκης, αλλά δεν είναι γνωστό αν είναι αδελφός των αναφερθέντων, ο οποίος στις 10 Ιουλίου 1824 με πρόταση του Διονυσίου Μούρτζινου έγινε εκατόνταρχος
. Το 1836 ο Χριστόδουλος Δουράκης διορίστηκε πρώτος δήμαρχος του δήμου Καστανέας
.

Στους εκλογικούς καταλόγους της Καστάνιας, που συντάχθηκαν το 1867 και φυλάσσονται στα ΓΑΚ, αναγράφονται ακόμη ως παιδιά Γεωργίου Δουράκη ο Λιμπέρης
 (αύξ. αριθ. 551) ετών τότε 55,  και ο Παναγιώτης (αύξ. αριθ. 571) ετών 46.

Κωνσταντής Γεωργίου Δουράκης
Ο Κωνσταντής Γ. Δουράκης φέρεται γεννημένος το 1797-1801. Πήρε μέρος στην επανάσταση του 1821 και θα παραβρέθηκε στην απελευθέρωση της Καλαμάτας, την πολιορκία της Τριπολιτσάς κλπ. αλλά το όνομά του δεν αναφέρεται ιδιαιτέρως. Στις 6 Ιουλίου 1824, με πρόταση του Διονυσίου Μούρτζινου, Νικολάου Βοϊδή και Γαλάνη Κουμουνδουράκη η κυβέρνηση τον προήγαγε στο βαθμό του ταξιάρχη
.

Στις 29 Απριλίου 1830 μαζί με άλλους σημαντικούς Μανιάτες υπέγραψε αναφορά
 εναντίον του Ιωάννη Γενοβέλη, ο οποίος επρόκειτο να αναλάβη Έκτακτος Επίτροπος και τον χαρακτήριζαν ακατάλληλο, φατριαστή, κλπ.

Ακολουθώντας ο Κωνσταντής τη γραμμή του Διονυσίου Μούρτζινου, ήταν στην παράταξη των φιλοκαποδιστριακών. Μαζί με άλλους εκπροσώπους της Μάνης στις 24 Ιουλίου 1830 υπέγραψε στο Μαραθονήσι (Γύθειο) μία αναφορά
 προς τον Έκτακτο επίτροπο Πελοποννήσου Ανδρέα Μεταξά. Την επομένη ο Κωνσταντής Δουράκης με άλλους Μανιάτες αργηγούς υπέγραψε και δεύτερη αναφορά προς τον Ανδρέα Μεταξά, εκφράζοντας την ευγνωμοσύνη του προς την Κυβέρνηση, συγχρόνως δε ζητούσε να ιδρυθούν αλληλοδιδακτικά σχολεία στη Μάνη
. 

Στις 15 Σεπτεμβρίου 1831 μαζί με άλλους Μανιάτες οπλαρχηγούς βρισκόταν σε φιλοκυβερνητικό στρατόπεδο στο Βαρούσι της Αβίας. Ο Κωνσταντής ανήκε σε ομάδα που δεν είχαν μισθό και σε αναφορά τους στον Έκτακτο Επίτροπο Σπάρτης έγραφαν ότι δεν μπορούν να εισχωρήσουν στα ενδότερα της Μάνης. Δικαιολογούσαν δε τούτο, γράφοντας ότι είναι η εποχή της σποράς και εάν δεν πάνε οι στρατιώτες να σπείρουν, θα πεθάνουν της πείνας οι οικογένειές τους. Επομένως και σε αυτούς θα έπρεπε να πληρωθούν μισθοί. Σε αντίθετη περίπτωση, διατύπωναν το φόβο ότι οι στρατιώτες θα έφευγαν και το φταίξιμο δεν θα ήταν δικό τους
. 

Το 1836 κατατάχθηκε ως εκλεκτός της 11 τετραρχίας της φάλαγγος ο ανθυπολοχαγός Κωνσταντίνος Δουράκης
.

Για τη συμμετοχή του στην επανάσταση του 1821 του απονεμήθηκε το 1836 το αργυρό αριστείο του αγώνος
 

Το 1839 που υπηρετούσε ως ανθυπολοχαγός τον διέγραψαν από το στρατό ως ανάξιο, για λόγους που δεν γνωρίζουμε
.

Από το έτος 1851, μέχρι 1861 περιλαμβάνεται στους καταλόγους των ενόρκων από την Καστάνια του δήμου Λεύκτρου ο Κωνσταντίνος Δουράκης
, γεννημένος το 1801, κτηματίας το επάγγελμα.

Το 1852 είχε ανάμιξη στην υπόθεση Παπουλάκη και εξαιρέθηκε της αμνηστείας, η οποία δόθηκε τον ίδιο χρόνο
. Το επόμενο έτος αμνηστεύθηκαν και αυτοί που είχαν αρχικά εξαιρεθεί
. Σε σχέδιο ανέκδοτης αναφοράς του Σταυριανού Καπετανάκη κατηγορούνται όλοι οι εξαιρεθέντες ότι ανήκαν στην παράταξη των Μαυρομιχαλαίων
.

Το 1865 ήταν υπολοχαγός και είχε προικοδοτηθεί ως ανθυπολοχαγός της Φάλαγγος
.

Στην αναθεώρηση των εκλογικών καταλόγων των ετών 1866-7 αναγράφεται με αύξ. αριθ. 124 ο Κωνσταντίνος Γεωργίου Δουράκης ηλικίας 70 ετών. Επίσης με αύξ. αριθ. 135 αναγράφεται ο Χρήστος Κωνστ. Δουράκης ετών 46 και με αύξ. αριθ. 110 ο Αθανάσιος Κωνστ. Δουράκης ετών 24.

Γρηγόριος Γεωργίου Δουράκης
Για τη συμμετοχή του στην επανάσταση του 1821 κατατάχθηκε στους υπαξιωματικούς Β' τάξεως
.

Το 1865 υπέβαλε αίτηση και επικαλέστηκε τις μαρτυρίες του Δημητρίου Ταμπουρέα από το Ξωχώρι και του Αναστασίου Καβάτσου από την Καστάνια, οι οποίοι βεβαίωσαν ότι ακολούθησε τον πατέρα του ως υπαξιωματικός (μπουλουξής) και έλαβε μέρος στην Καρύταινα, την πολιορκία της Τριπολιτσάς και ιδιαίτερα μνημονεύεται η μάχη του Αγίου Σώστη, αργότερα δε πολέμησε στη Βέργα, την Κακή Σκάλα, τον Πολυάραβο
 κ.α. 

Παναγιωτάκης Κωνσταντή Δουράκης
Ήταν ο δευτερότοκος γιός του Κωνσταντή Δουράκη. Στις 23 Μαρτίου 1821 πήρε μέρος στην απελευθέρωση της Καλαμάτας
. Ήταν με την παράταξη του Μούρτζινου και ακολούθησε τον Θ. Κολοκοτρώνη στην πορεία του προς το εσωτερικό της Πελοποννήσου. Πήρε μέρος στη μάχη του Αγίου Αθανασίου Καρυταίνης, όπου 300 Μανιάτες υπό τις οδηγίες του Θ. Κολοκοτρώνη εμπόδισαν τους Τούρκους της περιοχής Φαναρίου (Ολυμπίας), να περάσουν από τη γέφυρα και τους ανάγκασαν να διαβούν τον ποταμό Αλφειό, με αποτέλεσμα να πνιγούν πολλοί άνθρωποι και ζώα
. 

Στη μάχη αυτή ο Παναγιώτης Κ. Δουράκης τραυματίστηκε στον ώμο. Ο Δημήτριος Ζερβέας από τη Χώρα Καρδαμύλης, υπολοχαγός της Φάλαγγος και ιατροχειρούργος του αγώνος, βεβαίωσε το 1865 σε μαρτυρία ενώπιον του ειρηνοδίκου ότι τον νοσήλευσε για 20 ημέρες
.

Ένας άλλος μάρτυρας από τα Τσέρια της Καρδαμύλης ο χιλίαρχος κατά τον αγώνα και υπολοχαγός της φάλαγγος Παναγιώτης Σωτηρέας-Μαρτάκης βεβαίωσε τα ακόλουθα: "Κατά την Ελληνικήν Επανάστασιν ο Παναγιώτης Κ. Δουράκης, έχων υπό την οδηγίαν του περίπου των πεντήκοντα στρατιωτών, εξεστράτευσε με τον Θεόδωρον Κολοκοτρώνην, τότε ως καπετάνιον, ήκουσα δε τότε ότι συνεκροτήθη μάχη κατά την επαρχίαν Καρυταίνης, καθ' ην παρευρέθη και ο ειρημένος Παναγιώτης Δουράκης και επολέμησε με τους υπό αυτόν στρατιώτας και ετραυματίσθη, τον οποίον και ακολούθως είδον και εγώ τραυματισμένον κατά τον ώμον κατά δε τας επομένως συγκροτηθείσας μάχας ως Βαλτέτσιον, Τρίκορφα και έξωθεν της Τριπόλεως μετά των Οθωμανών, εις τας οποίας παρευρέθην και εγώ ως καπετάνιος, καθ' ο έχων υπό τας οδηγίας μου και στρατιώτας, είδον αυτόν παρευρεθέντα και πολεμήσαντα εις τας μάχας ταύτας καθώς και εις την έφοδον της Τριπόλεως. Κατά δε το 1824 είδον αυτόν παρευρεθέντα εις τας πολιορκίας των φρουρίων Κορώνης και Μεθώνης, ευρισκόμενος τότε υπό την οδηγίαν του τότε στρατηγούντος Διονυσίου Μούρτζινου, ότε και συνεκροτήθησαν διάφοροι μάχαι κατά των Οθωμανών, εις άτινας παρευρέθην και εγώ, είδον τον αυτόν Παναγιώτην Κ. Δουράκην παρευρισκόμενον και πολεμήσαντα εις την Βέργαν του Αλμυρού εις την μετά του Ιμβραήμ πασά συγκροτηθείσαν μάχην και πείθομαι ότι θα εξηκολούθησεν  αγωνιζόμενος υπέρ πατρίδος μέχρι τέλους της Ελληνικής επαναστάσεως και ένεκα των εκδουλεύσεών του τούτων εβαθμολογήθη από την κατά την επανάστασιν προσωρινήν διοίκησιν της Ελλάδος, προεδρεύοντος του Γεωργίου Κουντουριώτου, με τον βαθμόν του χιλιάρχου
 και είδον το περί τούτου χορηγηθέν εις αυτόν δίπλωμα και γνωρίζω ότι οι έχοντες υπό τας οδηγίας των στρατιώτας εδαπάνουν και εξ ιδίων των χορηγούντες εις αυτούς φουσέκια ατσαλόπετρες και ενίοτε τροφήν".  

Αναφέρεται ότι το Νοέμβριο του 1821 ο Πιέρος Πατριαρχέας-Τρουπάκης, ο Χριστόδουλος Μπουκουβαλέας-Τρουπάκης και ο Παναγιώτης Δουράκης συνέστησαν εταιρεία, για να πάρουν  από τη Μικρομάνη διάφορα γεωργικά προϊόντα, που ανήκαν σε Τούρκο, μετά την απομάκρυνση του οποίου τα ενέμετο ένας από τους κατοίκους του χωριού
.

Αρχηγός της οικογενείας Δουράκη το 1824 ήταν ο Παναγιώτης, γιατί ο πρωτότοκος Γεώργιος είχε παύσει να αναφέρεται. Στις διενέξεις των Μανιατών και στους εμφύλιους πολέμους η οικογένεια Δουράκη ακολουθούσε σταθερά το Δονύσιο Μούρτζινο, ο οποίος είχε παντρευτή κόρη του Κωνσταντή Δουράκη και αδελφή του Παναγιωτάκη Δουράκη. Σε επιστολή του Παναγιώτη Γιατράκου
 προς το Διονύσιο Μούρτζινο στις 25 Φεβρουαρίου 1824 αναφέρεται: "...Και ελπίζω συντόμως όλα να έμβουν εις καλήν πράξιν, και τούτου γενομένου βεβαίως θέλει δειχθής τω όντι ότι είσαι τέκνον γνήσιον εκείνου του μακαρίτου ήρωος Μούρτζινου. Και τούτο βεβαίως αποτείνεται και εις όλους τους συμφωνούντας αδελφούς μετά της εξοχότητός σας, εξόχως και ο ειλικρινής αδελφός στρατηγός Αθανασούλης Κουμουνδουράκης και η οικογένεια των Ντουρακαίων και των Κιτρινιαραίων. Ένα μόνον, αδελφέ, σε πειράξει προς το παρόν, η αχρηματία... μα και αυτό ελπίζω ταχέως να το ενεργήση η Διοίκησις...". 

Σε επιστολή του Μούρτζινου
 προς τον Γεώργιο Γιατράκο της 17 Μαρτίου 1824 αναφέρεται ότι συνεννοήθηκε με τους φίλους που ανήκαν στην κυβερνητική παράταξη, οι οποίοι ήταν αντίθετοι του Πετρόμπεη και του Κολοκοτρώνη και μεταξύ αυτών μνημονεύει και τους "Ντουρακαίους". 

Τον Ιούνιο του 1824 με πρόταση του Διονυσίου Μούρτζινου, Ν. Βοϊδή και Γαλ. Κουμουνδουράκη η κυβέρνηση προήγαγε τον Παναγιώτη Κ. Δουράκη στο βαθμό της αντιστρατηγίας
. Προηγουμένως αναφέρθηκε από λάθος του Παν. Σωτηρέα-Μαρτάκη ότι είχε το βαθμό της χιλιαρχίας.

Ο Διονύσιος Μούρτζινος
 τον Ιούλιο του 1824 υπέβαλε λογαριασμό εξόδων από το Νοέμβριο του 1823 μέχρι τότε και συμπεριλάμβανε "Στρατιώται 93. Εκ των οποίων εξήκοντα ήσαν εδικοί μου, 25 των στρατηγών Αθανασούλη και Γαλάνη Κουμουνδουράκη και οκτώ του Καπετάν Παναγιώτη Τουράκη, οίτινες εχρησίμευσαν μέχρι τούδε προς υπεράσπισιν της οικογενείας μου από τας επιδρομάς του Π. Μαυρομιχάλη, μετά του οποίου ως είναι γνωστόν πόσον ασπόνδως κατατρεχόμεθα, ανά γρόσια, λοιπόν τριάκοντα τον μήνα φέρουσι όλα ομού 19.530".   

Η κυβέρνηση στις 13 Νοεμβρίου 1824 διέταξε τους διαφόρους οπλαρχηγούς της Μάνης να στρατολογήσουν έναν αριθμό στρατιωτών για την τήρηση της εσωτερικής τάξεως. Στη διαταγή ο Παναγιωτάκης Ντουράκης
 ώφειλε να ετοιμάση απόσπασμα 25 στρατιωτών. Από τις 14 Νοεμβρίου 1824 είχε στρατολογήσει 25 στρατιώτες και ζητούσε σε λογαρισμό των Μανιατών οπλαρχηγών, που ήταν φίλοι του Μούρτζινου, 625 γρόσια
.

Ο Ιμπραήμ, γιός του Μωχάμετ Άλυ της Αιγύπτου, στις 10 Φεβρουαρίου 1825 άρχισε να αποβιβάζει το στρατό του στη Μεθώνη. Βαθμιαία προχώρησε βορειότερα και αφού μέχρι τις αρχές Μαΐου είχε καταλάβει τη Σφακτηρία και είχαν παραδοθή το Παλαιόκαστρο και το Νεόκαστρο, ετοιμαζόταν πλέον να βαδίση προς το Μανιάκι και την Καλαμάτα. Στις 14 Μαΐου ο Παναγιωτάκης Δουράκης
 μαζί με άλλους Μανιάτες οπλαρχηγούς υπέγραψε από την Καλαμάτα αναφορά προς τη Διοίκηση και μετά δύο ημέρες ακολούθησε και άλλη αναφορά από τη Θουρία (Φρουτζαλοκάμαρα). Στην τελευταία υποβάλλεται στη Διοίκηση και το αίτημα της χορηγήσεως αμνηστείας σε όλους τους πατριώτες που εκρατούντο στην Ύδρα, προκειμένου να σωθή η πατρίδα.

Στις 12 Νοεμβρίου 1825 ο Ιωάννης Κατσής-Μαυρομιχάλης και ο Πιέρος Πατριαρχέας-Τρουπάκης από το Λιμένι έγραψαν
 στον Παναγιώτη Μπουκουβαλέα-Τρουπάκη, Παναγιώτη Ντουράκη και Μιχάλη Νικητάκη, που ήταν στην Καρδαμύλη ότι γίνεται στρατολογία Μανιατών, για να κρατηθή η θέση του Αρμυρού, σε περίπτωση που ο Ιμπραήμ θα προσπαθούσε να εισβάλη στη Μάνη. Ήταν η εποχή που ο Ιμπραήμ ετοιμαζόταν για την εκστρατεία του στο Μεσολόγγι και πολλοί θεωρούσαν ότι προσεχής στόχος του θα ήταν η Μάνη. 

Μετά από λίγες ημέρες, στις 15 Νοεμβρίου 1825, από την Καρδαμύλη αναφέρθηκαν στη Διοίκηση
 μερικοί οπλαρχηγοί της παρατάξεως του Διονυσίου Μούρτζινου, όπως ο Αθανασούλης Κουμουνδουράκης, ο Παναγιώτης Μπουκουβαλέας που εκπροσωπούσε όλους τους Τρουπάκηδες, ο Παναγιώτης Δουράκης και ο Μιχάλης Νικητάκης από τη Μεγάλη Μαντίνεια. Με το έγγραφό τους δήλωναν ότι σε περίπτωση που δεν κινητοποιηθούν όλοι οι Μανιάτες, για να αποκρούσουν τον Ιμβραήμ στο Αλμυρό, τότε αυτοί θα οχυρωθούν στο κάστρο του Κουμουνδουράκη και στην Καρδαμύλη. Ζητούσαν δε από την Κυβέρνηση να τους στείλει τρόφιμα και πολεμοφόδια.

Ο Παναγιώτης Δουράκης υπήρξε μέλος της Εφορείας της Σπάρτης, δηλαδή της διοικητικής αρχής της Μάνης
 και στις 8 Ιουλίου 1826 υπέγραψε, ως Παναγιωτάκης Ντουράκης, έγγραφο με το οποίο ο Ιάκωβος Κορνήλιος διωρίζετο ένας των τριών αντιπροσώπων της Εφορείας, που θα είχε τις συναλλαγές με το εξωτερικό
.

Στις 27 Αυγούστου 1826 από την Καρδαμύλη η Εφορεία της Σπάρτης
 έστειλε επιστολή, η οποία φέρη και την υπογραφή του Παναγιωτάκη Ντουράκη,  στο Μανιάτη την καταγωγή Φιλικό Γεώργιο Λαδόπουλο
. Αυτός κατοικούσε  και εμπορευόταν στη Ζάκυνθο, βοηθούσε δε οικονομικά τους Μανιάτες και τους εξασφάλιζε αλεύρι και άλλα είδη για τις ανάγκες του στρατοπέδου. 

Μετά δύο ημέρες, στις 29 Αυγούστου, η Εφορεία της Σπάρτης
 έγραψε και άλλη επιστολή στο Γεώργιο Λαδόπουλο, που φέρη και την υπογραφή του Παναγιωτάκη Ντουράκη, για να αναγγείλη τη μεγαλειώδη νίκη των Μανιατών στον Πολυάραβο "Ο Ιμπραΐμης συνάξας όλας τας δυνάμεις του Ιππικόν και πεζόν εκινήθη πάλιν κατά της Σπάρτης, και αφού εκυρίευσε τινά επίπεδα μέρη, και θέλησε να περιοδεύση και περαιτέρω. Όθεν διαμοιράσας το στράτευμά του εις τρεις κολώνας, έδωσεν αυτάς τας αναγκαίας διαταγάς. Η μία εξ αυτών έλαβε τον δρόμον της Μπολιτζάραβα και εις το οποίον ήτον κλεισμένοι τινες εδικοί μας Σπαρτιάται και ορμήσασα κατ' αυτών ευρέθη προ των πυλών. Αλλ' ω μέγιστε Θεέ / ο οποίος διαφυλάττεις την Ελλάδα / τι έπαθεν; Μόλις επλησίασεν και οι Σπαρτιάται αντικρούσαντες αυτόν γενναίως. Έφθασε προς αυτούς και άλλη δύναμις έξωθεν, ήτις περικυκλώσασα την κολώνα ταύτην την κατηφάνισε εσκότωσε έως οκτακοσίους πεντήκοντα ή και περισσοτέρους. Πιάσασα ζώντες και έως πεντήκοντα...". 

Η Εφορεία της Σπάρτης στις 23 Νοεμβρίου 1826 έστειλε έγγραφο από την Καρδαμύλη στην "Επιτροπή των Νήσων της θαλασσίου δυνάμεως" και ζητούσε να σταλή μία μοίρα του στόλου, γιατί υπήρχε ο κίνδυνος νέας εισβολής του Ιμβραήμ στη Μάνη. Οι Μανιάτες, όπως δήλωναν, μπορούσαν να κρατήσουν αδιάβατα στους εχθρούς τα σύνορα της στεριάς της ιδιαίτερης πατρίδας τους, αλλά τα παράλια της Μάνης ήταν εκτεταμένα και η άμυνα καθίστατο δυσχερής. Κατέληγαν δε, ότι λίγα πλοία θα μπορούσαν να αποδειχθούν καταστροφικά για τον Ιμπραήμ, αν επαναλάμβανε την προσπάθειά του
.

Σε επιστολή του Διονυσίου Μούρτζινου
 προς τους φίλους του Γιατρακαίους της 30 Μαΐου 1827 αναφέρεται: "...Όλους τους Μανιάτες να τους αγαπάτε είμαι ευχαριστημένος. Μα να υπεραγαπάτε τους Βενετζανιάνους, Κυβελαίους και Τουρακαίους, αυτή είναι η μεγάλη μου ευχαρίστησις, και να τους βοηθήτε και εν λόγω και εν έργω....".

Από την Καρδαμύλη η Εφορεία της Σπάρτης, στην οποία συμμετείχε και ο Παναγιώτης Δουράκης, ζήτησε στις 25 Νοεμβρίου 1826 από τους Ζακυνθίους Διονύσιο Ρώμα, Παναγιώτη Στεφάνου και Κωνσταντίνο Δραγώνα να δώσουν 1.000 τάληρα κολωνάτα στον Αντώνιο Μπάστα, από τον οποίο τα δανείστηκαν, προκειμένου να βελτιώσουν την οχύρωση της Βέργας
.

Επειδή το καλοκαίρι του 1827 υπήρχε ο κίνδυνος νέας αποπείρας εισβολής του Ιμπραήμ στη Μάνη
 είχαν συγκεντρωθή στη Βέργα του Αλμυρού οι στρατηγοί Αντώνιος Μαυρομιχάλης, Διονύσιος Μούρτζινος, Αναστάσιος Μαυρομιχάλης, Νικόλαος Χριστέας, Παναγιώτης Καπετανάκης, Γαλάνης Κουμουνδουράκης, Παναγιώτης Δουράκης κ.α.

Στις 30 Σεπτεμβρίου 1827 ο Παναγιώτης Δουράκης μαζί με τους άλλους στρατιωτικούς ηγέτες, που ήταν στη Βέργα, υπέγραψε αναφορά προς τη Διοίκηση πληροφορώντας την για τις κινήσεις του συμμαχικού και αιγυπτιακού στόλου, καθώς και για τη δενδροτομία των Αιγυπτίων στη Μεσσηνία
.

Οι οπλαρχηγοί της Μάνης που κρατούσαν τη Βέργα του Αλμυρού Διονύσιος Μούρτζινος, Νικολάκης Χριστέας, Παναγιώτης Καπετανάκης, Αντώνιος Μαυρομιχάλη, Γαλάνης Κουμουνδουράκης και Παναγιώτης Δουράκης ειδοποίησαν στις 8 Οκτωβρίου 1827 τη Διοίκηση ότι από το Νεόκαστρο (Πύλο-Ναυαρίνο) ακούγονται κανονιοβολισμοί, εκρήξεις πιθανώς από "μπαρουτοθήκες πλοίων" και έως τη μία ώρα της νύχτας (από το σκοτείνιασμα) φαινόταν η λάμψη της φωτιάς που εξακολουθούσε να καίη
. Επρόκειτο για τη ναυμαχία του Ναυαρίνου.

Στις 28 Φεβρουαρίου 1828 κλήρος και τοπικοί αρχηγοί της Μάνης, που ήταν αντίθετοι στον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, έστειλαν ευχαριστήριο επιστολή στον Ιωάννη Καποδίστρια, διότι τους ζήτησε να προκρίνουν 12 νέους από τη Μάνη για να φοιτήσουν σε σχολείο
. Την ίδια ημέρα έστειλαν και επιστολή στον Πετρόμπεη και του καταλόγιζαν ότι η οικογένειά του είναι η αιτία των δεινών της Μάνης
. 

Στις 4 Απριλίου 1828 ξεκίνησαν με πλοίο από την Καρδαμύλη ο Διονύσιος Μούρτζινος, ο Νικολάκης Χριστέας, ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης και ο Παναγιώτης Ντουράκης, πήγαν στο Μαραθονήσι, όπου επιβιβάστηκε και ο Τζανετάκης Γρηγοράκης και κατευθύνθηκαν στο Ναύπλιο. Σκοπός του ταξιδίου τους ήταν να συναντήσουν τον Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια, αλλά εξ αιτίας των εναντίων ανέμων έφθασαν στον προορισμό τους στις 23 του μηνός και την επομένη του έστειλαν επιστολή στην Ύδρα, όπου βρισκόταν και δικαιολογούσαν την καθυστέρησή τους
.  

Ο Ιωάννης Γενοβέλης στις 20 Ιουλίου 1830 έγραψε στον Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου Α. Μεταξά ποίοι από τους Μανιάτες είναι "καλόφρονες", δηλαδή φιλοκυβερνητικοί και μεταξύ αυτών συμπεριέλαβε και τον Παναγιώτη Δουράκη
. 

Μετά το θάνατο του Διονυσίου Μούρτζινου, στις 12 Φεβρουαρίου 1830, διορίστηκε επίτροπος του Γεωργίου Διονυσίου Μούρτζινου, δεδομένου ότι ήταν αδελφός της συζύγου του θανόντος
. 

Ο Παναγιώτης Δουράκης πέθανε το 1832 και άφησε τέσσερα παιδιά τον Αλέξανδρο, που φέρεται γεννηθείς το 1817, το Λεωνίδα, την Αικατερίνη και τη Χρυσηΐδα. Το 1865 τον κατέταξαν στη 4η τάξη των αξιωματικών (ταγματάρχης)
. 

Ο Αλέξανδρος Παν. Δουράκης κατά τα έτη 1853 και 1854 ήταν γραμμένος στους καταλόγους των ενόρκων του χωριού Λεύκτρο του δήμου Λεύκτρου
 και φέρεται γεννημένος το 1822. Ο Αλέξανδρος Δουράκης το 1844 έλαβε το χάλκινο αριστείο του αγώνος
 και υποθέτουμε ότι πρόκειται για τον γιό του Παναγιωτάκη. Αυτός θα πρέπει να διακριθή από τον Αλεξανδρή Κωνστ. Δουράκη, ο οποίος έζησε μέχρι το 1840, υπηρέτησε ως αξιωματικός της Φάλαγγος και το 1836 είχε τιμηθή με το αργυρό αριστείο.

Ο Λεωνίδας Παν. Δουράκης φέρεται γεννημένος το 1824, κτηματίας και κατά τα έτη 1854, 1855 και 1856 ήταν γραμμένος στους καταλόγους των ενόρκων της Καστάνιας του δήμου Λέυκτρου
.

Ο Αλέξανδρος (αρχικός κατάλογος, αύξ. αριθ. 508) και ο Λεωνίδας (αναθεώρηση 1867-8, αύξ. αριθ. 126) παιδιά Παναγιώτη Δουράκη είναι γραμμένοι στους εκλογικούς καταλόγους της Καστάνιας του δήμου Λεύκτρου, που συντάχθηκαν το 1867. Η αναγραφομένη ηλικία τους είναι 30 και 24 ετών αντιστοίχως και εάν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα, τότε δεν μπορεί να είναι παιδιά του Παναγιωτάκη Κωνστ. Δουράκη, ο οποίος έζησε μέχρι το 1832.

Αλεξανδρής Κωνσταντή Δουράκης
Επειδή ο Αλεξανδρής ήταν ο νεώτερος γιός του Κωνσταντή Δουράκη δεν αναφέρεται στους αγώνες, διότι συμμετείχε πάντοτε υπό τους αδελφούς του. Δεν διαπιστώνεται ονομαστικά η παρουσία του στην απελευθέρωση της Καλαμάτας και την πολιορκία της Τριπολιτσάς. 

Στις 6 Ιουλίου 1824 με πρόταση του Διονυσίου Μούρτζινου, Νικολάου Βοϊδή και Γαλάνη Κουμουνδουράκη πήρε το βαθμό του υποχιλιάρχου
. Από το βαθμό που του έδωσαν φαίνεται ότι είχε προηγούμενη πολεμική εμπειρία.

Στις 11 Αυγούστου 1824 ακολουθούσε το Διονύσιο Μούρτζινο στο στρατόπεδο της Μεσσηνίας με το βαθμό του υποχιλιάρχου
.

Το 1825, επί Ιμπραήμ, πολέμησε στον αγώνα επιβράδυνσης που έγινε στη Μεσσηνία και τελικά βρέθηκε στην περιοχή του Νεοκάστρου (Πύλος), όπου αιχμαλωτίστηκε. Για τις συνθήκες κάτω από τις οποίες έγινε η αιχμαλωσία και η κράτησή του στη Μεθώνη δεν έχουμε γνώση.

Ο Δ. Μούρτζινος, ο οποίος ήταν σύζυγος της αδελφής του, προσπάθησε με διάφορους τρόπους να επιτύχη την ανταλλαγή του, αλλά αυτό έγινε πολύ αργότερα. 

Στις 27 Φεβρουαρίου 1826 το Βουλευτικό έκανε δεκτή την πρόταση του Δ. Μούρτζινου να του δοθή ο αιχμάλωτος Σαλή Μουστάκης μαζί με την οικογενειά του προκειμένου να τον ανταλλάξη με το γυναικάδελφό του
.

Σε αναφορά του Κωνσταντίνου Μαυρομιχάλη
 της 17 Ιουλίου 1827 από Κιτριές αναφέρονται τα ακόλουθα: "...εν ταυτώ καταγίνομαι διαπραγματευόμενος την ανταλλαγήν μερικών αιχμαλώτων εχθρών ευρισκομένων ενταύθα, με τον Χατζη-Χρήστον, Μιχάλην Σισίνην, Αλεξανδρήν Δουράκην, και με άλλους ημετέρους, δια της οποίας ανταλλαγής έστειλα επίτηδες εις Μεθώνην τον Κουτζιλιέρην του εδώ Κονσόλου της Μεγάλης Βρετανίας Κοτζιά
 να κάμη την διαπραγμάτευσιν ταύτην, τον οποίον τον περιμένω δια να έλθη ώραν παρ' ώραν και δια να πληροφορηθώ παρ' αυτού και την απόφασιν του Ιμπραήμη, διότι από τους εδώ αιχμαλώτους, εις εξ αυτών είναι μπίμπασης
, τον οποίον / ως πληροφορούμαι / τον έχει πρώτον εις την αγάπην του ο Ιμπραήμης, δια τούτο θέλω σταθώ επίμων δια να ελευθερώσω οποίους από αυτούς δυνηθώ. Ούτος ο Νικόλαος Κουκούτσης
 αιχμαλώτισεν αυτούς, το πλοίον ήτον του καπ. Παναγιωτάκη Γιαννέα, οι στρατιώται ήτον εδικοί μας. Ο καπ. Παναγιωτάκης εζητούσε το μερίδιό του από τους αιχμαλώτους, ο δε ανεψιός μου Ηλίας Κατσάκος μπρετεντέρων (απαιτώντας) το μερίδιον των στρατιωτών μας επλήρωσε προς τον ρηθέντα Παναγιωτάκην δέκα χιλιάδας γρόσια, και <πήρε> όλους αυτούς, οι οποίοι υπόσχοντο να του μετρήσουν εικοσιπέντε χιλιάδας γρόσια για να τους ελευθερώσει. Αφού δε έφθασα εγώ ενταύθα, ωμίλησα του ανεψιού μου Ηλία, λέγοντάς του ότι δεν κάμνει να τους ελευθερώση δια χρήματα, αλλά να κάμωμεν ανταλλαγήν με τους άνωθεν ημετέρους, όστις με απεκρίθη αυτοί να ελευθερωθούν και δεν θέλω να λάβω μήτε οβολόν / μ' όλον ότι εμέτρησα δι' αυτούς δέκα χιλιάδας γρόσια, εκτός των εξόδων μου / και η Σ. Κυβέρνησις ήτις γνωρίζει περί τούτου ας αποφασίση...".

Σε απάντηση η Αντικυβερνητική Επιτροπή
 στις 20 Ιουλίου 1827 του έγραψε: "Ότι, όσα έξοδα  αναγκαία ήθελεν εξοδεύση, η Κυβέρνησις θέλει τα πληρώση πάραυτα. Ότι οι συλληφθέντες αιχμάλωτοι Οθωμανοί να μείνουν εις χείρας του δια να γίνη η προβληθείσα αλλαγή μετά του Χ"Χρίστου, Μ. Σισίνη και Δουράκη και λοιπών".

Τελικά με αναφορά της 29 Αυγούστου 1827 του Διονυσίου Μούρτζινου
 προς την Κυβέρνησιν έγινε γνωστό, ότι το απόγευμα της προηγουμένης με το πλοίο του καπ. Δελμόλτα επέστρεψε ο κουνιάδος του Αλεξανδρής Δουράκης μαζί με άλλους τρεις αιχμαλώτους, οι οποίοι αντηλλάγησαν με εννέα Οθωμανούς, τους οποίους είχε η οικογένεια Μαυρομιχάλη.

Στις 24 Ιουλίου 1830 στο Μαραθονήσι ο Αλεξανδρής Δουράκης υπέγραψε αναφορά
 μαζί με άλλους εκπροσώπους της Μάνης και τον ανιψιό του Κωνσταντή, με την οποία εξέφρασαν την εμπιστοσύνη τους προς τον Ανδρέα Μεταξά Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου.

Ο Ιωάννης Γενοβέλης πρώην Έκτακτος Διοικητής Άνω και Κάτω Μεσσηνίας χαρακτήρισε ως "καλόφρονες" όσους ήσαν φιλικά διακείμενοι στο καθεστώς του Ιωάννη Καποδίστρια
. Παρά το γεγονός ότι στον κατάλογο των καλοφρόνων συμπεριέλαβε και το Σταυριανό Καπετανάκη, στις 18 Αυγούστου 1830 από την Καλαμάτα μερικοί από τους επιφανείς Μανιάτες, μεταξύ των οποίων και ο Αλεξανδρής Δουράκης απευθύνθηκαν στο Γενικό Επίτροπο Πελοποννήσου Ανδρέα Μεταξά, για να τον βεβαιώσουν
: "Πληροφορηθείτε Εκλαμπρότατε! ότι ο καπ. Σταυριανός, και ζων ο αείμνηστος Μούρτζινος, και αποθανών, εστάθη ο μόνος πιστός και ακλόνητος εις την λατρείαν της Σ. Μ. ματαιώσας μεθ΄όλων ημών, πολλούς σκοπούς των ραδιούργων και ταραχοποιών, και βοηθών έργω και λόγω τους ευπειθείς της Σ. Μ...".   

Στο Κουτήφαρη της Μάνης υπέγραψε στις 29 Νοεμβρίου 1830 μαζί με άλλους κατοίκους του Ζυγού της Μάνης αναφορά
 υπέρ του Ιάκωβου Κορνήλιου.

Το επόμενο έτος, στις 21 Μαΐου 1831, υπέγραψε αναφορά
, που κατεδίκαζε τα στασιαστικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων στο Λιμένι, την οποία εδημοσίευσε η "Γενική Εφημερίς της Ελλάδος".

Στις 16 Σεπτεμβρίου 1831 ήταν σε κυβερνητικό στρατόπεδο στο Βαρούσι της Αβίας μαζί με άλλους Μανιάτες καπετάνιους, για να αντιμετωπίσουν τους Μαυρομιχαλαίους, οι οποίοι εκείνες τις ημέρες είχαν καταλάβη την Καλαμάτα. Από εκεί υπέγραψε αναφορά
 προς τον Έκτακτον Επίτροπο Σπάρτης, ότι το στρατόπεδο εστερείτο τροφών και εκινδύνευε να διαλυθή. 

Όπως αναφέρεται
, επί Καποδίστρια διετέλεσε μέλος της πολιτικής φρουράς 1ης τάξεως με μισθό 140 φοίνικες κατά μήνα και ανήκε στην 5η τάξη (ταξιαρχικός;).

Υπέγραψε στις 27 Νοεμβρίου 1831 το πρακτικό εκλογής
 του Ιάκωβου Κορνήλιου ως πληρεξουσίου της Μάνης  για την Εθνική Συνέλευση του Άργους.

Το καλοκαίρι του 1836 κατετάγη ως εκλεκτός της 11ης τετραρχίας της φάλαγγος ο ανθυπολοχαγός Αλέξανδρος Δουράκης
.

Υπηρετώντας ως ανθυπολοχαγός ο Αλέξανδρος Δουράκης
 το 1836 πήρε το αργυρό αριστείο του αγώνα.

Το 1839 τέθηκε σε ενέργεια ο λοχαγός/επιλοχίας Αλέξανδρος Δουράκης
 και τοποθετήθηκε στη νεοσχηματισμένη 4η τετραρχία.

Ο Αλέξανδρος Δουράκης
 αναφέρεται ως λοχαγός (αξιωματικός Ε' τάξεως) της Λακωνικής Φάλαγγος με αριθ. μητρ. 689.

Στις 2 Νοεμβρίου 1840 πέθανε στο Νεόκαστρο (Πύλο) ο λοχαγός της 4ης τετραρχίας Αλέξανδρος Δουράκης
. Εκεί που κάποτε αιχμαλωτίστηκε τώρα τον βρήκε ο θάνατος.

Τα παιδιά του Δημήτριος, Αγγελικούλα και Αφροδίτη στις 18 Ιουνίου 1865 υπέβαλαν αίτηση για την αναγνώριση των θυσιών του πατέρα τους
. 

Ο Δημήτριος Αλ. Δουράκης, του οποίου το όνομα συμπεριλαμβάνεται σε ομαδική αίτηση για το αριστείο του αγώνος
, έλαβε το χάλκινο
. Ακόμη είναι γραμμένος στους εκλογικούς καταλόγους 1866-7 του δ. Λεύκτρου, που φυλάσσονται στα ΓΑΚ, φέρεται δε ως κάτοικος της Καστάνιας, ετών 35 με αύξ. αριθ. μητρ. 115.

Άλλα μέλη της οικογενείας Δουράκη.
Ο αδελφός του Κωνσταντή Δουράκη είναι γνωστός από τη διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη, του οποίου όμως δεν γνωρίζωμε το όνομά του.

Όταν ο Κωνσταντής Δουράκης επέστρεψε από τις Κιτριές, όπου συνάντησε τον Αντωνόμπεη Γρηγοράκη, επισκέφθηκε στο μοναστήρι το Θ. Κολοκοτρώνη, συνοδευόμενος και από τον αδελφό του, για να του δώση ένα γράμμα από το Μπέη. Περιγράφοντας τις υποψίες του για προδοσία του Κωνσταντή Δουράκη ο Θ. Κολοκοτρώνης πρόσθεσε
: "Ο αδελφός του υπωπτεύθηκε, και δεν ήτο με τη γνώμη του".

Στην πρόταση του Κωνσταντή Δουράκη να πάη ο Θ. Κολοκοτρώνης στις Κιτριές προς συνάντηση του Αντωνόμπεη, προστίθεται ότι: "ο αδελφός του μου έκανε νόημα να ήμαι προσεκτικός". Περεταίρω, διηγούμενος ο Θ. Κολοκοτρώνης, ότι ο Κωνσταντής Δουράκης έφυγε από το μοναστήρι για το σπίτι του, προκειμένου να προετοιμάση τη δολοφονική ενέδρα, τον κάλεσε να πάη και αυτός στο σπίτι για να πιούνε ένα κρασί  και διηγείται
: " Ο αδελφός του δεν μας αφήκε να πάμε, εμπόδισε τα σκυλιά να φωνάξουν, και εφύγαμε". 

Άλλες πληροφορίες δεν υπάρχουν για τον αδελφό του Κωνσταντή Δουράκη. Δεν είναι γνωστό αν είχε οικογένεια και αν άφησε παιδιά. 

Ο Νικολάκης Ντουράκης από τη Μεγάλη Καστάνια, όπως σημειώνεται στο ημερολόγιο του Ηλία Γιατράκου
, στις 21 Ιουλίου 1822 ήταν "πληγωμένος εις το βυζί, τον εκοίταξα ημέρες 45".

Ο Ηλίας Δουράκης το 1844 τιμήθηκε με το χάλκινο αριστείο του αγώνος
.

Από τον εκλογικό κατάλογο της Καστάνιας του δήμου Λεύκτρου του 1871, που φυλάσσεται στα ΓΑΚ, πληροφορούμεθα για τον Κωνσταντίνο Αθανασίου Δουράκη ο οποίος γεννήθηκε περίπου το 1842. 

Ο Πέτρος Σωτηρίου Δουράκης το 1904 αναφέρεται ότι κατοικούσε στο Πεταλίδι
.

Το όνομα του Αθανασίου Δουράκη αναφέρεται στις εγκυκλοπαίδειες μεταξύ των ηγετικών μελών της οικογενείας κατά τη διάρκεια της επαναστάσεως του 1821. Δεν συναντάται όμως στα έγγραφα της εποχής εκείνης. Εξαίρεση αποτελεί η απονομή του χαλκίνου αριστείου του αγώνος
 μετά από πρόταση του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη στις 7 Απριλίου 1844, που δεν αποτελεί ένδειξη ότι υπήρξε αξιόλογος αγωνιστής. Την εποχή εκείνη τα αριστεία εδίδοντο κυρίως σε νεαρά άτομα και σε άλλα που δεν είχαν καμία συμμετοχή σε πολεμικές ενέργειες. Πιθανώς να ήταν ο πατέρας του προαναφερθέντος Κωνσταντίνου Αθανασ. Δουράκη.

Δημιουργείται η εντύπωση ότι ο Αθανάσιος αναφέρεται αντί του Γεωργίου Δουράκη. Ίσως τη λανθασμένη πληροφορία έδωσε κάποιος από τους απογόνους, στηριζόμενος σε ανακριβή οικογενειακή παράδοση. Εντύπωση προκαλεί το γεγονός ότι ο "Αθανάσιος Δουράκης" αναφέρεται σε σύγχρονη Ιστορία του Ελληνικού Έθνους
 μεταξύ των Μανιατών που πολέμησαν στον Άγιο Αθανάσιο της Καρύταινας μαζί με τον Θ. Κολοκοτρώνη και τραυματίστηκε. Προφανώς πρόκειται για σύγχυση και έχει γραφή Αθανάσιος αντί Παναγιώτης. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ


Στην Ιστορική και Εθνολογική Εταιρεία Ελλάδος και στα Γενικά Αρχεία του Κράτους φυλάσσονται μερικά έγγραφα τα οποία είναι ανέκδοτα και σχετίζονται με την οικογένεια Δουράκη, τα οποία και θα παρουσιάσωμε.

1) Ιστορική και Εθνολογική Εταιρεία έγγραφον αριθ. 17860.
Στις 8 Φεβρουαρίου 1804 ο Καπουδάν Πασάς Απδούλ Καρλή πασάς με διαταγή του προέτρεψε τον Αντωνόμπεη να εξώσει από την καπετανία της Καστάνιτσας τον Κωνσταντή Δουράκη και όσους ήσαν αντίθετοί του. 

"Ημέτερε πιστέ πας πογού Μάνης Αντώνη Γρηγοράκη, αυξυνθήτω η πίστις και το σαδακάτι σου. Επειδή θέλομεν επιμόνως  εις τας ημέρας της συν Θεώ ηγεμονίας μας να είναι άκρον εμινλίκι, και κατά πάντα ευταξία και κοσμιότης εις όλην την Μάνην χωρίς να φανή το παραμικρόν τεξιράτι, ζητούμεν απαραιτήτως να έχης εις τούτο μεγαλωτάτην πρόβλεψιν, και εναγώνιον επιμέλειαν, προστάζοντές σε σφοδρώς δια του παρόντος ηγεμονικού μας πουγιουλουλδίου να παιδεύης σκληρώς όλους εκείνους τους κατοίκους της Μάνης οπού ατακτώσι και συγχίζουσι την ευταξίαν του τόπου και το νιζάμι σου, και δεν πείθονται εις τας νομίμους σου αποφάσεις, και μάλιστα τον καπετάνιον Κωνσταντήν Δουράκην, τον οποίον να τον ευγάλης από την καπετανίαν και να τον παιδεύσης ως άτακτον και παρήκοον, επειδή μας επληροφόρησε τα περί αυτού ο περί τα αυτόθι μεμούρης ημέτερος, προσφιλέστατος Καπετάνια πέγης, και όσοι άλλοι από τους λοιπούς Καπετάνους είναι τοιούτοι άτακτοι και απειθείς, να τους αλλάξης και να τους παιδεύσης, επειδή και δεν ανεχόμεθα τοιούτους χαΐνιδες, και ατάκτους δια να μη ταράττωσι και την  ευταξίαν των λοιπών, με το κακόν παράδειγμά τους.            Ούτω προστάζομεν ηγεμονικώς, και πρόσεχε να μην παραβλέπης και αδιαφορής εις τας αταξίας των τοιούτων χαριζόμενος, ότι θέλεις υποπέση ο Ίδιος εις την δικαίαν μας αγανάκτησιν, επειδή ό,τι ταξιράτι ήθελεν ακολουθήσει εις όλην την Μάνην από εσένα θέλομεν το γνωρίζει. Και πάρε τα μέτρα σου σωφρόνισον όλους τους κακούς δια το σελαμέτι σου, αποτεινόμενος εις την προς καλήν διοίκησιν και ευνομίαν  του τόπου επίμονον θέλησίν μας. Λοιπόν ούτω και μη άλλως γενέσθαι εξ αποφάσεως. Εξεδόθη από το διβάνι του βασιλικού ταρσανά. ασιη΄ Φεβρουαρίου 8"..

Λέξεις τουρκικές στο κείμενο που χρειάζονται ερμηνεία: Πας πογού= ηγεμόνας. Σαδακάτι = αφοσίωση. Εμινλίκι = ασφάλεια. Τα(ε)ξιράτι = παράλειψη, αμέλεια. Πουγιουρουλδί = διαταγή. Καπετάνια πέγης = αξιωματικός του στόλου. Χαΐνιδες = αχάριστοι, προδότες. Νιζάμι = τάξη. Μεμούρης = υπάλληλος. Σελαμέτι = σωτηρία. Ταρσανάς =ναύσταθμος.

2) Ιστορική και Εθνολογική Εταιρεία έγγραφον αριθ. 17865.

Στις 26 Φεβρουαρίου 1806 ο Σεΐτ Οσμάν πασάς Βαλής του Μοριά έστειλε διαταγή στο μπέη της Μάνης Αντωνόμπεη Γρηγοράκη με την προσταγή να συλλάβη τον κλέφτη Νικήτα Τρίγγα, που εύρισκε καταφύγιο στη Μάνη και τον απειλούσε ότι θα τον καταγγείλει στο Δοβλέτι. Η καταγγελία αυτή έγινε, όπως φαίνεται από το επόμενο έγγραφο.

"Σεΐτ Οσμάν πασάς ελέω Θεού Βεζύρης ημών και Βαλής του Μωρέως.

Πάσπογου και ζαπίτα της Μάνης Αντώνμπεη Γρηγοράκη, είη σου το τέλος αγαθόν. Με το παρόν υψηλόν μας μπουγιουρδί φανερώνομεν ηγεμονικώς, ότι περί του κλεπτονικήτα και του Κούστα και περί του υιού του Μελιγαλιώτη, ακόμη και περί του Γουδάνη
, και περί όλων των ριφίκηδων και συνδρόφων τους με τόσα ηγεμονικά πουγιουρδιά μας σου εγράψαμεν, και εις όλας τας προς το ύψος μας εμμέσους και αμέσους δι αρτζουχαλίων αποκρίσεις σου προβάλλεις και λέγεις, ότι αν ίσως οι ειρημένοι κλέπται και χαϊδούτες είναι αυτού εις την Μάνην, βέβαια και χωρίς άλλο θέλει τους πιάσεις και θέλεις τους στείλης ή ζωντανούς εδώ εις το υψηλόν μας διβάνι, ή τας μιαράς των κεφαλάς. Περί αυτών τέτοιας λογής και από πολλάς ημέρας γράφεις και αποκρίνεσαι και ούτως υπόσχεσαι και τάζεις, όμως έως της σήμερον μήτε κανένα χαρετίδι σου εφάνη, μήτε έργον τελείως. Το πως αυτοί οι κλέπται βέβαια είναι επάνω εις την Μάνην εις τα Πηγάδια, αυτό είναι αληθέστατον, και πλέον δεν ημπορείς να λέγης και να γράφης το, αν είναι, επειδή δι' αυτούς είμεθα άκρως πληροφορημένοι και από τα τακρίρια, οπού έδωκαν οι πιασθέντες επάνω εις τον Μωρέα κλέπται, και από τον αγά Κεχαγιάπεή μας, και από πολλά άλλα μέρη οπού είχον εις τα αυτόθι τζασίτας σταλμένους και εις τα Πηγάδια από το μέρος του ορδιού, όσον και από το Λονδάρι
, και Πισινά χωρία
, οι οποίοι και όλοι τους είδαν, και καθώς ακόμα αυτό αποδείχνεται, κυρώνεται, παρασταίνεται καλλίτερον, και βεβαιώνεται αληθέστατον από τα ίδια τα εις χείρας μας ευρισκόμενα γράμματά σου. Εσύ όμως έως της σήμερον με το να μην έκαμες κανένα έργον  δια τους ειρημένους κλέπτας, δια τούτο όλοι οι αγάδες του Μορέως και οι Κοτσαμπασήδες επαρρησιάσθησαν εις το χουζούρι μας προβάλλοντες και ζητούντες οπού ή να ενεργήσωμεν δια τον εξ αποφάσεως εξολοθρευμόν αυτών των κλεπτών, ωσάν οπού είναι, και έμειναν βέβαια βέβαια αυτού εις την Μάνην, ή να γράψωμεν και ημείς, ομοίως και εκείνοι με κοινήν αναφοράν τους, και με ιλάμι του ιερού μεχκεμέ εις το κραταιόν δοβλέτι, ότι οι Χαϊδούτες Νικήτας και λοιποί, όλοι είκοσι επτά νομάτοι έμειναν εις την Μάνην, καθώς έχει όλη η αλήθεια. Δια τούτο προειδοποιούντες σε με το παρόν μας υψηλόν πουγιουρδί σε προστάζομεν ηγεμονικώς, ότι αυτούς τους κλέπτας όλους να τους πιάσης και να τους στείλης εδώ εις το χουζούρι μας ή ζωντανούς ή σκοτωμένους, χωρίς να γίνη περισσοτέρα αργοπορία, επειδή μούτλακ από εσένα τον ζαπίτην της Μάνης τους θέλομεν. ειδ' εκ του εναντίου και ήθελες μεταχειρισθής τας ατελειώτους σου συνηθισμένας υποσχέσεις, και προφάσεις χωρίς έργα, ήξευρε πως μετά δύο ημέρας θέλομεν εμβάσομεν εδώ εις τον αγά Κεχαγιά πέη μας, και τους μετ' αυτού αγάδες του Μωρέως, και όλο το ορδί και ασκέρι, και τότε ευθύς και αμέσως θέλει γραφθή η τέτοια είδησις εις το κραταιόν δοβλέτι, δια να τους εκζητήση το ίδιον αφεύκτως και απαραιτήτως από εσένα και μόνον, όχι με καμμίαν κατασκευήν, αλλά χρεωστικώς, ωσάν να τους έχης βέβαια πιασμένους από τώρα, και φυλαγμένους αυτού έως τότε, και στοχάσουν πως αυτό σου απόκειται χωρίς να ημπορέσης να το αποφύγης με καμμίας λογής πρόφασιν, και πως είναι το ίδιον και όμοιον οπού, ή τώρα να τους πιάσης και να τους στείλης εις δύο ημέρας εδώ εις το υψηλόν μας διβάνι, ή τότε να τους κάμης τεσλίμι χωρίς άλλο. Εκ τούτων λοιπόν όλων λάβε προσοχήν άκραν και επιμέλειαν, και μην θελήσης να κ---σης εις την τέτοιαν αποκειμένην κατά σου καταγραφήν, οπού θέλει αμαυρώσει κάθε απολογία σου κονδά εις το αήττητον κραταιόν δοβλέτι, αλλά κάμε καθώς ηγεμονικώς και υψηλώς σε προστάζομεν  και μη άλλως εξ αποφάσεως. 

Εξεδόθη από το διβάνι του Μωρέως εκ Τριπολιτσάς. 1806 Φεβρουαρίου 26".

Λέξεις τουρκικές στο κείμενο που χρειάζονται ερμηνεία: Ζαπίτης = αξιωματικός, αστυνομικός. Ρι(ε)φίκης = συνάδελφος. Αρτζιχάλι = αναφορά, απολογία. Χαϊδούτες = ληστές. Τακρίρια = υπόμνημα. Καχαγιάμπεης = βαθμός αξιωματικού του ναυτικού. Τζασίτης = κατάσκοπος. Χουζούρι = ανάπαυση. Ιλάμι = απόφαση δικαστηρίου. Μαχκεμές = δικαστήριο. Μούτλακ = αφεύκτως, απαραιτήτως. Τεσλήμι = παράδοση-εξόφληση.

3) Ιστορική και Εθνολογική Εταιρεία έγγραφον αριθ. 17866.


Στις 20 Απρλίου 1806 ο Καπουδάν πασάς Μεχμέτ Πασάς σε διαταγή του προς τον Αντωνόμπεη του αναφέρει την αγανάκτηση του Πασά της Τριπολιτσάς και την οργή του Δοβλετίου για τη μέχρι τότε στάση του απέναντι στους κλέφτες και τον προτρέπει να συλλάβη το Νικήτα.

"Ημέτερε πιστέ Αντώνπεγη Γρηγοράκη πας πογού Μάνης. Ο υψηλότατος Μώρα βαλισής έγραψεν ήδη προς το κραταιόν δοβλέτι ότι κατά την εκδοθείσαν βασιλικήν προσταγήν δια τον όλεθρον και καταδρομήν των ήδη εις Μωρέαν αναφανέντων κλεπτών, ήτον ελπίζομεν ου μόνον να μη δεχθής αυτούς εις την Μάνην, αλλά και να εξολοθρεύσης και εσύ με διαφόρους τρόπους αυτούς. και ότι αμέσως οπού έμαθες ότι ο κακονικήτας με εικο<σι> δύο  έτι κλέπτας εισήλθεν εις την Μάνην και εκρύβη, σοι έστειλε πουγιουρουλδί του δηλωτικόν τούτου, και προστακτικόν να τους πιάσης, αλλά συ αρνήθης την είσοδον αυτού. και αδιαφόρησες, ήτις ύστερον απεδείχθη αληθής, και ωμολόγησε τόσον αυτός, όσον και οι ζωντανοί πιασθέντες ότι ήσαν εις την Μάνην. διό και το κραταιόν δοβλέτι ηγανάκτησε σφόδρα και εξέδωκε προς ημάς υψηλόν ορισμόν δι ου μας προστάζει να σοι κάμομεν τερπιγιέ και να σοι μάθωμεν τα χρέη και καθήκοντα του σαδακατίου σου, αλλ' ημείς εφανερώσαμεν εγγράφως προς το κραταιόν δοβλέτι ότι τοιαύτα απαίσια χερικέτια είναι ανέλπιστα από τον σαδικανέ τρόπον σου, και προσθέτοντες όσους λόγους ήσαν αναγκαίοι εις το νόημα του προς ημάς σταλέντος αρζιχαλίου σου, κατεπραϋνομεν την οργήν του υψηλού δοβλετίου, ήδη δε εκδόντες τον παρόντα σφοδρόν ηγεμονικόν ορισμόν μας, σοι προστάζομεν να ενεργήσης αμεταθέτως όσα εν τω ημετέρω διεξοδικώ πουγιουρουλδί μας προεγράφησαν. Επιμελούμενος εις την ευνομίαν και καλήν διοίκησιν της Μάνης, προσέχων και αόκνως ενασχολούμενος κατά την προς το κραταιόν δοβλέτι έγγραφον κοινήν υπόσχεσίν σας δια τον όλεθρον των χαϊδούδιδων και σπαντίδων, πάσχων ουχί μόνον να μη κρύπτης τους εν Μάνη εισερχομένους κλέπτας, αλλά εξ αυτών τους μεν Μωραΐτας να στέλης αφ' ού τους πιάσης με ανθρώπους προς τον υψηλότατον Μόρα Βαλισή. Τους δε Μανιάτας να παραδίδης εις τα εκείσε περιερχόμενα βασιλικά καράβια, διάγων με όλους εν ομονοία κορεσπονδάρων με όλους τους μεμούριδες, και πράττων απαρεγ<κ>λίτως κατά την υπόσχεσιν υμών διότι άλλως πως ποιών θέλης παιδευθή απροκριματίστως.

Εξεδόθη από του διβανίου του βασιλικού τιρσανί.

ασκα (1806) Απριλίου 20".

Λέξεις τουρκικές στο κείμενο που χρειάζονται ερμηνεία: Τερμπιγιέ = επίπληξη. Σαδακάτι = αφοσίωση. Χερικέτια = πολεμικές επιχειρήσεις.

4) Γεν. Αρχεία Κράτους, Αρχ. Βλαχ., Εκτ., φάκ. 4, αριθ. εγγρ. 49.

Πρόκειται για το από 23 Φεβρουαρίου 1823 πρωτόκολλο εκλογής πληρεξουσίων για την Εθνοσυνέλευση του Άστρους από τους επισκόπους και καπεταναίους της Μάνης και απευθύνεται προς τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη.


"Εκλαμπρότατε !


Ιδού κατά την πρόσκλησιν της υπερτάτης Διοικήσεως και κατά την συναίνεσιν της Εκλαμπρότητός σας σας περικλείομεν το κοινόν ψήφισμα της πατρίδος μας περί της αποστολής  των παραστατικών μελών της εις την κοινήν του Έθνους συνέλευσιν του φιλογενεστάτου και εξοχωτάτου κυρίου Αναστασίου Κορνηλίου, και του Πανοσιολογιωτάτου αγίου Πρωτοσυγκέλλου κυρίου Γερασίμου. Η εκλογή αυτή δεν αμφιβάλλομεν, ότι θέλει σας είναι αρεστή. Επειδή και καλώς γινώσκετε τα ρηθέντα υποκείμενα, ως εξής, από των οποίων ελπίζομεν όχι μόνον επωφελή δούλευσιν μερικώς εις την Σπάρτην, αλλά γενικώς εις το Έθνος. Όθεν γνωρίζουσά σας αρχηγόν της η πατρίς σας αποστέλλει το ψήφισμά της, ίνα το επικυρώσητε, και δώσητε προς αυτούς, δια να απέλθωσιν όσον τάχος, όπου η πατρίς τους διορίζει. Ταύτα και με όλον το σέβας μένομεν.

αωκγ Φεβρουαρίου κζ.


Ο Μαΐνης Νεόφυτος, ο Ανδρουβίστης Θεόκλητος, /// /// ο Πλάτσης Ιερεμίας, ο Λαγίας Μακάριος. 


καπ: Δημητράκης Τσιγκουράκος Γρηγοράκης, κπτ: Γιάννης Μαυρομιχάλης, καπτ: Νικολάκης Χριστέας, Αθανασούλης Κουμουνδουράκης, κπτ: Διονύσιος Μούρτζινος, καπτ: Πανάγος Κυβέλος, Πιέρος Τρουπάκης, κπ: Γεώργιος: Δ: κβλ: Γρηγοράκης
, Γιώργης Ντουράκης, Γαλάνης Κουμουνδουράκης, Γιαννάκης Κουμουνδουράκης, Ιωάννης Λογοθέτης Σπαρτιάτης". 

5) Γεν. Αρχεία Κράτους, Υπουργ. πολέμου, φάκ. 7, έγγρ. 150.


Πρόκειται περί επιστολής του Διονυσίου Μούρτζινου από 17 Μαρτίου 1824 που απευθύνεται στο στρατηγό Γιωργάκη Γιατράκο, στην οποία αναφέρεται:


"Γενναιότατε στρατηγέ και αδελφέ καπετάν Γιωργάκη Ιατράκο ειλικρινώς  σε ασπάζομαι.


Έλαβον το αδελφικόν σου γραμμένο από τας 10 του τρέχοντος εχάρην άκρως εις την αδελφικήν μοι υγείαν σου, και έγνω καλώς τα γραφόμενά σου, Εγώ και αρχίτερα σας έγραψα τα όσα η χρεία εδώ καλεί. Ιδού, και πάλαι σου φανερώνω καθαρά ότι τα εδώ τρέχοντα έλαβον άλλην μορφήν επειδή, και ενώθηκαν Καπετανιάνοι, Χρηστέας, Μαυρομιχαλιάνοι, και Κουτζογληγοριάνοι, ενεργώντας, και συνάζουν στρατιώτας δια να εκστρατεύσουν προς βοήθειαν της εν Τριπολιτζάς φατρίας, και αποβλέπη και ο σκοπός τους δια να κάμουν σκοτούρα εις την επαρχίαν σας, αδελφέ μίλησε με τόνον τα δέοντα προς την Σεβαστήν Διοίκησιν δια να μας προ<φ>θάση όσον τάχος αρκετή χρηματικήν ποσότητα συντροφευμένη μ' ένα της πιστόν άνθρωπον βαστώντας καθαρόν λογισμόν εκεί οπού η χρεία καλεί να δίδουνται και εις τούτο μην βάλει παραμικρόν λογισμόν ο νού σου ότι θέλει τα μεταχειρισθούν ωσάν άλλους όχι ποτέ. Σε ομνύω εις το κεφάλι μου και εις την ανάστασιν του Έθνους μας ότι θέλει δίδουνται αυτά τα χρήματα με χέρι του πιστού ανθρώπου της σεβαστής Διοικήσεως, εταχειρίζονται εις το όφελος της χρείας της. Προσέτι ακόμη να την παρακινήσης δια να στείλη μίαν της διαταγήν προς τους αρχιερείς, καπεταναίους και προκρίτους της Σπάρτης. Λέγοντάς τους γενναίοι Σπαρτιάται εσείς εσταθήκατε πρώτοι του ιερού αγώνος οπού εσήκωσε τα άρματα προς τους τυράννους, και εχύσατε αρκετά αίματα δια την ελευθερίαν του έθνους και τα ντρίττα (σωστά, ευθέα) και δίκαιά σας πάντα τα έδιδε το Έθνος όμως σας τα κρατούσε ένας. Ιδού λοιπόν καιρός οπού ήλθεν τώρα να δοξασθείτε να λάβεται βραβεία δίκαια και ντρίττα, καθώς σας μεριτάρουν (αρμόζει) και συνδράμετε εις τα νεύματα της Διοικήσεως οπού σας προσκαλεί και όσα άλλα κρίνει εύλογον και τα εξής και εκ τούτου σε βεβαιώνω αδελφέ ότι πρώτον με τα χρήματα και δεύτερον με την διαταγήν της να απονεκρώσωμεν όλα ταύτα τα σχέδιά των και να πάρωμεν και όλους τους στρατιώτας τους, όσους θέλει συνάξουν στέλνοντάς τους εις την χρείαν της Σεβαστής Διοικήσεως αυτοί θέλει μείνουν το ουδέν και βάλτε βάσιν εις τα γραφόμενά μου και θέλεται τα βρήτε ορθότατα προς οφέλειαν της Διοικήσεως και προς σωφρονισμόν των απάτριδων και να αυτά τα χρήματα έλθουν ετότε βγάνετε και την διαταγήν δια την πολιταρχίας Καλαμάτας, ει δε χωρίς τη χρηματικήν ποσότητα να μας έλθουν δεν μας χρησιμεύει και η διαταγή της πολιταρχίας Καλαμάτας. Είσαι αρκετός και περί τούτου δεν σου εκτείνομεν περισσότερον διότι αυτά οπού γνωρίζω πως θέλει ακολουθήσουν κατά χρέος μου πολλάκις σας το έκαμα είδησιν και εν καιρώ να μην έχω βάρη ότι εστάθηκα ανάξιος. Σε ασπάζομαι και μένω με άκραν ειλικρίνειαν.


Τη 17 Μαρτίου 1824 - Σκαρδαμούλα       ο ειλικρινής αδελφός

                                                                       Διονύσιος Τρουπάκης                                                                        

(Υστερόγαρφο στο περιθώριο της σελίδος): Τους στρατιώτας θέλει τους ξεσηκώσω την ερχομένη Παρασκευή. Εγώ εδώ εισακούστηκα με αδελφούς στρατηγόν Κουμουνδουράκην και Γαλάνη και Ντουράκη και με καπετάν Τζανετάκη, και με άλλους πολλούς αδελφούς τι ενεργώμε τους σκοπούς μας όμως τα χρήματα εκείνωνε θέλουν μας χαλάσουν τα σχέδιά μας. 

6) Γεν. Αρχεία Κράτους, Υπουργ. Πολέμου, φάκ. 43, έγγρ. 027.


Κατάσταση εξόδων για τους στρατιώτες που είχαν ως αποστολή την διατήρηση της τάξεως στο εσωτερικό της Μάνης στα τέλη του 1824. Τα ονόματα συμπληρώνονται με τις παρενθέσεις:


 "Λογαριασμός των αρχηγών των διορισθέντων δια την ευταξίαν την εσωτερικήν της Σπάρτης με τους υπό την οδηγίαν των στρατιωτών ως ακολούθως δείκνυται, από 14 Νοεμβρίου έως 14 Δεκεμβρίου (1824)
Κατ' επεξεργασίαν του υπουργού των πολεμικών

Στρατιώται  200 ο καπετάν Ιωάννης Μαυρομιχάλης από 14 Νοεμβρίου έως         

14 Δεκεμβρίου διά μισθόν προς εικοσιπέντε γρόσια. γρ:   5000

    "      "      160  ο στρατ. (Διονύσιος) Μούρτζινος         "              "     4000

    "      "      150  ο στρατ. Τζανετάκης (Γρηγοράκης)     "              "     3750

    "      "      100  οι στρατ. Αθαν. και Γαλάνης Κουμουνδουράκης "     2500

    "      "        60  ο καπετάν Νικόλαος Χρηστέας            "              "     1500

    "      "        20  ο στρ. Χριστόδουλος Καπετανάκης     "               "      500

    "      "        30  ο στρατ. Παναγιώτης Γιαννέας (Καπετανάκης)    "      750

    "      "        10  ο αντιστρ. Σταυριανός (Καπετανάκης)  "              "      250

    "      "        10  ο καπετάν Παναγιωτάκης Πιερέας (Καπετανάκης)"     250

    "      "        20  ο χιλίαρχ. Θανασούλης Νικολακάκης (Καπετανάκης)  500

    "      "        25  ο στρατ. Παναγιωτάκης Καβαλιερέας   "               "     625

    "      "        25  ο αντιστρ. Δημητράκης Καβαλιερέας    "               "     625

    "      "        25  ο καπετάν Πανάγος Κυβέλος               "               "     625

    "      "        25  ο αντιστρ. Παναγιωτάκης Ντουρέας (Ντουράκης) "     625

    "      "      100  ο καπετάν Δημητράκης Γρηγοράκης (Τσιγκουράκος)2500

    "     "         40  οι στρατ. και αντιστρ.(Πιέρος και Νικόλαος Βοϊδής)" 1000                                                                                              Σύνολον    1000                                                                               25.000
7) Γεν. Αρχεία Κράτους, Εκτελεστικό, φάκ. 88, έγγρ. 153.


Το έγγραφο συντάχθηκε στην Καλαμάτα στις 14 Μαΐου 1825, λίγες ημέρες πριν από τη μάχη στο Μανιάκι, όταν γινόταν προσπάθεια συγκροτήσεως Μανιάτικου στρατοπέδου:


Υπερτάτη Διοίκησις !


Παρρησιασθείς σήμερον προς ημάς τους εδώ ευρισκομένους οπλαρχηγούς ο κύριος Φροντιστής Δ. Μανουσάκης ανέφερεν, ότι δια να συστηθή ως ελπίζομεν ανάλογος στρατιωτική δύναμις προς αντιπαράταξιν του εχθρού, μόλις δύναται να ωκονομήση αυτήν από ζωοτροφίας, και πολεμοφόδια και λοιπά παρεπόμενα των πολέμων δια τον τρέχοντα μήνα. Όθεν κατά χρέος αναφέρομεν τούτο προς την κοινήν ημών μητέρα, δια να προλάβη τον καιρόν, όπως προμηθεύση το εδώ στρατόπεδον από του νυν από όλα τα ειρημένα αναπόφευκτα αναγκαία, τα οποία όντα πλουσιοπαρόχως, δυνάμεθα να ωκονομήσωμεν όσην δύναμιν κριθή επομένως κατά του εχθρού.


Περί δε του σίτου, τον οποίον θέλετε μας στείλει, στοχαζόμεθα καλύτερον και συμφερώτερον δια να μας σταλή εις αλεύρι, ωσάν οπού εις σίτον, και έξοδα περισσότερα γίνονται, και κλοπαί συμβαίνουσιν περισσότεραι από Μυλωνάδες και αγωγιάτας. Μένομεν με όλον το ανήκον σέβας.

Τη 14 Μαΐου 1825 : Καλαμάτα            

Οι εδώ παρευρισκόμενοι οπλαρχηγοί: Διονύσιος Μούρτζινος, Νικολάκης Χρηστέας, Γιωργάκης Μπεϋζανδές
, Νικόλαος Βοϊδής, Παναγιωτάκης Ντουράκης.

Το Εκτελεστικό
 απάντησε στις 17 Μαΐου 1825 με το υπ, αριθ. 7538 έγγραφό του, στο οποίο παρατηρούσε ότι ο φροντιστής έχει πολεμοφόδια, όσο για τροφές δεν θα παύση να φροντίζη, αλλά βλέπει με λύπη της ότι στρατόπεδο δεν υπάρχει ακόμη και ξοδεύονται οι τροφές χωρίς λόγο.

8) Γεν. Αρχεία Κράτους, Εκτελεστικό, φάκ. 89, έγγρ. 161.


Αναφορά της 16 Μαΐου 1825 των οπλαρχηγών της Μάνης από Θουρία προς τη Διοίκηση για τις υπάρχουσες δυσκολίες.


Σεβαστή Διοίκησις !


και χθές με τον κύριον Αναστάσιον Μαυρομιχάλην αναφέραμεν τα του Νεοκάστρου, και το παρά τας συνθήκας κράτημα των κυρίων Γ. Μαυρομιχάλη και Π. Γιατράκου, έχοντας πληρεξούσιον τον άνω κύριον Μαυρομιχάλην να ομιλήση και δια ζώσης περί όλων των διατρεξάντων, και άλλων αναγκαίων. Και ήδη βιαζόμενοι από την στενοχωρίαν μας γνωστοποιούμεν, ότι αφού είμεθα με προθυμίαν, ως χρέος πατριωτικόν, να τρέξωμεν κατά του εχθρού εις την παρούσαν ανάγκην, θαρρούντες εις τους πατριώτας μας ότι θέλει μας ακολουθήσουν, και σήμερον μην έχωντας να τους δώσωμεν το σιτηρέσιον, είδομεν να δυσαρεστηθούν, και με τον λόγον, ότι η Σ. Διοίκησις μας έχει σταλμένα αρκετά χρήματα και ημείς τα κρύπτομεν χωρίς να τα εξοδεύωμεν εις αυτούς. Και μ' όλον οπού τους υποσχέθημεν δια να τους οικονομήσωμεν εξ ιδίων μας, δεν έδωσαν πίστιν, αλλά μάλλον υποπτεύθησαν, ότι μέλλει να τους κρατήσωμεν τον μισθόν τους. Όθεν μόλις εδυνήθημεν χθες να υποχρεώσωμεν τους πλέον οικείους μας και συγγενείς δια να εκστρατεύσουν και να ενωθούν μετά του υπουργού κυρίου Δικαίου.


Σεβαστή Διοίκησις ! αν είναι βάσις ότι και 50 και 15 χιλιάδες αι οποίαι εστάλησαν εις χείρας του Εκλαμπρ. Πετρόμπεη
 ήσαν αρκεταί δια να εκστρατεύση και οικονομηθή άπασα η Σπάρτη, αδύνατον, καθότι, αι άνω χιλιάδες, αφ' ης ώρας άρχισαν να εκκινούν οι Σπαρτιάται οίτινες έως σήμερον είναι συνηγμένοι επέκεινα των τριών χιλιάδων και ακολούθως έρχονται και άλλαι δύο χιλιάδες εξοδεύθησαν εις την δοθείσαν προπληρωμήν των μισθών και εις τα καθημερινά σιτηρέσια και εις άλλας ανάγκας. Και εκτός τούτων, εξοδεύει και όσα έκαστος δύναται εξ ιδίων του.


Ο Εκλαμπρότατος Πετρόμπεης μας επληροφόρησεν ότι η Σ. Διοίκησις έστειλεν δια μέσου του Καμπιαλαία δέκα χιλιάδας τάλλαρα να εξαργυρωθούν εις Ζάκυνθον, αλλ' επειδή και ως συμπεραίνωμεν έως να φθάσουν αυτά τα χρήματα θ' ακολουθήση άργητα, και δια να προλάβωμεν τον καιρόν και τα εκ της ελλείψεως ενδεχόμενα, προστρέχομεν εις την Σ. Διοίκησιν και ζητούμεν να μας προφθάση αρκετά χρήματα προς εξοικονόμησιν, στέλλουσα εν ταυτώ μισθοδότην και επιθεωρητήν, οπού δι' αυτών να εξοδεύωνται. Επί τούτου λοιπόν στέλλομεν τον επιφέροντα την παρούσαν κύριον Χρυσοσπάθην, όστις θέλει παραστήσει και δια ζώσης τα εικότα, και ας μην βραδύνη την αποστολήν των χρημάτων, διότι τότε όσα προκύψουν εκ της ελλείψεως δεινά, ημείς θα έχωμεν την συνείδησίν μας ελευθέραν, ως προβλέψαντες όλα όσ' αφορούν δια την ασφάλειαν του Έθνους.


Προ πάντων δε ειδοποιούμεν την Σ. Διοίκησιν ότι η αμνηστεία κοινής προς όλους τους πατριώτας, θέλει συντελέση μεγάλως δια την σωτηρίαν της πατρίδος, και παρακαλώμεν να εισακούση το σωτήριον τούτο αίτημα. Μένομεν ευσεβάστως.


16 Μαΐου 1825. Φρουτζαλοκάμαρα
.


Οι ευπειθείς πατριώται: Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης, Διονύσιος Μούρτζινος, Νικολάκης Χρηστέας, Τζανετάκης Γρηγοράκης, Δημητράκης Γρηγοράκης
, Γαλάνης Κουμουνδουράκης, Χριστόδουλος κ.Γ. Καπετανάκης, Πιέρος Τρουπάκης, Πανάγος Στρατάκης
, Θωμάς Βενετζανάκης, Παναγιωτάκης Ντουράκης.

9) Γεν. Αρχεία Κράτους, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 91, έγγρ. 240.

Το έγγραφο είναι της 25 Ιουλίου 1830 και απευθύνεται από ένα μέρος των ηγετών της Μάνης προς τον Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου Ανδρέα Μεταξά. Εκφράζονται τα φιλοκαποδιστριακά τους φρονήματα και υποβάλλεται αίτηση για την ίδρυση αλληλοδιδακτικών σχολείων στη Μάνη. 

"Προς τον κατά την Πελοπόννησον Έκτακτον Επίτροπον.

Ελάβομεν Κύριε, δια του Διοικητού της Σπάρτης, και ανέγνωμεν με αγαλίασιν της ψυχής μας το έγγραφό Σας της 24 Ιουλίου εκ του οποίου ευηρεστήθημεν άκρως δια την πατρικήν κηδεμονίαν, την οποίαν η Σεβαστή Κυβέρνησις έλαβεν ιδιαιτέρως δια την πατρίδαν μας, και δια τα καλοκάγαθα και φιλάνθρωπα αισθήματά Σας.

Σας παρακαλούμεν να προσφέρετε προς την αυτού εξοχότητα τον Σεβαστόν Κυβερνήτην μας την βαθείαν ευγνωμοσύνην μας, διευθύνοντες και την εσώκλειστον αναφοράν μας.

Σας παρακαλούμεν Κύριε να παραστήσεται προς την αυτού εξοχότητα την αφοσίωσίν μας, το βαθύ σέβας, κια την ευπείθειάν μας εις τας διαταγάς της, ως είδατε ιδίοις σας οφθαλμοίς, και να συνεργήσετε να εισακουσθή και βαλθή εις πράξιν η αίτησίς μας δια τα αλληλοδιδακτικά σχολεία, και όσα υμείς οι ίδιοι καθυποβάλλετε υπ' όψιν της αυτού εξοχότητος υπέρ της πατρίδος μας. Μένομεν με όλην την βαθείαν υπόληψιν.

Την 25 Ιουλίου 1830

Εν Μαραθονησίω

Οι πρόκριτοι και οπλαρχηγοί της Ανατολικής και Δυτικής Σπάρτης.

Οι της Ανατολικής: Μαγιόρ Γρηγοράκης, Γεώργιος Σταυριανού Τζανετάκου, Δημήτριος Κρικάκος, Γεώργιος Α. Γρηγοράκης, Π. Μαρτζελάκος, Πέτρος του Μαγιόρ Γρηγοράκη, Ιωάννης του Αντώνμπεη Γρηγοράκη, Βασίλειος Πολιτάκος, Παναγιωτάκης Πετροπουλάκης, Πετρόπουλος Πετροπουλάκης, Ηλίας Γιωργαράκος, Πέτρος Λιναράκος, Βασιλάκης του Κωνσταντήμπεη Ζερβάκου, Γιωργάκης Καβαλιεράκος, Πολυχρόνης Χατζάκος, Θωμάς Βενετζανάκης, Ξανθός Μουτζουράκος, Ξανθός Καπετανάκος, Παναγιώτης Βενετζανάκης, Αναγνώστης Μουτζουράκος, Βενετζάνος Βενετζανάκης, Σταυριανός Καλκανδής, Τζανετάκης Γρηγοράκης, Νικόλαος Λιναράκος, Δημήτριος Καλκαντής, Ιωάννης Καλκανδής, Γεώργιος Καλκανδής.

 
Οι της Δυτικής: Παναγιώτης Καπετανάκης, στρ. Χ. κΓ. Καπετανάκης
, Π: Γιαννέας Καπετανάκης, Στρατήγης Κιτρινιάρης, Μιχάλης Νικητάκης, Λογοθέτης Μπουκέας, Κωνσταντίνος Κουτήφαρης, Ιωάννης Λογοθέτης, Πέτρος Σεκούρης, Ηλίας Μιχαλακάκης, Νικ. Βοϊδής, Παναγιώτης Ρουσέας, Σωτήρης Κιτρινιάρης, Παναγιώτης Ζανετέας-Τρουπάκης, Σταρτηγούλης Ξανθάκος, Κωνσταντής Ντουράκης, Παναγιώτης Δ. Αναστασόπουλος, Γρηγόριος Π. Τρουπάκης, Αντώνιος Π. Πατριαρχέας, Γρηγόριος Κουμουνδουράκης, Πούλος Μαυρίκος, Δημητράκης Πετρέας Τρουπάκης, Παναγιώτης Κιτρινιάρης, Βενετζάνος Ξανθάκης, Πέτρος Καπετανέας, Πέτρος Προκοπέας".

10) Γεν. Αρχεία Κράτους, Γεν. Γραμμ., φάκ. 256, έγγρ. 255.


Οι κάτοικοι του Ζυγού της Μάνης στις 29 Νοεμβρίου 1830 απέστειλαν το έγγραφο αυτό στον Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια, για να εκφράσουν την εμπιστοσύνη τους προς τον Ιάκωβο Κορνήλιο Διοικητή της Σπάρτης (Μάνης).


"Προς τον Εξοχώτατον Κυβερνήτην της Ελλάδος.

Η Σπάρτη κατασπαραττομένη εξ αμνημονεύτων χρόνων από εμφυλίους διενέξεις, δεν είχε εξ αμαρτιών της τον απαιτούμενον ιατρόν δια να θεραπεύση τας πληγάς της.


Τούτων οι δρυμήτατοι πόνοι ερέθιζαν συνεχώς τα τέκνα της και απεπλανούσαν από την ευθείαν οδόν υποπίπτοντα εις μεγαλύτερα αμαρτήματα. Τοιουτοτρόπως εφαίνετο η Σπάρτη εις τα όμματα των κατά καιρούς οδηγών της, τόπος όπου εμφωλεύει η αναρχία, η απείθεια, το αυθαίρετον, και τούτων όλαι αι ολέθριαι συνέπειαι.


Δια της φρονήσεως και εις τα σπαρτιατικά ήθη και εμπειρείας του Διοικούντος εδημιουργήθη σχεδόν το ποθούμενον παρά πάντων των καλοφρόνων, η ευπείθεια, η πειθαρχία και η προς την Σεβαστήν Κυβέρνησιν αφοσίωσις εθεμελιώθη. 


Έως της σήμερον τρεις επαρχίαι της Σπάρτης χαίρουν άκραν αρμονίαν εις το μεταξύ των. Δεν φρονούν, παρά να ευλογούν και να δέονται του υψίστου Θεού υπέρ της ευημερίας και μακροημερεύσεως της υμετέρας εξοχότητος ήτις εις την γενικήν παλιγγενεσίαν και ηθικήν διάπλασιν των Ελλήνων δεν παρημέλησε και την ενεγκαμένην (γενέτειραν) μας να συμπεριλάβη εις την μεγάλην οικογένειαν της Ελλάδος, διορίζουσα άνδρα φρόνιμον και εμπειρότατον εις τα Σπαρτιατικά - Διοικητήν μας τον Κύριον Ιάκωβον Κορνήλιον δια να μας καθοδηγήση ευστόχως εις τον προς εν όρον (σκοπόν). 


Ως πιστοί διερμηνείς των αισθημάτων του λαού των επαρχιών Ανδρούβιστας, Σταυροπηγίου και Ζυγού Μηλαίας προσφέρομεν δια της παρούσης μας επισήμου αναφοράς προς την Υμ. Εξοχότητα την βαθυτάτην ευγνωμοσύνην μας και υπόκλισιν δια τα τόσα αγαθά με τα οποία επιδαψιλεύεις δια την Σπάρτην μας και δια τον αγαθόν διορισμόν φρονίμου, δικαίου και ακαμάτου Ανδρός του Κυρίου Ιακώβου Κορνηλίου επικεφαλής του Διοικητικού της, παρα(κα)λούντες θερμότατα ίνα μη παύση επισκιάζουσα αυτόν με τας σοφάς και φιλανθρώπους οδηγίας της, ίνα υποστηριζόμενος δήθεν (πράγματι) αποπερατώση το μέγα τούτο δια την Σπάρτην επιχείρημα του οποίου την εκπλήρωσιν θέλει καταχωρίση η ιστορία με χρυσά στοιχεία.


Εν Κουτήφαρη, επαρχία Ζυγού


τη 29 Νοεμβρίου 1830.

Οι ευπειθείς και υποκλινέσταστοι δούλοι. (Τα ονόματα είναι σε δύο στήλες)

Μηλαίας Ιωαννίκιος, Πλάτζης Άνθιμος, Χρυσομάλλης Μελέας, Δημητράκης Δημουλέας, Ιωάννης Γιαννουλέας, Γεώργιος Γεννηματάκος, Γιάννης Νικολέας, Πανάγος Σταματέας, Αντώνης Δημουλέας, Γιάννης Δημουλέας, Ηλίας Τζανετέας, Τζανέτος Δημουλέας, Κυριάκης Μαζαρέας, Παναγιώτης Γαρώνης, Λίας Νικολέας, Χριστόδουλος Νικητέας, Δημήτριος Χρηστέας, Γρηγόρης Χρηστέας, Γεώργιος Γαϊτανέας, Πιέρος Γεωργιλέας, Παναγιώτης Μαυρολέας, Γεώργιος Π. Ματριτέας, Τζανέτος Κελεπουρέας.

Πανάγος Χριστέας, Πανάγος Κυβέλος, Θωμάς Βενετζανάκης, Αλεξανδρής Δουράκης, Πιέρος Καλάγκας, Αναστάσης Κυβέλος, Αναγνώστης Μουτζουράκος, Χριστόδουλος Δημητρίου Κυβέλος, Αλέξανδρος Πουλικάκος, Βενετζανος Καπετανάκος, Σπύρος Γεννηματάς, Νικολής Σωτηρέας, Τζανετάκης Λεβής, Γιάννης Κυβελάκος, Αντώνης Βενετζανάκης, Ιωάννης Τζανετάκης, Δημητράκης Δημουλέας, Αθανάσιος Λογοθέτης Μπολανόπουλος, Ανδρέας Κισκανέας, Μ. Καλαγκάς, Θεοδωράκης Ζοπολέας, Μιχάλης Σπερόνης, Μαυροειδής Κατελάνος, Κυριάκης Σεκούρης, Πέτρος Τουβάκης (Ντουβέας), Βασίλειος Γιατράκος, Θεόδωρος Χαντζέας.                                                         

Επικυρούται το γνήσιον των αντίκρυ και άνωθεν υπογραφών.

Τη 14 Δεκεμβρίου 1830

           Πλάτζα               η του Ζυγού η επαρχιακή. οι Δημογέροντες

                                                       Λογοθέτης Μπουκέας

                                                       Ιωάννης Χρυσοσπάθης".

SUMMARY

Stavros Kapetanakis: The Dourakis family of Kastagna.


During the last years of the Turkish occupation the Dourakis family held the capetancy of Kastagnia in Mani.


Before the war of independence in 1821, Constantine Dourakis was the captain of Castagna and was unjustly accused that he tried to hand Theodore Kolokotronis to the Turks in order to gain money.


He died before the war of indepence and he was succeeded by his sons George, Panagiotis and Alexander, as well as by his grandson Constantine G. Dourakis who all fought in this war. 

ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΚΟΥΤΗΦΑΡΗ-ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΗ

Οι δύο τύποι του ονόματος Κουτήφαρης ή Κουτούφαρης δημιουργούν σύγχυση, με αποτέλεσμα να μην είναι γνωστό ποιός από αυτούς είναι ο πλέον ορθός. Για την οικογένεια της Χίου ένας συγγραφέας χρησιμοποιεί το όνομα Κουτήφαρης, ενώ άλλος το Κουτούφαρης, παρά το γεγονός ότι έχουν μελετήσει τα ίδια έγγραφα και ενίοτε αναφέρονται στο αυτό πρόσωπο.


Στο Ζυγό της Μάνης υπάρχει το χωριό Κουτήφαρι και στις αρχές του 17ου αιώνα υπέγραψε έγγραφο ο καταγόμενος από εκεί “Οικονόμος Κουτήφαρης”. Στην επαρχία Σταυροπηγίου (Ζαρνάτας) της Έξω Μάνης μετά έναν αιώνα επικρατούσε το όνομα “Κουτούφαρης” και στην ίδια περιοχή μετά την επανάσταση του 1821 επανήλθε η οικογένεια στο αρχικό “Κουτήφαρης”. 
Μερικοί συγγραφείς, όπως ο Σωκράτης Κουγέας, ο Γιάννης Αναπλιώτης κ.ά., χρησιμοποιούν πάντοτε τον τύπο “Κουτήφαρης”, ίσως γιατί αυτός έχει επικρατήσει μέχρι τις ημέρες μας. Φαίνεται ακόμη ότι προτιμούν τον τύπο αυτό και όταν στην ιστορική πηγή αναγράφεται ως “Κουτούφαρης”.


Στην παρούσα μελέτη θα χρησιμοποιείται ο τύπος της πηγής, ασχέτως εάν ένα πρόσωπο άλλοτε αναφέρεται ως “Κουτήφαρης” και άλλοτε ως “Κουτούφαρης”. Π.χ. Ο Τζανέτμπεης υπογράφεται ως Κουτούφαρης και με αυτόν τον τύπο θα αναφέρεται το όνομά του, έστω κι αν σήμερα έχει επικρατήσει ο τύπος Κουτήφαρης.

ΤΟ ΕΤΥΜΟ ΤΟΥ ΟΝΟΜΑΤΟΣ ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ Ή ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΗΣ

Το έτυμο της λέξης Κουτήφαρης ή Κουτούφαρης παραμένει σχετικά αδιευκρίνιστο. Από το έργο του Εβλιγιά Τσελεμπή
 πληροφορούμεθα ότι η γλώσσα των Μανιατών δεν είναι ούτε Ελληνική, ούτε q-tw-fari. Aν η λέξη αυτή διαβαζόταν ως kutufari, θα μπορούσε να θεωρηθεί ότι δηλώνει μια ιδιαίτερη διάλεκτο.

         Δεν φαίνεται πιθανό το όνομα Κουτήφαρης να συνδέεται με τη λέξη της κουτσοβλαχικής
 διαλέκτου “κουτιτζάρε”, που σημαίνει: θράσος, τόλμη, παρότι έχει διατυπωθεί η άποψη ότι τόπος καταγωγής της οικογενείας είναι το Ιάσιο της Μολδαβίας. Ούτε έχουμε ενδείξεις ότι προέρχεται από τη σλαβική λέξη “κουτ-” που σημαίνει κουτί ή από τις Λατινικές λέξεις “cutis” (δέρμα) και “far, farris” (ρυτίδα, χοντροκομμένο αλεύρι). Ακόμη το όνομα δεν φαίνεται να έχει αρβανίτικη
 προέλευση, από τη λέξη “κούτα”, που σημαίνει κουτάβι, σκυλί. Oι πιθανότητες είναι λίγες να σχηματίζεται από τις λέξεις “κουτή φάρα” ή από το “κοτώ” και “κουτουράδα”, που έχουν την έννοια του τολμώ και τόλμη (από το οποίο το Κουτούζης, που σημαίνει τολμηρός).

                Το χωριό Κούτος
 (Χελυδόριο) του πρώην δήμου Ευρωστίνης του νομού Κορινθίας, που μετά την πτώση της Μονεμβασίας έγινε τόπος κατοικίας της οικογενείας Μαμωνά, δεν φαίνεται να έχει σχέση με το όνομα Κουτούφαρης. 

               Μπορούμε ίσως να θεωρήσουμε το όνομα Κουτούφαρης-Κουτήφαρης ότι προέρχεται από το Κουτούφας-Κουτήφας με την προσθήκη της κατάληξη "-αρης"
. Η άποψη αυτή μπορεί να επιβεβαιώνεται από το γεγονός ότι στην Κεφαλονιά  θεωρείται ίδια η οικογένεια του Κουτουφά και του Κουτούφαρη. Το Κουτούφας πάλι θεωρείται ότι προέρχεται από το “Κώτας” και αυτό από το Κωνσταντίνος
. Τέλος αναφέρεται ότι από το Κουτούφας προέρχεται και το Κουτούβαλης.


Ο Σταύρος Σκοπετέας
 γράφοντας στο “Φάρο της Λακωνίας” για την περιοχή γύρω από το χωριό της Έξω Μάνης Κουτήφαρι, που είναι χτισμένο στη θέση των αρχαίων Θαλαμών, σημειώνει: “...Οπωσδήποτε το νέον της όνομα είναι κυριώνυμον, λαβούσα τούτο από Βυζαντινόν άρχοντα Κουτούφαρην ή Κουτήφαρην εις τον οποίον η περιοχή είχε δοθή παρά των αυτοκρατόρων της Βασιλευούσης ως τιμάριον...”.


Ο Δικαίος Βαγιακάκος
 γράφει ότι ως επώνυμον αναφέρεται με τους τύπους Κοντύφαρης, Κουτήφαρης, Κουτούφαρης και Κουτηφαρέας. Ο συγγραφέας παρέχει εκτενή βιβλιογραφία περί της προελεύσεως της οικογενείας, χωρίς όμως να ασχολείται με την ετυμολογία του ονόματος.


Ο Φ. Κομπορόζος
 γράφει: “Του Κουτήφαρη (κάτ.: Κουτηφαραίος). Ονομασία δύο χωριών των επαρχιών Μεσσήνης και Καλαμών (νεώτερον Θαλάμαι), που οφείλεται στο επώνυμο Κουτήφαρης, γνωστό στη Μεσσηνία και στη Μάνη, καθώς και στον Μυστρά. Η οικογένεια αυτή αναφέρεται μέχρι τα μέσα του 19ου αιώνος.”


Από το 13ο αιώνα σε πολλά σημεία της Βυζαντινής Αυτοκρατορίας συναντούμε τη λέξη Κουτήφαρη ή Κουτούφαρη ως επίθετο οικογένειας ή ως τοπωνύμιο
. Για πρώτη φορά απαντάται στην Ιερισσό της Χαλκιδικής και ακολουθούν η Βιθυνία της Μικράς Ασίας, η Ζάκυνθος, η Κεφαλονιά, η Χίος, η Ικαρία, ο Ζυγός της Μάνης, ο Μυστράς, η Αλαγονία, η περιοχή Λεονταρίου Αρκαδίας και ιδιαίτερα το Σταυροπήγι της Ζαρνάτας (πρώην δήμος Αβίας) στη βορειοδυτική Μάνη. Κλάδος της οικογενείας αναφέρεται ότι εγκαταστάθηκε στον Πύργο της Ηλείας περίπου πριν από 150 χρόνια. Είναι δύσκολο να καθοριστεί αν η οικογένεια Κουτήφαρη ή Κουτούφαρη αποτελεί ενιαία πατριά που διασκορπίστηκε στις Βυζαντινές επαρχίες ή πρόκειται για επίθετο που δημιουργήθηκε πολλές φορές.

Ο ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΚΟΝΤΥΦΑΡΙΣ ΑΠΟ ΤΗΝ ΙΕΡΙΣΣΟ ΤΗΣ ΧΑΛΚΙΔΙΚΗΣ


Το 1267 υπήρξε αντιδικία μεταξύ των Αγιορείτικων μονών Λαύρας (Αγίου Αθανασίου) και Ζωγράφου (Αγίου Γεωργίου) στη διεκδίκηση κτημάτων στην περιοχή της Ιερισσού, κοντά στη διόρυγα του Ξέρξη στη Χαλκιδική. Ως μάρτυρες κλήθηκαν “οι από της του Ιερισσού χώρας κρείττονες”, οι οποίοι διαβεβαίωσαν ότι τα κτήματα αυτά ανήκαν στη μονή Ζωγράφου, προσθέτοντες ότι “παπποπατρόθεν ως έφασκον τούτο εγίνωσκον”. Εις τους μάρτυρες συμπεριλαμβανόταν ο Κυριακός Κοντύφαρις, του οποίου η οικογένεια, όπως φαίνεται, ανήκε σε μια από τις καλύτερες του τόπου και ήταν από μακρού χρόνου εγκατεστημένη στην Ιερισσό
.

Ο ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΙΣ ΑΠΟ ΤΗ ΝΙΚΟΜΗΔΕΙΑ ΤΗΣ ΜΙΚΡΑΣ ΑΣΙΑΣ


Το Φεβρουάριο του 1316 σε συνοδικό δικαστήριο του Πατριαρχείου της Κωνσταντινούπολης επανεκδικάστηκε η υπόθεση του Θεόδωρου Καρβαληνού, ο οποίος ήταν αναγνώστης και ήθελε να προαχθεί σε διάκονο. Προ τριετίας όμως το αίτημά του είχε απορριφθεί, γιατί κατηγορήθηκε τότε ότι είχε ερωτικές σχέσεις με μια γυναίκα. Το δεύτερο συνοδικό δικαστήριο τον απάλλαξε της κατηγορίας και ενέκρινε την προαγωγή του. Ένας από τους εξετασθέντες μάρτυρες τόσο το 1313, όσο και το 1316 ήταν ο Ιωάννης Κουτούφαρις
.

ΤΟ ΤΟΠΩΝΥΜΙΟ “ΤΟΥ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΗ” ΤΗΣ ΖΑΚΥΝΘΟΥ

Περίπου στο κέντρο της νήσου Ζακύνθου, δυτικά από το χωριό Σκουλικάδο του πρώην δήμου Μεσογαίων και στο δρόμο που ενώνει τα χωριά Φαγιά (νέο όνομα Αγία Μαρίνα) και Κούκεσι (Καλλιθέα), βρίσκεται περιοχή που έχει το όνομα “του Κουτούφαρη”. Πρόκειται για μια ευρεία έκταση στις υπώρειες του Βραχίωνα (του κυρίου όρους της Ζακύνθου), που είναι φυτεμένη με ελιές
. Όπως αναφέρεται από τους κατοίκους του Σκουλικάδου ο ελαιώνας είναι γνωστός ως τόπος που προσφέρεται για το κυνήγι της τσίχλας. Από τοπική παράδοση δεν υπάρχουν πληροφορίες για την προέλευση του ονόματος Κουτούφαρης
.


Από το Λεωνίδα Ζώη
 πληροφορούμεθα ότι στην περιοχή Κουτούφαρη το 1516 υπήρχε οικισμός. Λέγεται ότι οι κάτοικοί του μετακινήθηκαν προς το Σκουλικάδο. Μέχρι τα τελευταία χρόνια από τον οικισμό του Κουτούφαρη εσώζετο μόνο ένα μικρό εκκλησάκι του Αγίου Νικολάου, όμως με τον καταστρεπτικό σεισμό του 1953 κατέρρευσε κι αυτό. Ακόμη ο Λ. Ζώης γράφει ότι στη Ζάκυνθο εγκαταστάθηκε το 1675 οικογένεια Κουτούφαρη από τη Ζαρνάτα (περιοχή Σταυροπηγίου, δηλαδή ο πρώην δήμος Αβίας) της Μάνης. 


Το 1718 αναφέρεται ο “Νικολός Κουτούφαρις, πρωτομάστορας των κτιστάδων”, ο οποίος έδωσε βεβαίωση για οικοδομικές εργασίες που έγιναν στην περιοχή του ναού της Ανάληψης της πόλης της Ζακύνθου
. 


Επίσης αναφέρεται από το Λ. Ζώη ότι ο Ιωάννης Κουτούφαρης είχε δύο κόρες την Ανδριάνα και την Αννούλα. Η Ανδριάνα παντρεύτηκε το Γεννηματά
 και απέκτησαν  το Στέφανο, τη Μαρία και το Διονύσιο. Από το γάμο της Αννούλας με τον ιερέα Δημήτριο Κτενά γεννήθηκε ο Διονύσιος. Τέλος το 1789 στη Ζάκυνθο υπήρχε οικογένεια Κουτούφαρη, που ήταν γνωστή με το παρωνύμιο “Καργάδου”.

Η ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΗ Ή ΚΟΥΤΟΥΦΑ ΤΗΣ ΚΕΦΑΛΟΝΙΑΣ


Από το αρχείο σπουδαστών του Πανεπιστημίου της Πάδοβας της Ιταλίας πληροφορούμεθα ότι φοίτησαν εκεί πολλοί νέοι από την Κεφαλονιά. Κατά τα έτη 1724 και 1725 έκανε τις σπουδές του ο Χριστόφορος Αντωνίου Κουτούφαρης. Το 1729 στο ίδιο Πανεπιστήμιο ήταν σπουδαστής ο Χριστόδουλος Δημητρίου Κουτούφαρης
, ο οποίος είχε δηλώσει ότι η οικογένειά του χρησιμοποιούσε το ακόλουθο οικόσημο
: “Σε βαθυγάλαζο πεδίο άλογο (;) όρθιο χρυσό, που κρατά σταυρό συνοδευόμενο στα πλάγια και στην κορυφή από τα γράμματα Ι, Η, V και δύο δέντρα πράσινα πάνω σε έδαφος του ίδιου”.

Στα Γενικά Αρχεία του Κράτους
 υπάρχει κώδικας συμβολαιογραφικών (νοταριακών) πράξεων της Κεφαλονιάς από το 1701 μέχρι το 1768. Σε έγγραφο του 1722 μεταξύ των νοταρίων συμπεριλαμβάνεται και το όνομα του Χριστόδουλου Κουτούφαρη. Μπορεί να υποτεθεί ότι πρόκειται για τον μετέπειτα, το 1729, σπουδαστή του πανεπιστημίου της Πάδοβας, ο οποίος θα ήταν νοτάριος στο νησί του και στη συνέχεια πήγε για ευρύτερες σπουδές στην Ιταλία. Μπορεί όμως να πρόκειται και για συνώνυμό του ή ακριβέστερα για συγγενή του.


Αναφέρεται ότι η οικογένεια Κουτούφαρη κατάγεται από τη Σπάρτη (εννοείται Μάνη) και μετανάστευσε στην Κεφαλονιά
, όπου της παραχωρήθηκαν κτήματα στα Μιχαλιτσάτα
 (οικισμός της κοινότητας Ληξουρίου) και αλλού, για τις εκδουλεύσεις που πρόσφερε στο κράτος (προφανώς στη Βενετική Δημοκρατία). Αναφέρεται ακόμη ότι, όπως προκύπτει από παλαιά έγγραφα, η οικογένεια Κουτούφαρη είναι ίδια με την οικογένεια Κουτουφά.


Το 1725 ο Πέτρος Κουτουφάς ήταν ιερέας και λόγιος. Στις αρχές του 19ου αιώνα ο Ματθαίος Κουτουφάς ασκούσε το επάγγελμα του δασκάλου. Στο τέλος του ίδιου αιώνα ζούσε ο Μιχαήλ Κουτουφάς από την Κέα που δίδαξε στο Λιβόρνο της Ιταλίας. Ακόμη ένας άλλος Μιχαήλ Κουτουφάς από την Κεφαλονιά ήταν αγωνιστής του 1821, γι’ αυτό οι Αγγλικές αρχές του νησιού του δήμευσαν την περιουσία
.


Ο Μανιάτης Νικόλαος Κουτουφάς
 στις 26 Μαΐου 1674 αγόρασε καράβι με το οποίο μεταφέρθηκαν από την Τραχήλα στο Κερί της Ζακύνθου κάτοικοι της Έξω Μάνης, που αναζητούσαν νέα πατρίδα στο Λιβόρνο της Ιταλίας. Την εποχή εκείνη οι Τούρκοι είχαν χτίσει τα κάστρα της Ζαρνάτας και της Κελεφάς και καταδυνάστευαν τους Μανιάτες.


Στις 25 Αυγούστου 1745 η Αναστασία Πέτρου Κουτουφά παντρεύτηκε το Μαρίνο Αραβαντινό στην εκκλησία της Αγίας Μαρίνας του χωριού Μιχαλιτσάτα της κοινότητας Ληξουρίου της Κεφαλονιάς. Το μυστήριο ετέλεσε ο ιερομόναχος Παύλος Κουτουφάς. Ακόμη το 1787 παντρεύτηκε ο Ανδρέας Γερασίμου Κουτουφάς την Αικατερίνη Νικ. Μαζαράκη
. Οικογένεια Κουτουφά υπάρχει μέχρι σήμερα στην Κεφαλονιά, κλάδοι δε αυτής έχουν εγκατασταθεί και στην Αθήνα.


Οικογένεια Κουτουφά αναφέρεται και στη Ζάκυνθο το 1764 προερχομένη από την Κεφαλονιά
. Το 1789 στη μονή Καισαριανής της Αθήνας χαράχτηκε επίγραμμα, που αναφέρει ότι ο Διονύσιος Κουτουφάς πήγε στο μοναστήρι με τα παιδιά του για να φυλαχθούν από θανατικό (επιδημία)
. Το 1823 στο χωριό Θάνα της Τρίπολης κατοικούσαν ο Χρίστος και ο Δημήτριος Κουτουφάς. Τον ίδιο χρόνο στο Σχοινοχώρι του Πύργου Ηλείας ζούσε ο Δημήτριος Κουτουφάς
.

Η ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΗ Ή ΚΟΥΤΗΦΑΡΗ ΤΗΣ ΧΙΟΥ

Όπως προκύπτει από νοταριακά έγγραφα στα χωριά Βέσσα και Πυργί, που ανήκουν στα μαστιχοχώρια της νοτίου Χίου, ζούσε κατά το 17ο αιώνα οικογένεια Κουτούφαρη ή Κουτήφαρη
. 


Το 1607 ο Μιχαήλ Κουτήφαρης από τη Βέσσα είχε κόρη Κυριακή, η οποία παντρεύτηκε το Στέφανο Μιχ. Κα(μ)πανάρη. Το 1628 ο Σέργης Μιχ. Κουτήφαρης πάλι από τη Βέσσα παντρεύτηκε τη Σγούραινα Κωνστ. Κουλου(μ)πού
. 


Στις 16 Μαΐου 1645 αναφέρονται τα ονόματα του Γεωργίου, του Μιχαήλ και του Σέργη Κουτούφαρη, καθώς και του Ιωάννη Μιχ. Κουτούφαρη
.



Τέλος στο χωριό Πυργί, που βρίσκεται στο νοτιότερο τμήμα της νήσου Χίου, σε νοταριακή πράξη του 1677 αναφέρεται ως συμπλιάτορας το όνομα του Ιωάννη Παπά-Νικολή Κουτήφαρη
.

Η ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΗ ΤΗΣ ΙΚΑΡΙΑΣ


Στο νησί Ικαρία υπάρχει οικογένεια Κουτούφαρη, που από παράδοση αναφέρεται ότι προέρχεται από τη Μάνη. Για την εγκατάσταση Μανιατών στην Ικαρία γράφει ο Ι. Μελάς, Πιθανολογείται δε ότι οι Κουτουφαραίοι ήρθαν στην Ικαρία μαζί με πολλούς άλλους Μανιάτες και εγκαταστάθηκαν στο χωριό Ράχες. Η πρώτη αναφορά στο όνομα Κουτούφαρης γίνεται σε έγγραφο του 1832
.

ΟΙ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΑΙΟΙ ΤΟΥ ΜΥΣΤΡΑ


Για πρώτη φορά το 1694 αναφέρεται ο Παναγιώτης Κουτήφαρης ως ένας από τους κατοίκους του Μυστρά
, για τους οποίους ο Γενικός Προβλεπτής των Όπλων του Βασιλείου του Μορέως Μαρίνος Μικιέλ έγραψε: “Ανάγεται εξ αίματος η αρχαία καταγωγή τους στους λαούς της Λακεδαιμονίας, καταγωγή η οποία τους εκληροδότησε την γενναιοδωρίαν του πνεύματος και την σταθεράν πίστιν των φημισμένων προγόνων τους...”. Από τα λόγια του Μαρίνου Μικιέλ φαίνεται ότι η οικογένεια Κουτούφαρη, όπως και όσες άλλες αναφέρθηκαν, θα ανήκε στις παλαιότερες του Μυστρά. 


Το 1730 ο Μητροπολίτης Λακεδαιμονίας Παρθένιος και 24 από τους προκρίτους του Μυστρά, μεταξύ των οποίων ήταν και ο Νικόλαος Κουτούφαρης, έστειλαν ευχαριστήριο επιστολή στον Αββά Fourmont
. Αργότερα, το 1769, αναφέρεται η σύζυγος του Νικολάου Κουτούφαρη και ο γιός τους Σταυριανός. Σε πωλητήριο έγγραφο σημειώνεται
: “Η Γκόλφω του ποτέ μακαρίτου Παναγιώτη Παπουτσή και γυνή του μακαρίτου Νικολάκι Κουτούφαρι ομού με τον υιόν μου κυρ Σταυριανόν Κουτούφαρι”.


Το Δεκέμβριο του 1771, την εποχή που οι Αρβανίτες καταδυνάστευαν το Μοριά, η Ζαχαρίτζα
, κόρη του Νικολάκη Κουτούφαρη από το Μυστρά, κατέφυγε στο μοναστήρι της Σιδερόπορτας στην Αλαγονία. Φιλοξενήθηκε από τον αδελφό της που ήταν ηγούμενος της μονής και ονομαζόταν Παπα-Ζαχαρίας. Η Ζαχαρίτζα Νικ. Κουτούφαρη αφιέρωσε κτήματά της στο μοναστήρι που τη δέχτηκε και της διαφύλαξε τα πράγματά της. Στην εγγραφή αναφέρονται τα εξής ονόματα: Δαμασκηνού Ιερομονάχου, Νικολάου, Γκόλφως, Παναγιώτη, Σταυριανού, Βελισσάρως, Αγγελικής, Ζαχαρίτζας και Κρουσταλένιας. 

ΟΙ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΑΙΟΙ ΤΗΣ ΑΛΑΓΟΝΙΑΣ

Ίσως πρόκειται για κλάδο της οικογενείας Κουτούφαρη του Μυστρά, που μετά τα Ορλωφικά κατέφυγε στην Αλαγονία για λόγους ασφαλείας. Σε κώδικες μονών υπάρχουν δύο εγγραφαί του κυρ Γιάννη Κουτούφαρη
. Η μία, της μονής της Σιδερόπορτας, είναι αχρονολόγητη και ίσως είναι από την εποχή του 1773-4, όπου αναφέρονται το όνομα της συζύγου του δωρητή Αργυρής, του Νικήτα, του Παναγιώτη, του πατέρα Νικήτα και της Αναστασούλας. Η άλλη είναι εκφώνηση γραμμένη στις 19 Μαΐου 1816 και βρίσκεται στον κώδικα της μονής του Αγίου Ιωάννου του Θεολόγου. Εκτός από το όνομα του κυρ Γιάννη Κουτούφαρη αναφέρονται η Αργυρή και ο Νικήτας.


Στις 14 Ιουνίου 1822 υπέγραψε έγγραφο ο Παναγιώτης Κουτούφαρης
 που κατοικούσε στον πάνω μαχαλά της Σίτσοβας (χωριό Αλαγονία). 

ΤΟ ΧΩΡΙΟ ΚΟΥΤΗΦΑΡΗ ΤΗΣ ΕΠΑΡΧΙΑΣ ΜΕΣΣΗΝΗΣ  


Σε απόσταση 35 χιλιομέτρων δυτικά-βορειοδυτικά της Μεσσήνης βρίσκεται η κοινότητα Κουτήφαρη του πρώην δήμου Αριστομένους. Πρόκειται για χωριό γεωργικο-κτηνοτροφικό, με 100-130 περίπου κατοίκους, χτισμένο σε υψόμετρο 430 μέτρων. Στην αντολική του πλευρά εκτείνονται καλλιεργημένοι αγροί, με σαφή επικράτηση των ελαιώνων και στη δυτική υπάρχουν λόγγοι, που χρησιμοποιούνται από τους κτηνοτρόφους ως βοσκότοποι.


Το 1690 σε απογραφή των Βενετών το Κουτήφαρη, που ανήκε στην επαρχία της Ανδρούσας, είχε επτά οικογένειες και εικοσιένα κατοίκους, από τους οποίους οι ένδεκα ήταν άρρενες και οι δέκα θήλεις
.


Δεν διατηρούνται παραδόσεις οι οποίες να φωτίζουν την προέλευση του ονόματος του χωριού
. Ακόμη δεν υπάρχουν παλαιά κτίσματα, τα οποία να παρέχουν ενδείξεις για το χρόνο κατασκευής τους. Μόνο στην εκκλησία του χωριού, η οποία δεν είναι παλαιά, είναι εντοιχισμένες δύο πέτρες διακοσμημένες με εγχάρακτες παραστάσεις, που φαίνεται ότι προέρχονται από παλαιότερο κτίσμα. 


Οι κάτοικοι του Κουτήφαρη αναφέρουν ότι οι δύο παλαιότερες οικογένειες του χωριού είναι του Μπελεχρή, που κατάγεται από το Ζιζάνι της Αρκαδίας και του Καφίρη που προέρχεται από την Ολυμπία. Όπως αναφέρεται, οι τελευταίοι είχαν το παρωνύμιο “σχοινοκεφαλάδες” και ήταν πρωτόγονοι και άγριοι.

 ΚΕΦΑΛΑΡΙ ΤΟΥ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΗ ΚΑΙ  ΠΟΤΑΜΙ ΤΗΣ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΙΝΑΣ.

Κοντά στο σιδηροδρομικό σταθμό Λεονταρίου Αρκαδίας ρέει ο παραπόταμος του Αλφειού Θειούς, ο οποίος είναι γνωστός από τις περιηγήσεις του Παυσανία
, όπου αναφέρεται: “Η δε ες Λακεδαίμονα εκ Μεγάλης πόλεως οδός, επί μεν τον Αλφειόν στάδιοι τριάκοντά εισιν’ από δε τούδε παρά ποταμόν οδεύσας Θειούντα, κάτεισι δε και ο Θειούς ούτος ες τον Αλφειόν, απολιπών ουν τον Θειούντα εν αριστερά σταδίους από του Αλφειού τεσσαράκοντα ήξεις μάλιστα ες Φαλαισίας
’ απέχουσι δε αι Φαλαισίαι σταδίους είκοσι του Ερμαίου του κατά Βελεμίναν.”


Το κοινό όνομα του Θειούντα είναι “ποτάμι της Κουτουφαρίνας”, που ο κύριος κλάδος του ξεκινάει από το “κεφαλόβρυσο (κεφαλάρι) του Κουτούφαρη”. Αυτό σήμερα βρίσκεται 1200 μέτρα ΒΑ από το χωριό Σουλάρι και είναι γνωστό ως Σουλαρέικο κεφαλάρι
. Τις ονομασίες κεφαλάρι του Κουτούφαρη και ποτάμι της Κουτουφαρίνας αναφέρει ο χάρτης της Γαλλικής Επιστημονικής Αποστολής, η οποία χαρτογράφησε την Πελοπόννησο στα χρόνια 1829-1830. Το ποτάμι της Κουτουφαρίνας έχει διατηρήσει μέχρι σήμερα το όνομά του.


Ο Στέφανος Δραγούμης
 γράφει: “...ο εξετάζων τα πράγματα επί σημερινού τοπογραφικού χάρτου παρατηρεί ποτάμιον φέρον το όνομα Κουτουφαρίνα (Riv. Koutoufarina) εκρέων από “κεφαλής ύδατος” ή ως λέγομεν σήμερον “κεφαλαρίου ή κεφαλοβρύσου” κειμένου προς ανατολάς, ολίγον κατωτέρω του Λεονταρίου, επικαλουμένου δε του “Κουτούφαρη” (Κ.V. Koutoufari), ποτάμιον, ού τινος πάσαι αι άλλαι πηγαί κείνται πολλώ νοτιότερον, εν τω υπό τον Χελμόν πρώτω τμήματι του άνω περιγραφέντος μεγάλου πεδίου, τω άνωθεν οριζομένω υπό της Κουτουφαρίνας και του εις την αυτήν υπό του όρους Τσιμπερού καταρρέοντος Αμπελορρεύματος (Ampelo Reuma). Ούτω δε υπό των υδάτων του Αμπελορεύματος η Κουτουφαρίνα προικιζομένη, λαμβάνει παρενθετικώς εν τω Χάρτη το αρχαίον όνομα “Θειούς” (Thius)...”. Στη συνέχεια το ποτάμι της Κουτουφαρίνας εκβάλλει στον Αλφειό, κοντά στο χωριό Καμαρίτσα.


Από παράδοση δεν έχουμε αξιόλογες πληροφορίες για το κεφαλάρι του Κουτούφαρη και το ποτάμι της Κουτουφαρίνας. Θα υπήρχαν ίσως θρύλοι που ξεχάστηκαν
. 

ΟΙ ΥΠΕΡΒΟΛΕΣ ΤΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ ΚΑΠΕΤΑΝΑΚΗ

Ο Χριστόδουλος Γ. Καπετανάκης (1790-1871) στο βιβλίο του “Βαρύτονος Σαμβύκη” γράφει πολλά και αμαρτύρητα για την καταγωγή της οικογενείας Κουτήφαρη. Δυστυχώς δεν περιορίστηκε σε όσα τυχόν άκουσε από παράδοση, αλλά τα διάνθισε με μυθοπλασίες. 


Σύμφωνα με τα γραπτά του Χριστόδουλου, όπως μας τα μεταφέρει ο Γ. Αναπλιώτης
, όταν το 911 στην Κωνσταντινούπολη βασίλευε ο Κωνσταντίνος Πορφυρογέννητος, αρχιστόλαρχος του Βυζαντίου ήταν ο Έξαρχος Κουτήφαρης, που καταγόταν από το χωριό Κουτήφαρη του Ζυγού της Μελιγκούς. Επειδή αυτός ο Κουτήφαρης ήταν πολύ ευτραφής, του έδωσαν το παρωνύμιο “Βουτσαράς”. Ο γιός του Καπέτος, που κατείχε στη βασιλεύουσα το αξίωμα του πρωτοβεστιαρίου εστάλει από το Βασίλειο Ρωμανού (Βασίλειο Βουλγαροκτόνο) πρεσβευτής στο Βασιλέα Κάρολο “εις την Φραγκίαν”. Εκεί παντρεύτηκε μια πριγκίπισσα της δυναστείας του Ούγκων, που λεγόταν Ουγκουΐνα και από αυτό ονομάστηκε Ούγκος Καπέτος Βουτσαράς
.


Στα χρόνια της Φράγκικης κατάκτησης του Μοριά, δηλαδή μετά το 1204, ο βαρώνος της Μάνης Ιωάννης, που ήταν απόγονος του Ούγκου Καπέτου Βουτσαρά, αντιτάχθηκε στους Φράγκους κατακτητές και αγωνίστηκε για την ελευθερία της πατρίδας του. Κατά τις περιγραφές του Χριστόδουλου διατηρούσε μακρά γενειάδα και φορούσε αντί για ρούχα προβιές (αρνακίδες) “και ένεκα της ενδυμασίας του αυτής, διότι εφαίνετο ώσπερ δαίμων” ονομάστηκε Δαιμονογιάννης. Επειδή δε “ενεργούσε εν λόγω και έργω δια την δόξαν της πατρίδος, τον ονόμασαν Δόξα Πατρί Βουτζαρά Κουτήφαρην”. Τέλος προσθέτει ότι απόγονος αυτού του Δαιμονογιάννη Δόξα Πατρί Βουτζαρά ήταν ο ντόκτορας Καβαλιέρης και Μπάσι Καπετάν Γιαννάκης, ο οποίος κράτησε από το μακρινό του πρόγονο Ούγκο Καπέτο και την ονομασία Ούγκος, για να δείχνει την ευγενική καταγωγή της οικογενείας του.

ΤΟ ΚΟΥΤΗΦΑΡΗ ΤΗΣ ΜΑΝΗΣ ΚΑΙ Η ΟΜΩΝΥΜΗ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ

Στα μεταβυζαντινά χρόνια βρίσκουμε το χωριό Κουτήφαρη του Ζυγού της Μάνης στη θέση που ήταν στα παλαιά χρόνια οι αρχαίες Θαλάμες
, που κατά το Στράβωνα ονομαζόταν Βοιωτοί. Οι Θαλάμες απείχαν από το Οίτυλο 80 στάδια και από τη νήσο Πέφνο 20 στάδια
. Εκεί κοντά υπήρχε ονειρομαντείο. Η πρώτη αναφορά του χωριού Κουτήφαρη
 είναι από το 1618. Θεωρείται δε βέβαιο ότι το όνομά του οφείλεται στην ομώνυμη οικογένεια, η οποία θα πήρε την περιοχή εκείνη ως τιμάριο κατά τη Βυζαντινή περίοδο.


Μπορεί να υποτεθεί ότι η οικογένεια Κουτήφαρη εγκαταστάθηκε το 10ο ή το 13ο αιώνα, επειδή εκείνο τον καιρό μετακινήθηκαν στο Μοριά από τη Βυζαντινή Διοίκηση και άλλες οικογένειες
, είτε για να αστυνομεύουν τους Σλάβους ή για να εποικίσουν τον τόπο. Ακόμη τα έτη της κατάκτησης του Μοριά από τους Τούρκους μπορεί να θεωρηθούν ως χρόνος εγκατάστασης μιας οικογένειας στην περιοχή της Μάνης, διότι οι Έλληνες που ήθελαν να μείνουν ελεύθεροι από τον Τουρκικό ζυγό ζήτησαν καταφύγιο στη Μάνη
.


Σε ένα έγγραφο, που έστειλαν το 1618 οι Μανιάτες στο Δούκα του Νεβέρ, συνιστούσαν ως πρώτον του τόπου τους, από τον Κάβο της Μάνης ως την Καλαμάτα, τον Πέτρο Μέδικο-Γιατρό και τον όριζαν εκπρόσωπό τους. Εκείνα τα χρόνια σχεδιαζόταν η απελευθέρωση του Βαλκανικού χώρου, που είχαν κατακτήσει οι Τούρκοι από τους Βυζαντινούς, προκειμένου να τεθεί υπό το στέμμα του Δούκα του Νεβέρ
, ο οποίος ήταν ανιψιός του βασιλιά της Γαλλίας. Μεταξύ των ατόμων που υπέγραψαν το ανωτέρω έγγραφο είναι και ένας της οικογενείας Κουτήφαρη
, ο οποίος γράφει: “Οικονόμος Κουτήφαρης με τη γενεά μου και με τα χωριά του Ζυγού προσκυνούμε την υψηλοτάτη σου αφεντία”. Ακόμη υπογράφουν ο επίσκοπος Μάνης Νεόφυτος, ο Πρώην Μαΐνης Ιωνάς και Έξαρχος Ζαρνάτας, ο επίσκοπος και πατριαρχικός έξαρχος Ζυγού Νικήτας, ο ηγούμενος της μονής Χελμού (Γαϊτσών) Ιωάσαφος, ο Κωνσταντής Πούβαλος από τη Ζαρνάτα, ο Γεώργιος Σκούμπλος από την Ανδρούβιστα, ο Νικήτας Μελισσηνός από το Πραστίο, ο Δημέας Βελκούνος από την Αράχοβα, οι Γιατροί-Μέδικοι και οι Στεφανόπουλοι από το Οίτυλο κλπ.


Από το έγγραφο αυτό φαίνεται ότι ο Οικονόμος Κουτήφαρης ήταν πρόσωπο από ισχυρή γενεά και με μεγάλη επιρροή στα χωριά του Ζυγού.


Σε μια έκθεση που έγραψε ο Πέτρος Μέδικος-Γιατρός την ίδια εποχή, απαριθμούνται τα χωριά της Μάνης με τον αριθμό των σπιτιών που υπήρχαν σε κάθε ένα από αυτά
. Στο Ζυγό περιλαμβάνονταν το Κουτήφαρη (Cutifariagni) με 40 σπίτια, η Λοσνά της Πλάτσας 30, οι Ταγαριάνοι (Σαγκαριάνοι) της Πλάτσας (;) 25, η Πλάτσα 150, ο Άγιος Νικόλαος της Γαρδίστιας (;) 30, η Αγία Βαρβάρα (;) 20, οι Πολιατζάνοι (;) 30, το Νομιτσί 50, τα Σωματιανά (Ασώματοι) 20, οι Λοξαριάνοι
 (;) 30, τα Γριτσιάνικα 20, η Σβίνα (Σιβινιάνοι) 60, ο Άγιος Κωνσταντίνος 10, η Λαγκάδα (Μπλουτσιάνικα) 40, η Απάνω Λαγκάδα (Πέρα χώρα) 40 και η Πολιάνα του Ζυγού 10. 


Η οικογένεια Κουτήφαρη που ήταν εγκατεστημένη στο ομώνυμο χωριό δεν διατήρησε το όνομά της μέχρι τα τελευταία χρόνια. Οι διάφοροι κλάδοι της γενιάς ήταν γνωστοί με τα παρωνύμιά τους. Από παράδοση είναι γνωστό ότι οι οικογένειες α) Γεννηματά του χωριού Κουτήφαρη του Ζυγού της Μάνης, β) Κουτήφαρη της περιοχής Σταυροπηγίου Ζαρνάτας και γ) Καπετανάκη από τους Μύλους, το Αρμυρό και το Πετροβούνι της Αβίας ανήκουν στην ίδια πατριά
. Επίσης η οικογένεια Σκαρπαλέζου γνωρίζει και αυτή από παράδοση ότι ανήκει στη γενιά των Κουτηφαραίων. Ακόμη αναφέρεται ότι η οικογένεια Χριστέα της Πλάτσας και Αγίου Δημητρίου αποτελεί κλάδο της οικογένειας των Κουτηφαραίων
. Τέλος ο Σταύρος Σκοπετέας
 αμαρτύρητα μας πληροφορεί ότι και οι Κουμουνδουράκηδες είναι και αυτοί Κουτηφαραίοι. 


Φαίνεται λοιπόν ότι η οικογένεια Κουτήφαρη, που κατοικούσε στο ομώνυμο χωριό, μεγάλωσε και απλώθηκε σε γύρω περιοχές μέχρι τη Ζαρνάτα. Αυτό χωρίς αμφιβολία φανερώνει αυξημένο αριθμό μελών και ισχύ.


Στις 19 Σεπτεμβρίου 1674 άραξε στο λιμάνι της πόλης της Ζακύνθου η ταρτάνα του Νικολάου Κουτήφαρη. Με αυτή μετανάστευαν Μανιάτες από το Καλαμίτσι της Ανδρούβιστας (επίνειο του Πραστίου, που σήμερα ονομάζεται Προάστιο) στο Οτράντο της Ιταλίας
. Δεν είναι απίθανο ο Νικόλαος Κουτούφαρης να είναι το αυτό πρόσωπο με τον Νικόλαο Κουτουφά, για τον οποίο έγινε λόγος προηγουμένως μαζί με τους Κεφαλονίτες Κουτουφαραίους
. 

ΟΙ ΑΓΙΟΓΡΑΦΟΙ ΤΟΥ ΚΟΥΤΗΦΑΡΗ


Ο Σταύρος Σκοπετέας
 έγραψε για την εικονογραφία που αναπτύχθηκε στο Κουτήφαρη του Ζυγού της Μάνης τα ακόλουθα: “Οι Κουτηφαριάνοι αγιογράφοι εκόσμησαν πλήθος Εκκλησιών και Μονών της Μάνης και της Μεσσηνίας. Ηκολούθουν την βυζαντινήν παράδοσιν, απεικονίζοντες ασκητικάς και κατίσχνους τας αγίας μορφάς. Οι αμύητοι συμπατριώται των εις τα μυστικά της θείας τέχνης τους, μη δυνάμενοι να κατανοήσουν το καλλιτεχνικό της νόημα, ενόμιζον αυτήν παρηκμασμένην και ταπεινήν, δια τούτο ωσάκις ήθελον να ειρωνευθούν έναν άσχημον και κακοφτιαγμένον άνθρωπο, παρωμοίαζον αυτόν “σαν Κουτηφαριάνικο άγιον”. Τοσαύτη εν τούτοις ήτο η καλλιτεχνική δύναμις της Σχολής, ώστε να δώση την επιφανή οικογένειαν των ζωγράφων Δοξαράδων. Ο Παναγιώτης Δοξαράς, ο μεγάλος διδάσκολος της ζωγραφίας... ήτο βέρος Κουτηφαριάνος”. 


Μεταξύ των εικονογράφων που γνωρίζουμε, πλην του Παναγιώτη Δοξαρά που έγινε γνωστός εκτός των συνόρων της Μάνης, είναι οι ακόλουθοι: Γεώργιος  και Παναγιώτης Γεννηματάς (1862), Δημαγγελάκης ή Δημαγγελέας Αναγνώστης (1743-1774), Δημαγγελέας Πούλος
 (1785), Δημαγγελέας Αν. (1853), Καλοφακάκης Ηλίας (1839), Κουτήφαρης Ηλίας (1828), “Κινρύκος από Κουτήφαρι”, Σελεμπερδάκης Αναγνώστης (1750) κ.ά
. 

ΟΙ ΚΟΥΤΗΦΑΡΑΙΟΙ ΤΗΣ ΔΙΑΣΠΟΡΑΣ ΣΤΗΝ ΙΤΑΛΙΑ


Όταν το 1670 οι Τούρκοι έχτισαν στη Μάνη τα κάστρα της Κελεφάς και της Ζαρνάτας, άρχισε η καταπίεση των κατοίκων, μερικοί από τους οποίους μετανάστευσαν στα νησιά του Ιονίου, στην Κορσική, στην Τοσκάνη, στον Τάραντα της Ιταλίας κλπ.  Οι Μανιάτες σχημάτισαν δύο μεγάλα μεταναστευτικά ρεύματα, το ένα προς την Τοσκάνη με τους Μεδίκους και το άλλο προς την Κορσική με τους Στεφανόπουλους.


Μεταξύ των εγκατασταθέντων στη Bibbona της Τοσκάνης της Ιταλίας ήταν και ο Πέτρος Κουτήφαρης (Cutifari). Στις 12 Μαΐου 1675 στην εκκλησία του San Rocco έκαναν δημόσια ομολογία πίστεως, δηλαδή ασπάστηκαν τον καθολικισμό, δύο κληρικοί και δέκα λαϊκοί, ένας δε εξ αυτών ήταν και ο Π. Κουτήφαρης
.

ΟΙ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΑΙΟΙ ΤΗΣ ΖΑΡΝΑΤΑΣ ΣΤΗΝ ΕΝΕΤΟΚΡΑΤΙΑ 1685-1715


Δεν είναι γνωστό σε ποιά εποχή μέλη της οικογενείας Κουτούφαρη ή Κουτήφαρη εγκαταστάθηκαν στην περιοχή της Ζαρνάτας
. Μπορεί να υποτεθεί ότι η μετακίνηση έγινε μετά το 1618. Ίσως να μετακινήθηκαν κατά τη διάρκεια του Τουρκο-Βενετικού πολέμου (1634-1669), ιδιαίτερα κατά το 1659, όταν ο Φρ. Μοροζίνη, βοηθούμενος και από τους Μανιάτες κατέλαβε την Καλαμάτα. Πιθανώς να μετακινήθηκαν την εποχή του Λιμπεράκη Γερακάρη
 (1669-1673). Τέλος αναφέρεται το 1670, όταν οι Τούρκοι έχτισαν το κάστρο της Ζαρνάτας
, όποτε μπορεί να πήγαν εκεί ως ειδικοί οικοδόμοι. Το 1675 μετανάστευσαν στη Ζάκυνθο μέλη της οικογένειας Κουτήφαρη προερχόμενα από τη Ζαρνάτα
, επομένως η εκεί εγκατάστασή τους θα πρέπει να είχε προηγηθεί του έτους αυτού.

Το 1687 ο Φραγκίσκος Μοροζίνη παραχώρησε μια ελαιομηχανή στον Παναγιώτη Κουτούφαρη από τη Ζαρνάτα
. Είναι βέβαιο ότι για να δοθεί η ελαιομηχανή θα πρόσφερε σημαντικές υπηρεσίες στη Δημοκρατία της Βενετίας και πιθανώς θα ηγήθηκε στρατιωτικού τμήματος κατά τις πολεμικές συγκρούσεις στο κάστρο της Ζαρνάτας ή και αλλού.


Στα αρχεία της Βενετίας υπάρχει μια κατάσταση γραμμένη από το 1690, η οποία περιέχει 80 ονόματα διακρίτων μελών της ευρείας περιοχής της Ζαρνάτας (καστελανία Ζαρνάτας), δηλαδή όλης της Άνω Μάνης, που βρισκόταν υπό τη διοίκηση του κάστρου της Ζαρνάτας
. Οι εννέα από αυτούς ανήκαν στην οικογένεια Κουτήφαρη και σε κλάδους της, που ίσως αργότερα πήραν άλλο όνομα, γιατί επικράτησε το παρωνύμιο: (1) Παναγιώτης Κουτήφαρης με τα παιδιά του. (3) Κανέλλος Κουτήφαρης. (11) Σταμάτης Κουτήφαρης Μουγγάκης. (15) Τζανέτος Παπαδάκης Κουτήφαρης. (30) Νικόλας Κουτήφαρης Καπετάνιος. (31) Ηλίας Κουτήφαρης Σπίνος. (33) Νικόλας Κουτήφαρης Τζανετάκης. (57) Στρατήγης Κουτήφαρης. (63) Χρυσομάλλης Ταυλαράκης Κουτήφαρης.


Σε έγγραφα του αρχείου Antonio Nani (1703-5), που δημοσίευσε ο Κ. Κόμης
, υπάρχουν τα ονόματα μελών της οικογενείας Κουτούφαρη της Ζαρνάτας, πιθανώς δε του Μυστρά ή της Καρυουπόλεως. Το επίθετο της οικογενείας αποδίδεται ως Κουτούφαρης και όχι ως Κουτήφαρης, όπως το έχει καταγράψει ο Σ. Κουγέας στο προηγούμενο έγγραφο. Ακόμη παρέχονται πληροφορίες για την ετήσια παραγωγή λαδιού του 1703-4 ή για ενοικιάσεις και παραχωρήσεις κτημάτων: 1) Μακάριος Κουτούφαρης επίσκοπος Καρυουπόλεως, 2) Παναγιώτης Κουτούφαρης, 3) Κανέλλος Κουτούφαρης, 4) Νικόλας Κουτήφαρης, 5) Στρατήγης Κουτούφαρης 6) Αναγνώστης Κουτούφαρης, 7) Δημητράκης Κουτούφαρης, 8) Καβαλιέρος (πρόκειται μάλλον περί τίτλου και δεν αποτελεί όνομα) Κουτούφαρης, 9) Καμαρινός Κουτούφαρης, 10) Τζανέτος Κουτούφαρης, 11) Γιωργάκης Κουτούφαρης και 12) Γιαννάκης Κουτούφαρης.


Το 1715 σε έκκληση των κατοίκων της Έξω Μάνης προς τους Βενετούς, για να τους παρασχεθεί βοήθεια, αναφέρονται και τα ακόλουθα πέντε ονόματα της οικογενείας Κουτούφαρη
: α) Κανέλλος Κουτούφαρης, β) Καπετάν Γιαννάκης Κουτούφαρης, γ) Έξαρχος Κουτούφαρης, δ) Τζανέτος Κουτούφαρης και ε) Παναγιώτης Κουτούφαρης.


Ο επίσκοπος Καρυουπόλεως Μακάριος Κουτούφαρης, εκτός από τα Βενετικά κατάστιχα δεν αναφέρεται και από άλλη πηγή, πλην του Στ. Σκοπετέα, ο οποίος αμαρτύρητα γράφει ότι το 1717 επίσκοπος Καρυουπόλεως ήταν ο Μακάριος Κουτήφαρης. Το Σεπτέμβριο του 1703 αναφέρεται σε εκμίσθωση κτημάτων το όνομα του επισκόπου Καρυουπόλεως Ιωακείμ. Το 1717 αναφέρεται ως επίσκοπος Καρυουπόλεως ο Σωφρόνιος Κατζομιγάς
. Να σημειωθεί ότι η επισκοπή Καρυουπόλεως υπαγόταν στη Μητρόπολη Λακεδαιμονίας. Ο επίσκοπος Καρυουπόλεως το 1715 δεν φαίνεται να είχε κάποια ανάμιξη στη συνθηκολόγηση των Μανιατών
.


Ο Παναγιώτης Κουτήφαρης (1) που αναφέρεται με τα παιδιά του, μπορεί να θεωρηθεί ότι ήταν ο αρχηγός της οικογενείας. Κατά το Σ. Κουγέα
 ο Μοροζίνη εις αυτόν θα παραχώρησε την ελαιομηχανή, για την οποία έγινε λόγος προηγουμένως. Ακόμη έχει διατυπωθεί η υπόθεση ότι αυτός θα πρέπει να ήταν και ο πατέρας του Καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη
 του 1715.


Στις 19 Δεκεμβρίου 1692 ο κυρ Παναγιώτης Κουτήφαρης αγόρασε στην τιμή των 15 ρεαλίων το σπίτι του ποτέ Δημήτρη Σού(μ)παλη από τις έγγαμες θυγατέρες του Βενετζάνα, Κυριακούλα και Κασσάνδρα
. 


Το Φεβρουάριο του 1704 κατοικούσε στο Βαρούσι ο Παναγιώτης Κουτούφαρης, ο οποίος είχε παραγωγή οκτώ βαρέλες λάδι (περίπου 500 χιλιόγραμμα), που ήταν μία από τις μεγαλύτερες του χωριού
.


Το 1715 στην έκκληση των Μανιατών αναφέρεται το όνομα του Παναγιώτη Κουτήφαρη, αλλά δεν γνωρίζουμε αν πρόκειται για το ίδιο πρόσωπο με τον Παναγιώτη των ετών 1690, 1692, 1704 ή για άλλον συνώνυμο
. 


Ακόμη το 1743 επανεμφανίζεται ένας κυρ Παναγιώτης Κουτήφαρης
 ως δανειστής 50 ρεαλίων στον Τζανέτο Πληβουράκη και αυτός ίσως δεν θα μπορεί να ταυτιστεί με τον Παναγιώτη του 1690 του 1692 ή πιθανώς του 1704, αλλά δεν αποκλείεται να είναι ο ίδιος με τον Παναγιώτη του 1715. Τέλος το 1798 υπογράφει “η Παναγιώταινα Κουτουφαρίνα
” ως μάρτυρας σε πωλητήριο δύο σπιτιών του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη και του γαμπρού του Γιαννάκη Κουμουνδουράκη.


Ο Κανέλλος Κουτήφαρης (3) του 1690 θα είναι αυτός ο οποίος το 1704 κατοικούσε στο Βαρούσι και είχε ετήσια παραγωγή 4 βαρέλες λάδι
 και πάλι θα ταυτίζεται με αυτόν που υπογράφει την έκκληση των Μανιατών του 1715.


Ο Σταμάτης Κουτήφαρης Μουγγάκης (11) θα πρέπει να ανήκει στον ίδιο κλάδο με τον “Έξαρχον  Μουγγάκην του Κουτούφαρη” του 1715, για τον οποίο ο Κ. Μέρτζιος
 θεωρεί ότι κατοικούσε στο χωριό Κουτήφαρη της Έξω Μάνης. Πιθανώς όμως να ήταν κλάδος των Κουτουφαριάνων του Σταυροπηγίου της Ζαρνάτας (πρώην δήμου Αβίας), όπως και ο Παπαδάκης, ο Σπίνος, ο Τζανετάκης και ο Ταυλαράκης. Από το αρχείο του Antonio Nani
 πληροφορούμεθα ότι το 1704 ζούσαν στο Βαρούσι ο Γιώργος και ο Κωνσταντής Μουγκάκης, οι οποίοι είχαν ετήσια παραγωγή από μια βαρέλα λάδι (περίπου 60 χιλιόγραμμα). Σε κατάλογο ονομάτων της περιοχής της Κελεφάς του 1690 αναφέρεται στον αριθμό επτά ο Todorachi Mugachi Lago, που δεν είναι γνωστό αν υπάρχει κάποια συγγένεια μεταξύ τους
.


Στο τέμπλο του Αγίου Κωνσταντίνου Κιτριών υπάρχει εικόνα των Αγίων Κωνσταντίνου και Ελένης, αφιερωμένη από τον καπετάν Τζανέτο Κουτήφαρη, με την ακόλουθη επιγραφή:

“Δέησις του δούλου του Θεού

καπετάν Τζανέτου 

Κουτήφαρη

αψβ” (1702)


Δεν είναι γνωστό αν πρόκειται για τον Τζανέτο Παπαδάκη Κουτήφαρη (15), που αναφέρεται στην προαναφερθείσα κατάσταση, ή πρόκειται για άλλο πρόσωπο. Το 1704 στο Βαρούσι ζούσαν ο Πιέρος, ο Γιάννης και ο Νικολάκης Παπαδάκης. Παράλληλα τον ίδιο χρόνο ζούσε στον Κάμπο ο Τζανέτος Κουτούφαρης, ο οποίος είχε ετήσια παραγωγή 200 κροντήρια λάδι και το 1702 μαζί με το Στρατήγη Κουτούφαρη και το Γιακουμή Σαράβα είχαν ενοικιάσει αμπέλι και ελαιοπερίβολο
. Το όνομα του Τζανέτου Κουτήφαρη
 επανεμφανίζεται το 1715 και το 1737, αλλά πάλι είναι άγνωστο αν πρόκειται για τον Παπαδάκη ή για συνώνυμό του. Επειδή έχει το παρωνύμιο Παπαδάκης, μπορεί να υποτεθεί ότι μία από τις οικογένειες  Παπαδέα του πρώην δήμου Αβίας, ίσως να είναι απόγονοί του.


Ο καπετάνιος Νικόλας Κουτήφαρης (30), όπως αναγνώστηκε το όνομά του από το Σ. Κουγέα
, το 1686 είχε καποράλο (λοχία) τον Πέτρο Γεωργιλάκη, για τον οποίο ο Φρ. Μοροζίνη έδωσε εντολή να μην τον ενοχλήσει κανείς. Επειδή αργότερα εμφανίζεται ο κλάδος των Κουτηφαραίων-Νικολακάκηδων μπορούμε να υποθέσουμε ότι ο Καπετάν Νικόλας θα ήταν δυνατόν να αποτελούσε το γενάρχη τους. Το 1704 ο Νικόλας Κουτήφαρης ζούσε στους Κάτω Δολούς και είχε ετήσια παραγωγή 40 κροντήρια λάδι
.


Ο Ηλίας Κουτήφαρης Σπίνος (31) μπορεί να είναι ίδιος με το Λιάκο Κουτούφαρη, ο οποίος στις 20 Μαρτίου 1712 μαζί με το Γερακάρη Κοσμά υπέγραψαν στον κώδικα της μονής της Τίμιοβας
 ως μάρτυρες σε δωρεά προς το μοναστήρι.


Τα ονόματα του Νικόλαου Κουτήφαρη Τζανετάκη (33 και του Χρυσομάλλη Ταυλαράκη Κουτήφαρη
 (63) δεν αναφέρονται σε άλλες πηγές.


Ο Στρατήγης Κουτήφαρης ή Κουτούφαρης αναφέρεται 1690. Το 1702 ενοικίασε αμπέλι και ελαιοπερίβολο μαζί με τον Τζανέτο Κουτούφαρη και το Γιακουμή Σαράβα και το 1704 κατοικούσε στο Βαρούσι και είχε ετήσια παραγωγή 3 βαρέλες λάδι (περίπου 190 χιλιόγραμμα)
.


Το 1704 αναφέρεται ο Καβαλιέρος Κουτούφαρης, χωρίς βαπτιστικό όνομα και υποθέτουμε ότι θα ήταν ο Καπετάν Γιαννάκης, ο οποίος φέρεται με τον τίτλο του καβαλιέρη (ιππότη) από τον Τζανέτμπεη Κουτούφαρη και το Χριστόδουλο Καπετανάκη. Σημειώνονται ακόμη τα ονόματα του Αναγνώστη, Δημητράκη και Καμαρινού Κουτούφαρη που κατοικούσαν στο Βαρούσι και είχαν ετήσια παραγωγή από 150-350 χιλιόγραμμα λάδι
.


Το 1702-3 αναφέρεται το όνομα του Γιωργάκη Κουτούφαρη, ο οποίος αντί 25 ρεαλίων ενοικίασε αμπέλια και ελαιοπερίβολα στην περιοχή της Βαρδούνιας
 και δεν είναι γνωστό αν πρόκειται για καταγόμενο από τη Ζαρνάτα, το Μυστρά ή ήταν προσωρινά κάτοικος Καρυουπόλεως και ζούσε κοντά στον επίσκοπο Μακάριο. Στην περιοχή της Βαρδούνιας ενοικίασε το 1705  τα ίδια αμπέλια και ελαιοπερίβολα ο Γιαννάκης Κουτούφαρης
 αντί 25 ρεαλίων. Πιθανώς θα πρόκειται περί συγγενών του επισκόπου.


Η μονή της Ανδρουμπεβίτσας
, που βρίσκεται κοντά στο κάστρο της Ζαρνάτας, στον παλαιό δρόμο που οδηγούσε από τον Κάμπο στην Καρδαμύλη, έχει κτητορική επιγραφή η οποία φανερώνει ότι το μοναστήρι χτίστηκε και αγιογραφήθηκε το 1704 “...δια συνδρομής και εξόδων των χρησιμωτάτων
 Κουτουφαριάνων
: Γιαννιάνων. και Τζανετιάνων. και Καμαρινιάνων. και Κωνσταντινιάνων...”. Οι αναφερόμενοι Γιαννιάνοι, Τζανετιάνοι, Καμαρινιάνοι και Κωνσταντινιάνοι είναι προφανώς κλάδοι της οικογενείας Κουτούφαρη. Ίσως από τους κλάδους αυτούς προέρχονται οι οικογένειες Γιαννέα, Τζανετάκη, Καμαρινέα και Κωνσταντινάκη-Κωνσταντινέα
. Θα μπορούσε ακόμη να θεωρηθεί ότι ένας από τους Τζανετιάνους είναι ο Νικόλας Κουτήφαρης Τζανετάκης του 1690.


Από την κτητορική επιγραφή της μονής της Ανδρουμπεβίτσας θα πρέπει να σχολιασθεί ακόμη το: “χρησιμωτάτων Κουτουφαριάνων”. Με τη λέξη αυτή προσφωνούσαν τους πραγματευτάδες, τους καραβοκύρηδες και τους αρχιμάστορες. 


Στην έκκληση των Μανιατών του 1715 αναφέρεται και το όνομα του Έξαρχου Κουτήφαρη
, αλλά δεν γνωρίζουμε εάν δικαιούμεθα να τον ταυτίσουμε με τον Έξαρχο Μουγκάκη του Κουτούφαρη
. Στην έκθεση του προβλεπτού Πέτρου-Αντωνίου Bembo για τις συνθήκες παράδοσης του κάστρου της Ζαρνάτας αναφέρεται ότι έγινε σύσκεψη των Μανιατών από επισκόπους και καπετάνιους, όπως  τον Γιαννάκη Κουτήφαρη, “έτι δε τον Έξαρχον Μουγγάκην του Κουτούφαρη”. Ο Έξαρχος Μουγγάκης, όπως αναφέρθηκε και προηγουμένως, φαίνεται πιθανότερο να κατοικούσε στο χωριό Κουτήφαρι, παρά να αποτελούσε έναν κλάδο της οικογενείας Κουτήφαρη της περιοχής του Σταυροπηγίου της Ζαρνάτας. Αντίθετα ο Σταμάτης Κουτήφαρης Μουγγάκης φαίνεται ότι ανήκε σε κλάδο της οικογενείας, χωρίς να καθορίζεται ο τόπος διαμονής του. Υπενθυμίζεται ότι, όπως αναφέρθηκε προηγουμένως, οικογένειες Μουγκάκη ζούσαν στο Βαρούσι το 1704.


Το 1729 επισκέφθηκε την περιοχή της Ζαρνάτας ο Γάλλος αρχαιολόγος Αββάς M. Fourmont, ο οποίος αναφέρει ότι όταν ήταν στην Καλαμάτα, κατόπιν προσκλήσεώς του, τον επισκέφθηκαν οι τοπικοί καπετάνιοι Koutouros και Kouloukouvaros μαζί με τους επισκόπους Βελανιδιάς, Αγίου Ηλία και Αγίου Ιωάννου για να τον συνοδεύσουν στη Μάνη. Το όνομα Koutouros ίσως είναι Koutou(fa)ros ή Kou(moun)touros και ο άλλος είναι ο Κολοκούβαρος
. 

Ο ΚΑΠΕΤΑΝ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ


Η ιστορία της ζωής και της δράσης του Καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη έχει συσκοτισθεί, από τη μυθοπλαστική παρουσίαση ενός χρονικού από το Χριστόδουλο Γ. Καπετανάκη. Αναφέρεται ότι ο ίδιος ο Καπετάν Γιαννάκης είχε εξιστορήσει ένα ταξίδι και ότι αργότερα είχε καταγράψει τη διήγησή του ο γιός του Πανάγος
 και ίσως ακόμη την είχε συμπληρώσει. Από τα γραφόμενα του Χριστόδουλου προκύπτει ότι ο Καπετάν Γιαννάκης είχε σπουδάσει στην Πάδοβα και στην Πίζα της Ιταλίας γιατρός. Το 1664 είχε εκδόσει ένα “επίταγμα”
, για να μην ενοχλεί κανείς το μοναστήρι της Τίμιοβας. Το 1715, σε ηλικία περίπου ογδόντα ετών, ηγήθηκε της πρωτοβουλίας και ακολούθως της πρεσβείας που συνθηκολόγησε η Μάνη με τους Τούρκους. Ακόμη ότι είχε συναγωνιστεί στη σκόπευση με κανόνι τους Τούρκους, όπου και διακρίθηκε για τις επιτυχίες του
.


Είναι πιθανό ότι ο Καπετάν Γιαννάκης δεν είχε σπουδάσει στην Ιταλία γιατρός, γιατί το όνομά του δεν βρέθηκε στους καταλόγους των Πανεπιστημίων. Δεν θα μπορούσε ακόμη να είναι το 1664 ένας ώριμος ηγέτης και μετά από πενήντα ολόκληρα χρόνια να ηγείται της αντιπροσωπείας των Μανιατών, που θα συνθηκολογούσε με τους Τούρκους. Το ευχαριστήριο για το επίταγμα, που παρουσίασε ο Χριστόδουλος, το υπογράφουν άτομα που έχουν διαφορά ηλικίας εκατό περίπου ετών, θεωρείται επομένως άνευ ιστορικής σημασίας. Ίσως να βρέθηκε κάποιο έγγραφο παλαιό, το οποίο να παραποιήθηκε και δυστυχώς δεν διατηρήθηκε όπως είχε, για να αποκατασταθεί εκ των υστέρων η αλήθεια. 


Ο Καπετάν Γιαννάκης κατά τα τελευταία έτη της Ενετοκρατίας ήταν πράγματι ένας από τους πιο διακεκριμένους καπετάνιους της Μάνης. Όπως θα δούμε στη συνέχεια ακολούθησε στη διαπραγμάτευση τον ιατρό του Μυστρά Ηλία Δόξα και άλλους Μανιάτες τοπικούς αρχηγούς, για να αποφευχθεί η σύγκρουση μεταξύ Τούρκων και Μανιατών.


Για τον Καπετάν Γιαννάκη, πλην του Χριστόδουλου Καπετανάκη. έχει γράψει ο Πέτρος Κουτήφαρης και ο Λεωνίδας Ν. Καπετανάκης και μπορούμε να θεωρήσουμε τα γραπτά των τελευταίων ότι παρουσιάζουν με μεγαλύτερη ακρίβεια τις πληροφορίες από οικογενειακή παράδοση. Να σημειωθεί ότι ο Πέτρος Κουτήφαρης δεν είχε μεγάλη διαφορά ηλικίας από το Χριστόδουλο, και πρέπει να είχαν ακούσει από τους παλαιότερους περίπου τα ίδια.


Κατά την περίοδο της Ενετοκρατίας της Μάνης (1685-1715) η οικογένεια Κουτήφαρη, που ήταν πολυμελής και ισχυρή, είχε δε αναπτύξει στενούς δεσμούς συνεργασίας με τους Ενετούς. Οι Κουτηφαριάνοι είχαν πολεμήσει μαζί τους εναντίον των Τούρκων και όπως αναφέρθηκε προηγουμένως, το 1687 ο Παναγιώτης Κουτήφαρης είχε αμειφθεί με μια ελαιομηχανή, ενώ με το αξίωμα του καπετάνιου είχε τιμηθεί στο παρελθόν ο Νικόλας Κουτήφαρης. Το 1704 αναφέρεται ο Καβαλιέρος Κουτούφαρης που θα πρέπει να είχε τιμηθεί από τους Βενετούς με τον τίτλο του ιππότη (καβαλιέρου). Ο Τζανέτμπεης Κουτούφαρης και ο Χριστόδουλος Καπετανάκης αναφέρουν ότι ο τίτλος του ιππότη είχε απονεμηθεί στον καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη
.


Ο Καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης φαίνεται ότι κατά την έναρξη του Τούρκο-Ενετικού πολέμου (1684-1699) ήταν νεανικής ηλικίας. Αλλά με την πάροδο του χρόνου έλαβε μέρος στις μακροχρόνιες συγκρούσεις, όπου και διακρίθηκε, για να εξελιχθεί τελικά σε έναν από τους σημαντικότερους τοπικούς ηγέτες της Μάνης. Το 1690 στον προαναφερθέντα κατάλογο κατοίκων της Άνω Μάνης, που υπαγόταν στη διοίκηση του κάστρου της Ζαρνάτας, δεν υπάρχει το όνομα του Καπετάν Γιαννάκη, γιατί προφανώς δεν είχε ακόμη διακριθεί
.  


Όταν το Δεκέμβριο του 1714 οι Τούρκοι φάνηκαν απειλητικοί για την Πελοπόννησο, ο Γενικός Προβλεπτής του Μοριά Αλέξανδρος Μπον προσπάθησε να οργανώσει την άμυνα του τόπου. Πήγε στην Καλαμάτα και συμβίβασε τους Μανιάτες με τους Καλαματιανούς που αντιδικούσαν μεταξύ τους. Παράλληλα δέχθηκε αίτηση των κατοίκων της Έξω Μάνης, για να τους ενισχύσει με όπλα και πολεμοφόδια, στην οποία υπέγραψε και ο Καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης
. 


Σε αναφορά του προς το Δόγη της Βενετίας ο Αλέξανδρος Μπον γράφει μεταξύ των άλλων και τα ακόλουθα, που αφορούν στον Καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη
: “...Προς μεγαλυτέραν διαφώτισιν της Υμετέρας Γαληνότητος εσωκλείω την έκκλησιν, την οποίαν μου ενεχείρισαν αυτοί οι ίδιοι κάτοικοι μεταξύ των οποίων διακρίνεται όλως ιδιαιτέρως δια την πίστιν και την ευπείθειάν του ο Καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης, όστις εις τον προηγούμενον πόλεμον παρέσχε δείγματα, όχι μόνον ακαταβλήτου ανδρείας, αλλά και καθολικής πίστεως. Εξακολουθεί ούτος να έχη την αυτήν σταθεράν πίστιν και μου παρουσιάζεται με ισχυρά τεκμήρια ώστε να επιθυμώ, όχι μόνον εγώ να του έχω εμπιστοσύνην, αλλά και να διαβεβαιώσω την Υμετέραν Γαληνότητα, ότι δεδομένης ευκαιρίας θα προσφέρει αρίστας υπηρεσίας, επειδή με την αξιέπαινον δράσιν του απέκτησε και μεταξύ των ομοεθνών του αρίστην φήμην και υπόληψιν, σχηματίζων εν από τα μεγαλύτερα σώματα της Μάνης...”.


Η έκβαση όμως των πρώτων πολεμικών αναμετρήσεων με την εύκολη πτώση των κάστρων του Ακροκορίνθου και του Ναυπλίου έπεισε τους Μανιάτες ότι δεν ήταν δυνατόν να προβληθεί άμυνα στην Κελεφά και τη Ζαρνάτα. Ο πόλεμος αυτός είχε ήδη κριθεί και προτίμησαν τη συνθηκολόγηση. Οι Έλληνες των άλλων περιοχών, επειδή ήταν δυσαρεστημένοι με τη διακυβέρνηση των Ενετών, έμειναν τελείως αδιάφοροι και αδρανείς  έναντι της Τουρκικής εισβολής.


Για τη συνθηκολόγηση της Μάνης γίνεται αναφορά από το Γάλλο Benjamin Brue και από τον Ελληνο-Ρουμάνο Κωνσταντή Διοικητή (Diichiti)
. O πρώτος αναφέρει: “Την ημέραν αυτήν (5 Αυγούστου 1715) έφθασαν εις το στρατόπεδον (ευρισκόμενον πλησίον της “Ντροπολιτζάς”) δύο Επίσκοποι και πολλοί Έλληνες, όλοι Μανιάται, αντιπρόσωποι της Ανατολικής και της Δυτικής Μάνης, οίτινες αποτελούν όλοι μαζί εν είδος Δημοκρατίας, δια να δηλώσουν υποταγήν εις την Πύλην και να ζητήσουν την προστασίαν αυτής. Και αφού απεδέχθη την δήλωσίν των ο Μ. Βεζύρης, τον ικέτευσαν να ευαρεστηθή να στείλη μερικούς αξιωματικούς δια να τους αποδοθή, ό,τι θα ηδύνατο να ευρεθή εις τα οχυρά της Κελεφάς και της Ζαρνάτας, τα ευρισκόμενα εις την Μάνην επί του Μεσσηνιακού κόλπου, όπου υπήρχεν ενετική φρουρά, βεβαιώνοντες ότι θα εξηνάγκαζαν τους Βενετούς να αποχωρήσουν, επειδή υπέθεταν ότι δεν θα είχαν αναχωρήσει προ της επιστροφής των. Έλεγαν επίσης εις τον Μ. Βεζύρην, ότι εάν η Πύλη ήθελεν αναθέσει εις αυτούς την φροντίδα να φυλάξουν τα οχυρά ταύτα, θα εξετέλουν τούτο με ιδίαν των δαπάνην. Ο Μ. Βεζύρης εστερέωσε τους δύο Επισκόπους εις τας επισκοπάς των, έστειλεν εξ αξιωματικούς, δύο από το σώμα των Γιανιτσάρων, δύο από το σώμα των Κεμπέτζιδων και δύο από το σώμα των Τοπιτζήδων δια να λάβουν εις την κατοχήν των παν ό,τι ηδύνατο να ευρεθή εις τα οχυρά, και επεφυλάχθη δια την φροντίδα του διορισμού εις αυτά φρουράς.”.

Από τον Κωνσταντή Διοικητή πληροφορούμεθα τα ακόλουθα: “Και όταν ο Βεζύρης ήρχετο από τον Μυστρά, οι αρχιερείς μεταξύ των δημογερόντων της Μάνης παρουσιάσθησαν εις αυτόν και του έκαμαν προσκύνημα, εκείνος δε εξέλεξεν ένα εξ αυτών, τον οποίον ωνόμασεν αρχηγόν των και του εφόρεσε το καφτάνι. Έπειτα έστειλε μιναδόρους εις αυτά τα κάστρα, οι οποίοι τα κατέστρεψαν, το δε εκεί ευρεθέν πολεμικόν υλικόν μετέφεραν εις άλλα κάστρα.”


Από άλλες πηγές είναι γνωστό ότι στην περίσταση εκείνη παρουσιάστηκε στο προσκήνιο της ιστορίας ο ιατρός του Μυστρά Ηλίας Δόξας
, ο οποίος είχε σπουδάσει στην Πάδοβα της Ιταλίας. Με δική του πρωτοβουλία έγινε συγκέντρωση των αρχηγών των Μανιατών στην Καρυούπολη ή στο Βαχό, στην οποία συμμετείχε και ο Καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης. Σε αναφορά από 17 Αυγούστου 1715 του Προβλεπτή της Κελεφάς Παύλου Donado προς τον Γενικό Προβλεπτή Δανιήλ Δολφίν αναφέρονται τα ακόλουθα
: “...Ένας κάποιος δόκτωρ Ηλίας Δόξας από τον Μυστράν ο οποίος είχε δηλώσει υποταγήν εις τον Βεζύρην, είχεν αναλάβει την υποχρέωσιν όπως το παράδειγμά του ακολουθήσει άπασα η Μάνη. Ούτος ήλθε μίαν ημέραν εις το σπίτι του Αντωνίου Καβαλλιεράκη Φωκά
 εις την Καρυούπολιν, απέχουσαν τέσσαρα μίλλια από την Κελεφά, συνεκέντρωσε εις το ίδιο σπίτι τους Επισκόπους Κουμουνδούρον
, Σαλούφαν
 και Γουράτον
 μετά του Ηλία Μπουροελία
, Πέτρου Μπότση
, Κατσαούνη
, τους Μπούλτσους
, τους Κουτήφαρη και άλλους, τόσον από την κάτω, όσον και την άνω Μάνην και αφού τοις έκαμε διαβολικάς εισηγήσεις, απεφάσισαν οι παντες να μεταβώσιν εις τον Βεζύρην ως ακόλουθοι του ιδίου Δόξα...”.


Σε προηγούμενη έκθεσή του ο Προβλεπτής της Κελεφάς Παύλος Donado είχε γράψει
: “...Ήμεθα χωρίς νερό και χωρίς τρόφιμα εις το Φρούριον και δεν θα ημπορούσαμε να αντισταθώμεν ούτε μίαν στιγμήν...”. Τα λόγια αυτά δικαιώνουν τους Μανιάτες, οι οποίοι βλέποντες την ματαιότητα της αντίστασης, προτίμησαν αντί του άσκοπου πολέμου, να εξασφαλίσουν δικαιώματα με μια έντιμη συνθήκη.


Τα ίδια επανέλαβε στις 25 Αυγούστου 1715 και ο Προβλεπτής της Ζαρνάτας Πέτρος-Αντώνιος Bembo
: “...Ένας κάποιος δόκτωρ Λιάκο Δόξα από τον Μυστράν, ο οποίος μεταξύ των πρώτων επήγε και εδήλωσεν υποταγήν εις τον Βεζύρην, ο οποίος τον έκαμε Πασσάν
 εις ανταμοιβήν του ότι συνεκέντρωσε πολλούς οπαδούς. Ο Δόξας ίνα κατακτήση έτι πλέον την εύνοιαν του ειρημένου Ανωτάτου Διοικητού, εκινήθη κρυφίως προς συνάντησιν των προκρίτων της κάτω και άνω Μάνης. Ούτος απέκτησεν την εύνοιαν των επισκόπων Κομονδούρου, Σαλούφα και Γουράτου και μίαν ημέραν συνεκέντρωσε εις το σπίτι του Καβαλλιεράκη της κάτω Μάνης εις το χωριό Βαχό τον Μπούρο Ελίαν, τον γηραλέον Μπότσην, τον Κατσαούνην, τους καπετάνιους: Γεωργάκην Μπούλτζον της Λαγκάδας και Γιαννάκην Κουτήφαρη. Εκεί ο Δόξας τους έπεισε να πηγαίνουν με την συνοδείαν του να δηλώσουν υποταγήν εις τον Βεζύρην, όπου και πράγματι επήγαν. Εκεί έλαβαν τα φιρμάνια εν ονόματι πάσης της Μάνης και ανέλαβον την υποχρέωσιν να τω παραδώσουν τα φρούρια της Κελεφάς και της Ζαρνάτας...”. 


Η ανωτέρω αναφορά καταλήγει με τα ακόλουθα λόγια, που δικαιολογούν και πάλι απόλυτα τη στάση των Μανιατών: “...Ήτο προφανώς αδύνατον να υπερασπίσωμεν το φρούριο, έναντι ενός στρατού που εκυρίευσεν όλα τα άλλα οχυρά του Βασιλείου...”. Όταν γράφονται αυτά τα λόγια από Βενετούς, είναι ακατανόητο να βρίσκονται ιστορικοί, που να έχουν αντίθετη γνώμη και να υποστηρίζουν ότι στην περίπτωση εκείνη οι Μανιάτες όφειλαν να αντισταθούν.


Όσοι από τους Έλληνες ασχολούνται με την εποχή εκείνη, επηρεασμένοι από τις κατακρίσεις των Βενετών ιστοριογράφων κατά των Μανιατών, συνηθίζουν να κατηγορούν τον Ηλία Δόξα και όσους ακολούθησαν τη δική του πολιτική του συμβιβασμού. Είναι όμως άδικοι, διότι αν η Μάνη προτιμούσε την αναμέτρηση σε έναν ολοκληρωτικό αγώνα, ασφαλώς θα έχανε τον πόλεμο. Στα χρόνια εκείνα καμία από τις τότε μεγάλες δυνάμεις  δεν είχε τη διάθεση να προσφέρει κάποια βοήθεια στους Μανιάτες και ένας πόλεμος θα οδηγούσε σε μάταιες θυσίες και σε οριστική καταστροφή. Σε τέτοια περίπτωση οι Έλληνες στο μελλοντικό πόλεμο της ανεξαρτησίας δεν θα είχαν τους εμπειροπόλεμους Μανιάτες και ο αγώνας τους δεν θα έφθανε ίσως σε επιτυχία.


Ο Πέτρος Κουτήφαρης
, μεταφέροντας πληροφορίες από παράδοση, γράφει λανθασμένα ότι ο Καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης ήταν ο αρχηγός της αντιπροσωπείας των Μανιατών, που συναντήθηκε με τους Τούρκους: “Αρχηγός της κατά το 1715 προς τους Οθωμανούς αποσταλείσης πρεσβείας ων ο Ιωάννης ή Γιαννάκης Κουτήφαρης ανήρ επί ευφυΐα και συνέσει πολιτική προέχων ήλκυσεν εκ πρώτης όψεως την συμπάθειαν των εν γένει Οθωμανών και μετά την έκβασιν των διαπραγματεύσεων απεδείχθη, καθ’ α προ μικρού είρηται, καπιτάνος της επαρχίας Σταυροπηγίου, από τούτου δε οι εαυτού απόγονοι είχον την επωνυμίαν του Καπετανάκη”. 


Ο στρατηγός Νικόλαος Λ. Καπετανάκης (1894-1957) διέσωσε ιδιόγραφο σημείωμα του πατέρα του δικηγόρου και βουλευτή Λεωνίδα Ν. Καπετανάκη
 (1848-1911) το οποίο αναφέρεται στη συνθήκη των Μανιατών. Θεωρεί δε και αυτός λανθασμένα τον Καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη ως αρχηγό της αντιπροσωπείας των Μανιατών, η οποία, όπως γράφει, συναντήθηκε με τον Πασά της Τρίπολης, ενώ αυτός δεν θα είχε ακόμη αναλάβει τα καθήκοντά του: “Εν έτει 1715  ότε οι Ενετοί εξώσθησαν τέλειον εκ της Πελοποννήσου και κατέλαβον αυτήν οι Οθωμανοί, οι Μανιάται απεφάσισαν ν’ αποστείλωσιν πρεσβείαν εις τον Πασσάν της Τριπόλεως, όστις ως γνωστόν ήτο ο διοικητής της Πελοποννήσου και αντιπροσώπευε τον Σουλτάνον, δια να κανονίση τας σχέσεις της Μάνης προς το Δοβλέτι, ήτοι την υψηλήν Πύλην, καθ’ όσον η Μάνη μέχρι της εποχής εκείνης απήλευε προνομίων και διετέλει υπό ποιάν τινα ανεξαρτησίαν, άτινα προνόμια οι της Μάνης προύχοντες επεθύμουν να διατηρήσωσι. Εν τη γενομένη λοιπόν προς τούτο Συνελεύσει δυσκολίαι εγεννήθησαν περί της εκλογής του προσώπου προς το οποίον τα της Πρεσβείας ταύτης ήθελον ανατεθή, διότι ουδείς ήθελε να αναλάβη το επικίνδυνον τούτο καθήκον. Τότε προελθών εν τω μέσω εις εκ των πρώτων της Μάνης προυχόντων ο Ιωάννης ή Γιαννάκης Κουτήφαρης, ανήρ επί ευφυΐα διακρινόμενος και επί πολιτική συνέσει προέχων, προσεφέρθη εις την εκπλήρωσιν της τοιαύτης αποστολής και όστις απεστάλη εις Τρίπολιν. Εκεί δε μεταβάς ου μόνον τα της εντολής αισίως επεραίωσεν αλλά και την συμπάθειαν των εν γένει Οθωμανών απέσπασεν εις τρόπον ώστε μετά την έκβασιν των διαπραγματεύσεων εχειροτονήθη καπετάνος Σταυροπηγίου, έλαβεν το φιρμάνιον και ενεδύθη τα χαυτάνιον του Καπετάνου. Από τούτου δε οι εαυτού απόγονοι έσχον την επωνυμίαν “Καπετανάκηδες”. Μετά τρία έτη εδολοφονήθη από τοπικούς του εχθρούς εν τη πλησίον των Καλαμών κειμένη Μονή Τιμιόβης, εγκαταλειπών υιούς δύο, Πανάγον και Δημήτριον...”.


Ο Καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης δολοφονήθηκε το 1718. Για το γεγονός αυτό ο Πέτρος Κουτήφαρης γράφει
: “...Ο Καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης, ο φονευθείς εν Δημιόβει υπό του Ξάνθου Ξανθάκη εκ Μηλέας και Αντωνίου Καβαλιεράκη εκ της οικογενείας των Κοσονιάνων καταγομένου, είχε δύο αδελφάς Αλεξάνδρα και Λάρισσα, τέκνα δε έκανε τρία, δύο άρρενα Πανάγον και Δημήτριον καλούμενα και εν θήλυ Αυγερινήν καλουμένην...”.


Από παράδοση έγινε γνωστό ότι τον Καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη τον δηλητηρίασαν ο Ξανθός Ξανθάκης
 από τη Μηλιά και ο Αντώνιος Καβαλλιεράκης από το Μαλεύρι με ένα τσαμπί σταφύλι. Αυτό ήταν το μισό δηλητηριασμένο και το κρατούσε ο ένας, ο οποίος έτρωγε από το καθαρό μέρος, ενώ συγχρόνως πρόσφερε στον Καπετάν Γιαννάκη, ο οποίος έτρωγε από το δηλητηριασμένο
. 


Το χειρόγραφο του Λεωνίδα Καπετανάκη περιλαμβάνει ακόμη τα εξής: “Μετά την δολοφονίαν του Καπετάνου Ιωάννου Κουτήφαρη ή Καπετανάκη το αξίωμα του καπετάνου του Σταυροπηγίου ένεκα της ανηλικιότητας των τέκνων του περιήλθεν εις τον επί θυγατρί γαμβρόν του Αθαν. Κουμουνδούρον τη συστάσει της χήρας αυτού, προς ην ο Πασσάς της Τριπόλεως μεγάλην είχεν υπόληψιν ένεκα των αρετών του συζύγου της...”.


Η ανάμνηση του Καπετάν Γιαννάκη διατηρήθηκε ως το τέλος του 18ου αιώνα γι’ αυτό προφανώς και ο Νικήτας Νηφάκης
 τον μνημονεύει σε ποίημά του με τον ακόλουθο στίχο:

“Πού Σπύρος, πού Γεννηματάς, πού Καπετάν Γιαννάκης ;”. 


Ο Τζανέτμπεης Κουτούφαρης σε υπόμνημά του που συμπλήρωσε το 1785 στη Ζάκυνθο, αναφέρει για την οικογένειά του τα ακόλουθα
: “...κατείχε πάντοτε διάφορα αξιώματα στη Μάνη, την πατρίδα του, και κυρίως κατά την εποχή του στρατηγού Μοροζίνη, ο οποίος τίμησε το Γιάννη Κουτούφαρη, ένα συγγενή μου, με το παράσημο του τάγματος των ιπποτών. Το σόϊ μου είχε για τσιφλίκι του τρία χωριά στην Καλαμάτα και είχε και πολλούς μύλους στη Μάνη...”.

Την ανάμνηση του Καπετάν Γιαννάκη ως γενάρχη της οικογένειας Καπετανάκη μας επιβεβαιώνει η ιδιόγραφη διαθήκη του Γέρο-Παναγιωτάκη Καπετανάκη
, η οποία γράφτηκε στις 18 Αυγούστου 1838 και αναφέρει: “...Ή μείνω παντελώς (άκληρος), να βάνου(ν) να ξετιμούνε το πρά(γ)μα μου του Παναγιωτιάνωνε, κινητό και ακίνητο, να το κάνου(ν) τέσσερα μερίδια. Το ένα μερίδιο να το κάνου(ν) διά τη(ν) ψυχή μας του Παναγιωτιάνωνε. Και το άλλο του Καπετανιάνωνε από του καπετά(ν) Γιαννάκη και δώθε ολωνώνε του πεθαμένωνε...”. Παρακάτω δε φαίνεται ότι η οικογένειά του ήταν η κληρονόμος του Καπετάν Γιαννάκη: “...όπου τα (έ)χει γραμμένα ο Καπετά(ν) Γιαννάκης, δι΄αυτό τα κρατούμε...”.


Τελευταία θύμηση του Καπετάν Γιαννάκη βλέπουμε το 1899 στην Καλαματιανή εφημερίδα “Καθημερινή”
, η οποία γράφει: “Τελευταίος δε καπετάνιος της επαρχίας Σταυροπηγίου (Αβίας) υπήρξεν ο Γεώργιος Καπετανάκης, δισέγγονος του πρώτου διορισθέντος καπετάνιου της επαρχίας ταύτης, τω 1715, υπό του σατράπου της Πελοποννήσου κατά την μεταξύ Μανιατών και Τούρκων γενομένην σύμβασιν...”.


Το όνομα της γυναίκας του Καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη δεν είναι γνωστό. Όπως αναφέρθηκε, η κόρη του Αμερινή παντρεύτηκε τον Αθανάσιο Κουμουνδούρο, ο οποίος αρχικά κατοικούσε στη Μικρή Μαντίνεια και αργότερα έγινε καπετάνιος του Σταυροπηγίου. Από τους γιούς του καπετάν Γιαννάκη ο Δημήτριος πέθανε άγαμος και ο Πανάγος πήρε το όνομα Καπετανάκης, οι δε απόγονοί του περιγράφονται σε άλλη εργασία
.

ΟΙ ΔΙΑΔΟΧΟΙ ΤΗΣ ΚΑΠΕΤΑΝΙΑΣ ΤΟΥ ΣΤΑΥΡΟΠΗΓΙΟΥ

Ο Πέτρος Κουτήφαρης σε ανέκδοτες σημειώσεις του
 αναφέρει ότι μετά την δολοφονία του Καπετάν Γιαννάκη: “...η επαρχία υπέκυψεν εις την επιρροήν του της Ανδρουβίστης άρχοντος Οίκου του Τρουπάκη, όστις κυριεύσας το φρούριον Ζαρνάτας και την αρχήν αυθαιρέτως καταλαβών ήρχε της επαρχίας ταύτης οικεία δυνάμει. Μετά τινα έτη ο Αθανάσιος Κουμουνδουράκης γαμβρός επί θυγατρί του δολοφονηθέντος καπετάνου προσελθών εις τον σατράπην της Πελοποννήσου κατώρθωσε να λάβη το του καπετάνου αξίωμα. Ο διορισμός ούτος ετάραξεν ως εικός τα μέγιστα τον Τρουπάκην περί πλείστου ποιούμενον την αρχήν της επαρχίας Σταυροπηγίου και δυσαπαλλάκτως αυτής έχοντα, όθεν απεφάσισε να υποστηρίξη αυτήν δια των όπλων, θέτων δε την επιτυχίαν εις την ταχύτητα, επετέθη αμέσως κατά των Κουμουνδούρων και καταλαβών αυτούς απαρασκεύους, επολιόρκησεν εις τους παρά την Μικράν Μαντινείαν πύργους των, ένθα τότε ην η σταθερά διαμονή των...”.


Ο Δημήτριος Κουμουνδούρος κατόρθωσε να φονεύσει και τραυματίσει επτά από τους πολιορκητάς και αναφέρεται περαιτέρω ότι: “...Εκ του απροσδοκήτου τούτου γεγονότος τοσούτω κατεπτοήθησαν οι πολιορκούντες, άλλως τε αθύμως ήδη ένεκα των εκ του χειμώνος ταλαιπωριών έχοντες, ώστε μετ’ ου πολύ λύοντες την πολιορκίαν ανεχώρησαν εις τα ίδια. Τότε ο Αθ. Κουμουνδούρος αποκρούσας βαθμηδόν την επιρροήν του Τρουπάκη από τα διάφορα χωρία και επί τέλους κύριος του φρουρίου της Ζαρνάτας γενόμενος ήρξεν ακωλύτως απάσης της επαρχίας. Μετά δε την κατάληψιν του ειρημένου φρουρίου οι Κουμουνδούροι εγκαταλιπόντες τας παρά την Μικράν Μαντινείαν οικίας των μετώκησαν οι μεν εις το φρούριον αυτό και εις Γαρμπελέαν, οι δε εντός του χωρίου Κάμπου...”.
 
Μετά το θάνατο του Αθανασίου Κουμουνδούρου το αξίωμα του καπετάνιου Σταυροπηγίου περιήλθε στο Μιχαήλ Κουτήφαρη, ο οποίος έμενε στη Μάλτα ή Μαλτίτσα. Αυτός δεν ήταν κατ΄ευθείαν απόγονος του καπετάν Γιαννάκη, αλλά προερχόταν από άλλον κλάδο και ήταν αδελφός του πατέρα του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη.


Το Μιχαήλ Κουτήφαρη, που υποστήριζε ο Τρουπάκης της Ανδρούβιστας, εφόνευσε ο Γιαννάκης Κουμουνδούρος. Τον τελευταίο εφόνευσε ο Μιχαήλ Τρουπάκης και η καπετανία περιήλθε στον Τζανετάκη Κουτήφαρη, ο οποίος έγινε ο πρώτος μπέης της Μάνης (1777-1779). Μετά την καθαίρεση και εξορία στη Ζάκυνθο του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη, την καπετανία του Σταυροπηγίου ανέλαβε ο Αλέξανδρος Κουμουνδούρος, ο οποίος σκοτώθηκε το 1785 από κεραυνό ενω βρισκόταν πάνω στο κάστρο της Ζαρνάτας, όπως αναφέρει βραχύ ιστορικό χρονικό
: “1785 - μηνί Νοεμβρίω - 21. Ευρισκόμενος ο καπετάν Αλέξανδρος Κουμουνδουράκης εις το κάστρο της Ζαρνάτας εφονεύθη αοράτως με αστραπή από Θεού”.


Ο θάνατος του Αλέξανδρου Αθ. Κουμουνδούρου έφερε στην καπετανία τον Καπετάν Γιωργάκη Καπετανάκη, που ήταν δισέγγονος του Καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη. Παράλληλα διεκδικητής της καπετανίας ήταν ο Παναγιώτης Δημ. Κουμουνδουράκης, ο οποίος ήρθε σε ρήξη με το Μπέη Τζανέτο Γρηγοράκη. Ο ανιψιός του Μπέη Δημήτριος Γρηγοράκης, ο επονομαζόμενος Καβαλιέρης, κάλεσε τον Παναγιώτη Κουμουνδουράκη στο Γύθειο και δια απατηλών υποσχέσεων τον έπεισε ότι θα αναγνωριζόταν ως τοπικός καπετάνιος. Όταν ο Κουμουνδουράκης πήγε στο Γύθειο, τον συνέλαβαν και τον έστειλαν στην Κωνσταντινούπολη, όπου κλείστηκε στις φυλακές του τουρκικού ναυστάθμου, που ήταν γνωστές με το όνομα “Μπάνιο”
.


Από εκεί στα τέλη του 1797 ο Παναγιώτης Κουμουνδουράκης πήρε το αξίωμα του Μπέη της Μάνης. Τότε ο Τζανέτμπεης Γρηγοράκης είχε κατηγορηθεί ότι ήταν σε επικοινωνία με το Μεγάλο Ναπολέοντα και ένας γιός του βρισκόταν στο Γαλλικό στρατόπεδο. Όταν οι Τούρκοι βεβαιώθηκαν για τη Γαλλόφιλη στάση του Μπέη της Μάνης, όρισαν διάδοχό του στο Μπεηλίκι τον Παναγιώτη Κουμουνδουράκη, ο οποίος ήταν ο πλέον άσπονδος εχθρός του
.


Το καλοκαίρι του 1803 καθαιρέθηκε ο Παναγιώτμπεης Κουμουνδουράκης και κλείστηκε πάλι στις φυλακές του Μπάνιου, όπου και πέθανε σύντομα. Στο μπεηλίκι της Μάνης τον διαδέχτηκε ο Αντώνμπεης Γρηγοράκης και τα παιδιά του πρώην Μπέη εξορίστηκαν στη Ζάκυνθο. Για ένα διάστημα μοναδικός καπετάνιος του Σταυροπηγίου ήταν ο Καπετάν Γιωργάκης Καπετανάκης
, αλλά αργότερα γύρισαν τα παιδιά του Παναγιώτμπεη και πήραν το μερίδιό τους από την καπετανία του Σταυροπηγίου. Μέχρι το 1821 στο Σταυροπήγι υπήρχαν οι δύο καπετανίες, που ήταν διαρκώς σε εμπόλεμη μεταξύ τους κατάσταση
. 

ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ-ΝΙΚΟΛΑΚΑΚΗΣ-ΤΑΡΑΜΠΟΥΛΟΥΣΑΚΗΣ-ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ

Όλα αυτά τα επίθετα, όσο κι αν φαίνεται απίθανο, ανήκουν προφανώς σε ένα μόνο κλάδο της οικογενείας Κουτήφαρη. Το 1730 παντρεύτηκε ο Ιωάννης Κουτήφαρης-Νικολακάκης τη Βασιλική Μούζαλου
. Το προικοσύμφωνο έγραψε ο Αναγνώστης Κουτούφαρης
, που δεν είναι γνωστός από άλλη πηγή.


Το 1737 έγραψε με το χέρι του ο Τζανέτος Κουτούφαρης τη διαθήκη του εξαδέλφου του Γιάννη Κουτούφαρη-Νικολακάκη
. Όπως φαίνεται, ο διαθέτης άφησε ένα γιό και μια κόρη, στην οποία κληροδότησε ένα κτήμα “στην Τρικότσοβα εις το έμπα”. Ίσως πρόκειται για το χωράφι το οποίο σήμερα ονομάζεται “του Κουτούφαρη” και βρίσκεται κοντά στην Τρικότσοβα (Χαραυγή) επί του δρόμου, ο οποίος έρχεται από την Καλαμάτα και περνά βορείως του υψώματος του πύργου της Βάρδιας. Η κόρη του Γιάννη Κουτούφαρη-Νικολακάκη έγινε γυναίκα του Πέτρου Πασπαλάκη
.


Ο Γιάννης Κουτήφαρης-Νικολακάκης μπορεί να θεωρηθεί ότι συνδέεται με στενή συγγένεια με τα επόμενα άτομα: α) Με το Δημητράκη Νικολακάκη
 ο οποίος είναι δεύτερος στη σειρά στον κατάλογο του 1690 και ίσως είναι και αυτός μέλος της οικογένειας Κουτήφαρη. β) Με τον Καπετάν Νικόλα Κουτήφαρη (30) και γ) με το Νικόλα Κουτήφαρη-Τζανετάκη (33).


Ο ανωτέρω Γιάννης Κουτήφαρης-Νικολακάκης, που παντρεύτηκε τη Βασιλική Μούζαλου το 1730, πρέπει να είναι το ίδιο πρόσωπο με το Γιάννη Νικολακάκη-Ταραμπουλουσάκη, που το 1727 αγόρασε ένα κτήμα από τον Παναγιώτη Καρουμπάκη. Επίσης πρέπει να ταυτίζεται με το Γιάννη Ταραμπουλουσάκη, που τον ίδιο χρόνο δάνεισε χρήματα στο Γιωργάκη Μουτζουράκη
.  


Το 1737 αναφέρεται το όνομα του μοναχού Τιμόθεου Κουτήφαρη, ο οποίος ήταν αδελφός του Γιάννη Κουτήφαρη-Νικολακάκη.


Γιός του Γιάννη Κουτήφαρη-Νικολακάκη-Ταραμπουλουσάκη πρέπει να ήταν ο Τζανέτος Ταραμπουλουσάκης, που θα λεγόταν και Γιαννόπουλος από το βαφτιστικό όνομα του πατέρα του. Ο Τζανέτος Γιαννόπουλος το 1771 αγόρασε ένα κομμάτι χωραφιού από το μοναστήρι της Αντρουμπεβίτσας
.


Το 1775, όπως φαίνεται από προικοσύμφωνο, παντρεύτηκε ο Τζανέτος Ταραμπουλουσάκης
, που αναφέρεται αλλού και ως Γιαννόπουλος. Γυναίκα του έγινε η κόρη της Αναγνωστούς Φουντάρου, η οποία αναφέρεται και ως Τζανέταινα Γιαννοπουλίνα.


Ο Τζανέτος Ταραμπουλουσάκης το 1793 άφησε με τη διαθήκη του στη γυναίκα του, που υποθέτουμε ότι ήταν η Τζανέταινα Γιαννοπουλίνα, ένα κτήμα το οποίο ονομάζει: “τη λαχίδα στου Μπουρδουμπά
”, ενώ το 1815 η Τζανέταινα Γιαννοπουλίνα είχε στην κυριότητά της από τον άνδρα της ένα κτήμα που το γράφει στη διαθήκη της: “εις την λάκκα του Μπουρδουμπά τις συκιές
”. 


Ακόμη σημειώνουμε ότι στο προαναφερθέν προικοσύμφωνο της κόρης της Αναγνωστούς Φουντάραινας (Φουντάρου), που έγινε γυναίκα του Τζανέτου Ταραμπουλουσάκη, αναφέρονται ως προικώα: α) “Ρίζες ελιές 12 στην Τζαχιλινα” (η Τσάχλινα ή Τσάκλινα) και β) “του πατέρα μας (του Φουντάρου) το χωράφι”. Στη διαθήκη της Τζανέταινας Γιαννοπουλίνας αναφέρονται δύο κτήματα από τα προικιά της: α) “χωράφι εις του Τραγανού τη σγούρνα”, το οποίο είναι στην ευρύτερη περιοχή της Τσάχλινας και β) “οκτώ ελιές οπού είναι εις του Φουντάρου το χωράφι”, δηλαδή του πατέρα της. Όλες αυτές οι ομοιότητες δεν μπορεί να είναι τυχαίες, γι’ αυτό θεωρούμε ότι η Τζανέταινα Γιαννοπουλίνα ήταν γυναίκα του Τζανέτου Ταραμπουλουσάκη και νύφη του Γιάννη Κουτήφαρη-Νικολακάκη-Ταραμπουλουσάκη. Τέλος προσθέτουμε ότι η πεθερά της Τζανέταινας Γιαννοπουλίνας ονομαζόταν Βασιλική
 και ασφαλώς είναι η Βασιλική Μούζαλου που παντρεύτηκε το Γιάννη Κουτήφαρη-Νικολακάκη.


Κόρες του Τζανέτου Κουτήφαρη Ταραμπουλουσάκη και της Τζανέταινας Γιαννοπουλίνας ήταν η Σταυριανή και η Μαρία, οι οποίες αναφέρονται στη διαθήκη του πατέρα τους (1793). Στη διαθήκη της Τζανέταινας Γιαννοπουλίνας (1815) αναφέρεται ο γαμπρός της Νικόλαος Μοσχολέας
, που είχε αποκτήσει μια κόρη, την Κατερίνα, η οποία αποκαλείται από την Τζανέταινα “εγγονίτσα μου”.


Ο ΤΖΑΝΕΤΑΚΗΣ Ή ΤΖΑΝΕΤΜΠΕΗΣ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΗΣ

Ο Τζανετάκης υπογράφεται ως Κουτούφαρης και συνεπώς δεν θα πρέπει να τον ονομάζουμε Κουτήφαρη, με τη δικαιολογία ότι ο τύπος αυτός του ονόματος επικράτησε μεταγενέστερα στην οικογένειά του. 


H καταγωγή του Τζανετάκη Κουτούφαρη δημιουργεί σύγχυση. Ο Γιάννης Αναπλιώτης μας δίνει αποσπάσματα των σημειώσεων του Πέτρου Κουτήφαρη, όπου φαίνεται να προβάλλονται αλληλοσυγκρουόμενες απόψεις. Άλλοτε φέρεται ως δισέγγονος του Καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη
 και άλλοτε ως “εξ αδελφού ανεψιός” του καπετάνιου του Σταυροπηγίου Μιχαήλ Κουτήφαρη, για τον οποίον αναφέρεται ότι ανήκε σε διαφορετικό κλάδο από αυτόν του Καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη
.


Τη χρονολογία γέννησης του Τζανετάκη Κουτούφαρη δεν τη γνωρίζουμε με ακρίβεια. Ο Άγγλος περιηγητής John Morritt
, που τον συνάντησε στις Κιτριές το 1795, έγραψε τότε ότι ήταν 56 ετών. Συνεπώς υποθέτουμε ότι θα γεννήθηκε το 1739.


Ο Τζανετάκης Κουτούφαρης δεν έτυχε ιδιαίτερα επιμελημένης κλασσικής μόρφωσης, όπως φαίνεται από τα χειρόγραφά του, που δεν τονίζονται και δείχνουν ότι δεν διδάχθηκε καθόλου κανόνες ορθογραφίας των λέξεων. Αυτό όμως δεν του στέρησε τη δυνατότητα να μελετήσει πολλά βιβλία και να πλατύνει τις γνώσεις του. Σε μια από τις επιστολές του J. Morritt
 αναγράφονται τα ακόλουθα για τον πρώτο Μπέη της Μάνης: “...στο διάστημα της παραμονής μας εκπλαγήκαμε από την ανωτερότητα των γνώσεών του. Το πρώτο βιβλίο που βρήκα στο σπίτι, για έκπληξή μου, ήταν ο Βελισσάριος μεταφρασμένος στην ομιλουμένη ελληνική. Είχε ακόμη στην ίδια γλώσσα την αρχαία ιστορία του Rollin. Μας μίλησε πλατειά για την αρχαία Ελλάδα, που ήξερε όλη την ιστορία της σαν εμάς, ή ακόμη καλύτερα. Ιδιαίτερα ήξερε καλά τους διάφορους αποικισμούς που έγιναν στη χώρα και τα μάτια του άστραφταν  από ευχαρίστηση, όταν μιλούσε για τους αρχαίους Σπαρτιάτες...”.   


Στις 5 Μαΐου 1768 συντάχθηκε στο Βαρούσι προικοσύμφωνο
 για το γάμο του κυρ Τζανέτου Κουτήφαρη με τη Μαργαρίτα Κατελανάκη. Στην οπισθία σελίδα σημειώνεται: “1769 Δεκεμβρίου 2 απέθανε η γυναίκα μου...”. Δεν γνωρίζουμε με βεβαιότητα αν ο αναφερόμενος κυρ Τζανέτος Κουτήφαρης είναι ο μετέπειτα Τζανέτμπεης. Θα έπρεπε ίσως να αναφέρεται ως Τζανετάκης αντί του Τζανέτος.


Φαίνεται ότι στα Ορλωφικά
 έλαβε ενεργό μέρος. Στις 8 Μαΐου 1770 ο Αλέξιος Ορλώφ
 έστειλε γράμμα στο Γιωργάκη Μαυρομιχάλη, που βρισκόταν εκείνο τον καιρό στην Καλαμάτα και μεταξύ των άλλων του έγραψε: “...Χαιρέτησε εκ μέρους μου όλους τους καπετανέους, εξόχως τον κυρ Κομονδώρον, τον κυρ Κουτίφαρη, κυρ Τρουπάκη και τα παιδιά σου...”. Βέβαια δεν αποκλείεται να πρόκειται περί συνωνύμου, αλλά επειδή αργότερα ανέλαβε την εκπροσώπηση της Μάνης, υποθέτουμε ότι αυτός θα ήταν το πιο επιφανές μέλος της οικογενείας του, εκτός αν ζούσε ο Μιχαήλ Κουτήφαρης.


Περιγράφοντας ο Κ. Σάθας
 τα γεγονότα της Ορλωφικής επανάστασης παραθέτει σημείωση, που συνέγραψε μεταγενέστερο μέλος της οικογενείας Μπενάκη. Αναφέρεται ότι ο Παναγιώτης Μπενάκης είχε στείλει στα Κύθηρα τους δικούς του και αυτός ακολούθησε το Ρωσικό στόλο. Μετά το θάνατό του στο Λιβόρνο, ο γιός του Λιμπεράκης οδήγησε την πατρική του οικογένεια στις Κιτριές, όπου φιλοξενήθηκαν στον Πύργο του Τζανέτμπεη Κουτήφαρη. Έμειναν δε εκεί μέχρι την καθαίρεσή του από το αξίωμα του Μπέη, δηλαδή μέχρι το 1779.


Ο πύργος
 του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη στις Κιτριές έχει αποτυπωθεί σε σχέδιο το 1805 από τον Άγγλο περιηγητή W. Gell. Μετά την πτώση του Τζανέτμπεη περιήλθε στην κυριότητα του Μιχαήλμπεη Τρουπάκη και ακολούθως συνέχισε να αποτελεί την έδρα του εκάστοτε Μπέη της Μάνης. Κατά την επανάσταση του 1821 ήταν στην κυριότητα της οικογενείας Μαυρομιχάλη. Σήμερα διακρίνονται μόνο ελάχιστα ίχνη από το μεγαλόπρεπο εκείνο κτίσμα.


Ο Γιαννιτσάνος την καταγωγή επίσκοπος Ευρίπου Παΐσιος Νιαρχάκης κληροδότησε στο μοναστήρι της Τίμιοβας 800 ρεάλια για να γίνουν κτίσματα. Οι συγγενείς του πήγαν στην Κέρκυρα, όπου πέθανε, και έφεραν την κληρονομιά. Στις 30 Ιανουαρίου 1772 στο λιμάνι των Κιτριών δανειοδοτήθηκε
 ο Τζανετάκης Κουτήφαρης με 500 από τα 800 ρεάλια που προορίζονταν για το μοναστήρι. Στις 5 Φεβρουαρίου του ιδίου έτους παραδόθηκαν στην Τίμιοβα τα αφιερώματα
 του μεταστάντος επισκόπου. Φαίνεται λοιπόν ότι ο Τζανετάκης πήρε το δάνειο
 πριν να φθάσουν τα χρήματα στο μοναστήρι, ίσως και χωρίς την έγκριση του ηγουμενοσυμβουλίου. Δεν αποκλείεται βέβαια να είχε προηγηθεί συνεννόηση. Μπορεί ακόμη να ήταν ένα είδος δώρου που θα πληρωνόταν από το μοναστήρι στον ισχυρό άνδρα της περιοχής. Να σημειωθεί ότι ο παραλήπτης του δανείου υπογράφει ως “Τζανετάκης Κουτήφαρης”, δηλαδή χωρίς τον τίτλο του καπετάνιου. 


Στα δύσκολα εκείνα χρόνια της Αρβανιτοκρατίας του Μοριά ίσως τα χρήματα να προοριζόντουσαν για χαράτσι που θα έπρεπε να πληρώσουν στους Αρβανίτες. Μπορεί ακόμη να τα χρησιμοποιούσαν για την οργάνωση αποσπάσματος ενόπλων Μανιατών, που θα προστάτευε την επαρχία Σταυροπηγίου και συγχρόνως το γειτονικό μοναστήρι της Τίμιοβας. 


Στο τέμπλο του ναού του Αγίου Κωνσταντίνου των Κιτριών, που βρίσκεται δίπλα στα απομεινάρια του πύργου του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη, υπάρχει εικόνα του Ιησού Χριστού από το 1773. Η αφιερωματική επιγραφή είναι μερικώς κατεστραμμένη και υποθετικά συμπληρωμένη, γράφει δε τα ακόλουθα:

μνήσθητι Κύριε του δού(λου σου)

Καπετάν Τζανέτο(υ Κουτού-)

φαρη εις βοήθειαν α(υτού, της)

συμβίας και των τέκνων και (μνη-)

μώσυνον των γονέων (αυτού, εν έτει)

αψογ’ χειρ αναγνώ(στη).


Ίσως το 1773, που έγινε η εικονογράφηση αυτή, ο Τζανετάκης Κουτούφαρης δεν θα πρέπει να είχε γυναίκα και παιδιά. Όταν τον επισκέφθηκε το 1795 ο John Morritt
 στις Κιτριές οι κόρες του δεν ήταν μεγάλες.


Το 1776 οι Μανιάτες όρισαν εκπρόσωπό τους τον Τζανετάκη Κουτούφαρη για να συνομιλήσει με τον Καπουδάν πασά (Τούρκο στόλαρχο) και το διερμηνέα του τουρκικού στόλου Νικόλαο Μαυρογένη. Αντικείμενο των συνομιλιών θα ήταν ο καθορισμός από συμφώνου του καθεστώτος της Μάνης για τα επόμενα χρόνια. Πρώτο μέλημα των πάντων ήταν να χωριστεί η Μάνη από τον υπόλοιπο Μοριά, που αποτελούσε και αίτημα όλων των άλλων Πελοποννησίων
.  Σε υπόμνημα
 από  το 1785 του Τζανέτμπεη, που βρισκόταν τότε αυτοεξόριστος στη Ζάκυνθο, αναφέρονται τα ακόλουθα: “...Το έτος 1776, όταν πήγα να χαιρετίσω τον εκλαμπρότατο Καπουδάν Πασά στη Ρόδο, κι έστειλα ανθρώπους μου στην αυλή της Κωνσταντινούπολης, τότε η Μάνη αποσπάστηκε από την Κυβέρνηση του Μοριά και υποτάχτηκε στους ορισμούς του Σουλτάνου, όπως και όλα τα νησιά της Ανατολής...”.


Ο Αμβρόσιος Φραντζής
 μας δίνει πληροφορίες για την ανάθεση του αξιώματος του Μπέη της Μάνης στον Τζανετάκη Κουτούφαρη. Αναφέρει ότι ο Καπουδάν Πασάς συνοδευόμενος από το διερμηνέα του στόλου Νικόλαο Μαυρογένη πήγε στη Μάνη και συνεχίζει: “...και ευρών εκεί τον Τζανετάκην Κουτούφαρην, όστις του έδωκεν οδηγίας δια να ζητήση και λάβη ενέχειρα (ομήρους) από τας πρωτίστους οικογενείας της Μάνης, και τα οποία ενέχειρα να μετακομίση εις Κωνσταντινούπολιν’ επί τω προσχήματι δε των υποσχέσεων, τας οποίας είχε δώσει εις ένα έκαστον, επροσκάλεσεν εν γένει τους προκρίτους δια να συνέλθωσιν άπαντες εις την ναυαρχίδα όπως συσκεφθώσιν ομοθυμαδόν και αποφασίσωσι περί της εγκαθιδρύσεως (διορισμού) του Μπέη του τόπου’ και επειδή η γενική αύτη πρόσκλησις έπειθε καθ’ ένα, ότι υπέρ αυτού γίνεται, και επειδή ιδιαιτέρως έκαστος εφρόνει ότι ο διορισμός θέλει είναι δι’ αυτόν, εισήλθον άπαντες με την αυτήν ελπίδα εις το ειρημένον πλοίον του Πασσά, όπου εισελθόντες, ως εις φυλακήν, ο Καπετάν Πασσάς εζήτησεν από αυτούς να τω δώσωσιν ομήρους, προσθείς ό,τι εις εναντίαν περίστασιν ήθελεν αποστείλει αυτούς εκείνους εις Κωνσταντινούπολιν. Τότε οι πρόκριτοι μη δυνηθέντες να πράξωσιν άλλως πως, παρέδωκαν εις αυτόν οι μεν, ένα των υιών των, οι δε ένα των αδελφών των, άλλοι ένα των στενωτέρων συγγενών των, ο αριθμός των οποίων (ως ομήρων δοθέντων) ανέβαινε περίπου των εβδομήκοντα..... Παραλαβών ο Καπετάν Πασσάς τοιουτοτρόπως τους ρηθέντας ομήρους εις την εξουσία του, εκήρυξεν αμέσως πρώτον Μπας Μπουγούς Μπέην της Μάνης τον Τζανετάκην Κουτούφαρην’ οι δε λοιποί πρόκριτοι βλέποντες αδύνατον πάσαν εναντίωσιν (ως δόντες πλέον τους ομήρους των) υπέκυψαν εκόντες και αέκοντες υποσχεθέντες να δίδωσιν εις τον Σουλτάνον και ετήσιον φόρον 15.000 γροσίων...”. 


Στη συνέχεια αναφέρεται ότι οι όμηροι αυτοί  “...μετά παρέλευσιν καιρού δια πολλών υποσχέσεων και μεσιτειών του τότε Μπέη Κουτούφαρη και λοιπών προκρίτων απελευθερώθησαν...”.


Στις 2 Δεκεμβρίου 1776 ο Τζανετάκης υπέγραψε ως Τζανέτμπεης Κουτούφαρης και πούλησε μισό ελαιοτριβείο στον ανιψιό του Παναγιώτη Καμαρινέα
. Φαίνεται ότι είχε οριστεί μπέης, αλλά δεν είχε λάβει ακόμη τα σχετικά φερμάνια, τα οποία έχουν ημερομηνία 20 Ιανουαρίου 1777. Από τα δύο φερμάνια που έχει δημοσιεύσει ο Φ. Πουκεβίλ
, του ενός υπάρχει αντίγραφο στα ελληνικά
 και αυτό θα προτάξουμε:


Χατζή Χασάν Πασάς ελέω Θεού Βεζύρης και Καπουδάν Πασάς.


Ενδοξότατε Τσανετάκη!


Δια της παρούσης υψηλής και κραταιάς ημών διαταγής γνωστόν Σοι ποιούμεν ότι ανηγγείλαμεν ταπεινώς εις τον κραταιότατον ημών άνακτα την υποτελικήν Σου υποταγήν και την άκραν ευπείθειαν βεβαιώσαντες ότι ετάχθης εις τον αριθμόν των υπηκόων του και θα διατηρήσης εσαεί μετά ειλικρινείας την αγαθήν ταύτην προαίρεσιν ούτω και άπαντες οι λοιποί κάτοικοι ως πιστοί υπήκοοι. Δι΄ο και μεταβαλών την οργήν εις έλεος και την έφεσιν της εκδικήσεως εις ευσπλαχνίαν εξέδοτο το εαυτού φιρμάνιον και ιδού σε αναβιβάζει εις το αξίωμα του Βέη (ηγεμόνος κατά την Οθωμανικήν γλώσσαν Μπας Μπογού) ήτοι του ανωτάτου άρχοντος απάσης της Μάνης και Σοι ασφαλίζει αυτό δια του Φιρμανίου της κραταιάς Αυτού μεγαλειότητος όπερ έσεται αδιάρηκτον εις αιώνα τον άπαντα. Σοι το διευθύνομεν.


Συ δε δέξαι τούτο μετά σεβασμού ανάλαβε την αρχήν και άπασαν την εξουσίαν  της Μάνης τουτέστιν έσω ηγεμών (Μπας Μπογού) δέου υπέρ μακροβιότητος του κραταιοτάτου και ευσπλαχνικωτάτου άνακτος. Άνακτος ημών όστις οίκτον λαβών προς τον τόπον Σας, συνεχώρησε τα αμαρτήματά Σας από τούδε δια παντός και προσφέρου μετά σοφίας, συνέσεως και υποταγής, προς δε και άπαντες οι άλλοι της Μάνης υπήκοοι δύνασθε να μετέρχεσθε το εμπόριον εις τους λιμένας ημών ελευθέρως και αδεώς, λαμβάνομεν υμάς υπό την προστασίαν Ημών. Η χειρ ημών ου διαλείψει επιδαψιλεύουσα υμίν χάριτας όταν ζητήσητε αυτάς και εκτιμάτε την εξ αυτών ωφέλειαν.

Προστάσσομεν συνάμα δια της παρούσης ημών εντολής και υψηλής προσταγής άπαντας τους αρχηγούς και άλλους κατοίκους της Μάνης ως και άπαντας τους κατοίκους να Σοι υπακούωσι και να Σοι υποτάσσονται, διότι ο κραταιός ημών άναξ σε προβίβασεν εις το αξίωμα του ηγεμόνος της Μάνης δια του σεβαστού φιρμανίου του.


Ούτω πράττε και ουχί άλλως.


Το άλλο φερμάνι, που μεταφράζεται από τα Γαλλικά, προσαρμοσμένο κατά το δυνατόν στη διάλεκτο που συνηθιζόταν από τους διερμηνείς του στόλου, έχει ως ακολούθως:

Γαζή Χασάν Πασάς, ελέω Θεού, Βεζύρης και Καπουδάν Πασάς.


Εξοχώτατε από το γένος του Ιησού, πιστότερε των πλέον πιστών υπηκόων του κραταιοτάτου βασιλέως ημών, είθε ο Αλλάχ να αυξάνη την προσήκουσαν υποταγήν και ευπείθειάν σου: και σείς καπεταναίοι  πρόκριτοι της Μάνης, είθε να αυξάνη την υποταγήν σας. Βλέποντες τον παρόντα ημών υψηλόν ηγεμονικόν ορισμόν, έστω εις είδησίν σας ότι η ημετέρα κραταιά, υψηλή και φοβερά Πύλη εξέλεξε και προώρισε τον Τσανετάκη Βέη δια ηγεμόνα και ανώτατον άρχοντα πάσης της Μάνης: και δι’ αυτό άπαντες, καπεταναίοι και πρωτόγεροι, να έχετε εις αυτόν την προσήκουσαν υποταγήν και ευπείθειαν. Υπακούετε εις όλας τας δικαίας και ευλόγους προσταγάς του. Προστάζετε και κυβερνάτε, ούτως επιθυμεί ο βασιλεύς των βασιλέων, όστις διανέμει τα στέμματα μετά συνέσεως και εκτιμήσεως, δια να απολαμβάνετε και να ζείτε υπό την σκέπην των χρυσών πτερύγων της κραταιάς αυτού μεγαλειότητος, μετά των προνομίων άτινα εδώκαμεν ημείς και την βοήθειαν του υψηλοτάτου και προσκυνητού Χάτι Χουμαγιούν
. Αν τινάς των καπεταναίων και προκρίτων ήθελε τολμήσει και φανεί εναντίος των ημετέρων ορισμών, όπως και αυτών του Τσανετάκη, μέχρις ότου να φθάσωμεν μετά του ακαταμαχήτου στρατού, ενωθείτε άπαντες μετά του Τσανετάκη δια να βαδίσητε κατά παντός εναντίου και παιδεύσητε αυτόν.


Ούτω πράττετε κατά τας επιταγάς ημών και μη άλλως. 

Ο Πέτρος Κανελλίδης
 το 1888 έγραψε τα ακόλουθα για την ανάληψη της ηγεμονίας της Μάνης από τον Τζανετάκη Κουτούφαρη:”...Ο ισχυρός Ζανετάκης Κουτήφαρης ανεγνώρισε πρώτος εξ ανάγκης ή φιλοδοξίας, την επικυριαρχίαν της Πύλης και εδέχθη παρά του Σουλτάνου το καφτάνιον του Μπέη’ οι δε Μανιάται εν αρχή αντέστησαν
 κατά του αίσχους τούτου της Λακωνικής ελευθερίας και ο του Ζυγού επίσκοπος εξέδοτο κατ΄αυτού φοβερόν αφορισμόν. Κατόπιν όμως πεισθέντες πιθανώς υπό των συγγενών του δυνατού, ανεγνώρισαν θεωρητικήν απλώς κυριαρχίαν, επλήρωσαν δε ετησίως του αντιπροσώπου του Σουλτάνου φόρον γροσίου κατά οικογένειαν. Το Σουλτανικόν εν τούτοις καφτάνιον εξήψε την φιλοδοξίαν των αντιζήλων γενών και πολλοί έσπευδον εις την Κωνσταντινούπολιν, όπως δια των ραδιουργιών, των χρημάτων και των δουλικών υποκλίσεων τύχωσιν ασθενούς και αδόξου ηγεμονικής εξουσίας
, ήτις ελαχίστην επί του λαού ασκήσασα αγαθοποιόν επιρροήν, μη δυνηθείσα δε να επιβάλλη τάξιν και νόμους, διοίκησιν και πολιτείαν, ήθελε περιαγάγει πιθανώς ευκαιρίας δοθείσης λαόν ασθενή, πτωχόν και κακουχούμενον υπό διχονοιών, εις τα δεσμά της Μουσουλμανικής υποδουλώσεως, ειμή οι Τούρκοι απηλαύνοντο εγκαίρως των Ελληνικών χωρών...”. 


Για την πολιτεία του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη δεν έχουμε αξιόλογες πληροφορίες. Ο Άγγλος περιηγητής J. Morritt
, που έκανε σύγκριση ανάμεσα στον Τζανέτμπεη Κουτούφαρη και τον Τζανέτμπεη Γρηγοράκη, έγραψε τα ακόλουθα: “...Βρήκαμε ότι τούτος (εννοεί τον Τζανέτμπεη Γρηγοράκη) ήταν πιο ήσυχος και νωθρού χαρακτήρος από πολλούς από τους υποτελείς του καπετάνιους που επισκεφθήκαμε. Αυτό, όπως μας βεβαίωσε ο Χρηστέας, ήταν η αιτία που είχαν εκλέξει τούτον στη θέση του Τζανετάκη Κουτούφαρη, του πιο έξυπνου και τολμηρού καπετάνιου των Κιτριών...”.

Επειδή η πτώση του Τζανέτμπεη από το αξίωμά του έγινε το καλοκαίρι του 1779, δηλαδή την εποχή της καταστροφής των Αρβανιτών του Μοριά, μπορούμε να υποθέσουμε ότι συνδέεται με τυχόν αδυναμία του ή απροθυμία του να βοηθήσει στο έργο του το Γαζή Χασάν Πασά. Ο ίδιος ο Τζανέτμπεης
 έγραψε στις 6 Απριλίου 1785 σε υπόμνημά του προς το Γάλλο Πρόξενο της Ζακύνθου “ότι οι συμφορές μου δεν είναι παρά έργο ραδιουργίας”.


Ο Πέτρος Κουτήφαρης από παράδοση είχε συγκεντρώσει τις ακόλουθες πληροφορίες
:”...τύχη δυσμενής ωδήγησεν εις τα παράλια της Μάνης δι΄ υποθέσεις του κράτους στολίσκον Οθωμανικόν φέροντα τον διερμηνέα του στόλου Μαυρογένην, γνωστόν δια τας μετά ταύτα παρά τοις Οθωμανοίς υπουργίας και το τραγικόν τέλος του. Ούτος επαιρόμενος εις την θέσιν του ως συνηθισμένος από τας υποκλίσεις, αι οποίαι προσεφέροντο εις αυτόν κατά τας νήσους του Αιγαίου
, ηξίου, αφιχθείς εις Κιτριές, υποδοχήν και θυμιάματα ουδόλως ανεκτά εις το φρόνιμα του ηγεμόνος. Ψευσθείς δε των ελπίδων του επλήσθη οργής και μίσους, το οποίον όμως έκρυπτεν τηρών καιρόν εκδικήσεως, αλλ’ ο ηγεμών παρατηρήσας ψυχρότητα εις τας μετ’ αυτού σχέσεις εζήτησεν έν τινι συνδιαλέξει εξήγησιν, κατανοήσας δε εκ των αποκρίσεων την αιτίαν και κυριευθείς από αγανάκτησιν “έπρεπε να γνωρίζης, τον είπεν, ότι είμαι σου ανώτερος, συ μεν είσαι δούλος δεσπότου, από εν νεύμα του οποίου εξήρτηται η κεφαλή σου, εγώ δε άρχων τεσσαράκοντα χιλιάδων λαού ελευθέρου, καυχομένου δια την καταγωγήν του και ουδέποτε κλίναντος τον αυχένα εις τον τουρκικόν ζυγόν”. Οι πικροί ούτοι λόγοι διηρέθισαν επί μάλλον την χολήν του διερμηνέως και έκτοτε ώμωσε τον όλεθρον αυτού. Ως συνεργόν της εκδικήσεώς του εξελέξατο τον Μιχαήλ Τρουπάκην, καπιτάνον της επαρχίας Ανδρουβίστης. Βεβαιώσας αυτόν περί της προστασίας και συνδρομής του και το αξίωμα του ηγεμόνος υποσχεθείς, παρώτρυνε αυτόν να οργανίση φατρίαν αντιπολιτεύσεως κατά του ηγεμόνος. Και ούτος μεν ενδούς εις τας εισηγήσεις ταύτας του διερμηνέως έπραττε το καθ’ εαυτόν προδιαθέτων λάθρα κατά του ηγεμόνος τα πνεύματα ίνα προλάβη πάσαν εκ μέρους αυτού αντίστασιν. Εκείνος δε επανελθών εις Κωνσταντινούπολιν  μετεχειρίσθη παρά τω Καπουδάν πασά την διαβολήν τόσον ευστόχως, ώστε μετ’ ου πολύ (περί τα μέσα του 1779) ο μεν Μιχαήλ Τρουπάκης αναγορεύεται ηγεμών της Μάνης, ο δε Τζανετάκης Κουτήφαρης κηρύσσεται προδότης και αποστάτης και καλείται εις Κωνσταντινούπολιν, ίνα δήθεν δώση ευθύνας της εγχειρισμένης εις αυτόν αρχής...”.

Δεν γνωρίζουμε πολλά για την πτώση του πρώτου μπέη της Μάνης. Ο Γενναίος Θ. Κολοκοτρώνης διατύπωσε υποθέσεις, χωρίς να παρέχει πληροφορίες: “...Και πρώτον Μπάσμπογου διώρισεν ο καπετάν πασάς τον ευνοούμενόν του Τζανέτον Κουτήφαρην. Αλλ’ ούτος, μετά παρέλευσιν ολίγων ετών, ήτοι το 1779, είτε ως ανίσχυρος, είτε ως ανίκανος και μη καταγόμενος από τας μεγάλας οικογενείας εφονεύθη υπό των Τούρκων, η δε περιουσία του εδημεύθη...”.

Από το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη μαθαίνουμε ότι ο διερμηνέας του στόλου Νικόλαος Μαυρογένης για να εξοντωθούν οι κλέφτες της Καστάνιτσας, Παναγιώταρος Βενετσανάκης και Κωνσταντής Κολοκοτρώνης, έκανε Μπέη της Μάνης το Μιχαήλ Τρουπάκη
. Αυτός εμπόδισε (αλικώτισε) τους Μανιάτες να βοηθήσουν τον Παναγιώταρο, όπως του είχαν υποσχεθεί. Από την πληροφορία αυτή μπορεί να υποτεθεί ότι ο Τζανέτμπεης Κουτούφαρης ήταν αδύμανος να διαδραματίσει κάποιο ρόλο, ή ότι δεν είχε αποτρέψει τους Μανιάτες να υποστηρίζουν τους κλέφτες. Στην τελευταία περίπτωση ο Ν. Μαυρογένης δυσαρεστήθηκε από τον Κουτούφαρη και βάζοντας Μπέη το Μιχαήλ Τρουπάκη εμποδίστηκε κάθε βοήθεια των Μανιατών προς αυτούς.


Ο χαρακτηρισμός από το Ν. Μαυρογένη, στις 21 Σεπτεμβρίου 1779, του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη ως “Κλεπτοτζανέτου” ίσως αποτελεί ένδειξη ότι είχε σχέσεις συνεργασίας με τους κλέφτες της εποχής εκείνης. Οι πλέον αξιόλογοι ήταν ο Παναγιώταρος Βενετσανάκης και ο Κωνσταντής Κολοκοτρώνης, οι οποίοι εξοντώθηκαν μετά την καθαίρεση από το Μπεηλίκι του Κουτούφαρη. Το σχετικό έγγραφο έχει ως ακολούθως
:


“Δια του παρόντος ενυπογράφου πωλητικού γράμματος φανερόν γίνεται, ότι με το να επεκρίθη και επλήρωσεν εις τον Χαζνέν του υψηλοτάτου και πολυχρονιωτάτου μας αυθέντου Βεζύρη Χατζή-Χασάν-πασά, Καπουτάν πασά, Μώρα Βελή και Σερασκέρη πάσης Ρούμελης το μιρί όλον της Μάνης των τριών χρόνων από μέρους του πρώην Μπάσμπογου Μάνης Κλεπτοτζανέτου Κουτήφαρη βεκιαλέτεν, με γράμματα παρακαλεστικά του ιδίου, ο ενδοξότατος αρχιδραγουμάνος του βασιλικού στόλου κ.κ. Νικόλαος Μαυρογένης και έλαβε απ’ αυτού του Κλεπτοτζανέτου ομολογίαν χρεωστικήν, γενομένου του λογαριασμού επί παρουσία και μαρτυρία παλλών πανιερωτάτων αγίων αρχιερέων και τιμίων γερόντων του Μωρέως’ και έμεινε να λαμβάνη μίαν ικανήν ποσότητα, όπου αδυνατεί το πράγμα του να ξεπληρώση το χρέος μονον τούτο’ και επειδή αυτός ο Κλεπτοτζανέτος κατεδικάσθη παρά του Πολυχρονίου αυθέντου μας εις δίκαιον θάνατον δια τα χιγιανετλίκια και μυρίας άλλας κλεψιάς και ιταγετσισλίκια, όπου έδειξεν ως ασής της κραταιάς βασιλείας, εις τον πολυχρόνιον αυθέντην μας εδόθησαν τα ακίνητά του όλα πράγματα της Μάνης δια το χρέος της διαληφθείσης ομολογίας εις τον ενδοξώτατον Αρχιδραγουμάνον του βασιλικού στόλου από μέρους του υψηλοτάτου και πολυχρονίου αυθέντου μας’ και την σήμερον η ενδοξότης του ως ίδιά του κτήματα πωλεί με ιδίαν θέλησιν και παζάρι οπού είναι από αυτά από την Αγιασόν και εκείθεν κατά την Μάνην, Κυτριαίς, το πόρτο με τα εργαστήρια, ως ευρίσκεται εκεί και τα λοιπά όλα, γρόσια 7550 - ήτοι γρόσια επτά χιλιάδας και πεντακόσια πεντήκοντα’ και από της σήμερον έχει αυτά αγορασμένα ο ενδοξότατος πάσπογους της Μάνης Μιχάλμπεης Τρουπάκης και θέλει τα εξουσιάσει ως ίδιος οικοκύρης και αγοραστής δικαιότατος’ ων εις ένδειξιν εδόθη και το παρόν ενυπόγραφον και ενσφράγιστον γράμμα εις ασφάλειαν, έμπροσθεν των αξιοπίστων μαρτύρων’

(1779 : Σεπτεμ. 21, Μύλοι Ναυπλίου.          Νικόλαος Μαυρογένης,

Δραγουμάνος του Βασιλικού στόλου και πληρεξούσιος νηζάμη Μάνης).

Στην περιγραφή της ζωής του Τζανέτμπεη έχουν εισχωρήσει πλάνες. Ο Bory de Saint Vincent
 έχει γράψει στο βιβλίο του τις πληροφορίες, που όπως αναφέρει του έδωσε ο Πούλος Μαυρίκος
. Τα αναγραφόμενα όμως, τα οποία δεν πρέπει να έχουν σχέση με την πραγματικότητα, είναι τα ακόλουθα: “...Ο πρώτος μας Μπέης ήταν ο Τζανέτος Κουτούφαρης, που διοίκησε εφτά χρόνια. Ήταν από τις Κιτριές και από την οικογένεια του τότε καπετάνιου του Μαραθονησίού
, τόσο σημαντικού για την καταγωγή του και την περιουσία του. Αγαπήθηκε στη Μάνη γιατί ήθελε να την επεκτείνει ως τον ποταμό Ευρώτα και σε ολόκληρο το Έλος, υποστηρίζοντας ότι είχαμε ατράνταχτα δικαιώματα από τα παλιά χρόνια. Έχοντας αναλάβει την υποχρέωση να πάει στην Κωνσταντινούπολη για να εκθέσει τις φιλοδοξίες του, είχε την απερισκεψία να πάει χωρίς να σκεφθεί ότι μπορούσε να τον περιμένει η αγχόνη και απαγχονίστηκε λίγες ώρες μετά την άφιξή του. Αναφέρουν στην Ανατολική Σπάρτη θαυμάσιες πράξεις της χήρας του, η οποία ήταν γυναίκα του πολέμου και εκδικήθηκε με ένα τρόπο πολύ χτυπητό και ήταν σε όλη τη ζωή της ο πιο φοβερός εχθρός που είχαν οι Τούρκοι στο Μοριά. Τους έκανε μόνη της τόσο κακό, που δεν έκαναν όλοι μαζί οι πιο φημισμένοι κλέφτες. Οι κατακτήσεις της στην επαρχία του Μαυροβουνίου ήταν τόσο μεγάλες που κατάφερε να ενσωματώσει στη Μάνη την περιοχή Τρίνησα πέρα από το Μαραθονήσι..”.

Μετά την έκπτωσή του ο Τζανέτμπεης Κουτούφαρης πήγε αυτοεξόριστος στη Ζάκυνθο και ύστερα από επτά έτη απουσίας, με τη μεσολάβηση των Γάλλων
, επέστρεψε στη Μάνη. Ο Πέτρος Κουτήφαρης
 γράφει σχετικώς: “...Αδυνατών να αντισταθή προς τε την δύναμιν την οθωμανικήν και την εσωτερικήν αντίδρασιν κατέφυγεν εις την Ζάκυνθον, ένθα διέτριψεν επτά έτη. Επιστρέψας μετά ταύτα εις την πατρίδαν του εύρε τα πράγματα πάντη ηλλοιωμένα. Οι δύο άλλοι της σχετικής επαρχίας οίκοι του Καπιτανάκη και του Κουμουνδούρου ερρώσθησαν επί τοσούτον κατά το διάστημα της απουσίας του, ώστε ηναγκάσθη να περιορισθή του λοιπού εις τον ιδιωτικόν βίον, βοσκώμενος μέχρι γήρως υπό της κενής ελπίδος να ανακτήση την ηγεμονίαν, εφ’ ων καταδαπανήσας την ουχί ευκαταφρόνητον περιουσίαν του ετελεύτησεν εν ενδεία..”.  


Μετά από πολυετή απουσία στη Ζάκυνθο ο Τζανέτμπεης Κουτούφαρης επέστρεψε στη Μάνη. Από τον Πέτρο Κουτήφαρη πληροφορούμεθα ότι ζούσε διαρκώς με την ελπίδα ότι θα γινόταν πάλι μια μέρα Μπέης της Μάνης. Η πολιτεία του, οι σχέσεις του με τους άλλους καπετάνιους της Μάνης και το λαό της επαρχίας Σταυροπηγίου δεν είναι γνωστά. Πρέπει όμως να θεωρηθεί λαθεμένη και εξωπραγματική η άποψη ότι ο Τζανέτμπεης Κουτούφαρης το 1792, τον καρό που έγινε η καταστροφή του στόλου του Λάμπρου Κατσώνη στο Πόρτο Κάγιο, πολέμησε τους οπαδούς του Ανδρίτσου, όταν αυτοί αποχωρούσαν από τη Μάνη και πήγαιναν στη Ρούμελη
. Την εποχή εκείνη μπέης της Μάνης ήταν ο Τζανέτμπεης Γρηγοράκης και αυτός πήρε εντολή να βοηθήσει τον Τουρκικό στόλο στο έργο του. 


Το 1795 τον συνάντησε στις Κιτριές ο Άγγλος περιηγητής John Morritt
. Κατοικούσε στον πύργο των Κιτριών που ήταν ιδιοκτησία της ανιψιάς του Ελένης. Αυτή ήταν χήρα ενός τοπικού καπετάνιου, είχε δε κληρονομήσει τον πύργο από τον πατέρα της
. Συνεχίζει δε με τα ακόλουθα: “...Ο Θείος της ένας ανοιχτόκαρδος, υπέροχος γέρος, έφαγε μαζί μας και οι όμορφες κόρες του μας σερβίριζαν με πραγματικά πατριαρχικό τρόπο...”.


 Ο Τζανέτμπεης ζούσε εκεί με τη γυναίκα του και τα τέσσαρα παιδιά του. Ο Morritt
 φιλοξενήθηκε στον πύργο και έδωσε μια πολύ καλή εικόνα για τον πρώην Μπέη της Μάνης. Ανέφερε ακόμη ότι η διακυβέρνηση της Μάνης κατά την εποχή που την επισκέφθηκε, έμοιαζε από πολλές απόψεις με το παλαιό σύστημα των ορεινών γενεών της Σκωτίας. Η χώρα ήταν διαιρεμένη σε περιοχές, άλλοτε μικρές ή μεγαλύτερες, που κάθε μια είχε τον καπετάνιο της. Αυτός σε περίοδο ειρήνης ζούσε με την οικογένειά του και τη γενιά του σε έναν οχυρωμένο πύργο, που γινόταν και καταφύγιό τους όταν πλησίαζε ο πόλεμος. Τα κτήματα ανήκαν στους κατοίκους και αυτοί έδιναν ένα ποσοστό (νομίζει 10%) της παραγωγής τους στον καπετάνιο τους. Κέθε αρχηγός εκτός από αυτό το εισόδημα είχε και τα δικά του κτήματα, που δεν ήταν σημαντικά και τα καλλιεργούσαν οι υπηρέτες του. Κάθε καπετάνιος ήταν τελείως ανεξάρτητος από τους άλλους και ο πιο δυνατός από όλους γινόταν Μπέης της Μάνης. Ο Μπέης είχε τις συναλλαγές με τους Τούρκους, έκανε τις συνθήκες και είχε τη διοίκηση των αρμάτων της Μάνης εναντίον κάθε κοινού εχθρού. Στην ύπαιθρο η δύναμή του ήταν εξαρτημένη από την εθελοντική υπακοή των άλλων τοπικών αρχηγών και η δικαιοδοσία του εκτεινόταν πραγματικά μόνο πάνω στη δική του καπετανία.


Για την ενδυμασία του Τζανέτμπεη Κουτήφαρη έγραψε ο Morritt και αργότερα τα επανέλαβε ο Pouqueville, που συνήθιζε να αντιγράφει άλλους και σημείωσε ότι με αυτά τα ρούχα ήταν ντυμένος ένας άλλος Τζανετάκης Κουτήφαρης, συγγενής του πρώτου Μπέη της Μάνης
: “...μεγαλόπρεπη ήταν και η φορεσιά του. Φορούσε σφιχτό γιλέκο με ανοιχτά μανίκια, ολοκέντητο από ασήμι και χρυσό, κι ένα κοντό μαύρο βελουδένιο μανδύα με μαύρες ούγιες στα μανίκια.Το ζωνάρι του, που συγκρατούσε τις πιστόλες και το σπαθί, ήταν ένα χρυσοΰφαντο μαντήλι. Η γαλάζια βράκα του έφθανε ως τα γόνατα και πιο κάτω φορούσε σφιχτές γκέττες από γαλάζια τσόχα κι ασημένιες θήκες για να προστατεύονται οι αστράγαλοι.Όταν βγήκε από το σπίτι έρριξε στους ώμους του ένα πλούσιο φαρδομάνικο χρυσοκέντητο μανδύα, γαλάζιο απ΄έξω και κόκκινο από μέσα.Το σαρίκι του ήταν πράσινο και χρυσό. Κι’ αντίθετα με τις τούρκικες συνήθειες τα γκρίζα μαλλιά του κρέμονταν κάτω από το σαρίκι...”.


Το 1793 ο Τζανέτος Ταραμπουλουσάκης-Κουτούφαρης συνέταξε διαθήκη και όρισε επιτρόπους του το γέρο-Τζανέτμπεη Κουτούφαρη, τον Καπετάν-Γιωργάκη Καπετανάκη και τον κυρ-Τζανέτο Κουτούφαρη. Το όνομα του Τζανέτμπεη
 αναφέρεται και σε άλλα δικαιοπρακτικά έγγραφα των ετών 1796-8. Από αυτά φαίνεται ότι η πρωτότοκη κόρη του, η Πεντζεχρούλα, παντρεύτηκε το Γιαννάκη Κουμουνδουράκη, που ήταν αδελφός του Παναγιώτμπεη. Η δεύτερη κόρη του, η Αντωνίτσα, έγινε γυναίκα του Παναγιώτη Μπουκουβαλέα-Τρουπάκη, που ήταν ανιψιός του Παναγιώτη Μούρτζινου. Ο Γέρο-Τζανέτμπεης στο προικοσύμφωνό της, που συντάχθηκε το 1801, έχει προσθέσει με το χέρι του τα ακόλουθα
:

“με το να ευγηκε ο γαμπρος μου ο κυρ γιαννακις εναντιος μι θελοντας να βαλι το γραμα του για τα πανω περιβολι στο καλαμιτζι του γραφο το αλο μου περιβολι στι Φαβουζινα (Φαβεζίνα) που τοχο αγορασμενο απο τι Χατζιπαγιανενα (Χατζηπανάγαινα) και απο τα παδια της πλησιο του παναγιοτι Ψαλτη και το γραφο καθος εβρισκεται με τα δενδρικα του εληαις και μουριες και αφτο να γρηκιεται δια πρικα αντις για το καλαμιτζη και βαιβαιονο δια χιρος μου

Τζανετμπεης Κουτουφαρης βαιβεονο.”. 


Την ακριβή χρονολογία θανάτου του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη δεν την γνωρίζουμε. Βέβαιο είναι ότι πέθανε μετά το 1801. Ο Άγγλος περιηγητής William Leake
, που επισκέφθηκε τις Κιτριές το 1805, γράφει ότι ο Τζανέτμπεης Κουτούφαρης, τρία χρόνια μετά τις συμφωνίες που έκανε με τους Τούρκους (1776) και έγινε μπέης της Μάνης, πέθανε από φυσικό θάνατο. Ο Πουκεβίλ
 αναφέρει το 1787 ως έτος απαγχονισμού του Τζανέτμπεη, θεωρόντας όμως ότι μέχρι τότε ήταν Μπέης της Μάνης.


Όπως αναφέρθηκε πολλοί από τους ξένους και Έλληνες συγγραφείς γράφουν ότι πήγε στην Κωνσταντινούπολη και τον κρέμασαν οι Τούρκοι. Εντύπωση κάνει που ο Πέτρος Κουτήφαρης
 δεν δίνει σαφείς πληροφορίες για το τέλος του. Αναφέρει ασαφώς ότι “ετελεύτησεν εν ενδεία”, προσπαθώντας να ανακτήσει το παλαιό του αξίωμα.

Η ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΤΟΥ ΤΖΑΝΕΤΜΠΕΗ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΗ


Για τον Τζανέτμπεη Κουτούφαρη και την οικογένειά του μας δίνει πληροφορίες ο Άγγλος περιηγητής John Morritt
, που επισκέφθηκε τις Κιτριές το 1795. Αναφέρει ότι ζούσε εκεί με τη γυναίκα του και τις τέσσαρις κόρες του, από τις οποίες οι δύο ήταν ακόμη ασχημάτιστες. Προφανώς ο J. Morritt εξέλαβε ως κόρη το μικρό γιο του Τζανέτμπεη, τον Κωνσταντίνο. Αν λάβουμε υπ’ όψη μας ότι ο Άγγλος περιηγητής δεν ήταν εξοικειωμένος με το ντύσιμο και το χτένισμα των ελληνοπαίδων, κατανοούμε πόσο εύκολο ήταν να γίνει ένα τέτοιο λάθος.


Η γυναίκα του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη μας είναι άγνωστη από άλλες πηγές, και δεν γνωρίζουμε το γένος της, ούτε έχουμε περισσότερες πληροφορίες, εκτός από τους μύθους του Bory de Saint Vincent και του Yemeniz, για τους οποίους έγινε λόγος προηγουμένως. Το μόνο που μπορούμε να σημειώσουμε είναι ότι πρέπει να είχε μεγάλη διαφορά ηλικίας από το σύζυγό της, ο οποίος το 1795 ήταν 56 ετών, ενώ αυτή είχε μικρά παιδιά, που η ηλικία τους δεν ξεπερνούσε τα 10-12 έτη.


Από την ηλικία των παιδιών μπορεί να υποτεθεί ότι ο γάμος του Τζανέτμπεη θα έγινε την εποχή που ήταν μπέης ή λίγο ενωρίτερα. Η τύχη της γυναίκας του μετά το θάνατό του δεν είναι γνωστή.


Όπως αναφέρθηκε, η πρώτη τους κόρη ονομαζόταν Πεντζεχρούλα και παντρεύτηκε το Γιαννάκη Δ. Κουμουνδουράκη, αδελφό του Παναγιώτμπεη. Από το γάμο τους γεννήθηκε ο Γρηγόρης Κουμουνδουράκης. Σε πιστοποιητικό
 του Δημάρχου Γερηνίας Ιωάννη Σκαρπαλέζου από το 1838 πληροφορούμεθα ότι ο Γιανάκης Κουμουνδουράκης “...είναι αυτάδελφος του Παναγιώτη Κουμουνδουράκη του και χρηματίσαντος Μπέη της Μάνης, η δε μήτηρ Πεντζαχρούλα γνησία κόρη
 του ποτέ Τζανέτου Κουτήφαρη χρηματίσαντος και αυτού Μπέη της Μάνης, ήτις και ζεί μέχρι τούδε”. 


Δεύτερη κατά σειρά κόρη του Τζανέτμπεη ήταν η Αντωνίτσα η οποία το 1801 παντρεύτηκε τον Παναγιώτη Μπουκουβαλέα-Τρουπάκη
 από την Καρδαμύλη. Η τελευταία από τις εννέα κόρες τους, η Ελένη
, έγινε σύζυγος του Γεωργίου Μούρτζινου-Τρουπάκη, ο οποίος έζησε μέχρι το 1848.


Τρίτη κόρη ήταν η Μαρία ή Μαριγώ, η οποία στις 29 Αυγούστου και στις 11 Σεπτεμβρίου 1830 έστειλε δύο αναφορές στον Ανδρέα Μεταξά που ήταν τότε Έκτακτος Γενικός Επίτροπος Πελοποννήσου. Στην πρώτη αναφορά της, που υπογράφεται ως Μαριγώ, του εξιστορεί ότι κατά την επανάσταση πήγε στη Ζάκυνθο και φιλοξενήθηκε από τον ανάδοχό της. Προφανώς θα είχε γεννηθεί πριν από το 1785, που γύρισε ο πατέρας της στη Μάνη. Ακόμη του γράφει ότι ήταν σχεδόν χήρα
 (“και χηρεύω σχεδόν”) και του ζητούσε 600 γρόσια για να χτίσει ένα σπιτάκι. Στη δεύτερη αναφορά πρόβαλε το αίτημα να διορίσει τον αδελφό της Κωνσταντίνο σε θέση “υγειολιμενάρχη” Κιτριών, ενώ συγχρόνως επιστατούσε και του τελεωνείου του ιδίου λιμένος, ώστε να παίρνει δύο μισθούς για να φροντίζει και αυτή. Το δεύτερο έγγραφο
 έχει ως ακολούθως:


Εκλαμπρότατε


Και με άλλην μου αναφοράν σας παρέστησα την περίστασίν μου, αλλά η δυστυχία με βιάζει να φανώ οχληρά και δια της παρούσης μου, βιασμένη από το ανοικονόμητον να ζητήσω και αύθις την συνδρομήν της Εκλαμπρότητός Σας.


Ως με την άλλην μου σας εξηγήθην ότι κατοικώ με τον αυτάδελφόν μου εις Κιτριαίς, ο οποίος και αυτός υστερείται, και μη έχοντας πόρον οικονομίας, επιστατεί εις το Τελωνείον, διορισθείς παρά του Τελώνου Καλαμάτας, και λαμβάνει μικρόν τινα μισθόν.


Εις αυτόν τον λιμένα των Κιτριών είναι διωρισμένος υγειολιμενάρχης εις Σάμιος, τον οποίον ο πρώην Έκτακτος Επίτροπος Κος Λ. Λυκούργος εδιώρισεν, ο μισθός του είναι γρόσια 150, ο αυτός Σάμιος ζητεί να υπάγη εις την Πατρίδαν του και περιμένει την άδειαν να αναχωρήση.


Παρακαλώ λοιπόν την Εκλαμπρότητάν σας μετά θερμών δακρύων να απεράση αυτό εις τον ρηθέντα αυτάδελφόν μου Κωνσταντίνον, οπού τότε λαμβάνων και αυτόν τον μισθόν να εξοικονομή και εμέ την άπορον και δυστυχή, και θέλει δέομαι προς τον ύψιστον όπως διαφυλάττη τον Σ. ημών κυβερνήτην και την Εκλαμπρότητά σας και με σέβας υποσημειούμαι.


Εν Καλαμάτα τη 11 Σεπτεμβρίου 1830.

Η Δούλη σας

Μαρία θυγάτηρ του ποτέ

Τζανέτμπεη Κουτήφαρη.

Τον Αύγουστο του 1831, όταν οι στασιαστές από το Λιμένι πήγαν με Υδραίικα πλοία και χτύπησαν τις Κιτριές, μεταξύ των υπερασπιστών ήταν και ο Κωνσταντίνος Τζανετάκης
, για τον οποίον από παράδοση αναφέρεται ότι ίσως ήταν γιός του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη και έμεινε γνωστός με το επίθετο Τζανετάκης, από το βαφτιστικό όνομα του πατέρα του.

Την ίδια περίπου εποχή, στις 9 Ιουλίου 1831, ο κυρ Τζανέτος Κουτούφαρης, ο ανιψιός του Τζανέτμπεη, έγραψε στη διαθήκη του
: ”...μίαν ομολογίαν οπού μας χρεωστεί ο γέρο Τζανετάκης, η οποία φανερώνει τι έδωσα και τι έλαβα και τι ανέμειναν τα έχω γραμμένα ιδιοχειρός μου, τα οποία να ξεγλυτώσετε με τον Κωνσταντίνο φιλικώ τω τρόπω...”. Αν ως γέρο Τζανετάκη εννοεί τον Τζανέτμπεη, τότε ο Κωνσταντίνος είναι ο γιός του. 


Το 1838 δημοτικός σύμβουλος Γερηνίας ήταν ο Κωνσταντίνος Τζανετάκης
 και το 1880 οι κληρονόμοι του Κωνσταντίνου Τζανετάκη εξουσίαζαν ένα λιθάρι στους Μύλους της Μαντίνειας
.

Ο ΚΥΡ ΤΖΑΝΕΤΟΣ ΚΟΥΤΟΥΦΑΡΗΣ

Ο κυρ Τζανέτος Κουτούφαρης ήταν ανιψιός του Τζανέτμπεη
. Κατά μια εκδοχή, όπως αναφέρθηκε προηγουμένως, ο Τζανέτμπεης ήταν πρώτος εξάδελφος του πατέρα του κυρ Τζανέτου. Πάντως υπήρχαν κοινά περιουσιακά στοιχεία, που δείχνουν το στενό συγγενικό δεσμό μεταξύ τους. 


Δεν είναι γνωστές οι χρονολογίες γέννησης και θανάτου του Τζανέτου Κουτούφαρη. Μπορούμε όμως να υποθέσουμε ότι γεννήθηκε γύρω στο 1755-60 και έζησε τουλάχιστον μέχρι το 1833. Για πρώτη φορά το 1779 έκανε αγορά
 και το 1781 συντάχθηκε το προικοσύμφωνο
 για το γάμο του με την Ευγενικούλα Λιανουράκη από τους Δολούς. Επειδή στο προικοσύμφωνο δεν αναφέρεται κανείς από τους γονείς του, όπως συνηθιζόταν την εποχή εκείνη, υποθέτουμε ότι δεν θα ζούσαν.


Το 1807 τόπος κατοικίας του Τζανέτου Κουτούφαρη ήταν το Βαρούσι. Αναφέρεται
 ότι “όλη η χώρα Βαρουσιού οι τέσσερες γενιές”, δηλαδή ο Τζανέτος Κουτήφαρης, ο Γιακουμής Γιακουμινάκης (Μαυρίκος), ο Γιαννάκης Γριπιάνος και ο Σταυριανός Πισκοπάκης, αποφάσισαν να ορίσουν ως καλόγηρο το Νικολή (μετέπειτα Νικηφόρο) Σταυριανέλο στη σταυρεπίστεγο εκκλησία της Παναγίας της Καστριανής
, που βρίσκεται στο κάστρο της Ζαρνάτας, κοντά στον πύργο του Κουμουνδουράκη και γιορτάζει της Ζωοδόχου Πηγής.


Όταν άρχισε η επανάσταση του 1821 ο κυρ Τζανέτος Κουτούφαρης ήταν προχωρημένης ηλικίας. Σε εκστρατείες έλαβαν ενεργό μέρος τα παιδιά του. Ο ίδιος φρόντιζε την ησυχία του τόπου και τη στρατολογία. Ήταν άτομο που έχαιρε εκτίμησης στον τόπο του και συνήθως υπέγραφε πρώτος μεταξύ των συγχωριανών του. Η οικογένειά του είχε καλές σχέσεις με τις δύο αντίπαλες τοπικές παρατάξεις των Καπετανάκηδων και των Κουμουνδουράκηδων. Ακόμη συγκαταλέγεται μεταξύ των φίλων του Μούρτζινου και αργότερα των υποστηρικτών του κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια, ενώ συγχρόνως ήταν αντίπαλος των Μαυρομιχαλαίων.


Το Γενάρη του 1824 συγγενείς από τα γειτονικά χωριά Μάλτα-Βαρούσι-Μαλευριάνικα υπέγραψαν συμφωνία να αντιμετωπίζουν από κοινού τις τυχόν επιβουλές και ζημίες, όπως και να λύνουν τις μεταξύ τους διαφορές. Εδώ φαίνεται η σύμπτυξη ενός αθροίσματος συγγενικών ατόμων σε τυπική μανιάτικη ομαδοποίηση με τη γεροντική της, όπου πρωτόγερος ήταν ο Τζανέτος Κουτούφαρης. Το ενδιαφέρον αυτό έγγραφο έχει ως ακολούθως
:


“Δια του παρόντος γράμματος εσυμφωνήσαμε ημείς οι υποκάτωθεν  γεγραμμένοι, βλέποντας τα ακατάστατα της πατρίδος και χωριανών μας και δια να φυλάξωμε τον εαυτόν μας από κάθε ενάντιο, όπου ήθελε μας ακολουθήσει, εγενήκαμε όλοι εν σώμα και εις όποιον  από ημάς ήθελε ακολουθήσει ζημία ή εντροπήν ή άλλο φόρτωμα να ήμεθα εις χρέος όλοι οι αδελφοί να τον βοηθούμε και με την ιδίαν μας ζωήν’ και δια κάθε μας νιτερέσιον  και διαφορά όπου εις το αναμεταξύ μας εχώρισε ή ήθελε μας ακολουθήσει διορίζομεν τον θείον μας κυρ Τζανέτο Κουτήφαρη, σιορ Τζοάννε (Σκαρπαλέζο), κυρ Γεωργάκη Πασπαλάκη και κυρ Παναγιώτη Καμαρινέα και γέρο-Παναγιώτη Σιδερέα να τις θεωρούν και να τις αποφασίζουν κατά το δίκαιο’ και αν εκείνος που έχει το άδικο δεν στέρξει να ήμεθα όλοι καταπάνω του’ ακόμη αν ήθελε ακολουθήσει καμία ζημία των αδελφών ή κλεπτώς ή φανερώς να είμεθα εις χρέος όλοι να την αποκρενόμαστε και όποιος από ημάς ήθελε απιστήσει τους αδελφούς, να έχει να χρεωστεί των λοιπών αδελφών γρόσια χίλια ήτοι 1000 και ούτως ας είναι το παρόν με κοινή γνώμη ολωνώνε μας χωρίς καμία βία και υπογραφόμεθα. 


Στο περιθώριο προστίθεται:


“Καθώς διαλαμβάνει το πιστοποιτικό της γενεάς μας, βάζοντας τον ακόλουθον πόντον, όπου από ημάς όποιος ήθελε ευρεθεί και πράξει εν άτοπο ασυμβούλευτο από ημάς τους αδελφούς εις τα απέριξ των φίλων του, να είναι δια λογαριασμόν του και οι λοιποί να μην ενεχόμεθα”.


Όπως μας πληροφορεί ο Πέτρος Κουτήφαρης, τη Μεγάλη Απόκρεω του 1824 έγιναν φόνοι στη Μάλτα
, αλλά δεν είναι γνωστό  αν μεταξύ των φονευθέντων ήταν και άτομο που συμμετείχε  στο ανωτέρω συμφωνητικό.


Το 1825 ο κυρ Τζανέτος Κουτούφαρης υπέγραψε μαζί με άλλους Σταυροπηγιώτες αναφορά και ζητούσε από την κυβέρνηση, να αποδοθεί ο πύργος των Κιτριών στην οικογένεια του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη
. Ουσιαστικά η αναφορά αυτή στρεφόταν εναντίον του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, ο οποίος κατείχε τον πύργο από παραχώρηση της άλλοτε τουρκικής διοίκησης.


Ο κυρ Τζανέτος Κουτούφαρης υπέγραψε
 πιστοποιητικά αγωνιστών της επανάστασης, που βεβαίωναν τη δράση τους και ψηφίσματα των κατοίκων του Σταυροπηγίου, τα οποία δημοσιεύτηκαν στη Γενική Εφημερίδα της Ελλάδος.


Από το γάμο του Τζανέτου Κουτούφαρη με την Ευγενικούλα Λιανουράκη γεννήθηκαν τέσσαρα παιδιά, ο Δημητράκης, ο Κωνσταντίνος, ο Παναγιώτης και η Αναστασούλα, η οποία πρέπει να είχε πεθάνει πριν από το 1831, γιατί στη διαθήκη
 του γράφει: “...και μιαν εκφώνηση εις την Παναγίαν στην Μάλτα δια την θυγατέραν μας Αναστασούλα...”.


Από τη διαθήκη του Τζανέτου Κουτούφαρη φαίνεται ότι σύμφωνα με το έθιμο, γνωστό ως γεροτρόφι, ο διαθέτης είχε μοιράσει την περιουσία του στα παιδιά του και το καθένα του έδινε κάθε χρόνο μια ορισμένη ποσότητα από προϊόντα γης ή και χρήματα για να καλύπτονται οι ανάγκες του. Ορίζει δε με την τελευταία του παραγγελία να δίνουν τα παιδιά του στη μητέρα τους τα ακόλουθα: “...η μάνα σας καμίαν ημέρα γερή δεν περνά, μ’ όλον τούτο σας παραγγέλλω ότι αν μείνει πίσω μου, να έχετε ναν της δίνετε τα ήμιση της  αποκοπής  ως καθώς ήμασθαν, τα οποία σας τα φανερώνω: έξη σοινίκια στάρι, δεκάμιση μπότζες λάδι, δεκαπέντε οκάδες τυρί, τριάντα μπότζες κρασί, δύο λίτρες βα(μ)πάκι ο καθένας, εννιά οκάδες κρεμμύδια, ένα τάλαρο ο καθένας δια τα έξοδά της, ξύλα και ό,τι άλλο της αναγκαιεί
...”. 

1) ΔΗΜΗΤΡΑΚΗΣ ΤΖΑΝ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ

Η χρονολογία γέννησης του Δημητράκη Τζαν. Κουτήφαρη
 δεν είναι γνωστή. Κατοικούσε στη Μάλτα. Το προικοσύμφωνο για το γάμο του συντάχθηκε στις 27 Αυγούστου 1806, επομένως τότε θα ήταν σε ηλικία γάμου
. Γυναίκα του έγινε η Ζαχαρίτσα Παν. Αλούπη, η οποία ήταν αδελφή του Πιέρου Αλούπη. Από το 1807 συνέτασσε δικαιοπρακτικές πράξεις, που δείχνουν ότι είχε μια σχετική ωριμότητα ηλικίας
.


Έλαβε μέρος στην επανάσταση του 1821 και για την αρχική κίνηση των Ελλήνων, ο γιός του Πέτρος έχει γράψει
:”...Ενθυμούμε την βροντώδη εκείνην φωνήν της πατρίδος, ήτις εκάλεσεν όλα τα τέκνα της εις τα όπλα, έχω εις την μνήμην ανεξάλειπτον την στιγμήν εκείνην καθ’ ην ο πατήρ μου εν τω μέσω της νυκτός αναστάς της κλίνης ήρπασεν εις χείρας τα όπλα του, τα ησπάσθη, τα εζώσθη και επικαλεσθείς πρώτον την δύναμιν της Θείας Προνοίας και τας ευχάς της πατρίδος εξεστράτευσε μετά συγχωριανών μας κατά του κοινού εχθρού. Ενθυμούμαι τα κρουνηδόν δάκρυα της μητρός μου, την οποίαν ο πατήρ μου αποχαιρετών και κατασπαζόμενος αυτήν και τα τέκνα του επρόφερε το των προγόνων μας “ταν ή επί τας” πλήρης ενθουσιασμού και μεγάλων υπέρ της εθνικής δόξης ελπίδων...”.


Ο Δημητράκης Κουτήφαρης
 μετά την απελευθέρωση της Καλαμάτας κατευθύνθηκε στην Κορώνη και μετά τη διάλυση της πολιορκίας της πήγε στην Τρίπολη και έλαβε μέρος στην πολιορκία και άλωση αυτής. Τον Οκτώβριο του 1821 πήγε στην πολιορκία της Κορίνθου ως εκπρόσωπος του Διονύσιου Μούρτζινου, του οποίου ήταν κουμπάρος
. Εκεί αρρώστησε και πέρασε πολύς καιρός για να γίνει καλά. Αφού έπεσε το κάστρο του Ακροκορίνθου (14 Ιανουαρίου 1822), γύρισε πίσω στα τέλη Μαρτίου με μερικά λάφυρα και σκλάβους, δύο Οθωμανούς και μια γριά Οθωμανίδα. 


Το 1822 έλαβε μέρος στην εκστρατεία του Άργους
 για την αντιμετώπιση της στρατειάς του Δράμαλη και στη συνέχεια πολέμησε στη μάχη της “Κιόσης”
, όπου κινδύνευσε η ζωή του.


Από τις αρχές του 1823 έχτισε σπίτι στο Αλμυρό και άρχισε να ασχολείται με το εμπόριο, από το οποίο είχε αρκετά κέρδη
.


Κατά τη διάρκεια του εμφυλίου πολέμου, στις 13 Νοεμβρίου 1824, πήρε το βαθμό του χιλιάρχου
. Με την ίδια διαταγή ο Σταυριανός Καπετανάκης έγινε αντιστράτηγος, χιλίαρχοι έγιναν ακόμη ο Δημητράκης Μανδραπηλέας και ο Γιαννάκης Κετσέας. Τέλος υποχιλίαρχοι έγιναν ο Κωνσταντίνος Κωνσταντινέας, Αναγνώστης Δραγωνέας και Καμαρινός Γυφτέας.


Μετά την κατάληψη της Καλαμάτας από τα στρατεύματα του Ιμπραήμ στις 28 Μαΐου 1825, οι Αιγύπτιοι προχώρησαν προς τις Κιτριές και έκαψαν όλα τα κτίσματα του Αλμυρού. Το Σεπτέμβριο του ιδίου έτους ο Δημητράκης Κουτήφαρης ξαναπήγε στο Αλμυρό, επισκεύασε τις κατεστραμμένες οικοδομές του και εξακολούθησε να ασχολείται με το εμπόριο σύκων και σιτηρών
. 


Στις 27 Μαΐου 1827 στην Τρικότσοβα (Χαραυγή) ο Χαριουπόλεως και μετά Λακεδαιμονίας Δανιήλ
 (Κουλουφέκης από τον Κάμπο) δανείστηκε από το Δημητράκη Κουτήφαρη 500 γρόσια, τα οποία εξακολουθούσε να χρωστά στην οικογένειά του και το 1836.


Χωρίς ένδειξη ημερομηνίας βρίσκεται η διαθήκη του Δημητράκη Κουτήφαρη, ο οποίος αφήνει γενικό διαχειριστή της περιουσίας του τη γυναίκα του και επί τούτου σημειώνει
: “...και ύστερον αποφασίζω δια όλην την του οίκου μου κατάστασιν, οπού εάν η συμβία μου σταθεί εις την τιμήν να φυλάττη τον όρκον μου αφήνω αυτήν οικοκυρά και κληρονόμα εις όλην μου την περιουσίαν κινητών τε πραγμάτων και ακινήτων και εις τα παιδιά μου αφήνω εντολήν να είναι υπάκουα εις την μητέρα τους, ώστε να μην ήθελε δυνηθεί οψέποτε ουδένα εξ αυτών να την ενοχλήση εις το παραμικρόν, διότι όποιο γίνει παρήκοον έχει την εξουσίαν να το κάμη απόκληρον...”. 


Ο Δημητράκης Κουτήφαρης πέθανε στις 10 Ιανουαρίου 1828 και ο γιός του Πέτρος σημείωσε
: “...Εις την αρχήν του έτους τούτου η οικογένειά μας υπέφερε καταστροφήν αθεράπευτον ήτις εκάλυψε αυτήν με αιώνιον πένθος. Άωρος θάνατος ήρπασε από τας αγκάλας μας τον πατέρα μας. Εις τας 10 λοιπόν Ιανουαρίου έμεινα ορφανός πατρός. Η αποφράς αυτή ημέρα έγινε πηγή δυστυχημάτων ως προς εμέ τα οποία επιρρέουν εις όλην την ζωήν μου...”.


Από το γάμο του Δημητράκη Κουτήφαρη με τη Ζαχαρίτσα Παναγ. Αλούπη γεννήθηκαν τρία αγόρια, ο Γεώργιος, ο Πέτρος, ο Κωνσταντίνος και ένα κορίτσι, η Στασινή ή Δρακού. Η κόρη παντρεύτηκε το δικηγόρο και δικαστή Νικόλαο Παν. Καπετανάκη
 (Πιερέα), παιδιά τους δε ήταν α) η Ελένη, β) η Αικατερίνη, γ) η Χρυσούλα και δ) ο Λεωνίδας Νικ. Καπετανάκης (1848-1911), δικηγόρος Καλαμάτας και Βουλευτής Οιτύλου και αργότερα Λακωνίας.

α) ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΔΗΜ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ


Φαίνεται ότι ο Γεώργιος Δ. Κουτήφαρης ήταν ο πρωτότοκος, γι’ αυτό και αρραβωνιάστηκε πρώτος. Από τις αρχές του 1825 ο Δημητράκης Κουτήφαρης με τη γυναίκα του και τα παιδιά του βρισκόταν στο Αλμυρό, ασχολούνενος με το εμπόριο. Όταν όμως πλησίαζε στην Καλαμάτα ο Ιμπραήμ, παρέμειναν για λίγο ο ίδιος και ο γιός του Γεώργιος στο Αλμυρό, ενώ ο Πέτρος με τα άλλα μέλη της οικογενείας πήγαν αρχικά στη Μάλτα. Στο πέρασμα του Ιμπραήμ μέχρι τη Μαντίνεια έφυγαν όλοι από το Αλμυρό και τη Μάλτα για να συναντηθούν στην Ανδρούβιστα
 (περιοχή Καρδαμύλης-Ξωχωρίου). 


Την επόμενη χρονιά με την επίθεση των Αιγυπτίων στη Βέργα του Αλμυρού, ο Γεώργιος Κουτήφαρης έμεινε εκεί και πολέμησε, ενώ οι υπόλοιποι της οικογενείας του πήγαν στο Πετροβούνι της Καρδαμύλης (Ανδρούβιστας
).


Το 1829 ο Γεώργιος Κουτήφαρης υπηρετούσε στις Κιτριές ως τελώνης
. Όπως αναφέρεται αρρώστησε από “πλευρίτιδα”
 το 1831 και την ίδια χρονιά υπέγραψε πρωτόκολλο εκλογής του Χριστόδ. Καπετανάκη και του Γρηγ. Κουμουνδουράκη
 ως πληρεξουσίων Σταυροπηγίου. 


Το Φεβρουάριο του 1832 αρραβωνιάστηκε την Κοκώνα κόρη του Γιάννη Σκαρπαλέζου
. Από το γάμο τους το 1842 γεννήθηκε 1) ο  Ιωάννης ή Γιάγκος, ο οποίος κατοικούσε στη Μάλτα, παντρεύτηκε δε την Αδαμαντία Κετσέα και απέκτησαν α) τον Πέτρο, β) το Λεωνίδα (1883), που διαφύλαξε το αρχείο του θείου του Πέτρου, το οποίο μελέτησε ο Γιάννης Αναπλιώτης, γ) την Ελένη που έμεινε άγαμος και δ) το Δημήτριο (1887-1944), ταγματάρχη, που παντρεύτηκε την Αργυρώ Τζανετουλέα και απέκτησαν τον Ιωάννη, τη Σταυρούλα και τη Μαρία. 


Ο Γεώργιος Δ. Κουτήφαρης σταδιοδρόμησε στο στρατό ως οικονομικός αξιωματικός. Αρχικά εκτελούσε έργα λογιστού και το 1847 έγινε λογιστής 2ας κλάσεως και τοποθετήθηκε στη Χωροφυλακή
. Λόγω όμως χρονίου νοσήματος, που ίσως είχε σχέση με την αναφερόμενη το 1832 πλευρίτιδα, άρχισε να παίρνει αναρρωτικές άδειες. Το 1856 προβιβάστηκε σε καταλυματία Β’ τάξεως και τοποθετήθηκε στο 3 τάγμα ακροβολιστών. Τελικά το 1857 μετατέθηκε σε αργία για λόγους υγείας έχοντας το βαθμό του καταλυματία (υπολοχαγού)
.


Το όνομά του αναφέρεται στους καταλόγους των υποψηφίων ενόρκων (1855-1862). Σημειώνεται όμως ότι ήταν κτηματίας, ότι είχε γεννηθεί το 1812, ότι κατοικούσε στη Μάλτα και το ετήσιο εισόδημά του ανερχόταν στο ποσόν των 600 δραχμών
. Στην περίπτωση αυτή δεν μπορεί να αποκλεισθεί η συνωνυμία, γιατί το 1874 διορίστηκε εισπράκτορας του δήμου Αβίας ο εξάδελφός του Γεώργιος Π. Κουτήφαρης, που ήταν και αυτός κτηματίας
.

β) ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ


Δεν είναι γνωστή η χρονολογία γέννησής του
. Όπως αναφέρει στις “ιστορικές του σημειώσεις”, είχε τις πρώτες του αναμνήσεις από την έναρξη της Επανάστασης του 1821
. Ο Πέτρος Κουτήφαρης φοίτησε σε πολλά σχολεία και θα αναφερθούμε λεπτομερειακά στις συνθήκες εκπαίδευσής του, για να φανούν οι δυσκολίες της εποχής.


Στις σημειώσεις του 1821 αναφέρεται ότι: “...Διέμενον τότε εις Μάλταν συχνάζων εις το του Ανανία
 εις Βαρούσι κοινόν σχολείον και εμάνθανον την ανάγνωσιν του Αποστόλου...”. Το Μάρτιο του 1822, μετά από πρόταση του πατέρα του, εγκαταστάθηκε στον Κάμπο ο δάσκαλος Αγάπιος Χίος, όπου λειτούργησε σχολείο και συμπληρώνει: “...Εις το σχολείον τούτο ήρχισα πρώτον και εγώ να διδάσκωμαι την προγονικήν γλώσσαν και εις αυτήν την αρχήν δεν διστάζω να είπω ότι χρεωστώ τας μικράς γνώσεις τας οποίας εδυνήθην μετά ταύτα πολυτρόπως να αποκτήσω...”. Στις σημειώσεις του 1823 αναφέρει: “...Η οικογένειά μας όμως έμενεν εις Μάλταν χάριν της ιδικής μου σπουδής δια την οποίαν ο φιλοστοργώτατος αυτός πατήρ είχεν μεγάλον ζήλον μη φειδόμενος ούτε εξόδων ούτε ζημίας δια την εκπαίδευσίν μου και εμπνέων με τας πατρικάς του συμβουλάς της παιδείας την αγάπην εις την καρδίαν μου. Εξηκολούθησα τα μαθήματα εις το σχολείον αυτό μέχρι Οκτωβρίου...”. Μετά αναφέρεται στο 1830 και γράφει: “...Κατά τον Νοέμβριον ο Διονύσιος Κολοβός διορισθείς ελεγκτής του Τελωνείου Αλμυρού ανεδέχθη να παραδίδη Ελληνικά μαθήματα εις εμέ και τον Νικολάκην ως και άλλους τινάς νέους. Η παράδοσίς του ήτον ατελής. Ηρχίσαμεν από τον περί παίδων αγωγής του Πλουτάρχου...”. Συνεχίζει δε στις σημειώσεις του 1831 με τα επόμενα: “...Εξηκολουθήσαμεν τα μαθήματα εις τον Ξενοφώντα Κύρου Παιδείαν μέχρι Απριλίου...”.


Στο 1832 γράφει τα εξής: “...Περί τον Οκτώβριον απήλθον μετά του Μυκονίου
 εις Καμάρι
 μαθητεύων παρά τω Διονύσω. Επέστρεψα τη 15 Νοεμβρίου και έμεινα εις Μάλταν μέχρι τέλους του έτους.” Συνεχίζει με το έτος 1833: “Την 2 Ιανουαρίου ανέβην μετά του Μυκονίου εις Αΐζαγα (Αντικάλαμον) και παρεμείνομεν εκεί μαθητεύοντες μέχρι των Απόκρεω. Από την επιθυμίαν της σπουδής κινούμενοι αμφότεροι απεφασίσαμεν ν’ απέλθωμεν εις Μονεμβασίαν παρά τω Αρδαμερίω μη υπαρχόντων ουδαμού σχολείων κοινών....Εκεί εύρωμεν καλήν υποδοχήν και ανέξοδον θάλαμον εντός της Μητροπόλεως και διαμείναμεν σπουδάζοντες μέχρι του Πάσχα. Τότε δε μεταβάντος του σεβαστού Γηραιού εις Ναύπλιον τον παρηκολουθήσαμεν και συνεκατωκήσαμεν 40 περίπου ημέρας καθ’ ας μας παρέδιδε Ξενοφώντα. Ακολούθως μετέβην εις Άγιον Ιωάννην του Άστρους παρά τω Θεοδοσίω μέχρι των μέσων Αυγούστου, διαλυθείσης δε της σχολής επανήλθον εις Ναύπλιον και εκείθεν εις Άργος όπου ο Θεοδόσιος ίδρυσεν ιδιωτικήν σχολήν, αλλ’ επειδή δεν υπήρχε τάξις μαθητών ανάλογος με τας δυνάμεις μου ηναγκάσθην κατά τα τέλη Οκτωβρίου να επανέλθω δια Τριπόλεως εις Μάλταν. Κατά δε την 12 Δεκεμβρίου μετέβην εις Γούρνιτσαν παρά τω Ανδριάδη.”.


Το 1835 αναφέρει στις σημειώσεις του για την εκπαίδευσίν του: “...Την 15 Αυγούστου μετέβην πάλιν εις Γούρνιτζαν δια τον σκοπόν της σπουδής,...”. Για το επόμενο έτος 1836 γράφει: “...την 5 Αυγούστου και μετέβην εις Μάλταν ακροαζόμενος τα παραδιδόμενα εις Κάμπον μαθήματα...”.


Την εποχή εκείνη ήταν συχνά τα επιδημικά νοσήματα, η φυματίωση κ.ά. Οι θεραπευτικές δυνατότες ελάχιστες και η θνησιμότητα υψηλή. Ο ίδιος νόσησε το 1822 από επιδημικό νόσημε και το 1837 από τύφο. Όπως αναφέρθηκε προηγουμένως ο αδελφός του Γεώργιος νόσησε από πλευρίτιδα το 1831.


Στις 20 Οκτωβρίου 1835 δέχθηκε χτύπημα με πέτρα στο κεφάλι από το δημοδιδάσκαλο Ιωαννίδη. Ο Πέτρος Κουτήφαρης δεν δίνει περισσότερες πληροφορίες για το γεγονός αυτό, αλλά μπορεί να υποτεθεί  ότι αυτό ήταν η αιτία που τον επόμενο χρόνο έγραψε στις σημειώσεις του: “..Φυλακισθέντων κατά την εποχήν αυτήν των συγγενών μου μετέβην εις Σπάρτην...”.


Την άνοιξη του 1832 ο Πέτρος Κουτήφαρης, κατόπιν οικογενειακών πιέσεων, αρραβωνιάστηκε
, αλλά δεν είναι γνωστό το όνομα της κόρης. Το συνοικέσιο έγινε κατά την επιθυμία και με την προτροπή της μητέρας του. Φαίνεται ότι στη δύσκολη εκείνη εποχή κριτήριο υπήρξε η ισχύς και η ασφάλεια της οικογενείας του. Ο θείος του Παναγιώτης Κουτήφαρης στις 17 Απριλίου 1832 έγραψε στον Πέτρο τα ακόλουθα: “...Το πως δεν είχες καιρόν να λάβεις αυτό το φορτίον και ημείς το γνωρίζομε, μα ασκεφθήκαμε όλοι οι συγγενείς και άλλον ιατρικόν δεν ηύραμε δια να φυλάξομε πρώτον την ζωήν μας και δεύτερον την υπόληψη του οσπιτίου μας’ όχι αδελφέ μη φερθείς και του λόγου σου διαφορετικά όπου ποτέ δεν το ελπίζω...αν ήσουν όμως εδώ να ιδείς τα τρέχοντα με όλην σου την ψυχήν έκανες την απόφασην χωρίς να σου το αναφέρομεν και όχι εις τον κίνδυνον όπου είμεθα και σε παρακαλούμε οι συγγενείς...”. Την ίδια ημέρα ο επίσης θείος του, που υπογράφεται ως Γαλάνης Γ., του έγραψε: “...βλέποντας τα αβάσταχτα δεινά σε παρακαλούμε θερμώς να δεχθείς τα όσα η μητέρα σου σου ομιλήσει ότι αυτό μόνο την σήμερον συσταίνει το σπίτι μας πρώτον από ζωήν και ακολούθως και υπόληψιν...ήξευρε ότι ο αυτάδελφός σου και θείος σου Παναγιώτης είναι πάντα εις μέγαν κίνδυνον της ζωής και θα δόσεις λόγον εις τον Θεόν...”.


Φαίνεται ότι το συνοικέσιο  αυτό δεν ήταν της προτίμησης ή έστω και της έγκρισης του Πέτρου Κουτήφαρη. Σύρθηκε στο γάμο μετά από πολλά έτη
, εκτός βέβαια αν η νύφη ήταν μικρή και έπρεπε να περιμένουν μεχρι το 1844.


Ο Πέτρος Κουτήφαρης
 στα πρώτα χρόνια της σταδιοδρομίας του ανέλαβε διάφορες δημόσιες θέσεις. Το 1830 εκτελούσε τα “χρέη του λιμεναρχείου” στο Αρμυρό και το επόμενο έτος υπηρέτησε ως άμισθος γραμματέας της δημογεροντίας Σταυροπηγίου. Το καλοκαίρι του ιδίου έτους υπηρέτησε Γραμματέας του Διοικητού Ανδρούσης και Μικρομάνης Στάμου Σεραφείμ. Το 1834 εκτελούσε χρέη γραμματέα στο ειρηνοδικείο του Κάμπου, όπου ειρηνοδίκης ήταν ο Ιωάν. Λογοθέτης. Το Σεπτέμβριο του 1835 υπηρέτησε βοηθός του επάρχου Οιτύλου Νικίου. Τέλος τον Οκτώβριο του 1836 διορίστηκε πρωτοκολλητής στο γραφείο Διοίκησης Λακεδαίμονος που είχε έδρα το Μιστρά.


Στις 31 Αυγούστου 1837 ο Πέτρος Κουτήφαρης
 διορίστηκε στο στρατό ως λογιστής Β’ τάξεως από το Βαβαρό Μαξιμιλιανό Φέδερ, ο οποίος είχε αναλάβει να ειρηνεύσει τη Μάνη και το πέτυχε με την ικανοποίηση πολλών αιτημάτων Μανιατών. Το Φεβρουάριο του 1839 προβιβάστηκε σε λογιστή Α’ κλάσεως και τον Οκτώβριο του ιδίου έτους έγινε υποκαταλυματίας, υπηρετούσε δε στο 5ο τάγμα πεζικού (ακροβολιστών)
. Το Φεβρουάριο του 1847 προβιβάστηκε σε καταλυματία Β’ κλάσεως και τον Ιούνιο του 1852 έγινε καταλυματίας Α’ τάξεως
.


Ο Πέτρος Κουτήφαρης στις αρχές του 1855 έγινε επικαταλυματίας Β’ τάξεως (λοχαγός) και τοποθετήθηκε ως εισηγητής στο Υπουργείο Στρατιωτικών
. Στις 28 Ιουλίου 1856 διορίστηκε Διευθυντής του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, ενώ συγχρόνως διατηρούσε το βαθμό του και την αρχαιότητά του στο στρατό
. 


Στις 19 Ιουλίου 1865 υπεγράφη η αποστρατεία του Πέτρου Κουτήφαρη με το σύγχρονο προβιβασμό του σε υπεπιμελητή, δηλαδή ταγματάρχη. Η μηνιαία σύνταξή του καθορίστηκε στο ποσό των 162,40 δραχμών το μήνα
.


Με Βασιλικό Διάταγμα της 18 Απριλίου 1866 απονεμήθηκε στον Πέτρο Κουτήφαρη ο αργυρός σταυρός των ιπποτών του τάγματος του Σωτήρος
.


Το 1867 πήρε άδεια να ταξιδέψει στο εξωτερικό για έξι μήνες, προφανώς λόγοι υγείας θα του επέβαλαν αυτή τη μετακίνηση
. 


Στις 3 Ιουλίου 1875 ο Πέτρος Κουτήφαρης υπαγόρευσε στον Ι. Χαϊδεμένο συμβολαιογράφο Αβίας τη διαθήκη
 του, με την οποία όρισε κληρονόμο τον αδελφό του Γεώργιο, ενώ προέβλεψε σεβαστό χρηματικό ποσό για την αδελφή του Στασινή ή Δρακού και μικρά ποσά για άλλους. Ο συμβλαιογράφος σημείωσε ότι τον βρήκε καθιστό και όπως προσθέτει: “πάσχοντα ατονίαν των ποδών”.


Στο Μεσσηνιακό Ημερολόγιο του 1880, αναφέρεται ότι πέθανε προ τριετίας
, δηλαδή το 1877. Ο Πέτρος Κουτήφαρης υπήρξε λόγιος, δημοσίευσε άρθρα
, συγκέντρωσε οικογενειακά έγγραφα και έγραψε σημειώσεις που φωτίζουν την τοπική ιστορία της επαρχίας Σταυροπηγίου.

γ) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΗΜ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ


Γεννήθηκε το Μάρτιο του 1822 και τον Οκτώβριο του ίδιου έτους τον βάφτισε ο Ζακυνθινός Αθανάσιος Μαρκόπουλος
. Φαίνεται ότι πέθανε σε νεανική ηλικία.

2) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΝ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ

Ο Κωνσταντίνος είναι γιός του κυρ Τζανέτου Κουτούφαρη, Σημειώνεται ότι υπογράφει ως “Κουτίφαρης” και πολλές φορές ονομάζεται “Κουτηφαρέας”. Φαίνεται ότι μεταξύ αυτών των δύο γενεών άλλαξε ο τύπος του επωνύμου των. Χαρακτηριστικό είναι ότι σε έγγραφο του 1830 ο Τζανέτος και ο γιός του Παναγιώτης (αδελφός του Κωνσταντίνου) υπογράφουν ως Κουτούφαρης, ενώ ο Κωνσταντίνος ως Κουτίφαρης
.


Για πρώτη φορά το καλοκαίρι του 1824 παρουσιάζεται στο προσκήνιο το όνομα του Κωνσταντίνου Κουτήφαρη. Τότε αδίκως είχε κατηγορηθεί ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης, ότι ήρθε σε “προδοτική επαφή” με το Μεχμέτ Αλή της Αιγύπτου, δηλαδή τον πατέρα του Ιμπραήμ Πασά. Σύμφωνα με την κατηγορία ο Μαυρομιχάλης έστειλε γράμμα στο Μεχμέτ Αλή με τον Πούλο Μαυρίκο
. Ο Πετρόμπεης ζήτησε να κριθεί από το κοινό της Καλαμάτας. Να γίνει συνέλευση του κοινού, δηλαδή ένα λαϊκό δικαστήριο, το οποίο να εξετάσει μάρτυρες και να αποφανθεί. Σε σχετικό έγγραφο των Καλαματιανών, που δημοσίευσε η “Εφημερίς Αθηνών
” αναφέρεται: “...κατά την αξιόπιστον μαρτυρίαν των δύο προαναφερθέντων επί τη συνελεύσει τιμίων Σπαρτιατών, και εγχωρίων του Μαυρήκου, τού τε Κ. Κωνστ. Κουτηφαρέα και Κ. Δημητρίου Αναστασέα...”.


Στις 7 Ιουνίου 1828 ο Κωνσταντίνος Κουτήφαρης
 εξελέγει μέλος της δημογεροντίας Σταυροπηγίου με έδρα το Αλμυρό. Άλλοι δημογέροντες ήταν ο Χριστόδουλος Καπετανάκης, ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης, ο Μιχαήλ Νικητάκης και ο Ιωάννης Λογοθέτης. Μετά ένα μήνα τους επισκέφθηκε ο Κυβερνήτης Ιωάννης Καποδίστριας
 και του ζήτησαν να παραχωρηθούν στην επαρχία τα έσοδα του τελωνείου Αλμυρού, προκειμένου να ανταποκριθούν στην ανάγκη ίδρυσης αλληλοδιδακτικού σχολείου, επιδιόρθωσης της εκκλησίας και τα έξοδα του γραφείου της Γραμματείας
.  


Ως μέλος της δημογεροντίας Σταυροπηγίου υπέγραψε και επικύρωσε πολλά έγγραφα
. Το 1830 ο Ιωάννης Γενοβέλης συνέταξε κατάλογο των φίλων του καποδιστρικού καθεστώτος, τους οποίους ονόμασε “καλόφρονας”, μεταξύ δε αυτών συμπεριέλαβε και τον Κωνσταντίνο Κουτήφαρη
 από τη Μάλτα. Πολλές δυσκολίες παρουσιάστηκαν κατά την εκτέλεση των καθηκόντων των δημογερόντων του Σταυροπηγίου
, γιατί οι κάτοικοι δεν ήταν συνηθισμένοι στην εφαρμογή νόμων. Το αξίωμα αυτό τον έφερε σε αντίθεση με την οικογένεια Μαυρομιχάλη, αλλά παρά το γεγονός αυτό το 1831 επαναδιορίστηκε μαζί με το Μιχάλη Νικητάκη στη Δημογεροντία Σταυροπηγίου
.


Μετά τη δολοφονία του Κυβερνήτη η κατάσταση έγινε δύσκολη για τον Κωνσταντίνο Κουτήφαρη
. Τα παιδιά του Ιωάννη-Κατσή Μαυρομιχάλη, που ήταν γνωστοί ως Κατσάκοι, του ασκούσαν πίεση για κάποια υπάρχουσα διαφορά, στην ουσία όμως τον πίεζαν γιατί ανήκε στην παράταξη των φιλων του Καποδίστρια. Από τις 10 έως τις 24 Δεκεμβρίου 1831 οι Κουτηφαραίοι κατέφυγαν στην Καλαμάτα για να αποφύγουν σύγκρουση. Αργότερα, το Φεβρουάριο του 1832, όταν ο Γερμανός Κατσάκος  έμαθε οτι ο Κ. Κουτήφαρης ετοιμαζόταν να επισκεφθεί το Ναύπλιο, πήγε στα Γιαννιτσάνικα και σε συνεργασία με τον Κανερίνη Καπετανάκη
 θέλησαν να τον δολοφονήσουν. Το ταξίδι ματαιώθηκε και διαδόθηκε ότι οι Μαυρομιχαλαίοι θα κτυπούσαν τον Κωνσταντίνο Κουτήφαρη στην έδρα του. Οι Κουτηφαραίοι οχυρώθηκαν στα σπίτια τους, έχτισαν τα παράθυρα και έκαναν προμήθειες. Επίσης ο Γρηγόριος Κουμουνδουράκης έστειλε τρεις ένοπλους για να ενισχύσει την άμυνά των, ενώ μέχρι πριν λίγο είχε φιλική συνεργασία με τον Ηλία Κατσάκο. Τελικά με τη μεσολάβηση του γιατρού Τζοάνε Σκαρπαλέζου από τη Μάλτα, φίλου των Μαυρομιχαλαίων, επήλθε ειρηνική λύση στις υπάρχουσες διαφορές τους.


Ο Κωνσταντίνος Κουτήφαρης διορίστηκε πάρεδρος στο ειρηνοδικείο Κάμπου το 1836 και παρέμεινε μέχρι το 1843, ενώ στο μεταξύ ανέλαβε στρατιωτική υπηρεσία
. Το 1839 ανακλήθηκε στην ενεργό υπηρεσία του στρατού ως υπολοχαγός της φάλαγγος
. Το Φεβρουάριο του 1841 επαινέθηκε γιατί συμβούλεψε το γιό του Ιωάννη να καταταγεί στο στρατό ως απλός στρατιώτης
. Το 1842 ονομάστηκε πραγματικός υπολοχαγός
 και την ίδια χρονιά εξελέγη επαρχιακός σύμβουλος για το δήμο Αβίας της επαρχίας Οιτύλου
. Τα έτη 1843-44 ήταν δημοτικός σύμβουλος Αβίας
 και το 1845 τοποθετήθηκε ως υπολοχαγός εις τους Πρεσβύτες της Φάλαγγος
, γιατί είχε υπερβεί το πεντηκοστό έτος της ηλικίας. Το 1852 επαινέθηκε για τη συμμετοχή του στην καταστολή της κίνησης του Παπουλάκη
. 


Ο Κωνσταντίνος Κουτήφαρης ήταν ένας από τους πλέον ευκατάστατους κατοίκους του δήμου Αβίας και γι’ αυτό συμπεριελήφθη αρχικά σε όλους τους καταλόγους των υποψηφίων ενόρκων από το 1836 μέχρι το 1845. Στη συνέχεια τον βρίσκουμε μέχρι το θάνατό του, το 1859, στους επόμενους  καταλόγους. Πρέπει ακόμη να παρατηρηθεί ότι αναφέρεται άλλοτε ως στρατιωτικός και άλλοτε ως κτηματίας, ότι κατοικούσε στο Βαρούσι, το ετήσιο εισόδημά του ανερχόταν σε 800 δραχμές και ότι ήταν γεννημένος περίπου το1795
, ενώ στην πραγματικότητα πρέπει να ήταν μεγαλύτερος. Στους καταλόγους των ενόρκων η ηλικία είναι πολλές φορές λανθασμένη και δεν θα πρέπει να λαμβάνεται ως απολύτως ακριβής. Σε μερικές περιπτώσεις φαίνεται μικρότερος και ενώ το 1851 γράφεται 55 ετών και το 1857 σημειώνεται ότι είχε πάλι την ίδια ηλικία.


Ο Κ. Κουτήφαρης έζησε μέχρι το 1859, παντρεύτηκε δε τη Γαρουφαλίτζα κόρη του Θεοδώρου Κλώστη
 με την οποία απέκτησαν α) τον Τζανέτο, β) το Δημήτριο, γ) τον Παναγιώτη, δ) τον Ιωάννη και ε) τη Ρουμπίνη που παντρεύτηκε το Δημήτριο Μιχ. Μαυρίκο και απέκτησαν ένα γιό, το Γεώργιο.

α) ΤΖΑΝΕΤΟΣ ΚΩΝΣΤ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ


Πρώτη πληροφορία για τον Τζανέτο Κωνστ. Κουτήφαρη έχουμε από το 1834, όταν διαλύθηκε το συνοικέσιο
 με την κόρη του Πούλου Μαυρίκου
, που ονομαζόταν Μαρία. Το καλοκαίρι του 1829 επισκέφθηκε τον πύργο του Πούλου Μαυρίκου στο χωριό Μάλτα ο Γάλλος χαρτογράφος Bory de Saint Vincent
 και συνάντησε τη νεαρή κόρη με τη μητέρα της, που παρά την καλοκαιρινή ζέστη, φορούσαν γούνες
  όπως οι Βογιάρες της Ρωσίας.  


Φαίνεται ότι μετά από το χωρισμό του ο Τζανέτος εγκαταστάθηκε στην Καλαμάτα και ασκούσε το επάγγελμα του παντοπώλη. Αναφέρεται ακόμη ως κτηματίας και εμποροκτηματίας
. Υπάρχει περίπτωση να συγχέεται με το συνώνυμό του Τζανέτο Κουτήφαρη, ο οποίος ήταν περίπου κατά 20 χρόνια μεγαλύτερος και το όνομά του περιλαμβάνεται στον κατάλογο των ενόρκων.


Το 1860, ως εύπορος και φορολογούμενος πολίτης συγκαταλεγόταν μεταξύ των υποψηφίων ενόρκων του πρωτοδικείου Καλαμάτας. Στον κατάλογο σημειώνεται ότι ήταν 45 ετών, δηλαδή γεννημένος το 1815, το επάγγελμά του κτηματίας και η αξία της ακίνητης περιουσίας του 10.000 δρχ.


Δεν υπάρχουν πληροφορίες αν ήρθε σε δεύτερο γάμο και εάν απέκτησε παιδιά.  

β) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ


Για το Δημήτριο Κ. Κουτήφαρη δεν υπάρχουν πληροφορίες. Η χήρα του ονομαζόταν Αικατερίνη και το 1851 ζούσε στην Καλαμάτα
. Από το γάμο τους είχε γεννηθεί ο Σταύρος, στον οποίο η γιαγιά του Γαρουφαλιά Κ. Κουτήφαρη παραχώρησε το 1859 μέρος της περιουσίας της
.


Ο Σταύρος Δημ. Κουτήφαρης, σύμφωνα με παράδοση, πιθανώς να είναι ο σύζυγος της Σταυρούλας Ιωάν. Μανωλέα από τη Μεγάλη Μαντίνεια. Δεν αναφέρεται να γεννήθηκαν από το γάμο αυτόν παιδιά.

γ) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΩΝΣΤ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ


Ήταν δημοδιδάσκαλος και ζούσε στο Βαρούσι. Στα τέλη του 1855 ο Π. Κουτήφαρης υπηρέτησε δημοδιδάσκαλος Βελανιδιάς
, δηλαδή στο μοναστήρι της Βελανιδιάς στα Μαλευριάνικα. Το όνομά του συναντάται πολλές φορές σε συμβόλαια του δήμου Αβίας.

δ) ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΩΝΣΤ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ


Το 1840 ο Ιωάννης Κουτήφαρης κατατάχθηκε ως απλός στρατιώτης και γι’ αυτό επαινέθηκε ο πατέρας του. Η αθηναϊκή εφημερίδα “Αιών” έγραψε τότε τα ακόλουθα
:


“Λακωνία 7 Μαΐου. Καθ’ ην ήδη εποχήν έληξεν η διάρκεια της υπηρεσίας των εθελουσίως καταταχθέντων Μανιατών κατά το εφεδρεύον εις τα Μεσσηνιακά φρούρια τάγμα των Ακροβολιστών και η διάλυσίς των ήρχισε προβαίνουσα μέχρι του επιλοχίου, η προς τον θρόνον και την πατρίδα των ανωτέρων της Μάνης οικογενειών αφοσίωσις εύρε την ευκαρίαν να αναπτυχθή.


Οι κύριοι Θ. Καπετανάκης, Π. Κουμουνδουράκης και Ιωάννης Κουτήφαρης, ανήκοντες εις καλάς της Μάνης οικογενείας, αφήσαντες προ τινων ημερών τον άνετον βίον, φέρουσι ήδη την στολήν του απλού στρατιώτου...”. 


Μετά την απόλυσή του από το στρατό ο Ιωάννης Κ. Κουτήφαρης κατοίκησε στο Βαρούσι και δήλωνε ως επάγγελμα “κτηματίας”
. Η διαθήκη
 του συντάχθηκε στις 25 Αυγούστου 1876 και δημοσιεύτηκε στις 15 Απριλίου 1879. Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν δύο αγόρια, α) το Δημήτριο και β) το Βασίλειο,για τον οποίο δεν υπάρχουν άλλες πληροφορίες. Ο Δημήτριος φαίνεται ότι το 1872 διορίστηκε γραμματέας στο ειρηνοδικείο Κάμπου, αλλά τον ίδιο χρόνο καταργήθηκε το ειρηνοδικείο Κάμπου και όλοι οι εργαζόμανοι σε αυτό απολύθηκαν
. 


Στις 10 Ιανουαρίου 1875 με την υπ. αριθ. 183 απόφαση του δικαστηρίου των συνέδρων Καλαμάτας καταδικάστηκε σε επτάμισυ χρόνια φυλάκιση ένας Δημήτριος Κουτήφαρης
, του οποίου η ποινή χαρίστηκε το 1878. Δεν είναι βέβαιο ότι πρόκειται για το Δημήτριο Ιωάν. Κουτήφαρη.


Από τα μητρώα αρρένων φαίνεται ότι απέκτησε ένα γιό, το Σταύρο, ο οποίος παντρεύτηκε τη Ρουμπίνη Μοσχολέα και απέκτησαν τέσσερα παιδιά: α) το Γεώργιο (1908), β) το Δημήτριο (1910), γ) τον Κωνσταντίνο (1915) και δ) τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε τον Παναγιώτη Πιερακέα.

3) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΖΑΝ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ

Κατά την επανάσταση του 1821 έλαβε μέρος σε πολεμικές επιχειρήσεις, προφανώς ακολουθώντας τον αδελφό του Δημητράκη. Από ένα πιστοποιητικό που του χορήγησε ο Αντώνιος Μαυρομιχάλης το 1865 αναφέρεται ότι έλαβε μέρος στην πολιορκία και άλωση του Νεοκάστρου, της Τρίπολης και της Κορίνθου. Ακόμη σημειώνεται ασαφώς ότι πολέμησε και σε άλλες μάχες
.


Στις 28 Ιουνίου 1830 υπέγραψε μαζί με τον πατέρα του αναφορά προς τον Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια σχετικά με την υπόθεση του πρίγκιπα Λεοπόλδου που είχε αρχικά επιλεγεί ως βασιλιάς της Ελλάδος
. Λίγο αργότερα ζήτησε να γίνει σχολείο στην επαρχία του
. Στις 23 Ιανουρίου 1831 συνυπέγραψε ψήφισμα της επαρχίας Σταυροπηγίου με το οποίο εκφαραζόταν πίστη και αφοσίωση στο νόμιμο καθεστώς της χώρας και αποδοκιμαζόντουσαν τα στασιαστικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων στο Λιμένι
.


Τον Αύγουστο του 1836 υπηρετούσε ως δημοτικός σύμβουλος του δήμου Γερηνίας και υπέγραψε πιστοποιητικά για τις υπηρεσίες στον αγώνα του 1821 του Βενετσάνου Καπετανάκη
, του Αντωνίου Πατριαρχέα, του Σταύρου Καπιτσινέα κ.ά. 


Το 1841 μαζί με πολλούς συνδημότες του έστειλε ευχαριστήριο επιστολή στο Μαξιμιλιανό Φέδερ, γιατί με τα μέτρα που έλαβε παγιώθηκε η τάξη στη Μάνη
. Αλλά στις 20 Ιουλίου 1845 υπέγραψε καταγγελία για τρομοκρατία και κακοποιήσεις πολιτών από το απόσπασμα εθνοφυλάκων του Δ. Κατσάκου, το οποίο λεηλατούσε και καταπίεζε εκείνο τον καιρό το λαό της επαρχίας Σταυροπηγίου
. 


Από το 1855 μέχρι το 1861 το όνομά του ήταν καταχωρημένο στους καταλόγους των υποψηφίων ενόρκων
 του δήμου Αβίας. Η ηλικία του αναφέρεται ότι ήταν 66 ετών (δηλαδή γεννημένος το 1792), το επάγγελμά του κτηματίας, τόπος κατοικίας η Μάλτα ή ο Κάμπος και το ετήσιο εισόδημά του ανερχόταν στο ποσόν των 600 δραχμών.


Ο Παναγιώτης Τζ. Κουτήφαρης παντρεύτηκε την Ελένη Παπαδέα
 (Παππαδίτζα) με την οποία απέκτησαν πολλά παιδιά: α) τον Αγησίλαο, β) το Γεώργιο, γ) τον Κωνσταντίνο, δ) την Αγγελικούλα που παντρεύτηκε το Δημήτριο Σταυριανέλο και το 1873 ήταν χήρα και ζούσε στο Βαρούσι με την κόρη της Σταρούλα
, ε) την Αφροδίτη η οποία έγινε σύζυγος του  Νικολάου Μανουσέα, αλλά το 1873 ήταν χήρα και ζούσε στο Βαρούσι
 και στ) τη Ρουμπίνη
, η οποία φαίνεται ότι γεννήθηκε το 1847, παντρεύτηκε το Σπύρο Αθαν. Κουμανταρέα και εγκαταστάθηκε στη Μικρή Μαντίνεια, 

α) ΑΓΗΣΙΛΑΟΣ ΠΑΝ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ


Ο Αγησίλαος κατοικούσε στο Βαρούσι και ασκούσε το επάγγελμα του ράπτη. Παντρεύτηκε την Καλλιόπη Δημ. Μοσχολέα
 και έγινε πατέρας επτά παιδιών: 1) του Κλεομένη που γεννήθηκε το 1855 και εργάστηκε στο πυριτιδοποιείο, 2) του Αντώνη
 (1862-1913), ο οποίος σταδιοδρόμησε στο στρατό, έφθασε στο βαθμό του ταγματάρχη, έλαβε μέρος στον πόλεμο του 1897, του 1912 και βρήκε ηρωικό θάνατο στις 19 Ιουνίου 1913 στο Μελισσοχώρι (Μπάλτζα) της Θεσσαλονίκης κατά την πρώτη ημέρα του Ελληνο-Βουλγαρικού πολέμου. 3) του Παναγιώτη που γεννήθηκε το 1873, κατατάχθηκε στο στρατό και έφθασε στο βαθμό του λοχαγού, απέκτησε δε δύο παιδιά α) την Καλλιόπη και β) τον Αντώνη. 4) της Φωτούλας, 5) της Ελένης, 6) της Μαρίας και 7) της Σταυρούλας που παντρεύτηκε τον Παναγ. Χειλά.

β) ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΠΑΝ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ

 
Ο Γεώργιος Π. Κουτήφαρης κατοικούσε στα Μαλευριάνικα και μέχρι το 1874 υπηρέτησε εισπράκτορας του δήμου Αβίας
. Παντρεύτηκε τη Μαριγώ Δημ. Καμαρινέα και από το γάμο τους γεννήθηκαν τέσσαρα παιδιά: 1) η Χρυσούλα, 2) η Σταυρούλα που παντρεύτηκε το δάσκαλο Νικόλαο Μπασακίδη από το Εξωχώρι, 3) η Αγγελικούλα που έγινε σύζυγος Παναγιωταρέα από το Βαρούσι και 4) ο Παναγιώτης, που γεννήθηκε το 1866, παντρεύτηκε σε πρώτο γάμο την Όλγα Κουκή με την οποία απέκτησαν μία κόρη, τη Μαρία που έγινε σύζυγος του Αντώνη Πατσιλίβα από τον Κάμπο. Σε δεύτερο γάμο ήρθε με την Ευσταθία Κοτεχέα και απέκτησαν  τέσσαρα παιδιά: α) το Δημήτριο (γενν. 1895), β) το Γεώργιο (γενν. 1910), γ) την Αγγελική που παντρεύτηκε το Βασίλη Ζάγουρα και δ) την Άννα η οποία έγινε σύζυγος του Ηλία Μισαντώνη. 

γ) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ  ΠΑΝ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ


Εργάστηκε σε διάφορες δημόσιες θέσεις, όπως το 1868 ως υγειονομοσταθμάρχης. Στη συνέχεια υπηρέτησε μέχρι το 1871 ως υποθηκοφύλακας Κάμπου. Το 1875 απολύθηκε από τη θέση του “πρωτοκολλιστή” της Εφορίας Καλαμάτας και τον ίδιο χρόνο διορίστηκε υποτελώνης Μαράθου Τριφυλίας. Από τη θέση αυτή απολύθηκε το 1877 και το 1878 διορίστηκε γραμματέας της εφορίας Τριφυλίας
. Δεν αναφέρεται το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν ένα γιο 1) το Χρήστο (1882-1935). ο οποίος φοίτησε στο δημοτικό σχολείο Βελανιδιάς (Μαλευριάνικα) και στην Α’ τάξη του εληνικού σχολείου Κάμπου. Στη συνέχεια πήγε στην Αθήνα, σπούδασε στο μικρό πολυτεχνείο και έγινε μηχανολόγος-ηλεκτρολόγος. Εργάστηκε στην εταιρεία ΠΑΟΥΕΡ, που ήταν η ηλεκτρική εταιρεία. Παντρεύητκε την Ιωάννα Καλοκούβαρου από τον Κάμπο και απέκτησαν  πέντε παιδιά: α) το Βασίλη που γεννήθηκε το 1918 και έγινε τακτικός καθηγητής της Μαιευτικής και Γυναικολογικής Κλικνικής του Πανεπιστημίου Αθηνών, β) την Κωνσταντίνα, γ) την Αικατερίνη, δ) τη Ρούλα και ε) τη Μάρθα.

............

ΤΖΑΝΕΤΟΣ ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ (1792-1859)


Από το αρχείο του Μίμη Φερέτου μαθαίνουμε ότι είχε γεννηθεί στο Βαρούσι το 1792, αλλά στους καταλόγους των ενόρκων, που δεν διακρίνονται για την ακρίβειά τους, φαίνεται ότι ήταν γεννημένος περίπου το 1796. Δεν είναι γνωστό το πατρώνυμό του, αλλά αποκλείεται να ήταν εγγονός του κυρ Τζανέτου, ο οποίος παντρεύτηκε το 1781. Ίσως να ήταν γιός της Παναγιώταινας Κουτουφαρίνας, η οποία αναφέρεται το 1798 ως μάρτυρας αγοραπωλησίας
.


Ο Τζανέτος Κουτήφαρης είχε εγκατασταθεί στην Καλαμάτα
 ασχολούμενος με το εμπόριο. Κατά τα έτη 1855-1859 το όνομά του ήταν καταχωρημένο στους καταλόγους των υποψηφίων ενόρκων του δήμου Καλαμάτας και αναφέρεται ως κτηματίας με ακίνητη περιουσία αξίας 6.000 δραχμών. Το 1859 σημειώνεται στον κατάλογο των ενόρκων ότι απεβίωσε ο Τζανέτος Κουτήφαρης, αλλά επανεμφανίζεται στον κατάλογο του 1861 το όνομά του με τα γνωστά στοιχεία ηλικίας και περιουσίας. Για το 1860 είναι σημειωμένος προφανώς ο Τζανέτος Κωνστ. Κουτήφαρης, κτηματίας, που ήταν τότε ηλικίας 45 ετών, κατοικούσε στην Καλαμάτα και κατείχε περιουσία αξίας 10.000 δραχμών
.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ  ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ


Δεν είναι γνωστό το όνομα του πατέρα του. Επειδή δεν υπάρχουν ενδείξεις ότι κατείχε περιουσία στην περιοχή της Μάλτας και του Βαρουσιού υποθέτουμε ότι μπορεί να ήταν γιός του Τζανέτου Κουτήφαρη της Καλαμάτας.


Ο Δημήτριος Κουτήφαρης μέχρι το 1848 ασκούσε δικηγορία στο ειρηνοδικείο Πύργου Ηλείας, οπότε διορίστηκε γραμματέας στο ίδιο ειρηνοδικείο. Το 1849 από τη θέση αυτή προβιβάστηκε σε ειρηνοδίκη Λαμπείας (Δίβρης) Ηλείας. Το 1851 υπηρετούσε στο ειρηνοδικείο Επιδαύρου Λιμηράς (Μονεμβασίας) και μετατέθηκε στο ειρηνοδικείο Ψωφίδος (Λειβάρτζι) Καλαβρύτων. Τον ίδιο χρόνο τοποθετήθηκε στο ειρηνοδικείο Μασήτου (Κρανιδίου). Το 1854 μετατέθηκε στην Κόρινθο και το επόμενο χρόνο στον Πύργο Ηλείας. Το 1856 τοποθετήθηκε στο ειρηνοδικείο Υψούντος (Στεμνίτσης). Το 1858 μετατέθηκε στο Γύθειο. Γρήγορα όμως ακολούθησε άλλο Βασιλικό Διάταγμα και έγινε αμοιβαία μετάθεση, ώστε τελικά τοποθετήθηκε στην Τρίπολη
. Την επόμενη χρονιά πήρε μετάθεση στο ειρηνοδικείο του Πύργου Ηλείας
. Αμέσως μετά την έξωση του Όθωνα, που έγινε στις 11 Οκτωβρίου 1862, με θέσπισμα της προσωρινής κυβέρνησης της 8 Νοεμβρίου απολύθηκε ο Δ. Κουτήφαρης
 από τη θέση του ειρηνοδίκη Πύργου, προφανώς λόγω των φιλικών του αισθημάτων προς τον έκπτωτο βασιλιά. Έκτοτε δεν κατέλαβε δημόσια θέση.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ  ΚΑΙ  ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ  ΤΟΥ  ΠΥΡΓΟΥ  ΗΛΕΙΑΣ 


Στον Πύργο της Ηλείας εγκαταστάθηκαν δύο αδελφοί, ο Διονύσιος και ο Γεώργιος Κουτήφαρης, που πιθανώς πατέρας τους ήταν ο δικηγόρος Πύργου και ειρηνοδίκης Δημήτριος Κουτήφαρης. Απόγονοι των αδελφών αυτών κατοικούν σήμερα στον Πύργο και αλλού. Δεν είναι γνωστό σε ποιόν ακριβώς κλάδο της οικογένειας Κουτήφαρη του Σταυροπηγίου της Ζαρνάτας ανήκουν, αλλά από παράδοση γνωρίζουν ότι κατάγονται από τη Μάνη. 


Ο Διονύσιος Κουτήφαρης
, ο οποίος σημειώνεται αρχικά ως Κουτούφαρης, το 1870 είχε διοριστεί γραμματέας του Ειρηνοδικείου Λιθακιάς Ζακύνθου και παραιτήθηκε. Τον επόμενο χρόνο εργαζόταν στην ίδια θέση του Ειρηνοδικείου Αροανίας της επαρχίας Καλαβρύτων και απολύθηκε. Το 1874 διορίστηκε στο Ειρηνοδικείο Μεγαλόπολης, αλλά μετά λίγες ημέρες τοποθετήθηκε στην Κυπαρισσία και τον ίδιο χρόνο μετατέθηκε στον Πύργο Ηλείας. Το 1875 από τον Πύργο τοποθετήθηκε στα Ειρηνοδικεία Εράνης (Φιλιατρών), Αυλώνος (Σιδηρόκαστρο Μεσσηνίας) και τελικά, πάντοτε ως γραμματέας, τοποθετήθηκε στο Ειρηνοδικείο Κατασταρίου (Ζακύνθου), αλλά δεν δέχθηκε τη θέση.

 
Αργότερα έγινε ειρηνοδίκης και στα έτη 1892-1902 υπηρέτησε σε διάφορα ειρηνοδικεία, όπως Αγουλινίτσας, Θουρίας, Μελιγαλά, Φιλιατρών, Γυθείου, πάλι Θουρίας
 κ.ά. Από παράδοση αναφέρεται ότι έγινε και εισαγγελέας.


Από το γάμο του γεννήθηκαν έξι παιδιά: 1) ο Ιωάννης (γεννημένος το 1878) που εγκαταστάθηκε στην Αθήνα, εργάστηκε ως δημοσιογράφος και πολιτεύτηκε, απέκτησε δε δύο κόρες α) την Αντιόπη και β) την Ευθυμία. 2) ο Δημήτριος (1880), 3) ο Χαράλαμπος (1882), για τον οποίο αναφέρεται ότι διετέλεσε διευθυντής του τελωνείου Πειραιώς και απέκτησε μια κόρη α) την Ελένη, 4) ο Αριστείδης(1890), που πέθανε νέος, 5) η Ευπραξία και 6) η Μαριγώ.


Ο Γεώργιος Κουτήφαρης αναφέρεται ότι υπηρέτησε ως γραμματέας Εισαγγελίας και ως δασάρχης. Από το γάμο του γεννήθηκαν τέσσαρα παιδιά: 1) ο Δημήτριος, που έγινε πατέρας α) του Γεωργίου και β) της Γαρυφαλιάς, 2) ο Λεωνίδας, πατέρας α) του Γεωργίου, β) του Χαραλάμπους, γ) του Αθανάσιου, δ) της Ελένης και ε) της Ευθαλίας που παντρεύτηκε το Βασίλη Παν. Τυρέα
 από την Παλιόχωρα της Αβίας, 3) ο Σπύρος και 4) ο Ανδρέας που είναι πατέρας του Γεωργίου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ


Ο Αθανάσιος Κουτήφαρης
, του οποίου δεν γνωρίζουμε γονείς ή αδέλφια, διορίστηκε υποτελώνης Φιλιατρών με Βασιλικό Διάταγμα της 11 Νοεμβρίου 1859. Το όνομά του δεν το συναντούμε σε άλλες πηγές και δεν έχουμε πληροφορίες από παράδοση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΝΑΓΝ. ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ - ΣΚΑΡΠΑΛΕΖΟΣ


Στο Πετροβούνι της Καρδαμύλης ζούσε ο γιατρός Αθανάσιος Αναγνώστη Κουτήφαρης. Είχε μυηθεί στη Φιλική Εταιρεία
 ως Αθανάσιος Σκαρπαλέζος, ντοτόρος, Σπαρτιάτης (δηλαδή Μανιάτης). Κατά τη διάρκεια της επανάστασης του 1821 με πρόταση του Διονυσίου Μούρτζινου έγινε υποχιλίαρχος
. 

 ΕΥΡΕΤΗΡΙΟ

Το έτυμο του ονόματος Κουτήφαρης ή Κουτούφαρης

Ο Κυριάκος Κοντύφαρις από την Ιερισσό της Χαλκιδικής

Ο Ιωάννης Κουτούφαρης από τη Νικομήδεια της Μικράς Ασίας

Το τοπωνύμιο "του Κουτούφαρη" της Ζακύνθου

Η οικογένεια Κουτούφαρη ή Κουτουφά της Κεφαλονιάς

Η οικογένεια Κουτούφαρη ή Κουτήφαρη της Χίου

Η οικογένεια Κουτούφαρη της Ικαρίας

Οι Κουτουφαραίοι του Μυστρά

Οι Κουτουφαραίοι της Αλαγονίας

Το χωριο Κουτήφαρη της επαρχίας Μεσσήνης

Κεφαλάρι του Κουτούφαρη και ποτάμι της Κουτουφαρίνας

Οι υπερβολές του Χριστόδουλου Καπετανάκη

Το Κουτήφαρη της Μάνης και η ομώνυμη οικογένεια

Οι Αγιογράφοι του Κουτήφαρη

Οι Κουτηφαραίοι της διασποράς στην Ιταλία

Οι Κουτηφαραίοι της Ζαρνάτας στην Ενετοκρατία (1685-1715)

Ο Καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης

Οι διάδοχοι της καπετανίας του Σταυροπηγίου

Κουτήφαρης-Νικολακάκης-Ταραμπουλουσάκης-Γιαννόπουλος

Ο Τζανετάκης ή Τζανέτμπεης Κουτούφαρης

Η οικογένεια του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη

Ο κυρ Τζανέτος Κουτούφαρης

1) Δημητράκης Τζαν. Κουτήφαρης

α) Γεώργιος Δημ. Κουτήφαρης

β) Πέτρος Δημ. Κουτήφαρης

γ) Κωνσταντίνος Δημ. Κουτήφαρης

2) Κωνσταντίνος Τζαν. Κουτήφαρης

α) Τζανέτος Κωνστ. Κουτήφαρης

β) Δημήτριος Κωνστ. Κουτήφαρης

γ) Παναγιώτης Κωνστ. Κουτήφαρης

δ) Ιωάννης Κωνστ. Κουτήφαρης

3) Παναγιώτης Τζαν. Κουτούφαρης

α) Αγησίλαος Παν. Κουτήφαρης

β) Γεώργιος Παν. Κουτήφαρης

γ) Κωνσταντίνος Παν. Κουτήφαρης

Τζανέτος Κουτήφαρης (1792-1859)

Δημήτριος Κουτήφαρης

Διονύσιος και Γεώργιος Κουτήφαρης του Πύργου Ηλείας

Αθανάσιος Κουτήφαρης

Αθανάσιος Αναγν. Κουτήφαρης-Σκαρπαλέζος

ΤΟΠΩΝΥΜΙΑ
Κουτήφαρη (το) χωριό Ζυγού Μάνης               

Κουτήφαρη (το) χωριό Μεσσήνης                       

Κουτούφαρη (του) τοπων. Ζακύνθου               

Κουτούφαρη (του) τοπων. Τρικότσοβας (Χαραυγής Καλαμάτας)      

Κουτούφαρη (του) Κεφαλάρι                               

Κουτουφαρίνας (της) Ποτάμι  

ΠΑΡΩΝΥΜΙΑ-ΚΛΑΔΟΙ
Βουτσαράς                                                      

Γεννηματάς                                                     

Γιαννιάνοι                                                       

Γιαννόπουλος                                              

Δημαγγελέας                                               

Δόξα Πατρί Βουτσαράς                            

Καμαρινιάνοι                                                

Καπετανάκης                                                

Καπέτος-Ούγκος-Βουτσαράς                

Καργάδος                                                         

Κοντύφαρις                                                     

Κουμουνδουράκης                                    

Κουτουφάς                                                      

Κωνσταντινιάνοι                                          

Μουγγάκης                                                   

Νικολακάκης                                                 

Παπαδάκης                                                    

Σκαρπαλέζος                                                

Σπίνος                                                              

Ταβλαράκης                                                 

Ταραμπουλουσάκης                                 

Τζανετάκης                                                    

Τζανετιάνοι                                                    

Χριστέας                                                           

ΟΝΟΜΑΤΑ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ ΚΟΥΤΗΦΑΡΗ

Αγγελική Παν./Γ. (σ. Β. Ζάγουρα)      

Αγγελικούλα Γεωργ. (σ. Παναγιωταρέα)   

Αγγελικούλα Παναγ./Τζ. (σ. Δ. Σταυριανέλου)  

Αγησίλαος Παν.                                           

Αδαμαντία Ιωάν. το γ. Κετσέα              

Αθανάσιος  (τελώνης Φιλιατρών)                  

Αθανάσιος Αναγν. -Σκαρπαλέζος      

Αθανάσιος Λεων.                                       

Αικατερίνη Δημ.                                            

Αικατερίνη Χρ.                                             

Αναγνώστης  1730                                     

Αναστασούλα κυρ Τζανέτου                

Ανδρέας Γεωργ.                                         

Ανδριάνα Ιωάν. από Ζάκυνθο                 

Άννα Παναγ. (σ. Β. Μισαντώνη)          

Αννούλα Ιωάν. από Ζάκυνθο                 

Αντιόπη Ιωάν.                                               

Αντώνης Αγησ.                                            

Αντώνης Παναγ.                                         

Αντωνίτσα Τζανέτμπεη                            

Ανώνυμος  από Κελεφά  1690             

Αργυρή (Αλαγονία)                                      

Αργυρώ Δημ. το γ. Τζανετουλέα       

Αριστείδης Διον.                                        

Αυγερινή (Αμερινή) του Γιαννάκη     

Αφροδίτη Παν. (σ. Ν. Μανουσέα)      

Βασίλειος Ιωάν.                                          

Βασίλης Χρ.                                                  

Βασιλική  Νικ.  το γ. Μούζαλου           

Γαρυφαλιά Δημ.                                         

Γαρυφαλίτσα Κ. το γ. Κλώστη            

Γεώργιος Ανδρ.                                          

Γεώργιος Δημ./Γεώργ.                           

Γεώργιος Δημ./Τζαν.                                

Γεώργιος Λεων.                                          

Γεώργιος Παν./Γ.                                       

Γεώργιος Παν./Τζ.                                      

Γεώργιος Σταυρ.                                        

Γεώργιος από Πύργο                               

Γεώργιος  από Χίο 1645 

Γιαννάκης 1704                         

Γιαννάκης Καπετάν  1715                       

Γιάννης (Αλαγονία)   

Γιωργάκης 1704                                

Γκόλφω Νικ. από Μυστρά 1769          

Δημητράκης 1704 

Δημητράκης Τζαν.                                    

Δημήτριος (Ειρηνοδίκης)                      

Δημήτριος Γεωργ.                                    

Δημήτριος Διον.                                         

Δημήτριος Ιωάν.                                         

Δημήτριος Κωνσ.                                      

Δημήτριος Παναγ.                                    

Δημήτριος Σταύρ.                                     

Διονύσιος                                                      

Δρακού ή Στασινή                                     

Ελένη Αγησ.                                                 

Ελένη Ιωάν.                                                   

Ελένη Παν. το γ. Παπαδέα                     

Ελένη Χαραλ.                                               

Έξαρχος    911                                                 

Έξαρχος 1715                                              

Έξαρχος                                                           

Έξαρχος -Μουγγάκης   1715                  

Ευγενικούλα  το γ. Λιανουράκη             

Ευθαλία Λεων.                                                

Ευθυμία Ιωάν.                                                 

Ευπραξία Διον.                                               

Ευσταθία Παναγ. το γ. Κοταχέα            

Ζαχαρίας-Παπάς (Αλαγονία)                       

Ζαχαρίτσα Δημ. το γ. Αλούπη                 

Ηλίας  αγιογράφος 1828                             

Ηλίας Σπίνος    1690                                       

Ιωάννα Χρ. το γ. Κολοκούβαρου            

Ιωάννης  από Βιθυνία 1313-6                       

Ιωάννης  από Ζάκυνθο                                    

Ιωάννης ή Γιάγκος Γεωργ.                         

Ιωάννης Δημ.                                                     

Ιωάννης Διον.                                                    

Ιωάννης Κωνστ.                                               

Ιωάννης Μιχ. από Χίο 1645                            

Ιωάννης Νικ. από Χίο 1677                             

Ιωάννης  -Νικολακάκης 1727, 30, 37       

Ιωάννης  -Ταραμπουλουσάκης   1737 

Καβαλιέρος 1704   

Καλλιόπη Αγησ. το γ. Μοσχολέα              

Καλλιόπη Αγησ. το γ. Δ. Μοσχολέα         

Καλλιόπη Παν. 

Καμαρινός 1704                                                

Κανέλλος   1690, 1715                                    

Κλεομένης Αγησ.                                              

Κοκώνα Γ. το γ. Σκαρπαλέζου                       

Κυριακή Μιχ. από Χίο  1607                                    

Κυριακός Κοντύφαρις 1267                           

Κωνσταντίνα Χρ.                                               

Κωνσταντίνος                                                    

Κωνσταντίνος Δημ.                                         

Κωνσταντίνος Παναγ.                                    

Κωνσταντίνος Σταύρ.                                    

Κωνσταντίνος Τζανέτμπεη                          

Κωνσταντίνος κυρ Τζανέτου                     

Λεωνίδας Γεωργ.                                             

Λεωνίδας Ιωάν.                                                 

Λιάκος 1712                                                        

Μακάριος επίσκοπος 1703, 1717                         

Μαργαρίτα το γ. Κατελανάκη                   

Μάρθα Χρ.                                                          

Μαρία Αγησ.                                                      

Μαρία Γ. το γ. Δ. Καμαρινέα                     

Μαρία Δημ.                                                        

Μαρία Παν. (σ. Α. Πατσιλίβα)                   

Μαρία Ταραμπουλουσάκη                         

Μαρία Τζανέτμπεη                                         

Μαρία Τζ. το γ. Πούλου Μαυρίκου        

Μαριγώ Γεωργ. το γ. Δ. Καμαρινέα      

Μαριγώ Διον.                                                    

Μιχαήλ από Χίο  1607                                       

Μιχαήλ από Χίο  1645                                       

Μιχαήλ καπετάνιος Σταυροπηγίου         

Νικήτας (Αλαγονία)                                            

Νικόλαος καραβοκύρης 1674                    

Νικόλας Κουτουφάς καραβοκ. 1674         

Νικόλαος καπετάνιος  1686, 1690            

Νικόλαος -Τζανετάκης 1690                       

Νικόλαος από Ζάκυνθο 1718                        

Νικόλαος από Μυστρά  1730                        

Οικονόμος  1618                                                

Όλγα Παν. το γ. Κουκή                              

Παναγιώταινα  1798                                        

Παναγιώτης  1687                                           

Παναγιώτης  1690                                             

Παναγιώτης  1692                                            

Παναγιώτης από Μυστρά 1694 

Παναγιώτης 1704                  

Παναγιώτης  1715                                            

Παναγιώτης  1743 

Παναγιώτης από Αλαγονία 1822                                           

Παναγιώτης Αγησ.                                          

Παναγιώτης Γεωργ.                                       

Παναγιώτης Κωνστ.                                      

Παναγιώτης κυρ Τζανέτου                          

Πέτρος από Ιταλία  1670                               

Πέτρος Δημ.                                            

Πέτρος Ιωάννου                                               

Πεντζεχρούλα Τζανέτμπεη                         

Ρούλα Χρ.                                                            

Ρουμπίνη Κ. (σ. Δημ. Μ. Μαυρίκου)        

Ρουμπίνη Παν. (σ. Αθ. Κουμανταρέα)  

Ρουμπίνη Σταύρ. το γ. Μοσχολέα         

Σέργης από Χίο  1645                                       

Σέργης Μιχ. Από Χίο 1628                              

Σπύρος Γεωργ.                                               

Σταμάτης -Μουγγάκης  1690                      

Στασινή ή Δρακού Δημ.                               

Σταυριανή Ταραμπουλουσάκη              

Σταυριανός Νικ. από Μυστρά 1769           

Σταύρος Δημ.                                                   

Σταύρος Δημ/Κ.                                               

Σταυρούλα Αγησ. (συζ. Παν. Χειλά)              

Σταυρούλα Γεωργ.                                          

Σταυρούλα Δημ.                                                

Σταυρούλα Σταύρ. (συζ. Π. Πιερακέα)       

Σταυρούλα συζ. Σ. το γ. Ι. Μανωλέα       

Στρατήγης 1690                                                

Τζανέταινα Γιαννοπουλίνα                           

Τζανετάκης  ή  Τζανέτμπεη                            

Τζανέτος -Παπαδάκης  1690                       

Τζανέτος καπετάν  1702                                

Τζανέτος 1715                                                   

Τζανέτος 1737                                                   

Τζανέτος 1763                                                    

Τζανέτος καπετάν  1773                                

Τζανέτος -Γιαννόπουλος 1771                  

Τζανέτος -Ταραμπουλουσάκης 1775    

Τζανέτος  κυρ-  1779                                     

Τζανέτος 1792-1859                                       

Τζανέτος Κ.                                                         

Τιμόθεος μοναχός 1737                             

Φωτούλα Αγησ.                                              

Χαράλαμπος Διον.                                        

Χαράλαμπος Λεων.                                       

Χρήστος Κωνστ.                                           

Χριστόδουλος Δημ. 1729                               

Χριστόφορος Αντ. 1724-5                              

Χρυσομάλλης -Ταβλαράκης  1690        

Χρυσούλα Γεωργ.    
ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΚΥΒΕΛΟΥ

ΟΙ ΚΥΒΕΛΑΙΟΙ ΤΗΣ ΓΑΡΜΠΕΛΙΑΣ ΣΤΑ ΧΡΟΝΙΑ ΤΟΥ ‘21

                                                                                        Στη μνήμη    

Γεωργίου Στυλ. Γεωργουλέα
Η Μηλιά και η καπετανία της


Στις δυτικές πλαγιές του Ταϋγέτου, στο Ζυγό των Μελιγκών, είναι φωλιασμένη η Μηλιά του δήμου Λεύκτρου, που η ιστορία της χάνεται στα βάθη των αιώνων
. Δυτικά των οικισμών της Μηλιάς βρίσκεται η Γαρμπελιά, που κατοικήθηκε από την οικογένεια Κυβέλου. Για πρώτη φορά το όνομα της Γαρμπελιάς ή Γαρμπελέας αναφέρεται το 1798 από το Μηλιανίτη Νικήτα Νηφάκη
 σε σατιρικούς στίχους:


     …Και απ’ εκεί να έλθωμεν εις τους λυκοπατάδες


     τους κατσικογιδόκλεφτες και νυχτοπερπατάδες.


     Να γράψωμεν την χώρα τους, των κατζικοφαγάδων


     τρουπάδων, μουλαρόκλεπτων και των γιδοφονιάδων.


     Αυτή ‘ναι τρισυπόστατος και λέγεται Μηλέα 

     ως ένα κάρτον παρεκεί είναι κ’ η Γαρμπελέα.

Το ορεινό χωριό της Μηλέας ή Μηλιάς χαρακτηρίζεται ως ″τρισυπόστατο″, γιατί αποτελείται από τους οικισμούς της Κάτω Χώρας, των Φαγκριάνικων
 και των Ξανθιάνικων
. Ανατολικά είναι ακόμη λίγα σπίτια, τα Σεκουριάνικα, που δεν τα μνημονεύει ο Νηφάκης. Παλαιότερα γινόταν η διάκριση σε Επάνω Χώρα, που το 1618 είχε 120 σπίτια  και σε Κάτω Χώρα με 35 σπίτια
. Η Γαρμπελιά, τώρα ονομάζεται Κυβέλεια, κατοικήθηκε το 18ο αιώνα από την οικογένεια Κυβέλου και σε έναν από τους πύργους της υπάρχει εγχάρακτη επιγραφή με τη χρονολογία 1784.

Στη Μηλιά υπάρχει ένα εκκλησάκι που είναι αφιερωμένο στον Άγιο Νικόλαο και στην Αγία Βαρβάρα και σε αυτό υπάρχουν γλυπτά του Νικήτα Μαρμαρά από το δεύτερο ήμισυ του ενδεκάτου μ. Χ. αιώνα
. Πρόκειται για την παλαιότερη ένδειξη ότι εκεί υπήρχε οικισμός.

Για πρώτη φορά μνημονεύεται η Μηλιά
 σε γραπτό κείμενο του 1336, πρόκειται για επιστολή του αυτοκράτορα Ανδρόνικου Γ’ Παλαιολόγου. Το Δεκέμβριο του 1465 σε βενετικό έγγραφο αναγράφονται τα χωριά Ανδρούβιστα, Πραστίο και Μηλέα που υπάγονταν στην περιοχή του Μυστρά
.

Ο Οικονόμος Νέρες αντιπροσώπευσε το 1618 τη Χώρα της Μηλέας
 σε αναφορά των Μανιατών προς τον Κάρολο Γονζάγα δούκα του Νεβέρ. 

Το 1692 οι Βενετσάνοι, που είχαν κατακτήσει το Μοριά, φορολογούσαν τους Μανιάτες και έλαβαν από τη Μηλιά μαζί με την Αράχοβα 160 ρεάλια, ενώ στα προηγούμενα χρόνια ο φόρος των Τούρκων di mactu ήταν 348 ρεάλια
.

Η εκκλησία της Μηλέας το 1621 υπαγόταν στη Μητρόπολη Πλάτσας.     Για πρώτη φορά αναφέρεται η επισκοπή της Μηλέας κατά το 18ο αιώνα, η οποία υπαγόταν στη Μητρόπολη Μονεμβασίας και το 1743 εξελέγη επίσκοπος ο Παΐσιος. Ακολούθησαν και άλλοι αρχιερείς, το δε 1810 επίσκοπος Μηλέας και Καστάνιας έγινε ο Ιωσήφ, ο οποίος έζησε μέχρι το 1825.  Τον διαδέχθηκε αντικανονικά κατά τη διάρκεια της επανάστασης ο Ιωαννίκιος
. 

Σε ένα έγγραφο του τέλους του δεκάτου ογδώου αιώνα αναφέρεται ότι στη Μηλέα υπάγονταν η Καστάνια και ο Πολυάραβος και η μικρή της παραγωγή περιοριζόταν σε λίγο κριθάρι και λίγο λάδι
. Βέβαια η γύρω περιοχή προσφερόταν για κτηνοτροφία, η οποία αποτελούσε άλλοτε βασική πηγή διατροφής του πληθυσμού της.

Με τις λίγες γνωστές ιστορικές πληροφορίες για τη Μάνη της δεύτερης τουρκοκρατίας (1715-1821) και με τη βοήθεια πληροφοριών από παράδοση, μπορούμε αδρά να σκιαγραφήσουμε την ιστορία των καπετανιών του τόπου.

Όταν το 1715 οι Τούρκοι μπήκαν στο Μοριά και η Βενετική δημοκρατία απεδείχθη ανίκανη να τους αντιμετωπίση, ο ιατρός του Μυστρά Ηλίας Δόξας
 σενεβούλευσε τους Μανιάτες, ότι είναι προτιμότερο να διαπραγματευθούν με τους νέους κατακτητές, παρά να πολεμήσουν μαζί τους. Οι Μανιάτες συγκεντρώθηκαν και συσκέφθηκαν στο Βαχό και την Καρυούπολη, όπου και πήραν τις αποφάσεις τους. Έστειλαν μια αντιπροσωπεία να συνδιαλλαγή με τους Τούρκους και τελικά συμφωνήθηκε, οι Μανιάτες μόνοι τους να διώξουν τους Βενετούς από τον τόπο τους, χωρίς να εισχωρήση εκεί τουρκική στρατιωτική δύναμη, αλλά να μείνουν αυτοδιοίκητοι με τους καπεταναίους τους, πληρώνοντας φόρο τέσσερις χιλιάδες γρόσια το χρόνο. 

Οι νέοι κατακτητές του Μοριά αναγνώρισαν στη Μάνη τέσσερις καπετανίες. Ο καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης από το Βαρούσι έγινε καπετάνιος στο Σταυροπήγι (δήμος Αβίας), ο Ξανθός Γιατρός ή Ξανθάκης από τη Μηλιά αναδείχθηκε στην καπετανία του Ζυγού, που περιλάμβανε και την Ανδρούβιστα (δήμος Καρδαμύλης) και ο Αντώνιος Φωκάς-Καβαλιεράκης-Κοσονάκος από την Καρυούπολη ανέλαβε την καπετανία της ανατολικής Μάνης
. Η περιοχή της Μέσα Μάνης ή Κακαβουλίας μπορεί να μην ανέδειξε κανέναν ως καπετάνιο ή ίσως να ήταν κάποιος από την οικογένεια Μαυρομιχάλη ή άλλη ισχυρή γενιά του τόπου, αλλά παραμένει άγνωστος.

Όπως αναφέρεται, το 1718, οι τρεις αυτοί καπετάνιοι συγκεντρώθηκαν στο μοναστήρι της Τίμιοβας, όπου ο καπετάν Ξανθός Γιατρός δηλητηρίασε
 τον καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη και συμπεριέλαβε στη διοίκησή του και το Σταυροπήγι. Με τον τρόπο αυτό όλη η Έξω Μάνη υπήγετο στην καπετανία του Ξανθού Γιατρού από τη Μηλιά, στον οποίο κατέβαλε φόρο.

Μια χρονιά, που δεν καθορίζεται με ακρίβεια, η παραγωγή του λαδιού ήταν μικρή και ο Μιχαήλ Τρουπάκης από την Καρδαμύλη πρότεινε στους συντοπίτες του, να καταβάλουν το μισό φόρο στον Ξανθό Γιατρό-Ξανθάκη. Ο Ξανθός δεν δέχθηκε τη συμβιβαστική αυτή λύση και ακολούθησε ένοπλη ρήξη, από την οποία νικητής αναδείχθηκε ο Πέτρος γιός του Μιχαήλ Τρουπάκη
. Έκτοτε από την καπετανία της Μηλιάς αποσπάστηκε η περιοχή της Ανδρούβιστας και του Σταυροπηγίου και απετέλεσε ιδιαίτερη καπετανία υπό τους Τρουπάκηδες. Αργότερα ο Αθανάσιος Κουμουνδουράκης αναγνωρίστηκε ως καπετάνιος Σταυροπηγίου. Άγνωστο παραμένει πότε στη συνέχεια έγιναν ανεξάρτητες οι καπετανίες της Καστάνιας του Δουράκη και του Ζυγού του Χρηστέα. Όπως επίσης δεν γνωρίζουμε πότε η καπετανία της Μηλιάς περιήλθε από τους Γιατρούς-Ξανθάκηδες στους συγγενείς τους Κυβελαίους. Πιθανώς να προηγήθηκε ρήξη με την οικογένεια των Ξανθάκηδων, στην οποία τελικά επεβλήθησαν οι Κυβελαίοι ή αναγνωρίστηκε ειρηνικά κάποιος από αυτούς ως ο καταλληλότερος για το αξίωμα του  τοπικού καπετάνιου, αφού προερχόταν από την ίδια γενιά.

Στη Μηλιά κατέφυγε στα παιδικά του χρόνια ο Θοδωρής Κολοκοτρώνης
 μετά τα γεγονότα της Καστάνιτσας του 1780, όπου σκοτώθηκαν ο Παναγιώταρος Βενετσανάκης και ο πατέρας του Κωνσταντής. Ο αδελφός του πατέρα του Αναγνώστης και η μητέρα του με τα παιδιά της βρήκαν φιλοξενία για λίγα χρόνια στη Μηλιά, μέχρι που τους πήραν τα αδέλφια της, οι Κοτσακαίοι, στην Αλωνίσταινα.

Η καταγωγή των Κυβελαίων

Οι πληροφορίες για την καταγωγή της οικογενείας Κυβέλου από παράδοση είναι πολλές και αλληλοσυγκρουόμενες. Κατά μια εκδοχή οι Κυβελαίοι μετά την πτώση της Κωνσταντινούπολης κατέφυγαν στη Μονεμβασία και από εκεί εγκαταστάθηκαν στη Μηλιά της Μάνης. Κατ’ άλλους προέρχονται από το Λεοντάρι της Αρκαδίας, όπου είχαν το όνομα Στρατάκης, αλλά μετά το φόνο ενός Τούρκου επισήμου αναγκάστηκαν να μετοικήσουν στη Μάνη. Πρώτα, όπως αναφέρεται, έζησαν στα Πηγάδια της Αβίας και κατόπιν ένα μέρος από αυτούς εγκαταστάθηκε στη Γαρμπελιά
. Αναφέρεται ακόμη ότι προέρχονται από έναν Άγγλο περιηγητή που ήρθε να ζήση στη Γαρμπελιά
.

Ως πιθανώτερη εκδοχή φαίνεται η προέλευση της οικογενείας Κυβέλου να προέρχεται από τους Γιατρούς-Μεδίκους του Οιτύλου
. Μέλη της μεγάλης αυτής πατριάς εγκαταστάθηκαν σε διάφορα μέρη της Μάνης. Ίσως μια τέτοια διασπορά να είχε σκοπό την επέκταση της ισχύος της και γι’ αυτό τους βρίσκουμε στα Γιατριάνικα των Τσερίων της Καρδαμύλης, στη Μηλιά, στη Λάγια κλπ., όπως ακριβώς το είδαμε στα μεταγενέστερα χρόνια να γίνεται με την πατριά των Νικλιάνων. Δεν αποκλείεται όμως, η διασπορά των κατοίκων του Οιτύλου σε άλλα μέρη της Μάνης, να οφείλεται στην εγκατάσταση των Τούρκων στο κάστρο της Κελεφάς το 1670-1685. Είναι γνωστό, ότι η καταπίεση την οποία ένιωθαν οι Μανιάτες των γύρω του κάστρου χωριών, ανάγκασε ωρισμένους να φύγουν μακρυά. Πολλά μέλη της πατριάς των Γιατρών-Μεδίκων  υποχρεώθηκαν να ματαναστεύσουν ομαδικά στην Τοσκάνη της Ιταλίας, ενώ λίγο αργότερα ένα μεγάλο μέρος από την πατριά των Στεφανοπουλιάνων και των συντρόφων τους μετανάστευσαν στην Κορσική. 

Αν αληθεύη ότι οι Κυβελαίοι αποτελούν κλάδο της πατριάς των Γιατρών-Μεδίκων του Οιτύλου, εξηγείται ευκολώτερα το ότι στα τέλη του 18ου αιώνα είχαν την καπετανία της Μηλιάς. Φαίνεται πιθανό ότι κάποιος από τους προγόνους τους εγκαταστάθηκε στη Γαρμπελιά, διότι η θέση αυτή έλεγχε το δρόμο της Μηλιάς προς τους παραθαλάσσιους οικισμούς και βαθμιαία έγιναν μια πολυάνθρωπη γενιά. Πράγματι η οικογένεια Κυβέλου είναι η μόνη από τις γενιές του 21, που αυξήθηκε μέχρι τις ημέρες μας σε μεγάλο αριθμό μελών.

Αξιόλογο είναι το γεγονός ότι σε έγγραφο
 της 24 Αυγούστου 1830, που υπογράφουν αντιπρόσωποι του Ζυγού και της Μηλέας, υπάρχει το όνομα του ″Ευστράτιου Ιατρού-Κυβέλου″, ο οποίος άλλοτε γράφεται και ως Ιατρού ή Ιατρίδης. Είναι εγγονός του Πανάγου Κυβέλου, που δεν περιλαμβάνεται στο γνωστό γενεαλογικό δένδρο
, δείχνει όμως την κοινή καταγωγή των Ιατρών και των Κυβέλων. Στο έγγραφο αυτό η υπογραφή δεν είναι ιδιόγραφος.  

Αναφέρεται, από παράδοση, ότι γύρω στα έτη 1720-5 ο Ιωάννης Κυβέλος παντρεύτηκε κόρη της οικογενείας Ραζέλου του Οιτύλου, η οποία ανήκε στην πατριά των Γιατρών-Μεδίκων και εγκαταστάθηκε στη Γαρμπελιά. Από τα τρία παιδιά του ο Διαμαντής πήγε στα Πηγάδια της Αβίας και ο Θεόδωρος στη Μελιτίνη, ενώ ο Δημητράκης έμεινε στη Γαρμπελιά
.  

ΔΗΜΗΤΡΑΚΗΣ ΙΩ. ΚΥΒΕΛΟΣ
Το 1765 σε έγγραφο συμφωνητικό μεταξύ του Παναγιώτη Μπενάκη και του ανιψιού του Τζανέτου Καπετανάκη-Γρηγοράκη, του μετέπειτα Τζανήμπεη, υπογράφει ως μάρτυρας ο Δημητράκης Στρατάκης
, που δεν θα είναι άλλος από τον γενάρχη των Κυβελαίων. Φαίνεται ότι κάποιος απώτερος πρόγονος των Κυβελαίων ονομαζόταν Στρατής, γιατί το επίθετο Στρατάκης αντικαθιστά μερικές φορές το Κυβέλος μέχρι και στα χρόνια της επανάστασης του 1821. Για να υπογράφη ως μάρτυρας σε ένα τέτοιο έγγραφο, θα πρέπει να ήταν ένα αξιόλογο πρόσωπο.

ΓΕΝΕΑΛΟΓΙΚΟ ΔΕΝΔΡΟ ΤΩΝ ΚΥΒΕΛΑΙΩΝ
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└ΝΙΚΩΝ
Άλλες πληροφορίες που έχουμε για το Δημητράκη Κυβέλο-Στρατάκη προέρχονται από παράδοση και δεν ελέγχεται η ακρίβειά τους. Αλλά το γενεαλογικό δένδρο της οικογενείας εγγίζει την πραγματικότητα
.
Πρωτότοκος γιός του Δημητράκη Κυβέλου ήταν ο Χριστόδουλος και ακολουθούσαν ο Γεωργάκης και ο Πανάγος. 

1) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΣ ΔΗΜ. ΚΥΒΕΛΟΣ


Το όνομά του δεν αναφέρεται στις ιστορικές πηγές και είναι πιθανό να είχε πεθάνη πριν από το 1798, όταν ο Νικήτας Νηφάκης έγραψε τα στιχουργήματά του και άρχισε να γίνεται λόγος για την οικογένειά του. Από το γάμο του απέκτησε: α) το Δημητράκη, β) τον Αναστάσιο και γ) τον Τζώρτζη. 
α) Δημητράκης Χριστόδ. Κυβέλος.

Το όνομά του δεν συμπεριλαμβάνεται στους αγωνιστές του 1821, αλλά στον αγώνα έλαβαν μέρος τα παιδιά του και μερικά από τα εγγόνια του. 

Στις 22 Αυγούστου 1830 υπέγραψε αναφορά και κατηγορούσε το γείτονά του Χρηστέα ότι, με την υποστήριξη των Μαυρομιχαλαίων, έγινε αίτιος εμφύλιας σύρραξης
. 

Μαζί με το θείο του Πανάγο, τον εξάδελφό του Γιάννη και πολλούς ακόμη Μηλιανίτες κατεδίκασαν στις 22 Ιανουαρίου 1831 τα στασιαστικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων στο Λιμένι
.

Στις 14 Ιουνίου 1831, μαζί με πολλούς συγγενείς και συντοπίτες του, υπέγραψε αναφορά προς τον Ιωάννη Καποδίστρια, με την οποία του εξεδήλωναν τη συμπαράστασή τους και συγχρόνως κατεδίκαζαν πάλι τα κινήματα των Μαυρομιχαλαίων
. 

Οι οπλαρχηγοί της Μάνης, στις 20 Σεπτεμβρίου 1831, εξέλεξαν ως πληρεξούσιο των αρμάτων του τόπου τους τον καπ. Παναγιώτη Γιανν. Καπετανάκη και μεταξύ των εκλεκτόρων ήταν ο Δ. και ο Α. Κυβέλος
. Η εκλογή αυτή δεν έγινε δεκτή και αντί αυτού προτιμήθηκε ο αρεστός στη διοίκηση Ιάκωβος Κορνήλιος, τον οποίον εξέλεξαν στις 27 Νοεμβρίου 1831.

Στις 30 Οκτωβρίου 1831 ο Δημητράκης Κυβέλος, μαζί με άλλους προκρίτους του Ζυγού
, εξουσιοδότησαν τον Παναγιώτη Σεκούρη και τον έστειλαν ως αντιπρόσωπό τους στη Διοικητική Επιτροπή, προκειμένου ″…να εγκαλέση τους πατροκτόνους Μαυρομιχάληδες και λοιπούς να καταδικαστούν παρά των νόμων εις όσα προ ολίγου έπραξαν εις την επαρχίαν μας″. 

Αναφέρεται ότι από το γάμο του απέκτησε πέντε παιδιά: α) το Χριστόδουλο, β) το Γιαννάκη, γ) το Γεωργάκαρο, δ) τον Πανάγο και ε) τον Ξανθό. 

Ο Χριστόδουλος φέρεται γεννημένος σε διαφορετικές χρονολογίες και στον μεν εκλογικό κατάλογο του 1871 σημειώνεται ότι ήταν ηλικίας 90 ετών, αντίθετα δε σε κατάλογο ενόρκων αναφέρεται ότι γεννήθηκε γύρω στα 1800.

Στις 6 Αυγούστου 1824 προβιβάστηκε στο βαθμό του υποχιλιάρχου και στις 11 του ιδίου μηνός υπηρετούσε με το βαθμό αυτό στο στρατόπεδο του Μεσσηνιακού κόλπου υπό το Διονύσιο Μούρτζινο
.

Μαζί με συγγενείς και συντοπίτες του υπέγραψε και ο Χριστόδουλος την αναφορά, της 22 Αυγούστου 1830, εναντίον του Χρηστέα, ο οποίος με τη συμμετοχή των Μαυρομιχαλαίων, έγινε αίτιος τοπικής εμφύλιας σύρραξης
.


Στις 29 Νοεμβρίου 1830 ο Πανάγος Κυβέλος, ο Χριστόδουλος Δημ. Κυβέλος  και άλλοι της οικογενείας τους υπέγραψαν στο Κουτήφαρη, με πολλούς από τους κατοίκους του Ζυγού, αναφορά υπέρ του Ιάκωβου Κορνήλιου, ο οποίος ήταν τότε διοικητής της Μάνης
.

Ο Χριστόδουλος μαζί με πολλούς συγγενείς και συνεπαρχιώτες του, στις 14 Ιουνίου 1831, υπέγραψε αναφορά προς τον Ιωάννη Καποδίστρια, με την οποία του εξεδήλωναν τη συμπαράστασή τους και συγχρόνως κατεδίκαζε τα κινήματα των Μαυρομιχαλαίων
. Σε άλλο έγγραφο προς τον Κυβερνήτη, της 16 Ιουνίου 1831, έγινε αναφορά στα τοπικά γεγονότα (βλέπε στα περί Πανάγου Κυβέλου)
.

Μετά την απελευθέρωση τιμήθηκε με το αργυρό αριστείο του αγώνος
 και χαρακτηρίστηκε ως ανθυπολοχαγός
 (αξιωματικός 7ης τάξεως) με αριθ. μητρ. 02163.

Τον Αύγουστο του 1850 διωρίστηκε επαρχιακός σύμβουλος του δήμου Λεύκτρου
 και κατά τα έτη 1850-1861 ήταν στον κατάλογο των ενόρκων του χωριού Μηλιά του δήμου Λεύκτρου
.

Μετά την έξωση του Όθωνα, στις αρχές Δεκεμβρίου του 1862, έγιναν εκλογές για την ανάδειξη νέου βασιλιά και ο Χριστόδουλος, μαζί με τα παιδιά του Πανάγο και Δημητράκη, ψήφισαν υπέρ του πρίγκιπα Αλφρέδου, γιού της βασίλισσας Βικτωρίας της Αγγλίας
.


Από το γάμο του απέκτησε  τρία παιδιά: α) Τον Πανάγο, ο οποίος με πρόταση του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη τιμήθηκε με το χάλκινο αριστείο του αγώνος
. Κατά τα έτη 1856-1861 το όνομά του συμπεριλαμβανόταν στους καταλόγους ενόρκων
, φέρεται δε σε αυτούς γεννημένος το 1826. Το 1871 ο Πανάγος Χριστόδ. Κυβέλος, ετών 41, ήταν γραμμένος στον εκλογικό κατάλογο της Κάτω Χώρας της Μηλιάς, παιδιά του δε ήταν ο Διονύσιος (γεννημένος το 1848 ή το 1854) που κατοικούσε στην Κάτω Χώρα, ο Δημήτριος και ο Λεωνίδας, β) το Νικολάκη, ο οποίος στον εκλογικό κατάλογο του 1871 φέρεται να είναι 40 ετών, παιδιά του δε ήταν ο Χρήστος και ο Γιάννης και γ) το Δημητράκη, ο οποίος στον εκλογικό κατάλογο του ιδίου έτους φέρεται να είναι 30 ετών, παιδά του δε ήταν ο Πέτρος και ο Χρήστος. 


Ο Γιαννάκης στις 22 Αυγούστου 1830, μαζί με πολλούς ακόμη συγγενείς και συντοπίτες του, υπέγραψε αναφορά και κατηγορούσε το γείτονά του Χρηστέα ότι, με την υποστήριξη των Μαυρομιχαλαίων, έγινε αίτιος εμφύλιας σύρραξης
. 

Μετά την απελευθέρωση ζήτησε το αριστείο του αγώνος, αλλά δεν του χορηγήθηκε
. Στην αίτησή του σημειώνεται από το δήμαρχο Μηλέας Στράτη Γ. Κυβέλο ότι ήταν γεννημένος γύρω στα 1800 και αναφέρεται ότι κατοικούσε στην Κάτω Χώρα της Μηλέας. Στο πιστοποιητικό του βεβαιώνεται ότι πήρε μέρος στην επανάσταση του 1821 και πολέμησε στο Βαλτέτσι, στην πολιορκία και έφοδο της Τριπολιτσάς, στα Μεσσηνιακά φρούρια, επί Δράμαλη στην Αργολίδα και επί Ιμβραήμ στο Νεόκαστρο, στα Δερβένια, στη Βέργα, το Διρό και τον Πολυάραβο. 

Υπηρέτησε ως δημαρχιακός πάρεδρος του δήμου Λεύκτρου
. Μετά την έξωση του Όθωνα, στις αρχές Δεκεμβρίου του 1862, έγιναν εκλογές για την ανάδειξη νέου βασιλιά και ψήφισε υπέρ του πρίγκιπα Αλφρέδου, γιού της βασίλισσας Βικτωρίας της Αγγλίας
.  Από το γάμο του απέκτησε δύο παιδιά α) το Χρήστο και β) το Σταύρο, ο οποίος το 1871 ήταν γραμμένος στους εκλογικούς καταλόγους του 1871 και αναφέρεται περίπου 27 ετών.


Ο Πανάγος, στις 22 Αυγούστου 1830 υπέγραψε αναφορά εναντίον του Χρηστέα, ο οποίος με τη συμμετοχή των Μαυρομιχαλαίων, έγινε αίτιος εμφύλιας σύρραξης
. Μετά την απελευθέρωση τιμήθηκε με το αργυρό αριστείο του αγώνος, κατά τα έτη 1851-61 ήταν γραμμένος στους καταλόγους των ενόρκων
 και φαίνεται γεννημένος το 1811. Στις αρχές Δεκεμβρίου του 1862, όταν έγιναν εκλογές για την ανάδειξη νέου βασιλιά, ψήφισε υπέρ του γιού της βασίλισσας Βικτωρίας της Αγγλίας
 πρίγκιπα Αλφρέδου. Το 1871 ήταν γραμμένος στους εκλογικούς καταλόγους και φέρεται ότι ήταν τότε 50 ετών. Απέκτησε ένα γιό το Γιάννη.


Ο Γεωργάκαρος, ο οποίος στον εκλογικό κατάλογο του 1871 φέρεται ότι ήταν 50 ετών, αλλά υπάρχουν ενδείξεις ότι ήταν μεγαλύτερος. Το 1830 εκκρεμούσε εναντίον του  κατηγορία
, ότι μαζί με τους θείους του Αναστάσιο, Βενετσάνο και Γιάννη κτύπησαν τον Ιωάννη Πουλάκο και του λεηλάτησαν το σπίτι. Το 1846 διωρίστηκε δημαρχιακός πάρεδρος του δήμου Λεύκτρου
. Στον κατάλογο των ενόρκων
 σημειώνεται ως κτηματίας, χωρίς όμως πατρώνυμο και ηλικία, οπότε δεν αποκλείεται να πρόκειται για άλλο πρόσωπο. Το 1861 διωρίστηκε δημαρχιακός πάρεδρος του δήμου Λεύκτρου
. Όπως και οι αδελφοί του ψήφισε και αυτός, ως διάδοχο του Όθωνα, τον πρίγκιπα Αλφρέδο
 της Αγγλίας. Απέκτησε τέσσερις γιούς: α) το Γιάννη, ο οποίος το 1871 ήταν περίπου 32 ετών, β) τον Πανάγο 29 ετών, γ) τον Αναστάση 22 ετών και δ) το Δημήτριο 21 ετών. 

Ένας ακόμη γιός του Δημητράκη Χριστ. Κυβέλου, ο Ξανθός, δεν αναφέρεται στις πηγές και δεν φαίνεται να άφησε απογόνους.

β) Αναστάσιος Χριστοδ. Κυβέλος.

Αναφέρεται στο αρχείο του Ρήγα Παλαμήδη
 ότι έλαβε μέρος στον αγώνα του 1821. 

Στις 6 Αυγούστου 1824 προβιβάστηκε στο βαθμό του χιλιάρχου και στις 11 του ιδίου μηνός, υπηρέτησε ως χιλίαρχος υπό το Διονύσιο Μούρτζινο στο στρατόπεδο του Μεσσηνιακού κόλπου
.

Την πρώτη ημέρα της μάχης της Βέργας, στις 22 Ιουνίου 1826, ο Αναστάσιος
 και ο Βενετσάνος Κυβέλος υπέγραψαν στο Αρμυρό, μαζί με άλλους Μανιάτες οπλαρχηγούς, πιστοποιητικό για τον ηρωϊκό Παπα-Πανάγο Ρούσσο
 από την Αράχοβα (Καρυοβούνι) του Λεύκτρου, που κατοικούσε στη Μηλιά. Για να υπογράψουν το πιστοποιητικό στη Βέργα, η συμμετοχή τους στη μάχη είναι βεβαία.

Το 1830 εκκρεμούσε εναντίον του  κατηγορία
, ότι μαζί με τα εξαδέλφια του Βενετσάνο και Γιάννη και τον ανιψιό του Γεωργάκαρο γιό του Δημητράκη κτύπησαν τον Ιωάννη Πουλάκο και του λεηλάτησαν το σπίτι.

Στις 22 Αυγούστου 1830 υπέγραψε αναφορά εναντίον του Χρηστέα, ο οποίος με τη συμμετοχή των Μαυρομιχαλαίων, έγινε αίτιος τοπικής πολεμικής σύρραξης
.


Ο Πανάγος Κυβέλος, ο ανιψιός του Αναστάσης και άλλοι της οικογενείας τους υπέγραψαν, στις 29 Νοεμβρίου 1830, στο Κουτήφαρη με τους κατοίκους του Ζυγού αναφορά υπέρ του Ιάκωβου Κορνήλιου, ο οποίος ήταν τότε διοικητής της Μάνης
.
Μαζί με πολλούς συγγενείς και συντοπίτες του, στις 14 Ιουνίου 1831, υπέγραψε αναφορά προς τον Ιωάννη Καποδίστρια, με την οποία του εξεδήλωνε τη συμπαράστασή του και συγχρόνως κατεδίκαζε τα κινήματα των Μαυρομιχαλαίων
. Σε άλλο έγγραφο προς τον Κυβερνήτη, της 16 Ιουνίου 1831, έγινε αναφορά στα τοπικά γεγονότα (βλέπε Πανάγο Κυβέλο)
.

Οι οπλαρχηγοί της Μάνης, στις 20 Σεπτεμβρίου 1831, εξέλεξαν ως πληρεξούσιο των αρμάτων του τόπου τους τον καπ. Παναγιώτη Γιανν. Καπετανάκη και μεταξύ των εκλεκτόρων ήταν ο Δ. και ο Α. Κυβέλος
. 

Στις 30 Οκτωβρίου 1831, μαζί με άλλους προκρίτους του Ζυγού
,  έστειλαν στη Διοικητική Επιτροπή τον Παναγιώτη Σεκούρη ως αντιπρόσωπό τους, προκειμένου ″…να εγκαλέση τους πατροκτόνους Μαυρομιχάληδες και λοιπούς να καταδικαστούν παρά των νόμων εις όσα προ ολίγου έπραξαν εις την επαρχίαν μας″.

Στις 27 Νοεμβρίου 1831 υπέγραψε μαζί με τον Πανάγο, Γιάννη και Βενετσάνο Κυβέλο την εκλογή του Ιάκωβου Κορνήλιου ως πληρεξουσίου των αρμάτων της Μάνης για την εθνοσυνέλευση του Άργους
. Να σημειωθή ότι το Σεπτέμβριο του ιδίου έτους είχε ψηφίσει τον Παν. Γ. Καπετανάκη, που τελικά δεν έγινε δεκτός το 1831, αλλά τον επόμενο χρόνο.

Την 1η Ιουνίου 1832 έλαβε μέρος ως πληρεξούσιος του Ζυγού στην α’ προκαταρκτική συνεδρίαση της κατά συνέχεια της Δ’ Εθνοσυνέλευσης της Προνοίας και παρακολούθησε τις συνεδριάσεις της μέχρι της 22ας Αυγούστου του ιδίου έτους
. 

Από το αρχείο αγωνιστών της Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος
 φαίνεται ότι επί Ι. Καποδίστρια υπηρέτησε ως μέλος της Πολιτικής Φρουράς 2ας τάξεως με μηνιαίο μισθό 65 φοίνικες. Χαρακτηρίστηκε ως υπολοχαγός της φάλαγγος (αξιωματικός 6ης τάξεως) με αριθ. μητρ. 01247. Έζησε
 μέχρι το 1840. 

Την αίτηση στην επιτροπή εκδουλεύσεων υπέβαλε το 1865 η χήρα του Αναστασία Μουτζουρού (προφανώς από την οικογένεια Βενετζανάκη-Μουτζουρέα από την Καστάνιτσα) και τα παιδιά τους που ήταν: 

Ο Χριστόδουλος, ο οποίος τιμήθηκε με το χάλκινο αριστείο του αγώνος
. Αν και στον εκλογικό κατάλογο του 1871 φαίνεται γεννημένος το 1810, θα πρέπει ίσως να ήταν μεγαλύτερος. Μετά την έξωση του Όθωνα, στις αρχές Δεκεμβρίου του 1862, έγιναν εκλογές για την ανάδειξη νέου βασιλιά και ψήφισε, τόσον αυτός, ο γιός του Νικόλαος, όσο και τα αδέλφια του Νικόλαος, Αντώνιος, Ιωάννης και Γεώργιος, υπέρ του πρίγκιπα Αλφρέδου, ο οποίος ήταν γιός της βασίλισσας της Αγγλίας Βικτωρίας
. Από το γάμο του απέκτησε: α) το Νικόλαο φερόμενο στους εκλογικούς καταλόγους του έτους 1871 ότι διατρέχει το 26ο έτος της ηλικίας του. β) τον Αναστάσιο φερόμενο στους ίδιους καταλόγους ως 21 ετών και γ) τον Αριστοτέλη.

Ο Νικόλαος γεννημένος το 1815, κτηματίας, τιμήθηκε με το αργυρό αριστείο του αγώνος
 και στα έτη 1851-1856 ήταν στον κατάλογο των ενόρκων της Μηλιάς
. Από το γάμο του απέκτησε ένα γιό, το Γεώργιο.

Ο Αντώνιος, γεννήθηκε το 1817 και από το γάμο του απέκτησε οκτώ παιδιά: α) τον Κυριάκο, που φέρεται ότι γεννήθηκε το 1842, β) τον Ιωάννη, γ) το Γεώργιο, δ) το Σταύρο, ε) τον Αριστείδη, στ) το Λεωνίδα, ζ) τον Παναγιώτη και η) το Νικόλαο. 

Ο Ιωάννης, ο οποίος στον κατάλογο των ενόρκων
 φέρεται γεννημένος το 1822, ενώ στον εκλογικό κατάλογο του 1871 σημειώνεται ηλικίας 40 ετών. Το Μάρτιο του 1854 διορίστηκε εισπράκτορας του δήμου Λεύκτρου
 και παρέμεινε στη θέση αυτή μέχρι το Δεκέμβριο του 1859. Από τον εκλογικό κατάλογο του δήμου Λεύκτρου του έτους 1871 προκύπτει ότι ο Ιωάννης Αναστ. Κυβέλος ήταν συμβολαιογράφος, εγκατεστημένος στην Πλάτσα. Από το γάμο του απέκτησε πέντε παιδιά, τα οποία το 1871 ήταν: α) ο Κωνσταντίνος 27 ετών, β) ο Αλέξανδρος 25 ετών γ) ο Γεώργιος 23 ετών, δ) ο Νικόλαος 23 ετών και ε) ο Ευθύμιος 21 ετών, όπως φαίνεται από τον εκλογικό κατάλογο της Πλάτσας του δήμου Λεύκτρου του 1871.

Ο Γεώργιος
  στον κατάλογο ενόρκων
 του 1853 φέρεται γεννημένος το 1823, ενώ στον εκλογικό κατάλογο του 1871 είναι γραμμένος ότι γεννήθηκε το 1827. Το 1859 διωρίστηκε εισπράκτορας του δήμου Λεύκτρου, διαδεχόμενος τον αδελφό του Ιωάννη. Τιμήθηκε επίσης με το αργυρό αριστείο του αγώνος
 και μπορεί να υποθέση κανείς ότι ήταν γραμμένος κατά πολύ νεώτερος. Από το γάμο του απέκτησε τρία παιδιά: α) τον Ευστράτιο, φερόμενο το 1871 ως 24 ετών, β) το Νικόλαο και γ) το Βαρθολομαίο. 

Από το οικογενειακό δένδρο φαίνεται ότι υπήρξε και άλλος γιός του Αναστασίου, ο Αλέξανδρος, για τον οποίο δεν έχουμε άλλες αναφορές.

γ) Τζώρτζης Χριστοδ. Κυβέλος.

 
Δεν είναι γνωστό αν ζούσε το 1821, ούτε αν είχε κάποια πολεμική δράση στην επανάσταση. Από το γάμο του απέκτησε ένα γιό, τον Παναγιώτη.

Ο Παναγιώτης έζησε στη Γαρμπελιά και το όνομά του αναφέρεται στον εκλογικό κατάλογο του 1871 του ιδίου χωριού. Σημειώνεται ότι γεννήθηκε το 1831, αλλά οι ενδείξεις του εκλογικού καταλόγου σχετικά με την ηλικία των εκλογέων έχουν μικρή μόνο αξία. Απέκτησε ένα γιό το Γρηγόρη.

2) ΓΕΩΡΓΑΚΗΣ ΔΗΜ. ΚΥΒΕΛΟΣ

Στο στιχούργημα του Νικήτα Νηφάκη, από το 1798, αναφέρεται ότι καπετάνιος στη Μηλιά ήταν ο Κυβέλος, χωρίς όμως να φαίνεται και το βαφτιστικό του όνομα. Ο Σ. Κουγέας θεωρεί ότι ήταν ο Γεωργάκης και σημειώνει ότι κατείχε πύργο στο ψηλότερο μέρος της Γαρμπελιάς
.

Την άνοιξη του 1805 ο Άγγλος περιηγητής και κατάσκοπος W. M. Leake
, που περιηγήθηκε τη Μάνη, έγραψε ότι ο Γεώργιος Κυβέλος ήταν καπετάνιος στη Μηλιά, η οποία είχε 200 σπίτια. Την εποχή εκείνη υπήρχε στη Μάνη διάσταση ανάμεσα στο γαλλόφιλο Τζανέτμπεη και στον αγγλόφιλο Αντώνμπεη Γρηγοράκη, θεώρησε δε ότι όλοι οι Μηλανίτες ήταν με το μέρος του Τζανέτμπεη και του γιού του Πιέρου.

Τον επόμενο χρόνο, το 1806, οι Μανιάτες παραχώρησαν υποσχετικό έγγραφο στον Αντώνμπεη Γρηγοράκη, το οποίο υπέγραψε και ο καπετάν Γεωργάκης Κυβέλος
.

Δεν έχουμε περισσότερες πληροφορίες για το Γιωργάκη Κυβέλο. Μπορούμε όμως να υποθέσουμε, ότι ο αναφερόμενος Κυβέλος στον πόλεμο του Αντώνμπεη Γρηγοράκη εναντίον των Τουρκοβαρδουνιωτών το 1806, ήταν ο Γιωργάκης.

Σε χρονολογικό σημείωμα που άφησε ο Ρήγας Παλαμήδης
 αναγράφεται ότι: ″…1806, 26 Αυγούστου εβγήκεν ο Κεχαγιάμπεης για να βαρέση τον Μουσάγα Μπαρδούνια…″. Παράλληλα, από τους ″Διαλόγους″ του Νικήτα Νηφάκη
 πληροφορούμεθα ότι ο Αντώνμπεης Γρηγοράκης, αφού συγκέντρωσε κοντά του στρατό από διάφορες καπετανίες, ωργάνωσε εκστρατεία υπό τον Καβαλιέρη Δημήτριο Γρηγοράκη εναντίον των αγάδων των Βαρδουνοχωρίων Μουσάγα της Κουρτσούνας, Μεράκου της Ποταμιάς  και Ρουμπή των Γοράνων. Υποθέτουμε ότι πρόκειται για την ίδια περίπτωση με την εκστρατεία του Κεχαγιάμπεη. Για την έκβαση του πολέμου αυτού ο Νηφάκης έγραψε στίχους με προκατάληψη και εμπάθεια εναντίον του Αντώνμπεη και του Καβαλιέρη, που είναι οι ακόλουθοι:

Νικήτας:

Και πώς το καταδέχτηκε τάχα ο Καβαλιέρης   (710)

να τον νικήσουν ο Ρουμπής, Μουσάγας και ο Μέρης,

οπού αυτός καυχότανε πως είναι παλληκάρι

και σκλάβους όλους έταζε σ’ ολίγον να τους πάρη;

Να μην εστάθη άραγε καμμία προδοσία,

ή απιστία προς αυτόν, ή τίποτες χωσία;

Κακαβούλης:

Μηδέ χωσία στάθηκε και μήδε απιστία,

αλλ’ ο Κυβέλος έπεσεν εις μίαν αρρωστία

και πήρε τους ανθρώπους του και ήλθε στην Μηλέα 

και από εκεί στο σπίτι του πήγε, στην Γαρμπελέα.

Και παρευθύς ως τό ‘μαθαν πως έφυγεν οι άλλοι

σκορπίσαν όλοι και αυτοί, μικροί τε και μεγάλοι, 

και έμειν’ αυτός μόνος του κ’ οι εδικοί του σμπράβοι

και παρ’ ολίγο μείνεσκαν μαζί μ’ εκείνον σκλάβοι·

αλλά την νύχταν έφυγε  με φόβον και με τρόμον,

ο σύντροφός του δαίμονας τον φύλαξε στον δρόμον… 

Έκτοτε δεν έχουμε άλλες ειδήσεις για το Γιωργάκη Κυβέλο. Είναι όμως γνωστό ότι από το γάμο του γεννήθηκαν τρία παιδιά: ο Στράτης, ο Βενετσάνος και ο Γιάννης.

α) Στράτης Γεωργ. Κυβέλος.

Σημειώνεται ότι γεννήθηκε το 1801 και στον εκλογικό κατάλογο του 1871 φέρεται μόνο 60 ετών, που φαίνεται ότι δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα. Αναφέρεται και αυτός στο αρχείο του Ρήγα Παλαμήδη
 ότι ακολούθησε το θείο του Πανάγο στην επανάσταση του 1821.

Στις 22 Αυγούστου 1830 υπέγραψε αναφορά εναντίον του Χρηστέα, που με τη συμμετοχή των Μαυρομιχαλαίων, έγινε αίτιος τοπικής σύρραξης
.

Μαζί με πολλούς συγγενείς και συντοπίτες του, στις 14 Ιουνίου 1831, υπέγραψε αναφορά προς τον Ιωάννη Καποδίστρια, με την οποία του εξεδήλωναν τη συμπαράστασή τους και συγχρόνως κατεδίκαζαν τα κινήματα των Μαυρομιχαλαίων
. Σε άλλο έγγραφο προς τον Κυβερνήτη, της 16 Ιουνίου 1831, έγινε εκτενής αναφορά στα τοπικά πολεμικά γεγονότα (βλέπε περί Πανάγου Κυβέλου)
.

 Τιμήθηκε αρχικά με το χάλκινο και αργότερα με το αργυρό αριστείο του αγώνος
 και το 1851 και 1852 ήταν γραμμένος στον κατάλογο των ενόρκων
 της Μηλιάς του δήμου Λεύκτρου. Στις αρχές Δεκεμβρίου του 1862 έγιναν εκλογές για την ανάδειξη διαδόχου του βασιλιά Όθωνα και ψήφισε, μαζί με τα παιδιά του, Παναγιώτη και Γεώργιο, υπέρ του πρίγκιπα Αλφρέδου, γιού της βασίλισσας Βικτωρίας 
. Από την επιτροπή στρατιωτικών εκδουλεύσεων το 1865 χαρακτηρίστηκε ως υπαξιωματικός α’ τάξεως
 με αριθ. μητρ. 04384. 

Ο Ευστράτιος Κυβέλος το 1836 διωρίστηκε δήμαρχος Μηλέας, ενώ το 1852, το 1854 και το 1860 δήμαρχος Λεύκτρου
. 

Από το γάμο του φαίνεται ότι απέκτησε τρία παιδιά. Τον Παναγιώτη που κατοικούσε στη Γαρμπελιά, ήταν γεννημένος το 1831 και δεν φαίνεται να απέκτησε παιδιά. 

Τον Πιέρο Ευστρ. Κυβελέα που κατοικούσε στο Εξωχώρι της Καρδαμύλης και ήταν γεννημένος το 1831. Αυτός δεν αναφέρεται στο γενεαλογικό δένδρο της οικογενείας.

Το Γεώργιο, ο οποίος ήταν γραμμένος στον εκλογικό κατάλογο του 1871 της Γαρμπελιάς του δήμου Λεύκτρου και φέρεται ηλικίας 30 ετών. Με τα ίδια στοιχεία το 1871 κατοικούσε στο Νίκοβο της Καρδαμύλης και φέρεται 30 ετών. Ασκούσε εκεί καθήκοντα δημαρχιακού παρέδρου. Απέκτησε δε από το γάμο του έξη παιδιά: α) τον Στράτη, ηλικίας 24 ετών το 1871, β) τον Παναγιώτη, γ) τον Κώστα, δ) τον Πέτρο, ε) το Βαρθολομαίο και στ) το Λεωνίδα. 

β) Βενετσάνος Γεωργ. Κυβέλος.
Αναφέρεται στο Αρχείο του Ρήγα Παλαμήδη
 ότι ακολούθησε το θείο του Πανάγο στην επανάσταση του 1821. 

Στις 22 Ιουνίου 1826, πρώτη ημέρα της μάχης της Βέργας, ο Αναστάσιος και ο Βενετσάνος
 Κυβέλος υπέγραψαν στο Αρμυρό μαζί με άλλους Μανιάτες οπλαρχηγούς πιστοποιητικό για τον ηρωϊκό Παπα-Πανάγο Ρούσσο από την Αράχοβα (Καρυοβούνι) του Λεύκτρου, που έμενε στη Μηλιά.

Το 1830 εκκρεμούσε εναντίον του  κατηγορία
, ότι μαζί με τον αδελφό του Γιάννη, τον εξάδελφό του Αναστάση και τον ανιψιό του Γεωργάκαρο του Δημητράκη κτύπησαν τον Ιωάννη Πουλάκο και του λεηλάτησαν το σπίτι.

Στις 22 Αυγούστου 1830 υπέγραψε αναφορά εναντίον του Χρηστέα, ο οποίος με την υποστήριξη των Μαυρομιχαλαίων, έγινε αίτιος τοπικής εμφύλιας σύγκρουσης
.

Στις 27 Νοεμβρίου 1831 υπέγραψε την εκλογή του Ιάκωβου Κορνήλιου ως πληρεξούσιου των αρμάτων της Μάνης για την Εθνική συνέλευση του Άργους
.

Ο Βενετσάνος μετά την απελευθέρωση αναγνωρίστηκε ως υπολοχαγός και τιμήθηκε με το αργυρό αριστείο του αγώνος
. 

Ως πληρεξούσιος Μηλέας έλαβε μέρος στην Εθνική Συνέλευση
 του Άργους και υπέγραψε ψηφίσματα από 5 Δεκεμβρίου 1831 μέχρι τα μέσα Φεβρουαρίου 1832. Επανεξελέγη πληρεξούσιος στην Εθνοσυνέλευση του 1843 και υπέγραψε το πρώτο σύνταγμα του ελεύθερου Ελληνικού κράτους
.

Στις 10 Φεβρουαρίου 1835 ο Βενετσάνος Κυβέλος υπέγραψε στο Λιμένι μαζί με άλλους αξιωματικούς πιστοποιητικό για την προσφορά του στον αγώνα του ιατρού Ιωάννη-Τζουάννε Σκαρπαλέζου
.

Στις εκογές του 1859 εξελέγη βουλευτής της επαρχίας Οιτύλου
. Τα εκλογικά αποτελέσματα ήταν: Ιωάννης Κατσάκος (2871 ψήφους), Δημήτριος Κουμουνδουράκης (2437), Βενετσάνος Κυβέλος (2179) και Νικόλαος Πιεράκος (2139).

Στα Αρχεία Αγωνιστών της Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος στο φάκελό του
 αναφέρεται ότι γεννήθηκε το 1798. Κατά τα έτη 1844-5 και 1850-3 ήταν στον κατάλογο των ενόρκων
. Το 1837 κατατάχθηκε ως ανθυπολοχαγός της φάλαγγος και με τον ίδιο βαθμό ήταν μέχρι το 1843, οπότε σε πιστοποιητικό του Νικήτα Σταματελλοπούλου, Νικ. Πιεράκου, Χατζή Χρήστου και Ιωάνν. Κολοκοτρώνη αναφέρεται ότι προοριζόταν για λοχαγός: ″…Αλλ’ επειδή ο θείος του Πανάγος Κυβέλος εφάνη κατά τας περιστάσεις εναντίος της Κυβερνήσεως, του καθυστερήθη αφαιρεθείς από τους καταλόγους της ρηθείσης επιτροπής (Λιμενίου) και αδικείται μέχρι τούδε…″. Το 1852 βοήθησε στην καταδίωξη του ″λαοπλάνου″ Χριστόφορου Παπουλάκη. Το 1870 ήταν απόστρατος λοχαγός και από την επιτροπή εκδουλεύσεων χαρακτηρίστηκε ως υπολοχαγός (αξιωματικός 6ης τάξεως) με αριθ. μητρ. 01411.

Στις αρχές Δεκεμβρίου του 1862, μετά την έξωση του Όθωνα, έγιναν εκλογές για την ανάδειξη νέου βασιλιά και ψήφισε υπέρ του γιού της βασίλισσας Βικτωρίας της Αγγλίας πρίγκιπα Αλφρέδου,
.

Παντρεύτηκε τη δευτερότοκο κόρη του Χριστόδουλου Μπουκουβαλέα-Τρουπάκη από την Καρδαμύλη
 και απέκτησαν τρία ή πιθανώς τέσσαρα παιδιά: 

Το Νικόλαο, ο οποίος φέρεται στον εκλογικό κατάλογο του 1871 διατρέχων το 24 έτος της ηλικίας του.  

Τον Κωνσταντίνο, για τον οποίο δεν υπάρχουν περισσότερες πληροφορίες.

Το Βαρθολομαίο, ο οποίος απέκτησε ένα γιό, το Γεώργιο.

Ακόμη στον εκλογικό κατάλογο του έτους 1871 της Γαρμπελιάς του δήμου Λεύκτρου αναφέρεται ο Γεώργιος Βενετσάνου Κυβέλος, τότε ετών 27, που φαίνεται ότι διέφυγε της προσοχής των συντακτών του γενελογικού δέντρου της οικογενείας.

γ) Γιάννης Γεωργ. Κυβέλος-Κυβελάκος.

Έλαβε μέρος στον αγώνα του 1821 και κατοίκησε στην Ίζινα (Δρυόπη) του δήμου Λεύκτρου. Στις 6 Ιουλίου 1824 μετά από πρόταση του Διον. Μούρτζινου, Ν. Βοϊδή-Μαυρομιχάλη και Γαλ. Κουμουνδουράκη έλαβε το βαθμό του χιλιάρχου
. Στις 11 Αυγούστου 1824 υπηρετούσε ως χιλίαρχος στο στρατόπεδο του Μεσσηνιακού κόλπου υπό το Διονύσιο Μούρτζινο
.

Ο πρώην Έκτακτος Διοικητής Λακωνίας και Κάτω Μεσσηνίας Ιωάννης Γενοβέλης, στις 20 Ιουλίου 1830, έγραψε στον Α. Μεταξά, Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου, ποίοι από τους σημαντικούς Μανιάτες ήσαν αφωσιωμένοι στον Κυβερνήτη και συμπεριέλαβε μεταξύ αυτών τον Ιωάννη Κυβέλο και το θείο του Πανάγο
. 

Το 1830 εκκρεμούσε εναντίον του  κατηγορία
, ότι μαζί με τον αδελφό του Βενετσάνο τον εξάδελφό του Αναστάση και τον ανιψιό του Γεωργάκαρο του Δημητράκη κτύπησαν τον Ιωάννη Πουλάκο και του λεηλάτησαν το σπίτι.

Στις 22 Αυγούστου 1830 συνυπέγραψε αναφορά κατοίκων του Ζυγού και της Μηλιάς με την οποία κατηγορούσαν το γείτονά του Χρηστέα ότι, με τη συμμετοχή των Μαυρομιχαλαίων, έγινε αίτιος εμφύλιας σύρραξης
.

Στις 29 Νοεμβρίου 1830 ο Πανάγος Κυβέλος, ο Γιάννης Κυβελάκος και άλλοι της οικογενείας τους υπέγραψαν στο Κουτήφαρη με τους κατοίκους του Ζυγού αναφορά υπέρ του Ιάκωβου Κορνήλιου που ήταν τότε διοικητής της Μάνης
.

Μαζί με το θείο του Πανάγο, τον εξάδελφό του Δημητράκη και πολλούς ακόμη Μηλιανίτες κατεδίκασαν, στις 22 Ιανουαρίου 1831, τα στασιαστικά κινήματα της οικογενείας Μαυρομιχάλη στο Λιμένι
.

Στις 14 Ιουνίου 1831 υπέγραψε αναφορά προς τον Ιωάννη Καποδίστρια, μαζί με πολλούς συγγενείς και συντοπίτες του, με την οποία του εξεδήλωναν τη συμπαράστασή τους και συγχρόνως κατεδίκαζαν τα επαναστατικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων
.

Στις 27 Νοεμβρίου 1831 υπέγραψε την εκλογή του Ιάκωβου Κορνήλιου ως πληρεξουσίου των αρμάτων της Μάνης για την Εθνική Συνέλευση του Άργους
.

 Μετά την απελευθέρωση χαρακτηρίστηκε ανθυπολοχαγός και το 1839 τοποθετήθηκε στην 4η τετραρχία της Φάλαγγος
. 

Στις 15 Μαρτίου 1840 υπηρετούσε στις Κιτριές στην 4η τετραρχία της φάλαγγος ως υπολοχαγός, όπου και απεβίωσε
. 

Το 1865 η χήρα του Ευγενικούλα Μπαχλεμπίτσα
 και ο γιός του Γεωργάκης, επειδή δεν είχαν ενδεικτικά των βαθμών του, υπέβαλαν τρεις ένορκες καταθέσεις ενώπιον συμβολαιογράφου, του Ραφαήλ Π. Μπουκουβαλέα από την Καρδαμύλη, του Παναγιώτη Σωτηρέα-Μαρτάκη από τα Τσέρια της Καρδαμύλης και του Δημητρίου Ζερβέα από τη Χώρα της Ανδρούβιστας, όπου αναφέρεται ότι ο Φέδερ τον είχε θέσει σε αργία. Στις κρίσεις του 1865 χαρακτηρίστηκε ως υπολοχαγός
 (αξιωματικός 6ης τάξεως) με αριθ. μητρ. 01152. Από το γάμο του απέκτησε ένα γιό το Γεώργιο. 

Ο Γεώργιος κατοικούσε στην Κάτω Χώρα της Μηλιάς και στον εκλογικό κατάλογο φαίνεται ότι γεννήθηκε το 1820. Τιμήθηκε με το αργυρό αριστείο του αγώνος
 και θα πρέπει να ήταν μεγαλύτερος από ότι σημειώνεται. Από το γάμο του απέκτησε δύο παιδιά, α) το Γιάννη και β) τον Κωνσταντίνο.

3) ΠΑΝΑΓΟΣ ΔΗΜ. ΚΥΒΕΛΟΣ

Ο Πανάγος ήταν η πιο σημαντική μορφή της οικογενείας του κατά τη διάρκεια της επανάστασης του 1821 και στα πρώτα χρόνια μετά την απελευθέρωση. Ηγέτης των Κυβελαίων και γενικώτερα της Μηλιάς εμφανίζεται στις ιστορικές πηγές από το 1812. Στην επανάσταση συνεργάστηκε άλλοτε με το Μούρτζινο και άλλοτε με τους Μαυρομιχαλαίους, ενώ στα χρόνια του Κυβερνήτη ήταν ένθερμος υποστηρικτής του. Είχε συχνά συγκρούσεις με το γείτονά του Χρηστέα και ήρθε σε αντιπαράθεση με τους Μαυρομιχαλαίους, αφού υποστήριζε τον Καποδίστρια. Στα χρόνια του Όθωνα φαίνεται ότι δεν ανήκε στην ομάδα των ευνοουμένων του θρόνου.


Το 1812 ήταν ένας από τους Μανιάτες καπετάνιους που πρότειναν την εκλογή του Θεοδώρου Γρηγοράκη ως μπέη της Μάνης, υπογράφεται όμως ως ″καπετά Πανάγος Στρατάκης″
.


Στις 15 Οκτωβρίου 1819 ο κλήρος και οι καπετάνιοι της Μάνης, συμπεριλαμβανομένου και του Πανάγου Κυβέλου, εζήτησαν από τους προύχοντες του Γένους να ιδρύσουν σχολή στη Μάνη, που είχε την έννοια να προωθήσουν την επανάσταση
.


Έλαβε μέρος στον απελευθερωτικό αγώνα του 1821 ως αρχηγός της οικογενείας του και των περισσοτέρων κατοίκων της Μηλιάς. Ο Αμβρ. Φραντζής
 αναφερόμενος στις μανιάτικες οικογένειες έγραψε: ″…Υπάρχουν δε κατά την Μάνην και άλλαι αρχαίαι και επίσημοι οικογένειαι με την απαιτουμένην βαρύτητα, ως του Τζανέτμπεη, του Καπετανάκη, του Κουμουνδούρου, του Χρηστέα, του Κυβέλου και άλλαι διάφοραι, των οποίων τα τέκνα και οι συγγενείς, εστάθησαν ωφελιμώτατα εις την Ελληνικήν επανάστασιν, αγωνισθέντες αποχρώντως στρατιωτικώς…″.


Σε λαϊκή παράδοση, που δεν φαίνεται να ανταποκρίνεται στην αλήθεια, αναφέρεται ότι έγινε σύσκεψη στις Κιτριές, για να αποφασισθή η έναρξη της επανάστασης. Όταν πάρθηκε η απόφαση, ο Πανάγος Κυβέλος, ως ο γεροντότερος των άλλων, βγήκε στο παράθυρο και πυροβόλησε, για να καταλάβουν οι συγκεντρωμένοι πολεμιστές ότι επιτεύχθηκε συμφωνία
.


Ο Πανάγος Κυβέλος, που όπως αναφέρθηκε και προηγουμένως, μερικές φορές σημειώνεται ως Στρατάκης, έλαβε μέρος στην απελευθέρωση της Καλαμάτας
. Σε σχετική σημείωση αναφέρεται
: ″1821 Μαρτίου 24 άνοιξε το σεφέρι και εμαζώκτηκαν εις Καλαμάτα. Ο Μπέης Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης και οι καπεταναίοι· και εσύναξαν το ασκέρι… των καπεταναίων τα ονόματα· καπετάν Παναγιώτης Τρουπάκης, καπ. Νικόλαος Χριστέας, καπ. Γιάννης αδελφός του Πετρόμπεη, καπ. Δημητράκης Τσιγκουράκος, καπ. Γεωργάκης Χριστοδουλάκης (Καπετανάκης), καπ. Γιώργης Ντουράκης, καπ. Πανάγος Στρατάκης (Κυβέλος), Θωμάς Βενετσανακης″.


Μετά την απελευθέρωση της Καλαμάτας, μαζί με άλλους ηλικιωμένους καπετάνιους της Μάνης, έμεινε εκεί για την τήρηση της τάξης και αποτέλεσε ένα από τα μέλη της Μεσσηνιακής Γερουσίας
. Οι νεώτεροι συγγενείς του προωθήθηκαν στα πολεμικά μέτωπα.


Ο Πανάγος Κυβέλος, στις 7 Ιουνίου 1822, μετά από πρόταση του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, ωρίστηκε από το Βουλευτικό, ως αρχηγός ενός από τα στρατιωτικά σώματα της Μάνης με 100 στρατιώτες. Η στρατολογία αυτή αποσκοπούσε στην πολιορκία των κάστρων του Μοριά που βρίσκονταν ακόμη στα χέρια των Τούρκων ή σε εκστρατεία στη Στερεά Ελλάδα
.


Μαζί με άλλους σημαντικούς της Μάνης και με τη συναίνεση του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, στις 27 Φεβρουαρίου 1823, υπέγραψε την εκλογή του Αναστάσιου Κορνήλιου και του Πρωτοσύγκελλου Γεράσιμου Παγώνη ως παραστατών για την Εθνοσυνέλευση του Άστρους
.


Σε επιστολή του Διονυσίου Μούρτζινου
 της 17 Αυγούστου 1823 προς τον Παναγιώτη Γιατράκο αναφέρεται: ″…Ο φθόνος και η κακία, ην έχουν προς εμέ χωρίς αιτία, τους έκαμε και ενώθηκαν να φανούν ενάντιοί μου, Χρηστέας, Κυβέλος, Καπετανιάνιοι, ίσως και είναι και οι φίλοι Μαυρομιχαλιάνοι, και ετσίγκλισαν τον Χρηστέαν και Κυβέλο και επήγαν εις τον Πύργο (του Λεύκτρου) δια να χαλάσουν τους φίλους μου Μαυρικιάνους
 και ευθύς τους άνοιξαν ντουφέκι…″. Τελικά Χρηστέας και Κυβέλος γύρισαν στον τόπο τους χωρίς να βλάψουν τους Μαυρικιάνους.


Το καλοκαίρι του 1824 μέλη της οικογενείας του έλαβαν μέρος στην πολιορκία των Μεσσηνιακών φρουρίων υπό τον Υπουργό πολέμου Διονύσιο Μούρτζινο. Στις 11 Αυγούστου 1824 στο στρατόπεδο της Κορώνης ήταν οι χιλίαρχοι Γιάννης και Αναστάσιος Κυβέλος και ο υποχιλίαρχος Χριστόδουλος Κυβέλος
. 


Στις 14 Οκτωβρίου 1824 οι πληρεξούσιοι της Δ. Μάνης, μεταξύ των οποίων ήταν και ο Πανάγος Κυβέλος
, επανεξέλεξαν  ως παραστάτη της πατρίδας τους τον Παναγιώτη Δημητρόπουλο από τα Σκυφιάνικα, παλαιό  υπαξιωματικό του αγγλικού στρατού της Επτανήσου και Φιλικό.


Το Υπουργείο των Πολεμικών πρότεινε να χορηγηθούν χρήματα στους Μανιάτες αρχηγούς, που έλαβαν μέρος σε εμφυλιοπολεμική εκστρατεία από 14 Νοεμβρίου έως 24 Δεκεμβρίου 1824. Στον Πανάγο Κυβέλο για 25 άνδρες εγκρίθηκαν 625 γρόσια
.


Στις 20 Ιανουαρίου 1825, σε μια εποχή που η Κυβέρνηση Κουντουριώτη μοίραζε στρατιωτικούς βαθμούς χωρίς καμία φειδώ, του απονεμήθηκε ο βαθμός της στρατηγίας
.


Μετά από λίγο αποβιβάστηκε στη Μεθώνη ο Ιμπραήμ και άρχισε βαθμιαία να προωθείται στη Μεσσηνία. Ο Πανάγος Κυβέλος στις 10 Μαΐου 1825 ήταν μαζί με τους άλλους Μανιάτες καπετάνιους στο χωριό Μουσταφάπασα (Αριστομένη) και στις 16 Μαΐου βρισκόταν στα Φρουτζαλοκάμαρα (Θουρία), για την αντιμετώπιση του Αιγυπτιακού στρατού και υπέγραψε ως Πανάγος Στρατάκης αναφορές προς τη Διοίκηση
.


Υπήρξε μέλος της Εφορείας της Σπάρτης
 (Μάνης) και στις 21 Ιουνίου 1826, μαζί με το Διονύσιο Μούρτζινο και το Νικολάκη Χρηστέα, έγραψαν από την Καρδαμύλη στον καπ. Θωμά Βενετσανάκη και στους κατοίκους της επαρχίας Μελιτίνης να σπεύσουν στη Βέργα
. Την επομένη άρχισαν οι μάχες εναντίον του Ιμπραήμ, στις οποίες έλαβε μέρος και η οικογένειά του
. 


Την πρώτη ημέρα της μάχης της Βέργας, στις 22 Ιουνίου 1826, τα ανίψια του Βενετσάνος Γ. Κυβέλος και Αναστάσιος Χριστοδ. Κυβέλος ήταν στο Αρμυρό και υπέγραψαν πιστοποιητικό για τον ηρωϊκό παπα-Πανάγο Ρούσσο
 από την Αράχοβα του Λεύκτρου.


Στις 27 Ιουνίου 1826, από την Καρδαμύλη, έγραψε στη Διοικητική Επιτροπή μαζί με τα άλλα μέλη της Εφορείας για τις μάχες στη Βέργα και στο Διρό. Την ίδια ημέρα με άλλη επιστολή ειδοποίησαν τους Υδραίους για την ανάγκη να στείλουν στα παράλια της Μάνης μερικά πλοία
.

Ως μέλος της Εφορείας της Σπάρτης, στις 8 Ιουλίου 1826, ο Πανάγος Κυβέλος υπέγραψε τον διορισμό του Ιάκωβου Κορνήλιου στην τριμελή επιτροπή της Μάνης, η οποία θα συναλλασσόταν με τους φιλογενείς της Ευρώπης
.

Μαζί με τα άλλα μέλη της Εφορείας της Σπάρτης υπέγραψε επιστολές
 από την Καρδαμύλη, στις 27 και 29 Αυγούστου 1826, προς τον Γεώργιο Λαδόπουλο
, που κατοικούσε στη Ζάκυνθο και του ανέφεραν τα νέα από την εκστρατείαν του Ιμπραήμ στη Λακεδαίμονα και στη Μάνη. Σήμερα αποτελούν σπάνια πηγή πληροφοριών για τη νίκη στον Πολυάραβο. 

Ο Πανάγος Κυβέλος υπέγραψε, στην Καρδαμύλη, στις 23 Νοεμβρίου 1826 αναφορά της Εφορείας της Σπάρτης προς την ″Επιτροπή των νήσων της θαλασσίου δυνάμεως″, ζητώντας πλοία για την προστασία των παραλίων της Μάνης από τον κίνδυνο του στόλου του Ιμπραήμ
.

Πάλι από την Καρδαμύλη, στις 24 Νοεμβρίου 1826, οι Έφοροι της Σπάρτης, μεταξύ των οποίων και ο Πανάγος Κυβέλος, απευθύνθηκαν στο Γεώργιο Κουντουριώτη και του ζήτησαν να σταλή ναυτική δύναμη στα παράλια της Μάνης, για την αντιμετώπιση μιας πιθανής νέας εισβολής του Ιμπραήμ
.

Σε επιστολή του Διονυσίου Μούρτζινου
, της 30 Μαΐου 1827, προς τους Γιατρακαίους έγραψε: ″…Όλους τους Μανιάτες να τους αγαπάτε είμαι ευχαριστημένος. Μα να υπεραγαπάτε τους Βενετζανιάνους, Κυβελαίους και Τουρακαίους, αυτή είναι η μεγάλη μου ευχαρίστησις, και να τους βοηθείτε και εν λόγω και εν έργω…″. Η εποχή της ψυχρότητας, που αναφέρθηκε προηγουμένως, είχε παρέλθει.

Στις 28 Φεβρουαρίου 1828 οι αρχιερείς Ζαρνάτας, Ανδρούβιστας, Καρυούπολης, Πλάτσας και Μηλέας μαζί με τους καπετάνιους Δ. Μούρτζινο, Τζ. Γρηγοράκη, Ν. Χρηστέα, Αθ. Κουμουνδουράκη, Πανάγο Κυβέλο, Π. Δουράκη και Θωμά Βενετσανάκη έστειλαν απαντητική επιστολή στον Ιωάννη Καποδίστρια, ο οποίος τους είχε ζητήσει να συγκεντρωθούν, για να επιλέξουν δώδεκα νέους ″κατά δικαία αναλογία εις όλας τας τάξεις των κατοίκων″, προκειμένου να μορφωθούν και να μεταδώσουν στη Μάνη τα φώτα των επιστημών. Δήλωναν όμως στον Κυβερνήτη ότι δεν είναι δυνατόν να γίνη τέτοια συγκέντρωση, γιατί εμποδίζονται από τις υπάρχουσες στον τόπο τους ταραχές και πρότειναν, όταν οι αντιπρόσωποί των θα πάνε στο Ναύπλιο, να γίνη εκεί και η επιλογή των νέων. Συγχρόνως οι ίδιοι, πλην του μητροπολίτου Ζαρνάτας Γαβριήλ, έγραψαν επιστολή στον Πετρόμπεη, την οποία έστειλαν στον Κυβερνήτη, για να λάβη γνώση και να την εγχειρίση στον παραλήπτη, στην οποία τον κατηγορούσαν ότι διαιρή τη Μάνη και ότι οικειοποιείται τους αγώνες των Μανιατών για τη δόξα της οικογενείας του κλπ
.

Στα απομνημονεύματα του Γεωργίου Ψύλλα, Εκτάκτου Επιτρόπου Κάτω Μεσσηνίας, στη διοίκηση του οποίου υπαγόταν και η Δυτική Μάνη, περιγράφεται ένα περιστατικό που αναφέρται στον καπ. Πανάγο Κυβέλο. Δείχνει τον τρόπο με τον οποίο δημιουργήθηκε βαθμιαία η έννοια του κράτους στους Μανιάτες. Στα μέσα Ιουλίου 1828 επισκέφθηκε τον Γ. Ψύλλα στην Καλαμάτα ένας κάτοικος του Ζυγού, ο οποίος του παρουσίασε μιαν αναφορά του καπετάνιου και των κατοίκων της Πλάτσας. Με αυτή του ζητούσαν να εκδόση διαταγή προς τον Κυβέλο να ελευθερώση τέσσερις συμπολίτες τους, τους οποίους κρατούσε αιχμαλώτους στη γούβα (φυλακή) του. Ο Γ. Ψύλλας του απήντησε ότι θα πάη μόνος του στον Κυβέλο, γιατί μπορεί να μην υπακούση στη διαταγή. Αυτό εντυπωσίασε όλους, γιατί ανάλογη διαταγή είχε εκδόσει προηγουμένως και ο Ιω. Γενοβέλης χωρίς αποτέλεσμα. Μετά όμως από λίγες ημέρες πήγε στην Καλαμάτα ο Κυβέλος, ο οποίος ασφαλώς θα έμαθε τα διατρέξαντα και του παρέδωσε τους αιχμαλώτους, αλλά συγχρόνως του ζήτησε, να επιστρέψη ο καπετάνιος της Πλάτσας τέσσερα βόδια, τα οποία είχε αρπάξει από την περιοχή της Μηλιάς
. 


Ο συνταγματάρχης του γαλλικού στρατού και χαρτογράφος Bory de Saint Vincent είχε ακολουθήσει στην Ελλάδα το εκστρατευτικό σώμα του Μαιζώνος. Με τη γαλλική επιστημονική αποστολή επισκέφθηκε και χαρτογράφησε όλη την Πελοπόννησο, το δε καλοκαίρι του 1829 πέρασε από τη Μηλιά. Εκεί συνωμίλησε με τον Πανάγο Κυβέλο, ο οποίος του είπε ότι οι Μανιάτες σεβάστηκαν πάντοτε τις αιχμάλωτες γυναίκες και τις θυγατέρες των Μουσουλμάνων
.


Εκείνο τον καιρό στη γειτονική επαρχία του Ζυγού υπήρχε αναταραχή, γιατί οι κάτοικοι της Πλάτσας αμφισβητούσαν τα παλαιά προνόμοια της οικογενείας Χρηστέα
. Έφθασαν να απαιτήσουν από τον Πολιτάρχη της Μάνης να γίνη αυστηρή σύσταση στο Στράτη Χρηστέα να μην πηγαίνει στην Πλάτσα, γιατί είχε ενοχοποιηθή από το 1829 για φόνους μερικών κατοίκων του χωριού.


Στις 22 Μαρτίου 1830 ο Στέφανος Χρηστέας, που ήταν παντρεμένος στα Γιαννιτσάνικα, γύρισε στον τόπο του και μαζί με οπαδούς του  σκότωσαν τον Ανδρέα Πατσιλίβα, με αποτέλεσμα να επιδεινωθή η κατάσταση στην περιοχή. Οι Χρηστέοι άρχισαν να συγκεντρώνουν εφόδια και πυρομαχικά στον πύργο τους
. Παράλληλα οι δύο πλευρές ωχύρωσαν θέσεις και άρχισε μεταξύ τους ο γνωστός στη Μάνη πετροπόλεμος από τα σπίτια. 

Ο Μιχαήλ Καλαγκάς, που ήταν επιστάτης της επαρχίας του Ζυγού, σε αναφορές του της 8 και 11 Απριλίου, ανέφερε ότι υπήρχε μεν ησυχία αλλά ο ένας κάτοικος απειλούσε τον άλλον
.

Περί το τελευταίο δεκαήμερο του Απριλίου 1830 προέκυψε ένα σοβαρό θέμα στην περιοχή του Ζυγού και της Μηλιάς, που με βεβαιότητα θα ωδηγούσε σε πόλεμο μεταξύ των οικογενειών Κυβέλου και Χρηστέα. Είναι γνωστό ότι στη Μάνη μερικές φορές πάντρευαν τα παιδιά τους σε μικρή ηλικία και μέχρι να ενηλικιωθούν ο γαμπρός και η νύφη συνέχιζαν να μένουν κοντά στους γονείς τους. Ο γιός ενός από τα  ανίψια του Πανάγου Κυβέλου, που δεν είναι γνωστό το όνομά του, είχε στεφανωθή πριν από μερικά χρόνια με μια αδελφή των Χρηστέων. Οι Χρηστέοι
 όμως ξαναπάντρεψαν την κοπέλλα με τον Ιωάννη Κολοφάκο από το Κουτήφαρη, βιάζοντας το παπά να τελέση το μυστήριο παρά τις αντιρρήσεις του. Ως πρόφαση πρόβαλαν ότι καλούσαν τον Κυβέλο να την πάρη, αλλά αυτός δεν ανταποκρινόταν, γιατί δεν μπορούσε να τη θρέψη
.

Ήρθαν τότε στην Πλάτσα ο Ηλίας Ιω. Κατσάκος-Μαυρομιχάλης, μαζί με το Δημητράκη Τσιγκουράκο-Γρηγοράκη με την πρόφαση ότι είναι ειρηνοποιοί. Ζήτησε ο Κατσάκος και από τα δύο μέρη να πάνε στον πατέρα του, για να γίνη εκεί κρίση από αιρετούς διαιτητές (αιρετοκριτές). Ακόμη συνέστησε να γίνη τοπική συνέλευση
 της επαρχίας του Ζυγού, για να ζητήσουν τα δικαιώματά τους από την Κυβέρνηση. Οι αντίπαλοι του Χρηστέα πρότειναν να πάνε στον Έκτακτο Επίτροπο στην Καλαμάτα, για να γίνη εκεί η κρίση τους από τα δικαστήρια. 


Την άλλη ημέρα ο Κατσάκος, ως εκπρόσωπος του πατέρα του, συνάντησε τον Πανάγο Κυβέλο. Γυρίζοντας ενώθηκε με τους Χρηστέους και άναψε πόλεμος στα οχυρώματα της Πλάτσας των δύο παρατάξεων. Ήρθε ο Αντώνιος Πατριαρχέας, που ήταν αστυνόμος, για να σταματήση τον πόλεμο και κατέφθασαν και άλλοι εκ μέρους του Εκτάκτου Επιτρόπου και έγινε μια συμφωνία. Πήραν ομήρους και από τις δύο πλευρές, το Στέφ. Χρηστέα και Ιωάννη Χορταρέα από τη μία και τον Ιωάννη Γιαννουλέα και Στράτη Στυλιανέα από την άλλη και σταμάτησαν οι πυροβολισμοί.

Άρχισε όμως πάλι ο πόλεμος που είχε αρκετά θύματα
. Έφθασε εκεί ο Κωνσταντίνος Μαυρομιχάλης και ο Πιέρος Πατριαρχέας για να σταματήσουν τον πόλεμο και πήραν μαζί τους τον Στράτη Χρηστέα για να τον παρουσιάσουν στον Έκτακτο Επίτροπο στο Μαραθονήσι (Γύθειο), αλλά τον πήγαν μόνο μέχρι το Βαθύ και δεν προχώρησαν. Στο Μαραθονήσι είχαν πάει ο Ιωάννης Γιαννουλέας και άλλοι από την παράταξή τους για να γίνη κρίση.


Ο Έκτακτος Επίτροπος ζήτησε από τον Πέτρο Σεκούρη να του πάη τον Πανάγο Κυβέλο και τα ανίψια του. Ήθελε να τους κάνει συστάσεις να μη παρακινούνται από ραγιούργους. 


Εκείνο τον καιρό ο Ιωάννης Γιαννουλέας, που ήταν αντίθετος των Χρηστέων, έχτιζε σπίτι στη Σελίνιτσα και ισχυριζόταν ότι το οικόπεδο ήταν δικό του. Η πλευρά του Χρηστέα θεωρούσε ότι έχτιζε σε ξένο τόπο. Οι Τριγλιανοί, που ήταν με το μέρος του Χρηστέα, πήγαν στη Σελίνιτσα και πολιόρκησαν τέσσερις ανθρώπους του Γιαννουλέα. Αμέσως έφθασε δύναμη με τους Κυβελαίους και τον Ιω. Γιαννουλέα και τους διέλυσαν. Παράλληλα πολιόρκησαν το Στέφανο Χρηστέα, το νέο γαμπρό του και άλλους τρεις, οι οποίοι είχαν πιάσει ένα πύργο και παρεμπόδιζαν του κατοίκους της Πλάτσας να πάνε στα κτήματά τους. Τους αιχμαλώτισαν και χωρίς να τους πειράξουν τους παρέδωσαν στον εκπρόσωπο του Ανδρέα Μεταξά, που είχε διορισθή Έκτακτος Επίτροπος Πελοποννήσου και τους ωδήγησε στο Μαραθονήσι.
Ο Α. Μεταξάς, τον Ιούλιο του 1830, κάλεσε του ηγέτες της Μάνης να τον επισκεφθούν στο Μαραθονήσι (Γύθειο). Ο Πανάγος Κυβέλος δεν μπόρεσε να ανταποκριθή στην πρόσκληση του, γιατί εκείνο τον καιρό είχε προβλήματα με τους γείτονές του Χρηστέους. Λόγω των τοπικών ενόπλων συγκρούσεων ο Πανάγος Κυβέλος πήγε μέχρι την Καστάνιτζα, αλλά δεν συνέχισε το δρόμο του για το Μαραθονήσι και στις 19 Ιουλίου 1830 του έγραψε
 από εκεί:

″Οι υποφαινόμενοι ευχαρίστως εδέχθημεν την Σ: πρόσκλησίν σας και μετά μεγάλης προθυμίας ηθέλαμεν εξακολουθήσει τον ερχομόν μας δια την θεραπείαν της επιθυμίας μας, με την αξίωσιν της Σ. παρουσίας σας και ακούοντες και τους πατρικούς λόγους και διαταγάς σας, αλλ’ επειδή και δεν σας λανθάνει, περιληπτικώς η άδικος καταδρομή, εις την επαρχίαν Ζυγού από τους συνηθισμένους δυνάστας. Καθώς και εγώ ο Πανάγος Κυβέλος είμαι φονευμένος πολιτικώς απ’ αυτούς, και ένεκεν τούτου δεν δύναμαι να σαλεύσω βήμα εκ της θέσεώς μου. Πέμπω λοιπόν τον εγγονόν
 μου Στράτην Κυβελάκον εκ της οικογενείας μου δια να σας προσφέρη τα σεβάσματά μου.

Καγώ δε, ο Θωμάς Βενετσανάκης
, όντας κλινήρης από τους δεινοπαθείς πολυχρονίους ρευματισμούς, πέμπω τους εξαδελφούς μου και υιόν μου δια να σου προσφέρουν τα σέβη μου.

Οι απερνώντες από τας οικίας μας αδελφοί καπεταναίοι της Δυτικής Σπάρτης, με τους οποίους είμεθα εις μίαν και την αυτήν σύμπνοιαν πάντοτες και μετά προθυμίας εκπληρώσαμεν τας διαταγάς της Σ: ημών Κυβερνήσεως εις όσον δυνάμεθα το μέρος μας όλον, το οποίον δεν σας λανθάνει. Ούτως και τώρα δίδομεν την εμπιστοσύνην μας και δια της παρούσης μας, όπου συνεννοούμενοι με τους απεσταλμένους μας να δεχθούν τας σεβαστάς διαταγάς σας και εις όσας απολογίας και προτάσεις σας κάμνουν και ημείς και μένομεν ευσεβάστως. 

Πανάγος Κυβέλος και όλη η Μηλέα. Θωμάς Βενετζανάκης και λοιποί πρόκριτοι της Καστάνιας. Πλατζιώτες. Νομιτσιάνοι, Λοσνά και Ρίκλια. Κουτηφαριάνοι. Λαγκαδιώτες. Νιοχωρίτες″.

Ο πρώην Έκτακτος Διοικητής Λακωνίας και Κάτω Μεσσηνίας Ιωάννης Γενοβέλης στις 20 Ιουλίου 1830 έγραψε στον Α. Μεταξά, Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου, ποίοι από τους σημαντικούς Μανιάτες ήσαν αφωσιωμένοι στον Κυβερνήτη και συμπεριέλαβε μεταξύ αυτών τον Πανάγο Κυβέλο και τον ανιψιό του Ιωάννη 
.


Στο τελευταίο δεκαήμερο του Ιουλίου ο Ιωάννης-Κατσής Μαυρομιχάλης πήγε με ένα μύστικο (είδος πλοίου) στον πύργο του Χρηστέα με δεκαεννέα άνδρες και ήρθαν και άλλοι εικοσιπέντε. Φθάνοντας εκεί ο Κατσής, κατέπλευσε με ένα εθνικό πλοίο ως εκπρόσωπος της Κυβέρνησης ο Γ. Αθανασιάδης και συναντήθηκαν. Κατά τον Πέτρο Σεκούρη  του πρότεινε να πάνε στον Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου, αλλά εκείνος τον έβρισε. Ο Κατσής είπε στην κατάθεσή του ότι φάγανε, ήπιανε και δεν είπαν τίποτε άλλο. Ο Αθανασιάδης τελικά πήρε μαζί του στο Μαραθονήσι μόνο το Δημητράκη Χρηστέα
.


Οι Χρηστέοι και ο Κατσής πολιορκήθηκαν στον πύργο. Ο Πανάγος Χρηστέας τραυματίστηκε στο μάτι. Μερικοί από τους αντιπάλους τους κατέλαβαν μια θέση, που ωνομαζόταν Κρωτηράκι, κοντά στον πύργο του Χρηστέα και από εκεί γινόταν πόλεμος.


Μετά από λίγες ημέρες, στις 30 Ιουλίου, έφθασαν εκεί ο Διοικητής της Μάνης Ιάκωβος Κορνήλιος μαζί με στρατιωτική δύναμη υπό το στρατηγό Νικήτα Σταματελλόπουλο και διέταξαν τον Κατσή να πάη στο Γύθειο, για να γίνη η κρίση της υπόθεσης αυτής. Ο Κατσής, που περίμενε βοήθεια, με πρόθεση να καθυστερήση τις εξελίξεις, πρότεινε να γίνη επί τόπου η κρίση.


Την ίδια ημέρα έφθασε στον πύργο του Χρηστέα μεγάλη δύναμη, περίπου εκατόν τριάντα οπλίτες, υπό τον Αναστάσιο Πέτρ. Μαυρομιχάλη, οι οποίοι πέρασαν ανενόχλητοι από τα χωριά του Ζυγού. Είχαν μαζί τους ιερείς και δημογέροντες και δεν βρήκαν αντίσταση, γιατί προφασίζονταν ότι πηγαίνουν στους Χρηστέους για να τους ειρηνεύσουν. Φθάνοντας εκεί το απόγευμα άρχισε μάχη, που κράτησε όλη τη νύχτα και εξουδετερώθηκαν οι άνθρωποι που πολεμούσαν εναντίον των Χρηστέων από τη θέση Κρωτηράκι.


Με τη μεσολάβηση του Τζανετάκη Γρηγοράκη έγινε συμφωνία του Ιάκωβου Κορνήλιου και του στρατηγού Νικήτα Σταματελλόπουλου με τους Μαυρομιχαλαίους και σταμάτησε ο πόλεμος. Δύο από τους Χρηστέους οδηγήθηκαν στο Μαραθονήσι  και οι άνδρες του Κατσή και του Αναστάση  αποχώρησαν δια ξηράς για την Τσίμοβα (Αρεόπολη).


Το πρόβλημα που προέκυψε με το γάμο της αδελφής των Χρηστέων με τον Ιωάννη Κολοφάκο, ενώ αυτή ήταν από τριετίας στεφανωμένη με το γιό ενός από τα ανίψια του Πανάγου Κυβέλου, ήταν δυσεπίλυτο. Υπήρχε κίνδυνος να αρχίση γδικιωμός μεταξύ αυτών των οικογενειών, όπως μπορούσε να γίνουν φόνοι από την οικογένεια Γεννηματά, κόρη της οποίας εγκατέλειψε μετά επταετή αρραβώνα ο Ιωάννης Κολοφάκος, για να παντρευτή την αδελφή των Χρηστέων. Η υπόθεση αυτή έφθασε μέχρι τον Κυβερνήτη, ο οποίος έδωσε οδηγίες στον Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου Ανδρέα Μεταξά να βρη μια συμβιβαστική λύση. Στις 16 Αυγούστου 1830 ο Μεταξάς έστειλε το ακόλουθο έγγραφο, υπ’ αριθ. 263, στον Ιωάννη Καποδίστρια
:


″Εξοχώτατε!


Κατά την έννοιαν των τελευταίων προς εμέ διαταγών της Υμετέρας Εξοχότητος είναι σχεδόν αδύνατον να δυνηθώ ενταύθα να συμβιβάσω τον Στράτην Χρηστέα μετά των αντιφερομένων του, επειδή τα αίτια, άτινα έδωκαν αφορμήν εις τον μεταξύ των πόλεμον είναι τοιαύτα, ώστε δεν είναι δεκτικά συμβιβασμού και φιλίας τουλάχιστον κατά το παρόν. Πρώτος λόγος είναι διότι αυτός, εναντίον της πλέον ιεράς συνηθείας της πατρίδος του, υπάνδρευσε μίαν αδελφήν των, νύμφην του Κυβέλου με τον υιόν του στεφανωμένην, ώστε ο Κυβέλος συμμαχήσας μεθ’ όλης σχεδόν της επαρχίας Ζυγού, βεβαρυμένης πολλά εναντίον των φρικτών καταχρήσεων του ανθρώπου τούτου, απεφάσισαν να τον διώξουν από την επαρχίαν. Τούτου ένεκα λοιπόν απεφάσισα προς αποφυγήν νέου σκανδάλου και διευθύνω εις την Κυβέρνησιν τον Στράτην Χρηστέαν, δια να λάβη οποία εγκρίνει περί αυτού μέτρα, ακολούθως θέλω διευθύνει και τας εναντίον του του τόπου αναφοράς. Υποσημειούμαι με το ανήκον Σέβας. 

Εν Καλαμάτα τη 16: Αυγούστου 1830.

Ο κατά την Πελοπόννησον Έκτακτος Επίτροπος. Ανδρεάς Ματαξάς″.


Στις 18 Σεπτεμβρίου 1830 ο Κυβερνήτης απεφάσισε να παραπεμφθή η υπόθεση του πολέμου του Ζυγού στο Πρωτόκλητο Δικαστήριο των Δυτικών Σποράδων, που είχε έδρα τις Σπέτσες
.


Στις 22 Αυγούστου 1830 ο Πανάγος Κυβέλος με τους συντρόφους του έστειλε την ακόλουθη αναφορά
:


″Προς τον κατά την Πελοπόννησον Έκτακτον Επίτροπον.


Κατ’ επιταγήν σας εξαποστέλλομεν αντιπροσώπους των επαρχιών μας, τον εγγονά μου Ευστράτιον, Κ. Πέτρον Σεκούρην, Ιωάννην Αλεξάκην να υπάγουν εις Ναύπλιον να θεωρηθούν οι μεταξύ μας διαφοραί ημών και Χρηστέων. Έχουν πληρεξουσιότητα από τας δύο επαρχίας να ομιλήσουν δια φόνους και έξοδα, άρματα και όσα αναμεταξύ ηκολούθησαν.


Εκλαμπρότατε περικαλούμεν ίνα εξοικονομήσετε τους απεσταλμένους μας από έξοδα
, ότι δεν ηξεύρομεν τι άργητα έχουν, ούτως ημείς δεν είχαμεν από εδώ ναν τους δώσωμεν ως δυστυχείς από τους πολέμους και έξοδα, ίνα δε το αποδεικτικόν της πληρεξουσιότητός των έχομεν υπογραμμένον και αδιόρθωτον, ούτω περικαλούμεν να διορίσετε να γίνη ως πρέπει, ότι γνωρίζετε την αμάθειάν μας. Με το προσήκον σέβας υποσημειούμεθα. Τη 22 Αυγούστου 1830. Οι ευπειθείς πολίται εκ της επαρχίας Ζυγού και Μηλέας. Πανάγος Κυβέλος και λοιποί, Πλατζιώτες, Νομιτζιάνοι, Κουτηφαριάνοι, Λαγκαδιώτες″. 

Μετά τη διακοπή των ενόπλων συγκρούσεων η πλευρά των Χρηστέων  έδειχνε ευχαριστημένη από την έκβαση και γινόταν με τη συμπεριφορά της προκλητική. Οι αντίπαλοί τους ήταν δυσαρεστημένοι και επεδίωκαν, με τη συμπαράσταση του Ανδρέα Μεταξά, Εκτάκτου Επιτρόπου Πελοποννήσου, τη δικαστική δικαίωση
. 


Στις 18 Σεπτεμβρίου 1830 ο Κυβερνήτης απεφάσισε να διευθυνθή η υπόθεσις του πολέμου του Ζυγού να δικασθή από το Δικαστήριο των Δυτικών Σποράδων που είχε έδρα τη νήσο των Σπετσών (βλέπε παράρτημα αριθ. 6).


Ο Πανάγος, ο Δημήτριος και ο Γρηγόριος Χρηστέας
 στις 22 απευθύνθηκαν στον Ιάκωβο Κορνήλιο, Διοικητή της Σπάρτης, και την επομένη στον Ιωάννη Καποδίστρια, επικαλούμενοι την ευπείθειάν τους και ζητούσαν να τους ανατεθή κάποια εργασία, γιατί είχαν δυσκολίες με την επιβίωσή τους. 

Απ’ αρχής φυλακίστηκε ο Στράτης Χρηστέας και στις 3 Νοεμβρίου πληροφορούμεθα ότι φυλακίστηκε και ο Ιωάννης Κολοφάκος
, που χαρακτηρίζεται ως: ″…το καθολικόν αίτιον της συμβάσης διαμαχήσεως μεταξύ Χρηστέων, Μαυρομιχάληδων και Π. Κυβέλου…″. Κατά τα μέσα Δεκεμβρίου 1830 φυλακίστηκε και ο Ιωάννης-Κατσής Μαυρομιχάλης, παραπέμφθηκε δε η υπόθεση στο δικαστήτιο των Δυτικών Σποράδων (Ύδρας και Σπετσών). Στις 22 και 23 Δεκεμβρίου 1830 έδωσαν καταθέσεις στις Σπέτσες ο Πέτρος Σεκούρης και ο  Ιωάννης Μαυρομιχάλης
 (βλέπε παράρτημα), αλλά τελικά για την αντιδικία αυτή δεν εκδόθηκε δικαστική απόφαση.   

Στις 22 Αυγούστου 1830 ο Πανάγος Κυβέλος υπέγραψε αναφορά προς την Κυβέρνηση και ωρίστηκαν αντιπρόσωποι, για να ζητήσουν την παραπομπή σε δίκη των Χρηστέων, οι οποίοι με τη σύμπραξη των Μαυρομιχαλαίων, έγιναν αίτιοι εμφύλιας σύρραξης
.

Ο Πανάγος, ο Δημήτριος και ο Γρηγόρης Χρηστέας από τον Άγιο Δημήτριο του Λεύκτρου, στις 23 Οκτωβρίου 1830, έγραψαν στον Κυβερνήτη ότι αναγνώριζαν την ευθύνη των: ″…βλέπομεν ότι η αρχή των περί ων ο λόγος αμαρτημάτων έγινε ίσως από ημάς, αλλά ποτέ δεν απεστράφημεν την ειρήνην επιθυμούντες την ταραχήν και τον πόλεμον…”. Ζητούσαν παράλληλα με την επιείκεια και τη συνδρομή του, για να διορισθούν σε κρατικές θέσεις, ώστε να ανταποκριθούν στις βιοτικές τους ανάγκες
.

Στις 3 Νοεμβρίου 1830 ο Πανάγος Κυβέλος
 χρησιμοποιήθηκε ως ειρηνοποιός στην περιοχή του Μαλευρίου. Με ίδιο έγγραφο ο Ι. Κορνήλιος ειδοποίησε τον Κυβερνήτη, ότι οι Μαυρομιχάληδες και ο Χρηστέας, που βρίσκονται στο Ναύπλιο, γράφουν στους συγγενείς τους να κρατούν τους πύργους των και σύντομα θα επιστρέψουν, για να πάρουν εκδίκηση. 

Ο Πανάγος Κυβέλος και άλλα μέλη της οικογενείας του, υπέγραψαν στις 29 Νοεμβρίου 1830, στο Κουτήφαρη μαζί με τους κατοίκους του Ζυγού, αναφορά υπέρ του Ιάκωβου Κορνήλιου, ο οποίος ήταν τότε διοικητής της Μάνης
. Να σημειωθή ότι στο ίδιο έγγραφο υπέγραψε και ο Πανάγος Χρηστέας.


Ο Πανάγος Κυβέλος επί Καποδίστρια έγινε μέλος του ταξιαρχικού σώματος 2ας τάξεως με μισθό 200 φοίνικες το μήνα.


Στις 22 Ιανουαρίου 1831 ο Πανάγος μαζί με τα ανίψια του Δημητράκη, Γιάννη και πολλούς ακόμη Μηλιανίτες κατεδίκασαν τα στασιαστικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων στο Λιμένι
. Εν τω μεταξύ ο Πετρόμπεης είχε φύγει κρυφά από το Ναύπλιο, προκειμένου να πάη στη Μάνη, για να εντατικοποιήση την επαναστατική δραστηριότητα της οικογενείας του με αποτέσμα να συλληφθή και να φυλακισθή. Η πρόθεσή του προκάλεσε την αποδοκιμασία των κατοίκων της Έξω Μάνης και το Μάρτιο του 1831 υπέγραψε ο Πανάγος Κυβέλος σχετική αναφορά προς τον Κυβερνήτη
.


Στις 14 Ιουνίου 1831 υπέγραψε και άλλη αναφορά προς τον Ιωάννη Καποδίστρια, μαζί με πολλούς συγγενείς και χωριανούς του, με την οποία του εκδήλωναν τη συμπαράστασή τους και συγχρόνως κατεδίκαζαν τα κινήματα των Μαυρομιχαλαίων
.


Στις 16 Ιουνίου 1831 ο Πανάγος Κυβέλος με πολλούς συγγενείς του και συντοπίτες του, από τις επαρχίες Μηλέας και Ζυγού, έστειλαν αναφορά στον Κυβερνήτη και αναφέρονταν στις συγκρούσεις του 1830, σημειώνονται δε τα ακόλουθα
:


″Εξοχώτατε Κυβερνήτα της Ελλάδος.


Οι υποσημειούμενοι ομολογούμεν εν καθαρά συνειδήσει ότι αφ’ ης στιγμής επολιορκίσθησαν παρά του Διοικητού της Σπάρτης Κ. Κορνηλίου οι αντάρται και ταραχοποιοί Κύριοι Χρηστέοι, πολλοί δε και εξ ημών στρατιώται και καπετάνιοι ήσαν συνενωμένοι με την εκτελεστικήν δύναμιν. Ην δε στρατοπεδευμένοι πέριξ του Αγίου Δημητρίου, ίσταντο και επολέμουν ανδρείως, ίνα αυτούς συλλάβουσι και παραδώσουσι εις την επίκρισιν των νόμων.


Εις αυτόν τον πόλεμον ήτον και ο Κπ. Πανάγος Κυβέλος με πολλούς συγγενείς και στρατιώτας, όθεν χρείας τυχούσης, εσφαλίσθησαν τινές εξ ημών εις το Κρωτηράκι, παράλιον κείμενον πολλά πλησίον εις τον Άγιον Δημήτριον. Ένας εκ των πολιορκούντων ήτον και ο δυστυχής τούτος Νικόλαος Κατζαδόρος, έχων συνάμα και πέντε στρατιώτας, όστις αφού επολέμησεν γενναίως κατά των ανταρτών 24 ώρες, δύο εθυσιάσθησαν του ρηθέντος Κατζαδόρου και ο ίδιος επληγώθη βαρέως, οι δε λοιποί εσυλλήφθησαν ζώντες παρά των ανταρτών και όχι μόνον τα όπλα τους ήρπασαν, αλλά και ό,τι εβαστούσαν επάνω τους.


Αυτή η περίστασις ηφάνισε την δυστυχή φαμελίαν του Νικολάου Κατζαδόρου, ο οποίος βασανίζεται δεινώς ήδη οκτώ μήνες, εξοδεύων συγχρόνως και εξακόσια γρόσια εξ ων (εκτός) των αρμάτων και λοιπών.

Όθεν αιτούμεθα δια της ικετικής ταύτης αναφοράς μας να ευσπλαχνισθήτε τον δυστυχή τούτον Κατζαδόρον, ο οποίος απέρχεται εις την ημετέραν εξοχότητα και όπως περί αυτών εγκρίνης.


16 Ιουνίου 1831. Εν Μηλέα.     Μένομεν με όλην την ευπείθειαν. 

Της ημετέρας εξοχότητος ευπειθέστατοι και υποκλινείς δούλοι″.

Σε επόμενη επιστολή, από 22 Ιουνίου 1831, προς τον Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια αναφέρονται τα ακόλουθα
:

″Προς την αυτού εξοχότητα.

Ο επιφαινόμενος προσκυνητός δούλος της αυτού εξοχότητος, αναφερόμενος με τη ταπεινή μας αναφορά εις τας 5 του Ιουνίου εξαπόστειλα μία μου αναφορά εις τον μοίραρχο κύριον Κανάρη να τη διευθύνη εις την εξοχότη της και είχα μέσα ίσως κλεισμένο ένα σχέδιο οπού έπιασα των ταραχοποιών Μαυρομιχάληδων και λοιπών.

Εις τας όσας αναφοράς μου σας εφανέρωνα ότι έρχο<ν>τας ο απεζός μου με τη διαταγή της Σ:β:στ. αυτού εξοχότητος προς τον διοικητή της Λακωνίας
 κύριον Μπούκουραν δια την υπόθεσιν της Πρίτζας
, έτζι επήγε ο απεζός μου και έδωσε τη διαταγή, και ζήτησε μίανε απόκρισι, αν είναι διά λόγου μου· αυτός του αποκρίθη με θυμό πως δεν έχω να κάμω απόκρισι του Κυβέλου, αλλά θέλει γράψει της κυβερνήσεως, αλλά λέγω ότι ο κύριος Μπούκουρας θέλει σας έγραφε πολλά μηχανικά δι εμένα, δια να κερδίση τη γνώμη του και να ευχαριστήση και τη φατρία του και είμαι υστερημένος έως ώρα από αυτή την υπόθεση.

Εξοχώτατε πατήρ μου εγώ είμαι βεβαιωμένος ότι η αγάπη σας είναι πατρική κατ’ εμού και το ζητούμενο το ν’ απεφασίζης κοφτά δι’ ελόγου μου και αυτός κάμνει τα δικά τους. Τώρα με τη στερνή μου αναφορά, να μη σε ματαβαραίνω, αν ορίσης με τον απεζό μου τελειώνει αυτή η υπόθεσις, αλλά αν σας βλάπτη καμία υπόθεσις γράψεμέ μας να ησυχάσω.

Εξοχώτατε δεν είναι <να> ‘χω τα κέρδη από αυτή τη Πρίτζα, αλλά με πειράζει το χάζι των ταραχοποιών. 

Προσέτι σε ειδοποιώ δια τα τρέχοντα της <Σ>πάρτης, οπού ενεργήσαμε και ημείς όσο εδυνόμεθα, ότι και ο καπετά Νικόλας
 ήρθε εις το Μέζαπον και πήγε ο Κατζάκος με τους λοιπούς και τον απέκλεισαν δια ξηράς και βάλαν τουβέκι. Αμέσως έστειλα τον υιό μου και ανίψια μου  με μερικούς στρατιώτες και ως πήγανε εις το Βοίτυλο και του έβαλα διαίρεσιν, ομοίως και εις την Κελεφά και ετοίμασαν τουφέκι και ακούο<ν>τας ο Κατζάκος τα τοιαύτα ανεχώρησε και ήρθε εις τα ίδιά του και ανεχώρισε ο πόλεμος από το ένα μέρος και από το άλλο.

Εξοχώτατε πατήρ μου σε επιβεβαιώ δι’ αυτόν τον απεζόν και δυστυχή Μηλιανίτη, ως καθώς διαλαμβάνη η αναφορά του· οι μαρτυρικοί είναι όλοι αλήθεια και κάμε το έλεος σου προ<ς> αυτόν εις σε ότι σε φωτίση ο Θεός, ότι ήρθε εις μεγάλη δυστυχία από αυτό το λάβωμα.

Η αμάθειά μας και το σέβασμα μας παρακινεί να σας βαραίνωμε με τη πολυλογία μας και ούτως μένομεν με ούλο ο σέβα<ς> προσκυνητώς.

Τη 22 Ιουνίου 1831, Μηλεόθεν. Ευπειθής. Πανάγος Κυβέλος″. 

Το καλοκαίρι του 1831 ο Πανάγος Κυβέλος μαζί με άλλους συγγενείς του, το Δημήτριο, τον Αναστάσιο, το Στράτη, το Χριστόδουλο και το Γιαννάκη, υπέγραψαν πιστοποιητικό για τον ιατρό Ιωάννη-Τζουάννε Σκαρπαλέζο, ο οποίος πρόσφερε δωρεάν τις υπηρεσίες του στη Μάνη και γενικώτερα στους πρόσφυγες από το Μοριά στα χρόνια του Ιμπραήμ
.

Οι πρόκριτοι του Ζυγού
 με τη συμμετοχή του Πανάγου Κυβέλου, στις 30 Οκτωβρίου 1831, έστειλαν στη Διοικητική Επιτροπή τον Πέτρο Σεκούρη ως αντιπρόσωπό τους, προκειμένου: ″…να εγκαλέση τους πατροκτόνους Μαυρομιχάληδες και λοιπούς να καταδικαστούν παρά των νόμων εις όσα προ ολίγου έπραξαν εις την επαρχίαν μας″. Ακολουθούν υπογραφές.


Ο Πανάγος Κυβέλος με μερικά από τα ανίψια του, στις 27 Νοεμβρίου 1831, συνυπέγραψαν την εκλογή του Ιάκωβου Κορνήλιου ως πληρεξουσίου των αρμάτων της Μάνης για την Εθνοσυνέλευση του Άργους
.


Σε αναφορά
 του προς το Διοικητή της Μάνης (Σπάρτης), της 14 Δεκεμβρίου 1831, ο Πανάγος Κυβέλος έγραψε ότι δεν είχε λάβει τους μισθούς του της ταξιαρχίας από την 1 Ιανουαρίου 1831. Γι’ αυτό έστειλε άνθρωπό του στο Μαραθονήσι (Γύθειο), τον Ιωάννη Γουδέλη, για να πληρωθούν τα οφειλόμενα. Επί πλέον πρόσθεσε: ″…Ειδοποιώ ότι ο Χρηστέας έμπασεν τον Κατζάκον εις την Πλάτζαν και έχομεν πόλεμον και προσκάλεσεν τον ανιψιό μου Βενετζιάνον και Κύριον Ιωάννην Κορνήλιον, οπού τους τα γράφω κατά λεπτώς δια να βεβαιωθείς τα τρέχοντα…″.

Μετά την άφιξη του βασιλιά Όθωνα ο Πανάγος Κυβέλος τιμήθηκε με το αργυρό αριστείο του αγώνος
. Αλλά, όπως αναφέρεται στο φάκελο του Βενετσάνου Κυβέλου, δεν πρέπει να τον συγκαταλέγωμε μεταξύ των υποστηρικτών του Όθωνα
.


Την 1/13 Νοεμβρίου 1837 κατατάχθηκε ως λοχαγός της φάλαγγος και από τις 5 Οκτωβρίου 1839 άρχισε να λαμβάνη το μισθό των πρεσβυτών της φάλαγγος
.

Από την ″Εφημερίδα της Κυβερνήσεως″ πληροφορούμεθα ότι, στις 30 Ιουλίου 1840 πέθανε ο λοχαγός πρεσβύτης της φάλαγγος Πανάγος Κυβέλος από τη Γαρμπελιά
.


Από το γάμο του απέκτησε δύο παιδιά: α) τον Ηλία και β) τον Κωνσταντίνο. 

α) Ηλίας Παν. Κυβέλος

Στο αρχείο του Ρήγα Παλαμήδη
 δεν αναφέρεται το όνομά του μεταξύ των αγωνιστών της επανάστασης, ενώ κατά τη διάρκειά της τιμήθηκε με το βαθμό της αντιστρατηγίας
. Μετά την έξωση του Όθωνος, με αίτηση του γιού του Πανάγου, χαρακτηρίστηκε ως υπολοχαγός
 (αξιωματικός 6ης τάξεως) με αριθ. μητρ. 01153.

Στις 22 Αυγούστου 1830 υπέγραψε αναφορά εναντίον του Χρηστέα, ο οποίος με τη συμμετοχή των Μαυρομιχαλαίων, έγινε αίτιος εμφύλιας σύρραξης
.

Στις 14 Ιουνίου 1831 υπέγραψε αναφορά προς τον Ιωάννη Καποδίστρια, μαζί με πολλούς συγγενείς και συντοπίτες του, με την οποία του εκδήλωναν τη συμπαράστασή τους και συγχρόνως κατεδίκαζαν τα στασιαστικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων
.

Από το γάμο του απέκτησε τον Πανάγο, που φέρεται ότι γεννήθηκε το 1825 και κατοικούσε στη Γαρμπελέα. Κατά τα έτη 1859-1861 ήταν στους καταλόγους των υποψηφίων ενόρκων
. Μετά την έξωση του Όθωνα, στις αρχές Δεκεμβρίου του 1862, έγιναν εκλογές για την ανάδειξη νέου βασιλιά και ο Πανάγος ψήφισε υπέρ του πρίγκιπα Αλφρέδου, γιού της βασίλισσας Βικτωρίας της Αγγλίας
. Από το γάμο του απέκτησε τέσσερα παιδιά: α) τον Βενετσάνο, γεννημένο το 1849, β) τον Κωνσταντίνο γεννημένο το 1850, γ) τον Ηλία και δ) τον Ιωάννη.

β) Κωνσταντής Παν. Κυβέλος

Στο Αρχείο του Ρήγα Παλαμήδη
 αναφέρεται ότι ο Πανάγος Κυβέλος έλαβε μέρος στον αγώνα με το γιό του Κωνσταντίνο. Αυτός όμως δεν έλαβε στρατιωτικό βαθμό, όπως ο αδελφός του Ηλίας.

Μαζί με άλλους κατοίκους του Ζυγού υπέγραψε στις 16 Αυγούστου 1830 στην Καλαμάτα αναφορά προς τον Ανδρέα Μεταξά, με την παράκληση να διαταχθή ο Ευστράτιος Ιατρού, ανιψιός των Κυβελαίων και εγγονός του Πανάγου Κυβέλου, να εκτελή χρέη γραμματέα της Δημογεροντίας Ζυγού
.

Στις 22 Αυγούστου 1830 υπέγραψε αναφορά εναντίον του Χρηστέα, ο οποίος με την υποστήριξη των Μαυρομιχαλαίων, έγινε αίτιος εμφύλιας σύρραξης
. 
Το 1841 επαινέθηκε ο οδηγός της Εθνοφυλακής Κωνσταντίνος Κυβέλος για τις εκδουλεύσεις του στην καταδίωξη των ληστών της Πελοποννήσου
. 

Για την αντικατάσταση του Όθωνα, μετά την έξωσή του στις αρχές Δεκεμβρίου του 1862, έγιναν εκλογές για την ανάδειξη νέου βασιλιά. Μαζί με τους γιούς του, Διακουμή και Ηλία, ψήφισε υπέρ του πρίγκιπα Αλφρέδου, γιού της βασίλισσας της Αγγλίας Βικτωρίας
. Από το γάμο του απέκτησε πέντε παιδιά:  

Ο Χριστόδουλος φέρεται ότι γεννήθηκε το 1841 ή το 1834. 

Ο Διακουμής φέρεται και αυτός ότι γεννήθηκε το 1841 ή το 1837. Από το γάμο του απέκτησε α) το Γιάννη, φερόμενο ως γεννηθέντα το 1850 και β) τον Κώστα.

Ο Ηλίας, ο οποίος φέρεται ότι γεννήθηκε το 1847 η το 1842. Από το γάμο του απέκτησε α) τον Κωστή και β) το Νίκωνα.

Ο Γεωργάκης φέρεται γεννημένος το 1849 η το 1845. Αναφέρεται ακόμη στο γενεαλογικό δένδρο και πέμπτος γιός, ο Πένητας, ο οποίος δεν υπάρχει στον εκλογικό κατάλογο του 1871.

Εκτός από τους ανωτέρω Κυβελαίους, οι οποίοι έχουν καταγραφεί στο γενεαλογικό δέντρο των αρρένων μελών της οικογενείας, όπως το συνέταξαν ο Μήτσος και ο Γιάννης Λεων. Κυβέλος, στον εκλογικό κατάλογο του δήμου Λεύκτρου του έτους 1871 αναφέρονται τρία ακόμη ονόματα και είναι τα ακόλουθα: 

α) Αναγνώστης Ιωάνν. Κυβέλος, ήταν γραμμένος από την αναθεώρηση του εκλογικού καταλόγου του 1866-7 με αριθ. 313, ως γεννημένο το 1845 στη Γαρμπελιά. Θα μπορούσε να θεωρηθή ότι το ″Αναγνώστης″ δεν είναι το βαφτιστικό του, το οποίο εκάλυψε ο εκκλησιαστικός τίτλος και επεκράτησε.

β) Γεώργιος Νικολ. Δ. Κυβέλος, τον έγραψαν στην αναθεώρηση των εκλογικών καταλόγων του 1868 με αριθ. 156, ως γεννημένο το 1847 στη Γαρμπελιά. Θα μπορούσε να είχε γίνη λάθος και να ήταν γιός του Νικολάου Αναστ. Κυβέλου, ο οποίος είχε γιό Γεώργιο και δεν φαίνεται στον κατάλογο.

γ) Κωνσταντίνος Παναγ. Π. Κυβέλος, γραμμένος στην αναθεώρηση των εκλογικών καταλόγων του 1870 με αριθ. 174, γενήθηκε το 1849 στη Γαρμπελιά. Αν πάλι θεωρήσουμε ότι υπάρχει η περίπτωση να έγινε λάθος, θα μπορούσε να είναι γιός του  Πανάγου Ηλ. Κυβέλου, του οποίου ένας γιός είχε το όνομα Κωνσταντίνος.

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ

ΕΓΓΡΑΦΑ ΤΟΥ ΠΟΛΕΜΟΥ ΤΟΥ ΖΥΓΟΥ, ΜΑΡΤΙΟΣ - ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 1830

ΚΥΒΕΛΑΙΟΙ - ΧΡΗΣΤΕΟΙ


Καταχωρούνται έγγραφα σχετικά με τον πόλεμο της επαρχίας Ζυγού της Μάνης κατά το Μάρτιο-Αύγουστο 1830.


1) Στις 22 Αυγούστου 1830  κάτοικοι των επαρχιών Ζυγού και Μηλέας απέστειλαν πληρεξουσίους των στην Κυβέρνηση, προκειμένου να ζητήσουν την παραπομπή σε δίκη ωρισμένων μελών των οικογενειών Χρηστέα και Μαυρομιχάλη. Ως αιτία προέβαλαν ότι αυτοί έφεραν την ευθύνη των προσφάτων πολεμικών συγκρούσεων και των επακολούθων τους στην επαρχία του Ζυγού. Το έγγραφο έχει ως ακολούθως
:

″Οι υποφαινόμενοι εκ της επαρχίας Ζυγού και Μηλέας, αποστέλλομεν προς την Σεβ. Κυβέρνησίν μας, τους συμπατριώτας μας Κους Πέτρον Σεκούρην, Ευστράτιον Ιατρού και Ιωάννην Γιαννουλέαν, τελείους πληρεξουσίους από μέρους όλης της επαρχίας μας, δια να παραστήσωσι τα μεγάλα και δίκαια παράπονά μας, πρώτον εναντίον των φρικτών καταχρήσεων και φόνων οπού κατά καιρούς έκαμεν ο Χρηστέας και εξ αιτίας των οποίων υπεχρέωσε τους γείτονάς μας ν’ ανάψωσι κατ’ αυτού την δικαίαν οργήν των και να εκραγή επομένως εμφύλιος πόλεμος εις την επαρχίαν Ζυγού και κατά της ωμότητος και αχρειότητός του, την οποίαν εσχάτως έδειξεν εναντίον των παλαιών εθίμων της πατρίδος μας, σφάξας τους αιχμαλώτους και δεύτερον όλας ταύτας τας κακουργίας του Χρηστέα είμεθα ικανοί να τας καταβάλλωμεν ημείς, αν δεν υποστηρίζοντο από τους Μαυρομιχάληδες λόγω τε και έργω, με γράμματα και με στρατιωτική βοήθεια και με αυτήν την προσωπικήν των παρουσίαν.

Ήδη όπου, θεία συνάρσει, και δια των γνωστών μέτρων τα οποία έλαβεν η Σεβαστή Κυβέρνησίς μας δια την μερικήν πατρίδα μας κατέπαυσεν ο εμφύλιος πόλεμος ούτος, και οι ένοχοι εστάλησαν προς την Σην Κυβέρνησιν.

Όθεν πέμπομεν και ημείς τους ρηθέντας τρεις απεσταλμένους μας, τους οποίους συνιστώντες εις το φιλοδίκαιον της Σεβαστής Κυβερνήσεως, την παρακαλούμεν να δώση προσοχήν εις όσα είναι επιφορτισμένοι να παραστήσωσι και να ευαρεστηθή να λάβη μέτρα συντείνοντα προς απαλλαγήν, των οποίων υπεφέραμεν εξ αιτίας των ρηθέντων, και προς εισαγωγήν διηνεκούς ευταξίας, ησυχίας και ευνομίας εις τον τόπον μας.

Τη 22 Αυγούστου 1830.

Επαρχία Ζυγού. Οι πρόκριτοι, δημογέροντες και λοιποί″.

2) Οι αντιπρόσωποι των επαρχιών Ζυγού και Μηλέας συνάντησαν στην Καλαμάτα τον Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου Ανδρέα Μεταξά, και στις 24 Αυγούστου 1830 υπέβαλαν την ακόλουθη αναφορά
:


″Προς τον κατά την Μπελοπόννησον Έκτ. Επίτροπον.


Οι υπογεγραμμένοι δια της ταπεινής μας αναφοράς προσπίπτομεν εις την Έκτ. Επιτροπείαν, να διατάξη τον Κ. Ιωάννην Μαυρομιχάλην, Αναστάσιον Μπεηζαδέ, Δημητράκην Χρηστέαν και Γιώργη Γαϊτάνην ως προταιτίους των φονευθέντων και αιχμαλώτων ανθρώπων μας, να αποκριθούν τα άρματα και ρούχα, οπού τους επήραν, ομοίως και ‘να καζάνι, οπού συμποσούται ο αριθμός γρ. 6750: εις όσα αυτοί επερίλαβαν.


Εκλαμπρότατε κάμετε ως γνωρίσετε δια τα άνωθεν να μην χαθούν, ότι είναι κρίμα μάλιστα όπου και όσοι είναι φονε<υ>μένοι έχουν ελπίδας εις την δικαιοσύνην, μην ήθελε μείνουν απαίδευτοι οι αίτιοι και οι αιχμάλωτοι ζημιωμένοι, ούτω περιμένουν μέχρι την σήμερον, όλοι ήθελε πασχίσουν να εκδικηθούν και να λάβουν όσα έχασαν από τους ενόχους και με βαθύτατον σέβας υποσημειούμεθα.


Τη : 24 : Αυγούστου : 1830, εν Καλαμάτα.

Οι αντιπρόσωποι Ζυγού και Μηλέας: Πέτρος Σεκούρης, Ευστράτιος Ιατρού-Κυβέλος, Ιωάννης Γιαννουλέας″.


3) Επιφανείς Μανιάτες, στις 18 Αυγούστου 1830, ζήτησαν από τον Ανδρέα Μεταξά να απευθυνθή στον Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια αναφορά τους, για να δικαιωθή ο Γεώργιος Λογοθέτης Μπουκέας, την οποία έστειλε στις 25 Αυγούστου
. Οι αναφερόμενοι ήταν: Γεώγιος Μούρτζινος, Π. Μπουκουβαλέας-Τρουπάκης, Αλέξανδρος Ντουράκης, Δημητράκης Τρουπάκης, Ν. Βοϊδής, Π. Σωτηρέας, Δ. Ζερβέας, Ιωάννης Χρυσοσπάθης, Πέτρος Σεκούρης και Παναγιώτης Χρ. Καπετανάκης, Παναγιώτης Γιανν. Καπετανάκης, Μιχάλης Νικητάκης, Γ. Κ. Μαυρομιχάλης, Θ. Καραμπατέας, Π. Καραμπατέας, Π. Κιτρινιάρης, Ηλίας Μιχαλάκος.


4) Οι εκπρόσωποι των επαρχιών Ζυγού και Μηλέας από την Καλαμάτα πήγαν στο Ναύπλιο και στις 6 Σεπτεμβρίου απευθύνθηκαν στη Γραμματεία (Υπουργείο) Δικαίου
. Επειδή όμως καθυστερούσε η διαδικασία της ανάκρισης, ο Ευστράτιος Ιατρού και ο Ιωάννης Γιαννουλέας επέστρεψαν στον τόπο τους, αφήνοντας πληρεξούσιόν τους τον Πέτρο Σεκούρη με το κατωτέρω έγγραφο
:


″Δυνάμει του πληρεξουσίου του μηνολογουμένου, 20 Αυγούστου, το οποίον εγχειρίσαμεν προς την Σ. Κυβέρνησιν, οπού ελάβαμεν από τας δύο επαρχίας Ζυγού και Μηλέας, δια να εγκαλέσωμεν εις την Σ. Κυβέρνησιν και εις τα Δικαστήρια τους φονείς και φθορείς των επαρχιών μας Ιωάννην Μαυρομιχάλην και Στράτην Χρηστέα, μετά των λοιπών, δια να λάβωμεν με το μέσον των Νόμων την δικαίαν εκδίκησιν, και επειδή εδιωρίσθημεν τρεις από τας ειρημένας επαρχίας, δηλ. Πέτρος Σεκούρης, Ευστράτιος Ιατρού και Ιωάννης Γιαννουλέας και με το να επιστρέφωμεν εις τας επαρχίας μας οι δύο ύστεροι δια γενικάς υποθέσεις των επαρχιών μας, δια τούτο αποκαθιστώμεν τέλειον αντιπρόσωπον και πληρεξούσιον των υποθέσεων φόνων και αποζημιώσεων οπού πρετεντέρωμεν (απαιτούμε) από τους ειρημένους Ιωάνν. Μαυρομιχάλην και Στράτην Χρηστέαν μετά των λοιπών οπαδών τους, αποκαθιστώμεν λέγομεν τον Κ. Πέτρον Σεκούρην δια να τους ενάξη όπου ανήκει και να λάβη τα αποτελέσματα της δικαιοσύνης.

Εν Ναυπλίω τη 24 Σεπτεμβρίου 1830. 

Ευστράτιος Ιατρού, Ιωάννης Γιαννουλέας 

Ίσον απαράλλακτον. Σπέτσαι τη 16 Ιουνίου 1831. 

Ο Γραμματεύς και αντ’ αυτού Εμμανουήλ Πάτερος″.

5) Στις 13 Σεπτεμβρίου 1830 οι απεσταλμένοι των επαρχιών Ζυγού και Μηλέας Π. Σεκούρης, Ευστράτιος Ιατρού και Ιωάννης Γιαννουλέας παρουσιάστηκαν στον Ιωάννη Καποδίστρια και κατήγγειλαν τους φόνους και την κατακράτηση των αρμάτων από τον Ιωάννη Μαυρομιχάλη και Στράτη Χρηστέα, υπέβαλαν δε και σχετική αναφορά
.


6) Έγγραφον του Κυβερνήτου, υπ’ αριθ. 175, για να οδηγηθή ο Στράτης Χρηστέας στο Πρωτόκλητο Δικαστήριο των Δυτικών Σποράδων, που είχε έδρα τις Σπέτσες
:

″Ελληνική Πολιτεία

Ο Κυβερνήτης της Ελλάδος


Αναγνώντες την υπ’ αριθ. 263: αναφοράν του κατά την Πελοπόννησον Εκτάκτου Επιτρόπου της 16 Αυγούστου 1830: διευθύνοντος προς την Κυβέρνησιν τον Στράτην Χρηστέαν, ως μη δυνηθέντος να τον συμβιβάση μετά των αντιφερομένων του.


Αναγνώντες την απ’ αριθ. 326 αναφοράν του αυτού Εκτάκτου Επιτρόπου της 25 Αυγούστου 1830, επισυνάπτουσαν αναφοράν διαφόρων κατοίκων της Καλαμάτας υπέρ του αδικουμένου Γεωργίου Λογοθέτου Μπουκέα.


Αναγνώντες την αναφοράν των Π. Σεκούρη, Ευστρατίου Ιατρού και Ιωάννη Γιαννουλέα της 6ης Σεπτεμβρίου 1830 ζητούντων ικανοποίησιν δια τας οποίας, ως λέγουν, υπέφερον αιματοχυσίας και καταχρήσεις, από τον Χρηστέα και λοιπούς.


Λαβόντες υπ’ όψιν την ενεστώσαν κατάστασιν της Σπάρτης, και θεωρούντες ότι πρόκειται περί οικογενειών εις εμφύλιον πόλεμον, Ακούσαντες την γνώμην του ημετέρου Συμβουλίου, κατά το άρθρ. 199 της εγκληματικής διαδικασίας, Διατάττομεν.

Α’. Η εξέτασις και κρίσις των ειρημένων διαφορών του Γ. Λογοθέτου Μπουκέα και του Π. Σεκούρη, Ευστρατ. Ιατρού, και Ιωάνν. Γιαννουλέα, κατά του Στράτη Χρηστέα και λοιπών παραπέμπεται εις το κατά τας Δυτικάς Σποράδας Πρωτόκλητον Δικαστήριον.

Β’. Ο επί της Δικαιοσύνης Γραμματεύς θέλει εγκρίνει το παρόν Διάταγμα.

Την 18 Σεπτεμβρίου 1830: Εν Ναυπλίω.

Ο Κυβερνήτης: Ι. Α. Καποδίστριας″

7) Η εξέταση του Στράτη Χρηστέα στο πρωτόκλητο δικαστήριο των Δυτικών Σποράδων έχει ως ακολούθως
:

″Τη 2 Οκτωβρίου 1830 επαρουσιάσθη ενώπιον του εξεταστού ο Κύριος Στράτης Χρηστέας κατά την υπ’ αριθ. 2354 κλήσιν του εξεταστού, ίνα εξετασθή περί της κατ’ αυτού κατηγορίας, κατηγορουμένου δι’ αιματοχυσίας και καταχρήσεις, διά εμφυλίους πολέμους και ως υπανδρεύσας μίαν αδελφήν των αντιφερομένων του στεφανωμένην με τον υιόν του Κυβέλου. Παρόντων και δύο μαρτύρων εξετάζεται:

Ερ. Πώς ονομάζεσαι;

Απ. Στρατής του ποτέ Νικολάου Χρηστέα.

Ερ. Πόσων χρόνων είσαι;

Απ. Ή τριαντα τεσσάρων ή τριάντα πέντε.

Ερ. Από ποίαν πατρίδα είσαι;

Απ. Από την Πλάτζα της επαρχίας Ζυγού.

Ερ. Η κατοικία σου πού είναι;

Απ. Είναι έως μισή ώρα έξω από την Πλάτζα.

Ερ. Τι επάγγελμα έχεις;

Απ. Κανένα επάγγελμα δεν έχω, απλός πολίτης είμαι.

Ερ. Πώς ζης λοιπόν;

Απ. Έχω χωράφια ελιές και ζω.

Ερ. Έλαβες καμίαν κλήσιν από τον εξεταστήν δια να έλθης να εξετασθής;   

Απ. Μάλιστα έλαβα.

Ερ. Με ποίαν αιτίαν επέμφθης εδώ με αστυνομικήν φύλαξιν;
Απ. Δεν ηξεύρω μήτε εγώ δια ποίαν αιτίαν με έστειλαν εδώ, δια τας αλληλομαχίας αι οποίαι έγιναν εις την Πλάτζα ή δια τας αιματοχυσίας, ή δια την υπόθεσιν οπού έχω με τον Γεώργιον Λογοθέτην Μπουκέαν. 

Ερ. Οποίαι αλληλομαχίαι και αιματοχυσίαι ηκολούθησαν;

Απ. Ένας συνεπαρχιώτης μου ονομαζόμενος Γιάννης Γιαννουλέας και ένας εξάδελφός του Παναγιώτης Πατζιλιβέας, εσκότωσαν εις τα 1814 το θείο μου καπ. Χριστόδουλο Χρηστέαν και την γυναίκα του Καπετάνισσαν, ακόμη και μίαν δούλαν του, και τον γαμβρόν του και εξωλόθρευσαν όλα του τα σπίτια και τα πράγματα. Η έχθρα αυτή εσώζετο ως που άρχισε η επανάστασις. Ευθύς οπού άρχισεν η επανάστασις αυτός ο Γιαννουλέας ήλθεν από την Σμύρνην οπού τον είχαμε διωγμένον και τον εσυγχώρησαν ο πατέρας μου και όλοι εμείς τα αδέλφια και έτζι επολεμούσαμε μαζί τους εχθρούς μας τους Τούρκους. Όσον εζούσε ο πατέρας μας αυτός ο Γιαννουλέας έκαμνε πως είναι αγαπημένος μαζί μας εις το φανερόν, και εις το κρυφόν εμάζωνε τους δικούς του και ενεργούσε για να μας σκοτώση, το πράγμα άρχισε να φανερώνεται και ο κόσμος να λέγη ότι ο Γιαννουλέας θα σκοτώση τους Χρηστέους, και οι Χρηστέοι τον Γιαννουλέαν, ο πατέρας μου (2α σελ.) δια να παύσουν αυτά τα λόγια και να ησυχάση αυτός ο Γιαννουλέας τον εκάμαμε συμπέθερον, αρραβωνιάσας τον υιόν του αδελφού μου με την κόρην του Γιαννουλέα, αφού απέθανε ο πατέρας μου προ δέκα μήνας, άρχισε κρυφά ο Γιαννουλέας να μαζώνη τους ομοίους του και να ξαναθυμηθή την παλαιάν μας έχθραν. 

Περί τα τέλη της απερασμένης μεγάλης τεσσαρακοστής ο αδελφός μου ο Στέφανος εκίνησε από την Καλαμάταν τα Γιαννιτσάνικα δια να έλθη να ιδή τον πατέρα και την μητέρα της μάνας μας, οι οποίοι κατοικούν εις το χωρίον Κουτήφαρι. Την ιδίαν ημέραν  οπού έφθασεν ο αδελφός μου με τέσσαρους ανθρώπους εις το Κουτήφαρι, έφθασαν κατόπι του εικοσιοκτώ νομάτοι σύντροφοι του Γιαννουλέα, από τους οποίους ήτον οι δύο ξαδέλφια του Γιαννουλέα, ονομαζόμενοι ο ένας Παναγιώτης Πατζιλιβέας και ο άλλος Ανδρέας Πατζιλιβέας. Επειδή εβράδιασεν οπού έφθασεν ο αδελφός μου εις το Κουτήφαρι, οι τέσσαροι σύντροφοί του, οπού τον εσυντρόφευσαν, εγύρισαν να πάνε εις την Πλάτζα εις τα σπίτια τους, τους επήραν το κατόπι οι εικοσιοκτώ νομάτοι, οπού είπα παραπάνω, ανταμώθηκαν εις τον δρόμον και από λόγον εις λόγον επιάσθηκαν και εκτυπήθηκαν με τουφεκιές. Τότε εσκοτώθηκε ο Ανδρέας Πατζιλιβέας, πλην δεν ηξεύρω ποίος τον εσκότωσεν από τους ανθρώπους του αδελφού μου, ή από τους άλλους. Εις αυτόν τον πόλεμον εμαζώχθηκαν την δευτέραν ημέραν και άλλοι πολλοί συγγενείς και σχετικοί και των δύο μερών, άρχισε πάλι ο πόλεμος και εξακολούθησεν επτά ή οκτώ ημέρας, έως ότου τον ησύχασεν ο Έκτακτος Επίτροπός μας, στέλλων τον Αστυνόμον της Καλαμάτας, ο οποίος επήρε αμανάτια και από το ένα μέρος και από το άλλο.

Ερ. Εις αυτόν τον πόλεμον ήσουν και η αφεντιά σου και αδελφοί σου και συγγενείς σου;

Απ. Και εγώ ήμουν και οι αδελφοί μου και οι συγγενείς μου, διότι δια ημάς εγίνετο αυτός ο πόλεμος.

Ερ. Πόσους αδελφούς έχεις;

Απ. Επτά είμεθα όλοι και ονομάζονται Πανάγος, Δημητράκης, Γρηγόρης, Στέφανος, Χριστόδουλος, Ηλίας και Στρατής.

Ερ. Ποίοι είναι αυτοί οι συγγενείς σου;

Απ. Οι εδικοί μου οι συγγενείς ονομάζονται Κουμαντιάνοι, είναι ο Πανάγος Ξυδέας με τα παιδιά του, δια τους άλλους ονόματα δεν ηξεύρω.

Ερ. Ύστερον από αυτόν τον πόλεμον τι ηκολούθησεν;

Απ. Αφού μας ησύχασεν ο Έκτακτος Επίτροπος απέρασαν δεκαπέντε ή είκοσι ημέρες και εστεφανώσαμεν την αδελφήν μας με έναν κάποιον Ιωάννην Κολοφακέαν από το χωρίον Κουτήφαρι. Αφού εκάμαμε αυτό το συνοικέσιον (3η σελ.) ο Πανάγος Κυβέλος, με του οποίου τον έγγονον είχαμε προ εξ ή εξίμισυ χρόνων αρραβωνιασμένην
 την αδελφήν μας επειράχθηκε μ’ όλον ότι τον επροσκαλέσαμεν δύο και τρεις φορές δια να την πάρη ή να δώση την άδειαν να στεφανωθή με άλλον, κατά την συνήθειαν οπού έχομεν εις τον τόπον μας να στεφανώνωνται μερικοί και να αφήνουν ν’ απερνούν χρόνια και έπειτα να την παίρνουν, και επειδή δεν ήθελεν ούτε να την πάρη, ούτε να δώση την άδεια να πάρη άλλον και ημείς την εστεφανώσαμεν με τον άνωθεν. Ενώθη με τον Γιαννουλέαν και ήλθαν με διαφόρους άλλους και εμπλοκάρισαν τα σπίτια μας. Έπειτα αφού είδαμε εμείς ότι οι πολιορκηταί μας ήτον έως διακόσιοι τριακόσιοι τον αριθμόν, και ημείς όντες ολίγοι δεν ημπορούσαμεν να τους αντισταθώμεν, εμιλήσαμεν του καπ. Γιάννη Κατζή Μαυρομιχάλη να έλθη προς βοήθειάν μας, ο οποίος ήλθε με καμιά εικοσιπενταριά ανθρώπους με ένα μύστικον. Καθώς έμαθον οι εχθροί ότι ήλθεν ο Μαυρομιχάλης έφυγαν φοβούμενοι μήπως έχει πολλούς ανθρώπους μαζί του. Ύστερον όμως αφού επληροφορήθηκαν ότι ήλθε με ολίγους, εγύρισαν πάλιν και επολιόρκησαν τα σπίτια μας, φοβερίζοντας και ημάς και τον Μαυρομιχάλην. Τουφεκίζοντες και έχοντες σκοπόν να μας εξολοθρεύσουν, τότε ο καπ. Γιάννης Κατζής εμήνυσε τον ανεψιόν του Αναστάσιον Μαυρομιχάλην, ο οποίος επρόφθασε με εκατόν πενήντα ανθρώπους φθάσας εις το μέρος εις το οποίον ήτο πολιορκημένος ο καπ. Γιάννης με τους αδελφούς μου επολέμησε τους πολιορκούντας και από τους δεκαπέντε ή δεκαεπτά οπού ήτον εις ένα μέρος συναγμένοι εφόνευσαν πέντε ή έξ, άλλους έπιασαν και άλλοι έφυγαν. Τότε επρόφθασεν ο νέος Διοικητής Κορνήλιος με τον καπ. Νικηταρά με μερικούς στρατιώτας και μας ησύχασαν, κάμνοντες να επιστραφούν οι αιχμάλωτοι τους οποίους είχαμε και ημείς και οι εχθροί μας. Επειδή όμως ηκούσθη εις την Μάνην, ότι έχουν περικυκλωμένον τον καπ. Γιάννη Κατζή και ημάς εσυνάχθησαν και ήλθον έως διακόσιοι δια να ιδούν τι τρέχει, επειδή είχον τους εδικούς των και συγγενείς των, πλην αφού είδον το πράγμα ησυχασμένον από τον Διοικητήν, ανεχώρησαν και επήγαν ο καθείς εις το σπίτι του. 

Ερ. Έχεις καμμίαν διαφοράν με τον Γεώργ. Μπουκέα; 

Απ. Έχω επειδή τον εκατατρέξαμε και τον εζημιώσαμεν προ δεκαπέντε μήνας κάψαντες το σπίτι του, αυτός επρόστρεξεν εις τον Έκτ. Επίτροπον, ο οποίος μας εθεώρησε να βάλλωμεν αιρετοκρισίαν, εβάλλαμεν αιρετοκρισίαν και απεφάσισε να τον πληρώσωμεν πέντε χιλιάδες γρόσια, επειδή είμασθε δέκα νομάτοι, και να είμασθε αδελφοί πάλιν. 

Ερ. Δια ποίαν αιτίαν εκατατρέξατε αυτόν τον Μπουκέα;

Απ. Αυτός είναι συγγενής μας και αναστημένος και ευεργετημένος από το δικό μας σπίτι, και ξεχωριστά από τον θείον μας καπ. Χριστόδουλον και είμεθα πάντα αγαπημένοι, αφού όμως έγινε δημογέρων, άρχισε δεν ηξεύρω δια ποίαν αιτίαν (4η σελ.) να μας κατατρέχει. Εγώ κατ’ αρχάς με άλλους δέκα συντρόφους μου, βλέπων την αχαριστίαν αυτού απεφάσισα να τον σκοτώσω, φοβούμενος όμως μήπως υποπέσω εις την οργήν της Κυβερνήσεως δεν το ενέργησα, απεφάσισα να του κάψω το σπίτι του καθώς και του το έκαψα, χωρίς όμως να βλαφθή μήτε αυτός, μήτε η φαμηλία, η οποία ήτον μέσα εις το σπίτι. 

Ερ. Ποίοι ήτον οι άλλοι σύντροφοί σου;

Απ. Αυτοί ήτον φίλοι μου από την Πλάτζα.

Ερ. Πώς ονομάζονται αυτοί οι σύντροφοί σου;

Απ. Γεωργάκης Λιακέας, Ιωάννης Ξανθέας, Γεωργάκης Κατζιμουρτέας, Χριστόδουλος Κασουντέας, Παναγιώτης Μπουρτζίκος, Παναγιώτης Γκουλέας, Παναγιώτης Φιλέας, Κυριάκης Φιλέας, Στρατής Ροζέας.

Ερ. Οι αιρετοκριταί απεφάσισαν όλοι σας να πληρώσητε αυτά τα γρόσια πέντε χιλιάδες;

Απ. Όλοι μας.

Ερ. Τα επληρώσατε;

Απ. Όχι δεν τα επληρώσαμε, διότι δεν έχομεν τον τρόπον να τα πληρώσωμεν τόσον εύκολα πέντε χιλιάδες γρόσια.

Ερ. Εάν είχετε κανένα παράπονον κατά του Μπουκέα, διατί να μην αναφερθήτε εις καμμίαν αρχήν δια να μην τον ζημιώσετε τόσον;

Απ. Εξ αμαρτιών μας προήλθε.

Ερ. Τον Πέτρο Σεκούρη τον γνωρίζετε;

Απ. Τον γνωρίζω.

Ερ. Έχεις καμμίαν διαφοράν με αυτόν;

Απ. Δεν εξεύρω να έχω καμμίαν διαφοράν, αυτός εξ αρχής ήτον μαζί με τους εχθρούς μας και επολεμούσε εις όλους τους πολέμους, καθώς και τα αδέλφια του και μάλιστα ο ένας από τους αδελφούς του, ο Πανάγος, ελαβώθηκε εις τον πόλεμον και τα αδέλφια μου μ’ όλον ότι ήτον με τους εχθρούς μας, τον επήραν εις το σπίτι μας και τον εκύταξαν δύο τρεις ημέρας με ιατρόν και ύστερον τον έστειλαν εις το σπίτι του 

Ερ. Γνωρίζεις τον Στράτη Ιατρόν;

Απ. Τον γνωρίζω αυτός ήτον κάλφας εις ένα ράπτη εις την Σμύρνην.

Ερ. Καμμίαν διαφοράν έχεις με αυτόν;

Απ. Δεν έχω.

Ερ. Ποιό χωριό της Σπάρτης ονομάζεται Τζίμοβα;

Απ. Αυτό το χωριό είναι των Μαυρομιχάληδων;

Ερ. Επήγες ποτέ εις αυτό το χωριό;

Απ. Επήγα μίαν φοράν όταν ήμουν παιδί.

Ερ. Ηξεύρεις εάν εις αυτό το χωριό έγινε νεωστί κανένας πόλεμος;

Απ. Εγώ δεν ηξεύρω, ήκουγα ότι ήτον διπαρτισμένοι και εκεί πλην δεν ηξεύρω αν έγινε πόλεμος.

Ερ. Ηξεύρεις οποίας διαιρέσεις έχουν και οποίοι είναι οι αρχηγοί;

Απ. Όχι δεν έχω καμμίαν είδησιν. (5η σελ.)
Ερ. Ηξεύρεις άλλο τίποτε να είπης;

Απ. Όχι.

Ερ. Ηξεύρεις γράμματα;

Απ. Δεν ηξεύρω.

Ερ. Αι ερωτήσεις και απαντήσεις εγράφθησαν καθώς επροφέρθησαν;

Απ. Μάλιστα απαραλλάκτως, μόνον εις την απόκρισίν μου την δεκάτην τρίτην είπα ότι την αδελφήν μου την είχα στεφανωμένην, και όχι αρραβωνιασμένην. 

Ερ. Είναι γραμμέναι όλαι αι ερωτήσεις και όλαι αι αποκρίσεις; 

Απ. Μάλιστα είναι όλα γραμμένα.

Μην ηξεύρων γράμματα θέτει το σημείον του Σταυρού   +

Οι μάρτυρες: Βασίλειος Χ”Δημητρίου Μπουδέρος και Μιχαήλ Β. Κουφός.

Δια το ακριβές της αντιγραφής. Σπέτσαι την 16 Ιουνίου 1831.

Ο Γραμματεύς και αντ’ αυτού: Εμμανουήλ Πάτερος″.


8) Ο πρόεδρος του Πρωτοκλήτου Δικαστηρίου των Δυτικών Σποράδων απευθύνηκε, στις 22 Οκτωβρίου 1830, στη Γραμματεία επί της Δικαιοσύνης και ζήτησε να μάθη αν υπήρχε πληρεξούσιο έγγραφο των επαρχιών Ζυγού και Μηλέας, που νομιμοποιούσε τον Πέτρο Σεκούρη να εγκαλέση το Στράτη Χρηστέα και τους Μαυρομιχαλαίους
.


9) Στις 22 Οκτωβρίου 1830 ο Π. Σεκούρης απευθύνθηκε στο Δικαστήριο των Δυτικών Σποράδων με την ακόλουθη αναφορά 
:


″Προς το Πρωτόκλητον Δικαστήριον των Δυτικών Σποράδων.


Εγκάλεσις του Πέτρου Σεκούρη, Σπαρτιάτου, κατά του Ιωάννου Μαυρομιχάλη, Ευστρατίου Χρηστέα και λοιπών συνενόχων, και συναιτίων Αναστασίου Πέτρου Μαυρομιχάλη, Δημητρίου Χρηστέα, Γεωργίου Γαϊτανέα και Ιωάννου Κολοφάκου Σπαρτιατών.


Ο μετά σέβας εμφανιζόμενος ενώπιον του Σ. τούτου Βήματος Πέτρος Σεκούρης, Σπαρτιάτης, εις των πληρεξουσίων των δύο επαρχιών Ζυγού και Μηλέας, αναφερθείς μετά των άλλων δύο πληρεξουσίων, Ευστρατίου Ιατρού και Ιωάννου Γιαννουλέα, προς την Σ. της Δικαιοσύνης Γραμματείαν την στ’ Σεπτεμβρίου 1830, κατά των Κων Ιωάννου Μαυρομιχάλη, Ευστρατίου Χρηστέα πρωταιτίων και λοιπών συνενόχων εξαιτείται την υπεράσπισιν των νόμων, πρώτον να ήθελεν εφαρμοσθή εις αυτούς, η ανήκουσα παρά του νόμου δια το έγκλημα ποινή, και δεύτερον να καταδικασθώσιν αλληλεγγύως, εις την αποζημίωσιν και ικανοποίησιν δια τας όσας καταχρήσεις, καθώς αρπαγάς, φόνους και ζημίας επροξένησαν εις τας επαρχίας Ζυγού και Μηλέας.


Όθεν επειδή η Σ’ του Δικαίου Γραμματεία διεύθυνε εις το Βήμα τούτο τον άνω ρηθέντα Ευστράτιον Χρηστέαν, Σπαρτιάτην, ομού και τα αφορώντα της περί ου ο λόγος εγκαλέσεως έγγραφα, και είναι τούτο το αρμόζον Βήμα, το οποίον θέλει δικάσει την κατ’ αυτών αγωγήν, διά τούτο ο εμφανιζόμενος ευσεβάστως εξαιτείται να προσκληθή και ο κατά το παρόν διατρίβων εις Ναύπλιον κ. Ιωάννης Μαυρομιχάλης, Σπαρτιάτης, και παρουσιασθή ενώπιον του Δικαστηρίου τούτου, εντός της συντομωτέρας νομίμου προθεσμίας δια να απολογηθή αυτός τε και ο ενταύθα Ευστράτιος Χρηστέας ως αρχηγοί και πρωταίτιοι, περί των όσων ο εμφανιζόμενος, ως από μέρους των δύο επαρχιών Ζυγού και Μηλέας, τους εγκαλεί ως έπεται:


Αον. Να εφαρμοσθή εις τον Ευστράτιον Χρηστέαν η ανήκουσα παρά του νόμου ποινή εις το έγκλημα των τριών φόνων, του Ιωάννου Ρωμανάκη, του Ηλία Γιαννουλέα και του Ανδρέα Πατζιλίβα, τους οποίους εφόνευσεν ο ρηθείς Χρηστέας πολεμών με τους συμπατριώτας του, δια να εκτελέση τους δολερούς και στασιαστικούς σκοπούς του, και τέλος αισχρά και αποτρόπαια με την επιμονήν να ανατρέψη τα καθεστώτα, και ο μεν Ιωάννης Ρωμανάκης και Ηλίας Γιαννουλέας εφονεύθησαν κατά μήνα Απρίλιον 1830, ο δε Ανδρέας Πατζιλίβας κατά μήνα Μάρτιον του αυτού έτους, και εις τας αρχάς του αυτού Μαρτίου.

Βον. Εξαιτείται την εφαρμογήν της επί του εγκλήματος ποινής εις τον Ιωάννην Μαυρομιχάλην, όστις με τους ιδίους του άνω ρηθέντος Χρηστέα σκοπούς και τέλος στασιάσας μετά τινων άλλων και συγκροτήσας πόλεμον εφόνευσε τους εξής εξ συμπολίτας αυτού, τον Πανάγον Σεκούρην, Δημήτριον Πουργαλέαν, Παναγιώτην Κουντούνην, τον Ξερέα, τον Γεώργιον Νικολέα και Πέτρον Στυλιανέα, φονευθέντας την α’ Αυγούστου 1830. 

Γον. Να καταδικασθώσιν οι εγκαλούμενοι αλληλεγγύως εις τας αποζημιώσεις, των εξόδων του εξ αιτίας του συμβάντος πολέμου εις τας δύο ειρημένας επαρχίας Ζυγού και Μηλέας και των ακολουθησάντων ζημιών.

Δον. Επίσης να καταδικασθούν να επιστρέψωσιν δεκαοκτώ ζυγίες όπλα, και διάφορα φορέματα, τα οποία βία και δυναστεία αρπάξαντες κατακρατούν, ανήκοντα εις τους φονευθέντας και είς τινας άλλους.

Εον. Να καταδικασθώσιν εις την αποζημίωσιν των πληγωθέντων.

ΣΤον. Να καταδικασθούν να αποζημιώσουν αναλόγως τας οικογενείας των φονευθέντων, αίτινες μείνασαι εις αμηχανίαν και στερούμεναι των προς του ζην, κλαίουν και οδύρονται απαρηγορήτως.

Ζον. Να ευαρεστηθή το Βήμα τούτο να προσκαλέση και τους συνενόχους, συναιτίους να παρουσιασθούν εις το Δικαστήριον τούτο, διατρίβοντας ο μεν Αναστάσιος Π. Μαυρομιχάλης εις το Λιμένι της Τζίμοβας, οι δε Δημήτριος Χ″Γεώργιος Γαϊτάνης και Ιωάννης Κολοφάκος εις την επαρχίαν Ζυγού.

Ηον. Θέτων υπ’ όψιν του Δικαστηρίου τούτου ο εμφανιζόμενος ταύτα πάντα, αξαιτείται, αφού τους καθυποβάλλη εις δίκην εγκληματικήν, να καταδικασθώσιν εις όλας τας άνω ρηθείσας αποζημιώσεις.

Προφυλαττόμενος να παραστήση παν άλλο του δικαίωμα, το οποίον επιτρέπουσιν οι νόμοι προς απόδειξιν της αληθείας, ευσεβάστως υποφαίνεται.

Τη 22 Οκτωβρίου 1830, Σπέτσες.

 
Ο Συνήγορος



ο ευπειθής πολίτης


Μ. Ιωαννίδης



 Πέτρος Σεκούρης″. 


10) Ο προσωρινός Πρόεδρος του Πρωτοκλήτου Δικαστηρίου Δυτικών Σποράδων, στις 29 Νοεμβρίου 1830, κάλεσε για δεύτερη φορά τον Ιωάννη Μαυρομιχάλη να παρουσιασθή για να εξετασθή με το ακόλουθο έγγραφο
:

Αριθ. 34                           Ελληνική Πολιτεία 


Το κατά την Ύδραν και Σπέτζας Πρωτόκλητον Δικαστήριον

    Προς τον Κ. Ιωάννην Μαυρομιχάλην Σπαρτιάτην ενδημούντα εις Ναύπλιον


Το Πρωτόκλητον Δικαστήριον των Δυτικών Σποράδων σε διέταξε δια του υπ’ αριθ. 2438 εντάλματος εμφανίσεως να παρουσιασθής ενώπιον του βήματος τούτου εντός οκτώ ημερών, αφ’ ης σοι εγχειρισθή το ένταλμα εκείνο, εγκαλούμενος ως αρχηγός και πρωταίτιος των καταχρήσεων, αρπαγών, ζημιών και εξ φόνων, των Πανάγου Σεκούρη, Δημητρίου Πούργαλη, Παναγιώτη Κουντζούνη, Ξερέα, Γεωργίου Νικολάου και Πέτρου Στυλιανέα. Αλλ’ επειδή παρήλθε ικανώς η δοθείσα προθεσμία της εμφανίσεώς σου, και δεν εμφανίσθης, κατά ζήτησιν του εξεταστού σοι παραχωρείτε ετέρα προθεσμία οκτώ ημερών, και εντέλλεος και αύθις δια του παρόντος εντάλματος εμφανίσεως να παρουσιασθής ενώπιον του Δικαστηρίου εντός της δοθείσης σοι προθεσμίας, αρξαμένης από την ημέραν της εγχειρίσεως του παρόντος εντάλματος.


Ο δε δημόσιος εκτελεστής θέλει εγχειρίσει προς τον εντελλόμενον να αφήση εις την οικίαν του εν των δύο τούτων ομοίων ενταλμάτων, και θέλει σημειώσει κατά πόδας του ετέρου την χρονολογίαν ώραν ημέραν μήνα και τον τρόπον της εγχειρίσεως.


Εν Πέτζαις την 29 Νοεμβρίου 1830.


Ο Προσ. Πρόεδρος: Γεώργιος Τουρτούρης.

11) Περιγραφή των γεγονότων από το Θεοφίλη Παπαδημητρόπουλο, ο οποίος συμμετείχε σε ειρηνευτική αποστολή που έστειλε στον τόπο των συγκρούσεων ο ΄Εκτακτος Επίτροπος Πελοποννήσου και εκφράζει την πλευρά του Ιωάννη Μαυρομιχάλη
.


″Κατά τον παρελθόντα Ιούλιον μήνα του παρόντος έτους, εστάλην εις Πλάτζα εκ Μαραθονησίου με τον κύριον Ιωάννην Ντόβαν
 παρά του Εκτάκτου Επιτρόπου της Πελοποννήσου Κόμητος Μεταξά, φέροντες διαταγήν αυτού προς τα πολεμούντα μέρη, Κυβέλου και Χρηστέα, ένθα εύρωμεν και τον καπετάν Ιωάννην Μαυρομιχάλην όντα εις την οικίαν των Χρηστέων δια την ησυχίαν και κατάπαυσιν του εμφυλίου πολέμου.


Εν εις Πλάτζα οσπίτιον του Παλιάκη κρατουμένου παρά των στρατιωτών του Κυβέλου, επολέμει όλα τα ουδέτερα οσπίτια ον εν τω μέσω αυτών, κατ’ αίτησιν των οποίων ανταμώσας τους Δημογέροντας ο κύριος Ιωάννης Ντόβας και μηνύσας μετ’ αυτών του Κυβέλου, εξέβαλεν τους οποίους είχεν εν αυτώ στρατιώτας, και παρελάβομεν ημείς αυτό, προς διαφέντευσιν των διαλειφθέντων ουδετέρων οσπιτίων. Μετά παρέλευσιν δύο ημερών βλέπων ο κύριος Ντόβας την επιμονήν του Κυβέλου, και συντροφίας αυτού μη θέλοντος παραχωρήσει τα εκ των λοιπών αδιαφόρων οσπιτίων οπού κατεκράτη, λέγων ότι δια της σπάθης του τα παρέλαβεν, ανεχώρησεν αφήσας εκεί και τον Παναγήν Λευκάδιον εις την οικίαν ταύτην του Παλιάκη, δια να παρατηρούμεν τα κινήματα του ενός μέρους και του άλλου, έως ου λάβωμεν δευτέραν διαταγήν ν’ αναχωρήσωμεν, το οσπίτιον τούτο δια να μη το συλλάβη και εκ δευτέρου ο Κυβέλος και Σεκούρης και ακολουθήση αιματοχυσία και άλλα κακά και ζημίαι των πτωχών αδιαφόρων, παρεδώκαμε αυτό εις τους στρατιώτας του κ: Ιωάννου Μαυρομιχάλη. Καθ’ όλον το διάστημα τούτο δεν προήλθε καμμία αιτία εκ μέρους του κ. Ιωάννου, αλλ’ ο πόλεμος ηύξανεν ένεκα του Κυβέλου και συντροφίας αυτού. Εις το μεταξύ εκείνο ήλθον και οι κύριοι Γεώργιος Αθανασιάδης, και καπ. Γιώργης Ρουμελιώτης με το μύστικον, οίτινες ανταμώσαντες τον καπετάν Ιωάννης Μ. εις την οικίαν των Χρηστέων απεφάσισε να αναχωρήση δια Μαραθονήσι προς τον κόμητα Μεταξά, και επειδή δεν εδέχθησαν αυτόν με τους στρατιώτας του εις το μύστικον, έμεινε ν’ αναχωρίση δια ξηράς. Την ημέραν λοιπόν εις την οποίαν ητοιμάσθη, εκίνησε το εσπέρας, τους μεν στρατιώτας του δια ξηράς, αυτός δε εμβάς εις μίαν βάρκαν ανεχώρη δια θαλάσσης. Ο Κυβέλος και Σεκούρης μετά των συντρόφων των έχοντες στρατιώτας καθ’ οδόν, φυλάττοντες την θέσιν του λεγομένου Κρωτηρίου, θα εδιέβαινον οι στρατιώται του κ. Ιωάννου, εβάρεσαν αυτούς και επλήγωσαν εξ αυτών δύο τους οποίους και οπισοδρομήσαντες, έφερον έως τα τείχη των οικιών του Χρηστέα, την απιστίαν ταύτην βλέπων ο καπετάν Ιωάννης, εβιάσθη να μείνη δια την ασφάλειάν του, μη δυνάμενος ν’ αναχωρήση, πολιορκήσαντές τον την ιδίαν στιγμήν στενώς, μην αφίνοντες μήτε τον ιερέα να εξομολογήση τους πληγωθέντας, μήτε να θάψωσιν αι γυναίκες τον ένα τούτων ενώ απέθανε. Διά το παράνομον τούτο φέρσιμον υπήγον κ’ εγώ εις τον Κυβέλον, παρακαλών αυτόν να αφήση να ενταφιάσουν τον αποθανόντα και παρασταίνων ότι ο καπετάν Ιωάννης έχει ν’ αναχωρήση. Ο δε αποκριθείς, είπεν ότι χωρίς την άδειά μου δεν θέλω να ενταφιασθή, υβρίσας κ’ εμέ και διώξας, φωνάζων ότι δεν δέχεται μεσιτείαν, αλλά θέλει συλλάβη αυτόν να τον στείλη δεδεμένον. Όθεν πολιορκούμενος παρ’ αυτών ημέρας πέντε στενώς, ήλθον οι συγγενείς των πολιορκουμένων και φονευμένων, οίτινες ευρόντες εις έτι τον Κυβέλον, Σεκούρην και συντροφίαν αυτών επιμένοντας εις την πολιορκίαν, και μη θέλοντας διαλύσαι αυτήν. Εκρότησαν πόλεμον δια να ελευθερώσωσι τους πολιορκουμένους, το δε μύστικον ήρχισε κανονοβολόν τους συγγενείς τούτους των πολιορκουμένων και βοηθόν τους πολιορκούντας, εις το οποίον πόλεμον εφονεύθησαν και επληγώθησαν και από τα δύο μέρη.


Μετά την παύσιν του πολέμου ο καπ. Ιωάννης και Μπεηζανδές Αναστάσης ηλευθέρωσαν όσους ζώντας είχον συλλάβει οι συγγενείς των πολιορκουμένων, παίρνοντες δι’ αυτούς τον Χρηστέαν και γαμβρόν του, τους οποίους είχεν αιχμαλώτους ο Κυβέλος προ ημερών. Αυτά ταύτα ηκολούθησαν τα οποία εν καθαρά συνειδήσει μαρτυρώ και δίδω το παρόν μου εις χείρας του καπετάν Ιωάννη Μαυρομιχάλη, ίνα του χρησιμεύση όπου ανήκει.


Εν Ναυπλίω τη 4 Δεκεμβρίου 1830:

 Θεοφίλης Παπαδημητρόπουλος Κεφαληναίος βεβαιώνει το  άνωθεν δια χειρός εμού Παναγιώτη Δ. Αναστασοπούλου μην ηξεύροντας να γράψη κάνει το σημείον του σταυρού    +    εγώ δε μαρτυρώ″.

12) Αναφορά του Ιωάννη Μαυρομιχάλη προς τον Κυβερνήτη από τις 7 Δεκεμβρίου 1830, στην οποία αναφέρονται τα ακόλουθα
:

″Προς τον Εξοχώτατον και Σ. Κυβερνήτην της Ελλάδος κτλ.

Εξοχώτατε και Σεβαστέ Κυβερνήτα !


Με μεγάλη μου συστολή σας ενοχλώ με την παρούσαν μου αναφοράν, βάνοντάς σας υπ’ όψιν τα έσωθεν. Τούτο βιασμένος δια του δικαίου μου το ακολουθώ, και δεν πιστεύω ποτέ να υποφέρη η ενάρετος ψυχή σας αδίκως και παρανόμως να καταφρονούμαι και από ένα του οποίου η διαγωγή είναι πειρατική και επί των ημερών σας λεθρέμπορος και φονεύς, ώστε και μ’ όλα ταύτα  αυτός περιφέρεται ελεύθερος, εγώ δε υπό φύλαξιν. Αν τούτο η δικαία σας συνείδησις να εγκρίνη να το υποφέρω, υποφέρω ευχαρίστως και τον θάνατον, ώστε προτιμώ αυτόν παρά την άδικον καταφρόνησίν μου, και ορισμός σας.


Έχω την τιμήν να υποσημειούμαι με όλον το προσήκον σέβας.


Εν Ναυπλίω τη 7 Δεκεμβρίου 1830. Ο ταπεινός δούλος σας







   Ιωάννης Μαυρομιχάλης″


13) Ο Πρόεδρος του Πρωτοκλήτου Δικαστηρίου Δυτικών Σποράδων, Γεώργιος Τουρτούρης, στις 12 Δεκεμβρίου ανέφερε στον Κυβερνήτη ότι εντός οκτώ ημερών προσεκάλεσε δια ενταλμάτων δύο φορές τον Ιωάννη Μαυρομιχάλη να παρουσιασθή στο Δικαστήριο. Με την ίδια αναφορά ζήτησε οδηγίες για το πώς θα πρέπει να του συμπεριφερθή
.



Παράλληλα διεβίβασε στον Ιωάννη Καποδίστρια και μία αναφορά, από τις 7 Δεκεμβρίου 1830, του Στράτη Χρηστέα, ο οποίος εκρατείτο στις φυλακές των Σπετσών και από εκεί έκανε πρόταση δια του προέδρου του δικαστηρίου στην Κυβέρνηση να εγκατασταθή εκτός Μάνης. Η αναφορά έχει ως ακολούθως
:


″Εκλαμπρότατε Κύριε !


Επειδή κατ’ ευθείαν αδυνατώ να αναφέρω τινά εις την Α. Ε. τον Σ. Κυβερνήτην, έκρινα δίκαιον να τα αναφέρω εις την Εκλαμπρότητά σας παρακαλών να τα γνωστοποιήσετε. Εσυλλογίσθην, ότι η θέσις της ιδίας μου οικίας εν τη Σπάρτη, με αποκαθιστά ισχυρόν εκείσε, και εκ τούτου επίφθονον. Αποφάσισα δια τούτο να καθυποβάλλω εις την Α. Ε., ώστε εάν ευχαριστήται να την αγοράση, δίδων μοι εις χρήματα την ανάλογον τιμήν δια να οικονομηθώ εκ τούτων, ότι είμαι πτωχός, και εάν ο Σ. Κυβερνήτης με επιτάξη να κατοικώ εις την Σπάρτην, οικονομώ άλλον οίκημα ανάλογον του ευπειθούς πολίτου, ει δε, μετέρχομαι εις εν μέρος της Πελοποννήσου. Προσέτι δε χρέος μου απαραίτητον νομίζω να περιγράψω εν ειλικρινεία όσα φρονώ. 


Ποτέ δεν εφαντάσθην να παρακούσω εις τινα των διαταγών του Σ. Κυβερνήτου, και εάν παρεκάλεσα τον Καπ. Ιωάννην Μαυρομιχάλην να με συνδράμη κατά την Σπαρτιατικήν συνήθειαν, η αγάπη της υπάρξεώς μας με υπαγόρευσε και μάλιστα το ενόμισα χρέος μου, διότι αδυνατών να προστρέξω εις ένα των κλάδων της Σ. Κυβερνήσεως, προσέτρεξα εις ένα, του οποίου ο αδελφός απολαμβάνων την εύνοιαν της Α. Ε. του Σ. Κυβερνήτου, χαίρει του βαθμού του γερουσιαστού. 


Τινές κακεντρεχείς, ημπορούν κατηγορούντες με, να με προσάπτουν άπειρα, πλην αυτά θέλουν και απόδειξιν. Εν τοσούτω δε δια να δείξω πόση διαφορά είναι μεταξύ εμού και και αυτών, συγκατατίθεμαι πρώτος εις την νόμιμον αποδεκάτωσιν
, υποσχόμενος να πείσω και τους συγγενείς μου, να συγκατατεθούν.


Παραχωρώ δε και την οικίαν μου, ισχυράν και ευάρμοστον ούσαν, δια να υποχρεώση, φυλακή τις εν αυτή διατρίβουσα, τους απειθείς εις την απόδοσιν της αποδεκατώσεως. Παραδίδω δε και τον εμαυτόν μου έτοιμον εις πάσαν επιταγήν της Υ. Ε. του Σ. Κυβερνήτου.


Εύχομαι δε να φανούν οι λόγοι μου ευάρεστοι, ως από ειλικρινή καρδίαν εκπεφρασμένοι, και να ευαρεστηθή η Σ. Κυβέρνησις να ίδη και τα εδικά μου πρακτικά. Σας προσκυνώ και υποφαίνομαι.

Τη 7 Δεκεμβρίου 1830, εν τη φυλακή των Σπετσών.    

Ο ταπεινός δούλος σας. Στράτης Χρηστέας, δι’ εμού Λυκούργου Ι. Κρεσταινίτου, όστις υποφαίνεται δια του σημείου του τιμίου Σταυρού  +″. 

14) Ο προσωρινός Πρόεδρος του Πρωτοκλήτου Δικαστηρίου Δυτικών Σποράδων, στις 12 Δεκεμβρίου 1830, με αναφορά του προς τον Βιάρο Α. Καποδίστρια του έκανε γνωστό ότι έστειλε δύο προσκλήσεις προς τον Ιωάννη Μαυρομιχάλη για να παρουσθαστή στο Δικαστήριο, καθώς και σε άλλους συνενόχους του
. Του έστειλε και την απάντηση του Ιωάννη Μαυρομιχάλη ότι το δικαστήριο των Δυτικών Σποράδων δεν είναι το αρμόδιο να τον δικάση
. Τα επιχειρήματα του Ιωάννη Μαυρομιχάλη είναι ανάλογα με τα επικαλούμενα από τον ανιψιό του Αναστάσιο Μαυρομιχάλη (βλέπε αριθ. 19).

15) Στις 18 Δεκεμβρίου 1830 ο Ιωάννης Μαυρομιχάλης από τις Σπέτσες απευθύνθηκε προς τον Ιωάννη Καποδίστρια με την ακόλουθη επιστολή
:


″Προς τον Σεβαστόν Κυβερνήτην της Ελλάδος.

″Εξοχώτατε !

Κατά τας σεβασμίας μοι διαταγάς της Υ. Ε. ήλθον εν υγεία, περιμένων από τους νόμους να λάβω το δίκαιόν μου. Δεν ελπίζω όμως ο Σεβαστός μου Κυβερνήτης να με εγκαταλείψη και να παροραθούν τα προφανή δίκαιά μου. Αν υποφέρωμεν ημείς οι Μαυρομιχάλαι πρώτοι την αυστηρότητα των νόμων, δια να γίνωμεν υπόδειγμα ευπειθείας εις τους λοιπούς Έλληνας, ως εγίναμεν τύπος και εις τον υπέρ ελευθερίας αγώνα μας. Αφιερούμαι λοιπόν εις την Υ. Ε. και εναποθέτω τα δίκαιά μου εις τας εναρέτους χείρας της, και υποφαίνομαι με σέβας. 

Τη 18: Δεκεμβρίου 1830. Εν Σπέτσες.

 
Ο υποκλινέστατος δούλος της Υ. Ε.: Ιωάννης Μαυρομιχάλης″.


16) Κατάθεση του Πέτρου Σεκούρη ενώπιον του Πρωτοκλήτου Δικαστηρίου Δυτικών Σποράδων που είχε έδρα τη νήσο των Σπετσών
:

″Αριθ. 23. Τη 22 Δεκεμβρίου 1830, επαρουσιάσθη ενώπιον του εξεταστού ο Κ. Πέτρος Σεκούρης, Σπαρτιάτης, εις των πληρεξουσίων των δύο επαρχιών Ζυγού και Μηλέας δια να εξετασθή περί της κινηθείσης κατηγορίας, παρ’ αυτού κατά των Κ. Ιωάννου Μαυρομιχάλη, Ευστρατίου Χρηστέα, Αναστασίου Πέτρου Μαυρομιχάλη, Δημητρίου Χρηστέα, Γεωργίου Γαϊτανέα και Ιωάννου Κολοφάκου. Παρόντων δύο μαρτύρων (του Α. Σακελλαρίου και Θεοδώρου Καλαντζή) εξετάζεται.

Ερ. Πώς ονομάζεσαι;

Απ. Πέτρος Θεοδώρου Σεκούρης.

Ερ. Πόσων χρόνων είσαι;

Απ. Εικοσιοκτώ.
Ερ. Από ποίαν πατρίδα είσαι;

Απ. Από την επαρχίαν Ζυγού της Σπάρτης.

Ερ. Πού είναι η κατοικία σου;

Απ. Εις την Σπάρτην εις την επαρχίαν Ζυγού.

Ερ. Τι επάγγελμα έχεις;

Απ. Στρατιωτικός, εστάθην και πληρεξούσιος εις την εν Άργει Συνέλευσιν.

Ερ. Εκίνησες καμμίαν κατηγορίαν ενώπιον του δικαστηρίου τούτου;

Απ. Μάλιστα την εκίνησα.

Ερ. Εναντίον τίνος την εκίνησες αυτήν την κατηγορία;

Απ. Ενανίον του Ιωάννου Μαυρομιχάλη, Στράτη Χρηστέα, Αναστάση Πέτρου Μαυρομιχάλη, Δημητράκη Χρηστέα, Γεωργίου Γαϊτάνη και Ιωάννου Κολοφάκου.

Ερ. Δια ποίον έγκλημα εγκαλείς αυτούς;

Απ. Δια τους φόνους οπού ηκολούθησαν εις την επαρχίαν Ζυγού και Μηλέας και δια τας αποζημιώσεις τας οποίας χρεωστούν αυτοί.

Ερ. Πώς τους εγκαλείς αυτούς;

Απ. Ως σταλμένος από τας επαρχίας ταύτας.

Ερ. Έχεις πληρεξουσιότητα από τας επαρχίας ταύτας;

Απ. Έχω. (Μετά ταύτα ενεχείρισεν εις τον εξεταστήν την πληρεξουσιότητα την οποίαν έχει από την επαρχίαν Ζυγού, μηνολογουμένην την 22 Αυγούστου 1830.)

Ερ. Εις το πληρεξούσιον αυτό έγγραφον φαίνονται άλλοι δύο συμπληρεξούσιοί σου, πώς δεν επαρουσιάσθησαν και αυτοί εις το Δικαστήριον τούτο;

Απ. Δύο συμπληρεξούσιοί μου ανεχώρησαν δια την Σπάρτην και με έδωσαν το πληρεξούσιον τούτο το οποίον σας δίδω. (Ενεχείρισε το πληρεξούσιον έγγραφον από τας 24 Σεπτεμβρίου γεγραμμένον 1830).

Ερ. Πώς εις αυτά τα πληρεξούσια έγγραφα δεν είναι το γνήσιον των υπογραφών επικυρωμένον;

Απ. Επειδή ο ένας δημογέρων της επαρχίας μας είναι ο αδελφός μου, ο άλλος είναι ο Δημήτριος Χρηστέας, τον οποίον εγκαλώ, και ο τρίτος είναι ο Λογοθέτης Μπουκέας, τον οποίον τον έκαυσαν με μίνας, το άλλο το πληρε(2α σελ.)ξούσιον το οποίον έγινεν εις Ναύπλιον, το επήγαμε εις την Δημογεροντίαν να μας το επικυρώση, και μας εζήτησε το άλλο πληρεξούσιον της επαρχίας μας, ημείς δεν το είχαμεν, επειδή το είχαμε δώση εις την Κυβέρνησιν, και έτζι δεν μας το επικύρωσε και αυτό.

Ερ. Είπες παραπάνω, ότι εγκαλείς τους Ιωάννην Μαυρομιχάλην, Ευστράτιον Χρηστέαν, και λοιπούς, δια τους φόνους οπού ηκολούθησαν εις τας επαρχίας Ζυγού και Μηλέας, οποίοι φόνοι είναι αυτοί και πώς ηκολούθησαν;

Απ. Ο Χρηστέας είχε συνήθειαν και αδικούσε τους Πλατζιώτας έπαιρνε με λύτρα λάδι, στάρι, έβανε ανθρώπους εις την φυλακήν, όσοι επέθαιναν και άφηναν κορίτσια, εκληρονομούσε το ήμισυ του πράγματός τους και του επισκόπου, ό,τι δικαιώματα εσύναζε, του έπαιρνε το ήμισυ, εδιατάχθη από τον Έκτακτον Επίτροπον, Κον Ψύλλα, δεν εισάκουε εις τας διαταγάς, έκαψε σπίτια. 

Η επαρχία εσυνάχθημεν εις το Καμπινάρι
, εκάμαμε συμφωνητικόν γράμμα, ότι όποιος ήθελε περιφερθή ατάκτως, αδικήσει, δείρει, σκοτώσει, ή ό,τι άλλο κακό ήθελε κάμει, να είμεθα όλοι σύμφωνοι να πιάνωμεν τον κακόν, να τον δίνωμεν εις τον Διοικητήν, άμα λάβωμεν διαταγήν. Επικυρώσαμε το έγγραφο εις την δημογεροντίαν, εβάσταξα και ίσο επικυρωμένον, εστείλαμε το πρωτότυπο εις τον Διοικητήν. 

Μ’ έστειλεν η επαρχία πληρεξούσιον εις την εν Άργει Συνέλευσιν. Εύρε ευκαιρία ο Στράτης Χρηστέας και εξέκοψε από τους ιδίους Πλατζιώτας οπού είχαμε τη συμφωνία, ανιψιούς του και λοιπούς. Έβαλε τη μίνα του Λογοθέτη Μπουκέα
, (ο οποίος) εδιωρίσθη ειρηνοδίκης παρά της Σ. Κυβερνήσεως. Έκαμε και άλλους παρτίδο από την επαρχίαν. Δεν ήκουε εις τας διαταγάς του Διοικητού, και του Δικαστηρίου. 

Εζητούσε χίλια γρόσια του Γεωργίου Πουργαλέα, οπού επανδρεύθη, του επήρε ένα βόιδι. Επήγαν οι δώδεκα, ο Στράτης Χρηστέας με άλλους και επλήγωσαν τον Ιωάννην Μπαστέαν εις το κεφάλι. Άλλη μια ημέρα επήγαν να σκοτώσουν τον Παναγιώτη Στυλιανέα, έβγαλαν πιστόλας, ετραβήχθη και έφυγε. 

Εσυμφώνησαν και οι επίλοιποι Πλατζιώτες εις το αναμεταξύ τους, δια να γλυτώσουν τον κίνδυνον του Στράτη Χρηστέα, έδωσαν ονοματολόγιο του Γενικού Πολιτάρχη της Σπάρτης Σταμούλου Σάμιου, ετεμπίχιασαν (έγιναν αυστηρές συστάσεις) τον Στράτην Χρηστέα δια να μην πηγαίνη στο μέρος που κατοικούν, γιατί δεν το υποφέρουν και θα τον σκοτώσουν. Μια ημέρα ήτον βγαλμένοι στο Κουτήφαρη, τον Μάρτιον, εγέννησεν ενού τους κουμπάρου γυναίκα, ήτον και ο Στέφανος Χρηστέας με τους λοιπούς, οπού έβαλεν την μίνα. 

Γυρίζοντας εις την Πλάτζα το ένα μέρος και το άλλο εβάραιναν τουφέκια. Ανακατεύθηκαν οι άνθρωποι, ο Ανδρέας Πατζιλίβας, έπιασε ένα του ανίψι, όπου ήτον με τον Χρηστέα, το εφοβέριζεν. Εκατέβηκαν από το κάτω μέρος του Χρηστέα οι άνθρωποι και άνοιξαν τουφέκι και εβαρέθηκαν αναμεταξύ τους, ερχάμενοι από πάνω από την Πλάτζα. Από πάνω της επισκοπής εβγήκαν και οι Χορταραίοι, Ηλίας και ο εξάδελφός του Ζουζανές, εσκοτώθη ο Ανδρέας (3η σελ.) Πατζιλίβας. Λέγουν ότι τον εσκότωσαν οι δύο, ο Ηλίας και ο εξάδελφός του. Εβράδυασε και εμβήκαν εις τα σπίτια και ανεχώρησαν μετά δύο ημέρας. 

Ήλθαν γράμματα εις τον Λογοθέτη Λυκούργο από τον Ιωάννη Γιαννουλέα, τον (οποίο) είχε διορισμένο επιστάτη της επαρχίας Ζυγού. Μ’ έστειλε ο Έκτακτος Επίτροπος με δύο διαταγάς, μια εις τον Χατζή Μποτζιάκην
  Σάμιον, Ιωάννην Γιαννουλέα και Αναγνώστη Σεκούρη, να ησυχάζωμεν το μέρος μας να μην ανοίξη εμφύλιος πόλεμος, και εις όσα ήθελε τους ειπώ, να δώσουν ακρόασιν. Και η άλλη εις τους κατοίκους της επαρχίας να ξεκινήσουν, δια όποιο μέρος ήθελε τους οδηγήσω, να συλλάβωμεν τον Στράτην Χρηστέαν, και Στέφανον Χρηστέαν και λοιπούς πρωταιτίους. 

Είχε δια θαλάσσης σταλμένον τον Αστυνόμον της Καλαμάτας και Σπάρτης με την γολέτταν και με την εκεί φρουράν. Εκείνοι επέρασαν εις την Μάνην, να ησυχάσουν άλλους εμφύλιους πολέμους. Ησυχάζαμεν το μέρος μας να μην ανοιχθή τουφέκι. Εσυνάζουνται ανθρώποι, και από το ένα μέρος και από το άλλο, έκαμαν ακροβολισμούς με πέτρες, έρριχναν πέτρες ένας του άλλου το σπίτι. Οι Σάμιοι οπού ήταν εκεί φρουρά τους ησυχάζαν. Έχτισαν έξω της χώρας βάρδια του Χρηστέα το μέρος, εχτίσαμε και ημείς εις το αντικρυνόν. 

Ήλθεν ο Ηλίας ο υιός του Ιωάννου Μαυρομιχάλη, Δημητράκης Τζιγκουράκος, και εμίλησαν την καλοσύνη. Ήλθε στο μέρος μας, μας είπε ότι είναι σταλμένος από τον πατέρα του να κάμη την σάξιν (σιάζω = τακτοποιώ), να πάρη και τα δύο μέρη να τους πάγη εις Τζίμοβα στον πατέρα του, να γένη κρίσι
 τοπική και να κάμωμεν ένωσιν όλη η Σπάρτη. Και να γένη συνέλευσις εις την επαρχίαν μας, να συναχθούν καπιταναίοι και πρόκριτοι, και να ζητήσωμεν τα δικαιώματά μας από την Κυβέρνησιν. Ημείς του ποκριθήκαμε, συνέλευσιν δεν δεχόμασθε στην επαρχίαν μας και μήτε κρίση τοπική να γένη. Τον πατέρα σου τον γνωρίζουμε ως απλούν πολίτην, και όχι ως κριτήν, καθώς μας λέγεις. Με το να ήλθες δια το καλό και μας μιλάς, προτείνομεν από του Χρηστέα το μέρος δέκα ονόματα τους πρωταιτίους, και ας προτείνει και ο Χρηστέας από το δικό μας μέρος, είκοσι, τριάντα, όσους αγαπά. Μας παίρνεις η ευγένειά σου και τα δύο μέρη, μας πηγαίνεις εις τον Έκτακτον Επίτροπον εις Καλαμάταν, μας διευθύνη εις το δικαστήριον και κρισολογιόμασθε. Μας είπε ότι δεν γνωρίζω Έκτακτον Επίτροπον και δικαστήριον, και μήτε Κυβέρνησις, επειδή έρχεται νέος βασιλιάς, και αν δε θελήσετε, θέλω στείλει να φέρω τριακοσίους από την επαρχίαν μου να σας κατακαύσω και ημείς εχθροί σας. 

Την άλλην ημέραν επήγε και αντάμωσε τον Πανάγο Κυβέλο ως απεσταλμένος από τον πατέρα του, γυρίζοντας την δεύτερη ημέρα, ένωσε με τους Χρηστέους και εβγήκαν και άνοιξαν τον πόλεμον έξω της Χώρας στην βάρδιαν. Εβάσταξε αρκετές ημέρες, ήρθεν ο Αντώνιος Πατριαρχέας αστυνόμος με διαταγήν να ησυχάση τον πόλεμον. Εδώσαμεν τας υπογραφάς μας εις τον Αντώνιον Πατριαρχέαν, Χ″Σάμιον, Δημητράκη Δημούλη, Αναγνώστη Κισμίμα, ήλθεν και ο Αστυνόμος Ζαφείρης Μαράτος (4η σελ.), αντιπρόσωπος του Εκτάκτου (Επιτρόπου). Εκάμεν την απόφασιν να βάλουν δέκα ανθρώπους στην επισκοπήν και άλλους δέκα εις δύο σπίτια το μέρος των Χρηστέων, επήραν αμανάτια τον Στέφανον Χρηστέαν και Ιωάννην Χορταρέα, από το μέρος μας τον Ιωάννην Γιαννουλέα, Στράτην Στυλιανέα, ησύχασεν ο πόλεμος. Στο μέρος των Χρηστέων δεν τους εδέχθησαν εις τα σπίτια τους στρατιώτας, εμπήκαν όλοι στην επισκοπήν. 

Τον Απρίλιο μήνα ανεφέρθημεν προφορικώς εις τον έκτακτον επίτροπον, να στείλη διαταγήν του καπ. Βασίλη Παραμεσκίτη να δεχθή πέντε ανθρώπους εδικούς μας εις την επισκοπήν να μην την πιάσουνε οι Χρηστέοι με απάτην, με έδωσαν διαταγήν, την έστειλα και εδέχθησαν πέντε ανθρώπους εδικούς μας. Με έστειλε με άλλην διαταγήν να πάρω τον καπ. Πανάγο Κυβέλο με τους ανιψιούς του να τους ομιλήση να μην απατώνται από τους ραδιούργους. Τους ήφερα εις Καλαμάτα. 

Εις Πλάτζα εσυνάζοντο άνθρωποι, άνοιξε πίσω ο πόλεμος προφασίζοντας οι Χρηστέοι ότι εβγήκαν άνθρωποι από την επισκοπήν και μπήκαν δικοί μας, εις σε ένα σπίτι γειτονικό της Παπουτζούς, το φύλαττε ο Παναγιώτης Τζίτζιρας, είχεν εγγύησιν δομένην προφορικώς εις το μέρος το δικό μας δύο χιλιάδες γρόσια αν μπάση τους Χρηστέους τους εχθρούς. Επήγεν ο Στράτης Χρηστέας, και έβαλε τέσσερους ανθρώπους εδικούς του, τον ανιψιόν του Θεοδωρή Χαντζέα από χωρίο Κουτήφαρη, Χροσομάλλη Καπιτζοκόλη, Παναγιώτη Ξαρχέα, και Παναγιώτη Τζίτζιρα. Εβάρεσεν ο Θεοδωρής Χατζέας από το σπίτι τον ίδιον ένα τουφέκι και εσκότωσε του Δημήτρη Ρουμάνου τον υιόν, ονόματι Ιωάννην, από χωρίον Νομιτζή. 

Τους έστειλεν ο Ιωάννης Μαυρομιχάλης κανόνι, μπαρούτια και εβάραιναν ένα σπίτι εδικό μας. Έβαλαν δύο μίνες, στου Ιωάννη του Μπαστέα το σπίτι και άλλη του Στυλιανέα το σπίτι, το εχάλασαν. Επλήγωσαν τον Παναγιώτη Στυλιανέα εις το χέρι, τον Κολαρέα εις το κεφάλι και εις το χέρι. Εσκότωσαν του Ιωάννη Γιανουλέα τον υιόν ονόματι Ηλία. Επήγεν ο Πέτρος (Πιέρος) Πατριαρχέας, Κωνσταντίνος Μαυρομιχάλης και άλλοι και ησύχασαν τον πόλεμον, με σκοπόν να παρουσιάσουν τον Στράτην Χρηστέα και λοιπούς πρωταιτίους εις τον Έκτακτον Επίτροπον. Δεν τους επαρρησίασαν, τους ήφεραν έως το Βαθύ, και δεν τους ήφεραν εις Μαραθονήσι, όπου ήτον ο Έκτακτος Επίτροπος, ήτον και οι εδικοί μας Ιωάννης Γιαννουλέας και λοιποί να κρισολογηθούν. 

Είχε στεφανωμένη του Κυβέλου ένα ανήψι των Χρηστέων την αδελφήν και την επάνδρευσαν εις τον Ιωάννην Κολοφάκον. Επήραν τον παπά λέγοντας ότι θα στεφανώσουν την άλλην αδελφή και εις το στεφάνωμα επαρρησίασαν την ίδια. Ο παπάς δεν ήθελε να στεφανώση, τον εβίασαν και μη θέλοντας εστεφάνωσε. Ο Κυβέλος όταν το έμαθε απέρασεν εις τον Ζυγόν και έκαμε γράμματα αναμεταξύ με τους Ζυγιώτες και με τους συγγενείς της πρώτης γυναικός του Ιωάννου Κολοφάκου οπού είχε αρραβωνιασμένη, απέρασεν εις Μηλιάν. Εις τον ίδιον καιρόν επήγαν και έκλεισαν τέσσαρους ανθρώπους εις Σελίνιτζα οι Τριγκλιανοί, βαλμένοι από τους Χρηστέους (5η σελ.) λέγοντάς τους, ότι θα πάνε και οι Χρηστέοι δια θαλάσσης. Εσυνάχθηκεν το μέρος του Κυβέλου, και Ιωάννου Γιαννουλέα και λοιπών, και εδιέλυσαν τον πλόκον, έπιασαν τους Τριγλιανούς, τους αμόλυσαν. 

Αντίκρυ της Σελίνιτζας, εκρατούσεν ο Στέφανος Χρηστέας, ο Ιωάννης Κολοφάκος και άλλοι τρεις ένα πύργον και δύο σπίτια δυναστικώς μέσα εις τα χωράφια των Πλατζιωτών, και εις τον δρόμον δεν ημπορούσαν να περάσουν. Επήγαν και τους έκαμαν πλόκο, με ημέρες τους εσύλλαβαν Στέφανον Χρηστέα, Ιωάννην Κολοφάκον, Ηλία Μελέα και Αλούτερον, είχαν τον Γεώργιον Γαϊτανέα, τον Καύκαλην από Ρίγκλια, Γιαννάκη Λιακέα και Χριστόδουλον Γκλεζέα. Επλήγωσαν μιαν γυναίκα, η οποία ήτον αδιάφορη και τους επήγε ψωμί του Τζανετάκη Λεβή
. Επερίλαβαν και του Χρηστέα το μέρος εις την χώραν Πλάτζα, έβαλεν ανθρώπους εις τα σπίτια των Χρηστέων το μέρος. Δεν τους επείραξαν στο παραμικρόν. Ήλθεν ο κ. Δόβας εις Ρίγκλια, απεσταλμένος από τον Έκτακτον Επίτροπον της Πελοποννήσου Ανδρέα Μεταξά, εδιέταξε το δικό μας μέρος και εκατέβηκαν εις Ρίγκλια, τους ωμίλησε να πάρουν τους αιχμαλώτους, Στέφανον Χρηστέα, Ιωάννην Κολοφάκον και λοιπούς να τους πάγουν εις Μαραθονήσι στον Έκτ. Επίτροπον και να πάνε εκεί οι Χρηστέοι. 

Ήλθεν ο Ιωάννης Μαυρομιχάλης βοηθός των Χρηστέων με στρατιώτας με ένα μύστικον και λοιπά καΐκια, βαραίνοντας από το πέλαγος κανονιές. Εξεβαρκαρίσθη εις του Χρηστέα τα σπίτια, έστειλε τους στρατιώτας του εις Πλάτζα, έπιασαν σπίτια, έπιασαν έναν άνθρωπο εδικό μας λέγοντάς του ότι είναι άνθρωποι της Εκτ. Επιτροπείας. Εβγήκεν να συνομιλήση, του επήραν τα άρματα, τον επήγαν εις τον Ιωάννην Μαυρομιχάλην, του εκράτησε τα άρματα και τον αμόλυσε
. Εμψύχωσε του Χρηστέα το μέρος και είχαν πόλεμον εις Πλάτζα.

Έκτιζε ο Ιωάννης Γιαννουλέας εις Σελίνιτζα εις ιδιόκτητόν του γήν σπίτι φοβερίζοντάς τον οι Χρηστέοι και ο κ. Ιωάννης Μαυρομιχάλης. Ήλθε ο Κύριος Αθανασιάδης με εν εθνικόν πλοίον με στρατιώτας, εδιέταξε τον Ιωάννη Μαυρομιχάλη να φύγη από τους Χρηστέους και να περάση εις Μαραθονήσι με το εθνικόν πλοίον, αυτός τον ύβρισε και φοβερίζοντας ημάς. 

Εγώ, ο Πέτρος Σεκούρης, ήμουν εις Μαραθονήσι καθώς και άλλοι πρόκριτοι και καπεταναίοι, μας επροσκάλεσεν ο Έκτ. Επίτροπος στην τοπικήν συνέλευσιν, με έστειλε στην επαρχίαν να μιλήσω το μέρος το δικό μου, να αφήσουν το κτίσιμον, να πάρουν τους αιχμαλώτους, αν ο Κατσής εμβή εις το εθνικόν πλοίον και έλθη εις το Μαραθονήσι, να έρθουμε και ημείς από το άλλο μέρος. Ο Κατζής δεν έδινε γνώμη και μας εφοβέριζε. Έστειλεν εις την Καλαμάταν και έφερεν μπαρούτια, κρασί, καρπούζες. Βλέποντας την αμετάθετόν του γνώμην ο κ. Αθανασιάδης εμπόδισε τα καΐκια να μη μπάζουν ζαερέ. Επιάσαμε τα μπαρούτια του, του τα έφερναν από Καλαμάταν. Βιασμέναι αι δύο επαρχίαι από τον Ιωάννην Μαυρομιχάλην, επήγαν και του έκαμαν πλόκον έξω από τα σπίτια των Χρηστέων. Έδωσαν απάντηση με του Ιωάννη Μαυρομιχάλη τους στρατιώτας, εβαρέθηκαν με τα τουφέκια, εσκοτώθη ένας άνθρωπος του Ιωάννη (6η σελ.) Μαυρομιχάλη, εγύρισαν οι άλλοι οπίσω. Την δευτέραν ημέραν εσκοτώθη ένας από τους εδικούς μας, Γεώργιος Νικολέας.

Εις τας 30 του Ιουλίου ήλθεν ο Διοικητής Ιάκωβος Κορνήλιος, στρατηγός Νικήτας με ένα μπρικογούλετο με την φρουράν. Εδιέταξαν τον Ιωάνν. Μαυρομιχάλην να παύση τον πόλεμον και να μπη μέσα στο εθνικόν πλοίον, εις το βρικογούλετον, να πάνε εις τον Έκτ. Επίτροπον, καθώς και ημείς από το άλλο μέρος. Αυτός προφασιζόμενος, ήξερε ότι του έρχεται και μιντάτι ο ανιψιός του Αναστάσιος Π. Μαυρομιχάλης, επροφασιζότανε και εζητούσε να γίνη η κρίση εκεί. 

Την ίδια ημέρα ο Αναστάσης Μαυρομιχάλης, Δημητράκης Χρηστέας, έφεραν εκατόν πενήντα οπλοφόρους, Ιερείς, Δημογέροντας με σκοπόν να μιλήσουν το καλό
. Απέρασαν στην Λαγκάδα, τους εμπόδισαν, τους είπαν ότι ημείς ήρθαμε να μιλήσωμεν το καλό, να πάρωμεν τον θείον μου, δεν βλέπετε οπού έχομεν Ιερείς, Δημογέροντας. Εμπιστεύθηκαν τους λόγους των, τους άφησαν και επέρασαν. Ήλθαν εις το Κουτήφαρη, τους πήρε ο Γεώργιος Γαϊτανέας έφαγαν ψωμί, έκαμαν σκέψη στο αναμεταξύ τους, εξεκόντισαν από κάτω από τα χωριά, επήγαν και έκαμαν πλόκο ένα μου αδελφόν έξω από τα σπίτια του Χρηστέα. Δύο ώρες πριν βραδυάσει, τους διατάττει ο Διοικητής να παύσουν τον πόλεμον, δεν ήκουαν, εβιάσθη να τους βαρέση εξ κανονιές, ενύχτωσε, εσκοτώθη ο Πέτρος του Στυλιανέα ο υιός εις Πλάτζα από τον Πέτρο Κοσιούντα μέρος του Μαυρομιχάλη. Την αυγήν επληγώθη ο αδελφός μου Παναγιώτης Σεκούρης. Εμίλησαν οι άλλοι να παραδοθούν, παραδόθηκαν, και έπειτα τους εσκότωσαν. Φώναξεν ο Ιω. Μαυρομιχάλης, σκοτώσετέ τους και ας έλθη η παλιοκυβέρνησί τους να τους γλυτώση, εγώ δίδω λόγον, σκοτώσετέ τους και έτζι εσκότωσαν τον Δημήτρη Πουργαλέα, Παναγιώτη Κουντούνη, Ξερέα, επλήγωσαν έξω από τα σπίτια και τον Νικολάκη Κατζαδόρον, λέγοντάς του να φύγη, τον εβάρεσαν του Ιω. Μαυρομιχάλη οι άνθρωποι.

Είχαμε πόλεμον εις Πλάτζα, έγραψε ο Δοικητής εις τας επαρχίας, εσυνάχθησαν είχε το Βασίλη Μιχαλεάκο εις Μέσα Μάνη, ήφερε στρατιώτας με μισθόν, ήφερε τρεις χιλιάδες οκάδες αλεύρι, τους είχαμε μπλόκον. Εμεσίτευσε ο Τζανετάκης Γρηγοράκης και ήλθαν οι δύο Χρηστέοι εις τον Διοικητήν, τους έφερεν εις Καλαμάταν, εμεσίτευσε και αφήσαμεν τον Ιω. Μαυρομιχάλην, Αναστάσιον Μαυρομιχάλην και απέρασαν εις την Τζίμοβα, εδώσαμε και ημείς τους αιχμαλώτους του Διοικητού και τους αμόλυσε τον Στέφανον Χρηστέα, Ιωάννη Κολοφάκο και λοιπούς.

Ερ. Εις το συμφωνητικόν γράμμα, το οποίον εκάματε όλη η επαρχία, υπεγράφθη και ο Στράτης Χρηστέας;

Απ. Όχι μήτε υπεγράφθη, μήτε εις την συνέλευσιν ήτον.

Ερ. Εις ποίαν εποχήν έγιναν αυτοί οι φόνοι;

Απ. Τον Μάρτιον μήνα έγινε του Ανδρέα Πατζιλίβα ο φόνος 1830 (7η σελ.) και των άλλων του Γιάννη Ρουμάνη και Ηλία Γιαννουλέα τον Απρίλιο 1830, εις τας 27 Ιουλίου εσκοτώθη ο Γεώργιος Νικολέας, πρώτη Αυγούστου ο Παναγιώτης Σεκούρης, Δημήτρης Πουργαλέας, Παναγιώτης Κουντούνης, Ξερέας, Πέτρος Στυλιανέας. 

Ερ. Ποίοι είναι οι πρωταίτιοι και συναίτιοι των φόνων;

Απ. Οι πρωταίτιοι είναι Ιω. Μαυρομιχάλης, Στράτης Χρηστέας και συναίτιοι Αναστάσιος Μαυρομιχάλης, Δημητράκης Χρηστέας, Γεώργης Γαϊτάνης, Ιωάννης Κολοφάκος.

Ερ. Πως ημπορείς αυτά να τα αποδείξης οπού είπες παραπάνω;

Απ. Έχω να προτείνω μάρτυρας δι’ όλα αυτά όπου ήταν εκεί και είδαν.

Ερ. Πώς ημπορείς να αποδείξης αυτούς οπού ονομάτισες, ότι είναι πρωταίτιοι και συναίτιοι των φόνων;

Απ. Έχω να προβάλω μάρτυρας και ν’ αποδειχθή.

Ερ. Ποίοι είναι αυτοί οι μάρτυρες τους οποίους έχεις να προβάλης;

Απ. Θέλει τους ονοματίσω εις ιδιαιτέραν μου αναφοράν και θέλει την παρρησιάσω.

Ερ. Έχεις άλλο τι να είπης;

Απ. Εις τας 28 Μαρτίου 1830 έπιασα γράμματα του Πέτρου Μαυρομιχάλη, Γεωργίου Μαυρομιχάλη, τα διεύθυνα εις την Σ. Κυβέρνησιν, τον Αύγουστον 1830 επιάσαμε δεύτερά του γράμματα, άλλο τίποτε δεν έχω να ειπώ.  

Ερ. Ηξεύρεις γράμματα;

Απ. Ηξεύρω.


Του ανεγνώσθη η παρούσα εξέτασις απ’ αρχής μέχρι τέλους και βεβαιώσας την αλήθειαν παρόντων και δύο μαρτύρων υπογράφεται.


Πέτρος Σεκούρης. Α. Σακελλαρίου μάρτυς. Θεόδωρος Καλαντζής μάρτυς. Ο εξεταστής: Κ. Κασινέρης     


Επεξήγησις της δεκάτης τετάρτης αράδας της δεκάτης τρίτης αποκρίσεως του εξεταζομένου, οπού ήτον διωρισμένος ο Λογοθέτης Μπουκέας ειρηνοδίκης.

Πέτρος Σεκούρης. Α. Σακελλαρίου μάρτυς. Θεόδωρος Καλαντζής μάρτυς. Ο εξεταστής: Κ. Κασσιτέρης.

Δια το ακριβές της αντιγραφής

Σπέτσες τη 16 Ιουνίου 1831

              Ο υπογραμματεύς

(Τ.Σ.)       Εμμανουήλ Πάτερος″.


17) Κατάθεση του Ιωάννη-Κατσή Μαυρομιχάλη στο ίδιο δικαστήριο
:

″Αρ: 27.    Τη 23 Δεκεμβρίου 1830, επαρουσιάσθη ενώπιον του εξεταστού ο Κ. Ιωάννης Μαυρομιχάλης, δια να εξετασθή περί της κατ’ αυτού κινηθείσης κατηγορίας, κατηγορουμένου ως ενός των πρωταιτίων των συμβάντων φόνων εις τας επαρχίας Ζυγού και Μηλέας, παρόντος του εγκαλούντος και δύο μαρτύρων εξετάζεται.

Ερ. Πως ονμάζεσαι;

Απ. Ιωάννης του ποτέ Πιέρου Μαυρομιχάλη.

Ερ. Πόσων χρόνων είσθε;

Απ. Πενήντα.

Ερ. Από ποίαν πατρίδα είσθε;

Απ. Από την Σπάρτην επαρχία Μαΐνης.

Ερ. Πού έχετε την κατοικίαν σας;

Απ. Εις το Λιμένι της Τζίμοβας.

Ερ. Τι επάγγελμα έχετε;

Απ. Αρχιστράτηγος της Σπάρτης.

Ερ. Ηξεύρετε, εάν κατά τον Μάρτιον, Απρίλιον και Ιούλιον μήνα του 1830 έτους, ηκολούθησαν εμφύλιοι πόλεμοι και φόνοι εις την Σπάρτην;

Απ. Εις την Σπάρτην πόλεμοι γίνονται καθημερινώς. Εγώ καθόμουν εις το σπίτι μου και δεν ηξεύρω τίποτες.

Ερ. Ηξεύρετε εάν κατά την αυτήν εποχήν ηκολούθησαν εμφύλιοι πόλεμοι και φόνοι εις τας επαρχίας Ζυγού και Μηλέας;

Απ. Εσηκώθηκα και επήγα να τους ειρηνεύσω, βρίσκοντας εκεί και δύο αξιωματικούς του κόντε Μεταξά, οι οποίοι τα ηξεύρουν τα όσα ηκολούθησαν, επήγα δια να ειρηνεύσω Κυβέλον και Χρηστέα, και λοιπούς, και όντας έφευγα να πάγω εις το σπίτι μου, αυτή η συντροφία του Κυβέλου με βάρεσαν και με εσκότωσαν ένα, και δύο ελάβωσαν, και με πολιορκήσανε μέσα εις τον πύργο του Χρηστέα. Πέντε ημέρας έπειτα ήλθανε δικοί μας άνθρωποι και του φονευμένου δια να λύσουν την πολιορκίαν οπού με είχαν εκεί, εσκοτώσανε πέντε, και ετζάκωσαμε 6 ή 7, δεν ενθυμούμαι, τους οποίους εγλυτώσαμε και εστείλαμεν εις τον Διοικητήν Κορνήλιον, και αμέσως την άλλην ημέραν, επήρα όλους τους ανθρώπους μου, και πέρασα μέσα από τα χωριά του Ζυγού την επαρχία, και επήγα εις το σπίτι μου, χωρίς να μιλήσουμε κανενός τίποτα, μόνον μας έβγαλαν ψωμί και εφάγαμε.

Ερ. Ποίοι με ποίους είχαν τον πόλεμον;

Απ. Ο Χρηστέας με τον Κυβέλον, και η επαρχία του Χρηστέα μεταξύ τους.

Ερ. Γνωρίζετε την αιτίαν αυτού του πολέμου;

Απ. Δεν γνωρίζω τίποτα.

Ερ. Μήτε την ηκούσατε;

Απ. Την ηκούσαμε ήτοι δια μίαν του Χρηστέα θυγατέραν περισσότερον δεν ηξεύρω. 

Ερ. Ηξεύρετε τους πρωταιτίους αυτού του πολέμου;

Απ. Δεν ηξεύρω.

Ερ. Ενώ εγίνοντο αυτοί οι πόλεμοι εστείλατε εκεί τον υιόν σας Ηλία;

Απ. Ή επήγεν ο υιός μου, ή δεν επήγεν εγώ δεν ηξεύρω. Εγώ τον καιρόν οπού εγίνοντο οι πρώτοι πόλεμοι ήμουν στο Βαθύ
, και δεν ήμουν εις το σπίτι μου. (2α σελ.)

Ερ. Πού είσθον τότε όταν εμάθατε ότι γίνεται πόλεμος μεταξύ του Κυβέλου και του Χρηστέα;

Απ. Εγώ ήμουν εις Βαθύ καθώς είπα, το τι έκαναν εις τους πολέμους εγώ δεν ηξεύρω τίποτα, τώρα ύστερα οπού επολεμούσαν δια την γυναίκα, ήμουν εις το σπίτι μου, και από εκεί επήγα δια να τους ειρηνεύσω, άλλο τίποτε καθώς είπα δεν ηξεύρω. Όσα είπα παραπάνω εκείνα είναι.

Ερ. Σας επροσκάλεσε κανένας να πάτε ή μόνος επήγατε;

Απ. Μόνος μου επήγα δια το ειρηνικόν.

Ερ. Είχατε πολλούς μαζί σας;

ΑΠ. Είχα μόνον τριάντα ανθρώπους και επήγα με ένα μύστικο.

Ερ. Εις τον καιρόν οπού εγίνετο ο πόλεμος μεταξύ του Κυβέλου και Χρηστέα εστείλατε τον υιόν σας εκεί προς αντάμωσιν του Κυβέλου;

Απ. Δεν ηξεύρω τίποτας.

Ερ. Τον καιρόν οπού επήγατε εκεί δια να ειρηνεύσετε τα πολεμούμενα μέρη, εξακολουθούσε ο πόλεμος;

Απ. Μάλιστα εγίνετο πόλεμος, και ήτο και το σπίτι του Χρηστέα μπλόκο.

Ερ. Αφού επήγατε προς ειρήνευσιν των πολεμούντων τους ειρηνεύσατε, ή εξακολουθούσε ο πόλεμος; 

Απ. Καθώς έφθασα εγώ εκεί ειρήνευσαν, όμως ο καθένας εις τα πόστα του και ευθύς το οποίον ειρήνευμα το έκαμε ο Κύριος Ντόβας, ο οποίος επήρε μαζί του εις τον Κόντε Μεταξάν τον Δημήτριον Χρηστέαν. Είχα και εγώ σκοπόν να πάγω εις τον κόντε Μεταξά κατά την προσκάλεσίν του και καθώς τον έγραφα και ο ίδιος. Πλην επιστρέφοντας εις το σπίτι μου δια ιντερέσια μου με εσκοτώσανε, και με επολιορκήσανε καθώς είπα παραπάνω.

Ερ. Ενώ εγίνοντο αυτοί οι πόλεμοι εστείλατε εις τους πολεμούντας μέσα προς επιστήριξιν του πολέμου;

Απ. Δεν ηξεύρω, μήτε έστειλα τίποτε, μήτε έχω είδησιν.

Ερ. Ηξεύρετε πότε ήρχισαν αυτοί οι πόλεμοι;

Απ. Δεν ηξεύρω.

Ερ. Ηξεύρετε πόσες φορές έπαυσαν;

Απ. Δεν ηξεύρω.

Ερ. Εις την επιστροφήν σας εις το σπίτι σας είσθον συνοδευμένοι με τους αυτούς ανθρώπους οπού ήλθατε να ησυχάσετε τον πόλεμον;

Απ. Όχι είχα μόνον μαζί μου δεκαεννέα και εγώ είκοσι, τους άλλους τους ανθρώπους τους είχα <μ>προστά σταλμένους δύο ημέρες, διατί δεν ήθελα ν’ ακολουθήσουν αυτά που ηκολούθησαν.

Ερ. Αφού επιστρέψατε εις το σπίτι σας, εξακολούθησαν πάλιν οι πόλεμοι;

Απ. Όχι, τον Στράτη Χρηστέα, ο οποίος επήγεν εις τον Διοικητήν, και ο Διοικητής τον έστειλε εις τον κόντε Μεταξά, εις Καλαμάταν, και εγώ στέλνοντας διαταγήν, η Σ. Κυβέρνησις με μίαν γολέττα και ήλθα εις Ναύπλιον.

Ερ. Όταν επήγατε με το μύστικο δια να ειρηνεύσετε τα πολεμούμενα μέρη, είχατε και άλλα πλοία μαζί σας;

Απ. Όχι. (3η σελ.)

Ερ. Το μύστικο ήτον ωπλισμένο;

Απ. Όχι ένα κανονάκι είχα, το οποίο το είχα δια να να σαλουτάρω (χαιρετίζω), καθώς εσαλούταρα, όταν επλησίασα εις του Χρηστέα δύο τρεις φορές.

Ερ. Οι άνθρωποι που είχατε μαζί σας ήταν αρματωμένοι;

Απ. Μάλιστα αρματωμένοι ήτον.

Ερ. Όταν επήγετε εις το μέρος όπου εγίνοντο οι πόλεμοι, ήτον και άνθρωποι του Εκτάκτου Επιτρόπου εκεί;

Απ. Μάλιστα ήτον ο κ. Ιωάννης Ντόβας και ο καπετάν Παναγής με τους δούλους του.

Ερ. Όταν εξεβαρκαρισθήκατε από τα Μύστικο, που εκαθήσατε;

Απ. Επήγα και εκάθισα απόξω το σπίτι του Χρηστέα, και το βράδυ ήλθαν και οι απεσταλμένοι από τον κόντε Μεταξά και εφάγαμε και ήπιαμε, και το πρωΐ επήραν το Δημητράκη Χρηστέα και τον επήγαν εις τον κόντε Μεταξά, και άφησαν δύο ανθρώπους εκεί, των οποίων τα ονόματα δεν ηξεύρω, να παρατηρούν ποίος θα γίνη η αρχή του κακού. Είπαν και εμένα να πάγω μετά τρεις ημέρας εις τον κόντε Μεταξά, καθώς και εκίνησα και εις τον δρόμον ηκολούθησαν τα γεγραμμένα.

Ερ. Πώς ονομάζεται το μέρος εις το οποίον σας εβάρεσαν;

Απ. Εις τον κάβο του Κροντηριού και έπειτα μας πολιόρκησαν εις τα σπίτια, εις τα οποία σπίτια εμβήκαμε.

Ερ. Τίνος σπίτια ήτονε;

Απ. Του Χρηστέα.

Ερ. Ποίοι ήσαν αυτοί οπού σας εβάρεσαν;

Απ. Οι δύο επαρχίαι Ζυγού και Μηλέας.

Ερ. Ηξεύρετε την αιτίαν δια την οποίαν σας εβάρεσαν, μήπως είχετε έχθραν μαζί; 

Απ. Μήτε έχθραν είχα, μάλιστα φιλία είχα με όλους, μάλιστα με τον Χρηστέα είχα έχθραν.

Ερ. Γνωρίζετε τους πρωταιτίους, αυτοί οπού σας εβάρεσαν;

Απ. Οι αίτιοι είναι εκείνοι οπού με κράζουν και κατά την αναφοράν οπού έκαμα εις την Σ. Κυβέρνησιν και γυρεύω την ικανοποίησίν μου.

Ερ. Αντισταθήκατε εις εκείνους οπού σας εβάρεσαν;

Απ. Ημείς εμπήκαμε μέσα εις τα σπίτια και αυτοί μας εμπλοκάρανε και ήθελεν να μας πιάσουν και να μας δέσουνε, και να μας φέρουνε δεν ηξεύρω πού, και μας εκτυπούσανε, και τους εκτυπούσαμε και ημείς δια να διαυθεντευθούμε. 

Ερ. Σας εβοηθούσαν και οι Χρηστέοι;

Απ. Οι Χρηστέοι, ο ένας τον είχαν πάγει εις τον Έκτακτον Επίτροπον, ο άλλος, ο Στράτης, ήτο εις το σπίτι του, και τον είχαν πολιορκισμένον και αυτόν. Ο καπ. Πανάγος Χρηστέας τον εβαρέσανε έξω από την πόρτα του οπού εκάθητο και του έβγαλαν το μάτι, άλλοι από μέρος των Χρηστέων δεν ήταν παρά τέσσαροι άνθρωποι, και αυτοί εβαρούσαν μαζί μας.

Ερ. Εις πόσα σπίτια ήσθαν διηρεμένοι;

Απ. Εις τέσσαρα σπίτια. Εις τον Πύργον, εις ένα σπίτι, εις ένα χάλασμα και εις την εκκλησίαν, εκεί απόξω από την εκκλησίαν μας εσκοτώσανε. Εκεί απόξω στην εκκλησίαν φθάνοντας οι άνθρωποί μας, οι πονεμένοι, τους εσκότωσαν και τους επιάσαμε. (4η σελ.)
Ερ. Πόσοι είναι οι Χρηστέοι αυτοί;

Απ. Είναι πέντε αδέλφια, ο Πανάγος, ο Στράτης, ο Δημητράκης, και Γρηγόρης και Χριστόδουλος οπού είναι μικρουλέας.

Ερ. Ο Γρηγόρης Χρηστέας πού ήτον εις τον καιρόν οπού είχατε τον πόλεμον αυτό, εβαρούσε και αυτός;

Απ. Μάλιστα εβαρούσε.

Ερ. Από πόσοι άνθρωποι ήσαν διαμοιρασμένοι εις τα σπίτια, εις την εκκλησίαν και εις το χάλασμα;

Απ. Εις την εκκλησία πέντε, πέντε εις το σπίτι, πέντε εις το χάλασμα και δέκα είχα μαζί μου.

Ερ. Πόσον καιρόν διήρκεσε ο πόλεμος αυτός;

Απ. Πέντε ημέρας και έπαυσε καθώς είπα παραπάνω.

Ερ. Εις το διάστημα του πολέμου τούτου σας ήρθε καμμία βοήθεια;

Απ. Ήλθαν οι άνθρωποί μου οι δέκα πέντε μετά τρεις ημέρας εις τον καιρόν της πολιορκίας μου με ένα πέραμα (είδος πλοίου), το οποίον το εμπόδισε το μύστικον του Διοικητού και εβγήκαν δια ξηράς και ήλθαν μέσα χωρίς να πειράξουν κανέναν, αφού ήλθαν τους είπα εγώ εκείνους οπού μας είχαν πολιορκισμένους να μας αφήσουν το μπλόκο, να πάμε δουλειά μας, γιατί θα μας έλθη μιντάτι να χαλασθείτε, και αυτοί αρχίσανε και μου βρίζανε. Επάνω στας πέντε ημέρας, ήλθε το μιντάτι του σκοτωμένου οι δικοί, και ακολούθησαν τα γραμμένα εμπρός.

Ερ. Αφ’ εαυτού τους ήλθε το μιντάτι ή τους ειδοποίησε κανένας;

Απ. Μοναχοί τους ήλθανε διατί είχανε συγγενείς μέσα σκοτωμένους και πολιορκισμένους, ήλθαν και άνθρωποι δικοί μου δια να γλυτώσουν εμένα.

Ερ. Ήτον πολλοί αυτοί, το μιντάτι οπού ήλθαν;

Απ. Ήτον έως εκατόν είκοσι άνθρωποι.

Ερ. Τον Στράτην Χρηστέα διατί τον είχαν πολιορκισμένον;

Απ. Τον Στράτη Χρηστέα και όλον το σπίτι των Χρηστέων, το είχανε πολιορκισμένον εξ αιτίας της αδελφής του, οπού την είχανε ευλογημένη με τον ανιψιό του Κυβέλου, και την ευλόγησαν με άλλον από το Κουτήφαρη. Τον οποίον δεν ηξεύρω πώς του ελένε την σειρίαν (γενιά) του. Απ’ εδώ άρχισαν οι πόλεμοι και επήγα να τους ειρηνεύσω και έγιναν καθώς είπα κατά Θεόν. Εγώ αυτό άκουσα από το κορίτζι, δεν ήθελε τον ανιψιόν του Κυβέλου εξαιτίας που δεν είχε να ζήση, οι Χρηστέοι εμιλούσαν τον Κυβέλον και δεν ήθελε να έλθη να την επάρη, καθώς τον εμιλούσανε
.

Ερ. Ο καπετάν Πανάγος Χρηστέας διατί εστέκετο εις την πόρταν;

Απ. Ο πόλεμος ήτον τότε σκορπισμένος ολίγο, και δια τούτο εστέκετο εις την πόρταν.

Ερ. Είχε ανθρώπους μαζί του;

Απ. Είχε καμιά δεκαριά ανθρώπους, τους επήρα εγώ και εκίνησα για το σπίτι μου.

Ερ. Έγιναν φόνοι πολλοί εις αυτόν τον πόλεμον;

Απ. Δεν ηξεύρω πόσοι φόνοι έγιναν;

Ερ. Ζημίες άλλες έγιναν;

Απ. Όσον από μέρους μου μήτε ζημίαν έκαμα, μήτε εζημιώθηκα, μόνον έξοδα έκαμα (5η σελ.) πολλά δια να γλυτώσω τη ζωή μου και τους ανθρώπους μου, όσον δια τας ζημίας του Κυβέλου και Χρηστέα και λοιπών αναμεταξύ τους το ηξεύρουν.

Ερ. Αφού εξεβαρκαρισθήκατε από το μύστικον και επήγατε εις το σπίτι του Χρηστέα εστείλατε στρατιώτας εδικούς σας εις την Πλάτζα;

Απ. Εγώ τους ανθρώπους μου τους είχα μαζί μου, από του Χρηστέα το μέρος επήγαιναν εις την Πλάτζα, γιατί είχανε φίλους και οι Μανιάτες έχουν συνήθειαν να πηγαίνουν εις τους συγγενείς τους όταν έχουν πόλεμον, δια να τους υπερασπίζωνται, μάλιστα οι άνθρωποι του Χρηστέα επιάσαν έναν άνθρωπον και τον έφεραν εις εμένα και εγώ ευθύς τον επαράδωσα εις τον κ. Ιωάννην Ντόβαν
 και καπ. Παναγή. Εγώ τίποτες άλλο δεν ηξεύρω, επήγα να ειρηνεύσω και έπαθα αυτά οπού είπα.

Ερ. Αυτός ο άνθρωπος οπού είχαν πιάσει ήτον αρματωμένος;

Απ. Όταν με τον έφεραν εμένα δεν είχεν άρματα, του τα είχανε πάρει οι άνθρωποι του Χρηστέα καθώς και οι άνθρωποι του Κυβέλου οπού ετζακώσανε τον Στέφανον Χρηστέα, τον οποίον εξέχασα να ειπώ παραπάνω, και τον γαμβρό του Χρηστέα και άλλους δύο ανθρώπους του Χρηστέα, τους οποίους τους εξαρμάτωσαν και τους είχαν σκλάβους έως την στερνήν ώραν, οπού εδώσαμε εκείνους οπού επιάσαμε, καθώς είπα παραπάνω χωρίς άρματα, και το ένα μέρος χωρίς άρματα αμολύθηκαν, και το άλλο και τα άρματα τα επήραν εκείνοι οπού τους επιάσανε.

Ερ. Γνωρίζεται τον Ιωάννη Γιαννουλέα;

Απ. Μάλιστα.

Ερ. Έκτιζε κανένα σπίτι αυτός εις την Σελίνιτζα;

Απ. Έκτιζε και αυτός και όλη η συντροφία του Κυβέλου.

Ερ. Επασχίσατε να εμποδίσετε το κτίσιμο αυτού του σπιτιού;

Απ. Επάσχισα με το καλόν να τους εμποδίσω να μη κτίσουν, διατί έφερνε σκάνδαλο και γιατί έκτιζαν εις ξένον τόπον, έτζι με λέγαν δύο γέροντες από το χωρίον Κοτρώνι, το οποίον δεν με έδωσαν ακρόασιν, και έτζι τους άφησα, διατί ο σκοπός μου ήτον να τους ειρηνεύσω και όχι να κάμω πόλεμον και φονικά. Γιατί αν είχα κακόν σκοπόν ημπορούσα να χαλάσω και τα χωρία τους και τα σπίτια τους. Εγώ εις αυτό ούτε το καταδεχούμουν, και ούτε ποτέ των ποτών το σπίτι του Μαυρομιχάλη έκαμε κακά πράγματα, και μάλιστα εσυγχώρησε και τους ιδίους φονείς, οπού εσκότωσαν τα αδέλφια μας και τα παιδιά μας, καθώς το ξεύρη όλη η Σπάρτη και ας μαρτυρήσουν κατά θεόν. Εγώ λυπούμενος το σπίτι των Χρηστέων που εδούλευσε το γένος, επήγα για να τους ειρηνεύσω.

Ερ. Ήλθε τότε κανένα εθνικόν πλοίον εις τον καιρόν του πολέμου;

Απ. Επάνω εις τον καιρόν του πολέμου ήλθε ένα μύστικον και ήτον μέσα ο Αθανασιάδης με μερικούς στρατιώτας.

Ερ. Σας είπε τίποτα ο Αθανασιάδης όταν ήλθεν εκεί;

Απ. Ήλθε φάγαμε, ήπιαμε και είπε ότι έχει διαταγήν να πάρη τον Χρηστέαν και τον Κυβέλον και να τους πάγη εις το Μαραθονήσι, που ήτον ο Έκτακτος Επίτροπος, και εγώ του είπα ότι ο Χρηστέας επήγε με τον κ. Ιωάννην Ντόβα, και έτζι επήγε στον Κυβέλο, τι έκαμε δεν ηξεύρω.

Ερ. Εστείλατε ανθρώπους σας εις την Καλαμάτα;

Απ. Όχι δεν έστειλα. (6η σελ.) 

Ερ. Ζαερέ και άλλα αναγκαία του πολέμου πόθεν επρομηθεύετε;

Απ. Τα είχαν τα σπίτια μέσα όπου είμασθε.

Ερ. Είχαν έλθη εκεί ο Διοικητής Ιάκωβος Κορνήλιος, ο στρατηγός Νικήτας;

Απ. Μάλιστα ήλθαν με εν βρικογούλετον εθνικόν ο Ιάκωβος Κορνήλιος, ο στρατηγός Νικήτας και Τζανετάκης με φρουράν με εκατόν τόσους.

Ερ. Πότε είχαν έλθη αυτοί;

Απ. Μετά δύο ημέρας αφού μας έγινε η πολιορκία.

Ερ. Τι σας είπαν όταν ήλθαν εκεί αυτοί;

Απ. Εμένα δεν με είπαν τίποτες παρά εμπήκαν μέσα εις το μύστικον και εκαθούνταν και ο πόλεμος εγίνετο, μόνο ο Τζανετάκης μου είπεν τι είναι αυτά, και εγώ του είπα με σκοτώσανε, με πολιορκήσανε, και αν αγαπάς τον Θεόν διαλύσατε την πολιορκίαν δια να φύγω, γιατί θε νάρθουν οι άνθρωποι των πονεμένων να γένουν φονικά, καθώς και εστάθη. Και αυτός με είπεν, ότι εγώ δεν κουμαντάρω, κουμαντάρει ο Διοικητής και ο πολιτάρχης, μάλιστα θέλει τους επασχίσω δια να τραβηχθή η πολιορκία σου.

Ερ. Δεν σας είπαν αυτοί να αφήσετε τον πόλεμον και να πάτε μέσα εις το Εθνικόν πλοίον, δια να πάτε εις τον Έκτακτον Επίτροπον;

Απ. Όχι δεν με είπαν τίποτες, μάλιστα είπα δια ξηράς να περάσω εις Καλαμάτα μαζί με τον Χρηστέα, και αυτοί με είπαν ο Χρηστέας ας έλθη εδώ σε μας, και του λόγου σου πάρε τους ανθρώπους σου και πάνε εις το σπίτι σου.

Ερ. Ποίος ήτον ο στρατηγός εις αυτό το μιντάτι οπού σας είχε έλθει;

Απ. Ο ανεψιός μου, ήτον ο Αναστάσης με τους συγγενείς των πονεμένων, όλοι άνθρωποι δικοί μας.

Ερ. Εις αυτό το μεντάτι οπού σας ήλθε ήτον και ιερείς εκεί, ήτον και δημογέροντες;

Απ. Ήταν και ιερείς και γέροντες όλοι άνθρωποι του σπιτιού μας, οι οποίοι ήλθαν για να ειρηνέψουν και τους ελάβωσαν μπροστά εκεί το άλλο μέρος και έτσι άρχισαν και αυτοί να κτυπούν, και έγιναν οι φόνοι και τα όσα είπα.

Ερ. Ο Διοικητής δεν είπε διόλου να παύσουν αυτοί οι πόλεμοι;

Απ. Ή είπε, ή δεν είπε, ή τον άκουσαν, ή δεν τον άκουσαν, εγώ δεν αντάμωσα με αυτόν, δεν με είπε τίποτε εμένα. 

Ερ. Δεν έρριψεν αυτός κανόνια διόλου;

Απ. Έρριψε κανόνια αφ’ όντας ανακατώθηκαν οι άνθρωποι και εσκοτώνουνταν.

Ερ. Επαραδόθησαν το άλλο μέρος εις το μέρος το δικό σας;

Απ. Δεν επαραδόθησαν, επήγαν παππάδες, γέροντες και τους ομιλήσανε, αμέ δεν ηθέλησαν. 

Ερ. Όταν ανακατώθηκαν οι άνθρωποι και εσκοτώνονταν τι ελέγατε εις αυτούς;

Απ. Εγώ ήμουν μέσα εις τον πύργον και φωνάζανε παππάδες και γέροντες, καπετάν Γιάννη εβγα να τους γλυτώσης, γιατί ήθελαν να τους σκοτώσουν όλους, και ευθύς επετάχθηκα με τους ιερείς και γέροντας και όσους επροφθάσαμεν εγλυτώσαμεν.

Ερ. Γνωρίζετε τον Νικολάκη Κατσαδόρο;

Απ. Δεν τον γνωρίζω.

Ερ. Γνωρίζετε τον Δημήτρη Πουργαλέα, Παναγιώτη Κουντούνη και τον Ξερέαν; (7η σελ.)

Απ. Μόνον το Παναγιώτη Κουντούνη εγνώρισα όταν εσκοτώθη και τον αδελφόν του Πέτρου Σεκούρη τον εγνώρισα όταν τον έφεραν οι παπάδες εις το σπίτι μου, τους οποίους είπα να μου τους φέρουν, αφού με είπαν ότι είναι λαβωμένος και έβαλα τον ιατρόν μου και τον ετήραξε, και μετά μίαν ημέραν ή δύο, είκοσι επάνω ώρες, εστάθη και απέ τον επήρανε εις το σπίτι του.

Ερ. Τον Γεώργιον Γαϊτανέα τον γνωρίζετε; τον Ιωάννη Κολοφάκο;

Απ. Δεν γνωρίζω κανέναν.

Ερ. Ποίον χωρίον της Σπάρτης ονομάζεται Τζίμοβα;

Απ. Το χωρίον όπου κατοικώ εγώ.

Ερ. Έγινε κανένας πόλεμος νεωστί εις την Τζίμοβαν;

Απ. Αναχωρώντας εγώ από την Τζίμοβα μετά πέντε ημέρες ή εξ, έγινε ένας πόλεμος εικοσιτέσσαρες ώρες και εσκοτώθη ένας και ελαβώθη άλλος ένας, και μετά πέντε ημέρας έστειλε ο Έκτακτος Επίτροπος τον Διοικητήν της Σπάρτης, ο οποίος συμφώνως με την Δημογεροντίαν Τζίμοβας, και επήραν από δύο ανθρώπους από κάθε μέρος, και τους επήγαν εις τον Έκτακτον Διοικητήν και εστάθηκαν κατά το παρόν ήσυχοι.

Ερ. Ηξεύρετε την αιτίαν οπού εμάλωσαν;

Απ. Για τα καπρίτζια τους.

Ερ. Ποίοι ήσαν αυτοί οπού εμάλωναν;

Απ. Και το ένα μέρος και το άλλο δικοί μου ήταν ανίψια μου και ξαδέλφια μου.

Ερ. Τον Πέτρον Σεκούρη, Ευστράτιον Ιατρού και Ιωάννην Γιαννουλέαν τους γνωρίζετε;

Απ. Τον Ευστράτιον Ιατρού δεν γνωρίζω, τους άλλους τους γνωρίζω.

Ερ. Κατηγορείσθε από αυτούς, ως παριστάνοντας τας επαρχίας Ζυγού και Μηλέας, ότι είσθε ένας των πρωταιτίων εις τους φόνους, αιματοχυσίας και ζημίας τα οποία ηκολούθησαν εις αυτάς τας επαρχίας.

Απ. Ας το αποδείξουν.

Ερ. Έχετε άλλο τίποτε να ειπήτε;

Απ. Όχι δεν έχω.

Ερ. Ηξεύρεις γράμματα;

Απ. Μάλιστα ηξεύρω όσον να βάλω την υπογραφήν μου.


Του ανεγνώσθη η παρούσα εξέτασις απ’ αρχής μέχρι τέλους παρόντων δύο μαρτύρων και του εγκαλούντος Πέτρου Σεκούρη και βεβαιώσας την αλήθειαν των γεγραμμένων υπεγράφθη.


Ιωάννης Μαυρομιχάλης.


Αναστάσιος Γιαννακάκης


Σταμάτιος Χ″Βασιλειάδης.



Ο Εξεταστής: Κ. Κασσιτέρης″.

18) Ο Πέτρος Σεκούρης, όπως είχε αναφέρη στην κατάθεσή του, πρότεινε μάρτυρες προς εξέταση για την παρούσα υπόθεση. Στον εκτενή αυτόν κατάλογο φαίνεται ποίοι κυβερνητικοί υπάλληλοι βρέθηκαν εκείνες τις ημέρες στο Ζυγό, όπου έγιναν οι αιματηρές συγκρούσεις
.

″Προς τον Εξεταστικόν Δικαστήν του πρωτοκλήτου Δικαστηρίου Ύδρας και Σπετσών.


Δια να αποδειχθή έτι μάλλον η αλήθεια των όσων ο εμφανιζόμενος εξέθεσα δια της κατά του Κ. Ιωάννου Μαυρομιχάλη, Ευστρατίου Χρηστέα, Αναστασίου Μαυρομιχάλη, Δημητρίου Χρηστέα, Γεωργίου Γαϊτάνη και Ιωάννου Κολοφάκου, αγωγής του προς το βήμα τούτο, προτείνει τους εξής μάρτυρας.

Αον) Να εξετασθώσι μεθ’ όρκου ο Κ. Ιωάννης Γενοβέλης, Ζαφείρης Μαράτος, διατρίβοντες εις Ναύπλιον  και Κωνσταντίνος Πεταλάς Διοικητής Αρκαδίας, δια να μαρτυρήσουν περί της διαγωγής των ρηθέντων εγκαλουμένων, δια το αυθαίρετον, αυτοδέσποτον, και τέλος τους σκοπούς αυτών και φρονήματα.

Βον) Ο Εκλαμπρότατος Κόντε Ανδρέας Μεταξάς διατρίβων εις Ναύπλιον, ο στρατηγός Νικήτας, ο κ. Γεώργιος Αθανασιάδης, και ο Γενικός Διευθυντής της Σπάρτης, ο κ. Θεόδωρος Γραμματεύς του στρατηγού Νικήτα εις Ναύπλιον διατρίβοντες, αφού ορκισθούν να εξετασθούν, δια τους εξ φόνους, δια τα έξοδα και ζημίας των δύο επαρχιών Ζυγού και Μηλέας, δια τας 19 ζυγίας άρματα, δια τα ρούχα των φονευθέντων, καθώς διά τα ίδια να ερωτηθούν οι Κύριοι Ανδρέας Ζαχαρόπουλος και Πέτρος Μπαρμπιτσιώτης, διατρίβοντες εις Μιστράν, ο Κ. Ιάκωβος Κορνήλιος Διοκητής της Σπάρτης, ο Γραμματεύς αυτού Μαρκής Πάτμιος, ο Βασίλειος Μιχαλάκος, και Παναγιώτης Σταρόγιαννης, διατρίβοντες μετά του ρηθέντος Διοικητού της Σπάρτης Κ. Κορνηλίου καθώς και ο Κ. Νικόλαος Δέμπα, Υδραίος πλοίαρχος του εθνικού μύστικου παραπλέων εις τα παράλια της Σπάρτης, υπό τας οδηγίας του Διοικητού της Σπάρτης διατρίβων κατά το παρόν. Όλοι ούτοι εις το Β’ άρθρον προβληθέντες μάρτυρες ήσαν παρόντες εις τους πολέμους, γνωρίζουν κατά λεπτόν τα διατρέξαντα, ηξεύρουν τους φόνους, τα έξοδα τα οποία υπέφεραν αι δύο ρηθείσαι επαρχίαι, ως εκ τούτου τας ζημίας τας οποίας οι εγκαλούμενοι επροξένησαν, τα άρματα και ρούχα των φονευθέντων. Ως αυτόπτες λοιπόν να ερωτηθούν μεθ’ όρκου περί όλων τούτων καθώς και οι εκ της επαρχίας Ζυγού και Μηλέας, ο πανιερώτατος κ. Άνθιμος επίσκοπος της επαρχίας Ζυγού, ο Κ. Παναγιώτης Γαργαλέας , ο Κ. Χρήστος Παυλέας, και ο Κ. Τζανέτος Κελεπούρης και οι Κ. Δημητράκης Δημούλης, Αναγνώστης Κισκήρας, Οικονόμος Πλακούδης, παπα Ιωάννης Μίτζας και Κωνσταντής Δημάγγελος διατρίβοντες εις την επαρχίαν Ζυγού. Καθώς οι Κ. Αλεξανδρής Δουράκης, Δημήτριος Καντηράκης, Βασίλειος Μπελιτσάκος διατρίβοντες εις την επαρχίαν Μηλέας της Σπάρτης. Άπαντες ούτοι να ερωτηθούν μεθ’ όρκου εις όσα και οι άνω ρηθέντες, να μαρτυρήσουν τα εις τους ρηθέντας πολέμους συμβάντα. Τα έξοδα και εκ τούτων και ζημίας, τους φόνους, τα άρματα των φονευθέντων και ρούχα, τα οποία κρατούν οι εγκαλούμενοι. Τα έξοδα των πληγωθέντων, εν τοις αυτοίς πολέμοις, τα κατεδαφίσματα των διαφόρων οικιών.

Γον) Να ερωτηθώσι με όρκον οι εκ της επαρχίας Ανδρούβιστας Κ. Παναγιώτης Σωτηρέας δημογέρων, Δημητράκης Πετρέας και Παναγιώτης Μπουκουβαλέας. Οι εκ της επαρχίας Σταυροπηγίου Μιχάλης Νικητάκης, Κωνσταντίνος Κουτηφαρέας δημογέροντες και Ηλίας Καμαρινέας αστυνομολιμενάρχης, καθώς και οι εκ της επαρχίας Μαΐνης κ. Μιχάλης Πικουλάκης, σύμβουλος του πρωτοκλήτου της Σπάρτης, Αναστάσιος Πικουλάκης και Δημήτριος Καλαποθάκης, όλοι ούτοι να μαρτυρήσουν, όσα ήκουσαν, είδον και ηξεύρουν, δια τους ρηθέντας εγκαλουμένους, να ερωτηθούν τι κινήματα έκαμον οι εγκαλούμενοι, τι εχθρικά φρονήματα είχον, τι συνελεύσεις έκαμον και τέλος ότι ηξεύρουν περί αυτής ταύτης της υπό δίκην αγωγής.


Αφού λοιπόν ληφθούν αι προβληθείσαι μαρτυρίαι προφυλάττεται ο εμφανιζόμενος να παραστήση ενώπιον του βήματος τούτου εν καταλόγω όλας τας ζημίας, έξοδα και λοιπά, δια να καταδικασθώσιν οι εγκαλούμενοι εις την πληρωμήν όλων τούτων αλληλεγγύως.


Προφυλαττόμενος να προτείνη και επινοήση παν άλλο του δικαίωμα επιτρεπόμενον παρά των Νόμων ευσεβάστως υποφαίνεται.


Την 24 Δεκεμβρίου 1830. Σπέτσαι.


Ο Συνήγορος Μ. Ιωαννίδης.
Ο πολίτης Πέτρος Σεκούρης.

Δια το ακριβές της αντιγραφής, Σπέτσαι τη 16 Ιανουαρίου 1831.

Ο Γραμματεύς και αντ’ αυτού Εμμανουήλ Πάταρος″. 

19) Ο Αναστάσης Μαυρομιχάλης αρνήθηκε να πάη στις Σπέτσες για να δώση κατάθεση και έστειλε το παρακάτω έγγραφο
:

″Προς το κατά την Ύδρα και Σπέτσες πρωτόκλ(ητον) Δικαστήριον.

Ο υποσημειούμενος έλαβε την 21 του παρελθόντος την υπ’ αριθ. 2439 πρόσκλησιν του Δικαστηρίου τούτου μηνολογουμένην 22 Οκτωβρίου 1830.

Δεν είναι αρμόδιον το ρηθέν δικαστήριον των Σπετσών και Ύδρας να με δικάση
.

Α., Διότι η κατοικία μου είναι εις την επαρχίαν Μαΐνης της Σπάρτης.

Β., Διότι εις την Σπάρτην έλαβε χώραν η περί ης ο λόγος υπόθεσις.

Γ., Διότι ενάγοντες και εναγόμενοι είμεθα Σπαρτιάται, και κανέν άλλον Δικαστήριον δεν δύναται να μας δικάση επ’ ουδεμιά προφάσει.

Το πολιτικόν Σύνταγμα της Ελλάδος, ο θεμελιώδης δηλαδή νόμος του Έθνους, ορίζει ρητώς ″κανείς δεν δύναται να αποφύγη το ανήκον δικαστήριον ουδέ να εμποδισθή από του να καταφύγη εις αυτό″. Τον θεμελιώδη τούτον Νόμον τον εσεβάσθη και η Δ’ των Ελλήνων Συνέλευσις, ψηφίσασα εις το Β’ ψήφισμα. Άρθρ. Α’, των βάσεων, ότι η Κυβέρνησις εις την αναθεώρησιν των συνταγμάτων θέλει συμμορφωθή με τας αρχάς, τας οποίας παρεδέχθησαν αι εν Επιδαύρω και εν Τροιζήνι Συνελεύσεις.

Οι καθεστώτες νόμοι, μ’ όλον ότι δεν υπήρχον, ότε έλαβε χώραν η περί ης ο λόγος υπόθεσις, και επομένως δεν δύναται να χρησιμεύσωσιν εις την παρούσαν δίκην, διότι δεν έχουν οπισθενεργόν δύναμιν κατά το άρθρ. 19 του πολιτικού συντάγματος, πάλιν δεν με υποχρεούν να κριθώ εις άλλο δικαστήριον ειμή εις εκείνο της πατρίδος Σπάρτης.

Το Άρθρ. 64 και 65 του Οργανισμού των Δικαστηρίων είναι σύμφωνα καθ’ όλα με την προβαλλομένην μου ταύτην εξαίρεσιν.

Επειδή λοιπόν η Σ. Κυβέρνησις εσύστησε Δικαστήριον εις την πατρίδα μου Σπάρτην.

Επειδή εκεί έλαβε χώραν το περί ου ο λόγος συμβάν.

Επειδή οι Νόμοι και προ πάντων οι θεμελιώδεις των τριών Συνταγμάτων μ’ αυτό να μ’ υποβάλλουν εις την δικαιοδοσίαν του Δικαστηρίου των Σπετσών, μου δίδουν μάλιστα όλον το δικαίωμα να κριθώ από τους φυσικούς μου Κριτάς εις την ειρημένην πατρίδα μου.

Επειδή μακράν από του να με θεωρούν ως εναγόμενον, έχω όλα τα δίκαια να ενάξω τον Πέτρον Σεκούρην και συνεργούς του, ως θέλει τους κατηγορήσω εν καιρώ τω δέοντι εις τα ανήκοντα Δικαστήρια.

Δια τους λόγους τούτους και τους τοιούτους εξαιτούμαι από το Δικαστήριον τούτο:

Α’. Την απόρριψιν της παράνομης εγκαλέσεως του Πέτρου Σεκούρη.

Β’. Να παραπέμψη την παρούσαν υπόθεσιν εις το ανήκον δικαστήριον.

Γ’. Να καταδικάση τον Πέτρον Σεκούρην εις τα δικαστικά έξοδα κτλ.

Διαφυλάττων κάθε άλλο μου δικαίωμα κ.τ.λ. υποσημειούμαι με σέβας. Τη 4 Ιανουαρίου 1831. Λιμένι. 

Ο Πολίτης: Αναστάσιος Μαυρομιχάλης″ 

20) Σε αναφορά του Στράτη Χρηστέα, της 13 Μαρτίου 1831, από τις φυλακές των Σπετσών προς τον Ι. Καποδίστρια αναφέρονται τα ακόλουθα
:

″Εξοχώτατε

Έχω περίπου των επτά μηνών ενταύθα επί λόγω δίκης και μετά την εξομολόγησίν μου δεν είδον τι δικαστικόν. Στερούμαι και στερούμαι μεγάλως, λιμώττει η οικογένειά μου, και δεν μας μένει άλλη ελπίς, ειμή μετά Θεόν η αντίληψίς σας. Δεινοπαθής λοιπόν προστρέχω εις την ευσπλαχνίαν σας, να ευαρεστηθήτε να διατάξητε να εξέλθω της φυλακής, ως μη έχων κατήγορον. Και επομένως επειδή εκ των περιστάσεων επιθυμώ να μετοικήσω εις μίαν επαρχίαν των Μεσσηνιακών φρουρίων, να συγκατανεύση η Υ. Ε. να λάβη την εν Σπάρτη οικίαν μου και αντ’ αυτής να μοι δοθή αντάλλαγμα εθνική γη, εν οίκημα και τουλάχιστον τα αναγκαία της μετακομίσεώς μου ολίγα χρήματα
. Λάβετε συμπάθειαν και οίκτον. Μένω δε με βαθύτατον σέβας.

Τη : 13 : Μαρτίου : 1831. Εκ της φυλακής Σπετσών.

Ο υποκλινέστατος και ευλαβέστατος δούλος: Στράτης Χρηστέας″. 

SUMMARY

Stavros Kapetanakis: The Kyvelos family of Garbelia during the war of independence in 1821. 


The Kyvelos family lived in Garbelia and held the capetancy of Milia in Mani. 


The article is about its members and their activities during the war of independence. It also refers to their participation in a local civil war at the Zygos of Mani in 1830.

ΠΡΟΣΘΗΚΗ


Πρόσφατα τα Γενικά Αρχεία του Κράτους έθεσαν στη διάθεση των αναγνωστών τον εκλογικό κατάλογο του δήμου Λεύκτρου του έτους 1847, στον οποίο έχουν καταχωρισθεί τα ονόματα των κατωτέρω μελών της οικογενείας Κυβέλου:

Κυβελάκος Γεώργιος 27 ετών και Ιωάννης 35 ετών, 
Κυβέλος Αντώνης 36 ετών, Βενετσάνος 42 ετών, Γεώργιος 40 ετών, Γεώργιος 33 ετών, Ευστράτιος 30 ετών, Ιωάννης του Κ. 31 ετών, Πανάγος του Ηλία 27 ετών, Πανάγος του Χρ. 50 ετών, Χριστόδουλος 45 ετών και Χριστόδουλος του Α. 36 ετών. 

OIKOΓENEIA KAΠETANAKH
Βλέπε: Σταύρου Καπετανακη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, σσ. 379-430
ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΚΟΥΜΟΥΝΔΟΥΡΑΚΗ

Βλέπε: Σταύρου Καπετανακη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, σσ. 459-471
ΑΡΧΕΙΟΝ ΡΗΓΑ ΠΑΛΑΜΗΔΗ

ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχ, φάκ. 266, έγγρ. 30 και 30α.

Οι επίσκοποι της Μάνης

Ζαρνάτας Γαβριήλ, Μητροπολίτης.

Ανδρούβιστας Θεόκλητος.

Μηλαίας Ιωαννίκιος.

Μαΐνης Ιωσήφ.

Λαγίας Μακάριος.

Καρυουπόλεως Κύριλλος.

Μαλτσίνης Κύριλλος.

Οι καπεταναίοι της Μάνης

Εις το Σταυροπήγιον ή Ζαρνάταν

(α) ο Καπετάν Γεωργάκης Καπετανάκης ηλικιωμένος τρεις υιούς, τον Χριστόδουλον, τον Βενετσάνον και τον Γιαννιόν (τέταρτος υιός ο Ηλίας, ο οποίος ήταν στην επανάσταση ανήλικος).

 
Αδελφούς τρεις, τον Γιάννη, τον Πιέρον και τον Παναγιωτάκην (ο Νικολάκης και ο Δημητράκης είχαν πεθάνει πριν από την επανάστασιν).


Ο Γιάννης δύο υιούς, τον Παναγιωτάκην και τον Αντωνάκην.


Ο Πιέρος δύο υιούς, τον Παναγιωτάκην και τον Γεωργάκην.

Ο Παναγιωτάκης ένα υιόν τον Σταυριανόν (και άλλους ανήλικους τον Δημητράκη, Ανδρόνικον, Γιαννακούρη, Νικολάκη και Κλεάνθη)

Ανίψια τρία τα Νικολακάτσα, Γιαννάκη, Μιχαήλ και Αθανασούλην.

Και ένα ανίψι το Δημητρακάκη λεγόμενον και αυτόν Παναγιωτάκη.

Ο Πιέρος αποβίωσεν καθ' οδόν εις τον Άγιον Φλώρον, μετά την πτώσιν της Τριπολιτσάς. 

Ο Μιχαήλ όταν εκτυπήθησαν εις το Σούρπη, εκτύπησε τον πόδα του και εκ τούτου απεβίωσεν. (Σούρπη χωριό κοντά στη Λειβαδιά. Υπάρχει άλλη εκδοχή για τον θάνατό του).

Ο Παναγιωτάκης Δημ. Καπετανάκης έπεσεν μαχόμενος εις το Κουτζοπόσι του Άργους εις τον εμβασμόν του Δράμαλη.

Ο Αθανασούλης Ν. Καπετανάκης έπεσεν μαχόμενος εις του Μανιάκι με τον Αρχιμανδρίτην Δικαίον Φλέσσα και λοιπούς επί Ιμβραήμ.

(Στο τέλος αναφέρεται και στους Κουμουνδοτράκηδες)

Εις την επαρχίαν Σταυροπηγίου ήτον και οι Κουμουντουριάνοι Αθανασούλης και Γαλάνης.

Εις την Ανδρούβιστα.

(β) Ο καπετάν Παναγιώτης Τρουπάκης-Μούρτζινος, έναν υιόν τον Διονύσιο Μουρτζινάκο.

Εξαδέλφους του τον Πιέρον Πατριαρχέαν(-Τρουπάκην), αυτός δύο υιούς τον Γιαννάκην και τον Αντωνάκην.

Τον Γρηγόριον Π. Τρουπάκη-Πατριαρχέαν.

Τον Παναγιώτη Μπουκουβαλέαν-Τρουπάκην.

Τους Πετραίους Τρουπάκηδες, Χριστόδουλον, Δημητράκην και Δράκον.

Μιχαλαίοι Τρουπάκηδες, Τζανέτακας, Αναστάσακας, και Γουργάρακας.

Εις τον Ζυγόν.

Ο καπετάν Νικολάκης Χρηστέας, ηλικίας. Τέσσαρας υιούς, τον Πανάγον, τον Στυλιανόν, τον Χριστόδουλον και τον Στέφανον.

Ο Στυλιανός έπεσε μαχόμενος εις την Κορώνην.

Εις την Τσίμοβαν.

(γ) Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης. Ηλικιωμένους υιούς τον Ηλίαν, τον Γεωργάκην, τον Αναστάσην και τον Ιωάννην.

Αδελφούς τέσσαρους, τον Ιωάννην-Κατσήν, τον Κυριακούλην, τον Αντωνάκην και τον Κωνσταντίνον.

Ο Κατσής δύο υιούς, τον Ηλίαν και τον Γερμανόν Κατσάκον.

Ο Κυριακούλης δύο υιούς, τον Πετράκην και τον Λεωνίδαν, αλλά αυτό όχι τόσον εις τον αγώνα.

Ο Ηλίας Π. Μαυρομιχάλης έπεσεν μαχόμενος εις την Κάρυστον εις τον Κερατόπυργον (;)

Ο Κυριακούλης έπεσεν εις το φανάρι της Δυτικής Ελλάδος.

Ο Ιωάννης Π. Μαυρομιχάλης επληγώθη εις το Νεόκαστρον και εκ της πληγής απεβίωσεν.

Ο Πιέρος Βοϊδής Μαυρομιχάλης, όστις και έπεσεν μαχόμενος εις του Μανιάκι.

Ο Κωνσταντίνος Πιεράκος, όστις έπεσεν μαχόμενος εις Μεθώνην.

Ο Κυριακούλης Κουτράκος Μαυρομιχάλης.

Εις τον Φουκά, Τριγωνά και Μαλεύρην ήτον ο Αντώνμπεης Κουτσιγληγόρης και οι ανιψιοί αυτού. Καπετάν Δημητράκης Γγικουράκος, Αλιγγερίνος Καβαλιεράκος, Αντωνάκης και πέτρος Ξηνταριάνοι, Κάτω Γληγοριάνοι.

Ωσαύτως εις τας ιδίας επαρχίας αυτάς ήτον και οι απάνω Γληγοριάνοι, ο Μαγγιόρος, ο Τζανετάκης και καπετάν Γιωργάκης Αντωνάκος.

Εκεί ήτον και ο Παναγιώτης Κοσονάκος.

Ο Αλιγγερίνος Κουτσογληγόρης έπεσε μαχόμενος από σφαίρα πυροβόλου εις το φρούριον της Μονεμβασίας.

(30α)   Εις την Μικράν Καστάνιτζα

(δ) Ο καπετάν Θωμάς Βενετζανάκης ηλικιωμένος, υιούς δύο, τον Βενετζάνον και Νικολήν.

Αδελφόν ένα, Ξανθόν Καπετανάκον

Εξαδέλφους, Δημητράκη Π. βενετζανάκη, όστις έπεσεν μαχόμενος εις την Βλαχοτζερασιά της Λακεδαίμονος.

Ξανθόν Μ. Βενετζανάκην και

Βενετζάνον Τζαν. Βενετζανάκη.

Εις την Μηλαίαν.

(ε) Ο καπετάν Πανάγος Κυβέλος, υιόν έν, τον Κωνσταντή.

Ανεψιούς Στράτην και Βενετσζάνον καπ. Γεωργ. Κυβέλος.

και Αναστάσην Κυβελάκον.

Εις την Μεγάλην Καστάνιαν.

Ο καπετάν Γιώργης Δουράκης, υιόν ένα, τον Κωνσταντή

και αδελφόν έναν τον Αλέξανδρον Δουράκην (παραλείπει τον Παναγιώτην, ο οποίος διαδέχτηκε τον Γεώργιο στην Εφορεία της Σπάρτης.) 

Αλλά όλοι αυτοί εις κάθε Καπετανίαν υπήκουαν τους καπεταναίους.

ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΕΣ ΓΙΑ ΤΗ ΜΑΝΗ ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΜΑΝΙΑΤΕΣ

ΑΠΟ ΤΟΝ CL. RULHIERE


  Ο Cl. Rulhiere (1735-1791) ήταν Γάλλος ποιητής και ιστορικός, ο οποίος υπηρέτησε πρέσβυς στην Πετρούπολη. Το 1776 έγραψε ιστορία για την αναρχία στην Πολωνία και το διαμελισμό αυτής της Δημοκρατίας, που κυκλοφόρησε το 1807. Στον τρίτο τόμο του βιβλίου του αφιερώνει πολλές σελίδες στην εκστρατεία των Ορλώφ και αρκετές φορές αναφέρεται στη Μάνη και τους Μανιάτες. Μετάφραση των σχετικών με τη Μάνη αποσπασμάτων του βιβλίου του περιλαμβάνο-νται κατωτέρω και σχολιάζονται
:

ΔΙΕΡΕΥΝΗΣΗ  ΤΗΣ  ΑΠΟΨΗΣ  ΟΤΙ  ΟΙ  ΜΑΝΙΑΤΕΣ  ΕΙΝΑΙ  ΑΠΟΓΟΝΟΙ  ΤΩΝ  ΣΠΑΡΤΙΑΤΩΝ.

Η  ΣΗΜΕΡΙΝΗ  ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ. 

   (σ. 328) Πρέπει τώρα να γνωρίσουμε αυτούς τους ορεσίβιους που με το όνομα Μανιάτες, ισχυρίζονται και γενικά πιστεύεται ότι προέρχονται από τους αρχαίους Σπαρτιάτες
. Ας αρχίσουμε ρίχνοντας μια ματιά στο μέρος που ζουν. Ένα ακρωτήριο το οποίο σχηματίζεται από ψηλά βουνά, που σήμερα έχει το όνομα Ματαπάς, ένα όνομα Ελληνικό το οποίο σημαίνει “μέτωπο”
, και που στην αρχαιότητα ονομαζόταν το ακρωτήριο Ταίναρο, χωρίζει την νότια πλευρά της Πελοποννήσου σε δύο κόλπους. Αυτό το οποίο συναντούν αρχικά τα καράβια που φθάνουν από τις θάλασσες της Ιταλίας, έχει μέχρι σήμερα το όνομα Κολοκυθιά
, από το αρχαίο Γύθειο, λιμάνι της Σπάρτης ή της Λακεδαιμονίας. Ο άλλος κόλπος, στον οποίο η πόλη της Κορώνης έδωσε σήμερα το όνομά της, ήταν παλιά ο κόλπος της Μεσσηνίας, ή μάλλον, σύμφωνα με την Πελοποννησιακή διάλεκτο της Μεσσανίας (Messania), όπου φυσικά η συγκοπή όπως το βλέπουμε κάνει τη λέξη Mania που έμεινε στην ανατολική πλευρά αυτής της ακτής. Πολλά παραδείγματα σε όλες τις γλώσσες και σε όλες τις χώρες δείχνουν ότι, η αλλοίωση των ονομάτων είναι μια λαϊκή συνήθεια, να συντομεύουν την προφορά. Ο Βραχίων των βουνών του Ταϋγέτου που σχηματίζουν το ακρωτήριο του Ταινάρου, επίσης λέγεται Βραχίων της Μάνης (σ. 329), της Mania, ή της Maine σύμφωνα με τη διαφορετική προφορά που το όνομα της Μεσσηνίας
 είχε στις διάφορες διαλέκτους της Ελληνικής γλώσσας. Αλλά το όνομα το οποίο χρησιμοποιούσαν περισσότερο στη διάλεκτο που ήταν πιο διαδομένη στην Πελοπόννησο ήταν αυτό της Mania. Αυτός ο λαός κατοικεί σε ένα μέρος που ζούσαν οι αρχαίοι Μεσσήνιοι, και όχι αυτό που κατοικούσαν οι αρχαίοι Σπαρτιάτες
. Το όνομα Μανιάτες (Maniotes) περνώντας από όλες τις βαρβαρικές συντομεύσεις που υπέστησαν όλα τα ονόματα αυτής της ωραίας περιοχής, προέρχεται από το όνομα των αρχαίων Μεσσανίων (Messanioi), και αυτό το συμπέρασμα γίνεται σαφές, εάν προσθέσουμε ότι οι περισσότερες από τις αρχαίες καταλήξεις έχουν υποστεί τις ίδιες αλλοιώσεις, και λέμε σήμερα οι Cypriotes, οι Cephalonites και πολλοί άλλοι. 

   Ποτέ στους ωραίους καιρούς της Ελλάδος οι κάτοικοι αυτού του βράχου δεν υιοθέτησαν την ευγένεια και τις τέχνες των γειτονικών περιοχών. Τα ίδια ήθη υπάρχουν εδώ και τρεις χιλιάδες χρόνια, θλιβερό προνόμιο των βαρβάρων, που μη έχοντας να δείξουν κανένα σημείο εκφυλισμού, συνεχίζουν για πολλούς αιώνες. Ζουν στα ίδια αυτά βουνά που χρησίμευαν παλιά για καταφύγιο στους Μεσσηνίους. (σ. 330) Η μόνη αλλαγή που οι αιώνες έκαναν, είναι ότι τώρα έχουν ονόματα Αγίων
, τα οποία οφείλουν σε μικρά μοναστήρια που χτίστηκαν στις κορυφές, τα οποία τα κατοικούσαν τα καλοκαίρια μερικοί καλόγεροι και τα εγκατέλειπαν το χειμώνα. 

   Χρειάστηκε παλιά όλη η ικανότητα των Σπαρτιατών για να διώξουν από τούτα τα άγρια μέρη αυτόν τον αδάμαστο λαό, εξοργισμένο από συχνές ήττες, και με τον τρόμο μιας μελλοντικής σκλαβιάς. Ας θυμηθούμε ότι οι Μεσσήνιοι, αφού έγιναν πρόσφυγες επάνω σε αυτά τα βουνά, όπως είναι σήμερα οι απόγονοί τους, κυνηγήθηκαν, και για τρεις αιώνες περιπλανήθηκαν έξω από την πατρίδα τους, ενώ όσοι δεν διάλεξαν αυτή την σκληρή λύση, έγιναν σκλάβοι. Αυτοί οι καινούργιοι σκλάβοι ακόμη αδάμαστοι κάτω από το μαστίγιο, άρπαζαν όλες τις ευκαιρίες για ξεσηκωμό, εύρισκαν καταφύγιο μέσα σε σπηλιές, καταλάμβαναν με οπλισμένα χέρια απρόσιτους βράχους, και έβαλαν μια φορά σε κίνδυνο την ίδια τη Λακεδαιμονία. Αυτή ήταν η αιτία τούτου του φοβερού είδους του πολέμου που έκαναν οι Λακεδαιμόνιοι επάνω σε αυτά τα βουνά. Ίδιο με την καταδίωξη που κάνουν σήμερα οι Ευρωπαίοι εναντίον των νέγρων στις αποικίες τους, εν τέλει, όταν οι Λακεδαιμόνιοι έχασαν την ισχύ τους, (σ. 331) οι Μεσσήνιοι που περιπλανήθηκαν σε όλη την Ελλάδα και διατήρησαν σε αυτή τη μακρά εξορία, την αγάπη για την πατρίδα και την ελευθερία, ξαναγύρισαν σε αυτά τα παράλια, και ενώθηκαν με τους υπόλοιπους δυστυχείς συμπατριώτες τους
. Έτσι η πρώτη καταγωγή των Μανιατών, ανέρχεται στους ορκισμένους εχθρούς της Λακεδαιμονίας  και όχι στους κατοίκους της.

     Αλλά στις συχνές καταστροφές της Ελληνικής Αυτοκρατορίας, και κυρίως όταν οι Τούρκοι υποδούλωσαν την Πελοπόννησο, δημιουργήθηκε μια σταθερή παράδοση, επιβεβαιωμένη από ένα σύνολο ενδείξεων, ότι ο μεγαλύτερος αριθμός Λακεδαιμονίων αποσύρονταν διαδοχικά σε αυτά τα βουνά. Οι βράχοι και οι σπηλιές που άλλοτε ήταν η έπαλξη των εχθρών τους και το καταφύγιο των σκλάβων τους, γίνεται το άσυλο της δικής τους ανεξαρτησίας. Σε αυτή την τελευταία εποχή οι πιο γενναίοι ανάμεσα στους Έλληνες και οι πιο προσηλωμένοι στην ελευθερία τους, αυτοί που καταγόντουσαν από αυτοκρατορικές οικογένειες της Κωνσταντινούπολης και της Τραπεζούντας, που γλύτωσαν από τη μανία των Τούρκων, κρύφτηκαν μέσα σε αυτά τα ίδια βουνά. Οι Μανιάτες καυχώνται ότι παρά τη φτώχεια τους έχουν εξαγοράσει με αρκετά υψηλά λύτρα πολλούς από αυτούς τους πρίγκιπες από τα χέρια των πειρατών. (σ. 332) Βρίσκει κανείς ακόμη και σήμερα ανάμεσά τους σχεδόν όλες τις οικογένειες που έχουν καταλάβει τους δύο θρόνους της Ελλάδος τους Φωκάδες, τους Καντακουζηνούς, τους Κομνηνούς, τους Λάσκαρη και τους Παλαιολόγους
. Είναι αλήθεια ότι δεν είναι γνωστά, παρά με τα παρωνύμια του τόπου τους, του οποίου οι υποδιαιρέσεις και οι συνεχείς αλλαγές δημιουργούν πολλές δυσκολίες στο να διακρίνουμε τις οικογένειες. Αλλά με έκπληξη βλέπουμε ότι αυτές οι ξένες οικογένειες διατηρούν ακόμη, μετά τρεις αιώνες μια διαφορετική φυσιογνωμία από αυτή που χαρακτηρίζει τους αυτόχθονες του τόπου. Από αυτό το ανακάτεμα των αρχαίων Μεσσηνίων, με το υπόλοιπο των Σπαρτιατών, των πιο διακεκριμένων οικογενειών της Ελλάδος, και όλων αυτών που βασίλεψαν στην Κωνσταντινούπολη και στην Τραπεζούντα, σχηματίστηκε αυτό το μικρό έθνος, γνωστό σήμερα με το όνομα Μανιάτες (Maniote),  χωρισμένοι σε πολλές φυλές, πάντα ελέυθεροι σε αυτά τα βουνά. Γενναίοι μέχρις αγριότητας, υπερήφανοι ότι το αίμα τόσων αυτοκρατορικών οίκων ενώθηκε με το αίμα αυτών των πολιτών, πιο υπερήφανοι ακόμη μετά από τόσους αιώνες, και παρά την άγνοιά τους ότι αναμίχθηκαν με τους απογόνους των Σπαρτιατών.                     

     Εδώ και τρεις αιώνες, και ακόμη μέχρι σήμερα, οι συναθροίσεις των γερόντων (σ. 333) έπαιρναν τις αποφάσεις για τις ενέργειές τους, ήταν η Γερουσία των Λακεδαιμονίων
. Οι βράχοι τους που δεν έχουν κυριευθεί τους δίνουν μια αυτοπεποίθηση ενάντια στους  πολυάριθμους εχθρούς. Η σκληρότητα της ζωής δίνει τον πραγματικό ανδρισμό, η ελευθερία που χαίρονται σε μια χώρα φτωχή και άγονη τους εμπνέει την περιφρόνηση στα πλούτη που απέκτησαν οι άλλοι Έλληνες στη σκλαβιά, η συνήθεια του κινδύνου έδωσε ακόμη και στις γυναίκες σκληρότητα και τόλμη, τις έκανε αν όχι άξιες αυτής της δόξας τουλάχιστον άξιες να την απαιτούν. Συγκεχυμένες παραδόσεις διατηρούν ανάμεσά τους τη μνήμη μιας διαρκούς ανεξαρτησίας. Λένε ότι έμειναν ελέυθεροι τον καιρό όλων των κατακτητών της Ελλάδος, τον καιρό όλων των Τούρκων αυτοκρατόρων, τον καιρό ακόμη του Αλέξανδρου του οποίου η ανάμνηση πάνω από όλες τις παραδόσεις, τους θυμίζει ένα όνομα που τιμούν και συγχέουν αυτές τις διαφορετικές εποχές μέσα στη σημερινή άγνοιά τους. 

     Όλος ο πληθυσμός αποτελείται από εκατόν είκοσι κωμοπόλεις
, η μικρές πόλεις, όπου η πιο μεγάλη δεν έχει πάνω από τετρακόσια σπίτια. Μερικά σπίτια έχουν πύργους, τείχη (σ. 334) με πολεμίστρες που μοιάζουν με μικρά κάστρα. Είναι οι κατοικίες των αρχηγών. Πέντε ή έξι οχυρά, που δεν επιδέχονται μεγάλες κατασκευές και τα οποία περιβάλλουν την ακτή, διαφεντεύονται τόσο από τα βράχια και τα απόκρημνα ύψη που τα περιτριγυρίζουν, ώστε να γίνονται προσιτά μόνο από την πλευρά των βουνών, και όλη αυτή η ακτή είναι υπό την προστασία τους. Οι επίσκοποι που είναι πέντε
  δεν έχουν καμία δικαιοδοσία στις υποθέσεις τους, εάν κάποιος από αυτούς αποκτήσει ισχύ θα την οφείλει σε κάποιον αρχηγό. Όλες οι φυλές μαζί αποτελούν περίπου 15000 άνδρες οπλισμένους. Τους δύο πρώτους αιώνες που ακολούθησαν την καταστροφή της Ελληνικής αυτοκρατορίας ήταν υπό τις διαταγές ενός μόνο αρχηγού. Στους δύο αυτούς πρώτους αιώνες τους επιτέθηκαν οι Τούρκοι χωρίς ανάπαυλα και χωρίς ανακοχή, στους οποίους τίποτε δεν αντιστεκόταν και που εξοργιζόντουσαν να βρίσκουν τέτοια αντίσταση μέσα στην ίδια τους την αυτοκρατορία, σταμάτησαν δε στον κοινό αυτό κίνδυνο όλες τις μεταξύ τους διαμάχες. Εξέλεξαν για αρχηγό των γερόντων ένα πρίγκιπα του Οίκου των Κομνηνών
, και έμειναν περισσότερο από εκατό χρόνια υπό την κυριαρχία αυτής της οικογένειας. Ένα πανάρχαιο έθιμο (σ. 335) σύμφωνα με τους στρατιωτικούς κανόνες των Σπαρτιατών, τους απαγορεύει να καταδιώξουν τον εχθρό αφού τον τρέψουν σε άτακτη φυγή
. Με αυτό προφυλάσσονται από τις συνεχείς ενέδρες που οι Τούρκοι τους έστηναν για να τους βγάλουν έξω από τους βράχους. 

     Οι γυναίκες ακολουθούσαν στον πόλεμο τους άνδρες τους και τα παιδιά τους. Μετέφεραν τα τρόφιμα. Γέμιζαν τα ντουφέκια
. Επαινούσαν τους πιο αγαπητούς συγγενείς τους για τις τιμημένες πληγές που δεχόντουσαν. Οι πιο πολλές ήταν ικανές να διατάξουν αυτούς τους αδάμαστους άνδρες. Ακόμη και σήμερα φέρνουν στη μητέρα τα ματωμένα και σχισμένα ρούχα των παιδιών τους που σκοτώθηκαν σε μια μάχη. Όλοι οι φίλοι μαζεύονται, και τραγουδούν (μοιρολογούν) γύρω από αυτά τα θλιβερά ρούχα τραγούδια παρηγοριάς και θριάμβου
. 

     Με τέτοια έθιμα και με το πλεονέκτημα της θέσεώς τους υπερασπίστηκαν συνεχώς ενάντια στον Οθωμανικό στρατό και στόλο τα στενά περάσματα και τις απόκρημνες ακτές τους. Δικαιούνται έτσι και τους το αναγνωρίζουμε το όνομα Μανιάτες
, με αυτό το είδος της τόλμης που φθάνει μέχρι την παραφορά με την οποία πάντα πολέμησαν για την ελευθερία τους. Λένε ότι το όνομα αυτό προέρχεται από την Ελληνική λέξη μανία
 και που τον καιρό (σ. 336) της κατάκτησης της Πελοποννήσου πολέμησαν εναντίον των Τούρκων με αυτή τη μανία που τους έκανε ανίκητους, αλλά που αυτό φάνηκε στους άλλους Έλληνες μια πραγματική παραφροσύνη, πράγμα που τους έδωσε από το στόμα των άλλων Ελλήνων αυτό το υβριστικό επίθετο, αλλά που αυτοί το δέχτηκαν υπό την έννοια ότι υμνεί το θάρρος τους. Αλλά αν η πραγματική ετυμολογία που βρήκαμε στο όνομά τους και το διπλό πλεονέκτημα να εξηγήσουμε γιατί τους ονομάζουμε Μανιάτες, και κυρίως αν ρίχνει περισσότερο φως στην ιστορία τους και στην καταγωγή τους, θα μας επιτρέψει να επιμείνουμε ακόμη. Θα παραθέσουμε για αυτό το θέμα ένα επικό ποίημα που μεταφέρθηκε από την Ελλάδα στη Γαλλία και φυλάχτηκε σε χειρόγραφα στη βιβλιοθήκη του βασιλιά, επάνω στην κατάκτηση της Πελοποννήσου από τους Γάλλους Ιππότες. Σε αυτό το έργο, πριν από τον ερχομό των Τούρκων στην Ευρώπη, ο συγγραφέας χρησιμοποιεί το όνομα της Μάνης. Αλήθεια, διηγείται ότι ο Βιλλαρδουΐνος
, ο ήρωάς του, και ευγενής κατακτητής της Πελοποννήσου, ο οποίος για να δαμάσει αυτό το λαό έκτισε ένα κάστρο πάνω σε απόκρημνο βράχο, εγγυήθηκε, όπως λέει ο ποιητής,   αφού συναίνεσαν και αυτοί, να τον αποδεχτούν με τους ίδιους όρους, που είχαν στο παρελθόν απαιτήσει (σ. 337) και επιτύχει από τους Έλληνες αυτοκράτορες. Αλλά να σημειώσουμε  ότι έγραψε σε μια εποχή ολοκληρωτικής κατάπτωσης των τεχνών, όταν οι Έλληνες είχαν ξεχάσει την αρχαία τους ιστορία, έναν αιώνα μετά το συμβάν που διάλεξε σαν θέμα για τους στίχους και 150 χρόνια πριν την κατάκτηση της Πελοποννήσου από τους Τούρκους. Πρέπει λοιπόν να συμπεράνουμε από αυτό το έργο με σιγουριά ότι το όνομα Manie δεν έχει την τωρινή ετυμολογία που αρέσει να της δίνουν οι ντόπιοι του τόπου, που προηγήθηκε της κατάκτησης της Πελοποννήσου από τους Τούρκους, και ότι οι Μανιάτες ήδη γνωστοί με αυτό το όνομα ήταν ελέυθεροι πριν από το γεγονός και πριν την υποχώρηση των Σπαρτιατών σε αυτά τα βουνά. Μπορεί να επιμένω πολύ σε αυτή την ανάλυση, αλλά οι πιο λεπτές κλωστές που μπορούν να ενώνουν την μοντέρνα ιστορία με την αρχαία μπορούν, να θεωρηθούν χωρίς μεγάλο ενδιαφέρον.

   Οι Τούρκοι παραιτήθηκαν τελικά από το σχέδιο να τους υποτάξουν και δεν σκεπτόντουσαν παρά να τους χαλιναγωγήσουν. Έχτισαν στις δύο πλευρές του ακρωτηρίου του Ταινάρου δύο κάστρα σήμερα εγκαταλελειμένα και ερειπωμένα στα οποία, οι ταξιδιώτες, οι έμποροι οι στρατιώτες έδωσαν κακώς το όνομα του κάστρου της Μάνης, ( σ. 338) που δεν βρίσκεται στην πλευρά της Μεσσηνίας
. 

     Σήμερα δέκα κύριες οικογένειες φιλονικούν για την κυριαρχία. Όποιος μπορεί να οπλίσει το μεγαλύτερο αριθμό συγγενών ή φίλων γίνεται αρχηγός της φυλής, και αν μπορεί, αρχηγός των γειτονικών φυλών. Αλλά κατά τη διάρκεια αυτών των θανάσιμων διαιρέσεων, κάτω από σημαντικές περιστάσεις (περιπτώσεις), συγκαλούν ένα γενικό συμβούλιο των γερόντων
 από όλες τις φυλές και αυτός που παίρνει μέρος διατηρεί σε όλη τη ζωή του τον τίτλο του γερουσιαστή της Λακεδαιμονίας.

   Οι άλλοι Έλληνες τους φοβούνται και τους απεχθάνονται (τους Μανιάτες), ενώ αυτοί τους βλέπουν σαν σκλάβους και δειλούς. Αυτοί (οι άλλοι Έλληνες) τους βλέπουν σαν ληστές, προσθέτουν δε στο όνομα των Μανιατών ένα είδος λαϊκού ρητού, ότι σύμφωνα με τη γνώμη αυτών των ορεσίβιων είναι καλύτερα να ληστεύεις ένα φίλο παρά να τον αφήνεις να τον ληστεύει ένας εχθρός
. Αυτές οι απαίσιες κατηγορίες πέφτουν κυρίως πάνω στις φυλές που με 3.000 άνδρες κατοικούν το ακρωτήριο του Ματαπά, το πιο τραχύ μέρος αυτών των βουνών. Τους ονομάζουν Cacavougni
, δηλαδή οι κακοί βουνίσιοι. Αυτοί οι παληάνθρωποι (κακούργοι), που η περιοχή του προχωρεί μέσα στη θάλασσα (339) και σχηματίζει ένα επικίνδυνο εμπόδιο, ασκούν μια ανελέητη πειρατεία. Οι θαλασσοπόροι που ναυαγούν στις ακτές τους ληστεύονται απάνθρωπα
. Οι άλλοι Μανιάτες, παραδέχονται ότι η απλή κλοπή γίνεται σε αυτά τα βουνά μόνο για παιχνίδι επιδεξιότητας, που δεν εμποδίζεται από καμιά τιμωρία, ούτε στιγματίζεται ως ατιμία. υπερηφανεύονται ότι γνωρίζουν καλύτερα τη φιλοξενία. Στην πραγματικότητα όλοι οι άτυχοι οι οποίοι κατά τη διάρκεια των καταστροφών που προκλήθηκαν στο Μοριά από την εκστρατεία των Ρώσων, και αναζήτησαν άσυλο στους βράχους τους, βρήκαν ασφάλεια για τους ανθρώπους και τα υπάρχοντά τους. Αλλά υπερηφανεύονται ότι εκδικούνται
 με μια υπερβολική σκληρότητα, τις πόλεις που γειτονεύουν με τα βουνά τους, και αυτές είναι οι πιο ελαφρές ύβρεις που τους απευθύνουν οι συμπατριώτες τους που η ανάγκη τους οδηγεί εκεί. Με τον τρόπο αυτό ξεπλένονται από τις επικρίσεις των άλλων Ελλήνων και ισχυρίζονται ότι τους σέβονται σε όλη τη χερσόννησο.

ΜΗΧΑΝΟΡΡΑΦΙΕΣ ΤΟΥ ΠΑΠΑΖΟΓΛΟΥ ΚΑΙ Η ΚΑΤΑΓΩΓΗ ΤΟΥ ΟΙΚΟΥ ΤΩΝ ΜΕΔΙΚΩΝ

    Το έτος 1766 ο Παπάζογλου
 πήγε σε αυτούς τους ορεσίβιους, αφού τον προανείγγειλαν, όπως είπαμε, δύο απεσταλμένοι
. Εγκαταστάθηκε στο Πόρτο Βοίτυλο, όπου ήταν η κατοικία του πιο ονομαστού καπετάνιου. Μετά από πολλών μηνών παραμονή στο σπίτι αυτού του αρχηγού μπόρεσε να γνωρίσει καλά αυτό το λαό. (340) Σε κάθε ευκαιρία τους επαναλάμβανε “ότι η τσαρίνα άρχισε να προστατεύει την ελληνική θρησκεία σε όλα τα μέρη, ότι έστελνε πολύ στρατό στην Πολωνία, χωρίς άλλη φιλοδοξία παρά να εκδικηθεί αυτή την τυραννική θρησκεία και ότι μελετούσε να απελευθερώσει ολοκληρωτικά την Ελλάδα. Έλεγε ότι όλα τα Ευρωπαϊκά έθνη συμφώνησαν μαζί της, και είχαν μυστικά υποσχεθεί να μην εναντιωθούν στην καταστροφή της Οθωμανικής αυτοκρτορίας. Επίσης η Γαλλία παλιά σύμμαχος αυτής της αυτοκρατορίας συμφώνησε να την εγκαταλείψει, και η συμμαχία της με τον οίκο της Αυστρίας ήταν η ξεκάθαρη απόδειξη και η επισφράγιση αυτής της αλλαγής της πολιτικής της. Σε μια τόσο ευτυχή συγκυρία, αυτοί οι Έλληνες (οι Μανιάτες) που ήξεραν να υπερασπίζουν την ελευθερία τους, έπρεπε να δώσουν το παράδειγμα σε όλη την Ελλάδα και να γίνουν αυτοί οι πρώτοι ελευθερωτές”. Αυτός ο πρώτιστος αρχηγός λεγόταν Μαυρομιχάλης
 και ο αδελφός του ο Γιάννης ήταν δύο άνθρωποι πολύ θαρραλέοι και πολύ λογικοί, αν και είχαν μικρή μόρφωση. Η οικογένειά τους, που το αρχικό της όνομα είναι Γιατρ(ι)άνοι
, ισχυρίζεται ότι είναι η ρίζα του ονομαστού οίκου των Μεδίκων. Και είναι αξιοσημείωτο ότι το όνομα Medicis στα λατινικά έχει την ίδια έννοια με το όνομα (341) Γιατράνοι στα Ελληνικά. Εάν ο ισχυρισμός αυτής της οικογένειας έχει κάποια αλήθεια, η καταγωγή αυτή των Μεδίκων εξηγεί το σύνδεσμο που διατήρησαν πάντα με την Ελλάδα. Η υποδοχή που έκαναν σε όλους τους Έλληνες πρόσφυγες ήταν ένα πηγαίο συναίσθημα για τους άτυχους συμπατριώτες τους, και οφείλουμε κατά πρώτο λόγο σε αυτούς τους άγριους ορεσίβιους την ευτυχή μεταφορά όλων των τεχνών της Ελλάδος στην μοντέρνα Ευρώπη.

   Με μια θαυμάσια ειλικρίνεια αυτοί οι δύο αρχηγοί εξέθεσαν στον Παπάζογλου την κατάσταση των δυνάμεών τους και τις διχόνοιες που εξασθένιζαν τον τόπο τους. Του είπαν ότι “Οι Μανιάτες, όντες ανίκητοι όταν δέχονταν επίθεση, δεν ήταν έτοιμοι να επιτεθούν οι ίδιοι. ότι οι διχόνοιες θα τους εμπόδιζαν να ενωθούν στο ίδιο σχέδιο (δράσης), εφ’  όσον ένας κοινός κίνδυνος δεν τους απειλούσε
. Δεν του έκρυψαν ότι αν οι Ρώσοι έφερναν τον πόλεμο στην Πελοπόννησο έπρεπε να αποφασίσουν να την κατακτήσουν και όχι να την ξεσηκώσουν, γιατί δεν θα μπορούσαν να υπολογίζουν στους άλλους Έλληνες, συνηθισμένους να τρέμουν και να τρέπονται σε φυγή στην πρώτη απειλή των Τούρκων. Τον προειδοποίησαν να μην ακούει τα λόγια των άλλων Ελλήνων, που θα του έδιναν μεγάλες υποσχέσεις, ή από μάταιη υπεροψία, ή από ένα τυφλό (342) φανατισμό, ή από μια δολιότητα κινουμένη από συμφέρον”. Τον Παπάζογλου μη έχοντας κανένα γράμμα, κανένα τίτλο που να μπορεί να εγγυηθεί σε αυτούς, τον έβλεπαν σαν ένα απλό απεσταλμένο χωρίς συναίνεση. και επειδή φαινόταν διατεθημένος να βοηθήσει τις προσπάθειες  των Ρώσων, δεν έκαναν μαζί του καμία συμφωνία. Μάζεψαν εν τούτοις όλους τους άλλους αρχηγούς για να μιλήσουν μαζί του, και μετά από λίγο καιρό συγκεντρώθηκαν και όλοι οι Γέροντες. Η ομόφωνη απάντηση αυτής της συγκλήτου ήταν η ίδια με αυτή των δύο Μαυρομιχαλαίων, μια απλή υπόσχεση να συνεννοηθούν με τους Ρώσους όταν μάθουν τις δυνάμεις τους και τα σχέδιά τους, και μια οριστική άρνηση να συμφωνήσουν χωρίς αναμφισβήτητα αποδεικτικά στοιχεία.

   Αυτή η λογική επιφύλαξη δεν συμφωνούσε με τα σχέδια του Παπάζογλου που από τη μια μεριά υπερηφανευόταν ότι θα συμφωνήσει με την τσαρίνα σε αυτή την επιχείρηση, με την προοπτική μιας εύκολης επιτυχίας και από την άλλη πλευρά να συμφωνήσει με τους Έλληνες δίνοντάς τους υπερβολικές υποσχέσεις. Στα πόδια αυτού του βουνού, και στο βάθος του Μεσσηνιακού κόλπου, βρίσκεται η πόλη Καλαμάτα
, παλαιότερα ονομαζόταν Καλάμαι, επειδή υπήρχαν πολλά καλάμια που την περιτριγύριζαν. Διατηρεί ακόμη το όνομα με (343) την Ελληνική έννοιά του, και είναι το μόνο ίχνος που της απομένει από την αρχαιότητα. Ο Παπάζογλου μερικές φορές πήγαινε εκεί κρυφά, και κουβέντιαζε με τον προεστό της περιοχής Μπενάκη
 τον πιο πλούσιο Έλληνα της Πελοποννήσου, αυτός ο γέρος ευέλικτος και πανούργος ενέπνευσε στον πασά μια τυφλή εμπιστοσύνη, η μεγάλη πίστη που του είχαν οι Μανιάτες, από τους οποίους καταγόταν από την μητέρα του, και από την εμπιστοσύνη που του είχαν οι Τούρκοι του έδινε ένα μεγάλο κύρος ανάμεσα στους αρχηγούς του έθνους. Τα πλούτη του τον τοποθετούσαν υπεράνω από ένα ευτελές συμφέρον και ο ζήλος της θρησκείας δεν ήταν ένα κίνητρο που θα τον έκανε να δράσει. Μα φθάνοντας σε αυτές τις υψηλές βαθμίδες της επιτυχίας, της αποδοχής και της εξουσίας, υπερηφανευόταν ότι απελευθερώνοντας την Πελοπόννησο από τον Οθωμανικό ζυγό, θα γινόταν με την προστασία της τσαρίνας, ο πραγματικός αρχηγός και ίσως ο ηγεμόνας. Αυτή η φιλοδοξία τον έκανε να ακούσει προσεκτικά τα ύπουλα λόγια του Παπάζογλου.

   Με αυτόν τον προεστό ο Παπάζογλου έπιασε, κρυφά από τους Μανιάτες και παρά τις προειδοποιήσεις τους, τις πιο στενές σχέσεις. Και οι δύο προσπαθώντας να αναλάβουν αυτή την επιχείρηση, ο ένας για να μαζέψει ένα μεγάλο αριθμό Ρώσων, υποσχόταν (344) την εξέγερση μεγάλου αριθμού Ελλήνων, ο άλλος για να ξεσηκώσει έναν αριθμό Ελλήνων υποσχόταν τεράστια βοήθεια από τη Ρωσία. Έγινε στην Καλαμάτα στο πυργόσπιτο που κατοικούσε ο Μπενάκης μια ολιγομελής συγκέντρωση αρχηγών και επισκόπων. Πήγαν εκεί επίσης μερικοί Μανιάτες συγγενείς και φίλοι του Μπενάκη. Υπέγραψαν την υποχρέωση να ξεσηκώσουν εκατό χιλιάδες Έλληνες μόλις τους έφερνε όπλα, και τα ρωσικά καράβια εμφανίζονταν στις ακτές. Στο τέλος αυτού του γραπτού παραποίησαν τις υπογραφές των κυριότερων αρχηγών της Μάνης. Αυτοί οι δύο άνδρες που έβλεπαν τους εαυτούς τους ως τους κυρίαρχους της χερσοννήσου και αυτή η ολιγομελής συγκέντρωση που υπερηφανευόταν ότι θα γίνει σύγκλητος, δεν έβλεπαν πια τους αρχηγούς των Μανιατών παρά ως επικίνδυνους ανθρώπους, των οποίων επιθυμούσαν να χρησιμοποιήσουν τις δυνάμεις, αλλά έπρεπε πρώτα να τους δελεάσουν.
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Βασιλέας Παναγιώτης, (18/10/31).

Βατζινέας Θεοδωρής, (18/10/31). (15/12/33).

Βεδερέας Χαραλάμπης, (15/12/33).

Βορβέας Νικόλας, Πραστείο, (4/1/31). (12/6/31).
Βοτέας Π. Κωσταντίνος, (18/10/31).

Βροτέας Αντώνιος, (4/1/31).

Βυζηρέας-Βεζυρέας Πανάγος, Πραστείο, (15/1/31).  (12/6/31).
Γαληνέας Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31). (18/10/31). (15/12/33).
Γαλεσέας Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Γαλισέας Νικολής, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Γαλισέας Σωτήρης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Γεράσιμος ιερομόναχος, (15/12/33).

;Γεστέας Γιαννάκης, Λιασίνοβα, (12/6/31).
Γιανναβαρέας Αναστάσης, (4/1/31). (10/6/31). (18/10/31). (15/12/33).

Γιανναβαρέας Γιάννης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (12/6/31). (18/10/31).
Γιαννανερέας Δημητράκης, (10/6/31).

Γιαναβαρέας Στρατηγούλης, (4/1/31). (10/6/31). (15/12/33).

Γιαννακέας Αναγνώστης, (15/1/31). (18/10/31).

Γιαννακέας Αντώνιος, (15/12/33).

Γιαννακέας Γιάννης, (15/1/31).

Γιαννακέας Θοδωράκης, (6/2/31).

Γιαννακέας Θεοδωρής, Πραστείο, (15/1/31). (6/2/31). (12/6/31). (15/12/33).
Γιαννακέας Νικολάκης, (15/12/33).

Γιαννακέας Παναγιώτης, Πραστείο, (10/6/31). (12/6/31). (18/10/31).
Γιαννακέας Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31). (18/10/31).
Γιαννακέας Χριστόδουλος, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31). (15/12/33).

Γιαννακουρέας Γεωργάκης, (4/1/31). (18/10/31).

Γιαννακουρέας Παναγιώτης, (6/2/31). (10/6/31).  (18/10/31). (15/12/33).

Γιαννέας Δημητράκης, (10/6/31).

Γιαννέας Ιωάννης, (18/10/31).

Γιαννέας ;Πέτρος, (18/10/31).
Γιαννουλέας Δημητράκης, (15/12/33).

Γιαννουλέας Σταύρος, (15/1/31).

Γιατράκης Δημητράκης, Τσέρια, (12/6/31).
;Γιοστέας Σταυριανός, Λιασίνοβα, (12/6/31).
Γιωργαντέας Αναγνώστης, (4/1/31).

Γιωργαντέας Αναστάσης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (10/6/31).  (12/6/31). (18/10/31).
Γιωργαντέας Ανδρέας, (18/10/31).

Γιωργαντέας Γιωργάκης, (4/1/31). (10/6/31).  (18/10/31).

Γιωργαντέας Γιάννης, Λιασίνοβα, (12/6/31). (18/10/31).

Γωργαντέας Δημητράκης, (4/1/31). (18/10/31).

Γιωργαντέας Νικολής, (4/1/31). (10/6/31).  (18/10/31).
Γιωργαντέας Παναγιώτης, (4/1/31). (10/6/31).  (18/10/31)Χ2.

Γιωργέας Αναγνώστης, Πραστείο, (12/6/31).
Γιωργέας Γιαννάκης, (4/1/31). (15/12/33).

Γιωργέας Γιάννης, (4/1/31).

Γιωργέας Παναγιώτης, (15/12/33).

Γκιουλέας Παναγιώτης, Πραστείο, (10/6/31). (12/6/31).
Γκιουλέας Νικολάκης, Πραστείο, (12/6/31).
Γκιουλέας Στρατήγης, Πραστείο, (12/6/31).
Γκουζέας Νικολής, (4/1/31).

Γουνελέας Γεράσιμος, (18/10/31).

Γρηγορέας Δημητράκης, Χώρα, (15/1/31). (6/2/31)Χ2. (10/6/31).  (12/6/31). (15/12/33).
Γρηγορέας Κωσταντής, (6/2/31). (10/6/31).

;Γρηγορέας ;Κο   , Χώρα, (12/6/31).
Γρηγόριος ιερομόναχος. (15/12/33).

;Δακέας Λιμπέρης, Λιασίνοβα, (12/6/31).
Δαμουλέας Γιάννης, Πραστείο, (12/6/31).
Δαμουλέας Πιέρος, Πραστείο, (12/6/31).
Δεμενέας Λιάς, (15/1/31).

Δεμενέας Σωτηράκης, (15/12/33).

Δημακέας Γιάννης, (18/10/31). (15/12/33).

Δημακελέας Λίας, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Δημέας Ηλίας, (15/1/31).

Δημέας Λιας, (15/1/31). (10/6/31). (18/10/31).

Δημέας Παναγιώτης, (4/1/31).

Δημέας Σαράντος, (15/1/31). (10/6/31). (18/10/31).

Δημητρακέας Θεόδωρος, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Δημητρέας Αναγνώστης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Δημητρέας Γιώργης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (12/6/31).
Δημητρέας ;Πέτρος, (18/10/31).

Δημητρουλέας Θωμάς, (18/10/31). (15/12/33).

Δημητρουλέας Παναγιώτης, (18/10/31).

Δημητρουλέας Σπυρίδος, Πραστείο, (12/6/31). (18/10/31).
Δημητρελέας Λιάς, (10/6/31).

Δημητρελέας Στρατήγης, (18/10/31).

Δημουλέας Νικολάκης, Πραστείο, (12/6/31).
Διακουμάκης Παναγιώτης, (15/12/33).

Διακουμέας Αναγνώστης, Λιασίνοβα, (12/6/31).
Διακουμέας Γιωργάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Διακουμέας Λιάκος, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Διακουμέας Νικολάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31).
Διακουμέας Παναγιώτης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (15/1/31). (6/2/31). (12/6/31). (15/12/33).
Διαμαντέας Γεώργιος, (10/6/31).

Διαμαντέας Γιάννης, (4/1/31). (6/2/31). (18/10/31).

Διαμαντέας Παναγιώτης, Λιασίνοβα, Δημογέροντας, (4/1/31). (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31)Χ2. (12/6/31). (18/10/31).
Διαμαντέας Πέτρος, (4/1/31). (18/10/31).

*Δουράκης Αλεξανδρής, (15/1/31).

*Δουράκης Κωνσταντής, (15/1/31).

*Δουράκης Χριστόδουλος, (15/1/31).

Δρακέας Κωσταντής, (4/1/31).

Δρακέας Νικολός, Λιασίνοβα, (4/1/31). (10/6/31). (12/6/31).
Εξαρχέας Γεωργάκης, (15/1/31).
Επιφάνιος-παπά ιερομόναχος, (18/10/31).

Ευστράτιος ιερέας, (15/12/33).

Ζανετουλέας Νικολάκης, Πραστείο, (12/6/31).
Ζαχαρέας Αναγνώστης, (18/10/31).

Ζαχαρέας Γιάννης, (10/6/31).

Ζαχαρέας Παναγιώτης, (15/12/33).

Ζαχαρέας Σπύρος, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31). (18/10/31).
Ζαχαρέας Στρατήγης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Ζερβέας Γιάννης, (6/2/31).

Ζερβέας Δημητράκης, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (18/10/31). (15/12/33).

;Ζητέας Γιωργάκης, (15/12/33).

Ζουμπουλέας Μιχάλης, (4/1/31). (18/10/31).

Θαναϊλάκης πνευματικός, (18/10/31).

Θαναλέας Νικολής, (18/10/31).

Θεοδόσιος-παπά ιερομόναχος, (18/10/31). (15/12/33).

Θεοδωρακέας Δημητράκης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Θεοδωρακέας Παναγούλης, (10/6/31). (15/12/33).

Θεοδωράκης ή Θεοδωρέας; Σαράντος, (10/6/31). (18/10/31).

Θεοδωρέας Γεώργης, (4/1/31). (6/2/31).

Θεοδωρέας Μήτρος, (10/6/31). (18/10/31).

Θεοδωρέας Νικολής, (10/6/31).

Θεοδωρέας Σταυριανός, (15/1/31). (18/10/31).

Θεοδωρέας Στράτης, (15/1/31). (15/12/33).

;Θεσφορέας Γιάννης, Τσέρια, (12/6/31).
Θωμέας Γιάννης, Λιασίνοβα, (12/6/31).
Καβαθέας Δημητράκης, (15/1/31). (18/10/31).

Καβαθέας Παναγιώτης, (18/10/31).

Καγγέας Γιωργάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Καγγ(κ)έας Κωσταντής, (15/1/31). (15/12/33).

;Καζανέας-Καζουνέας Νικόλας, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31).

Καζανέας (Κολανέας) Παναγιώτης, (18/10/31).

Κακουνέας Βασόλης, (10/6/31).

Καλαματιανέας Γιωργής, (18/10/31). (15/12/33).
Καλαπασάκης (Κλαμπατσέας) Πέτρος, (18/10/31).

Καλαπιθ(δ)έας Νικολάκης, (18/10/31).

;Καλαπρινέας Π., (10/6/31).

Καλέας Πούλος, (18/10/31).

Καλλεργέας ή Καλλέργης Νικολάκης, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (15/12/33).

Καλιανισέας Δημήτριος, (18/10/31). (15/12/33).

Καλιανισέας Παναγιώτης, (18/10/31).
Καλλίνικος ιερομόναχος, (15/1/31).

Καλογερέας Αναστάσης, (4/1/31). (10/6/31).

Καλογερέας Γεωργάκης, (4/1/31).

Καλογερέας Νικολής, Λιασίνοβα, (15/1/31). (12/6/31).
Καμαρινός Στρατηγούλης, (15/12/33).

Καμινέας Παναγιώτης Χ2, (15/1/31). (18/10/31).

Καμινέας Στράτης, (18/10/31).

Κανελλέας Βασίλης, (18/10/31). (15/12/33).

Κανελλέας Δημητρής, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31). (6/2/31).
Κανελλέας Νικολής, (6/2/31). (10/6/31).  (18/10/31). (15/12/33).

Κανελλέας Παναγιώτης, (6/2/31).

Κανελλέας Πέτρος, (6/2/31).

Κανελλέας Πιέρος, (10/6/31). (18/10/31).

Καντηρέας Πανάγος, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31). (15/12/33).
Καπελουζέας Γιάννης, Πραστείο, (15/1/31). (6/2/31). (12/6/31). (15/12/33).
Καπελουζέας Θεοδωράκης, (15/12/33).

Καπελουζέας Στράτης, Πραστείο, (6/2/31). (12/6/31).
Καπετανέας Γιώργης, (15/1/31). (18/10/31).

Καπετανέας Παναγιώτης, (15/1/31). (18/10/31).

Καπουλέας Θεοδωράκης, Τσέρια, (4/1/31). (12/6/31).
Καπουλέας Παναγιώτης, Τσέρια, (12/6/31).
Καραγιαννέας ;, (4/1/31).

;Καρακλισέας Παναγιώτης, Πραστείο, (12/6/31).
Καραματέας Γιωργάκης, (18/10/31).

Καραμπατέας Θανασούλης, Πραστείο, (12/6/31). (15/12/33).
Καραμπατέας Νικόλας, Πραστείο, (15/1/31). (6/2/31). (12/6/31). (15/12/33).
Καραμπατέας Χριστόδουλος, (15/12/33).

Καρβελέας Ηλίας, (15/1/31). (18/10/31).

Καρβελέας Κωσταντής, (18/10/31).

Καρδοματέας Γιαννάκης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (12/6/31). (15/12/33).
Καρδοματέας Γιάννης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (12/6/31). (15/12/33).
Καρδοματέας Δημήτρης, (4/1/31). (10/6/31). (15/12/33).

Καρ(ι)δοματέας Ηλίας, Λιασίνοβα, (4/1/31). (10/6/31). (12/6/31). 
Κα(ο)ρδοματέας Λιάς, Λιασίνοβα, (12/6/31). (15/12/33).
Καρδοματέας Παναγιώτης, (4/1/31).

Καρλέας Τζανέτος, (15/12/33).

Καστανιωτέας Στρατήγης, (15/12/33).

Καστανιωτέας Χριστόδουλος, (15/12/33).

Καταβερέας Γιαννάκης, (15/1/31).

Κατζηρέας Γιαννάκης, (18/10/31). (15/12/33).

Κατζηρέας Σταυριανός, (15/12/33).

Κατζικέας παπα-Πανάγος, (18/10/31).

Κατζοτλέας Αναγνώστης, (15/12/33).

Κατζουλέας Ανδρέας, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31).  (18/10/31).

Κατζουλέας Δημήτρης, (4/1/31). 

Κατζουλέας Πέτρος, (15/1/31). (18/10/31).

Κατιρέας Νικόλαος, (15/1/31).

Κατιρέας Πανάγος, (15/1/31). (10/6/31).  (18/10/31).

;Κη...ξέας Θεόδωρος, Τσέρια, (12/6/31).
Κητέας Αναγνώστης, Τσέρια, (12/6/31).
Κιζικέας Μιχαλάκης, Χώρα, (12/6/31).
Κιλιντηρέας Λίας, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Κιμινέας Παναγιώτης, (15/12/33).

Κιτομενέας Αναγνώστης, (10/6/31).

Κιτομενέας Θεοδωράκης, (10/6/31).

Κιτομενέας Σπύρος, (10/6/31).

;Κιτριβανέας Δημήτριος, (18/10/31).

Κιτρινιάρης Αλέξανδρος, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (18/10/31).

Κιτρινιάρης Αντωνάκης, (15/1/31). (10/6/31). (18/10/31).

Κιτρινιάρης Γαλάνης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31). (15/12/33).
;Κιτρινιάρης Γ., (15/1/31).

Κιτρινιάρης Γιαννάκης, Χώρα, ; (10/6/31). (12/6/31).
Κιτρινιάρης Γιαννάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Κιτρινιάρης Δημητράκης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Κιτρινιάρης Θεόδωρος, (15/12/33).

Κιτρινιάρης Σπύρ. Θεόδωρος, (15/12/33).

Κιτρινιάρης Κωνσταντίνος. (15/1/31). (6/2/31). (18/10/31). (15/12/33).

Κιτρινιάρης Νικόλαος, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Κιτρινιάρης-Αβραμέας Νικόλαος, (15/12/33).

Κιτρινιάρης Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Κιτρινιάρης Στρατηγούλης, Τσέρια, Επαρχιακός δημογέροντας επικυρώνει (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31). (18/10/31).
Κιτρινιάρης Σωτήρης, Εξωχώρι-Χώρα, (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31).
Κλαμ(π)ατσέας ;;;;

Κλαπ (σ)έας Γιώργης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Κοκουνέας Γεώργιος, (15/12/33).

Κολανέας Αναστάσης, (18/10/31).

Κολοβαρέας Αντώνιος, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Κολοβαρέας Μιχαλάκης, (10/6/31).

Κολοβιστέας οικονόμος, (18/10/31).

Κολοβιστέας Αντώνης, (15/12/33).

Κολοβιστέας Μιχαλάκης, (15/12/33).

Κολοκοτρώνης, (6/2/31).

Κομπέας Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Κομπιλήρης Δημήτριος, (15/1/31). (15/12/33).

Κομπιλήρης Νικόλαος, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (18/10/31).

Κονομέας Βασίλης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31). (15/12/33).
Κοντέας Αναγνώστης, (4/1/31).

Κοντέας Γιωργάκης, (4/1/31). (10/6/31).

Κοντέας Δημητράκης, (10/6/31).

Κοντέας Παναγιώτης, (4/1/31).
Κορδοπατέας Κωνσταντής, Λιασίνοβα, (4/1/31). (10/6/31). (12/6/31).
Κορδοπατέας Πανάγος, Λιασίνοβα, (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Κορκονέας Νικόλας, (6/2/31).

Κορκονέας Πετρούλης, (6/2/31).

Κορφεστέας Θεοδωράκης, (15/12/33).

;Κοσέας Λίας, Πραστείο, (12/6/31).

Κοσκονέας Νικολάκης, (15/12/33).

Κοταχέας Αντώνιος, (15/1/31).

Κο(ν)τέας Νικολάκης, (10/6/31).
Κοτέας (Κοντέας;) Παναγιώτης, (10/6/31). (18/10/31).
Κοτζημάρης Παρθένιος, (15/1/31). (18/10/31).

Κοτζώνης Δημήτριος, (15/1/31).

Κοτζωνής Παναγιώτης, (10/6/31). (15/12/33).

Κοτρέας Αντώνης, (6/2/31).

Κοτρέας Πέτρος, (6/2/31).

Κοτρωτζέας Λιάκος, (10/6/31). (15/12/33).

Κοτρωτζέας Μιχάλης, (15/12/33).

Κουβαρέας Γιάννης, (15/1/31). (18/10/31).

Κουβαρέας Κωνσταντής, (18/10/31).

Κουβαρέας Μιχάλης, (15/1/31). (10/6/31).18/10/31).

Κουβαρέας Παναγιώτης, (10/6/31). (18/10/31).

Κουκέας Νικολής, (15/1/31). (18/10/31).

Κουκέας Παναγιώτης Χ2, (15/1/31).

Κουκέας Χρήστος, (18/10/31).

Κουκουνέας Παναγιώτης, (15/12/33). Βλ. Κοκουνέας

Κουλουμπάκης Γρηγόριος ιερέας, (15/1/31).

Κουλου(μ)πέας Αναγνώστης, (15/1/31). (6/2/31).

Κουλουμπέας Δημητράκης, Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Κουλουμπέας Λίας, (10/6/31).

Κουλουμπέας Μιχαλάκης, Χώρα, (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31).
Κουλουμπέας Στρατηγούλης, Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Κουμέας Δημήτρης. (18/10/31).

Κουμέας Νικόλας. (18/10/31).

Κουμέας Πέτρος, (15/1/31). (18/10/31). (15/12/33).

Κουμεντέας Σταύρος, (6/2/31).

;Κουμετέας  ?, (15/12/33).

Κουμουτέας Θοδωρής, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31). (15/12/33).
Κουμου(ν)τέας Σταυριανός, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Κο(υ)μουτουρέας Δημητράκης, (15/1/31). (18/10/31).

Κουρέας Χρήστος Χ2, (15/1/31).

Κουρκουλέας Νικολής, (15/12/33).

Κουρούνος Νικόλαος, (18/10/31).

Κουρουφεστέας Πέτρος, (18/10/31).

;Κουρστουγότης Ηλίας, (15/1/31).

Κουρτάκης Θεοδωρής, (4/1/31).

Κουσέας Γιάννης, (15/12/33).

Κουτουλέας Λίας, (18/10/31). (15/12/33).

Κουτουλέας Νικολής, (18/10/31).

Κουφεστέας Π;. Πέτρος, (10/6/31).

Κοψοχερέας Δημητράκης, Πραστείο, (12/6/31).
Κραβελέας (;Καρβελέας) Ι., (10/6/31). 

Κραβελέας Λίας, (10/6/31).

Κτέας Παναγιώτης, (15/1/31).

Κυβέλος Πετρούλης ;, (15/12/33).

Κυριακέας Δημητράκης, Χώρα, (4/1/31). (15/1/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Κυριακέας Κωσταντής, Πραστείο, (12/6/31). (15/12/33).
Κυριακέας Μιχαλάκης, (15/1/31). (10/6/31).

Κύριλλος Αρχιμανδρίτης, (15/12/33).

Κωστέας Λίας, (15/12/33).

Κωστέας Μιχαλάκης, (18/10/31). (15/12/33).

Κωστέας Στρατήγης, (18/10/31).

Κωστέας παπα-Στρατής, (15/1/31). (18/10/31).

Λαγάκης Έξαρχος, (18/10/31).

;Λαλέας ... Γιαννάκης, Πραστείο, (12/6/31).
Λαλέας Χριστόδουλος, Τσέρια, δημογέροντας, (4/1/31). (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31).
Λαμπέας Γιαννάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31). (18/10/31).
Λαμπέας Λίας, (15/12/33).

Λαμπέας Στράτης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Λαμπουρέας Γιάννης, (15/12/33). Μήπως Ταμπουρέας;

Λαμπουρέας Δημητράκης, (15/12/33).

Λαμπρινέας Δημητράκης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Λαμπρινέας Λίας, (6/2/31). (15/12/33).

Λαμπρινέα; Παναγιωτάκης, Χώρα, (6/2/31). (12/6/31).
Λαμπρινέας Παναγιώτης, (6/2/31). (15/12/33).

Λαπέας Γιάννης, (15/12/33).

;Λα(μ)πέας Νικολάκης, (4/1/31). (10/6/31).

Λαπερέας Θοδωράκης, Χώρα, (12/6/31).
Λαπερέας Παναγιωτάκης, Χώρα, (12/6/31).
Λαπερέας Σταυριανός, (18/10/31).

Λεβέας Θεοδωράκης, Πραστείο, (12/6/31). (15/12/33).
Λεβέας Παναγιώτης, (6/2/31). (15/12/33).

Λεκκέας Αναγνώστης, Χώρα, (12/6/31).
Λεμπεσέας Γαλάνης, (18/10/31).

;;Λια....  Δημητράκης, Λιασίνοβα, (12/6/31).
Λιακέας Αναστάσιος, Λιασίνοβα, (10/6/31). (12/6/31).
Λιακέας Γιαννάκης, (4/1/31). Χ2(15/1/31).

Λιακουρέας Ζαχαρέας, (18/10/31). (15/12/33).

Λιακουρέας Παναγιώτης, Χώρα, (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31). (18/10/31). (15/12/33).
Λιανέας Παναγιώτης, Τσέρια, (12/6/31).
Λιβανόπουλος Ιωάννης, (18/10/31).

Λιβανέας Γιάννης, (15/1/31).

Λιβανέας Παναγιώτης, (10/6/31). (18/10/31).

Λιβανέας Πέτρος, (15/1/31). (18/10/31). (15/12/33).

Λιέας Γεωργάκης, (10/6/31). (15/12/33).

Λιέας Γιαννάκης, (18/10/31).

Λιέας Θωμάς , Πραστείο, (12/6/31). (15/12/33).
;Λ(Τ)οσκέας Χρήστος, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
;Λουρπέας Λίας, Χώρα, (12/6/31).
Λυκοπατέας Ηλίας, (4/1/31).

Μαβέας (;Μαυρέας-Μαραβέας) Παναγιώτης, (4/1/31).

Μαμανέας Γιάννης, Πραστείο, (12/6/31).
Μαμουνέας Γιωργάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).

Μανέας Αναστάσιος, (15/1/31).
Μανέας Γιάννης, Πραστείο, (12/6/31).
Μανέας Σωτηράκης, Πραστείο, (12/6/31).
Μανιατάκης Δημητράκης, Πραστείο, (6/2/31). (12/6/31).
Μανιατέας Γιαννάκης. (10/6/31).

Μανιατέας Δημητράκης, (10/6/31). (15/1/31).

Μανιατέας Παναγιώτης, (10/6/31). (15/1/31). (15/12/33).

Μανουσέας Αναστάσιος, (15/12/33).

Μανταγερέας Κωσταντής, (18/10/31).

Μανωλέας Νικολής, (10/6/31). (15/12/33).

Μανωλέας Παναγιώτης, (15/1/31). (18/10/31). (15/12/33).

Μανωλέας Στρατήγης, (18/10/31). (15/12/33).
Μαραβέας Δημητράκης, (4/1/31).

Μαραβέας Στασινός, (4/1/31). (15/12/33).

Μαραβελέας Παναγιώτης, Πραστείο, (15/1/31). (12/6/31). (15/12/33).

Μαρκέας Γιαννάκης, (15/1/31). (10/6/31). (18/10/31). (15/12/33).

Μαρκέας Δημητράκης, (10/6/31).

Μαρτζελέας Θεοδωρής, (18/10/31).

Μαστορέας Γιάννης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Μαστορέας Παναγιώτης, (10/6/31).

Μαστρογιαννέας Παναγιώτης, (15/12/33).

;Μαστρομιχάλης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (10/6/31). (12/6/31).
Ματέας Γιάννης, (15/12/33).

Ματέας Νικόλαος, Πραστείο, (12/6/31).
Ματθαίος πρωτοσύγκελλος, (15/1/31). (15/12/33).
Μαυρουδέας Κωσταντής, (10/6/31). (18/10/31). (15/12/33).

Μαυρουδέας Νικολής, (15/1/31). (10/6/31). (18/10/31).

Μαυρουδέας Χρήστος, (10/6/31). (18/10/31).

Μελετέας Δημητράκης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (12/6/31).
Μελετέας Ζαχαρίας, (15/1/31). (18/10/31).

Μελετέας Κωστάκης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (12/6/31).
Μελετέας Νικολής , Λιασίνοβα, (4/1/31). (12/6/31).
Μελέτιος πρωτοσύγκελλος, (15/1/31). (18/10/31). (15/12/33).

Μελισαφέας Γιάννης, Τσέρια, (4/1/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Μελισαφέας Παναγιώτης, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (15/12/33).

;Μενέας Θεοδωράκης, (10/6/31).

Μένεγος Γιάννης, (15/12/33).

Μιχαλακέας Γιαννάκης, Πραστείο, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31).
Μιχαλακέας Γιαννάκης, (15/12/33).

Μιχαλακέας Γιαννάκης, Χώρα, (6/2/31). (12/6/31).
Μιχαλακέας Θανάσης, Πραστείο, (15/1/31). (12/6/31).
Μιχαλακέας Νικόλαος, (6/2/31).

Μιχαλέας Γεώργιος, Πραστείο, (12/6/31).

Γεώργιος Π. Μιχαλέας, (6/2/31).
Μιχαλέας Γεώργιος, Λιασίνοβα, (12/6/31). (15/12/33).
Μιχαλέας Γιάννης, Τσέρια, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Μιχαλέας Δημητράκης, (15/1/31).

Μιχαλέας Μιχάλης, Πραστείο, (15/1/31). (6/2/31). (12/6/31). (15/12/33).
Μιχαλέας Νικολάκης, (15/12/33).

Μοκέας Αναγνώστης, (4/1/31). (18/10/31).

Μοκέας Παναγιώτης, Λιασίνοβα, (10/6/31). (12/6/31). (18/10/31).
Μο(ν)τερέας Νικολάκης, Πραστείο, (12/6/31). (15/12/33).
Μοτρέας Θεοδωράκης, Πραστείο, (12/6/31).
Μουνδανέας Γιάννης, (15/12/33).

Μουνδανέας Θανάσης, (15/12/33).

Μουνουχέας Γιαννάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Μουνουχέας Θεοδωράκης, Εξωχώρι-Χώρα, (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31). (18/10/31).
Μουνουχέας Μιχαήλ, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
;Μουνουχέας ;Σάβας, (15/12/33).

;Μουνουχέας  ... , Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Μουντανέας Χαραλάμπης, (18/10/31).

Μουργέας Μιχάλης, Λιασίνοβα, (12/6/31).
Μουτανέας Γιάννης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (10/6/31). (12/6/31).
Μουτανέας Θανάσης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (10/6/31). (12/6/31).
Μουτανέας Χαραλάμπης, (10/6/31).

Μούτζας (;Μουρτζέας) Παναγιώτης, (4/1/31). (10/6/31).

Μουχέας Γιαννάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Μπακαλέας Θεοδωρής, (10/6/31).

Μπακετέας Παναγιώτης, (4/1/31).

Μπαλαχταρέας Γιάννης, Πραστείο, (12/6/31). (15/12/33).
Μπαλαχταρέας Δημήτριος, (15/1/31).

Μπαλαχταρέας Στρατηγίου Ιωάννης, (15/1/31).

Μπαρελέας Νικολάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31). (10/6/31). (18/10/31).
Μπασαγιαννέας Θεοδωράκης, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (18/10/31).
Μπασέας Γιάννης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Μπασέας Θεοδωράκης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31). (15/12/33).
Μπασέας Λίας, (10/6/31).

Μπασέας Χριστόδουλος, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Μπασταθέας Ν., (18/10/31).

Μπατζέας Παναγιήτης, (6/2/31).

Μπέης Παναγιώτης, (18/10/31).

Μπεκέας Παναγιώτης, (15/1/31).

(Μ)πενιζελέας Γιαννάκης, (18/10/31).

Μπενιζελέας Ηλίας, (4/1/31). (15/1/31). (10/6/31). (18/10/31).

Μπενιζελέας Λιμπέρης, (4/1/31).

Μπενιζελέας Μήτρος, (18/10/31).

Μπεσμπέας Γιάννης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
(Μ)πολολέας Γιαννάκης, (18/10/31).

Μποναράκης Πέτρος, (18/10/31).

Μποτέας Μιχαλάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Μποτζέας Γιωργάκης, (6/2/31).

Μποτζέας ΠαναγιώτηςΧ2, (15/12/33).

Μπουβαλέας Αναγνώστης, (10/6/31).

Μπουβαλέας Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Μπουρλάκος Στρατήγης, (15/1/31).

Μπουσακέας Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Νεόφυτος Ιερομόναχος, (15/12/33).

Νεόφυτος-παπα ιερομόναχος, (15/12/33).

Νιαρχέας (Ναρχέας) Δημητράκης, Εξωχώρι-Χώρα, (15/1/31). (10/6/31). (12/6/31). (18/10/31).
Νιαρχέας Τζανέτος, Εξωχώρι-Χώρα, (15/1/31). (10/6/31). (12/6/31).
Νικολακέας Δημητράκης, (6/2/31).

Νικολακέας Λίας, (10/6/31). (15/12/33).

Νικολακέας Παναγιώτης, (15/1/31).

Νικολακέας Στρατηγούλης, (10/6/31).

Νικολάου-Νικολέας Ηλίας, Πραστείο, (12/6/31). (18/10/31).
Νικόλας ιερέας, (15/12/33).

Νικολέας Γιωργάκης, (15/1/31). (18/10/31).

Νικολέας-Γιατράκος Λίας, (10/6/31).

Νικολέας ΠαναγιώτηςΧ3, (15/12/33).

Νικολέας Σπύρος, (18/10/31).

Νικολέας Μ. Στασινός, (18/10/31).

Νικολέας Στρατηγούλης, (15/1/31). (18/10/31).

Νικολέας Χρήστος, (15/1/31).

Νικολετζέας Νικολής, Χώρα, (12/6/31). (18/10/31).

Νικολετζέας Παναγιώτης, (10/6/31). (18/10/31). (15/12/33).

Νικολετζέας Στρατηγούλης Χ2, (10/6/31). (18/10/31).

Νικολόπουλος Αθανάσιος, (15/1/31).
Νικολουλέας Αναγνώστης, (10/6/31). (18/10/31).

Νικολουλέας Παναγιώτης, (10/6/31). (18/10/31). (15/12/33).

;Νταβλέας Παναγιώτης, (15/1/31).

Ντοσκέας Παναγιώτης, (18/10/31).

Ντοσκέας Χρήστος, (18/10/31).

;Ξακουστέας Ηλίας, Πραστείο, (12/6/31).
Ξανθέας Γιαννάκης, (15/1/31). (10/6/31). (15/12/33).

Ξανθέας Παναγιώτης, (18/10/31).

Ξαρχέας Παναγιώτης, Πραστείο, (12/6/31).
Ξενέας Παναγιώτης, (18/10/31).

Ξεπαπαδέας Γιαννάκης, Πραστείο, (12/6/31). 
Ξεπαπαδέας Νικολός, (6/2/31). (18/10/31). (15/12/33).

Ξερέας Νικολάκης, (15/12/33).

Ξερέας Χαραλάμπης, Πραστείο, (12/6/31).
Ξηνταβελώνης Δημητράκης, Πραστείο, (15/1/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).

Ξηνταβελώνης Κυριάκης, (15/12/33).

Οικονόμος ιερέας, (15/12/33).

Οικονόμου Αναγνώστης, (15/1/31). (10/6/31). (15/12/33).

Παγουλέας Ανδρέας, (15/1/31). (10/6/31).

Παγουλέας Νικόλαος, (15/1/31). (10/6/31).

;Παζέας Πετρούλης, (15/12/33). Βλ. Πατζέας Πετρούλης.

Πακέας Λιμπέρης, (15/12/33).

Παλιζέας Παναγιώτης, (15/12/33).

Παναγέας Δημητράκης, (4/1/31).

Παναγέας Στρατήγης, Πραστείο, (12/6/31).
Παναγιωτέας Γιάννης, (18/10/31).

Παναγιωτέας Σωτήρης, (15/1/31).

Παναγιωτέας Χριστόδουλος, (15/1/31).

Παναγιώτης ιερέας, (15/12/33).

Παναγιώτης-παπα, (15/12/33).

Παναγιώτου Αναγνώστης, Λιασίνοβα, (12/6/31).
Πανάγος ιερέας, (15/12/33).

Παναγουλέας Αναγνώστης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Παναγουλέας Ανδρέας, (18/10/31).

Παναγουλέας Νικόλας, (4/1/31).

Παναγουλέας Στρατηγούλης, (10/6/31).

Πανάρετος ιερομόναχος, (15/12/33).

Παπαδέας Αναγνώστης, Τσέρια, (4/1/31). (10/6/31). (12/6/31).
Παπαδέας Γιάννης, (15/12/33).

Παπαδέας Δημήτρης, (4/1/31).

Παπαδέας Ηλίας, Πραστείο, (12/6/31).
Παπαδέας Θεοδωράκης, Πραστείο, (12/6/31).
Παπαδέας Κωνσταντής, (4/1/31).

Παπαδέας Νικολής, (15/1/31). (10/6/31). (18/10/31).

Παπαδέας Παναγιώτης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (15/1/31). (10/6/31). (12/6/31).
Παπαδέας Στρατηγούλης, (15/1/31).

;Παπαναστασέας, Χώρα, (12/6/31).
Παπαρος Πέτρος, (10/6/31).

Παπατζανετέας Νικολής, Κάλυβες, (15/1/31). (6/2/31). (18/10/31). (15/12/33).

Παπέας Αναγνώστης, (10/6/31).

Παρθένιος ιερομόναχος, (15/1/31). (15/12/33).

Πασάκος ; , (15/12/33).

Πασέας Γιάννης, (15/12/33).

Πατζέας Γιάννης, (6/2/31).

Πατζέας Πετρούλης, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (18/10/31).

Πατιλέας Αναγνώστης, Λιασίνοβα, (15/1/31). (12/6/31).
Πατιλέας Πουλημένος, Λιασίνοβα, (12/6/31).
Πατιστέας Κωνσταντής, Τσέρια, (12/6/31).
Πατιστέας Παναγιώτης, (15/1/31). (18/10/31).

Παυλάκης Ιωάννης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31). (15/12/33).
;Παυλάκης Χριστόδουλος, (10/6/31).

Παυλάκης Γιαννάκης, (15/12/33).

Παυλέας Λιάκος, Χώρα, (10/6/31). (12/6/31). (6/2/31). (15/12/33).
Παυλέας Κωνσταντίνος, (10/6/31). (15/1/31).

Παυλέας Παναγιώτης, (6/2/31). (15/12/33).

Παυλέας Πετρούλης, Χώρα, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31).
Πεκέας Αθανάσιος, Τσέρια, (10/6/31). (12/6/31).
Πεκέας Παναγιώτης, (15/1/31).

Πελέας Αναγνώστης, (6/2/31).

Πεπέας Πέτρος, Πραστείο, (12/6/31). (15/12/33).
Πεπέας Στρατήγης, Πραστείο, (12/6/31).
Πετ(π)έας Παναγιώτης, (4/1/31). (15/12/33).

Περδικέας Γιαννάκης, Πραστείο, (12/6/31). (15/12/33).
Περδικέας Παναγιώτης, Πραστείο, (12/6/31).
Περουτζέας Στρατηγούλης, (15/1/31). ;(10/6/31);. (18/10/31).

Πετρέας Γεώργιος, Λιασίνοβα, (12/6/31).
Πετρουλάκης Αναγνώστης, (18/10/31).

Πετρουλάκης παπα-Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31). (18/10/31).
Πετρουλέας Νικόλας, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Πετρουλέας Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Πικέας Στρατηγούλης, Τσέρια, (4/1/31). (12/6/31).
Πικέας Στρατηγούλης, Τσέρια, (12/6/31).
Πικρέας (;Πιερέας) Γιώργης, (10/6/31).

?Πικρέας Στρατηγούλης, (15/1/31).

;Πικοπάτρας Ηλίας, Λιασίνοβα, (12/6/31).
Πλημενέας Λιάκος, (10/6/31).

;Πολολέας Γιαννάκης, (15/1/31).

Π(Μπ)ολαρέας Νικολής, (18/10/31).

Πονηρέας Παναγιώτης, (18/10/31).

Πουλέας Νικόλας, Πραστείο, (15/1/31). (12/6/31).
Πουλημενάκης Αναστάσιος, (15/12/33).

Πουλημενέας Γιώργης, (6/2/31).

Πουλημενέας Δημήτρης, Χώρα, (6/2/31). (12/6/31). (15/12/33).
Πουλημενέας Θεοδωράκης, Χώρα, (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Πουλημενέας Νικόλας, (15/12/33).

Πουλημενέας Παναγιωτάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (15/1/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
;Πουλημένος Δημητράκης, (15/1/31).

;Πουλημένος Σωτηράκης, (15/1/31).

Πουλικέας Θεοδωράκης, Πραστείο, (12/6/31). (15/12/33).
Προκοπέας παπα-Αντώνης, (15/1/31). (18/10/31).

Προκοπέας Πέτρος, (15/1/31). (10/6/31). (18/10/31).

Πυργέας Αντώνης, (15/12/33).

Πυργέας Λίας, (15/12/33).

Ραδουλέας Πετρούλης, (10/6/31).

Ραμαϊδονέας Παναγιώτης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (12/6/31).
Ρα(γ)ουλέας Θεοδωράκης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31). (18/10/31). (15/12/33).
;Ριαλέας Δημητράκης, Τσέρια, (12/6/31).
;Ρουκανέας, Τσέρια, (12/6/31).
Ρουμπέας Παπα; Δημητράκης, (15/1/31).

Ρουμπέας Παναγιώτης, (15/1/31).

Ρουσέας Γιάννης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Ρουσέας Παναγιώτης, (10/6/31). (15/12/33).

Ρουσέας Θ. Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31).
Ρουσέας Πετρούλιας, (15/12/33).
Ρουσέας Στρατήγης, Χώρα, (12/6/31).
Ρουσέας Σωτήρης, Πραστείο, (12/6/31). (18/10/31). (15/12/33).
Ροχαλέας Δημήτριος, Τσέρια, (15/1/31). (10/6/31). (12/6/31). (18/10/31).
Ροχαλέας Παναγιώτης, (15/1/31). (18/10/31).

Ροχαλέας Πέτρος, (15/1/31). (18/10/31).

Ροχαλέας Στρατήγης, Τσέρια, (12/6/31).
Σαλατέας Παναγιώτης, (15/12/33).

Σαλταβερέας Δημήτρης, (15/12/33).

Σαλταβερέας Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Σαραντέας Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
! Σαραντέας Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Σαραντέας Πέτρος, (4/1/31). (10/6/31). (18/10/31).

Σαφιολέας Γιαννάκης, Τσέρια, (4/1/31). (12/6/31).
Σαφιολέας Γιάννης, (4/1/31).

Σαφιολέας Λιάκος, (4/1/31). (15/12/33).

Σαφιολέας Νικολάκης, Τσέρια, (12/6/31).
Σαφιολέας Παναγιώτης, Τσέρια, (4/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Σαφιολέας Στρατηγούλης, Τσέρια, (4/1/31). (12/6/31).
Σγουρέας Γεώργιος, (15/12/33).

Σγουρέας Νικολάκης, (15/12/33).

Σεραφείμ ιερομόναχος, (6/2/31).

Σιδερέας Γιάννης, (4/1/31). (18/10/31).

Σιδερέας Πέτρος, Τσέρια, (4/1/31). (10/6/31). (12/6/31).
Σιδερέας Στρατηγούλης, Τσέρια, (4/1/31). (12/6/31).
Σκανταλέας Νικόλαος, Πραστείο, (12/6/31).
Σκανταλέας Πανάγος, Πραστείο, (10/6/31). (12/6/31). (18/10/31).
Σκαρέας Πούλος, (10/6/31).
Σκαρπαλέζος Αθανάσιος, (15/1/31). (10/6/31).

Σκοπετάκης Γιάννης, (10/6/31). (18/10/31).

Σκοπετέας Μιχαλάκης, (10/6/31). (15/12/33).

Σκοπετέας Παναγιώτης, (18/10/31). (15/12/33).

Σκοπετέας Σταυριανός, (10/6/31). (15/12/33).

Σκοπετέας Στρατηγούλης, (18/10/31).

Σκοπρέας Σωτήρης, (18/10/31).

Σκοτέας Νικολάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31). (18/10/31).
Σκοτέας Στρατήγης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Σκοπετέας Σταυριανός Χ2, (15/1/31).

Σκριμιζέας Γιώργης, Τσέρια, (4/1/31). (15/1/31). (10/6/31). (12/6/31).
Σκριμιζέας Δημητράκης, (6/2/31). (10/6/31).

Σκριμιζέας Στρατήγης, Τσέρια, (4/1/31). (12/6/31).
Σκριμιζέας Στρατηγούλης, (4/1/31). (10/6/31).

Σκροπιδέας Γιωργάκης, (10/6/31).

Σκροπιδέας Παναγιώτης, (4/1/31).

Σκροπιδέας Πέτρος, Λιασίνοβα, (4/1/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Σουριδέας Δημήτρης, (4/1/31).

Σπανέας Δημητράκης, (10/6/31).

Σπανέας Νικολής, (15/1/31). (18/10/31).

Σπανέας Πούλος, (15/1/31). (18/10/31).

;Σπανέας Στρατής, (15/1/31).

Σπηλιοτέας Δημητράκης, (15/1/31). (18/10/31).

Σπηλιοτέας Παναγιώτης, Χώρα, (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Σπυρέας Δημητράκης, (10/6/31). (18/10/31).

Σπυρέας Θεοδωράκης, Εξωχώρι-Χώρα, (6/2/31). (12/6/31).
Σπυρέας Πέτρος, (15/1/31). (18/10/31).

Σταματέας Κωστάκης, (18/10/31).

Σταματέας Παναγιώτης, (10/6/31).

Σταυριανέας Δημητράκης, (15/1/31).

Σταυριανέας Θοδωράκης, (15/1/31).

Στεφανέας Γιαννάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Στεφανέας Δημητράκης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Στεφανέας Θανάσης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Στεφανέας Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).

Στεφανέας Παναγιώτης, (15/12/33).
Στεφανέας Παναγιώτης, Χώρα, (10/6/31). (12/6/31).
Στεφανέας Στρατηγούλης Χ2, (4/1/31).

Στοχαλέας Στρατήγης, (4/1/31).

Στουφέας Γιάννης Χ2, (18/10/31).

;Στριβέας, Πραστείο, (12/6/31).
Στρατέας Παναγιώτης, (15/12/33).

Στρατηγουλέας Δημητράκης, Πραστείο, (15/1/31). (12/6/31). (15/12/33).
Στρατηγουλέας Θοδωρής, Τσέρια, (10/6/31). (12/6/31).
Συμεών πρωτοσύγκελλος, (6/2/31). (15/12/33).
Σφουριδέας Δημήτρης, Λιασίνοβα, (12/6/31).

Σωτηρέας Αναγνώστης, (15/1/31). (18/10/31).
Σωτηρέας Παναγιώτης, Επαρχιακός Δημογέροντας, (10/6/31). (18/10/31). (15/12/33).

Σωτηρέας Στρατηγούλης, (18/10/31).

Σωφρόνιος διδάσκαλος, (15/1/31). (18/10/31). (15/12/33).

Σωφρόνιος ιερομόναχοςΧ2, (15/12/33).

Ταβουλαρέας Αναγνώστης, (18/10/31). (15/12/33).
Ταβουλαρέας Γεώργης, (4/1/31). (10/6/31). (18/10/31).

Ταβουλαρέας Γιαννάκης, (15/1/31). (10/6/31). (18/10/31).

Ταβουλαρέας Ηλίας, (15/1/31). (10/6/31). (18/10/31).

Ταβουλαρέας Θεόδωρος, δημογέροντας, (15/1/31). (4/1/31). (10/6/31). (15/12/33).

Ταβουλαρέας Νικολής, Τσέρια, (12/6/31).
Ταβουλαρέας Παναγιώτης, (15/1/31). (10/6/31). (18/10/31). (15/12/33).

Ταβουλαρέας γέρο-Στρατήγης, Τσέρια, (4/1/31). (15/1/31). (12/6/31).
Ταβουλαρέας Σωτήρης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31). (15/12/33).
Ταμπουρέας Θεοδωράκης, (15/1/31). (18/10/31).
Ταμπουρέας Θεοδωρής, (6/2/31).

Ταρασουλέας Αναγνώστης, (6/2/31). (10/6/31). (18/10/31). (15/12/33).

Ταρέας Μιχάλης, (15/12/33).

Ταταρέας Θεοδωράκης, Εξωχώρι-Χώρα, (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31).

Τα(ρ)ταρέας Σωτήρης, (10/6/31). (15/12/33).

Τεληγιαννέας Αναγνώστης, (15/12/33).

Τεληγιάννης (;Δεληγιάννης) Δημητράκης, (18/10/31).

Τεληγιάννης Παναγιώτης, (18/10/31).

Τζαμαγέας Γιώργης, Λιασίνοβα, (12/6/31).
Τζαμα(ου)ρετέας Γιώργης, Πραστείο, (15/1/31). (12/6/31). (15/12/33).
Τζανετέας Αναγνώστης του Παν., Λιασίνοβα, (4/1/31). (15/1/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Τζανετέας Γιάννης, (15/1/31). (18/10/31).

Τζανετέας Γιώργης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Τζανετέας Νικολής, (4/1/31). (10/6/31).

Τζανετέας Πέτρος, (15/1/31). (15/12/33).

Τζανετέας Χρήστος, Λιασίνοβα, (15/1/31). (10/6/31). (12/6/31).
Τζαουσέας Παναγιώτης, (15/1/31).

Τζαχαγέας Αντώνιος, (15/12/33).

Τζαχαγέας Γεωργάκης, (4/1/31).

Τζαχαγέας Γιάννης, (4/1/31).

Τζεκούρης-Τζέλερης Πέτρος, (15/1/31). (10/6/31).

;Τζετέας Δημητράκης, Τσέρια, (12/6/31).
;Τζηλέας Θεοδωρής, (15/12/33).

Τζικλητηρέας Παναγιώτης, (6/2/31). (15/12/33).

Τζιτομενέας Δημητράκης, (18/10/31).

Τζιτομενέας Νικολής, (18/10/31).

Τζιτομενέας Σπύρος, (15/1/31).

Τζιχολέας Θεοδωράκης, Πραστείο, (12/6/31). (15/12/33).
Τζιχολέας Μπαρμπαγιαννάκης, Πραστείο, (12/6/31).
Τζουμπρέας Παναγιώτης, (10/6/31).

Τζωρτζέας Γιαννάκης, (18/10/31).

Τογέας Λίας, (18/10/31).

Τοσκέας Παναγιώτης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Τουτουρέας (;Ταταρέας) Μανώλης, (18/10/31).

Τρεβεζ (λ)έα ή Τρεβζέας Θοδωρή, Εξωχώρι-Χώρα, (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Τρικολέας Πανάγος, (15/12/33).

Τρουπάκης Δ. Α., (10/6/31). (18/10/31).
Τρουπάκης Βασίλης, (10/6/31).

Τρουπάκης Βενετζάνος, (18/10/31).

Τρουπάκης Γεωργάκης, (4/1/31).

Τρουπάκης-Πατριαρχέας Γεώργιος, (10/6/31).

Τρουπάκης-Δημητρέας Γεώργιος, (10/6/31).

Τρουπάκης Γιάννης, (4/1/31). (10/6/31).

Τρουπάκης-Μούρτζινος Γιώργης. (6/2/31). (15/12/33).

Τρουπάκης Π. Γρηγόριος, (10/6/31).
Τρουπάκης-Κυριακέας Δημητράκης, (15/12/33).

Τρουπάκης-Πετρέας Δημητράκης, (6/2/31). (10/6/31). (18/10/31). (15/12/33).

Τρουπάκης Ιωάννης, (10/6/31).

Τρουπάκης-;Κυριακέας Μιχαλάκης, (6/2/31).

Τρουπάκης Παναγούλης, (4/1/31). (15/12/33).

Τρουπάκης Παναγιωτάκης, (10/6/31).

Τρουπάκης Θ. Παναγιωτάκης, (15/12/33).

Τρουπάκης-Μπουκουβαλέας Παναγιώτης, (6/2/31). (10/6/31). (18/10/31). (15/12/33).

Τρουπάκης-Δημητρέας Πέτρος, (10/6/31). (18/10/31). (15/12/33).

Τρουπάκης-Πατριαρχέας Πιέρος, (6/2/31). (15/12/33).

Τρουπάκης Πιέρος, (4/1/31).

Τρουπάκης Ραφαήλ, (10/6/31).

Τρουπάκης Τζανέτος, (6/2/31). (10/6/31).

Τρουπάκης (Νικ.)Στρατής, (6/2/31). (10/6/31). (15/12/33).

Τρουπάκης Χριστόδουλος, (10/6/31).

Τρουπάκης-Πετρέας Χριστόδουλος, (15/12/33).

Φασέας Γιαννάκης, Χώρα, (15/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31).
Φασέας Δημήτρης, (15/1/31). (10/6/31). (15/12/33).
;Φα(υπ)σέας Ηλίας, (10/6/31). (15/12/33).

Φασέας Θεοδωράκης, (6/2/31). (10/6/31). (15/12/33). 

Φασέας Παναγιώτης, (15/1/31). (10/6/31)Χ2. (15/12/33)Χ2.

Φασέας Στρατήγης, (6/2/31). (10/6/31).

Φασέας Στράτης, (15/1/31). (10/6/31). (15/12/33).

Φασουλέας Πετρούλης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Φελεκέας Δημητράκης, Εξωχώρι-Χώρα, (15/1/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
Φελεκέας Μιχαλάκης, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31). (15/12/33).

;Φελεκέας-Φιλιππέας Στρατήγης, (15/1/31).

Φιλιππάκης παπα-Νεόφυτος, (18/10/31).

Φουκέας Γιαννάκης, Τσέρια, (4/1/31). (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33)Χ3.
Φουκέας Μήτρος, (15/12/33)Χ2.

Φουκέας Παναγιώτης, Τσέρια, (4/1/31). (12/6/31). (15/12/33).

Φου(κ)τέας (;) Πούλος, (6/2/31). (18/10/31).

Φουμουρέας Παναγιώτης, (15/1/31). (10/6/31). (18/10/31).
Φουντάκης Νικολάκης, (10/6/31).

Φουντέας Πούλος, (10/6/31).

Φουντέας Στρατηγούλης, (10/6/31). (18/10/31).

Φουντέας Χρήστος, (18/10/31).

Φουντέας Χριστόδουλος, (10/6/31).

Φουρσταπέας Δημητράκης, (10/6/31).

;Φωτέας, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Φωτέας Αναγνώστης, (10/6/31).

Φωτέας Δημήτρης, (18/10/31).

Φωτέας Γ. Παναγιώτης, (18/10/31).

Φωτέας Παναγιώτης-;Νικολαγγος, (18/10/31).

;Φωτέας Στράτος, (6/2/31). (18/10/31).

Φωτέας Στυλιανός, Εξωχώρι-Χώρα, (12/6/31).
Χαρέας Γιάννης, Πραστείο, (6/2/31). (12/6/31). (15/12/33).
;Χαρέας Νικολ. Γιάννης, (6/2/31).

Χαρέας Κωστάκης, Πραστείο, (12/6/31).
Χαρέας Μιχαλάκης, Πραστείο, (12/6/31). (15/12/33).
Χαρέας Στρατήγης, (15/12/33).

;Χασανέας-Χαβανέας Πέτρος, Τσέρια, (4/1/31). (12/6/31).
Χιουρέας Νικολάκης, (10/6/31).

Χιουρέας Στρατήγης, (6/2/31).

Χοτανινέας Παναγιώτης, Χώρα, (6/2/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).
;Χουλιαρέας Αναγνώστης, (15/12/33).

Χουσέας Αναγνώστης, Πραστείο, (12/6/31).
Χουσέας Δημητράκης, Πραστείο, (12/6/31). (15/12/33).

Χουσέας Παναγιώτης, (15/12/33).

Χριστοδουλέας Αναστάσης, Πραστείο, (6/2/31). (12/6/31). (15/12/33).
Χριστοδουλέας Γιωργάκης, Πραστείο, (6/2/31). (12/6/31).

Χριστοδουλέας ιερέας, (15/12/33).

Χριστοδουλέας Μιχάλης, Λιασίνοβα, (12/6/31).
Χριστοδουλέας Νικολάκης, (10/6/31).

Χρονέας Λιμπέρης, (4/1/31).

Χρονέας Παναγιώτης, Λιασίνοβα, (4/1/31). (10/6/31). (12/6/31). (15/12/33).

Ψαλιδέας Πέτρος, (15/1/31). (18/10/31). (15/12/33).
Ψυχογέας Αναγνώστης, (18/10/31).

Ψυχογέας Κ. Θεοδωράκης, (15/1/31).

Ψυχοδιένας Θοδωράκης, (18/10/31).
MΠΕΗΖΑΝΤΕΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΝΕΤΑΚΗΣ - ΚΟΥΤΗΦΑΡΗΣ

Στο άρθρο με τίτλο "Η οικογένεια Κουτήφαρη ή Κουτούφαρη", που δημοσιεύθηκε στο 14ο τόμο των Λακωνικών Σπουδών
, στη σελίδα 481 διατυπώθηκε η υπόθεση ταυτοποιήσεως του Κωνσταντίνου υιού του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη με τον Κωνσταντίνο Τζανετάκη. Η πληροφορία αυτή υπήρχε μεν από παράδοση, αλλά συνυπήρχαν και αμφισβητήσεις.

Ένα πιστοποιητικό
 που εκδόθηκε στις 18 Δεκεμβρίου 1841 δίδει την λύση, αίροντας κάθε αμφιβολία ότι ο υιός του πρώτου μπέη της Μάνης Τζανετάκη Κουτούφαρη (1776-1779) εφέρετο
 με το όνομα Κωνσταντίνος Τζανετάκης:

"Πιστοποιούμεν, οι υποφαινόμενοι, ότι ο κύριος Κωνσταντίνος Μπεηζαδές Τζανετάκης Κουτήφαρης, εκ του Δήμου Γερηνίας της Διοικήσεως Λακωνίας, άμα ήρξατο ο υπέρ ανεξαρτησίας της πατρίδος Ιερός αγών, λαβών τα όπλα του έδραμε ταχέως με ικανούς στρατιώτας, παρευρεθείς εις την σύλληψιν των Οθωμανών εις Καλάμας, και με ζήλον διαρκή ευρέθη εις τους πολέμους Καρυταίνης, Βαλτετσίου, εις την πολιορκίαν της Τριπόλεως και εις την άλωσιν αυτής, καθώς και εις την πολιορκίαν Παλαιάς Πάτρας, εις την πολιορκίαν των Μεσσηνιακών Φρουρίων, εις τους πολέμους Μεσσηνίας του Ιμπραήμ πασά, ως και εις την Βέργαν του Αλμυρού, εδείχθη πάντοτε με ζήλον και γενναίαν ψυχήν, πειθόμενος των ανωτέρων αρχών, καθ' ότι αναγνωρίσθη και από την συστηθησομένην επιτροπήν της Μάνης, παρά του Άνακτος Βασιλέως μας, τον οποίον και εκατάταξεν υπολοχαγόν με γραμμάτιον, ως του εδόθη παρά της Σεβαστής Κυβερνήσεως. Δι' ό γνωρίζοντες τας πιστάς αυτού εκδουλεύσεις και κατ' αίτησίν του δίδεται το παρόν μας μαρτυρικόν εις χρήσιν του. Εν Καλάμαις την 18 Δεκεμβρίου 1841.

Οι οπλαρχηγοί: Ν. Πιεράκος αντισυνταγματάρχης, Π. Μπουκουβαλέας ταγματάρχης, Χριστόδουλος Καπετανάκης ταγματάρχης  και Β. Καπετανάκης λοχαγός". 
Στην αίτησή του προς το Δήμαρχο Γερηνίας, που υπέβαλε μαζί με το πιστοποιητικό για το αριστείο του αγώνος,  υπέγραψε ως Κωνσταντίνος Τζανετάκης. Στην ίδια αίτηση ο δήμαρχος βεβαίωσε ότι στο δήμο Γερηνίας δεν υπήρχε άλλος με το ίδιο όνομα και επώνυμο. Για τη συμμετοχή του στον αγώνα  του 1821 κατετάγη στους αξιωματικούς της φάλαγγος και τιμήθηκε με το χάλκινο αριστείο, το οποίο εδίδετο στους υπαξιωματικούς-μπουλουκτζήδες. 

Ο Κωνσταντίνος Τζανετάκης-Κουτήφαρης στα χρόνια του Καποδίστρια επιστατούσε του Τελεωνείου των Κιτριών. Μας γίνεται ακόμη γνωστός και από μίαν αναφορά, την οποία συνυπέγραψε ως Κωνσταντίνος Τζανετάκης μαζί με άλλους κατοίκους του Σταυροπηγίου. Με αυτή κατεδίκαζαν τα στασιαστικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων στο Λιμένι, έχει δε δημοσιευθή στο παράρτημα της Γενικής Εφημερίδος Ελλάδος
 της 27 Ιουνίου 1831. 

Ο Κωνσταντίνος δεν φαίνεται να είχε ιδιαίτερη ανάμιξη στα κοινά, γιατί δεν συνατούμε την υπογραφή του σε άλλα έγγραφα της επαρχίας Σταυροπηγίου, παρά το γεγονός ότι υπάρχουν πολλά από τα χρόνια του Καποδίστρια. 

Μας γίνεται γνωστός από την άμυνα που προβλήθηκε στο λιμάνι των Κιτριών στις 21-23 Αυγούστου 1831 έναντι των οπαδών των Μαυρομιχαλαίων και των Υδραίων ομοφρόνων των, οι οποίοι τελικά κατέλαβαν την Καλαμάτα. Ο Εμμανουήλ Γ. Βούλγαρης διοικητής της μοίρας των πλοίων των Συνταγματικών
, από το βρίκι "Ο Απόλλων", στις 21 Αυγούστου 1831 απευθύνθηκε στη φρουρά των Κιτριών με τα ακόλουθα
:

"Κύριοι,

Ελήφθη το έγγραφό σας εν τω οποίω παρατηρούμε με λύπην μας την επιμονήν σας επιστηριζομένη εις προφάσεις αλόγους, διότι ημείς δεν γνωρίζομεν άλλους ανωτέρους εις την Σπάρτην ειμή τήν Συνταγματικήν Επιτροπήν, συστηθείσαν από τον λαόν, μετά της οποίας είμεθα συναγρικούμενοι. Δι' ό επαναλαμβάνομεν και δια της παρούσης μας να σας είπωμεν ότι είναι καλόν να παραδώσετε εις ημάς τας οχυράς ταύτης  θέσεις (εννοεί τις Κιτριές) ως αναγκαίας εις τας παρούσας υποθέσεις μας, και σας εγγυούμεθα ότι με την ησυχίαν των πραγμάτων να παραδοθούν αύθις ανέπαφοι εις σας τους ιδίους, καθώς και τα άτομά σας δεν θέλουν λάβη την παραμικράν βλάβην, και μάλιστα ημπορείτε να απεράσετε επί των πλοίων, προς περισσοτέραν σας ασφάλειαν, αν έχετε καμίαν υποψίαν από τους πατριώτας σας, αλλ' αν κατά δυστυχίαν και πάλιν επιμένετε, σας ειδοποιώ αύθις, ότι θέλω διατάξη και τα λοιπά πλοία να αγκυροβολήσουν και ό,τι ήθελε συνβή έστω εις βάρος σας".

Φαίνεται ότι ακολούθησε βομβαρδισμός των κατεχομένων θέσεων από τους κυβερνητικούς και την επομένη ο Εμμανουήλ Γ. Βούλγαρης έγραψε νέα επιστολή
:

"Προς τους κ. Κωνσταντίνο Τζανετάκη και Παναγιώτη Καλλικούνη.

Η άλογος επιμονή σας και η ανόητος ελπίς ότι ο αυθέντης σας, ο τύραννος της πατρίδος, θέλει σας στείλη βοήθειαν σας επροξένησαν κύριοι τα χθεσινά κακά, και πάλιν επαναλαμβάνομεν να σας είπομεν μην επιθυμούντες να σας γίνη και άλλη βλάβη να δεχθήτε ότι σας επροβάλαμεν εχθές και σας υποσχόμεθα να σας δεχθώμεν εις τα πλοία μας με όλην σας την ασφάλειαν και να σας απεράσωμεν όπου θέλετε με τα πράγματά σας ή και αν ευχαριστήστε ημπορούμεν να σας υποσχεθώμεν να απεράσητε δια ξηράς χωρίς να σας εμποδίση κανείς. Αλλεοτρόπως είμεθα αναγκασμένοι να σας κτηπήσωμεν από όλα τα μέρη, δια ξηράς και θαλάσσης ως εχθροί της πατρίδος. Σας δίδομεν καιρόν να σκεφθήτε την σωτήριόν μας ταύτην συμβουλήν και σήμερον και αν δεν συγκατανευθήτε και αρχίσωμεν να σας κτυπήσωμεν τότε πλέον καμίαν ελπίς ας μην σας μείνη σωτηρίας, διότι όσα κακά μέλετε να πάθη προέρχεται από την ανόητον επιμονήν σας ήτις μέλει να σας αφανίση εξ ολοκλήρου, Ημείς αρκετά σας εσυμβουλεύσαμε το συμφέρον σας φιλανθρωπίας κινούμενοι, σεις δε όψεστε με την ανόητον επιμονήν σας. Το παρόν γράμμα μας είναι το τελευταίον και πλέον λάβετε μέτρα".

Στις 24 Αυγούστου 1831 οι υπερασπιστές των Κιτριών εγκατέλειψαν τη θέση τους και από το κάστρο των Κουμουνδουράκηδων στη Ζαρνάτα (Σταυροπήγι) έγραψαν την ακόλουθη αναφορά
:

"Προς τον κατά της Καλαμάτας και Νησίου Διοικητήν,

Ευγενέστατε !,

Με λύπην μας μεγίστην σας αναφέρομεν ότι ο κανονοβολισμός, όστις έγινε εναντίον μας, από τα ανταρτικά Υδραίικα πλοία εις Κιτριές, έκαμαν τόσην φθοράν, και από την θάλασσαν και από την ξηράν, εις τα οσπίτια οπού είμεθα σφαλισμένοι, ώστε οπού και τα τείχη, οι σκεπές και τα περιτειχίσματα όλα ερημώθησαν. Και άλλην ασφάλειαν της ζωής μας, είκοσι ανθρώπων, δεν έμεινεν ειμή εν μικρόν υπόγειον πετρογύριστον οπού εσώζετο.

Η στενοχωρία αύτη και η έλλειψις των πολεμοφοδίων, διότι ματαξύ των δύο ημερών αδιακόπου πολέμου εξοδεύσαμεν όλα τα φουσέκια, και η πολλά στενή πολιορκία της ξηράς, μη βλέποντας και καμμίαν βοήθειαν, μας απέλπισε και εξήλθομεν με συνθήκην αφήνοντες την ερείπιον θέσιν εκείνων εις την εξουσίαν τους. 

Τα εκεί πράγματά μας και αι οικίαις καθώς και εκείνα οπού είχαμεν εις τα εν Δολούς οσπίτιά μας, τα άρπαξαν οι εναντίοι, εκρήμνισαν και μερικά από τα πατρικά μας οσπίτια, τα δε λοιπά κατερήμωσαν, ώστε οπού εμείναμεν με ότι εφορούσαμεν. Η μόνη μας δε ελπίς είναι εις την υπεράσπισιν και ευσπλαχνίαν της Α.Ε. του Σ. ημών Κυβερνήτου. Ταύτα πάντα δεόμεθα να αναφέρετε προς την Σ. Κυβέρνησιν μετά των επισυναπτομένων αντιγράφων του αρχηγού των ανταρτικών πλοίων. Μένομεν με το ανήκον σέβας.

Τη 24 Αυγούστου 1831. Εν Κάστρω Σταυροπηγίου.

Οι ευπειθείς: Κ. Τζανετάκης, Π. Καλλικούνης, Π. Ποταρόπουλος, Ν. Καλλικούνης, Ν. του Γεωργίου (;Κοπρέας)." 

Ο Διοικητής Καλαμάτας Ι. Τομπακάκης την ίδια ημέρα έστειλε στην Κυβέρνηση την αναφορά των υπερασπιστών των Κιτριών και τις επιστολές του Εμμανουήλ Γ. Βούλγαρη με συνοδευτικό έγγραφο, στο οποίο μεταξύ των άλλων ανέφερε και τα ακόλουθα
:

"Δια δύο αλλεπαλλήλων αναφορών της παρέστησε προς την Σεβ. Κυβέρνησιν η Διοίκησις τα οποία ελήφθησαν μέτρα, εμφανισθέντων εις τον Κόλπον τούτον των τριών Υδραϊκών πλοίων.

Τα πλοία ταύτα αποκλείσαντα πάραυτα ταις Κιτριαίς εβίασαν αυτάς να παραδοθώσιν χθες το εσπέρας, αφού κατηδάφισαν τον Πύργον και τίνας πλησίον κειμένας οικίας...".

Στην κατάληψη των Κιτριών από τους στασιαστάς αναφέρεται και ο δάσκαλος της Καλαμάτας Πέτρος Μπούας, ο οποίος σε αναφορά του, της 7 Σεπτεμβρίου 1831, την απέδωσε στη δειλία του εκεί αρχηγού. Δεν κατονομάζεται όμως ο αρχηγός και δεν γνωρίζομε αν εννοή τον τελώνη Κωνσταντίνο Τζανετάκη ως αρχηγό λόγω της καταγωγής του ή το στρατιωτικό αρχηγό Παναγιώτη Καλλικούνη, ο οποίος το 1824 είχε πάρει τον βαθμό του ταξιάρχη
. 

Ο Κωνσταντίνος Τζανετάκης ήταν κύριος του ενός από τα τέσσαρα λιθάρια του μύλου της παραλίας της Μαντίνειας, που ήταν γνωστοί ως Μύλοι της οικογενείας Καπετανάκη ή των Χριστοδουλιάνων
. Δεν είναι γνωστό αν η κυριότητά του αυτή προήλθε από κληρονομία ή μεταγενέστερη αγορά. Όπως θα δούμε ο πατέρας του Τζανέτμπεης Κουτούφαρης είχε μερίδιο στο μύλο, αλλά δικαστικώς δεν αναγνωρίστηκε στο γιό του Κωνσταντίνο η κυριότητα. Να σημειωθή ότι η οικογένεια Καπετανάκη αποτελή κλάδο της γενιάς των Κουτηφαραίων και δεν αποκλείεται το ένα λιθάρι των μύλων να ανήκε ανέκαθεν στον Τζανέτμπεη Κουτούφαρη
, αλλά πιθανώς να έχασε την κυριότητά του με την καθαίρεσή του από τη θέση του μπέη της Μάνης και τη δήμευση της περιουσίας του. 

Η κυριότητα των Μύλων δεν είναι σαφώς γνωστή. Αναφέρεται ότι στα μέσα του 18ου αιώνα ανήκαν στο Χριστόδουλο Παν. Καπετανάκη, ο οποίος ήταν εγγονός του Καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη. Στη διαθήκη του Καπετάν Γιωργάκη Χριστ. Καπετανάκη, αναγράφεται ότι ένα λιθάρι των μύλων ανήκε στον εξάδελφό του Σταυριανό Καπετανάκη, ο οποίος πεθαίνοντας το 1808 του τον χάρισε
. Οι Μαυρομιχαλαίοι διεκδικούσαν ένα λιθάρι, το ευρισκόμενο βορειότερα από τα τέσσαρα λιθάρια, το οποίο τους είχε παραχωρήσει η Τουρκική Διοίκηση και το ενέμοντο κατά τα έτη 1785-1792, αλλά τελικά εκδιώχθηκαν το 1847 από τους Καπετανάκηδες και ακολούθησαν δικαστικοί αγώνες, από τους οποίους δικαιώθηκαν
. 

Από ένα συμβόλαιο
 του 1853, στο οποίο συνεβάλλοντο ο Παναγιώτης Ιω. Καπετανάκης και ο Κωνσταντίνος Τζανετάκης, που όπως σημειώνεται ήταν και οι δύο αξιωματικοί της φάλαγγος, πληροφορούμεθα τα ακόλουθα: "...ο Παναγιώτης Ιω. Καπετανάκης κατέλαβε ένα λιθάρι νερομύλου, ευρισκομένου εντός των μύλων των Καπετανάκηδων κειμένων εις τον δήμον Αβίας, το οποίον λιθάρι είναι το προς άρκτον κείμενον, συνορευόμενον το λιθάρι αυτό κατ' ανατολάς οικία Καπετανάκη, δυσμάς θάλασσα, άρκτον κτήμα Καπετανάκη και μεσημβρίαν τ' άλλα τρία λιθάρια των Καπετανιάνων. Το οποίον λιθάρι ενέμοντο οι Μαυρομιχαλαίοι αυθεραίτως, καίτοι υπάρχον της κυριότητος του Κωνασταντίνου Τζανετάκη και επειδή οι Μαυρομιχαλαίοι εκίνησαν αγωγήν κατά του ειρημένου Παναγιώτη Ιω. Καπετανάκη, περί της κατοχής της κυριότητος του ειρημένου λιθαρίου νερομύλου, διά τούτο έμεινον σύμφωνοι οι ειρημένοι συμβαλλόμενοι, ώστε να αγωνισθή ο ειρημένος Παναγιώτης Ιω. Καπετανάκης εις την δίκην αυτήν μόνος του και όσα ήθελε εξοδεύση εις την δίκην αυτήν θέλουν είσθαι όλα τα έξοδα εις βάρος του, και αν η ανάγκη το καλέση να παρέμβη και ο Κωνσταντίνος Τζανετάκης εις την δίκην αυτήν δια την κατοχήν και κυριότητα, θέλει είσθαι ανεύθυνος από τα έξοδα ή της επιτυχίας ή της αποτυχίας, αν μετά την αποπεράτωσιν της δίκης ταύτης ο μύλος ούτος περιέλθη εις την κατοχήν και κυριότητα είτε του ενός είτε του άλλου, θέλει μείνη ούτος εξ ημισείας κοινός, και θέλουν εξουσιάζη έκαστος των συμβαλλομένων τον ήμισυ εξ αυτού του μύλου δια να τον κάμνουν ως θέλουν και ως βούλωνται αυτοί τε και τα τέκνα των...".

Σύζυγος του Κωνσταντίνου Τζανετάκη υπήρξε η Χρυσούλα, της οποίας δεν είναι γνωστό το γένος, πιθανολογείται ότι ήταν της οικογενείας Κουμουνδουράκη. Θεωρείται ότι ο Κωνσταντίνος Τζανετάκης πέθανε το 1872, αλλά δεν αναφέρεται το όνομά του στους εκλογικούς καταλόγους του δήμου Αβίας και συμπεραίνεται ότι θα πρέπει να είχε αποβιώσει ενωρίτερα. Η σύζυγός του Χρυσούλα εκτιμάται ότι έζησε μέχρι το 1883. Από το γάμο τους αναφέρεται ότι γεννήθηκαν ο Παναγιώτης
 (1825), ο Γεώργιος ο οποίος έμεινε άγαμος, ο Πέτρος (1840), η Ελένη που παντρεύτηκε τον Πετρούνη Μοσχολέα
, η Βασιλική που έγινε σύζυγος Γερανέα από τον Κάμπο και η Όλγα σύζυγος Καλλικούνη από τους Δολούς.

Για τον Παναγιώτη Τζανετάκη δεν έχομε πληροφορίες εάν παντρεύτηκε και εάν απέκτησε παιδιά. Από έγγραφα τα οποία διατηρούνται στην οικογένεια φαίνεται ότι υπηρέτησε ως δημόσιος υπάλληλος. Το 1864 υπηρετούσε ως υγειονομικός σταθμάρχης Βοιών και μετατέθηκε στην Αταλάντη
. Το Σεπτέμβριο του 1871 υπηρετούσε στο υποτελωνείο Αταλάντης και του κατελόγισαν για παράλειψη του 1867 το ποσόν των 51.37 δραχμών
. Στις 9 Σεπτεμβρίου 1902 ο Π. Τζανετάκης υπηρετούσε στο καπνοκοπτήριο του Λειβαρτζίου Καλαβρύτων και είχε αποσπασθή στο αντίστοιχο των Αθηνών, αλλά διατάχθηκε να επιστρέψη στην οργανική θέση του
. Βέβαια δημιουργείται πρόβλημα με την ηλικία του, γιατί φέρεται από τους εκλογικούς καταλόγους ότι γεννήθηκε το 1825. Επειδή δεν αναγράφεται παρά μόνο το αρχικό γράμμα του ονόματός του θα μπορούσε να υποτεθή ότι πρόκειται περί του Πέτρου, αλλά από την οικογενειακή παράδοση δεν υπάρχει κάποια πληροφορία ότι ο Πέτρος Τζανετάκης είχε κάποτε δημόσια θέση.

Ακόμη από την Εφημερίδα της Κυβερνήσεως πληροφορούμεθα ότι στις 17 Οκτωβρίου 1856 ο Π. Τζανετάκης διωρίστηκε υγειονομικός σταθμάρχης Καρδαμύλης
 και στις 30 Οκτωβρίου 1858 μετατέθηκε στην Κυλλήνη
. Αργότερα υπηρέτησε στα Φιλιατρά ως υγειονομικός σταθμάρχης και στις 25 Νοεμβρίου 1861 μετατέθηκε στην Πύλο
, από τη θέση δε εκείνη απολύθηκε
 στις 4 Ιουλίου 1862.

Αναφέρεται στην Εφημερίδα της Κυβερνήσεως ότι κατά τα έτη 1859-1861 ένας Γ. Τζανετάκης υπηρέτησε ως υγειονομικός σταθμάρχης, αλλά δεν είναι γνωστό αν πρόκειται για το γιό του μπεηζαντέ Κωνσταντίνου Τζανετάκη-Κουτήφαρη
.

Ο Πέτρος Τζανετάκης παντρεύτηκε την Ελισάβετ το γένος Μουτζούρη και από το γάμο τους γεννήθηκε α) η Ποτίτσα που παντρεύτηκε το Σταύρο Διπλαρέα-Διπλαρίδη και β) ο Γεώργιος (1879-1950) ο οποίος παντρεύτηκε τη Σταυρούλα το γένος Παν. Εξαρχέα
 από τη Μάλτα. 

Από το γάμο του Γιώργου Πέτρ.Τζανετάκη και της Σταυρούλας Εξαρχέα γενήθηκε ο Στυλιανός
 (1913-1993), ο οποίος υπηρέτησε στη Χωροφυλακή ως ανθυπασπιστής και παντρεύτηκε τη Χρυσούλα Κοσμίδου. 

Ο Στυλιανός και η Χρυσούλα απέκτησαν την Αντιγόνη και το Γεώργιο, ο οποίος υπηρετεί σήμερα ως νομίατρος Καλαμάτας και είναι παντρεμένος με τη Σταυρούλα Χρηστέα.

SUMMARY

Stavros G. Kapetanakis: Beyzante Konstantinos Tzanetakis-Koutifaris.


The son of Tzanetakis Koutoufaris the first Bey of Mani (1777-1779) was called Konstantinos Tzanetakis. This paper is a continuation of the article about the Koutifaris family.

ΕΜΠΟΡΙΚΟΣ ΑΠΟΚΛΕΙΣΜΟΣ ΤΗΣ ΜΑΝΗΣ

Ιστορική Εθνολογική Εταιρεία, έγγραφο αριθ. 16967.
(Διαταγή του Βαλή του Μορέως προς τον Αναγνωσταρά από 11 Νοεμβρίου 1800).

"Μουσταφά Ελέω Θεού Βεζύρης ηγεμών και Βαλής του Μορέως.

Με το παρόν μου υψηλόν και ηγεμονικόν π<ουγιουρλ>δί προστάζομεν σφοδρώς εσένα τον Αναγνώστη Πολιανίτην καποπασήτι του Λεονταρίου, ότι κατά τα βασιλικά <προσκ>υνητά φερμάνια οπού στέλλονται καθ' ημέραις δια το γιασάκι του ζαχιρέ, να προσέχης καλώς να παρατηρής με όλ<ην σου την> περιέργειαν και φύλαξιν δια να μην ήθελε πωλείται και δίδεται εις τους Μανιάτας κανένα ή παραμικρόν είδος <ζαχιρ>έ λόγου χάριν μήτε σιτάρι, ή κριθάρι, ή αραποσίτι, ή καλαμπόκι ή άλλο τίποτα μήτε από τον κασαπά και παζάρι του Λεονταρίου, μήτε από όλα τα χωρία του αυτού καζά, αλλ' όσοι ήθελαν έχουν ζαχιρέ δια πούλημα, να τον πωλούν εις τους ρεαγιάδες του τόπου, οπού κατά συνήθειαν έρχονται εις το παζάρι του Λεονταρίου και όχι εις τους Μανιάτας. Προς τούτοις σε προστάζομεν σφοδρώς, οπού και αυτόν τον καζά με τους λοιπούς κάππους να φυλάττης με όλην σου την επιμέλειαν και με όλους τους δυνατούς τρόπους, περιερχόμενος κατά την υπόσχεσίν σου και άφευκτον χρέος σου εις όλα τα μέρη και σύνορα κα<ζά> μην τύχη και φανούν  ή περάσουν κλέπται, και ήθελαν κάμουν κανένα χασαράτι εις τον καζά ή παραμικράν ζημίαν <εις> τους φακίρ φουκαρά ρεαγιάδες, αλλ' όπου ήθελες ακούσης ότι τινάς κλέπτας ευθύς να τρέχης μαζύ με τους κάππους όλους <και> δείχνοντας όλην σου την προθυμίαν το γαϊρέτι και πίστιν, και την προς την παρούσαν με ηγεμονικήν και σφοδράν προσταγήν οφειλομένην ευπείθειάν σου και ιτεάτι, να τους κυνηγάς, να τους καταδιώκης και να τους σκοτώνης εξ αποφάσεως, δια να είναι εις αφοβίαν πάντοτε ό,τε καζάς όλος, και οι ρεαγιάδες δια να μην ήθελε πάθη κανένα κακόν και ζημίαν. Πρόσεχε όμως καλώς μην τύχη, και ακολουθήσης κανένα εναντίον  της παρούσης ημών ηγεμονικής και αμεταθέτου προσταγής, και της υψηλής μας αποφάσεως ή κατά αμέλειάν σου και τεκγιασούλι, ή και κατά απείθειαν σου, ότι ύστερον μα το όνομα του Παντοδυνάμου θεού, η παιδεία σου θέλει είναι σκληρά μαζύ με τους λοιπούς κάππους, και το τέλος αυτής θάνατος ελεεινός, λοιπόν δια να μην υποπέσης μήτε εσύ μήτε οι λοιποί κάπποι εις τα τοιαύτα αμεταθέτως επικείμενα δεινά, κάμετε καθώς υψηλώς ηγεμονικώς και σφοδρώς σας προστάζομεν, και μη άλλως εξ αποφάσεως.-

Εξεδόθη από το διβάνι του Μορέως. Εκ Τριπολιτζάς εν μηνί Νοεμβρίω 11:- 1800: -"

γαϊρέτι = ζήλος, φιλοτιμία

γιασάκι = λεηλασία, απαγόρευση

διβάνι = συμβούλιο, βουλή

ζαχιρέ = τρόφιμα

ιτεάτι = υποταγή

καζάς = επαρχία

καποπασήτι =καπόμπασης, αρχηγός των κάπων

κάπος = αστυνόμος

κασαπά = κωμόπολη
πουγιουρλδί = διαταγή

τεκγιασούλι = οκνηρία, αμέλεια

φακίρ φουκαρά ρεαγιάδες = οι πάσχοντες υποτελείς

χασαράτι = ζημία
Morritt B. S., The letters of J. Morritt of Rockaby, descriptive of Journeys in Europe and Asia Minor in the years 1794-6, London 1914, p. 199.

O J. Morritt στις 18 Απριλίου 1795 επισκέφτηκε στις Κιτριές και φιλοξενήθηκε στον εκεί πύργο από τον πρώην Μπέη της Μάνης τον Τζανέτμπεη Κουτούφαρη. Από τις πρώτες πληροφορίες που μετέδωσε στην Άννα, στην οποία απήυθυνε τις επιστολές του, ήταν ότι οι Μανιάτες αναγνωρίζουν έναν από τους τοπικούς αρχηγούς ως Μπέη, που συνδέεται συγγενικά με τους άλλους καπετάνιους. Όταν δέχονται επίθεση από τους Τούρκους αποτραβιούνται στα βουνά τους και με μια δύναμη 6-7.000 ανδρών διεξάγουν πόλεμο, που είναι ο τρόμος της Οθωμανικής αυτοκρατορίας. Συνεχίζοντας γράφει: "...Μερικές φορές, όταν η χώρα τους δεν παράγει αρκετό καλαμπόκι, ώστε να μη μπορούν να ζήσουν χωρίς εισαγωγή, συνάπτουν ειρήνη με τους Τούρκους και πληρώνουν φόρο, άλλως δεν υπόκεινται ποτέ σε αυτή την ταπείνωση...".

Jonh Morritt, in Robert Walpole: Travels in various countries of the East, being a continuation of memoirs relating to European and Asiatic Turkey, London 1820, p. 40.

Στο βιβλίο του R. Walpole, που κυκλοφόρησε το 1820 αναφέρονται περισσότερες πληροφορίες που διευκριζουν το θέμα: "...Ο πληθυσμός της Μάνης είναι τόσος πολύς σε σχέση με την παραγωγικότητα της γής που αναγκάζονται να εισάγουν πολλά από τα είδη πρώτης ανάγκης. Για αυτά πρέπει τακτικά να κάνουν εμπόριο με τις τουρκικές επαρχίες, και να ανταλλάσσουν το λάδι, το μετάξι και είδη της οικοτεχνίας τους για πιο απαραίτητα είδη όπως το σιτάρι, το καλαμπόκι και άλλες προμήθειες. Για να τα αποκτήσουν, μερικές φορές κατέφευγαν στο λαθρεμπόριο και κάποιες άλλες στη συστηματική καταβολή του χαρατσίου και την αναγνώριση της Πύλης. 

Αυτό πάλι το απέφευγαν όταν, έρχόταν μια καλή χρονιά ή μια εξαιρετική πηγή προμήθειας που καθιστούσε την υποταγή τους περιττή. Με αυτή τους όμως την απείθεια είχαν πολλές φορές προκαλέσει την εκδίκηση των ισχυρών γειτόνων τους...".

Επιβεβαίωση των όσων έγραψε ο Morritt βρίσκουμε σε ένα μπουγιουρλδί του 1800, όπου δίδεται από το Βαλή του Μορέως εντολή στον Αναγνωσταρά από την Πολιανή, (ο μετέπειτα φιλικός και αγωνιστής της επαναστάσεως του 1821 που σκοτώθηκε το 1825 στη Σφακτηρία) ο οποίος υπηρετούσε τότε ως αρχηγός των κάπων (καποπασίτης-καπόμπασης) της περιοχής του Λεονταρίου να εμποδίση το εμπόριο με τους Μανιάτες, προφανώς γιατί δεν πλήρωναν το φόρο. Την  εποχή εκείνη Μπέης της Μάνης ήταν ο Παναγιώτμπεης Κουμουνδουράκης, ο οποίος δεν είχε καλές σχέσεις με τους άλλους τοπικούς καπετάνιους και φαίνεται ότι δεν είχε τη δυνατότητα να συγκεντρώση τους φόρους που ανερχόντουσαν στο ποσό των 15.000 γροσίων.

Οι κάποι της Πελοποννήσου ήταν κάτι ανάλογο με τους αρματολούς της Στερεάς Ελλάδος, δηλαδή εκτελούσαν αστυνομικά χρέη. Η διαφορά ήταν ότι οι αρματολοί διορίζοντο με φιρμάνι από τους Τούρκους, ενώ στους κάπους ανέθεταν τα αστυνομικά καθήκοντα οι κοτσαμπάσηδες, δηλαδή οι Έλληνες πρόκριτοι. (Στην Πελοπόννησο υπήρχε ένα είδος τοπικής-δημοτικής αυτοδιοίκησης) 

ΤΟΥΡΚΙΚΟΣ ΕΜΠΟΡΙΚΟΣ ΑΠΟΚΛΕΙΣΜΟΣ ΤΗΣ ΜΑΝΗΣ

Για πρώτη φορά έκανε λόγο περί εμπορικού αποκλεισμού της Μάνης ο Άγγλος περιηγητής J. Morritt
, ο οποίος το 1795 φιλοξενήθηκε από τον πρώην Τζανέτμπεη Κουτούφαρη και συγκέντρωσε πληροφορίες για το τόπο. Σε επιστολή του από τις Κιτριές έγραψε, ότι όταν οι Μανιάτες δέχονται επίθεση από τους Τούρκους, αποτραβιούνται στα βουνά τους και με μια δύναμη 6-7.000 ανδρών διεξάγουν πόλεμο που είναι ο τρόμος της Οθωμανικής αυτοκρατορίας. Πρόσθεσε δε ακόμη: «…Μερικές φορές, όταν η χώρα τους δεν παράγει αρκετό καλαμπόκι, ώστε να μη μπορούν να ζήσουν χωρίς εισαγωγή, συνάπτουν ειρήνη με τους Τούρκους και πληρώνουν φόρο, άλλως δεν υπόκεινται σε αυτή την ταπείνωση…».

Λεπτομερέστερες πληροφορίες περιέχονται σε μεταγενέστερη δημοσίευση, στην οποία αναφέρεται
: «…Ο πληθυσμός της Μάνης είναι τόσος πολύς σε σχέση με την παραγωγικότητα της γης που αναγκάζονται να εισάγουν πολλά από τα είδη πρώτης ανάγκης. Για αυτά πρέπει τακτικά να κάνουν εμπόριο με τις τουρκιές επαρχίες, και να ανταλλάσσουν το λάδι, το μετάξι και είδη της οικοτεχνίας τους για πιο απαραίτητα είδη όπως το σιτάρι, το καλαμπόκι και άλλες προμήθειες. Για να τα αποκτήσουν, μερικές φορές κατέφευγαν στο λαθρεμπόριο και κάποιες άλλες στη συστηματική καταβολή χαρατσίου και την αναγνώριση της Πύλης. Αυτό πάλι το απέφευγαν όταν ερχόταν μια καλή χρονιά ή μια εξαιρετική πηγή προμήθειας που καθιστούσε την υποταγή τους περιττή. Με αυτή τους όμως την απείθεια είχαν πολλές φορές προκαλέσει την εκδίκηση των ισχυρών γειτόνων τους…».

Με διαταγή της 11 Νοεμβρίου 1800 του Βαλή του Μοριά δηλαδή του Πασάς της Τριπολιτσάς προς τον καπόμπαση Αναγνώστη Πολιανίτη, που δεν ήταν άλλος από τον γνωστό φιλικό και αγωνιστή του 1821 Αναγνωσταρά Παπαγεωργίου, απαγορευόταν στους Μανιάτες να συμμετέχουν στα παζάρια της επαρχίας Λεονταρίου. Το έγγραφο έχει ως ακολούθως
:

"Μουσταφά Ελέω Θεού Βεζύρης ηγεμών και Βαλής του Μορέως.

Με το παρόν μου υψηλόν και ηγεμονικόν π<ουγιουρλ>δί (διαταγή) προστάζομεν σφοδρώς εσένα τον Αναγνώστη Πολιανίτην καποπασήτι (αρχιαστυνόμο) του Λεονταρίου, ότι κατά τα βασιλικά <προσκ>υνητά φερμάνια οπού στέλλονται καθ' ημέραις δια το γιασάκι (απαγόρευση) του ζαχιρέ (τρόφιμα), να προσέχης καλώς να παρατηρής με όλ<ην σου την> περιέργειαν και φύλαξιν δια να μην ήθελε πωλείται και δίδεται εις τους Μανιάτας κανένα ή παραμικρόν είδος <ζαχιρ>έ λόγου χάριν μήτε σιτάρι, ή κριθάρι, ή αραποσίτι, ή καλαμπόκι ή άλλο τίποτα μήτε από τον κασαπά (κωμόπολη) και παζάρι του Λεονταρίου, μήτε από όλα τα χωρία του αυτού καζά (επαρχίας), αλλ' όσοι ήθελαν έχουν ζαχιρέ δια πούλημα, να τον πωλούν εις τους ρεαγιάδες του τόπου, οπού κατά συνήθειαν έρχονται εις το παζάρι του Λεονταρίου και όχι εις τους Μανιάτας. Προς τούτοις σε προστάζομεν σφοδρώς, οπού και αυτόν τον καζά με τους λοιπούς κάππους (αστυνόμους) να φυλάττης με όλην σου την επιμέλειαν και με όλους τους δυνατούς τρόπους, περιερχόμενος κατά την υπόσχεσίν σου και άφευκτον χρέος σου εις όλα τα μέρη και σύνορα κα<ζά> μην τύχη και φανούν  ή περάσουν κλέπται, και ήθελαν κάμουν κανένα χασαράτι (ζημία) εις τον καζά ή παραμικράν ζημίαν <εις> τους φακίρ φουκαρά ρεαγιάδες (πάσχοντες υποτελείς), αλλ' όπου ήθελες ακούσης ότι τινάς κλέπτας ευθύς να τρέχης μαζύ με τους κάππους όλους <και> δείχνοντας όλην σου την προθυμίαν το γαϊρέτι (ζήλο) και πίστιν, και την προς την παρούσαν με ηγεμονικήν και σφοδράν προσταγήν οφειλομένην ευπείθειάν σου και ιτεάτι (υποταγή), να τους κυνηγάς, να τους καταδιώκης και να τους σκοτώνης εξ αποφάσεως, δια να είναι εις αφοβίαν πάντοτε ό,τε καζάς όλος, και οι ρεαγιάδες δια να μην ήθελε πάθη κανένα κακόν και ζημίαν. Πρόσεχε όμως καλώς μην τύχη, και ακολουθήσης κανένα εναντίον  της παρούσης ημών ηγεμονικής και αμεταθέτου προσταγής, και της υψηλής μας αποφάσεως ή κατά αμέλειάν σου και τεκγιασούλι (οκνηρία), ή και κατά απείθειαν σου, ότι ύστερον μα το όνομα του Παντοδυνάμου θεού, η παιδεία σου θέλει είναι σκληρά μαζύ με τους λοιπούς κάππους, και το τέλος αυτής θάνατος ελεεινός, λοιπόν δια να μην υποπέσης μήτε εσύ μήτε οι λοιποί κάπποι εις τα τοιαύτα αμεταθέτως επικείμενα δεινά, κάμετε καθώς υψηλώς ηγεμονικώς και σφοδρώς σας προστάζομεν, και μη άλλως εξ αποφάσεως.-

Εξεδόθη από το διβάνι (συμβούλιο) του Μορέως. Εκ Τριπολιτζάς εν μηνί Νοεμβρίω 11:- 1800: -"

Το 1800 μπέης της Μάνης ήταν ο Παναγιώτμπεης Κουμουνδουράκης από το Σατροπήγι, ο οποίος αντιμετώπιζε πολλά προβλήματα στην εκπλήρωση των καθηκόντων του. Αποδείχθηκε ανίκανος να περιορίση τις ληστείες και τις πειρατείες στα παράλια της Μάνης και αδυνατούσε να συγκεντρώση τον ετήσιο φόρο των 15.000 γροσίων.

Ο Παναγιώτμπεης είχε το 1798 αντικαταστήσει το λαοφιλή Τζανέτμπεη Γρηγοράκη
, ο οποίος είχε προσφέρει τα λιμάνια της Μάνης στο Ναπολέοντα, προκειμένου να αποβιβασθή στην Πελοπόννησο και να ελευθερώσει τους Έλληνες από τον τουρκικό ζυγό. Ο Κουμουνδουράκης, απογυμνωμένος από την υποστήριξη των άλλων καπεταναίων, δεν μπόρεσε να επιβληθή στη Μάνη
, παρά μόνο σε ένα μέρος της επαρχίας Σταυροπηγίου. Η αδυναμία του να καταβάλη τον οφειλόμενο ετήσιο φόρο, είχε σαν αποτέλεσμα τον εμπορικό αποκλεισμό της Μάνης το 1800.

Η ΜΑΝΙΑΤΙΣΣΑ ΙΑΤΡΟΧΕΙΡΟΥΡΓΙΣΣΑ ΤΟΥ ΓΥΘΕΙΟΥ

ΚΑΛΙΤΖΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΥ 

Η θέση της γυναίκας στη Μάνη ήταν πολύ αναβαθμισμένη σε σύγκριση με την επικρατούσα κατάσταση στον τουρκοκρατούμενο Μοριά. Οι Ξένοι περιηγητές, που επισκέφθηκαν τη Μάνη, εντυπωσιάστηκαν από την υπάρ-χουσα διαφορά.

Βασικά η Μανιάτισσα εκινείτο ελεύθερα στο κοινωνικό της περιβάλλον, γιατί ήταν απαλλαγμένη από το φόβο της αρπαγής του Τούρκου κατακτητή. Ήταν αυτή που κρατούσε ζωντανή την Μανιάτικη παράδοση η οποία οδη-γούσε τα αδέλφια της, τον άντρα της και αυτά ακόμη τα παιδιά της στο μεγα-λείο της προσφοράς και της θυσίας.

Σαν σύζυγος η γυναίκα της Μάνης έδειχνε υποταγμένη, γιατί έπρεπε να τιμά το άνδρα της, που ήταν ο αρχηγός του σπιτιού. Αλλά μετά το θάνατό του αναλάμβανε αυτή για την υπόλοιπη ζωή της την αρχηγία της οικογενείας της της. Προ πάντων η Μανιάτισσα ήταν αυτή που προετοίμαζε τα βλαστάρια της στον αγώνα της ενάρετης ζωής και της διάκρισης χωρίς το δισταγμό του μόχ-θου ή της θυσίας. Τους εμφυσούσε την ιδέα της προσωπικής τους αξίας, την οποία όφειλαν με προθυμία σε κάθε περίπτωση να αποδεικνύουν.

Οι Μανιάτες που αναδείχθηκαν με τα έργα τους στον πόλεμο ή στην ειρήνη όφειλαν τα πάντα στη λεβεντογέννα μάνα τους. Μια αλήθεια που λίγες φορές λέγεται. 

Ένα δείγμα της αξιοσύνης της Μανιάτισσας είναι η πρακτική ιατροχει-ρούργισσα του Γυθείου, η Καλίτζα Αναγνωστού, της οποίας δεν γνωρίζουμε το επίθετο, αλλά ούτε και άλλες πληροφορίες έχουμε γι' αυτήν. 

Το 1831 η διαμάχη μεταξύ της οικογενείας Μαυρομιχάλη και του Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια αποτελούσε μια πληγή για τη νεοσύστατη Ελληνική Πολιτεία. Από τη μια πλευρά φυλακίστηκε ο Πετρόμπεης και άλλα μέλη της οικογενείας του και από την άλλη είχε δημιουργηθεί στη Μάνη ένας στασιαστικός αναβρασμός από τον Αναστάσιο Μαυρομιχάλη και άλλους συγγενείς και οπαδούς των Μαυρομιχαλαίων.

 Ο Ηλίας Κατσάκος-Μαυρομιχάλης ξεσήκωσε κατοίκους της Μέσα Μάνης και οδηγώντας μια πολυάριθμη ομάδα ενόπλων έφθασε στις 11 Μαρτίου 1831 στο Μαραθονήσι (Γύθειο) και απείλησε να το καταλάβει, ώστε να καταλύσει τις αρχές του τόπου. Οι Κυβερνητικοί με τα όπλα, οι κάτοικοι του τόπου με τα πειστικά τους επιχειρήματα και ο Κωνσταντίνος Κανάρης με τα κανόνια των πλοίων του ανέκοψαν την προσπάθεια του Κατσάκου. 

Από τις συμπλοκές που έλαβαν χώρα στις 11 και 12 Μαρτίου 1831 τραυματίστηκαν δύο από τους κυβερνητικούς στρατιώτες, για τους οποίους ζητήθηκε από τον Διοικητή της Μάνης, τον Ιάκωβο Κορνήλιο, η οικονομική συμπαράσταση του Κυβερνήτη. Η φροντίδα των δύο τραυματιών ανατέθηκε στην ιατροχειρούργισσα Καλίτζα Αναγνωστού.  Κατωτέρω καταχωρείται και το σχετικό έγγραφο του Ιάκωβου Κορνήλιου:

αριθ. 788                         ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΟΛΙΤΕΙΑ

Προς τον Εξοχώτατον Κυβερνήτην της Ελλάδος.


Ο οικογενάρχης ( Μπουλουκτζής ) Παναγιώτης Κλεφτονικόλας από Λάγια και ο Παναγιώτης Αραπάκης από Μηλέα Στρατιώται αμφότεροι Σπαρτιάται, εις την κατά την 11 και 12 του ισταμένου εναντίον της εις το Μαραθονήσι των ληστών εισβολής, όχι μόνον ηρίστευσαν κατά την ευθαρσίαν προς τον κίνδυνον και κατά την πίστην προς την Σ. Κυβέρνησιν ως προανηγγέλθη δια του υπ' αριθ. 1429 δια τον δεύτερον, αλλά ακόμη και επληγώθησαν εις αυτήν την ενέργειαν.


Παρεδόθησαν εις την επίσκεψιν της ιατροχειρουργίσσης Κυρίας Καλίτζας Αναγνωστούς και ιατρεύονται· είναι εκτός κινδύνου' ο πρώτος επληγώθη εις τον ώμον' ο δεύτερος προς τον στόμαχον διαμπάξ.


Επειδή διά το πολυάσχολον του Γραφείου δεν ανεφέρθη περί αυτών εν καιρώ τω προσήκοντι, χρέος της νομίζει η Διοίκησις ότι δια να τους παραστήση δια της παρούσης αναφοράς της καθ' υποβάλλη υπ' όψιν της Σ. Κυβερνήσεως ως αξίους της περιθάλψεώς της.

---------------------------------


Εν Μαραθoνησίω την 28 Μαρτίου 1831


Ο κατά την Σπάρτην 

       Διοικητής 

Ιάκωβος Κορνήλιος                                        Ο Γραμματεύς

                                                                                  Κ. Πεντεδέκας

Σημείωση: Το έγγραφο αυτό βρίσκεται στα Γενικά Αρχεία του Κράτους, στη συλλογή Βλαχογιάννη: Γεν. Γραμμ., φάκ. 92, έγγρ. αριθ. 116. Γενικότερα για την πορεία του Ηλία Κατσάκου προς το Γύθειο βλέπε: α) Χρ. Λούκου, Ο Κυβερνήτης Ιω. Καποδίστριας και οι Μαυρομιχαλαίοι, Μνήμων 4(1974)49 και β) του Ιδίου, Η αντιπολίτευση κατά του Κυβερνήτη Ιω. Καποδίστρια 1828-31, Θεμέλιο 1988, σ. 230.

ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΚΗ ΕΚΠΟΜΠΗ

Ο Σταύρος Καπετανάκης, που θα είναι σήμερα μαζί μας, γεννήθηκε το 1933 και σπούδασε ιατρική στο Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης στα έτη 1951 έως 1957. Έκτοτε άρχισε ειδικευόμενος στην Ψυχιατρική και Νευρολογική Κλινική του ίδιου Πανεπιστημίου. Το 1963 πήρε το διδακτορικό δίπλωμα και το 1971 διορίστηκε υφηγητής της Ψυχιατρικής και Νευρολογικής Κλινικής του Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης. Το 1973 διορίστηκε διευθυντής του Νευρολογικού Κέντρου του Θεραπευτηρίου ‘’Ο ΕΥΑΓΓΕΛΙΣΜΟΣ’’ και το 1985 ανέλαβε τη διεύθυνση ψυχιατρικού τμήματος στο Ψυχιατρικό Νοσοκομείο Αττικής (Δαφνί) μέχρι το τέλος του 2000 που συνταξιοδοτήθηκε.

Παράλληλα μελέτησε την ιστορία της ιδιαίτερης πατρίδας του και δημοσίευσε πολλές εργασίες, έχει δε εκδόσει τέσσερα βιβλία.

Οι Μαντίνειες της Μάνης

Μανιάτες αγωνιστές του 1821, στο οποίο καταγράφονται όσοι από τους Μανιάτες αμείφθηκαν για τη συμμετοχή τους στην επανάσταση.


Αριστεία του 1821 σε Μανιάτες αγωνιστές και πρόσφατα:

Η Μάνη στη δεύτερη τουρκοκρατία 1715-1821.

Τί θα μας πείτε για τη Μάνη;


Η Μάνη βρίσκεται μεταξύ του Λακωνικού και του Μεσσηνιακού κόλπου. Εκτείνεται από τη ΒΔ γωνία του Λακωνικού μέχρι τη ΒΑ γωνία του Μεσσηνιακού κόλπου. Τα χωριά της είναι απλωμένα στις πλαγιές του Ταΰγετου, του ψηλότερου βουνού της Πελοποννήσου με υψόμετρο 2407 μέτρα. Άλλα πάλι χωριά δροσίζονται στις δαντελωτές παραλίες της με τα πεντακάθαρα νερά τους. 

Κάποτε η Μάνη ήταν ανταριασμένη με τους τοπικούς πολέμους της ή τους αγώνες της για την ελευθερία, που ποτέ δεν έχασε. Τώρα, σχεδόν ερημωμένη από κατοίκους, είναι ηδανικό ησυχαστήριο για τους επισκέπτες. Ο τουρισμός, που ακόμη δεν είναι ιδιαίτερα ανεπτυγμένος, δεν έχει αλλοιώσει το χαρακτήρα της.


Υπάρχει κάποια διαίρεση της Μάνης; γιατί μιλήσαμε προ ημερών για την ανατολική Μάνη.


Τη Μάνη τη χωρίζει η κορυφογραμμή του Ταΰγετου στην ανατολική ή προσηλιακή Μάνη, που βρέχεται από το Λακωνικό κόλπο και στη δυτική, την αποσκιερή ή αποσκιαδερή, που δροσίζεται από το Μεσσηνιακό κόλπο. Η ανατολική Μάνη λέγεται και Κάτω Μάνη, ενώ η δυτική διαιρείται στο νότιο τμήμα της, από την Αρεόπολη μέχρι το ακρωτήριο Ταίναρο, που είναι γνωστή με το όνομα Μέσα Μάνη και στην Έξω Μάνη που αρχίζει από το Οίτυλο και φθάνει μέχρι κοντά στην Καλαμάτα.

Σε μια από τις καλυτερες τοποθεσίες της Μάνης, πάνω στην κορυφογραμμή του Ταΰγετου βρίσκεται το μοναστήρι της Παναγίας της Γιάτρισσας, από το οποίο φαίνονται σε όλη τους τη μεγαλοπρέπεια οι δύο κόλποι Λακωνικός και Μεσσηνιακός, καθώς και οι βουνοπλαγιές του Ταΰγετου, άλλοτε καταπράσινες κι άλλοτε γυμνές κι απόκοσμες με άγρια φαράγγια. Εκεί στο νοτιότερο άκρο του βουνού θεωρούσαν οι αρχαίοι ότι ήταν η πύλη του Άδη.

Είναι αλήθεια ότι οι Μανιάτες άργησαν πολύ να ασπασθούν τον Χριστιανισμό;


Παλαιότερα θεωρούσαν ότι ο χριστιανισμός στη Μάνη διαδόθηκε στα χρόνια του Βασιλείου του Α΄ του Μακεδόνος, που βασίλευσε από το 867-886.


Η άποψη αυτή δεν ευσταθεί, γιατί πρόσφατες ανασκαφές αποκάλυψαν τα θεμέλια χριστιανικών ναών από προηγούμενους αιώνες, τον 6ο και 8ο αιώνα.


Αναφέρεται ακόμη ότι ο Νίκων ο Μετανοείτε, γύρω στα 1000, κατάφερε τα τελευταία πλήγματα στους ειδωλολάτρες του Ταΰγετου. Φαίνεται ότι θα ήταν ειδωλολάτρες άτομα της σλαβικής φυλής, που είχαν κατοικήσει στην περιοχή της Έξω Μάνης και της Βαρδούνιας, που βρίσκεται βορειότερα της ανατολικής ή Κάτω Μάνης.


Τί έγιναν αυτοί οι Σλάβοι;


Δεν έχουν βρεθεί κατάλοιπα των Σλάβων της Μάνης. Δεν άφησαν δείγματα του πολιτισμού τους, όπως χειροτεχνήματα ή κτηριακές κατασκευές. Υπάρχουν όμως σλαβικά τοπωνύμια, π.χ. ονόματα χωριών, όπως Σέλιτσα, Οροβά, Μπίλιοβα, Τσίμοβα, Τσεροβά κ.ά. ακόμη ονόματα τόπων, όπως Σάνταβα, Μούσκοβο, Χελμός κ.ά.


Είναι γνωστό ότι στα τέλη του 6ου αιώνα κατέβηκαν στην Πελοπόννησο Σλάβοι. Δεν αναφέρονται πόλεμοι, στους οποίους να επικράτησαν. Διασκορπίστηκαν στην ύπαιθρο και επειδή ήταν άρπαγες, ανάγκασαν τους ελληνικούς πληθυσμούς, που είχαν ελαττωθεί από επιδημίες, να κλειστούν σε οχυρωμένους παραλιακούς οικισμούς. 


Στις αρχές του 9ου αιώνα, 805-807, επαναστάτησαν οι Σλάβοι της Πελοποννήσου και πολιόρκησαν την Πάτρα μαζί με Σαρακινούς. Τελικά νικήθηκαν και απωθήθηκαν στον Ταΰγετο.


Επειδή οι νέοι κάτοικοι του Μοριά δεν ήρθαν σε φιλική επαφή με τους γηγενείς, δεν έμαθαν τα υπάρχοντα ονόματα των τόπων και έδωσαν τα δικά τους.


Αρχικά η Βυζαντινή αυτοκρατορία και αργότερα οι Φράγκοι τους χρησιμοποίησαν ως στρατιώτες και τους απάλλαξαν από την υποχρέωση της φορολογίας. Αλλά οι μεταξύ των Βυζαντινών και των Φράγκων πόλεμοι προκάλεσαν μεγάλη ελαττωση των γηγενών πληθυσμών και το 14ο αιώνα ήρθαν πολλοί Αλβανοί στην Πελοπόννησο. Φαίνεται, ότι τότε οι σλαβικής καταγωγής κτηνοτρόφοι του Ταϋγέτου βρήκαν ευκαιρία και κατέβηκαν στους κάμπους της Μεσσηνίας και της Λακωνίας και έγιναν αγρότες. Εκεί αποτελούσαν μειοψηφία και αφομοιώθηκαν από τους Έλληνες.


Στον Ταϋγετο έμειναν λίγοι Σλάβοι, που εν τω μεταξύ είχαν συμφιλιωθεί με τους Έλληνες και όταν με την τουρκική κατάκτηση, το 1460, η Μάνη πυκνοκατοικήθηκε, οι λιγοστοί Σλάβοι αφομοιώθηκαν και χάθηκαν. Όμως διέδωσαν τα τοπωνύμια που είχαν δώσει στην αρχική τους εγκατάσταση και παραμένουν μέχρι σήμερα.


Έχετε ακούσει καμία διήγηση αναφερόμενη στους Σλάβους;


Όχι, δεν υπάρχει στους Μανιάτες καμία ανάμνηση των Σλάβων. Πριν από χρόνια είχα ακούσει μια ιστοριούλα, από αυτές που διηγούνται οι γριούλες, που πιθανώς έχει σχέση με την εξαφάνιση των Σλάβων του Ταϋγέτου. Είπε, λοιπόν, πως πάνω από το Ξωχώρι, στα ορεινά βοσκοτόπια κατοικούσε μια φυλή, που θα ήταν Φράγκοι, άγριοι και απολίτιστοι. Κάποτε οι Έλληνες αποφάσισαν να απαλλαγούν από αυτούς και τί μηχανεύτηκαν. Τους κάλεσαν να γλεντήσουν μαζί σε ένα μέρος που το έλεγαν χορεύτρα και τους πότισαν με άφθονο κρασί. Επειδή αυτοί οι βάρβαροι ήταν μεγαλόσωμοι και δυνατοί, και δεν μπορούσαν να τα βάλλουν με αυτού, τους κάλεσαν να χορέψουν μαζί. Απέναντι από έναν βάρβαρο ήταν και ένας Έλληνας. Όταν δόθηκε το σύνθημα, κάθε Έλληνας έβγαλε τη μαχαίρα του και σκότωσε τον ξένο, που ήταν απέναντί του. Έτσι γλύτωσε ο τόπος από την ενοχλητική παρουσία των Φράγκων.


Βέβαια, αυτοί δεν μπορούσε να είναι Φράγκοι, να είναι βάρβαροι και να ζουν στα ορεινά. Μπορεί να αναφέρεται στα τελευταία υπολείμματα των Σλάβων.

Πέστε μας που οφείλει η Μάνη το όνομά της;


Παλαιότερα έλεγαν ότι επειδή οι Μανιάτες φέρονταν σαν μανιασμένοι, πήρε το όνομά της από τη λέξη μανία.


Αυτή η ερμηνεία δεν γίνεται δεκτή από τους ειδικούς. Σήμερα θεωρείται ότι επειδή τα βουνά της νοτιότερης Μάνης είναι γυμνά και άδεντρα, το όνομά της προέρχεται από τη λέξη Μανός-Μανή, που σημαίνει φαλακρός, γυμνός. Παλαιότερα την έλεγαν Μαΐνη και οι γλωσσολόγοι ερμηνεύουν την εξέλιξη αυτή του ονόματος.


Πρώτη φορά το όνομα Μάνη ακούστηκε στα τέλη του έννατου αιώνα ως Επισκοπή Μαΐνης, που είχε την έδρα της στο νοτιότερο τμήμα της δυτικής Μάνης, κοντά στην Κοίτα και το Μέζαπο. Φαίνεται όμως ότι προϋπήρχε το όνομα, γιατί στην ίδια περιοχή βρισκόταν το κάστρο της Μαΐνης από τα χρόνια του Ιουστιανιανού, δηλαδή τα μέσα του 6ου αιώνα. 


Ενώ λοιπόν ξεκίνησε να λέγεται Μαΐνη η νοτιότερη περιοχή της δυτικής Μάνης, βαθμιαία τα όριά της επεκτείνονταν βορειότερα και ανατολικά. Στα πρώτα χρόνια της τουρκικής κατάκτησης έγινε στην Πελοπόννησο ο πρώτος Τουρκοβενετικός πόλεμος (1462-1479). Οι Βενετοί στην περιφέρεια της Μάνης συμπεριλάμβαναν και τη Μαντίνεια με το παραλιακό της κάστρο, που βρίσκεται στα βορειοδυτικά σύνορα της Μάνης και μάλιστα ήταν και η έδρα της περιφέρειας.


Τελικά, Μάνη ειπώθηκε ο τόπος που δεν δέχθηκε την τουρκική κατοχή στα χώματά του.


Οι Μανιάτες έλαβαν μέρος στον πόλεμο αυτόν και με ποιόν;


Οι Μανιάτες πολέμησαν στο πλευρό των Βενετών. Αλλά τελικά προδόθηκαν από τους συμμάχους τους, που τους εγκατέλειψαν και ειρήνευσαν με τους Τούρκους, χωρίς να μεριμνήσουν γι’ αυτούς.


Και τί ακολούθησε;


Την επόμενη χρονιά, το 1480, ο Κορκόδειλος Κλαδάς, που υπηρετούσε στο στρατό της Βενετίας, έκανε την πρώτη ελληνική επανάσταση. Έφυγε από την Κορώνη και πήγε στη Μάνη, όπου είχε κτηματική περιουσία και ξεσήκωσε τους Έλληνες σε αγώνα κατά των Τούρκων. Οι Τούρκοι έστειλαν μεγάλες στρατιωτικές δυνάμεις υπό τον Αλή Βούμικο και στη μάχη που έγινε στην Καστάνια, ηττήθηκαν οι επαναστάτες. Όμως από τότε η Μάνη έγινε ο τόπος από τον οποίο ξεκινούσε κάθε επαναστατική κίνηση για την απελευθέρωση της πατρίδας.


Έγιναν και άλλες απελευθερωτικές προσπάθειες;


Τον καιρό που οι Τούρκοι πολιορκούσαν τη Λευκωσία της Κύπρου, την οποία κατέλαβαν το 1570, ήρθαν και στη Μάνη. Στο ΝΑ άκρο της Μάνης υπάρχει ένα περίφημο λιμάνι, το Πόρτο Κάγιο (που σημαίνει λιμάνι των ορτυκιών) και εκεί έχτισαν ένα κάστρο, για να ελέγχουν τα πλοία που από τη Δύση περνούσαν στην ανατολική Μεσόγειο. Όμως το 1570 ήρθε βενετσάνικος στόλος και με τη βοήθεια των Μανιατών το κατέστρεψαν. Οι Μανιάτες επαναστάτησαν και το 1570 κατέλαβαν το Μυστρά και λεηλάτησαν την Καλαμάτα. Την επόμενη χρονιά έγινε η περίφημη ναυμαχία της Ναυπάκτου, όπου ο ενωμένος Χριστιανικός στόλος κατατρόπωσε τον τουρκικό. Αλλά μετά από τη νίκη τους οι Χριστιανοί γύρισαν στις πατρίδες τους και άφησαν τους Μανιάτες να αντιμετωπίσουν μόνοι τους την τουρκική εκδίκηση.

Τότε διακρίθηκε για τους αγώνες του ο Μακάριος Μελισσηνός, επίσκοπος Μονεμβασίας, καταγόμενος από το Πραστίο της Μάνης, που έδωσε μάχες στο πλευρό των συμπατριωτών του και τελικά κατέφυγε στην Ιταλία. Πάντοτε ο κλήρος ήταν μπροστάρης στους απελευθερωτικούς αγώνες του έθνους.

Τί ακολούθησε; 


Από τις αρχές του 1600 η Μάνη ήταν αναστατωμένη. Βενετία, Γαλλία, Ισπανία έδιναν υποσχέσεις και προσπαθούσαν να μονοπωλήσουν την προτίμηση των Μανιατών.  Την ευκαιρία εκμεταλλεύτηκε ο Γάλλος ευγενής δούκας του Νεβέρ, ο οποίος ήρθε σε επαφή με τους Μανιάτες, έστειλε εκπροσώπους του, δέχθηκε τον Πέτρο Γιατρό-Μέδικο εκ μέρους των Μανιατών, υπέγραψαν συμφωνίες για κοινό αγώνα, προκειμένου να διώξουν τους Τούρκους από την ευρώπη, αλλά όλα έμειναν στα σχέδια.


Ακολούθησε ο τουρκοβενετικός πόλεμος 1645-1669, που έληξε με την ολοκληρωτική κατάληψη από τους Τούρκους της Κρήτης. Τελευταίο παραδόθηκε το Ηράκλειο της Κρήτης, που τότε ήταν γνωστό με το όνομα Χάνδακας.


Στη διάρκεια αυτού του πολέμου οι Μανιάτες διακρίθηκαν για τις πειρατικές τους ικανότητες και λεηλατούσαν τα μεταγωγικά πλοία που μετέφεραν εφόδια στον τουρκικό στρατό.


Ο Μοροζίνη, βενετός ναύαρχος, το 1659 εξαπάτησε τους Μανιάτες, οι οποίοι ξεσηκώθηκαν και συμπολέμησαν με τους Βενετούς για την κατάληψη της Καλαμάτας, αλλά μετά τους εγκατέλειψε ο Μοροζίνη στην τύχη τους και στα Τουρκικά αντίποινα.  


Το 1670 οι Τούρκοι με μεγάλη δύναμη πήγαν στη Μάνη για να λύσουν τις διαφορές που είχαν μαζί τους. Με τη μεσολάβηση του Λιμπεράκη Γερακάρη δεν ακολούθησε σύγκρουση, γιατί οι Μανιάτες δέχθηκαν να χτίσουν οι Τούρκοι δύο νέα φρούρια στη Ζαρνάτα και στην Κελεφά, δήθεν για την προστασία του εμπορίου. Με αυτά τα φρούρια καταπίεζαν τους Μανιάτες και οι επαναστάσεις που έκαναν, η οικογένεια των Στεφανοπούλων στο Οίτυλο και ο Λιμπεράκης Γερακάρης στη Ζαρνάτα, απέτυχαν και αναγκάστηκαν πολλοί από τους Μανιάτες να μεταναστεύσουν. Η οικογένεια των Γιατρών-Μεδίκων στην Ιταλία και των Στεφανόπουλων στην Κορσική.


Το 1684 έγινε νέος τουρκο-βενετικός πόλεμος και οι Βενετοί πήραν τη Λευκάδα και τον άλλο χρόνο αποβιβάστηκαν στην Κορώνη. Τότε επαναστάτησαν και οι Μανιάτες και πήραν τα κάστρα της Ζαρνάτας, της Κελεφάς και του Πασσαβά, τα οποία στη συνέχεια παρέλαβαν οι Βενετοί. Πολλοί Μανιάτες σχημάτισαν σώματα ατάκτων στρατιωτών και πολέμησαν στο πλευρό των Βενετών, οι οποίοι έδιωξαν τους Τούρκους από το Μοριά. 


Η παραμονή των Βενετών στην Πελοπόννησο κράτησε μόνο τριάντα χρόνια και το 1715 ήρθαν πάλι οι Τούρκοι και κατέλαβαν το Μοριά για να μείνουν μέχρι το 1821. Οι Μανιάτες πρότειναν συνεννόηση και οι Τούρκοι δέχθηκαν η Μάνη να διοικείται από τέσσερους καπετάνιους, να πληρώνει φόρο 4.000 γρόσια το χρόνο, αλλά να μην πατά τα χώματά της Τούρκος, χωρίς άδεια του τοπικού καπετάνιου.


Μετά οι Μανιάτες έμειναν ήσυχοι;


Το 1770 ήρθαν τα Ορλωφικά. Ο Αλέξης και ο Θεόδωρος Ορλώφ οδήγησαν στη Μεσόγειο μοίρα του Ρωσικού στόλου. Πρώτος αποβιβάστηκε στον όρμο του Οιτύλου ο Θεόδωρος Ορλώφ και άρχισε την πολιορκία της Κορώνης. Οι Μανιάτες ξεσηκώθηκαν πλαισίωσαν τους Ρώσους, αλλά έγιναν πολλά σφάλματα και το εγχείρημα απέτυχε. Ο ρωσικός στόλος εγκατέλειψε την Πελοπόννησο και πήγε στα νησιά του Αιγαίου πελάγους. Την Πελοπόννησο κατέκλυσαν οι Αλβανοί, που ερήμωσαν κυριολεκτικά τον τόπο μέχρι το 1779, που οι ΄ίδιοι οι Τούρκοι τους εξολόθρευσαν. 

Εκείνα τα χρόνια έγιναν πολλοί πόλεμοι Τούρκων και Μανιατών, οι οποίοι τελικά δεν υποτάχθηκαν. Το 1776 άρχισαν συνομιλίες των Τούρκων με τον Τζανετάκη Κουτούφαρη εκπρόσωπο των Μανιατών, που κατέληξαν η Μάνη να διοικείται από Μπέη. Αρχικά η θέση αυτή δόθηκε στον Τζανετάκη Κουτούφαρη. Μέχρι το 1821 έγιναν συνολικά οκτώ μπέηδες με τελευταίο τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη.

Υποθέτω ότι μετά τα Ορλωφικά θα ησύχασε ο τόπος.


Οι Ρώσοι πάλι το 1788 άρχισαν νέο πόλεμο με τους Τούρκους και ήθελαν να στείλουν όλο το στόλο τους στις ελληνικές θάλασσες, αλλά η Σουηδία κήρυξε τον πόλεμο στη Ρωσία και ματαιώθηκε το σχέδιο. Έστειλαν όμως οι Ρώσοι το Λάμπρο Κατσώνη, που αναστάτωσε το Αιγαίο. Όταν οι Ρώσοι συνθηκολόγησαν με τους Τούρκους, ο Λάμπρος Κατσώνης δεν κατέθεσε τα όπλα, αλλά πήγε στη Μάνη και οχυρώθηκε στο Πόρτο Κάγιο. Τον χτύπησε όμως μεγάλη μοίρα του τουρκικού στόλου με τη βοήθεια γαλλικών πλοίων και τον ανάγκασαν να εγκαταλείψει τον αγώνα.


Η Μάνη παρέμεινε πάντα το επίκεντρο των επαναστάσεων. Όταν ο Ναπολέων πολεμούσε στην Ιταλία και ελευθέρωνε λαούς, ο Μπέης της Μάνης Τζανήμπεης Γρηγοράκης έστειλε το γιό του να του αναγγείλει ότι τα λιμάνια της Μάνης είναι στη διάθεσή του. Ο Ρήγας Φεραίος, τον ίδιο καιρό, απέβλεπε στη γαλλική βοήθεια και σκόπευε να κατεβεί στη Μάνη για να αρχίσει αγώνα για την ελευθερία όλων των βαλκανικών λαών. Ο Ναπολέων έστειλε αντιπροσώπους του από την οικογένεια των Στεφανόπουλων που είχαν μεταναστεύσει το 1676 στην Κορσική για να έλθουν σε επαφή με τους Μανιάτες. Τελικά, ο Ναπολέων προτίμησε την ατυχή γι’ αυτόν εκστρατεία στην Αίγυπτο.


Το 1798 οι Γάλλοι πήραν τα Επτάνησα και αναπτερώθηκαν οι ελπίδες των Ελλήνων για ελευθερία. Δεν άργησαν όμως να δουν τις ελπίδες τους να ματαιώνονται. Αργότερα τους Γάλλους διαδέχθηκαν στα νησιά του Ιονίου οι Ρώσοι και πάλι οι Έλληνες πίστεψαν ότι ήρθε η ώρα της λευτεριάς. Τελικά ηττήθηκε ο Ναπολέων στη Ρωσία και η Ιερά Συμμαχία των αντιπάλων του, που κυριάρχησε στην Ευρώπη, φάνηκε να αποτελεί ταφόπλακα για κάθε ελπίδα ελευθερίας των υπόδουλων λαών.


Τον ίδιο καιρό ιδρύθηκε η Φιλική Εταιρεία, η οποία προετοίμασε ψυχολογικά το νέο επαναστατικό αγώνα, που ξέσπασε το 1821 και ήρθε το γλυκοχάραμα της ελευθερίας για ένα μικρό μέρος του ελληνικού λαού.


Αυτή με λίγα λόγια ήταν η ιστορική πορεία της Μάνης στα χρόνια της τουρκοκρατίας. Ένας μακροχρόνιος αγώνας με θυσίες αίματο, που αποτελούσε φάρο ελπίδας για τους σκλαβωμένους Έλληνες κι ένας τόπος, ο οποίος μπορούσς σε κάθε διωκόμενο από την τουρκική εξουσία να δώσει άσυλο.


Άκουσα για το Πόρτο Κάγιο, το λιμάνι που βρίσκεται στο νοτιο-ανατολικό άκρο της Μάνης, κι αναρωτιέμαι γιατί έχει ξενικό όνομα;


Από την περιοχή εκείνη, που είναι κοντά και το χωριό Λάγια, περνούσαν άλλοτε πολλά μεταναστευτικά πουλιά, τα ορτύκια και όπως ήταν κουρασμένα από το μακρινό τους ταξίδι, οι Μανιάτες είχαν μεγάλες απόχες και τα έπιαναν. Των ορτυκιών γινόταν εξαγωγή, κυρίως στη Γαλλία, τα έστελναν άλλοτε ζωντανά και άλλοτε παστωμένα με αλάτι. Γι’ αυτό πήρε το λιμάνι το όνομα Πόρτο Κάγιο, δηλαδή Λιμάνι των Ορτυκιών.


Πριν μερικά χρόνια ρώτησα ένα γέροντα από την περιοχή εκείνη, γιατί τώρα δεν υπάρχουν πολλά ορτύκια, όπως τον παλιό καιρό;


Η απάντησή του ήταν: «παλαιότερα οι Μανιάτες δεν χορταίναμε το ψωμί, γιατί ο τόπος μας ήταν άγονος και ο καλός Θεός μας έστελνε τα πουλιά, για να μετριάσει την πείνα μας. Τώρα ο κόσμος δεν πεινάει και ο Θεός δεν έχει λόγο να μας στέλνει το μάννα. Υπάρχουν αλλού πεινασμένοι για να φροντίσει».


Οι Μανιάτες ήταν καλοί Χριστιανοί και τους φρόντιζε ο Θεός;


Την ίδια ερώτηση είχα κάνει και εγώ στο γέροντα που ανέφερα παραπάνω και θα μεταφέρω την απάντησή του, για να ευθυμήσουμε λιγάκι. Μου απάντησε, λοιπόν, ως εξής: «Δεν βλέπεις που όλη η Μάνη είναι γεμάτη εκκλησίες, άλλες παλιές κι άλλες νεότερες; Εδώ είναι το Άγιον όρος της Πελοποννήσου. Όλοι κρατάμε τις νηστείες. Κάποτε ένας κακός άνθρωπος μετακίνησε τα σύνορα σε ένα κτήμα και πήρε του γείτονά του μια ελιά. Τότε κι αυτός πήρε το όπλα του και πήγε χωσία (δηλαδή ενέδρα) κοντά στο κτήμα και περίμενε ποιά μέρα θα περάσει ο κακός γείτονας, να τον σκοτώσει. Κάθε μέρα περνούσε από την κρυψώνα του η γυναίκα του ή κάποιο από τα παιδιά του και του πήγαινε φαγητό. Μια Παρασκευή, παρατάει τη χωσία γυρίζει στο σπίτι του εξαγριωμένος και λέει στη γυναίκα του, βρε καταραμένη τέτοια μέρα σήμερα και μου έστειλες να φάω λουκάνικο και τυρί;». Βλέπετε, ο καλός άνθρωπος κρατούσε τις Παρασκευές, αλλά περίμενε και να σκοτώσει τον κακό γείτονα.


Γίνονται ακόμη φονικά στη Μάνη;


Στο χωριό μου το τελευταίο φονικό ήταν πριν εκατό χρόνια ακριβώς. Μια γριά χωρίς παιδιά, που ήταν στα τελευταία της, αποφάσισε να πουλήσει ένα καλό κτήμα που είχε και με χρήματα που θα έπαιρνε, να κάνει τα ψυχικά της για τη σωτηρία της ψυχής της. Ένας γείτονας πήγε, συμφώνησε μαζί της και της άδωσε και καπάρο. Ένας άλλος χωρικός, θα τον πούμε Παληκαρά, που η γιαγιά του ήταν Μαυρομιχαλίτσα και είχε εκείνο τον καιρό τα μέσα, του παράγγειλε να παρατήσει το κτήμα, για να το αγοράσει αυτός, αλλοιώς θα πάει να του κόψει το μουστάκι. Περήφανος ο άλλος, γιατί ο παππούς του ήταν αγωνιστής του 21, πήρε το όπλο του και τον περίμενε έξω από το σπίτι του. Όταν φάνηκε το βράδυ ο Παληκαράς, τον κάλεσε ο άλλος νά παει να του κόψει το μουστάκι. Ο Παληκαράς κατάλαβε και έβγαλε το πιστόλι του και άρχισε να πυροβολεί, ο άλλος ήταν πίσω κρυμμένος πίσω από μια ελιά και με μια ντουφεκιά τον σκότωσε. Μετά έφυγε για την Αμερική, όπου ζουν σήμερα οι απόγονοί του. Εκείνο που έχει σημασία, είναι ότι όλοι οι χωρικοί είπαν καλά του έκανε.


Η κοινή γνώμη δεν καταδίκασε το φόνο;


Τότε ήταν άλλη εποχή και ο κόσμος είχε άλλες πεποιθήσεις, που σήμερα μας φαίνονται βάρβαρες. Εκείνα τα χρόνια σε ένα χωριό της Μάνης ζούσε μια χήρα με μια κόρη και ένα γιό που είχαν μεγάλη διαφορά στην ηλικία. Η κόρη ξεστράτησε και κατέληξε σε οίκο ανοχής. Η μάνα της μεγάλωνε το μικρό γιο της και του μιλούσε για την υποχρέωση που είχε να ξεπλύνει τη ντροπή της γενιάς τους. Όταν το παιδί έφτασε στα 18 του χρόνια, πήρε το πιστόλι του, πήγε και βρήκε την αδελφή του και τη σκότωσε.


Αυτό που έγινε δεν θα ήταν περίεργο για τη Μάνη. Όμως, όταν ο φονιάς της αδελφής του δικαζόταν στο κακουργιοδικείο της Κορίνθου, την ώρα που οι ένορκοι θα αποφάσιζαν, είχε συγκεντρωθεί μεγάλο πλήθος Κορίνθιων έξω από το δικαστήριο. Ακούγοντας την απαλλακτική απόφαση, άρχισαν να χειροκροτούν και να ζητωκραυγάζουν. 


Η συμπεριφορά των Κορινθίων εκείνης της εποχής δείχνει ότι συμμερίζονταν την πράξη της αδελφοκτονίας για μια τέτοια αιτία. Η κοινή γνώμη επηρέαζε τις ανθρώπινες πράξεις. Σήμερα η εγκληματικότητα στη Μάνη έχει πέσει κάτω από το μέσο όρο. 


Ποιά ήταν τα προϊόντα της Μάνης;


Τα σιτηρά ήταν λίγα, δεν αρκούσαν για τους κατοίκους της. Οι περισσότερες οικογένειες είχαν τα παλαιότερα χρόνια ψωμί από σιτάρι και κριθάρι μόνο για τέσσερους μήνες, το πολύ μέχρι τα Χριστούγεννα. Λίγοι ήταν εκείνοι που είχαν ψωμί ως το Πάσχα.


Το λάδι ήταν αρκετό για την Έξω Μάνη, που τα εδάφη της είναι πιο έφορα. Από τις Κιτριές και την Καρδαμύλη γινόταν στα χρόνια της τουρκοκρατίας εξαγωγή λαδιού.


Ένα άλλο προϊόν ήταν το βελανίδι, που το έστελναν στην Ιταλία και το χρησιμοποιούσαν στη βυρσοδεψία. Κι ακόμη στις βελανιδιές υπήρχε ένα παράσιτο, ένα σκουλικάκι, που μάζευαν τα ατγά του και τα έστελναν στο Αλγέρι για να βάφουν τα φέσια κόκκινα, γιατί τους έδινε ένα λαμπερό χρώμα και τα προτιμούσαν.


Εκεί που υπήρχαν μουριές είχαν μεταξοσκώληκες κι έφτιαχναν μετάξυ, μέχρι και στα χρόνια της γερμανο-ιταλικής κατοχής ήταν πολύ διαδομένα τα κουκούλια, όπως έλεγαν. Τότε ήταν η εποχή που φορούσαν οι άνδρες τα κουκουλάρικα κοστούμια, που θα θυμούνται οι παλαιότεροι.

ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΚΗ ΟΜΙΛΙΑ

Β’ Μέρος


Χθες μιλήσαμε για τη Μάνη, που απλώνεται στις πλαγιές του Ταϋγέτου μεταξύ του Λακωνικού και του Μεσσηνιακού κόλπου. Είναι η περιοχή στην οποία δεν στέριωσε Τούρκος κατακτητής.

Διατρέξαμε με λίγα λόγια την ιστορική πορεία της Μάνης και αναφερθήκαμε στους αγώνες που έκανε για την ελευθερία της.

Μιλήσαμε ακόμη για τα λιγοστά προϊόντα της Μάνης, που οι Μανιάτες εκείνα τα χρόνια δεν χόρταιναν το Ψωμί.


Πώς καταπολεμούσαν οι Μανιάτες τη φτώχια τους;


Να σας πω, άλλοτε δούλευαν στους ελαιώνες της Κορώνης ή τους σιτοβολώνες του Έλους της Λακωνίας. Μερικοί ψάρευαν, άλλοι κυνηγούσαν λαγούς, πουλιά. Πωλούσαν μικρά ζώα, ιδίως κοτόπουλα, γουρούνια, αρνιά, κατσίκια ή είδη χειροτεχνίας, αυγά και τυρί, τη γνωστή και σήμερα σφέλα για τους καλοφαγάδες.


Οι Μανιάτες εκτός από αυτές τις εργασίες καταγίνονταν και στην πειρατεία ή στη λεηλασία γειτονικών περιοχών. Πριν από την απελευθέρωση από τους Τούρκους πολλοί γίνονταν κλέφτες και τα καλοκαίρια γύριζαν στο Μοριά και μάζευαν κομπόδεμα για το χειμώνα.


Την πειρατεία ασκούσαν συνήθως οι Μεσομανιάτες, δηλαδή από τη Μέσα Μάνη, που ήταν η πιο πυκνοκατοικημένη περιοχή και συγχρόνως η πιο άγονη. Τους κατοίκους αυτής της περιοχής τους ονόμαζαν Κακαβούληδες, γιατί κυκλοφορούσαν πάντοτε με κράνος.


Από πού προέρχεται το όνομα Κακαβούλης;


Οι Κακαβούληδες, που κατοικούσαν την Κακαβουλία, έτσι παλαιότερα αποκαλούσαν τη Μέσα Μάνη, φορούσαν ένα κράνος, το οποίο χρησιμοποιούσαν για να πίνουν νερό, ακόμη και να βράζουν φασόλια μέσα σ’ αυτό. Το ονόμαζαν κακαβούλι, δηλαδή μικρό κακκάβι, που σημαίνει καζανάκι και από την ονομασία του κράνους πήραν το όνομα και αυτοί που το φορούσαν.


Στην επανάσταση του 1821 χρησιμοποιούσαν και την ονομασία σιδεροσκούφηδες για τους Μανιάτες του νοτιοδυτικού άκρου του Ταϋγέτου, αλλά δεν είναι γνωστό αν φορούσαν και τότε κράνη.


Τολμούσε να επισκεφθεί κανένας ξένος τη Μάνη;


Από τους ξένους περιηγητές, συχνά αρχαιοκάπηλουςή κατάσκοπους, έχουμε πολλές πληροφορίες για τη ζωή των Μανιατών. Αν ένας ήθελε να επισκεφθεί τη Μάνη, έπρεπε κάποιος ισχυρός από τους Μανιάτες να τον αναλάβει υπό την προστασία του. Όταν το 1805 ο Άγγλος William Leake ήθελε να περιοδεύσει τη Μέσα Μάνη, τον ανέλαβε ο Γκίκας Μαυρομιχάλης, που τον συνόδευσε παντού. Μόνος του δεν έπρεπε να κυκλοφορεί ο ξένος, γιατί υπήρχε κίνδυνος να τον ληστέψουν ή ακόμη και να τον σκοτώσουν.


Σε ορισμένες περιπτώσεις ένας ξένος ερχόταν σε συνεννόηση με μερικούς καπετάνιους, που έστελναν ανθρώπους τους στα σύνορα της καπετανίας τους και παραλάμβαναν τον ξένο. Ο καπετάνιος τον φιλοξενούσε και μετά τον συνόδευε με ανθρώπους του, που τον οδηγούσαν μέχρι τα σύνορα της γειτονικής καπετανίας και τον παρέδιδαν σε απεσταλμένους του επόμενου καπετάνιου και βρισκόταν συνεχώς υπό προστασία.


Τι εντύπωση έκανε η Μάνη στους ξένους επισκέπτες;


Συνήθως εντυπωσιάζονταν. Οι πληροφορίες που οι ξένοι έπαιρναν για τη Μάνη από Έλληνες ή Τούρκους του Μοριά ήταν αποτρεπτικές, δηλαδή ότι αν πάνε στη Μάνη κινδυνεύουν. Το 1795 πήγε ο Άγγλος Morritt στις Κιτριές και φιλοξενήθηκε στον πύργο του Τζανετάκη Κουτούφαρη, του πρώην Μπέη της Μάνης. Σε ένα γράμμα, που έστειλε στην Αγγλία, έγραψε πως όλοι μας έλεγαν ότι διατρέχουμε κίνδυνο αν πάμε στη Μάνη. Εδώ βρήκαμε φιλοξενία και ο μόνος κίνδυνος είναι μήπως μείνουμε για πάντα κοντά στους Μανιάτες.


Ο Morritt έγραψε ακόμη ότι βρήκε στον πύργο που φιλοξενήθηκε βιβλία και ο Τζανετάκης Κουτούφαρης είχε γνώσεις ιστορίας περισσότερες από τον ίδιο. Ο περιηγητής αυτός μας έδωσε ακόμη περιγραφές για την ενδυμασίας των Μανιατών και των Μανιατισσών.


Γενικά, πώς είδαν οι ξένοι τους Μανιάτες;


Ένας Άγγλος βοτανολόγος, ο Sibthorp, που επισκέφθηκε το 1795 την Καρδαμύλη έμεινε κατάπληκτος. Είχε συναντήσει τους Έλληνες του Μοριά και τους περιγράφει πως ήταν φοβισμένοι και ταπεινομένοι από τους Τούρκους, δεν τολμούσαν να σηκώσουν το κεφάλι να δουν τον άλλον στα μάτια κι είχαν χάσει στην κυριολεξία την ανδροπρέπειά τους. Αντίθετα στη Μάνη έβλεπε στους ανθρώπους την ανδροπρέπεια ολοζώντανη. 

Ένας άλλος περιηγητής, ο Cockerell, εντυπωσιάστηκε με την αντίθεση ανάμεσα στις γυναίκες του Μοριά και της Μάνης. Οι Ελληνίδες του Μοριά ήταν φοβισμένες και ταπεινωμένες, έμεναν δε κλεισμένες στα σπίτια τους, μήπως τις αρπάξει κανένας Τούρκος, που δεν γινόταν σπάνια. Αντίθετα οι Μανιάτισσες ήταν θαρρετές, γελαστές, χαρούμενς; πλησίαζαν τους ξένους και ρωτούσαν γι’ αυτούς. Άλλος είδε τις γυναίκες της Μάνης να χορεύουν μαζί με τους άνδρες, που δεν συνηθίζονταν ούτε στα νησιά του Αιγαίου πελάγους, στα οποία δεν υπήρχαν επίσης Τούρκοι. Στη Μάνη οι γυναίκες δεν διέτραχαν κανένα κίνδυνο, γιατί όλη η γενιά της καθεμιάς δεν θα άφηνε ατιμώρητο όποιον πρόσβαλε κάποια από αυτές.


Αναφέρεται ότι ένας ξένος μουσικός είχε εγκατασταθεί στο Λεύκτρο, στην καπετανία του Χρηστέα και διασκέδαζε τους κατοίκους με τη μουσική του. Αλλά επειδή φλέρταρε ενοχλητικά μια Μανιάτισσα, αυτή δεν δίστασε να τον πυροβολήσει και να τον σκοτώσει.


Πολλές απορίες μου γεννήθηκαν, τί φορούσαν οι Μανιάτες;


Στη Μάνη δεν φορούσαν φουστανέλλα, όπως στην Πελοπόννησο. Αντίθετα φορούσαν βράκα σαν τους νησιώτες, η οποία μάλιστα έφτανε μέχρι το γόνατο, όχι πιο κάτω όπως των νησιωτών. Η φορεσιά των γυναικών της Μάνης ήταν απλή, ένα φόρεμα, όπως των Ευρωπαίων. Οι Μανιάτισσες δεν φορούσαν όπως οι Μοραϊτισσες τα σαλβάρια, δηλαδή πανταλόνια μέχρι τον αστράγαλο, όπως οι ανατολίτισσες. Αν κάποια Μανιάτισσα ήταν πλούσια μπορεί να φορούσε και ευρωπαϊκά ρούχα.


Ποιά ήταν η κοινωνική οργάνωση στη Μάνη;


Οι Μανιάτες ήταν οργανωμένοι κατά γενιές. Όλη η γενιά ήταν υπεύθυνη για τις πράξεις κάθε μέλους της και καθένας ήταν στρατιώτης της γενιάς του. Κάθε οικογέναια είχε το γέρο της, δηλαδή τον αρχηγό της. Η γενιά έμοιαζε με μια μικρή δημοκρατία που τη διοικούσαν οι γέροντες. Αυτοί συνέρχονταν σε συνέλευση, τη γεροντική, όπως την έλεγαν που έπαιρνε αποφάσεις για όλα τα ζητήματα. Στη γεροντική αρχηγός ήταν ο πρωτόγερος, συνήθως ο γεροντότερος ή ο ικανότερος της γενιάς. Εκεί έπαιρναν τις αποφάσεις για ειρήνη ή πόλεμο, για τα συνοικέσια των αγοριών και των κοριτσιών, που γίνονταν πάντοτε με γνώμονα το συμφέρον της γενιάς. Στη γεροντική διάλεγαν τους φίλους ή ξεχώριζαν τους εχθρούς και εκεί αποφάσιζαν αν θα έπρεπε να σκοτώσουν κάποιον από τους εχθρούς και όριζαν ποιός θα τον σκοτώσει. Όλη η γενιά ήταν έτοιμη να θυσιαστεί για να διατηρήσει την περιουσία της, τα κτήματά της, τον πύργο της. 


Σε μερικές μεγάλες γενιές, που απομακρυνόταν η συγγένεια των μελών τους, οι γάμοι γίνονταν μέσα στη γενιά. Με τον τρόπο αυτό δεν έμπαιναν ξένα άτομα στην περιουσία της γενιάς.


Για τον ίδιο λόγο τα κορίτσια δεν είχαν δικαίωμα σε πύργους ή κτήματα. Κι αν πέθαινε κάποιος που είχε μόνο κορίτσια, κληρονομούσαν τα ακίνητα τα αρσενικά ανίψια του, για να μένει η περιουσία της γενιάς ανέπαφη. Η προίκα των κοριτσιών ηταν μόνο κινητά, ρούχα και σπανιότερα χρήματα, όταν η οικογένεια ήταν ευκατάστατη.


Εκείνα τα χρόνια ήταν συχνοί οι φόνοι στη Μάνη;


Ο φόνος ήταν πολύ συνηθισμένο γεγονός, κατά κύριο λόγο γινόταν για ανταπόδοση φόνου μέλους της γενιάς. Μπορεί να περνούσαν πολλά χρόνια, δηλαδή αν σκότωναν έναν που είχε μικρά παιδιά, όταν αυτά θα μεγάλωναν, μετά 10-15 χρόνια, είχαν υποχρέωση να εκδικηθούν το φόνο του γονιού τους. Συνήθως επρόκειτο για εκδίκηση, για γδικιωμό, όπως έλεγαν, φόνου κάποιου μέλους της γενιάς. Δικιωμός ή γδικιωμός σημαίνει δικαίωση του φονευθέντος.


Το 1805 που πέρασε ο Leake από τη Βάθεια, του είπαν ότι στα τελευταία 40 χρόνια, είχαν σκοτωθεί σε αντεκδικήσεις 100 άνδρες. Η Βάθεια είναι γνωστή για τους πύργους της και είναι ένα μικρό χωριό. Θα πρέπει εκεί να μην πέθανε κανείς άνδρας από φυσικό θάνατο, όλοι να πήγαν στον άλλο κόσμο από γδικιωμό.

Σε ένα μανιάτικο ποίημα, που σατίριζε τα έθιμα του τόπου, αναφέρεται η αιτία του γδικιωμού, δηλαδή του φόνου για τη δικαίωση ενός μέλους της γενιάς, το οποίο είχαν σκοτώσει:


Γιατί όσοι πηγαίνουσι στον ‘Αδη σκοτωμένοι



και δεν τους εδικιώσουσι, μεινέσκουν κολασμένοι






- - -



Αν αποθάνη και κανείς ασκότωτος, τον κλαίσι,



ασκότωτον, αρμάτωτον, αδίκιωτον τον λέσι.


Όλες οι διαφορές στη Μάνη λύνονταν με φονικό;


Όχι βέβαια. Πολλές φορές μεταξύ των αντιδίκων μεσολαβούσε η επαρχία, δηλαδή οι πρόκριτοι του τόπου και η διαφορά λύνονταν συμβιβαστικά με επαρχιακή συνέλευση, ένα είδος λαϊκού δικαστηρίου. Να σημειώσουμε ότι τέτοις δικαστήρια υπήρξαν στη Μάνη και πριν από τη Γαλλική επανάσταση


Άλλοτε πάλι με τη μεσολάβηση τρίτων η διαφορά λυνόταν από τους αιρετοκριτές. Δηλαδή κάθε αντίδικος όριζε έναν κριτή και αυτοί αποφάσιζαν και η απόφασή τους ήταν πάντα σεβαστή. 


Υπάρχουν προικοσύμφωνα μανιάτικα;


Κυρίως από την Έξω ή την Κάτω Μάνη, γιατί στη Μέσα Μάνη η κόρη δεν έπαιρνε προίκα, αντίθετα ο γαμπρός έπρεπε να δώσει στον πεθερό του κατσίκια ή αρνιά. 

Στην Έξω Μάνη η νύφη είχε το ρουχισμό της και μπορεί να έπαιρνε, όπως είπαμε και χρήματα. Ο γαμπρός έπρεπε να προσφέρει στους συγγενείς της νύφης παπούτσια. Αν η νύφη ήταν από ισχυρή οικογένεια και ο γαμπρός ευκατάστατος, αντί για παπούτσια έδινε στον πεθερό του ένα μεγάλο χρηματικό ποσό, που το μοίραζε στα αδέλφια του και στους ανθρώπους τους.

Υπήρχαν διακρίσεις στην κοινωνική ιεραρχία;


Οι οικογένειες διακρίνονταν ανάλογα με τον αρθμό των αρρένων, δηλαδή των οπλοφόρων, που διέθετε κάθε μία. Στη Μέσα Μάνη υπήρχε διάκριση σε μια μεγάλη γενιά, τους Νικλιάνους, που ήταν ισχυροί και στους αχαμνόμερους, τους αδύναμους των μικρών οικογενειών. Μερικοί νομίζουν ότι οι Νικλιάνοι είχαν πέραση σε όλη τη Μάνη, η αλήθεια είναι ότι ίσχυαν μόνο στη Μέσα Μάνη. Κανένας Νικλιάνος δεν έγινε μπέης ή καπετάνιος, ούτε διακρίθηκε για το βαθμό που πήρε στην επανάσταση, ή μετέπειτα στις βουλευτικές εκλογές. Μόνο στις δημοτικές εκλογές του δήμου Μέσσης επικρατούσαν.

Ο Διονύσιος Μούρτζινος, καπετάνιος από την Καρδαμύλη, σε μια αναφορά του διακρίνει τα σπίτια σε πρώτα, δεύτερα και τρίτα. Πρώτα ήταν τα σπίτια που είχαν καπετανία, δεύτερα όσα είχαν αρκετά όπλα και ακολουθούσαν τα τρίτα.


Αξιοσημείωτο είναι ότι οικογένειες με μικρή σχετικά δύναμη μπορούσαν να ενωθούν, να αδελφοποιηθούν και να εμφανίζονται σαν μια μεγάλη οικογένεια με πολλά όπλα, οπότε να είναι υπολογίσιμοι και από τις ισχυρές οικογένειες. 

Υπάρχει επιστολή από τα μετεπαναστατικά χρόνια που μια μάνα διάλεξε για το γιό της τη νύφη, η οποία είχε στην οικογένειά της 15 όπλα και απαιτούσε να την παντρευτεί, γιατί είχαν έχθρα με ισχυρούς και, όπως έγραφε, κινδύνευε το σπίτι τους.


Ποιά ήταν η θέση της γυναίκας στη μανιάτικη οικογένεια και κοινωνία;


Εδώ πρέπει να πούμε πολλά. Όποιος εβλεπε τη συμπεριφορά της γυναίκας στον άνδρα, πίστευε πως είναι σκλάβα. Τον αποκαλούσε αφέντη και δεν έφερνε αντίρρηση στις αποφάσεις του. Αυτό δεν ήταν υποταγή, γιατί αυτή του υπαγόρευε τις αποφάσεις που έπρεπε να πάρει. 


Η συμπεριφορά της αυτή ήταν για να επιβάλλει την πειθαρχία στην οικογένεια. Το παιδί, βλέποντας τη μητέρα να υπακούει τυφλά στον άνδρα, έπαιρνε μάθημα συμπεριφοράς και πειθαρχίας. Ο νέος υπάκουε πάντοτε τον πατέρα, αλλά και τη μητέρα, η οποία όταν πέθαινε ο άνδρας της, αναλάμβανε αυτή τη διοίκηση της οικογένειας μέχρι τα βαθειά της γεράματα.


Φαίνεται περίεργο, πως όταν υπήρχε πόλεμος ανάμεσα σε δύο οικογένειες, οι άνδρες μπορεί να πυροβολούσε ο ένας τον άλλον, αλλά έδειχναν και οι δύο σεβασμό στις γυναίκες των αντιπάλων τους και δεν τις πείραζαν. Ήταν ντροπή σε κάποιον να πυροβολήσει γυναίκα της αντίπαλης οικογένειας. Μπορεί να γινόταν πόλεμος από τον ένα πύργο στον άλλον, αλλά οι γυναίκες κυκλοφορούσαν ελεύθερα και φρόντιζαν την οικογένεια, τα ζώα και τα κτήματα, χωρίς να τις πειράζει κανείς.


Οι γυναίκες έπαιρναν μέρος και στους πολέμους;


Από τον καπετάν Χριστόδουλο Χρηστέα μαθαίνουμε ότι όταν οι άνδρες πήγαιναν σε πόλεμο ακολουθούσαν και οι γυναίκες, αδελφές και κόρες. Αυτές μπορούσε να πετούν πέτρες ή ακόμη να πυροβολούν εναντίον των ανδρών, αλλά κάθε ανδρας σεβόταν τη γυναίκα του αντιπάλου του. Μπορούσε όμως, όπως πολεμούσαν οι άνδρες να πολεμούν δίπλα και οι γυναίκες και σε μια γυναίκα επιτρεπόταν να σκοτώσει άλλη της αντίπαλης παράταξης. Σε έναν πόλεμο του Χρηστέα με γειτονική οικογένεια, είχαν πάρει μέρος και τριάντα περίπου γυναίκες από τις οποίες υπήρχαν νεκρές και τραυματισμένες, μια από τις οποίες ήταν η αδελφή του.  


Ένας περιηγητής, αναφερόμενος στη συμπεριφορά των Μανιατών στις γυναίκες τους, έγραψε ότι μπορεί ο Μανιάτης να σκοτώσει την άπιστη γυναίκα του ή την αποπλανημένη κόρη του, αλλά ποτέ δεν θα σηκώσει χέρι να τη χτυπήσει. Συμπλήρωσε ότι στα Γιάννενα οι άνδρες έδερναν βάναυσα τις γυναίκες τους. Αν κάποιος Μανιάτης χτυπούσει τη γυναίκα του, όλοι τον κορόϊδευαν ή ακόμη τον έδερναν και τον απέβαλαν από την κοινωνία τους.


Πέστε μας τί σημαίνει σύγκρια;


Στη Μάνη υπήρχε ένα περίεργο έθιμο, που νομίζω δεν το συναντάμε σε άλλο τόπο. Όταν η σύζυγος δεν έκανε παιδιά, ή έκανε όλο κορίτσια, τότε ο σύζυγος έπαιρνε και δεύτερη γυναίκα, τη σύγκρια. Η λέξη αυτή προέρχεται από το ‘’συν κυρία’’. Η πρώτη γυναίκα έμενε στο σπίτι και έκανε χρέη πεθεράς. Αυτή αναλάμβανε τη φροντίδα του σπιτιού και των παιδιών της σύγκριας, η οποία δούλευε στα κτήματα και είχε τη φροντίδα των ζώων της οικογένειας, δηλαδή όλες τις εξωτερικές δουλειές, που συνήθως έκανε η σύζυγος.


Δεν ξέρω αν γινόταν πάντοτε δεύτερος γάμος με τη σύγκρια ή απλώς συμβίωναν. Μερικοί τα παιδιά της σύγκριας τα αποκαλούσαν νόθα.


Ο κόσμος θα περίμενε στη Μάνη να υπήρχε ανδροκρατία.


Εδώ πάλι να ευθυμίσουμε. Ένας θρύλος λέει ότι, όταν ήρθε στην Ελλάδα ο Όθωνας σαν βασιλιάς και είδε τη φτώχεια και την καταστροφή που υπήρχε στους υπηκόους του, αποφάσισε να τους βοηθήσει. Πήρε λοιπόν πολλά άλογα και πολλά κοκόρια και είπε στους ανθρώπους τους να τα μοιράσουν στον κόσμο. 


Τον ρώτησαν πώς να δίνουμε σε άλλους άλογο και σε άλλους κόκορα;


Η απάντηση ήταν ότι, στις οικογένειες που κάνει κουμάντο, που αποφασίζει για όλα ο άνδρας, θα δίνετε άλογο και όπου κάνει κουμάντο η γυναίκα να δίνετε κόκορα.


Γύρισαν, λοιπόν, όλο το Μοριά και παντού έκαναν κουμάντο οι γυναίκες και μοίραζαν αβέρτα τα κοκόρια. Κάποτε φθάσαν και στη Μάνη. Σε ένα μεγάλο χωριό που πήγαν ρώτησαν αν υπήρχε κάποιος άνδρας που να έκανε κουμάντο στο σπίτι. Όλοι γέλασαν και του είπαν, ‘’εδώ κάνουν κουμάντο οι άνδρες. Και ο πιο σκληρός από όλους μας είναι, ας τον πούμε ο κύριος Σκληρέας’’. Πήγαν οι άνθρωποι του βασιλιά και τον ρώτησαν, ποιός έκανε κουμάντο στο σπίτι του. Αυτός αδίστακτα απάντησε ‘’Εγώ’’. Το είπε με τέτοια αυτοπεποίθηση που τον πίστεψαν και είπαν, επί τέλους να δώσουμε και ένα άλογο. Διάλεξαν τα καλύτερα δυό άλογα, που το ένα ήταν άσπρο και το άλλο κόκκινο και τον ρώτησαν, ποιό από τα δύο θέλει. Τα κοίταζε αυτός, τα ξανακοίταζε, μωρέ λέει και τα δύο ωραία είναι, αλλά ποιό να διαλέξω. Τότε στράφηκε στους άνδρες του βασιλιά και τους είπε: ‘’μια στιγμή ρε παιδιά να ρωτήσω τη γυναίκα μου’’.


Του έδωσαν κι αυτού έναν κόκορα και γύρισαν πίσω στο βασιλιά τα άλογα και του είπαν, παντού σ’ αυτό τον τόπο κουμάντο κάνουν οι γυναίκες.


Γιατί οι Μανιάτες ήταν καλοί πολεμιστές;


Αυτό το οφείλουν κυρίως στη μάνα τους. Από μικρά τα μάθαινε να διεκδικούν την πρώτη θέση. Να επιδιώκουν τη διάκριση. Να δίνουν και τη ζωή τους ακόμη για να μην υστερήσουν από κάποιον άλλον. Η μάνα τους ενέπνεε την οικογενειακή και την ατομική περηφάνεια και δεν είχαν δισταγμούς να διεκδικήσουν την πρώτη θέση στην ομάδα, έστω κι αν στην προσπάθειά τους χάναν τη ζωή τους.


Τα μικρά αγόρια από την ηλικία των 8 ή 10 ετών τα έπαιρνε πάντα μαζί του ο πατέρας και τα μάθαινε να τον μιμούνται. Ένας Μανιάτης ποτέ δεν θα δείλιαζε μπροστά στα μέλη της οικογένειάς του, προτιμούσε το θάνατο. Αυτός κουβαλούσε πάντα το τουφέκι του, αλλά φόρτωνε και το παιδί με ένα όπλο, που ήταν μεγαλύτερο από το μπόι τους και πήγαινε ξοπίσω του.


Αν έπρεπε να χρησιμοποιήσει το τουφέκι του, είχε και το μικρό παιδί δίπλα του, που του γέμιζε το όπλο. Τότε τα όπλα ήταν εμπροσθογεμή, δηλαδή έβαζαν στην κάνη του όπλου μπαρούτη, μετά το βόλι, τα στούπωναν με ένα χαρτί και μετά πυροβολούσαν. Αυτό όμως ήθελε πολύ χρόνο. Στάκα Τούρκο να γεμίσω λέγαν τότε. Όταν όμως ο πατέρας πυροβολούσε, ο μικρός του έδινε το δικό του όπλο και έπαιρνε το όπλο του πατέρα του και το γέμιζε. Το δίδυμο πατέρα και μικρού γιού αποτελούσε δύο πολεμιστές. Αργότερα όταν μεγάλωνε, πυροβολούσε και ο γιός.


Δηλαδή τα παιδιά μάθαιναν τον πόλεμο δίπλα στον πατέρα.


Ένας περιηγητής έγραψε ότι στην Καρδαμύλη είχαν οι νέοι έναν τόπο για να μαθαίνουν σκοποβολή. Αλλού συναγωνίζονταν στο τρέξιμο, στο πήγημα, στην πάλη, στο λιθάρι και άλλα αθλήματα. Υπήρχε και χώρος για να αθλούνται τα κορίτσια.


Το Μανιατόπουλο γυμναζόταν, μάθαινε τον πόλεμο δίπλα στον πατέρα και ήταν έτοιμο για τον αγώνα. Η περιφάνεια που τους είχε εμπνεύσει η μητέρα τους, δεν τους επέτρεπε να γυρίσουν την πλάτη, να δειλιάσουν.


Στην επανάσταση του 1821 οι Μανιάτες ήταν σχεδόν οι μόνοι που ήταν μαθημένοι στη χρήση των όπλων και στον πόλεμο. Αναφέρεται ότι στην πολιορκία της Κορώνης, που άρχισε αμέσως μετά την κήρυξη της επανάστασης, οι Μανιάτες δίδασκαν τους Κορωναίους πως να χρησιμοποιούν τα όπλα τους και πως να φυλάγονται στη μάχη. 


Ένας άλλος αγωνιστής από την Αρκαδία έγραψε στα απομνημονεύματά του, ότι μερικοί Μοραΐτες, που πήγαν να πολεμήσουν, έβαζαν στο όπλο τους πρώτα το βόλι και μετά την μπαρούτη και απορούσαν, γιατί δεν εκπυρσοκροτούσε το όπλο.


Από πού άρχισε η επανάσταση του 1821.


Δύσκολη ερώτηση. Κάθε πόλη και κάθε χωριό στο Μοριά διεκδικεί ότι η επανάσταση άρχισε από εκεί. Κι εγώ δεν θα υστερήσω. Τώρα όμως είναι μέρες που χρειάζεται σύμπνοια και ομοψυχία και να μη δίνουμε ευκαιρία σε διχαστικές συζητήσεις. 


Στο ερώτημα, λοιπόν, από πού άρχισε η επανάσταση, η πιο κατάλληλη απάντηση είναι ‘’από τις καρδιές όλων των Ελλήνων’’.


Τί έκαναν οι Μανιάτες το 1821;


Η επανάσταση είχε προγραμματιστεί να αρχίσει στις 25 Μαρτίου. Από τις αρχές του μήνα, όπως φαίνεται από έγγραφα, οι Μανιάτες άρχισαν την προετοιμασία και τη στρατολογία. 


Στις 17 Μαρτίου ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης, αφού ευλογήθηκαν τα όπλα του στο ναό των Ταξιαρχών στην Αρεόπολη, πήγε στις Κιτριές, που είναι κοντά στην Καλαμάτα, για την προετοιμασία της επανάστασης με τους Μανιάτες καπετάνιους και με Μεσσήνιους. Εκεί κοντά ήταν ο Παπαφλέσσας, ο Αναγνωσταράς, στην Καρδαμύλη κρυβόταν ο Κολοκοτρώνης και περίμεναν όλοι την 25η Μαρτίου, για να ξεχυθούν στον αγώνα.


Λίγες μέρες πιο πριν, ένα καράβι είχε φέρει στον Παπαφλέσσα, που ήταν ο εκπρόσωπος της Φιλικής Εταιρείας, ένα φόρτωμα με μπαρούτη και βόλια. Αυτά τα πήγαν τη νύχτα στο μοναστήρι του Προφήτη Ηλία, το οποίο βρίσκεται βόρεια της Καλαμάτας. Οι Τούρκοι είδαν στα γύρω βουνά να κυκλοφορούν ένοπλοι και ανησύχησαν. Οι πρόκριτοι του τόπου τους είπαν ότι είναι κλέφτες, που θέλουν να λεηλατήσουν την πόλη και πρέπει να ζητήσουν βοήθεια από το Μπέη της Μάνης.


Στις 22 Μαρτίου ζητήθηκε βοήθεια και έτσι μπήκαν οι πρώτοι Μανιάτες στην πόλη, για να μην αρχίσουν οι Τούρκοι τις σφαγές, όταν θα καταλάβαιναν, ότι έγινε επανάσταση των Ελλήνων. Στις 23 Μαρτίου 1821 έφθασαν χιλιάδες Μανιάτες με τον Πετρόμπεη, τους καπετάνιους της Μάνης και τον Κολοκοτρώνη, που, όπως είπαμε, ήταν μαζί με το Μούρτζινο. Ήρθαν ακόμη ο Παπαφλέσσας, ο Αναγνωσταράς κλπ. και οι Τούρκοι παράδωσαν τα όπλα αμαχητί. Δεν χύθηκε σταγόνα αίματος κι ούτε έγιναν αταξίες και λεηλασίες. Οι Μανιάτες φέρθηκαν σαν τακτικός στρατός. Τότε συστήθηκε η Μεσσηνιακή Γερουσία και ο Πετρόμπεης σαν αρχιστράτηγος Λακώνων και Μεσσηνίων έστειλε στις ξένες αυλές διακήρυξη προβάλλονταν τα δίκαια των Ελλήνων.


Στην ανατολική Μάνη τί έγινε;


Στην ανατολική Μάνη, για να δείξουν ότι άρχισε η επανάσταση, βάλαν τα καράβια που ήταν στο Γύθειο να κανονιοβολούν. Ένας πλοίαρχος, που ονομαζόταν Φραγκιάς, έριξε τις περισσόυερες κανονιές και οι Τούρκοι έμαθαν ότι τα κανόνια τα ρίχνει ο Φραγκιάς. Νόμισαν όμως πως ήρθαν Φράγκοι στρατιώτες και ρίχνουν τις κανονιές κι όλοι από τα Βαρδουνοχώρια και το Μυστρά έτρεξαν έντρομοι να φυλαχτούν στην Τριπολιτσά.


Τί ακολούθησε μετά;


Από το Γύθειο πήγαν και πολιόρκησαν τη Μονεμβασία, άλλοι πήγαν στα Βέρβενα κι ο Κυριακούλης Μαυρομιχάλης με Μανιάτες και Λάκωνες πήγε στη Βλαχοκερασιά, που είναι προς το μέρος της Τριπολιτσάς.


Από την Καλαμάτα Μανιάτες και Μεσσήνιοι, μετά από τη δοξολογία που έκαναν στις 24 Μαρτίου, ξεχύθηκαν όλοι, άλλοι πήγαν στην Κορώνη, άλλοι στη Μεθώνη, άλλοι στην Αρκαδιά, δηλαδή την Κυπαρισσία και το Νεόκαστρο, δηλαδή την Πύλο. Ο Κολοκοτρώνης με Μανιάτες τράβηξε προς την Καρύταινα και ο Ηλίας Μαυρομιχάλης πήρε το δρόμο για το Λεοντάρι. 


Οι Έλληνες ποιόν είχαν αρχηγό;


Στο Μοναστήρι των Καλτετζών έγινε συνέλευση και συστήθηκε η Πελοποννησιακή Γερουσία και όρισαν αρχιστράτηγο της Πελοποννήσου τον Πετρόμπεη. Όταν όμως ήρθε ο Δημήτριος Υψηλάντης, εκπρόσωπος της Φιλικής Εταιρείας, ανέλαβε αυτός την αρχηγία, χωρίς ο Πετρόμπεης να προβάλλει αντιρρήσεις.


Εν τω μεταξύ είχε αρχίσει η πολιορκία της Τριπολιτσάς, που ελευθερώθηκε στις 23 Σεπτεμβρίου 1821.


Τί ακολούθησε μετά;


Το καλοκαίρι του 1822 ήρθε ο Δράμαλης. Οι Μανιάτες βοήθησαν στο κάψιμο των καρπών της αργολικής πεδιάδας, που είχε αρχίσει ο αργίτης Τσώκρης, για να μη βρίσκουν οι Τούρκοι και τα άλογά τους τροφή. Ακόμη έδωσαν μάχες με τους Τούρκους στο κάστρο του Άργους και κρατούσαν το δρόμο προς την Τριπολιτσά. Στα Δερβενάκια ήταν ο Κολοκοτρώνης με τον Υψηλάντη, τον Παπαφλέσσα, το Νικηταρά κι άλλους και κατέστρεψαν μεγάλο μέρος από τη στρατιά του Δράμαλη, όταν προσπαθησε να γυρίσει στην Τριπολιτσά. Τότε η Πελοποννησιακή Γερουσία έκανε αρχιστράτηγο της Πελοποννήσου το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη.


Τα επόμενα χρόνια ακολούθησαν οι εμφύλιοι πόλεμοι, στους οποίους οι Μανιάτες δεν είχαν αξιόλογη συμμετοχή. Μετά ήρθε ο Ιμπραήμ από την Αίγυπτο με τακτικό στρατό και όπλα καλύτερα από τα ελληνικά. Είχε μαζί τους αξιωματικούς Γάλλους, που είχαν λάβει μέρος στους Ναπολεόντειους πολέμους και έφεραν την επανάσταση στο χείλος της κατάρρευσης.


Οι Μανιάτες πολέμησαν τον Ιμπραήμ;


Ο Ιμπραήμ αποβιβάστηκε στη Μεθώνη το Φεβρουάριο του 1825 και προχώρησε βορειότερα και κατέλαβε όλη τη Μεσσηνία. Μανιάτες ήταν στο Νεόκαστρο, που πολιορκήθηκε από τους Αιγύπτιους και μετά την παράδοση του φρουρίου, πολέμησαν και στο Μανιάκι με αρχηγό τον Παπαφλέσσα, όπου σκοτώθηκαν όλοι όσοι πήραν μέρος στη μάχη.


Ο Ιμπραήμ αφού κατέστρεψε το Μοριά, πήγε στο Μεσολόγγι και μετά την ηρωϊκή έξοδο των υπερασπιστών του, στις 10 Απριλίου 1826, γύρισε στο Μοριά και έβαλε στόχο να καταλάβει τη Μάνη, στην οποία είχαν καταφύγει πολλοί από τους κατοίκους της Πελοποννήσου, για να αποφύγουν να γίνουν αιχμάλωτοι του Ιμπραήμ.

Βέργα – Διρό – Πολυάραβος.

ΟΜΙΛΙΑ ΣΤΗ ΒΕΡΓΑ (22 - 6 – 1826) 


Σεβασμιώτατε!


Κύριε Νομάρχα!


Κύριοι εκπρόσωποι της τοπικής αυτοδιοίκησης!

Τη λαμπρή τούτη ημέρα, που χαιρόμαστε ελεύθεροι, που επιλέγουμε την εργασία μας, που διαμορφώνουμε τα πιστεύω μας και θρησκευόμαστε ανεμπόδιστα την οφείλουμε στους αγώνες και στις θυσίες των προγόνων μας.


Σαν δείγμα αναγνώρισης κι ευγνωμοσύνης στους ελευθερωτές του Γένους των Ελλήνων, ας αφήσουμε για λίγο τη σκέψη μας να πλανηθή στα ηρωϊκά εκείνα χρόνια. Και τα νέα παιδιά της Ελλάδος ας βάλλουν φυλαχτό μέσα στην καρδιά τους το παράδειγμά των προγόνων τους.


Έπρεπε σήμερα η σκέψη των Πανελλήνων να είναι στραμμένη στο Αρμυρό. Όφειλαν όλοι να κλίνουν το γόνυ μπροστά στους αγωνιστές της Βέργας. Γιατί αυτή η γη, δεν συνδέεται  μόνο με το ξεκίνημα του 21, αλλά εδώ αναβαπτίστηκε η Ελληνική Επανάσταση στις 22 με 24 Ιουνίου 1826. Η νίκη στη Βέργα, σε μια δύσκολη στιγμή της εξέγερσης, έδωσε την πίστη και την ελπίδα, ότι ο αγώνας της λευτεριάς μπορεί να συνεχιστεί. 


Χωρίς τη συμμετοχή των Μανιατών στον ξεσηκωμό του 21 η επανάσταση στην Πελοπόννησο θα ήταν ένα ασήμαντο κίνημα, που με πολύ ευσκολία θα πνιγόταν στο αίμα. Κι αν σήμερα είναι πολλοί που διεκδικούν το ξεκίνημα του αγώνα για τον τόπο τους, κανείς άλλος Μοραΐτης, εκτός από τους Μανιάτες, δεν μπορεί να ισχυρισθή, ότι χωρίς τη συμμετοχή της ιδιαίτερης πατρίδα του η επανάσταση δεν μπορούσε να ευδοκιμήσει. Η Μάνη αποδείχθηκε ο βασικός μοχλός της ελευθερίας του Γένους. Η λευτεριά για να αγκαλιάση τους Έλληνες, πέρασε από την κορυφογραμμή του Ταϋγέτου.


Πόσοι τόποι δεν ποτίστηκαν με το αίμα των Μανιατών. Πόσοι εχθροί δεν έπεσαν από το κοφτερό σπαθί και το ευθύβολο τουφέκι των Μανιατών; Το Βαλτέτσι, η Μονεμβασία, το Νεόκαστρο, η άλωση της Τριπολιτσάς, τα Στύρα της Ευβοίας, η Σπλάτζα της Ηπείρου, η Αργολίδα επί Δράμαλη, η πρώτη πολιορκία του Μεσολογγίου και τόσα άλλα μέρη μαρτυρούν τους μανιάτικους αγώνες.


Ακολούθησε ο εθνοκτόνος εμφύλιος πόλεμος που υπονόμευσε τους αγώνες και τις θυσίες του έθνους. Οι Έλληνες, δεμένοι στα άρματα της προσωπικής φιλοδοξίας και πλεονεξίας μερικών αρχηγών, θυσιάστηκαν άσκοπα κι ανώφελα. Περήφανοι μπορεί να είναι οι Μανιάτες, οι οποίοι είχαν τη μικρότερη συμμετοχή στους εμφύλιους εκείνους πολέμους, παρότι στον τόπο τους ενδημούσαν ανέκαθεν η διαίρεση και η αλληλοεξόντωση.


Το Φεβρουάριο του 1825, όταν το μεγαλύτερο μέρος της Πελοποννήσου βρισκόταν υπό την κατοχή των Ρουμελιώτικων στρατευμάτων και το τιμόνι του Έθνους κρατούσε μια ανίκανη κυβέρνηση, ο Αιγυπτιακός στρατός με τον Ιμπραήμ αποβιβάστηκε στη Μεθώνη. Οι Έλληνες κουρασμένοι από τους εμφυλίους πολέμους έμειναν για μεγάλο χρονικό διάστημα απαθείς και αδιάφοροι.


Ο Ιμπραήμ με σύστημα, χωρίς βήματα βιαστικά, προχώρησε και εξουδετέρωσε τα σημεία της ελληνικής αντίστασης. Η μάχη στα Κρεμμύδια, η απόβαση στη Σφακτηρία, η παράδοση του Νεοκάστρου, η θυσία στο Μανιάκι και μετά το κάψιμο της Καλαμάτας αποτέλεσαν το πρώτο μέρος του Ελληνικού δράματος. 

Η πορεία του Αιγυπτιακού στρατού συνεχίστηκε και σάρωσε όλη την Πελοπόννησο. Το σκλάβωμα, η λεηλασία και ο εμπρησμός σκέπασαν σαν το σάβανο το Μοραΐτικο τοπίο. Η Μάνη απόμενε απάτητη και περίμενε και αυτή τη σειρά της.


Όμως ο Ιμπραήμ το Δεκέμβριο του 1825 προτίμησε να πάη στο Μεσολόγγι, και ξαναγύρισε στο Μοριά το Μάιο του 1826. Τον καιρό της απουσίας του Ιμπραήμ στο Μεσολόγγι, οι τοπικοί αρχηγοί του Αρμυρού έχτισαν την ξερολιθιά της Βέργας. Επιστρέφοντας οι Αιγύπτιοι στα κάστρα της Μεθώνης και της Κορώνης, πέρασαν από τα χωριά της Αλαγονίας και έφθασαν μέχρι το Αρμυρό. Αλλά εκεί βρήκαν αντίσταση. Δεν έμειναν να πολεμήσουν, μόνο έκαψαν μερικά καλύβια Σελιτσάνων που ήταν στο ριζοβούνι έξω από το αμυντικό τείχος.


Αφού ξεκουράστηκε και αναδιοργανώθηκε ο Αιγυπτιακός στρατός στα μεσσηνιακά φρούρια, ο Ιμπραήμ αποφάσισε να τελειώσει και με την τελευταία ελεύθερη γωνιά του Μοριά. Φαινόταν λογικό, πως αν έπεφτε η Μάνη η επανάσταση θα τελείωνε. Χωρίς το τελευταίο οχυρό τους, που είχε γίνει καταφύγιο για τους Μοραΐτες, οι Έλληνες θα έχαναν κάθε ελπίδα επιτυχίας και θα αναγκάζονταν να συμβιβασθούν για ένα νέο κύκλο τουρκικής κατοχής.


Το καλοκαίρι του 1826 το σκηνικό αυτού του τόπου ήταν αλλαγμένο. Ακουγόταν παντού ο βόγγος του κατατρεγμένου Έλληνα. Από το Αρμυρό ως τις Κιτριές απλωνόταν ένα απέραντο στρατόπεδο προσφύγων. Οι κάτοικοι της Μεσσηνίας, που η στέρηση και η πείνα μάστιζαν τα κάτισχνα κορμιά τους, είχαν βρει άσυλο πίσω από το ταμπούρι της Βέργας. Η φιλόξενη διάθεση των Αβιατών δεν αρκούσε, για να χορτάση τόσους εξαθλιωμένους πρόσφυγες. Ο φόβος της σκλαβιάς  και του θανάτου πλανιώταν πάνω από τις βασανισμένες υπάρξεις τους. Όσοι μπορούσαν από αυτούς να κρατήσουν όπλο, ενώθηκαν πρόθυμα με τους Μανιάτες στον υπέρ βωμών και εστιών αγώνα τους.


Ο Ιμπραήμ, στις 29 Μαΐου 1826, με υπεροψία απαίτησε από τους Μανιάτες να προσκυνήσουν, απειλώντας πως θα πατήσει τον τόπο τους και θα κάψη όλη τη Μάνη. Οι Μανιάτες απάντησαν χωρίς δισταγμό: ″…μας φοβερίζεις ότι αν δεν σου προσφέρωμεν την υποταγήν μας, θέλεις εξολοθρεύσει τους Μανιάτας και την Μάνην, δια τούτο και ημείς σε περιμένομεν με όσας δυνάμεις θελήσης. Οι κάτοικοι της Μάνης γράφομεν και σε περιμένομεν″.


Η περιφρονητική απάντηση των Μανιατών εξόργισε τον Ιμπραήμ και στις 22 Ιουνίου 1826 ο Αιγυπτιακός τακτικός στρατός, συντεταγμένος, υπό τη διοίκηση αρνησίθρησκων Γάλλων αξιωματικών, προχώρησε εναντίον των υπερασπιστών της Βέργας. Η ξερολιθιά που αντίκρυσαν φάνηκε ένα ασήμαντο εμπόδιο για τον μέχρι τότε ανίκητο στρατό τους. Όμως η μικρή ρεματιά, που είναι μπροστά από το τείχος, αποδείχτηκε αδιάβατη και ήταν θανατηφόρα τα βόλια που εύστοχα ξεχύνονταν από τις πολεμίστρες της Βέργας. 

Μετά τις πρώτες αποτυχημένες προσπάθειες οι Αιγύπτιοι δοκίμασαν να μπουν μέσα στη ρεματιά, αλλά απωθήθηκαν. Συγκέντρωσαν τότε τα πυρά τους στο πιο δυτικό μέρος, προς τη θάλασσα, εκεί που οι όχθες του χειμάρρου ισοπεδώνονταν και δεν αποτελούσαν εμπόδιο στην έφοδό τους. Αλλά σε αυτό το σημείο που βρικόμαστε και παρακάτω προς τη θάλασσα υπήρχαν τότε δυο πύργοι, που ενίσχυαν την άμυνα του τόπου κι αποδείχτηκαν αποτελεσματικοί στην αντιμετώπιση του εχθρού.


Μετά από πολύωρο αγώνα οι Μανιάτες που ήταν στα ανατολικά μέρη της Βέργας, εκεί που οι Αιγύπτιοι δεν είχαν παρατάξει πολύ στρατό, διψασμένοι για νίκη και λάφυρα κατηφόρισαν και πλαγιοκόπησαν τους εχθρούς και τους ανάγκασαν να υποχωρήσουν άπρακτοι.


Στις 23 Ιουνίου δεν έγιναν έφοδοι. Ο Αιγυπτιακός στρατός στεκόταν απειλητικός αλλά δεν πολεμούσε. Οι ηγέτες του περίμεναν να έρθη η είδηση της απόβασης στο Διρό, που θα δημιουργούσε πανικό, για να διαλυθούν οι υπερασπιστές της Βέργας. Αλλά στις προβλέψεις τους απέτυχαν. Όταν ήρθε η είδηση από το Διρό, ξεκίνησαν περίπου χίλιοι άνδρες από τους υπερασπιστές της Βέργας, χωρίς να διαταραχθή στο ελάχιστο η αμυντική ισχύς του τείχους.

Στις 24 Ιουνίου άρχισε και πάλι ο αγώνας με αλλεπάληλες εφόδους των εχθρών. Οι Αιγύπτιοι ξαναχτύπησαν με ορμή το δυτικότερο μέρος του τείχους, αλλά οι υπερασπιστές του κράτησαν. Τις απογευματινές ώρες οι φρουροί της διάβασης της Αγίας Τριάδας, μη ανεχόμενοι την απραξία, κατηφόρισαν αλαλάζοντες και ανάγκασαν τους εχθρούς οριστικά να υποχωρήσουν ταπεινωμένοι.


Ο Ιμπραήμ, που πίστευε ότι με τη σύχρονη απόβαση στο Διρό θα μπορούσε να διασπάση τους Μανιάτες, απέτυχε. Τους άνδρες, που έλλειπαν από τη περιοχή του Διρού, αντικατέστησαν επάξια οι γυναίκες. Οι ηρωικές Μανιάτισσες, άλλες πήραν τα όπλα κι άλλες τα δρεπάνια και τις πέτρες, μαζί με τα παιδιά τους και τους γέρους που είχαν απομείνει, απώθησαν τους εχθρούς στην παραλία. Όταν τέλος έφθασαν οι ενισχύσεις από την Βέργα και συγκεντρώθηκαν πολλοί από τα γύρω χωριά, τους έρριξαν στη θάλασσα.


Τον Αύγουστο ο Ιμπραήμ, για να ξεπλύνει την ντροπή, προσπάθησε να εισχωρήσει στη Μάνη από την Ανατολική πλευρά. Έφθασε πρώτα στην Κακιά Σκάλα και μετά στον Πολυάραβο, αλλά και εκεί οι Μανιάτες συνέτριψαν το στρατό του. 

Ντροπιασμένος ο Ιμπραήμ αναγκάστηκε να αλλάξει την τακτική του. Προσπάθησε να υποχρεώσει τους Πελοποννησίους στο προσκύνημα, ελπίζοντας ότι όταν θα απομείνει ελεύθερη μόνη η Μάνη, θα αναγκαστεί σε κάποια μορφή συνθηκολόγησης. Ήρθε όμως η ναυμαχία του Ναυαρίνου και ανέτειλε η γλυκιά μέρα της λευτεριάς, που ολοκληρώθηκε με αλλεπάλλους αγώνες.


Αν όμως οι ηρωϊκοί οι πρόγονοί μας φύτεψαν για μας το δέντρο της ελευθερίας, δεν πρέπει να λησμονούμε, ότι η ελευθερία δεν χαρίζεται, αλλά με αμέτρητες θυσίες κατακτάται και με αδιάκοπους αγώνες διατηρείται. 


Ο σημερινός κίνδυνος της ελευθερίας και του έθνους δεν έρχεται με κάποιο σύγχρονο στρατό, αλλά εισβάλλει σαν Κίρκη, που με τα απατηλά συνθήματά της προσπαθεί να μας παρασύρει σε ένα είδος οικονομικής υποδούλωσης. Θέλει να μας κάνει όλους λιτοδίαιτους εργάτες μιας άχρωμης κοινωνίας που θα την αποκοιμίζει κάποια τηλεοπτική εκπομπή.


Νέοι, απευθύνομαι σε εσάς, που είσαστε το μέλλον και η ελπίδα του Ελληνισμού, πρέπει να μάθετε ότι κάθε λαός που λησμονεί την ιστορία του, περιφρονεί τις παραδόσεις του, ξεριζώνει τη θρησκεία του και χάνει τη γλώσσα του αυτοκαταδικάζεται στον αφανισμό. Κάποτε ο διεθνισμός, σήμερα η παγκοσμιοποίηση δεν έχει άλλο σκοπό από το να μας αφελληνίσει. Μείνετε ενωμένοι και αντισταθείτε σε κάθε μορφή στέρησης της ελευθερίας, από όπου κι αν προέρχεται  και πίσω από όποια πρόφαση κι αν υποκρύπτεται.
ΓΥΘΕΙΟ

Για το νέο Μανιάτικο οικισμό έχουμε πληροφορίες από ξένους περιηγητές και καταχωρούμε τις ακόλουθες. Ο άγγλος περιηγητής J. Morritt πέρασε από το Μαραθονήσι το 1795 και έγραψε ότι εκεί, στην πρωτεύουσα της Μάνης, κατοικούσε ο Μπέης, παρ' ότι τον οικισμό αποτελούσε ένας δρόμος και σχεδόν μόνο μια σειρά από σπίτια κατά μήκος της ακτής. Μπροστά του σχηματίζονταν όρμος από το νησάκι Μαραθονήσι, την αρχαία Κρανάη. Ο Τζανέτμπεης Γρηγοράκης, ο τότε Μπέης της Μάνης, που είχε ένα ευρύχωρο και δυνατό κάστρο μισό μίλι μακρυά, στο Μαυροβούνι, δέχτηκε τον περιηγητή με μεγάλη ευγένεια και εγκαρδιότητα σε ένα σπίτι μέσα στην πόλη, στο οποίο κατοικούσε εκείνο τον καιρό
. (Προφανώς ο πύργος της Κρανάης δεν είχε μέχρι τότε οικοδομηθεί). 

Στις αρχές του 1798 ο Μέγας Ναπολέων έδωσε εντολή στο Δήμο και Νικολό Στεφανόπολι να επισκεφθούν τη Μάνη. Στο βιβλίο τους που κυκλοφόρησε το 1800 αναφέρεται ότι τα σπίτια ήταν από πέτρες και κοκκινόχωμα και δεν είχαν παρά μόνον έναν όροφο, πολλά ήταν μόνο ισόγεια
. Στο περιηγητικό τους τους εικονίζεται ο στρογγυλός πύργος του Πιέρου Μαγγιόρου-Γρηγοράκη στην Κρανάη. Το σημερινό κτίσμα είναι μεταγενέστερο.

Ένας άλλος άγγλος περιηγητής, ο W. Leake, επισκέφθηκε το 1805 το Μαραθονήσι για το οποίο έγραψε ότι το αποτελούσαν εκατό πανάθλια πλινθόκτιστα σπίτια, στο μέσον των οποίων υψώνονταν μια εκκλησία με ένα εντυπωσιακό κωδωνοστάσι με καμπάνες (τις οποίες δεν επέτρεπαν οι Τούρκοι στους υπόδουλους τόπους). Ψηλότερα, στο λόφο, χτίζονταν ο πύργος του τότε μπέη, του Αντωνόμπεη Γρηγοράκη, του οποίου η οικογένεια κατοικούσε στο Βαθύ. Ο Μπέης, όπως έγραψε ο Leake, κατοικούσε στο σπίτι του Τζανέτμπεη Γρηγοράκη, που ήταν το καλύτερο στο Μαραθονήσι. Το ισόγειο ήταν χτισμένο πάνω στο χώμα (χωρίς πάτωμα) και ο πρώτος όροφος ήταν διαιρεμένος στα δύο με ένα λεπτό χώρισμα. Τμήματα των τοίχων και της οροφής είχαν χτυπηθεί από τα κανόνια των τουρκικών πλοίων
.  

O πρώσος J. Bramsen επισκέφθηκε το Μαραθονήσι το 1814 και ανέφερε ότι, μπροστά στην εκκλησία γινόταν κάθε βράδυ χορός και οι Μανιάτες χόρευαν ως τα ξημερώματα
. 

Ο γάλλος Pouqueville το 1815 χαρακτήρισε το Μαραθονήσι ως το σπουδαιότερο αγκυροβόλι του Λακωνικού κόλπου
. 

Ο ιατρός-χειρουργός του αγγλικού στόλου, W. Black, επισκέφθηκε το Μαραθονήσι το Σεπτέμβριο του 1825, μετά την πρώτη επιδρομή του Ιμπραήμ στη Λακωνία. Η βραχονησίδα (Κρανάη), που βρίσκεται μπροστά του, ήταν κατάμεστη από χιλιάδες πρόσφυγες, κυρίως γυναικόπαιδα και από κάθε λογής οικιακά ζώα. Το Μαραθονήσι ήταν καλά προετοιμασμένο για άμυνα από τον Τζανετάκη Γρηγοράκη, ο οποίος είχε οχυρώσει όλα τα σπίτια για αποφασιστική αντίσταση. Ο άγγλος γιατρός είδε χτισμένα με μεγάλες πέτρες όλα τα παράθυρα των σπιτιών, ακόμη και το καμπαναριό της εκκλησίας. Πίσω από αυτές τις πολεμίστρες θα υπερασπίζονταν την πόλη μέχρις εσχάτων
.  

Το Μαραθονήσι δεν πατήθηκε από τους Αιγύπτιους ούτε στη δεύτερη επιδρομή του Ιμπραήμ που έγινε το καλοκαίρι του 1826. Στα τέλη του 1827 ο αμερικανός H. Post, μεταφέροντας από την πατρίδα του τρόφιμα για τους Έλληνες πρόσφυγες, κατέπλευσε στη Δυτική Μάνη και κατόπιν πήγε και στην Ανατολική. Πέρασε από το Μαυροβούνι με τα κάστρα του, που το είδε καμένο και μισογκρεμισμένο από τον Ιμπραήμ. Η εμφάνιση του Μαραθονησιού στην πλαγιά ενός λόφου, με τους πύργους του και τα ψηλά του κυπαρίσσια, ήταν σχεδόν μεγαλόπρεπο, σε σύγκριση με τις άλλες πόλεις της Μάνης. Είχε ξεφύγει και πάλι από την καταστρεπτική μανία του Ιμπραήμ.

(ΙΣΤΟΡΙΚΟΝ ΑΡΧΕΙΟΝ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΗ, Εκτ., φακ. 8, αρ. 116 της 18 Φεβρουαρίου 1825) 

Αναστάσιος Κατσαΐτης  ή Κατζαήτης. Ζακύνθιος. Στα τέλη Αυγούστου 1824 το Βουλευτικό αποφάσισε να προτείνει για έπαρχο Καλαμάτας τον Αναστάσιο Κατσαΐτη και έγινε ο διορισμός με απόφαση του Εκτελεστικού την 1 Σεπτεμβρίου. 

ΑΡΧ. ΕΛΛΗΝ. ΠΑΛΙΓΓΕΝΕΣΙΑΣ. τόμος  2, σσ. 399 και 400.  τ. 6, σ. 251.  τ. 10, σσ. 480 και 485.


Στις 3 Ιανουαρίου 1825 έγινε δεκτή η παραίτηση του Αναστασίου Κατσαΐτη από τη θέση του επάρχου Καλαμάτας και αντί αυτού διορίστηκε ο Βασίλειος Αναγνώστου Γκίνης. 

ΑΡΧΕΙΑ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΠΑΛΙΓΓΕΝΕΣΙΑΣ. τόμος  7, σ.  83  και τ. 8,  σ.  262.

Αντώνιος Ν. Μάρκου  Υδραίος.  Το Μάιο του 1823 έγινε έπαρχος Καλαμάτας μετά από ψηφοφορία στο Βουλευτικό και παρά τις αντιρρήσεις του Εκτελεστικού.

ΑΡΧΕΙΑ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΠΑΛΙΓΓΕΝΕΣΙΑΣ. τόμος 2, σσ. 17, 25, 40, 46, 436 και 450-1. τ. 10, σ. 60, 80.


Τον Ιούλιο του 1823 ο Αντώνιος Ν. Μάρκου, ως έπαρχος Καλαμάτας, δεν είχε χρήματα για να διατηρεί στρατιωτική δύναμη και να περιορίζει τις αυθαιρεσίες των Μανιατών. Σχετική αναφορά έγινε από τους πληρεξουσίους Καλαμάτας.

ΑΡΧΕΙΑ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΠΑΛΙΓΓΕΝΕΣΙΑΣ. Τόμος 2, σ. 99 και τόμος 12, σ. 153.


Στις 11 Οκτωβρίου 1823 το Εκτελεστικό ζήτησε από το Βουλευτικό να γίνει ο Αντώνιος Ν. Μάρκου έπαρχος Νάξου.

ΑΡΧΕΙΑ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΠΑΛΙΓΓΕΝΕΣΙΑΣ. Τόμος 2, σ. 184 και τ. 10, σ. 219.


Στις 6 Νοεμβρίου του 1824 το Βουλευτικό ζήτησε από το Εκτελεστικό να πάψει τον έπαρχο Νάξου που τον είχε διορίσει το έκπτωτο Εκτελεστικό.

ΑΡΧΕΙΑ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΠΑΛΙΓΓΕΝΕΣΙΑΣ. Τόμος 8, σ. 37.

Οτεντόται   Οι Οτεντόται ή Οττεντόται είναι φιλοπόλεμος λαός της Νοτίου Αφρικής που έγιναν γνωστοί από τους αγώνες τους εναντίον των Γερμανών και τους μεταξύ τους πολέμους. Το όνομά τους είναι Ολλανδικής προελεύσεως από τους πρώτους αποίκους, οι οποίοι το 1652 ίδρυσαν το Capetown  (Πόλη του Ακρωτηρίου).

Καπετάν Γιάννης Μαυρομιχάλης  αδελφός του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, γνωστός ως Κατσής. Δεν γνωρίζουμε να ήταν έπαρχος Καλαμάτας ή υπουρ
ΘΕΑΤΡΙΚΑ ΔΡΩΜΕΝΑ ΜΑΧΗΣ ΔΙΡΟΥ


Της θεατρικής παράστασης θα προηγηθούν λίγα λόγια εισαγωγικά, που θα διαβάσει ή θα τα πει από στήθους μια κοπέλλα ντυμένη με σύγχρονα ρούχα.


«Από τις 29 Μαΐου του 1453 που η βασιλίδα των πόλεων, η Κωνσταντινούπολη, έπεσε στα χέρια ενός βάρβαρου κατακτητή, του Τούρκου, άρχισαν οι ταλαιπωρίες της ελληνικής φυλής.

Το 1460 ο Μωάμεθ ο Πορθητής κατέλαβε την Πελοπόννησο και άρχισε η πρώτη τουρκοκρατία που είχε διάρκεια μέχρι το 1685. Τότε ήρθαν οι Βενετσάνοι οι οποίοι έδιωξαν για λίγο τους Τούρκους, που ξαναγύρισαν και πήραν πάλι το Μοριά το 1715. Η δεύτερη τουρκοκρατία κράτησε μέχρι το 1821, που επαναστάτησαν οι Έλληνες.

Η ελληνική επανάσταση στα δύο πρώτα χρόνια γνώρισε επιτυχίες, αλλά ακολούθησαν κομματικές διαιρέσεις και εμφύλιοι πόλεμοι.

Το Φεβρουάριο του 1825 αποβιβάστηκε στη μεθώνη αιγυπτιακός στρατός υπό την ηγεσία του Ιμπραήμ θετού γιού του αντιβασιιά της Αιγύπτου Μωχάμετ Άλη. Το 1825 ο Ιμπραήμ σάρωσε το Μοριά και τελικά πήγε στο Μεσολόγγι, για βοηθήσει τον τουρκικό στρατό, ο οποίος δεν μπορούσε να καταλάβει την πόλη.

Στις 10 Απριλίου 1826 έγινε η ηρωική έξοδος του Μεσολογγίου και ο αιγυπτιακός στρατός γύρισε στην Πελοπόννησο. Ο Ιμπραήμ ξεκούρασε για λίγο τους στρατιώτες του και στις 22 Ιουνίου 1926 αποφάσισε να χτυπήση τους Μανιάτες και ένα μέρος του στρατού του προσπάθησε να εισχωρήσει στη Μάνη από το Αλμυρό, ενώ ένα άλλο μπήκε στα πλοία και αποβοβάστηκε τη νύχτα στον όρμο του Διρού και πριν να φέξει η 23η Ιουνίου παρουσιάστηκαν οι Αιγύπτιοι στρατιώτες στον Πύργο και τη Χαριά».

ΠΡΩΤΗ ΣΚΗΝΗ 23-6-1826


(Η σκηνή σε μια αυλή στη γύρω περιοχή του Πύργου. Ο Θεός δεν έχει ακόμη φωτίσει την ημέρα - Η Νικολού Δρακουλόνυφη έχει φουρνίσει το ψωμί – όταν μπαίνει στην αυλή της η γειτόνισσά της η γριά  Βασίλαινα)

ΝΙΚΟΛΟΥ. Άντε Θεέ μου φώτισε την ημέρα να δούμε τις δουλειές μας.

ΒΑΣΙΛΑΙΝΑ. Καλή σου μέρα Νικολού, τι σ’ έπιασε μωρή Δρακουλόνυφη και πριν χαράξει ο Θεός τη μέρα έβαλες φούρνο;

ΝΙΚΟΛΟΥ. Καλημέρα, να, έφυγε ο Νικόλας για το Αρμυρό, δεν έμαθες ότι χθες το πρωΐ ο Μπραήμης από την Αίγυπτο, το Μισίρι που λένε, με τους αραπάδες του χτύπησε τη Βέργα κι ήρθε διαταγή της Εφορείας της Σπάρτης όλοι οι άντρες να πάνε το συντομότερο εκεί. Από χθές χτυπούν οι καμπάνες κι όλη τη νύχτα δεν σταμάτησαν. 

Ο Θεός να δώσει να μη τύχει και περάσουν από το Αρμυρό οι αράπηδες και μπουν οι αναθεματισμένοι στη Μάνη. Όπου πάνε χαλάνε τον τόπο, πέτρα δεν αφήνουν πάνω στην πέτρα, όλα τα καίνε και τα ρημάζουν. Και πιάνουν κι αιχμαλώτους, τους βάζουν στις αλυσίδες και τους πάνε στη Μεθώνη, που είναι γεμάτη από σκλάβους. Πολλοί από αυτούς που είναι γέροι, γριές ή τα μωρά παιδιά, που της μάνας τους το γάλα κόβεται από τα βάσανα της σκλαβιάς, δεν φτάνουν ποτέ εκεί, γιατί δεν αντέχουν την πείνα και την ταλαιπωρία, πεθαίνουν στο δρόμο.


Λένε πως από το Αρμυρό μέχρι τις Κιτριές είναι χιλιάδες οι πρόσφυγες από τη Μεσσηνία κι από άλλα μέρη του Μοριά. Κατέφυγαν στη Μάνη οι δόλιοι για νάβρουν σωτηρία από την αιχμαλωσία.

ΒΑΣ. Μόνος του έφυγε ο Νικόλας;

ΝΙΚ. Όχι, πήρε και το μικρό μας γιό και φύγαν. Ο μεγάλος, ο Θανάσης μου, έμεινε εδώ για να βγάλω τα ψωμιά, να τα φορτώσω στο βασταγούρι, να βάλω και το πιθαράκι με το παστό, για να τα πάει στη Βέργα.

ΒΑΣ. Καλά μωρή θα στείλεις το παστό στη Βέργα και σεις τι θα τρώτε;

ΝΙΚ. Έ!! Καημένη, πρώτα θα φροντίσουμε να μη μπει στη Μάνη ο Σκυλάραπας με τα χαμένα κορμιά του, τους στραβαράπηδες και ρημάξει τον τόπο μας, όπως ρήμαξε όλο το Μοριά και μετά θα δούμε τι θα φάμε εμείς. Πότε με το κυνήγι, πότε με κανένα κοτόπουλος ή κανένα κατσίκι θα περάσουμε και μεις.

ΒΑΣ. Καλά μωρή και τι ήθελε ο Νικόλας το μικρό παιδί και το πήρε μαζί του; Σε πόλεμο δεν πάει; ή μήπως θαρεί πως είναι πανηγύρι.

ΝΙΚ. Κάνεις πως δεν ξέρεις…, να κουβαλήσει το ένα τουφέκι και το άλλο ο Νικόλας. Μπορεί ο μικρός, ο Γιώργος, να έκλεισε προχθές μόνο τα δέκα, το τουφέκι να είναι πιο μεγάλο από το μπόι του, αλλά είναι ο πιο γρήγορος στο γέμισμα του τουφεκιού. Προκομένο παιδί, να μου το φυλάει ο Θεός κι η Παναγιά, θα πάει μπροστά αν μεγαλώσει και δεν μου το φάει βόλι. 

Αυτός θα γεμίζει τα τουφέκια και ο Νικόλας θα ντουφεκάει. Αμ ο μικρός δεν ήξερε βλέπεις να πάει το γαϊδούρι μέχρι το Αρμυρό, γι’ αυτό έμεινε ο μεγάλος να ξεφουρνίσω, θα πάρει κι αυτός το όπλο του και το γαϊδούρι με το ψωμί και το παστό και θα πάει. Η διαταγή λέει μικροί μεγάλοι να πάνε όλοι στο Αρμυρό. Οι κοπέλλες μου θερίζουνε, άμα τελειώσω θα πάω κι εγώ προς το βουνό που είναι τα χωράφια μας να δω τι κάνουν, να μη χαζεύουν, να βάλω και κανένα χεράκι.

ΒΑΣ. Μη μου τα θυμίζεις εμένα τα τουφέκια και τους πολέμους, που εγώ έθαψα τον άντρα μου και τρεις λεβέντες στις φαγωμάρες μας και ρήμαξα. Τώρα στέκω η κακοντέλα μονάχη κι έρημη… περιμένω το Θεό να με αναπάψει. Μεγάλος είσαι Κύριε (Σταυροκοπιέται)

(Από μακριά ακούγονται τουφεκιές, γίνεται αντάρα απ’ έξω από την αυλή, κι εμφανίζεται στη σκηνή λαχανιασμένη η Σταυριανή η Παπαδόνυφη και λέει:

ΣΤΑΥΡΙΑΝΗ. Τι καμαρώνετε βρε αποκορωμένες;

ΝΙΚ. Να, φούρνισα και τα λέμε, εσύ γιατί είσαι φουριώζα, άργησες να ξυπνήσεις και τώρα που χάραξε η μέρα, για να μη σε πουν ανεπρόκοπη, πας στο θέρο;

ΣΤΑΥΡ. Μπα κακή μέρα να μη σας εύρει. Μωρέ δεν ακούτε τις τουφεκιές, που χαλάει ο κόσμος;

ΒΑΣ. Ε! αυτοί που φεύγουν για το Αρμυρό, θα ρίχνουν στον αέρα για ν’ ανάψουν τα αίματά τους. 

ΣΤΑΥΡ. Βρε δεν τα μάθατε; Ο Μπραήμης βρε, βγήκε στο Διρό. Μερμηγκιές οι αράπηδες ανηφορίζουν και σκορπίστηκαν στη Χαριά και στον Πύργο. Οι γέροι, τα παιδιά κι οι γυναίκες, όσοι πρόλαβαν, κλείστηκαν στους πύργους τους κι άρχισαν τον πόλεμο.

ΝΙΚ. + ΒΑΣ. Τι;;; (δείχνουν ταραγμένες) Τί είναι αυτά που ακούω Θεέ μου;

ΒΑΣ. Ο Μπραήμης στον τόπο μας;,… Θεέ μου βάλε το χεράκι σου να μας προστατέψεις, μείναμε μόνες μας, οι άνδρες του τόπου έχουν φύγει για το Αρμυρό, τι θα γίνουμε οι έρημες;

ΣΤΑΥΡ. Θα πολεμήσουμε εμείς μωρή, τι τους θέλεις τους άντρες, εμείς χέρια δεν έχουμε; Μη δεν ξέρουμε τα τουφέκια; Από ποιό σπίτι λείπουν τ’ άρματα. Μη δεν μπορούμε να πετάμε πέτρες να τους σπάμε τα κεφάλια; Μόνο όσες έχουν μικρά παιδιά τα πήραν και τα πάνε στο βουνό.

ΝΙΚ. Εδώ δεν κινδυνεύουμε, είναι γύρω μας πύργοι οχυροί ούτε κανόνι δεν τους πιάνει κι οι άντρες της γειτονιάς δεν πρόλαβαν να φύγουν για τη Βέργα. Στάσου να φωνάξω το Θανάση το γιό μου να είναι έτοιμος, να μη χαζεύει εδώ κι εκεί, να ετοιμάσει τα όπλα του, ο πόλεμος έφτασε έξω από το σπίτι μας.

(Εμφανίζεται μ’ ένα δρεπάνι στο χέρι η Γιωργίτσα η Γαϊτανόνυφη, είναι ανήσυχη) 

ΒΑΣ. Να κι η Γιωργίτσα η Γαϊτανόνυφη που πάει να θερίσει.

ΓΙΩΡΓ. Μην είδατε την πεθερά μου και τα μωρά μου; Δεν βρήκα κανέναν στο σπίτι μας. Ο άντρας μου έφυγε από βραδύς για το Αρμυρό, εγώ θέριζα κι είχα αφήσει τα μωρά στην πεθερά μου… που να είναι τώρα Θεέ μου;

ΣΤΑΥΡ. Μην ανησυχής την είδα εγώ. Καλά είναι. Κρατούσε το μεγάλο από το χέρι και είχε τη μικρή στην αγκαλιά κι ανηφόριζε με τις άλλες στο βουνό, οπούνε ο Κωνσταντής ο Μαυρομιχάλης. Ησύχασε. Όσες έχουν μικρά παιδιά πήγαν να φυλαχτούνε στο βουνό, να φυλάξουν και τ’ ανήλικα. 

Που λέτε, πρώτος είδε τους αράπηδες ο πρωτοσύγκελλος ο Ριγανάκος που πήγαινε να λειτουργήσει το Σωτήρα κι έτρεξε κι ειδοποίησε το χωριό κι όσοι δεν είχαν φύγει για τ’ Αρμυρό κλείστηκαν στους πύργους τους. Μόν’ οι γυναίκες που ήταν στα χωράφια για το θέρο τους είδαν ξαφνικά και κόπηκε το αίμα τους.

ΓΙΩΡΓ. Δόξα το Θεό. Κάτω γίνεται χαλασμός. Καθώς ήταν στα χωράφια και κοιμώνταν οι γέροι, τα παιδιά κι οι γυναίκες, όταν ξάφνου φάνηκαν οι αραπάδες. Ίδιοι διάβολοι είναι. Όταν είδε δυό αράπηδες ο Γερο-Βοζίκης με την κόρη του νόμισαν πως είναι βρικόλακες κι άρχισαν να σταυροκοπιούνται, μα η Βοζικίτσα πρόλαβε κι άρπαξε το δρεπάνι της. Ο ένας αράπης βούτηξε το γέρο και προσπάθησε να τον δέσει. Ο άλλος πήγε ν’ αρπάξει την κοπελιά, είναι βλέπεις κι όμορφη και του γυάλισε του αναθεματισμένου. Μα εκείνη μια του δίνει με το δρεπάνι στο λαρύγκι και του το κόβει, έπεσε κείνος χάμω και ξεψυχώντας σπάραζε σαν ψάρι. Αμέσως η κοπελιά αρπάζει από τα μαλλιά τον άλλον, που είχε πιασμένον τον πατέρα της, του τραβάει πίσω το κεφάλι και μια του δίνει με το δρεπάνι και του κόβει πέρα πέρα το λαιμό. Το κεφάλι τής έμεινε στο χέρι και το άψυχο κουφάρι του αράπη σωριάστηκε στο χώμα.

(Οι άλλες κάνουν το σταυρό τους)


Πατέρας και κόρη άρπαξαν μετά τα δυό όπλα των σκοτωμένων και τα μπαρουτόβολα που είχαν στα ζωνάρια τους και τρέξαν να κλειστούν στον πύργο τους. 

Να δείτε τα τουφέκια που έχουν οι στραβαράπηδες, είναι αλλοιώτικα από τα δικά μας. Είναι καινούρια, γυαλίζουν κι έχουν ένα μεγάλο μαχαίρι μπροστά, να σφάζουν από μακριά τους εχθρούς τους, για να μη τους φτάνουν τα γιαταγάνια. Μα τα δρεπάνια μας είναι πιο αποτελεσματικά, γι’ αυτό χάσαν τα κεφάλια τους, τί τους ωφέλησε που είχαν καινούρια και γυαλιστερά τουφέκια;

ΣΤΑΥΡ. Τι να τα κάνεις τα τουφέκια αν είναι καινούρια ή παλιά, τα χέρια που τα κρατούν έχουν σημασία, αν τα κυβερνάει ψυχή Μανιάτικη είναι πιο φονικά. Στο Μοριά λένε ότι του Μανιάτη το τουφέκι βροντά πιο πολύ κι από τούρκικο κανόνι κι οι Μοραΐτες πάνε κοντά στους Μανιάτες να πολεμούν, δεν πάνε εκεί που έχουν γυαλιστερά άρματα, τους Μανιάτες εμπιστεύονται για συντρόφους.

(Μπαίνει στην αυλή η Αργύρω φορτωμένη με ένα σακκί, που το αποθέτει και κάθεται, φαίνεται κουρασμένη.)

ΑΡΓ. Καλή σας μέρα, εδώ είσαστε ασφαλισμένες. Έχετε πύργους γύρω σας…

ΒΑΣ. Από πού έρχεσαι Αργύρω και τί κουβαλάς στο σακκί σου;

ΑΡΓ. Λείπουν οι άντρες μας στο Αρμυρό και δεν μπορέσαμε να μείνουμε στον πύργο. Είχαμε ξεκινήσει να πάμε στο θέρο, αλλά συναντήσαμε μερικές γυναίκες που έτρεχαν με τα δρεπάνια στο χέρι και μια, που το δρεπάνι της ήταν γεμάτο αίματα, μας είπε: «Όταν ανέβαιναν οι αράπηδες από το γιαλό κι έβλεπαν τις γυναίκες που θέριζαν, έτρεχαν να τις αρπάξουν, όπως έκαναν με τις Μοραΐτισσες, που τις πουλούσαν μετά στα σκλαβοπάζαρα. Μα εδώ βρήκαν το δάσκαλό τους, τους θερίσαμε με τα δρεπάνια μας σαν τα στάχυα. Κι οι αράπηδες που έρχονταν από πίσω έκαιγαν τις θημωνιές μας για να μας τιμωρήσουνε».

Οι συνυφάδες μου πήραν τα μικρά παιδιά και τράβηξαν στο βουνό στον Προφήτη Ηλία, μεγάλη η χάρη του να προστατέψει τα μωρά μας κι εγώ έμεινα να μαζέψω ψωμί, σίγκλινο, τυρί, ελιές, κι ότι άλλο ήταν φαγώσιμο, πήρα ακόμη κανένα στρωσίδι και σκεπάσματα κι ακολουθώ. Τι να κάνουν τα έρμα τα μωρά δεν καταλαβαίνουν και θέλουν να φάνε. 

ΣΤΑΥΡ. Και γιατί έτρεχες καημένη, τι φοβήθηκες;

ΑΡΓ. Μόλις βγήκα στην πάνω στράτα, βλέπω έξι άντρες αρματωμένους, κοιτάζω καλύτερα, τί να δω. Ήταν ο Θοδωρής ο Καβαλιεράκης, καλέ που τον λένε και Γεωργίβελο από την Καρυούπολη, κι είχε μαζί του τον Ηλία τον Ξανθάκο, τον Νικόλα το Βαλαράκο, τον Πέτρο το Μενουδάκο, το Μιχάλη το Φρατζισκάκη και το Δημήτρη το Ζαγοριανάκο από την Τσεροβά. Μόλις μ’ είδαν, με ρώτησαν: «Μωρέ τρελάθητε σεις εδώ και τουφεκάτε; γάμο έχετε ή την ανάσταση γιορτάζετε ακόμη;». 


Τους αραπάδες πολεμούν, τους λέγω, πριν από το ξημέρωμα βγήκαν στο Διρό από τα καράβια τους κι αφώτηγο φανήκαν στα χωριά μας. Αποσβολωμένοι μ’ άκουσαν. Να! Τους λέω, δείτε που καίνε το σπίτι του Νικόλα του Μπαρμπαρόσα, του Παπαδάκου που λέμε. 

Πριν να προλάβουν να πουν κουβέντα νάσου και φάνηκε από χαμηλά ένα μπουλούκι από δαύτους τους αράπηδες κι άρχισαν να τουφεκάνε κατ’ απάνω μας. Οι άντρες μπαίνουν αμέσως στο χάλασμα του πύργου του Κληροδέτη  κι εγώ άρχισα να τρέχω, κι απόστασα ως εδώ κι είπα να κάτσω λίγο να ξανασάνω.

(Έρχεται η Ποτίτσα και χτυπάει τους μηρούς της μ’ απελπισία)

ΠΟΤ. Τι κακό μας βρήκε αδελφούλες μου. Είδα με τα μάτια μου κι ανέβαιναν οι μπραήμηδες, ντυμένοι στα κόκκινα και φορτωμένοι στην πλάτη με κάτι σακκιά παράξενα. Σταμάτησαν στον πύργο του Γιαννουκάκου, γιατί τους χτυπούσαν από μέσα. Τους φώναξαν οι αράπηδες να παραδωθούν κι από μέσα άρχισαν να ρίχνουν τα βόλια σα βροχή. Ο αξιωματικός των αραπάδων τους διέταξε να μαζέψουν ξύλα και να τα ρίξουν στον πύργο για να τους κάψουν. 

Τότε ένας από τους γέρους βγήκε στο παραθύρι και είπε στους αράπηδες, αν έρθει αξιωματικός σας, θα σας παράδωσουμε τα όπλα. Σταμάτησαν για λίγο και μετά πήγε μπροστά στην πόρτα τους ένας αξιωματικός με δυό από πίσω του κι όταν του άνοιξαν, ακούστηκαν τουφεκιές κι από τα παράθυρα τουφεκούσαν αυτούς που ήταν απ’ έξω. Δεν ξέρω τι απόγινε.


Άκουσα ακόμη στο δρόμο που ερχόμουνα ότι ένα μεγάλο μπουλούκι με πολλούς αξιωματικούς τράβηξε για της Τσίμοβας το δρόμο. Άραγε οι Τσιμοβίτες θα άκουσαν τις τουφεκιές τις δικές μας να ετοιμαστούν ή θα τους ξαφνιάσουν κι αυτούς όπως εμάς. Ο Θεός να τους βοηθήσει μην πάθουν χειρότερα.

(Εμφανίζεται χαμογελαστή η Μαριγώ η Μπεχράκαινα)

ΝΙΚ. Καλώς τη, τη Μαριώ τη Μπεχράκαινα, τι νέα μας φέρνεις;

ΜΑΡ. Να είσαστε καλά γειτόνισσες. Να μη φοβάστε εδώ που στέκεστε. Οι δικοί μας οι άντρες ήταν να φύγουν πριν φωτίσει, αλλ’ είπανε να πιούν λίγο γάλα, για να αντέξουν την κούραση του δρόμου ως το Αρμυρό και μέχρι να φέρουν το γάλα, μας πρόλαβαν τα μαντάτα των στραβαράπηδων. Χτίσανε τα παράθυρα και περιμένουν. Έχουμε ανάψει και φωτιά και βράζουμε νερό, αν έρθουν στην πόρτα του πύργου μας για να μπουν μέσα, θα τους ζεματίσουμε τους αναθεματισμένους, Χειρότεροι κι από τις δέκα πληγές του Φαραώ είναι αυτοί. Τί αμαρτίες κάναμε Θεέ μου και μας τιμωρείς;

ΒΑΣ. Αφού δεν φτάσαν ως εδώ, κάνε το σταυρό σου κι ευχαρίστησε το Θεό και την Παναγία που μας προστατεύει και δεν φάνηκαν ως τώρα.

ΜΑΡ. Τους είδαμε να έρχονται από κάτω, μα τους χτύπησαν από τον πύργο του Κληροδέτη, τον χαλασμένο, και δεν προχώρησαν μέχρις εδώ. Εκεί τώρα γίνεται μάχη. Οι αράπηδες λύσσαξαν, γιατί μπροστά πήγαινε ένας αξιωματικός, φαίνονταν ως εδώ τα λαμπερά του ρούχα, κι όταν πέσαν οι πρώτοι πυροβολισμοί από το χάλασμα, αυτός τράβηξε το σπαθί του και όρμησε κατά πάνω τους. Μα δεν έκανε ούτε δυό βήματα κι έπεσε χτυπημένος, δεν είδαμε από τον πύργο, αν τον σκότωσαν ή όχι, γιατί βλέπεις είναι μακριά

(Η Αργύρω σηκώνεται να φύγει και λέει:)

ΑΡΓ. Εγώ πρέπει να πηγαίνω, είν’ ώρα να φάνε και τα παιδιά το πρωϊνό, μην αρχίσουν τα κλάματα και ποιός τ’ ακούει. Άντε να σας φυλάει ο Θεός και καλή αντάμωση.

(Φεύγει η Αργύρω κι έρχεται η Κατίνα η

ΚΑΤ. Καλημέρα, τι είναι αυτό το κακό που μας βρήκε. Διάλεξαν τη μέρα που λείπουν οι άντρες μας στο Αρμυρό, να ρθούν με τα καράβια τους να μας χαλάσουν. Φωτιά να τους ρίξει ο Θεός να τους κάψει.

Μάθατε τι έγινε στο Λιμένι;

(‘Ολες μαζί τρομαγμένες:) Βγήκανε και στο Λιμένι;

ΚΑΤ. Πήγε το μεγάλο καράβι του Μπραήμη στο Λιμένι κι άρχισε να ρίχνει με τα κανόνια του στο παλάτι του Πετρόμπεη, μα οι μπόμπες δεν εύρισκαν το στόχο. Δεν έκανε ζημιές, είπανε πως πήγε εκεί το καράβι για να ξεγελάσει τους Μανιάτες να μην έρθουν εδώ, αλλά να πάνε στο Λιμένι, τάχα πως εκεί θα βγαίναν οι αφορισμένοι. Από παντού όμως έρχονται Μανιάτες να τους κουτουπώσουν. Οι καμπάνες που είχαν χτυπήσει για το Αρμυρό, τώρα χτυπούν για να μαζευτούν όλοι εδώ, άντρες και γυναίκες να τους πετάξουμε στη θάλασσα. 

Ο δεσπότης μας, έβαλε τα καλά του άμφια και με τη σημαία στο χέρι γυρνά στα χωριά και με θερμά λόγια ξεσηκώνει τους άντρες που δεν έφυγαν ακόμα για το Αρμυρό, να έρθουν εδώ. Να δεις που ανακολώθηκε η Μάνη κι όλοι, άντρες και γυναίκες, έρχονται εδώ και στο τέλος δεν θα μείνει ζωντανός κανένας αράπης.


Από την τάπια του Λιμενιού, που είναι πάνω από τον Άγιο Σώστη του νεκροταφείου, ρίχνουν και τα δικά μας τα κανόνια. Εγώ σου λέω που σε λίγο θα φύγει το καράβι του Μπραήμη, γιατί αν μείνει κι άλλο θα το βουλιάξουν.


Έχουν κρυφτεί Μανιάτες πίσω από τα βράχια και ντουφεκούν το καράβι και σκοτώνουν τους ναύτες που είναι στο κατάστρωμα. Πρώτος και καλύτερος ο Ηγούμενος του Λιμενίου ο Γεράσιμος ο Λουκάκης, που με τη βοήθεια του Θεού δεν χάνει τουφεκιά. Έχει ένα καλό τουφέκι και βρίσκει πάντα το στόχο του. 


Έμαθα ακόμη πως από το Λιμένι έφυγε ο Αντωνάκης ο Μαυρομιχάλης μαζί τον Γιάννη το Ροδίτη και μερικούς στρατιώτες και πήραν τις γυναίκες και τα παιδιά των Μαυρομιχαλαίων και πάνε στον Αγερανό κι αν χρειαστεί θα πάρουν καΐκι για το Τσιρίγο.

ΝΙΚ. Άντε κυράδες μου να πάω κι εγώ να βγάλω τα καρβέλια μου από το φούρνο κι ο Θεός να μας φυλάξει από τους καταραμένους τους αράπηδες.

(Φεύγει μια μια και κλείνει η σκηνή)

ΔΕΥΤΕΡΗ ΣΚΗΝΗ  Πέμπτη 24/6/1826

(Στην αυλή της Νικολούς είναι η ίδια και έρχεται η Σταυριανή)

ΣΤΑΥΡ. Καλημέρα Νικολού, έμαθα πως οι Μπραήμηδες φτάσαν χθες μέχρι την Τσίμοβα. Μα δεν ξέρω τι απόγινε κει πέρα.

ΝΙΚ. Λείπαν κι από κει οι άντρες, μα ήταν στο Λιμένι ο Κωνσταντήμπεης ο Μαυρομιχάλης που ανέβηκε στο βουνό, ενώ ο Πανάγος ο Πικουλάκης, ο Γιώργης ο Καπετανάκος από τους Μαυρομιχαλαίους του Κάβαλου, ο Δημήτρης ο Τσιγκουράκος από τους Γρηγοράκηδες του Αγερανού, ο Γιώργης ο Καβαλιεράκης από την Καρυούπολη, ο Πουλημένος Γιαννιτζαράκος και ο Βασίλης Μιχαλεάκος κι ανέβηκαν στην Τσίμοβα να ξεσηκώσουν τους άντρες για να ρθούν κατά δω και τί να δουν, μια κολώνα από αράπηδες πήγαινε κατά πάνω τους.

ΣΤΑΥΡ. Τι είναι η κολώνα;

ΝΙΚ. Μου την είχε ξηγήσει ο Νικόλας που τον περασμένο χρόνο ήταν στο Νιόκαστρο. Αυτοί οι διαβολόσποροι δεν πολεμούν σαν εμάς, που στεκόμαστε πίσω από ένα βράχο και ντουφεκάμε, και δεν μας πιάνουν οι σφαίρες του εχτρού. Αυτοί μπαίνουν σε μια σειρά από τριάντα και σαράντα στρατιώτες ο ένας δίπλα στον άλλο και κοιτάνε τον εχτρό τους. Πίσω τους μπαίνει άλλη σειρά κι άλλη κι άλλη δέκα-είκοσι σειρές και προχωράνε όλοι μαζί κατά των δικών μας.

ΣΤΑΥΡ. Κι οι δικοί μας τους τηρούν και δεν τους βαρούν;

ΝΙΚ. Τους βαρούν, μα σκοτώνουν τους πρώτους, τους δεύτερους, τους τρίτους κι όσους τύχει, αλλά στο τέλος όσοι απ’ αυτούς γλυτώσουν φτάνουν στους δικούς μας και με τα μακριά μαχαίρια που έχουν τα τουφέκια τους τα κάνουν όλα ρημαδιό. Έτσι δεν έφαγαν οι καταραμένοι τον περασμένο χρόνο τον συγχωρεμένο την Παπαφλέσσα και τα παληκάρια του στο Μανιάκι;

ΣΤΑΥΡ. Καλά δεν φοβούνται να πηγαίνουν πάνω στη φωτιά των τουφεκιών;

ΝΙΚ. Μου έλεγε ο Νικόλας ότι βάζουν το χέρι πάνω στα μάτια τους, για να μη βλέπουν τον κίνδυνο από τα βόλια και προχωράνε στο θάνατο. Πιστεύουν οι αναθεματισμένοι ότι όσοι σκοτώνονται τους παίρνει ο Προφήτης τους στον Παράδεισο.

ΣΤΑΥΡ. Και τι έγινε στην Τσίμοβα τους σκοτώσαν τους δικούς μας;

ΝΙΚ. Όχι μωρή, μη τους γλωσσοτρώς. Όταν τους είδαν να έρχονται, πιάσαν μια μάντρα να τους σταματήσουν, αλλά αυτοί σχημάτισαν κολώνα εδώ, κολώνα εκεί και οι δικοί μας τουφέκισαν μια δυό φορές και μετά κλείστηκαν στους πύργους τους. Ο Πανάγος ο Πικουλάκης με καμιά πενηνταριά έπιασε τον πύργο του. Κι ακόμη άλλοι κλείστηκαν στους πύργους του Κουτσουλιέρη, του Ντρουφάκου, του Ρεμπάκου κι άλλους, πού να τους ξέρω όλους. 

Οι αραπάδες πάτησαν τα Τσαλαπιάνικα και τα Λεοντοκιανιάνικα, έκαψαν μερικά σπίτια αφύλαχτα κι άλλα τα λεηλάτησαν. Τους βαρούσαν όμως από τους πύργους και δεν προχώρησαν πολύ, έμειναν πολεμώντας γύρω στους πύργους.

ΣΤΑΥΡ. Αμ’ εκεί στους πύργους δεν τους φτάνουν τα μπραήμικα μαχαίρια και θα τους αφανίσουν όλους τους αράπηδες.

ΝΙΚ. Που να στα λέω, Πήγαινε κατά πάνω τους η κολώνα κι όλο ξυλώνονταν οι μπροστινές σειρές. Μα αυτοί οι αναθεματισμένοι δεν σταμάταγαν. Αλλά πάνω στου Πικουλάκη τον Πύργο ήταν δυό κανόνια και βαράει το ένα και πέφτει η μπόμπα πάνω στην κολώνα και σκόρπισαν οι αράπηδες σαν τα ψάρια της θάλασσας.


Πήγαν και ξαναπήγαν οι κολώνες στους πύργους, αλλά που να βγάλουν τους δικούς μας από κεί. Είδαν κι απόειδαν οι αντίχρηστοι και τσακίστηκαν να φύγουν και να γυρίσουν πίσω. Λένε πως ο τόπος ήταν στρωμένος με σκοτωμένους κι όπως φορούσαν κόκκινα ρούχα όλος ο τόπος κοκκίνησε. Πριν να φύγουν οι καταραμένοι μάζεψαν τους σκοτωμένους και τους λαβωμένους και τους πήραν μαζί τους.

ΣΤΑΥΡ. Από τους δικούς μας σκοτώθηκε κανένας;

ΝΙΚ. Συχωρέθηκε ο Στέφανος ο Ζαλιμάκος από την Τσίμοβα. Βγήκε ολόκληρος στο παράθυρο και σκότωσε έναν αξιωματικό των αράπηδων, αλλά τον βρήκε κι αυτόν βόλι στην καρδιά και ξεψύχησε αμέσως. Ο Θεός να αναπάψει την ψυχούλα του.

ΣΤΑΥΡ. Αυτός θα πάει στον Παράδεισο, γιατί σκοτώθη για την πίστη του Χριστού.

(Μπαίνει στην αυλή η Μαριγώ η Μπεχράκαινα).

ΜΑΡ. Καλημέρα σας, ξημέρωσε κι αυτή η μέρα, Θεέ μου φύλαξέ μας όπως μας φύλαξες και χθες. Σήμερα τουφεκιά δεν ακούστηκε. Οι αράπηδες είναι μαζεμένοι στο Τσουμπάρι, εκεί στων Ξαρχιάνων το γκρεμό, που το λένε και Ξαγκουνάκι και δεν σκαπέτησαν από κεί.


Αλλά που να σας τα λέω. Καθώς χθες έρχονταν πολεμιστές από διάφορα χωριά, απαντήθηκαν ο Πιέρος ο Τσιλιβάκος από τους Λεκκιάνους, με τον Ιωάννη Κρανίδη από τους Φελουριάνους, που έμεναν στο Βάτα, αλλά σκότωσαν τον Τσιγκούριο Γρηγοράκη και τους εξόρισαν στη Μονεμβασιά. Αυτοί οι δύο ήταν θανάσιμοι εχτροί από πάππο προς πάππο και πολλοί φοβήθηκαν μη σκοτωθούν, τώρα που ειδοθήκανε. Αλλά αντίς να σκοτωθούν, ο ένας αγκάλιασε και φίλησε τον άλλον σαν αδέλφια και ορκίστηκαν να πετάξουν τους αράπηδες στη θάλασσα. Τούτο συγκίνησε τους άλλους και τάχυναν το βήμα τους να πολεμήσουν για να μη μαγαριστεί η Μάνη από τους μαύρους διαβόλους.


Καλά τα έλεγε ο γερο-Νικήτας ο Νηφάκης στο ποίημά του:



Αλλ’ όταν τις αλλόφυλος, αν ήθελε θελήσει



Να έλθη στην πατρίδα τους για να τους πολεμήση



Ετότες συμφωνούν ευθύς και τρέχουν σαν θηρία



Να δείξουν την αντρεία τους και την ελευθερία.

(Μπαίνει στην αυλή η Κατίνα η

ΚΑΤ. Καλημέρα αδελφούλες μου, δεν έμαθα τίποτα,  τί γίνεται κάτω; Μα δεν ακούω τουφεκιές και φοβάμαι μη μηχανεύονται τίποτε τέχνες να μας κάνουν. Μου είπε η Κατσουλόνυφη πως έχουν έρθει πολλοί από τα γύρω χωριά κι άντρες και γυναίκες με τα όπλα τους. Εγώ ζύμωσα και περιμένω να γίνει το ψωμί να φουρνίσω, γιατί τόσοι που ήρθαν πρέπει να φάνε. Αυτό έλειπε να φέρναν και το φαγητό τους. Να τους έχει καλά ο Θεός τους ανθρώπους, που ήρθαν να μας βοηθήσουν να φύγει αυτή η μαύρη πανούκλα από τον τόπο μας.


Πόσο στενοχωρήθηκα για το Δημήτρη το Ζαγοριανάκο που σκοτώθηκε στον πύργο του Κληροδέτη. Μα τι πόλεμο έκαναν κι αυτοί, ξεπέρασαν τους ηρωισμούς της αρχαίας Σπάρτης. Μερμυγκιές οι στραβαράπηδες ορμούσαν να μπουν μέσα στο χάλασμα, μα πρόλαβαν και χτίσαν πρόχειρα την πόρτα και τα παράθυρα κι από κει τους θέριζαν. Μόνο που ο συχωρεμένος ο Ζαγοριανάκος δεν κρατήθηκε και πετάχτηκε έξω να τους κυνηγήσει και τον σκότωσαν.


Ήρθε σήμερα η συφοριασμένη η γυναίκα του με τα παιδιά και τους άλλους συγγενείς τους να τον πάρουνε. Κλάμα και μοιρολόγι να δης. Μόνο ο μεγάλος γιός του, που είναι δεκαπέντε χρονών, τους έλεγε «Μη κλαίτε! Ο πατέρας ζει, οι ήρωες δεν πεθαίνουν, τους παίρνει ο Θεός να τους αναπαύσει, εσείς να πάτε στην Τσεροβά να τον θάψετε, εγώ θα μείνω στη θέση του, αδίκιωτος δεν θα μείνει ο πατέρας μου».


Κι ήταν εκεί ο γέρο-Γιαννάκος, ο αναγνώστης, που έχει πάει και στο σχολείο κι είπε: «Με τέτοια παιδιά που βγάζει η Μάνη ποτέ δεν δουλώθηκε και τώρα τη λευτεριά της θα τη σκορπήσει σ’ όλους τους Έλληνες».

(Μπαίνει η Ποτίτσα στην αυλή

ΠΟΤ. Συφορά μου, τώρα πέρασαν τον Νικόλα τον Παντελεάκο από τη Βάμβακα που τραυματίστηκε χθες, τον πάνε στο σπίτι του, έρμη γυναίκα τί θα δεις. Φαρμακώθηκα όμως περισσότερο που έμαθα ότι οι αράπηδες πιάσαν την Κυριακή την Τζατζουλίνα και την Καλαποθού την Τζατζόνυφη και τις βάλαν στα σίδερα και τις πήγαν στο καράβι. Λένε πως πρέπει να φυλάξουμε τους αιχμαλώτους για τους αλλάξουμε μ’ αυτές τις κακοντέλες.

(Μπαίνει στην αυλή η Αργύρω η

ΑΡΓ. Ησυχία σήμερα Δόξα το Θεό. Καλημέρα Κυράδες μου. Οι αναθεματισμένοι στέκουν στων Ξαρχιάνων το Γκρεμό και κανείς δεν ξέρει τι μηχανεύονται. Βόηθα μας, Παναγιά μου, τις κακομοίρες, που λείπουν οι άνδρες μας στο Αρμυρό.


Τα μάθατε μωρέ τα νέα από το Αρμυρό; Που να σας τα λέω. Ήρθε γράμμα στον Κωνσταντήμπεη και μας το διάβασε. Θρίαμβος.


Οι δικοί μας ήταν ταμπουρωμένοι στη Βέργα, ένα τείχος από τη θάλασσα ως το βουνό που είναι όλο γκρεμοί και μπροστά από το τείχος είναι ένα ξεροπόταμο βαθύ κι απότομο. Χθες μόλις χάραξε ξεχύθηκαν από την Καλαμάτα οι αραπάδες πεζοί και καβαλαρέοι να μπουν στη Μάνη, να τη ρημάξουν κι αυτή όπως έκαναν στο Μοριά και να πάρουν σκλάβους για τα παζάρια τους. Μα καθώς τρέχαν οι καβαλαραίοι, νομίζοντας πως είναι μια μάντρα και θα την πηδήσουν τ’ άλογά τους, για να σφάξουν τους υπερασπιστές της. Βλέπουν όμως τ’ άλογα το ρέμα και σταματούν απότομα και να δεις που πολλοί καβαλαραίοι καθώς ήταν ανασηκωμένοι στη σέλλα με το σπαθί στο χέρι, δεν μπόρεσαν να κρατηθούν κι έπεσαν στη ρεματιά και τσακίστηκαν. Ο Θεός να τους κάψει και να μην αφήσει κανέναν από δαύτους.


Μετά ήρθε το πεζικό, ξέρετε με τις κολώνες και πήγαιναν καμαρωτοί, μα πού να φτάσουν το τείχος, που το προφύλαγε η ρεματιά. Απ’ αυτούς που πήγαιναν οι μισοί γύριζαν πίσω. Εννέα φορές τους έστειλαν οι αξιωματικοί τους, σπρώχνοντάς τους με τα σπαθιά τους, μα πισωγύριζαν κάθε φορά οι μισοί. 


Μπήκαν μερικοί αράπηδες με έναν αξιωματικό τους από το μέρος της θάλασσας μέσα στη ρεματίτσα. Ήθελαν να φτάσουν εκεί που περνάει ο δρόμος και δεν είναι οι όχθες απότομες, για να περνούν εύκολα οι ανθρώποι και σου λέει από κεί θα περάσουμε εύκολα και μείς να πάμε πίσω από τη Βέργα. Αλλά τους είδαν οι δικοί μας και δεν άφησαν κανέναν. Τους περίμεναν οι άνθρωποι του Μούρτζινου σε μια στροφή της ρεματιάς για να μη φαίνονται. Κι όταν έφτασαν κοντά οι στραβαραπάδες, άρχισαν να τους πετούν κοτρώνια οι Μανιάτες που ήταν πίσω από τη Βέργα και στον πανικό τους απάνω τους τουφέκισαν κι οι Μουρτζιναίοι και δεν έμεινε κανάνας ζωντανός.

Στο πάνω μέρος της Βέργας ήταν οι Σκυφιάνοι, από το Μαλέβρη και δεν κρατήθηκαν, άρχισαν να σκούζουν και κατηφόρισαν τρέχοντας κι οι αράπηδες όπου φύγει φύγει. Τότε βγήκαν κι οι Μανιάτες από τη Βέργα και τους κυνήγησαν, λάφυρα να δεις που μάζεψαν. Ο παπά Πανάγος ο Ρούσσος από την Αράχοβα, λεβεντόπαπας καθώς λένε όσοι τον ξέρουν, πέντε αράπηδες κοψοκεφάλισε με το γιαταγάνι του μέχρι να φτάσουν στην Αγιασώ. Οι Μπραήμηδες, λέει, κουβαλούν στην πλάτη τους ένα μπόγο και δεν μπορούν να τρέξουν κι οι δικοί μας που τους κυνηγούν, τους φτάνουν και τους πετσοκόβουν. Πολλοί απ’ απ’ αυτούς έχουν στις τσέπες τους λίρες κι οι δικοί μας τους παίρνουν και τα όπλα κι ό,τι άλλο έχουν. Τέλος πάντων τσακίστηκαν κι έφυγαν από το Αρμυρό και πήγαν παρακεί και κατασκήνωσαν.

(Μπαίνει στην αυλή η Γιωργίτσα)

ΓΙΩΡΓ. Καλές μου γειτόνισσες τα μάθατε τα νέα; Οι Μπραήμηδες που φτάσαν στο γιαλό το προπερασμένο βράδυ στο βαθύ σκοτάδι, ήθελαν λέει να ανεβούν στο χωριό μας αφώτηγο, να μας πιάσουν στον ύπνο. Άκουσαν όμως να χτυπούν οι καμπάνες, για να πάνε οι άντρες στο Αρμυρό και νόμισαν ότι οι Μανιάτες τις βαρούσαν γι’ αυτούς. Κώλωσαν από το φόβο τους, μήπως οι άντρες από τα γύρω χωριά τους περίμεναν σε χωσίες. Έστειλαν λοιπόν ανθρώπους να δουν αν οι δρόμοι είναι ανοιχτοί ή τους είχανε καρτέρι. Αυτά τα είπε ένας τουρκοκρητικός απ’ αυτούς που πήγαν με τους Μπραήμηδες στην Τσίμοβα, αλλά δεν μπόρεσε να φύγει, γιατί ήταν τραυματισμένος στο πόδι και κούτσαινε. Βλέπετε, δεν πρέπει να φοβόμαστε, ο Θεός τους στράβωσε, για να μη μας κάνουν μεγάλο κακό. Οι Μπραήμηδες μαζεύουν τους σκοτωμένους και οτυς λαβωμένους, μα αυτός ξέμεινε τελευταίος και τον πήρε βόλι στο ποδάρι.

(Ακούγονται από μακριά τουφεκιές. Μπαίνει στην αυλή η Κατίνα.

ΟΛΕΣ ΜΑΖΙ: Καλώς την Κατίνα, μην άκουσες τι γίνεται κάτω;

ΚΑΤ. Οι αράπηδες μέναν στο Γκρεμό των Ξαρχιάνων κι οι δικοί μας όλο και πλησίαζαν να δουν τι σκοπεύουν να κάνουν. Σαν φτάσαν κοντά άρχισαν να τους τουφεκάνε. Πετάχτηκαν αυτοί, έφτιαξαν γρήγορα μια κολώνα, έπειτα κι άλλη και προχώρησαν κατά των δικών μας.


Οι δικοί μας τραβήχτηκαν πίσω και πιάσαν τη μακριά μάντρα των Πουλατζάδων κι άρχισαν από κει να τους βαρούν. Πού να δείτε κυράδες μου, τουφεκούσαν οι δικοί μας από τη μάντρα, σκοτωνόταν η πρώτη σειρά, ξανατουφεκούσαν σκοτωνόταν κι η δεύτερη σειρά, που να σταματήσουν αυτοί, σαν σκυλιά λυσσάρικα προχωρούσαν. Σ’ έπιανε η καρδιά σου να τους βλέπεις να έρχονται κατά πάνω σου. 


Μα σαν πλησίασε η αράπικη κολώνα στη μακριά μάντρα δεν τους βάραγαν μόνο οι Μανιάτες που ήταν εκεί ταμπουρωμένοι. Από τα πλαϊνά τούς βαρούσαν οι γυναίκες, άλλες ήταν με τουφέκια κι άλλες με τις πέτρες. Τρέξαν κοντά τους και μερικοί άντρες που τότε έρχονταν από τα γύρω χωριά και τι να δείτε, σαν τη βροχή έπεφταν οι πέτρες και τους σπάζαν τα κεφάλια. Πού να κρατηθούν, λάκισαν οι αναθεματισμένοι, ούτε κολώνα κράτησαν, ούτε τίποτα. Τρεις φορές προσπάθησαν να διώξουν τους δικούς μας από τη μακριά μάντρα, αλλά πού; Με γυμνά τα ξίφη προσπαθούσαν οι αξιωματικοί τους να τους σπρώξουν μπροστά και για τέταρτη φορά, μα δεν τα κατάφεραν. 

Αν μάθαν οι Μπραήμηδες να πολεμούν και να νικούν με την κολώνα τους εχθρούς τους, τώρα πρέπει να μάθουν να πολεμούν και με τις ανίκητες Μανιάτισσες. Για να δούμε τώρα τι θα αποφασίσουν να κάνουν.

ΣΚΗΝΗ ΤΡΙΤΗ  Παρασκευή 26/4/1826

(Στην αυλή της Νικολούς έρχεται η Σταυριανή.

ΣΤΑΥΡ. Καλημέρα Νικολού, πάλι φουρνίζεις;

ΝΙΚ. Τι να κάνω, ήρθαν βλέπεις εφτακόσιοι από τα γύρω χωριά, πρέπει να τους χωρτάσουμε ψωμί, άνοιξα και το καινούριο ασκί με το τυρί να πάω σακάτω να τους τα δώσω. Μου φαίνεται πως σήμερα οι δικοί μας θα τους χτυπήσουν, καθώς είναι μαζωμένοι οι αράπηδες στο Τσουμπάρι και τους έχουνε από κάτω οι δικοί μας. Να δω πώς θα φτάσουν στα λατζόνια τους μέχρι έξω, για να τους πάνε στα καράβια τους. Δεν πρέπει να τους περιμένουν να κάνουν τις κολώνες τους και να μας βαρέσουν αυτοί. Είναι καιρός τώρα να στείλουμε τους αραπάδες πεσκέσι του διαβόλου.

ΣΤΑΥΡ. Πικράθηκα σήμερα που έμαθα τα κακά μαντάτα για τον Κατσιβαρδά, το γιο του Γεωργούλια Γερακαράκου, από την Κοίτα, που είναι συμπέθερος της αδελφής μου. Ο Γεωργούλιας έφυγε για το Αρμυρό, μα επειδή δεν είχαν ζυμωμένο δεν πήρε μαζί του όσα έπρεπε να πάρει. Η Γεωργούλαινα ετοίμασε ψωμιά, τυριά, ελιές, παστά και ό,τι άλλο είχε στο σπίτι της, πήρε και το γιό της τον Κατσιβαρδά και κίνησαν για το Αρμυρό. Στο λαγκάδι της Χαριάς γινόταν πόλεμος με τους αράπηδες που βγήκαν στο Διρό. Μπαίνουν στη μάχη κι οι δυό τους, ο Κατσιβαρδάς με το τουφέκι κι η μάνα του πετροβολούσε τους κόκκινους διαβόλους που μας παρουσιάστηκαν. Κι όταν σκοτώθηκε ο γιός της η Γεωργούλαινα πήρε το όπλο και τουφεκούσε, Κάθε τόσο η έρμη γύριζε έβλεπε το παιδί της ακίνητο κι έλεγε: «Κοιμήσου εσύ παληκάρι μου, μένω εγώ στη θέση σου». Ο Θεός να τ’ αναπαύσει το παιδί, μόλις είχε κλείσει τα δεκάξι του χρόνια.

Άσε όμως τα λυπητερά, έμαθες και τα ευχάριστα νέα από το Αρμυρό;

ΝΙΚ. Ποιός να μου τα πει εμένα, που όλη τη νύχτα ζύμωνα;

ΣΤΑΥΡ. Ήρθε γράμμα στον Κωνσταντήμπεη και του γράφουν πως από την Καλαμάτα, προχθές την Τετάρτη, βγήκαν μόνο λίγοι καβαλάρηδες και πήγαν μέχρι τη Βέργα, ίσως για να δουν αν οι Μανιάτες είναι ακόμη εκεί. Μόλις τους βάρεσαν οι δικοί μας ξεκουμπίστηκαν και γύρισαν πίσω.


Χθες όμως με το χάραμα ξεκίνησαν πάλι με τα ταμπούρλα τους να χτυπήσουν τη Βέργα. Μα αυτή τη φορά δεν απλώθηκαν σ’ όλη τη Βέργα. Έπεσαν όλοι στο κάτω μέρος, προς τη θάλασσα, γιατί εκεί δεν έχει ρεματάκι και φθάνουν φόρα στα σπίτια των Καπετανιάνων.


Φαντάζονταν πως από κει θα περνούσαν, αλλά εκεί έγινε ο τάφος τους. Χτύπησαν και ξαναχτύπησαν, αλλά που να περάσουν. Καθώς ήταν μπουλούκι οι αράπηδες, βόλι δεν πήγαινε χαμένο. Στρώμα οι σκοτωμένοι.


Και δεν τους έφτανε αυτό, ήταν πάρα πέρα, στο μοναστήρι της Αγίας Τριάδας, μια μεγάλη ομάδα Μανιατών, για να μην πάρουν οι αναθεματισμένοι το δρόμο από πάνω απ’ το βουνό και βγουν πίσω από τη Βέργα. Αυτοί που ήταν εκεί, τους φώτισε ο Θεός και καθώς βλέπαν τους στραβαράπηδες να προσπαθούν να μπουν στα σπίτια των Καπετανιάνων, ξεχύθηκαν σαν τους Σκυφιάνους προχθές και τους χτύπησαν στις πλάτες κι αλαφιασμένοι αυτοί έτρεξαν να γυρίσουν πίσω, να βγουν στο ίσωμα να τους προστατεύει η καβαλαρία.


Φεύγοντας οι συφοριασμένοι να γλυτώσουν, βγήκαν πάλι οι Μανιάτες από τη Βέργα με τα γιαταγάνια τους και τους λιάνισαν. Εκεί να δεις πάλι λάφυρα που πήραν οι δικοί μας.


Κείνη την ώρα, λέει, ακούστηκαν τουφεκιές από μακριά, έφτανε στη Βέργα ο Γιωργάκης Μαυρομιχάλης με πεντακόσιους. Πού να σταθούν αυτοί;


Είπαν πως είχε ξεκινήσει κι ο Θοδωρής ο Κολοκοτρώνης να πάει να βοηθήσει τους Μανιάτες στη Βέργα με δύο χιλιάδες, αλλά άργησε και δεν πρόλαβε τον πόλεμο. Αν τους έπεφτε κι αυτός από πίσω, δεν θα έμενε κανένας τους. Ούτε ένας δεν θα γλύτωνε να πάρει τα συχαρίκια από τη διαβολοσπορά, τον Μπραημπασά.


Τώρα που τέλειωσαν με τους αράπηδες, αυτοί που είναι στη Βέργα, λένε, πως θα έρθουν εδώ να μας βοηθήσουν. Ο Θεός να τους αξιώσει. Να τους πετάξουμε όλοι μαζί στη θάλασσα, να δει ο Μπραήμης τι αξίζει η Μανιατουριά που ποτέ δεν προσκύνησε τον Τούρκο. 

 ΝΙΚ. Έννοια σου, είδε μέχρι τώρα ο Μπραήμης του Μανιάτη το τουφέκι κι ένιωσε το γιαταγάνι στο πετσί του και της Μανιάτισσας ένιωσε το δρεπάνι στο λαιμό του και την πετριά στο κεφάλι του. Τώρα ξέρει τι θα πει πόλεμος στη Μάνη. Που δεν τον ματάειδε.


Ξέρετε, εμένα μου είπε ο Νικόλας, που γνώριζε πολλά και έμαθε περισσότερα τον περασμένο χρόνο, όταν ήταν με τον Μπεηζαντέ Γιωργάκη στο Νιόκαστρο. Μου είπε, λοιπόν, πως ο Μπραήμης ήθελε στην αρχή να καλοπιάσει τους Έλληνες, να του παραδώσουν τα όπλα. Και μετά να τους πάρει από δω και να τους σκορπίσει σκλάβουν στην Αραπιά και στην Ανατολή. Για να μη μπορέσουν άλλη φορά, μαζωμένοι καθώς είναι τώρα στο Μοριά να επαναστατήσουν. Ήθελε να σβήσει για πάντα το Ρωμέικο, να ησυχάσει το ντιβάνι, δηλαδή η τούρκικη κυβέρνηση.


Γι’ αυτό ο Μπραήμης πήρε μαζί τους Φραντζέζους και Ιταλιάνους αξιωματικούς, που ξέραν καλά τον πόλεμο. Τον είχαν σπουδάσει μέχρι τη Μόσχα που τους πήγε ο Ναπολέων και κει ατύχησαν. Ο Νικόλας ξέρει πολλά και μας τα λέει τα βράδια που καθόμαστε στο τζάκι.

ΣΤΑΥΡ, Κακό χρόνο νάχουνε οι στραβαράπηδες, γι’ αυτό τους στραβώνει ο Θεός, για να μη μπορούν να κάνουν κακό στους Χριστιανούς. 

(Έρχεται η Κατίνα

ΚΑΤ. Καλή σας μέρα. Σε λίγο θ‘ αρχίσει το πανηγύρι. Οι δικοί μας μαζώνονται από πάνω να τους χτυπήσουν στο Τσουμπάρι, για να μην αφήσουν κανέναν ζωντανό. Ήρθαν τα Μανιαούρια από τα γύρω χωριά και όλοι μαζί, άνδρες και γυναίκες θα πέσουμε απάνω τους να μην αφήσουμε κανέναν ζωντανό να γυρίσει πίσω.


Λένε, πως αν έρχονταν τα καράβια μας, φτάναν μόνο έξι-εφτά, θα βούλιαζαν και τον Μπραήμη τον ίδιο κι όλο το στράτευμά του, να σωνόταν όλος ο Μοριάς από τη λέπρα που μας πλάκωσε. Είπαν όμως πως κατεβαίνει ο τούρκικος στόλος και φυλάνε τα νησιά μην πάνε εκεί και τα ρημάξουν. 

(Ακούγονται τουφεκιές από μακριά, έρχεται η Ποτίτσα

ΠΟΤ. Με τη δύναμη του Θεού όλα καλά πηγαίνουν. Οι δικοί μας μαζεύτηκαν χαμηλά να τους πετάξουν από την τόπο μας Άρχισε το τουφεκίδι στο Τσουμπάρι που είναι οι αράπηδες. Δεν λείπουν κι οι γυναίκες της Μάνης, που άλλες με τουφέκια κι άλλες με τις πέτρες τους κάνουν μεγάλη ζημιά. 

Κίνησαν μερικοί αράπηδες να κατεβούν στη θάλασσα, για να γυρίσουν στα καράβια τους, να πάνε στα τσακίδια τους. Αλλά τα καράβια τους άρχισαν να ρίχνουν με τα μιστράλια, για να μην τους αφήσουν να κατεβούν στο Γλυφό.

ΝΙΚ. Τι είναι αυτούνα τα Μιστράλια που λες;

ΠΟΤ. Δεν ξέρεις; Τα κανόνια αντίς για μπόμπες, βάζουν βόλια ή και χαλίκια ακόμη και βαρούν. Αυτά απλώνουν και χτυπούν πολλούς. Έτσι τα καράβια δεν τους άφηναν να γυρίσουν πίσω. Μπορεί ο Μπραήμης να περιμένει κι άλλους στρατιώτες, για να μας ξαναχτυπήσει και δεν θέλει να χάσει τη θέση που έχουν τώρα οι καταραμένοι.

(Μπαίνει μέσα χαρούμενη η Αργύρω

ΑΡΓ. Καλημέρα σας γειτόνισσες, τα μάθατε; Ήρθε από τη Βέργα ο Αναστάσης ο Μαυρομιχάλης με χιλιάδες και πέσανε όλοι μαζί πάνω στους αράπηδες, που δεν ξέρουν τί να γίνουν.


Νικολού, σου παραγγέλνει ο Νικόλας ότι γύρισε με τα παιδιά, είναι όλοι τους καλά. Φέραν και το γαϊδούρι γεμάτο λάφυρα, μα το αφήσαν στου αδελφού του την αυλή και τράβηξαν ίσα για το Τσουμπάρι, να πετάξουν τους αράπηδες στη θάλασσα.


Καλέ, όταν πήγαν οι ανεπρόκοποι οι αράπηδες να φύγουν, άρχισαν τα καράβια του Μπραήμη να τους ρίχνουν με τα μιστράλια, για να μην αφήσουν τη θέση τους. Τώρα που είδαν ότι τους πέσαν πολλοί Μανιάτες απάνω τους και δεν θα αφήσουν από δαύτους κανένα ζωντανό, στείλαν τα λατζόνια να τους μάσουν και δεν τους ματαβάρεσαν. Αλλά τώρα βαρούν τους δικούς μας με τα κανόνια τους. Οι Μανιάτες δεν νοιάζονται μήτε φοβούνται τα κανόνια, βάλαν σκοπό να κάνουν λάφυρα τους αναθεματισμένους και συναγωνίζονται ποιος θα μαζέψει τα περισσότερα.


Απ’ το Τσουμπάρι σιγά σιγά φεύγουν οι στρατιώτες του Μπραήμη και κατεβαίνουν στο Γλυφό. Εκεί πάνε τα λαντζόνια, δηλαδή οι μεγάλες βάρκες, από τα πλοία για να πάρουν τους κυνηγημένους αραπάδες. Αυτοί πετούν τα όπλα τους, τους σάκκους που έχουν στις πλάτες τους κι ότι άλλο τους βαραίνει για να πάνε πιο γρήγορα στα καράβια τους να σωθούν απ’ το Μανιάτικο γιαταγάνι. 

(Έρχεται η Μαριγώ

ΜΑΡ. Καλημέρα καλές μου φίλες. Πως άλλαξαν τα πράγματα στο καλλύτερο. Ο Μεγαλοδύναμος Θεός έβαλε το χέρι του και κατάτρεξε τους αγαρινούς. Προχθές μας κυνήγαγαν οι αράπηδες, τώρα τους κυνηγάμε εμείς. Δόξα σοι Κύριε. Οι άντρες μας πήγαν προς το Διρό. Τώρα ανέβηκε ο Παναγιώτης μου, τον έστειλε ο πατέρας του να πάρει κι άλλη μπαρούτη. Κάτω στην παραλία γίνεται χαλασμός. Μου είπε πως είναι δυο χιλιάδες Μανιάτες και βαρούν αδιάκοπα τους αράπηδες που προσπαθούν να φτάσουν τα λαντζόνια. Μερικοί πέφτουν στη θάλασσα για να μπουν στις βάρκες τους κι άλλοι για να φτάσουν τα καράβια τους. Μα τα βόλια πέφτουν σαν χαλάζι και τους σκοτώνουν. Άσε τις πέτρες που πετούν οι γυναίκες, δεν έμεινε άσπαστο κεφάλι. Η θάλασσα είναι κατακόκκινη από το αίμα των χτυπημένων κι από τα κόκκινα ρούχα των σκοτωμένων.


Μου έλεγε ο Παναγιώτης μου, «Μάνα, εδώ θα δει ο Μπραήμης την αξία των τακτικών του. Τους γύμναζε για να πολεμούν με Μοραΐτες, μα δεν υπάρχουν γυμνάσια που να τους κάνουν ικανούς να πολεμούν τους Μανιάτες κσι τις Μανιάτισσες. Μήτε στη Βέργα έκανε τίποτε κι εδώ βλέπει τα χειρότερα. Ο Θεός να μας αξιώσει να τον βάλουμε κι αυτόν στο χέρι, να ησυχάσουν όλοι οι Έλληνες».


Α’’’, δεν σας είπα το πιο σπουδαίο, πέρασαν από δω μερικούς αράπηδες αιχμάλωτους. Συφοριασμένοι είναι, να τους λυπάσαι πρέπει, όχι να τους φοβάσαι. Στο κεφάλι φορούν κόκκινο φέσι, έχουν ένα κακοβαμμένο κοκκινο πανωφόρι με κουκούλα. Από κάτω μια εφαρμοστή μάλλινη φανέλλα χωρίς λαιμό και στη μέση πέτσινη ζώνη. Η παντελονόβρακα ήταν κι αυτή μάλλινη και κόκκινη το χρώμα κι έφτανε λίγο κάτω από τα γόνατα. Πιο κάτω συνέχεια με τη βράκα ήταν οι πάνινες γκέτες. Τα παπούτσια τους έμοιαζαν με παντούφλες ή τα δικά μας τα γουρνοτσάρουχα κόκκινα κι αυτά. Σωστοί κόκκινοι διάβολοι, που να παν στον αγύριστο. 

(Μπαίνει η γριά-Βασίλαινα

ΒΑΣ. Ο Θεός μας ξημέρωσε σήμερα χαρούμενη μέρα. Τί φοβηθήκαμε εμείς οι ξεμωραμένες, ήταν δυνατόν ο Μπραήμης με τους στραβαράπηδες να τα βγάλει πέρα με τους Μανιάτες και τις Μανιάτισσες;


Πέρασε η ανιψιά μου η Βασιλική, είχε ζαλωθεί ένα βαρελάκι με νερό από τη στέρνα της και το πήγαινε να πιουν οι δικοί μας που πολεμούν μες στην κάψα του ήλιου. Και τι δεν μου’ πε.


Η θάλασσα του Διρού έχει το χρώμα του αίματος, κατακόκκινη έγινε. Πιο πολύ είναι το αίμα παρά το νερό. Κοκκινίζει κι από τα κόκκινα ρούχα των σκοτωμένων που πλέουν στον αφρό της θάλασσας, όπως τα ψωφίμια. Οι Μανιάτες έχουν φτάσει μέχρι φόρα το Γλυφό. Τα λατζόνια δεν πλησιάζουν φόρα στα χαλίκια για να μην τους φτάνουν οι πέτρες κι όσοι από τους καταραμένους δεν ξέρουν μπάνιο πνίγονται προσπαθώντας να τα φτάσουν. 


Με τα μάτια της είδε η ανιψιά μου να πέφτουν οι αράπηδες στη θάλασσα για να σωθούν και να τους ακολουθούν κι οι Μανιάτες, να μπαίνουν στο νερό και να τους σύρουν έξω να τους πάρουν ό,τι έχουν. Άλλους τους σφάζουν, άλλους τους δένουν, γιατί η εντολή είναι να πιάνουν αιχμαλώτους για να τους αλλάζουμε με δικούς μας, που τους κρατούν αυτοί.


Ακόμη είδε και μια Μανιάτισσα με το δρεπάνι στο χέρι να κυνηγάει έναν αραπά κι όταν μπήκε αυτός στη θάλασσα για να ξεφύγει, μπήκε κι αυτή από πίσω του, τον έπιασε από τα μαλλιά και τον τράβηκε έξω. Καθώς έλεγαν του ζητούσε το λόγο που της έκαψε τις θημωνιές της. Τι να της απαντήσει, που εκείνος είχε πετάξει το όπλο του κι εκείνη κρατούσε στο χέρι το δρεπάνι; Θρίαμβος, με τη βοήθεια του Κυρίου Ιησού Χρηστού και της Παρθένου Μαρίας.


Όσους μπόρεσαν να μαζέψουν τα λατζόνια, τους πήγαν στα καράβια που τώρα σηκώνουν πανιά να πάνε στα κομμάτια τους.


Ο Μπραήμης ήρθε με χίλιους πεντακόσιους και φεύγει με τους μισούς. Μη περηφανευόσαστε όμως και μας ταπεινώσει ο Θεός. Ο Μπραήμης θα μας ματαχτυπήσει. Να το δείτε. Ντροπιάστηκε τώρα και θα μας το φυλάει να ξανάρθει. Όλοι οι στρατοί χάνουν και καμιά μάχη. Μα τούτος νικήθηκε από γυναίκες, τούτο το πράμμα δεν ματαγίνει. Δεν ήξερε πως οι Μανιάτισσες έχουν ψυχή και κανείς δεν τα βγάζει πέρα μαζί τους.


Αυτές γεννούν τα παληκάρια της Μάνης κι είναι οι ίδιες πιο γενναίες,

ΟΙ ΜΑΝΙΑΤΕΣ ΣΤΗΝ ΕΠΑΝΑΣΤΑΣΗ ΤΟΥ 1821


Η ιστορία της Μάνης στους χρόνους της τουρκοκρατίας είναι γεμάτη από αναταραχές κι επαναστάσεις. Η Τουρκία είχε παραχωρήσει στη Μάνη το προνόμιο της αυτοδιοίκησης, γιατί είχε βρει πάντοτε ανυπέρβλητες δυσκολίες στην καταδυνάστευσή της. Δεν ήταν μόνο η φύση του εδάφους που προσφερόταν στον αμυντικό πόλεμο, ή η λειψυδρία του τόπου, ούτε τα καταφύγια που παρείχαν στους κατοίκους της οι βουνοσειρές της. Το φιλοπόλεμο των ανδρών της σε συνδυασμό με την υπεροψία που τους διέκρινε, αλλά και η κριτική που ασκούσαν οι γυναίκες του τόπου συνέθεταν ένα σύνολο ακαταδάμαστων πολεμιστών.

 
Οι καπετάνιοι και ο μπέης της Μάνης αναγνωρίζονταν από τους Τούρκους, αλλά αυτοί δεν είχαν το δικαίωμα να εισέρχονται στο έδαφός της χωρίς την άδεια των τοπικών αρχών. Γι’ αυτό η Μάνη ήταν πάντα το καταφύγιο κάθε διωκόμενου από τους Τούρκους κι ιδιαίτερα άσυλο των Κλεφτών.


 Κάθε απελευθερωτική κίνηση στην Πελοπόννησο, προετοιμαζόμενη από ξένους ή εντόπιους, είχε κέντρο της τη Μάνη. Η Φιλική Εταιρεία έδειξε ιδιαίτερο ενδιαφέρον γι’ αυτή και τον Αύγουστο του 1818 ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης μυήθηκε στην Εταιρεία και άρχισε κι αυτός να προσηλυτίζει τους Μανιάτες καπετάνιους. Παράλληλα το μυστικό της Εταιρείας άρχισε να διαδίδεται και στην Πελοπόννησο και να γίνεται χωρίς δυσκολία αποδεκτό, αφού μάλιστα οι Φιλικοί στήριζαν την επιτυχία της εξέγερσης σε ξένη χώρα, που όλοι οραματίζονταν την ομόθρησκη Ρωσία.



Επειδή στη Μάνη ενδημούσαν οι διενέξεις κι ήταν συχνές οι ένοπλες αναμετρήσεις των οικογενειών, έπρεπε να βρεθεί τρόπος να συμφιλιωθούν οι Μανιάτες, ώστε αδελφωμένοι να πολεμήσουν για την ελευθερία. Ο Χριστόφορος Περραιβός, μέλος της Εταιρείας πήρε εντολή να πάει στη Μάνη και να προετοιμάσει το έδαφος, ώστε να ομονοήσουν οι Μανιάτες. Πρόφαση της ματάβασής του στη Μάνη ήταν η ίδρυση σχολείου στους Δολούς, ενός χωριού που βρίσκεται κοντά στις Κιτριές, την έδρα του Μπέη.

Η Φιλική Εταιρεία ανέδειξε αρχηγό τον πρίγκιπα Αλέξανδρο Υψηλάντη, ο οποίος ήταν υπασπιστής του Τσάρου. Αυτό δημιουργούσε την ελπίδα της έγκρισης, αν όχι της υπόδειξης από τη Ρωσία του Υψηλάντη για τη θέση του αρχηγού. Σε σύσκεψη της Φιλικής Εταιρείας αποφασίστηκε ο Αλέξανδρος Υψηλάντης να κατεβεί στη Μάνη και από εκεί να αρχίσει την επανάσταση.


Αξιοσημείωτο επίσης είναι ότι ο μπεηζαντές Αλέξανδρος Κουμουνδουράκης και ο Σταυριανός Καλκαντής είχαν μεταβεί στην Κωνσταντινούπολη με συστάσεις του αρμοστή των Ιονίων Νήσων Θωμά Μαίτλαντ και του Αλή πασά των Ιωαννίνων, για να προωθηθούν στο μπεηλίκι της Μάνης. Η παρουσία τους στην Κωνσταντινούπολη φόβιζε τον Πετρόμπεη, ο οποίος ήταν πολύ προσεκτικός να μη δώσει αφορμή στους Τούρκους να υποψιαστούν τις πραγματικές του προθέσεις. Ήξερε, πως αν οι Τούρκοι είχαν σαφείς ενδείξεις για την εξέγερση των Ελλήνων, δεν θα περιορίζονταν μόνο στην αντικατάστασή του, αλλά θα άρχιζαν προληπτικά σφαγές ιεραρχών και προκρίτων, για να στερήσουν τους Έλληνες από τους φυσικούς τους ηγέτες.


Η κυκλοφορία φημών ότι προετοιμάζεται ελληνική επανάσταση, έκανε την τουρκική κυβέρνηση το φθινόπωρο του 1820 να στείλει διοικητή του Μοριά έναν πολύ χαρισματικό στρατηγό, τον Χουρσίτ πασά. Κάτω από τις διοικητικές του ικανότητές και τη σκληρότητα του χαρακτήρα του γινόταν προβληματική κάθε επαναστατική ενέργεια στην Πελοπόννησο. Τα πράγματα όμως εξελίχθηκαν κατ’ ευχήν και στις αρχές του Ιανουαρίου του 1821 ο Χουρσίτ ανέλαβε τη διοίκηση των στρατευμάτων που πολιορκούσαν στα Ιωάννινα τον Αλή πασά. Ο Μοριάς πήρε ανάσα ανακούφισης.


Τελειώνοντας το 1820 ο Παπαφλέσσας, ένα από τα πιο φλογερά μέλη της Εταιρείας, άφησε την Κωνσταντινούπολη, στην οποία είχε γίνει ύποπτος στις τουρκικές αρχές και κατέβηκε στο Μοριά. Είχε πληρεξουσιότητα από τον Αλέξανδρο Υψηλάντη να τον εκπροσωπεί. Περνώντας από το ΑϊΒαλί και τη Σμύρνη ήρθε σε επαφή με τους εκεί Έλληνες, οι οποίοι του υποσχέθηκαν ότι θα του στείλουν στη Μάνη ένα καράβι με μπαρουτόβολα για τον αγώνα. Συνεχίζοντας την πορεία του πήγε στη Βοστίτζα, δηλαδή το Αίγιο και εκεί στα τέλη του Ιανουαρίου έγινε σύσκεψη με τους αρχιερείς και τους προκρίτους. Δεν μπόρεσε όμως να πείσει τους προκρίτους και ιεράρχες που συμμετείχαν, γιατί του ζητήθηκε να δώσει συγκεκριμένες πληροφορίες για τις προετοιμασίες που είχαν γίνει και τη συμμετοχή της Ρωσίας σε πολεμικές ενέργειες. Επειδή δεν εισακούστηκε, έφυγε αφήνοντας την απειλή, να τα βρούν με τον Υψηλάντη όταν θα φθάσει στο Μοριά. Από εκεί κατέβηκε στην ιδιαίτερη πατρίδα του, το Αγρίδι της Πολιανής και τελικά κατέληξε στη μονή του Γαρδικίου που είναι πάνω από τη Θουρία.


Στις 6 Ιανουαρίου 1821 αποβιβάστηκε στην Καρδαμύλη ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης και φιλοξενήθηκε από τον Παναγιώτη Μούρτζινο. Ασχολήθηκε και αυτός με τη συμφιλίωση των μανιάτικων οικογενειών, που αποτελούσε σημαντικό πρόβλημα για τη συμμετοχή της Μάνης στον αγώνα. Οι Τούρκοι ανησύχησαν όταν έμαθαν την άφιξή του στη Μάνη κι έστειλαν στην Καρδαμύλη κατασκόπους, για να εξακριβώσουν αν ευσταθούσαν οι πληροφορίες που διαδίδονταν ότι τον συνόδευαν 5-6.000 στρατιώτες. Αντί για χιλιάδες στρατιώτες οι κατάσκοποι βρήκαν ένα γέρο που έπαιζε αμάδες κι οι αναφορές τους ήταν καθησυχαστικές.


Ακόμη οι Τούρκοι ρώτησαν και τον Πετρόμπεη για την παρουσία του Κολοκοτρώνη στην Καρδαμύλη κι αυτός τους είπε ότι πράγματι είναι στη Μάνη, γιατί δυστύχησε κι ήρθε να τον βοηθήσουν οι φίλοι.

Ο μπέης της Μάνης ήταν επιφυλακτικός στις εκδηλώσεις του και υποψιαζόταν τους πάντες. Όπως μας πληροφορεί ο Ηλίας Σαλαφατίνος ο Πετρόμπεης μαζί με τον γιό του Αναστάση και τον Σαλαφατίνο πηγαίνοντας κάποια φορά από το Λιμένι στις Κιτριές, σταμάτησε στην Καρδαμύλη και συναντήθηκε με τον Παναγιώτη Μούρτζινο και το Θεόδωρο Κολοκοτρώνη. 

Ο Παπαφλέσσας διέδιδε παντού ότι η επανάσταση θα άρχιζε στις 25 Μαρτίου. Αλλά δεν υπήρχε καμιά ένδειξη από τη Φιλική Εταιρεία ότι κάτι σχετικό προετοιμάζεται. Όταν ρωτούσαν τον Πετρόμπεη συνήθιζε να καταφέρεται εναντίον του Παπαφλέσσα, γιατί ήταν ο μόνος που εκινείτο εναντίον των Τούρκων. 

Ο Σαλαφατίνος μας δίδει ακόμη την πληροφορία ότι ο Πετρόμπεης ήταν επιφυλακτικός: «… διότι δεν έβλεπεν κανέν γενικόν κίνημα των Ελλήνων κατά των Τούρκων ει μη μόνον ήκουε τον Γρηγόριον Δικαίον ως αποστάτην περιερχόμενον διάφορα μέρη της Πελοποννήσου με σχεδόν τριάκοντα στρατιώτας βλάπτοντα τους Τούρκους όπου απήντα και εγνώριζεν ικανήν την δύναμίν του ν’ ανθέξη…». Επομένως οι πρώτες τουφεκιές της επανάστασης ακούστηκαν από τα όπλα του Γρηγορίου Δικαίου κι αυτόν προφανώς μιμήθηκαν οι Καλαβρυτικοί, που σήμερα αναγνωρίζονται και τιμούνται σαν πρωτοπόροι της ελληνικής επανάστασης. Η ιστορική αλήθεια για τις πρώτες τουφεκιές της επανάστασης θάφτηκε μαζί με τον Παπαφλέσσα στα καθαγιασμένα χώματα του Μανιακίου.


Οι Τούρκοι έχοντες ανεπιβεβαίωτες πληροφορίες για επικείμενη επαναστατική δραστηριότητα των Ελλήνων αποφάσισαν να καλέσουν στην Τριπολιτσά τους πλέον έγκριτους ιεράρχες και προκρίτους, ώστε χωρίς αυτούς να μην είναι δυνατή κάθε κινητοποίηση των ραγιάδων. Για μεγαλύτερη ασφάλεια κάλεσαν και τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, ο οποίος δεν υπαγόταν στο πασαλίκι του Μοριά, αλλά ανήκε στη δικαιοδοσία του Τούρκου ναυάρχου του Αιγαίου. Αυτός προφασίστηκε ασθένεια, αλλά τον προέτρεψαν οι πρόκριτοι των Πελοποννησίων, για να μη κινήσει υποψίες η άρνησή του να στείλει στην Τριπολιτσά ένα του παιδί. Πράγματι στο τελευταίο δεκαήμερο του Φεβρουαρίου ο Αναστάσης Μαυρομιχάλης πήγε στην Τριπολιτσά και μετά από αυτόν ακολούθησαν ιεράρχες και πρόκριτοι. Αλλά από την Αχαΐα δεν πήγαν, φοβούμενοι τις συνέπειες που θα είχαν αν έπεφταν στα χέρια των Τούρκων.


Από τις αρχές Μαρτίου είχαν αρχίσει στη Μάνη από τους καπετάνιους οι προετοιμασίες για τη στρατολογία και τον εφοδιασμό με τα είδη του πολέμου.


Σε όλη την Πελοπόννησο επικρατούσε ηρεμία αναμονής, όπως συνήθως συμβαίνει πριν από την καταιγίδα, όταν στις 15 Μαρτίου έφθασε στο Λιμένι ο Γιωργάκης Μαυρομιχάλης, ο οποίος ήταν όμηρος των Τούρκων στην Κωνσταντινούπολη. Οι Φιλικοί της Πόλης τον είχαν φυγαδεύσει, για να μη γίνει ο αποδέκτης της τουρκικής βαρβαρότητας, όταν θα γινόταν γνωστή η συμμετοχή του πατέρα του στην επανάσταση.


Τα νέα που έφερε από την Πόλη ήταν συνταρακτικά. Ο Αλέξανδρος Υψηλάντης, ο Γενικός Έφορος της Αρχής, είχε αρχίσει την επανάσταση από τις Ηγεμονίες και στην Πελοπόννησο έπρεπε να αρχίσει ο αγώνας στις 25 Μαρτίου. Δεκάδες ταχυδρόμοι έφυγαν από το Λιμένι και διέδωσαν το νέο στους καπετάνιους και τους άλλους σημαντικούς Μανιάτες.


Στη Μάνη, που με κάθε προφύλαξη γίνονταν μέχρι τότε οι ετοιμασίες για τη στρατολογία, τον εξοπλισμό και κάθε προμήθεια υλικών του πολέμου, άρχισε η γενική κινητοποίηση. Στην Αρεόπολη έγινε σύσκεψη των καπετάνιων της Μάνης κι αποφασίστηκε η συμμετοχή των Μανιατών στην επανάσταση. Την απόφασή τους αυτή οι καπετάνιοι ανακοίνωσαν στον Θεόδωρο Κολοκοτρώνη, ο οποίος δεν είχε λάβει μέρος στη σύσκεψη. Αυτός με τη σειρά του ειδοποίησε για τις αποφάσεις των Μανιατών τον Αναγνωσταρά και τον Παπαφλέσσα. Από αυτό που αναφέρει ο Γενναίος Κολοκοτρώνης, φαίνεται ότι ο πατέρας του δεν διαδραμάτιζε τότε σημαντικό ρόλο κι ούτε ήταν αυτός που καθοδηγούσε τους Μανιάτες, όπως θέλει να παραποιήσει τα ιστορικά γεγονότα ο Νικόλαος Σπηλιάδης.

Ο Πετρόμπεης στις 17 Μαρτίου, αφού πήρε τις ευλογίες της εκκλησίας στην Αρεόπολη, πήγε στις Κιτριές για να συντονίζει τους Μανιάτες καπετάνιους με τους οπλαρχηγούς της Μεσσηνίας. Αυτός ήταν ο αναγνωρισμένος αρχηγός όλων των Μανιατών και των Μεσσηνίων. Κανένας δεν σκεπτόταν να αμφισβητήσει την πρωτοκαθεδρία από τον Πετρόμπεη, ο οποίος φάνταζε ως ο ισχυρότερος άνθρωπος του Μοριά.


Εκείνες τις ημέρες ήρθε στη Μάνη και το καράβι που μετέφερε μπαρουτόβολα από τη Σμύρνη και το Αϊβαλί. Από τους ένοπλους μεταφορείς των πυρομαχικών στα γύρω βουνά της Καλαμάτας ο βοεβόδας Σουλεϊμάν Αρναούτογλου πληροφορήθηκε ότι πρόκειται για κινήσεις κλεφτών και ζήτησε τη βοήθεια του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, για να αποφύγει όπως νόμιζε λεηλασία της Καλαμάτας. Από τις 22 Μαρτίου άρχισαν να μπαίνουν στην Καλαμάτα οι πρώτοι Μανιάτες, από τα γύρω χωριά. Την επομένη έφθασε ο Πετρόμπεης από τις Κιτριές κι ο Μούρτζινος από την Καρδαμύλη, με τον Χρηστέα, τον Δουράκη και τον Κυβέλο, οι οποίοι είχαν μαζί τους τον Θεόδωρο Κολοκοτρώνη ντυμένο με την κόκκινη στολή του αξιωματικού του στρατού των Ιονίων Νήσων.


Στις 23 Μαρτίου ο Σουλεϊμάν Αρναούτογλου παρέδωσε την πόλη της Καλαμάτας στον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη, τον αρχηγό όλων των Μανιατών και των Μεσσηνίων που είχαν κυριεύσει τον τόπο του. Η Καλαμάτα ήταν η πρώτη πόλη που οι Τούρκοι της φρουράς παρέδωσαν τα όπλα αμαχητί και η τουρκική διοίκηση σύρθηκε αιχμάλωτη των Ελλήνων επαναστατών και μοιράστηκε στα δεσμωτήρια της Μάνης και της Μεσσηνίας. Ανείπωτος ο ενθουσιασμός των Ελλήνων. Όλοι πίστεψαν ότι ήρθε οριστικά η ώρα της λευτεριάς, πανηγύριζαν κι έκαναν δοξολογία και ευχαριστούσαν το Θεό για το δώρο του.

Η απελευθέρωση της Καλαμάτας είχε τεράστια ψυχολογική επίδραση στους Έλληνες, οι οποίοι μεγαλοποίησαν τη δύναμη των Μανιατών και φαντάστηκαν ότι δέκα χιλιάδες Μανιάτες θα βγουν από τη χώρα τους και θα διώξουν τους Τούρκους από τον ελλαδικό χώρο. Η Μάνη έστεκε πάντα πολύ ψηλά στη συνείδηση των Πελοποννησίων για τα μέχρι τότε πολεμικά της κατορθώματα. Αυτή η πεποίθηση των απόλεμων ραγιάδων κοντά στους εμπειροπόλεμους Μανιάτες τους έκανε ισάξιους πολεμιστές. Έστω κι αν δεν βγήκαν δέκα χιλιάδες Μανιάτες στον αγώνα, η προσδοκία ότι θα βγουν, έκανε τους ταπεινωμένους Μοραΐτες να αναθαρρήσουν και να αποκτήσουν το ηθικό ανάστημα του πολεμιστή. Κι όμως η αναπτέρωση αυτή του ηθικού των Μοραΐτών, που ήταν σημαντική στην εδραίωση της επανάστασης, δεν καταριθμείται από όλους τους ιστοριογράφους στην προσφορά της Μάνης.

Μετά το διασκορπισμό του στρατοπέδου στην πολιορκία του κάστρου της Καρύταινας και τη διάλυση του πρώτου στρατοπέδου στο Βαλτέτσι με μόνη την εμφάνιση των Τούρκων, δείχνει ότι το ηθικό των Ελλήνων ήταν πεσμένο. Γι’ αυτό τα διάφορα πολεμικά σώματα προτιμούσαν να πολεμούν κοντά στους Μανιάτες. Αυτό γράφει στα απομνημονεύματά του ο Φωτάκος, υπασπιστής του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη κι αυτό δικαιολογεί το πως στάθηκαν οι συμπολεμιστές των Μανιατών στο Βαλτέτσι. Κι ο Φιλήμων γράφει, πως αν στα γεγονότα του 1821 δεν εκινείτο η Μάνη, κάθε άλλη επαναστατική δραστηριότητα δεν θα ευδοκιμούσε.

Ο αδικαιολόγητος φόβος των Τούρκων ότι ξένοι βασιλείς θα έρχονταν να τους κατασφάξουν, όπως έγινε στα Ορλωφικά, συνετέλεσε αποτελεσματικά το 1821 στον ξεσηκωμό των Ελλήνων πριν από τις 25 Μαρτίου. Οι Τούρκοι της Βοστίτζας εγκατέλειψαν την πόλη τους και πέρασαν στη Ρούμελη, μόνο με τις μεγαλοποιημένες φήμες για τα γεγονότα των Καλαβρύτων. Τότε οι Έλληνες Βοστιτζάνοι πήραν ξύλα και “σουγκλιά” και ξεχύθηκαν, όπως αναφέρεται, προφανώς για να λεηλατήσουν όσα από τα υπάρχοντά τους είχαν εγκαταλείψει οι Τούρκοι. 

Οι Τούρκοι της Πάτρας κλείστηκαν στο κάστρο, πριν να φανούν τα πρώτα σημάδια της ελληνικής επανάστασης. Όταν ήρθαν στην Πάτρα οι Τούρκοι του Ρίου και άρχισαν να σκοτώνουν και να καίνε, παρατηρήθηκε αντίδραση από τους ένοπλους Επτανήσιους, και τότε σημειώθηκε συμμετοχή των Πατρινών με τον Καρατζά και τους λοιπούς αγωνιστές που τον ακολούθησαν.

Οι Τούρκοι της Αρκαδιάς, δηλαδή της Κυπαρισσίας, ακούγοντας αβάσιμες φήμες ότι ο Μεσσηνιακός κόλπος γέμισε από ξένα καράβια με στρατό και πριν να φανούν στην περιοχή τους σημάδια επαναστατικής δραστηριότητας, κλείστηκαν στο Νεόκαστρο και σε άλλα φρούρια. Οι Τούρκοι της υπαίθρου αναζήτησαν ασφαλή καταφύγια.

Μπορούμε να πούμε ότι οι Τούρκοι με τη διάθεση που έδειξαν να κλειστούν σε κάστρα, επιτάχυναν κατά μερικές ημέρες την επανάσταση των Ελλήνων.

Από την ελεύθερη Καλαμάτα την ίδια ημέρα, στις 23 Μαρτίου, ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης, εκπρόσωπος Μανιατών και Μεσσηνίων, υπέγραψε προκήρυξη προς τις ξένες Αυλές, ενημερώνοντας για τους σκοπούς της επανάστασης και ζητώντας παράλληλα βοήθεια για να απαλλαγεί το έθνος των Ελλήνων από το βάρβαρο Οθωμανικό ζυγό. 

Στην Καλαμάτα την ίδια ημέρα συνήλθε η Μανιάτικη Γερουσία με πρόεδρο τον Πετρόμπεη και η Μεσσηνιακή Σύγκλητος με τους οπλαρχηγούς και τους προκρίτους της Μεσσηνίας. Όλα αυτά ήταν δείγματα μιας καλά οργανωμένης επανάστασης, που αντικατέστησε την τουρκική Διοίκηση με ελληνικές αρχές. Δεν ήταν απλά ένα ξέσπασμα του λαού, αλλά είχε μια επισημότητα, η οποία τονιζόταν από την αρχηγία του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη.

Από την επομένη ημέρα έφυγαν από την Καλαμάτα τα πρώτα πολεμικά σώματα για να διαδώσουν την επανάσταση στις νότιες επαρχίες του Μοριά. Ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης με 300 Μανιάτες βάδισε προς το Λεοντάρι και τον ακολούθησαν ο Ηλίας Μαυρομιχάλης, ο Σταυριανός Καπετανάκης, ο Ηλίας Σαλαφατίνος και ο Νικήτας Σταματελλόπουλος. Προς την Κυπαρισσία κατευθύνθηκαν ο Αναγνωσταράς, ο Παπαφλέσσας, οι Κουμουνδουράκηδες και άλλοι. Ο Αντώνιος Μαυρομιχάλης με τον Γεώργιο Δαρειώτη από το Νησί πολιόρκησαν την Κορώνη και ο επίσκοπος Μεθώνης Γρηγόριος ανέλαβε την πολιορκία της Μεθώνης και του Νεοκάστρου. Συγχρόνως από την ανατολική Μάνη οι Γρηγοράκηδες κατευθύνθηκαν στη Μονεμβασία και ο Κυριακούλης Μαυρομιχάλης με τον Αντώνιο Νικολόπουλο από το Λογκάστρα και το Δημήτριο Βενετσανάκη από την Καστάνιτσα οδήγησαν τις ομάδες τους προς το κέντρο του Μοριά. Από τη Μάνη ξεπήδησε σαν ηφαίστειο η φλόγα της λευτεριάς και κάλυψε τη μισή Πελοπόννησο. 

Οι Τούρκοι από το Φανάρι, δηλαδή από την επαρχία Ολυμπίας, πριν να φανούν στον τόπο τους σημεία επαναστατικής δραστηριότητας, μάζεψαν τα πράγματά τους και πήραν το δρόμο για την Τριπολιτσά. Βαδίζοντας προς την Καρύταινα αντιμετώπισαν στον Άγιο Αθανάσιο ενέδρα του Κολοκοτρώνη με 300 Μανιάτες και δεν μπόρεσαν να περάσουν από τη γέφυρα του Αλφειού, γιατί τη φύλαγαν επαναστάτες. Αναγκάστηκαν οι Τούρκοι να περάσουν μέσα από το ποτάμι κι είχαν απώλειες σε ανθρώπους και σε ζώα που παρασύρθηκαν από τα ορμητικά νερά, γιατί ήταν καιρός που λιώναν τα χιόνια και φούσκωναν τα ποτάμια. 

Για τη μάχη που έδωσαν οι Μανιάτες στον Άγιο Αθανάσιο της Καρύταινας, ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης υπαγόρευσε στα απομνημονεύματά του: «…Οι Σπαρτιάται έκαμαν τότε έναν πόλεμον, που εμιμήθηκαν τον Λεωνίδα· 300 ήταν οι πρώτοι, 1.700 οι Τούρκοι. Από ταις 6 ώραις έσωσαν τα φουσέκια τους, ελαβώθηκε ο Βοϊδής, ο Δουράκης, εσκοτώθησαν πέντε, έξη…».


Ακολούθησε η πολιορκία του κάστρου της Καρύταινας, στο οποίο είχαν κλειστεί οι Καρυτινοί και οι Φαναρίτες Τούρκοι. Πολιορκητές ήταν περίπου 6.000 Έλληνες. Δεν αναγνώριζαν όμως κάποιον ως αρχηγό για να υπακούσουν στα σχέδιά του. Αναφέρεται ότι σαν αρχηγοί παρουσιάζονταν ο Κολοκοτρώνης, ο Αναγνωσταράς κι ο Παπαφλέσσας, που ήταν καθένας με τη γνώμη του. Στο τέλος στο άκουσμα ότι έρχονται Τούρκοι, διαλύθηκαν οι Έλληνες χωρίς να ανταλλάξουν ούτε μια τουφεκιά, εκτός από τον Ηλία Μαυρομιχάλη με τους Μανιάτες που έμειναν στη θέση τους και πολέμησαν. Οι Τούρκοι του Φαναρίου και της Καρύταινας πήγαν τελικά στην Τριπολιτσά χωρίς δυσκολία.


Απογοήτευση κατέλαβε τους Έλληνες και σκεπτικισμός για την έκβαση της επανάστασης. Συγκεντρώθηκαν στο χωριό Πάπαρη και έστρεψαν το βλέμμα τους προς τους Μανιάτες και τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη που έμενε στην Καλαμάτα. Του ζήτησαν να ανεβεί με χίλιους Μανιάτες και να τον αναγνωρίσουν ηγεμόνα της Πελοποννήσου.


Την ημέρα του Πάσχα, 10 Απριλίου, οι Τούρκοι χτύπησαν αιφνιδιαστικά το ελληνικό στρατόπεδο στη Βλαχοκερασιά, στην οποία είχε κατασκηνώσει ο Κυριακούλης Μαυρομιχάλης μαζί με τον Αντώνιο Νικολόπουλο και τον Δημήτριο Παν. Βενετσανάκη, γνωστό ως Παναγουλέα. Το σώμα του Κυριακούλη σκορπίστηκε, ενώ οι άλλοι δύο αρχηγοί έπεσαν ηρωικά μαχόμενοι.


Ακολούθησε στις 17 Απριλίου η μάχη στο Λεβίδι, όπου οι Τούρκοι επιτέθηκαν στους στρατοπεδευμένους Καλαβρυτινούς. Οι περισσότεροι από αυτούς σκόρπισαν στην εμφάνιση των Τούρκων κι έμειναν λίγοι, απομεινάρια της παλαιάς Κλεφτουριάς. Όταν έφθασαν οι ενισχύσεις, ο ηρωικός Μανιάτης Ηλίας Σαλαφατίνος με το σπαθί στο χέρι κάλεσε σε βοήθεια όσους από τους Έλληνες είχαν κρυφτεί στους γύρω λόφους κι όλοι μαζί ρίχτηκαν εναντίον των Τούρκων τους οποίους κατενίκησαν.


Στη συνέχεια οι σημαντικότεροι επαναστάτες του Μοριά συγκεντρώθηκαν στο Βαλτέτσι. Στις 24 Απριλίου εμφανίστηκαν οι Τούρκοι και οι Έλληνες διαλύθηκαν χωρίς μάχη. Η επανάσταση φάνηκε να κάμπτεται, τον πρώτο ενθουσιασμό είχε διαδεχθή η απογοήτευση και ο φόβος της καταστολής. Ο Κολοκοτρώνης βλέποντας τη διάλυση των Ελλήνων αναλύθηκε σε λυγμούς.


Από τα Γιάννενα ο Χουρσίτ πασάς έστειλε τον Κεχαγιά του με τρεις χιλιάδες Αλβανούς. Αυτός πέρασε χωρίς ουσιαστική αντίσταση κι έφθασε στην Τριπολιτσά. Στην πορεία του έδειξε μετριοπαθή στάση απέναντι στους επαναστάτες και θεώρησε ότι το προσκύνημα των Ελλήνων, θα ήταν μια εύκολη υπόθεση.


Στην κρίσιμη εκείνη στιγμή, που πλανιόταν ο φόβος ότι μπορούσε να είναι κοντά το τέλος της επανάστασης, άρχισαν να συγκεντρώνονται οι Έλληνες και να καταλαμβάνουν επίκαιρες θέσεις. Ισως θα ήταν η τελευταία φορά. Ο Κολοκοτρώνης ήταν στο Χρυσοβίτσι με 800 και ο Κολιόπουλος στην Πιάνα με 700. Με επιμονή του Ηλία και Κυριακούλη Μαυρομιχάλη οι Μανιάτες ακολουθούμενοι από Μεσσήνιους και Λεονταρίτες έπιασαν πάλι το Βαλτέτσι, που φάνηκε ότι θα είναι ο επόμενος στόχος των Τούρκων. Κατασκεύασαν πέντε κλειστά ταμπούρια, που μπορούσαν να αντέξουν σε υπέρτερες δυνάμεις και δεν χρειάστηκε να περιμένουν για πολύ. 


 Στις 12 Μαΐου ο Κεχαγιάς εξεστράτευσε με 6.000 στρατό. Πρώτοι πήγαν οι Τουρκοβαρδουνιώτες με τους Φαναρίτες Τούρκους και χτύπησαν τα ταμπούρια του Ηλία Μαυρομιχάλη στο Χωματοβούνι, του Κυριακούλη στα Δουμβρουλέϊκα και το ταμπούρι των Μεσσηνίων με τον νεαρό Ιωάννη Μαυρομιχάλη στα Κατσικέικα. Ήταν τα ταμπούρια της ανατολικής και της βόρειας πλευράς. Άλλοι Τούρκοι ήταν νότια, στο Καλογεροβούνι, για να εμποδίσουν βοήθεια από το στρατόπεδο των Βερβένων, ενώ ο Κεχαγιάς είχε απλώσει το ιππικό δυτικά από το Βαλτέτσι, στο δρόμο προς τους Αραχαμίτες, εκεί που πίστευε ότι θα υποχωρούσαν οι Έλληνες, για τους σφάξουν οι ιππείς τους. Ο ίδιος προσωρινά έμεινε στην Κάτω Ασέα περιμένοντας ευχάριστα νέα που ποτέ δεν έφθασαν.


Η μάχη άρχισε από τις 8 το πρωΐ, οι Τούρκοι όμως δεν φάνηκε να πετυχαίνουν τους σκοπούς τους. Μετά τρεις ώρες έφθασε ο Κολοκοτρώνης με τους δικούς του, αλλά εύκολα τον απώθησαν οι Τούρκοι, απειλώντας τον με κύκλωση. Πιο αποτελεσματικός ήταν ο Κολιόπουλος, ο οποίος ήρθε λίγο αργότερα και έθεσε τους Τουρκοβαρδουνιώτες μεταξύ δύο πυρών. Οι Τούρκοι από το Καλογεροβούνι χτύπησαν το νότιο μέρος του χωριού, όπου ήταν η εκκλησία την οποία υπεράσπιζαν ο Μανιάτης Ιωαννης Κατσανός με τους Μπουραίους από τους Κωνσταντίνους και δίπλα τους ήταν οι Καλαματιανοί. Ο Κεχαγιάς από το δυτικό μέρος προσέβαλε το οχύρωμα του Κούκου, υποστηριζόμενο από τον Ηλία Σαλαφατίνο και Λεονταρίτες.


Οι Τούρκοι δεν πέτυχαν το σκοπό τους, τα ελληνικά ταμπούρια κράτησαν. Η μάχη συνεχίστηκε όλη τη νύχτα χωρίς αποτέλεσμα, έστω κι αν είχαν χρησιμοποιήσει οι Τούρκοι και το πυροβολικό. Αμέτρητοι οι ηρωϊσμοί των ανδρών που υπεράσπιζαν το Βαλτέτσι, αλλά φάνηκε αξεπέραστη η ηρωϊκή Σάββαινα η Σπαρτιάτισσα, η οποία μετέφερε πυρομαχικά στα ταμπούρια, ενώ το χωριό είχαν καταλάβει οι Τούρκοι και περνούσε ανάμεσά τους.


Τις πρωινές ώρες της επομένης, βλέποντας οι Τούρκοι το αδάμαστο σθένος των υπερασπιστών του Βαλτετσίου και τις ενισχύσεις που έρχονταν από διάφορες κατευθύνσεις, αποφάσισαν να αποσυρθούν. Ενθουσιασμένοι οι Έλληνες κυνήγησαν τους υποχωρούντες Τούρκους, οι οποίοι γύρισαν στην Τριπολιτσά ταπεινωμένοι και με μεγάλες απώλειες. Ουσιαστικά όμως αποδείχθηκαν ανίκανοι να καταστείλουν την ελληνική εξέγερση. Στο Βαλτέτσι θεμελιώθηκε η επανάσταση των Ελλήνων, γιατί απέδειξε τους Τούρκους, έστω και πανστρατιά εκστρατεύοντες, ανήμπορους να αναδειχθούν νικητές. Το ηθικό μέρος και ο ενθουσιασμός από τη νίκη του Βαλτετσίου, που συνόδευσε έκτοτε τους Έλληνες σ’ όλη την επαναστατική πορεία τους δεν καταμετρείται, όπως θα έπρεπε, στους Μανιάτες.


Σήμερα η προσφορά των Μανιατών του Βαλτετσίου έρχεται σε δεύτερη μοίρα. Ο ηρωισμός τους, αλλά και το παράδειγμα που έδωσαν στους συναγωνιστές τους, δεν εκτιμώνται σαν κύριος παράγοντας της νίκης. Παρ’ όσα κι αν έχουν γραφεί το Βαλτέτσι είναι νίκη βασικά των αρχηγών των Μανιατών, του Ηλία και του Κυριακούλη Μαυρομιχάλη, που αποφάσισαν να αναλάβουν το επικίνδυνο αυτό έργο και το έφεραν σε νικηφόρο τέρμα. Κανείς άλλος δεν θα μπορούσε να αναδειχθεί νικητής στο Βαλτέτσι, ούτε να εμπνεύσει θάρρος και αγωνιστική διάθεση στους Μεσσήνιους και Λεονταρίτες πολεμιστές, που είναι κι αυτοί τελείως αγνοημένοι για την προσφορά τους.


Ακολούθησε η μάχη στα Δολιανά και στα Βέρβενα, που επιβεβαίωσε την υπεροχή των Ελλήνων έναντι των Τούρκων. Παραγνωρίζονται όμως κι εδώ οι δύο Μανιάτες σκοπευτές, εκείνοι οι οποίοι στα Βέρβενα σκότωσαν δύο Τούρκους σημαιοφόρους και έσπασαν με τις εύστοχες βολές τους τα κοντάρια από τις τουρκικές σημαίες κι έκαναν τους εχθρούς να υποχωρήσουν, γιατί αυτό που είδαν, το θεώρησαν κακό σημάδι γι’ αυτούς.


Στη συνέχεια έγινε πιο στενή η πολιορκία της Τριπολιτσάς. Η άφιξη του Διονυσίου Μούρτζινου έδωσε την ευκαιρία στους Έλληνες να προχωρήσουν τις θέσεις τους, γιατί ακόμη οι Μανιάτες ήταν οι μόνοι εμπειροπόλεμοι. Ένα μέρος των Μανιατών πήγε στην Ανατολική Στερεά Ελλάδα και στα Μεγάλα Δερβένια των Μεγάρων για να εμποδίσει την πορεία των Τούρκων στο Μοριά.

Η άλωση της Τριπολιτσάς, στις 23 Σεπτεμβρίου του 1821, ήταν ένα γενικότερο αποτέλεσμα της μαχητικότητας των Ελλήνων, Ήταν ένα καλό σημάδι για την έκβαση της επανάστασης, αλλά άρχισε να διαφαίνεται κι η αντιπαλότητα των ηγετών, που αργότερα θα έφερνε διχασμό και εκφύλιση του απελευθερωτικού αγώνα με τη μετατροπή του σε σε κομματικό.

Τελειώνοντας το 1821 ο Ηλίας και ο Κυριακούλης Μαυρομιχάλης πήγαν στην πολιορκία της ακρόπολης της Αθήνας και στις αρχές του 1822 βάδισαν εναντίον της Καρύστου της Ευβοίας, όπου και σκοτώθηκε ο Ηλίας Μαυρομιχάλης.


Αργότερα στην προσπάθεια εφοδιασμού και ενίσχυσης του Σουλίου της Ηπείρου ο Κυριακούλης Μαυρομιχάλης αποβιβάστηκε στη Σπλάτζα της Ηπείρου, όπου δέχθηκε επίθεση των Τούρκων και έπεσε κι αυτός ηρωικά μαχόμενος.


Τον Αύγουστο του 1822 έκανε την εμφάνισή του στο πολεμικό προσκήνιο ο Δράμαλης πασάς, ο οποίος κατέβαινε με μια στρατιά από 25 χιλιάδες μαχητές, οι περισσότεροι των οποίων ήταν ιππείς. Το ισχυρό κάστρο του Ακροκορίνθου εγκαταλείφθηκε από τους Έλληνες υπερασπιστές του. Ο Δράμαλης προχώρησε στην Αργολίδα χωρίς αντίσταση. Ο Αθανάσιος Καρύγιαννης έπιασε το κάστρο του Άργους με ελάχιστους, αλλά η σημαία του έκανε τους Τούρκους να νομίζουν ότι φυλάσσεται από ικανή φρουρά κι απέφυγαν να το προσβάλλουν αμέσως. 

Τα σπαρτά της Αργολικής πεδιάδας είχαν καεί κι εκεί οι Μανιάτες είχαν απώλειες από τις προφυλακές του εχθρού. Δόθηκε μάχη στο Κουτσοπόδι, στην πόλη του Άργους και τελικά κλείστηκαν στο κάστρο. Μεταξύ των Ελλήνων ήταν ο Γιωργάκης και ο νεαρός Γιάννης Μαυρομιχάλης. Ακολούθησε η μάχη στα Αμπέλια του Άργους και τελικά οι Τούρκοι, αναγκασμένοι από την έλλειψη τροφών και καθαρού νερού, πήραν το δρόμο της επιστροφής. Στα Δερβενάκια τους περίμενε η γνωστή πανωλεθρία από τα στρατεύματα του Κολοκοτρώνη, του Υψηλάντη και του Παπαφλέσσα.


Τελειώνοντας το 1822 οι Τούρκοι πολιορκούσαν το Μεσολόγγι κι ήταν δύσκολη η κατάσταση της ολιγάριθμης φρουράς. Πήγαν Πελοποννήσιοι να βοηθήσουν και με αυτούς ήταν ο Πετρόμπεης, έστω και με λίγους δεν δίστασε να πάει για να ενθαρρύνει τους πολιορκημένους. Τελικά διώχτηκαν οι Τούρκοι με τη βοήθεια κι άλλων Μανιατών υπό τον Ηλία Κατσάκο-Μαυρομιχάλη που έσπευσαν να συνδράμουν τον Πετρόμπεη στον αγώνα για τη σωτηρία του Μεσολογγίου.


Ακολούθησαν δύο χρόνια διενέξεων και εμφυλίων πολέμων. Σκοτεινές σελίδες μίσους και αδιαλλαξίας. Τελικά επιβλήθηκε η τριανδρία Κουντουριώτη - Μαυροκορδάτου – Κωλέττη. Το μεγαλύτερο μέρος της Πελοποννήσου βρέθηκε κάτω από συνθήκες κατοχής των Ρουμελιωτών, που αποδείχθηκαν χειρότεροι και από τους πλέον καταπιεστικούς Τούρκους. Οι Ηγέτες των Πελοποννησίων στην πλειοψηφία τους με τον Κολοκοτρώνη φυλακίστηκαν στην Ύδρα, ενώ οι Μανιάτες έμειναν σχετικά αμέτοχοι. Οι παρατάξεις του Πετρόμπεη και του Μούρτζινου στη διάρκεια των εμφυλίων πολέμων απέφυγαν να έρθουν σε ρήξη.


Στην δυσάρεστη αυτή κατάσταση για το Μοριά αποβιβάστηκαν Αιγυπτιακές δυνάμεις στη Μεθώνη με τον Ιμπραήμ πασά, θετό γιό του αντιβασιλιά Μωχάμετ Άλη. Οι Μοραΐτες έμειναν διστακτικοί, οι Ρουμελιώτες άπραγοι και οι κυβερνώντες ανίκανοι να ανταποκριθούν στη δύσκολη εκείνη περίσταση.


Ο Ιμπραήμ βρήκε αντίσταση μόνο από τους πολιορκημένους στο Νεόκαστρο, το κάστρο της Πύλου, όπου ήταν κι ο Γιωργάκης Μαυρομιχάλης με τον αδελφό του Γιάννη που τραυματίστηκε θανάσιμα πάνω στο τείχος του Νεοκάστρου. Οι έξω του τείχους ηττήθηκαν στα Κρεμμύδια και οι περισσότεροι από τους Ρουμελιώτες έφυγαν, έπεσε η Σφακτηρία και σκοτώθηκε ο Αναγνωσταράς. Παρέδωσαν τα όπλα οι υπερασπιστές του Παλαιοκάστρου και τελικά αναγκάστηκαν οι πολιορκημένοι στο Νεόκαστρο μετά από ηρωική αντίσταση να παραδώσουν το κάστρο. Παρά τις συμφωνίες κρατήθηκαν ο Γιωργάκης Μαυρομιχάλης και ο Παναγιώτης Γιατράκος.


Ήρθε στη Μεσσηνία ο Παπαφλέσας, δεν ξεσήκωσε όμως τους Έλληνες όπως περίμενε. Παρ’ όλες τις δυσκολίες που αντιμετώπισε δεν δίστασε να αντιμετωπίσει τον Ιμπραήμ στο Μανιάκι, αλλά θυσιάστηκε με όλους τους μαχητές του. Σκοτώθηκαν εκεί ακόμη ο Παναγιώτης Κεφάλας, ο Πιέρος Βοϊδής Μαυρομιχάλης και ο Θανασούλης Καπετανάκης που ήταν γαμπρός του Πετρόμπεη.


Συγκεντρώθηκαν οι Έλληνες στην Καλαμάτα, αλλά δεν είχαν αρχηγό έμπειρο του πολέμου. Ο Πετρόμπεης επέμενε να κρατήσει την πόλη της Καλαμάτας, αλλά οι στρατιώτες δεν δέχθηκαν να μείνουν εκεί, προτιμούσαν να πιάσουν τα ριζώματα των γύρω βουνών. Τελικά το ελληνικό στρατόπεδο χωρίς τουφεκιά διαλύθηκε και με δυσκολία διασώθηκε ο Πετρόμπεης, που έφυγε τελευταίος.


Ελευθερώθηκε ο φυλακισμένος Θεόδωρος Κολοκοτρώνης και προσπάθησε χωρίς επιτυχία να αντιμετωπίσει τους Αιγύπτιους στην Τραμπάλα. Η Τριπολιτσά εγκαταλείφθηκε κι ο Ιμπραήμ κατέβηκε στην Αργολίδα. Ο Κωνσταντίνος Μαυρομιχάλης γυρίζοντας από την Τραμπάλα στάθηκε στους Μύλους της Λέρνης και ειδοποίησε την Κυβέρνηση ότι θα μείνει στην καίρια εκείνη θέση. Κοντά του έσπευσε ο πάντα πρόθυμος για αγώνα Δημήτριος Υψηλάντης και τον ακολούθησαν ο Ιωάννης Μακρυγιάννης και πολλοί ακόμη οπλαρχηγοί. Ο Ιμπραήμ ηττήθηκε, ολάκερη τη δόξα καρπώθηκε ο Μακρυγιάννης, γιατί αυτός άφησε απομνημονεύματα στα οποία παρουσιάζεται ως αρχηγός της επιχείρησης.


Ακολούθησε μια δραματική περίοδος που ο Ιμπραήμ σάρωσε το Μοριά αιχμαλωτίζοντας, σκοτώνοντας και καίγοντας τα πάντα. Δεν άφησε πέτρα πάνω στην πέτρα. Μόνο η Μάνη δεν είχε δεχθεί την επιδρομή του. Το Δεκέμβριο του 1825 ο Ιμπραήμ πήγε στο Μεσολόγγι που αντιστεκόταν στην πολιορκία των Τούρκων.


Τον καιρό που έλειπε ο Ιμπραήμ στο Μεσολόγγι, οι Μανιάτες τοπικοί αρχηγοί είχαν χτίσει στο Αλμυρό το τείχος της Βέργας.Στις 10 Απριλίου 1826 έγινε η ηρωϊκή έξοδος του Μεσολογγίου και ο Ιμπραήμ γύρισε πάλι στην Πελοπόννησο. Μια ομάδα Αιγυπτίων στις 23 Μαΐου έφθασε μέχρι το τείχος της Βέργας, όπου βρήκε αντίσταση και έφυγε, για να καταλήξει στα Μεσσηνιακά φρούρια. 


Ο κρατούμενος του Ιμπραήμ μέχρι το Σεπτέμβριο του 1825 Γιωργάκης Μαυρομιχάλης είχε αλληλογραφία μαζί του, υποκρινόμενος τη διάθεση των Μανιατών να τον προσκυνήσουν. Είχε τη μέταιη ελπίδα ότι ο γραμματοκομιστής του θα πλησίαζε τον Ιμπραήμ και θα μπορούσε να τον σκοτώσει. Σχέδιο αποτυχημένο. 

Μετά την επιστροφή του από το Μεσολόγγι ο Ιμπραήμ, που είχε κατανοήσει την υποκρισία του Μαυρομιχάλη, στις 29 Μαΐου του έγραψε σε έντονο ύφος και τον διέτασσε, μέσα σε δέκα ημέρες να πάνε οι Μανιάτες να τον προσκυνήσουν. Σε αντίθετη περίπτωση απειλούσε ότι θα κατέστρεφε τη Μάνη και δεν θα άφηνε ούτε ίχνος σπιτιού.


Οι Μανιάτες και οι πρόσφυγες που είχαν βρει άσυλο στη Μάνη του απάντησαν: «Ελάβομεν το γράμμα σου εις το οποίον είδομεν να μας φοβερίζης, ότι, αν δεν σου προσφέρωμεν την υποταγήν μας, θέλεις εξολοθρεύσειν τους Μανιάτας και την Μάνην· διά τούτο και ημείς σε περιμένομεν με όσας δυνάμεις θελήσης. Οι κάτοικοι της Μάνης γράφομεν και σε περιμένομεν».

Στις 22 Ιουνίου ο Ιμπραήμ οδήγησε το στρατό του εναντίον του Αλμυρού της Μάνης. Βρήκε όμως σθεναρή αντίσταση στο τείχος της Βέργας. Εννέα πολύνεκρες εφόδους έκαναν οι στρατιώτες του χωρίς επιτυχία. Στο τέλος μια ομάδα Μανιατών από τα Σκυφιάνικα του Μαλεβρίου έρποντας έλαβε θέσεις στα νώτα των Αιγυπτίων και τους ανάγκασε πανικόβλητοι να υποχωρήσουν και να κατασκηνώσουν στην περιοχή της Αγίας Σιών.


Την ίδια ημέρα, στις 22 Ιουνίου, ο Ιμπραήμ επιβίβασε στα πλοία στρατιώτες του. τους οποίους και ακολούθησε. Τις πρώτες πρωινές ώρες της 23ης Ιουνίου τους αποβίβασε στον όρμο του Διρού. Αρχικά οι εχθροί βρήκαν αντίσταση από τις γυναίκες του Πύργου και της Χαριάς οι οποίες κοιμώνταν στα χτήματά τους, γιατί ήταν μέρες θερίσμού και τους αντιμετώπισαν με τα δρεπάνια τους. Οι γέροι κι όσοι άνδρες των χωριών δεν είχαν πάει στη Βέργα, κλείστηκαν σε πύργους και πολεμούσαν. 

Ένα μέρος των αποβιβασθέντων Αιγυπτίων βάδισε εναντίον της Τσίμοβας, ενώ τα πλοία τους βομβάρδιζαν το Λιμένι, για να στρέψουν την προσοχή των πλησιόχωρων Μανιατών προς τα εκεί. Οι λίγοι κάτοικοι κλείστηκαν στον πύργο του Πικουλάκη και με τη βοήθεια των πολεμιστών των γειτονικών χωριών, τους ανάγκασαν την ίδια ημέρα να επιστρέψουν στο προγεφύρωμά τους στο Διρό.


Στη Βέργα, στις 23 Ιουνίου, έγινε μόνο μια αναγνωριστική κίνηση των Αιγυπτίων, για να διαπιστώσουν αν οι Μανιάτες κρατούσαν τις θέσεις τους. 

Την επομένη, 24 του μηνός, οι Αιγύπτιοι επιτέθηκαν με σφοδρότητα εναντίον του κατώτερου μέρους της Βέργας προς τη θάλασσα, όπου η κοίτη του ποταμού ήταν στο ίδιο επίπεδο με το έδαφος και δεν υπήρχε η προστατευτική ρεματιά του χειμάρρου. Εκεί όμως υπήρχαν οι πύργοι των Καπετανιάνων και κράτησαν την ορμή των εχθρών. 

Αυτή τη φορά οι Μανιάτες, που φύλαγαν το δρόμο της Αγίας Τριάδας προς την Άνω Σέλιτσα, για να μην υπερφαλαγγίσουν οι Αιγύπτιοι τη Βέργα, επιτέθηκαν στα νώτα του εχθρού και τον έτρεψαν κι αυτοί σε φυγή. 

Ο εχθρός κατασκήνωσε πάλι στην Αγία Σιών. Αλλά επειδή την άλλη ημέρα ήρθε και το στράτευμα του Κολοκοτρώνη, αποσύρθηκε στην περιοχή της Καλαμάτας, για να τον προστατεύει το ιππικό, στο οποίο οι Μανιάτες δεν μπορούσαν να αντιπαραταχθούν.


Στο Διρό στις 24 Ιουνίου οι Αιγύπτιοι οργανωμένοι σε κολώνες προσπάθησαν να προχωρήσουν πέρα από το προγεφύρωμά τους. Βρήκαν όμως αντίσταση από τους Μανιάτες, που οχυρώθηκαν πίσω από μια μάντρα, από αυτές που χωρίζουν τα κτήματα. Κυρίως όμως χτυπήθηκαν από τις Μανιάτισσες, που τους πολεμούσαν με όπλα ή τους πετροβολούσαν από τα πλάγια και τους προκαλούσαν απώλειες και γι’ αυτό υποχώρησαν πάλι στο προγεφύρωμά τους.


Η είδηση ότι έγινε απόβαση στο Διρό, έφθασε στη Βέργα στις 24 Ιουνίου, όταν οι Αιγύπτιοι είχαν ήδη αρχίσει να αποχωρούν. Τότε χίλιοι περίπου από τους αγωνιστές της Βέργας υπό τον Αναστάσιο Μαυρομιχάλη έφυγαν από το Αλμυρό και βάδισαν προς το Διρό, για να αντιμετωπίσουν τους εκεί εχθρούς.   


Στις 25 Ιουνίου οι Μανιάτες και οι Μανιάτισσες, που πολεμούσαν στο Διρό τους εχθρούς, ενισχύθηκαν και από τους πολεμιστές της Βέργας και όλοι μαζί στην κυριολεξία έριξαν τους Αιγύπτιους στη θάλασσα. Οι απώλειες των Αιγυπτίων από την επιδρομή στο Διρό ήταν σημαντικές.


Ο Ιμπραήμ όμως δεν επέτρεψε στον εγωισμό του και την υπεροψία του να αφήσει τη Μάνη ελέυθερη κι ανέγγιχτη. Αν αποτύγχανε να την καταστρέψει, θα σήμαινε ότι δεν μπορούσε να καταστείλει την επανάσταση στην Ελλάδα. Γι’ αυτό τον Αύγουστο, αφού λεηλάτησε για δεύτερη φορά τη Λακωνία, σχεδίασε να εισβάλει στη Μάνη. Αρχικά προσπάθησε να περάσει από τη ‘’βασιλική οδό’’ των Βυζαντινών και να φθάσει στην Καρδαμύλη, αλλά αποκρούστηκε με πολλές απώλειες στην Κακή Σκάλα από τα στρατεύματα που είχαν στείλει ο Μούρτζινος και ο Χρηστέας.

Προχώρησε ο Ιμπραήμ στα Βαρδουνοχώρια και από εκεί εισέβαλε στις 26 Αυγούστου 1826 στην επίπεδη περιοχή του Μαλεβρίου. Στο νότο προωθήθηκε μέχρι τον Παρασυρό, αλλά σταμάτησε στο παρακείμενο μοναστήρι του Αγίου Γεωργίου (της Λευκής Συκιάς). Στο δυτικό μέτωπο έκαψε το Μαυροβούνι και τον Πασσαβά, απώθησε τους υπερασπιστές από την Καρυούπολη, το Νεοχώρι και το Καυκί, αλλά δεν μπόρεσε να φθάσει μέχρι την Τσεροβά ή να διαβεί τη Λαγκάδα.

Στις 27 Αυγούστου 1826 συγκέντρωσε στρατό στον Άγιο Νικόλαο Μελιτίνης και την επομένη 28 Αυγούστου υπό την οδηγία του προδότη Γεωργίου Μπόσινα, ακολούθησε το δρόμο μέσω του Πολυαράβου να φθάσει στο Οίτυλο και τη Δυτική Μάνη. Τον είχε διαβεβαώσει ο Μπόσινας ότι δεν φυλάγεται το πέρασμα αυτό. 

Το πρώτο εμπόδιο που συνάντησε ο Ιμπραήμ στην πορεία του ήταν στη Δεσφίνα ο πύργος του Κυριάκου Σταθάκου. Εκεί ο Σταθάκος σκότωσε τον Μπόσινα, αλλά τελικά οι Αιγύπτιοι έκαψαν τον πύργο και τους ελάχιστους υπερασπιστές του. 

Οι πυροβολισμοί όμως της Δεσφίναν προετοίμασαν τους κατοίκους του Πολυαράβου να αντιμετωπίσουν τον Ιμπραήμ. Προσπάθησαν να τον σταματήσουν πριν να φθάσει στο χωριό, αλλά δεν ήταν εύκολο να αντιμετωπισθεί ένα μεγάλο στράτευμα από ολιγάριθμους πολεμιστές.  


Η άμυνα τελικά προβλήθηκε μέσα στο χωριό και ήταν αποτελεσματική. Οι πυροβολισμοί του Πολυαράβου ακούστηκαν στα γύρω χωριά και πρώτος έφθασε από τη Σκαμνίτσα ο Ηλίας Σαλαφατίνος, ο οποίος είχε μαζί του τον Πανάγο και Στέφανο Χρηστέα και τους Σκυφιάνους, ακολούθησαν ο Γιατράκος και ο Ηλίας Κατσάκος-Μαυρομιχάλης έχοντας μαζί του κι άνδρες του Μούρτζινου. Ακόμη έσπευσε πλήθος μικροομάδων από τα γύρω χωριά.


Ο Ιμπραήμ δεν θα μπορούσε να μείνει εκεί τη νύχτα, γιατί συνεχώς έφθαναν για τους αμυνομένους ενισχύσεις και αποχώρησε. Είναι λάθος να λέγεται ότι η μάχη του Πολυαράβου είχε διάρκεια τριών ημερών. Στην περίπτωση αυτή θα είχαν φθάσει ενισχύσεις από όλη τη Μάνη, ακόμη από το Αλμυρό και τη Βάθεια και η στρατιά του Ιμπραήμ θα κλεινόταν και θα εξοντωνόταν ολοκληρωτικά. Αν ένα μέρος του στρατού μπορούσε να ξεφύγει από τη Μάνη, θα ήταν τόσο μικρό που θα αρκούσε μόνο, για να διηγηθεί την καταστροφή του Αιγυπτιακού στρατού. Άλλωστε την επομένη, 29ης Αυγούστου, γύρισε στο Έλος, όπως προκύπτει από τα έγγραφα της εποχής. Ο Καρακασσώνης που ανέφερε τριήμερη μάχη, στηρίχθηκε μόνο στην προφορική παράδοση, που δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα.


Ο Ιμπραήμ δεν τόλμησε να προσβάλει άλλη φορά τη Μάνη. Υπάρχουν περιπτώσεις που κανονιοβόλησε τα παράλια της Μάνης ή έκανε προσπάθειες απόβασης, αλλά ήταν χωρίς σημασία. Οι Μανιάτες φυλούσαν διαρκώς τα παράλιά τους και τη Βέργα κι όταν έβλεπαν συγκέντρωση στρατού στη Μεσσηνία, πλήθαιναν οι υπερασπιστές της.


Η απόρθητη Μάνη, που παρείχε άσυλο σε χιλιάδες Πελοποννήσιους, είχε γίνει εμπόδιο στην Τουρκική Κυβέρνηση, να ισχυρισθεί ότι είχε καταστείλει στο Μοριά την επανάσταση. Προσπάθησε τότε να επιβάλει το προσκύνημα σε όλη την άλλη Πελοπόννησο, γιατί είχε πετύχει να το διαδώσει στη βορειοδυτική της πλευρά του Μοριά.

Την επόμενη χρονιά ο Ιμπραήμ έδωσε διαταγή δενδροτομίας στη Μεσσηνία. Τα μπουλούκια των Αιγυπτίων με τον Κεχαγιά του, προστατευόμενα από ιππικό, απλώθηκαν στη Μεσσηνιακή πεδιάδα και άρχισαν να καίνε και να κόβουν τα καρποφόρα δέντρα. Πίστευαν μάταια ότι με τον τρόπο αυτά θα εξανάγκαζαν τους Μεσσήνιους σε προσκύνημα.

Οι συμμαχικοί στόλοι ειδοποιήθηκαν από τους Έλληνες και έστειλαν να επιβεβαιώσουν τις καταγγελίες. Όταν οι εκπρόσωποι των Ναυάρχων είπαν στον Κεχαγιά να σταματήσει το καταστροφικό του έργο, αυτός απάντησε ότι εκτελεί διαταγές και θα πρέπει να απευθυνθούν στον Ιμπραήμ. Με την αφορμή αυτή οι συμμαχικοί στόλοι κατέπλευσαν στον κόλπο του Ναβαρίνου, αλλά εκεί πυροβολήθηκαν κι αυτό αποτέλεσε την αφορμή της εθνοσωτήριας ναυμαχίας της 8ης Οκτωβρίου 1827.


Τον Ιανουάριο του 1828 έφθασε στην Ελλάδα ο Ιωάννης Καποδίστριας και το Σεπτέμβριο του ίδιου έτους υποχρεώθηκε ο Ιμπραήμ να αποχωρήσει οριστικά από την Πελοπόννησο.


Οι Έλληνες ανέπνεαν τώρα τον αέρα της ελευθερίας, στέρεψε ο φόβος και το μαύρο δάκρυ κι άρχισαν να ξαναχτίζουν τα σπίτια που γκρεμισμένα και καμένα τα άφησε πίσω του ο Ιμπραήμ. Γύρισαν στα χωράφια τους για να τα σπείρουν και να βοσκήσουν τα ζώα τους χωρίς πλέον τον εφιάλτη του ξένου κατακτητή.


Γι’ αυτή τη λαμπρή ημέρα της ελευθερίας, για την οποία βέβαια συνετέλεσαν όλοι οι Έλληνες, οι Μανιάτες έκαναν κάτι παραπάνω. Χωρίς τη Μάνη η επανάσταση στο Μοριά δεν θα προόδευε. Ο Ιωάννης Φιλήμων γράφει ότι αν οι Μανιάτες δεν συμμετείχαν στον ξεσηκωμό του 1821, εύκολα θα εκφυλίζονταν οι επαναστατικές κινητοποιήσεις άλλων περιοχών, όπως των Καλαβρύτων, της Πάτρας κλπ., και οι Τούρκοι θα. τις χαρακτήριζαν σαν “κλεφτοδουλειές”.


Ο ιστορικός Σπυρίδων Τρικούπης θέτει σε ίση μοίρα την πολιορκία και την ηρωική έξοδο του Μεσολογγίου με την διπλή απόκρουση του Ιμπραήμ στη δυτική και την ανατολική Μάνη. Πράγματι το Μεσολόγγι συνεκίνησε τους λαούς της Ευρώπης και δημιούργησε σοβαρό φιλελληνικό ρεύμα, που ασκούσε πίεση στις κυβερνήσεις. Η απόκρουση του Ιμπραήμ στο Αλμυρό, το Διρό και τον Πολυάραβο έπεισε τους βασιλείς της Αγγλίας, Γαλλίας και Ρωσίας ότι η Τουρκία δεν μπορεί να δαμάσει την ελληνική επανάσταση και επομένως θα πρέπει να επέμβουν και να σταματήσουν την αιματοχυσία. Αποτέλεσμα ήταν η συνθήκη του Λονδίνου της 24ης Ιουνίου 1827, που αναγνώριζε στους Έλληνες το δικαίωμα να ζουν ελεύθεροι, αλλά φόρου υποτελείς στην Τουρκία, όπως ήταν εκείνο τον καιρό οι κάτοικοι των Παραδουναβίων Ηγεμονιών. Η άρνηση της Τουρκίας να δεχθεί την πρόταση αυτή, οδήγησε στην πλήρη ανεξαρτησία του ελληνικού βασιλείου.


Αν σήμερα η Μάνη είναι παραγκωνισμένη κι αδικημένη μπορεί να φταίνε κι άλλα συμβάντα, αλλά ο ακαδημαϊκός Σωκράτης Κουγέας γράφει: «…αλλά δι’ αυτήν πταίομεν και ημείς οι Λάκωνες που αφήσαμεν αδιακήρυκτον και ανεκμετάλλευτον το μέγα εθνικόν και  ιστορικόν περιεχόμενον του τόπου μας…».


Ας στρέψουμε όμως για λίγο με ευγνωμοσύνη τη σκέψη μας στους προγόνους μας, που μας κληροδότησαν την ελευθερία μας κι ας κλίνουμε ευλαβικά το γόνυ στα παλικάρια της Μάνης που θυσίασαν τη ζωή τους, για να μπορούμε εμείς εκτός από την ελευθερία, να είμαστε και περήφανοι για την καταγωγή μας. Ας αναρωτηθή όμως καθένας από μας, τί έχουμε κάνει για τη Μάνη, ώστε να μπορούμε να είμαστε περήφανοι και γι’ αυτό; 
 ΜΑΝΗ Η ΑΔΙΚΗΜΕΝΗ

Η Μάνη δεν έχει δικαιωθεί από την ιστορία για τη συμβολή της στον απελευθερωτικό αγώνα του 1821.


Ο μακαρίτης Ανάργυρος Κουτσιλιέρης, γνωστός από τη συμβολή του στη μελέτη της ιστορίας της Μάνης, τιτλοφόρησε ένα βιβλίο του «Σπάρτη παραγκωνισμένη, Μάνη αδικημένη».


Ένας άλλος Μανιάτης με μεγάλη προσπάθεια για την προβολή των αγώνων της Μάνης, ο αείμνηστος ακαδημαϊκός Σωκράτης Κουγέας, σε μια ομιλία του, αναφερόμενος στην αδικία που έχει γίνει σε βάρος της Μάνης από τους ιστορικούς, είπε: «…αλλά δι’ αυτήν πταίομεν και ημείς οι Λάκωνες που αφήσαμεν αδιακήρυκτον και ανεκμετάλλευτον το μέγα εθνικόν και ιστορικόν περιεχόμενον του τόπου μας…».


 Αν αναζητήσουμε τις αιτίες που οδήγησαν στη μεροληπτική καταγραφή της ιστορίας της επανάστασης του 1821, αναφορικά με την προσφορά των Μανιατών, θα πρέπει πρώτα να σταθούμε στο γεγονός ότι οι Μανιάτες αγωνιστές δεν άφησαν απομνημονεύματα, για να διεκδικήσουν με αυτά τη δικαίωση των αγώνων τους.


Άφησαν άλλους να περιγράψουν κοινούς αγώνες, οι οποίοι μονοπώλησαν για τον εαυτόν τους τα πάντα. Τυπικό παράδειγμα ο Γιάννης Μακρυγιάννης, ο οποίος προβάλλεται στα απομνημοεύματά του σαν ο πρωτεργάτης και δημιουργός της νίκης στη μάχη των Μύλων της Λέρνης εναντίον του Ιμπραήμ το 1825. Τα πράγματα όμως δεν εξελίχθηκαν όπως τα αναφέρει στα γραπτά του.

Ο Κωνσταντίνος Μαυρομιχάλης με την ομάδα του, γυρίζοντας από την μάχη της Τραμπάλας, ήταν εκείνος που πήγε πρώτος στους Μύλους και ειδοποίησε τη Διοίκηση στο Ναύπλιο, ότι πρέπει να κρατηθεί η σημαντική εκείνη θέση. Η Διοίκηση το αποδέχτηκε και πήγε εκεί ο πάντα πρόθυμος για αγώνα και ανιδιοτελής Δημήτριος Υψηλάντης κι ακολούθησαν διάφορες ομάδες αγωνιστών, μια των οποίων ήταν του Μακρυγιάννη με 40 άνδρες, ανάμεσα στους 800 υπερασπιστές της θέσης των Μύλων. 

Όλες οι ιστορικές περιγραφές ακολουθούν την εγωκεντρική διήγηση του Μακρυγιάννη, που αυτοπαρουσιάζεται ως ο αρχηγός του αγώνα κι έχουν αγνοηθεί ο Υψηλάντης και ο Μαυρομιχάλης με τους οποίους αλληλογραφούσε η Κυβέρνηση του Ναυπλίου, όπως φαίνεται από τη μελέτη των εγγράφων που φυλάσσονται στα αρχεία. Αυτούς αναγνώριζε σαν αρχηγούς και με αυτούς ήταν σε επαφή. Το όνομα του Μακρυγιάννη ήρθε στο προσκήνιο, γιατί δέχθηκε στη μάχη τραύμα στο χέρι. Η μάχη είχε διεξαχθεί σε τρεις τομείς. Δεξιά ήταν ο Υψηλάντης, στο κέντρο ο Μακρυγιάννης και αριστερά ο Μαυρομιχάλης. Για τους δύο ακραίους τομείς δεν υπάρχουν πληροφορίες, εκτός του ότι αρχικά ο εχθρός προσέβαλε τον τομέα του Μαυρομιχάλη και αποκρούστηκε. Η ιστορία υποχρεώθηκε σε μεροληψία από την αποκλειστική πληροφόρηση του Μακρυγιάννη.


Η μάχη στο Βαλτέτσι αποτελεί ένα ακόμη παράδειγμα αδικίας των αγώνων των Μανιατών. Αν επισκεφθείτε τον τόπο της μάχης, τίποτα δεν θα θυμίζει τους Μανιάτες αρχηγούς της περίλαμπρης εκείνης νίκης. Όμως θα δείτε εκεί ένα μεγαλόπρεπο άγαλμα του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη, ενώ αγνοούνται ο Κυριακούλης και ο Ηλίας Μαυρομιχάλης, οι δύο πραγματικοί δημιουργοί της νίκης. Μιας νίκης που στερέωσε την επανάσταση κι έδωσε φτερά αισιοδοξίας στους Έλληνες, για να συνεχίσουν το νικηφόρο αγώνα τους.


Παράμερα θα δείται ακόμη προτομές, μια των οποίων ανήκει στον ηρωικό γέροντα Μητροπέτροβα από τη Γαράντζα της Μεσσηνίας, που πράγματι διακρίθηκε στη μάχη εκείνη. Η προτομή αυτή δεν τιμά μόνο τον ήρωα, αλλά και τους απογόνους του και χωριανούς του, που με πρωτοβουλία τους τοποθετήθηκε εκεί η προτομή του ήρωα αγωνιστή, όπως κι οι Αρκάδες που πρόβαλαν τον Κολοκοτρώνη. Οι Μανιάτες απουσίασαν κι ίσως θα απουσιάζουν για παντα. 


Όσοι βρεθούν στην Καλαμάτα και θελήσουν να ανάψουν ένα κερί στη μνήμη των ελευθερωτών της πόλης, θα επισκεφθούν το ναό των Αγίων Αποστόλων, στον οποίο υποτίθεται ότι έγινε η πρώτη δοξολογία στις 24 Μαρτίου 1821. Αν διαβάσουν την επιγραφή που υπάρχει στην εκκλησία, θα πληροφορηθούν με έκπληξή τους, ότι η Καλαμάτα ελευθερώθηκε από τους Μεσσηνίους και των Λακώνων συνδραμόντων.


Μην αναρωτηθείται αν ήταν απρέπεια ή αχαριστία των Καλαματιανών. Ήταν αποτέλεσμα πολιτικού φανατισμού. Σε μια δημαρχιακή εκλογή με το ανεκδιήγητο πάθος ανάμεσα σε Βασιλικούς και Βενιζελικούς, που τελικά μετατράπηκε σε ανταγωνισμό Μεσσηνίων και Μανιατών. Η αναμνηστική αυτή πλάκα τοποθετήθηκε εκεί όχι, για να θυμίζει την απελευθέρωση της πόλης, αλλά την παραχάραξη της ιστορίας.


Δεν θα πρέπει να συνεχίσω τις διαμαρτυρίες, γιατί ο χρόνος είναι περιορισμένος, ενώ οι ανακρίβειες οι οποίες έχουν εισχωρήσει στην ιστορία είναι ατελείωτες, που ίσως θα έπρεπε κάποτε να μας απασχολήσουν σε ένα στρογγυλό τραπέζι. Θα προσθέσω μόνο ότι η επέτειος της μάχης της Βέργας γιορτάστηκε για πρώτη φορά το 1926 μετά από εκατό χρόνια. Η μάχη αυτή, που η σημασία της ούτε και σήμερα τονίζεται, είχε αγνοηθεί τελείως για εκατό χρόνια. Στον τότε εορτασμό είχε πρωτοστατήσει ο απόγονος του Αντώνμπεη Γρηγοράκη, στρατηγός Ιωάννης Παν. Γρηγοράκης, που ήταν Υπουργός Συγκοινωνιών στην κυβέρνηση του δικτάτορα Θεόδωρου Πάγκαλου. 


Η ιστορία της Μάνης στα χρόνια της τουρκοκρατίας ήταν γεμάτη από εσωτερικές ταραχές και επαναστάσεις. Ακόμη η φτώχεια του τόπου έσπρωχνε τους κατοίκους της στην αρπαγή και την πειρατεία. Η τουρκική Διοίκηση για να απαλλαγεί από το δυσβάστακτο βάρος της επιβολής της τάξης στον ανήσυχο αυτό τόπο, αναγκάστηκε να παραχωρήσει προνόμια, όπως να επιβαρύνεται με χαμηλή φορολογία, να μην εισέρχεται Τούρκος στο έδαφός της χωρίς την άδεια των τοπικών αρχών της και να αυτοδιοικείται από τους κατά τόπους καπετάνιους, των οποίων επικεφαλής ήταν ο μπέης της Μάνης.

Αυτό είχε σαν συνέπεια, οι Μανιάτες να γυμνάζονται από την παιδική τους ηλικία στα όπλα και να γίνονται άριστοι πολεμιστές, εκπαιδευόμενοι στις μάχες που συχνά λάβαιναν χώρα μεταξύ γειτονικών οικογενειών. Γενναίους τους έκανε ο εγωισμός και η υπεροψία τους, που ήταν αποτέλεσμα της μητρικής διδασκαλίας. Το Μανιατόπουλο άκουγε από τα γεννοφάσκια του από τη μάνα του ή τις μεγαλύτερες αδελφές για την προσωπική αξιοσύνη του, που έπρεπε κάθε στιγμή να την αποδεικνύει. Η δειλία, η ατολμία, η αποφυγή του κινδύνου δεν ταίριαζαν σε Μανιάτη κι η απόρριψη της οικογένειας ήταν αναπόφευκτη. Ακόμη στην παλικαριά τους συνέβαλλε πολύ και η κριτική που ασκούσαν οι γυναίκες στις πράξεις τους, η οποία κριτική τους έσπρωχνε μέχρι την αυτοθυσία.


Οι Μανιάτες στέκονταν ψηλά στη συνείδηση των άλλων Ελλήνων, γιατί είχαν να επιδείξουν ηρωικούς αγώνες εναντίον των Τούρκων, που έκαναν όλους τους χριστιανούς να νιώθουν περηφάνεια για τους άθλους τους. Παράλληλα όμως κάθε Πελοποννήσιος που θα ζητούσε άσυλο στη Μάνη, θα βρισκόταν σε ένα ασφαλές και φιλόξενο περιβάλλον.  


Ακόμη όλοι οι Έλληνες στήριζαν τις ελπίδες τους ότι από τη Μάνη θα ξεπεταχθεί μια μέρα η ελευθερία του τόπου. Άλλωστε όλες οι ξένες δυνάμεις στους Μανιάτες στηρίζονταν, όταν ήθελαν να επέμβουν στον τουρκοκρατούμενο Μοριά. Όπως έγινε με τα Ορλωφικά κι αργότερα με το Λάμπρο Κατσώνη που είχε αυτοχειροτονηθεί σε πρίγκιπα της Μάνης.


Η Βενετία διατηρούσε πάντα φιλικές σχέσεις με τους Μανιάτες, για να έχουν τα πλοία της ασφαλή λιμάνια στους όρμους του τόπου, ακόμη κι όταν βρισκόταν σε πόλεμο με την Τουρκία.


Ο Μέγας Ναπολέων είχε επαφές με τους Μανιάτες, όταν σχεδίαζε να εισβάλει στο Μοριά, για να προχωρήσει μέχρι την Κωνσταντινούπολη και υπήρχε στη Μάνη ισχυρό φιλογαλλικό κόμμα με αρχηγό τον Τζανήμπεη Γρηγοράκη. Αλλά και η Αγγλία και η Ρωσία είχαν σχέσεις φιλίας με τους Μανιάτες και ανάλογα κόμματα.


Όταν από το 1818 η Φιλική Εταιρεία άρχισε ουσιαστικά να προετοιμάζει την απελευθέρωση της Ελλάδας από τον βάρβαρο Οθωμανικό ζυγό, έστρεψε τα βλέμμα της στη Μάνη και στον Μπέη της.


Ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης έδειξε από την πρώτη στιγμή την προθυμία του για απελευθερωτικό αγώνα και πρωτοστάτησε στη μύηση στην Εταιρεία των καπετάνιων της Μάνης.


Το Φθινόπορο του 1820 αποφασίστηκε από τη Φιλική Εταιρεία να κατεβεί στη Μάνη ο Γενικός Έφορος της Αρχής, ο Αλέξανδρος Υψηλάντης, για να ξεκινήσει τις ετοιμασίες του επαναστατικού αγώνα, ο οποίος θα άρχιζε στις 25 Μαρτίου του επόμενου έτους. 

Τελειώνοντας το 1820, ο Γρηγόριος Δικαίος, ο γνωστός Παπαφλέσσας, άφησε την Κωνσταντινούπολη και πήγε στο Μοριά και εγκαταστάθηκε στη Μονή Γαρδικίου, που είναι πάνω από τη Θουρία. Στις 6 Ιανουαρίου του 1821 αποβιβάστηκε στην Καρδαμύλη ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης και έμεινε φιλοξενούμενος του Παναγιώτη Μούρτζινου. παράλληλα πήγε και ο Αναγνωσταράς εκεί κοντά και διέμενε στη μονή της Σιδηρόπορτας στην Αλαγονία.


Η Μάνη φάνταζε σε όλους τους Πελοποννήσιους ότι ήταν ο πυρήνας της επανάστασης. Όλοι περίμεναν να ακούσουν το πρώτο ξεκίνημα από εκεί, για να πάρουν τα όπλα.


Όσο όμως δεν εμφανιζόταν ο Αλέξανδρος Υψηλάντης ο Πετρόμπεης υποκρινόταν τον ανήξερο για την επανάσταση. Ο Παπαφλέσσας στις 22 Φεβρουαρίου έγραψε στον Εμμανουήλ Ξάνθο διαμαρτυρόμενος που δεν τους είχαν ενημερώσει για τα σχέδια του αγώνα. Αλλά την ημέρα εκείνη ο Αλέξανδρος Υψηλάντης αντί να κατεβεί στη Μάνη, πέρασε τον Προύθο ποταμό και πήγε στις Ηγεμονίες, για να αρχίσεις από εκεί την επανάσταση. Οι Πελοποννήσιοι έμεναν απληροφόρητοι.


Ο Παπαφλέσσας ήταν ο μόνος ο οποίος από το Φεβρουάριο του 1821 είχε μαζί του 30 παλικάρια και με αυτούς κτυπούσε τους Τούρκους, όπου τους εύρισκε λίγους. Αυτόν αργότερα μιμήθηκαν και οι Καλαβρυτινοί, που περηφανεύονται τώρα ότι από τον τόπο τους άρχισε η επανάσταση. Η ιστορική αλήθεια έμεινε θαμμένη στα αγιασμένα χώματα του Μανιακίου. Αποκαλύφθηκε όμως τα τελευταία χρόνια, γραμμένη από το Μανιάτη ήρωα Ηλία Σαλαφατίνο.


Στη Μάνη από τις αρχές Μαρτίου είχαν αρχίσει οι προπαρασκευές για τη στρατολογία και την προετοιμασία για επαναστατκή εκστρατεία. Στις 11 Μαρτίου ο Μπέης έμαθε ότι ο Τζανετάκης Γρηγοράκης στρατολογούσε και με γράμμα του ρωτουσε τον πατέρα του και το θείο τους, αν η στρατολογία είναι για τη γνωστή υπόθεση και ότι δεν πρέπει να ξεκινήσει καθένας μόνος του, αλλά όλοι μαζί να μπουν στον αγώνα.


Οι Τούρκοι της Πελοποννήσου προαισθάνονταν ότι οι Έλληνες θα ξεσηκωθούν και επειδή πίστευαν ότι θα έρθουν ευρωπαϊκά στρατεύματα, όπως στα Ορλωφικά, να τους σφάξουν, άρχισαν να κλείνονται στα κάστρα τους. Η εγκατάλειψη της υπαίθρου από τους Τούρκους, όπως και των αφρούρητων πόλεων, έγινε αιτία να ξεκινήσει η επαναστατική δραστηριότητα ενωρίτερα από τις 25 Μαρτίου.


Χωρίς να μπούμε σε λεπτομέρειες, στις 22 Μαρτίου άρχισαν να μπαίνουν στην Καλαμάτα οι πρώτοι Μανιάτες με την πρόφαση ότι θα υπερασπίσουν την πόλη από τους ένοπλους που ήταν στα γύρω βουνά. Οι Τούρκοι πληροφορήθηκαν από τους Καλαματιανούς προκρίτους ότι τριγύρω είναι κλέφτες που απειλούσαν με καταστροφή την πόλη  και ζητούσαν μπαρουτόβολα και τρόφιμα. Όμως δεν ήταν άλλοι από τους αγωνιστές του Παπαφλέσσα και του Αναγνωσταρά , οι οποίοι είχαν οργανώσει στη μονή του Προφήτη Ηλία της Καλαμάτας το πρώτο στρατόπεδο της επανάστασης στην τουρκοκρατούμενη Πελοπόννησο και περίμεναν να έρθουν οι Μανιάτες για μπουν κι αυτοί στην πόλη.

Την επομένη, 23 Μαρτίου, ξεκίνησε από τις Κιτριές για την Καλαμάτα η στρατιά του Πετρόμπεη με τους Μεσομανιάτες και τους γειτονικούς καπετάνιους. Παράλληλα έφθασε και η στρατιά του Μούρτζινου από την Καρδαμύλη μαζί με τον Θεόδωρο Κολοκοτρώνη και τους γύρω καπετάνιους.

Ο Παπαφλέσσας με τον Αναγνωσταρά και τους άλλους Μεσσήνιους οπλαρχηγούς ενώθηκαν με τους Μανιάτες αναγνωρίζοντας τον Πετρόμπεη σαν αρχηγό. Ο Πετρόμπεης έστειλε προκήρυξη στις Ευρωπαϊκές αυλές προκειμένου να τους ενημερώσει για την επανάσταση και να ζητήσει τη βοήθεια των χριστιανικών χωρών για να απαλλαγούν οι Έλληνες από το βάρβαρο Οθωμανικό ζυγό.

Οι Τούρκοι της Καλαμάτας παραδόθηκαν αμαχητί και σύρθηκαν αιχμάλωτοι στη Μάνη και τη Μεσσηνία και γίναν σκλάβοι των Ελλήνων. Η Καλαμάτα γιόρταζε την απελευθέρωσή της.

Παράλληλα οι Μανιάτες καπετάνιοι που ήταν στην Καλαμάτα συνέστησαν τη Γερουσία της Μάνης υπό την προεδρεία του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη και οι Μεσσήνιοι οπλαρχηγοί και πρόκριτοι την Μεσσηνιακή Σύγκλητο, για να διαδεχθεί τις τουρκικές αρχές του τόπου. 

Όλες οι στρατιωτικές δυνάμεις αναγνώρισαν τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη σαν αρχηγό. Μανιάτες και Μεσσήνιοι σχεδίασαν το πρόγραμμα των εκστρατειών. Ο Κολοκοτρώνης με 300 Μανιάτες που του έδωσαν ο Πετρόμπεης και ο Μούρτζινος πήρε το δρόμο για το Λεοντάρι και τον ακολούθησαν ο Ηλίας Μαυρομιχάλης και ο Ηλίας Σαλαφατίνος. 

Ο Αναγνωσταράς, ο Παπαφλέσσας και Μανιάτες καπετάνιοι πήγαν στην Αρκαδιά, δηλαδή την Κυρπαρισσία, που είχε πολλούς Τούρκους. Την είχαν όμως εγκαταλείψει και είχαν κλειστή στα κάστρα της Πύλους και της Μεθώνης. Ο Αντώνιος Μαυρομιχάλης με το Γεώργιο Δαρειώτη πήγαν στην πολιορκια της Κορώνης. Αργότερα πήγε εκεί ο Ιωάννης-Κατσής Μαυρομιχάλης και ο γιός του Ηλίας Κατσάκος-Μαυρομιχάλης.

Παράλληλα από την ανατολική Μάνη οι Γρηγοράκηδες πολιόρκησαν τη Μονεμβασία και ο Κυριακούλης Μαυρομιχάλης με τον Αντώνιο Νικολόπουλο και τον Δημήτριο Παναγουλέα-Βενετσανάκη εγκαταστάθηκαν στη Βλαχοκερασιά. Ο Κωνσταντίνος Μαυρομιχάλης πήγε στο στρατόπεδο των Βερβένων. Αργότερα πήγε εκεί και ο Αντώνης Μαυρομιχάλης.

Σαν ηφαίστειο η Μάνη σκόρπισε την πύρηνη λάβα της σ’ όλη τη νότιο Πελοπόννησο. Από άκρου σε άκρο ο Μοριάς έστρεψε το βλέμμα του προς τη Μάνη και  στους Μανιάτες. Σ’ αυτή κρέμασαν τις ελπίδες τους οι Έλληνες για να φθάσουν στη λευτεριά του γένους.

Ο Ιωάννης Φιλήμων έγραψε στην ιστορία του πως αν δεν έμπαινε στην επανάσταση ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης με τους Μανιάτες οι Τούρκοι θα αντιμετώπιζαν τα άλλα στασιαστικά κινήματα σαν κλεφτοδουλείές. Δηλαδή δεν θα τους έδιναν σημασία. Άλλωστε τα επεισόδια των Καλαβρύτων ο Τούρκος Καϊμακάμης της Τριπολιτσάς τα θεώρησε έργα κλεφτών και όχι επαναστατών. 

Η Μάνη με τους εμπειροπόλεμους μαχητές της έδωσε επισημότητα στην επανάσταση. Από εκεί απλώθηκε σε όλη τη νότιο Πελοπόννησο. Ειδοποιήθηκαν οι ευρωπαϊκές Αυλές με την προκήρυξη του αρχιστράτηγου Μανιατών και Μεσσηνίων Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη για τους σκοπούς της επανάστασης. Την τοπική Διοίκηση ανέλαβαν ελληνικές αρχές, που μεριμνούσαν για τη στρατολογία και των εφοδιασμό των στρατευμάτων.


Ακολούθησε η πολιορκία και άλωση της Τριπολιτσάς.

ΚΟΡΟΓΟΝΑΣ


Το 1576 αναφέρεται το όνομα του Παπα-Κορογόνα, ο οποίος μαζί με άλλους Μανιάτες υπέγραψε μια αίτηση προς τις Βενετικές αρχές για την απελευθέρωση του Μανιάτη Νικολού Βαρυκέφαλου, που είχε καταδικαστεί για άγνωστη αιτία σε θάνατο και τον είχαν οι Βενετσάνοι να κωπηλατεί σε πλοίο τους.



Για να εκβιάσουν οι Μανιάτες τους Βενετούς είχαν κρατήσει όμηρο έναν πλοιοκτήτη. Τελικά άφησαν οι Μανιάτες το Βενετό και αυτοί τον Βαρυκέφαλο.

Κ. Τσικνάκη, Πρακτικά Γ’ τοπικού Συνεδρίου Μεσσηνιακών Σπουδών, 1989, σ. 395.


Για την ετυμολογία του ονόματος Κορογόνας δεν υπάρχει ομοφωνία. Μια άποψη που δεν φαίνεται να ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα είναι ότι κορογόνας ονομάζεται αυτός που γεννά κορίτσια. 

Δ. Δημητράκου, Οι Νυκλιάνοι, σ. 229.

Ο Ανάργυρος Κουτσιλιέρης υποστήριξε ότι το κορογόνας προέρχεται από τη λέξη κορογωνιά που σημαίνει προκοπή.

Α. Κουτσιλιέρη, Παραταινάρια τοπωνύμια, Ανάτυπο, σ. 81-2.


Ο Δικαίος Βαγιακάκος τα Κορογονιάνικα τα ετυμολογεί από το όνομα Κορογόνας.

Δ. Βαγιακάκου, Περί τα Παραταινάρια τοπωνυμια, Ανάτυπο, σ. 194-5. Του ιδίου, Αρχαία και μεσαιωνικά  τοπωνύμια, συλλογή Γ’, Πελοποννησιακά, τόμ. 5, σ. 171-3


Το 1618 σε κατάλογο των χωριών της Μάνης, που έγραψε ο Πέτρος Μέδικος-Γιατρός κάτοικος του Οιτύλου, αναφέρεται σε χωριό Οχιά των Κορογόνων (Noxia di corogon) και ένα άλλο χωριό, Choriocorogona το οποίο φαίνεται να βρίσκεται κοντά στον Κάβαλο-Πύρριχο στην περιοχή του Κολοκυνθίου. Δεν αποκλείεται να πρόκειται για τα Κορογονιάνικα και να έχουν τοποθετηθεί σε άλλη θέση του καταλόγου.

Κ. Κόμη, Οικισμοί και πληθυσμός της Μάνης, σ. 359-60 και 585.


Πάντως την εποχή εκείνη γίνονταν πολλές μετακινήσεις οικογενειών, άλλοτε γιατί τους έδιωχνε κάποια ισχυρότερη οικογένεια και άλλοτε γιατί αυτοί καταλάμβαναν μια καλύτερη περιοχή από τη δική τους, διώχνοντας τους κατοίκους της.

Στο αρχείο του γιατρού Παπαδάκη αναφέρεται το χωριό Κορογονιάνοι, ίσως από το 1760 και το όνομα του αθενούς Γιάννης Μουσάκης και συγγενείς του. 

Δ. Δημητράκου, ό.π., σ. 215, φύλλο 48


Τα Κορογονιάνικα τα βρίσκουμε στα Στιχουργήματα του Νικήτα Νηφάκη, που το έγραψε το 1798. 

Σ. Β. Κουγέα, Μανιάτικα ιστορικά στιχουργήματα, σ. 39.


Η γειτονεία των Κορογονιάνικων με το σημαντικό λιμάνι του Πόρτο Κάγιο αποτελεί ένδειξη ότι στην περιοχή εκείνη θα πρέπει να ήταν οικισμός από πολύ παλαιά. Έχουμε στα Κορογονιάνικα ‘’ορθολίθους’’. Πρόκειται για μεγάλες πέτρες, που ίσως ήταν δηλωτικές τάφου. Ακόμη στο χωριό αυτό υπάρχει περιοχή που ονομάζεται ‘’Παλιόχωρα’’ που σημαίνει αρχαίο οικισμό.

Γ. Σαΐτας, Ορθόλιθοι, Πρακτικά Α’ Συνεδρίου Λακωνικών Μελετών, Μολάοι 1982, σ. 151-8.

Στα Κορογονιάνικα υπάρχει μεγαλιθικός ναός μονοκάμαρος, του Αγίου Φιλίππου, χρονολογούμενος από τον δέκατο αιώνα.

Ν. Δρανδάκη, Οι ναοί της Λακωνίας και Μάνης, τόμ. Δ’. σ. 523 (τόμ. Α’, σ. 341, 409, 482) τομ. Β. 261-4, 283, 294. Γ. Σαΐτας, ό.π. 


Το 1810 αναφέρονται τα Κορογονιάνικα στην επισκοπή Λαγίας και Κατωπαγγίου. 

Περικ. Π. Ζερλέντη, Τάξις ιεραρχική των εν Πελοποννήσω Αγίων του Θεού εκκλησιών. Η Μητρόπολις Ζαρνάτας και αι εν Μάνη επισκοπαί, Ερμούπολις 1922, σ. 40.


Το 1829 η Γαλλική Επιστημονική Αποστολή, η οποία χαρτογράφησε την Πελοπόννησο, ανάφερε ότι οι κάτοικοι των Κορογονιάνικων ήταν 96.

Μιχαήλ Χουλιαράκη, Γεωγραφική, διοικητική και πληθυσμιακή εξέλιξις της Ελλάδος 1821-1971. τόμ. Α’, μέρος Β΄, σ. 43.


Η Ελένη Μπελιά δημοσίευσε πίνακα της καποδιστριακής περιόδου 1828-1830 και αναφέρει ότι οι κάτοικοι στα Κορογονιανικα ήταν 55. Να σημειωθεί ότι οι γυναίκες ήταν σχεδόν διπλάσιες των ανδρών, όπως συνέβαινε εκείνο τον καιρό σε όλη τη Μάνη.

 Ελένη Μπελιά, Λακωνικαί Σπουδαί τόμ. Γ’, σ. 446.


Το 1835 έγινε διοικητική διαίρεση του κράτους σε δήμους και τα Κορογονιάνικα ανήκαν στο δήμο Ταινάρου, με πρωτεύουσα τις Πιόντες. Το 1842 έγινε συγχώνευση των δήμων και τα Κορογονιάνικα περιελήφθησαν στο δήμο Λαγίας.

Δ. Δημητράκου, ό.π., σ. 222-3.


Σε απογραφές που έγιναν μετά την απελευθέρωση οι κάτοικοι των Κορογονιάνικων βρέθηκαν: το 1844 να είναι ψυχές 60. Το 1889 ήταν 109. Το 1940 ήταν 81. Το 1971 ήταν 16 και το 1981 ήταν 37.

ΚΟΡΟΓΟΝΙΑΝΙΚΑ: (κάτοικοι) Από διήγηση Θ. και Σ. Μπόφου, Γιάννη Μιχαλόλια. 

-Κορογόνας ή Μπώφος ή Μποφάκος. Ήταν από τοιυς συνοικισμούς, έρημους τώρα, που είναι δίπλα στους Πιόντες. Ήταν άρχοντας όλης της περιοχής από Πιόντες μέχρι και Κορογονιάνικα. Αλλά είχε όλο κόρες και ένα γιό. Γιαυτό τον είπανε Κορο – γόνα. Εμειώθηκε πολύ η οικογένειά του. Οίκησε τα Κορογονιάνικα πριν από το 1700. Ισχυρό σόι που ξέπεσε μετά το 1821. Συγγενής του εξ αίματος ο Κορογόνας-Γελάσης και Αγγελάκος στους Μπουλαριούς. Απόγονός του είναι ο Καρέλιας (οι γνωστοί βιομήχανοι). Τα Μουντανίστικα πριν ήταν Κορογονιάνικα.

-Μιχαλόλιας. Σώγαμπρος του Κορογόνα. Συγγενής του Ζαγοριανάκου από τη βόρεια Μάνη (Ανατολική). {Ο Ζαγοριανάκος ήταν από την Τσεροβά}

ΜΠΟΥΛΑΡΙΟΙ: -Ο Μιχαλόλιας εγκαταστάθηκε στα Κορογονιάνικα.

-Κορογόνας (Μπόφος). Κατείχε μεγάλη περιοχή. Με κοιτίδα τα χαλάσματα πούναι βόρεια στα Κορογονιάνικα έφτιαξε τα σημερινά Κορογονιάνικα και κατείχε μεγάλη έκταση προς τα σημερινά Μουντανίστικα και Μπουλατιούς. Ο Κορογόνας ή Αγγελάκος ξεκλήρισε.

Κυριάκου Κάσση, Μοιρολόγια της Μέσα Μάνης, Αθήνα 1989, σ. 74, 117-8 και 133.


Ο Δήμαρχος Πειρεά κ. Βασίλειος Μιχαλολιάκος δίνει την πληροφορία ότι οι συγγενείς του είναι στην περιοχή της Τσεροβάς-Δροσοπηγής και από εκεί προέρχεται ο Μιχαλόλιας, ο οποίος δεν ήταν γαμπρός του Κορογόνα, αλλά Κορογόνας.


Αυτό ενισχύεται από την καταγραφή των χωριών του Πέτρου Μάδικου-Γιατρού, ο οποίος τοποθέτησε το χωρίο choriocorogona κοντά στον Πύρριχο. Επομένως θα πρέπει να θεωρούμε τους Κορογονιάνους ως έχοντες σχέση με την Οχιά, τα Κορογονιάνικα και ένα χωριό κοντά στον Πύρριχο ή την Τσεροβά, με την οποία συγχωνεύτηκε. Πιθανώς η Κοτρώνα να ήταν κι αυτή το χωρίο Κορογόνα.

15 ΜΑΡΤΙΟΥ 1821


Η σημερινή συνάθροισή μας γίνεται για να τιμήσουμε τους προγόνους μας, αυτούς που μας χάρισαν το δώρο της λευτεριάς.


Τούτος τόπος, η Καρδαμύλη, είναι ευλογημένος και το όνομά της αναλύωτο ακούγεται πάνω από 3.000 χρίνια, από τον καιρό του Τρωϊκού πολέμου, όταν ο βασιλιάς Αγαμέμνωνας την πρόσφερε μαζί με άλλες έξι πόλεις σαν προίκα στον Αχιλλέα, για να παντρευτεί μια από τις κόρες του.


Στο πέρασμα των αιώνων η Καρδαμύλη γνώρισε μέρες ελευθερίας και σκλαβιάς, ευμάρειας και καταστροφής κι όμως το όνομά της άντεξε και δεν επηρεάστηκε από τις επιδρομές γειτόνων κι αλλοφύλων, ακόμη και στη φθορά του πανδαμάτορα χρόνου.


Στον καιρό της Βυζαντινής αυτοκρατορίας κυριαρχούσε στην Καρδαμύλη η μεγάλη οικογένεια των Ισπανών ή Σπανέων, που σήμερα μοναδικό απομεινάρι σώζεται το μοναστήρι του Σωτήρος στη ρεματιά του Βιρού. Φημισμένοι πειρατές, περιζήτητοι μισθοφόροι, ηρωϊκοί πολεμιστές, τιμημένοι με αξιώματα κι ως το τέλος ευεργετημένοι από τον Κωνσταντίνο Παλαιολόγο.


Στα χρόνια της τουρκοκρατίας εγκαταστάθηκε εδώ στην Καρδαμύλη ένας κλάδος των Παλαιολόγων από την Τρύπη της Λακωνίας, που τότε την έλεγαν Τρούπη και κατά μια εκδοχή οι νεοφερμένοι πήραν το παρωνύμιο Τρουπάκης. Οι καστρόπυργοι των Τρουπάκηδων κοσμούν ακόμη τον τόπο κι αποτελούν μαρτυρία των αγώνων για την ελευθερία, αλλά και την ισχύ της οικογένειας.


Στη δεύτερη τουρκοκρατία ο Παναγιώτης Μιχαήλ Παλαιολόγος-Τρουπάκης κατανίκησε τον καπετάν Ξανθό Γιατρό της Μηλιάς που διαφέντευε αυτόν τον τόπο και η οικογένειά των Παλαιολόγων-Τρουπάκηδων πήρε στα χέρια της την καπετανία της Καρδαμύλης και την κράτησε ως την απελευθέρωση.


Γιός του Παναγιώτη Τρουπάκη-Παλαιολόγου ήταν ο Μιχαήλμπεης, ο οποίος διαδέχθηκε το καλοκαίρι του 1779 στο αξίωμα του μπέη της Μάνης τον Τζανέτμπεη Κουτούφαρη. Το 1782 με την κατηγορία της πειρατείας οι Τούρκοι τον απαγχόνισαν και στη θέση του διόρισαν τον Τζανήμπεη Γρηγοράκη. Μαζί με τον Μιχαήλμπεη οι Τούρκοι συνέλαβαν και τα τρία του παιδιά, τον Πέτρο, τον Βενετσάνο και τον Παναγιώτη. Από αυτά οι δύο πρώτοι εκτελέστηκαν από τους Τούρκους, ενώ ο Παναγιώτης δραπέτευσε κι αργότερα αναγνωρίστηκε ως τοπικός καπετάνιος. 


Ο Παναγιώτης Παλαιολόγος-Τρουπάκης για την επίδοσή του στη θάλασσα πήρε το παρωνύμιο Μούρτζινος, που διατηρήθηκε και στους απογόνους του σαν επίθετο. Το Παρωνύμιο αυτό οφείλεται στο όνομα του θαλασσομάχου Φραγκίσκου Μοροζίνη, ο οποίος διετέλεσε στόλαρχος και μετά Δόγης της Βενετίας κι ήταν γνωστός στους Έλληνες σαν Μουρτζίνης. 


Στη μνήμη των παλαιών υπήρχε λαϊκό άσμα που αναφερόταν σε ναυτικές του περιπέτειές και έλεγε: «Ο Μούρτζινος, ο Ζαχαριάς κι ο καπετάν Γιωργάκης», που σήμερα αυτά τα ονόματα σημαίνουν διάσταση απόψεων κι ασυμφωνία.


Ο Παναγιώτης Μούρτζινος σαν καπετάνιος ήταν πολύ ισχυρός και όχι μόνο στον τόπο του, αλλά επηρέαζε και τους γύρω καπετάνιους, αποτελούσε δε την αντιπολίτευση του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη. Παρ’ όλα αυτά, βάζοντας τον πατριωτισμό πάνω από τις τοπικές διαμάχες, ο Μπέης στις 20 Νοεμβρίου 1818 μύησε στη Φιλική Εταιρεία τόσο αυτόν, όσο και τον γιό του Διονύσιο.


Η Φιλική Εταιρεία έστειλε στη Μάνη τον Χριστόφορο Περραιβό για να συμφιλιώσει τους Μανιάτες, που ήταν γνωστοί για τις μεταξύ τους αντιπαλότητες και ένοπλες συγκρούσεις. Την 1η Οκτωβρίου 1819 με τη μεσολάβηση του Περραιβού ο πρώην Αντώνμπεης Γρηγοράκης με τους ανιψιούς του και ο Παναγιώτης Μούρτζινος υπέγραψαν πρωτόκολλο ότι θα αναγνώριζαν σαν αρχηγό της Μάνης τον Πετρόμπεη.


Στις 6 Ιανουαρίου 1821 αποβιβάστηκε στην Καρδαμύλη και φιλοξενήθηκε στους πύργους τού Παναγιώτη Μούρτζινου ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης. Όπως μας πληροφορεί ο Ηλίας Σαλαφατίνος, ο Πετρόμπεης με το γιό του Αναστάση και τον Σαλαφατίνο, πηγαίνοντας από το Λιμένι στις Κιτριές, αποβιβάστηκε στην Καρδαμύλη κι είχε συζήτηση με τον Μούρτζινο και τον Κολοκοτρώνη. Αποτελεί δε αποκύημα  νοσηρής φαντασίας μερικών συκοφαντών ότι ο Πετρόμπεης ήθελε να παραδώσει τον Κολοκοτρώνη στους Τούρκους.


Σύμφωνα με τα σχέδια της Φιλικής Εταιρείας, τα οποία είχε μεταφέρει στη Μάνη ο Γρηγόριος Δικαίος, γνωστός ως Παπαφλέσσας, ο ‘’Επίτροπος της Αρχής’’ Αλέξανδρος Υψηλάντης θα πήγαινε στη Μάνη για να αρχίσει από εκεί την επανάσταση στις 25 Μαρτίου 1821. Όμως ο καιρός περνούσε και δεν υπήρχαν πληροφορίες από την Εταιρεία. 


Όταν στο τέλος του 1820 κατέβαινε από την Κωνσταντινούπολη ο Παπαφλέσσας, είχε περάσει από το Αιβαλί και τη Σμύρνη, είχε ξεσηκώσει με τα θερμά του λόγια τους Έλληνες, δίνοντας την υπόσχεση ότι η ελευθερία έρχεται. και αυτοί είχαν δεσμευτεί να του στείλουν πολεμοφόδια. 

Στις 22 Φεβρουαρίου, ημέρα που ο Υψηλάντης περνούσε τον Προύθο ποταμό, για να αρχίσει την επανάσταση από τις Ηγεμονίες, ο Γρηγόριος Δικαίος έγραψε στον Εμμανουήλ Ξάνθο της Φιλικής Εταιρείας την ανησυχία του από την έλλειψη ειδήσεων και οδηγιών.

Ο καιρός περνούσε, η 25η Μαρτίου πλησίαζε κι η Φιλική Εταιρεία σιγούσε. Ο Πετρόμπεης ήταν αμήχανος και πολύ επιφυλακτικός στα λόγια του. Ο Ηλίας Σαλαφατίνος σε ένα έγγραφό του αναφέρει για την ανησυχία του Πετρόμπεη: «…διότι δεν έβλεπεν κανέν γενικόν κίνημα των Ελλήνων κατά των Τούρκων ει μη μόνον ήκουε τον Γρηγόριον Δικαίον ως αποστάτην περιερχόμενον διάφορα μέρη της Πελοποννήσου με σχεδόν τριάκοντα στρατιώτας βλάπτοντα τους Τούρκους όπου απήντα και εγνώριζεν ικανήν την δύναμίν του ν’ ανθέξη…». Επομένως οι πρώτες τουφεκιές της επανάστασης ακούστηκαν από τα όπλα τον Γρηγόριου Δικαίου και αυτόν μιμήθηκαν οι Καλαβρυτικοί, που σήμερα αναγνωριζόνται και τιμούνται σαν πρωτοπόροι της ελληνικής επανάστασης.


Επί τέλους ήρθε η λαμπρή ημέρα της 15ης Μαρτίου που έφερε χαρά στον καπετάνιο και τους κατοίκους της Καρδαμύλης. Ο Πετρόμπεης από το Λιμένι έστειλε ταχυδρόμο στο Μούρτζινο να αναγγείλει ότι γύρισε από την Κωνσταντινούπολη ο γιός του, ο Γιωργάκης. Τον κρατούσαν εκεί οι Τούρκοι ως όμηρο. Οι Φιλικοί της Πόλης τον φυγάδευσαν και αυτός έφερε την είδηση, ότι ο Αλέξανδρος Υψηλάντης άρχισε τον επαναστατικό αγώνα από τις Ηγεμονίες. Έπρεπε και οι Μανιάτες να ξεσηκωθούν στις 25 Μαρτίου.


Την ίδια ημέρα 15 Μαρτίου, κατά μία εκδοχή, έφθασε στην Καρδαμύλη και το καράβι από τη Σμύρνη και το Αϊβαλί με τα πυρομαχικά για τον Παπαφλέσσα. Νέος άνεμος, γεμάτος προσδοκίες, φυσούσε στη Μάνη. Οι προετοιμασίες που μέχρι την προηγουμένη γίνονταν με κάθε επιφύλαξη, για να μη φουντώσουν τις λανθάνουσες υποψίες των Τούρκων, τώρα γίνονταν με τρόπο πανηγυρικό και θριαμβευτικό.


Στις 22 Μαρτίου ήρθε στον καπετάνιο Παναγιώτη Μούρτζινο άλλος ταχυδρόμος του Πετρόμπεη, από τις Κιτριές αυτή τη φορά και έφερε την είδηση, πως την επομένη θα μπούμε στην Καλαμάτα. Ο Σουλεϊμάν Αρναούτογλου, ο βοεβόδας της Καλαμάτας, νόμισε ότι ήταν χιλιάδες κλέφτες οι συγκεντρωμένοι Μεσσήνιοι στο στρατόπεδο της μονής του Προφήτη Ηλία της Καλαμάτας, όπως και οι μεταφορείς των πυρομαχικών του πλοίου. Κάλεσε λοιπόν σε βοήθεια τον Πετρόμπεη και ζήτησε να πάνε Μανιάτες να διώξουν τους κλέφτες. Μετά από την πρόσκληση αυτή άρχισαν από τις γύρω καπετανίες να πιάνουν επίκαιρες θέσεις στην πόλη της Καλαμάτας, για να μη γίνει αντιληπτό το λάθος τους και αρχίσουν τις σφαγές των Καλαματιανών.


Ξημερώνοντας η 23η Μαρτίου, πριν καλά-καλά να φέξει, στην Καρδαμύλη υπήρχε αντάρα και πανηγυρισμοί. Είχαν συγκεντρωθεί από τα γύρω χωριά οπλοφόροι, οι οποίοι με αρχηγό τον Παναγιώτη Μούρτζινο πήραν το δρόμο για την Καλαμάτα. Παρόντες όλοι οι κλάδοι των Τρουπάκηδων, οι Κιτρινιαραίοι και δεκάδες άλλοι μικροκαπετάνιοι. Μαζί τους βάδιζαν οι άνδρες του Νικολάκη Χρηστέα από τον Άγιο Δημήτριο, οι Κυβελαίοι από τη Μηλιά και οι Δουράκηδες από την Καστάνια. Μα πιο φανταχτερή ήταν η παρουσία του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη, που ανάμεσα στους βρακοφόρους Μανιάτες φορούσε την ολοκόκκινη στολή και την περικεφαλαία του αξιωματικού του στρατού των Ιονίων Νήσων και βάδιζε μαζί τους σαν ένας αλλόκοτος οδοιπόρος, που έμοιαζε να έρχεται από άλλον κόσμο. Ίσως τον είχε στείλει ο Θεός, για να αναδειχθεί αργότερα στον πιο άξιο ηγέτη των Ελλήνων.


Άλλη ομάδα πολεμιστών, με τους ψυλόλιγνους Μεσομανιάτες, ξεκίνησε από τις Κιτριές για την Καλαμάτα κάτω από τις οδηγίες του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη. Την ίδια ώρα από τα χωριά του Σταυροπηγίου, δηλαδή του πρώην δήμου Αβίας, κατηφόριζαν οι Πηγαδιώτες, οι Αλτομιριανοί, οι Γαϊτσανοί, οι Καμπιανοί, οι Βαρουσιώτες, οι Δολιανοί, οι Μαντιναίοι και οι Σελιτσάνοι για να φθάσουν πρώτοι.


Όταν μπήκαν στην Καλαμάτα οι Μανιάτες, ήρθαν κοντά τους κι οι Μεσσήνιοι οπλαρχηγοί και στο άκουσμά τους ο Σουλεϊμάν Αρναούτογλου ταράχτηκε κι έστειλε τον Μπουλούκμπασή του να δει τι γίνεται. Αυτός πήρε την εντολή από τους επαναστάτες να παραδώσουν τα όπλα σε τρει ώρες, γιατί σε αντίθετη περίπτωση θα τους περνούσαν όλους από το σπαθί τους.


Χωρίς να πέσει ούτε μια τουφεκιά, στις 23 Μαρτίου 1821, οι Τούρκοι παρέδωσαν τα όπλα και στην Καλαμάτα κατανικήθηκε η οθωμανική τυραννία. Ήταν η πρώτη πόλη στην οποία η τουρκική εξουσία κατέρρευσε και προσκύνησε το χριστιανικό λάβαρο. Οι Τούρκοι έχασαν τη διοίκηση και μπήκαν στα σίδερα, όπως είχαν προτήτερα τους ραγιάδες.  Για τους Έλληνες είχε ξημερώσει η πιο λαμπρή μέρα, η ημέρα της ελευθερίας. Το νέο διαδόθηκε παντού κι έδωσε θάρρος στους ταπεινωμένους από τη μακρόχρονη δουλεία Πελοποννήσιους, για να πάρουν κι αυτοί τα όπλα και να διεκδικήσουν αυτό που δικαιούται κάθε άνθρωπος, την ελευθερία.


Στην Καλαμάτα η ελληνική επανάσταση είχε τον πιο επίσημο χαρακτήρα της. Την ίδια ημέρα, στις 23 Μαρτίου 1821, όλοι οι οπλαρχηγοί, Μανιάτες και Μεσσήνιοι, αναγόρευσαν αρχιστράτηγο του στρατού της Μάνης και της Μεσσηνίας που είχε συγκεντρωθεί στην Καλαμάτα τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη. Αυτός σαν εκπρόσωπος των Μανιατών και η Μεσσηνιακή Σύγκλητος, δηλαδή οι οπλαρχηγοί και οι πρόκριτοι της Μεσσηνίας, έστειλαν προκήρυξη στις Ευρωπαϊκές Αυλές και τους ανακοίνωσαν την επανάστασή τους, για να απαλλαγούν από την τουρκική τυραννία και παράλληλα ζητούσαν τη βοήθειά τους.


Εκτός από τη Μεσσηνιακή Σύγκλητο στην Καλαμάτα είχε την έδρα της και η Γερουσία των Μανιατών. Πρόεδρός της ήταν ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης και μέλη της είχε τον Παναγιώτη Μούρτζινο, τον Γιωργάκη και Γιάννη Καπετανάκη, τον Αθανασούλη Κουμουνδουράκη, τον Νικολάκη Χρηστέα, τον Πανάγο Κυβέλο, τον Γιωργάκη Δουράκη και τον Πιέρο Πατριαρχέα. Η Γερουσία των Μανιατών είχε αναλάβει τη στρατολογία και την κατανομή των Μανιατών στα πολεμικά μέτωπα.


Στις 24 Μαρτίου έγινε δοξολογία στην οποία παραβρέθηκε όλος ο κλήρος της Καλαμάτας, ο οποίος κρατούσε στα χέρια του τις εικόνες κι ευλογούσε τους πολεμιστές. Ο Κολοκοτρώνης δεν είχε δικούς του στρατιώτες και έκανε την πρόταση να βαδίσουν όλοι μαζί προς το κέντρο της Πελοποννήσου. Αυτό όμως δεν έγινε δεκτό, γιατί δεν ήθελαν οι άλλοι να αφήσουν τους Τούρκους των μεσσηνιακών φρουρίων ασύδωτους να παρενοχλούν τους Έλληνες της νότιας Πελοποννήσου. 

Προτιμήθηκε να πολιορκηθούν όλα τα φρούρια και ένα μέρος να ακολουθήσει τον Κολοκοτρώνη προς το κέντρο του Μοριά. Στον Κολοκοτρώνη δώθηκαν συνολικά 300 στρατιώτες από τον Πετρόμπεη με τον Πιέρο Βοϊδή-Μαυρομιχάλη και από τον Μούρτζινο με τον Παναγιώτη Μπουκουβαλέα-Τρουπάκη και τους Δουράκηδες, που ξεκίνησαν μετά τη δοξολογία για το Λεοντάρι. Στα απομνημονεύματά του ο Κολοκοτρώνης γράφει: «ανασπαστήκαμε και αναχωρήσαμε». Ο Διονύσιος Μούρτζινος ήταν εκείνες τις ημέρες άρρωστος και δεν πήρε μέρος στην εκστρατεία. 

Την άλλη ημέρα πήρε το δρόμο για το Λεοντάρι ο Ηλίας Μαυρομιχάλης με το Σταυριανό Καπετανάκη και μετά από δύο ακόμη ημέρες ακολούθησε ο Ηλίας Σαλαφατίνος. Ο Αντωνάκης Μαυρομιχάλης και ο Γεώργιος Δαρειώτης πολιόρκησαν το κάστρο της Κορώνης, Ο Αναγνωσταράς, ο Παπαφλέσσας, ο Κουμουνδουράκης και πολλοί ακόμη βάδισαν εναντίον της Αρκαδιάς, όπως λεγόταν τότε η Κυπαρισσία, που είχε πολλούς Τούρκους. Δεν τους βρήκαν όμως εκεί, γιατί είχαν καταφύγει στο κάστρο της Πύλου. Έμαθαν όμως ότι στην περιοχή της Καρύταινα γινόταν πόλεμος και βάδισαν προς τα εκεί.


Ο Κολοκοτρώνης με τους Μανιάτες που είχε μαζί του βάδιζαν για το Λεοντάρι, έμαθαν όμως ότι οι Τούρκοι του Φαναρίου, δηλαδή της επαρχίας Ολυμπίας, είχαν πάρει το δρόμο για την Τριπολιτσά. Πήγαν στην Καρύταινα, πέρασαν τον Αλφειό ποταμό κι έπιασαν την οχυρή θέση του Αγίου Αθανασίου και εμπόδισαν το πέρασμα των Τούρκων από το γεφύρι. Αυτοί υποχρεώθηκαν να περάσουν μέσα από τον ποταμό, αλλά είχαν πολλά θύματα σε ανθρώπους και ζώα, που παρασύρθηκαν από τα ορμητικά νερά του Αλφειού.  


Ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης στα απομνημονεύματά του έγραψε για τους ηρωϊκούς πολεμιστές του Αγίου Αθανασίου: «…οι Σπαρτιάται έκαμαν τότε έναν πόλεμον, που εμιμήθηκαν τον Λεωνίδα· 300 ήτον οι πρώτοι. 1.700 οι Τούρκοι. Από ταις 6 ώραις έσωσαν τα φουσέκια τους, ελαβώθηκε ο Βοϊδής, ο Δουράκης, εσκοτώθησαν πέντε έξη…». 


Αυτό ήταν το ξεκίνημα της επανάστασης του 1821 κι ακολούθησαν το Βαλτέτσι, τα Δολιανά και τα Βέρβενα, η παράδοση της Μονεμβασίας και του Νεοκάστρου, η άλωση της Τριπολιτσάς, η εκστρατεία στην ανατολική Ελλάδα και φάνηκε πως ο δρόμος φθάνει αίσια προς το τέλος του. Με τον καινούριο χρόνο οι Μανιάτες σκόρπισαν σε όποιο τόπο τους καλούσε η ανάγκη της πατρίδας και σκοτώθηκαν σε ξένα μέρη, ο μεν Ηλίας Μαυρομιχάλης στην Κάρυστο της Ευβοίας, ο δε Κυριακούλης Μαυρομιχάλης στη Σπλάτζα της Ηπείρου. 

Το καλοκαίρι του 1822 κατέβηκε στο Μοριά ο Δράμαλης πασάς με μια τεράστια στρατειά που διαλύθηκε χωρίς πολύ δυσκολία. Έγραψαν μερικοί αόριστα ότι οι Μανιάτες φορτώθηκαν τα προϊόντα αρπαγής του Άργους και έφυγαν. Ναι, έφυγαν λίγοι, αυτοί οι οποίοι είχαν πάει εκεί για να λαφυραγωγήσουν το Ναύπλιο, που αναμενόταν η παράδοσή του. Οι πολλοί, οι οργανωμένοι Μανιάτες με τους αξιωματικούς τους, συμμετείχαν στο κάψιμο των καρπών της Αργολικής πεδιάδας, υπαράσπισαν το κάστρο του Άργους, πολέμησαν στη μάχη των Αμπελιών και συνετέλεσαν αποτελεσματικά στην πανωλεθρία του Δράμαλη. 

Ακολούθησε η πρώτη πολιορκία του Μεσολογγίου στην οποία πήγε ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης με λίγους Μανιάτες για να εμψυχώσει τους πολιορκημένους. Ήρθαν όμως και επικουρίες Μανιατών που ανάγκασαν τους Τούρκους να γυρίσουν στη βάση τους, αφήνοντας το Μεσολόγγι σε χέρια ελληνικά.


Τις επιτυχίες αυτές ακολούθησαν εμφύλιοι πόλεμοι του 1823 και 1824, που έφεραν την Ελλάδα στο χείλος της καταστροφής. Η Μάνη έμεινε σχετικά αμέτοχη στις εμφύλιες συγκρούσεις, γιατί τόσο ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης όσο και ο Διονύσιος Μούρτζινος βρέθηκαν στην ίδια πολιτική παράταξη. Στις αρχές του 1825 φυλακίστηκε ο Θ. Κολοκοτρώνης και όλοι οι φίλοι του Μοραΐτες.


Στις 11 Φεβρουαρίου 1825 αποβιβάστηκε στη Μεθώνη ο Ιμπραήμ πασάς, θετός γιός του Μωχάμετ Άλη της Αιγύπτου. Αυτός κατώρθωσε με τον τακτικό στρατό που διέθετε να κυριαρχήσει στα πολεμικά μέτωπα της Πελοποννήσου, Αλώνισε το Μοριά από την μια άκρη ως την άλλη, σκότωσε, έκαψε, αιχμαλώτισε κι ερήμωσετα πάντα. Πριν ο Αιγύπτιος σατράπης να πολιορκήσει το Μεσολόγγι και να αναγκάσει τους υπαρασπιστές του σε ηρωϊκή και αιματηρή έξοδο, που συγκίνησε όλη την Ευρώπη, μόνο η Μάνη δεν είχε δεχθεί ακόμη την πολεμική αναμέτρηση μαζί του,

Στις 22 Ιουνίου 1826 ο Ιμπραήμ πασάς χτύπησε τη Βέργα του Αλμυρού και την ίδια νύχτα έκανε απόβαση στο Διρό. Μια διπλή πανωλεθρία δεν τον συνέτισε και τον Αύγουστο του ίδιου έτους χτύπησε τη Μάνη από την Ανατολική πλευρά. Στον Πολυάραβο επαναλήφθηκε το θρίαμβο της Βέργας και του Διρού και ο Ιμπραήμ δεν τόλμησε να δοκιμάσει νέα επιχείρηση εναντίον της Μάνης.

Η πετυχημένη απόκρουση των Μανιατών στις επιθετικές προσπάθειες του Ιμπραήμ έπεισε τους Ευρωπαίους ηγέτες, ότι η ελληνική επανάσταση δεν πρόκειται να κατασταλεί από τον Ιμπραήμ και τον επόμενο χρόνο υπέγραψαν το πρωτόκολλο του Λονδίνου για τη διακοπή των εχθροπραξιών στον Ελλαδικό χώρα.


Η επανάσταση έφερε σε αίσιο πέρας το σκοπό της και ένα μέρος του Ελλαδικού χώρου ελευθερώθηκε. Η Καρδαμύλη και γενικότερα η Ελλάδα στερήθηκαν τις υπηρεσίες του Διονυσίου Μούρτζινου κι ο θάνατός του το 1830 στοίχισε ακριβά στους Έλληνες.


Ας είναι αιωνία η μνήμη των αγωνιστών του 1821 κι ας κλίνουμε ευλαβικά το γόνυ στους λεβέντες της Μάνης, που θυσίασαν τα νιάτα τους και την παληκαριά τους, για να ζούμε εμείς σήμερα ελεύθεροι.


Αθάνατα παιδιά της Μάνης σας έχουμε πάντα στην καρδιά μας. 

ΠΑΝΗΓΥΡΙΚΟΣ 15 ΜΑΡΤΙΟΥ 1821


Η Φιλική Εταιρεία είχε προετοιμάσει ψυχολογικά τον ελληνικό λαό για το μεγάλο ξεσηκωμό της 25ης Μαρτίου. Ο επαναστατικός σχεδιασμός προέβλεπε να κατεβεί στη Μάνη ο ‘’Επίτροπος της Αρχής’’, δηλαδή ο Αλέξανδρος Υψηλάντης, για να ηγηθεί των Μανιατών και όλων των άλλων Ελλήνων, που με τα όπλα θα έδιωχναν το βάρβαρο κατακτητή και θα ελευθέρωναν την Ελλάδα. 


Προάγγελος της καθόδου του Υψηλάντη ήταν ο αρχιμανδρίτης Γρηγόριος Δικαίος, γνωστός ως Παπαφλέσσας, που με τα φλογερά λόγια του ανάσταινε στις καρδιές των ταπεινωμένων ραγιάδων τη λαχτάρα για λευτεριά. Περνώντας από το Αϊβαλί και τη Σμύρνη ενθουσίασε τους εκεί Έλληνες, οι οποίοι συγκέντρωσαν μπαρούτη και βόλια και με ένα πλοίο τα έστειλα για λογαριασμό του στη Μάνη.  


Η Μάνη ήταν αυτοδιοικούμενη και δεν πατούσε Τούρκος στα έδάφη της χωρίς τη μανιάτικη έγκριση. Αρχηγός της ήταν ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης από το Λιμένι της Τσίμοβας, δηλαδή της Αρεόπολης και πίσω του ακολουθούσαν οι τοπικοί καπετάνιοι. Ο πιο ισχυρός από όλους ήταν ο Παναγιώτης Μούρτζινος-Τρουπάκης της Καρδαμύλης από τη γενιά των Βυζαντινών Παλαιολόγων κι αντίπαλος του Πετρόμπεη. Όμως η Φιλική Εταιρεία τους ένωσε για να αγωνισθούν νικηφόρα εναντίον των δυναστών των Ελλήνων.


Από τις 6 Ιανουαρίου 1821 είχε φθάσει στην Καρδαμύλη και ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης κι έμενε φιλοξενούμενος του γέρο-Παναγιώτη Μούρτζινου. Την είδηση έμαθαν οι Τούρκους μεγαλοποιημένη. Άκουσαν ότι έφθασε με 5-6.000 στρατιώτες και ανησύχησαν. Έστειλαν κατασκόπους που τον είδαν γέρο άνθρωπο να παίζει αμάδες και καθησύχασαν τα αφεντικά τους. Ρώτησαν και τον Πετρόμπεη για την παρουσία του Κολοκοτρώνη στην Καρδαμύλη. Η απάντησή του ήταν: «…ότι εδυστύχησε εις την Ζάκυνθο και ήλθε εις την Μάνη διά να τον βοηθήσουν οι φίλοι του και να επιστρέψει οπίσω…». Ήταν γι’ αυτούς μια αξιόπιστη διαβεβαίωση ότι μπορούσαν να είναι ήσυχοι.

Οι Μανιάτες είχαν αρχίσει από τις αρχές του Μάρτη να προετοιμάζονται για την επανάσταση και κάθε έδρα καπετανίας είχε γίνει ένα μικρό στρατόπεδο. Ήταν σαν τα ρυάκια που περίμεναν τη φωνή της πατρίδας να ξεχυθούν, να ενωθούν και σαν βίαιος χείμαρος να παρασύρουν στον όλεθρο την Τουρκιά.


Όμως ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης που δεν έβλεπε να έρχεται ο Αλέξανδρος Υψηλάντης, έμενε επιφυλακτικός. Δεν ήθελε να γίνει αντιληπτή από τους Τούρκους η προετοιμασία των Μανιατών για επανάσταση. Σε τέτοιες περιπτώσεις οι Τούρκοι συνήθιζαν να αποκεφαλίζουν τους αρχιερείς και τους άρχοντες κάθε τόπου, για να στερούν τους ραγιάδες από τους φυσικούς τους ηγέτες.


Οι Τούρκοι είχαν την υποψία ότι οι Έλληνες ετοιμάζονταν για επανάσταση. Δεν είχαν όμως αποδείξεις κι έμεναν διστακτικοί. Είχαν συγκεντρώσει στην Τριπολιτσά τους πιο εκλεκτούς κληρικούς και προκρίτους για να ασφαλιστούν από κάθε εξέγερση. Ακόμη είχαν καλέσει και τον Πετρόμπεη που δεν υπαγόταν στο πασαλίκι του Μοριά, αλλά στον Τούρκο ναύαρχο του Αιγαίου. Ήξεραν ότι χωρίς τους Μανιάτες δεν μπορούσε να γίνει επανάσταση στο Μοριά και ήθελαν να δοκιμάσουν την πίστη του. Ο Πετρόμπεης δήλωσε ασθένεια, αλλά πρόκριτοι της Πελοποννήσου τον παρακάλεσαν να στείλει κάποιο από τα παιδιά του, για να διαλυθεί κάθε υποψία ελληνικής επανάστασης. Κι αυτός άφησε να νικήσει ο πατριωτισμός το πατρικό του φίλτρο κι έστειλε τον γιό του Αναστάση στους δήμιους του ελληνικού έθνους, του αρκούσε να ευοδωθεί ο προετοιμαζόμενος επαναστατικός αγώνας.


Η σιγή του Πετρόμπεη κράτησε ως τις 15 Μαρτίου. Την ημέρα εκείνη έφθασε από την Κωνσταντινούπολη ο άλλος γιός του, ο Γιωργάκης, που ήταν κι αυτός όμηρος στην Πόλη για την πιστή εφαρμογή από τον πατέρα του των εντολών της τουρκικής κυβέρνησης. Οι Φιλικοί τον βοήθησαν να φύγει, για να μη γίνει ο αποδέκτης της τουρκικής θηριωδίας, όταν θα μάθαιναν πως ο πατέρας του ηγήθηκε της επανάστασης των Μανιατών. Ο Γιωργάκης έφερε τα νέα από τη Βασιλεύουσα. Ο Αλέξανδρος Υψηλάντης είχε αρχίσει τον απελευθερωτικό αγώνα από τις Ηγεμονίες. Έπρεπε, λοιπόν, να ξεσηκωθούν και οι Μανιάτες στις 25 Μαρτίου, όπως είχε προκαθοριστεί. Δεκάδες έφυγαν από το Λιμένι οι ταχυδρόμοι και σκόρπισαν προς όλες τις κατευθύνσεις για να δώσουν το σύνθημα του ξεσηκωμού της 25ης Μαρτίου στους καπετάνιους της Μάνης. Μαθαίνοντας τις αποφάσεις των Μανιατών ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης ενημέρωσε τον Αναγνωσταρά, τον Παπαφλέσσα και τους άλλους Μεσσήνιους αρχηγούς, οι οποίοι άρχισαν να δημιουργούν στον Προφήτη Ηλία της Καλαμάτας το πρώτο στρατόπεδο στον υπόδουλο Μοριά.


Την ίδια ημέρα, στις 15 Μαρτίου, κατά μια εκδοχή, έφθασε στην Καρδαμύλη και το καράβι με τα μπαρουτόβολα από τη Σμύρνη και το Αϊβαλί για τον Παπαφλέσσα. Τρανή απόδειξη της καθολικότητας της επανάστασης των απανταχού Ελλήνων, που θα έδιωχνε τους Τούρκους από τα δικά μας χώματα και θα τους έστελνε πίσω στην Κόκκινη Μηλιά από την οποία είχαν έρθει.


Όσο περνούσαν οι μέρες οι Τούρκοι ανησυχούσαν όλο και περισσότερο. Από την ύπαιθρο άρχισαν να φεύγουν οι οικογένειές τους για να βρουν άσυλο στα κάστρα τους. Οι διαδόσεις που κυκλοφορούσαν τους πανικόβαλαν, όπως ότι ο Μεσσηνιακός κόλπος είχε γεμίσει από καράβια των Ευρωπαίων βασιλιάδων με στρατό για διώξουν τους Τούρκους κ.ά.


Είδε ο βοεβόδας της Καλαμάτας τους συγκεντρωμένους ενόπλους στα γύρω βουνά κι ανησύχησε. Του είπαν πως είναι κλέφτες και απειλούν να μπουν στην Καλαμάτα για να τους πάρουν όλους σκλάβους. Του πρότειναν να καλέσει τον Πετρόμπεη, που από τις 17 Μαρτίου είχε εγκατασταθεί στις Κιτριές, να έρθει να διώξει τους κλέφτες. Στην αδυναμία του ο βοεβόδας Σουλεϊμάν Αρναούτογλου ζήτησε βοήθεια από τον Πετρόμπεη και στις 22 Μαρτίου άρχισαν να μπαίνουν στην Καλαμάτα οι πρώτοι Μανιάτες. Την επομένη είχαν συγκεντρωθεί όλοι Μανιάτες και Μεσσήνιοι κι ο Βοεβόδας αναγκάστηκε να παραδώσει τα όπλα και την πόλη. Η παράδοση της πόλης έγινε με απόλυτη τάξη και δεν ακολούθησαν λεηλασίες και βιαιοπραγίες. Το αναμφισβήτητο κύρος του αρχηγού Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη πέτυχε αυτό το επίτευγμα, που στο μέλλον δεν το συναντήσαμε πολλές φορές.


Στις 23 Μαρτίου ελευθερώθηκε η Καλαμάτα αναίμακτα κι ήταν η πρώτη πόλη στην οποία αιχμαλωτίστηκε η τουρκική φρουρά χωρίς δυσκολία. Η χαρμόσυνη είδηση, πως οι Τούρκοι της Καλαμάτας έγιναν σκλάβοι των Ελλήνων, έδωσε κουράγιο και θάρρος στους ραγιάδες του Μοριά να ξεσηκωθούν κι αυτοί. Οι Μοραΐτες ήταν ταπεινωμένοι στους Τούρκους, που δεν τολμούσαν να τους αντικρύσουν κατάματα κι έμεναν με σκυμμένο κεφάλι μπροστά τους, τώρα με ενθουσιασμό παίρναν τα όπλα να πολεμήσουν τον κατακτητή. Ο ελληνικός θρίαμβος στην Καλαμάτα είχε τεράστια επίδραση στο ηθικό των Πελοποννησίων, άσχετα αν μερικοί από τους ιστορικούς αδιάντροπα υποκρίνονται ότι οι Μανιάτες δεν ήθελαν την επανάσταση ή ότι ξένοι προς αυτούς τους οδήγησαν στην επανάσταση.


Ο Πετρόμπεης Μαυρομιχάλης σαν αρχηγός Μανιατών και Μεσσηνίων υπέγραψε την προκήρυξη προς τις Ευρωπαϊκές αυλές από τις 23 Μαρτίου κι ας γράφουν οι απληροφότητοι ιστορικοί ότι προηγήθηκε το ‘’Αχαϊκό Διευθυντήριο’’ της Πάτρας που απευθύνθηκε στους προξένους στις 26 Μαρτίου.


Ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης οδηγώντας 300 Μανιάτες, που του έδωσαν ο Πετρόμπεης και ο Μούρτζινος, ξεκίνησε αμέσως την επαναστατική του δραστηριότητα και πολέμησε στον Άγιο Αθανάσιο της Καρύταινας τους Τούρκους του Φαναρίου, δηλαδή της Ολυμπίας. Παράλληλα άρχισαν οι πολιορκίες της Κορώνης, της Μεθώνης και του Νεοκάστρου, δηλαδή του κάστρου της Πύλου. Από την ανατολική Μάνη ξεκίνησαν οι πολιορκητές της Μονεμβασίας κι άλλοι προς το κέντρο της Πελοποννήσου, έχοντας στόχο τους την πολιορκία της Τριπολιτσάς.


Στα πολεμικά μέτωπα οι Μανιάτες δίδασκαν τους άμαθους Μοραΐτες πώς να γεμίζουν το όπλο τους, γιατί μερικοί έβαζαν στα εμπροσθογεμή ντουφέκια τους πρώτα το βόλι και μετά την μπαρούτη. Άλλοι τους μάθαιναν πώς να φυλάγονται και πώς να σκοπεύουν. Κι οι Μοραΐτες είχαν εμπιστοσύνη στους Μανιάτες και ήθελαν να πολεμούν μαζί τους.


Αποτέλεσμα αυτής της εμπιστοσύνης των Πελοποννησίων στους Μανιάτες ήταν ο θρίαμβος που πέτυχαν στις 12-13 Μαΐου στο Βαλτέτσι. Εκεί που θεμελιώθηκε η επανάσταση από την παρουσία των Μανιατών, τους οποίους ακολούθησαν οι άλλοι Έλληνες. Αυτοί που πίστεψαν στη δύναμη των μανιάτικων όπλων και κέρδισαν το νικηφόρο αγώνα τους. Χωρίς τους Μανιάτες η επανάσταση γρήγορα θα εκφυλιζόνταν και η καταστολή της δεν θα είχε δυσκολία. Κι όμως στις μέρες μας έχει αλλοτριωθεί η προσφορά των Μανιατών και στο Βαλτέτσι στεφανώνονται άλλων τα αγάλματα.


Ακολούθησε η παράδοση στους Έλληνες της Μονεμβασίας και του Νεοκάστρου και τότε η πολιορκία της Τριπολιτσάς γινόταν από μακρινές θέσεις. Όταν όμως ήρθε στο πολεμικό μέτωπο ο Διονύσιος Μούρτζινος με 250 Ανδρουβιστιανούς, ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης τους έφερε κοντά στα τείχη κι οι Μανιάτες περνούσαν τα βόλια από τις σχισμές που άφηναν οι πολεμίστρες. Τελικά στις 23 Σεπτεμβρίου έπεσε η Τριπολιτσά και τότε φάνηκε ότι οι Τούρκοι είχαν χάσει το Μοριά και μόνο λίγα κάστρα είχαν στην κυριότητά τους.


Οι Μανιάτες δεν έλειψαν από τις εκστρατείες μακριά από τον τόπο τους. Δεν πολεμούσαν για τη δική τους λευτεριά, αλλά για τη λευτεριά του Έθνους των Ελλήνων. Ο Ηλίας Μαυρομιχάλης σκοτώθηκε κοντά στην Κάρυστο της Εύβοιας κι ο Κυριακούλης Μαυρομιχάλης στη Σπλάτζα της Ηπείρου, κοντά στην Πρέβεζα.

Το καλοκαίρι του 1822 οι Τούρκοι έστειλαν μια τεράστια στρατιά, σπάνια για τα χρόνια εκείνα, από 25.000 στρατιώτες κυρίως ιππείς, που απλώθηκαν στον Αργολικό κάμπο. Ας γράφουν ορισμένοι ότι οι Μανιάτες έφυγαν, έμειναν εκεί με τους άλλους Μοραΐτες να κρατήσουν το κάστρο του Άργους, να πολεμήσουν στα Αμπέλει και προ πάντων για να κάψουν τους καρπούς του κάμπου, ώστε να βρουν καμμένη γη οι στρατιώτες του Δράμαλη και τα άλογά τους. Αυτή η στέρηση τους λύγισε και αναγκάστηκαν να γυρίσουν πίσω, για να σφαχτούν σαν τα τραγιά στα Δερβενάκια.

Όταν στα τέλη του 1822 οι Τούρκοι πολιόρκησαν το Μεσολόγγι, μαζί με τους άλλους Πελοποννήσιους που έτρεξαν να βοηθήσουν ήταν ο Πετρόμπεης και όλοι τον αναγνώριζαν για αρχηγό.

Ακολούθησαν δύο χρόνια εμφυλίων πολέμων. Οι Έλληνες ανέδειξαν όσα κακά προγονικά γονίδια έφεραν μαζί τους. Παραμέρισαν το εθνικό συμφέρον και καθένας επεδίωξε τον πλούτο και τη διάκριση. Αποτέλεσμα η μισή Ελλάδα να υποταγεί στην άλλη μισή και από τους ηγέτες της οι μισοί να φυλακιστούν. Και σε αυτή τη δυσμενή συγκυρία η Τουρκία απογοητευμένη από τις πολλές αποτυχίες των στρατηγών της στα ελληνικά μέτωπα, ζήτησε από τον αντιβασιλιά της Αιγύπτου, τον Μωχάμετ Άλη, να καταστείλει την ελληνική επανάσταση. 

Έτσι στις 11 Φεβρουαρίου 1825 αποβιβάστηκε στη Μεθώνη ο θετός γιός του Μωχάμετ Άλη, ο Ιμπραήμ πασάς, οδηγώντας τακτικό στρατό, που ακολουθούσε διαφορετικό τρόπο πολέμου, μιμούμενος τους ευρωπαϊκούς στρατούς, Ο Ιμπραήμ με το νεωτερικό τρόπο πολέμου κατόρθωσε να επιβληθεί στους Έλληνες και να σαρώσει, εκτός από τη Μάνη όλη την Πελοπόννησο, καίγοντας, αιχμαλωτίζοντας και σκοτώνοντας όποιον εύρισκε μπροστά του. 

Τελειώνοντας το 1825 ο Ιμπραήμ άφησε προσωρινά την Πελοπόννησο και πήγε στο Μεσολόγγι που το πολιορκούσαν οι Τούρκοι χωρίς επιτυχία. Μετά από πολύμηνη ηρωϊκή αντίσταση οι υπερασπιστές του Μεσολογγίου αναγκάστηκαν από την έλειψη τροφίμων να κάνουν στις 10 Αοριλίου 1826 αιματηρή έξοδο. Ο ηρωϊσμός των πολιορκημένων του Μεσολογγίου είχε προκαλέσει παγκόσμια συγκίνηση και είχε δυναμώσει το φιλελληνικό ρεύμα.

Όταν επέστρεψε ο Ιμπραήμ στην Πελοπόννησο έστρεψε το βλέμμα του στη Μάνη. Εκεί είχαν συσσωρευθεί κατά χιλιάδες οι ξεσπιτωμένοι από τις αιγυπτιακές ορδές Μοραΐτες και η κατάκτηση της Μάνης θα υποχρέωνε τους Έλληνες σε προσκύνημα και παράδοση των όπλων.

Το σχέδιο το οποίο κατέστρωσαν οι επιτελείς του Ιμπραήμ ήταν να χτυπηθεί η Μάνη συγχρόνως σε δύο μέρη και η επιτυχία του φαινόταν βεβαία. Πρώτα θα γινόταν επίθεση στη θέση του Αλμυρού, όπου οι Μανιάτες είχαν χτίσει τείχος, τη γνωστή Βέργα. Αν η αντοχή της αποδεικνυόταν ικανή να σταματήσει την ορμή των επιθέσεων του στρατού του, με μια απόβαση που θα ενεργούσε στον όρμο του Διρού θα προκαλούσε σύγχυση στους Μανιάτες και θα αναγκάζονταν και αυτοί να παραδώσουν τα όπλα και να υποταγούν.  Η πτώση της Μάνης θα παρέσυρε στο προσκύνημα και τους άλλους ανυπότακτους Έλληνες που ήταν σκορπισμένοι στις σπηλιές και στα δάση.


Τον Ιούνιου του 1826 η Βέργα απέκρουσε τις επιθέσεις του αιγυπτιακού στρατού με επιτυχία. Το στρατόπεδο του Αλμυρού δεν διαλύθηκε στο άκουσμα της απόβασης στο Διρό, όπως είχαν φανταστεί οι Αιγύπτιοι. Και το χειρότερο για τον Ιμπραήμ ήταν ότι ο στρατός του στο Διρό αποδεκατίστηκε όχι μόνο από τα όπλα των Μανιατών, αλλά κι από τα δρεπάνια των γυναικών, που πρώτες αντίκρυσαν τα αποβατικά αγήματα και θεώρησαν τους αράπηδες για ξωτικά.


Ο υπερήφανος Ιμπραήμ δεν θα δεχόταν εύκολα να παραιτηθεί από το σχέδιο της κατάκτησης της Μάνης, που τόσα του υποσχόταν. Πέρασε τον Αυγουστο στη Λακωνία, αναζητώντας κάποια αφύλακτη διάβαση, που θα τον έφερνε εύκολα νικητή στη Δυτική Μάνη.


Πρώτος στόχος του ήταν η Καρδαμύλη. Θα περνούσε το δάσος της Βασιλικής και θα προχωρούσε στην Κακή Σκάλα, το Διλάγκαδο κι ακολουθώντας τη χαράδρα του Βιρού, θα παρουσιαζόταν στην καπετανία της Καρδαμύλης, για να ξαφνιάσει τους Μανιάτες. Όμως η Κακή Σκάλα κι ίσως και η Πολεμίστρα δεν ήταν αφύλαχτες. Ο Διονύσιος Μούρτζινος είχε στείλει ένα σώμα στην Κακή Σκάλα κι ένα ακόμη ο Νικόλαος Χρηστέας από τον Άγιο Δημήτριο. Οι Αιγύπτιοι στρατιώτες εγκλωβίστηκαν στη στενωσιά της διάβασης κι όταν δέχτηκαν την επίθεση των Μανιατών δεν είχαν τρόπο να υποχωρήσουν. Όσοι δεν βρήκαν το θάνατο από βόλι, γκρεμίστηκαν στη χαράδρα συνοθούμενοι να προλάβουν να ξεφύγουν από τη φωτιά και το μολύβι των Μανιατών.


Ο Ιμπραήμ μετά την αποτυχία του αυτή δεν παραιτήθηκε από την προσπάθεια να κατακτήσει τη Μάνη. Προχωρώντας στα Βαρδουνοχώρια, έστειλε στις 26 Αυγούστου το στρατό του στο Μαλέβρη. Φάνηκε αρχικά να επιβάλλεται όπου το ιππικό του μπορούσε να δρα άνετα. Κυριάρχησε στην περιοχή της Καρυούπολης και των γύρω πεδινών χωριών και απώθησε τους Έλληνες μέχρι τον Παρασυρό, το μοναστήρι της Λευκής Συκιάς και την Τσεροβά, αλλά δεν προσπάθησε να διαβεί τις  επικίνδυνες στενωσιές που ακολουθούσαν, για να φθάσει στη Δυτική Μάνη. 

Από το Μαλέβρη δεν απέσυρε τελείως το στρατό του, αλλά στις 28 Αυγούστου 1826 είχε συγκεντρώσει ικανή δύναμη στον Άγιο Νικόλαο και πήρε το δρόμο για τον Πολυάραβο, καθοδηγούμενος από τον προδότη Βόσινα. Θεωρήθηκε ότι ο δρόμος ήταν αφύλακτος και το πέρασμα στη Δυτική Μάνη εύκολο. Προχώρησε στον Πύργο της Δεσφίνας, όπου ο Σταθάκος σκότωσε το Βόσινα, για να βρεί και αυτός ηρωϊκό θάνατο στο φλεγόμενο πύργο του

Οι τουφεκιές της Δεσφίνας ακούστηκαν στον Πολυάραβο και ξεκίνησαν οι πολεμιστές του τόπου να πάνε να πιάσουν στη στενωπό της Δερβέν Φούρκας, αλλά δεν πρόλαβαν. Την είχαν περάσει οι Αιγύπτιοι. Γύρισαν στο χωριό τους και κλείστηκαν στα σπίτια. Σε λίγο άρχισε ο πόλεμος κι από τα γύρω μέρη άρχισαν να φθάνουν ενισχύσεις, πρώτος ήρθε ο Σαλαφατίνος, ακολούθησε ο Ηλίας Κατσάκος-Μαυρομιχάλης, πολεμιστές από την Καρδαμύλη, ο Γιατράκος κ.ά. Ο Ιμπραήμ είδε πως δεν μπορεί να περάσει και γύρισε πίσω την ίδια ημέρα. Στις 29 Αυγούστου έφτασε στο Έλος και πήρε το δρόμο της επιστροφής για τα Μεσσηνιακά φρούρια. 


Η πετυχημένη άμυνα της Μάνης απέδειξε πως η επανάσταση των Ελλήνων δεν είχε κατασταλεί. Το προσκύνημα, έστω κι αν είχε διαδοθεί αρκετά στη βορειοδυτική Πελοπόννησο, στη Μεσσηνία και τη Νοτιοανατολική πλευρά δεν βρήκε πρόσφορο έδαφος. Το Φιλελληνικό ρεύμα των λαών της Ευρώπης από την ηρωϊκή άμυνα του Μεσολογγίου κι από την αντοχή των Ελλήνων στον επαναστατικό αγώνα, χάρη στην επιτυχή αντίσταση των Μανιατών, παρακίνησαν τις μεγάλες δυνάμεις της Ευρώπης να επιβάλουν με το πρωτόκολο του Λονδίνου την διακοπή των εχθροπραξιών στον ελλαδικό χώρο. Με το πρωτόκολλο του Λονδίνου της 26 Ιουνίου 1827 γλυκοχάραξε το καλωσόρισμα της λευτεριάς.

    Η Μάνη δικαίωσε τις ελπίδες που είχαν σ’ αυτή όλοι οι Έλληνες, αλλά παραγκωνίστηκε κι αδικήθηκε.

Ο  ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ  Π.  ΜΑΥΡΟΜΙΧΑΛΗΣ  ΟΜΗΡΟΣ  ΣΤΗΝ  ΤΡΙΠΟΛΗ

ΚΑΙ  ΟΙ  ΣΩΜΑΤΟΦΥΛΑΚΕΣ  ΤΟΥ


Τρίτος κατά σειρά γεννήσεως γιός του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη ήταν ο Αναστάσιος
 που γεννήθηκε το 1799. Το 1816 όταν ο πατέρας του ανέλαβε το μπεηλίκι της Μάνης, παρέδωσε τα παιδιά του Γεώργιο και Αναστάσιο στον τούρκο ριαλάμπεη Σουκιούρμπεη
 ως ομήρους της πίστης του στην τουρκική διοίκηση και παρέμειναν στην Κωνσταντινούπολη. Το 1819  ο Αναστάσιος επέστρεψε στη Μάνη γιατί είχε πεπτικές διαταραχές και ήταν πολύ αδύνατος.


Όταν πλησίαζε η ώρα της επανάστασης του 1821, δημιουργήθηκαν υποψίες στους Τούρκους, γι' αυτό κάλεσαν στην Τρίπολη τους αρχιερείς και τους προκρίτους του Μοριά. Εάν πήγαιναν θα βεβαιώνονταν ότι οι φήμες ήταν ανυπόστατες, αν όμως κρύβονταν, τότε θα έπρεπε για εκφοβισμό των Ελλήνων, να αρχίσουν προληπτικές σφαγές κατά την τουρκική συνήθεια.

Συγχρόνως κάλεσαν στην Τρίπολη και τον Μπέη της Μάνης. Ο Πετρόμπεης όμως προφασίστηκε ασθένεια και έστειλε το γιό του Αναστάσιο με πολυμελή συνοδεία και αναφέρεται ότι στις 22 Φεβρουαρίου 1821 βρισκόταν καθ' οδόν στο Μακρυπλάγι
. Τον συνόδευαν ο εξάδελφός του Πανάγος Πικουλάκης, ο Αθανασούλης Κωνστ. Κυριακός, ο γραμματικός τού πατέρα του Ιωάννης Λογοθέτης από τις Γαϊτσές, οι οποίοι επέστρεψαν για διάφορες αιτίες και ακόμη τέσσαρες σωματοφύλακες-υπηρέτες που έμειναν κοντά του. 


Πρώτη ενέργεια των Τούρκων ήταν να αφοπλίσουν τους  σωματοφύλακες των ομήρων. Από αυτούς οι συνοδοί του Αναστασίου Μαυρομιχάλη και του Θεοδώρου Δεληγιάννη αντιστάθηκαν αρχικά, αλλά τελικά πείστηκαν να παραδώσουν το όπλα τους
.


Μετά τις 18 Απριλίου 1821, που οι Τούρκοι είδαν να γενικεύεται η επανάσταση στο Μοριά, μετέφεραν τους ομήρους σε φυλακή. Εξαιρέθηκε ο Αναστάσιος Μαυρομιχάλης με τον Ανδρέα Καλαμογδάρτη τους οποίους κράτησε φιλοξενουμένους του ο Καϊμακάμης και ο Μητροπολίτης Κορίνθου με το Σωτήρη Νοταρά που φιλοξενήθηκαν από τον Κιαμήλμπεη. Επειδή όμως 18 από τους υπηρέτες δεν χωρούσαν στη φυλακή, αυτούς τους σκότωσαν μπροστά στα μάτια των ομήρων
. Τότε σκότωσαν και τους τέσσερεις Μανιάτες.


Μετά την ήττα που υπέστησαν οι Τούρκοι στο Βαλτέτσι, 12-13 Μαΐου, οι Αλβανοί που συνόδευσαν τον Κεχαγιά στην Τρίπολη, άρχισαν να δυσφορούν και να εκδηλώνουν την επιθυμία να φύγουν. Έλεγαν μάλιστα ότι θα ειδοποιήσουν το Μπέη της Μάνης να στείλει στράτευμα, για να τους συνοδεύσει μέχρι τη Βοστίτζα (Αίγιο) και αυτοί θα έπαιρναν μαζί τους τον Αναστάσιο, τον οποίο και θα ελευθέρωναν
.


Ο Πετρόμπεης για τη σωτηρία του γιού του Αναστασίου κράτησε τους Τούρκους αιχμαλώτους της Καλαμάτας, προκειμένου να επιτύχει ανταλλαγή με τους ομήρους. Για το σκοπό αυτό έστειλε στην Τρίπολη τον ιερομόναχο και δάσκαλο της Καλαμάτας Γεράσιμο Παπαδόπουλο, αλλά αυτός επέστρεψε κομίζοντας προσκυνοχάρτια στους Έλληνες
. 


Όταν διαδόθηκε στην Τρίπολη ότι ο Αντώνιος Μαυρομιχάλης σκότωσε στο χωριό Στενό τον Αλιόμπεη, οι Τούρκισσες και οι Τούρκοι μαζεύτηκαν έξω από το παλάτι και ζητούσαν το αίμα του Αναστασίου. Επειδή αυτός είχε την άδεια να επισκέπτεται τους ομήρους, μια ημέρα άνοιξε ένα παράθυρο της φυλακής για να αεριστεί ο χώρος και ένα Τούρκος φρουρός τον πυροβόλησε ανεπιτυχώς. Μια ημέρα πριν από την κατάληψη της Τρίπολης οι Τούρκοι άφησαν ελεύθερο τον Αναστάσιο, ο οποίος νοσούσε από τύφο
.


Ο Αναστάσιος Μαυρομιχάλης στην πορεία της επανάστασης έλαβε μέρος σε μάχες εναντίον των Τούρκων και των Αιγυπτίων. Ιδιαίτερα αναφέρεται η μάχη της Βέργας από την οποία έφυγε μετά την πρώτη ημέρα και πήγε με στράτευμα στο Διρό, όπου και εκεί πολέμησε νικηφόρα
.


Το 1828 ήρθε στην Ελλάδα κυβερνήτης ο Ιωάννης Καποδίστριας και ο Αναστάσιος σε μια επιστολή
 της 22ας Απριλίου 1828 του διεκτραγώδησε τα όσα υπέφερε με τα ακόλουθα λόγια:


"Εξοχώτατε Κύριε.


Και προ του ιερού τούτου αγώνος μας ενθουσιών ο Σεβαστός πατήρ μου εις το να ίδη πραγματοποιουμένας τας ελπίδας μας και δια να κοιμήση τους κρατούντας εχθρούς, και ετοιμασθή όσον το δυνατόν καλύτερα ως άλλος Αβραάμ τον Ισαάκ, εμέ απεφάσισε να προσφέρη θύμα υπέρ της ελευθερίας, και απέστειλεν εις την Τρίπολιν. Και όσω μεν τους οποίους έπασχε σκοπούς επέτυχε. Εγώ δε εξετέθην εις τους μεγαλυτέρους κινδύνους καθ' εκάστην σχεδόν, διότι προς άμυναν οι εχθροί εθανάτωσαν εμπροσθέν μου τεσσάρους δούλους μου, επαπειλούντας και εμέ, όστις βλέπων ταύτα εδοκίμαζα καθ' ημέραν τον θάνατον, αφήνω τα άλλα όσα ων έγκλειστος υπέφερον πείνα και λοιπάς κακουχίας και ταύτα δια την φίλην πατρίδα. Παρ' ελπίδα δε διασωθείς, έδειξα και εις άλλας περιστάσεις το χρέος μου...".


Είναι άγνωστα τα ονόματα των τεσσάρων σωματοφυλάκων του Αναστασίου Μαυρομιχάλη. Μόνο το βαφτιστικό ενός από αυτούς αναφέρεται από τον Ιωσήφ Ζαφειρόπουλον
, του ονομαζομένου "Γαλάνη". Για έναν ακόμη, το Νικόλαο Βασιλάκο από το Σκουτάρι αρχικά του δήμου Τευθρώνης και μετά το 1841 του δήμου Καρυουπόλεως, έχουμε πληροφορίες από το φάκελό του στα Αρχεία Αγωνιστών της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδος, όπου φυλάσσεται και πιστοποιητικό ηγετικών στελεχών της επανάστασης του 1821 από το έτος 1844, το οποίο παραθέτουμε
:


"Πιστοποιούμεν οι υποφαινόμενοι, ότι πριν η Ιερά Σάλπιγξ είχεν ηχήσει εις τον Ελληνικόν ορίζοντα, και προπαρασκευαί αυτής εγίνοντο παρά της Ορθοδόξου Εταιρείας τω χιλιοστώ οκτακοσιοστώ εικοστώ πρώτω έτος, λαβών (sic) υπονοίας η οθωμανική κυβέρνησις, έβαλε χείρας εις αποτομήν πολλών αθώων χριστιανών εις όλα τα μέρη του κράτους όπου Χριστιανοί υπάρχωσι, δόσας προς τούτοις διαταγήν και εις τον εν Τριπόλει Διοικητήν ίνα λάβη και αυτός το ξίφος εις χείρας και φονεύει χωρίς διάκρισιν όπου ευρίσκει Χριστιανόν. Τούτο πληροφορηθέντες οι Διοικηταί της Πελοποννήσου (Μωραγιάνηδες) απέστειλον παρακλητικάς επιστολάς εις τον εν Λακωνία Πετρόμπεην Μαυρομιχάλην ίνα δια της εγγυήσεώς του σώση από τον Οθωμανικόν πέλεκυν τους Χριστιανούς και στείλει ενέχυρον προς βεβαίωσιν, ότι η Πελοπόννησος δεν εστοχάσθη ποτέ, ούτε θέλει στοχασθή μυστικήν τινά εταιρείαν κατά της Υψηλής Πόρτας, έδωσε  λοιπόν ενέχυρον εις τον εν Τριπόλει Διοικητήν (ότι τοιούτος σκοπός δεν υπάρχει) τον υιόν του Αναστάσιον Μαυρομιχάλην, ζητήσας προς τούτοις και εκ μιάς των διασήμων οικογενειών της Λακωνίας των Βασιλιάνων, τον Νικόλαον Βασιλιάνον. Αλλά κατά την 25 Μαρτίου του αυτού έτους ήχησεν εις τον Ελληνικόν ορίζοντα η Ιερά σάλπιγξ της Ελληνικής Ελευθερίας, έλαβον τα όπλα οι Έλληνες έτρεξαν πολιορκούντες τα φρούρια καταδιώκουν και φονεύουν όπου αιμοβόρον Οθωμανόν εύρισκον. Τότε ο εν Τριπόλει Διοικητής έβαλεν ξίφος εις τα παρά της Πελοποννήσου δοθέντα ενέχυρα. Εφόνευσε και τον Νικόλαον Βασιλάκον, γίνας ούτος θύμα της Ελληνικής Μυστικής Ορθοδόξου ημών Εταιρείας. Τούτο θεωρήσας (sic) οι αδελφοί του αειμνήστου Ν. Βασιλάκου, Πιέρος και Τζανέτος Βασιλιάνοι και πνέοντες εκδίκησιν δια το αίμα του αδελφού τους, είχον προς τούτοις και τον υπέρ πατρίδος ζήλον, έλαβον και αυτοί τα όπλα εις χείρας επί κεφαλής πολλών Στρατιωτών εφοδιάζωσι αυτούς από ίδιά τους έξοδα, έτρεξαν εις πολλάς κατά των εχθρών μάχας, αλλά και ούτοι έπεσον ενδόξως εις το πεδίον της μάχης εις τον παρά της εν Τριπόλει πολιορκίας. Τούτο πληροφορηθείσα η οικογένειά των, η μεν μητέρα των εκ της λύπης απέθανεν το αυτό έτος, η δε αδελφή τους ασθενήσασα εκ της λύπης μέχρι το 1827 απέθανεν και αύτη. Μείνας (sic) δε εκ της οικογενείας ταύτης των Βασιλιάνων δύο ανήλικοι αδελφοί των αειμνήστων, Δημήτριος και Βασίλειος και μη έχων ουδένα προστάτην έγιναν ελεηνόν θύμα της πείνης, και έκτοτε η πολυάριθμος οικογένεια αύτη δεν εβραβεύθη ουδόλως δια τας πολλάς αυτής θυσίας, ως και αι λοιπαί οικογένειαι της Πελοποννήσου και Στερεάς Ελλάδος. Όθεν εις ένδειξιν δίδεται το παρόν μας πιστοποιητικόν έγγραφον εις την οικογένεια ταύτην δια να χρησιμεύση όπου δει.


Αθήναις τη 13 Δεκεμβρίου 1844.

Π. Μαυρομιχάλης, Α. Δεληγιάννης, Πανούτζος Νοταράς, Τζανετάκης Γρηγοράκης, Δ. Τζιγκουράκος, Κανέλλος Δεληγιάννης". 


Ας μνημονεύονται και τα ονόματα των αγνώστων ηρώων που με το αίμα τους πότισαν το δέντρο της λευτεριάς, την οποία απολαμβάνομε σήμερα.

ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΕΣ ΑΠΟ ΤΙΣ ΜΑΝΤΙΝΕΙΕΣ


Στο βιβλίο του Σταύρου Καπετανάκη «Οι Μαντίνειες της Μάνης» αναφέρονται οι οικογένειες, αλλά σώζονται σε ηλεκτρονική μορφή μόνον οι αναγραφόμενες κατωτέρω:

παιδιά που ήταν γνωστά με το παρωνύμιο “Λ ο υ κ ά ς”, α) ο Στέλιος, β) ο Ντίνος και γ) ο Αθανάσιος.


1) ΣΤΕΛΙΟΣ ΛΟΥΚ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΚΗΣ. Γεννήθηκε το 1906 και έζησε μέ-χρι το 1980. Ήταν ψαράς και παντρεύτηκε τη Βούλα Κ. Μελιγαλιώτη (1911-1995) με την οποία απέκτησαν έξι παιδιά,  α) τη Βάσω που πήρε τον    Κ ώ σ τ α   Κ ο τ σ ό π ο υ λ ο, β) την Ευπραξία που έγινε σύζυγος του    Γ ε ω ρ γ ί ο υ    Λ ά- γ ι ο υ, γ) την Παναγιωτίτσα σύζυγο του   Α ν τ ω ν ί ο υ   Ε τ ο ί μ ο υ,  δ) τον Κώστα που παντρεύτηκε την Άννα Μπουκουβάλα, ε) την Ελένη που πήρε το    Σ τ α μ ά τ η   Σ κ α ν δ ά λ η   και στ) την Αθανασούλα που έγινε σύζυγος του   Γ ι- ά ν ν η   Κ ο ύ ρ τ η.


2) ΝΤΙΝΟΣ ΛΟΥΚ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΚΗΣ. Γεννήθηκε το 1909 και έζησε μέ-χρι το 1982.Είχε παιδική εγκεφαλοπάθεια και νοητική καθυστέρηση. Ήταν γνωστός με το παρωνύμιο “Γ λ ύ τ α ς”.

3) ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΟΥΚ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΚΗΣ. Γεννήθηκε το 1915, παντρεύ-τηκε τη Βασιλική Μανιατέα και πέθανε νέος.

Κ Ω Ν Σ Τ Α Ν Τ Ι Ν Ε Α Σ


Κλάδοι της οικογενείας Κωνσταντινέα υπάρχουν τόσο στη Μεγάλη, ό-σο και στη Μικρή Μαντίνεια. Αναφέρεται ότι οι Κωνσταντινέοι της Μαντίνειας κατάγονται από το χωριό Λαγκάδα του Ζυγού της Μάνης (πρώην δήμος Λεύ-κτρου) και ανήκουν στη γενιά των Αλεξιάνων
. Δεν είναι γνωστό πότε  εγκατα-στάθηκαν στις Μαντίνειες, αλλά φαίνεται ότι πολλές οικογένειες από την περι-οχή του Ζυγού μετοίκησαν στο Σταυροπήγι
. Ακόμη θα πρέπει να αναφέρου-με ότι το 1699 στους Δολούς υπήρχε οικογένεια Κωνσταντινάκη
 και δεν απο-κλείεται αργότερα να έγινε μεταβολή της κατάληξης, ώστε να προκύψει το ό-νομα Κωνσταντινέας. Οικογένεια Κωνσταντινέα υπήρχε ακόμη στο Βαρούσι, πιθανώς κλάδος της οικογένειας Κουτήφαρη, και από αυτούς ήταν ο Κωνστα-ντίνος Κωνσταντινέας που από το 1844 προτεινόταν ως ένορκος
, με ετήσιο εισόδημα 1400 δρχ.  Από γραπτές πηγές πληροφορούμεθα διάφορα ονόματα τα οποία θα παραθέσουμε με χρονολογική σειρά. Είναι όμως δύσκολο να γνω-ρίζουμε πάντοτε την καταγωγή ενός εκάστου, γιατί οι πληροφορίες τις οποίες έχουμε είναι ελάχιστες και οι συνωνυμίες συχνές.


Δημήτριος Κωνσταντινέας
. Είχε δανείσει χρήματα στο Δημητράκη Κουτούφαρη και στις 20 Νοεμβρίου 1814 υπέγραψε την εξόφληση του γραμ-ματίου. Πιθανώς ήταν κάτοικος Βαρουσίου και ίσως γιός του να ήταν ο Κων-σταντίνος,  ο οποίος προτεινόταν ως ένορκος στην περίοδο 1844-1860.


Δημήτριος Κωνσταντινέας
. Στις 23 Μαρτίου 1821 πήρε μέρος στην α-πελευθέρωση της Καλαμάτας.


Δημήτριος Κωνσταντινέας
.Έπεσε μαχόμενος στην έφοδο της Τρι-πολιτσάς το 1821.


Κωνσταντίνος Κωνσταντινέας
.  Στις 23 Νοεμβρίου 1824 του απονεμή-θηκε ο βαθμός του χιλιάρχου και μαζί του ο Σταυριανός Καπετανάκης έγινε υ-ποστράτηγος, ο Δημήτριος Μανδραπήλιας χιλίαρχος κλπ.


Κωνσταντίνος Κωνσταντινέας
. Πρέπει να ταυτίζεται με τον προηγού-μενο. Στις 20 Ιανουαρίου 1825 αναφέρεται ότι το καλοκαίρι του 1824 πήρε μέ-ρος σε εκστρατεία υπό το στρατηγό Παναγιώτη Γιαννέα Καπετανάκη.


Γεώργιος Κωνσταντινέας
.  Στις 6 Σεπτεμβρίου 1828 αναφέρεται ως ε-νοικιαστής μοναστηριακών κτημάτων.


Γεωργάκης Κωνσταντινέας
.  Μνημονεύεται σε αναφορά της 27 Απρι-λίου 1829 που περιγράφει επεισόδιο το οποίο έγινε  στη Μεγάλη Μαντίνεια.


Γ. Μ. Κωνσταντινέας, Κ. Δ. Κωνσταντινέας από τη Μικρή Μαντίνεια και Γ. Κωνσταντινέας, Π. Κωνσταντινέας
 από τη Μεγάλη Μαντίνεια στις 23 Ιανου-αρίου 1831 υπέγραψαν ψήφισμα αποδοκιμασίας των στασιαστικών κινημάτων του Λιμενίου.


Γ. Μ. Κωνσταντινέας, Π. Κωνσταντινέας από τη Μικρή Μαντίνεια και Γ. Κωνσταντινέας, Π. Κωνσταντινέας
 από τη Μεγάλη Μαντίνεια στις 21 Μαΐου 1831 υπέγραψαν και νέο ψήφισμα εναντίον των Μαυρομιχαλαίων. 


Γ. Μ. Κωνσταντινέας και Κωστάκης Κωνσταντινέας
 στις 29 Οκτωβρί-ου 1831 υπέγραψαν πρακτικό εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου.  


Κ. Κωνσταντινέας
,  στις 13 Μαρτίου 1833 υπέγραψε πιστοποιητικό για την προσφορά στον αγώνα του Βενετσάνου Καπετανάκη.


Γεώργιος Κωνσταντινέας
, το 1837 ήταν ενοικιαστής κτημάτων της μονής Βατοπεδίου.


Κ. Κωνσταντινέας
. Στην περίοδο 1836-49, χωρίς να είναι δυνατόν να  καθορίσουμε τον ακριβή χρόνο, συντάχθηκε κατάλογος συνδρομητών ποιητι-κής συλλογής που περιλάμβανε τον κάτοικο της Μικρής Μαντίνειας Κ. Κων-σταντινέα.


Γεώργιος Κωνσταντινέας
. Επελέγη για ένορκος το 1841, γεγονός που σημαίνει ότι ήταν ένας από τους πλέον ευκατάστατους κατοίκους της περιο-χής του τότε δήμου Αβίας. 


Γ. Κωνσταντινέας
. Το 1843 διορίστηκε δημαρχιακός πάρεδρος του δήμου Αβίας. Δήμαρχος είχε διορισθεί ο Πέτρος Τσαουσέας (Λογοθέτης) από τις Γαϊτσές.


Κωνσταντίνος Κωνσταντινέας
. Το 1844 προτάθηκε ως ένορκος για το δήμο Αβίας και συνέχισε να προτείνεται μέχρι το 1860. Ήταν γεννημένος το 1816 και κατοικούσε στο Βαρούσι. Πιθανολογελιται ότι ήταν γιός του Δημητρί-ου Κωνσταντινέα που αναφέρεται το 1814.


Πάνος Κωνσταντινέας
. Στις 10 Ιουνίου 1860 διορίστηκε ληξίαρχος Μικρής Μαντίνειας. 


Παναγιώτης Κωνσταντινέας
. Το 1860 ήταν 50 ετών, κατοικούσε στη Μικρή Μαντίνεια, είχε περιουσία αξίας 15.000 δρχ. και προτάθηκε ως ένορκος για το δήμο Αβίας. 


Τα μέλη της οικογενείας Κωνσταντινέα τα οποία γνωρίζουμε κυρίως από  προφορική παράδοση θα τα διαιρέσουμε στους Μεγαλομαντιναίους και στους Μικρομαντιναίους. 

α )  Μ ε γ α λ ο μ α ν τ ι ν α ί ο ι


Στην οικογενειακή παράδοση των Μεγαλομαντιναίων Κωνσταντινέων αναφέρεται πως ένας πρόγονός τους με τη γυναίκα του μεγάλωσαν και δεν απέκτησαν παιδιά. Τα ανίψια του ζευγαριού τους έλεγαν κατάμουτρα πως α-φού είναι άκληροι θα τους κληρονομούσαν αυτά. Πείσμωσε η Κωνσταντινέισ-σα και πρότεινε στον άνδρα της, να πάρει μια νέα γυναίκα για να του κάνει παι-διά και η ίδια θα αποτραβιώταν στη θέση της πεθεράς. Από το δεύτερο γάμο του ο Γέρο-Κωνσταντινέας απέκτησε τρεις γιούς, ώστε η φαμίλια του δεν ξε-κλήρησε κι ακόμη δεν ικανοποιήθηκε η θρασύτητα και η πλεονεξία των ανιψι-ών τους. Η ιστορία αυτή δεν είναι άγνωστη στα έθιμα της Μάνης
. Όταν μια  σύζυγος γερνούσε και δεν είχε αποκτήσει παιδιά, έπαιρνε τη θέση της πεθε-ράς και ο σύζυγός της παντρευόταν νέα γυναίκα  για να του κάνει παιδιά και αυτήν την ονόμαζαν “σύγκρια”  από το “συν κυρία”. Από το γάμο αυτό γεννή-θηκαν τρία αγόρια, α) ο Παναγιώτης, β) ο Γεώργιος και γ) ο Γιαννακός.  


Ι) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Παντρεύτηκε κόρη του Πιέρου Χρ. Καπετανάκη, της οποίας δεν είναι γνωστό το βαφτιστικό όνομα και απέκτησαν τέσσερις γιούς, α) τον Αναστάσιο, β) το Γεώργιο, γ) το Νικόλαο και δ) το Γιαν-νιό. Από αυτούς ο Αναστάσιος και ο Γεώργιος μετέτρεψαν το όνομά τους σε Κωνσταντινίδης. 


Α) ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΑΝ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ. Γεννήθηκε στη Μεγάλη Μα-ντίνεια το 1842 και σπούδασε δάσκαλος. Το 1890 υπηρετούσε σχολάρχης του Β΄ Σχολαρχείου Αθηνών
. Μαθήτριά του υπήρξε και η πρώτη Ελληνίδα υπουρ-γός  Λίνα Λάμπρου-Τσαλδάρη.


Β) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ. Γεννήθηκε το 1848 και έζησε μέχρι το 1913 (Εικ. 94). Σπούδασε γιατρός, πήρε το πτυχίο του στις 7-2-1874 και στη συνέχεια πήγε στο Παρίσι για μετεκπαίδευση. Αρχικά άσκησε την ια-τρική στη Μεγάλη Μαντίνεια, όπου είχε ενοικιάσει το σπίτι του Σασανά ( σήμε-ρα  Σωτ. Γ. Παπαδέα). Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Παναγιωτοπούλου-Γιαμπα-νά (1863-1947), που ήταν Μικρομαντιναίισσα την καταγωγή και απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Παναγιώτη, β) το Θάνο και γ) τη Φρόσω (1895-1981) που πα-ντρεύτηκε το   Χ ρ ί σ τ ο   Λ υ κ.  Σ κ ι ά. Το 1906 ο Γ. Κωνσταντινίδης ήταν μέ-λος του αδελφάτου του Αλεξανδρακείου Πτωχοκομείου και Νοσοκομείου.


1) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ. Γεννήθηκε το 1888 και έ-ζησε μέχρι το 1973 (Εικ. 94, 95). Μετά τις εγκύκλιες σπουδές του στην Καλα-μάτα, φοίτησε στη Νομική Σχολή του Πανεπιστημίου Αθηνών και έγινε δικηγό-ρος Καλαμάτας. Πήρε μέρος στους Βαλκανικούς πολέμους 1912-13 υπηρετώ-ντας δεκανέας του 9ου Συντάγματος Πεζικού και πολέμησε στη μάχη των Γιαν-νιτσών, που έκρινε την τύχη της Θεσσαλονίκης. Στη συνέχεια τοποθετήθηκε γραφέας του ηρωϊκού ταγματάρχη  Αντωνίου Κουτήφαρη στον τομέα Ηπεί-ρου. Μετά την απόλυσή του από τις τάξεις του στρατού δικηγόρησε για λίγο στην Καλαμάτα και το 1914 διορίστηκε ειρηνοδίκης Στυλίδος. Το 1915 έγινε πάρεδρος και το 1916 υπηρετούσε πρωτοδίκης στη Σύρο, από την οποία πήγε στη Θεσσαλονίκη ακολουθώντας την Εθνική Άμυνα του Ελευθερίου Βενιζέ-λου. Υπηρέτησε στο στρατό ξηράς ως αξιωματικός της Στρατιωτικής Δικαιο-σύνης και πήρε μέρος στη Μικρασιατική εκστρατεία. Μετά την καταστροφή α-κολούθησε την Επανάσταση του 1922 και ύστερα από την εκτέλεση των “Έξ”  τοποθετήθηκε Διευθυντής Δικαστικού της Επανάστασης. Γύρω στα 1920 έκα-νε τον πρώτο του γάμο και παντρεύτηκε τη Χαρίκλεια Βασιλειάδου. Στην περί-οδο 1924-27 πήγε στη Γαλλία για μετεκπαίδευση και το 1929 μετέφρασε και κυκλοφόρησε το βιβλίο των Vidal-Magnol “Μαθήματα Ποινικού Δικαίου και Σω-φρονιστικής Επιστήμης”. Το 1930 χώρισε από την πρώτη του γυναίκα και το 1934 ήρθε σε δεύτερο γάμο με τη Μαρία Ζάκκα και απέκτησαν μια κόρη, τη Σταυρούλα-Βιργινία που σήμερα υπηρετεί Εφέτης στην Αθήνα και είναι πα-ντρεμένη με το δικηγόρο  Σ τ έ λ ι ο  Β ρ υ ώ ν η. Ο Παναγιώτης Κωνσταντινίδης εξελίχθηκε σε Εισαγγελέα Εφετών και δίκασε σημαντικές υποθέσεις, όπως τη δίκη για τη δολοφονία του Αμερικανού δημοσιογράφου Γεωργίου  Πόλκ.


2) ΘΑΝΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ. Γεννήθηκε το 1892 και έζησε μέχρι το 1951 (Εικ. 94). Διετέλεσε Διευθυντής του υποκαταστήματος της Α-γροτικής Τράπεζας Χαλκίδος. Παντρεύτηκε την Ελένη Παπαθαλασσινού και α-πέκτησαν δύο παιδιά, α) το Γεώργιο που σπούδασε ηλεκτρολόγος-μηχανολό-γος και παντρεύτηκε τη Γαλλίδα Μαγκύ Ματτέ και β) την Αγγελική που είναι καθηγήτρια της Βυζαντινής Ιστορίας στο Πανεπιστήμιο της Ν. Υόρκης και εί-ναι παντρεμένη με τον Ελληνικής καταγωγής  Β  y r o n   H e r o.


Γ) ΝΙΚΟΛΑΚΗΣ ΠΑΝ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Παντρεύτηκε την Αικατερίνη Αρφάνη Σασανά, η οποία ήταν ανιψιά του δεσπότη Διονυσίου Σασανά. Από το γάμο τους γεννήθηκαν τέσσερις θυγατέρες, α) η Χαρίκλεια(1860-1940) που έ-γινε σύζυγος του    Π α π ά-Π α ν α γ ι ώ τ η   Σ π α ν έ α,  β) η Μέλπω η οποία πα-ντρεύτηκε το   Ν ι κ ό λ α ο   Μ α ν έ α-Κ α λ ο γ ε ρ έ α,  γ) η Θεοδότη (1875-1940 Εικ. 64)) που έγινε σύζυγος του   Γ ι ά ν ν η   Α ρ ι σ τ.  Γ ε ω ρ γ ο υ λ έ α   και δ) η Ευγενία (1854-1939) που παντρεύτηκε το   Σ π ύ ρ ο   Β α ρ κ λ α ν τ ή (1854-1931) από τον Κάμπο. 


Δ) ΓΙΑΝΝΙΟΣ ΠΑΝ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Παντρεύτηκε το 1879 την Αμα-λία Δημ. Βούλγαρη
  από την Πρίντα των Γαϊτσών και απέκτησαν τρία παιδιά, α) τη Σταυρούλα (1878-1964) που παντρεύτηκε τον  Α λ έ ξ α ν δ ρ ο  Μ α ν δ ρ α- π ή λ ι α,  β) το Βασίλειο και γ) την Αικατερίνη (1891-1974) η οποία έγινε σύζυγος του   Γ ε ω ρ γ ί ο υ   Π α ν.  Μ α ν έ α - Κ α λ ο γ ε ρ έ α.  


1) ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΑΝ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1882 στη Μεγά-λη Μαντίνεια, εγκαταστάθηκε στο Αρχοντικό και έζησε μέχρι το 1954. Πα-ντρεύτηκε τη Βασιλική Ραφ. Δικαιάκου (1888-1977) με την οποία απέκτησαν έντεκα παιδιά, α) τη Σταυρούλα-Βούλα (Εικ. 38) που γεννήθηκε το 1907 και παν-τρεύτηκε το    Δ η μ ή τ ρ ι ο    Μ α ν ω λ ά κ ο,  β) τον Παναγιώτη (Εικ. 38) ο οποί-ος σε πρώτο γάμο παντρεύτηκε την Ελένη Παραπονιάρη και σε δεύτερο τη Βασιλική Φίκιρη, γ) τον Ανδρέα (Εικ. 38) που παντρεύτηκε τη Χρυσαυγή Ράλ-λη, δ) το Γιάννη που αρχικά σταδιοδρόμησε ως μηχανικός του Εμπορικού Ναυ-τικού, αργότερα δε δημιούργησε μονάδα επισκευής πλοίων και είναι παντρε-μένος με την Ελένη Χάλαρη, ε) το Γιώργο (Εικ. 50, σ. 301) που γεννήθηκε το 1918 και έλαβε μέρος στον πόλεμο του 1940-41, ως κληρωτός ναύτης. Μετά την κατάρρευση του μετώπου πήγε στη Μέση Ανατολή, όπου υπηρετούσε ως υποκελευστής-μηχανικός. Το Σεπτέμβριο του 1943 πήρε μέρος σε καταδρο-μική επιχείρηση με το αντιτορπιλλικό “Βασίλισσα Όλγα” στην περιοχή των Δωδεκαννήσων. Στις 26 Σεπτεμβρίου 1943 το “Βασίλισσα Όλγα” ήταν αγκυ-ροβολημένο στον όρμο Λακί της Λέρου, όπου βυθίστηκε από αεροπορική επι-δρομή των Γερμανών και εκεί έχασε τη ζωή του ο ηρωϊκός νέος, στ) τον Πέτρο που παντρεύτηκε την Αικατερίνη Παπίρη, ζ) τον Παύλο που παντρεύτηκε τη Δέ-σποινα Στεφοπούλου, η) το Ραφαήλ που παντρεύτηκε την Ουρανία Τουφεξή, θ) την Αμαλία η οποία πέθανε νέα, ι) την Πηνελόπη που έγινε σύζυγος του Πλοιάρχου του Εμπορικού Ναυτικού    Σ ω τ η ρ ί ο υ     Γ ε ω ρ γ α κ ά κ ο υ   και ια) τη Σοφία που έγινε σύζυγος του   Π α ν α γ ι ώ τ η  Σ ε ρ ε μ ε τ ά κ η. 


ΙΙ) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Κατοικούσε στη Μεγάλη Μαντίνεια και έλαβε μέρος στα επεισόδια του 1829 μεταξύ Μαντραπηλέα και Γεωργιτσέ-α. Ακόμη φαίνεται βέβαιο ότι αυτός υπέγραψε και τα ψηφίσματα κατά των Μαυρομιχαλαίων, αλλά δεν γνωρίζουμε αν ταυτίζεται με άλλον συνονόματό του από τους προαναφερθέντες. Το όνομα της συζύγου του ξεχάστηκε και με αυτή απέκτησε πέντε παιδιά, α) το Δημήτριο, β) τον Παναγιωτάκη, γ) τον Κων-σταντίνο, δ) τη Μαριώ που έγινε σύζυγος του   Δ η μ η τ ρ ί ο υ   Φ ρ α γ κ ο ύ λ η  και ε) τη Σμαράγδω που παντρεύτηκε το   Θ ε ό δ ω ρ ο   Ν ι κ ο λ έ α   από τη Με-γάλη Μαντίνεια.


Α) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Έζησε μέχρι το 1891 και παντρεύτηκε την Ελένη Μανέα (1846-1918) με την οποία απέκτησαν ένα γιό, το Σταύρο.


1) ΣΤΑΥΡΟΣ ΔΗΜ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1867 και έζησε μέ-χρι το 1918. Παντρεύτηκε τη Βενετία Καλ. Κωστέα, από την παλιά Μαντιναίικη οικογένεια και απέκτησαν δύο κόρες, α) την Αγγελικούλα (1906-1976)που έγινε σύζυγος του   Σ τ α ύ ρ ο υ   Β α σ.   Φ ρ α γ κ ο ύ λ η   και β) τη Λευκή η οποία το 1937 παντρεύτηκε τον   Κ ω ν σ τ α ν τ ί ν ο   Σ ε ν τ ε μ έ ν τ ε   και μετανάστευσαν στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής.


Β) ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΚΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1847 και έζησε μέχρι το 1918. Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Δ. Χριστέα (1854-1935) από τη Μικρή Μαντίνεια και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Στυλιανό, β) τον Αλέξη και γ) το Χρίστο.


1) ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ  ΠΑΝ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ.  Γεννήθηκε το 1880 και έζησε μέχρι το 1940. Παντρεύτηκε τη Φωτεινή Ναθαναήλ (1885-1961) με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) τον Πότη που παντρεύτηκε την Ελένη Νικήτα Γε-ωργουλέα, β) τον Φίλιππο που υπηρέτησε αξιωματικός του Εμπορικού Ναυτι-κού και παντρεύτηκε την Άννα Αθ. Κοκκινέα, γ) τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε το     Χ ρ ί σ τ ο   Π α σ α κ υ ρ ι ά κ ο,  δ) τη Σοφία που παντρεύτηκε το   Π έ τ ρ ο Κ ο υ ρ ε λ έ α  και  ε) τη  Νίκη  που έγινε γυναίκα του   Π έ τ ρ ο υ   Π α ν τ α ζ ό-   π ο υ λ ο υ.


2) ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΝ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1886 και έζησε μέ-χρι το 1977. Έκανε δύο γάμους και πρώτα παντρεύτηκε την Κωνσταντίνα Κυρ. Μανέα με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Πότη (1910-1966) που εργά-στηκε στον ΟΛΠ, β) τη Βούλα που παντρεύτηκε τον Άγγελο Αβανίδη και γ) το   Γιάννη (1914-1985) που παντρεύτηκε την Πηνελόπη Δ. Αβράμη. Σε δεύτερο γάμο ο Αλέξης Κωνσταντινέας παντρεύτηκε τη Γεωργία Κερκεμέζου με την ο-ποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Δημήτρη που παντρεύτηκε την Αντιγόνη Λά-σκαρη και β) το Νικόλαο που παντρεύτηκε τη Σοφία Μανώλη.


3) ΧΡΙΣΤΟΣ ΠΑΝ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1890 και μετά τον πόλεμο 1912-13 μετανάστευσε στην Αμερική, όπου πέθανε άγαμος.


Γ) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Ήταν γνωστός με το παρωνύμιο “Μ π ο ύ σ κ ο ς”. Παντρεύτηκε τη Σταυριανή Πουλέα με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) τον Παναγιώτη και β) την Αικατερίνη που έγινε σύζυγος του   Η λ ί α   Δ η μ.  Κ ω ν σ τ α ν τ ι ν έ α  από τη Μικρή Μαντίνεια.


1) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΩΝΣΤ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1880 και έ-ζησε μέχρι το 1943. παντρεύτηκε την Αμαλία Πέτρ. Στρογγύλη (1884-1972) και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τη Βούλα (1912-1967, Εικ. 38) που παντρεύτηκε το   Ν ι κ ό λ α ο   Α.  Λ ι α κ έ α,   β) τη Γεωργίτσα (Εικ. 38) σύζυγο του    Π έ τ ρ ο υ   Τ σ ι μ ό γ ι α ν ν η,  γ) την Παναγούλα που παντρεύτηκε τον    Α θ α ν ά σ ι ο   Δ ι- α β ο λ ο ύ δ η και δ) το Βασίλη που παντρεύτηκε τη Δήμητρα Μαυρέα.


ΙΙΙ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Οι πληροφορίες για τον κλάδο αυ-τό των Κωνσταντινέων είναι λίγες και ασαφείς. Ο Γιαννακός Κωνσταντινέας παντρεύτηκε τη Θεωνίτσα, της οποίας το επίθετο δεν είναι γνωστό. Το 1886 η Θεωνίτσα ζούσε αλλά ήταν χήρα. Άγνωστο παραμένει το όνομα του γιού τους ο οποίος απέκτησε ένα παιδί που ονομαζόταν Γιάννος. 


1) ΓΙΑΝΝΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Παντρεύτηκε τη Μαρία Παν. Καραμπί-νη, που ήταν άριστη κεντήστρα στα υφαντά και απέκτησαν ένα γιό τον Ανδρέα. Τόσο ο Γιάννος Κωνσταντινέας, όσο και η σύζυγός του Μαρία πέθαναν από φυματίωση σε νεαρή ηλικία και άφησαν ορφανό το παιδί τους που ήταν μόνο τριών ετών.


α) ΑΝΔΡΕΑΣ ΓΙΑΝ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1902 και έζησε μέ-χρι το 1972. Εργάστηκε υποδηματοποιός και παντρεύτηκε την Αγγελική Δημ. Αβράμη, με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Κώστα που παντρεύτηκε την  Ευαγγελία Γαλανάκη,  β) τη Μαρία που έγινε σύζυγος του    Ν ι κ ο λ ά ο υ  Π ε ρ π ι ν ι ώ τ η   και  γ) τη Βασιλική που παντρεύτηκε το      Δ η μ ή τ ρ ι ο    Ζ ω- γ ρ ά φ ο.

β )  Μ ι κ ρ ο μ α ν τ ι ν α ί ο ι 


Στη Μικρή Μαντίνεια υπάρχουν πολλοί κλάδοι της οικογενείας Κων-σταντινέα που έχουν μακρυνή μεταξύ τους συγγένεια. Ο πρώτος κλάδος έχει γενάρχη τον Κωνσταντίνο, ο δεύτερος έχει πάλι Κωνσταντίνο, ο δε τρίτος έχει το Βασίλειο. Ακολουθούν τέλος δύο ακόμη κλάδοι που αρχίζουν με το Δημή-τριο και τον Αλκιβιάδη. Η μεταξύ τους συγγένεια παραμένει αδιευκρίνιστη.

-Α-


Κ Ω Ν Σ Τ Α Ν Τ Ι Ν Ο Σ   Κ Ω Ν Σ Τ Α Ν Τ Ι Ν Ε Α Σ. Δεν εί-ναι γνωστό το όνομα της γυναίκας του με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Δημήτρακα,  β) το Γεώργιο και  γ) τη Στεκούλα που παντρεύτηκε τον   Κ ω ν- σ τ α ν τ ί ν ο   Ν ι κ ο λ έ α   από τη Μικρή Μαντίνεια.

Ι) ΔΗΜΗΤΡΑΚΑΣ Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Ήταν μεγαλόσωμος γι’ αυτό τον ονόμαζαν Δημήτρακα. Έζησε μέχρι τις αρχές του αιώνα μας και οι παλιοί τον  θυμούνται που φορούσε βράκες
. Παντρεύτηκε την Ευφροσύνη Κοψόχε-ρα από τις Γαϊτσές και απέκτησαν δύο γιούς, α) τον Κωνσταντίνο και β) τον Η-λία.


Α) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ Δ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1861 και ανα-φέρεται ότι ήταν δάσκαλος. Από παράδοση μαθαίνουμε ότι υπηρετούσε στη φρουρά των φυλακών, προφανώς κληρωτός, όταν απέδρασε κάποιος κρα-τούμενος. Για να αποφύγει τις συνέπειες κατέφυγε σε κάποιο νησί του Αιγαί-ου που βρισκόταν υπό τουρκική διοίκηση. Άλλαξε το όνομά του σε Βασιλειά-δης και τα παιδιά του ζούσαν στη Ρόδο ως Δημήτριος και Παναγής Βασιλειά-δης.


Β) ΗΛΙΑΣ Δ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1868 και έζησε μέχρι το 1954 στη Μικρή Μαντίνεια (Εικ. 131). Παντρεύτηκε τρεις φορές. Η πρώτη γυ-ναίκα του ήταν κόρη του Αριστείδη Κοκκινάκη και πέθανε νέα χωρίς να αφήσει παιδιά. Με τη δεύτερη γυναίκα του την Ελένη Τσαουσέα-Λογοθέτη από τις Γαϊτσές απέκτησαν  δύο παιδιά,  α) την Αμαλία που έγινε σύζυγος του   Α θ α-    ν α σ ί ο υ     Κ α τ σ α φ ά δ ο υ   και β) τον Κωνσταντίνο. Τρίτη σύζυγος ήταν η   Αικατερίνη Κ. Κωνσταντινέα (Μπούσκου) από τη Μεγάλη Μαντίνεια με την οποία απέκτησαν ένα παιδί, γ) το Νίκο.


1) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΗΛ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1901 και έζη-σε μέχρι το 1976 (Εικ. 135). Παντρεύτηκε τη Μαρία Χρ. Γεωργουλέα (1899-1989) και απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Ηλία ο οποίος σκοτώθηκε την εποχή που έφευγαν οι Γερμανοί κατακτητές από την Ελλάδα, στην προσπάθειά του να αδειάσει μια νάρκη εδάφους για να χρησιμοποιήσει την πυρίτιδα στο ψάρεμα, β) το Μίμη (1931-1994) που παντρεύτηκε τη Γεωργία Θεριού και γ) την Ελένη που έγινε σύζυγος του    Β α σ ι λ ε ί ο υ   Ξ α ρ χ ά κ ο υ.


2) ΝΙΚΟΣ ΗΛ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. (Εικ. 38). Στη νεότητά του ασχολήθη-κε με το ψάρεμα, τώρα διατηρεί μαγαζάκι. Παντρεύτηκε την Ποτή Γεωργ. Μπακετέα (1912-1995) από τη Μεγάλη Μαντίνεια και απέκτησαν δύο παιδιά, α) τον Ηλία που παντρεύτηκε τη Μαρία Κουμουνδούρου από τους Δολούς και β) την Ελένη που έγινε σύζυγος του   Ι ω ά ν ν η  Π α ν.  Κ ο ν τ έ α.


ΙΙ) ΓΕΩΡΓΙΟΣ Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Παντρεύτηκε τη Μαριγώ Δραγώνα και απέκτησαν δύο κόρες, α) την Αγγελικούλα (1885-1965) που παντρεύτηκε το Γ ι ά ν ν η   Π α ν.  Γ ο ν ε ά κ η   και β) την Παναγιωτίτσα που έγινε σύζυγος του   Π α ν α γ ι ώ τ η   Χ ε ι λ ά .

-Β-


Κ Ω Ν Σ Τ Α Ν Τ Ι Ν Ο Σ   Κ Ω Ν  Σ Τ Α Ν Τ Ι Ν Ε Α Σ. Φαίνε-ται ότι ο κλάδος αυτός έχει στενή συγγένεια με τον προηγούμενο, αλλά δεν υ-πάρχει βεβαιότητα, γιατί δεν διατηρεί κανείς σχέσεις με τον τόπο. Το όνομα της συζύγου του δεν είναι γνωστό με την οποία απέκτησαν ένα γιό, το Νικό-λαο.


Ι) ΝΙΚΟΛΑΟΣ Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1841 και έζησε περίπου μέχρι το 1915. Παντρεύτηκε την Αικατερίνη Ζαχαροπούλου και απέ-κτησαν έξι παιδιά, α) τον Κωνσταντίνο που γεννήθηκε το 1878 και διορίστηκε στο Υπουργείο των Οικονομικών, όπου και εξελίχθηκε μέχρι το βαθμό του Δι-ευθυντή. β) τον Πέτρο που και αυτός εργάστηκε στο ίδιο Υπουργείο, γ) τον Πα-ναγιώτη που υπάρχουν ενδείξεις ότι υπηρέτησε ταμίας Πειραιώς και Αιγίνης και στους Βαλκανικούς πολέμους υπηρέτησε ως έφεδρος ανθυπολοχαγός, δ) το Γεώργιο ο οποίος το 1915 ήταν μαθητής και στη συνέχεια έγινε αξιωματικός του Ναυτικού, ε) την Αγγελική και στ) την Τασία. Δεν υπάρχουν περισσότερες πληροφορίες γιατί η οικογένεια δεν διατηρεί σχέσεις με τον τόπο.

-Γ-


Β Α Σ Ι Λ Ε Ι Ο Σ   Κ Ω Ν Σ Τ Α Ν Τ Ι Ν Ε Α Σ. Δεν είναι γνωστό το όνομα της γυναίκας του με την οποία απέκτησαν το Νικήτα.


Ι) ΝΙΚΗΤΑΣ ΒΑΣ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΝΕΑΣ. Παντρεύτηκε τη Μαρία Σπ. Κολο-κοτρίνη, γεννημένη το 1860 και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Σαράντο, β) την Άννα που παντρεύτηκε   Α δ α μ ά κ ο   και μετανάστευσαν στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής και γ) την Ιουλία που έγινε σύζυγος του   Α ν α σ τ ά σ η Θ ε ο δ.  Μ ά λ α μ α   από τη Μεγάλη Μαντίνεια. Να σημειωθεί ότι στα μητρώα της κοινότητας ο Νικήτας γράφεται Νικήστρατος.


Α) ΣΑΡΑΝΤΟΣ Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε στη Μικρή Μαντίνεια το 1876. Έγινε δάσκαλος και υπηρέτησε στη Βελανιδιά, στον Άγριλο, στα Αρφαρά και στον Άγιο Φλώρο. Παντρεύτηκε την Ουρανία Παπαλάμπρου από το Λυκουδέσι της Τριφυλίας και απέκτησαν οκτώ παιδιά, α) το Βασίλη, β) τον Παναγιώτη, γ) το Νικήτα, δ) τον Αναστάση, ε) τη Λαμπρινή που παντρεύτηκε το Γ ε ώ ρ γ ι ο   Π ά τ α   από την Αταλάντη, στ) την  Ελένη που έκανε δύο γάμους, πρώτα παντρεύτηκε   Λ υ κ ι α ρ δ ό π ο υ λ ο  που σκοτώθηκε στο πόλεμο του 1940-41 και στη συνέχεια έγινε σύζυγος του   Μ ι χ ά λ η  Π α ν τ ε λ ό π ο υ λ ο υ, ζ) τη Μαρία που παντρεύτηκε το   Χ ρ ί σ τ ο   Κ ώ ν σ τ α    και η) τη Νίκη που έγι-νε σύζυγος του   Ι ο ρ δ ά ν η   Α σ λ α ν ί δ η.


1) ΒΑΣΙΛΗΣ ΣΑΡ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1906 και αποφοίτη-σε από τη Σχολή των Ευελπίδων το 1930. Υπηρέτησε στη Γεωγραφική Υπηρε-σία του Στρατού
, έφθασε στο βαθμό του Λοχαγού και αποχώρησε προκει-μένου να εργασθεί τοπογράφος μηχανικός. Παντρεύτηκε την Αγγελική Κα-τσάνη και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) το Σαράντο που ακολούθησε στρατι-ωτική σταδιοδρομία, υπηρέτησε στα Τεθωρακισμένα, παντρεύτηκε τη Βασιλι-κή Κωνσταντινίδη και αποστρατεύθηκε το 1988 με το βαθμό του Συνταγματάρ-χη, β) τον Κωνσταντίνο  που παντρεύτηκε τη Φρειδερίκη Παναγάκη και μετα-νάστευσαν στην Αυστραλία, γ) το Γεώργιο που σταδιοδρόμησε στα ΕΛΤΑ και παντρεύτηκε την Ανθούλα Αναγνωστοπούλου, δ) την Ουρανία που έγινε σύζυ-γος του   Δ ι ο ν υ σ ί ο υ   Σ κ ι α δ ό π ο υ λ ο υ   και ε) τη Μαρία που παντρεύτη-κε τον   Α π ό σ τ ο λ ο   Ρ α ψ ο μ α ν ί κ η.


2) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΑΡ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1908 και πα-ντρεύτηκε τη Χρυσούλα Γεωργανά, με την οποία απέκτησαν το Σαράντο που είναι παντρεμένος με την Αναστασία Βέβε.


3) ΝΙΚΗΤΑΣ ΣΑΡ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1910 και έζησε μέχρι το 1986. Παντρεύτηκε τη Μαρία Σιμικλή με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) τον Αντώνη, β) το Θεόδωρο, γ) την Ουρανία, δ) την Κατερίνα και ε) την Ελένη. 


4) ΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΣΑΡ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1914 και υπηρέ-τησε στο Σώμα Εφοδιασμού και Μεταφορών (ΣΕΜ) του στρατού ξηράς και α-ποστρατεύθηκε με το βαθμό του ταξιάρχου. Παντρεύτηκε την Ευαγγελία Θεο-φανοπούλου με την οποία απέκτησαν  μία κόρη, την Κατερίνα, που έγινε σύζυ-γος του   Δ η μ η τ ρ ί ο υ   Κ α ρ π ο ύ ζ η.

-Δ-


Ι) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Δεν είναι γνωστός ο χρόνος γέννη-σής του. Παντρεύτηκε δύο φορές, η πρώτη του γυναίκα ονομαζόταν Μαρία ή Χρυσαυγή και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Νικόλαο, β) τον Παναγιώτη και γ) τη Γεωργίτσα που έμεινε άγαμος. Σε δεύτερο γάμο ήρθε με τη Σταυρούλα Μού-ντανου με την οποια απέκτησαν ένα γιό, τον Ευάγγελο.


Α) ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΗΜ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1875 και έζησε μέχρι το 1934. Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Μαλτίνου από τα Σωτηριάνικα και δεν απέκτησαν παιδιά.


Β) ΠΟΤΗΣ ΔΗΜ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1878 και έζησε μέχρι το 1951. Παντρεύτηκε την Αικατερίνη Γεωργ. Ψαρρέα με την οποία απέκτησαν το Σωτήρη.


1) ΣΩΤΗΡΙΟΣ Π. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1917 και έζησε μέχρι το 1993. Παντρεύτηκε τη Μαρία Π. Κοστρίβα  και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τον Παναγιώτη, β) το Γεώργιο, γ) τον Κωνσταντίνο και δ) τον Αλέξανδρο.


Γ) ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΗΜ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1905 στη Μικρή Μαντίνεια και ζούσε στην Καλαμάτα εργαζόμενος στους Μύλους, όπου και το 1936 σκοτώθηκε από εργατικό ατύχημα. Παντρεύτηκε την Αικατερίνη Κουρ-κουτά ή Μοθωνίτσα και απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Παναγιώτη, β) την Αδα-μαντία και γ) τον Κώστα.

-Ε-


ΑΛΚΙΒΙΑΔΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ. Δεν είναι γνωστή η συγγενική του σχέση με τους προηγούμενους. Φέρεται να έχει δύο παιδιά, α) το Βασίλειο που γεννήθηκε το 1871 και β) τη Μαρία που έγινε σύζυγος του   Π α ν α γ ι ω τ ά κ η  Α ρ.  Κ ο κ κ ι ν ά κ η.

Κ Ω Σ Τ Ε Α Σ


Το όνομα Κωστέας απαντάται στη Μεγάλη Μαντίνεια σε δύο οικογέ-νειες και είναι βέβαιο ότι μεταξύ τους δεν υπάρχει συγγένεια. Ακόμη Κωστέοι υπάρχουν και στον πρώην δήμο Καρδαμύλης και πρόκειται περί απλής συνω-νυμίας.

-Α-


Ο πρώτος κλάδος της οικογενείας Κωστέα, που σήμερα έχει εκλείψει, ήταν παλαιά Μαντιναίικη οικογένεια και είχε συγγενική σχέση με τους Στρογ-γυλέους-Καρατζάδες και με τους Μαδουρέους-Μπαμπουρέους.Όπως έχει αναφερθεί στο πρώτο μέρος του βιβλίου αυτού ο Σαράντος Καρατζάς, περί-που την εποχή των Ορλωφικών, σκότωσε τον αδελφό του Παπά-Καρατζά, που ήταν ηγούμενος της μονής των Αγίων Σαράντα της Μεγάλης Μαντίνειας. Μετά το θάνατο του ηγούμενου η οικογένειά του κληρονόμησε την περιουσία του μοναστηριού. Το 1842 τα κτήματα των Αγίων Σαράντα τα κατείχαν οι τρεις οι-κογένειες Στρογγύλη, Μαδουρέα και Κωστέα. Από το γεγονός αυτό μπορεί κανείς να υποθέσει ότι οι τρεις αυτές οικογένειες προέρχονται από τους Κα-ρατζάδες είτε από αρρενογονία, είτε από θηλυγονία
. Ίσως το Στρογγύλης, Κωστέας και Μαδουρέας ή Μπαμπουρέας να ήταν παρωνύμια του Καρατζάς.


Το 1833 ο Καλόγερος Κωστέας υπέγραψε πιστοποιητικό για τις υπη-ρεσίες στον αγώνα του Βενετσάνου Γ. Καπετανάκη
. Το 1842, με την υπόθεση κατοχής της περιουσίας της μονής των Αγίων Σαράντα, αναφέρονται τα ονό-ματα του Σαράντου ή Καλόγερου και του Αναστασούλη Κωστέα. Σε συμβολαι-ογραφική πράξη
 της 1 Νοεμβρίου 1881 αναφέρεται το όνομα του Αναστασίου Κωστέα που πιθανώς ταυτίζεται με τον προαναφερθέντα.


Από τα μητρώα της κοινότητας Αβίας και τις λίγες πληροφορίες που μπορεί να συλλέξει κανείς για την οικογένεια Κωστέα προκύπτουν τα ακόλου-θα στοιχεία:


ΚΑΛΟΓΕΡΟΣ ΚΩΣΤΕΑΣ. Δεν πρέπει να είναι ο Καλόγερος Κωστέας του 1833 ή του 1842. Φαίνεται να έχει δύο παιδιά α) τον Αριστείδη που γεννή-θηκε το 1865 και  β) τη Βενετία, γεννημένη το 1879, που έγινε σύζυγος του        Σ τ α ύ ρ ο υ   Δ ημ.  Κ ω ν σ τ α ν τ ι ν έ α.   Από παράδοση αναφέρεται ότι ένας Βασίλης Κωστέας ήταν τσαγκάρης στην Καλαμάτα, είχε κτήματα στην περιοχή των Αγίων Σαράντα και κατ’ άλλους μεν ήταν αδελφός της Βενετίας, κατ’ άλ-λους δε ανιψιός της. Να προστεθεί ακόμη ότι το 1910 στην Καλαμάτα ήταν  το υποδηματοποιείο του Δημήτρη Κωστέα
, που δεν γνωρίζουμε αν ήταν αδελ-φός ή γιός του Βασίλη Κωστέα ή άλλης οικογενείας.

-Β-


Στη Μεγάλη Μαντίνεια εγκαταστάθηκε πολύ αργότερα μια άλλη οικο-γένεια Κωστέα με διαφορετική καταγωγή. Αυτοί οι Κωστέοι προέρχονται από την Αναβρυτή της Σπάρτης. Κύρια ασχολία είχαν την κτηνοτροφία και εγκατα-στάθηκαν αρχικά στα Αλτομυρά. Από εκεί κατέβαιναν στις Μαντίνειες και έχτι-σαν τα μαντριά τους και τα σπίτια τους στην περιοχή του Κατσόβραχου και της Κολοπίνιτσας. Τα καλοκαίρια πήγαιναν τα ζώα τους στη Βαθειά Λάκκα,  που βρίσκεται βόρεια των Αλτομυρών, πίσω από τη βουνοπλαγιά. Γενάρχης ανα-φέρεται ο Αθανάσιος Κωστέας.


Ι) ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΩΣΤΕΑΣ.Παντρεύτηκε την Αγγελική Αναστ. Κοζομπό-λη και απέκτησαν έξι παιδιά, α) τον Κωνσταντίνο, β) το Γεώργιο, γ) το Βασίλειο, δ) το Σταύρο, ε) την Αρετή που παντρεύτηκε το   Θ ε ό δ ω ρ ο   Κ ο υ τ ί β α  και στ) τη Διαμάντω που παντρεύτηκε   Λ ο ύ ζ η   από τις Γαϊτσές. Από τα παιδιά του Αθανασίου Κωστέα ο Κωνσταντίνος και ο Σταύρος εγκαταστάθηκαν στο Κατσόβραχο της Μεγάλης Μαντίνειας.


Α) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΘ. ΚΩΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1861 και έκανε δύο γάμους. Η πρώτη του γυναίκα ήταν το γένος Πετρέα και απέκτησαν α) τη Δη- μητρούλα που έγινε σύζυγος του   Ν ι κ ο λ ά ο υ   Β ά γ ι α.  Σε δεύτερο γάμο ήρ-θε με την Ελένη Νίκα με την οποία απέκτησαν β) το Γεώργιο, γ) τον Παναγιώτη, δ) τη Μαρία που έγινε σύζυγος του   Δ η μ η τ ρ ί ο υ   Μ η τ σ έ α. Ο Κωνσταντί-νος Κωστέας είχε το παρωνύμιο “Μπουχαγιάς”  και τον έλεγαν Ναραϊδοπαρ-μένο.


1) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΝΣΤ. ΚΩΣΤΕΑΣ.Γεννήθηκε το 1902 και έζησε μέχρι το 1988. Παντρεύτηκε τη Γεωργία Παν. Παπαδέα από τα Αλτομυρά και απέκτησαν δύο παιδιά, α) τον Κώστα, που τον σκότωσε ο Σταύρος Νικολόπουλος και β) την Ελένη που παντρεύτηκε τον   Η λ ί α   Μ η τ σ έ α.


2) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΩΝΣΤ. ΚΩΣΤΕΑΣ. Ήταν γνωστός με το παρωνύμιο “Πότακας” , γεννήθηκε το 1905 και σκοτώθηκε το 1943 στη μάχη της Παλιόχω-ρας, χωρίς να πάρει μέρος στην εμφύλια σύγκρουση. Παντρεύτηκε το 1938 τη Βούλα Γ. Ψαρρέα και απέκτησαν δύο παιδιά, α) τον Κώστα που παντρεύτηκε τη Νικολέττα-Τούλα Γ. Κοζομπόλη και β) την Ελένη που έγινε σύζυγος του   Γ ι-ά ν ν η   Ε υ α γ.  Κ α κ ο ύ ρ ο υ.


Β) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΘ. ΚΩΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1870, έζησε μέχρι το 1942 και παντρεύτηκε την Ελένη Παπαδέα, με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Βασίλη, β) την Κρυστάλλω που παντρεύτηκε τον   Π α ν α γ ι ώ τ η  Σ τ.  Ξ υ- π ό λ υ τ ο,  γ) την Αρτεμισία που παντρεύτηκε το   Σ ω τ ή ρ η   Κ λ ε ί δ ω ν α  και δ) τη Στυλιανή που έγινε σύζυγος του   Σ α ρ ά ν τ ο υ   Γ ι α ν ν α κ ό π ο υ λ ο υ. Ο Γεώργιος Κωστέας εγκαταστάθηκε στη θέση Κολοπίνιτσα της Μικρής Μα-ντίνειας. 


1) ΒΑΣΙΛΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΚΩΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1915 και έζησε μέχρι το 1974. Παντρεύτηκε την Κωνσταντίνα Βλαχονικολού και απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Γεώργιο που σπούδασε μαθηματικός και παντρεύτηκε την Ελένη Μπάρ-μπα και β) τη Γεωργία (1946-1969) που σκοτώθηκε σε τροχαίο ατύχημα. 


Γ) ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΑΘ. ΚΩΣΤΕΑΣ.  Τον σκότωσε ο Παναγιώτης Κουκής και δεν άφησε απογόνους.


Δ) ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΘ. ΚΩΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1875 και έζησε μέχρι το 1955. Έκανε δύο γάμους, πρώτη του γυναίκα ήταν η Μαρία Κακαλέτρη με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) την Ελένη (1896-1967) που πήρε το   Γ ε ώ ρ- γ ι ο   Α ν α σ τ.   Μ π ε λ ί τ σ ο,  β) τον Αθανάσιο, γ) το Γεώργιο, δ) το Βασιλάκο και ε) το Θεόδωρο. Δεύτερη σύζυγος ήταν η Μαρία Στασ. Ψωρομύτη με την ο-ποία απέκτησαν τρία ακόμη παιδιά, στ) το Χρίστο, ζ) τον Παναγιώτη και η) την Κωνσταντίνα (1920-1993) που παντρεύτηκε το    Δ η μ ή τ ρ ι ο    Μ α ρ κ ό π ο υ- λ ο.


1) ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΤΑΥΡΟΥ ΚΩΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1897 και έζησε μέχρι το 1990. Παντρεύτηκε τη Γεωργία Ιωάν. Κλείδωνα  (1894-1976) και απέκτησαν τρία παιδιά, α) τη Μαρία που παντρεύτηκε το   Χ α ρ ά λ α μ π ο   Π.  Ζ ο ύ ζ ο υ λ α   και εγκαταστάθηκαν στη Μεγάλη Μαντίνεια, β) το Γεωργούλη που παντρεύτηκε τη Φαίδρα Παν. Μπελίτσου και γ) τη Χρυσάνθη που έγινε σύ-ζυγος του   Σ ω τ η ρ ί ο υ   Κ ο υ κ ο ύ τ σ η.


2) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΥΡΟΥ ΚΩΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1901 και έζησε μέχρι το 1982. Παντρεύτηκε την Ευαγγελία Παν. Αβράμη και απέκτησαν επτά παιδιά, α) το Σταύρο που παντρεύτηκε την Τασία Ψωρομύτη, β) τον Παναγιώτη που πήρε την Αγγελική Ταβουλαρέα, γ) τον Αθανάσιο που παντρεύτηκε την Ποτού-λα  Βρεττάκου, δ) το Βασίλη που παντρεύτηκε τη Βασιλική Κουσκουβελάκου, ε) το Νίκο (1933-1995) που παντρεύτηκε τη Γιαννούλα Μητσέα, στ) τη Σωτηρία που έγινε σύζυγος του   Γ ε ω ρ γ ί ο υ   Γ ε ρ μ α ν ά κ ο υ   και  ζ) την Αγγελική που πήρε το    Σ τ α ύ ρ ο   Χ ρ.  Α β ρ ά μ η.


3) ΒΑΣΙΛΑΚΟΣ ΣΤΑΥΡΟΥ ΚΩΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1904 και έζησε μέ-χρι το 1985 (Εικ. 44). Παντρεύτηκε την Αγγελική Κωνστ. Αβράμη (1906-1984) και απέ-κτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Σταύρο που πήρε τη Σταυρούλα Κλείδωνα, β)  τη Μαρία που έγινε σύζυγος του   Π α ν α γ ι ώ τ η   Γ ε ω ρ γ.  Κ ο- ζ ο μ π ό λ η, γ) τη  Ευφροσύνη-Φρόσω που παντρεύτηκε το   Ν ι κ ό λ α ο   Σ τ.    Α β ρ ά μ η   και δ) τη Διαμάντω σύζυγο του   Θ ε ό δ ω ρ ο υ   Σ τ α μ ά τ η.


4) ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΤΑΥΡΟΥ ΚΩΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1912 και έζησε μέ-χρι το 1991. Έκανε τρεις γάμους και πρώτη του γυναίκα ήταν η Γεωργία Γρηγ. Μπελίτσου (1911-1937) με την οποία παντρεύτηκαν το 1935 και απέκτησαν τη Σταυρούλα που έγινε σύζυγος του   Κ ω σ τ ή   Π α ν.  Μ π ε λ ί τ σ ο υ. Δεύτερη σύζυγός του έγινε η Σταυρούλα Κουρετζή (1912-1952) με την οποία απέκτη-σαν επτά παιδιά, α) το Γεώργιο που παντρεύτηκε τη Μαρία Κυριακούλη, β) το Βασίλειο που πήρε τη Σταυρούλα-Βουλή Παν. Ψαρρέα, γ) το Σταύρο που έκα-νε γυναίκα του την Ιφιγένεια Σπ. Παύλου, δ) το Νίκο που παντρεύτηκε την Κο-κώνα Πριστούρη και εξελέγη πρόσφατα πρόεδρος της κοινότητας Αβίας για τρίτη τετραετία, ε) την Παναγιώτα που πήρε τον   Π α ύ λ ο   Χ α χ ά μ η,  στ) την Ελένη που παντρεύτηκε τον   Ε υ ά γ γ ε λ ο   Χ ρ ί σ τ.   Α β ρ ά μ η   και ζ) τη Μα-ρία που έγινε σύζυγος του   Γ ε ω ρ γ ί ο υ   Κ ο υ τ ί β α.  Τρίτη σύζυγος του Θε-όδωρου Κωστέα έγινε η Βασιλική Κουμουνδούρου με την οποία απέκτησαν το Γιάννη που έκανε δύο γάμους και αρχικά μεν παντρεύτηκε την Τριανταφυλλιά Σαμαρτζή,  στη συνέχεια δε την Αικατερίνη Λαδά.


5) ΧΡΙΣΤΟΣ ΣΤΑΥΡΟΥ ΚΩΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1915 και παντρεύτηκε τη Φωτεινή Ντόκολα με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Σταύρο που πήρε την Αικατερίνη Γκούζου, β) τη Μαρία που έγινε σύζυγος του   Π α ν α- γ ί ω τ η   Μ π α κ ά λ η, γ) τη Γεωργία που παντρεύτηκε τον   Ε υ ά γ γ ε λ ο   Μ η- τ σ έ α   και δ) την Αλεξία.


6) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΤΑΥΡΟΥ ΚΩΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1918 και έζησε μέ-χρι το 1988. Παντρεύτηκε τη Μαρία Γεροντούκου από τη Σέλιτσα και απέκτη-σαν δύο παιδιά,  α) τον Ηλία και  β) την Ευαγγελία η οποία έγινε σύζυγος του     Φ ί λ ι π π ο υ   Κ α λ ο γ ε ρ ό π ο υ λ ο υ.

Λ Α Μ Π Ρ Ι Ν Α Κ Η Σ


Σε μια από τις αφιερωματικές επιγραφές του Αγίου Σπυρίδωνα της Μι-κρής Μαντίνειας, που τοιχογραφήθηκε το 1755, σημειώνεται : “Δέησις του δούλου του Θεού Γεωργάκη Λαμπρινάκη από το χωριό Καρύνια”.  Στην επι-γραφή αυτή δεν θα έδινε κανείς ιδιαίτερη σημασία αν από παράδοση δεν γνω-ρίζαμε ότι η οικογένεια Κοτσώνη προέρχεται από έναν Λαμπρινέα, ο οποίος α-φού σκότωσε ένα μεγάλο πουλί πήρε το παρωνύμιο “Κοτσώνης”. Θα επαναλά-βουμε πάλι ότι η κατάληξη -άκης μετά το 1800 έγινε -έας και συνεπώς το Λαμ-πρινάκης με τον καιρό άλλαξε και ήταν Λαμπρινέας. Βέβαια για την οικογένεια Κοτσώνη υπάρχει και άλλη εκδοχή ότι έχει κοινή καταγωγή με την Καλαματια-νή οικογένεια Στραβοσκιάδη.

Λ Ε Ο Υ Τ Σ Ε Α Σ


Οικογένεια της Μεγάλης Μαντίνειας που τη συναντούμε μετά την πε-ρίοδο της Εθνεγερσίας. Παλαιότερος φέρεται ο Κωνσταντίνος Λεουτσέας.


ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΕΟΥΤΣΕΑΣ. Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) τον Παναγιώτη και β) τη Ζωή που το 1874 έγινε δεύτερη σύζυγος του   Γ ε ω ρ γ ί ο υ   Μ α ν δ ρ α π ή λ ι α.


Α) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Κ. ΛΕΟΥΤΣΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1852 και έζησε περίπου μέχρι το 1920. Έκανε δύο γάμους. Πρώτα παντρεύτηκε την Αγγέλω Ν. Χρι-στέα με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Χρίστο που σκοτώθηκε σε συμπλοκή από το Σταύρο Φελουκαντζή, ενώ συγχρόνως ο πατέρας του σκό-τωσε τον Ιωάννη Φελουκαντζή,  β) την Αριστέα που παντρεύτηκε το   Γ ι ά ν ν η   Ν. Σ α ρ α ν τ έ α, σχολάρχη, γ) τον Κωνσταντίνο και δ) τον Ανδρέα. Ο Πανα-γιώτης Λεουτσέας σε δεύτερο γάμο παντρεύτηκε για συμβιβασμό των οικο-γενειών την Αικατερίνη Νικ. Φελουκαντζή (1878-1952) με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, ε) τη Ζωή που γεννήθηκε το 1910 και παντρεύτηκε  το  Γ ρ η γ ό ρ ι- ο   Μ α ν ω λ ά κ ο, τον οποίο σκότωσαν οι αριστεροί και στ) το Θεόδωρο.


1) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΝ. ΛΕΟΥΤΣΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1884 και έζησε μέχρι το 1949. Παντρεύτηκε την Αργυρώ Ανδρ. Γεωργουλέα (1892-1976) και απέκτησαν επτά παιδιά, α) την Αγγελική που παντρεύτηκε τον  Ι ω ά ν ν η Α ν τ ι- β ά σ η,  β) την Πολυτίμη που έγινε σύζυγος του   Ε υ ά γ γ ε λ ο υ   Μ π ε γ ι έ τ η, γ) τη Μαρία (1919-1995) που παντρεύτηκε το   Γ ε ώ ρ γ ι ο  Θ.   Μ π α κ ε τ έ α, δ) τη Σοφία που έγινε μοναχή και πήρε το όνομα Σωφρονία, ε) τον Παναγιώτη (1924-1991) Σμήναρχο της Πολεμικής Αεροπορίας, που παντρεύτηκε την Ελέ-νη Παλιούρη, στ) τον Ανδρέα (1929-1993, Εικ. 39) που σε πρώτο γάμο πα-ντρεύτηκε την Καίτη Αφεντούλη  και σε δεύτερο την Ελένη Χιούμη και ζ) το Γεώργιο που παντρεύτηκε τη Χρυσούλα Δρακάτου.


2) ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝ. ΛΕΟΥΤΣΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1896 (Εικ. 42, 134) και το Μάιο του 1944 τον σκότωσαν τα Τάγματα Ασφαλείας. Παντρεύτηκε τη Βασιλική Παν. Γεωργουλέα (1894-1975) και απέκτησαν επτά παιδιά, α) την Αγγελική (1917-1993) που έγινε σύζυγος του   Α ν δ ρ έ α   Δ ί ζ η,  β) τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε το   Χ ρ ί σ τ ο   Λ.  Χ α ν δ ρ ι ν ό,  γ) την Αλεξάνδρα που παντρεύτηκε το 1950 το   Μ ι χ ά λ η   Θ ε ο δ ω ρ α κ ά κ ο,  δ) την Αφρούλα που έγινε σύζυγος του   Φ ί λ ι π π ο υ   Β α ρ β ά κ η,  ε) την Αικατερίνη που πα-ντρεύτηκε τον   Π α ν α γ ι ώ τ η    Θ ε ο δ ω ρ α κ ά κ ο,  στ) το Χρίστο (Εικ. 39) που παντρεύτηκε τη Μαρία Σταφυλλίδου (1938-1993) και ζ) τον Παναγιώτη που παντρεύτηκε τη Μαρία Καραμπίνη αλλά χώρισαν. Στα προπολεμικά χρόνια ο Ανδρέας Λεουτσέας είχε μαγαζί, φούρνο και βενζίνα (βενζινοκίνητο σκάφος) που έκανε το δρομολόγιο από τις Κιτριές μέχρι την Καλαμάτα.


3) ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΝ. ΛΕΟΥΤΣΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1917 και έζησε μέχρι το 1986. Έκανε δύο γάμους. Πρώτα πήρε τη Μαρία Παλιατσέα (1923-1973) με την οποία απέκτησαν δύο κόρες, α) την Κατίνα που έγινε σύζυγος του δάσκα-λου   Γ ε ω ρ γ ί ο υ   Μ ο υ ρ γ ή   και  β) την Αμαλία που παντρεύτηκε το   Δ η μ ή- τ ρ ι ο   Κ ο λ ώ ν ι α. Σε δεύτερο γάμο ο Θεόδωρος Λεουτσέας παντρεύτηκε την Αγγελική Ηλ. Μεταξά.

Λ Ι Α Κ Ε Α Σ


Κατά μια εκδοχή η οικογένεια Λιακέα εγκαταστάθηκε στη Μικρή Μα-ντίνεια από το χωριό της Μάνης Καστάνια. Όπως αναφέρεται οι Λιακέοι πρώ-τα  έμειναν για λίγο στο Προσήλιο (Λιασίνοβα) και κατόπιν άλλοι μεν πήγαν στα Αλτομυρά και είχαν το όνομα  Λ ι ά κ η ς,  άλλοι δε ήρθαν στη Μικρή Μαντίνεια. Αργότερα κατέβηκαν στη Μικρή Μαντίνεια και οι Λιακέοι των Αλτομυρών. 


 Άλλοι πάλι αναφέρουν ότι οι Κοκκινάκηδες, οι Λιακέοι και οι Παπαδέ-οι της Μικρής Μαντίνειας είναι μια ενιαία οικογένεια. Οι Κοκκινάκηδες έλεγαν ότι η γενιά τους παλαιότερα είχε το όνομα Μανιατέας. 


Κατά μια άλλη εκδοχή από το χωριό του Ζυγού της Μάνης Λαγκάδα ήρθαν στη Μικρή Μαντίνεια τρία αδέλφια. Ο ένας είχε το όνομα Κωνσταντίνος και απόγονοί του είναι οι Κωνσταντινέοι, ο δεύτερος λεγόταν Ηλίας και από αυτόν κατάγονται οι Λιακέοι και ο τρίτος έγινε παπάς και οι απόγονοί του πή-ραν το όνομα Παπαδέας. 


Το Φεβρουάριο του 1825 με διαταγή της Διοίκησης οργανώθηκε εκ-στρατεία εναντίον των Αιγυπτίων που κατείχαν τη Μεθώνη και Κορώνη. Από το Σταυροπήγι έλαβε μέρος ο Σταυριανός Καπετανάκης και μεταξύ των ανδρών του συμπεριλαμβάνεται ο Παναγιώτης Λιακέας
 υπό τον ομαδάρχη (μπουκα-δόρο) Παναγιώτη Κοκώνη.



Το 1829 στο αλληλοδιδακτικό σχολείο των Δολών φοιτούσε ο δεκαπε-ντάχρονος Παναγιώτης Παν. Λιακέας  που ήταν ορφανός από πατέρα
. Ακόμη το 1831 στην περιοχή της Ανδρούβιστας (πρώην δήμος Καρδαμύλης) κατοι-κούσε ο Ι. Λιακέας ο οποίος υπέγραψε ψήφισμα κατά των Μαυρομιχαλαίων
. Παλαιότερος των Λιακέων της Μικρής Μαντίνειας είναι ο Βασίλειος Λιακέας, ενώ των Αλτομυρών ο Ιωάννης Λιάκης ή Λιακέας, η μεταξύ τους συγγένεια δεν είναι γνωστή .

-Α-

Β Α Σ Ι Λ Ε Ι Ο Σ   Λ Ι Α Κ Ε Α Σ. Για πρώτη φορά συναντούμε το όνομά του τον Ιούνιο του 1831, όταν υπέγραψε ψήφισμα αποδοκιμασίας των στασιαστικών κινημάτων των Μαυρομιχαλαίων
. Τον ίδιο χρόνο υπέγραψε πρωτόκολλο εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου ο Βασίλειος Λιακάκης
, που κατοικούσε στη Μικρή Μαντίνεια και δεν είναι άλλος από το Λιακέα, αφού την εποχή εκείνη οι καταλήξεις -έας και -άκης ήταν και οι δύο σε χρήση. Το ό-νομα της συζύγου του Βασιλείου Λιακέα δεν είναι γνωστό, μαζί της απέκτησαν δύο γιούς, α) το Νικόλαο και β) τον Επαμεινώντα. 


Ι) ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΑΣ. ΛΙΑΚΕΑΣ.  Δεν γνωρίζουμε το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Βασίλη, β) τον Ηλία, γ) το Θανάση και δ) τη Ρουμπίνη η οποία παντρεύτηκε τον  Κ ω ν σ τ α ν τ ί ν ο  Ι ω ά ν. Π α π α δ έ α,  γεννημένο το 1854.


Α) ΒΑΣΙΛΗΣ ΝΙΚ. ΛΙΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1866. Χάθηκε από τον τόπο. Ίσως είχε κληρωθεί να στρατευθεί και εξαφανίστηκε για να αποφύγει τη θητεία στο στρατό, όπως γινόταν πολύ συχνά τον προηγούμενο αιώνα, ιδίως από τους κατοίκους των νησιών του Αιγαίου. Συνήθως οι κληρωτοί για να μην υπηρετήσουν πήγαιναν στα τουρκοκρατούμενα εδάφη. Πάντως το 1918 ανα-φέρεται ως αγνώστου διαμονής.


Β) ΗΛΙΑΣ ΝΙΚ. ΛΙΑΚΕΑΣ-ΜΑΝΙΑΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1868 και έκανε δύο γάμους. Το όνομα της πρώτης συζύγου του ήταν Γαλανή, αλλά δεν είναι γνωστό το γένος της. Σε δεύτερο γάμο ήρθε με την Αγγελική Δημ. Λαμπρινέα  από το Νομιτσή του Ζυγού της Μάνης. Με μια από τις δύο ο Ηλίας Λιακέας α-πέκτησε ένα γιο, το Νίκο, ο οποίος τσακώθηκε μαζί του και εγκαταστάθηκε στην Καλαμάτα. Ο Ηλίας έφερε το γεγονός αυτό βαρέως και άλλαξε το όνομά του σε Μανιατέας, αντάλλαξε την περιουσία του με τον Ξεροβάσιλα από το Νομιτσή και εγκαταστάθηκε εκεί, που ήταν και το χωριό της γυναίκας του.


Γ) ΘΑΝΑΣΗΣ ΝΙΚ. ΛΙΑΚΕΑΣ. Παντρεύτηκε την Αναστασία Ρουσέα από την Οροβά, που έζησε μέχρι το 1954 και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) το Νίκο, β) τον Περικλή, γ) το Ντίνο, δ) το Στέλιο και ε) την Ελευθερία (1903-1991) που πα-ντρεύτηκε το   Σ α ρ ά ν τ ο   Δ η μ.   Α γ γ ε λ έ α.


1) ΝΙΚΟΣ ΑΘ. ΛΙΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1892 και έζησε μέχρι το 1982. Παντρεύτηκε τη Βούλα Παν. Κωνσταντινέα-Μπούσκου  (1912-1967) από τη Μεγάλη Μαντίνεια και απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Αθανάσιο που παντρεύτη-κε τη Μαρία Τομαρά, β) την Ελένη που έγινε σύζυγος του Δ η μ η τ ρ ί ο υ  Κ ο υ- μ ο υ δ ή   και γ) τον Παναγιώτη που παντρεύτηκε τη Χάιδω Βέτσικα.


2) ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΑΘ. ΛΙΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1895 και παντρεύτηκε την Αφροδίτη Γεωργ. Μπακετέα (1910-1984) με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) την Τασία που έγινε σύζυγος του   Κ ω ν σ τ α ν τ ί ν ο υ   Π ε τ ρ ό π ο υ λ ο υ, β) το Σταύρο (1931-1970) που χάθηκε νέος από πνιγμό και γ) τη Βάσω που πα-ντρεύτηκε το   Γ ε ώ ρ γ ι ο   Τ η λ ε μ ά χ ο υ.


3) ΝΤΙΝΟΣ ΑΘ. ΛΙΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1898 και έζησε μέχρι το 1985. Παντρεύτηκε τη Γεωργία Αρ. Χριστέα (1904-1988) με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τον Παναγιώτη (Εικ. 39) που παντρεύτηκε τη Θεοδώρα Ηλ. Κολοκοτρώνη, β) το Νίκο (1929-1987) που έκανε σύζυγό του τη Φλώρα Ραζή, γ) τον Ηλία που πήρε την Κοραλία Χελιώτη και δ) τη Μαρίνα που παντρεύτηκε το   Σ ω τ ή ρ ι ο   Μ ο ύ ν τ α ν ο.


4) ΣΤΕΛΙΟΣ  ΑΘ. ΛΙΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1899 και έζησε μέχρι το 1970. Πήρε μέρος στη Μικρασιατική εκστρατεία και επέστρεψε παντρεμένος με την Αθανασία  αγνώστου γένους. Από το γάμο αυτό γεννήθηκε η Ειρήνη που έγινε σύζυγος του   Γ ι ά ν ν η   Χ α ν δ ρ ι ν ο ύ.  Χώρισε την πρώτη του γυναίκα και παντρεύτηκε την Ελένη Εμ. Παναγιώταρου με την οποία απέκτησαν πέντε παι-διά, α) το Γιάννη (Εικ. 39) που παντρεύτηκε την Παναγιώτα-Πιπίτσα Φελούρα, β) το Νίκο που πήρε την Ευαγγελία Πανταζή,  γ) την Αργυρούλα που έγινε σύ-ζυγος του   Η λ ί α   Α γ γ ε λ ό π ο υ λ ο υ,  δ) το Γεώργιο που παντρεύτηκε τη Δήμητρα Λάσκαρη  και ε) τη Μαρία σύζυγο του   Γ ε ω ρ γ ί ο υ   Κ ά λ φ α. 


ΙΙ) ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΤΑΣ ΒΑΣ. ΛΙΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1843 και έζησε περί-που μέχρι το 1918. Παντρεύτηκε την Ευγενία Δρακουλέα, που προφανώς ήταν από τη Μεγάλη Μαντίνεια και απέκτησαν ένα γιό το Στάθη. Ο κλάδος αυτός των Λιακέων είχε το παρωνύμιο “Σ τ α χ τ α ί ο ι”.


Α) ΣΤΑΘΗΣ ΕΠ. ΛΙΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1875 και έζησε μέχρι το 1918. Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Γ. Δραγώνα (1871-1958) και απέκτησαν τρία παι-διά, α) τον Πότη, β) τον Κωστή και γ) την Ελένη που πέθανε σε μικρή ηλικία από καλά-αζάρ.


1) ΠΟΤΗΣ ΣΤΑΘΗ ΛΙΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1898 και έζησε μέχρι το 1965. Έκανε δύο γάμους και πρώτη του γυναίκα ήταν η Ανθή Π. Νικολέα από τη Μικρή Μαντίνεια, με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Ντίνο που γεννήθηκε το 1924, σπούδασε δικηγόρος και πέθανε το 1957, β) την Ελένη που παντρεύτηκε το   Δ η μ ή τ ρ ι ο   Κ ρ έ π α π α,  γ) τη Σταυρούλα που έγινε γυναί-κα του  Τ ζ α ν έ τ ο υ   Χ ε ι λ ά   και δ) το Γιαννάκη που παντρεύτηκε την Αγγελι-κή Νικ. Μάλαμα. Δεύτερη γυναίκα του Πότη Λιακέα ήταν η Μαρία Γ. Μάλαμα με την οποία έκαναν ένα γιό, το Σπύρο, που παντρεύτηκε την Άννα Ξενουλέα.


2) ΚΩΣΤΗΣ ΣΤΑΘΗ ΛΙΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1902 και μετανάστευσε στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής.

-Β-


Ο δεύτερος κλάδος της οικογένειας Λιακέα προέρχεται από τα Αλτο-μυρά και αργότερα εγκαταστάθηκε και αυτός στη Μικρή Μαντίνεια. 


Ι) ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΙΑΚΗΣ ή ΛΙΑΚΕΑΣ. Οι χρονολογίες γέννησης και θανά-του του, όπως και το όνομα της γυναίκας του δεν είναι γνωστά. Έζησε στα Αλ-τομυρά και απέκτησε ένα τουλάχιστον γιό, τον Τζανέτο. Πιθανώς παιδιά ή ανί-ψια του Ιωάννη Λιάκη να ήταν οι επόμενοι: 1) ο Γεώργιος Λιακέας, που το 1868 απέκτησε ένα γιό το Θεόδωρο,  2) η Σταυριανή Λιακίτζα σύζυγος του  Α ν α-        γ ν ώ σ τ η   Ξ υ π ό λ υ τ ο υ  από τα Πηγάδια που αναφέρεται το 1869. 3) ο Αθα-νάσιος Λιακέας ο οποίος το 1870 απέκτησε τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε το Γ ε ώ ρ γ ι ο   Ψ α ρ ρ έ α - Χ ο ύ σ ι ο   και δ) ο Δημήτριος που είχε κόρη την Ελέ-νη (1870-1957).


Α) ΤΖΑΝΕΤΟΣ ΙΩΑΝ. ΛΙΑΚΗΣ-ΛΙΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1848 στα Αλτο-μυρά και έζησε μέχρι το 1930. Εγκαταστάθηκε στη Μικρή Μαντίνεια και πα-ντρεύτηκε την Όλγα Παν. Κοστρίβα με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) τον Ηλία, β) τον Ιωάννη, γ) το Νικόλαο, δ) τη Βαγγελιώ που γεννήθηκε το 1893 και παντρεύτηκε το   Δ η μ ή τ ρ ι ο   Α λ λ ο  ί μ ο ν ο   από την Τρικότσοβα και ε) την Καλλιρρόη (1902-1966) που έγινε σύζυγος του   Γ ε ω ρ γ ί ο υ   Κ ο ύ κ ο υ   από τη Σπερχογεία (Κουρτσαούσι).


1) ΗΛΙΑΣ ΤΖΑΝ. ΛΙΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1881 και έζησε μέχρι το 1969. Παντρεύτηκε την Ελένη Δημ. Παπαδέα από τη Μικρή Μαντίνεια και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Γιάννη που γεννήθηκε το 1907, β) το Νικόλαο γεννημένο το 1910, γ) το Σπύρο και αυτόν γεννημένο το 1910 και δ) την Όλγα που έγινε σύζυγος του   Γ ε ω ρ γ ί ο υ   Γ ε ω ρ γ ί κ ο υ.


2) ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΖΑΝ. ΛΙΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1893 και πέθανε νέος γύ-ρω στο  1918.


3) ΝΙΚΟΣ ΤΖΑΝ. ΛΙΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1898 και έζησε μέχρι το 1949. Παντρεύτηκε την Αικατερίνη Παν. Μητσέα που γεννήθηκε το 1904 και απέκτη-σαν πέντε παιδιά, α) τη Διαμάντω που παντρεύτηκε τον    Π α ν α γ ι ώ τ η  Β ο-   ρ ε ά κ η,  β) τη Γιαννούλα που έγινε σύζυγος του    Ν ι κ ο λ ά ο υ  Σ.  Θ ε ο χ ά-   ρ η, γ) την Ελένη που πήρε το   Δ η μ ή τ ρ ι ο   Δ η μ η τ ρ ό π ο υ λ ο, δ) το Γεώρ-γιο που παντρεύτηκε τη Γεωργία Γεωργούτζου και υπηρετεί αξιωματικός της Ελληνικής Αστυνομίας  και ε) τη Νικολέττα που έγινε σύζυγος του    Θ ε ο δ ώ- ρ ο υ   Π α π α γ ι α ν ν έ α.

  Μ Α Δ Ο Υ Ρ Ε Α Σ


Σήμερα το όνομα Μαδούρης ή Μαδουρέας είναι άγνωστο στους Μα-ντιναίους. Το 1842 αναφέρονται στη Μεγάλη Μαντίνεια τα ονόματα του Δημη-τρίου Μαδουρέα-Μπαμπουρέα, του Παναγιώτη ή Καλόγερου Μαδουρέα. Πρό-κειται για οικογένεια που είχε στενή σχέση με την οικογένεια Καρατζά-Στρογ-γύλη της Μεγάλης Μαντίνειας
. Οι Στρογγυλέοι, οι Κωστέοι και οι Μαδουρέοι κληρονόμησαν τα κτήματα της μονής των Αγίων Σαράντα μετά το φόνο του ηγουμένου  της μονής Παπά-Καρατζά και συνεπώς θα πρέπει να δεχθούμε ότι οι τρεις οικογένειες ήταν κατιόντες του φονιά Σαράντου Καρατζά. Ακόμη από το γεγονός ότι ο Δημήτριος Μαδουρέας είχε και το παρωνύμιο Μπαμπουρέας, μπορούμε να υποθέσουμε ότι ήταν ο παλαιότερος των Μπαμπουρέων. Ενισχυ-τικό της άποψης αυτής είναι η συγγένεια των Μπαμπουρέων με τους Στρογγυ-λέους-Καρατζάδες, για τους οποίους αναφέρεται από παράδοση κοινή κατα-γωγή  από τη Ζάκυνθο.                                   

Μ Α Λ Α Μ Α Σ


Την οικογένεια Μάλαμα τη βρίσκουμε στα Πηγάδια της Αβίας, στη Μεθώνη
, τη Γιάννιτσα, τη Σέλιτσα και την Καλαμάτα. Στη Μεγάλη Μαντίνεια, στον οικισμό Νικαχιάνικα, κατοικούσε οικογένεια Μάλαμα, η καταγωγή της οποίας θα πρέπει να είναι από τα Πηγάδια, δεδομένου ότι πολλές οικογένειες από τα γύρω ορεινά χωριά προτιμούσαν να εγκατασταθούν στα πεδινά και από κτηνοτρόφοι να ασχοληθούν με γεωργικές εργασίες. Ως παλαιότερο μέλος του κλάδου των Μαντιναίων Μαλαμαίων παρουσιάζεται ο Αναστάσιος Μάλα-μας. Το σπίτι στα Νικαχιάνικα που κατοικούσε η οικογένεια Μάλαμα σήμερα εί-ναι ιδιοκτησία του Γιάννη Κακούρου. Πιθανολογείται ότι, όταν ο Θεόδωρος Α-ναστ. Μάλαμας παντρεύτηκε την κόρη του Δημητρίου Γερασιμέα, πήρε προί-κα το σπίτι αυτό.


Ι) ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΛΑΜΑΣ. Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν το Θεόδωρο.


Α) ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΑΝΑΣΤ. ΜΑΛΑΜΑΣ. Γεννήθηκε το 1842 και έζησε περί-που μέχρι το 1914. Παντρεύτηκε τη Στυλιανή Δημ. Γερασιμέα, που είχε γεννη-θεί το 1846 και απέκτησαν επτά παιδιά, α) το Γεώργιο, β) τον Παναγιώτη, γ) τον Αναστάσιο, δ) τον Ιωάννη, ε) τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε σε άλλο τόπο και δεν είναι γνωστό το όνομα του συζύγου της, στ) τη Γεωργίτσα που έγινε σύζυ-γος του   Κ ω ν σ τ α ν τ ί ν ο υ   Χ α σ α ν ά κ ο υ   και ζ) την Καλλιρρόη που γεννήθηκε το 1890 και παντρεύτηκε στην Καλαμάτα το   Ν ι κ ό λ α ο   Δ ι α μ α-  ν τ ή.


1) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΘΕΟΔ. ΜΑΛΑΜΑΣ. Γεννήθηκε το 1877 και παντρεύτηκε  Πότα Νικ. Αβράμη. Πέθανε άτεκνος.


2) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔ. ΜΑΛΑΜΑΣ. Γεννήθηκε το 1881 και παντρεύτη-κε τη Χρυσούλα Λαλέα, αλλά δεν απέκτησαν παιδιά.


3) ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΘΕΟΔ. ΜΑΛΑΜΑΣ. Γεννήθηκε το 1888 και έζησε μέχρι το 1955. Παντρεύτηκε την Ιουλία Νικήτα Κωνσταντινέα από τη Μικρή Μαντί-νεια με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) τη Σοφία που παντρεύτηκε το   Γ ε- ώ ρ γ ι ο   Σ τ α υ ρ ό π ο υ λ ο   και β) το Γεώργιο (1918-1937) που πέθανε από τύφο.


4) ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΔ. ΜΑΛΑΜΑΣ. Γεννήθηκε το 1891 και παντρεύτηκε την  Παναγούλα Πλεμένου, με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Πανα-γιώτη, β) τον Θεόδωρο και γ) τη Στέλλα.


Η οικογένεια Μάλαμα εγκατέλειψε ενωρίς τη Μεγάλη Μαντίνεια και ε-γκαταστάθηκε στο Ακρογιάλι, όπου και ασχολήθηκε με την αλιεία. Τελικά προ-τίμησαν την Καλαμάτα, όπου υπάρχουν και άλλοι από τη Γιάννιτσα, τα Πηγά-δια, τη Σέλιτσα κλ. 

Μ Α Ν Δ Ρ Α Π Η Λ Ι Α Σ

Στα χρόνια της Εθνεγερσίας του 1821 η οικογένεια Μανδραπηλέα ή Μανδραπήλια ήταν μοιρασμένη στους Δολούς και στη Μεγάλη Μαντίνεια. Αρ-γότερα βρίσκουμε Μανδραπηλέους στο Αρμυρό και στην Καλαμάτα. Συνεπώ-νυμες οικογένειες αναφέρονται στην Κουμουστά του Μυστρά και στη Μαρα-θέα της Ανατολικής Μάνης. Είναι πιθανό οι Μανδραπηλέοι που εγκαταστάθη-καν στο Σταυροπήγι να ασκούσαν το επάγγελμα του οικοδόμου, γιατί φαίνεται πως το 1795 εργάστηκαν στην ανέγερση του κάστρου των Καπετανάκηδων  “Πετροβούνι” που βρίσκεται πάνω από το χωριό Τρικότσοβα (Χαραυγή). Επί-σης στους Δολούς ήταν εγκατεστημένος ο λεγόμενος Μάστρο-Νικήτας, που πρέπει να ανήκε στην οικογένεια Μανδραπήλια
. 


ΝΙΚΗΤΑΣ ΜΑΝΔΡΑΠΗΛΕΑΣ. Κατοικούσε στους Δολούς και στις 25 Φεβρουαρίου 1825 του απονεμήθηκε ο βαθμός του χιλίαρχου
. Στις 22 Μαϊ-ου 1829 υπέγραψε πιστοποιητικό του Σταυριανού Καπετανάκη για τις εκδου-λεύσεις του στον αγώνα
, στις 2 Μαΐου 1830 υπέγραψε άλλο πιστοποιητικό για τον Ιωάννη Λογοθέτη
 και στις 3 Ιανουαρίου 1831 για το Χριστόδουλο Κα-πετανάκη
. Στις 28 Ιουνίου 1830 υπέγραψε μαζί με άλλους Σταυροπηγιώτες έγγραφο
 προς τον Ιωάννη Καποδίστρια και στις 9 Φεβρουαρίου 1831 από κοι-νού με τους προκρίτους των Δολών ζητούσε να μην εισέλθει στρατός στο Σταυροπήγι
. Τέλος στις 29 Οκτωβρίου 1831 υπέγραψε μαζί  με τον Ηλία Μαν-δραπήλια πρωτόκολλο εκλογής πληρεξουσίων για το Χριστόδουλο Καπετανά-κη και το Γρηγόριο Κουμουνδουράκη
, που δεν έγινε όμως αποδεκτό. Μετά την απελευθέρωση ο Νικήτας Μανδραπήλιας με την προικοδότηση των αγω-νιστών πήρε ένα κτήμα στην περιοχή της Ελληνοκκλησιάς
, το οποίο πούλησε αργότερα στο Γεώργιο Περρωτή, τον πεθερό του Αλέξανδρου Κουμουνδού-ρου
 και η αγοραπωλησία αυτή καταγγέλθηκε ως παράνομη από τον Αλαγό-νιο Ηλία Στρούμπο. Ακόμη αναφέρεται ότι στις 14 Νοεμβρίου 1889 απο-στρατεύθηκε ο Νικήτας Μανδραπήλιας ή Μανδραπηλέας
, ο οποίος ήταν λο-χαγός από το 1834. 


ΗΛΙΑΣ ΜΑΝΔΡΑΠΗΛΙΑΣ. Κατοικούσε στους Δολούς και υπέγρα-ψε πρωτόκολλο εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου μαζί με τον προηγού-μενο, με τον οποίο θα πρέπει να είχε στενή συγγένεια. Αναφέρεται ότι η Καλ-λιρρόη Σπυρ. Αργυροπούλου-Αντωνακάκη παντρεύτηκε τον Ηλία Μανδραπή-λια και δεν απέκτησαν παιδιά
.


ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΔΡΑΠΗΛΙΑΣ. Ήταν γεννημένος περίπου το 1800 και κατοικούσε στους Άνω Δολούς. Ήταν μεταξύ των πλέον ευκατά-στατων κατοίκων των Δολών γι’ αυτό και είχε προταθεί από το δήμο  Αβίας  ως ένορκος
. Το ετήσιο εισόδημά του είχε υπολογισθεί μεταξύ 700-900 δρχ. Το 1854 εκπληστηριάστηκε
 η περιουσία του για χρέος προς το Στασινό Σαράβα, αλλά και μέχρι το 1862 συμπεριλαμβανόταν στους καταλόγους των ενόρκων.


ΑΘΑΝΑΣΟΥΛΗΣ ΜΑΝΔΡΑΠΗΛΕΑΣ. Την 1 Ιουνίου 1829 πληρώ-θηκε από τη Δημογεροντία Σταυροπηγίου
 με 1750 γρόσια, γιατί για ένα περί-που χρόνο επιστατούσε την”υγειονομία και λιμεναρχική υπηρεσία”. Στη συνέ-χεια εγκαταστάθηκε στην Καλαμάτα και ασχολήθηκε με το εμπόριο
  και νοίκι-ασε εργαστήρια της Μονής Καλογραιών
. Δεν είναι εύκολο να τον κατατάξει κανείς στους κατοίκους των Δολών ή της Μεγάλης Μαντίνειας, γιατί δεν υπάρ-χουν οι απαραίτητες ενδείξεις.


ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΣ ΜΑΝΔΡΑΠΗΛΕΑΣ. Στις 28 Ιουνίου 1830 συνυ-πέγραψε με άλλους κατοίκους του Σταυροπηγίου έγγραφο
 προς τον Ιωάννη Καποδίστρια. Επίσης τον Μάιο του 1831 υπέγραψε ψήφισμα
 αποδοκιμασίας των επαναστατικών κινημάτων των Μαυρομιχαλαίων. Να σημειωθεί ότι η υπο-γραφή του βρίσκεται μεταξύ των άλλων Μαντιναίων και μπορούμε βάσιμα να υποθέσουμε ότι αυτός ήταν κάτοικος της Μεγάλης Μαντίνειας.


Εκτός από το Χριστόδουλο Μαντραπηλέα στη Μεγάλη Μαντίνεια έζη-σαν οι Δημήτριος, Γεώργιος και Παναγιώτης Μανδραπηλέας ή Μανδραπήλιας. Υπάρχουν πληροφορίες που συνηγορούν ότι ο Δημήτριος ήταν πατέρας του Παναγιώτη και αυτός αδελφός του Γεωργίου. Κατ’ άλλους ο Γεώργιος ήταν θείος του Παναγιώτη και προφανώς αδελφός του Δημητρίου. Η συγγενική σχέση με το Χριστόδουλο είναι τελείως αδιευκρίνιστη. 


Ι) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΔΡΑΠΗΛΙΑΣ. Κατοικούσε στη Μεγάλη Μαντίνεια και στις 23 Μαρτίου 1821 έλαβε μέρος στην απελευθέρωση της Καλαμάτας
. Ακολούθως πολέμησε σε διάφορες μάχες, ώστε να διακριθεί και στις 13 Νοεμ-βρίου 1824 να του απονεμηθεί ο βαθμός του χιλίαρχου
. Το 1833 υπέγραψε πι-στοποιητικό για τις υπηρεσίες στον αγώνα του Βενετσάνου Καπετανάκη
. Ό-ταν το 1836 ιδρύθηκαν οι δήμοι εξελέγη δημοτικός σύμβουλος Αβίας και υπέ-γραψε για τον προαναφερθέντα παρόμοιο πιστοποιητικό
. Τον ίδιο χρόνο ανα-φέρεται ότι ο Δημητράκης Μανδραπηλέας είχε σπίτι στο Αρμυρό
. Γύρω στο 1840 ενεγράφη συνδρομητής της ιστορίας του Αμβροσίου Φραντζή και σημει-ώνεται “Δ. Μανδραπύλας Μαντινείας”. Αναγράφονται ακόμη τα ονόματα του Ζαρνάτας Γαβριήλ, του Διον. Σασανά και μερικών από τους Καπετανάκηδες
.


Το 1844 ήταν πάλι δημοτικός σύμβουλος Αβίας (τότε ο δήμος αυτός περιλάμβανε όλη την επαρχία Σταυροπηγίου) και διεφώνησε με τη φιλοκυβερ-νητική πολιτική του  Δημάρχου Πέτρου Τσαουσέα-Λογοθέτη
. Στις 28 Απριλί-ου 1845 ονομάστηκε πραγματικός  υπολοχαγός της φάλαγγας
, είχε δε προι-κοδοτηθεί με το βαθμό του λοχαγού
. Το καλοκαίρι του 1845 οι Αθηναϊκές ε-φημερίδες “Καρτερία “ και “Αναμόρφωσις” έγραψαν ότι συνελήφθη και κακο-ποιήθηκε από κυβερνητικό στρατιωτικό απόσπασμα
. Ο δημοτικός σύμβου-λος  Αβίας Δημήτριος Μανδραπήλιας τον Ιανουάριο του 1846 πιστοποίησε τις υπηρεσίες στον αγώνα του Τζ. Σκαρπαλέζου και του Η. Λυκουρεζέα
. Το 1846 κατοικούσε στην Καλαμάτα, προφανώς υπηρετώντας στο στρατό και υπέβαλε αίτηση στην Επιτροπή Εκδουλεύσεων για να βελτιωθεί ο βαθμός του
. Ο Δημ. Μανδραπήλιας πιθανώς είχε ένα γιό, τον Παναγιώτη ίσως και το Γεώργιο.


ΙΙ) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΑΝΔΡΑΠΗΛΙΑΣ. Οι πληροφορίες γι’ αυτόν είναι ε-λάχιστες. Αναφέρεται ότι στην περίοδο 1860-62 είχε προταθεί από το δήμο Α-βίας ως ένορκος στο πρωτοδικείο της Καλαμάτας
, γιατί η περιουσία του α-νερχόταν στο ποσό των 15.000 δρχ. Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν δύο κόρες, α) τη Λεύκω που πέθανε άγαμος και β) τη Σοφία που γεννήθηκε το 1865 και παντρεύτηκε το   Γ ι ά ν ν η  Γ ε ω ρ γ. Κ α- π ε τ α ν ά κ η   από τη Μεγάλη Μαντίνεια. Ο Παναγιώτης Μανδραπήλιας σκοτώθηκε από αντιπάλους του και άφησε τις κόρες του ορφανές σε παιδική ηλικία. Το προικώο σπίτι της Σοφίας Μανδραπήλια-Καπετανάκη  ήταν στο κέ-ντρο του χωριού, παραπλερως του μαγαζιού του Βασιλείου Θ. Κωστέα, που σήμερα είναι ιδιοκτησία του Γεωργίου Δημητρέα.


ΙΙΙ) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΔΡΑΠΗΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1806 και έζησε μέχρι τη γεροντική ηλικία. Το Πάσχα του1829 πρωτοστάτησε σε επεισόδιο που έγινε με τον Ιωάννη Γεωργιτσέα, για το οποίο γίνεται λόγος στο πρώτο μέρος του βιβλίου αυτού. Το 1856 και το 1860 προτάθηκε για ένορκος
, διότι το ετήσιο εισόδημά του ήταν 1.000 δρχ. Το Σεπτέμβριο του 1856 εξελέγη Επαρχιακός Σύμβουλος Οιτύλου
, στις 30 Αυγούστου 1860 διορίστηκε Δημαρχιακός Πά-ρεδρος του δήμου Αβίας
 μαζί με τον Ανδρόνικο Παν. Καπετανάκη και παύθη-καν
 και οι δύο λίγο πριν από την εκθρόνιση του Όθωνα το 1862. Ο Γεώργιος Μανδραπήλιας έκανε δύο γάμους. Πρώτα παντρεύτηκε κόρη του Γιάννη Χρ. Καπετανάκη, που δεν διατηρήθηκε στην παράδοση το όνομά της και  απέκτη-σαν ένα γιό, τον Αναστάσιο. Όμως ο τοκετός στάθηκε μοιραίος για τη μητέρα. Στις 5 Απριλίου 1874, σε ηλικία 68 ετών, ο Γεώργιος Μανδραπήλιας ήρθε σε δεύτερο γάμο με τη Ζωή Λεουτσέα, με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά,  α) τον Αλέξανδρο και  β) τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε το   Λ υ κ ο ύ ρ γ ο   Α θ.   Κ ο υ μ α ν τ α ρ έ α   από τη Μικρή Μαντίνεια.   


Α) ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΜΑΝΔΡΑΠΗΛΙΑΣ. Από τα παιδικά του χρόνια έδωσε δείγματα της χαρισματικής του ευφυϊας και το 1858, όταν φοιτούσε στην τρίτη τάξη του Β΄ Γυμνασίου Αθηνών, τιμήθηκε με το πρώτο βραβείο για την άριστη επίδοσή του
. Μετά την αποφοίτησή του από το Γυμνάσιο παρακο-λούθησε τη Νομική Σχολή του Πανεπιστημίου Αθηνών και το 1867, ως διδά-κτωρ της Νομικής, διορίστηκε δικηγόρος Αθηνών
. Το 1868 έγινε πρωτοδίκης Σύρου
 και ακολούθως τοποθετήθηκε στο Μεσολόγγι
. Το 1870 υπηρετούσε πρωτοδίκης Αθηνών
 και εξελέγη σύμβουλος
 του πολιτικοκοινωνικού συλλό-γου “Ευαγγελισμός”. Αργότερα έγινε πρόεδρος πρωτοδικών και τοποθετήθη-κε στην Κέρκυρα
, απ’ όπου πήρε μετάθεση για τη Ζάκυνθο
. Ακολούθησαν μεταθέσεις για το Αργοστόλι
, την Κυπαρισσία
, τη Σπάρτη
 και τη Ζάκυνθο
.

Μεταγενέστερα υπηρέτησε εφέτης στην Πάτρα και το 1875  πήγε στο Ναύ-πλιο
. Τέλος το 1883 έγινε αρεοπαγίτης
 και συνταξιοδοτήθηκε το 1903.


 Πέθανε το 1907. Τον επικήδειο εξεφώνησε ο τότε Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου   Δ. Τ ζ ι β α ν ό π ο υ λ ο ς,  ο οποίος μεταξύ των άλλων είπε: ”...Η δικαστική αυτού εργασία διήρκεσε επί τριακονταπενταετίαν ολόκληρον, τοι-αύται δε ήσαν αι δικαστικαί αυτού αρεταί αίτινες εκόσμουν και ελάμπρυνον τον βίον αυτού, ώστε κενωθείσης έδρας προέδρου πρωτοδικών ή εφέτου το όνομα αυτού εφέρετο εις όλων τα στόματα ως υπέρ πάντα άλλον αρμόδιον να εκπληρώσει τα σπουδαιότατα των θέσεων τούτων καθήκοντα, και ούτω προ-εβιβάσθη εις αυτάς και ότε κατόπιν εκενώθη έδρα εν τω Αρείω Πάγω, η κοινή των δικαστών ψήφος ανεβίβασεν αυτόν εις την τιμιωτάτην, αλλά και δυσκολω-τάτην ταύτην έδραν. Ήρκεσε να εκφωνηθεί το όνομα του Μανδραπήλια, ίνα υποχωρήση πάσα άλλη αξίωσις...”.


Οι δικηγόροι της Αθήνας στις 11 Φεβρουαρίου 1907 ετέλεσαν μνημό-συνο και η εφημερίδα
 των δικηγόρων “Δικαιοσύνη” σημείωσε: “Ευθύς ως ηγγέλθη ο θάνατος του Α. Μανδραπήλια, άπαντες οι δικηγόροι, μιά φωνή εξεδήλωσαν ότι ιερά υποχρέωσις προς την μνήμην δικαστού τοιούτου χαρακτήρος επέβαλλεν αυτοίς να εξάρωσι δια παντός τρόπου την εκτίμησιν, ην το δικηγορικόν σώμα τρέφει προς αδάμαντας δικαστικούς ως ο Α. Μανδραπήλιας.” Η ίδια εφημερίδα σε σχόλιό της έγραψε: “Εάν η αόριστος συγκίνησις, ήτις καταλαμβάνει μιαν κοινωνίαν επί τη εκλείψει μέλους αυτής εξέχοντος, αποτελεί γνώρισμα ότι η κοινωνία αύτη δεν απώλεσε την ηθικήν αυτής, το φαινόμενον ότι η αόριστος αύτη συγκίνησις κατέλαβε πάντας επί τω ακούσματι ότι είς πρώην Αρεοπαγίτης ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΔΡΑΠΗΛΙΑΣ καλούμενος, ον προσωπικώς ουδείς εγνώριζε, πάντες όμως εδείκνυον δια του δακτύλου ως εκπροσώπησιν της δικαστικής ακαιρεότητος, δύναται να σημάνη ότι δεν ημβλύνθημεν εισέτι ηθικώς.” (Εικ. 96).



Β) ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΜΑΝΔΡΑΠΗΛΙΑΣ. Γεννήθηκε το 1878 και έζησε μέχρι το 1941 (Εικ. 97, 98). Παντρεύτηκε το 1901 τη Σταυρούλα Γιαν. Κωνσταντινέα (1878-1964) και τα πρώτα χρόνια της ζωής του τα πέρασε στη Μεγάλη Μαντίνεια. Το σπίτι του βρισκόταν  βορειοανατολικά του ναού του Αγίου Κωνσταντίνου, εκεί που σήμερα κατοικεί ο Χαράλαμπος Π. Ζούζουλας. Μετά το γάμο του κατέβηκε στους παραλιακούς οικισμούς και αρχικά εγκαταστάθηκε στον Κούκκινο, εκεί που σήμερα κατοικεί ο Πότης Τηλ. Δικαιάκος. Αργότερα κατοίκησε στο Αρχοντικό και έχτισε το σπίτι του και ελαιοτριβείο στη θέση που σήμερα είναι το μαγαζί του Γιάννη Αν. Κοζομπόλη. Ο Αλ. Μανδραπήλιας διετέλεσε πρόεδρος της κοινότητας Αβίας στην εποχή του εμφύλιου διχασμού 1919-1921. Ανήκε στο κόμμα των Βενιζελικών και εναλλασσόταν στην εξουσία με το Στυλιανό Σπανέα, που ήταν και αυτός βενιζελικός. Φαίνεται όμως ότι απογοητεύτηκε γιατί στις 9 Φεβρουαρίου 1922 μεταδημότευσε στην Καλαμάτα. Την εποχή της προεδρίας του έγινε το σχολείο της Παλιόχωρας και μετακινήθηκε η έδρα της κοινότητας από τη Μεγάλη Μαντίνεια, παρά τις αντιδράσεις των φιλοβασιλικών παραγόντων Κωνσταντινέων και Λεουτσέων. Από το γάμο του Αλέξανδρου Μανδραπήλια και της Σταυρούλας Κωνσταντινέα γεννήθηκαν πέντε παιδιά, α) η Πηγή (Εικ. 38) που παντρεύτηκε τον  Ανδρέα Χρ. Γεωργουλέα  και μετανάστευσε στην Αμερική, β) η Αμαλία (1907-1990, Εικ. 38)που παντρεύτηκε τον  Πότη Δ. Σκιά,  γ) η Ελένη σύζυγος του  Γεωργίου Αναστασόπουλου, δ) η Αφρούλα παντρεύτηκε το  Νικόλαο Δ. Ζωγράφο  και ε) ο Αναστάσης (Εικ. 38, 99, 100).

1) ΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΑΛ. ΜΑΝΔΡΑΠΗΛΙΑΣ. Γεννήθηκε το 1912 και έζησε μέχρι το 1992. Παντρέυτηκε την   Ελένη Λεων. Παπαδοπούλου  και απέκτησαν  τρία παιδιά, α) τον Ερρίκο δικηγόρο Καλαμάτας, που πήρε τη Γεωργία Παπακώστα και χώρισαν, β) τη Φρειδερίκη που έγινε σύζυγος του  Γεωργίου Σπήλιου  και γ) τη Σωφρονία που παντρεύτηκε το  Λάζαρο Ντίμηρη.

Μ Α Ν Ε Α Σ


Σύμφωνα με παράδοση της οικογένειας Μανέα, όπως τη διηγήθηκε ο Ηρακλής Φ. Μανέας, η καταγωγή τους είναι από την Καστάνια του Λεύκτρου. Από αυτούς που ήρθαν στο Σταυροπήγι, άλλοι πήγαν στην Οροβά και άλλοι στη Μεγάλη Μαντίνεια με το όνομα Μανός ή Μανέας. Την εποχή του Καποδίστρια, το 1830, υπηρετούσε δάσκαλος στην Καστάνια ο Γεώργιος Μανέας
.


Στην περίοδο της Εθνεγερσίας και μετέπειτα η οικογνεια Μανέα αριθμούσε πολλά μέλη και γι’ αυτό δημιουργήθηκαν αρκετοί κλάδοι, όπως Καμαρινέοι, Κυριακουλέοι, Παναγουλέοι, Καλογερέοι κ,ά. Τα σπίτια των Μανέων στη Μεγάλη Μαντίνεια ήταν συγκεντρωμένα στο κεντρικό τμήμα του χωριού, δυτικά του ναού της Κοίμησης της Θεοτόκου. 


Ερωτηματικά δημιουργεί ο κλάδος των Μανέων με το παρωνύμιο “Καλογερέας”, γιατί το 1824 αναφέρεται ο Πέτρος Καλογερέας
, γεννημένος το 1801 στη Χώρα Γαϊτσών. Συνεπώς το ερώτημα είναι αν οι Καλογερέοι αποτελούν ξεχωριστή οικογενεια ή είναι ένας κλάδος των Μανέων. Να σημειωθεί ότι εκτός από τους Μεγαλομαντιναίους Μανέους ζούσαν και στην Οροβά το 1831 οι Γιάννης, Χριστόδουλος και Κωνσταντίνος Μανέας
. Ακόμη στην περιοχή της Ανδρούβιστας κατοικούσε ο Α. Μανέας
.  Θα μπορούσε να υποτεθεί ότι από την Καστάνια ήρθαν οι Μανέοι στο Σταυροπήγι. Χωρίστηκαν σε τρεις κλάδους εγκαταστάθηκαν στη Μεγάλη Μαντίνεια, στην Οροβά και στη Χώρα Γαϊτσών. Οι τελευταίοι είχαν το παρωνύμιο Καλογερέας, που το απέβαλαν, όταν μεταγενέστερα ήρθαν στη Μεγάλη Μαντίνεια. 


Δεν είναι γνωστή η συνέχεια των οικογενειακών κλάδων από την εποχή του 1821 μέχρι σήμερα. Αναφέρονται πολλά ονόματα και ίσως γίνεται σύγχυση από τις συνωνυμίες, όπως Γιάννης-Γιαννάκης ή Γιώργος-Γιωργάκης κ, ά. 

Από διάφορες γραπτές πληροφορίες μπορούμε να σκιαγραφήσουμε τη δράση λίγων μόνο μελών της γενιάς των Μανέων, αλλά και αυτούς τους παρουσιάζουμε χωρίς να γνωρίζουμε τους κατιόντες τους,  όπως: 


ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΕΑΣ. Εγκαταστάθηκε στην Καλαμάτα και ασχολήθηκε με το εμπόριο. Το 1835 έλαβε μέρος στη δημοπρασία για την ενοικίαση εργαστηρίου που ανήκε στη Μονή Καλογραιών της Καλαμάτας
. Τον Ιούλιο του 1854 διέλυσε την εμπορική εταιρεία που είχε μαζί με το Γ.Ι. Μουστόπουλο
. Το 1865 πέθανε στην Καλαμάτα και κηδεύτηκε στην ιδιαίτερη πατρίδα του τη Μεγάλη Μαντίνεια
.  


ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΕΑΣ. Στις εκλογές του 1868 ανακυρήχθηκε υποψήφιος βουλευτής Καλαμάτας
.  


ΓΕΩΡΓΑΚΗΣ ΜΑΝΟΣ ή ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1794 και το 1824 υπηρέτησε σε πολιτοφυλακή
 υπό τον Γαλάνη Κουμουνδουράκη. Στις 29 Μαρτίου 1825 υπέγραψε πιστοποιητικό για τον Ηλία Μιχαλακάκη από τους Δολούς
. Στις 16 Αυγούστου 1830 υπέγραψε ένα ακόμη έγγραφο με το όνομα Μανός, που στρεφόταν κατά των Πούλου Μαυρίκου, Παναγιώτη Κοκωνέα, Ιωάννη Λογοθέτη και Πιέρου Αλούπη
. Με το όνομα Γεώργιος Μανέας τον Απρίλιο του 1831 ήταν μέλος του εμπορικού συλλόγου Καλαμάτας
. 


ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΕΑΣ. Το 1829 ήταν επιστάτης των Μύλων του Πηδήματος. Πέθανε όμως και τα παιδιά του κλήθηκαν να πληρώσουν 600 γρόσια, ίσως για ενοίκιο
.


ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ ΜΑΝΕΑΣ. Ήταν γεννημένος το 1796 και το 1824 υπηρέτησε στην πολιτοφυλακή του Γαλάνη Κουμουνδουράκη
. Στις 25 Φεβρουαρίου 1825 εγκρίθηκε πρόταση για προβιβασμό στο βαθμό της χιλιαρχίας
. Το 1829 ήταν ενοικιαστής του φόρου γεωργικής παραγωγής της Πολιανής
. Το 1837 ονομάστηκε υπολοχαγός της Βασιλικής Φάλαγγος και αργότερα προικοδοτήθηκε με 4320 δραχμές
. Το 1838 ήθελε να νοικιάσει εργαστήρια της Μονής Καλογραιών Καλαμάτας
. Για χρέος του προς το δημόσιο εκπληστηριάστηκαν τα κτήματά του στην περιοχή της Μαντίνειας
. Το 1842 κλήθηκε μάρτυρας για την υπόθεση της περιουσίας της μονής των Αγίων Σαράντα της Μεγάλης Μαντινειας, αλλά δεν παρουσιάστηκε
. Στην περίπτωση αυτή σημειώνεται ως Γιαννάκης Α. Μανός. 


ΓΙΑΝΝΗΣ ΜΑΝΕΑΣ. Το καλοκαίρι του 1824 ήταν 38 ετών και υπηρέτησε στην πολιτοφυλακή Σταυροπηγίου υπό τις διαταγές του Γαλάνη Κουμουνδουράκη
. Το 1829 είχε χρέος προς το Εθνικό Ταμείο
 και ο Έκτακτος Γενικός Επίτροπος με έγγραφό του ζήτησε από το Σταυριανό Καπετανάκη τη σύλληψή του. Στις 13 Μαΐου 1833 υπέγραψε πιστοποιητικό του Βενετσάνου Καπετανάκη για τις υπηρεσίες στον αγώνα
. Για τη δική του προσφορά κατατάχθηκε στούς στρατιώτες
. Το 1842 κατέθεσε μάρτυρας
 στην υπόθεση των Αγίων Σαράντα ο Ιωάννης Γ. Μανός από τη Μεγάλη Μαντίνεια, ήταν δε τότε 41 ετών, δηλαδή γεννημένος το 1801. Να σημειωθεί ότι στην υπόθεση αυτή κατέθεσαν άτομα από παλιές Μαντιναίικες οικογένειες και συνεπώς οι Μανέοι είχαν έρθει στη Μεγάλη Μαντίνεια από παλαιότερα. Πρέπει ακόμη να προσέξει κανείς ότι υπό το όνομα  Γιάννης  βρίσκονται περισσότερα του ενός προσώπα, αφού ο ένας είναι γεννημένος το 1786 και ο άλλος το 1801. Επίσης ενώ ο ένας είναι κάτοικος Μεγάλης Μαντίνειας, ο δε άλλος είναι από την Οροβά και υπογράφει πρακτικό εκλογής πληρεξουσίων της επαρχίας Σταυροπηγίου
.


ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΕΑΣ. Το όνομά του αναφέρεται σε έγγραφο του 1833, το οποίο στη συνέχεια θα καταχωρηθεί,  ήταν δε σύγαμπρος του Παναγιώτη Γεωργουλέα. Το 1842, όταν ήταν 65 ετών, κατέθεσε και αυτός στην υπόθεση των Αγίων Σαράντα
. Το όνομα του Δημητρίου Μανέα αναφέρεται ακόμη σε Μεγαλομαντιναίικο προικοσύμφωνο
 της εποχής του 1865. Δεν είναι όμως ευκολο να γνωρίζουμε αν πρόκειται για το ίδιο πρόσωπο, το οποίο θα ήταν 88 ετών ή άλλο συνώνυμο.  


ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΝΕΑΣ. Το 1831 υπέγραψε πρακτικό εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου και ήταν κάτοικος Οροβάς
.


ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΑΝΕΑΣ. Το 1865 υπέγραψε πιστοποιητικό για τον Ιωάννη Μποκή από τον Κάμπο και ως συμπολεμιστής του βεβαίωσε ότι εκείνος έπεσε στο Μανιάκι
.


ΣΤΑΥΡΟΣ ή ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ ΜΑΝΕΑΣ. Δεν είναι εύκολο να ξεχωριστούν τα δύο ονόματα. Ως Σταυριανός αναφέρεται ότι γεννήθηκε το 1789 και ότι υπηρέτησε το 1824 στην πολιτοφυλακή του Σταυροπηγίου υπό τον Γαλάνη Κουμουνδουράκη
. Πάλι με το ίδιο όνομα Σταυριανός (μερικές φορές σημειώνεται ως Σ. Μανέας) υπηρέτησε υποτελώνης Άνδρου, Τήνου, Χαμάκου και Σερίφου
. Ως Σταύρος ήταν ενοικιαστής εθνικών κτημάτων στην Αργολίδα
 και χρωστούσε στο δημόσιο 10.000 γρόσια. Με το όνομα Σταύρος του αναγνωρίστηκε ο βαθμός του στρατιώτη
.


ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΣ ΜΑΝΕΑΣ. Το 1831 ήταν κάτοικος Οραβάς και υπέγραψε πρακτικό εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου
. 


Από τις 29 Οκτωβρίου 1833 σώζεται μια αναφορά του Ιωάννη Α. Μανού ή Μάνου από τη Μεγάλη Μαντίνεια, που διαμαρτύρεται γιατί κάποιος συγγενής του, που δεν αναφέρεται το όνομά του, πούλησε ένα ελαιοπερίβολο, το οποίο συνόρευε με τα δικά του κτήματα και το αγόρασε ο Παναγιώτης Γεωργουλέας, αντί να πουληθεί σ’ αυτόν που ήταν συγγενής εξ αίματος. Το ενδιαφέρον αυτό έγγραφο βρέθηκε στα χέρια του Σπύρου Χρ. Γεωργουλέα και δημοσιεύτηκε από τον πολυγραφότατο Ντίνο Κοτσώνη
 και περιλαμβάνει τα ακόλουθα:


“Προς το :Β(ασιλικόν) Επαρχείον του Οιτύλου.


Ο υποφαινόμενος εκ του χωρίου Μανδινείης της επαρχίας Σταυροπηγίου, αναφέρομαι δια της παρούσης μου ότι κατά το απελθόν έτος : 1832= τον μήνα Δεκέ(μ)βριον εν ελ(α)ιοπερίβολον συμπλησιαζόμενον σιμά εις τα εδικά μας και συγγενικόν μας το επούλησεν ο συγγενής μας χωρίς της εμού του υποφαινομένου ειδοποιήσεως και το ηγόρασεν εις χωριανός μας ονόματι Παναγιωτάκης Γε(ω)ργουλέας μυστικά παρ’ ημών. Αφού μετά παρέλευσιν καιρού το εμάθαμεν ότι αυτός το ηγόρασεν και αμέσως του επαρήγγειλον με τον ι(ε)ρέα του χωριού μας και μ’ εν έτερον σύ(γ)γα(μ)βρόν του Δημήτριον Μάνο ότι κακώς το ηγόρασεν αυτό το ελ(α)ιοπερίβολον όπου κρυφίως παρ’ εμού το ηγόρασες το έχεις κακώς ηγορασμένο διότι προτιμούμεθα κατά Νόμον και κατά το Έθιμον της Πατρίδος μας ημείς όπου είμεθα συγγενείς και συμπλιάτορες, και δια τούτο πρέπει να αφεθής εξ αυτού και να λάβη τα χρήματα του καθώς το ηγόρασεν, όπου τα έχω έτοιμα να μην παραπονήται ύστερον. Αλλ’ αυτός αδιαφόρησεν με αψηφησιάν μεγάλη χωρίς να στοχαστή τας δικαίας και νομίμους μου απαιτήσεις......και ούτως, άχρι σήμερον δε(ν εβά)λθηκα να κάμω τακτικώς τας ανα(γκαίας δι)αμαρτυρήσεις. Νυν δε επειδή και θεωρώ όπου τα δικαστήρια βραδύνουν και ακόμη δεν εσυστήθησαν δια να εξακολουθήσω τας δικαίας μου απαιτήσεις περί αυτού του ελιοπεριβολίου, και δια να μην ευρίσκη πρόφασιν ότι αποσιώπησα, δια τούτο ιδού δια της παρούσης μου προστρέχω εις το Βασιλικόν τούτο Επαρχείον και ενώπιον του βήματος τούτου διαμαρτύρομαι εναντίον του διαληφθέντος Παναγιωτάκη Γε(ω)ργουλέα περί αυτού του ελιοπεριβολίου ως εις εμέ προτιμούμενον να με το παραχωρήση νομικώς και κατά το Έθιμον της πατρίδος μας να λάβη τα όσα της αγοράς του χρήματα έδωσεν. Αλλέως δε δυστροπών εννοώ εις βάρος του όλα όσα έξοδα, ζημίας και (άλλα) ενεστώτα και μέλοντα ήθελε με προνοιάζουν προξενούμενα εξ αυτού. Καθώς και το εισόδημα αυτού του ελιοπεριβολίου να διαταχθή να εμβή εις τρίτον πρόσωπον να μεσεγ(γυήση) και να παραδώση και το επερσινόν εισόδημα του αυτού όπου εσύναξεν καθαρόν λογαρια(σμόν) έως ότου συστηθησομένα των δικαστηρίων να επιθεωρήσω αυτό κρισο(μέν)ων μας. Δι’ ο και παρακαλείσθε να κοινοποιήσετε αντίγραφον της παρούσης μου διαμαρτυρήσεως προς εμέ (αυτόν) επισήμως, έτερον δε όμοιον δοθή και προς εμέ εις διαφύλαξιν των δικαιωμάτων μου. Και με όλον το σέβας υποσημειούμαι ο ευπειθέστατος Ιωάννης Α. Μάνος, εκ του χωρίου Μανδίνειες τη 29 Οκτωβρίου -1833-  ίσον απαράλλακτον τω πρωτοτύπω.


Εν Μεγ. Μανδινεία : την : 16 : 9μβρίου : 1833. Ο Έπαρχος Οιτύλου Π(άνος) Μονα(στηριώτης).


Από προφορική παράδοση έχουμε πολλούς κλάδους  της οικογενείας Μανέα, που δεν γνωρίζουμε τη μεταξύ τους συγγένεια.  
-Α-

Γ Ε Ω Ρ Γ Ι Ο Σ   Μ Α Ν Ε Α Σ. Δεν γνωρίζουμε αν ταυτίζεται με κάποιον από τους συνωνύμους του που έζησαν την εποχή της Παλιγγενεσίας. Το μόνο γνωστό είναι ότι από το γάμο του απέκτησε ένα γιο, τον Ιωάννη.


Ι) ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΜΑΝΕΑΣ. Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) το Γιώργο, β) τον Ηλία, γ) το Νικολούτσο, δ) την  Ελένη που παντρεύτηκε το  Γεώργιο Κωνστ. Δικαιάκο  και ε) την Αικατερίνη που ήταν γεννημένη το 1850 και έγινε σύζυγος του  Γιάννη Φελουκαντζή.


Α) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΙΩΑΝ. ΜΑΝΕΑΣ. Υπηρέτησε δημόσιος υπάλληλος και στις αρχές του αιώνα μας ήταν Διευθυντής της Νομαρχίας Κυκλάδων και διέμενε στην Ερμούπολη της Σύρου. Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν ένα γιό, το Δημοσθένη.


1) ΔΗΜΟΣΘΕΝΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1888 και έζησε μέχρι το 1965. Τελείωσε το γυμνάσιο στην Ερμούπολη και σπούδασε νομικά στο Πανεπιστήμιο Αθηνών. Ακολούθησε το δικαστικό κλάδο και έφθασε στο βαθμό του Προέδρου των Εφετών. Μετά την απελευθέρωση, το 1944, διετέλεσε ειδικός ανακριτής Αθηνών και χειρίστηκε θέματα δοσιλόγων της κατοχής. Η σύζυγός του είχε το όνομα Άννα, ήταν από τη Σύρο και δεν απέκτησαν παιδιά.


Β) ΗΛΙΑΣ ΙΩΑΝ. ΜΑΝΕΑΣ. Ήταν γνωστός με το παρωνύμιο “Καλόγερος”. Πολλές φορές οι γονείς έταζαν το παιδί τους στην εκκλησία και του φο-ρούσαν ράσο. Μπορούσε ακόμη να το φωνάζουν Καλόγερο και συνήθως επικρατούσε αν υπήρχαν άλλοι συνώνυμοι στη γενιά του. Παντρεύτηκε τη Μελαχροινή Αγγελή ή Αγησιλάου Χριστέα. Το όνομα της οικογενείας της άλλαξε και έγινε Αγγελέα, γι΄ αυτό και η Μελαχροινή (1855-1925) φέρεται αδελφή του Δημητράκη Αγγελέα. Από το γάμο του Ηλία και της Μελαχροινής γεννήθηκε ένας γιός, ο Ανδρέας.


1) ΑΝΔΡΕΑΣ ΗΛ. ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια το 1891 και έζησε μέχρι το 1956. Τελείωσε το δημοτικό σχολείο στο χωριό και επειδή ήταν ορφανός πατέρα πήγε στη Σύρο κοντά στο θείο του Γεώργιο Ιωάν. Μανέα και φοίτησε στο εκεί γυμνάσιο. Το 1913 κατετάγη στο στρατό και πήρε μέρος στον Ελληνο-Βουλγαρικό πόλεμο, στον πρώτο παγκόσμιο πόλεμο και στη Μικρασιατική εκστρατεία, όπου έλαβε μέρος στις μάχες του Σαγγαρίου και του Εσκή Σεχήρ και παρασημοφορήθηκε πολλές φορές για την ηρωϊκή του δράση στο πεδίο των μαχών. Στο βαθμό του ανθυπολοχαγού Πεζικού προβιβάστηκε στις 25 Δεκεμβρίου 1917. Αποστρατεύθηκε ταγματάρχης πεζικού και όπως αναφέρεται βελτίωσε το βαθμό του (Εικ. 101). Ο Α. Μανέας έκανε δύο γάμους. Πρώτα παντρεύτηκε τη Βασιλική Παν. Καραμπίνη από τη Μεγάλη Μαντίνεια, αλλά τη χώρισε γρήγορα. Δεύτερη γυναίκα του ήταν η Ουρανία Παυλίδου (1900-1985) με την οποία απέκτησαν επτά παιδιά, α) τη Μελαχροινή (1917-1986) που εγκαταστάθηκε στο Παρίσι και παντρεύτηκε τον  Gaston Escalle, β) την Ειρήνη που έγινε σύζυγος του  Γεωργίου Κατσικέα  τραπεζικού υπαλλήλου, γ) την Αλεξάνδρα (1919-1988) που πήγε και αυτή στο Παρίσι και παντρεύτηκε τον   Κωνσταντίνο Καβνουδιά  από τις Κυδωνίες (Αϊβαλί) της Μικράς Ασίας, δ) τον Ηλία (1922-1967) που μετά την κατάρρευση του μετώπου της Αλβανίας πήγε στη Μέση Ανατολή και υπηρέτησε στον Αγγλικό στρατό,  ε) τον Ευθύμιο (1924-1943) που τον εξετέλεσαν οι Γερμανοί στη Θεσσαλονίκη μαζί με άλλους πατριώτες γιατί έκαναν σαμποτάζ, στ) το ΧρίστοΤάκη που ασκεί το επάγγελμα του δικηγόρου στην Αθήνα, έχει το βαθμό του Μεγάλου Διδασκάλου στη Μεγάλη Aμιγή Τεκτονική Στοά της Ανατολής και είναι παντρεμένος με την Κλειώ Ριζοπούλου και ζ) τη Μαρία που έγινε σύζυγος του αρχιτέκτονα-μηχανικού  Θεόδωρου Αναγνωστόπουλου.


Γ) ΝΙΚΟΛΟΥΤΣΟΣ ΙΩΑΝ. ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1850 και έζησε μέχρι το 1918. Ήταν δάσκαλος, παντρεύτηκε την Ελένη Δημ. Μανωλέα αλλά δεν απέκτησαν παιδιά.

-Β-


Ο δεύτερος κλάδος της οικογενείας Μανέα είχε το παρωνύμιο “Καμαρινέας” και με αυτό αναφέρονται στα παλιά δημοτολόγια. Ο κλάδος αυτός πε-ριλάμβανε τα ακόλουθα πρόσωπα:


Ι) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΕΑΣ. παντρεύτηκε την κόρη του Γιωργάκη Δικαιάκη, δηλαδή την αδελφή του Σωτηρίου Δικαιάκου, αλλά το όνομά της δεν το διατηρήσε η παράδοση. Από το γάμο τους γεννήθηκαν πέντε παιδιά, α) ο Ηρακλής, β) ο Φώτιος, γ) ο Σπύρος, δ) ο Θεόδωρος και ε) ο Κωνσταντίνος.      .                                                       
Α) ΗΡΑΚΛΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια και εγκαταστάθηκε στην Αθήνα, όπου ασκούσε το επάγγελμα του αργυραμοιβού. Δεν είναι γνωστό αν ήταν παντρεμένος.


Β) ΦΩΤΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1846 και έζησε στη Μεγάλη Μαντίνεια. Παντρεύτηκε τη Θεώνη Νικ. Φελουκαντζή (1865-1935) και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Γεώργιο, β) τον Ηρακλή και γ) την Ποτίτσα (1896-1972) που έγινε σύζυγος του  Αντωνίου Γαϊτανάρου  από τους Δολούς.


1) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΩΤΗ ΜΑΝΕΑΣ.  Γεννήθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια το 1892 και εγκαταστάθηκε στη Νέα Μεσημβρία της Θεσσαλονίκης. Από το γάμο του απέκτησε μια κόρη, την Αναστασία.


2) ΗΡΑΚΛΗΣ ΦΩΤΗ ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1893 και έζησε μέχρι το 1982. Έμεινε στη Μεγάλη Μαντίνεια και παντρεύτηκε τη Ντίνα Παν. Σπανέα (1898-1985), με την οποία απέκτησαν μια κόρη, τη Σταυρούλα-Βουλίτσα, που έγινε σύζυγος του  Γεωργίου Αθ. Κοκκινέα  Προέδρου Εφετών. 



Γ) ΣΠΥΡΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΜΑΝΕΑΣ. Το όνομά του αναφέρεται σε παλαιά δημοτολόγια της κοινότητας Αβίας με την ένδειξη ότι γεννήθηκε το 1849 και θα πρέπει να ζούσε το 1915, δηλαδή τη χρονιά που συντάχθηκαν τα δημοτολόγια. Άλλες πληροφορίες δεν υπάρχουν.


Δ) ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια το 1851, αλλά εγκαταστάθηκε και έζησε στην Αθήνα, όπου διατηρούσε εμπορικό κατάστημα. Παντρεύτηκε την Αγνή-Ανισία Καραμπατέα από το Βαρούσι, γεννημένη το 1865 και επέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τον Κλέαρχο, β) την Άρτεμη, που έγινε σύζυγος  Γιαβοπούλου, καθώς και δύο ακόμη το Γεώργιο και το Θεμιστοκλή που πέθαναν σε μικρή ηλικία.


1) ΚΛΕΑΡΧΟΣ ΘΕΟΔ. ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε στην Αθήνα το 1888 και έζησε μέχρι τις 25 Απριλίου 1969 (Eικ. 102). Μετά τις εγκύκλιες σπουδές του φοίτησε στη Νομική Σχολή του Πανεπιστημίου. Παράλληλα από το 1906 ασχολήθηκε με το εμπόριο και πολύ νέος, το 1910, όταν ήταν  μόλις 22 ετών εξελέγη μέλος του Διοικητικού Συμβουλίου του Εμπορικού Συλλόγου Αθηνών. Ακολούθησαν οι Βαλκανικοί πόλεμοι, στους οποίους έλαβε μέρος και στη συνέχεια, το 1917, εξελέγη Πρόεδρος του Εμπορικού Συλλόγου Αθηνών.


Στις 22 Ιουνίου 1922 εξελέγη αντιπρόεδρος του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Αθηνών. Μετά δύο περίπου μήνες, όταν άρχισε η Μικρασιατική καταστροφή και παραιτήθηκε η κυβέρνηση Γούναρη, ορκίστηκε η κυβέρνηση Νικολάου Τριανταφυλλάκου, στην οποία ανέλαβε το Υπουργείο Εθνικής Οικονομίας. Από την κυβέρνηση παραιτήθηκε στις 13 Σεπτεμβρίου, μετά 25 ημέρες παραμονής στο Υπουργείο, διότι δεν έγινε δεκτή η πρότασή του, να ανατεθεί στον Ελευθέριο Βενιζέλο η εκπροσώπηση της Ελλάδος στο εξωτερικό. Με την πρότασή του αυτή ήθελε να επανέλθει η Εθνική Συμφιλίωση. Ο τύπος της εποχής εξύμνησε την ιδέα αυτή, όπως και τον ίδιο τον Κλέαρχο Μανέα, αλλά τα πάθη του διχασμού των Ελλήνων την απέρριψαν.


Την άνοιξη του 1928 έγιναν οι σεισμοί της Κορίνθου. Αμέσως ο Εμπορικός Σύλλογος Αθηνών δια του προέδρου του Κλέαρχου Μανέα, προσέφερε  άμεση και αξιόλογη βοήθεια στους σεισμοπλήκτους. Για τη γρήγορη και αποτελεσματική του προσφορά επελέγη στη διοίκηση του “Αυτονόμου Οργανισμού Σεισμοπαθών Κορινθίας”, του οποίου αργότερα ανέλαβε την προεδρία. Συγχρόνως μετείχε σε διάφορα συμβούλια, όπως στον ΟΛΠ (Οργανισμός Λιμένος Πειραιώς) κ.α.


Από τον Αύγουστο του 1935 έγινε Πρόεδρος του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου και τη θέση αυτή τη διατήρησε μέχρι της καταλήψεως της χώρας από τους Γερμανούς , οπότε παύθηκε από την Κυβέρνηση Τσολάκογλου. Στη διάρκεια της κατοχής συνεργάστηκε με τον Αρχιεπίσκοπο Δαμασκηνό σε θέματα επισιτισμού του Ελληνικού λαού.     
  


Μετά την απελευθέρωση, το 1945, εξελέγη υποδιοικητής της Τραπέζης της Ελλάδος και τη θέση  αυτή διετήρησε μέχρι το 1953.


Ο Κλέαρχος Μανέας παντρεύτηκε τη Θηρεσία Μεταξά (Εικ. 102) και απέκτησαν δύο κόρες, α) τη Θεοδώρα που έγινε σύζυγος του ιατρού   Κωνσταντίνου Χλωρακιώτη  και β) τη Δέσποινα.
-Γ-


Ο τρίτος κλάδος της οικογενείας Μανέα είναι γνωστός με το παρωνύμιο “Κυριακουλέοι”. Σε συμβόλαιο του 1865 βρίσκουμε το όνομα του Γεώργιου Κυριακουλέα.


Ι) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΟΥΛΕΑΣ-ΜΑΝΕΑΣ. Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν ένα γιό, το Σταύρο,


Α) ΣΤΑΥΡΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΜΑΝΕΑΣ. Παντρεύτηκε την Ευσταθία-Σταθούλα Νικήτα Γεωργουλέα (1865-1937) και απέκτησαν ένα γιο, τον Παναγιώτη. Ο Σταύρος Μανέας σκοτώθηκε σε συμπλοκή που έγινε στη Μεγάλη Μαντίνεια. Αναφέρεται ότι τα παιδιά των οικογενειών Κεφαλέα και Μανέα έπαιζαν και τσακώθηκαν για μια δεκάρα. Άρχισε καυγάς μεταξύ των παιδιών και επεκτάθηκε σε συμπλοκή των μεγάλων, κατά την οποία σκοτώθηκαν ο Σταύρος Μανέας, μία κόρη της οικογενείας Κεφαλέα και τραυματίστηκαν άλλα τρία άτομα.  


1) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΤΑΥΡ. ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1895 και πέθανε από φυματίωση το 1916. Παντρεύτηκε τη   Σταυρούλα Παν. Σπανέα και το 1917 απέκτησαν ένα γιο, το Γεώργιο. Ο Γεώργιος Μανέας έχασε πολύ ενωρίς και τους δύο γονείς του από τη φυματίωση, η οποία τον καιρό εκείνο είχε δημιουργήσει πολλά θύματα. Συγκεκριμένα ο πατέρας του πέθανε ότα η μητέρα ήταν στο τρίτο μήνα της κύησης. Αναφέρεται ακόμη ότι η μητέρα του χήρα και άρρωστη κατοικούσε απομονωμένη σε σπιτάκι που βρισκόταν ανατολικά του πύργου του Σασανά, τον οποίο είχε αγοράσει ο πατέρας της Π. Σπανέας. Παρακαλούσε δε τους συγγενείς της, που μεγάλωναν το παιδί της, να της το περνούν κάτω από το παράθυρό της για το βλέπει (Εικ. 45). Ο Γ. Μανέας το 1937 παντρεύτηκε την Κλυταιμνήστρα-Νήστρα Βασ. Φραγκούλη και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τη Σταυρούλα-Βούλα, β) την Ευσταθία-Έφη που έγινε σύζυγος του  Ιωάννη Παπαδόπουλου,  γ) τον  Παναγιώτη που παντρεύτηκε τη Νίκη Καίσαρη και δ) το Βασίλη που πήρε την Παναγιώτα Ρήγα.

-Δ-


Ο τέταρτος κλάδος της οικογενείας Μανέα έχει γενάρχη τον Παναγούλη, γι’ αυτό και λέγονται Παναγουλέοι.

Ι) ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ ΜΑΝΕΑΣ. Το όνομά του αναφέρεται σε συμβόλαιο του 1873. Ο Παναγούλης είχε μια αδελφή που την έλεγαν Καλλιρρόη και παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Κουμουτσέα.  Ο ίδιος παντρεύτηκε την Αντωνία Ζαραβινέα και απέκτησαν δύο παιδιά, α) τη Μαριγούλα που γεννήθηκε το 1875 και παντρεύτηκε το  Γεωργάκη Ιωάν. Πατσέα  και β) το Γεώργιο.


Α) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓ. ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1868 και έζησε μέχρι το 1937 (Εικ. 131). Παντρεύτηκε την Αρετώ Ιωάν. Μποζώνη, κόρη του Παπά-Γιάννη  από τη Μικρή Μαντίνεια, που γεννήθηκε το 1880 και δεν απέκτησαν παιδιά.

-Ε-


Ο πέμπτος κλάδος της οικογενείας Μανέα έχει γενάρχη τον Κυριακούλη Μανέα. Αναφέρεται ότι ο Κυριακούλης ήταν πρώτος εξάδελφος με τα παιδιά του Ιωάννη Γεωργίου Μανέα, καθώς και με τους Φώτη και Θεόδωρο Γεώργ. Μανέα. Η πληροφορία αυτή δεν διασταυρώνεται. Η κατοικία του Κυριακούλη ήταν ανατολικά της εκκλησίας της Ευαγγελίστριας στη Μεγάλη Μαντίνεια και σήμερα είναι ιδιοκτησίας Γιάννη Αν. Κοζομπόλη.


Α) ΚΥΡΙΑΚΟΥΛΗΣ ΜΑΝΕΑΣ. Το όνομά του αναφέρεται σε συμβόλαια της περιόδου 1900-1907. Παντρεύτηκε την Αναστασία-Τασία Γεωργ. Σπανέα, κόρη του οικονόμου Γεωργίου Σπανέα και απέκτησαν τρία παιδιά, α) τη Χρυσοθέμη  (1884-1929, Εικ. 103)  που παντρεύτηκε το  Νικήτα Δημ. Μανωλέα  β) τον Ηλία και γ) την Κωνσταντίνα γεννημένη το 1895 που έγινε σύζυγος του   Αλέξη Παν. Κωνσταντινέα.


1) ΗΛΙΑΣ ΚΥΡ. ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1890 στη Μεγάλη Μαντίνεια,  εγκαταστάθηκε στην Καλαμάτα, όπου άσκησε το επάγγελμα του κρεοπώλη και έζησε μέχρι το 1940. Παντρεύτηκε την Παναγιώτα Περ. Πέρρου (1900-1941) από την Καλαμάτα και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) τον Περικλή που παντρεύτηκε τη Δέσποινα Ψύλλα, β) τον Ευθύμιο που παντρεύτηκε την Ευσταθία Ταβίλα, γ) την Τασία που έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Σφακιανάκη,  δ) τη Δέσποινα που παντρεύτηκε τον  Αθανάσιο Σοπάκη  και ε) τη Βασιλική η οποία έγινε σύζυγος του  Αλέξανδρου Σίνου.

-ΣΤ-

Ο έκτος κλάδος της οικογενείας Μανέα δεν γνωρίζουμε αν είχε στενή συγγένεια με τους προηγούμενους, ούτε αν κατοικούσε στη Μεγάλη Μαντίνεια. Γενάρχης του είναι ο Παναγιώτης Μανέας.


Ι) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΑΝΕΑΣ. Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Γεώργιο και β) τη Μαρία (1839-1917) που παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Στ. Κοτσώνη.


Α) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝ. ΜΑΝΕΑΣ. Αναφέρεται ότι καταγόταν από τον Κάμπο, αλλά ίσως ο Κάμπος σημειώνεται ως πρωτεύουσα του δήμου Αβίας και όχι ως τόπος γέννησης. Μπορεί ακόμη να προέρχεται και από τους Μανέους της Οροβάς. Παραμένει  αδιευκρίνιστη η προέλευσή του και η συγγένειά του με τους υπόλοιπους Μανέους. Από την Αθηναϊκή εφημερίδα “Ώρα” της 12 Ιουνίου 1885  μαθαίνουμε ότι ο Γεώργιος Μανέας διορίστηκε υπαστυνόμος της Διοικητικής Αστυνομίας Πειραιώς. Από παράδοση πληροφορηθήκαμε ότι διετέλεσε Αστυνομικός Διευθυντής Αθηνών. Δεν αποκλείεται να είχε αυτή την εξέλιξη, αλλά θα μπορούσε να είναι και υπερβολή, όπως συνηθιζόταν εκείνο τον καιρό. Παλαιότερα υπήρχε πίνακας ζωγραφικής που τον απεικόνιζε με τη στολή του, αλλά με την πάροδο του χρόνου καταστράφηκε. Τον  κατείχε η αδελφή του Μαρία Παν. Κοτσώνη και μετά το θάνατό της, το 1917, περιήλθε στην κυριότητα του εγγονού της Πότη Στ. Κοτσώνη.


Αναφέρεται ακόμη ο Δημήτριος Μανέας, ο οποίος ήταν εγκατεστημένος στην Καλαμάτα και στην περίοδο 1873-1883 ασκούσε το επάγγελμα του δικαστικού κλητήρα (σήμερα λέγεται δικαστικός επιμελητής).

-Ζ-


Στον έβδομο κλάδο περιλαμβάνονται οι Καλογερέοι-Μανέοι. Ορισμένοι από τους Καλογερέους ισχυριζόντουσαν ότι κακώς γράφονται Μανέοι, ενώ αποτελούν διαφορετική γενιά. Να σημειωθεί ότι στο Ρέθυμνο της Κρήτης υπήρχε αρχοντική οικογένεια με το όνομα Καλογερέας η οποία με την Τουρκική κατάκτηση της νήσου (1669) μετανάστευσε στην Κέρκυρα
. Δεν υπάρχει όμως ένδειξη ότι και οι Καλογερέοι της Μαντίνειας προέρχονται από την Κρήτη. Από τους Καλογερέους αναφέρονται δύο αδέλφια, α) ο Γεώργιος και β) ο Θεόδωρος. Ακόμη αναφέρεται ένας πρώτος εξάδελφος αυτών γ) ο Σταύρος. 


Ι) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΟΓΕΡΕΑΣ-ΜΑΝΕΑΣ. Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν ένα γιό το Σωτήρη.


Α) ΣΩΤΗΡΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΚΑΛΟΓΕΡΕΑΣ-ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1842, έζησε μέχρι το 1914 και άσκησε το επάγγελμα του δασκάλου. Παντρεύτηκε την Ευτέρπη Αγ. Χριστέα-Αγγελέα (1846-1917) και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Γεώργιο, β) τον Αριστείδη, γ) τη Μαριγούλα που έγινε σύζυγος του   Μιχάλη Χαραλαμπάκη  και δ) τη Βασίλω που γεννήθηκε το 1884 και παντρεύτηκε το  Δημήτριο Ζωγράφο. Η κατοικία του Σωτηρίου Καλογερέα-Μανέα βρισκόταν ανατολικά από το σπίτι του Γεωργάκη Σκιά (τώρα είναι χάλασμα) και βορείως της κατοικίας του Δήμου Κοζομπόλη και έδινε την εντύπωση αρχοντικού.


Α) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΩΤ. ΚΑΛΟΓΕΡΕΑΣ-ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια το 1873, εγκαταστάθηκε στην Αθήνα και διατηρούσε καφενείο στην περιοχή Κουκακίου. Από το γάμο του απέκτησε μια κόρη, την Κούλα.


Β) ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΣΩΤ. ΚΑΛΟΓΕΡΕΑΣ-ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1878 και μετανάστευσε στην Αμερική. Αναφέρεται ότι ήρθε σε ρήξη με τους Γιαννητυρέους και μετανάστευσε για να αποφύγει πιθανή σύγκρουση μαζί τους.   


ΙΙ) ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΛΟΓΕΡΕΑΣ-ΜΑΝΕΑΣ. Αδελφός του Γεωργίου, που απέκτησε ένα γιό τον Παναγιώτη. Οι απόγονοί του διατήρησαν το επίθετο Μανέας. Σε κατάλογο συνδρομητών ποιητικής συλλογής που συντάχθηκε στην περίοδο 1836-1849 περιλαμβάνεται το όνομα του Θ. Καλογερέα από τη Μεγάλη Μαντίνεια
.


Α) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔ. ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1854, έζησε μέχρι το 1926 και παντρεύτηκε τη Βασιλική Νικ. Σπανέα (1860-1938) με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Γεώργιο και β) τη Βιργινία που έγινε σύζυγος του   Χαράλαμπου Μουντζουρέα.



1) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝ. ΜΑΝΕΑΣ.  Γεννήθηκε το 1884 και έζησε μέχρι το 1945 (Εικ. 131). Παντρεύτηκε την Αικατερίνη Γιαν. Κωνσταντινέα (1895-1975) και απέκτησαν έξι παιδιά, α) τον Παναγιώτη που υπηρέτησε στο Πολεμικό Ναυτικό, αποστρατεύθηκε δε με το βαθμό του αντιπλοιάρχου και παντρεύτηκε τη Χρυσούλα Μαντά, β) το Γιάγκο (1916-1993) που παντρεύτηκε την Ποτούλα Γαϊτανάρου, γ) τη Λιλίκα που έκανε δύο γάμους, πρώτα παντρεύτηκε το   Γεώργιο Σταθουλόπουλο  και στη συνέχεια το  Γεώργιο  Παναγιωτακόπουλο, δ) τη Βασιλική που έγινε σύζυγος του  Γιάννη Παπουτσή, ε) τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε τον  Ηλία Παπαδάκο  και στ) την Ελένη που έγινε σύζυγος του  Λάκη Μαράτου.


ΙΙΙ) ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΕΡΕΑΣ-ΜΑΝΕΑΣ.  Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν το Νικολή.


Α) ΝΙΚΟΛΗΣ ΣΤΑΥΡ. ΜΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1852 και πέθανε το 1917. Παντρεύτηκε τη Μέλπω Νικ. Κωνσταντινέα, που ήταν γεννημένη το 1860 και απέκτησαν τρία παιδιά, α) την Ευαγγελία που γεννήθηκε το 1885 και παντρεύτηκε το  Γεώργιο Θεοδ. Νικολέα  από τη Μεγάλη Μαντίνεια, β) τη Λεύκω  

που γεννήθηκε το 1890 και έγινε σύζυγος του  Σταύρου Ιωάν. Φελουκαντζή  και γ) το Σαράντο.


1) ΣΑΡΑΝΤΟΣ ΝΙΚ. ΜΑΝΕΑΣ.  Γεννήθηκε το 1903 και παντρεύτηκε την Πολυτίμη Φικούρα (1903-1989), με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Κλέαρχο (1927-1958) που πέθανε νέος, β) τον Παναγιώτη (1932-1980) ο οποίος έγινε ιερέας και πέθανε και αυτός νέος και  γ) την  Τούλα που έγινε σύζυγος του  Γιάννη Γαϊτανάρου.  Αξιοσημείωτο είναι ότι ο Σαράντος Μανέας είχε από μικρή ηλικία το παρωνύμιο “Μελπέας”  ή “Μελούπος”  που προερχόταν από το όνομα της μητέρας του, που ήταν Μέλπω. 

Μ Α Ν Ι Α Τ Ε Α Σ


Το όνομα του Δημητρίου Μανιατέα, που ήταν γεννημένος το 1779, περιλαμβάνεται σε κατάσταση πολιτοφυλάκων του Γαλάνη Κουμουνδουράκη
 από το 1824. Στην οικογενειακή παράδοση των Κοκκινάκηδων της Μικρής Μαντίνειας αναφέρεται ότι αρχικά το όνομά τους ήταν Μανιατέας. Αλλά και ο Ηλίας Ν. Λιακέας από τη Μικρή Μαντίνεια άλλαξε το όνομά του σε  Μανιατέας και εγκαταστάθηκε στο Νομιτσή. Ένας άλλος κλάδος οικογενείας Μανιατέα εγκαταστάθηκε στη Μικρή Μαντίνεια.


ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΑΤΕΑΣ. Απέκτησε δύο παιδιά, α) την Πότα (1892-1973), η οποία ήταν γνωστή με το παρωνύμιο “Ζαχαρού”, παντρεύτηκε τον   Κωνσταντίνο Μελιγαλιώτη  και έζησε στη Μεγάλη Μαντίνεια και β) τον Κώστα ο οποίος είχε γιό Νίκο και έφυγαν από τη Μικρή Μαντίνεια προκειμένου να κατοικήσουν στην Καλαμάτα.

Μ Α Ν Ω Λ Α Κ Ε Α Σ


Οικογένεια της Μεγάλης Μαντίνειας που χάθηκε από τον τόπο. Πρωτοεμφανίστηκε στα χρόνια της Εθνεγερσίας και ήταν μια από τις παλιές Μαντιναίικες οικογένειες. Γενάρχη της θεωρούμε το Σταρτηγούλη Μανωλακέα.


ΣΤΡΑΤΗΓΟΥΛΗΣ ΜΑΝΩΛΑΚΕΑΣ. Ήταν γεννημένος το 1792  και στις 5 Ιουλίου 1829 υπέγραψε έγγραφο συμπαράστασης στη Δημογεροντία Σταυροπηγίου
. Μετά από ένα περίπου χρόνο συνυπέγραψε αναφορά προς τον Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια
 και την επόμενη χρονιά υπέγραψε ψήφισμα αποδοκιμασίας των επανανστατικών κινημάτων των Μαυρομιχαλαίων
. Αργότερα,  το 1842, κατέθεσε για την υπόθεση της περιουσίας της Μονής των Αγίων Σαράντα
. 


Γ. ΜΑΝΩΛΑΚΕΑΣ. Τον Ιανουάριου του 1831 υπέγραψε και αυτός ψήφισμα κατά των Μαυρομιχαλαίων
. Δεν είναι γνωστό αν το βαφτιστικό του όνομα ήταν Γεώργιος ή Γιάννης, οπότε ταυτίζεται πιθανώς με τον επόμενο, που συγκαταλέγεται σε αυτούς οι οποίοι αναφέρονται από παράδοση.


Ι) ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΩΛΑΚΕΑΣ. Δεν έχουμε περισσότερες πληροφορίες παρά μόνο ότι έζησε μέχρι το 1883 και απέκτησε δύο γιούς, α) τον Παναγιώτη και β) το Δημήτριο. 


Α) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΙΩΑΝ. ΜΑΝΩΛΑΚΕΑΣ. Παντρεύτηκε την Αφροδίτη Αρφ. Σασανά, ανιψιά του δεσπότη Διονυσίου Σασανά και από το γάμο τους γεννήθηκαν δύο κορίτσια, α) η Ελευθερία (1880-1925) που παντρεύτηκε το  Δημήτριο Κοτσόβολο  και β) η Αθηνά (1885-1945) που έμεινε άγαμος.


Β) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΙΩΑΝ. ΜΑΝΩΛΑΚΕΑΣ. Δεν είναι γνωστό το όνομά της συζύγου του με την οποία απέκτησαν,  α) το Στασινό και β) τον Αγησίλαο.  


1) ΣΤΑΣΙΝΟΣ ΔΗΜ. ΜΑΝΩΛΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1882 και παντρεύτηκε τη Σταθούλα Θ. Νικολέα (1882-1963) από τη Μεγάλη Μαντίνεια, με την οποία απέκτησαν ένα γιό τον Κωνσταντίνο-Ντίνο. Ο Στασινός Μανωλακέας πήρε μέρος στον Ελληνο-Τουρκικό πόλεμο του 1912 και πολέμησε στη μάχη των Γιαννιτσών, που έκρινε την τύχη της Θεσσαλονίκης. Αργότερα πήρε άδεια και

κατέβηκε για λίγο στη Μεγάλη Μαντίνεια, αλλά στη συνέχεια κηρύχθηκε ο Ελληνο-Βουλγαρικός πόλεμος και σκοτώθηκε στις 27 Ιουνίου 1913 στη μάχη της Στρώμνιτσας.


α) ΝΤΙΝΟΣ  ΣΤΑΣ. ΜΑΝΩΛΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια το 1909 και έζησε μέχρι το 1969. Εικονίζεται σε σχολική φωτογραφία των μαθητών του χωριού του (Εικ. 38). Κατετάγη στη Χωροφυλακή και υπηρέτησε στη Βόρειο Ελλάδα, όπου και παντρεύτηκε.



2) ΑΓΗΣΙΛΑΟΣ ΔΗΜ. ΜΑΝΩΛΑΚΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1886 και σε νεανική ηλικία έχασε το φως του από έκρηξη όπλου.


Από την οικογένεια Μανωλακέα ήταν και η Βασιλική, η οποία ίσως δεν είχε στενή συγγένεια με τους προηγούμενους. Τον περασμένο αιώνα παντρεύτηκε το  Χαρίλαο Γεωργ. Καπετανάκη  και έγινε μητέρα της Σταυρούλας, της λεγομένης Χαριλαϊτσας, που έμενε στο Ακογιάλι. Αναφέρεται ότι η Βασιλική έπασχε από επιληψία.

Μ Α Ν Ω Λ Ε Α Σ


Οικογένεια Μανωλέα υπήρχε στη Μεγάλη Μαντίνεια και στις Γαϊτσές (Κέντρο). Η Γαϊτσανή οικογένεια με αξιόλογη δράση στην περίοδο της Εθνεγερσίας δεν φαίνεται να έχει συγγενικούς δεσμούς με τους Μεγαλομαντιναίους Μανωλέους. Στην παράδοση των Μανωλέων της Μεγάλης Μαντίνειας αναφέρεται ότι αρχικό όνομα της οικογένειάς τους ήταν το  Σβινέας, που μπορούμε να το συσχετίσουμε με το χωριό Σβίνα του Ζυγού της Μάνης. Ως παλαιότερος των Μανωλέων της Μαντίνειας φέρεται ο Ιωάννης.


Ι) ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΩΛΕΑΣ.  Η γέννησή του μπορεί να τοποθετηθεί λίγα χρόνια πριν από την επανάσταση του 1821. Παντρεύτηκε κόρη της οικογένειας Σασανά, που ήταν αδελφή του δεσπότη Διονυσίου Σασανά και το σπίτι του ήταν στην περιοχή Λιθάρι της Μεγάλης Μαντίνειας, δηλαδή στο δυτικό μέρος του χωριού. Από το γάμο τους γεννήθηκαν πέντε παιδιά, α) ο Δημήτρης, β) ο Παναγιώτης, γ) ο Γιώργης, δ) η Αγγέλω που γεννήθηκε το 1850 και παντρεύτηκε το  Ραφαήλ Κ. Δικαιάκο  και ε) η Σταυρούλα που έγινε σύζυγος του  Σταύρου Κουτήφαρη  από το Σταυροπήγι (Μάλτα-Βαρούσι).


Α) ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΙΩΑΝ. ΜΑΝΩΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1840 και έζησε περίπου 90 χρόνια. Παντρεύτηκε τη Ζωή Σιδερέα  (1855-1941) από το Βαρούσι και από το γάμο τους γεννήθηκαν πέντε παιδιά, α) η Ερασμία, γεννημένη το 1880, παντρεύτηκε το  Χαρίλαο Π. Κουμουτσέα,  β) ο Νικήτας, γ) η Ελένη που έκανε δύο γάμους και πρώτα παντρεύτηκε το δάσκαλο  Νικολούτσο Ι. Μανέα  και αργότερα έγινε σύζυγος του  Μένη Χ. Σπανέα-Μπαλέα, δ) η Παρασκευούλα που παντρεύτηκε το  Χρίστο Νικολακέα  και ε) ο Αλέξης. Ο Δημήτριος Μανωλέας εγκαταστάθηκε στην Παλιόχωρα και είχε  αρτοποιείο στη θέση που σήμερα είναι το εξοχικό “Ο Βράχος”. Παραπλεύρως ήταν το ελαιοτριβείο του Νικολάου Κατσιβαρδά-Πετρουλέα.


1) ΝΙΚΗΤΑΣ ΔΗΜ. ΜΑΝΩΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1881 και πέθανε το 1917 από φυματιώδη σπονδυλίτιδα. Παντρεύτηκε τη Χρυσοθέμη Κυρ. Μανέα (1884-1929) και από το γάμο τους γεννήθηκαν δύο κόρες, α) η Ζωϊτσα (1908) που παντρεύτηκε τον  Παπα-Πότη Γεωργουλέα  και β) η Τασία (1911) που το 1933 παντρεύτηκε τον  Κωνσταντίνο Διαμαντόπουλο. Όπως αναφέρεται ο Νικήτας Μανωλέας στις αρχές του αιώνα μας αποφάσισε να χτίσει σπίτι στην Παλιόχωρα  δυτικά από την εκκλησία της Παναγίας. Στη θέση του Μανωλέικου σπιτιού σήμερα έχει οικοδομήσει ο Γεώργιος Σπ. Γεωργουλέας. Σκάβοντας ο Νικήτας για τα θεμέλια βρήκε πλάκες και κάτω από αυτές ήταν ένα σταμνάκι με θησαυρό. Το είδος των ευρημάτων δεν καθορίζεται, αλλά μάλλον θα επρόκειτο για παλαιά νομίσματα, που δυστυχώς δεν είναι γνωστό εάν ήταν από τη Βυζαντινή εποχή ή και παλαιότερα. Ο Ν. Μανωλέας προβληματίστηκε για το τι έπρεπε να κάνει και εμπιστεύθηκε το μυστικό του στον κουμπάρο του τον Παναγιώτη Τυρέα. Μετά από συνεννόηση ο Μανωλέας έκανε τον άρρωστο και ο Τυρέας προθυμοποιήθηκε να τον συνοδεύσει στην Αθήνα για ιατρικές εξετάσεις. Με τον τρόπο αυτόν έφυγαν από το χωριό μαζί με το θησαυρό, χωρίς να το αντιληφθεί κανένας. Στην Αθήνα συνάντησαν, όπως λέγεται, τον Κουμανταρέα. Πρόκειται για τον τελώνη Αριστομένη (1855 -1936) ή για τον δικαστή Παναγιώτη. Η γιαγιά του Νικήτα και η μητέρα των Κουμανταρέων ήταν αδελφές. Με τη βοήθεια του θείου ο Νικήτας πούλησε το θησαυρό και γύρισε πίσω μετον κουμπάρο του, πιστεύοντας πως ο Κουμανταρέας είχε κρατήσει μεγάλο μερίδιο για τον εαυτό του. Ο Νικήτας για να μη φανεί πως είχε χρήματα, όταν πουλιόταν κάποιο χωράφι, έλεγε υποκριτικά πως αν του δανείσει λεπτά ο κουμπάρος του ο Γιαννητύρης θα το αγοράσει. Με τον τρόπο αυτό απέκτησε αξιόλογη κτηματική περιουσία (Εικ. 103).


2) ΑΛΕΞΗΣ ΔΗΜ. ΜΑΝΩΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1896 και υπηρέτησε στη Χωροφυλακή (Εικ. 105). Τον σκότωσαν οι Γερμανοί κατά την πρώτη είσοδό τους στις 30 Απριλίου 1941 στη θέση Μουρτί του Αρχοντικού. Ο Αλέξης Μανωλέας παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Παν. Μοιρέα (1896-1952) και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) το Βασίλη που γεννήθηκε το 1921 και πέθανε μεταπολεμικά, αφού κακοποιήθηκε από τους δεξιούς, β) το Δημήτρη που παντρεύτηκε την Ανθούλα Πετρογιαννοπούλου, γ) τον Κωνσταντίνο (Εικ. 39) που πήρε την Αρχοντούλα Μπούλια, δ) την Ελένη (Εικ. 39) σύζυγο του   Γεωργίου Πουλάκη  και ε) την  Αφροδίτη που έκανε δύο γάμους. Πρώτα παντρεύτηκε τον  Ιωάννη Νικολακέα  και στη συνέχεια τον  Παύλο Πάτρα.   


Β) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΙΩΑΝ. ΜΑΝΩΛΕΑΣ. Γεννήθηκε γύρω στο 1850 και έζησε περίπου 75 χρόνια. Έκανε τρεις γάμους.  Πρώτη σύζυγός του ήταν η Θεώνη Ψάλτη με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Γιάννη και β) τον Πέτρο. Δεύτερη σύζυγός του ήταν η Σταυρούλα Ηλ. Γεωργουλέα, από την οποία πή-ρε προίκα ένα πυργόσπιτο στα Νικαχιάνικα και μαζί έκαναν ακόμη δύο παιδιά, γ) τον Ηλία και  δ) την Παναγούλα (1887-1960) που παντρεύτηκε το   Γ ι ά ν ν η   Δ ά κ α ρ η.  Ο Παναγιώτης Μανωλέας σε τρίτο γάμο παντρεύτηκε κόρη της οικογενείας Σιδερέα από το Βαρούσι και απέκτησαν ένα παιδί ε) το Σταύρο.


1) ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΝ. ΜΑΝΩΛΕΑΣ. Εγκαταστάθηκε στην Καλαμάτα και ασχολήθηκε με την πώληση πόσιμου νερού από το λεγόμενο “Μανωλέικο πηγάδι”  που ήταν στη δυτική πλευρά της Καλαμάτας κοντά στο εργοστάσιο Λιναρδάκη. Παντρεύτηκε την Ελένη ή Ελευθερία Θ. Νικολέα  από τη Μεγάλη Μαντίνεια και απέκτησαν έξι παιδιά, α) τον Παναγιώτη, β) τη Θεώνη που παντρεύτηκε τον  Ανδρέα Σταθόπουλο, γ) την Αθανασία που έγινε σύζυγος του  Λάμπρου Τομαρά,  δ) τη Γεωργία σύζυγο του  Αναστασίου Γαλανάκου, ε) την Αγγελική σύζυγο του  Δήμου Μπούτου  και στ) τη Βούλα που γεννήθηκε το 1918 και παντρεύτηκε το  Χρίστο Ηλιόπουλο.


2) ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΝ. ΜΑΝΩΛΕΑΣ. Είχε εξοχικό κέντρο στην Καλαμάτα για το οποίο ο Γιάννης Ταβουλαρέας στο βιβλίο του για την παλιά Καλαμάτα γράφει: “Του Μανωλέα ο Μπαξές λεγόταν κήπος της Θεάς Αρτέμιδος. Με το όνομα αυτό λειτουργούσε εξοχικό κέντρο και κάθε καλοκαίρι έπαιζε εκεί πότε θέατρο και πότε Καραγκιόζης”. Παντρεύτηκε την Αθανασία Σκούρα και από το γάμο τους γεννήθηκαν τέσσερα παιδιά, α) ο Πάνος ήταν υπάλληλος της Εμπορικής Τραπέζης, β) ο Αριστοτέλης εργάστηκε στο Υπουργείο Γεωργίας και παντρεύτηκε την Ευαγγελία Καρβούνη, γ) η Σταυρούλα έμεινε άγαμος και δ) η Βασιλική παντρεύτηκε το  Θεοχάρη Ψυχάρη.


3) ΗΛΙΑΣ ΠΑΝ. ΜΑΝΩΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1886, έζησε μέχρι το 1960 (Εικ. 104) και έκανε δύο γάμους. Πρώτη σύζυγος ήταν η Χάιδω Κ. Μπακετέα με την οποία απέκτησαν ένα γιό, α) το Γιώργη που γεννήθηκε το 1907, έζησε μέχρι το 1992 (Εικ. 38) και παντρεύτηκε την Αικατερίνη Μπασακάρου (1908-1991) από τους Δολούς, με την οποία απέκτησαν τη Χάιδω και τον Ηλία που παντρεύτηκε τη Βαρβάρα Γεράρδου. Δεύτερη σύζυγος του Ηλία Μανωλέα έγινε η Κοκώνα Ζουμπούλη (1887-1973) από τον Κάμπο, με την οποία απέκτησαν τρία ακόμη παιδιά, β) τον Παναγιώτη που γεννήθηκε το 1916, υπηρέτησε σμήναρχος της Πολεμικής Αεροπορίας και παντρεύτηκε την Αικατερίνη Βεργάδη πτυχιούχο νομικής από τη Θεσσαλονίκη, με την οποία απέκτησαν τον Ηλία, που πήρε τη Γεωργία Ψώνη, γ) τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε το  Λευτέρη Αραπλή  και δ) το Φώτη (1921-1985) που πήρε τη Βάσω Παναγοπούλου και απέκτησαν τον Ηλία, παντρεμένο με τη Χρυσαυγή Θεοχάρη και το Δημήτρη, που έκανε γυναίκα του την Ιουλία Νάση.


4) ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝ. ΜΑΝΩΛΕΑΣ. Υπηρέτησε στην Αστυνομία και από το γάμο του απέκτησε μια κόρη, τη Βούλα, που έγινε σύζυγος  Μενούνου.


Γ) ΓΙΩΡΓΗΣ ΙΩΑΝ. ΜΑΝΩΛΕΑΣ. Παντεύτηκε την Ελένη Χαριτοπούλου και απέκτησαν τρία παιδιά, α) την Πούλω που έγινε σύζυγος  Αρβανίτη, β) τον Κωνσταντίνο (1894-1963), υποδηματοποιό, που παντρεύτηκε την Αικατερίνη Πότη Δικαιάκου (1897-1973) και δεν απέκτησαν παιδιά και γ) το Νίκο  σιδηρουργό στην Καλαμάτα που πήρε τη Σοφία αλλά δεν απέκτησαν παιδιά.

Μ Ε Λ Ι Γ Α Λ Ι Ω Τ Η Σ


Οικογένεια καταγόμενη από τις Γαϊτσές, που ένα μέλος της ο Κωνσταντίνος εγκαταστάθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια.


ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΕΛΙΓΑΛΙΩΤΗΣ. Παντρεύτηκε την Πότα Ν. Μανιατέα (1892-1973), γνωστή με το παρωνύμιο “Ζαχαρού”, γιατί κάποιον από τους προγόνους της τον έλεγαν Ζαχαριά. Από το γάμο τους απέκτησαν τρεις κό-ρες, α) τη Στυλιανή, γεννημένη το 1910, που παντρεύτηκε το  Χρ. Λάσκαρη, β) την Αφροδίτη (1912-1990) που έγινε σύζυγος του  Νικολάου Γεωργακοπούλου, του λεγόμενου “Μπαρουτά”  και γ) τη Σταυρούλα (1914-1995) που παντρεύτηκε το  Στέλιο Λ. Κωνσταντάκη, γνωστό με το παρωνύμιο “Λουκάς”  από το όνομα του πατέρα του.

ΜΙΧΑΛΑΚΕΑΣ - ΜΙΧΑΛΕΑΣ - ΜΙΧΑΛΙΔΗΣ


Η οικογένεια Μιχαλακέα ήταν από τους Δολούς, αλλά όπως φαίνεται κάποιο από τα μέλη της εγκαταστάθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια. Σε κατάλογο στρατιωτών του Παναγιώτη Γιαννέα Καπετανάκη από το 1824 αναφέρεται ως Μαντιναίος και ο Γιωργάκης Μιχαλακέας
. 


Το 1829 συντάχθηκε αναφορά συμπαράστασης στους δημογέροντες της επαρχίας Σταυροπηγίου την οποία υπέγραψε και ο Αναστάσης Μιχαλέας
.


Αργότερα, στην περίοδο 1836-1849, συντάχθηκε κατάλογος συνδρομητών ποιητικής συλλογής και στους Μεγαλομαντιναίους περιλαμβάνεται ο Π. Μιχαλίδης
. Το όνομα αυτό προέρχεται από το Μιχαλέας ή Μιχαλακέας με την αντικατάσταση της κατάληξης  -έας  με  -ίδης. Την εποχή εκείνη είχαμε και άλλες τέτοιες περιπτώσεις μεταβολής της κατάληξης, όπως το Κωνσταντινέας έγινε Κωνσταντινίδης και το Μπακέας Μπακίδης.


Στο Μεσσηνιακό Βιογραφικό Λεξικό του Ν. Καράμπελα αναφέρεται ότι ο Καθηγητής της Περιγραφικής Ανατομικής του Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης  Νικόλαος Μιχαλακέας (1879-1949) του Παναγιώτη και της Αναστασίας είχε γεννηθεί στη Μεγάλη Μαντίνεια, ενώ ο αδελφός του Γεώργιος ήταν γεννημένος  στους Δολούς. Αληθές είναι ότι τόσο ο Γεώργιος, όσο και ο Νικόλαος Μιχαλακέας είχαν γεννηθεί στους Άνω Δολούς. Είναι συνεπώς λάθος να θεωρείται η Μεγάλη Μαντίνεια ως γενέτειρα του καθηγητού Νικολάου Παν. Μιχαλακέα. 

Μ Ο Ι Ρ Ε Α Σ


Από παράδοση αναφέρεται ότι οι Μοιρέοι αποτελούν κλάδο της οικογένειας των Μανδραπηλέων. Ως τόπο καταγωγής αναφέρουν τα Σωτηριάνικα. Λέγεται πως κάποτε ένας από την οικογένεια έφυγε και πήγε στη Μεσσηνία αναζητώντας τη μοίρα του. Όταν γύρισε πίσω στις Μαντίνειες του έμεινε το παρωνύμιο “Μοιρέας” . Θα πρέπει να σημειωθεί ότι στο Πεταλίδι
, όπου είχαν εγκατασταθεί πολλοί Μανιάτες, το 1864 έμενε ο Δ. Αθ. Μοιρέας. Στην Παλιόχωρα ζούσε ο Κωνσταντίνος Μοιρέας, που το 1865 ήταν από κληρονομιά συνιδιοκτήτης κατά το 1/3 σπιτού στη Μεγάλη Μαντίνεια με α) το Νικόλαο και τη Ζωϊτσα Αθ. Μοιρέα από το Πεταλίδι και β) τη Σταυρούλα Μοιροπούλου, που ήταν παντρεμένη στο Νησί. Το σπίτι αυτό αγόρασε ο Παπα-Γιώργης Φραγκούλης και στη θέση του έχει σήμερα μαγαζί ο Βασίλειος Θ. Κωστέας. 


Ι) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΙΡΕΑΣ. Παντρεύτηκε κόρη της οικογενείας Βοϊδομμάτη και από το γάμο τους γεννήθηκαν έξι παιδιά, α) ο Παναγιώτης, β) η Γιαννούλα που παντρεύτηκε τον  Αθανάσιο Γονεάκη, γ) η Καλλιόπη (1861-1934) που παντρεύτηκε το  Στυλιανό Βενετσανέα, δ) η Δημητρούλα που έγινε σύζυγος του  Ιωάννη Δρακόπουλου,  ε) η Ευαγγελία που παντρεύτηκε δύο φορές, πρώτα μεν πήρε τον  Αλέξανδρο Καλ. Γαλανέα, κατόπιν δε παντρεύτηκε   Κ α σ ι μ ι ώ τ η  από τη Λογκά και απέκτησαν μια κόρη τη Φωτούλα, η οποία έγινε σύζυγος του Παναγιώτη Σπανέα-Μπαλέα από τη Μεγάλη Μαντίνεια, στ) η Μαριγούλα που γεννήθηκε το 1874 και έγινε σύζυγος του  Χαραλάμπη Καραμπίνη.


Α) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΩΝΣΤ. ΜΟΙΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1854 (Εικ. 106), παντρεύτηκε την  Αφροδίτη Κοκκινέα (1860-1918, Εικ. 106). Από το γάμο τους γεννήθηκαν πέντε παιδιά, α) ο Γεώργιος, β) ο Διονύσιος, γ) ο Γιάννης, δ) ο Κωνσταντίνος και ε) η Σταυρούλα που παντρεύτηκε τον  Αλέξη Μανωλέα.


1) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝ. ΜΟΙΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1887 και έζησε μέχρι το 1969. Παντρεύτηκε την Όλγα Αλ. Δάκαρη (1885-1974) με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) την Αφροδίτη που παντρεύτηκε τον  Πότη Γ. Καραμπίνη, β) την Ποτίτσα που έγινε σύζυγος του  Αλέξη Π. Σύρμα  και γ) τον Κώστα, συνταξιούχο της Τράπεζας της Ελλάδος που παντρεύτηκε τη Μαρία Πλεμένου  και απέκτησαν το Γεώργιο που πήρε την Παρασκευή Κυριαζή.


2) ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΠΑΝ. ΜΟΙΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1890 και έζησε μέχρι το 1968 (Εικ. 107, 108, 117, 134). Έκανε δύο γάμους. Πρώτα παντρεύτηκε την Ευγενία Λιμπερέα, εγγονή του Χάιδου Νικητάκη, με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) την Αφροδίτη σύζυγο του  Ανδρέα Σπυρόπουλου  και β) το Νίκο. Σε δεύτερο γάμο πήρε τη Μαριάνθη Βαρελά (1900-1971). Ο Διονύσιος Μοιρέας ακολούθησε το στρατιωτικό επάγγελμα και πολέμησε στον Ελληνο-Βουλγαρικό πόλεμο με το βαθμό του λοχία και στους πολέμους 1917-1922. Ανθυπολοχαγός έγινε στις 25 Δεκεμβρίου 1917 και το 1929 αποστρατεύθηκε με το βαθμό του ταγματάρχη. Αργότερα βελτίωσε το βαθμό του. Στο δεύτερο παγκόσμιο πόλεμο και μετά την εισβολή των Γερμανών πήγε στην Κρήτη και ανέλαβε υπηρεσία στο Μάλεμε με το βαθμό του Ταγματάρχη. Με την κατάληψη της Κρήτης αιχμαλωτίσηκε από τους Γερμανούς, αλλά μετά από μικρό χρονικό διάστημα ελευθερώθηκε και γύρισε στην Παλιόχωρα. 


α) ΝΙΚΟΣ ΔΙΟΝ. ΜΟΙΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1910 και έζησε μέχρι το 1987 (Εικ. 38). Παντρεύτηκε την Ερμιόνη Ραυτοπούλου και απέκτησαν τρία παιδιά, α) τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε το  Δημήτριο Πατσανά, β) τη Διονυσία που έγινε σύζυγος του  Θωμά Καπάτου  και γ) το Γιάννη που έγινε ταξίαρχος και παντρεύτηκε τη Φωτεινή Δατσουγιάννη.


3) ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΝ. ΜΟΙΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1892 (Εικ. 104β). Στη διάρκεια του πρώτου παγκοσμίου πολέμου κατατάχθηκε στο στρατό της Εθνικής Άμυνας του Ελευθερίου Βενιζέλου στη Θεσσαλονίκη. Όταν τελείωσε ο πόλεμος και γύρισε πάλι στην Παλιόχωρα παρουσίασε ψυχικό νόσημα το οποίο τον οδήγησε στην αυτοκτονία.


4) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΝ. ΜΟΙΡΕΑΣ. Ήταν ο νεώτερος από τα παιδιά του Παναγιώτη Μοιρέα και σε ηλικία περίπου 30  ετών αρρώστησε , προφανώς από φυματίωση και πέθανε.

Μ Ο Υ Ν Τ Α Ν Ο Σ


Όνομα παλαιάς οικογένειας της Μέσα Μάνης, όπου υπάρχει και χω-ριό Μουντανίστικα
. Ο Παύλος Μούντανος
 υπήρξε διακεκριμένος στρατιώτης στη Δύση. Σε έγγραφο του 1576 υπέγραψε ο Αναγνώστης Μούντανος
. Το 1675 μετανάστευσε  από το Οίτυλο ο Γρηγόρης Μούντανος
 και το 1727 ο Θοδωρής Βασιλόπουλος-Μούντανος
 από το Βαχώ γιατρεύτηκε από το γιατρό Παπαδάκη.


Κλάδος της οικογένειας Μούντανου της Μέσα Μάνης εγκαταστάθηκε στον Κάμπο του πρώην δήμου Αβίας και την εποχή του 1821 αναφέρεται ως Μουντανέας. Το 1824 συμμετείχαν σε σώμα πολιτοφυλακής υπό τον Γαλάνη Κουμουνδουράκη
 ο Κωνσταντίνος Μούντανος, γεννημένος το 1779 και ο Παναγιώτης Μούντανος, γεννημένος το 1783. Ο Γ. Μουντανέας το 1831 σε δύο ψηφίσματα καταδίκασε τα επαναστατικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων που στρεφόντουσαν κατά του Ιωάννη Καποδίστρια
. Τον ίδιο χρόνο υπέγραψε πιστοποιητικό για τη δράση στον απελευθερωτικό αγώνα του Χριστόδουλου Καπετανάκη
 και το 1833 του Βενετσάνου Καπετανάκη
. Ακόμη στην περίοδο 1843-44 αναφέρεται ότι βασανίστηκε ο Κ. Μούντανος για πολιτικούς λόγους από τους φίλους του δημάρχου Αβίας Πέτρου Τσαουσέα-Λογοθέτη
.    


ΙΩΑΝΝΗΣ ΝΙΚ. ΜΟΥΝΤΑΝΟΣ. Ο γυμνασιάρχης Καλαμάτας Ιωάννης Μούντανος (1889-1944) του Νικολάου και της Αικατερίνης το γένος Βαρκλαντή από τον Κάμπο της Αβίας παντρεύτηκε τη Μεγαλομαντιναίισσα Σταυρούλα Γ. Σπανέα (1891-1983) και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) την Αικατερίνη που έγινε σύζυγος του θεολόγου - Γενικού Επιθεωρητή Μέσης Εκπαιδεύσης  Κωνσταντίνου Αηδόνη, β) το Σωτήρη, διευθυντή των ΕΛΤΑ που παντρεύτηκε τη Μαρίκα Ντ. Λιακέα από τη Μικρή Μαντίνεια, γ) τον Παναγιώτη, Εφέτη Διοικητικών Δικαστηρίων που παντρεύτηκε την Κανέλλα Γραμμένου και δ) το Γεώργιο (1926-1995) αξιωματικό της Ελληνικής Αστυνομίας που παντρεύτηκε την Ελευθερία Νικολοπούλου.

Μ Π Α Κ Α Σ


Η οικογένεια Μπάκα κατάγεται από τα Πηγάδια του πρώην δήμου Αβίας και αριθμεί πολλά μέλη. Ένα μέλος της της εγκαταστάθηκε στη Μικρή Μαντίνεια. Από το Δημήτριο Μπάκα και τη γυναίκα του Τριαντάφυλλη γεννήθηκαν τρεις γιοί, ο Ηλίας, ο Πότης και ο Σταύρος. Από αυτούς ο Πότης εγκαταστάθηκε στις Μαντίνειες.


ΠΟΤΗΣ ΔΗΜ. ΜΠΑΚΑΣ. Γεννήθηκε στα Πηγάδια το 1874 και έζησε στη Μικρή Μαντίνεια μέχρι το 1957. Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Λεωνίδα Στρογγύλη και δεν απέκτησαν παιδιά. Υιοθέτησαν όμως τη Σταυρούλα, που ήταν κό-ρη του Ηλία Δημ. Μπάκα. Η Σταυρούλα έγινε σύζυγος του  Βασιλείου Ηλ. Παπουτσή. Ο Πότης Μπάκας κατοικούσε στη θέση Μουρτί του Αρχοντικού στα όρια της Μικρής και της Μεγάλης Μαντίνειας, στο ίδιο σπίτι με την οικογένεια  του σύγαμβρού του Ηλία Παπουτσή.

Μ Π Α Κ Ε Α Σ   ή   Μ Π Α Κ Ι Δ Η Σ


Προφανώς πρόκειται για την ίδια οικογένεια που μετά την απελευθέρωση μετέτρεψε την κατάληξη  -έας  σε  -ίδης, όπως συνηθιζόταν την εποχή εκείνη. Οικογένεια Μπακέα κατοικούσε ακόμη στην Οροβά και στις Γαϊτσές.


Π. ΜΠΑΚΕΑΣ. Το 1831 ο Π. Μπακέας κάτοικος Μεγάλης Μαντίνειας υπέγραψε ψήφισμα συμπαράστασης στον Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια και αποδοκίμαζε τα επανανστατικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων
.  


ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΜΠΑΚΙΔΗΣ. Κατοικούσε στη Μεγάλη Μαντίνεια, ήταν  γεννημένος το 1826 και είχε προταθεί για ένορκος στο πρωτοδικείο της Καλαμάτας  στην περίοδο 1856-60 γιατί ήταν από τους πλέον ευκατάστατους της περιοχής και είχε ετήσιο εισόδημα 800 δραχμές
. Ακόμη το 1858 διορίστηκε δικαστικός κλητήρας στο πρωτοδικείο της Καλαμάτας ο Γεώργιος Μπακίδης
, που πιθανώς ήταν Μεγαλομαντιναίος. Σήμερα κανείς από την οικογένειά τους δεν βρίσκεται στον τόπο, ούτε τους θυμάται κάποιος από τους παλαιότερους.

Μ Π Α Κ Ε Τ Ε Α Σ  ή  Μ Π Α Κ Ε Τ Ο Π Ο Υ Λ Ο Σ


Οικογένεια η οποία στα παλαιότερα χρόνια κατοικούσε στον Κάμπο της Αβίας και αργότερα εγκαταστάθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια. Στην περιοχή της Κοσκάρακας υπάρχει τοπωνύμιο “το λαχίδι του Μπακέτου”, που δεν θα πρέπει να είναι άσχετο από την οικογένεια Μπακετέα. Στις πρώτες δεκαετίες μετά την απελευθέρωση της Ελλάδος χρησιμοποιήθηκε και ο τύπος Μπακετόπουλος. Ήταν εποχή που μερικοί αντικαθιστούσαν το  -έας  με το  -ίδης  ή το     -όπουλος. 


Από την οικογένεια Μπακετέα για πρώτη φορά συναντούμε το 1831 τον Κωνσταντίνο, ο οποίος κατοικούσε στον Κάμπο και δολοφονήθηκε το 1843. Στο Αρχοντικό (Κούκκινο) εγκαταστάθηκε  ο Κωνσταντίνος, που θα μπορούσε να είναι αβάφτιστος όταν σκοτώθηκε ο προηγούμενος, γαιτί αναφέρεται έτος γεννήσεως το 1842. Επομένως είναι δυνατόν να είναι πατέρας του. Ακόμη συναντούμε το όνομα του Σωτηρίου Μπακετόπουλου, που πριν από το 1859 υπηρέτησε δικαστικός κλητήρας στο Πρωτοδικείο της Καλαμάτας και παραιτήθηκε
. Το 1870 αναφέρεται κάτοικος του Κάμπου και περιλαμβάνεται μεταξύ των οφειλετών του Σπύρου Αλεξανδράκη
. Στην περίοδο 1876-8 αναφέρεται ταχυδρομικός επιστάτης Λαυρίου
 και το 1888 σε δικαιοπρακτικό έγγραφο σημειώνεται κάτοικος Αθηνών. Ο Σωτήριος Μπακετόπουλος είναι ή νεώτερος αδελφός ή γιός του πρώτου Κωνσταντίνου Μπακετέα.


Ένας άλλος Κωνσταντίνος Μπακετόπουλος, που δεν γνωρίζουμε τη συγγένειά του με τους προηγούμενους, γεννήθηκε το 1857, υπηρέτησε ως υπολοχαγός
 του στρατού, έλαβε μέρος στον πόλεμο του 1897 και πέθανε το 1903.   

Ι) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΚΕΤΕΑΣ. Ήταν κάτοικος του Κάμπου και με επιφύλαξη τον θεωρούμε ως το γενάρχη των Μαντιναίων Μπακετέων. Στις 27 Ιουνίου 1831 ο Κ. Μπακετόπουλος υπέγραψε ψήφισμα αποδοκιμασίας των επαναστατικών κινημάτων των Μαυρομιχαλαίων
. Στις 2 Απριλίου 1833 βρίσκουμε την υπογραφή του σε πιστοποιητικό για τις υπηρεσίες στον αγώνα του Βενετσάνου Καπετανάκη
. Αργότερα, το 1837, ο Κωνσταντίνος Μπακετέας διορίστηκε δημαρχιακός πάρεδρος
 του δήμου Γερηνίας με δήμαρχο τον Τζοάνε Σκαρπαλέζο. Στις 26 Απριλίου 1843 διορίστηκε πάλι δημαρχιακός πάρεδρος
, αλλά τη φορά αυτή του δήμου Αβίας, που περιλάμβανε όλη την επαρχία Σταυροπηγίου, με δήμαρχο τον Πέτρο Τσαουσέα-Λογοθέτη από τις Γαϊτσές. Τελικά ο δήμαρχος Π. Τσαουσέας κατηγορήθηκε ότι σκότωσε τον  Κ. Μπακετέα ή Μπακετόπουλο
. 


Α) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΩΝΣΤ. ΜΠΑΚΕΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1842 και έζησε στον Κούκκινο του Αρχοντικού μέχρι το 1920. Παντρεύτηκε την Αφροδίτη Κωνστ. Φραγκούλη που ήταν μαμή και είχε ειδικότητα στη θεραπεία της χρυσής (ικτέρου). Από το γάμο τους γεννήθηκαν τέσσερα παιδιά, α) ο Γεωργαντάς, β) ο Θεόδωρος, γ) η Ποτίτσα που έκανε δύο γάμους , παίρνοντας πρώτα τον  Παναγιώτη Σπεντζόπουλο  και στη συνέχεια τον  Ευστράτιο Δημ. Αλλοίμονο  και δ) η Χάιδω που έγινε σύζυγος του  Ηλία Παν. Μανωλέα.        


1) ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ ΚΩΝΣΤ. ΜΠΑΚΕΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1876, έζησε μέχρι το 1941 και έκανε δύο γάμους. Πρώτη του σύζυγος ήταν η Βασίλω Γεωργ. Κοκκινέα (1885-1920) και μαζί της απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) την Αφροδίτη (1910-1984) που πήρε τον  Περικλή Αθ. Λιακέα, β) την Ποτή σύζυγο του  Νικολάου Ηλ. Κωνσταντινέα  από τη Μικρή Μαντίνεια, γ) την Αννα σύζυγος του  Ηλία Ξεροβάσιλα  και δ) το Χρίστο που παντρεύτηκε την Ελένη Λ. Χανδρινού. Ο Γεωργαντάς Μπακετέας σε δεύτερο γάμο παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Φικούρα (1896-1976) και απέκτησαν ακόμη τέσσερα παιδιά, ε) το Σωτήρη (1923-1981) που πέθανε άγαμος, στ) την Αλεξάνδρα σύζυγο του  Γρηγόρη Παρασκευόπουλου, ζ) τον Κώστα (1926-1948) και η) το Νίκο (1930-1995, Εικ. 39) που πήρε τη Ροδάμη Στ. Φραγκούλη. 


2) ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΩΝΣΤ. ΜΠΑΚΕΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1878 και έζησε μέχρι το 1919. Παντρεύτηκε την Άννα Ευστρ. Δάκαρη (1880-1961) και από το γάμο τους γεννήθηκαν τέσσερα παιδιά, α) ο Κώστας (1908-1965, Εικ. 38) που υπηρέτησε ταγματάρχης της Χωροφυλακής, πήρε τη Μαρία Μπάλα και απέκτησαν το Θεόδωρο δικηγόρο Αθηνών, ο οποίος παντρεύτηκε την Κυριακή Σκιαδοπούλου, την Άννα σύζυγο Αθανασίου Λαμπρινούδη και την Ελένη σύζυγο Ιωάννου Χασάπη, β) ο Γεώργιος που παντρεύτηκε τη Μαρία Κωνστ. Λεουτσέα (1919-1995) και απέκτησαν το Θεόδωρο, ο οποίος είναι παντρεμένος με τη Μαντώ (Αδαμαντία) Σουλιώτη και την Άννα σύζυγο Χρίστου Σπυρόπουλου, γ) η Σοφία που έγινε σύζυγος του  Ιωάννη Τσούλου  και δ) η Ευθυμία που παντρεύτηκε τον  Πότη Αρ. Χριστέα  και έζησε μέχρι το 1962.

Μ Π Α Κ Ο Ν Ι Κ Ο Λ Ε Α Σ   ή   Ν Ι Κ Ο Λ Ε Α Σ


Οικογένεια της Μικρής Μαντίνειας που απομακρύνθηκε από το χωριό και σήμερα τη θυμίζουν μόνο τα τοπωνύμια που απόμειναν  στην περιοχή, ό-πως  “της Μπακονικολούς η ράχη”  και “τα Μπακονικολέικα”  τα οποία είναι ένα καλύβι με το χωράφι που το περιβάλλει.


Το 1824 ο Ανδρέας Μπακονικολέας έλαβε μέρος σε εκστρατεία υπό τις οδηγίες του στρατηγού Παναγιώτη Γιαννέα Καπετανάκη
 και αναφέρεται ως Μαντιναίος. Αργότερα αναφέρεται το όνομα του Παναγιώτη Μπακονικο-λέα, που δεν γνωρίζουμε τη μεταξύ τους συγγένεια.


Ι) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΑΚΟΝΙΚΟΛΕΑΣ. Το όνομά του αναφέρεται στη δια-θήκη του Πιέρου Κολομβάκου που συντάχθηκε το 1885. Δεν είναι γνωστό το όνομα της γυναίκας του με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Χρίστο και β) το Νικόλαο.


Α) ΧΡΙΣΤΟΣ ΠΑΝ. ΜΠΑΚΟΝΙΚΟΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1857 και έζησε και μετά το 1915 που συντάχθηκαν τα μητρώα της κοινότητας της Μικρής Μαντίνειας. Άλλες πληροφορίες δεν υπάρχουν.


Β) ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝ. ΜΠΑΚΟΝΙΚΟΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1870 και έζησε και μετά το 1918. Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Γεωργ. Καρμοίρη από την Καλαμάτα (που ήταν αδελφή γιατρού) και απέκτησαν ένα γιό, τον Αλέξανδρο.


1) ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ Ν. ΜΠΑΚΟΝΙΚΟΛΕΑΣ ή ΝΙΚΟΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1899 και έζησε μέχρι το 1968. Άλλαξε το όνομά του σε Νικολέας και φοίτησε σε τεχνική σχολή. Εργάστηκε στους ΣΕΚ (Σιδηρόδρομοι Ελληνικού Κράτους) και παντρεύτηκε την Αρτεμισία Σακελλαρίου από το Αίγιο, με την οποία απέκτησαν τη Νικολέττα Νικολέα, που έγινε Διευθύντρια Δημοσίου Ταμείου και παντρεύτηκε το  Γεώργιο Γιωργιόπουλο.

Μ Π Α Μ Π Ο Υ Ρ Ε Α Σ


Οι Μπαμπουρέοι αναφέρουν στην οικογενειακή τους παράδοση ότι αποτελούν κλάδο της οικογένειας Καρατζά και ότι κατάγονται από τη Ζάκυνθο. Λέγεται ότι κάποιος Ζακυνθηνός καραβοκύρης με το όνομα Καρατζάς εγκαταστάθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια και από αυτόν προέρχονται οι Στρογγυλέοι και οι Μπαμπουρέοι. Σχετικό με την οικογένεια Μπαμπουρέα είναι το κεφάλαιο του βιβλίου αυτού που ασχολείται με την περιουσία του μοναστηριού των Αγίων Σαράντα.


Οικογένεια Καρατζά υπήρχε στη Ζάκυνθο και όπως γράφει ο Ζώης
 είχε ποικίλη την προέλευση. Ένας κλάδος προερχόταν από τους Φαναριώτες Καρατζάδες, που διετέλεσαν και ηγεμόνες της Βλαχίας. Άλλοι καταγόντουσαν από την Κέρκυρα και το 1645 αναφέρονται και στη Ζάκυνθο. Ακόμη Καρατζάδες υπήρχαν στη Λευκάδα, στα Γιάννενα, στην Άρτα, στην  Ύδρα κ.ά.


Το 1841 στον κώδικα του ναού του Αγίου Νικολάου-Φλαρίου
 Καλαμάτας αναφέρεται το όνομα της Στάθαινας Μπαμπουρίνας, δηλαδή της συζύγου του Στάθη  Μπαμπουρέα. 


Το 1842 αναφέρονται τα ονόματα του Παναγιώτη του Καλόγερου ή Δημητρίου Μαδουρέα. Ο Ιωάννης Γ. Μανός
 ή Μανέας στην κατάθεσή του αναφέρει το όνομα του Δημητρίου Μπαμπουρέα αντί του Δημητρίου Μαδουρέα. Προφανώς αποτελεί ένδειξη ότι ο Δημήτριος Μπαμπουρέας και ο Δημήτριος Μαδουρέας είναι το ίδιο πρόσωπο. Το γεγονός ότι συγγενεύουν με τους Καρατζάδες και ακόμη ότι έχουν κτήματα στην περιοχή των Αγίων Σαράντα μας οδηγεί στο συμπέρασμα ότι οι Μπαμπουρέοι προέρχονται από τους Μαδουρέους-Καρατζάδες.          


Α) ΠΕΛΟΠΙΔΑΣ ή ΚΑΛΟΓΕΡΟΣ ΜΠΑΜΠΟΥΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1847 ή 1850 και έζησε μέχρι το 1919. Παντρεύτηκε την Κατίνα Γεωργουλέα αδελφή του Νικήτα Γεωργουλέα και από το γάμο τους γεννήθηκαν τρία παιδιά, α) η Παναγιώτα (1872-1959) που έγινε σύζυγος του  Σαράντου Νικ. Φελουκαντζή (1870-1940), β) ο Σαράντος και γ) η Σταυρούλα (1888-1970) που παντρεύτηκε το  Χρίστο Γαρίδη,  τελωνειακό από τους Δολούς.


1) ΣΑΡΑΝΤΟΣ ΠΕΛ. ΜΠΑΜΠΟΥΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1873 και παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Ξεροβάσιλα (1891-1973) από το Νομιτσή του Ζυγού της Μάνης, με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Κυριακούλη (Εικ. 39) που παντρεύτηκε τη Φωτεινή Σαρόγλου, β) την Κατίνα (1924-1990) η οποία έγινε σύζυγος του  Χρίστου Μουσαγέα (1910-1960) και γ) την Ποτίτσα (1928-1979) που δεν παντρεύτηκε.     

Μ Π Ε Λ Ι Τ Σ Ο Σ


Οικογένεια των Αλτομυρών του πρώην δήμου Αβίας, που ένα μέρος της εγκαταστάθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια και ένα άλλο στη Μάλτσινα του Κά-μπου (Άλλη Μεριά). Στη νοτιότερη Μάνη υπάρχει το όνομα Μπελίτσος
 και Μπελιτσάκος, που ίσως δείχνει κοινή καταγωγή. Το 1828 για πρώτη φορά συ-ναντούμε σε προικοσύμφωνο το όνομα της Γριάς-Μπελίτζαινας και της κόρης της  Μαρίτσας που παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Παπαδέα.  Επειδή είναι σπάνια τα έγγραφα
 της περιόδου αυτής από τα Αλτομυρά θα το παραθέσουμε διορθώνοντας την ορθογραφία  και τη στίξη:


     1828                     Γεναρίου  :  16


Κάνω θύμηση εγώ η γριά Πελίτζαινα την προικοδοσία


της θυγατέρας μου της Μαρίτζας τα ό,τι τη(ς) έδωσα.


αλλαξαί 8, εν΄ άλλο βλατί 1, βελέσια τρία 3, πράσινα 2 


(μ)πλαβά 2: ποκάμισα κόκκινα 2, πράσινα 2, κίτρι-


νο 1, άσπρα 3, (μ)πόλιες 5, τζε(μ)περία 5 - προσκεφαλάδες


2 : μ΄ εν’  αθηναϊκό ζωνάρι 1, πισκίρι 1, μεσάλι 1, γελτά- 


νι : 1 : ασημενίο, βελέτζα 1, καρπέτα 2, τζετζερέ : 1, μι(ν)τέ-


ρι 1 μπογασενία σετουκό το χωράφι του Παναγιώτη


στο Φιλιατρό, το χωράφι της Κωστα(ν)τούς, στο Καλό τις λαχίδια, 


το χωράφι του Τζανέτου στο Κίτρο.

                                                                                           Παναγιώτης Παπαδέας

     Στασινός Κούβελας περικα-            έλαβα τ’  άνωθ΄ προικοδοσία της γυναικός

     λετός από τις άνωθεν έγραψα       μου και βεβαιώνω και έδωσα το 

                   και μαρτυρώ.                        παρόν μου εις χείρα(ς) του να φανερώνει την
                                                                                                  αλή(θει)α
            

     
Άλλα πρόσωπα τα οποία εμφανίζονται σε έγγραφα είναι ο Τζανέτος Μπελίτσος που υπογράφει το 1831 πιστοποιητικό για το Χριστόδουλο Καπετανάκη
 και το 1833 για το Βενετσάνο Καπετανάκη
 . Ακόμη το 1840 αναφέρεται  το όνομα του Παναγιώτη Μπελίτσου που ήταν κτηνοτρόφος και κατοικούσε στα Αλτομυρά. Πιθανολογείται ότι ο Τζανέτος και ο Παναγιώτης είναι οι πρόγονοι των Μπελιτσέων, αλλά δεν  γνωρίζουμε τη μεταξύ τους συγγένεια.

-Α-


Π Α Ν Α Γ Ι Ω Τ Η Σ   Μ Π Ε Λ Ι Τ Σ Ο Σ.  Φαίνεται ότι αυτός  ή-ταν ο παλαιότερος
 του πρώτου κλάδου της οικογένειας Μπελίτσου. Το 1840 είχε αντιδικία στο Ειρηνοδικείο του Κάμπου με τον Παναγιώτη Σουρέα από τη Μπρίντα των Γαϊτσών και στην υπόθεση αυτή σημειώνεται  Μπελίτζος. Υποθέτουμε ότι παιδιά του ήταν οι δύο αναφερόμενοι το 1896 Γεώργιος και Θεόδωρος Μπελίτσος.  Ακόμη διέμεναν στα Αλτομυρά ο Αθανάσιος και ο Ιωάννης Μπελίτσος που ήταν αδέλφια ή πρωτεξάδελφα των προγούμενων. Οι δύο τελευταίοι κατοικούσαν στο ίδιο σπίτι και γνωρίζουμε γι’ αυτούς ότι το 1895 ο μεν Αθανάσιος είχε πεθάνει, και την ανήλικη κόρη του Σταυρούλα επιτρόπευε ο αδελφός του Ιωάννης, που εκείνη την εποχή έμενε στο μοναστήρι του Αγίου Γεωργίου Αλτομυρών, διότι πιθανώς είχε γίνει καλόγερος. Η Σταυρούλα το 1903 ζούσε στην Πάτρα, το δε 1911 στην Αθήνα και ήταν άγαμος.


Ι) ΓΕΩΡΓΙΟΣ Π. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Δεν είναι γνωστός ο χρόνος της γέννησής του. Το όνομα της συζύγου του ήταν Γαρουφαλλίτζα, ήταν δε χήρα και άτεκνος και το 1896 ζούσε στα Αλτομυρά.


ΙΙ) ΘΕΟΔΩΡΟΣ Π. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Παντρεύτηκε το 1865 τη Ζαχάρω Κού-βελα, απέκτησαν ένα γιό, το Γρηγόρη και πέθανε περίπου το 1885.


Α) ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΘΕΟΔ. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Γεννήθηκε το 1877 και έζησε  μέχρι το 1918. Είναι ο πρώτος της οικογενείας του που εγκαταστάθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια. Ο Γρηγόρης Μπελίτσος έκανε δύο γάμους. Πρώτα  παντρεύτηκε το 1899 τη Σταυρούλα Κλείδωνα, που έζησε μόνο ως το 1902. Από το γάμο τους γεννήθηκε μια κόρη, η Ζαχαρούλα, που δεν παντρεύτηκε και έζησε στα Αλτομυρά μέχρι το 1940. Δεύτερη γυναίκα του ήταν η Σταυρούλα Κωνστ. Κοζομπόλη, που έζησε μέχρι το 1925. Από το γάμο τους απέκτησαν τέσσερα παιδιά,  α) το Θεόδωρο,  β) τη Στασινή (1907-1976) που παντρεύτηκε τον   Παναγιώτη Σκαφιδά,  γ) τη Γεωργία (1910-1934) που έγινε σύζυγος του       Θεόδωρου Στ. Κωστέα  και δ) τον Παναγιώτη-Πότη.  

1) ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΓΡΗΓ. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Γεννήθηκε το 1904 και έζησε μέχρι το 1978 (Εικ. 44, 109, 131, 134). Παντρεύτηκε την Αργύρω Στ. Κουτίβα και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Γρηγόρη που παντρεύτηκε την Αγγελική Τηλ. Δικαιάκου, β) το Γιώργη που πήρε την Παναγιώτα Φενερλή και γ) τον Παναγιώτη που παντρεύτηκε την Αικατερίνη Σπ. Νικολέα και στην περίοδο 1983-1986 διετέλεσε πρόεδρος της κοινότητας Αβίας.


2)ΠΟΤΗΣ ΓΡΗΓ. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Γεννήθηκε το 1917 (Εικ. 109) και παντρεύτηκε την Κοντύλω Αναστ. Κοζομπόλη (1915-1982) με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά,  α) το Γρηγόρη που πήρε τη Στέλλα Βροντάκη, β) το Νικόλαο που παντρεύτηκε την Ιωάννα Ταγίκα, γ) τη Σταματούλα που έγινε σύζυγος του  Γεωργίου Μπραχάμη, δ) τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε το  Φίλιππο Κορογόνα  και ε) τη Γεωργία σύζυγο  Γεωργίου Παυλή.  

  -Β-


Ο δεύτερος κλάδος της οικογένειας Μπελίτσου αρχίζει από τους α-δελφούς α) Βασίλειο και β) Δημήτριο, που ίσως ήταν παιδιά του Τζανέτου.


a) Β Α Σ Ι Λ Ε Ι Ο Σ   Μ Π Ε Λ Ι Τ Σ Ο Σ. Έζησε όλη του τη ζωή στα Αλτομυρά. Από τους απογόνους του άλλοι παρέμειναν στα Αλτομυρά και άλλοι κατοίκησαν στην Κόκα, από την οποία μετακινήθηκαν στη Μεγάλη Μαντίνεια. Παντρεύτηκε τη Μεταξία Παναγέα και απέκτησαν δύο παιδιά, α) τον Αναστάση που τον σκότωσαν σε νεαρή ηλικία οι Μητσέοι και β) το Γιώργη.


 Ι) ΓΙΩΡΓΗΣ Β. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Έζησε περίπου την εποχή 1836-1921. Είναι ο πρώτος που εγκαταστάθηκε στην Κόκα και παντρεύτηκε τη Μαρία Αβράμη με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) τον Αναστάση, β) τον Ηλία, γ) τη Σταυρούλα που έγινε σύζυγος του  Δημητρίου Κλείδωνα,  δ) την Πανα-γιώτα που παντρεύτηκε το  Γιάννη Γεωργουλέα  από τα Αλτομυρά και ε) τη Στασινή που παντρεύτηκε το  Νικόλαο Κλείδωνα.


Α) ΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Γ. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Γενήθηκε στα Αλτομυρά το 1860 και πέθανε στην Κόκα το 1941. Παντρεύτηκε την Πολυξένη Μητσέα και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Γεώργιο, β) τον Παναγιώτη, γ) τον Ηλία (1895-1928) που αρρώστησε από ψυχικό νόσημα, έπεσε στη φωτιά, έπαθε σοβαρά εγκαύματα και πέθανε και δ) τη Θεώνη που πέθανε σε μικρή ηλικία.


1) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝ. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Γεννήθηκε το 1887 και έζησε μέχρι το 1973. Παντρεύτηκε την Ελένη Σταυρ. Κωστέα (1896-1977) με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τον Παναγιώτη (1922-1945) που πέθανε άγαμος από μηνιγγίτιδα, β) τον Ηλία που πήρε την Πολυτίμη Παπαδέα από τα Αλτομυρά, γ) το Θανάση που παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Μητσέα και δ) την Πολυξένη που έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Στυλ. Αβράμη.


2) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΑΝ. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Γεννήθηκε το 1890 και έζησε μέχρι το 1942 στα Αλτομυρά. Ο βίος του ήταν μικρός γιατί έπασχε από φυματίωση. Παντρεύτηκε τη Γεωργία Παν. Παπαδέα (1897-1977) και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Βασίλη που παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Γεωργουλέα από τα Αλτομυρά, β) τον Κωστή ο οποίος εγκαταστάθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια και παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Θεοδ. Κωστέα  και  γ) τη Φαίδρα που έγινε σύζυγος του      Γεωργούλη Αθ. Κωστέα. 


Β) ΗΛΙΑΣ ΓΕΩΡΓ. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Γεννήθηκε το 1872 και υπηρέτησε στα Ευζωνικά, δηλαδή μόνιμος στρατιώτης. Παντρεύτηκε την Αικατερίνη Κλείδωνα  και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Βαγγέλη, β) τη Γεωργίτσα (1899-1977) που παντρεύτηκε το  Δήμο Ιωάν. Κοζομπόλη  από τη Μεγάλη Μαντίνεια, γ) τη Βασιλική που έγινε σύζυγος του  Σωτήρη Παπαδέα,  αλλά χώρισαν. Ο Ηλίας Μπελίτσος σκοτώθηκε το 1916 πέφτοντας σε γκρεμό, “γκρέμισε”,  όπως έλεγαν.


1) ΒΑΓΓΕΛΗΣ Η. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Γεννήθηκε το 1903 και έζησε μέχρι το 1992. Παντρεύτηκε την Αναστασία Κλείδωνα (1896-1969) και απέκτησαν επτά παιδιά, α) το Γιώργη που παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Παπαδέα από τα Αλτομυρά και απέκτησαν τρία παιδιά, το Βαγγέλη που παντρεύτηκε την Αικατερίνη Χριστοπούλου, την Αναστασία που έγινε σύζυγος του Σπήλιου Δημόπουλου και τον Παναγιώτη, β) την Ειρήνη που έγινε σύζυγος του   Παναγιώτη Μητσέα, γ) την Ευσταθία που παντρεύτηκε το  Γεώργιο Κλείδωνα, δ) την Άννα που έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Μητσέα,  ε) τη Δαφνούλα που πήρε τον  Κώστα Μητσέα, στ) την Ελένη που παντρεύτηκε το  Γεώργιο Βαβαρούτσο  και ζ) τη Γεωργία σύζυγο του  Βαγγέλη Κλείδωνα.


b) Δ Η Μ Η Τ Ρ I O Σ   Μ Π Ε Λ Ι Τ Σ Ο Σ. Ήταν αδελφός του Βασιλείου και πρώτος αυτός εγκαταστάθηκε στην περιοχή Μάλτσινα ή Πλάτωμα, όπου και δημιουργήθηκε ο οικισμός Μπελιτσαίικα. Παντρεύτηκε την Αικατερίνη Μητσέα και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τον Τζανέτο, β) το Γεώργιο  γ) τον Παναγιώτη και δ) τον Αναστάση.


 Ι) ΤΖΑΝΕΤΟΣ Δ. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Παντρεύτηκε το 1867 την Αναστασούλα Κοζομπόλη (1846-1941) και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) το Γιώργη που σκοτώθηκε στη Μικρά Ασία,  β) τη Μαριώ που έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Πουλημενέα, γ) την Ελένη που πήρε τον  Ιωάννη Μητσέα, ο οποίος είχε το παρωνύμιο “Αλευράς”, δ) την Αριστέα η οποία παντρεύτηκε τον  Κώστα Μητσέα  και  ε) τη  Σταυρούλα  που έγινε  σύζυγος  του  Βασιλείου Κομπότη.


ΙΙ) ΓΕΩΡΓΙΟΣ Δ. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Γεννήθηκε περίπου το 1844 και έζησε μέχρι το 1924. Παντρεύτηκε την Ασήμω Αβράμη και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) τον Περικλή που γεννήθηκε το 1880, απέκτησε τρία παιδιά και πέθανε νέος από φυματίωση, β) τον Ηλία που έζησε από το 1885 μέχρι το 1950, παντρεύτηκε τη Χριστίνα Παυλ. Κουτίβα και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, το Γεώργιο που παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Γεωργουλέα, την Πολυτίμη που έγινε σύζυγος του Μανώλη Σπανάκη, την Ελπίδα που παντρεύτηκε το Βαγγέλη Μητσέα και τη Λεύκω που έγινε σύζυγος του Βασίλη Παν. Κουτίβα και εγκαταστάθηκε στο Ακρογιάλι, γ) τον Αντώνη που γεννήθηκε το 1892 και μετανάστευσε στην Αμερική και άλλαξε το όνομά του σε  MorrIs, δ) τη Χρυσούλα που παντρεύτηκε το  Γεώργιο Ψωρομύτη,  ε) την  Αικατερίνη που έγινε σύζυγος του  Γεωργίου Γιάν. Κουτίβα  και μετανάστευσαν στην Αμερική. Αναφέρεται ακόμη ότι υπήρχε ένας ακόμη αδελφός που είχε και αυτός το όνομα Αντώνης και τον σκότωσε ο θείος του Παναγιώτης Δ. Μπελίτσος.    


IΙΙ) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Δ. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ.  Γεννήθηκε το 1856 και έζησε μέχρι το 1946. Είχε το παρωνύμιο “Πανουργιάς”, και παντρεύτηκε την Πανωραία Κουτίβα με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Γεώργιο (1886-1943) που μετανάστευσε στην Αμερική, γύρισε δε στη Μαλτσίνα ή Πλάτωμα και παντρεύτηκε τη Βασιλική Λυκουρέζου με την οποία απέκτησαν το Θεόδωρο, το Δημήτριο, τον Ανδρέα και τον Παναγιώτη. Τελικά όμως έχασε τη ζωή του σε οικογενειακή προστριβή, β) την Ελένη που παντρεύτηκε το  Σπύρο Κλείδωνα, γ) τη Ρουμπίνη που έγινε σύζυγος του  Γεωργίου Μητσέα  και δ) το Νίκο ή Χαρίλαο που σκοτώθηκε νέος από τον αδελφό του.


ΙV) ΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Δ. ΜΠΕΛΙΤΣΟΣ. Γεννήθηκε το 1863 και έζησε μέχρι το 1944. Παντρεύτηκε τη Γεωργία Ιωάν. Κεφαλέα, γεννημένη το 1865 και απέκτησαν επτά παιδιά, α) τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε τον  Ευάγγελο Κουτίβα  από τα Πηγάδια, β) τη Βασίλω που έγινε σύζυγος του  Στράτου Νικητέα  από την Οροβά, γ) την Αικατερίνη (1889-1986) που παντρεύτηκε το   Δημήτριο Παπουτσή, γνωστός με το παρωνύμιο “Καραϊσκος”  που έζησε στην Παλιόχωρα, δ) το Γεώργιο ο οποίος γεννήθηκε το 1895 και πέθανε υπηρετώντας στρατιώτης στη Μικρά Ασία, ε) τον Κωνσταντίνο (1903-1942) που παντρεύτηκε πρώτα τη Δήμητρα Κοζομπόλη και στη συνέχεια πήρε την Αγγέλω Κολόζη με την οποία απέκτησαν τη Γεωργία, το Σωτήρη και τη Μαρία, στ) τη Σταθούλα που πέθανε νέα και  ζ) την Ευαγγελία που έγινε σύζυγος του λεγόμενου  Καπετάν Σταύρου, ο οποίος σκοτώθηκε το 1949 κατά τον εμφύλιο πόλεμο, αγωνιζόμενος στην παράταξη των κομμουνιστών.

Μ Π Ο Ζ Ω Ν Η Σ

Οικογένεια από τους Δολούς, όπου υπάρχουν ακόμη τα Μποζωναίικα σπίτια. Ένας κλάδος εγκαταστάθηκε στη Μικρή Μαντίνεια. Συνεπώνυμες οικογένειες υπήρχαν στο Σούλι και στο Μεσολόγγι. Ίσως η παρουσία της οικογένειας Μποζώνη στους Δολούς να συνδέεται με την εκεί παραμονή στα προεπαναστατικά χρόνια του Χριστόφορου Περραιβού με μερικούς Σουλιώτες .   


Ο κλάδος των Μποζωναίων των Δολών αρχίζει από τον Παναγιώτη Μποζώνη, ο οποίος το 1841 απέκτησε ένα γιό, το Χρίστο και αυτός το 1887 ένα γιό, τον Ηλία. Από παράδοση γνωρίζουμε ότι στο δεύτερο ήμισυ του προηγούμενου αιώνα ζούσαν στους Δολούς δύο αδέλφια ο Κωνσταντίνος και ο Γεώργιος, δεν γνωρίζουμε όμως τη συγγένειά τους με τον προαναφερθέντα Χρίστο Μποζώνη.


Α) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΖΩΝΗΣ. Ήταν γιατρός και το 1895 εξελέγη δήμαρχος Αβίας
. Δεν υπάρχουν πληροφορίες για την πολιτεία του.


Β) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΠΟΖΩΝΗΣ. Παντρεύτηκε τη Μάρθα Ρουσσέα και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) τον Κωνσταντίνο, β) τον Ανδρέα, γ) το Δημήτριο, δ) τη Φανή που έγινε σύζυγος του  Σταύρου Ζαχαρόπουλου  και ε) τη Φιλία που παντρεύτηκε στους Δολούς το  Βασίλειο Νταβέα.


1) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΜΠΟΖΩΝΗΣ. Γεννήθηκε στους Δολούς το 1874 και έζησε μέχρι το 1918. Σπούδασε γιατρός και άσκησε το επάγγελμά του στον Κάμπο. Το όνομά του αναφέρεται σε τουριστικό οδηγό
  του 1911.


2) ΑΝΔΡΕΑΣ ΓΕΩΡΓ. ΜΠΟΖΩΝΗΣ. Παντρεύτηκε την Αικατερίνη Κουφόγιαννη και απέκτησαν δύο παιδιά, το Γεώργιο και τον Πέτρο που ζουν στην Αθήνα και είναι καθηγητές στο Πανεπιστήμιο.


3) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΜΠΟΖΩΝΗΣ. Γεννήθηκε το 1882, εγκαταστάθηκε στον Κάμπο και παντρεύτηκε τη Σοφία Μανώλου με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, το Κώστα, το Φίλιππο και τον Πάνο.


Ο κλάδος της οικογενείας της Μικρής Μαντίνειας περιλαμβάνει:


Ι) ΠΑΠΑ-ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΖΩΝΗΣ. Αναφέρεται ότι παντρεύτηκε τη Ζαχαρούλα Κοκκινάκη από τη Μικρή Μαντίνεια, αλλά ίσως πρόκειται για λάθος, διό-τι η κόρη τους Μαρία φέρεται ως σύζυγος του Γεωργίου Κοκκινάκη. Εγκαταστάθηκαν στη Μικρή Μαντίνεια και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Νικόλαο, β) τη Μαρία που έγινε σύζυγος του  Γεωργίου Αρ. Κοκκινάκη, γ) την Άννα  (1879-1934) που έμεινε άγαμος και φρόντισε τα παιδιά του αδελφού της Νικολάου και δ) την Αρετώ που γεννήθηκε το 1880 και παντρεύτηκε το  Γεώργιο Μανέα-Παναγουλέα  από τη Μεγάλη Μαντίνεια.


Α) ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΙΩΑΝ. ΜΠΟΖΩΝΗΣ. Ήταν ελληνοδιδάσκαλος
 και το 1890 υπηρετούσε στο Δημοτικό σχολείο Μεθώνης. Παντρεύτηκε την Ευγενία Μπλεζένη από τη Μεθώνη και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Διονύσιο, β) την Αγγελική που το 1935 παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Μανώλο,  ελληνοδιδάσκαλο,  γ) το Γεώργιο και  δ) τον Αλέξη που πέθανε νέος.


1) ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΝΙΚ. ΜΠΟΖΩΝΗΣ.  Παντρεύτηκε τη Μαρία Σινανίδη και απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Γεώργιο που παντρεύτηκε τη Ρωμαλέα Μυλωνά και β) τη Δέσποινα που έγινε σύζυγος του  Λευτέρη Παπαδόπουλου.


2) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚ. ΜΠΟΖΩΝΗΣ.  Εργαζόταν ως τηλεγραφητής (Εικ. 110) και παντρεύτηκε τη Βασιλική Βλάχου με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Νίκο, απόστρατο στρατηγό, που διετέλεσε Διοικητής του Β΄ Σώματος Στρατού και παντρεύτηκε την Μαρία Ψάλτη και β) την Ευγενία που έγινε σύζυγος του  Χρίστου Καρμπέρη. Κατά τη διάρκεια της κατοχής ο Γεώργιος Μποζώνης εντάχθηκε στις ανταρτικές ομάδες του ΕΛΑΣ και στις 7 Μαρτίου 1944 σκοτώθηκε στο Διαβολίτσι Μεσσηνίας (κατά άλλη εκδοχή στο χωριό Πλατύ της Μεσσηνίας) σε επιδρομή των Γερμανών.

Ν Ι Κ Η Τ Α Κ Η Σ


Οι Νικητάκηδες είναι από τις παλαιότερες γνωστές οικογένειες της Μάνης. Σε αναφορά του 1690 από την περιοχή ευθύνης του κάστρου της Ζαρνάτας (βόρειος Μάνη) προς τη Βενετία περιλαμβάνεται το όνομα του Παναγιώτη Νικητάκη
μαζί με τους Κουτηφαρέους και τους Δικαιάκηδες. Το όνομα του Παναγιώτη Νικητάκη αναφέρεται και σε δικαιοπρακτικά έγγραφα που δημοσίευσε ο Σταύρος Σκοπετέας
 από την περιοχή της Ανδρούβιστας (Ξωχώρι) του έτους 1700. Δεν γνωρίζουμε όμως αν πρόκειται για το ίδιο πρόσωπο.


Κλάδοι της οικογενείας Νικητάκη ζούσαν στο Μυστρά, το Γεωργίτσι, την Καλαμάτα
 και τις Μαντίνειες. Το 1831 υπέγραψαν ψηφίσματα αποδοκιμασίας των επαναστατικών κινημάτων των Μαυρομιχαλαίων οι Γ. Νικητάκης, Κ. Νικητάκης  και  Ν. Νικητάκης
 κάτοικοι της περιοχής του Σταυροπηγίου. Οι πιο  γνωστοί της οικογένειας ήταν οι αδελφοί Μιχάλης και Νικόλαος Νικητάκης για τους οποίους θα γίνει εκτενέστερα λόγος. Να σημειωθεί ότι η οικογένεια Νικητάκη ήταν από τις ισχυρές γενιές του χωριού και έλυναν τις διαφορές τους με τα όπλα. Στην ίδια κατηγορία ήταν οι Καπετανάκηδες, οι Μανέοι και οι Κεφαλέοι.

-Α-


Μ Ι Χ Α Λ Η Σ   Ν Ι Κ Η Τ Α Κ Η Σ. Είχε ηγετική θέση στη Μεγάλη Μαντίνεια και ήταν ο αρχηγός μιας παράταξης Μαντιναίων, ενώ της αντιθέτου ηγείτο ο Γεώργιος Πιέρου Καπετανάκης, πατέρας του μετέπειτα δημάρχου Αβίας Γεωργίου Γεωργ. Καπετανάκη. Ο Γεώργιος Π. Καπετανάκης δολοφονήθηκε το 1826 και σύμφωνα με οικογενειακή παράδοση  τον σκότωσαν οι Νικητάκηδες. Ο Μιχάλης Νικητάκης το 1824 έγινε χιλίαρχος
 και μετά την απελευθέρωση του αναγνωρίστηκε ο βαθμός του υπολοχαγού
. Στις 15 Νοεμβρίου 1825, όταν υπήρχε ο κίνδυνος της επίθεσης του Ιμπραήμ εναντίον της Μάνης, οι τοπικοί αρχηγοί και μαζί τους ο Μιχάλης Νικητάκης έγραψαν στη διοίκηση, ότι σε περίπτωση εισβολής του εχθρού θα παραταχθούν στο Αρμυρό ή στο κάστρο της Ζαρνάτας και στους πύργους του Μούρτζινου στην Καρδαμύλη
.

Μ ε την έλευση του Ιωάννη Καποδίστρια το 1828 ορίστηκε δημογέροντας της επαρχίας Σταυροπηγίου
 μαζί με τους Ιωάννη Λογοθέτη από τις Γαϊτσές, τον Κωνσταντίνο Κουτήφαρη από τη Μάλτα, το Χριστόδουλο Καπετανάκη από το Αρμυρό και το Γαλάνη Κουμουνδουράκη από τον Κάμπο, ο οποίος δεν έμεινε για πολύ στο Σταυροπήγι, διότι διορίστηκε σε θέση επάρχου. 


Στις 20 Ιουλίου 1830 ο Ιωάννης Γενοβέλης πρώην διοικητής Άνω και Κάτω Μεσσηνίας τον κατέταξε μεταξύ των  “καλοφρόνων” της δυτικής Μάνης
, δηλαδή των υποστηρικτών της Κυβέρνησης. Μετά από λίγες ημέρες ο Μιχάλης Νικητάκης
 υπέγραψε έγγραφο απευθυνόμενο στον Έκτακτο Γενικό Επίτροπο Πελοποννήσου. Την επόμενη χρονιά ο Πιέρος Αλούπης
 με αναφορά του κατηγορούσε το Μιχάλη και το Νικόλαο Νικητάκη και μερικούς  άλλους Σταυροπηγιώτες ότι ήταν αντικυβερνητικοί. 


Την 1η Σεπτεμβρίου 1831, όταν είχε  στασιάσει ο Κατσάκος και είχε φθάσει στο Αρμυρό, ο Έκτακτος Επίτροπος Σπάρτης (εννοείται Μάνης) Παναγιώτης Αναγνωστόπουλος ξεκίνησε από την Καλαμάτα και πήγε στη Γιάννιτσα, το μοναστήρι της Αγίας Τριάδος, τη Σέλιτσα, το Πετροβούνι των Καπετανάκηδων και την επόμενη ημέρα έφθασε στη Ζαρνάτα, συνοδευόμενος από μερικούς πιστούς οπαδούς του Κυβερνήτη, όπως ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης, ο Σταυριανός Καπετανάκης και ο Μιχάλης Νικητάκης
.


Το Φεβρουάριο της επόμενης χρονιάς 1832, ένα μήνα πριν να αναχωρήσει από το Ναύπλιο ο Αυγουστίνος Καποδίστριας, οι Μαυρομιχαλαίοι από τις Κιτριές και ο Κανερίνης Καπετανάκης από τα Γιαννιτσάνικα έκαναν επιδρομή στη Μεγάλη Μαντίνεια και έκαψαν το σπίτι του Μιχάλη Νικητάκη. Ακόμη   συνέλαβαν τον αδελφό του Νικόλαο και τον ανιψιό του και τους πήγαν στις Κιτριές
.


Όταν το 1836 έγιναν οι δήμοι, ο Μιχάλης Νικητάκης έγινε δημοτικός σύμβουλος στο δήμο Αβίας (τότε περιοριζόταν στις Μαντίνειες, το Αρμυρό, τη Σέλιτσα και την Τρικότσοβα) με δήμαρχο τον Παναγιώτη Πιερ. Καπετανάκη. Με την ιδιότητα αυτή υπέγραψε πιστοποιητικό
 για την προσφορά στον αγώνα του Βενετσάνου Καπετανάκη. 


Με διάταγμα της 1(13) Νοεμβρίου 1837, που δημοσιεύτηκε στην Εφημερίδα της Κυβερνήσεως τον Οκτώβριο του 1840 ο Μιχάλης Νικητάκης διορίστηκε υπολοχαγός της Σπαρτιατικής Φάλαγγος
. Όμως λίγο αργότερα, στις 19 Δεκεμβρίου 1840, πέθανε στη Μεγάλη Μαντίνεια
. Σύμφωνα με παράδοση οι Μαυρομιχαλαίοι κάλεσαν το Μιχάλη Νικητάκη να πάει στις Κιτριές για να δώσουν τέλος στις διαμάχες τους. Εκεί τάχα του πρόσφεραν καφέ που είχαν ρίξει μέσα τριμμένο διαμάντι και αυτό του προκάλεσε το θάνατο με φοβερούς πόνους από το στομάχι. Πεθαίνοντας ο Μιχάλης Νικητάκης άφησε δύο παιδιά, α) το Χάιδο και β) την Καλλιόπη (ή Ειρήνη) που έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Στρ. Κεφαλέα. 


Ι) ΧΑΪΔΟΣ ΜΙΧ. ΝΙΚΗΤΑΚΗΣ. Γεννήθηκε περίπου το 1820 και έζησε μέχρι το 1899. Έμαθε γράμματα και πήρε διάφορες δημόσιες θέσεις, όπως το 1859  διορίστηκε υγειονομικός σταθμάρχης Πύλου
. Αναφέρεται ακόμη ότι διετέλεσε και λιμανάρχης Ντουάνας Καλαμάτας (δηλαδή στο λιμάνι της Καλαμάτας). Στην περίοδο 1860-2 είχε επιλεγεί για ένορκος, γιατί η ακίνητη περιουσία του έφθανε τις 11.000 δρχ. και το 1869 ήταν συμβολαιογράφος Κάμπου
. Συγκαταλεγόταν μεταξύ των πολιτικών φίλων του Αλέξανδρου Κουμουνδούρου και εικονίζεται σε φωτογραφία της εποχής (Εικ. 24), που δημοσιεύεται στη σελίδα 286 (καθισμένος πρώτος από αριστερά). Ο Χάιδος Νικητάκης έκανε δύο γάμους. Το όνομα της πρώτης γυναίκας του δεν είναι γνωστό και μαζί της απέκτησε μια κόρη, την Καλλιόπη, που παντρεύτηκε το   Γεώργιο Λιμπερέα  από το Βαρούσι. Όταν η Καλλιόπη πέθανε, οι κόρες της ήρθαν στη Μεγάλη Μαντίνεια και η μεν Όλγα έγινε σύζυγος του Γιάννη Καλογερά, υπάλληλου του Υπουργείου Γεωργίας,  η δε Ευγενία  παντρεύτηκε το   Νιόνιο  Μοιρέα   από την  Παλιόχωρα και μετά το χωρισμό τους η Ευγενία έγινε μοναχή στο μοναστήρι της Ζωοδόχου Πηγής στα Γιαννιτσάνικα. Δεύτερη σύζυγος του Χάιδου Νικητάκη ήταν η Αλεξάνδρα Δημ. Καπετανάκη από την Τρικότσοβα (Χαραυγή), που ήταν γεννημένη το 1846 και μαζί απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Παναγιώτη, β) την Ευαγγελία (1875-1927) που παντρεύτηκε το 1899 το  Γεώργιο Παν. Καραμπίνη  και γ) τη Μαριώ (1886-1972) που έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Θ. Σπεντζούρη.


Α) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΧΑΪΔΟΥ ΝΙΚΗΤΑΚΗΣ. Γεννήθηκε το 1879 και παντρεύτηκε την Ερασμία Γ. Καλαμαρά από τα Γιαννιτσάνικα, που ήταν γεννημένη το 1885. Από το γάμο τους γεννήθηκαν δύο παιδιά, α) ο Βαγγέλης και β) η Καλλιόπη. Ο Παναγιώτης Χ. Νικητάκης σκότωσε στην Παλιόχωρα το Στυλιανό Ι. Τυρέα. Λέγεται ότι μετά το φονικό γύρισε στο σπίτι του στη Μεγάλη Μαντίνεια και αφού έδωσε οδηγίες στους δικούς του, έφυγε αμέσως και πήγε στην Αγία Τριάδα, την εκκλησία του νεκροταφείου για να κρυφτεί. Να σημειωθεί ότι το σπίτι του Π. Νικητάκη ήταν ανατολικά του ναού του Αγίου Κωνσταντίνου, ενώ το Τυρέικο ήταν το σημερινό σχολείο, δηλαδή βορειδυτικά του ιδίου ναού. Σύμφωνα με τις εντολές του οι δικοί του του πήγαν τα καλά του ρούχα και έφυγε αμέσως για τα Γιαννιτσάνικα, όπου  κατέλυσε στο σπίτι του πεθερού του Γεωργίου Καλαμαρά. Το πρωϊ όμως το σπίτι ήταν κυκλωμένο από χωροφύλακες. Τότε φόρεσε παλιά ρούχα που του έδωσε ο πεθερός του και πήρε τα βόδια, το αλέτρι και το ζυγό και πέρασε τον κλοιό, δίνοντας την εντύπωση πως είναι κάποιος από τους εργάτες της οικογένειας που πήγαινε να οργώσει τα Καλαμαρέίκα χωράφια. Με τον τρόπο αυτόν έφυγε για την Αθήνα και κρύφτηκε σε ένα ξενοδοχείο, στο οποίο όμως έμεναν και τα παιδιά του Χριστόδουλου Ι. Φραγκούλη, που ήταν στενός συγγενής (γαμπρός) του φονευθέντος. Επειδή ο Νικητάκης υποψιάστηκε πως μπορεί να τον είχε δει κανείς, άλλαξε αμέσως ξενοδοχείο και με την πρώτη ευκαιρία μετανάστευσε στην Αμερική, όπου τον ακολούθησαν η γυνακα του με τα παιδιά του. Για το φόβο αντεκδίκησης οι αδελφές του φονιά, όταν έβγαιναν από το σπίτι, είχαν μαζί τους πάντοτε ένα τσεκούρι. Ακόμη τις νύχτες φύλαγαν το σπίτι τους με το  όπλο στο χέρι, γιατί ο Παναγιώτης Τυρέας, αδελφός του θύματος, απειλούσε με εκδίκηση.


Ν Ι Κ Ο Λ Α Ο Σ   Ν Ι Κ Η Τ Α Κ Η Σ. Όπως και ο αδελφός του Μιχάλης ήταν και αυτός ένας από τους σημαντικούς Μεγαλομαντιναίους. Βρίσκουμε την υπογραφή του σε πολλά έγγραφα της εποχής του. Στις 25 Νοεμβρίου 1825 υπέγραψε αναφορά
 κατοίκων του Σταυροπηγίου, με την οποία ζητούσαν να αποδοθούν στους κληρονόμους του οι πύργοι του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη στις Κιτριές που κατακρατούσαν οι Μαυρομιχαλαίοι. Το 1829 ήταν χωρικός δημογέροντας Μεγάλης Μαντίνειας και αναμίχθηκε στην “αλληλομαχία”  των Ιωάννου Γεωργιτσέα και Γεωργίου Μανδραπηλέα
. Μαζί με άλλους σημαντικούς Μανιάτες ο Νικόλαος Νικητάκης
 τον Ιούνιο του 1830 απευθύνθηκε στον Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια. Το 1831 υπέγραψε δύο ψηφίσματα
 με τα οποία καταδικάζονταν τα επαναστατικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων. Στις 3 Ιανουρίου 1831 υπέγραψε πιστοποιητικό για το Χριστόδουλο Καπετανάκη
 και το 1833 για το Βενετσάνο Καπετανάκη
. Όπως αναφέρθηκε προηγουμένως ο Νικόλαος Νικητάκης στα τέλη Φεβρουαρίου 1832 συνελήφθη από τους αντικαποδιστριακούς και μαζί με το γιό του οδηγήθηκαν όμηροι στις Κιτριές. Δεν είναι όμως γνωστό το τέλος της περιπέτειάς του. Δεν γνωρίζουμε τα μέλη της οικογένειας του Ν. Νικητάκη. Φαίνεται όμως ότι ο αναφερόμενος Μιχαήλ Νικητάκης θα πρέπει να ήταν γιός του, γιατί λέγεται ότι ήταν πολύ στενός συγγενής του Χάιδου Νικητάκη. 


ΜΙΧΑΗΛ ΝΙΚΗΤΑΚΗΣ.  Τον περασμένο αιώνα ζούσε στη Μεγάλη Μαντίνεια ο Μιχάλης Νικητάκης που ίσως ήταν γιός του Νικολάου Νικητάκη. Το όνομα της συζύγου του ήταν Ελένη (1838-1916), αλλά είναι άγνωστο το γένος της. Από το γάμο τους γεννήθηκε μια κόρη, η Μαριώ, που παντρεύτηκε τον  Πιέρο Γεωργ. Καπετανάκη. Σε κάποια από τις πολλές καταδιώξεις των αποσπασμάτων, που κυνηγήσουν το Γιάννη αδελφό του Πιέρου, ενώ ήταν έγκυος, κρύφτηκε σε ένα καλύβι. Εκεί της ήρθαν οι πόνοι του τοκετού και όπως ήταν αβοήθητη, πέθανε στη γέννα.

-Β-


Ο δεύτερος κλάδος περιλαμβάνει την οικογένεια του Νικητάκη που είχε το παρωνύμιο  “Εισπράκτορας”  γιατί ήταν πράγματι ο εισπράκτορας του δήμου Αβίας. Δεν είναι γνωστός ο βαθμός συγγένειας με τους άλλους συνεπώνυμους της οικογένειας. Ο κλάδος αυτός, όπως και ο προηγούμενος ζούσε στη Μεγάλη Μαντίνεια και κατατάσσόταν στους ευκατάστατους. 


Ι) ΓΙΑΝΝΗΣ ή ΑΡΦΑΝΗΣ ΝΙΚΗΤΑΚΗΣ. Στη Μεγάλη Μαντίνεια ζούσε ο Γιάννης Νικητάκης , που τον έλεγαν και Αρφάνη, γιατί είχε μείνει ορφανός από πατέρα σε πολύ μικρή ηλικία. Ήταν συνήθεια στα ορφανά να δίνουν αυτό το όνομα. Ακόμη, όπως αναφέρθηκε προηγουμένως είχε και το παρωνύμιο Εισπράκτορας και μέχρι τώρα η διάκριση του κλάδου γίνεται με αυτό, δηλαδή λένε ακόμη “αυτή ήταν κόρη του Εισπράκτορα”. Η συγγένεια με τους προηγούμενους δεν φαίνεται να ήταν πολύ στενή. Είναι πολύ πιθανό το όνομα που σημειώνεται “Γ. Νικητάκης” σε κατάλογο συνδρομητών ποιητικής συλλογής και έχει συνταχθεί μεταξύ των ετών 1836-1849 να ανήκει στον Εισπράκτορα
. Παντρεύτηκε την Πηνελόπη Σπ. Τυρέα και από το γάμο τους γεννήθηκαν τρία παιδιά, α) ο Γεώργιος, β) η Αφροδίτη που έγινε σύζυγος του   Πανάγου Γεωργ. Φραγκούλη  και γ) η Ουρανία που γεννήθηκε το 1875 και παντρεύτηκε τον  Κώστα Παν. Καραμπίνη.


Α) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΙΑΝ. ΝΙΚΗΤΑΚΗΣ. Γεννήθηκε το 1867 και έζησε μέχρι το 1949. Εργάστηκε ως μάγειρος στο Θεραπευτήριο “Ο Ευαγγελισμός”. Έκανε δύο γάμους. Πρώτη γυναίκα του ήταν  η Χρυσοθέμη Αλ. Δάκαρη με την οποία δεν απέκτησαν παιδιά. Σε δεύτερο γάμο ήρθε με τη Ροζαλία (Ρόζα) Γ. Κοτσώνη (1887-1963) με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) την Πηνελόπη (1906-1988)  που παντρεύτηκε το  Ντίνο Ιωάν. Γεωργουλέα  δικηγόρο, β) την Αικατερίνη που έγινε σύζυγος του  Λυμπέρη Μπασακάρου, γ) τη Θεοδούλα (1910-1981) που παντρεύτηκε το  Βασίλη Γεννηματά, δ) το Χρίστο και ε) τη Σοφία που έγινε σύζυγος του  Ιωάννη Κοντέα.


1) ΧΡΙΣΤΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΝΙΚΗΤΑΚΗΣ. Γεννήθηκε το 1912 και έζησε μέχρι το 1989. Εργάστηκε στους Σιδηροδρόμους και έφθασε στο βαθμό του Διευθυντή. Παντρεύτηκε τη Στέλλα Κοφίνη και απέκτησαν τρεις κόρες, α) τη Ροζαλία που έγινε σύζυγος του  Πανή Αρμάου, β) τη Βενετσάνα και γ) τη Φιλομήλα.

-Γ-


Ο τρίτος κλάδος ζούσε στη Μικρή Μαντίνεια. Λέγεται ότι είχαν φύγει από τη Μεγάλη Μαντίνεια γιατί βρισκόντουσαν σε αντιδικία με την οικογένεια του Γεωργίου Γ. Καπετανάκη. Τον αποτελούσαν οι αδελφοί Νικολής και Γεώργιος Νικητάκης, που πιθανώς ήταν πρώτα εξαδέλφια του Γιάννη Νικητάκη, του λεγόμενου Εισπράκτορα. 


Ι) ΝΙΚΟΛΗΣ ΝΙΚΗΤΑΚΗΣ. Παντρεύτηκε την Αφροδίτη Γ. Βοϊδομμάτη και απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Γιάννη που τον σκότωσαν νέο, όταν χτιζόταν το σπίτι τους στο Αρχοντικό και β) τη Γεωργία που πέθανε νέα και άγαμος. Αναφέρεται ότι το Νικ. Νικητάκη τον σκότωσε ο σύγαμβρός του από τη Μεσσηνία.


ΙΙ) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΑΚΗΣ.  Παντρεύτηκε τη Βενετία Γιαννουλέα από τις Γαϊτσές και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Βασίλη, β) τη Μαρία που παντρεύτηκε το  Νικήτα Αριστ. Κοκκινάκη  (Εικ. 84),  για να μονοιάσουν οι οικογένειες που αλληλομάχονταν και  γ) την Ευπραξία που έγινε σύζυγος του  Χριστόφορου Γιαννακόπουλου.


Α) ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Γ. ΝΙΚΗΤΑΚΗΣ. Γεννήθηκε στη Μικρή Μαντίνεια το 1876 και έζησε μέχρι το 1955 (Εικ. 111, 135). Παντρεύτηκε την  Αικατερίνη Νικ. Χαϊδεμένου (1878-1976, Εικ. 112) και απέκτησαν τέσσερις κόρες, α) τη Θάλεια που πέθανε νέα και άγαμος, β) τη Βενετία (Εικ. 38, 113) η οποία παντρεύτηκε το  Λυκούργο Σκιά,  γ) την Ελένη (1904-1990, Εικ. 114) που έγινε σύζυγος του  Πότη Στ. Κοτσώνη  και δ) τη Ρηγούλα (Εικ. 38) που παντρεύτηκε τον Ταγματάρχη  Αθανάσιο Θεοδωρακόπουλο. 

Ν Ι Κ Ο Λ Ε Α Σ


Στις Μαντίνειες υπήρχαν τρεις οικογένειες με το όνομα Νικολέας, που δεν είχαν μεταξύ τους συγγένεια. Η Μεγαλομαντιναίικη γενιά των Νικολέων, που σήμερα έχει διασκορπιστεί, θεωρείται ως κλάδος των Μανέων. Στη Μικρή Μαντίνεια υπήρχε ακόμη οικογένεια Νικολέα, που τη βρίσκουμε από τα Χρόνια της Επανάστασης του 1821. Τέλος στη Μικρή Μαντίνεια παλαιότερα ήταν η οικογένεια Μπακονικολέα, που άλλαξε το όνομά της σε Νικολέας.


Ο πρώτος από τους Νικολέους που συναντούμε είναι ο Θεόδωρος, ο οποίος το 1824 έλαβε μέρος σε εκστρατεία στη Μεσσηνία υπό τον Παναγιώτη Γιαννέα Καπετανάκη
. Ένας άλλος Νικολέας,  που δεν διακρίνεται το βαφτιστικό του, το 1831 υπέγραψε πιστοποιητικό για την προσφορά στον αγώνα του Χριστόδουλου Καπετανάκη
. Για τους δύο αυτούς Νικολέους δεν γνωρίζουμε αν ήταν από τη Μικρή ή τη Μεγάλη Μαντίνεια. Πρέπει όμως να σημειώσουμε ότι το όνομα Θεόδωρος το συναντούμε αργότερα στη Μεγάλη Μαντίνεια.

Μ ε γ α λ ο μ α ν τ ι ν α ί ο ι


Το 1842 αναφέρεται ο Δημητράκης Νικολέας
 που ήταν κάτοικος της Μεγάλης Μαντίνειας και είχε γεννηθεί το 1792. Στα χρόνια 1836-49 συντάχθηκε κατάλογος συνδρομητών ποιητικής συλλογής και μεταξύ των Μεγαλομαντιναίων ήταν και ο Ι. Νικολέας
. Σε προικοσύμφωνο της εποχής του 1865 αναφέρονται τα ονόματα του Γιαννάκη και του Γιωργάκη Νικολέα.  Από παραδοση γνωρίζουμε τα ακόλουθα μέλη της οικογένειας.


Ι) ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΕΑΣ. Δεν είναι γνωστός ο χρόνος γέννησής του, αλλά το 1906 αναφέρονται οι κληρονόμοι του Νικολάου Νικολέα. Άγνωστο είναι και το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησε δύο ή τρεις γιούς, α) το Θεόδωρο, β) το Γεώργιο και γ) τον Ιωάννη-Γιαννάκη, αν και για τον τελευταίο υπάρχουν ορισμένες επιφυλάξεις.


Α) ΘΕΟΔΩΡΟΣ Ν. ΝΙΚΟΛΕΑΣ. Παντρεύτηκε τη Σμαράγδω Γ. Κωνσταντινέα από τη Μεγάλη Μαντίνεια και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Γεώργιο, β) την Ελένη που έγινε σύζυγος του  Γιάννη Π. Μανωλέα, γ) τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε το  Διονύση Δημακάκο  και δ) τη Σταθούλα (1882-1963) που πήρε το  Στασινό Δ. Μανωλακέα.


1) ΓΕΩΡΓΙΟΣ Θ. ΝΙΚΟΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1875 και έζησε μέχρι το 1954 (Εικ. 135). Ήταν γνωστός με το όνομα “Αναγνώστης” από τον εκκλησιαστικό του τίτλο και έκανε τρεις γάμους.  Πρώτα έκανε γυναίκα του  την Αφροδίτη Αθ. Φραγκούλη  (Βουρλιωτέα) με την οποία απέκτησαν δύο κόρες, α) την Αναστασία (1901-1991) και έγινε σύζυγος του  Γεωργίου Π. Φραγκούλη  και β) τη Σταυρούλα (1905-1988) που παντρεύτηκε το    Νικόλαο Γιαννουλόπουλο. Δεύτερη σύζυγός του έγινε η Ευαγγελία Ν. Μανέα-Καλογερέα που έζησε περίπου από το 1885 μέχρι το 1918 και με την οποία δεν απέκτησαν παιδιά. Σε τρίτο γάμο ήρθε με τη Σταυρούλα Κουλουφάκου (1888-1963) και απέκτησαν τρία ακόμη παιδιά, γ) το Θοδωράκη που παντρεύτηκε τη Σοφία Φραγκιαδάκη, δ) το Γιάννη που πήρε την Ελένη Φωτιά και ε) τη Διαμάντω που έγινε σύζυγος του  Θεμιστοκλή Μελετίου.


ΙΙ) ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ ΝΙΚΟΛΕΑΣ. Δεν γνωρίζουμε πότε γεννήθηκε, αλλά από τη χρονολογία γέννησης των παιδιών του συμπεραίνουμε ότι μπορεί να είναι αυτός ο Ι. Νικολέας που αναφέρθηκε στην αρχή. Παντρεύτηκε κόρη του Γ. Σπεντζούρη της οποίας το βαφτιστκό δεν είναι γνωστό. Από το γάμο τους απέκτησαν έξι παιδιά, α) το Νικόλαο που γεννήθηκε το 1856 και γύρω στα 1915  ήταν στη Σαλαμίνα, ασκώντας το επάγγελμα του ναυτικού, β) το Γεώργιο που γεννήθηκε το 1861, γ) την Αφροδίτη γεννημένη και αυτή το 1861, που έγινε σύζυγος του   Δ η μ η τ ρ ί ο υ   Γ.  Φ ρ α γ κ ο ύ λ η,   δ) το Σταύρο που γεννήθηκε το 1864, ε) τον Παναγιώτη που γεννήθηκε το 1867 και έγινε μοναχός στη μονή του Αγίου Σάββα, που είναι κοντά στην Ιερουσαλήμ. Εκεί τον επισκεπτόταν ο Ηρακλής Γ. Μανέας και έφερνε τα νέα του στο χωριό και στ) την Κλημεντία που παντρεύτηκε   Μ π ο ύ ρ α   και έζησαν στην Καλαμάτα.


ΙΙΙ) ΓΕΩΡΓΑΚΗΣ ΝΙΚΟΛΕΑΣ. Απέκτησε τέσσερα παιδιά, α) το Λυκούργο που γεννήθηκε το 1859 και το 1915 ζούσε στον Πύργο της Ηλείας, β) τον Παναγιώτη που γεννήθηκε το 1861, έγινε υπολοχαγός
, πολέμησε το 1897, αποστρατεύθηκε το 1912 και μετά έζησε στη Χαλκίδα, γ) το Βασίλειο που γεννήθηκε το 1876 και εγκαταστάθηκε και αυτός στον Πύργο της Ηλείας, πιθανώς ακολουθώντας το μεγαλύτερο αδελφό του και δ) το Γιάννη.


Α) ΓΙΑΝΝΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΝΙΚΟΛΕΑΣ-ΠΙΠΙΝΗΣ. Έζησε στη Μεγάλη Μαντίνεια και είχε το παρωνύμιο  “Πιπίνης”. Έκανε δύο γάμους, αλλά δεν είναι γνωστό το όνομα της πρώτης του γυναίκας. Σε δεύτερο γάμο ήρθε με την Ευθυμία Γιαννούκου, που γεννήθηκε στις Γαϊτσές το 1853 και το 1904 απέκτησαν (ή υιοθέτησαν) μια κόρη, την Αρτεμισία, η οποία εικονίζεται σε σχολική φωτογραφία (Εικ. 38). Η Αρτεμισία παντρεύτηκε το  Γ. Φαλάδο,  αλλά ο γάμος διαλύθηκε σε σύντομο χρονικό διάστημα και πέθανε σε νεανική ηλικία. Μετά το θάνατο και της Ευθυμίας Νικολέα το σπίτι τους έγινε πλατεία, που βρίσκεται απέναντι από το μαγαζί του Νικολάου Αβράμη.

Μ ι κ ρ ο μ α ν τ ι ν α ί ο ι    


Το 1831 σε ψήφισμα
, το οποίο αποδοκίμαζε τα επαναστατικά κινήμα-τα των Μαυρομιχαλαίων, υπέγραψαν μεταξύ των Μικρομαντιναίων  ο Δ. Νικολέας και δύο ακόμη με το όνομα Α. Νικολέας. Σε πρωτόκολλο εκλογής πληρεξουσίων της επαρχίας Σταυροπηγίου, που συντάχθηκε στις 29 Οκτωβρίου 1831, στη Μικρή Μαντίνεια υπέγραψαν
 ο Ανδρέας και ο Δημητράκης Νικολέας. Ο παλαιότερος από την οικογένεια που μένει στη μνήμη των σημερινών Νικολέων είναι ο Κωνσταντίνος Νικολέας.


Ι) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΝΙΚΟΛΕΑΣ. Παντρεύτηκε τη Στεκούλα Κ. Κωνσταντινέα από τη Μικρή Μαντίνεια και απέκτησαν δύο παιδιά, α) τον Παναγιώτη και β) τον Κωνσταντίνο. Από το γεγονός ότι ο γιός είχε το ίδιο όνομα με τον πατέρα συμπεραίνουμε ότι ο πατέρας πέθανε πριν από τη βάπτιση του γιού του, που γεννήθηκε το 1872. Ο υιός Κωνσταντίνος ήταν ασθενικός τύπος και πέθανε άγαμος σε ηλικία περίπου 45 ετών.


Α) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Κ. ΝΙΚΟΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1869 και έζησε μέχρι το 1918. Παντρεύτηκε την Ελευθερία Αρ. Κοκκινάκη και απέκτησαν οκτώ παιδιά, α) το Γιώργο, β) το Σπύρο, γ) τον Κώστα, δ) το Νίκο, ε) την Ανθούλα που παντρεύτηκε τον  Πότη Στ. Λιακέα, στ) την Ευγενία (1901-1943) που την είχε υιοθετήσει ο Ν. Κοκκινάκης και παντρεύτηκε το  Γεώργιο Παναγιωταρέα, ζ) τη Στεκούλα που έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Δικαλιώτη  και η) την  Τασία που παντρεύτηκε το  Δημήτριο Λιάκουρη.


1) ΓΕΩΡΓΙΟΣ Π. ΝΙΚΟΛΕΑΣ.  Γεννήθηκε το 1898 και μετανάστευσε στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής. Κατά πληροφορίες παντρεύτηκε και απέκτησε ένα γιό, αλλά δεν διατήρησε επαφή με τους οικείους του.


2) ΣΠΥΡΟΣ Π. ΝΟΚΟΛΕΑΣ.  Γεννήθηκε το 1902 και έζησε μέχρι το 1985. Παντρεύτηκε τη Μπετζεχρή Στυλ. Σπανέα (1906-1961) με την οποία απέκτησαν τρεις κόρες, α) την Ελευθερία που παντρεύτηκε το  Σωκράτη Γ. Σκιά, β) τη Σταυρούλα-Βούλα που έγινε σύζυγος του  Νικολάου Μηλιού  και γ) την Αικατερίνη που παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Θ. Μπελίτσο.


3) ΚΩΣΤΑΣ Π. ΝΙΚΟΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1903 και έζησε μέχρι το 1957 (Εικ. 46). Παντρεύτηκε τη Μαρία Γ. Κοστρίβα (1900-1975) με την οποία απέκτησαν τρία αγόρια, α) τον Παναγιώτη που παντρεύτηκε τη Βαρβάρα Τζέκου, β) το Γεώργιο που πήρε την Ανθούλα Α. Κοζομπόλη και γ) το Δημήτριο που παντρεύτηκε τη Χρυσάνθη Λ. Κοτσώνη.


4) ΝΙΚΟΣ Π. ΝΙΚΟΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1911 και παντρεύτηκε τη Μαρία Δ. Σμυρνή, με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) την Ελευθερία που παντρεύτηκε το  Γιάννη Σαραντόπουλο, β) τον Παναγιώτη και γ) το Δημήτριο.

Ξ Υ Π Ο Λ Υ Τ Ο Σ


Οικογένεια από τα Πηγάδια του πρώην δήμου Αβίας, που ένα μέλος της ο Παναγιώτης Στ. Ξυπόλυτος εγκαταστάθηκε στη Μικρή Μαντίνεια.


Α) ΣΤΑΥΡΟΣ ΞΥΠΟΛΥΤΟΣ. Γεννήθηκε το 1878 και έζησε στα Πηγάδια μέχρι το 1958. Παντρεύτηκε τη Δήμητρα Βλαχονικολού και απέκτησαν τον Παναγιώτη.


1) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΤ. ΞΥΠΟΛΥΤΟΣ. Γεννήθηκε το 1912 και έζησε μέχρι το  1949. Παντρεύτηκε την Κρυστάλλω Γ. Κωστέα (1906-1987) με την οποία απέκτησαν έξι παιδιά, α) την Ελένη, β) τη Βασιλική, γ) το Γεώργιο που μετανάστευσε στην Αυστραλία, δ) τη Ρουμπίνη, ε) τον Ηλία και στ) τη Δημητρούλα που παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Μιχ. Κουντούρη  και ζουν στην Παλιόχωρα. Τον Παν. Ξυπόλυτο σκότωσε η ομάδα Γ. Καμαρινέα κατά τη διάρκεια του εμφυλίου πολέμου. 

Π Α Γ Ω Ν Η Σ


Το οικογενειακό όνομα Παγώνης είναι συχνό στον Ελλαδικό χώρο και το συναντούμε στην Ήπειρο, στην περιοχή των Θηβών, της Τριπόλεως κ.ά. Μια από τις παλαιότερες γενιές της Μεγάλης Μαντίνειας, που τίμησε ιδιαίτερα τον τόπο καταγωγής της, είναι η οικογένεια Παγώνη. Σήμερα το όνομα Παγώνης δεν ακούγεται στη Μεγάλη Μαντίνεια, μόνο μια πλάκα στην εκκλησία δείχνει το σεβασμό των κατοίκων και την αναγνώριση της προσφοράς στην πατρίδα του Εθνομάρτυρα Μητροπολίτη Μονεμβασίας και Καλαμάτας   Χρύσανθου Παγώνη. Η οικογένεια Παγώνη έφυγε από τη Μεγάλη Μαντίνεια  στα χρόνια της επανάστασης του 1821, αλλά υπάρχουν ακόμη δύο οικογένειες, οι Σπεντζουρέοι και οι Γερασιμέοι, οι οποίες ανήκουν στη γενιά των Παγώνηδων. Είναι όμως γνωστές με τα παρωνύμιά τους. Στα παλαιά κοινοτικά μητρώα η οικογένεια Σπεντζούρη είναι γραμμένη με τα δύο ονόματα Παγώνης-Σπεντζούρης.


Για τους δύο εξέχοντες κληρικούς της οικογένειας, τον Εθνομάρτυρα Μητροπολίτη Μονεμβασίας και Καλαμάτας Χρύσανθο (1769-1821) και τον ανιψιό του Μητροπολίτη Αργολίδος Γεράσιμο Παγώνη (1790-1867) κατά κόσμον Γεώργιο Παγώνη ή Παγωνόπουλο, έγινε λόγος στο πρώτο μέρος του βιβλίου αυτού. Οι γνώσεις μας για τα υπόλοιπα μέλη της οικογένειας προέρχονται κυρίως από γραπτές πληροφορίες και γι’ αυτό είναι περιορισμένες.


Είναι γνωστό ότι την οικογένεια Παγώνη της προεπαναστατικής περιόδου την αποτελούσαν τρεις αδελφοί, α) ο Χρύσανθος, β) ο Αντώνιος και γ) ένας τρίτος, του οποίου το όνομα δεν γνωρίζουμε και αυτός ήταν ο πατέρας του Γεράσιμου και των αδελφών του.


Α Ν Τ Ω Ν Ι Ο Σ   Π Α Γ Ω Ν Η Σ. Αδελφός του Εθνομάρτυρα Χρύσανθου Παγώνη, που το όνομά του το συναντούμε το 1808 σε εξοφλητική απόδειξη της συζύγου του άλλοτε Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη προς τον ηγούμενο της μονής της Παναγίας της Τίμιοβας
. Του Αντωνίου Παγώνη γιός ήταν ο Σπύρος. 


ΣΠΥΡΟΣ ΑΝΤ. ΠΑΓΩΝΗΣ. Γεννημένος το 1790 στη Μεγάλη Μαντίνεια, ήταν εγκατεστημένος στην Καλαμάτα και πριν από την επανάσταση του 1821 ασκούσε το επάγγελμα του εμπόρου, χρησιμοποιώντας το όνομα Παγώνης ή Παγωνόπουλος. Μυήθηκε στη Φιλική Εταιρεία και το όνομά του περιλαμβάνε-ται στο μητρώο του Π. Σέκερη, στο οποίο αναφέρεται
: “Σπύρος Παγώνης, Πε-λοποννήσιος έμπορος, χρόνων 28, Διά Πανάγου Αλεξίου. 1819 Νοεμβρίου 4, Καλαμάτα. Τω Θεοδωρή Χατζερλή Οδέσσα. Γρ. 300”.


Ο Αρχιμανδρίτης Δικαίος-Παπαφλέσσας, που ήταν ο εκπρόσωπος της Φιλικής Εταιρείας στο Μοριά, σε συνεργασία με τον αρχιστράτηγο Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη του απένειμαν το βαθμό του ταξιάρχη και τον ονόμασαν επιστάτη αρμάτων (στρατιωτικών σωμάτων ) της Καλαμάτας. Με τη δικαιοδοσία που είχε ο Σπύρος Παγώνης από το διορισμό του, έδωσε και αυτός στρατιωτικό βαθμό στον Παπα-Θεόδωρο Καλλίνικο από τη Γιάννιτσα (Ελαιοχώριο). Το έγγραφο
 έχει ως εξής:


“ Δυνάμει της δοθείσης μοι Ταξιαρχίας παρά του σεβασμίου ανδρός Γρηγορίου Αρχιμανδρίτου Δικαίου, και της επιστασίας των αρ-μάτων της πόλεως Καλαμάτας παρά του ηγεμόνος και αρχιστρατήγου Πέτρου Μαυρομιχάλη, αποκαθίστημι τον από Γιάννιτζας παπα-Θεόδω-ρον Ταξιάρχην εις πεντήκοντα στρατιώτας, άνδρα φιλογενή και συνερ-γόν των κοινών συμφερόντων της πατρίδος, ίνα επί ζωής αυτού διαδο-χικώς οι απόγονοί του έχουσι το δικαίωμα αιωνίως.


Τούτου ένεκα εγράφη και η παρούσα μου απόδειξις και εδόθη τω ιδίω, ίνα εν καιρώ της κοινής των Ελλήνων συνελεύσεως παρρησια-σθή εν μέσω ευπρόσωπος εις απόλαυσιν των προνομίων του και παρ-ρησίαν των αρετών του.        

                                          1821  Μαρτίου  31   Καλαμάτα


                  Ο  ταξίαρχος  Σπυρίδων   Παγονόπουλος 
                                               Ο  εκ  Μανδινείας  της  Σπάρτης”.


Ο Σπύρος Παγώνης πήρε μέρος στη μάχη του Βαλτετσίου, στην πολιορκία και την άλωση της Τριπολιτσάς, στο Άργος εναντίον του Δράμαλη, στη Βέργα του Αρμυρού κλπ. Το 1827 διορίστηκε έκτακτος απεσταλμένος στα νησιά του Αιγαίου για την είσπραξη των φόρων
.  Αργότερα, το 1843, του αναγνωρίστηκε ο βαθμός του λοχαγού της Φάλαγγος
.Άλλες αναφορές στο όνομα του Σπύρου Παγώνη είναι ότι το 1829 πρόσφερε  100 γρόσια για το σχολείο της Καλαμάτας
. Τον επόμενο χρόνο ήταν υπάλληλος των δικαστηρίων
. Από τον πρώτο του γάμο απέκτησε δύο γιούς, α) το Γιάννη και β) τον Αντώνη . Το 1849 παντρεύτηκε σε δεύτερο γάμο την κόρη Καλαματιανού προύχοντα
, της οποίας δεν γνωρίζουμε το όνομά και γεννήθηκαν δύο ακόμη γιοί, γ) ο Χρύσανθος και δ) ο Γ(-εώργιος ή -εράσιμος), που σημειώνεται μόνο με το αρχικό του.


Α) ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΠ. ΠΑΓΩΝΗΣ. Γεννήθηκε στην Καλαμάτα το 1838 και σταδιοδρόμησε στο στρατό. Με το βαθμό του Ανθυπασπιστή πεζικού έλαβε μέρος στην αντιοθωνική στάση και στις 8 Φεβρουαρίου 1862 σκοτώθηκε στο λόφο Προφήτης Ηλίας, που βρίσκεται έξω από το Ναύπλιο, πολεμώντας εναντίον των βασιλικών στρατευμάτων
.


Β) ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΠ. ΠΑΓΩΝΗΣ. Γεννήθηκε στην Καλαμάτα το 1841 και υπηρέτησε στο στρατό, από τον οποίο αποστρατεύθηκε στις 19 Ιουλίου 1893 με το βαθμό του υπομοιράρχου. Αργότερα έλαβε μέρος στον ατυχή πόλεμο του 1897
.


Γ) ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΠ. ΠΑΓΩΝΗΣ. Γεννήθηκε στην Καλαμάτα. Το 1867 μαζί με άλλους Καλαματιανούς έδωσαν ερασιτεχνική θεατρική παράσταση στην ιδιαίτερη πατρίδα τους. Την 1η Οκτωβρίου 1868 πήρε υποτροφία από 100 δρχ. το μήνα μέχρι να αποφοιτήσει από το γυμνάσιο της Καλαμάτας
. Σπούδασε νομικά στο Πανεπιστήμιο της Αθήνας. Κατά τη διάρκεια των σπουδών του παρακολούθησε και μαθήματα δραματικής στο Ελληνικό Ωδείο, από όπου και πήρε δίπλωμα. Άσκησε το επάγγελμα του δικηγόρου στην Καλαμάτα και διετέλεσε νομάρχης Αργολίδος και Ηλείας. Υπέβαλε υποψηφιότητα δημάρχου Καλαμάτας, αλλά απέτυχε. Πέθανε το 1908
.


Δ) Γ. ΠΑΓΩΝΗΣ. Δεν γνωρίζουμε το βαφτιστικό του όνομα, που μπορεί να είναι Γεώργιος ή Γεράσιμος. Υπηρέτησε υπάλληλος της Εθνικής Τραπέζης της Ελλάδος.


Π Α Γ Ω Ν Η Σ. Αδελφός του Χρύσανθου και του Αντωνίου, του οποίου όμως το βαφτιστικό δεν το γνωρίζουμε. Αυτός είχε τέσσερα παιδιά, α) το Γεώργιο (1790-1867) που έγινε κληρικός και με το όνομα Γεράσιμος αξιώθηκε την έδρα του Μητροπολίτη Αργολίδος και γι’ αυτόν έχει γίνει λόγος στο πρώτο μέρος του βιβλίου, β) το Σωτήριο, γ) τον Παναγιώτη και δ) τη Χρυσηιδα που έγινε σύζυγος του  Αναστασίου Πέτρου Μαυρομιχάλη.


Ι) ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΠΑΓΩΝΗΣ. Γεννήθηκε το 1805 και έζησε μέχρι το 1880. Ήταν αδελφός του Αργολίδος Γερασίμου Παγώνη. Πήρε μέρος στην Επανάσταση του 1821 και στις 20 Ιανουαρίου 1825 έγινε χιλίαρχος
. Ενίσχυσε τον έρανο για την ίδρυση αλληλοδιδακτικού σχολείου στην Καλαμάτα με 100 γρόσια
. Το 1837 επί δημαρχίας Μπενάκη διορίστηκε δημαρχιακός πάρεδρος Καλαμάτας
 και έμεινε στη θέση αυτή μέχρι το 1841. Αργότερα κατατάχθηκε στη Φάλαγγα και το 1844 προικοδοτήθηκε ως υπολοχαγός, όπου σημειώνεται η καταγωγή του “εκ Μεγάλης Μαντινείας”. Τελικά έφθασε μέχρι το βαθμό του αντισυνταγματάρχη
. Το 1844 προτάθηκε από το δήμο Καλαμάτας για ένορκος
, γιατί ήταν μεταξύ των πιο εύπορων κατοίκων, έχοντας ετήσιο εισόδημα 1.500 δρχ.  Συνέχισε δε και κατά τα επόμενα χρόνια μέχρι το 1858. Το 1852 απελύθη από τη θέση του υγειονόμου
 Καλαμάτας, που δεν γνωρίζουμε από πότε την κατείχε.Το 1852 έγινε μέλος του Γεωργικού Συμβουλίου Καλαμάτας
. Για το γάμο του δεν έχουμε πληροφορίες, παρά μόνο ότι είχε ένα γιό Παναγιώτη.


Α) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΩΤ. ΠΑΓΩΝΗΣ. Ήταν ανιψιός του Μητροπολίτη Αργολίδος Γερασίμου Παγώνη, ο οποίος στις 12 Φεβρουαρίου 1871 ζήτησε να επιχορηγηθούν τα ανίψια του Γεράσιμου Παγώνη για την προσφορά του θείου τους στον απελευθερωτικό αγώνα
. Το 1908 ο Ν. Δ. Φοίφας δημοσίευσε σημειώσεις από την αλληλογραφία των Παγώνηδων που του παρεχώρησε η οικογένεια Π. Παγώνη
.

Π Α Ν Α Γ Ε Α Σ


Οικογένεια καταγομένη από τις Γαϊτσές της οποίας λίγα μέλη έζησαν στη Μεγάλη Μαντίνεια. Πρώτος αναφέρεται ο Νικόλαος Παναγέας, που είχε τέσσερα παιδιά, α) μια κόρη, της οποίας δεν γνωρίζουμε το όνομα, που παντρεύτηκε το  Χαραλάμπη Δημ. Σπανέα-Μπαλέα, β) το Δημοσθένη που γεννήθηκε το 1869 και μετανάστευσε στη Ρουμανία, γ) το Γεώργιο που γεννήθηκε το 1878 και εγκαταστάθηκε στην Καλαμάτα και δ) το Στασινό, ο οποίος γεννήθηκε το 1884 και έκανε δύο γάμους. Η πρώτη του γυναίκα ονομαζόταν Θεοδούλα αλλά το γένος της παραμένει άγνωστο. Μαζί της απέκτησε τρία παιδιά, a) το Νικόλαο, b) την Ποτούλα η οποία ήταν μοδίστρα και για ένα χρονικό διάστημα είχε εγκατασταθεί στην Αμερική και c) το Δημοσθένη. Ο Στασινός σε δεύτερο γάμο παντρεύτηκε τη Βασιλική Θεριακή και έζησαν στην Καλαμάτα,  αλλά δεν έκαναν παιδιά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΕΑΣ ή ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ

Οικογένεια από τη Σέλιτσα (Βέργα) που για πρώτη φορά συναντούμε μέλος της το 1826 και σημειώνεται Παναγιωταρέας
 χωρίς βαφτιστικό όνομα. Το 1831 μεταξύ των κατοίκων της Σέλιτσας που υπέγραψαν πρωτόκολλο εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου ήταν και οι Αναστάσης και Γεωργάκης
 Παναγιωταρέας, που σύμφωνα με τις ενδείξεις ήταν αδέλφια. 


Ι) ΓΙΩΡΓΑΚΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΕΑΣ. Έζησε στη Σέλιτσα στα χρόνια του 1821. Από το γάμο του γεννήθηκαν δύο αγόρια, α) ο Βασίλης και β) ο Νικόλαος.

Α) ΒΑΣΙΛΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ. Γεννήθηκε το 1839, έζησε στη Σέλιτσα και παντρεύτηκε την Πότα Πλαγιανού με την οποία απέκτησαν δύο γιούς, α) τον  Κώστα και β) τον Παναγιωτάκη.


1) ΚΩΣΤΑΣ ΒΑΣ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ. Παντρεύτηκε την Ελένη, και απέκτησαν ένα γιό, το Γεώργιο, που τον σκότωσαν οι Γερμανοί στην κατοχή.


2) ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΚΗΣ ΒΑΣ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ. Γεννήθηκε το 1880 και έζησε στη Μικρή Μαντίνεια μέχρι το 1962. Δημιούργησε αξιόλογη περιουσία και έγινε κάτοχος των Μύλων της οικογενείας Καπετανάκη. Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Κ. Δραγώνα και απέκτησαν τρία παιδιά, α) την Αργυρούλα που έγινε σύζυγος του δάσκαλου  Βασιλείου Γιαννακέα, β) το Βασίλη που αρχικά υπηρέτησε στη Χωροφυλακή και όταν επέστρεψε στη Μικρή Μαντίνεια ασχολήθηκε με τους Μύλους και το ελαιοτριβείο. Μετά τον πόλεμο καθιέρωσε τη συγκοινωνία Ακρογιάλι-Καλαμάτα με αυτοκίνητο (Εικ. 37). Παντρεύτηκε την Ευδοκία Ευστρ. Αντωνέα και κατ’ επανάληψη εξελέγη πρόεδρος της κοινότητας Μικρής Μαντίνειας  και γ) το Γεώργιο, που διατήρησε το Παναγιωταρέας, παντρεύτηκε την Ευγενία Νικ. Κοκκινάκη (1901-1943) και από το γάμο τους γεννήθηκε ο Νίκος.  Αυτός παντρεύτηκε την Κυριακούλα Σταματάκη και απέκτησαν δύο παιδιά, το Θεόδωρο, πολιτικό μηχανικό, που παντρεύτηκε την Ελένη Αγγελέτου και την Ευγενία, που έγινε σύζυγος του Νικολάου Στάμου.


Β) ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ. Γεννήθηκε το 1853. Απέκτησε το 1896 ένα γιό, το Σπύρο, που παντρεύτηκε τη Μαριγούλα Παναγέα από τους Δολούς και τον σκότωσαν οι Γερμανοί στο Αρμυρό στις 14 Ιανουαρίου 1944.


ΙΙ) ΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΕΑΣ. Έζησε στη Σέλιτσα, έλαβε μέρος στην Επανάσταση και απέκτησε δύο αγόρια, α) το Διονύσιο και β) το Μιχάλη.


Α) ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΝΑΣΤ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ. Γεννήθηκε το 1839 και παντρεύτηκε την Ελένη Ψαρρέα από τις Γαϊτσές (Κέντρον), με την οποία απέκτησαν δύο γιούς, α) τον Αναστάση και β) το Μανώλη.


1) ΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΔΙΟΝ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ. Παντρεύτηκε τη Μαρία Δραγώνα και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) τον Παναγιώτη που παντρεύτηκε την  Ευαγγελία Καμπουγέρη, β) το Νίκο που έκανε σύζυγό του τη Σταματούλα Αλλοίμονου και διατηρεί εξοχικό κέντρο στο Αρμυρό, γ) το Διονύση που παντρεύτηκε τη Βαρβάρα Τοπάλογλου δ) τη Χρυσούλα που έγινε σύζυγος του  Παύλου Ψυλιάκου  και ε) την Ελένη που παντρεύτηκε το  Βασίλειο Μάλαμα.
2) ΜΑΝΩΛΗΣ ΔΙΟΝ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ. Παντρεύτηκε τη Χρυσούλα Ζερβάκη και απέκτησαν τέσσερις κόρες, α) την Ελένη που πήρε το  Στυλιανό Αθ. Λιακέα, β) τη Στυλιανή που έγινε σύζυγος του  Δημητρίου Παν. Αλλοίμονου,  γ) την Παναγιώτα-Πότα που παντρεύτηκε τον  Αν. Μανουσόπουλο  και δ) τη Μαρία σύζυγο  Χαρ. Πλαγιανού.


Β) ΜΙΧΑΗΛ ΑΝΑΣΤ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1844 και εγκαταστάθηκε στην Αθήνα.

Π Α Π Α Β Α Σ Ι Λ Ε Ι Ο Υ


Οικογένεια που μας είναι άγνωστη από προφορική παράδοση. Στα Αρχεία Χειρογράφων της Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος έχει καταγραφεί με αριθμό μητρώου το όνομα του Αναγνώστη Παπαβασιλείου από τη Μεγάλη Μαντίνεια, που πήρε μέρος στην επανάσταση του 1821. Αργότερα εγκαταστάθηκε στην Καλαμάτα και του αναγνωρίστηκε ο βαθμός του αξιωματικού 7ης τάξεως (ανθυπολοχαγού). Πιθανώς το όνομα Παπαβασιλείου να είναι παρωνύμιο και να κρύβει μέλος μιας από τις γνωστές Μεγαλομαντιναίικες γενιές.

Π Α Π Α Γ Ι Α Ν Ν Ο Π Ο Υ Λ Ο Σ


Ο Διονύσιος Παπαγιανόπουλος, υποδηματοποιός, παντρεύτηκε την Ντίνα Γεωργ. Κοκκινέα (Εικ. 38) και πριν από τον τελευταίο πόλεμο εγκαταστάθηκε στο Αρχοντικό. Από το γάμο τους γεννήθηκαν πέντε παιδιά, α) ο Γρηγόρης, β) η Κατίνα, γ) η Ελένη, δ) ο Γεώργιος (1933-1995) και ε) ο Κώστας.

    Π Α Π Α Δ Ε Α Σ


Συνηθισμένο όνομα στην περιοχή του πρώην δήμου Αβίας. Φαίνεται πως υπήρχαν πολλές οικογένειες  Παπαδέα, που δεν είχαν μεταξύ τους καμία συγγένεια. Γνωστές οικογένειες με αυτό το όνομα υπήρχαν και υπάρχουν μέχρι σήμερα στη Μικρή Μαντίνεια,στα Αλτομυρά και στους Δολούς.


Το 1824 σε κατάσταση ανδρών του Αθανασούλη Κουμουνδουράκη αναφέρεται ο Στρατήγης Παπαδέας
, που ήταν τότε 33 ετών και κατοικούσε στο Κάστρο της Ζαρνάτας. Το όνομα του ιδίου το συναντούμε και σε έγγραφο
 της 28 Ιουνίου 1830. 


Ο Κωνσταντής Παπαδέας
 αναφέρεται το 1824 σε κατάσταση ανδρών του Γαλάνη Κουμουνδουράκη, που ήταν ένα είδος πολιτοφυλακής.


Από τη Σέλιτσα (Βέργα) καταγόταν ο Θεόδωρος Παπάδος ή Παπαδέας
,  ο οποίος στις 14 Ιουνίου 1826 επέλεξε μαζί με άλλους συγχωριανούς του τον Τζανέτο Κουρκουτά για στρατιωτικό αρχηγό και δήλωσε ότι αυτόν θα ακολουθούσε στις πολεμικές επιχειρήσεις.


Το 1828 ζούσε στα Αλτομυρά ο Παναγιώτης Παπαδέας που παντρεύτηκε τη Μαρίτσα Μπελίτσου, όπως προκύπτει από προικοσύμφωνο, το οποίο δημοσιεύεται στην περιγραφή της οικογενείας Μπελίτσου. 


Ο Τζανέτος Παπαδέας
 που υπέγραψε έγγραφο στις 5 Ιουλίου 1829, ίσως ήταν από τα Αλτομυρά, γιατί η υπογραφή του βρίσκεται μεταξύ Αλτομυριανών. Ο ίδιος το 1831 υπέγραψε ψήφισμα αποδοκιμασίας των στασιαστικών κινημάτων των Μαυρομιχαλαίων
.


Από τους Δολούς ήταν ο Σ. Παπαδέας
, ο οποίος το 1835 υπέγραψε έγγραφο για την περιουσία της μονής Παναγίας Φανερομένης των Δολών. Σε ψήφισμα κατά των Μαυρομιχαλαίων υπογράφει και ένας Σ. Παπαδέας
.


Στο μητρώο αγωνιστών του 1821, που βρίσκεται στην Εθνική Βιβλιοθήκη, αναφέρεται ο Ιωάννης Παπαδέας
  κάτοικος Καλαμάτας.


Τέλος ο Αναγνώστης Παπαδέας
  από τη Μικρή Μαντίνεια υπέγραψε το 1831 ψήφισμα κατά των Μαυρομιχαλαίων και λίγο αργότερα, στις 29 Οκτωβρίου 1831 πρωτόκολλο εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου. Ο ίδιος αναφέρεται σε κατάλογο συνδρομητών ποιητικής συλλογής, που συντάχθηκε στα χρόνια 1836-49 και φέρεται ως κάτοικος Μικρής Μαντίνειας.


Κλάδοι των  Παπαδέων των Αλτομυρών εγκαταστάθηκαν στη Μεγάλη Μαντίνεια, γι’ αυτό θα αναφερθούμε σε δύο μεγάλες ομάδες τους Μικρομαντιναίους και τους Μεγαλομαντιναίους. Οι τελευταίοι πάλι υποδιαιρούνται σε δύο υποομάδες.


Μ ι κ ρ ο μ α ν τ ι ν α ί ο ι


Οι Παπαδέοι της Μικρής Μαντίνειας πιστεύουν ότι αποτελούν μαζί με τους Λιακέους κλάδους της ίδιας οικογένειας. Ακούγεται ακόμη ότι και οι Κωνσταντιναίοι ανήκουν στην ίδια γενιά. Παλαιότερος των Μικρομαντιναίων Παπαδέων είναι ο Ιωάννης Παπαδέας, ο οποίος πρέπει να είναι στενός συγγενής του Αναγνώστη Παπαδέα, για τον οποίο έγινε προηγουμένως λόγος.


Ι) ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΔΕΑΣ.Το όνομα της συζύγου του δεν είναι γνωστό με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Δημήτριο, β) τον Κωνσταντίνο και γ) την Αικατερίνη που παντρεύτηκε τον  Αναστάσιο Γ. Κοντουλέα, που ήταν γεννημένος το 1847.


Στα μητρώα της κοινότητας αναφέρονται ακόμη τα ονόματα του Γεωργίου Παπαδέα, ο οποίος παντρεύτηκε τη Μπετζεχρή Ιωάν. Κολομβάκου και του Παναγιώτη Παπαδέα του οποίου η κόρη Στεκούλα έγινε σύζυγος του  Νικολάου Αρ. Κοκκινάκη. Δεν είναι γνωστή η συγγένεια αυτών με τους υπολοίπους Παπαδέους.


Α) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΙΩΑΝ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1839 και ζούσε μέχρι το 1915. Έκανε δύο γάμους, αλλά το όνομα της πρώτης του συζύγου δεν είναι γνωστό. Μαζί της απέκτησαν δύο κόρες, α) την Ευγενία που παντρεύτηκε   Ξυλαρδιστό  και β) την Ελένη που έγινε σύζυγος του  Ηλία Τζ. Λιακέα. Ο Δημήτριος Παπαδέας σε δεύτερο γάμο ήρθε με την Αικατερίνη Παν. Κισκέα (1862-1937)  από την Τρικότσοβα και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Γεώργιο, β) τον Ιωάννη και γ) το Σωτήριο.


1)ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1885 και έζησε περίπου μέχρι το 1917. Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του ή των παιδιών που μπορεί να απέκτησαν.


  2) ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γενήθηκε το 1892 και έζησε μέχρι το 1984 (Εικ 134). Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Ν. Ρακιντζή (1899-1992) από την Οροβά και απέκτησαν έξι παιδιά, α) το Σωτήρη που παντρεύτηκε τη Βαλασία Γανωτάκη, β) την Αικατερίνη που έγινε σύζυγος του  Μιχάλη Πλαγιανάκου, γ) το Βαγγέλη που παντρεύτηκε την Πανωραία Καραφωτιά, δ) το Δημητριο ο οποίος παντρεύτηκε την Ευαγγελία Παν. Πανταζή από τη Βέργα, ε) τη Γεωργία που έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Κ. Ζούζουλα  και στ) την Αθηνά που παντρεύτηκε τον  Ανδρέα Αθ. Σαραντέα.


Ο Ιωάννης Παπαδέας έγραφε στίχους και συνήθιζε να σατιρίζει τα γεγονότα ή τα πρόσωπα του χωριού. Άλλοτε  έγραφε ποιήματα για τους νεκρούς, τα οποία έμοιαζαν με τα μοιρολόγια, δηλαδή αναφερόντουσαν στη ζωή και τα έργα του θανόντος. Θα καταχωρήσουμε ένα από αυτά, που αναφέρεται στον Αναστάσιο-Τάσο Κοζομπόλη (1957-1979), γιό του Ιωάννη Αναστ. Κοζομπόλη (σ. 445). Το ποίημα αυτό έχει τυπωθεί και στολίζει τον τάφο του νεκρού, ο οποίος πέθανε σε νεανική ηλικία από νόσο του αίματος.

                                                      
                                                                                                                                                    Σ Τ Ο Ν   Π Ο Λ Υ Κ Λ Α Υ Σ Τ Ο   Τ Α Σ Ο


           Διαβάτη οπού περνάς, σταμάτησε το βήμα.


          Και διάβασε τα γράμματα που είναι εδώ στο μνήμα. 
 


       Σκληρή καρδιά κι αν έχετε θα την εσυγκινήσουν.


          Και απ’  τα μάτια σας πικρά τα δάκρυα θα κυλίσουν.


          Μέσα σ’  αυτά τα χώματα, κάτω απ’  αυτή την πλάκα,


          μέσα εδώ μαραίνονται ενός λεβέντη νειάτα.


          Μόλις εικοσιδυό ετών, μεσ’  την ακμή του βίου


          η ζωή του ετελεύτησε στας δεκαπέντε Μαΐου.


         Ήτον καλός, ενάρετος με όλους αγαπημένος


          με τις καλές του αρετές που ήτο προικισμένος.


         Ήτο λουλούδι ανοίξεως, είχε μεγάλη χάρη,


          μα η μοίρα τον εφθόνησε κι ο χάρος να τον πάρει.



          Απότομα προσβλήθηκε απ’  ανίατη αρρώστεια.

            Ούτε με φάρμακα έγιανε, ούτε γιατροί τον σώσαν.


          Οι άμοιροι γονείδες του που κλαίνε και θρηνούνε


          μέχρι την Αγγλία πήγανε γιατρούς καλούς να βρούνε.


          Εις μάτην προσπαθήσανε τον Τάσο να γλυτώσουν.


          Νόσος επικατάρατος που γιατρεμό δεν έχει


          τον έφθειρε, τον μάρανε και τη ζωή του παίρνει.


          Ο Χάρος ο σκληρόκαρδος τον άρπαξε με βία


          δεν τον αφήκε να χαρεί κι αυτός την κοινωνία.


          Τον άρπαξε απότομα κι αφήκε να θρηνούνε


          γενείς, αδέρφι, θείοι του δεν θα τον ξαναδούνε.


          Φίλοι και συνομίληκες και όλοι οι χωριανοί του,


          ήλθαν με θλίψη κι έκλαψαν την πρόωρο φυγή του.


          Οι θείοι κι οι χωριανοί με θλίψη τους μεγάλη,


          πήγαν και τον ετοποθέτησαν στου Άδου την αγκάλη.


           Και δεηθήκαν στο Θεό, στο άμοιρό του σώμα


          η πλάκα νάναι ελαφριά και απαλό το χώμα.


          Τώρα οι φίλοι οι πιστοί, δάκρυα πικρά να χύστε


           και με λουλούδια εκλεκτά τον Τάφο να στολείστε.


          Το χώμα που τον κάλυψε να είναι ευλογημένο, 


          με δάκρυα των γονέων του πάντα θάναι βρεγμένο.


          Αιωνία σου η μνήμη πολύκλαυστε Τάσο.


          Μετά βαθυτάτης θλίψεως, ο γράψας Ιωάννης Παπαδέας.


3) ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΔΗΜ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ.Γεννήθηκε το 1899 και πέθανε πριν να συμπληρώσει τα είκοσι χρόνια του.


Β) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΙΩΑΝ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1854 και πέρασε τα 60 χρόνια της ζωής του, αλλά δεν είναι γνωστό το έτος θανάτου του. Παντρεύτηκε τη Ρουμπίνη Ν. Λιακέα και απέκτησαν έξι παιδιά, για τα οποία υπάρχουν πολύ λίγες πληροφορίες. α) ο Δημήτριος γεννήθηκε το 1877, β) ο Ιωάννης γεννήθηκε το 1885 και παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Μηλιώνη από τη Μάλτα του Σταυροπηγίου, γ) ο Χαρίλαος γεννήθηκε το 1889 και άλλαξε το όνομά του σε Παπαδόπουλος. Από το γάμο του απέκτησε μια κόρη , τη Ρουμπίνη. δ) Ο Σπύρος γεννήθηκε το 1892, ε) η Λίζα και στ) η Καλλιόπη που παντρεύτηκε το  Χαράλαμπο Ζαμπετίνη-Δημητρέα.

Α λ τ ο μ υ ρ ι α ν ο ί - Μ ε γ α λ ο μ α ν τ ι ν α ί ο ι


Από τους Παπαδέους των Αλτομυρών άλλοι εγκαταστάθηκαν στην Κόκα και στη Μεγάλη Μαντίνεια και άλλοι στον Κάμπο. Μπορούμε να τους διακρίνουμε σε δύο κλάδους και ο παλαιότερος από τον κάθε κλάδο έχει το όνομα Αθανάσιος, που ίσως είναι μεταξύ τους πρώτα εξαδέλφια.

-Α-


Ι) ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Δεν είναι γνωστό το όνομα της γυναίκας του με την οποία απέκτησαν τέσσερις γιούς, α) τον Παναγιώτη που οι απόγονοί του λέγονται  “Κορκοντυλαίοι”, β) τον Ιωάννη, που είχε το παρωνύμιο  “Θωμάς”,  γ) το Γιώργη, γνωστό ως “Πάπαδο”  και δ) το Λεωνίδα που τον έλεγαν  “Λαμπαδάριο”  και οι απόγονοί του εγκαταστάθηκαν στον Κάμπο.


Β) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1848 και έζησε μέχρι το 1929. Παντρεύτηκε την Παναγιώτα Μητσέα, που έζησε ως το 1928, με την οποία απέκτησαν τέσσερα απιδιά, α) το Θανάση, β) το Σωτήριο, γ) το Τζανέτο και δ) τη Γεωργία (1897-1977) που παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Αναστ. Μπελίτσο.


1) ΘΑΝΑΣΗΣ ΠΑΝ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Ν. Αβράμη (1872-1961) με την οποία απέκτησαν τον Ηλία, που πέθανε σε νεανική ηλικία από άγνωστη αιτία. 


2) ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΠΑΝ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1887 και παντρεύτηκε τη Βαρβάρα Κλείδωνα με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) την Κυριακούλα που πέθανε νέα και β) το Γιώργη (1911-1989) που πήρε την Κοντύλω Π. Κλείδωνα (1911-1988) και απέκτησαν πέντε παιδιά: a) το Σωτήρη που πήρε την Ιφιγένεια. Μπελεσέα, b) τη Βαρβάρα σύζυγο Παναγιώτη Κακαλέτρη, c) την Ευσταθία σύζυγο Παναγιώτη Μάλαμα, d) την Αργύρω σύζυγο Γεώργίου Κοζομπόλη και e) τη Σωτηρία σύζυγο Γιάννη Δαμηλάτη. 


3) ΤΖΑΝΕΤΟΣ ΠΑΝ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1889 και έζησε μέχρι το 1961. Παντρεύτηκε την Αγγελική Δ. Κλείδωνα (1894-1983) και απέκτησαν τέσσερις γιούς, α) το Σωτήρη (1922-1985) που πήρε την Κοκώνα Βλαχονικολού και απέκτησαν το Τζανέτο, τη Δώρα, το Χαραλάμπη, την Ευγενία και τη Μαρία, β) τον Αθανάσιο που παντρεύτηκε τη Γαλάτεια Κλείδωνα, γ) το Γεώργιο που έκανε γυναίκα του τη Μαρία Κλείδωνα και δ) τον Κώστα που παντρεύτηκε την Κική Αμάραντου.


Β) ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1853 και παντρεύτηκε την Αγγέλω Αντ. Αβράμη με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Γεώργιο (1889-1955) που παντρεύτηκε τη Σταθούλα Κοζομπόλη και β) τον Παναγιώτη (1892-1952) που παντρεύτηκε την Ελένη Κομπότη.


Γ) ΓΙΩΡΓΗΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ - ΠΑΠΑΔΟΣ.  Παντρεύτηκε κόρη της οικογενείας Καραβίτη, με την οποία απέκτησαν τρεις κόρες, α) τη Σταυρούλα (1870-1936), που παντρεύτηκε τον   Η λ ί α   Κ λ ε ί δ ω ν α  και η κόρη τους Αναστασία έγινε σύζυγος του Βαγγέλη Ηλ. Μπελίτσου και εγκαταστάθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια, β) την Αθηνά που παντρεύτηκε το  Γεώργιο Κούβελα και γ) την Αικατερίνη που  παντρεύτηκε το  Γιάννη Μητσέα. 


Δ) ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Οι απόγονοί του, που ήταν γνωστοί ως Λαμπαδάριοι, εγκαταστάθηκαν στον Κάμπο. Το όνομα της συζύγου του ήταν Ρουμπίνη (1844-1929), με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τον Αθανάσιο (1873-1947) που παντρεύτηκε τη Στυλιανή και έκαναν δύο παιδιά, το Λεωνίδα και τον Παντελή. β) το Γιώργη που γεννήθηκε το 1882 και τον σκότωσε νέο ο Παναγιώτης Μητσέας στους Δολούς, γ) τον Επαμεινώντα (1884-1958) που παντρεύτηκε τη Χαρίκλεια Ψαρρέα, γεννημένη το 1897 και δ) τον Κωνσταντίνο που γεννήθηκε το 1886.

-Β-


Ο δεύτερος κλάδος των Αλτομυριανών Παπαδέων φέρει το παρωνύμιο  “Ντρένιος” και παλαιότερος είναι ο Αθανάσιος Παπαδέας.


ΙΙ) ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Το όνομα της συζύγου του δεν είναι γνωστό, με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά α) το Νικολάκη, β) την Παναγιώτα που έμεινε άγαμος γιατί ήταν βαρύκοος και της είχαν το παρωνύμιο “Κουφαντάρα”, γ) το Γιώργη  και δ) τον Τζανέτο.


Α) ΝΙΚΟΛΑΚΗΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Από τα Αλτομυρά εγκαταστάθηκε στην Κόκα. Παντρεύτηκε την Ευγενία Κωστέα και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) την Αικατερίνη που παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Κ. Κοζομπόλη, β) τη Σταυρούλα που πήρε τον  Κώστα Κλείδωνα, γ) τη Μπετζεχρή που παντρεύτηκε  Κοντράρο  από τον Κάμπο, δ) τον Αθανάσιο και ε) το Στάθη.


1) ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΙΚ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1860 και έζησε μέχρι το 1942. Έκανε δύο γάμους. Πρώτη του γυναίκα ήταν η Ευφροσύνη Λούζη από τις  Γαϊτσές και απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Παναγιώτη, β) το Γεώργιο και γ) το  Σταύρο. Δεύτερη σύζυγός του ήταν η Παναγιώτα Μητσέα (1870-1962) με την οποία απέκτησαν άλλα τέσσερα παιδιά, δ) το Νικολή, ε) το Χρίστο, στ) τον Ιωάννη και ζ) τον Ευάγγελο.


α) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1889 και έκανε τρεις γάμους αλλά δεν απέκτησε παιδιά. Το βαφτιστικό όνομα της τρίτης συζύγου του ήταν Νικολέττα. Ο ΠαναγιώτηςΠαπαδέας πήρε μέρος στην εκστρατεία της Μικράς Ασίας και τραυματίστηκε.


β) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1896 και δολοφονήθηκε στις 28 Αυγούστου 1943. Παντρεύτηκε τρεις φορές. Πρώτη σύζυγός του ήταν η Θανάσω Κοζομπόλη με την οποία απέκτησαν το Θανάση που πέθανε νέος. Δεύτερη σύζυγος ήταν η Ελένη Κουταλιάρη με την οποία δεν απέκτησαν παιδιά. Την τρίτη φορά παντρεύτηκε την Πολυτίμη Παπαδέα με την οποία απέκτησαν α) το Σταύρο που παντρεύτηκε την Κατίνα Γεωργαντέα, β) τη Φρόσω και γ) τη Γεωργία που έγινε σύζυγος του  Γεωργίου Χρ. Αβράμη.


γ) ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Στρατεύθηκε και έλαβε μέρος στη Μικρασιατική εκστρατεία, όπου και χάθηκε.


δ) ΝΙΚΟΛΗΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1911 και παντρεύτηκε τη Γεωργία Κλείδωνα με την οποία απέκτησαν τέσσερις κόρες, α) την Ανθούλα που παντρεύτηκε τον  Αναστάσιο Καλογερόπουλο, β) την Κατίνα που έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Κουτέλα, γ) την Παναγιώτα σύζυγο του  Φωτίου Φερέτου  και δ) την Αθανασία που παντρεύτηκε το   Γεώργιο Τσερώνη. Ο Νικολής Παπαδέας έλαβε μέρος στον πόλεμο του 194041 και υπηρέτησε στο 9ο Σύνταγμα Καλαμάτας. Μετά την κατάρρευση του μετώπου και ενώ γίνονταν οι διαπραγματεύσεις με τους Γερμανούς για τον τερματισμό του πολέμου, συνελήφθη αιχμάλωτος από τους Ιταλούς. Μαζί του ήταν και άλλοι Μαντιναίοι, που παρέμειναν στην αιχμαλωσία μέχρι τη συνθηκολόγηση της Ιταλίας.


ε) ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθκε το 1913 και εγκαταστάθηκε στην Αθήνα. Παντρεύτηκε την Ειρήνη και απέκτησαν τρεις κόρες, α) την Παναγιώτα, β) τη Σταυρούλα και γ) τη Ρούλα.


στ) ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Πέθανε το 1932  σε νεανική ηλικία από άγνωστη αιτία.


ζ) ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1919 και παντρεύτηκε τη Γεωργία Ιωάν. Μητσέα (1910-1988) και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) τον Αθανάσιο, β) το Θεόδωρο, γ) το Σωτήριο, δ) την Παναγιώτα και ε) τη Γιαννούλα που έγινε σύζυγος του  Δημητρίου Τσικούρη. 


2) ΣΤΑΘΗΣ ΝΙΚ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ.  Γεννήθηκε το 1864 και έζησε μέχρι το 1936. Έκανε δύο γάμους. Πρώτη του γυναίκα ήταν η Αικατερίνη Μητσέα με την οποία δεν απέκτησαν παιδιά. Σε δεύτερο γάμο ήρθε με την Όλγα Ρέββα με την οποία απέκτησαν έξι παιδιά, α) την Ευγενικούλα που παντρεύτηκε τον  Π. Μουρτζά  από το Προσήλιο,  β) την Αμαλία που έγινε σύζυγος του   Παναγιώτη Κασκούτη, γ) τη Σταυρούλα που πήρε τον  Παναγιώτη Μητσέα, δ) το Γεώργιο (1898-1951) που πήρε την Τιτίκα Γεωργαντέα και από το γάμο τους γεννήθηκαν η Ευαγγελία και η Ευσταθία, ε) το Σωτήρη (1913-1980) που έκανε τρεις γάμους. Παντρεύτηκε την Αικατερίνη Γεωργίκου, τη Βασιλική Ηλ. Μπελίτσου, που αυτοκτόνησε, και τη Σταυρούλα Μιχαλέα.  στ) Τον Ηλία που μετά την κατοχή τον σκότωσαν οι δεξιοί.


Β) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. παντρεύτηκε την Παναγιώτα Πετρέα και απέκτησαν έξι παιδιά, α) τον Αναστάση και β) τον Αθανάσιο, γ) την Καλλιρρόη που παντρεύτηκε το  Νικόλαο Μητσέα (Σκόντρα), δ) τη Στυλιανή που πήρε το  Γεώργιο Μητσέα (Μουστακάρο), ε) την Αναστασία-Τασώ σύζυγο του  Πέτρου Βαβαρούτσου  και στ) τη Βασιλική.


1) ΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1875 και έζησε μέ-χρι το 1950. Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Πετρέα και απέκτησαν έξι παιδιά, α) τον Ηλία που γεννήθηκε το 1895, παντρεύτηκε τη Γεωργία Κοζομπόλη και έζησε περίπου σαράντα χρόνια, β) το Γιώργη που γεννήθηκε το 1903 πήρε τη Βάια Κλείδωνα  και έζησε μέχρι το 1978.


2) ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1881 και έζησε περίπου 80 χρόνια. Παντρεύτηκε τη Ζαχάρω Μιχάλακα από τις Γαϊτσές και απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Γεώργιο που παντρεύτηκε την Ευαγγελία Κομπότη και β) το Νικόλαο που παντρεύτηκε την Ελένη Καραβίτη.


Γ) ΤΖΑΝΕΤΟΣ ΑΘ. ΠΑΠΑΔΕΑΣ. Το όνομα της συζύγου του δεν είναι γνωστό και με αυτή απέκτησε δύο κόρες, α) την Παναγιώτα που παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Κλείδωνα  και β) την Ελένη η οποία έγινε σύζυγος του  Γεωργίου Αθ. Κωστέα  (1870-1942) και έζησε μέχρι το 1924 στην Κολοπίνιτσα της Μικρής Μαντίνειας. 

Π Α Π Α Ϊ Ω Α Ν Ν Ο Υ 

Με το όνομα αυτό εγκαταστάθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια κατά τη δεκαετία του 1920-30 ο ιερέας Κωνσταντίνος Παπαϊωάννου. Ήταν πρόσφυγας από τη Μικρά Ασία και αντικαθιστούσε τον Παναγιώτη Σπανέα, που είχε τυφλωθεί και δεν μπορούσε να ασκήσει το ιερατικό του λειτούργημα. Ο  Παπά-Πρόσφυγας,  όπως ήταν γνωστός ο Κωνσταντίνος Παπαϊωάνου, είχε πέντε παιδιά, τα οποία σημειώνονται με το έτος γέννησής τους, α) Αγλαΐα (1904), β) Απόστολος (1906), γ) Γεώργιος (1908), δ) Θεοχάρης (1909) και ε) Λευκή (1916). Η οικογένεια Παπαϊωάννου δεν διατήρησε δεσμούς με τον τόπο. Παραμένουν όμως τα ονόματά τους στα μητρώα της κοινότητας.

Π Α Π Α Μ Ι Κ Ρ Ο Υ Λ Ε Α Σ


Οικογένεια από την Καστάνια του Λεύκτρου της  οποίας ένα μέλος, ο Κωνσταντίνος Ιωάν. Παπαμικρουλέας (1915-1995), εγκαταστάθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια και παντρεύτηκε τη Ρεβέκκα Παν. Αβράμη (1913-1979). Από το γάμο τους γεννήθηκαν τρία παιδιά, α) ο Γεώργιος που παντρεύτηκε την Καλλιρρόη Παν. Ψαρρέα,  β) η Ουρανία που έγινε σύζυγος του  Χρίστου Λιανέα  και μετανάστευσαν στην Αυστραλία και γ) ο Θανάσης  που παντρεύτηκε την Ειρήνη Λιανέα. Το παρωνύμιο  “Μαρούλης”  χρησιμοποιείται μερικές φορές για την οικογένεια Παπαμικρουλέα.
  

Π Α Π Ο Υ Τ Σ Η Σ


Οικογένεια από τα Πηγάδια του πρώην δήμου Αβίας που δύο μέλη της μετοίκησαν στις Μαντίνειες. Ο παλαιότερος του κλάδου είναι ο Θανασούλης Παπουτσής που παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Πέτρου Μπάκα και απέκτησαν πέντε παιδιά. Από αυτά ο Ηλίας και ο Δημήτριος εγκαταστάθηκαν στην κοινότητα Αβίας. Τα υπόλοιπα τρία ήταν  α) ο Νικόλαος που παντρεύτηκε τη Στεκούλα Φάσου, β) ο Γεώργιος και γ) η Μαριώ σύζυγος του  Χρίστου Παυλή.


1) ΗΛΙΑΣ ΘΑΝ. ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ. Γεννήθηκε το 1881, παντρεύτηκε τη Ρουμπίνη Λεων. Στρογγύλη και έζησαν στο Αρχοντικό (στα όρια της Μικρής Μαντίνειας). Από το γάμο τους γεννήθηκε ο Βασίλης, γραμμένος στην κοινότητα Αβίας, που παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Π. Μπάκα.


2) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΘΑΝ. ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ. Γεννήθηκε το 1884 και έζησε στην Αβία μέχρι το 1969. Είχε το παρωνύμιο  “Καραΐσκος” και παντρεύτηκε την  Αικατερίνη Αναστ. Μπελίτσου (1889-1986) αλλά δεν απέκτησαν παιδιά.

Π Α Τ Σ Ε Α Σ


Στην οικογένεια των Πατσέων δεν αναφέρεται καμία πληροφορία σχετική με την καταγωγή τους. Για πρώτη φορά συναντούμε το όνομα του  Αθανασίου Πατζέα σε προικοσύμφωνο το οποίο συντάχθηκε στα 1868. Ίσως η προέλευση των Πατσέων  ή Πατζέων να είναι από την περιοχή της Καρδαμύλης-Εξωχωρίου, όπου το 1547 αναφέρεται ο Σταμάτης Πατζής
. Το 1829 στο σχολείο των Δολών
 φοιτούσαν α) ο Ιωάννης Κανέλλου Μπατζέας ηλικίας 10 ετών και β) ο Αναστάσιος Χαραλ. Μπατζέας ηλικίας 8 ετών. Για τον κλάδο των Πατσέων της Μεγάλης Μαντίνειας γνωρίζουμε τα ακόλουθα:


ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΤΣΕΑΣ.  Το όνομά του αναφέρεται το 1868 ως συμπλιάτορας σε προικώα κτήματα. Ίσως είναι ο πατέρας ή αδελφός του επόμενου.


Ι) ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΤΣΕΑΣ. Δεν είναι γνωστές οι χρονολογίες γέννησης και θανάτου του. Παντρεύτηκε τη Μαρία Γονεάκη και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) την Αφροδίτη που γεννήθηκε το 1850 και παντρεύτηκε το  Δημήτριο Χρ. Σκιά,  β) την Ευφροσύνη που γεννήθηκε το 1865 και έγινε σύζυγος του    Παναγιώτη Αντ . Κατσιβαρδά,  γ) το Γιωργάκη και δ) την Καλλιρρόη, γνωστή ως  Πατσοπούλα,  που κατοικούσε ανατολικά του ναού της Κοίμησης της Θεοτόκου στη Μεγάλη Μαντίνεια και έμεινε άγαμος.

Α) ΓΙΩΡΓΑΚΗΣ ΙΩΑΝ. ΠΑΤΣΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1865 και έζησε ως το 1940. Παντρεύτηκε τη Μαριγούλα Παν. Μανέα-Παναγουλέα (1875-1945) με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) την Κοκώνα (1896-1959) που έγινε σύζυγος του  Ντίνου Δημ. Φραγκούλη,  του επονομαζόμενου   “Μαστορέα”   και β) τον Πότη.


1) ΠΟΤΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΠΑΤΣΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1889 και έζησε μέχρι το 1974.  Ήταν πρακτικός μηχανικός και ραβδοσκόπος. Παντρεύτηκε την Αντιγόνη Σταυρ. Κοτσώνη (1895-1974) και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Γιώργη που παντρεύτηκε τη Βάσω Γαρίδη (1934-1991), β) τη Σοφία (1923-1991) που έγινε σύζυγος του  Ματθαίου Λαμπρόπουλου  (1917-1986) και γ) το Βασίλη που παντρεύτηκε την Αθηνά Στασινοπούλου.

Π Α Τ Σ Ο Υ Ρ Ο Σ


Οικογένεια από το Νομιτσή του Ζυγού της Μάνης. Ο Ιωάννης Πατσούρος, όπως αναφέρεται, είχε εργασθεί στο θεραπευτήριο “Ο Ευαγγελισμός” και κατόπιν εγκαταστάθηκε στην Παλιόχωρα, κοντά στο ερειπωμένο εκκλησάκι του Αγίου Νικολάου. Το επίθετό του φέρουν οι βράχοι που βρίσκονται στο σημείο εκείνο και είναι γνωστοί ως “βράχοι του Πατσούρου”.  


ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΤΣΟΥΡΟΣ. Έκανε δύο γάμους. Πρώτα παντρεύτηκε την Αθηνά Καλόγ. Γαλανέα από την Αβία, με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Γεώργιο που η οικογένειά του εγκαταστάθηκε στην Πάτρα, β) την Κωνσταντίνα που γεννήθηκε το 1897 και γ) τον Αθανάσιο που γεννήθηκε και αυτός το 1897. Σε δεύτερο γάμο ήρθε με τη Σταματίνα, αγνώστου γένους, με την οποία απέκτησε ακόμη τέσσερα παιδιά, δ) το Νικήτα γεννημένου το 1912, ε) τον Παναγιώτη, που γεννήθηκε το 1915 και μετανάστευσε στις ΗΠΑ, στ) την Πότα και ζ) την Αθηνά. Η οικογένεια Πατσούρου δεν διατηρεί πλέον σχέσεις με τους Μαντιναίους.

Π Ε Τ Ρ Ε Α Σ


Η οικογένεια Πετρέα κατάγεται από τα Αλτομυρά και ένα μέλος της, ο Παναγιώτης Νικολ. Πετρέας εγκαταστάθηκε στη Μικρή Μαντίνεια.


ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΕΤΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1868 και έζησε στα Αλτομυρά. Παντρεύτηκε την Ελένη Τσουλάκου με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τον Παναγιώτη, β) το Γεώργιο που γεννήθηκε το 1901, έκανε φυλακή και πέθανε από φυματίωση το 1963, γ) την Καλλιόπη που παντρεύτηκε το  Γρηγόριο Πανταζόπουλο  και δ) την Αικατερίνη που έγινε σύζυγος του   Κωνσταντίνου Ψαρρέα  και μετανάστευσαν στην Αμερική.


ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΝΙΚ. ΠΕΤΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1896 (Εικ. 135) στα Αλτο-μυρά, μετοίκησε στη Μικρή Μαντίνεια και έζησε μέχρι το 1979. Παντρεύτηκε την Ευαγγελία Πετρέα (1893-1985) και απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Θανάση που παντρεύτηκε τη Στυλιανή Κλείδωνα και β) τη Σοφία που έγινε σύζυγος του  Ευθυμίου Παν. Κουκούτση.

Π Λ Ο Υ Μ Ι Σ Τ Ε Α Σ 

Το οικογενειακό όνομα Πλουμιστέας δεν διατηρείται στις μνήμες των Μαντιναίων. Δεν είναι γνωστό αν το όνομα αυτό ήταν παρωνύμιο που ξεχάστηκε ή αν υπήρξε ιδιαίτερη οικογένεια που δεν άντεξε στο χρόνο ή μετοίκησε.


Σε εκστρατεία που έγινε στη Μεσσηνία το 1824 πήραν μέρος οι Μαντιναίοι Δημήτριος και Ηλίας Πλουμιστέας. Το 1831 ο Ηλίας υπέγραψε ψήφισμα κατά των Μαυρομιχαλαίων καθώς και πρακτικό εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου. Η υπογραφή του είναι μεταξύ των Μικρομαντιναίων
.

Π Ο Υ Λ Ε Α Σ


Οικογένεια της Μεγάλης Μαντίνειας, αλλά παράλληλα και της Σέλιτσας. Στην Παράδοση αναφέρεται ότι η οικογένεια Πουλέα έλκει την καταγωγή από το χωριό Λαγκάδα του Ζυγού της Μάνης και παλαιότερα είχε το όνομα Πουλάκης, αλλά με την αλλαγή της κατάληξης -άκης σε -έας έγινε Πουλέας. Είναι δύσκολο να ισχυρισθεί κανείς ότι η οικογένεια Πουλάκη της Λαγκάδας της Μάνης έχει συγγένεια με τον Κρητικής καταγωγής αγιογράφο Θεόδωρο Πουλάκη (1622-1692).


Από τον κλάδο της Σέλιτσας πρέπει να κατάγεται ο Παναγιώτης Πουλέας, ο οποίος έλαβε μέρος στην πολιορκία της Κορώνης το 1822 με το βαθμό του εικοσιπένταρχου
. Το 1824 σε κατάλογο ανδρών του Παναγιώτη Γιαννέα Καπετανάκη αναφέρεται και ο Παναγιώτης Πουλέας με την ένδειξη ότι ήταν κτοικος Σέλιτσας
. Ο ίδιος υπογράφει έγγραφα
 στις 16 Αυγούστου 1830. Το 1831 οι Μ. και Π. Πουλέας υπέγραψαν ψήφισμα στρεφόμενο κατά των Μαυρομιχαλαίων
 και ακόμη ο Π. Πουλέας και ο Χ. Πουλέας στις 3 Ιανουαρίου 1831 υπέγραψαν  μαζί με άλλους κατοίκους του Σταυροπηγίου πιστοποιητικό για τις υπηρεσίες στον αγώνα του Χριστόδουλου Γ. Καπετανάκη και οι υπογραφές τους βρίσκονται μεταξύ των Σελιτσάνων
. Οικογένεια Πουλέα υπάρχει μέχρι σήμερα στη Σέλιτσα και στη Λαγκάδα, αλλά δεν είναι γνωστό αν υπάρχει μεταξύ τους συγγένεια. Ακόμη το 1831 ο Ν. Πουλέας
 κατοικούσε στην περιοχή της Ανδρούβιστας (πρώην δήμος Καρδαμύλης).


Στη Μεγάλη Μαντίνεια το 1831 ζούσε ένας άλλος Π. Πουλέας
 που υπέγραψε και αυτός ψήφισμα κατά των Μαυρομιχαλαίων. Στα μέσα του προηγούμενου αιώνα στο ίδιο χωριό ζούσαν ο Γιαννάκης και ο Παναγιώτης Πουλέας, που δεν γνωρίζουμε τη μεταξύ τους συγγένεια. Πιθανώς ο Παναγιώτης να ήταν  πατέρας ή αδελφός του Γιαννάκη, επίσης δεν γνωρίζουμε τη συγγένεια αυτών με την Αστρινιώ Πουλέα (1840-1919), που έγινε σύζυγος του  Νικήτα Γεωργουλέα.


1) ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ ΠΟΥΛΕΑΣ. Το όνομά του το βρίσκουμε σε δικαιοπρακτικά έγγραφα του περασμένου αιώνα. Δεν είναι γνωστό πως ονομαζόταν η σύζυγός του  και με αυτή απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Κωνσταντίνο, β) την Ελένη που παντρεύτηκε το  Γεώργιο Κοκκινέα, τον λεγόμενο Κουτρούλη και γ) τη Σταυριανή που έγινε σύζυγος του  Κωνσταντίνου Γ. Κωνσταντινέα-Μπούσκου.



Α) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΙΩΑΝ. ΠΟΥΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1857 και έζησε πάνω από 60 χρόνια. Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Κωνστ. Φραγκούλη και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) το Βασίλη, β) το Γιώργη, γ) το Χρίστο, δ) τον Ηλία και στ) την Ανθή (1892-1939) που έγινε σύζυγος του  Γιωργάκη Δημ. Σκιά.


1) ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Κ. ΠΟΥΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1884 και έζησε μέχρι το 1961 (Εικ. 59, 117, 118). Παντρεύτηκε τη Στυλιανή Παν. Σπανέα (1897-1976) και απέκτησαν δύο κόρες, α) τη Σταυρούλα-Βούλα που παντρεύτηκε το δικηγόρο Καλαμάτας  Ιωάννη Γ. Κουτσίκο  (1905-1976)  και απέκτησαν τη Μαίρη που είναι σύζυγος του δικηγόρου Αθηνών Νικολάου Σαλαβράκου και β) τη Σοφία που παντρεύτηκε το  Σωτήριο Γ. Σκόκο  και απέκτησαν το Γιώργο και την Άννη που έγινε σύζυγος του Στάθη Μπακολιά.


2) ΓΕΩΡΓΙΟΣ Κ. ΠΟΥΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1888, εγκαταστάθηκε στην Αθήνα και έζησε μέχρι τις 15 Αυγούστου 1976 (Εικ. 115). Παντρεύτηκε την Ευαγγελία Κλ. Καπετανάκη (1891-1976) και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Δημήτριο που σπούδασε νομικά και εξελίχθηκε σε έναν από τους κορυφαίους δικηγόρους της Αθήνας. Διετέλεσε Υπουργός Εργασίας στην Κυβέρνηση Κόλλια και παντρεύτηκε τη δικηγόρο Μάρθα Παζιωτοπούλου, β) τον Παναγιώτη που αρχικά έγινε αξιωματικός του Πεζικού και με αίτησή του αποστρατεύτηκε με το βαθμό του Ταγματάρχη. Στη συνέχεια σπούδασε νομικά και δικηγορεί σήμερα στην Αθήνα, είναι δε παντρεμένος με τη Σωτηρία Πετσαλάκη καθηγήτρια Αγγλικών και γ) την Ελένη που έγινε σύζυγος του δικηγόρου Αθηνών  Σπύρου Κιουρκατιώτη .


3) ΧΡΙΣΤΟΣ Κ. ΠΟΥΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1893 και έζησε μέχρι το 1965 (Εικ. 116). Είχε μεταναστεύσει για πολλά χρόνια στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής και δεν δημιούργησε οικογένεια.


4) ΗΛΙΑΣ Κ. ΠΟΥΛΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1897 και έζησε μέχρι το 1979 (Εικ. 119). Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Χαρίλ. Κουμουτσέα (1908-1981) με την οποία απέκτησαν εννέα παιδιά, α) το Χαραλάμπη, β) τον Κώστα που πήρε τη Σοφία Δημητρέλου, γ) το Γιώργη που παντρεύτηκε την Αικατερίνη Τσαούση, δ) τον Αργύρη που πήρε τη Γεωργία Κουλούρη, ε) την Κατίνα σύζυγο   Κυριάκου Μαυρουδή, στ) την Ερασμία-Μίτσα (Εικ. 39) σύζυγο του  Παπά-Γιάννη Γαλέα, ζ) τη Λευκοθέα-Κούλα σύζυγο του  Χριστόδουλου Κολοβού, η) την Ελένη  σύζυγο του  Ιωάννου Λίβα  και θ) τον Παναγιώτη-Τάκη που παντρεύτηκε την Ευτυχία Πατριαρχέα από τις Γαϊτσές.


ΙΙ) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΟΥΛΕΑΣ. Το όνομά του αναφέρεται σε δικαιοπρακτικά έγγραφα της περιόδου 1877-1886. Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν ένα γιό, το Γεώργιο.

Α) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝ. ΠΟΥΛΕΑΣ. Αναφέρεται και αυτός σε δικαιοπρακτικά έγγραφα των ετών 1877-1907, αλλά δεν γνωρίζουμε πότε γεννήθηκε και πότε πέθανε. Άγνωστο είναι και το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν τη Σταυρούλα (1869-1937) η οποία έγινε σύζυγος του  Στυλιανού Γ. Σπανέα,  o oποίος ήρθε μαζί της σε δεύτερο γάμο. 

Π Ο Υ Τ Α Ν Ε Α Σ


Οικογένεια της Μικρής Μαντίνειας που την εποχή του 1821 αριθμούσε πολλά μέλη. Αργότερα άλλαξε το επίθετό της σε Χριστέας. Σε κατάλογο  ανδρών του Παναγιώτη Γιαννέα Καπετανάκη, που το 1824 πήραν μέρος σε εκστρατεία, αναφέρονται ο Γεώργιος, ο Νικόλαος και ο Παναγιώτης Πουτανέας
. Σε ψηφίσματα του 1831 κατοίκων του Σταυροπηγίου, με τα οποία καταδικάζονται τα στασιαστικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων, απαντούμε τα ονόματα των Γ., Π. και Χ. Πουτανέα
. Να σημειωθεί ότι το επίθετο αυτό είναι μερικές φορές παραποιημένο στα κείμενα και γράφεται ως Μπουτανέας, Πουταπέας και Πουτακέας. Σε πρακτικό εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου υπόγράφουν οι Γεώργιος και Χρίστος Πουτανέας
.


Στη Μικρή Μαντίνεια ζούσε τον περασμένο αιώνα ο Γρηγόριος Πουτανέας, που απέκτησε δύο παιδιά, α) το Γεώργιο ο οποίος γεννήθηκε το 1862 και έζησε μέχρι το 1918 και β) το Φίλιππο που γεννήθηκε το 1868. Ακόμη σε συμβόλαιο του 1881 αναφέρεται ο Θεόδωρος Πουτανέας.

Ρ Α Μ Ε Ν Α Κ Η Σ


Οικογένεια από τους Δολούς και από την Καρυούπολη της Μάνης
. Τις τοιχογραφίες του ναού του Αγίου Σπυρίδωνα Μικρής Μαντίνειας  ζωγράφισε το 1755 ο  ιερομόναχος Θεοδόσιος Ραμενάκης. Στην κτητορική επιγραφή του ναού σημειώνεται: “Χείρ Θεοδοσίου Ραμενάκη και Αναγνώστης Γονεάκης”  Δεν είναι γνωστό αν ο ιερομόναχος αυτός μόναζε σε μονή της Μικρής Μαντίνειας ή πήγε εκεί για εργασία. Πάντως οι Δολοί και η Μικρή Μαντίνεια είχαν πολύ καλές σχέσεις και πολλές οικογένειες από τους Δολούς είχαν εγκατασταθεί στη Μικρή Μαντίνεια.  

Ρ Ε Β Β Α Σ


Στη Μικρή Μαντίνεια εγκαταστάθηκε ο Σωτήριος Ρέββας του Παναγιώτη (1883-1948) και της Ευφροσύνης (1871-1960). Παντρεύτηκε την Παρασκευή Π. Κοστρίβα και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) την Όλγα, β) την Ευφροσύνη, γ) τη Χαρίκλεια, δ) το Γεώργιο και ε) τον Παναγιώτη.

 ΡΙΓΑΝΟΚΩΛΟΣ ή ΡΙΓΑΝΟΠΟΥΛΟΣ

Για πρώτη φορά αναφέρεται την Ιη Μαΐου 1822 το όνομα του Νικολάκη Ριγανόκωλα από τη Μεγάλη Μαντίνεια, ο οποίος πλήρωσε 23 γρόσια για μια εκφώνηση στο ναό του Αγίου Νικολάου Φλαρίου
.


Η οικογένεια Ριγανόκωλου ή Ριγανόπουλου ή Αγριανόκωλου κατοικούσε στη Μεγάλη Μαντίνεια και το σπίτι της ήταν αυτό στο οποίο έμενε παλαιότερα ο Ιωάννης Τυρέας, μετά ο Σωκράτης Σκιάς και κατόπιν ο Δήμος Κοζομπόλης, τώρα δε κατοικεί η νύφη του Ξένη Ιωάν. Κοζομπόλη.


Στα μητρώα της κοινότητας αναγράφονται τα ονόματα, α) του Ανδρέα που το 1866 απέκτησε γιό ονομαζόμενο Γεώργιο και β) του Παναγιώτη ο οποίος το 1875 απέκτησε γιό με το όνομα Σταύρος, που εγκαταστάθηκε στην Αθήνα. Ακόμη από παράδοση μαθαίνουμε ότι ο  Θεόδωρος Γ. Σπεντζούρης  πήρε σε τρίτο γάμο τη Μαριγώ Ριγανόκωλου ή Αγριανόκωλου.


Τέλος αναφέρεται ότι ο Γιάννης Ριγανόκωλος ή Ριγανόπουλος υπήρ-ξε ο πρώτος οικιστής του Κοπάνο (Ακρογιάλι). Εκεί έχτισε το σπίτι του, αλλά λέγεται ότι τον σκότωσαν “πειρατές”. Μετά τη δολοφονία του το σπίτι του περιήλθε στην κυριότητα  του Γεωργίου Αρ. Γεωργουλέα, που είχε παντρευτεί την Ευτυχία Γ. Σπεντζούρη, κόρη της Μαριγώς Ριγανοπουλίτσας.

Σ Α Ρ Α Ν Τ Ε Α Σ


Οικογένεια της Μικρής Μαντίνειας. Συνώνυμες οικογένειες ζούσαν παλαιότερα στον Κάμπο της Αβίας, την Καρδαμύλη
 και την περιοχή του Λεύκτρου. Στην περίοδο της Εθνεγερσίας του 1821 από έγγραφα αναφέρονται τα ονόματα του Γεωργάκη, του Χρίστου, του Ιωάννη και του Γαλάνη Σαραντέα. Ακόμη αναφέρεται το όνομα του Παναγιώτη Σαραντέα
 που έπεσε μαχόμενος εναντίον των τυράννων στον αγώνα του 1821.


Γ Ε Ω Ρ Γ Α Κ Η Σ   Σ Α Ρ Α Ν Τ Ε Α Σ. Το όνομά του αναφέρεται σε κατάλογο πολιτοφυλάκων που οργανώθηκαν το 1824 από το Γαλάνη Κουμουνδουράκη
. Από το έγγραφο αυτό μαθαίνουμε ότι ο Γεωργάκης Σαραντέας γεννήθηκε το 1789. Φαίνεται ότι κατοικούσε στον Κάμπο της Αβίας, γιατί στις 6 Ιουνίου 1828 υπέγραψε πρωτόκολλο εκλογής δημογερόντων Κάμπου
.Τον Ιούνιο του 1830 υπέγραψε έγγραφο προς τον Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια, για να του δηλώσει τη συμπαράστασή του, όταν οι Μαυρομιχαλαίοι προσπαθούσαν να ταράξουν την ησυχία του τόπου με το ζήτημα του πρίγκιπα Λεοπόλδου
. Τον Αύγουστο του 1830 κατήγγειλε στον Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου ορισμένους συμπατριώτες του για την αντικαποδιστριακή τους δραστηριότητα
. Το όνομά του αναφέρεται, ως Γ. Σαραντέας, σε ψήφισμα των κατοίκων του Σταυροπηγίου με το οποίο καταδικαζόντουσαν τα στασιαστικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων
.  


Χ Ρ Ι Σ Τ Ο Σ   Σ Α Ρ Α Ν Τ Ε Α Σ. Ήταν κάτοικος Μικρής Μαντίνειας και τον Οκτώβριο του 1831 υπέγραψε πρακτικό εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου
.


Ι Ω Α Ν Ν Η Σ   Σ Α Ρ Α Ν Τ Ε Α Σ. Το όνομά του αναφέρεται ως Ι. Σαραντέας σε ψήφισμα αποδοκιμασίας των Μαυρομιχαλαίων
.


Οι Μικρομαντιναίοι Σαραντέοι χωρίζονται σε δύο κλάδους, που δεν έχουν μεταξύ τους στενή συγγένεια. Ο ένας από αυτούς αρχίζει από το Γαλάνη Σαραντέα, το όνομα του οποίου βρίσκουμε στα έγγραφα του 1821 και παράλληλα αναφέρεται και από παράδοση.

-Α-

Ι) ΓΑΛΑΝΗΣ ΣΑΡΑΝΤΕΑΣ. Ζούσε στη Μικρή Μαντίνεια και το 1824 πήρε μέρος σε εκστρατεία στη Μεσσηνία υπό τον Παναγιώτη Γιαννέα Καπετανάκη
. Αργότερα, το 1831, υπέγραψε πρακτικό εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου
. Το όνομα του Γαλάνη Σαραντέα περιλαμβάνεται σε κατάλογο συνδρομητών ποιητικής συλλογής, που συντάχθηκε στην περίοδο 1836-1849 και τον κατατάσσει στους Μικρομαντιναίους
.


Από προφορική παράδοση μαθαίνουμε ότι ο Γαλάνης Σαραντέας είχε γεράσει, ήταν κάπου ογδόντα χρονών, δεν έβλεπε, είχε χάσει τη γυναίκα του και τα παιδιά του και ζούσε στην ερημιά του. Μια μέρα δυό ανιψιές του καθόντουσαν στον Άη Γιώργη, την εκκλησία των Σαραντέων και μοίραζαν μεταξύ τους τα κτήματα του Γαλάνη Σαραντέα. Κάποιος πείσμωσε από το φέρσιμο αυτό και πήγε στη Σέλιτσα και κανόνισε συμπεθεριό για το Γαλάνη. Έτσι του φέραν τη Σταυριανή Φιλανδριανού και την έκανε γυναίκα του. Από το γάμο αυτό γεννήθηκαν δύο γιοί, α) ο Νίκος και β) ο Γιώργης. Οι απόγονοί τους έμειναν γνωστοί με το παρωνύμιο  “Γαλαναίοι” . Ο Γέρο-Γαλάνης Σαραντέας έζησε μέχρι τα 110 χρόνια του και λένε πως αξιώθηκε να κρατήσει στα χέρια του και εγγόνι.


Α) ΝΙΚΟΣ ΓΑΛ. ΣΑΡΑΝΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1848 και έζησε μέχρι το 1918. Παντρεύτηκε την Αφροδίτη Παν. Κολοκοτρίνη και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Γιάννη, β) το Γεώργιο, γ) τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε το   Δημήτριο Μηνιοράκη  και δ) την Αριστέα που έγινε σύζυγος του  Γιάννη Ρακιντζή  τελωνειακού υπαλλήλου.


1) ΓΙΑΝΝΗΣ ΝΙΚ. ΣΑΡΑΝΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1872 και πέθανε το 1928 σε ηλικία 56 ετών (Εικ. 120). Σταδιοδρόμησε εκπαιδευτικός και το Μάρτιο του 1897 διορίστηκε Ελληνοδιδάσκαλος στο Ελληνικό Σχολείο Πλάτσας
, ενώ αργότερα  έγινε διευθυντής του Σχολαρχείου Κάμπου Αβίας. Γνωρίζουμε ότι ήταν ακρωτηριασμένος στο ένα χέρι. Παντρεύτηκε την Αριστέα Παν. Λεουτσέα από τη Μεγάλη Μαντίνεια και γεννήθηκαν έξι παιδιά, α) ο Νικόλαος (1915-1992) σταδιοδρόμησε ταχυδρομικός υπάλληλος και παντρεύτηκε τη Χρυσούλα Χατζησταύρου  από την οποία γεννήθηκαν ο Γιάννης και ο Αριστείδης, β) ο Παναγιώτης ήταν υπαξιωματικός (δίοπος) του Πολεμικού Ναυτικού και στον πόλεμο 1940-41 υπηρετούσε στο αντιτορπιλικό  “Ψαρά” (Εικ. 49). Το μεσημέρι της 20 Απριλίου 1941, ανήμερα το Πάσχα, το πλοίο του ήταν αραγμένο στην Πάχη Μεγάρων (κόλπος Ελευσίνας) και δέχτηκε επίθεση από Γερμανικά αεροπλάνα καθέτου εφορμήσεως (στούκας). Αφού το πλήρωμά του κατέρριψε δύο από αυτά τελικά βυθίστηκε. Από τους άνδρες του πληρώματος σκοτώθηκαν 40 και τραυματίστηκαν 55. Ο Παναγιώτης Σαραντέας ήταν υπαξιωματικός βολής και έπεσε ηρωϊκά μαχόμενος. γ) ο Ντίνος έκανε δύο γάμους, πρώτα παντρεύτηκε τη Μάγια Νεμτσόβιτς με την οποία απέκτησαν το Γιάννη και σε δεύτερο γάμο πήρε την Αγγελική Κορδάκη, δ) η Αφροδίτη παντρεύτηκε το  Γεώργιο Κομματά, που ήταν τελωνειακός υπάλληλος και εκτελέστηκε από τους Γερμανούς
 στις 8 Φεβρουαρίου 1944, ε) η Αγγελικούλα έγινε σύζυγος του  Αθανασίου Γ. Κοστρίβα (1916-1984) και στ) η Βούλα παντρεύτηκε τον  Άγγελο Αγγελάκη  τραπεζικό υπάλληλο.


2) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚ. ΣΑΡΑΝΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1885 και μετανάστευσε στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής, όπου και πέθανε σε νεανική ηλικία, χωρίς να υπάρχουν ειδήσεις του.  


Β) ΓΙΩΡΓΗΣ ΓΑΛ. ΣΑΡΑΝΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1852 και παντρεύτηκε την Παναγιώτα Νικ. Σπανέα, αδελφή του Γεωργίου Ν. Σπανέα, που είχε τις περιβόλες. Από το γάμο τους γεννήθηκαν δύο παιδιά, α) ο Παναγιώτης και β) ο Γιάννης.


1) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Γ. ΣΑΡΑΝΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1878 και παντρεύτηκε τη Γεωργία Ναθαναήλ, καταγομένη από τις Γαϊτσές. Εγκαταστάθηκαν στα Γιαννιτσάνικα και απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Χρίστο που παντρεύτηκε τη Μαρία Χειλά και β) το Γιώργη που έκανε σύζυγό του τη Βούλα Αθανασοπούλου.


2) ΓΙΑΝΝΗΣ Γ. ΣΑΡΑΝΤΕΑΣ. Πήρε μέρος στους Βαλκανικούς πολέμους 1912-13 και στις 30 Οκτωβρίου 1913 πέθανε από τα τραύματά του στο Νοσοκομείο Πρεμετής της Βορείου Ηπείρου
. 

-Β-


ΙΙ) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΑΝΤΕΑΣ. Δεν γνωρίζουμε πότε ακριβώς έζησε, ούτε τη συγγενική του σχέση  με τους προηγούμενους. Αναφέρεται μόνο ότι η συγγένεια έχει απομακρυνθεί πολύ. Το όνομα της συζύγου του είναι άγνωστο και με αυτή απέκτησαν ένα γιό, το Νικόλαο.


Α) ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΗΜ. ΣΑΡΑΝΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1854 και παντρεύτηκε τη Μελπομένη Κωνστ. Γονεάκη με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τον Αντώνιο, β) το Θάνο, γ) την Ευαγγελία που παντρεύτηκε το   Σπύρο Κουρμαλίδη  και δ) την Όλγα που έγινε σύζυγος του  Πότη Κοστρίβα, αλλά πέθανε νέα.


1) ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΝΙΚ. ΣΑΡΑΝΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1890 και ακολούθησε το στρατιωτικό στάδιο. Όπως αναφέρεται αρχικά υπηρέτησε στο πυροβολικό και έλαβε μέρος στους πολέμους 1912-13 και 1917-22 και έφθασε στο βαθμό του λοχαγού. Μετετάγη στη διαχείριση υλικού πολέμου
 και αποστρατεύθηκε το 1935. Στην περίοδο του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου ανεκλήθη στην ενεργό υπηρεσία με το βαθμό του λοχαγού και υπηρέτησε βοηθός του Διοικητή του Κέντρου ανεφοδιασμού Σερρών. Παντρεύτηκε τη Βασιλική Λώλου και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Νικόλαο που δεν παντρεύτηκε, β) τη Μελπομένη που σπούδασε φιλολογία και εργάστηκε καθηγήτρια και γ) την Αργυρούλα που έγινε γιατρός-γυναικολόγος και παντρεύτηκε το  Γ. Πολίτη.


2) ΘΑΝΟΣ ΝΙΚ. ΣΑΡΑΝΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1896 και έζησε μέχρι το 1985 (Εικ. 46, σ. 300). Στα χρόνια 1942-44 διετέλεσε πρόεδρος της κοινότητας Μικρής Μαντίνειας. Παντρεύτηκε τη Φωφώ Ανδρ. Γεωργουλέα (1900-1980) και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Νικόλαο που παντρεύτηκε την Ευαγγελία Βρεττέα, β) τον Ανδρέα που παντρεύτηκε την Αθηνά Ι. Παπαδέα από τη Μικρή Μαντίνεια και στην τετραετία 1983-86 διετέλεσε πρόεδρος της κοινότητας Μικρής Μαντίνειας και γ) την Αφρούλα που έγινε σύζυγος του  Δημητρίου Μπαζίγου.

Σ Α Σ Α Ν Ε Α Σ   ή   Σ Α Σ Α Ν Α Σ


Μέλη της οικογενείας Σασανέα ή Σασανά στα χρόνια του 1821 και μετά κατοίκησαν στη Μεγάλη και στη Μικρή Μαντίνεια,  Όπως αναφέρεται κατάγονται από την Τσίμοβα (Αρεόπολη) της Μάνης. Στο τέλος του προηγούμενου αιώνα μετακινήθηκαν προς το χωριό Τσιτσόρι (Ανάληψη) της Μεσσηνίας και από εκεί φτωχοί εγκαταστάθηκαν στην Αθήνα. Σήμερα στην περιοχή του Αγίου Χαράλαμπου της Μεγάλης Μαντίνειας, στη θέση Λουμπάρδα, υπάρχει τοπωνύμιο, “του Σασανά το Κουρούμπλι”. Αλλά και στην περιοχή των Σωτηριανίκων υπάρχει τοπωνύμιο “του Σασανά” που δηλώνει κάποια σχέση της οικογένειας με το χωριό αυτό. Στην περίοδο της Εθνεγερσίας του 1821 αναφέρονται στις Μαντίνειες τα ονόματα του Παναγιώτη και του Νικολάκη Σασανέα.


Π Α Ν Α Γ Ι Ω Τ Η Σ   Σ Α Σ Α Ν Ε Α Σ. Στις 5 Ιουλίου 1829 ο Παναγιώτης Σασανέας υπέγραψε  μεταξύ  Μεγαλομαντιναίων αναφορά υπέρ των δημογερόντων Σταυροπηγίου
. Το 1831 υπέγραψε, πάλι μαζί με τους Μεγαλομαντιναίους, ψήφισμα των κατοίκων του Σταυροπηγίου  με το οποίο καταδικαζόντουσαν τα στασιαστικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων
.


Ν Ι Κ Ο Λ Α Κ Η Σ   Σ Α Σ Α Ν Ε Α Σ. Ανάμεσα στους Μαντιναίους που το 1824 πήραν μέρος σε εκστρατεία στη Μεσσηνία υπό τον Παναγιώτη Γιαννέα Καπετανάκη ήταν και ο Νικολάκης Σασανέας
. Το 1831 υπέγραψε ψήφισμα κατά των Μαυρομιχαλαίων
 και τον  ίδιο χρόνο υπέγραψε πρακτικό εκλογής δημογερόντων Σταυροπηγίου
. Να σημειωθεί ότι και στις δύο τελευταίες περιπτώσεις το όνομά του βρίσκεται μεταξύ των Μικρομαντιναίων, που δείχνει ότι και αυτός κατοικούσε εκεί. Το όνομα της συζύγου του Νικολάκη Σασανέα δεν είναι γνωστό. Μαζί της απέκτησε έξι παιδιά, α) το Διονύσιο, β) τον Αρφάνη, γ) τον Παναγιώτη, δ) το Θεόδωρο, ε) μια κόρη που παντρεύτηκε το  Γιάννη Μανωλέα  από τη Μεγάλη Μαντίνεια και στ) άλλη μια κόρη που έγινε σύζυγος του  Αθανάσιου Παν. Κουμανταρέα,  ο οποίος είχε γεννηθεί το 1817 και κατοικούσε στη Μικρή Μαντίνεια. Θα πρέπει να αναφέρουμε ότι ενώ ο Νικολάκης Σασανέας ήταν κάτοικος Μικρής Μαντίνειας, όλοι οι επόμενοι φέρονται ως κάτοικοι της Μεγάλης Μαντίνειας.


Ι) ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΝΙΚ. ΣΑΣΑΝΑΣ. Γεννήθηκε το 1810 και ακολούθησε το ιερατικό στάδιο. Αρχικά ήταν διάκονος του Ζαρνάτας Γαβριήλ και το 1852 έγινε δεσπότης Σπάρτης. Εκεί τον ακολούθησαν ορισμένοι από τους αδελφούς του.  Η βιογραφία του έχει καταχωρηθεί στο πρώτο μέρος (Εικ. 17).


ΙΙ) ΑΡΦΑΝΗΣ ΝΙΚ. ΣΑΣΑΝΑΣ. Αναφέρεται ότι είχε τρεις κόρες, α) την Αφροδίτη που παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Ιωάν. Μανωλακέα,  β) την Αικατερίνη που έγινε σύζυγος του  Νικολάκη Παν. Κωνσταντινέα  και γ) τη Θεοδούλη που γεννήθηκε το 1845 και έζησε μέχρι το 1942 και ήταν σύζυγος του  Γεωργίου Στ. Κοτσωνέα.


ιιι) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΝΙΚ. ΣΑΣΑΝΑΣ. Γεννήθηκε το 1818 και έζησε μέχρι το 1863. Το όνομα της συζύγου του δεν είναι γνωστό. Απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Σταύρο και β) τη Βασίλω που γεννήθηκε το 1855 και έγινε σύζυγος του    Θεόδωρου Σκιά. Πιθανολογείται ότι ο Παναγιώτης Σασανάς είχε και άλλο γιό, το Δημήτριο, που η κόρη του Ελένη αναφέρεται σε δικαιοπρακτικό έγγραφο του 1903. Στα χρόνια 1860-1862 ο Παναγιώτης Σασανάς προτάθηκε από το δήμο Αβίας για ένορκος στο πρωτοδικείο της Καλαμάτας
, γιατί η περιουσία του ανερχόταν στο ποσόν των 15.000 δραχμών και ήταν μεταξύ των πλέον ευκατάστατων κατοίκων του δήμου του. Τέλος το όνομά του συνδέται με μια μακροχρόνια δικαστική υπόθεση, που απασχόλησε όλες τις βαθμίδες της δικαιοσύνης. Ο Π. Σασανέας, όπως σημειώνεται, είχε διαφορά με τον Παναγιώτη Κουμουτσέα και η υπόθεση αυτή παρουσιάζεται εκτενέστερα στο πρώτο μέρος του βιβλίου αυτού.     


Α) ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΑΣΑΝΑΣ. Το όνομά του αναφέρεται για πρώτη φορά το 1863 σε δικαστική υπόθεση του πατέρα του, όταν ορίστηκε κηδεμόνας της ανήλικης αδελφής του Βασιλικής. Το 1871 αγόρασε μια μετοχή
 της ανωνύμου μεταλλευτικής εταιρείας “Η Μεσσηνία”. Παντρεύτηκε τη Δημητρούλα αγνώστου γένους και απέκτησαν δύο παιδιά, α) τον Παναγιώτη και β) το Γεώργιο, ο οποίος το 1900 υπηρετούσε στρατιώτης. Την εποχή εκείνη πουλήθηκαν τα κτήματα της οικογενείας του Σταύρου Σασανά και η χήρα του είχε εγκατασταθεί στο Τσιτσόρι ή Τζιτζώρι (Ανάληψη) Μεσσήνης. Στην τότε περιουσία των Σασανάδων περιλαμβανόταν και ο πύργος τους (πυργόσπιτο) που σήμερα είναι ιδιοκτησία του Σωτ. Γ. Παπαδέα. Φαίνεται όμως πιθανό οι Σασανέοι να είχαν εγκατασταθεί από πολύ ενωρίτερα στην Ανάληψη της Μεσσήνης, γιατί το 1877 είχαν νοικιάσει το πυργόσπιτό τους στο γιατρό Γεώργιο Π. Κωνσταντινίδη (Κωνσταντινέα), όταν ασκούσε το επάγγελμά του στη Μεγάλη Μαντίνεια.  Ακολούθως ενοικίασε το σπίτι αυτό ο Κλεάνθης Νικ. Καπετανάκης και έμεινε εκεί μέχρι το 1900. Τότε αυτός μεν αγόρασε το σπίτι του Γεωργίου Γ. Καπετανάκη (σήμερα ιδιοκτησία  Γεωργίου Βασ. Μπελίτσου) και το Σασανέικο πυργόσπιτο το αγόρασε ο Παπά-Παναγιώτης Σπανέας.


IV) ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΝΙΚ. ΣΑΣΑΝΑΣ. Ακολούθησε στη Σπάρτη τον αδελφό του το δεσπότη. Το 1881 η  Θεοδωράκαινα Σασανά
 παραβρέθηκε στην καταγραφή  των αναθημάτων (αφιερωμάτων) του ναού του Ευαγγελισμού της  Θεοτόκου της Σπάρτης.  Προφανώς γιός τους ήταν ο Νικόλαος Σασανάς
 κάτοικος Σπάρτης, ο οποίος αναφέρεται στα χρόνια 1917-1938 ως ανιψιός του Δεσπότη Διονυσίου Σασανά.

Σ Α Φ Ι Ο Λ Ε Α Σ


Οικογένεια από τα Τσέρια του πρώην δήμου Καρδαμύλης. Από προφορική παράδοση μαθαίνουμε ότι υπήρχαν δύο αδέλφια, ο Παναγιώτης και ο Θεοχάρης, που ήταν εκπαιδευτικός.


ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΑΦΙΟΛΕΑΣ. Έζησε στα Τσέρια και παντρεύτηκε τη Χριστίνα Ταβουλαρέα, με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τη Μαρία, β) την Ποτίτσα, γ) το Σταύρο και δ) το Στράτη.


1) ΣΤΡΑΤΗΣ ΠΑΝ. ΣΑΦΙΟΛΕΑΣ. Γεννήθηκε στα Τσέρια το 1888 και έζησε μέχρι το 1963. Εργάστηκε στα Ελληνικά Ταχυδρομεία (Τ.Τ.Τ.). Παντρεύτηκε την Πολυξένη Αθ. Γονεάκη και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τον Αθανάσιο που εγκαταστάθηκε στη Μικρή Μαντίνεια και παντρεύτηκε την Αγγελική Ιωάν. Κοστρίβα, β) τον Παναγιώτη που σπούδασε μηχανικός στο Μετσόβιο Πολυτεχνείο, εργάστηκε στο Υπουργείο Περιβάλλοντος Χωροταξίας και Δημοσίων Έργων και παντρεύτηκε τη Στέλλα Παπαλιμπερίου, γ) το Θεοχάρη που σπούδασε και αυτός μηχανικός και εργάζεται στη ΔΕΗ και δ) το Σταύρο που είναι ιδιωτικός υπάλληλος.

Σ Ε Ρ Ε Μ Ε Τ Α Κ Η Σ


Οικογένεια καταγομένη από το Σταυρί της Μάνης του πρώην δήμου Μέσσης. Ένα μέλος της, ο Γεώργιος, ήταν εγκατεστημένος στο Γερολιμένα ασχολούμενος με το εμπόριο. Γιός του ανωτέρω ήταν ο Θεόδωρος Γ. Σερεμετάκης, που με το γάμο του “πολιτιγραφήθηκε” Μαντιναίος.


ΘΕΟΔΩΡΟΣ Γ. ΣΕΡΕΜΕΤΑΚΗΣ. Γεννήθηκε στο Γερολιμένα το 1891 και πέθανε στην Καλαμάτα το 1950. Υπηρέτησε καθηγητής και γυμνασιάρχης στην Καλαμάτα και παντρεύτηκε την Κωνσταντίνα (Ντίνα) Γεωρ. Σπανέα (1895-1982) με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) τον Παναγιώτη διευθυντικό στέλεχος της Εταιρείας Λιπασμάτων που παντρεύτηκε τη Σοφία Β. Κωνσταντινέα, β) το Διονύση μηχανικό του Μετσοβίου Πολυτεχνείου που εργάστηκε στη ΔΕΗ και παντρεύτηκε την Άννα Παπαδοπούλου, γ) το Σπύρο ταξίαρχο ε.α. που παντρεύτηκε την Αντιόπη Σκουλίδου, δ) το Δημοσθένη πλοίαρχο του εμπορικού ναυτικού που πήρε την Τασία Καλφίδου και ε) τη Χαρίκλεια που έγινε σύζυγος του  Αντώνη Σουκαρά.

Σ Κ Ι Α Σ


Το όνομα αυτό προέρχεται από το αραβικό  εσκιγιά  που σημαίνει αντάρτης, ληστής, κακούργος
. Λέγεται ότι σε κάποια μάχη οι τούρκοι αποκάλε σαν  έναν πρόγονο της οικογένειας εσκιγιά και έμεινε σαν επίθετο το Σκιάς. Οικογένειες Σκιά απαντούν στο Μεσολόγγι στη Χαλκίδα και στην περιοχή του πρώην δήμου Αβίας. Για πρώτη φορά το 1824 σε κατάλογο ανδρών του Θανασούλη Κουμουνδουράκη αναφέρεται ο Χριστόδουλος  Σκιάς
, ο οποίος ήταν γεννημένος το 1772, κατοικούσε στους Δολούς και αργότερα έγινε δημοπρόκριτος
.


Σε οικογενειακή παράδοση αναφέρεται ότι το όνομα Σκιάς ήταν παρωνύμιο της οικογένειας Τζανέα ή Τζανάκη, από την οποία και προέρχονται οι Σκιαίοι. Τζανέους βρίσκουμε στη Μεγάλη Μαντίνεια
, στη Σέλιτσα
 και στη Λαγκάδα του Ζυγού της Μάνης
.


Στην περιοχή της Μεγάλης  Μαντίνειας υπήρχαν δύο κλάδοι της οικογένειας Σκιά. Ο ένας άρχιζε από τρεις αδελφούς, τους Νικόλαο, Θεόδωρο και Λυκούργο. Ο δεύτρος κλάδος άρχιζε από το Χριστόδουλο Σκιά. Τη μεταξύ τους συγγένεια σήμερα δεν τη γνωρίζουμε. Παλαιότερα ο Σωκράτης Σκιάς που έμενε στο Ακρογιάλι καλούσε τους νέους να τη σημειώσουν για να τη θυμούνται. Δυστυχώς κανείς δεν ενδιαφέρθηκε τότε.


-Α-


Ι) ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΚΙΑΣ. Από μικρή ηλικία σταδιοδρόμησε στην Καλαμάτα και το 1870 αναφέρεται μεταξύ των εκτελεστών της διαθήκης του Σπυρίδωνος Αλεξανδράκη
. Δεν γνωρίζουμε την επαγγελματική του δραστηριότητα, μοναδική πληροφορία έχουμε από δικαιοπρακτικό έγγραφο που τον αναφέρει ως “οινοπνευματοποιό”.  Ο Νικόλαος Σκιάς παντρεύτηκε τη Βασιλική, το γένος της οποίας δεν γνωρίζουμε και με αυτή απέκτησαν ένα γιό, τον Ανδρέα. Πέθανε πριν από τον Απρίλιο του 1893.
 


Α) ΑΝΔΡΕΑΣ Ν. ΣΚΙΑΣ. Γεννήθηκε στην Καλαμάτα το 1861 (αριθμός δημοτολογίου 46) από γονείς καταγομένους από την Μεγάλη Μαντίνεια (Εικ. 122). Αφού τελείωσε το 1878 τις εγκύκλιες σπουδές του στην Καλαμάτα, γράφτηκε  στη Φιλοσοφική Σχολή του Πανεπιστημίου Αθηνών, από την οποία πήρε το πτυχίο του και στις 25 Ιανουαρίου 1884 αναγορεύτηκε διδάκτορας
 της ίδιας σχολής με το βαθμό “Άριστα”. Από τον Αύγουστο του 1884 δίδαξε για ένα χρόνο στο Γυμνάσιο της Καλαμάτας και κατόπιν για δύο χρόνια στην Εμπορική Σχολή της Χάλκης. Στις 25 Οκτωβρίου 1887 πήγε για μετεκπαίδευση στη Γερμανία και παρακολούθησε μαθήματα στα Πανεπιστήμια Μονάχου, Λειψίας και Βερολίνου, καθώς και στο Πολυτεχνείο του Μονάχου, όπου ασχολήθηκε με την Ελληνική Φιλολογία, την Αρχαιολογία, τη Γλωσσολογία, την Αισθητική και την Ιστορία της Τέχνης.


Στην Αθήνα επέστρεψε το 1891, οπότε και εξελέγη υφηγητής
 της Φιλοσοφικής Σχολής του Πανεπιστημίου Αθηνών με τη διατριβή του “Περί της Κρητικής διαλέκτου”. Την ίδια χρονιά ανέλαβε έφορος ανασκαφών. Το Δεκέμβριο του 1892, ως υφηγητής του Πανεπιστημίου Αθηνών, εξέδωσε
 φυλλάδιο των παραδόσεών του με τον τίτλο “Ή σημασία της Αρχαίας Ελληνικής γλώσσης ως όργανο καθολικής παιδεύσεως”. Το 1895 διορίστηκε έφορος αρχαιοτήτων και μεταξύ των άλλων το 1909 έκανε ανασκαφές στην Πύλο.


Το 1910 διορίστηκε καθηγητής των Ελληνικών Γραμμάτων στη Φιλοσοφική Σχολή του Πανεπιστημίου Αθηνών, αφού προηγουμρνως και για διάστημα δύο ετών δίδαξε στην ίδια έδρα ως υφηγητής. Δημοσίευσε πολλές και αξιόλογες μελέτες
 και από αυτές μνημονεύουμε την “Περί της προταθείσης απλοποιήσεως της γραφομένης Ελληνικής γλώσσης”.


Ο Ανδρέας Ν. Σκιάς παντρεύτηκε τη Μαρία Πρινοπούλου με την οποία δεν απέκτησαν παιδιά. Πέθανε σε ηλικία 61 ετών στις 3 Δεκεμβρίου 1922. Το περιοδικό “Νέος Ελληνομνήμων” έγραψε γι’  αυτόν
: “...Ο Ανδρέας Σκιάς δεν υπήρξε μόνον διαπρεπής καθηγητής και αρχαιολόγος. Μετριόφρων, μειλίχιος, αποφεύγων πάντα θόρυβον περί του ονόματός του, πρότυπον τιμίου και ευυπολήπτου ανδρός πρόκειται τοις νεωτέροις Έλλησι δια το λαμπρόν αυτού ήθος και τον αδαμάντινον αυτού χαρακτήρα υπόδειγμα άξιον θαυμασμού και μιμήσεως...”.


Ο καθηγητής του Πανεπιστημίου Αθηνών Κωνσταντίνος Ι. Λογοθέτης
 από τις Γαϊτσές σε ειδικό φυλλάδιο έγραψε για τον Ανδρέα Σκιά: “...Συμπαγής το σώμα και αγαθός την ψυχήν, ευπρεπής την μορφήν και τετράγωνος τον νουν διεκρίνετο εξ αρχής κατά την άοκνον επιμέλειαν και την μέχρι υπερβολής εξικνουμένην φιλοπονίαν, την ισχυράν και διαυγή διάνοιαν και την βαθείαν και εύστοχον κρίσιν...”. 


ΙΙ) ΛΥΚΟΥΡΓΟΣ ΣΚΙΑΣ. Εγκαταστάθηκε από μικρή ηλικία στην Καλαμάτα. Παντρεύτηκε την Κωνσταντίνα Τσαφούλια με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) το Νιόνιο, β) το Γεώργιο, γ) το Δημήτριο, δ) το Χρίστο και ε) την Ελένη που έγινε σύζυγος  Σταυροπούλου, ο οποίος διετέλεσε Διευθυντής του Μονοπωλείου Μεσσήνης.


Α) ΝΙΟΝΙΟΣ ΛΥΚ. ΣΚΙΑΣ. Παντρεύτηκε την Ευγενία Κάστανου και απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Λυκούργο και β) το Γεώργιο.


1) ΛΥΚΟΥΡΓΟΣ ΝΙΟΝ. ΣΚΙΑΣ. Παντρεύτηκε την Κωνσταντίνα Θάνου και απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Διονύση ναύαρχο του Πολεμικού Ναυτικού  και β) το Νικόλαο. 


Β) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΥΚ. ΣΚΙΑΣ. Ασχολήθηκε με το καπνεμπόριο και παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Καρδαρά, με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Λυκούργο, β) το Σωκράτη και γ) την Ευτυχία.


Γ) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΥΚ. ΣΚΙΑΣ. Γεννήθηκε το 1872 και έζησε μέχρι το 1965. Ασχολήθηκε επιτυχώς με το καπνεμπόριο στην Καλαμάτα. Παντρεύτηκε τη Χαρίκλεια Στρούμπου (1891-1958), αδελφή του δεσπότη Ιεζεκιήλ Στρούμπου  και απέκτησαν έξι παιδιά, α) τον Παναγιώτη που παντρεύτηκε την Ελένη Δημησιάνου και απέκτησαν τον Κώστα και τη Χαρίκλεια η οποία έγινε σύζυγος του Τάκη Παπαντωνόπουλου, β) το Λυκούργο (1910-1990) που πήρε την Αικατερίνη Δασκαρόλη και απέκτησαν το Δημήτριο και τη Χαρίκλεια η οποία παντρεύτηκε το Σταύρο Πανόπουλο, γ) την Αικατερίνη που έγινε σύζυγος του  Ανδρέα Μπουτιέρου, δ) το Φιλόστρατο που παντρεύτηκε τη Δώρα Ράπτου και έζησε μέχρι το 1987, ε) την Ελένη  σύζυγο του ιατρού  Δημητρίου Τσάκαλου  και  στ) τον Κωνσταντίνο που δεν παντρεύτηκε.


Δ) ΧΡΙΣΤΟΣ ΛΥΚ. ΣΚΙΑΣ. Γεννήθηκε το 1875 και έζησε μέχρι το 1957 (Εικ. 121). Ασχολήθηκε και αυτός με το καπνεμπόριο και παντρεύτηκε τη Φρόσω Κωνσταντινίδου (1895-1981) κόρη του γιατρού της Καλαμάτας Γεωργίου Π. Κωνσταντινίδη από τη Μεγάλη Μαντίνεια. Από το γάμο τους γεννήθηκαν πολλά παιδιά, αλλά έζησαν μόνο τα δύο, α) ο Γεώργιος που εκτελέστηκε το 1944 στο Μελιγαλά από τους αριστερούς και β) ο Παναγιώτης που πέθανε από φυματίωση στη μετεφηβική του ηλικία.


ΙΙΙ) ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΙΑΣ. Ήταν εγκατεστημένος στη Μεγάλη Μαντίνεια και παντρεύτηκε τη Βασιλική Παν. Σασανά που είχε γεννηθεί το 1855, με αυτή δε απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Γεώργιο, β) το Δημήτριο, γ) το Λυκούργο και δ) την Περσεφόνη που παντρεύτηκε τον  Ανδρέα Αρ. Γεωργουλέα.


Α) ΓΕΩΡΓΙΟΣ Θ. ΣΚΙΑΣ. Γεννήθηκε το 1875 και έζησε μέχρι το 1915. Δεν έχουμε στοιχεία για πιθανό γάμο που έκανε ή για παιδιά που απέκτησε.


Β) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ Θ. ΣΚΙΑΣ. Γεννήθηκε το 1879 και παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Ανδρ. Γεωργουλέα (1877-1969) με την οποία απέκτησαν τον Παναγιώτη.


1) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Δ. ΣΚΙΑΣ.  Έζησε από το 1909 μέχρι το 1964 (Εικ. 38). Παντρεύτηκε την Αμαλία Αλ. Μανδραπήλια (1907-1990) και απέκτησαν τρία  παιδιά, α) τον Ανδρέα (1935-1995) που σπούδασε μαθηματικός και δίδαξε στο γυμνάσιο της Καλαμάτας, β) τη Σταυρούλα που παντρεύτηκε τον  Παν. Καλομοίρη  και γ) τη Μαρία που υπηρετεί γραμματέας της κοινότητας Αβίας.


Γ) ΛΥΚΟΥΡΓΟΣ Θ. ΣΚΙΑΣ. Γεννήθηκε το 1881 και παντρεύτηκε την Αντιγόνη Βουγιούκα με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) τη Βασιλική που έγινε σύζυγος του  Σ π ύ ρ ο υ  Κ α γ κ α ρ ά κ η  και β) το Νικόλαο που πήρε τη Μαρία Πουλέα  από τη Βέργα.
-Β-


Ι) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΣ ΣΚΙΑΣ. Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του διότι σε δικαιοπρακτικά έγγραφα σημειώνεται “Χριστοδουλία Σκιού”. Από το γάμο τους γεννήθηκαν δύο παιδιά, α) ο Δημήτριος και β) η Ελπίδα που έγινε σύζυγος του  Αλέξη Π. Δάκαρη, ο οποίος είχε γεννηθεί το 1839.


Α) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔ. ΣΚΙΑΣ. Γεννήθηκε το 1847 και έζησε μέχρι το 1918. Παντρεύτηκε την Αφροδίτη Ιωάν. Πατσέα, που είχε γεννηθεί το 1850 και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Γιωργάκη, β) το Σωκράτη και γ) τη Μαριώ (1892- 1977) που έμεινε άγαμος.


1) ΓΕΩΡΓΑΚΗΣ ΔΗΜ. ΣΚΙΑΣ. Γεννήθηκε το 1875 και έζησε μέχρι το 1941 (Εικ. 133). Παντρεύτηκε την Ανθή Κ. Πουλέα (1892-1939) και από το γάμο τους γεννήθηκαν δύο παιδιά, α) ο Δημητράκης που παντρεύτηκε τη Γεωργία Π. Κοτσώνη και β) ο Σωκράτης (Εικ. 133) που πήρε την Ελευθερία Σπ. Νικολέα.


2) ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΔΗΜ. ΣΚΙΑΣ.  Γεννήθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια το 1884 και έζησε μέχρι το 1977. Εγκαταστάθηκε στο Ακρογιάλι και παντρεύτηκε την Περσεφόνη Στυλ. Σπανέα (1898-1979) αλλά δεν απέκτησαν παιδιά. Διετέλεσε πρόεδρος της κοινότητας Αβίας και το 1941 την εποχή της υποχώρησης των στρατευμάτων της Βρετανικής Αυτοκρατορίας φιλοξένησε Νεοζηλανδούς στρατιώτες και γι΄ αυτό τιμήθηκε  με δίπλωμα η κοινότητα.                           

Σ Π Α Ν Ε Α Σ


Στην περιοχή του Σταυροπηγίου Ζαρνάτας αναφέρεται για πρώτη φορά το 1699 ο Γιωργάκης Σπανάκης
, που ήταν  ενοικιαστής κτήματος του Λιμπεράκη Γερακάρη στο χωριό Κάμπος. Δεν είναι γωστό αν είναι ο ίδιος Γεωργάκης Σπανάκης που αναφέρεται το 1690 σε κατάλογο Μανιατών από την περιοχή του κάστρου της Κελεφάς
 ή αν η καταγωγή του είναι από την Ανδρούβιστα, δηλαδή τον πρώην δήμο Καρδαμύλης. Στην πρώτη περίπτωση ίσως είναι από τους Στεφανόπουλους του Οιτύλου, οι οποίοι ήταν χωρισμένοι σε πολλούς κλάδους και ένας από αυτούς ήταν οι Σπανέοι. Πιθανώς αρχικά να είχαν το όνομα Σπανάκης, γιατί στη Μάνη η κατάληξη -άκης προηγήθηκε της καταλήξεως -έας, η οποία επικράτησε μετά το 1800.


Εάν οι Σπανέοι της Μεγάλης Μαντίνειας κατάγονται από την περιοχή της Ανδρούβιστας-Καρδαμύλης, θα είναι από τις πιο παλιές γνωστές γενιές της Μάνης. Το 1278 αναφέρεται ο Μιχαήλ Σπανός
. O Κωνσταντίνος Σπανός ήταν Τζάσης (Τζαούσιος) των Μελιγκών στην περίοδο 1332-1338 και έχτισε την εκκλησία του Αγίου Γεωργίου στο Οίτυλο
 και τον Άγιο Νικόλαο στο Καμπινάρι της Πλάτσας
. Το 1440 ο Κωνσταντίνος Παλαιολόγος εξέδωσε χρυσόβουλο
 (διάταγμα) με το οποίο επέτρεπε στους αδελφούς Νικολό και Θεόδωρο Σπανό (Ισπανό στο κείμενο) από την Ανδρούβιστα να χρησιμοποιούν για δούλους τους τον Πέτρο και το Θεόδωρο Κόμπη. Αργότερα στα έτη 1699-1720 την παρουσία της οικογενείας των Σπανών στην περιοχή Ανδρούβιστας-Καρδαμύλης και τη σχέση τους με το τοπικό μοναστήρι του Σωτήρα μαρτυρούν δικαιοπρακτικά έγγραφα που έχει δημοσιεύσει ο Σταύρος Σκοπετέας


Το 1831 στην περιοχή του Σταυροπηγίου αναφέρονται οι Γ. και Π. Σπανέας, προφανώς Γεώργιος και Παναγιώτης, οι οποίοι υπέγραψαν πιστοποιητικό για τις υπηρεσίες στόν αγώνα του Χριστόδουλου Καπετανάκη
. Στην περίοδο 1836-49 ο Π. Σπανέας ήταν κάτοικος Μεγάλης Μαντίνειας και αναφέρεται σε κατάλογο συνδρομητών ποιητικής συλλογής
. Αργότερα,  το 1868, σε προικοσύμφωνο των οικογενειών Δικαιάκου-Μανέα αναφέρονται τα ονόματα του Σταύρου και του Διονυσίου Σπανέα. 


Από προφορική παράδοση δεν έχουμε πληροφορίες για την καταγωγή της οικογενείας Σπανέα της Μεγάλης Μαντίνειας. Σημειώνουμε μόνο ότι στην περιοχή Σωτηριανίκων υπάρχει τοπωνύμιο “Σπανιάνικα”, που ίσως δείχνει παροδική εγκατάσταση Σπανέων στην περιοχή αυτή ή του Κάμπου. Στα παλαιότερα χρόνια, όταν δεν είχε ακόμη οικιστεί η περιοχή Σωτηριανίκων, τα κτήματα ήταν ιδιοκτησίες Καμπιανών. Οι Σπανέοι της Μεγάλης Μαντίνειας χωρίζονται σε τρεις κλάδους με παλαιότερους το Γεώργιο, το Δημήτριο και το Νικόλαο. Θεωρείται πιθανό ότι ο Γεώργιος και ο Δημήτριος ήταν αδέλφια και ο πατέρας του Νικολάου ίσως να ήταν αδελφός ή πρωτεξάδελφος των δύο προηγουμένων.
-Α-


Ι) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΠΑΝΕΑΣ. Ήταν ιερέας και έφερε τον τίτλο του Οικονόμου. Ενορία του δεν ήταν η Μεγάλη Μαντίνεια, αλλά γειτονική περιοχή που δεν αναφέρεται. Πιθανό θεωρείται να ιερουργούσε στους Δολούς, όπου οι Σπανέοι είχαν πολλές συγγένειες εξ αγχιστείας. Ο Οικονόμος Γεώργιος Σπανέας είχε μια αδελφή, την Αικατερίνη, που παντρεύτηκε τον  Ηλία Γερασιμέα  από τη Μεγάλη Μαντίνεια. Δεν είναι γνωστό το όνομα  της συζύζου του Γεωργίου Σπανέα με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τον Παναγιώτη, β) το Στυλιανό, γ) τη Γεωργία ή Αγαθή που πήρε τον  Πέτρο Στρογγύλη  και  δ) την Τασία που έγινε σύζυγος του  Κυριακούλη Μανέα.  


Α) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΣΠΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1851 και έζησε        μέχρι το 1935 (Εικ. 18, 131). Παντρεύτηκε τη Χαρίκλεια Νικολ. Κωνσταντινέα (1863-1940) από τη Μεγάλη Μαντίνεια και ακολούθησε και αυτός το ιερετικό στάδιο και αξιώθηκε στον τίτλο του Οικονόμου. Παρέμεινε στη Μεγάλη Μαντίνεια και αρχικά ήταν βοηθός του Οικονόμου Ιωάννη Χριστόδ. Φραγκούλη και αργότερα ανέλαβε ο ίδιος την ενορία. Γύρω στα 1922-23 έχασε το φως του και σταμάτησε να ιερουργεί. Κατοικούσε αρχικά εκεί που σήμερα μένει ο Κωνσταντίνος Κομπότης και περίπου το 1900 αγόρασε τον πύργο του Σασανά, που σήμερα είναι ιδιοκτησία του Σωτήρη Γεωργ. Παπαδέα. Από το γάμο του απέκτησε έξι παιδιά, α) τη Βασιλική (1884-1972) σύζυγο του  Δημητρίου Γελασέα  από τους Δολούς. Μετά τη χηρεία της επέστρεψε πάλι στη Μεγάλη Μαντίνεια για να φροντίσει τους γέροντες γονείς της, β) τη Σταυρούλα που γεννήθηκε το 1887 και παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Στ. Μανέα, αλλά πέθανε νέα από φυματίωση, γ) τη Ζαχαρούλα (1890-1929) που παντρεύτηκε τον  Παπα-Γιάννη Ξανθάκη (1886-1947) από τα Γιαννιτσάνικα, δ) τη Στυλιανή (1897-1976, Εικ. 118) σύζυγο του  Βασιλείου Κ. Πουλέα, ε) την Ντίνα (1899-1985) σύζυγο του  Ηρακλή Φ. Μανέα  και στ) το Γεώργιο. 


1) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝ. ΣΠΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια το 1902 (Εικ. 79, 125), φοίτησε στο Γυμνάσιο της Καλαμάτας και στη συνέχεια σπούδασε νομικά στο Πανεπιστήμιο Αθηνών. Ακολούθησε το δικαστικό κλάδο και υπηρέτησε πάρεδρος στην Αθήνα, πρωτοδίκης στην Καβάλα, στη Ζάκυνθο, στη Χίο και στην Πάτρα, πρόεδρος πρωτοδικών στις Σέρρες και τη Χαλκίδα, εφέτης στη Θεσσαλονίκη και την Αθήνα, όπου και πέθανε στις 10 Δεκεμβρίου 1960. Όταν υπηρετούσε στη Ζάκυνθο παντρεύτηκε την Αλίκη Δημ. Κατραμή (Εικ. 124) με την οποία απέκτησαν μια κόρη, τη Χαρίκλεια-Λιάνα, που παντρεύτηκε το Νευρολόγο-Ψυχίατρο  Σταύρο Γ. Καπετανάκη.


Β) ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΣΠΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1865 και έζησε μέχρι το 1933. Έκανε δύο γάμους και πρώτα πήρε τη Γεωργίτσα Γ. Φραγκούλη με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Χρίστο που πέθανε νέος, β) τον Κωνσταντίνο, γ) την Περσεφόνη (1897-1978) που παντρεύτηκε το  Σωκράτη Δημ. Σκιά  και δ) την Αρίστω (1900-1986) που έγινε σύζυγος του  Ντίνου Χ. Καραμπίνη. Σε δεύτρο γάμο ήρθε με τη Σταυρούλα Γ. Πουλέα, γεννημένη το 1870, με την οποία απέκτησαν α) τη Μπετζεχρή (1907-1961, Εικ. 38) που πήρε το  Σπύρο Παν. Νικολέα  από τη Μικρή Μαντίνεια και β) τη Φρόσω (1911-1961, Εικ. 38) που έμεινε ανύπανδρη.


1) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΥΛ. ΣΠΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1892 και έζησε μέχρι το 1964 (Εικ. 123). Μετανάστευσε στην Αμερική και όταν γύρισε με αξιόλογη χρηματική περιουσία παντρεύτηκε τη Βασιλική Δαμήλου με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) το Στυλιανό απόστρατο ταξίαρχο της Ελληνικής Αστυνομίας που παντρεύτηκε την Αικατερίνη Αικατερινίδου, β) τον Αντώνη που πήρε την Κοραλία Καμπύλη, γ) τη Γωγούλα που έγινε σύζυγος του  Σταύρου Μανεσιώτη, δ) την Άννα που έκανε δύο γάμους και πρώτα παντρεύτηκε τον  Πέτρο Γεωργιάκο  και κατόπιν τον  Αλέκο Σταμούλη  και ε) την Ελένη που έγινε σύζυγος του  Θανάση Σαμπατάκου.
-Β-


ΙΙ) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΠΑΝΕΑΣ. Είναι ο παλαιότερος του δεύτερου κλάδου των Σπανέων και κατά πάσα πιθανότητα είναι αδελφός του Οικονόμου Γεωργίου Σπανέα. Οι απόγονοι του Δημητρίου Σπανέα είχαν το παρωνύμιο “Μπαλέας”, που ίσως σχετίζεται με την ομώνυμη οικογένεια των Δολών, δηλαδή θα μπορούσε η μητέρα τους να είναι της οικογενείας Μπαλέα και στα παιδιά της να εδόθη αυτό το παρωνύμιο, για να διακρίνονται από τους άλλους Σπανέους. Τα ανωτέρω αποτελούν μια απλή υπόθεση, γιατί το γένος της συζύγου του Δημητρίου Σπανέα δεν είναι γνωστό. Μαζί της απέκτησε δύο παιδιά, α) τη Μαρίτσα που παντρεύτηκε τον  Ηλία Κοτσόβολο  και β) το Χαραλάμπη.


Α) ΧΑΡΑΛΑΜΠΗΣ ΔΗΜ. ΣΠΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1864 και έκανε δύο γάμους, η πρώτη του γυναίκα ήταν της οικογενείας Παναγέα, αλλά το βαφτιστικό της παραμένει άγνωστο και με αυτή απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Πότη, β) το Χρίστο και γ) το Μένη-Αριστομένη. Σε δεύτερο γάμο πήρε την Καλλιρρόη Νικήτα Γεωργουλέα με την οποία  δεν απέκτησαν παιδιά. Γύρω στα 1900 ο Χαράλαμπος Σπανέας-Μπαλέας σκότωσε το Σταύρο Παν. Κοτσώνη γιατί ο δεύτερος του είπε λόγια πειρακτικά.


1) ΠΟΤΗΣ ΧΑΡ. ΣΠΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1888 και έκανε δύο γάμους αλλά δεν απέκτησε παιδιά. Η πρώτη γυναίκα του ονομαζόταν Καλλιρρόη Ν. Αβράμη και η δεύτερη Φωτούλα Κασιμιώτη. Η Φωτούλα ήταν κόρη της Ευαγγελίας Κ. Μοιρέα και την είχε μεγαλώσει η θεία της Καλλιόπη Στυλ. Βενετσανέα.


2) ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΑΡ. ΣΠΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1890 και ασκούσε στην Κα-λαμάτα το επάγγελμα του ζαχαροπλάστη. Το όνομα της γυναίκας του δεν είναι γνωστό και δεν απέκτησε παιδιά.


3) ΜΕΝΗΣ ΧΑΡ. ΣΠΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1893 και πήρε την Ελένη Μανωλέα, η οποία ήρθε σε δεύτερο γάμο μαζί του και δεν απέκτησαν παιδιά.

-Γ-


Α) ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΠΑΝΕΑΣ. Είναι ο παλαιότερος του τρίτου κλάδου των Σπανέων της Μεγάλης Μαντίνειας και φέρεται ότι ήταν ανιψιός του Οικονόμου Γεωργίου Σπανέα. Έζησε περίπου μέχρι το 1879. Σε δικαιοπρακτικά έγγραφα τον συναντούμε ως Αναγνώστη προφανώς από τον εκκλησιαστικό του τίτλο. Θεωρείται πιθανό ότι παντρεύτηκε αδελφή του Αριστείδη-Γαλάνη Γεωργουλέα, γιατί τα παιδιά του Νικολάου Σπανέα και του Αριστείδη Γεωργουλέα ήταν πρώτα εξαδέλφια. Από το γάμο του γεννήθηκαν έξι παιδιά, α) ο Γιώργης, β) ο Διονύσης για τον οποίο αναφέρεται ότι έχασε τη ζωή του όταν υπηρετούσε στο στρατό, γ) η Βασιλική (1860-1938) που πήρε τον  Παναγιώτη Θ. Μανέα-Καλογερέα,  δ) η Ποτίτσα που παντρεύτηκε το  Γεώργιο Γαλάν. Σαραντέα, ε) η Ρεβέκκα που γεννήθηκε το 1870 και παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Ιωαν. Κοκκινέα  και στ) η Κοκώνα που πήρε τον  Αθανάσιο Παν. Γονεάκη  από τη Μικρή Μαντίνεια.


!) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚ. ΣΠΑΝΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1857 και έζησε μέχρι το 1940. Παντρεύτηκε τη Χαρίκλεια Νικ. Γελασέα από τους Δολούς και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Νίκο που πέθανε σε παιδική ηλικία, β) τη Σταυρούλα (1891-1983) που παντρεύτηκε το Γυμνασιάρχη  Ιωάννη Μούντανο  και γ) τη Ντίνα (1895-1982) που έγινε σύζυγος του Γυμνασιάρχη  Θεόδωρου Σερεμετάκη. Ο Γεώργιος Ν. Σπανέας ασχολήθηκε με το εμπόριο και απέκτησε μεγάλη περιουσία. Εκχέρσωσε την περιοχή μεταξύ Μύλων και Αρμυρού, που φέρει το όνομά του “Περιβόλες του Σπανέα”. Μέχρι το θάνατό του κατοικούσε  στο περιβόλι του στο Αρχοντικό, που αργότερα το αγόρασε ο Σταύρος Φραγκούλης.

Σ Π Ε Ν Τ Ζ Ο Υ Ρ Η Σ

Η οικογένεια Σπεντζούρη αποτελεί κλάδο της Μεγαλομαντιναίικης γενιάς των Παγώνηδων, από την οποία προέρχεται και ο Εθνομάρτυρας Μητροπολίτης Μονεμβασίας και Καλαμάτας Χρύσανθος Παγώνης. Στα παλαιά μητρώα της κοινότητας Αβίας για το αυτό πρόσωπο χρησιμοποιούνται και τα δύο ονόματα Παγώνης-Σπεντζούρης. Αναφέρεται ακόμη μακρυνή συγγένεια με τους Γερασιμέους-Γερασιμόπουλους που κατάγονται και αυτοί από τους Παγώνηδες. Δεν αναφέρεται δεσμός με τους Σπεντζουράκους της Μέσα Μάνης.


Λέγεται ότι η ετυμολογία του ονόματος Σπεντζούρης προέρχεται από το πουλί σπίνος, το οποίο στη Μάνη και στην Κυνουρία ονομάζεται  “σπεντζούρι”. Αναφέρεται ότι ένας από τους Παγώνηδες ήταν μικρόσωμος και άσχημος και τον είπαν ειρωνικά  “Σπεντζούρη”  αντί του μεγάλου και όμορφου παγωνιού που εδήλωνε το επίθετό του. Οι απόγονοί του αρχικά είχαν και τα δύο ονόματα και τελικά επικράτησε το Σπεντζούρης.   


Οικογένεια Σπεντζούρη υπάρχει στη Μεγάλη Μαντίνεια και στον Κάμπο. Οι Καμπιανοί όμως αποτελούν κλάδο των Μεγαλομαντιναίων  που εγκαταστάθηκαν  εκεί μετά την επανάσταση του 1821. Παραμένει άγνωστο αν και πριν από την επανάσταση κατοικούσε κάποιος από τους Σπεντζουρέους στον Κάμπο, γιατί αναφέρεται το όνομα του Αναγνώστη Σπεντζούρη, που σκοτώθηκε στο Μανιάκι
 το 1825 ακολουθώντας το Θανασούλη Καπετανάκη. 


Οι Μαντιναίοι Σπεντζουρέοι εμφανίζονται στα γραπτά της εποχής με διάφορες παραλλαγές του ονόματός τους, όπως Σπυτζουρέας, Σπιντζούρης, Σπίντζουρας και Σπινισούρης. Πληροφορίες από έγγραφα έχουμε για τα ακόλουθα ονόματα:


Τ Ζ Α Ν Ε Τ Ο Σ   Σ Π Ε Ν Τ Ζ Ο Υ Ρ Η Σ. Γεννήθηκε το 1772 στη Μεγάλη Μαντίνεια και το 1842 εξετάστηκε ως μάρτυρας στην υπόθεση των Αγίων Σαράντα
.


Σ Α Ρ Α Ν Τ Ο Σ   Σ Π Ε Ν Τ Ζ Ο Υ Ρ Η Σ. Γεννήθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια το 1782 και στις 3 Ιανουρίου 1831 υπέγραψε πιστοποιητικό για τις υπηρεσίες που προσέφερε στον στον αγώνα ο Χριστόδουλος Καπετανάκης
. Στις 13 Μαΐου 1833 υπέγραψε ανάλογο πιστοποιητικό για το Βενετσάνο Καπετανάκη
 και τον Αύγουστο  του 1842 κατέθεσε ως μάρτυρας στην υπόθεση των Αγίων Σαράντα
. 


Από παράδοση αναφέρονται ως παλαιότεροι της οικογένειας οι Γιωρ-γάκης και Γιαννακός, οι οποίοι ήταν αδέλφια:


Ι) ΓΙΩΡΓΑΚΗΣ ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ.  Στα χρόνια 1836-49 συντάχθηκε κατάλογος συνδρομητών ποιητικής συλλογής, όπου αναφέρεται το όνομα Γ. Σπινισούρης
 και υποθέτουμε ότι πρόκειται για το Γεωργάκη και όχι για τον αδελφό του Γιαννακό. Το όνομα της συζύγου του Γεωργάκη Σπεντζούρη δεν είναι γνωστό. Από παράδοση αναφέρεται ότι ήταν μια  ικανή πρακτική μαία και είχε αποκτήσει πολύ καλή φήμη στην περιοχή. Λέγεται ότι ένας Κουμουνδούρος, πιθανώς ο μετέπειτα πρωθυπουργός Αλέξανδρος Κουμουνδούρος, την κάλεσε στη Βελίκα, όπου κατοικούσε, για να ξεγεννήσει τη γυναίκα του. Για την υπηρεσία αυτή της έδωσε ένα μαντήλι γεμάτο ασημένια τάλληρα. Εκείνη όμως δεν δέχτηκε την αμοιβή και ζήτησε να της διορίσει το γιό της το Θοδωρή ειρηνοδίκη. Ο Θοδωρής, που υπηρετούσε γραμματέας ειρηνοδικείου, υπεβλήθη σε υποτυπώδεις εξετάσεις, αλλά δεν μπόρεσε να απαντήσει στο ερώτημα “πώς γίνεται η κατάσχεσις ηρτημένων καρπών” (καρπών πάνω στα δέντρα) και έχασε τη θέση. Έκτοτε ο Θεόδωρος Γ. Σπεντζούρης έγινε άσπονδος εχθρός του Κουμουνδούρου.


Ο Γεωργάκης Σπεντζούρης με τη σύζυγό του τη μαία απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Θοδωρή,  β) την Ασπασία που έγινε σύζυγος του  Νικολάου Ηλ. Γεωργιτσέα  και γ) μια ακόμη κόρη, που δεν αναφέρεται το όνομά της και παντρεύτηκε το  Γιαννάκη Νικολέα  από τη Μεγάλη Μαντίνεια. Φαίνεται όμως ότι ο Γιωργάκης Σπεντζούρης είχε και άλλη γυναίκα, η οποία εγκαταστάθηκε στον Κάμπο μαζί με το γιό της Γιώργη. Πιθανώς ο Γιωργάκης Σπεντζούρης να παντρεύτηκε μετά το θάνατο της πρώτης του γυναίκας και λίγο μετά το γάμο του να πέθανε και αυτός. Όπως αναφέρεται,τη δεύτερη σύζυγό του την έδιωξε από τη Μεγάλη Μαντίνεια ο γιός του ο Θεόδωρος, ίσως για να μην έχει διεκδικήσεις πάνω στην περιουσία του πατέρα του.


Α) ΘΟΔΩΡΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ. Αναφέρονται ως χρονολογίες  γέννησής του τα έτη 1823, 1830 και 1840. Έζησε  μέχρι το 1918. Έκανε τρεις γάμους. Της πρώτης γυναίκας του το όνομα δεν είναι γνωστό και με αυτή δεν απέκτησαν παιδιά. Η δεύτερη σύζυγός του ήταν της οικογενείας Μωράκη  με την οποία απέκτησαν τη Χρυσούλα (1870-1955) που παντρεύτηκε το  Γεώργιο Ιωάν. Φραγκούλη. Τρίτη σύζυγός του ήταν η Μαριγώ Ριγανόκωλου ή Αγριανόκωλου, με την οποία απέκτησαν άλλα πέντε παιδιά, α) την Ευτυχία (1871-1948) που έγινε σύζυγος του  Γεωργίου Αρ. Γεωργουλέα, β) την Πολωνία, που ήταν βαρύκοος και έγινε σύζυγος του  Ιωάννη Ψαρρέα  από τις Γαϊτσές, γ) το Γεώργιο, δ) τον Παναγιώτη και ε) τον Ηλία.


Ο Θοδωρής Σπεντζούρης το 1856 διορίστηκε δικαστικός κλητήρας (δικαστικός επιμελητής) στο πρωτοδικείο Καλαμάτας
. Το 1865 υπηρετούσε γραμματέας του ειρηνοδικείου Φιγαλείας και μετατέθηκε στο ειρηνοδικείο Κορώνης
, το δε Νοέμβριο του 1866 μετατέθηκε στο Πεταλίδι
. Οι θέσεις τις οποίες κατά καιρούς κατείχε ο Θ. Σπεντζούρης ενισχύουν την παράδοση περί Κουμουνδούρου που αναφέρθηκε προηγουμένως.


1) ΓΕΩΡΓΙΟΣ Θ. ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ. Γεννήθηκε το 1875 και ανέλαβε να τον σπουδάσει ο Σταύρος Γεωργ. Φραγκούλης, που ήταν γραμματέας στο πρωτοδικείο του Πύργου της Ηλείας. Διορίστηκε υπάλληλος δικαστηρίων και εξελίχθηκε σε γραμματέα εφετείου. Ενώ είχε πάρει πτυχίο νομικής, δεν άσκησε το επάγγελμα του δικηγόρου γιατί ήταν βαρύκοος. Παντρεύτηκε τη Βέτα Φαρφαρά και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Θεόδωρο, β) τη Μαρία που έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Επισκόπου  και γ) τον Κώστα που υπηρέτησε στο Πολεμικό Ναυτικό.


2) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Θ. ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ. Γεννήθηκε το 1885 και έζησε μέχρι το 1969 (Εικ. 127). Παντρεύτηκε τη Μαριώ Χάιδ. Νικητάκη (1885-1972, Εικ. 128) και απέκτησαν τέσσερα παιδιά,  α) τη Βούλα που παντρεύτηκε το  Στράτη Νικολόπουλο,  β) το Σαράντο, δικηγόρο Αθηνών, που παντρεύτηκε την Αικατερίνη Λεονταρίδου καθηγήτρια φιλολογίας και απέκτησαν τη Μαριλένα και τη Λουΐζα, γ) το Γεώργιο απόστρατο συνταγματάρχη των τεθωρακισμένων και μηχανολόγο-ηλεκτρολόγο του Μετσόβιου Πολυτεχνείου, ο οποίος παντρεύτηκε την Ελένη Φωκά (1936-1993) και απέκτησαν τον Παναγιώτη και δ) την Αντωνία που έγινε σύζυγος του δικηγόρου  Γεωργίου Μουρκάκου.


3) ΗΛΙΑΣ Θ. ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ. Το όνομά του σημειώνεται σε συμβόλαιο της 16 Ιουλίου 1900. Αναφέρεται ότι πέθανε άγαμος σε ηλικία 27 ετών. Όπως λέγεται είχε πάει να ψαρέψει, κρυολόγησε και πέθανε.


Β) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ. Ήταν εγκατεστημένος στον Κάμπο και δεν είναι γνωστό το όνομα της γυναίκας του με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Γιάννη, β) τον Παναγιώτη, γ) το Βασίλη και δ) το Νικόλαο.


1) ΓΙΑΝΝΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ. Γεννήθηκε στον Κάμπο το 1854 και έζησε μέχρι το 1933. Παντρεύτηκε τη Βενετία Δ. Πιερέα (1852-1942) και απέκτησαν α) το Γεώργιο γεννημένο το 1883, που εργάστηκε κουρέας και απέκτησε δύο κόρες, τη Σταμάτω και τη Βενέτω, β) την Ελένη που τη σκότωσαν για λόγους τιμής και γ) τον Παναγιώτη γεννημένο το 1895, που παντρεύτηκε την Πηνελόπη Συγκελάκη και απέκτησαν το Γιώργη, το Γιάννη, το Νίκο, το Δημήτρη, τον Κώστα, την Τούλα, την Τασία και τη Μαρία.


2) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ. Γεννήθηκε το 1870 και έζησε μέχρι το 1934. Το όνομα της γυναίκας του ήταν Πίτσα με την οποία απέκτησαν  α) το Γιώργη, β) το Δημήτριο, γ) τον Κωνσταντίνο, δ) τη Βούλα και ε) την Ευαγγελία.


3) ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ. Εγκαταστάθηκε με το νεώτερο αδελφό του Νικόλαο στην Καλαμάτα και είχαν αρτοποιείο. Από το γάμο του απέκτησε τρία παιδιά, α) το Γεώργιο, β) τη Μαλαματένια που έγινε σύζυγος του  Γιάννη Ελευθερίου  και γ) τον Κώστα ο οποίος υπηρέτησε αξιωματικός της Χωροφυλακής και απέκτησε ένα γιό το Βασίλειο που έγινε συνταγματάρχης της Χωροφυλακής. Ο τελευταίος με τη σύζυγό του Ματούλα απέκτησαν τρία παιδιά, 1) τον Κώστα, θεολόγο, 2) το Νίκο, γιατρό και 3) τη Χαρά.


4) ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ. Γεννήθηκε το 1874, εργάστηκε ως αρτοποιός στην Καλαμάτα και το όνομα της συζύγου του ήταν Χρυσούλα . Από το γάμο τους γεννήθηκαν  α) ο Γεώργιος, β) η Ιουλία που  παντρεύτηκε τον  Κυριάκο Περιμένη  και έζησε μέχρι το 1984, γ) η Θεώνη που έγινε μοναχή με το όνομα Θεοφανώ και έζησε μέχρι το 1980 και δ) η Ελένη η οποία παντρεύτηκε το  Γεώργιο Γιαννακόπουλο  και μετανάστευσαν στην Αμερική, όπου  έζησε μέχρι το 1978.


α) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚ. ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ. Εργάστηκε στην Καλαμάτα ως αρτοποιός και παντρεύτηκε τη Μεγαλομαντιναίισσα Καλλιόπη Γ. Καραμπίνη (1911-1984) με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) το Νίκο δικηγόρο Αθηνών που παντρεύτηκε τη Δήμητρα Λαγού καθηγήτρια Αγγλικών, β) τον Αντώνιο που παντρεύτηκε τη Μαρία Πατσαβούρα, γ) τη Χρυσούλα που έγινε σύζυγος του  Βασιλείου Κουρή,  δ) το Σπύρο που σπούδασε χημικός και marketing και έκανε δύο γάμους, πρώτα με τη Μαρία Μαυρομιχάλη και μετά με την Ανδρομάχη Πασσά και ε) τον Παντελή που παντρεύτηκε τη Μαρία Ανδριτσάκη.


ΙΙ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΣ ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ. Αδελφός του Γεωργάκη, που παντρεύτηκε τη Ζαφειρούλα Κουμουτσέα και απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Παυσανία, β) την Ελισάβετ που παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Καραμπίνη,  τον λεγόμενο και  Καλόγερο  και γ) τη Σταυρούλα η οποία έγινε σύζυγος του   Κλεάνθη Νικ. Καπετανάκη.  Ο Γιαννακός πρέπει να είναι ο αναφερόμενος σε προικοσύμφωνο το 1868 ως Ιωάννης Σπεντζούρης. Από παράδοση μαθαίνουμε ότι οι αδελφοί Γεώργιος και Γιαννακός Σπεντζούρης κατοικούσαν στο ίδιο σπίτι, εκεί που έμενε μέχρι το δεύτερο παγκόσμιο πολεμο η Ανθή χήρα Παυσανία Σπεντζούρη και τώρα είναι ιδιοκτησία Γιάννη Ε. Κακούρου. Όπως λέγεται οι δύο αδελφοί έζησαν κάτω από την ίδια στέγη και εξακολούθησαν τη συγκατοίκηση για πολλά χρόνια και τα δύο πρωτεξάδελφα Θεόδωρος και Παυσανίας. Θεωρούμε αξιόλογο να τονίσουμε ότι υπήρχε  κοινοκτημοσύνη στα διάφορα οικιακά σκεύη. Η λεπτομέρεια αυτή σημειώνεται για να φανεί η στενότητα του χώρου που υπήρχε  στα παλαιότερα χρόνια στη Μάνη, αλλά παράλληλα και να καταδειχθεί  μια από τις απόψεις των δομών και δεσμών της οικογένειας.


Α) ΠΑΥΣΑΝΙΑΣ ΓΙΑΝ. ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ. Ήταν δάσκαλος και όπως συνηθιζόταν την εποχή εκείνη διατηρούσε πλούσια γενειάδα. Σε συμβολαιογραφική πράξη της 10 Ιουλίου 1888 αναφέρεται κάτοικος Μεγάλης Μαντίνειας, όπου υπηρετούσε ως δάσκαλος. Σύμφωνα με τις διηγήσεις του ανιψιού του Παναγιώτη Θ. Σπεντζούρη, που είχε γεννηθεί το 1885, τον είχε δάσκαλο. Ο Παυσ. Σπεντζούρης παντρεύτηκε την Ανθή Χαράλ. Μιχαλακέα (Eικ. 126) που καταγόταν από τους Δολούς και είχε γεννηθεί στα Γιαννιτσάνικα το 1865, έζησε δε μέχρι το 1940 στη Μεγάλη Μαντίνεια. Από το γάμο τους γεννήθηκαν α) ο Γεώργιος και β) η Αικατερίνη που πέθανε νέα και άγαμος. Ο Παυσ. Σπεντζούρης δεν έζησε πολλά χρόνια. Βρέθηκε σε μια βάρκα στην περιοχή της Αγιασώς, όταν έπιασε ισχυρό μπουρίνι και πνίγηκε, σε εποχή που τα παιδιά του ήταν μικρά.


1) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΥΣ. ΣΠΕΝΤΖΟΥΡΗΣ. Μετά τις εγκύκλιες σπουδές του γράφτηκε στη Νομική σχολή και την χρονιά που έδινε πτυχιακές εξετάσεις διορίστηκε στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους (Εικ. 47, 126).  Σε εποχή όμως που το μέλλον του φαινόταν ελπιδοφόρο, άρχισαν οι Βαλκανικοί πόλεμοι 1912-1913. Στρατεύτηκε, πολέμησε εναντίον των Τούρκων  και τελικά άφησε τη στερνή πνοή του πολεμώντας εναντίον των Βουλγάρων στη νικηφόρα μάχη του Κιλκίς-Λαχανά
. Το όνομά του είναι γραμμένο στον τόπο της θυσίας και στο Πανεπιστήμιο Αθηνών σε ειδική πλάκα με τα ονόματα όλων των φοιτητών, που  έχασαν τη ζωή τους για μια Ελλάδα  ελεύθερη και μεγάλη. Αξιοσημείωτο ίσως είναι να αναφερθεί ότι ο Γεώργιος Σπεντζούρης σε μια φωτογραφία του υπογράφει την αφιέρωση ως Γιώργος Π. Παγώνης Σπουδαστής.   


  Σ Τ Α Υ Ρ Ε Α Σ


Μέλη της οικογενείας Σταυρέα υπήρχαν στον Κάμπο και στη Μεγάλη Μαντίνεια. Τους Καμπιανούς τους συναντούμε μόνο στα χρόνια του 1821. Από τον  προηγούμενο αιώνα οι Σταυρέοι της Μεγάλης Μαντίνειας εγκαταστάθηκαν στην Ανδρούσα και αργότερα μερικοί στην Καλαμάτα. 


Στον Κάμπο κατοικούσε ο Πούλος Σταυρέας
 που είχε γεννηθεί το 1794 και το καλοκαίρι του 1824 με το βαθμό του εκατόνταρχου πήρε μέρος σε εκστρατεία στη Μεσσηνία υπό τον Αθανασούλη Κουμουνδουράκη.


Πρώτη παρουσία της οικογενένειας Σταυρέα στη Μεγάλη Μαντίνεια γίνεται το 1775. Σε ενεπίγραφη πλάκα, που είναι εντοιχισμένη στην εξωτερική πλευρά του νότιου τοίχου του ναού της Παναγίας στην Παλιόχωρα, σημειώνεται ότι η εκκλησία οικοδομήθηκε το 1775 από τον Σταυρέα, χωρίς να αναφέρεται το βαφτιστικό του, ο οποίος ήθελε να προσελκύσει τους Μαντιναίους να εγκατασταθούν στην παραλία.


Από παράδοση μαθαίνουμε ότι στην Παλιόχωρα το σπίτι, που ανήκει σήμερα στο Γεώργιο Βασ. Φραγκούλη, ήταν στα παλιότερα χρόνια ιδιοκτησία της οικογενείας Σταυρέα. Λαθεμένα αναφέρεται ότι χτίστηκε μαζί με την εκκλησία. Από περιηγητές που επισκέφθηκαν τον τόπο το 1795, το 1805 και το 1829 αναφέρεται ότι το μοναδικό κτίσμα στην περιοχή ήταν η εκκλησία. Άλλωστε από το γεγονός ότι στην πλάκα δεν αναφέρεται το βαφτιστικό όνομα του δωρητή, μπορούμε να υποθέσουμε ότι την έγραψαν μεταγενέστεροι, σε εποχή που είχε ξεχαστεί. Από γραπτές πληροφορίες για την οικογένεια Σταυρέα γνωρίζουμε τα ακόλουθα.


Τ Ζ Α Ν Ε Τ Ο Σ   Σ Τ Α Υ Ρ Ε Α Σ. Γεννήθηκε στη Μεγάλη Μαντίνεια το 1807 και το 1842 κατέθεσε στην υπόθεση της περιουσίας της μονής των Αγίων Σαράντα
, για την οποία γίνεται λόγος στο πρώτο μέρος του βιβλίου αυτού. Στην υπόθεση αυτή κλήθηκαν να δώσουν κατάθεση οι παλαιότεροι των Μεγαλομαντιναίων, συνεπώς οι Σταυρέοι πρέπει να θεωρηθούν σαν παλαιά οικογένεια του χωριού.


Α.  Π.  Σ Τ Α Υ Ρ Ε Α Σ. Στα χρόνια 1836-49 συντάχθηκε κατάλογος συνδρομητών ποιητικής συλλογής, στον οποίο μεταξύ των Μεγαλομαντιναίων αναφέρεται και ο  Α. Π. Σταυρέας
. 


ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΑΥΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1828 και στο χρονικό διάστημα 1860-63 είχε προταθεί από το δήμο Αβίας ως ένορκος
 στο πρωτοδικείο Καλαμάτας, γιατί η ακίνητη περιουσία του ανερχόταν στις 15.000 δρχ. και συμπεριλαμβανόταν μεταξύ των φορολογουμένων πολιτών. Ένας Κωνσταντίνος Σταυρέας, πιθανώς να πρόκειται για το ίδιο πρόσωπο, το 1873 διορίστηκε πάρεδρος του Ειρηνοδικείου Εύας
, που είχε πρωτεύουσα την Ανδρούσα και το 1879 ήταν ταχυδρομικός επιστάτης Ανδρούσας
.


ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΤΑΥΡΕΑΣ.  Στα χρόνια 1871-76 βρίσκουμε τον Παναγιώτη Σταυρέα να διορίζεται και να απολύεται από γραμματέας του Ειρηνοδικείου Εύας
.


Την εποχή του 1900 η οικογένεια Σταυρέα είχε μετοικήσει στην Ανδρούσα, αλλά εξακολουθούσε να έχει κτήματα στην περιοχή της Μεγάλης Μαντίνειας.  Σε διάφορα δικαιοπρακτικά έγγραφα αναφέρονται τα ονόματα των Παναγιώτη Σταυρέα, Νικολάου Σταυρέα και Θεοδώρου Κ. Σταυρέα. Στα νεώτερα χρόνια αναφέρεται το όνομα του Νικολάου Π. Σταυρέα, που γεννήθηκε το 1913 και διετέλεσε πολλές φορές δήμαρχος Ανδρούσας από το 1955 και μετά.  Η οικογένεια του Παναγιώτη Σταυρέα εγκαταστάθηκε στην Καλαμάτα.


ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΤΑΥΡΕΑΣ. Έζησε στην Καλαμάτα μέχρι το 1922. Σκότωσε έναν ονόματι Λιανό και εξέτισε ποινή φυλάκισης 11 ετών. Έκανε δύο γάμους και απέκτησε πέντε παιδιά, α) το Νίκο, β) τη Χρυσοθέμη που παντρεύτηκε τον  Β. Θαλασσοχώρη,  γ) τη Μαρία που έγινε σύζυγος του  Βασιλείου Πετρολιά  δ) το Φώτη  και ε) την Καλλιόπη που πήρε τον  Γ. Τσόλκα.


1) ΝΙΚΟΣ  ΠΑΝ. ΣΤΑΥΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1894 και έζησε μέχρι το 1974.  Παντρεύτηκε τη Βαρβάρα Τσάκαλου και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τον Παναγιώτη που παντρεύτηκε τη Σοφία Κοντοπούλου, β) το Βασίλη, γ) το Δημήτριο ταξίαρχο, που παντρεύτηκε την Ανθή Ζουγουλιάνα και δ) τη Σταυρούλα που έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Βαρίτη.


2) ΦΩΤΗΣ  ΠΑΝ. ΣΤΑΥΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1911 και έζησε μέχρι το 1973. Παντρεύτηκε τη  Σαπφώ Καλαϊτζόγλου  και απέκτησαν ένα γιό, τον Πάνο.

Ο Φώτης Σταυρέας ακολούθησε το στρατιωτικό επάγγελμα, έλαβε μέρος στον πόλεμο του 1940 και αποστρατεύθηκε στρατηγός. 

Σ Τ Ρ Ο Γ Γ Υ Λ Η Σ   ή   Κ Α Ρ Α Τ Ζ Α Σ


Αρχικά το όνομα της οικογένειας ήταν Καρατζάς και από παράδοση μαθαίνουμε ότι έχει προέλευση από τη Ζάκυνθο. Σήμερα το όνομα Καρατζάς έχει λησμονηθεί και μόνο το τοπωνύμιο “Καρατζαίικο”  προφέρεται από τα χείλη των Μαντιναίων. Όπως αναφέρθηκε και στο πρώτο μέρος του βιβλίου αυτού, ηγούμενος στο μοναστήρι των Αγίων Σαράντα ήταν ο Παπα-Καρατζάς, για τον οποίο λέγεται ότι το 1780 τον σκότωσε ο αδελφός του Σαράντος Καρατζάς και η περιουσία του μοναστηριού περιήλθε στην οικογένεια του τελευταίου ηγούμενου. Μετά από δύο γενιές, το 1842, την περιουσία του μοναστηριού ενέμοντο τρεις οικογένειες, οι Καρατζάδες-Στρογγυλέοι, οι Κωστέοι και οι Μαδουρέοι-Μπαμπουρέοι. Σύμφωνα με παράδοση οι τελευταίοι προέρχονται και αυτοί από την οικογένεια Καρατζά. Δεν είναι γνωστό αν οι Κωστέοι - η παλιά Μαντιναίικη οικογένεια - προέρχονται από τους Καρατζάδες εξ αρρενογονίας ή  θηλυγονίας.  


Το 1842 ο κλάδος των Στρογγυλέων περιλάμβανε τρεις αδελφούς, α) το Σαράντο, ο οποίος είχε το όνομα του παππού του Σαράντου Καρατζά, β) τον Παναγιώτη και γ) το Γεώργιο. Από αυτούς ο Γεώργιος είχε μια κόρη, τη Σταυριανή, που έγινε γυναίκα του  Νικολάκη Παν. Καπετανάκη. 


Αργότερα υπήρχαν τρία αδέλφια της οικογενείας Στρογγύλη, α) ο Πέτρος, β) ο Λεωνίδας και γ) μια κόρη, που το όνομά της δεν είναι γνωστό και έγινε σύζυγος του  Γιάννη Κοκκινέα.   Δεν γνωρίζουμε αν ήταν παιδιά του Σαράντου ή του Παναγιώτη. Το γεγονός ότι ο Πέτρος είχε γιό με το όνομα Παναγιώτης αποτελεί μια ασθενή ένδειξη ότι είχε το όνομα του παππού του.
Α) ΠΕΤΡΟΣ ΣΤΡΟΓΓΥΛΗΣ.  Παντρεύτηκε τη Γεωργία ή Αγαθή Γεωργ. Σπανέα, η οποία ήταν γεννημένη το 1848 και απέκτησαν πέντε παιδιά, που έμειναν γνωστά με τα ονόματα Στρογγυλέοι-Πετρέοι, α) τον Παναγιώτη, β) τη Βασίλω (1880-1962) που ήταν χωλή (κουτσή) και γνωστή ως Βασίλω Πετροπούλα, γ) την Αμαλία που γεννήθηκε το 1884 και παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Κ. Κωνσταντινέα, γνωστό ως  “Μπούσκο”,  δ) το Σαράντο και ε) τη Ντίνα  (1896-1919) που παντρεύτηκε το  Σταύρο Ι. Φελουκαντζή  και πέθανε στην πρώτη της γέννα.


1) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΕΤΡ. ΣΤΡΟΓΓΥΛΗΣ.  Γεννήθηκε το 1880, έγινε δάσκαλος, δίδαξε στις Μαντίνειες και έζησε μέχρι το 1947. Ο Παναγιώτης έκανε δύο γάμους. Πρώτα παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Δ. Γαϊτανάρου (1886-1924) και απέκτησαν  τη Γεωργίτσα (1915-1946) που έγινε σύζυγος του  Ντίνου Π. Αβράμη. Σε δεύτερο γάμο παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Καλογερέα από τις Γαϊτσές και απέκτησαν δύο κόρες, α) τη Βάσω που έγινε σύζυγος του  Γεωργίου Ψωρομύτη  και β) τη Ντίνα που εγκαταστάθηκε στη Θεσσαλονίκη και παντρεύτηκε τον   Τ ά σ ο   Ι ω α ν ν ί δ η.


2) ΣΑΡΑΝΤΟΣ ΠΕΤΡ. ΣΤΡΟΓΓΥΛΗΣ.  Γεννήθηκε το 1888, παντρεύτηκε την Ελπίδα Ιωάν. Τζάνε, που γεννήθηκε  το 1881. Ο Σαράντος έζησε κατά τρόπο ιδιόρρυθμο.


Β) ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΡΟΓΓΥΛΗΣ. Παντρεύτηκε την Ευγενία Κατσιγιαννέα ή Κατσίγιαννη (1849-1914) και απέκτησαν δύο κόρες, α) τη Σταυρούλα (1872-1957) που έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Μπάκα  και β) τη Ρουμπίνη, που γεννήθηκε το 1887 και παντρεύτηκε τον  Ηλία Παπουτσή.

Σ Υ Ρ Μ Α Σ


ΚΟΣΜΑΣ ΣΥΡΜΑΣ. Υδραίος ναυτικός ο οποίος είχε δικό του καΐκι και έκανε εμπόριο. Εγκαταστάθηκε στο Αρμυρό που εκείνα τα χρόνια ήταν λιμάνι της Καλαμάτας. Παντρεύτηκε κόρη της οικογενείας Δραγώνα και από το γάμο τους  γεννήθηκε ένα παιδί, ο Παντελής.


ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΟΣ. ΣΥΡΜΑΣ. Έζησε στην Καλαμάτα (1870-1925) και σταδιοδρόμησε μηχανοδηγός των ΣΠΑΠ (Σιδηρόδρομοι Πειραιώς, Αθηνών, Πελοποννήσου). Παντρεύτηκε τη Γεωργία Παν. Κοκκινέα από τη Μεγάλη Μαντίνεια και απέκτησαν τρία παιδιά, α) τον Παναγιώτη που την εποχή του πρώτου παγκοσμίου πολέμου έλαβε μέρος στον αγώνα της Εθνικής Άμυνας. Τραυματίστηκε και του ακρωτηρίασαν το πόδι, τελικά δε πέθανε από το τραύμα του,  β) τη Βασιλική που έγινε γυναίκα του  Γεωργίου Ανδρ. Γεωργουλέα  και γ) τον Αλέξανδρο (Εικ. 45, 133) που παντρεύτηκε την Ποτίτσα Γ. Μοιρέα, εγκαταστάθηκαν στο Ακρογιάλι και απέκτησαν τον Παντελή που πήρε την Κωστούλα Μπίμου και τη Γωγούλα  σύζυγο του Γεωργίου Πολίτη.   

Τ Ζ Α Ν Ε Σ   ή   Τ Ζ Α Ν Ε Α Σ


Μια από τις παλιότερες οικογένειες της Μεγάλης Μαντίνειας, που δεν είναι γνωστό αν είχε συγγενικό δεσμό με την ομώνυμη μεγάλη οικογένεια των κοτζαμπάσηδων της Καλαμάτας
. Στην περιοχή του Σταυροπηγίου υπήρχαν οικογένειες Τζανάκη, Τζανέα και Ζανέα που δεν γνωρίζουμε αν είχαν μεταξύ τους συγγένεια.  


Στη Λαγκάδα του Ζυγού της Μάνης ζούσε ο Στρατής Τζανέας
, ο οποίος υπηρέτησε το 1824 στο στρατιωτικό σώμα του Αθανασούλη Κουμουνδουράκη και πήγε με αυτό στη Μεσσηνία.


Το 1831 ο Γ. Τζανάκης κάτοικος Μεγάλης Μαντίνειας, οι Γ. και Θ. Τζανέας κάτοικοι Σέλιτσας και ο Γ.Π. Ζανέας πιθανώς κάτοικος Τρικότσοβας υπέγραψαν ψηφίσματα αποδοκιμασίας των στασιαστικών κινημάτων των Μαυρομιχαλαίων
.  


Το 1842 κατοικούσε στη Μεγάλη Μαντίνεια ο Πούλος Τζάνες, ο οποίος ήταν γεννημένος εκεί το 1782. Μπορεί κανείς να συμπεράνει ότι η οικογένειά του λογιζόταν μια από τις παλαιές Μαντιναίικες γενιές, γιατί κλήθηκε μάρτυρας στην υπόθεση της περιουσίας της μονής των Αγίων Σαράντα. Άλλωστε  σύμφωνα με παράδοση η οικογένεια Σκιά θεωρείται ότι κατάγεται από τη γενιά των Τζανέων.


Σε συμβόλαιο της 30 Ιανουαρίου 1895 αναφέρεται ο Ιωάννης Γ. Τζάνες, που κατοικούσε στην Καλαμάτα και είχε κτήματα στη Μεγάλη Μαντίνεια. Κόρη του μπορεί να ήταν η Ελπίδα που παντρεύτηκε το  Σαράντο Στρογγύλη. Σήμερα μακρυνή ανάμνηση της οικογενείας Τζάνε είναι δύο τοπωνύμια που υπάρχουν στην περιοχή της Μεγάλης Μαντίνειας. Κοντά στον Ελαιουργικό Συνεταιρισμό είναι του   “Τζάνε η λαχίδα”  και στην περιοχή του Αγίου Νικολάου Μεγάλης Μαντίνειας είναι  “του Τζάνε η σπηλιά”.

Τ Υ Ρ Ε Α Σ   ή   Γ Ι Α Ν Ν Η Τ Υ Ρ Η Σ


Σύμφωνα με παράδοση η καταγωγή της οικογένειας Τυρέα προέρχεται από τα Σφακιά της Κρήτης, όπου είχε το όνομα Μπριντάκης και όπως διηγούνται το 1770 έφυγαν από εκεί και ήρθαν και εγκαταστάθηκαν στο Τολό της Ναυπλίας. Στη συνέχεια μετοίκησαν στη Δημητσάνα και άνοιξαν αλευρόμυλο, αλλά κρυφά έφτιαχναν και μπαρούτι. Όταν το μυστικό διέρρευσε στους Τούρκους αναγκάστηκαν να καταφύγουν στη Μάνη και εγκαταστάθηκαν στη Μεγάλη Μαντίνεια. Να σημειωθεί ότι το όνομα Μπριντάκης μπορεί να σχετίζεται και με το χωριό Μπρίντα των Γαϊτσών.


Για πρώτη φορά το 1831 βρίσκουμε τα ονόματα Γ. Γιαννητυρέας
 και Ι. Τυρέας
 (σημειώνεται ως Τωρέας) σε δύο ψηφίσματα κατά των στασιαστικών κινημάτων των Μαυρομιχαλαίων. Θεωρούμε ότι πρόκειται για το ίδιο πρόσωπο που τη μια φορά γράφεται Γιάννης Γιαννητύρης και την άλλη Ιωάννης Τυρέας. Την εποχή εκείνη φαίνεται ότι η οικογένεια Τυρέα είχε εγκατασταθεί στη Μεγάλη Μαντίνεια. Στην περιοχή των Σωτηριανίκων υπάρχει τοπωνύμιο  “του Τυρινού”  που δεν γνωρίζουμε αν είχε κάποια σχέση με την οικογένεια Τυρέα. Από δικαιοπρακτικά έγγραφα και προφορική παράδοση έχουμε τα ακόλουθα ονόματα των Τυρέων:


Ι) ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΥΡΕΑΣ. Είναι ο παλαιότερος από την οικογένεια που ακούγεται στη ζωντανή παράδοση και το όνομά του αναγράφεται σε συμβόλαιο του 1880. Παντρεύτηκε την Αγγελικούλα Κωνσταντινέα και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Γιάννη, β) την Πηνελόπη που έγινε σύζυγος του   Ιωάννη Νικητάκη, του λεγομένου  “Εισπράκτορα” και γ) μια κόρη, το όνομα της οποίας είναι άγνωστο και παντρεύτηκε στη Γιάλοβα της Πύλου. Όπως λέγεται έγινε σύζυγος Παπαδήμα, που ήταν πρόγονος του Άγγελου Παπαδήμα, ο οποίος  στα χρόνια της δικτατορίας του Μεταξά διετέλεσε νομάρχης Μεσσηνίας.     


Φαίνεται ότι ο Σπυρίδων Τυρέας είχε αδελφό, του οποίου η κόρη ονομαζόταν Αικατερίνη και ήταν γνωστή ως Κατίγκω. Κατοικούσε στην οδό Πειραιώς 50 και είχε μόρφωση και καλλιέργεια, που έδειχναν ότι δεν είχε μεγαλώσει σε χωριό. Έζησε περίπου μέχρι το 1930.


Α) ΓΙΑΝΝΗΣ ΣΠ. ΤΥΡΕΑΣ. Γεννήθηκε περίπου το 1847 και έζησε μέχρι το 1911. Παντρεύτηκε την Αφροδίτη Γ. Καπετανάκη (Πιερέα) και απέκτησαν πέντε παιδιά,  α) την  Κοκώνα  (1870-1940) που έγινε σύζυγος του    Χριστόδουλου Ι. Φραγκούλη, β) το Στυλιανό, γ) τον Παναγιώτη, δ) την Αικατερίνη (1887-1972) που παντρεύτηκε τον  Πούλο Γ. Κοτσώνη  και ε) το Μήτσο που σκοτώθηκε σε νεαρή ηλικία από άγνωστη αιτία. Ο Γιάννης Τυρέας ήταν από τους  δυναμικούς κατοίκους της Μεγάλης Μαντίνειας. Για ένα διάστημα κατοίκησε στο σπίτι του Ριγανόκωλου (τώρα κατοικεί η χήρα Ξένη Ιωάννου Δήμ. Κοζομπόλη και τα παιδιά της) και στη συνέχεια έχτισε πυργόσπιτο εκεί που σήμερα βρίσκεται το σχολείο της Μεγάλης Μαντίνειας. Όταν όμως το 1911 ο Παναγιώτης Χ. Νικητάκης σκότωσε το γιό του Στυλιανό, έπαθε μελαγχολία και αυτοκτόνησε.


1) ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΓΙΑΝ. ΤΥΡΕΑΣ. Κατοικούσε στο Ακρογιάλι και είχε οικοδομήσει το σημερινό Κοκκινέικο σπίτι. Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Σκαρπαλέζου και δεν απέκτησαν παιδιά. Το 1911 τον σκότωσε ο Παναγιώτης Χάιδ. Νικητάκης έξω από την εκκλησία της Παλιόχωρας (Εικ. 129). Περισσότερα αναφέρονται στο κεφάλαιο των Μαντιναίικων φονικών.


2) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΓΙΑΝ. ΤΥΡΕΑΣ.  Γεννήθηκε το 1880 και έζησε μέχρι το 1946 (Εικ. 129, 131). Έκανε δύο γάμους. Πρώτη γυναίκα του ήταν η Σταυρούλα Χρ. Γονεάκη από τη Μικρή Μαντίνεια, με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Γιάννη που γεννήθηκε το 1901, έζησε μέχρι το 1969 και έγινε πλοίαρχος του εμπορικού ναυτικού και πλοιοκτήτης. Παντρεύτηκε την Άννα Μαυρίδου και απέκτησαν ένα γιό, τον Παναγιώτη. β) Την Ελένη (1904-1995) που έγινε σύζυγος του  Πάνου Γαϊτανάρου   από τους Δολούς και γ) την Αφροδίτη που γεννήθηκε το 1907 και παντρεύτηκε τον  Αλέξανδρο Μακρή.  Δεύτερη σύζυγος ήταν η Παναγιώτα Σπ. Κουμανταρέα (1887-1973, Εικ. 131) από τη Μικρή Μαντίνεια με την οποία απέκτησαν άλλα πέντε παιδιά, δ) το Σπύρο που γεννήθηκε το 1915 και παντρεύτηκε την Παναγιώτα Παυλοπούλου με την οποία απέκτησαν τη Μαριάνα, τον Παναγιώτη και τη Στέλλα, ε) το Γεώργιο (1916-1978) που διετέλεσε πρόεδρος της κοινότητας Αβίας και παντρεύτηκε την Ευαγγελία Χαρίλ. Γεωργουλέα, με την οποία απέκτησαν τον Παναγιώτη, το Χαραλάμπη και το Στυλιανό, στ) το Βασίλη που παντρεύτηκε την Ευθαλία Κουτήφαρη από τον Πύργο της Ηλείας και απέκτησαν τον Παναγιώτη και την Ελένη  ζ) τη Θάλεια που έγινε σύζυγος του  Δημητρίου Τσεφερή  και η) την Αικατερίνη που παντρεύτηκε το  Νικόλαο Δούρη. 


Η οικογένεια Τυρέα από τις αρχές του αιώνα μας εγκαταστάθηκε στην Παλιόχωρα και έχτισε το σπίτι της νοτιοδυτικά της εκκλησίας της Παναγίας.

Φ Ε Λ Ο Υ Κ Α Ν Τ Ζ Η Σ


Φελούκα είναι πλοιάριο ταχύ που εχρησιμοποιείτο από πειρατές ή αλιείς. Φελουκαντζής είναι ο κάτοχος φελούκας, που την εποχή της Τουρκοκρατίας οι Μανιάτες την χρησιμοποιούσαν για την προστασία των ακτών τους και για πειρατεία. Συνήθως η ιδιοκτησία πλοίου ήταν προνόμιο των ισχυρών οικογενειών. Από παράδοση αναφέρεται ότι οι Φελουκαντζήδες της Μεγάλης Μαντίνειας κατάγονται από τον καπετάν Φανά, ο οποίος το 1770 ήταν ο αρχηγός των Μαντιναίων που κλείστηκαν στου Καταφυγιού τη σπηλιά και σκλαβώθηκαν από τους Αρβανίτες.


Το 1829 αναφέρεται το όνομα του Κωνσταντίνου Φελουκαντζή
, ο οποίος υπηρετούσε ως “κλήτορας” της επαρχιακής δημογεροντίας Σταυροπηγίου, που είχε έδρα το Αρμυρό. Το 1831 σε δύο ψηφίσματα κατοίκων του Σταυροπηγίου, με τα οποία αποδοκιμαζόντουσαν τα στασιαστικά κινήματα των Μαυρομιχαλαίων, αναφέρονται στο πρώτο τα ονόματα του Ν. Φελουκαγκή και του Στρ. Φελουκαγγέα  και στο δεύτερο το όνομα του Σ. Φελουκαντζή, που πρέπει να ταυτίζεται με τον Στρατή του πρώτου
. Από  προφορική παράδοση γνωρίζουμε τα ακόλουθα μέλη της οικογένειας:


Ι) ΣΤΡΑΤΗΣ ΦΕΛΟΥΚΑΝΤΖΗΣ. Ίσως είναι ο παλαιότερος από τα γνωστά μέλη της οικογένειας των Φελουκαντζήδων της Μεγάλης Μαντίνειας. Γεννήθηκε το 1794 και το 1831 υπέγραψε τα ψηφίσματα για τα οποία έγινε λόγος προηγουμένως. Το 1842 κατέθεσε στην υπόθεση της περιουσίας της μονής των Αγίων Σαράντα
,  θεωρούμενος προφανώς γόνος παλαιάς Μεγαλομαντιναίικης  οικογένειας. Από τις αναφερόμενες συγγένειες των απογόνων του προκύπτει ότι είχε τρεις γιούς, α) τον Κωνσταντίνο, β) το Νικόλαο και γ) ένα γιό ακόμη, του οποίου το όνομα δεν αναφέρεται και ήταν ο πατέρας του Γιάννη Φελουκαντζή.


Α) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΡ. ΦΕΛΟΥΚΑΝΤΖΗΣ.  Δεν είναι γνωστό το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν δύο κόρες, α) την Αφροδίτη που γεννήθηκε το 1846, έζησε μέχρι το 1918 και παντρεύτηκε τον  Κωνσταντίνο Ηλ. Γερασιμέα,  αλλά χώρισαν και β) τη Σταυρούλα η οποία παντρεύτηκε το  Σπύρο Κολοκοτρίνη-Αλμυριώτη  από τη Μικρή Μαντίνεια και έζησαν στο Αρμυρό, όπου ο σύζυγός της διατηρούσε μαγαζί.


Β) ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΤΡ. ΦΕΛΟΥΚΑΝΤΖΗΣ. Σε συμβόλαια των ετών 1880-1899 αναφέρεται με το παρωνύμιο  “Στρατέας”. Παντρεύτηκε την  Ελένη Καλ. Βενετσανέα και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Σαράντο, β) τη Θεώνη (1865-1935) που παντρεύτηκε το  Φώτη Γεωργ. Μανέα-Καμαρινέα, γ) την Κατερίνα (1878-1952) που  έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Κωνστ. Λεουτσέα  και δ) την Αφροδίτη που παντρεύτηκε το  Γιάννη Ρουσσέα  από την Οροβά.


1) ΣΑΡΑΝΤΟΣ ΝΙΚ. ΦΕΛΟΥΚΑΝΤΖΗΣ.  Γεννήθηκε το 1870 και έζησε μέχρι το 1940 (Εικ. 131). Παντρεύτηκε την Παναγιώτα Καλ. Μπαμπουρέα (1869-1959) με την οποία δεν απέκτησαν παιδιά.


Γ) ΦΕΛΟΥΚΑΝΤΖΗΣ. Το βαφτιστικό του όνομα δεν είναι γνωστό, όπως δεν γνωρίζουμε το όνομα της συζύγου του με την οποία απέκτησαν ένα γιό, το Γιάννη.


1) ΓΙΑΝΝΗΣ ΦΕΛΟΥΚΑΝΤΖΗΣ. Παντρεύτηκε την Αικατερίνη Ιωάν. Μανέα (1848-1918) και απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Σταύρο και β) τη Σμαράγδω (1888-1970) που το 1923 παντρεύτηκε το  Γεώργιο Κοντράρο.


α) ΣΤΑΥΡΟΣ ΓΙΑΝ. ΦΕΛΟΥΚΑΝΤΖΗΣ. Γεννήθηκε το 1884 και έζησε μέχρι το 1967. Έκανε δύο γάμους. Πρώτη του γυναίκα έγινε η Ντίνα Πέτρου Στρογγύλη (1896-1919) η οποία πέθανε στον τοκετό. Σε δεύτερο γάμο ήρθε με την  Λεύκω Νικ. Μανέα-Καλογερέα (1890-1981). Παιδιά δεν απέκτησαν. Στις αρχές του αιώνα μας ο Σταύρος Φελουκαντζής πείραξε με λόγια την Αριστέα Παν. Λεουτσέα και ο Παναγιώτης Λεουτσέας σκότωσε το Γιάννη Φελουκαντζή, ενώ ο Σταύρος Γιαν. Φελουκαντζής σκότωσε το Χρίστο Παν. Λεουτσέα.

Φ Ρ Α Γ Κ Ο Υ Λ Η Σ

Παλαιά και πολυμελής οικογένεια της Μεγάλης Μαντίνειας, που ίσως ορισμένοι κλάδοι της κρύβονται πίσω από παρωνύμια, όπως αναφέρεται για τους Καραμπιναίους. Τα Φραγκουλαίικα σπίτια στη Μεγάλη Μαντίνεια ήταν όλα στην ίδια γειτονιά και βρισκόντουσαν νότια της εκκλησίας της Κοιμήσεως της Θεοτόκου. Παλαιότερος όλων των γνωστών  Φραγκουλαίων είναι ο Κωνσταντίνος Φραγκούλης, από τον οποίο προέρχεται ο κύριος κλάδος της οικογένειας. Ένας μικρός ακόμη κλάδος αρχίζει από το Δημήτριο Φραγκούλη. Για πρώτη φορά το 1831 συναντούμε σε ιστορικές πηγές το όνομα των Ν. και Χ. Φραγκούλη, που υπογράφουν ψηφίσματα στρεφόμενα κατά των Μαυρομιχαλαίων, οι οποίοι συνεχώς επαναστατούσαν κατά του Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια
.

-Α-

Κ Ω Ν Σ Τ Α Ν Τ Ι Ν Ο Σ   Φ Ρ Α Γ Κ Ο Υ Λ Η Σ. Έζησε στο δεύτερο ήμισυ του 18ου αιώνα και δεν υπάρχουν επαρκείς πληροφορίες παρά μόνον ότι απέκτησε τρία παιδιά, α) το Γεώργιο, β) το Γιαννάκη, και γ) το Χριστόδουλο.


a) Γ Ε Ω Ρ ΓΙ Ο Σ  Κ.  Φ Ρ Α Γ Κ Ο Υ Λ Η Σ. Είναι ο γνωστός Μητροπολίτης Ζαρνάτας και Έξαρχος πάσης Μαΐνης Γαβριήλ Φραγκούλης, πού γεννήθηκε το 1780 και έζησε μέχρι το 1849. Για το Μητροπολίτη Γαβριήλ γίνεται λόγος στο κεφάλαιο των Μαντιναίων κληρικών.


b) Γ Ι Α Ν Ν Α Κ Η Σ  Κ.  Φ Ρ Α Γ Κ Ο Υ Λ Η Σ. Γεννήθηκε το 1782 και το 1842 ζούσε και κατέθεσε για την υπόθεση των Αγίων Σαράντα
.Το όνομα της συζύγου του δεν είναι γνωστό και με αυτή απέκτησε δύο παιδιά, α) τον Αθανάσιο και β) το Γεώργιο. Ο κλάδος των Φραγκουλαίων που προέρχεται από το Γιαννάκη Κ. Φραγκούλη είχε το παρωνύμιο “Βουρλιωτέας”.


Ι) ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ Γ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Απέκτησε τρία παιδιά, α) το Γεώργιο, που γεννήθηκε το 1851 και ζούσε μέχρι το 1915, αλλά δεν γνωρίζουμε τίποτε περισσότερο γι’  αυτόν, β) την  Αφροδίτη που παντρεύτηκε το  Γεώργιο Θ. Νικολέα  από τη Μεγάλη Μαντίνεια και γ) τη Σταυρούλα, που παντρεύτηκε έναν της οικογενείας  Αλατζά, αλλά το μικρό του όνομα δεν είναι γνωστό.


ΙΙ) ΠΑΠΑ-ΓΙΩΡΓΗΣ Γ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Είχε τον τίτλο του Οικονόμου και ιερουργούσε στα Καλύβια της Καλαμάτας. Παντρεύτηκε τη Μαρία Γ. Δικαιάκου και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Σταύρο, β) το Δημήτρη, και γ) το Βασίλη.


Α) ΣΤΑΥΡΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1852, έζησε μέχρι το 1924 και διόριστηκε γραμματέας στο Πρωτοδικείο του Πύργου Ηλείας. Πήρε μαζί του το Γεώργιο Θ. Σπεντζούρη, που ακολούθησε και αυτός το ίδιο επάγγελμα και αργότερα το Χρίστο Βασ. Φραγκούλη, ο οποίος τελείωσε κοντά του το γυμνάσιο και στη συνέχεια σπούδασε φιλολογία.


Β) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1861 και λέγεται ότι πέθανε από κίρρωση του ήπατος. Παντρεύτηκε την Αφροδίτη Ιωάν. Νικολέα (1861-1937) από τη Μεγάλη Μαντίνεια. Από το γάμο τους γεννήθηκε ένας γιός, ο Ντίνος.


1) ΝΤΙΝΟΣ  ΔΗΜ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Έζησε από το 1889 μέχρι το 1961 (Εικ. 133). Παντρεύτηκε την Κοκώνα Γ. Πατσέα (1896-1959) με την οποία απέκτησαν την Αφροδίτη, που έγινε σύζυγος του  Χρίστου Μαραβά  από την Καλαμάτα. Ο Ντίνος Δ. Φραγκούλης είχε το παρωνύμιο “Μαστορέας”  και το σπίτι του παππού του, στο οποίο έμενε βρισκόταν ανατολικά της εκκλησίας των Αγίων Θεοδώρων, όπου σήμερα είναι το μαγαζί του Βασιλείου Θ. Κωστέα. Το σπίτι αυτό παλαιότερα ανήκε στους Μοιρέους.


Γ) ΒΑΣΙΛΗΣ ΓΕΩΡΓ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1862 και έζησε μέχρι το 1941. Παντρεύτηκε την Αφροδίτη Γ. Κοτσώνη (1868-1952) και απέκτησαν έξι παιδιά, α) το Χρίστο, β) την Κωνσταντίνα που γεννήθηκε το 1897, έζησε μέχρι το 1992 και παντρεύτηκε τον  Αθανάσιο Μελετόπουλο  (1883-1947), γ) το Γεώργιο, δ) το Σταύρο, ε) το Στέλιο και στ) την Κλυταιμνήστρα-Νήστρα (Εικ. 38)που παντρεύτηκε το  Γεώργ ιο Π. Μανέα.


1) ΧΡΙΣΤΟΣ Β. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1895 και έζησε μέχρι το 1990. Φοίτησε στο γυμνάσιο του Πύργου Ηλείας κοντά στο θείο του Σταύρο Γ. Φραγκούλη. Ακολούθως σπούδασε στη Φιλοσοφική Σχολή του Πανεπιστημίου Αθηνών και εργάστηκε ως καθηγητής φιλόλογος. Παντρεύτηκε την Ιωάννα Μιχάλου και απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Βασίλη που σπούδασε στο Μετσόβιο Πολυτεχνείο ηλεκτρολόγος-μηχανολόγος και παντρεύτηκε τη Μάρω Γεωργοπούλου και β) τον Ηλία που δικηγορεί στην Αθήνα και είναι παντρεμένος με την Ευαγγελία Νυφίλογλου.


2) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1901 και έζησε μέχρι το 1994. Ήταν γνωστός με το παρωνύμιο “Μαύρος”. Διορίστηκε στο Ελεγκτικό Συνέδριο, αλλά από τη θέση του παραιτήθηκε όταν η Ελλάδα κατελήφθη από τους Γερμανούς το 1941. Η σύζυγός του Φρόσω ήταν δασκάλα.


3) ΣΤΑΥΡΟΣ ΒΑΣ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1903 και έζησε μέχρι το 1994 (Εικ. 133). Αρχικά είχε μαγαζί στη Μεγάλη Μαντίνεια. Στη συνέχεια δε εγκαταστάθηκε στο Αρχοντικό, αγοράζοντας το κτήμα του Γεωργίου Ν. Σπανέα, όπου και άνοιξε το νέο του μαγαζί. Παντρεύτηκε την Αγγελικούλα  Στ. Κωνσταντινέα (1906-1976, Εικ. 92) και απέκτησαν έξι παιδιά, α) το Βασίλη, β) το Σπύρο που πέθανε νέος, γ) τον Παναγιώτη-Τάκη που παντρεύτηκε την Μαρία Αθ. Κοστρίβα, δ) την Αφροδίτη σύζυγο του  Παναγιώτη Πουλοπούλου,  ε) τη Βενετία που πήρε το  Γιώργο Τζέμο  και στ) τη Ροδάμη που παντρεύτηκε το  Νικόλαο Γ. Μπακετέα  (1930-1995).


4) ΣΤΕΛΙΟΣ ΒΑΣ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1905 και σπούδασε στη Φυσικομαθηματική Σχολή του Πανεπιστημίου Αθηνών. Εργάστηκε ως  καθηγητής των μαθηματικών. Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Σταυριανούλη με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Γεώργιο που παντρεύτηκε τη Βασιλική Κανάση, β) το Βασίλειο, γ) τη Μαρία και δ) το Στυλιανό. Ο Στέλιος Β. Φραγκούλης αυτοκτόνησε το 1948.


c) Χ Ρ Ι Σ Τ Ο Δ Ο Υ Λ Ο Σ  Κ.  Φ Ρ Α Γ Κ Ο Υ Λ Η Σ. Γεννήθηκε το 1785 και είχε αξιόλογη θέση στην εκτίμηση των Μαντιναίων. Το 1829 υπέγραψε αναφορά συμπαράστασης στους δημογέροντες του Σταυροπηγίου
. Το 1830 υπέγραψε έγγραφο προς τον Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια και με πολλούς ακόμη κατοίκους του Σταυροπηγίου δήλωσαν ότι τάσσονται στο πλευρό του για το θέμα του πρίγκιπος Λεοπόλδου
. Τον επόμενο χρόνο υπέγραψε πιστοποιητικό για τη δράση του Ιωάννη Λογοθέτη
 από τις Γαϊτσές και ακολούθως υπέγραψε πιστοποιητικά για το Χριστόδουλο Καπετανάκη
 και  το Βενετσάνο Καπετανάκη
. Το 1836 υπέγραψε έγγραφο πλειστηριασμού σε βάρος του Παν. Πιερ. Καπετανάκη
 και το 1842 κατέθεσε για την υπόθεση της περιουσίας της μονής των Αγίων Σαράντα
. Το όνομα της συζύγου του  Χριστόδουλου Κ. Φραγκούλη δεν είναι γνωστό. Μαζί της απέκτησε τρία παιδιά, α) τον Κωνσταντίνο, β) τον Ιωάννη και γ) το Γεώργιο.


Ι) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ.  Απέκτησε τρεις κόρες, α) την Αφροδίτη που γεννήθηκε το1855 και παντρεύτηκε τον  Κωνσταντίνο Μπακετέα, β) τη Σταυρούλα που πήρε τον  Κωνσταντίνο Πουλέα  και γ) τη Θεοδότη που έγινε σύζυγος του  Γιάννη Παπαδέα.


ΙΙ) ΠΑΠΑ-ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΡΙΣΤΟΔ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Ήταν Οικονόμος, παντρεύτηκε την Αικατερίνη Κολοκοτρίνη και απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το Χριστόδουλο, β) το Γεώργιο, γ) τον Πότη και δ) την Ελευθερία (1864-1947, Εικ. 131) που έγινε σύζυγος του  Χρίστου Χρ. Γεωργουλέα. Για την εποχή του ήταν πολύ μορφωμένος και σημειώσεις του σώζονται ακόμη. Στα τελευταία χρόνια της ζωής του είχε χάσει το φως του.


Α) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΣ ΙΩΑΝ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Έζησε από το 1855 μέχρι το 1917 (Εικ. 129, 131). Ήταν γραμματοδιδάσκαλος στη Μεγάλη Μαντίνεια. Παντρεύτηκε την Κοκώνα Ιωάν. Τυρέα (1870-1940) και απέκτησαν επτά παιδιά, α) το Γιάννη, β) το Γεώργιο, γ) τον Ευθύμιο, δ) τον Κωνσταντίνο, ε) τη Σταυρούλα (1896-1985, Εικ. 131) που παντρεύτηκε το  Νικόλαο Ι. Γεωργουλέα,  στ) τον Πάνο και ζ) την Αφροδίτη (1905-1995, Εικ. 132) που έγινε σύζυγος  του  Κωνσταντίνου Θεοδωρόπουλου  Συνταγματάρχη Πεζικού.


1) ΓΙΑΝΝΗΣ ΧΡΙΣΤ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1888 και έζησε μέχρι τον Ιανουάριο του 1959 (Εικ. 131, 132). Έγινε στρατιωτικός γιατρός με την ειδικότητα του νευροψυχιάτρου. Έλαβε μέρος στους πολέμους 1912-13 και 1917-23. Στη Μικρασιατική εκστρατεία είχε το βαθμό του λοχαγού-ιατρού. Εν  συνεχεία πήρε μέρος στον πόλεμο της Αλβανίας 1940-41 και αποστρατεύτηκε με το βαθμό του Γενικού Αρχιάτρου. Παντρεύτηκε τη Ρεγγίνα Ραγκαβή. 


2) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΡΙΣΤ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1892 και έζησε μέ- χρι τον Ιανουάριο του 1967 (Εικ. 132). Σπούδασε νομικά και ακολούθησε το δικαστικό κλάδο. Στα έτη 1926-1928 μετεκπαιδεύτηκε στο Παρίσι. Από το βαθμό του Εφέτη μετατάχθηκε το 1941 στο Νομικό Συμβούλιο του Κράτους και αξιώθηκε στην περίοδο 1949-62 να υπηρετήσει στη θέση του αντιπροέδρου. Παντρεύτηκε την Αικατερίνη Σπηλιοτοπούλου και απέκτησαν ένα γιο, το Χριστόδουλο, που υπηρετεί με το βαθμό του Συμβούλου στο Νομικό Συμβούλιο του Κράτους,  έχει δε παντρευτεί την Ευαγγελία Κουλουμβάκη.


3) ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΧΡΙΣΤ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Έζησε από το 1893 μέχρι το 1955 (Εικ. 129, 134). Νέος μετανάστευσε στην Αμερική, αλλά με την κήρυξη του πρώτου παγκοσμίου πολέμου κατατάχθηκε εθελοντής στον Αμερικανικό στρατό και υπηρέτησε με το βαθμό του λοχία. Στη συνέχεια επέστρεψε στην Ελλάδα και παντρεύτηκε την Κλειώ Γ. Χριστέα (1906-1975), με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) την Κοκώνα-Κοκώ που έγινε σύζυγος του  Γιάννη Πλεμένου, β) τη Σταυρούλα-Βώβα που παντρεύτηκε το Συνταγματάρχη της Χωροφυλακής  Μιχάλη Δάρα  και γ) το Γιώργο που πέθανε νέος.


4) ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΡΙΣΤ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1897, σπούδασε νομικά και πέθανε το 1919 από φυματίωση (Εικ. 131).


5) ΠΑΝΟΣ ΧΡΙΣΤ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1903 και έζησε μέχρι το 1989 (Εικ. 132). Σπούδασε και αυτός νομικά και έγινε πρωτοδίκης. Παντρεύτηκε τη Σοφία Σταματοπούλου, αλλά δεν απέκτησαν παιδιά.


Β) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΙΩΑΝ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1865 και έζησε μέχρι το 1914. Παντρεύτηκε τη Χρυσούλα Θ. Σπεντζούρη (1870-1955) και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) το Βασίλη, β) την Ελευθερία (1892-1979) που παντρεύτηκε τον  Αθανάσιο Π. Κοκκινέα, γ) την Αικατερίνη (1895-1975) που πήρε το Γεωργάκη Ιωάν. Γεωργουλέα,  δ) την Ανθή (1897-1980) που έγινε σύζυγος του  Αντώνη Ηλιόπουλου (1894-1977) και ε) τη Μαρία ( Εικ. 38) που πέθανε σε μικρή ηλικία.


1) ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε στη Μεγάλη  Μαντίνεια το 1890 και έζησε μέχρι το 1969 (Εικ. 130, 131). Κατετάγη στο στρατό το 1911 και πήρε μέρος στους Βαλκανικούς πολέμους. Ανθυπολοχαγός έγινε στις 24 Δεκεμβρίου 1914 και ακολούθως έλαβε μέρος στον πρώτο παγκόσμιο πόλεμο και τη Μικρασιατική εκστρατεία. Παρασημοφορήθηκε πολλές φορές για την ανδρεία του και αποστρατεύτηκε στις 10 Οκτωβρίου 1929 με το βαθμό του Αντισυνταγματάρχη. Στη διάρκεια του δευτέρου παγκοσμίου πολέμου ανακλήθηκε στην ενεργό υπηρεσία και τοποθετήθηκε στη Θεσσαλονίκη με το βαθμό του Συνταγματάρχη. Παντρεύτηκε την Ελευθερία Ιωάν. Καπετανάκη με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) τη Χρύσα που πήρε τον  Κωνσταντίνο Γιαννίκο, Πρόεδρο Εφετών. β) τη Σοφία-Φούλα που έγινε σύζυγος του εμπόρου  Γιάννη  Δραγώνα, γ) το Γιώργο που παντρεύτηκε  την  Αργυρούλα Παπαδέα και δ) το Γιάννη που πήρε την Έλζα Κληροπούλου.


Γ) ΠΟΤΗΣ ΙΩΑΝ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1869 και έζησε μέχρι το 1920. Παντρεύτηκε την Αμαλία-Πούλω Ιωάν. Κοκκινέα, γεννημένη το 1870 και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) το Χρίστο, β) το Σπύρο, γ) το Νίκο, δ) το Γεώργιο και ε) το Γιάννη.


1) ΧΡΙΣΤΟΣ ΠΟΤ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1895 και έζησε μέχρι το 1953. Υπηρέτησε στη Χωροφυλακή. Παντρεύτηκε τη Σμαράγδω Παν. Γεωργουλέα (1897-1979) και δεν απέκτησαν παιδιά. Γι’  αυτό υιοθέτησαν την Αμαλία κόρη του Γιάννη Π. Φραγκούλη, που παντρεύτηκε τον  Παναγιώτη Νικήτα Γεωργουλέα (1923-94).


2) ΣΠΥΡΟΣ ΠΟΤ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1899 και έλαβε μέρος στη Μικρασιατική εκστρατεία. Σκοτώθηκε στις 7 Ιουλίου 1921 στο Τσαμ Τεπέ της Μικράς Ασίας.


3) ΝΙΚΟΣ ΠΟΤ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1905 (Εικ. 38) και πήρε τη Χρυσούλα Κ. Καραμπίνη με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) την Αγγελική, β) τον Παναγιώτη, γ) τον Κώστα, δ) το Γεώργιο και ε) τον Ευτύχιο.


4) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΟΤ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1910 και παντρεύτηκε την Αναστασία Γ. Νικολέα (1901-1991) με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) τον Παναγιώτη, β) το Σπύρο, γ) το Χρίστο, δ) τον Κώστα και ε) τον Πάρη.


5) ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΟΤ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1915 και παντρεύτηκε την  Κοκώνα Δραγγιώτη με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, α) την Αμαλία που υιοθέτησε ο αδελφός του Χρίστος, β) τον Παναγιώτη και γ) το Διονύσιο.


ΙΙΙ) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΡΙΣΤ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Παντρεύτηκε την Αικατερίνη Παν. Δάκαρη, η οποία γεννήθηκε το 1849 και απέκτησαν δύο παιδιά, α) τον Πανάγο και β) τη Γεωργίτσα που παντρεύτηκε το  Στυλιανό Γ. Σπανέα.


Α) ΠΑΝΑΓΟΣ ΓΕΩΡΓ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1865 και παντρεύτηκε την Αφροδίτη Ιωάν. Νικητάκη, με την οποία απέκτησαν τέσσερα παιδιά, α) το  Γιάννη, β) τη Σεβαστή που γεννήθηκε το 1899 και παντρεύτηκε στην Καλαμάτα, αλλά σύντομα χώρισε, γ) τη Σταυρούλα (1901-1978) που παντρεύτηκε τον  Αλέξανδρο Μιμέο  και δ) το Φίλιππο.


1) ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΝ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Πήρε μέρος στον Ελληνο-Τουρκικό πόλεμο του 1912-13 και στις 14 Δεκεμβρίου 1912 πέθανε στο Α΄  Στρατιωτικό Νοσοκομείο.


2) ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΑΝ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1903, έζησε μέχρι το 1974 και εργάστηκε ως τελωνειακός υπάλληλος. Έκανε δύο γάμους και πρώτα πήρε την  Ελένη Λαγοπάτη με την οποία απέκτησε τρία παιδιά, α) τον  Παναγιώτη, β) τον Ευάγγελο που υπηρετεί στο διπλωματικό σώμα του Υπουργείου των Εξωτερικών ως πρέσβης με βαθμό Υπουργού Α΄ τάξεως και γ) την Αφρούλα. Σε δεύτερο γάμο παντρεύτηκε τη Γεωργία Σκούληκα.

-Β-

Ο δεύτερος κλάδος της οικογενείας Φραγκούλη παρουσιάζεται με παλαιότερο μέλος το Δημήτριο. Δεν αποκλείεται ο αναφερόμενος το 1831 Ν. Φραγκούλης - πιθανώς Νικόλαος - να ήταν ο πατέρας του Δημητρίου, αλλά γι’ αυτό δεν υπάρχει καμμία ένδειξη πλην του ότι ο πρωτότοκος γιός του Δημητρίου ονομάστηκε Νικολής. Η συγγένεια του κλάδου τούτου είναι πολύ απομακρυσμένη από τον προηγούμενο κλάδο που αναφέρθηκε. Στους τελευταίους  Φραγκουλέους περιλαμβάνονται τα ακόλουθα μέλη:

           Ι) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Παντρεύτηκε τη Μαριώ Γ. Κωνσταντινέα και απέκτησαν πέντε παιδιά, α) το Νικολή, β) την Αικατερίνη (1871-1953) που παντρεύτηκε το  Γιάννη Παν. Κοτσώνη, γ) τον Παναγιώτη, δ) την Ελένη που παντρεύτηκε τον  Κλεάνθη Παπαδέα, ο οποίος είχε τράτες και ε) τη Σταυρούλα που έγινε γυναίκα του  Παναγιώτη Ν. Γεωργουλέα.


Α) ΝΙΚΟΛΗΣ ΔΗΜ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1864 και έμεινε άγαμος. Ήταν περίφημος χαρτοπαίχτης για την εποχή του.


Β) ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΗΜ. ΦΡΑΓΚΟΥΛΗΣ. Γεννήθηκε το 1873 και έζησε μέχρι το 1925. Σκότωσε ένα χωροφύλακα ονόματι Μπακέα και φυλακίστηκε με την ποινή των ισοβίων. Ενώ ήταν στη φυλακή σκότωσε και έναν συγκρατούμενό του. 


Σε δικαιοπρακτικά έγγραφα περιλαμβάνεται το όνομα του Νικολάου Φραγκούλη. Πρώτα αναφέρεται το 1868 και αργότερα επανεμφανίζεται στην περίοδο 1880-1909. Τη δεύτερη φορά φαίνεται ότι πρόκειται για το ζαχαροπλάστη Καλαμάτας Νικόλαο Φραγκούλη, του οποίου η καταγωγή ήταν από τις Μαντίνειες. Δεν αποκλείεται και ο Νικόλαος Φραγκούλης του 1865 να είναι το ίδιο πρόσωπο, γιατί η διαφορά ετών δεν είναι πολύ μεγάλη. 

Χ Α Ν Δ Ρ Ι Ν Ο Σ


Μια από τις παλαιότερες γενιές τις Αλαγονίας είναι η οικογένεια Χανδρινού. Ένα μέλος της γενιάς αυτής ο Λάμπρος Δημ. Χανδρινός, που ήταν εγκατεστημένος στα Γιαννιτσάνικα, παντρεύτηκε την Ιφιγένεια (Βγενιά) Χρ. Γεωργουλέα. Το 1924 ο Λάμπρος Χανδρινός σκοτώθηκε από αδέσποτη σφαίρα κατά την ανταλλαγή πυροβολισμών μεταξύ των οικογενειών Μπουφέα και Κουράκλη. Μετά τον άδικο χαμό του συζύγου της η Βγενιά Χανδρινού εγκαταστάθηκε με τα παιδιά της στη Μεγάλη Μαντίνεια και αργότερα, μετά το σεισμό του 1944, κατέβηκε στο Αρχοντικό.


Από το γάμο του Λάμπρου Χανδρινού με τη Βγενιά Γεωργουλέα γεννήθηκαν τρία παιδιά, α) ο Δημητράκης, δικαστικός υπάλληλος, που δημοσίευσε το 1990 βιβλίο με τίτλο “Ιρή-Αβία-Μαντίνειες-Παληόχωρα”, β) ο Χρίστος που παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Ανδρ. Λεουτσέα και γ) η Ελένη που έγινε σύζυγος του  Χρίστου Γ. Μπακετέα.


Ένα άλλο μέλος της οικογένειας Χανδρινού της Αλαγονίας, που δεν έχει γνωστή συγγένεια με τους προηγούμενους, εγκαταστάθηκε το 1953 στη Μικρή Μαντίνεια. Πρόκειται για το Γιάννη Δημ. Χανδρινό που παντρεύτηκε την Ειρήνη Στελ. Λιακέα.  

Χ Ρ Ι Σ Τ Ε Α Σ


Στη Μικρή Μαντίνεια υπάρχει μέχρι σήμερα οικογένεια Χριστέα, η οποία στα παλαιότερα χρόνια είχε κακόηχο επώνυμο. Ακόμη στην περιοχή Σταυροπηγίου υπήρχε το 1833 ο Γιάννης Χριστέας, που υπέγραψε πιστοποιητικό για το Βενετσάνο Καπετανάκη και η υπογραφή του βρίσκεται μεταξύ κατοίκων των Γαϊτσών
. Στη Μεγάλη Μαντίνεια στα μέσα του προηγούμενου αιώνα ζούσε ο Αγγελής Χριστέας, γενάρχης των Αγγελέων, που δεν αναφέρεται συγγένεια με άλλους συνεπώνυμους της Μικρής Μαντίνειας.


Οι Μικρομαντιναίοι Χριστέοι αρχίζουν από δύο πρωτεξάδελφα
, τους Νικόλαο Χ. Χριστέα και το Σπύρο Π. Χριστέα. Αργότερα αναφέρεται ακόμη ο Δημήτριος, που δεν γνωρίζουμε τη ακριβή συγγενική σχέση με τους άλλους.


Ι) ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡ. ΧΡΙΣΤΕΑΣ. Το όνομα της συζύγου του ήταν Βασιλική ή Πηνελόπη αγνώστου γένους. Με αυτή απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Χρίστο και β) τον Αριστείδη και γ) την Αγγέλω που γεννήθηκε το 1855 και η οποία  έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Κ. Λεουτσέα.


Α) ΧΡΙΣΤΟΣ ΝΙΚ. ΧΡΙΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1857 και εγκαταστάθηκε στην Καλαμάτα όπου ασκούσε το επάγγελμα του ναυτικού πράκτορα. Το όνομα της συζύγου του δεν είναι γνωστό. Παιδιά δεν απέκτησαν.


Β) ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΝΙΚ. ΧΡΙΣΤΕΑΣ.  Γεννήθηκε το 1869 και έζησε μέχρι το 1917. Έκανε δύο γάμους. Πρώτα παντρεύτηκε την Ουρανία Παν. Γονεάκη και ακολούθως την  Αρετή Χαρίλ. Κοκώνη. Από τον πρώτο του γάμο γεννήθηκαν τρία παιδιά, α) ο Χρίστος, β) ο Πότης και γ) η Γεωργία (1904-1988) που έγινε σύζυγος του  Ντίνου Αθ. Λιακέα.


1) ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΡ. ΧΡΙΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1909 και έζησε μέχρι το 1993.

Παντρεύτηκε την Ευγενία Πότ. Δικαιάκου και απέκτησαν τρία παιδιά, α) την Ουρανία που έγινε σύζυγος του  Θεόδωρου Κουμουνδούρου,  β) τον Αριστείδη (1941-1980) και γ) την Ελένη.


2) ΠΟΤΗΣ ΑΡ. ΧΡΙΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1911 και έζησε μέχρι το 1994. Παντρεύτηκε την Ευθυμία Θ. Μπακετέα (1911-1962) και απέκτησαν τρία παιδιά, α) την Ουρανία που έγινε σύζυγος του  Λυκούργου Χρίστου, β) τον Αριστείδη και γ) τη Θεοδώρα.


ιι) ΣΠΥΡΟΣ Π. ΧΡΙΣΤΕΑΣ. Το όνομα της συζύγου του ήταν Χρυσούλα και από το γάμο τους γεννήθηκαν πέντε παιδιά, α) ο Ραφαήλ ήταν γεννημένος το 1860, β) ο Μιλτιάδης γεννήθηκε το 1863 και απέκτησε δύο παιδιά, τον Πότη και τη Ναυσικά, γ) ο Νικολής ήταν γεννημένος το 1865 και απέκτησε το Φώτη και την Αμαλία, δ) η Ευγενία έγινε σύζυγος του  Γεωργίου Μάλαμα  και ε) ο Γεώργιος για τον οποίο θα γίνει ιδιαίτερα λόγος, επειδή έχουμε περισσότερες πληροφορίες γι’ αυτόν.


Α) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΠ. ΧΡΙΣΤΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1867 και έζησε μέχρι το 1937. Άσκησε στην Καλαμάτα το επάγγελμα του παντοπώλη. Παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Γεωργαντάκη με την οποία απέκτησαν πέντε παιδιά, α) το Σπύρο που διατήρησε παντοπωλείο και παντρεύτηκε τη Σοφία Κυριοπούλου, β) το Μιλτιάδη που παντρεύτηκε την Αλίκη Ζάννη, με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, τη Σταυρούλα σύζυγο του Αλέκου Γεωργούντζου και τη Μαρία σύζυγο Ιωάννη Μπαρμπαλιά, γ) τον Παναγιώτη που πήρε τη Σωτηρία Παπαϊωάννου, δ) την Αδαμαντία που έγινε σύζυγος του  Νίκου Νικητόπουλου  και ε) την Κλειώ (1906-1975) που παντρεύτηκε τον  Ευθύμιο Χριστόδ. Φραγκούλη  και έζησαν στο Αρχοντικό της Αβίας.


Αναφέρονται ακόμη α) ο  Δημήτριος  που παντρεύτηκε την Αθανασία Κολομβάκου και απέκτησαν μια κόρη, τη Σταυρούλα (1854-1935), η οποία έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Γ. Κωνσταντινέα  από τη Μεγάλη Μαντίνεια, β) ο  Γρηγόρης  που απέκτησε το Γεώργιο (1862-1918) και το Φίλιππο που γεννήθηκε το 1868 και γ) ο  Κωνσταντίνος  που είχε γιό Κωνσταντίνο γεννημένο το 1858, που εγκαταστάθηκε στην Κορώνη.

Ψ Α Ρ Ρ Ε Α Σ


Με το όνομα Ψαρρέας υπάρχουν κλάδοι και στη Μικρή και στη Μεγάλη Μαντίνεια. Ο κλάδος των Μικρομαντιναίων έχει σήμερα εκλείψει. Η μεταξύ τους συγγένεια ήταν πολύ απομακρυσμένη. Οι Μεγαλομαντιναίοι προέρχονται από τις Γαϊτσές και έχουν το παρωνύμιο  “Μελεκετσένης”, ενώ οι Μικρομαντιναίοι ήρθαν από τα Αλτομυρά και έφεραν μαζί τους το παρωνύμιο  “Χούσιος”,  το οποίο διατηρεί ο κλάδος τους. Να σημειωθεί ότι όλοι οι Ψαρρέοι της περιοχής του Σταυροπηγίου (πρώην δήμου Αβίας) έλκουν την καταγωγή από τα Αλτομυρά, γιατί και αυτοί που κατοικούσαν στις Γαϊτσές, είχαν μετοικήσει εκεί από τα Αλτομυρά.  

Ψαρρέοι της Μεγάλης Μαντίνειας


Ο παλαιότερος που αναφέρεται είναι ο Στρατήγης (Ευστράτιος) Ψαρρέας, ο οποίος ήταν εγκατεστημένος στις Γαϊτσές και είχε τρία παιδιά, α) τη Μαρίτσα που παντρεύτηκε τον  Ιωάννη Παπαδόπουλο  ιερέα της Μπρίντας, β) την Ελένη που έγινε σύζυγος του  Νιόνιου Γ. Παναγιώταρου  από τη Σέλιτσα (Βέργα) και οι απογονοί τους εγκαταστάθηκαν στο Αρμυρό και γ) το Γεώργιο που εγκαταστάθηκε στην Κόκα.


ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΡ. ΨΑΡΡΕΑΣ.Έζησε μέχρι το 1930 και λέγεται ότι ήταν υπεραιωνόβιος. Έκανε δύο γάμους. Πρωτη του γυναίκα ήταν η Γαρυφαλιά Γ. Χαλκίδη με την οποία απέκτησαν δύο παιδιά, α) το Στράτη που ματανάστευσε στην Αμερική και το τελευταίο  του γράμμα ήρθε γύρω στα 1940 και β) την Αικατερίνη που έγινε σύζυγος του  Παναγιώτη Δ. Κωνσταντινέα  από τη Μικρή Μαντίνεια. Ο Γεώργιος Ψαρρέας το 1910 ήρθε σε δεύτερο γάμο με την  Καλλιρρόη Ξέπαπα (1880-1971, Εικ. 131) και απέκτησαν τρία ακόμη παιδιά, γ) τον Παναγιώτη που πήρε τη Μαριώ Αναστ. Κοζομπόλη και απέκτησαν πέντε παιδιά, a) το Γιώργη που πήρε τη Βάσω Φιλανδριανού, b) το Χρίστο που παντρεύτηκε την Τασία Σπ. Φραγκούλη, c) την Καλλιρρόη σύζυγο του Γεωργ. Κ. Παπαμικρουλέα, d) τη Βούλα που πήρε το Βασίλη Κωστέα και e) το Σωτήρη (1948-1978) που παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Μ. Κουντούρη,  δ) τη Βούλα που πρώτα παντρεύτηκε τον  Πότη Κ. Κωστέα  και μετά το χαμό του το 1943 στη μάχη της Παλιόχωρας παντρεύτηκε τον  Πέτρο Δικαιουλάκο  που τον εξετέλεσαν οι Γερμανοί και ε) το Δημήτριο που παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Κοττέα και έκαναν τη Ρόη, την Ευγενία, το Γιώργη, το Νίκο και τον Κούλη. 

Ψαρρέοι της Μικρής Μαντίνειας


Ο κλάδος των Ψαρρέων των Αλτομυρών, που ένα μέλος του εγκαταστάθηκε στη Μικρή Μαντίνεια, αρχίζει από τον Ιωάννη Ψαρρέα που απέκτησε τρία παιδιά, α) το Δημήτριο που έζησε στη Μικρή Μαντίνεια και για τον οποίο θα γίνει λόγος εκτενέστερα, β) τον Παναγιώτη που  γεννήθηκε το 1857 και απέκτησε τέσσερα παιδιά, τον Ευστάθιο (1884), το Λυκούργο (1887) που εγκαταστάθηκε στη Λιβαδειά, τον Ιωάννη (1889) και το Γεώργιο (1900) και γ) το Γιώργη που γεννήθηκε το 1870, παντρεύτηκε τη Σταυρούλα Αθ. Λιακέα με την οποία απέκτησαν τρία παιδιά, τον Ηλία (1888), τον Κωνσταντίνο (1896-1967) που ήταν ιερέας στην Οροβά και τον Αθανάσιο (1910-1944).


Α) ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΙΩΑΝ. ΨΑΡΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1852 και ήταν ο μόνος από τα τρία αδέλφια που εγκαταστάθηκε στη Μικρή Μαντίνεια. Όπως αναφέρεται είχε κάνει πολλά χρόνια φυλακή για κάποιο φόνο που είχε διαπράξει. Παντρεύτηκε την Παναγιώτα Ιωάν. Καραβίτη και απέκτησαν τρία παιδιά, α) το Γεώργιο, β) τη Χριστίνα και γ) τη Γαλάνω που παντρεύτηκε το  Νυφούδη  από τα Γιαννιτσάνικα. 


1) ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜ. ΨΑΡΡΕΑΣ. Γεννήθηκε το 1893 και αρχικά γράφτηκε στα μητρώα των Αλτομυρών. Αργότερα έγινε η μεταγραφή του στη Μικρή Μαντίνεια. Πέθανε στο Στρατιωτικό Νοσοκομείο Λαρίσης στις 29 Ιουνίου 1919. Οι παλαιοί θυμόντουσαν τη μητέρα του που έπαιρνε σύνταξη για το χαμένο γιό της. Το όνομά του αναφέρεται στο βιβλίο “Αγώνες και Νεκροί” που έχει εκδόσει το 1930 το Υπουργείο Στρατιωτικών (τόμ. Α΄, σ. 436) και σημειώνεται “Γεώργιος Παν. Ψαρρέας από τη Μικρή Μαντίνεια”. Προφανώς όμως έχει γίνει λάθος στο πατρώνυμο και αναφέρεται Παναγιώτης αντί Δημήτριος. Κατά πάσα πιθανότητα το λάθος αυτό οφείλεται στο όνομα της μητέρας, η οποία και έπαιρνε τη σύνταξη.

Ψ Υ Χ Ο Γ Ι Α Ν Ν Η Σ


Το 1755 αγιογραφήθηκε η εκκλησία του Αγίου Σπυρίδωνα της Μικρής Μαντίνειας και στις αφιερωματικές επιγραφές αναφέρονται τα ονόματα του Γιάννη και του Χριστόδουλου Ψυχογιάννη. Συναντούμε το όνομα αυτό πάλι το 1831, όταν ο Ιωάννης Ψυχογιάννης υπέγραψε πρωτόκολλο εκλογής πληρεξουσίων Σταυροπηγίου
. 

� Διάλεξη Σοφίας Καπετανάκη στη Λαϊκή Βιβλιοθήκη της Καλαμάτας


� W. Leake, Travels in the Morea, London 1830,  τόμ. 1, σ. 295. 


� Σ.Β.Κουγέα, Νικήτα Νηφάκη: Μανιάτικα Ιστορικά στιχουργήματα, Αθήναι 1964, σ. 45, στιχ. 271-272. 


� Στ.Γ.Καπετανάκη, Η Οικογένεια Κουτήφαρη ή Κουτούφαρη, Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)454 κ.ε.


� Σ.Β.Κουγέα, Βιβλιοκρισία Γ. Αναπλιώτη: Τζανέτμπεης Κουτήφαρης, Πελοποννησιακά 2(1957)459.


� Στ.Γ.Καπετανάκη, Μαρτυρίες από τον κώδικα της μονής της Τίμιοβας για τις καπετανίες της έξω Μάνης, Μεσσηνιακά Χρονικά 2(2002)85.


� Στ.Γ.Καπετανάκη, ό.π., Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)461.


� Το 1765 στην Καλαμάτα υπέγραψαν συμφωνητικό για εμπορία βελανιδιού ο άρχοντας της Καλαμάτας Παναγιώτης Μπενάκης με τους Τζανετάκη Καπετανάκη-Γρηγοράκη, ο οποίος εκπροσωπούσε και την Καπετάνισσα μητέρα του και τους αδελφούς του Γιωργάκη και Πιέρο, τον Δημητράκη Στρατάκη, τον γενάρχη των Κυβελαίων και τον Μιχάλη του Γιαννάκη Μαυρομιχάλη. Ενδιαφέρον είναι ότι ο Τζανετάκης Γρηγοράκης αναφέρεται ως ανιψιός του Παναγιώτη Μπενάκη. Ιστ.Αρχ.Μουσ.Μπενάκη, φάκ. 26, έγγρ. αριθ. 47.


� Να σημειωθεί ότι ο Παν. Μπενάκης ενοικίαζε το φόρο του λαδιού της Μάνης και φαίνεται υπεύθυνος για την τήρηση της τάξης της περιοχής. Ιστ.Αρχ.Μουσ. Μπενάκη, αρχ. οικ. Μπενάκη, φάκ. 27, αριθ. έγγρ. 49, 68 και 162 (στην τουρκική γραφή). Ο γιός του Λιμπέριος, που ήταν πρόξενος της Ρωσίας στην Κέρκυρα, είχε δηλώσει ότι ο πατέρας του ήταν τοπικός ηγεμόνας των Μανιατών. J.L.S.Bartholdy, Tαξιδιωτικές εντυπώσεις από την Ελλάδα 1803-4, Έκδ. Εκάτη 1993, σ. 109.


� Σ.Β.Κουγέα, Συμβολαί εις την Ιστορίαν της υπό τους Ορλώφ Πελοποννησιακής Επαναστάσεως (1770), Πελοποννησιακά 1(1956)64, 65.


� Αλ.Κραντονέλλη, Εληνική Πειρατεία και Κούρσος, Αθήνα1998, σς. 118-9.


� Στ.Γ.Καπετανάκη, ό.π., Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)468.


� Β.Πατριαρχέα, Δίπτυχον Ιστορικόν και Φιλολογικόν της Εθνεγερσίας του 1821, Αθήναι 1971, σ. 618. Ο Μούρτζινος και ο Χρηστέας χαρακτηρίστηκαν ως πατρικό φίλο από τον Θ.Κολοκοτρώνη, Διήγησις συμβάντων της Ελληνικής Φυλής, Αθήναι 1846, σσ. 11-2.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 11.


� Γ.Αναπλιώτη, Πέτρου Κουτήφαρη: Ηγεμόνες της Μάνης, Μεσσηνιακά Χρονικά 2(1962)70.


� Τ.Κανδηλώρου, Ο Αρματολισμός της Πελοποννήσου, Αθήναι 1924, σ. 229.


� Σ.Β.Κουγέα, ό.π., Βιβλιοκρισία, Πελοποννησιακά 2(1957)454.


� Γ.Αναπλιώτη, Πέτρου Κουτήφαρη: Ηγεμόνες της Μάνης, Μεσσηνιακά Χρονικά 2(1962)71.


� Σ.Β.Κουγέα, ό.π., Νικήτα Νηφάκη, σ. 40, στιχ. 149 κ.ε.


� Σ.Β.Κουγέα, ό.π., Νικήτα Νηφάκη, σ. 193 κ.ε.


� Γ.Αναπλιώτη, Ηγεμόνες της Μάνης, ό.π., σ. 71.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 11.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 12.


� Β.Πατριαρχέα, ό.π., σ. 616. Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 11-2.


� Ι.Ε.Ε.Ε., αριθ. εγγρ. 17874. Ανωνύμου, Ιστορικαί αλήθειαι συμβάντων τινών της Μάνης, σ. 48.


� Σ.Β.Κουγέα, ό.π., Πελοποννησιακά 5(1962)132.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 233, έγγρ. 400 της 12 Μαρτίου 1830.


� Γ.Αναπλιώτη, ό.π., Μεσσηνιακά Χρονικά 2(1962)70.


� W.Leake,ό.π, σ. 316.


� Γ.Αναπλιώτη, Κουτηφαραίοι-Καπετανάκηδες, Μεσσηνιακά Γράμματα 2(1967)59. 


� O.M.Von Stackelberg, La Grece, Vues Pittoresques et Topographiques, Paris 1834, σ. 6.


� Ανωνύμου, ό.π., σ. 17. Η διαταγή ήταν του 1803 και όχι του 1805.


� Γ.Βλαχογιάννη, Κλέφτες του Μοριά, Έκδ. Εταιρ. Ελλην. Εκδόσεων, σ. 133 κ.ε.
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� Ο Bory de Saint Vincent κατέγραψε τα λόγια του Πούλου Μαυρίκου: ″Δεν έκανα ποτέ κακό σε κανέναν, η εκτίμηση που όλοι μου έχουν προέρχεται από το ότι τους είμαι χρήσιμος προσπαθώντας να συμφιλιώνω τους συμπατριώτες μου, όταν τα χαλούν μεταξύ τους και εμποδίζοντας, όσο γίνεται τους καυγάδες και τους πολέμους. Ξέρουν πολύ καλά ότι, αν τους λείψω, θα αρχίσουν αμέσως οι πυροβολισμοί από ένα χωριό ή από ένα σπίτι σε άλλο. Η ησυχία μου βασίζεται σε αυτήν των άλλων κι έχω σκοπό να διατηρήσω λίγο πολύ τη φιλειρηνική μου επιρροή″. Στ. Καπετανάκη, Ο Πούλος Μαυρίκος - μια αμφιλεγόμενη μορφή του 1821, Λακωνικαί Σπουδαί 10(1990)429-430.


� Ο αφορισμός δεν ήταν άγνωστος εκείνη την εποχή και σε όλη την Πελοπόννησο, για να επιβεβαιώνεται η αλήθεια των ισχυρισμών των αντιδίκων: ″…Οι Βαλτετσιώτες ορκίζονται, και αρχιερατικόν επιτίμιον δέχονται ότι εκτός των όσων δια καταστίχου εφανέρωσαν, άλλο τι δεν έχουν…″. ΓΑΚ, Υπ. Δικ., φάκ. 7, έγγρ. της 1 Σεπτεμβρίου 1824.


� ΓΑΚ, Υπ. Δικ., φάκ. 82, έγγρ. 051 της 2 Οκτωβρίου 1830, σελ. 4.


� ΓΑΚ, Συλλ. Βλαχογιάννη, φάκ. Μάνη και Καποδίστριας φάκ. 220, έγγρ. 66.


� Στο Μοριά δεν ήταν άγνωστη η καταβολή από τους φονείς χρηματικής αποζημιώσεως στους συγγενείς φονευθέντος και σε ένα έγγραφο αναφέρεται: ″…απεφασίσθη εγγράφως να δώση πρόστιμον ο Αθανάσιος Κατζικόπουλος προς την μητέραν του δολοφονηθέντος (Γιαννάκου Κουτοζοπούλου) γρόσια οκτακόσια, ο δε Μήτρος Σπετζέρης τριακόσια, και να υποφέρωση τρίμηνον εξορίαν.... Η δε γερουσία (Πελοποννησιακή) τα οκτακόσια μετέβαλεν εις τριακόσια, τα δε τριακόσια εις εκατόν πεντήκοντα…″. ΓΑΚ, Υπ. Δικ., φάκ. 3, έγγρ. της 9  Αλωνάρη (Ιουλίου) 1823. 


� Στ. Σκοπετέα, Έγγραφα ιδιωτικά εκ Δ. Μάνης των ετών 1547-1830, Επετηρίς Αρχείου Ιστορίας του Ελληνικού Δικαίου, τεύχος 3, Αθήναι 1950, σ. 83 και Στ. Καπετανάκη, Απονομή Δικαίου στη Μάνη από τοπική συνέλευση, ό.π., σ. 436.


� Το 1829 προέκυψε διαφορά του Ξανθού Μουτζουράκου, καταγομένου από την Καστάνιτσα του δήμου Μελιτίνης, με τον Θεοδωρή Ζαχαρόπουλον και κατοίκων της Αράχοβας της Λακεδαίμονος. Ο Ζαχαρόπουλος χρωστούσε χρήματα στο Μουτζουράκο και οι άνθρωποί του άρπαξαν μουλάρια και βόδια των Αραχοβιτών. Σε αναφορά του Μουτζουράκου σημειώνεται: ″…Μετά ταύτα ανταμωθέντες μετ’ αυτού (Ζαχαρόπουλου) εις την μητρόπολιν της επαρχίας Μυσθρά επί επαρχιακής συνελεύσεώς της εσυμφωνήσαμε να μας πληρώση και να δώσωμεν όσα ελήφθησαν των ρηθέντων χωρικών. Και δια μικράς διαφιλονικήσεως, οπού είχομεν περί του ποσού της πληρωμής, διωρίσαμεν αιρετούς κριτάς οίτινες απεφάσισαν δι’ εγγράφων να μας δώση ο Ζαχαρόπουλος τρεις χιλιάδας οκτακόσια γρόσια και να αποδώσωμεν τα μουλαροβόδια, εδέχθη την απόφασιν αυτήν αλλά δεν την εξετέλεσεν…″. ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 227, έγγρ. 064 της 16 Νοεμβρίου 1829.


� Το μοιρολόγι αυτό έχει δημοσιευθή σε πολλές παραλλαγές. Κ. Πασαγιάνη, Μανιάτικα μοιρολόγια και τραγούδια, Αθήναι 1928, σ. 88-9. Β.Πετρούνια, Μανιάτικα μοιρολόγια, Αθήναι 1934, σ. 38. Δ. Β. Βαγιακάκου, Η Ληγορού, παλαιόν Μανιάτικο μοιρολόγι του δικαιωμού, Επετηρίς του λαογραφικού αρχείου, της Ακαδημίας Αθηνών, 9-10(1955-57)44. Κ. Δ. Κάσση, Μοιρολόγια της Μέσα Μάνης, Αθήνα 1979, σ. 178. Α. Κουτσιλιέρη, Μοιρολόγια της Μάνης, Αθήνα 1997, σ. 176-7 και Σ. Β. Κουγέα, Τραγούδια του Κάτω κόσμου, Αθήνα 2000, σ. 137. 


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92, έγραφο 108 της 14 Αυγούστου 1830.


� Β.Παναγιωτοπούλου, Πληθυσμός και οικισμοί της Πελοποννήσου, σσ. 287-8 και 310. P.Topping, Taxation di mactù in Mani under Venetian rule, Πρακτικά Δ' Διεθνούς Συνε-δρίου Πελοποννησιακών Σπουδών, τόμ. 3, Αθήναι 1992-3, σ. 8.


� Σοφίας Καπετανάκη, Περιγραφή της διαδρομής Καλαμάτας-Κιτριών από τον W. Gell, Λακωνικαί Σπουδαί 10(1990)506.


� Σ.Κουγέα, Η μονή της Τίμιοβας, Μεσηνιακά Γράμματα 1(1956)9 κ.ε. Κ.Ξενογιάννη, Δήμιοβα, Καλαμάτα 1969, σ. 11 κ.ε.


� Γιάννη Αναπλιώτη, Σύντομα σχόλια στον κώδικα της Ιεράς μονής της Ντίμιοβας, Κα-λαμάτα 1971, σσ. 14 κ.ε. του ιδίου, Κώνδικας της Υπεραγίας Θεοτόκου Ντίμιοβας, ευρί-σκεται δακτυλογραφημένος στα ΓΑΚ/αρχεία ν. Μεσσηνίας.


� Σ.Κουγέα, ό.π., σ. 22.


� Γ.Αναπλιώτη, Π.Κουτήφαρη: Ηγεμόνες της Μάνης, Μεσσηνιακά Χρονικά 2(1962)293. 


� Α.Γούδα, Βίοι Παράλληλοι, τόμ. Η', σ. 402.


� Σ.Κουγέα, Ο ιατρός του Μυστρά Ηλίας Δόξας, Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)326. Κ. Μέρτζιου, Πότε και πώς έπεσε η Μάνη εις χείρας των Τούρκων το 1715, Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)276.


� Στ.Καπετανάκη, Η οικογένεια Κουτήφαρη ή Κουτούφαρη, Λακωνικαί σπουδαί 14(1998) 451 κ.ε. Γ.Αναπλιώτη, Ένα ιστορικό ταξίδι 1715, Καλαμάτα 1957, σ. 3 κ.ε. Να σημειωθεί ότι το επίταγμα του καπετάν Γιαννάκη, για να μην παρενοχλείται το μοναστήρι και το ευχαριστήριο προς αυτόν από τους πατέρες της μονής του έτους 1664, που περιλαμβάνονται στις σελ. 80-84, δεν μπορούν να ληφθούν υπ' όψη, γιατί η αναφερομένη στο επίταγμα καταστροφή του Δικάλου τοποθετείται μετά το 1700 και το ευχαριστήριο φαίνεται να το υπογράφουν άτομα που έζησαν σε εποχές με διαφορά ενός αιώνος. 


� Το 1690 μεταξύ των κατοίκων της περιοχής της Ζαρνάτας ήταν και ο καπετάν Γιατρός της Μηλιάς (75. capitan Jatro da Milea). Σ.Κουγέα, Τα ονόματα των κατοίκων της κοινότητος Ζαρνάτας, Πελοποννησιακά 2(1957)429. Στη συνέχεια από την οικογένεια των Γιατρών της Μηλιάς επεκράτησε ο κλάδος των Ξανθάκηδων. Το 1706 εικονογραφήθηκε ο ναός του Αγίου Νικολάου στα Ξανθιάνικα της Μηλιάς παρά "των τιμιοτάτων αρχόντων Ξανθιάνων". Δ.Βαγιακάκου, Η Μηλέα της Έξω Μάνης και επιγραφαί Χριστιανικών χρόνων εξ αυτής, Μεσσηνιακά Γράμματα 2(1967)173. Στην υπ' αριθ. 37 καταχώρηση του κώδικα της μονής της Τίμιοβας από 24 Αυγούστου 1714 αναφέρεται το όνομα του καπετάν Ξανθού Γιατράκου, ο οποίος φαίνεται ότι θα είχε παντρευτεί κόρη από τη Γιάννιτσα, γιατί μαζί με τη γυναίκα του πώλησαν στο μοναστήρι έναν τόπο "εις τον Άγιο Βασίλειο ομπρός εις τον μύλον", δηλαδή στα Περιβολάκια της Γιάννιτσας. Στον Κώδικα της μονής της Σιδερόπορτας υπάρχει εξοφλητικό έγγραφο από τις 29 Ιουνίου 1724 αναφερόμενο στον "καπετάν Ξανθό", που δεν είναι γνωστό το επίθετό του. Α.Μασουρίδου, Αλαγονιακά, σ. 168. 


�Δ.Βαγιακάκου, Βυζαντινά ονόματα και επώνυμα εκ Μάνης, Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)214, Κ.Μέρτζιου, ό.π., σσ. 281 και 285. Γ.Αναπλιώτη, Κουτηφαραίοι - Καπετανάκηδες, Μεσσηνιακά Γράμματα 2(1967)54.


� Στην οικογένεια Μαυρομιχάλη υπήρχε κλάδος Καπετανάκη-Μαυρομιχάλη και ο πατέρας του Πετρόμπεη υπέγραψε το 1771 με αυτό το όνομα. Σ.Κουγέα, Συμβολαί εις την ιστορίαν της υπό τους Ορλώφ Πελοποννησιακής επαναστάσεως (1770), Πελοποννησιακά 1(1956)75.


� Γ.Αναπλιώτη, ό.π., Μεσσηνιακά Γράμματα 2(1967)54.


� Σ.Κουγέα, Βιβλιοκρισία Γιάννη Αναπλιώτη, Πελοποννησιακά 2(1957)460.


� H. Omont, Missions Archeologiques Francaise en Orient aux XVII et XVIII siecles, Paris 1902, σ. 1093.


� Στα προηγούμενα χρόνια δεν συναντάται το όνομα των Παλαιολόγων-Τρουπάκηδων σε ηγετικές θέσεις της περιοχής της Ανδρούβιστας. Το 1618 αναφέρεται ο Γεώργιος Σκούμπλος από την Ανδρούβιστα και ο Νικήτας Μελισσηνός από το Πραστίο. Κ.Σάθα, Τουρκοκρατου-μένη Ελλάς, σ. 206. Το 1690 καπετάνιος της Ανδρούβιστας ήταν ο capitan Curta di Andruvista (80). Σ.Κουγέα, ό.π., Πελοποννησιακά 2(1957)429. Το 1715 ο capitan Elia Curti υπέγραψε αναφορά προς τους Βενετούς. Κ.Μέρτζιου, Η έκκληση των Μανιατών προς τους Ενετούς κατά την κήρυξιν του Τούρκο-Ενετικού πολέμου, Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)402.


� Ο Γ. Αναπλιώτης διάβασε στον κώδικα "Περο" και το συμπλήρωσε σε "Π(ι)έρο", που το όνομα αυτό δεν είναι γνωστό από άλλες πηγές. Αντίθετα ο "Πέ(τ)ρος" Τρουπάκης είναι πρό-σωπο υπαρκτό και αναφέρεται το 1734 στην επιγραφή της βρύσης της Καρδαμύλης. Το 1735 και 1736 ο Πέτρος αναφέρεται ως μάρτυρας σε δικαιοπρακτικά έγγραφα, χωρί να συνοδεύεται το όνομά του από επίθετα δηλωτικά ευγενικής καταγωγής. Στ.Σκοπετέα, Έγγραφα Ιδιωτικά εκ Δ. Μάνης των ετών 1547-1830, Ε.Α.Ι.Ε. Δικαίου 3(1953)86, 86 και 105. Το 1745 το όνομα του Πέτρου Τρουπάκη - Παλαιολόγου σημειώνεται σε νομοκάνονα της μονής του Βουλκάνου ως "πανεντιμωτάτου και πανευγενεστάτου και αρίστου αυθεντός". Τ.Γρι-τσοπούλου, Χειρόγραφα της μονής Βουλκάνου, Πελοποννησιακά 5(19)299. Ακόμη ο Α.Γούδας, ό.π., σ. 403 αναφέρει ότι ο Πέτρος "...πρώτος αναδειχθείς καπετάνιος της επαρχίας...". Από τους άλλους συγγενείς του σημειώνεται το 1745 ο Δημητράκης Τρουπά-κης-Παλαιολόγος ως "ευγενής". Γ.Μαραβελέα, Πραστείο, σ. 43-4.


� Άλλωστε το "Τρουπάκης" αναφέρεται στην Ανδρούβιστα από το 1622 και προηγείται κατά ένα περίπου αιώνα της αποβάσεως του Παναγιώτη στο Σταυροπήγι. Στ.Σκοπετέα, ό.π., Ε.Α.Ι.Ε. Δικαίου 3(1950)73 και 105. Πιθανότερο φαίνεται ο κλάδος των Παλαιολόγων, που εγκαταστάθηκε στην Ανδρούβιστα, να προέρχεται από το χωριό Τρύπη (Τρούπη) του Ταϋγέ-του και να πήρε το όνομα Τρουπάκης. Προσθέτουμε ότι και το Μούρτζινος δεν προέρχεται από το Μούργος, όπως συνήθως λέγεται, αλλά μάλλον από το Μοροζίνης, που στο ημερολό-γιο του Μάτεση στις 5 Σεπτεμβρίου 1689 αναφέρεται ως "Μούρζινης". Κ.Σάθα, Ελληνικά Ανέκδοτα, σ. 218. Να σημειωθεί ότι ο Μούρτζινος είχε επίδοση σε ναυτικές επιδρομές.


� Παππούς του Π. Κουτήφαρη (1812-1877) ήταν ο κυρ Τζανέτος (περίπου 1760-1833) και όχι ο Τζανέτμπεης (περίπου 1749-1802), όπως λανθασμένα αναφέρει ο Γ.Αναπλιώτης στους Ηγεμόνες της Μάνης, Μεσσηνιακά Χρονικά 2(1962)293. Στ.Καπετανάκη, ό.π., Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)465 και 482.


� Στ.Καπετανάκη, ό.π., Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)466.


� Στ.Καπετανάκη, ό.π., σ. 468. Ο Τζανέτμπεης αναφέρεται ως Κουτούφαρης και όχι Κουτήφαρης, όπως συνηθιζόταν μέχρι τώρα, γιατί υπογράφεται ως Κουτούφαρης.


� Σ.Κουγέα, ό.π., Μεσσηνιακά Γράμματα 1(1956)17.


� Β.Πατριαρχέα, Δίπτυχον Ιστορικόν και Φιλολογικόν της Εθνεγερσίας 1821, σ. 618 και Γ.Αναπλιώτη, ό.π., Μεσσηνιακά Χρονικά 2(1962)294.


� Στ.Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, σ. 384.


� Γ.Αναπλιώη, Σύντομα σχόλια στον κώδικα της Ιεράς Μονής Ντίμιοβας, ό.π., σ. 14. 


� Α.Πετρίδου, Περί της οικογενείας Πετροπουλάκη, περιοδ. "Απόλλων", έτος Δ', 1886, τεύχος 41, σ. 645. Χ.Κωνσταντινόπουλου, Οι Πετροπουλάκηδες της Μάνης (1690-1940), σ. 12.


� Σ.Πατρικουνάκου, Βαχός Μάνης, σ. 52. Δεν αμφισβητείται ότι υπάρχει στην περιοχή του Βαχού και τοπωνύμιο "του Μποζίκη το Χωράφι", αλλά διαφέρει το Μποζής από το Μποζίκης.


� Σ.Κουγέα, Η καταγωγή του πρωτοστατήσαντος εις την Ορλωφικήν επανάστασιν Παναγιώτη Μπενάκη, Πελοποννησιακά 6(1966)22.


� Σ.Κουγέα, Σύμμεικτα, Πελοποννησιακά 2(1957)428.


� Κ.Μέρτζιου και Θ.Παπαδοπούλου, Ο Μυστράς εις τα αρχεία της Βενετίας, Λακωνικαί Σπουδαί 12(1994)371. Η ενοικίαση κτημάτων της Βενετικής Διοίκησης από τον Πέτρο Μπότση ή Μποτζή (Pietro Bozzis) στο χωριό Λίμνη και η μετέπειτα εγκατάσταση εκεί των απογόνων του Βοζή Πετροπουλάκη μήπως δεν αποτελεί απλή σύμπτωση;


� Σ.Κουγέα, ό.π., Πελοποννησιακά 6(1966)34, 36, 40.


� Κ.Κόμη, Βενετικά κατάστιχα, σσ. 85, 86, 91, 96.


� Κ.Μέρτζιου και Θ.Παπαδοπούλου, Λακωνικαί Σπουδαί 12(1994)306.


� Κ.Κόμη, ό,π., σ. 80. Ίσως είναι εγγονός του ιππότη Μιχαλάκη Μποτζή ή Μπότση


� Κ.Κόμη, ό,π., σ. 85, 88, 92, 93, 94, 97, 99, 110, 120.


� Κ.Κόμη, ό,π., σ. 79, 80, 81.


� Κ.Κόμη, ό,π., σ. 81.


� Κ.Μέρτζιου, Πότε και πώς έπεσε η Μάνη εις χείρας των Τούρκων το 1715, Πελοποννησιακά 3-4(1960)279, 281, 285. (Για να μη θεωρηθεί ότι η έξωση των Ενετών από τα κάστρα της Κελεφάς και της Ζαρνάτας, την οποία δέχθηκαν οι Μανιάτες, ήταν προδοσία, επικαλούμεθα τις εκθέσεις των Προβλεπτών Κελεφάς και Ζαρνάτας. Από την Κελεφά έγραψε στις 17 Αυγούστου 1715 ο Προβλεπτής Παύλος Donado ότι: "...Ήμεθα χωρίς νερό και χωρίς τρόφιμα εις το Φρούριον και δεν θα ημπορούσαμε να αντισταθώμεν ούτε επί μίαν στιγμήν". Κ.Μέρτζιου, ό.π., Πελοποννησιακά 3-4(1960). Στην ίδια όμως αναφορά για να μεταβιβάσει ευθύνες έγραψε: "...την είδησιν της παραδόσεως, εις την οποίαν ηναγκάσθην να προέλθω παρά την θέλησίν μου, συνεπεία της απιστίας εκείνων από τους οποίους ανέμενα μετ' εμπιστοσύνης την συμπαράστασιν. Ούτοι είναι οι πρόκριτοι ταύτης της περιφερείας, ήτοι Πέτρος Μπότσι, Λίας Μπουρολίας και ο σεβασμιώτατος Δανιήλ επίσκοπος Μάνης. Ούτοι μόλις έμαθαν την πτώσιν της Ρωμανίας (Ναυπλίου), φοβηθέντες, μετέβησαν και εδήλωσαν υποταγήν εις τον Μέγαν Βεζύρην...", ό.π., σ. 279. Ο Προβλεπτής Πέτρος-Αντώνιος Bebo έγραψε για τη Ζαρνάτα: "...Το φρούριον τούτο περιβάλλεται από τείχη ημιτελή... Ήτο προφανώς αδύνατον να υπερασπίσωμεν το φρούριον, έναντι ενός στρατού που εκυρίευσεν όλα τα οχυρά του Βασιλείου...", ό.π., σ. 284 και 287. Όταν οι Προβλεπταί των φρουρίων κάνουν τέτοιες δηλώσεις είναι "εξωπραγματικό", να ισχυρίζεται κάποιος άλλος ότι έπρεπε οι ηγέτες της Μάνης να οδηγήσουν τους συμπατριώτες τους σε μια μάταιη προσπάθεια, που θα οδηγούσε στην καταστροφή, για να δοξασθούν οι Βενετσάνοι κατακτητές, που δεν αποδείχθηκαν ηπιώτεροι από τους Τούρκους. Δεν στερείται σημασίας το γεγονός ότι τότε όλοι οι Έλληνες του Μοριά έμειναν παντελώς αδιάφοροι και αδρανείς απέναντι στην έξωση των Βενετών. Γιατί να απαιτήσουμε από τους Μανιάτες ολοκαύτωμα, αφού πέτυχαν μια αξιοπρεπή ειρήνη;). 





� Χ.Κωνσταντινόπουλου, ό.π., σ. 11.


� Ανωνύμου, Ιστορικαί αλήθειαι συμβάντων τινών της Μάνης από του 1769 και εντεύθεν, Αθήναι 1858, σ. 5.


� Σ.Καπετανάκη, Οικογένεια Κουτήφαρη ή Κουτούφαρη, Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)470.


� Αναφέρεται ότι η μητέρα του Έξαρχου παρακίνησε τους συγγενείς και φίλους αντί να θρηνούν, ότι θα έπρεπε να εκδικηθούν. Δ.Αλεξανδράκου, Ιστορία της Μάνης, σ. 40 και Απ.Δασκαλάκη, Η Μάνη και η Οθωμανική Αυτοκρατορία, σ. 190. Ακόμη αναφέρεται η απίθανη περίπτωση, ότι η γυναίκα του Τζανέτμπεη Κουτούφαρη, μετά το θάνατο του άνδρα της, οδήγησε τους Μανιάτες εναντίον των Τούρκων και επεξέτεινε τα σύνορα της Μάνης στο Κακοσκάλι. Bory de Saint Vincent, Expedition Scientifique de Morèa, Sciences Physique, Vol. 1, p. 358.


� Ο Τ.Κανδηλώρος, Ο Αρματωλισμός της Πελοποννήσου, Αθήναι 1924, σ. 63, αναφέρει ότι η σύγκρουση Μανιατών και Τούρκων έγινε το 1763 και όχι γύρω στα 1780.


� J.Morritt, Account of a journey through the district of Maina, in the Morea. In R. Walpole, Travels in various countries of the East, being a continuation of memoirs relating to European and Asiatic Turkey, London 1820, p. 57.


� Δ και Ν.Στεφανόπολι, Ταξίδι, Έκδ. Τολίδη, Αθήνα 1974, σ. 146. Φαίνεται απίθανο τα σπίτια του Γυθείου να ήταν πλινθόκτιστα, όπως έγραψε ο W. Leake, γιατί στην περιοχή εκείνη αφθονούσαν οι πέτρες.


� W.M.Leake, Travels in Morea, London 1830, vol. 1, p. 234-5.


� J.Bramsen, εις Κ. Σιμόπουλου, Ξένοι ταξιδιώτες στην Ελλάδα, τόμ. Γ2, σ. 292.


� Φ.Κ.Ο.Πουκεβίλ, Ταξίδι στην Ελλάδα, τόμ. 5, Πελοπόννησος, Αθήνα 1997, σ. 381. 


� Κ.Σιμόπουλου, Πως είδαν οι Ξένοι την Ελλάδα του 21, τόμ. 4, σ. 322.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 264, αριθ. εγγρ. 269. 


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 264, αριθ. 265. 


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 264, έγγρ. 273, συνημ. εις 261.


� ΕΠΙΣΤΟΛΗ ΗΛΙΑ ΣΑΛΑΦΑΤΙΝΟΥ ΠΡΟΣ κ. ΧΡΗΣΤΙΔΗ


ΓΑΚ, Συλλ. Βλαχ., Μάνη-Καποδίστριας, φάκ. 221, έγγρ. 103, 22/3/1831.





	Ευγενέστατε Κύριε Χρηστίδη αδελφικώς ασπάζομαι.


	Ως φιλελεύθερος άνδρας, δεν αμφιβάλλω ότι θέλει μαρτυρίσης την αλήθειαν της εκστρατείας μας, η εκστρατεία μας δεν απέβλεπεν εις άλλο αλλά δια να ομιλήσωμεν με τους πατριώτας μας, περί των γενικών συμφερόντων μας, και περί της αδίκως σκλαβίας των Μαυρομιχάληδων και Τζανετάκη, πλησιάζοντας όμως  εις Πελεκητό παρ' ελπίδας βλέπομεν κάποιον Κανάρην να αρχίση τον πυροβολισμόν των κανονίων εναντίον μας, προφασίζοντας όμως ότι είδε ξένας σημαίας και δεν στοχάζεται ότι αύται αι σημαίαι επρωτοσήκωσαν την επανάστασιν, και ώστε πολεμούμεν με τον Σουλτάνον αυτάς είχομεν, Ο Κορνήλιος οπού εμεταχειρίσθη τα Εθνικά πράγματα δια εμπόριον έλεγε πόλεμον, αλησμονούσεν ότι είναι περασμένος εις το πρωτόκλητον της Αιγίνης, όπου ήτον ο Κος Γενατάς ως λαθρέμπορος του Ιμπραΐμη, και τώρα να τον βλέπουμε Διοικητήν. Ώ παράξενον πράγμα.


	Είμαι βέβαιος ότι επαρατήρησες καλά τα πράγματα, ότι μια εκστρατεία όλη η Σπάρτη και να κυριεύσωμεν το Μαραθωνήσι και δια να μη γένη η γνώμη του Κορνήλιου και του Κανάρη ημείς πάλιν το αφήσαμεν εις τους πατριώτας μας, ως είναι γνωστόν τοις πάσιν, τους Ρουμελιώτας επιάσαμε και εκείνους δεν τους επηράξαμε, εις τους Μωραΐτας πείραξιν παραμικρήν, δεν εκάμαμε, αλλά μου φαίνεται ότι να γίνηνε τακτικώτατα δεν αμφιβάλλω ότι πάντα θέλει ειπείς.


	και μένω.


Τη 22 Μαρτίου 1831, Βοίτυλο.


                                                                        Ως αδελφός


                                                                     	    Η. Σαλαφατίνος


� Η οικογένεια Μοτσενίγου καταγόταν από τη Βενετία και με την κατάκτηση της Κωνσταντινούπολης από τους Λατίνους το 1204 εγκαταστάθηκε εκεί και αργότερα μετανάστευσε στην Κρήτη, την Κορώνη και Μεθώνη και τέλος εγκαταστάθηκε  στη Ζάκυνθο, όπου της παραχωρήθηκαν από τους Βενετούς κτήματα και ο τίτλος του κόμητα. Ο πατέρας του πήγε στη Ρωσία όπου έλαβε βαθμούς και εκπαίδευσε το γιό του Γεώργιο. Μετά τη δολοφονία του αυτοκράτορα Παύλου του Α’ στις 12 Μαρτίου 1801 διορίστηκε από την Επτενησιακή πολιτεία πρέσβυς στη Ρωσία και έγινε γνωστός στη Ρωσική Αυλή. Το 1802 έστειλε η Ρωσία το Γεώργιο Μοτσενίγο στην Κέρκυρα ως αυτοκρατορικό πληρεξούσιο και κατέστειλε την αναρχία και συνέβαλε στην επιβολή του συντάγματος του 1803. Λ.Ζώη, Λεξικόν Ιστορικόν και Λαογραφικόν της Ζακύνθου, σ. 435 και του ιδίου, Ιστορία της Ζακύνθου, σ.  210 κ.ε. Π.Χιώτη, Σειρά Ιστορικών Απομνημονευμάτων, τομ. Γ’, σ. 809 κ.ε.


� Ι.Ε.Ε.Ε., αριθ. εγγρ. 2331. 


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχ., Εκτελ., φάκ. 4, έγγραφο 49 της 23 Φεβρουαρίου 1823.
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Εκλαμπρότατε


Ιδού κατά την πρόσκλησιν της Υπερτάτης Διοικήσεως, και κατά την συναίνεσιν της Εκλαμπρότητός σας περικλείομεν το κοινόν ψήφισμα της Πατρίδος μας περί της αποστολής των παραστατικών μελών της εις την κοινήν του Έθνους συνέλευσιν, των φιλογενών του τε εξοχωτάτου κυρίου Αναστασίου Κορνηλίου, και του Πανοσιολογιωτάτου αγίου Πρωτοσυγκέλλου κυρίου Γερασίμου (Παγώνη). Η εκλογή αύτη δεν αμφιβάλλομεν, ότι θέλει σας είναι αρεστή. Επειδή και καλώς γινώσκετε τα ρηθέντα υποκείμενα, ως ημείς από των οποίων ελπίζομεν όχι μόνον επωφελή δούλευσιν μερικώς εις την Σπάρτην, αλλά γενικώς εις το Έθνος. Όθεν γνωρίζουσά σας αρχηγόν της η Πατρίς σας αποστέλλει το ψήφισμά της, ίνα το επικυρώσητε, και δώσητε προς αυτούς, δια να απέλθωσιν όσον τάχος, όπου η Πατρίς τους διορίζει. Ταύτα, και με όλον το σέβας μένομεν:       Οι Πατριώται.   αωκγ Φεβρουαρίου κγ'


-Ο Μαΐνης Νεόφυτος


-Ο Ανδρουβίστης Θεόκλητος


-


-Ο Λαγίας Μακάριος.


Κπτ. Γιάννης Μαυρομιχάλης


Κπτ. Διονύσιος Μούρτζινος


Πιέρος Τρουπάκης


Γιώργης Ντουράκης


Καπ. Δημητράκης Τζιγγουράκος Γληγοράκης


Καπτ. Νικολάκης Χρηστέας


Αθανασούλης Κουμουνδουράκης


καπτ Πανάγος Κυβέλος


Κπ: Γεώργιος: Δ: Κβλ: Γρηγοράκης


Γαλάνης Κουμουνδουράκης


Γιάννης Κουμουνδουράκης


Ιωάννης Λογοθέτης Σπαρτιάτης





� Ο ακριβής χρόνος που μεταφέρθηκαν στη Μάνη τα γαλλικά πυρομαχικά δεν είναι γνωστός. Ο Ανώνυμος, ό.π., σ. 13, γράφει ότι εστάλησαν στον Τζανέτμπεη το 1801 και το επαναλαμβάνει ο Απ.Δασκαλάκης, Η Μάνη και η Οθωμανική αυτοκρατορία, Αθήναι 1923, σ. 215, ο οποίος γράφει: "...Τω 1801 εν πλοίον Γαλλικόν προσωρμίσθη εις τον λιμένα του Γυθείου και απεβίβασε πολεμοφόδια. Ταύτα παρέλαβεν ο Τζαννέτμπεης και διεμοίρασεν εις τους καπεταναίους και τους κλέφτας. Σύμφωνος δ' εφαίνετο προς τας ενεργείας ταύτας και αυτός ο Μπέης Κουμουνδουράκης και πάντες σχεδόν οι ισχυροί καπεταναίοι...". Φαίνεται όμως ότι έφθασαν στη Μάνη πολύ αργότερα. Ο Ιω.Φιλήμων, Δοκίμιον Ιστορικόν περί της Φιλικής Εταιρείας, Αθήναι 1834, σ. 292, γράφει ότι τα πυρομαχικά εστάλησαν στο Ζαχαριά. Στα γεγονότα αναφέρεται και ο Γ.Βλαχογιάννης, ό.π., σ. 138.


� ″…Όπως έγραφε ο πρόξενος (της Γαλλίας στην Πάτρα Joseph J. B. Hercule de) Roussel, οι Άγγλοι διοικούσαν στη Μάνη και η Υψηλή Πύλη υποστήριξε να ονομάσουν μπέη αυτόν που η αγγλική αποστολή τους υπέδειξε. Ο ίδιος πρόξενος ξέροντας ότι ο αρχηγός της αποστολής επιτετραμμένος του Ναπολέοντα στην Κωνσταντινούπολη έκανε διαβήματα προς χάριν του καπετάνιου Μαυρομιχάλη…″. J.Savant, Napoleon et la liberation de la Grece, L’ Hellenisme contemporain 6(1952)113-4, 5(1951) 409 και 6(1952)106. Κ.Σιμόπουλου, Ξένοι ταξιδιώτες στην Ελλάδα, τόμ. Γ2, σ. 127. 


� Ν.Κατσικάρου, Η βεντέττα στην Μάνη, Αθήναι 1933, σ. 85. Δ.Δημητράκου-Μεσίσκλη, Οι Νυκλιάνοι, Αθήναι 1949, σ. 70. Δ.Βαγιακάκου, Πόλεμος και αγάπη των οικογενειών εις την Μάνη, Πρακτικά Α' Διεθνούς Συνεδρίου Πελοποννησιακών Σπουδών, 1976, τόμ. Γ', σ. 306. Α.Κουτσιλιέρη, Μανιάτικα μελετήματα, Αθήναι 1978, σ. 154 κ.ε.


� Ν.Κατσικάρου, ό.π. Π.Καλονάρου, Ηθογραφικά της Μάνης, Αθήναι 1934, σ. 11. Δ.Δημητράκου-Μεσίσκλη, ό.π., σ. 78. Δ.Βαγιακάκου, όπ., σ. 302, Α.Κουτσιλιέρη, ό.π., σ. 183.


� Ελ.Μπελιά, Υπόμνημα εκ των Ολλανδικών Αρχείων, Λακωνικαί Σπουδαί, 2(1975)287.


� Στ.Καπετανάκη, Η οικογένεια Κουτήφαρη ή Κουτούφαρη, Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)470-1.


� Ιστορ. Εθνολογ.Εταιρ., έγγρ. αριθ. 17856.


� Ήταν συνηθισμένο στη Μάνη να δίδωνται παιδιά ή άλλοι στενοί συγγενείς ως ενέχυρα (αμανάτια) της καλής συμπεριφοράς των


� Οι Τούρκοι συνήθιζαν να καθιστούν ένα χωριό συνυπεύθυνο για κάθε παρανομία που θα λάβαινε χώρα στην περιοχή του, π.χ. φόνος, κλοπή κ.ά.


� Υπόσχεση ότι δεν θα υπάρχουν στο μέλλον προστριβές και πόλεμοι μεταξύ των κατοίκων.


� Απαραίτητος όρος η απουσία κλεφτών στην περιοχή, είτε εντοπίων ή φιλοξενουμένων.


� Στη Μάνη γινόντουσαν συμμαχίες ή συνασπισμοί οικογενειών, που λεγόντουσαν "συντροφίες" και πολλές φορές οι συγκρούσεις δεν περιορίζονταν σε δύο αντίπαλες οικογένειες, αλλά επεκτείνονταν στις συντροφίες οικογενειών. Συνήθως συνδετικός κρίκος μεταξύ των οικογενειών των συντροφιών ήταν ο γάμος και οι κουμπαριές. Π.Καλονάρου, ό.π., σ. 72 και Δ.Βαγιακάκου, ό.π., σ. 304.


� Με τις λέξεις "κακά βουλιά" εννοεί Κακαβούλια, προσωνύμιο των Μεσομανιατών, το οποίο δεν έχει σκωπτικήν έννοια, γιατί γράφεται και από τους ιδίους, π.χ. όταν υπέγραψαν αναφορά για την αποδοκιμασία των Μαυρομιχαλαίων η οποία δημοσιεύτηκε στη "Γενική Εφημερίς Ελλάδος", αριθ. φ. 48 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 278.


� Το όνομα δεν είναι γνωστό. Στο ημερλόγιο του Παπαδάκη το 1719 αναφέρεται από τις Πιόντες ο Κωνσταντής Αντωνόπουλος και ίσως πρόκειται για απόγονό του, Δ.Δημητράκου-Μεσίσκλη, ό.π., σ. 202.


� Οι Κατσιβαρδιάνοι ή Κατσιβαρδελιάνοι κατοικούσαν στην Κοίτα και ένα μέρος αυτών εγκαταστάθηκε στη Λάγια. Κατά μια άποψη είναι κλάδος των Κατσιριάνων. Από άλλους υποστηρίζεται ότι είναι κλαδος της οικογενείας Καβατζά, από την οποία προέρχονται οι Εξαρχιάνοι-Ξαρχιάνοι της Λάγιας και από αυτούς προέρχονται οι Κατσιβαρδιάνοι. Να σημειωθεί ότι η οικογένεια Καβατζά, προέρχεται από τους Λιάνους, που είναι ένας από τους βασικούς κλάδους των Νικλιάνων. Κ.Κάσση, Μοιρολόγια της Μάνης Α', σσ. 108 και 113. Οι Κατσιβαρδιάνοι της Κοίτας υπέγραψαν και το υποσχετικό του 1806 στον Αντώνμπεη Γρηγοράκη, Ανωνύμου, Ιστορικαί αλήθειαι συμβάντων τινών της Μάνης, Αθήναι 1858, σ. 45, όπου αναγράφονται λανθασμένα ως Τζαβαρδιάνοι.


� Κλάδος των Κοσμάδων της Βάθειας, όπως και οι Γεραντωνιάνοι. Ν.Κατσικάρου, ό.π., σ. 77. Κ.Κάσση, ό.π., σσ. 68, 78. 


� Αποτελεί κλάδο των Γεραντωνιάνων, ενός των δύο κλάδων των Κοσμάδων της Βάθειας. Κ.Κάσση, ό.π., σ. 68 και 77.


� Αποτελούν κλάδο των Καουριάνων της Κοίτας που εγκαταστάθηκαν στον Πάλυρο. Κ.Κάσση, ό.π., σ. 70. Μετά από ομηρικές μάχες με τους Μιχαλακιάνους της Λάγιας κατέλαβαν τον Ψωμαθά. Α.Κουτσιλιέρη, ό.π., σ. 180. 


� Ανωνύμου, ό.π., σ. 41 κ.ε.


� Σ.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί δια την Ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)84.


� Κ.Μέρτζιου,  Η Μάνη εις τα αρχεία της Βενετίας, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)97.


� Κ.Μερτζιου, Η Μάνη εις τα αρχεία της Βενετίας, Λακωνικαί Σπουδαί, 1(1972)113.


� Στεφ.Παπαδοπούλου, Η κίνηση του Δούκα του Νεβέρ Καρόλου Γονζάγα για την απελευθέρωση των Βαλκανικών λαών (1603-1625), Θεσσαλονίκη 1966, σ. 43.


� Κ.Μέρτζιου, ό.π., σ. 155.


� Κ.Μέρτζιου, ό.π., σ. 163.


� Π.Χιώτου, Σειρά Ιστορικών Σημειωμάτων, τόμ. 3, σ. 287.


� Κ.Σιμόπουλου, Ξένοι ταξιδιώτες στην Ελλάδα 1700-1800, Αθήνα 1973, τόμ. Β', σ. 93.


� Α.Φραντζή, Επιτομή της Ιστορίας της Αναγεννηθείσης Ελλάδος, τόμ 4, σ. 83-4.


� Επί Μιχάλμπεη Τρουπάκη όμηροι ήταν τα δύο από τα τρία παιδιά του. Ο Τζανήμπεης Γρηγοράκης έδωσε ως ομήρους τους γιούς του Πιεράκη και Γεωργάκη, Ανωνύμου, ό.π., σ. 8. Μέχρι τον Πετρόμπεη συνηθιζόταν η παράδοση ομήρων και γι' αυτό, όπως είναι γνωστό, ήταν στην Πόλη ο Γιωργάκης και ο Αναστάσης Μαυρομιχάλης.


� Δ.Κόκκινου, Η Ελληνική Επανάστασις, τόμ. Α, σ. 266 κ.ε. Ιωσ.Ζαφειροπούλου, Οι αρχιερείς και οι προύχοντες εντός της εν Τριπόλει φυλακής εν έτει 1821, Ε.Πρωτοψάλτη, Απομνημονεύματα αγωνιστών του 21, τόμ. Α', σ. 215 κ.ε.


� Ν.Σπηλιάδη, Απομνημονεύματα, τόμ. 1, σσ. 58, 63. 


� Δ.Κόκκινου, Η Ελληνική Επανάστασις, Έκδ. "Μέλισσα", Αθήναι 1959, τόμ. 1, σ. 280.


� Απ.Βακαλόπουλου, Ιστορία του Νέου Ελληνισμού, τόμ. Ε', σ. 337.


� Ο Θ. Κολοκοτρώνης αναφέρει ότι ο Παναγιώτης Μιχ. Τρουπάκης-Μούρτζινος, ο πατέρας του Διονυσίου, ήταν "πατρικός φίλος". Ο Διονύσιος Μούρτζινος έγινε μεταγενέστερα φίλος του. Θ.Κολοκοτρώνη, Διήγησις συμβάντων της Ελληνικής φυλής, Αθήναι 1846, σ. 12.


� Ο Κυριακούλης Μαυρομιχάλης δεν παραβρέθηκε στην απελευθέρωση της Καλαμάτας, γιατί, όπως είναι γνωστό, ήταν στην Ανατολική Μάνη, Δ.Κόκκινου, όπ., σ. 291.


� Μεταξύ Καπετανάκη κια Κουμουνδουράκη δεν παρεμβάλλεται κόμμα και δίνεται η εντύπωση ότι πρόκειται για ένα όνομα του "Καπετανάκη Κουμουνδουράκη". 


� Ο Θ. Κολοκοτρώνης είχε φιλοξενηθεί από τον Παναγιώτη Μούρτζινο στην Καρδαμύλη, που είναι παραλιακή, επομένως δεν κατέβηκε από τα "βουνά της Μάνης". 


� Εκδοτικής Αθηνών,Α.Ε., Ιστορία του Ελληνικού Έθνους, τόμ. 12, σ. 89.


� Α.Φραντζή, Επιτομή της Ιστορίας της Ελληνικής Επαναστάσεως, τόμ 1, σ. 332.


� Σπ.Τρικούπη, Ιστορία της Ελληνικής Επαναστάσεως, Έκδ. Χ. Πάτση, τόμ. 1, σ. 120.


� Ιωάν.Γιανναροπούλου, Σχεδίασμα Ιστορίας της Επαναστάσεως υπό Ρήγα Παλαμήδη, Μνημοσύνη 2(1968-9)379.


� Πρόκειται περί του Πιέρου Βοϊδή-Μαυρομιχάλη.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 51.


� Μ.Οικονόμου, Απομνημονεύματα, τόμ. 1, σ. 93 και 108.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 52.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 62 και Στ.Καπετανάκη, Η Σέλιτσα (Βέργα) της Έξω Μάνης και ο αγωνιστής Δημήτρης Δραγώνας, Ιθώμη, τεύχ. 41-42, σ. 23.


� Φωτάκου, Απομνημονεύματα περί της Ελληνικής Επαναστάσεως, Αθήναι 1960, σ. 78.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 63.


� Φωτάκου, ό.π., σ. 82. 


� Φωτάκου, ό.π., σ. 98.


� Φωτάκου, ό.π., σ. 97.


� Φωτάκου, ό.π., σ. 89, όπου αναφέρεται: "Ο Κανέλλος Δεληγιάννης καίτοι φιλοπόλεμος, έκαμεν όμως μεγάλην θυσίαν, διότι τα όπλα της επαρχίας του δεν τα εκράτησεν δι' εαυτόν, αλλά τα αφήκε και τα παρέδωκεν εις την στρατιωτικήν φρόνησιν του Θ. Κολοκοτρώνη, και αυτός εφρόντισε να του προμηθεύη τα μέσα του πολέμου. Είναι αληθές, ότι οι άλλοι κοτσαμπάσιδες, ως και ο αδελφός του Αναγνώστης, όταν επανήλθεν από την Κωνσταντινούπολιν, τον κατέκριναν δια τούτο...".   


� Ν.Σπηλιάδη, ό.π., τόμ 1, σ. 120-1. Αλλά η προκατάληψη του συγγραφέα φαίνεται από την περικοπή της σ. 79, που αναφέρει: "...Ο Κολοκοτρώνης ευρίσκετο εις δεινήν θέσιν, αφ' ενός εφοβείτο μη δολοφονηθή από τινα Μανιάτην, αφού οι Τούρκοι οίτινες δια Μανιάτου είχον δολοφονήσει τον εξακουστόν Ζαχαριάν...". Ενώ φοβώταν μήπως τον δολοφονήσει ένας Μανιάτης, θα είχε τριακοσίους ως σωματοφύλεκες!


� Μ.Οικονόμου, τόμ. 1, σ. 91. Στη σ. 93 γράγει ότι ο Θ. Κολοκοτρώνης ονομάστηκε "...αρχιστάτηγος Καρυταίνης, εις όν ωμολόγουν ότι ώφειλον υπακοήν άπαντες οι Καρυτινοί, με άδειαν να κρατήση και τον Μούρτζινον με 300 επί μισθώ εις την υπηρεσίαν της Καρυταίνης...".


� Δ.Κόκκινου, ό.π., τόμ. 2, σ. 195 και τόμ. 6, σ. 250 κ.ε..


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 84.


� Γ.Φίνλεϋ, Ιστορία της Ελληνικής Επαναστάσεως, τόμ. 1, Έκδ. Τολίδη, σ. 209-210.


� Αρριανού, Αλεξάνδρου Ανάβασις, Α', 12, 1.


� Ανωνύμου, Ιστορικαί αλήθειαι συμβάντων τινών της Μάνης, Αθήναι 1858, σ. 57.


� Σε πιστοποιητικό που χορήγησε το 1865 ο Τζανετάκης Γρηγοράκης στο Δημήτριο Σαββάκη, αναφέρει ότι τα πλοία έφθασαν στο Γύθειο στις 28 Μαρτίου 1821. Ο Δ. Σαββάκης, ναύτη του ενός από τα δύο πλοία, ήταν από τον Τσεσμέ της Μικράς Ασίας και παρέμεινε έκτοτε στο Γύθειο, ακολούθησε δε τον Τζανετάκη Γρηγοράκη στις εκστρατείες του. Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 186, φάκ. αριθ. 1.


� Φωτάκου, Βίοι Πελοποννησίων ανδρών, Αθήναι 1888, σ. 131.


� Δ.Αλεξανδράκου, Ιστορία της Μάνης, Αθήναι 1892, σ. 75.


� Απ.Δασκαλάκη, Αρχείον Τζωρτζάκη-Γρηγοράκη, Αθήναι 1976, έγγρ. 53-57, σ. 77 κ.ε.


� Κ.Λ.Κοτσώνη, Αιχμαλωσία Τουρκικών πλοίων εις το Γύθειον (1821) και άλλες συναφείς ειδήσεις, Πρακτικά Α' τοπικού συνεδρίου Λακωνικών Μελετών, Αθήναι 1982-3, σ. 88.


� Το κοιλό ή βατσέλι αναλογούσε με 22 οκάδες ή 28 χιλιόγραμμα.


� Το καντάρι ή στατήρας αναλογούσε με 44 οκάδες ή 53 περίπου χιλιόγραμμα.


� Ένα βαρέλι περιείχε 48 οκάδες ή 58 περίπου χιλιόγραμμα.


� Το γεντέκι ήταν ασκί από δέρμα βοδιού. 


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 81, έγρ. 196.


� Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 144, φάκ. 50.


� Λεύκα ήταν είδος μικρού πλοίου με δύο κατάρτια.


� Ψάθινος ανοικτός σάκκος με χειρολαβές.


� Βαρέλι μεγάλης χωρητικότητας.


� Πύλινα σφαιρικά σκεύη.


� Πολύ χοντρό καραβίσιο σχοινί, η κάμηλος.


� Το κοιλό 


� Το πουγγί περιείχε 500 άσπρα και τρία άσπρα ήταν ίσα με ένα γρόσι.


� Φωτάκου, Βίοι Πελοποννησίων ανδρών, Φιλολογικά Χρονικά, Αθήνα 1960, σ. 130.


� Απόγονός του (εγγονός του εγγονού του) είναι ο δικηγόρος Αλέξανδρος Λυκουρέζος.


� Δ.Χ.Δουκάκη, Μεσσηνιακά, τεύχ. Γ', Αθήναι 1911, σ. 218


� Αρχείο Αγωνιστών Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος, Κυτ. 114, φάκ. 57


� Από τα έγγραφα της εποχής εκείνης δεν έλειπαν οι υπερβολές στους αριθμούς


� Χατζή είναι πρωτεύουσα του δήμου Βουφράδου και βρίσκεται στην οδό Καλαμάτας-Πύλου, απέχει δε από την Καλαμάτα 6 ώρες και από την Πύλο 4 ώρες


� Ο Νικ. Βουρνάς ή Μπουρνάς είχε πλοίο υπό Αυστριακή σημαία και επειδή τα χρόνια του Ιμπραήμ θεωρήθηκε ότι αποτελεί ασφαλές καταφύγιο, ορισμένοι φύλαξαν τα υπάρχοντά τους σε αυτό, το οποίο όμως βύθισαν δύο Αλτζερίνικα πλοία, που ήταν στην υπηρεσία των Αιγυπτίων.


� Γιάννη Αναπλιώτη, Ένα ιστορικό Ταξίδι 1715, Καλαμάτα 1957, σσ. 48 και 77. Να σημειωθεί ότι οι κάτοικοι της Σέλιτσας συνήθιζαν να αποκαλούν υβριστικά ‘’Μπορολίβα’’ αυτόν που θεωρούσαν ανόητο. Κατά τον Παυσανία το Καλάθιον όρος βρίσκεται νότια της ρεματιάς της Σάνταβας-Κοσκάρακας, η οποία είχε τότε το όνομα Χοίριος Νάπη. Παυσανία, Λακωνικά, XXVI, 11 και Μεσσηνιακά Ι, 1 και ΧΧΧ. 1. Ο Σωκράτης Β. Κουγέας, Συμβολαί εις την ιστορίαν και την τοπογραφίαν της ΒΔ Μάνης. Ελληνικά 6(1933)265 κ.ε. Θεωρεί ότι το Καλάθιον όρος πρέπει να είναι το βουνό του Άη Γιώργη των Δολών.


� William Gell, Narrative of a Jourmey in the Morea, London 1823, σ. 123. 


� Καστράκι είναι το ύψωμα που βρίσκεται στο κατώτερο μέρος της Κάτω Σέλιτσας (Κάτω Βέργας), στο οποίο βρέθηκαν αρχαιολογικά ευρήματα της Μυκηναϊκής εποχής, ώστε να δημιουργηθούν υποψίες ότι η αρχαία Ιρή μπορεί να ήταν χτισμένη εκεί. R. Hope Simpson, The seven cities offered by Agamemnon to Achilles, Ann. Brit. Sch. Arch., Athens 61(1966)116. Στο Καστράκι απέληγε προς τα ανατολικά η ξερολιθιά της Βέργας του Αλμυρού. Δ. Β. Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίον της Μάνης, Αθήναι 1961, σ. 20 και Σταύρου Καπετανάκη, Ο γέρο-Παναγιωτάκης Καπετανά-κης, η ζωή του, ο τόπος του και η διαθήκη του, Λακωνικαί Σπουδαί 8(1986)407 κ.ε.


� Το τοπωνύμιο Αγία Σιών που προφανώς προήλθε από ομώνυμο εκκλησάκι το οποίο βρισκόταν πάντοτε εκεί, απαντάται για πρώτη φορά το έτος 1465 ως Sancto Syon, Α. Μομφεράτου, Σιγισμούνδος Πανδόλφος Μαλατέστα, Πόλεμος Ενετών και Τούρκων εν Πελοποννήσω 1463-1465, Αθήναι 1914, σ. 33 και η απόστασή του από την τότε Μαντίνεια (Παλαιόχωρα) αναφέρεται ότι ήταν πέντε μίλια, Κ. Σάθα, Μνημεία Ελληνικής Ιστορίας, τόμ.,ΣΤ΄, σ. 22-23.


� Μητροπολίτου Μεσσηνίας Χρυσοστόμου Θέμελη, Ιστορικά έγγραφα περί της εν τη Ιερά Μητροπόλει Μεσσηνίας διαλελυμένης μονής της Αγίας τριάδος, Καλαμάτα 1988. Θα πρέπει όμως να προστεθεί ένα ακόμη έγγραφο το οποίο δημοσιεύτηκε από τον Σωκράτη Β. Κουγέα, Η μονή της Τίμιοβας, Μεσσηνιακά 1(1956)21-22, σύμφωνα με το οποίο η μονή της Αγίας Τριάδας το 1798 είχε δικό της σιγγίλιο και συνεπώς ήταν ανεξάρτητη της μονής της Τίμιοβας.


� Κ. Κόμη, Πληθυσμός και οικισμοί της Μάνης 15ος έως 19ος αιών, Ιωάννινα 1996, σ. 584.


� Ίσως η παλαιά Γιάννιτσα να ταυτίζεται με το Παλιό Χωριό, η Γιάννιτσα με το σημερινό Ελαιοχώριο και η Παναγία της Γιάννιτσας με το μοναστήρι της Τίμιοβας ή της Παναγίας της Βλαχέρνας.


� Α. Καραθανάση, Επαναστατικές κινήσεις στην Πελοπόννησο στα 1659, Πελοποννησιακά 8(1971)249-250


� P, Topping, Taxation di Mactu in Mani under Venetian ryle. Πρακτικά του Δ’ Διεθνούς Συνεδρίου Πελοποννησιακών Σπουδών, Κόρινθος 1990, Αθήναι 1992-3, σ. 8.


� Β. Παναγιωτόπουλου, Πληθυσμός και οικισμοί της Πελοποννήσου 13ος έως 18ος αιώνας, Αθήναι 1985, σ. 287-8 και Κ. Κόμη, ό.π., σ. 485 και 497


� Ι. Δ. Σταματάκη, Χωρογραφικός πίναξ Ελλάδος, Αθήναι 1846, σ. 55 και Μ. Χουλιαράκη, Γεωγραφική, Διοικητική και Πληθυσμιακή εξέλιξις της Ελλάδος 1821-1971, Αθήναι 1973, τόμ. Α, μέρος !, σ. 43 και μέρος 2, σ. 208


� Περ. Ζερλέντη, Τάξις Ιεραρχική των εν Πελοποννήσω Αγίων του Θεού Εκκλησιών, η Μητρόπολις Ζαρνάτας και αι εν Μάνη επισκοπαί, Ερμούπολις 1922, σ. 12 και 17.


� Φ. Κ. Ο. Λ. Πουκεβίλ, Ταξίδι στο Μοριά, εκδ. Τολίδη, Αθήνα 1980, σ. 195.


� Θ. Κολοκοτρώνη, Διήγησις συμβάντων της Ελληνικής φυλής από το 1770 έως το 1836, Αθήναι 1846.


� Τουρκοβαρδουνιώτης πολέμαρχος από τους Γοράνους, ο οποίος πήρε μέρος στη μάχη του Βαλτετσίου. Σ. Β. Κουγέα, Νικήτα Νηφάκη, Μανιάτικα ιστορικά στιχουργήματα, Αθήναι 1964, σ. 113.


� Ιεζεκιήλ, Ανέκδοτα έγγραφα Καλαμάτας, Καλάμαι 1936, σ. 23.


� Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. 7, σσ. 43 και 101. Μ. Φερέτου, Μεσσηνιακά 1968, σ. 442 Κι Μεσσηνιακά 1969-70, σ. 283. Για τους υπαξιωματικούς βλέπε καταλόγους αγωνιστών στα Αρχεία Χειρογράφων της Ε. Β. Ε. αρ. 4293 (13098), αρ. 23633 και αρ. 3964 (11950).


� Εφημερίδα Καλαμάτας ‘’Καθημερινή’’ αρ. φ. 53 της 6 Ιουλίου 1899 και Στ. Καπετανάκη, ό.π., σ. 409.


� Το 1831 έγιναν εκλογές για την ανάδειξη πληρεξουσίων Σταυροπηγίου και σώζεται ο κατάλογος των κατοίκων ο οποίος περιέχει πολλούς Σελιτσάνους, που ψήφισαν υπέρ του Χριστόδουλου Καπετανάκη και του Γρηγορίου Κουμουνδουράκη. Γ Α Κ, Συλλ. Βλαχ., Γεν. Γραμμ., φάκ. 94, της 29 Οκτωβρίου 1831.


� Γ. Αναπλιώτη, Πέτρου Κουτήφαρη: Ιστορικαί σημειώσεις, ‘’Αρχείον’’ Μεσσηνίας, Καλαμάτα αρ. φ. 38-39, Ιούλιος έως Δεκέμβριος 1959, σ. 205.


� Το Παλιό Χωριό δεν αναφέρεται ως ιδιαίτερος οικισμός.


� Ε. Σκιαδά, Ιστορικό διάγραμμα των δήμων της Ελλάδος 1833-1912, Αθήνα 1994, σ. 405.


� Φ Ε Κ, αρ. 8, της 12 Ιανουαρίου 1938.


� Φωτάκου, Βίος του Παπαφλέσσα, Αθήναι 1868.


� Φωτάκου, ό.π., σ. 13. Ο Δ. Κόκκινος (Η Ελληνική Επανάστασις, εκδ. ‘’Μέλισσα’’, Αθήναι 1956, τόμ. Α’, σ. 254-5) γράφει για τις προθέσεις των Προκρίτων και Αρχιερέων απέναντι στον Παπαφλέσσα,


� Φωτάκου, ό.π., σ. 19, Από το Φωτάκο έχει πάρει πληροφορίες και ο Σπύρος Μελάς, ο οποίος στα ‘’Νατωμένα ράσα’’ αναφέρεται πολλές φορές στον Δημήτριο Δραγώνα.


� Φωτάκου, ό.π., σ. 29.


� Φωτάκου, ό.π., σ. 29.


� Φωτάκου, ό.π., σ. 30-31.


� Κ. Δεληγιάννη, Απομνημονεύματα, εκδ. Εμμ. Πρωτοψάλτη, σ. 113.


� Εφημερίδα Ναυπλίου ‘’Χρόνος’’ της 3 Αυγούστου 1833 και Β. Πατριαρχέα, Δίπτυχον ιστορικόν και Φιλολογικόν της Εθνεγερσίας, Αθήναι 1971, σ. ρθ’. Η πληροφορία προέρχεται από τον Ηλία Σαλαφατίνο


� Φωτάκου, ό.π., σ. 32-33. Κατά τον Διονύσιο Κόκκινο, ο.π., τόμ. Α’, σ. 279, το καράβι ξεφόρτωσε τα πυρομαχικά στην Καρδαμύλη.


� Ιωάννας Γιανναροπούλου, Σχεδίασμα ιστορίας της Επαναστάσεως υπό Ρήγα Παλαμήδη, Μνημοσύνη, 2(1968-9)380. Εδώ αναφέρεται ότι ο Ηλίας Μαυρομιχάλης έδωσε στον Κολοκοτρώνη τον Δραγώνα ενώ όλοι οι άλλοι γράφουν για τον Παπαφλέσσα. Τάσου Γριτσόπουλου, Γρηγόριος Δικαίος-Παπαφλέσσας, Μνημοσύνη 11(1988-90)41.


� Θ. Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 63. Ο χαρακτηρισμός του Δραγώνα ως ‘’παιδιού’’ είναι ένδειξη για προσδιορισμό της ηλικίας του.


� Φωτάκου, Απομνημονεύματα περί της Ελληνικής Επαναστάσεως, έκδ. ‘’Φιλολογικά Χρονικά’’, Αθήναι 1960, σ. 77.


� Σπ. Τρικούπη, Ιστορία της Ελληνικής Επαναστάσεως, έκδ. Χάρη Πάτση, Αθήναι 1959, τόμ. Α’, σ. 226.


� Στα Αρχεία της Ελληνικής Παλιγγενεσίας, δεν αναφέρεται το όνομά του. Ο Δημήτριος Δραγωνάκος που έγινε έπαρχος Σαντορίνης ήταν από την ανατολική Μάνη και προέρχεται από κλάδο της οικογενείας Γρηγοράκη. (¨Αρχ. Ελλ. Παλιγγ., τομ. Β’, σσ. 25 και 150, τόμ Γ’, σσ. 161 και 212 και τόμ. Ε’, σσ. 341, 346, 350, 359, 342, 384, 391 και 394). 


� Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 2(1969-70)283. Στο ίδιο βιβλίο στη σ. 439 αναφέρεται το όνομα του Αναγνώστη Δραγώνα ή Δραγωνέα που υπογράφει έγγραφα το 1830 και 1831. Από άλλες πηγές φαίνεται ότι ο Αναγνώστης είχε πολύ μεγαλύτερη δραστηριότητα. Στις 13 Νοεμβρίου 1824 έγινε υποχιλίαρχος. Στις 6 Ιουνίου 1828 τον εξέλεξαν οι ομοχώριοί του ως Δημογέροντα Σέλειτσας και την πρώτη Φεβρουαρίου 1831 υπηρετούσε ως υγειαστυνομολιμενάρχης Καρδαμύλης. Το 1836 τον εξέλεξαν δημοτικό σύμβουλο Αβίας. Υπάρχουν επίσης και άλλα μέλη της οικογένειας όπως ο Αναστάσιος και Στ(αύρος ή Σταυριανός) Δραγώνας. Ακόμη σε κατάλογο εθνοφυλάκων του Γαλάνη Κουμουνδουράκη του 1824 αναφέρεται ο Γεώργιος Δραγωνέας που ήταν τότε 22 ετών (αρ. 45). Τέλος στη Γενική Εφημερίδα της Ελλάδος, αρ. φ. 10 της 8 Φεβρουαρίου 1831 αναφέρεται ο Ι. και ο Ν. Δραγώνας.


� Γ Α Κ, Έκτ. Επίτρ., φάκ, 92, έγγρ. της 16 Αυγούστου 1830


� Γ Α Κ, Συλλ. Βλαχ., Γεν. Γραμμ., φάκ. 94, έγγραφο της 29 Οκτωβρίου 1831.


� Φ Ε Κ, Παράρτ. του αρ. 27 της 8 Δεκεμβρίου 1845, σ. 12. Στη σελ. 13 αναφέρεται ως ένορκος Καλαμάτας ο Ιωάννης Δραγώνας, ο οποίος θα πρέπει να ήταν από τη Σέλιτσα.


� Φ Ε Κ, παράρτ. του φύλλ. Της 14 Σεπτεμβρίου 1856, σ. 84. Ακόμη αναφέρονται ως ένορκοι με παραποιημένα ονόματα ο Δημ. Κουρκουτάς (Κουντέσης ή Κουτέσης), ο Παναγιώτης Πουλέας (Πουλίνος) και ο Αναγνώστης Δραγώνας. Όλοι είχαν ετήσιο εισόδημα 600 δραχμές που ήταν από τα πλέον χαμηλά της επικράτειας. Στο Φ Ε Κ του 1860, παράρτ. σ. 67, αναφέρονται πάλι οι ίδιοι και στη σελ. 68 περιλαμβάνεται ο επίσης Σελιτσάνος Δημ. Κουρκουτάς, ο οποίος ήταν τότε 32 ετών και η ακίνητη περιουσία του ανερχόταν στο ποσόν των 12.000 δρχ.


� Τις πληροφορίες αυτές έδωσε ο φιλίστορας κ. Γεώργιος Πλαγιανός στον οποίο οφείλονται θερμές ευχαριστίες.


� Χειρόγραφο του Γεωργίου Δημ. Δραγώνα για τον πατέρα του, που έγραψε το 1890 και φυλάσσεται στο φάκ. Δημ. Δραγώνα (337) των Ιστ. Αρχ. Μπενάκη, έγγρ. αριθ. 9, σ. 2. 


� Την πληροφορία αυτή έχουμε από τον Φωτάκο (Φώτιο Χρυσανθόπουλο) ο οποίος από το 1813  εργάστηκε στο Κισνόβι της ρωσικής επαρχίας της Βεσαραβίας και στην επανάσταση διετέλεσε πρώτος υπασπιστής του Θ. Κολοκοτρώνη. Φωτάκου, Βίος του Παπα Φλέσα, Αθήνα 1868, σ. 11.


� Φωτάκου, ό.π., σσ. 11 και 14.


� Γ.Δ.Δραγώνα, ό.π., σσ. 5 και 32. Υπάρχουν στρατευμένοι ιστορικοί που ισχυρίζονται ότι ο κλήρος και ο Εθνομάρτυρας Γρηγόριος ο Ε΄ δεν ήθελαν την επανάσταση του 1821.


� Φωτάκου, ό.π., σ. 13 και Γ.Δ.Δραγώνα, ό.π., σ. 3-4.


� Φωτάκου, ό.π., σ. 19. Αναφέρεται ότι πήγε και στη Σμύρνη, όπου συνάντησε και τους αδελφούς του Θεόδωρον και Νικόλαον, Γ.Δ.Δραγώνα, ό.π., σ. 5.


� Φωτάκου, ό.π., σ. 29.


� ό.π., σ. 31.


� Τ.Γριτσόπουλου, Γρηγόριος Δικαίος Παπαφλέσας, Μνημοσύνη 11(1988-90)41, όπου και η σχετική βιβλιογραφία. Ο Ηλίας Σαλαφατίνος αναφέρει ότι ο Ηλίας Μαυρομιχάλης ανέθεσε στο Δραγώνα τη συντρόφευση του Θ. Κολοκοτρώνη, Ι.Γιανναροπούλου, Σχεδίασμα ιστορίας της επαναστάσεως υπό Ρήγα Παλαμίδη, Μνημοσύνη 2(1968-9)380.


� Θ.Κολοκοτρώνη, Διήγησις συμβάντων της Ελληνικής φυλής, Αθήνησιν 1846 σ. 62.


� Ιστ.Αρχεία Μπενάκη, φάκ. 337 του Δημ. Δραγώνα, έγγρ. 1.


� Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 2(1969-70)283. Από την οικογένεια Δραγώνα φέρεται ο Αναγνώστης ως υποχιλίαρχος το 1824, δημογέροντας Σέλιτσας το 1828 και το 1831 υπηρέτησε στην Καρδαμύλη ως. υγειοαστυνομολιμενάρχης


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92, έγγραφο της 16 Αυγούστου 1830.


� Ιστ.Αρχ.Μπενάκη, φάκ, 337, Δημ. Δραγώνα, έγγρ. αριθ. 6.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Γεν. Γραμμ., φάκ. 94.


� Ιστ.Αρχ.Μπενάκη, φάκ. 337, έγγρ. αριθ. 7.


� Ιστ.Αρχ.Μπενάκη, φάκ. 337, έγγρ. αριθ. 8.


� Ιστ.Αρχ.Μπενάκη, φάκ. 337, έγγρ. αριθ. 5.


� Ιστ.Αρχ.Μπενάκη, φάκ. 337, έγγρ. αριθ. 4.


� ΦΕΚ, 8 Δεκ. 1845, παράρτ. σ. 13, 14 Σεπτ. 1856, παράρτ. σ. 84 και παράρτ. 1860, σ. 67.


� Αμβρ.Φραντζή, Επιτομή της Ιστορίας της αναγεννηθείσης Ελλάδος, Αθήναι 1839, τόμ. Β’, σ. 386.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Οικον., φάκ. 8, της 5 Ιουνίου 1823.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Οικον., φάκ. 8, της 17 Ιουνίου 1823.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Οικον., φάκ. 8, της 17 Ιουνίου 1823.


� Ν.Σπηλιάδη, Απομνημονεύματα, Αθήναι 1972, τόμ. Α’, σ. 512.


� Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. 2, σσ. 70, 75 και 475, τόμ. 10, σ. 127.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 6, έγγρ. 34 της 30 Ιανουαρίου 1830. Το έγγραφο αυτό μου υπέδειξε ο φίλος ερευνητής των αρχείων κ. Άρης Πουλημενάκος και τον ευχαριστώ θερμά.


� Ιστ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, Αρχ. Αγώνος (87), φάκ. 51, έγγρ. 05081 της 7 Φεβρουαρίου 1828.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 214, έγγρ. 187 της 9 Αυγούστου 1829. Και το έγγραφο αυτό προέρχεται από υπόδειξη του φίλου κ. Άρη Πουλημενάκου.


� ΓΑΚ, Υπ. Πολ., φάκ. 29, έγγρ. 046 της 24 Σεπτεμβρίου 1824.


� Στ.Πατρικουνάκου, Βαχός Μάνης, Αθήναι 1999, σ. 51-2.


� Φωτάκου, Βίοι Πελοποννησίων ανδρών, Έκδ.″Φιλολογικά Χρονικά″ Αθήνα 1960, σ. 131.


� Απ.Δασκαλάκη, Κείμενα, Πηγαί της Ιστορίας της Ελληνικής Επαναστάσεως, Αθήναι 1966, τόμ. Α’, σ. 193.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγενεσίας, τόμ. 12, σ. 60-1.


� ΓΑΚ, Υπ. Οικον., φάκ. 7, έγγρ. 172 της 4 Μαΐου 1823.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγενεσίας, τόμ. 12, σσ. 146, 227-8, 232. 


� Απ.Δασκαλάκη, Αρχείον Τζωρτζάκη-Γρηγοράκη, Αθήναι 1976, σ. 215.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγενεσίας, τόμ. 3, σσ. 161, 212, 221. Γεν.Εφημ.Ελλάδος, αριθ. φύλλ. 57, της 1 Μαΐου 1826, σ. 225. 


� Απ.Δασκαλάκη, ό.π., σ. 261. 


� Απ.Δασκαλάκη, ό.π., σσ. 267-8.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 91, έγγρ. 20 Ιουλίου 1830.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 77, έγγρ. 082


� Το όνομα Τσεροβά προέρχεται από τη  σλαβική λέξη τσερ που σημαίνει δρυς. Δεν θα πρέπει όμως να θεωρηθή σλαβικός οικισμός, γιατί εκεί μετεγκαταστάθηκαν οι κάτοικοι του χωριού Κοτρώνα. Πολλά ονόματα οικισμών που έχουν σλαβική προέλευση δεν κατοικήθηκαν από Σλάβους, αλλά σε τοπωνύμια με σλαβικό όνομα έχτισαν τα σπίτια τους μεταγενέστερα Έλληνες, όπως π.χ. στο δήμο Αβίας η Τρικότσοβα που κατοικήθηκε το 1795.


� Ι. Κ. Χασιώτη, Ελληνικοί εποικισμοί στο βασίλειο της Νεάπολης κατά τον δέκατο έβδομο αιώνα, Ελληνικά 22 (1969) 130. Σε χάρτη σημειώνεται ως Κοτρώνα ύψωμα ανατολικά-βορειοανατολικά της Τσεροβάς.


� Κ. Κόμη, Πληθυσμός και οικισμοί της Μάνης 15ος-19ος αιώνας, Ιωάννινα 1995, σ. 585.


� Ν. Δρανδάκη, Χριστιανικαί επιγραφαί Λακωνίας, Πρακτικά Αρχαιολογικής Εταιρείας 1967, σ. 152.


� P. Topping, Taxation di mactu in Mani under Venetian rule, Πρακτικά του Δ’ Διεθνούς Συνεδρίου Πελοποννησιακών Σπουδών, Αθήναι 1990, τόμ. Γ’, σ. 10.


� Β. Παναγιωτόπουλου, Πληθυσμός και Οικισμοί της Πελοποννήσου 13ος-18ος αιώνας, Αθήνα 1985, σ. 287 και 310.


� Δ. Β. Δημητράκου-Μεσίσκλη, Οι Νυκλιάνοι, Αθήναι 1949, σ. 214.


� W. M. Leake, Travels in the Morea, London 1830, τόμ. 1, σ. 258.


� Ανωνύμου, Ιστορικαί αλήθειαι συμβάντων τινών της Μάνης, Αθήναι 1858, σ. 46.


� Ε. Μπελιά, Στατιστικά στοιχεία της Λακωνίας κατά την Καποδιστριακήν περίοδον, Λακωνικαί Σπουδαί 3 (1977) 446.


� Ι.Ε.Ε.Ε., αριθ. εγγρ. 07198.


� ΓΑΚ, Συλλ. Βλαχ., Εκτ., φάκ. 5, έγγρ. 162, συνημ. της 12 Ιουλίου 1824. 


� ΓΑΚ, Συλλ. Βλαχ., Εκτ., φάκ. 5, έγγρ. 163, συνημ. της 12 Ιουλίου 1824.


� Ο Πετρόμπεης ως ″…δικούς μας Γρηγοριάνους″ εννοεί του Κουτσογρηγοράκηδες με τους οποίους είχε στενή συγγένεια από την μητέρα του, για την οποίαν αναφέρεται ότι ήταν ανιψιά του Αντώνμπεη Γρηγοράκη και αδελφή του Καβαλιέρη Δημητρίου Γρηγοράκη και του Τσιγκουρίου-Γρηγορίου Γρηγοράκη.


� ΓΑΚ,Υπ. Πολ., φάκ. 3, έγγρ. 162. Αρχ. Ελλην. Παλιγγ., βιβλ. 2, σσ. 70 και 475 και βιβλ. 10, σ. 127. Στις 11 Ιουλίου 1823 το Βουλευτικό ενέκρινε τις προαγωγές στους επόμενους βαθμούς: Στρατηγίας ο Αντώνιος Μαυρομιχάλης. Αντιστρατηγίας ο Πιέρος Βοϊδής-Μαυρομιχάλης, ο Γεώργιος Δραγωνάκος-Γρηγοράκης, ο Νικόλαος Πιεράκος-Μαυρομιχάλης και ο Ηλίας Τσαλαφατίνος. Χιλιαρχίας ο Μαυροειδής Μαντζάκος, ο Βασίλειος Πολιτάκος, ο Ιω. Γιαννουλέας, ο Δημ. Πουλικάκος, ο Παναγ. Γιαννέας-Καπετανάκης, ο Παύλος Στεφανάκος και ο Ιω. Στρατάκος. Υποχιλίαρχος ο Αθανάσιος Καρύγιαννης, Ευστρ. Κουτράκος και Κ.Ροδίτης.


� Αρχ. Αγωνιστών Εθν. Βιβλιοθήκης Ελλάδος, Κουτί 177, φάκ. 81.


� ΓΑΚ, Συλλ. Βλαχ., Εκτ., φάκ. 5, έγγρ. 161, της 12 Ιουλίου 1824.


� ΓΑΚ, Μικραί συλλογαί, αριθ. 6, Αρχ. Παν. Γιατράκου, αριθ. 432. Ζολότα είναι νόμισμα που ισούται με τριάντα παράδες.


� ΓΑΚ, Υπ. Πολ., φάκ. 71, έγγρ. 052 της 2 Απριλίου 1825.


� Απ.Δασκαλάκη, Αρχείον Τζωρτζάκη-Γρηγοράκη, Αθήναι 1976, σ. 269. Πληρεξούσιοι ήταν μόνο τα μέλη της Εθνοσυνέλευσης, ενώ οι παραστάτες αποτελούσαν μέλη της Εθνοσυνέλευσης, αλλά μετά το πέρας αυτής παρέμεναν σαν βουλευτές.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 190, έγγρ. 064 της 5 Σεπτεμβρίου 1827.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 190, έγγρ. 062 της 15 Μαΐου 1828. 


� Αρχ. Αγωνιστών Εθν. Βιβλιοθ. Ελλάδος, κουτί 177, φάκ. 81. Ανάλογη προαγωγή έλαβε ο λοχαγός Παναγιώτης Γ. Χρυσοσπάθης ό.π., κουτί 229, φάκ. 35.


� Δ.Κόκκινου, Η Ελληνική Επανάστασις, έκδ. Μέλισσα, Αθήναι 1960, τόμ. 12, σ. 67.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 30, έγγρ. 16 της 10 Μαρτίου 1828.


� Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αριθ φύλλ. 31 της 2 Μαΐου 1828, σ. 128 και αριθ. φύλλ. 39 της 30 Μαΐου 1828, σ. 161. Δ.Ευμορφοπούλου, Απομνημονεύματα, Επιμ. Εμμ. Πρωτοψάλτη, τομ. 20, σ. 21-2. Ν.Σπηλιάδου, Απομνημονεύματα, τόμ. 4, τεύχ. πρώτο, σ. 3-4. Σπ.Τρικούπη, Ιστορία της Ελληνικής Επαναστάσεως, Εκδ. Χάρη Πάτση, τόμ. Δ’, σ. 174-175.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 57, έγγρ. 30 της 22 Απριλίου 1828.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 23, έγγρ. 430 της 16 Ιουνίου 1828.


� Κ.Λ.Κοτσώνη, Ηλία Π. Χρυσοσπάθη ″Εκστρατείαι και διατριβαί″, Λακωνικαί Σπουδαί 7(1983)386-8 και 405


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 190, έγγρ. 063. Αχρονολόγητο.


� Υποθέτουμε ότι πρόκειται γιά τον Αθανάσιο Γκενάκο συγγενή του Πολιτάκου.


� Η απαίτηση μισθών από οπλαρχηγούς, οι οποίοι ποτέ δεν πληρώθηκαν από το Εθνικό Ταμείο, έγινε και στο μέλλον. Ο Ιωάννης Κατσανός από το Κρυονέρι, αδελφός του Σαλαφατίνου, είχε υπογράψει στον Πανάγο Μανταγουράκο χρεωστική απόδειξη, γιά τους μισθούς που του ώφειλε από εκστρατεία του 1825. Στις 14 Ιουνίου  1829 ο Ι. Κατσανός έγραψε στον Κυβερνήτη και ζητούσε εξόφληση του λογαριασμού του, γιά να πληρώση τα οφειλόμενα. Η απάντηση ήταν ότι δεν μπορούσε να πληρωθεί, γιατί κανείς άλλος δεν πληρώθηκε ‘’και όταν λάβης, τότε είσαι εις χρέος να δώσης και εις τους στρατιώτας σου...’’. Αρχείο Αγωνιστών Εθν. Βιβλιοθ. Ελλάδος, κουτί 83, φάκ. 37.


� Οικονόμος του Βαχού ήταν ο Νικόλαος Παναγιωτουνάκος, ο οποίος έστειλε το γιό του με κατοίκους τους Βαχού (Βασότες), γιά να βοηθήσει την οικογένεια Βασιλείου Πολιτάκου. Στ. Καπετανάκη, Μάνη χθες, σήμερα, αύριο, τευχ. 19, Νοέμβριος-Δεκέμβριος 2004, σ. 18.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 190, έγγρ. 065 της 12 Ιανουαρίου 1829..


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 190, έγγρ. 061 της 9 Μαρτίου 1829.


� ΓΑΚ, Συλλ. Βλαχογ., Α’, Γεν. Γραμμ., φάκ. 87, έγγρ. 29 της 29 Ιουνίου 1830.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 91, της 20 Ιουλίου 1830.


� Δ.Β.Βαγιακάκου, Δύο σχέδια αφορώντα εις την διοίκησιν της Μάνης κατά την Καποδιστριακήν περίοδον, Λακωνικαί Σπουδαί 1 (1972) 485.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 98, έγγρ. 067 και 068 της 30 Αυγούστου 1831.


� Απ.Δασκαλάκη, ό.π., σ. 335.


� Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 177, φάκ. 81.


� ΦΕΚ, αριθ. 19 της 5 Οκτωβρίου 1839, σ. 95.


� Β.Δ. της 5 Αυγούστου 1844 που δημοσιεύτηκε στο ΦΕΚ, 1844, Έκτ. παράρτ. του φύλλ. αριθ. 29, σ. 136.


� Ι.Φιλήμονος, Δοκίμιον Ιστορίας της Φιλικής Εταιρείας, Ναύπλιον 1834, σ. 120-1.


� Ο Παναγιώτης Δημητρόπουλος μυήθηκε στις 14 Νοεμβρίου 1817. Βαλ.Μέξα, Οι Φιλικοί, Αθήναι 1937, σ. 5, α.μ. 25. Ι.Μελετοπούλου, Η Φιλική Εταιρεία, Αρχείον Π. Σέκερη, Αθήνα 1967, σ. 151, α.μ. 410.


� Ι.Φιλήμονος, ό.π., σ. 128.


� Ι.Φιλήμονος, ό.π., σ. 140.


� G.Gervinus, Insurrection et regeneration de la Grece, Traduction Francaise, Paris 1863, σ. 151-2.


� Ι.Φιλήμονος, ό.π., σ. 145-6.


� Ι.Φιλήμονος, ό.π., σ. 162.


� Ιστ.Αρχ.Μπενάκη, Αρχ. Αγώνος, φάκ. 9, υποφάκ. Σ, έγγρ. 00637. Η Ανατολική Μάνη εξέλεξε ως παραστάτη της στις 5 Ιουλίου 1824 το Γεώργιο Δημ. Καλκαντή (ίδιος υποφάκελος). Υπέγραψαν: ο Τζανετάκης Γρηγοράκης, ο Δημητράκης Καβαλιεράκης, ο Δημητράκης Νικολόπουλος-Γρηγοράκης και ο Παναγιώτης Καλκαντής.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. 7, σσ. 69 και 188.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. 7, σ. 246.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. 7, σ. 259.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. 7, σσ. 269 και 271.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. 7, σσ. 371, (429, 504 και τόμ. 8, σ. 406) και σ. 402.


� Ιστ.Αρχ.Μπενάκη, Αρχ. Αγώνος, φάκ. 33, έγγρ. 3562. Η απάντηση του Γ. Καλκαντή είναι το επόμενο έγγραφο αριθ. 3563.


� Στ.Σκοπετέα, Ο Μανιάτης αγωνιστής του 21 Χρ. Καπετανάκης διασκευαστής της τραγωδίας "Ελλάς" του Γεωργίου Λασσάνη, Πελοποννησιακή Πρωτοχρονιά 1(1957)63.


� Σ.Γ.Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, Αθήνα 1996, σ. 449 κ.ε., του ιδίου, Μαρτυρίες από τον κώδικα της μονής της Τίμιοβας για τις καπετανίες της Έξω Μάνης, Μεσσηνιακά Χρονικά 2(2000-2)85 κ.ε. 


� Σ.Β.Κουγέα, Συμβολαί εις την ιστορίαν της υπό τους Ορλώφ Πελοποννησιακής Επαναστάσεως 1770, Πελοποννησιακά 1(1956) 62 και 65.


� Κ.Κόμη, Βενετικά κατάστιχα Μάνης-Μπαρδούνιας, Αθήνα 1998, σ. 140.


� Κ.Δ.Μέρτζιου, Πότε και πώς έπεσε η Μάνη εις χείρας των Τούρκων το 1715, Πελοποννησιακά 3-4 (1958-9)281 και 285.


� Κ.Π.Παλαιολόγου, Αίτησις του Ελληνικού Έθνους προς την Αυτοκράτειρα Αικατερίνη Β', Παρνασσός 10(1886)499. Αμφισβητείται η γνησιότητα του εγγράφου.


� Απ.Δασκαλάκη, Αρχείον Τζωρτζάκη-Γρηγοράκη, σ. 34. Άλλη πληροφορία φέρει το Σπύρο Κουμουνδουράκη, τον πατέρα του Γαλάνη, να φονεύεται το 1796 από το Νικολάκη Χριστόδ. Καπετανάκη, Σ.Γ.Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, σ. 462.


� Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. Α', σ. 448.


� Απ.Δασκαλάκη, ό.π., σ. 127.


� Β.Πατριαρχέα, Δίπτυχον Ιστορικόν και Φιλολογικόν της Εθνεγερσίας του 1821, σ. 582.


� Ο Αλέξανδρος Παν. Κουμουνδουράκης, πρωτότοκος γιός του Παναγιώτμπεη, στα προ της επαναστάσεως χρόνια πήγαινε συχνά στην Κωνσταντινούπολη και προσπαθούσε να πάρει το μπεηλίκι της Μάνης. Απ.Δασκαλάκη, ό.π., σ. 41, 48, 55.  Είχε κατηγορηθεί ότι πρόδωσε το μυστικό της Φιλικής Εταιρείας στους Τούρκους. Ι.Φιλήμονος, Δοκίμιον Ιστορίας Ελληνικής Επαναστάσεως, τόμ. Α', σ. 161, του ιδίου, Δοκίμιον Ιστορικόν περί της Φιλικής Εταιρίας, 1834, σ. 202 και 351. Μετά την έναρξη της επαναστάσεως τον απαγχόνισαν οι Τούρκοι. Ν.Σπηλιάδη, Απομνημονεύματα, τόμ. Α', σ. 15 κ.ε. Υπάρχουν ενδείξεις ότι ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης είχε γνώση των προετοιμαζομένων επαναστατικών σχεδίων. Αρχ.Αγων.Εθν.Βιβλ.Ελλάδος, κουτί 95, φάκ. 103. 


� Το καλοκαίρι του 1820 ο Ηλίας Πετρόμπεη Μαυρομιχάλης πήγε στο κάστρο της Ζαρνάτας και σκότωσε το Θεόδωρο Κουμουνδουράκη, άνδρα της αδελφής του πατέρα του, που ήταν ο δευτερότοκος γιός του Παναγιώτμπεη Κουμουνδουράκη. Σ.Β.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί δια την Ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)132. Έκτοτε οι Κουμουνδουράκηδες μισούσαν τους Μαυρομιχαλαίους και διατηρούσαν άριστες σχέσεις με τους Μούρτζινους της Καρδαμύλης, έστω και αν υπήρξαν στο περελθόν οι πλέον άσπονδοι εχθροί τους.


� Αμβροσίου Φραντζή, Επιτομή της Ιστορίας της Αναγεννηθείσης Ελλάδος, τόμ. Δ', σ. 90.


� Ο Φωτάκος, Βίοι Πελοποννησίων ανδρών, Έκδ. Φιλολογικά χρονικά, σ. 130 γράφει: "Πρώτοι λοιπόν εισήλθον κατά την 22 Μαρτίου εις τας Καλάμας, ως ανωτέρω είπομεν, οι Σταυριανός Καπετανάκης, Ιωάννης Ν. Καπετανάκης, Μιχαήλ Ν. Καπετανάκης, Ηλίας Μαυρομιχάλης. Ταυτοχρόνως ήλθαν ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης, την δε πρωΐαν της 23...".


� Α.Φραντζή, ό.π., τόμ. Α', σ. 337.


� Θ.Κολοκοτρώνη, Διήγησις Συμβάντων της Ελληνικής Φυλής, Αθήνησι 1846, σ. 58, Α.Φραντζή, ό.π., τόμ Α', σ. 451-2. Φωτάκου, ό.π., σ. 76. Η παρουσία των Κουμουνδουράκηδων αναφέρεται και στην πρώτη ατυχή μάχη του Βαλτετσίου, αλλά ο ίδιος ο Γαλάνης δεν το επιβεβαιώνει. Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 65, Α.Φραντζή, ό.π., τόμ. Β', σ. 11. Φωτάκου, ό.π., σ. 94 κ.ε.


� Ο Γαλάνης Κουμουνδουράκης σε αίτησή του για την αναγνώριση των εκδουλεύσεών του, το 1846, σημειώνει: "Απ' αρχής του υπέρ πατρίδος αγώνος και ο υπογεγραμμένος μεμυημένος εις το ιερόν της επαναστάσεως μυστήριον, λαβών τα όπλα παρευρέθην επί κεφαλής πολλών κατά πρώτον εις τας εν Μεσσηνία μάχας κατά των εχθρών, όπου και επληγώθην...". Αρχ.Αγων.Εθν.Βιβλ.Ελλάδος, κουτί 95, φάκ. 103. Για την παρουσία του στο Νεόκαστρο βλέπε: Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. Α', σ. 445 κ.ε.


� Φωτάκου, Βίοι Πελοποννησίων ανδρών, σ. 129.


� Ι.Γιανναροπούλου, Σχεδίασμα Ιστορίας της Επαναστάσεως υπό Ρήγα Παλαμήδη, Μνημοσύνη 3(1970-71)405-6.


� Α.Θ.Φωτοπούλου, Οι Γιατράκοι του 1821, Αθήναι 2001, τόμ. Β', σ. 76. 


� Κ.Λ.Κοτσώνη, Ο Πετρόμπεης εις το Μεσολόγγι, Λακωνικαί Σπουδαί 4(1979)264, 271, 276. Σπ.Τρικούπη, Ιστορία της Ελληνικής Επαναστάσεως, Έκδ. Χ. Πάτση, τόμ. Β', σσ. 235-6. Δ.Κόκκινου, Η Ελληνική Επανάστασις, Έκδ. "Μέλισσα" τόμ. 5. σ. 245 και 255. 


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχ., Εκτ., φάκ. 4, έγγρ. 49 της 26 Φεβρουαρίου 1823.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. Γ', σ. 103 και 144.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. Ι', σ. 47 και τόμ. Β', σσ. 10, 408, 434. 


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τομ. ΙΑ', σσ. 56 και 187 κ.ε. και τόμ. ΙΒ', σ. 113-4.


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 11, έγγρ. 1414 της 24 Ιουνίου 1824.


� Α.Θ.Φωτοπούλου, ό.π., σ. 133.


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 13, αριθ. εγγρ. 1586.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. 6, σ. 177 και τόμ. 10, σ. 386.


� Αργολικό Ιστορικό Αρχείο, Πελοποννησιακά 20(1994)360.


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 14, αριθ. εγγρ. 1725. Τ.Γριτσοπούλου, Η Μεσσηνία κατά τον Β' εμφύλιον πόλεμον (1824) θέατρον πολεμικών συγκρούσεων, Πρακτικά Α' Συνεδρίου Μεσσηνιακών Σπουδών 1977, Παράρτ. αριθ. 5 των Πελοποννησιακών, Αθήναι 1978, σ. 97.


� Α.Θ.Φωτοπούλου, ό.π., σ. 138.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμ., φάκ. 23., αριθ. έγγρ. 066, συνημμ. της 28 Αυγούστου 1824. ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμ., φάκ. 20, έγγρ. 130 από 11 Αυγούστου 1824. 


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 17, έγγρ. 2376.


� Αρχ. Αγων.Εθν.Βιβλιοθήκης Ελλάδος, (κουτί 1), φάκ. 42.


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 21, έγγρ. 2939.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. 6, σ. 259 και ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμ., φάκ. 28, έγγρ. 133. 


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμ., φάκ. 24, έγγρ. 018.


� Τ.Γριτσοπούλου, ό.π., σ. 108. Α.Γρηγοριάδου, Ιστορικαί αλήθειαι, Αθήναι 1994, σ. 154 κ.ε.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμ., φάκ. 37, αριθ. έγγρ. 042 και 083 επίσης φάκ. 46, έγγρ. 094 και φάκ. 54, έγγρ. 086.


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 36, έγγρ. 114.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. 7, σ. 39.


� Α.Θ.Φωτοπούλου, ό.π., σ. 154. ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 47, έγγρ. 010, της 25 Δεκεμβρίου 1824.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμ., φάκ. 43, έγγρ. 027.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. 7, σ. 78, τόμ. 8, σ. 86 και 143 και ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Εκτ., φάκ. 8, της 18 Φεβρουαρίου 1825. Σ.Γ.Καπετανάκη, Από τα παραλειπόμενα της Επαναστάσεως του 1821, Ιθώμη 43-44(2000)62.


� Α.Θ.Φωτοπούλου, ό.π., σ. 156. 


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 48, έγγρ. 038.


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 47, έγγρ. αριθ. 165.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. 8, σ. 112 και τόμ. 7, σσ. 104 και 110.


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 59, έγγρ. 161.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμ., φάκ. 73, έγγρ. 083.


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 89 της 16 Μαΐου 1825.


� Ν.Σπηλιάδη, Απομνημονεύματα, τόμ. Β', σ. 306-7. Μ.Φερέτου, Η άλωσις της Καλαμάτας από τους Άραβες στις 28 Μαΐου 1825, Πελοποννησιακή Πρωτοχρονιά, 3(1953)225.


� Β.Βρυώνη, Δύο αναφοραί του Καλαμογδάρτη (1825) μετά την μάχην του Μανιακίου, Πρακτικά του Γ' Διεθνούς Συνεδρίου Πελοποννησιακών Σπουδών, 1985, τόμ. Γ', σ. 102. Κρίσεις για τον Α. Καλαμογδάρτη κάνει ο Φωτάκος, ό.π., σ. 329, "... Ανδρέας Καλαμογδάρτης εις μεν το φανερόν εφαίνετο φίλος του Προέδρου Π. Μαυρομιχάλη, διότι δια τούτου εδιωρίσθη Έπαρχος (στην Τρίπολη), κρυφά συνεννοείτο με τους εναντίους, και επρόδιδε τας πράξεις του Προέδρου και ευεργέτου του. Απίστευτον είναι τούτο, και όμως έγινε, διότι ο Α. Καλαμογδάρτης είχεν πολλήν επιτηδειότητα εις το εξαπατάν τους άλλους, και δεν είχεν ουδέν ιερόν και δίκαιον". 


� Θ.Κολοκοτρώνη, Διήγησις συμβάντων της Ελληνικής Φυλής, Αθήνησιν 1846, σ. 173.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 173 και Κ.Λ.Κοτσώνη, Ο Ιμπραήμ στην Πελοπόννησο, Αθήναι 1999, σ. 383.


� Ι.Κολοκοτρώνη, Υπόμνημα Ελληνικής Επαναστάσεως, σ. 340-1. Δ.Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίον της Μάνης, σ. 114.


� ΓενικήΕφημερίςΕλλάδος, αριθ. φύλλ. 70, της 30 Ιουνίου 1826, σ. 278. Π.Κουτήφαρη, Τρεις μάχαι των Μανιατών κατά των Αράβων εν έτει 1826, Μεσσηνιακόν Ημερολόγιον 1880, σ. 8


� Σ.Γ.Καπετανάκη, Η ιστορική μάχη της Βέργας, Μεσσηνιακά Νέα, αριθ. φ. 307, της 6 Ιουνίου 1976.


� Ι.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 347.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Εσωτ., φάκ. 107. Σ.Γ.Καπετανάκη, Ο Γέρο-Παναγιωτάκης Καπετανάκης, Λακωνικαί Σπουδαί 8(1986)431.


� Δ.Κόκκινου, ό.π., τόμ. 11, σ. 287.


� ΓΑΚ, Γεν. γραμμ., φάκ. 57, έγγρ. 109 της 24 Απριλίου 1828.


� Ε.Μπελιά, Η εκπαίδευσις εις την Λακωνίαν και την Μεσσηνίαν κατά την Καποδιστριακήν περίοδον, Αθήναι 1970, σ. 58 και 134. 


� Γενική Εφημερίς Ελλάδος, αριθ. φύλλ. 49, της 25 Ιουνίου 30, σ. 197.


� Γενική Εφημερίς Ελλάδος, αριθ. φύλλ. 91, της 19 Νοεμβρίου 1830, σ. 429.


� Ε.Μπελιά, ό.π., σ. 77.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 91, έγγρ. 184.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 221.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 99, έγγρ. 146 της 20 Δεκεμβρίου 1831. ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Γεν. Γραμμ., φάκ. 94 της 29 Οκτωβρίου 1831.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. Ε', σσ. 2, 9, 12, 194, 209 κ.ά. και Απ.Δασκαλάκη, Κείμενα-Πηγαί της Ιστορίας της Ελληνικής Επαναστάσεως, Αθήναι 1966, τόμ. Α', σσ. 200 και 205.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 221.


� Π.Παπατσώνη, Απομνημονεύματα, Αθήναι 1960, σ. 104. Α.Γρηγοριάδου, ό.π., σ. 236 κ.ε.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 3 έγγρ. 010, αριθ. καταλ. 19. Τα αριστεία ήταν αργυρό, χάλκινο, σιδερένιο.


� ΦΕΚ, αριθ. φύλλ. 20, της 30 Μαΐου 1837, σ. 86.


� ΦΕΚ, Έκτακτο παράρτημα του φύλλου 29, της 5 Αυγούστου 1844, σ. 136.


� ΦΕΚ, αριθ. φύλλ. 14, της 27 Μαΐου 1845, σ. 68.


� Η κ. Χριστίνα Θεοφιλοπούλου, αρχειονόμος των ΓΑΚ/Αρχεία νομού Μεσσηνίας υπέδειξε το υπ' αριθ. 6679 συμβόλαιο από 16 Απριλίου 1854 του συμβολαιογράφου Καλαμάτας Λινάρδου Στραβοσκιάδη, γι' αυτό και εκφράζονται ευχαριστίες.





�Αμβροσίου Φραντζή, Επιτομή της Ιστορίας της Αναγεννηθείσης Ελλάδος, τόμ. Β, Αθήναι 1839, σ. 201-2. Νικ. Σπηλιάδου, Απομνημονεύματα, Αθήναι 1972, τόμ. Α, σ. 396, Σπυρίδωνος Τρικούπη, Ιστορία της Ελληνικής Επαναστάσεως, Έκδ. 7η Χάρη Πάτση, τόμ. Β, σ. 179. Διονυσίου Κόκκινου, Η Ελληνική Επανάστασις, Έκδ. 3η “Μέλισσα”, Αθήναι 1956, τόμ, Δ, σ. 316, ο οποίος αναφέρει ότι ο Δράμαλης κατέλαβε τον Ακροκόρινθο στις 8 Ιουλίου.


�Α. Φραντζή, ό.π., σ. 210, Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 397, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 179, ο οποίος αναφέρει ότι οι Τούρκοι ιππείς έφθασαν στο Ναύπλιο στις 6 Ιουλίου. Δ. Κόκκινου, ό.π., σ. 310, όπου σε επιστολή του Ορλάνδου αναφέρεται ότι οι ιππείς έφθασαν στο Ναύπλιο το δείλι της 7 Ιουλίου.


�Α. Φραντζή, ό.π., σ. 203, Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 394, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 178, Φωτάκου (Φωτίου Χρυσανθακοπούλου), Απομνημονεύματα περί της Ελληνικής Επαναστάσεως, Έκδ. Φιλολογικά Χρονικά, Αθήναι 1960, σ. 219.


�Κωνσταντίνου Σιμοπούλου, Πως είδαν οι Ξένοι την Ελλάδα του 21, τόμ. 2, 1822-3,  σ. 301.


�Α. Φραντζή, ό.π., σ. 212, καθορίζει την 8 Ιουλίου ως ημέρα της επιδρομής των 50 Τούρκων ιππέων στο Άργος. Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 397, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 179-180. Δ. Κόκκινου, ό.π., σ. 318.


�Α. Φραντζή, ό.π., σ. 212-3, Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 398, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 180, Ιωάννας Γιανναροπούλου, Σχεδίασμα Ιστορίας της Επαναστάσεως υπό Ρήγα Παλαμήδη, Μνημοσύνη, τόμ. Γ, Αθήναι 1970-71, σ. 404. 


�Ο Δράμαλης ηγείτο ενός στρατού που τον αποτελούσαν περίπου 30.000 άνδρες. Από αυτούς 18.000 ήταν οι ιππείς, 6.000 το πεζικό και άλλες 6.000 τα μεταγωγικά. Είχε μαζί του 30.000 μουλάρια, 500 καμήλες και  6 κανόνια, Δ. Κόκκινου, ό.π., σ. 288, βλέπε ακόμη, Α. Φραντζή, ό.π., σ. 201, Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 395.  


�Α. Φραντζή, ό.π., σ. 209, Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 397, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 179, Δ. Κόκκινου, ό.π., σ. 317-8.


�Α. Φραντζή, ό.π., σ. 215, Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 409, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 180.


�Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 182, Δ. Κόκκινου, ό.π., σ. 341.


�Κανέλλου Δεληγιάννη, Απομνημονεύματα, Έκδ. Πρωτοψάλτη, τόμ. Β, σ. 50, Γεωργίου Φίνλεϋ, Ιστορία της Ελληνικής Επαναστάσεως, Έκδ. Τολίδη, τόμ. Α, σ. 370. Επίσης στα Αρχεία της Ελληνικής Παλιγγενεσίας αναφέρεται ως Καραγιάννης.


�J. Buchon, Nouvelles Recherches Historiques sur la Principaute Francaise de Moree et ses hautes Baronies, Paris 1845, τόμ. A, σ. 283 κ.ε. Σταύρου Καπετανάκη, Τα σύνορα της Μάνης κατά την ιστορική της πορεία, Πρακτικά Γ’ Διεθνούς συνεδρίου Πελοποννησιακών Σπουδών, Καλαμάτα 1985, τόμ. Γ, σ. 397.


�Pier Antonio Pacifico, Breve Descrizzione Corografica del Peloponneso o Morea, Venezia 1704, σ. 134.


�Σωκράτη Β. Κουγέα, Η Μονή της Τίμιοβας, Μεσσηνιακά Γράμματα 1(1956)17 κ.ε. Γιάννη Αναπλιώτη, Σύντομα σχόλια στον κώδικα της Ιεράς Μονής Ντίμιοβας, Καλαμάτα 1971, σ. 10 κ.ε.


�Εφημερίδα “Μεσσηνιακά Νέα” αρ. φ. 407-9 Ιούλιος-Οκτώβριος 1985 και Σταύρου Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, Αθήνα 1996, σ. 541.


�Σταύρου Καπετανάκη, Θανασούλης Καπετανάκης ο Μάρτυρας στο Μανιάκι, Λακωνικαί Σπουδαί 3(1977)304, 305, 307, στίχ. 60.


�Αρχεία Αγωνιστών Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος, φακ. Παναγιώτη Δημ. Καπετανάκη, αρ. εγγράφων 32056 και 32058 που αποτελούν αίτηση των αδελφών του προς την επιτροπή εκδουλεύσεων του 1865 και πιστοποιητικό του Αντωνίου Μαυρομιχάλη στα οποία αναγράφεται: “έπεσε επί τέλους θύμα επί της φονικής εκείνης εις Κουτζοπόδι του Άργους κατά του Δράμαλη μάχης, γενόμενος και αυτός θύμα και πολλοί εκ των υπ’ αυτόν συγγενών του, εν οις και ο εκ Γιαννιτζάνων γαμβρός του Γεώργιος Καρύγιαννης.”. Σε πιστοποιητικό του 1846, που υπογράφουν κάτοικοι της Γιάννιτσας και βρίσκεται στα Αρχεία Αγωνιστών της Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος, βεβαιώνεται ότι ο Γεώργιος Καρρήγιαννης “...έπεσε θύμα των αγώνων του εις την εν Άργει κατά του Δράμαλη μάχην, εγκαταλείψας την χήραν του και εν ανήλικον θήλυ ορφανόν.” , Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 2(1969-70)479.


�Φωτάκου, ό.π., σ. 218.


�Οι ιδιοκτήτες των μπακάλικων του Άργους στη φυγή τους τα είχαν αφήσει γεμάτα εμπορεύματα ή μερικοί από αυτούς είχαν μεταφέρει το περιεχόμενο των μαγαζιών τους στο κάστρο για ασφάλεια. Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 179-180. Ιωάν. Γιανναροπούλου, ό.π., σ. 404.


�Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 181, Φωτάκου, ό.π., σ. 229, Δ. Κόκκινου, ό.π., σ. 337.


�Α. Φραντζή, ό.π., σ. 212, όπου αναφέρεται η ημερομηνία 8 Ιουλίου. Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 398, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 180, και Δ. Κόκκινου, ό.π., σ. 318.


�Α. Φραντζή, ό.π., σ. 213. Μπορεί ακόμη να υποτεθεί ότι εκτός από τον Τσώκρη φόρεσε τούρκικα ρούχα και ο Αθανάσιος Καρύγοαννης, γιατί αργότερα πιθανώς βρέθηκε ντυμένος και αυτός σαν Τούρκος.


�Ιωάν. Γιανναροπούλου, ό.π., σ. 404.


�Α. Φραντζή, ό.π., 213-4, Σπ.Τρικούπη, ό.π., σ. 179. Ο Ν. Σπηλιάδης ό.π., σ. 398 σημειώνει: “...και παραδίδει (ο Τσώκρης) εις πυρ όσα γεννήματα ευρίσκονται εις τας αποθήκας εντός της πόλεως και εκτός εις τα αλώνια και αλλαχού..”. Ο Καν. Δεληγιάννης, ό.π., σ. 50, γράφει: “...Αλλά προτού καταλάβει ο εχθρός την Αργολίδα και προτού αναχωρήσει ο Κολοκοτρώνης από την Τριπολιτσά έστειλαν αυτοί  (εννοεί τους αρχηγούς των Ελλήνων) άπαντες εκ συμφώνου και κατέκαυσαν όλα τα δεμάτια του Άργους και όλων των χωρίων του κάμπου, τα οποία εάν εύρισκαν οι εχθροί ήθελαν προμηθεύσει ενός έτους τροφάς του στρατοπέδου των”. Να σημειωθεί ότι ο Δεληγιάννης θέλει μέρος της δόξας και για τον εαυτό του. ΄Αλλοι, όπως ο Φωτάκος, ό.π., σ. 220, αποδίδουν την ιδέα για το κάψιμο των σπαρτών αποκλειστικά στον Κολοκοτρώνη και γράφει ότι ο Τσώκρης πήρε διαταγή να κάψει τα σπαρτά στις 10 Ιουλίου από τον Γενικό Αρχηγό, για να μη βρουν οι εχθροί τροφές. Ο Μιχαήλ Οικονόμου, Ιστορικά της Ελληνικής Παλιγγενεσίας, Έκδ. Πρωτοψάλτη, σ. 259, γράφει: “Συνεννοήθησαν (ο Κολοκοτρώνης και οι άλλοι αρχηγοί) δε περί της ανάγκης του εμπρησμού των κατά το Αργολικόν πεδίον θημωνιών και αθερίστων ληΐων, (ου ο Τσόκρης και οίκοθεν προκατήρξατο εν μέρει με τους Αργείους του)”. Ο Θ. Κολοκοτρώνης στα Απομνημονεύματά του (καταγραφή Τερτσέτη, Έκδ. Δρακοπούλου, σ. 111) δικαιώνει τον Τσώκρη. Ο Δ. Κόκκινος, ό.π., σ. 319, δεν παίρνει θέση στο θέμα και γράφει γενικά και αόριστα “οι Έλληνες αρχηγοί”. 


�Ιωάν. Γιανναροπούλου, ό.π., σ. σ. 404, Α. Φραντζή, ό.π., σ. 215, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 181.


�Ο Α. Φραντής, ό.π., σ. 214, γράφει ότι ο Δράμαλης έφθασε μπροστά στο Άργος στις 9 Ιουλίου. Αντίθετα ο Σπ. Τρικούπης, ό.π., σ. 180-1, γράφει ότι παρουσιάστηκε στις 12 Ιουλίου.


�Α. Φραντζή, ό.π., σ. 216, Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 393 και 409, Δ. Κόκκινου, ό.π., σ. 331.


�Φωτάκου, ό.π., σ. 217.


�Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 180. Ο Φωτάκος ό.π., σ. 218, γράφει ότι ο Κολοκοτρώνης πρώτα πήγε στου Αγά πασά το Χάνι και μετά στο Ταβούλι, όπου συναντήθηκε με τους άλλους αρχηγούς. Ο Φραντζής, ό.π., σ. 205, αναφέρει ότι η συνάντηση έγινε στου Αγά πασά το Χάνι. Το ίδιο και ο Μ. Οικονόμου, ό.π., σ. 259 και ο Θ. Κολοκοτρώνης στα απομνημονεύματά του, ό.π.,  σ. 111, γράφει ότι τους άλλους αρχηγούς τους συνάντησε στο Ταβούλι. 


�Α. Φραντζή, ό.π., σ. 206, Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 403, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 180, Μ. Οικονόμου, ό.π., σ. 259, γράφει ότι έπιασαν το κάστρο στις 10 ή 11 Ιουλίου. Αναφέρεται ότι έκαιγαν σπαρτά στον κάμπο κοντά στο Κουτσοπόδι και μετά τη μάχη μπήκαν στο κάστρο.


�Θ. Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 114.


�Ιωάν. Γιανναροπούλου, ό.π., σ. 405, Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 405, Φωτάκου, ό.π., σ. 221, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 179.


�Ιωάν. Γιανναροπούλου, ό.π., σ. 405, Α. Φραντζή, ό.π.,  τόμ. Δ, σ. 152 και Μ. Φερέτου, Μεσσηνιακά 2(1969-70)479. Αρχεία Αγωνιστών Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος, Φάκ. Γιαννιού Καπετανάκη, αριθ. εγγρ. 32038 της 2 Νοεμβρίου 1846, σελίδα 3, όπου σημειώνεται: “...πεσόντες έκτοτε εις την μάχην Κουτσοποδίου δύο πρώτοι μου εξάδελφοι ο Παναγιώτης Δημ. Καπετανάκης και ο Γεώργιος Καρύγιαννης..”, βλέπε ακόμη και σημείωση 16. Ανάργυρου Κουτσιλιέρη, Ιστορία της Μάνης, Αθήνα 1993, σ. 516 και 536.


�Α. Φραντζή, ό.π., τόμ. Β, σ. 206, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 179 ή 180, Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 403 και Δ. Κόκκινου, ό.π., σ. 334.


�Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 179, Α. Φραντζή, ό.π., σ. 209.


�Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 411, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 181, Φωτάκου, ό.π., σ. 229 και Δ. Κόκκινου, ό.π., σ. 334.


�Α. Φραντζή, ό.π., σ. 215, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 181 και Δ. Κόκκινου, ό.π., σ. 334.


�Α. Φραντζή, ό.π., σ. 221, Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 411, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 181, Δ. Κόκκινου, ό.π., σ. 337.


�Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 183 και Φωτάκου, ό.π., σ. 231.


�Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 183. Φωτάκου, ό.π., σ. 227-8.


�Α. Φραντζή, ό.π., σ. 217-8, Φωτάκου, ό.π., σ. 227, Σπ. Τρικούπη, ό.π., σ. 182, Ν. Σπηλιάδου, ό.π., σ. 412, Δ. Κόκκινου, ό.π., σ. 335.


�Γεωργίου Φίνλεϋ, Ιστορία της Ελληνικής Επαναστάσεως, Έκδ. Τολίδη, τόμ. Α, σ. 369-70.


�Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ 10, σ. 127 και τόμ. 2, σ. 70 και 476. Το όνομά του γράφεται Καραγιάννης.


�Γενικά Αρχεία του Κράτους, Υπουργείο Πολέμου, φάκ. 26, της 11 Σεπτεμβρίου 1824.


�Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. 7, σ. 138.


� Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 134.


� Πόρτες ήταν του Σεραγίου, Ναυπλίου, Σπάρτης, Λεονταρίου, Καρυταίνης, Αγίου Αθανασίου και Καλαβρύτων. Ακόμη στη νοτιοδυτική γωνία του κάστρου ήταν οχύρωμα με το όνομα "Μεγάλη Τάπια", που βρισκόταν μεταξύ των πυλών προς Καλαμάτα και Μυστρά, κοντά στη θέση Κάρτσοβα και αποτελούσε ένα είδος ακρόπολης του φρουρίου.


� Αμβ.Φραντζή, ό.π., τόμ. Β', σ. 39-40.  Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 146. 


� Αμβ.Φραντζή, ό.π., τόμ. Β', σ.  42-43. Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 146.


� Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 141.


� Αμβ.Φραντζή, ό.π., τόμ. Β', σ.  59-60. Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 162-3.


� Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 163.


� Αμβ.Φραντζή, ό.π., τόμ. Β', σ.  55-56. Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 161.


� Π.Π.Γερμανού, όπ., σ. 131, Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 81. Αμβ.Φραντζή, ό.π., τόμ. Β', σ. 55-56. Δ.Κόκκινου, ό.π., τόμ. Γ', σ. 293.


� Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 163-4.


� Δ.Κόκκινου, ό.π., τόμ. Γ', σ. 299.


� Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 163 κ.ε.


� Π.Π.Γερμανού, όπ., σ. 133. Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 162 κ.ε.


� Αμβ.Φραντζή, ό.π., τόμ. Β', σ. 61. Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 168 κ.ε. 


� Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 169 κ.ε.


� Αμβ.Φραντζή, ό.π., τόμ. Β', σ. 62.


� Αμβ.Φραντζή, ό.π., τόμ. Β', σ. 63.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 82.


� Αμβ.Φραντζή, ό.π., τόμ. Β', σ. 67.


� Αμβ.Φραντζή, ό.π., τόμ. Β', σ. 67. Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 170.


� Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 171-2. Αυτό ήταν το τέλος των τουρκόφιλων και είναι εκτός πραγματικότητας όσοι βρίσκουν συνεργάτες των Τούρκων μεταξύ των πλουσίων Πελοποννησίων. Οι κοτζαμπάσηδες ήταν αυτοί που υποκίνησαν την επανάσταση και τη στήριξαν στα αρχικά της στάδια.


� Απ.Δασκαλάκη, ό.π., σ. 114.


� Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 173.


� Π.Π.Γερμανού, όπ., σ.135.


� Δ.Κόκκινου, ό.π., τόμ. Γ', σ. 333. Ο Γέρο-Κολοκοτρώνης την επόμενη χρονιά κατηγορούσε την αρπακτικότητα μερικών φτωχών Μανιατών στην Αργολίδα, ξεχνώντας τα δικά του οφέλη από την Τριπολιτσά. Ακόμη παρέβλεπε τη λεηλασία των στρατιωτών των γιών του, που δεν υστέρησαν σε τίποτα ούτε στην Τριπολιτσά, ούτε στο Άργος.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 83.


� Π.Π.Γερμανού, όπ., σ. 134. Αμβ.Φραντζή, ό.π., τόμ. Β', σ. 65. Φωτάκου, ό.π., Απομνημονεύματα, σ. 174.


� Δ.Κόκκινου, ό.π., τόμ. Γ', σ. 344 κ.ε.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 84.


� Π.Π.Γερμανού, όπ., σ. 136.


� Μετά την απελευθέρωση χαρακτηρίστηκε ως ταγματάρχης με αριθ. μητρ. 00501. Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 125, φάκ. αριθ. 65.


� Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 73, φάκ. αριθ. 11 και 12. Για το Μιχαήλ αναφέρεται ότι τραυματίστηκε στο Σούρπη της Λιβαδειάς και πέθανε. ΓΑΚ, Αρχείο Ρήγα Παλαμίδη, φάκ. 266, έγγρ. 30. 


� Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 36, φάκ. αριθ. 14. 


� Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 41, φάκ. αριθ. 77.


� Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 130, φάκ. αριθ. 43.


� Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 20, φάκ. αριθ. 6110-2.


� Μετά την απελευθέρωση η σύζυγός του έπαιρνε σύνταξη 15 δρχ. το μήνα. Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 180, φάκ. αριθ. 19.


� Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 138, φάκ. αριθ. 6.


� Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 224, φάκ. αριθ. 34.


� Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 179, φάκ. αριθ. 74 και κουτί 226, φάκ. αριθ. 102.


� Αμβ.Φραντζή, ό.π., τόμ. Δ', σ. 152.


� Τον πρώτο καιρό της επανάστασης το κύρος του Θ. Κολοκοτρώνη ήταν σχεδόν ανύπαρκτο, γι’ αυτό έμεινε μερικές φορές χωρίς κανέναν ακόλουθο. Πρώτα τον εξύψωσε η απονομή από τον Κανέλλο Δεληγιάννη του βαθμού του αρχιστρατήγου των όπλων της Καρύταινας. Ακολούθησε η δραστηριότητά του στην πολιορκία της Τριπολιτσάς και κορυφαία του επιτυχία ήταν η νίκη επί του Δράμαλη στα Δερβενάκια. 


� Κ.Σιμόπουλου, Πως είδαν οι ξένοι την Ελλάδα του 21, τομ. Α’, σ. 340.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 84.


� ΓΑΚ, Υπ. Οικ., φάκ. 3, έγγρ. 464.


� ΓΑΚ, Υπ. Οικ., φάκ. 6, έγγρ. 779.


� Ήταν πέντε αδελφοί, ο Παναγιωτάκης, ο Γιωργάκης, ο Μιχαλάκης, ο Λιάκος και ο Νικόλαος. Αθ.Φωτόπουλου, Οι Γιατράκοι του 1821, Αθήναι 2001, τόμοι Α και Β. 


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 6, έγγρ. 632 της 15 Απριλίου 1824.


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 6, έγγρ. 082 της 17 Απριλίου 1824.


� Ιστ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, Αρχ. Αγώνος (87), φάκ. 35, έγγρ. 3750.


� Ο Ιωάννης Καράπαυλος και ο Πρωτοπαππάς Δημήτριος (χωρίς επώνυμο) αναφέρονται ως πληρεξούσιοι από τη Γενική Εφημερίδα της Ελλάδος, αριθ. φύλλ. 55, της 24 Απριλίου 1821, σελ. 18 και 19. Επίσης Απ. Δασκαλάκη, Κείμενα, Πηγαί της Επαναστάσεως, τόμ. Β’, σ. 196. Ο Γεώργιος Σπουργίτης δεν αναφέρεται.


� Φωτάκου, Απομνημονεύματα περί της Ελληνικής Επαναστάσεως, Έκδ. ″Φιλολογικά Χρονικά″, Αθήναι 1960, σ. 537.


� ΑΑΕΒΕ, κουτί 192, φάκ. 1.


� Κ.Λ.Κοτσώνη, Ο Ιμπραήμ στην Πελοπόννησο, Αθήναι 1999, σ. 21 κ.ε.


� Στα αντίγραφα των εγγράφων αναφέρεται ως ″Σπητάκια″.


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 68, έγγρ. 152 της 28 Φεβρουαρίου 1825.


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 68, έγγρ. 153.


� ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 68, έγγρ. 151.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμου, φάκ. 74, έγγρ. 003 της 15 Απριλίου 1825.


� Ν.Κασομούλη, Απομνημονεύματα της Επαναστάσεως των Ελλήνων 1821-1833.


� Δ.Β.Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίον της Μάνης, σ. 148.


� Ο πύργος του Μαχμούτμπεη είχε οχυρωθεί το 1823 με διαταγή της Εφορείας της επαρχίας Μυστρά και του τότε επάρχου Κωνστ. Δεληγιάννη. Αθ.Θ.Φωτοπούλου, Οι Γιατράκοι του 1821, τόμ. Α', σ. 250, και τόμ. Β', σ. 220 έγγρ. 704/680.  Αναφέρεται ότι ο Μαχμούτμπεης εμπόδισε να γίνουν προληπτικά σφαγές Ελλήνων στη Λακεδαίμονα από τους Τούρκους, όταν αυτοί άρχισαν να αντιλαμβάνονται ότι προετοιμάζεται η επανάσταση του 1821. Σπαρτιατικόν Ημερολόγιον 7(1906)54-56. 


� Στα έξοδα που έγιναν το καλοκαίρι του 1826 από τους αδελφούς Γιατράκους περιλαμβάνονται: "δια να φυλαχθούν τα χωρία Κουρτσούνα, Άρνα, Γουράνοι και Μαχμούτμπεη" γρ. 57.817. Αθ.Θ.Φωτοπούλου, ό.π., τόμ. Β' σ. 192.


� Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αριθ. φύλλ. 88, της 1 Σεπτεμβρίου 1826, σ. 350.


� Α.Φραντζή, Επιτομή της Ιστορίας της Αναγεννηθείσης Ελλάδος, τόμ. 2, σ. 456. Αντί Μαχμούτμπεη γράφει Μαχμέτμπεη.


� Ν.Σπηλιάδη, Απομνημονεύματα, τόμ. 3, σ. 116.


� Μ.Οικονόμου, Ιστορικά της Ελληνικής Παλιγγενεσίας, Έπιμ. Ε. Πρωτοψάλτη, τόμ. 2, σ. 154.


� Δ.Κόκκινου, Η Ελληνική Επανάστασις, τόμ. 10, σ. 164.


� Α.Α.Ε.Β.Ε., Κουτί 185, φάκ. 76.


� Περιλαμβάνεται εις του Α.Θ.Φωτοπούλου, ό.π., τόμ. Β. σσ. 436-454 και το περί πύργου Μαχμούτμπεη απόσπασμα στη σ. 448, όπως και στη σ. 248. Στο "Σπαρτιατικό Ημερολόγιον" 2(1901)55-57 ο Πέτρος Γεωργ. Γιατράκος δημοσίευσε ένα άρθρο σχετικό με τα γεγονότα του πύργου του Μαχμούτμπεη, το οποίο αναδημοσιεύει ο Α. Θ. Φωτόπουλος, ό.π., στη σημείωση 107 της σ. 248. 


� Ο Δημ. Καραγκουλές από τον Αίνο της Θράκης έδωσε πληροφορίες στον Π. Γ. Γιατράκο για την πολιορκία του πύργου του Μαχμούτμπεη. Αυτός υπηρέτησε στην επανάσταση υπό τον Π. Γιατράκο και εγκαταστάθηκε στις Αμύκλες. Α.Θ.Φωτοπούλου, ό.π., τόμ. Α, σ. 434 και τόμ. Β, σ. 274. 


� Πρόκειται περί του Δημ. Κοκκινάκη. Α.Θ.Φωτοπούλου, ό.π., τόμ. Α, σ. 250.


� Κωνστ.Λ.Κοτσώνη, Επιθετική προσπάθεια Αιγυπτίων κατά της Μάνης από κατεύθυνσι Παλαιοπαναγιά-Βασιλική, Πρακτικά Α' Τοπικού Συνεδρίου Λακωνικών Σπουδών, Σεπτέμβριος 2001, σ. 246.


�Κωνστ.Αθ.Διαμάντη, Ημερολόγιον της πρώτης περιοδίας του Όθωνος εις Πελοπόννησον, Πελοποννησιακή Πρωτοχρονιά 9(1965)221-239. 


� Αναζητήσαμε στον εκλογικό κατάλογο της Αράχοβας του έτους 1871 αν υπάρχει άλλος απόγονος του παπα-Πανάγου Ρούσσου. Υπάρχουν τα ονόματα του Γεωργίου Θεοδ. Ρουσσάκου ετών τότε 50 και του Παναγιώτη Γεωργ. Ρουσσάκου ετών τότε 23, που προφανώς είναι συγγενείς.


� Α.Α.Ε.Β.Ε., Κουτί 185, φάκ. αριθ. 76.


� Ιστ.Αρχ.Μπενάκη, Αρχ. Αγώνος (87), φάκ. 27, έγγρ. 2616.


� Ιστ.Αρχ.Μπενάκη, Αρχ. Αγώνος (87), φάκ. 27, έγγρ. 2615.


� Ιστ.Αρχ.Μπενάκη, Αρχ. Αγώνος (87), φάκ. 27, έγγρ. 2614.


� Ιστ.Αρχ.Μπενάκη, Αρχ. Αγώνος (87), φάκ. 27, έγγρ. 2617.


� Ιστ.Αρχ. Μπενάκη, Αρχ. Αγώνος (87), φάκ. 27, έγγρ. 2618.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγ., τόμ. 7, σ. 198.


� Αρχ.Αγων.Εθν.Βιβλιοθ.Ελλάδος, κουτί 131, φάκ. αριθ. 6.


� ΓΑΚ, Οθωνικό αρχείο, Υπ. Εσωτ., φάκ. 100, έγγρ. 114 της 10 Δεκ. 1842. Πρωτοκολήθηκε στις 24 Δεκεμβρίου 1842 με αριθ. πρωτοκόλ. 28102 και με τη σημείωση: ‘’Επαρχιακόν Συμβούλιον Καλαμών. Περιγράφουσι την σημερινήν οικονομικήν κατάστασιν των πραγμάτων, επικρίνοντες εν συνόψει την προλαβούσαν της Αντιβασιλείας Κυβέρνησιν και προτείνοντες τινά μέτρα, κατάλληλα και συμφέροντα.


� Ονομάζεται και Μεγάλη Καστάνια για να διακρίνεται από την Καστάνια ή Καστάνιτσα ή Μικρή Καστάνια των ανατολικών πλαγιών του Ταϋγέτου, η οποία ήταν έδρα της καπετανίας των Βενετσανάκηδων.


� Για τους κατοίκους του Ζυγού της Μάνης ή του Δρόγγου των Μελιγκών κάνει λόγο "Το Χρονικό του Μορέως", έκδ. "Εκάτη", σ. 127. Αναφέρονται Έσω και Έξω Ζυγός της Μάνης και ο μεν πρώτος εκτείνεται από το Οίτυλο μέχρι την Ανδρούβιστα, ενώ ο δεύτερος από τη Γαϊτσά, τη Ζαρνάτα και βορειότερα. Ι.Παπαδοπούλου, Γ. Φραντζή, Χρονικόν, Αθήναι 1954, κεφ. 131b, σ. 133-4. Ο Σ.Κουγέας, Περί των Μελιγκών του Ταϋγέτου εξ αφορμής ανεκδότου Βυζαντινής επιγραφής εκ Λακωνίας, Πραγματείαι Ακαδημίας Αθηνών 15(1950)7 κ.ε. ταυτίζει το Ζυγό με την επί τουρκοκρατίας καπετανία του Χρηστέα.


� Δεν αναφέρεται σε ιστορικές πηγές ως κάστρο, αλλά δεν αποκλείεται να ήταν θέση κάστρου.


� Α.Ορλάνδου, Το έργον της εν Αθήναις Αρχαιολογικής Εταιρείας εν Λακωνία κατά τα έτη 1975-7, Λακωνικαί Σπουδαί 3(1977)456 και Ν.Δρανδάκη, Έρευνα εις την Μεσσηνιακήν Μάνην, Πρακτ. Αρχαιολ. Εταιρείας 1976, Αθήναι 1978, σ. 213.  


� Ανδρούβιστα ωνομαζόταν η περιοχή του πρώην δήμου Καρδαμύλης και πρωτεύουσα ήταν η Χώρα με το συνεχόμενο Εξωχώριο-Ξωχώρι. Δ.Βαγιακάκου, Η Αρδούβιστα-Ανδρούβιστα-Μεγάλη Χώρα της Έξω Μάνης, Λακωνικαί Σπουδαί 13(1996)5 κ.ε. Εκείνο τον καιρό διαφεντεύονταν από την οικογένεια των Σπανών-Ισπανών, την οποία συναντούμε και στους επόμενους αιώνες. Σ.Κουγέα, ό.π., σ. 3 κ.ε., Επισκόπου Ανδρουβίστης, (Προκοπίου Γκιουλέα) Πανδώρα 1(1850)71-2, Σ.Σκοπετέα, Έγγραφα ιδιωτικά εκ Δυτικής Μάνης των ετών 1547-1831, Επετηρίς του Αρχείου Ιστορίας του Ελληνικού Δικαίου 3(1950)79 και 108.


� G.L.Fr.Tafel,G.M.Thomas, Urkunden zur alteren handels und staatsgeshichte der republik Venedig, Wien 1857, τόμ. 3, σ. 234. Η άποψη, ότι μετά την αιχμαλωσία του Βιλλαρδουΐνου το κάστρο του Λεύκτρου (Belforte) περιήλθε στην κυριότητα των Βυζαντινών του Μυστρά υποστηρίχθηκε από τον Α.Bon, La Moree Franque, σ. 123, ενώ η Η.Αrhweiler, Byzance et la mer, Paris, σ. 355, διατύπωσε την άποψη ότι ήταν αυτόνομη περιοχή. 


� Κ.Σάθα, Τουρκοκρατουμένη Ελλάς, σ. 38, του ιδίου, Μνημεία Ελληνικής Ιστορίας, τόμ. VI, σ. 221. Ανωνύμου, An Historical outline of a Grecian Family, Cheltenham, 1864.


� Ο Γ.Καψάλης, Η Καστάνια - Οι μάχες της - τα κλέφτικα τραγούδια της, Πελοποννησιακά 1(1956)131, θεωρεί ότι η μάχη έγινε στη Μικρή Καστάνια, αντίθετα ο Κ.Κόμης, Πληθυσμός και οικισμοί της Μάνης, Ιωάννινα 1995, σ. 296, υποστηρίζει την άποψη ότι η μάχη έλαβε χώρα στη Μεγάλη Καστάνια. Να σημειωθή ότι κάστρο στην Καστάνιτσα αναφέρεται το 1469 από τον Ch.Hopf, Croniques Greco-Romans, Berlin 1873, σ. 206.


� Τα χωριά-κάστρα τα οποία αναφέρονται ότι ελευθερώθηκαν από τους Τούρκους είναι όλα στη δυτική πλευρά του Ταϋγέτου και είναι δύσκολο να γίνη δεκτό, ότι πρόκειται για την Καστάνιτσα της ανατολικής πλευράς και όχι τη Μεγάλη Καστάνια, δεδομένου ότι δεν ήταν εύκολη η μετάβαση από τη μία πλευρά του Ταϋγέτου στην άλλη.


� Κ.Κόμη, ό.π., σ.  584.


� Περ.Ζερλέντη, Τάξις ιεραρχική των εν Πελοποννήσω Αγίων του Θεού Εκκλησιών - Η Μητρόπολις Ζαρνάτας και αι εν Μάνη Επισκοπαί, Ερμούπολις 1922, σ. 45.


� Ι.Κ.Χασιώτη, Ελληνικοί εποικισμοί στο Βασίλειο της Νεάπολης κατά τον 17ο αιώνα, Ελληνικά 22(1969)155.


� ΕβλιάΤσελεμπί, Οδοιπορικό στην Ελλάδα, Εκάτη 1994, σ. 278.


� P.Topping, Taxation di mactu in Mani under Venetian Rule, Πρακτικά Δ' Διεθνούς Συνεδρίου Πελοποννησιακών Σπουδών, τόμ. 3, Αθήναι 1992, σ. 8.


� Μ.Χουλιαράκη, Γεωγραφική, διοικητική και πληθυσμιακή εξέλιξις της Ελλάδος 1821-1971. Αθήνα 1974, τόμ. Α', σ. 43.


� Ι.Δ.Σταματάκη, Χωρογραφικός πίναξ Ελλάδος, Αθήναι 1846, σ. 348. 


� Μ.Χουλιαράκη, ό.π., σσ. 94, 141, 208, 304 και Εφημερίδες της Κυβερνήσεως.


� ΦΕΚ, αριθ.  80 της 28 Δεκεμβρίου 1836, μετά τη σελ. 414, παράρτημα, σ. 22 και ΦΕΚ, αριθ. 5 του 1841. Ι.Ρ.Ραγκαβή, Τα Ελληνικά, τόμ. Β', σ. 486. Ε.Σκιαδά, Ιστορικό διάγραμμα των δήμων της Ελλάδος, Αθήνα 1994, σ. 407.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 38, έγγρ. 084, αριθ. καταλ. 10 και έγγρ. 076, 077. Ο Παναγόπουλος, ο οποίος είχε γεννηθή το 1811, ζήτησε να του απονεμηθή το αριστείο της επαναστάσεως του 1821, με το αιτιολογικό ότι δεν μπορούσε να είναι δήμαρχος και να μην το φέρη.


� Όταν το 1841-2 έγινε η ενοποίηση των δήμων, η μονή του Αγίου Κωνσταντίνου είχε δύο κατοίκους, προφανώς μοναχούς. Ε.Σκιαδά, ό.π., σ. 407.


� Δ.Βαγιακάκου, Συμβολή εις την Εκκλησιαστικήν Ιστορίαν της Μάνης, Θεολογία 27(1956)551. Ε.Αλεξάκη, Τα γένη και η οικογένεια στην παραδοσιακή κοινωνία της Μάνης, Αθήναι 1980, σ. 157.


� Γ.Αναπλιώτη, Κώδικας της Υπεραγίας Θεοτόκου Ντίμιοβας, ευρίσκεται δακτυλογραφημένος στα ΓΑΚ/αρχεία ν. Μεσσηνίας.


� Στ.Καπετανάκη, Μαρτυρίες από τον κώδικα της μονής της Τίμιοβας για τις καπετανίες της Έξω Μάνης, Μεσσηνιακά Χρονικά 2(2000-2)85.


� Σ.Κουγέα, Βιβλιοκρισία Γιάννη Αναπλιώτη, Πελοποννησιακά 2(1957)459. Στ.Καπετανάκη, Η οικογένεια Κουτήφαρη ή Κουτούφαρη, Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)459.


� Γ.Αναπλιώτη, ό.π. Να σημειωθή ότι αργότερα, το 1730, προκειμένου ο αββάς M. Fourmont να επισκεφθή την περιοχή της Ζαρνάτας συναντήθηκε με τον καπετάν Κoutouro (Κουτούφαρη ή Κουμουντούρο) και τον καπετάν Κολοκούβαρο, H.Omont, Missions Archeologiques Francaises en Orient aux XVII et XVIII Siecles, Paris 1902, σ. 1093.


� Α.Γούδα, Βίοι παράλληλοι, τόμ. Η', σ. 402.


� Βρίσκονται στα ΓΑΚ/αρχεία ν. Μεσσηνίας, όπως τις έχει μεταγράψη ο Γιάννης Αναπλιώτης. Βλέπε ακόμη και Στ.Καπετανάκη, ό.π., σ. 461.


� Σ.Κουγέα, Νικήτα Νηφάκη, Μανιάτικα ιστορικά στιχουργήματα, Αθήναι 1964, σ. 39, στιχ. 113-127.


� Απ.Δασκαλάκη, Αρχείον Τζωρτζάκη-Γρηγοράκη, Αθήναι 1976, σ. 310.


� W.Leake, Travels in Morea, London 1830, τόμ. Α', σ. 315-6.


� F.C.H.L.Pouqueville, Voyage de la Grèce, Paris 1827, τόμ. 5, σ. 596 και ελληνική μετάφραση, Ταξίδι στην Ελλάδα - Πελοπόννησος, τόμ. Ε', έκδ. Αφων Τολίδη, Αθήνα 1997, σσ. 393 και 409.


� Πιθανώς από το λανθασμένο αυτό όνομα δημιουργήθηκε η ατεκμηρίωτη άποψη ότι το αρχικό όνομα της οικογενείας ήταν "Ντουρακάκης". Α.Αλεξάκη, ό.π., σ. 95.


� Α.Αλεξάκη, ό.π., σ. 95. Αναφέρεται το όνομα του Κωνσταντίνου Δουράκη από την Κρήτη μεταξύ των αιτούντων το αριστείο του 1821. ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 250, έγγρ. 003.


� "...Ο καπετάνιος Κωνσταντής Δουράκης φίλος του πατρός μου...". Θ.Κολοκο-τρώνη, Διήγησις συμβάντων της Ελληνικής φυλής, φωτοτυπική επανέκδοση της α' εκδόσεως υπό της Εταιρείας Πελοποννησιακών Σπουδών, Αθήναι 1981, σ. 10-11.


� Α.Κραντονέλλη, Ελληνική πειρατεία και κούρσος τον ΙΗ' αιώνα και μέχρι την Ελληνική επανάσταση, Αθήνα 1998, σ. 118.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σσ. 10-11.


� Ε.Αγγελομάτη-Τσαγκαράκη, Η Μάνη στις αναφορές του Leake προς το Foreign Office, Λακωνικαί Σπουδαί 10(1990)343.


� Ιστορ.Εθνολ.Εταιρεία Ελλάδος, αριθ. εγγρ. 17860, το οποίο καταχωρείται στο παράρτημα. Τ.Κανδηλώρου, Ο Αρματωλισμός της Πελοποννήσου, Αθήναι 1924, σ. 295. 


� Ε.Αγγελομάτη-Τσαγκαράκη, ό.π., σ. 362.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 25. Θεωρείται ότι φιλοξενήθηκε στον πύργο που βρίσκεται μέσα στο χωριό Καστάνια. Φαίνεται όμως δύσκολο να μην είχε γίνη αντιληπτός από τους γείτονες ο Θ. Κολοκοτρώνης και οι δύο του σύντροφοί του κρυπτόμενοι εκεί επί ένα μήνα. Μήπως άραγε κρυβόταν σε κάποιο πυργόσπιτο στον οικισμό Νιόκαστρο, βόρεια της μονής της Παναγίας Φανερωμένης; 


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σσ. 25 και 51.


� Ανωνύμου, Ιστορικαί Αλήθειαι συμβάντων τινών της Μάνης, Αθήναι 1858, σσ. 41-47. Ι.Ε.Ε.Ε, έγγρ. αριθ. 17869.


� E.Yemeniz, Revue de deux mondes, Μάρτιος 1865, σ. 311. Για τις μυθοπλασίες του Yemeniz βλέπε: Σ.Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, Αθήνα 1995, σ. 118.


� E.Yemeniz, ό.π., σ. 321.


� Σ.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί δια την ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)85-86.


� Ε.Μπελιά, Υπόμνημα περί Μάνης εκ των Ολλανδικών αρχείων, Λακωνικαί Σπουδαί 2(1975)290.


� Ι.Φιλήμονος, Δοκίμιον Ιστορίας Ελληνικής Επαναστάσεως, τόμ. Α', σ. 212.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., φάκ. 266, έγγρ. 30α.


� Φωτάκου, Βίοι Πελοποννησίων Ανδρών, Έκδ. "Φιλολογικά Χρονικά", Αθήναι 1960, σ. 130.


� Α.Φραντζή, Επιτομή της ιστορίας της αναγεννηθείσης Ελλάδος, τόμ. 4, σ. 153.


� Β.Πατριαρχέα, Δίπτυχον ιστορικόν και φιλολογικόν της Εθνεγερσίας, Αθήναι 1971, σ. 531. Αργότερα υποστηρίχθηκε και άλλη άποψη. Γ.Μαραβελέα, Οι Γουδέληδες μια ιστορική οικογένεια, Αθήνα 1984, σ. 43. Στα επιλεγόμενα του εκδότη Γεωργίου Α. Γουδέλη αναφέρεται ότι η σύζυγος του Κωνσταντή Δουράκη ήταν της οικογενείας Γουδέλη από την Αράχοβα: "Η γυναίκα αυτή, με την ανατροφή, το ήθος και την αξιοπρέπειά της, δεν μπόρεσε να ανεχθεί τη συμμετοχή του άντρα της στη συνομοσία κατά του Θ. Κολοκοτρώνη, που ήταν ταχτικός επισκέπτης και φίλος του αρχοντικού της. Γι' αυτό αψηφώντας τις όποιες συνέπειες, φρόντισε να τον ειδοποιήσει έγκαιρα να μη φάγει το φαγητό και να μην πιεί το κρασί οπού του είχαν ρίξει αφιόνι, για να τον ναρκώσουν, και να τον παραδώσουν στους Τούρκους. Με κίνδυνο της ζωής της, έσωσε τη ζωή του μετέπειτα στρατηγού της επανάστασης του 1821...".  


� Η κόρη του Κωνσταντή Δουράκη και σύζυγος του Διονυσίου Μούρτζινου, στις 2 Μαΐου 1828, αντικαθιστώντας το σύζυγό της, απήντησε σε επιστολή του Έκτακτου Διοικητή της Άνω και Κάτω Μεσσηνίας Ιωάννη Γενοβέλη, για επικείμενη επίθεση του Ιμπραήμ στη Μάνη. Γ.Μαραβελέα, Οι Παλαιολόγοι της Καρδαμύλης, Αθήνα 1982, σ. 106. Πέθανε στις 15 Ιανουαρίου 1829. Απ.Δασκαλάκη, Αρχείον Τζωρτζάκη-Γρηγοράκη, σ. 297.


� Πρόκειται μάλλον για το μοναστήρι της Παναγίας Φανερωμένης που βρίσκεται στο δρόμο ο οποίος ενώνει την Καστάνια με τη Σαϊδόνα. Το όνομα του ηγουμένου είναι άγνωστο. Όταν ο Θ. Κολοκοτρώνης αναφέρεται σε σπίτι και σε πύργο του Δουράκη, ίσως να εννοή το γνωστό πύργο που είναι στην Καστάνια, μπορεί όμως να εννοή κάποιο πυργόσπιτο, που βρισκόταν τότε στον παρακείμενο της μονής της Παναγίας Φανερωμένης μικρό οικισμό, το "Νιόκαστρο", όπου υπάρχουν ακόμη σπίτια της οικογένειας Δουράκη. Οι συχνές μετακινήσεις του Δουράκη μεταξύ σπιτιού ή πύργου και μονής συνηγορούν υπέρ της απόψεως ότι πύργος και σπίτι ήταν στο Νιόκαστρο. Ακόμη ήταν δύσκολο να παραμείνη κρυμμένος στον πύργο του χωριού ένα μήνα, να συναντηθή με το Νικήτα και να μείνη άγνωστη η εκεί καταφυγή του.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 24.


� E.Dodwell, A classical and topographical tour through Greece, during the years 1801, 1805 and 1806, London 1819, τόμ. 2, σ. 414. Γιάννη Βλαχογιάννη, Κλέφτες του Μοριά, Έκδ. Εταιρ. Ελλην. Εκδόσεων, σ. 162.


� W.Leake, ό.π., σ. 252.


� Έγγραφα της Ι.Ε.Ε.Ε. αριθ. 17865, 17866 που παρατίθενται στο παράρτημα. Ακόμη αναφέρονται υπό του Τ.Κανδηλώρου, ό.π., σ. 336 και Μ.Σακελλαρίου, Η Πελοπόννησος κατά την δευτέραν τουρκοκρατίαν (1715-1821), σ. 244. Μεταξύ Κανδηλώρου και Σακελλαρίου υπάρχει στις ημερομηνίες των διαταγμάτων διαφορά 10 ημερών


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 25.


� Αναμφισβήτητα πρόκειται για υπερβολή του Θ. Κολοκοτρώνη, που πρέπει να μας καταστήση επιφυλακτικούς και για άλλες παρόμοιες. 


� Α.Κοντάκη, Απομνημονεύματα, Έκδ. Ε. Πρωτοψάλτη, σ. 24. Ο Αναγνώστης Παπάζογλης ή Παπάζογλου έζησε μέχρι το 1817.


� Η απειλητική επιστολή που έλαβε ο Αντωνόμπεης από τον Πασά της Τριπολιτσάς δεν ήταν για την παρουσία του Θ. Κολοκοτρώνη στη Μάνη, αλλά του Νικήτα από τις 26 Φεβρουαρίου και περιλαμβάνεται στα έγγραφα του παραρτήματος. Στις 16 Μαρτίου ωδηγήθηκε ο παραγιός του Νικήτα στην Τρίπολη.


� W.Leake, ό.π., τόμ 3, σ. 21 και Γ.Βλαχογιάννη, ό.π., σ. 163.


� W.Leake, ό.π., τ. 3, σ. 36.


� Η μετακίνηση έγινε γιατί από τον πύργο του χωριού δεν μπορούσε να ελέγξη το δρόμο και θα ήταν εύκολο να κυκλωθή και να συλληφθή. Αντίθετα από το μοναστήρι θα μπορούσε να παρακολουθή κάθε κίνηση, ώστε να αντιδράση αμέσως δια της φυγής. Αν ο αναφερόμενος πύργος δεν ήταν μέσα στο χωριό αλλά στο Νιόκαστρο, τον παρακείμενο της μονής της Παναγίας Φανερωμένης οικισμό, το ανωτέρω σχόλιο δεν ισχύει.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 26.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 26.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σσ. 26-7.


� Τα σκυλιά αποτελούσαν αξιόλογους φύλακες του μανιάτικου πύργου και γαβγίζοντας έκαναν φανερή την είσοδο και την έξοδο κάποιου ξένου. Ο G.Maurer, Ο Ελληνικός λαός , Έκδ. Αφων Τολίδη, Αθήνα 1976, σ. 219, γράφει για τους καπετάνιους: "...για να προφυλάξη καλύτερα το μικρό του φρούριο, συντηρούσε μεγάλα άγρια σκυλιά που ήταν φόβος και τρόμος σε όλη την περιοχή, έτσι που κανένας ξένος δεν κόταγε να πλησιάση το οχυρό". Ο Bory de Saint Vincent, Expedition Scientifique de Morea, sciences physiques τ. 1, σ. 366, έχει γράψει πολλά για το σκύλο του Αθανασούλη Κουμουνδουράκη.


� Διευκρινίζεται ότι οι χαρακτηριζόμενες ως παρανοειδείς ιδέες δεν είναι αρρωστημένες ιδέες, αλλά πρόκειται για λαθεμένες ιδέες, οι οποίες είναι συνήθως απότοκες φόβου ή παρερμηνειών. Αν αντιπαρατεθούν πειστικά επιχειρήματα, που αναιρούν τις ιδέες αυτές, το άτομο κατανοεί και αναγνωρίζει την πλάνην του. Στις νοσηρές καταστάσεις, οι παρανοϊκές ιδέες, είναι αδιάσειστες και ο πάσχων επιμένει σε αυτές παρά τις υπάρχουσες περί του αντιθέτου αποδείξεις. 


� Τ.Κανδηλώρου, ό.π., σ. 336.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 27.


� Γ.Τερτσέτη, Εξακολούθησις των προλεγομένων εις τα απομνημονεύματα του Θεοδώρου Κολοκοτρώνη, Αθήναι 1852, σ. 42.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., Εισαγωγικά από Τ. Γριτσόπουλο, σ. 102.


� Ο Μπέης της Μάνης δεν είχε καμία δικαστική εξουσία για ποινικές υποθέσεις και ώφειλε τους κακοποιούς να τους εξολοθρεύη ή να τους παραδίδη στις τουρκικές αρχές, για να δικασθούν από τα τουρκικά δικαστήρια. 


� Στο παρελθόν ο Καπουδάν πασάς ζήτησε από τον Αντωνόμπεη να του παραδώση τον Τζανέτμπεη Γρηγοράκη και του έγραψε: "...αν εξεναντίας ήθελες κοινωνολογήση αυτόν τον μεδδέ και πάρη είδησιν ο αχρείος Τζανέτος και φύγη, και έπειτα προφασισθείς λέγων, ότι ο Τζανέτος έφυγε τι να κάμω, θέλεις ηξεύρει, ότι δεν θέλεις εισακουσθή, αλλά μάλλον θα σε παιδεύσωμεν δια τούτο, πρόσεξε λοιπόν να φερθής φρόνιμα καθώς σε προστάζομεν χωρίς να ειπής τινά τίποτε...". Ανωνύμου, Ιστορικαί αλήθειαι συμβάντων τινών της Μάνης, Αθήναι 1858, σ. 29-30. 


�Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 124.


� Φ.Μπωζούρ, Πίνακας εμπορίου Ελλάδος στην τουρκοκρατία, Έκδ. Τολίδη, Αθήνα 1974. σσ. 19, 28, 113, 124 και Κ.Σιμόπουλου, Ξένοι ταξιδιώτες στην Ελλάδα 1800-1810, τόμ. Γ1, σσ. 58, 351, 368. 


� Στ.Καπετανάκη, Ο Γερο-Παναγιωτάκης Καπετανάκης, Λακωνικαί Σπουδαί 8(1986)420, 424.


� F.C.H.L.Pouqueville, ό.π., σ. 596, και Ελληνική έκδοση, ό.π., σσ. 361. 


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 13.


� Α.Φραντζή, Επιτομή της Ιστορίας της Αναγεννηθείσης Ελλάδος, Αθήναι 1839, τόμ. Α', σ. 40. Στη σελίδα 43 ο Α. Φραντζής γράφει ότι στο μεγάλο διωγμό των κλεφτών ο Θ. Κολοκοτρώνης με 4 συντρόφους του έφθασε στη Μάνη και από εκεί πέρασε στη Ζάκυνθο, αλλά δεν αναφέρει τίποτε για την "προδοσία" του Δουράκη. Προφανώς δεν είχε γίνει μέχρι τότε γνωστή, γιατί δεν είχε κυκλοφορήσει η διήγηση του Θ. Κολοκοτρώνη ή αν είχε πληροφορηθή την καταγγελία, δεν θα την είχε πιστέψη.


� Β.Πατριαρχέα, ό.π., σ. 478.


� Ειδικά για τους Μανιάτες και τους Μαυρομιχαλαίους ο Θ. Κολοκοτρώνης υπήρξε σφοδρός κατήγορος. Επαίνεσε μόνο τους τριακοσίους Μανιάτες που πολέμησαν μαζί του στην Καρύταινα, ενώ σε όλες τις άλλες περιπτώσεις τους αγνόησε ή τους κατηγόρησε και πολλές φορές άδικα. 


� Γ.Φίλνεϋ, Ιστορία της Ελληνικής επαναστάσεως, τόμ. Α', σ. 369. Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 87-8. 


� Φωτάκου, Βίος του Παπά Φλέσσα, Αθήναι 1868, σ. 28.


� Μ.Οικονόμου, Απομνημνεύματα, Έκδ. Πρωτοψάλτη, σ. 58.


� Γ.Μάουρερ, Ο Ελληνικός Λαός, Έκδ. Αφών Τολίδη, σ. 134.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 51.


� Μ.Οικονόμου, ό.π., σ. 91.


� Ν.Σπηλιάδη, Απομνημονεύματα, Αθήναι 1972, τόμ. Α', σσ. 79 και 120-1.


� Γ.Τερτσέτη, Εξακολούθησις των προλεγομένων εις τα απομνημονεύματα του Θεοδώρου Κολοκοτρώνη, Αθήναι 1852, σ. 42.


� Σ.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί δια την ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)69.


� Ι.Φιλήμονος, Δοκίμιον Ιστορίας της Ελληνικής Επαναστάσεως, τόμ. Β', σ. 163.


� Φωτάκου, Βίοι Παράλληλοι Πελοποννησίων Ανδρών, Έκδ. Φιλολογικά Χρονικά, Αθήναι 1960, σ. 130.


� Αρχείον Χειρογράφων Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος (Α.Χ.Ε.Β.Ε.), φάκ. οικογενείας Δουράκη, έγγρ. 26411.


� Α.Χ.Ε.Β.Ε., έγγρ. 26405. 


� Σπ.Λάμπρου, Βιβλιοθήκη Αλεξίου Κολυβά, κώδικας 150, φ. 280β, Ν. Ελληνομνήμων 15(1921)86.


� Η παρουσία του καπετάν Δημητράκη Τσιγγουράκου στην Καλαμάτα δεν πρέπει να είναι αληθινή, γιατί ήταν τότε στη Μονεμβασία. Δ.Κόκκινου, Η Ελληνική Επανάστασις, Έκδ. "Μέλισσα", τόμ. 1, σ. 292-3.


� Ως Πανάγος Στρατάκης πρέπει να υπογράφεται μερικές φορές ο Πανάγος Κυβέλος. Το 1812 στο πρωτόκολλο εκλογής του Θεοδωρόμπεη Γρηγοράκη υπάρχει η υπογραφή του Καπετάν Πανάγου Στρατάκη, την οποία ο Σ. Κουγέας  καθ' υπόθεση αποδίδει στον Πανάγο Κυβέλο. Σ.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί δια την Ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)69, 71. Βλέπε ακόμη το 8ο έγγραφο του παραρτήματος.


� Φωτάκου, Βίοι Πελοποννησίων Ανδρών, ό.π., σ. 129.


� Απ.Δασκαλάκη, Αρχείο Τζωρτζάκη-Γρηγοράκη, σ. 127.


� Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. 1, σσ. 110 και 113.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογιάννη, Υπουργ. Οικον., φάκ. 46, έγγρ. 220. Στ.Καπετανάκη, Ο Γερο-Παναγιωτάκης Καπετανάκης, Λακωνικαί Σπουδαί 8(1986)429.


� Στ.Σκοπετέα, Οι Κορνήλιοι του Εικοσιένα, Λακωνικαί Σπουδαί 15(2000)267.


� "Αρχείον" Μεσσηνίας, αριθ. φύλλ. 14, Νοέμβριος 1955, σ. 54.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., φάκ. 4, έγγρ. 49 της 23 Φεβροαυρίου 1823. Βλέπε παράρτημα έγγραφο τέταρτο.


� ΦΕΚ, αριθ. 32 της 5 Αυγούστου 1858, σ. 217.


� Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. 6, σ. 186, ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. φάκ. 14, έγγρ. 1718 και έγγρ. 1765 της 11 Ιουλίου 1824. 


� ΦΕΚ παράρτ. σ. 29, μετά το φ. αριθ. 80 της 28 Δεκεμβρίου 1836 και τη σ. 414.


� Στις 7 Απριλίου 1844 προτάθηκε από τον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη κ.ά. για το χάλκινο αριστείο του αγώνος. ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 286, έγγρ. 014, αριθ. καταλ. 272.


� Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. 10, σ. 387.


� Β.Πατριαρχέα, Δίπτυχον, ό.π., σσ. 40-45.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 43 της 24 Ιουνίου 1830 και Στ.Καπετανάκη, ό.π., σ. 435.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 91, έγγρ. 240 της 25 Ιουλίου 1830 και στο παράρτημα 9ο έγραφο.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 98, έγγρ. της 15 Σεπτεμβρίου 1831.


� ΦΕΚ, αριθ. 26,  της 10 Ιουνίου 1836, σ. 110.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 2, έγγρ. 094, αριθ, καταλ. 323, 259.


� ΦΕΚ, αριθ. 19, της 10 Ιουνίου 1836, σ. 110. 


� ΦΕΚ, 1851 παράρτ. σ. 99-100. ΦΕΚ, 1852 παράρτ. σ. 115. ΦΕΚ, 1853 παράρτ. σ. 23-24. ΦΕΚ, 1854 παράρτ. σ. 115-6. ΦΕΚ, 1855 παράρτ. σ. 117-8. ΦΕΚ, 1856 παράρτ. σ. 81-2. ΦΕΚ, 1857 παράρτ. σ. 130-1. ΦΕΚ, 1858 παράρτ. σ. 119-20. ΦΕΚ, 1859 παράρτ. σ. 114-5. ΦΕΚ, 1860 παράρτ. 65-6.


� ΦΕΚ, αριθ. 23, της 3 Αυγούστου 1853, σ. 256.


� Μπ.Άννινου, Ιστορικά Σημειώματα, σσ. 379-481, για την αμνηστεία σ. 476.


� Ανέκδοτο σχέδιο αναφοράς από το αρχείο μου, πιθανώς είχε σταλή και στην Κυβέρνηση.


� Α.Χ.Ε.Β.Ε., φάκ. Δουράκη, αριθ. εγγρ. 26401.


� Κ.Πίτσιου, Λακωνικές σελίδες, σ. 103.


� Α.Χ.Ε.Β.Ε., αριθ. έγγρ. 26403, 26404, 26405.


� Φωτάκου, Βίοι Πελοποννησίων Ανδρών, ό.π., σ. 130.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 57.


� Α.Χ.Ε.Β.Ε., αριθ. έγγρ. 26411.


� Είχε πάρει το βαθμό της αντιστρατηγίας.


� Γ.Μαραβελέα, ό.π., σ. 134.


� Αθ.Φωτοπούλου, Οι Γιατράκοι του 1821, Αθήναι 2001, τόμ. 2, σ. 124-5.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμου, φάκ. 7, έγγρ. 150. Βλέπε παράρτημα 5ο έγγραφο.


� Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμος 10, σ. 386.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμου, φάκ. 13, έγγρ. 154.


� ΓΑΚ, Εκτελ., φάκ. 36, αριθ. εγρ. 952, της 13 Νοεμβρίου 1824.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμου, φάκ. 43, έγγρ. 027. Βλέπε παράρτημα 6ο έγγραφο.


� ΓΑΚ, Εκτελ., φάκ. 88, έγγρ. 153 της 14 Μαΐου 1825 και φάκ. 89, έγγρ. 161 της 16 Μαΐου.


� Β.Πατριαρχεά, ό.π., σ. 475.


� Δ.Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίον της Μάνης, σσ. 105-107. ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Εκτ., φάκ. 16, έγγρ. της 15 Νοεμβρίου 1825.


� Δ.Βαγιακάκου, ό.π., σ. 68.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Υπουργ. Εσωτ., φάκ. 57, αριθ. εγγρ. 146. Στ.Σκοπετέα, ό.π., σ. 272.


� Μ.Φερέτου, Αρχείον, ΓΑΚ/Αρχεία ν. Μεσσηνίας,  ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Υπουργ. Εσωτερ., φάκ. 57, έγγραγο 147 της 27 Αυγούστου 1826.


� Βαλ.Μέξη, οι Φιλικοί, Αθήναι 1937, σ. 32, αριθ. καταλ. 203 : "Γεώργιος Λαδόπουλος. Σπαρτιάτης. Έμπορος εις Ζάκυνθον. Χρόνων 42. Δια του Θεοδώρου Κολοκοτρώνη. Γρόσια 60. 7 Ιανουαρίου 1819. Ζάκυνθος".


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Υπουργ. Εσωτερ., φάκ. 57, έγγρ. 149 της 29 Αυγούστου 1826. Στ.Σκοπετέα, ό.π., σ. 272.  


� Α.Λιγνού, Αρχείον Κοινότητος Ύδρας, τόμ. 12, σ. 442-3.


� Αθ.Φωτοπούλου, ό.π., σ. 195.


� Μ.Φερέτου, Μεσσηνιακά Νέα, αριθ. φύλλ. 348, Δεκέμβριος 1979, σ. 3 και Στ.Καπετανάκη, Ο Γερο-Παναγιωτάκης Καπετανάκης, Λακωνικαί Σπουδαί 8(1986)390.


� Γενική Εφημερίς Ελλάδος, αριθ. φ. 70, της 22 Οκτωβρίου 1827, σ. 278.


� Στ.Καπετανάκη, ό.π., 8(1986)432.


� Δ.Κόκκινου, Η Ελληνική Επανάστασις, Έκδ. "Μέλισσα", τόμ. 11, σ. 287.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 22, έγγρ. 34 της 28 Φεβρουαρίου 1828.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 22, έγγρ. 35 της 28 Φεβρουαρίου 1828.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 57, έγγρ. 108 της 24 Απριλίου 1828.


� Στ.Καπετανάκης, ό.π., σ. 434. ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 91, της 20 Ιουλίου 1830.


� Γ.Μαραβελέα, ό.π., σσ. 110 και 171. Γ.Ε.Ε., αριθ. φύλ. 17 της 26 Φεβρουαρίου 1830, σ. 66, όπου και νεκρολογία του Διονυσίου Μούρτζινου.


� Α.Χ.Ε.Β.Ε., αριθ. εγγρ. 26408-26412. 


� ΦΕΚ 1853, παράρτημα σ. 23-4  και ΦΕΚ 1854, παράρτημα σ. 115-6..


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 286, έγγρ. 091, αριθ. καταλ. 733 και φάκ. 287, έγγρ. 134, αριθ. καταλ. 732 της 17 Ιουνίου 1844.


� ΦΕΚ 1854, παράρτ. σ. 115-6. ΦΕΚ 1855, παράρτ. σ. 117-8. ΦΕΚ 1856, παράρτ. 81-2.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγενεσίας, τόμ. 10, σ. 386.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμου, φάκ. 27, έγγρ. 080.


� Αρχ.Ελλην.Παλιγγενεσίας, τόμ. 8, σ. 429.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 201, έγγρ. 006 της 17 Ιουλίου 1827.


� Ο Τριαντάφυλλος Κοτζιάς, Σπαρτιάτης, αναγνωρίστηκε ως αγωνιστής του 1821 με το βαθμό του Στρατιώτη, Κ.Πίτσιου, ό.π., σ. 133. Ένας Κ. Κοτζιάς, Ψαριανός, ήταν ιδιοκτήτης πολεμικού πλοίου και το 1828 βρισκόταν στην υπηρεσία του Εκτάκτου Επιτρόπου Κάτω Μεσσηνίας Γ. Ψύλλα. Μετά από λίγο καιρό πέθανε από πνευμονία. Γ.Ψύλλα, Απομνημονεύματα του βίου μου, Μνημ. Ελλην. Ιστορ. Ακαδημίας Αθηνών, 1974, τόμ. 8, σ. 169-170. 


� Βαθμοφόρος του τουρκικού στρατού.


� Ήταν ο πλοίαρχος του σκάφους του Παναγιώτη Γιαννέα Καπετανάκη με το οποίο περιπολούσε και εμπόδιζε τον ανεφοδιασμό των Αιγυπτίων της Μεθώνης και Κορώνης. Κατηγορήθηκε για πειρατεία και διώχθηκε. Δ.Θέμελη-Κατηφόρη, Η δίωξις της πειρατείας και το θαλάσσιον δικαστήριον, μέρος Α', σσ. 39, 78, μέρος Β', σσ. 57, 71, 94 κ.ε., 127 κ.ε., 143.  


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 201, έγγρ. 007 της 20 Ιουλίου 1827.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 205, έγγρ. 106 της 29 Αυγούστου 1827.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 183 της 24 Ιουλίου 1830. Στ.Καπετανάκη, Ο Γέρο-Παναγιωτάκης Καπετανάκης, Λακωνικαί Σπουδαί 8(1986)435.


� Στη κατάσταση αυτή αναφέρεται "Παναγιώτης Δουράκης με τους συγγενείς του", στους οποίους συμπεριλαμβάνεται και ο Αλεξανδρής. Στ.Καπετανάκης, ό.π., σ. 434.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92, έγγρ. 134 της 18 Αυγούστου 1830.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 256, έγγρ. 255 της 29 Νοεμβρίου 1830. Βλέπε παράρτημα 10ο έγγραφο.


� Γεν.Εφημ.Ελλάδος, αριθ. φ. 48, παράρτ. 27 Ιουνίου 1832, σ. 277.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 98, έγγρ. 196 της 16 Σεπτεμβρίου 1831.


� Α.Χ.Ε.Β.Ε., φάκ. Δουράκη, έγγρ. 26407.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ,. Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 221, έγγρ. 196 της 27 Νοεμβρίου 1831. Στ.Σκοπετέα,  ό.π., σ. 275.


� ΦΕΚ, αριθ. 2, της 10 Ιουνίου 1836, σ. 110.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 2, έγγρ. 094, αριθ. καταλ. 322/238.


� ΦΕΚ, αριθ. 19 της 5 Οκτωβρίου 1839, σ. 94.


� Δ.Δημητράκου, Οι Νυκλιάνοι, σ. 219. Κ.Πίτσιου, Λακωνικές Σελίδες, σ. 83.


� ΦΕΚ, αριθ. 3, της 13 Φεβρουαρίου 1841, σ. 20.


� Α.Χ.Ε.Β.Ε., φάκ. Οικ. Δουράκη, αριθ. εγγρ. 26406, 26407.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 224, έγγρ. 144, 145.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 259, έγγρ. 261, αριθ. καταλ. 48 και φάκ. 286, έγγρ. 091, αριθ. καταλ. 733.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 26.


� Θ.Κολοκοτρώνη, ό.π., σ. 27.


� Η.Παπαθανασοπούλου, Νοσηλεία τραυματιών (1821-1825) και Λάκωνες αιχμάλωτοι κατά τας επιδρομάς του Ιμπραήμ (1825-1826), Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)300.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 286, έγγρ. 091, αριθ. καταλ. 732, και φάκ. 287, έγγρ. 134, αριθ. καταλ. 731.


� Δ.Βαγιακάκου, Το Πεταλίδι, αποικία Μανιατών, Πρακτικά Α' Συνεδρίου Μεσσηναικών Σπουδών, Αθήνα 1978, σ. 397.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 286, έγγρ. 014, αριθ. καταλ. 273.


� Εκδοτικής Αθηνών Α.Ε., Ιστορία του Ελληνικού Έθνους, τόμ. 12. σ. 94.


� Πιθανώς εννοείται Κουντάνης. Οικογένεια Κουντάνη ζούσε στη Μεγάλη Μαντίνεια του δήμου Αβίας και ο Δημήτριος Κουντάνης έλαβε το αργυρό αριστείο της επαναστάσεως του 1821. ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 220, έγγρ. 067, αριθ. καταλ. 42 και φάκ. 288, έγγρ. 018, αριθ. καταλ. 42. Κουντάνης ονομαζόταν και ο Δημητράκης Αναγν. Κολοκοτρώνης, πρώτος εξάδελφος του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη, που σκοτώθηκε στον κατατρεγμό του 1806. Γι' αυτόν αναφέρεται στη "Διήγηση", σελ. 22: "Ο Δημητράκης εκάθησε δύο ημέραις εις την Βιτίνα, έφυγε από εκεί. Του Δημητράκη του έκοψαν το κεφάλι και το χέρι, τα παρρησίασαν ως 'δικό μου, επειδή είχε γράμματα". Ο Γ.Βλαχογιάννης, Κλέφτες του Μοριά, έκδ. "Εταιρία Ελλην. Εκδόσεων", σ. 163, σχολιάζει την είδηση που μας δίνει ο Leake, ότι εκτέθηκε στον πλάτανο του σεραγιού της Τριπολιτσάς "ένα άλλο κεφάλι κι ένα χέρι από κάποιους άλλους κλέφτες που σκοτωθήκαν τελευταία στους Μύλους της Καλαμάτας" και γράφει ότι αυτό ανήκε στο Δήμο Κολοκοτρώνη. Πιθανώς ο Δημητράκης έφυγε από τη Βυτίνα και προσπαθώντας να περάσει στη Μάνη σκοτώθηκε κοντά στους Μύλους του Αλμυρού. Αν η υπόθεση αυτή είναι ορθή, τότε μπορεί ο Κουντάνης προ της 26 Φεβρουαρίου να είχε εντοπιστεί στην περιοχή της Μάνης.  


� Το Λεοντάρι της Αρκαδίας.


� Τα χωριά της Αλαγονίας  του νομού Μεσσηνίας που ανήκουν σήμερα στο δήμο Καλαμάτας.


� Πρόκειται για το Γεώργιος Δημητρίου Καβαλιέρη-Γρηγοράκη.


� Ο Γιωργάκης Μπεηζαντές πρέπει να είναι ο γιός του Τζανέτμπεη Γρηγοράκη και πατέρας του Τζανετάκη Γρηγοράκη, διότι ο Γεωργάκης Π. Μαυρομιχάλης κατά την παράδοση του Νεοκάστρου, στις αρχές Μαΐου 1825, είχε κρατηθή αιχμάλωτος από τον Ιμπραήμ.


� ΓΑΚ, Εκτελεστικό, φάκ. 90, έγγρ. 015 της 17 Μαΐου 1825.


� Την 11 Απριλίου 1825 εγκρίθηκε να χορηγηθούν 50.000 γρόσια στον Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη για τη σύσταση στρατοπέδου από Μανιάτες. ΓΑΚ, Εκτελ., φάκ. 81, έγγρ. 068 και 080.


� Θουρία.


� Με το όνομα Δημήτριος Γρηγοράκης εφέροντο πολλά μέλη της οικογενείας Γρηγοράκη. Ο Μπεηζαντές Δημήτριος Τζαν. Γρηγοράκης, ο επιλεγόμενος και Ψινάκης είναι απίθανο να ήταν εκεί. Ο Δημητράκης γιός του Μπεηζαντέ Γεωργίου και αδελφός του Τζανετάκη είναι ο πιθανότερος. Ο Δημητράκης γιος του Γρηγορίου-Τσιγκουρίου Γρηγοράκη υπογράφεται συνήθως ως Τσιγκουράκος, ακόμη ο Δημήτριος Νικολόπουλος-Γρηγοράκης και ο Δημήτριος Δραγωνάκος-Γρηγοράκης.


� Ως Πανάγος Στρατάκης πρέπει να υπογράφεται μερικές φορές ο Πανάγος Κυβέλος. Το 1812 στο πρωτόκολλο εκλογής του Θεοδωρόμπεη Γρηγοράκη υπάρχει η υπογραφή του Καπετάν Πανάγου Στρατάκη, την οποία ο Σ. Κουγέας  καθ' υπόθεση αποδίδει στον Πανάγο Κυβέλο. Σ.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί δια την Ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)69, 71. Το όνομα του καπ. Πανάγου Στρατάκη αναφέρεται αντί του Πανάγου Κυβέλου μεταξύ των ελευθερωτών της Καλαμάτας. Σπ.Λάμπρου, Βιβλιοθήκη Αλεξίου Κολυβά, Ν. Ελληνομνήμων 15(1921)86. 


� Πρόκειται για το στρατηγό Χριστόδουλο καπετάν-Γεωργίου Καπετανάκη.


�Ο Ηubert Pernot, Introduction a l’ etude du dialecte Tsakonien, Paris 1934, σ. 506, αναφερόμενος στον Εβλιγιά Τσελεμπή γράφει ότι οι Μανιάτες μιλούν δική τους διάλεκτο “qui ne sont ni greques ni q-tw-fari” και σημειώνει με ερωτηματικό ότι πιθανώς το q-tw-fari προέρχεται από την πολύ παραποιημένη λέξη chkipetar (?), δηλαδή Αρβανίτικα. Μήπως όμως προφέρεται κου-του-φαρι και εννοεί κάποια εθνότητα; Βλέπε ακόμη Θάνου Κωστάκη, Ο Εβλιγιά Τσελεμπή στην Πελοπόννησο, Πελοποννησιακά 14(1980-81)253 και 300, όπου η διάλεκτος q-tw-fari αποδίδεται ως Kotofari και το χωριό Κουτήφαρι ως Κοτοκάρι , του ιδίου, Ο Evliya Tchelebi στην Τσακωνιά, Πελοποννησιακή Πρωτοχρονιά 4(1960)332, όπου επαναλαμβάνεται ο H. Pernot. Στο “Oδοιπορικό στην Ελλάδα” του Εβλιά Τσελεμπί, έκδ. Εκάτη, σ. 42, αποδίδεται η διάλεκτος ως “κοτοφόρι(;)” και στη σ. 278 το χωριό ως “Κατωκάρι”. Ο Εβλιγιά Τσελεμπή και ο Εβλιά Τσελεμπί είναι προφανώς το αυτό πρόσωπο.


�Κωνστ. Νικολαΐδη, Ετυμολογικόν Λεξικόν της Κουτσοβλαχικής Γλώσσης, Αθήναι 1909, σ. 242.


�D. Georgacas, W. A. McDonald, Place names of Southern Peloponnesus, Πελοποννησιακά 6(1968) παράρτημα σ. 169, όπου δεν περιλαμβάνεται στα αρβανίτικα τοπωνύμια της Μεσσηνίας.


�Πληροφορία από την κ. Κασσιανή Πανουτσοπούλου (1987).


�Γιάννη Σταμνόπουλου, Βόλτες ονοματολογικές, Αθήναι 1926, σ. 289-90. Στη σ. 258 αναφέρεται ότι το Κουτουφάς προέρχεται από το Κώτας και στη σ. 284 ότι το Κουτούβαλης από το Κουτουφάς.


�Αθανασίου Χ. Μπούτουρα, Τα νεοελληνικά κύρια ονόματα, ιστορικώς και γλωσσικώς ερμηνευόμενα, Αθήναι 1912, σ. 74-5, όπου αναφέρεται ότι από το Κωνσταντίνος προέρχονται το Κώτας, Κωτίκας (και Κωστίκας), Κωτάκος.


�Σταύρου Σκοπετέα, Το Κουτήφαρι, εφημερίδα “Ο Φάρος της Λακωνίας”, αρ. φ. 14 της 16 Ιανουαρίου 1954.


�Δικαίου Β. Βαγιακάκου, Βυζαντινά ονόματα και επώνυμα εκ Μάνης, Πελοποννησιακά 3-4(1958-1959)205-7.


�Φ. Κομπορόζος, Μεσσηνιακά Τοπωνύμια, Μεσσηνιακά Γράμματα 2(1967)367.


�Ακούγεται ως φήμη ότι στην Κωνσταντινούπολη υπάρχει συνοικία (μαχαλάς) με το όνομα Κουτήφαρι ή Κουτούφαρι, αλλά δεν έχει επιβεβαιωθεί η πληροφορία αυτή από κατοίκους της Πόλης.


�W. Regel, E. Kurtz, B. Korablev, Βυζαντινά Χρονικά, Παράρτημα ΙΓ’ τόμου, Actes de l’ Athos, IV Actes de Zographou, Πετρούπολις 1907, τόμ. 1, σ. 20-21.


�Fr. Miklosich, Ios. Muller, Acta et Diplomata Graeca, 1860, τόμ. 1, σ. 47 και Στ. Σκοπετέα, ό.π.


�Παλαιότερα υπήρχε εκεί αμπελώνας που αντικαταστάθηκε με ελαιόδεντρα.


�Μπορεί να υποτεθεί ότι η περιοχή Κουτούφαρη της Ζακύνθου δέχθηκε πρόσφυγες της οικογενείας αυτής ή παραχωρήθηκε ως τιμάριο σε κάποιον ομώνυμο πολεμιστή, ο οποίος πρόσφερε τις υπηρεσίες του στη Δημοκρατία της Βενετίας. Να σημειωθεί ότι πλησίον του Κουτούφαρη υπάρχει περιοχή ονομαζόμενη του Γρίτση, που υπάγεται στο χωριό Γύρι του τ. δήμου Ναφθίων. Η οικογένεια Γρίτση ήταν εγκατεστημένη στο χωριό της Έξω Μάνης Λαγκάδα, όπου ευρίσκονται ακόμη ανατολικά του χωριού υπολείμματα οικισμού με το όνομα “τα Γριτσάνικα”. Επίσης κοντά στο παρακείμενο χωριό Σβίνα υπάρχει εκκλησία του Αγίου Κωνσταντίνου, στην κτητορική επιγραφή της οποίας αναγράφεται η οικογένεια των Γριτσιάνων από το 1699. Από το χωριό Λαγκάδα προέρχεται και η οικογένεια της Ζακύνθου των Βούλτσων.


�Λεωνίδα Ζώη, Λεξικόν Ιστορικόν και Λαογραφικόν Ζακύνθου, Αθήναι 1963 εκ του Εθνικού Τυπογραφείου, τόμ. Α’, (Ιστορικό-Βιογραφικό), σ. 331 και 707. Στη σελίδα 595 αναφέρεται ότι το Σκουλικάδο συνορεύει προς Δ. με το βουνό Κουτούφαρη και στη σ. 674 σημειώνεται ότι προς Β. του χωριού Φαγιά βρίσκεται ο ναός του Αγίου Νικολάου Κουτούφαρη.


�Δικαίου Β. Βαγιακάκου, Μανιάται εις Ζάκυνθον επί τη βάσει ανεκδότων εγγράφων του Αρχειοφυλακείου Ζακύνθου, Επετηρίς του Αρχείου της Ιστορίας του Ελληνικού Δικαίου της Ακαδημίας Αθηνών 6(1955)32.


�Οικογένεια Γεννηματά υπάρχει στο χωριό της Έξω Μάνης Κουτήφαρη και θεωρείται ότι ανήκει στην ίδια πατριά με τους Κουτηφαραίους και τους Καπετανάκηδες. οι οποίοι ήταν εγκατεστημένοι στην περιοχή του Σταυροπηγίου της Ζαρνάτας (του πρώην δήμου Αβίας). Ο Λ. Ζώης, ό.π., σ. 119, αναφέρει ότι η οικογένεια Γεννηματά της Ζακύνθου (1518) είχε προέλευση τη Γαστούνη και άλλη τον επόμενο αιώνα την Κεφαλονιά.


�Γ. Πλουμίδη, Αι πράξεις εγγραφής των Ελλήνων σπουδαστών του Πανεπιστημίου της Παδούης, Επετηρίς Εταιρείας Βυζαντινών Σπουδών 37(1969-1970)296 αριθ. 1001, σελ. 297 αριθ. 1020 και σελ. 301 αριθ. 1116.


�Ιωάννου Τυπάλδου-Λασκαράτου και Π. Δ. Καγκελάρη, Οι Κεφαλονίτες σπουδαστές του Πανεπιστημίου της Πάδοβας και τα οικόσημά τους. Από τον ανέκδοτο κώδικα 482 του archivo antico, Kεφαλληνιακά Χρονικά 2(1977)95 και σχήμα οικοσήμου αριθ. 13. 


�Κωνσταντίνου Διαμάντη, Το περιεχόμενο των Γενικών Αρχείων του Κράτους, 3(1974)745, αριθ. 87 και σελ. 810. Στον τόμο των νοταριακών πράξεων στο φύλλο 88 υπάρχει συμβόλαιο από 6 Σεπτεμβρίου 1722 και στο φύλλο 98 από 27 Νοεμβρίου 1722. Η υπογραφή του Χριστόδουλου Κουτούφαρη δείχνει ότι ήταν καλλιγράφος και διέφερε από άλλους νοταρίους της εποχής του.


�Ηλία Α. Τσιτσέλη, Κεφαλληνιακά Σύμμικτα, Αθήναι 1904, σ. 277.


�Από παράδοση είναι γνωστό ότι οικογένεια Μιχαλίτση υπήρχε στο χωριό Λαγκάδα του Ζυγού της Μάνης, που είναι νότια του Κουτήφαρη. Η παρουσία της οικογένειας Μιχαλίτση στην Έξω Μάνη φαίνεται σε έγγραφο του 1690, Σ. Κουγέα, Τα ονόματα των κατοίκων της κοινότητος Ζαρνάτας, Πελοποννησιακά Σύμμεικτα σ. 429, αριθ. 50, όπου διαβάστηκε το όνομα ως Νικόλας Μιχαλάκης. Στη Λαγκάδα κατοικούσαν οι οικογένειες Βούλτσου, Μιχαλίτση, Αλεξάκη και Ξυλάστορα (ό.π., αριθ. 45, 49, 50 και 51). Ανατολικά της Λαγκάδας ήταν μικρός οικισμός, τα Γριτσάνικα. Μέλη των οικογενειών Βούλτσου, Γρίτσι και Κουτούφαρη μετανάστευσαν στη Ζάκυνθο, ενώ μέλη των οικογενειών Μιχαλίτση (οι Μιχαλιτσάνοι) και Κουτούφαρη εγκαταστάθηκαν στην Κεφαλονιά, όπου υπάρχει ακόμη κοντά στο Ληξούρι ο μικρός οικισμός Μιχαλιτσάτα. 


�Ηλία Α. Τσιτσέλη, ό.π., σ. 277. Ιωάννου Φιλήμονος, Δοκίμιον περί της Ελληνικής Επαναστάσεως, τόμ. Δ’, Αθήναι 1861, σ. 403-4. Η δήμευση αφορούσε τους Κ. και Α. Μεταξά, Α. Φωκά, Βαγγ. Πανά, Δ. Σεμπρικό, Π. Στρούζα και Μιχαήλ Κουτουφά.


�Κ. Μέρτζιου, Η Μάνη εις τα αρχεία της Βενετίας, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)172.


�Κ. Μέρτζιου, Θωμάς Φλαγκίνης και ο μικρός Ελληνομνήμων, Πραγματείαι Ακαδημίας Αθηνών, 8(1939)153 και 163.


�Λ. Ζώη, ό.π., σ. 331.


�Σπ. Λάμπρου, Ενθυμήσεων ήτοι χρονικών σημειωμάτων συλλογή πρώτη, Νέος Ελληνομνήμων 7(1910)247.


�Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. 9, σ. 108 και 123.


�Από τους συγγραφείς που έχουν ασχοληθεί σχετικά με το θέμα, ο Κ. Κανελλάκης γράφει Κουτούφαρης και ο Ι. Βισβίζης γράφει Κουτήφαρης, ενώ πρόκειται ακόμη και για το ίδιο πρόσωπο. Κωνσταντίνου Κανελλάκη, Χιακά Ανάλεκτα, Αθήναι 1890, σ. 398-401 και Ιακώβου Τ. Βισβίζη, Αι μεταξύ των συζύγων περιουσιακαί σχέσεις εις την Χίον κατά την Τουρκοκρατίαν μετ΄ ανεκδότων νοταριακών εγγράφων, Επετηρίς Αρχείου της Ιστορίας του Ελληνικού Δικαίου 1(1948)84, 94 και 98.


�Ιακ. Βισβίζη, ό.π. σ. 84 και 94, όπου ο Σέργης σημειώνεται “Κουτήφαρης”.


�Κ. Κανελλάκη, όπ., σ. 398-401, όπου πάλι ο Σέργης γράφεται “Κουτούφαρης”.


�Ιακ. Βισβίζη, ό.π., σ. 98.


�Ι. Μελά, Ιστορία της νήσου Ικαρίας, τόμ. Β’, 1958, σ. 110-119 και 273.


�Κ. Μέρτζιου και Θ. Παπαδόπουλου, Ο Μυστράς και η περιφέρειά του εις τα αρχεία της Βενετίας κατά την Ενετοκρατία (1687-1715), Λακωνικαί Σπουδαί 12(1994)169.


�Μ. Θεοδωροπούλου, Σπαρτιατικόν Ημερολόγιον  4(1903)60, Σ. Β. Κουγέα, Ο Ιατρός του Μυστρά Ηλίας Δόξας, Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)330.


�Δ. Βαγιακάκου, Βυζαντινά ονόματα και επώνυμα εκ Μάνης, Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)205-8, και Μελετίου Σακελλαροπούλου, Η Ιερά Μονή των Αγίων Τεσσαράκοντα εν Λακεδαίμονι, η ιστορική άποψις της δράσεως αυτής, Αθήναι 1921, σ. 73.


�Τμήμα Χειρογράφων Εθν. Βιβλιοθ. Ελλάδος, Κώδικας διαλυμένης μονής Σιδερόπορτας κοντά στο χωριό Καρβέλι της Κουτσαβάς ή Αλαγονίας αρ. 1929, φ. 15β. Ένα από τα κτήματα που αφιερώθηκε στη μονή ονομαζόταν “της Παπουτζούς”, δηλαδή από το γένος της μητέρας της.


�Τμήμα Χειρογράφων Εθν. Βιβλιοθ. Ελλάδος, Κώδικας διαλυμένης μονής Σιδερόπορτας Αλαγονίας, αρ. 1929, φ. 58α και Κώδικας διαλυμένης μονής Αγίου Ιωάννου του Θεολόγου κοντά στο χωριό Σίτσοβα ή Αλαγονία (τότε η περιοχή ονομαζόταν Πισινά Χωριά), αρ. 1927, φ. 9α. 


� Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 2(1969-70)240.


�Β. Παναγιωτόπουλου, Πληθυσμός και οικισμοί της Πελοποννήσου, 13ος-18ος αιώνας, Αθήνα 1985, σ. 258 και 298, αναγράφεται δε ως Cuttufori. O Pier Antonio Pacifico, Breve descrizzione corografica del Peloponneso o’ Morea, Venezia 1704, σ. 127, το γράφει Cotuffari. Στα απομνημονεύματα του Παν. Παπατσώνη αναγράφεται ως "Κουτούφαρι", Εμμ. Πρωτοψάλτη, Παναγιώτου Παπατσώνη Απομνημονεύματα από των χρόνων της Τουρκοκρατίας μέχρι της βασιλείας του Γεωργίου Α’, Αθήναι 1960, σ. 45 και 61. Το 1834 αναγράφεται ως "Κουτίφαρι", Ιεζεκιήλ, Ανέκδοτα έγγραφα Καλαμάτας, 1936, σ. 31.


�Αναφέρεται ότι στα χρόνια της Τουρκοκρατίας πέρασε από εκεί ο “στρατηγός” Κουτήφαρης και το χωριό πήρε από αυτόν το όνομά του. 


�Παυσανία, Αρκαδκά, τόμ. Η, XXXVI, 3. 


�Σήμερα ονομάζεται Φαλαισία χωριό που βρίσκεται 8 χιλιόμετρα ΝΑ του Λεονταρίου και θεωρείται ότι εκεί ήταν η αρχαία πόλη που είχε το όνομα αυτό. Η σύγχρονη Φαλαισία ονομαζόταν παλαιότερα Μπούρα και κοντά της βρίσκεται το ομώνυμο μοναστήρι, που είναι γνωστό και ως Αμπελάκι.


�Το όνομα Σουλαρέϊκο προέρχεται από το χωριό Σουλάρι, το οποίο παλαιότερα ήταν κοντά στο Κεφαλάρι, αργότερα όμως οι κάτοικοι προτίμησαν να χτίσουν τα σπίτια τους σε παρακείμενο ύψωμα. Μια από τις κύριες πηγές του Κεφαλαριού ονομάζεται σήμερα “Κολοκύθα”.


�Στεφάνου Δραγούμη, Χρονικών Μορέως, Τοπωνυμικά-Τοπογραφικά-Ιστορικά, Αθήναι 1921, σ. 75-83. Επίσης ο A. Bon, La Moree Franque, Paris 1969, σ. 520.


�Οι κάτοικοι των γύρω χωριών έχουν ακούσει ότι κάποιος Κουτουμάνος είχε μύλο που εκινείτο με τα νερά του ποταμού αυτού και επειδή έβγαζε καλή φαρίνα, το ποτάμι ονομάστηκε  “Κουτουφαρίνα”. Άλλοι πάλι είπαν ότι επειδή το ποτάμι είναι “κουτό”, δηλαδή τυφλό και εκβάλλει σε άλλο μεγαλύτερο ποτάμι, πήρε το όνομα Κουτουφαρίνα.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Ένα Ιστορικό Ταξίδι, Καλαμάτα 1957, σ. 5 κ.ε., του ιδίου, Κουτηφαραίοι-Καπετανάκηδες, Μεσσηνιακά Γράμματα 2(1967)51-2..


�Δεν είναι γνωστό αν όλα τα αναφερόμενα είναι μυθοπλασίες του Χριστόδουλου Καπετανάκη ή μήπως ορισμένα από αυτά τα βρήκε γραμμένα από τους προγόνους του. Πάντως δεν είναι δυνατόν από παράδοση να διατηρούνται επί τόσους αιώνες λεπτομέρειες, όπως οι αναφερόμενες. Πρέπει ακόμη να σημειωθεί ότι ο Πέτρος Κουτήφαρης, ο οποίος δεν είχε πολλά χρόνια διαφορά από το Χριστόδουλο, δεν γράφει τίποτε από τα ανωτέρω. Πρέπει ακόμη να σημειωθεί ότι οικογένεια Καπέτη υπάρχει στο Βαρούσι της Ζαρνάτας. Επίσης στο χωριό Κουτήφαρι της Έξω Μάνης υπήρχε η γνωστή οικογένεια Δοξαρά και ίσως από εκεί υπήρχαν ορισμένες ασαφείς πληροφορίες. Τέλος να προσθέσουμε ότι κοντά στο ποτάμι της Κουτουφαρίνας υπάρχει χωριό Βουτσαρά (πρώην Ζαΐμι), όπου βρέθηκε μια βρύση, της οποίας κατασκευαστής ήταν ένας Βουτσαράς.


�Παυσανία, Λακωνικά, XXVI, 1-3.


�Τα 80 στάδια είναι ίσα περίπου με 15 χιλιόμετρα και τα 20 στάδια ισούνται με 3700 μέτρα. 


�Πρόκειται για Κουτήφαρη και όχι Κουτούφαρη, όπως και το χωριό που είναι στη Μεσσήνη.


�Άγη Τσελάλη, Πορεία μιας Βυζαντινής οικογενείας στο Μοριά, Πελοποννησιακή Πρωτοχρονιά 8(1964)261. Στο Ζυγό της Μάνης υπάρχουν οικογένειες που έχουν Βυζαντινή καταγωγή, όπως οι Νομικοί, οι Γουράτοι, οι Σιβινιάνοι, οι Κουμανέοι, οι Γριτσιάνοι, οι Ταγαριάνοι, οι Δοξαράδες κλπ.


�Ο Ι. Ταϊφάκος, Ανέκδοτα έγγραφα της οικογενείας Φελούρη, Αθήναι 1969, αναφέρει ότι η οικογένεια Κουτήφαρη προέρχεται από τους Φελούρηδες της Ανατολικής Μάνης. Η εκδοχή αυτή προφανώς είναι αποτέλεσμα πλάνης, ίσως θα ήταν δυνατό να συμβαίνει το αντίθετο.


�Κ. Σάθα, Τουρκοκρατουμένη Ελλάς 1453-1821, Αθήναι 1962 (1869), σ. 205-6 και Στέφανου Παπαδόπουλου, Η κίνηση του Δούκα του Νεβέρ Καρόλου Γονζάγα για την απελευθέρωση των Βαλκανικών λαών , Θεσσαλονίκη 1966, σ. 126, η δε εικόνα του εγγράφου έναντι σελίδας 145.


�Αξιόλογο είναι ότι υπέγραφε με τον τύπο “Κουτήφαρης”, ενώ αργότερα, τα μέλη της οικογενείας που ήταν στην περιοχή ελέγχου του κάστρου της Ζαρνάτας, χρησιμοποιούσαν τον τύπος “Κουτούφαρης”. Από τα προεπαναστατικά χρόνια και μέχρι σήμερα επανεμφανίσθηκε και επικράτησε στην περιοχή του Σταυροπηγίου της Ζαρνάτας το “Κουτήφαρης”.


�Σημειώνονται ως fuochi, δηλαδή εστίες, νοικοκυριά. J. Buchon, Nouvelles recherches historiques sur la Principaute Francaise de Morea, Paris 1845, τόμ. Α, σ. 283, Κ. Κόμη, Πληθυσμός και οικισμοί της Μάνης, 15ος-19ος αιώνας, Ιωάννινα 1995, σ. 584. Μερικά από τα καταχωρηθέντα ονόματα ίσως είναι οικισμοί που χάθηκαν, όπως τα Γριτσιάνικα που υπάρχουν ακόμη τα θεμέλια των σπιτιών ανατολικά από τη Λαγκάδα.  Επίσης μπορεί να υποτεθεί ότι αναφέρονται ως ιδιαίτερα χωριά ορισμένοι οικισμοί που ήταν προσκολλημένοι σε κεφαλοχώρια, είτε από το όνομα της οικογένειας που κατοικούσε ή από την εκκλησία που βρισκόταν εκεί και ένωνε μια ομάδα οικογενειών, π.χ. σήμερα στο χωριό Κουτήφαρη (Θαλάμαι) υπάρχει ο οικισμός του Γουράτου, που οφείλει το όνομά του σε ομώνυμη οικογένεια. Το 1715 υπήρχε στη Μάνη επίσκοπος Γουράτος.


�Η οικογένεια Λόξα δεν αναφέρεται σε άλλες πηγές από τη Μάνη. Στη Ζάκυνθο υπήρχε οικογένεια Λόξα από το 1515 και ίσως ήταν μια από αυτές που μετανάστευσαν εκεί από τη Μάνη μαζί με τον Κουτήφαρη, το Γρίτση, το Δοξαρά κ.ά.


�Σταύρου Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, Αθήνα 1996, σ. 379. 


�Ελένης Μπελιά, Υπόμνημα εκ των Ολλανδικών αρχείων, Λακωνικαί Σπουδαί 2(1975)289, όπου αναφέρεται ότι το 1815 καπετάνιος στο Ζυγό ήταν ο Νικολάκης Κουτίφαρης, αδελφός του Χριστόδουλου (σημειώνεται ως Χριστόφιλος) Κουτίφαρη, που σκοτώθηκε με τη γυναίκα του και τα παιδιά του από τα ανίψια του καπετάν Παναγιώτη Τρουπάκη της Καρδαμύλης. Την τύχη αυτή είχε ο καπετάνιος του Ζυγού Χριστόδουλος Χριστέας, που φαίνεται ότι τα χρόνια εκείνα ήταν σε χρήση για την οικογένειά του και τα δύο επίθετα Χριστέας και Κουτήφαρης. Ο F. Pouqueville, Voyage de la Grece, Paris 1827, τόμ. 5, σ. 594 και 598 ή στην Ελληνική μετάφραση έκδ. Αφων Τολίδη, Αθήνα 1977, Ταξίδι στην Ελλάδα - Πελοπόννησος (τόμ 5) σ. 392 και 394, γράφει ότι η καπετανία της Πλάτσας διοικείται από το Χριστέα, συγγενή των Κουτούφαρη και παρακάτω από το Νικολάκη Κουτούφαρη. Ο Σταύρος Σκοπετέας, Ο Μανιάτης αγωνιστής του 21 Χρ Καπετανάκης διασκευαστής της Τραγωδίας “Ελλάς” του Γεωργίου Λασσάνη, Πελοποννησιακή Πρωτοχρονιά 1(1957)63, επιβεβαιώνει ότι οι Χριστέοι αποτελούν κλάδο της οικογενείας Κουτήφαρη. Άλλη πηγή αναφέρει ότι οι Χριστέοι του Ζυγού κατάγονται από τη Μίνα χωριό του πρώην δήμου Οιτύλου της Μέσα Μάνης, Ελ. Αλεξάκη, Τα γένη και η οικογένεια στην παραδοσιακή κοινωνία της Μάνης, Αθήναι 1980, σ. 168.


�Σταύρου Σκοπετέα, ό.π., σ. 63.


�Δικαίου Β. Βαγιακάκου, Αποικία Μανιατών, Επετηρίς Μεσαιωνικού Αρχείου της Ακαδημίας Αθηνών 2(1949)155-6.


�Κ. Μέρτζιου, Η Μάνη εις τα αρχεία της Βενετίας, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)172.


�Σταύρου Σκοπετέα, Το Κουτήφαρι, Εφημ. “Ο Φάρος της Λακωνίας”, αρ. φ. 14 της 16 Ιανουαρίου 1954.


�Στην κτητορική επιγραφή του Αγίου Νικολάου Κάτω Δολών αναγράφεται το όνομα του “Πούλου Δημαγγελέα Κουτούφαρι” από το 1785, Σ. Κουγέα, Κτιτορική επιγραφή εκ Δολών, Ελληνικά 7(1934)108.


�Αργύρη Πετρονώτη, Αγιογράφοι και “κονισματάδες” της Μάνης, Λακωνικαί Σπουδαί 6(1982)127, Νικ. Δρανδάκη, Ονόματα Αγιογράφων σε ναούς της Μάνης, Λακωνικαί Σπουδαί 7(1983)126 κ.ε. και του ιδίου, Σχεδίασμα καταλόγων των τοιχογραφημένων Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Ναών της Λακωνίας, Λακωνικαί Σπουδαί 13(1996)219.


�Κ. Σπηλιωτάκη, Νεώτερα στοιχεία περί της μετοικήσεως των Μεδίκων της Μάνης στην Τοσκάνην (1670-1671), Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)210, Ζ. Τσιρπανλή, Οι Μανιάτες της Τοσκάνης και της περιοχής του Τάραντα, Λακωνικαί Σπουδαί 4(1979)122 και Θ. Παπαδόπουλου, Μανιάτες έποικοι στην Ιταλία τον 17ο αιώνα, Λακωνικαί Σπουδαί 4(1979)411. Οι αναφερόμενοι ματανάστες είναι όλοι από την Έξω Μάνη και τα ονόματά τους είναι: Ιερομόναχος Διονύσιος Μούζαλος, παπά-Κωνσταντίνος Σούμπαλης, Παναγιώτης Κουτζάτης, Γιωργάκης και Κωνσταντίνος Μπούβαλης, Δημητράκης Μούζαλος, Μιχαλάκης Μπούλτσος (αναφέρεται της Μπλουξιτίνας), Νικόλαος Σούμπαλης, Κωνσταντίνος Μελισσηνός, Πέτρος Κουτήφαρης, Θεόφιλος Γκρικάκης (Γρίτσης) και Παναγιώτης Μαρίνος.  


�Μέλη των μεγάλων οικογενειών της Μάνης συνήθιζαν να παντρεύονται σε άλλα χωριά, για να αποκτούν συγγενείς με τοπική επιρροή και κατ’ αυτό τον τρόπο να αυξάνει η ισχύς της πατριάς τους, όπως αργότερα είδαμε να κάνουν οι Νικλιάνοι.


�Κ. Σάθα, Τουρκοκρατουμένη Ελλάς 1453-1821, Αθήναι 1962, σ. 308-310, Σ. Κουγέα, Η καταγωγή του πρωτοστατήσαντος εις την Ορλωφικήν επανάστασιν Παναγιώτη Μπενάκη, φωτιζομένη από τα αρχεία της Βενετίας, Πελοποννησιακά 6(1966)1 κ.ε., Α. Λεντάκη, Ο Αγιογράφος Εμμανουήλ ιερεύς Σκορδίλης και ο Μανιάτης πειρατής Λιμπεράκης Γερακάρης, Μνημοσύνη 7(1978-9)182. Το 1673 ο Λιμπεράκης Γερακάρης βοηθούμενος από Μαλτέζους και Γάλλους πειρατές πολιόρκησε ανεπιτυχώς το κάστρο της Ζαρνάτας, Κ. Μέρτζιου, Η Μάνη εις τα αρχεία της Βενετίας 1611-1674, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)162-171.


�Κ. Μέρτζιου, ό.π., Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)160.


�Λεωνίδα Ζώη, ό.π., σ. 331.


�Σπύρου Λάμπρου, Σημειώσεις περί της εν Πελοποννήσω Βενετοκρατίας, Νέος Ελληνομνήμων 20(1926)204. Ίσως προηγήθηκε η αναφορά στο όνομα του Νικολάου Κουτούφαρη, γιατί ο Φρ. Μοροζίνη στις 15 Ιουλίου 1686 διέταξε να μένει ανενόχλητος ο Πέτρος Γεωργιλάκης που ήταν Caporal (λοχίας) del Capitan (Nikolaos) Custuari, Σπ. Λάμπρου, ό.π., τόμ. 20, σ. 347 και ο Σ. Κουγέας, Τα ονόματα των κατοίκων της κοινότητος Ζαρνάτας, Σύμμεικτα, Πελοποννησιακά 2(1957)429, θεωρεί ότι πρόκειται περί του καπετάν Νικολάου Κουτούφαρη για τον οποίο γίνεται λόγος κατωτέρω. Περί της οικογενείας Γεωργιλλά βλέπε: Δ. Βαγιακάκου, ό.π., Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)195.


�Σ. Κουγέα, ό.π., σ. 429. Η περιοχή της Ζαρνάτας, υπό την ευρεία έννοια, δεν περιοριζόταν μόνο στα χωριά του πρώην δήμου Αβίας, αλλά περιλάμβανε όλη την έκταση που υπαγόταν στην Άνω Μάνη ή στην καστελανία της Ζαρνάτας, δηλαδή Ανδρούβιστα, Ζυγό, Φωκά και Μαλεύρι. Η Κάτω Μάνη υπαγόταν στην καστελανία της Κελεφάς, όπου αναφέρεται και εκεί το 1690 οικογένεια Κουτίφαρη, μέλος της οποίας ήταν υποστηρικτής του Λιμπεράκη Γερακάρη, Σπ. Λάμπρου, Η περί Πελοποννήσου έκθεσις του Βενετού Προνοητού Κορνέρ, Δ.Ι.Ε.Ε, 2(1885)288. 


� Κ. Κόμη, Βενετικά κατάστιχα Μάνης-Μπαρδούνιας, Αθήνα 1998, σσ. 55, 91-126 και 131-9.


�Κ. Μέρτζιου, Η έκκλησις των Μανιατών προς τους Ενετούς κατά την κήρυξιν του Τουρκο-Ενετικού πολέμου (Ιανουάριος 1715), Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)404.


� Στ. Σκοπετέα, ό.π., Εφημερ. "Ο Φάρος της Λακωνίας" , αρ. φ. 14 της 16 Αυγούστου 1954, Κ. Κόμη, ό.π., σ. 86 και Ρ. Ετζέογλου, Καρυούπολη μια ερειπωμένη Βυζαντινή πόλη, Λακ. Σπ., τ. 9, σ. 22.


� Κ. Μέρτζιου, ό.π., Λακ. Σπ., τ. 3-4, σ. 326 κ.ε.


�Σ. Κουγέα, ό.π., Πελοποννησιακά 2(1957)428-9.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Κουτηφαραίοι-Καπετανάκηδες, Μεσσηνιακά Γράμματα 2(1967)54, όπου υποθέτει ότι ο καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης, όπως αναφέρθηκε και προηγομένως, είχε πατέρα τον Παναγιώτη, διότι βάφτισε το γιό του Πανάγο.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Τέσσαρα έγγραφα από το αρχείο Κουτήφαρη, “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 29, Απρίλιος-Ιούνιος 1957, σ. 44. Να σημειωθεί ότι το όνομα Κασσάνδρα πρέπει να μην ήταν σπάνιο στον τόπο την εποχή εκείνη, γιατί στην πρόθεση της Αγίας Παρασκευής Δολών, που χτίστηκε το 1698, αναγράφεται επτά φορές και είναι το συχνότερο γυναικείο όνομα (Ασημίνα 6, Αναστασούλα 5, Σταματούλα 5 και Γαρουφαλλιά 4). Πάλι συχνό είναι το όνομα Κασσάνδρα και στην Πρόθεση του Αγίου Νικήτα Δολών από το 1752 (Κανέλλα 4, Κασσάνδρα 3, Αναστασούλα 2, Μαρουδία 2, Σταματούλα 2, Γαρουφαλιά 1, κλπ), αντίθετα δεν αναγράφεται στην Πρόθεση της Αγίας Τριάδας των Άνω Δολών (Πατρίτζω 3, Σταμάτα 3, Δήμα 3, Κυριακή 2, Αναστασία 1, κλπ) .


� Κ. Κόμη, ό.π., σ. 132.


�Κ. Μέρτζιου, ό.π., Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)404


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 29, Απρίλιος-Ιούνιος 1957, σ. 44. Να σημειωθεί ότι στο έγγραφο αναγράφεται ως Κουτίφαρης και υπογράφει ως Κουτούφαρης.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Τζανέτμπεης Κουτήφαρης, “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 28, Ιανουάριος-Μάρτιος 1957, Ανάτυπον, σ. 20.


� Κ. Κόμη, ό.π., σ. 133.


�Κ. Μέρτζιου, Πότε και πώς έπεσεν η Μάνη εις χείρας των Τούρκων το 1715, Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)285-6.


� Κ. Κόμη, ό.π., σ. 134.


�Σ. Κουγέα, ό.π.,  Πελοποννησιακά 2(1957)427. Στον αριθ. 6 είναι ο Thodorachi Calcondilago.


� Κ. Κόμη, ό.π., σσ. 96, 133, 134 και 139.


�Κ. Μέρτζιου, ό.π., Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)404, και Γιάννη Αναπλιώτη, Τέσσαρα έγγραφα από το αρχείο Κουτήφαρη, “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 29, Απρίλιος-Ιούνιος 1957.


�Σ. Κουγέα, ό.π., Πελοποννησιακά 2(1957)429 και Σπ. Λάμπρου, ό.π., Ν. Ελληνομνήμων 20(1926)204.


� Κ. Κόμη, ό.π., σ. 131.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Κώδικας Τίμιοβας, ανέκδοτος δακτυλογραφημένος κώδικας που φυλάσσεται στα ΓΑΚ, Αρχεία του νομού Μεσσηνίας, σ. 15.


�Το 1824 ο Νικολής Ταβλαρέας ή Ταβουλαρέας από την επαρχία Σταυροπηγίου, γεννημένος το 1788, υπηρέτησε σε στρατιωτική μονάδα για την ευταξίαν της επαρχίας του υπό το Γαλάνη Κουμουνδουράκη (αριθ. 17). Την ίδια χρονιά ο Αλέξανδρος Δ(Τ)αβουλαρέας από το Βαρούσι, γεννημένος το 1794, έλαβε μέρος σε εκστρατεία για την προστασία των παραλίων της Μεσσηνίας υπό τον Αθανασούλη Κουμουνδουράκη (αριθ. 151) και τα δύο έγγραφα στα  ΓΑΚ, Υπ. Πολεμ., φάκ. 23, συνημ. της 26 Αυγούστου 1824. Το 1829 στο σχολείο των Δολών φοιτούσε ο Βρασίδας Νικολάου Ταβλαρέας γεννημένος το 1820, ΓΑΚ, Υπ. Θρησκ., φάκ. 227, έγγραφο της 12 Δεκεμβρίου 1829. Το 1835 ο Νικολής Ταβλαρέας αναφέρεται ως κάτοικος Δολών σε έγγραφα μονής της περιοχής εκείνης, Στ. Καπετανάκη, Έγγραφα της μονής Παναγίας Φανερωμένης των Δολών, Λακωνικαί Σπουδαί 9(1988)342. Αναφέρεται και πάλι το όνομα του Αλέξανδρου Ταβουλαράκη στη Γενική Εφημερίδα Ελλάδος, αρ. φ. 48 της 27 Ιουνίου 1831. Τέλος το όνομα εμφανίζεται στην Καρδαμύλη, την Καστάνια κ.ά. με τους τύπους Ταβουλάρης, Ταβουλαράκης, Ταβουλαρέας και Ταβουλαρετζής.


� Κ. Κόμη, ό.π., σσ. 96 και 135.


� Κ. Κόμη, ό.π., σσ. 134-5 και Γ. Αναπλιώτη, Ένα Ιστορικό Ταξίδι, Καλαμάτα 1957, σ. 4.


� Κ. Κόμη, ό.π., σσ. 100 και 106.


� Κ. Κόμη, ό.π., σ. 124.


�Σωτηρίου Κίτσου, Ανέκδοτος κτιτορική επιγραφή της μονής Κοιμήσεως της Θεοτόκου της Αντρουμπεβίτσης Έξω Μάνης, Λακωνικαί Σπουδαί 5(1980)392. Να σημειωθεί ότι η εικόνα του Ιησού Χριστού στον τρούλλο είναι από το 1834, όπως φαίνεται από σχετική επιγραφή.


�Οι Ρουσάκηδες του Βαρουσιού είχαν καλύτερες περγαμηνές καταγωγής από τους Κουτουφαριάνους, γι’ αυτό όταν αγιογραφήθηκε το μοναστήρι του Προφήτη Ηλία στα Καλιανέϊκα σημειώθηκε στην κτητορική επιγραφή: “...παρά των τιμιωτάτων αρχόντων το επίκλιον Ρουσιάνοι...”.


�Μετά τη λέξη “Κουτουφαριάνων” ακολουθούν “:” χωρίς δε να παρεμβάλλεται “και” είναι οι λέξεις “Γιαννιάνων και Τζανετιάνων και Καμαρινιάνων και Κωνσταντινιάνων”, επομένως δεν μπορεί να είναι διαφορετικές οικογένειες, αλλά κλάδοι της οικογενείας Κουτούφαρη.


�Ο Χρυσομάλλης Κωνσταντινάκης ήταν κάτοικος Δολών και το 1699 ενοικίασε μαζί άλλους τους Μύλους της Μαντίνειας, Σ. Κουγέα, Η καταγωγή του πρωτοστατήσαντος εις την Ορλωφικήν επανάστασιν Παναγιώτη Μπενάκη φωτιζομένη από τα αρχεία της Βενετίας, Πελοποννησιακά 6(1968)10-12. Το 1704 κατοικούσε στη Μικρή Μαντίνεια ο Γιάννης Κωνσταντινάκης και είχε ετήσια παραγωγή 50 κροντήρια λάδι, Κ. Κόμη, ό.π., σ. 127. Στο Βαρούσι το 1704 κατοικούσε η Σελίνα Κωνσταντινιάκου, Κ. Κόμη, ό.π., σ. 133 και αργότερα υπήρχε οικογένεια Κωνσταντινέα. Ένα μέλος αυτής, ο Κωνσταντίνος, από το 1844 εξελέγετο ένορκος, ΦΕΚ 1844, σ. 215 και ΦΕΚ, αρ. 38 της 3 Αυγούστου 1853, παράρτ. σ. 25 κ.ά. Σταύρου Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, Αθήνα 1996, σ. 477 κ.ε., όπου αναφέρεται η γενεαλογία της οικογενείας Κωνσταντινέα.


�Αργότερα αναφέρονται τρεις αδελφοί, ο Μιχαήλ, ο Έξαρχος και ο Κωνσταντίνος, από τους οποίους ο Μιχαήλ υπήρξε καπετάνιος του Σταυροπηγίου και δολοφονήθηκε από το Γιαννάκη Κουμουνδούρο. Ο Τζανέτμπεης Κουτούφαρης ήταν γιός αδελφού του Μιχαήλ. Τέλος ο κυρ Τζανέτος Κουτούφαρης, που ήταν ανιψιός του Τζανέτμπεη, ήταν εγγονός του τρίτου αδελφού. Ο Γιάννης Αναπλιώτης στις πρώτες του μελέτες συγχέει τον Τζανέτμπεη με τον κυρ Τζανέτο Κουτούφαρη και θεωρεί τον Πέτρο Κουτήφαρη ως εγγονό του Τζανέτμπεη αντί του κυρ Τζανέτου. Ίσως ο Έξαρχος να ήταν πατέρας του Τζανέτμπεη (Τζανετάκη) και ο Κωνσταντίνος παππούς του κυρ Τζανέτου ή αντιστρόφως.


�Κ. Μέρτζιου, ό.π., Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)285-6.


� Η. Οmont, Missions Archeologiques Francaise en Orient aux XVII et XVIII siecles, Paris, τ. 2, σ. 1093.





�Γιάννη Αναπλιώτη, Ένα Ιστορικό ταξίδι 1715, Καλαμάτα 1957, σ. 4, 20 και 75.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., σ. 8 και σ. 81-84. Το επίταγμα αυτό φέρεται ότι εκδόθηκε το 1664 κατόπιν παρακλήσεως του ηγουμένου Θεόληπτου Ελεαβούρκου, του οποίου το όνομα αναγράφεται στην κτητορική επιγραφή της μονής της Τίμιοβας από το 1663. Το ευχαριστήριο έγγραφο το οποίο παραδόθηκε στον Καπετάν Γιαννάκη και φέρει χρονολογία 1664 υπογράφεται από τους αρχιεπισκόπους Ρέοντος και Πραστού Ιάκωβο Σαλούφα και Θεοδώρητο Σαλούφα. Ο πρώτος ήταν επίσκοπος το 1680 και ο δεύτερος το 1730, Β. Σφυρόερα, Θεοδώρητος Σαλούφας και άλλοι αρχιερείς Ρέοντος και Πραστού κατά τον ΙΗ’ αιώνα, Πελοπονησιακά, Σύμμεικτα 7(1969-70)400. Πολύ μεταγενέστερος ήταν ο Ευρίπου Παΐσιος Νιαρχάκης από τη Γιάννιτσα, ο οποίος έγινε επίσκοπος περίπου το 1753 και έζησε μέχρι το 1772. Σ. Κουγέα, Η μονή της Τίμιοβας, Μεσσηνιακά Γράμματα 1(1956)17, Γ. Αναπλιώτη, ό.π., σ. 91, Χρυσοστόμου Μεσσηνίας, Ο Μητροπολίτης Ευρίπου Παΐσιος, Μεσσηνιακά Γράμματα 2(1967)9. Παράλληλα το επίταγμα αναφέρεται στην καταστροφή του χωριού Δίκαλου, που βρισκόταν βορείως της Γιάννιτσας. Το χωριό αυτό υπήρχε το 1700, επομένως η καταστροφή του δεν είναι προγενέστερη του 1664, Βασιλικής Μπόμπου, Συμβολή στην ιστορία της Καλαμάτας γύρω στα 1700, Πρακτικά του Α΄Συνεδρίου Μεσσηνιακών Σπουδών, Δεκέμβριος 1977, Παράρτημα Πελοποννησιακών, αριθ. 5, σ. 274 και Ν. Πολίτη, Παραδόσεις του Μοριά, Πελοποννησιακή Πρωτοχρονιά 7(1963)227.  


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., σ. 64.


� Φ.Κ.Ο.Λ. Πουκεβίλ, Ταξίδι στην Ελλάδα, Πελοπόννησος, τόμ. Ε', Αθήνα 1997, έκδ. Αφων Τολίδη, σ. 369 και στη Γαλλική έκδοση του 1827, σ. 571. Γ. Αναπλιώτη, ό.π., σ. 4.


�Ο Γιάννης Αναπλιώτης, Κουτηφαραίοι-Καπετανάκηδες, Μεσσηνιακά Γράμματα 2(1967)54, θεώρησε πιθανό ότι ο Καπετάν Γιαννάκης ήταν γιός του Παναγιώτη Κουτήφαρη, που ήταν ο πρώτος στον κατάλογο του 1690 και γραφόταν ως “Παναγιώτης Κουτήφαρης με τα παιδιά του”.  Από το γεγονός δε ότι ο γιός του Καπετάν Γιαννάκη ονομαζόταν Πανάγος κατέληξε στην υπόθεση ότι είχε πάρει το όνομα του παππού του. 


�Κ. Μέρτζιου, Η έκκληση των Μανιατών προς τους Ενετούς κατά την κήρυξη του Τουρκο-Ενετικού πολέμου (Ιανουάριος 1715), Πελοποννησιακά Σύμμεικτα 3-4(1958-59)403-4.


�Κ. Μέρτζιου, ό.π., σ. 403.


�Σ. Κουγέα, Βιβλιοκρισία, Πελοποννησιακά 2(1957)458


�Σ. Κουγέα, Ο ιατρός του Μυστρά Ηλίας Δόξας, Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)326 κ.ε.


�Κ. Δ. Μέρτζιου, Πότε και πώς έπεσε η Μάνη εις χείρας των Τούρκων το 1715, Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)281.


�Δικαίου Βαγιακάκου, Βυζαντινά ονόματα και επώνυμα εκ Μάνης, Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)214 και Σ. Κουγέα, ό.π., Πελοποννησιακά 2(1957)427.


�Για την οικογένεια Κουμουνδουράκη βλέπε: Στ. Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, Αθήνα 1996, σ. 459 κ.ε.


�Η οικογένεια Σαλούφα, η οποία καταγόταν από τη Γιάννιστα ή τα Πηγάδια, ανέδειξε δύο επισκόπους Ρέοντος και Πραστού, Τον Ιάκωβο και τον ανιψιό του Θεοδώρητο, Β. Σφυρόερα, ό.π., Πελοποννησιακά Σύμμεικτα 7(1969-70)400. Το 1715 επίσκοπος ήταν ο Ιάκωβος. Στα Γιαννιτσάνικα υπήρχε πύργος και βρύση που έφεραν το όνομα Σαλούφα, Σοφίας Καπετανάκη, Περιγραφή της διαδρομής Καλαμάτας-Κιτριών από τον W. Gell, Λακωνικαί Σπουδαί 10(1990)505.


�Σήμερα “του Γουράτου” είναι συνοικία του χωριού Κουτήφαρι (Θαλάμες) της Έξω Μάνης. Οφείλεται σε παλαιά οικογένεια, που δεν είναι γνωστό αν ήταν ιδιαίτερη γενιά ή αν αποτελούσε κλάδο της πατριάς των Κουτήφαρη. Οικογένεια Γουράτου αναφέρεται από το 1683 στη Ζάκυνθο, προερχομένη από τη Μάνη. Το 1688 γεννήθηκε ο Δανιήλ Γουράτος που έγινε ηγούμενος της μονής των Στροφάδων, Λ. Ζώη, ό.π., σ. 138. 


�Το όνομα αυτό δεν είναι γνωστό από άλλες πηγές.


�Ο Πέτρος Μπότσης ήταν αδελφός της γυναίκας του Λιμπεράκη Γερακάρη, Σ. Κουγέα, ό.π., Πελοποννησιακά 6(1968)22. Το όνομά του αναφέρεται το 1690 σε Βενετικό κρυπτογραφημένο έγγραφο ως σύντροφος του Λιμπεράκη Γερακάρη, Σπ. Λάμπρου, Η περί της Πελοποννήσου έκθεσις του Βεντού Προνοητού Κόρνερ, Δ,Ι.Ε.Ε. 2(1885)288. Τον ίδιο χρόνο αναφέρεται σε κατάλογο κατοίκων της Κελεφάς, Σ. Κουγέα, Τα ονόματα των κατοίκων της κοινότητος Κελεφά, Πελοποννησιακά Σύμμεικτα 2(1957)428. Το 1697 ήταν ακόλουθος του Λιμπεράκη Γερακάρη και υπέγραψε ως μάρτυρας το προικοσύμφωνο της Σταθούλας, κόρης του Λιμπεράκη, η οποία παντρεύτηκε τον Μπένο Ψάλτη, Σ. Κουγέα, ό.π., Πελοποννησιακά 6(1968)36. Το 1715, όπως σημειώνεται παρακάτω, αναφέρεται και ως “γηραλέος Μπότσης”. 


�Στα Μαλευριάνικα, οικισμό κοντά στο κάστρο της Ζαρνάτας, υπάρχει πύργος του Κατσαούνη. Στην Ανατολική Μάνη υπάρχει χωριό Κατσαουνιάνικα, που βρίσκεται μεταξύ Μαραθέας και κάστρου του Πασαβά. Τα Κατσαουνιάνικα σημειώνονται στο χάρτη της Γαλλικής Επιστημονικής Αποστολής. Η οικογένεια Κατσαούνη ζούσε στην περιοχή της Κελεφάς και το 1690 σε κατάλογο κατοίκων, που αναφέρθηκε προηγουμένως, περιλαμβάνονται ο Πιέρος, ο Καλόποθος και ο Μαυροειδής Κατσαούνης, Σ. Κουγέα, ό.π.,  Πελοποννησιακά 2(1957)427-8.


�Οι Βούλτσοι ή Μπούλτσοι αποτέλεσαν στο παρελθόν μια από τις τέσσερις οικογένειες της Λαγκάδας της Έξω Μάνης. Οι άλλες ήταν οι Μιχαλιτσιάνοι, οι Αλεξιάνοι και οι Ξυλαστοριάνοι, που αναφέρονται όλοι το 1690, Σ. Κουγέα, ό.π., Πελοποννησιακά Σύμμεικτα 2(1957)429. Σήμερα στη Λαγκάδα υπάρχει συνοικία με το όνομα “Μπλουτσιάνικα”. Οικογένεια Βούλτσου αναφέρεται ότι εγκαταστάθηκε στη Ζάκυνθο το 1503. Το 1571, όταν έγινε εισβολή Τούρκων στο νησί, μέλη της διέπρεψαν σε πολεμικές επιχειρήσεις και έτυχαν τιμητικών διακρίσεων από τους Βενετούς, Λ. Ζώη, ό.π., σ. 104. Τον Αύγουστο του 1684 ο Θεοδωράκης Μπούλτσος, ως επίτροπος της Κεντρικής Μάνης (περιφέρειες Ζυγού, Φωκά και Μαλεύρι) μαζί με τον επίσκοπο Μάνης και τον επίσκοπο Ιωακείμ ζήτησαν από το Φραγκίσκο Μοροζίνη να τους στείλει ως εκπρόσωπό του το Νικόλαο Δοξαρά, προκειμένου να συνεννοηθούν για την επικείμενη επέμβαση των Βενετών στο Μοριά, Π. Χιώτη, Ιστορικά απομνημονεύματα Ζακύνθου, τόμ. Γ’, Αθήναι 1863, σ. 283 και Κ. Σάθα, Τουρκοκρατουμένη Ελλάς 1453-1821, σ. 326. Το 1690 στη Μάνη ο Ταυλάριος Βούλτσος αναφέρεται μεταξύ των υποστηρικτών του Λιμπεράκη Γερακάρη, Σπ. Λάμπρου, ό.π., Δ.Ι.Ε.Ε. 2(1885)288. Την ίδια χρονιά σε κατάλογο κατοίκων της περιοχής της Κελεφάς αναφέρονται ο Ταβουλάριος και ο Γεωργάκης Βούλτσος, Σ. Κουγέα, ό.π., Πελοποννησιακά 2(1957)429. Ο Γεωργάκης  Βούλτσος αναφέρεται στην έκκληση των Μανιατών του 1715 προς τους Βενετούς, για να τους εφοδιάσουν με οπλισμό, Κ. Δ. Μέρτζιου, ό.π., Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)404.   


�Κ. Δ. Μέρτζιου, ό.π., Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)280.


�Κ. Δ. Μέρτζιου, ό.π., Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)285-7.


�Δεν αναφέρεται στα επόμενα χρόνια να έχει τέτοιο τίτλο ο Ηλίας Δόξας.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Κουτηφαραίοι Καπετανάκηδες, Μεσσηνιακά Γράμματα 2(1967)55.


�Ο Λεωνίδας ήταν γιός του δικαστή Νικολάου Παν. Καπετανάκη (Πιερέα) και της Στασινής - Δρακούς Δημ. Κουτήφαρη, δηλαδή αδελφής του Πέτρου Κουτήφαρη.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., σ. 54.


�Στον κώδικα της Τίμιοβας αναφέρεται ότι ήταν εκεί στις 24 Αυγούστου 1714 ο καπετάν Ξανθός Γιατράκος, που πρέπει να ταυτίζεται με τον καπετάν Ξανθό Ξανθάκη. Να σημειωθεί ότι οι Ξανθάκηδες αναφέρονται ως κλάδος των Μεδίκων-Γιατρών του Οιτύλου. Ν. Κατσικάρου, Η βεντέττα στη Μάνη, σ. 81.


�Σ. Κουγέα, Βιβλιοκρισία, Πελοποννησιακά 2(1957)454-460. Κατά τον Κουγέα ο Καπετάν Γιαννάκης δολοφονήθηκε για τις καλές του σχέσεις με τους Τούρκους. Για την υπόθεση αυτή δεν υπάρχουν ενδείξεις, άλλωστε οι φόνοι στη Μάνη δεν ήταν τόσο ασυνήθιστοι, ιδίως μεταξύ των καπεταναίων οι οποίοι βρισκόντουσαν σε ανταγωνίσμό για την επικράτησή τους σε ευρύτερη περιοχή. Στις 28 Απριλίου 1723 ήταν στην Τίμιοβα ο Αντωνάκης Καβαλλιεράκης-Φωκάς, όπως δείχνει ο κώδικας της μονής, που φυλάσσεται στα Γενικά Αρχεία του νομού Μεσσηνίας. 


�Σ. Κουγέα, Νικήτα Νηφάκη: Μανιάτικα Ιστορικά Στιχουργήματα, Αθήναι 1964, σ. 83 και 118, στίχος 270 του ποιήματος “Διάλογοι διδασκάλου Νήφου, Νικήτου και Κακαβούλη τινός Σπαρτιάτου”. 


�Φ.Κ.Ο.Λ. Πουκεβίλ, Ταξίδι στην Ελλάδα, Πελοπόννησος, τόμ. Ε’, Αθήνα 1997, έκδ. Αφων Τολίδη, σ. 369 και στη Γαλλική έκδοση του 1827, σ. 571.


�Στ. Καπετανάκη, Ο Γέρο-Παναγιωτάκης Καπετανάκης, Λακωνικαί Σπουδαί 8(1986)424 και 427.


�Εφημερίδα Καλαμάτας “Καθημερινή”, έτος Α’, αρ. φ. 53, της 6 Ιουλίου 1899.


�Σταύρου Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, Αθήνα 1966, σσ. 379-430.


�Βρίσκονται στα ΓΑΚ, Αρχεία του νομού Μεσσηνίας, όπως τις έχει καταγράψει ο Γιάννης Αναπλιώτης.


�Β. Πατριαρχέα, Δίπτυχον Ιστορικόν και Φιλολογικόν της Εθνεγερσίας του 1821, Αθήναι 1971, σ. 618. Σε άλλη πηγή αναφέρεται ότι σκοτώθηκε το 1795.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Πέτρου Κουτήφαρη: Ηγεμόνες της Μάνης, Μεσσηνιακά Χρονικά 2(1962)294 (74).


�Στ. Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, Αθήνα 1996, σ. 75.


�William M. Leake, Travels in Morea, London 1830, τόμ. Α’, σ. 315. Σε κατάλογο των καπεταναίων της Μάνης δεν αναφέρεται το όνομα του Κουμουνδουράκη, γιατί το 1805, που πέρασε ο W. M. Leake από το Σταυροπήγι, η οικογένειά του βρισκόταν υπό διωγμό.


�O. M. von Stackelberg, La Grece vues pittoresques et topogrαphiques, Paris 1834, σ. 6, όπου αναφέρεται ασταμάτητος πόλεμος μεταξύ του Γιωργάκη Καπετανάκη του Πετροβουνίου και του Θεοδωράκη Κουμουνδουράκη της Ζαρνάτας.


�Για την οικογένεια Μούζαλου βλέπε: Στ. Καπετανάκη, Έγγραφα της μονής Παναγίας Φανερωμένης Δολών, Λακωνικαί Σπουδαί 9(1988)342 κ.ε.


�Γιάννη Αναπλιώτη,  Προικοσύμφωνον του 1730, “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 26, Νοέμβριος 1956, σ. 105, όπου το όνομα γράφεται: “Ηοάνης Κουτήφαρυς Νηκοληκάκυς”.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Τέσσερα έγγραφα από το Αρχείο Κουτήφαρη, “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 29, Απρίλιος-Ιούνιος 1957, σ. 43, όπου σημειώνεται: “Γηάνις Κουτούφαρυς Νηκολακάκις”.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Τζανέτμπεης Κουτήφαρης, ό.π., σ. 17.


�Σ. Κουγέα, ό.π., Πελοποννησιακά 2(1957)429.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Το Κουτηφαραίϊκο Τζάκι, “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 30, Ιούλιος Σεπτέμβριος 1957, ανάτυπο, σ. 7 και 8.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Το Κουτηφαραίϊκο Τζάκι, ό.π., σ. 9.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Το Κουτηφαραίϊκο Τζάκι, ό.π., σ. 9-10.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Τζανέτμπεης Κουτήφαρης, ό.π., σ. 16.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Το Κουτηφαραίϊκο Τζάκι, ό.π., σ. 15.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Το Κουτηφαραίϊκο Τζάκι, ό.π., σ. 15.


�Στην οικογένεια Μοσχολέα εκτός από το Νικόλαο αναφέρεται και ο Δημήτριος. Αυτός είχε γεννηθεί το 1794, κατοικούσε στο κάστρο του Κουμουνδουράκη και έλαβε μέρος σε διάφορες εκστρατείες, είχε δε το βαθμό του εκατόνταρχου, Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1(1968)478 και ΓΑΚ, Υπουργ. Πολεμ., φάκ. 23, έγγραφο της 26 Αυγούστου 1824, αριθμός καταλόγου 117.


�Ο Καπετάν Γιαννάκης Κουτήφαρης είχε γιό τον Πανάγο και αναφέρεται περαιτέρω: “... ο Πανάγος, όστις νυμφευθείς την κόρην του Καμαρινού Σαλούφα έτεκε τρεις υιούς, τον Χριστόδουλον πρώτον, είτα δε τον Έξαρχον και Κωνσταντίνον, και ο μεν Έξαρχος ων πατήρ του Τζανετάκη, ο δε Κωνσταντίνος πατήρ του πατρός (του) Τζανέτου Κουτήφαρη ημετέρου πάππου...”, Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., Μεσσηνιακά Γράμματα 2(1967)54-5.


�Σε ανέκδοτες σημειώσεις του Πέτρου Κουτήφαρη, όπως τις έχει αντιγράψει ο Γιάννης Αναπλιώτης, που βρίσκονται στα ΓΑΚ, Αρχεία του νομού Μεσσηνίας, αναφέρεται η συγγενική σχέση του Μιχαήλ Κουτήφαρη με τον Καπετάν Γιαννάκη: “...Τελευτήσαντος του Αθ. Κουμουνδούρου το του Καπιτάνου αξίωμα περιήλθεν εις τον εν Μάλτα την διαμονήν έχοντα Μιχαήλ Κουτήφαρην, έλκοντα μεν το γένος εκ του ομωνύμου οίκου, αλλ’  ανήκοντα εις κλάδον έτερον του προμνησθέντος Ιωάννου Κουτήφαρη...”. Όπως αναφέρεται στη συνέχεια ο Μιχαήλ Κουτήφαρης δολοφονήθηκε από τον Γιαννάκη Κουμουνδούρο και αυτός από τον Τρουπάκη. Μετά από αυτά “...έλαβε το αξίωμα του καπιτάνου του Σταυροπηγίου ο Τζανετάκης Κουτήφαρης. Ούτος ων εξ αδελφού ανεψιός του προμνησθέντος Μιχ. Κουτήφαρη μετά την τελευτήν του οποίου, παις έτι ων, είχε καταφύγει εις την οικίαν του Τρουπάκη και δια συνεργασίας αυτού προήχθη ήδη, εκλιπόντος του Γιαννάκη Κουμουνδούρου, εις το του καπιτάνου αξίωμα”. Για τον έλεγχο της αξιοπιστίας των πληροφοριών σημειώνουμε ότι σύμφωνα με έγγραφο, που αμφισβητείται όμως η γνησιότητά του, ο Αθ. Κουμουνδούρος έζησε μέχρι το 1769 και υπέγραψε αίτηση προς την Αικατερίνη τη Μεγάλη. Στην περίπτωση αυτή δεν θα είναι αληθές ότι, κατά τη δολοφονία του Μιχαήλ Κουτήφαρη, ο Τζανετάκης ήταν μικρό παιδί και ότι κατέφυγε στους Τρουπάκηδες της Καρδαμύλης. Το 1769 ο Τζανετάκης Κουτούφαρης ήταν περίπου 30 ετών. Κ. Παλαιολόγου, Αίτησις του Ελληνικού Έθνους προς την Αυτοκράτειρα Αικατερίνη Β’, Παρνασσός 10(1886)499. 
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�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1(1968)283.


�ΓΑΚ, Γεν. Γραμ., φάκ. 90 της 8 Ιουλίου 1828 για το Γιαννάκη Δ. Κουμουνδουράκη. ΓΑΚ, φάκ. Κ 96, από το 1829 για το Σταυριανό Καπετανάκη. Β. Πατριαρχέα, ό.π., σ. 83-5, από το 1830 για τον Ιωάννη Λογοθέτη. ΓΑΚ, φάκ. Κ 96, από το 1831 για το Χριστόδουλο Καπετανάκη και ΑΑΕΒΕ, φάκ. Βενετσάνου Καπετανάκη αρ. 32034. από το 1833 για το Βενετσάνο Καπετανάκη. Ακόμη Γενική Εφημερίδα της Ελλάδος, αρ. φ. 79, παράρτ. 1 Οκτωβρίου 1830, σ. 381, αρ. φ. 10, παράρτ. της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49 και αρ. φ. 48, παράρτ. 27 Αυγούστου 1831 σ. 275.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Κουτηφαραίϊκο Τζάκι, ό.π., σ. 19.


�Το σοινίκι είναι ίσο με 12 περίπου οκάδες και η μπότζα με δύο οκάδες.


�Αρχικά χρησιμοποιούσε τον τύπο “Κουτουφαρέας”, βαθμιαία όμως επικράτησε το Κουτήφαρης. Γ. Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. 31, Οκτώβριος-Δεκέμβριος 1957, σ. 93 κ.ε.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Καπετάν Πιέρος Αλούπης, “Αρχείον” Μεσσηνίας 1957, ανάτυπο  σ. 5, 17 και 20. 


�Γιάννη Αναπλιώτη, Πέτρου Κουτήφαρη: Διάφορα έγγραφα, “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 31, Οκτώβριος-Δεκέμβριος 1957, σ. 94 και 95, του ιδίου, Τζανέτμπεης Κουτήφαρης, ό.π., σ. 16


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-9, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 197-8.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ.31, Οκτώβριος-Δεκέμβριος 1957, σ. 94.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 29, Απρίλιος-Ιούνιος 1957, σ. 43.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Πέτρου Κουτήφαρη: Ιστορικαί Σημειώσεις, “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-39, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 199.


�Θα πρόκειται για τη μάχη στο Κιόσκι του Ναυπλίου που έγινε τον Αύγουστο του 1822, μετά την καταστροφή του Δράμαλη, Ν. Σπηλιάδη, Απομνημονεύματα, Έκδ. Ν. Καραβία, Αθήναι 1972, τόμ. Α’, σ. 426 και Κανέλλου Δεληγιάννη, Απομνημονεύματα, Έκδ. Εμμ. Πρωτοψάλτη, τόμ. Β’, σ. 68, που γράφει: “...υπήγον κατά τας αρχάς Αυγούστου από τους εις Μύλους τοποθετηθέντας Μανιάτας έως διακόσιοι εν αγνοία του Μαυρομιχάλη και του Χρυσοσπάθη και απεφάσισαν να κάμουν μίαν ενέδραν εις το Κιόσκι προς το μέρος των Μύλων να κτυπήσουν τους Τούρκους, οίτινες υπήγαινον καθ’ ημέραν εκεί και συνέλεγον αστάχυα καμμένα προς τροφήν, ότε ευρίσκοντο και Μανιάται και συνεκρούοντο και δεν τους άφηνον να τα συλλέξουν εν ησυχία. Οι Τούρκοι επρόλαβαν και έκαμαν  πρώτοι αυτοί την ενέδραν προτού εξημερώση και φθάσαντες οι Μανιάται περί τα εξημερώματα τους εκτύπησαν αίφνης, τους διεσκόρπισαν, συνέλαβον 14 ζώντας ( εκ των οποίων ήτον και εις μακρινός συγγενής των Μαυρομιχάληδων) οι δε λοιποί έτρεξαν προς την θάλασσαν κολυμβώντες να διασωθώσι...”.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-39, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 199.


�Μίμη Φερέτου, Μεσηνιακά 1(1968)442, ΓΑΚ, Εκτ., φ. 36 της 13 Νοεμβρίου 1824 και Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. 7, σ. 43.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-39, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 201.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 31, Οκτώβριος-Δεκέμβριος 1957, σ. 96. Όπως φαίνεται στο αρχείο του Πέτρου Κουτήφαρη, αυτός και ο αδελφός του Γεώργιος το 1842  έκαναν αγωγή στον επίσκοπο Δανιήλ για το χρέος του προς τον πατέρα τους.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 31, Οκτώβριος-Δεκέμβριος 1957, σ. 94.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-9, Ιούλιος Δεκέμβριος 1959, σ. 202.


�Στ. Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, Αθήνα 1996, σ. 414, όπου από λανθασμένη πληροφορία αναφέρεται ως Αναστασούλα ή Δρακού.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-9, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 200.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-9, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 201. Εκεί φολοξενήθηκαν από τον “Αθανάσιον”, που πρέπει να ήταν ο φιλικός  και γιατρός Αθανάσιος Σκαρπαλέζος-Κουτήφαρης, βλέπε στο τέλος του παρόντος άρθρου και στο φάκελο αυτού εις Αρχείον Αγωνιστών. Εθν. Βιβλιοθ. Ελλάδος. Είχε το βαθμό του υποχιλίαρχου, Αρχ. Ελλην. Παλιγγ., τόμ. 2, σ. 345 και τόμ. 10, σ. 397.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-9, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 203.


�Γ. Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-9, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 201 κ.ε.


�ΓΑΚ, Βλαχ., Γεν Γραμμ., φακ. 94, της 29 Οκτωβρίου 1831.


�Γ. Αναπλιώτη, Προικοσύμφωνο, “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 32-3, Ιανουάριος-Ιούνιος 1958, σ. 120 και ΓΑΚ ν. Μεσσηνίας, συμβόλαιο δήμου Αβίας αριθ. 46 της 5 Μαρτίου 1873.


� ΒΔ της 25 Ιανουαρίου 1847 και ΦΕΚ, αρ. 3 της 7 Φεβρουαρίου 1847, σ. 19 και 75.  Στη σ. 21 φαίνεται η αρχαιότητά του, δηλαδή 14ος στους λογιστές 2ας κλάσεως και 75ος στο σύνολο των οικονομικών αξιωματικών. Σε επιστολή του Μαξιμιλιανού Φέδερ προς τον Πέτρο Κουτήφαρη, από 13 Μαρτίου 1845, υπάρχει η υπόσχεση ότι θα βρεθεί μια θέση στο στρατό για τον αδελφό του και μπορεί κανείς να υποθέσει ότι πρόκειται για το Γεώργιο. Η επιστολή του Φέδερ βρίσκεται στα ΓΑΚ, Αρχεία νομού Μεσσηνίας, στη συλλογή Γιάννη  Αναπλιώτη.


�ΦΕΚ, αρ. 85, της 19 Δεκεμβρίου 1856, σ. 452 και ΦΕΚ, αρ. 28 της 3 Σεπτεμβρίου 1857, σ. 213Β, όπου δημοσιεύεται το Β.Δ. της 6 Ιουλίου 1857. Μια άδεια που πήρε το 1850 βρίσκεται στα Γενικά Αρχεία Μεσσηνίας, στη συλλογή του Γιάννη Αναπλιώτη και είναι η ακόλουθη: 


Σώμα Βασιλικής Χωροφυλακής


Μοιραρχία Αργολιδοκορινθίας


Φύλλον αδείας


	Δυνάμει της υπ’ αριθ. 21924 Διαταγής του επί των Στρατιωτικών και κατά συνέπειαν εκείνης του αρχηγείου της Χωροφυλακής υπ’ αρ. 10776 π.ε. επιτρέπεται νόμιμος άδεια αναρρώσεως με πλήρεις αποδοχάς εις τον Λογιστήν Κον Γ. Κουτήφαρην να απέλθη εις Λακωνίαν εις τον Δήμον Αβίας και να επιστρέψη εμπροθέσμως εις τα χρέη του.


	Ναύπλιον 8 Φεβρουαρίου 1850                         Ο Διοικητής της Μοίρας


                                                                             Π. Τζώρτζης - Υπομοίραρχος





�ΦΕΚ, παράρτημα από 10 Σεπτεμβρίου 1855, μετά το φ. αρ. 49 της 29 Δεκεμβρίου 1855, σ. 120, αριθ. 667. ΦΕΚ, παράρτημα εις το τέλος του τόμου από 14 Σεπτεμβρίου 1856, σ. 84, αριθ. 672. ΦΕΚ, παράρτημα της 31 Δεκεμβρίου 1857, σ. 133. ΦΕΚ, παράρτημα της 31 Δεκεμβρίου 1858, σ. 121. ΦΕΚ, παράρτημα της 30 Σεπτεμβρίου 1859 μετά το φ. αρ. 50 της 30 Δεκεμβρίου 1859, σ. 116, ΦΕΚ, παράρτημα από 5 Οκτωβρίου 1860 μετά το φ. αρ. 60 της 28 Δεκεμβρίου 1860, σ. 67. ΦΕΚ,  παράρτημα από 23 Οκτωβρίου 1861 μετά το φ. αρ. 78 της 28 Δεκεμβρίου 1861, σ. 67. 


�Β.Δ. της 7 Αυγούστου 1874, ΦΕΚ αρ. 31 της 9 Σεπτεμβρίου 1874, σ. 221.


�Ο ίδιος αναφέρει σε σημειώσεις του, που φυλάσσονται στα ΓΑΚ, Αρχεία ν. Μεσσηνίας, ότι ήταν σύγχρονος του Γρηγόρη Θεοδ. Κουμουνδουράκη (1812-1862), ο οποίος ως λοχαγός πεζικού τραυματίστηκε στα Ναυπλιακά του 1862 και στη συνέχεια στο Άργος υπέκυψε στα τραύματά του. Στ. Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, Αθήνα 1996, σ. 466.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-9, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 197-8.  


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., Κουτηφαραίϊκο Τζάκι, ανάτυπο, σ. 13. Αναφέρεται ο παπά-Ανανίας στο Βαρούσι.


�Οικογένεια Μυκονέα κατοικούσε στην επαρχία Σταυροπηγίου. Ο Παναγιώτης Μυκονέας το 1824 ήταν 22 ετών, υπηρέτησε δε υπό τον Γαλάνη Κουμουνδουράκη, ΓΑΚ, Υπ. Πολ., φάκ. 23, συνημμ. της 26 Αυγούστου 1824,  και υπέγραψε διάφορα φιλοκαποδιστριακά ψηφίσματα, Γενική Εφημερίς Ελλάδος, αρ. φ. 10 της 4 Φεβρουαρίου 1831 και πάλι Γενική Εφημερίς Ελλάδος, αρ. φ. 48 της 27 Ιουνίου 1831. Ο Αναγνώστης Μυκονέας το 1828 ψήφισε για την εκλογή δημογερόντων Κάμπου, ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., αρ. φακ. 24, αριθ. εγγράφου 142 της 6 Ιουνίου 1828. Φίλος του Πέτρου Κουτήφαρη ήταν ο Α. Μυκονέας, Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 40-41, Ιανουάριος-Ιούλιος 1960, σσ. 220 και 227. 


�Τα ενωμένα χωριά Φουρτζάλα και Καμάρι ονομάστηκαν Θουρία, το δε χωριό Αΐζαγα, το οποίο αναφέρεται παρακάτω , πήρε το όνομα Αντικάλαμος, ΦΕΚ, αρ. 40 της 10 Ιουλίου 1867, σ. 497.


�Γ. Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-9, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 204 και του ιδίου, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 40-41, Ιανουάριος-Ιούλιος 1960, σ. 225-6. Ο αρραβώνας έγινε λίγο μετά την είσοδο του Κωλέττη στο Ναύπλιο (29 Μαρτίου 1832), που η οικογένεια Κουτήφαρη βρέθηκε εκτεθημένη στην οργή των αντιπάλων της, κυρίως των Μαυρομιχαλαίων, για τα φιλοκαποδιστριακά αισθήματά της. Από παράδοση αναφέρεται ότι το γένος της συζύγου του ήταν Μοσχολέα.   


�Από μια επιστολή που έγραψε ο Ελβετός την καταγωγή και αξιωματικός του Ελληνικού στρατού Εμμ. Χαν (Hahn 1801-1867), η οποία φυλάσσεται στα ΓΑΚ, Αρχεία του νομού Μεσσηνίας (συλλογή Γ. Αναπλιώτη), φαίνονται οι δισταγμοί του Πέτρου Κουτήφαρη:


“Όχι, Κύριε Πετράκη, δεν σας συλλυπούμαι δια τον γάμον σας διότι ένας άνθρωπος (ο) οποίος έχει την χαρακτήραν δια να μην αρνηθή τον λόγον του, (ο) οποίος δεν θέλει να προξενή σκάνδαλον εις το χωρίον της γέννησής του και (ο) οποίος δεν θέλει να θυσιάση έναν αθώο άνθρωπον, ο αληθινός χριστιανός, (ο) οποίος αποφεύγει την κατάραν της αγαπημένης μητρός του και των συγγενών του (το) μίσος, μ’ έναν λόγον τον άνδρα (ο) οποίος τρέφεται με τοιαύτα φρονήματα δεν τον συλλυπούμαι, αλλά τον συγχαίρομαι και τον σέβομαι. Και, Πετράκη μου, τέτοια απόφασις δεν φέρνει ποτέ ατυχίαν, αλλά ευτυχίαν, σέβας και αγάπην.


	Δια τούτο σε συγχαίρομαι άλλην (μίαν) φοράν δια την καλήν και αξίαν γυναίκα, και δια τα 10 τουφέκια και δια τους 10 ψήφους των συγγενών της γυναικός σας...”.


�Γ. Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-9, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 203 κ.ε.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-9, Ιούλιος Δεκέμβριος 1959, σ. 207. 


�ΦΕΚ, αρ. 4 της 27 Φεβρουαρίου 1839, σ. 24 και ΦΕΚ, αρ. 19 της 5 Οκτωβρίου 1839, σ. 92.


�ΦΕΚ, αρ 3 της 7 Φεβρουαρίου 1847, σ. 17 και ΦΕΚ, αρ. 21 της 26 Ιουνίου 1852, σ. 117.


�Β.Δ. της 26 Ιανουαρίου 1855 και ΦΕΚ, αρ. 3 της 14 Φεβρουαρίου 1855, σ. 15. Του κοινοποιήθηκε στις 21 Ιουνίου 1855.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Τίτλοι Πέτρου Κουτήφαρη, “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 32-33, Ιανουάριος-Ιούνιος 1958, σ. 123 κ.ε. Το ΒΔ εκδόθηκε στις 16 Ιουνίου 1856.


�Β.Δ. της 19 Ιουλίου 1865 και ΦΕΚ, αρ. 37 της 10 Μαΐου 1866, σ. 230. Το 1866, 1867, 1868 πήρε μέρισμα αποστράτου αξιωματικού, ΦΕΚ, αρ. 37 της 10 Μαΐου 1866, σ. 230, υπ΄αριθ. 130. ΦΕΚ, αρ. 29 της 10 Μαΐου 1867, σ. 215, υπ’ αριθ. 100. ΦΕΚ, αρ. 25 της 30 Μαΐου 1868, σ. 206, υπ’ αριθ. 108. Συνέχισε δε μέχρι το 1877 ΦΕΚ, αρ. 82 της 10 Οκτωβρίου 1877, σ. 443, υπ’ αριθ. 87.


�ΦΕΚ, αρ. 44 της 28 Μαΐου 1866, σ. 280.


�Β.Δ. 5 Μαΐου 1867 και ΦΕΚ, αρ. 54 της 13 Σεπτεμβρίου 1867, σ. 654.


�ΓΑΚ, Αρχεία ν. Μεσσηνίας, Συμβόλαιο Αβίας της 3 Ιουλίου 1875, αριθ. 346.


�Όπως αναφέρθηκε πήρε μέρισμα από το Μετοχικό Ταμείο Στρατού για το έτος 1877, ενώ το 1878 δεν αναφέρεται το όνομά του, ΦΕΚ, αρ. 61 της 1 Νοεμβρίου 1878, σ. 467-8. Να σημειωθεί ότι δεν μνημονεύεται στη διαθήκη η σύζυγός του, που θα είχε πεθάνει προηγουμένως. 


�Πέτρου Κουτήφαρη, “Αρχαιολογικαί και Ιστορικαί τινες ειδήσεις περί των εν Πελοποννήσω Φρουρίων”, Απόμαχος τόμ. 1, τεύχ. Θ-ΙΒ(1858)279-288 και 353-364. του Ιδίου, Τρεις Μάχαι των Μανιατών κατά των Αράβων εν έτει 1826, στο Μεσσηνιακό Ημερολόγιο του έτους 1880 που εκδόθηκε από τον Ι. Παρασκευόπουλο μετά το θάνατο του Πέτρου Κουτήφαρη.


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-9, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 199.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 79, της 10 Οκτωβρίου 1830, σ. 381.


�Στ. Καπετανάκη, Ο Πούλος Μαυρίκος, μια αμφιλεγόμενη μορφή του 1821, Λακωνικαί Σπουδαί 10(1990)420 κ.ε.


�Εφημερίς Αθηνών, αρ. φ. 6, της 20 Σεπτεμβρίου 1824, σ. 2. ΓΑΚ, Βλαχ. Εκτ., φάκ. 5 της 22 Ιουλίου 1824.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 24, αρ. εγγράφου 140 της 7 Ιουνίου 1828.


�Νικ. Σπηλιάδη, Απομνημονεύματα, τόμ. Δ’, τεύχ. 1, σ. 72.


�ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 90, της 8 Ιουλίου 1828. Το έγγραφο έχει δημοσιεύσει ο Μίμης Φερέτος στην Καλαματιανή εφημερίδα “Μάχη” της 15 Οκτωβρίου 1984, με τίτλο: “Ιστορικαί Σημειώσεις”. 


�Β. Πατριαρχέα, ό.π., σ. 47, σ. 49, σ. 78-85, σ. 428, ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 118 της 30 Αυγούστου 1828, ΓΑΚ, φάκ. Κ 96, της 22 Μαρτίου 1829, ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ. φάκ. 91, έγκλειστο του 102 εγγράφου της 22 Ιουλίου 1830, ΓΑΚ, Βλαχ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγραφο 173 της 28 Ιουνίου 1830, ΓΑΚ, Βλαχ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 221, έγγραφο της 16 Φεβρουαρίου 1831 κλπ. 


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 91, έγγραφο της 20 Ιουλίου 1830 και Στ. Καπετανάκη, ό.π., Λακωνικαί Σπουδαί 8(1986)433, όπου αναγράφεται ως “Κωνσταντής Σκουτήφαρης από Μάλτα”. 


�ΓΑΚ, Βλαχ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγραφο 156, της 26 Ιανουαρίου 1830, όπου αναφέρονται  τα ακόλουθα:





Aριθμ. 721  


                                                           Ελληνική Πολιτεία


Προς τον κατά την Λακωνίαν και Κάτω Μεσσηνίαν Έκτ: Επίτροπον


Η Επαρχιακή Δημογεροντία Σταυροπηγίου


	Κατά την προς την Δημογεροντίαν πρόσκλησιν της Επιτροπείας υπ’ αριθ. 712, εδιατάχθησαν οι εναγόμενοι Αλτομυριανοί, δια να παρρησιασθώσιν εις την Επιτροπείαν, και είπον ούτε καν αποφασίζουν να μετατωπίσωσιν από τα ίδιά των. Η Δημογεροντία αύτη δεν δύναται, να υποχρεώση αυτούς, με ετούτους τους ολίγους στρατιώτας, και η Επιτροπεία ας ενεργήση περί αυτών τα εικώτα.


	Εν Αλμυρώ τη 26 Ιανουαρίου 1830.                              ΟΙ Δημογέροντες


                                                                                  Στρ. Χριστόδουλος ΚΓ: Καπετανάκης


                                                                                          Κωνσταντίνος Κουτήφαρης   





 Στην υπογραφή του Χριστόδουλου Καπετανάκη το Στρ. σημαίνει “στρατηγός”, βαθμός που του είχε απονεμηθεί στη διάρκεια της επανάστασης και το ΚΓ: είναι το πατρώνυμό του “Καπετάν Γεωργίου”. Πολλές φορές είναι δυσανάγνωστα και αποδίδονται παραποιημένα.


�Γιάννη Αναπλιώτη, “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-39, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 203.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Έγγραφα του 1832, “Αρχείον “ Μεσσηνίας, αρ. φ. 40-41, Ιανουάριος-Ιούνιος 1960, σ. 223.


�Στ. Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, Αθήνα 1996, σ. 407. Ο Κανερίνης είχε παντρευτεί τη Γεωργίτσα Γεωργίου Μαυρομιχάλη και κατοικούσε στα Γιαννιτσάνικα, ακολουθούσε δε πολιτική εχθρική προς τον Ιωάννη Καποδίστρια. Στις 26 Φεβρουαρίου 1832 ο Κανερίνης Καπετανάκης και ο Χαρίλαος Κατσάκος-Μαυρομιχάλης είχαν κάψει το σπίτι του Μιχάλη Νικητάκη στη Μεγάλη Μαντίνεια, Κ. Λ. Κοτσώνη, Κατάληψη της Καλαμάτας Από τους Μανιάτες (1831) κατ’ ανέκδοτον έκθεσιν, Πελοποννησιακά, Πρακτικά Α’ συνεδρίου Μεσσηνιακών Σπουδών, Αθήναι 1977, σ. 195 και 198. και Στ. Καπετανάκη, ό.π., σ. 137, 391, 407. Να σημειωθεί ότι ανωτέρω αναφέρεται εσφαλμένα πως η Γεωργίτσα Μαυρομιχάλη, που αρχικά παντρεύτηκε τον Κανερίνη Καπετανάκη και μετά το θάνατό του ήρθε σε δεύτερο γάμο με το Βενετσάνο Καπετανάκη, ήταν κόρη του Κυριακούλη, ΓΑΚ ν. Μεσσηνίας συμβόλαια Παν. Λ. Στραβοσκιάδη αριθ. 59, 376 και 377.  


�Δια της από 3 (15) Νοεμβρίου 1836 Βασιλικής Αποφάσεως, η οποία δημοσιεύτηκε στο ΦΕΚ, αρ. 91 της 31 Δεκεμβρίου 1836, σ. 501 και Β. Δ. της 24 Απριλίου (6 Μαΐου 1843) που δημοσιεύτηκε στο ΦΕΚ. αρ. 17, της 3 Ιουνίου 1843, σ. 77.


�ΦΕΚ, αρ. φ. 19 της 5 Οκτωβρίου 1839, σ. 94-5. Αναφέρεται ως κάτοικος Βαρουσίου. Μαζί του τέθηκαν σε ενέργεια οι χαρακτησρισμένοι υπολοχαγοί Μιχάλης Βαρκλαντής από τον Κάμπο, Πιέρος Αλούπης από τον Κάμπο και Παναγιώτης Καλικούνης από τους Δολούς.


�ΦΕΚ, αρ. φ. 3 της 13 Φεβρουαρίου 1841, σ. 14 και εφημερίδα Αθηνών “Αιών”, αρ. φ. 164 της 22 Μαΐου 1840, σ. 3.


�ΦΕΚ, αρ. φ. 3 της 30 Ιανουαρίου 1842, σ. 23Α. Μαζί του διορίστηκαν ως πραγματικοί υπολοχαγοί στην 4η Τετραρχία ο Πιέρος Αλούπης, ο Παναγιώτης Καλικούνης και ο Παναγιώτης Κοκκώνης.


�ΦΕΚ, αρ. φ. 31 της 27 Δεκεμβρίου 1842, σ. 178Β.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά  2(1969-70)220 και εφημερίδα Αθηνών “Αιών”, αρ. φ. 38 της 8 Σεπτεμβρίου 1844, σ. 4Γ.


�ΦΕΚ, αρ. 27 της 9 Νοεμβρίου 1845, σ. 131.


�ΦΕΚ, αρ. φ. 33 της 22 Αυγούστου 1852 και αρ. φ. 37 της 31 Αυγούστου 1852.


�ΦΕΚ, παράρτημα της 21 Δεκεμβρίου 1844, σ. 213. ΦΕΚ, παράρτημα της 8 Δεκεμβρίου 1845, μετά το φ. 27 της 9 Νοεμβρίου 1845, σ. 12. ΦΕΚ, παράρτημα 1851, σ. 101, αρ. 38. ΦΕΚ, παράρτημα 1852, σ. 116, αρ. 38. ΦΕΚ, παράρτημα 1853, σ. 25, αρ. 38, ΦΕΚ, παράρτημα 1854, σ. 117, αρ. 537. ΦΕΚ, παράρτημα της 10 Σεπτεμβρίου 1855, σ. 119, αρ. 635. ΦΕΚ, παράρτημα της 14 Σεπτεμβρίου 1856, σ. 83, αρ. 643. ΦΕΚ, παράρτημα της 31 Δεκεμβρίου 1857, σ. 132. ΦΕΚ, παράρτημα της 31 Δεκεμβρίου 1858, σ. 121. ΦΕΚ, παράρτημα της 30 Αυγούστου 1859, σ. 116, όπου γίνεται για τελευταία φορά αναφορά στο όνομά του, γιατί προφανώς θα απεβίωσε.


�Η οικογένεια Κλώστη θα πρέπει να καταγόταν από την Αλαγονία. Αναφέρεται ότι ο Θεοδωρής Κλώστης στις 15 Οκτωβρίου 1587 αφιέρωσε κτήματα στην παλαιά μονή Περιβλέπτου της Αλαγονίας, της οποίας μετόχιο λέγεται ότι ήταν η μονή της Σιδερόπορτας, Ν. Βέη, Οι Χαμάρετοι, Αθήναι 1903, σ. 11.  ΓΑΚ, Αρχεία ν. Μεσσηνίας συμβόλαιο Π. Λ. Στραβοσκιάδη αριθ. 1539 της 2 Μαΐου 1851, συμβόλαια δήμου Αβίας αριθ. 320 της 5 Φεβρουαρίου 1859, αριθ. 364 της 3 Μαρτίου 1859, που μέχρι τότε ζούσε ο Κωνσταντίνος Τζ. Κουτήφαρης και αριθ. 890 της 26 Ιανουρίου 1860, που είχε ήδη πεθάνει. 


�Γιάννη Αναπλιώτη, ό.π., “Αρχείον” Μεσσηνίας, αρ. φ. 38-39, Ιούλιος-Δεκέμβριος 1959, σ. 205. Να σημειωθεί ότι το 1832 υπήρχε το συνοικέσιο του Τζανέτου, γι΄αυτό και ο Παναγιώτης Τζαν. Κουτήφαρης έγραψε στις 17 Απριλίου 1832 στον ανιψιό του Πέτρο Δημ. Κουτήφαρη: “...σου ορκώνομαι εις την ζωήν την εδικήν μου και εις την ζωήν των παιδίων μου ότι αυτή η υπανδρία είναι καλλιότερη τόσον από του αδελφού σου, ωσάν και από του Τζανέτου και η κορίτζα ωσάν και το πράμμα (προίκα)...”, Γ. Αναπλιώτη, ό.π., αρ. φ. 40-41, Ιανουάριος-Ιούνιος 1960, σ. 226. 


�Στ. Καπετανάκη, Ο Πούλος Μαυρίκος. Μια αμφιλεγόμενη μορφή του 1821, Λακωνικαί Σπουδαί 10(1990)415. Στα Αρχεία Αγωνιστών της Εθνικής Βιβλιοθήκης βρίσκεται ο φάκελλός του, όπου αναφέρεται το όνομα της κόρης του.


�Bory de Saint Vincent, Expedition Scientifique de Morea, Section Sciences Physique, Paris 1832, τόμ. Α, σ. 381. Υπολόγισε την ηλικία της το 1829 σε δεκάξι χρόνια.


�ΦΕΚ, παράρτημα από 5 Οκτωβρίου 1860 μετά το φύλλο αρ. 60 της 28 Δεκεμβρίου 1860, σ. 139, αριθμός καταλόγου 62. Τον επόμενο χρόνο στο ΦΕΚ παράρτημα από 23 Οκτωβρίου 1861 μετά το φύλλο αρ. 78 της 28 Δεκεμβρίου 1861, σ. 146, αριθμός καταλόγου 58,  έχουν τεθεί τα στοιχεία συνωνύμου του, ο οποίος είχε πεθάνει από το 1859. 


�ΓΑΚ ν. Μεσσηνίας, α) Συμβόλαια Καλαμάτας του Πανάγου Λινάρδου Στραβοσκιάδη αρ. 933 της 30 Δεκεμβρίου 1850 και αρ. 1539 της 2 Μαΐου 1851 και β) Συμβόλαια Αβίας αρ. 320 της 5 Φεβρουαρίου 1859 και αρ. 890 της 26 Ιανουρίου 1860.


�ΓΑΚ ν. Μεσσηνίας, Συμβόλαια Πανάγου Λινάρδου Στραβοσκιάδη αρ. 306 του 1850 και 1604 της 26 Μαΐου 1851, όπου ενοικίαζε εργαστήριο το οποίο είχε στην καταχή της. Το 1857 η Αικατερίνη Δημ. Κουτήφαρη δανείστηκε από το Σταυριανό Καπετανάκη 130 δρχ., Συμβολαιογραφείο Καλαμάτας Ηλία Καπετανάκη αρ. 55 της 4 Φεβρουαρίου 1857. 


�ΓΑΚ ν. Μεσσηνίας, Συμβόλαιο Αβίας αρ. 320 της 5 Φεβρουαρίου 1859.


�ΦΕΚ αρ. 31 της 2 Αυγούστου 1858 μετά τη σελίδα 210 Παράρτημα με το προϋπολογισμό του 1859, σ. 93. 


�Εφημερίδα Αθηνών ”Αιών”, αρ. φ. 164, της 22 Μαΐου 1840, σ. 3.


�ΓΑΚ ν. Μεσσηνίας, Συμβόλαια Αβίας α) αρ. 320 της 5 Φεβρουαρίου 1859, β) αρ. 364 της 3 Μαρτίου 1859, γ) αρ. 26 Ιανουαρίου 1860 και δ) αρ. 65 της 13 Μαΐου 1873. 


�ΓΑΚ ν. Μεσσηνίας, Συμβόλαιο Αβίας αριθ. 1099 της 25 Αυγούστου 1876.


�ΒΔ της 10 Ιανουαρίου 1872, ΦΕΚ αρ. 15 της 2 Απριλίου 1872, σ. 125, όπου σημειώνεται Δ. Ι. Κοντίφαρης και ΒΔ της 23 Αυγούστου 1872, ΦΕΚ αρ. 44 της 30 Οκτωβρίου 1872, σ. 393, αλλά στο μεταξύ είχε αντικατασταθεί από τον Ευστ. Καραμπατέα.


�ΒΔ της 30 Σεπτεμβρίου 1878,ΦΕΚ αρ. 55 της 6 Οκτωβρίου 1878, σ. 396.


�Αρχειο Αγωνιστών Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος, φάκ. Παναγιώτη Κουτήφαρη. Στην αίτησή του αναφέρει ότι έστειλε τα πιστοποιητικά του και τα άλλα αποδεικτικά στοιχεία το 1835, αλλά δεν πήρε καμία απάντηση. 


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγραφο 173 της 28 Ιουνίου 1830 και Γενική Εφημερίς Ελλάδος, αρ. φ. 79 της 1 Οκτωβρίου 1830, σ. 381. Να σημειωθεί ότι ο Παναγιώτης υπογράφει ως “Κουτούφαρης”, ενώ ο αδελφός του Κωνσταντίνος ως “Κουτίφαρης”.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 91, έγγραφο της 25 Ιουλίου 1830.


�Γενική Εφημερίς Ελλάδος, αρ. φ. 10 της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 50.


�Αρχείο Αγωνιστών Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος, φάκ. Βενετσάνου Καπετανάκη.


�Εφημερ. Αθηνών “Αιών”, αρ. φ. 290, της 2 Σεπτεμβρίου 1841, σ. 4.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 2(1969-70)221.


�ΦΕΚ, παράρτημα από 10 Σεπτεμβρίου 1855 μετά το φ. αρ. 49 της 29 Δεκεμβρίου 1855, σ. 120, αριθ. 667. ΦΕΚ, παράρτημα από 14 Σεπτεμβρίου1856 στο τέλος του τόμου, σ. 84, αριθ. 671.  ΦΕΚ, παράρτημα του φύλλου της 31 Δεκεμβρίου 1857, σ. 133. ΦΕΚ, παράρτημα του φ. 58 της 31 Δεκεμβρίου 1858, σ. 121. ΦΕΚ, παράρτημα της 30 Σεπτεμβρίου 1859 μετά το φ. αρ 50 της 30 Δεκεμβρίου 1859, σ. 116. ΦΕΚ, παράρτημα από 5 Οκτωβρίου 1860 μετά το φ. αρ. 60 της 28 Δεκεμβρίου 1860, σ. 67. ΦΕΚ, παράρτημα από 23 Οκτωβρίου 1861 μετό φ. αρ. 78 της 30 Δεκεμβρίου 1861, σ. 76. 


�ΓΑΚ, Αρχεία ν. Μεσσηνίας, συμβόλαιο δήμου Αβίας αριθ. 433 της 22 Οκτωβρίου 1873. Τότε ήταν χήρα. Η διανομή της περιουσίας της έγινε στα παιδιά της στις 17 Νοεμβρίου 1875, ΓΑΚ, Αρχεία ν. Μεσσηνίας, συμβόλαιο Αβίας αριθ. 617/1875.


�ΓΑΚ, Αρχεία ν. Μεσσηνίας, συμβόλαια δήμου Αβίας αρ. 330 της 10 Σεπτεμβρίου1873 και αριθ. 346 της 3 Ιουλίου 1875.


�ΓΑΚ, Αρχεία ν. Μεσσηνίας, συμβόλαιο δήμου Αβίας αρ. 450 της 28 Οκτωβρίου 1873.


�Είναι η μητέρα του ηρωϊκού υπολοχαγού Θάνου Κουμανταρέα που έπεσε το 1922 στη Μικρά Ασία, Στ. Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, Αθήνα 1996, σ. 458.


�ΓΑΚ, Αρχεία ν. Μεσσηνίας, συμβόλαιο δήμου Αβίας αριθ. 1010 της 13 Μαΐου 1860.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1(1968)626.


� Από τον Οκτώβριο του 1873 αναφέρεται ως “δημοτικός εισπράκτορας”, όπως φαίνεται από συμβόλαιο, το οποίο συντάχθηκε στις 22 Οκτωβρίου 1873 από το Ν. Μούντανο και βρίσκεται στα ΓΑΚ, Αρχεία ν. Μεσσηνίας.  συμβόλαιο δήμου Αβίας αριθ. 433, απελύθη δε από την υπηρεσία με το ΒΔ της 7 Αυγούστου 1874, ΦΕΚ αρ. 31 της 9 Σεπτεμβρίου 1874, σ. 221.


�ΓΑΚ, Αρχεία ν. Μεσσηνίας, Συμβόλαια Αβίας αρ. 2499 της 16 Ιανουαρίου 1868. ΒΔ της 17 Μαΐου 1871, ΦΕΚ αρ. 38 της 30 Αυγούστου 1871, σ. 268. ΒΔ της 18 Αυγούστου 1875, ΦΕΚ αρ. 57 της 16 Οκτωβρίου 1875, σ. 392. ΒΔ της 11 Νοεμβρίου 1875, ΦΕΚ αρ. 18 της 13 Απριλίου 1876, σ. 111. ΒΔ της 5 Απριλίου 1877, ΦΕΚ αρ. 74 της 9 Σεπτεμβρίου 1877, σ. 381. ΒΔ της 15 Μαρτίου 1878, ΦΕΚ αρ. 52 της 11 Σεπτεμβρίου 1878, σ. 374.  


�Γιάννη Αναπλιώτη, Τζανέτμπεης Κουτήφαρης, ό.π., σ. 20.


�Το 1836 έλαβε μέρος σε δημοπρασία για την ενοικίαση εργαστηρίου της μονής Καλογραιών, ΓΑΚ, Μοναστηριακά, φάκ. 371, έγγραφο αρ. 150 της 10 Ιανουαρίου 1836.


�ΦΕΚ, παράρτημα στο τέλος του τόμου 1854, σ. 86, αριθ. 83, όπου σημειώνεται ηλικίας 58 ετών, κάτοικος Καλαμάτας, κτηματίας με αξία ακινήτου περιουσίας 6.000 δρχ. ΦΕΚ, παράρτημα 10 Σεπτεμβρίου 1855 στο τέλος του τόμου, σ. 16, αριθ. 81. ΦΕΚ, παράρτημα της 14 Σεπτεμβρίου 1856 στο τέλος του τόμου, σ. 117, αριθ. 68. ΦΕΚ, παράρτημα μετά το φύλλο της 31 Δεκεμβρίου 1857, σ. 98. ΦΕΚ, παράρτημα του φύλλου της 31 Δεκεμβρίου 1858, σ. 65, αριθ. 62. ΦΕΚ, παράρτημα του φύλλου αριθ. 50 της 30 Δεκεμβρίου 1859, σ. 132, αριθ 63, όπου σημειώνεται ότι απεβίωσε. ΦΕΚ, από 5 Οκτωβρίου 1860, μετά το φύλλο αριθ. 60 της 28 Δεκεμβρίου 1860, σ. 139, αριθ. 62, όπου σημειώνεται Τζανέτος Κουτήφαρης, 45 ετών, κάτοικος Καλαμάτας, κτηματίας με αξία ακίνητης περιουσίας ανερχομένη στο ποσόν των 10.000 δρχ. ΦΕΚ, παράρτημα από 23 Οκτωβριου μετά το φύλλο αρ. 78 της 28 Δεκεμβρίου 1861, σ. 146, αριθ. 58, όπου αναφέρεται 64 ετών, κάτοικος Καλαμάτας με αξία ακινήτου περιουσίας 6.000 δραχμών. Προφανώς πρόκειται για δύο πρόσωπα με το ίδιο όνομα, αλλά διαφορά ηλικίας κατά 20 χρόνια και περιουσίας κατά 4.000 δρχ.


�ΒΔ της 1/5/1848, ΦΕΚ, αρ. 17 της 22 Ιουνίου 1848, σ. 82, όπου σημειώνεται ως Δ. Κουτουφάρας. ΦΕΚ, αρ. 32 της 19 Σεπτεμβρίου 1849, σ. 140. ΦΕΚ, αρ. 15 της 8 Ιουνίου 1851, σ. 81 και ΦΕΚ, αρ. 37 της 5 Δεκεμβρίου 1851, σ. 184. ΦΕΚ, αρ. 35 της 17 Σεπτεμβρίου 1854, σ. 188. ΦΕΚ, αρ. 41 της 19 Οκτωβρίου 1855, σ. 263. ΦΕΚ, αρ. 21, της 7 Ιουνίου 1856, σ. 150. ΦΕΚ, αρ. 46 της 6 Οκτωβρίου 1858, σ. 297, όπου Υπάρχουν δύο αναφορές στο όνομά του με το ΒΔ της 18/6/1858 και το ΒΔ της 10/7/1858.


�ΦΕΚ, αρ. 42 της 23 Σεπτεμβρίου 1859, σ. 304. Το ΒΔ ήταν από της 22 Ιουλίου 1859.


�ΦΕΚ αρ. 12 της 4 Δεκεμβρίου 1862, σ. 57. Να σημειωθεί ότι υπουργός Δικαιοσύνης της προσωρινής κυβέρνησης ήταν ο Αλέξανδρος Γαλ. Κουμουνδούρος από τη Γαρμπελιά της Ζαρνάτας και Γενικός Γραμματέας του Υπουργείου Δικαιοσύνης ο Δημήτριος Σαράβας από τους Δολούς.


�ΒΔ της 8 Μαΐου 1870, ΦΕΚ, αρ. 22 της 26 Ιουνίου 1870, σ. 157, σημειώνεται Δ. Κουτούφαρης. ΒΔ της 4 Ιανουαρίου 1871, ΦΕΚ, αρ. 13 της 14 Απριλίου 1871, σ. 78, σημειώνεται Διονύσιος Κουτούφαρης. ΒΔ της 2 Μαΐου 1874, ΦΕΚ, αρ. 27 της 20 Ιουλίου 1874, σ. 187, σημειώνεται Διονύσιος Κουτήφαρης. ΒΔ της 30 Μαΐου 1874, ΦΕΚ, αρ. 36 της 22 Οκτωβρίου 1874, σ. 260, σημειώνεται έκτοτε Δ. Κουτήφαρης. ΒΔ της 12 Οκτωβρίου 1874, ΦΕΚ, αρ. 11 της 21 Φεβρουαρίου 1875, σ. 64.  ΒΔ της 24 Μαΐου 1875, ΦΕΚ, αρ. 43 της 29 Ιουνίου 1875, σ. 293. ΒΔ της 9 Σεπτεμβρίου 1875, ΦΕΚ, αρ. 61 της 28 Νοεμβρίου 1875, σ. 421.  ΒΔ της 28 Νοεμβρίου 1875, ΦΕΚ, αρ. 19 της 20 Απριλίου 1876, σ. 120. ΒΔ της 28 Φεβρουαρίου 1876, ΦΕΚ αρ. 30 της 30 Ιουνίου 1876, σ. 201.


�Ο βαθμός του ειρηνοδίκη και οι πόλεις στις  οποίες υπηρέτησε ο Διονυσίος Κουτήφαρης προκύπτουν από τα μαθητολόγια Μεσσηνίας όπου αναγράφονται τα παιδιά του. Τα στοιχεία αυτά τέθηκαν στη διάθεσή μου από ανέκδοτη εργασία της  προϊσταμένης των Γενικών Αρχείων του Κράτους/Αρχεία του νομού Μεσσηνίας κ. Αναστασίας Μηλίτση-Νίκα, την οποία και θερμά ευχαριστώ για την ευγενική προσφορά της.


�Στ. Καπετανάκη, Οι Μαντίνειες της Μάνης, Αθήνα 1996, σ. 582.


�ΦΕΚ αρ. 25 της 2 Ιουνίου 1860, σ. 140.


�Αρχείο Αγων. Εθν. Βιβλιοθ. Ελλάδος, υπάρχει το αχρονολόγητο έγγραφο της μύησής του, αλλά το όνομά του δεν υπάρχει στους γνωστούς καταλόγους του Βαλ. Μέξα ή του Παν. Σέκερη, ούτε στου Τάκη Κωνσταντόπουλου, Νέα ονόματα Πελοποννησίων Φιλικών από τα αρχεία της Τσαρικής Αστυνομίας, Πελοποννησιακή Πρωτοχρονιά 8(1964)341. 


�Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. Β’, σ. 345 και τόμ. ΣΤ’, σ. 186. ΓΑΚ, Εκτελ. φάκ. 14β, έγγραφο της 11 Ιουλίου 1824.


� Δ. Β. Βαγιακάκου, Η Μηλέα της Έξω Μάνης και επιγραφαί Χριστιανικών χρόνων εξ αυτής, Μεσσηνιακά Γράμματα 2(1967)158.


� Σ. Β. Κουγέα: Νικήτα Νηφάκη, Μανιάτικα ιστορικά στιχουργήματα, Αθήναι 1964, σ. 39.


� Ν. Β. Δρανδάκη, Πρακτικά της Αρχαιολογικής Εταιρείας 1976, σ. 246. Στο ναό της Παναγίτσας στα Φαγκριάνικα αναγράφεται σε επιγραφή το όνομα του ″Φαγρή″, που θα πρέπει να θεωρηθή ότι από την οικογένειά του πήρε το όνομα ο οικισμός. 


� Το όνομα του οικισμού προέρχεται από τους Ξανθιάνους-Ξανθάκηδες, οικογένεια που αποτελεί κλάδο της πατριάς των Γιατρών-Μεδίκων του Οιτύλου.


� Κ. Κόμη, Πληθυσμός και οικισμοί της Μάνης, σσ. 313, 584.


� Ν. Β. Δρανδάκη, Δύο Βυζαντικές ενεπίγραφες πλάκες Αγίας Τράπεζας σε ναούς της Μεσσηνιακής Μάνης, Ανάτυπο από τον τόμο ″Μνήμη″ Γεωργίου Ι. Κουρμούλη, Αθήναι 1980, σ. 1. Αξιοσημείωτο είναι ότι αναφέρονται στις πλάκες τα ονόματα Στανίνα και Πόθου Συράκου, όπως και του Δοβορότα, που φαίνεται να έχουν σλαβική ρίζα.


� Fr. Miclosish, Ios. Müller, Acta et diplomata, τόμ. 2, σ. 272.


� Κ. Σάθα, Μνημεία Ελληνικής Ιστορίας, τόμ. Ε’, σ. 33.


� Στεφ. Παπαδόπουλου, Η κίνηση του Δούκα του Νεβέρ Καρόλου Γονζάγα για την απελευθέρωση των Βαλκανικών λαών (1603-1625), Θεσσαλονίκη 1966, φωτογραφία του εγγράφου έναντι σελ. 145.


� Peter Topping, Taxation di mactu in Mani under Venetian rule, Πρακτικά Δ’ Διεθνούς συνεδρίου Πελοποννησιακών Σπουδών, τόμ. Γ’, Αθήναι 1992-3, σ. 8.


� Σ. Β. Κουγέα, Συμβολαί εις την ιστορίαν και την τοπογραφίαν της βορειοδυτικής Μάνης, Ελληνικά 6(1933)299 και 296. Ο Μέγας Ζυγός ήταν πατριαρχική εξαρχία από το 1476-1482 και το 1618 τη νεμόταν ″+ ο ιερεύς Νικήτας και έξαρχος Ζυγού″. Π. Γ. Ζερλέντου, Τάξις ιεραρχική των εν Πελοποννήσω αγίων του Θεού εκκλησιών, η μητρόπολις Ζαρνάτας και αι εν Μάνη επισκοπαί, Ερμούπολις 1922, σσ. 44 και 48 κ.ε.


� D. Anoyatis-Pelé, Connaisance de la population et de productions de la Morea a travers un manuscrit anonyme de la fin du XVIIIe siecle, Athens 1987, σ. 98.


� Σ. Β. Κουγέα, Ο ιατρός του Μυστρά Ηλίας Δόξας, Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)326 και Κ. Μέρτζιου, Πότε και πώς έπεσε η Μάνη εις χείρας των Τούρκων το 1715, Πελοποννησιακά 3-4(1958-9)276.


� Γ. Αναπλιώτη, Π. Κουτήφαρη: Ηγεμόνες της Μάνης, Μεσσηνιακά Χρονικά 2(1962)293 και Στ. Καπετανάκη, Μαρτυρίες από τον κώδικα της μονής της Τίμιοβας για τις καπετανίες της Έξω Μάνης, Μεσσηνιακά Χρονικά 2(2000-2002)86.


� Λέγεται ότι είχε βάλλει δηλητήριο στο μισό μέρος από ένα τσαμπί σταφύλι και ενώ αυτός έτρωγε από το καθαρό μέρος, πρόσφερε στον καπετάν Γιαννάκη Κουτήφαρη το δηλητηριασμένο. Σ. Β. Κουγέα, Βιβλιοκρισία Γιάννη Αναπλιώτη, Πελοποννησιακά 2(1957)460. Στ. Καπετανάκη, Η οικογένεια Κουτήφαρη ή Κουτούφαρη, Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)459.


� Α. Γούδα, Βίοι παράλληλοι, τόμ. Η’, σ. 402.


� Θ. Κολοκοτρώνη, Διήγησις συμβάντων της Ελληνικής φυλής, Αθήναι 1846, σ. 9.


� Ι. Λ. Κυβέλου, ″Κυβελαίοι″ ηγετικό γένος της Μάνης, Αθήναι 1995, σσ. 9-10 κ.ε. Δεν είναι σωστό το αναγραφόμενο, ότι κάποιος με το όνομα Κυβέλος υπέγραψε έγγραφο το 1690. Στο έγγραφο αυτό από την καστελανία της Ζαρνάτας, που περιλάμβανε όλη την Έξω Μάνη, υπάρχει η υπογραφή του capitan Jatro da Milea (στιχ. 75). Σ. Β. Κουγέα, Τα ονόματα των κατοίκων της κοινότητος Ζαρνάτας, Πελοποννησιακά, Σύμμεικτα 2(1957)429. Ότι πρόκειται περί της καστελανίας και όχι της καπετανίας της Ζαρνάτας φαίνεται από τις υπογραφές του Sari da Nomici (στιχ. 54), Zaili da Nomici (στιχ. 68), από την παρουσία αντιπροσώπων των τεσσάρων γενεών της Λαγκάδας, ήτοι του Βασίλη Αλεξάκη (στιχ. 45), του Ταβουλάρη και Γιωργάκη Βούλτσου (στιχ. 48 και 49), του Νικολάου Μιχαλάκη-Μιχαλίτση (στιχ. 50) και του Ανδρέα Ξυλάστορα (στιχ. 51) κλπ. 


� Ε. Π. Αλεξάκη, Τα γένη και η οικογένεια στην παραδοσιακή κοινωνία της Μάνης, Αθήναι 1980, σ. 166.


� Ν. Κατσικάρου, Η βεντέττα στην Μάνη, σ. 81, όπου αναφέρεται ότι οι οικογένειες Κυβέλου, Ξανθάκη, Λιανέρη και Καστάνη αποτελούν κλάδο της πατριάς των Γιατρών-Μεδίκων του Οιτύλου.


� Βλέπε παράρτημα αριθ. εγγρ. 2. ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92, έγγρ. 189. Ο Ευστράτιος Ιατρού-Κυβέλος αναφέρεται συνήθως μόνον ως Ιατρού ή Ιατρίδης, ήταν εγγονός του Πανάγου Κυβέλου και κατοικούσε στο Κοτρώνι του Λεύκτρου, διαχωρίζεται δε από το Στράτη Γεωργ. Κυβέλο που κατοικούσε στη Γαρμπελιά και ήταν γιός του αδελφού του Πανάγου Κυβέλου, δηλαδή ανιψιός. Ο Πανάγος Κυβέλος γράφει: ″…τον εγγονόν μου Στράτην Κυβελάκον…″ και αλλού ″…τον έγγονά μου Ευστράτιον…″, εννοώντας τον Ευστράτιο Ιατρού-Κυβέλο. ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 91, έγγρ. 168 και φάκ. 92, έγγρ. 181. Ο Ευστράτιος Ιατρού μαζί με τον Πέτρο Σεκούρη και Ιωάννη Γιαννουλέα-Αλεξάκη εξουσιοδοτήθηκαν από τις επαρχίες Ζυγού και Μηλέας να καταγγείλουν στον Ιω. Καποδίστρια τις καταχρήσεις του Χρηστέα και των συμμάχων του Μαυρομιχαλαίων. ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, έγγρ. 22 Αυγούστου 1830, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830 και ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92, έγγρ. 110 της 16 Αυγούστου 1830. 


� Ο σύλλογος των Κυβελαίων μου παρεχώρησε ευγενώς το γενεαλογικό δένδρο των αρρένων μελών της οικογενείας, όπως το συνέταξαν ο Μήτσος και ο Γιάννης Λεων. Κυβέλος.


� Ι. Λ. Κυβέλου, ό.π., σ. 13.


� Το κατωτέρω έγγραφο προέρχεται από το Ιστορ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, φάκ. 26, έγγρ. αριθ. 47 και αναφέρει:


	″:1765: Ιουνίου : 12 : Καλαμάτα.


	Δια του παρόντος γράμματος φανερώνει και ομολογεί ότι ο κάτωθεν γεγραμμένος Κυρ Τζανετάκης Καπετανάκης, πως την σήμερον επούλησε από μέρος της Κυρίας μητέρας του Καπετάνισσας και αδελφού του καπετάν κυρ Γιωργάκη, και αδελφός του κυρ Πιέρος, του άρχων μπάρμπα του κυρ Παναγιώτη Μπενάκη βελανίδι χιλιάδας τετρακόσιες Νο : 400 : χαμάδα και αποδέλοιπο κατά της πραμμάτιας το καλλιότερο οπού νά ‘ναι, το οποίο βελανίδι αγρικέται το παζάρι του προς εφτά γρόσια την χιλιάδα φράνκος αμπόρδο (ελεύθερο δασμού επί του καταστρώματος του πλοίου), και υπόσχονται ναν το παραδώσουν τον ερχάμενον Μάρτιον Απρίλιο ή και όλον τον Μάιον, ότι καιρό έρθει το μπαστιμέντο (είδος πλοίου). Και πηγαίνοντας το μπαστιμέντο να το περιλάβη να έχει ναν τους κάνει την τελείαν ξεπληρωμήν του αυτού βελανιδίου. Και δια βέβαιον της αληθείας έγινε το παρόν εις ένδειξιν βεβαιωμένο ιδιοχειρός του. 


	Τζανέτος Ληγοράκης βεβαιώνω


	Μιχάλης : Γιαννάκης : Μαυρομιχάλης ήμου<ν> παρώ<ν> και μαρτυρώ


	Δημητράκης Στρατάκης ήμουν μπαρώ<ν> και μαρτυρώ″.


	Το έγγραφο αυτό μας δίδει ακόμη πολλές και αξιόλογες πληροφορίες. Φαίνονται τα αδέλφια του Τζανήμπεη Γρηγοράκη. Η μητέρα του ήταν η Καπετάνισσα που ζούσε στο Σκουτάρι, αλλά ήταν της οικογενείας Γρηγοράκη και όχι Στεφανοπούλου. Αν οι Γρηγοράκηδες αποτελούσαν κλάδο των Στεφανοπούλων, ο Τζανήμπεης θα έλεγε στους Στεφανόπολι ότι έχουν κοινή καταγωγή. Προφανώς στο έγγραφο παραποιήθηκε το όνομα Γρηγοράκης σε Στεφανόπουλος, πιθανώς γιατί εκείνο τον καιρό γινόταν προσπάθεια να αναγνωρισθή η ευγενική καταγωγή των Στεφανοπούλων της Κορσικής. Δ. Β. Βαγιακάκου, Ειδήσεις περί Μάνης εκ γαλλικού υπομνήματος του 1780, Λακωνικαί Σπουδαί 3(1977)185. Ο πατέρας του Τζανήμπεη πιθανώς δεν θα ζούσε τότε, ούτε στα μετέπειτα Ορλωφικά, όπως υποθέτει ο Σ. Β. Κουγέας, Συμβολαί εις την ιστορίαν της υπό τους Ορλώφ Πελοποννησιακής επαναστάσεως, Πελοποννησιακά 1(1956)62-3.. 


� Ι. Λ. Κυβέλου, ό.π., σ. 12. 


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, έγγρ. της 22 Αυγούστου 1830, συνημμ. της 24 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 260, έγγρ. 241 και Γεν. Εφημερίς Ελλάδος, παράρτ. του φ. αριθ. 10 της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49.


� Γεν. Εφημ. Ελλάδος, παράρτ. του φ. 18 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 277.


� Ιστ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, Αρχ. Αγώνος (87), φάκ. 58, έγγρ. 5693.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Διοικητική Επιτροπή, φάκ. 94, έγγρ. 135.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., φάκ. 25, αριθ. εγγρ. 27 της 6 Αυγούστου 1824  και ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμου, φάκ. 27, έγγρ. 080, αριθ. καταλ. 4.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, έγγρ. 22 Αυγούστου 1830, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 256, έγγρ. 255.


� Γεν. Εφημ. Ελλάδος, παράρτ. του φ. 18 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 277.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 269, έγγρ. 235 , της 16 Ιουνίου 1831.


� Αναφέρεται γεννημένος το 1799. ΓΑΚ, Αριστεία, για το χάλκινο αριστείο φάκ. 38, έγγρ. 090, αριθ. καταλ.11 και έγγρ. 101 και έγγρ. 104, αριθ. καταλ. 17, για το αργυρό αριστείο φάκ. 276, έγγρ. 100, αριθ. καταλ. 10 και φάκ. 281, έγγρ. 130, αριθ. καταλ. 10 (το αριστείο δόθηκε διά προτάσεως Ευστρ. Καραμπάτου).


� Α. Α. Ε. Β. Ε., κουτί 101, φάκ. αριθ. 55.


� ΦΕΚ, αριθ. 27 της 24 Αυγούστου 1850, σ. 277.


� ΦΕΚ, 1850 παράρτημα σελίδα 93· 1851 π. σ. 99, α. α. 24· 1852 π. σ. 115 α. α. 23· 1853 π. σ. 23 α. α. 22· 1854 π. σ. 116 α. α. 438· 1855 π. σ. 118 α. α. 535· 1856 π. σ. 82 α. α. 542· 1857 π. σ. 130 α. α. 554· 1858 π. σ. 119 α. α. 536· 1859 π. σ. 114 α. α. 744· 1860 π. σ. 65 α. α. 525 και 1861 π. σ. 73 α. α. 529.


� Ιστορ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, Αρχ. Λαδά (48), φακ. 5, εκλογή δήμου Λεύκτρου, αύξ. αριθ. 203, 452, 454 και Στ. Καπετανάκη, Η εκλογή διαδόχου του βασιλιά ‘Οθωνα, Εφημ. Καλαμάτας ″Ελευθερία″ της 4 Ιουλίου 2003, σ. 10.


� ΓΑΚ, φάκ. 286, έγγρ. 014, αριθ. καταλόγου 850.


� ΦΕΚ, 1856 παράρτ. σελ. 82 α. α. 576· 1857 π. σ. 130 α. α. 584· 1858 π. σ. 120 α. α. 566· 1859 π. σ. 115 α. α. 772· 1860 π. σ. 65 α. α. 552 και 1861 π. σ. 74 α. α. 557.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, έγγρ. 22 Αυγούστου 1830, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 139, έγγρ. 018, 019. 


� ΦΕΚ, αριθ. 30 της 14 Δεκεμβρίου 1846, σ. 120 και ΦΕΚ, αριθ. 73 της 25 Νοεμβρίου 1861, σ. 521.


� Ιστορ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, ό.π., αύξ. αριθ. 450 και Στ. Καπετανάκη, ό.π., Εφημ. Καλαμάτας ″Ελευθερία″ της 4 Ιουλίου 2003, σ. 10.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, έγγρ. 22 Αυγούστου 1830, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830.


� ΦΕΚ, 1851 παράρτημα σελίδα 100 α. α. 41· 1852 π. σ. 115 α. α. 40· 1853 π. σ. 23 α. α. 38· 1854 π. σ. 116 α. α. 452· 1855 π. σ. 118 α. α. 550· 1856 π. σ. 82  α. α. 557· 1857 π. σ. 130 α. α. 568· 1858 π. σ. 119 α. α. 550· 1859 π. σ. 114 α. α. 757· 1860 π. σ. 65 α. α. 537 και 1861 π. σ. 73 α. α. 544.


� Ιστορ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, ό.π., αύξ. αριθ. 451 και Στ. Καπετανάκη, ό.π., Εφημ. Καλαμάτας ″Ελευθερία″ της 4 Ιουλίου 2003, σ. 10.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 76, έγγρ. της 9 Αυγούστου 1830, όπου  καταγράφονται οι εκκρεμούσες υποθέσεις στο πρωτόκλητο δικαστήριο Κάτω Μεσσηνίας.


� ΦΕΚ, αριθ. 30 της 14 Δεκεμβρίου 1846, σ. 12.


� ΦΕΚ, 1859 παράρτημα σελίδα 115 α. α. 775· 1860 π. σ. 65 α. α. 555· 1861 π. σ. 74 α. α. 559.


� ΦΕΚ, αριθ. 73 της 25 Νοεμβρίου 1861, σ. 521.


� Ιστορ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, ό.π., αύξ. αριθ. 449 και Στ. Καπετανάκη, ό.π., Εφημ. Καλαμάτας ″Ελευθερία″ της 4 Ιουλίου 2003, σ. 10.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., φάκ. 266, έγγρ. 30 και 30α. Όπου αναγράφεται: ″Εις την Μηλέαν. Ο καπετάν Πανάγος Κυβέλος, υιόν ένα, τον Κωνσταντή. Ανεψιούς Στράτην και Βενετζάνον καπ. Γεωργ. Κυβέλους. Και Αναστάσην Κυβελάκον″. Το σημείωμα αυτό δεν πρέπει να θεωρείται πλήρες.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., φάκ. 25, αριθ. εγγρ. 27 της 6 Αυγούστου 1824 και ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμου, φάκ. 27, έγγρ. 080, αριθ. καταλ. 10.


� Α. Α. Ε. Β. Ε., κουτί 185, φάκ. 76.


� Ο Παπα-Πανάγος Ρούσσος, αφού διακρίθηκε για τον αγώνα του στη Βέργα, τον ίδιο χρόνο πολιορκήθηκε από τον Ιμπραήμ στον πύργο του Μαχμούτμπεη, κοντά στις Αμύκλες της Λακεδαίμονος, όπου και σκοτώθηκε. Α.Α.Ε.Β.Ε., κουτί 185, φάκ. 76.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 76, έγγρ. της 9 Αυγούστου 1830, όπου  καταγράφονται οι εκκρεμούσες υποθέσεις στο πρωτόκλητο δικαστήριο Κάτω Μεσσηνίας.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, έγγρ. 22 Αυγούστου 1830, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 256, έγγρ. 255.


� Γεν. Εφημ. Ελλάδος, παράρτ. του φ. 18 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 277.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 269, έγγρ.  235, της 16 Ιουνίου 1831.


� Ιστ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, Αρχ. Αγώνος (87), φάκ. 58, έγγρ. 5693.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Διοικητική Επιτροπή, φάκ. 94, έγγρ. 135.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 221, έγγρ. 196.


� Εθνική Εφημερίς, αριθ. φ. 21 της 29 Ιουλίου 1832, σ. 118 και ακόμη σσ. 124, 139, 158 και 220. Αρχ. Ελλην. Παλιγγ., τόμ. 5, σσ. 341, 394 κ.ά.


� Α. Α. Ε. Β. Ε., κουτί 101, φάκ. αριθ. 48.


� ΦΕΚ, αριθ. 3 της 13 Φεβρουαρίου 1841, σ. 20, όπου αναφέρεται ότι πέθανε τον Αύγουστο του 1840.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 274, έγγρ. 122, αριθ. καταλ. 13 και φάκ. 286, έγγρ. 014, αριθ. καταλ. 286 (με πρόταση του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη).


� Ιστορ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, Αρχ. Λαδά (48), φακ. 5, εκλογή δήμου Λεύκτρου αύξ. αριθ. 305, 453, 303, 304, 469, 320 και Στ.Καπετανάκη, Η εκλογή διαδόχου του βασιλιά ‘Οθωνα, Εφημ. Καλαμάτας ″Ελευθερία″ της 4 Ιουλίου 2003, σ. 10.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 286, έγγρ. 014, αριθ. καταλ. 849.


� ΦΕΚ, 1851 παράρτημα σελίδα 99 αύξ. αριθ. 25· 1852 π. σ. 115 α. α. 24· 1853 π. σ. 23 α. α. 23· 1854 π. σ. 116 α. α. 439· 1855 π. σ. 118 α. α. 536 και 1856 π. σ. 82 α. α. 543.


� ΦΕΚ, 1851 παράρτημα σελίδα 100 αύξ. αριθ. 35· 1852 π. σ.  115 α. α. 34· 1853 π. σ. 23 α. α. 33· 1854 π. σ. 116 α. α. 447· 1855 π. σ. 118 α. α. 545· 1856 π. σ. 82 α. α. 552· 1857 π. σ. 130 α. α. 563· 1858 π. σ. 119 α. α. 545· 1859 π. σ. 114 α. α. 752· 1860 π. σ. 65 α. α. 532· 1861 π. σ. 73 α. α. 536.


� ΦΕΚ, αριθ. 7 της 20 Μαρτίου 1854, σ. 47 και ΦΕΚ, αριθ. 49 της 12 Δεκεμβρίου 1859, σ. 332.


� ΦΕΚ, αριθ. 49 της 12 Δεκεμβρίου 1859, σ. 332.


� ΦΕΚ, 1852 παράρτημα σελίδα 115 αύξ. αριθ. 30· 1853 π. σ. 24 α. α. 47· 1854 π. σ. 116 α. α. 461· 1855 π. σ. 118 α. α. 559· 1856 π. σ. 82 α. α. 566· 1857 π. σ. 130 α. α. 576· 1858 π. σ. 120 α. α. 558· 1859 π. σ. 115 α. α. 764· 1860 π. σ. 65 α. α. 544· 1861 π. σ. 74 α. α. 548.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 286, έγγρ. 014, αριθ. καταλ. 848.


� Σ. Β. Κουγέα, Νικήτα Νηφάκη κλπ, ό.π., σ. 39, στιχ. 121 και σ. 52.


� W.M.Leake, Travels in the Morea, τόμ. A’, σ. 316 και 318. Ελ. Αγγελομάτη-Τσουγκαράκη, Η Μάνη στις αναφορές του Leake προς το Foreign Office και το έργο του ″Travels in the Morea″, Λακωνικαί Σπουδαί 10(1990)347.


� Ι. Ε. Ε. Ε., αριθ. εγγρ. 17869. Ανωνύμου, Ιστορικαί αλήθειαι συμβάντων τινών της Μάνης, Αθήναι 1858, σ. 47.


� Γιάννη Βλαχογιάννη, Κλέφτες του Μοριά, Εταιρ. Ελλην. Εκδόσεων,  σ. 130.


� Σ. Β. Κουγέα, ό.π., σ. 73, στίχ. 7 κ.ε. ακόμη σ. 100, στίχ. 710 κ.ε. και σ. 112.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., φάκ. 266, έγγρ. 30 και 30α.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, έγγρ. 22 Αυγούστου 1830, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830.


� Γεν. Εφημ. Ελλάδος, παράρτ. του φ. 18 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 277.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 269, έγγρ.  235, της 16 Ιουνίου 1831.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 38, έγγρ. 090, αριθ. καταλ. 10 και έγγρ. 100 και έγγρ. 104, αρθ. καταλ. 11 και φάκ. 254, έγγρ. 019, αριθ. καταλ. 3 και φάκ. 281, έγγρ. 067, αριθ. καταλ. 3.


� ΦΕΚ, 1851 παράρτημα σελίδα 100 α. α. 40· 1852 π. σ. 115 α. α. 39.


� Ιστορ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, Αρχ. Λαδά (48), φακ. 5, εκλογή δήμου Λεύκτρου αύξ. αριθ. 324, 330 και 327 και Στ. Καπετανάκη, Η εκλογή διαδόχου του βασιλιά ‘Οθωνα, Εφημ. Καλαμάτας ″Ελευθερία″ της 4 Ιουλίου 2003, σ. 10.


� Α. Α. Ε. Β. Ε., κουτί 101, φάκ. αριθ. 50.


� ΦΕΚ, παράρτ. αριθ. 2 του 1837, σ. 29 και ΦΕΚ, αριθ. 50 της 17 Οκτωβρίου 1852, σ. 320. και ΦΕΚ, αριθ. 17 της 10 Ιουνίου 1854, σ. 92. Εφημερίδα Καλαμάτας ″Πελοπόννησος″, αριθ. φ. 16 της 15 Οκτωβρίου 1860, σ. 4. 


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., φάκ. 266, έγγρ. 30 και 30α. Όπου αναγράφεται: ″Εις την Μηλέαν. Ο καπετάν Πανάγος Κυβέλος, υιόν ένα, τον Κωνσταντή. Ανεψιούς Στράτην και Βενετζάνον καπ. Γεωργ. Κυβέλους. Και Αναστάσην Κυβελάκον″. Το σημείωμα αυτό δεν πρέπει να θεωρείται πλήρες.


� Α. Α. Ε. Β. Ε., κουτί 185, φάκ. 76.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 76, έγγρ. της 9 Αυγούστου 1830, όπου  καταγράφονται οι εκκρεμούσες υποθέσεις στο πρωτόκλητο δικαστήριο Κάτω Μεσσηνίας.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, έγγρ. 22 Αυγούστου 1830, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 221, έγγρ. 196.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 6, έγγρ. 202, αριθ. καταλ. 17, στο οποίο αναφέρεται ότι στις 20 Αυγούστου 1836 ήταν υπολοχαγός και προτάθηκε από τον Φέδερ για το αργυρό αριστείο, αλλά η επιτροπή δήλωσε ότι δεν τον γνωρίζει και απέρριψε την πρόταση. Στις 8 Δεκεμβρίου 1836 εγκρίθηκε το αργυρό αριστείο, ό.π., φάκ. 7, έγγρ. αριθ. 328.


� Αρχ. Ελλην. Παλιγγ., τόμ. 5, σσ. 3, 7, 10, 12, 16, 19, 22, 209, 238 κ.ά. Απ. Δασκαλάκη, Κείμενα-πηγαί της ιστορίας της Ελληνικής Επαναστάσεως, σ. 206.


� Πρακτικά Εθνοσυνελεύσεως 1844, σ. 702.


� Α. Α. Ε. Β. Ε., κουτί 192, φάκ. 1.


� Εφημ. ″Έλλην″, αριθ. φ. 93 της 17 Οκτωβρίου 1859, σ. 3. Πληροφορία από το Αρχείο Μίμη Φερέτου που φυλάσσεται στα ΓΑΚ/Αρχεία Νομού Μεσσηνίας.


� Α. Α. Ε. Β. Ε., Κουτί 101 φάκ. αριθ. 49. Η στρατιωτική σταδιοδρομία του Βενετσάνου Κυβέλου, όπως φαίνεται στην Εφημερίδα της Κυβερνήσεως, είναι η ακόλουθη. Τοποθετήθηκε με το βαθμό του ανθυπολοχαγού στη Φάλαγγα, ΦΕΚ, αριθ. 20 της 30 Μαΐου 1837, σ. 84. Μετατέθηκε από το 4ο ελαφρό τάγμα της Μάνης στο νεοσχηματισθέν 5ο τάγμα ακροβολιστών, ΦΕΚ, αριθ. 30 της 26 Ιουλίου 1838, σ. 151. Και πάλι αναφέρεται η ίδια μετάθεση, ΦΕΚ, αριθ. 4 της 27 Φεβρουαρίου 1839, σ. 19. Επαινέθηκε γιατί με προθυμία παρουσίασε συγγενείς του για το 5ο πεζικό τάγμα ακροβολιστών, ΦΕΚ, αριθ. 3 της 13 Φεβρουαρίου 1841, σ. 15. Προβιβάστηκε σε υπολοχαγό του 4ου τάγματος ακροβολιστών, ΦΕΚ, Έκτ. Παράρτ. του αριθ 29 του 1844, σ. 126. Ως πληρεξούσιος Μηλέας υπέγραψε το σύνταγμα του 1844, ΦΕΚ, αριθ. 5, της 18 Μαρτίου 1844, σ. 23. Μετατέθηκε στην 4η τετραρχία της φάλαγγος ως υπολοχαγός, ΦΕΚ, αριθ. 30, 6 Δεκεμβρίου 1845, σ. 146. Μετατέθηκε σε αργία, ΦΕΚ, αριθ. 14 της 19 Απριλίου 1855, σ. 111. Αποστρατεύτηκε προαγόμενος σε λοχαγό με μηνιαία σύνταξη 123,10 δρχ., ΦΕΚ, αριθ. 12 της 28 Φεβρουαρίου 1862, σ. 67.


� ΦΕΚ, 1844 σ. 213· 1845 μετά το φ. αριθ. 27 της 9 Νοεμβρίου, παράρτημα της 8 Δεκεμβρίου, σελίδα 12· 1850 παραρτ. σελ. 93 αύξ. αριθ. 93· 1851 π. σ. 99 α. α. 17· 1852 π. σ. 115 α. α. 15 και 22 (σημειώνεται δύο φορές την μία ως κτηματίας 40 ετών και την άλλη ως αξιωματικός 44 ετών)· 1853 π. σ. 23 α. α. 15 και 25· 1854 π. σ. 115 α. α. 431· 1855 π. σ. 117 α. α. 524· 1856 π. σ. 82 α. α. 536· 1857 π. σ. 130 α. α. 548· 1858 π. σ. 119 α. α. 530· 1859 π. σ. 114 α. α. 739· 1860 π. σ. 65 α. α. 520· 1861 π. σ. 73 α. α. 524. 


� Ιστορ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, Αρχ. Λαδά (48), φακ. 5, εκλογή δήμου Λεύκτρου αύξ. αριθ. 325 και Στ. Καπετανάκη, Η εκλογή διαδόχου του βασιλιά ‘Οθωνα, Εφημ. Καλαμάτας ″Ελευθερία″ της 4 Ιουλίου 2003, σ. 10.


� Γ. Α. Μαραβελέα, Οι Παλαιολόγοι της Καρδαμύλης, Αθήνα 1982, σ.137.


� Αρχ. Ελλην. Παλιγγ., τόμ. 10, σ. 386.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμ., φάκ. 27, έγγρ. 080, αριθ. καταλ. 9. ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 221, έγγρ. 198, αριθ. καταλ. 11.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 91.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 76, έγγρ. της 9 Αυγούστου 1830, όπου  καταγράφονται οι εκκρεμούσες υποθέσεις στο πρωτόκλητο δικαστήριο Κάτω Μεσσηνίας.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, εγγρ. 22 Αυγούστου 1830, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 256, έγγρ. 255.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 260, έγγρ. 241 και Γεν. Εφημερίς Ελλάδος, παράρτ. του φ. αριθ. 10 της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49.


� Γεν. Εφημ. Ελλάδος, παράρτ. του φ. 18 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 277.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 221, έγγρ. 196.


� ΦΕΚ, αριθ. 19 της 5 Οκτωβρίου 1839, σ. 67.


� ΦΕΚ, αριθ. 19, της 16 Οκτωβρίου 1840, σ. 92. Αναφέρεται ότι πέθανε στην Ίζηνα. Ενώ στα Α. Α. Ε. Β. Ε., κουτί 101, φάκ. αριθ. 52, γράφει ότι πέθανε στις Κιτριές.


� Η Ευγενικούλα Μπαχλεμπίτσα λόγω της ηλικίας της δεν μπορεί να θεωρηθή ως κόρη του Μπαχλέμπα-Τρουπάκη, ο οποίος διαδέχθηκε το Μιχαήλμπεη Τρουπάκη στην καπετανία της Ανδρούβιστας. Φαίνεται πιθανώτερο να πρόκειται για παρωνύμιο, ίσως κάποιου αναδεξιμιού του Μπαχλέμπα, γιατί στη Μάνη μερικές φορές οι αναδεκτοί κάποιου τοπικού παράγοντα έπαιρναν το επίθετο του νουνού τους.


� Α. Α. Ε. Β. Ε., κουτί 101, φάκ. αριθ. 52.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 130, έγγρ. 143, 144 και φάκ. 276, έγγ. 106, αρθ. καταλ. 8 και φάκ. 281, έγγρ. 144, αριθ. καταλ. 8.


� Σ. Β. Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί δια την ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)69.


� Ιω. Φιλήμονος, Δοκίμ. Ιστορ. περί της Ελληνικής Επαναστάσεως, τόμ. Β’, σ. 163.


� Αμβ. Φραντζή, Επιτομή της ιστορίας της αναγεννηθείσης Ελλάδος, τόμ. Δ’, σ. 90.


� Β. Πατριαρχέα, Δοκίμιον ιστορικόν και φιλολογικόν της εθνεγερσίας του 1821, σ. μα’. Δεν φαίνεται ο Πανάγος Κυβέλος να ήταν ο γεροντότερος, γιατί ο Παν. Μούρτζινος και ο Γιωργάκης Καπετανάκης είχαν γεννηθεί στη δεκαετία του 1750 και έζησαν μέχρι το 1821. Ο Πανάγος Κυβέλος έζησε μέχρι το 1840. Ακόμη το 1821 του ανατέθηκε η διοίκηση στρατιωτικού τμήματος και το 1825 του απονεμήθηκε ο βαθμός της στρατηγίας.


� Αμβ. Φραντζή, ό.π., τόμ. Α’, σ. 332. Θ. Κολοκοτρώνη, Διήγησις συμβάντων της Ελληνικής φυλής, Αθήναι 1846, σ. 51. Φωτάκου, Απομνημονεύματα περί της Ελληνικής Επαναστάσεως, Έκδ. ″Φιλολογικά Χρονικά″, Αθήναι 1960, σ. 71. Δ. Κόκκινου, Η Ελληνική Επανάστασις, Έκδ. ″Μέλισσα″, Αθήναι 1956, τόμ. Α’, σ. 28.


� Σπ. Λάμπρου, Βιβλιοθήκη Αλεξίου Κολυβά, κώδικας 150, φ. 280β, Ν. Ελληνομνήμων 15(1921)86.


� Φωτάκου, Βίοι Πελοποννησίων Ανδρών, Έκδ. Φιλολογικά Χρονικά, σ. 130.


� Αρχ. Ελλην. Παλιγγ., τόμ. Α’, σσ. 110 και 113, ακόμη τόμ. ΙΒ’, σ. 24.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Εκτ., φάκ. 4, έγγρ. αριθ. 49 και Στ. Καπετανάκη, Η οικογένεια Δουράκη της Καστάνιας, Λακωνικαί Σπουδαί 16(2002)301


� Αθ. Θ. Φωτοπούλου, Οι Γιατράκοι του 1821, Αθήναι 2001, τόμ. Β’, σ. 113.


� Ο Γεώργιος Γεωργιλάς-Μαυρίκος με πρόταση του Διον. Μούρτζινου τον Ιούλιο του 1824 έγινε εκατόνταρχος. ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 14, έγγρ. 1718 και 1768 και Αρχ. Ελλην. Παλιγγ., τόμ. 10, σ. 397. 


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμου, φάκ. 27 έγγρ. 080.


� Ιστ. Αρχ. Μουσ. Μενάκη, Αρχ. Αγώνος (87), φάκ. 9 έγγρ. 687 και Στ. Καπετανάκη, Παναγιώτης Δημητρόπουλος, ένας ξεχασμένος Μανιάτης Φιλικός, Μάνη χθες, σήμερα, αύριο, 13(2002)15.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολεμ., φάκ. 43, έγγρ. 027 και Στ. Καπετανάκη, Η οικογένεια Δουράκη της Καστάνιας, Λακωνικαί Σπουδαί 16(2002)303.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Πολέμ., φάκ. 49, έγγρ. 110 και Εκτελ., φάκ. 53. Αρχ. Ελλην. Παλιγγ., τόμ. Ζ’, σ. 101.


� Ιστ. Αρχ. Μουσ. Μενάκη, Αρχ. Αγώνος (87), φάκ. 18, έγγρ. 1622 της 10 Μαΐου 1825. ΓΑΚ, Εκτ., φάκ. 89, αριθ. εγγρ. 161 της 16 Μαΐου 1825 και Στ. Καπετανάκη, ό.π., σ. 306.


� Δ. Β. Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίον της Μάνης, Αθήναι 1961, σ. 68.


� Α. Λιγνού, Αρχείον Κοινότητος Ύδρας, τόμ. ΙΒ’, σ. 226-7. Δ. Β. Βαγιακάκου, ό.π., σ. 116-7.


� Π. Κουτήφαρη, Τρείς μάχαι των Μανιατών κατά των Αράβων εν έτει 1826, Μεσσηνιακόν Ημερολόγιον, εκδοθέν υπό Ι. Παρασκευοπούλου, σ. 8.


� Α. Α. Ε. Β. Ε., κουτί 185, φάκ. 76.


� Α. Λιγνού, ό.π., τόμ. ΙΒ’, σ. 231-2. Δ. Β. Βαγιακάκου, ό.π. σσ. 136-140.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Υπουργ. Εσωτ., φάκ. 57, έγγρ. 146 της 8 Ιουλίου 1826.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Υπουργ. Εσωτ., φάκ. 57, έγγρ. 147 και 149. 


� Ήταν Μανιάτης, είχε εγκατασταθή στη Ζάκυνθο, όπου και εμπορευόταν. Κατηχήθηκε στη Φιλική Εταιρεία και βοήθησε τους αγωνιζομένους συμπατριώτες του στην προμήθεια τροφίμων και πολεμοφοδίων. Βαλ. Μέξα, Οι Φιλικοί, σ. 32, αύθ. αριθ. 203: ″Γεώργιος Λαδόπουλος. Σπαρτιάτης. Έμπορος εις Ζάκυνθον. Χρόνων 42. Δια Θεοδώρου Κολοκοτρώνη. Γρ, 60. 7 Ιανουαρίου 1819″.


� Α. Λιγνού, Αρχείον Κοινότητος Ύδρας, τόμ. ΙΒ’, σ. 441.


� Αρχ. Λαζ. και Γεωργ. Κουντουριώτη, έκδ. ΓΑΚ, 1967, τόμ. Ζ’, σ. 425-6.


� Αθ. Θ. Φωτοπούλου, ό.π., τόμ. Β, σ. 195.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 22, έγγρ. 34 και 35 της 28 Φεβρουαρίου 1828.


� Γ. Ψύλλα, Απομνημονεύματα του βίου μου, Μνημεία της Ελληνικής Ιστορίας της Ακαδημίας Αθηνών, τόμ. Η’, σ. 145-6.


� Κ. Σιμόπουλου, Πως είδαν οι ξένοι την Ελλάδα του ’21, Αθήνα 1984, σ. 559.


� Όταν το 1828 ο Γεώργιος Λογοθέτης Μπουκέας εξελέγη δημογέροντας της Πλάτσας, ο Χρηστέας του είπε: ″…μου επήρες τη γυναίκα μου· συλλογίσου το…″ και αυτός κατέφυγε έντρομος στον Έκτακτο Επίτροπο Γεώργιο Ψύλλα, ο οποίος δεν μπόρεσε να τον προστατεύση. Αργότερα ο Μπουκέας έγινε Ειρηνοδίκης της επαρχίας Ζυγού και ο Χρηστέας τον Ιούλιο του 1829 ανετίναξε το σπίτι του, σκοτώνοντας τη γυναίκα του και τη μικρή κόρη του. Γ. Ψύλλα, ό.π., σ. 177. Σε μια αναφορά για την κατάσταση στη Μάνη σημειώνεται: ″Περί τας αρχάς Ιουλίου του αυτού έτους (1829) ο οίκος του ειρηνοδίκου Μπουκέα ανετράπη εκ θεμελίων δια πυρίτιδος αυτός δε διεσώθη, η γυνή του και η θυγάτηρ του επληγώθησαν θανατηφόρως· έπαθον δε και πολλαί των πλησίων οικιών εκ της εκρήξεως από την αναφοράν των κατοίκων της Πλάτζας, συμπεραίνονται οι αυτουργοί του δράματος τούτου…″. ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., φάκ. 200, έγγρ. 66. Το 1829 είχαν σταλή από την επαρχία του Ζυγού της Μάνης αντιπρόσωποι στην Εθνοσυνέλευση ο Μιχάλης Διαμ. Καλαγκάς και ο Πέτρος Σεκούρης, ενώ οι Χρηστέοι είχαν αποκλεισθή. Απ. Δασκαλάκη, Κείμενα και πηγαί της Ιστορίας της Ελληνικής Επαναστάσεως, τόμ. Α’, σ. 201. Στις 9 Αυγούστου 1830 εκκρεμούσε στο Πρωτόκλητο Δικαστήριο Κάτω Μεσσηνίας η υπόθεση: ″Δι υπονόμου ανατροπής της οικίας του Γεωργίου Μπουκέα Λογοθέτου, Ειρηνοδίκου Ζυγού…″, με κατηγορούμενο το Στράτη Χρηστέα και συνεργούς Γεώργ. Λιακέα, Γιάνν. Ξανθέα, Γεώργ. Κατσιμαρτέα, Αναγν. Κατσιμαρτέα, Παν. Μουρτζίκο, Παν. Φιλέα, Χριστόδ. Κασουντέα, Σταμ. Ροζέα, Παν. Διακουμέα, Γιανν. Δημητρέα, Δημ. Πατζαλέα, Κυρ. Γ. Φιλέα, Παν. Γουλέα. ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 76, έγγρ. 9 Αυγούστου 1830.


� Κατά περιγραφή του Χατζή Γιώργη Μποτζιάκη, που ηγείτο στρατιωτικού αποσπάσματος για την τήρηση της τάξης. ΓΑΚ, Βλαχ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 164.


� ΓΑΚ, Βλαχ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 160 και 161.


� Ο Ι. Κολοφάκος ήταν για επτά χρόνια αρραβωνιασμένος με την κόρη του Νικόλα Σωτηρέα-Γεννηματά. Πληροφορούμεθα τα διατρέξαντα και τη σοβαρότητά τους από μία αναφορά του προς τον Έκτακτο Επίτροπο Πελοποννήσου, στην οποία γράφονται τα ακόλουθα: ″Ο υπογεγραμμένος δια της ταπεινής μου αναφοράς, έχοντας θυγατέρα αρραβωνιασμένη χρόνους επτά εις τον Ιωάννην Κολοφάκον από επαρχίαν Ζυγού, χωρίον Κουτούφαρη, τώρα εξαίφνης βλέπω να πάρη την αδελφήν των Χρηστέων και να απαρατήση την θυγατέραν μου, οπού κατά τα έθιμα της Σπάρτης δεν είναι άλλο παρά θάνατος, μάλιστα οπού και αυτή ήτον στεφανωμένη άλλον άντρα. Ούτω προστρέχω εις την εκλαμπρότη σας ίνα διατάξητε τον άνωθεν να έλθη εις την Έκτακτον Επιτροπείαν να απολογηθή τίνα τρόπον το έκαμε.″. ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92, έγραφο 108 της 14 Αυγούστου 1830. 


� Ο Γ. Λ. Μάουρερ, Ο Ελληνικός λαός, έκδ. Τολίδη, Αθήνα 1976, σ. 130, γράφοντας για τα γαμήλια έθιμα της Μάνης, δίδει την εντύπωση πως πληροφορήθηκε την περίπτωση αυτή: ″…Αν ο γαμπρός δεν είχε τα μέσα, τότε ή χάλαγε το συνοικέσιο ή γινόταν μεν ο γάμος, αλλά ο πατέρας κρατούσε κοντά του την κόρη του, ως ότου φτιάξει ο άντρας της δικό του σπίτι και να γίνει άξιος να τη ζήσει. Αν όμως το πράγμα τραβούσε πολύ, τότε ο πατέρας διέλυε το γάμο με το έτσι θέλω και πάντρευε την κόρη του με άλλον…″.


� Η τοπική συνέλευση στη Μάνη αποτελούσε ένα είδος λαϊκού δικαστηρίου και επέλυε τις υπάρχουσες διαφορές. Στ. Καπετανάκη, Απονομή δικαίου στη Μάνη από τοπική συνέλευση, Πρακτικά Α’ Τοπικού Συνεδρίου Λακωνικών Σπουδών, 2001, σ. 436.


� Οι Χρηστέοι σκότωσαν το Γιάννη Ρουμανέα και Ηλία Γιαννουλέα και έβαλαν μίνες (υπονόμους) στα σπίτια του Ιω. Μπαστέα, και Παν. Στυλιανέα, τους οποίους κι ετραυμάτισαν.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ. φάκ. 91, έγγρ. 168, της 19 Ιουλίου 1830. Αντίθετα, παρά την εμπόλεμη κατάσταση, πήγαν από το Ζυγό ο Γεώργιος Λογοθέτης Μπουκέας και ο Πέτρος Σεκούρης.


� Στο γενεαλογικό δένδρο της οικογενείας δεν φαίνεται κάποιος από τους εγγονούς του Πανάγου Κυβέλου με το όνομα Στράτης, ο οποίος να ήταν σε ηλικία να τον εκπροσωπίση στη συγκέντρωση του Μαραθονησίου. Πρόκειται μάλλον για τον Ευστράτιο Ιατρού-Κυβέλο, ο οποίος υπογράφεται και ως Ιατρίδης και αναφέρεται ως εγγονός του Πανάγου Κυβέλου. Ο Στράτης Γεωργ. Κυβέλος ήταν ανιψιός του Πανάγου.


� Στις 24 Ιουλίου 1830 ο Θωμάς Βενετσανάκης ήταν στο Γύθειο (Μαραθονήσι) και υπέγραψε αναφορά των Μανιατών προς τον Ανδρέα Μεταξά. Στ. Καπετανάκη, Ο Γέρο-Παναγιωτάκης Καπετανάκης, Λακωνικαί Σπουδαί 8(1986)436.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 91, έγγρ. 184.


� Στις 24 Ιουλίου 1830 ο Δημητράκης Χρηστέας υπέγραψε  την αναφορά των Μανιατών που είχαν συγκεντρωθεί στο Γύθειο. Στ. Καπετανάκη, ό.π., σ. 463. 


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 76, έγγρ. της 16 Αυγούστου 1830. Στο πίσω μέρος του εγγράφου αυτού υπάρχει σημείωση του Κυβερνήτη: ″Ο Κύριος Σπηλιάδης ας διευθύνη την παρούσαν εις τον Κύριον Γεννατάν (υπουργόν τότε του Δικαίου) όστις έχει να εξετάση τον Χρηστέαν. Εν Ναυπλίω τη 20 Αυγούστου 1830″. Να προστεθή ότι από την υπ’ αριθ. 262 αναφορά του Α. Μεταξά προς τον Κυβερνήτη καταφαίνεται η επιθυμία του τελευταίου να αποφεύγεται κάθε δυσαρέσκεια των Μαυρομιχαλαίων. ΓΑΚ, Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 190.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 82, έγγρ. της 18 Σεπτεμβρίου 1830 (Βλέπε παράρτημα).


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92, έγγρ. 181 της 22 Αυγούστου 1830.


� Ο Έκτακτος Επίτροπος Πελοποννήσου τους χορήγησε 300 γρόσια. ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92, έγγρ. 200 της 25 Αυγούστου 1830. Από το έγγραφο αυτό προκύπτει ότι ο Ιωάννης Γιαννουλέας είναι από τη γενιά των Αλεξάκηδων της Λαγκάδας, η οποία ήταν μια από τις σημαντικώτερες του Ζυγού.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92, έγγρ. 180 της 22 Αυγούστου 1830:


	″Προς τον κατά την Μπελοπόννησον Έκτακτον Επίτροπον.


	Οι υποφαινόμενοι δια της ταπεινής μας αναφοράς σας παρισταίνομεν τα τρέχοντα της επαρχίας μας.


	Εκλαμπρότατε εις τας 17 του παρόντος μας εδόθη η άδεια παρά της Έκτ. Επιτροπείας να επιστρέψωμεν εις τα ίδιά μας.


Άμα λοιπόν οπού αριβάραμεν βλέπομεν εις τας οικίας των εχθρών μας να τε<ν>τώνουν σημαίας και να κάμνουν πράγματα, τα οποία είναι δυσβάσταχτα, ημείς δεν έπρεπε να κάμωμεν άλλο, ει μη τα πατριωτικά χρέη μας, μα με όλον τούτο κάμνομεν εις όσα μας οδηγεί η Έκτ. Επιτροπεία.


	Προσπίπτομεν οπού να ενεργήσετε όσα η εκλαμπρότη σας γνωρίσετε δια να καθησυχάσουν τα πράγματα, να μην μπροξενηθούν εξ αιτίας των ταραχοποιών σκοτώματα και αλληλομαχίες στην επαρχία μας. Περικαλούμεν να διατάξετε τους πρωταιτίους Γεώργιο Γαϊτάνην και Ιωάννην Κολοφάκον να παρησιασθούν εις την Έκτ. Επιτροπείαν, να απολογηθούν εις όσα έπραξαν, όχι και παρακούσουν και μείνουν ανενόχλητοι, θέλει αρχίσωμεν τα συνηθισμένα μας. Ότι κατά τα έθιμα της Σπάρτης είναι ασυγχώρητον εις το να παίρνη τινάς αλλουνού γυναίκαν, μάλιστα στεφανωμένην τρία έτη και να μην λάβη παιδείαν. Είμεθα βέβαιοι ότι η κακή αρχή θέλει φέρει και κακόν τέλος εις όλην την Σπάρτην.


	Εκλαμπρότατε εάν δεν διατάξετε να παρησιασθούν οι πρωταίτιοι Αναστάσιος Μπεηζανδές, Γιώργης Γαϊτάνης και Δημητράκης Χρηστέας, οπού αυτοί ενέχουν εις τους πέντε φόνους δεν ησυχάζει το πράγμα, εις το να βλέπωμεν τους φονείς μας να περιπατούν χωρίς να δώσουν απολογίαν. Και με το προσήκον σέβας υποσημειούμεθα.


	Τη 22 Αυγούστου 1830. Οι ευπειθείς πολίται εκ της επαρχίας Ζυγού. Μηλιανίτες, Πλατζιώτες, Νομιτζιάνοι, Κουτηφαριάνοι, Λαγκαδιώτες″.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 219 και 220.


� Ο Ι. Κορνήλιος το ανέφερε στον Κυβερνήτη. ΓΑΚ, Βλαχ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 211.


� ΓΑΚ, Υπ. Δικαίου, φάκ, 91, έγγρ. της 24 Δεκεμβρίου 1830 και συνημμένα.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, έγγρ. 22 Αυγούστου 1830, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 220.


� ″…ελήφθησαν τα αναγκαία μέτρα υπέρ των διαμαχομένων εις τα τρία χωριά Πάνιτζα, Καρβελά και Κονάκια δια της επιτροπής συγκειμένης από πέντε άτομα, προεδρεύοντος του κπ. Πανάγου Κυβέλου, αποσταλείσης εις εκείνα τα μέρη, όπου κατά μεν το αγέροχον και σκληροτράχηλον των διαμαχομένων, δεν εστάθη δυνατόν να τους διαλλάξη ολοτελώς, αλλά κατώρθωσε να τους υποχρεώση δια να παύσουν από τας αναμεταξύ των ολεθρίας εχθροπραξίας έως ένα διάστημα 36 ημερών, δηλαδή περί τας 24 του ισταμένου..″. ΓΑΚ, Βλαχ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 211.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 256, έγγρ. 255.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 260, έγγρ. 241 και Γεν.Εφημερίς Ελλάδος, παράρτ. του φ. αριθ. 10 της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 264, έγγρ. 143 από Μάρτιο 1831.


� Γεν. Εφημ. Ελλάδος, παράρτ. του φ. 18 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 277.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 269, έγγρ. 235, της 16 Ιουνίου 1831. Την αναφορά αυτή υπέγραψαν οι κατωτέρω: Επαρχία Μηλέας: Πανάγος Κυβέλος, Δημήτριος Κυβέλος, Στράτης Κυβέλος, Αναστάσης Κυβελάκος, Αναγνώστης Ξαρχάκος, Βασίλης Γιατράκος-Καντηράκης, Πέτρος Τουβάκος, Δημητράκης Παπαδόπουλος, Γιατρός Παρολάκης(;), Στράτης Παπαδάκης. 


Επαρχία Ζυγού:  Θεοδωράκης Μπαλανόπουλος, Μιχάλης Σπερώνης, Ληγόρης Ληγοράκης, Αντρέας Μερκουρέας, Παναγιώτης Βαχιώτης, Πιέρος Καλαγκάς, Πιέρος Μαρκάντες, Νικολής Μαυρέας, Γιαννάκης Αντρεάκος, Ηλίας Τραγέας, Δημήτριος Ρουμάνος. Πέτρος Σεκούρης, Νταμήλος Κολοφακόπουλος, Τζανετάκης Λεβής, Μαυροειδής Κατελάνος, Μ. Ι. Καλαγκάς, Αντώνης Γεννηματάς, Πέτρος Σκαντάλης, Κυριάκος Σεκούρης, Παναγιώτης Αμπαβέας, Γεώργιος Γεννηματάς, Ληγόρης Αμπαβάκης, Ηλίας Σπυρέας, Δημήτριος Δημουλόπουλος, Παναγιώτης Στυλιανέας, Ιατρός Πατζιλίβας, Λίας Αλειφερέας, Πανάγος Σταματέας, Γιαννάκης Πετρέας, Κυριάκος Μαζαρέας, Παναγιώτης Κατζουλέας, Νικολής Κοματέας, Γιάννης Νικολετέας, Ηλίας Γαρδέλης, Δημητράκης Αλουθερέας.


Η Επαρχιακή Δημογεροντία Ζυγού επικυροί το γνήσιον των εν τη παρούση άνω υπογραφών. Οι Δημογέροντες: Λογοθέτης Μπουκέας, Ιωάννης Χρυσοσπάθης″.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 269, έγγρ. 234 της 22 Ιουνίου 1831.


� Ο Νικόλαος Μπούκουρας ήταν Διοικητής Λακεδαίμονος και Μονεμβασίας, στη διοίκηση Δε αυτού υπαγόταν το χωριό Πρίτζα.


� Χωριό της Βαρδούνιας, για την ενοικίαση των προσόδων της οποίας, πιθανώς θα ενδιαφερόταν ο Πανάγος Κυβέλος. Γ. Καψάλη, Η Βαρδούνια και οι Τουρκοβαρδουνιώτες, Πελοποννησιακά 2(1957)94.


� Πρόκειται για το Νικόλαο Πιεράκο-Μαυρομιχάλη, ο οποίος πήγε στο Μέζαπο με κυβερνητικές δυνάμεις, προκειμένου να περιορίση τη δραστηριότητα του Ηλία Κατσάκου-Μαυρομιχάλη. Κ. Λ. Κοτσώνη, Νικόλαος Πιεράκος Μαυρομιχάλης – Επανάστασις και Καποδιστριακή περίοδος, Λακωνικαί Σπουδαί 9(1988)472 κ. ε.


� Α. Α. Ε. Β. Ε., κουτί 192, φάκ. 1.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Διοικητική Επιτροπή, φάκ. 94, έγγρ. 135. Το έγγραφο υπογράφουν: (α’ στήλη) Παναγ. Π. Λιακέας, Αναστ. Κυβέλος, Νικ. Κοματέας, Ιω. Γιαννουλέας, Πανάγος Σταματάκης, Παναγ. Γεωργίου, Τζαν. Κελεπουρέας, Ιω. Μπακέας, Παναγ. Τζαρώνης, Παναγ. Μπαστέας, Καρακίτσος, Γεωργ. Κοτζιρέας, Δημ. Καραμπάτος, Γιατρός Παρολάκης (;), Γιώργ. Πουργαλέας, Πέτρ. Καντελές, Μαυροειδής Κατελάνος, Δημ. Ρουμανέας, Αναγν. Μήτζης, Παν. Γρηγοριάδης, Δημ. Ελευτέρης, Κωνστ. Ματαλέας, Κωστής Μοσχοχειλέας, Νικ. Δότωρ(;) Αποστολάκης, Ηλ. Γρηγοράκος, Στράτης Κτεναβέας, Σταυριανός Τουδεσκέας, Κυρ. Λαμπρινέας, Μιχ. Σπυρέας. 


(β’ στήλη)  Πανάγος Κυβέλος, Δημ. Κυβέλος, Δημ. Δημουλόπουλος, Τζαν. Λεβής, Βασίλειος Γιατρός-Καντηράκης, Νταμήλος Κολοφακόπουλος, Γεωργ. Γεννηματάκης, Ηλίας Τραγέας-Κολοφάκος, Γιανν. Κολοφάκος, Δημ. Α. Δημουλέας, Αντ. Γεννηματάς, Παν. Σωτηρέας, Χρυσομάλλης Μελέας, Αντ. Δημουλέας, Ιω. Δημουλέας, παπα-Δημουλέας, Στρ. Στυλιανέας, Γεώργ. Νιάρχος, Παν. Καπετανάκος, Πιέρος Γεωργιλάς, Θεόδ. Τσοπαλέας, Παν. Σπερώνης, Γρηγ. Γρηγορέας.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 221, έγγρ. 196.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 99, έγγρ. 137 της 14 Δεκεμβρίου 1831.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 139, έγγρ. 145 και 146 και δια του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη φάκ. 286, έγγρ. 014, αριθ. καταλ. 847.


� Α. Α. Ε. Β. Ε., κουτί 101, φάκ. Βενετσάνου Κυβέλου, αριθ. 49.


� ΦΕΚ, αριθ. 19 της 5 Οκτωβρίου 1839, σ. 93.


� ΦΕΚ, αριθ. 19 της 16 Οκτωβρίου 1840, σ. 93.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., φάκ. 266, έγγρ. 30 και 30α.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., φάκ. 25, αριθ. εγγρ. 27 της 6 Αυγούστου 1824.


� Α. Α. Ε. Β. Ε., κουτί 101, φάκ. αριθ. 54.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, εγγρ. 22 Αυγούστου 1830, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830.


� Γεν. Εφημ. Ελλάδος, παράρτ. του φ. 18 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 277.


� ΦΕΚ, 1859 παράρτ. σελ. 115, αύξ. αριθ. 783· 1860 π. σ. 65 α. α. 563 και 1861 π. σ. 74 α. α. 567.


� Ιστορ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, Αρχ. Λαδά (48), φακ. 5, εκλογή δήμου Λεύκτρου αύξ. αριθ. 191 και Στ. Καπετανάκη, Η εκλογή διαδόχου του βασιλιά ‘Οθωνα, Εφημ. Καλαμάτας ″Ελευθερία″ της 4 Ιουλίου 2003, σ. 10.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., φάκ. 266, έγγρ. 30 και 30α.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92, έγγρ. της 16 Αυγούστου 1830.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, εγγρ. 22 Αυγούστου 1830, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830.


� ΦΕΚ, αριθ. 3, της 13 Μαρτίου 1841, σ. 16.


� Ιστορ. Αρχ. Μουσ. Μπενάκη, Αρχ. Λαδά (48), φακ. 5, εκλογή δήμου Λεύκτρου αύξ. αριθ. 106, 107, 108 και Στ. Καπετανάκη, Η εκλογή διαδόχου του βασιλιά ‘Οθωνα, Εφημ. Καλαμάτας ″Ελευθερία″ της 4 Ιουλίου 2003, σ. 10.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, έγγρ. της 22 Αυγούστου, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830. Το έγγραφο αυτό υπέφραψαν: Λαγκαδιώτες: Διακουμής Χαριετέας, Πιέρος Γεωργιλέας, Κυριάκης Χειλακέας, Κυριάκης Γεωργιλέας, Πιέρος Χαριετέας, Νικόλαος Χαριετέας, Θεοδωράκης Στοπολέας, Διακουμής Στοπολέας, Νικόλαος Ρουζέας, Νικόλαος Κολαρέας, Αναγνώστης Λιακαρέας, Πούλος Λιακαρέας, Ηλίας Κωνσταντινέας, Κωνσταντής Ανδονικέας, Δημήτριος Νικολετέας, Μιχάλης Κατρανέας, Νικολής Σαββατανέας, Μιχάλης Σπιρονέας, Παναγιώτης Ανδρεάκος, Νικόλαος Πουλέας, Γρηγόρης Στραβουλέας, Μπελίτζος Τρικέας, Ανδρέας Μερκουρέας, Ιωάννης Παπουλέας, Στράτης Κτεναβέας, Γιάννης Παπαδάκης, Θεοδωρής Απουλεγέας, Γιώργης Χιωτέας, Παναγιώτης Ματθαίος, Γιουρότζης Κανελλέας, Γιάννης Κι<σ>κηρέας, Πέτρος Καραπατέας, Γιάννης Μουρέας, Χριστόδουλος Νικητέας, Γκέκας Μενέας, Γιωργαρέας, Σωτήρης Καραπατέας, Νικόλας Ζυμέας, Βασίλης Αλεξέας, Απριάκης Πασουκέας, Παναγιώτης Πασουκέας, Ηλίας Τζιμόπουλος, Γιαπιανές Μπαδαμπέας, Ηλίας Λεφτέας.


Κουτηφαριάνοι: Νικόλαος Γεννηματάς, Νταμήλος Κολοφάκος, Δημήτριος Δημουλόπουλος, Σπύρος Γεννηματάς, Γιωργάκης Σαραντέας, Γιαννάκης Αντρεάκος, Ζανέτος Κολοφάκος, Χρυσομάλλης Μελέας, Κυριάκης Μελέας, Δημήτριος Καλαριώτης με τους υπόλοιπους Καλαριώτες, Κυριάκης Κορομπόκης με τον αδελφό μου.


Νομιτζιάνοι: Κυριάκης Σεκούρης, Μαυροειδής Κατελάνος, Πέτρος Σκαταλέας, Αργύρης Ξεροβάσιλας, Λίας Περέας, Μιχάλης Περέας, Δημήτρης Ρουμανέας, Ηλίας Γαρδελέας, Παναγιώτης Καπετανέας, Χριστόδουλος Σεκούρης, Ιωάννης Κατελάνος, Παναγιώτης Κουτελάκος, Γρηγόρης Κορογόνης, Λίας Σεριλέλας, Γιαννάκης Κατελάνος, Λίας Αραθυμέας, Παναγιώτης Καντελές, Δημητράκης Αλεύτερος.


Πλατζιώτες, Λοσνά, Ριγκλιανοί και Νεοχωρίτες: Παναγιώτης Στυλιανέας, Γιαννάκης Φουστερέας, Ιωάννης Αλεξάκης, Π. Μπαστέας, Νικόλας Κοματέας, Γιώργης Μαυρουλέας, Ηλίας Νικολόπουλος, Παναγής Τζαρώνης, Λίας Αλειφερέας, Καρβελέας, Κωνσταντής Φρεγενέας, Χριστόδουλος Φρεγινόπουλος, Λίας Σωτηρέας, Γιάννης Μπαστέας, Γιωργάκης Ρέας (;), Καρακίτζος, Χριστόδουλος Ζουμελέας.


Μηλιανίτες: Πανάγος Κυβέλος, Δημητράκης Κυβέλος, Αναστάσης Κυβέλος, Γιάννης Κυβέλος, Ηλίας Κυβέλος, Κωνσταντής Κυβέλος, Στράτης Κυβέλος, Βενετσάνος Κυβέλος, Γιαννάκης Κυβέλος, Χριστόδουλος Δ. Κυβέλος, Πανάγος Κυβέλος, Γιώργης Κυβέλος, Παναγιώτης Κυβέλος, Δημήτρης Γιαννουκάκης, Αναγνώστης Νικολούδης, Νικολής Κ. Ρουστούνης, Γιάννης Ρουστούνης, Γιώργης Παπαδόπουλος, Πέτρος Κατηράκης, Πέτρος Τουβάκης, Αναγνώστης Λουκάκης, Κωνσταντής Τουραχαλάκης, Σταυριανός Καπριναρέας, Γιωργάκης Νικολόπουλος, Ιωάννης Σαλουφόπουλος, Γιώργης Λιακαρινάκης, Παναγιώτης Σαλουφόπουλος, Ζανέτος Καφάκης, Σταυριανός Κατηράκης″.


� ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92, έγγρ. 189 της 24 Αυγούστου 1830.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 80, έγγρ. 18 Αυγούστου 1830, συνημμ. της 18 Σεπτεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 80, έγγρ. 6 Σεπτεμβρίου, συνημμ. της 18 Σεπτεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, έγγρ. της 24 Σεπτεμβρίου 1830, συνημμ. της 24 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 193.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 80, έγγρ. της 18 Σεπτεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 82, έγγρ. 051 της 2 Οκτωβρίου 1830.


� Στο τέλος διορθώνεται σε ″στεφανωμένη″.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 84 της 22 Οκτωβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 84 της 22 Οκτωβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 88, έγγρ. 29 Νοεμβρίου 1830, συνημμ. 7 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 88, έγγρ. 4 Δεκεμβρίου 1830, συνημμ. 7 Δεκεμβρίου 1830.


� Εκπρόσωπος του Εκτ. Επιτρόπου Πελοποννήσου Α. Μεταξά στην περιοχή του Ζυγού, για την ειρήνευση του πολέμου. Η Δημογεροντία του Ζυγού τον εξύμνησε με έγγραφό της. ΓΑΚ, Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 171 της 22 Σεπτεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 88, έγγρ. της 7 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 89, έγγρ. της 12 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 89, έγγρ. 7 Δεκεμβρ. 1830, συνημμ. της 12 Δεκεμβρ. 1830.


� Είναι ο φόρος 10% επί του ελαίου, στον οποίο αντιτάχθηκαν οι Μανιάτες.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 89, έγγρ. 12 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 89, έγγρ. 5 Δεκεμβρίου, συνημμ. 12 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Βλαχ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 212.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, έγγρ. της 22 Δεκεμβρίου 1830, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830. Ο χωρισμός σε παραγράφους δεν υπάρχει στην κατάθεση του Π. Σεκούρη.


� Την ονομασία αυτή φέρει παλαιά εκκλησία του Αγίου Νικολάου με αξιόλογες τοιχογραφίες και επιγραφές. Σ. Β. Κουγέα, Περί των Μελιγγών του Ταϋγέτου εξ αφορμής Βυζαντινής επιγραφής εκ Λακωνίας, Πραγματείαι της Ακαδημίας Αθηνών 15(1950)1 κ.ε.


� Στο τέλος διορθένεται: ″οπού ήτον διωρισμένος ο Λογοθέτης Μπουκέας Ειρηνοδίκης″.


� Ο Χατζή-Γεώργιος Μποτζιάκης είχε πάει στο Ζυγό με εντολή να ειρηνεύση τις αντιμαχόμενες παρατάξεις. Στις 22 Μαρτίου έγραφε προς τον Έκτακτον Επίτροπον Λακωνίας και Κάτω Μεσσηνίας, ότι ο Στέφανος Χρηστέας σκότωσε τον Ανδρέα Πατζιλιβέα και ζητούσε βοήθεια για να ανταποκριθή στις απαιτήσεις της αποστολής του. ΓΑΚ, Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 164.


� Σύμφωνα με τα έθιμα της Μάνης οι διαφορές λύνονταν ή με τη μεσολάβηση σεβαστού προσώπου κονής εμπιστοσύνης, ή με δύο αιρετοκριτές ή από επαρχιακή συνέλευση.


� Ο Τζανετάκης Λεβής, πρόκριτος από το χωριό Κουτήφαρη, σε αναφορά του έγραψε:


	″Προς τον κατά την Πελοπόννησον Έκτακτον Επίτροπον.


	Ο υποφαινόμενος δια της ταπεινής μου αναφοράς προσπίπτω εις την Έκτακτον Επιτροπείαν ίνα θεωρήση και εμού του δυστυχή τα μεγάλα δεινά οπού μου εσυνέβηκαν.


	Εκλαμπρότατε είναι σχεδόν σαράντα ημέρες οπού εκρότησαν πόλεμον Κυβέλος και Χρηστέας. Εις τον ίδιον καιρόν επολιόρκησαν του Κυβέλου οι άνθρωποι, 5 στρατιώτες του Χρηστέα εις εν παλαιόν πύργον. Έστοντας να είναι ένας από τους πέντε γαμπρός μου, έστειλα την γυναίκα μου, όπου να ημπορέση δια μέσου του κ. Πανάγου Κυβέλου, με το να είναι του πατέρα της αδελφός. Άμα οπού έφθασε εις το μέρος του πολέμου ωμίλησε του άνωθεν γαμβρού μας να έβγη χωρίς να φοβηθή τίποτις και αυτοί οπού ήταν μαζί του, εβάρεσαν επίτηδες τη γυναίκα μου, ανάμεσα εις δέκα άλλες γυναίκες και έκοψαν το χέρι, οπού μέχρι την σήμερον βρίσκεται εις θάνατον με τόσους πόνους και βάσανα. Ήτον κάλλιον αν ήθελε αποθάνει παρά εις το να βασανίζεται όσον αυτή, ωσάν και όλους του σπιτιού μας, να είμεθα μισοποθαμένοι από τα βάσανα και αγρυπνίες, με δύο ιατρούς και ηφανίσθημεν από τα έξοδα και ιατρικά και ο Θεός ηξεύρει αν γλιτώση η ζωή.


	Εκλαμπρότατε, προστρέχω εις το φιλοδίκαιον ίνα επικαλέση τους άνωθεν πέντε κρυμμένους Γεώργιον Γαϊτανέα, Γιαννάκη Λιακέαν, Χριστόδουλον Γκλεζέαν, Δημήτρης Καυκαλέας και Παναγιώτη Τζινέα να απολογηθούν τίνα τρόπον έκαμαν ένα τοιούτον και μέγα κακόν. Όχι του εναντίου, δεν ήθελε εισακούσουν εις τας διαταγάς της σεβαστής επιτροπείας, ήθελε προξενηθούν μεγάλα σκάνδαλα εις την επαρχίαν μας.


	Εκλαμπρότατε ήμουν αμέτοχος εις τους εμφυλίους πολέμους της επαρχίας μας επειδή εις τας ημέρας του κυρίου Ψύλλα με εψήφισαν χωρικόν δημογέροντα οι επαρχιώτες μας και δεν απόβλεπα εις άλλο ειμή να εκπληρώ τα χρέη μου και να πάσχω πάντοτε το καλόν ως είναι γνωστόν εις όλους τους επαρχιώτες. Με το προσήκον σέβας υποσημειούμαι.


Τη 22 Αυγούστου 1830, εν Κουτούφαρη. Ο ευπειθής πολίτης εκ της επαρχίας Ζυγού Τζανετάκης Λεβής. ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92, έγγρ. 178.


� Ο Παναγιώτης Τζαρώνης, κάτοικος Πλάτσας, τον οποίον συνέλαβαν οι άνδρες του Κατσή Μαυρομιχάλη, σε αναφορά του έγραψε:


	″Προς τον κατά την Πελοπόννησον Έκτ. Επίτροπον.


	Ο υπογεγραμμένος δια της ταπεινής μου αναφοράς Παναγιώτης Τζαρώνης εκ της επαρχίας Ζυγού, χωρίον Πλάτζα, έχοντας εμφυλίους πολέμους ο κ. Κυβέλος με τον Χρηστέα όντας και η επαρχία ήτον συνενωμένη με τον Κυβέλον επήραν αιχμαλώτους τον Στέφανον Χρηστέαν και άλλους και τους πολιόρκησαν και εις τους πύργους των δύο ημέρας. Βλέποντας όσοι φίλοι τους εκατοικούσαν εις Πλάτζα εζήτησαν ειρήνη και να παραδόσουν τα σπίτια τους εις χείρας του άνωθεν Κυβέλου, ως και έγινε χωρίς να βλαπτούν εις το παραμικρόν. Εις τον ίδιον καιρόν ήλθεν ο κύριος Δόβας με τον Κωνσταντίνο Μαυρομιχάλη δια το καλόν και από το άλλο μέρος ήλθεν ο καπετάν Γιάννης θείος του εις τους Χρηστέα με εν μυστικάκι. Όντας ο κ. Κυβέλος επήγε εις αντάμωσιν του κ. Δόβα και Κωνσταντίνου ευρήκε τον καιρόν ο καπετάν Γιάννης και έστειλε ανθρώπους, ως πλάνος, και έπιασε τα σπίτια οπού ήτον παραδομένα και άνοιξε πόλεμος. Εγώ όντας νεοφερμένος από την ξενητείαν, δεν εγνώριζα τους φίλους και τους εχθρούς. Απερνώντας από ένα μέρος, βλέπω δέκα ανθρώπους, τους ωμίλησα τι άνθρωποι είναι και μου αποκρίθηκαν ότι είναι της Κυβερνήσεως και ήλθαν δια το καλόν, τότε έλαβα θάρρος και εσίμωσα προς αυτούς να ομιλήσωμε. Με άρπαξαν αιφνιδίως τα άρματα και εμένα τον ίδιον, κάμνοντάς μου τα μύρια, με επήγαν εις του Μαυρομιχάλη Κατζή και με εκράτησαν έως το εσπέρας, παραδίνοντάς με εις χείρας του κυρίου Δόβα, τα δε άρματά μου τα εκράτησαν λέγοντας ότι αύριον τα δίδομε εις χείρας του κυρίου Δόβα, όπου ακόμη τα περιμένω.


	Εκλαμπρότατε ήμουν σχεδόν δέκα χρόνια με τον Κανάρη, όπου εις όλους τους θαλασσίους πολέμους δεν έλλειψα και στο να είμαι τέσσερες φορές λαβωμένος, ως και τα διπλώματά μου φανερώνουν τας εκδουλεύσεις μου.


	Προσπίπτω εις την Έκτακτον Επιτροπείαν να διατάξη τον καπετάν Ιωάννην Μαυρομιχάλην και Δημητράκη Τζικουράκον να μου δώσουν τα άρματα, ότι με απιστία μου τα επήραν. Η τιμή των αρμάτων μου είναι 1380 γρόσια. Ούτω προσπίπτω εις την εκλαμπρότητά σας να μην ηθέλε τα ζημιωθώ, αλλά να μου δοθούν παρά τους άνωθεν. Με το βαθύτατον σέβας υποσημειούμαι.


Τη 22 Αυγούστου 1830. Εν Πλάτζα. Ο ευπειθής πολίτης εκ της επαρχίας Ζυγού Παναγιώτης Τζαρώνης″. ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92, έγγρ. 177.


� Κάτοικοι των επαρχιών Ζυγού και Μηλέας υπέβαλλαν την ακόλουθη αναφορά:


	″Προς τον κατά την Πελοπόννησον Έκτ. Επίτροπον.


	Οι υποφαινόμενοι δια της ταπεινής μας αναφοράς προσπίπτομεν εις το φιλοδίκαιον της Εκτ.. Επιτροπείας, να διατάξη τους προκρίτους και ιερείς της Τζίμοβας να παρησιασθούν εις την Έκτ. Επιτροπείαν να απολογηθούν, τίνι τρόπω ακολούθησαν τον Μπεηζαδέ Αναστάση και ήλθον, ως πανούργοι, με πλάνην ως μεσίτες δια το καλόν και απέρασαν από τα χωρία κηρύττοντας την ειρήνην και όταν έφθασαν εις το μέρος της πολιορκίας έκαμαν το εναντίον.


	Εκλαμπρότατε, δεν ήτον συγχωρημένον εις επαρχιακούς δημογέροντας, προκρίτους και ιερείς να κάμνουν ένα τοιούτον και μέγα κακόν, τους οποίους τους σημειώνω κατ’ όνομα ιερείς: Πρωτοσύγκελλος Μελέτιος, παπα-Παναγιώτης Αζάπης, παπα-Φρουσάκης, παπα-Κατζαφέρης εφημέριος Λιμενίου. Προκριτοδημογέροντες: Αναστάσης Κουτσουλιέρης, Ξανθός Μπατζάκης, Μιχάλης Στραβολαιμάκης, Γιαννάκης Αβραμάκης, Γιωργάκαρος Κονομάκης, Ιωάννης Ζουγράφος, Νικόλας Σπιτζουράκης, Χαραλάμπης Γιωργακάκης, Αθανάσιος Μαρτάκης και αδελφός του Μάρκος.


	Αυτοί είναι οι προκριτοδημογέροντες οπού ακολούθησαν εις τα τοιαύτα. Εάν και σήμερον προφασολογιστούν έχουν μέγα άδικον, ότι εκεί ήτον ο κύριος Διοικητής και στρατηγός Νικήτας και ας ήθελε παρησιασθούν να ζητήσουν αθώωσιν, όχι να καθίσουν μέχρι της αναχωρήσεως του Μαυρομιχάλη, ήμεθα εύελπεις ότι η Έκτ. Επιτροπεία δεν ήθελε υποφέρει τους τοιούτους, οπού το εμπάγγελμά τους δεν ήτον να εξακολουθούν κι αυτοί. Με το προσήκον σέβας και υποσημειούμεθα. 


Τη 22 Αυγούστου 1830. Οι ευπειθείς πολίται εκ της επαρχίας Ζυγού. Μηλιανίτες, Πλατζιώτες, Νομιτζιάνοι, Κουτηφαριάνοι, Λαγκαδιώτες″. ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92 της 22 Αυγούστου 1830, έγγρ. 179.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, έγγρ. 23 Δεκεμβρίου 1830, συνημμ. 24 Δεκεμβ. 1830.


� Σε μυστική αναφορά του Γεωργίου Οικονόμου από την Ανατολική Μάνη, της 5 Μαΐου 1830, προς κυβερνητικούς παράγοντες αναφέρεται: ″…πολεμούν εις τον Ζυγόν οι Χρηστέοι με τον Νικολέα και εφονεύθησαν κατ’ αυτάς τέσσαροι εκ των πρώτων, δηλ. του Χρηστέα… Όσαι πληγαί εμφυλίων πολέμων ηνοίχθησαν μετά την έλευσιν του Κατζή, ως του Μαυροβουνίου, των Παλαιοκαλυβίων, του Νεοχωρίου και Κονακίων Μαλεύρη, εκλείσθησαν παρά των προκριτοδημογερόντων δια της λεγομένης Μανιάτικης τρέβας (ανακοχής) με συμφωνίαν, έως ότου να έλθη ο Έκτακτος Διοικητής να θεωρήση τας διαφοράς των″. ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 90β, έγγρ. 214 της 5 Μαρτίου 1830.


� Γ. Λ. Μάουρερ, Ο Ελληνικός λαός, έκδ. Τολίδη, Αθήνα 1976, σ. 130.


� Στις 22 Ιουλίου 1830 οι πρόκριτοι του Ζυγού με αναφορά τους στον Έκτακτο Επίτροπο επαινούσαν τον Ιωάννη Δόβα για τις φροντίδες του για την κατάπαυση των ταραχών. ΓΑΚ, Βλαχ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγρ. 171.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 91, συνημμ. 24 Δεκεμβρίου 1830.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 92, έγγρ. της 4 Ιανουαρίου 1831.


� Το αίτημά του ήταν δίκαιο. Το Πρωτόκλητο Δικαστήριο Μικρομάνης στις 29 Ιανουαρίου 1831 απεφάσισε να παραπέμψη στο ανάλογο δικαστήριο της Σπάρτης (Μάνης) το Μανιάτη Ηλία Πιτζουλάκη, ο οποίος είχε σκοτώσει το Γεώργιο Κουτράκο. Απέρριψε δε το αίτημα των συγγενών του θύματος να δικασθή εκεί, παρότι επεκαλέσθησαν τα κατωτέρω: ″…ο Διοικητής της Σπάρτης διατεθημένος από τον κ. Πανάγο Κυβέλον, καπετάνιο της Μηλέας, εζήτησεν να σταλή εις Σπάρτην ο φονεύσας τον αδελφόν των, ότι μόνος ο Πανάγος Κυβέλος υπερασπίζεται τον φονέα, και κανείς άλλος πατριώτης των, ότι και οι κάτοικοι της Μηλέας πνέουν εκδίκησιν κατά του φονέα του Γεωργίου Κουτράκου, ότι εις την Σπάρτην, όπου ζητή ο Κυβέλος να σταλή ο Πιτζουλάκης δεν είναι δυνατόν να κριθή κατά τους νόμους από τα εκεί δικαστήρια, διότι θέλει τον υπερασπισθή ο Κυβέλος, ότι γενομένου τούτου, αυτοί μετά των συγγενών των όλων θα υπάγουν ν’ ανοίξουν ντουφέκι κατά των συγγενών του Πιτζουλάκη…″. ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 93, έγγρ. 29 Ιανουαρίου 1831.


� ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 96, έγγρ. της 13 Μαρτίου 1831. Στο τέλος του μηνός ο Στράτης Χρηστέας επανήλθε με νέα του αναφορά προς το Γραμματέα (Υπουργό) Δικαίου με τα ίδια αιτήματα. ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 97, έγγρ. 31 Μαρτίου 1831.


� Την ιδέα της εγκατάστασης του Στράτη Χρηστέα εις άλλον τόπο είχε για πρώτη φορά διατυπώσει ως απαίτηση του ο λαός του Ζυγού, στις 16 Αυγούστου 1830 ο Ανδρέας Μεταξάς Έκτακτος Επίτροπος Πελοποννήσου. ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 76, έγγρ. της 16 Αυγούστου 1830.


�Cl. Rulhiere, Histoire de l’ anarchie de Pologne et du demembrement de cette Republique, edit. H. Nicole, Paris 1807, tome 3.


�Ο ποιητής Νικήτας Νηφάκης (Σ. Κουγέα, Νικήτα Νηφάκη: Μανιάτικα ιστορικά στιχουργήματα Αθήνα 1964, σ. 35, στιχ. 7-8) έγραψε στα τέλη του ΙΗ’  αιώνα στο γνωστό ποίημά του:


	Σ’  αυτά τα όρη φύγανε οι μαύροι Σπαρτιάτες


	και είν’  αυτοί που λέγονται την σήμερον Μανιάτες.


�Ο Αδαμάντιος Κοραής θεωρεί ότι η λέξη Ματαπάς προέρχεται από τη λέξη “μέτωπο”.


�Τα καράβια τα οποία έρχονται από την Ιταλία με κατεύθυνση προς την Ανατολή πρώτα συναντούν το Μεσσηνιακό κόλπο, που τότε λεγόταν κόλπος της Κορώνης, μετά περνούν το ακρωτήριο Ματαπά και ύστερα εισέρχονται στο Λακωνικό κόλπο, που είχε παλαιότερα το όνομα κόλπος της Κολοκυθιάς.


�Για την ετυμολογία της λέξης Μάνη έχουν διατυπωθεί πολλές απόψεις. Έχει υποστηριχθεί ότι ταυτίζεται με τη λέξη “μανία”, ή προέρχεται από τη λέξη “μαίνεσθαι”, από τις λατινικές λέξεις Μanus ή Magna, από την Αλβανική λέξη μαν, που σημαίνει μουριά και με το άρθρο της γίνεται “μαν-ι” και κατά την άποψη του Εμμ. Πεζόπουλου από τη λέξη “μανή”, που σημαίνει αραιή, φαλακρή (Π. Φουρίκη, Παρατηρήσεις εις τα τοπωνύμια του Χρονικού του Μορέως, Αθηνά 40(1928)44 κ.επ., Δημ. Γεωργακά, Συμβολή εις την τοπωνυμικήν έρευναν, Αθηνά 48(1938)32 κ.επ.). Την άποψη του Rulhiere δεν τη συζητεί κανείς στην αναζήτηση της ετυμολογίας της λέξης Μάνη, γιατί θα πρέπει να θεωρηθεί απίθανη.


�Παλαιά τα σύνορα μεταξύ Μεσσηνίας και Λακωνίας ήταν στην κορυφογραμμή του Ταϋγέτου. Αργότερα μεταφέρθηκαν στο ποτάμι της Μηλιάς και κατόπιν στη Χοίριο νάπη (Σάνταβα-Κοσκάρακα ) των αρχαίων. Για λίγο διάστημα στη Λακωνία υπαγόντουσαν ακόμη η Αβία, οι Φαρές και η Θουρία. Νικ. Γιαννουκόπουλου, Τα ορόσημα της Αρχαίας Μεσσηνίας και Λακωνίας, Πλάτων 5(1953)147 και Σταύρου Καπετανάκη, Τα σύνορα της Μάνης κατά την ιστορική της πορεία, Πρακτικά Γ’ Διεθνούς Συνεδρίου Πελοποννησιακών Σπουδών, Καλαμάτα 1985, τόμ. Γ’, σ. 386.


�Η ψηλότερη κορυφή του Ταϋγέτου ονομάζεται σήμερα “Άγιος Ηλίας”, το βουνό πάνω από την Κοίτα λέγεται “Αγία Πελαγία”, το βουνό πάνω από την Πολιάνα (Άγ. Νίκων) είναι ο Άγιος Νίκων, κλπ.


�Μετά από τους τρεις ατυχείς Μεσσηνιακούς πολέμους πολλοί από τους ηττημένους αναγκάστηκαν να ξενητευτούν. Το Ρήγιο της νότιας Ιταλίας, η Μεσσήνη (Ζόγκλη) της Σικελίας και η Κυρηναϊκή δέχτηκαν τους πρόσφυγες. Μετά τη νίκη των Θηβαίων στα Λεύκτρα της Βοιωτίας και την προέλασή τους στη Λακωνία, οι Μεσσηνιακές πόλεις ελευθερώθηκαν. Οι πρόσφυγες γύρισαν στη γη των προγόνων τους και οικοδόμησαν κοντά στην Ιθώμη  τη νέα πόλη της Μεσσήνης, Παυσανία, Μεσσηνιακά ΧΧΙΙΙ-ΧΧVΙ και Εκδοτικής, Ιστορία του Ελληνικού Έθνους, τόμ. Β’, σσ. 54-5 και 221-2 και Τόμ. Γ’, σσ. 417 κ.ε. και 440 κ.ε.


�Από τους Φωκάδες είναι οι Καβαλλιεράκηδες, που αργότερα πήραν το όνομα Κοσονάκος. Από τους Κομνηνούς είναι οι Στεφανόπουλοι (Γ.Γ.Παπαδοπούλου, Χρονογραφία περί της καταγωγής των εν Μάνη Στεφανοπούλων, Αθήναι 1865, σ. ια’ και 5) και οι Γρηγοράκηδες (Δ. Βαγιακάκου, Ειδήσεις περί Μάνης εκ Γαλλικού υπομνήματος του 1780, Λακωνικαί Σπουδαί 3(1977)186). Παλαιολόγοι είναι οι Τρουπάκηδες-Μούρτζινοι της Καρδαμύλης και ακόμη οι Γριτσιάνοι-Παλαιολόγοι της Λαγκάδας. Στο Πραστίο ήταν οι Μελισσηνοί, στο Οίτυλο και στο Πραστίο οι Μέδικοι-Γιατροί, που ήταν Ιταλικής καταγωγής κλπ.


�Έδρα της Γερουσίας φαίνεται ότι ήταν η Νόμια. Σε έκθεση του Φαβιανού Μπάρμπο από το 1570 αναφέρεται: “...της Νόμιας, ένθα κατά τας κρισίμους περιστάσεις συνηθίζουν να συγκεντρούνται δια να λάβουν αποφάσεις...”. Κ. Ντόκου, Επαναστατικαί κινήσεις εις Μάνην προ της Ναυμαχίας της Ναυπάκτου και η έναντι αυτών στάσις της Βενετίας και Ισπανίας (1570-1), Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)258.


�”...τα βουνά της Μάνης εις τα οποία λέγουν πως είναι 365 χωριά..”, Δανιήλ (Φιλιππίδη) Ιερομονάχου, Γρηγορίου (Κωνσταντά) Ιεροδιακόνου, Γεωγραφία Νεωτερική, Βιέννη 1781, σ. 148. Ο Νικήτας Νηφάκης στο ποίημά του αναφέρει 117 χωριά, Σ. Κουγέα, ό.π., σ. 35, στιχ, 19. Σε κατάλογο του 1618 που συντάχθηκε από τον Πέτρο Μέδικο-Γιατρό περιλαμβάνονται 125 χωριά, βλέπε και άλλα στοιχεία Κ. Κόμη, Πληθυσμός και οικισμοί της Μάνης (15ος-19ος αιώνας), Ιωάννινα 1995, σ. 39 κ.ε.


�Κατά την έναρξη της επανάστασης του 1821 υπήρχαν στη Μάνη η Μητρόπολη Ζαρνάτας και επτά ακόμη επισκοπές: Ανδρούβιστας, Πλάτσας (Ζυγού), Μηλέας, Μαλτίνης, Καρυουπόλεως, Μαΐνης και Λαγίας (αναφέρεται και ως Λαγίας και Κατωπαγκίου), Περ. Ζερλέντη, Τάξις ιεραρχική των εν Πελοποννήσω Αγίων του Θεού Εκκλησιών, η Μητρόπολις Ζαρνάτας και αι άλλαι της Μάνης Επισκοπαί, Ερμούπολις 1922.


�Γύρω στο 1473 αναφέρεται ότι η “Γερουσία της Λακεδαιμονίας” έκανε πρωτογέροντα το Νικηφόρο Κομνηνό-Στεφανόπουλο, Γ.Γ.Παπαδοπούλου, ό.π., σ. ιβ’  και 5.


�Φαίνεται ότι οι ενέδρες ήταν το μεγάλο όπλο των Τούρκων εναντίων των Μανιατών. Στις 14 Σεπτεμβρίου 1614 ο Βενετός προβλεπτής της Ζακύνθου έγραψε προς τον Δόγη ότι ο Τούρκος κουρσάρος Μουσολίν Ραΐζ “...προσποιούμενος υποχώρησιν έστησεν ενέδραν και περιεκύκλωσε πλέον των 600 Μανιατών από τους θαρραλεώτερους και πλέον εκλεκτούς πολεμιστάς και τους επέρασεν όλους εν στόματι μαχαίρας...”. Κ. Μέρτζιου, Η Μάνη εις τα Αρχεία της Βενετίας 1611-1674, Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)104.


�”...οι γυναίκες τους όχι μόνο τους φέρνουν πολεμοφόδια και τροφές, αλλά μοιράζονται κι όλους τους κινδύνους, πολεμώντας στο πλάϊ τους..”, Δήμου και Νικολού Στεφανόπολι, Ταξίδι στην Ελλάδα, Έκδ. Αφοί Τολίδη, Αθήνα 1974, σ. 214. Για τις γυναίκες της Μάνης έχουν δημοσιευθεί αργότερα οι παρατηρήσεις του Άγγλου περιηγητή J. Morritt, In R. Walpole: Travels in various countries of the East, being o continuation of memoirs relating to European and Asiatic Turkey, London 1820, σ. 41, 50 και 52 και Στ. Σκοπετέα, Η Μανιάτισσα στο 18ο αιώνα, Φιλολογική Πρωτοχρονιά 4(1947)233-7.


�Δ. και Ν. Στεφανόπολι, ό.π., σ. 181.


�Πρώτη αναφορά του ονόματος γίνεται το 907 ως επισκοπή Μαΐνης. Γερ. Κονιδάρη, Η παλαιοτέρα μνεία της Μαΐνης και της επισκοπής αυτής, Θεολογία 22(1951)655. Ακολουθεί χρονολογικά η επιστολή του Κωνσταντίνου Ζ’ του Πορφυρογέννητου προς τον υιόν του Ρωμανό, κλπ.


�Ο Ψευδοδωρόθεος, που η πρώτη του έκδοση χρονολογείται από το 1631 γράφει: “...τούτος ο τόπος της Μάνης, ακούστε διατί ονομάσθη Μάνη. οι άνθρωποι όπου κατοικούν εις αυτήν είναι φυσικά μανιώδεις και κακοί άνθρωποι. και διατί φυλάγουν την μανίαν και την κακίαν μέσα εις την καρδίαν και δεν την μεταβάλλουν ποτέ εις την αγάπην, δια τούτο ωνομάσθη ο τόπος εκείνος Μάνη..”. Δωροθέου, Βιβλίον Ιστορικόν, Ενετίησιν 1786, σ. 480. Οι Στεφανόπολι, ό.π., σ. 208, που το βιβλίο τους κυκλοφόρησε το 1800, αναφέρουν: “..Η Μάνη...οφείλει το όνομά της στην ελληνική λέξη μανία, για να εκφράζεται η ζέση με την οποία ο λαός αυτός πολεμούσε κατά των Τούρκων..”.


�Στο “Χρονικό του Μορέως”, Έκδ. Εκάτη, σ. 127, στιχ. 3021-31, αναφέρεται ότι οι κάτοικοι του δρόγγου, δηλαδή του Ζυγού της Μάνης, επί Βυζαντινής Αυτοκρατορίας δεν δεχόντουσαν τοπικό άρχοντα από το στρατηγό, δηλαδή είχαν την αυτονομία τους, ούτε πλήρωναν φόρους, αλλά μόνο  επιστρατευόντουσαν και πολεμούσαν ως μισθοφόροι στα αυτοκρατορικά στρατεύματα. Επί Φραγκοκρατίας πέτυχαν τα ίδια προνόμια.  Περιλαμβάνονται δε οι ακόλουθοι στίχοι:


	Ιδόντα γαρ οι άρχοντες κι οι αρχηγοί του δρόγγου


	πως το κοινόν ηθέλασιν του να έχουν προσκυνήσει


	ουκ είχασι το ποιήσει αλλέως, κ’  επέσασιν εις δρόμον.


	Μαντατοφόρους έστειλαν στον πρίγκιπα Γουλιάμον (=Γουλιέλμο Βιλλαρδουΐνο),


	συμβίβασιν εζήτησαν του να έχουσιν εγκούσιον (=συγχώρεση),


	τέλος ούτε δεσποτικόν (=φόρον) να ποιήσουσι ποτέ τους,            


	καθώς το έποικαν (=εποίησαν) ποτέ τους οι γονείς τους,                         


	προσκύνημα να δίδουσιν, δουλείαν των αρμάτων (= υποχρεωτική στρατιωτική υπηρεσία),


	ώσπερ το επολεμούσασιν ομοίως του βασιλέως (=Βυζαντινού αυτοκράτορα).         


	Τες συμφωνίες εστερέωσεν ο πρίγκιπας Γουλιάμος,


	εγγράφως τους τές έποικεν με κρεμαστές τές βούλες.   


�Το Βυζαντινό κάστρο της Μάνης ήταν στο Τηγάνι κοντά στο Μέζαπο. Οι Φράγκοι έχτισαν κάστρα στον Πασαβά, την Άνω Πούλα και το Λεύκτρο. Στα χρόνια των Παλαιολόγων υπήρχε κάστρο και στη Ζαρνάτα, που καταστράφηκε στις εμφύλιες διενέξεις του Δημητρίου και του Θωμά. Οι Τούρκοι έχτισαν κάστρο κοντά στο Πόρτο Κάγιο, αλλά πολύ γρήγορα, το καλοκαίρι του 1569, οι Βενετοί βοηθούμενοι και από τους Μανιάτες το κατέστρεψαν. Το 1670 πάλι οι Τούρκοι έχτισαν τα κάστρα της Ζαρνάτας και της Κελεφάς. Το 1685 οι Βενετοί με τους Μανιάτες πήραν τα τότε υπάρχοντα κάστρα της Ζαρνάτας, της Κελεφάς και του Πασαβά. Το 1715 οι Τούρκοι επάνδρωσαν το κάστρο του Πασαβά, ενώ τα κάστρα της Κελεφάς και της Ζαρνάτας εγκατελείφθησαν στους Μανιάτες, Παν. Κατσαφάδου, Τα κάστρα της Μαΐνης, Αθήνα 1992, Κ. Ντόκου, ό.π. Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972) 257, Κ. Μέρτζιου, ό.π., Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972) 160, Κ. Σάθα, Τουρκοκρατουμένη Ελλάς, Αθήναι 1869, σ. 336 κ.ε. Κ. Μέρτζιου, Πότε και πως έπεσε η Μάνη εις χείρας των Τούρκων το 1715, Πελοποννησιακά 3-4 (1958-1959) 276 κ.ε.


�Γεροντική λεγόταν η συγκέντρωση των ηλικιωμένων αρχηγών των μεγάλων οικογενειών. Τέτοιες συγκεντρώσεις, όπως σημειώθηκε προηγουμένως γινόντουσαν συνήθως στη Νόμια της Μέσα Μάνης. Αναφέρεται ακόμη και η Στούπα-Σελίνιτσα της Έξω Μάνης ως τόπος συγκέντρωσης γερόντων, Γιάννη Αναπλιώτη, Ένα Ιστορικό Ταξίδι, Καλαμάτα 1957, σ. 52.


�Ο λαϊκός ριμαδόρος της Μάνης Νικήτας Νηφάκης (βλέπε Σ. Κουγέα, ό.π., σελ. 46, στίχ. 289-304) αφιερώνει πολλούς στίχους στην αρπακτικότητα των κατοίκων της Μέσα Μάνης:


	Τους ξένους όταν τύχωσι στον τόπο τους να πάγουν,                          289


	κουμπάρους τους εκάμνουσι και τους καλούν να φάγουν.               290


	Και όταν θέλει να εβγεί ο ξένος, τον κρατούσι


	και ωσάν φίλοι του λαλούν και τόνε νουθετούσι:


	“Κουμπάρε”, λέγουσιν, “ημείς θέλομεν το καλό σου


	και τούτα, οπού σου λέγομεν, βάλε τα στο μυαλό σου


	και έβγαλε τη φέρμελην, γελέκι και ζωνάρι                                                    295


	και το βρακί μπορεί κανείς εχθρός να σου το πάρει,


	και να σε γδύσουσιν εχθροί, να σου τα πάρουν άλλοι,


	ζημίαν φέρνεις εις εμάς και εντροπή μεγάλη .


	Για τούτο, κουμπαρούλη μου, σωστά να σου τα ειπούμε,


	και φέσι και ποκάμισο ν’ αφήσεις αγαπούμε.                                               300


	Και τα παπούτσια βγάλε τα, τι χρειάζονται σε σένα;


	ετώρα είσαι σίγουρος, μη σκιάζεσαι κανένα”.


	Και έτσι τον ταλαίπωρον τον ξένον τον εγδύνουν, 


	κατάσαρκον οι άσπλαχνοι να τρέχει τον αφήνουν.                                  304    


�Συνηθέστερα λέγονται Κακ(κ)αβούληδες ή Κακαβούλια. Για την ετυμολογία της λέξης έχουν διατυπωθεί διάφορες υποθέσεις. Υποστηρίζεται ότι προέρχεται από την κακή βούληση ή από το μικρό κακκάβι, που σημαίνει καζανάκι ή τέντζερης (χάλκινη χύτρα). Ο F.C.H.L. Pouqueville, Voyage de Grece, Paris 1827, τ. 5, σ. 601, γράφει: “Λένε ότι πολλοί από αυτούς τους ορεσίβιους, διατήρησαν ως καλύπτρα της κεφαλής ένα είδος κάσκας ή σιδερένιας σκούφιας, που τους χρησιμεύει συγχρόνως ως χύτρα για να μαγειρεύουν τα τρόφιμά τους...”.  Ο Σ. Κουγέας, ό.π., σ. 54-5, υποστηρίζει ότι λέγονται “κακκαβούληδες” από τα κακκαβούλια, δηλαδή μικρές χάλκινες μαγειρικές χύτρες, που χρησιμοποιούσαν για την προστασία της κεφαλής κατά τη διάρκεια πειρατικών προσβολών πλοίων. Ο Αναργ. Κουτσιλιέρης, Κακαβούλια-Κακαβούληδες, Ονόματα 12(1988)180, θεωρεί ότι μάλλον προέρχεται από την κακή βούληση. Στη διήγηση των Δήμου και Νικολού Σταφανόπολι, Ταξίδι, έκδ. Αφοί Τολίδη, Αθήνα 1974, σ. 164, αναφέρεται ότι στην περιοχή του Πόρτο Κάγιο ήταν δύο αρχαία μαρμάρινα αγάλματα, ενός άνδρα με άρπα και μιας γυναίκας οπλισμένης με φαρέτρα. Τα άγαλμα του άνδρα υπέθεσαν ότι ανήκε στον Απόλλωνα ή στον Αρίωνα και της γυναίκας στην Άρτεμη. Στο βάθρο του ανδρικού αγάλματος υπήρχε η ακόλουθη νεο-ελληνική επιγραφή: “Αγνάδια μου κι αγνάδια σου Κάκαβος εδώ κύταιτε”. Άραγε το όνομα Κάκαβος έχει κάποια σχέση με τη λέξη κακαβούλια-κακαβούληδες;


�Ο Νικήτας Νηφάκης παραθέτει τους επόμενους στίχους (Σ. Κουγέα, ό.π., σελ. 46, στιχ. 305 κ. ε.):


	και φόνοι να μη γίνονταν και κούρσοι και κλεψίες                                  173


                                                        .................


	Οι άνδρες, άλλοι περπατούν στον κούρσον και κλεψίες                   247


	                                 .................. 
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	από τις αμαρτίες του στον τόπο τους να πέσει,


	Φραντζέζικο, Σπανιόλικο, Εγκλέζικο ή άλλο


	ή Τούρκικον, Μοσκόβικο, μικρό ή και μεγάλο,


	καθένας το μεράδι του να πάρει, γιέ μου, θέλει


	και τάβλες το μοιράζουσι, καθόλου δεν τους μέλει.                            310


�Σε ένα τόπο χωρίς κεντρική διοίκηση είναι επόμενο η δικαιοσύνη να στηρίζεται στην αυτοδικία, γι’ αυτό και η Μανιάτικη εκδίκηση, ο γδικιωμός, έχει μείνει παροιμιώδης. Ν. Κατσικάρου, Ηβεντέττα εν Μάνη, Αθήναι 1933, Π. Καλονάρου, Ηθογραφικά της Μάνης, Αθήναι 1934, σ. 11, Δ. Δημητράκου-Μεσίσκλη, Οι Νυκλιάνοι, Αθήνα 1949, σ. 69, Δικαίου Β. Βαγιακάκου, Πόλεμος και αγάπη των οικογενειών εν Μάνη, Πρακτικά Α’ Διεθνούς Συνεδρίου Πελοποννησιακών Σπουδών, τόμος Γ’, σ. 302, Ανάργυρου Κουτσιλιέρη, Μανιάτικα Μελετήματα, Αθήναι 1978, σ. 183,  ακόμη μερικοί στίχοι του Ν. Νηφάκη αναφέρονται στον γδικιωμό των Μανιατών, βλέπε Σ. Κουγέα, ό.π., σελ. 45, στ. 257-263:


	Άλλος γυρεύει αδελφόν και τον πατέραν άλλος


	και άλλος πάλιν πάππον του και τον προπάππον άλλος.


	Και άλλος πρώτον ξάδερφον, άλλος ανεψϊόν του


	και άλλος άλλον συγγενή και άλλος τον υιόν του.


	Γιατί όσοι πηγαίνουσι στον Άδη σκοτωμένοι


	και δεν τους εκδικιώσουσι, μεινέσκουν κολασμένοι.


�Ο Γεώργιος Παπάζογλου ή Παπάζωλης ήταν από τη Σιάτιστα και εγκαταστάθηκε στη Ρωσία, όπου συνδέθηκε με τον κόμη Ορλώφ. Κατατάχθηκε στο στρατό και έγινε λοχαγός του πυροβολικού της αυτοκρατορικής φρουράς. Πήρε μέρος στη συνωμοσία κατά του Πέτρου του Γ’ . Εισηγήθηκε και αυτός, όπως και άλλοι Έλληνες την εποχή εκείνη, την απελευθέρωση της Ελλάδος με τη δύναμη της Ρωσίας και ανέλαβε ενεργό ρόλο στην προετοιμασία της. Παντ. Κοντογιάννη, Οι Έλληνες κατά τον πρώτον επί Αικατερίνης Β’ , Ρωσσοτουρκικόν πόλεμον 1768-1774, Αθήναι 1903, σ. 68 και Μιχ. Σακελλαρίου, Η Πελοπόννησος κατά την δευτέραν Τουρκοκρατίαν (1715-1821) Αθήνα 1978, σ. 150 κ.ε. 


�Στη σ. 297 ο Cl. Rulhiere αναφέρει: “...ένας Ρώσος παπάς ήρθε στα βουνά της Πελοποννήσου, σε ένα λαό που υποστηρίζει ότι προέρχεται από τους Σπαρτιάτες, και υπερασπίζεται ακόμη την ελευθερία του αποτραβηγμένος σε αυτά τα απρόσιτα μέρη. Αυτός ο παπάς είναι ο πρώτος απεσταλμένος που ήρθε από τη Ρωσία σε αυτά τα βουνά...”.


�Πρόκειται για τον Γεώργιο Μαυρομιχάλη, τον παππού του Πετρόμπεη. Την καταγωγή των Μαυρομιχαλαίων από τους Μεδίκους-Γιατρούς του Οιτύλου δεν αναφέρει άλλη πηγή. Σύμφωνα με την παράδοση η οικογένεια Μαυρομιχάλη έλκει την καταγωγή από την Θράκη. Αναφέρεται ότι εγκατέλειψε την Αδριανούπολη το 14ο αιώνα και εγκαταστάθηκε στα Άλυκα (κοντά στην Καινήπολη ή Κυπάρισσο) της Μέσα Μάνης. Το όνομά της οφείλει σε ένα Μιχάλη ο οποίος κατά μία εκδοχή ήταν ορφανός και τον είπαν “μαύρο-Μιχάλη” και κατά άλλη εκδοχή επειδή ήταν μελαμψός τον ονόμασαν “μαύρο-Μιχάλη”. Λέγεται ότι αυτός εγκαταστάθηκε στην Τσίμοβα (Αρεόπολη) και απέκτησε πολλά παιδιά. Ένα από αυτά έγινε ιερωμένος και πήρε το αξίωμα του Έξαρχου των Πατριαρχείων. Παιδιά του Έξαρχου ήταν ο Γεώργιος και ο Ιωάννης, οι οποίοι είναι γνωστοί από τα Ορλωφικά. Σε άλλη πηγή αναφέρεται ότι ήταν τέσσερα αδέλφια, ο Γεώργιος που είχε δύο παιδιά, τον Πιέρο, πατέρα του Πετρόμπεη και τον Κυριακούλη. Ο Γιάννης που είναι γενάρχης των Γιαννιάνων και πατέρας του Σουκιούρ-Μπέη. Ο Πιέρος που είναι ο γενάρχης των Πιεράκηδων και ο Κωνσταντίνος που είναι ο γενάρχης των Βοϊδήδων. Αν. Γούδα, Βίοι Παράλληλοι, τόμ. ΣΤ’, Αθήναι 1874, σ. 177 κ.ε. Κ. Ζησίου, Οι Μαυρομιχάλαι, τόμ.Α’, Αθήναι 1903, Σ. Κουγέα, Συμβολαί εις την ιστορίαν της υπό τους Ορλώφ Πελοποννησιακής Επαναστάσεως (1770), Πελοποννησιακά 1(1956)72 κ.ε. Ακόμη υποστηρίζεται από παραδόση ότι οι Μαυρομιχαλαίοι κατάγονται από νεράϊδα, Γεωργίου Φτέρη, Μια νεράϊδα παντρεύτηκε στη Μάνη, Πελοποννησιακή Πρωτοχρονιά 1(1957)30.


�Οι Γιατροί-Μέδικοι του Οιτύλου κατάγονται από τους Μεδίκους της Ιταλίας. Μιχ. Λαμπρινίδη, Οι Μέδικοι εν Ελλάδι, εις Κωνστ. Φ. Σκόκου, Εθνικόν Ημερολόγιον 15(1900)356, Σπύρου Λάμπρου, Ο κατά τον δέκατον έβδομον αιώνα εις την Τοσκάναν εξοικισμός των Μανιατών, Ν. Ελληνομνήμων 2(1905)396 κ.ε., Π.Χ.Δούκα, Η Σπάρτη δια μέσου των αιώνων, Ν. Υόρκη 1922, σ. 765, Γεωργ. Γιαννάκου-Ραζέλου, Οι αγώνες της Μάνης δια την Ελευθερίαν, Αθήναι 1948, σσ. 57-70. Ως ένδειξη της Ιταλικής καταγωγής των Γιατρών-Μεδίκων του Οιτύλου μπορεί κανείς να επικαλεσθεί απόσπασμα επιστολής του Θεόδωρου Στεφανόπουλου γραμμένη στο Οίτυλο στις 12 Ιανουρίου 1612 στην οποία αναφέρεται: “...Μαζί με τους άνω ήλθον και δύο υπηρέται των και κατοικούν τώρα όλοι εις το σπίτι του κυρίου Πέτρου Γιατρού, Ιταλού, ο υιός του οποίου ευρίσκεται εις Βενετίαν...”, Κ. Μέρτζιου, Η Μάνη εις τα αρχεία της Βενετίας (1611-1674), Λακωνικαί Σπουδαί 1(1972)91. Αντίθετα στη Μάνη κυκλοφορούσε το 1798 η παράδοση, σύμφωνα με την οποία, οι Μέδικοι της Ιταλίας κατάγονται από έναν έμπορο του Οιτύλου, ονομαζόμενο Γιατρό, που εγκαταστάθηκε στη Φλωρεντία και το όνομά του λατινοποιήθηκε ως Medici. Δήμου και Νικολού Στεφανόπολι, Ταξίδι, Εκδ. Αφοί Τολίδη, Αθήνα 1974, σ. 168, το βιβλίο κυκλοφόρησε στο Παρίσι το 1800. E. Yemeniz, Le Magne et les Mainotes, Reveau de deux Mondes, τεύχος Μαρτίου 54(1865)12 κ.ε., Α. Πετρίδη, Περί των εν τη Κορσική Στεφανοπούλων, Πανδώρα 20(1870)434. 


�Ο Νικήτας Νηφάκης γράφει πάλι (Σ. Κουγέα, ό.π., σελ. 47, στιχ. 339-342):


	Αλλ’ όταν τις αλλόφυλος, αν ήθελε θελήσει                                               339


	να έλθει στην πατρίδα τους για να τους πολέμήσει,


	ετότες συμφωνούν ευθύς και τρέχουν σαν θηρία


	να δείξουν την ανδρεία τους και την ελευθερία,                                       342


�Για την ετυμολογία του ονόματος της Καλαμάτας βλέπε: Δικαίου Βαγιακάκου, Το τοπωνύμιο Καλαμάτα, Πελοποννησιακά 19(1991-2)265 κ.ε. 


�Ο Παναγιώτης Μπενάκης ήταν γιός του Μπένου Ψάλτη και της Σταθούλας κόρης του γνωστού πειρατή και Μπέη της Μάνης Λιμπεράκη Γερακάρη, Σ. Κουγέα, Η καταγωγή του πρωτοστατήσαντος εις την Ορλωφικήν επανάστασιν Παναγιώτου Μπενάκη, φωτιζομένη από τα αρχεία της Βενετίας, Πελοποννησιακά 6(1968)1 κ.ε.


� Σταύρου Καπετανάκη, Η οικογένεια Κουτήφαρη ή Κουτούφαρη, Λακωνικαί Σπουδαί 14(1998)427-516.


� ΓΑΚ, Αριστεία, φάκ. 139, έγγρ. 057. Ο Παν. Μπουκουβαλέας που υπογράφει το πιστοποιητικό ήταν σύζυγος της αδελφής του Αντωνίτσας και φαίνεται ότι αυτόν ακολουθούσε στις εκστρατείες. Με τους Καπετανάκηδες είχε συγγένεια.


� Στη Μάνη ήταν συνηθισμένο τα παιδιά να χρησιμοποιούν το όνομα του πατέρα για το σχηματισμό του επιθέτου τους με τις καταλήξεις -άκης, -έας και -άκος. Πολλές φορές αυτό ήταν αναγκαίο για να αποφεύγωνται οι συνωνυμίες. Στην περίπτωση του Κωνσταντίνου, γιού του Τζανετάκη Κουτούφαρη, υπήρχε στο χωριό Μάλτα και άλλος με το όνομα Κωνσταντίνος Τζανέτου Κουτήφαρης, ο οποίος διετέλεσε μέλος της Δημογεροντίας Σταυροπηγίου. Ήταν γιός του ανιψιού του Μπέη ονομαζομένου και αυτού Τζανέτου Κουτούφαρη. Να σημειωθή ότι η ανάμιξη των τύπων Κουτήφαρης και Κουτούφαρης είναι αναγκαία, διότι οι παλαιότεροι, περίπου προ του 1800, υπέγραφαν ως Κουτούφαρης, ενώ οι νεώτεροι, ως Κουτήφαρης και για καθέναν χρησιμοποιούμε τον τύπο της υπογραφής του.


� Αριθ. φύλλου 48, σελ. 275-6.


� Χρ.Λούκου, Η κατάληψη της Καλαμάτας από τους Μανιάτες το 1831, Μνήμων 1(1971)78 και του ιδίου, Η αντιπολίτευση κατά του Ιω. Καποδίστρια 1828-1831, Αθήνα 1998, σ. 357. Κ.Λ.Κοτσώνη, Κατάληψις της Καλαμάτας από τους Μανιάτες (1831), Πρακτικά του Α' Συνεδρίου Μεσσηνιακών Σπουδών 1977, Παράρτημα Πελοποννησιακών, αριθ. 5, Αθήναι 1978, σσ. 195 και 200.  


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 274, συνημμένο έγγρ. της 24 Αυγούστου 1831.


� Ό.π.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 274, συνημμένον 24 Αυγούστου 1831.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 274, 24 Αυγούστου 1831.


� Αρχεία Ελληνηνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. 10, σ. 387, η προαγωγή του έγινε με πρόταση του Διονυσίου Μούρτζινου, Γαλάνη Κουμουνδουράκη και Νικολάου Βοϊδή.


� Χριστοδουλιάνοι ήταν οι Καπετανάκηδες του 1790-1830, διότι ήταν τα παιδιά του Χριστόδουλου Πανάγου Καπετανάκη-Κουτήφαρη, δηλαδή ο Γιωργάκης, ο Πιέρος, ο Νικολάκης, ο Δημητράκης, ο Γιάννης και ο Παναγιωτάκης. Από αυτούς δημιουργήθηκαν οι κλάδοι, Νικολακάκης, Δημητρακάκης, Πιερέας, Γιαννέας, Παναγιωτιάνοι. Οι Καπετανάκηδες το 1836 φαίνεται ότι ενέμοντο τα τρία από τα τέσσαρα λιθάρια του μύλου και τη νεροτριβή, όπως προκύπτη από την έκθεση κατασχέσεως της ακινήτου περιουσίας του Παναγιώτη Πιέρ. Καπετανάκη, ο οποίος κατείχε το 1/12 από αυτά, "Εφημερίς Αθηνών των Αγγελιών", αριθ. φ. 42 της 16 ιουνίου 1836.


� Το 1880 από τα τέσσαρα λιθάρια των μύλων το ένα το κατείχαν "οι Τζανετάκηδες", δηλαδή τα παιδιά του Κωνσταντίνου Τζανετάκη-Κουτήφαρη. Σ.Κουγέα, Η καταγωγή του Παναγιώτη Μπενάκη, Πελοποννησιακά 6(1968), 39.


� Σ.Καπετανάκη, Ο Γερο-Παναγιωτάκης Καπετανάκης, Λακωνικαί Σπουδαί, 8(1986), 397-8.


� Κ.Λ.Κοτσώνη, Αντώνιος Πιέρου Μαυρομιχάλης, Λακωνικαί Σπουδαί 13(1996)466, ο οποίος και παραπέμπει: α) απόφαση πολιτική 382/18 Δεκ. 1855 του Αρείου Πάγου, Συλλογή των πολιτικών υποθέσεων του Αρείου Πάγου του έτους 1855, παράρτημα της Εφημερίδος της Κυβερνήσεως, εν Αθήναις 1856, σσ. 897-907 και β) Απόφαση πολιτική 37/30 Ιαν. 1856 του Αρείου Πάγου, Συλλογή των πολιτικών αποφάσεων του Αρείου Πάγου του έτους 1856, εν Αθήναις 1857, σσ. 93-96. 


� ΓΑΚ/αρχεία νομού Μεσσηνίας, συμβολαιογράφου Παναγιώτη Λινάρδου Στραβοσκιάδη αριθ. 4751 της 13 Απριλίου 1853.


� Οι ηλικίες του Παναγιώτη και του Πέτρου Κουτήφαρη προέρχονται από τους εκλογικούς καταλόγους του έτους 1871 του δήμου Αβίας, που φυλάσσονται στα ΓΑΚ, και είναι στον κατάλογο οι υπ' αριθ. 440 και 441.


� Γ.Μποσκαΐνου, Μια γενιά πριν από μας, Αθήνα 2000, σ. 63.


� ΦΕΚ, αριθ. 14 της 22 Φεβρουαρίου 1865, σ. 85α.


� Απόφασις Ελεγκτικού Συνεδρίου υπ' αριθ. 82 της 19ης συνεδρίασις του Α' τμήματος της 6 Σεπτεμβρίου 1871.


� Έγγραφο Υπουργείου Οικονομικών, τμήμα Η', αριθ. πρωτοκ. 85627/9-9-1902.


� ΦΕΚ, αριθ. 59 της 17 Οκτωβρίου 1856, σ. 332.


� ΦΕΚ, αριθ. 50 της 30 Οκτωβρίου 1858, σ. 317.


� ΦΕΚ, αριθ. 73 της 25 Νοεμβρίου 1861, σ. 520.


� ΦΕΚ, αριθ. 35 της 4 Ιουλίου 1862, σ. 186. Ένας Π. Τζανετάκης υγειονομικός σταθμάρχης Γυθείου αναφέρεται ότι απολύθηκε, ΦΕΚ, αριθ. 10 Β' της 27 Σεπτεμβρίου 1862, σ. 47, αλλά δεν γνωρίζομε μήπως πρόκειται για συνωνυμία, γιατί το όνομα δεν είναι σπάνιο.


� ΦΕΚ, αριθ. 34 της 17 Αυγούστου 1859, σ. 237 και αριθ. 10 της 10 Μαρτίου 1861, σ. 73.


� Γ.Μποσκαΐνου, ό.π., σ. 20. Το προικοσύμφωνο συντάχθηκε στο συμβολαιογραφείο Καλαμάτας του Νικολάου Θ. Μαντζαβάκου στις 31 Μαρτίου 1910 και έχει αριθμό 70247.


� Γ.Μποσκαΐνου, ό.π., σ. 87.


� B.S.Morritt, The letters of J. Morritt of Rockeby, descriptive of journeys in Europe and Asia Minor in the years 1794-6, London 1914, p. 199.


� J.Morritt, Account of a journey through the district of Maina, in the Morea. In Robert Walpole: Travels in various countries of the East, being a continuation of memoirs relating the European and Asiatc Turkey, London 1920, p. 40.


� Ιστορική Εθνολογική Εταιρεία Ελλάδος, έγγρ. αριθ. 16967.


� Ανωνύμου, Ιστορικαί αλήθειαι συμβάντων τινών της Μάνης, Αθήναι 1858, σ. 11. 


� Σ.Κουγέα, Ιστορικαί πηγαί δια την Ηγεμονίαν της Μάνης, Πελοποννησιακά 5(1962)117.


� J.Morritt, Account of a journey through the district of Maina, in the Morea. In R. Walpole, Travels in various countries of the East, being a continuation of memoirs relating to European and Asiatic Turkey, London 1820, p. 57.


� Δ και Ν.Στεφανόπολι, Ταξίδι, Έκδ. Τολίδη, Αθήνα 1974, σ. 146. Φαίνεται απίθανο τα σπίτια του Γυθείου να ήταν πλινθόκτιστα, όπως έγραψε ο W. Leake, γιατί στην περιοχή εκείνη αφθονούσαν οι πέτρες.


� W.M.Leake, Travels in Morea, London 1830, vol. 1, p. 234-5.


� J.Bramsen, εις Κ. Σιμόπουλου, Ξένοι ταξιδιώτες στην Ελλάδα, τόμ. Γ2, σ. 292.


� Φ.Κ.Ο.Πουκεβίλ, Ταξίδι στην Ελλάδα, τόμ. 5, Πελοπόννησος, Αθήνα 1997, σ. 381. 


� Κ.Σιμόπουλου, Πως είδαν οι Ξένοι την Ελλάδα του 21, τόμ. 4, σ. 322.


� Κ.Λ.Κοτσώνη, Συμβάντα μετά την κατάληψιν του Ναυπλίου, Πρακτ. Α' Συνεδρίου Αργολικών Σπουδών 1974, Πελοποννησιακά 13(1979)163 


� Πρόκειται περί του Γεωργίου Ιωάννου Μαυρομιχάλη, ο οποίος αιχμαλωτίστηκε κατά τα Ορλωφικά και εκτουρκίστηκε. Σταδιοδρόμησε ως αξιωματικός του τουρκικού ναυτικού. Ήταν θείος του Πετρόμπεη Μαυρομιχάλη και τον βοήθησε να γίνει Μπέης της Μάνης. Αυτός φρόντιζε τα παιδιά του Πετρόμπεη. Σ.Β.Κουγέα,  Συμβολαί εις την Ιστορίαν της υπό τους Ορλώφ Πελοποννησιακής Επαναστάσεως (1770). Πελοποννησιακά 1(1955)83.


� Αμβ.Φραντζή, Επιτομή της Ιστορίας της Αναγεννηθείσης Ελλάδος, τόμ. Α', σ. 122 και Ν.Σπηλιάδη, Απομνημονεύματα, τόμ. Α', σ. 22.


� Ιωσήφ Ζαφειροπούλου, Οι αρχιερείς και οι Πρόκριτοι εντός της εν Τριπόλει φυλακής εν έτει 1821, Απομνημονεύματα, Έκδ. Εμμ. Πρωτοψάλτη, τόμ. Α', σ. 223. 


� Αμβ.Φραντζή, ό.π., σσ. 122 και 152.


� Ι.Γιανναροπούλου, Σχεδίασμα Ιστορίας της Επαναστάσεως υπό Ρ. Παλαμήδη Μνημοσύνη 2(1968-9)385.


� Φωτάκου, Απομνημονεύματα περί της Ελληνικής Επαναστάσεως, Έκδ. "Φιλολογικά Χρονικά", σ. 95. Ι.Γιανναροπούλου, ό.π., 384.


� Ι.Γιανναροπούλου, ό.π.,  σ. 384 κ.ε.


� Δ.Β.Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίον της Μάνης, Αθήναι 1961, σ. 129 και Εθνική Εφημερίς Ελλάδος, αριθ. φύλλ. 70. της 30 Ιουνίου 1826, σ. 278.


� ΓΑΚ, Γεν. Γραμμ., φάκ. 57, έγγρ. 32 της 22 Απριλίου 1828.


� ό.π., σ. 229.


� Αρχ.Αγων.Εθν.Βιβλιοθ.Ελλάδος, (κουτί 20), φάκ. 1813.


�Στη Λαγκάδα του Λεύκτρου υπήρχαν από παλιά τέσσερις γενιές, οι Μπλουτσιάνοι (από το Μπούλτσος ή Βούλτσος), οι Αλεξιάνοι, οι Μιχαλιτσιάνοι και οι Ξυλαστοριάνοι. Για πρώτη φορά αναφέρονται τα ονόματα αυτά το 1690. Σωκράτη Κουγέα, Αναφορά Βοιτυλιωτών προς την Ενετι-κήν Δημοκρατίαν, Πελοποννησιακά 2(1957)429, αριθ. 45, 48, 49, 50, 51.


�Την οικογένεια Κουτήφαρη, που προέρχεται από το ομώνυμο χωριό του Ζυγού της Μάνης, τη συ-ναντούμε το 1690 στην περιοχή Σταυροπηγίου και το 1704 έχτισαν το μοναστήρι της Αντρουμπε-βίτσας. Ένας κλάδος των Κουτηφαριάνων είχε το όνομα Κωνσταντινιάνοι. Σωτηρίου Κίτσου, Ανέκ-δοτος κτιτορική επιγραφή της Μονής Κοιμήσεως της Θεοτόκου της Αντρουμπεβίτσης Έξω Μά-νης, Λακωνικαί Σπουδαί 5(1980)392.


�Σωκράτη Κουγέα,,Η καταγωγή του πρωτοστατήσαντος εις την Ορλωφικήν Επανάστασιν Πανα-γιώτη Μπενάκη, Πελοποννησιακά 6(1968)12. 


�ΦΕΚ 1844 σ. 215, ΦΕΚ αρ. 38 της 3 Αυγούστου 1853, παράρτ. σ. 25 κ.ε.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Αρχείον  Κουτήφαρη, Διάφορα έγγραφα, “Αρχείον” Μεσσηνίας, Οκτώβριος- Δεκέμβριος  1957, σ. 95. 


�Αμβρ. Φραντζή, Επιτομή της Ιστορίας της Αναγεννηθείσης Ελλάδος, τ. Α΄, Αθήναι 1839, σ. 332.


�Αμβροσίου Φραντζή, ό.π., τ. Δ΄, Αθήναι 1841, σ. 152.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1968, σ. 442.


�ΓΑΚ, Εκτελ., φάκ. 53, έγγραφο της 20 Ιανουαρίου 1825.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 43 της 6 Σεπτεμβρίου 1828.


�Ντίνου Λ. Κοτσώνη,  “Αλληλομαχία”  στη Μεγάλη Μαντίνεια το 1829, Ιθώμη 20(1993)51.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10, παράρτημα της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 48, της 27 Ιουνίου 1831, σ. 275.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Γεν. Γραμ., φάκ. 94 της 29 Οκτωβρίου 1831.


�Αρχείον Χειρογράφων Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος,, φάκ. Βεν. Καπετανάκη, αριθ. εγγρ. 32034.


�ΓΑΚ, Μοναστηριακά, φάκ. 369, έγγραφο της 16 Οκτωβρίου 1837.


�Β. Πατριαρχέα, Δίπτυχον  κλπ.., ό.π., σ. 337.


�Αθηναϊκή Εφημερίδα “Ελληνικός Ταχυδρόμος”, αρ. φ. 37 της 30 Δεκεμβρίου 1841, σ. 144.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1969-70, σ. 219.


�ΦΕΚ, 1844, σ. 215.


�ΦΕΚ, αρ. 26 της 10 Ιουνίου 1860, σ. 148.


�ΦΕΚ, παράρτημα της 5 Οκτωβρίου 1860, σ. 67.


�Α. Κουτσιλιέρη, Γαμήλια έθιμα της Μάνης, Λαογραφία 19(1960)180 κ.ε., του ιδίου, Μανιάτικα Με-λετήματα, Αθήναι 1978, σ. 138 και Δ. Γεωργακά, Λεξικογραφικό δελτ. Ακαδ. Αθηνών, τομ. 2, σ.131.


�Βλασ. Γαβριηλίδη, Ετήσιο Πολιτικό, Οικονομικό και Στατιστικό Ημερολόγιο, Αθήναι 1891, σ. 342. 


�Πατέρας της ήταν ο Δημ. Βούλγαρης ή Γουργαρέας, ο οποίος είχε γεννηθεί το 1810 και ζούσε στη Μπρίντα των  Γαϊτσών. Το 1848  είχε προταθεί από το δήμο Αβίας ως ένορκος.ΦΕΚ, παρ. σ. κθ.


�Οι Μανιάτες φορούσαν βράκες σαν τους νησιώτες ή τους Μικρασιάτες, ενώ οι Πελοποννήσιοι φορούσαν φουστανέλα, γι’ αυτό μερικοί περιηγητές αποκαλούσαν τους φουστανελοφόρους αρ-βανίτες. Ο Δημήτριος Κ. Κωνσταντινέας αποτελεί μαρτυρία της μανιάτικης ενδυμασίας των Μα-ντιναίων. Οι Ξένοι περιηγητές που επισκέφθηκαν την Ελλάδα στην περίοδο της Τουρκοκρατίας έ-γραψαν ή ζωγράφισαν τους Μανιάτες με βράκες. 


�Μεγάλη Στρατιωτική και Ναυτική Εγκυκλοπαιδεία, τ. 6, σ. 649.


�ΓΑΚ, Μοναστηριακά, φάκ. 465.


�Αρχ. Χειρογρ. Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος, φάκ. Βεν, Καπετανάκη, αριθ. εγγρ. 32034.


�Βρίσκεται στα χέρια του Ιωάννη Β. Κωνσταντινέα.


�Ν. Ιγγλέση, Οδηγός της Ελλάδος, έτος Γ΄,  Αθήναι 1911,   σ. 756.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Εκτελ., φάκ. 11, έγγραφο αριθ. 31.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Θρησκ., Σχολικά, φάκ. 94, έγγραφο της 12 Δεκεμβρίου 1829, αριθ. 61.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10, παράρτημα της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 51.


�Γεν. Εφημ. Ελλάδος, αρ. φ. 48 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 275, όπου σημειώνεται Β. Λακέας. 


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Γεν. Γραμ., φάκ. 94 της 29 Οκτωβρίου 1831.


�ΓΑΚ, Μοναστηριακά, φάκ. 465.


�Νίκου Καράμπελα, Μεσσηνιακό Βιογραφικό Λεξικό, Καλαμάτα 1962, σ. 233.


�Σταύρου Καπετανάκη, Έγγραφα της Μονής Παναγίας Φανερωμένης Δολών, Λακωνικαί Σπουδαί 9(1988)341. 


�Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τομ. 7, σ. 139.


�ΓΑΚ, φάκ. Κ  96, έγγραφο της 22 Μαΐου 1829.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1869-70, σ. 440 και Β. Πατριαρχέα, Δίπτυχον κλπ., ό.π., σ. 85. 


�ΓΑΚ, φάκ. Κ  96, έγγραφο της 3 Ιανουαρίου 1831.


�ΓΑΚ, Αρχείον Βλαχογιάννη, Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220 έγγραφο της 28 Ιουνίου 1830.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1969-70,  σ. 441 και ΓΑΚ, Βλαχογ., Έκτ. Επίτρ., φάκ. 129.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Γεν. Γραμ., φάκ. 94, έγγραφο της 29 Οκτωβρίου 1831.


�Αθηναϊκή Εφημερίδα “Αιών”, αρ. φ. 1522 της 13 Μαρτίου 1857.


�”Εξιστόρησις πράξεων Αλ. Κουμουνδούρου κατά τον δημόσιον αυτού βίον”, Φυλλάδιον της Λαϊκής Βιβλιοθήκης Καλαμάτας (Πληροφορία από το αρχείο Μίμη Φερέτου). 


�Μεγάλη Στρατιωτική και Ναυτική Εγκυκλοπαιδεία, τ. Δ΄, σ. 652.


�Πότη Οικονομάκη, Το Τζαμί και η “Σάλπιγξ Ελληνική” του 1821 - Μεσσηνιακή Γερουσία και “αλλη-λοδιδακτική” - (Οι Αργυρόπουλοι και Αντωνόπουλοι της Καλαμάτας), Καλαμάτα 1964, σ. 63.


� ΦΕΚ, αρ. 30 του 1848, παράρτ. σ. κθ΄,  ΦΕΚ, της 14 Σεπτεμβρίου 1856, παράρτ. σ. 83 και ΦΕΚ, της 5 Οκτωβρίου 1860, παράρτ. σ. 66.


�Μίμη Φερέτου, Εφημερίδα “Μεσσηνιακά Νέα”, αρ. φ. 449-450, Απριλίου-Μαΐου 1991, σ. 3, ανα-φέρεται σε Εφημερίδα  Αθηνών “Αιών”  της 16 Ιουνίου 1854, σ. 6.


�Β. Πατριαρχέα, ό.π., σ. 81 και ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 83. 


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1968, σ. 262.


�ΓΑΚ, Μοναστηριακά του 1837, φάκ. 371 και Αρχ. Χειρ. Ε.Β.Ε., φακ. Δουκάκη.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220 της 28 Ιουνίου 1830.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 48 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 275.


�Γιάννη Αναπλιώτη, Το Εικοσιένα χωρίς μύθο, Καλαμάτα 1971, σ. 136.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1968, σ. 442.


�Αρχ. Χειρογρ. Εθν. Βιβλ.. Ελλάδος, φάκ. Βεν. Καπετανάκη, αριθ. εγγράφου 32034.


�Αρχ. Χειρογρ. Εθν. Βιβλ.. Ελλάδος, φάκ. Βεν. Καπετανάκη, αριθ. εγγράφου 32030. 


�”Εφημερίς Αθηνών των Αγγελιών”, αρ. φ. 42 της 16 Ιουνίου 1836. Σημειώνεται Δημητράκης Μαν-δραπηλέας, ενώ στις προηγούμενες περιπτώσεις υπογράφεται Δημήτριος Μανδραπηλέας.


�Αμβροσίου Φραντζή, ό.π., Κατάλογος συνδρομητών, τόμ. Δ΄, σ. 276.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1968, σ. 220.


�ΦΕΚ, αρ. 11 της 28 Απριλίου 1845, σ. 54. Προηγουμένως ήταν  “τιμητικός”  λοχαγός.


�Αρχ. Αγωνιστών Εθν. Βιβλιοθ. Ελλάδος, αριθ. μητρώου 2551.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1969-70, σ. 220. Εφημ. Αθηνών “Καρτερία” της 17 Αυγούστου 1845, σ. 1γ και εφημ. Αθηνών “Αναμόρφωσις”, αρ. φ. 38 της 8 Σεπτεμβρίου 1845. 


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1969-70, σ. 222.


�Αρχ. Χειρογρ. Εθν. Βιβλ. Ελλάδος, φάκ. Δημητρίου Μανδραπήλια.


�ΦΕΚ, της 5 Οκτ. 1860, παράρτημα σ. 66.


�ΦΕΚ, της 14 Σεπτ. 1856, παράρτημα σ. 83 και ΦΕΚ, της 5 Οκτ. 1860, παράρτημα σ. 66.


�ΦΕΚ, αρ. 51, της 26 Σεπτ. 1856, σ. 262.


�ΦΕΚ, αρ. 49, της 20 Οκτ. 1860, σ. 287β. 


�ΦΕΚ, αρ. 42, της 25 Αυγ. 1862, σ. 234β.


�Αθηναϊκή Εφημερίδα “Εφημερίς των Φιλομαθών”, αρ. φ. 266 του Ιουλίου 1858, σ. 526. Το βιβλίο-βραβείο κατέχει ο δικηγόρος Καλαμάτας κ. Ερρίκος Αν. Μανδραπήλιας.


�Β.Δ. 19 Ιουνίου 1867, ΦΕΚ, αρ. 58 της 20 Σεπτ. 1867, σ. 682.


�Β.Δ. 19 Φεβρ. 1868, ΦΕΚ, αρ. 19 της 4 Μαΐου 1868, σ. 144 και ΦΕΚ, αρ. 36 της 5 Αυγ. 1868, σ. 280


�Αθηναϊκή  Εφημ. “Εθνικόν Πνεύμα” της 12 Απρ. 1869, σ. 3. Εφημ. “Δικαιοσύνη” αρ. φ. 213 της 15 Φεβρ. 1870, σ. 2γ και Β.Δ., 10 Φεβρ. 1870, ΦΕΚ, αρ. 19 της 5 Ιουν. 1870, σ. 138.


�Β.Δ. της 10 Φεβρ. 1870, ΦΕΚ, αρ. 19 της 5 Ιουν. 1870, σ. 138.


�Αθηναϊκή Εφημερίδα “Αυγή”, αρ. φ. 2623 της 14 Μαρτίου 1870, σ. 3-4.


�Β.Δ. της 28 Αυγ. 1870, ΦΕΚ, αρ. 36 της 4 Νοεμβ. 1870, σ. 276.


�Β.Δ. της 1 Ιουλ. 1871, ΦΕΚ, αρ. 36 της 23 Αυγ. 1871, σ. 246.


�Β.Δ. της 15 Νοεμβ. 1871, ΦΕΚ, αρ. 15 της 25 Απρ. 1872, σ. 120.


�Β.Δ.της 7 Ιανουαρ. 1872, ΦΕΚ, αρ. 15 της 25 Απρ. 1872, σ. 124.


�Β.Δ. της 13 Φεβρ. 1872, ΦΕΚ, αρ. 16 της 10 Μαΐου 1872, σ. 135.


�Β.Δ. της 24 Ιουν. 1873, ΦΕΚ, αρ. 43 της 10 Σεπτ. 1873, σ. 311.


�Β.Δ. της 5 Φεβρ. 1875, ΦΕΚ, αρ. 36 της 3 Ιουν. 1875, σ. 232β.


�Αθηναϊκή Εφημερίδα “Παλιγγενεσία”, αρ. φ. 5722 της 4 Ιουλ. 1883, σ. 3α.


�Εφημερίδα ”Δκαιοσύνη”, αρ. φ. 43 της 3 Φεβρουαρίου 1907 και εφημερίδα “Σκριπ”, αρ. φ. 7 της 11 Φεβρουαρίου 1907.


�Ελένης Μπελιά, Η εκπαίδευσις εις την Λακωνίαν και την Μεσσηνίαν κατά την Καποδιστριακήν περίοδον (1828-1832), Διδακτορική διατριβή, Αθήναι 1970, σ. 118.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 23, συνημ. 26 Αυγούστου 1824, αριθ. 44.


�ΓΑΚ, Βλαχογ. Γεν. Γραμ., φάκ. 94 της 29 Οκτωβρίου 1831, αριθ. 132.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10. παράρτημα 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 51.


�ΓΑΚ, Μοναστηριακά, φάκ. 371 του 1837.


�Αθηναϊκή Εφημερίδα “Αθηνά”, αρ. φ. 2433 της 16 Ιουλίου 1854, σ. 3β.


�Αθηναϊκή Εφημερίδα “Αυγή” της 17 Μαρτίου 1865, σ. 4.


�Εφημερίδα Καλαμάτας “Καθήκον”, αρ. φ. 68, της 2 Μαρτίου 1968 και Αθηναϊκκή Εφημερίδα “Αυγή”, αρ. φ. 2129 της 7 Μαρτίου 1868, σ. 2α.	


�ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 23, συνημ. 26 Αυγούστου 1824, αριθ. 95.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 70 της 29 Μαρτίου 1825.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92 της 16 Αυγούστου 1830.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1968, σ. 262.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 83 της 22 Ιουνίου 1829.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 23 της 26 Αυγούστου 1824, αριθ. 94.


�Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. 7, σ. 139.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 89 της 5 Δεκεμβρίου 1829.


�Αρχεία Αγωνιστών Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος, αριθ. μητρ. 1365.


�ΓΑΚ, Μοναστηριακά, φάκ. 369 της 18 Ιουλίου 1838.


�Εφημερίς Αθηνών “Ο Ελληνικός Ταχυδρόμος”, αρ.φ. 11 της 22 Μαρτίου 1841, σ. 44.


�ΓΑΚ, Μοναστηριακά, φάκ. 465, με τίτλο “Άγιοι Τεσσαράκοντα Μάρτυρες Αβίας”.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 23, συνημ. 26 Αυγούστου 1824, αριθ. 94.


�ΓΑΚ, φάκ. Κ   96 της 29 Απριλίου 1829.


�Αρχ. Χειρογρ. Εθνικής Βιβλιοθ. Ελλάδος, φάκ. Βενετσάνου Καπετανάκη, αρ. εγγρ. 32034.


�Αρχείον Αγωνιστών Εθν. Βιβλιοθ. Έλλάδος, αριθ. μητρ. 8778 και 13619.


�ΓΑΚ, Μοναστηριακά, φάκ. 465.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Γεν. Γραμ., φάκ. 94 της 29 Οκτωβρίου 1831. 


�Ντίνου Κοτσώνη, Ένα ενδιαφέρον έγγραφο του 1833, Ιθώμη 1973, τεύχ. 3, σ. 14 ή 66.


�Βρίσκεται στα χέρια του Πότη Τηλ. Δικαιάκου.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Γεν. Γραμ., φάκ. 94, της 29 Οκτωβρίου 1831.


�Αρχείον Αγωνιστών Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος, φάκ. Π. Λυκουρέζου.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 23, συνημ. της 26 Αυγούστου 1824, αριθ. 89.


�ΦΕΚ, αρ. 18 της 22 Σεπτ. 1841. Εφημερίς Αθηνών  “Ο Ελληνικός Ταχυδρόμος”, αρ. φ. 26 της 10 Οκτ. 1841, σ. 100α. ΦΕΚ, αρ. 5 της 4 Μαρτίου 1842, σ. 30β.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 43, έγγραφο της 6 Σεπτεμβρίου 1828.


�Αρχείο Αγωνιστών Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος, αριθ. μητρ. 10743 και 16268.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Γεν. Γραμ., φάκ. 94 της 29 Οκτωβρίου 1831.


�Ντίνου Κοτσώνη, Ένα ενδιαφέρον έγγραφο του 1833, Ιθώμη 1973, τεύχ. 3, σ. 14 ή 66.


�Σπύρου Λάμπρου, Κατάλογος των Κρητικών οίκων Κερκύρας, Νέος Ελληνομνήμων 10(1913)456.


�Β. Πατριαρχέα,  Δίπτυχον κλπ., ό.π., σ. 337.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 23, συνημ. της 26 Αυγούστου 1824.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 84 της 5 Ιουλίου 1829.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγραφο της 28 Ιουνίου 1830.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 48 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 275.


�ΓΑΚ, Μοναστηριακά, φάκ. 465.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10, παράρτημα της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49.


�ΓΑΚ, Εκτελ., φάκ. 53 της 20 Ιανουαρίου 1825. Δεν είναι γνωστό αν πρόκειται για μια ή περισσότερες οικογένειες. Δεν υπάρχουν απόγονοι για να έχουμε πληροφορίες. Όσα γράφονται προέρχονται από γραπτά κείμενα.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 84 της 5 Ιουλίου 1829.


�Β. Πατριαρχέας, Δίπτυχον κλπ., ό.π., σ. 337.


�Δικαίου Β. Βαγιακάκου, Το Πεταλίδι αποικία Μανιατών, Πελοποννησιακά παράρτημα 5, Πρακτικά Α΄Συνεδρίου Μεσσηνιακών Σπουδών 1977,  σ. 392. 


�Τα  Μουντανίστικα είναι μικρό και ορεινό χωριό της κοινότητας Τσικαλιών της επαρχίας Οιτύ-λου και βρίσκεται ανατολικά των Μπουλαριών, βορείως των Αλίκων και δυτικά της Λάγιας.


�Κωνσταντίνου Σάθα, Μνημεία Ελληνικής Ιστορίας, τόμ. 5, σ. 17. Πολλοί Μανιάτες είχαν  διακριθεί στη Δύση ως στρατιώτες, δηλαδή μισθοφόροι πολεμιστές.


�Κ. Τσικνάκη, Μια περίπτωση εκβιασμού της Βενετίας από κατοίκους της Μάνης (1575-1576), Λα-κωνικαί Σπουδαί 10(1990)236 και A.S.V., Senato-Provveditori da Terra eda Mar, filza736, φφ. 1r-2v: 29 Ιανουαρίου 1576.


�Πέτρου Καλονάρου, Μεγάλη Ελλάς,  Αθήνα 1945, σ. 132.


�Δ. Δημητράκου-Μεσίσκλη, Οι Νυκλιάνοι, Αθήναι 1949, σ. 209.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 23, συνημ. της 26 Αυγούστου 1824, αρ. 66 και 67.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10, παράρτ. 8 Φεβρ. 1831, σ. 50 και αρ. φ. 48 της 27 Ιουν. 1831, σ. 275.


�ΓΑΚ, φάκ. Κ 29, έγγραφο της 3 Ιανουαρίου 1831.


�Αρχ. Χειρ. Εθν. Βιβλιοθ. Ελλάδος, φάκ. Βενετσάνου Καπετανάκη, αριθ. εγγρ. 32034.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1969-70, σ. 220.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10, παράρτημα της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49.


�ΦΕΚ του 1856, παράρτημα σ. 120, ΦΕΚ του 1860, παράρτημα  της 5 Οκτ. , σ. 67.


�ΦΕΚ, αρ. 3 της 14 Φεβρουαρίου 1858, σ. 11.


�ΦΕΚ, αρ. 4 της 9 Φεβρουαρίου 1859, σ. 23.


�Χρυσοστόμου Δασκαλάκη Μητροπολίτου Μεσσηνίας, Ο Σπ. Αλεξανδράκης κλπ., ό.π., σ. 25.


�ΦΕΚ, αρ. 15 της 30 Μαρτίου 1876, σ. 92, ΦΕΚ, αρ. 40 της 20 Ιουνίου 1877, σ. 176 και ΦΕΚ, αρ. 73 της 4 Σεπτεμβρίου 1877, σ. 374.


�Μεγάλη Στρατιωτική και Ναυτική Εγκυκλοπαιδεία, τόμ. Δ΄, σ. 25.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 48 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 275.


�Αρχείον Χειρογράφων Εθν. Βιβλιοθ. Ελλάδος, φάκ. Βεν. Καπετανάκη, αρ. 32034.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1968, σ. 256.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1969-70, σ. 219.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1969-70, σ. 220.


�ΓΑΚ, Εκτελ., φάκ. 53 της 20 Ιανουαρίου 1824.


�Λεωνίδα Ζώη, Ιστορικό και Λαογραφικό λεξικό της Ζακύνθου, σ. 272.


�Β. Μπόμπου-Σταμάτη, Συμβολή στην ιστορία της Καλαμάτας, Μεσσηνιακά Χρονικά 3(1963)49 ή 353


�ΓΑΚ, Μοναστηριακά, φάκ. 465. 


�Το επίθετο Μπελίτσος μπορεί να προέρχεται από το μεσαιωνικό βαφτιστικό όνομα Μπελίτσης (βλέπε Μπελίτσης Τάγαρης στου Μ. Φερέτου, Μεσσηνιακά 1968, σ. 386) ή από το μητρωνυμικό Μπέλλιω-Μπελλίτσα.


�Βρίσκεται στα χέρια του Θεόδωρου Γρ. Μπελίτσου που τον ευχαριστώ και από αυτή τη θέση.


�Ασυνήθιστες λέξεις είναι: Βλαττί: λεπτό μεταξένιο ύφασμα. Βελέσι: εξωτερικό γυναικείο φόρεμα. Μπλαβός: κυανούς. Μεσάλι: τραπεζομάντηλο. Γελτάνι: στόλισμα μπροστά στο στέρνο.  Μπουγασένιο: ύφασμα για σεντόνι. Μιντέρι: ντιβάνι. Σετουκό: ; σεντόνι ή σεντούκι;. Στα Αλτομυρά υπάρχουν τοπωνύμια: “του Καλού οι λαχίδες”, “του Παναγούλη ο Φιλιατρός”, “Κέδρος ή Κέτρος”.


�ΓΑΚ, φάκ. Κ  29, έγγραφο της 3 Ιανουαρίου 1831.


�Αρχ. Χειρογρ. Εθν. Βιβλιοθ. Ελλάδος, φάκ. Βενετσάνου Καπετανάκη, αριθ. 32034.


�Οι πληροφορίες προέρχονται από ανέκδοτη εργασία του Θεόδωρου Γρηγ. Μπελίτσου. 


�Εφημερίδα Αθηνών “Καιροί’, αρ. φ. 2426 της 16 Σεπτεμβρίου 1895.


�Ν. Ιγγλέση, Οδηγός της Ελλάδος, Αθήναι 1911, σ.724.


�Ο Ελληνοδιδάσκαλος πριν από το 1895 έπρεπε να έχει φοιτήσει δύο χρόνια σε Πανεπιστημιακό φροντιστήριο και κατόπιν να δώσει εξετάσεις στα Ελληνικά και τα Λατινικά. Μετά το 1895 για να πρωτοδιοριστεί έπρεπε απαραιτήτως να έχει πτυχίο Πανεπιστημίου.


�Σωκράτη  Β. Κουγέα, ό.π., Πελοποννησιακά  2(1957)429.


�Σταύρου Σκοπετέα, Ιδιωτικά έγγραφα εκ Δ. Μάνης των ετών 1547-1830, Επετηρίς Αρχείου Ιστο-ρίας Ελληνικού Δικαίου  3(1950)80.


�Στον κώδικα του ιερού ναού του Αγίου Νικολάου-Φλαρίου Καλαμάτας σημειώνεται το 1821 το ό-νομα του Γιάννη Νικητάκη, που ίσως ήταν Μαντιναίος. Β. Μπόμπου-Σταμάτη, Συμβολή στην ιστο-ρία της Καλαμάτας, Μεσσηνιακά Χρονικά 3(1963)349.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10, παράρτημα της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49 και της ιδί-ας, αρ. φ. 48 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 275.


�Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τόμ. 10, σ. 366.


�Δ. Δημητράκου-Μεσίσκλη, Οι Νυκλιάνοι, σ. 220. ΦΕΚ, αρ. 3 της 13 Φεβρουαρίου 1841, σ. 20.


�Δικαίου Βαγιακάκου, Ο Ιμβραήμ εναντίον της Μάνης, Αθήναι 1961, σ. 17 και 105.


�Β. Πατριαρχέα, Δίπτυχον κλπ., σσ.79-85.


�Σταύρου Καπετανάκη, Ο Γέρο-Παναγιωτάκης Καπετανάκης, Λακωνικαί Σπουδαί 8(1986)434.


�Ό. π., σ. 436.


�ΓΑΚ, Ιστ. Αρχ. Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 221, έγγραφο της 9 Ιουνίου 1831.


�Κωνσταντίνου Λ. Κοτσώνη, Παναγιώτης Αναγνωστόπουλος Έκτακτος Επίτροπος Σπάρτης 1831-32,  Μνημοσύνη  9(1982-4)195-6.


�Κωνσταντίνου Λ. Κοτσώνη, ό.π., σ. 208.


�Αρχείον Χειρογράφων Εθνικής Βιβλιοθήκης Ελλάδος, φάκ. Β. Καπετανάκη, αρ. εγγρ. 32034.


�ΦΕΚ, αρ. 19 της 10 Οκτωβρίου 1840, σ. 91, παράγρ. 20.


�ΦΕΚ, αρ. 3 της 13 Φεβρουαρίου 1841, σ. 20.


�Β.Δ. της 25 Φεβρουαρλιου 1859 και ΦΕΚ, αρ. 21 της 30 Μαΐου 1859, σ. 144.


�Συνέταξε συμβολαιογραφική πράξη στις 22 Οκτωβρίου 1869, που κατέχει ο Θ. Γ. Μπελίτσος και στις 3 Μαρτίου 1872 παραιτήθηκε από τη θέση του,  ΦΕΚ, αρ. 20 της 8 Ιουνίου 1872, σ. 173.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1968, σ. 283.


�Ντίνου Λ. Κοτσώνη, “Αλληλομαχία” στη Μεγάλη Μαντίνεια το 1829, Ιθώμη 35-36(1993)50.  


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγραφο της 28 Ιουνίου 1830.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ.10, παράρτημα της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49 και της ιδίας, αρ. φ. 48 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 275.


�ΓΑΚ, φάκ. Κ  29, έγγραφο της 3 Ιανουαρίου 1831.


�Αρχ. Χειρ. Εθν. Βιβλιοθ. Ελλάδος, φάκ. Βενετσάνου Καπετανάκη, αρ. εγγρ. 32034.


�Β. Πατριαρχέα, Δίπτυχον κλπ, σ. 337.


�ΓΑΚ, Εκτελ., φάκ. 53, έγγραφο της 20 Ιανουαρίου 1825.


�ΓΑΚ, φάκ. Κ 96, έγγραφο της 3 Ιανουρίου 1831.


�ΓΑΚ, Μοναστηριακά, φάκ. 465.


�Β. Πατριαρχέα, Δίπτυχον κλπ., ό.π., σ. 337.


�Μεγάλη Στρατιωτική και Ναυτική Εγκυκλοπαιδεία, τόμ. Ε, σ. 97.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 48, της 27 Ιουνίου 1831, σ. 275.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Γεν. Γραμ., φάκ. 94, έγγραφο της 29 Οκτωβρίου 1831.


�Σ. Β. Κουγέα, Η Μονή της Τίμιοβας, Μεσσηνιακά 1(1956)19-20.


�Ι. Α. Μελετόπουλου, Η Φιλική Εταιρεία - Αρχείον Π. Σέκερη, Αθήναι 1967, σ. 161.


�Εφημερίδα  “Μεσσηνιακά Νέα” , αρ. φ. 407 και 408-9, Ιούλιος-Οκτώβριος 1985.


�ΓΑΚ, Γεν. Γραμ., φάκ. 6, έγγραφο της 30 Ιανουαρίου 1828.


�Εφημερίδα  “Μεσσηνιακά Νέα” , ό.π., 


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 71, της 16 Οκτωβρίου 1829, σ. 287-8.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Δικαίου, φάκ. 84, έγγραφα της 16 και της 29 Οκτωβρίου 1829.


�Εφημερίδα Αθηνών “Ελπίς”, αρ. φ. 546 της 10 Οκτωβρίου 1849.


�Μεγάλη Στρατιωτική και Ναυτική Εγκυκλοπαιδεία, τόμ. Ε΄, σ. 469β. Ιεζεκιήλ, Ανέκδοτα αυτόγραφα γράμματα,  Επετ. Εταιρ. Βυζαντ. Σπουδών 8(1932)176. Δημητρίου Φωτιάδη, Η Έξωση του Όθωνα, Αθήνα 1964, σ. 329. Ν. Καράμπελα, Μεσσηνιακό Βιογραφικό Λεξικό, Καλαμάτα 1962, σ 303 και εφημερίδα “Μεσσηνιακά Νέα” , αρ. φ. 404 του Απριλίου 1985. 


�Μεγάλη Στρατιωτική και Ναυτική Εγκυκλοπαιδεία, τόμ. Ε΄, σ. 469β. 


�ΦΕΚ, παράρτημα φύλλου 26 της 27 Ιουλίου 1870, σ. 9.


�Ν. Καράμπελα, Μεσσηνιακό Βιογραφικό Λεξικό, Καλαμάτα 1962, σ. 303.


�ΓΑΚ, Υπουρ. Πολ., φάκ. 49 έγγραφο της 20 Ιανουρίου 1825.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 71 της 16 Οκτωβρίου 1829, σ. 288.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1968, σ. 277 και του ιδίου Μεσσηνιακά 1969-70, σ. 338.


�ΦΕΚ, αρ. 29 της 5 Σεπτεμβρίου 1844, παράρτημα σ. 139. ΦΕΚ, αρ. 4 της 14 Φεβρουαρίου 1873, σ. 28. Σταύρου Σκοπετέα, Η Καλαμάτα και η επανάστασις του 1821,  Καλαμάτα 1958, σ. 90 και Εφημερίδα Καλαμάτας “Νέδων”, αρ. φ. 8, του 1880, όπου και η νεκρολογία του.


�ΦΕΚ, παράρτημα 1844, σ. 205.


�ΦΕΚ, του έτους 1851, σ. 73.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1968, σ. 257.


�Αρχείο Χειρογράφων Εθν. Βιβλιοθ. Ελλάδος,, φακ. Γερασίμου Παγώνη.


�Ν. Δ. Φοίφα, Ιερός Σύνδεσμος 12(1908)12.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1969-70, σ. 284.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Γεν. Γραμ., φάκ. 94, έγγραφο της 29 Οκτωβρίου 1831.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 23, συνημ. της 26 Αυγούστου 1824.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγραφο της 28 Ιουνίου 1830.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 23, συνημ. της 26 Αυγούστου 1824.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1969-70, σ. 283.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 84, έγγραφο της 5 ιουλίου 1829.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10, παράρτημα της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49.


�Σταύρου Καπετανάκη, Έγγραφα της Μονής Παναγίας Φανερωμένης των Δολών, Λακωνικαί Σπουδαί 9(1988)342.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 48 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 275.


�Αρχείον Χειρογράφων Εθν. Βιβλιοθ. Ελλάδος,, αριθ. μητρ.  5199 και 16690.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 48, της 27 Ιουνίου 1831, σ. 275. ΓΑΚ, Βλαχογ., Γεν. Γραμ., φάκ. 94 της 24 Οκτωβρίου 1831 και Β. Πατριαρχέα, Δίπτυχον κλπ., σ. 337.


�Σταύρου Σκοπετέα, Έγγραφα Ιδιωτικά εκ Δυτικής Μάνης 1547-1830, Επετ. Αρχ. Ιστορ. Ελληνικ. Δικαίου 3(1950)70 και 102.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Θρησκ., φάκ. 227, έγγραφο της 12 Δεκεμβρίου 1829. 


�ΓΑΚ, Εκτελ., φάκ. 53 της 20 Ιαν. 1825. Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 48 της 27 Ιουν. 1831, σ. 275 και ΓΑΚ, Βλαχογ., Γεν. Γραμ., φάκ. 94 της 29 Οκτωβρίου 1831.


�Αρχεία Ελληνικής Παλιγγενεσίας, τ. 1, σ. 417.


�ΓΑΚ, Εκτελ., φάκ. 53 της 20 Ιανουρίου 1825.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92 της 16 Αυγούστου 1830.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10, παράρτημα της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49.


�ΓΑΚ, φάκ. Κ  96, έγγραφο της 3 Ιανουαρίου 1831.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10, παράρτημα της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 51.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10, παράρτημα της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49.


�ΓΑΚ,  Εκτ., φάκ. 53, έγγραφο της 20 Ιανουαρίου 1825.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10 της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49 και αρ. φ. 48 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 275.


�ΓΑΚ, Βλαχογ.., Γεν. Γραμ., φάκ. 94, έγγραφο της 29 Οκτωβρίου 1831.


�Ροδ. Ετζέογλου, Καρυούπολις, μια Ερειπωμένη Βυζαντινή Πόλη, Λακωνικαί Σπουδαί 9(1988)29 και Στ. Καπετανάκη,Έγγραφα της Μονής Παναγίας Φανερωμένης των Δολών, Λακωνικαί Σπουδαί 9(1988)345.


�Βασ. Μπόμπου-Σταμάτη, Συμβολή στην  Ιστορία της Καλαμάτας. Ο κώδιξ 3002 της Εθνικής Βιβλιοθήκης, Μεσσηνιακά Χρονικά, τεύχ. 8-9, 3(1963)45 ή 349.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1969-70, σ. 502.


�Σταύρου Σκοπετέα, ό.π., Πελοποννησιακή Πρωτοχρονιά 1(1957)69.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 23, συνημ. 26 Αυγούστου 1824, αριθ. καταλόγου 36.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 24, αριθ. εγγράφου 142.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Μάνη και Καποδίστριας, φάκ. 220, έγγραφο της 28 Ιουνίου 1830.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 92 της 16 Αθγούστου 1830.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10, παράρτημα της 8 Φεβρουαρίου 1831, σ. 49. 


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Γεν. Γραμ., φάκ. 94, έγγραφο της 29 Οκτωβρίου 1831.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 48 της 27 Ιουνίου 1831, σ. 275.


�ΓΑΚ, Εκτελ., φάκ. 53, έγγραφο της 20 Ιανουρίου 1825.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Γεν. Γραμ., φάκ. 94, έγγραφο της 29 Οκτωβρίου 1831.


�Β. Πατριαρχέα, Δίπτυχον κλπ., ό.π., σ. 337.


�ΦΕΚ, αρ. 10 της 21 Μαρτίου 1897, σ. 176β.


�Νικολάου Καράμπελα, Μεσσηνιακό Βιογραφικό Λεξικό, Καλαμάτα 1961, σ. 451. 


�Υπουργείον Στρατιωτικών, Αγώνες και Νεκροί, Αθήναι 1930, τόμ. Α΄, σ. 126β.


�Μεγάλη Στρατιωτική και Ναυτική Εγκυκλοπαιδεία, τόμ. 6, σ. 224β.


�ΓΑΚ, Έκτ. Επίτρ., φάκ. 84, έγγραφο της 5 Ιουλίου 1829.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 48, της 27 Ιουνίου 1831, σ. 275.


�ΓΑΚ, Εκτελ., φάκ. 53, έγγραφο της 20 Ιανουαρίου 1825.


�Γενική Εφημερίς της Ελλάδος, αρ. φ. 10, παράρτημα της 8 Φβρουαρίου 1831, σ. 49.


�ΓΑΚ, Βλαχογ., Γεν. Γραμ., φάκ. 94, έγγραφο της 29 Οκτωβρίου 1831.


�ΦΕΚ, παράρτημα του φύλλου της 5 Οκτωβρίου 1860, σ. 68.


�ΦΕΚ, αρ. 15 της 25 Απριλίου 1872, σ. 115.


�Μελετίου Μελετοπούλου, Εκκλησιαστικαί σελίδες Λακωνίας, Αθήναι 1939, σ. 280.


�Μελετίου Γαλανοπούλου, ό.π., σ. 331 και 408.


�Μανώλη Τριανταφυλλίδη, Τα οικογενειακά μας ονόματα, Θεσσαλονίκη 1982, σ. 74.


�ΓΑΚ, Υπουργ. Πολ., φάκ. 23, συνημ. 26 Αυγούστου 1824.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1968, σ. 505.      


�ΓΑΚ, Μοναστηριακά, φάκ. 465.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1969-70. σ. 283.


�Μίμη Φερέτου, Μεσσηνιακά 1968, σ. 517.


�Xρυσοστόμου Δασκαλάκη Μητροπολίτου Μεσσηνίας, Ο Σπ. Αλεξανδράκης και τα Αλεξανδράκεια Κληροδοτήματα, Καλαμάτα 1957, σ. 28.


�Εφημερίδα “Στοά”, αρ. φ. 24 της 27 Ιανουαρίου 1884, σ. 3γ και Γεωργίου Στ. Γεωργουλέα, Αν - δρέας Σκιάς,Φιλόλογος-Αρχαιολόγος 1861-1922, Ιθώμη 33-34(1992)91.
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